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??? Albert Anthonic Hcsselink, in leven directeur van de Keuringsdienst van Vee enVlees en van het Openbaar Slachthuis tc Zeist werd op 4 januari 1905 te Angerlogeboren. Na de R.H.B.S. tc Zutfen te hebben gevolgd liet hij zich in 1923 inschrijvenaan cic toenmalige Vecartsenijkundige Hogeschool. Tijdens zijn studietijd leerden wehem kennen als een hartelijk en opgewekt vriend, met een grote belangstelling voorde door hem gekozen studierichting. Consci??ntieus als hij was in alles wat hij deeden in het bezit van een goed verstand doorliep hij de studie vlot, zodat hij in 1928het vccartsdiploma behaalde. Aanvankelijk vestigde hij zich als praktiserend dierenarts te Eefde. Na ongeveer eenjaar associeerde hij zich niet collega W. F. Brink tc Deventer, zodat hij naar dezeplaats verhuisde. Toen colega Brink in 193() benoemd werd tot hoofd van de Vlees-keuringsdienst tc Diepenveen en zich tevens aldaar vestigde zette Ilessclink

zelfstandigde praktijk in Deventer voort. In 1948 verwisselde hij de praktijk voor een physiek minder zware eisen stellendeambtelijke werkrking. Hij werd benoemd tot keuringsveearts aan de Gemeenteslacht-plaats te Utrecht. Ook hier werkte hij met veel ambitie, waarbij de ervaring die hijals plaatsvervangend directeur van het abattoir te Deventer had verworven hem tepas kwam. Toen collega Pette in 19.\'j2 wegens het bereiken van de pensioengerech-tigde leeftijd aftrad als directeur van de Vleeskeuringsdienst en het Openbaar Shicht-huis te Zeist werd Hesselink in deze begerenswaardige functie als zijn opvolger be-noemd. Hij werkte zich spoedig in, ook in de hieraan verbonden nevenfunctie vanhoofd van de Vleeskeuringsdienst van de gemeente Driclx-rgen-Rijsenburg, waar hijals Rijkskeurmecster in bijzondere dienst veel bemoeiingen had met de in die gemeentegevestigde vleeswarenfabriek â€žOevato". Helaas heeft hij

hier slechts enkele jarenmogen werken. Op 15 oktober 1956 maakte een hartaanval plot.seling â€” hij overleedachter het stuur van zijn auto â€” een einde aan zijn leven. Hesselink was dierenarts in hart en nieren. Niet alleen de uitoefening van het beroep,maar ook de belangen van de veterinaire stand hadden zijn grote belangstelling. Zowas hij een tijdlang secretaris van de afdeling Utrecht van de Maatschappij voorDiergeneeskunde. Deze zomer nog was hij de zeer actieve penningmeester van hetwerkcomit?Š voor het eerste symposium van de â€žInternational Association of Vete-rinary Food Hygi??ne\', dat in augustus in Utrecht gehouden werd.Op 18 oktober is hij onder zeer grote belangstelling te Zeist begraven. Moge de waar-dering die sprak uit de woorden van de talrijke sprekers aan zijn groeve zijn vrouwen vier deels nog jonge kinderen enigszins tot troost zijn in hun groot verlies.Beste Albert, rust in vrede. S. v. d. Akker

IN MEMORIAM



??? BESMETTELIJKE MASTITIDEN, HUN BETEKENIS, ONDER-KENNING EN BESTRIJDING door Dr. VV. MAJOEWSKIJ, directeur Melkcontrolestation der V.M.U.G., Arnhem De betekenis der uierontstekingen bij ons rundvee is meervoudig. In dreerste plaats is zij van landljouweconomische aard, als gevolg van de finaivci??le schade die de veehouder lijdt door uitval van melkproduktie en blij-vende waardevermindering van dc aangetaste dieren. H??e groot dezeschade is, is moeilijk te schatten omdat het aantal aangetaste koeien, hetverloop der kwaal en de teruggang in de produktie vari??ren van bedrijl totbedrijf. Enig inzicht in deze kwestie krijgt men aan de hand van dc erva-ringscijfers der mclkcontrolestations..Deze worden verzameld bij het perio-diek microscopisch onderzoek van het sedhnent van monsters der door dcveehouders afgeleverde melk. De betrokken monsters zijn g?Š?Šn

busrnonstors,maar z.g. mengmonsters uit meerdere bussen. Niet alle gevallen vanaflevering van \'inastitismelk worden op deze wijze opgespoord, omdatvooral in de uit grotere kwanta getrokken mengmonsters de kans op eente grote verdunning aanwezig is. Natuurlijk blijven dc bedrijven, waarvande\' inclk van aangetaste dieren niet wordt afgeleverd, ????k onbekend.Kortom, de cijfers der melkcontiolestations zullen als gevolg van meerdereoorzaken niet anders dan geflatteerd kunnen zijn. Aan het onder mijn leiding staande melkcontrolestation werd op boven-genoemde wijze in 195,5 in 2.7 % der mengmonsters z?Šker, en in 3.7 %met zeer grote waarschijnlijkheid melk uit zieke uiers aangetoond.Samen is dit 6.4 %. De Centrale Commissie voor Melkhygi??ne vermeldtin haar laatst verschenen verslag (inelkjaar 1953/54) dat door de gezamen-lijke controlestations in W. Nederland in dat melkjaar met

z?Škerheid in5.56 % der onderzochte inenginonsters mastitis-streptokokken werden ge-vonden. Wij blijven dus aan de veilige kant waniu-ci\' wij aannemen datregelmatig op 6 a 7 % dei\' Nederlandse s-eelioudershedrijven infectieuzemastitiden \\\'oorkomen. Laten wij daarbij veronderstellen een blijvende]3roduktieverniindering van in doorsnede 10% per aangetaste koe (watn.m.ni. z?Šker verantwoord is), dan zal, wanneei\' ojj al deze bedrijvenslechts ?Š?Šn koe aan uierontsteking lijdt, hel nielkverlies (dc gemiddeldejaarproduktie van de Nederlandse koe is i :i850 kg) per jaar in de ordevan grootte van 5.000.000 kg, met een waarde van i ?’ 1.200.000 zijn.Zij, die op enigszins groter schaal met het vraagstuk der verbreiding vanuierontsteking te maken hebben, zullen kunnen bevestigen, dat het g?Š?Šnuitzondering is, wanneer men constateert dat de helft of m?Š?Šr van alledieren op een bedrijf is aangetast. Vooral

op grotere bedrijven. Het totaalverlies wegens mindere melkproduktie zal zonder twijfel een veelvoud vande hierboven genoemde ?’ 1.200.000 zijn. Samen met de waardevermindering van het vee zal de door uierontstekin-gen jaar lijks aan de Nederlandse veehouderij toegebrachte schade velemillioenen guldens moeten belopen; het is n.m.m. de moeite waard tetrachten dit verlies te beperken. De uierontstekingen zijn ????k zuivcltechnisch van betekenis. De samenstel-



??? ling der melk uit zieke uiers is afwijkend van die van normale melk, enzij is niet of minder geschikt \\ oor het bereiden van diverse zuivelproducten,in do eerste plaats kaas, waarvan per jaar 160.000 a 170.000 ton wordtgefabriceerd (d.w.z. dat ca. \'/s van alle aan de zuivelindustrie afgeleverdemelk deze bestemming krijgt). Tenslotte zijn de uierontstekingen van betekenis uil een oogpunt vanvoedingshygi??ne van de nieas. Ten eerste moet het gebruik van melk diegemengd is met ontstekingsproducten uit zieke uiers weerzinwekkend wor-den geacht. Ten tweede hebben sommige van de oorzakelijke micro-organismen de reputatie dat zij de gezondheid van de mens kunnenschaden (b.v. de Streptococcus ej^idcinicus, sommige stafylokokken encoli-bacillen). Om deze redenen is liet dan ook dat het Melkbesluitcategorisch het afleveren \\an melk uit zieke uieis of zulke die is besmet metStreptokokken â€žin belangrijke

mate" of met pathogene micro-organismen\\crbiedt. Honderden onderzoekers hcl)hen zicli met het i)rof)leeni der uierontsti\'kin-gen bezig gehouden. Ik wil in de eerste ])laats de namen noemen van hendii\' hier te lande belangrijk werk hebben verricht (wijlen D r. J. 15 o s ni a,1) r. van d e r S c h e e r, 1) r. v. d. Be r g, 1) r. Bos g r a. Prof.liryer c.s. en 1\'r o f. Hoekstra). Van de buitcnland.se auteins wilik mi j beijerken tot S e e 1 e m a n n en B lack b u r n. Hun werkzaam-heid betreft zowel het terrein der diagnostiek als dat van de epidemiologieen \\an de theiapie. Het komt mij voor dat lu-t nuttig is dat de stand vanzaken op dit ogenblik ten aanzien van deze drie punten eens wordtsamengevat. Als bacteri??le oorzaken \\an uierontstekingen heeft men van ouds onder-kend Streptokokken, stafylokokken, coli-bacteri??n en corynebacteriumpyogenes (en natuurlijk de t.b.c. bacil, die echter verder buiten beschou-wing zal blijven).

Men heeft daarbij de ervaring opgedaan, chu klinisch gelijk.soortige masti-tideii oj) de destijds toegepaste therapie??n (vaak uitmelken, zalfbehande-ling, infusies van cheinotherajieutica en (auto) vaccinatie) geheel verschil-lend reageren, en dat het zeer moeilijk is in een bepaald geval een pro-gnose te stellen. Daarnaast zag nieti dat de klinische verschijnselen vanuierontstekingen z?Š?Šr kunnen wisselen, van een zeer lichte acute of chro-nische aandoening tot met toxinernie of sej)ticheniie en met algemene ver-magering gepaard gaande processen toe. Men constateerde voorts dat heto|is])oren van aangetaste dieren niet de van ouds gebruikte middelen(klinisch onderzoek, broonithyinolblauw- en ro.solzuurproef, katala.seproef,sedimentproef, microscopisch onderzoek van het sediment), en de op dealdus verkregen uitkomsten opgebouwde maatregelen tot beteugeling vande vers])reiding zeer vaak tot teleurstellingen

leidde. C.een wonder dus dat de uierontstekingen de talloze onderzoekers blevenlascineren en prikkelden tot oplossing van alle daarmede samenhangendeproblemen. Natuurlijk mag men voor de toekomst regelmatig mededelin-gen verwachten, met name ook ten aanzien van de therapeutische moge-lijkheden en van de organi.satie van de bestrijding onder praktijkomstan-digheden, Niettemin zijn, wetenschappelijk gesproken, de vraagstukken opdit terrein z??ver opgelost, dat het mogelijk is na te gaan of een behoorlijksysteem van bestrijding kan worden ontworpen. Immers, men beschikt over



??? Ie Een vrij behoorlijk inzicht in de oorzaken (zowel directe als bevorde-rende) 2e middelen om deze te onderkennen 3e wetenschap omtrent de voorwaarden waaronder en de wijze waaropdeze oorzaken een rol spelen, zowel ten aanzien van de verspreidnigals met betrekking tot de ernst der veroorzaakte uierafwijkingen 4e therapeutica die in verschillende gevallen herstel kunnen bewerkstel-ligen. De oorzaken van uierontsteking. A. Bacteri??le oorzaken. I. De Streptokokken; vast staat dat er â€” ook in ons land ^ 4 streptc-kokkensoorten worden gevonden bij uierontsteking, en wel a. streptococcus agalactiae, de klassieke verwekker van een meestchronisch of subchronisch verlopende, niet met algemene ziekte-verschijnselen gepaard gaande, zeer sterk verspreide uieronstekmg, (de â€žGelbe Galt"). . b. streptococcus dysgalactiae â€” die meer een acuut optredende uier-ontsteking met soms heftige

algemene symptomen als koorts, ge-zwollen gewrichten en lymfeklieren, en parese veroorzaakt. Deaangetaste kwartieren gaan vaak verloren. c. streptococcus uberis -- die chronische met meest sterke verhar-dingen in de uier gepaard gaande - op t.b.c. lijkende -- uier-ontsteking ten gevolge hqeft. d. streptococcus pyogenes (strc. pyosepticus) die zowel acute alschronische mastitis veroorzaakt, meest van ernstige aard is en metalgemeen ziekzijn en vermagering gepaard gaat. De streptococcusis "in Amerika bi j herhaling oorzaak geweest van de z.g. â€žmilk-bornesoare throat", bij de mens, en is daar strc. epideinicus geheten. II. De slafylokokken; die klinisch in hoofdzaak met a/c overeenkomendebeelden veroorzaken. III. Corynebacterlum pyogenes; dit micro-organisme is bekend als verwek-ker van ernstige met stinkende ettervorming gepaard gaande uier-ontsteking bij melk- en weidevee. Men ziet ze

zelfs bij kalveren vanenkele maanden oud. IV. B. coli; veroorzaakt een zeer acute mastitis ook met specifieke reuk,vaak met sterk algemene verschijnselen, en hevige uierveranderingen(tot necrose toe). Al deze micro-organismen kunnen ieder voor zich, doch ook in combinatie,oorzaak zijn van uierontsteking. R. Bevorderende oorzaken. Als zodanig staan b.v. bekend alle factoren die ten gevolge hebben datde dieren niet grondig (kunnen) worden uitgemolken. Ik wil als bekendevoorbeelden noemen: Speen-laesies in allerhande vorm (verwondingen,tongblaar, woekeringen enz.). Onbekwame hand- of machinemelkers. On-doelmatige en eenzijdige voeding. Onvoldoende hygi??ne in het betrokkenveehoudersbedrijf. Kouvatten. Alle bacteri??le en bevorderende oorzakenhebben verschiliend ernstige gevolgen. Het is van belang ze zo goed moge-



??? lijk fnl. de bacteri??le) te,differenti??ren omdat de genezingskansen bij deonderscheiden soorten nogal uiteenlopeji. Diagnostische middelen.A. Klinische: uierveranderingen (verhardingen, vergrotingen, gekrompen zijn, tepel-al wijkmgen, kherzwelhngen, algemeen ziek zijn etc. etc.) zijn zi\'ntuigelijkwaar te nemen. \' . o j verand^eringen in de melk; treden in z?Š?Šr verschillende mate op, gelijkbekend is. Zij kunnen bij voorkeur aan de eerste stralen worden gezien,speciaal wanneer deze op zwarte ondergrond worden gemolken Als re?elIS het lactosegehalte verlaagd, het NaCI-gehalte verhoogd, en smaakt demelk zouter. Bovendien is de pH niet meer normaal. In de meeste gevallenIS ze verhoogd, wat aan een kleurverandering van een indicator, waarvoorveelal broomthymolblaiiw wordt gebruikt, is waar te nemen. In enkelegevallen is de pH verlaagd, met name bij sterk etterhoudende melk (dis-sociatie van eiwitten),

en is de kleur van deze indicator hoog geel in plaatsvan meestal groen tot blauw. De broomthymolblauwproef wordt als hulpmiddel bij het vaststellen vanmastitis vrij veel gebruikt in de vorm van de z.g. indicatorpapiertjes, enheeft als zodanig enige waarde. Katala-seproef. Hierbij worden 10 cm melk gemengd met 5 cc 0.5 % H.O.,oplossing en 2 ?¤ 3 uur bij kamertemperatuur (of volgens het Melkbe.s\'luitb uur bij 35Â°C) geplaatst. Melk die meer dan normaal cellige elementenbevat heeft een verhoogd gehalte aan peroxydase. Ook saprofieten in demelk kunnen dit enzym af.splitsen. Daar ook onder fysiologische omstan-digheden (in het begin en tegen het einde der lactatie) de melk (te) veelcellen bevat heeft de katalaseproef als diagnostisch middel slechts eenbetrekkelijke waarde. Als verdacht worden monsters beschouwd die meer dan 1 ?¤ 2 cnv^ zuur-stof vrij maken. Om ongewenste bacteriegroei in de melk tegen te

gaankan er per 50 cm3 1 druppel 2% oplo.ssing van formaline\'aan worden\'toegevoegd, zonder dat dit de proef be??nvloedt. Chl(K)rl)cpaling. Vrij geregeld, maar niet steeds, is het Cl.-gehalte inmastitismelk verhoogd. Het kan echter ook hoger zijn door andere, tendele onbekende oorzaken. Verdacht is een gehalte van 110 ?¤ 120\'mgrchloor per 100 ml melk en hoger. Ook deze methode heeft slechts eenbetrekkelijke waarde. Bepaling van hel .sediment. Daar in het algemeen bij melk uil zieke uiershet gehalte aan leukocyten en epitheelcellen is verhoogd, zal men bij toe-passing van dc sedimentproef volgens Trommsdorff een verhoogdgehalte aan neerslag in de capillair vinden. Behalve de hoeveelheid zoude kleur van het sediment ook van belang zijn. Verdacht is een sedimentvan gele kleur boven de deelstreep 0.05. Microscopisch onderzoek van melk en/of sediment. Het onderzoek van de melk volgens de methode

van B r e e d stelt in staattot een kwantitatieve leukocytenbepaling. Voorts kan men een uitstrijkjevan het sediment gekleurd met L??ffler\'s methyleenblauw, volgens PiekJacobson of volgens Gram bestuderen. Men is op deze wijze in staat



??? om sterk celhoudende melk en dezulke die gefagoeyteerde m.cro-organ.s-men bevat tc onderkennen. Men zal ervaren dat lang met steeds detvpische lange ketens en palissaden-vorm van stre. agalact.ae worden ge-vonden Tenslotte is de Whiteside-test aanbevolen. Hu-rhi, worden e.ug.druppels melk gemengd met ?Š?Šn druppel 1 N.Na OH oplossmg. Na 20seconden treedt een uitvlokking ojj van cellen en fibrme. Onze (beperkte)ervaring met deze proef is niet al te gunstig. \\ erschillende der hiervoren genoemde methoden kunnen als voldoend.-worden lK,schouwd, on. tc conl mieren of melk wordt afgeleverd d.c uueen oogpunt van zuivcltechniek of voedingshygienc venverpelijk is.Wanneer het echter pat om een doeltreffende l>cstnjdmg van dc nilcctieuze mastitis, dan zijn ze ontoereikend. De oorzaak hiervan is gelegen in het feit dat er zovele suii-klinisehegevallen van mastitis zijn, terwijl ook een niet

onbelangrijk dn\'l dermelkkoeien smetstofdrag?¨r zonder meer is. Al dezi; gcN alleii zijn epidemio-logisch van grote betekenis, en het is uit dien hoofde hoogst belangrijk datze worden onderkend. Hiervoor kunnen wij niet ontberen het bacterio-logisch en eventueel het serologisch onderzoek. Voor de kliniek zijn weiniggecompliceerde goedkope en snelle methoden van. onderzoek nodig, du-gemakkelijk in het groot zijn toe te passen, voldoende betrouwbaar zijn,en die in staat stellen tot een bevredigende interpretatie.Een veel toegepaste methode is het gebruik van schuin gestolde agar inet10% paardeserum. Hierop groeien practisch alle oorzakelijke niicio-organismen na 18-24 uur bebroeden bij 37Â°C. De strc. agalactiae groeit hierop met m.o.m. hyaliene kolonies x an Â? 1 mmdoorsnede grotendeels als smoothvorm (dradentrekkend), maar ook als roughvorm. .. . Strc. dysgalactiae-kolonies zijn te onderkennen

doordat ze na xerwijdering een troelx-ling in de agar achterlaten. Strc uberis is moeilijk van de b.g.n. te onderscheiden. Strc pyosejiticus verraadt zich door meerdere kolonietypen op 1 bodem.Stafvlokokken groeien als witte, roomkleurige, citroenkleunge en or;ni.iekolonies. Alleen de roomkleurige worden als ])athogeen beschouwd(Hosgra). Slechts corynebacterium pyogenes groeit slecht, althans ma-croscopisch moeilijk zichtbaar op deze bodem, maar is in het Gram-preparaat van een afstrijkje van het oi)()ervlak te vinden. Pyogenes- (enook coli)mastitis is mede aan de reuk wel te onderkennen. Knien vandeze bodem kan geschieden uit het sediment of uit de melk. Een siielleniethode is die van d r. van den B e r g. Na reiniging en nntsmettmgvan de spenen melkt hij rechtstreeks op de schumgestolde voedingsbodemen laat de overtollige melk aflopen. Bij microscopisch onderzoek van deijrimaire cultuur van

Streptokokken vindt men lang met altijd typischeNormen. Wel wanneer men hiervan overent op paardeserumglucose- ofaesculinebouillon. Wat betreft de frequentie hier in Nederland, de Sire. agalactiae wordlin 77/2 % der gevallen gevonden, met een dieptepunt in aug./okt., destrc. dysgalactiae in 14.1 met een top in juni/okt., de strc. uberis in67% en de strc, pyogenes in 1.8%. Bos gr a vindt na strc. agalactiaehet meest stafvlokokken. Daar deze echter veel op de speen voorkomenis het de vraag of ze niet als secundaire infectie moeten worden beschouwd.



??? Het is van groot belang monsters zo steriel mogelijk te nemen, om groeivan niet pathogene melkzuurstreptokokken en stafylokokken te voork??men. In het algemeen kan worden gesteld dat bij infectie met strc. dysgalactiaeen .strc. pyosepticus de melk sterker is veranderd dan bij de and(/fe in-fecties. Als regel is b.g.n. bodem voldoende voor onderkenning van de soort. Wilmen verder differenti??ren, dan is het kweken op een bodem van Edwardsmet 5% runderbloed (hemoly.se), in lactose-ondermelk, op Loefflerserum en op paardeseium-aesculinebouillon aan te bevelen. Voorts kanmen gebruik maken van de vergisting der diverse gebruikelijke koolhydra-ten, van de precipitatiemethode met formamide-extracten van reinculturen,en voor de onderkenning van pathogene stafylokokken van de .samenklon-teringsproef met runderplasma op voorwerjjglaasjes onder de microscoop.Deze laatste methoden behoeven echtei-

practisch niet zo vaak te wordentoegepast. Ik wil hier verder noemen de methode Hoekstra- H o t i s - M i 11 e rvoor het opsporen van strc. agalactiae-infecties d.m.v. het bebroeden vanmet broomkre.solpurper en natriumacetaat bedeelde cultuurbuizen metmelk, welke methode dooi\' H o e k s t r a, in combinatie met microscopischonderzoek, leukocytetitellingen en kweken o]) selectieve bodems is aanbe-volen als biuikbare routinemethode. Tenslotte wil ik niet nalaten te vermelden dat wij de laatste jaren een\\ rij uitgebreide - - gunstige - ervaring hebben opgedaan met de kweek\\ olgens de methode van d e n H e r g op schuin gestolde Edwards agar(C)xoid). Deze bodem heeft de volgende samenstel\'iing per liter: Lab, Lemco vleesextract 10 Pepton 10 NaCl 5 Crystalviolet 1 : 750,000 Thallium sulfaat 1 : 3.000 Aesculine 1 Agar-Agar 1 5 pH \'7.-1 Aanbevolen wordt een toevoeging van 5 a 7 % runderbloed. Wij hebbendeze

bodem gebruikt m?¨t en z??nder bloed toevoeging, en hebben ervarendat â€” hij toepassing der methode v. d. Berg \'er ook op de bodemzonder bloed een behoorlijke groei optreedt. De streptococcus agalactiaedoet zich voor in de vortn van cluifblauwe glanzende rf)nde kolonies, vanspeldepunt- tot speldeknop-grootte, bij bebroeding gedurende 18 a 24 uurbij 37Â°C. Meestal is de melk onder in de buis dan nog dun \\loeibaar.Wanneer men daarvan een uitstrijkje maakt ziet men de strc. agalactiaevaak als vrij lange slingers met de bekende palissadenvorm, terwijl menin een preparaat van een kolonie meer de diplokokken- of korte ketenvormvindt. Recente publicaties van S e e 1 e m a n n over de C.A.M.P.-test en het ge-bruik van T.K.T.-medium voor het aantonen van mastitisstrcptokokkenin busmonsters hebben er ons in de laatste tijd toe gebracht dit mediumtoe te passen. Aan bovenvermelde \\oedingsbodems wordt

toegevoegd 2 a



??? 3 % R. stafylotoxine en 5 % gedefibrineerd bloed van graskalvcrer.Speciaal de Streptokokken uit de B groep volgens Lancefield vertoneiin de aanwezigheid van B stafylotoxine een zeer fraaie en duidelijke 1-heniolyse. Tot deze groep behoort als voornaamste vertegenwoordiger destrc. agalactiae. Ook Streptokokken uit de andere groepen kunnen so msB heniolyse tonen, b.v. strc. dysgalactiae en strc. uberis. Voor nadeiedifferentiatie, c.q. bevestiging komt in de eerste plaats in aanmerking deC.A.M.P.-test, waarbij de vorm van de hemolytische zone specifiek is, ter-wijl voorts eventueel serologische determinatie of cultuur in aesculine-hippuraatbouillon of bodems met de gebruikelijke suikers of hogere alco-holen kan worden toegepast. S e e 1 e ni a n n beveelt deze kweekmethode in het hijzonder aan om via hftonderzoek van busmonsters uit te maken of een bedrijf al dan niet vrij isvan latente infectieuze

mastitiden. Hij past een cultuur op de plaat toemet een oese (1 ?¤ 2 mm doorsnede) melk. Wij hebben met deze bodemtot dusver all?Š?Šn ervaring in het opsporen van besmette kwartieren cpbedrijven waar men met mastitiden heeft te kampen. Zowel de kweek cpschuine agar rechtstreeks uit de uier (methode v. d. B c r g) als die op deplaat uit zo steriel mogelijk genomen kwartiermonsters (waaraan zonderbezwaar 0.5 ?¤ 1 % boorzuur kan worden toegevoegd) bevalt ons goed.Het bacteriologisch onderzoek moet worden beschouwd als absoluut nodigom de soort van het infecterend organisme te bepalen (en daarmede dekans op genezing) en vooral voor het onderkennen van klinisch niet aan-getaste smetstofdragers. Infectiewegen. De algemene opvatting is tegenwoordig dat de handen van de melker(eventueel de tepelhouders der melkmachine) en het ligstro de voornaam-ste broimen van infectie zijn.

Speenwonden hebben ook een slechte re-|5utatie. Niettemin is bij pogingen tot infectie langs lactogene weg (S e e 1 e ni a n n)wel komen vast te staan dat een kunstmatige besmetting moeilijk is totstand te brengen. Ook infectieproeven per os zijn niisiukt. Er zuilen dusverschillende â€” nog onvoldoende bekende - - factoren bij het manifestworden van een infectie een rol spelen. Van den Berg huldigt deopvatting dat in de schede voorkomende colpitis veroorzakende coiyne-bacteri??n via de lymfewegen of de bloedbaan zich in de uier kunnennestelen. Hij beschouwt deze corynebacteri??n als Dauerforrn van de Strep-tokokken, en heeft transmutaties kunnen aantonen. Dit zou onder gunstigeomstandigheden ook in de uier plaats vinden. Hij gelooft niet in eenlactogene infectie, ook al omdat deze zo lastig is op te wekken, en wijstop het eigenaardig versjjringen van de besmetting o]3 stal, op het feit datsoms 1

uierkwartier jarenlang besmet is, en de andere goed blijven, o]5mastitis bij vaarzen die nog nooit zijn gemolken etc. Mijn persoonlijke ervaring is, dat men v????r en n?¤ inderdaad in gevallen\\an chronische mastitis wel coryneachtige bacteri??n, maar geen anderesoorten in het sediment vindt. Ook is het typisch dat men bij zeer jongekalveren soms hele koppels aantreft, die aan een pyogenesinfectie van deuier lijden; men komt daardoor in de verleiding aan de mogelijkheid \\ aneen hernatogene of lymfogene infectie te denken. De bewering dat de melk-machine, ook bij goed gebiuik, de oorzaak van een sneller uitbreiding der



??? mastitis zou zijn is naar mijn ervaring niet juist. Een verkeerd gebruik heefthetzelfde effect als een slechte handmelker, en helaas zijn er nog veel ver-keerde gebruikers. rhcraple. Als therapeutische maatregelen hebben de koudwater- en de zalfbehande-ling alsmede de intramammaire infusies met aeridinepreparaten en de auto-vaccinatie in het algemeen wel afgedaan. Wel wordt het frequente melken nog toegepast en schijnt in sommigegevallen in aansluiting op een penicillinekuur soms baat te geven.Voor het overige leven we in het tijdperk der antibiotica. Het is spijtig datook deze nogal eens teleurstellen, ook wanneer ze door de deskundigeworden toegepast. In dit verband wil ik wijzen op het gevaar van:Ie een onvolledige diagnose en een daarop gebaseerde verkeerde prognose2e een verkeerde frequentie in de toepassing of een verkeerde keus \\anhet therapeuticum. De mening dat penicilline-resistente

stammen door een te vaak herhaaldgebruik van dit middel zouden ontstaan, is volgens B 1 a c k b u r n enBos g r a onjuist. Ik ben echter op grond van mijn practische ervaringvan mening dat deze bewering met de nodige reserve moet worden be-schouwd. Uit proeven van B o s g r a is gebleken, dat de combinatie100.000 E penicilline -f 50.000 E streptoinycine zeker niet beter werktdan penicilline alleen. Zover hier te lande de resultaten statistisch zijn verwerkt blijkt voorts datna een 2-malige behandeling met 100.000 E penicilline per\'kwartier meteen interval van 48 uren, en ?Š?Šnmalig overslaan van het melken na debehandeling, mag worden verwacht dat: streptoc. agalactiae gevallen genezen in ruim 80 % der gevallenstreptoc. dysgalactiae gevallen genezen in plm. 62.5 % der gevallenDe strc. uberis, strc. pyosepticus en stafylokokkeninfecties zijn moeilijk tegenezen. Wanneer de hiervoren genoemde behandeling

geen resultaat geeft, is vaneen herhaling binnen korte tijd daarvan m.i. te verwachten dat er ??f welresistente stammen ontstaan, ??fwel dat uitgeselecteerde soorten als secun-dair-infectie zich in de uier gaan nestelen. Ik heb verschillende kerenmeegemaakt dat, ondanks herhaald onderzoek en toepassing van penicil-line, ongevoelige streptokokkensoorten een kans tot sterke uitbreidingkregen, en het grootste deel der koeien op een bedrijf aantastten. (Jnisecundaire infecties met stafylokokken te voorkomen is het gewenst e\\\'en-tuele speenwonden tot genezing te biengen v????rdat antibiotica wordenaangewend. Bestrijding. Bij de bestrijding der mastidden zal â€” evenals zulks bij alle mogelijkeandere infectieziekten het geval is â€” de preventie op de voorgiond moetenstaan. In de eerste plaats is daarvoor een grondige scheiding tussen w?¨l enni?Št besmet vee nodig. Voorts moeten predisponerende oorzaken als

slechten/of onvoldoende hygi??nisch melken worden uitgeschakeld,\'i\'en derde moet rnelk uit besmette kwartieren nooit in stal of weideworden weggemolken; ook het ongekookt verstrekken aan de kalverenzou wel eens niet zonder bedenking kunnen zijn.



??? Ten vierde moeten oudere koeien die chronisch aangetast zijn, en waarbijde uier khnisch al sterk is veranderd als ongeneeslijk uit het bedrijf wor-den verwijderd, eventueel n?¤ droogspuiten en vetweiden.\'1\'en vijfde moet op sterk ge??nfecteerde bedrijven regelmatig een onderzoekvan steriel genomen kwartiermonsters worden verricht door middel van a. etiten op Edwards agar met B. stafylo-toxine -f bloed b. microscopisch sedimentonderzoek c. leukocytentelling volgens Breed (maximum 500.000/m.l.) Op grond van het onder â€žten vijfde" genoemde onderzoek is het practischmogelijk de onder â€žten eerste" genoemde scheiding van wel en niet be-smette dieren tot stand te brengen, eventueel aangevuld met een behande-ling met antibiotica. Naar mijn mening is het raadzaam in deze laatsteook de vrije kwartieren van besmette koeien te betrekken. Ik wil debelangstellende lezer in dit verband wijzen

op de publicatie van Black-b u r n. In elk geval zal het nodig zijn na de toegepaste behandeling aan-vankelijk z?Š?Šr geregeld, later met grotere tijdsintervallen, na te gaiHiwelke dieren g?Š?Šn en welke w?¨l de ziekteverwekkers blijven uitscheiden.De eerste kunnen als genezen worden beschouwd, de laatste dienen bijeen rationele bestrijding uit het bedrijf te worden gestoten. Het is n.m.m. gewenst dat wij ons nu een ogenblik bezinnen o]3 de prac-tische uitvoerbaarheid der theoretisch-wetenschappelijk mogelijke bestrij-ding. Er doen zich daarbij o.a. de \\olgende vragen voor:Ie. Moet de bestrijding obligaat of vrijwillig zijn 2e. Indien zij vrijwillig moet zijn, is het dan gewenst ze algemeen toe te passen, dan wel incidenteel.3e. Op welke wijze kan deelneming worden bevorderd4e. Is het gewenst en mogelijk aan kopers van melkvee garanties te geven5e. Hoe kan de bestrijding zodanig worden georganiseerd dat zij

enerzijdsdoeltreffend is, anderzijds economisch is verantwoord. Ad Ie. Een obligate bestrijding is n.m.m. all?Š?Šn te verdedigen, wanneerhet economisch belang van de veehouderij of de belangen vande consument dit absoluut onontbeerlijk maken, en bovendien eenvolledig succes binnen afzienbare tijd met zekerheid is te verwach-ten. Aangezien het antwoord op deze vragen ten dele ontkennend,ten dele kwestieus is moet, naar mijn mening althans, de bestrijdingeen vrijwillig karakter dragen. Ad 2e. Daar het optreden van besmettelijke uierontstekingen in verschil-lend opzicht afhankelijk is van factoren, die de veehouder niet allein de hand heeft onder de op dit moment in Nederland geldendeomstandigheden, verdient in beginsel een vrijwillige algemene be-strijding de voorkeur. Ad 3e. Deelneming hieraan is in de eerste plaats een belang van de melk-veehouder zelf, en van de melkverwerkende industrie.

Door con-crete individuele en collectieve voorlichting zal dit in de betrokkenkringen duidelijk in het licht moeten worden gesteld. Een regelingals bij de vrijwillige georganiseerde abortusbestrijding is in beginseln.m.m. aanvaardbaar.



??? Ad 4c. Het is eveneens in principe gewenst aan hen die vee aankopen,indien mogehjk, een garantie te geven dat een dier op het moment\\an koop g?Š?Šn mastitisverwekkende kiemen uitscheidt, eventueeldat het afkomstig is van een bedrijf waar gedurende een nadervast te stellen tijd g?Š?Šn zodanige kiemen in de afgeleverde melkzijn aangetoond. Ad 5e. Ah orens tot een algemene vrijwillige bestrijding annex garantie-verklaring over te gaan, is het nodig op grote schaal nader ge-informeerd tc raken omtrent a. de betrouwbaarheid van de kweekproef uit busmonsters, getoetstaan het individueel onderzoek van koe(kwartier) monsters (vol-gens Seelemann is deze betrouwbaarheid z?Š?Šr groot). b. de frequentie waarmede dit busmonsteronderzoek moet plaatsvinden. c. de noodzaak en de uitvoerbaarheid van het melkonderzoek vandieren v????r verkoop. Op deze vragen zal een zeer duidelijk antwoord moeten

komenalvorens het mogelijk is te beoordelen of een te verlenen aankoop-garantie voldoende waarborgen kan inhouden. Rest de vraag welke kosten aan deze controlewerkzaamheden, alsook aande h ieraan aansluitende onderzoekingen op ge??nfecteerde bedrij\\en en bijverkoop zijn verbonden. Hier komen wij op speculatief terrein. Men krijgthiervan echter enigszins een idee wanneer men de totale aan de fabriekenper jaar afgeleverde hoeveelheid melk beziet. Deze bedraagt d= 5.000.000ton, dooreengenomen per dag it 14.000 ton (morgen- en avondmelk sa-men). De helft hiervan omvat (in theorie althans) een volledig melkmaal.Aannemende dat deze in volle 30 liter bussen wordt afgeleverd (eveneenstheorie) betekent dit, dat per eenmalig onderzoek ruim 230.000 bussenbacteriologisch moeten worden getest, of bij een onderzoek 4 x per jaarca. 1.000.000. Aan hulpmiddeleti zal dit - - naar de tegenwoordige

kostenz?Š?Šr ruw gecalculeerd ^ ongeveer een bedrag van 0.25 per bus, dustotaal ?’ 250.000 vergen. Hierbij komen kosten van personeel voor be-monstering en onderzoek, kosten van transport en administratie, en lastnot least van kosten verbonden aan het onderzoek op als besmet onder-kende bedrijven, resp. van voor veikoop bestemde koeien. Alles te samengenomen zal het benodigde bedrag in de orde van grootte van ?’ 1.000.000per jaar zijn (d.i. 2 ct per 100 kg afgeleverde melk).Ik ben bij deze - ik herhaal het â€” uiterst .speculatieve kosten.schattinguitgegaan van de gedachte dat het onderzoek zou kunnen geschieden inbestaande laboratoria door op het gebied van de bestrijding van dier-ziekten c.q. melkonderzoek werkzame instanties. E?Šn ding kornt naar mijnmening hierbij wel naar voren, nl. dat -- ook al zou\'deze â€žslag in delucht" er â€žbehoorlijk" naast zijn, het er wel naar uitziet dat bij dehierboven

geschetste wijze van aanpak van de problemen de kosten opde duur niet boven het gewin zullen gaan. Wel zal de indi\\iduele vee-houder die â€žer zwaar in zit", in het begin aanmerkelijke schade kunnenlijden als gevolg van noodzakelijke voortijdige uitstoting van \\ ee.Samenvatting: Schrijver stelt in het licht dat met de tot heden toegepaste routinemethoden lang nietalle gevallen van uierontsteking worden opgespoord, zodat het werkelijke aantal c



??? zonder twijfel belangrijk hoger zal liggen dan hetgeen ter offici??le kennis komt. Eenjuiste vaststelling van de door mastitis veroorzaakte schade wegens verminderde melk-productie en waardevermindering van het vee is bijgevolg niet mogelijk. Volgens eenveili.ge schatting moet zij in Nederland vele miljoenen guldens per jaar bedragen.Behalve op deze landbouw-econoniische schade, wordt de aandacht gevestigd op dezuiveltechnisehe en voedingshygicnische schade, die door uierontstekingen kan wordenteweeg gebracht. In het artikel behandelt schrijver dan verder dc uierontstekingen van bacteri??le aard,met uitzondering van de tuberculeuze mastitis. Hij stelt in het licht, dat â€” weten-schappelijk gesprokelf â€” de vraagstukken op dit gebied zover zijn opgehelderd, dathet mogelijk is na tc gaan of een behoorlijk systeem van bestrijding kan worden ont-worpen. Er wordt een overzicht gegeven van

de bacteri??le en de bevorderende oor-zaken van (het ontstaan van) mactitis, en van dc diverse methoden van onderzoek,waarbij wordt betoogd dat, voor een doeltreffende bestrijding van het bacteriologisch(eventueel het serologisch) onderzoek niet kan worden ontbeerd. In dc praktijk zijnechter alleen bruikbaar voldoende betrouwbare goedkope en snelle methoden, waar-mede men gemakkelijk in het groot het onderzoek kan toepassen. Vervolgens worden de diverse bacteriologische methoden voor het opsporen van deoorzakelijke micro-organismen besproken, waarbij speciaal de aandacht wordt ge-vestigd op de Edwards agar met bloed en B. stafylokokken toxine (de z.g. T.K.T.agar) t:n dc C.A.M.P.-test. Met dc eerste zijn tot dusver op het door schrijver geleidelaboratorium zeer bevredigende resultaten verkregen bij het onderzoek van koe-(kwartier)monsters, terwijl de uitkomsten van het onderzoek

van busmonsters be-moedi.gend zijn. Na een vermelding van de infectiewegen en de therapeutische mogelijkheden (waarbijschrijver waarschuwt tegen het onoordeelkundig en tc frequent gebruik van Peni-cilline) wordt de vraag besproken hoe een bestrijding van de infectieuze niastitidenop grote schaal zal moeten geschieden. Op de eerste plaats komen de preventieve maatregelen (isolatie - goede bcdrijfs-hygi??ne - uitstoten van ongeneeslijke dieren - regelmatig onderzoek na behandelingen/of sanering) in aanmerking. Geadviseerd wordt bij toepassing van antibiotica dezete appliceren in alle kwartieren van ge??nfecteerde koeien, ook al is slechts in ?Š?Šnkwartier smetstof aantoonbaar. Tenslotte wordt nagegaan welk karakter de georganiseerde bestrijding zal moetendragen. Schrijver komt tot de conclusie dat het in beginsel gewenst is deze alfiemeenen op basis van vrijwillige deelname te schoeien, in

nauwe samenwerking tussen demelkverwerkende industrie en de veehouders, op analoge wijze als bij de bestrijdingvan het besmettelijk verwerpen. .\\an de bestrijding moet gekoppeld worden de aan-koop van vee dat blijkens garantievcrklaringen vrij is van besmetting. Schrijver a(hthet nodig, dat men zich op zeer uitgebreide schaal ori??nteert omtrent de waarde vanhet onderzoek van busmonsters door middel van de kweekprocf op T.K.T.-agar. Een(speculatieve) kostenbcgroting is aan het artikel toegevoegd. Summary: The author draws attention to the fact that the routine methods adopted up to thejiresent have by no means resulted in alle cases of mammary gland infection beingtraced, so that the actual number will undoubtedly be considerably higher than thatofficially reported. It is therefore impossible to make an accurate estimate of thedamage caused by mastitis, resulting in reduced milk production

and depreciation-inthe value of livestock. According to a very conservative estimate, however, it nmstamount to many millions of guilders annually in the Netherlands. In addition to these agro-economic losses, attention is also drawn to the technicallosses, both in dairies as well as from a food hygiene point of view, occasioned bymammary gland infections. The author then goes on to examine mammary gland infections of a bacterial nature,excluding tuberculous mastitis, in greater detail. He focusses attention on the fact



??? that the questions in this field have been elucidated â€” scientifically speaking â€” tosuch an extent that it is now possible to ascertain whether an effective control systemcan be devised. A survey is given of the bacterial and contributory causes of (thedevelopment of) mastitis and the various research methods employed, in which hestresses the fact that bacteriological (and, where necessary, serolot;ical) examinationis absolutely indispensable to effective control. Under practical conditions, however,only ade(|uately reliable, inexpensive and rapid methods are suitable, i.e. methodswhich can readily be used in large-scale investigations. He then goes on to discuss the various bacteriological methods employed in tracing thecausal microorganisms, special attention being paid to the Edwards agar with bloodand Â?. staphylococci toxin (â€ž T.K. T.-agar") and the C..\'\\.M.P.-test. Up to presentvery .satisfactory results have

been obtained in the laboratory under the direction ofthe author with the first of these in the examination of cow (stall) samples, while theresults in the examination of milk-can samples have also been encouraging.â– After touching upon the infection routes and therapeutic possibilities (in which theauthor warns against inexpert or too frequent use of penicillin) the question of howinfectious mastitides can be controlled on a large scale is discussed.The ijreventative measures (isolation â€” good hygiene on the farm â€” elimination ofuncurable animals â€” regular post-treatment and/or post-sanitation examinations) areworthy of consideration first and foremost. When cnijjloying antibiotics it is recom-mended that these be applied in all stalls of infected cows, even in cases whereviruliferous substances have been found in only one stall. In conclusion the author examines the most effective structural character for theorganized

control of this di.sease complex. He comes to the conclusion that it isdesirable in principle that this be coordinated generally and on the basis of voluntaryparticipation, in close cooperation between the milk-processing industries and live-stock breeders, by adojjting an analogous procedure to that now in force for the con-trol of contagious abortion (brucelosis). Control measures must also include theprovision that guarantees, indicating the cattle in (|uestion are free of infection, shouldbe provided whenever livestock are sold. The author considers it essential that allconcerned should thoroughly familiarize themselves with the value of the examinationof milk-can samples by means of the culture test on T.K.T.-agar. A (provisional)estinuite of the costs involved is appended to the article. Ilcsutn?Š: L\'auteur expose qu\'avec les m?Šthodes routini?¨res appliqu?Šes jusqu\'ici, on est loind\'arriver ?  d?Špister tous les cas de niastites,

de sorte (jue le nombre r?Šel sera sansdoute consid?Šrablement plus ?Šlev?Š ([ue celui (ju\'on apprend officiellement. Il est parcons?Šquent impossible d\'arriver ?  fixer exactement la perte caus?Še par la mastite dela production diminu?Še du lait et de la moins-value du b?Štail. Selon une ?Švalutions??re, ceite perte doit ??tre ?Švalu?Še en Hollande ?  plusieurs millions de florins.Outre sur les pr?Šjudices ?Šconomi(|ues agricoles, on attire l\'attention sur les pertes aupoint de vue de la techni<|ue laiti?¨re et des pertes sur le terrain dc l\'hygi?¨ne luitritive(|ui peuvent ??tre provoqu?Šes par les mastites. Dans l\'article l\'auteur traite les nuistitesd\'une nature bact?Šriclle, ?  l\'exception de la mastite tuberculeuse. 11 montre (|ue â€”scientifiquement parl?Š les probl?¨mes sur ce terrain ont ?Št?Š ?Šclair?Šs au point qu\'ilest possible dc contr?´ler la cration d\'un syst?¨me prophylactique convenable. On donneun aper(;u des causes

bact?Šrielles et favorisantes de (l\'origine de) mastites et desdiverses m?Šthodes d\'exp?Šrimentation, o?š il est d?Šmontr?Š que, pour une lutte efficace,l\'examen bact?Šriologi(|ue (?Šventuellement s?Šrologicpie) est indispensable. Dans lapratique cependant, sont seulement utilisables les m?Šthodes suffisamment dignes defoi, bon march?Š et rapides, permettant d\'appliquer facilement l\'examen sur une grande?Šchelle. En suite sont trait?Šes les diverses m?Šthodes bact?Šriologiques pour d?Špister les micro-organismes causales, o?š l\'on attire sp?Šcialement l\'attention sur l\'agar d\'Edward avecdu sang et la toxine staphylococccs-B (le T.K.T.-agar) et le test C.A.M.P. Avec



??? la premi?¨re on a obtenu jusqu\'ici, au laboratoire dirige par l\'auteur, des r?Šsultats tr?¨ssatisfaisants lors de l\'examen d\'?Šchantillons (de quartier) de vaches, tandis que lesr?Šsultats de l\'examen des ?Šchantillons en bo?Žte sont encourageants..\\pr?¨s avoir fait mention des voies de l\'infection et des possibilit?Šs th?Šrapeutiques(oi:i l\'auteur avertit contre l\'emploi peu judicieux et trop fr?Šquent de la p?Šnicilline)on discute la question de savoir comment il faudra s\'y prendre pour combattre lesmastites infectueuses sur une plus grande ?Šchelle. En premier lieu entrent en ligne de compte les mesures pr?Šventives (isolation - bonnehygi?¨ne professionnelle - ?Šloignement des animaux incurables - examen r?Šgulier apr?¨sle traitement et/ou l\'assainissement). On conseille en cas d\'usage d\'anti-biotiquesd\'appliquer ceux-ci dans tous les quartiers de vaches infect?Šes, ?Šgalement dans tousles cas o?š le

virus n\'est d?Šccvable que dans un seul quartier. Pour finir on examine quel devra le caract?¨re de la m?Šthode prophylactique.L\'auteur arrive ?  la conclusion qu\'en principe il est d?Šsirable de l\'?Štablir sur une baseg?Šn?Šrale et avec participation libre, en ?Štroite collaboration entre l\'industrie laiti?¨reet les leveurs, de mani?¨re analogue ?  la lutte contre le rejet contamin?Š. Il faudracoupler ?  la lutte, l\'achat de b?Štail qui selon les d?Šclarations de garantie n\'est pasinfect?Š. L\'auteur juge n?Šcessaire qu\'on s\'oriente sur une ?Šchelle tr?¨s ?Štendue ? l\'?Šgard de la valeur de l\'analyse des ?Šchantillons en bo?Žte et cela moyennant l\'ense-mencement de culture sur T.K.T.-agar. Une ?Švaluation (sp?Šculative) des frais estjointe ?  l\'article. Zusammenfassung: Der Verfasser macht in seiner Abhandlung darauf aufmerksam, dass mit den heutigenRoutinemethoden bei weitem nicht alle Falle von

Euterentz??ndungen aufgesp??rtwerden, sodass die Zahl der wirklichen Erkrankungen zweifellos eine bedeutendh??here ist, als offiziell bekannt wird. Daher ist eine bestimmte Bezifferung des durchdie Mastitis angerichteten Schadens, wie Verminderung der Milchjjroduktion undWertverlust des Viehs, nicht m??glich. Nach sicherer Sch?¤tzung d??rfte derselbe inden Niederlanden viele Millionen Gulden j?¤hrlich betra.gen. Auser diesem landwirtschaftlich-??konomischen Schaden infolge der Euterentz??ndun-gen, wird noch auf die gleichfalls hierdurch hervorgerufenen Sch?¤den molkereitechni-scher und nahrun.gshygienischer Art hingewiesen. l\'crner geht der Verfasser in seinem Aufsatz auf Euterentz??ndun.gen bakterieller Artein, mit Ausnahme der tuberkul??sen Mastitis. Er hebt hervor, dass â€” wissenschaft-lich gesprochen â€” der Fragenkomplex auf diesem Gebiet so weit gekl?¤rt ist, dassdie

M??glichkeit vorhanden ist zu untersuchen, ob nicht ein wirkungsvolles Abwehr-system aufgebaut werden kann. Sodann folgt eine ?œbersicht ??ber die bakteriellenund Vorschub leistenden Ursachen, die f??r das Entstehen der Mastitis verantwortlich,bezw. bef??rderlich sind und ausserdem eine Beschreibung der verschiedenen l\'nter-suchungsmethoden, die beweisen, dass man bei einer zweckm?¤ssigen Bestreitung aufeine bakteriologische (eventuell auch serologische) Untersuchung nicht verzichtenkann. F??r die Praxis jedoch kommen nur zuverl?¤ssige, billige und schnelle Methodenals brauchbar in Frage, mit denen man ohne Schwierigkeit die Untersuchung imGrossen durchf??hren kann. Es werden dann die verschiedenen bakteriologischen Methoden f??r das Aufsp??ren derverantwortlichen Mikroorganismen besprochen, wobei speziell auf die Tests mitEdwards Agar mit Blut und B. Staphylokokken

Toxin (genannt T.K.T. Agar) unddem C.A.M.P. Test aufmerksam gemacht wird. In dem vom Verfasser geleitetenLaboratorium sind mit ersterer sehr befriedigende Resultate bei der Untersuchungvon Proben aus Kuheuterviertel erzielt worden; auch die Ergebniss von Untersuchun-gen von B??chsenmilch waren zufriedenstellend. Nachdem noch die Infektionswege und die therapeutischen M??glichkeiten Erw?¤hnung.gefunden haben (wobei der Verfasser vor unverst?¤ndigen und zu h?¤ufigen Gebrauchdes Penicillins warnt), wird die Frage er??rtert, auf welche Weise eine effektive Be-streitung der infekti??sen Euterentz??ndungen im Grossen vorgenommen werden m??sste.



??? An erster Stelle kommen Pr?¤ventivmassnahmen in Frage, wie Isolierung - gute Be-triebshygiene - Ausmerzen der unheilbaren Tiere - regehn?¤ssige Untersuchung nachder Behandlung, bezw. der Genesung, Bei der Benutzung von Antibiotika wird ange-raten, diese in allen Milchvierteln der infizierten K??he anzuwenden, selbst dann,wenn nur in einem Viertel Ansteckungsstoff nachgewiesen wurde.Schliesslich wird noch darauf eingegangen, welchen Charakter die organisierte Be-streitung tragen m??sste. Hierbei ist der Verfasser der Meinung, da.ss es im Prinziperw??nscht ist, dieselbe allgemein und auf Basis einer freiwilligen Teilnahme aufzu-bauen und zwar in enger Zusammenarbeit mit der milch verarbeitenden Industrieund den Viehhaltern, ?¤hnlich wie dies bei der Bestreitung des seuchenhaften Ver-kalbens (.Abortus Bang) bereits geschieht. Zu dieser Bestreitung geh??rt unbedingt,dass beim .\'\\nkauf

von Vieh Garantieerkl?¤rungen vorgelegt werden, woraus hervor-geht, dass dasselbe seuchenfrei ist. Verfasser h?¤lt es f??r n??tig, dass bez??glich desWertes der Zuchtprobe auf T.K.T. Agar zur Pr??fung von B??chsenproben, eine Orien-tierung gr??sseren Stils vorgenommen wird. Dem Artikel wurde ein (spekulativer)Kostenanschlag beigef??gt. LITKRATlTROPCiAVE v. d. BERG, VV.: Vergelijkend onderzoek tussen Streptococcen en corynebacteri??n uitde uier en de schede van het rund in verband met de wijze van infectie-dissertatieUtrecht 1941. l??EM: Onderzoekingen over kiemgetalbcpalingen van rauwe melk (Producent-Gouda 1947). BEYERS, J. A.; BERE.NDSEN, H. L. en HESSE, N. C. \\V,: Tijdschrift voor Dier- genee.skunde 1949-blz. 73.BL.A.CKBURN: Journal of Dairy Research - 21-1954-blz, 391.BOSGRA, O.: Tijd.schrift voor Diergeneeskunde 1949-blz. 891.IDEM: Tijdschrift voor Diergeneeskunde

1952-blz. 409.IDEM: Tijdschrift voor Diergeneeskunde 1953-blz. 348. BOSM,\\, J.: Over het verloop en de genezingskansen van streptococcenmastitis bijhet rund - dissertatie Utrecht 1933. EGLI, R.: Nachweis euterkrankcr Milch an Lieferantenproben Inaug. dissertationBern 1955. HOEKSTRA, J.: Tijdschrift voor Diergeneeskunde 1950-blz. 561.K?œNZ, R.: Die Zuverl?¤ssigkeit verschiedener Mi thoden zum Nacliweis einer Bei-mischung von Mastitissekret zu normaler Milch Inaug. (hssertation Bern 1955.OYEN, C. ]â– \'. van: Voedingsmiddelen van dierlijke oorsprong - Melk 1941. SCTIEER, A. F. van der: Over mastitis veroorzakende Streptococcen - Dissen. VVage-ningen 1941. SEELEMA.NN, M.: Biologie der Streptococcen 1954. SEELEMANN, M.; OBIGER, G.: Milchwissenschaft //-3 cn 4-1956-blz. 98 en 134.Verslag der Centrale Commissie voor Melkliygiene 1953/54.Warenwet (Melkbesluit).



??? het Laboratorium van dc Provinciale Gezondheidsdienst voor Dieren in Zeeland OVKR DE BESTRIJDINC; VAN SI RONGYLOSIS EN ASCARIASIS BIJ HET PAARD door G. GROOTENHUIS De belangstelling voor dc bestlijding van worniinfecties bij het paardneemt toe. In het afgelopen jaar zijn door de Provinciale Gezondheids-dienst voor Dieren in Zeeland mestmonsters onderzocht van 1894 |jaardeii.De uitslag van dit onderzoek is in onderstaand schema samengevat. Depaarden zijn ondergebracht in drie leeftijdsgroepen en telkens is hetaantal dieren weergegeven, waarbij geen wormeieren zijn aangetroffen,waarbij het aantal wormeieren loopt van 50-1000 per gram en waarbijhet aantal wormeieren meer dan 1000 per gram niest bedraagt; de uit-komsten zijn apart weergegeven voor ascaris en strongylus. Overzicht over dc uitslag van het mestonderzock van 1894 paarden. Depaarden verdeeld in

klassen volgens Icefdjd en aantal wormeieren per gram mest Aantal Strongyluseieren Aantal Ascariscieren Leeftijdpaarden meer dan1000 Aantal geen 50â€”1000 geen 1000 dan 50â€”1000 t/m 1 jaar1â€”3 jaar3 jr en ouderonbekend 111432-1732 21915786675 172346127 43117515 3732111188122 728879951 1298932844 Totaal 433 1317 144 294 590 1894 1010 Uit het overzicht blijkt dat bij paatxlen t/in 1 jaar dikwijls een grootaantal spoelwormeieren in de mest wordt aangetroffen. In 16,1 % dergevallen bedroeg dit aantal meer dan 1000 per gram.In augustus, september en oktober zijn van 83 veulens welke in 1955geboren werden, mestmonsters onderzocht. Het aantal ascai iseieren be-droeg gemiddeld 1720 per gram tegenover slechts 258 strongyluseieren pergram mest. Het is dus noodzakelijk om bij jonge paarden, maar toch vooral bij veulens,het accent te leggen op dc ascariden bij de bestrijding

van de worm-infecties. Betreffende de telling van strong>\'luseieren kan worden gezegd, dat er inde verschillende leeftijdsgroepen meestal sprake is van een matig aantal



??? strongyluseieren. Dr infectie met strongyliden lijkt geen duidelijk verbandte houden met de leeftijd. Slechts in een klein aantal gevallen (7.6 %) zijn geen strongyluseieren inde mest waargenomen, terwijl spoelwormeieren dikwijls (53.3%) nietworden aangetroffen. 1 -aijoratoriumonderzock .\\an 5 gram mest wordt 45 cc 0,5 N. natronloog toegevoegd en een aantalglasparels. Het mengsel wordt dan geschud en blijft staan tot de volgendedag. Daarna wordt het opnieuw geschud en vervolgens door hydrophyl-gaas gefiltreerd; het is dan van de grovere plantenresten ontdaan.Met een pipet wordt 0,1 cc van het goed gemengde fikraat (worm-eieren zinken) tussen twee met vet omrande voorwerpglaasjes gedaan.Hierin wordt met de microscoop het aantal wormeieren geteld voor elksoort ajjai t. Door het aantal met 100 te vermenigvuldigen woidt het aantalwormeieren per gram in het mestmonster verkregen. Het is

gebleken dat goed schudden van grote betekenis is voor de uitkomst.Kij 4ti monsters werd een eitelling verricht na matig schudden en filtrerenen tevens na intensief schudden en filtreren, rnet het volgend resultaat: gemiddeld aantalAscariseieren Stiongyluseierenmatig schudden 465 687 intensief schudden 1020 761 De sjjoelwormeieren blijken dus veel steviger aan de onverteerde planten-resten gebonden te zijn dan strongyluseieren. Als er niet goed geschudwordt, ontsnapt het merendeel van de sjjoelwormeicren aan de aandacht.De uitkomsten hebben dus slechts een betrekkelijke waaide. In dit vel-band is het van belang dat steeds ?Š?Šn bepaalde methode wordt gevolgd endat zoveel mogelijk dezelfde persoon hetzelfde werk doet.Al mogen we het aantal wormeieren niet steeds als maatgevend beschou-wen voor de ernst van een worniinfectie, toch lijkt ons dit voorlo()ig deenige methode om een zo goed

mogelijk beeld van de aard en de mate vaninfectie te krijgen. Het lijkt mij in het algemeen onjuist om zonder mestonderzoek een worin-kuur in te stellen. De diagnose behoort ook iiierbij aan dc behandelingvooraf te gaan; onnodige teleurstelling wordt hierdoor ook voorkomen. De therapie Wij hebben de beschikking over geiieesiniddeleii welke zeer goed werk-zaam zijn tegen ascariclen of strongyliden. De werkzaamheid bepaalt zich echter tot die wonnen welke tegen heteinde van hun biologische ontwikkelingscyclus in het darmkanaal van hetpaard zijn aangekomen. Om enig inzicht te krijgen in de waarde van verschillende behandelings-methoden zijn enkele praktijkproeven genomen. Eerst is het aantal wormeieren \\an beide soorten bepaald bij een groepvan paarden, in aansluiting daarop heeft een behandeling plaats gevondenen vier weken daarna is opnieuw het aantal wormeieren geteld.Van de

desbetreffende tellingen v????r en na de behandeling is een tabel-larisch overzicht gegeven.



??? I Overzicht van de bchandelingsrcsuhaten bij 40 paarden. Naar gelangvan de leeftijd werd 25 a 50 gram phenothiazine en tevens 10 a 20 cc(13 a 26 gr.) zwavelkoolstof met de neussonde ingegeven. Indiengeen spoelwormeieren werden aangetroffen bij het eerste onderzoek,werd uitsluitend met phenothiazine volstaan. V????r dc behandeling j Na de Ijehandeling No. paard Ascariseieren Strongyluseieren ! Ascariseieren Strongyluseieren 250* 250 _ _ â€” 250 â€” â€” â€” 550 â€” â€” 4 --- 350 â€” -- 5 â€” â€” â€” 6 â€” 650 â€” â€” 7 50 150 â€” â€” 8 100 100 50 â€” 9 â€” 50 â€” â€” 10 â€” 100 â€” â€” 11 350 100 â€” â€” 12 50 350 â€” â€” 13 100 150 â€” --- 14 50 200 t â€” -- 15 - 200 â€” â€” 16 â€” 600 â€” â€” 17 â€” 250 â€” â€” 18 â€” 350 ; â€” â€” 19 â€” 100 50 â€” 20 â€” 200 â€” â€” 21 â€” â–  250 â€” â€” 22 750 350 250 â€” 23 50 250 â€” â€” 24 375 150 50 â€” 25 â€” 250 â€” â€” 26 550 300 50

â€” 27 375 150 â€” â€” 28 700 350 â€” â€” 29 â€” ioo â€” â€” 30 500 450 â€” â€” 31 - - 150 â€” â€” 32 250 â€” 33 600 350 â€” â€” 34 2250 650 ; 50 â€” 35 2400 â€” -- â€” 36 ! â€” 37 550 250 38 â€” 400 100 39 1100 â€” -- 40 2750 450 50 Totaal 13900 10050 ! 550 - 4% 100= 1% * Dc monsters zijn twee keer geteld, hiervan is het gemiddelde genomen.



??? Wc zien dus dat het resultaat van deze behandeling blijkens de worm-eitellingen uitstekend is geweest. II Overzicht van de behandelingsresuhaten bij 19 paarden met Pheno-tart1: ,5 a 10 tabletten per dier door het \\-oer en wel in o]3gelostetoestand door een slobber gemengd. Naam ]3aard V????r de behandeling Na de behandeling Ascaris â€?Strongylus Ascaris Strongylus eieren eieren eieren eieren Leo 1200 1,50 1400 Louis 22,\')0 ___ 1000 Lea 1400 50 1,50 50 Lenie 7.50 --- 600 100 Laura 22.\'30 650 Lodewijk 1.300 650 10.50 _ Leopold 11,\'iO 800 â€” 50 Louw 1500 950 100 ___ Eros 250 700 _ _ Hilda 1.50 3,50 _ _ Ida 400 400 _ _ Irmin I 100 250 200 _ Jack 1300 500 _ J<;t 850 450 _ _ Liza 2850 50 2400 Martha 3650 100 3100 Dra ga 1200 50 1550 _ Hera â€” 200 50 _ Gerarda 400 100 350 â€” Totaal 23950 6400 ?Ž 11950 = = 49,9% 200 = 3,1% Hieruit blijkt dat de behandelingsresultaten ten aanzien van

de strongylus-wormen uitstekend zijn geweest, maar het aantal spoelvvormeieren is slechtsgehalveeid. Hl Overzicht van de behandelingsresuhaten bij 9 paarden welke behan-deld werden met ?Š?Šn of twee zwaveikooistofcapsule.s2 waarin 14 gr.C.S2, met pillenschieter ingegeven en met 25 a 60 gram phenothiazinedoor een slobber gemengd. Vier paarden waarbij geen spoelworm-eieren werden aangetroffen, kregen geen zwavelkoolstof. 1  Phenotart beschikbaar gesteld door Fa. Brocades. 2  Zwavclkoolstofcapsules, beschikbaar gesteld door Fa. Aigin.



??? V????r de behandeling Na de Ijehandeling Naam paard Ascaris Strongylus Ascaris Strongylus eieren eieren eieren eieren Irene v. Gr. 700 500 50 â€” Henk â€” 700 â€” â€” Max â€” 300 â€” â€” Annie â€”- 500 â€” â€” Bertha v. Gr. 2000 900 â€” â€” Greta v. Gr. 3100 700 3,50 â€” Ria 7,\')no 1400 â€” â€” Rika 1800 2500 â€” 1.50 Leon v. Gr. â€” 100 â€” 50 Totaal 15100 7600 400 = 2,6 % 200 = 2,6 % HoowpI hier het aantal hohanck-klo dieren te klein is voor v?Šrstrekkendeconclusies blijkt toch dat de behandeling over het geheel een bevredigendresultaat hei-ft gehad voor beide wornisoorten. Op grond van deze drie proefgroepen mogen we toch wel concluderen datde behandeling met zwavelkoolstof een uitstekend resultaat heeft gegevenbij de bestrijding van ascai iden en ]3henothiazine bij die van strongyliden.Iti de tabellen 1 en 111 bevinden zich 24 paaiden waarbij v????r de behan-deling geen

ascaiiseieren werden aangetroffen. In slechts ?Š?Šn geval werden.\')0 spoelwormeieren vermeld als uitkomst van de 2de telling; de andere2;^ dieren bleken ook weer negatief bij het 2de onderzoek op ascariseieren.Hieruit blijkt dat het laboratoriumonderztM\'k toch zeker voldoende hou-vast biedt als riclUsnot-r voor de behandeling in de praktijk. Deze 24 dierenkregen immers geen .speciale behandeling (geen zwavelkoolstof) tegenspoel wormen. Een behandeling met phenothiazine, zonodig in combinatie met zwavel-koolstof, verdient de voorkeur hoven een behandeling met I\'henotart.Als bijkomstig voordeel geldt nog dat zwavelkoolstof een uitstekend middelis tegen aanwezige gastrophyluslarven in de maag van het paard.Wil men de bestrijding van worniinfecties bij het ]3aard op verantwoordewijze uitvoeren, dan di?Šnt men in de allereerste plaats gebruik Ie makenvan uitstekend werkzame middelen.

Overigens is het opgevallen, dat het bij verschillende paarden lang duurtvoordat ze een sloliber met jihenothiazinc hebben oj)genomen. f)ezesmaakbezwaren zijn nog groter bij het gebruik van Pheiiotart.In de praktijk laten de paardenfokkers niet gemakkelijk hun dieren zolang(soms l\'/a dag) bij de voerbak staan tot ze de geneesmiddelen werkelijkhebben opgenomen. ^Samenvatting: D(K)r de Oezondheidsdienst voor Dieren in Zeeland zijn in het afgelopen jaar mest-monsters onderzocht van 1894 paarden. Uit hel onderzoek blijkt duidelijk dat worm-



??? infecties bij het paard zeer algemeen voorkomen en dat veel dieren in hoge matebesmet zijn. Vooral bij veulens, maar ook bij jaarlingen, treden spoelworminfecties het meestop de voorgrond. Bij liet laboratoriumonderzoek is duidelijk gebleken dat het intensief schudden vanin n,,5 N. natronloog geweekte mestmonsters, noodzakelijk is om een ri\'delijke uit-komst van het onderzoek op .spoelwormeieren te verkrijgen. Kr werden praktijkproeven genomen met drie groepen van paarden, welke op ver-schillende wijze werden behandeld. Een enkelvoudige behandehng met phenothiazine leverde zowel met toediening viade neu.ssonde als door het voer, uitstekende resultaten op tegen de strongyliden.In de gevallen dat er v????r de kuur ascariseieren werden aangetroffen, werd in tweegroepen zwavelkoolstof gegeven met zeer goed resultaat. E?Šn groep kreeg de zwavel-koolstof per neussonde en de andere groep in

capsule.s, welke met een pillenschieterwerden ingegeven. Ook werd een groep behandeld met Phenotart. Het resultaat tegen strongyliden wasuitstekend, doch het bleek dat de spoelwormeieren slechts tot de helft waren ver-minderd. Het mestonderzoek ter controle van het behandehngsresultaat werd steeds verricht4 weken na de behandeling. Siivimnry: During the course of the past year the Animal Health Service in Zealand examinedsamples of the faeces of 1.894 horses. The results of these examinations made it quiteclear that equine worm infections are very widespread and that many animals areinfected to a high di\'gree. Roundworm infections were most prevalent, especially among foals, but also inyearlings. It became apparent during the laboratory investigations that, in order to obtaineffective results in demonstrating the presence of eggs in the faeces, the samples,previously steeped in a 0.,\'5 N. caustic

soda solution, should be shaken vigorously.Practical tests were carried out with three separate groups of horses^ each groupreceiving different treatment. A single (lose of phenothiazine, administered both via the nostril as well as in thefodder, proved particularly effective against Stronnylid worms. In cases where Ascaris eggs were encountered prior to treatment being initiated, car-bon disulphide was given in two groups with extremely beneficial results. The carbondisulphide was administered to one group via the nostril and to the other in the formof capsules, given witli the aid of a â€žballing gun".One of the groups was also treated with Phenotart. Although the results in the control of Slrongylid worms were excellent, the number of roundworm eggs only appeared to have been reduced hy fifty percent. Faeces samples to check results wi-re examined in all cases four weeks after treatment. R?Šsum?Š: Corps sanitaire

pour les Animaux dans la province de Z?Šlande a examin?Š pendantTann?Še ?Šcoul?Še des ?Šchantillons du fumier dc 1894 chevaux. Cet examen d?Šmontreclairement (|ue les infections v<-rmiculaires chez le cheval se pr?Šsentent sur une ?Šchelletr?¨s g?Šn?Šrale et que beaucoup d\'animaux sont infect?Šs ?  un degr?Š tr?¨s ?Šlev?Š.C\'est surtout chez les poulains, mais aussi chez les plus jeunes, (|ue les infectionsd\'a.scarides se mettent au premier plan. Lors de l\'examen au laboratoire il a ?Št?Š constat?Š clairement que l\'agitation intensived\'?Šchantillons de fumier mollifi?Šs dans de la sonde caustitiue 0,.5 N, est n?Šce.ssairepour obtenir un r?Šsultat raisonnable sur des oeufs d\'a.scarides. On a fait des exp?Šriences de pratique avec trois groupes de chevaux qui furenttrait?Šs de mani?¨re diff?Šrente.



??? Un traitement simple avec de la ph?Šnothirteine, tant en administrant via la sondenasale que le fourrage donne des r?Šsultats excellents contre les strongylides.Dans les cas o?š avant la cure on rencontra des oeufs d\'ascaris, on administra en deuxgroupes de l\'anhydride sulfocarbonique et cela avec bon r?Šsultat. Un seul groupere?§ut l\'anhydride sulfocarbonique par sonde nasale et l\'autre groupe et capsules, ad-ministr?Šes au moyen d\'un tireur de pilules. On traita aussi un groupe avec du Ph?Šnotart. Le r?Šsultat contre les strongylides f\\itexcellent, mais on constata que les oeufs d\'ascarides n\'?Štaient r?Šduits qu\'?  moiti?Š.L\'examen du fumier pour contr?´ler le r?Šstdtat du traitement fut toujours effectu?Š4 semaines apr?¨s le traitement. Zusammenfassung: Im vergangenen Jahre wurden von dem Gesundheitsdienst f??r Tiere in Zeeland von1894 Pferden Faeccsproben genommen. Aus dieser

Untersuchung ging einwandfreihervor, dass Wurminfektionen beim Pferd allgemein verbreitet und viele Tiere inhohem Grade hiermit verseucht sind. Ganz besonders treten diese Spulw??rmerinfektionen bei Fohlen, aber auch bei J?¤hr-lingen auf. Die Laboratoriumuntcrsuchung ergab deutlich, dass ein intensives Sch??tteln der ineiner 0.5% igen N. Natronlauge geweichten Faeccsproben n??tig ist, um ein brauch-bares Ergebnis bei einer Untersuchung nach Spulw??rmern zu erzielen.Die praktischen Proben wurden mit 3 Pferdegruppen vorgenommen, die auf ver-schiedene Weise behandelt wurden. Eine einfache Behandlung der Strongyliden mit Phenothiazin ergab sowohl beimEingeben mittelst der Nasensonde, als auch mit dem Futter ausgezeichnete Resultate.In den F?¤llen, wo vor der Kur Ascariferen angetroffen wurden, verabreichte manbei 2 Gruppen mit sehr gutem Erfolge Schwefelkohlenstoff. Bei der

einen Gruppewurde der Schwefelkohlenstoff mit der Nasensonde, bei der anderen mit Hilfe einesPillenschiebers und zwar in Kapseln eingegeben. Eine dritte Gruppe wurde nut Phenotart behandelt. Gegen die Strongyliden selbst, warder Erfolg ausgezeichnet, jedoch bei den Spulwurmeiern zeigte sich, dass dieselbensich nur bis zur H?¤lfte vermindert hatten. Die zur Kontrolle des Endresultates vorgenommenen Untersuchungen der Faeccs-proben wurden stets 4 Wochen nach der Behandlung ausgef??hrt.



??? MEDEDELINGEN VAN DE \\ EEARTSENIJKl NDIGE DIENST Aaiiwij/.iiig van opsporingsaniljlcnarcn niet betrekking tot de Wet op deliitoefeniniÂ?; van de Diergeneeskunst. Bij Ministeri??le beschikking van 30 november 1956/Nr. JZ/L 15.964/91 VAD//\\fclelingWetgeving en Juridische Zaken/L is bepaald, de ambtenaren van de .Algemene In-spectiedienst aan te wijzen als ambtenaren, belast met de opsporing van de bij de Wetop de Uitoefening van de Diergeneeskunst strafbaar gestelde feiten.Dze beschikking is in werking getreden-met ingang van 1 december 1956. Inwerkingtreding Wet op de lUtoefening van de Diergence.skunst. Bij Koninklijk besluit van 26 november 1956 is de Wet op de Uitoefening van deUiergeneeskunst (Stbl. 1954, 372) met ingang van 1 december 1956 in werkinggetreden. Nationale Raad voor het Landbouwkundig Onderzoek. C)|) I januari 1957 zal de voorzitter van de Centrale

Organisatie T.N.O., Ir. Z. Th.Fctter, in Den Haag de Nationale Raad voor Landbouwkundig Onderzoek T.N.O.installeren. De Raad treedt op I januari officieel in werking. Hierin zullen verte,geii-woordigers van de overheid, de wetenschap en het bedrijfsleven zitting hebben.De Raad, die in de plaats komt van de Landbouworganisatie T.N.O., heeft een twee-ledige taak: 1. het co??rdineren van het toegepast landbouwkundig onderzoek, zoals dat momen-te(4 geschiedt door rijksinstellingen, bepaalde stichtingen en de Landbouworgani-satie T.N.O., alsmede het adviseren van de Minister van Landbouw, Visserij enN\'ocdsclvoorziening over de subsidiering van dit onderzoek. 2. het doen verrichten van aanvullend onderzoek over bepaalde problemen, binnenhet raam van de te zijner beschikking staande middelen. Bovengenoemde reorganisatie is een gevolg van het streven naar een zo effectief moge-lijk

subsidi??ringsbeleid. Naar schatting zal in het komende jaar 24 miljoen gulden(/a procent van de waarde van de Nederlandse landbouwproduktie) voor dit onder-zoek beschikbaar worden gesteld, welk bedrag door de 33 instellingen, waarnude deRaad bemoeienis zal hebben, wordt verwerkt.



??? BERICHTEN EN VERSLAGEN Report of the Production Division of the Milk Marketing Board. No. 61955/6. Thames Ditton-Surrey. Dit ruim 100 bladzijden tellende jaarverslag bevat niet alleen interessante gegevensover de melkproduktie in Engeland en Wales, gesplitst naar district, maar ook overde organisatie der registratie van de melkcontrole-gegevens en het gebruik dat daar-van wordt gemaakt. Het belangrijkste deel is echter gewijd aan de K.I., zowel watbetreft dc uitvoering daarvan, als enkele onderzoekingen, die op dit gebied zijn gedaan.De M.M.B. heeft vrijwel dc gehele K.I. in handen. In totaal werden in het verslag-jaar ruim 1.6 miljoen runderen ge??nsemineerd (dit is ongeveer 55% van de vee-stapel), waarvan 1.28 miljoen door de M.M.B. Sinds 1951/2 is het aantal kunst-matig ge??nsemineerde dieren met 76% toe.genomen, maar de stijging is voor deverschillende typen runderen zeer

verschillend van grootte geweest.Zo nam de vraag naar zaad van stieren behorende tot de melkrassen in deze vierjaar toe met 62%. Voor de â€ždualpurpose"-rassen was deze toename maar 16% envoor de vleesrassen 267%. Momenteel liggen de verhoudingen zo, dat 58% derinseminaties worden uitgevoerd met zaad van stieren behorend tot de melkrassen,17% met zaad van dualpurpose stieren en 25% met zaad van vleesstieren.Men zou geneigd zijn uit deze verschuiving de conclusie te trekken, dat de belang-stelling voor de dualpurpose-fokkerij (Dairy Shorthorn, Red Poll, Welsh Black enSouth Devon) gaat afnemen. Dit is ook inderdaad het geval. Maar dc voor de handliggende conclusie, dat de zuivere vleesrassen meer in de belangstelling zouden komen,is daarentegen niet juist. De vraag naar zaad van vleesstieren betreft voornamelijkHereford en Aberdcen Angus. Dit zaad wordt inderdaad ook gebruikt

voor insemi-natie van koeien van deze rassen, maar voor een zeer belangrijk deel is dit zaad be-stemd om er koeien van melkrassen mee te insemineren. Dit, door Prof. Hammondgepropageerde systeem is in korte tijd zeer populair geworden, misschien in sommigestreken wel iets t?¨ populair. De bedoeling is namelijk om op deze wijze bij de mindergoed gevende melkkoeien een gekruist melk/vlees kalf te fokken, dat dan moet dienenvoor dc vlccsproduktie. Men neemt voor het toepassen van deze gebruikskruising diemelkkoeien waarvan men wegens de matige produktie toch geen kalf aan zou houden.Zo was althans de aanvankelijke opzet. Echter wegens de hoge arbeidslonen en dehoge vleesprijzen, zijn er momentcel zeer veel bedrijven waar men het bij de helft enmeer van de melkkoeien gaat toepassen. Dit heeft tot gevolg, dat men niet meer vol-doende vaarskalveren vangt om de eigen raszuivere

veestapel op peil te houden.Dat men voor deze kruising zaad van Aberdcen Angus en Hereford stieren neemt, isomdat dc kleur (tekening) van deze rassen dominant is, zodat men de kalveren altijdkan herkennen. Vandaar dat men het systeem â€žcolour marking" noemt.Ten aanzien van het aantal verrichte inseminaties per maand valt op te merken, datdeze in Engeland veel meer regelmatig verdeeld zijn over het gehele jaar. Dc meesteinseminaties worden verricht in januari (13%), de minste in september (5.5%).Men is dus in Engeland wel zeer sterk geporteerd voor het krijgen van herfstkalveren.De oorzaak is vooral het grote verschil in prijs tussen zomcrmelk en wintermeik.â€?Ms gemiddeld drachtigheidspercentage na 1 inseminatie wordt opgegeven 66.2%.In hoeverre dit hoge cijfer dc werkelijke toestand weergeeft, blijkt niet uit het verslag.In totaal heeft de M.M.B. 22 stierenstations in exploitatie, waar in

totaal 596 stierenzijn gestationeerd. Hiervan behoren 183 tot de zwartbonten. Wat de leeftijd derstieren betreft, zijn er 198 die jonger zijn dan 6 jaar, m.a.w. 67% is 5 jaar of ouder.Verder blijkt uit het jaarverslag, dat de M.M.B. doelbewust bepaalde uitgezochtekoeien met zaad van een bepaalde stier laat insemineren en dan van dc eigenaar albij voorbaat het kalf koopt als het een stierkalf is. Ook worden sticrkalvcren aange-kocht. Deze kalveren zijn op een speciaal daartoe ingericht bedrijf bij elkaar ge-bracht. Hun aantal bedroeg bij het uitbrengen van het jaarverslag 35 stuks.In het hoofdstuk over diepvries-zaad staan ook enkele interessante mededelingen.



??? In de eerste plaats heeft men het bezwaar van het optreden van hogere temperaturendoor het openen der kast weten te verminderen door het zaad in alcohol te plaatsen.De buisjes met bevroren zaad liggen helemaal in de (vloeibare) alcohol, waardoorde temperatuur constant blijft. De bevruchtingsresultaten met diepvries-zaad zijn wel-iswaar iets lager dan wanneer met gewoon verdund en afgekoeld zaad wordt gewerkt(4â€”6%) maar men heeft toch een gemiddeld drachtigheidspercentage over 3531in,seminaties weten te bereiken van 62,2%. Verder is men tot de conclusie .gekomen, dat het zaad van 20% der stieren ongeschiktis om volgens de hedendaagse methode te worden diepgevroren. Dit zijn niet destieren waarvan het zaad van minder goede kwaliteit is of die de minst goede be-vruchtin.gsrsultaten bereiken als het zaad onbevroren is gebruikt. Verder heeft mengevonden dat gemiddeld gesproken het

zaad van de tweede sprong zich meestalbeter voor diepvriezen leent dan het zaad van de eerste sprong en dat zeer dik zaadminder geschikt is om te worden diepgevroren. Export van zaad meest (maar niet uitsluitend) in diepgevroren toestand heeft plaats.gevonden naar Hongarije (105 cc), Kenya (1505 cc), Zuid-Rodesia (10 cc),Nieuw-Zeeland (50 cc), Turkije (440 cc) en Nigeria 600 cc). De bevruchtingsresul-taten in de importlanden liepen uiteen van 12/2% tot 52%. Bij een ander onderzoek bleek een verdunning van 1:3000, waarbij per cc (insemi-natie) 500 duizend levende zaadcellen werden ingespoten, te ver te .gaan. Het be-vruchtingspercentage bedroeg ongeveer 30 a 40%. Het samenvoegen van het zaadvan twee stieren voor de verdunning bracht in te.genstelling tot wat in Rusland wasgevonden .geen betere bevruchtingsresultaten. Wel bleek met gemengd zaad na 4dagen bewaren nog een uitstekend

bevruchtingsvermogen te bestaan, wat met deenkelvoudige zaadmonsters in mindere mate het geval was. Deze laatste proevenwerden .genomen bij de â€žeolour rnarking" fokkerij, waar dus de afstamming derkruisingsprodukten er niet zo veel toe deed. Dat deze techniek de bevruchtingsresul-taten niet verbeterde, is met het oog op de registratie natuurlijk zeer verheugend.Een onderzoek naar de betekenis van testis-biopsy voor de bestuderin.g van zaad-ei.genschappen heeft voorlopig nog weinig positiefs op,geleverd. Wel schijnt er eennegatieve correlatie te bestaan tussen het aantal zaadcellen per cc zaad en de wijdtevan de zaadbuisjes. Tenslotte bevat het jaarverslag nog een uitvoerig rapport over de betekenis van hetdriemaal daa.gs melken, dat in Engeland voor 1.3% van de melkda.gen per koewordt toegepast, maar op sommi.ge bedrijven zijn meer dan 90% van de melkdagenda.gen waarop de koeien

driemaal worden gemolken. Kopziekte kwam op 2887 bedrijven in de eerste drie weken na 23 mei 1955 voor in228 gevallen op 140 (4.9%) bedrijven. Pyogenes mastitis bij droogstaand vee werd in 1955 op 1200 onderzochte bedrijvenin juni op 0.26%, in juli op 0.13%, in augustus op 0.29%, in september op0.50% en in oktober op 0.14% der bedrijven geconstateerd. In de andere maandenkomt het slechts zeer sporadisch voor. DE GROO T



??? REFERATENCcneesiiiiddclcn NIEUWE TOEPASSINGEN VAN DE SLOKDARMSONDE BIJ HE T INGEVENAAN JONGE LAMMEREN EN ANDERE DIEREN. J. H. VV h i 11 o c k CoimllVet. 44, 128 (1954). .\'\\;mv;uikelijk heeft W h i 11 O e k â€ždc oude kunst van een degenslikker" toegcpa.stvoor het ingeven aan proefratten. Hiervoor gebruikte hij een rechte metalen sonde,waarbij zorgvuldig moet worden gezorgd, dat kojj, oesophagus en maag in een rechtelijn worden gebracht. \\\'oor het ingeven van i)henotheozinc bij schai)cn, ontwikkelde hij een buigzaniemctalcn sonde met een volvormig einde. Deze sonde is verbonden aan een druk-reservoir voor automatische vulling. Bij het inbren.gen moet o|) de juiste ko|)houditigworden gelet. Dit apparaat heeft o.a. het voordeel, dat dc wol niet wordt bezoedeld.Het is ook te gebruiken voor andere gcne(!smiddelen (tctrachloor inethylcen) en voorandere

diersoorten: kalveren en geiten. Bij het inbrengen kan door jjaljjatie van dehals de bol in de oesophagus worden gevoeld. Met een kleinere sonde met rubberuitcinde gelukte het hem met succes (i moederlozeof verstoten lammeren, die niet wilden drinken, colostrum in te geven. Ook eenl)raenuituur lam werd op deze wijze gevoed. M<-t deze laatste sonde geeft\'W. ook geneesmiddelen in bij dammerdysentcric, n.1.een triplcsulfapracparaat met kaoline en pectine, waarvan tic juiste samenstellingniet is opgegeven. C. A. VAN DORSSEN l\'ENK;iLLINE-C;ONC;EN\'I RA riE IN RUNDERBLOED EN MELK NA IN TRA-MUSGULAIRE INJECITIE EN TOEPASSING DAARVAN BIJ MASTIllS-BEHANDELING. S. E. S a d e k. J.A.V.M.A. 125 387 (1954). \\\'olgens Sadek zijn redenen voor de intramammaire penicilline-behandeling bijmastitis: 1. het geloof, dat er een barri?¨re zou zijn, die parentcraal toegediende

antibioticategenhoudt. 2. het onmiddellijk ontstaan van een hoge concentratie antibioticum in de uier. 3. dc betrekkelijk lage kosten. 4. de goede resultaten t.o. van streptococccnmastitis bij eerste behandeling.Na<lelen van intramammaire behandeling zijn: 1. Mogelijkheid van inbrengen van pathogene micro??rganismcn, die ongevoelig zijnvoor antibiotica of chemotherapeutica. 2. dc bouw van de uier laat niet altijd diffusie naar de ontstekingshaard toe, 3. dc druk van dc melk zou diffusie in opwaartse richting verhinderen. 4. masseren na infusie zou dc ontsteking doen uitbreiden. 5. de uitbreiding van het mastitisproces laat niet altijd een goed indringen van dcpenicilline toe. Sadek kon bij een mastitiskoe reeds 1 uur na subcutane injectie van penicilliiu-,deze in dc uier aantonen. Het bleek hem, dat dc penicilline bij mastitisrunderen sneller dc uier bereikt danbij normae. Na intramusculaire injectie was dc

penicilline na 2 uur aantoonbaar inde melk cn bleef 24 uur aanwezig. S a d c k acht de intramusculaire therapie een veilige methode, die indivi(hu-lebehandeling der kwartieren overbodig maakt en waarbij een uniforme penicilline-spiegel van dc melk wordt bereikt. Hij injicieerde 3x op achtereenvolgende dagen5000 E, penicilline per â€žPound" lichaamsgewicht intramusculair of subcutaan enbereikte hiermede goede resultaten bij streptococcen- en micrococcenmastitis. C, A. VAN DORSSEN



??? MAATSCHAPPIJ \\OOR DIKRGENEESKUNDE liurcaii: Riihonslaan 123, Utrrcht, Tel. 030â€”11413. Gironummer .\'jnfiOB t.n.v. deMaat.sehajjpij voor Diergeneeskunde, Utrecht. \\ AN HI:T BUREAU C\'ontril)iilicrcgcling- lOf)?. Voor de contributieregeling 19.\')7 wordt verwezen naar de aan deze aflevering toe-gevoegde bijlage. Jubilea 1957. Onderstaande dierenartsen, leden van de Maatschappij voor Diergneesk??nde, hopenin 19.57 hun dierenartsjubileum te herdenken: 70 jaar. oj) 4 augustus: A. VV. lleidema, Oostduinlaan 181, \'s-Gravenhage, ()0 jaar. op 23 juli: .50 jaar. op 31 juli: Dr. E, R. F. Baudet, Roosendaalselaan 41, Vclp (GId.).fi. Bruins, Regnerus Praediniusstraat 3, Winsum (Gr.).Dr. S. R. Mensema, Asserweg 23, Beilen.II. Postma, Nanningaweg 16, Oosterwolde. C. Sieswerda, Zuideinde 341, De Rijp. J. .-X. N\'reeswijk, Michiel de Ruyterstraat 8, Breda, 40 jaar. op I jehruari: W. F. G. van Capelle,

Ilaerstraat 77, Oldenzaal.If, il, ten Have, .Steenwijkerweg 28, VVoKega.Dr, H, Hofstra, VVillemstraat 3, Sneek.H, laibberts, van Mcursstraat 20, lltrecht,I), Miildi\'r, Rijk.sweg A 98, Voorst,Dr. J. (;. .Schoon, llolleweg 2, Heerlen.E, Schreiir, .lulianaplein 9, Doetincheni.Dr. J. G. C. van Vloten, van .Mphenstraat 8, Utrecht,Dr. G, li, R, Willems, Re.genteselaan 89, Utrecht,op 3 augustus: H, van Beckum, v, d. Endelaan .\')0, Ilillegom. Dr, C. J, t;. Bol, Sint .Annastrnat 24, Nijmegen, Dr, A, Clarenhurg, Stadionlaan 11, Utrecht. E, W. de Jong, Hoogend, .Akkrum. J, Jongkind, Kenaupark 13, Haarlem. K. V. (I. Laan, Buitentuin, Dokkuni. J. J, Moolhuisen, C;ulembor,g,segrintweg, Drumpt, C;h, Mus, Herenstraat 97, Rhenen, J, H, Muyderman, Blankenstein 23, Hedel. D. Rijpkema, Burg. Wuiteweg 10, Drachten.Dr. J. C, Stefels, Kerklaan 38, Heemstede. J. B. Willem.sen, De la Sabloni?¨rckadc 11, Kampen, 25 jaar. op 22 januari: Dr, W.

Iluisman, .\\ronskelkweg 48, \'s-Gravenhage. H, J, Od?Š, Parkfint 1 fi, Zeist.



??? Dr. E. de Boer, van Diepenburehstraat 108, \'s-Gravenhage.K. Brandsnia, van Kollaan 22, Goor. Dr. L. Hoedemaker, De Savornin Lohinanlaan 493, \'s-Gravenhage, L. J, Kas, Bussumergrindweg 15, Hilversum, J, Keestra, Marssum, M, M, de Lint, Quickbornlaan 15, Epe. A. J. Peeters, Stationsstraat 148, Zoetermeer. Dr. S. T. Hofstra, Zandpad f)8, Breukelen. op 28 mei: op 4 juni:op 2 juli: op 19 maart: J. P. W. Ancmart, Laan van Poot 194 D, \'s-Oravenhage.Drs. C. Bcrgsma, Markcttenweg 8, Dordrecht.R. Jaarsma, Straatweg G 287, Rijsoord. L. J. Haks, Verl. Hereweg 123, Groningen. G. Hoogstraten, Amsterdamseweg 272, Amstelveen.Dr. S. Koopmans, Maliebaan 32, Utrecht. S. Makkinga, Dr. Wytemalaan 21, Westwoud.W. van Veen, Mr. Risseeuwstraat, Oostburg.J, v. d. Waal, Franz Lisztlaan 6, Heemstede. op 1 oktober: H. Vis, De Gijselaarstraat 9, Leiden. De volgende niet-leden hopen in 1957 hun

dierenartsjubileum te herdenken: 50 jaar. op 31 juli: Dr. C. Eijkman, Stationsweg 6, Oosterbeek. Dr. H, J, Smit, Waldeck Pyrmontlaari 8, Oegstgeest, 40 jaar. op 1 februari: Dr, H, Zwijnenberg, Lasondersingel 135, Ensched?Š.op 2 augustus: J. H. ,\\kkerman, Zutphensestraat 17, Brummen.Dr. J. B. Douwes, Volerakstraat Ihs, Amsterdam.P. C. Eichholtz, Weteringschans 145, .Amsterdam.H. .A. Haijtink, Balijeweg 15, Wolfheze.Dr. F. J. Munnik, Rubenslaan 50, Bilthoven. \\\'AN DE REDACTIEAflevering 1 janiiari 1957. In verband met de sluiting van de drukkerij gedurende de Kerstweek moest de eersteaflevering van 1957 reeds op 22 december 1956 gereed zijn. Hierdoor is de omvang van deze aflevering kleiner geworden dan normaal: bovendienzijn enkele gebruikelijke rubrieken uitgevallen. VAN DE DIERCiENEESKUNniGE STUDENTENKRINGContributie 1956â€”1957. De fisrus van de Diergeneeskundige

Studenten Kring verzoekt de buiten.gewone ledenvan de D.S.K. de contributie voor het lidmaatschap gedurende het jaar 1956-1957te voldoen door storting op de girorekening 271994, ten name van de fiscus van deDiergeneeskundige Studenten Kring te Utrecht. P. IJ. V. d. Veen, D.S.K. h.t. Fiscus



??? VAN Dr GROEPEN Kort verslag van de gemeenschapp<-lijke ledenvergadering van de Groep(xeneeskunde van het kleine Huisdier en de Groep Pluiniveewetenschap,gehouden op 27 september 1956 in het restaurant Vredenburg te Utrecht. Aanwrzig waren 12 leden van de eerstgenoemde groep en 23 leden \'van de tweedegroep, alsmede Dr. W. A. de Haan, .secretaris van de Maatschappij voor Diergenees-kunde. . Dr. Scholten, die als voorzitter optrad, wees er in zijn openingswoord op, dat dezegemeenschappelijke vergadering werd gehouden op initiatief van de Groep KleineHuisdieren en ten doel had de moeilijkheden te bespreken, welke de leden der beide.groepen ondervinden, tengevolge van de toepassing van diergeneesmiddelen door an-deren dan dierenartsen. Als eerste spreker trad Dr. S. Koopmans op, die een overzicht gaf van deze moei-lijkheden op kynologisch gebied en van de hierover

gevoerde onderhandelingen metde Raad van Beheer. Deze onderhandelingen zijn vastgelopen zonder dat men tot een oplossing is gekomen,hetgeen als een zeer onbevredigende situatie wordt aangevoeld. Dr. Scholten, welke namens de Groep Pluimveewetenschap sprak, gaf een overzichtvan het ontstaan der huidige ongewenste toestanden op dit gebied en van de omstan-digheden welke daartoe hebben geleid. Voorts noemde hij als mogelijkheid om toteen betere oplossing te komen het inschakelen der selecteurs en voorlichters tussendierenartsen en pluimveehouders. Voor een dergelijke â€žsamenwerking" achtte hij echter meer overleg tussen de Maat-schappij voor Diergeneeskunde en de Mengvoederindustrie noodzakelijk, teneinde totbetere algemene gedragslijnen te komen. Hierop ontspon zich een uitvoerige en zeer levendige discu.ssie, waarbij meerderevoorst.-llen werden besproken en ook de

mening van dc industrie naar voren werdgebracht. De voorzitter concludeerde hieruit tenslotte, dat voor de Groep Kleine Huisdierenmeuwe onderhandelingen met de Raad van Beheer gewenst waren en voor de Groep1 luunveewetenschap overleg met de mengvoederindustrie en de pluimveeselecteurHij achtte het echter nog niet mogelijk om te komen tot een gemeenschappelijke reso-lutie en meende de beide kwesties terug te moeten verwijzen naar een nadere be-spreking in de respectievelijke groepen afzonderlijk. Nadat bij de rondvraag nog d<- wens naar voren was gebracht om de groepen watnieer volmacht van handelen te geven, sloot de Voorzitter deze zeer geanime,-rdebijeenkomst met een woor<l van dank, in het bijzonder voor de van alle aanwezigenondervonden medewerking aan zijn niet lichte taak. Dr. M. A. J. VERWER (Secretaris Groep Geneeskunde van hetkleine huisdier) W. J. ROE PK E

(Secretaris Groep Pluiniveewetenschap) PERSONALIA Het Hoof<lbestuur heeft de volgende collegae aangenomen als lid van de Maatschappijvoor Diergeneeskunde: S. L. Nathans, Boulevard Heuvelink 100, Arnhem.A. G. J. Ruys, Prins Bernhardlaan 21, Woerden. Adreswijzigingen en dergelijke: Utrecht, Frederik Hendrik.straat 9bis; tel. 030â€”15178 (oriv?Š)02980-81001 (bur.) ; gr. 34616; vet. adv. Wessanen\'s kon. Fabr. N.V te Wormer-\' (69)29



??? Bruggeling, S., van Poortugaal naar Spijkcnisse, Karei Doormanstraat 3, tel. 8. (7.5)Goecihart, J., te Zeist, naar Fransen van de Puttelaan 4, aldaar. 8,i Hoogland, M. H., te Barnevekl, postgirorekeningnummer gewijzigd m 849I)4J. (Â?y)Kets, Dr. \']., te Drempt, postgirorekeningnummer gewijzigd in 8545.53. (93) Maas, Mej.\'M. G., van Utrecht naar Bilthoven, Nimrodlaan 11, tel. 03402--47^. Mulder, Dr. D., tc Enschede, tel. no.\'s 05420â€”10852 (priv?Š), 7750 (bur. K.I.), 7711 (bur.\'zuivclfabr.). â€ž , \' Oosterwoud, R. A., van Boornbcrgum naar Amersfoort, Voltastraat 8, tel. - 4505. (103) Oijen, Prof. C. F. van, te Driebergen, tel. aangesloten onder 03438â€”3108 (104)â– Fesink, Dr. J., van Kockengen naar Goes, Evertsenstraat 11, t(4. 01 100â€”3343, Direc-teur G v D i d. prov. Zeeland. (113)Venema, Y., van Utrecht naar Heerenveen, Burg, Falkenaweg 69, tel. 05130--2889(priv?Š), 2632 (bur,), P,, ass, bij

Dr. H. S. Hofkamp. (Hj) Gcvcsligd: Wijsmuller, J. M., te \'s-Hcrtogenboseh, Zuid Willemsvaart R5, tel. 04100-80^5gr. 240194 (overname praktijk (i. W. J. Wouters). (1 â€” ) Benoemd: Postma, Dr. C:., te Amsterdam, te rekenen m,i,v, 1 januari 1957, tot plaatsvervangendInspecteur van de Vecartsenijkundige Dienst, - \' .Scijffers, S, M., te Amsterdam, te rekenen m.i.v. 1 januari 1957, tot plaatsvervangendinspecteur van de Vecartsenijkundige Dienst. ( \' " ) Gelder, G. van, te Amsterdam, te rekenen m.i.v. 1 januari 1957, tot R.jkskcurmeesterin bijzondere dienst bij de Vecartsenijkundige Dienst. (Â?-) Remnu-rswaal, A. J. A., tc Sassenheim, te rekenen m.i.v, 1 oktober 19.)6, tot Rijks-k.-urmcester in bijzondere dienst bij dc Vccartsenijkim.ligc Dienst ter \'s-Gravenhagc. , , Â? â–  Rijlenga, Ci., te Rotfrdam, te rekenen m.i.v, 1 januari 1957, tot Technical Assistent bij dc \\V,H,(), te Gen?¨ve (Zwitserland),Kervol ontslag:

Brandsma, K., tc Goor, op zijn verzoek, te rekenen m.i.v. 1 september 1956, als plaats-vervangend Inspecteur van dc Vecartsenijkundige Dienst in h. t district Friesland^. Voorthuijsen, W., tc H.\'iloo, op zijn verzoek, te rekenen m.i.v.. 1 januari \'"\'\'\'J.Rijkskeurmecster in bijzondere dienst bij de Vecartsenijkundige Dienst. (1 WJ Jongedame, leeftijd 18 jaar, zag zich gaarne geplaatst als AS.SI.STI\'NTi: \\ AN I J\'N DIERENARTS, liefst in West-Brabant of omgeving. Zij volgt momenteel een cursus â€žDierenarts-assistente",waarvan zij in juli 1957 het diploma hoopt te behalen.Jetty van Riesen, Stationsstraat 1, Bergen op Zoom.



??? Uit het Instituut voor Veterinaire Virulogie der Rijks-Universiteit te Utrecht Directeur: Prof. Dr. JAC. JANSEN BESMETTING MET VACCINE EN MOND- ENKLAUWZEERVIRUS BIJ DE CAVIA door JAC. JANSEN Sr. Inleiding Over het bestaan van een eventuele immunisatorische verwantschap tussenpokken en mond- en klauwzeer is in de loop der tijden reeds vrij dikwijlsgeschreven. Zelf kwamen wij, (de Blieck en Jansen (1)) op grondvan onze experimenten in 1933 tot deze slotsom: bij caviae bestaat geenwederkerige immuniteit tussen pokken en mond- en klauwzeer. Dezeuitspraak was gebaseerd op de volgende proefuitslagen: 1. Vijf, van pokken herstelde, caviae waren alle binnen 39 dagen teinfecteren met mond- en klauwzeer stam O; niet de geringste algemene,noch locale immuniteit was te bespeuren; alle caviae kregen gegenera-liseerd mond- en klauwzeer. 2. Vier en twintig caviae, die

gegeneraliseerd mond- en klauwzeer, stamO, hadden doorstaan, bleken geen van alle immuun te zijn voor pokken. 3. Drie caviae, die gegeneraliseerd mond- en klauwzeer, stam A, haddendoorstaan en 4. Zeven caviae, hersteld van gegeneraliseerd mond- en klauwzeer, stamC, waren evenmin immuun tegen pokken. Uit de door ons genoemde literatuur moge toen reeds gebleken zijn dat,als men runderen vaccineert met vaccine die verontreinigd geraakt is metmond- en klauwzeervirus, dit laatste virus tot het uitbreken van mond- enklauwzeer aanleiding geven kan. Bij het nalezen der literatuur werd toch opnieuw mijn aandacht getrokkendoor de\'mededeling van Gildemeister en Helm: â€žUeber die anta-gonistische Wirkung des Vakzinevirus auf das Virus der Maul- undKlauen-seuche im Meer.schweinchenversuch" (1932) (2). Deze publikatie,die door ons in 1933 reeds vrij uitvoerig werd aangehaald, vermeldt

devolgende proeven; Gildemeister en Helm namen gelijke delenvaccinevirus en cavia-mond- en klauwzeerepitheel-suspensie, mengden diten entten hiermee 10 caviae intracutaan in de zool; voorts entten zij(controle) 10 caviae met alleen mond- en klauwzeer. Twee dagen laterhadden alle 10 controles gegeneraliseerd mond- en klauwzeer; van deproefgroep slechts 2. Deze proef werd verricht onmiddellijk na het mengender beide virussen. Ook als zij het mengsel 28 dagen bewaarden en dande proef instelden, was het resultaat gelijk. Proeven met mond- en klauw-zeer-materiaal van het rund gaven bij de caviae bok weer overeenkomstigeresultaten. Vele proeven werden op deze wijze verricht, steeds was er veelmeer mond- en klauwzeer bij de controles dan bij de gemengd ge??nfec-



??? teerde dieren. Daarna werden de proeven in plaats van intracutaan,cutaan verricht; ook in deze proeven was, alhoewel minder duidelijk,remming ten opzichte van het mond- en klauwzeer te zien. Op grondvan deze proeven zijn de auteurs van mening dat het vaccinevirus eenantagonistische invloed op het mond- en klauwzeervirus heeft.Voorts bleek uit hun proeven, dat als men vooraf caviae een vaccine-entinglaat doormaken, met het doel ze immuun te maken voor vaccine, eengrotere gevoeligheid voor mond- en klauwzeer opgeroepen wordt. Ditbleek niet alleen uit de proeven waarin de herstelde vaccine-caviae na-ge??nt werden met mond- en klauwzeervirus alleen, doch zelfs ook als methet mengsel mond- en klauwzeervirus-vaccine nage??nt werd. In dat laatstegeval is de remming van vaccine op mond- en klauwzeervirus toch nognaspeurbaar: â€žImmerhin waren aber auch bei diesem

Versuch 24 Std.nach der Infektion von 10 mit Mischvirus infizierten Tieren erst 3 an derInfektionsstelle erkrankt, w?¤hrend alle 10 Kontrolltiere zu dieser Zeitbereits generalisierte Blasenbildung zeigten". Tenslotte vragen de auteurs zich af â€žob die antagonistische Wirkung sichnur gegen den von uns verwendeten Maul- und Klauenseuchestammoder auch gegen andere St?¤mme richtet." Mijns inziens moet men hierbij niet alleen aan antagonisme, doch ookaan andere verklaringsmogelijkheden denken; immers de auteurs spotenniet alleen de beide virussen intracutaan in, doch ook het materiaal, ziekcavia- en runderepitheel, dat deze virussen bevatte; ongetwijfeld werdenook micro-organismen levend of dood mede naar binnen gebracht; ditalles werd, als een suspensie in glycerine-water, gedeponeerd in een steek-kanaal, dus in een door trauma ontstane holte. Hoe reageert het lichaamop een dergelijke

ingreep ter plaatse en in hoeverre kan er een afweerontstaan, gericht tegen de ingebrachte grovere massa, welke afweer mis-schien het mond- en klauwzeervirus meer remt dan het vaccine virus?Een en ander leidde ons tot het verrichten van het volgende experiment. Proef vaccine-mond- en klauwzeer bij caviae. Teneinde de onderlinge be??nvloeding iets meer onafhankelijk te makenvan een verwonding en van bijkomstige bestanddelen werd de volgendeproef ingezet. Met ingang van 26 februari 1953 werden dagelijks 2 caviaeop ?Š?Šn pootje ge??nt met vaccine (?Š?Šnmaal werden op 1 dag 3 caviaege??nt). Het vaccinemateriaal was verkregen door middel van eienting, delaesies op de eivliezen kwamen overeen met de beschrijving zoals D o w n i edie van vaccine geeft. De eivliezen werden gesuspendeerd in 50 %, ge-bufferde glycerine; de suspensie werd verdeeld over een aantal kleinebuisjes en

daarna bij â€” 20Â° C. bewaard. Dagelijks werd 1 buisje verbruiktvoor de enting van 2 caviae; deze entingen werden verricht van26 februari 1953 tot en met 19 maart 1953. Alle entingen werden verrichtop het linkerachterpootje, alle caviae waren mannelijk, van nagenoeg ge-lijke ouderdom en afkomstig uit onze eigen fokkerij. De enting werdverricht door drie evenwijdige scarificaties aan te brengen in de lengterichting van het voetzooltje op dusdanige wijze, dat er nagenoeg geenbloeding ontstond; hierna werd het vaccinernateriaal ingewreven. Allecaviae kregen op het linkerachterpootje, meestal na 3 ?¤ 4 dagen, soms



??? iets eerder of later, een duidelijk positieve pokkenreactie; er ontstondgeen generalisatie. Op 16 maart 1953 werden alle proefcaviae op het rechterachterpootjege??nt met mond- en klauwzeer, stam O (D r. H. S. F renk el was zowelwillend ons deze stam, aangepast aan de eavia, te verschaffen); deenting werd verricht door ?Š?Šn scarificatie aan te brengen, waarna hetO virus-materiaal (fijn gemaakt cavia-epitheel) werd ingewreven; behalvede in totaal 45 proefcaviae werden 10 controle-caviae op dezelfde wijzebesmet. De uitslag was aldus, dat er een groepering viel waar te nemen.Groep I. Als groep I is te beschouwen het aantal caviae ge??nt met vaccine ge-durende het begin van het experiment n.1. de caviae 53, 54, (ge??nt26 februari), 56, 57, 58 (27 februari), 59, 60 (28 februari) en 61, 62(1 maart); deze 9 caviae waren op de datum der mond- en klauwzeerbesmetting (16 maart, dus 18 ?¤ 15 dagen

later) genezen van vaccine;alleen bij no. 62 werd genoteerd: nagenoeg genezen. E?Šn dag (24 uur)na de mond- en klauwzeer besmetting (17 maart) werden de volgendereacties van het rechter achterpootje genoteerd: TABEL I. 9 proefcaviae 10 controles 53 634 _ 54 635 w 56 636 â€” 57 637 â€” 58 638 â€” 59 w 639 60 640 ( ) 61 641 62 w 642 ( ) 643 -f- -- duidelijke blaar; (-|-) = vermoedelijk beginnende blaarvorming;w = warm; â€” = negatief. Dc vaccinecaviae, als groep, waren dus duidelijk gevoeliger voor mond-en klauwzeer dan dc controles, hetwelk dus overeenstemt met de zojuistaangehaalde mededeling van Gildemeister en Helm.Dit verschil manifesteerde zich twee dagen later op 19 maart nog duide-lijker. Van de 9 vaccinecaviae was toen ?Š?Šn cavia (no. 56) gestorven; vande 10 controles was er nog geen gestorven; alle caviae waren ziek enhadden een vochtige neus en mond, doch van de 8 nog

levende vaccine-caviae hadden er 7, behalve de primaire entblaar rechts achter, eenduidelijke secundaire blaar op de van vaccine herstelde linker achterpoot;alleen cavia 62 was links achter nog niet doch dit pootje had ruim



??? 1 dag later eveneens een mond- en klauwzeerblaar. Bij de 10 controlecaviae echter, kon op 19 maart op het linker achterpootje hij geen vanalle een secundaire blaar waargenomen worden. TABEL n. Groep I (toestand 1. a. pootje op 16 en 19 mrt. 1953) Cavia-nummer: Vaccine-enting l.a.pootje: Mond- enklauwzeerenting r.a.pootje: Toestand.l.a op 16.3. 1953 Toestandl.a. op 19. 3. 1953 53 26 54 26 56 27 57 27 58 27 59 28 60 28 61 1 62 1 16. 3.1953 16 â€ž 16 â€ž 16 â€ž 16 â€ž 16 â€ž 16 â€ž 16 â€ž 16 â€ž genezen vanvaccine t â€” (1 daglater -f) bijna genezen 26.2.1953 -(- = mond- en klauwzeerblaar; f gestorven aan mond- en klauw-zeer; â€” = negatief. Op 21 maart en daarna werden blaren aan de voorpootjes bij de vaccine-caviae waargenomen, wat dus de indruk geeft dat het mond- en klauw-zeervirus zich sneller ontwikkelt in het nieuwe epitheel van het hersteldevaccine-pootje dan in het epitheel

van de voorpootjes. (Dat het vaccine-virus de caviae gevoeliger maakt voor het mond- en klauwzeer, blijkt ooknog als men alle proefcaviac op 20 maart vergelijkt met de controles. Vande 45 proefcaviae waren op die datum 11 gestorven; van de controlesnog geen enkele). Uit groep I komt mijns inziens het volgende naar voren: a. opnieuw is gebleken dat vaccine niet immuniseert tegen mond- enklauwzeer (O). b. caviae, pas hersteld van vaccine, zijn zelfs gevoeliger voor mond- enklauwzeer dan ongevaccineerde caviae. e. deze gevoeligheid is waarneembaar aan een zich sneller ontwikkelenvan een primaire blaar op de entplaats en aan een zich sneller ont-wikkelen van generalisatie; juist op het pas van vaccine hersteldepootje doet zich een secundaire blaarvorming het eerst voor. Deze activering van een virusbesmetting (in dit geval dus mond- enklauwzeer), kort na een vaccinatie, is ook mogelijk te achten

voor anderevirussen, een omstandigheid dus, welke niet ten gunste is voor vaccinatiemet vaccine in het algemeen. Te overwegen is na te gaan in hoeverre pas van vaccinatie herstelde caviae



??? bijzonder goed bruikbaar zouden kunnen zijn om in mond- en klauwzeer-virus bevattend materiaal, dat weinig virus bevat, hetwelk aanvankelijkmoeilijk bij normale caviae wil aanslaan, het virus aan te tonen. Groep II. Eveneens als aparte groep te beschouwen zijn de caviae van het laatstedeel der proef: 612, 613, 614, 615, 622, 623, 630, 631, 632 en 633. Deze10 dieren waren met vaccine (l.a. poot) ge??nt op 15, 16, 17, 18 en 19maart en op 16 maart met mond- en klauwzeer op het r.a. pootje. Op17 maart werden de volgende mond- en klauwzeerreacties waargenomen:2 X 5 X ( ), 1 X w, 2 X â€”. Op 19 maart was de toestand van devaccinegroep aldus, dat ?Š?Šn cavia aan mond- en klauwzeer gestorven was endat de andere 9, evenals de 10 controles ziek waren en een zeer nattemond hadden. De caviae 632 en 633 konden op 19 maart nog op het l.a.pootje met vaccine ge??nt worden; een mond- en

klauwzeerblaar had zichdaar nog niet ontwikkeld. De tabel geeft de toestand weer zoals die wasop 20 maart. TABEL III. mond- en klauwzeerreactie l.a. op 20 . 3 . 1953 (4 dagen na de mond-en klauwzeerenting r.a.) Cavia-nummer Vaccine-entingl.a. Mond- enklauwzeerenting r.a. Toestandl.a. 16. 3.\'53 Toestand l.a.20 . 3 . \'53 612 15 . 3 . \'53 16 . 3 . \'53 - (t) 613 15 â€ž 16 â€ž â€” dubieus 614 16 â€ž 16 â€ž â€” (t) 615 16 â€ž 16 â€ž â€” 622 17 â€ž 16 â€ž nog onge??nt (t) 623 IV â€ž 16 â€ž 3) 630 18 â€ž 16 â€ž >3 ( ) 631 18 â€ž 16 â€ž 33 ( ) 632 19 â€ž 16 â€ž 33 - (t) 633 19 â€ž 16 â€ž 33 - â€” = neg.; (-j-) = beginnende mond- en klauwzeerblaar;-f- = mond- en klauwzeerblaar; dubieus onduidelijke reactie,(f) = op 20 . 3 . \'53 gestorven, uitgezonderd no. 614 die reeds op19 maart stierf; (tenslotte zijn allen gestorven). De 10 controle-caviae waren op 20 maart ziek, de mond en de neus warenzeer vochtig, doch

alleen cavia 642 had blaren aan het niet ge??nteachterpootje; de sterfte was op die dag nog nihil. De caviae 614, 615; 622,623; 630 en 631 bewijzen dat mond- en klauwzeer, via generalisatie, eenblaar l.a. geeft, op het pootje dus, dat op diezelfde dag, 1 dag na en 2 dagenna de besmetting met mond- en klauwzeer r.a., ge??nt was met vaccine.Op de l.a. pootjes van deze caviae, en hetzelfde geldt voor de caviae 612,



??? 613, 632 en 633, ontwikkelde zich geen vaccineblaar; daarentegen meestalwel een mond- en klauwzeerhlaar. Het verschil tussen een vaccine- en eenmond- en klauwzeerreactie is zeer duidelijk, bij de eerste bestaat ernstigezwelling van het gehele cavia-voetje, de blaar heeft een gelig aspect, deinhoud is pusachtig en de blaarbodem is onregelmatig, necrotisch; detweede geeft geen heftige reactie van het pootje in zijn geheel; de blaar isbleker, de inhoud is dun sereus, de blaarbodem is glad en rood. Of tochniet vaccine in de secundaire mond- en klauwzeerblaar aanwezig was, isniet uit te sluiten; dit werd niet verder nagegaan. De gehele groep van 10is tenslotte gestorven, van de controlegroep stierven 8 van de 10 caviae.Uit deze groep blijkt mijns inziens, dat caviae, die ge??nt worden metvaccine, op de entplaats geen macroscopisch waarneembare vaccinereactiekrijgen als een mond- en klauwzeer-

besmetting op het andere pootje, opdezelfde dag, of kort er voor verricln werd. Als het mond- en klauwzeer-virus dus via de bloedbaan in het epitheel van het met vaccine ge??ntepootje aankomt, ontwikkelt het zich ongeremd. Dit is dus tegengesteld aande door Gildemeister en Helm gedane waarneming na infectievan een mengsel op ?Š?Šn pootje. Zelfs is de uitslag in onze proef omgekeerdte noemen, n.1. dat het vaccinevirus geremd wordt; immers zelfs hetvaccinevirus dat 24 uur voorsprong had bij de caviae 612, deed geenklinisch waarneembare pokkeneruptic ontstaan. De bij elkaar behorendecaviae 612 en 613 (op dezelfde dag gevaccineerd, 15. 3 . 1953) vormen deovergang naar de aanstonds te bespreken groep Hl.Mijns inziens mag dus gezegd worden: a. het mond- en klauwzeervirus wordt bij caviae door vaccine niet geremd;eerder versneld als men het apart appliceert. b. het vaccinevirus wordt

geremd in het stadium van mond- en klauwzeergeneralisatie. (Opmerking: dat in deze proefgroep de secundaire mond- en klauwzeer-blaar op de met vaccine ge??nte l.a. poot eerder optrad dan de secundaireerupties bij de controles, mag zonder meer niet toegeschreven worden aaneen bevorderende werking van de vaccine, immers een secundaire eruptietreedt altijd eerder op aan beschadigd, (in dit geval gescarificeerd)epitheel. Dit laatste zou kunnen verklaren waarom de caviae 632 en 633op 20 . 3 . 1953 l.a. nog negatief waren; immers de scarificaties waren hierwellicht te laat (3 dagen na de mond- en klauwzeer besmetting) aange-bracht. Bovendien is primaire besmetting van de l.a. poot mogelijk geweestdoor rechtstreekse overbrenging van virus van de pas ge??nte r.a. poot opde l.a. poot. Toch meen ik te mogen zeggen dat tabel Hl en het vermeldein de daarop volgende alinea wijzen op een

grotere gevoeligheid van devaccine-groep. (iroep III. Van de tussen groep I en H gelegen groep Hl waren de eerste caviaemet vaccine besmet op 2 maart, de laatste op 14 maart; de mond- enklauwzeerenting geschiedde op 16 maart. Van deze in totaal 26 caviaeverkeerden de linker achterpootjes allen in een beginnend, optimaal ofafnemend stadium van vaccinereactie, uitgezonderd de caviae met vaccinege??nt op 13 en 14 maart waarbij op de dag van de mond- en klauwzeer-enting (16 maart) wel enige warmte en geringe zwelling viel waar te



??? nemen, doch nog geen duidelijk ty]3ische vaccinereactie. Bij de caviae metvaccine ge??nt op 2 maart, was nog een ingedroogd korstje aanwezig opeen overigens hersteld pootje. Vergelijken we deze proefcaviaegroep metdc controlegroep dan valt op te merken, dat op 17 maart, dus 24 uurna de besmetting met mond- en klauwzeer op het r.a.pootjc, de reactiesop dit pootje als volgt waren: vaccine caviae controles 26 10 11 X -f lx 9x ( ) 2x ( ) 4 X w 1 x w 2 X â€” 6x â€” positief; (-f-) = beginnende blaarvorming;w = warm; â€” = negatief. Ook in deze groep dus een duidelijke aanwijzing van het door vaccinegesensibiliseerd worden voor mond- en klauwzeer, wat ook blijkt uit detoestand op 20 maart: van de controles nog geen caviae gestorven, vande proefgroep 5 gestorven aan mond- en klauwzeer. In het verdere verloop werd bij de proefcaviae klinisch geen mond- enklauwzeer waargenomen aan het l.a. pootje,

alhoewel toch alle caviae (op?Š?Šn na) duidelijk symptomen van generalisatie hebben gehad; meermalenkon met absolute zekerheid blaarvorming aan de voorpootjes wordenwaargenomen terwijl toch langs de randen van reeds droge pokkenkorstjesop de l.a. poot niet de geringste blaarvorming viel waar te nemen. Dezeproefuitslag leidt m.i. tot de volgende conclusie: epitheel dat reeds in een stadium van ontsteking verkeert tengevolgevan vaccineinfectie of nog niet volledig hersteld is van deze infectie,is geen gunstig milieu voor het mond- en klauwzeervirus (O).Deze proefuitslag, n.1, dat een met vaccine ge??nt geweest zijnd caviapootje,mits niet te kort en niet te lang na deze \\accinatie, ongevetM\' gedurende13 dagen geen geschikt milieu is voor de ontwikkeling van het mond- enklauwzeervirus, werd nog nader bevestigd door een tweede proef die opovereenkomstige wijze als de eerste uitgevoerd werd.Er

werden ,\')4 zelfgefokte vrouwelijke caviae gebruikt, allen van vrijwelgelijk lichaamsgewicht; zij werden verdeeld over 2 groepen n.1. groep 1, de eigenlijke proefgroep bestaande uit 40 caviae. Op 20 . 7 . 1953 werden de eerste 2 met vaccine op het linkerachterpootje ge??nt, en daarna elke volgende dag weer 2 caviae. groep 2, bestaande uit 14 controledieren, welke niet met vaccinevirus be-smet werden. Nadat in groep 1 van 20 juli af begonnen werd per dag 2 caviae met vaccinete enten, hetwelk werd voortgezet tot en met 8 aug. 1953, werden onder-tussen alle 54 caviae op 7 aug. 1953 ge??nt met mond- en klauweer-O-virusop het rechter achterpootje. Alle dieren kregen gegeneraliseerd mond- enklauwzeer; het opvallende was weer, dat bij 28 van de 40 proefcaviae ophet linker achterpootje, het pootje dat dus gevaccineerd was, zich geen



??? macroscopisch waarneembare mond- en klauwzeer-reactie ontwikkelde.Bovendien .bleek weer, dat dit uitblijven van een mond- en klauwzeer-blaar links achter, terwijl elders in het lichaam zich overal generalisatievoordeed, niet willekeurig verspreid voorkwam onder de 40 proefcaviae.hetwelk uit onderstaande tabel blijkt; deze tabel geeft de datum van entingmet vaccine, met daarachter de reactie na de infectie met mond- enklauwzeer op het â€žvaccine" pootje. A B c 20 juli 1953 24 juli 1953 â€” j 30 juli 1953 5 aug 1953 20 â€ž 5J 25 53 53 - 1 31 55 53 - 6 33 53 21 â€ž 33 â€” 25 53 33 - ! 31 53 53 - 6 35 33 21 â€ž 53 â€” 26 33 ! 1 aug. 1953 - 7 53 33 22 â€ž 33 26 33 3J â€”! 1 55 y) - 7 55 35 22 â€ž 33 â€” 27 33 35 â€”! 2 53 - 8 53 55 23 â€ž 33 27 33 53 : 2 55 >1 - 8 55 55 23 â€ž 53 â€” 28 33 33 â€” ! 3 53 5) -- 24 â€ž 33 28 33 33 -! 3 55 3> - 29 33 35 â€” \' 4 55 J) -- 29 33 55 â€” ! 4 55 J; - 30 53 33 5 1 1 55

JJ Uit het bovenstaande blijkt dat de caviae die 1 a 2 dagen (5 aug.) tot enmet 13 a 14 dagen (24 juli) vooraf ge??nt waren met vaccine, op hetlinkerachterpootje, op dit pootje juist niet, althans niet macroscopischwaarneembaar, mond- en klauwzeer kregen (kolom B). (Dit tijdsbestekkomt geheel overeen met dat van de eerste proef). Erkend moet wordendat in deze proef evenals in de vorige de beoordeling door de aanwezigepokkenreacties, zoals vanzelf spreekt, het meest bij de jonge, acute reactiessoms moeilijk was; daarentegen bleek in vele gevallen toch wel duidelijkhet weg blijven van een mond- en klauwzeerblaar, niettegenstaande aan-wezige generalisatie elders in het lichaam; de caviae van 21, 22 en 23 julibijvoorbeeld hadden macroscopisch herstelde â€žvaccine"-pootjes, zodat dewaarneming zonder twijfel door niets verstoord werd; van deze 6 caviaekregen er 4 links achter geen mond- en klauwzeer.

De links achter welpositief geworden caviae van 20, 22 en 23 en 24 juli (kolom A), tonenaan, dat liet niet aangetast worden van het pas van vaccine macroscopischherstelde epitheel van betrekkelijk korte duur is. Het is dan ook zeertwijfelachtig of men hierbij het woord immuniteit mag gebruiken. Wel-licht is het zo, dat het door vaccine ziek geworden of nog niet werkelijkvolledig herstelde epitheel, door het mond- en klauwzeervirus niet alsverkieslijk milieu wordt beschouwd, hetwelk wijst op zeer selectief cel-parasitisme. Hiermede stemt overeen, hetwelk evenals in de eerste proefook nu weer werd waargenomen, dat het mond- en klauwzeervirus, ophet rechter achterpootje ingebracht, via de bloedbaan aangekomen in hetâ€žvaccine" pootje van de kort daarna, gelijktijdig en kort daarv????r aan-gebrachte vaccine, nog geen verhindering ondervindt (kolom C), daar



??? het epitheel dan nog niet dermate beschadigd is dat het een ongeschiktmilieu voor het mond- en klauwzeervirus zou zijn. De beide vaccine-caviaevan 8, 7, 6 en ?Š?Šn van 5 aug., die 7 aug. op het andere pootje metmond- en klauwzeer besmet werden, hebben alle een blaar op het metvaccine ge??nte pootje gekregen, die niet het macroscopische aspect hadvan vaccine doch wel van mond- en klauwzeer. Dit laatste is geenszinsbevreemdend, daar de vaccine op het caviapootje langer incubatietijdheeft dan het mond- en klauwzeervirus. Nabeschouwing. In de hierboven beschreven proeven heeft via de bloedbaan het mond- enklauwzeervirus de gelegenheid gehad epitheelcellen aan te treffen, voor-afgaand â€” gelijktijdig â€” en daarna besmet met vaccine; hierbij heeft zichhet verschijnsel van remming van het mond- en klauwzeervirus veroorzaaktdoor vaccine niet voorgedaan; wel bleek dat epitheel aangetast door

ennog niet volledig hersteld van vaccine een ongunstig milieu is voor mond-en klauwzeer (stam O). Remming van vaccine na mond- en klauwzeer werd wel waargenomen.Deze uitslag is dus het tegenovergestelde van de waarneming van Gilde-meister en Helm. Evenwel dient hetzelfde voorbehoud gemaakt teworden als zij deden, n.1. dat rekening gehouden moet worden meteventuele bijzondere eigenschappen, behorende aan de in de experimentengebruikte virusstammen. In ons geval bijvoorbeeld werd ge??xperimenteerdmet een mond- en klauwzeer-stam die snel generalisatie gaf en een vaccine-stam die geen generalisatie gaf. Op grond van deze proeven en die vanGilde meister en Helm blijkt dat onderlinge be??nvloeding van hetaanslaan van vaccine en mond- en klauwzeervirus o.a. bepaald wordt doorde wijze van aanbrengen der infectie. Samenvatting: In 1932 vermeldden Gildemeister en Helm, dat vaccine-

virus in staat ismond- en klauwzeer-virus tc remmen; zij verrichtten hun proeven bij caviae.In de thans door dc schrijver vermelde proeven, eveneens verricht bij caviae, dochniet gebruik van een andere techniek, werd geenszins een der.gelijke remming van hetmond- en klauwzeervirus opgemerkt. Uit de proeven blijkt, dat mond- en klauwzeer-virus zich bijzonder snel ontwikkelt in pas van vaccine herstelde cavia-voetzooltjes enzich ongestoord ontwikkelt in kort van te voren met vaccine ge??nte caviavoetzooltjes.Bij alle met vaccine besmette caviae was gemakkelijk gegeneraliseerd mond- en klauw-zeer op te wekken. (Slechts in het door vaccine aangetaste voetzooltje werd klinischgeen mond- en klauwzcer-blaar gezien). Schrijvers bevinding komt dus overeen met het ongestoord uitbreken van mond- enklauwzeer onder rundvee, destijds in Noorwegen (1927), nadat dit vee ge??nt was metvaccine, die, naar achteraf

bleek, met mond- en klauwzeer-virus verontreinigd was.Van een wederkerige immuniteit tussen vaccine- en mond- en klauwzeervirus is geensprake. Het is zelfs zo â€” Gildemeister en Helm vermeldden dit reeds enook uit de nu verrichte proeven bleek zulks â€” dat tegen vaccine ge??mmuniseerdecaviae, althans enige tijd na deze enting, bijzonder gevoelig zijn voor mond- en klauw-zeer. Summary: Gildemeister and Helm mentioned in 1932 that vaccinia virus is able tocheck the development of foot-and-mouth disease virus; they experimented withguinea-pigs.



??? Such a check of foot-and-mouth disease virus was by no means observed by theauthor in his experiments. He too used guinea-pigs but he applied an other technic.It is evident from his experiments that foot-and-mouth disease virus develops excep-tionnally rapidly in the foot pad of a guinea-pig scarcely recovered from vaccinia,and develops indisturbedly in the foot pad of a guinea-pig having been inoculatedwith vaccinia shortly before. Generalized foot-and-mouth disease could easily beprovoked in alle guinea-pigs infected with vaccinia. (Only in the foot pad affectedby vaccinia no vesiscles of foot-and-mouth disease could be observed clinically.)So the author\'s finding agrees with the undisturbed outbreak of foot-and-mouth di-sease in cattle in Norway (1927), after this cattle had been vaccinated with vacciniawhich afterwards proved to be contaminated with foot-and-mouth disease virus.There exists no

reciprocal immunity at all between vaccinia and foot-and-mouthdisease virus. Guinea-pigs immunized against vaccinia are even particularly susceptibleto foot-and-mouth disease at least during some time after the vaccination; Gilde-meister and Helm already mentioned this fact and it has also become clear fromthe author\'s experiments. R?Šsum?Š: Gildemeister et Helm mentionnaient en 1932 ,que le virus vaccinal devait??tre en ?Štat de causer une inhibition de d?Šveloppement du virus de la fi?¨vre aphteuse;ils exp?Šrimentaient avec des cobayes. Une telle inhibition du virus de la fi?¨vreaphteuse n\'?Štait pas du tout observ?Še dans les exp?Šriments faits par l\'auteur. Il seservait aussi des cobayes, mais il employait une autre technique. Il appara?Žt desexp?Šriments, que le virus de la fi?¨vre aphteuse se d?Šveloppe extra-ordinairement vitedans les plantes du pied des cobayes gu?Šries r?Šcemment du virus

vaccinal, et se d?Šve-loppe normalement dans les plantes du pied des cobayes inocul?Šes avec le virusvaccinal peu de temps d\'avance. De la fi?¨vre aphteuse .g?Šn?Šralis?Še pouvait ??tre provoqu?Še facilement chez tous lescobayes infect?Šs avec le virus vaccinal. Seulement dans la plante du pied de cobayeaffect?Še du virus vaccinal aucune vesicule de fi?¨vre aphteuse n\'?Štait observ?Še.Ainsi l\'exp?Šrience de l\'auteur correspond avec l\'?Šruption effr?Šn?Še de la fi?¨vreaphteuse parmi des vaches en Norv?¨ge (1927), apr?¨s une vaccination avec du virusvaccinal, qui plus tard se trouvait souill?Š par du virus de la fi?¨vre aphteuse.Il n\'y a aucune immunit?Š r?Šciproque entre le virus vaccinal et le virus de l?  fi?¨vreaphteuse. Au contraire des cobayes, qui ont ?Št?Š immunis?Šs contre le virus vaccinalsont extr??mement susceptibles de la fi?¨vre aphteuse, tout au moins quelque tempsapr?¨s cette

vaccination. Gildemeister et Helm ont d?Šj?  mentionn?Š ce fait,qui r?Šsulte aussi des exp?Šriments de l\'auteur. Zusammenfassung: In 1932 meldeten Gildemeister und Helm, dasz Vakzinevirus imstande seidie Entwicklung des Maul- and Klauenseuchevirus zu hemmen; sie experimentiertenmit Meerschweinchen. Bei den in diesem Artikel beschriebenen Experimenten, in denen gleichfalls Meer-schweinchen gebraucht wurden, jedoch eine andere Technik angewandt wurde,konnte vom Verfasser keinesweges eine derartige Hemmung des Maul- und Klauen-seuchevirus festgestellt werden. Aus den Experimenten .geht hervor, dasz das Maul-und Klauenseuchcvirus sich auszerordentlich schnell entwickelt in Meerschweinchen-fuszsohlen, die eben genesen sind, und dasz es sich ungest??rt durch die Vakzine-infektion entwickelt in kurz zuvor mit Vakzine geimpften Meerschweinchenfuszsohlen.Bei allen mit

Vakzine infizierten Meerschweinchen war generalisierte Maul- imdKlauenseuche leicht zu erzeugen. (Nur in der von der Vakzine angegriffenen Fusz-sohle wurde klinisch keine Maul- und Klauenseucheblase gesehen.)Des Autors erfahrung stimmt also ??berein mit dem ungest??rten Ausbruch der Maul-und Klauenseuche unter Rinder in Norwegen in 1927, nachdem dieses Vieh geimpftworden war mit Vakzine, welche mit Maul- und Klauenseuchevirus verunreinigt war,wie sich nachher herausstellte.



??? Es gibt gar keine gegenseitige Immunit?¤t zwischen Vakzine und Maul- und Klauen-seuchevirus. Ja, es ist sogar so â€” Gildemeister und Helm meldeten dies schonund es hat sich ebenfalls gezeigt aus den Experimenten des Verfassers â€” dasz gegenVakzine immunisierte Meerschweinchen, wenigstens einige Zeit nach dieser Impfung,auszerordentlich anf?¤llig sind f??r Maul- und Klauen.seuche. LITERATUUR: DE BLIECK, L. en JAC. J.\'\\NSEN: Bestaat er wederkerige immuniteit tussen pokken en mond- en klauwzeer?; Tijdschr. v. Diergenesk. 60, 769 (1933).GILDEMEISTER, E. en R. HELM: Ueber die antagonistische Wirkung des Vakzine-virus auf das Virus dre Maul- und Klauenseuche im Mecrschweinchen-versuch.Zentralbl. f. Bakt. Parasitenkunde und Infektionskrankheiten, Erste Abt. 125,405 (1932).



??? Uit het Instituut voor Tropische en Protozoaire Ziekten, Facuheitt derDiergeneeskunde, Rijksuniversiteit Utrecht(Directeur: Prof. Dr. F. C. KRANE VELD) DEMODICOSIS BIJ GEITEN EN VARKENS OP ARUBA(NEDERLANDSE ANTILLEN)i) door F. SUTM?–LLER, destijds Hoofd van de Veterinaire Dienst op Aruba. In het abattoir te Oranjestad, Aruba, werden gedurende de jaren 1953â€”1956 regelmatig gevallen van een infectie met Demodex-mijten bij g!;eitenwaargenomen, terwijl einde 1955 eveneens enkele aangetaste va.rkenswerden gezien. Demodex-infecties bij de geit {Demodex caprae R a i 11 i e t (1895).Het eerste geval van een dergelijke infectie werd in Zwitserland in 1881vermeld door N i e d e r n h e u s e r n bij een Saanengeit. Een beschr??jvingvan de parasiet, afkomstig van een bok van de Ecole V?Št?Šrinaire teAlfort, werd gegeven door R a i 11 i e t in 1895. Hierna \\olgden spaarzame

vermeldingen van gevallen in Europa, ttotdatR??hr er (1935) aantoonde, dat bepaalde defecten van gelooide geiten-vellen, op een infectie met Demodex berustten, waardoor tevens werdbewezen, dat de aandoening in grote delen van Duitsland veelv uldigvoorkwam. G?¤rtner (1920) gaf aan, dat in het voormalig Duits Oost Afrikaongeveer 25 % van de geiten was ge??nfecteerd. Het eerste geval op het Westelijk Halfrond werd vastgesteld door C r a m(1924) bij een Toggenburger geit, terwijl Durant (1944) aangaf, datde ziekte in de U.S.A. veel meer verspreid was dan oorspronkelijk werdvermoed. Op Aruba werd de infectie zowel waargenomen onder uit Columbia enVenezuela ge??mporteerde, als onder autochtone dieren. Zo was b.v . vanenkele zendingen uit La Guajira (Col.) 10-20 % van de dieren aangetast.Het beeld van de demodicosis bij de slachtgeiten op Aruba kwam geheelovereen met hetgeen in de

literatuur hierover bekend is. In de dieperelagen van de huid vormden zich erwtgrote knobbeltjes, die gevuld warenmet een droge, kruimelige tot kaasachtige massa, welke bij microscopischonderzoek vrijwel geheel uit Demodexmijten bleek tc bestaan.Aan de behaarde huid waren meestal geen afwijkingen waar te nemen.De haardjes waren voor het grootste deel gelokaliseerd in het schoft- enruggedeelte van de huid, terwijl de frequentie varieerde van een paarknobbeltjes per dier tot enkele tientallen per dm^. In de literatuur werd aanvankelijk aangegeven, dat deze knobbeltje:s zou-den ontstaan door parasietenophopingen, speciaal in de smecrklieren. Vol- Bijzondere dank zij betuigd aan de Stichting Wetenschappelijk Onderzoek Suri-name-Ncderlandse Antillen (WOSUNA), welke door een subsidie de miogelijk-heid tot dit onderzoek opende.



??? gens R??hrer (1935) ging het echter praktisch uitsluitend om een aan-tasting der haarzakjes, waaromheen dan een min of meer uitgebreid cel-infiltraat ontstond. In de zweetklieren werden door deze onderzoeker geenveranderingen gezien. In de coupes van de huid van de Arubaanse geiten kon worden opgemerkt,dat de parasieten zich bevonden in holten, die omgeven waren door eendunne laag verhoornend plavei-epitheel. Deze holten zouden zowel uit dehaarzakjes, als uit de smeerklieren kunnen zijn ontstaan. Op verschillendeplaatsen bestonden ophopingen van ontstekingscellen; de zweetklierenbleken nooit veranderd. De op Aruba gevonden parasieten komen vrijwel overeen met de opgave\\ an R a i 11 i e t, met dien verstande, dat het abdomen â€” en daardoor detotale lengte â€” wat kleiner is dan door genoemde onderzoeker wordtvermeld. In dit opzicht is het vermeldenswaard, dat Liesz (1926)

(zie tabel enfoto) bij gevallen in Duitsland een aanmerkelijk langere parasiet beschreef,welke zeer veel overeenkomst vertoonde met Demodex folliculorum.In verband met het karakter van de halfwilde geitenhouderij op Arubableken profylactische of therapeutische maatregelen ter bestrijding derinfectie onuitvoerbaar. Demodex infecties bij het varken. {Demodex phylloides, C s o k o r 1879).De parasiet van het varken werd het eerst in 1879 in Oostenrijk doorC s O k O r beschreven. Martin (1913) meldde het voorkomen der infec-tie in Duitsland, Frankrijk, Spanje, Zweden, Algiers en Madagaskar,terwijl Le Coultrein 1925 Demodex phylloides bij varkens op Bali\\aststelde. Het voorkomen op Aruba beperkte zich tot enkele gevallen, die allewaren terug te voeren tot ?Š?Šn bedrijf van ca. 200 dieren.De afwijkingen waren in hoofdzaak gelokaliseerd op de voorhand, waarbijbijzondere predilectieplaatsen bleken te zijn:

de huid rond het rostrumen de ogen, achter de oren, de kin en het bovenbeen (foto).In de huid bevonden zich haardjes vari??rend in grootte van juist zichtbaartot die van een erwt, welke â€” evenals bij de demodicosis van de geit â€”gevuld waren met een iets gele, kruimelig-kaasachtige massa, welke hoofd-zakelijk uit Demodex-mijten bestond. Volgens Baars en M??ller (1930), die de infectie bij varkens inDuitsland constateerden, zouden de meest oppervlakkig gelegen kleinehaardjes omgeven zijn door de wand der smeerklieren, waarvan de mem-brana propria soms nog min of meer duidelijk viel te herkennen. Of degrotere, door een bindweefselkapsel omgeven haarden, eveneens hun oor-sprong vonden in de smeerklieren, bleek voor hen niet uit te maken.In de lengtedoorsnede zagen deze onderzoekers een typische rangschikkingvan de mijten, waarbij alle parasieten met de koppen naar de subcutiswaren

gekeerd. In de coupes van de Arubaanse gevallen kon worden vastgesteld, dat deparasieten, evenals bij de geit, gelegen waren in met verhoornend plavei-epitheel bedekte holten, welke waarschijnlijk als gemodificeerde haarzakjesen smeerklieren waren op te vatten. Dc haardjes waren veelal omgevendoor een met ontstekingscellen ge??nfiltreerde zone. Evenmin als bij degeit werden veranderingen aan de zweetklieren gezien. Wat betreft deligging der parasieten, kon de waarneming van Baars en Muller



??? iWmi Demodex varkenvergr. 300 x Demodex geitvergr. 300 x boven:ei Demodex geitbeneden:ei Demodex varkenvergr. 300 x



???



??? worden bevestigd, n.1. dat alle parasieten met hun vooreinde naar debuitenzijde van het aangetaste huidgedeelte liggen en daarbij een naar desubcutis gekeerde stand hadden. De meest centraal gelegen mijten waren in min of meer sterke mategedegenereerd. Het beeld en de afmetingen der op Aruba gevonden Demodexmijtenkwamen praktisch overeen met de opgaven van Martin (1913), ditin tegenstelling tot de vermelding van Hirst (1919), die, speciaal voorhet abdomen, evenals voor de totaal-lengte, kleinere maten noteerde (zietabel). IMj een onderzoek op het desbetreffende bedrijf bleek, dat ca. 10 % derdieren min of meer was aangetast en dat vrijwel de gehele koppel ver-schijnselen van jeuk vertoonde. Daar aan individuele behandeling van de dieren niet te denken viel, werdde eigenaar de raad gegeven om de sterk aangetaste dieren te slachten enom de rotsen en palen, waaraan de dieren zich

regelmatig schuren, dage-lijks te besproeien met een sterke â€žScabexaan"-oplossing.In hoeverre dit laatste een factor van betekenis was, in de verbetering vande toestand der dieren, is moeilijk vast te stellen, doch na enige tijd werdgeen last meer van jeuk ondervonden. AFMETINGEN DEMODEX MIJTEN IN lengte breedte geit Railliet 220 â€” 250 50 â€” 65 Liesz 350 _ 400 Aruba 210 â€” 225 48 - 60 varken Hirst 198 â€” 230 59 Martin 220 â€” 260 50 â€” 57 Aruba 220 â€” 260 53 â€” 65 Samenvatting: Op Aruba (Nederlandse Antillen) werd bij vele geiten, zowel onder ge??mporteerde(Columbia, Venezuela) als onder autochtone dieren, evenals bij een aantal op heteiland geboren varkens demodicosis vastgesteld, waarbij het resp. ging om Demodexcaprae en Demodex phylloides. Summary: Among many native goats and hogs on Aruba (Nethcrland Antilles) â€” as well asamong goats from Colombia and

Venezuela â€” demodicosis was found. The parasiteswere: Demodex caprae (goats) and Demodex phylloides (hogs). R?Šsum?Š: Dans rille d\'Aruba (Antilles n?Šerlandaises) la d?Šmodicosc a ?Št?Š constat?Še chez denombreuses ch?¨vres aussi bien import?Šes (Colombie, V?Šn?Šzu?Šla) que de race autoch-tone (Demodex caprae), de m??me que chez un certain nombre de porcins n?Šs surl\'?Žle (Demodex phylloides). Zusammenfassung: Auf Aruba (niederl?¤ndische .Antillen) wurde bei vielen Ziegen, sowohl importierten



??? (Kolumbien, Venezuela) als autochtonen, ebenso wie bei einer Anzahl auf der Inselgeborener Schweine, Demodicosis festgestellt, wobei es sich um Demodex caprae bzw.Demodex phylloides handelte. Uesumen: En Aruba (Antilias holandesas) ho sido comprobada la existenci de demodicosis ennumerosas cabras tanto importadas (Colombia, Venezuela) como aut??ctonas (De-modex caprae), asi como en cierto numero de cerdos nacidos en la isla (Demodexphylloides). LITERATUUR: BAARS, C. und M?œLLER, J.: Ein Fall von Demodex (Akarus-) R?¤ude beimSchwein in der Lebensmittclkontrolle. Zeitschr. Fleisch- und Milchhyg., 40, 1930,267. LE COULTRE, A. P. : Demodcx-schurft bij hct Bali-varken. Ned. Ind. Bladen Dier- geneesk., 38, 1925, 370.CRAM, E. B. : Dcmodcctic mange of the goat in the United States. Journ. Am. Vet. Med. Ass., 66, 1925, 475.DURANT, A. J.: Demodectic mange in the

milkgoat. The Milk Goat World, 29,May 1944. G?„RTNER, W.: Beitr?¤ge zur tropischen Veterin?¤rmedizin. Bcrl. Tier?¤rztl. Wochen-schr., 36, 1920, 501. GUIOCHON, P. : Contribution ?  l\'?Štude des demodexes animales. Th?¨se, Ecole Nat.V?Št. d\'Alfort, 1946. HIRST, S.: Studies on Acari. No 1. The genus Demodex Owen. British Museum (Natural History), 1919.LIESZ, J.: Ueber cine Demodex Invasion bei einer Ziege. Deutsche Tier?¤rztl. Wochenschr., 34, 1926, 93.MARTIN, M. A. : La gale d?Šmod?Šcique du porc. Rev. V?Št., 38, 1913, 391.R?–HRER, H.: Demodicosis bei Ziegen. Tier?¤rzd. Rsch., 41, 1935, 291.



??? Uit de Kliniek voor Veterinaire Verloskunde en Gynaecologie der Rijks-universiteit te Utrecht, ??ir.: Prof. Dr. F. C. v. d. Kaay. RUPTURA UTERI ANTE-PARTUM ACUTA BIJ HET RUND. Beschrijving van twee gevallen,door C. H. W. DE BOIS,Wetenschappelijk ambtenaar Ie klasse. Over ruptura uteri ante-partum acuta bij het rund zijn zeer weinig ge-gevens in dc literatuur bekend. In de verschillende leerboeken over vete-rinaire verloskunde en gynaecologie wordt het lijden besproken en wordter op gewezen, dat het vaak moeilijk, zo niet onmogelijk, is bij het levendedier de juiste diagnose te stellen. Gezien de zeldzaamheid van dit lijden leek het gerechtvaardigd twee doorons waargenomen gevallen te beschrijven. GEVAL A. Anamnese: het betrof hier een vaars in de 8e maand van de graviditeit.Het dier had sedert 20 uren niet meer gegeten of geherkauwd. Nadat dedefaecatie twaalf a vijftien uren

achterwege was gebleven, was er watstijve, geleidelijk dunner wordende ontlasting afgekomen. Pijnuitingen hadhet dier volgens de eigenaar niet vertoond. Status praesens: De \\aars was in goede voedingstoestand en maakte een\\rij levendige indruk. Het viel ons op, dat de buikomvang groter was danin dit stadium van de graviditeit redelijkerwijs verwacht mocht worden.Zowel links als rechts waren de holten onder de dwarsuitsteeksels derlendenwervels â€žopgevuld". Links werd dit door de licht tympanische pensveroorzaakt. De pols bedroeg 88, de temperatuur 39Â° C. De ademhalingwas normaal, het type misschien iets meer costaal dan costo-abdominaal.Pensbewegingen ontbraken. Onderzoek van het genitaalapparaat: Dc ligamenta sacro-spinosa et tubcrosa waren strak gespannen.De vulva was normaal, uitvloeiing ontbrak. De vagina vertoonde geen afwijkingen. Het orificium extenunn was

nogvolkomen gesloten. De licht gespannen darmwand bemoeilijkte het rectale onderzoek enigs-zins. Allereerst viel op, dat de ledematen van de vrucht zo duidelijk voel-baar waren. De zooivlakte van beide klauwtjes was naar dorsaal gericht.Een der ledematen was tot in de bekkenholte te brengen en bleef terplaatse liggen. De wand van de uterus voelde licht gerimpeld aan (juister uitgedruktâ€žlaag gerimpeld"). De grootte van de uterus was geringer dan in de 8emaand van de dracht verwacht kon worden. Uiteraard rees aan de handvan deze bevindingen het vermoeden dat er een uterusruptuur aanwezig



??? zou zijn, hetgeen bevestigd werd bij nauwkeurige rectale aftasting van deuterus. De plaats waar de uterus gescheurd was bevond zich iets craniaal\\an de cervix. Aldaar kon een hiaat in het verloop van de dorsale uterus-wand worden vastgesteld. De ruptuur verliep in dwarse richting.Het leek ons niet aanbevelenswaardig de vrucht per laparotomiam te ver-wijderen en daarna de uterus te hechten. Daarom werd het dier naar hetslachthuis verwezen. De slachting vond wegens vervoersomstandigheden eerst vijf uren laterplaats. Bij het rectaal onderzoek vlak voor de slachting werd vastgesteld,dat de uterus zich zeer sterk had samengetrokken en de vrucht geheel inde buikholte lag. Aan dc binnenzijde van de ruptuur waren duidelijk en-kele carunculae voelbaar. Postmortaal onderzoek: Bij het openen van de buikholte liep er een matige hoeveelheid lichtrode,fris riekende vloeistof af. De vrucht, die volkomen fris

was, lag inderdaadgeheel extra-uterien. De uterus vertoonde op bovenbeschreven plaats eendwarsruptuur. Helaas werd het dier op zondag geslacht; onvoorziene omstandighedenmaakten het onmogelijk, dat de patholoog-anatoom de ruptuurplaats aaneen nader onderzoek onderwierp. GEVAL B. Anamnese: Evenals bij het hierboven beschreven geval betrof het hier een\\ aars. Het dier was a terme op de dag dat het ter behandeling werd aange-boden (8-12-\'55). Op 6-12 was dc vaars wat onrustig geweest. Op 7-12 wasde eetlust gering, van herkauwen en \\ an defaecatie werd door de eigenaarniets meer waargenomen. Status praesens: Het dier maakte een zieke indruk en steunde af en toe.De pens was tympanisch. In tegenstelling met het vorige dier was rechts deholte onder de dwarsuitsteeksels der lendenvvervels wel aanwezig.De pols telde 120 slagen, de lichaamstemperatuur bedroeg 39.5Â° C. en

ervonden 76 ademhalingen per minuut plaats.Pensbewegingen ontbraken. Onderzoek van het genitaalapparaat: De Lig. sacro-s]3inosa et tuberosa waren sterk gespannen. De \\ulva was niet gezwollen; aan dc ventrale commissuur hing een druppel helder slijm. De vaginawand voelde wat vochtig aan; door de dorsale vaginawand heenwas een klauwtje van het kalf te voelen. Het orificium uteri externum wasgesloten. Bij rectaal onderzoek was zeer duidelijk een der ledematen van het kalf inde bekkeriholte te voelen. De cervix lag vrijwel op de normale plaats, watventraal verlopend. Craniaal voor de cervix voelde men iets, dat zich aanvankelijk voordeedals een zeer strak gespannen band ter lengte van 30 a 40 cm. van linksnaar rechts verlopend. De uterus, meer naar voren en rechts boven in debuikholte gelegen, voelde ballonvormig aan. De ligamenta latae waren metenige moeite tc voelen en vertoonden in hun

loop geen bijzonderheden.



??? Bij nauwkeurig doortasten bleek de hierboven genoemde gespannen bandde rand van een uterusruptuur te zijn. Na veel zoeken bleek aan de binnenzijde hiervan een carunkel voelbaar.Tijdens het rectaal onderzoek kwam er een geringe hoeveelheid iets slijmigemest af. Het Peritoneum voelde wat kleverig aan (beginnende peritonitis?).Wij adviseerden de eigenaar tot slachten van de pati??nt ovei\' te gaan. Postmortale bevindingen: De buikholte bevatte een matige hoeveelheid rood gekleurde, iets wee??griekende vloeistof. Het kalf, waarvan de haren reeds los zaten, lag groten-deels extra uterien. Waarschijnlijk moet dit voornamelijk aan de methodevan slachten worden toegeschreven. Het initiaal stadium van een perito-nitis was aanwezig. In de dorsale zijde van de rechter hoorn was een lengtescheur van 35 cm.aanwezig. Het craniale deel hiervan, met een lengte van 24 cm., betrof degehele uteruswand.

Caudaal hiervan, over een afstand van 11 cm., warende uterusmucosa en een dun laagje musculatuur gespaard gebleven.De uterus was slecht gecontraheerd; de linker hoorn was opvallend klein. Bespreking: In beide gevallen werd onze hulp ingeroepen vanwege digestiestoornissen,welke de eigenaar verontrust hadden. Deze digestiestoornissen laten zichverklaren uit de prikkeling van het peritoneum. Waren wij niet in het acute stadium bij deze patienten geroepen; dan washet mogelijk geweest, dat de vruchten na korte tijd in de buikholte terechtgekomen zouden zijn en daar gemummificeerd waren. Immers een enkele maal komt men deze gemummificeerde vruchten (om-geven door het Omentum) bij het leven of na de dood van het moederdierin de buikholte tegen. De uterus contraheert en de uteruswond geneestper secundam vaak zo mooi, dat de wond na de dood zeer moeilijk is terugte vinden. Indien bij

deze acute gevallen moeilijkheden bij het stellen van de diagnoseondervonden worden, lijkt het ons raadzaam enige tijd af te wachtenen dan nogmaals rectaal te onderzoeken. Het is dan zeer goed mogelijk, datde vrucht de uterus geheel verlaten heeft en men de veel kleiner gewordengecontraheerde uterus kan waarnemen. Mischien verdient het in gevallenwaar het vaststellen der diagnose bezwaarlijk is, aanbeveling het dier enigetijd op de rug te leggen. Hieidoor wordt de kans dat het kalf uit de uteruszakt vergroot, omdat deze spontane uterusrupturen meestal in het doi-sale gedeelte gelegen zijn. Een belangrijk differentieel diagnostisch verschijnsel is verder, dat in beidehier beschreven gevallen een der ledematen in de bekkenholte gebrachtkon worden en daar bleef liggen. Bij een niet geruptureerde uterus geluktdit in de regel niet. Het is dan soms w?Šl mogelijk, ?Š?Šn der ledematen naarcaudaal te brengen,

doch t.g.v. dc elasticiteit van de uteruswand wordt hetbeentje weer spoedig naar craniaal verplaatst. In dit voorjaar hebben wij nog een geval gezien, waarbij een kleine uterus-ruptuur gedurende de partus werd vastgesteld. Een voorbeen stak doordeze wond in de buikholte. Bij het postmortale onderzoek bleek de uterus-ruptuur enkele dagen oud te zijn.



??? De eigenaar had ons medegedeeld, dat de koe enkele dagen voor de partusindigestieverschijnselen vertoonde. Tot een verder uitscheuren van deuteruswand is het hier dus niet gekomen. Samenvatting: Bij twee drachtige runderen werd diergeneeskundige hulp ingeroepen omdat beidestoornissen in de digestie vertoonden. De oorzaak hiervan was gelegen in een ruptuurvan de gravide uterus. Summary: Two pregnant cows, evidencing symptoms of digestive disorders necessitated veteri-nary assistance. The cause was found to be a rupture of the gravid uterus.R?Šsum?Š : Chez deux bovid?Šs pleins on demanda l\'aide v?Št?Šrinaire, vu que tous les deuxmanifestaient des perturbations dans la digestion.La cause en ?Štait la rupture de l\'ut?Šrus gravide. Bei zwei tr?¤chtigen Rindern, die Digestionsst??rungen aufwiesen, wurde tier?¤rztlicheHilfe einberufen. Zusammenfassung: Bei zwei tr?¤chtigenHilfe

einberufen.Als Ursache wurde eine Ruptur des graviden Uterus festgestellt.



??? medp:delingen uit de fraktijk BIJZONDERE OPERATIEVE BEVINDING BIJ EEN HOND, door P. J. MUS cn N. F. WERKMAN tc Hoorn, rcspect-Oosthuizen. Op 21 januari 1956 werd ?Š?Šn onzer geconsulteerd door dr Heer S. te V.bij zijn hond, herder, teef, 9 maanden oud. Anamnese: Vermageren, braken, veel drinken. De laatste maand sterktoenemende buikomvang, nog niet loops geweest. Bij onderzoek bleek van de klinisch zeer zieke hond, temp. 38.1, de buiksterk gespannen te zijn, terwijl de fluctuatieproef positief was. Bij per-cussie bij staande, liggende en van voren opgerichte hond, kregen wij nietde indruk dat een hydrops ascites aanwezig was. Urine-onderzoek was nor-maal. Daar de hond nog geen loopsheid had vertoond, geen uitvloeiing uitde vulva had, en ons dus een pyometra niet waarschijnlijk leek, werd totproefoperatie besloten. Bij operatie werd gevonden een grote met vochtgevulde blaas,

bijna de gehele buikholte opvullend, hangend aan eenschei 1. Bij nauwkeurige controle bleek dat de rechter uterushoorn klinisch afwezigwas, terwijl craniaal van dc cervix geen bifurcatie te vinden was. Ook derechter nier bleek klinisch afwezig te zijn. Het geheel maakte de indrukeen hydronephrosis van de rechter nier met een congenitaal niet aangelegderechter uterushoorn te zijn. Na verwijdering van de blaas (die 9 pond en1 ons woog) werd deze ter onderzoek opgezonden naar het Veterinair Pa-thologisch Instituut der R.U. te Utrecht. Bij pathologisch-anatomischonderzoek werd terzijde van de grote blaas een hypoplastisch rechter nier-tje gevonden met een klein stukje blind eindigende ureter. Over de grote



??? \\ blaas liep een dun strengetje sterk op uterusweefsel gelijkend, beiderzijdsblind eindigend en bij microscopisch onderzoek klierbuisdoorsneden be-vattend. De wand \\an de grote blaas, die een hemolitisch gekleurd vocht bevatte,\\ertoonde microscopisch niets wat enig houvast bood.De hond is na de operatie spoedig hersteld, de polydipsie was verdwenenen eind april trad normale loopsheid op. \\ REEMD VOORWERP IN DE SLOKDARM door F. J. Brinkman te Ommen. De landbouwer A. J. R. te N. had een flinke schadepost te incasseren,doordat een zijner beste koeien stikte, nadat ze een kaatsbal had ingeslikt.Dit berichtje vond ik in een plaatselijk blad en deed mij herinneren aaneen dergelijk geval, dat ik eens heb meegemaakt. Dit wegslikken van eenkaatsbal wil nog wel eens voorkomen wanneer kinderen bij winterdag opde deel spelen. In mijn geval was de bal blijven zitten in de oesophagus inde

borststreek. Naar voren werken was dus uitgesloten. Met de slokdarm-sonde was er geen beweging in de bal te krijgen. Men kan zich dat ook welvoorstellen, want door de druk die men toepast, zet de bal ook uit naarde wanden tegen de slokdarm. Ik heb de mandrin in de slokdarmsonde (spiraal) zover mogelijkdoorgeschoven, zodat deze er aan de andere kant een eind uitstak;hier heb ik een canule (stopnaald zou ook te gebruiken zijn) met naaigarenaan de mandrin bevestigd; vervolgens leukoplast er om heen gedaan endaarna de mandrin teruggehaald, zover dat de canule er niet meer uitstak.De mandrin ward bij de insteekopening door een helper op zijn plaatsgehouden. Vervolgens werd door mij de sonde -f mandrin in de slokdarmgebracht tot ik weer de weerstand voelde en nu stevig gefixeerd hield;de mandrin werd daarna aangedrukt en meteen was er geen weerstandmeer en schoot de sonde zo verder.

Simple comme bonjour.De volgende dag lag de bal weer op de deel, zo op het oog te zien onge-schonden, maar met toch een lekje.



??? ENKELE OPMERKINGEN OVER DE THERAPIE VAN ACUTEDAMPIGHEID BIJ KOEIEN, DE ZOGENAAMDE LONGJACHT door K. G. VAN DER WAL te Gorinchem. De enorme uitbreiding van de therapeutische mogehjkheden van de laatstejaren heeft de prognose van tal van ziekten en aandoeningen totaalveranderd, o.a. vooral dank zij de toepassing van de antibiotica en chemo-therapeutica. Een van de aandoeningen, die echter nog weinig of niet te be??nvloedenzijn door nieuwe middelen, is de in deze tijd van het jaar vrij frequentvoorkomende longjacht, waarvan de prognose altijd voorzichtig gesteldmoet worden, alhoewel de ernst van de ziekte en de mate van optredenin ons land plaatselijk zeer kan verschillen. Ook de anti-allergische pre-paraten, die op de markt verschenen zijn, hebben geen afdoende behande-ling voor deze ziekte kunnen brengen, alhoewel, misschien, in het aller-eerste

stadium toegepast, resultaat hiervan te verwachten is. De prakticuszal echter in de regel met pati??nten te maken krijgen, waarbij dit stadiumal gepasseerd is. Juist door het feit dat er zoveel nieuws in de laatste jaren bij hettherapeutisch arsenaal van de practicus is gekomen, zou men geneigdzijn enkele oudere ingrepen, die vroeger zeer veel werden toegepast, uithet oog te verliezen, vooral wanneer die ingreep bestaat uit een handelingwaar geen injectiespuit bij te pas komt. Volgens W e s t e r bestaat detherapie in opstallen, een aderlating en het toedienen van een purgansbenevens het toepassen van cardiotonica en eventueel een middel ter ver-krijging van verslapping van de bronchiaalspieren, b.v. Extr. Bclladonnae.Deze therapie is nog steeds de beste gebleken en de aderlating is m.i. eenvan de cardinale punten ervan. Een fikse aderlating, b.v. van 8 liter, kannaar mijn ervaring het verloop vaak zeer

gunstig be??nvloeden; in deregel ziet men ook direct na de aderlating een verminderifig optreden vanhet soms zeer sterke expiratorische kreunen en van de dyspnoe. De gunstigewerking zal vermoedelijk worden veroorzaakt door een betere hartfunctieen de afvoer van met â€žtoxinen" beladen bloed. Het gunstige verloop vaneen aantal ernstige gevallen in de afgelopen dagen, waarbij ik alleeneen zware aderlating deed zonder toepassing van medicamenten, gaf mijaanleiding te wijzen op deze nog steeds zeer waardevolle ingreep.



??? REFERATENInwendige ziekten PARENTERALE REHYDRATIE BIJ HET KALF, Lanovsky M., Bilek J.en Hynek, B. Monatshefte f??r Veterin?¤rmedizin 11-205-1956. Tijdens diarree gaan veel vocht en electrolyten verloren. In bepaalde gevallen is hetdier niet in staat deze zelf aan te vullen. Subcutane injectie van fysiologische zoutoplossing is pijnlijk en men kan slechts be-perkte hoeveelheden toedienen, terwijl de absorptie traag is, vooral wanneer er bloed-indikking bestaat. De schrijvers zagen een snelle genezing optreden door de langzame intraveneuze in-fusie van vloeistof. Behalve fysiologische zoutoplossing werd ook 5% glucose-oplossingge??nfundeerd.Methode: Een injectienaald wordt in de oorvene gebracht en verbonden met een 30 cm. langepolytheen katheter met een doorsnee van 0,75 mm. Met een reepje hechtpleisterwordt de katheter aan de oorschelp bevestigd. Het andere einde van de

katheterwordt, eveneens met hechtpleister, op de kop bevestigd en verbonden met de gummi-slang van een infusie-apparaat, hetwelk aan de zoldering of de wand van het vertrekkan worden opgehangen. De gummislang kan over een katrol worden geleid en vaneen gewichtje worden voorzien, zodat de afstand tot het kalf steeds ongeveer gelijkblijft. Per minuut werd 2 tot 4 ccm vloeistof ge??nfundeerd gedurende enkele uren.De behandelde kalveren werden opvallend snel levendiger en de rehydratie en dediurese werden sterk bevorderd. D.T. Parasitaire ziekten EEN NIEUWE WIJZE VAN TOEPASSING VAN TETR./VCHLOORKOOL-STOF TEGEN FASCIELLOSE VAN HET SCHAAP, N. W. N e m i d o w. Vete-rinaria nr. 4, blz. 16 tot 18, 1954. De schrijver diende bij meer dan 1000 volwassen schapen 2 tot 3 ccm tetrachloor-koolstof subcutaan toe. Eerst werd de injectie mediaal aan de schenkel gegeven.

Deschapen waren dan gedurende enkele uren kreupel. Kreupelheid werd niet geconsta-teerd na inspuiting aan het kossem. Zware intoxicatie met dodelijke afloop werd nietgezien. Wel zag de schrijver bij een deel der schapen dadelijk of een half uur na deinjectie een zekere opwinding gevolgd door een depressie. Alle schapen herstelden.Voor de behandeling was 47,3% van de schapen ziek, terwijl 14 dagen na de injectie5,7% aangetast was. In vele kudden werd zelfs in het geheel geen besmetting gecon-stateerd. Volgens de schrijver is de subcutane toediening van tetrachloorkoolstof eenvoudigeren handiger dan de toediening in capsules terwijl het resultaat zekerder is. D.T. Zootechniek BE?•NVLOEDING DER GESL-U^HTSVERHOUDING, Prof. P r r Er i c L i nd a h 1,Institute of Zoophysiology, Uppsala, Sweden: Counter Streaming Centrifugation ofbuil spermatozoa; Nature 178, 491. K. G. Mc. W h i r t e r,

Department of Zoology,Oxford: Control of Sex Ratio in Mammals, Nature, 178, 870. Editors: Male or Fe-male Progeny at Will; The Formers Weekly, 26 Oct. 1956. Anthony Parking: Coun-ting our Calves; The Formers Weekly, 2 Nov. 1956. In de laatste tijd hebben 2 wetenschappelijke artikelen weer eens de aandacht ge-vestigd op de wenselijkheid en dc mogelijkheden om bij onze landbouwhuisdieren de



??? geslachtsvcrhouding der geboorten te be??nvloeden. Beide verschenen in de vorm vaneen â€žletter", d.w.z. een voorlopige mededeling, in â€žNature". Normaal is een geslachtsverhouding van 50-50, hetgeen ook weer bleek, toen enkelejaren geleden de â€žMilk Marketing Board" in Engeland de geslachtsvcrhouding van15.000 d.m.v. K.I. geboren kalveren naging. Hierbij werd echter wel de aanwijzingV verkregen dat er in dit opzicht verschillen bestaan tussen individuele stieren. De methode die de Zweed L i n d a h 1 heeft geprobeerd is gebaseerd op een aange-nomen verschil in soortelijk gewicht tussen de zaadcellen die het mannelijk geslacht(XIJ) en die welke het vrouwelijk geslacht (XX) bepalen. Deze methode werd jaren geleden ook reeds geprobeerd, maar zonder succes. L i n-d a h 1 beschikt thans echter over een centrifuge die een betere scheiding mogelijk/ maakt. In zijn eerste proef, waarbij

376 koeien, met het op deze wijze behandelde zaadge??nsemineerd werden, werden 187 dieren drachtig. De geslachtsvehouding was echterniet veranderd. In een 2e proef, waarbij de scheiding nog scherper werd doorgevoerd,werden 24 koeien ge??nsemineerd. Hiervan werden 12 koeien drachtig en brachten11 een normaal kalf ter wereld; allen stierkalveren. Deze laatste proef doet dus ver-moeden dat op deze wijze wel resultaat bereikt kan worden. Bewijzend is deze proefechter niet, want het is nog mogelijk dat het aan het toeval te wijten is, dat 11koeien allen stierkalveren brachten. Prof. L i n d a h 1 zal zijn laatste experiment danook op grotere schaal herhalen. De methode die de Heer Mc. VV h i r t e r aangeeft berust op een geheel andere me-thode en wel deze, dat volgens hem de zuurgraad van het bloed van het vaderdiervan invloed is op de â€žeffectiviteit" van de zaadcellen, die resp. het

mannelijk envrouwelijk geslacht bepalen. De heer W h i r t e r heeft zelf geen experimenten gedaan, maar hij baseert zijntheorie op werk dat W e i r in de V.S. met muizen heeft gedaan en eigen analysesvan het geslacht van de nakomelingen van 32 stieren.Kort samengevat betrof dit het volgende: le. De geslachtsverhouding van de nakomelingschap van muizen welke op een hogeof lage pH van het bloed waren geselecteerd, was resp. 60 â€”40 Â§ en 40,^ â€”60 5 . 2e. De nakomelingschap van 12 van 32 stieren verschilde significant in geslachts-vcrhouding van de normale (50â€”50).3e. Ratten, die op verschillende hoogten werden gehouden, hetgeen de zuurgraadvan het bloed be??nvloedt, produceerden meer vrouwelijke dieren op lagere enmeer mannelijke dieren op groter hoogten.4e. Muizen, die op een bepaald haverdieet werden gehouden, dat blijkbaar ook de pH be??nvloedt, produceerden meer

vrouwtjes dan mannetjes.Op grond van deze gegevens meent hij dat het mogelijk moet zijn om door verande-ring van de pH van het bloed van stieren de geslachtsverhouding van hun nakome-lingschaj) te be??nvloeden. Het bewijs van de juistheid van deze theorie zal echter nog door experimenterenmoeten worden geleverd. In Engeland ziet men hier blijkbaar iets in, want de â€žAgri-cultural Research Council" heeft een subsidie beschikbaar gesteld om deze methodein de praktijk te beproeven. De methode door Mc. W h i r t e r gepropageerd, sluit aan bij onderzoek dat 20â€”30jaar geleden reeds werd verricht. Hierbij werd gevonden dat de zaadcellen die resp.het mannelijk of het vrouwelijk geslacht bepalen, verschillend reageren in oplossingenvan verschillende pH, waarbij een geringe alkaliciteit de het mannelijk geslacht be-palende zaadcellen begunstigt en een lichte zuurheid de zaadcellen die het

vrouwelijkgeslacht bepalen. Praktijkmethoden waarbij of de vagina voor inseminatie met zureof alkalische oplossingen werd gespoeld of waarbij het zaad voor de inseminatie metoplossingen van verschillende pH werd behandeld, hadden echter weinig of geenresultaat. Aan het Zo??tcchnisch Instituut van de Diergeneeskundige Faculteit promoveerde deheer M u 1 d e r op een dergelijk onderzoek getiteld: â€žOver willekeurige be??nvloeding



??? van de geslaehtsverhouding", maar ook zijn resultaten waren nihil.De methode van Mc. W h i r t e r verschilt echter in zoverre van de vroegere, dat hijvan mening is, dat de meerdere of mindere effectiviteit van de het mannelijk, resp.het vrouwelijk geslacht bepalende zaadcel be??nvloed moet worden v????r het zaad isge??jaculeerd, d.i. dus gedurende de tijd dat de zaadcellen tot rijping komen en be-waard worden en dat de zuurgraad van het bloed van het vadcrdier een bepalendefactor is. Zou zijn methode juist zijn, dan zou de fokkerij dus over twee methoden beschikkenom het geslacht van de nakomelingschap te be??nvloeden, n.1. ten eerste door selectievan stieren met een bepaalde pH van het bloed en ten tweede door chemische be-??nvloeding van de pH van het bloed. De laatste methode zal dan de voorkeur moeten hebben, omdat de eerste niet alleenlangzaam werkt, maar het ook betekent dat het

aantal eigenschappen waarop geselec-teerd moet worden weer met ?Š?Šn is vermeerderd, met als gevolg minder snel resultaat.Zou deze methode inderdaad bruikbaar blijken te zijn dan kan dit van grote betekenisvoor de fokkerij zijn. In Engeland, waar men melk- en vleesrassen houdt, zou men debeste stieren van de melkkrassen voor de beste melkkoeien kunnen gebruiken omgoede vrouwelijke kalveren ter vervanging van de oudere dieren te fokken, terwijlmen stieren van een vleesras zou kunnen gebruiken om bij de minder goede koeienvoor vleesproductie geschikte stierkalveren te produceren. Voor Nederland zou hetbetekenen dat men van de beste koeien naar keuze stier- of koekalveren kan fokken.Tenslotte nog de opmerking dat deze methode eventueel ook voor varkens en schapen.gebruikt kan worden. Mc. W h i r t e r noemt bv. proeven uit Polen, waarbij .gebleken zou zijn, dat hetmogelijk is de

geslachtsverhouding bij big.gen te veranderen door rantsoenen te ge-bruiken, die de pH van het bloed be??nvloeden. Prof. Dr. P. nOEKSTR.A IS DE TUSSENKL.AUWWOEKERING EEN ERFELIJK GEBREK? Ist derZwischenklauenwulst beim Rind wirklich ein Erbfehler? Dr. Winnigstedt, DerTierz??chter, 20-6-\'56. Over dit onderwerp zijn in de laatste tijd twee onderzoeken verricht, n.1. van W.G O 11 w a 1 d te Berlijn en A. K 1 a f k i te Neuwied. Vol.gens Gottwald bewees hij met zijn onderzoek: Der Zwischenklauenwulst, einErbfehler beim Rind, dissertatie 1952, dat de tussenklauwwoekering een erfelijk ge-brek is. Hij constateerde dit euvel n.1. dikwijls bij dochters en kleindochters van een bepaaldeGlanviehstier en nakomelingen van een zoon van deze. Vol,gens hem zou dit lijdenhoogstwaarschijnlijk niet op een recessieve maar op een dominante factor berusten.K 1 a f k i komt naar aanleiding van een jaar later

in.gestelde onderzoekingen tot geheelandere conclusies. Hij vond bij 10 dochters en 16 kleindochters van de door G o 11-w a 1 d onderzochte stier .geen enkel geval van een tussenklauwwoekering. Slechts bij2 runderen vond hij aanwijzingen voor een beginnende tussenklauwwoekering.Verder vermeldt hij de vol.gende .gegevens: Van 1171 slachtrunderen vertoonden 31 dieren, d.i. 2,65/2, een duidelijke tussen-klauwwoekering. Bij 25 van deze 31 dieren liet de klauwbehandeling echter ook zeerveel te wensen over. En verder waren het hoofdzakelijk dieren die steeds op stalstonden. Volgens K 1 a f k i zijn de leeftijd, de stand der ledematen, de klauwvorm en de klauw-verzorging van invloed op het ontstaan van tussenklauwwoekerin.gen. Klauwen meteen wijde tussenklauwsplcet zouden bijzonder ontvankelijk zijn voor het ontstaan vaneen tussenklauwwoekering. Spreidklauwen zouden ontstaan als gevolg van een

sterkuitgegroeide woekering. Winnigstedt besluit zijn artikel met de opmerkin.g, dat het in verband met dezevrij tegenstrijdi.ge gegevens noodzakelijk is om de anatomische en genetische aspectenvan de tussenklauwwoekering nog eens nader onder de ogen te zien.



??? (Door Gotink, de Groot en Stegenga worden in het artikel: Erfelijke ge-breken in de rundveehouderij (Tijdschrift voor Diergeneeskunde, SO, 1955) tussen-klauwwoekeringen in de inleiding genoemd. Zij brengen ze hierbij onder bij de z.g.n.erfelijke ziekten, waarbij behalve de erfelijke factoren uitwendige omstandigheden eengrote rol spelen. Prof. Fischer uit Bogor (Indonesi??) was het hiermede blijkens een opmerking inâ€žFortpflanzung, Zuchthygiene und Haustierebesamung" niet eens. Volgens hem zouhet erfelijk dominante karakter met bijna volledige penetratie overtuigend aange-toond zijn. Het onderzoek van Klafki was hem toen blijkbaar nog niet bekend.) Prof. Dr. P. HOEKSTRA BEITRAGE ZUM STUDIUM DES MILCHERTRAGES BEIM RIND, G. BI a u.Z??chtungskunde 38 (1956) 7 (juli-aug.) 185-298. Voor het goed uitmelken der koeien is het van betekenis dat het melken behoorlijksnel

geschiedt. Dit komt omdat het laten schieten van de melk wordt veroorzaaktdoor een uit de hypophyse afkomstig hormoon, het z.g. oxytocine. Dit hormoon n.1. ismaar korte tijd in het bloed aanwezig (Â? 10 minuten). Dit betekent, dat men, nadatde koe begonnen is met het laten schieten van de melk, klaar moet zijn met melkenvoordat de oxytocine weer uit het bloed verdwenen is. Bij machinaal melken moetdus ook het namelken op tijd zijn be??indigd. De afscheiding van oxytocine kan men opwekken door een bepaalde handeling, b.v.het wassen van de uier met een natte warme doek, maar ook wel op een anderewijze, zoals het luiden van een bel, het rammelen met melkemmers of het aanzettenvan dc melkmachincmotor enz. (voorwaardelijke reflex). Blau beschrijft nu een proef waarbij men met de warme natte doek heeft gewerkten zag daardoor dat dc melktijd met de machine daalde van 6 min. en 1

sec. tot5 min. en 3 sec. (terwijl de hoeveelheid melk afnam van 291 tot 255 cc). Het verschilzat hem vooral in het begin. De voorbehandelde koe liet meteen de melk schieten alsde melkmachine aangezet werd, bij de niet voorbehandelde koe duurde dit enige tijd.De eerste liter melk werd bij de voorbehandelde koeien dan ook uitgemolken in 33sec. gemiddeld, bij de niet voorbehandelde koeien in 74 sec. of in 41 sec. langer tijd.Als de koeien niet voorbehandeld waren â€žmolk" de machine 10â€”70 seconden (gem.41 sec.) zonder resultaat, een omstandigheid die als buitengewoon schadelijk wordtbeschouwd voor het slijmvlies van de cysterne. Het zou n.1. het optreden van bind-weefselwoekeringen in het tepelkanaal bevorderen en zelfs mastitis tot gevolg kunnenhebben. Een nog belangrijker verschil trad echter op in het vetgehalte van de melk. Als dekoeien werden voorbehandeld, bevatte de melk

gemiddeld 3,83% vet en als dezelfdedieren niet waren voorbehandeld, bedroeg dit percentage 3,72%.Dit laatste punt is toen nauwkeuriger bestudeerd, n.1. door de koeien zodanig te be-handelen (laten schrikken enz.) dat het melken abnormaal langzaam verliep. Bijdeze proeven bleek, dat hoe langer het melken duurde, dus hoe langzamer de melkuitstroomde, hoe lager het vetgehalte was. Bij 14 koeien, die tezamen 374 keer werden gemolken, bleek bij snel melken de pro-duktie gemiddeld 6,98 kg. met 3.57% vet te bedragen en bij langzaam melken 6,96kg. met 3.35% vet. De mclkduur was bij de beide proeven resp. 6 min. en 59 sec. en4 min. en 40 sec., de melksnelheid rcsp. 1.28 en 1.43 kg. melk per min.Enigszins merkwaardig hierbij was, dat het vet dat bij de langzame melkmethodescheen achter te blijven bij de eerstvolgende melktijd niet extra werd verkregen, in-tegendeel, de eerstvolgende keer

na het langzame melken was het vetgehalte eerderlager dan hoger dan normaal. Dit bleek uit 171 proefmelkingen, waarbij de totalevetproductie v????r de langzame melking 246 gram vet bedroeg, bij de langzamemelking 233 gram en de eerstvolgende keer 239 gram. Hieruit volgt dus ook, dat langzaam melken een ongunstige invloed heeft op devetproduktie. DE GROOT



??? BOEKBESPREKING LEHRBUCH DER KLINISCHEN DIAGNOSTIK DER INNEREN KRANK-HEITEN DER HAUSTIERE, von J. Marek und ]. M??csy, F??nfte Auflage. Uitg.VEB Gustav Fisher, Jena, 1956. Prijs: DM 40.â€”. De 5e druk van dit leerboek over klinische diagnostiek der huisdieren is nog uitvoe-riger dan de 4e druk. Een nieuw hoofdstuk is gewijd aan het leverfunctie-onderzoek,terwijl als aanwinst de duidelijke beschrijving van de bloedafname uit de vena cavacraniales bij het varken is te noemen. Diverse andere hoofdstukken zijn uitgebreidergeworden, zoals de elektrocardiografie, het onderzoek van de liquor cerebrospinalisen de bloedgroepen. Talrijke nieuwe foto\'s verhogen het aanzien van dit leerboek. Jammer is het dat defoto, welke het bekijken van het oogslijmvlies bij het paard demonstreert, storendwerkt in verband met het feit, dat het linker oogslijnivlies met behulp van de linker-

hand wordt bekeken en niet met de rechterhand. De mening van M??csy, dat het r??ntgenonderzoek van de netmaag slechts zelden totbruikbare resultaten voert, kan ik niet onderschrijven. Onze ervaringen zijn anders.Alhoewel dit boek over klinische diagnostiek, in verband met de talrijke hoofdstukken,welke meer de bijzondere ziektekunde behelzen, haar doel wel enigszins voorbijstreeft,beveel ik dit studiewerk gaarne iedere practicus en doctorandus in de diergenees-kunde zonder enig voorbehoud aan. M??csy heeft met het schrijven van deze 5e uit-gave, zonder de hulp van de helaas in 1952 overleden Marek, in een dringende be- N. D. M. DEKKER BERICHTEN EN VERSLAGENDictaat speciele pathologie en therapie. Dezer dagen wordt het deel IV bevattende huidziekten en een gedeelte van hetrespiratie-apparaat aan de aanvragers verzonden. Zij, die het alsnog wensen te ontvangen, kunnen dit

aan ondergetekende opgeven.De kosten bedragen f 10,â€”; die van de vorige drie delen, waarvan nog een beperktaantal exemplaren aanwezig is, f 9,â€” per deel. Prof. Dr. J. A. BEIJERS,Leidseweg 103, Utrecht.



??? MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE Bureau: Rubenslaan 123, Utrecht. Tel. 030â€”11413. Gironummer 511606 ten namevan de Maatschappij voor Diergeneeskunde. VAN HET BUREAU Assistentie mond- en klauwzeerbestrijding. Met verwijzing naar het desbetreffend Koninklijk Besluit (zie T.v.D. 1956, 839)wordt meegedeeld, dat de studentenassistentie bij de mond- en klauwzeerentingenongeveer op dezelfde wijze wordt geregeld als bij de tuberculosebestrijding (ziehiervoor T.v.D., 1956, 1042), met uitzondering van de financiering.Het honorarium dient n.1. door de dierenarts rechtstreeks met de desbetreffendeassistent te worden verrekend. De dierenartsen ontvangen van het waarnemingsbureau een nota voor de kosten vande collectieve verzekering tegen ongevallen en ziekten, waarin de assistenten zullenworden opgenomen. Zoals bekend vangt de periode 1 februari a.s. aan.

Studenten, die het doctoraal examen eerste gedeelte met goed gevolghebben afgelegd en die zich voor kortere of langere tijd in het tijdvak van1 februariâ€”15 april 1957 beschikbaar kunnen stellen, wordt verzochtzich zo spoedig mogelijk op te geven bij het waamemingsbureau van deMaatschappij voor Diergeneeskunde met vennelding van de beschikbareperiode, waarin zij beschikbaar zijn en van hun geboortedatums en voor-keur voor een bepaalde dierenarts. Vacatures buitenland. Het Laboratorium voor veterinaire parasitologie te Yeerongpilly (omgeving vanBrisbane, Queensland) heeft een vacature voor een dierenarts met belangstellingvoor parasitaire ziekten, in het bijzonder bij grote huisdieren. De taak zal in hoofdzaak bestaan uit researchwerkzaamheden, zowel individueel alsin team-verband. The University College, Rhodesia vraagt een op zootechnisch gebied deskundigdierenarts. Enige ervaring

gewenst, maar niet vereist. De benoemde candidaat zal worden belast met het geven van lessen en met research-werkzaamheden. Sollicitaties voor beide functies kunnen worden gericht aan het Bureau voor Inter-nationaal Technische Hulp, van Alkemadelaan 500, \'s-Gravenhage. Organisatievorm van de leden-ambtenaren. Naar aanleiding van binnengekomen vragen, wordt in aansluiting aan de mededelingin de aflevering van 15 december 1956, pag. 1140, meegedeeld, dat niet alleengemeente-ambtenaren zich kunnen aansluiten bij de in bedoelde mededeling genoemdeorganisaties, maar dat dit ook geldt voor alle andere overheidsambtenaren. Jubilea. Op 22 januari 1957 hoopt collega Dr. W. Huisman, Aronskelkweg 48, \'s-Gravenhagezijn 25-jarig jubileum als dierenarts te herdenken. Op 1 februari 1957 hopen de volgende leden van de Maatschappij voor Diergenees-kunde hun 40-jarig jubileum als

dierenarts te herdenken: W. F. G. van Capelle, Haerstraat 77, Oldenzaal.H. H. ten Have, Steenwijkerweg 28, Wolvega.Dr. H. Hofstra, Willemstraat 3, Sneek.H. Lubberts, van Meursstraat 20, Utrecht.D. Mulder, Rijksweg A 98, \'Voorst.



??? Dr. J. G. Schoon, Holleweg 2, Heerlen.E. Schreur, Julianaplein 9, Doetinchem.Dr. J. G. C. van Vloten, van Alphenstraat 8, Utrecht.Dr. G. B. R. Willems, Regentesselaan 85, Utrecht.Op dezelfde datum hoopt ook het niet-lid van de Maatschappij voor DiergeneeskundeDr. H. A. Zwijnenberg, Lasondersingel 135, Enschede, dit jubileum te herdenken. VAN DE AFDELINGEN Afdeling LUrecht. In de laatste ledenvergadering van de afdeling Utrecht is L. Lageweg, Graaf Janlaan108, Zeist, Tel. 03404â€”5905, giro 108861, benoemd tot penningmeester. VAN DE REDACTIE Honoraria scribenten. Met ingang van 1 januari 1957 zijn de honoraria van de scribenten voor de doorhen geleverde bijdragen voor het Tijdschrift voor Diergeneeskunde verdubbeld.Tegelijkertijd echter vervalt de regeling, dat aan scribenten op verzoek 50 over-drukken gratis worden geleverd. Hierbij wordt opgemerkt, dat, wanneer slechts een

gering aantal overdrukken wordtgewenst van een klein artikel, voortaan volledige afleveringen zullen worden ver-strekt. Indien men echter beslist overdrukken wenst te ontvangen, dient dit vantevoren te worden opgegeven; de kosten zijn dan echter hoger. Deze regeling geldt niet ten aanzien van necrologie??n. Hiervan zal op verzoek eenaantal overdrukken gratis aan de samensteller worden toegezonden. Advertentietarieven. Met ingang van 1 januari 1957 zijn, in verband met de steeds stijgende drukkosten,de advertentietarieven meer in overeenstemming gebracht met die van vergelijkbareperiodieken. Op aanvraag worden inlichtingen over de nieuwe tarieven verstrekt.Inbinden jaargang 1956. Door personeeltekort heeft het inbinden van de jaargang 1955 vrij aanzienlijke ver-traging ondervonden. In vele gevallen bedroeg deze vertraging zelfs verscheidene maanden.In verband hiermee is besloten voor het

inbinden van de jaargang 1956 geen bemid-deling meer te verlenen. Ieder, die deze jaargang ingebonden wil hebben, dient zichdus tot een binder in eigen omgeving te wenden. Mocht men geen binder kunnen vinden, dan kan worden overlegd met het bureau.De losse banden blijven echter als voorheen verkrijgbaar.Binnen enkele weken zullen de bekende nieuwe banden weer voorradig zijn. Bestellingenkunnen worden .gedaan aan het bureau door het verschuldigde bedrag ad ?’ 3,â€”over te maken op girorekening 511606 ten name van de Maatschappij voor Dier-geneeskunde. De bestellingen worden franco uitgevoerd, zodra de banden gereed zijn. PERSONALIA Het Hoofdbestuur heeft collega Th. G. van Esbroeck, Kerkstraat 5, Hengstdijk, aan-.genomen als lid van de Maatschappij voor Diergeneeskunde. Het Hoofdbestuur draagt de volgende collegae voor het lidmaatschap van de Maat-schappij voor

Diergeneeskunde voor; H. J. Dijk, Utrechtsestraatweg 385, De Bilt.A. Jongbloed, 31, Wirdum. J. J,. v. d. Sluijs, Hulsthorststraat 14, \'s-Gravenhage.C. G. van Willenswaard, Amalia van Solmslaan 29, Zeist.A. B. Wouters, Bavelselaan 273, Breda.P. Wyers, Houtvaartkade 7, Aerdenhout.



??? Adreswijzigingen en dergelijke: Doorn, A. van, tc Rijssen, tel no. gewijzigd in 05480â€”2487. (78) Esbroeck, Th. C. van; 1956; Hengstdijk (Z.Vl.), Kerkstraat 5; wnd. D. (80) Fros, G. J., te Utrecht, naar Gerard Doustraat 29, aldaar, tel. 030â€”22196, gr. 448887. (82i Gelder, G. van, te .\'Amsterdam, tel. no. priv?Š gewijzigd in 020â€”731802. (82) Goedemoed, H. .A. J., van Hardegarijp naar Leeuwarden, Westersingel 46, tel. 05100â€”3891, gr. 323438, P., ass. bij Dr. D. Talsma. (83) Grift, Dr. J. van der, van Rangoon naar Hoorn, Joh, Poststraat 35, tel. 02290â€”5103 (priv?Š), 4489 (bur.), gr. 226378, physioloog-clinicus b. h. Rijkslandbouw-procfstation. (van 124 naar 84) Gulden, \\V. J. L van der, van Kampen naar Heino, v. d. Capellenweg 18, P., ass. bij F. J. D. van Egmond. (84) Hartog, P. den, te Borculo, naar Burg. Bloemcrstraat 24, aldaar, tel. 05457â€”270,gr. 865172. (85) Jaartsveld, F. H. J., te Utrecht,

naar Mauritsstraat 23, aldaar. (91) Kapsenberg, W. H., te Sluis, tel. no. gewijzigd in 01178â€”225. (92) Leezer, J., te Pijnacker, naar Delftsestraatweg 14, aldaar, gr. 404460 (tel. no. onge-wijzigd). (97)Leijdekkers, P. B. M., van Delden naar Hapert, Weijer 17a, tel. Bladel 105, P.,geass. met M. A. G. de Groot. (97)Rispens, B. H.; 1956; Utrecht, Rcgentesselaan 61; tel. 030â€”19101 (priv?Š), 01800â€”35680 (bur.); wetensch. ambt. b. d. R.S.I. te R\'dam. (107)Santema, S., van Tzummarum naar Franeker, Hertog van Saxenlaan 32, tel. 05170â€”2682, gr. 852310. (108)Snoeck, Jhr. M. A., te Utrecht, naar Maliestraat 17, aldaar, tel. 030â€”11517. (III).Snijder, M., van Loenen a.d. Vecht naar Weesp, Hugo de Grootlaan 10, tel. 02940â€”â€”2295. (111)Titus, Prof. Dr. L; 1948; U-I952; Bogor, Djalan Tjeremai 12; tel. 531 (priv?Š),355 en 558 (bur.); Hlr. U.v.L (fac. Diergeneeskunde); Decaan fac. Diergenees-kunde; P.; oud-

wetensch. ambt. R.U. Utrecht (fac. V.K.). (125) CJevestigd: Dries, A. A., te Deurne, Pastoor Roesplein 9, tel. 04930â€”530. (79) Rozeman, A., te Vinkeveen, Demmerik 48, tel. 02972â€”352 (voortzetting praktijkM. Snijder, voorheen tc Loenen a.d. Vecht). (107) Schneider, A. S., te Kockengen, Kerkweg 18, tel. 03464â€”228, gr. 64250 (voort-zetting praktijk Dr. J. Tesink). (109) Eervol ontslag: Soest, G. van, te De Meern (U.), voorheen te Borculo, op zijn verzoek, te rekenenmet ingang van 22 oktober 1956, als plaatsvervangend Inspecteur bij de \\\'ee-artsenijkundige Dienst in het district Gelderland. (III) Koninklijke Onderscheiding: Veenstra, R. H., te Amsterdam, als Officier in de Orde van Oranje Nassau. (115) Diergeneeskundig examen: Geslaagd op 21 december 1956: Dijk, H. J. (inlassen 79) Sluijs, J. J. van der (inlassen 110) Wouters, A. P. (inlassen 121)op 8 januari 1957: Jongbloed, A. (inlassen 92)

Willenswaard, C. G. van (inlassen 121) Wyers, P. (inlassen 121)



??? DE INVLOED VAN FRUCTOSE IN HET VERDUNNINGSMIDDELOP DE BEWEEGLIJKHEID EN HET BEVRUCHTINGSVERMOGENVAN STIERENSPERMI?‹N. (Motility and non return percentage as influenced by fructose in the diluent of bull semen) door J. C. N. KOKi en S. W. J. VAN DIETEN2. Onverdund sticrenspcrma bevat direct na het ejaculeren gemiddeld 5 mg.fructose per cc (Mann 1946a, Anderson 1947, M e 1 am py e.a. 1951,Sech rist e.a. 1952, Melrose 1952, Rothschild en Barnes1954). Deze suiker is de voornaamste natuurlijke energiebron voor deSpermien (Mann 1946b, FlipseenAlmquist 1955). De fructolyseindex â€” het aantal mg fructose door 1 miljard Spermien per uur ver-bruikt â€” bedraagt bij 37Â° C. I/2 ?¤ 2 mg (Mann 1948, Baker e.a.1952, Sechrist e.a. 1952, Melrose 1952, Ehlers e.a. 1955). Eenonverdund ejaculaat â€” gemiddeld miljard spermi??n per cc bevat-tende â€” heeft dus bij

37Â° C. in ongeveer 3 uur zijn voornaamste energie-bron uitgeput. In de praktijk wordt verdund sperma in de ijskast bij onge-\\ eer 4Â° C. bewaard. Bij deze temperatuur is de stofwisseling uiteraard ge-ringer. De spermi??n zijn vrijwel onbeweeglijk; gebruiken dus veel minderfructose. Het sperma is evenwel verdund met een eidooierhoudend medium..Eidooier bevat volgens Romanoff en Romanoff (1949) 0,7%suikers: hoofdzakelijk glucose en verder wat mannose en galactose. Deeerste twee suikers kunnen door de spermi??n gebruikt worden; glucosezelfs bij voorkeur, indien het naast fructose aanwezig is (Mann 1951,Van tien hoven e.a. 1952). Bij 20% eidooier in het verdunnings-middel en bij een verdunningsgraad van 1:12 is dan per milliard spermi??ngemiddeld beschikbaar 12,7 mg glucose en mannose uit de eidooier entevens 4 mg fructose uit het spermaplasma. H. W. Kool-Mooy (1956) onderzocht de

fructolyse index bij 4Â° C.Deze bedraagt ongeveer 0,1 mg, indien het sperma 1:12 verdund is meteen citraatmedium, dat 20% eidooier bevat. De glucose uit de eidooierwordt echter bij voorkeur gebruikt. Een zesvoudige overmaat aan fructoseis volgens Vanticn hoven (1952) nodig voor gelijk verbruik vanfructose en glucose. In dit geval kan de glucose dus buiten beschouwinggelaten worden, aangezien deze suiker reeds verbruikt is, voordat de fruc-tose uitgeput zal zijn. Bij 4Â° C. zal de suikervoorraad dus ten hoogste voorgemiddeld 40 uur toereikend zijn. Melkzuur, fosfolipo??den en moge-lijk citraat kunnen de stofwisseling nog in stand houden. Het is echtermoeilijk te schatten van hoeveel betekenis deze energiebronnen kunnenzijn. Uit voorgaande berekening kunnen wij concluderen, dat onder de 1) Uit het Instituut voor Vecteehkundig Onderzoek T.N.O., Centrum K.I. onder-zoek, Oostbroekselaan 62, Utrecht;

94ste mededeling. Uit het K.I.-station â€žDe Kempen", St. Jansstraat 24, Oerie.



??? gebruikelijke praktijkomstandigheden de fructosevoorraad voor ongeveertwee dagen voldoende zal zijn. Over het algemeen wordt het sperma nietveel langer dan twee dagen gebruikt. Speciaal voor een zo groot mogelijkestierenkeuze is het echter van belang sperma zo lang mogelijk in goedeconditie te kunnen bewaren. Een tweede facet is het afnemen van defructolyse-index bij lage concentraties fructose (Melrose 1952). Rijsterk verdunnen van het sperma treedt hetzelfde verschijnsel op. In dezegevallen is er dus sprake van een relatief gebrek aan suikers; de hoeveel-heid suiker is voldoende, maar de concentratie is te laag. Te verwachtenvalt dus, dat toevoegen van fructose aan het verdunningsmedium mogelijkeen invloed zal hebben op de beweeglijkheid en het bevruchtingsvermogenvan de spermi??n. Deze veronderstellingen werden zowel in vitro als invivo getoetst. De beweeglijkheid van de

spermi??n in vitro met en zonder fructose. Bij het I.V.O.-T.N.O. te Utrecht werd aan de hand van de beweeglijkheidvan spermi??n in vitro een reeks fructose-houdende verdunningsmiddelenvergeleken met controlemedia zonder deze suiker. De pH, de osmotischewaarde, de concentratie eidooier en de soort eidooier werden in proef- encontrolemedium zorgvuldig gelijk gehouden. De gebruikte ejaculaten wer-den gelijkelijk over dc media verdeeld; werden dus in dezelfde verhoudingverdund. Bij de proefoplossingen werd een deel van het bufferzout ver-vangen door fructose, teneinde dezelfde osmotische waarde te verkrijgenals bij de controle-oplossingen. Alle factoren waren dus gelijk behalvede getoetste factor: de verhouding fructose/bufferzout. Er werden vier ex-perimenten uitgevoerd, die in grote lijnen het volgende te zien gaven:In de eerste proef werd geen eidooier gebruikt, teneinde de storende in-

vloeden van deze stof te ontgaan. Het verdunde sperma werd zeer lang-zaam, namelijk in vier uur, afgekoeld tot 4Â° C.; zodoende werd de afkoe-lingsshock tot \'n minimum beperkt. Als bufferzout werd natriumcitraat ge -bruikt. Indien 16% van de citraatoplossing vervangen was door een fruc -tose-oplossing van dezelfde osmotische waarde, werden de gunstigste re -sultaten bereikt. Het optimum was echter nogal breed; het strekte zich uiittot de verhouding 50%:50% van beide media. De fructose-citraatoplos-sing was in de eerste honderd uur f beweeglijkheidsschattingen wercleinsteeds 4, 24, 48, 72 en 96 uur na de verdunning van het sperma uitge-voerd) gemiddeld 44% beter dan de controle-oplossing, die enkel citraaitbevatte. In de tweede proef (K o k, 1952) werd 20% eidooier aan beide media toe-gevoegd. Er werd vergeleken bij verschillende verdunningsgraden van htrtsperma. Het proefmedium

bevatte 16% fructose-oplossing, zijnde de guini-stigste concentratie \\olgens de vorige proef. Bij lage verdunningsgradcnvan 1:10 en 1:20 met 110 en 56 x 106 spermi??n\'cc blijkt de invloed vamfructose op de beweeglijkheid niliil te zijn. Bij hogere verdunningsgrade-nvan 1:40 en 1:80 met 28 en 14 x 106 spermi??n/cc is het fructosemediuimde eerste 100 uur na het verdunnen respectievelijk 16% en 67% beter damhet controlemedium. Behalve \\an de verdunningsgraad blijkt deze verbict(e-ring afhankelijk te zijn van de gebruikte stier. In de derde proef werd 20% eidooier aan de media toegevoegd. Versc:hiil-lende mengverhoudingen van isotonische citraat- en fructose-oploss\'nsge??nwerden vergeleken. Er waren namelijk aanwijzingen, dat de eidooier die



??? verhouding uit de eerste proef veranderen zou. M?¨t eidooier bleek er eenscherper optimum te bestaan voor de beweeglijkheid en de levensduurvan de Spermien, dat gelegen was bij 20% fructose- en 80% citraatoplos-sing. De verbetering van de beweeglijkheid was in de eerste 100 uur ge-middeld 62%. Bij de vierde proef werd citraat als bufferzout vervangen door aethyleen-diaminetetra-acetaat. Dit laatste zout bleek namelijk de agglutinatie vande Spermien te verminderen; het gaf met eidooier echter veel meer troebe-ling. Bij 17% eidooier in de verdunningsmedia was bij verschillende meng-verhoudingen van isotonische bufferzout- en fructose-oplossing 50% vanelke oplossing optimaal voor de beweeglijkheid van de Spermien. In deeerste honderd uur was de verbetering in dit geval zelfs 65%.In tabel 1 zijn de gegevens van deze vier proeven samengevat. TABEL l. O^ Oh 3O?? \'sÂ? V? 60 e^ cc 6 O

â€? H B. â– U 0 s ^ Â? O n CL, ^ voor proef- en controlemedium c utÂ? .S 1 EÂ§ g < Â? â€?S M a\'C " 2 Â?u 3 O â€?So" 8\'C ffi0. <1 Â?â€?a (A 3 c CZ< c urt"3 Â?7 C rt< (j C c M-aÂŽ S g S S Q. Â?H (Q 1 citraat 16 0 6,63 â€”0,44 3 6 100 160 44% 2 citraat 16 20 7,20 â€”0,49 3 4 110 30 â€”4% 56 30 â€”3% 28 30 16% 14 30 67% 3 citraat 20 20 6,78 -0,52 4 4 28 48 62% 4 aethyleen- 50 17 6,75 -0,56 2 2 46 48 65% diamine- tctra-acetaat Invloed van fructose op de beweeglijkheid van de spermi??n onder verschillende proef omstandigheden. Fructose blijkt in deze vier proeven onder verschillende omstandighedende beweeglijkheid en de levensduur van de spermi??n te verbeteren, spe-ciaal bij hogere verdunningsgraden. De mate van verbetering blijkt medeafhankelijk te zijn van de gebruikte stier. Praktijkproef: opzet. De resultaten van de proeven met fructose in vitro gaven aanleiding tothet opzetten van

een praktijkproef. Deze werd op het K.I.-station â€žDeKempen" te Oerle uitgevoerd. Naast het gebruikelijke citraat-eidooier-medium werd een verdunningsmiddel met fructose getoetst. Gebruikelijkwas h(ft sperma 12 maal te verdunnen. Deze verdunningsgraad werd bijdeze pi\'oef ook aangehouden. Tevens werd geen verandering gebracht in



??? dc gebruiksduur van het verdunde sperma, welke in hoofdzaak ?Š?Šn ?¤ tweedagen bedroeg. Het doel was onder de heersende omstandigheden de in-vloed van fructosetoevoeging aan het verdunningsmedium te toetsen.Naast het bevruchtingsvermogen van de Spermien werd tevens de beweeg-lijkheid in beide verdunningsmedia vergeleken. Het verdunningsmiddel, dat als controle dienst deed (O), bevatte 28,6gram natriumcitraat 2 acj per liter. Het proefmedium (X) bevatte 22,5gram natriumcitraat 2 aq per liter en tevens 10,0 gram fructose per liter.Aan beide media werd 20% eidooier toegevoegd; dus ?Š?Šn deel eidooier opvier delen verdunningsoplossing. Het proefmedium (X) bevat dus 8,5 mgfructose per cc, iets meer dus dan onverdund vers sperma bevat. Er wer-den zeven charges verdunningsvloeistoffen vervaardigd. De osmotischewaarde, zowel bij het proef- als bij het controlemedium, bedroegâ€”0,52Â°

C. Â?0,01Â° C., gemeten aan de vriespuntsverlaging. De pH van bei-\'de typen werd op 6,75 Â? 0,05 gebracht met citroenzuur of natronloog. Ge-meten werd met een Beckmann pH-meter. Per charge werd uit een zeven-tig eieren een hoeveelheid eidooier gewonnen. Na menging werden vandeze eidooier de benodigde hoeveelheden in cylinderglazen gegoten. Debufferzoutoplossingen, al dan niet met fructose, werden onder roerenaan de eidooier toegevoegd. De aldus verkregen verdunningsvloeistoffenwerden in polyaethyleen flesjes van 75 cc inhoud gegoten en gekoeld totâ€”15Â° C., teneinde bederf te voorkomen. In een ge??soleerde kist, voorzienvan een kleine hoeveelheid vast koolzuur, teneinde de verdunningsmediain bevroren toestand te houden, werden de flesjes naar Oerie verstuurden aldaar bewaard bij â€”15Â° C. Twee uur voor het gebruik werd de be-nodigde hoeveelheid ontdooid en op 30Â° C.

gebracht.Op het K.I.-station â€žDe Kempen" te Oerie werden alle 19, ten tijde vande proef aanwezige, stieren ingezet voor de vergelijking van de verdun-ningsmedia. Gewerkt werd volgens de ,,split sample" techniek. Ieder ver-zameld ejaculaat werd in twee gelijke hoeveelheden verdeeld. De ?Šne helftwerd verdund met het controlemedium (O), dat geen fructose bevatte;de andere helft met het proefmedium (X), waaraan deze suiker wel toe-gevoegd was. Bij het verzamelen van twee ejaculaten van dezelfde stierdirect na elkaar, werden beide ejaculaten samengevoegd, goed gemengd,wederom in twee gelijke hoeveelheden verdeeld en afzonderlijk met proef-en controlemedium verdund. Dagelijks werd een microscopisch onderzoek naar de beweeglijkheid vande Spermien ingesteld. Er bestaat nog geen eenvoudige objectieve methodeom deze beweeglijkheid in een gestandaardiseerde eenheid uit te drukken.De

opgegeven waarden zijn dan ook betrekkelijk subjectief. Wel mogenwij aan het verschil een objectieve waarde toekeimen. Immers het onder-zoek vond op de volgende wijze plaats: Dagelijks werd de beweeglijkheid van X en O monsters, welke geheel enal op dezelfde wijze bewaard werden, vergeleken. Van het O en X monsterwerden door de laborant gelijke druppels op ?Š?Šn voorwerpglas gedeponeerd;daarna werd op beide druppels een dekglaasje gelegd. Zonder te wetenwelke het X- en welke het O-monster was, werd de beweeglijkheid be-paald en vastgesteld. Eerst daarna werd door de laborant opgegeven, welkehet X- en het O-monster was. De beweeglijkheid wordt in ons land in de praktijk meest opgegeven doormiddel van kruisjes:



??? Hâ€”Iâ€”Iâ€”betekent meer dan 80% goede voorwaartse beweging,  â€ž tussen 60â€”80% \' â€ž  â€ž â€ž 40-60% â€ž  â€ž â€ž 20-40% â€ž In dit onderzoek is deze methode enigszins veranderd. In plaats vankruisjes zijn cijfers gebruikt, namelijk 4, 3, 2 en 1. Verder werden noghalven, minnen en plussen opgegeven, zodat een schaal met 16 onder-scheidingen verkregen werd. Bij berekening zijn deze onderscheidingenin decimalen omgezet. 4â€” wordt dus 3,75, 3-(- = 3,25 etc.De inseminaties geschiedden per inseminator beurtelings met sperma ver-dund met proef- en controlemedium. De resultaten van de inseminaties werden berekend volgens â€žnon-return"90â€”120 dagen. Dit wil zeggen 90 dagen na het be??indigen van de maand,waarin de inseminaties plaatsgevonden hebben, werd nagegaan of de ge-insemineerde runderen sindsdien opgebroken zijn (â€”) of niet weer aan-geboden werden (-(-, dus

â€žnon-retui n"). Er werden zoveel inseminaties verricht, tot er voldoende informatie wasverkregen aan de hand van een zo geheten â€žsequential probability ratiotest" (Bezem 1954) i. Bij deze sequente toets blijkt tijdens het experiment, of er voldoende ge-gevens aanwezig zijn voor een beslissing, of dat voortzetting van het expe-riment nog nodig is om tot een conclusie te komen. Bij een dergelijketoets gebruikt men twee hypothesen. In dit geval zijn deze:Hl, de getoetste hypothese: het proefmedium is beter dan het controle-medium. H2, de alternatieve hypothese: het proefmedium is gelijk aan of slechterdan het controlemedium. De kans op een fout van de eerste soort, namelijk dat H^ wordt aanvaard,terwijl H2 juist is, werd 1 % genomen. De kans op een fout van de tweedesoort, waarbij een in werkelijkheid beter verdunningsmedium niet als zo-danig wordt herkend, werd 10% genomen. Dit laatste percentage kan

vrijhoog zijn. Het is voor de praktijk namelijk lang niet zo erg, wanneer eenverdunningsmiddel als gelijk aan of slechter wordt aangemerkt, indiendit niet zo is (10% kans), als omgekeerd (1% kans). De waarschijnlijk-heidsverhouding van beide hypothesen (z) geeft aan welke hypothesemen aanvaardt. Deze verhouding is op ieder ogenblik tijdens de proefvast te stellen. Door de aangenomen kansen op fouten, zijn er twee gren-zen vastgelegd voor de waarschijnlijkheidsverhouding. Stijgt deze verhou-ding van beide hypothesen boven het grensgetal -f 1,9542, dan wordt Hjaanvaard. Daalt deze verhouding tijdens de proef beneden het getalâ€”0,9956, dan wordt H.j aangenomen. Resultaten: In totaal werden bij dit experiment 15.628 inseminaties verricht; 7959met het fructosemedium (X) en 7669 met de controlevloeistof (O). In desequente toets kon echter slechts een deel van deze gegevens verwerktworden. Voor elk ejaculaat

werden per eerste of tweede inseminatie \') Een uitgebreide beschrijving van deze toets wordt op aanvrage beschikbaargesteld door het I.V.O.-T.N.O.



??? evenveel inseminaties van proef- en controlemedium gebruikt. De overigewaarnemingen vervielen, aangezien er slechts tabellen aanwezig warenvoor gelijke aantallen inseminaties in beide media. In deze toets zijnverder alleen eerste en tweede inseminaties verwerkt. Teneinde een juistbeeld te verkrijgen van de waarschijnlijkheidsverhouding (z) werden zo-wel van eerste als tweede inseminaties de waarschijnlijkheidsbijdragenapart berekend en daarna gesummeerd. Waren er bijvoorbeeld 7 eersteinseminaties verricht van een bepaald ejaculaat verdund met controle-vloeistof en 9 eerste inseminades van hetzelfde ejaculaat, verdund metproefvloeistof, dan werden er uit de laatste 9 inseminaties 7 â€žat random"gekozen, teneinde tot gelijke aantallen te komen. Bij de tweede insemi-naties van hetzelfde ejaculaat werd dezelfde handelwijze toegepast. Dewaarschijnlijkheidsbijdrage van eerste en tweede

inseminaties werden dangesummeerd. In deze sequente toets zijn 3203 eerste en 1113 tweede inse-minaties met proefmedium en even grote aantallen met controlemediuniverwerkt. In tabel 2 zijn de resultaten van deze praktijkproef weergegeven. Het ex-periment werd be??indigd, toen de waarschijnlijkheidsverhouding van beidehypothesen (z) de waarde â€”1,0269 had bereikt, indien deze waarde be-rekend werd voor eerste inseminaties aan sperma van 1 tot en met 4 dagenoud. Het bovengenoemde grensg?¨tal â€”0,9956 werd dus overschreden.De alternadeve hypothese (Hg) is dus aanvaardbaar. De gevolgtrekkingluidt: het fructosebevattende proefmedium is gelijk aan of slechter danhet controlemedium. Worden de tweede inseminaties mede in de waar-schijnlijkheidsverhouding betrokken, dan wordt de waarde van dit getalâ€”0,9306: het valt dus juist iets binnen de gestelde grens. Tijdens de proefwerd het

grensgetal echter enkele malen overschreden indien eerste entweede inseminaties gesummeerd werden. We kunnen dus voor eerste etitweede inseminatie tesamen dezelfde alternatieve hypothese (H2) aan-vaarden. Het fructosebevattende proefmedium is dus onder deze proefomstandig-heden gelijk aan of slechter dan het controlemedium. Aan de hand vandeze sequente toets blijkt tevens, dat er voldoende waarnemingen ver-richt zijn om tot deze conclusie te komen. De gevonden â€žnon return" per-centages van controlegroep (56,6%) en proefgroep (56,8%) verschillenechter zeer weinig. De conclusie luidt dan ook: gelijk aan of slechter. Het blijkt nu mogelijk een keuze te maken uit ?Š?Šn van de componentenvan deze dubbele conclusie. Bij de sequente toets heeft men namelijk diiezones, waarin de beslissing kan komen te liggen: beter, slechter of .gelijkaan. In het onderhavige geval is de zone â€žgelijk

aan" z?? gekozen, dat dezebij een â€žnon return" percentage van 56,7 aan weerszijden 2,4 procent-eenheden breed is. De proefgroep moet dus 2,4% verschillen van de con-trolegroep, wil dit verschil bij een voldoende aantal waarnemingen als sig-nificant aangemerkt worden. Dit verschil treedt hier niet op, hoewel hetaantal waarnemingen voldoende is. De nadere conclusie luidt dus: deproefgroep is gelijk aan de controlegroep. Langs een andere weg is dezekeuze uit â€žgelijk aan" of â€žslechter" ook af te leiden. De drie bovenge-noemde zones zijn namelijk in twee hypothesen ondergebracht. De eerstewas: de proefgroep is beter dan de controlegroep; de tweede was: de proef-groep is gelijk aan of slechter dan de controlegroep. In dit geval is het



??? TABEL 2. â€žNon return" percentages verkregen met jructosehoudend verdunningsmiddel encontrolemedium met bijbehorende bijdragen in de waarschijnlijkheidsverhouding (z)van beide gestelde hypothesen. Het laatste zowel op normale wijze als op omgekeerdewijze, namelijk indien het proefmedium als controlemedium wordt genomen en omgekeerd. Non return 90â€”120 days percentages obtained with a fructose containing diluentin comparison with the control citrate diluent. u T3 JS s C Percentage ,Percentage â€žnon return"non return Bijdrage aan waarschijn-lijkhcidsverhouding (z) <uQ, u c> g 6 ^o "â– a A ^0 < u C s .2 S 1 S S S w s 5 "u c .1 Â° 3 Â? c ^ s < S\'Z .n > 0 .H ??1 S .5 Â?JS c .s \'S u <U bo 60n m C _ C a) ^ aj Â?2Â? u. 4-> 1 1N -g S-^ D.20 g 3 ^ ?? ?ŽJ?œ 2 i 2cocuo 3 o 3?œ ^ O i; u 2o3 S ss --I 2 ^ Â§ fil1 IH ss o .Sâ– f -H o; Â?J^ & EO le dag le1st day 1th ins.ins. 2613 81,6 57,9 57,6

â€”0,7957 â€”0,4649 2e2nd ins.ins. 930 83,6 57,0 59,8 0,2753 â€”0,8009 beideboth ins.ins. 3543 82,1 57,7 58,2 â€”0,5204 â€”1,2658 2e dag le2nd day 1th ins.ins. 511 15,9 52,1 52,3 â€”0,1071 â€”0,1486 2c 2nd ins.ins. 154 13,8 56,5 52,0 â€”0,2036 0,0861 beideboth ins.ins. 665 15,4 53,1 52,2 â€”0,3107 â€”0,0625 3e dag le3rd day 1th ins.ins. 70 2,2 45,7 37,1 â€”0,1433 0,1050 2e2nd ins.ins. 28 2,5 35,7 42,9 0,0253 â€”0,0575 beideboth ins.ins. 98 2,3 42,9 38,8 â€”0,1180 0,0475 4e dag le4th day 1th ins.ins. 9 0,3 33,3 44,4 0,0192 â€”0,0222 2e2nd ins.ins. 1 0,1 0,0 0,0 â€”0,0007 â€”0,0007 beideboth ins.ins. 10 0,2 30,0 40,0 0,0185 â€”0,0229 Totaal leTotal 1th ins.ins. 3203 100,0 56,7 56,3 â€”1,0269 â€”0,5307 2e2nd ins.ins. 1113 100,0 56,3 58,2 0,0963 â€”0,7730 beideboth ins.ins. 4316 100,0 56,6 56,8 â€”0,9306 â€”1,3037



??? fructosehoudende medium als proefgroep gebruikt. We mogen echter metevenveel recht het fructosehoudende medium als controle beschouwen.De hypothesen moeten dan evenwel omgekeerd worden. Berekenen wcnu de waarschijnlijkheidsverhouding (z) op deze omgekeerde wijze, danblijkt de z-waarde van het getallenmateriaal voor eerste en tweede inse-minaties tesamen â€”1,3037 te bedragen (zie tabel 2), indien sperma van1 tot en met 4 dagen oud gebruikt wordt. De conclusie luidt nu: het me-dium zonder fructose is gelijk aan of slechter dan het fructosebevattendeverdunningsmiddel. Aangezien de eerst verkregen conclusie (het fructose-bevattende medium is gelijk aan of slechter dan het controlemedium) metdeze moet overeenstemmen â€” beide zijn uit hetzelfde getallenmateriaalverkregen â€” blijkt dus dc toevoeging van fructose aan het verdunnings-middel onder deze proef omstandigheden

geen significant effect te hebben.Per stier was het aantal waarnemingen te gering om een beslissing te kun-nen nemen aangaande dc beide media. De gestelde grenzen voor de waar-schijnlijkheidsverhouding tussen beide hypothesen werd namelijk bij geenvan de 19 stieren apart bereikt. De gemiddelde beweeglijkheidsindex van de spermi??n gedurende de eerste4 dagen na het ejaculeren bedroeg bij het controlemedium 3,16 en bij hetfructosehoudende proefmedium 3,25 (tabel 3). Dit verschil van 2,8% isâ€” berekend met de t-toets van Student â€” hoog significant (P<0,01). TABEL 3. Gemiddelde beweeglijkheidsindices in fructosehoudend verdunningsmiddel en controlemedium. Average motility rates in a fructose containing diluent and the control diluent. C-li Gemiddelde beweeglijkheidsindexAverage motility rate flj br 2 c S C S K V Cu OJ O c O ticft- JD S g ^ I S \'?? u " 3 O O O ^ s Â§ ^ \'S\'S Â?J ^ â– a u

3 tu) O < P u P ?? S ?? i; O i; c tJ c O 3 O U i: ?? M 2 = 2Â? i H Â?j T! T3 \'Ei = u n:rt 2 > O ^ Q- > > O. Si le dag1st day 2c dag2nd day 3e dag3rd day 4e dag4th day gemid.Average 3,483,253,183,083,25 3,463,193,082,913,16 0,61,93,25,82.8 P<0,01 P<0,()01 P<0,001 P<0,05 P<0,01



??? Indien wij dc bcweegiijkluMdsindicos per dag bekijken, blijkt er een metde tijd steeds groter wordend procentueel verschil te bestaan ten gunstevan het fructosemedium. Ook per dag genomen zijn de beweeglijkheids-indices significant verschillend. Discussie: Bij het vergelijken van beide verdunningmedia wordt er dus geen signifi-cant verschil tussen de â€žnon return" percentages geconstateerd, hoewel debeweeglijkheidsindices van dc spermi??n wel degelijk significant verschillen.Onder de reeds genoemde praktijkomstandigheden wordt dus door fruc-tosetoevoeging de beweeglijkheid, van de spermi??n verhoogd, doch het be-\\ruchtingspercentage wordt niet be??nvloed. I^ergelijke verschijnselen tre-den wel meer op: Een verhoging van temperatuur of een lagere viskositeitvan het verdunningsmedium geven een grotere beweeglijkheid van de sper-mi??n, echter geen betere bevruchting. Toch achten wij nog niet

bewezen,dat er geen hoger bevruchtingsvermogen op zal treden bij gebruik vaneen fructosemedium, indien de proefomstandigheden anders zijn. indiennamelijk hogere verdunningen gebruikt worden en ouder sperma wordtgebezigd. Immers, bij nadere analyse van de proefomstandigheden blijkt,dat meer dan 80% van de inseminaties met eerstedags sperma verricht isI tabel 2). Slechts 1,5% vindt op de tweede dag plaats, de rest op de derdeen vierde dag. Op de eerste dag is het verschil in beweeglijkheid tussenbeide media slechts gering. In deze praktijkproef bedraagt dit verschil0,6% ten gunste van het fructosemedium bij de toegepaste verdunnings-graad van 1:12. Aangezien dit experiment hoofdzakelijk op gegevens vande eerste dag is gebaseerd, kunnen we moeilijk een groot verschil in â€žnonreturn" percentages verwachten bij zulk een klein verschil in beweeglijk-heid. Als onderscheidingsgrens voor het

â€žnon return" percentage werd indeze proef namelijk een zone van 2,4% genomen, die dan ook niet over-schreden werd. Grotere verschillen in beweeglijkheid van de spermi??n manifesteren zichwel degelijk in het â€žnon return" [percentage. Dit blijkt eveneens uit dezeproef, indien we per stier de gemiddelde beweeglijkheidsindex van hetsperma vergelijken met het bijbehorende â€žnon return" percentage.De correlatie tussen deze twee factoren werd voor beide media apart,voor eerstedags sperma bij eerste inseminaties berekend. Voor latere dagenen tweede inseminaties was het aantal gegevens te gering om betrouw-bare ..non return" percentages te verkrijgen. Bij het controleverdunnings-rniddel was de correlatieco??ffici??nt (r) 0,64, voor het fructosehoudendeproefmedium was r = 0,52. Beide correlatieco??ffici??nten voldoen signifi-cant met een P, die respectievelijk <0,01 en <0,05 is.In grafiek 1 zijn per stier

de â€žnon return" percentages tegen de overeen-komstige gemiddelde beweeglijkheidsindices afgezet en wel voor beidemedia apart. De bijbehorende regressielijnen. die dus het verband tussende beweeglijksheidsindex en het â€žnon return" percentage weergeven, zijn\\oor elk medium eveneens apart afgezet. Deze regressielijnen verschillenniet significant \\an elkaar in richting. Dit is in overeenstemming met deconclusie, dat beide verdunningsmedia niet significant verschillen in hetâ€žnon return" percentage. Beide regressielijnen verschillen echter wel sig-nificant in richting met de x-as. Het â€žnon return" percentage is dus af-hankelijk van de beweeglijkheidsindex. Indien er geen afhankelijkheid be-



??? stond, zouden de beide regressielijnen ongeveer evenwijdig met de x-aslopen. Weeth en Herman (1949) vonden voor de correlatie tussen â€žnonreturn" percentage en beweeglijkheid van de spermi??n een co??ffici??nt vanslechts 0,20. Met onverdund sperma vonden Swanson en HermanI 1944) echter een correlatieco??ffici??nt van 0,84. Bishop, Campbell,Hancock en Walton (1954) bepaalden de beweeglijkheidsindexdoor de individuele beweeglijkheid en de wolkvorming van de spermi??nte middelen. Deze index vertoonde geen significante correlatie met hetâ€žnon return" percentage. De wolkvorming is echter ook van andere fac-toren dan de beweeglijkheid van de spermi??n afhankelijk, zoals de pH vanhet semen, de concentratie van de spermi??n en indirect dus van het ejacu-laatvolume. De beweeglijkheidsindex is in dit geval dus niet zuiver op debeweeglijkheid van de spermi??n gebaseerd. Cheng,

Casida en Barrett (1949) vonden bij verdunningsgradenvan 1:100 tot 1:12800 een correlatieco??ffici??nt van 0,64, indien de ge-gevens per stier gemiddeld werden. Bij een verdunningsgraad van 1:10was de correlatieco??ffici??nt zelfs 0,94. Buckner, Willet en Bay ley (1954) konden een correlatieco??ffi-ci??nt van 0,62 vaststellen voor eerstedags sperma onder dezelfde omstan-



??? digheden als bij dit experiment. Deze correlatieco??ffici??nt verschilt danook weinig van de onzen. Bij een goed overwogen en nauwgezette beweeglijkheidsschatting van despermi??n blijkt dus een significante correlatie te bestaan tussen de beweeg-lijkheidsindex en het â€žnon return" percentage. Mogelijk zal derhalve bijhogere verdunningsgraden en bij langere bewaartijden van het spermadan bij deze praktijkproef, een fructosehoudend verdunningsmiddel gun-stiger kunnen zijn. Het ligt in de bedoeling dit nader te onderzoeken. Samenvatting: Zoals bekend, gebruiken stierenspermi??n fructose als voedingssubstraat. In fructose-houdende verdunningsmedia blijkt de beweeglijkheid van de spermi??n beter te zijn,terwijl de levensduur verlengd wordt. Derhalve werden in de praktijk een citraat-verdunningsmiddel en een fructose-citraat-medium onderling vergeleken aan dehand van de beweeglijkheidsindices van de

spermi??n en van de 90â€”120 dagenâ€žnon return" percentages. Beide media kwamen overeen in pH (6,75), osmotischewaarde (Aâ€”0,52Â° C.), eidooierconcentratie (20%) en soort eidooier; tevens yvarenalle proefbehandelingen voor beide media gelijkwaardig. Met beide media werdeneen achtduizend inseminaties verricht. Getoetst werd aan de hand van een â€žsequen-tial probability ratio test". Tijdens het experiment kan bepaald worden of het aantalinseminaties voldoende is voor het trekken van een conclusie. Gemeten aan het â€žnon return" percentage waren beide media niet verschillend.Het sperma was gemiddeld 1:12 verdund; 80% van de inseminaties geschiedde meteerstedags sperms. Dc beweeglijkheid van de spermi??n was onder deze omstandig-heden iets beter in het fructosebevattende verdunningsmiddel. Het verschil met hetcontrolemedium was significant. Bij hogere verdunningsgraden en bij

gebruik vanouder sperma dan in het praktijkdeel van deze proef werden toegepast, kondentussen beide media grotere verschillen in de beweeglijkheidsindices vastgesteld wor-den. Wij achten het niet uitgesloten, dat onder deze laatstgenoemde omstandighedenfructose het â€žnon return" percentage mogelijk zal kunnen verbeteren. Immers, tussende gemiddelde beweeglijkheidsindex en het â€žnon return" percentage van de stierenblijkt een significante correlatie te bestaan. De correlatieco??ffici??nt (r) was bij hetfructose-citraatmedium 0,52; bij het citraatmedium 0,64. Summary: As known, sperm cells utilize fructose as a source for energy supply. Sperm cellsshow increased motility and prolonged survival in diluents containing fructose.Consequently a citrate diluent and a fructose containing citrate diluent are comparedunder field conditions in view of the motility of the sperm cells and of the 90â€”120days non return

percentages of the inseminated cows. Both types of diluents agreein pH (6.75), in osmotic value (A â€”0.52Â° centigrade), in concentration of eggyolk (20%) and in kind of egg yolk; moreover were alle experimental treatmentsequivalent for both diluents. About eight thousand inseminations were carried outwith each of the diluents. A sequential probability ratio test was employed for thestatistical analysis of the data. In this way it is possible to determine during the ex-periment wether the number of inseminations is sufficient to draw a statisticallysignificant conclusion. The diluents did not differ in the non return percentages. The semen was dilutedtwelve times; 80% of the inseminations were carried out with semen collected thesame day. Under these conditions the motility rates of the sperm cells were slightlybetter in the fructose containing diluent. The difference with the control diluent wassignificant. However, with higher

dilution rates and with older semen than the onesused in the field part of this experiment, greater differences in motility rate betweenboth diluents could be stated. It may be possible that under the latter conditions fruc-



??? tose probably will increase the non return percentage, because a significant correlationexists between the average motility rate and the non return percentage of the bulls.In the fructose citrate diluent the correlationcoefficient (r) was 0.52; in the controlcitrate diluent 0.64. R?Šsum?Š: Dans les diluants contenant de la fructose, source d\'?Šnergie pour les spermatozo??desdu taureau, la mobilit?Š et la long?Švit?Š des spermatozo??des seraient am?Šlior?Šes seloncertains auteurs. Dans la pratique nous avons compar?Š deux diluants ?  base de ci-trate, dont l\'un contenait de la fructose. Cette comparaison se faisait en jugeant surles indices de mobilit?Š et les pourcentages de â€žnon return" dans 90â€”120 jours. Lesdeux diluants s\'?Šgalaient en ce qui concerne la valeur du pH (6,75), la valeur os-motique (A â€”0,52Â° C.), la concentration de jaune d\'oeuf (20%) et jaune d\'oeufprovenant du m??me m?Šlange dans

les deux cas. Les manipulations dans les deux cas?Štaient exactement pareilles, ainsi que le nombre des ins?Šminations, celui ci s\'?Šlevant?  8000. L\'analyse statistique ?Štait effectu?Š en suivant un â€žsequential probabilityratio test", avec lequel on a la possibilit?Š de juger pendant l\'experiment sur le nom-bre d\'ins?Šminations n?Šcessaire pour obtenir un rsultat significant.Les pourcentages de â€žnon return" des deux diluants ne montraient aucune diff?Š-rence. On a constat?Š, que la dilution du sperme ?Štait en g?Šn?Šral de 1 ?  12, et que dans80% des cas l\'ins?Šmination ?Štait effectu?Š avec du sperme collectionn?Š le m??me jour.Dans ces circonstances la mobilit?Š des spermatozo??des se prouvait un peu plus grandedans le diluant contenant de la fructose. Une diff?Šrence plus grande de mobilit?Š a ?Št?Štrouv?Š pour des degr?Šs de dilution plus ?Šlev?Šs et dans l\'usage d\'un sperme plus ??g?Š.Il n\'est pas

exclu, que l\'addition de fructose dans ce dernier cas augmentera le pour-centage de â€žnon return", parce qu\'il existe une correlation significante entre l\'indexmoyen de mobilit?Š et le pourcentage de â€žnon return" des taureaux. Le coefficientde correlation (r) ?Štait 0,52 pour le diluant avec et 0,64 pour le diluant sans fruc-tose. Zusammenfassung: Wie schon bekannt, verwenden Bullenspermien Fruktose als N?¤hrsubstrat. In Fruktoseenthaltenden Verd??nnungsfl??ssigkeiten ist die Beweglichkeit der Spermien besser,w?¤hrend auch die Lebensdauer verl?¤ngert wird. Deswegen wurden in der Praxis eineZitratverd??nnungsfl??ssigkeit und ein Fruktosezitratzusatzmittel miteinander ver-glichen an Hand der Beweglichkeitsindizen der Spermien und der 90â€”120 Tageâ€žnon return" Prozents?¤tzen. Beide Verd??nnungsfl??ssigkeiten stimmten ??berein impH (6,75), osmotischem Wert (A â€”0,52Â° C.),

Eidotterkonzentration (20%) undArt des Eidotters. Zudem waren alle Versuchsf??hrungen f??r beide Zusatzmittel.gleichwertig. Mit jeder der beiden Verd??nnungsfl??ssigkeiten wurden ungef?¤hrachttausend Besamungen vorgenommen. Eine â€žsequential probability ratio test"wurde verwendet f??r die statistische Analyse. W?¤hrend dem Experiment kann so fest-.gestellt werden ob schon .gen??gend Besamungen verrichtet wurden um eine Kon-klusion zu ziehen. An dem â€žnon return" Prozentsatz gemessen, waren beide Verd??nnungsfl??ssigkeitennicht verschieden. Das Sperma war durchschnittlich 1:12 verd??nnt; 80% der Be-samungen geschah mit Sperma das am gleichen Tag .gesammelt wurde. Unter diesenUmst?¤nden war die Fruktose-enthaltende Verd??nnungsfl??ssigkeit etwas besser. DieDifferenz mit dem Kontrollzusatzmittel war signifikant. Bei h??heren Verd??nnungs-gr?¤den und bei Verwendung

?¤lteren Spermas als im Praxisteil dieses Versuches an-gewendet worden waren, konnten immerhin zwischen den beiden Zusatzmittelngr??ssere Differenzen in den Beweglichkeitsindizen festgestellt werden. Es ist deswegennicht ausgeschlossen, dass unter diesen Umst?¤nden Fruktose den â€žnon return" Pro-zentsatz m??glich erh??hen k??nnte. Weil ja eine signifikante Korrelation festgestelltwerden konnte zwischen dem mittleren Beweglichkeitsindex und dem â€žnon return"Prozentsatz der Bullen. Die Korrelationskoeffizient (r) war bei dem Fruktose-verd??nnungsmittel 0,52; bei dem Kontrollzitratverd??nnungsmittel 0,64.



??? LITERATUUR: ANDERSON, J.: J. Agric. Sci. 37, 11, 1947; Some factors affecting the pH changein bull semen. BAKER, F. N., N. L. VANDEMARK, G. W. SALISBURY and A. VANTIEN-HOVEN: J. Anim. Sci. 11, 788, 1952; The relation of O2 uptake to respiratoryquotients of bull semen in citrate glucose buffer. BEZEM, J. J.: Intern rapport I.V.O.â€”T.N.O. 1954; Een sequente toets voor hetonderzoek van verdunningsmiddelen voor kunstmatige inseminatie. BISCHOP, M. H. W., R. C. CAMPBELL, J. L. HANCOCK and A. WALTON:J. Agric. Sci. 44, 227, 1954; Semen characteristics and fertility in the bull. BUCKNER, P. J., E. L. WILLETT and N. B.-WLEV: J. Dairy Sci. 37, 1050, 1954;Laboratory tests, singly and in combination for evaluating fertility of semen andof bulls. CHENG, P., L. E. CASIDA and G. R. BARRETT: J. Anim. Sci. 8, 81, 1949; Effectsof dilution and motility of bull spermatozoa and the relation between

motility inhigh dilution and fertility. EHLERS, M. H. and R. E. ERB: J. Dairy Sci. 38, 603, 1955; Influence of dilutionrate on metabolism of semen in phosphate buffer and in milk diluter. FLIPSE, R. J. and J. O. ALMQUIST: J. Dairy Sci. 38, 782, 1955; Metabolism ofbovine semen. II. Qualitative anaerobic catabolism of glucose C^\' by bovinespermatozoa. KOK, J. C. N.: Tijdschr. Diergeneesk. 77, 964, 1952; De levensduur van stieren-spermi??n in vitro. I. De invloed- van spermienconcentratie en verdunningsmiddel. KOOL-MOOIJ, H. W.: Intern rapport I.V.O.â€”T.N.O. 1956. MANN, T.: Nature 157, 79, 1946 a; Fructose, a consutuent of semen. MANN, T.: Biochem. J. 40, 481, 1946 b; Fructose as a normal constituent of semi-nal plasma. Site of formation and function of fructose in semen. MANN, T.: J. Agric. Sci. 38, 323, 1948; Fructose content and fructolysis in semen.Practical application in the evaluation of semen quality.

MANN, T.: Biochem. Society Symposia 7, 11, 1951; Mammalian Semen: Compo-sition, metabolism and survival. MELAMPY, R. H., P. G. HOMEYER and J. C. PORTER; Endocrinology 49, 596,1951; Fructose and volume relationships of bovine semen. MELROSE, D. R.: Brit. Vet. J. 108, 260, 1952; Evaluation of semen quality by thefructose utilisation test. ROMANOFF, A. L. en A. J. ROMANOFF: The avion egg. John Wiley and Sons,New York City 1949. ROTHSCHILD and H. BARNES: J. exp. Biol. 31, 561, 1954; Consutuents of bullseminal plasma. SALISBURY, G. W. and N. L. VANDEMARK: Am. J. Physiology 143, 692, 1945;Stimulation of livability and glycolysis of additions of glucose to the egg yolk ci-trate diluent for ejaculated bovine semen. SECHRIST, R. S. and A. B. SCHULTZE: J. Anim. Sci. 11. 801, 1952; The fruc-tolysis of bovine semen and its relation to fertilising ability. SWANSON, E. W. and H. A.
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??? DUITSE SUGGESTIES BETREFFENDE DE WETTELIJKEREGELING DER AANSPRAKELIJKHEID VOOR VERBORGENGEBREKEN BIJ DIEREN, door Dr. J. I. VAN DOORNINCK, Gouda. Een tweetal publikaties, in 1955 verschenen, met betrekking tot de wette-lijke voorzieningen op het stuk der verborgen gebreken bij dieren in Duits-land trokken mijn aandacht en bleken mij van genoegzame importantie omvoor Nederlandse belanghebbenden en belangstellenden besproken tc wor-den. Het betreft een voordracht van Prof. Dr. Joh. D o b b e r s t e i n uit Ber-lijn onder de titel: â€žBetrachtungen zur W?¤hrschaftsgesetzgebung beimViehhandel"!) en een artikel van Prof. Dr. O. D e h n e r uit Glessen â€žGe-danken ??ber eine Neuregelung der W?¤hrschaftsgesetzgebung f??r den Han-del mit Tieren"^). Het is niet alleen belangwekkend om eens na te gaan hoe deze beideschrijvers oordelen over de noodzakelijkheid

om de in Duitsland bestaanderegeling te wijzigen, waarbij een zekere divergentie op bepaalde puntentussen de hooggeleerde auteurs kan worden geconstateerd, maar het istevens van groot nut voor ons om het hier te lande vigerende systeem tetoetsen. Zien wij eerst â€” in het kort â€” even hoe de thans van kracht zijnde Duitseregeling luidt. De algemene regel vinden wij in Â§ 459 BGB, welke bepaalt, dat de vcrkopeiaansprakelijk is voor verborgen gebreken â€” immers Â§ 460 BGB sluit deaansprakelijkheid voor kenbare gebreken uit â€” welke op het moment vande risico-overgang van het verkochte bestaan en welke de deugdelijkheidof de waarde van het verkochte voor het gewone of het bij de overeen-komst bedongen gebruik te niet doen dan wel verminderen. Nadrukkelijkbepaalt de Wet er bij, dat een onbelangrijke vermindering van de waardegeen koopvernietiging tengevolge kan hebben. Voor de handel in vee,

d.w.z. voor in de Wet stuk voor stuk opgesomdediersoorten, geldt een bijzondere regeling. Ten aanzien van de niet ge-noemde diersoorten blijft dus de algemene regeling van kracht. Deze rege-ling moet ook worden toegepast, indien geklaagd wordt over het niet invervulling gaan van bij de koop gedane toezeggingen. De hiervoor genoemde bijzondere regeling, bij Keizerlijke Verordening inhet leven geroepen, somt voor de wettelijk aangegeven diersoorten rnetname genoemde gebreken (zgn. Hauptm?¤ngel) en bepaalde waarborg-tijden op, binnen welke de verkoper, behoudens tegenbewijs zijnerzijds,geacht wordt aansprakelijk te zijn. \') Jahresberichte der Stuttgarter Tier?¤rztHchen Gesellschaft 1955. Tier?¤rztliche Umschau, 10. Jahrgang nos. 2, 3 en 4, blz. 41-45, 75-80 en 114-118.Uitvoeriger in mijn â€žHet verborgen gebrek en de handel in dieren", 1954, blz.159â€”163.



??? Doet zich dus een bij de verordening genoemd gebrek voor, dan wordt ditgerekend v????r de risico-overgang â€” het tijdstip van levering â€” te hebbenbestaan. Bij het aanwezig zijn van Hauptm?¤ngel kan men alleen de actio redhibito-ria toepassen. Dobbcrstein en Dehner zijn het met elkaar eens, dat het dier zichdusdanig onderscheidt van de â€žlevenloze zaken", dat hiermede toch in dewetgeving gerekend moet worden. Dat is dunkt mij, voor geen tegenspraakvatbaar. Alleen heeft het enkel betekenis voor de procesgang, dus voor hetformele recht. Ik kom daar, in het verdere van mijn betoog, nog naderop terug. Nu is het te doen gebruikelijk het verschil tussen onze wetgeving en dievan onze oosterburen aan te duiden met de tegenstelling: romeinsrechtelijk â€” germaansrechtelijk. Daargelaten of deze onderscheiding metterdaadjuist is, komt het hierop neer, dat in Duitsland bij het optreden van eenwettelijk vastgesteld

gebrek daarmede ook de aansprakelijkheid van deverkoper vrijwel een uitgemaakte zaak is. Een aanlokkelijk systeem zegtmen dan, want het is â€žsimple comme bonjour". En dat is ook het stand-punt van Dehner. D O b b e r s t e i n is echter de mening toegedaan dat het andere principe â€” zoals wij dit kennen â€” meer in overeenstemming is met het rechts-gevoel van de justitiabelen. Hij ziet wel enkele bezwaren. In de eerste plaats wijst hij er op, dat dekoper in het romeinsrechtelijk systeem â€žErheblichkeit" van het gebrekmoet bewijzen. Erg groot acht hij dit bezwaar niet, omdat de deskundige â€” i.e. de dierenarts â€” zulks wel zal kunnen aantonen. Dehner denkt hier iets anders over en is met betrekking tot de bewijs-mogelijkheid niet zo gerust. Van bepaalde gebreken, zo zegt hij, kan menwel aannemen, dat zij steeds ernstig zijn, van zeer vele gebreken zal ditechter van geval tot geval verschillen. M.i. is altijd aan dit

bezwaar tegemoet te komen, wanneer men de kwestievanuit het gezichtspunt van de koper benadert, waardoor de Erheblichkeitof-te-wel de ernst van het gebrek voor ons recht weinig betekenis heeft.Ik geef toe, dat de Duitse wetstekst in dit opzicht minder ruimte laat danons art. 1540 B.W. Elders^) schreef ik reeds, dat, naar ons recht, het gebruik waartoe het dieris bestemd, wordt beheerst door des kopers persoonlijke appreciatie en in-dividuele verlangens. Het gaat tc onzent niet om een objectieve maatstaf (de â€žnormale" hoe-danigheid) maar om een subjectieve benadering. M.i. beantwoordt dezevorm het meest aan het rechtsgevoel. In de tweede plaats ziet Dobbcrstein bezwaren in verband met deantedatering. Ook deze behoeft z.i. aan invoering van de romcins-rcchte-lijke regeling niet in de weg tc staan. Door de voortschrijding van dc vete-rinaire wetenschap is het antedateren op verantwoorde wijze zeer

goedmogelijk. Het is in dit verband wel aardig op te merken dat in 1875, bij de totstand- of mijn boek blz. 46.



??? koming van de onderhavige regeling in Duitsland, het standpunt werdingenomen dat slechts een klein deel der veterinairen voldoende weten-schappelijk onderlegd was, zodat op grond van de attesten der practici â€”voor het merendeel dus empirici â€” kwalijk een juiste beslissing kon wordengenomen. Dit argument, hetwelk in hoofdzaak ten grondslag gelegen heeftaan de bepalingen der Hauptm?¤ngel met de vaste waarborgtijden, gaatheden ten dage noch in Duitsland noch ten onzent meer op.Des te meer verbaast het mij dat D e h n e r zo nadrukkelijk het tegendeelbetoogt van wat Dobberstein te dezer zake poneert. ImmersD e h n e r onderschrijft van ganser harte de vooruitgang van de veteri-naire wetenschap. Desondanks is hij de mening toegedaan, dat in zeer vele gevallen niet metzekerheid is vast te stellen of een bepaald gebrek v????r of bij de koopbestaan heeft. Hij acht een dergelijke vaststelling zowel

bij het levende als het dode diereen uitermate onzekere zaak. Even aannemende, dat dit zo\'n dubieuze kwestie is, dan vloeit daar tochdirect uit voort, dat het stellen van waarborgtijden op diezelfde onzeker-heid is gebaseerd. En dat betekent dus het willekeurig doorhakken vande knoop ten faveure van de koper! En wanneer dan D e h n e r uitroept,dat volgens de romeins-rechtelijke regeling wel een vonnis wordt geveldmaar geen recht gesproken, dan acht ik dit een vrij gratuite bewering.M.i. liggen de zaken andersom. Door de vaste waarborgtijden, waardoorop de verkoper de bewijslast wordt gelegd, dat het gebrek v????r of bij dekoop nog niet bestond^), wordt beslist eerder onrecht begaan, niet alleenten aanzien van na die waarborgtijden aan het licht getreden gebreken,maar ook met betrekking tot gebreken, weliswaar binnen de termijn ont-staan, waarvan het echter twijfelachtig kan zijn of wel geantedateerd

zoukunnen worden. En vooral omdat D e h n e r de wetenschappelijke zekerheid \\ an iedereantedatering zo labiel stelt â€” gelijk hiervoor vermeld â€” is het dus dubbelgevaarlijk â€” moet cr recht gesproken worden â€” de rechter aan zo\'n ter-mijn te binden. Dobberstein voert verder nog aan, dat de waarborgtermijn, als rechts-vermoeden voor het bestaan van het gebrek, heden ten dage bij verschil-lende Hauptm?¤ngel niet meer houdbaar is. Is de antedatering echter werkelijk zo\'n onzekere zaak gelijk D e h n e rstelt? Ik zou willen zeggen; neen! De praktijk hier te lande lieeft uitge-wezen dat antedatering in vele gevallen mogelijk is. En als er twijfel be-staat, zodat een eis tot koopvernietiging moet worden ontzegd, is het danjuist om met D e h n e r te beweren, dat de koper geen recht wordt ge-daan? Geenszins: deze koper heeft geen vaststaand recht, want de deskun-dige verklaring met betrekking tot dit bepaalde

dier is niet toereikend.Laten wij daarbij toch vooral bedenken â€” ?¨n D e h n e r ?¨n Dobber-stein beroepen er zich ook op â€” dat wij met levend materiaal te makenhebben: wat bij het ene dier onder dezelfde omstandigheden w?¨l te ante-dateren valt, zal in het andere geval niet te antedateren zijn. Bij een vastewaarborgtijd zou bij dergelijke twijfelgevallen beslist onrecht zijn begaan. 5) cf. Palandt, B??rgerliches Gesetzbuch, 12. Auflage blz. 493.



??? Ik deel de mening van D o b b e r s t e i n, dat de lijst van Hauptm?¤ngeleen rem betekent voor de ontwikkeling van de gerechtelijke diergenees-kunde. Bovendien is het zo, dat door de vaste lijst de verkoper maar vooreen beperkt aantal dieren aansprakelijk is te stellen en ook dat is niet juistte achten: \\ oor de niet genoemde dieren geldt weer de gewone regeling, enwaarom dat onderscheid? Dat wordt toch door niets gerechtvaardigd!Nu is er echter nog een punt waarop moet worden gelet. Wanneer tenaanzien van de in Â§ 481 MGB genoemde diersoorten een bepaalde toe-zegging is gedaan, dan moet deze langs de gewone weg, als bedoeld bij Â§459 BGB worden geldend gemaakt. Dat wil dus zeggen, dat het ont-breken van dergelijke garanties dan kan leiden tot de actio redhibitoria,de actio quanti minoris of tot een actie uit hoofde van wanprestatie.Het beste bewijs, dat de regeling der verborgen gebreken in

Duitslandniet beantwoordt aan de eisen, welke het handelsverkeer stelt, is wel dit,dat hoe langer hoe meer gebruik gemaakt wordt van speciale toezeggingenen garanties. D e h n e r, die \\ an dit laatste gewag maakt, zegt dan nog, dat het hoogstnoodzakelijk is, de verkoper ook aansprakelijk te stellen â€” en dat zou danin een nieuwe regeling moeten worden opgenomen â€” voor de schade welkehet zieke dier aan andere dieren of mensen heeft toegebracht.Dobberstein neemt een soortgelijk standpunt in met betrekking totbesmettelijke veeziekten. Ook hij wil dan in alle gevallen de mogelijkheidtot het vorderen van algehele schadevergoeding openstellen.Wij kennen een dergelijke mogelijkheid alleen als de verkoper bij de ver-koop het gebrek gekend heeft. Terecht. Het gaat niet aan de verkoperte goeder trouw, die toch al een behoorlijke aansprakelijkheidslast draagt,daarenboven te bezwaren voor een schade, welke

hem niet toegerekendkan worden en welke hij immers niet willens en wetens of door nalatigheidheeft veroorzaakt. Voor slachtdieren achten beide auteurs een aparte regeling gewenst.Dobberstein wil aansprakelijkheid slechts erkennen als er een desbe-treffende overeenkomst tussen partijen is getroffen. Naar mijn mening isdit niet nodig, en, ter vermijding van allerhand bijkomstige bewijsmoeilijk-heden, ook ongewenst. Bovendien vermag ik niet in te zien waarom eenafzonderlijke regeling nodig is. Welk wezenlijk verschil is er tussen de ver-koop van slachtdieren en niet voor dc slacht bestemd vee? Is er in beidegevallen geen sprake van gebruik van het gekochte? Onze wetgeving, hoezeer - - en vaak terecht â€” becritiseerd, is in dit opzicht eenvoudiger enheeft in het merendeel der gevallen tot het gewenste resultaat geleid. Ook de vec-arbitrage wordt door beide hoogleraren aangeroerd.D e h n e r staat zonder meer

afwijzend tegenover vee-arbitrage. Deze ne-gatieve houding vloeit m.i. hieruit voort, dat Dchner een verkeerd in-zicht in het werkelijke wezen der arbitrage heeft. Het is nl. beslist nietwaar, dat arbitrage uitsluitend tot doel heeft tot een vergelijk te komen,zodat een klagend koper zijn â€žrecht" niet krijgt. Integendeel: ook arbi-trage is â€” en moet zijn â€” rechtspraak. Dobberstein daarentegen ziet wel degelijk het belang van een goedfunctionnerende arbitrage: de arbiters zijn deskundigen en kunnen veelsneller en exacter op de werkelijke kernpunten van de zaak ingaan endaarover een zuiver oordeel vellen.



??? Hij vraagt zich echter af of men niet de voordelen, welke onmiskenbaar aanarijitrage verbonden zijn, kan overhevelen naar het gewone rechterlijkegeding. Overzien wij nu nog even het geheel.De conclusies waartoe D e h n e r komt zijn deze: a. de romeins-rechtelijke regeling verdient geen aanbeveling; b. de germaans-rechtelijke regeling daarentegen is wel bruikbaar mitsmen het aantal diersoorten uitbreidt en voor deze dieren een lijst vanwettelijke gebreken vaststelt, terwijl daarnaast nog de mogelijkheid vanwettelijke garanties wordt geboden; c. een verkorting van de procesgang in deze zaken is gewenst.Dobberstein geeft als zijn slotsom het navolgende. Hij wil bij een herziening het romeins-rechtelijke systeem toepassen voorde handel in levende dieren (dus geen beperkingen), doch acht enkelreden voor het bezigen van de actio redhibitoria. De termijn, binnen welkede vordering aanhangig gemaakt dient

te zijn, wenst de hoogleraar tebeperken tot zes weken (d.i. vanaf de levering). De behandeling van der-gelijke zaken moet dan geschieden door een â€žViehw?¤hrschaftskammer",waarin een jurist als voorzitter en minstens twee deskundige bijzittersplaats nemen, onder welke deskundigen een dierenarts moet zijn. Rijstrijdvragen betreffende het veterinair attest wil hij de uiteindelijke be-slissing daaromtrent leggen in handen van een instantie van uitsluitenddeskundigen. Persoonlijk schaar ik mij, met zekere restrictie, achter het voorstel Dob-berstein omdat dit m.i. doeltreffender en eenvoudiger is. Het naderta.h.w. zeer dicht tot de bij ons van kracht zijnde voorschriften.Desondanks ben ik van mening, dat onze regeling â€” welke gerechtvaar-digde critiek daarop ook valt uit te oefenen en ook uitgeoefend is â€” tochaltijd boven dit alles de voorkeur verdient. Juist het feit, dat naar ons recht elk gebrek, hetzij

organisch, hetzij uithoofde van bepaalde toezeggingen, voorzover verborgen en te antedaterende mogelijkheid tot het instellen van een rechtsvordering biedt, maakt hette onzent geldende systeem zo aanvaardbaar, zij het dan dat m.i. de geheleregeling n??g eenvoudiger kan zijn door haar zonder meer bij de wan-prestatie onder te brengen^). Ten aanzien van de termijn ben ik er beslist een tegenstander van dezeaan zes weken te binden vanaf de datum der levering. Ik heb reeds elders^)uiteengezet dat, wanneer aan deze termijn wordt vastgehouden, deze be-slist moet aanvangen op het moment dat het gebrek werd ontdekt.Het uitsluiten der actio quanti minoris acht ik al evenmin opportuun enin het bijzonder daarom, omdat juist bij slachtdieren deze actie nog weltoepassing kan vinden en ook vindt. Voor het instellen van een afzonderlijke kamer bij â€” b.v. â€” het kanton-gerecht met als bijzitters deskundigen

is m.i. al evenmin reden. Belang-rijker blijf ik vinden de verplichting op te leggen aan de koper om binnentwee dagen na het ontdekken van het gebrek de benoeming van deskun- ") zie hierover mijn boek blz. 173 e.v.vgl. mijn boek Hfdst. IV.



??? cligen te vragen, en dan het geschil door de Kantonrechter te doen be-rechten. Met beide hoogleraren ben ik ook voor ons land van mening, dat de be-staande proceduregang, welke te zeer op het levenloze goed is afgestemd,op ernstige bezwaren stuit, hetgeen te onzent de vee-arbitrage recht-vaardigt en m.i. zelfs nodig maakt. Samenvatting:*) Dc schrijver bespreekt een tweetal Duitse publikaties, te weten van Prof. Dehneren Prof. Dobbcrstein met betrekking tot nodig geachte wijzigingen in de wette-lijke regeling der aansprakelijkheid voor verborgen gebreken bij dieren.Na een kort overzicht van thans in Duitsland geldende regeling geeft de schrijverweer welke bezwaren er in Duitsland blijken te bestaan. Dobbcrstein wil hetgermaanse principe verlaten en acht het romeins-rechtelijke te prefereren. Dehnerneemt een tegenovergesteld standpunt in. De schrijver verwerpt het door Dehner betoogde en onderschrijft,

met enige re-stricties, het door Dobbcrstein verdedigde standpunt, hetwelk de in Nederlandgeldende regeling zeer dicht nadert. Zusammenfassung: Zusammengefasst werden zwei Aufs?¤tze â€” d.h. van Prof. Dr. O. Dehner ausGieszen und Prof. Dr. Joh. Dobbcrstein aus Berlin â€” bez??glich die Regelungder W?¤hrschaftsgesetzgebung f??r den Handel mit Tieren. Erstens wird eine Uebersicht gegeben von den hiesigen Bestimmungen ins B.G.B,und zweitens werden die in Deutschland gegen diese Regelung bestehende Bedenkenentwickelt. Dobberstein poniert das deutsch-rechtliche Prinzip soll verlassen werden undstatt dessen das r??misch-rechtliche Prinzip eingef??hrt. D e h n e r ist entgegen-gesetzter Meinung. Der Schriftsteller lehnt die Meinung D e h n e r s ab und erkl?¤rt sich, unter gewissenVorbehalt, mit Dobberstein einig. Der von Dobberstein vertretene Standpunkt liegt der Niederl?¤ndische

Regelungnahe. In verband met de aard van het onderwerp is alleen een Duitse vertaling van desamenvatting opgenomen.



??? MEDEDELINGEN VAN DE VEEARTSENIJKUNDIGE DIENST Staat van de gevallen van besmettelijke veeziekten, in Nederlandvoorgekomen gedurende de maand oktober 1956DE GETALLEN GEVEN HET AANTAL VEEBESLAGEN AAN PROVINCIES T3 V c g-S c ^ ^ u tu, O -O -O cÂ§ - 1 N T3 ^ .u Sc ^ 1 1 O ^ a; rt ::r> c a?‹-^ a 2 O Â?M Co - â€ž " > rtIlIJl â– g-g &g c C/5 t/} <j O cj .2-S V) e O- Â§3 C.2 O ca/) rS-g Â° M VJ Â?O p JJ 11 Ji c iiÂ?j .2^ ??2 =OT33 "O Groningen - â€” _ 5 _ . Drenthe _ _ . , , _ _ Friesland - _ 6 12 _ , Overijscl - 3 â€” 1 _ I Gelderland - 22 _ 3 _ 1 Utrecht - 21 1 14 1 . . Noordholland - 3 3 13 . 1 Zuidholland _ 25 3 16 _ 2 Zeeland _ _ _ _ _ . . Noordbrabant 1 4 1 _ 2 I Limburg - 4 â€” - 1 â€”. Totaal van het Rijk 1 82 13 65 4 6 Veepest (pestis bovina), longziekte der runderen (peripneumonia contagiosa bovum),hondsdolheid (lyssa), schaapspokken (variola ovina) en Kwade droes

(malleus) zijnin Nederland resp. sedert 1869, 1887, 1923, 1893 en 1927 niet voorgekomen.



??? MEDEDELINGEN IH?• DE PRAKTIJKINTOXICATIES BIJ SLACHTDIEREN. door S. LOMAN, Hoofd \\ leeskeuringsdieiist, Hoogeveen. Met deze anamnese of diagnose komen in de vleeskeuring nu en danslachtdieren ter noodslachting. In het geval dat de behandelende dierenarts het desbetreffende dier noglevend heeft aangetroffen en duidelijke verschijnselen heeft geconstateerdwaarop met practischc zekerheid de diagnose kon worden gesteld ofwanneer hij de opname van bedorven voedsel, te veel voedsel of vergiftenkan aannemen, dan is het de keuringsdierenarts mogelijk de juiste keu-ringsbeslissing te nemen. Wanneer evenwel een dier ter noodslachting wordt aangevoerd, dat doorde dierenarts succomberend werd aangetroffen, is het in vele gevallenmoeilijk om nog een diagnose te maken of ontbreekt deze geheel indiengeen deskundige hulp is ingeroepen. Speciaal aan kopziekte wordt gedacht in

onduidelijke gevallen waarbij o.m.zenuwverschijnselen, bewegingsstoornissen, het niet meer kunnen opstaan,in meer of mindere mate voorkomen. Uit eigen ervaring is mij een geval van vergiftiging met loodarsenaathoudend vergif bekend, dat op onnaspeurlijke wijze in een weiLand ge-raakte op vrij korte afstand van een rijwielpad. Hulp werd ingeroepen (Â?: 5 uur n.m.) wegens vermoedelijke kopziekte,gezien het feit dat het dier eerst slingerde en onvast op de benen was endaarna niet meer kon staan. Hoewel de diagnose kopziekte niet vaststond, werden Ga-infusie insuffla-tie toegepast met het resultaat dat pati??nt na enige uren weer stond.Evenwel niet voor lang, want de volgende morgen was de koe dood.Omdat in dezelfde weide kort hierop nog twee gevallen met dezelfdeverschijnselen zich voordeden, was vergiftiging zeer waarschijnlijk en werdna nauwkeurige inspectie van de weide op een paar plekjes een

hoeveelheidwit poeder gevonden, dat na onderzoek loodarsenaat bleek te bevatten.Daar de eerste 2 patienten stierven werd de derde en laatste pati??nt innood geslacht en na onderzoek en verkregen advies van het R.I.V. goed-gekeurd voor de vrijbank. Het gebruik van giftige bestrijdingsmiddelen in de landbouw maakt hetm.i. nodig steeds hiermee rekening te houden als een juiste diagnose nietbekend is of aan de hand van de sectie niet kan worden gesteld.Bij varkens geven de rattenbestrijdingsmiddelen â€žTomorin" en â€žThallium"bevattende preparaten nu en dan aanleiding tot vergiftiging.Na Tomorin-opname werden overal bloedingen geconstateerd die bij opper-vlakkige beoordeling sterk aan varkenspest doen denken.Verschijnselen en de gevolgen van Thallium-vergiftiging zijn niet gecon-stateerd, omdat vrij kort na de opname van het gif noodslachting werdgevraagd wegens vergiftiging met rattenkruid.In

beide bovenstaande gevallen volgde afkeurmg. Bij het ter noodslachting aanbieden van dergelijke dieren is het dus nood-



??? zakelijk dat het gebruikte gif getoond wordt daar bij arsenicum-vergiftigingeen gunstige beslissing mogelijk is, terwijl bij een â€žonbekend" gif nietanders dan afkeuring kan volgen. In het laatste geval (onbekend gif) is het, zoals van zelf spreekt, gewenstom, wanneer het aangeboden dier nog in goede toestand verkeert, de eige-naars te adviseren mogelijk herstel af te wachten. Belangrijk voor de keuringsbeslissing van noodslachtingen is m.i. dan ookdat we ge??nformeerd worden omtrent de giftigheid via het vlees door degebruikelijke giftige bestrijdingsmiddelen in de landbouw en veeteelt.Het afkeuren van de lever, waarin opgenomen stoffen vaak in hogereconcentraties voorkomen, is daarom ook steeds aan te bevelen. MEDEDELINGENEnqu??te betreffende de ziekte van Aujeszky. De Hoogleraar-Directeur van het Instituut voor Veterinaire Virulogie,Biltstraat 168, Utrecht, verzoekt alle practici, het aan hen

gezonden for-mulier over de ziekte van Aujeszky ingevuld te willen terugsturen, voorzover zij zulks nog niet gedaan mochten hebben. Het behoeft geen betoog, dat de waarde van een enqu??te stijgt naarmatehet aantal gegevens groter is. De Hoogleraar-Directeur van het Instituut voor Veterinaire Virulogiebetuigt bij voorbaat zijn dank voor de verleende medewerking. C. H. W. de Bois: Ruptura uteri ante partum acuta bij het rund. In aansluiting op de desbetreffende publikatie in de voorgaande aflevering,is nog te vermelden het artikel van S. E. Magwood, Canadian J. Comp.Med. et Vet. Scr. 18 (1954) 310, waarin beschreven wordt een geval vanuterusruptuur bij een 7 maanden drachtige vaars.De gestelde diagnose luidde: traumatisch reticulitis. Bij laparotomie bleek een uterusruptuur aanwezig te zijn. De vrucht werdverwijderd en de uterus gehecht. Het dier herstelde daarna.



??? REFERATEN Prof. Dr. E. Brouwer: VARIATIES IN DE VOEDENDE BESTANDDELENDER MELK DOOR FACTOREN, ZOALS LACTATIESTADIIIM, VOEDINGEN ERFELIJKHEID. Voeding 17, 163, \'56. E?Šn liter volle melk voorziet per dag een volwassene van: a. de totale behoefte aan dierlijk eiwit; b. de totale behoefte aan calcium; c. de totale behoefte aan riboflavine. Wat het eiwit betreft, bestaat er een positieve correlatie met het vetgehalte. Meestalvindt men, dat het eiwitgehalte met 0.3 a 0.5% toeneemt, wanneer het vetpercen-tage met 1% stijgt. De samenhang tussen eiwit- en vetgehalte is echter onvolkomen,want bij een bepaald vetgehalte kunnen de eiwitcijfers bij verschillende dieren sterkverschillen. Dit opent dus de mogelijkheid tot selectie op melk met een, in verhou-ding tot het vetgehalte, hoog eiwitgehalte. Ook het Ca-gehalte is uit een oogpunt van volksvoeding van groot belang. Dit ge-halte wordt

evenmin als het eiwitgehalte sterk door de voeding be??nvloed. Er bestaateen positieve correlatie tussen het eiwitgehalte en het Ca-gehalte der melk endaardoor ook tussen het Ca-gehalte en het vetgehalte. Verhoging van het vetgehalteder melk en vooral van het eiwitgehalte door doelmatige teeltkeus, zal dan ooktevens tot een hoger Ca-gehalte voeren. Ook het riboflavinegehalte der melk is slechts weinig van de voeding afhankelijk.Zelfs het volkomen ontbreken van deze vitamine in het voedsel van de koe geeft niettot een laag gehalte in de melk aanleiding, omdat het in voldoende mate door debacteri??n in de voormagen wordt gesynthetiseerd. Er bestaan volgens buitenlandse onderzoekingen aanzienlijke rasverschillen ten aan-zien van het riboflavinegehalte. Bij het Friese ras zou dit gehalte bijv. lager zijndan bij het Zwitserse bruinvee of de Ayrshire, terwijl de hoogste gehaltes voor zou-den komen in de vetrijke

melk van de Jersey en de Guernsey. Mogelijk bestaat ereen positieve correlatie tussen het riboflavinegehalte en het eiwitgehalte. Hoe ditook zij, uit een oogpunt van melkkwaliteit zou het zeer belangwekkend zijn te onder-zoeken of er ook omtrent het riboflavinegehalte binnen het ars erfelijke individueleverschillen bestaan en of het mogelijk is tot een verhoging van het riboflavinegehaltein de Nederlandse melk te geraken. HOEKSTRA Almut De ttmers; DIE ZUCHT EINES NEUEN â€žVERSUCHSTIERES",DES MINL\\TURSCHWEINES IN AMERIKA. Enige jaren geleden begon men in Amerika behoefte te gevoelen aan een proefdiervoor dc mens, dat de apen vervangen kon, ongeveer reageerde als een mens, zichsnel vermeerderde en goedkoop en gemakkelijk te houden was.Het oog viel op het varkeri, waarvan men wist, dat de huid op dezelfde wijze rea-geert als die van de mens en dat het zich op overeenkomstige

wijze voedt.Zo werd tenslotte tot enige veeteeltkundigen de vraag gesteld of zij niet een labora-toriumvarken, d.w.z, een klein varken konden fokken. Prof. Dr. L. M. Winters van Minnesota is in 1949 aan deze opgave begonnen,waarbij hij het volgende systeem toepaste: In de eerste plaats kruising om een zeer uiteenlopend uitgangsmateriaal te verkrijgen;In de 2c plaats een weinig inteelt gepaard gaande met scherpe selectie enin de 3e plaats het fixeren van een type, dat het fokdoel benadert..Ms uitgangsmateriaal nam hij kleine, zwarte spekvarkens, die verwilderd voorkwamenin Michigan en van het Europese wilde varken afstamden en een wild varken, dathet type van het Aziatische wilde varken vertoonde. In de 3e plaats nam hij nog ver-



??? wilderde varkens uit Louisiana, die buitengewoon variabel van type waren enwaarvan dc afkomst in het geheel niet bekend was. In 1954 waren de volgende resultaten bij 79 worpen bereikt, waarbij ter vergelijkingook enige normale varkens vermeld worden: Miniatuur varken Normaal varkenGrootte van de worp 7.2 8-9 Geboortegewicht 0.8 kg l.I kg Gewicht op 8 weken 6.8 â€ž 16.9 â€ž Gewicht op 154 dagen 40.5 â€ž 85.5 â€ž Sedert 1952 worden deze miniatuurvarkens reeds aan verschillende instituten ver-kocht. Fokdieren worden nog niet geleverd, omdat het uiteindelijke fokdoel nog nietbereikt is en het huidige type nog niet gefixeerd is.Het fokdoel is een varken van 27 kg in 154 dagen. HOEKSTR.\'X Prof. Dr. H. Br??ggemann: BULLENMUTTER IM EXAMEN. Der Tier-z??chter, 8, 523, 1956. Op het Max-Planck instituut te Mariensee werd bij het onderzoek van koeien uithoge produktieklassen bevestigd, dat

koeien met hoge opbrengsten lang niet altijdde meest winstgevende dieren zijn. Het gaat per slot van rekening om het verschiltussen produktiekosten en opbrengst. In verband hiermede kwam het zwartbont stamboek van Westfalen op de gedachteop hun proefbocrderij stierenmoeders uitgebreid te onderzoeken. De stier ontvangttoch 50% van zijn erfelijke aanleg van zijn moeder, zodat zijn nakomelingen 25%van hun erfelijke aanleg van de stierenmoeders ontvangen. Enige dagen voor het kalven werden de te onderzoeken stierenmoeders op het bedrijfgebracht en het onderzoek duurde 300 dagen. Gelet werd op: melkhoeveelheid vetgehalte eitwitgehalte voedcrverbruik vorm lactatiecurve melkbaarheid verdeling van de melk over de 4 kwartierenen de kwaliteit van de uier. Ten aanzien van het voedcrverbruik werden verschillen van 20% gevonden. HOEKSTRA M. A. Emmerson and L. N. Hazrl: R.ADIOGRAPHIC

DEMONSTR.VFIONOF DWAR.F GENE-CARRIER BEEF ANIMALS. Journ. of the Am. Vet. Asso-ciation, 128, 381, \'56. De auteurs beschrijven dwergvormen bij de Hereford en de .Aberdeen-Angus, dieberusten op het voorkomen van een enkelvoudige recessieve factor. De aard van dezedwergvorm schijnt overeen te komen met het osteochondrodystrofische type, dat voor-komt bij de mens en andere dieren. Typisch voor deze dieren is de gedrongenheidvan de wervelkolom in de rug- en lendenstrcek. Het gewicht der dwergen bedraagt bij de geboorte omstreeks 15 kg. en meestalworden deze dieren niet oud. De meeste dwergkalvcren ontstaan dan ook uit pa-ringen tussen dieren, die voor deze semi-letaalfactor hetcrozygoot zijn en het gebrekniet fenotypisch vertonen. Wel is hun type volgens geoefende veekenners soms andersdan van geheel normale dieren. Uit dergelijke paringen worden dus 25%

geheelnormale kalveren geboren,



??? 50% dieren, die het gebrek niet vertonen, maar heterozygoot voor het dwerg-genzijn, en 25% dwergvormen. Bij het maken van r??ntgenfoto\'s van het nakomelingsehap van dergeUjke paringenbleek nu echter, dat de heterozygoten, hoewel op jeugdige leeftijd in uiterlijk zekerniet van geheel normale dieren te onderscheiden, toch reeds geringe afwijkingenvertonen in hun wervelkolom. Men heeft hier dus te maken met een geval van on-volledige dominantie, zoals deze ook voorkomt bij paringen van ongehorende metgehorende runderen, waarbij, hoewel de factor â€žongehorend" dominant is overâ€žgehorend", toch van tijd tot tijd zeer kleine horentjes voorkomen (Ref.).En men meent nu met behulp van r??ntgenfoto\'s in staat te zijn bij pasgeboren kal-veren onderscheid te maken tussen geheel normale dieren (dwerg-genvrij, AA) ende heterozygoten Aa. Dit is van groot belang voor de veeteelt, omdat men dus voor

het onderkennen derheterozygoten niet behoeft te wachten op de uitslag van proefparingen met dieren,waarvan bekend is dat zij heterozygoot zijn voor dit dwerg-gen, maar het direct nade geboorte kan uitmaken. In Amerika is dit van belang, omdat de semi-letale dwergfactor betrekkelijk veel bijde genoemde vleesrassen voorkomt. Hiertoe heeft meegewerkt, dat de voor hetdwerg-gen heterozygote dieren op tentoonstellingen op de ereplaatsen werden ge-steld, omdat de keuringscommissies hun type bewonderden en zij minder blekenâ€žuit te slachten". De geboorte van 25% waardeloze dwergen uit paringen van heterozygote dierenmaakte echter het gebruik van deze â€žgewilde" heterozygote dieren voor de fokkerijschadelijk. Wanner niets aan de bestrijding van deze semi-letale factor wordt gedaan, zal deverspreiding onder de veestapel toenemen. Lush en Hazel berekenden, dat wanneer alle voor de fokkerij

gebruikte stierenheterozygoot voor dit dwerg-gen zijn en niets anders aan de bestrijding wordt ge-daan dan het elimineren van de echte dwergvormen, op 100 geboortes steeds 14.6% dwergkalveren zullen voorkomen.Het is nog niet zeker of de bij de Aberdeen Angus en de Hereford voorkomendedwergvormen op eenzelfde erffactor berusten. Wel schijnt vast te staan, dat de bijde Shorthorn voorkomende dwergvorm van een ander type is. Misschien kan de R??nt.genologie ook voor het vroegtijdig onderkennen van voor debulldog- of otterfactor heterozygote dieren goede diensten bewijzen (Ref.). HOEKSTRA Veeteelt ONS RUND ALS VLEESPRODUCENT. H. de Boer: Betekenis en geschiktheidvan het rundvee voor de vlee.sproductie. Landbouwkundig Tijdschrift 65, 596-604,1953. In dit artikel, dat een samenvatting is van een lezing welke op de I8e Ned. Land-bouwweek gehouden werd, worden achtereenvolgens

nagegaan de betekenis der rund-veerncsterij, de kwaliteit en samenstelling van het slachtvee-aanbod, het kwaliteits-begrip en de criteria voor de slachtkwaliteit. In de inleiding wordt gesteld, dat hoewel het accent bij de Ned. Rundveefokkerij ligtin de melkproduktie, de geschiktheid voor vleesproduktie, speciaal bij het M.R.IJ.veeslag, niet verwaarloosd werd. En de schrijver is ook van mening, dat het zwart-bonte veeslag in de vleesrichting is verbeterd. Dit zou dan niet het gevolg geweestzijn van een doelbewuste verbetering in deze richting, maar meer het resultaat zijnvan een uit een oogpunt van melkveehouderij intu??tief de voorkeur geven aan hetvroegrijpe en meer bevleesde type. (cursief van referent). Het aanbod van slachtrunderen en slachtkalveren is zeer heterogeen van samenstel-



??? ling, t.w. nuchtere kalveren, graskalveren, vette kalveren, pinken, vaarzen en koeienen stieren van iedere leeftijd en zeer uiteenlopende slachtconditie.De kalverrubrieken leveren slechts een bescheiden aandeel in de vleesproduktic; uiteen oogpunt van slachtkwaliteit zijn alleen de vette kalveren van betekenis. Naastblank vlees en wit vet wordt een gunstige gewichtsverhouding tussen voor- en achter-stel verlangd, omdat het laatste per kg bijna 2x zoveel opbrengt. Onder de â€žoudere slachtrunderen" komen veel pinken voor, d.w.z. dieren methoogstens 2 brede tanden (Â? 30%). De kwaliteit van het rundvlees wordt bepaald door malsheid, smakelijkheid, vetheid, fijnheid van vezel en de kleur. De Boer vermeldt hieromtrent het volgende: â€žDe malsheid van het vlees kan door verscheidene oorzaken sterk wisselen: Dezevarie??rt niet alleen van dier tot dier, maar bij een bepaald karkas ook van spier

totspier, terwijl daarnaast de sedert het slachten verlopen tijd (en temperatuur) vaninvloed is. Een moeilijkheid om in deze een duidelijk beeld te krijgen, vormt de om-standigheid dat de malsheid moeilijk objectief is vast te stellen." Met verschillen in malsheid hangen waardeverschillen tussen de verschillende delenvan een karkas en tussen karkassen onderling samen. Over de oorzaken van verschillen in malsheid is het oordeel niet eensluidend; ver-moedelijk speelt de hoeveelheid en de aard van het aanwezige collageen (een af-scheidingsprodukt van de collagene vezels uit het bindweefsel tussen de spiervezels)een rol. Afgezien van het collageen zijn verschillen in malsheid geconstateerd insamenhang met de doorsnede van de spiervezels; vlees wat z.g.n. â€žgrof van draad"is zou minder mals zijn. Ook bestaat de opvatting dat met vet dooraderd (gemarmerd) vlees malser zouzijn, doordat zich vet in het

bindweefsel tussen de spiervezels afzet en de structuurvan het vlees daardoor losser zou worden. Verschillende proeven hebben echter geenuitkomsten opgeleverd die dit laatste bevestigden. Een belangrijke invloed op de malsheid in gunstige zin oefent het â€žnarijpen" vankarkassen uit, door deze na het slachten enige tijd te laten hangen bij een tempera-tuur van even boven 0Â°. Naast de malsheid is de smakelijkheid van het vlees van betekenis; smakelijkheidbedoeld in de zin van smaak -f aroma, omdat naast de eigenlijke smaakorganen ookde reukorganen een bijdrage leveren tot het genieten van vlees. In het algemeenhebben lichtgekleurde spieren weinig aroma (kalsvlees), donkere spieren meer.De aroma kan ook te sterk zijn; stierenvlees b.v. wordt daarom minder gewaardeerd.Sommige voedermiddelen, geneesmiddelen e.d. kunnen de smaakkwaliteiten van hetvlees ongunstig be??nvloeden. Bij

het vlees van koeien van schorren en dijken komt somsajuinlucht voor. Ook spoeling heeft een minder gunstige invloed.De smakelijkheid van vlees kan niet los worden gezien van de vetheid ervan. In ditopzicht varie??rt dc smaak sterk, vooral in samenhang met de aard van de verrichtearbeid, het klimaat en de voedingsgewoonten. In het algemeen heeft dc mechani-satie van de laatste tientallen jaren en het daardoor minder voorkomen van zwarelichamelijke arbeid een verschuiving van de vraag â€” in de richting van magervlees â€” tengevolge gehad. In de Angelsaksische landen echter hecht men nog zeeraan het met vet dooraderd zijn van vlees. In Nederland wordt dit, evenals trouwenseen dikke rand vet aan het vlees, ongaarne gezien. De cetkwalitcit vanv lees wordt verder nog be??nvloed door de fijnheid van de vezel;fijnvezelig vlees geniet de voorkeur. Met het ouder en zwaarder worden van eendier

wordt het vlees grover, terwijl daarnaast mannelijke dieren grover vlees hebbendan de vrouwelijke dieren. Erfelijke aanleg en voeding schijnen in deze eveneensinvloed uit te oefenen. Niet rechtstreeks van invloed op de eetkwaliteit van het vlees is de kleur. Toch isdeze sterk waardebepalend. Er bestaat voorkeur voor licht rood gekleurd vlees. Moge-lijk hangt dit hiermee samen dat vlees van oude of anderszins minderwaardige dierenals regel donker getint is, terwijl ook stierevlees vrij donker is.



??? Een donkere kleur en sommige andere ongewenste kleurnuances, kunnen echter ookoorzaken hebben die de eetbaarheid niet ongunstig be??nvloeden."Niet alle onderdelen van een karkas zijn geschikt voor de verkoop als fijn vlees, zoalsbiefstuk of rosbief. Er bestaan dan ook grote â€žwaardeverschillen" per onderdeel zoalsonderstaande prijzen per kg. in 1953 duidelijk tonen: schenkel ?’ 3,20; stomp (achterstel) ?’ 4,26; lenden en haas ?’ 4,40; vanglap ?’ 2,92;dikke en fijne rib (voorste gedeelte rug) ?’ 3,99; klaprib (voorste ribben) ?’ 4,â€”;borst en klapstuk ?’ 3,37; schouder ?’ 3,80; de nek ?’ 3,64. Behalve door de gewichtsverhouding tussen dure en goedkope vlcesdelen wordt dewaarde van een karkas bepaald door: a. de verhouding vlees : vet : been. b. de kwaliteit van het vlees en vet. De praktijk onderkent bestaande verschillen in dit opzicht vrij nauwkeurig, maarhet is uitermate moeilijk deze in

objectieve, concrete maatstaven uit te drukken.Dc hoeveelheid beenderen in een karkas is volgens engelse onderzoekingen bij vol-wassen koeien goed te benaderen uit het gewicht van de 4 poten, die bij knie- enspronggewricht zijn afgenomen. In Nederland wordt wel aangenomen, dat het totale beenderengewicht 24x het ge-wicht van het opperarmbeen bedraagt. Hoewel zware beenderen uit een oogpunt van slachtkwaliteit ongewenst zijn, menensommige onderzoekers, dat niet naar te grote fijnheid in beenderengestel gestreefdmoet worden, omdat grove beenderen samen zouden gaan met een betere geschikt-heid voor vleesproduktie; dieren met grove beenderen zouden in het algemeen meerbcvleesd zijn en minder snel vet worden. Voor de vetheid van een runderkarkas zijn eigenlijk geen betrouwbare maatstaventc vinden. Dc beste indruk van de vetheid geeft nog de beoordeling van de dikte vanhet

ondcrhuidsvet volgens een gestandaardiseerde methode, waarbij dus altijd op de-zelfde plaats en wijze gemeten wordt. Naast de wijze van mesten bepalen erfelijke invloeden de vetheid van het karkas.Het vet wordt in een bepaalde volgorde afgezet, nl. eerst rond de ingewanden, danonder dc huid en tenslotte tussen de spieren. Arm gespierde typen gaan in \'t algemeen eerder tot vetafzet over dan meer ge-spierde dieren. Vleesrunderen gaan over het algemeen ook spoedig over tot vetafzetin dc spieren. Dit gemarmerde vlees zien we echter ook veel bij de hier te landeingevoerde, arm gespierde, Deense rode runderen. Een ned. rund vertoont zelden dit gemarmerde vlees. Een reden hiervoor is ook,dat hier te lande meestal minder zwaar wordt afgemest. De verdeling van het onderhuidse vet over het karkas kan sterk uiteenlopen. Somshoopt het zich op bepaalde plaatsen, b.v. rond de staat, op (Aberdcen-

Angus).Wat de bevleesdheid betreft wenst met dikke spieren. Dan is de vlees-been verhou-ding gunstig en is het karkas gemakkelijk te bewerken. Voor onderzoek op het gebied van de slachtkwaliteit van runderen is nodig, dat menbeschikt over een objectieve, betrouwbare beoordelingsmethode. In Nederland be-staat enkel een beoordelingssysteem voor levende slachtrunderen, het op vetvce-tentoonstellingen gebruikte â€žUtrechtse systeem". In Amerika en Nieuw-Zeclandbeschikt men echter ook over offici??le classificatie-systemen voor geslachte runderen HOEKSTRA



??? MEDEDELINGEN VAN DE VEEARTSENIJKUNDIGE DIENfSTMond- en klauwzeer. Uit geregeld binnenkomende mededelingen van West-Europese landen blijkt d:at hc-mond- en klauwzeer in de laatste maanden in Europa een bedenkelijke oimvan.i\'heeft aangenomen. .Alleen landen, die door hun ge??soleerde ligging of door stringente maatregelem deztziekte krachtdadig bestrijden, zijn tot nu toe vrijwel geheel vrij gebleven.In ons land werden in de maand december 4 gevallen geconstateerd, terwijl injanuari 1957 tot nu toe 5 gevallen werden gerapporteerd. Ook Engeland (ge??soleerde ligging met afmaaksysteem) en Denemarken (vacicinatiren afmaaksysteem) behoren tot de West-Europese landen, waar het mond- en Iklauw-zeer practisch nog niet voorkomt. Nu de entingsperiode 1 februari weer een aanvang neemt, is het wel zaak <dat zospoedig mogelijk de mond- en klauwzecrvaccinatie wordt verricht.Via

pers en radio is een beroep gedaan op de veehouders om niet tot het laatst-ogenblik te wachten met deze vaccinatie, daar de immuniteit van de Nederlands-veestapel op dit moment niet voldoende waarborg meer biedt, dat aan een eniigszinsbelangrijke besmetting weerstand zal kunnen worden geboden.De Veeartsenijkundige Dien.st doet dan ook een beroep op de medewer-king van dierenartsen en hen ter beschikking staande assistenten, om zospoedig mogelijk met de hervaccinatie van de veestapel een aanvaing temaken. Installatie Nationale Raad voor Landbouwkundig Onderzoek. De Nationale Raad voor Landbouwkundig Onderzoek is op 4 januari 1957 in eenplechtige bijeenkomst tc Den Haag in Hotel â€žDe Wittebrug" ge??nstalleerd dioor ir.Z. Th. Fetter, voorzitter van de Centrale Organisatie T.N.O. Tot voorzitter van de Raad is ir. A. W. v. d. Plassche gekozen, de Directeur-Gene-raal van de Landbouw.

De Raad is samengesteld uit vertegenwoordigers van de over-heid, bedrijfsleven en wetenschap; leden zijn: ir. H. T. Tjallema, directeur van dcAkker- en Weidebouw; namens het Landbouwschap ir. G. J. Klompe, ir. G. P. F.Royackers en ir. Wansink; namens de Landbouwhogeschool: J. M. van Bommel vanVloten, president-curator en prof. ir. W, de Jong, rector magnificus, alsmede mamensde Kon. Ned. Academie van Wetenschappen prof. dr. V, J. Koningsberger. De Raadtreedt in de plaats van de Landbouworganisatie T.N.O. Met het secrelariaat vande Raad is belast ir. C. van der Giessen, Koningskadc 12, Den Haag.In zijn rede gaf ir. Fetter een overzicht van de historisch gegroeide motieven, dietot instelling van de Raad hebben geleid, ten doel hebbende meer eenheid te bren-gen over het gehele terrein van het landbouwkundig onderzoek. De Raad is eenT.N.O.-instelling, zodat het verband met de overige

gebieden van toegepast natuur-wetenschappelijk onderzoek blijft bestaan. De Raad zal voorts advies uitbrengenover alle posten van de ontwerp-begroting van het Ministerie van Landbouw, waar-door doublures van onderzoek of juist hiaten kunnen worden geconstateerd.Behalve de co??rdinerende taak zal de Raad zijn belast met het vervolmaken van destichtingsvorm van dc verschillende instituten en instellingen; met het laten ver-richten van aanvullend onderzoek door werkgroepen en op andere wijze â€” de op-richting van het Centrum voor Plantenfysiologisch Onderzoek is hiervan een voor-beeld; met â€žad hoe" â€” werkzaamheden, als het stichten van een Publikatiecentrumen de uitgave van de index op het landbouwkundig onderzoek, met het bevorderenvan contact tussen de groep directeuren van landbouw-instituten en van hen metalle T.N.O. directeuren en tenslotte met het verzorgen van de

internationale con-tacten.



??? BERICHTKN EN \\ ERSLAGEN \\ erslag van de \\\'eterinair-Hygi??nische Dienst der Cienieente Texel. Ook over het jaar 1955 heeft de Veterinair-Hygi??nisehe Dienst der Gemeente Texelin een uitvoerig en zeer goed gedocumenteerd verslag, de lotgevallen van deze Dienstaan dc buitenwereld medegedeeld.Deze Dienst omvat: A. De Vleeskeuringsdienst. B. De keuring van het op Texel in te voeren vee. C. De stal-, vee- en melkcontrole. D. Het markttoezicht. E. De administratie van de Dienst. A. De Vleeskeuringsdienst. Vermeldenswaard is, dat in 1927 door de Texelseveehouders een vereniging is opgericht, welke de verkoop van alle voorwaardelijkgoedgekeurde dieren behartigt. Door dc samenwerking van deze vereniging met dcvleeskeuringsdienst, is het op Texel mogelijk dat deze vereniging gebruik maaktvan de gemeentcslager en van de diensten van dc controleur voor de administratieen de uitbetaling van de

opbrengst der verkochte dieren. Een uitstekende oplossing.Het verslag op de voet volgende, valt het grote aantal gestorven schapen en lamme-ren op, n.1. resp. 440 en 2461. Een aanduiding voor de grootte van de schapen-fokkerij op Texel, waarvan ook getuigt de marktaanvoer te Den Burg in 1955, n.1.van 13227 lammeren. Ook in 1955 bedroeg het aantal ingevoerde kilogrammen vlees ongeveer de helft vanhet gewicht der normale slachtingen, zulks i.v.m. het feit, dat er in het toeristen-seizoen veel vraag is naar speciale vleessoorten. Het aantal afgekeurde runderlcvers is vrij hoog te noemen, n.1. 61 op 522 geslachterunderen, terwijl het aantal van 519 afgekeurde baarmoeders van runderen op 522slachtingen erop wijst, dat ten eerste de bewoners van Texel practisch geen stieren-of ossenvlees te eten krijgen en ten tweede, dat het Hoofd van Dienst afdoende envolkomen terecht met deze â€žillegale" afkeuringen

waakt tegen overtreding van artikel7 van het Kon. Besluit van 13 september 1924 No. 448 (bereiding van vleeswaren).Tuberculose werd slechts 3 maal bij varkens waargenomen. Bij runderen geen enkelemaal. Dc rundveestapel op Texel is dus inderdaad geheel vrij van tuberculose, zodatde besmetting van de varkens wel zal zijn van aviaire- of humane aard.Bij 26 runderen werd distomatose geconstateerd, terwijl deze ziekte op Texel veelfrequenter voorkomt. Men neemt aan, dat er dus nog steeds veehouders zijn dieschapen met distomatose op de markt te Purmerend als wrak vee verkopen. Van de389 onderzochte bloedmonsters op miltvuur, was er geen enkele positief.Dc reeds genoemde vereniging tot verwerking van uit nood geslachte en gestor\\cndieren, bestaat bijna 25 jaar en is op Texel een onmisbare instelling geworden. Hetbestuur bestaat uit praktische veehouders, terwijl er een commissie van arbitrage be-

staat om eventuele klachten in behandeling te nemen, hetgeen in 1955 niet is ge-schied. Aan inkomsten ontving de vereniging ?’ 15.244,48. Aan onkosten werd uit-gegeven ?’ 6.806,37. Totaal werd 16215 â€žpond" vlees verkocht. Aan de uitbouw van de verwerkingsinrichting werd in 1955 verder gewerkt. Hierovervindt men in het verslag een uitvoerige correspondentie van het Hoofd van Dienstmet zijn gemeentebestuur. Ten slotte werd besloten om de verwerkingsinrichting uitte breiden tot destructor. Dan zal er diermeel en vet kunnen worden geproduceerd,dat aan de hoogste eisen voldoet en men zal dan niet langer afhankelijk zijn van dedestructor te Schagen en baas in eigen huis worden. Aan de Ministers van SocialeZaken en van Landbouw, Visserij en Voedselvoorziening werd verzocht om de ver-werkingsinrichting van Texel na reorganisatie toe te laten als destructor. In 1955werd verwerkt 42.356 kg. afgekeurd

materiaal, waarvan werd geproduceerd 10.200kg. diermeel en 5526 kg. technisch vet. De analyses gaven op 4 april 1955 aan eeneitwitpercentage van 54.3% en op 22 april van 52.7%. Het nadelig saldo van deverwerkingsinrichting bedroeg in 1955 ?’ 5.892,08.



??? B. De keuring van het op Texel in te voeren vee. Het is prettig om te lezen, dat het voordeel van de ge??soleerde ligging van Texel ookin 1955 ten volle is uitgebuit, ten bate van de gezondheidstoestand van de veestapel.Van de vaste wal werden op een invoervergunning op Texel ingevoerd 139 koeien,157 pinken, 11 stieren, 250 graskalveren, 70 nuchtere kalveren, 6 varkens, 30 biggen,3 rammen en 1 geit. Op 6 januari werd door Burgemeester en Wethouders de invoer van varkens ver-boden, zulks i.v.m. het voorkomen van varkenspest in Noord-Holland en elders. Op27 juni werd dit verbod opgeheven. ."^an het ingevoerde rundvee werd de eis gesteld, dat het tuberculosevrij was. De.graskalveren, die zonder een wit certificaat werden ingevoerd, werden bij aankomstin de haven getuberculineerd en na 3 maal 24 uur op de boerderij gecontroleerd.Twee reagerende dieren werden binnen een

week na aankomst van Texel verwijderd.Van de runderen boven ?Š?Šn jaar werd een klein aantal ingevoerd met een bewijs vanâ€žabortusvrij"; alle andere runderen boven ?Š?Šn jaar werden zo spoedig mogelijk doormiddel van bloedonderzoek onderzocht op abortus-Bang. Het bleek, dat er 12 be-smette dieren waren ingevoerd, die binnen een week van Texel werden verwijderd. C. De stal-, vee- en melkcontrole. In een uitvoerig, aan het Gemeentebestuur van Texel gericht schrijven, heeft hetHoofd van Dienst geadviseerd om de assistent van de Dienst, die door verschillendeorganisaties op het gebied van de landbouw ter beschikking was gesteld van deDienst, in vaste gemeentedienst te benoemen. Hem is thans, binnen het kader vanzijn bevoegdheid opgedragen de inspectie van de Texelse wolveestapel, controle opde bestrijding van de tuberculose en van de abortus-Bang. De Brucellose-

bestrijding geschiedt aan de hand van een melk- of bloedonderzoek,hetwelk 4 maal per jaar op het laboratorium van de Dienst wordt verricht. Elk rundouder dan ?Š?Šn jaar, dat op een Texels bedrijf aanwezig is, wordt op deze wijze pe-riodiek op het aanwezig zijn van Brucellose onderzocht. Dit geschiedt n.a.v. artikel 8ader Verordening voor de Gemeente Texel, waarbij het verboden is een rund tehebben of te houden zonder in het bezit te zijn van een verklaring, die niet oudermag zijn dan 3 maanden, dat het rund vrij is van besmettelijk verwerpen.Het aantal runderen op Texel bedraagt ongeveer 7300, waarvan alle eigenaren directof indirect zijn aangesloten bij de Prov. Gezondheidsdienst in Noord-Holland te Alk-maar. Door Burgemeester en Wethouders van Texel werd een ontwerp-verordening op deheffing van rechten voor de Brucellose-bestrijding onder het rundvee bij de Ge-meenteraad

ingediend. Het recht bedraagt per rund ?’ 0,50, waardoor de opbrengstongeveer ?’ 3650,â€” wordt, zodat de kosten van de vaste assistent hieruit kunnenworden bestreden. In het laboratorium werden 3044 melkmonsters onderzocht op Streptokokken, terwijl92 melkmonsters algemeen bacteriologisch werden onderzocht. Verder werden 2991busmonsters melk onderzocht op abortus-Bangbacillen, alsook 260 koemonsters en50 bloedmonsters, welke laatste op het laboratorium van de Gezondheidsdienst teAlkmaar werden onderzocht. Door een sprekend voorbeeld wordt aangetoond hoemoeilijk de strijd tegen de abortus-Bang is. De reductaseproef werd geregeld uitge-voerd. De rundveestapel op Texel mag inderdaad vrij van tuberculose worden genoemd.Gedurende het seizoen 1954â€”1955 werd geen enkel reactiedier gevonden en in hetseizoen 1955â€”1956 slechts 1 reactiedier, dat na

slachting op het abattoir te Alkmaareen negatief sectiebeeld vertoonde. Op 8 bedrijven werd bij 663 schapen en 267 lammeren rotkreupel geconstateerd. Derunderhorzelbestrijding werd door de Prov. Gezondheidsdienst te Alkmaar uitstekendgeorganiseerd. Er werden slechts enkele besmette dieren aangetroffen. De mede-werking van de veehouders was buiten.gewoon. In 1955 werden 2955 eerste insemi-naties verricht, waarvan 2675 drachtigheid opleverde ofwel 90/2%.



??? D. Het markttoezicht. Bij de 13227 ter veemarkt te Den Burg aangevoerde lammeren werd ?Š?Šn keer rot-kreupel geconstateerd. De gehele Texelse veestapel was in 1955 ge??nt tegen mond-en klauwzeer, behalve ?Š?Šn bedrijf met ?Š?Šn koe, waardoor het markttoezicht werdvereenvoudigd. E. De administratie. Het nadelig saldo van de gehele dienst bedroeg in 1955 ?’ 12.925,54, waarin hettekort van ?’ 5892,08 op de verwerkingsinrichting is begrepen, alsmede de geheleBrucellose-bestrijding is verwerkt. Iedereen zal met groot genoegen het verslag vandeze Dienst, die in ons land uniek is, lezen. Hier is alles, zowel de VecartsenijkundigeDienst als de Volksgezondheid in ?Š?Šn hand en wel in een goede hand, terwijl mende indruk krijgt, dat deze Dienst gedragen wordt door alle veehouders op Texel enhet Gemeentebestuur op alle mogelijke wijze medewerking verleent, tevens, dat deDienst tot

grote tevredenheid van alle partijen werkt. Er heerst een fris initiatief, tot heil van mens en dier. En in dit licht bezien, is hettekort gaarne op de koop toe te nemen. Hoe paradoxaal het ook moge klinken, wijwensen het Gemeentebestuur van Texel en de actieve Directeur van deze Dienst vanharte met dit verlies geluk, omdat er zulk een grote, niet direct in baar geld uit tedrukken winst is gemaakt. Dr. R. VAN SANTEN Landbouwglds 1957. Uitg.: Staatsdrukkerij- en Uitgeverijbedrijf, \'s-Gravenhage. Prijs ?’ 5,â€”. Evenals voorgaande jaren is ook dit jaar weer een uitstekend verzorgde landbouwgids verschenen. Voor allen, die geregeld met landbouwzaken in aanraking komen, is dit een uitge-breide gids. Ook voor de dierenartsen, die uit de aard van hun beroep vrijwel dagelijks metlandbouwzaken worden geconfronteerd, zal dit werk groot nut kunnen afwerpen. 22e Nederlandse Landbouw week. De

regelingscommissie voor de Nederlandse Landbouwweken heeft besloten de 22eLandbouwweek te houden van 3 tot en met 6 juni aanstaande.Het programma zal zo spoedig mogelijk worden bekendgemaakt. Vee- en Vleeskeuringswet. Verschenen is in de Schuurman en Jordens\' editie de 4e aanvulling van de 7e drukvan de Veewet en dc 5e aanvulling van de 11e druk van de Vleeskeuringswet. Adresboek voor de Friese Land- cn Tuinbouw. In de â€žAlta"-uitgaven is verschenen het adresboek voor de Friese Land- en Tuin-bouw. Deze gids is uitgegeven door het Algemeen Publiciteitsbureau, Oosterkade 20 b,Leeuwarden. (Jezondheidscomniissie voor Dieren van het Landbouwschap. Hierbij wordt meegedeeld, dat met ingang van dinsdag 29 januari het adres van hetsecretariaat van de Gezondheidscommissie voor Dieren gewijzigd is in: Raamweg 28,\'s-Gravenhage, tel. 01700â€”183510.



??? MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKI NDE Bureau: Rubenslaan 123, Tel. 030â€”11413, Gironummer 511606 ten name van dcMaatschappij voor Diergeneeskunde, Utrecht. VAN HET SECRETARIAATA.s.sistentie mond- en klauwzeerbestrijding. In aansluiting aan de mededeling in de aflevering van het Tijdschrift voor Dier-geneeskunde van 15 januari j.1., v^jordt nogmaals gewezen op de wettelijke assis-tentieregeling ten behoeve van de mond- en klauwzeerbestrijding.Door de Provinciale Gezondheidsdiensten voor dieren is in overleg met de provin-ciale vestigingscommissies vastgesteld, welke dierenartsen in aanmerking komen voorassistentie. Het waarnemingsbureau houdt zich strikt aan de opgaven van de Provinciale Ge-zondheidsdiensten, zodat rechtstreekse opgaven bij het waarnemingsbureau niet inbehandeling kunnen worden genomen. De door de Provinciale Gezondheidsdiensten

opgegeven dierenartsen ontvangen eenverklaring, dat zij behoefte hebben aan een assistent bij de inenting van herkauwendedieren tegen mond- en klauwzeer.Zonder die verklaring is geen assistentie toelaatbaar. De studenten, die zich opgeven, zullen door het waarnemingsbureau worden inge-deeld, waarbij zoveel mogelijk rekening zal worden gehouden met kenbaar gemaaktewensen. De studenten zullen evenals bij de tuberculosebestrijding worden opgenomen in decollectieve ongevallen- en ziekteverzekering, die door de Maatschappij voor Dier-geneeskunde is afgesloten. De betreffende dierenartsen moeten het waameniingsbureau van te vorenberichten op welke dagen zal worden geassisteerd. Indien dit niet geschiedt, moet de verzekeringsmaatschappij de gehele periode van1 februari tot 15 april in rekening brengen. Indien de assistenten niet zijn verzekerd, kan dit voor de dierenarts vergaande

kon-sekwenties meebrengen. De kosten van verzekering, administratie, bemiddeling etc., die de dierenarts na af-loop van de periode in rekening zullen worden gebracht, bedragen ?’ 2, â€”per dag.Het honorarium wordt rechtstreeks tussen dierenarts en assistent verrekend. De studenten, die het eerste gedeelte van het Doctoraal examen mei goedgevolg hebben afgelegd en zich beschikbaar kunnen stellen voor assis-tentie, ook al is het voor slechts enkele dagen, wordt dringend verzochtzich alsnog op te geven door invulling cn opzending van de strook, die[KT brief van 14 januari aan alle betreffende studenten is toegezonden. Contributie kandidaatlidmaatschap. In afwijking met andere jaren wordt de kandidaatleden dit jaar geen stortings-formulier toegezonden, waarmee zij hun contributie kunnen voldoen..Alle kandidaatleden wordt, ter besparing van overbodig werk en kosten, dringendverzocht hun, toch

al zeer laag gestelde, contributie van ?’ 12,50 zo spoedig mogelijkin ieder geval v????r 1 april a.s. te voldoen door overschrijving op girorekening 511606ten name van de Maatschappij voor Diergeneeskunde te Utrecht.



??? Klein werkverlof voor zaken. Gebleken is, dat aan militairen, die minstens een jaar in werkelijke dienst zijn, zoge-naamd klein verlof voor zaken gedurende zes weken kan worden verleend, indiende dienstbelangen zich hiertegen niet verzetten. Dit verlof dient individueel te worden aangevraagd, maar zal door de Maatschappijvoor Diergeneeskunde worden gesteund door een request, rechtstreeks aan de Mi-nister van Oorlog. Zij, die dit verlof aanvragen, dienen er de Maatschappij voor Diergeneeskunde vanop de hoogte te stellen, met vermelding van de militaire personalia.Deze mededeling is ook bedoeld voor degenen, die dit verlof reeds hadden aange-vraagd, maar nu inmiddels 12 maanden in werkelijke dienst zijn. PERSONALIA Het Hoofdbestuur draagt de volgende collegae voor het lidmaatschap van de Maat-schappij voor Diergeneeskunde voor: Dekker, Burg. Reigerstraat 63 bis. Utrecht.L.

Hoogendoorn, .^btwoudseweg 167 b. Delft. Adreswijzigingen en dergelijke: Bekkum, J. G. van, van Wormerveer naar Amsterdam (O.), v. d. Waalstraat 28-1. (69) Brand, A.; 1956; Hasselt (Ov.), Justitiebastion 4; tel. 05209â€”266, P., ass. bij A. Kers. (74) Dekker, A.; 1957; Utrecht, Burg. Reigerstraat 63 bis; D. (inla.ssen 77) Hellinga, T.; 1956; Henaard (Fr.) ; D. (in mil. dienst). (86) Hoogendoorn, L.; 1957; Delft, Abtwoudseweg 167b; D. (inlassen 89) Hooghiemstra, E.; 1956; Utrecht, Frederik Hendrikstraat 34; D. (in mil. dienst). (89) Jongbloed, A.; 1957; Wirdum (Fr.), No. 31; tel. 05105â€”438: D. (92) Poel, K. van der, te Brielle, naar M. H. Trompstraat 35, aldaar (tel. no. ongewij-zigd). (105)Rondhuis, P. R., te Schiedam, naar Tuinlaan 10b, aldaar, tel. no. priv?Š 01800â€”65386, gr. 66218. (107)Siebelink, J., van Delden naar Wierden, Rijssensestraat 50, tel. 05496â€”298. (110)Til, M. van, te Doetinchem, naar 0-142

â€žBerkenhorst", aldaar (tel. no. ongewijzigd). (114) Uilenberg, G., van Rigl El Fula tijdelijk naar Department of ,\\nimal Production,El Obeid, Sudan. (125) Willenswaard, C. L. van; 1957; Zeist, Amalia van Solmslaan 29; tel. 03404â€”3946; D. (121) Wijers, P. H. N.; 1957; Aerdenhout, Houtvaartkade 46; tel. 02500â€”27042; wnd. D. (121) Zuijdam, Dr. D. M., te Arcisate Varese (Itali??), diens corr. adres luidt: Rotterdam,Charlotte de Bourbonlaan 38, tel. 01800â€”120637, gr. 143038. (125) (icvestigd: Moerman, A., te Kampen, Fcrnhoutstraat 18, tel. 05292â€”3250, gr. 966348, P., geass.met W. J. van de Weg, sp. 8-9 en 19-20 (kl. huisd.), (voortzetting praktijk D.Friehng). (100) Weg, W. J. van de, te Kampen, Fcrnhoutstraat 18, tel. 05292â€”3250, gr. 966348, P.,geass. met A. Moerman, sp. 8-9 en 19-20 (kl. huisd.), (voortzetitng praktijk D.Frieling). (120) Wouters, A. P., te Chaam, Gilseweg A-140, Tel.

01694â€”297. (121)



??? Benoemd: Hoeden, Dr. J. van der, te Givata??m (Isra??l), tot Hoogleraar bij de medische faculteitvan de Universiteit te Jerusalem. (124) Wouters, G. W. J., te Alkmaar, te rekenen met ingang van 1 januari 1957, tot plaats-vervangend Inspecteur van de Veeartsenijkundige Dienst en tot Rijkskeurmeesterin bijzondere dienst bij de Veeartsenijkundige Dienst. (121) Eervol ont.slag: Soest, G. van, te De Meern (U.), op zijn verzoek, te rekenen met ingang van 22oktober 1956, als plaatsvervangend Inspecteur bij de Veeartsenijkundige Dienstin het district Gelderland. (111) Wagenaar, Prof. Dr. G., te Utrecht, te rekenen met ingang van 1 januari 1957,wegens vertrek uit het district waarin hij is aangesteld, als plaatsvervangend In-specteur bij de Veeartsenijkundige Dienst in het district Zeeland-Westelijk Noord-Brabant. (119) Rijksuniversiteit Utrecht, faculteit Diergeneeskunde: De Minister van

Onderwijs, Kunsten en Wetenschappen heeft de toevoeging van hetInstituut Buitenpraktijk aan de Faculteit voor Diergeneeskunde der Rijksuniversi-teit te Utrecht goedgekeurd. Met ingang van 11 december 1956 werd als beheer-der van bovengenoemd instituut benoemd Dr. N. C. W. Hesse. Alle post, hetInstituut betreffende, te richten aan Beheerder Instituut Buitenpraktijk, Biltstraat172, Utrecht. Diergeneeskundig examen: Geslaagd op 16 januari 1957 Dekker, A. (77) Geslaagd op 21 januari 1957: Hoogendoorn, L. (89)



??? De 31e januari overleed plotseling door een noodlottig ongeval Dolf Meiessen.Tijdens assistentie in Breda werd op een onbewaakte overweg zijn auto door eensneltrein gegrepen, waarbij hij samen met zijn 63-jarige medepassagier de dood vond.Vooral voor zijn vrouw Tineke moet dit een welhaast niet te dragen slag zijn.Dolf Christiaan Herman Meiessen werd geboren op 12 januari 1931 te Amsterdam.Op 23 november 1955 trouwde hij met Tineke Honig, uit welk huwelijk op 21 de-cember 1956 hun eerste dochtertje geboren werd. Hun geluk leek toen volmaakt.Door zijn helder verstand heeft Dolf met de studie nooit veel moeilijkheden gehad.In verbluffend korte tijd wist hij zich op een examen voor tc bereiden. Onlangs nogslaagde hij voor zijn Doctoraal-examen 2e gedeelte, en op dc dag van zijn begrafeniszouden zijn co-assistentschappen zijn begonnen. Het heeft niet zo mogen zijn.Dolf met

zijn gulle en hartelijke inborst, met zijn levenslust en gevoel voor humor,genoot volop van het studentenleven en weinigen konden als hij sfeer in een feestbrengen. Door zijn gelijkmatige, vrolijke en zonnige karakter nam hij ieder voor zichin. Nauwelijks is het voor te stellen dat Dolf voorgoed van ons is heengegaan. Alsvanzelfsprekend aanvaardden we zijn hartelijke en belangeloze vriendschap en pasnu beseffen wij, hoeveel hij voor ons heeft betekend. Dolf, je bent ons een voorbeeld geweest in kameraadschappelijkheid, hartelijkheiden hulpvaardigheid, en als zodanig zal je steeds in onze herinnering blijven voort-leven. Innig leven we mee met jou, Tineke, in dit bijna onoverkomelijke leed. Moge deherinnering aan Dolf met zijn beminnelijke karakter je kracht geven deze zware slagte boven te komen. Op maandag 4 februari is zijn stoffelijk overschot op het kerkhof van Castricumonder aanwezigheid

van zijn vele vrienden ter aarde besteld.Beste Dolf, rust in vrede. Namens al zijn vrienden,L. A. VAN LANGERAADJ. UWLAND IN MEMORIAM



??? VOEDINGSBODEMS VOLGENS DUBOS VOOR HET KWEKENVAN MYCOBACTERI?‹N door W. J. I. VAN DER GULDEN te Heino. Inleiding. In 1945 en 1946 (15 en 16) deelde Dubos mede dat hij stoffen hadgevonden, die een snelle groei van Laboratoriumstammen van Mycobacte-rium tuberculosis en Mycobacterium avium mogelijk maakten. Bij hetgebruik van bodems, waaraan deze stoffen waren toegevoegd, konden zelfsmet inocula tot een verdunning van 10-S mg goede resultaten wordenverkregen. Hoewel D u b o s er in 1946 (16) met nadruk op had gewezen,dat er geen reden was te veronderstellen, dat ook de groei van kiemenuit pathologisch maetriaal door zijn bodem zou worden begunstigd, kon hijenkele maanden later tezamen met Davis, Middlebrook en-Pierce(17) melden, dat hij positieve cultures had verkregen van kiemarm patho-logisch materiaal. Dorothy Smith

vestigde in 1947 de aandacht op de eigenschap van devloeibare bodem van Dubos, de werking van antibacteri??le middelen teversterken. Zij achtte de bodem daarom van groot belang voor het onder-zoek o.a. van de streptomycine-resistentie van humane stammen. Roberts1948 (44) meent, dat de op dit medium gegroeide kiemen voor muizenveel infectieuzer zijn, waardoor na injectie van zulke culturen bij dezedieren een snel ziekteverloop plaats zou vinden en de muizen geschikt zou-den worden voor in-vivo proeven met geneesmiddelen. Paterson enWinmill 1950 (40) maken gewag van de bodem bij het isoleren vanMyc. tuberculosis var. bovis uit melk. Dubos (1950) noemt het een voordeel van de â€žgedispergeerde groei", datbij het uitvoeren van kunstmatige infecties, zowel met de B.C.G.-stam alsmet pathogene mycobacteri??n, een gemakkelijk te berekenen aantal kiemenwordt

ingebracht, die bovendien alle in een zelfde biologische toestandverkeren. In het navolgende zal worden getracht door het ordenen van in de,voornamelijk in de Anglo-Saksische, literatuur gevonden gegevens, eenbeeld te geven van de eigenschappen en toepassingsmogelijkheden van devloeibare en de vaste bodem van Dubos. De aangetroffen gegevens zijndaartoe in drie hoofdstukken samengebracht, t.w.I Beschrijving van de bodemsII Bijzondere eigenschappen van de bodems III De specifieke gevolgen van Tween-80 en aibumine in de bodems. HOOFDSTUK IBESCHRIJVING VAN DE BODEMSMycobacteri??n kunnen door hun wasachtige structuur in de klassiekevloeibare bodems niet diffuus groeien. Zij vormen daarop slechts een vliesen de bovine bacillen doen dat zelfs nog maar slecht. In eigeelhoudendebodems ontstaat daarentegen wel diffuze groei onder het

vloeistofoppervlak.Vooral de fosfolipoiden uit het eigeel zijn daarvan de oorzaak. In dezebodems groeien de bacillen (Eggert h 1950 (23)) in gevlochten dradenof in klompjes, die tot losse kiemen kunnen worden uiteengeslagen.



??? Ook onverzadigde vetzuren met langere atoom-ketens, waaronder oliezuur,kunnen Mycobacteri??n zo laten groeien. Zij zijn echter ook in kleine con-centraties voor deze micro-organismen zeer toxisch. In met giftige hoeveel-heden bevorderen zij de groeisnelheid. Zulke stoffen worden in sommige industrie??n in emulsies gebruikt om hunoppervlaktespanning verlagende werking. Een van deze stoffen, â€žTween-80"genaamd, is een ester van oliezuur en bevat dit zuur bovendien in onge-bonden toestand. Het bleek, dat â€žTween-80" onder zekere voorwaarden ineen â€žbasaalmedium" ook in hogere concentraties vrijwel niet toxisch isvoor mycobacteri??n en bovendien de groei van deze micro-organismen be-vordert. Men neemt aan, dat het ongebonden oliezuur in diverse voedings-bodems door binding aan serumalbumine onschadelijk wordt gemaakt.Uit deze vinding is de vloeibare

Tween-80-albumine bodem van D u b o sgegroeid. In zijn vaste bodem maakt D u b o s alleen gebruik van de groeibevorderen-de werking van het toegevoegde Tween-80. Ook in het met agar vast-gemaakte synthetische medium moeten albuminen aanwezig zijn, wil dezewerking tot uiting komen. Â§ 1. De samenstelling van de vloeibare bodem. De samenstelling van deze bodem heeft in de loop der jaren enkelewijzigingen ondergaan. In 1945 gebruikt Dubos (15) â€” hij werkte toen nog met Tween-60 (een estervan stearinezuur) â€” de bodem van Long. In 1946 (16) meldt hij, tesamen metD a v i s, dat de gunstige resultaten van Tween-80 tot uiting komen in verschillendebekende synthetische media, zoals die van D.o r s e t, van Long en van S a u t o n.Zelf verkiest hij als basaal medium een gewijzigde bodem van K i r c h n e r, die ge-makkelijk bereidbaar is.^) De totale bodem bestond uit: Asparagine

of een hydrolysaat van case??ne 1,0 gr. Na2HP04, 12 HaO 6,3 â€ž KH2PO4 1,P â€ž Na. citraat. 2 H2O 1,5 â€ž Aqua destillata ad 1000,0 cc Hieraan wordt toegevoegd glucose 2,0 gr. â€žvegex" 0,02 % â€žserum-fractie V" 0,2 % Tween-80 van een 10% oplossing 5 cc. 0,05 % â€žVegex" is een autolysaat van gist en bevat in water oplosbare vitaminen, waarvanâ€” zoals D u b O i s zegt â€” de invloed nog onbekend is. â€žSerum-fractie V" is eenin de handel verkijgbaar gedroogd produkt. Het zijn albuminen, die door praecipitatie,met behulp van alcohol, uit runder-plasma zijn gewonnen. â€žTween 80" is een polyoxynaethyleenderivaat van sorbitan-mono-oleaat,(sorbitan is een anhydride van sorbitol). Het bevat, zoals iedere ester kleinehoeveelheden van de moederstoffen en is zo o.a. met vrij oliezuur veront- 1) Sartory en Jund (1950) bemerkten, dat Sautons bodem aanzienlijkonderdeed voor die van

Kirchner (47).



??? reinigd. Tween 80 is een viskeuze gele vloeistof, die zich in alle concen-traties met water en ook met de basaalbodem, laat vermengen.^).In 1947 hebben DubosenMiddlebrook (18) de volgende gewijzig-de samenstelling aangegeven: Oplossing I Oplossing 2 Los onder verwarming op aqua destillata 850 cc KH2PO4 1 gram caseine-hydrolysaat Itot 2 gram NaHP04-12H20 6,3 gram ferri-ammon-citraat 5 tot 50 mgr Asparagine 1 tot 2 gram Mg SO4-7H2O 10 mgr aqua dest. 100 cc Call 2 0,5 mgr Voeg deze opl. I toe aan opl. 2. ZnSo4 0,1 mgr CaS04 0,1 mgr Bij 400 cc van het mengsel van opl. 1 en 2 voegt men toe 0,5 cc van een10 % oplossing van Tween 80. Na sterilisatie van de aldus vervaardigde voedingsbodem worden toege-voegd: fractie V uit runderplasma 5 gr; glucose 5 gr. In 1950 zeggen D u b o i s met FennerenPierce (21) erdc voorkeur aan tegeven bij het kweken van de

B.C.G. in plaats van albuminen uit runderplasma, dieuit menselijk serum te gebruiken. Deze humane albuminen moeten op een anderewijze gewonnen worden dan die van het rund, willen zij dezelfde groeibevorderendeeigenschappen hebben. Gl over 1952 (31) schrijft de euglobinen van menselijk serum een betere werkingtoe dan de runder-albuminen. Hij meldt hierbij de gunstigste resultaten van 0,1%Tween-80 in een wat gewijzigde basaal-bodem. Gerne z-R i e u x 1948 (30) gebruiktjuist liever 0,01% Tween-80, althans voor het kweken van kiemen uit pathologischmateriaal. B e r n a r d, die in 1949 met Braun en Kreis (4) dit gewijzigdemedium naast een 0,05% Tween-80 bevattende bodem gebruikte, zag echter geensignificant verschil tussen beide bodems. Konowalchuk en Reed 1950 (35) laten de oliezuur-ester zelfs helemaal ver-vallen; hun bodem komt daardoor buiten het kader van

deze bespreking. Davisacht het in sommige gevallen nuttig het vrije oliezuur uit Tween-80 te verwijderen.Glover (31) heeft voor de optimale werking van de euglobinen en Tween-80 eeneigen samenstelling van de basaal-bodem aangegeven. A c k a r t (1) beveelt, speciaalvoor het kweken van Myc. avium, een wat gewijzigd medium aan. Â§ 2. Samenstelling van de vaste bodem. Dubos heeft in 1946, met Davis en Middlebrook (17) en in1947 met Middlebrook all?Š?Šn (18), meegedeeld, dat hij 90 c.c. vanhet, ook in de vloeibare vorm gebruikte ba.saalmedium, heeft vastgemaaktmet 1,5 gram Agar (Difco). Bevat dit medium 0,2 % albumine, zeggen zij,dan treedt geen groei op, maar bij een albuminegehalte van 0,5 % noemenzij de resultaten goed. Gernez-Rieux c.s. 1948 (30) bevelen het ge-bruik van de oliezuur-vrije Bacto-agar (Difco) aan. Bovendien geeft hijook hier de voorkeur aan slechts

0,01 % Tween 80, als hij de bodemgebruikt voor primaire isolatie van kiemen uit pathologisch materiaal.Middlebrook heeft succes gemeld van het toevoegen van penicilline Tween-80 wordt gefabriceerd door Atlas Powder Co.-Willington-Delaware enis eveneens verkrijgbaar bij Messrs. Honeywill and Stein Ltd., Londen.



??? aan het vaste medium; het aantal verontreinigende bacteri??n wordt eraanzienlijk door verminderd. (Het toe te voegen aan de vloeibare bodembleek onmogelijk â€” zie o.a. Kirby en Dubos 1947 (33) â€” aangezienhet daarin ook de groei van Mycobacteri??n aanzienlijk remde). Â§ 3. Het enten en bebroeden. a. De Enttechniek. In tegenstelling tot de klassieke vloeibare media;waarbij het inoculum nauwgezet op het vloeistof oppervlak moet wordenafgezet, kan de bodem van D u b o s op de zelfde manier worden ge??nt alsandere vloeibare bodems met niet-juurvaste kiemen. De reden hiervan is,dat in D u b o s\' bodem ook de Mycobacteri??n in de vloeistof groeien.Ook de vaste bodem wordt op de gebruikelijke manier ge??nt. b. De afmetingen van het inoculum. De grootte van het kleinste ino-culum, dat nog aanslaat, is onder meer afhankelijk van de bacteriestam.Zo zag men, dat de kleinste inocula

van de humane stammen H 37 R en24208, die nog groei gaven, 103 maal zo groot waren als die van dehumane stam H 37 Rv en de bovine stam Ravenel. Toch geeft demededelirig van Dubos en Davis, 1946 (16), dat men nog inocula van10-8 jng van humane laboratoriumstammen kan gebruiken, een beeld vande mogelijkheden van hun bodem. In alle gevallen moeten de inoculaechter groter zijn dan nodig is voor het besmetten van caviae. Bij grotereinocula ziet men een aanzienlijk snellere groei (Dubos 1946 (16) enB r u n met V i a 11 i e r 1949 (18)). D u b o s gebruikt daarom als hij nietbeperkt wordt door de hoeveelheid materiaal, zelfs 0.1 cc van een cultuur. c. Het bebroeden. Alle bodems worden bebroed bij 37Â°C, ook als zijge??nt zijn met Mycobacterium avium (Dubos, Davis, Middle-brook en Pierce 1946 (17)). Schaef er 1946 en 1952 (49) schudtde vloeibare media een of twee maal daags

om de homogeniteit van degroei te bevorderen. Hoewel sommigen menen, dat watten tijdens de sterilisatie vetzuren in hetmedium kunnen verspreiden, kan volgens Ge r n e z-R i e u x het glaswerkvoor vloeibare bodems zonder bezwaar worden afgesloten met een watten-prop. Â§ 4 De groeiwijze in de vloeibare bodem. Dubos en Davis (1946 - 16) delen mede, dat Mycobacteri??n eenTween-houdende bodem diffuus doorgroeien, zodat er een macroscopischehomogeniteit ontstaat. De gelijkmatigheid van de groei is echter niet altijdeven volkomen. De cultuur van de B.C.G. stam bijvoorbeeld, vormt(Dubos en Penner 1950 - 21) pas na schudden een voor het bloteoog homogene massa. Gernez-Rieux (30) en zijn medewerkers zien,als de bodem met een druppel van een cultuur wordt ge??nt, de groei alseen wolk verschijnen, die na zekere tijd zijn maximum bereikt.De microscopische structuren

veranderen met het ouder worden van decultuur. Aviaire kiemen liggen (Breteyen Imelik 1949 - 6) de eerste48 uur in groepjes, die lijken op die van C. diphtheriae, en vormen devolgende 48 uur op de bodem van de buis visnetachtige structuren welkeuit elkaar-kruisende bundels van evenwijdige koorden bestaan (zie ookMiddlebrook en Dubos 1947 (37) en BI och 1950 (5)). Als naenige dagen het maximaal aantal levende kiemen is gevormd, lossen destructuren zich op en worden de bacillen tot losliggende individuen. Myc.



??? avium dispergeert echter gemakkelijker dan humane en bovine stammenen Myc. ranae doet dit nog weer vlugger (Yegian en Vanderlinde1948 (54)). Van de koorden moet worden opgemerkt, dat deze alleen doorvirulente Mycobacteri??n worden gevormd, hetgeen B 1 o c h tot de meningbracht dat alleen die stammen een â€žcord-factor" bezitten. De avirulentekiemen vormen klompjes en rosetten op de bodem van de buizen (G e r -nez-Rieux 1948 (30)). Doch de virulente stammen kunnen slechts bij zekere Tween-80-gehaltenin B u b O s\' bodem koorden vormen. Zo kunnen stammen, die bij minderdan 0,01 % Tween 80 koorden vormen, dit bij 0.05 % niet meer (Mid-dlebrook en Dubos 1947 (37) en Knight en Tompsett 1950(34).). CONCLUSIE In de vloeibare bodem van Dubos vormen alle Mycobacteri??n een macro-scopisch vrijwel homogene groei. De virulente stammen vormen bij

lagereTween-80-gehalten koorden, die na enige tijd uiteenvallen. Hogere con-centraties Tween-80 verhinderen de virulente stammen koorden te vormen,terwijl de avirulente kiemen deze nooit vormen. Â§ 5. De groeiwijze op de vaste voedingsbodem volgens Dubos. Ook op de vaste bodem is het beeld afhankelijk van de tijd, van het alof niet virulent zijn van de stam, en bij virulente kiemen ook van hetTween-gehalte van het medium. De eerste groei wordt zichtbaar als gladde, vochtige kolonies (By ham1950 (9)), die volgens Foley 1947 (29) lijken op die van Streptokokken enwaarvan Gerne z-R i e u x zegt, dat zij aan pneumokokkenkolonies doendenken. De laatste meldt, dat zij na 10â€”15 dagen van aspect veranderenen daarbij uiteenvallen in drie typen, namelijk: een â€žsmooth" type, metkleine, ronde, convexe, witte, ondoorschijnende kolonies; â€” 2e een â€žrough"type, met grote, platte,

droge kolonies met een onregelmatig oppervlak eneen diameter van 10-12 m.m. (welke twee vormen door Middlebrook,Dubos en Pierce (37) in 1947 waren genoemd) en tenslotte eenintermediair type met een convex "S" centrum en met een platte "R"rand. Het â€žrough" type blijkt bij de virulente stammen te behoren. Deavirulente groeien in de â€žsmooth" vorm. Aviaire kiemen hebben, naar W a g e n e r en M i t s c h e r 1 i c h 1951(52) verklaren, een geheel eigen groeitype. De kolonies zijn rond, bezitteneen gladde, gave rand en ondoorzichtige wratachtige uitgroeisels.Geen, resp. 0,005 of 0,01 % Tween-80 deed, in een experiment vanGerne z-R i e u x, de virulente stam H37Rv alleen in "R" vorm groeien.Op 00\' 0,02 % Tween-80 houdende bodems waren alle kolonies vandezelfde stam echter Smooth. Hetzelfde is o.a. bij de stam Ravenel waar-genomen. De virulente stammen blijken dus

in hun groeiwijze in vloeibare en opvaste bodems afhankelijk te zijn van het Tween-80-gehalte van het medium. Â§ 6. Microscopisch onderzoek van de cultures. Microscopisch onderzoek van macroscopisch zichtbare groei is nuttig, om-dat de vloeibare noch de vaste bodem een voor Mycobacteri??n typischegroei laten zien. De aanwezigheid van zuurvaste saprofieten kan men



??? echter ook op deze manier niet altijd met zekerlieid uitsluiten.Microscopisch onderzoek v????rdat de groei zichtbaar is kan de diagnoseaanzienlijk versnellen. Bernard (1949 (4)) nam op deze manier op eenvaste bodem op de 13e dag groei waar, die pas op de 26e dag voor hetblote ook zichtbaar werd. Bovendien kan men op deze wijze groei aantonenals zij later niet zichtbaar wordt, hoewel zij aanvankelijk wel aanwezig isgeweest (Bernard, Braun en Kreis 1949 (4)).Ge r n e z-R i e u x onderzocht 140 sputa, waarin bij microscopisch onder-zoek geen vuurvaste bacillen werden gevonden. Bij uitzaaiing op de bodemvan Dubos, kon door microscopisch onderzoek, na het bebroeden, bijgeen enkele bacteriegroei worden waargenomen. Doch bij 34 monsterswerden microscopisch zuui-vaste bacillen aangetoond. HOOFDSTUK II.DE EIGENSCHAPPEN VAN DE BODEMS VOI,GENS DUBOS. Â§ /. De

groeisnelheid van laboratoriumstammen in de vloeibare bodem. a. Mycobacterium tuberculosis var. hominis. Aan de hand van de volgende gegevens, verkregen met de stam H 37 Rv,wil Dubos aantonen, dat de groeisnelheid in zijn bodem bijzonder grootmoet worden genoemd. (Dubos e.a. 15, 17, 16). grootte grootte tijdstip van inoculum medium zichtbare groei 0.1 cc 10 cc 72 uur 10-2 jng 5 cc 3â€” 4 dagen 10-7 mg 5 cc 8â€”11 dagen 10-8 mg 5 cc 10â€”15 dagen Ook Gerne x-R i e u x (30) en V a 11 i s met VanDeinse (51) vin-den een bevredigende groeisnelheid. Corper, Cohn en Frey 1948(12) achten de snelheid van de groei gelijk aan die in de bodems vanY O u m a n s en van Wong. Bastin 1947 (2) noemt het medium vanL??wenstein beter dan de bodem van Dubos. Opmerkelijk is de mededeling van Sattler en Youraans 1948 (48), dat deperiode, waarin de logarithme van het aantal kiemen in

liniair verband staat met detijd (dus de periode van de snelste groei) korter is, dan die in media zonder Tween-80 en sleehts 5â€”7 dagen omvat. Fisher, Kirchmeier en Hess 1951 (27)melden zelfs, dat deze periode maar vier dagen duurt. Daarna volgt, zeggen zij, eentijdvak van 12 dagen, waarin het kiemenaantal recht evenredig is met de tijd. Men krijgt ondanks de laatste gegevens de indruk, dat de groeisnelheidvan laboratoriumstammen van Myc. tuberculosis var. haminis in de vloei-bare bodem van Dubos gimstig is. b. Mycobacterium tuberculosis var. bovis. De vloeibare bodem heeft volgens Dubos voor de bovine stam Ravenelde zelfde waarde als voor de humane stam H 37 Rv. Bloch (1950) enRichmond met C u m m i n g s (1950) bevestigen dit. Ook de stammenVall?Še, Copenhagen en andere reageren gunstig op dit medium. S c h a e-fer 1952 (49) meent echter, dat de vloeibare bodem van

Dubos voordeze â€žeugonische" stammen slechts een geringe verbetering betekent bovende gebruikelijke bodems.



??? c. Mycobacterium Avium. Deze tot groei gewillige kiem stelt aanzienlijk lagere eisen aan kunstmatigevoedingsbodems dan Mycobacterium tuberculosis hum. en bov. Er wordtin de vloeibare Tween 8?–-albumine-bodem na 48 uur bebroeden een zelfsrijke groei gQzien. (Dubos, Davis, Middlebrook, Pierce1946 (17)). Deze snelle groei wordt bevestigd door Ackart en Mur-ray 1951 (1). d. Saprofitische mycobacteri??n. Deze kiemen worden eveneens in hun groeisnelheid en in hun opbrengstdoor dit medium begunstigd, zoals wordt meegedeeld door Dubos enDavis 1946 (16). Â§ 2. Het kweken uit pathologisch materiaal,a. Mycobacterium tuberculosis var. hominis. Hoewel kort tevoren door hen was medegedeeld, dat er geen reden waste menen, dat hun bodem kiemen uit pathologisch materiaal gunstig zoube??nvloeden, schrijven Dubos, Davis en Middlebrook (l7) in1946, dat zij positieve culturen

hebben verkregen met inocula uit sputum,bloed, urine en spinaalvocht waarin bij microscopisch onderzoek geen kie-men konden worden aangetoond. Vooral Fo 1 e y en G o 1 d i e hebben doorhet vermelden van de volgende gegevens de hoop versterkt, dat Dubos\'bodem voor de diagnostiek van grote betekenis zou kunnen zijn. soortmateriaal aantalmonsters pos. bijdirectonderzoek zichtbaar na pos.cultuur pO! cav Foley1946 (28) sputum â€” â€” 14 dgn zelfdeaantal , Goldie1946 (32) sputum 400 82 81 (69%) 8 dgn35 (31%) 9-15 dgn 116 â€”I Foley1947 (29) â€” 77 77 50 (88%) 5-14 dgn8 (12%) 15-27 dgn 68 73 Brun en Viallier (1949) melden eveneens, dat de bodem ook bijeen groot aantal verontreinigde monsters snelle groei geeft. In al hun57 culturen zagen zij groei in 6â€”10 dagen; de meeste bodems warenge??nt met inocula, waarin bij microscopisch onderzoek Mycobacteri??n wer-den

aangetoond. Over het percentage positieve uitslagen delen zij nietsmede. Tegenover deze gunstige bevindingen staan de meningen van devolgende onderzoekers. Valtis en Van Deinse (1948 (51)) warenniet in staat om uit inocula uit tuberculeuze milten en lymfklieren groei telaten ontstaan, hoewel zij met laboratoriumstammen goede resultaten boek-ten. Verschillende onderzoekers hebben getracht de vloeibare bodem vanDubos te vergelijken met meer klassieke media, zoals in onderstaandschema wordt aangegeven.



??? aantalmonsters soortmateriaal positief opPetragnani positief opDubos beoordeling dooronderzoeker - n a r d,i u n ene i s) (4) 271 238 (88%) in271 dgn.66 (24%) alleenaangeslagen inPetragnani 206 (76%) in 15 dgn.33 (12%) alleenin Dubos aan-geslagen Dubos geschiktvoor kiemrijkmat., toch min-der bevredigend. attie5 (3) kiemrijk 156 (?%)zelfde tijd bij r 22 alleen inPetragnani aan-geslagen 156 (?%)nier. onderz. 10 alleen inDubos aange-slagen â€? n ez-Xix c.s.I (30) jeen kiemengezien bij directonderzoek 109 (?%) 109 (? %) waar-van de meesten na 8-15 dgnenkele na 18 dgnen meer De enige onder-zoeker, dieDubos de besteacht. llov,1 en 1 i n s k y (39) â€” sputa Petragnani742 (?%) in28-56 kgn 737 (?%) in7-14 dgn â€” d h a g e (7) 24 Hohn15 (62 %) in25.5 dgn 23 (96%) in15 dgn â€” 1  bij microscopisch onderzoek in 15 dagen. Jammer genoeg zijn geen gegevens gevonden, waaruit beoordeeld kan

wor-den na hoeveel dagen bebroeden men kan besluiten, dat de cultuurnegatief blijft. Samenvattend kan worden gezegd, dat de groei in de vloeibare Tween-80-albumine-bodem sneller is, dan op de andere goede bodems, zoals die vanPetragnani en L??v??enstein. Dit verschil kan echter door micro-scopisch onderzoek van materiaal van andere vaste bodems dan die vanDubos worden verkleind. Het verschil kan zo niet worden te niet gedaan,zoals door sommigen is gemeld, want ook de uitslag in Dubos\' bodemkan op deze manier worden versneld. Het aantal positieve culturen in de bodem volgens Dubos heeft echterde neiging kleiner te zijn dan bij gebruik van een der andere voedings-bodems. Dit is een zeer ernstig nadeel waardoor de bodem volgens Dubosvoor diagnostisch onderzoek veel aan waarde inboet. Een nog ernstigerbezwaar, dat Dubos zelfs naar een nieuwe bodem deed zoeken, is hetaantal

verontreinigingen. Het is onmogelijk dit aantal verontreinigingendoor penicilline of malachietgroen te doen verminderen, zonder ook degroei voor pathogene Mycobacteri??n onmogelijk te maken. Bovendien wor-



??? den kiemen, afkomstig uit met geneesmiddelen behandelde pati??nten in het medium van Dubos sterker dan normaal geremd. Conclusie. De bodem van D u b o s is voor diagnostische entingen met Mycobacteriumtuberculosis var. hominis uit pathologisch materiaal minder geschikt,b. Mycobacterium tuberculosis var. bovis. Schaefer 1952 (49) kwam bij zijn proeven met zogenaamde eugonischelaboratoriumstammen van de varieteit â€žbovis" tot de conclusie, dat devloeibare bodem van Dubos slechts een geringe verbetering betekende.Voor de disgonische stammen daarentegen bleek Tween-80, evenals andereesters van oliezuur, een ware â€žgrowth promotion factor" te zijn. Op eenvaste bodem, waarin Schaefer helaas van een andere oliezure estergebruik maakt, bleken inocula uit 5 tuberculeuze lymfeklieren van runderenaanzienlijk sneller uit te groeien dan op de bodem van L ?? w e

n s t e i n -Jensen. Bovendien werd in 3 van deze 5 gevallen op de laatste bodemhelemaal geen groei gezien. Gemakkelijker te gebruiken voor een verge-lijking tussen de bodems van Dubos, Dorset en van L??wenstein-Jensen zijn de volgende gegevens: aantalmonsters materiaal-soort tijd aantalDubos Dositieve 1Dorset Dodems vgl.L??wenstein Patersonen W i n m i 111950 (40) 46 kiemhou- dendemelksedi-menten 7 dgn14 dgn21 dgn28 dgn 11%22%66%88% 00037% 00035% Conclusie. Er zijn te weinig gegevens, om een mening te kunnen vormen over debruikbaarheid van Dubos\' bodem voor het kweken van bovine tuberkel-bacillen uit se- en excreta. Â§ 3. De groei uit pathologisch materiaal in vaste bodem van Dubos.Dubos, Davis, Middlebrook en Pierce (17) hebben goederesultaten verkregen met de vaste variant van hun bodem. C a 1 m e 1 s enBoisvert 1952 (10) zeggen, dat de

groeisnelheid en de rijkdom van degroei in dit medium beter zijn dan in de bodem van L??wenstein enJensen, terwijl de gevoeligheid in beide bodems gelijk is. B y h a m 1950(9) vond bij het kweken uit 80 sputa op de vaste Dubos bodem in 82op Dorse t\'s bodem slechts in 52 % en op P e t r o f f\'s medium in nietmeer dan 38 % van de gevallen groei. Wel vertoonden de bodems vanDubos gemakkelijker verontreinigingen, ook als penicilline aan het me-dium was toegevoegd. De ontvankelijkheid voor verontreinigingen maaktvolgens C a 1 m e 1 s en B O i s V e r t (10) het zelfs onmogelijk de Tween-80-plaat behalve voor laboratoriumstammen ook voor het kweken uit patho-logisch materiaal te gebruiken. (Zie ook Gernez-Rieux, Se vin enSpij 1948 (30) en Bernard, B raun en Kreis 1949 (41)).Er zijn geen mededelingen aangetroffen over het gebruik van deze bodembij de bepaling van de

resistentie der Mycobacteri??n ten opzichte vangeneesmiddelen. Het belang van deze vaste bodem schijnt (ook gezienhet geringe aantal publicaties erover) gering te zijn.



??? d. Verhoogde gevoeligheid van Mycobacteri??n, antibiotica en andere stof-fen in culturen met Dubos\' medium.Bij de resistentiebepaling van Mycobacteri??n ten opzichte van geneesmidde-len wordt uit een 7â€”10 dagen oude cultuur een serie buizen ge??nt, waaraaneen stijgend percentage van het antibacterieel middel is toegevoegd. Op eentijdstip, dat afhankelijk is van de grootte van het inoculum wordt hetverschil in troebeling tussen de proefbuizen en de controlebuis gemeten.Een bijzondere werking van Dubos\' bodem is de versterking van dewerking van bacterie-remmende stoffen die ook als geneesmiddelen wordengebruikt. Williston en Youmans vonden dat 50 stammen in hetmedium volgens Dubos voor streptomycine 4 tot 160 maal zo gevoeligwaren als in de bodem van Youmans en Karlson, terwijl drieandere stammen even gevoelig bleken te zijn. Maral en Blaudinvonden een soortgelijk

verschil met de bodem van Youmans en ookmet die van H e r r o 1 d. Ook F i e 1 d i n g noemt de hoge gevoeligheidvoor streptomycine in Dubos\' bodem na een vergelijking met de bodemvan L??wenstein en Jensen. Niet alleen van streptomycine, ook van Tibione(thio semicarbazone) (Russell,BushenHurvkritz 1950â€”46), van Subtilin (K night en Tompsett 1950â€”34) wordt gezegd, dat de werkzaamheid in Du bos bodem sterker is, dan in deklassieke media. Bij het beoordelen van deze proeven moet men er echter rekeningmee houden, dat de grootte van het inoculum naast de groeisnelheid ook de gevoe-ligheid zou kunnen be??nvloeden. Kleinere inocula zouden (Maral en Blaudin 36)minder gevoelig zijn dan grotere. Williston en Y oumans 1949 (53) merktendit verschijnsel bij hun soortgelijke proeven echter niet op. HOOFDSTUK IIIDE EIGENSCHAPPEN VAN TWEEN-80 EN ALBUMINE.De specifieke

gevolgen van de aanwezigheid van Tween-80 en albuminein de voedingsbodems volgens Du bos. De groeibevorderende werking van Tween-80 met albumine is de kern vande bodem van Dubos. Na de beschrijving van de bodem en haar eigen-schappen, zal hier de invloed van deze twee bijzondere bestanddelen wordennagegaan. Vooraf dient te worden opgemerkt, dat vrijwel alle proevenover de werkzaamheid van deze praeparaten alleen met Myc. tuberculosisvar. huminis en laboratoriumstammen van de bovine variant zijn verricht. Â§ De invloed van Tween-80 op de groeiwijze in de bodem volgensDubos. Het is reeds vermeld, dat de dispergering van de cultuur in Dubos\'vloeibare bodem afhankelijk is van het gehalte aan veresterd oliezuur; ookis gesproken over de remmende werking op de â€žcord-factor" van de virulen-te kiemen, door welke werking deze bacteri??n in dezelfde structuren groeienals

de avirulente stammen. Op vaste bodems met een groter Tween-80-percentage wordt de typischerough-groei geremd en vormen ook de virulente Mycobacteri??n smoothkolonies. Zeer goede foto\'s daarvan kan men vinden bij een artikel vanMiddlebrook in het Journal of Exp. Med. deel 86 jaargang 1947pag. 175. Door D u bosenNoufflard (22) wordt in 1950 aanbevolen in ge-vallen, waar men prijs stelt op een rijke opbrengst, het Tween-80 uit het



??? medium weg te laten. De oliezure ester wordt dus geacht hierin een rem-mende invloed uit te oefenen. Â§ 2. De invloed van Tween-80 op de groeisnelheid van tuberkelbacillen inandere voedingsbodems dan die van Dubos. Dubos c.s. hebben de groeisnelheid-stimulerende werking van de oliezureester in het gewijzigde basaal medium van Kirchner weten aan tetonen voor de humane stammen H37Rv, H37Ra en de bovine stamRavenel. Verschillende onderzoekers hebben pogingen gedaan, gebruik te makenvan die werking van Tween-80, door het toe te passen in andere bodems.Youmans en Youmans (56) voegden daarom in 1950 0,05% vandeze stof (samen met 0,2% aibumine) toe aan het medium van P r o s-kauer en Beek, maar zagen, dat de aanslagtijden daardoor werdenverlengd van 20,5â€”24,0 uur tot 27,8â€”67,4 uur; de â€žgrowth promotionfactor" had in deze bodem dus een

remmende invloed. In L ?? w e n s t e i n\'smedium gebracht, had het geen significante invloed op de groei van stamH37Rv (Colestos, LafocheenOriot, 1951 (11) en in een eigecl-bodem veranderde die stof â€” zeggen Corper, Cohn en Frey 1948(12) â€” de verschijningsdatum van de kolonies niet.Sartory en Jund 1950 (47) delen erover mee, dat Tween-80 inS a u t O n\'s medium minder voldeed dan in de basaalbodem van Dubos;en ook uit hun bevinding, dat na toevoeging van de ester en aibumine eenverdunde bodem van S a u t o n (1 : 2) sneller groei gaf dan de onverdunde,blijkt, dat Tween-80 in ieder geval bijzondere eisen stelt aan de samen-stelling van het milieu, en geen eenvoudige groeifactor is, die aan elkebestaande bodem met succes kan worden toegevoegd. Maar ook zijn stimulerende invloed in het basaalmedium, zoals Dubosdat gebruikt, wordt twijfelachtig gemaakt door de

mededeling van K o n o-walchuk en Reed 1951 (35), die in de basaalbodem, waaraan geenTween-80 was toegevoegd, groei zagen na 7â€”10 dagen, terwijl L??wen-stein-bodems met dezelfde 38 sputa ge??nt, pas na 21 dagen en in 27gevallen pas na 42 dagen positief werden. In duidelijke tegenspraak met Dubos\' publicaties en meer geloofwaardigzijn de bevindingen van Corper en zijn medewerkers 1948 (12), diemerkten dat de groeisnelheid van inocula van 10-3 gj-, ^^moist weight" nietdoor Tween-80 werd be??nvloed. Wel zagen zij, dat inocula van 10-Â? mg.niet in staat waren in het basaal-medium te groeien, als er geen Tween-80(of glycerine) aanwezig was; bij de aanwezigheid van een van deze stof-fen deden zij het wel. Op een viertal dysgonische stammen van Myc. tuberculosis var. bovis enenige stammen van Myc. avium ziet Schaefer 1952 (49) Tween-80een groeibevorderende

invloed hebben. De werking op eugonische stam-men van deze Mycobacteri??n acht hij gering. C alm els en B o i sv e r t (10) en anderen zijn van mening, dat mendoor de ohezure ester aan de bodem toe te voegen, de gevoeligheid ervanremt. % 3 De be??nvloeding van de werking van geneesmiddelen door Tween-80. Lang niet alle antibacteri??le middelen worden in dezelfde mate doorTween-80 be??nvloed. Van streptomycine is bekend, dat zijn werking wordt



??? versterkt door Tween-80. YoumansenYoumans 1950 (56) vonden,dat door het afwezig zijn van Tween-80 uit de vloeibare bodem van D u-b o s de resistentie van Mycobacteri??n tegen dit antibioticum 4â€”20 maal7.0 groot werd. Fisher 1948 (26) zag zelfs een verschil van 1000 maal.Ook sulfanilamide, sulfapyridine, sulfathiazole, chloromycetine (Youmans enYoumans) 1948 (55) en subtilin (K night en Tompsett (34) worden erdoor gepotentieerd. Enzymen als hyaluronidase, desoxyribonuclease en lipase dankenhun remmende werking totaal aan de aanwezigheid van de ester. Daartegenoverstaan stoffen als p. aminoazobenzeen, 2 (4\'aminophenyl) pyridine, 5\'chloro 4 amino-diphenyl sulphide (Youmans (55)) en sterox (Eiseman (24)), die in hunactiviteit worden geremd. Mitchison 1953 (38) meldt, dat isoniazide zich nietlaat be??nvloeden. Van streptomycine en subtilin is bekend, dat hun werking

gelijke tredhoudt met het Tween-80-gehalte van de bodem (Knight en Tomp-sett (34), Fisher (26, Williston en Youmans (53)).Aardig is het te vermelden, dat Pollet c.s. 1951 (43) de potenti??rendewerking van Tween-80 op streptomycine en P.A.S. zo sterk vonden, datzij getracht hebben deze stof tesamen met die geneesmiddelen aan pati??n-ten als therapeuticum toe te dienen. Alle bovenstaande gegevens hebben betrekking op de vloeibare bodem;over de werking in de vaste bodem is alleen bekend, dat de werking vanpenicilline en malachietgroen door de aanwezigheid van Tween-80 aan-zienlijk worden gepotentieerd, zoals respectievelijk door K i r b y en Du-bos (33) in 1947 en door o.a. Galmeis en B o i sv e r t (10) in 1952is aangetoond. Â§ 4. De invloed van fractie V uit runderserum in de bodem volgensDubos. Tween-80 is (zoals bekend) een ester van oliezuur en bevat er geringehoeveelheden

van in ongebonden vorm. Nu is dit zuur in staat de groei\\an kleine inocula te belemmeren. Davis 1948 (14) toonde aan, dat debasaalbodem van Dubos inocula van 10-6 mg. deed groeien; was 2 /xgvrij oliezuur per cc bodem aanwezig, dan groeiden slechts 10-4 mg. groteinocula; bij 5 jxg per cc er van groeiden alleen 10-2 mg ingebrachte kiemen.Op grond daarvan heeft Davis een techniek ontworpen om het vrijezuur uit de ester weg te nemen. Sattler en Youmans (48) hebbenvolgens deze methode uit een willekeurig monster 0,6% zuur verwijderd.In een 0,05% Tween-80 bevattende bodem zou in zo\'n geval per cc 3 fxgvrij oliezuur voorkomen. Het is â€” in verband met het zo juist aangehaalde â€” begrijpelijk, datkleine inocula in Dubos\' vloeibare bpdem (zonder albumine) ni?Št, hoe-wel grotere w?¨l willen groeien. Door de albumine-fractie van runderserum aan het medium toe te voegen,stelt men ook

kleine inocula in staat zich te ontwikkelen, doordat de al-buminen het vermogen hebben per molecuul 3 tot 6 moleculen oliezuurop voldoende stevige wijze te binden. (Davis en Dubos 1947 (13)).In wezen wordt er een evenwicht gevormd tussen het vrije en het ge-bonden zuur, zodat een niet toxische hoeveelheid ervan als voedingsbronin de bodem aanwezig blijft. Davis (14) meent, dat grotere inocula zelf in staat zijn een overmaat vanhet vrije vetzuur te binden en daardoor in staat zijn wel te groeien. Somsworden aan de albuminen echter, in plaats van de neiging het zuurgehalte



??? van de bodem te verminderen, een volkomen tegenovergestelde werkingtoegekend. Dit zou ontstaan door het verontreinigd-zijn met enzymen,welke in staat zijn Tween-80 o.a. in vrij oliezuur te ontleden. Dubosbeveelt dan ook aan de ester en de albuminefractie pas direct voor het ge-bruik samen te brengen. Serum van mensen, muizen en ossen heeft altijddeze ontledende eigenschap. Men kan deze hinderlijke bijwerking van runderalbuminen voork??mendoor hen gedurende 30 minuten tot 35Â° C. te verhitten. (D a v i s enDubos). Albuminen van menselijk serum zijn alleen na een zeer bij-zondere bereidingswijze bruikbaar. Knight en Tompsett (34) hebben waargenomen dat Tween-80 enfractie-V van runderserum antigonisten zijn; bij stijgende hoeveelhedenalbumine is steeds meer Tween-80 nodig om dezelfde mate van disperge-ring te krijgen. Overigens zijn serumalbuminen stoffen,

die de dieptegroeivan Mycobacteri??n bevorderen. Een voedende waarde schijnen zij vrijwelniet te bezitten. Â§ 5. Slotbeschouwing over de specifieke werking van â€žTween-80" op degroei van tuberkelbacillen. De toxische werking van Tween 80 op tuberkelbacillen â€” het is al gezegdâ€” is het gevolg van het verontreinigd zijn van deze stof met vrij oliezuurof het resultaat van de afsplitsing van dit zuur door bestanddelen van debodem. De volkomen zuivere ester heeft, zoals Davis en Dubos 1947(13) mededelen, ook op de groei van kleinere inocula in een albumine-vrijmilieu geen remmend effect. Dubos heeft Tween-80 aangegeven als eenweinig toxische vorm, waarin van de groeibevorderende werking van olie-zuur gebruik kan worden gemaakt. Oliezuur dient daarbij, zegt hij, alsvoedingsmiddel. S o 11 ij s (50) meent, dat bovendien tengevolge van de oppervlakte-actieve werking van de

ester de kiemen meer door de bodem worden be-vochtigd, waardoor hun milieu verandert; ??f dat door de aanwezigheidvan de ester in of op de â€žbacteriewand" zekere groei- en voedingsprocessenworden begunstigd. Het homogene groeitype in een vloeibaar milieu is een gevolg van de aan-wezigheid van Tween-80. Deze stof begeeft zich in het grensvlak tussende wasachtige stoffen van het bacterielichaam en de waterige omgeving,en verlaagt op die manier de oppervlaktespanning. Naast de ester kan ookhet oliezuur zelf, dat altijd in een kleine hoeveelheid vrij voorkomt, zich indit grensvlak ophouden en zo aan de dispergering medewerken.Voor een verklaring van de verandering van het groeitype, die bij hetkweken van virulente kiemen, zowel in vloeibare als in vaste media metstijgende hoeveelheden Tween-80 optreedt, is (evenals voor het begrijpenvan de achtergronden van de

potenti??rende werking op sommige en hetremmend effect op andere geneesmiddelen) een uitgebreider kennis nodigvan bodems met andere oppervlaktespanning verlagende middelen danTween-80 en van media, waarin gebruik wordt gemaakt van de doorDubos later aanbevolen oliezure esters. Samenvatting: Tween-80, een gecompliceerd ester van oliezuur, is het meest belangwekkende be-standdeel van de bodems volgens Dubos. Het is verantwoordelijk voor de diffuze



??? groei in het vloeibare medium, en veroorzaakt deze groeivorm door zijn opper-vlaktespanning-verlagende werking. Zijn remmende werking in albumine-vrije bodemsis een gevolg van het verontreinigd zijn met- of van het afsplitsen van- oliezuur, dat invrije vorm al in lage concentraties toxisch is voor mycobacteri??n. Aan de bodems wordt de fractie V van runderserum toegevoegd, aangezien dit instaat is het oliezuur door binding onschadelijk te maken. De binding is van dienaard, dat zeer kleine hoeveelheden ervan vrij aanwezig blijven. Dit vrije zuur dientals voedingsmiddel en is de (voornaamste) oorzaak van de groeibevorderende wer-king van de ester. De vloeibare bodem is bijzonder geschikt voor proeven of werkzaamheden, waarbijmen van de diffuze groei gebruik wenst te maken. De door Dubos samengestelde bodems zijn in staat een snelle, zij het niet rijkelijkegroei, te verlenen aan Myc.

tuberculosis var. hominis, aan laboratoriumstammen vande bovine variant en aan Myc. avium. Door hun, in vergelijking met andere goedebodems, verminderde gevoeligheid, vooral voor kleinere inocula en wat nog belang-rijker is: door de tc geringe weerstand tegen verontreinigende kiemen, zijn de bodemsechter ongeschikt voor diagnostische entingen uit pathologisch materiaal.De enkele mededelingen over het kweken van bovine kiemen uit zulk materiaal sug-gereren een grotere groeisnelheid en een hoger aantal positieve uitslagen dan op hetmedium van L??wenstein en Jensen^) wordt gezien. Ook hier zal echter debruikbaarheid van Dubos\' bodems door hun gevoeilhgied voor verontreinigersworden beperkt. Door zijn groeibevorderende en zijn geneesmiddelpotenti??rende werking is de vloei-bare bodem ook uitnemend geschikt voor de resistentie-bepaling van Mycobacteri??nten opzichte van

sommige chemotherapeutica en antibiotica. Een verder-gaande bestudering van in de literatuur genoemde gegevens is nodigom tot een inzicht te komen in de aard van de geneesmiddelpotenti??rende werkingvan Tween-80 en de wijze, waarop stijgende hoeveehleden van deze stof het groei-beeld van de virulente stammen veranderen in dat van de avirulente kiemen. Summary: Tween-80, a complex ester of oleic acid, is the most interesting component of theculture media. It is responsible for the diffuse growth in the liquid medium and causes this formof growth by its surface tensionreducing action. Its inhibitive action in albumen-free media is a result of its being polluted by â€”or the liberation of â€” oleic acid which when freed is already toxic to microbacteriain low concentrations. Type V bovine serum is added to the media, as this has the property of binding theacid and consequently of rendering it

harmless. The nature of this process is such,that very small quantities of it remain behind. This free acid serves as a nutrient and is mainly responsible for the growth-promotingaction of the ester. The liquid medium is particularly suitable for tests or experiments which requirethe availability of diffuse growth. The culture media composed by D u b o s promote a rapid, though not an abundant,growth of M. tuberculosis var. hominis, to laboratory strains of the bovine variety andof Myc. avium. However, owing to their reduced susceptibility as compared withother good media, especially for smaller inocula, and which is still more important,by their too small resistance to polluting germs, the media are unsuitable for diag-nostic implantation derived from pathologic material. The few communications on the culturing of bovine germs from such a material Het is juister hier als controle een bodem tc gebruiken,

zoals die van Stone-brink, die speciaal voor het kweken van deze kiem is samengesteld.



??? suggest a larger speed of growth and a higher number of positive results than isobserved on the medium of Lowenstin and Jensen^). Here, too, the use-fulness of Dubos\' media will be limited however by their susceptibility to impu-rities. Owing to its growth-promoting and synergetic qualities the liquid medium is alsopre-eminently suited for the resistance determination of Mycobacteria with respectto some chemotherapeutics and antibiotics. An exhaustive study of the data mentioned in the literature is necessary to get an in-sight in to the medicine-potentiating action of Tween-80 and the way in which in-creasing quantities of this substance change the growth picture of the virulent strainsinto that of the avirulent germs. R?Šsum?Š: Tween-80, un ester compliqu?Š d\'acide ol?Šique, consdtue le composant le plus int?Š-ressant des fonds de culture. C\'est lui qui est responsable pour le

d?Šveloppementdiffus dans le m?Šdium liquide et qui provoque cette forme de d?Šveloppement parson effet de diminuer la tension superficielle. Son effet freinateur dans des fonds exempts d\'albumine est la cons?Šquence des im-puret?Šs ou du d?Šgagement d\'acide ol?Šique qui ?  l\'?Štat libre est, d?Šj?  dans des con-stitutions faibles, toxique pour les micro-bact?Šries. A ces bases on ajoute la fonction V du s?Šrum bovin, vu que celui-ci est capable deneutraliser l\'acide par combinaison. Cette combinaison est de telle nature que detoutes petites quantit?Šs subsistent. Cet acide libre sert de nourriture et est la cause(principale) de la fonction qui active le d?Šveloppement de l\'ester.La base liquide se pr??te particuli?¨rement ?  des exp?Šriences ou aux travaux o?š l\'onveut profiter de la croissance diffuse. Les bases compos?Šs par Dubos permettent d\'accorder une croissance rapide, soitpas

abondante, ?  Myc. tuberculosis var. hominis, ?  des bases de laboratoire de lavariante bovine et au Myc. avium. Par suite de la sensibilit?Š diminu?Še en compa-raison avec d\'autres bonnes bases, surtout les inocula plus petites, et ce qui est plusimportant encore, par suite de la r?Šsistance trop faible contre des germes souill?Šs,les bases sont cependant impropres aux vaccinations diagnostiques provenant de ma-t?Šriel pathologique. Les quelques communications parues sur la culture de germes bovins dues ?  ce ma-t?Šriel, sugg?¨rent une plus grande vitesse de croissance et un nombre plus ?Šlev?Š der?Šsultats positifs qu\'au medium de L??wenstein et Jensen^). Cependant,?Šgalement ici, l\'applicabilit?Š des bases de Dubos sera limit?Še par suite de leursusceptibilit?Š d\'?Šl?Šments souilleurs. Gr??ce ?  sa fonction d\'activer la croissance et au caract?¨re potentiel du rem?¨de, labase liquide

se pr??te ?Šminemment ?  la fixation de la r?Šsistance de Mycobact?Šries ? l\'?Šgard de certaines th?Šrapeutiques chimiques et antibiotica. Il faudra une ?Štude plus approfondie des donn?Šes cit?Šes dans la litt?Šrature pour arri-ver ?  une opinion sur le fonctionnement potentiel des rem?¨des de Tween-80 et de lafa?§on dont des quantit?Šs toujours croissantes de ccttc mati?¨re, modifient l\'image dela croissance de ces souches virulentes, se change en celle de souches avirulentes. Zusammenfassung: Der wichtigste Bestandteil der N?¤hrboden ist Tween-80, ein komplizierter Ester von?–ls?¤ure. Er ist f??r das diffuse Wachstum im fl??ssigen Medium verantwortlich und "\') It is more correct to use for the purpose of check-ups a medium such as thatof Stonebrink, which has specially been composed for culturing this germ. II est ici plus juste d\'employer comme base de contr?´le, comme celle de

Stone-brink, qui est compos?Še sp?Šcialement pour la culture de ces embryons.



??? verursachen disese Wachstumsform durch ihre spannungsvermindernde Oberfl?¤chen-wirkung. Seine hemmende Wirkung in albuminfreien B??den ist eine Folge der Verunreinigungmit- oder des Ausscheidens von ?–ls?¤ure, die schon bei niedrigen Konzentrationen f??rMycobakterien giftig sind. Den B??den wird â€žFraktie 5" von Rinderserum zugef??gt, da dieses imstande ist, dieS?¤ure durch Bindung unsch?¤dlich zu machen. Die Bindung ist dermassen, dass sehrkleine Mengen an S?¤ure zur??ckbleiben. Diese freie S?¤ure dient als N?¤rmittel und ist die (haupts?¤chlichste) Ursache derwachstumsf??rdernden Wirkung des Esters. Der fl??ssige Boden eignet sich f??r Versuche, bezw, Arbeiten, bei denen man vomdiffusen Wachstum Gebrauch zu machen w??nscht. Die durch Dubos zusammengestellten B??den sind imstande Myc. tuberculosis var.hominis, Laboratoriumst?¤mmen der

Bovinevarianten und Myc. avium ein schnelles,wenn auch nicht ??berreichliches Wachstum zu geben. Durch ihre, im Vergleich mitanderen B??den geringere Empfindlichkeit, vor allem f??r kleinere Inocula und, wasnoch wichtiger ist, durch ihren zu geringen Widerstand gegen verunreinigende Keime,sind die B??den jedoch ungeeignet f??r diagnostische Impfungen aus pathologischemMaterial. Einzelne Mitteilungen ??ber die Z??chtung boviner Keime aus disem Material sugge-rieren eine gr??ssere Wachstumsgeschwindigkeit und eine gr??ssere .-Anzahl positiverResultate, als auf dem Medium von L??wenstein und J e n s e n^) wahrgenom-men wird. Doch auch hier wird die Brauchbarkeit der D u b o s\'schen B??den wegenihrer Empfindlichkeit f??r â€žVerunreiniger" beeinflusst. Durch seine wachstumsf??rdernde und heilmittelverst?¤rkende Wirkung ist der fl??ssigeBoden auch f??r die

Resistenzbestimmung von Mycobakterien in Bezug auf einigeChemotherapeutika und Antibiotika geeignet. Ein eingehenderes Studium von den, in der Literatur aufgez?¤hlten Ergebnissen istnotwendig, um zu einer besseren Einsicht in die heilmittelverst?¤rkende Wirkung vonTween-80 zu gelangen und in den Vorgang wobei steigenden Mengen dieses Stoffes,das Wachstumsbild der virulenten St?¤mme in das avirulenter Keime ver?¤ndern. LITERATUUR; 1. ACKART en MURR.^Y, J. Bacteriology, 1951, dl. 62, blz. 75. 2. BASTIN, C. R. Soc. Biol., 1947, dl. 141, blz. 1176. 3. BE.ATTIE (Margaret) J. Lab. and Chn. Med., 1949, dl. 34, blz. 733. 4. BERN.\'\\RD, BRAUN en KREIS, Ann. Inst. Pasteur, 1949, dl. 76, blz. 136. 5. BLOCH, J. Exper. Med., 1950, dl. 91, blz. 197. 6. BRETEY en IMELIK, Ann. Inst. Pasteur, 1949, dl. 77, blz. 228. 7. BRODHAGE, Ztschr. f. Hyg. u. Infektionskr. 1950, dl. 130, blz. 657.

8. BRUN en VIALLIER, C. R. Soc. Biol., 1949, dl. 143, blz. 263. 9. BYHAM, Amer. J. Clin. Path., 1950, dl. 20, blz. 678. 10. CALMELS en BOISVERT, Ann. Inst. Pasteur, 1952, dl. 83, blz. 338. 11. COLETSOS, LARROCHE en ORIOT, Ann. Inst. Pasteur, 1951, dl. 81, blz.507. 12. CORPER, COHN, FREY, Amer. Rev. Tuberculosis, 1948, dl. 58, blz. 215. 13. D.WIS en DUBOS, J. Exper. Med. 1947, dl. 86, blz. 215. 14. DAVIS, Pub. Health Rep. Wash., 1948, dl. 63, blz. 455. 15. DUBOS R. J., Proc. Soc. Exp. Biol. N.Y., 1945, dl. 58, blz. 361. 16. DUBOS en DAVIS, J. Exp. Med., 1946, dl. 83, blz. 409. 17. DUBOS, DAVIS, MIDDLEBROOQ en PIERCE, Amer. Rev. Tuberculosis,1946, dl. 54, blz. 204. Er ist f??r eine bessere Kontrolle richtiger, einen Boden zu benutzen, wie der vonStonebrink, der speziell f??r die Z??chtung dieses Keimes zusammengestellt ist.
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??? De nerts (Putorius lutreola) behoort tot de familie van de marters, heetin het Frans â€žvison", in het Engels â€žmink" en in het Duits â€žNerz" en komtin het wild in het noorden van Noord-Amerika en Canada voor.In gevangenschap werden ze voor het eerst gefokt in 1910 in Amerika.In Europa werden ze voor het eerst ingevoerd in 1925 in Skandinavi?? enin 1926 in Duitsland. In Holland werden de eerste nertsen ge??mporteerdin 1930. Het zijn dieren, die zich gemakkelijk aan gevangenschap aan-passen, ze raken spoedig gewoon aan de omgeving van mensen, ze wordentam en passen zich geheel aan de voeding aan, die verstrekt wordt.De nerts is en blijft een bloeddorstig roofdier, dat als zodanig ook gevoerdmoet worden. Het proces van de huisdier-wording strekt zich over tien-tallen van jaren uit. En al worden veel nertsen spoedig tam in gevangen-schap, dan is dat nog geen teken, dat men

ze als een kat kan voeren. Welkomt deze tamheid dc fokker ten goede; zij vermindert de schrikachtigheidvan deze dieren; ze raken gewoon aan de aanwezigheid van vreemde per-sonen en dit is bevorderlijk voor het gemakkelijk paren en de daarop-volgende bevruchting. Zeer in het oog springend zijn de zwemvliezen, diezij tussen de tenen hebben en waaruit we kunnen afleiden, dat ze een grootdeel van hun leven in het water doorbrengen. Zo??logisch komt de nerts nader tot de wezel en de bunzing dan tot demarter, want de eersten hebben 34 tanden en kiezen, terwijl de marterer 38 heeft. De zwemvliezen stellen hem in staat snel en lang te zwemmenen te duiken. Toch is het geen uitgesproken waterdier, zoals de visotter,want hij leeft in wilde staat meer op het land dan in het water. Hij voedtzich bij voorkeur met vis, kikvorsen, waterratten en slakken, maar isevenals de bunzing niet vies van kippen

en eieren. Hij zoekt het liefstkleine levende dieren, bijt ze dood in de nek, opent dan de hals om het DE NERTSFOKKERIJ IN NEDERLANDdoorDr. C. J. Rab.



??? bloed uit te zuigen, om zich daarna aan de ingewanden te verlustigen.De bout komt pas later als voedsel. De lengte van de nerts varieert naar het geslacht. Het wijfje meet van dekop tot de staartpunt ongeveer 50 cm., het mannetje is ruim 60 cm. Destaarten zijn gemiddeld 15 cm. lang. De kop van de nerts is platter dandie van de bunzing. De schedel eindigt naar voren in een stompe snuit ende kop gaat als het ware zonder hals in het lichaam over. De bovenlip ismeestal in het midden, de onderlip daarentegen over de gehele lengte wit-gekleurd. De romp is cylindervormig gestrekt en lang, zodat de korte pootjes bijnaniet opvallen. De reu is veel krachtiger gebouwd dan de teef. Beide hebbensterk ontwikkelde reukklieren, die aan beide zijden van de aarsopeningliggen. Ze verspreiden een muskusachtige lucht, die echter niet zo onaan-genaam is als bij de bunzing en de skunks. Het produkt uit

deze klierenwordt in ogenblikken van gevaar dadelijk losgelaten.De pels van de nerts behoort tot de mooiste en kostbaarste van de bont-soorten die wij bezitten, ook om zijn grote duurzaamheid in het gebruik.De grootste duurzaamheid heeft het vel van de visotter. Stellen we dezeop 100%, dan volgt de nerts met 70%, de marter met 65%, de Russischezobel met 60%, het konijn met 20% en de mol met 7%. Er is een groteverscheidenheid in de dichtheid en de fijnheid van de dekharen, maar ookde onderwol is verschillend. In de zomer zijn de vellen lichter van kleur,de dekharen spaarzamer en de onderwol is dunner dan in de winter.Wanneer wij een vel beoordelen, moet er naar verschillende dingen ge-keken worden en wel naar de glans, die er op ligt en de lengte en dedichtheid van de granenharen, de kleur ervan op de rug, aan de zijden enaan de buik, de lengte en de dichtheid van de

onderwol, de kleur van deonderwol op de rug en van de buik. Ook moeten we op het grof- en fijn-behaard-zijn letten. Er zijn nu reeds verschillende fokkers in Nederland die zich uitsluitendmet deze fokkerij bezig houden (ongeveer 500). Er zijn al bedrijven van1000 en meer dieren, zelfs ?Š?Šn van 7000 stuks. De meerderheid der fokkersdoet dit als nevenbedrijf. Hoe snel de vooruitgang van het aantal fokkers en fokdieren in Nederlandook is geweest, toch zijn de cijfers met andere landen vergeleken nog zeerklein. Vooral als men deze vergelijkt met N.-Amerika, Canada en de Skan-dinavische landen. De wereldproduktie van nertsvellen bedraagt momenteel Â? 4,5 miljoen.Hiervan produceren Canada en N.-Amerika 2J/2 miljoen, Noorwegen300.000, Zweden 350.000, Finland 80.000 en Denemarken 400.000 vellenper jaar. Dit betekent vooral voor de Skandinavische landen een zeer

grotedeviezenopbrengst. Voor Denemarken is dit Â? 35 miljoen gulden. Geziende snelle uitbreiding der laatste jaren van deze fokkerij in Holland en degrote financi??le mogelijkheden die dit voor ons land heeft, is door hetMinisterie van Landbouw bij de Rijksvoorlichtingsdienst een specialistbenoemd, voor het geven van voorlichting aan de fokkers. Deze specialistressorteert onder de Rijksvoorlichtingsdienst voor de Pluimveeteelt.V????r de oorlog fokte men alleen de z.g. Standaard-nerts; de kleur dus,zoals deze in het wild voorkwam. Op de in het wild voorkomende nerts isdoor zijn kostbare pels op grote schaal jacht gemaakt, zodat de aantallenhiervan zeer sterk zijn gedaald. Deze nerts is donkerbruin. In de fokkerijen



??? heeft men de kwaliteit van de pels veel verbeterd en in kleur donkerdergefokt, gezien de vraag van de bonthandel naar deze kleur.In het jaar 1946 werd in Amerika de eerste mutatie geboren, deze waszilverblauw en werd genoemd Silverblue of Platina. Daarna heeft men doorkruisingen bereikt ook andere kleuren te fokken, zodat men momenteelheeft verschillende kleuren bruin, genaamd Pastel, Buf, Shocklat, Fin-landia en Amerika-topaas; in de blauwe kleuren de Silverblue, Aleutianen Saphier, de isabelkleurige Palomino en de rood- en donker-ogigeSnce-uwwitte. In totaal een 20 kleuren. De voeding van de nerts bestaat voor 85% uit dierlijk voedsel, de rest uitkoolhydraten en groenten plus vitaminepreparaten.De dierlijke voeding bestaat gemiddeld uit 50% vis of visafval en 50%runderafval als pens, boekmaag, baarmoeder en lever.De vis moet zijn â€žzeevis" en wel de niet-vette soorten, als

wijting, schelvisen schol. Haring is te vet en mag niet worden gevoerd.Het meel kan men samenstellen, bijv. 20% voerhavermout, 20% brood-meel, 15% gerstemeel, 10% ma??smeel, 15% gruis/zemelen, 10% sojameel,4% sesammeel, 5% mineralen en 1% houtskool. Hiervan geeft men hoog-stens 20 gr. per dier per dag. Uit deze samenstelling van het meel blijkt dat geen dierlijke eiwittenzijn verwerkt; deze kunnen voordeliger in de vorm van verse vis en slacht-afval worden verstrekt. Wel is aandacht besteed aan de plantaardige ei-witten en aan het rul maken van het totale mengsel, n.1. slachtafval en vismoeten fijngemalen door het meelvoeder worden verwerkt.Voor de vitaminetoevoeging zijn verschillende preparaten in de handel alsdohyfral, vitacom-multi, pelsivit, waarvan /2 gr. per dier per dag wordtgegeven. De hoeveelheid, voedsel die een nerts per dag opeet is 250-300 gr.In verband met de

ranstijd en de werptijd moet men wijzigingen aan-brengen in het voedsel, wat betreft de verhouding van eiwitten en meel-voeding, en ook in de hoeveelheden voer, die men dagelijks verstrekt:In oktober begint men de fokteven en -reuen sterk te voeden, dus metflinke porties vleesafval -f meelvoeding. Dit laatste voor de ontwikkelingvan de onderwol. In januari vermindert men de hoeveelheid voedsel. Tegen de ranstijd, diein maart begin, mogen de dieren niet vet zijn, maar wel krachtig en slank.In april worden de porties voedsel voor de teven vergroot. In mei be-ginnen de drachtige teven te werpen en moeten dan voor de zogvorminggoed gevoerd worden. De nertseri paren maar eenmaal per jaar en brengen van 1â€”12 jongenvoort. Van nertsen die meer dan 6 jongen brengen kan men rustig de helftafnemen en die bij teven brengen die maar 1 of 2 jongen hebben ge-bracht. De jongen worden

geregeld aangenomen en gevoerd. Na 3 wekenbegint men de jongen, die kaal geboren worden en vingerdik zijn, bij tevoeden met gemalen vlees en havermout en karnemelk tot een pap ge-maakt. De jongen zuigen dit op. Na 4 weken gaan de ogen open, ze wordenz.g. blind geboren. In augustus, dus op de leeftijd van 10â€”12 weken,worden de jongen apart gezet. Na 3 ?¤ 4 maanden zijn de jongen vol-wassen en even groot als de ouders.De huisvesting der nertsen is zeer eenvoudig. Ze worden gehouden in gazen kooien van di 1 m. lengte en 40 cm.breedte en hoogte. Deze kooien worden gemaakt van zeskant of vierkant



??? gaas van 1-1" en worden geplaatst op een hoogte van Â? 1 m. van de grond,op rails die op palen rusten. Aan deze kooien of rennen is een nestkastjegemaakt van hout, waarin de dieren slapen en hun jongen werpen.De nerts is een sterk dier en ziekten komen niet meer voor dan bij onzehuisdieren. In het volgende artikel wordt op de in Nederland heersendeziekten van de nerts nader ingegaan.



??? (Uit de laboratoria der Rijksseruminrichting; Dir.: G. M. van Waveren) AANTEKENINGEN BIJ INGEZONDEN SECTIEMATERIAALVAN NERTSEN door J. P. W. M. AKKERMANS. Aan de hand van het sectiemateriaal, dat gedurende de laatste drie jarenin de Rijksseruminrichting onderzocht werd, volgt een bespreking van devoornaamste ziekten der nertsen, die in Nederland voorkomen en waar-mede de dierenartsen dus vroeg of laat geconfronteerd kunnen worden.In totaal werden 312 dieren ontvangen. Een 30-tal nertsen was onge-schikt voor onderzoek door te laat verzenden of onoordeelkundige ver-pakking. De beste manier is de dieren te pelzen en ze zo mogelijk navoorkoeling, omwikkeld met papier in een gesloten bus per snelste ge-legenheid te versturen. Zijn er afwijkingen aan de huid, dan is het ge-wenst deze er apart bij te voegen. Zoals vanzelf spreekt, is een duidelijkeanamnese

over het bedrijf en het dier gewenst. Op verzoek van de Rijksseruminrichting heeft de Rijksvoorlichtingsdienstvoor Pluimvee aan de fokkers gedrukte anamnese-formulieren verstrekt,die door de Rijksseruminrichting bij bericht van het resultaat van eenonderzoek eveneens worden ingesloten. Ze worden op aanvrage aan dieren-artsen toegezonden. Hondeziekte. Onder de virusziekten, die bij nertsen voorkomen, is hondeziekte debelangrijkste. De verschijnselen zijn meestal gelijk aan die bij de hond, teweten sloom gedrag, niet eten, dof borstelig baarkleed, korstvormingenrond neusopening en mond, hyperkeratose en zwellingen van de voetzolen,hersenverschijnselen en diarree. Meerdere dieren worden aangetast enspeciaal de jonge exemplaren zijn gevoelig. Niet altijd treden alle sym-ptomen naast of na elkaar op, hetgeen trouwens ook bij de hond bekend is.De definitieve diagnose kan men stellen

door een infectieproef op dc fret,het aantonen van insluitlichaampjes in epitheel van de trachea en van deblaas en in het verrichten van een complementsbindingsreactie. Bij sectieziet men, behalve bovengenoemde afwijkingen, meestal een gezwollen milten een catarrale ontsteking van d?Š respiratie- en digestietractus.Therapeutisch valt weinig te doen. Serum bleek van weinig waarde. Doorantibiodca tegen secundaire bacteri??le infecties, roborantia en di??etregelingheeft men genezingen gezien. Het is echter beter de dieren zo spoedigmogelijk te verwijderen, omdat genezen exemplaren de smetstof nog maan-denlang kunnen verspreiden. In het begin van een ziekte-uitbraak moet men zeer strenge hygi??nischemaatregelen nemen om de gezonde nertsen te beschermen, zoals aparteverzorging, strenge isolatie, desinfectie van utensili??n. Sommige onder-zoekers raden aan de klinisch gezonde

dieren op een aangetast bedrijf tevaccineren. Profylactische maatregelen moeten bestaan uit: het weren van honden en



??? katten van het bedrijf, het niet toelaten van bezoekers, het voorzichtig zijnmet aankopen en het zenden naar tentoonstellingen. Soms fokt men naastnertsen ook fretten, hegeen af te raden is, omdat laatstgenoemd dier erggevoelig is voor hondeziekte. De beste voorbehocding is een vaccinatie met het â€žegg-adapted distempervirus" van Haig1), waarmede men de oude dieren ent in januari en dejonge exemplaren eind juni. Over de duur der immuniteit zijn nog geennauwkeurige gegevens bekend. Fretten echter zijn na 2 jaren nog immuun.Botulismus. Van de bacteri??le ziekten is botulismus wel de meest gevreesde. Het is eentoxinemie, meestal veroorzaakt door Clostridium botulinum type C. Hettoxine ontstaat in verontreinigd bewaard en vervoerd voedsel. Niet alleenvlees- en vis-, maar ook groente-afvallen hebben uitbraken veroorzaakt.In ons land zijn de laatste jaren verschillende

gevallen bekend geworden.De klinische verschijnselen zijn duidelijk. Na een incubatietijd van 10â€”24uur ziet men verschillende dieren zich met glazige ogen en wijd geopendepupillen door het hok slepen alsof de wervelkolom in de lendestreek ge-broken is. Neemt men de nertsen in de hand, dan hangt dit anders zo agressieve diervolledig slap neer en is apathisch. De sectie is vrijwel negatief. Meestal is de blaas sterk gevuld. Men stelt de definitieve diagnose door het aantonen van het toxine, zowel in maag-, dunnedarm-inhoud en lever als in het voedsel. Een therapie is niet bekend. Met antibotulismusserum zijn de ervaringen slecht. Een formoaluminiumhydroxyde-adsorbaatvaccin heeft volgens de Noordeuropese literatuur een goede beschermende werking gedurende 8â€”9 maanden. Dit vaccin is door de Rijksseruminrichting in produktie genomen en inmiddels reeds voor gebruik

geschikt. Opgemerkt mag nog worden, dat de incubatietijd minstens 10 uur is. Zietmen binnen deze tijd ziekteverschijnselen, dan zal de oorzaak meestal iniets anders gelegen zijn. Indien men een onderzoek verlangt, dan dientmen behalve het pasgestorven dier ook de samenstellende delen van hetvoedselpakket afzonderlijk op te sturen. Een tweede bacteri??le ziekte, die men nogal eens waarneemt, speciaal inde zomermaanden, is een septicaemie, veroorzaakt door b??ta-hemolyseren-de Streptokokken, meestal van het type Lancefield C. Wondjes, meestalontstaan door vechten, baarmoeder- en melkklierontstekingen of bescha-diging van de tandkassen werken predisponerend. Opmerkelijk is dat vaakenkele sterfgevallen naast of na elkaar optreden. De dieren worden plot-seling ziek, weigeren al het voedsel en blijven in hun nachthokjes liggen.Van penicilline in hoge dosering heeft men

resultaten gezien.Septicaemie??n door List. monocytogenes. Past. multocida. Past. pseudo-tuberculosis (konijnenafvallen gevoederd) en Erys. rhusiopathiae (doorslachtafvallen varkens) werden elk ?Š?Šnmaal waargenomen.In de levers van 2 jonge dieren met multiple zeer grote necrosehaardenwerd Spherophorus necrophorus aangetoond. Waarschijnlijk betrof heteen infectie uitgaande van de navel. Het is onduidelijk of paratyfus betekenis voor nertsen heeft. Verschillende 1  Dit vaccin vi-ordt in Nederland door de Rijksseruminrichting en Philips Roxanein de handel gebracht.



??? meningen bestaan hierover. Een sepsis zagen wij tweemaal. Daarentegenwerden Salmonellae zo nu en dan gekweekt uit faeces van dieren met eendarmontsteking, als ook bij enkele nertsen, die generlei verandering aande digestietractus hadden. De gevonden species waren: Salm. bovis morbi-ficans, Salm. bareilly, Salm. derby en Salm. dublin. Tuberculose werd een enkele maal in incidentele gevallen waargenomen,waarbij infectie met tuberculeuze slachtafvallen moet worden aange-nomen. Infectie van nerts op nerts zou zelden voorkomen. De dieren waren chronisch ziek en sterk vermagerd. Het baarkleed wasdof en borstelig. Tijdens het leven hadden de nertsen een bemoeilijkteademhaling gehad. Parasitaire ziekten kwamen niet veel voor: eenmaal levercoccidiose endrie maal darmcoccidiose. De wijze van houden biedt een goede preven-tie. Uit literatuurgegevens blijkt echter, dat

ectoparasieten wel eens lastkunnen veroorzaken. Vergiftigingen werden 7 maal gevonden, o.a. met parathion, arsenicumen loodarsenaat. Onder de orgaanafwijkingen, welke worden waargenomen en welke totde dood hebben geleid, nemen steenvormingen in de urinewegen, en danwel hoofdzakelijk in de blaas, de voornaamste plaats in.Blaasstenen ziet men in de maanden april, mei en juni bij de vrouwelijkeen in juni, juli en augustus vrijwel uitsluitend bij de mannelijke exem-plaren. Klinisch kan men het lijden vermoeden, indien de partus niet vlot verloopt,de urine met bloed gemengd is, of wanneer er penisparalyse bestaat.De steentjes bestaan meestal uit magnesiumammoniumfosfaat. Ze vari??renin grootte van fijn zand tot een knikker en ze kunnen glad, oneffen ofscherp gepunt zijn. Soms leek het alsof ze geen letsels gegeven hebben,maar meestal volgden ontstekingen met hierop aansluitend

een uremie ofbacteri??mie. Over het ontstaan zijn verschillende theorie??n opgesteld. Predisponerendefactoren zouden een rol spelen, t.w. tekorten aan vitaminen A en C, eenovermaat aan vitamine D en fosforzure kalk, het geven van minderwaar-dige levertraan, een te rijke vleesvoeding, kneuzingen door dekken, drach-tigheid en partus, bacteri??le infecties uitgaande van de uretra met ureum-splitsende bacteri??n, zoals microkokken en Proteus-species. Het grote aan-tal stenen, dat bij de vrouwelijke nertsen gevonden wordt in de lente-maanden, waarin de dieren dragen en werpen, wijst enigszins in de rich-ting dat hierdoor predisposities ontstaan. Vaak werden door ons microkokken uit de ontstoken delen ge??soleerd,zowel dumping-positieve als dumping-negatieve (onderzocht met konijne-plasma) en eenmaal vonden wij ook een reincultuur van beta-haemol.Streptokokken (Lancefield C). Tekorten

in de vitaminevoorziening wer-den nooit gevonden. De waarden lagen eerder aan de hoge kant.Profylacdsch geeft men in de lente en zomermaanden ammoniumchloride(1 gram per dier per dag) of fosforigzuur, waarvan men 0,6 kg per 100 kgvoedsel mengt. Ook het geven van meer vis dan vlees zou voorbehoedendwerken. Chronische en acute nierontstekiogen komen eveneens voor en deze zou-



??? den ontstaan door een opklimmende infectie vanuit de blaas. De edolo-gische oorzaak hiervan zou gelegen kunnen zijn in bovengenoemde fac-toren. Eenmaal werd een verbloeding in de blaas gevonden.Longafwijkingen. Longontstekingen ontstaan vaak als nertsen nat worden en zich niet kun-nen drogen omdat het nesthooi vochtig of afwezig is en zij zich niet warmkunnen lopen. De klinische diagnose levert geen moeilijkheden op. Men ziet ademhalings-bezwaren, niet eten, etc. Meestal zijn de dieren in korte tijd dood. Bijsectie vindt men naast een catarrale bronchopneumonie vaak een peri-carditis en pleuritis exsudativa. Naast een goede verpleging geeft men therapeutisch antibiotica om septi-cemie??n te voorkomen. Acuut optreden van longoedeem komt eveneensvoor. Deze ontstaan wanneer nertsen te warm liggen of in ondoelmatigekisten en kooien bij te hoge temperaturen

vervoerd worden. Leveraandoeningen. Bij de afwijkingen van de lever nemen vervettingen de eerste plaats in, al dan niet gepaard met een soortgelijke nierdegeneratie. Als oorzaak wordt opgegeven een te rijke voeding naast te weinig beweging. Vette vis en paardevlees hebben een kwade naam, vooral wanneer het vet ranzig is, b.v. door te lang bewaren of door onoordeelkundig bevriezen en ontdooien. Ook in de drachtigheidsperiode kunnen leveraandoeningen ontstaan ver-moedelijk door tekorten in de mineralenvoorziening en het verstrekken vanminderwaardige levertraan. De dieren, door dit lijden aangetast, worden mager en willen niet eten.Bij sectie is de lever een weinig vergroot, heeft ronde hoeken en is gevlektgeel gekleurd, terwijl de consistende broos is. Vermoedt men deze ziekte dan is het gewenst de voeding te verbeterenen als therapie lever te verstrekken tot 15 gram per

dag per dier of vita-mine Bi2j welke laatste men mede geeft om een meestal tegelijk optreden-de anemie te bestrijden. Ook aan vitamine E kent men enige genezendewaarde toe. Yellow fat disease moet ook op deze plaats genoemd worden. Dit lijdenis gekenmerkt door een bruine verkleuring en ontstekingachtige verande-ringen (steatitis) van zowel het subcutanc- en intramusculaire- als hetorgaanvet. Ook het spierweefsel is aangetast. Het is atrofisch geworden ensoms hyalien gedegenereerd. Speciaal jonge dieren worden aangetast.Het is bewezen dat een die??et met zeer veel onverzadigde vetzuren naasteen tekort aan vitamine E het ziektebeeld kan oproepen.Prevendeve maatregelen bestaan uit: matig voederen en bij overmaUgevisvoedering deze verlagen en vlees verstrekken. Vitamine E of tarwe-kiemolie heeft eveneens een voorbehoedende werking. Opgemerkt moetworden,

dat deze laatste stoffen geen curatieve waarde hebben. Diarree. Nertsen hebben zeer vaak diarree. Ze zijn verder klinisch volkomen ge-122



??? zond. Reeds bij kleine wijzigingen in de voeding kan bij de dieren water-dunne ontlasting optreden. Milt, lebmaag, bloed en lever zijn vaak de oor-zaak van te dunne mest en ook bij te rijke .vetvoeding zijn de faeces zeerslap. De therapie bestaat uit di??etverandering na een dag vasten. Ook gebruikt men wel norit, beendermeel en tarwezemelen als therapeutica. Bij jonge nertsen ziet men nog wel eens gele diarree. De oorzaak is niet bekend. Ook grijze diarree is beschreven. De dieren blijven goed eten, maar ver-mageren sterk. De oorzaak is een gestoorde vetstofwisseling door een tekort-schieten van de pancreas. Enteritis. Bij darmontsteking maken de dieren een zieke indruk. Naast diarree zietmen meestal om de faeces een geelgrijs beslag. Vaak vertonen de dierenook verlammingsverschijnselen van de achterhand. Dit laatste is bij denerts een karakteristiek teken voor

spijsverteringsstoornissen. De oorzaakkan zijn het geven van bedorven voedsel. Ook overvoedering met vitamineD en fosforlevertraan, calciumfosfaat en vitakalk geeft dit ziektebeeld,waarbij men zo nu en dan kalkincrustaties in maag- en darmslijmvlies kanwaarnemen. Ook wanneer nertsen koud en vochtig liggen, ontstaan catar-rale enteritiden met bloedstuwing naar de darmen, wat vaak zo erg kanzijn, dat het slijmvlies ruptureert en er een verbloeding in het lumen ont-staat. Verder ziet men enteritiden tengevolge van paratyfus, vergiftigingen,hondeziekte en septicemi??en. In Duitsland en Amerika wordt een besmettelijke virusziekte beschreven,welke aangrijpt op de darmtractus. In Amerika meent men dat het â€žcatdistemper"-virus ook bij nertsen necrotiserende enteritis kan geven.Niet zo zeldzaam zijn ook anemi??en. Deze worden meestal veroorzaakt door tekorten in de voeding van bloed-

vormende factoren zoals vitamine B]2- Speciaal jonge dieren worden aan-getast. Er ontstaat algemene zwakte. Preventieve werking heeft lever. Zowel runder- als varkenslever kunnengevoederd worden tot 15 gram per dier per dag. Opgemerkt moet worden, dat er kleurvari??teiten bestaan, n.1. de Saffieren de Aleutian, die absoluut lever in hun rantsoen moeten hebben, omdatanders, naast de erfelijke factoren voor kleur, ook ongewenste factoren(anemie) in de progenituur aan het licht komen.Verder werden nog onderstaande afwijkingen gevonden: Abcessen aan de snuit en ogen, vermoedelijk door beschadiging vanhet mondholteslijmvlies. Vooral in mondhoeken kunnen letsels op-treden door visgraten, stukjes been, etc. Trauma, o.a. wervelbreuken, misschien door het te hardhandig grij-pen van de dieren. Baarmoederrupturen enkele dagen na de partus.Het vastraken van vreemde voorwerpen in

darmtractus, o.a. hout-splinters (eenmaal) en touwtje.Vaatwandruptuur in de buikholte.Ook is er een bedrijf, waar regelmatig leukemi??en voorkomen, welk lijdenzo nu en dan incidenteel ook wel eens wordt waargenomen.



??? Samenvatting: Aan de hand van het sectiemateriaal van nertsen, dat gedurende de laatste driejaren in de Rijksseruminrichting onderzocht is, worden de meest voorkomende ziekte-beelden besproken en maatregelen ter voorkoming en genezing van ziekten aange-geven. Summary: The results of investigations of minks sent to the State Serum Institute during thelast three years, are discussed and measures of prevention and therapeutics of themost frequently occuring diseases discussed. R?Šsum?Š: Sur la base des mat?Šriaux de dissection des visons, qui ont ?Št?Š examin?Šs dans l\'Insti-tut s?Šroth?Šrapique de l\'Etat ?  Rotterdam pendant les derni?¨res troix ann?Šes, desmaladies se trouvant les plus fr?Šquentes sont discut?Šes et des mesures de pr?Šventionet de gu?Šrison sont indiqu?Šes. Zusammenfassung: Eine Besprechung der Untersuchungen von Nerzen, die w?¤hrend der

letzten Jahream Reichsseruminstitute zu diagnostischen Zwecken zugesandt wurden. Geeignetepraeventive und therapeutische Massnahmen werden angegeben.



??? REFERATENDiversen DE SMAAK VAN MELK, Prof. Dr. H. Mul der; Voeding, 17, 45-59, 1956.Hoewel reeds jaren lang gewezen wordt op de bijzondere waarde die melk alsvoedsel voor de mens kan hebben, is volgens hedendaagse opvattingen het gebruikvan melk nog steeds te laag. Zelfs in het zuivelland Nederland. De oorzaken hiervanzijn velerlei. E?Šn daarvan is ongetwijfeld de te geringe aandacht die aan de smaak van de drink-melk wordt besteed. Bij het kiezen van ons voedsel zoeken wij immers bij voorkeur smakelijke voedings-middelen uit en vooral bij kinderen is dit van belang, omdat zij uiterst gevoelig zijnvoor smaakafwijkingen. De smaak van melk kan in twee onderdelen worden verdeeld:Ie. de eigenlijke melksmaak. d.i. de basissmaak en 2e. de bijsmaken, die in wezen niet essentieel zijn voor melk, maar min of meer toevallig aanwezig zijn.Wat de basissmaak betreft; volgt uit de

samenstelling dat melk geen uitgesprokensterke smaak zal hebben. Alleen als zij nog koe-warm is, heeft zij een karakteristiekegeur, die echter spoedig zwakker wordt. De melk behoudt dan een zeer zwak zoete,doch aangenaam milde karakteristieke smaak. Het vet heeft weinig of geen invloed op de smaak en uit proeven is gebleken dattussen goede melk met een vetgehalte van 8/2% en goede gestandaardiseerde melkmet 2/2% vet nauwelijks een verschil in smaak kan worden geconstateerd.De tientallen voorkomende bijsmaken kunnen wij onderbrengen in een aantal groepen. Ie. Bijsmaken veroorzaakt door een abnormale samenstelling van de melk. Zo bevat melk in het laatst van de lactatieperiode relatief veel zouten en weinig lactose en smaakt zij zout. Hetzelfde kan voorkomen bij mastitis. 2e. Bijsmaken van de koe. Als de koe door een gestoorde stofwisseling onaangename reukstoffen, b.v.

ke-tonen, produceert, smaakt de melk ook afwijkend.3e. Voersmaken. Hierbij moeten we onderscheid maken tussen aangename, b.v. na het eten vangeurige kruiden en onaangename, zoals na het voeren van kuilvoer, knollen,kool, uien en bieten. Deze voersmaken zijn het sterkst als de koe enige uren voor het melken vande desbetreffende voedermiddclen eet.4e. Bijsmaken uit de lucht opgenomen, zoals voederlucht en keukenlucht (uiten,meloenen en vis). 5e. Bijsmaken veroorzaakt door micro-organismen, zoals bij het zuur worden vande melk. 6e. Bijsmaken veroorzaakt door enzymen van de melk. Zo kan door de lipase van de melk, zepig, ranzig en bitter smakende melk ont-staan. 7e. Bijsmaken veroorzaakt door chemische reacties. Bekend zijn de smaakafwijkingen veroorzaakt door de inwerking van zuurstof enlicht, die dan te boek staan als: kartonsmaak, capsulesmaak, papicrsmaak, me-

taalsmaak, talkig, olieachtig, oxydatiesmaak, scherp, branderig, zonneschijnsmaak.De meeste hiervan zijn nog niet voldoende verklaard. Oxydatiegebreken komen helaas het meest voor bij melk, die bij lage tempe-ratuur is gepasteuriseerd en hygi??nisch goed is gewonnen en behandeld. Bijhoge temperatuur gepasteuriseerde en gesteriliseerde melk vertoont dit gebrekniet, omdat bij verhitting anti-oxydanten ontstaan. Het is echter verboden dit



??? gebrek door de toevoeging van anti-oxydanten te bestrijden. Op dit gebied liggennog vele en moeilijke problemen. Onder invloed van licht kan melk zeer snel een smaakgebrek krijgen. Soms iseen paar minuten staan in het zonlicht reeds voldoende. In ons land wordt demelk echter veel aan het licht blootgesteld, getuige de karren en fietsen metmelk in de volle zon en de fles melk op de vensterbank.8e. Bijsmaken ontstaan bij het behandelen van de melk in fabrieken en huishouding.Zeer bekend is de kooksmaak, die sterker wordt naarmate men langer en hogerverhit. Goed gepasteuriseerde melk heeft deze smaak niet; gesteriliseerde wel.9e. Bijsmaken afkomstig van vreemde bestanddelen, die b.v. per ongeluk in de melk terecht komen, zoals ontsmettings- en reinigingsmiddelen en insecticieden.Behalve van de smaak en de geur hangt de drinkbaarheid van de melk ook af vanhet uiterlijk, de

consistentie en de temperatuur waarbij men drinkt.Vellen zijn vooral voor kinderen onsmakelijk; bij koude flessenmelk heeft men hiergeen last van. De bruine kleur, die men dikwijls bij gesteriliseerde melk ziet, is ook onge\\Â?enst.Omtrent de roomlaag zijn de meningen verdeeld. Bij velen wekt het de gedachte aan lekkere, romige, volle melk; bij anderen daaren-tegen aan vellen. De temperatuur is van grote invloed op de smaak. Smaakgebreken worden het best waargenomen bij lauw-warme melk van Â? 45Â° C.Melk moet dus nooit lauw-warm worden geserveerd. Koude melk smaakt het best;wil men geen koude melk gebruiken dan doet men het best de melk zo heet mogelijkte maken. De grote lof, die men de Amerikaanse en Scandinavische drinkmelk toe-zwaait, kan voor een groot deel worden verklaard uit het koud serveren.Dikwijls wordt ter bevordering van het melkgebruik aangeraden aan

de melk eenlekker smaakje te geven, b.v. door toevoeging van chocolade, vruchtensappen, honingen dergelijke. Vermoedelijk zal dit slechts in individuele gevallen succes hebben.Volgens de schrijver zal het melkgebruik het best worden bevorderd door alleengoed smakende melk in de handel te brengen en deze goed op te dienen. Wij moetener voor zorgen, dat op de boerderijen melk zonder bijsmaken wordt gewonnen, datzij zodanig wordt behandeld, dat de smaak niet verandert (b.v. pasteurisatie bij lagetemperatuur), dat zij goed wordt bezorgd (dus vooral niet in het licht en niet warm),dat zij bij de gebruikers goed wordt bewaard en geserveerd (vooral koud en zondervellen) en dat zij op een aantrekkelijke manier wordt verpakt en vervoerd (hier kannog veel worden verbeterd). Dat Nederland goede melk kan produceren en afleveren bewijst het kunnen voldoenaan de strenge eisen van het

Amerikaanse leger. P. HOEKSTRA IMPORT VAN FRIESE MELKSCHAPEN IN ENGELAND Farmers Weekly2-11-1956. Op de jaarvergadering van de â€žNational Sheep Breeders Association" is een com-missie benoemd om na te gaan of het wenselijk is Friese schapen in Engeland teimporteren. Dit met de bedoeling om door kruising de melkproduktie van enkelerassen te verhogen en zodoende een zeer snelle groei van lammeren mogelijk te ma-ken. Men is van plan uit Clun Forest ooien (een groot, kortwollig Downschaap) cnFriese rammen een schaap te ontwikkelen dat lammeren .geeft, die op een leeftijdvan 14 dagen reeds 15â€”17 kg. wegen. Men meent dat een dergelijke snelle groei mogelijk is omdat de melkproduktie vaneen Fries schaap (gemiddeld 900 kg. melk per lactatieperiode) het 5â€”6-voudigeis van die van Suffolk of Cheviotschapen. P. HOEKSTRA DE STRAFRECHTERLIJKE

ZIJDE VAN HET PROBLEEM DER VIVISECTIE,Dr. Benno Stokvis (Nederl. Juristenblad, 12 mei 1956, blz. 401-411).De schrijver begint met het constateren van de omstandigheid dat 75 jaren na de



??? totstandkoming van ons Wetboek van Strafrecht (3 maart 1881) wij nog vrijwelgeen stap zijn gevorderd met betrekking tot de strafbaarstelling inzake de vivisectie.Nog steeds is het uitgangspunt van de jurisprudentie, dat voor dierenmishandelinghet opzet van de dader op de wreedheid gericht moet zijn. De bevoegdheid of be-kwaamheid van de vivisector speelt geen rol. De dader gaat vrij-uit als hij maar geenwreedheid op het dier wil effectueren, zelfs al worden gebrekkige instrumenten .ge-bezigd of al wordt gehandeld ter fine van welk hersenschimmig onderzoek ook.Door de Wet van 16 april 1920, S. 194, ter wijziging van het Wetboek van Straf-recht, is, althans theoretisch, enige verandering ten gunste aangebracht. Nu gaat hetniet alleen meer om het handelen zonder redelijk doel, maar ook om de overschrij-ding van hetgeen ter bereiking van zodanig doel toelaatbaar is. Dit redelijk doel, dat

zowel wetenschappelijk als commercieel kan zijn, kan over-schreden worden, zodra objectief vast staat, dat de verrichte ingreep overbodig was.Toch zijn er meer mogelijkheden voor strafrechtelijk optreden wanneer het gaatover het toelaatbare middel. De schrijver beroept zich hiervoor op de formulering, door de Hoge Raad gegevenin zijn arrest van 19 juni 1939 (N. J. 1939, 1041). Immers heeft ons hoogste rechts-college toen uitgemaakt, dat het bij de vivisectie (het ging hier om het couperenvan hondenstaarten) aangewende middel tot strafbaarverklaring kan leiden indienhet, hetzij reeds in het algemeen, hetzij wegens de wijze waarop het wordt toegepast,in het redelijk doel niet zijn rechtvaardiging kan vinden. Aan deze uitspraak meent Stokvis enkele belangrijke conclusies te kunnen ver-binden. Er zijn middelen, die onder alle omstandigheden als zodanig ontoelaatbaarmoeten worden geacht,

anderzijds zijn er op zichzelf toelaatbare middelen, die, omdatzij tot het bereiken van het voorgenomen redelijk doel, niet doelmatig zijn, voor hetconcrete geval als ongeoorloofd moeten worden aangemerkt. Ook zijn er aanvaard-bare en in concreto doelmatige middelen, die met het oog op het belang van hetbeoogde doel, toch ongeoorloofd zijn. Tenslotte kan zich een verkeerde hanteringvan geoorloofde middelen voordoen of wel een onnodig aanwenden van juist gehan-teerde middelen. Aan de hand van een aantal casusposiues geeft de schrijver dan nog een verduide-lijking van zijn conclusies. Theoredsch moge dan de eerder aangehaalde wets-wijziging niet onbevredigend zijn, toch geeft deze in de praktijk weinig of geen resul-taat. Naar schrijvers mening, vloeit dit voort uit de moeilijkheden aan opsporingen bewijs verbonden. Welke opsporingsambtenaar zal kunnen beoordelen of in eenbepaald

geval een redelijk doel gediend wordt? En komt aan zo\'n geval de rechterte pas, dan is zijn taak toch wel zeer zwaar, al zou hij zich zelfs door een deskundigedoen voorlichten. Altijd blijft de vraag: waar ligt de grens der toelaatbaarheid?Derhalve acht de schrijver het noodzakelijk, dat een door de wetgever te bewerk-stelligen stringente voorziening op dit punt tot stand komt. Hij somt een negentalpunten op, waaraan zeker voldaan zou moeten worden. O.a. wil hij een uitgewerktvergunningstelsel en een nauwkeurige, bevoegdheid waarborgende, aanwijzing vande tot het toepassen van vivisectie gcqualificccrde personen. Een beperkende omschrijving van de geoorloofde doelstelling bij het experimentkomt de schrijver vooralsnog onnodig voor. Schrijver geeft vervolgens een kort overzicht van de in Engeland bsetaande â€žCrueltyto Animals-Act 1876" en de in Duitsland vigerende â€žTierschutzgesetz"

van 1933,welker bepalingen in de lijn van schrijvers betoog liggen. Al acht schrijver dan tc onzent ingrijpen door de wetgever noodzakelijk, wil hij geenverbod van vivisectie. Hij streeft enkel ordening en beperking na.Zowel voor de wetenschappelijk als de economische experimenten acht schrijver eennadere wettelijke regeling nodig. Stokvis ziet de vivisectie als een onvermijdelijk kwaad maar â€” een kwaad. Hetredelijk en zedelijk doel, aldus Stokvis, dekt hier een ethisch onzedelijk middel. VAN DOORNINCK127



??? Vleeskeuring DER MISZBRAUCH DER BACTERIOLOGISCHEN FLEISCHUNTERSU-CHUNG door V. G oer t tier. Monatshefte f??r Veterin?¤r Medizin, afl. 21, Jahr-gang 10. De toepassing van het bacteriologisch vleesonderzoek heeft als gevolg van de voort-schrijdende kennis en de daaruit ontstane voorschriften langzamerhand een omvangaangenomen, die iedere leider van een onderzoekingsinstituut met angst moet ver-vullen. De differentiatie van de bacteri??n is ook door goed gevormde bacteriologenniet meer mogelijk, maar slechts door speciale vakbacteriologen voor Salmonellosen.Standfusz had in 1922 nog maar enkele paratyfusstammen, Drager had er in1951 al 174, thans zijn er volgens Seidel al 304 en er zullen er nog meer komen.Voor de vleeskeuring is een typen-differenti??ring echter niet nodig. Het is voldoendeom te weten of men met vleesvergiftigers te maken heeft of

niet. Schrijver zegt, datde Salmonelladifferentiatie is uitgegroeid tot een bacteriologische acrobatiek, waarvande waarde en de betekenis alleen liggen in de differenti??ring zelf, n.1. 1\'art pour l\'art.Voor de vleeskeuringsdiensten betekent het echter een overbodige belasting. De grond-gedachte van Standfusz, n.1. dat bij gezonde slachtdieren bacteri??n van de tyfus-,paratyfus-, enteritides- en coligroep in de darm voorkomen, die allen de eigen-schappen van vleesvergiftigers hebben, maar die slechts bij het wegvallen van deweerstand van het dier en het uitvallen van het filterapparaat van de lymfeklieren,in de bloedbaan komen en dan gevaarlijk worden, is nog onveranderd.Dat dus alle dieren die ziek zijn en een verminderde weerstand hebben een bacte-riologisch vleesonderzoek ondergaan, is volkomen juist, maar schrijver klaagt erover,dat als gevolg daarvan zich een toestand heeft ontwikkeld,

waarbij een negatief B.O.een vrijbrief is voor het in verkeer brengen van het vlees. In het Instituut vanschrijver, n.1. het Th??ringse Tiergesundheitsamt in Jena, Leider Prof. Dr. Goerttler,wordt herhaaldelijk geconstateerd, dat vlees, dat ter B.O. wordt opgezonden, hiervoorniet in aanmerking had mogen komen, omdat aan het monster al te zien was dat hetondeugdelijk was. Toch laten de keuringsvoorschriften aan duidelijkheid niets tewensen over. Van de 100 tot 200 B.O. die dagelijks aan genoemd instituut wordenverricht, komen 10% daarvoor niet in aanmerking en 25% zouden daarvoor volgensde voorschriften niet in aanmerking behoeven te komen, omdat het vlees had mogenworden afgekeurd. Schrijver concludeert ten eerste dat het voldoende is om vast te stellen of zich inhet vlees kiemen bevinden die aanleiding kunnen geven tot vleesvergiftiging en dateen typen-differenti??ring onnodig is

en ten tweede dat een negatief B.O. niet dedeugdelijkheid van het vlees bewijst. (Opm. Alweer een bewijs dat de Nederlandse voorschriften beter zijn. (Ref.)) VAN SANTEN FLEISCHBESCHAU IM HINBLICK AUF TOLLWUT, door von Prillwitz.Monatshefte f??f Veterinair Medezin, afl. 24, Jahrgang 10. Schrijver maakt bemerkingen over een artikel van Paarmann in de Deutsche Tier-?¤rtzliche Wochenschrift No. 3-4 van 15 jan. 1955, waar deze propageert om de kopvan een van dolheid verdacht slachtdier op te zenden voor onderzoek.Von Prillwitz zegt, dat het vaak zeer moeilijk is om de verdenking op hondsdolheiduit te spreken, i.v.m. differentieel-diagnostische verschijnselen. Blijkt het inderdaadlater dolheid te zijn, dan volgt algehele afkeuring; blijkt het geen dolheid te zijn,dan is er kans op een civiel rechtelijke aanspraak om schadevergoeding. Echter, alsmen geen kop opzendt, dan bestaat de

mogelijkheid, dat de betrokken keurings-ambtenaar zichzelf in een bepaald geval bloot stelt aan moeilijkheden. Ook vonPrillwitz komt er niet uit en hij acht het gewenst om het begrip â€žverdacht vanhondsdolheid" nauwkeurig te omschrijven. VAN SANTEN



??? BOEKBESPREKING DIE PARASIT?„REN KRANKHEITEN DER HAUSTIERE, Schmid-Hieronymi.Verlag Paul Parey, 1955. Een voortreffelijke, door Prof. Hieronynai bewerkte zesde druk van het bekende, doorwijlen Schmid voor studenten en practiserende dierenartsen geschreven leerboek derParasitologie, is enige tijd geleden verschenen. Dit, nauwelijks racer dan 200 blad-zijden omvattende boekje, is ondanks zijn zakelijke bondigheid zeer uitvoerig, o.a.waar het de ziektekundige kant betreft. Er is weinig wat er niet, veel wat er wel instaat en bovendien op zeer overzichtelijke wijze. Het valt niet tc verbazen, dat naasthet betrachten van bondigheid het kiezen van een kleiner lettertype nodig was omhet aantal bladzijden te beperken en de overzichtelijkheid daardoor nog verder tevergroten. In het boek, waarin zich voorin een inhoudsopgaaf en achterin een zaakregister be-vindt, is de stof in drie

gedeelten behandeld. In de eerste beide delen worden alge-mene beschouwingen gehouden, terwijl in het derde deel, betiteld als â€žAllgemeineBek?¤mpfungsverfahren", ondanks d?¤t de bijzondere parasitologie achtereenvolgensper diersoort (paard, herkauwers, varken, carnivoren, haas en konijn, vogels) wordtbehandeld. De morfologie van de belangrijke en soms ook van de minder belang-rijke parasieten wordt in het kort aangeduid. Meer aandacht wordt telkens besteedaan de biologie en de therapie, mede waardoor dit boek voor de practiserende dieren-arts zeer waardevol is te achten. Op enkele punten zal men kritiek kunnen leveren, beter gezegd: met de auteur vanmening kunnen verschillen; dit doet echter aan de waarde van het boek niets af.Zo wordt b.v. op pag. 91 en 92 een voorname rol toegedacht aan de volwassen para-sieten en de â€” weliswaar niet als toxinen betitelde â€”

stofwisselingsprodukten bijstrongylose. Men zou echter evenzeer kunnen verdedigen, o.a. op grond van de min-der positieve resultaten welke soms in gevallen van sterkere infecties met phenothia-zine worden verkregen, dat â€” juist bij strongylose van het paard â€” de larven vanmeer betekenis geacht moeten worden dan de volwassen wormen. Dit is echter eenkwestie van in hoofdzaak theoretische betekenis. Men zou echter verder van meningkunnen verschillen over de dosering van phenothiazine bij trichostrongylose van deherkauwers (bladz. 130); deze zal, z?Šker in een deel van de gevallen, m.i. hoger ge-nomen moeten worden. De afbeeldingen zijn zeer goed, waardoor vooral de eieren uitstekend zijn weerge-geven. Door de indeling van de tekst is het boek uitermate bruikbaar als naslagwerken des ondanks toch plezierig te lezen. Tijdgebrek kan daarom geen reden zijn om vande

aanschaffing van dit boek af te zien. De prijs is het nog minder (?’ 18,â€”). Het iste hopen, dat velen dit keurige, ingebonden boekje, dat qua inhoud, opzet, uitvoeringen afwerking alle lof verdient, zullen aanschaffen. D. SWIERSTRA WURMTAFEL ZUM BESTIMMEN DER HAUSTIERPARASIETEN, Heidegger.Ferdinand Enke, Verlag Stuttgart, 2e druk 1952. Dit boekje bedoelt, geheel anders dan het vorige, een handleiding tc zijn bij hetdetermineren van bij de sectie van huisdieren aangetroffen en meest voorkomendewormen. De ziektekundige kant blijft geheel buiten beschouwing.Bij wijze van inleiding wordt in het kort de nodige aandacht geschonken aan hetfaccesonderzoek, de fixatie en het onderzoek van de aangetroffen parasieten, alsmedeaan de bouw en de ontwikkeling â€” ge??llustreerd met duidelijke tekeningen â€” vande endoparasieten. Per diersoort wordt vervolgens een karakteristieke

beschrijving ge-geven van de verschillende wormen, waarvan in vier verticale kolommen telkens denaam van de parasiet, de plaats (het orgaan) en de betekenis, de ontwikkeling ende kenmerkende morfologische eigenschappen zodanig worden opgesomd, dat meteen minimale hoeveelheid woorden de mogelijkheid tot een uiterst snelle, voor depraktijk redelijk accuraat te achten determinatie wordt gegeven. Deze mogelijkheid



??? wordt in zekere zin nog vergemakkelijkt door de vele vergezellende afbeeldingen; dezezijn echter niet al te best op schaal getekend, zodat â€” wat de eieren betreft â€” bijeen te sterk steunen op de afbeeldingen vergissingen kunnen ontstaan. Het uitselec-teren van de minder belangrijke parasieten is een enkele maal ook minder geslaagd;zo worden b.v. bij het rund w?Šl Dioctophyme rcnale en Cooperia curticei (bl. 48;lebmaag!) genoemd, maar niet Cooperia oncophora, die naast Cooperia surnabada,veel en veel meer voorkomt tin de dunne darm). Zoals gezegd, is het boekje â€žzeer snel", terwijl een andere aantrekkelijke eigenschapis, dat op uitermate overzichtelijke wijze tevens aandacht geschonken is, naast deparasieten van de huisdieren, aan die van ree, hert, vos, nerts, bever, haas, eend engans. Het boekje is verder uitstekend verzorgd en afgewerkt. De prijs van dit gecarton-

neerde boekje bedraagt Â? ?’ 20,â€”. D. SWIERSTR.\\ vraag en antwoord Het gebruik van striktouwtjes bij een verlossing.VRAAG No. 1: Is het bij het aanbrengen van een zgn. striktouwtje bij de verlossing van grote huis-dieren ook gewenst om de aan te leggen lus ter plaatse te brengen en te houdendoor middel van een soepel metalen staafje (Â? 75 cm.), dat aan het vooreindevoorzien is van een oog waardoor het striktouwtje gevoerd wordt?ANTWOORD: Het is niet onmogelijk dat het in deze vraag bedoelde apparaat voordelen geeft bijhet aanbrengen van striktouwtjes, in het bijzonder in die gevallen waarbij de delendie men wil aantrekken of fixeren, in de uterus gelegen zijn. Dit apparaat zal veel gaan gelijken op de Kalbenkr??cke volgens Becker, of de Kr??ckevolgens K??hn, afgebeeld in het Leerboek van Benesch, 1952, pag. 251.Het instrument heeft ook veel weg van een soortgelijk dat

gebruikt wordt in de ver-loskunde van de varkens en bestemd is om een lus achter het hoofd aan te brengenen waarbij de staaldraad door een buis verloopt (Schlingenf??hrer vlg. Fraedrich enBolwin).



??? MEDEDELINGEN VAN DE VEEARTSENIJKUNDIGE DIENSTMaatregelen met betrekking tot het vervoer van runderen in verband metde mond- en klauwzeerbestrijding. Artikel 1 1. Het vervoer van een rund, dat ouder is dan twee maanden, is slechts toegestaanonder de voorwaarde, dat de vervoerder: a. indien het betreft vervoer naar een markt, tentoonstelling, verkoping of soort-gelijke verzamelplaats van vee, in het bezit is van een namens een erkende provincialegezondheidsdienst voor dieren afgegeven verklaring, welke voldoet aan het daarom-trent in het tweede lid bepaalde; b. indien het betreft ander vervoer dan bedoeld onder a, in het bezit gesteld kanworden van de onder a bedoelde verklaring. 2. Uit de verklaring bedoeld in het vorige lid, moet blijken: a. dat het rund afkomstig is uit een ge??nt rundveebeslag; b. dat het rund is ge??nt tegen mond- en klauwzeer overeenkomstig het

bepaalde inde volgende leden. 3. Indien het rund geboren is v????r 1 januari 1955, moet de laatste of de onmid-dellijk daaraan voorafgegane enting ten minste veertien dagen v????r de datum vanhet vervoer hebben plaatsgehad. 4. Indien het rund geboren is op of na 1 januari 1955, moet: a. bij vervoer v????r 1 mei 1957 de laatste of de onmiddellijk daaraan voorafgeganeenting ten minste veertien dagen en ten hoogste vier maanden v????r de datum vanhet vervoer hebben plaatsgehad; b. bij vervoer op of na 1 mei 1957 de laatste enting op of na 1 februari 1957,doch ten minste veertien dagen v????r de datum van het vervoer hebben plaatsgehad. 5. Indien het rund geboren is op of na 1 januari 1956 en het vervoer plaatsvindtop of na 1 september 1957, moet de enting ten minste veertien dagen en ten hoogstevier maanden v????r de datum van het vervoer hebben plaatsgehad. 6. Het in de vorige

leden bepaalde is niet van toepassing ten aanzien van het ver-voer van een rund, geboren op of na 1 januari 1955 en behorend tot een ge??nt rund-veebeslag, indien het, vervoer langs de kortste weg geschiedt: a. tussen weiden en erven, behorende tot het bedrijf van de eigenaar van het des-betreffende rund; b. van een schaarweide naar weiden of erven, behorende tot het bedrijf van deeigenaar van het desbetreffende rund; c. naar een slachtplaats; d. naar en van de stier. Artikel 2 1. Onder â€žge??nt rundveebeslag" wordt verstaan: a. een rundveebeslag, dat in de laatstverlopen of lopende periode van 1 februaritot 15 april in zijn geheel, met uitzondering van die runderen, welke op het tijdstipvarj de enting van het rundveebeslag nog geen twee maanden oud waren, tegenmond- en klauwzeer is ge??nt en waaraan na het tijdstip dier enting geen runderen,ouder dan twee maanden, zijn toegevoegd,

zonder dat daarvoor een ten tijde vande toevoeging geldige vervoersverklaring aanwezig was, met dien verstande, dat, in-dien de toevoeging geschiedde tijdens een entingsperiode en nadat het beslag in dieperiode was ge??nt, het beslag na afloop dier periode slechts als een ge??nt rundvee-beslag mag worden beschouwd, indien ook de toegevoegde runderen in diezelfde pe-riode zijn ge??nt; b. een rundveebeslag, dat na de laatstverlopen periode van 1 februari tot 15 aprilis gevormd uit runderen, voor welke een ten tijde van de vorming geldige vervoers-verklaring aanwezig was, met dien verstande, dat, indien de vorming geschieddetijdens de lopende entingsperiode, het beslag na afloop dier periode slechts als een



??? ge??nt rundveebeslag wordt beschouwd, indien alle runderen in diezelfde periode zijnge??nt. 2. Indien de in het vorige lid onder a bedoelde enting van een rundveebeslag heeftplaatsgevonden na 15 april, doch v????r 1 februari daaraanvolgend, kan die entingdoor of vanwege de directeur van de veeartsenijkundige dienst voor de toepassingvan het vorige lid, onder a, met een enting in de laatstverlopen periode van 1 februaritot 15 april worden gelijkgesteld. Artikel 3 De in artikel 1 bedoelde verklaringen hebben een geldigheidsduur van tien dagen. Artikel 4 In het belang van de in-, uit- of doorvoer van rundvee en van de bestrijding van detuberculose onder het rundvee, alsmede in andere bijzondere gevallen kan door ofvanwege de directeur van de veeartsenijkundige dienst van het in artikel 1 bepaaldeontheffing worden verleend onder daarbij te stellen voorwaarden. Ardkel 5 De beschikking

van 30 september 1955, nr. 14.605/91 W, afdeling Wetgeving enJuridische Zaken/L, Stcrt. 191, houdende maatregelen met betrekking tot het vervoervan runderen in verband met de mond- en klauwzeerbestrijding wordt ingetrokken. Artikel 6 Deze beschikking treedt in werking met ingang van 1 februari 1957. Ge.slaagd experiment in de Landbouwvoorlichting. Rationalisatie kern Leende. Tien kilometer ten zuiden van Eindhoven ligt Leende. Een typisch agrarische ge-meente, een dorp met niet meer dan 150 kleine gezinsbedrijven, met uitsluitend eigenarbeidskrachten. Men treft er het de zandgronden kenmerkende gemengde bedrijfs-type aan. De veehouderijprodukten vormen de belangrijkste bron van inkomsten. Degewassen van het bouwland zijn in hoofdzaak voor het eigen vee bestemd.In Leende zijn met de landbouw in het luttel tijdsbestek van bijna drie jaar opmer-kelijke dingen geschied.

Tot 1954 lagen de produktie-omstandigheden voor de land-bouw moeilijk: een economisch achtergebleven streek, waar de inkomsten van deboeren schraal waren. Thans is de vooruitgang voor Leende gekomen.Hoewel pas in het voorjaar 1957 de eerste fase van een intensieve individuele voor-lichting, n.1. met een eerste groep van 14 bedrijven, wordt be??indigd, kunnen reedsopmerkelijke resultaten worden vermeld. Een goed overzicht van hetgeen in de â€žra-donalisatiekern" Leende is bereikt, kan na 1958 worden tegemoetgezien, als ookde resultaten van het driejaren-programma met een tweede groep van 40 bedrijvenbekend zijn. Tenslotte zijn met de boeren in Leende stoutmoedige toekomstplannenontworpen voor een agrarische structuurhervorming in zgn. â€žStreekverbeterings-ver-band". Leende is de proef op de som van een nieuwe methode van landbouwvoor-lichting, die in de

voorbeelddorpen en vervolgens tot op zekere hoogte in sommigegroepen bijeengelegen rationalisatiebedrijven, zgn. â€žrationalisatiekernen", ontwikkeldis en momenteel zijn voortzetting vindt in de streekverbeteringsplannen.Welvaartsplan. Begin 1954 stelde de rijkslandbouwconsulent voor zuid-oost Brabant, Ir. P. J. Lar-dinois, een plan-de-campagne op, om voor een groep van 14 uitgekozen bedrijven,gemiddeld 7 i 8 bunder groot, het arbeidsinkomen per bedrijf zo groot mogelijk temaken. Enige middelen voor de uitvoering van dit plan waren aanwezig. Van hetBorgstellingsfonds voor de Landbouw â€” twee jaar tevoren opgericht â€” zou hetnodige krediet kunnen worden verkregen. Er was juist in 1954 een nieuwe premieregeling ontworpen door de Dienst KleineBoeren van de Directie van de Landbouw, een regeling, die de gewenste prikkel zou



??? geven. Deze premieregeling houdt in, dat aan bedrijven tot 10 ha voor uitvoering vaneen bedrijfsplan gedurende drie jaren in totaal ten hoogste ?’ 750,â€” premie voor nood-zakelijke verbeteringen wordt verstrekt op basis van 1/3 van de te maken kosten.Niet veel, maar genoeg om een voldoende stimulans aan de zelfwerkzaamheid vande kleine\'boeren te geven. (De in aanmerking komende bedrijven, die dus per bedrijften minste ?’ 1500,â€” uit eigen geld moeten investeren, worden rationalisatiebedrijvengenoemd.) Bovendien had Ir. Lardinois de verwachting, dat buiten hetgeen de deelnemers vande rationalisatiekern zelf zouden investeren, derden zich voor Leende zouden gaaninteresseren. Deze verwachting bleek naderhand niet ongegrond te zijn geweest.Morele en daadwerkelijke steun â€” o.a. kredietfaciliteiten â€” werden verkregen vande Gemeente, de Boerenbond, de Co??p.

Zuivelfabriek Heeze-Leende en de Boeren-leenbank. Uiteindelijk werden door de deelnemers van de eerste 14 bedrijven â€”maar dat wist Ir. Lardinois toen nog niet â€” niet minder dan gemiddeld ruim?’ 4300,â€” per bedrijf extra ge??nvesteerd, terwijl de eerste en tweede groep bedrijvensamen \'nog eens ?’ 2500,â€” jaarlijks op tafel hebben gelegd als steun aan voorlichtings-activiteiten van verschillende aard. Leende is op de kaart een languitgerekt dorp met lintbebouwing. De bedrijfsgebou-wen liggen aan de weg. De â€žakkers" â€” het bouwlandâ€” liggen voor een groot deelder bedrijven achter het erf. Waar het einde van de akkers is, ligt het begin van deweiden. Naar streekgebruik wordt, ook een gering aantal koeien, nog met zijn twee??ngemolken. Dagelijks gaan 2/2 man-uur gemiddeld per bedrijf verloren met het twee-maal per dag heen-en-weer rijden naar de weiden om te melken. De

externe produktie-omstandigheden lagen nog ongunstiger dan deze ongelukkigeligging van grond en erf. De kwaliteit van de grond was niet best; de toestand, waar-in de gebouwen verkeerden, evenmin. De versnippering van de bedrijven gaf weinighoop. Gemiddeld waren op een bedrijf van 8 bunder 12 kavels regel Twaalf kavels,die onderverdeeld waren in gemiddeld 22 percelen per bedrijf. Er zouden zeer veelveranderingen moeten worden aangebracht. Enkele dingen zaten mee: een zichtbaararbeidsoverschot bestond niet in Leende, zo onder de rook van Eindhoven gelegen.Voorts werd een gezonde geest tot samenwerking onder de boerenbevolking aange-troffen. De weg naar succes. In de l)uurtschap l,eende-Strijp werden 14 van de financieel zwakste bedrijven uit-gekozen. Voor de intensieve voorlichting werd de rayon-assistent P. Veldman inge-schakeld, die later, toen de kern tot ruim 50

bedrijven uitgroeide, assistentie vaneen hulpkracht kreeg. De allereerste stap was het winnen van vertrouwen in hetplan, dat aanvankelijk op weerstand stuitte, vooral bij de boerin. Maar na het eerstejaar, toen merkbaar rente werd afgeworpen, veranderde deze weerstand in enthou-siasme. Vervolgens werd de toestand van de grond nagegaan. Met hulp van hetgrondonderzoek konden een bouwplan en ren bemestingsplan worden opgesteld. Hetaantal percelen werd tot gemiddeld 15 verlaagd. Er werd een vaste perccelindelinggemaakt. Voorheen was perceelswisseling gewoonte. Met deze gewoonte moest defini-tief worden gebroken, wilde de uitvoering van het bemestingsplan het bestede geldwaard zijn. Het werken met het grote aantal percelen, als voorheen, was bedoeldter spreiding van het risico. Men dacht wijs te doen met verschillende gewassen eenperceeltje hogere grond en een perceeltje

van het lage land in te zaaien. In natte ofdroge tijd: van ?Š?Šn van beide percelen zou het gewas wel min of meer slagen. Ditsysteem ging natuurlijk gepaard met de perceelsversnippering. Goed werken naar deeisen des tijds is op zo\'n aantal percelen niet mogelijk. Dit risico is in de modernelandbouw op te vangen met andere methoden. Het kan nu grotendeels ondervangenworden door betere bemesting en aangepaste rassenkeuze. Ook werd met een te grootaantal gewassen gewerkt onder de oude situatie. Het aantal gewassen kon wordenverkleind door bijvoorbeeld haver en gerst op mengteelt te brengen. Met de ondoel-matige tradities kon gelukkig worden gebroken. Een opmerkelijk winstpunt!Aldra bleek, dat de oudere boeren door gebrek aan vakonderwijs soms niet in staat



??? waren het bemestingsadvies bij dc uitkomsten van het grondonderzoek juist op tevolgen. Dit grondonderzoek, in het algemeen voor 6 jaar toereikend, is zijn kostenwaard, als het volle profijt er uit wordt getrokken. Geld en moeite dreigden verlorente gaan, maar de voorlichtingsdienst vond een goede methode om het tekort aaninzicht bij de boeren aan te vullen. Bij een gesprek tussen boer en assistent werd eenbemestingsschema opgesteld, waarop van perceel tot perceel stond aangegeven, hoe-veel, wat, waar en wanneer er moest worden bemest. Het resultaat was, dat deboeren direct na het uitwerken van het schema op stap gingen om dc nodige kunst-mest te halen. Hierdoor kon uit de kunstmest het grootste profijt worden gehaald.Inmiddels werden een aantal bedrijfsverbeteringen aangebracht: er verschenennieuwe kippenhokken, varkens- en jongvccstallen. In bestaande stallen

werden ver-beteringen als automatische drinkbakjes aangebracht. De plaatselijke stierenhouderijverbeterde door aankoop de kwaliteit van zijn fokstieren. De scheidingen tussen deweiden bestonden naar streekgcbruik merendeels uit breed struikgewas, dat werd op-geruimd. Alle grasland in de gemeente, 500 h.a., werd voorzien van een gecombi-neerde electrische afrastering. Ook de bcweidingspcrcelen kunnen nu zeer eenvoudigopnieuw worden ingedeeld. Succes in cijfers. Ten gevolg van al deze activiteiten is de omzet aan kunstmest en veevoeder van deAan- en Verkoopco??peratie en de plaatselijke handelaren te Leende in minder dantwee jaar meer dan verdubbeld. De personeelsbezetting van de Voorlichtingsdienstte Eindhoven niet toe, dat men zich met de bedrijfsbockhouding kon bemoeien.Cijfers over het gezinsinkomen v????r en na de rationalisatieperiode zijn daarom

nietbeschikbaar. Desondanks kunnen enige resultaten in cijfers worden weergegeven.Onder de oude situatie in 1953 bedroeg het aantal varkens bij de eerste groep van 14bedrijven 141. Na 2 jaar onder nieuwe verhoudingen bedroeg dit aantal 345.De kippenstapel werd meer dan verdubbeld en wel van 1400 op 2850 stuks.Het aantal melkkoeien vermeerderde van 53 tot 73 stuks. De gemiddelde jaarlijkseopbrengst per koe van de melk liep op van 3335 kg met een boterpercentage van 3,51tot 3834 kg met 3,60% vet. Het dubbele effect voor deze 14 bedrijven van een groteraantal koeien ?¨n een hogere melkopbrengst per koe blijkt uit de jaaropbrengst vande melk, berekend per hectare grasland, die steeg van 3700 tot 5100 kg.Het percentage slecht grasland is over genoemde periode gedaald van 41% tot 6%;het percentage goed grasland liep daarentegen op van 17% tot 42%. Van het gras-land

kon 8 ha. worden gescheurd en aan het bouwland worden toegevoegd. Metminder grasland worden dus meer koeien gevoederd, die een aanmerkelijke ver-hoging van de melkopbrengst laten zien. Men moet bij de beoordeling van deze cijfers er rekening mede houden, dat de ge-gevens over het laatste seizoen van het rationalisatieprogramma, n.1. het jaar 1956/57nog niet beschikbaar zijn. Overigens: goede resultaten voor de eerste jaren, die op eengeslaagd experiment wijzen, een proef op de som van een nieuwe voorlichting.s-methodiek. De moeite, aan de 14 moeilijkste bedrijven besteed, werd zo dankbaar beloond, datin 1955 werd besloten, in Leende 40 andere bedrijven aan de eerste groep toe tevoegen. Deze laatste groep bestaat uit meest jonge boeren met een groot gezin. Dehulpkracht van de rayon-assistent is inmiddels ingewerkt en kort geleden heeft eenhuishoudelijke

voorlichtster, benoemd door de Noordbrabantse Boerenbond â€” N.B.C.â€” haar taak onder de boerinnen aangevat. De rationalisatiekern bestaat nu uit ongeveer 35% van alle bedrijven in Leende.Sommige nict-deelnemende bedrijven zijn te groot om van de voordelen van depremieregeling te profiteren; andere komen om verschillende redenen niet in aan-merking, b.v. te klein om levensvatbaar te zijn. De concentratie van bedrijven heefteen natuurlijk verloop. Geen zoon wenst straks op een miniatuurbedrijf te boeren.Het land komt dan in handen van andere boeren en na ?Š?Šn generatie heeft zich eennatuurlijke sanering voltrokken. Op een gegeven ogenblik komen de zeer oude keutcr-boerderijtjes dan voor krot-opruiming in aanmerking.



??? Na-effect. Onder de deelnemende boeren is de geest goed. De modernisering werkt merkbaardoor op de niet-deelnemers, van welke zijde meer vragen om adviezen bmnenkomen.Men kan wel zeggen, dat van 90% der deelnemers het gezinsinkomen merkbaar is ge-stegen. Zeer de aandacht trekt een sociologisch aspect, dat de verhouding tussen deouders en de kinderen raakt. Nu aan de bedrijven meer aandacht wordt geschonkenkrijgen de kinderen er een geheel andere interesse voor. De jongens van de lagerelandbouwschool en de meisjes van de landbouwhuishoudschool troffen thuis de oudesleur aan. Het was, of het goede zaad tussen de steenrotsen viel en verdorde. Nu deouders van andere zijde nieuwe methoden aannemen en hun denkbeelden en in-zichten zich gaan wijzigen, is het, alsof een brug is gelegd tussen de twee werelden,waarin deze kinderen tot voort kort leefden. Het

onderwijs gaat plotseling levenvoor deze kinderen.Streekverbeteringsplan Leende. Laat dan op het gebied van de bedrijfsvoering in Leende veel goeds bereikt zijn ennog worden, daarmede wil niet gezegd zijn, dat de Landbouw er nu gemoderniseerdis. Ir. Lardinois zegt er het volgende van: Nu het onuitvoerbaar, n.1. te kostbaar is om de gebouwen naar het midden van hetbedrijf te verplaatsen, keren we de zaak om en zullen we trachten een groot deelvan de graslanden van achteren naar voren te halen en de akkers naar achteren teleggen. We raken dan van het grote verlies van man-uren voor het gaan van en naarde v?¨r verwijderde melkbocht af. De operatie van het verleggen van de akkers naarde weiden en omgekeerd maakt deel uit van een her-indeling van alle grond, waarwe hard aan toe zijn. We brengen tevens de kalktoestand van deze gronden op peil.En als we de mensen er voor

ge??nteresseerd hebben, vangen we aan met beregeningvan de hogere gronden zoals in het streekverbeteringsplan Someren.Hoe ligt de situatie van de grond in Leende? De akkergronden achter het huis zijnzeker 1000 jaar als cultuurland in gebruik. Deze grond is in potentie prima, maarkalkarm met alle nadelen van dien. Bovendien en dat is erger, liggen deze akkers tehoog, de grondwaterspiegel treft men op 3 a 4 meter pas aan, zodat zij droog zijn.De bovenlaag van de akkers bestaat uit 1 meter zogenaamde zwarte grond, het re-sultaat van eeuwenlang opbrengen van mest en plaggen. De akkers zijn het oudeeigendom, generatie op generatie, van de. boer. Bij vroegere verervingen werden zijvaak gesplitst; daarnaast is er dan de ongehoord grote perceelsversnippering geweest.Met de weiden is het anders gesteld. Deze zijn niet zo lang in cultuur als de akkers.Tot in de 19e eeuw deden zij vaak

dienst als gemeenschappelijke weide. De weidenzijn een stuk lager gelegen; voor het merendeel zijn zij gepacht. Wanneer terwille van een doelmatige werkwijze de akkers met de weiden wordenverwisseld, zal beregening zeker nodig zijn op de dan hooggelegen weiden, daar grasmeer water dan de akkerbouwgewassen aan de grond onttrekt. Beregenen vergt nueenmaal vrij grote uitgaven en daarom moet op dit punt de economie voor elk be-drijf afzonderlijk zeer sterk in de gaten worden gehouden. Om deze reden wenst Ir.Lardinois hier tot een her-indeling met ruilverkaveling van de gronden te komen, op-dat ook de te beregenen complexen bij elkaar komen te liggen, hetgeen de kostendrukt. Het zal niet nodig zijn, alle akkers naar achteren te verplaatsen: de rogge metnateelt van stoppelknollen â€” veevoeder â€” kan beter vooraan, bij het erf blijven.Als dit alles is geschied, zal het

bedrijfstechnisch b.v. mogelijk zijn, het aantal koeienper bedrijf, thans 4 a 5, te verhogen tot b.v. 9, met eenzelfde bedijfsoppervlakte. Pro-duktieverhoging en produktiviteitsverhoging zullen hier hand in hand gaan. Er zit vaart in de zaak. Op een recente bespreking met de boeren is gebleken, dat de animo voor deze plannengroot is. Het ziet er naar uit, dat veel medewerking voor ruilverkaveling der akker-gronden kan worden verkregen, hetgeen van groot belang is, daar een wettelijke ruil-verkaveling voor alle gronden hier nog lang op zich zal laten wachten.Het tijdschema, dat Ir. Lardinois voor ogen staat, is als volgt: Alle gronden bekalken



??? in 1957, ruilverkaveling in de winter 1957/58, aanvang met beregening in het voor-jaar van 1958. Ir. Lardinois ziet een betere toekomst voor Leende in nabij verschiet.De ervaring met het beregeningsproject te Someren is goed. Maar er is nog meer.Ook in Veldhoven zal in de zomer van 1957 zeer waarschijnlijk met beregening opgrote schaal worden begonnen en reeds gaan de gedachten uit naar Heeze, waarde toestand net is, zoals zij in Leende was. Staat van de gevallen van besmettelijke veeziekten, in Nederlandvoorgekomen gedurende de maand november 1956DE GETALLEN GEVEN HET AANTAL VEEBESLAGEN AAN PROVINCIES T3 Â? c Â? 1 ?? w V) iii\'?> S-s C "^ tl ^, O â– a -Q C \'S N T3 ^ ^ S s- ^ C <u â€?Â?b Â? O in Co (j 4j O o-g g-g ?– Vj Vi O V V ??& Â? â– s LI??OJ"rt is â€” c g) SO Â? O Groningen - 6 _ _ Drenthe - _ _ _ _ _ Friesland - _ 2 10 __ _ Overijsel _ 9 ,, . 3

1 1 Gelderland 1 20 2 2 2 1 Utrecht - 10 1 6 _ Noordholland 1 3 1 2 _ Zuidholland _ 18 . 11 2 2 Zeeland - â€” _ _ 1 Noordbrabant 1 11 _ 1 . _ Limburg - 8 _ _ 2 Totaal van het Rijk 3 79 6 41 6 6 hondsdolheid (lyssa), schaapspokken (variola ovina) en Kwade droes (malleus) zijnin Nederland resp. sedert 1869, 1887, 1923, 1893 en 1927 niet voorgekomen.



??? BERICHTEN EN VERSLAGENOnderscheidingen voor Prof. Dr. Jac. Jansen. De musicologische studie van Prof. Dr. Jac. Jansen, over oude melodie??n, behorendebij de verzen van de Friese dichter Gysbert Japicx (1603â€”1666), welk werk dank zijeen aanzienlijke subsidie van Z.W.O. in 1956 kon veschijnen, (Gybert Japicx\' Lieten.Uitgever: Laverman, Drachten) is door de daartoe bevoegde jury, met algemenestemmen bekroond geworden met het â€žGouden Viooltje", een fraai miniatuur instru-ment, uit goud gesmeed. Deze zeer bijzondere wisselprijs is voor het afgelopen jaar1956 toegekend voor de beste prestatie op het terrein der Friese muziekcultuur. Deplechtige uitreiking geschiedde donderdagavond 13 februari tijdens het concert vanhet â€žFrysk Orkest" te Leeuwarden. â€žLa F?Šd?Šration Colombophile Internationale" kende aan Prof. Dr. Jac. Jansen deâ€žm?Šdaille d\'honneur" toe,

uit erkentelijkheid voor zijn medewerking aan de totstandkoming van de Gezondheidsdienst voor Postduiven en de bevordering der weten-schap betreffende de ziekten van de duif. De eremedaille werd tijdens het internatio-nale congres dezer federatie, gehouden op 2 februari 1957 te Amsterdam, door devoorzitter, de Heer M. Staes (Belgi??), overhandigd. II. Congres van de Deutsche Veterin?¤rmedizinischen Gesellschaft e.V. Van 5 t.m. 7 april zal de Bad Nauheim het tweede congres van de Deutsche Vete-rin?¤rmedizinischen Gesellschaft e.V. worden gehouden. Het programma vermeldtvoordrachten op het gebied van de K.I., steriliteit, etc. Belangstellenden kunnen een programma aanvragen bij het secretariaat van ver-melde vereniging, Giessen, Frankfurterstrasse 87. Zuidafrikaanse Assistentschapsbeurzen. De Regering van de Unie van Zuid-Afrika heeft onlangs besloten om in het kadervan het

Nederlands-Zuidafrikaans cultureel verdrag ook voor het komende jaar enigebeurzen ter beschikking te stellen van Nederlanders die aan een instelling van hogeronderwijs in Zuid-Afrika als assistent tewerk wensen te worden gesteld.De bepalingen betreffende deze beurzen zijn als volgt: 1. Het assistentschap biedt de mogelijkheid om in Zuid-Afrika aan een der instel-lingen voor hoger onderwijs met de hulp van een hoogleraar werkzaam te zijn,met name ook ter bewerking van een bepaald onderwerp, dat voor de betrek-kingen tussen Nederland en Zuid-Afrika van belang is. In deze taak kan be-grepen zijn het geven van enige voordrachten over bepaalde onderwerpen. 2. Beurzen kunnen worden toegekend aan personen, die hun studie hebben voltooiddoor het behalen van een doctoraalexamen, artsexamen of ingenieursexamen. Bijvoorkeur zullen in aanmerking komen zij, die in hun studierichting de

graad vandoctor hebben behaald, en die reeds als wetenschappelijk ambtenaar, of anderszinsaan een instelling van hoger onderwijs verbonden zijn. 3. De assistentschappen worden van jaar tot jaar verleend, met dien verstande datals regel ?Š?Šn persoon niet langer dan twee jaar als assistent werkzaam zou zijn. 4. De volgende universiteiten hebben zich bereid verklaard de mogelijkheid te over-wegen van tewerkstelling van een Nederlandse assistent: de Universiteit van Pretoria StellenboschPotchefstroomWitwatersrandNatal Oranje Vrijstaat 5. De beschikbare beurzen bedragen ieder Â? 600 per jaar. Door de Zuidafrikaanseregering worden geen verdere tegemoetkomingen verstrekt. De mogelijkheid is hiernaast echter niet geheel en al uitgesloten, dat de assistentaan de hoger-onderwijsinstelling waar hij werkzaam is, tegen een door de Uni-versiteit toe te kennen salaris deelneemt aan het geven

van onderwijs in zijn studie-



??? richting; een en ander geheel ter beoordeling van de betrokken instelling vanhoger onderwijs. 6. Aanvragen voor de onderhavige assistentschapsbcurzen dienen v????r 1 maart1957 te worden ingediend bij de secretaris van de Commissie van Advies enCo??rdinatie ten dienste van de culturele betrekkingen tussen Nederland en Zuid-Afrika, Nieuwe Uitleg 1, \'s-Gravenhage. 7. In de aanvragen dienen te worden vermeld: a. naam en voornamen voluit. b. adres. c. geboortedatum. d. academische qualificaties. e. de hoofd- en andere vakken die zijn bestudeerd. f. de instelling (en) van hoger onderwijs waar dc candidaat heeft gestudeerd ofwerkzaam is (geweest). g. de instelling van hoger onderwijs in Zuid-Afrika waar de candidaat bij voor-keur werkzaam zou zijn. h. de faculteit waarin de candidaat zijn werkzaamheden zou willen verrichten,zo mogelijk met vermelding van de naam van de betrokken

hoogleraar. i. het onderwerp ten aanzien waarvan de candidaat werkzaam zou willen zijn.j. de wijze waarop de candidaat de in Zuid-Afrika verkregen kennis en ervaring denkt aan te wenden,k. aanbevelingen van de Nederlandse hoogleraren onder wier leiding de candi-daat heeft gestudeerd of werkzaam is geweest. 8. Passagekosten Nederlandâ€”Zuid-Afrika v.v. komen in beginsel voor eigen rekeningvan de assistenten. Geen kalf zonder extra vitamines. Ons vee is in de afgelopen zomer niet erg verwend, aldus Ir. S. Iwema, rijksconsu-lent voor de veevoeding. De reserve aan mineralen, maar ook aan vitamines zullenkleiner zijn dan normaal. Het wintervoer is onder abnormaal slechte omstandighedengewonnen; het mineralen- en vitaminegehalte zal zeker niet uitmunten. Door beideomstandigheden, voortkomend uit ?Š?Šn oorzaak: het weer, zal de koe onder lang nietoptimale omstandigheden

haar kalf ter wereld brengen. Dit kalf zal weinig van demoeder meekrijgen op haar levensweg; ook via de biest en later moedermelk zal ditjaar lang niet altijd de noodzakelijke aanvulling met vitamines plaats vinden.Speciaal betreft dit de vitamines A en D. Een tekort aan het eerste maakt het jongekalf zeer vatbaar voor allerlei opfokziekten (diarree, longaandoeningen, enz.); hettweede vitamine speelt een rol bij de groei van de beenderen. Wanneer men â€” inverband met de prijsverhouding van melk en ondermelk â€” spoedig overgaat opondermelk (waarin nagenoeg geen vitamine \\ en D meer voorkomen), dan krijgthet kalf het wel heel, heel erg moeilijk. Moest dit een twintigtal jaren geleden als zodanig worden aanvaard, thans hebbenwetenschap en techniek de mogelijkheid gegeven aan deze tekorten tegemoet te ko-men. Men kan de dieren tegenwoordig dagelijks een portie kunstmatig bereid

vita-raincmengsel (A en D) geven, dan wel in de eerste levensweken een zg.n vitamine-stoot (A en D) verstrekken. In het laatste geval is men cr van verzekerd, dat dedieren voor drie maanden voldoende vitamines hebben ontvangen.De gebruiksaanwijzingen zijn bij de preparaten ingesloten. Men zorge ervoor de doorhet Produktschap voor Veevoeder toegelaten vitamines te gebruiken. Deze zijn inelk geval goed. In deze winter geen kalf zonder extra-vitamines! Centraal Bureau Slachtveeverzekeringen. Naar wij vernemen is Dr. R. van Santen te Nijmegen benoemd tot veterinair advi-seur bij de Stichting C.B.S. te Utrecht. Als zodanig volgt hij Dr. W. B. Luxwolda op,die deze functie onlangs wegens gezondheidsredenen heeft moeten neerleggen.



??? MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDK Bureau: Rubenslaan 123, Utrecht. Gironummer 511606 ten name van dcMaatschappij voor Diergeneeskunde. VAN HET BUREAl^ Pluiinvceziektebestrijding. Enting tegen pokken en difterie. Met verwijzing naar de volledige publikatie in aflevering 18 van 15 september 1956van dit tijdschrift van het Koninklijk Besluit van 16 augustus 1956 no. 10, houdenderegelen met betrekking tot de inenting van hoenders tegen pokken en difterie dooranderen dan dierenartsen volgen hieronder enige algemene richtlijnen ten aanzienvan de uitvoering van dit besluit. In de a.s. afdelingsvergaderingen zal deze aangelegenheid uitvoeriger aan de ordeworden gesteld en in discussie worden gebracht, zodat de nieuwe gang van zakenhier slechts met enkele grote lijnen wordt aangegeven. Op grond van bovengenoemd Koninklijk Besluit mogen behalve dierenartsen

voortaanook gediplomeerde pluimveeselectcurs met een verklaring van de directeur van deVeeartsenijkundige Dienst en pluimveehouders de inenting verrichten.De entstof moet worden betrokken van de dierenarts, die praktijk pleegt uit te oefe-nen op het desbetreffende bedrijf. De taak van de dierenarts blijft echter niet beperkt tot de afgifte van de benodigdeentstof, die door de Directeur van de Veeartsenijkundige Dienst geschikt is ver-klaard, maar strekt zich ook uit tot toezicht op de enting zelf en controle van deresultaten. Dit sluit in, dat de uitvoering van de enting op regelmatige samenwerking tussendierenarts en pluimveeselecteur berust. In den regel zal de enting min of meer georganiseerd verlopen, d.w.z. de pluimvee-selecteur verzamelt de namen van de pluimveehouders met de aantallen dieren,waarbij tegelijk de naam van de desbetreffende dierenarts kan worden genoteerd.Aan de hand van

de aan,gelegde lijsten kan de dierenarts de benodigde doseringenentstof afgeven. De selecteurs houden de dierenartsen op de hoogte met de datum, waarop de entingwordt of is verricht, zodat de resultaten van de enting daarna kunnen \'worden ge-controleerd. Daar het inzicht en de verantwoordelijkheid bij de dierenartsen berust, zal steeds eenaantal bedrijven, dat met een bepaalde charge entstof is behandeld, moeten wordengecontroleerd. Bovendien zal de dierenarts zich zo nodig op de hoogte moeten stellen met de wijzevan uitvoering van de enting van de selecteurs. Dit toezicht op de enting en de resultaten ervan geldt uit de aard der zaak eveneensten aanzien van de gevallen, waarin de pluimveehouders de enting zelf verrichten. Op grond van gehouden informatieve be.sprekingen en gevoerd overleg,adviseert het Hoofdbestuur de pluiniveeselecteurs en pluimveehouders vooreen dosering

entstof voor 100 dieren een tarief van ?’ 3,â€” in rekening tclirengen, waarin de steekproefsgewijze controle is verdisconteerd. Enting tegen infectieuze bronchitis. Met toestemming en onder supervisie van de Veeartsenijkundige Dienst kan in be-perkte omvang een enting tegen infectieuze bronchids worden toegepast. De entstofkan via het drinkwater worden toegediend. De dierenartsen kunnen de entstof aande pluimveehouders verstrekken en hebben een voorlichtende en controlerende taakbij de toepassing van deze enting. Het Hoofdbestuur adviseert de dierenartsen voor ?Š?Šn ampul entstof een tarief van?’ 4,â€” te berekenen. Dit advies is gebaseerd op dc vermoedelijke prijs van het vaccin.



??? Mocht de entstof in het experimentele stadium voorlopig gratis aan de dierenartsenworden verstrekt, dan wordt geadviseerd ?’ 1,25 per ampul in rekening te brengen. Afgifte van geneesmiddelen. Ten aanzien van afgifte geven geneesmiddelen aan de pluimveehouders adviseert hetHoofdbestuur de dierenartsen zich zoveel mogelijk uniform te houden aan de winst-marge, die in overleg met de farmaceutische handel voor de desbetreffende produktenis vastgesteld. Assistentie mond- en klauwzeerbestrijding. In aansluiting aan de betreffende mededelingen in de afleveringen van het Tijd-schrift voor Diergeneeskunde van 15 januari en 1 februari 1957 is een aantal voorassistentie in aanmerking komende dierenartsen inmiddels reeds het bericht toege-zonden, dat zich in de entingsperiode een assistent beschikbaar stelt op onderling tebepalen dagen. Bij de indeling is tc allen tijde rekening gehouden

met de voorkeur, die dierenartsen/of student van tevoren te kennen hebben gegeven. Hiermee zijn echter nog niet alle dierenartsen van assistentie voorzien; dit wordto.a. veroorzaakt door het feit, dat het onderwijs in volle omvang na de assistentie-periode voor de tuberculosebestrijding, zoals van zelf spreekt, normaal wordt voort-gezet. De Faculteit der diergeneeskunde, die volledig begrip heeft voor de tijdelijke moei-lijke situatie ten aanzien van de uitvoering van de georganiseerde dierziektebestrijding,is bereid gevonden de normale Paasvakantie voor de studenten, die wettelijk in aan-merking komen voor assistentie, te vervroegen, zodat een aantal studenten in delaatste week van de vastgestelde entingsperiode nog gelegenheid krijgt om te assis-teren. De dierenartsen, die nog geen assistentie is toegewezen, zullen echter moeten trachtenzoveel mogelijk zelf tc doen; de assistentie die eventueel

nog in de week van 8â€”15april kan worden geboden moet slechts als noodzakelijke aanvulling worden be-schouwd. Ter voorkoming van zeer ingrijpende gevolgen voor de dierenartsen wordt met hetoog op de verzekering van de assistenten, nogmaals dringend verzocht v????r de aan-vang van de assistentie op tc geven, gedurende welke dagen assistentie zal wordenverleend. Jubileum. Op 22 februari a.s. hoopt collega Dr. B. Stonebrink, Graaf Wichmanlaan 60, Bussum,zijn 25-jarig jubileum als dierenarts te herdenken. VAN DE GROEPENGroep: Directeuren van vleeskeuringsdiensten. Kort verslag van de vergadering gehouden op 26 januari 1957 te Utrecht.De vergadering werd bezocht door 61 leden, 21 buitengewone leden en 5 gasten.De ochtendbijeenkomst vond plaats in het pathologisch instituut, Biltstraat 166 teUtrecht. Om 10.45 uur opent de voorzitter de vergadering. Hij heet allen

welkom, in het bij-zonder de wnd. hoofdinspecteur van de Volksgezondheid Dr. J. M. van Vloten, deere-voorzitter Dr. D. M. Hoogland, verschillende inspecteurs van de Volksgezondheiden Pr??f. Ten Thije, die een demonstratie zal houden van pathologisch-anatomischepreparaten. Prof. Ten Thije geeft eerst een uiteenzetting over het voorkomen van kleine heldereblaasjes in de kauwspieren van het rund. Daarna passeren achtereenvolgens de revueeen paardelever met afwijkingen, die sterk wijzen in de richting van tuberculose(een microscopisch onderzoek moet nog plaats hebben), uitgebreide long- en uterus-tuberculose bij een rund, dat uit Engeland werd ingevoerd, zgn. â€žpepernoten"longen,



??? een tumor in de uterus van een rund, een stuk darm met bloedingen, verschillendeendocarditiden, een congenitale anomalie bij een varkenshart, die een verzwaardewand van de linkerkamer tot gevolg had, spierveranderingen bij een rund, die mo-gelijk terug gevoerd moeten worden tot sarcoporidiose, veranderingen in de lever vaneen varken ten gevolge van een besmetting met vogeltuberculose, mucormycose vande lever van een varken, sarcosporidiose van de slokdarm van een rund, gedegene-reerde organen van een kalf met lal, afwijkingen aan de lever van een vier maandenoude, geaborteerde rundervrucht en carcinomatose van de serosae van een paard.Na afloop bedankt de voorzitter Prof. Ten Thije voor de voortreffelijke wijze, waar-op de demonstratie verzorgd was. De voorzitter stelt zich voor, dat de groep nogwel eens graag weer een beroep op Prof. Ten Thije zal willen doen voor het

houdenvan een demonstratie. Om 13.15 uur wordt dc gezamelijke lunch in hotel Smit, Vreeburg, gehouden en om14 uur wordt de vergadering hier voortgezet. In de middag-vergadering heet de voorzitter allen welkom in het bijzonder Prof.van Gils en de collegae Dr. Clarenburg, Dr. Kampelmacher en Vogely.De notulen worden onveranderd goedgekeurd, waarop de ingekomen stukken wordenbehandeld. Vijf nieuwe leden en twee buitengewone leden worden tot de groep toegelaten, ter-wijl twee oud-leden worden benoemd tot buitengewone leden. Bij de rondvraag geeft de voorzitter het woord aan collega Moolhuyzen (Tiel), diemeedeelt onlangs 22 kalveren op het slachthuis te hebben aangevoerd gekregen,waarvan 20 besmet bleken met Salmonella dublin. Gezien de verdachte verschijn-selen van het grote aantal dieren werd het bacteriologisch onderzoek verricht aanhet R.I.V. te Utrecht. Pas na

langdurige inzet van de diverse voedingsbodems kon de diagnose salmonellosisworden vastgesteld bij 20 van de 22 kalveren. De trage bacteriegroei op verschillende bodems, die het stellen van de diagnose be-moeilijkte, werd toegeschreven aan het feit, dat naast het mestmeel het gebruik vaneen apart door de leverancier bijgeleverd ingredi??nt was aanbevolen, wanneer dedieren diarree mochten vertonen. Dit ingredi??nt bevatte n.1. aureomycine.Aan de verschillende facetten, die zich bij dit probleem hebben voorgedaan, werdmenig woord gewijd. Verder werd de electrische bedwelming bij varkens naar aanleiding van de enqu??tebij de leden, hierover gehouden op instigatie van de heer hoofdinspecteur van deVolksgezondheid, in bespreking gebracht. Collega v. d. Most (Hengelo) werd in de gelegenheid gesteld zijn zienswijze omtrentdit probleem te geven, naar aanleiding van het in het slachthuis tc

Hengelo in ge-bruik zijnde toestel. Ook collega Snelting (Eindhoven) belichtte het probleem van de electrische bedwel-ming bij varkens. Uit de verdere discussie bleek, dat hierover het laatste woordnog niet gesproken is. Dr. Postma (Amsterdam) werd verzocht op dc e.k. ledenvergadering (6 april) eeninleiding te houden over de verkoop en controle van verpakt vlees en de problemen,die zich van keuringsdienstwege daarbij kunnen voordoen.Om 17 uur sluit de voorzitter de zeer geanimeerde bijeenkomst. Dr. S. T. HOFSTRA, secretaris Datum e.v. vergadering. De eerstvolgende vergadering van de groep zal worden gehouden op zaterdag 6 aprilin Hotel Smits te Utrecht. Groep K.I. en Zootechniek. Kort verslag van de vergadering gehouden te Utrecht op 29 november 1956.De voorzitter, S. W. J. van Dieten, opent de goed bezochte bijeenkomst met eenhartelijk welkom aan de 40 aanwezige leden; speciaal

worden genoemd Prof. v. d.Kaay, Dr. de Haan, de heer Rikmenspoel en Ir. Alderkamp.



??? De eerste spreker, de heer Rikmenspoel, physicus bij het instituut voor Veeteeltkun-dig onderzoek T.N.O. houdt een voordracht over het onderwerp: â€žFysische metin-gen omtrent de beweeglijkheid van stierenspermi??n". Door spreker is een methode ontwikkeld om een film op tc nemen van beweeglijksperma in een microscopisch preparaat. Uitgebreid worden de problemen omtrentbelichtingstijd, opnamesnelheid en lichtsterkte besproken. Met deze methode is debeweging van de spermi??n goed na te gaan. Daarnaast is met een fotocel de beweeg-lijkheid, snelheid e.d. van de spermi??n nagegaan. De beweging van een spermie bleekvan samengestelde aard te zijn. De staart maakte een spiraliserende beweging ,terwijlde kop een roterende beweging maakt. Men kon zo verschillende metingen verrichten.Ook deed men dichtheidsmetingen met een nefalometer. De methoden zijn nu uit-

gewerkt. De practische resultaten zullen nu uit een voortgezet onderzoek moetenblijken. Een aardig filmpje besloot deze interessante voordracht. Vervolgens leidde Dr. Stegenga de discussie in over de â€žMogelijke moeilijkhedenbij aankoop van een voorwaardelijk goedgekeurde K.I.-s??er". Inleider stelde dat hetvan belang is bij aankoop van zo\'n stier de voorwaarden scherp te stellen en zowelkoper als verkoper in het risico te doen dragen. De meningen van de vergaderingliepen hierover nogal uiteen, afhankelijk van de gezichtshoek waaruit het probleemwerd bekeken. De conclusie van de voorzitter was wel, dat het van belang is eendegelijk contract te maken bij koop van een voorwaardelijk goedgekeurde stier.In de middagvergadering werden we vergast op een aardig reisverhaal met kleuren-dia\'s en film van Ir. Alderkamp. Deze is met enkele andere zo??technici naar Spanjegeweest.

Mooie natuuropnamen en een deel van een ^??erengevecht en een vecht-stierenfokkerij vormden een mooi sluitstuk van de voordracht. Bij de bestuursmededehngen werd nog medegedeeld, dat er plannen zijn om het be-stuur uit te breiden tot vijf leden. In de rondvraag deelde de heer Kok van het T.N.O. nog mede, dat gebleken is bijhet klaarmaken van de verdunningsvloeistof voor stierensperma, dat er verschil ishoe de eidooier en de buffer samengevoegd worden. Het beste is om eerst de eidooierin het maatglas te doen en daar onder roeren de buffer aan toe te voegen.De voorzitter dankte de sprekers en alle aanwezigen voor de getoonde belangstellingen sluit deze .geanimeerde bijeenkomst. A. J. B. HAMMINK, secretaris VAN DE DIERGENEESKUNDIGE STUDENTENKRING Het gebeuren in en om de Diergeneeskundige Studenten Kring tevensDiergeneeskundige Faculteit, gedurende

het 24e bestaansjaar van deze vereniging. .\\an mij is de taak U een zo juist mogelijke indruk tc geven van de gebeurtenissenmet de Diergeneeskundige Studenten Kring in het laatste verenigingsjaar.â€žThe man on the top" was W. J. Pereboom, tijdens de jaarvergadering van 10 no-vember 1955 ge??nstalleerd als praeses. Zijn zeer moeilijke taak was het zowel leidingte geven als te behouden. Hij deed dit met verve en kracht; twee tijdens zangborrelsgebroken ossa femoralia zijn hiervan de n?? zwijgende getuigen. Zeer veel uitgaande stukken zijn door dc abacds, C. N. M. Mul, verzonden. Zijwaren gericht aan o.a. ministers en gezanten en menigmaal ook waren het felicitatiesbij gelegenheid van blijde gebeurtenissen, waarbij honorair-bcstuursleden nauw be-trokken waren. Links van de praeses zetelde de fiscus, die het financi??le beleid voerde; behalve omde pecuni??n was hij ook

onmisbaar wegens het vele dat hij buiten het fiscaat nogdeed in het bestuur. De meest onomschreven taak behoorde de vice-pracses, H. F. Smit, toe. Steeds hand-haafde hij de mores en zijn â€žJas Uit" klonk luide door d?Š D.S.K.-kamer.



??? Hoewel Mej. F. M. Flagens de titel vice-abaetis droeg, zou het praedicaat â€žFirstLady" der D.S.K, haar beter gepast hebben. Zij was vaak als een kleine charmantefresia tussen vier warhoofdige paardenbloemen. Onder dit bestuur heeft de Diergeneeskundige Studenten Kring een jaar doorgemaaktdat ik veeleer als krachtig doorleefd dan als felbewogen zou willen betitelen.Ik wil U wijzen op enkele feiten, die bijzonder in het oog springen en die voor iederD.S.K.-lid van belang kunnen zijn om zich hieruit en uit het grote aantal feitjesdat ik U hierna nog zal opdienen een beeld te vormen van de weg waarlangs, ende richting waarin, wij de D.S.K, geleid hebben. Kon v????r enkele jaren nog met recht en reden de vraag gesteld worden of de Dier-geneeskundige Faculteit in het algemeen en de veterinaire student in het bijzonderwel genoeg deel uitmaakten van de Universitaire Gemeenschap, thans is dit

o.i. nietmeer nodig. Er zijn enkele zaken die mij in deze mening sterken. Primo: wc hebben gezien dat de studenten in de Diergeneeskunde procentsgewijs tal-rijker dan alle anderen zijri vertegenwoordigd in de erkende Gezelligheidsverenigin-gen; n.1. met een percentage van 54,3%, wat voor de eerstejaars nu nog hoger ligt.Dit cijfer zegt nog niet veel; maar, de werkzaamheden van de â€žWerkgroep Weekend"zijn na anderhalf jaar zover gevorderd dat zij tastbare resultaten zullen gaan af-werpen, welke zeker niet alleen door de Diergeneeskundige Faculteit met belang-stelling tegemoet worden gezien. Het internationale verkeer is zeer intensief geweest. Zijn de contacten tijdens het derde I.V.S.U. Congress in Utrecht gelegd, het blijktdat ze zich in dit jaar zeer hebben uitgebreid: wij denken hier aan het bezoek aanonze vrienden in de stad van Jan Hijoens en .Artevelden; de rondrit door Nederlanddie 25

Spaanse veterinaire studenten maakten vergezeld van enige leden van hetD.S.K.-bestuur; dc 9 Montcvideanen, o.l.v. Prof. Dr. Juan Larrosa Borean, dieevenals de Spanjaarden een tour langs de bekende instituten in Nederland maaktenwaarvoor de veterinair zich, behalve voor het bekende â€žZwart-brume", bijzonderinteresseert. Zij werden rondgeleid door het D.S.K.-lid M. E. M. Stumpel; wij den-ken aan het jongste congres van dc International Students Union te Madrid waarvele vriendschappen zijn gesloten en behartenswaardige zaken zijn gezegd m.b.t. destudentenuitwisseling; tenslotte nog aan het in augustus \'56 te Utrecht gehoudencongres van de International Association of Veterinary Food Hygicnists, bij de or-ganisatie waarvan D.S.K.-leden zich zeer verdienstelijk hebben gemaakt.De grote waarde van het internationaal geori??nteerd zijn, is duidelijk aan iedereendie zijn gedachten laat gaan

over de huidige wereldsituatie en vooral over de toe-komst van velen onzer. Het contact met dc hoogleraren, dat steeds weer bijzonder vruchtbaar blijkt te zijnen wederzijds mogelijkheden inhoudt voor waardering van persoonlijke kwaliteiten,die anders misschien onopgemerkt zouden blijven, is dit jaar geweest zoals het inandere jaren was. In het College van Vertegenwoordiging is een overleg gepleegd om in de Faculteitentc komen tot een Patronaat, zoals de gezellighcidsverenigingen dit kennen, voor niet-vcrenigingslcden. Reeds dit jaar is er begonnen voor alle ecrstejaars-niet-verenigings-leden, een patroon-vakstudiegenoot te zoeken. Wij hopen dat door dit instrument dcpupil cr in zal slagen zich deelgenoot te maken van de wijsheid en de ervaring, die-de patroon zich door jarenlange voortdurende en vlijtige studie, heeft verworven.Met dhr. W. Vermeer, vertegenwoordiger van de Stichting Studenten

AssurantieBureau Utrecht, is dc afspraak gemaakt dat de vice-abactis der D.S.K, hem de namender jonge-doctorandi bekend maakt, waarop hij zich met hen in verbinding stelt omte spreken o%-er de coassistenten-verzekering. Wat betreft het contact met de Stamboeken zouden wij willen opmerken, dat hette betreuren is dat de veterinaire studenten, die keuringen, tentoonstellingen c.d.willen bezoeken over het algemeen hiervoor te weinig gebruik weten te maken \\ancontacten, die dc D.S.K, al voor hen heeft gelegd.In concreto hebben de volgende gebeurtenissen plaats gevonden.



??? Van de Buitengewone Ledenvergaderingen.Op 16 november sprak professor J. H. ten Thije in het Universiteitshuis over â€žDeGeschiedenis der Diergeneeskunde". De belangstelling der diergeneeskundige studentvoor deze historie bleek uit de grote opkomst. Tevens werden in deze vergadering debenoemd-honorairen, t.w. Mej. R. Dijkstra en de heren P. H. A. M. van Maanen,C. P. Burger, A. M. G. Flamand en P. H. A. Poll als honorair-besturuslid der D.S.K.ge??nstalleerd, waarna het jongste aanwezige honorair-bestuurslid, P. H. A. Poll, enigetijd het woord voerde. Op maandag 7 mei hield professor Dr. E. J. Slijper uit A\'dam een lezing in hetUniversiteitshuis over het onderwerp â€žEvolutie", en hij vertoonde hierbij een aardigfilmpje over de evolutie van het paard. De aanwezigheid van vele Hooggeleerdenverhoogde de sfeer ten zeerste en beklemtoonde de vriendschappelijke betrekkingendie

spreker nog steeds met onze Faculteit onderhoudt. De dierenarts S. J. W. van Dieten heeft op vrijdag 8 juni voor een talrijk gehoorgesproken in het Anatomisch Instituut. Behalve over de K.I. en de zootechniek inde U.S.R.R. vertelde hij nog vele wetenswaardige en interessante bijzonderheden overde Russische levenswijze. Als wij in Rusland reizen zullen wij er nu steeds aan denkenom behalve een pyama voor de nacht er ook een voor de dag in onze bagage meete voeren. Van de Kandidaten-Commissie.Op de Jaarvergadering van 10 november 1955 is de Kand.-Comm. als volgt ge??nstal-leerd: JAC. REMMEN â€” praesesH. v. d. REE â€” ab-actisA. M. J. ADANK â€” fiscusHet bestuur van de D.S.K. vergaderde met de Kand.-Comm. op 22 en 29 november1955 en 24 oktober 1956. Op 10 februari sprak Prof. Dr. Th. de Groot uit Wageningen over de opleidingaldaar. Van de Feestcommissie. De

feestcommissie werd op de Jaarvergadering van 10 november 1955 als volgt ge-??nstalleerd : H. M. TH. VAN BOMMEL â€” praesesMej. I. SCHOTSMAN â€” ab-actis J. G. J. WULFFRA.\'^T â€” fiscus H. DALLENGA â€” lid R. J. FEDDEMA â€” lid Met deze onmisbare commissie vergaderde het bestuur op 22 november en 15 decem-ber 1955. Tussen deze beide data organiseerde zij een St. Nicolaasfeest en wel op2 december in het buitengoed â€žDen Treek", waar wij zeer veel plezier beleefd heb-ben. Het was een groots feest. Dat tijdens de organisatie hiervan enige bomen langsde bochtige wegen naar â€žDen Treek" beschadigd werden, hebben wij deze commissieniet willen euvel duiden. Besprekingen werden voorts met de commissie gevoerd op 24 april en 24 oktober1956. Zij hebben aan dit D.S.K.-jaar een speciaal aspect gegeven, waardoor hetgeheel aan waarde heeft gewonnen. Van de

Werkgroep â€žWeekend". Het grote aantal der bijeenkomsten van deze Werkgroep, waarin 2, later 3 ledenvan het D.S.K.-bestuur zitting hebben gehad, is al een aanwijzing voor de intensiteitwaarmee hier gewerkt is, iets wat de toepassing van het bekende spreekwoord:â€žNomen est omen" in dit geval ook doet vermoeden. Besprekingen vielen op: 14 nov. en 12 dec. 1955 en op 7 febr., 20 en 23 mrt., 8 mei,25 mei, 19 juni en 17 sept. 1956.



??? Het huidige studie-programma van de veterinaire student was hierbij steeds hethoofdthema van het gesprek, n.1. inzoverre het tekortschiet in, beantwoordt aan, enteveel geeft van datgene dat de afstuderende dierenarts nodig heeft, volgens het oor-deel van de Werkgroep. Tijdens de laatste bijeenkomst op 17 sept. werd het eerste deel der besprekingenafgesloten, waarvan de conclusies zullen worden samengevat. Tevens werd op dezevergadering besloten om 24 en 25 nov. een weekend in het Maarten Maartens-huisin Doorn te beleggen, waar na een tweetal lezingen over de onderwerpen: â€žWat magde student van de Universiteit verwachten" en â€žDe maatschappij, wat verwacht zijvan de student?", de conclusies van de Werkgroep het onderwerp van een besprekingzullen zijn, waaraan door een groter aantal studenten zal worden deelgenomen.Ondanks het feit dat sedert de oprichting van de

Werkgroep, bijna anderhalf jaargeleden, enige zeer gewaardeerde medewerkers wegens al te drukke werkzaamhedenof vertrek naar elders, niet meer in staat waren hun medewerking te verlenen, ver-dient het werk dat niettemin is verricht zeer veel lof. Van de Excursies. Op 25 nov. bezochten ca. 30 D.S.K.-leden onze vrienden in de stad Gent en bezich-tigden er de Diergeneeskundige Hogeschool. Prof. Dr. v. d. Plassche vertoonde er een film over Sectio Caesarea bij het runden Prof. Dr. Peeters vertoonde ons de uierproef ook middels een filmpje,\'s Avonds was er een zangborrel in â€žNapoleon". De volgende morgen vertoonde zich de stad Gent aan ons met al haar karakteristiekeplekjes en schone voorbeelden van bouwkunsten; en \'s avonds keerden wij terugnaar de Domstad. Een excursie die zeker de belangstelling van een groter aantal studenten dan de 20,die zich hiervoor opgaven, verdiende

was het bezoek dat de D.S.K. op 21 maartbracht aan het Rijks-Landbouw-Proefstation in Hoorn en de stallen van de beredenpolitie te Amsterdam. Of hadden na t.b.c., m.k.z. en abortus-bestrijding de collegeszozeer de charme van het nieuwe herkregen, dat zij velen van intekenen weerhielden?De zangborrel die \'s avonds in â€ž\'t Kalfje" gehouden zou worden deelde in de malaiseen ging mede om deze reden niet door. Indien ooit iets rijkelijk aanwies, dan was het wel de lijst der namen van de deel-nemers voor de excursie van 17 oct., die het D.S.K.-bestuur met medewerking vanProf. Dr. J. H. J. v. Gils organiseerde. Na twee zeer goede rondleidingen bij de fa.\'s Zwanenburg en Unox tc Oss be-zochten wij het destructiebedrijf van de N.C.B. in Son. Het feit, dat de praeses tijdens de zangborrel \'s avonds te \'s-Hertogenbosch geenfemur versplinterde pleit meer voor de structuur van dit bot dan voor de

disciplinedie ter plaatse heerste. Van de Vertegenwoordigingen in Eigen Kring. Het D.S.K.-bestuur was op 24 nov. in pleno aanwezig bij het afscheid van de heer F.H. van Raadshoven in de Interne Kliniek en liet zich bij monde van de praeses inwaarderende bewoordingen uit over datgene wat de scheidende docent gedurendezijn aanwezigheid voor het veterinaire onderwijs deed. De vice-pracses was op 25 november namens de D.S.K. aanwezig om afscheid tenemen van dhr. G. Willemse, die van de kliniek voor Interne Ziekten vertrok.Op 2 december vierde dhr. M. J. Kasteleyn zijn 25-jarig ambtsjubileum, waarmedepracse en vice-abactis hem tijdens zijn receptie van harte geluk wensten.Een schone taak vervulde de praeses op de eerste mei n.1. toen hij zich naar Ir. J.Wind gespoed had en deze als een der eersten geluk mocht wensen met zijn be-noeming tot Ridder in de Orde van Oranje Nassau.

Vervolgens, het was â€žLintjes-regen" geweest, haastte hij zich naar dhr. T. Hendriksen en feliciteerde ook hemmet zijn onderscheiding. Op 4 mei eerde het bestuur in pleno namens alle D.S.K.-leden, de studenten en



??? dierenartsen, die gedurende de 2e Wereldoorlog zijn gevallen voor hel vaderlanden legden een krans bij hun monument op het Faculteits-terrein.Op 20 juni vk-aren praeses en abaetis aanwezig bij de Plechtige Uitvaartdieast vanDr, Y. M. Kramer en brachten hierna een condoleance-bezoek aan de nabestaandenvan deze gewaardeerde persoon. Zijn heengaan betekende voor allen, die hem ken-den in zijn uitstekende kwaliteiten, een groot verlies. In de avond van de 20e juni ontving de voorzitter van de Diergeneeskundige Facul-teit, Prof. Dr. G. H. B. Teunissen, het bestuur van de D.S.K. te zijnen huize. Veleheerlijkheden werden ons hier geboden door de echtgenote van de hooggeleerde.Het bestuur genoot op 7 juni de eer te worden ontvangen door Prof. Dr. H. A.Meijling en dienst echtgenote. het,geen ons een waarlijk onverdeeld genoegen is ge-bleken. Bij het vertrek van dhr. A. J. v. d.

Horst van de Kliniek voor kleine Huisdieren op30 juni bood de abaetis hem namens de D.S.K. een klein geschenk aan, dat waar-schijnlijk spoejdig in rook is opgegaan. Dhr. T. Hendriksen verliet het Pathologisch Instituut op 6 juli. Praeses en abaetisdankten hem en lieten dit gepaard gaan met het aanbieden van een stoffelijk blijkvan waardering. Op 21 september bij het 25-jarig jubileum van dhr. J. J. Schuurmans waren abaetisen fiscus aanwezig om hem geluk te wensen ook namens de studenten, die dezebibliothecaris te veel met rust laten.Van de Inauguraties. Het bestuur begeleidde op 6 februari Prof. Dr. D. K. de Jongh en diens echtgenotenaar het Universiteitsgebouw, waar de jonge hooggeleerde een rede uitsprak in deNederlandse Taal, genaamd: â€žDe Erfgenamen van de Medicijnman".Op 25 juni steeg het bestuur wederom in de rijtuigen op weg naar het Lab. voorkennis van mens.

voedingsmidd. van dierl. oorsprong, teneinde van hieruit Prof.Dr. J. H. J. van Gils en diens echtgenote te escorteren naar het Universiteitsgebouw,waar deze hooggeleerde in de Nederlandse Taal een rede uitsprak over: â€žEnkeleproblemen bij het onderzoek en bewaren van voedingsmiddelen van dierlijke oor-sprong, in het bijzonder vlees". Op 24 september had het bestuur de eer Prof. L. H. Bretschneider en diens echt-genote te vergezellen op een rijtuigrit door de stad en aan te komen aan het Uni-versiteitsgebouw, waar de Hoog-geleerde zijn ambt aanvaardde met het uitsprekenvan een rede in de Nederlandse Taal onder de titel: â€žWaarneming en Interpretatie". Van de Promoties. Op 22 maart betuigde het bestuur zijn hulde aan Gamal el din Zahran (Egypte) bijdiens promotie aan de R.U. te Utrecht. De promotor was Prof. Dr. Jac. Jansen;en op 19 april deed het ditzelfde aan Mej. G. W.

Tiecken bij gelegenheid van haarpromotie, waarbij Prof. Dr. G. H. B. Teunissen promotor was. Het honorair-bestuurslid der D.S.K. dhr. D. Swierstra promoveerde op 21 juni;grote waardering bleek uit de woorden van de praeses, gesproken tijdens de receptie.Prof. Dr. Jac. Jansen fungeerde ook hier als promotor. Dhr. K. J. Kruyt promoveerde op 20 sept. Na zijn promotie, waarbij Prof. Dr. L.Seekles als promotor optrad, wenste het bestuur de jonge doctor geluk.Dhr. Ph. Cohen (Isra??l) zag zijn werken aan een proefschrift beloond met dedoctorsgraad op 11 oct. De promotor was Prof. Dr. F. C. v. d. Kaay. Het bestuurhad buitengewone bewondering voor de promovendus, die zijn proefschrift voltooideonder zeer moeilijke omstandigheden. Prof. Dr. R. E. Habel (New York State Vet. College) behaalde de graad van doctoraan de R.U. te Utrecht op 18 oct., waarbij Prof. Dr. H. Meyling als

promotorfungeerde. Van de Universitaire Vertegenwoordigingen.Op 12 april hoorden praeses, fiscus en vice-praeses de lustrum-rede van de Rector-magnificus. Prof. Dr. C. P. Raven, aan en zij waren getuige van de uitreiking van



??? enkele ere-doctoraten; vervolgens bezochten zij de â€žMarkt", gehouden b.g.v. hetLustrum, en de praeses maakte \'s avonds pret op de professoren-kroegjool in deUtrechtse Studenten Soci??teit onder de zinspreuk: â€žPlacet hic requiescere musis".13 April: Praeses, fiscus en vice-praeses zijn aanwezig bij de opening van het Lus-trum-congres in de Aula en worden \'s namiddags ontvangen in Veritas\' â€žEigen Huis"door het bestuur van het Collegium Studiosorum Veritas. De volgende dag wonen praeses en fiscus de sectie-vergadering bij, gehouden in hetkader van het congres, in de Kliniek voor Heelkunde en zijn \'s middags op de so-ci??teit â€žSymposion" waar de senaat van Unitas Studiosorum Rhenotrajectina reci-pie??rt. Van de overige vertegenwoordigingen.Tijdens de receptie van het congres voor Mond- en Klauwzeer op 2 dec. in hotelâ€žPays Bas" was het de praeses en de abactis

der D.S.K. een genoegen aanwezigte zijn. De Stichting C.L.O.-Controle organiseerde een congres over: â€žWetenschap en Prak-tijk" op 25 en 26 jan. in het Jaarbeursrestaurant, waarbij de abactis zich enige tijdonder de aanwezigen mocht rekenen. Praeses en vice-praeses begaven zich op 4 sept. naar \'s-Hertogenbosch, waar zij hunogen monsterend lieten glijden over de; robuuste leden van de ingeschrevenen in hetstamboek van de Kon. Ver. â€žHet Nederlandse Trekpaard". Het waren de praeses en de vice-praeses van de D.S.K. die zich op 18 oct. door deregen haastten naar het terrein der Centrale Keuringen van het V.L.N. te Utrecht.Hier aangekomen gedroegen zij zich als ware hippofielen en gaven voor elk paarddie het schoonst was in zijn klasse een beker of een medaille, beiden kunstig gesmeed.Zo kreeg het paard van dhr. B. Rouwenhorst uit Voorst de beker v. h. Gron. type,dat van de

Gebr. v. Arkel uit Kerk-Avezath de beker h, Gelders type. 2 Bekersechter werden verloot onder de winnaars van de vijf voorafgaande jaren van hetGron. en het Geld. type. H. Verkuil uit Bruchem en E. v. Binsbergen uit Zoelenwaren de gelukkigen. Dhr. J. v. d. Scheer uit Kamperveen en de Gebr. Kelholt uit Geesteren alsmede dhr. C. v. Arkel en J. v. Nicuwenhoven kregen een herinncrings-plaquette bij het feit dathun paard ?Š?Šn of twee jaar geleden de beker had gewonnen. De Jaarvergadering van\'de Maatschappij voor Diergeneeskunde viel dit jaar op 19en 20 oct. Bij het huishoudelijk gedeelte waren praeses, fiscus en vice-praeses aan-wezig. \'s Avonds bezochten de praeses en zijn dame en de fiscus, vergezeld van de vice-abactis, het toneelstuk â€žIwanow" van Tsjechow en het feest hierna. De volgende dagwaren praeses en abactis bij het ethisch-wetenschappelijke gedeelte van de vergade-

ring. Van de contacten met het buitenland.Op 20 april woonde de praeses een vergadering bij ter voorbereiding van het congresvan de International Association of Veterinary Food Hygi??nists (I.A.V.F.H.), hijdeed dit weer op 28 mei, 19 juni, 7 juli en 25 aug. Tussen 9 en 31 juli waren 4 der D.S.K.-bcstuurderen, benevens een zevental andere D.S.K.-leden aanwezig op het IVe I.V.S.U. Congres te Madrid. Voor de gebeurte-nissen die tijds het congres plaatsvonden mag ik U verwijzen naar het verslag zoalsdat is verschenen in het Tijdschrift voor Diergeneeskunde, dd. 15 nov. 1956, pag.1044. Van 26 aug. tot 1 sept. is te Utrecht het congres van de I.A.V.F.H. gehouden.Praeses en vice-praeses waren bij de inschrijving als mede-ge??nteresseerden aanwezig.Ook bij de opening en bij de receptie aangeboden door Utrechts burgemeester, Jhr.Mr. C. J. A. de Ranitz, gaven zij acte de presence.Alvorens dit

verslag te be??indigen zij mij nog ?Š?Šn opmerking vergund.Het volgend jaar zal voor de D.S.K. een jaar zijn dat staat in het teken van hetvijfde Lustrum. Mogen de gegevens die U uit dit verslag hoorde U sterken in demening dat de D.S.K. het verdient om een Lustrum te vieren op grootse en zeerblijde wijze omdat zij aan haar functie heeft beantwoord en opdat zij dit zal blijvendoen. C. N. M. MUL, D.S.K. h.t. abactis



??? PERSONALIA Het Hoofdbestuur heeft de volgende collegae aangenomen als lid van de Maatschappijvoor Diergeneeskunde: H. J. Dijk, Utrechtsestraatwcg 385, De Bilt. A. Jongbloed, No. 31, Wirdum. J. J. v. d. Sluys, Hulshorsterstraat 14, \'s-Gravenhage. C. G. van Willenswaard, Am. van Solmslaan 29, Zeist. A. P. Wouters, Gilzerweg A 140, Ghaam. P. Wijers, Houtvaartkade 46, Aerdenhout. Het Hoofdbestuur draagt de volgende collegae voor het lidmaatschap van de Maat-schappij voor Diergeneeskunde voor: J. F. de Haas, Schoterbosstraat 12, Haarlem.Mej. G. M. Kommer, Stationsweg 40, Alkmaar.W. J. Smidt, Dirk Huyzingastraat IA, Groningen.H. van Swaay, van Dorpsstraat 30, \'s-Gravenhage.P. Werkhorst, Hoogcveenseweg 27, Meppel. Het nummer van de pagina, vermeld achter onderstaande mutaties, heeft betrekkingop het jaarboekje 1957, hetwelk op het punt van verschijnen

staat. Voorzover ditnummer wordt gevolgd door een sterretje, wil dit zeggen dat de desbetreffendemutatie nog niet in vorenbedoeld boekje is verwerkt. Adreswijzigingen en dergelijke: Bijlenga, G., van Rotterdam naar Gen?¨ve, 25 Rue de 1\'Ath?Šn?Še, tel. 262413, techni-cal assistent. Vet. Public Health Section, W.H.O., Palais des Nations te Gen?¨vetel. 331001 -2385. (van 76 naar 126)\' Engelkes, T. E., van Zuidlaren naar Emmen, Kerkhoflaan 25, tel. 05910â€”527, P.,ass. bij H. J. Vrielink. (81) Snijder, M., te Wcesp, tel. no. gewijzigd in 02940â€”2718. (113) Eervol ontslag: Lako, J., tc Sluis, op zijn verzoek, te rekenen met ingang van 1 februari 1957, alsplaatsvervangend Inspecteur en als Rijkskeurmeester in bijzondere dienst bij deVecartsenijkundige Dienst. (98) Vers?Šlewel de Witt Hamer, B. J. J., te Maastricht, op zijn verzoek, te rekenen metingang van 1 januari 1957, als Rijkskeurmeester

in bijzondere dienst bij de Vee-artsenijkundige Dienst. (118) Diergeneeskundig examen:Geslaagd op 6 februari 1957: Haas, J. F. dc (inlassen 86)* Kommer, Mej. G. M. (inlassen 95)* Smidt, W.J. (inlassen 112)* Swaaij, H. van (inlassen 115)Â? Werkhorst, P. (inlassen 122)*



??? ONS TIJDSCHRIFT Opzet Tijdschrift voor Diergeneeskunde Als elk spreekwoord inderdaad een waar woord is, geldt â€žstilstand is achter-uitgang" ongetwijfeld voor de activiteiten ten aanzien van het Tijdschriftvoor Diergeneeskunde. De Redactie van een tijdschrift zal er zich n.1. ten allen tijde van bewustmoeten zijn, dat de lezers steeds weer â€žiets nieuws" moet worden geboden.Uit de aard der zaak zal dit voor een wetenschappelijk tijdschrift moeilijkerzijn dan voor een â€žsensatie-blad", maar toch moet ook het eerste steedsdynamisch zijn, dat wil zeggen, het moet zoveel mogelijk voldoen aan dezich steeds wijzigende behoeften van degenen, die er kennis van nemen.De Redactie dient zich blijvend te realiseren, wat eigenlijk het doel van hetTijdschrift voor Diergeneeskunde is en of dit doel zoveel mogelijk wordtbenaderd. Hierbij dient voorop te worden gesteld, dat het peil van

eenwetenschappelijke periodiek niet in de eerste plaats wordt bepaald doorde Redactie, maar vooral door de beoefenaren van het diergeneeskundigresp. aanverwante beroep, omdat zij de eigenlijke samenstellers zijn.Wij laten daarom hieronder enkele gedachten en suggesties volgen, waarbijwij de lezers van ons tijdschrift willen betrekken. Het doel van ons tijdschrift zou in een drietal punten kunnen wordensamengevat: 1. het is als uitgave van de â€žMaatschappij voor Diergeneeskunde hetorgaan, dat periodiek â€žverenigingsnieuws" opneemt; 2. het is de spreekbuis van de diergeneeskundige wetenschap voor binnen-en buitenland; 3. het is een voorlichtend orgaan voor de leden van de Maatschappij voorDiergeneeskunde. Ten aanzien van het tweede punt, wetenschapsorgaan voldoet het tijdschriftniet in alle opzichten, met name niet als orgaan voor het buitenland.Mede als gevolg van de

taalmoeilijkheden komen de in ons tijdschriftgepubliceerde artikelen in het buitenland niet voldoende tot hun recht.Het lijkt ons daarom gewenst, dat wetenschappelijke artikelen, die interna-tionaal van belang zijn, zoveel mogelijk in het Engels worden gepubliceerd,voorzien van een uitgebreide Nederlandse samenvatting en korte Duitse enFranse samenvattingen. Geeft een auteur de voorkeur aan publikatie in het Duits of Frans danheeft de redactie hiertegen ook geen bezwaar. Naast de uitgebreide Neder-landse samenvatting komen dan korte Engelse en Franse, resp. Engelse enDuitse samenvattingen. Wetenschappelijke artikelen, die internationaal van belang zijn en die mentoch in het Nederlands wil publiceren dienen in elk geval te zijn voorzienvan een uitgebreide Engelse en korte Franse en Duitse samenvatting. Ten aanzien van de voorlichtende taak voor de leden van de Maatschappijvoor

Diergeneeskunde kan worden opgemerkt, dat het tijdschrift vooralbestemd is voor dierenartsen, die te weinig tijd hebben om veel anderevakliteratuur te lezen en daarom met behulp van het tijdschrift â€žbij"moeten blijven. In verband hiermee is het nodig, dat vooral op de praktijkingestelde mededelingen verschijnen, die leesbaar en zoveel mogelijk geva-rieerd zijn.



??? Wij stellen ons voor van tijd tot tijd samenvattende overzichten op te nernenomtrent belangrijke onderwerpen, die van nut kunnen zijn voor de Neder-landse praktijk en kunnen dienen ter vergroting van de algemene kennis.Zo is onlangs een samengesteld overzicht opgenomen over de nertsfokkerijen zal binnenkort het gebruik van isotopen in diergeneeskunde en veeteeltaan de orde worden gesteld. Wij houden ons ten zeerste aanbevolen voorwensen, die in dit opzicht bij de lezers bestaan. De referatenrubriek behoort zoveel mogelijk een weergave te zijn \\an delitteratuur, die voor de praktizerende dierenarts van belang is; degenen,die op wetenschappelijk terein werkzaam zijn, zullen over het algemeenzelf de oorspronkelijke litteratuur bestuderen. Ons streven zal dus gerichtzijn op de opbouw van een uitgebreide en gevarieerde referatenrubriek. De rubriek â€žMededelingen uit de

praktijk" mag eigenlijk in geen enkeleaflevering ontbreken. Wij willen voor deze rubriek voor en door de dieren-arts nogmaals de aandacht vragen, vooral van de dierenartsen, die in dcpraktijk of op het gebied van melk- of vleeskeuring resp. gezondheids-diensten werkzaam zijn. De Redactie is van mening, dat klinische lessen ovev het algemeen wel debelangstelling van de lezers zullen hebben. Bepaalde wensen over te behandelen onderwerpen kunnen ten allen tijdenaar voren worden gebracht. Overwogen wordt om de bestaande vaste indeling van het tijdschrift uitte breiden met een rubriek: diergeneeskundige snapshots.Door een goede foto met een kort overzicht kan een bijzonder geval oj)instructieve wijze onder de aandacht van de lezers worden gebracht. Met het oog op emigratie-mogelijkheden voor dierenartsen lijkt het onsverder gewenst, dat van tijd tot tijd bijdragen worden

gepubliceerd overdiergeneeskundige toestanden in het buitenland; met name wordt gedachtaan emigratie-landen en onontwikkelde gebieden, waar Nederlandse dieren-artsen werkzaam zijn, resp. kunnen zijn. Analoog aan enkele speciale afleveringen, die in de laatste jaren zijn ver-schenen over â€žErfelijke gebreken" en â€žStofwisselingsziekten", zal ook in detoekomst aan dit punt aandacht worden geschonken. Uit de aard der zaakzal zo mogeli jk rekening worden gehouden met wensen en suggesties van dclezers. Wij hebben de indruk gekregen, dat de â€žVraag- en Antwoordrubriek metinteresse wordt geraadj)leegd; wij willen deze rubriek graag continueren, maar...... er komen bijna geen vragen binnen! Dit is bij uitstek het gedeelte, dat de lezers in stand moeten houden. U vraagt...... wij antwoorden! Tenslotte menen wij, dat met een rubriek â€žVaria" zoveel mogelijk kanworden

getracht â€želck wat wils" te brengen. In de volgende aflevering zaldeze rubriek worden geopend; wij hopen dat de eerste voorbeelden velelezers zullen animeren tot het inzenden van soortgelijke gevarieerde mede-delingen. Wat de algemene opzet van het Tijdschrift betreft kan nog worden opge-merkt, dat de omvang van de artikelen in verband met de hoge exploitatie-



??? kosten zoveel mogelijk dient te worden beperkt; overigens komt dit deleesbaarheid meestal ook ten goede. Voor uitgebreide tabellen zal in hetalgemeen geen plaats zijn. Voor de â€žstanding" van een wetenschappelijktijdschrift is het verder gewenst, dat elk origineel artikel voorzien is vande nodige litteratuurverwijzingen, waarin op uniforme wijze worden ver-meld: naam en voorletter(s) van de auteur(s), de titel van het artikel,de naam van het tijdschrift, de jaargang, eventueel band, begin- en eind-pagina van het artikel, (zie in het vervolg de aanwijzingen voor de in-zenders van kopij). We hopen, dat deze uiteenzetting tot gevolg heeft dat velen naar de penzullen grijpen om door suggesties, kritiek, mededelingen, foto\'s of artikelenmede te werken aan een goede ontwikkeling van ons tijdschrift. De Redacde.
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??? TEN GELEIDE. Dt" meeste Nederlandse praktizerende dierenartsen zijn in het verleden op?Š?Šn of andere wijze reeds regelmatig of incidenteel betrokken geweest bijhet brucellosisprobleem. Dit beperkte zich echter tot de bedrijven, waarvoor men door de eigenaarindividueel in consult werd geroepen. Slechts zelden was er sprake van bestrijding van deze ziekte in enig ge-organiseerd verband. Deze situatie is echter geheel anders geworden nu het probleem van debrucellosisbestrijding steeds meer in de belangstelling van overheid enagrarisch bedrijfsleven is gekomen. Provinciaal kwam het onder leiding van de Provinciale Gezondheidsdien-sten reeds tot georganiseerde uitvoering van bepaalde bestrijdingsmaat-regelen. Uit diverse publikaties, o.a. in het Tijdschrift voor Diergenees-kunde, op vergaderingen van dierenartsen en bij collegiale gesprekkenbleek wel, dat onder de Nederlandse

deskundigen nogal verschil van me-ning heerst over de methode, die hier te lande dient te worden toegepast.Dit alles heeft het Hoofdbestuur ertoe geleid een commissie in te stellen,die de opdracht kreeg het gehele pro?Ÿleem van de brucellosis bij het rundin Nederland en de bestrijding van deze ziekte te bestuderen en de resul-taten van deze studie samen te vatten in een rapport met richtlijnen vooreen eventueel te ontwerpen landelijk bestrijdingsplan.De commissie werd zo veelzijdig mogelijk samengesteld, opdat alle aspec-ten van het probleem konden worden bestudeerd. Zowel vertegenwoor-digers van de Diergeneeskundige Faculteit, de Veeartsenijkundige Dienst,als praktizerende dierenartsen en Directeuren van Provinciale Gezond-heidsdiensten waren bereid de opdracht te aanvaarden, zodat zich eenvruchtbare vorm van samenwerking kon ontwikkelen tussen wetenschap,praktijk en

organiserende instanties. De commissie werd als volgt samengesteld:Prof. A. v. d. Schaaf, Bilthoven, voorzitterDr. \\V. A. de Haan, Utrecht, secretaris H. A. v. d. Berg, ZwolleDr. O. Bosgra, Weesp|. j. Feddema, FerwerdK. H. Hermans, MillDr. L. Hoedemaker, \'s-GravenhageA. Hoogendoorn, Ouderkerk a.d. IJssel ledenProf. Dr. F. C. v. d. Kaaij, UtrechtA. van Keulen, WassenaarP. Sjollema, LeeuwardenProf. Dr. G. Wagenaar, GoesG. M. van Waveren, Rotterdam



??? INLEIDING. Brucellosis is een infectieziekte, die zich onder bepaalde omstandighe;denkan handhaven bij runderen, varkens, schapen en geiten. Daarnaast kuninentalrijke andere diersoorten en ook de mens accidenteel ziek worden ten-gevolge van een besmetting met Brucella abortus. Brucella suis of Bruicellamelitensis. Naast deze accidentele infecties kent men nog brucellosisi bijhazen, waarvan niet met zekerheid bekend is of het een zelfstandige ziiektebij deze wildsoort is. Verder komt nog brucellosis voor bij schapein inNieuw-Zeeland en Australi??, welke door een aparte vari??teit, de Bru.cellaovis, wordt veroorzaakt. Deze bacterie is naar het schijnt niet pathoigeenvoor de mens. In Nederland is tot heden slechts ?Š?Šn Brucella,-type waargenomen n..l. deBrucella abortus. Dit micro-organisme is de oorzaak van besmettelijk ver-werpen onder runderen. Daarnaast zijn infecties

vastgesteld bij genten,paarden, honden en mensen. Geiten kunnen tengevolge van deze inf ectieook verwerpen, paarden krijgen dikwijls een chronische recidiverende ont-steking van slijmbeurzen, peesscheden en gewrichten en kunnen zelfssmetstofverspreiders worden tengevolge van het doorbreken van z.g. scihoft-en nekbuilen. Drachtige teven kunnen ook aborteren. De Brucella melitensis, die zoveel gevaarlijker is voor de mens, werd inde laatste jaren, dicht bij de Nederlandse oostgrens, behalve bij schapen,ook bij runderen herhaaldelijk waargenomen. BRUCELLOSE ALS ZO?–NOSE. Behalve als verwekker van dierziekten is de Brucella abortus ook voior demens pathogeen. Het is overtuigend gebleken, dat de ziekte vrijwel nooitvan mens op mens overgaat. Alleen bij de echte Maltakoorts, die doorBrucella melitensis wordt veroorzaakt, schijnen bij echtparen wel contact-infecties tot

stand te kunnen komen. De Brucella abortus-infectie wordt het veelvuldigst waargenomen bij man-nen, die direct contact hebben met aborterende runderen. Dit zijn dusvooral veehouders, dierenartsen en veeverzorgers. Daarnaast treden welinfecties op bij slagers, slachthuispersoneel, maar vooral bij mensen diewerkzaam zijn bij destructiebedrijven. Besmetting door consumptie van Brucella-houdende melk kan, behaWe bijveehoudersgezinnen en die van hun personeel, in Nederland praktisch nietplaats vinden, doordat vrijwel alle consumptiemelk wordt gepasteuri;seerd.Overigens dient het gevaar van Brucella-houdende zuivelprodukten voor dcconsument niet te worden overschat. Het is n.1. bekend, dat de invasievan het lichaam veel gemakkelijker plaats vindt via kleine verwondingenvan de huid of via het slijmvlies van de intacte conjunctiva dan dooropneming van de kiemen met het

voedsel. Enkele buitenland.se publikaties wijzen op het gevaar van de Brucella-stam â€žStrain 19" voor dierenartsen, hun helpers en laboratoriumperspnee!.Deze voor runderen weinig virulente bacterie is na accidentele percutaneen conjunctival besmetting als ziekteverwekker opgetreden, soms zelfs metlangdurige complicaties. Brucellosis bij de mens begint dikwijls acuut met vrij belangrijke en fluctu-erende koorts. Meestal recidiveren de ziekteverschijnselen enige malen enniet zelden krijgt de ziekte een chronisch karakter met klachten over ver-



??? moeidheid, pijnen in gewrichten en beenderen, vooral van de wervelkolom.Van enkele der wijd-spectrum antibiotica kan men bij de mens in het acutestadium van de ziekte vaak therapeutisch een gunstig effect verwachen.Het aantal gevallen van morbus Bang is bij de mens moeilijk na te gaan.De licht verlopende gevallen worden namelijk veelal niet onderkend, terwijlin het chronische stadium de diagnose wordt bemoeilijkt door in hetserum voorkomende blokkerende antilichamen. Zoals bekend is, is dezemoeilijkheid bij de serologische diagnostiek te ondervangen door toepassingvan de snelagglutinatie- en de complementbindingsreactie.Zeer veel praktizerende dierenartsen in Nederland hebben tengevolge vanhun werkzaamheden bij abnormale verlossingen en het verwijderen vansecundinae, soms ook door het enten van runderen met Brucellacultuur, eeninfectie doorgemaakt. BRUCELLOSIS

BIJ RUNDEREN. A. V?“?“RKOMEN. Hoewel over het voorkomen bij runderen in Nederland nog geen nauw-keurige cijfers beschikbaar zijn, kunnen we ten aanzien hiervan wel eeninzicht krijgen, doordat in alle provinci??n reeds stelselmatig een grootgedeelte der melkveestapel door middel van de Abortus-Bang-Ringreactie(A.B.R.) wordt gecontroleerd. De volgende tabel, welker gegevens van de Gezondheidscommissie voorDieren werden verkregen, geeft een overzicht omtrent het aantal besmettebedrijven. OVERZICHT RESULTAAT A.B.R. ONDERZOEK (Â? MEI 1956) totaal aantal in 1955 runderen bedrijven Groningen 149362 12979 Friesland 431660 21428 Drenthe 195003 17314 Overijssel 339605 28741 Gelderland 428009 41645 Utrecht 154950 7320 N.-Holland 213281 12061 Z.-Holland 269334 12942 Zeeland 79252 6159 N.-Brabant ,366954 33161 Limburg 135402 15427 n.v. â€” niet

vermeld 3x vrij% 69646673 7048623672 n.v.82 1 x vrij % 82 75 8385 8454 7664896094 pos. runderenop niet-vrijebedrijven15%16%n.v.n.v.26%n.v.16 %>14%25%26%n.v. De sterke variatie in het percentage der besmette bedrijven moet ten deleworden toegeschreven aan de uiteenlopende grootte der rundveebeslagenen vooral der fokbedrijven in de verschillende streken van Nederland.Hetzelfde verschijnsel is door W??ldicke Nielsen in Denemarken endoor Z e 11 e r in Duitsland opgemerkt. De groep der grote bedrijven heefthet grootste percentage besmette beslagen. Voor Nederland is behalve de grootte der bedrijven de zeer uitgebreideveehandel van betekenis voor de infectiedichtheid. Voorts doet het karakte-



??? ristieke Nederlandse polderland met zijn ontelbare sloten de begrenzingender bedrijven vervagen. Het is niet eenvoudig over het voorkomen in het buitenland exacte enrecente gegevens op te sporen. Van de Skandinavische landen is echterbekend, dat ze door een ruim 10-jarig systeem van georganiseerde bestrijdingpraktisch vrij zijn gemaakt van brucellosis. Ook de Verenigde Staten vanAmerika schijnen goede vorderingen te hebben gemaakt. In het in 1949verschenen rapport van het Special Committee of the United States Live-stock Sanitary Association wordt vermeld, dat toen het percentage besmetterunderen nog op 5 % werd geschat en het percentage besmette bedrijvenop 20 %; in 1955 was het percentage besmette dieren gedaald tot 2,7 %.G??tze heeft in 1954 het percentage voor Duitsland van besmette enverdachte geslachtsrijpe dieren op 20 % getaxeerd. Voor Nederland kan,

zoals reeds werd vermeld, ook slechts een schattinggemaakt worden. Op grond van beschikbare cijfers kan worden aangenomen,dat het besmettingspercentage bij geslachtsrijpe dieren ligt tussen de 5 %en 10 %, doch dichter bij het eerste dan het tweede. B. ECONOMISCHE BETEKENIS. De schadeberekening is uiteraard ten zeerste afhankelijk van het aantaldieren dat verwerpt, dat ge??nfecteerd is en dat wegens verblijf op besmettebedrijven verdacht is. Door de Provinciale Gezondheidsdienst in Overijssel werd in 1954 aan dehand van de gegevens van ?Š?Šn zuivelfabriek met een matige infectie-dichtheid de schade over dat jaar voor die provincie op 3,7 miljoen guldengetaxeerd. Hierbij werd uitgegaan van de veronderstelling, dat een runddat verwerpt 30% minder melk produceert, geen levend kalf ter wereldbrengt en de kans heeft wegens steriliteit voortijidig te moeten worden op-

geruimd. Op de 5000 besmette bedrijven zouden in Overijssel in de loopvan 3 jaar 6 koeien per veebeslag ge??nfecteerd worden en aborteren. Deberekende schade betrof alleen het directe produktieverlies en er werdgeen rekening gehouden met de mindere geldelijke opbrengst bij verkoopvan runderen, die een positieve bloed- of melkreactie hebben en van dedieren, die weliswaar negatief zijn, doch â€” wegens hun herkomst van be-smette bedrijven -- toch min of meer verdacht zijn. Door Van der Schaaf werd in 1955 het verschil in verkoopwaarde tusseneen vrij en een reactiedier op f 100,â€”, en tussen een vrij en een contact-dier op ?’ 20,â€” getaxeerd. Sedertdien is echter tengevolge van het vcort-schrijden der propaganda voor de abortusbestrijding in sommige strekendit verschil zeker verdubbeld. Rij de bepaling van het besmettingspercentage bij de volwassen dieren(1,5 miljoen) op 5%

en dat der negatieve contactdieren op 25% is detotale vermindering in verkoopwaarde (respectievelijk ?’200,â€” en ?’40.â€”)over 5 jaar, d.i. de termijn waarin gemiddeld de veestapel zich vernieuwt,te taxeren op 30 miljoen gulden, per jaar dus ?’ 6.000.000,â€”.Aannemende dat het produktieverlies door de bestrijdingsmaatre,gelensedert 1954 is afgenomen met 10%, zou dit momenteel volgens de Over-ijsselse berekening voor die provincie op een totaal van 260.000 runderenvan 2 jaar en ouder ?’ 3.300.000,â€” bedragen. Voor geheel Nederland is de directe schade bij een overeenkomstige in-156



??? fectiedichtheid te taxeren op (1560000 : 260000) x 3,3 miljoen = 19,8miljoen gulden. Daar echter het percentage besmette rundveebeslagen in Friesland,Utrecht, Noord- en Zuid-Holland en Noord-Brabant ongeveer twee maalzo hoog is, dient de totale directe schade op ruim 29 miljoen gulden perjaar te worden geschat. Het gehele jaarlijkse verlies zou dan ?’ 35.000.00bedragen. De berekening der schade kan ook op meer directe manier geschieden;uiteraard moet hierbij ook van schattingen gebruik worden gemaakt, dieechter gebaseerd zijn op de in Nederland reeds bekende cijfers.Hiervan uitgaande zijn de volgende minimale en maximale cijfers aan tenemen: 1. Het aantal runderen dat verwerpt tengevolge van abortus Bang zalminimaal 1% en maximaal 2% van het aantal volwassen runderen(1.500.000) bedragen. 2. Het totaal aantal besmette runderen zal minimaal 5% en maximaal10% van het

aantal volwassen runderen (1.500.000) bedragen. 3. Het totaal aantal niet-besmette contactrunderen op de besmette be-drijven zal ongeveer 25% bedragen. De verliezen zijn als volgt samen te vatten: 1. De schade door het verwerpen van een rund kan als volgt berekendworden. Enkele weken na het verwerpen verkoopt men het rund voor deslacht en men koopt een ander nmd, Â?: 8 maanden drachtig1). Erzou dan gemiddeld ?’ 500,â€” bijbetaald moeten worden. Minimaal zoudit dus bij 1% van de volwassen runderen het geval zijn en maximaalbij 2% van de volwassen dieren (1.500.000). 2. Bij de andere besmette runderen, die niet verwerpen in een bepaaldjaar, zal bij een gedeelte toch schade ontstaan, door bijv. retentio se-cundinarum en steriliteit. Gemiddeld kan dit wel geschat worden op?’ 50, â€”per dier. Minimaal is dit dus het geval bij (5â€”1)% en maximaal bij (10â€”2)%van de runderen.

3. Tenslotte is er nog een schade in de verminderde verkoopwaarde vande positieve runderen en van de negatieve contactrunderen. Opge-merkt zij, dat deze verminderde verkoopwaarde maar voor een gedeeltevan de runderen geldt, aangezien lang niet alle runderen als gebruiks-rund in Nederland moeten worden afgezet. Bovendien staat tegenoverdeze verminderde verkoopwaarde een verhoogde verkoopwaarde opde vrije bedrijven. Men kan de verminderde verkoopwaarde van de besmette runderenop ?’ 200,â€” schatten. Dit betreft dus minimaal 4% en maximaal 8%van de volwassen runderen (1.500.000). Dit getal dient door 5 gedeeldte worden, omdat de afzet van de besmette runderen wel verdeeld zalworden over 5 jaren. 1  Bij de bestrijding is dit over het algemeen niet juist, omdat men een risicoloopt, dat de aangekochte runderen het volgende jaar zullen verwerpen, dochals basis der

berekening is dit voorbeeld wel te gebruiken.



??? De verminderde verkoopwaarde van de negatieve contactrunderen kangesteld worden op ?’ 40,â€”.Dit geldt dus voor 25% van de runderen en wel eveneens verdeeld over5 jaren. Op grond van deze gegevens komt men tot de volgende minimale enmaximale schade. minimaal maximaal ad 1: ?’ 7.500.000,â€” ?’ 15.000.000,â€” ad 2: ?’ 3.000.000,â€” ?’ 6.000.000,â€” ad 3: ?’ 5.400.000,â€” ?’ 7.800.000,â€” Totaal ?’ 15.900.000,â€” ?’ 28.800.000,â€” Men kan dus wel aannemen, dat de werkelijke schade per jaar in Neder-land ligt tussen ?’ 16.000.000,â€” en ?’ 29.000.000,â€”. Vergeleken met buitenlandse taxaties zijn deze cijfers niet hoog te noemen.In de. Verenigde Staten werd in 1949 het jaarlijkse verlies door Bang\'seziekte bij runderen geschat op 100 miljoen dollar op 26.000.000 melk-runderen = 23 miljoen gulden per 1.500.00 stuks melkvee.G??tze kwam in 1954 voor Duitsland op een

aanzienlijk hoger jaarlijksverlies n.1. Â?: 400 miljoen gulden bij een veestapel, die ongeveer 5x zo.groot is als de Nederlandse. De bestrijding der ziekte is noodzakelijk, niet alleen wegens hygi??nische eneconomische redenen, doch ook met het oog op het behoud van de Neder-landse positie op de wereldmarkt van vee, vlees en zuivelprodukten.De vereenvoudiging en verbetering der diagnostiek hebben het mogelijkgemaakt de veestapel in gehele gebieden voortdurend onder controle tehouden. Hieruit volgt, dat niet kan worden volstaan met het beperkenvan het economische verlies door verhoging der resistentie van de run-deren b.v. door profylactische entingen, doch dat, evenals in de Skandi-navische landen, de Brucellosis abortus dient te worden uitgeroeid. Uiter-aard kan dit alleen door de smetstofdragers onschadelijk te maken, hetzijdoor slachting of door isolatie. C. DIAGNOSTIEK De

basis van de bestrijding is de onderkenning van het ge??nfecteerde dier.Dit kan alleen plaats vinden door het aantonen van de verwekker directin de geaborteerde vrucht, de nageboorte of de melk, of indirect doorhet aantonen van antistoffen in het bloed of de secretieprodukten.Het z.g. abortusonderzoek is bij runderen eenvoudiger en betrouwbaarderdan dat bij schapen, geiten en varkens. Het is over het algemeen moeilijkerdan het onderzoek op tuberculose, doordat: 1. het niet mogelijk is om postmortaal op eenvoudige wijze de klinischediagnose te verifi??ren; 2. de beoordeling van het serologisch onderzoek wordt bemoeilijkt ten-gevolge van de vaak verkeerd toegepaste cultuurenting; 3. allergische onderzoekingsmethoden niet bruikbaar zijn bij ge??nte dierenen tevens de aanwending zelf ook in meerdere of mindere mate allergiegeeft, omdat brucelline geen zuiver hapteen is. Daarnaast zijn er

enkele onderzoekingsmethoden, sub a, b, c en d vermeld,die bij de abortusbestrijding w?¨l en bij de tuberculosebestrijding niet wordentoegepast n.1. het onderzoek van bloedserum en melk op antilichamen.



??? a. Serumagglutinatie. Het bloedonderzoek wordt meestal toegepast door middel van de agglu-tinatiereactie. Als basis is hierbij de bui.sjesniethode (langzame methode) aanvaard. Dedikte van het antigeen is ingesteld op ongeveer 0,04% overeenkomstig die\\ an het antigeen van het Agricultural Research Service in de VerenigdeStaten. Als bewijs voor een infectie wordt de agglutinatie beschouwd,die optreedt in de buisjes met een serumverdunning van 1 op 100 of hoger.Een parti??le of totale agglutinatie in de serumverdunning van 1 op 50 isverdacht en een reactie alleen in de verdunning van 1 op 25 of lager isnegatief. Het gebruik van standaardreagenda en methodieken bevordert de lande-lijke uniformiteit in de boordeling en is dus noodzakelijk.VVanneer niet ge??nt wordt, dan is â€” behoudens de sterk gevarieerde in-cubatietijd der infectie â€” de positieve agglutinatiereactie betrouwbaar.

Opbedrijven, waar ge??nt wordt, heeft men vooral bij de dieren van V/s tot3 jaar vaak moeilijkheden door nog aanwezige enttiters, speciaal wanneerboven de leeftijd van 240 dagen wordt gevaccineerd. Naast de buisjesmethode is het steeds aan te bevelen de plaatmethode(snelagglutinatie) toe te passen. Bij gebruik van een goed â€” op langzaamantigeen â€” uitgebalanceerd snelantigeen biedt de plaatmethode de vol-gende voordelen: 1. de proef eist maar weinig glaswerk, is eenvoudig in uitvoering en be-oordeling en kan in korte tijd op grote schaal worden uitgevoerd; 2. de resultaten zijn minstens even betrouwbaar als die van de buisjes-methode, doordat eventueel aanwezige blokkerende antilichamen dereactie niet kunnen verhinderen; 3. pseudo-agglutinaties, die in de lagere senmiverdunningen tengevolge vanopgetreden hemolyse bij de buisjesmethode \\\'oorkomen, worden bijdeze snelagglutinatie

vrijwel niet gezien. Het is gewenst, dat ook in Nederland wordt nagegaan in hoeverre bij dezeonderzoekingsmethoden aspecifieke reacties kunnen optreden bij abortus-vrije runderen die nooit zijn ge??nt. Op de eilanden Ameland en Terschelling komen deze niet voor, doch hetis niet onmogelijk, dat in gebieden op het vaste land, waar wellicht meerinfecties met andere bacteri??n b.v. Pasteurella multocida en F. haemoly-tica veelvuldiger voorkomen, w?¨l niet-specifieke reacties kunnen optreden. I). Meinicke-reactie. In Duitsland wordt vrij veel de Meinicke-reactie toegepast. Bij dezeproef schijnen echter ook aspecifieke- en entreacties voor te komen. c. Coniplementbinding. De complementbindingsreactie (C.B.R.) heeft het hiei-voor genoemde be-zwaar minder, is echter wel veel bewerkelijker en moeilijker in haar toe-passing, zodat alleen specialistisch opgeleid personeel met de uitvoering kanworden belast.

Bij beperking van deze onderzoekingsmethode tot die gevallen, waarbij eenbeslissing omtrent het al of niet besmet zijn van een bedrijf op korte ter-mijn moet worden genomen, heeft deze reactie echter zeer zeker haar nut.



??? Voor de diagnostiek van de brucellosis bij de mens is de C.B.R. als on-misbaar te beschouwen, doordat blokkerende antilichamen, die bij hetrund slechts in geringe mate voorkomen, bij de mens veelvuldig wordenwaargenomen. Enttiters die lang blijven bestaan, worden bij de C.B.R. niet gezien. d. Abortus-Bang-Ringreactie (A.B.R.). Reeds in 1937 is door Fleischhauer deze proef beschreven. Door deDeense onderzoekers Christiansen, B r u h n en B e n d t s e n werdzij gemodificeerd en verbeterd. Deze methode van serologisch melkonder-zoek is feitelijk de belangrijkste steunpilaar van de georganiseerde abortus-bestrijding geworden. De waarde van deze proef als bedrijfstest voor de veehoudersbedrijven isz?Š?Šr groot, d.w.z.: wanneer zij met een tussentijd van hoogstens 3 maanden3 maal achtereenvolgens uitgevoerd, voor alle melk van een bedrijf nega-tief uitvalt, is het praktisch zeker,

dat de melkgevende runderen vrijzijn van een gevaarlijke acute infectie met Brucella abortus.Entreacties bij tijdig als kalf ge??nte runderen komen bij de A.B.R. hoogstzelden voor. De waarde van de A.B.R. voor het individuele onderzoek der melkgevenderunderen is als momentopname minder groot, omdat: 1. chronisch besmette runderen nogal eens de neiging vertonen negatiefte worden, voordat de Brucella geheel uit het lichaam is verdwenen endus ten onrechte als vrij zouden worden beschouwd; 2. speciaal bij pas afgekalfde koeien wel â€” zij het meestal lichte â€?â€”pseudo-positieve reacties kunnen voorkomen, terwijl ook de afwijkendemelk aan het einde der lactatie en bij streptokokkenmastitis somsdeze reactie zou kunnen geven. Daar staat tegenover, dat de A.B.R. bij de gevaarlijke Brucella-uitscheidersmet de melk praktisch altijd positief uitvalt, ook wanneer het bloed-onderzoek

twijfelachtig of zelfs negatief is. Ook kan regelmatig herhaaldindividueel melkonderzoek van waarde zijn voor het onderkennen vange??nfecteerde dieren. De samenstelling der roomballetjes is blijkens publicaties van De M o u 1 i nen de Engelse onderzoeker Ogonowski doorslaggevend voor het op dezewijze aantonen der agglutininen in de melk. Van Amerikaanse en Engelse zijde wordt voor individueel onderzoek demelkplaatreactie, die in de uitvoering overeenkomt met de reeds be-schreven methode bij het bloedonderzoek, aanbevolen. Deze zou vooralwaardevol zijn voor het onderkennen van uitscheiders. De reactie is overhet algemeen minder gevoelig dan de A.B.R. en kan deze dus niet bij hetbusmonster-onderzoek vervangen. Hetzelfde bezwaaf geldt voor de melkwei-agglutinatiemethode, die bovendien bij massale toepassing vrij bewerkelijkis. e. Bacteriologisch onderzoek. Het aantonen

van de Brucella abortus zelf door middel van microscopisch,cultureel of dierexperimenteel onderzoek is van grote waarde voor hetonderzoek van verworpen vruchten en van van besmetting verdachte se-cundinae. Bij negatief resultaat sluit dit de infectie echter niet geheel uit enis een serologisch onderzoek aangewezen. Daarnaast is dit onderzoek van betekenis voor het onderkennen van uit-160



??? scheiders met de melk en het sperma. In verband met het belang van een goede diagnostiek als basis van debestrijding meent de commissie, dat aandacht geschonken dient te wordenaan de volgende punten: 1. Het is van belang, dat nagegaan wordt of het cultureel melkonderzoeknog voor verbetering vatbaar is, zodat dit beter geschikt zou worden voormassale toepassing. 2. Het is gewenst, dat ook een nader onderzoek wordt ingesteld omtrent hetvoorkomen bij het melkonderzoek van: niet-specifieke reacties bij vrijerunderen en negatieve reacties bij ge??nfecteerde runderen en de eventueleoorzaken er van. Deze problemen zouden zowel door experimenteel onderzoek als door nauw-keurig onderzoek van runderen onder praktijkomstandigheden kunnen wor-den benaderd. 3. Verder dient te worden gezocht naar methoden om het aantal koeienen bedrijven, waarvan moeilijk is uit te maken of ze al

of niet vrij vanbrucellosis zijn, te beperken. 4. Van de grootste betekenis voor de betrouwbaarheid der gegevens, die opgrond van het diagnostisch onderzoek van melkmonsters door de gezond-heidsdiensten worden geregistreerd, is, dat dit onderzoek uitsluitend wordtverricht door of namens deze diensten. 5. De Overheid zou hierbij de gewenste steim kunnen verlenen door wettelijkte bepalen, dat het verboden is, Brucella-antigeen of andere overeenkomstigediagnostica te gebruiken, te verkopen, te vervoeren of in voorraad te heb-ben. Van deze verbodsbepaling zouden kunnen worden uitgezonderd deProvinciale Gezondheidsdiensten, de Rijksseruminrichting, de Diergenees-kundige Faculteit en rechtspersoonlijke instellingen of personen, die opeigen verzoek van de Directeur van de Veeartsenijkundige Dienst hiervanontheffing hebben gekregen. D. BESTRIJDINGSMETHODEN. Zoals het geval is bij de

meeste infectieziekten bij dieren, kan ook de brucel-losis bij runderen worden bestreden door het toepassen van preventievemaatregelen. De aard van de ziekteverwekker, een gram-negatief niet-sporenvormend staafje, dat zich behalve op of in kunstmatige voedings-bodems niet buiten het dierlijk lichaam kan vermeerderen, wijst erop, datvan de hygi??nische profylaxis reeds een goed resultaat te verwachten is.Hierbij is het van belang vast te stellen, dat verspreiding geschiedt door: 1. de uitvloeiing van verwerpers tot hoogstens 4 weken na abortus; 2. de uitvloeiing van een besmet rund dat op tijd kalft, al of niet metretentio secundinarum; 3. de vrucht en de nageboorte bij onder a en b genoemde gevallen; 4. uitscheiders van Brucella met de melk; 5. stieren met aangetaste geslachtsorganen via het sperma. De hygi??nische maatregelen zullen dus tegen deze verspreiding gerichtdienen te zijn. Reeds

BangenStribolt hebben aangetoond, dat de natuurlijke infectiebij het rund een belangrijke weerstand gaf tegen volgende besmettingenen dat een ge??nfecteerde koe in minstens 80 % der gevallen slechts ?Š?Šnmaalverwierp. Enting met dode cultuur gaf een uiterst geringe immuniteit;daarentegen toonden McFadyean en Stockman reeds in 1909 aan,



??? dat de inspuiting van virulente cultuur bij het niet-drachtige rundevenals de natuurlijke infectie wel een goede immuniteit gaf. De Rijks-seruminrichting bereidde in 1908 reeds een entstof bestaande uit levendecultuur van Brucella abortus. Een groot bezwaar van deze methode van premunisatie is, dat men smet-stofdragers maakt en de serologische diagnostiek bemoeilijkt.De entstof, welke door B u c k in 1930 werd aangegeven als Strain 19,heeft niet het bezwaar van het scheppen van smetstof bronnen.Nog steeds wordt deze stam voor cultuurenting, in sommige landen zelfsvrijwel algemeen, gebruikt. De bestrijding is dus in principe mogelijk op drie manieren, n.1. door: a. toepassing van uitsluitend hygi??nische maatregelen; b. vaccinatie op uitgebreide schaal; c. door combinatie van beide methoden. Alvorens de mogelijkheden voor Nederland aan een nadere beschouwingte onderwerpen is

het wenselijk een overzicht te geven van de georganiseerdebestrijdingsmethoden der ziekte in andere landen.De meest succesvolle zijn: het Deense en het Amerikaanse systeem. a. Deense methode. De aansluiting in verenigingsverband (zuivelfabriek) geschiedde op vrij-willige basis. Geleidelijk is dit uitgegroeid tot een streeksgewijze bestrijding,die uiteindelijk verplicht geworden is. De Overheid heeft deze gang van zaken bex\'orderd en hulp verleend o.a.door vergoeding tot 50 % der kosten van het diergeneeskundig onderzoek,het verrichten van laboratoriumonderzoek en verder door een toeslag o])het afslachten van reactiedieren te geven, wanneer een vereniging (zuivel-fabriek) zich officieel aansloot bij het nationale plan en zich verbond binnen3 jaar de reactiedieren op te ruimen. Weerspannige veehouders kunnen wettelijk verplicht worden tot mede-werking, doch dit is slechts zelden nodig,

doordat de meeste fabrieken ookeen subsidie geven voor slachting van reactiedieren. De totale toeslag be-draagt meestal 300 ?¤ 400 kronen per dier.Individuele bestrijdingsmaatregelen zijn: 1. maatregelen voor isolatie en smetstofvernietiging, b.v. afkalfstallen; 2. verwijdering van smetstofdragers; 3. enting. Op de maatregelen sub 1 wordt door de ambtelijke dierenartsen vrij strengtoegezien; enting met Strain 19 is alleen toegestaan â€” na verkregen goed-keuring door de Overheid â€”â–  bij kalveren van 5-7 maanden.Het elimineren der reactiedieren geschiedt op grond van het 2 maal perjaar verrichte serologisch bloedonderzoek. De A.B.R. dient voornamelijkter onderkenning van bedrijfsbesmetting. De offici??le erkenning als abortus-vrij bedrijf berust op het bloedonderzoekvan alle runderen ouder dan 12 maanden. Dit bloedonderzoek, dat negatief moet zijn, wordt verricht, wanneer de bus-

monsters 4 maal achtereen negatief zijn geweest bij de A.B.R. en er sederthet laatste negatieve busonderzoek 2-6 maanden zijn verlopen.Bij vermoeden van een nieuwe besmetting is bloedonderzoek verplicht.Bij de bestrijding zijn natuurlijk ook certificaten gebruikt. Aanvankelijkwaren bij de wet van 1948 twee soorten verklaringen toegestaan.



??? 1. op geel papier met een blauwe rand voor runderen van geregistreerdeabortus-vrije bedrijven. 2. op rood papier voor runderen van niet-geregistreerde bedrijven. Hierbijwerd de uitslag van het voorgeschreven recente bloed-onderzoek aange-tekend. Tevens werd op het certificaat vermeld, dat het dier afkomstigwas van een bedrijf, dat niet als abortus-vrij was geregistreerd en dat hetbloedonderzoek, indien negatief, slechts een geringe garantie gaf, dat hetdier inderdaad vrij was van besmettelijk verwerpen, zodat het dierniet voldeed aan de gestelde voorwaarden om vrij van abortus teworden verklaard. De aparte rode verklaringen werden slechts weinig gebruikt en in 1953afgeschaft. Van dat jaar af werd n.1. de tbc-verklaring tevens gebruikt alsabortus-verklaring. Het gedeelte, dat de abortus-Bang betreft, is onder-verdeeld in een gedeelte met blauwe rand, dat ingevuld wordt om aante geven, dat het

dier abortus-vrij is; het andere gedeelte zonder rand\\\\ordt ingevuld voor runderen van niet-geregistreerde bedrijven. Hierbijwordt op het certificaat vermeld, dat het verboden is het desbetreffendedier aan te voeren op geregistreerde vrije bedrijven en op markten voor vrijerunderen en op schaarweiden voor vrije runderen. De invulling van het certificaat is verplicht, het niet-ingevulde gedeeltewordt speciaal gemerkt met: niet geldig. Bij veeverkeer tussen veehouders van gesaneerde fabrieken is geen certificaatnodig. b. Amerikaanse methode (U.S.A.). Er zijn verschillende methoden, die officieel erkend zijn: 1. Plan A berust op serologisch bloedonderzoek, onmiddellijke slachting vanreactiedieren met vergoeding van $25 voor fokdieren en $50 voor stam-boekkoeien (purebred). Heronderzoek is telkens na 30 dagen verplichttotdat het bedrijf vrij is geworden. Enting der kalveren van 6 tot 8 maanden is geoorloofd

door erkendedierenartsen, waarbij de dieren worden gem?Šrkt met een brandmerk. 2. Plan B eist serologisch onderzoek, brandmerken van reactiedieren enafzondering tot slachtrijpe toestand. Enting is verplicht bij kalveren. Vervoer van als reactiedier gemerkterunderen vereist een speciale toestemming. 3. Plan C, bedoeld voor ranches, berust op kalverenting zonder onderzoek.Afvoer van runderen van het bedrijf vereist echter een speciale toestem-ming. 4. Plan D is bedoeld voor gevallen met dreiging van een abortus-storm,waarbij alle runderen behalve kalveren en gecastreerde dieren sero-logisch worden onderzocht en de negatieve ge??nt worden met Strain 19.De reactiedieren moeten worden gebrandmerkt en vallen onder eenvervoerverbod. Verschillende staten zijn reeds in hun geheel aangesloten bij plan A enwerden â€žModified certified brucellosis-free states" met minder dan 1%reactiedieren.

Het gemiddelde reactie-percentage was eind 1955 2,7 %;het onderzoek is echter nog niet algemeen. Een groot deel van het diergeneeskundig werk wordt verricht door vol-ambtelijke dierenartsen. Men heeft voor de vrije bedrijven 2 systemen voor het verkrijgen van cer-



??? tificaten van de Livestock Sanitary Board: 1. Individual certified Herd Plan; 2. Modified certified Area Plan. Het eerste berust op 1 x per jaar bloedonderzoek na de erkenning, waarbijdieren beneden 30 maanden, indien ge??nt, niet negatief behoeven te zijn.Het tweede berust op bloedonderzoek van alle runderen (uitgezonderd be-paalde categorie??n) op zijn minst lx in de 3 jaar, waarbij er een vrijstrenge controle is op alle aangevoerde dieren, die bij aankoop van eencertificaat voorzien moeten zijn. Runderen, die als kalf ge??nt en gemerkt zijn, worden tot de leeftijd van24 maanden niet als reactiedieren aangemerkt, zolang de bloedtiter niethoger is dan 1 op 200 incompleet. Men heeft sedert 1947 de A.B.R. ingevoerd, die alleen dient als methodevoor het opsporen van besmette veestapels. Zij wordt niet alleen met biis-monsters toegepast, doch ook met afgeleverde room. De controle op

deveestapels in de Modified Certified Areas en dito States is hierdoor veel ge-makkelijker geworden. De Livestock Sanitary Board is een lichaam, dat enigszins overeenkomtmet een publiekrechtelijke bedrijfsorganisatie en wordt als zodanig ge-steund door wettelijke bepalingen. Bij niet nakomen van dc hygi??nischevoorschriften der Board kunnen boeten worden opgelegd van minstens$25 of 30 dagen hechtenis. E. BESTRIJDINGSMOGELIJKHEDEN IN NEDERLAND. *Voor de bestrijding van de runderbrucellosis in Nederland beschikt men,zoals reeds werd genoemd, over twee wapens, die in de zwaar besmette ge-bieden gecombineerd dienen te worden gehanteerd. In de eerste plaatsmoeten hygi??nische maatregelen worden getroffen; daarnaast heeft hethaar nut de weerstand der dieren te verhogen. Het verhogen van de weer-stand kan in het algemeen geschieden op 2 manieren: 1. door een

juiste voeding. 2. door enting met een immuniserende of premuniserende entstof.Onder de Nederlandse verhoudingen speelt het eerste bij deze ziekte eenbetrekkelijk geringe rol en wordt daarom buiten beschouwing gelaten.Voor de bestrijding is het dus van betekenis nader te preciseren wat teverstaan is onder hygi??nische maatregelen, wat met enting wordt bedoelden welk effect men van de toepassing ei-van mag veiAvachten. a. Hygi??nische maatregelen. Deze maatregelen hebben de bedoeling om door afzondering van smetstof-verspreiders, of dieren die ervan verdacht worden dit te zijn, de infectievan vrije runderen te voorkomen. Daarnaast dient de smetstof onschadelijkte worden gemaakt. Voorschriften, die nader aangeven hoe en in welkemate de afzondering van runderen en de vemicdging van de smetstof dientte geschieden, zijn noodzakelijk voor veehouders en veeverzorgers.De

voornaamste maatregelen op de bedrijven toe te passen zijn: 1. tijdelijke isolatie van de verwerpers en van ge??nfecteerde dieren die optijd kalven, met onschadelijk maken van de uitvloeiing; 2. het onschadelijk maken van de geaborteerde vrucht en van de nage-boorte van de sub 1 genoemde dieren; 3. de isolatie van Brucella-uitscheiders met de melk; 4. het buiten gebruik stellen van ge??nfecteerde stieren;



??? 5. de aanvoer van gezonde dieren op het bedrijf; 6. het niet in contact brengen van het vee met besmette of verdachtedieren. Voorop staat, dat verspreiding der brucellose hoofdzakelijk door een ge-??nfecteerd rund geschiedt kort voor, gedurende en enkele weken na de par-tus praematurus of zelfs na nonnale partus. Door versleping van nageboorte,foetus of voldragen kalf kan verspreiding over grote afstand plaats vinden.Voor het vrijmaken van een besmet rundveebeslag zou men de beschikkingmoeten hebben over een afkalfstal. In Denemarken is gebleken van welkegrote betekenis deze afkalfstallen zijn voor de bestrijding. Bij de bouw vanboerderijen dient men dan ook steeds met deze eis rekening te houden.In verband met de inrichting der stallen in Nederland is de toepassinghiervan in het algemeen helaas niet mogelijk. Toch zal hiernaar in Neder-land â€” gezien de ervaringen â€” zeker, zij het

improvisorisch, moetenworden gestreefd. Parti??le isolatie van verdachte dieren is echter zeker weluitvoerbaar. Een ruim gebruik van goede desinfectantia en vooral ontsmet-ting van schoeisel en stalgereedschap is noodzakelijk bij een geval vanabortus. Het onschadelijk maken van nageboorte en foetus dient op de juiste wijzete geschieden. De Nederlandse wettelijke bepaling eist dat de te vroegen dood geboren kalveren naar een destructie-bedrijf worden vervoerd.Gaat dit ver\\\'oer via een cadaverbak, dan geeft dit uiteindelijk wel eengoede destructie van de smetstof, maar het brengt tevens het grotegevaar voor verspreiding van kiemen buiten het bedrijf met zich mede.Daarom dient in ieder geval te worden overwogen of het mogelijk is dooreen aanvullende bepaling voor te schrijven, dat de bewaring en het ver-voer der desbetreffende cadavers alleen in waterdicht materiaal â€” b.v.plastic zakken â€” mag

geschieden. De nageboorte, die een minstens even belangrijke smetstofbron is als degeaborteerde vrucht, dient, overgoten met een sterk ontsmettingsmiddel,voldoende diep te worden begraven. De uitscheiding van smetstof geschiedt in veel mindere mate door de melkof door Brucella-houdend sperma. Indien een K.I. stier uitscheider wordt,kan deze betrekkelijk geringe hoeveelheid smetstof echter wel de besmettingvan een groot aantal vrouwelijke dieren op bijna evenveel bedrijven ten-gevolge hebben. Speciale maatregelen voor het vrijwaren van de K.I.-stations zijn dus nodig. De aanvoer van gezonde dieren op de bedrijven is van fundamenteel belangvoor een effectieve bestrijding. Daarom dienen de verschillende certificatenbetrouwbaar te zijn. Tevens moeten voldoende gebruiksdieren met certifi-caten beschikbaar zijn. Ter vermijding van contact van vrije dieren met besmette of verdachterunderen is

het noodzakelijk, gemeenschappelijke weiden alleen toegan-kelijk te stellen voor dieren met certificaten. Ook voor markten in gesa-neerde gebieden zal dit nodig zijn. b. Vaccinatie. De enting van vrouwelijke runderen met levende Brucella-cultuur is eenmethode om de resistentie van de dieren tegen een geringe besmetting teverhogen, doch is niet voldoende om bij zwaardere besmetting drachtigerunderen te beschermen tegen een infectie.



??? De enting dient dus als een aanvulling van de bestrijding op hygi??nischegrondslag te worden beschouwd. Internationaal wordt momenteel Strain 19erkend als een entstof, die bij niet geslachtsrijpe kalveren geen aanleidinggeeft tot blijvende infectie en een bruikbare immuniteit geeft.Het is gewenst, dat er voorschriften komen, die bewerkstelligen, dat alleendeze entstof kan worden gebrtiikt. Om vermindering van het aantal gevallen van besmettelijk verwerpenbij runderen in zwaar besmette gebieden te verkrijgen is de toepassing derenting daar economisch verantwoord. Het is echter gebleken, dat de entingall?Š?Šn in het algemeen niet in staat is de brucellosis in deze gebieden terugte dringen. In Nederland is de enting reeds tientallen jaren toegepast, dochdikwijls zonder rekening te houden met de leeftijd der dieren.Bij niet strikte handhaving der leeftijdgrens is de enting, speciaal in

lichtbesmette gebieden, een groot bezwaar omdat met de gebruikelijke inspuitingvan 60â€”80 miljard levende kiemen van Strain 19 vrij veel dieren ge-durende 1 a 2 jaar na de enting een dubieuze of zelfs positieve agglutinatie-titer behouden. Daardoor kunnen moeilijkheden ontstaan bij het ver-lenen van erkenning als abortus-vrij bedrijf, terwijl de desbetreffende dierentevens als anderhalf jarige vaarzen of ouder eventueel niet met een certificaatverhandeld kunnen worden hetgeen een aanzienlijk verlies voor de vee-houder kan betekenen. Evenals in Denemarken zal men dus de enting in de licht besmette gebiedenzoveel mogelijk dienen te beperken tot de zwaar besmette bedrijven en deonmiddellijke omgeving ervan. In verband hiermede is een regeling nodig, waardoor in vrije gebiedenentingen worden voorkomen. In andere gebieden zijn deze alleen onderbepaalde voorwaarden toe te staan.

Nauwkeurige individuele registratie der enting is noodzakelijk in de eersteplaats om entverklaringen te kunnen afgeven en tevens om bij later ingesteldbloedonderzoek eventuele lichte reacties als entreacties te kunnen inter-preteren. Om de genoemde bezwaren van de Strain /9-enting zoveel mogelijk teondervangen, zal men op bedrijven met infectiekansen, dc enting zo vroegmogelijk, d.w.z. op de leeftijd van 150-240 dagen, dienen uit te voeren. De consequenties van deze vroege enting zijn, dat: 1. minstens 2 x per jaar op vele bedrijven enkele jonge dieren zullenmoeten worden ge??nt cn dus de enting ook in de weideperiode zal moe-ten geschieden en daarom belangrijk bewerkelijker wordt; 2. de registratie der enting van de dierenarts veel meer tijd vergt, doordatde kalveren in de weide veelal nog geen oomummer hebben of ge-schetst zijn; 3. de duur der immuniteit door de enting op jeugdige

leeftijd verkort is. De enting van pinken en volwassen runderen is een maatregel, waarvande nadelige gevolgen, speciaal wat betreft blijvende agglutinatietiters, nietmoeten worden onderschat. De toepassing van deze enting moet beperktblijven tot de gevallen, waarbij een abortusstorm dreigt.De waarde als voorbehoedmiddel tegen abortus is in deze laatste gevallendikwijls gering, doordat de massale smetstofverspreiding al heeft j^laats ge-had en dus een belangrijk deel van het bedreigde veebeslag reeds is besmet.De enting is niet in staat deze infectie, die door middel van melk- en bloed-



??? onderzoek dikwijls nog niet is vast tc stellen, te achterhalen. Het is daaromgewenst, dat, alvorens tot deze â€žnoodenting" over te gaan, de plaatselijkepracticus overleg pleegt met de gezondheidsdienst. lOe vraag doet zich voor, of er geen entmethoden of entstoffen zijn te vindendie, bij oudere dieren toegepast, geen of slechts korte tijd een verhoogdeagglutinatietiter geven en die toch een bruikbare immuniteit opwekken. c. Conclusie. De bestrijding in Nederland zal dus in de eerste plaats dienen te berustenop hygi??nische maatregelen, tei\'wijl daarnaast â€” afhankelijk van de be-smetting van het bedrijf en/of het gebied â€” vaccinatie van het jonge diertoegepast kan worden. Het uiteindelijke doel is alle bedrijven op basis van melk- ?Šn, voor zovernodig, bloedonderzoek vrij te kunnen verklaren; de enting kan dan geheelachterwege blijven. F. UITVOERING DER BESTRIJDING IN NEDERLAND. Op welke

wijze is het volledig succes van de abortus-Bang bestrijding te verwezenlijken? Gezien dc grote overeenkomst tussen de Nederlandse en de Deense vee-houderij zal het Deense systeem ook als basis kunnen dienen voor debestrijding hier te lande. Als consequentie van de grotere besmettings-kansen zal aan de enting, vergeleken met Denemarken, aanvankelijk eenuitgebreidere toepassingsmogelijkheid moeten worden gegeven. Ongetwij-feld zal de bestrijding in Nederland moeilijker zijn, omdat: 1. de bedrijven hier gemiddeld groter zijn; 2. door het ontbreken van akkerbouw in grote gebieden het contacttussen de veebeslagen hier groter is; \'S. wederkerige besmettingen in polderland gemakkelijker optreden danin Denemarken, waar men geen sloten nodig heeft voor waterafvoer; 4. Nederland niet het voordeel heeft van de vele eilanden, die in Dene-marken afzonderlijk saneerbaar zijn; 5. het marktwezen en

de veehandel in Nederland veel meer ontwikkeldzijn dan in Denemarken; 6. het gebruik van gemeenschappelijke weiden veelvuldiger voorkomt. Bovendien geldt het principe, dat er een algehele medewerking van deveehouders moet zijn, voor Nederland nog meer dan voor Denemarken,waar men reeds jaren geheel volgens dit grondbeginsel heeft gewerkt.Zonder die medewerking zal de bestrijding een lange lijdensweg worden.Dc te nemen maatregelen dienen dus zo te zijn, dat de vrijwillige mede-werking van dc veehouders wordt verkregen. Daarom moet directe dwangook zoveel mogelijk vermeden worden. Om dit te bereiken, dient het geven van voorlichting door dc gezondheids-diensten het begin te zijn. Deze kunnen daarbij â€” evenals bij de tbc-bestrijding â€” grote steun ondervinden van lokale verenigingen (zuivel-fabrieken, lokale veehoudersorganisaties). In eerste instantie zal de klemtoon moeten

worden gelegd op het grote nutvan het uitbannen der ziekte, die zulk een grote economische schadepostbetekent. Is de bestrijding op gang en bestaat er een goed functionerendcertificaten systeem, dan komt er een belangrijke vraag naar abortusvrij vee.Bij de huidige Nederlandse verhoudingen met Â?65% vrije bedrijven zal



??? bij een goed certificatensysteem de animo voor deze bestrijding sterk toe-nemen vooral doordat er dan een belangrijk prijsverschil ontstaat tussendieren met en zonder certificaat. Voorts zal men in lokale verenigingen (b.v. zuivelfabrieken) na onder-linge besprekingen tot een algemene deelneming kunnen besluiten, zelfsook tot blokkade van verwerpers etc., alsmede tot verplichte vrije aankoopop basis van certificaten. In gebieden waar de boeren minder in verenigingsverband zijn georgani-seerd zal via voorlichting â€” evenals bij de tbc-bestrijding â€” naar een zogroot mogelijke deelneming moeten worden gestreefd.Om iedereen in de maatregelen te betrekken en vorderingen te boekenis een systeem van spaarheffingen zeer aantrekkelijk. De bedoeling van deze heffingen is om voor de veehouders een zekerbedrag per dier of per kg melk te lieffen gedurende de tijd. dat hun be-drijven nog niet vrij

zijn. Dit bedrag kan na sanering â€” v????r een bepaaldedatum â€” worden gerestitueerd. Deze maatregel zal als een indirecte dwangwerken en bij voldoende hoogte der heffing niet alleen de algemene deel-neming bevorderen maar ook de sanering. De vrije bedrijven krijgen dan uiteraard geen heffing, doch deze vrij-stelling dient te vervallen bij aankoop van dieren zonder certificaat.In gebieden met algemene deelneming en een gunstig besmcttingspercen-tage kunnen fabrieken met deze ruggesteun plannen maken voor een snellesanering. Dit is ook mogelijk, waar geografisch de omstandigheden daarvoor ge-schikt zijn. Dergelijke voorbeelden werken stinmlerend voor andere gebieden en zullen de gewenste algemene medewerking sterk bevorderen. De vraag is: zijn daarnaast nog directe bepalingen (ge- en verboden) van overheidswege (Staat of Landbouwschap) nodig? Daarbij kan worden gedacht

aan: 1. vervoerverbod of opstallingsplicht van een verwerper of een rund metreten tio secundinarum; 2. het weren van deze dieren van markten etc.; 3. aankoop van niet-vrije runderen; 4. voorschriften voor abortusvrije markten en 5. idem voor schaarweiden. Van sub 1 kan gezegd worden, dat controle op die bepaling zeer moeilijkis en dat het m.a.w. geheel van de medewerking van de boer afhangtof de voorschriften worden nageleefd. Van dergelijke voorschriften moetmen dus niet veel verwachten. Met het sub 2 vermelde kan niet meer bereikt worden, dan dat mendieren met abnormale uitvloeiing of retentio secundmarum van de mark-ten weert. Het onder 3 genoemde verbod kan van belang zijn en worden voor vrijeof praktisch vrije gebieden, althans wanneer eigen lokale boerenvereni-gingen dit niet kunnen bewerkstelligen. Abortusvrije markten kunnen grote betekenis hebben voor gebieden, dievrij zijn

of binnenkort vrij zullen worden. Hoewel bij vele grote schaarweiden reeds aandacht aan het bruc?¨llosisvrijweiden wordt geschonken, zijn bepalingen in dit opzicht zeker nuttig voorde bestrijding.



??? Daarnaast kan nog gedacht worden aan voorschriften voor de reiniging enontsmetting van \\ ecwagens, welke ook om andere redenen gewenst kunnenzijn. (Concluderend kan worden verklaard, dat voor zover dit niet vrijwilligkan worden bereikt, het wenselijk zou zijn het sub 2 en 5 vermelde, als-mede het handhaven van de verplichte reiniging en ontsmetting van vee-wagens direct landelijk in te voeren. Plaatselijk zou dit tevens voor sub 4kimnen gelden. Een andere vraag is: dient er geldelijke steun gegeven te worden bij deopruiming van op abortus-Bang reagerende runderen?Hierbij moet in aanmerking worden genomen dat: 1. opruiming van reactiedieren in het acute stadium van de ziekte op eenbedrijf in vele gevallen niet verantwoord is; geldelijke steun hierbij tegeven dus nog minder; 2. verschillende reactiedieren in verloop van enkele jaren zullen genezen; 3. het guste, droge dier, ook al is het

ge??nfecteerd, geen gevaar oplevertvoor de omgeving en dat dus vele reactiedieren via vetweiderij etc.met geen of weinig schade voor de slachtbank kunnen worden bestemd. In dit stadium van bestrijding kan derhalve de vraag of een geldelijkesteun in het algemeen bij de afslachting van reactiedieren verantwoord is,ontkennend worden beantwoord. In verband met het sub 3 vermelde kan echter een afzetpremie voor gusteen droogstaande reactiedieren bevorderlijk zijn voor de bestrijding. Daar-naast kan deze premie ook gegeven worden voor de runderen, die chro-nische uitscheider zijn en direct worden geslacht. In een later stadium van de bestrijding, wanneer zich vrije gebieden heb-ben gevormd en zich hierin nieuwe infecties voordoen, lijkt het echterwel verantwoord en zelfs nodig directe geldelijke steun te geven, teneindevan een snelle opruiming via slachting verzekerd te zijn.De bedragen, die daarvoor

nodig zijn, zullen echter van bescheidener om-vang kunnen zijn dan die voor het 5-jaren plan der tuberculosebestrijding.Het verdient stellig aanbeveling, dat men zich in landbouvvkringen nu alberaadt over de vorming van een fonds, waaruit de benodigde gelden ge-put kunnen worden. De bestrijding zal hier ook zoveel mogelijk gebiedsgewijs dienen te ge-schieden. De zwaar besmette gebieden zullen dus successievelijk verschil-lende fasen van de bestrijding dienen door tc maken. Dit wil echter nietzeggen, dat de individuele bestrijding door enthousiaste veehouders nietmoet worden aangemoedigd. Deze kunnen immers, wanneer ze succesboeken, weer kernen vormen van nieuwe vrije gebieden.Over het algemeen kan Nederland verdeeld worden in:groep I vrije dan wel zeer licht besmette gebieden,groep H licht besmette gebieden,groep Hl zwaar besmette gebieden. De eerste groep betreft b.v. de

Waddeneilanden en sommige streken aande oost- en zuidgrenzen, terwijl men de zwaar besmette gebieden in hetwesten en midden van Nederland vindt. De provincies Friesland, Groningen, Drente, Overijssel, Limburg, Gelder-land, Noord-Brabant en het noordelijk deel van Noord-Holland hebbenhet grote voordeel, dat een belangrijk gedeelte der veehouders voor hunrnelkverwerking georganiseerd is, zoals dit ook in Denemarken het geval



??? is. De zuivelfabrieken vormen reeds bepaalde min of meer afgeronde ge-bieden. De leden of leveranciers zijn met een goed geleide propaganda erzeker toe te brengen bepaalde bestrijdingsmaatregelen vrijwillig algemeenop zich te nemen. In de overige provincies zal men de bestrijding, die noodzakelijk georgani-seerd moet geschieden, op andere wijze, zoals door de fokverenigingen endergelijke moeten laten bevorderen. Deze hebben uiteraard veel minderzeggingskracht. Al naar dc omstandigheden dit aangeven, zullen de Ge-zondheidsdiensten hierin door eigen initiatieven moeten voorzien.Voor al deze gebieden, dus landelijk, zullen enkele algemene voorschriftenmoeten worden gemaakt. Nadere precisering hiervan is reeds op pag 16onder 1 en 3 aangegeven. Daarnaast zijn voor elke groep apart ook afzon-derlijke bepalingen nodig. Hiervoor kunnen de sub a tot d schematisch

weergegeven richtlijnen dienen.Aangenomen is, dat de gebieden van groep II en III geleidelijk overgaanin die van groep I. Andere belangrijke punten vinden toelichting onder ctot 1. a. In vrije en zeer licht besmette gebieden (groep I). 1. aankoop van dieren is slechts toegestaan uit vrije bedrijven en bij eennegatief bloedonderzoek van de desbetreffende runderen; 2. het laten enten van runderen is slechts toegestaan, wanneer toestem-ming door de provinciale gezondheidsdienst is verleend; 3. een datum wordt vastgesteld door verenigingen van veehouders of hetLandbouwschap, waarna het verboden is reactiedieren en uitscheiders tehouden in bepaalde in overleg met de provinciale gezondheidsdienstenaan te wijzen gebieden; 4. een afzetpremie wordt beschikbaar gesteld voor guste, droogstaandereactiedieren; alsmede voor uitscheiders, die direct moeten worden ge-slacht; een en ander onder

voorwaarde dat het bedrijf zich geheel vrijmaakt. 5. daarvoor in aanmerking komende runderen worden overgenomen bijherbesmetting van een abortusvrij rundveebeslag, indien dit is geschiedbuiten schuld of nalatigheid van de eigenaar of beheerder; 6. sanctiemaatregelen worden getroffen ten opzichte van degenen, die debepalingen sub 1, 2 en 3 moedwillig overtreden. b. In licht besmette gebieden (groep II). 1. als bij groep I met dien verstande, dat uitzondering mogelijk is voorpersonen, die beroepshalve niet-drachtige runderen mesten en voor deslacht verkopen. 2. als bij groep I. 3. een afzetpremie wordt beschikbaar gesteld voor guste, droogstaandereactiedieren, die niet als zodanig zijn aangekocht. 4. sanctiemaatregelen worden getroffen overeenkomstig hetgeen voor groepI sub 1 en 2 is vermeld. c. In zwaar besmette gebieden (groep III). 1. in overleg met de provinciale gezondheidsdienst,

wordt door verenigin-gen van veehouders of het Landbouwschap een datum bepaald, waaropeen verbod tot aankoop van dieren zonder verklaringen ingaat; ont-heffing van dit verbod kan door gezondheidsdiensten worden verleend. 2. enting van kalveren is toegestaan op de leeftijd van 150â€”240 dagen;



??? voor het laten enten van oudere runderen is toestemming van de ge-zondheidsdiensten nodig.3. als bij groep II sub 3. d. Toelichting. De bestrijding in zwaar besmette gebieden is tiiteraard veel moeilijker danin licht besmette. In de eerste plaats zal moeten worden bepaald wat eenzwaar besmet gebied is. Een exacte omschrijving hieromtrent is niet tcgeven, omdat de graad van besmetting niet alleen wordt bepaald door hetaantal besmette bedrijven, maar ook door de aard van de veehouderijenen de contactmogelijkheden tussen de veebeslagen, terwijl het organisatie-wezen in verband met mogelijk gezamenlijk te nemen maatregelen ook vanbetekenis is. Het zal dus voornamelijk aan de gezondheidsdiensten, in overleg met depractici, dienen te worden overgelaten om de status van een bepaald gebiedaan te geven. De inschakeling van de Gezondheidscommissie is verder nodigom overeenstemming

te krijgen wat betreft status der gebieden en toe tepassen maatregelen in de grensstreken der provincies. Sommige zwaar besmette gebieden zullen in aanmerking komen om demelkgevende reactiedieren, die elders worden opgeruimd en nog nietslachtrijp zijn, op te vangen. Hetzelfde systeem heeft bij de landelijketbc-bestrijding zeer gunstige resultaten afgeworpen en maakt ook ten aan-zien van de brucellosis de sanering veel minder kostbaar. De aanvankelijkeuitvoering van de vrijwillige tbc-bestrijding heeft aangetoond, dat hierdoorveel smetstofuitscheiders werden verplaatst naar gebieden, waar de ziekteweinig werd bestreden. Dit dient voor zover mogelijk bij de komende lande-lijke abortus-bestrijding te worden vermeden. Dit kan het best geschiedendoor in het algemeen abortus-vrije aankoop voor te schrijven met de moge-lijkheid voor bepaalde zwaar besmette gebieden, aan veehouders, die daar-

toe de wens te kennen hebben gegeven, onder speciale voorwaarden ont-heffing van deze bepaling te verlenen. Het spreekt vanzelf, dat de grenzen van een zwaar besmet gebied aan deperiferie niet vastliggen; er kan voortdurend verschuiving plaats vinden,terwijl ook in het gebied kernen kunnen worden gevormd van enkelezelfstandige vrije bedrijven of conglomeraten hiervan. c. Certificaten. Om de aankoop van runderen t.o.v. de ziekte veilig te stellen zijn verWa-ringen nodig. Momenteel zijn deze er reeds in de vorm van: a. abortusvrijverklaring. b. A.B.R.-vrijverklaring. c. abortusvrije-entverklaring. d. A.B.R.-vrije-entverklaring. Dc abortusvrijverklaringen respectievelijk A.B R.-vrijverklaringen wordenafgegeven voor runderen van abortusvrije respectievelijk A.B.R.-vrije rund-veebeslagen. Deze laatste zijn beslagen, die alleen op basis van het melk-onderzoek vrij zijn verklaard, waarbij echter de eigenaar nog

enkele ver-plichtingen op zich neemt. De abortusvrije beslagen hebben bovendien nog een negatief bloedonder-zoek van alle dieren gehad. Bij de A.B.R.-vrijverklaringen dient er eenindividueel negatief bloedonderzoek te zijn ingesteld, hoogstens 20 dagen



??? v????r de verkoop van het desbetreffende dier. De entverklaringen worden â€” zonder dat een bloedonderzoek wordt in-gesteld â€” afgegeven voor runderen, die op de juiste leeftijd zijn ge??nt ennog niet de leeftijd van 18 maanden hebben bereikt. Het aantal af te gevenentverklaringen zal uiteraard geleidelijk afnemen. Mocht in de toekomst blijken, dat er te weinig verklaringen in omloopkomen, dan kan nog worden overwogen een keuze te doen uit de volgendemogelijkheden: 1. A.B.R.-vrijverklaringen zonder voorafgaand bloedonderzoek, waarbijde koper echter de garantie geeft, dat het dier negatief is bij het in-dividueel melkonderzoek. Dergelijke verklaringen zouden ongeldig kun-nen worden verklaard voor de gebieden van groep I. 2. verlengbare verklaringen, die zouden kunnen dienen om voor dieren,die worden doorverkocht binnen een bepaalde termijn zonder herhaaldbloedonderzoek, toch

geldige certificaten te kunnen inleveren.Garanticbepalingen van de zijde van de wederverkopers zijn hierbij ge-wenst. 3. verklaringen van incidenteel negatief bloedonderzoek voor een be-paalde categorie van niet-A.B.R.-vrije rundveebeslagen. Deze verkla-ringen zouden speciaal gekenmerkt moeten worden en alleen afge-geven \\oor niet-drachtige runderen, die minstens drie weken te vorengekalfd hebben, voor guste pinken en voor stieren. Deze dieren zouden alleen kunnen worden toegelaten op beslagen, dieniet A.B.R.- of abortus-vrij zijn.Daar particuliere dierenartsattesten uit een oogpimt van rationele be-strijding ongewenst zijn, is het noodzakelijk, dat overleg tussen de gezond-heidsdiensten en de Maatschappij voor Diergeneeskunde plaats vindt, ten-einde te komen tot een verbod dienaangaande. f. Administratie. Ten aanzien van de administratie der gegevens valt op te merken, dat

dezesteeds dubbel zal moeten zijn, d.w.z. zowel bij de Gezondheidsdiensten alsbij de zuivelfabrieken dan wel de dierenartsen, die verklaringen afgeven.Het is niet juist te achten, dat door particuliere instellingen en personenserologisch- dan wel melkonderzoek wordt verricht zonder dat hiervan aande desbetreffende gezondheidsdienst de uitslag onder vermelding vanschet.snummers, oornummers en namen van runderen en eigenaren wordtmedegedeeld. Dit geldt eventueel ook voor de onderzoekingen, verricht aan de Rijks-seruminrichting, Diergeneeskundige Faculteit en melkcontrolediensten, be-houdens experimentele onderzoekingen of voor onderwijsdoeleinden aande 2 eerstgenoemde inrichtingen. Een o\\erheidsbepaling dient te voorko-men, dat het z.g. wilde ondrzoek kan worden verricht. g. Taak van de praktizerende dierenarts. De inschakeling van de praktizerende dierenarts bij de

brucellosis-bestrij-ding is in Nederland onontbeerlijk. De practicus is hierbij niet alleen deaangewezen persoon voor het enten, het nemen van bloedmonsters en op-zenden van geaborteerde vruchten en verdachte secundinae, maar hij isook te beschouwen als de â€žman on the spot", d.w.z. degene, die met de hy-



??? gi??nische toestand van de bedrijven, de mutaties der runderen en met ver-dachte verschijnselen bij de dieren het best op de hoogte kan zijn, terwijlhij tevens het vertrouwen geniet van zijn client?¨le en daardoor een goedepropagandist voor de bestrijding kan zijn. Hij kan deskundige adviezengeven ten opzichte van noodzakelijke isolatie van smetstofverspreiders enhiervan verdachte dieren, terwijl bij de bouw van boerderijen voorlichtingvan zijn kant van groot nut kan zijn. De dierenarts moet een voorbeeld geven van goede hygi??ne. Diens pre-ventieve maatregelen t.o.v. smetstofverspreiding bij een bezoek aan boer-derijen met acute abortus Bang infectie en ook bij verlossingen van ver-werpers zijn toonaangevend. Hij heeft grote verantwoordelijkheid voor dejuiste interpretatie van reac??es bij ge??nte dieren en dient daarom nauw-gezet van de entingen aantekening te houden. De dierenartsen, die

verklaringen afgeven, zullen uiteraard hun admini-stratie geschikt maken voor het systematisch registreren der gegevens vande abortusbestrijding. De dierenartsen, die zelf niet bij de administratie zijn ingeschakeld, moetenook met de resultaten van de onderzoekingen van melkmonsters, verwor-pen vruchten en secundinae van runderen van hun ch??nt?¨le door de ge-zondheidsdiensten in kennis worden gesteld, omdat ze anders onvoldoendezijn ingelicht om de noodzakelijke voorlichting bij de bestrijding te kunnengeven. Bij door personeel van de gezondheidsdiensten te houden lezingenover brucellosis is het wenselijk de betrokken practici steeds tot bijwoninguit te nodigen. De praktizerende dierenartsen dienen te bevorderen, dat van alle gevallenvan verwerpen en retentio secundinarum, waarbij hun hulp wordt inge-roepen, materiaal voor diagnostisch onderzoek wordt verzameld en opge-zonden naar de

provinciale gezondheidsdienst. In de eerste jaren zal het noodzakelijk zijn, dat er geregeld overleg plaatsvindt tussen de gezondheidsdiensten en vertegenwoordigers van practici.Hierdoor kunnen bepaalde problemen van verschillende zijden wordenbelicht en ontstaat er een goede wi.sselwerking tussen de dierenartsen ende gezondheidsdienst en kunnen de eersten beter hun medewerking gevenbij de bestrijding. De resultaten van het overleg dienen aan alle prakti-zerende dierenartsen in de desbetreffende provincie te worden bekend ge-maakt. h. Organisatie. Organisatie der vrijwillige abortusbestrijding is een taak voor de gezond-heidsdiensten, die binnen het verhand van het Landbouwschap co??rdine-rend werken. Wanneer men overgaat tot algemene bestrijding (landelijkof provinciaal) dient het Landbouwschap verordenend op te treden. DeOverheid, die moet waken, dat de te nemen maatregelen niet in

strijd zijnmet het algemeen belang, kan zo nodig voorzien in de verder noodzakelijkege- en verbodsbepalingen. Daar bij de uitvoering van de bestrijding de Nederlandse dierenartsen eenzeer belangrijke taak vervullen, spreekt het vanzelf, dat ook de prakti-zerende en ambtelijke dierenartsen, die bij de bestrijding zijn betrokken,worden gekend in de bij de organisatie te treffen maatregelen en dat zijlater periodiek met de vorderingen der bestrijding in kennis wordengesteld en de gelegenheid krijgen omtrent eventueel noodzakelijke wijzi-gingen in de organisatie hun mening kenbaar te maken.



??? i. Propaganda. Propaganda voor de bestrijding der brucellosis is noodzakelijk om de mede-werking van alle belanghebbenden, dit zijn veehouders, handelaren en ex-porteurs van vee, vlees en zuivelprodukten, te kunnen verwerven.Deze propaganda zal niet alleen moeten worden gevoerd door artikelen invakbladen, het houden van lezingen en vertonen van films op vergade-ringen van belanghebbenden, doch ook moeten geschieden door vertrou-welijke gesprekken van dierenartsen en personeel van de gezondheidsdien-sten met individuele veehouders, fokkers en handelaren.Niet vergeten mag worden, dat de beste propaganda vaak voortvloeit uitde hygi??nische maatregelen, die door praktizerende en ambtelijke dieren-artsen en inseminatoren worden genomen om te voorkomen, dat door hende ziektekiemen worden verspreid van rund naar rund en van stal naarstal. j. Tijdsduur. Hierbij kan

gesteld worden, dat bij de geschetste gang van zaken de be-drijven, die thans ge??nfecteerd zijn, zeker in 5 jaar tijds vrij gemaakt kun-nen zijn. Na 5 jaar zullen waarschijnlijk niet alle bedrijven, die in het laatst vandeze camjjagne ge??nfecteerd werden, gesaneerd zijn. Door subsidi??ringzullen deze echter snel vrij gemaakt kunnen worden. De na de eerste cam-pagne weer besmette bedrijven zullen met subsidi??ring snel vrij gemaaktmoeten worden. De nazorgperiode is op maximaal 5 jaar te stellen. k. Kosten der bestrijding. Tot nu toe is dit onderwerp geheel zelfstandig door de gezondheidsdienstengeregeld. Rij een bestrijding op vrijwillige basis is dit ook volkomen lo-gisch. Anders wordt het echter, indien in de toekomst de organisatieeen verplicht karakter krijgt en door het Landbouwschap met steun vande Overheid meer uniform en landelijk wordt geregeld. Dan zal de finan-cieiing zeer

waarschijnlijk niet overal op vrijwillige basis tot stand kunnenworden gebracht. De kosten worden veroorzaakt door: 1. zoveel mogelijk algemeen toegepast en drie-maandelijks herhaaldA.R.R.-ondei-zoek van busmonsters; 2. individueel A.B.R.-, cultureel- en bloed-onderzoek van te saneren rund-veebeslagen ; 3. bloedonderzoek ten behoeve van a])ortusvrijverklaring, 4. administratie en registratie van de resultaten van de onderzoekingensub 1, 2 en 3; \' 5. toezicht door personeel van de gezondheidsdiensten op voorgeschrevenmaatregelen; 6. propaganda voor de bestrijding; 7. het enten van kalveren; 8. eventueel afzet-premies en tegenvallersvergoedingen. Afreketiing van de kosten van het diergeneeskundig onderzoek dient zoveelmogelijk centraal te geschieden. De kosten van 1 tot en met 6 zullen per jaar ongeveer ?’ 2,50 per rund van2 jaar en ouder bedragen. Voor de kosten sub 8 is

fondsvorming noodzakelijk.174



??? 1. Financiering. Wanneer de financiering op vrijwillige basis op moeilijkheden zou stuiten,kunnen de kosten uit heffingen op de melk of per dier bestreden worden.Hierbij valt op te merken, dat men met de heffing op de melk niet alleveehouders treft. Het heeft echter het voordeel, dat de heffing met minderweerstand wordt betaald. Het jaarlijks benodigde bedrag kan aanvankelijk worden geschat opf 4.000.000,-. Gedurende 5 jaar zal dit bedrag teruglopen tot ?’ 3.000.000,-per jaar, in de daaropvolgende 5 jaar zullen de getaxeerde kosten gemid-deld ?’2.000.000,- per jaar bedragen. Daarna zal voor het vrijhoudenvan brucellosis der Nederlandse veestapel vermoedelijk een bedrag vanf 750.000,â€” voldoende zijn voor het routine-onderzoek en de vergoedingvan tegenvallers. Conclusies. 1. Brucellosis bij runderen is in Nedreland een vrij veelvuldig voorkomen-de infectie. Uit recente gegevens van het

A.B.R.-onderzoek is gebleken, datongeveer 63 % der rundveebeslagen vrij zijn cn de overige min of meerbesmet. Het aantal besmette runderen per bedrijf varieert sterk en bedraagt5 ?¤ 10 % van het totaal aantal runderen van 2 jaar en ouder. 2. Als zo??nose is de ziekte vooral van betekenis voor personen die directcontact hebben met de infectiebronnen. 3. De schade door de abortus Bang veroorzaakt is in hoofdzaak toe teschrijven aan verminderde melkopbrengst en afneming van het aantallevend geboren kalveren, verhoogde onvruchtbaarheid, verlies door ziekteen sterfte van volwassen koeien tengevolge van secundaire infecties die doorretentio secundinarum veelvuldig bij besmettelijk verwerpen optreden. 4. Naar de vee- en melkprijzen van 1956 is de schade te taxeren op 15 ?¤30 miljoen gulden per jaar. Hierbij is de schade, die het gevolg is van de aantasting van paarden nietin aanmerking

genomen. De nadelige gevolgen van besmetting van demens zijn ook geheel buiten beschouwing gelaten. 5. De export van onze agrarische produkten, die voor Nederland vanzoveel belang is. vereist, dat de rundveestapel van ons land op korte termijnwordt gesaneerd. De Skandinavische landen en de Verenigde Staten vanAmerika zijn Nederland op dit gebied ver vooruit. 6. Bij het onderzoek dient uniformiteit betracht te worden t.o.v. onder-zoekingsmethoden en reagentia. Het onderzoek dient te worden geconcen-treerd op de laboratoria der gezondheidsdiensten. Daarnaast kan het vooicontrole en experimentele- en eventueel voor onderwijsdoeleinden wordenverricht aan de Rijksseruminrichting en de Diergeneeskundige Faculteit. 7. Dc basis van de bestrijding zal moeten zijn het regelmaUg onderzoekvan de bedrijven via de A.B.R.-methode, aangevuld met het bloedserum-onderzoek. De hygi??nische

maatregelen, die de voortdurende kringloop der Brucellaabortus moeten onderbreken, vormen met de aankoop \\ an vrije dieren debelangrijkste onderdelen van de te nemen voorzieningen op de bedrijven.De enting dient beperkt te blijven tot die beslagen, waar de hygi??nische



??? maatregelen nog niet voldoende bescherming kunnen geven. De z.g. ent-titers bemoeilijken de controle der besmetting. 8. Een goed stelsel van certificaten is onmisbaar voor een algemene be-strijding. Het werkt bovendien stimulerend op deze bestrijding. 9. De organisatie van de bestrijding zal op gang moeten worden gebrachtdoor de gezondheidsdiensten. Deze werken binnen het verband van hetLandbouwschap, dat verordenend kan optreden. Hierbij zal overleg met enmedewerking van de Overheid nodig zijn, evenals overleg met de Maat-schappij voor Diergeneeskunde. 10. De taak van het Landbouwschap zal zijn om de reeds bestaande vrij-willige bestrijding tc intensiveren en in zulke banen te leiden, dat degebieden, die nog nauwelijks met de bestrijding zijn aangevangen, nietdoor het uitstoten van smetstofverspreiders van elders sterker worden besmetdan reeds het geval is. Met behulp

van verordenende bepalingen (o.a. regelende aankoop vanrunderen met certificaten) kan herbesmetting van gesaneerde gebiedenworden tegengegaan. 11. Het is van belang, dat de Overheid steun verleent door het instellenvan bepalingen ten aanzien van a. de aanvoer op markten, b. het houden van runderen op schaarweiden, c. het toepassen van diagnostische onderzoekingen (zie 6), d. de entstoffen, die mogen worden gebruikt. Van een verbod tot vervoer van smetstofverspreiders (b.v. vemerpers) kanin het huidige stadium van de bestrijding niet veel verwacht worden. 12. Door het instellen van spaarheffingen kan de sanering sterk wordenversneld. 13. De provinciale gezondheidsdiensten bepalen in overleg met de Ge-zondheidscommissie voor Dieren, welke gebieden op grond van him vorde-ringen bij de vrijwillige, georganiseerde bestrijding in aanmerking komenvoor regionaal in te stellen

algemeen verplichte bestrijding. 14. In de financiering van de abortusbestrijding kan zo nodig door hef-fingen, hetzij op de melk, hetzij per dier, of gecombineerd, worden voor-zien. 1.\'). De bestrijding zal van het begin tot het einde in nauwe samenwerkingmet de praktizerende dierenartsen dienen te geschieden. Dc daartoe nood-zakelijke voorschriften zullen, zowel wat betreft de uitvoering van dcwerkzaamheden voor de bestrijding als de administratie, in overleg met dezedierenartsen moeten worden vastgesteld. 16. Het is gewenst, dat wordt nagegaan, in hoeverre de diagnostischeonderzoekingsmethoden nog kunnen worden aangevuld of verbeterd en ofer entstoffen of entmethoden kunnen worden gevonden, die bij runderenboven 8 maanden wel immuniteit geven, doch de interpretatie der diag-nostische reacties niet bemoeilijken. Namens de commissieProf. A. V. d. Schaaf, voorzitterDr. W. A. de

Haan, secretaris Utrecht, 25 februari 1957176



??? Uit het Laboratorium van de Gezondheidsdienst voor PluimveeDirecteur; W. J. Roepke \\OORLOPIGE MEDEDELING BETREFFENDE EEN VIRUSZIEKTEBIJ EENDENKUIKENS door W. H. SMITS, adjunct-directeur.Â? In 1956 werd op enkele bedrijven bij eendenkuikens, 3â€”17 dagen oud,een tot nu toe in ons land niet eerder beschreven ziekte vastgesteld.Blijkens de anamnese worden de dieren plotseling ziek. De ziekte breidt zichin de betreffende koppels snel uit en duurt in den regel slechts 4, zelden7 dagen. Het ziekte- en sterftepercentage loopt sterk uiteen en is in enkelegevallen hoog. Na het doormaken van de ziekte herstellen de \'overlevendeeendjes verrassend snel. Bij eendenkuikens ouder dan drie weken en bijvolwassen eenden is de ziekte nimmer waargenomen. De belangrijkste symptomen zijn: gebrek aan eetlust, lusteloosheid, tragegang, ineengedoken houding, ataxie, veel gaan liggen,

in het eindstadiumonregelmatige cyanotische verkleuring van snavel en poothuid, omvallen,Opisthotonus, zo nu en dan spartelen met de poten. De dood treedt ge-woonlijk 1 tot 3 uur na de eerste verschijnselen in. Karakteristiek is een gezwollen vlekkerig geelrode tot blauwrode lever,waarin onder de kapsel enkele tot zeer vele petechi??n of ecchymosenvoorkomen. Deze bloedingen kunnen echter in de lever ontbreken, terwijlze elders in het lichaam sporadisch worden aangetroffen. Bij een gedeeltevan de onderzochte eendjes werden nog de volgende orgaanveranderingenopgemerkt: een bleek â€žgekookt" hart, een matig gezwollen milt, bleke gezwollen nieren,rood neusslijmvlies en luchtzakontsteking (troebeling, enkele citroengelevlokjes of pus). Het bacteriologisch onderzoek leverde â€” behoudens Salmonella typhi-murium uit een enkel orgaan â€” niets op. Uit de organen van de geseceerdeeendjes werd

op bebroede eende- en kippe??ieren een filtreerbaar virus ge-kweekt. Met het gekweekte virus konden bij eendekuikens, 4, 11 en 14dagen oud, de typische ziekteverschijnselen worden opgewekt. De incubatie-periode bedroeg na intranasale besmetting 3â€”5, na intramusculaire be-smetting lâ€”2 dagen. Uit gestorven eendjes kon het virus opnieuw wordengekweekt, terwijl het mengserum van overlevende exemplaren in een serum-neutralisatieproef een sterke specifieke remming ten opzichte van het eende-kuikenvirus vertoonde. Ook sera van herstelde eendjes uit spontaan ziekgeworden koppels remmen het virus duidelijk. Zowel prophylactisch als therapeutisch bleek het in de pootspieren toe-dienen van immuunserum (^a m.1. per eendje) effectief.Ook in de praktijk bleek de serumtherapie succesvol, zodat deze ziekte inons land geen probleem van betekenis meer vormt. De resultaten van diverse met dit

virus genomen proeven zullen in detoekomst worden gepubliceerd. De in ons land waargenomen virusziekte vertoont grote overeenkomst meteen in de buitenlandse literatuur beschreven virusziekte bij eendekuikens.



??? REFERATEN Kunstmatige Inseminatie UNTERSUCHUNGEN UBER DIE BAKTERIZIDE WIRKSAMKEIT ZWEIERANTIBAKTERIELLER ZUS?„TZE ZUM BULLENSAMEN GEGEN BAKTERIENDER SAMENFLORA NACH DER BESAMUNG IM WEIBLICHEN GENITALE,P. S c h ?? s z. Fortpflanzung, Zuchthygienc und Haustierbesamung, Jagr. 6, 15.11.56,Heft 11. Het sperma, dat ten behoeve van de K.I. met behulp van de kunstmatige vaginaverzameld wordt, is steeds verontreinigd met allerlei kiemen. Om deze bacteri??leverontreiniging binnen de perken te houden, wordt het zaad in gekoelde toestand be-waard. Bovendien is het wel gewoonte antibiotica e.d. aan het zaad toe te voegen,waarbij men uitgaat van de gedachte dat deze dc bacteri??n zullen doden of, op zijnminst, dc vermeerdering ervan verhinderen. Over het effect van de bacteriedodende- of groci-belemnierende stoffen is men

hetniet eens. De proefuitkomsten stemmen niet met elkaar overeen. De schrijver is vanmening, dat de verschillen in de proefuitkomsten gedeeltelijk berusten op een verschilin techniek welke bij het onderzoek is gevolgd. Gebleken is o.a. dat het effect van de antibiotica afhankelijk is van de temperatuur.De werking van deze antibiotica zou, evenals die van de Sulfonamiden, berusten opbe??nvloeding van de stofwisselingsprocessen van de bacteri??n. .\\angezien bij de meeste kiemen die in het sperma voorkomen, het stofwisselingsprocesbij een temperatuur van ongeveer 5Â° C. vrijwel tot stilstand is gekomen, kan vangenoemde stoffen bij deze temperatuur weinig effect worden verwacht. Onderzoekersdie zich ten doel stelden het effect van bacterie-dodende of bacterie-,groei-remmendcstoffen in het verdunde sperma na te gaan, hebben dit meestal gedaan door middelvan cultureel onderzoek van het

verdunde zaad. Om een eventueel groei-remmend effect op dc voedingsbodems uit te schakelen,worden door verschillende onderzoekers de eventuele resten van deze stoffen voor hetaanleggen van dc cultuur, op een of andere manier verwijderd of onschadelijk ge-maakt. Ook wanneer deze voorzorgen worden genomen, is het resultaat nog niet overtuigend.Het zou immers mogelijk zijn dat na de inseminatie het effect van dc antibactericlestoffen verloren gaat en de kiemen in de uterus toch nog kans zien weer tot groeite komen, ook in gevallen waarbij het cultureel onderzoek negatief was geweest.De schrijver heeft daarom een aantal slachtkoeien ge??nscmineerd met verdund sper-ma, waaraan verschillende memgsels van antibiotica en Sulfonamides waren toege-voegd; de antibiotica tot een hoeveelheid van 500-100 I,E, per cc verdund zaad, deSulfonamides tot 0.3 pro mille. Direct voor het

afkoelen werd het zaad met een bepaalde hoeveelheid van de hier-onder genoemde bacteri??n ge??nfecteerd. Nadat het zaad ongeveer 60 uur in dc koelkast was bewaard, werd het voor inse-minatie gebruikt. Het zaad werd intra cervicaal toegediend. De koeien waren tijdens de inseminatiemeestal niet bronstig. V????r het onderzoek waren de proefdieren door cultureel onderzoek van de vaginaop aanwezigheid van de bacteriesoorten die in dc proef gebruikt werden, onderzocht.Dit onderzoek verliep in alle gevallen negatief. Na de slachting, welke 12â€”61 uur na de inseminatie plaats vond, werden vagina,cervix en uteruswand cultureel onderzocht. Het resultaat van het onderzoek valt afte leiden uit de tabel. Dc schrijver meent uit deze onderzoekingen te moeten concluderen dat niet op dcwerking van de in deze proef gebruikte antibacteri??le stoffen kan worden vertrouwd.Hoewel bij geen enkel

proefdier na de inseminatie vibrio fetus kon worden aange-toond, meent hij ook het effect ten opzichte van deze bactcriesoort in twijfel tc moeten



??? trekken, omdat slechts bij ?Š?Šn van de controle-dieren de vibrio na de slachting konworden teruggevonden en omdat het wel bekend is dat de vibrio niet gemakkelijk uithet levende dier is te isoleren. STEGENGA Bacterie-soort Aantal Aantal runderen waarbij nade slachting de besmetting gems.dieren wel werd aangetoond niet werdaangetoond Pseudomonasaeruginosa Proefdierencontroles 239 42 197 Corynebacteriumpyogenes Proefdierencontroles 209 21 188 Staphylococcuspyogenes aureus Proefdierencontroles 209 94 115 Brucella abortus Proefdierencontroles 178 54 124 Vibrio fetus Proefdierencontroles 157 1 156 Zootechniek OBSERVATIONS ON THE ACTIVITY OF THYROXIN, VIT. B,2 AND ANTI-BIOTIC AGENTS (BY BOTH OR ORAL AND PARENTERAL ADMINISTRA-TION), IN THE INCREASE AND ENDOCRINE ACTIVITY OF THE â€žRAT-TUS NORVEGICUS". Antonius S f e r c o.

Zootecnia e Veterinaria, AnnoXI.M.I 1, Novembre 1956. Het onderzoek waarvan in dit artikel sprake is, maakt deel uit van een groot projectdat dient om de mogelijke\' invloed vast te stellen van langdurige toediening vanantibiotica. De proeven zullen bij verschillende diersoorten genomen worden en het is de bedoe-ling speciale aandacht te schenken aan eventuele invloed op het endocrine systeem.Het onderzoek waarvan in het artikel sprake is, strekte zich uit over een proefperiodevan 42 dagen. Bij de proefratten, die subcutaan met penicilline behandeld waren, zou men bij histo-logisch onderzoek veranderingen vastgesteld hebben van het parenchym van de testes. STEGENGA



??? mededelingen van de veterinaire hoofdinspectievan de volksgezondheid Enige feiten vragen de aandacht van hen, die met de vleeskeuring en de zeer nauwdaarmede verbonden zijnde onbruikbaarmaking van datgene wat afgekeurd wordt,bemoeienis hebben. Op 19 januari j.l. ging het ontwerp Destructiewet in de Eerste Kamer zonder dis-cussie en zonder hoofdelijke stemming onder de hamer door. Verwacht mag derhalveworden, dat de Destructiewet binnenkort in het Staatsblad zal verschijnen. Ingevolgehet bepaalde in artikel 31 treedt deze wet eerst op een nader door de Kroon tc be-palen tijdstip in werking. Alsdan zal het Destructiebesluit 1942 geheel hebben afge-daan. Het ligt echter in de bedoeling artikel 23 van deze Wet, handelende over deinstelling van een Destructieraad, ter vervanging van de thans bestaande Commissievan Advies inzake destructie-aangelegenheden, eerder van

kracht te doen worden.Met de inwerkingtreding van de Destructiewet verdwijnt niet alleen een stuk oorlogs-wetgeving, alsmede de op het Destructiebesluit 1942 gebaseerde uitvoeringsbesluiten,doch wordt het onmisbare sluitstuk van de Vleeskeuring op een bredere en betergefundeerde basis gesteld. De zeer nauwe samenhaiig met de Vleeskeuringswet maaktewijziging van een aantal artikelen van deze wet noodzakelijk. Ook de bepalingen inde Veewet betrekking hebbende op de keuring van voor uitvoer bestemd vlees zullenenige verandering ondergaan, terwijl ook de Wet op de economische delicten aan degewijzigde toestand zal worden aangepast. Dit alles is vastgelegd in de artikelen 26,27 en 28. In artikel 2 wordt een scherpe omschrijving gegeven van hetgeen in de toekomstonder destructiemateriaal moet worden verstaan. Te zijner tijd zal hierop nader wor-den teruggekomen. In de artikelen

betreffende de â€žplaatselijke voorzieningen" wordt duidelijk de taakvan de gemeentebesturen ten aanzien van destructiemateriaal beklemtoond. Bij plaat-selijke verordening zullen onder meer regelen gesteld moeten worden ter zake van deaangifte en de bewaring door de eigenaar of houder van destructiemateriaal, als-mede omtrent het ophalen en het vervoer en de overdracht daarvan aan de destructor.Teneinde de in deze zo gewenste uniformiteit te verkrijgen zullen de gemeentebesturen,nadat de Destructieraad ge??nstalleerd is, in een hen toe te zenden ontwerp-verorde-ning de nodige richtlijnen kunnen vinden voor de samenstelling van deze gemeente-lijke wetgeving. Ook op het bepaalde in artikel 15, hetwelk hieronder in extenso wordt weergegeven,moge, als zijnde geheel nieuw, de aandacht worden gevestigd. 1. De eigenaar of houder van een gestorven, of in nood gedood slachtdier,

hetwelkingevolge de Vleeskeuringswet (Stb. 1919, 524) onbruikbaar moet worden ge-maakt voor voedsel voor mens en dier, is verplicht zorg te dragen, dat het v????rde overdracht aan de ondernemer niet van de huid wordt ontdaan. 2. Deze verplichting geldt niet met betrekking tot het in het eerste lid bedoeldeslachtdier, hetwelk in een slachterij, als bedoeld in artikel 19 van de Vlees-keuringswet (Stb. 1919, 524), van de huid wordt ontdaan. Dit betekent dat gestorven en in nood gedode slachtdieren, welke vanwege het des-tructiebedrijf van de boerderij worden opgehaald, niet onthuid mogen zijn, een maat-regel welke uit een oogpunt van hygi??ne en ter voorkoming van fraude ten zeerstedient te worden toegejuicht. De thans op het Destructiebesluit 1942 stoelende uitvoeringsvoorschriften, ver\\\'at inhoofdstuk VII en VIII van de 11e druk van de Vleeskeuringswet in de Schuurmanen Jorden\'s editie,

zullen alle werden aangepast en derhalve in een nieuw kleed wor-den gestoken. Met het vorenstaande wordt beoogd de belangstelling te wekken voor de binnenkortgeheel te vernieuwen destructiewetgeving. Een bestudering van deze wet, waaruitslechts enkele grepen zijn gedaan, wordt belangstellenden warm aanbevolen.Een andere aangelegenheid is het verschijnen van het Koninklijk besluit van 14



??? januari 1957, Stb. 29, ter vei-vanging van het Koninklijk besluit van 5 juni 1920,Stb. 285. Ook deze nieuwe wettelijke regeling zal eerst op een nader te bepalentijdstip van kracht worden. Op bovengenoemd Staatsblad, hetwelk is te verkrijgen bij het Staatsdrukkerij enUitgeverijbedrijf, Fluwelen Burgwal 18 te \'s-Gravenhage, zal een volgende maal naderworden teruggekomen. Tenslotte de mededeling, dat bij de Tweede Kamer der Staten Generaal is ingediendeen ontwerp van wet tot wijziging van de Vleeskcuringswet.De hoofdzaken van deze wetswijziging zijn: a. een scherpe scheiding tussen dc keuring van voor uitvoer bestemd vlees krachtensde Veewet en dat bestemd voor binnenlandse consumptie uit hoofde van de Vlees-kcuringswet; b. een aanpassing van dc Vleeskcuringswet aan dc Wet Gemeenschappelijke Rege-lingen in verband met het bepaalde in de artikelen 20 en 23a van

eerstgenoemdewet; c. een meer omschreven regeling van de herkeuring. Daarnaast vinden echter zoveel redactionele en andere kleine wijzigingen plaats, datvoorgesteld wordt de Vleeskcuringswet in zijn geheel in de wettelijke spelling te stel-len en als zodanig in het Staatsblad te plaatsen. Cursu.s bacteriologie. Van 13 tot 29 mei 1957 zal een cursus, betrekking hebbende op de bacteriologie vanmelk, worden gehouden in het Instituut Pasteur te Rijsscl (Lille).Deze cursus kan door vierentwintig deelnemers gevolgd worden. .Adspirant-deelnemcrs dienen zich voor 8 april 1957 aan te melden aan onderstaandadres: Instituut Pasteur de Lille Centre d\'enseignenient et de recherches de bacteriologie alimentaireLille (Nord) â€” France.Voor nadere inlichtingen kan men zich wenden tot de Veterinaire Hoofdinspecteurvan de Volksgezondheid, Prins Mauritlaan 99 tc \'s-Gravenhage. MEDEDELINGEN VAN DE

VEEARTSENIJKUNDIGE DIENSTF.A.O. technical assistance program. Voor de uitvoering van het Expanded Technical Assistance Program onder aus-pici??n van de Food and Agriculture Organization (FAO) van de Verenigde Natieswordt een dierenarts gevraagd voor uitzending naar Egypte.De duur van de uitzending zal ongeveer 9 maanden bedragen. .\'\\1 naar gelang van de ervaring van de deskundige bedraagt het salaris 6850â€”7300U.S. dollars per jaar. De tegenwaarde hiervan wordt â€” belastingvrij â€” in het landvan herkomst op bankrekening gestort. Voor hc.t verblijf in Egypte wordt door de Technical Assistance Board een dagtoelagetoegekend, terwijl reiskosten voor rekening van de Egyptische regering zijn.Medische verzorging is vrij en de deskundige wordt verzekerd tegen driemaal hetjaarsalaris. Reiskosten naar het land van bestcnuning en terug zijn voor rekeningvan de FAO. Dc

werkzaamheden bestaan uit het adviseren en behulpzaam zijn van de Egyptischeregering op het gebied van dc zorg voor de gezondheid der dieren.Meer in het bijzonder zal de deskundige belast worden met: a. het adviseren van de Regering ter verbetering van dc dicrziektenbestrijding,speciaal in de dorpen. b. het vestigen van een modern veterinair centrum voor routine-diagnostiek enbehandeling. c. het geven van voorlichting over onderzoek van vraagstukken als onvruchtbaarheidbij runderen en buffels. d. het opleiden van veterinaire hulpkrachten. Voldoende kennis van Engels, Frans of Arabisch is noodzakelijk. Aanmeldingen voor deze post moeten binnen tien dagen worden gezonden naar de directeur van de Veeartsenijkundige Dienst, Prins Mauritslaan 99, \'s-Gravenhage.



??? BERICHTEN EN VERSLAGEN Instituut voor Veeteeltkundig Onderzoek T.N.O.Verslag over het jaar 1955. De afdeling Veeteeltkundig Onderzoek van T.N.O. bestond oorspronkelijkslechts uit enige werkgroepen. Pas in 1952 heeft het de status van instituutgekregen. Het is in deze vorm dus een nog jonge instelling en we kunnenverwachten dat de lezers nog geen goed idee hebben van de veelheid ende veelzijdigheid van de onderzoekingen die door of met steun van ditinstituut worden verricht. Vandaar dat we hier een vrijwel volledige op-somming van de onderzoekingen die in het jaarverslag 1955 zijn vermeld,zullen laten volgen. Het fysiologisch sperma-onderzoek stelt zich vooral ten doel te komen toteen zo goed mogelijke verdunningsvloeistof van sperma. Dit onderwerpwordt van verschillende kanten benaderd: er wordt aandacht geschonkenaan de eidooier (o.a. kippenras), de

verhouding zout-fructose, de meng-volgorde van de verschillende componenten en het fenomeen van deagglutinatie van het sperma. Op de afdeling van Prof. v. d. Kaay wordt in T.N.O.-verband een onder-zoek gedaan naar het bacteriegehalte van sperma, terwijl de uitgebreideproeven op het gebied van diepvriessperma in samenwerking met deafdeling van Prof. v. d. Kaay en de Utrechtse Gezondheidsdienst wordengenomen. Het instituut verleent medewerking aan proeven die op het k.i.-station â€žDe Kempen" en op het fysisch laboratorium van Philips te Eind-hoven worden genomen met sperma dat door middel van vloeibare lucht temp. â€”193Â° C) wordt geconserveerd.Het onderzoek op het gebied van diepvriessperma strekt zich ook uit tot dekalveren die van de inseminaties met dit sperma verricht, worden geboren.Belangrijk en origineel is de meting van de beweeglijkheid van dc

spermi??nlangs foto-elektrische weg. Aan de hand van ?Š?Šn-eiige tweelingstieren wordt nagegaan in hoeverre deverschillende sperma-kenmerken erfelijk zijn. Eveneens aan de hand van?Š?Šn-eiige tweelingstieren wordt onderzocht welke invloed een overdadige,resp. eeii schrale voeding van de stier in de jeugd heeft op het exterieur enop de sperma produktie. De ?Š?Šn-eiige tweelingstieren doen verder nog dienst bij een onderzoek datbetrekking heeft op de invloed van de voorbereiding v????r het dekken op dezaadproduktie. Financiele steun werd verleend aan de Heer Grootenhuis, verbonden aande Zeeuwse Gezondheidsdienst voor de verwerking van gegevens betrekkinghebbende op een onderzoek naar de faktoren die van invloed zijn op devoortplantingsresultaten in de paardenfokkerij. Getracht wordt een inzicht te krijgen in de bruikbaarheidsduur van derundveestapel en de redenen die

leiden tot het uitstoten van dieren. Hiertoeis een enqu??te ingesteld die betrekking heeft op meer dan 85000 dieren.Het instituut verleende zijn medewerking aan een onderzoek naar demogelijkheid van een hormonale castratie van zeugen. ,Een speciale studie werd gemaakt van de sporenelementen bepaling metbehulp van isotopen. E?Šn van de medewerkers van het instituut heeftvoor dit doel in het verslagjaar een reis naar de Verenigde Staten gemaakt.Een onderzoek werd ingesteld naar het voorkomen van oestrogene stoffen



??? in groenvoeder om na te gaan of deze mogelijk van invloed kunnen zijn opde voortplanting, zoals in buitenlandse publikaties wel is beweerd.In samenwerking met het Rijksinstituut voor Pluimveeteelt in Beekbergenwordt getracht verbetering te brengen in de broedresultaten.Een belangrijk project is het onderzoek naar de zachtheid van bacon.Het instituut houdt zich verder bezig met het opsporen van ?Š?Šn-eiigetweelingen, de loopstal voor runderen en het nakomelingenonderzoek vank.i.-stieren. Het zou ons te ver voeren om de stand van zaken van de verschillendeonderzoekingen, en voorzover bekend de resultaten, hier te refereren.In het verslag is een lijst van publikaties van de T.N.O.-medewerkers op-genomen. We mogen veehoudend Nederland gelukkig prijzen met het feit dat wijover dit inslitiuit beschikken en wij moeten het bestuur onder leiding vande voorzitter ir. Rijssenbeek en dc toen-

malige directeur Prof. Hoekstra,dankbaar zijn voor wat zij tot stand hebben gebracht, en de medewerkersvoor het vele nuttige werk dat zij verrichtten. Het verslag wijdt slechts enkele regels aan de grote moeilijkheden die erzijn op het gebied van de huisvesting. Gelukkig heeft men de hand kunnenleggen op een landgoed in Zeist, waardoor het instituut de beschikkingkreeg over een flinke proefbocrderij en over een terrein waar, naar wijhopen, binnen afzienbare tijd een instituut, deze instelling waardig, zalverrijzen. STEGENGA



??? MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE Bureau: Rubenslaan 123, Tel. 030â€”11413. Gironummer 511606 ten name van dcMaatschappij voor Diergeneeskunde, Utrecht. VAN HET SECRETARIAAT Contributie 1957. De uitvoerige uiteenzetting van de contributieregeling op de achterzijde van dedesbetreffende nota, wordt blijkens de overgemaakte contributiebedragen en deingezonden reductie-aanvragen door sommigen toch nog niet goed ge??nterpreteerd.Ter voorkoming van allerlei overbodige correspondentie wordt ter nadere toelichtingde regeling in enkele punten samengevat: a. Of al of niet reductie wordt verleend, kan uitsluitend worden vastgesteld opvertoon van de laatst opgelegde definitieve aanslag in de inkomstenbelasting.Vrijwel voor ieder betreft dit de aanslag 1954. Voorlopige aanslagen, loonhelastingopgaven etc., vormen geen basis voor devaststelling van de

contributie. b. Indien nog nooit een definitieve aanslag is opgelegd, bedraagt de contributie?’ 40,â€”. Dit geldt voor de meeste jonge dierenartsen. c. Leden, die 65 jaar zijn geweest, kunnen zonder meer ?’ 15,â€” overmaken metvermelding van hun geboortejaar op de girostrook. Tot nu toe is nog geen enkele herinnering aan de betaling van de contributieuitgegaan. Er wordt hier op gewezen, dat, hoewel allerwegen een tendenz tot stijging van lonenen prijzen aanwezig is, de contributie nog steeds op het oude peil werd gehandhaafd.Zelfs is de mogelijkheid tot het verkrijgen van reductie opnieuw ruimer gesteld.Het Hoofdbestuur is cr bij het vaststellen van de contributie voor het jaar 1957o.a. van uitgegaan, dat bij de betaling van deze contributie op de volledige mede-werking van de dierenartsen kan worden gerekend. Ieder lid wordt dringend verzocht de contributie in ieder geval v????r 1 aprila.s.

over te maken op girorekening 511606 ten name van de Maatschappijvoor Diergeneeskunde, Utrecht.Men kan hiermee veel onnodig werk voorkomen. Assistentie mond- en klauwzeerentingen. Thans kan worden meegedeeld, dat de Faculteit der diergeneeskunde zich bereidheeft verklaard de Paasvakantie, in verband met de assistentie bij de mond- enklauwzeerbestrijding, een week te vervroegen.Deze vakantie zal nu 8 april a.s. ingaan . De dierenartsen, die nog geen assistentie hebben gehad, wordt dringend geadviseerdzoveel mogelijk entingen zelf te verrichten. Daar waar dit nodig zal blijken, kan dan in de week van 8-15 april nog een weekassistentie worden toegewezen. Daar het onderwijs aan de faculteit tot die tijd normaal doorgaat, zullen cr, be-houdens de reeds ingedeelde assistenten, in maart niet veel assistenten meer beschik-baar komen. Veterinaire Week 1957. Vooruitlopend op

verschillende nadere publikaties wordt nu reeds meegedeeld, datde Veterinaire Week waarschijnlijk zal worden gehouden op 20, 21 en 22 juni 1957;de definitieve data worden zo spoedig mogelijk definitief vastgesteld. l Universitair asylfonds. Een Hongaarse arts, die naar het Westen vluchtte, heeft zijn getuigenisssen over dc



??? gebeurtenissen in Hongarije, aangevuld door die van anderen, vastgelegd in een boekdat de titel draagt â€žAan dc rode Donau". In deze roman tekent de schrijver, die het pseudoniem van Janos Igazy heeft gekozen,het leven van een eenvoudig Hongaars gezin te midden van een volk dat snakt naarvrijheid. Het boek begint in 1944, als Hongarije wacht om van het Hitler-juk teworden bevrijd. Als dit in het daarop volgende jaar inderdaad gebeurt blijkt allengsdat de bevrijding door dc Russen geen bevrijding is, maar het begin van een nog veelhardere onderdrukking. Igazy doet ons de vrijheidsdrang van het Hongaarse volkmeebeleven, een drang die tenslotte culmineert in de opstand van de 23e oktober.Het boek is nogal vlak geschreven, waarbij men bedenke, dat Igazy arts is en geenschrijver. Bovendien zijn er in het boek enkele gebeurtenissen die aanvechtbaar zijn.Het geeft evenwel een duidelijk

beeld van de achtergronden van de strijd en toontaan dat het in Hongarije wel tot een uitbarsting m???Šst komen. Daar de opbrengst van het boek, dat in iedere goede boekhandel verkrijgbaar is, ge-deeltelijk ten goede komt aan het Universitair asylfonds, kunnen de dierenartsen ookdoor aankoop van dit boek aan de in standhouding en uitbreiding van dit fondsmeewerken. VAN DE REDACTIEInbinden jaargangen Tijdschrift voor Diergeneeskunde. Ter voorkoming van misverstand wordt er nogmaals op gewezen, dat het inbindenvan de jaargangen van het Tijdschrift voor Diergeneeskunde niet meer verzorgdkan worden door het bureau van de Maatschappij voor Diergeneeskunde.Tevens wordt meegedeeld, dat de prijs voor de linnen banden voor het Tijdschriftvoor Diergeneeskunde op ?’ 3,â€” moest worden gebracht wegens de sterk gestegenkosten. Provinciale Gezondheidsdienst voor Dieren in

Overijssel. Het telefoonnummer van deze dienst is me,t ingang van 15 februari 1957 gewijzigdin 05200â€”8041. Diergeneeskundig Jaarboekje. E?Šn dezer dagen is aan alle leden en kandidaatleden het Diergeneeskundig Jaarboekje1957 toegestuurd. Leden en kandidaatleden, die geen exemplaar zouden hebben ontvangen, kunnendit opgeven aan het bureau van de Maatschappij. Er wordt dan alsnog een exem-plaar toegezonden. VAN DE DIERGENEESKUNDIGE STUDENTENKRINGSamenstelling bestuur. Op de huishoudelijke vergadering van de D.S.K. van 12 februari j.1. heeft hetD.S.K.-bestuur zich als volgt geconstitueerd:P. Wijnker, PraesesR. Y. de Jong, AbactisP. Y. van der Veen, FiscusH. de Vries, Vice-praesesMej. L. A. van .\\mstel, Vice-abactis. Lustrumcommissie. De D.S.K.-Lustrumcommissie, ter verzorging van het 5e Lustrum, is als volgt gecon-stitueerd: R. J. Feddema, PraesesG. F.

Th. Cremers, AbactisG. F. de Boer, FiscusL. Buysse, LidJ. S. Kalisvaart, Lid. 1B!3



??? PERSONALIA Door het Hoofdbestuur zijn de volgende collegae aangenomen als lid van de Maat-schappij voor Diergeneeskunde: A. Dekker, Burg. Rcigerstraat 60 bis. Utrecht.L. Hoogendoorn, Abtwoudseweg 167 b, Delft.Het Hoofdbestuur draagt collega R. G. Dijkstra, Coehoornsingel 64, Zutphen, voorhet lidmaatschap van de Maatschappij voor Diergeneeskunde voor.Het Hoofdbestuur, heeft de volgende diergeneeskundige kandidaten aangenomen alskandidaat-lid van de Maatschappij voor Diergeneeskunde: A. F. A. Brands; G. Eikelenboom; J. J. de Groot; J. Hingstman; A. J. M, Metz;J. W. M. A. Mullink; J. P. van Nouhuys; J. Schoenmaker; A. Th. M. Verdijk;A. H. Willcmse. Adreswijzigingen en dergelijke: Dingemans, H. A., te Nijmegen, giro no. gewijzigd in 846019. (79) Dijk, H. J.; 1956; de Bilt, Utrechtsewcg 385; tel. 030â€”28106; D. b/h Inst. v. Veeteelk. Onderz. T.N.O. te

Utrecht. (80) Haas, J. F. de; 1957; Zaamslag, Terncuzensestraat 10; P., ass. bij D. J. Dees. (87)Herschel, Dr. A., te Doetinchem, giro no. gewijzigd in 860772. (89) Jaartsveld, F. H. J., te Utrecht, giro no. 404458, ass. R.U. (fac. V.K., Inst. v. Vet. Bact.) (en in T.N.O.-verband). (93) Nijhoff, F., tc Aalten, aangesloten onder gironummer 576961. (105) Smidt, W. J.; 1957; Groningen, D. Huizin.gastraat 1-A; tel. 05900-^32663; gr. 428111; D. (in mil. dienst). (113) Tiecken, Mej. Dr. G. W., te Utrecht, tel. no. gewijzigd in 030â€”26223, wetensch. ambt. Ic klasse R.U. (fac. V.K., afd. kliniek v. kl. huisd.). (117) Veen, F. van der, van Mantgum naar Bolsward, Schelte i Bolswertstraat 16, tel. 05157â€”477, P., ass. bij B. S. Postma. \' (118) Venema, H., te \'s-Gravenhage, tel. no. gewijzigd in 01700â€”851614. (119) Werkhorst, P.; 1957; Meppel, Hoogveenseweg 27; wnd. D. (123) (ievestigd: Boer, G. de, te

Giekerk, Rinia van Nautaweg 39, tel. 05103â€”232, geassocieerd metR. de Boer. (reeds verwerkt op pag. 72, doch niet op 73) Jongbloed, A., te Kollumerpomp, No. 10, tel. 05112â€”297 (ged. overname praktijkJ. S. Reindcrs te Kollum). (94) TER OVERNEMING AANGEBODEN praktijk van kleine huisdieren in het centrum van het land. Brieven onder No. 12 aan het bureau van dit blad.



??? Uit het Instituut voor Veetcehkundig Onderzoek T.N.O.,Clentruin voor K.I.-onderzoek, Oosthroekselaan (i2, Utrecht. ENQUETE NAAR DE VERDUNNINCiSVLOEISTOFFEN VOOR.STIERENSPERMA GEBRUIKT BIJ DE KUNSTMATIGEINSEMINATIE V AN RUNDEREN IN NEDERLANDi) (Inquiry into bull semen diluents used for artificial insemination of cattle in the Netherlands) door J. C. N. KOK Uit verschillende contacten met K.I.-stations bleek, dat er in ons landdiverse soorten spermaverdunningsmiddelen voor de kunstmatige insemi-natie van runderen in gebruik zijn. Aangezien het type verdunningsvloei-stof mede van invloed is op de drachtigheidsresultaten, werd in 1954 eenrondvraag gehouden bij alle K.I.-stations en Provinciale Gezondheids-diensten voor Dieren, teneinde enig inzicht in deze materie te verwerven.De ontvangen antwoorden hebben betrekking op ruim drie kwart van

dekunstmatig ge??nsemineerde veestapel, hetgeen overeenkomt met meer dan?Š?Šn miljoen eerste inseminaties in twee jaren. De gegevens over de gebruikte verdunningsmiddelen zijn vergeleken metde drachtigheidsresultaten na eerste inseminatie verkregen. Het cijfer-materiaal betreffende deze drachtigheidsresultaten is genomen uit de jaar-verslagen van de Centrale Conmiissie van Toezicht op de uitvoering vande K.I. over de jaren 1952 en 1953 2). Waarde van de gegevens. Er zijn vele factoren, welke de drachtigheidsresultaten be??nvloeden. Detoegepaste spermaverdunningsvloeistof is er slechts ?Š?Šn van. Aangezien inde praktijk alle denkbare combinaties van factoren voorkomen, is het nietmogelijk de invloed van ?Š?Šn enkele factoi â€” in casu de verdunnings-vloeistof â€” exact te bepalen. Door te middelen over vele stations wordt dekans evenwel groter, dat de andere factoren gelijkelijk

\\erdeeld wordenover de te onderzoeken groepen verdunningsmiddelen. De verzamelde uit-komsten over de verdunningsvlocistoffen hebben derhalve maar een be-trekkelijke waarde: ze geven een bepaalde tendenz aan. Welke factoren werken niet storend op de verzamelde uitkomsten be-treffende het verdunningsmiddel? Verdunningsgraad: De gebruikte verduimingsgraad van het sperma blijktin ons land weinig vaiiatie te vertonen. Gemiddeld wordt 1 deel spermamet 10 ?¤ 12 delen verdumiingsvloeistof vermengd. Bij uitzondering worden 92ste mededeling van het I.V:0.-T.N.0. Bij deze willen wij allen, en speciaal Dr Th. S t e g e n g a, die door hun mede-werking dit onderzoek mogelijk gemaakt hebben, danken voor hun bereid-willigheid.



??? verdunningen hoger dan 1 : 40 toegepast. Gezien de bevindingen vanSalisbury e.a. (1945, 1946 en 1948), Cheng e.a. (1949), W i 11 e 11e.a. (1950, 1952 en 1953) en Melrose ^1952), die slechts een achter-uitgang van de drachtigheidsresultaten vonden bij verdunningen boven1 : 100, zal deze factor hier van weinig invloed zijn. Inseniinatiegetal: Aangezien tweede en latere inseminaties een geringerekans op drachtigheid hebben, zijn bij de vergelijking van de verdunnings-vloeistoffen slechts drachtigheidspercentages gebruikt, die met eerste inse-minades verkregen zijn. Veeras: Het is mogelijk, dat het drach??gheidspercentage mede afhankelijkis van het ras. Zo komen de blaarkoppen in de jaren 1952 en 1953 bovende andere rassen uit. Het aantal blaarkoppen is relatief echter gering, zodateen redelijk betrouwbare vergelijking met de andere rassen niet mogelijkis. Vergelijken wij het

zwartbonte en roodbonte ras onderling, dan is overde jaren 1952 en 1953 een hoger drachtigheidspercentage van het zwart-bonte ras te constateren van respectievelijk 2,6% en 3,3%. Ook in dit gevalkunnen andere factoren, die onafhankelijk zijn van het ras, de drachtig-heidsresultaten be??nvloeden. De getallen zijn niet exact: ze geven slechtseen tendenz aan. Het is echter wel mogelijk een exacte vergelijking toete passen op enkele K.I.-stations waar beide rassen tesamen voorkomen.De behandeling voor stier en sperma van beide rassen zal in deze bijzonderegevallen per station gelijk zijn. Bij vergelijking van deze gepaarde waar-nemingen aan de hand van een t-toets van Student bleek het zwartbonteras in 1952 en 1953 significant hogere drachtigheidspercentages te hebbenvan respectievelijk 2,8% en 3,0% (P in beide gevallen < 0,001). Het beeldverkregen met het grote materiaal blijkt â€”

ondanks de storende invloedvan andere factoren â€” zeer veel overeenkomst te vertonen met dit bij-zondere geval, dat exact berekend kon worden. De waarde van een be-paalde tendenz moeten we dus ook niet onderschatten. Gezien het ver.schilin drachtigheidspercentage zijn beide rassen afzonderlijk bekeken bij hetvergelijken van de verdunning.smiddelen. Jaartal: In de opeenvolgende jaren werd steeds een verbetering in dedrachtigheidspercentages waargenomen. De onderzochte jaren 1952 en1953 zijn derhalve apart bekeken bij de vergelijking van de verdunnings-middelen. Welke factoren werken wel storend op de verzamelde uitkomsten betref-fende het verdunningsniiddel? Ouderdom sperma: Het drachtigheidspercentage neemt met de ouderdomvan het sperma af. Bij enkele stations kon worden vastgesteld, dat hetdrachtigheidspercentage bij eerste inseminatie per dag 3% tot 6%

achter-uitloopt, althans tijdens de eerste drie dagen. Voor het gehele materiaal isechter een indeling naar ouderdom van het sperma niet beschikbaar. Welbleek, dat het verdunde sperma meestal slechts 3 ?¤ 4 dagen gebruikt wordt,en dan in hoofdzaak op de eerste en tweede dag. Enkele malen wordt tot7 dagen oud sperma nog ge??nsemineerd. Deze factor zal dus een â€” hoewelbeperkte â€” storende invloed op de uitkomsten betreffende de verdunnings-middelen kunnen hebben. Andere factoren: Er blijven vele factoren over, die niet uit het beschikbaremateriaal te lichten zijn, zoals: de voeding en behandeling van de stier, de



??? genetisch vastgelegde invloed van de stier, de be??nvloeding van het ge-dragspatroon bij het dekken, de tijd verstreken tussen opvangen en ver-dunnen van het ejaculaat, dc toegepaste afkoelingsmethode van het sperma,dc verpakking cn het vervoer van het sperma, de methodiek van de inse-minatie, de inseminator en van zeer groot belang nog de aard van het gc-inscrnineerde rund in elk ojjziclit. De effecten van deze factoren op hetdrachtigheidspcrcentagc waren met het beschikbare materiaal niet te ana-lyseren. Gezien de \\iitgrbreidhcid van het materiaal wordt echter de kans,dat deze effecten storend werken, tot een minimum teruggebracht. De invloed van het verdunningsmiddel: Getracht wordt enig inzicht teverkrijgen omtrent de aard van de vcrdunningsvloeistof aan de hand vande drachtigheidspercentages. In het voorgaande is vermeld welke â€” deelsniet analyseerbare â€” factoren deze

drachtigheidsporcentages mede be-??nvloeden. Exact kunnen dus de conclusies over dc aard van het verdun-ningsmiddel niet zijn; wel kunnen bepaalde tendenzen met redelijke be-trouwbaarheid vastgesteld worden, bij voorbeeld indien deze tendenzenbij verschillende rassen en in verschillende jaren steeds terugkeren. Verderkan een overeenstemming in beweeglijkheid en levensduur in vitro van dcspermi??n met het drachtigheidspercentagc een aanwijzing geven over debetrouwbaarheid. In ons land zijn vele soorten verdimningsmiddelen in gebruik. Deze kunnenverschillen in pH, percentage eidooier, soort eidooier, bufferzout, osmo-tische waarde etc. Elk van deze genoemde factoren zal een zekere invloedhebben op het drachtigheidspercentagc: iedere factor heeft een optimalewaarde. Bovendien zal de ene factor meer betekenis hebben dan de andere.Optimale waarde en betekenis zijn echter per

factor niet uit het beschik-bare materiaal af te leiden. De genoemde factoren komen steeds in wisse-lende combinaties voor, zodat ?Š?Šn enkele factor er vrijwel niet uit te lichtenis. Er blijken echter in ons land twee soorten combinaties van factorenveelvuldig voor te komen. Deze nu zijn als zodanig wel te vergelijken. Hetzijn: T. Een phosphaat \\crdunningsmiddel met een osmotische waarde overeen-komend met een vriespimtsverlaging (A) \\an â€”0,44Â° C. en met een pH\\ an gemiddeld 7,0. II. Een citraatverdunningsmiddcl met A â€”0,,\'31Â° C. en pH 6,7.In figuin- 1 zijn de draclitighpidsiJiMccntagrs van bride verdunningsmediauitgezet, ingedeeld per jaar en per ras. De citraat met A â€”O,.51Â° C. en ]dH6,7 blijkt gemiddeld 1,7 % gunstiger tc zijn, dan de phosphaat metA â€”0,44Â° C. en [jH 7,0. Drzc tcndenz uit zich in elk van dc jaren 1952en 1953, cn tevens zowel bij roodbonten als bij zwartbonten

en bij blaar-koppen. Gezien het grote materiaal en de overeenkomst in tcndenz,is dit verschil redelijk betrouwbaar te noemen. Dit verschil tussen beide vrrdunningsmcdia treedt in dit geval dus op bijdc gegeven combinaties van dc drie factoren: bufferzout, osmotische waardeen pH. Waarschijnlijk werken allo drie de factoren hieraan mede in de-zelfde richting. Praktijkgcgevens hieromtrent zijn helaas niet beschikbaar.De beweeglijkheid en dc levensduur van spermi??n in vitro zijn evenwel incitraat optimaal bij een A â€”0,55Â° C. en een pH 6,75.Phosphaat vertoont bij dezelfde A en pH lagere waarden. Bij de sub-



??? /iOODBONT ZWARTBONT SlAATimP \'52 \'53 \'52 \'53 JA/i/^f/fA/^) Iit ^ I /26. 50 \'J2 \'53 \'S2 \'53 \'52\'53 \'52 53 Figuur I. Drachtigheidspcrcentagfs na eerste inseminatie bij de drie veerassen, in de jaren1952 en 1953 voor de twee meest gebruikte spermaverdunningsmiddelen.Boven de kolommen is het aantal inseminaties in duizendtallen aangegeven.(Percentages of cows getting in calf at first insemination with three breeds of cattlein the years 1952 and 1953 for the two mainly used semen diluents. The numberof inseminations is indicated in multiples of thousand on top of the columns). verdunningsniiddel osmotischc waarde ah;(diluent) ! vricspuntsverlaging j i (osmotic pressure as {freezing pointdepression) I pH percentagedrachtighcid (percentage ofconception) phosphaat(phosphate) A â€”0,44Â° C. 7.0 56,51 A â€”0,51Â° C. 6.7 58,17 citraat(citrate)



??? optimale A â€”0,44Â° C. en pH 7,0 is phosphaat nog ongunstiger in vitro: ongepubliceerde experimenten). Gezien de gegevens, is het dus kennelijk aanbevelenswaardig de citraat-combinatie te verkiezen boven de phosphaatcombinatie, temeer daar de be-oordeling van de spermi??n veel beter mogelijk is in een citraatmedium.Phosphaat als bufferzout geeft namelijk een sterke troebeling met eidooier.De factor â€žconcentratie eidooier" is met het beschikbare materiaal moeilijktoegankelijk. Bij 2/3 van de inseminaties wordt een verdunningsmediumgebruikt, dat 1/3 deel eidooier bevat. De rest van het materiaal is â€” wat deconcentratie eidooier betreft â€” tc heterogeen om te verwerken. Per â€žcon-centratie"-grocp zijn er derhalve te weinig waarnemingen beschikbaar omeen redelijk betrouwbare uitkomst te krijgen. In het algemeen kan slechtsgezegd worden, dat stations waar 40% of 50% eidooier

in het mediumgebruikt wordt, dikwijls aan de lage kant liggen met de drachtigheidsper-\'centages. Stations met 25%, 20% en 16,7% eidoojer in het medium liggenin doorsnede iets boven het gemiddelde. De verschillen, die op het percen-tage eidooier teruggevoerd kunnen worden, zijn echter betrekkelijk gering.Deze factor heeft dus niet zo\'n grote betekenis. De beweeglijkheid enlevensduur van dc spermi??n in vitro zijn optimaal bij ongeveer 15% ei-dooier. Ook Swanson (1948 en 1949) verkrijgt met 1/7 deel (13,3%)eidooier de beste resultaten in vitro. Eidooier beschermt dc spermi??n tegeneen afkoclingsshock. In vitro experimenten zullen evenwel na de eersteafkoeling weinig temperatuursschornmelingen meer vertonen. In de prak-tijk is de kans op dergelijke schommelingen tijdens vervoer en inseminatie\\ ecl groter. Mogelijk ligt het optimale percentage eidooier voor de praktijk-omstandigheden

hierdoor iets hoger dan 15%. Aan dc andere kant kunnente hoge percentages eidooier schadelijk werken door de vergrote kans opagglutinatie van de spermi??n. Vooral indien het sperma in hoge mate( 1:100) verdund wordt, kan dit verschijnsel zeer hinderlijk zijn.Discu.ssie: Uit de gegevens betreffende de drachtigheidsresultaten en tevensbetreffende de beweeglijkheid en de levensduur van spermi??n in vitro kanmet redelijke betrouwbaarheid afgeleid woiden, dat een verdunningsmiddelmet de combinade van factoren, citraat A â€”0,51Â° C. en pH 6,7 gunstiger isdan phosphaat, A â€”0,44Â° C^. en pll 7,0. De gegevens van v. D i e t e n (ar-tikel in dezelfde oplage van dit tijdschrift) op â€žsplit sample" basis ver-kregen, bevestigen dit nog eens te meer. Gezien dc veelvuldigheid van ge-gevens is er dan ook alles vooi- te zeggen om van deze twee klassieke ver-dunningsmedia de citraatrombinatir te

prct>r{\'ren. Bovendien verdient hetaanhovrling het percentage eidooier zrkcr niet hoger tc laten zijn dan 33%. mio\'oscojjische beoordeling van liet sperma is in een citraatmedium veelbeter mogelijk en meer betrouwbaar dan in een phosphaatmedium, geziende grotere doorzichtigheid van het eerste medium na toevoeging vaneidooier. Do bewering,dat spermi??n in de citraatcombinatie meer uitzakken dan in dephosphaatcombinatie mist elke grond. Het soortelijk gewicht van spermi??nis 1.2 a 1,3. Zc zijn dus soortelijk zo zwaar, dat ze in beide media snel uit-zakken, ondanks hun beweeglijkheid. In de phosphaatcombinatie met ei-dooier is dit echter op het eerste gezicht niet te zien: het medium is daarveel te troebel voor. In beide media zetten de spermi??n zich in kort tijdals een dun laagje op de bodem af. In de phosphaatcombinatie komt danlangzamerhand een dikke laag van het soortelijk lichtere

eidooicrvloksel



??? boven op de spermi??n te liggen. Dit vloksel is nu de bron van verwarring,die er ten aanzien van dit verschijnsel heerst, daar het dikwijls ten on-rechte voor een spermi??n.suspensie wordt aangezien. Tegenwoordig wordt naast de klassieke citraat- en phosphaatcombinaties bijenkele stations ook gebruik gemaakt van melk en melk-eidooier mengselsals verdunningsmedia. Uitgebreide gegevens over dc bereikte drachtig-heidspercentages zijn in ons land nog niet bekend. Het in het oog lopendevoordeel van deze nieuwe media is hun van nature optimale pH (6,8) enosmotische waarde (^ â€”55Â° C.) ten aanzien van de beweeglijkheid en delevensduur van de spermi??n in vitro. Menselijke vergissingen bij de be-reiding van deze media zijn derhalve voor een groot deel uitgesloten.Bovendien vermindert melk de hinderlijke agglutinatie van de spermi??n,welke door eidooier veroorzaakt kan

worden. Samenvatting: Er werd een enqu??te gehouden naar de diverse verdunningsvloeistoffen voor stieren-sperma, welke in ons land bij de kunstmatige inseminatie van koeien gebruikt worden.Driekwart van de kunstmatig ge??nsemineerde veestapel was bij het onderzoek be-trokken, het.geen neerkomt op meer dan ?Š?Šn millioen eerste inseminaties gedurendetwee jaren. Met redelijke betrouwbaarheid kan gezegd worden, dat een verdunningsmiddel voorsperma met citraat als bufferzout, een osmotische waarde overeenkomend met eenvriespuntsverlaging (A) van â€”0,51Â° C. en een pH van 6,7 in deze combinatie vanfactoren gunsti.ger is dan een medium met phosphaat als bufferzout met eenA â€”0,55Â° C. en pH 7,0. Dit bleek zowel uit drachtigheidspercentages na eerste in-seminatie als uit de beweeglijkheid en de levensduur van spermi??n in vitro. Beidegenoemde

verdunningsmedia worden in ons land veelvuldig gebruikt.De concentratie eidooier in dc verdunningsvloeistof bleek van relatief weinig belangte zijn, mits deze concentratie niet hoger dan 33% en lager dan 15% ligt. Summary: An inquiry was held into the several types of .semen diluents used in artificial inse-minations of cows in the Netherlands. The inquiry covered three fourths of the arti-ficially inseminated livestock, according to more than a million first inseminationsin two years. It may be asserted with reasonable accuracy that a diluent, containing citrate asbuffer salt and having an osmotic value equivalent to a freezing point depression(A) of â€”0,51Â° centigrade and a pH of 6.7, is more favorable than a phosphatediluent with A â€”0.44Â° centigrade and pH 7.0. These findings refer to the percen-tage of cows getting in calf at first insemination as well as to the motility andlongevity of sperm

cells in vitro. Both diluents arc normally used in the Netherlands.The concentration of egg yolk in the diluent is of a comparatively small importance,provided that this concentration is not higher than 33% or lower than 15%. R?Šsum?Š: L\'auteur s\'est orient?Š sur les diluants de sperme de taureau, qu\'on utilise en Hol-lande pour l\'ins?Šmination artificielle des vaches. Cette orientation cc portait sur lestrois quarts du cheptel hollandais, ce qui repr?Šsente plus d\'un million dc premi?¨resins?Šminations f?Šcondes pendant deux ann?Šes. Il y a deux diluants, qui sont fr?Šquemment utilis?Šs. Ce sont des solutions tamponn?Šesd\'une part de citrate au pH 6,7 et d\'autre part de phosphate au pH 7,0. La premi?¨resolution a une valeur osmotique correspondante ?  une d?Špression du point de con-g?Šlation (A) de â€”0,51Â° C., la seconde pr?Šsente un A de â€”0,44Â° C. La compa-raison lui permet de

constater d\'une fa?§on assez convainquante, que la premi?¨re



??? solution est pr?Šf?Šrable au point dc vue premi?¨res ins?Šminations f?Šcondes, mobilit?Š etlong?Švit?Š des spermatozo??des en vitro. La teneur en jaune d\'oeuf du diluant est relativement peu importante, pourvu quecelle ci se trouve entre les 15 et 33%. Zusammenfassung: Eine Umfrage wurde gehalten nach den verschiedenen Verd??nnungsfl??ssigkeiten,welche in Hollartd f??r k??nsdiche Besamung von K??hen gebraucht werden. Dreivierteldes besamten K??hebestandes ist in der Umfrage einbegriffen, was auf mehr als eineMillion Erstbesamungen in zwei Jahren zutrifft. Mit entsprechender Zuverl?¤ssigkeit kann behauptet werden, dass eine Verd??nnungs-fl??ssigkeit f??r Bullenspermien mit Zitrat als Puffersalz, osmotisch ??bereinstimmendmit einer Gefrierpunkt-Erniedrigung (A) von â€”0,51Â° C. und mit einem pH von6,7, g??nstiger ist als eine Phosphat-Verd??nnungsfl??ssigkeit mit A

â€”0,44Â° C. undpH 7,0. Diese Ergebnisse beziehen sich sowohl auf die Tr?¤chtigkeitsbefunde nacherster Besamung, als auf die Beweglichkeit und die Lebensdauer der Spermien imReagenzglas. Beide Verd??nnungsfl??ssigkeite werden in Holland h?¤ufig angewendet.Die Eidotter-Konzentration in der Verd??nnungsfl??ssigkeit ist von relativ geringerBedeutung, vorausgesetzt, dass die Konzentration nicht h??her als 33% oder niedrigerals 15% genommen wird. LITERATUUR: CHENG, P., L. E. CASIDA and G. R. BARRETT: Effects of dilution on motilityof bull spermatozoa and the relation between motility in high dilution and ferti-lity; J. Animal Sci 8, 81, 1949.MELROSE, D. R.: Semen dilution rates in relation to handling technique; Vet. Ree.64, 124, 1952. SALISBURY, G. W., J. ELLIOT and N. L. VANDEMARK: Further studies of theeffect of dilution rate on the fertility of bull semen used for artificial

insemination;J. Dairy Sci. 28, 233, 1945.SALISBURY, G. W.: Fertility of bull semen diluted at 1 : 100; J. Dairy Sci. 29,695, 1946. SALISBURY, G. W. and R. W. BR.^TTON: Fertility lever of bull semen diluted at 1 : 400 with and without sulfanilamide; J. Dairy Sci. 31, 817, 1948.SWANSON, E. W.: Varying the proportion of egg yolk in dilutors for bull semen; J. Dairy Sci. 31, 680, 1948.SWANSON, E. W. : The effect of varying proportions of egg yolk and sodium citrate buffer in bull semen dilutors upon sperm motility; J. Dairy Sci. 32, 345, 1949.WILLETT, E. L.: Fertility und livability of bull semen diluted at various levers to 1 : 300; J. Dairy Sci. 33, 43, 195?œ.WILLET\'J\', E. L. and 0. L. LARSON: Fertility of bull semen as influenced by di-lution level, antibiotics, spermatozoan numbers and the interaction of these factors;J. Dairy Sci. 35, 899, 1952.WILLETT, E. L. : Decline in fertility of bull semen with increase

in storage timeas influenced by dilution rate.



??? Uit het K.I.-station â€žDe Kempen" te Oerle. EEN VERGELIJKING VAN EEN CITRAAT-VERDUNNINGS-MIDDEL t.o.v. EEN FOSFAAT-VERDUNNINGSMIDDEL VOORSTIERENSPERMA, door S. W. J. VAN DIETEN. In tegenstelhng met de meeste andere landen wordt in ons land voor hetverdunnen van stierensperma meer gebruik gemaakt van een fosfaat-verdunningsmiddel dan van een citraat-verdunningsmiddel. Dit is nog temeer opmerkelijk, omdat de microscopische beoordehng van stierenspermaverdund met een citraat-verdunningsmiddel veel beter kan geschiedendan bij verdunnen met een fosfaat-verdunningsmiddel.Bij verdunning met een citraat-medium kan men de spermi??n afzonderlijkzien en dus ook de beweeglijkheid er van. Bij verdunning met een fosfaat-medium ziet men niet de afzonderlijke beweging van de spermi??n; menmoet de beweeglijkheidswaarneming afleiden uit

de meer of minderebeweeglijkheid van de eidooier-deeltjes en de spermi??n tesamen.De beoordeling van de beweeglijkheid van de spermi??n vormt het belang-rijkste onderdeel van het dagelijkse routine-onderzoek op de geschiktheid\\an het sperma of het al of niet nog bruikbaar is voor de kunstmatigeinseminatie. Gezien het ?Šclatante voordeel van een betere beoordeling van de beweeglijk-heid van de spermi??n, werd in een praktijkproef nagegaan of mogelijk hetgebruik van een citraat-verdunningsmiddel minder goede bevruchtings-resultaten zou geven dan het fosfaat-verdunningsmiddel. 1. Proefopzet en omstandigheden. a. Alle 14 stieren, welke op het K.I.-station â€žDe Kempen" aanwezig enin gebruik waren, werden in de proef opgenomen. b. De ene helft van ieder ejaculaat werd verdund met het fosfaat-medium,de andere helft met het citraat-medium. Indien een stier 2

sprongenverrichtte, werden de ejaculaten samengevoegd, goed gemengd, daarnain 2 gelijke helften verdeeld en respectievelijk de verschillende mediabijgevoegd. De mate van verdunning was steeds hetzelfde (spht-sample-method). c. De citraat-buffer werd door ons zelf samengesteld en had de volgendesamenstelling: 30 gram Citias natricus 2 aq en3 gram Sulfanilamide werden opgelost in1000 c.c. Aqua bidestillata (over glas). d. Voor het fosfaat-verdunningsmiddel1) werden, evenals voor het ci-traat-verdunningsmiddel, 2 delen buffer genomen en daarbij ?Š?Šn deeleidooier. e. Door de inseminatoren werd beurtelings ge??nsernineerd met speimaverdund met het fosfaat-medium en het sperma verdund met hetcitraat-medium. 1  De in dit experiment gebruikte fosfaat-buffer komt geheel overeen met deB.300 van de Firma Brocades en Stheemann.
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??? In bovenstaande tabel zijn de resultaten van dit onderzoek weergegeven.In totaal werden in deze proef 7101 inseminaties verricht; n.1. 3673 inse-minaties met sperma verdund met het fosfaat- en 3428 inseminaties metsperma verdund met het citraat-verdunningsmiddel. Het percentage non returns bij gebruik van het fosfaat-verdunningsmiddelis 50,80; dit percentage bij het citraat-verdunningsmiddel is 54,55.Bij de beoordeling aan de hand van h?Št totaal aantal inseminaties blijktderhalve, dat de citraat-buffer een beter resultaat geeft van 3,75%. Toet-sen wij deze cijfers met de x^ methode van Pearson, dan blijkt x^ = 9,84.Het verschil ten gunste van het citraat-verdunningsmiddel is derhalve inhoge mate significant (P<0,01). Bezien wij de resultaten naar de ouderdom van het sperma, dan zien wij,dat op de le, 2e en 3e dag het citraat-verdunningsmiddel-beter is (hoger% non returns). Op de 4e

dag (en volgenden) zijn de resultaten met hetfosfaat-medium beter. Deze getallen zijn echter zo klein, dat hieruit nietsblijkt. Toetsen wij deze cijfers eveneens met de x^-methode van Pearsondan blijkt, dat alleen de non return percentages van de 2e dag (x^ = 9,36,dus P<0,01) significant van elkaar verschillen ten gunste van het citraat-medium. Op de 2e dag is ook het grootste aantal inseminaties verricht.In zijn geheel genomen mogen wij concluderen dat dit citraat-verdun-ningsmiddel betere resultaten geeft dan de hier gebruikte fosfaatbuffer. 3. Bespreking. J. C. N. K o k, in zijn artikel: Een enqu??te over de verdunningsvloeistoffenvoor stierensperrna bij de K.I. van runderen in Nederland, elders in dittijdschrift, komt langs een geheel andere weg tot eenzelfde conclusie.Voor de verklaring van de betere resultaten met de citraat-verdunnings-vloeistof, moest allereerst nagegaan worden, welke de

factoren zijn, welkein deze 2 verdunningsvloeistoffen verschilden (Kok 1954).Het onderzoek van de pH en de vriespuntsverlaging (A)^ gaven voor dein deze proef gebruikte verdunningsmiddelen opmerkelijke waarden.*) Gebruikt fosfaatverdunningsmiddel pH A (2 delen buffer 1 deel eidooier) 6.82 _0.431Â° C. Gebruikt citraatverdunningsmiddel (2 delen buffer -f- 1 deel eidooier) 6.78 â€” 0.579Â° C. Optimaal zijn (Kok 1954) een pH van 6,75 Â? 0,05 en een A vanâ€” 0,550Â° C. Â?: 0,030 (welke overeenkomt met de vriespuntsverlaging vanmelk en bloed). Wij zien dat de pH van het fosfaat-verdunningsmiddel (6,82) vrijwel nietverschilt rnet de pH van het citraat-verdunningsmiddel (6,78) en datbeiden bij de optimale waarde liggen.Bij de vriespuntsverlaging ligt het"anders.



??? De A van het citraat-verdunningsmiddel (â€”0,579Â°C.) is vrijwel gelijkaan de optimale waarde. De A van het fosfaat-medium (â€” 0,431Â°C.)verschilt belangrijk van de optimale waarde en duS ook van de ^ van hetcitraat-medium. Bezien wij nu nader welke de factoren zijn waarin de media verschillen,dan zijn dit: a. In het fosfaat-medium heeft men fosfaat-ionen en in het citraat-medium citraat-ionen, welke voor de buffering zorgen. Het is op theoretische grondslagen nauwelijks of niet aan te nemen,dat de rechtstreekse inwerking van dc citraat- en de fosfaat-ionen opde spermi??n de oorzaak zou kunnen zijn van het gevonden verschilin de resultaten. b. Naast de directe ionen-werking, is er een indirecte inwerking van defosfaat- en de citraat-ionen op de eidooier mogelijk. Het is zeer waar-schijnlijk dat dit een factor van verschil geeft. Immers fosfaat geeft met eidooier een sterke neerslag (de

oorzaak vande moeilijkere microscopische beoordeling van de beweeglijkheid vanhet in dit medium verdunde sperma), terwijl citraat met eidooierslechts een geringe neerslag geeft. Mogelijk worden er door het fosfaatjuist werkzame eiwitten neergeslagen. Deze factor kan dus mede de oorzaak zijn van de betere resultaten vanhet citraat-medium. c. De vriespuntsverlaging van het fosfaat-medium verschilt belangrijkvan de bij het optimum liggende A van het citraat-medium.Hieruit blijkt dat de osmotische waarde van het fosfaat-medium beslistongunstig is en zeker de medeoorzaak vormt voor de slechtere resul-taten van dit fosfaat-verdunningsmiddel. 4. Conclusie. De bevruchingsresultaten van stierensperma, vetdund met een bepaaldcitraat-verdunningsmiddel zijn beter dan de resultaten, verkregen met eenbepaald, in Nederland nog veel gebruikt, fosfaat-verdunningsmiddel. Hetverschil ten gunste van

het citraat-medium is in hoge mate significant.K.I.-stations, welke nog een fosfaat-verdunningsmiddel gebruiken, wordtaanbevolen over te gaan tot het gebruik van een citraat-verduningsmiddel.Bovendien is dc microscopische beoordeling van de beweeglijkheid van despermi??n in het citraat-rnedium veel beter mogelijk. Het is zeer waarschijnlijk dat de ongrmstigc osmotische waarde (gemetenaan de vriespuntsverlaging) en dc wisselwerking tussen de fosfaat-ionenen de eidooier in het fosfaat-verdunningsmiddel de oorzaken zijn van deminder goede bcvruchtingsrcsultaten, vergeleken met die van het citraat-verdunningsmiddel. Samenvatting: In een praktijkproef werd een citraat-verdunningsmiddel voor stierensperma verge-leken met een, in Nederland nog veel gebruikt fosfaat-verdunningsmiddcl.Voor deze proef werden 7101 inseminaties, van 14 verschillende stieren, verricht(split sample method). De

bevruchtingsresultaten van het sperma verdund met het citraat-vcrdunnings-



??? middel zijn beter dan bij verdunning met de fosfaat-verdunningsvloeistof.Het verschil ten gunste van het citraat-verdunningsmiddel is in hoge mate signifi-cant {P<0.01). De vriespuntsverlaging van het fosfaat-medium was â€”0,431Â° C.; de A van hetcitraat-medium was â€”0,579Â° C. De optimale A van een verdunningsvloeistof is volgens Kok ^â€” 0,550 Â? 0,030Â° C.De ongunstige osmotische waarde en de wisselwerking tussen de fosfaat-ionen en deeidooier (meer neerslag) in het fosfaat-verdunningsmiddel worden beschouwd als deoorzaken van de minder goede bevruchtingsresultaten, in vergelijking met de resul-taten van het citraat-medium. Summary: Under field conditions a citrate diluent for bull semen was compared with a phos-phate diluent. The last one is still manifoldly used in the Netherlands. Both diluentscontained a third part of egg yolk; the pH was 6.8 Â? 0.1 in both media. The

os-motic value of this commonly used phosphate egg yolk medium was equivalent toa freezing point depression (A) of â€”0.431Â° centigrade; in the case of the citrateegg yolk diluent it was â€”0.579Â° centigrade. According to Kok, the optimal con-ditions for sperm survival are constricted to A â€”0550Â° Â? 0.030Â° centigrade.Ejaculates of 14 bulls were used on a split sample base for 7101 inseminations. Thedifference in conception rate between both diluents was highly significant (P<0.01)in favour of the citrate egg yolk diluent. The suboptimal osmotic value of the phos-phate egg yolk diluent added to the unfavourable interaction between phosphateions and egg yolk â€” manifesting itself in a dense flocculate â€” are regarded as thecauses of the lesser results obtained with the phosphate egg yolk medium in compa-rison with the tested citrate egg yolk diluent. * R?Šsum?Š: Lors d\'une exp?Šrience

de pratique on compara un d?Šlayage de Citrate pour le spermede taureaux avec un dilution de phosphate qu\'on emploie encore beaucoup en Hol-lande. iPour cette exp?Šrience on fit 7101 ins?Šminations de 14 taureaux diff?Šrents (splitsample method). Les r?Šsultats de f?Šcondation du sperme dilu?Š avec le dilution de Citrate sont meil-leurs qu\'en diluant ?  l\'aide du dilution de phosphate. La diff?Šrence en faveur du dilution de Citrate est essentielle ?  un haut degr?Š.(P<0.01). La r?Štrogation du point de cong?Šlation du m?Šdium du Phosphate ?Štait de â€”0,431Â°C.; le A du m?Šdium de Citrate ?Štait de â€”0,579Â° C. Le A optimal du liquide dedilution est selon Kok â€”0,550 Â? 0,030Â° C. La valeur osmotique d?Šfavorable et l\'interaction entre les ions dc phosphate et lejaune d\'oeuf (plus de pr?Šcipit?Š) dans le dilution de Phosphate sont consid?Šr?Šescomme les causes des r?Šsultats

d\'ins?Šmination moins favorables, compar?Šs avec lesr?Šsultats du m?Šdium de Citrate. Zusammenfassung: Es wurde eine praktische Untersuchung vorgenommen, um ein Citrat-Verd??nnungs-mittel f??r Stiersperma mit einem in Holland noch vielfach angewandten Phosphat-Verd??nnungsmittel zu vergleichen. F??r diese Untersuchung wurden 7101 Besamungen von 14 verschiedenen Stierenvorgenommen (split sample method). Die Befruchtungsergebnisse des Spermas das mit dem Citrat-Verd??nnungsmittel ver-d??nnt wurde, waren bessere, als die bei einer Verd??nnung mit der Phosphat-Verd??n-nungsfl??ssigkeit. Der Unterschied zu Gunsten des Citrat-Verd??nnungsmittels ist auffallend (P<0.01).



??? Die Gefrierpunktsenkung des Phosphat-Mediums betrug â€”0,431Â° C.; die des Citrat-Mediums â€”0,579Â° C. Nach Kok liegt die optimale A einer Verd??nnungsfl??ssigkeit bei â€”0,550 Â? 0,030Â°C. Der ung??nstige osmotische Wert und die Wechselwirkung zwischen den Phosphat-Ionen und dem Eidotter (mehr Niederschlag) im Phosphat-Verd??nnungsmittel wer-den als Ursache der slechteren Bcfruchtungsresultatc im Vergleich mit den Ergeb-nissen des Citrat-Mediums angeschen. LITERATUUR: KAMPSCHMIDT, R. F., MAIJER, D. T., HERMAN, H. A. and DICKERSON,G.E. 1951. Viability of Bull Spermatazoa as Influenced by Electrolyte Concen-tration, Buffer Efficiency and Added Glucose in Storage Media. Journ. of DairyScience 33, 45, 1951.KOK, J. C. N. (1954). Het vergelijken van spermaverdunningsmiddelen in de praktijk. Tijdschrift v. Diergen. 1954. Blz. 822.KOK, J. C. N. 1954.

Optimale pH en vriespuntsverlaging van verdunningsvloei-stoffen voor stieren-sperma (mondelinge mededeling).SNEDECOR, G. W. Statistical methods. KOK, J. C. N 1957. Een enqu??te over de verdunningsvloeistoffen voor stieren-sperma bij de K.I. van runderen in Nederland. Tijdschrift voor Diergen. 1957.Blz. 187.



??? l\'it het Laboratorium van de Gezondheidsdienst voor Dieren inNoord Holland.Directeur: D. Rempt IETS OVER DE KWEEK VAN BRUCELLA ABORTUS-BANCi-BACTERI?‹N ITIT RUNDERMELK MET DE DAARBIJ GEBRUIKTE VOEDINGSBODEMS door D. REMPT en J. C. A. VAN DER MAAS Wanneer men de literatuur nagaat over dit onderwerp, dan blijkt dezedermate groot, dat slechts een keuze hieruit gerechtvaardigd moge zijn.Daarom zal geen volledig overzicht gegeven worden, doch het is welnuttig de mededelingen van de belangrijkste onderzoekers en de door hengebezigde bodems hieronder de revue te laten passeren.In 1896 ontdekte Bern hard Bang de abortusbacil van het rund. Aanzijn medewerker S t r i b o 11 werd de uitvoering van het bacteriologischewerk overgelaten. Deze kweekte de bacteri??n in 1897 in serum-gelatine-agarbuisjes en wel als schud-

cultures, welke zich door een typische z??nc-groei kenmerkten. De z??ne bleek ongeveer 1 cm onder de oppervlakte van de bodem teliggen en was 1 â€” lyi cm. breed. In 1909 werd door de Engelse Abortus-commissie de bodem van S t r i -bolt verbeterd en zo ontstond de serum-agar-gelatine-bodem, waarin ge-lijke delen serum en agar-gelatine voorkwamen.Later werd daaraan nog glycerine toegevoegd. Alice G. Evans (1915), die met dergelijke platen werkte, zag eenzeer goede groei. In 1920 vervaardigde S t a f s e t h een miltinfuusplaat en een leverinfuus-agar, waarop een weelderige groei voorkwam. Huddlesoni (1920) verbeterde de leveragar en voegde er in 1927gentiaanviolet aan toe, z??danig, dat de eindconcentratie 1 : 10.000 werd.Van der Hoeden2 (1929) deed een onderzoek naar het voorkomenvan Brucellabactcri??n in melk en boter door middel van cavia-

inspuitingen.Na 6 - 9 weken werden de cavia\'s gedood en het scrum onderzocht opanti-stoffen. De sneevlakte der organen werd uitgestreken op Huddleson-agar en op glycerine-vleesbouillon-agarplaten. Laatstgenoemde plaat deed in geen enkel opzicht onder voor dc meer ge-compliceerde Huddleson-bodem. In het jaarverslag over 1932 der Rijksseruminrichting lezen wij, datT e r p s t r a in Nederland een bodem ontwikkelde. Deze auteur, ging dc literatuur na en merkte op, dat er vele onderzoekersnaar goede media gezocht hadden en dat er diverse voorschriften ver-schenen waren. Aan de bodems werden allerlei stoffen toegevoegd, amnoinvocht, ascites-vocht, serum, lever, bouillon, glucose, glycerine etc. Daarna kwamen de kleurstoffen, welke groeiremmend op de verontreini-gende bacteri??n moesten werken.



??? Ook de pH en het gasmengsel, waarin de groei plaatsvond, werden uit-voerig bestudeerd. T e r p s t r a kwam op dc gedachte uierweefsel aan de bodem toe tevoegen. Daartoe werd een gaaf runderuier fijngewreven, waarna enige??lagen macereren in de ijskast volgde. Het uiersap werd gefiltreerd door een bacteriefilter en daarna vermengdnnet agar en runderseruni, waarvan platen gegoten werden. Volgens hetverslag bleek de bodem zeer gevoelig te zijn voor de kweek van Brucella-bacteri??n uit melk. Van Oijen en Hofstra^ (1934) brachten een rapport uit, inoipdracht van de Brucella-Bang-Commissie, over het besmettelijk verwer-p)eii. Gecultiveerd werd op een serum-agarbodem en op de Huddleson-agar.Er werden kwartiermonsters genomen van de laatste stralen. De melkziette men een nacht in de ijskast om op te romen en met een spatel werdeen flinke hoeveelheid room op de

media uitgewreven.Daarbij bleek, dat de serum-agarbodem onbruikbaar was door de veleverontreinigers welke tot ontwikkeling kwamen. Met de Huddleson-agar vond Van O ij e n vele negatieve resultaten bijmonsters, welke bij de cavia-proef abortusbacteri??n bleken te bevatten.H O f s t r a kwam op het denkbeeld aan de serumagar gentiaanviolet toete voegen. Met die combinatie gelukte het hun meer positieve dieren opte sporen. In de loop van het onderzoek van Van O ij e n en H o f s t r a werd deconcentratie van het gentiaanviolet nagegaan. Het resultaat was datI : 100.000 werd aangehouden. De platen bebroedde men 7 dagen in een koolzuuratrnosfeei.In Friesland werd door V e e n b a a s 4 (1935) de serum-agar-gentiaan-violetbodem gebruikt voor het kweken van materiaal uit ontijdig geborenvruchten. Voor de melkkweek prefereerde Veenbaas de Huddleson-agar.Later werkte

men in Friesland met een bodem, welke was samengestelduit 3 % Tryptone-glucose-extract-agar \\\'an de Difco-laboratories, waaraanwerd toegevoegd 10% paardeserum, 1 : 200.000 gentiaanviolet en 1,5%gistautolysaat, â€žVitam-Bact" geheten. Hierop werden de koloni??n groter en zij waren eerder zichtbaar. Van der .Schaaf\'\'> (1948) verving het Vitam-Bact door Poviet, omdat door de oorlog de Duitse fabriek uitgevallen was. De Povietagar is nog steeds in Leeuwarden in gebruik. In 1943 deelde H u d d 1 e s o n f\' mede, dat de in de Difco fabrieken ontwikkelde Bacto-Tryptose-agar zijn leverbodeni evenaarde, waardoor deze bewerkelijke bodem kwam te vervallen. Omtrent het melkonderzoek zegt H u d d 1 e s o n, dat de spenen met eensteriele doek worden afgewreven, waarna uit elk kwartier de eerste stralenweggespat worden. Vervolgens verzamelt men uit de beide achterkwar-

tieren ongeveer 15 ml. melk (Â? 7,5 rnl. per kwartier) in een steriel flesje;op dezelfde manier gaat men te werk bij de voorkwartieren, De melk wordt24 uur weggezet in de ijskast om op te romen. Hierdoor komen de meestebacteri??n in de roomlaag terecht. 0,1 tot 0,2 ml. room wordt afgepipetteerd en op de oppervlakte van elkder twee Tryptose-agar-kristalviolet-( 1 ; 1.000.000) platen gebracht.Onder draaien van de plaat wordt met een steriele rechthoekig omgebogen



??? glasstaaf de room over de bodem uitgewreven. Bebroed wordt gedurende5 dagen bij 10 % COg-atmosfeer. Terpstra en Akkermans\'\' (1955) maken melding van een aandc gang zijnd onderzoek over de kweek van abortusbacteri??n uit melk.Hieruit blijkt, dat de cultuurproef beter is dan de dierproef en dat erverschillen bestaan tussen het kweken uit room en uit het sediment. Hunvoedingsbodem is Tryptose-agar met kleurstoffen, paardeserum en peni-cilline. R u O s c h 8 (1949) voltooide een dissertatie over het isoleren van abortus-bacteri??n uit melk. Hij vergeleek de leverinfuusagar met 1 : 700.000 gen-tiaanviolet en 1 E-penicilline per ml. voedingsbodem met een cotyledonen-perssapagar. De eerste bodem voldeed beter en viel in vergelijking met de dierproefook gunstiger uit. R u o s c h neemt koemonsters en wel aanvang.smclk, ongeveer 20 ml. jjerflesje; na 1 etmaal opromen wordt

met een grote oese wat room op deplaat gebracht, waarna uitgespateld wordt. In het bovenste deel van dc roomlaag bevinden zich de meeste abortus-bacteri??n. De onderste roomhelft is even arm aan bacteri??n als de onderstaande melk-kolom. SackmannO (1953) promoveerde, evenals R u o s c h, bij Prof. Hessin Z??rich; ook dit onderzoek gebeurde aan het Vcterinair-bacteriologischInstituut van de Universiteit Z??rich. De Tryptose-agar van Difco met 1 : 625.000 gentiaan\\ iolct en 5 E. peni-cilline per ml. bodem wordt hier als medium gebruikt.De platen worden dik gegoten en 48 uur voorgedroogd bij 37Â° C.Sackmann neemt koemonsters van de laatste stralen omdat die hetmeest bacterierijk zijn. Uit alle kwartieren wordt evenveel melk genomen,welke in een flesje van 40 ml. wordt opgevangen. In de buitenlucht zijn de resultaten beter dan bij de monstername in destal. De stallucht

herbergt veel zwevende schimmelsporen. Niettegenstaande degrootst mogelijke hygi??ne bij de melktechniek en ondanks de gentiaan-violet- en penicilline-toevoeging aan de bodem is de groei van schimmelsbij het bebroeden niet tegen te gaan. â€žHet schiinnielgevaar is een groot nadeel van het cultureel onderzoek",aldus Sackmann. De melk wordt in een kist waarin zich droogijs bevindt naar het labora-torium vervoerd, een ABR-onderzoek en een snelagglutinatie worden ge-daan, daarna volgt 2 x 24 uur verblijf in de ijskast. Na deze 48 uur opromen is dc hoeveelheid room maximaal en van eenvaste consistentie. Op deze manier kan de lichtste uierinfectic cultureel worden opgespoord.Van ieder monster worden 2 platen ge??nt en uitgespateld, zoals bovenbeschreven. In een speciale, luchtdichte stoof, waarin CO^ geleid kanworden, met silicagel als droogmiddel, worden de culturen

gedurende5 dagen bebroed. De uitscheiders worden aan het kantonale controlcstation gemeld en ervolgt een melkafleveringsverbod. Sackmann onderzocht 25.987 runderen melk-serologisch.202



??? Er waren 6,8% d.i. 1767 dieren positief. Hiervan bleken er 780 met demelk abortusbacteri??n uit te scheiden (44%). Uitgaande van de totale hoeveelheid runderen zijn er dus 3 % uit-scheiders gevonden. Dat de Tryptose-agarplaat weer concurrentie gekregen heeft, blijkt reedsuit dcTcchnical Report Series lo^ waarin gezegd wordt, dat deTryptose-media overal ter wereld gebruikt worden, doch dat er met be-paalde partijen onbevredigende grociresultaten geboekt worden; daaromwordt door verscheidene onderzoekers o.a. aan deAlbimi-media devoorkeur gegeven. Burgisserii (1954) doet een onderzoek naar het \\oorkomen vanBrucella-bacteri??n in melk op het zgn. â€žMilieu-W", hetwelk werd samen-gesteld door Kuzdas en Morse. Het W-medium bestaat uit Albimi-agar waaraan wordt toegevoegd poly-my.xine, actidione, bacitracine, circuline en kristalviolet.Het medium onderdrukt schimmels en

vele saprofieten.B a u m g a r t n e r 12 (1955) vergelijkt de Tryptose-agar-penicillineplaatmet de W-plaat door roomentingen van busmonsters, toegezonden koe-monsters en zelfvei zamelde monsters uit te voeren. Speciaal wordt gelet op eventuele remming van de groei der abortusbac-teri??n door de antibiotica, die zijn toegevoegd om de verontreinigendeflora te onderdrukken en er wordt nagegaan of de abortus-bacteri??n indit medium voldoende stoffen kunnen benutten voor een goede groei.Uit de parallelproeven blijkt, dat schimmels en verontreinigcrs zich op ditmilieu weinig thuisvoelen en aanzienlijk geremd worden voor zover ze totgroei komen. De beoordeling der platen op abortusgroei wordt er niet door gestoord integenstelling tot dc Tryptosc-platen, waarvan 5 â€” 7 % verontreinigdwas en die niet of zeer moeili jk meer te beoordelen waren.Milieu W bleek ook betere groeivoorwaarden te

bieden aan de Brucella-bacteri??n, terwijl remming door de toevoegingen niet aantoonbaar was.B a u m g a r t n e r pleit voor een omschakeling op dit medium.R e n o u x beveelt in plaats \\ an kristalviolet het zgn. aethylviolet aan ennoemt dit: â€žMedium WE"! Het verschil blijft echter binnen de fouteugrenzen en een nadeel vormt depractisch kleiuloze kolonie, die moeilijk te onderscheiden is tussen devele vetdruppeltjes. H O s g r a deelde ons onlangs mede, dat voor de kweek van Brucellamelitensis uit verontreinigd materiaal PWE en WE/5-platen samengesteldwerden. Bij deze platen lopen de hoeveelheden polymyxine uiteen, terwijlbeide aethylviolet als kleurstof hebben. Toen de melkkweek in ons land weer popidair begon te worden, zijn ookwij in Juli 1955 het onderzoek begonnen en wel met Tryptoseplaten,waarin penicilline gedaan werd. Gedurende de zomermaanden met de motisternaine in

de buitenlucht vol-deed de TA-bodem goed. Tijdens de staltijd echter kwamen de verontreinigers te voorschijn. Wij hebben nog getracht verbetering te krijgen door penicilline in de melk- flesjes tc doen. Dit gelukte evenwel niet. Het artikeltje van Burgisser vestigde onze aandacht op de W-plaat.



??? Gelijktijdig ontvingen wij bezoek van een Portugees Collega, M. M o r e i -ra Jacob, die de Albimi-agar beslist een betere voedingsbodem voorBrucella vond. Zo kwamen in November 1955 onze eerste W-platen gereed, echter vaneen iets andere samenstelling, daar circuline in vele landen niet verkrijg-baar is. B a u m g a r t n e r heeft inmiddels ervaren, dat het weglaten ervan geenopvallende verschillen in Brucellagroei en geen toename van het aantalverontreinigers tengevolge heeft. In plaats van het kostbare bacitracine hebben wij penicilline gebruikt.Onze W-plaat ziet er als volgt uit: 1 1. Albimi-agar, 6000 E. polymyxine-B-sulfaat, 100 mgr. actidione, 2000 E.penicilline, 1 : 500.000 kristalviolet, 30-40 ml. paardeserum.Aanvankelijk namen wij kwartiermonsters van de laatste stralen. Indienmen 2 platen per kwartier neemt, wordt ?Š?Šn en ander te kostbaar, terwijlde monstername en de

verdere bewerking voor massa-onderzoek te om-slachtig wordt. Na een serie vergelijkingsproeven tussen kwartiermonsters en koemonsterszijn wij tot de koemonstername overgegaan en wij volgen de onderstaandewerkwijze: Als de melker de koe bijna â€žuitheeft", verzamelt onze assistent, die demelktechniek en het steriel opvangen goed beheerst, uit alle kwartierenongeveer evenveel melk in een flesje, totaal ongeveer 30 ml.De spenen zijn tevoren met alcohol schoongemaakt en men wacht, totze volkomen droog zijn. De melk wordt 2 x 24 uur in de ijskast bewaard, daarna wordt met behulpvan een pipet Pasteur, welke bevestigd is aan de waterstraalpomp alleonderstaande melk weggezogen. De room zakt dan op de bodem en met een gemodificeerde Pastcurse pipetwordt alle room opgezogen en op 3, eventueel 4, W-platen gebracht.Hierna volgt uitspatelen, onder draaien van de plaat,

met een omgebogenglasstaaf. De platen zijn 48 uur voorgedroogd bij 37Â° C. In weckglazen van 3 1. inhoud met op de bodem silicagel worden in een10 % C02-atmosfeer de platen 5 dagen bebroed; de glazen worden ge-dicht met een rubberring en een metalen sluitbeugel. Het verdient aanbeveling de negatieve platen na de bebroedingsduur nogeens opnieuw uit te .spatelen en een tweetal dagen na te broeden.Op deze manier geeft een kolonietje, dat door de vele vetdruppeltjcs overhet hoofd gezien zou kunnen worden, nog een positieve bevinding.Wij hebben de indruk, dat volgens de bovengeschetste werkwijze, in massa-onderzoek toegepast, zelfs dieren, die weinig bacteri??n uitscheiden, opge-spoord worden. Vaak zijn slechts uit ?Š?Šn kwartier de bacteri??n te kweken.Dat sommige stammen niet groeien, is ook in de literatuur te vinden.Er zijn namelijk abortusbacteri??n, welke door

geringe concentraties peni-cilline geremd worden; ook zijn cr stammen, welke op de zuivere tryptose-plaat niet groeien, doch wel op de bloedplaat en die soms alleen door dedierproef aantoonbaar zijn. Onze voorlopige ervaringen met de W-plaat zijn als volgt samen te vatten:204



??? 1. De Rrucella-abortus Bang-bacteri??n vinden in dit milieu alle noodzake-lijke factoren voor een snelle groei aanwezig: de kolonies zijn voldoendegroot en gemakkelijk tc herkennen. 2. Remming door dc antibiotica werd niet gezien. Hetgeen hierbovenwerd gezegd over groeiremming van bepaalde stammen blijkt inhaerentte zijn aan de groei op voedingsmedia in het algemeen. 3. Schimmels en vele saprofieten worden in hun groei sterk geremd ofweltotaal onderdrukt. Als voorbeeld moge het bedrijf dienen, waar we monsters verzameldenterwijl dc koeien hooi kregen en waarvan alle TA-platen door schimmel-groei niet te beoordelen waren. Op de van dezelfde monsters uitgestrekenW-platen kwam practisch geen verontreiniging voor en deze waren w?¨lgeschikt voor een juiste interpretatie. Praktijkproef. Met behulp van W-platen werd een onderzoek ingesteld bij de runderenvan leveranciers, die

â€žABR-positieve bussen" hadden bij het fabrieksonder-zoek. De betrokken zuivelfabriek telt 41 leveranciers. Van deze bleken er 11 of 26,8 % ?Š?Šn of meer positieve bussen te hebben.Op deze 11 bedrijven werden alle runderen bemonsterd, in totaal 207, ende volgende melkmonsters genomen: Kwartiermonsters voor het ABR-onderzoek en de plaatmethode,mengmonsters voor ABR-onderzoek, plaatmethode en streptokokkenkweek,mengmonsters van de laatste stralen voor de kweek van Brucellabacteri??n.Alle ABR-positieve melkmonsters werden verdund met negatieve melk inde reeks van 1/2 tot en met 1/128. Van deze verdunningen worden weer ringreacties beoordeeld.In het volgende staatje kan men enkele resultaten zien: Aantal runderen: 207 ABR-dubieus tot : 81 Brucellabacteri??n in: 40 Percentage Â? 50 % Van 3 runderen waren de ringreacties van de mengmonsters negatief,doch

?Š?Šn of meer van de kwartieren hadden een positieve ABR-reactie.Uit ?Š?Šn van deze 3 mengmonsters groeiden toch Brucellabacteri??n. De onderverdeling van de gecultiveerde monsters is als volgt:ABR: Aantal: Uitscheiders:  42 27 4- 22 11 8 1Â? 9 1 â€” 3 1 Geen enkele van de 252 gebruikte VV-platen was verontreinigd, een enkelesaprofiet en af en toe een kleine schimmelkolonie was alles wat wijtegenkwamen. Van de 84 mengmonsters was slechts 26 maal de plaatmethode met ont-roomde melk positief; hiervan groeiden er 23.



??? Van de bovengenoemde ingezette verdunningen waren er 24, welke nietverder gingen dan I : 4; hiervan groeiden er 7, d.i. 29 %.Van de 43 verdunningen, welke ABR-positief waren in de reeks 1 : 8 tol1 : 128 groeiden er 27, d.i. 63 %. Van de gegroeide kolonie wordt een Grampreparaat gemaakt, dc H^S-ontwikkeling nagegaan en dc groei onder gewone omstandigheden en onder10 % C02atmosfeer beoordeeld; rr wordt geagglutineerd met een Brucrlla-abortus-Bang-serum met hoge titer in vergelijking met een normaal scrum.We hebben in Noordholland geen strain 19, doch alleen Brucclla abortusBang uit dc uiers gecultiveerd. Met stam L wordt hier practisch niet ge??nt.Heeft het opsporen van de uitscheiders, hetzij door onderzoek \\an na-geboorten, ontijdig geboren vruchten of melk zin? H e s s 13 rneent op grond van dc onderstaande cijfers deze \\ raag bevesti-gend te moeten

beantwoorden. Hij is de mening toegedaan, dat met de melk abortusbactcri??n op hetstro terechtkomen, welke verantwoordelijk zijn voor een stalbesinctting.Bovendien kunnen vanuit de besmette uier dc bacteri??n dc uterus opnieuwbesmetten met als gevolg abortus. In het kanton Z??rich is door het opsporen en opruimen \\an hactciic-uitscheiders de infectie in ?Š?Šn jaar met 50 % gedaald.Hess vermeldt 9500 bedrijven met 48.000 runderen. In 1952 waren14% van deze bedrijven besmet, in 1953 nog 7 %. Het aantal besmette dieren daalde van 5,5 % tot 2,7 % door dit onderzoek,men dient meerdere malen te kweken, daar dc uitscheiding intermitterendis. Sinds 1 Jainiari 1954 is in heel Zwitserland het opsporen van rcagccrdcrsen het elimineren van de uitscheiders verplicht geworden. Samenvatting: Bernard Bang ontdekte in 1896 de .M)ortus-ba( il van liet rund. De eerste cul-tuur gelukte

aan zijn medewerker S tri bolt in 1897. Van 1897â€”19.56 zijn velebodems aangegeven voor het kweken van Brucella abortus-bacteri??n \\iit rundermelk enander materiaal. Voor de melkkwcek blijken vooral tijdens dc stalperiode schimmelsen verontreinigers een handicap te zijn. Ook de veel gebruikte Tryptose-agarplatcn met penicilline hebben dit nadeel.Een wezenlijke verbetering werd pas bereikt toen het â€žW-niediuni" voor het kwekenvan Brucella-bacteri??n uit melk in gebruik genomen werd. Summary: Brucella abortus the causative organism of infectious abortion of cattle was firstdescribed as a â€žBacillus" by Bernard Bang in 1896. His co-worker St r i b o 1 t isolated the first culture in 1897. I\'\'roiu 1897 19,56 manymedia have been prepared for the i.solation of Brucclla bacteria from milk and otherinfective material. During the i>(ablc-pcriod, however, while cultivating cow\'s milk

moulds and otherpollutions arc a serious drawback. Even the often used Tryptose-crystal violct-agarplates with addition of jjcnicillinehave this disadvantage. The introduction of â€žmedium \\V" for demonstration of Brucclla in milk gave anessential correction. R?Šsum?Š: On sait que c\'est Bernard Bang qui, en 1896, a d?Šcouvert la bacille responsablede la brucellose bovine.



??? Son collaborateur S t r i b o 1 t a r?Šussi d\'isoler la premi?¨re culture en 1 897.De 1897â€”1956 beaucoup de milieux ont ?Št?Š indiqu?Šs pour la culture microbienne?  partir de la cr?¨me et des mat?Šriaux infectes. Surtout pendant la p?Šriode d\'?Štable des moisissures et des germes banales formentun handicap. Les plaques de g?Šlose ?  la tryptosc avec adjonction de violet de cristalet de p?Šnicilline souvent employ?Šes ont aussi ce d?Šsavantage. L\'efficacit?Š dc m?Šthode d\'examen a ?Št?Š perfectionn?Še quand le â€žMilieu W" pourla mise en ?Švidence des â€žbrucella" est lanc?Š. Zusammenfassung: Bernhard Bang hat in 1896 den Erreger des seuchenhaften Verwerfens derK??he entdeckt. Die erste Kultur gelang seinem Mitarbeiter Stribolt in 1897. W?¤hrend 1897â€”1956 sind viele N?¤hrb??den angegeben zur Nachwcis von Brucclla-abortus Bakterienaus Rindermilch, Feten u.s.w.

Besonders seit der Stallperiode ist die Reinz??chtungvon Brucellen aus Milch wegen der Verunreinigung mit Schimmelpilzen und anderenFrcmdkeimen ein Hindernis. â– Auch die oft benutzten Tryptosc-Kristallviolct-Agar-Flattcn mit Penicillinzusatz habendiesen Nachteil. Eine wesentliche Verbesserung ist erst erreicht worden als das â€žMilieu-W" zur Z??ch-tung von Brucellen angewendet wurde. LITERATUUR: 1. HUDDLESON, I. F., HASLEY, D. E. and TORREY, J. P., Journal of Infec-tious Diseases, 1927, 40. 2. VAN DER HOEDEN, J., Tijdschrift voor Diergeneeskunde 56, 1929. 3. V.\\N OIJEN, C. F. en HOFSTRA, K., Fijdschrift voor Diergeneeskunde 61,1934. 4. VEENBAAS, A. H., Dissertatie 1935. 5. VAN DER SCHAAF, A., Tijdschrift voor Dicrgenee.skunde 73, 1948. 6. HUDDI.ESON, I. F., Brucellosis in Man and Animals. 7. TERPS l\'RA, J. I. en AKKERMANS, J. V. W. M., \'Fijdschrift voor

Diergenees-kunde 80, 1955. 8. RUOSCH, W., Beitrag zur Z??chtung von Brucella abortus aus Milch. Diss.Z??rich 1949. 9. S.ACKMANN, W., Die Bedeutung der chronischen \'Ficrscuchcn f??r die Milch-wirtschaft, Diss. Z??rich 1953. 10. World Health Organization, \'IVchnical Report Scries No. 67, 1953. 11. BURGISSER, H., Schweizer Archiv f??r Tierheilkunde, Oktober 1954. 12. BAl\'MGARTNER, H., Schweizer Archiv f??r Tierheilkunde, August 1955. 13. HESS, E., Office International des Epizootics. Tome XLII-Um 1954, 22c Ses-sion.



??? UIERAANDOENINGEN* door R. POST, ZWOLLE. Zolang runderen om de melk gehouden zijn, bedreigen uierontstekingende produktiviteit; wat wij van een ontsteking gewaar worden is een strijdtussen het afweermechanisme van het lichaam en de schadelijke invloed,die tot de abnormale toestand heeft geleid. Soms wint dc schadelijke in-vloed het â€” dood, of vernietiging van een deel van het lichaam (b.v. uier-kwartier) â€” soms wint het lichaam â€” totaal herstel van de functie â€”soms ontstaat een evenwicht, dat labiel kan zijn en waarbij een gedeel-telijk functieherstel optreedt. De oorspronkelijke functie van de uier is dc melkafscheiding na de ge-boorte van het jong, totdat de melkvoeding geleidelijk door de plantaardigewordt vervangen. Door deze melkgift tot omstreeks 300 dagen na het af-kalven uit te strekken is aan het begrip normale functie wel een zeer groteuitbreiding gegeven.

Collega F r e n s heeft in een uitstekend referaat van recent onderzoekenkele belangrijke factoren die een rol spelen bij de melkafscheiding be-licht, waaruit blijkt, dat een constant, door de voorkwab van de pijnappel-klier geproduceerd hormoon (prolactine) de melkvorming reguleert, d.i.dus een doorlopend proces. Aan de andere kant scheidt de achterkwab vandezelfde klier een hormoon uit (oxytocinc) dat de melkafscheiding gelijkeen druk-op-de-knopsystcem tot stand brengt. Prikkels als tijd van melken,gerinkel van mclkgcreedschap, voorbehandeling van uier en spenen stellenhet systeem in werking, waarop de ontlading van de geproduceerde melk\\\'olgt. Schadelijke prikkels die schrik of pijn veroorzaken, doen daaren-tegen dc bijnier een hormoon uitscheiden (het adrenaline), waardoor demelkafgifte plots stagneert (de koe trekt de melk op). Het is een groot won-der te achten, dat de prikkels

tot melkvorming zich zo lange tijd gedu-rende de dracht voordoen en we hebben ons hierbij tc realiseren, dat dezesituade het evenwicht van het gehele stofwisselingsproces â€” in de ruimstezin opgevat â€” zwaar op de proef stelt, waarbij wij ons kunnen indenkendat schadelijke prikkels gemakkelijk dit koorddan.scrscvenwicht kunnenverstoren. Welke schadelijke prikkels worden aansprakelijk gesteld voor het optredenvan nierziekten? Met het opsommen van een aantal zijn we niet uit dcmoeilijkheid om voor elk geval met zekerheid vast te stellen of deze of gene,of een combinatie verantwoordelijk is voor het optreden van de afwijking.Maar in de lange jaren gedurende welke men gezocht heeft naai\' het op-sporen van deze schadelijke werkingen, is men wel tot zekere \'conclusiesgekomen. Voornamelijk door het ontdekken van de verschillende bactericn en hetonderscheiden van bepaalde vormen

van uierontsteking, heeft men eenflinke vordering gemaakt. Men weet thans, dat de specifieke bacteri??ndie uierontstekingen veroorzaken, onder ongunstige omstandigheden van



??? verschillende aard hun giftige werking veel sneller ontplooien en zich ineen ontzaglijk tempo vermeerderen. De meeste onderzoekers zijn het er (overigens) wel over eens, dat uieront-stekingen voor het grootste percentage tot stand komen na het binnen-dringen van bacteri??n via het slotgat; hiermee wordt bij de bestrijding vannierziekten gerekend. De optredende schadelijke invlo(\'den kunnen we als volgt groeperen: I. Die welke voortspruiten uit het rund als dier met hoog opgevoerdeproduktie. Hiertoe kunnen we rekenen. a) de vatbaarheid voor snelle temperatuurwisselingen - kouvatten. b) het slecht willen opdrogen. c) het ontstaan van hanguiers; bij deze laatste groep zijn zeker ookfamiliaire factoren in het spel. d) het gemakkelijker optreden van voedingsstoornissen en het daar-bij optreden van diarree??n. II. Die welke de tepel beschadigen, afgezien van fouten bij het melken. a) door

betrappingen: hanguiers, lange spenen, slechte klauwver-zorging, te weinig ruimte op de stand, werken deze beschadigin-gen in de hand (een koe kan zich zelf ook op de spenen trappen,b.v. alleenstaande koeien met lange klauwen). b) door ontstekingen, zoals mond- en klauwzeerblaren en pok-puisten. c) tepeloperaties (door ondeskundigen). III. Die welke met de melktechniek samenhangen. a) het natmelken. b) het langdurig nastrippen. c) bij handmclken is het bekend, dat slecht uitmelken het optredenvan mastitis in de hand werkt. d) bij machinemclken: het slecht reinigen en ontsmetten van devan de machine brengt grote risico\'s mee. Een wisselend vacuum,dat o.a. veroorzaakt kan worden door verstopte leidingen ol kle-verige ventielen kan aanleiding zijn tot het optreden van ont-stekingen. Het gebruik van te conisch toelopende tepelhouderskan speenkneuzing, veroorzaken, omdat hierbij de

speenhuid op-gestroopt wordt en de speenpunt klem komt te zitten. Fouten inhet regelventicl (hard vacuum) geven aanleiding tot hamer-spenen, rode of gele spenen met gezwollen speenuiteinden.Belangrijk is ook, dat oude tepelhouders barsterig worden cnzeer moeilijk zijn te reinigen cn tc ontsmetten; tijdige verwisse-ling is dus strikt noodzakelijk. IV. Erfelijke bepaalde factoren, zoals de neiging een hanguier te krijgen.Het weekmelk zijn: de spenen blijven gemakkelijk nat en waar heteuvel zo ernstig is dat melk uitgelegen wordt, is ook hier de kans ophet onstaan van uierafwijkingen groot. V. Slechte stallingen: te koude ligging, niet te ontsmetten standen, eente geringe stalbreedte per rund; zo is uit Deense onderzoekingen be-



??? kend, dat bij een stalbreedte onder de meter het aantal mastitis-gevallen groter is dan bij grotere maten. VI. Slechte huid- en wondverpleging: wonden aan de tepels vereisen demeeste zorg omdat twee keer per dag dc wond door het melken ge-irritcerd wordt. Vette tepelzalven zijn uit den boze vanwege aan-klevend vuil. VII. Schadelijk zijn ook insecten als vliegen, die azen op etter en melk,zich hiermee volzuigen en daarna op het slotgat van andere runderenhetzelfde spel voortzetten. Engelse en Deense onderzoekers vondende monddelen van vliegen sterk bezet met bacteri??n die bij uier-ontstekingen worden gevonden, o.a. die van zomerwrang van drogekoeien en fokkalveren.VIII. Een onevenwichtige voeding, die diarree??n in de hand werkt, doetvooral omstreeks de kalftijd de kans op het ontstaan \\an uierontste-king sterk toenemen. De mastitisverwekkende bacteri??n komen

veeKuIdig in de natuur voor enworden vaak op tepels en melkershanden aangetroffen, een feit, waarmeewe in de bestrijding rekening moeten houden. Hoewel hij sommige vormen van uierontsteking het leven van het dier ingevaar is, voornamelijk bij die, veroorzaakt door coli- en ])yogenesbaci]len,is het in dc meeste gevallen alleen de vernietiging van het uierweefsel enzijn het de besmettingskansen, die dc aandacht van de bestrijders eisen;in die gevallen spelen verschillende soorten streptokokken en stafylokok-ken een grote rol. Ook de bacterie, die abortus Rang veroorzaakt, kan eenuicrafwijking geven, hoewel het vaker voorkomt dat deze ontsteking voorde eigenaar geen aanleiding geeft tot enige klacht over afwijkende melk.Een aantal gevallen, vooral van streptokokkenmastitis, kan na een behan-deling ogenschijnlijk genezen, terwijl cr diep in het uicrweefsel haardenoverblijven die zo nu

en dan aanleiding tot hernieuwd optreden geven; bijde bestrijding in georganiseerd verband hebben we ook hier rekening meete houden. Het onderzoek oj) dc oorzakelijke bacterie, dat met het oog op een speci-fieke behandeling vereist i.s, ge.schicdt nog altijd het best door een (dure)kweekmethode; in het laboratorium van de Gezondheidsdienst voor Dierenin Overijssel hebben w(< het onderscheid tussen de verschillende mastitis-verwekkende bacteri??n op een vrij eenvoudige wijze kunnen maken. FLis\\oor dc kweekmethode is een deskunditre monstername, die door de dieren-arts of een daartoe opgeleid persoon dient te geschieden.Daar c?Šn van de meest\'voorkomende streptokokkenvaricteiten goed naar})enicilline luistert is het u.sancc, direct na de monstername een grote dosispenicilline in het tepelkanaal uit te drukken; het effect ervan dient naenige tijd door een nieuwe

monstername te worden gecontroleerd; inmid-dels is uit de kweek dan wel gebleken of inderdaad de penicillinegevoeligebacterie oorzakelijk was. Uit massale penicillinebehandelingen in het bui-tenland is komen vast te staan, dat het aantal uierontstekingen door ]x-ni-cilline-ongevoclige bacteri??n en zelfs door gisten en schimmels tociu-emt.Deze feiten geven een sterke aanwijzing tegen een roekeloos gebruik vanpenicilline en zeker, als dit van onbekende herkomst is en (of) ondeskundigwordt ingebracht. Gelukkig staan de dierenarts andere antibiotica ter be-schikking, die ook vele andere mastitisverwekkers aantasten, maar de op-



??? timistischc vpivvachtiiigen, dat met liet gebruik van dc antibiotica hetinastitisproblecm tot het verleden zou gaan behoren, zijn inmiddels geluwd;het misbruik dat van jjcnicilline gemaakt wordt vraagt integendeel bezin-ning op het geiiele probleem en in het bijzonder op de hygi??ne in de ruimstebetekenis. Bedrijfsbcstrijdingsmcthode: Het is een onloochenbaar feit, dat op verschillende bedrijven de mastitiseen groot probleem is, waarbij practisch alle koeien die twee keer en vakergekalfd hebben zijn betrokken, terwijl op andere de uierontsteking zichbeperkt tot enkele gevalleti. Hiertussen ligt dc mate van besmetting vande overige bedrijven. Wordt onze hulp ingeroepen voor deze moeilijke bedrijven, dan volgt eenbezoek waarbij het optieden van uierontsteking per koe en per kwartierin tijdsorde wordt vastgelegd en wordt eeti onderzoek van de uier ingestelden worden kwartiennonstcrs genomen. Hierbij

blijkt steeds weer, datkoeien, die door de eigenaar normaal worden genoemd, soms in alle kwar-tieren de uierziekte veroorzakende bacteri??n herbergen, zodat ?Š?Šn of meervan dc genoemde schadelijke factoien voldoende zijn om het beeld van deuierziekte op te roepen, terwijl anders/.ijds deze runderen als verspreiderskunnen optreden. Alleen als de eigenaar bereid is de adviezen op te volgen, wordt tezamenmet de praktizerende dierenarts het bcstrijdingsschema opgesteld. Bij allekwartieren die voor behandeling in aanmerking komen, wordt deze metdc daartoe ge??igende middelen ingesteld. Dieren die een permanent ge-Naar vormen voor de veestapel moeten verwijderd worden of zodanig af-gezonderd gehouden (b.v. tot een mclklijst voltooid is) dat ze geen gevaai\'opleveren. Dc wijze van melken moet vaak gecorrigeerd worden, b.v. met volle handmelken, droog melken. .Soms moet tijdelijk

de machine voor een deel vande koeien worden uitgeschakeld. Het kan wenselijk zijn dc vrij bevonden(meest jonge) runderen met een aparte machine tc melken.Ook moeten de runderen in de eerste tijd in dc volgorde worden gemolken,die door ons wordt voorgeschreven. Na een maand volgt een nieuw kwar-tiermonstcronderzock; zonodig woidt dit met langere tussenpozen herhaald. Ontsmettingsmaatrcgelen v????r cn na het melken. Aangeraden wordt met een in iauwwar^ne chloorblcekloogoplossing ge-doo])te en uitgewrongen doek de uiers en sjjenen schoon te vegen voor hetmelken cn deze doek daarna weer in dc oplossing te leggen. Na ongeveerzes koeien moet een frisse oplossing worden gebruikt. Na het melken moetmen de spenen in ontsmettingsvlocistof dopen en afdrogen en waar nodigpuisten en kloven behandelen. Ren nict-vettc, desinfecterende pasta is hier-voor aangewezen. Zo

enigszins mogelijk moeten dc ligging en de stalling aangepast wordenaan dc daartoe door ons tc stellen eisen. Inzake fouten, die aan de melk-machine kunnen kleven, waardoor afwijkingen kunnen ontstaan, wordt,voor zover wij ze niet kunnen beoordelen, naar technici verwezen.Het aankopen van oude koeien wordt afgeraden, omdat hier vaak dierenbij zijn, die verkocht zijn, omdat ze aan mastitis hebben geleden of ervatbaar voor zijn. Worden op deze bedrijven de versterkte adviezen niet



??? opgevolgd, dan zien we steeds nieuwe gevallen optreden. Overigens lukthet op deze wijze verschillende bedrijven van de ziekte te bevrijden. Is een algemene bestrijding van uierziekten in georganiseerd verbandgewenst? Lezen we de cijfers van de verliezen aan melk, die door deze aandoeningenoptreden en zien we daarnaast dc gunstige resultaten, die behaald vvoidenhij een effectief uitgevoerde bestrijding, dan moeten we deze vraag metvolmondig ja beantwoorden. Het melkverlies, genomen over alle bedrijven die bij de grote, georgani-seerde mastitisbestrijding in Amerika, Engeland en Denemarken betrokkenwaren en die zich b.v. in Denemarken op het eiland Sams?? uitstrekte over712 bedrijven te samen met 5000 koeien, kon op ongeveer 8% wordenberekend. Bij de bezinning over de methode, waarop de uierziekten in Nederlandsystematisch bestreden kunnen woiden, moeten wij ons

realiseien, datzonder de medewerking en het inzicht van de veehouder geen dragelijkresultaat bereikt kan worden, m.a.w. laboratoriumonderzoekingen endaaraan verbonden kwaliteitswaardering zullen niet all?Š?Šn tot het doel\\oeren. Echter voerde de door Livoni in Denemarken zeer breed opgezette bedrijfs-streptokokkenbestrijding in opdracht van de Deense Zuivelfederatie uitge-voerd, door middel van acht jaar lang op regelmatige tijden herhaaldekweekproeven met kwai tier- resp. koemonsters en hierbij aansluitende be-handeling met penicilline bij duizenden runderen op Sams?? en Jutland,in tegenstelling tot de voor twee jaar verkondigde opvatting, niet tot eenbevredigend resultaat. In vergelijking met 1947 bleek in 1955 dat er weleen sterke daling van de voor penicilline gevoelige Streptococcus agalactiae-mastitis was opgetreden, maar dat andere Streptokokken en andere bacte-ri??n een

belangrijker rol gingen spelen bij het ontstaan van uierontsteking.Bij het nauwkeurig nagaan van de oorzaken bleek het enorm toenemen\\an het aantal melkmachines, zelfs op de uiterst kleine bedrijven, hierbijeen belangrijke rol te spelen. Er zijn in Denemarken meer dan 60 soortenin gebruik, terwijl er geen controle vooraf is en de meeste veehouders on-\\oldoende ge??nstrueerd zijn; bovendien hadden vele boeren de hygi??nischeinstructies niet opgevolgd. In tegenstelling tot Livoni menen andere Deense onderzoekers, o.a.Hofmand, dat met behulp van snel aehtei- elkaar uitgevoerde busmelk-kweken en daaropvolgende kwartierbemonstering wel resultaten bereiktkunnen worden, al geven zij toe, dat er een aantal probleembedrijven over-blijven, wat er op wijst, dat bedrijfsbezoeken onontbeerlijk zijn.Overigens moeten we ons bij de behandeling met antibiotica enkele vragenstellen en wel: 1. Blijven

de bacteri??n, waartegen het andbioticum werkt, hun gevoelig-heid hiervoor steeds behouden? Dit is verschillend. In het algemeenkan men zeggen, dat elke groep van levende wezens exemplaren in zichbergt, die beter bestand blijken tegen giftige inwerking, voor welke inhet algemeen de groep zeer gevoelig is. Tot nu toe is, wat de mastitisverwekkers betreft, deze weerstand bij deStreptococcus agalactiae niet gevonden. Wel is bekend, dat bij stafylo-kokken resistente exemplaren zich blijven vermeerderen en in de men-



??? selijke geneeskunde is dit in de ziekenhuizen al een probleem geworden.Men heeft getracht door combinatie van verschillende antibiotica diteuvel op tc heffen, in sommige gevallen is dit gelukt. 2. Werkt b.v. penicilline in elk stadium van de lactatieperiode eveneffectief? Dit is ook niet het geval. In tijden van de kleinste melkgift ishet effect het best. In dc periode van de volle lactatie zal de kans opheroptreden van de ontsteking groot zijn. 3. Is elk geval van mastitis voor behandeling vatbaar? Hier speelt deouderdom van\'het proces en dc mate, waarin de diepere weefsels zi jnveranderd, een rol. Ongunstig is b.v. een reeds een jaar of langer zichzo nu en dan herhalende uitscheiding van afwijkende melk en hetoptreden van verhardingen in het uicrweefsel. Overwegen we Ijovengenoemde factoren, dan zal een economisch ver-antwoorde uierzicklenbestrijding aan dc volgende voonvaarden moeten voldoen:

1. 4 ?¤ 6 maal por jaar dient een kweekprocf uit de busmelk tc wordenverricht, waarbij men zich diagnostisch zal moeten beperken tot Strep-tokokken. Bij de bedrijven met positieve busmonsters wordt uit kwar-tiermonsters gekweekt, waarbij tegelijk op andere bacteri??n wordt on-derzocht. Deze monsters zullen genomen moeten worden door hiertoeopgeleide personen, die tevens enkele gegevens over het bedrijf, metname inzake aankoop, herhaald optreden van mastitis, slechte standenen klauwverzorging, kunnen verzamelen. 2. Op de probleembedrijven dient een diergeneeskundig onderzoek teworden ingesteld, dat voor de eerste maal voor gemeenschappelijkerekening moet worden genomen. 3. De benodigde antibiotica mcK-ten op zeer billijke wijze beschikbaarworden gesteld, b.v. door de zuivelfabrieken, die deze via de dieren-artsen betrekken. Deze beschikbaarstelling dient ook tc gelden

voorindividuele aanvragen buiten het regelmatig onderzoek om. De vee-houder heeft hierbij het recht op monstern.ame; tevens is deze handcling voorwaarde voor het verkrijgeti van alle faciliteiten. De antibioticamoeten of door de dierenarts of door een daartoe opgeleid persoonworden ingebracht. N.B. Dc monstername vooraf heeft twee voordelen: a) het kweken van de bacterie wordt niet geremd en dc juiste aardvan de ontsteking kan worden vastgesteld. b) de fabriek wordt ingelicht over het gebruik van antibiotica. 4. Zo mogelijk worden voor recidiverende, resp. ongeneeslijke gevallenuitstootpromics, na verplichte droogspuiting van de uier, beschikbaargesteld. 5. Van ingekochte dieren wordt zo snel mogelijk een kocmonstcr in hetonderzoek betrokken. 6. Bij herhaald positieve uitkomsten en onvoldoende medewerking dienteen fikse kwaliteitsaftrek te worden toegepast. 7. Ruime voorlichting ter plaatse

over stalinrichting, hygi??ne bij het mel-ken, dc melktechniek en de voeding (stal- en voederadviseurs).



??? REFERATENZootechniek Het geboortegewicht van kalveren. A n g e 1, H. en J. P O 1 y, Facteurs affectant le poids ?¤ la naissance des veaux. Annales de Zootechnie 5 (1956) no. 1, pag. 81â€”95. .\\an de hand van de literatuur wordt door schrijvers een overzicht gegeven van de verschillende factoren, die van invloed zijn op het geboortegewicht van de kalveren. 1. Het jaar. Van jaar tot jaar kunnen verschillen optreden, die grotendeels opvoedingsinvloeden zijn terug te voeren. Het is vrij moeilijk de grootte van dejaarinvlocd te bepalen, doordat bijv. het ene jaar meer stierkalveren geborenworden dan in het andere. 2. Het jaargetijde. Bij vleesshorthorns werd gevonden dat de duur van de draag-tijd samenhangt met het jaargetijde en deze omstandigheid oefent dan indirectinvloed op het geboortegewicht uit. De in de herfst geboren kalveren waren danook het zwaarst, terwijl de lichtste kalveren

in het voorjaar geboren werden,maar de kortste draagtijd werd waargenomen bij in de zomer geboren kalveren.Niet alle verschillen waren echter significant. 3. Leeftijd der moeders. Kalveren van 2-jarige moeders zijn lichter dan kalverenvan oudere dieren. Verder vinden de meeste onderzoekers een toename van hetgeboortegewicht tot 6 ?¤ 10-jarige leeftijd van de moeder. In Amerika werd eencorrelatieco??ffici??nt tussen de leeftijd van de moeder en het gewicht van stier-kalveren gevonden van 0.45 en voor vaarskalveren 0.35. Anderen konden behalvede lichtere kalveren vafi vaarzen, geen verband tussen geboortegewicht en leeftijdder moeders aantonen. 4. Gewicht der moeder. Over het algemeen vond men een positieve correlatie tussenhet gewicht van de moeder en het gewicht van het kalf (vari??rend van -f 0.40tot -f 0.56). Wanneer echter het gewicht der kalveren van eenzelfde moedermet

het gewicht van de moeder in verschillende jaren werd vergeleken, bleek decorrelatieco??ffici??nt van geen betekenis te zijn (r = 0.08). 5. Duur van de draagtijd. Deze kan bij verschillende rassen nogal vari??ren enwanneer men dieren van verschillende rassen vergelijkt, dan is cr geen verbandtussen het geboortegewicht en de lengte der draagtijd. Bij vergelijking vandieren van eenzelfde ras zijn echter vrij hoge corrclatieco??ffici??nten gevonden(r = 4- 0.4). 6. Duur van de draagtijd, gewicht van de moeder en nummer der afkalving.Voor deze drie factoren is een multiple correlatie gevonden van 0.62. Dc par-ti??le co??ffici??nten bleken te zijn 0.58 voor duur van de draagtijd, 0.28 voornummer der afkalving en 0.19 voor het gewicht van de koe vlak na de partus. 7. Invloed van de moeder (â€žrepeatability"), dus de kans dat als een koe eenvaarskalf heeft gebracht, ze dat een volgende keer weer zal

doen. Berekeningendie hierover zijn uitgevoerd, hebben over het algemeen tot een negatief resultaatgeleid. 8. Geslacht van het kalf. Bij sommige rassen zijn de sticrkalvcren significant zwaar-der dan de vaarskalveren, bij andere rassen (dairy Shorthorn) kan dit nietworden bewezen. 9. De vader van het kalf. Sonnnige stieren verwekken significant zwaardere kalverendan andere bij dezelfde koeien. (Dit kan een kwestie van de lengte der draagtijdzijn, omdat, ook in ons land, is aangetoond dat sommige stieren een lange drachtkunnen veroorzaken. Ref.). 10. Het ras. Hier bestaan grote verschillen. Jersey-, Guernsey- en Ayrshire-kalverenzijn lichter dan kalveren van het zwartbonte ras. De laatste zijn ook zwaarderdan kalveren van zuivere vlecsrasen als Aberdcen Angus, Hereford en BeefShorthorn.



??? Het geboortegewicht is vooral in twee opzichten van betekenis. Enerzijds is proef-ondervindelijk gebleken, dat zwaardere kalveren gemiddeld sneller groeien dan nade geboorte, wat vooral voor dc vleesrassen erg belangrijk is, anderzijds geven zwarekalveren meer moeilijkheden bij de geboorte. Dit laatste is voor melkrassen z?? be-langrijk ,dat men hier zelfs de voorkeur moet geven aan lichtere kalveren bovenzware. DE GROOT Suiker in varkensvoer. Legagneur E. Samon en R. F?Švrier. Les pr?Šf?Šrences d\'alimentation duporcelet. Le sucre dans les aliments porcelets. Annales de Zootechnie 5 (1956) no. 1,pag. 73-79. Omdat de laatste tijd, vooral van Amerikaanse zijde, beweerd wordt, dat de voedsel-opname door zogende biggen zou stijgen en daardoor de groei zou worden bevorderdals 5â€”20% suiker aan het meel werd toegevoegd, hebben schrijvers een viertalproeven genomen. I Acht

tomen hadden de keus uit drie soorten voer: n.1. korrels met 20, 10 en 0%suiker. De biggen waren bij dc zeug, maar konden bij de voerbakjes komen, dieniet voor de zeug bereikbaar waren. De biggen namen in de periode van 15â€”30dagen na de geboorte van de korrels met 20% suiker 15.59 kg. op, van de korrelsmet 10% suiker slechts 3.96 en van de korrels zonder suiker 3.68 kg., hetgeeneen zeer significant verschil betekende tussen de eerste en de beide laatstekorrelsoorten. De laatste beide onderling verschilden niet. Deze proef is nog eens herhaald met dien verstande, dat slechts keus werd ge-geven tussen korrels zonder suiker en met 10% suiker, waarbij de suiker omde korrels in plaats van in de korrel werd aangebracht. De biggen van 4 tomennamen tussen 15 en 35 dagen hiervan resp. 14.86 cn 41.75 kg. op, hetgeen eensignificant verschil betekende in het voordeel van de gesuikerde

korrels. II Daarna kregen 10 tomen biggen de keus tussen korrels waarin 10 % suikerwas opgenomen, resp. aan de oppervlakte cn gemengd door de inhoud, Tussen15 en 30 dagen werden hiervan door dc biggen opgenomen resp. 25.56 en 5,36kg, een zeer significant verschil ten gunste van de korrels waarbij de suikeraan de buitenkant zat. Hl Bij de volgende proef kregen de biggen van 8 tomen de keus tussen 3 soortenkorrels, waarbij 3,5 en 10% suiker aan de oppervlakte der korrels was aan-gebracht. De opname bedroeg tussen 10 en 30 dagen resp. 8.15, 11.17 en26.88 kg. Bij berekening bleek dat het eerste verschil wel, het tweede nietsignificant was. Dit laatste was een gevolg van het feit dat bij een vrij grootdeel der tomen de biggen van beide korrelsoorten ongeveer evenveel opnamen;slechts een enkele toom had uitgesproken voorkeur voor 10% suiker.IV Tenslotte werden twee groepen van

9 tomen genomen, resp. met totaal 79 en 71biggen, waarvan dc ene korrels m?¨t en de andere korrels z??nder suiker terbeschikking hadden. De eerste groep nam van 10 tot 35 dagen per big 0.55, detweede 0.18 kg korrels op. De biggen die geen suiker kregen, wogen toen zc10 dagen oud waren 2.703 kg, op 5 weken 6.981 kg cn bij het spenen 14.513 kg,dc biggen die wel suiker kregen 2.458 kg toen ze 10 dagen, 7.196 kg toen ze7 weken waren en 15.851 kg toen ze gespeend werden, waaruit dus volgt, datde betere opname gepaard gaat met een betere groei. 2 kg meer voer opgenomentot de datum van spenen, had dus 1 kg meer lichaamsgewicht opgeleverd, hoewelde suikcrtocdiening (om economische redenen) op dc leeftijd van 5 weken wasstop,gezet. Waarschijnlijk zou het groeiverschil nog groter geweest zijn als tot7 weken gesuikerde korrels zouden zijn gegeven. DE GROOT



??? BOEKBESPREKING J. Schmidt, e.v. Patow und J. Kliesch: Z?œCHTUNG, ERN?„HRUNGUND HALTUNG DER LANDWIRTSCHAFTLKIHEN HAUSTIERE. BrsondrrrrTril, siebente, neubearbeitete Auflage 1957. 423 Seiten mit 198 .\\bbildungen; PaulParey, Â? ?’ 28,â€”. Het is onmogelijk om in ren boek van 423 pagina\'s, dat nog mrt talrijke foto\'s is ver-lucht, de exterieur- en raskennis, voeder- en gezondheidsleer en de bijzondere teeltvan rund, paard, .schaap, geit en kip uitputtend te behandelen. Bij de beoordelingvan dit boek zal men er daarom rekening mee moeten houden, dat het alleen drbedoeling van de auteurs is geweest om ren leerboek voor studenten en landbouwerssamen te stellen, dat in begrijpelijke taal kort en bondig het belangrijkste uit de be-sproken onderwerpen naar voren brengt. Wrdrr is het van belang te beseffen, dat dit boek in de eerste plaats bestemd is voorDuitsland

en in het bijzonder datgene wil geven wat voor de Duitse student resp.veehouder van belang geacht wordt. Dit â€žDuitse" karakter van het bock spreekt wrl zeer duidrlijk uit de gedeelten, diehandelen over raskennis. Van de nmderrassen worden namelijk alleen de in Duitslandvoorkomende behandeld, trrwijl de buitenlandse afgedaan worden in 8 foto\'s, n.1. fivan Engelse rassen en 2 van Franse rassen. Bij de varkens, paarden, schapen, geiten en kippen worden ook alleen de in Duitslandvoorkomende genoemd. \\\'oor Nederland zou het hork als leerboek dan ook aanmerkelijk in waarde winnen,wanneer in kort bestek ook dc belangrijkste buitenlandse rassen werden behandeld.Maar ook voor Duitsland moet het toch van belang zijn, dat men enige kennis draagtvan wat rr in het buitenland gebeurt. Verder zal men het roodbonte laaglandvce tochmoeilijk kunnen behandelen zonder te wijzen op de

betekenis van het Ned. Maas-Rijn-IJsselveeslag en is de hoogstaande Deense varkenshouderij toch ook voor Duits-land van belang. Wat ten aanzien van het onderdeel raskcnnis werd opgemerkt, geldt ook voor deandere onderdelen: teelt, voeding en verzorging.Alles is op Duitsland ingesteld. Hoezeer men zich verder heeft moeten beperken, blijkt ook nog hieruit, dat wat de.gezondheidsleer betreft de stalbouw, dus ook de open loopstal, niet behandeld wordt.Opmerkelijk is, hetgeen ook in Nederland ter harte .genomen moet worden, dat dr7r druk in vergelijking met de 6c, verrijkt werd met een hoofdstuk omtrent dr br-trkenis der rundveeproduktie. In ren tiental pagina\'s wordt dit onderdeel kort enbondig beschreven mrt als eindconclusie t.a.v. de fokrichting van de â€žmelk-vlrrs-runderen", dat gezocht moet worden naar stieren, dir naast ren gordr vrrrrving watde melkproduktie brtrrft, ook

nakomrlingen geven die na 5â€”6 lactatiriK-rioden nogvlrrs van goede kwalitrit leveren. In dit verband is ook van belang, dat men de Angler, vroeger ren mclkras bij uit-nemendheid, thans ook als melk-vlrrsrund wil fokken. Voor de kippenhoudrrs is van belang, dat in de 7e druk ook enige aandacht aanhet kunstmatig broeden wordt geschonken. Resumerende kan gesteld worden, dat het bock in ren kort bestek ren .gord inzichtgeeft in het exterieur, de teelt en de vording van dc in Duitsland voorkomende land-bouwh\\iisdieren, waarbij vele gedeelten ook voor Nederland van belang zijn.Behalve aan de tekst is dit ook te danken aan de vele .goede afbeeldingen met nameop het gebied van verschillende exterieur-onderdclen. Voor een ieder, die zich inkorte tijd op de hoogte wil stellen van in Duitsland heersende omstandigheden of op-vattingen op het gebied van de veeteelt, die dikwijls veel

overeenstemming vertonenmet die van Nederland, is dit vlot geschreven boek een goede gids. HOEKSTRA



??? VRAAG EN ANTWOORD Tegengaan van hoornvorming.VRAAG No. 2: Wflkc is de meest practische methode om bij stierkalveren, welke later gecastreerdworden en aangehouden worden tot een leeftijd vanÂ? 3 jaar de hoornvorming tegentc gaan? Indien dit mogelijk is met bepaalde caustische stoffen, bestaat hiertegen danbezwaar uit het oogpunt van dierenbescherming? ANTWOORD: De meest practische methode om hoornvorming bij jonge kalveren tegen te gaan isde vernietiging van de hoornaanleg in dc eerste 10 dagen na de geboorte.Over het algemeen wordt aan het opbrengen van caustica op de plaats van de hoorn-aanleg de voorkeur gegeven boven het door â€žbranden" vernietigen van deze aanleg.In het laatste geval dient de behandeling tc worden ingeleid met een lokale infil-tratie-anesthesie dan wel een geleidingsanesthesic van de nervus cornualis. Tegenhet opbrengen van

caustica kan uit het oogpunt van dierenbescherming geen bezwaarworden gemaakt. In Engeland waar deze methode veelvuldig wordt toegepast, heeft een speciale com-missie zich met de problemen der onthoorning bezig gehouden en zij is tot de conclusiegekomen (welke conclusie door een vergelijkend onderzoek in Amerika is bevestigd)dat aan antimoon trichloride als causticum de voorkeur moet worden gegeven, inhet navolgende recept: 28 % antimoontrichloride, 7 % acidum salicylum, 0,5 % collodion.Nu rondom de hoornaanleg wat vaseline te hebben aangebracht, worden de opper-vlakkige epithecllagen wat weggekrabd, waarna met een stevig penseeltje de op-lossing in de hoornaanleg wordt ingewreven en wel in zodanige hoeveelheid, dat naindrogen een duidelijke â€žfilm" de hoornaanleg bedekt. Mocht bij controle na 48â€”72 uur blijken, dat de film verdwenen is, dan dient op-nieuw enig

causticum tc worden opgebracht. Vreemd voorwerp in de oesophagus.VRAAG No. 3: Is het in de praktijk overbodig (en misschien ongewenst) ter verwijdering van corporaaliena uit de oesophagus vlak achter de pharynx met de hand deze voorwerpen teverwijderen, gezien de beschikbare instrumenten (draadlus, welke eventueel terplaatse kan worden gemaakt uit â€žschrikdraad")? ANTWOORD: De manuele verwijdering van vreemde voorwerpen uit de oesophagus direct achterde pharynx kan in dc praktijk in het bijzonder bij onvoldoende fixatiemogelijkhcdenvan de pati??nt gevaren voor de operateur opleveren en onder omstandigheden,afhankelijk van de beschikbare ruimte in mond- en keelholte zelfs onmogelijk blijken.De toepassing van deze methode, die niet direct als overbodig, maar in bepaaldegevallen wel als ongewenst kan worden aangemerkt, kan inderdaad met succes ver-vangen worden

door het inbrengen van dc draadlus volgens Brens.De omvang en vorm van het einde van de draadlus kan aangepast worden aan deomvang en vorm van het te verwijderen voorwerp en zoals de vragensteller opmerkt,zonodig van ter plaatse aanwezig daartoe geschikt materiaal worden gemaakt.Evenals bij het inbrengen van de verschillende modellen slokdarmsondes het geval is,zal ook het manipuleren met de draadlus met de nodige voorzichtigheid moeten ge-beuren; perforaties zijn ook hiermee mogelijk.



??? VARIA Het fokdoel in Denemarken. Prof. Hansen-Larsen is van mening, dat het thans na te streven doel in de rundvee-fokkerij is een koe van 700 kg. te fokken, die 7000 liter melk geeft met een vet-gehalte van 4% en op 7-jarige leeftijd nog vlees van goede kwaliteit levert. Der Tierz??chter 8, 546, \'56. Melk van niet drachtige dieren. Dr. P. J. Ozink van de â€žUniversity of Minnesota\' meldt, dat na inspuiting vanstilboestrol een progesteron gedurende 4 maanden de volgende producties verkregenworden : bij een Holstein-Friese Kween 59 kg. botervet in 178 dagen;bij een Jersey vaars 56 kg. botervet in 123 dagen; bij een Jersey koe, die reeds 2 kalveren gehad had, 124 kg. botervet in 213 dagen.De kosten van de hormooninspuitingen bedroegen 3.5 dollars. The Kraftsman, Winter 1955. Achteruitgang van de konijnenhouderij in West-Duitsland. De algemene verbetering der

levensomstandigheden heeft geleid tot een achteruitgangvan de konijnenhouderij in West-Duitsland. Thans komen nog Â? 300.000 konijnenvoor. De Tierz??chter 8, 516, \'56. Landras versus Groot Yorkshire in Ierland. In Ierland heeft men om veterinair-hygi??nische redenen de invoer van varkens vanhet Deense landras verboden. Uit Noord-Ierland zijn echter enkele dieren binnengesmokkeld. Een boer, die een landrasbeer hield, werd in verband hiermede voor de rechtbankgebracht, waar hij verklaarde landrasvarkens te willen fokken, omdat hij hiermee winstkon maken en met de Groot Yorkshire\'s niet. Farmer and Stockbreeder 24-7-\'56. Koek en ei zijn (met iemand of iets). In de beste verstandhouding leven, op zeer goede voet staan of omgaan met-, dikbevriend zijn; het is tussen die twee ook geen koek en ei, zij staan niet op goedevoet met elkaar; van zaken: geheel in orde zijn, naar wens

gaan. De uitdrukking berustwaarschijnlijk hierop, dat eieren bij het koeken bakken een onmisbaar bestanddeelvan het beslag zijn, zodat deze twee begrippen onverbrekelijk met elkaar zijn ver-bonden. Vergelijk Zuidne-derlands: \'t is zoetemelk tussen die twee. VergelijkFrans: ??tre ensemble ?  pot et ?  r?´t; ??tre bras dessus, bras dessous; Hoogduits: einKuchen und ein Mus sein; Hand und Handschuh sein; ein dickes Ei met einanderhaben; Engels: to be hand and (of in) glove, cup and cap, like finger and thumb. Voeding 15-6-\'56.



??? MKDEDELINGEN VAN DE VETERINAIRE HOOFDINSPECTIEVAN DE VOLKSGEZONDHEID V leeskeuringsbesluit. Alhoewel het Koninklijk besluit van 14 januari 1957, Stb. 29, ter vervanging vandat van 5 juni 1920, Stb. 285, blijkens het gestelde in artikel 63 eerst op een naderdoor de Kroon te bepalen tijdstip in werking zal treden, is het wellicht niet vanbelang ontbloot deze algemene maatregel van bestuur, welke zal worden aangehaaldonder de titel van â€žVleeskeuringsbesluit", aan een korte beschouwing te onderwerpen.De reden, waarom het betreffende Koninklijk besluit voorlopig niet van kracht zalworden, is gelegen in het feit, dat een aantal Ministeri??le beschikkingen nog moetworden voorbereid. 1. Op grond van het bepaalde in de artikelen 26 en 28 zal de Minister nadere voor-schriften geven met betrekking tot hetgeen bij de keuring v????r het slachtenonderzocht moet worden, alsmede

op welke wijze de keuring n?¤ het slachtenzal moeten geschieden. Deze beschikking, welke de naam zal dragen van â€žonder-zockingsregulatief", dient ter vervanging van hetgeen in het Koninklijk besluit van5 juni 1920 in de artikelen 23 tot en met 35 op zeer eenvoudige, doch ook opzeer onvolledige wijze is weergegeven. Verwacht mag worden dat het onder-zoekingsregulatief binnenkort in de Staatscourant zal verschijnen. 2. In de artikelen 31 en 33 wordt bepaald, dat de Minister regelen zal geven voorde te nemen keuringsbeslissing. Momenteel zijn deze vastgelegd in de beschikkingvan 28 juni 1939, Stcrt. 127, het zogenaamde keuringsregulatief. Dit wettelijkevoorschrift zal worden omgebouwd en aangepast aan de huidige inzichten. 3. .-Mie bestaande beschikkingen omtrent de merking van slachtdieren en van vleesworden krachtens artikel 50 vervangen door ?Š?Šn nieuwe beschikking, waarintevens

wordt voorgeschreven op welke plaatsen van het vlees merken moetenworden aangebracht. Momenteel is dit geregeld in artikel 50 van het Koninklijkbesluit van 5 juni 1920 met een nadere uitwerking in de gemeentelijke verorde-ning. Een algemene landelijke regeling zal daarvoor dus in de plaats komen.In deze beschikking, welke zou kunnen worden aangeduid als â€žmerkenbeschikkingVleeskcuringswet", worden tevens modellen van de te gebruiken merken gegeven,regelen gesteld omtrent het gebruik van het brandstempcl, alsmede omtrent deaard en de samenstelling van de voor het stempelen aan te wenden kleurstof-oplossing. 4. Uit hoofde van de artikelen 52, 54 en 57 zal een Ministeri??le beschikking het lichtzien, waarin voorschriften zijn vervat omtrent de bewaring en het vervoer vanvoorwaardelijk goedgekeurd vlees v????r de bruikbaarmaking, de vorm waarin ende wijze waarop gesteriliseerd

vlees aan de verbruiker mag worden afgegeven,alsmede de wijze waarop invriezen en flamberen van vlees zal mogen geschieden. Wanneer de laatste van de vier aangeduide beschikkingen in de Staatscourant zalzijn verschenen, is het tijdstip aangebroken, waarop het Koninklijk besluit van 14januari 1957, Stb. 29 tegelijk met deze uitvoeringbesluiten van kracht kan worden.Edoch een tweetal artikelen van het Koninklijk besluit zullen eerst later in werkingtreden, te weten 38 en 58. Zowel voor de ingebruikneming van het nieuwe stempelmerk in ronde vorm, tervervanging van het rechthoekige goedkeuringsmerk, als voor de voorschriften, gesteldbij vervoer van vlees, zal op economische gronden een overgangstermijn in achtmoeten worden genomen. De artikelen 44 en 62 van het Koninklijk besluit van 5 juni 1920 blijven derhalvena de inwerking-treding van het nieuwe Koninklijke besluit voorlopig nog

vankracht. De ontwerp verordening op de keurigsdienst van vee en vlees zoals deze bij rond-schrijven van de toenmalige Minister van Arbeid van 13 juli 1921 no. 340 E, af-deling Volksgezondheid aan de Colleges van Gedeputeerde Staten van de verschil-



??? lende provincies is rondgezonden, ten einde te dienen als richtsnoer voor de samen-stelling van de gemeentelijke wetgeving op dit gebied, is niet alleen verouderd â€”men denke slechts aan de bepalingen omtrent doorvoer van vlees â€” doch bovendienbevat dit ontwerp bepalingen, welke de rijkswetgever bij de nieuwe voorschriftenaan zich heeft getrokken, zoals onder meer het aangeven van de plaatsen, waar destempelmerken op het vlees moeten worden aangebracht. De nieuwe wettelijke bepalingen hebben derhalve tot gevolg dat ????k de gemeentelijkeverordeningen op de keuringsdienst van vee en vlees alle op tle helling zullen mot tenkomen. Ter bevordering van de uniformiteit en ter verlichting van de taak van de gemeente-besturen zal een nieuwe ontwerpverordening op de gebruikelijke wijze ter kennis van<ie gemeentebesturen worden gebracht. Na deze algemene ori??ntering,

omtrent datgene wat met de inwerkingtreding vanhet nieuwe Koninklijke besluit verband houdt, nog enige opmerkingen aangaandede inhoud van dit besluit, hetwelk in hoofdzaak is een uitwerking van de regelengesteld in artikel 18 van de Vleeskeuringswet. Dit laatste houdt in dat aan dc grotelijn van het besluit van 5 juni 1920 niets veranderd kon worden.Verschillende artikelen zijn derhalve slechts juister gesteld, dan wel uitvoerigerweergegeven of in overeenstemming gebracht met een gewijzigde zienswijze.De noodzakelijkheid van wijziging van de gemeentelijke verordeningen op dit terreinspreekt ook uit de inhoud van artikel 15. Men vergelijke daartoe het derde lid daar-van met artikel 11 van de huidige ontwerpverordening. Een bevordering van de hygi??ne ten aanzien van de personen die slachten of bij hetslachten behulpzaam zijn, komt duidelijk tot uiting in artikel Ki.In de artikelen 18 tot en

met 24 worden omtrent de toestand, waarin een geslachtdier moet verkeren, totdat met de keuring wordt begonnen, de puntjes op dc i gezet.De nadruk wordt erop gelegd, dat behoudens enkele met name genoemde uitzonde-ringen de organen met hun natuurlijke hechtmiddelen aan het slachtdier verbondenmoeten blijven tot het tijdstip dat de keuringsambtenaar toesteinmin.g geeft tot hetlossnijden daarvan. Speciaal wordt de aandacht gevestigd op de inhoud van artikel 29 en wel in hetbijzonder met het oog op het voorkomen van miltvuur, waarvan de diagnose doorhet gebruik van antibiotica niet eenvoudiger is geworden. Even moge worden stilgestaan bij artikel 38. Bij inwerkingtreding van dit artikel zalin vleeskeuringsdiensten, waar de gezinsslachtin.gen niet alle plaats vinden in slachte-rijen als bedoeld in artikel 19 van de Vleeskeuringswet, het thans in gebruik zijnderechthoekige

goedkeuringsmerk worden gehandhaafd. In deze diensten zal alsdan dit goedkeuringsmerk worden aangewend voor gezins-slachtingen, welke aan huis worden geslacht en gekeurd. Verwacht mag worden datde invoering van twee soorten goedkeuringsmerken remmend zal gaan werken op hetslachten aan huis, althans het in de handel brengen van vlees afkomstig van aan huisgeslachte en gekeurde gezinsslachtingen zal doen afnemen. Ter voorkoming van misverstand zij cr op gewezen, dat in de tekst van artikel 40,waarin het stempelmerk voor vrijbankvlees omschreven is, bij het afdrukken van hetKoninklijk besluit in het Staatsblad een drukfout is geslopen. In stede van â€žde lettersVG" moet worden gelezen â€žde letters VGT". De materie van het merken van vlees, hetwelk moet worden ingevroren hetzij terplaatse, hetzij in een andere vleeskeuringsdienst, is geregeld in artikel 42.Geheel

nieuw is dc inhoud van artikel 43, waarbij aan de rij van stempelmerken eennieuwe wordt toegevoegd, te weten het onderzockmerk. Door het bepalen, dat vlees bij de keuring ni het slachten van een merk moet wordenvoorzien als omschreven in genoemd artikel, indien de keuringsbeslissing om een ofandere reden wordt uitgesteld, wordt het aantreffen van ongemerkte geslachte dieren,waarvan de keuringsuitspraak niet direct na de keuring plaats vindt, als een na-latigheid gesignaleerd. Het reeds in verschillende vleeskeuringsdiensten gebruikte merk door de keurings-220



??? ambtenaar te plaatsen ten bewijze dat het slachtdier door hem onvoorwaardelijk werdgoedgekeurd verkrijgt in artikel 47 een wettelijke basis. in artikel 48 wordt bepaald wie, eventueel onder welke omstandigheden, de bevoeg-den zijn voor het aanbrengen van wettelijke merken, alsmede dat deze merkenbuiten het bereik van onbevoegden dienen te blijven. In Hoofdstuk X, te weten de artikelen 53 en 54, inzake de wijze waarop voorwaar-delijk goedgekeurd vlees mag worden bruikbaar gemaakt voor voedsel, wordt ge-tracht het door middel van sterilisatie geschikt gemaakte vlees scherper tc scheiden\\an het onvoorwaardelijk goedgekeurde vlees en dc daaruit bereide vleeswaren.In de onder ten vierde aangekondigde Ministeriele beschikking zal deze materienader uitgewerkt worden. In artikel 56 wordt de verkoop in het klein onder toezicht duidelijker omlijnd.In artikel 58 worden regelen gesteld bij het

vervoer van vlees. Niettegenstaande ditartikel voorlopig nog buiten werking zal blijven, is het toch van belang dat vandc inhoud daarvan goede nota wordt genomen. Zij, die bij het vervoer van vleesdoor het bezit van transportmiddelen op enigerlei wijze betrokken zijn, zullen goedd??en zich op dc voorschriften, neergelegd in artikel 58, tc gaan instellen. Kcurinp-dierenartsen kunnen daarbij in het belang van hygi??ne cn economie een belangrijkerol spelen door belanghebenden zoveel mogelijk van voorlichting tc dienen.Door een inzicht te geven in dc samenhang met dc nog tc verschijnen wettelijke voor-schriften en een greep tc doen in de bepalingen van het besluit zelve, wordt middelsdeze gecomprimeerde beschouwing gepoogd belangstelling op tc wekken voor en debestudering tc bevorderen van deze voor kcuringsdicrenartsen zo lezenswaardige ma-terie. Vleeskeuring betekent niet alleen keuren van

vlees, doch omvat evenzeer de bevor-dering van de hygi??ne ten aanzien van een zo kwetsbaar produkt als vlees nu eenmaalis. Het nieuwe besluit ademt mede deze geest. MEDEDELINGEN VAN DE \\\'EEARTSENIJKUNDIGE DIENST Voor de uitvoering van het Expanded Technical .Assistance Program onder auspici??nvan dc Food and Agriculture Organization (F.\'\\0) van de Verenigde Naties wordteen dierenarts-deskundige op het gebied der Zoonosen gevraagd, voor uitzendingnaar Argentini??. De duur van de uitzending zal ongeveer 4 maanden bedragen. .M naar gelang van dc ervaring van de deskundige bedraagt het salaris 6850â€”7300U.S. dollars per jaar. Dc tegenwaarde hiervan wordt â€” belastingvrij â€” in het landvan herkomst op bankrekening gestort. Voor het verblijf in Argentini?? wordt door dc Technical Assistance Board een dag-toelage toegekend, terwijl reiskosten in Argentini??

voor rekening van de Argentijnseregering zijn. Medische verzorging is vrij cn dc dc.skundige wordt verzekerd tegen driemaal hetjaarsalaris. Reiskosten naar het land van bestemming en terug zijn voor rekeningvan de FAO. De werkzaamheden bestaan uit het adviseren en behulpzaam zijn van dc Argentijnseregering bij de controle op het gebied der Zo??nosen. Meer in het bijzonder zal dcdeskundige belast worden met een onderzoek naar dc aard en dc verliezen in dc dier-lijke procluctic, welke veroorzaakt worden door Zo??nosen en een methode tc ont-wikkelen ter vermindering van deze verliezen.Kennis van Spaans naast Engels verdient aanbeveling. De expert zal worden verbonden aan dc Zo??nosen-afdcling van het Ministerie vanLandbouw van de Argentijnse republiek. Aanmeldingen voor deze post moeten binnen tien dagen worden gezonden naar dedirecteur van de Vecartsenijkundige Dienst,

Prins Mauritslaan 99, \'s-Gravenhage.



??? MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE Bureau: Rubenslaan 123, Utrecht. Tel. 030â€”11413. Gironummer 511606 ten namevan de Maatschappij voor Diergeneeskunde. VAN HET SECRETARIAAT Contributie 1957. Bij de verschijning van deze aflevering is de periode waarin de contributie voor hetjaar 1957 moet worden voldaan, weer bijna verstreken. Immers uiterlijk 1 aprildient de contributie, die maximaal ?’ 75,â€” bedraagt, te zijn overgemaakt; tot diedatum bestaat overigens nog gelegenheid tot nadere vaststelling van het te betalenbedrag. Degenen, die onder de reductieregeling vallen, kunnen nog tot uiterlijk 1 april a.s.gebruik maken van deze mogelijkheid door de nodige gegevens in te zenden bij hetbureau van de Maatschappij voor Diergeneeskunde. Voor nadere bijzonderhedenwordt nogmaals verwezen naar de uitvoerige toelichting op de achterzijde van decontributie-

nota, die als bijlage van dc aflevering van het Tijdschrift voor Dier-geneeskunde van 1 januari j.l. is toegezonden. Slechts een klein aantal leden heeft de contributie nog niet voldaan; deze ledenwordt nogmaals dringend verzocht dit nu zo spoedig mogelijk te doen. Di??s Natalis en Universiteitsdag 1957. Op vrijdag 29 en zaterdag 30 maart vindt de viering van de Di??s Natalis, resp. deUniversiteitsdag 1957 plaats. Blijkens mededelingen van het bureau van het Utrechts Universitcitsfonds, is aanalle dierenartsen een programma met aanmeldingsformulier verzonden.Uitdrukkelijk zij vermeld, dat niemand kan worden toegelaten tot de bijeenkomstin de Domkerk op 29 of 30 maart, dan wel tot de receptie van de Senaat op 29of de ontvangst in de Aula op 30 maart, die niet in het bezit is van een toegangs-kaart. Opgave op het toegezonden formulier zal daarom zo spoedig mogelijk, in ieder gevalv????r

17 maart 1957, worden ingewacht. Alleen dan is men verzekerd van een plaats!Het programma vermeldt o.a.: Donderdag 28 maart 1957 17.00â€”17.45 uur Samenkomst in dc Pieterskerk onder de auspici??n van de R.K. Studentenparochie en het Utrechts Oecumenisch C\'onvent.Het Utrechts Byzantijns Koor zal kerkelijke gezangen ten gehorebrengen. Daarna zullen Ds. Beker en Pastoor N. Vendrik iedergedurende 10 minuten spreken. Dit zal worden gevolgd doorBijbellezing, waarna dc bijeenkomst zal worden gesloten metsamenzang. 20.00 uur TIVOLI, I.epelenburg. DIES-CONCERT. tc geven door het Utrechts Studenten Koor en Orkest onderleiding van Hans Brandts Buys.Plaatskaarten voor dit concert zullen worden toegezonden na overmaking van ?’ 2,25per plaats op postrekening 512940 t.n.v. de Fiscus van het U.S.K.O. te Utrecht.Introductie is mogelijk! Aanvragen moeten direct na het

verschijnen van dit blad worden gedaan.Vrijdag 29 maart 1957 DIES NATALIS10.30 uur Stadsschouwburg. Bijeenkomst te organiseren door de samenwerkende studenten-organisaties.



??? 14.00 uur Domkerk. Rede ter herdenking van de Dies Natalis door de Rector Magni-ficu.s, Prof. Dr. H. W. Obbink.Verlening van eredoctoraten. 15.45 uur Universiteitsgebouw. â–  Receptie van de Rector Magnificus en van de Eredoctores. 20.00 uur Vertoning van dc universiteitsfilm â€žHora est" in het Hyg. Lab., Cath. Singel 59. Zaterdag 30 maart 1957 UNIVERSITEITSDAG. De verschillende sectievergaderingen beginnen om 10.30 uur enworden na een lunchpauze voortgezet te 14.00 uur.Faculteit der niergcneeskunde Kliniek voor Heelkunde der Grote Huisdieren, Biltstraat 172. 10.30 uur Prof. Dr. J. D. Verlinde: Toxoplasmose bij mens en dier. Besmetting van de mens en van verschillende diersoorten metToxoplasma gondii leidt meestal tot asymptomatische toxoplas-mose. Klinisch manifeste toxoplasmose komt onder verschillendeziektebeelden voor, meestal echter als subacute enccfalitis,

veelalgecombineerd met afwijkingen van dc ogen, milt, lever en lymf-klieren. De congenitale vorm bij pasgeboren kinderen, die meestaldodelijk verloopt, is het beste bekend. Dc waarde van de diagnos-tische parasitologischc en serologische onderzoekingen is dan ookvoornamelijk aan dit ziektebeeld bestudeerd en uit de daarmedeverkregen gegevens kan worden afgeleid, onder welke andereziektebeelden deze protozoaire infectie zich kan manifesteren.Door epidemiologisch, parasitologisch en serologisch onderzoekkonden in Nederland co??ncidcrende Toxoplasnia-infccties bijmens en bij huisdieren in zijn onmiddellijke omgeving wordenopgespoord. De wijze van besmetting is niet met zekerheid be-kend, maar door experimenteel onderzoek lijkt een besmettingdoor krabben, bijten of likken van dieren, die Toxoplasma uit-scheiden, eventueel ook besmetting per os met voedingsmiddelenvan dierlijke

oorsprong, wel aannemelijk. 16.00 uur Algemene bijeenkomst in de Domkerk. Welkomstwoord door de Voorzitter van het Utrechts Universi- tcitsfonds. Prof. V. J. Koningsberger. Rede van Prof. Dr. I\'. J. J. Buytendijk over; â€žSmaak". Zij, die door ?Š?Šn of andere omstHiuligiicid geen ijrograinina met aanineldingsforinulierhebben ontvangen, kunnen dit p.o. aanvragen bij het bureau van dc Maatschappij. Argentini??. In F.A.O.-vcrband kan voor de duur van vier maanden een Nederlands deskundigeop het gebied van de zo??nosen worden uitgezonden naar Argentini??.Nadere inlichtingen en/of sollicitaties bij het bureau voor Internationaal TechnischeHulp, van Alkemadclaan 500, \'s-Gravenhage. Fel. 01700â€”184000. Enting tegen infekticuzc bronchitis. In verband met de prijsverlaging van de entstof tegen infekticuzc bronchitis, kan vooreen ampul voor 100 kuikens of 50 kippen (drinkwater) een tarief

worden berekendvan ?’ 3,25.



??? Jubilea. Op 19 maart a.s. hopen onderstaande collegae hun 25-jarig jubileum als dierenartste herdenken: J. P. W. Anemaet, Laan van Poot 194 D, \'s-Gravenhage.Drs. C. Bergsma, Markettenweg 8, Dordrecht.R. Jaarsma, Straatweg G 287, Rijsoord. Operatie steile hakken bij runderen. Het Hoofdbestuur van het Nederlands Rundvee Stamboek heeft besloten haarleden te verbieden de operatie van een te steile stand van de achterbenen bij runderente verrichten. In aansluiting daaraan dort het Hoofdbestuur van de Maatschappij voor Diergenees-kunde een dringend beroep op de praktizerende dierenartsen zich achter dit besluitte stellen en deze operatie dus niet meer te verrichten. Huishoudelijke hulp. Voor een jong dierenartsgezin in Engeland wordt ter assistentie van de huisvrouween jong meisje gezocht (boven 18 jaar). Het gezin heeft drie jonge kinderen. Indien dit wordt gewenst is het

ook mogelijkeen .gedeelte van de tijd in de praktijk te assisteren. Er is volledig huiselijk verkeer, terwijl ren zakgeld van ,f 15,â€” per werk wordtverstrekt. De overtocht wordt betaald. Nadere inlichtingen bij het bureau van de Maatschappij voor Diergeneeskunde. (iezondheidsdienst voor dieren in de provincie Groningen. Met in.gang van 18 februari 1957 is het adres van de Provinciale Gezondheidsdienstvoor Dieren geworden Zaagmuldersweg 1, Groningen, Tel. 34441. VAN DE DIERGENEESKUNDIGE STUDENTENKRINGContributie 1957. Tot op heden is ondanks het verzoek in het Tijdschrift voor Diergeneeskunde d.d.1 januari 1957 van verschillende Buitengewone Leden van de DiergeneeskundigeStudenten Kring nog geen contributie ontvangen. Dr drsbrtreffenden wordt ver-zocht alsnog deze contributie over te maken op giro nr. 271994 t.n.v. Fiscus D.S.K. PERSONALIA Het Hoofdbestuur

heeft de volgende collegae aan.genomen als lid van de Maatschappijvoor Diergeneeskunde: J. F. de Haas, Trrnruzensrstraat 10, Zaamslag.Mej. G. M. Kommer, Stationsweg 40, Alkmaar.\\V. J. Smidt, Dirk Huyzingastraat 1 A, Groningen.H. van Swaay, van Dorpstraat 30, \'s-Gravenhage.P. Werkhorst, Hoogeveenscweg 27, Meppel. Hrt Hoofdbrstuur hreft de volgende dicr.geneeskundige kandidaten aangenomen alskandidaatlid van de Maatschappij voor Diergeneeskunde: E. Kuipers, J. M. van Leeuwen, J. M. V. M. Mouwen en J. B. F.Willink. Naamsverandering: Lubinski, E., te Chazcrim (Isra??l), diens naam is gewijzigd in Lotan, E. (128)



??? Adreswijzigingen en dergelijke: Bruin, Dr. J. J. M. de, te Boxtel, naar Parkweg 7, aldaar {tel. no. ongewijzigd). (76)Burg, S. van der, van Utrecht naar Harderwijk, Stationslaan 75, tel. 03410â€”3175(priv?Š), 2528 (bur.). (77) Frik, J. F., van Uithoorn naar Bilthoven, Oranje-Nassaulaan 35, tel. 03402â€”4830,as.s. R.U. (fac. V.K., Inst. v. Vet. Bact.). (83) Hankes, L., van Leeuwarden naar \'s-Gravenhage, Tomatenstraat 289, tel. 01700â€”634936 (bur.), dir. v. h. melkcontrolestation der V.V.Z.M. (87) Kemperman, E. E., tc Wouw, huisadres gewijzigd in Markt 6. (95) Overgoor, G. H. A., van Rozendaal naar Velp (Gld.), Larensteinselaan 15, tel. 08302â€”3358. (106) Swaay, H. van; 1957; \'s-Gravenhage, van Dorpstraat 30, tel. 01700â€”555223, D. (116) Wagenaar, Prof. Dr. G., van Goes naar Utrecht, Oudwijkerlaan 31, tel. 030â€”27472(priv?Š), 11994 (bur.). (122, ged. reeds verwerkt) Zuidhof, Sj., te

Bakkeveen, tel. no. gewijzigd in 260. (126) Benoemd: Endt, Dr. P. J. van, te Vlaardingen, tot Keuringsdierenarts-hoofd van dienst en Di-recteur van het abattoir te Utrecht. (82) Overleden: Dixhoorn, L. F. van, te Werkendam, is te Middelburg overleden op 1 februari 1957. (79) Eichholtz, P. C., te Amsterdam, is aldaar overleden op 6 maart 1957. (81) Zijp, P., te Utrecht, is aldaar overleden op 12 februari 1957. (126) GEVRAAGD: bruikbaar microscoop met of zonder olie imrnersie.Brieven onder no. 13 aan de Adm. van dit blad.Rubenslaan 123, Utrecht.



??? UNIVERSITY OF KHARTOUM Applications are invited for a) Senior Lectureship or b) Lectureship in Veterinary Anatomy Salary scales (a) Â?E16n2 x 75 â€” Â?E1977 p.a. (h) Â?E1152 X 75 â€” Â?E1677 p.a. Entry point \'according to cjualifications and experience.Cost of living allowance approximately Â?E95 p.a. Outfit allow-ance Â?E50. Family allowances: wife â€” Â?E60 p.a., 1st child â€”Â?E90 p.a., 2nd and 3rd child â€” Â?E30 p.a. each. Passages forappointee and family on appointment, termination and annualleave. Appointments on contract for 5 years with possibility ofrenewal. Superannuation Scheme. Detailed applications (8 copies) naming 3 referees by20 April 1957, to Secretary, Inter-University Council for HigherEducation Overseas, 29 Woburn Square, London, W.C. 1, fromwhom further particulars may be obtained. GEMEENTE SCHIEDAMPer 1 juli a.s. vaceert de functie

van DIRECTEUR van de keuringsdienst van vee en vlees (Keuringskring Schiedam, omvattende de ge-meenten Schiedam, Vlaardingen, Maassluis enMaasland) tevens Directeur van het OpenbaarSlachthuis te Schiedam. Salaris ?’ 13.062,- - ?’ 14.802,-- (4 jaarl. per.verh. van ?’ 435,â€”) exclusief 6 % vaste toelageen 5,6 % A.O.W. (tot een maximum van ?’ 32,20per maand). Verzocht wordt sollicitaties in te zenden aan Burg. en Wethoudersvan Schiedam v????r 1 april a.s.



??? HET GEBRUIK VAN RADIO-ACTIEVE ISOTOPEN IN DE dier(;eneeskunde door Dr. G. A. VAN KLINKENBERG (Rijksseruminrichting) en Drs. F. C. VAN ERKELENS (Instituut voor Veeteehkundig Onderzoek) Wij leven snel. Ongeveer 14 jaar geleden, nl. op 2 december 1942, geluktehet een groep geleerden onder leiding van Enrico Fermi voor het eersteen atoomsplitsing onder gecontroleerde omstandigheden tot stand tebrengen. Dit geschiedde in een daartoe speciaal verbouwde turnzaal vande Universiteit van Chicago. Reeds in juli 1945 liet men de eerste experi-mentele atoombom in de woestijn van Nieuw-Mexico ontploffen en op6 en 9 augustus van dat jaar vielen de bommen op Hirosjima en Naga-saki, welke een einde maakten aan de oorlog met Japan. Sindsdien is onzekennis van de bouw en de transmutatie der chemische elementen nog zeertoegenomen. De uitvinding van de vrijmaking

der kernenergie blijkt ge-lukkig ook nog een vreedzame kant te hebben. Ja, het is niet onmpgelijk,dat hiermee in principe een oplossing is gevonden voor het klemmendeprobleem der energie-voorziening, wanneer de nog in de aardkorst aan-wezige voorraden steenkool en petroleum zullen zijn uitgeput.Het mag tegenwoordig wel als algemeen bekend worden verondersteld,dat een atoom, ruw geschetst, kan worden voorgesteld als een positiefgeladen kern, waaromheen op betrekkelijk â€žgrote" afstand een of meerelectronen (negatief geladen deeltjes) met grote snelheid wentelen. Demassa van het atoom schuilt praktisch geheel in de kern. Oorspronkelijkmeende men, dat deze voor ieder element moest worden gelijk gesteldaan het atoomgewicht (dc zeer geringe massa der electronen niet inaanmerking genomen). Het is tegenwoordig bekend, dat praktisch allechemische elementen bestaan uit een

mengsel van atomen met verschil-lende (gehele) atoomgewichten, die echter dezelfde chemische eigenschap-pen hebben. Deze atomen worden isotopen genoemd. Het bestaan vanisotopen kwam voor het ceist duidelijk aan het licht bij radio-actieveelementen. Bij deze elementen blijken de kernen uit zichzelf van tijd tottijd kernbestanddelen uit tc stoten. Zij zenden, onafhankelijk van uit-wendige invloeden, stralen uit, die zich hoofdzakelijk door ioniserendewerking kenbaar maken. Bij nader onderzoek blijkt men drie soorten van stralen te kunnen onder-scheiden: ff-stralen, bestaande uit hcliurn-kernen, j8-stralen bestaande uitelectronen en y-stralen, in wezen hetzelfde als harde r??ntgenstralen. Demeeste in de natuur voorkomende isotopen zijn niet radio-actief; mennoemt ze stabiel. Het scheiden en aantonen van stabiele isotopen is geeneenvoudige zaak, daar zij in hun fysische eigenschappen slechts

uiterstweinig van elkaar verschillen. Men maakt hierbij gebruik van hun ver-schillende diffusiesnelheid of van de verschillende afwijking van hunkationen in een gecombineerd electrisch en magnetisch veld (massa-specto-graaf). Het meest belangrijke stabiele isotoop is wel een waterstofisotoopvan atoomgewicht 2, dat in de natuur ongeveer 5000 maal zo zeldzaam



??? is als de gewone waterstof van atoomgewicht 1. Het relatief grote verschilin atoomgewicht maakt hier de afscheiding betrekkelijk gemakkelijk. Aandeze â€žzware" waterstof heeft men een aparte naam gegeven, nl. deuterium(chemisch symbool D.). De verbinding van deze zware waterstof met zuur-stof heet â€žzwaar water", D2O. Nog zeldzamer is een waterstofisotoop metatoomgewicht 3, dat tritium (T) wordt genoemd. Dit is echter radio-actief.De kern van het gewone waterstofatoom wordt proton genoemd; hetdraagt ?Š?Šn positieve elementaire lading. De kernen der zwaardere ele-menten zijn samengesteld uit een aantal protonen, die de kernladingbepalen en een aantal ongeladen deeltjes, neutronen, die wel tot dc kern-massa bijdragen, maar niet tot de lading. Een atoomkern is dus geken-merkt door zijn lading (Z) en massanummer (A). Men kan zich hierbijvoorstellen dat de kern

samengesteld is uit Z protonen en A minus Zneutronen. Zo bestaat de kern van het deuteriumatoom (massanr. 2,lading 1) uit 1 proton plus 1 neutron; die van het tritium (massanr. 3,lading 1) uit 1 proton plus 2 neutronen en die van helium (massanr. 4,lading 2) uit 2 protonen plus 2 neutronen, enz. Wij hebben hierboven reeds opgemerkt, dat bij de radioactieve elementende kernen spontaan uiteenvallen. Naast deze spontane kerndesintegratiekennen wij nu de kunstmatige kemtransmutatie, die in de laatste jarenbij veel op zichzelf stabiele kernen is bewerkstelligd door beschieten metverschillende soorten van atomaire projectielen. Aanvankelijk gebruiktemen hiervoor Â?-stralen, d.w.z. heliumkernen of ook wel protonen ofdeuteronen. Hierbij kan dan b.v. uit een stikstofkern een zuurstofkernontstaan door â€žinvangen" van een heliumkern (a-deeltje) en wegslingerenvan een proton, volgens

vergelijking: Hej N\'7 = O\'s\' H waarin de bovenste cijfers het massanummer, de onderste de kernladingvoorstellen. Een moeilijkheid bij dit proc?Šd?Š is, dat de positief geladenkernen de eveneens positief geladen projectielen afstoten, zodat alleende lichte elementen op deze wijze te transmuteren zijn. Bij deze trans-mutatieprocessen kwam ook het bovengenoemde neutron als kernbestand-deel te voorschijn. Dit ongeladen deeltje met de massa van een proton(waterstofkern) is een veel effecdever projectiel dan het proton zelf, daarhet niet door de kern wordt afgestoten en ook de zwaarste elementen,zoals uranium, kan transmuteren. Ook gebeurt het wel, dat een neutronzonder meer in een kern blijft steken en daardoor aanleiding geeft tot hetontstaan van een zwaardere isotoop, zoals bij fosfor: p.Vs Ni = pVs Het zo gevormde fosfor 32 is echter radio-actief: onder uitzending van/3-stralen

(electronen) gaat het spontaan over in zwavel, volgens de ver-gelijking: P32 _ c32 , O ,5 = Sl6 e.l Dergelijke radio-actieve processen geschieden met een voor elk proceskarakteristieke halveringstijd, d.i. de tijd waarin het preparaat voor dehelft is ontleed. Bij de bovengenoemde reactie b.v. bedraagt de halverings-tijd 14,5 dag.



??? Het zijn nu deze kunstmatige radio-actieve isotopen van bekende elemen-ten, die men in de biologische wetenschappen gebruikt om een ermeeâ€žgemerkte" portie van het element op zijn weg tussen grote hoeveelhedenongemerkt materiaal te kunnen vervolgen (b.v. fosfor uit voedsel in hetlichaam). Daar het levende wezen geen onderscheid kan maken tussendc isotopen van een bepaald element (welke immers dezelfde chemischeeigenschappen hebben) is het mogelijk, chemische omzettingen in hetlevende organisme te bestuderen, die op geen andere wijze te constaterenzijn. De onstabiele, radio-actieve isotopen zijn nl. gemakkelijk en inuiterst geringe hoeveelheid te herkennen doordat zij ioniserende stralenuitzenden, die op verschiHende wijze worden gemeten, hetgeen meestalgebeurt met een zgn. Geiger-teller of Geiger-M??ller teller. Dit instrumentbestaat in principe uit een metalen buis,

waarin een metaaldraad ge-??soleerd is aangebracht. De wand wordt op hoogspanning gebracht en dedraad met een electro-meter of met het rooster van een versterkerbuisverbonden. Telkens wanneer een ioniserend deeltje de buis treft, treedtdoor ionisatie van het gas in de buis een ladingsstoot op, die in eenluidspreker als een tik hoorbaar kan worden gemaakt of door eenelectrometer met telwerk kan worden geregistreerd. Voor de bereiding van kunstmadge radio-actieve isotopen is het dus nodigom normale stoffen aan een krachtig bombardement met neutronen teonderwerpen. Zulk een krachtige neutronenbron nu vinden we in de zgn.kern-reactor en hier komen we dan terug op de in de aanvang van onsartikel genoemde uitvinding van Enrico Fermi. Bij het neutronen-bombardement van de zwaarste elementen, zoals uranium, treedt eenbijzondere reactie op. Het blijkt, dat deze kernen kunnen

splijten in tweeongeveer gelijke stukken, terwijl een paar snelle neutronen vrijkomen(bij deze reactie komt tevens veel energie vrij), waardoor de mogelijkheidvan een â€žkettingreactie" is gegeven: de vrijkomende neutronen brengenweer aiidere uraniumkernen tot deling, waarbij weer neutronen ontstaan,die hetzelfde kunnen bewerkstelligen enz. De energie die in 1 kg uraniumop deze wijze vrijgemaakt kan worden is meer dan een millioen keergroter dan de energie die vrijkomt uit 1 kg normaal ontploffingsmiddel.Bij de ontploffing van een atoombom verloopt de kettingreactie in eenonderdeel van een seconde, doch het is mogelijk gebleken om door toevoe-ging van een zgn. moderator, waarvoor meestal koolstof (grafiet) ofâ€žzwaar water" wordt gebruikt, de uraniumsplijting langzaam te latenverlopen, terwijl men het proces nog nader kan reguleren door het meerof minder inschuiven van neutronen-

absorberende cadmiumstaven. Zulkeen kern-reactor of â€žatoomzuil" wordt dan gebruikt voor het aandrijvenvan machines of voor de productie van clectriciteit, nadat men de vrij-komende warmte in stoom heeft omgezet. Door een speciale inrichtingkunnen allerlei stoffen in de nabijheid van de neutronenbron wordengebracht en zo is het thans mogelijk kunstmatige radio-actieve stoffenin grote hoeveelheid te produceren. Hoewel thans enige isotopen met het zich in Amsterdam bevindendecyclotron (een op andere principes berustende atoom-machine) kunnenworden gemaakt, zijn wij voor het gebruik van radio-actieve isotopenhoofdzakelijk op import uit het buitenland, speciaal Engeland, Canadaen U.S.A. aangewezen. Ook voor het bedrijven van een kernreactor kun-nen wij buitenlandse hulp niet ontberen, daar de hiervoor nodige uranium-



??? isotoop U235 slechts in de omvangrijke installaties te Oak-Ridgc wordtgefabriceerd. Het bezit van een eigen kernreactor op experimentele schaalis tevens van belang voor het biologisch onderzoek: radio-actieve isotopenmet een korte halveringstijd (enige uren of minuten) kunnen slechts inde nabijheid van een reactor worden gebruikt. Een zekere centralisatievan het isotopen-onderzoek is dan ook wel gewenst. Daar komt nog bijdat het werken met radio-actieve stoffen uitgebreide en soms zeer kost-bare veiligheidsmaatregelen nodig maakt, vooral wanneer het om groterehoeveelheden gaat. Dit werk zal bovendien slechts met vrucht kunnenworden verricht door hen, die hiervoor een speciale opleiding hebbengenoten. â€? In totaal zijn thans reeds meer dan 700 isotopen bekend, waarvan echterslechts een klein deel van betekenis is voor de biologische wetenschappen.Zij kunnen in principe

op 2 manieren worden gebruikt, nl. als stralings-bron (zie hieronder), waarbij het dus bijvoorbeeld gaat om de therapeu-tische werking der straling, ??f voor biochemisch onderzoek met â€žgemerkte"verbindingen. De toepassing van isotopen als stralingsbron zijn tot nu toe het veelvuldigstin de humane praktijk; ze worden daar hoofdzakelijk gebruikt bij de be-straling van tumorweefsel. Het ziet er echter naar uit, dat dit toepassings-gebied zich binnen enkele jaren sterk zal uitbreiden.Voor de praktizerende dierenarts is waarschijnlijk alleen het onder para-graaf 2 genoemde van direct belang, de onder 1, 3 en 4 genoemde gebiedenlenen zich beter voor onderzoek in een instituut. Wat 3 en 4 betreft:hiervoor bestaan, in samenwerking met deskundigen uit de plantkundigeen agrarische sectoren, reeds omlijnde plannen. De onder 1 samengevatteonderwerpen raken meer de medische sfeer. 1. Naast

uitwendige bestraling is thans inwendige bestraling mogelijkdoor toedienen van een isotoop met geschikte biologische halfwaarde-tijd (dit is de tijd waarop de activiteit in het lichaam de helft is vande toegediende activiteit, dus een produkt van radio-actief verval enuitscheiding). Inwendige bestraling heeft de volgende voordelen:In de eerste plaats is er, binnen de bovenomschreven grens, een vrijruime keuze wat betreft de stralingseigenschappen. Daarenboven kanmen door goede keuze van de verbindingsvorm van het isotoop vaakeen preferente opname verkrijgen in het te bestralen orgaan.Veel gebruikt worden hier diverse kleurstoffen en metaalcollo??den. Hetbekendste evenwel is het Jodium 131, toegediend als element, waarmeemen schildkliertumoren bestrijdt. Behalve dat men door een preferente opname minder gezond weefselbestraalt, kan men nu ook de plaats van de tumor opsporen;

immershet aldaar geconcentreerde isotoop verraadt zich ook uitwendig (vaak)door zijn straling. Voor literatuur hierover zie (1); (2) p. 102; (3);(4) pg. 3-197, 264. Het voordeel van de ruimere keuze in stralingsleveranciers behoudtzijn geldigheid ook bij uitwendige bestraling; hierbij komt nog, dat dekunstmatige radio-actieve bron goedkoper is dan radium of r??ntgen-toestel en beter transportabel dan het laatste. Kobalt^o wordt voorbestraling van diepliggende weefsels gebruikt (y-stralen), Strontium^ovoor oppervlakte weefsels (^?Ÿ-stralen).



??? In de diergeneeskundige praktijk is van het StrontiumS" reeds gebruikgemaakt bij de bestrijding van oog- en huidaandoeningen van fok-vee (6). 2. Ook het maken van â€žr??ntgen"-foto\'s is door de invoering van kunst-matig radio-actieve stoffen vereenvoudigd. Reeds bestaat voor depraktizerende dierenarts in de U.S.A. de gelegenheid â€žte velde" op-namen te maken met een Xenon-Strontium- of Thulium-bron (ge-wicht < 10 kg), (4) pg. 214. 3. Andere toepassingsgebieden der nieuwe stralingsbronnen zijn de be-strijding van parasieten (zie (4) pg. 529; (2) pg. 113) en de con.ser-vering van voedsel. In zijn inaugurale rede heeft Prof. Dr. J. H. J. v a n G i 1 s het laatstegebied besproken (7). Een bijzondere toepassing van isotopen bij debestrijding van parasieten is dc sterilisatie met y-stralen van eengroot aantal d" cT exemplaren van de â€žscrew worm fly" die bijvoor-beeld op Cura^ao veel

schade aanrichtte onder schapen en geiten. Ge-bruik makend van de kennis van de paringstijd en het gegeven datde 2 9 slechts ?Š?Šn maal paren, kon men de voortplanting praktischverhinderen door de gesteriliseerde cT c? op het juiste moment los telaten (zie (5) pg. 216 en (8)). 4. Het was reeds geruime tijd hekend, dat men door bestraling het na-tuurlijke optreden van mutaties (sprongsgewijze veranderingen dererfelijke eigenschappen) kon vermeerderen, ja men schreef dit natuur-lijke optreden onder andere toe aan de straling die elk organisme opaarde van nature ten deel valt en die gedeeltelijk van kosmische engedeeltelijk van terrcstrische aard is (afkomstig uit de bodem of uitde atmosfeer). Het optreden van deze mutaties is een factor, waar elkrassenonderzoek rekening mee moet houden en waarvan men eenpositief gebruik kan trachten tc maken. Helaas zijn verreweg dc meestemutaties

g?Š?Šn verbetering waardoor hun gebruik tot nu toe sterk isbeperkt. Door het beschikbaar worden van goedkopere en krachtiger stralings-bronnen belooft dit gebruik in de toekomst echter sterk toe te nemen.Een en ander is in dc agrarische sector reeds in het groot toegepast;men heeft bonen gekweekt met grotere opbrengst en grotere re.sistentic,cn haver die volkomen bestand bleek tegen dc zogenaamde rocstziekte(zie (5) pg. 25-75). Wat de dieren betreft is het onderzoek geopend met de bananenvlieg(Drosophila melanogaster), later heeft men ook met muizen en kippenge??xperimenteerd, het laatste in de hoop een ras tc kweken met hogereeicrproduktie. De grote verschillen welke hierbij reeds tussen de genoemde dier-soorten aan dc dag traden nopen tot voorzichtigheid wat betreft deextrapolatie van de verkregen gegevens naar de hoge dieren.Afgezien van deze directe toepassingen op de

hogere diersoorten iser nog de mogelijkheid mutaties tot stand te brengen van bacteri??n,virussen, schimmels etc., om deze tc gebruiken voor de bereiding vanvaccins en antibiotica met verminderde virulentie onder behoud derantigenc eigenschappen. Het feit dat bestraling de kans op mutaties ongeveer evenredig ver-groot, tezamen met het gegeven dat de meeste mutaties een achteruit-



??? gang betekenen, heeft tot gevolg, dat ook een geringe bestraling dertotale menselijke (en dierlijke) populatie een gevaar betekent voorde toekomst van ons ras. Men neemt in Engeland aan, dat een bestraling van 50 r??ntgen ont-vangen (tussen de conceptie en het 30e jaar, de genetisch belangrijkeperiode) door 1/50 van de totale bevolking, een grens betekent. Inde U.S.A. stelt men 10 r??ntgen ontvangen door alle leden van de be-volking als grens. Als men nu verder weet, dat dc van nature in 30jaar ontvangen dosis 3â€”4 r??ntgen is, waar gemiddeld 1â€”3 r??ntgenbijkomt voor diverse medische en andere bestralingen, is het zondermeer duidelijk, dat de bestraling van een kleine groep onderzoekersvanuit dit gezichtspunt niet belangrijk is, immers slechts de totaledoor de mensheid ontvangen dosis telt. (zie (9) en (10)).Natuurlijk kan een persoonlijk ontvangen hoge dosis wel

persoonlijkegevolgen hebben; 4â€”5 r??ntgen per jaar is hier de grens. Samenvatting: Na een schets van de ontwikkeling van onze kennis omtrent kunstmatige radio-actieveisotopen en hun bereiding, worden enige voorbeelden genoemd van die toepassingen,waarbij de isotopen als stralingsbron dienst doen. (wordt vervolgd) Summary: .\\fter an outline of the development of our knowledge regarding artificial radio-active isotopes and their preparation, a number of examples are given of the variousapplications in which the isotopes are employed as a source of radiation.R?Šsum?Š: Apr?¨s un aper?§u sur le d?Šveloppement de nos connaissances ?  l\'?Šgard d\'isotopesradio-actives artificielles et leur pr?Šparation, on cite quelques exemples de ces appli-cations o?š les isotopes servent de source de radiation.Zusammenfassung: Der Verfasser skizziert die Entwicklung unserer Erfahrungen in Bezug

auf k??nstlicheradioaktive Isotopen und ihre Entstehung und f??hrt einige Beispiele an, wobei dieIsotopen als Strahlungsquelle benutzt werden. LITERATUUR: 1. Symposium on the Use of Isotopes in Biology and Medicine (Wisconsin 1948),pg. 239 en 353. 2. Handbook of radio-isotope applications (Published by â€žNucleonics" McGrawHill - New York 1956). 3. Radio-isotope Conference (Harwell 1954) Volume 1, pgs. 3, 11, 22, 30, 36, 42,55, 68, 76. 4. Proceedings of the International Conference on the Peaceful Use of AtomicEnergy (Geneva 1955) Volume 10 - Medicine. 5. Ibid. Volume 12 - .Agriculture, Physiology and Biochemistry. 6. WHEAT, BLACK, HAGE & RHODE, J. Am. Vet. Med. Ass. 125, 357, 1954. 7. J. H. J. VAN GILS, Tijdschrift voor Diergeneeskunde 81 (16) 750 (1956). 8. R. C. BUSHL.AND c.s., Science 122, 287 (1955). 9. Annual Review of Nuclear Science. Volume 1, pg. 479,

495.10. C. AUERBACH, Nature 178 453 (1956).



??? STOFWISSELINGSONDERZOEK BIJ KOEIEN MET BEHULP VANRADIOACTIEVE ISOTOPEN. door A. M. FRENS, te Hoorn. De moderne toepassingen van de kernphysica hebben de mogeUjkheid ge-opend om radioactieve isotopen te bereiden van tal van elementen. Voor-zover dit elementen betreft die aan de dierlijke stofwisseling meedoen,vormen hun isotopen een onschatbaar hulpmiddel voor het bestuderen vande wijze waarop de elementen zich in het onbeschadigde organisme ge-dragen. Ook kan worden nagegaan welke weg belangrijke moleculen in destofwisseling volgen door er ?Š?Šn of meer radioactieve atomen in op te ne-men en ze zo ten allen tijde herkenbaar te maken. Tal van laboratoria inde wereld houden zicli intensief met dit onderzoek bezig en hebben zichop verschillende onderdelen ervan gespecialiseerd. Kleiberi) geeft eenoverzicht van diverse resultaten die bij koeien

verkregen zijn met behulpâ€?van de isotopen 45Ca en 14G door een werkgroep van landbouwkun-dige en diergeneeskundige specialisten aan de Universiteit van Californi??tc Davis. Om te meten hoeveel fosfor cr uit het organisme in de facces wordt af-gescheiden bij een normale voeding heeft men 32p ingespoten in het bloed.L\'it de verhouding tussen wel en niet radioactief P in het bloed en het ge-halte aan 32p ^e faeces kan dan de endogene P in de faeces wordenberekend. Het bleek dat dit een belangrijke hoeveelheid was. Een metlucernchooi gevoederde koe nam per dag .37 g P op en gaf in de faecesin totaal 33 g af. Er kon echter worden vastgesteld dat 43% van dezeafgifte uit het organisme afkomstig was zodat van de opgenomen 37 g Pfeitelijk slechts 18.8 g onbenut het darmkanaal passeerde. Het is een grootvoordeel, dat men met behulp van ^^p c]^ hoeveelheid endogene faecesP kan

vaststellen zonder dat het nodig is de koe op een rantsoen te stellendat geen Q bevat, iets, wat vrijwel onuitvoerbaar is. Met behulp van en \'\'^\'Ca zijn verder studies gemaakt over de mobili-teit van dc calcium- en fosforus-voorraad in het organisme van de koe.Het bleek dat ongeveer 1% van de in het skelet aanwezige P in mobielevorm aanwezig is. Voor Ca lag deze hoeveelheid in een bepaald geval bij2%. Hierbij moet echter de activiteit van de bijschildklicren in aanmer-king worden genomen, die op dit laatste percentage van invloed kan zijn.Met radioactief Ca kon worden vastgesteld dat koeien welke al geruimetijd een groot P overschot en weinig C\'a in het voeder ontvingen een ver-hoogd percentage mobiliseerbaar Ca in hun skelet hadden. Dit is eenondersteuning voor de theorie, dat men met een dergelijk rantsoen de kansop het optreden van melkziekte zou verminderen door activering van

debijschildklieren. Om na tc gaan welke melkbestanddelen bij dc koe direct in de melkkliergevormd kunnen worden, werden radioactief P in anorganische vorm enook verschillende vetzuren met een radioactief ^^C atoom in de cysternevan ?Š?Šn uierkwartier gespoten. Het bleek dat de â€?\'^^p in de caseine van deuit dit kwartier gewonnen melk nog na twee dagen belangrijk hoger was 1) Kl e i b c r, M., Zeitschrift f. Tierernahrung u. Futtermittelkunde 11 (1956) 195.



??? dan in de caseine van de melk uit de andere kwartieren. De omzetting vananorganisch P tot caseine P kan dus in dc melkklier geschieden. Ook w(erdop deze manier aangetoond dat boterzuur hoofdzakelijk buiten de me:lk-klier omgezet wordt, terwijl azijnzuur in de melkklier zelf kan worden ver-werkt. Zeer belangrijk zijn de gegevens die met behulp van radioactief koolstofkonden worden verzameld. Het bleek, dat de koe in staat is om intravemeusingespoten carbonaatkoolstof in organische verbindingen te verwerken. Inde organische melkbestanddelen verscheen 2% van de ingespoten carlbo-naatkoolstof en 10% van de koolstof in de melksuiker bleek uit het bloicd-koolzuur afkomstig te zijn. De hier aangetoonde koolzuurfixatie dicentevenwel goed te worden onderscheiden van de koolzuurassimilatie idergroene planten waarbij stralingsenergie van de zon in organische votrmwordt vastgelegd.

Want de koe betrekt de energie voor de koolzuurfixatieuit de afbraak van energiehoudende organische verbindingen en hieirbijkomt weer ander niet radioactief CO2 vrij. In grote lijnen moet de fixatievan radioactief i^c dus gezien worden als een uitwisseling tegen nietradioactief koolstof en niet als een netto synthese van organisch materiaal.Door intraveneuze injectie van radioactief gemerkte vetzuren werden ge--gevens verzameld over het aandeel, dat de vetzuren van formiaat tot en metcaproaat alsmede glucose in de opbouw van melksuiker, melkvet en ca-seine hebben en welk gedeelte van de er in aanwezige i-^C met het uit-geademde koolzuur werd afgegeven. Uit een vetzuur met het i\'^C atoomin de carboxylgroep bleek in dezelfde tijd ongeveer tweemaal zoveel radio-actief koolstof in de ademlucht te verschijnen als uit evenveel vetzuur met14C in de tweede plaats. De decarboxylatie verloopt

dus ook bij de koeongeveer dubbel zo snel dan de oxydatie van het tweede C-atoom. Uitde verdeling van de radioactieve vetzuurkoolstof over de melkbestanddeHen:vet, melksuiker en caseine kwam naar voren, dat acetaat vooral in demelkvetsynthese benut wordt terwijl propionaat overwegend in de mielk-suikervorming komt. ^^C uit glucose vindt men vrijwel uitsluitend in melk-suiker en ademlucht terug. De koolstof uit butyraat wordt vrij gelijkelijkover de verschillende melkbestanddelen verdeeld. Deze verhoudingen zijnvan betekenis voor dc kennis van de stofwisselingsverandcringen die bijkoeien tot acetonemie aanleiding kunnen geven. Rij deze koeien is desynthese van de voor melksuikervorming nodige glucose uit de geresor-beerde vetzuren onvoldoende. Met ^^C acetaat kon worden aangetoonddat bij acetonemie het vermogen om acetaat te oxyderen niet gestoordwas maar dat het acetaat

bij dergelijke koeien sterker glucogeen werkteclan bij normale dieren. Dit kan gezien worden als een poging van het organisme om aan de vraagnaar glucose te voldoen. Bij acetonemie schijnt het lichaamsvet mobielerte zijn dan het lichaamsvet van normale koeien en deze grotere deel-name van lichaamsvetzuren aan de glucogenese kan aanleiding geven tothet optreden van acetoonlichamen, die als bijprodukten van de glucogenesebeschouwd kunnen worden.



??? REN GÂ?\\AL VAN LISTERIOSIS BIJ EEN \\ EULEN door J. DR VRIES te Haren en D. J. WILLEMS te Grootegast, Listeriosis bij het veulen is tot nu toe weinig beschreven. In de Nederlandseliteratuur wordt er geen melding van gemaakt, terwijl ook in de buiten-landse literatuur de mededelingen nog schaars zijn. In Duitsland is listeriosis beschreven door Krage (1944) bij 2 veulens,die enkele dagen na de geboorte onder verschijnselen van â€žL?¤hme" warengestorven. Bij de sectie van deze cadavers was \\ooral opvallend, dat delever doorzet was met kleine necrotische haardjes. In Noorwegen is door Grini (1943) een geval van listeriosis bij een\\eulen vastgesteld. Op 9 mei 1956 werd in de noodslachtpLats te Tolbert een veulen ter keu-ring aangeboden. Keuring voor het slachten had niet plaats gehad. Bij dekeuring na het slachten werd het vlees afgekeurd wegens veranderingentengevolge van het

niet tijdig verwijderen van maag en darmen. Opval-lend waren de afwijkingen aan de lever; deze was vergroot en doorzet metspeldeknopgrote, witgele necrotische haardjes; voorts bestond er een muco-purulente enteritis. In de â€” naar later zou blijken foutieve â€” veronderstelling dat het dierlijdende was geweest aan salmonellosis werd besloten alsnog het vlees endc lever bacteriologisch te onderzoeken. Het vlees werd ge??nt op agar,bouillon en brillantgroenagar, de lever alleen op brillantgroenagar. Na24 uur incuberen werd macroscopisch op geen der voedingsbodems groeiwaargenomen. In een Gam-preparaat van materiaal van de agarbuis ende bouillonbuis, waarop het vlees was ge??nt, werden echter korte. Gram-positieve staafjes waargenomen, die aan Listeria monocytogenes dedendenken. Dit vermoeden werd bevestigd door colega van der Kamp, ver-bonden aan de Gezondheidsdienst

voor Dieren te Groningen, die een deel\\an de lever had ontvangen voor het vervaardigen van een pathologisch-anatomisch preparaat. Collega van dei\' Kamp heeft tevens nog uit delever ge??nt en hieruit Gram-positieve staafjes ge??soleerd, die konden wor-worden gedetermineerd als L. monocytogenes. Aan het Rijks Instituut voortlc> Volksgezondheid weid dc kiem door Dr. Kampelmacher gedetermi-neerd als L. monocytogenes, type 1 (Paterson). Het veulen bleek afkomstig tc zijn van het bedrijf van E. de J. te Doezumen daar op 4 mei te zijn geboren. De geboorte had normaal en op tijdplaats gevonden. Direct na de geboorte was het veulen minder levendigdan normaal. Er werd dc eerste levensdag 50 cc L?¤hmeserum subcutaangc??njiceerd. ?“p 7 mei vertoont het dier ernstige ziekteverschijnselen: het kreunt bij elkeexpiratie, temperatuur 39,1Â°, snelle pols, ontlasting dun en geel, het dierkan niet

moeite staan en heeft een opgetrokken buik.Gedacht wordt aan enteritis en eventueel peritonitis. Als therapie wordtingesteld een subcutane injectie van 750.000 E penicilline, 750 mg strepto-mycine en 1^2 g chlooramphenicol. Dit heeft het ziektebeeld niet meergunstig kunnen be??nvloeden; het dier is op 8 mei gestorven.De moeder van het veulen, een 5-jarige warmbloedmerie, heeft tijdens dedracht geen ziekteverschijnselen vertoond. Ook na de geboorte van het



??? veulen zijn geen storingen in de algemene gezondheidstoestand opgetreden.Volgens mededeling van de eigenaar heeft het dier in aansluiting aan departus enige tijd abnormale uitvoei??ng gehad. Op 13 mei werd door ons uterussecretum verzameld, tevens werd eenbloedmonster genomen. Het bacteriologisch onderzoek van het uterus-secretum, dat helder was, doch kleine gele vlokjes bevatte, verliep t.o.v.L. monocytogenes negatief; wel werden er kokken ge??soleerd. De blocd-serumagglutinatie t.o.v. L. monocytogenes, verricht aan het Rijks Instituutvoor de Volksgezondheid, was volgens Dr. Kampelmacher duidelijk posi-tief te noemen (O 1:320 en H 1:1250). Het bloedonderzoek is nog tweemaal herhaald; op 21 juni was het resultaat O 1:640 en H 1:320, op 13september werden de volgende titers gevonden O 1:640 en H 1:640.Hoewel het niet gelukt is in het uterussecretum L.

monocytogenes aan tctonen, is het, gezien de duidelijk positieve bloedagglutinatie t.o.v. L. mono-cytogenes van de merrie, zeer waarschijnlijk, dat het veulen intra-uterienis ge??nfecteerd. Verband met andere ziektegevallen kon niet worden gelegd Een tweedeveulen, enige tijd eerder op dit bedrijf geboren, is voorspoedig opgegroeid.Een koppel jonge hennen op het bedrijf vertoonde exemplaren met ver-lammingsverschijnselen; bij sectie bleken deze dieren lijdende te zijn aanneurolymphomatosis. Samenvatting: Beschreven wordt een geval van listeriosis bij een veulen. Reeds direct na de geboortewas het dier onvoldoende levendig, na 4 dagen is het onder ernstige algemene ziekte-verschijnselen gestorven. Bij de sectie waren vooral kleine necrotische haardjes in delever opvallend. Summary: A description is given of a case of listeriosis in a foal. The foal died four days afterbirth. At autopsy

small necrotic foci in the liver were striking. R?Šsum?Š: On d?Šcrit un cas de list?Šriose chrz un poulin. Quatre jours apr?¨s la naissance I\'animalmourut. L\'examination postmortale releva des petit nodules necrotiques dans lafoie. Zusammenfassung: Es wird ein Fall beschrieben von listeriosis bei einem Fohlen. Das Tier starb 4 Ta.genach der Geburt. Auffallend waren bei der Sektion kleine nekrotischen Herde imLeber. LITERATUUR:Krage, P. (1944): Berl. M??nch, ticr?¤rztl. W.schr. 1944, 30.Grini, O. (1943): Norsk Vet. Tidsskr. 55, 97 (Vet. Bull. 15, 289 (1945) geciteerdnaar D o n k e r-V o e t, J. (1954): Tijdschr. Diergeneeskunde 79, 743.



??? NICARBAZIN, blijkbaar een zeer goed voorbehoedmiddel tegen dunne-dann- en blindedarmcoccidiose bij pluimvee, door Dr. H. S. VAN ZWOL, Canada. Dunnedarm- en blindedarm-coccidiose hebben steeds grote schade toege-bracht aan de pluimveehouderij. Het preventief toedienen van sulfapreparaten, zowel als het houden vande dieren op een wel-\\erzorgde potstal heeft bijgedragen tot het beperkenvan de schade door deze ziekten, veroorzaakt.Afdoende waren deze maatregelen echter niet. Toen verleden jaar weer een nieuwe preparaat â€žNicarbazin" als voor-behoedmiddel tegen de verschillende vormen \\an coccidiose werd aange-prezen, traden we het ook nogal kritisch tegemoet. .Sindsdien is het hier toegepast op vele bedrijven, waar voorheen steeds inmeerdere of mindere mate coccidiose voorkwam. De resultaten lijken inderdaad verbluffend. In geen der gevallen, waarhet middel

werd gebruikt op de voorgeschreven wijze, is weer coccidiosegeconstateerd. Vooral ten opzichte van dunnedarm-coccidiose is dit eenenorme \\ooruitgang. Nicarbazin wordt gemengd met opfok- en overgangsmeel en gegeven van de eerste levensdag af totdat de dieren tegen de leg zijn. Tot 9 weken is de voorgeschreven concentratie in het meel 0,0125â€”â–  0,015%. Daarna 0,02%. Als geneesmiddel heeft Nicarbazin geen waarde.Het is onoplosbaar in water. De fabrikant is Merck S Co, Inc., Rahway, N.Y. (U.S.A.).



??? VRAAG EN ANTWOORD Rilbiggen.VRAAG No. 4: A. koopt een drachtige zeug van B. Enkele dagen na de koop worden 12 biggen ge-boren, waarvan er 6 dood zijn, enkele al necrotisch en 6 z.g.n. rilbiggen, die binnenenkele uren ook dood gaan. Deze verschijnselen, vooral de zenuwaandoening, doendenken aan varkenspest, al komt differentieel diagnostisch ook een defici??ntie ofinteelt in aanmerking. Bij navraag blijkt op het bedrijf van B. geen varkenspest voortc komen â€” volgens zijn zeggen althans â€”. De collega, die bij B. praktizecrt, is dc laatste tijd niet op zijn bedrijf geweest. Eris dus voorlopig geen zekerheid omtrent de oorzaak. Na 2 weken echter breekt bijA., bij een koppel biggen van 4 weken oud, gelegen naast het hok, waar dc gekochtezeug gebigd heeft, varkenspest uit. De mogelijkheid dat de besmetting met varkens-pest bij A. plaats vond is uitgesloten, gezien het feit, dat

dc gekochte zeug uiterlijk3 dagen op zijn bedrijf was en enkele biggen al langer dood waren (kleine necrotischcvruchten). Is hier ondanks het feit, dat bij B. nooit varkenspest is geconstateerd, een verklaringvan koopvernietiging af tc geven wegens infectie van de zeug tijdens de draagperiode?We zien in de praktijk herhaalde malen dat varkenspcstinfecties van zeugen alleenopenbaar worden aan de geboren biggen. Is de verkoper, indien bewezen wordt, dat hij kennis droeg van het feit, dat ervarkenspest onder zijn dieren voorkwam, ook aansprakelijk voor de schade, die bijkoper ontstaat door de uitbraak van varkenspest op kopers bedrijf? .ANTWOORD: Het verschijnsel van bevende biggen of rilbiggen, wordt o.a. besproken in een artikelvan Brooksbank, The Veterinary Record, Vol. 67, pag. 576.In dit artikel is inderdaad eventueel verband gelegd tussen varkenspest cn het geborenworden van

bevende biggen. Dit behoeft echter niet het geval te zijn. Allerminst is aangetoond, dat alle gevallenvan bevende biggen terug te voeren zouden zijn tot varkenspest. Teneinde dit aan tc tonen hadden enkele biggen onderzocht moeten worden. Wasin deze biggen varkenspestvirus aangetoond, dan was het bewijs geleverd. Nu ditniet het geval is, is zeker geen verklaring van koopvernietiging af te geven.Door beantwoording van deze vraag, is het antwoord op de tweede gestelde vraagvan geen belang meer. Rectificatie. In het antwoord op vraag no. 2 op pagina 217 van de aflevering van 15 maart j.1.,betreffende het tegengaan van hoornvorming in het recept gesteld, dat dit o.a. be-stond uit 6,5% collodion. Dc aandachtige lezer zal zelf reeds bemerkt hebben, dat het zetfoutenduiveltje hierde drukker parten heeft gespeeld. Er moet n.1. staan 65% collodion.In het antwoord op vraag 3 op dezelfde

pagina wordt gesproken van het inbrengenvan de draadlus volgens Brens. Dit moet zijn de draadlus volgens Brons.



??? REFERATENDefici??ntie ziekten Onderzoekingen naar de aethiologie van Kaljziekte. Milk Fever by A. Robertson, A. Marr and E. W. M o o d i e. The VeterinaryRecord, vol. 68, 173-182, 1956. Toename van het aantal gevallen van kalfziekte, die niet typisch reageren op deintraveneuze calciumtherapic en het succes van uierinsufflatie wat af en toe wordtwaargenomen bij gevallen, waar dc intraveneuze calciuminjectie faalt, brengt deauteurs er toe de kalfziekte aan een nader onderzoek te onderwerpen..â€?\\llereerst worden door hen bij 32 normale koeien de veranderingen, welke in debloedserumgehalten van het calcium, magnesium en anorganische fosfaat om ennabij de partus optreden, nagegaan. Hiertoe wordt de dieren elke dag een monster bloed afgenomen gedurende delaatste twee weken voor de partus en de eerste twee weken er na.Bovendien worden gedurende de eerste dagen na de

partus meerdere monsters perdag afgenomen. Ze zien enige dagen voor de partus een geleidelijke daling van het serumcalciumen het serum anorganisch fosfaat optreden, die tot na de partus blijft bestaan enenige uren voor de partus een geringe stijging van het serum magnesiumgehalte, diezich ook tot enige uren na dc partus handhaaft. Verder blijkt, dat bovengenoemde veranderingen in de bloedserumgehalten groterzijn, naarmate het rund vaker heeft gekalfd. Getracht wordt om na tc gaan, wat voor invloed de aanvang van de lactatie heeftop de bloedserumgehalten aan calcium, magnesium en anorganisch fosfaat.Hiertoe wordt bij zeven drachtige koeien al drie weken voor de partus met melkenbegonnen. Helaas wordt bij slechts twee van deze dieren een behoorlijke produktie v????r departus verkregen. Bij deze twee dieren nemen ze waar, dat dc daling van serum-calcium en anorganisch fosfaat

eerder begint (Â? 10 dagen voor de partus),langer blijft bestaan na de partus en groter is dan bij normale koeien om en nabijde partus. Tevens blijkt, dat de stijging van het serum-magnesium eerder begint, langer blijftbestaan na de partus en ook groter is dan normaal. Verder wordt bij drie normale drachtige koeien dc uier verwijderd. Ze nemen bijdeze drie dieren waar, dat dc daling van het serum-calcium en de stijging van hetscrum-magnesium kleiner is en korter duurt dan bij normale drachtige koeien en datdc daling van het scrum anorganisch fosfaat ongeveer gelijk verloopt als bij nor-male drachtige dieren om en nabij de partus het geval is.Ze trekken uit voorgaande bevindingen de volgende conclusies: 1. dc aanvang van dc mclksecrctic zou dc hoofdfactor zijn bij de daling van hetscrum calciumgehalte; 2. het gedrag van het serum-magnesium schijnt aan dat van het serum-calciumgebonden

(experimenteel ook aangetoond). 3. dc hoofdfactor van dc daling van het scrum anorganisch fosfaat zou dc partuszijn. Het feit, dat het ene dier wel en het andere dier geen kalfziekte krijgt, menen ze temoeten toeschrijven aan verschil in de minimum toelaatbare serum-calcium-grens,m.a.w. bij een bepaald serum-calcium-gchalte, b.v. 6 mgr.%, zal het ene dier al kalf-ziekte hebben en het andere nog normaal zijn. Toch is het gemiddelde scrum-calciumgchalte bij kalfziekte koeien lager dan bijnormale pas afgekalfd hebbende koeien. Daar er geen aanwijzingen zijn, dat kalfziekte koeien via de biest meer calciumverliezen, concluderen ze, dat de kalfziekte-pati??nt hierin verschilt met een normalekoe, dat ze



??? a. of haar caldum-reserves minder goed kunnen mobiliseren; b. of dat ze over minder grote reserves beschikken. Tegen â€žb" pleit het snelle herstel, dat vaak optreedt na een intraveneuze calciuminjectie. Derhalve lijkt dus mogelijkheid â€ža" het meest waarschijnlijk.Volgens Robertson zou het calciumregulerend systeem in wezen normaal zijn ende oorzaak van de kalfziekte zou zijn het onvermogen van dat normale mechanismeom het calcium voldoende snel uit dc calciumdepots te mobiliseren.Dat het beeld van de kalfziekte de laatste decennia is veranderd zou een gevolgzijn van het feit, dat thans deze pati??nten in een vroeger stadium van deziekte in behandeling komen dan vroeger en misschien ook voor een deel aan een veelsterkere bemesting van het grasland. De werking van uierinsufflatie zou berusten op een doen stoppen van de mclksecretieen daarnaast een terugkeer van calcium in

het bloed. Geen aanwijzingen werden gevonden, dat er tussen het klimaat en het optredenvan kalfziekte verband bestaat, evenmin dat vermindering van het rantsoen de kansop kalfziekte zou doen verminderen. Ook zou gedeeltelijk melken na de partus weinig effect hebben. De auteurs preferen om in de meeste gevallen calcium-injecties te gebruiken inplaatsvan gecombineerde preparaten (d.w.z. naast calcium, ook fosfaat of magnesiumtoegevoegd). Om recidieve te voorkomen bevelen ze aan naast een intraveneuze calciuminjectieeen subcutane injectie van een calciumpreparaat toe te dienen. OSINGA Geneesmiddelen Resistentie van insecten tegen insecticiden. Resistance of insects to insecticides. A n o n. Chronicle 10, 397 (1956).Terwijl in 1946 nog slechts ?Š?Šn soort insect bekend was, waarbij zich resistentie tegeninsecticiden had ontwikkeld, is dat aantal soorten thans toegenomen tot 37.

Reedsin 1953 werd op een symposion te Rome de vrees uitgesproken, dat deze omstandig-heid de bestrijding van ziekteverspreiders zou bedreigen. Resistentie tegen D.D.T. is opgemerkt bij verschillende species van Anopheles, terwijlo.a in Griekenland bij deze mug ook reeds resistentie is opgemerkt tegen B.H.C. enchlordane. Ook bij Aedes aegypti is op Trinidad een resistentie ten opzichte van D.D.T. waar-genomen, die lOOOx zo groot is als bij een normale laboratoriumstam.Eveneens zijn deze verschijnselen in bepaalde gedeelten van de wereld waargenomenbij luizen, vlooien, wandluizen en huisvliegen. Bij de huisvlieg zijn 2 typen van resistentie waargenomen, n.1. ?Š?Šn voor D.D.T. enverwante preparaten en ?Š?Šn voor dieldrin, chlordane en dergelijke. Ook bij andereziekteverspreidende insecten komen deze 2 typen voor. Recente onderzoekingen hebben aangetoond, dat de oorzaak van de

D.D.T.-resis-tentie bij de huisvlieg berust op een vermeerderde mate van ontgifting, waarbij dcresistente huisvliegen door chloorwaterstofafsplitsing uit D.D.T. â€žD.D.E." vormen.Het enzym wordt door dc normale huisvlieg slechts in zeer kleine hoeveelhedengeproduceerd. Ook bij muggen en vlooien is deze werking aangetoond. De D.D.T.-resistentie van dc huisvlieg wordt beheerst door ?Š?Šn enkel gen. Ook deresistentie tegen B.H.C. en chlordane berust op een erfelijke factor.Het gen van D.D.T.-resistentie is in een normale populatie in geringe frequentie aan-wezig; het insecticide oefent een selectieve en niet een mutagene werking uit. Dezeverhoogde resistentie kan dus niet worden verkregen door blootstelling aan subletalcdosis, maar wel door inwerking van een zodanige dosering, dat het gevoelige ge-deelte van de populatie wordt gedood. Een resistente populatie behoudt gedurende

verscheidene generaties haar resistentie.Voor verdere bijzonderheden zij naar het oorspronkelijke verwezen. VAN DORSSEN



??? \\\'oedingsmiddelenhygicneIVerd een nieuw type tuberkelbacil ge??soleerd? Zur Aetiologie einer k?¤sigen Lymphknotenentz??ndung beim Schwein, von E. K r e n n,Wiener Tier?¤rztliche Monatsschrift B II (1954) - H. 7 - p. 436-440.Dc schrijver wijst in een â€žvoorlopige mededeling".â€” na dit zijn nog 4 artikelen vanhem in combinatie met 2 andere auteurs verschenen â€” op tuberculeuze verande-ringen in de mesenteriale lymfklicren van varkens in Oostenrijk. Hij beschrijft depathologische en de histologische veranderingen en vindt zuurvaste grampositievestaafjes als veroorzakers van deze processen. Bij de beschrijving van het macroscopische beeld valt op, dat dc dikwijls deels ver-kalkte kaasmassa soms een droog necrotisch aspect heeft, ook wel een neiging totverweking, maar steeds gemakkelijk uit het klierwcefscl is te verwijderen, waarbij eengave kapselachtige bindweefselrijke wand achter

blijft. Uit de literatuur is hembekend dat Magnussen reeds meer dan 30 jaar geleden uit de halslymfklierenzuurvaste op kokken gelijkende staafjes kon kweken, hetgeen door B e n d i x e n enJ e p s e n bevestigd werd. De ge??soleerde bacillen werden Corynebacterium equi ge-noemd. De door K r e n n beschrcven infecties wezen hem in de richting van alimen-taire infecties via melk, ondermelk of besmetting via gevo.gelte. Uit de anamnesebleek echter dat zulks uitgesloten kon worden. Hij wijst voorts op het ontbrekenvan generalisatie-verschijnselen bij de door hem beschreven gevallen, welke hij alseen op zich zelf staand lijden beziet. Op grond van statistische gegevens â€” hij be-doelt hiermede het grote aantal gevallen dat als mesenteriaalklicrtuberculose zonderverdere afwijkingen wordt geregistreerd â€” meent hij dat dit lijden zeer veelvuldigen verspreid voorkomt. Hoewel de bacillen morfologisch

niet van tuberkelbacillen zijn te onderscheiden,geven cultuur en dierproeven aan, dat hier noch bovine, noch aviaire, noch humanetypen in het spel zijn. VAN GILS Histologische Untersuchungen ??ber die k?¤sige lymphknotenentz??ndung drs Schweines;R. Baumann, R. Krenn und H. L i e b i s c h; Wiener Tier?¤rztliche Monats-schrift B 42 (1955) - H 1 - p. 34-38. De schrijvers hebben de door Krenn fW.T.M. 41-7-436) beschrev?¨n tuberculeuzemesenteriaal-lymfklier-proccssen aan ren nadrr histologisch onderzoek onderworpen.Dc rand van het proces gelijkt op een kapsel, gele,gen in een vaatrijke omgeving. Aande binnenzijde van deze kapsel zijn vlakke crlrijkr granulaties te zien, waarin fibro-blasten, lymfocyten en overwegend eosinophiele Icukocyten voorkomen. Er zijn wei-nig en dan nog weinig-typische rcuzenccllen aanwezig, zowel van het type Langhansals het vrecmdlichaam type. In de

necrotiserende grenslaag van het granulatie-weefsel is een Sudanofiele zone, waarin zeer fijn gedispcrgcerde tot celgrote vet-druppcls in en tussen de cellen liggen. Ook in de kaasmassa zijn deze te vinden maarzeer fijn verdeeld. Het haardcentrum is strrds vcrkaasd met neiging tot snelle ver-kalking. Werden dc coupes volgens Z i r h 1-N e c 1 s e n gekleurd, dan vinden deauteurs weinig bacillen en wel uitsluitend in het granulatieweefscl en dc vers ver-kaasde massa. Als verschillen met het histologisch beeld van bovine, aviaire en humane tuberculoseder lymfklieren geven zij aan de grote neiging tot verkalking, de naar hyaliseringneigende kapsel en de geringe neiging tot vorming van granulatiewerfsel. VAN GILS Die k?¤sige lymphknotenentz??ndung des Schweines; von R. Baumann, E. Krennund H. Liebisch; Wiener Tier?¤rztliche Monatsschrift B 42 (1955) - H. 4 - p.209-215. De auteurs wijzen er

allereerst op dat kweckproeven met de door hen uit de kazigveranderde mcsenteriaal lymfklier gekweekte zuurvaste bacillen blijkbaar zeer moeilijk



??? waren en niet tot typebepaling leidden. Zij wijzen er op dat Magnussen bij 425gevallen van halskliertuberculose 144x het bovine, 87x het aviaire en lx het humanetype tuberkelbacillen kon isoleren, terwijl in de overige 193 gevallen nog 71 x dezuurvaste Corynebacterium cqui werd gevonden. Deze laatsten groeiden binnen 24uur op gewone bodems met geelrode tot lakrode koloni??n. Bij dierproeven bleken zeapathogeen voor cavia, kip en muis. Hoewel dc groei op voedingsbodems zeer moeilijkwas gebleken, meenden B., K. en L. hun onderzoek ook tot dierproeven te moetenuitstrekken, te meer omdat van een relatie met de Coryncb. cqui niets gebleken was.Zij gebruikten daartoe konijnen, caviae, goudhamsters, kippen, ratten en muizen.Van erwtgroot verkaasde haarden werd de inhoud met 5 cc fysiologische oplossingin een mortier fijngewreven en deze massa werd door een dubbel

gaasfilter .gefiltreerd.Het licht troebele filtraat werd subcutaan, intraveneus en intraperitoneaal ingespotenin hoeveelheden welke wisselden tussen 0.2 tot 0.5 cc. Behalve een entabccsje werdengeen khnische veranderingen geconstateerd, zelfs geen zwelling der regionaire lymf-klicren. Na voldoende lange tijd werden alle proefdieren gedood en van alle miltenuitstrijkjes gemaakt, welke volgens Ziehl-Neelsen gekleurd negatief bevonden werden.De sectic en het histologisch orgaanonderzoek was bij alle proefdieren negatief be-halve bij ?Š?Šn muis, welke subendothelialc haardjes in de levervenen vertoonde, waar-van er ?Š?Šn sterk domineerde. Histologisch bleek een centrale verkazing aanwezig waarin evenals in enkele histio-cyten zuurvaste, vrij plompe staafjes werden gevonden. Differentiecl-diagnostischmenen zij op grond van de apathogeniteit voor de proefdieren bovine, aviaire enhumane

t.b.c. te kunnen uitsluiten. Dat besmetting van ?Š?Šn der muizen kon aange-toond worden, achtten zij mogelijk ontstaan, doordat ?Š?Šn der varkens, welke hetmateriaal leverde, door Typhus murinus besmet was. Door varkenspassage zou dezeeen sterke virulentie-afname hebben verkregen. Op grond van dit onderzoek menenzij ook de infectie met de rattenlepra-bacil en de Johne-se bacil te kunnen uitsluiten.(Hoewel niet duidelijk uitgesproken menen auteurs met een nieuw type tuberkel-bacil te maken te hebben. Ref.) VAN GlI^S Die k?¤sige lymphknotenentz??ndung der Schweine, von R. B a u m a n n, E. K r e n nund H. Liebisch; Wiener Tier?¤rztliche Monatsschrift B. 42 (1955) - H. 9 - p.546-549. De in genoemde aandoening voorkomende zuurvaste en grampositieve bacillen wer-den aan een nader morfologisch en cultureel onderzoek onderworpen. In de kaasmassazijn er vaak maar

enkele, waarbij de Osol-mcthode nodig is om ze aan te tonen.Naast korte dikke worden lange slanke staafjes gevonden, welke soms na kleuringsterk korrelig lijken, vaak S-vormig gekromd zijn en soms zelfs een ineengerold eindebezitten. Van 15 varkens werd materiaal genomen, waaruit slechts in 3 gevallenculturen werden verkregen. Er werd ge??nt op: alkalische en natuurzurc agar, idemmet 2% glycerine, Petragnani, L??wenstein met en zonder glycerine, aardappel 4-4% glycerine, en voorts op normaal-, trypsin- en natuurzurc .glycerine-bouillon. Bijkamertemperatuur bebroed werd nimmer, bij 37Â° C. slechts in 2 gevallen groei ver-kregen na overcnting op een andere bodem, terwijl in ?Š?Šn geval de primaire bodemgroei vertoonde. In het Iste geval werd na 4 weken van de Petragnanibodcm, welke geen groei ver-toonde, overgccnt op L??wenstein zonder glycerine. Na 11 weken werden

duidelijkspeldeknopgrote, bolvormige en bleek oranjegeel gekleurde koloni??n aangetroffen.In het 2de geval werd van de L??wcnstcin zonder, overge??nt op L??wenstein met gly-cerine. Ook hier gaf de eerste bodem geen groei; de subcultuur groeide na 4 wekenreeds uit als een typische tuberkelbacillen-kweek. In het 3de geval werd na 6 weken op dc primaire glyc.-aardappel-bodcm een ty-pische groei waargenomen in de vorm van kleincrwtgrote, onduidelijk begrensde,licht gegranuleerde, slijmige beslagen met een bleek oranje-gele kleur. .Mie anderebodems, alsook de primaire bodems van geval 1 en 2 werden nog 3 maanden ge-controleerd, maar bleven steriel.



??? Merkwaardig was het verloop bij de aanleg van subculturen uit de 3 stammen,welke verder geen verschillen vertoonden in hun groei. Op glyceriiie-houdende bo-dems bleek na 1 week de entstreep reeds bedekt met een fijnkorrelig bleek oranjebeslag; na 2 weken was cr snelle groei en vermeerdering der koloni??n waarneembaar,terwijl na 3 weken reeds een rimpelig beslag met halfbolvormige, spcldeknop-grotekoloni??n zichtbaar waren. Op de bodems zonder glycerine was pas na 10-12 dagen iets van groei waarneembaar,terwijl ook de verdere uitgroei veel trager verliep. Als schudcultuur op natuurzurcagar was na een week een 2 mm. diep gaande troebeling merkbaar, welke in 4 wekenwel verdichtte, maar niet dieper ging. Na 3 weken waren hier aan de oppervlakteduidelijke koloni??n tc zien, terwijl na 6 weken de gehele oppervlakte bedekt was.Bij verdere subcultivcring bleek de oranje-gele

kleur verloren tc gaan en plaats tcmaken voor grauw-wit, terwijl de groei nog werd versneld op enkele bodems. In deuitstrijkjes werden korte draden en kolfvormige verdikkingen aan het einde der ba-cillen waargenomen. De schrijvers komen tot de conclusie, dat de voorkeur voor glycerine-houdende bo-dems overeenkomt met die van het aviaire type. Deze laatste echter groeien constantin 4 weken uit en behouden deze groei-cigenschappen ook in aangelegde subculturen.Ook met Typus murinus, welke bovendien uitsluitend op niet-glyc.-houdende bodemsgroeit, zijn er cuturele verschillen. Bovine en humane typen hebben nog grotereverschillen met het hier ge??soleerde â€žnieuwe?" type bacil. VAN GILS ?œber die k?¤sige Lymphknotenentz??ndung der Schweine; von R. B a u m a n n, E.K r e n n und H. L i e b i s c h ; Wiener Tier?¤rztliche Monatsschrift B. 45 (1956) - II.6 - p. 341â€”345. In dit

overzicht geven de schrijvers nog eens een samenvattend beeld van dc patho-logische en histologische veranderingen van deze, tot nu toe altijd als tuberculeusbeschouwde, processen en geven een overzicht van het voorkomen hiervan. Ken-merkend achtten zij: 1. het veelvuldig voorkomen â€” zonder verspreiding in de overige organen â€” vangeel tot grauwwitte, kazig necrotische haarden in de mesenteriale lymfklieren.De kaasmassa is soms droog kruimelig, dikwijls ten dele verkalkt. 2. Na opening is de haard gemakkelijk leeg en ook schoon te drukken, waarbij eengladde, kapsclachtige wand achterblijft. 3. Echte klicrzwellingen in de zin van ontstekingszwclling ontbreekt. Het proces isvrijwel reactieloos verlopen. Histologisch is er weinig onderscheid met tuberculose, afgezien van de geringe reactievan dc haardrand. Het agens, de zuurvaste staafjes onderwierpen zij aan een nieuw

dierprocfonderzoekmet cavia\'s, kippen en konijnen. De kippen gaven geen enkele reactie. De cavia\'svertoonden bij lagere doseringen (0.1 tot 0.5 mgr. cultuur) wel enige entreactie inde vorm van lokale zwelling. Werden hogere doses (1 mgr. cultuur) ingespoten, danontstond veelal een cntabccs met neiging tol doorbraak naar buiten. In de geclromigepus waren steeds zuurvaste staafjes aan te tonen. Bij 7 van de 9 konijnen (2 stiervener om andere redenen) bleek geen sterfte op te treden. Na 3 tot 4 maanden werden zcgedood en bij 4 konijnen werden in de lever op tubcrkcls gelijkende haardjes aange-troffen. Histologisch waren, hoewel spaarzaam, zuurvaste staafjes aantoonbaar.Op grond van hun onderzoekingen, waarbij zij het afwijkende gedrag van het agensten aanzien van bovine, humane, aviaire en murine typen, menen zij een nieuw typetuberkelbacil ge??soleerd tc hebben, welke voorkomt

bij varkens. Zij stellen voor ditnieuwe type â€žMycobacterium suis" te noemen. VAN GILS â€žKort-Hoog" gesteriliseerde melk. Steriliseren van zuivelprodukten door middel vanverhitting op zeer hoge temperaturen gedurende zeer korte tijd. Dr. Ir. Th. E.Gal es loot, N.I.Z.O. Ede in Conserva, vol. 5, nr. 5, nov. 1956, p. 140.



??? Gedurende de laatste jaren wordt voor het steriliseren van melk de kort-hoog-methodedikwijls toegepast, omdat melk gemakkelijk in een doorstroomsterilisator kan wordenverhit; 1-20 seconden doorstroming op 130Â°â€”150Â° heeft een dodende werking opbacteriesporen. Daarvoor zijn proeven genomen met sporen van Bac. subtilis. Dezebacil is dikwijls juist de oorzaak van het bederf van onvoldoend gesteriliseerde melk.Genoemde verhitting verlaagt dc sporenconcentatie van bijvoorbeeld 100.000 per litertot 1 per 1000 liter. De melk krijgt wel een kooksmaak, maar geen sterilisatiesmaak,terwijl de kleur zelfs witter wordt door het coaguleren van de albumine. Ook hetvoor de houdbaarheid .gevreesde enzym lipase wordt vcrnicti.gd. Bij bewaring vandeze hoog .gesteriliseerde melk ontstaat door fysisch-chemischc omzetting wat achter-uitgang van de kwaliteit. Schr. geeft in zijn artikel een korte

beschrijving van de techniek en merkt op, dat,zal het voordeel van deze wijze van steriliseren volledig worden benut, het nodig is,de melk ascptisch in de handel te bren.gen. Verpakking in .glas is daarvoor niet ge-schikt, in karton zal het beter .gaan. Toch kan verpakking in .glas ook worden toc-.gepast door de melk eerst op deze wijze te steriliseren, ze dan te bottelen, en zedaarna nog na te verhitten om de sporen, die bij het bottelen in de melk zijn ge-komen, te verwijderen. Ook over deze naverhitting, waarvan de hoogte afhankelijk is van de hygi??ne in hetbedrijf en speciaal van de flessenspoclmachinc, .geeft schrijver nog een aantal bij-zonderheden. WILLEMS Kan melk door snel-centrifugeren bacterievrij gemaakt worden? Proefnemin.gen opindustri??le schaal met een super-centrifuge ter verwijdering van de in de melk aan-wezige bacteri??n. Prof. P. S i m o n a r t, R. Poff?Š en A. Wuytack (te

Luik)in het Nederl. Melk- en Zuiveltijdschrift, vol. 10 (1956), nr. 344, p. 163.Schrijvers hebben in het groot proeven uit.gevoerd om te onderzoeken welk percen-tage van de in melk aanwezig bacteri??n kon worden verwijderd door gebruik temaken van een grote, zeer snelle centrifu.ge, die een capaciteit had van 3000 literper uur bij een snelheid van 9000 toeren. Gedurende eni.ge maanden deden zij 3 a 5 keer per week proeven met zo\'n supcr-centrifuge en onderzochten dan 10.000 a 15.000 liter op 3% vetgehalte gestandaar-diseerde mengniclk die bij 110 atmosfeer gehomogeniseerd was. De melk was tevorenin een platenpastcur behandeld bij 70Â°.Er zijn in het geheel 60 proefnemingen gedaan. Als resultaat van het onderzoek kon worden vastgesteld, dat gemiddeld 92.9% vande oorspronkelijk in de melk aanwezige bacteri??n werd verwijderd; de mogelijkheidom door toepassing in de

zuivelindustrie van een supcr-centrifu.ge bacteri??n uit dcmelk te verwijderen, bleek hiermede bewezen. WILLEMS Coligetal van melk. Het tellen van Coli-a??rogenes-bacteri??n in melk met Bacto,stripsvan Bactostrip A.G. te Z??rich. Th. E. G a 1 e s 1 o o t in hrt Nederlands Melk- enZuiveltijdschrift, vol.70 (1956), nr. 3 en 4, p. 166. Bactostrips zijn strookjes filtrrerpapier, die door de fabrikant mrt bepaalde stoffenbehandeld zijn, zodat er op het strookje een selectieve bodem voor coli-a??ro.genes-bacteri??n ontstaat, als het een hoeveelheid melk heeft opgenomen. De strookjes zijnsteriel verpakt in een plastic omhulsel. Zij worden daaruit genomen en in de melkgehouden, en weer in hrt plastic zakje teruggebracht, terwijl ren klein stukje van hetstrookje, dat door het vasthouden besmet is geworden, verwijderd wordt. Het plasticzakje wordt luchtdicht afgesloten en .gedurende 8-10 uur bij 37Â° C.

bebrord. In dcmelk aanwezige coli-a??rogenes bacteri??n groeien dan uit tot rode kolonies.Schrijver heeft deze Bactostrips vergeleken met desoxicholaat-agar en brillant-groen-gal-platen. Het is hem toen gebleken, dat met gebruikmaking van deze stripmethodeslechts bepaalde typen uit dr coli-a??rogcnesgroep kunnen worden geteld. De overige



??? typen â€” volgens schrijver zullen dit de meest beweeglijke zijn â€” kunnen niet volgensdeze methode worden geteld. Voor de -beoordeling of deze Bactostrips voor het be-oogde doel geschikt zijn, hangt het er dus van af, welke typen van de coli-a??rogenes-groep men toevallig in dc melk heeft, en dat kan afhangen van dc jaargetijdenwaarin wordt onderzocht (in de wintertijd dikwijls een faecale besmetting). Schrijveracht het moeilijk een definitief oordeel over dc bruikbaarheid van dc strips uittc spreken, v????rdat uitvoerige onderzoekingen zijn gedaan in alle jaargetijden. WILLEMS Zootechniek Varkensvoeding. Kan koper ongestraft als macro-element worden verstrekt? CoppcrPoisonin,g in the pig. W. A. M. G o r d o n and D. Luke. The Vcterinary Record69 (1957) :37. In Nederland mag in een mineralenmengsel voor varkens slechts 0.3% CuSo4 wor-den opgenomen. Dit betekent dat, als hier te lande

varkensmeel met 2% mineralenwordt gefabriceerd, men daarin per 100 kg. 6 gram CuSoi aantreft. Stelt mengemakshalve het moleculairgewicht van Cu op V\\ van dat van CuSo-i, dan bevattendus onze mengvoeders voor varkens maximaal 15 p.p.m. Cu. Mede naar aanleiding van de ervaring van B arber c.s. (1955), dat een rantsoenmet 250 p.p.m. Cu de groeisnelheid van varkens gunstig be??nvloedt, worden er in N.-Icrland soms meelmengsels in de handel gebracht waarin 50-90 p.p.m. Cu is verwerkt.Vergeleken met het aanbevolen rantsoen is dit niet veel; voor Nederlandse begrippenechter is er sprake van een belangrijke overdo.sering. Dat op dit gebied inderdaad de nodi,ge voorzichtigheid moet worden betracht, blijktuit het feit dat de schrijvers bij 3 varkens van 80 ?¤ 90 kg., die een duidelijke icterusvertoonden, in de lever een Cu-gehalte van respectievelijk 2500, 2450 en 2160 p.p.m.constateerden.

Het eerste dier was afkomstig van een bedrijf, waar drie varkens onder geelzucht-verschijnselen stierven en een vierde om dezelfde reden door dc bacon-fabrikantwerd geweigerd. De twee andere varkens waren eveneens na het slachten afgekeurd.Bovendien werd een onderzoek ingesteld op een bedrijf, waar een rantsoen met100 p.p.m. Cu werd versterkt. Daarbij bleek dat: van 4 zeugen het Cu-gehalte van de lever gemiddeld 103 p.p.m. bedroeg (uitersten:38 en 170 p.p.m.) ; de levers van 4 bacon-varkens gemiddeld 99 p.p.m. bevatten (uitersten: 54 en159 p.p.m.); in de levers van 22 voldragen embryo\'s het Cu-gehalte varieerde van 35 tot 264 p.p.ni.(gemiddeld: 121 p.p.m.). Volgens Cunningham (1931) bedragen de normale Cu-gchalten van de leversvan â€žvolwassen" varkens ca. 40 p.p.m. en vari??ren die van de levers van jongebiggen van 50 tot 465 p.p.m. HIDDEMA Wat be??nvloedt het

geboortegewicht van veulens? Einfluss der genetischen und para-gcnctischen Faktoren auf das Fohlengrwicht der Geburt. D. 11 a n c i c. Z??chtungs-kunde 28 (1956) 10 (Nov./Dec.) 430-435. In dit artikel worden door I 1 a n c i c dc resultaten samengevat van een onderzoeknaar dc invloeden, die er zouden kunnen bestaan op hrt geboortegewicht van veulens.Daartoe is het geboortegewicht gecontroleerd van alle tussen 1928 en 1942 geborenveulens van Lippizancr, Nonius en Arabisch ras in 4 verschillende stoeterijen.Hierbij bleek, dat de Lippizancr veulens geni. 44,47 Â? 0,30 kg. wogen, dc Nonius-veulens 45,03 Â? 0,37 kg. en de Arabische 40,05 Â? 0,22 kg. Deze gemiddelden warenberekend uit resp. 130, 145 cn 349 veulens. Dc .Arabische veulens waren significantlichter dan die van de beide andere rassen, maar tussen Lippizancr en Nonius veulensbestond geen re??el verschil. Tussen het

gemiddelde gewicht der veulens bij de ge-boorte en dat der volwassen dieren bestond een positieve correlatie. De variatieco??ffi-ci??nt was bij de Arabische veulens belangrijk kleiner (4.15) dan bij de Lippizancr(5.02) en Nonius veulens (6.68). Sehr, trekt hieruit de conclusie, dat het geboorte-gewicht der Arabische veulens minder zou vari??ren dan dat van de veulens der



??? beide andere rassen, hoewel het m.i. waarschijnlijker is, dat dit verschil toe moetworden geschreven aan het ruim 2x zo grote aantal Arabische veulens, dat bij hetonderzoek werd betrokken. Of de moeders vol- of halfbloed Arabier waren, bleek niet van invloed te zijn op hetgemiddelde geboortegewicht (rcsp. 40.23 Â? 0.54 kg. en 40.02 Â? 0.24 kg.).Ten aanzien van dc invloed van de hengst op het gewicht der door hem verwekteveulens kan worden opgemerkt, dat bij dc Lippizancr geen verschil van betekeniskon worden aangetoond. Het gcm. gewicht van de veulens van de hengst die dezwaarste veulens verwekte bedroeg 45.74 Â? 0.65 kg. en van dc hengst die de lichtsteveulens verwekte gcm. 43.76 Â? 0.47 kg. Bij dc Arabieren liepen deze cijfers uiteenvan 41.61 Â? 0.66 kg. tot 38.33 Â? 0.68 kg. Hoewel ook deze gewichten niet signifi-cant verschillen, zit hier toch een tendens in die cr op

wijst, dat de hengst bij dc.Arabieren toch invloed heeft op het geboortegewicht der door hem verwekte veulens.Wat verder bij de cijfers bij de Arabische veulens opvalt is, dat de variabiliteit dergeboortegewichten bij de ene hengst veel groter is dan bij de andere. Daar dcgrootste variatieco??ffici??nt juist wordt gevonden bij de hengst, die het grootste aantalveulens had geleverd, kan dit ook niet door het verschil in aantal waarnemingenworden veroorzaakt. Ten aanzien van de invloed der merriestammen op het geboortegewicht der veulensvalt het op, dat deze groter schijnt tc zijn dan de invloed van de hengst. Bij dcLippizaner lopen deze uiteen van 42.31 Â? 0.80 kg. tot 47.60 Â? 0.58 kg. cn bijde Arabieren van 38.46 Â? 0.52 kg. tot 41.83 Â? 0.81 kg., verschillen die wiskundigsignificant blijken te zijn. Verder bleek, dat de families met het hoogste geboorte-gewicht gemiddeld ook dc families met de

langste drachtigheidsduur waren, hoeweldc correlatieco??ffici??ntcn tussen de drachtigheidsduur en geboortegewicht betrekkelijklaag en alleen voor het Noniusras significant bleken te zijn (n.1. r = 0.227 Â? 0.054).Het verschil in .geboortegewicht tussen hengst- en merrieveulens was voor geen vande drie rassen significant, al lag het gem. gewicht der hengstveulens iets boven datder merrieveulens (Bij Arabieren het meest n.1. 1.4 kg.). Niet meegedeeld wordt ofdit ook door de drachti.gheidsduur is veroorzaakt. Interessant is verder dc invloed van dc leeftijd van de merrie, die noga! enige invloedheeft, zoals uit onderstaande tabel blijkt. Ras Leeftijd merries aantal veulens gcm. geboortegewicht in jaren Lippizancr 4 22 40.00 Â? 0.57 y> 5â€”8 58 44.48 Â? 0.35 )Â? 9â€”12 43 47.19 Â? 0.49 Â?) 13â€”18 6 41.83 Nonius 4 46 41.22 Â? 0.54 )) 5 8 57 46.46 Â? 0,57 ??> 9â€”12 23 48.49 Â? 0,70 IJ

13â€”18 19 45.84 Â? 0.84 Arabier 4-5 86 37.77 Â? 0.48 Â? 6â€”10 150 40.70 Â? 0.32 j) 11 en ouder 78 10.45 Â? 0.50 Jonge merries die voor het eerste veulencn, krijgen een significant lichter veulen danoudere merries. Het geboortgewicht van het veulen neemt toe naarmate het paardmeer in de kracht van zijn leven komt; bij oudere paarden neemt het gewicht weer af.De leeftijd van dc hengst heeft geen invloed op het geboortegewicht der door hemverwekte veulens, de maand van geboorte daarcnte.gen weer wel. De lichtste veulensworden geboren in februari en de zwaarste in juni en juli; dit verschil kan nietworden toegeschreven aan de drachtigheidsduur, daar de in maart tot mei geborenveulens in Joegoslavi?? het langst worden gedragen. De auteur denkt dan ook meer aan de verschillen in voeding in het laatst derdrachtigheid als belangrijkste verklaring voor dc gevonden

gewichtsverschillen, DE GROOT



??? VARIA Albinokalveren in Holstein-Friesians van Japan. In een stamboekkudde zwartbonten werden 3 albinokalveren geboren. Het bleek, datdeze kalveren een gemeenschappelijke voorvader hadden. Het wordt waarschijnlijk geacht dat het ,gen voor albino uit Amerika is ingevoerd. Berliner und M??nchencr Tier?¤rztliche Wochenschrift 1-7-1956. Oorzaken van sterfte van vaarzen bij de partus. Krollpfeiffer vond bij 11.420 voor de eerste maal kalvende zwartbonte stamboek-koeien, die binnen 10 dagen na de geboorte succombeerden of in nood geslachtwerden, dat 71 % der sterfgevallen verband hield met beledigingen van de geboorte-weg, 14% het gevolg was van sepsis, 5% samenhing met absoluut of relatief tegrote vruchten waarbij .geen embryotoniie toegepast kon worden en resp. 4%, 3%en 3% door kalfziekte, emfysemateuze vrucht of andere redenen veroorzaakt werd. Der Tierz??chter

20-9-1956. Trekossen in Nederland. In 1846 kwamen in heel Gelderland 6803 landbouwers en 5856 â€žkarlieden" voor.Verschillende van deze â€žkarlieden" waren waarschijnlijk mensen met een stukjeland, die met hun paard (en) of os(sen) bij anderen gingen werken. Gelderland teldetoendertijd 1016 ossen, waarvan 994 op het platteland en 2 in de steden. In de Strengen 15-2-1957. Kerstmis 1956. De leeuwen van de diergaarde in Milaan ontvingen van de directie als kerstcadeau3 kg, extra vlees per dier. Paris Match 29-12-1956. Schrikdraad. Op een boerderij in Kent brak steeds de schrikdraad bij rantsoenbeweiding van eenperceel kool. Het bleek, dat een der runderen â€žshockproof" was.Na experimenteren bleek, dat noch het scheren van de schoft noch het aanbrengenvan een schoftharnas van draad hielp. Afdoende was echter wel het geheel haarloos maken van de bovenrand der schoftmet

beliulp van een ontharin.gspasta. Dairy Farmer, jan. 1956. Hoe oud worden honden? Als resulaat van een enqu??te in Anirrika en Canada gehouden over honden ouderdan 17 jaar bleek, dat van de200 enquctegevallen 36.7% 17 jaar was,33 % 18 jaar, 18.7% 19 jaar en de anderen ouder.De oudste nog levende hond was 26 jaar. The North American, 37 ,498, 1956.Ontwikkeling van de Nederlandse varkensstapel. In de periode 1949â€”1956 nam de varkensstapel toe van 1.3 millioen tot 2.33 mil-lioen. Het topjaar is tot dusverre 1955 geweest met 2.38 millioen varkens.Men moet echter niet alleen letten op de totale cijfers, maar ook op dc verdelingover de provincies. Onderstaand staatje geeft in deze cijfers voor de jaren 1930 en 1954 toen de varkens-stapel in beide jaren 2 millioen dieren bedroeg.



??? Provincie 1930 1954 Verschil Groningen 3.4% van het totaal 1.6% van het totaal â€”54% Friesland 6.6% Â? Â? 33 2.8% 33 i) â€”57% Drente 6.6% 3) S> â€ž 6.2% 33 â€ž j, â€” 6% Overijssel 11.3% Â? Â? 33 13.0% 33 )) 15% Gelderland 22.2% 3) 33 23.8% ,, y) 7% Utrecht 7.4% Â? J) 33 6.7% 33 jj â€”11% N.-Holland 5.1% J?? J?? 33 3.8% 33 33 â€”26% Z.-Holland 15.9% Â? )> ,, 11.2% 33 j) â€”30% Zeeland 2.3% t> 33 1.2% 33 )Â? â€”50% N.-Brabant 10.7% 3) 33 33 18,9% 33 38% Limburg 8.0% 33 33 33 10.8% 35% Nederland 100.0% 33 100.0% Trouw & Co. N.V., febr. 1957 Vissen zwijgen niet. In 1956 bracht een Amerikaans onderzoek aan het licht, dat de diepten der oceaanvol â€žgeluid" zijn. Waterdieren zijn even â€žpraatziek" als hun collega\'s op het land.Verschillende van deze geluiden werden opgenomen. Hierbij bleek o.a. dat vissen bijgebrek aan stembanden contact met

elkaar maken door te ratelen met gedeeltenvan hun skelet of door de wanden van dc luchtzak te laten vibreren.Een grote verscheidenheid van geluiden wordt voortgebracht. Zo doet dat van een egelvis denken aan een misthoorn, terwijl de garnaal paft enknettert. Bepaalde vissen zijn verder zeer luidruchtig bij het kuitschtieten \'s nachts,maar zwijgen wanneer een schip nadert. The Vet. Record 14-7-1956



??? BERICHTEN EN VERSLAGEN Proceedings of the first symposium of the International Association ofVeterinary Food Hygienists (I.A.V.F.H.). Zo juist is versehenen oen verslag van het symposion, dat van 27 augustusâ€”1 sep-tember 1956 te Utrecht werd gehouden. Hierin zijn opgenomen de volledige tekstvan alle gehouden voordrachten, met een samenvatting in Frans, Duits eh Engels,alsmede de gevoerde discussies. Hieronder volgt een volledige opgave van de inhoud, om een indruk te geven van de vele uiteenlopende onderwerpen, die in het verslag zijn opgenomen. Preface. Board of the I.A.V.F.FI. List of member countries of the L.-X.V.F.H. and their official delegates.Address of welcome by Dr. A. Clarenburg, President of the LA.V.F.H.Opening speech by Prof. Dr. P. Muntendam, Director General of Public Health,The Netherlands. Address by Prof. Dr. C. Sanz Egana, Acting President of

the Permanent Committee for Intcrnadonal Veterinary Congresses.Address by J. M. van den Born, Chief Inspector of the Veterinary Service, TheNetherlands. Address by D. Hendriksc, President of the Netherlands Veterinary Medical Asso-ciation. General lecture by Prof. Dr. M. Lerche (Germany).J. Principles of meat hygiene. Dr. Horace Thornton (Great Britain) : â€žPrinciples of meat hygiene". J. M. V. d. Born (The Netherlands) : â€žSome principles of meat hygiene in The Netherlands".C. H. Pals (U.S.A.): â€žMeat Hygiene". Prof. Dr. O. H. Henneberg (Austria): â€žGrundlagen der Fleischhygicne vom ??ster-reichischen Standpunkt".Prof. A. A. Poljakow and Prof. G. W. Kolobolotsky (U.S.S.R.) : â€žMain principles of Veterinary and Sanitary examination of meat in the U.S.S.R.".Dr. Dj. Filipovitch (Jugoslavia) : â€žSur les discordances au point de vue de pr?Šr?Š- frig?Šration de viande".Dr. II.

Wagemann (Germany): â€žFleischhygicne und Schlachthoftechnik".Dr. V. Allenspach (Switzerland): â€žSchlachthoforganisation und hygienische Fleisch-gcwinnung". Dr. A. Ginsberg (Kenya) : â€žMeat hygiene in underdeveloped countries". Prof. Dr. A. Trawinski (Poland): â€žStandarisierte sanitUr-veteriniire Beurteilung des Muskelfleisches geschlachteter Tiere".Discussion. II. Principles of Bacteriological Meat Inspection. Prof. Dr. A. Ncvot (Francc) : â€žLes bases de I\'cxamen bactcriologiquc des viandes".Dr. K. Rasch (Germany) : â€žFeinere Untcrsuchun.gsmcthoden auf Salmonellen und Anaerobicr bei der bakteriologischen Fleischuntersuchung".Prof. Dr. A. Trawinski (Poland): â€žDie Bedeutung der bakteriologischen Flci.sch- untersuchung als Hilfsmethode der sanit?¤r-vetcrin?¤ren Fleischbcurtcilung".Ake K?¤mpe (Sweden) : â€žSalmonella and bacteriological meat control".Dr. I. Pantaleon, Dr.

J. Barret, Dr. M. Cazaillet and Dr. R. Rosset (France) : â€žContribution ?¤ l\'?Štude de la microbiologie des viandes".Dr. E. H. Kampelmacher (The Netherlands) : â€žDie Bedeutung der Listeriose f??rdie Fleischbeschau". Prof. S. Hauge and A. Skulbcrg (Norway): â€žThe problem of minkbotuli.sm caused by offal from slaughterhouses".Kj. Hedelin (Sweden) : â€žA great Salmonella typhi murium epidemic in Swedenspread with meat".



??? V. E. Albetsen (Denmark) : Some remarks on meat inspection in Denmark, III. Principles of meat preservation. Prof. Dr. W. Gisske (Germany) : â€žTier?¤rztliche Aufgaben bei der Konservierung vonLebensmitteln". J. W. Baretta (The Netherlands) : â€žThe Preservation of Meat".Dr. G. Br?Švot (Trance) : â€žLa viande conditionn?Še sous pellicule cellulosique".Dr. F. Kelch (Germany) : â€žNachwcis obligater Anaerobier in Fleischkonserven".Dr. F. Rigler (Jugoslavia) : â€žAntibiotic-producing species of bacillus in sausages".Prof. Dr. H. Keller (Germany) : â€žUber die histologische Bestimmung tierischerGcvk\'cbe". Prof. Dr. F. M??nchberg (Austria) : â€žGrundlagen der Beurteilung von Speisefetten tierischer Herkunft".Discussion. IV. Principles of fish hygiene. Dr, B, Albertsen (Denmark): â€žPrinciples of fish hygiene". Prof. G. W. Kolobolotsky (U.S.S.R.) : â€žVeterinary expertise of fish in the

U.S.S.R.".Dr. H. Wittfogel (Germany) : â€žUber den Nachweis fl??chtiger reduzierender Substan-zen als objektiver Test f??r die Qualit?¤tsminderung von Fisch und Fischwaren".Dr. Dj. Filipovitch (Jugoslavia) : â€žDe l\'origine du go??t d?Šsagr?Šable dans certaines conserves de poissons".Dr. Hassan Ah Neshat and Dr. Faroughi (Iran) : â€žCaviar of Iran".S. Gullbrandsson (Sweden) : â€žHepatitisepidemie verbreitet durch Austern".Discussion. V. Principles of egg hygiene. Dr. A. Clarenburg (The Netherlands) : â€žThe Hygiene of Eggs and Eggs Products".Dr. H. Sens (Germany) : â€žZur Qualit?¤tsbeurtcilung der H??hner- und Enteneier und zur eindeutigen Unterscheidung derselben".Discussion. VI. Principles of milk hygiene. Prof, Dr. G. Thieulin (France) : â€žBases dc l\'hygicne du lait". Prof. Dr. II. Seelemann (Germany: â€žZur Standarisierung milchhygicnischer Unter-suchungsmcthoden".

Prof. G. W. Kolobolotsky und Prof. A. A. Poljakow (U.S.S.R.): â€žExpertise of milkin the U.S.S.R.". Dr. W. Sackmann (Switzerland) : â€žUber den Nachweis von Bruzellen in der Milch".Discussion. VII. Principles of poultry and rabbit inspection. G. C. McKce (U.S.A.): â€žInspection of Poultry and Rabbits in the United States".Discussion. First meeting of the delegates of the I.A.V.F.H.P>.esolutions adopted at the final plenary session.R?Šsolutions adopt?Šes.Resolutionen. Final address by Dr. A. Clarenburg, President of the I.A.V.F.H.Members attending the 1st Symposium of the I..\\.V.F.H. Het verslag, dat ook voor de Nederlandse dierenartsen, die direct of indirect bijvocdingsmiddelenhygi??ne zijn betrokken, een waardevol bezit is, is verkrijgbaar tegende prijs van ?’ 12,â€” bij dc Secretaris van het voorbereidend comit?Š van genoemdsymposion. Sterrenbos 1, Utrecht. Stichting

Bloedgroepenondcrzoek. Door de Verenigingen â€žHet Nederlandsche Rundvee Stamboek", â€žHet Friesch Rund-vee Stamboek" en â€žDc Federatie van Bonden voor K.I. bij Rundvee" is opgericht eenâ€žStichting Bloedgroepenonderzoek". Het bestuur van deze Stichting is als volgt samengesteld: Ir. E. J. Alderkamp, Voorzitter; Dr. J. M. Dijkstra, Vice-Voorzittcr; G. Appel, C.



??? N. Laan, Dr. Th. Stegenga, J. N. Wassenaar, Leden; Prof. Dr. P. Hoekstra, Prof.Ir. W. de Jong, Ir. II. Verschuyl, L. P. de Vries, Adviserende leden.J. Bouw, Secretaris.De Stichting heeft o.m. tot taak: 1. Het verrichten van onderzoekingen in verband met twijfelachtige vaderschappenvan kalveren. Deze onderzoekingen worden op verzoek van een van de beide Stamboeken ver-richt, nadat dit daarover met de betrokken fokker overleg heeft gepleegd cndeze de voor het onderzoek verschuldigde kosten door overmaking op postrekeningno. 966866 t.n.v. Dc Stichting Bloedgroepenonderzoek heeft betaald. 2. Te onderzoeken, of vaarskalvcrcn, die als tweeling met een stierkalf zijn geboren,in het bloedgrocpenpatroon de eigenschappen vertonen, die kenmerkend zijn vooreen kwee. De kosten voor dit onderzoek bedragen ?’ 25,â€”, eveneens te betalen door over-making op de onder 1 genoemde

postrekening. 3. Het onderzoek van tweelingen op ccnci??gheid. Deze onderzoekingen worden uit-sluitend verricht op verzoek van het Instituut voor Veetecltkundig OnderzoekT.N.O., dat ook alle correspondentie daarover voert. Het secretariaat is gevestigd Duivendaal 5, Wageningen, Tel. 08370â€”2473. D.T.O. Het adres van de Onderlinge Vcrzckcring-Maatsrha])pij van Dierenartsen cn Tand-artsen â€žD.T.O." is met ingang van 15 maart j.1. gewijzigd in Prins Ilendriklaan 30,Zeist. Landbouwcxpositie. Ten ver\\\'olge op de jaarlijkse Landbouwbcurzen, die door de Koninklijke NederlandseJaarbeurs van 1952 tot en met 1955 werden georganiseerd, zal van 1957 af om detwee jagr in Utrecht een Nationale Landbouwcxpositie gehouden worden. Behalvemachines en werktuigen voor boer, tuinder en veehouder, die tot nu toe op de Land-bouwbeurzen werden tentoongesteld, zal een nieuw clement in de

tweejaarlijkse mani-festaties worden opgenomen, namelijk expositie van stambockvee en -paarden, con-cours-hippiques en behendigheidswedstrijden. Naast handhaving van het zakelijk karakter, zullen dc komende Nationale Landbouw-exposities een ruime gelegenheid bicden voor het geven van demonstraties en voor-lichting. Het gehele Crocsclaantcrrcin zal bij dc eerste manifestatie van deze aard, welke van24 tot en met 29 juni wordt gehouden, in het teken staan van de landbouw, in demeest uitgebreide zin van het woord, en getuigenis afleggen van de betekenis vandeze bedrijfstak voor het Nederlandse cconoinischc leven. Deze groots opgezette manifestatie zal door dc vorig jaar in het leven geroepenStichting â€žExpositie De Nationale Landbouw" in nauwe samenwerking met deKoninklijke Nederlandse Jaarbeurs worden georganiseerd.



??? MAATSCHAPPIJ \\ ()OR DIERGENEESKUNDE Bureau: Rubcnslaan 123, Utrecht. Tel. 030â€”11413. Gironummer 511606 ten namevan dc Maatschappij voor Diergeneeskunde. VAN HET BUREAU Contributie. Ten overvloede wordt er voor de laatste keer op geattendeerd, dat op 1 april, dus bijde verschijning van deze aflevering, de contributie voor het lidmaatschap van deMaatschappij voor Diergeneeskunde over het lopende jaar voldaan behoort te zijn.Ter voorkoming van onnodige kosten en overbodig werk, wordt degenen, die ge-noemde contributie nog niet hebben voldaan tot 15 april a.s. de gelegenheid ge.gevendit nu zo spoedig mogelijk te doen door overschrijving op girorekening 511606 tciiname van de Maatschappij voor Diergeneeskunde te Utrecht. Mochten daarna nog posten openstaan dan worden deze per bankkwitantie ge??ncas-seerd. Behoudens zeer bijzondere omstandigheden

kunnen reductie-aanvragen na1 april niet meer in behandeling worden genomen. Het Nederlands Natuur- en Geneeskundisi; Congres 1957. Het congres zal worden gehouden te Maastricht op 23, 24 en 25 april 1957, in het Saargebouw, Henric van Veldeplein 25. Het congres staat ditmaal in het teken van het mijnwezen. De eerste dag wordt na de offici??le opening te ongeveer half vijf de huishoudelijkevergadering gehouden. Evenals vorige jaren vinden op de laatste dag de vergaderingen van de afdelingenplaats. De onderafdeling Diergeneeskunde, waarvan Dr. P. H. W. Tacken voorzitter, collegaW. J. Nieuwenhuys, secretaris en collega E. J. A. A. Quaedvlieg, ondervoorzitter is,vergadert te 9.30 uur in de gemeentelijke H.B.S., Ilclmstraat 1, Maastricht.Collega A. M. Frens zal een voordracht houden over: â€žFysiologische beschouwingenover de spijsvertering bij herkauwers". De Heer B. de Groot

spreekt daarna over: â€žErfelijke a.spccten van de eigenschappenvan stierensperma", terwijl collega A. van Keulen na de pauze een inleiding houdtover: â€žDe epidemiologie van cystercicose". Men wordt lid van het congres door de contributie te storten op girorekening 36711van de penningmeester van het Natuur- en Geneeskundig Congres.De contributie bedraagt voor .gewone leden ?’ 4,â€”, die de Handelingen gratis ont-van.gen. Zij die alleen voor de duur van het Congres lid willen worden, kunnen?’ 5,â€” op bovenbedoelde rekening overmaken. De congreskaart, die toegang geefttot alle bijeenkomsten, wordt op het congresbureau uitgereikt. Tijdelijke leden, die dc Handelingen willen ontvangen, dienen hiervoor no.gmaals,f 4,â€” te storten. Voor de leden en dames wordt ook weer een aantal excursies georganiseerd. V eterinaire Week 1957. In aansluiting aan de voorlopi.ge aankondiging van dc

dit jaar te organiseren Vete-rinaire Week, kan worden meegedeeld, dat de data nu definitief zijn vastgc.steld opdonderdag 20 juni t/m zaterdag 22 juni a.s. Hierbij is volledig rekening .gehouden met de wensen van de dierenartsen, die viade afdclingssecretariaten kenbaar zijn gemaakt. Bovendien zal er bij de samenstelling van het programma naar worden gestreefdzoveel mogelijk tegemoet te komen aan de zeer vele suggesties, die ten aanzien vande te behandelen onderwerpen etc. naar voren zijn gebracht. Uit de reacties op de desbetreffende circulaire, die in de afdelingen is\'behandeld, kan



??? nu al worden geconcludeerd, dat er grote belangstelling voor deze Veterinaire Weckbestaat. Het voorbereidend comit?Š, waarin behalve de Faculteit voor Diergeneeskunde, ook deMaatschappij voor Diergeneeskunde en dc D.S.K., zijn vertegenwoordigd, is als volgtsamengesteld: Prof. Dr. J. Jansen, voorzitter;Prof. J. H. ten Thije, secretaris;Dr. W. A. de Haan, penningmeester; en de leden Prof. Dr. P. Hoekstra, A. W. Kersjes, Prof. Dr. F. C. Kraneveld enP. Wijnker. Het comit?Š, dat het damesprogramma verzorgt, bestaat uit:Mevrouw ten Thije, presidente; en dc leden Mej. van Amstel, Mej. Eshuis, Mevrouw de Haan, Mej. H?¤gens,Mevrouw Numans. De feestelijke omlijsting van de Veterinaire Week wordt door een commissie voor-bereid, bestaande uit vertegenwoordigers van de Maatschappij voor Diergeneeskundeen de D.S.K., n.1. de Heren R. J. Feddema Jr., Dr. W. A. de Haan, Prof. S. R.Numans en P.

Wijnker. VAN DE GROEPENGroep Geneeskunde van het Kleine Huisdier. Verslag van de vergadering van de Groep op 24 november 1956, in de Kliniek voorKleine Huisdieren te Utrecht om 2.30 uur. .\\anwczig waren 20 leden en als gasten 2 sprekers n.1. Dr. Manten en Dr. Terpstra,nog 2 andere gasten als toehoorders en Dr. W. dc Haan. Prof. Teunissen opent om Â? 2.45 uur dc vergadering en spreekt een kort welkom uit.Hij geeft onmiddellijk het woord aan Dr. Manten. Voor de inhoud van zijn belangwekkende inleiding, waarvan het gesprokene 12 blad-zijden folio-formaat beslaat, verwijs ik naar het gestencilde verslag.Na de inleiding van Dr. Manten, die 1\'/a uur duurde, werd gepauzeerd.Tijdens de pauze werd door Prof. Teunissen thee aangeboden, waarvan een dankbaargebruik werd gemaakt. Na de pauze leidde Prof. Teunissen de discussie in met een beschouwing van devraagstukken verband

houdende met de toepassing van antibiotica in de kleinehuisdierenpraktijk. De beschouwingen van Professor Teunissen waren zowel gebaseerd op ervaringen alsop de resultaten van onderzoekingen op verschillend terrein en op literatuurgegevens.Voor de inhoud verwijs ik naar het verslag. De derde spreker van de middag was Dr. Terpstra, die een korte bacteriologische toe-lichting gaf. Na deze discussie-inleidingen werd nog druk gebruik gemaakt van de gelegenheidtot het stellen van vragen. De klok liep naar 7 uur toen dc voorzitter de vergadering sloot met een dankwoordaan de sprekers en aan de gastheer van deze middag. Een aantal leden heeft zich daarna stadwaarts begeven om met de sprekers van dcmiddag als gasten, de maaltijd tc gebruiken. Utrecht, december 1956. De Secretaris, Dr. M. A. J. VERWER Profes.sor Dr. D. A. de Jong-Stichting. Verslag over de werkzaamheden en de toestand

over het jaar 1956.Nadat op de vergadering van beheerders van 3 december 1955 besloten was omin het begin van 1956 weer een oproep tc plaatsen in het Tijdschrift voor Dier-geneeskunde en het Nederlands Tijdschrift voor Geneeskunde voor gegadigden naareen subsidie ten behoeve van een onderzoek op het gebied van de VergelijkendePathologie werd op de vergadering van 10 maart 1956 besloten een subsidie van



??? ?’ 1800,â€” te verlenen aan Dr. J. Groen ten behoeve van een onderzoek van de HeerF. J. Meyer, semi-arts te Amsterdam, over: het effect van insuline op het ge??so-leerde rattchart in verband met de kaliumhuishouding. Dit onderzoek, dat als een voortzetting van dat van Dr. Offerijns is te beschouwen,werd reeds op 1 februari 1956 aangevangen en zou zonder subsidie niet kunnenworden voortgezet. .\'\\nderc gegadigden voor een subsidie hadden zich niet gemeld. Ter vergadering van 10 maart werd tevens besloten om te trachten in dc loop van1957 een symposium over Vergelijkende Pathologie tc doen plaats vinden. Hiertoewerd de medewerking gevraagd cn verkregen van dc Algemeen Ziektekundige Ver-eniging en de Maatschappij voor Diergeneeskunde. Een vergadering van beheerders der Stichting met vertegenwoordigers der genoemdeverenigingen vond plaats op 16 juni 1956.

Hierbij werd een nadere precisering vandc doelstelling van het symposium bepaald. Door afueden van Prof. P. Nicuwcnhuijsc, die als beheerder sedert 1947 dc Stichtingbelangrijke diensten heeft bewezen, diende een opvolger te worden gezocht. Op voor-dracht van dc Koninklijke Maatschappij tot Bevordering der Geneeskunst werdProf. Dr. A. de Minjer tot beheerder gekozen en benoemd. Voorzitter van dc Stichting bleef Prof. Dr. J. D. Vcrlindc te Leiden en secrctaris-penningmecstcr Prof. A. v. d. Schaaf, Lcijenscweg 34 tc Bilthoven (postrckeningnr.553831). Su bsidie. Dc beheerders der Prof. Dr. D. A. de Jong-Stichting geven hierbij kennis, dat zijgelden beschikbaar hebben gesteld teneinde voor rekening der Stichting de uit-voering mogelijk tc maken van een onderzoek, behorend tot het gebied der Verge-lijkend Pathologie in de meest uitgebreide zin. Zij, die hiervoor in aanmerking wensen te

komen, worden uitgenodigd v????r I meia.s. met opgave van de aard en de doelstelling van het te verrichten onderzoek cnoverlegging van een beknopt werkschema, zo mogelijk met een begroting der kosten,zich aan te melden bij de secretaris. Namens dc Beheerders: Prof. Dr. J. D. Verlinde, Voorzitter Prof. A. V. d. Schaaf, Sccretaris-Pcnningineester (Lcijenscweg 34, Bilthoven) PERSONALIA Het Hoofdbestuur heeft collega R. G, Dijkstra, Menno van Coehoornsingel 64,Zutphen, aangenomen als lid van dc Maatschappij voor Diergeneeskunde. Het Hoofdbestuur draagt dc volgende collegae voor het lidmaatschap van de Maat-schappij voor Diergeneeskunde voor: Tj. Bottema, No. 57, Rauwerd. W. Kruiswijk, Wilhehninalaan 37, Dc Bilt. B. C. Kruyt, Brigittenstraat 20a, Utrecht. J. H. Ncutcboom, As.sendclftstraat 34, Heemskerk. E. P. Oldcnkamp, Hoge Hondstr. 35, Deventer. J. W. A. Remmen,

Schijndcl. Het Hoofdbestuur heeft dc diergeneeskundige kandidaten J. S. R. Vcnnculcn enR. L. de Willigen aangenomen als kandidaatlid van de Maatschappij voor Dier-geneeskunde. Adreswijzigingen en dergelijke: Colenbrandcr, J. H., van Zclhcm naar Oudewater, Wijdstraat 7, tel. 03486â€”681,P., ass. bij J. J. van Dijk. (78)



??? Hoopen, W. ten, van Barchem naar Lochern, Zwiepseweg 26, tel. 06730â€”1183. (92)Houthuis, Dr. M. J. J., van Rotterdam naar Oostende (Belgi??), Albert I Wandeling16, adv. van dc F.A.O., corr. adres: c/o Dr. E. Ardalan, Directeur General Vete-rinary Service, Ministry of Agriculture, Avenue Takhte Djamchid, Teheran (Iran). (van 92 naar 128) Neuteboom, J. H.; 1957; Heemskerk (N.H.), G. van A.ssendelftstraat 34, tel. 02512â€”279 (b.g.g. 418), gr. 499911, wnd. D. (inlassen 104) Noordenbos, A. C., van Rotterdam naar Lemmer, tijd. p.a. Straatweg 12, tel. 17,P., ass. bij Dr. F. Mach en P. B. Luitjens. (104) Reinders, J. S., van Kollum naar Leeuwarden, Julianalaan 4, tel. 05100â€”21762(priv?Š), 8641 (bur.), gr. 874642. (\'08) Smits, W. H., tc Soest, aangesloten onder tel. no. 02955â€”3731 (priv?Š) en giro-rekeningnummer 304610. (113) Eervol ontslag: Houthuis, Dr. M. J. J., voorheen tc Rotterdam, op

zijn verzoek, te rekenen metingang van 1 maart 1957, als: a. plaatsvervangend Inspecteur van dc Volksgezondheid; b. plaatsvervangend Inspecteur bij dc Veeartsenijkundige Dienst; c Rijkskeurmeester in bijzondere dienst bij de Veeartsenijkundige Dienst. (van 92 naar 128) Schreur, E., te Doetinchem, te rekenen met ingang van 1 april 1957, als Rijks-keurmeester in bijzondere dienst bij de Veeartsenijkundige Dienst. (112) Benoemd: Lammens, P., te Harderwijk, te rekenen met ingang van 1 maart 1957, tot plaats-vervangend Inspecteur van de Veeartsenijkundige Dienst in het district Gelderland. â–  â–  (99) Ginkcl, C. van, te Wageningen, tot Kcuringsdiercnarts-hoofd van dienst en Directeurvan het abattoir te Delft. (?–\'l) Houwelingen, A. v., te Dussen tot Keuringsdicrenarts-hoofd van dienst tc Ede (92)Klopping, E., te Amsterdam, tot Keuringsdicrenarts-hoofd van dienst en Directeur van het abattoir te

Doetinchem.Brus, Dr. D. H. J., te Boxtel, tot Directeur van de provinciale gezondheidsdienstvoor dieren in Noord-Brabant. (76) Diergeneeskundig examen:Geslaagd op 21 februari 1957; Dijkstra, R. G. (inlassen 81) Geslaagd op 9 maart 1957: Bottema, T. (inlassen 74) Kruiswijk, W. (inlassen 98) Kruyt, B. C. (inlassen 98) Neuteboom, J. H. (inlassen 104) Remmen, J. W. A. (inlassen 109) Geslaagd op 23 maart 1957: Oldenkamp, E. P. (inlassen 105)



??? 100 JAAR HAUPTNER INSTRUMENTEN1857 - 26 Maart - 1957 HAUPTNER-instrumenten zijn originele modellen,die in nauwe samenwerking met wetenschap enpractijk tot stand kwamen. Alleenverkoop voor Nederland: N.V. Koninklijke Pharmaceutische Fabrieken v/hBROCADES-STHEEMAN & PHARMACIA Afd. Instrumenten - Amsterdam UNIVERSITEIT VAN OOST AFRIKAMAKERERE C0LLE(;E. Sollicitaties voor de functie van lector in dc veterinaire physio-logic worden v????r 5 juni, in zesvoud, ingewacht door het secretariaatvan de Inter University Council for higher education overseas, 29Woburn Square, London W.C. I, Engeland. De aan deze functie verbonden jaarwedde loopt van Â? 1.107 â€”Â? 1.617 per jaar; het aanvang.ssalaris is afhankelijk van opleiding enervaring. Kindertoeslag Â? 50 per kind per jaar (ma.ximaal Â? 150). De overtocht wordt voor de functionaris en zijn gezin betaaldbij

benoeming, be??indiging van de functie en bij \\erlof overzee. Er wordt voor iedere 21 maanden dienstverband 3 maandenoverzees verlof toegekend. De huur van de beschikbare, van het meest noodzakelijke meubi-lair voorziene, appartementen, bedraagt van Â? 45 -- Â? 85 per jaar. De sollicitaties dienen minstens de volgende punten te bevatten: a. volledige inlichtingen omtrent opleiding en ervaring b. volledige personalia c. de namen en adressen van 3 referenties.



??? OVER DE TOEPASSING VAN RADIO-ACTIEVE ISOTOPENALS TRACERS (II). door Dr. G. A. VAN KLINKENBERG (Rijksscruminrichdng) en Drs. P. C. VAN ERKELENS (Inst. v. Veeteeltkundig Onderzoek (T.N.O.)Inleiding. In het voorgaande artikel (1) is getracht een indruk te geven van hetontstaan en de geaardheid der kunstmatig radio-actieve straling. Tevenszijn een aantal toepassingen als stralingsbron genoemd.In dit artikel zullen de toepassingen als tracer worden besproken, hetisotoop wordt hier dus gebruikt als merkteken voor een chemisch identiekmaar niet radio-actief atoom. Dergelijke experimenten werden pas moge-lijk, toen men geleerd had de radio-actieve isotopen te bereiden vanatomen als koolstof, waterstof, zwavel, fosfor, etc. Door een chemischesynthese of ook wel door biosynthes& kon men toen gemerkte verbindingenbereiden. Een voorbeeld van zo\'n gemerkte verbinding is

glucose -l-Ci^,waarbij het eerste C-atoom radio-actief is. Men moet zich nu een tracer-experiment ongeveer als volgt voorstellen:aan een koe wordt bijvoorbeeld glucose -1-C14 toegediend (oraal of doorinjectie) en na enige tijd worden monsters bloed, melk, urine, faeces, haar,etc. genomen waarvan de radio-activiteit wordt gemeten. Men verkrijgtuit deze proef dus gegevens omtrent de koolhydraatstofwisseling van hetrund. Bij dergelijke experimenten moet men op diverse moeilijkheden bedachtzijn zoals: de uitwisseling van het radio-actieve atoom, aangebracht in detoegediende verbinding A, met een inactief maar chemisch identiek atoomin verbinding B (in het lichaam van het proefdier). Verder mag nooit z??veel actief materiaal worden toegediend, dat delevensprocessen worden be??nvloed etc. Men vindt deze moeilijkhedenzeer goed beschreven in (2) pag. 59 ev. Houdt men rekening met bovenstaande, dan

openen zich door toepassingvan tracer-techniek enorme perspectieven. Wellicht is de omwenteling diethans bezig is zich in de biologische wetenschappen te voltrekken, slechtstc vergelijken met de gevolgen die de ontwikkeling van de microscooj)enkele eeuwen geleden heeft gehad. Met recht kan men de tracers eenchemisch microscoop noemen! Een van de belangrijkste ontdekkingen tot nu toe, is wel, dat de bouw-stenen van een levend organisme zich nergens in rust bevinden. Het pro-ces van de â€žstofwisseling" omvat ook de wisseling der elementaire bouw-stenen in elk molecule afzonderlijk. Dit geldt voor alle chemischebouwstenen, ofschoon voor elk van hen dc snelheid verschillend is.Men noemt deze vervanging â€žturnover" en spreekt verder van â€ždynamicmetabolic pool", begrippen welke voor zichzelf spreken. Deze modernevondst komt in feite neer op een bevestiging van het â€žpanta rei"

vanHeraclitus op micro-schaal: het â€žleven" schijnt zich niet lang met dezelfdemoleculaire bouwstenen te kunnen verbinden. Het is duidelijk dat dezeverschijnselen voor vroegere onderzoekers verborgen moesten blijven: men



??? kan ze eerst opmerken indien men radio-actieve bouwstenen aanbiedt.Bij de afbraak komen in het begin overheersend inactieve bouwstenenvrij; dit gaat z?? lang door totdat een zeker evenwicht bereikt is, waarbijevenveel actieve bouwstenen vrijkomen als er worden ingebouwd. Deligging van dit evenwicht hangt af van de aard van het orgaan, debouwstenen, de leeftijd van het proefdier, etc. Behalve dat men nu de desbetreffende organen chemisch kan analyseren,waarbij men van elke fractie de radio-activiteit meet, kan men ookhistologische coupes maken en deze op een fotografische plaat leggen:waar zich radio-actieve stoffen bevinden wordt de plaat zwart zodat eenbeeld ontstaat van de verdeling der activiteit in het orgaan of zelfs in decel. Met behulp van kleurenfilm kan men van meerdere isotopen tegelijkde plaats bepalen waar ze worden ingebouwd, men kan bijvoorbeeldzichtbaar maken dat de

kern en/of de mitochondri??n hierbij een rol spelen.Men noemt deze combinatie van optisch en chemisch microscoop: auto-radiografie; zie (3) en (2) pag. 324 e.v. Bij de bespreking van het gebruik van isotopen als merkteken zullen weeerst die voorbeelden behandelen waarbij de bovenaangeduide begrippenslechts een geringe rol spelen, om dan langzamerhand naar de echtetracer-toepassingen over te gaan. A. 1. Het merken van insecten in gedragstudies geschiedt veel metkleurstoffen. Gebruikt men voor dat doel echter radio-actieve stoffen danis ?Š?Šn van de voordelen dat men de dieren niet meer apart behoeft tebekijken om het percentage gemerkte dieren in een populatie vast testellen. Men vangt slechts een aantal van hen en meet de totale radio-acitviteit, waaruit het percentage gemerkte insecten direct te berekenenis. Door de gevoeligheid van de radio-activiteits-meting kan men ook ge-makkelijk

het spoor van de insecten op de planten vervolgen.De tracer-techniek is zodoende een hulpmiddel bij het opsporen vanzwakke plaatsen in de voortplantingscyclus van schadelijke insecten. Ookkan men de voedseloverdracht bestuderen bijvoorbeeld het doorgeven vanvoedsel in bijenvolken, of ook het consumeren van insecten door hunvijanden, etc., etc. Zie het eerste ardkel paragraaf 3; en ook: (4) pag. 214; (5) pag. 525; (37) pag. 28. 2. Het merken van grotere dieren heeft nog weinig toepassingen gevon-den. Wel zijn vissen gemerkt met isotopen. Experimenten met gemerkte parasieten, bacillen, schimmels, virussen, etc.zijn daarentegen reeds vrij veel uitgevoerd. Door aan deze organismenradio-actieve voedingsstoffen ter beschikking tc stellen kan men ze ,,inradio-actieve vorm" verkrijgen. Na injectie in het proefdier kan men dan,door uitwendige registratie en eventueel door het nemen van bloedmon-

sters, het gedrag van de radio-actieve bacil of het virus bestuderen. In (5)pag. 509 vindt men experimenten met T.B.C.-bacillen beschreven, in (6) en (7) het gebruik van een gemerkt virus hetwelk kuikenembryo\'sinfecteert. 3. Min of meer naast bovengenoemd onderzoek, hoewel hier direct ver-band mee houdende, staat de studie van het metabolisme van micro-organismen. Het aantal toepassingen is hier reeds zeer groot, enkelesamenvattingen vindt men in: (8) pag. 549 e.v. en (9). \'



??? 4. Het is duidelijk, dat men inplaats van de micro-organismen zelf ookhun afscheidingsproducten, bijvoorbeeld antibiotica, kan merken. Ookchemisch gesynthetiseerde medicamenten kan men op deze wijze onder-zoeken: (4) pag. 4.31; (8) pag. 556. 5. Een parallel vinden wc op het gebied van de immunologie. In zekerezin vormt dit een overgang tot de experimenten met gemerkte moleculen!Ook van antigeen zijn de wegen vervolgd die in het lichaam wordenafgelegd, waarbij gegevens zijn verkregen over de plaatsen waar deanti-lichamen worden opgebouwd. (Dit bicken vaak mitochondri??n enandere aan nucle??nezuur rijke fragmenten te zijn). (4) pag. 418, 494, 545;(5) pag. 382; (8) jmg. 559; (10) pag. 360; (11) (12) (87). _Gebleken is, dat bij immunisaties naast anti-stoffen ook altijd normalealbuminen en (daaruit) globulinen ontstaan. Van de snelheid waarmeeeen en ander gebeurt kan men een indruk

krijgen door na de injectie opgezette tijden bloedmonsters te nemen en de radio-activiteit der papier-electroforetische fracties te bepalen (13). Zie ook E4. R. De toepassingen van tracers op het bloedonderzoek zullen we apartbespreken. Wij komen hier het gehele gamma van gemerkte eenheden weertegen maar zullen in dit verband slechts noemen: 1. Het merken van gehele bloedcellen. Dit kan men op twee manierenverwezenlijken: in vivo of in vitro. In beide gevallen worden gebruikt deisotopen IJzer-55, Chroom-51 of Fosfor-32. Door injectie van de gemerktecellen in een proefdier kan men nu gegevens verkrijgen over de gemiddel-de levensduur van de desbetreffende bloedcel. (16) pag. 335; (17) pag. 68e.a. (18) (19). Ook kan men het volume der desbetreffende bloedcellen in het proefdierbepalen. Men neemt aan, dat men hiermede een maat voor het totalebloedvolume heeft (5) pag. 365, 378, (8) pag.

555; (10) pag. 205; (14)(15) (87). . . Hij deze laatste experimenten begint men vrij snel na de injectie van ge-merkte cellen bloedmonsters tc nemen waarvan men de radio-activiteitmeet, eventueel na afscheiding der desbetreffende bloedcellen. Men zet nude gemeten activiteit tegen de tijd uit, en bepaalt het (snel bereikte)maximum van de curve. Wil men echter de levensduur weten, dan gaathet om de â€žstaart" van deze curve, dus de wijze waarop en de tijd waarinde ge??njiceerde gemerkte cellen uit de bloedbaan verdwijnen.Beide experimenten zijn bijvoorbeeld uitgevoerd om de invloed van hetras of ook ziekte-invloeden na te gaan. Behalve op bovengenoemde wijze zijn gemerkte bloedcellen nog gebruiktals indicator bij het bewaren van bloed voor transfusies.Eventuele afgestorven cellen toch zullen na injectie in het proefdier sneluit de bloedbaan worden verwijderd; de hoogte van het

bovenomschrevenmaximum is dus een maatstaf voor de kwaliteit van het in voorraadgehouden bloed. 2. Bloedcellen kunnen tenslotte nog gebruikt worden bij het bepalen vande stroomsnelheid van het bloed: men injiceert bijvoorbeeld in een achter-poot en meet (liefst uitwendig) aan een voorpoot. Behalve met gemerktecellen kan men hier natuurlijk ook met gemerkte ijzerzouten en dergelijkewerken.



??? In het zelfde vlak liggen de studies over transportsnelheden door wanden,de permeabiliteitsstudies, ofschoon deze lang niet zo eenvoudig zijn. Metbehulp van ijzer- en kalium-isotopen heeft men de permeabiliteit van dewanden der bloedcellen onderzocht. Wij komen onder C nog op dcpermeabiliteitsstudies terug. 3. Het zijn niet alleen gemerkte bloedcellen, die gebruikt worden voorvolume-bepalingen van bloed, men kan ook actieve ijzer- of chroom-zouteninjiceren, of zelfs serumalbuminen gemerkt met Jodium-131. Zowel hetvolume van het totale bloed als van het bloed-plasma kunnen gemetenworden, hetgeen berust op het feit, dat de zouten zich vrij snel verdelenover het plasma, waarna ze veel langzamer binnendringen in de cellen.Getracht is verband te leggen tussen de gevonden volumina en het kli-maat, het ras, of de melkgift: (10) pag. 193; (20); (87). 4. Diverse onderzoekingen met bloed uitgevoerd:

a) De snelheid waarmee ijzerzouten na een injectie uit de bloedbaan ver-dwijnen is gebruikt als maatstaf voor de algemene hematologischetoestand. b) Soortgelijk werk met een kleurstof (â€žrose bengal") gemerkt metjodium-131 is verricht om een test op dc leveractiviteit tc ontwikkelen:(5) pag. 355. c) Verschillende onderzoekers hebben tracers gebruikt bij de studie vande bloedvorming: (4) pag. 424; (8) pag.\'539; (10)\'pag. 97; (17)pag. 41. C. 1. Voor geen der andere lichaamsvloeistoffen noch voor de organenis een volledige parallel te trekken met het bloed. Injectie van gemerktecellen komt buiten de bloedcellen (nog) niet voor. 2. W?¨l zijn permeabiliteitsstudies verricht, bijvoorbeeld aan blaas- endarmwand: (4) pag. 313; (10) pag. 147; (21), aan de plaeenta-foetus-wanden: (16) pag. 330, of aan de eivliezen van een kuikenembryo: (22)(23). Buitendien is de doordringbaarheid van celwanden onderzocht, bijvoor-

beeld van spiercellen voor Kalium of van zenuwcellen voor Natrium enKalium, zie: (8) pag. 556, waar men, evenals in (4) pag. 252 eensamenvatting van de literatuur vindt. Alhoewel echte stroomsnelheids-metingen als bij het bloed, aan andere lichaamsvloeistoffen nog niet zijnuitgevoerd, heeft men wel reeds vele gegevens verzameld over snelhedenwaarmee bepaalde stoffen in de melk, de transpiratie, de urine of defaeccs worden afgescheiden of in beenderen, spieren etc. worden af-gezet (zie D en E). 3. Volume bepalingen van andere lichaamsvochten dan het bloed zijnreeds vrij veel uitgevoerd met behulp van tracers. Zo kan met Natrium-24of Broom-82 het totale extra-cellulaire vocht bepaald worden: (4) pag.311; (8) pag. 555; en met Tritium, het totale vochtgehalte. Dit laatste is wel gebruikt bij de bepaling van het totale vetgehalte vanbiggen of mestkoeien. Men behoeft naast het gewicht van het lichaams-

water nog slechts het gewicht van het droge vetvrije dier te weten waar-voor goede schattingen bestaan. Vroeger paste men hier weging onderwater toe: uit het soortelijk gewicht berekende men dan, zij het vrij



??? onnauwkeurig, met behulp van de bekende soortelijke gewichten van wateren vet, ????k het vetgehalte. Tegenwoordig kan men nauwkeuriger eneenvoudiger Tritium-houdend water injiceren of ook wel (inactieve) or-ganische stoffen als antipyrine, waarvan met behulp van de tritium-methode bewezen is, dat ze zich homogeen over het lichaamswater ver-delen en niet in het vet oplossen. (88) (89). Thans zullen we overgaan tot wat we de â€žechte" tracerexperimenten zou-den kunnen noemen. Onder D zullen besproken worden de toepassingenop het gebied van de sporenelementen, hormonen, etc., onder E de toe-passingen op het gebied van de eiwitten, vetten, koolhydraten en macro-mineralen. D. De grote gevoeligheid der meetapparatuur maakt, dat problemenwaarbij minimale hoeveelheden een rol spelen, bij uitstek voor tracer-techniek toegankelijk zijn. De grens waarbij men een isotoop nog netkan

bepalen hangt af van de halfwaardetijd en van de aard der uitgezon-den strahng; zo zijn 10-4â€”10-5 ^-gram Kobalt-60 en 10-12â€”10-13/i-gram Natrium-24 nog goed te bepalen. 1. De fysiologie der sporenelementen heeft reeds veel aan de tracer-techniek te danken, zo bleek a) Kobalt in het rumen van herkauwers te worden ingebouwd in Vita-mine-B 12. Hierdoor werd het duidelijk, waarom bij Kobaltgebrek de oraletoediening van dit sporenelement zoveel beter werkte dan een injectie.Bovendien kan men nu met Kobalt-60 gemerkt Vitamme-B12 biosynthe-tisch bereiden en hiermee een tweede dier injiceren om het metabolismevan het Vitamine te bestuderen. Nu is de Kobalt-behoefte zelfs bij her-kauwers nog maar 4 tot 7 delen per 10Â? deel voer, d.w.z. 4-7 mg per100 kg, zodat de voordelen van een gevoelige methode om Kobalt aan tetonen direct in het oog springen! (5) pag. 475; (10) pag. 287; (24)t/m (31).

b) Veel is ook ge??xperimenteerd met Jodium-131, dat een vrij hardey-straling uitzendt (zie ook het vorige artikel). Dank zij deze hardestraling die uitwendig is waar te nemen, is men in staat dc opname vanjodium door de schildklier in vivo te controleren. Bovendien kan menbloedmonsters nemen en het hierin voorkomende radio-actieve jodium,thyreoglobuline etc. afhankelijk van de tijd meten. (5) pag. 282-359;(16) pag. 292, 333, 377; (32). Dit geeft in de eerste plaats de mogelijkheid vele voedingsmiddelen teonderzoeken op een eventuele anti-lhyreo??de werking, hetwelk met namevan belang kan zijn voor dieren die overwegend zijn aangewezen opvoedsel uit een bepaalde streek. Daar, zoals bekend, de thyreo-globuline-produktie een maatstaf is voor hetbasaal-metabolisme, was men tevens in staat met behulp van Jodium-131op eenvoudige wijze de invloed te meten van de omgeving, bijvoorbeeldvan de

temperatuur, op dit basaal-metabolisme. Het onderzoek naar de hitte-resistentie van kruisingsprodukten tussengoed producerende rassen enerzijds en tegen hitte resistente runderrassenanderzijds, werd hierdoor aanmerkelijk vereenvoudigd. (4) pag. 266.Vergelijkbaar hiermee zijn de experimenten over de groei van lammerenafhankelijk van geslacht, seizoen, etc. Ook hier is de thyreo-glabuline-



??? secretie als indicator gebruikt; (4) pag. 306 (zie ook pag. 466).Tenslotte mogen hier nog genoemd worden: de bestudering van hetmetabolisme van Thyroxine met Jodium-131 (33) en van anti-thyro??destoffen met Zwavel-35 en Koolstof-14 (34) (35). Behalve met Kobalt en Jodium is ge??xperimenteerd met radio-actief Mo-lybdeen; Mangaan; Koper; Zink; Ijzer etc. Voor een overzicht zie (36)en (16) pag. 273. c) Na toedienen van radio-actief MolyMeen aan runderen kon men uitde melk een molybdeenhoudend enzym isoleren. Het was tot op datmoment niet bekend dat molybdeen behalve voor planten ook voor dierenonmisbaar is. (37) pag. 18. d) Mangaan-isotopen zijn onder andere gebruikt om de verdeling vanMangaan in het lichaam na te gaan: (4) pag. 444 en bij het onderzoeknaar de groei van beenderen (zie E 2). e) Koper-64 is een vrij lasdg, want kortlevend, isotoop. Toch is hetgelukt het pad, door het

Koper in het lichaam afgelegd, met deze tracerte doen â€žoplichten". (38). f)g) Voor toepassingen van Zink-isotopen zie onder F. Voor Ijzer on-der B. 2. Behalve sporenelementen zijn nog vele ander radio-actieve elementenin dierproeven gebruikt; deze onderzoekingen hebben echter meestal be-trekking op produkten van atoom-ontploffingen of kernreactoren, en stel-len zich ten doel de gevaren te bestuderen die de atoomsplitsing voormens en dier heeft. Een factor waarmee men hier rekening moet houden is het concentrerender radio-actieve producten, door regenbuien, lagere planten- en dier-soorten als algen ((10) pag. 373) hogere (voedings-) planten, klei enandere roostcrhoudende grondsoorten etc. De laatstgenoemde wijze vanconcentreren wordt in positieve zin gebruikt om radio-actieve afval opgecontroleerde wijze onschadelijk te maken. Het moge een troost zijn, dat wij over instrumenten beschikken

die velemalen gevoeliger zijn dan ons eigen organi.sme, zodat het alleszins mogelijkmoet zijn door een doeltreffende organisatie bovengenoemde gevaren tebezweren. 3. Ook vele organische verbindingen hebben in minimaal kleine dosisreeds een grote invloed op de hogere dieren en lenen zich dus goed voortracer-onderzoek. Zo heeft men met gemerkte insecticides en herbicides zowel dc lotgevallenvan deze stoffen buiten als in het dierlijke organisme bestudeerd. Menkon nu bijvoorbeeld de spuittechnick aan de nieuw verkregen gegevensaanpassen. Gewerkt is reeds met â€žparathion" gemerkt met Fosfor-32 ofZwavel-35: (37) pag. 28, met 2,4-dichlorophenoxy-azijnzuur ("2,4 D")gemerkt met Koolstof-14: (4) pag. 137: (39), en met gemerkte fungicides:(4) pag. 170; (10) pag. 381. Radio-actieve hormonen zijn gebruikt door: (4) pag. 526, 539 en (40)t/m (43). Veel werk is er reeds verricht met gemerkte

cholesterol (zieook F 5); van de vitaminen kan nicotinezuur (-amide) genoemd worden(44) (45). Tenslotte mogen in dit verband vermeld worden de tracer-studies met262



??? antibiotica en andere medicamenten: (4) pag. 519, 431; (8) pag. 556;(46), die ook reeds onder A 4 zijn genoemd. 4. Het Koolzuur neemt een aparte positie in, tussen de anorganische ende organische stoffen. De ontdekking a) dat koolzuur door dieren in kleine hoeveelheden wordt opgenomenwas zonder het gebruik van koolstof-isotopen welhaast onmogelijk ge-weest. Nu bleek dat re.spectievelijk 10 %, 2 % en 4 % van het totaledoor de koe geproduceerde glycogeen, lactose en vet afkomstig warenvan het koolzuur (47); zie verder (4) pag. 295, 506; (8) pag. 528; (9)(48) t/m (50). Ook de experimenten over de opname van ge??njiceerdekoolzure zouten mogen hier genoemd worden: (51) t/m (56) (zie verderook E2). b) Door planten te laten groeien in een atmosfeer van radio-actief kool-zuur: (4) pag. 377 (of ook door ze via de bodem een tracer te laten op-nemen!) kan men radio-actieve planten verkrijgen. Hiermee

kan mendan bijvoorbeeld trachten na te gaan of onkruiden en giftige planten doorhet dier w??rden gegeten; echter kunnen ook de normale voederplantenworden gemerkt en aan het dier verstrekt. Dit brengt ons tot de volgendereeks van toepassingen die der â€žmacro-voedingsstoffen". E. Dat de tracer-techniek ook hier reeds veel resultaten heeft geboektmoge uit onderstaande blijken: 1. De verteerbaarheid van anorganische voedingsbestanddelen als Cal-cium, Fosfor e.a. kon men vroeger eigenlijk nooit met zekerheid vaststellen,immers het was aan de in de faeces en urine voorkomende bestanddelennooit herkenbaar of zc direct uit onverteerd voedsel (exc^een) dan welvan afbraakprocessen in dc lichaams-cellen (endogeen) afkomstig waren.Voor organisch voedsel bestaat dit probleem niet, of althans niet in diemate; slechts een zeer gering percentage zal hier exogeen zijn, daar delichaamscellen deze

organische stoffen afbreken alvorens ze uit te schei-den. Door nu bijvoorbeeld F"osfor-32 in te bouwen in een voedingsplantkan men gemakkelijk uit bovenstaand dilemma komen: zie (4) pag.245/292; (57) t/m (59). Zo bleek de verteerbaarheid van het Fosfor inalfalfa voor lammeren geen 20 % tc zijn zoals tot dan toe werd aan-genomen maar 90 %; een zeer belangrijk praktisch resultaat dus (37)pag. 21. Van groot belang voor de veevoedingspraktijk waren ook debepalingen der verteerbaarheid van het calcium voorkomend in melk,hooi, c.d. Deze proeven weiden uitgevoerd met kalveren van diverse leef-tijden (5) pag. 249; (60). Het is duidelijk dat men ook voor andere afscheidingen zoals melk, urine,transpiratie etc., maar eveneens voor het embryo of ei (zie E 2) dergelijkeexperimenten kan uitvoeren om uit te maken vanwaar de samenstellendestoffen afkomstig zijn. 2. Het gebruik van gemerkte minerale

bestanddelen van het voedselblijft niet tot bovenstaande beperkt. I^egio zijn reeds de toepassingen vanradio-actief calcium en fosfor, maar ook van mangaan, choline en vita-mine-D, in het onderzoek van de beenvorming (4) pag. 245, 292; (8) pagi553; (16) pag. 261, 280; (10) pag. 134; (62) t/m (70). De opname vankoolzure zouten in het beenderstelsel is met behulp van koolstof-14 be-studeerd: (71) (zie ook D 4).



??? Verder zijn de isotopen calcium-45 en fosfor-32 gebruikt in experimentenmet leggende kippen. Men kan bijvoorbeeld nagaan hoeveel van dezeelementen in de achtereenvolgende eieren voorkomen na een injectie ofeen orale toediening, of uit welke bronnen een embryo zijn mineralenbetrekt: de eerste 10 dagen komt het calcium uit het eigeel, daarna wordtcalcium uit de schaal gebruikt; (4) pag. 250, 275. Ofschoon we op dcmelkvorming nog terugkomen kan hier reeds genoemd worden het ge-bruik van calcium-45 bij het onderzoek van kalfziekte (tc weinig calciumin bloed en melk) (4) pag. 293. Achtereenvolgens zullen nu de toepassingen van tracers op de koolhy-draat-, eiwit- en vetstofwisseling worden besproken. 3. Wat de koolhydraatstofwisseling en de melkvorming betreft bleek hetal spoedig, dat zetmeel en cellulose (evenals trouwens eiwitten) in hetrumen van herkauwers worden omgezet in lagere

vetzuren; door middelvan monstername uit de pens kon men radio-actief azijnzuur, propionzuuren boterzuur isoleren. Injiceerde men deze gemerkte zuren nu (bij eenander dier), dan bleek respectievelijk 17, 11 en 6% van de 3 zuren inde melk terecht te komen. Het azijnzuur wordt voor een groot deel in vet omgezet. De omzettingvan azijnzuur in vet vindt, evenals de omzetting van glucose in galactosc,pas in de uier plaats; het propionzuur wordt omgezet in glycogeen. Eendeel der ge??njiceerde activiteit wordt door het dier als koolzuur uitge-ademd. Voedt men te veel vetzuur en te weinig glucose, dan kan bij hoge melk-produktie acetonemie ontstaan: het organisme is beperkt in de mogelijk-heid vetzuur in glucose om te zetten. Dient men oraal gemerkt glucose toe, dan blijkt slechts 56 % in melk-suiker te worden omgezet; de rest gaat over in vet en eiwit.Het resultaat van dergelijke studies is, dat men door het

verbeterdeinzicht het dier efficienter kan voeden; (4) pag. 293, 298, 397; (8) pag.527, 531; (16) pag. 209; (17) pag. 227, 246, 258; (73) t/m (76). 4. Veel problemen van de eiwitstofwisseling zijn reeds door tracer-techniek opgelost. Reeds in A 4 werd de eiwitsynthese aangeroerd, zieverder (8) pag. 534; (16) pag. 182: (17) pag. 190; (77) t/m (79).Vroeger dacht men dat anorganische zwavel slechts door herkauwers toteiwit-zwavel verwerkt kon worden. Thans is duidelijk geworden dat ookkippen, varkens, etc. de (goedkope!) sulfaten en sulfieten kunnen op-nemen. Het bleek echter tevens, dat het meeste gevormde methionine encystine ingebouwd werd in de eiwitten van de veren respectievelijk dcharen, van waaruit de uitwisseling met het lichaamseiwit slechts zeldenplaatsvindt (4) pag. 447, 4â‚?1, 478. De kennis van de synthese der zwavelhoudende aminozuren is van directeconomisch belang voor

wolproducerende landen. Voor ons eigen land, waar belangrijk werk op dit gebied is verricht (80),is kennis van de groei van het baarkleed interessant in verband met hetfeit, dat vele veeziekten aan het baarkleed direct afleesbaar zijn.Ook de rol der sporenelementen zal in dit geheel moeten worden bezien,aangezien er een tendentie bestaat het sporenelementgehalte van het haarals een indicator van ziekteprocessen te beschouwen. 5. De toepassingen van tracers op het onderzoek van de vetst of wisseling264



??? zijn, als men afziet van de melkvetten (zie E 3), nog niet zeer talrijk.Men heeft met behulp van Ca.se??ne en Olijfolie, gemerkt met Jodium-131en fosfor-32 enig onderzoek gedaan en de laatste jaren is men met tritiumgemerkte vetten gaan gebruiken (4) pag. 397; (10) pag. 268; zie ook\'(8) pag. 541, 542, 544; (16) pag. 243. F. Enigszins apart staat nog het onderzoek naar de vorming van spermi??nen het metabolisme van spermi??n in een ejaculaat. Door het aanbieden van radio-actief voedsel aan spermi??n was het onderandere mogelijk de tijdsspanne te bepalen, die de spermi??n nodig hebbenom te rijpen (autoradiografie!): (4) pag. 211; (81).Het metabolisme van sperma is bestudeerd met behulp van gemerktesuikers; er wordt.koolzuur en melkzuur gevormd (82); zie ook (4) pag.324. Interessant is de vraag of ook vetachtige stoffen geconsumeerd wordenen of er nog andere eindproducten zijn. De bepaling

van de gevormdezuren is vrij eenvoudig en geeft wellicht een maatstaf voor de bevruch-tingscapaciteit naast de andere tot nu toe gebruikte grootheden. Ook zoumen op eenvoudige wijze kunnen uitmaken hoeveel verbranding er nogplaatsvindt in diepgevroren spermi??n. Een ander facet van het sperma-onderzoek is nog de vraag naar de functieder zware metalen (zink) mede in verband met de agglurinatie. Ook hierkunnen, in analogie met het reeds gepubliceerde werk over de biochemievan celoppervlakken: (4) pag. 409, tracers met vrucht worden toegepast. G. Slotbeschouwing. Het zal uit bovenstaande duidelijk zijn, dat toepassing van tracers opalle gebieden der biologische wetenschappen vruchten kan afwerpen.We hebben getracht ons hier te beperken tot hetgeen voor de veterinair,zo??loog of veeteeltkundige van belang kan zijn. Behalve in de reeds genoemde literatuur, waarvan vooral de samenvat-

tingen: (1), (4), (5), (8), (10), (16), (17), (61) kunnen worden aan-bevolen, mogen nog genoemd worden: (83), (84), waar de techniekenworden besproken voor het werken met radio-actieve isotopen en kleinedieren; (85) idem voor grote dieren; en verder de samenvattende publi-caties: (86) en (87). De laatste auteur bespreekt meer in extenso de toepassingen op het gebiedvan de immunologie, de bloedvolume-bepaling en de studie van de anemie,en beschrijft daarbij eigen experimenten. Op het gebruik van niet-radio-actieve i.sotopen kan hier niet verder wordeningegaan (zie (8) pag. 569), hoe belangrijk een en ander ook is (van deelementen Stikstof en Zuurstof zijn geen radio-actieve isotopen bekend).Ook het gebruik van isotopen in de analyse, zoals de indicator- en de acti-vatie-analyse is niet besproken. Genoemd mag wellicht nog worden deisotopen-verdunningsmethode omdat men hiermee niet alleen de

hoeveel-heid Kalium, Natrium, Chloor, etc. in een reageerbuis kan bepalen, maa^-ook de totale hoeveelheid in een dier (zie o.a. (1) pag. 10 e.V.). De hierbijgevolgde techniek loopt trouwens vrijwel geheel parallel met de bij devolume-bepalingen besproken experimenten.Samenvatting: In vervolg op ons eerste artikel (zie T.v.D. 1/4/1957) wordt een overzicht gegevenvan de onderzoekingen, verricht met behulp van radio-actieve isotopen voor zoverdeze van belang zijn voor de Diergeneeskunde.
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??? ZINK IN DE VARKENSVOEDING (Een literatuuroverzicht) door E. H. GROOT en E. E. MUYTJENS (Laboratorium N.V. Chemische Fabriek â€žNoord-Holland", Beverwijk) Inleiding. Lechartier en Bellamy (1) toonden tachtig jaar geleden aan, datzink in de plantaardige- en dierlijke weefsels voorkomt. De, eerste aan-wijzing, dat dit element voor hogere dieren van fysiologische betekenis konzijn, werd verkregen door B i r c k n e r (2), die de aanwezigheid van zinkin melk en in eidooier vaststelde. Experimentele zinkdefici??nties bij ratten werden o.a. door T o d d et al (3)en bij muizen door Day en Skidmore (4) opgewekt, die daartoegebruik maakten van sterk gezuiverde di??ten, die slechts minimale hoeveel-heden (1.6, resp. 0.3 p.p.m.) zink bevatten. De met dergelijke voedsels ge-voederde dieren waren lusteloos, groeiden zeer slecht en vertoonden o.a.huidafwijkingen (o.m. kale plekken op de huid). S c O 11 en F i

s h e r (5) toonden een jaar later aan, dat zink fysiologischmet insuline te maken had, terwijl K e i 1 i n en M a n n (6) in 1939 de be-langrijke ontdekking deden, dat de prosthetische groep van het voor destofwisseling zo belangrijke enzyme koolzuuranhydrase zinkhoudend isi).Door deze beide vondsten werd het duidelijk, waarom zink een voor mensen dier essentieel voedingsbestanddeel is. Tot voor korte tijd heeft men zich in de diervoeding weinig om het zink be-kommerd, enerzijds omdat voor het opwekken van zinkdefici??nties di??tenmet zeer lage zinkgehaltes gebruikt waren en anderzijds, omdat het bekendwas, dat de meeste, voor de diervoeding belangrijke voedermiddelen vrijbelangrijke hoeveelheden zink bevatten. B e e son (7) vond bv. in granen20â€”80 p.p.m. en in zemelen zelfs 150 p.p.m. van dit element. Zinkdefici??nties bij varkens. In het licht van het vorenvermelde is het duidelijk, dat het min of

meereen verrassing was, dat enige jaren geleden door T u c k e r en S a 1 m o n (8) gevonden werd, dat een reeds in 1941 door Hogan en Johnson (9) be.schreven ziekte bij varkens, die door Kernkamp en Ferrin (10) parakcratosc genoemd was en welke ziekte gekarakteriseerd werddoor ernstige eczemen (gepaard gaande met slechte eetlust en slechtegroei), door toevoeging van Â? 0,02% zinkcarbonaat (= 100 p.p.m. zink)aan de basisrantsoenen kon worden voorkomen en (in korte tijd!) konworden genezen. Hierbij zij aangetekend, dat de hier gebruikte basis-voeders de toch niet onbelangrijk lijkende hoeveelheden van 34â€”44 p.p.m.zink bevatten. Dat parakcratosc in de Verenigde Staten tamelijk verspreid voorkwam,blijkt nog uit publicaties van Brinegar (ll),?‰llis (12),Wallace Op andere fysiologische functies van zink (ten dele nog een nadere bevestigingbehoevend) gaan wij hier niet in.



??? (13) en R a p e r en C u r t i n (14). Laatstgenoemde onderzoekers haddenook waargenomen, dat de ziekte voork??men kon worden door aan het(ma??s-katoenzaadmeel-) rant.soen kobalt en zink toe te voegen. De laatstewaarneming zal voor T u c k e r en S a 1 m o n (I.e.) waarschijnlijk wel deaanleiding zijn geweest voor hun proeven met toevoegingen van zink-verbindingen aan het basisvoeder. De proefresultaten van Tucker en Salmon (I.e.) zijn volkomen be-vesdgd door Hanson (15), Lewis et al. (16), Luecke et al. (17)en Stevenson en E a r le (18). Steeds bleek een hoeveelheid van ca.1(J0 p.p.m. zink, als zinkcarbonaat, zinksulfaat of zinkoxyde toegevoegdaan basi.svoeders, die 30â€”45 p.p.m. van dit element bevatten, voldoendete zijn voor preventie dezer ziekte en voor een snelle genezing.T u c k e r en Salmon (I.e.) merkten verder reeds op, dat een hoog ge-halte aan calciumfosfaat in het voeder het

optreden der parakeratose ver-snelde, resp. de verschijnselen verergerde. Lewis et al. (I.e.) en S t e-V en sonen Earle (I.e.) vonden, dat hier niet het fosfor-, maar w?¨l hetcalciumgehalte van het voeder belangrijk was. Toevoeging van krijt aanhet voeder had nl. een dergelijk effect als calciumfosfaat. Blijkbaar is hiersprake van een zink-calcium-antagonisme. De hierboven genoemde onderzoekingen zijn alle in de Verenigde Statenuitgevoerd; interessant is het om in de publicatie van Stevenson enEarle (I.e.), komende uit het bekende â€žAgricultural Research Center"te Beltsville, Md., te lezen, dat Deense en Zweedse deskundigen, die aldaarbezoeken hadden gebracht, medegedeeld hadden, dat parakeratose ook inhun resp. landen voorkwam. Stevenson en Earle (I.e.) merken nog op, dat het hen nu duidelijkgeworden was, om welke reden in voorgaande jaren zovele varkens op hetproefstation te Beltsville aan deze ziekte

ten offer waren gevallen.In ons land heeft Donker (19) voor het eerst de aandacht op deze be-langwekkende onderzoekingen gevestigd, terwijl Kuit (20) in augustus1956 onder de titel ,,Een geval van vermoedelijk zinkgebrek (parakeratose)bij varkens, die gevoederd werden aan de droogvoerbak" interessante mede-deUngen doet over parakeratose bij biggen, die een normaal Nederlandsvoeder kregen, dat droog gevoederd werd. Evenals de vorengenoemdeAmerikaanse auteurs noemt Kuit hier weer de huidaandoeningen (vnl.aan de extremiteiten van het lichaam) en een verminderde groei. De ziektekon worden genezen door aan het rantsoen 0.02â€”0.04% zinksulfaat(ZnS04.7IIoO) toe te voegen, hetgeen overeenkomt met 43â€”86 p.p.m.zink. Zeer interessant is K u i t\'s observatie, dat geen parakeratose bij de dierenoptrad, wanneer hetzelfde meelvoer in de vorm van een dikke brij ge-geven werd. Om deze reden

hebben wij in de bovengenoemde Amerikaanse publicatiesnagezocht of de varkens van deze onderzoekers ook droog gevoederd waren.Inderdaad is dit het geval geweest bij de proeven van L u e c k e et al (I.e.),Stevenson en Earle (I.e.) en van Hanson (I.e.).T u c k e r en Salmon en L e w i s et al (I.e.) geven dienaangaande geen"bijzonderheden, maar, in verband met onze indrukken over de algemenewijze van voederen op de Amerikaanse proefstations, lijkt het ons waar-schijnlijk toe, dat ook bij deze laatste onderzoekingen droog gevoederd is.



??? Mede in dit verband lijkt het ons dienstig om een eigen ervaring op ditgebied te vermelden. Een onzer (G.) bezocht in het voorjaar van 1956 een aantal bedrijvenin het Westen des lands, waar de varkens, die alle hetzelfde voeder (af-komstig van ?Š?Šn fabrikant) kregen, meer of minder ernstige huidverschijn-selen vertoonden, welke zeker niet als gewone â€žbrand" te kwalificerenwaren. Overal werd het voeder (in korrelvorm) in de droogvoerbak aande dieren gegeven. Omdat het vermoeden bestond, dat het hier parakeratose-gevallen betrof,werd aan de betrokken mengvocderfabrikant het advies gegeven om eenspeciaal zinkhoudend preparaat door het voer te mengen alvorens het inkorrelvorm werd gebracht. Het zinkgehalte van het preparaat en de aan-bevolen dosering daarxan in het voeder waren zodanig, dat een suppletiemet 100 p.p.m. zink werd verkregen. Inderdaad heeft deze maatregel ge-holpen

en nieuwe ziektegevallen hebben zich sindsdien aldaar niet meervoorgedaan. Tenslotte willen wij in dit verband nog mededelen, dat het onderwerpâ€žParakcratosc bij varkens" ter sprake is gekomen op een in december1956 te Utrecht gehouden bijeenkomst, georganiseerd door de Maat-schappij voor Diergeneeskunde en de Nederlandse Vereniging van Meng-vocderfabrikanten. Op een vraag van een onzer naar de frequentie vanparakeratose in Nederland kwam uit de kring der aanwezige dierenartsennaar voren, dat deze ziekte slechts hier en daar voorkomt. Het lijkt ons,in het licht van het vorenvermelde, niet te gewaagd om te veronderstellen,dat wij in Nederland veel meer met deze ziekte te maken zouden hebbenals de droogvoedermethode meer in gebruik was geweest dan thans hetgeval is. Overigens is de thans ontdekte rol van het zink o.i. een uitkomstvoor diegenen, die de varkens toch aan de

droogvoerbak willen lateneten. Een suppletie van het voeder met een zinkhoudend preparaat is im-mers blijkbaar een afdoende oplossing. Zoals Kuit (l.c.) reeds opmerkte: â€žblijft het een open vraag, hoe hetmogelijk is, dat de (zink) defici??ntie w?¨l voorkomt als het meel in drogevorm wordt gegeven en niet, als hetzelfde mengsel kort voor het voerenwordt aangemaakt met water". Er ligt hier zeker nog een terrein voor fundamenteel-wetenschappelijkeonderzoekingen open, evenals dit het geval is voor het thans wel duidelijkbewezen zink-calcium-antagonisme.Samenvatting: Een literatuuroverzicht betreffende zink in de varkensvoeding.Summary: Review of the literature dealing with zinc in the nutrition of the pigs.R?Šsum?Š: Aper?§u de lit?Šrature du zinc dans la nourriture des cochons.Zusammenfassung: Literatur??bersicht ??ber die Verwendung von Zink in der Schweinef??tterung. LITER.\'VTUUR:
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Minnesota, Inst. of Agric.,Agric. Short Courses (1955). 16. LEWIS, P. K., Jr., W. G. HOEKSTRA, R. H. GRUMMER en P. H. PHIL-LIPS, J. Animal Se. 15, 741 (1956). 17. LUECKE, R. W., J. A. HOEFER, W. S. BRAMMELL en F. THORP, Jr.,ibid. 15, 347 (1956). 18. STEVENSON, J. W. en I. P. EARLE, ibid. 15, 1036 (1956). 19. DONKER, K., â€žWetenschap voor dc Praktijk", resum?Š C.L.O.-lezingen(Utrecht), 28 (1956). 20. KUIT, A. R., Tijdschr. v. Diergeneeskunde, 15, 698 (1956). In het Britse Hogerhuis. Lord Forbes (May 9th) : My Lords, I beg to ask the Question which stands in myname in the Order Paper. â€žTo ask Her Majesty\'s Government if they can state the estimated loss in value ofcattle hides as the result of injuries caused by cattle horns, also the amount ofclaims paid owing to accidents caused by cattle horns to humans; and whether HerMajesty\'s Government propose to take any action to reduce the

losses."The joint parliamentary secretary, Ministry of .Agriculture, Fisheries and Food (EarlSt. .Aldwyn) : My Lords, I regret that we have no informations upon which we couldbase estimates of these losses and claims. The answer to the last part of the nobleLord\'s question is that it is our policy to encourage, though not to compel, the de-horning of cattle. Lord Forbes: My Lords, I thank the noble Earl for his reply. I am sorry he cannotgive me more information about cattle horns. Cattle horns to-day are nothing morethan malicious head ornaments. Perhaps the noble Earl would state whether HerMajesty\'s Government would encourage farmers to de-horn cattle.Lord Macpherson of Drumochter: My Lords, before the noble Earl replies, may Iask whether Her Majesty\'s Government are aware that it is often a great mistake tointerfere with nature, and especially in the case of dairy cattle? We do not knowthat mischief we may be

letting ourselves in for. Therefore, I urge Her Majesty\'sGovernment to take no notice of this agitation so far as dairy cattle are concerned.Earl St. Aldwyn: My Lords, it is our practice to encourage de-horning, and ourofficers in the National Advisory Service give advice on this matter. Farmers havebeen de-horning cattle in this country for a large number of years and, so far as Iam aware, there is no evidence at all to support the theory that it is detrimental tocattle to have their horns removed. In the case of dairy cattle, when a fully grownhorn is removed there is a temporary loss of milk, but only for a short period.Lord Forbes: I thank the noble Earl for his reassuring reply. The Vet. Rec. 68, 305, 1956.



??? HET PATHOLOGISCH INSTITl UTVAN DE DIERGENEESKUNDIGE FACULTEITTE BOGOR (INDONESIA) door PROF. DR. A. A. RESSANG \\Vanneer men de gelegenheid heeft gehad verschillende instituten te mo-gen bezoeken, dan komt men onwillekeurig in de verleiding om \\ergelij-kingen te maken tussen de verschillende instituten onderling en met hetinstituut waar men werkt of waar men zijn opleiding heeft genoten.Zo is het in elk geval mij vergaan toen ik 2 maanden v????r mijn ver-trek uit Europa in de gelegenheid werd gesteld om vet. pathologische in-stituten in 9 landen van West-Europa te bezoeken. Een dergelijke verge-lijking is m.i. echter een beetje precair vanwege de keuze van maatstaf,die men bij een dergelijke vergelijking gebruikt. Is het aantal verrichte secties en de hoeveelheid ingezonden materiaal,het aantal verrichte onderzoekingen, het onderwijssysteem, of de samen-stelling van

de wetenschapplijke staf, die de kwalificatie â€žgoed of madg in-stituut" bepaalt? De keuze is waarlijk moeilijk, vooral als men, net als ik,genoegen moet nemen met een â€žflying-visit" vanwege het tekort aan tijd.Extreme gevallen zijn echter wel het vermelden waard, bijv. het geval teLyon (Fr.) waar men het practicum pathologische histologie niet kent ente Cambridge (Eng.) waar men dit practicum zo intensief bedrijft, dat elkestudent hiervoor om en bij de 200 preparaten te verwerken krijgt.Toen ik dus op 2 augustus 1956 na 9^2 jaar in Europa te zijn geweest, weervoet op Indonesische bodem zette, had ik aan idee??n over het onderwijs,over de inrichting van een pathologisch instituut etc. geen tekort.Dat ik echter vele kleine en grote moeilijkheden op te lossen zou hebben,drong op dat moment slechts vaag tot mij door. Eerst echter iets over het veterinair onderwijs te Bogor in het algemeen.Het docentencorps

vormt een bont internationaal gezelschap en bestaatuit 1 Deense, 1 Hongaarse, 4 Duitse, 7 Nederlandse gewone en buiten-gewone hoogleraren, waarvan er 3 binnenkort zullen weggaan.Verder 2 Nederlandse lectoren, 6 Indonesische gewone en buitengewonehoogleraren en verschillende Indonesische lectoren. De buitenlandse krachten zijn op z.g. kort verband (3 jaar) in Indonesia,d.w.z. na 3 jaar hebben ze recht op verlof, waarna het contract, met weder-zijds goedvinden, verlengd kan worden. Het aantal studenten bedraagt momenteel 304. Hieronder zijn er 13meisjes studenten. Dit laatste getal wisselt nog wel eens omdat sommigemeisjes-studenten zich tijdens hun studie plotseling schijnen te bedenken,in het huwelijks-bootje stappen en verder de studie opgeven. Dc enige stu-dente, die het tot dusverre het verst heeft gebracht is net voor haar doc-toraal I examen geslaagd. De indeling der vakken in de

verschillende studiejaren is ongeveer de- .zelfde zoals men die in Europa kent. De studie duurt 6 jaar doch zal van-wege het grote tekort aan dierenartsen tot op 5 jaar gebracht worden(er zijn op het ogenblik slechts 160 dierenartsen voor heel Indonesi??).Er bestaat in Bogor een lectorschap in de bewerking van dierlijke pro-



??? clucten (Animal Industry) waarbij de Studenten van het laatste jaar be-grippen worden bijgebracht over bijv. de bewerking van huiden en nietalleen theoretisch doch ook practisch. Een complete leerlooierij met mo-derne machines is, even buiten Bogor, momenteel in aanbouw.Dat de studie in de veeteelt-wetenschappen een belangrijke rol speelt ver-wondert ons niet, vooral als men bedenkt wat voor een essenti??le rol deveeteelt in Indonesia altijd heeft gespeeld en voorlopig zal blijven spelen.Toen Sir Thomas Dalling, hoofd van de F.A.O. te Rome, enkele weken ge-leden, tijdens zijn bezoek aan Indonesia, rechtstreeks van het vliegveld inDjakarta naar Bogor werd gebracht en in zijn antwoord op de welkomst-speech v.d. decaan zei: â€žOur principel should be not anymore to cure theanimal but to prevent them for getting ill...", raakte hij een punt aan, datin Europa misschien als revolutionair mag gelden, in

Indonesia echtersedert de oprichting van de veeartsenijkundige dienst altijd als principeheeft gegolden. Immers de individuele dierbehandeling zoals in Europa kent men hier nietveel, de particuliere kleine huisdieren en melk-koeien praktijk in de grotesteden daargelaten. De bestrijding der dierziekten is hoofdzakelijk geba-seerd op de prophylaxe. Verder zijn er 2 catagori??n van studenten, n.1. de vrije studenten, die opeigen kosten, en de beursstudenten, die op staatskosten studeren.Deze laatsten hebben zich contractueel verbonden om na be??indiging derstudie gedurende minstens 3 jaar in rijksdienst te werken (ongeveer 67%van het totaal aantal studenten). Jaarlijks wordt door de Indonesischeregering 100 beurzen voor de diergeneeskundige faculteit verstrekt. Totvoor kort hadden dc diergeneeskundige en landbouwkundige faculteit ?Š?Šndecaanschap. Met het aftreden van coll. Sutisno als

gemeenschappelijkdecaan (augustus 1956) heeft de landbouwkundige faculteit een eigendecaan gekregen (voorlopig Prof. B. Djohan, tevens president v. d. Univer-siteit van Indonesia). Collega Titus is momenteel decaan van de Dier-geneeskundige Faculteit. Twee maal per jaar worden examens afgeno-men, t.w. in de maanden januari en juli. De cursus loopt van begin Sep-tember tot Juli. Het pathologisch instituut v. d. tegenwoordige Diergeneeskundige Facul-teit is hetzelfde als dat van de vroegere Ned. Ind. Veeartsenschool en be-staat uit een enkel gebouw van 35 m. lengte en 11 m. breedte. Aan denoordkant heeft men een vertrek \\\'an 12 bij 8 m. bijgebouwd, dat nu alsmuseum dient en tevens, \\anwege plaatsgebrek, de administratie van deafdeling herbergt. Het instituut heeft een prachtig uitzicht op een be-bouwde kom en op een gedeelte van de plantentuin, met als achtergrondde blauw-groene Gunung

Salak, die met zachtglooiende hellingen haarvier toppen 2500 m. boven de zeespiegel verheft. Het sprankelende kleuren-spel op haar hellingen en toppen vormt elke dag weer een steeds fasci-nerend beeld (behalve als het regent). Toen men 30 jaar geleden met debouw van het instituut klaar was heeft men a.h.w. een â€žhistorische" foutbegaan doordat men de sectiezaal niet ge??soleerd had van het eigenlijkegebouw. Wanneer dus de co-assistenten bezig zijn met een cadaver, datreeds in ontbinding verkeert (en dat komt wel eens voor in de tropen),dan dringt dc stank tot in de verste hoeken van het gebouw door.Het onderwijs in de alg. en bijzondere pathologie is op dezelfde leest ge-



??? schoeid als bijv. in de Duits-sprekende Europese landen, Nederland en inde Scandinavische landen, d.w.z. het vak pathologie heeft een autonomeleerstoel en vormt geen deel van de vakken parasitologie en bacteriologie(Engeland en Verenigde Staten) of van de vakken vleeskeuring en nor-male histologie en embryologie (Frankrijk). Per week geeft schrijver dezes3 uren college in de alg. pathologie, 2 uren in bijz. pathologie, 1 uur mi-croprojectie, 1 uur demonstratie en 3 uur practicum. De studenten hebbengeen eigen microscoop; 30 microscopen van het instituut staan tot hunbeschikking, terwijl ze voor het practicum pathol. histologie ongeveer 70coupe\'s moeten kunnen interpreteren. Voor het eind-examen moeten destudenten een scriptum hebben ingeleverd over een opgegeven onder-werp. Een grote moeilijkheid in mijn afdeling en in de meeste andere afdelingenis het ontbreken van een full-time cn

geroutineerde assistent. Ik heb ophet moment ?Š?Šn assistent, die helaas nog niet afgestudeerd is, zodat ik memeestal met een co-assistent behelpen moet. Dat houdt in, dat de hoog-leraar letterlijk alles zelf moet doen, tot de controle van de sectieverslagender co-assistenten toe. Het aantal secties bedraagt gemiddeld 1-2 per dag, dus niet veel. Eengrote verbetering werd bereikt na de afspraak om alle secties van deL.P.P.H. (vroegere veeartsen, instituut) door co-assistenten onder mijnleiding te laten doen. Het vorige jaar zijn we het eerste geval van Hepatitis contagiosa canis1)tegengekomen, waarmee de reeds lang bestaande veronderstelling, datdeze ziekte overal ter wereld voorkomt, eens te meer bewezen werd.Op verschillend gebied (o.a. op het gebied van de fysiologie en patho-logie) vormt de karbau een nog wetenschappelijk braakliggend terrein.Interessant is daarom de diagnose lymfatische

leukaemie*) als doodsoorzaakbij een karbouw, die we ter sectie kregen. Dit lijden is noch in Indonesia,noch in andere landen waar dit dier inheems is, eerder vastgesteld. Uiter-aard komt een noodslachting bij 2 kalveren, die twee emmers met (vloei-bare) latex hadden leeggedronken, alleen in landen voor waar rubberwordt gewonnen. In de ingewanden vonden we prachtige (â€žschuini"-rub-beren afgiet.sels van de bockmaag, lebmaag en het eerste deel der dunnedarmen. Waar dus het sectiemateriaal wel enige variatie biedt kan men ditniet zeggen van het demonstratie-materiaal. Dit moet een dag tevoren uitDjakarta (60 km.) en van het plaatselijke abattoir in een zinken kist wor-den gehaald. Dit materiaal nu munt uit door een starre eentonigheid; hetbestaat n.1. voornamelijk uit stukjes lever met distomatose en stukjes var-kenslongen met pneumonie. Het museum is niet grootj doch vormt een â€žpittige"

gevarieerde verzame-ling waarop we trots mogen zijn. Vooral dc afwijkingen bij malleus zijnrijk vertegenwoordigd. Museumpreparaten vormen zo nu en dan een wel-kome afwisseling bij de demonstraties. Het bewaren van dode dieren, dat tot dusver in een frigidaire geschieddedie alleen cadavers van kleine huisdieren kon bergen, onderging sinds korteen grote verbetering met het in gebruik nemen van een koel-kamer van 1  Afzonderlijk gepubliceerd in de Hemera Zoa No. 1-2/1957 en No. 3-4/1957.



??? 2x2x2 m. Oni U een idee van de prijzen in Indonesia te geven: de bouwen de-installatie ervan heeft het instituut 54.000 rupiah gekost.Het klimaat in Bogor is zo vochtig, dat microscopen en andere optischeinstrumenten in een door lampen verwarmde kast bewaard moeten wor-den. Boeken en lederwaren beschimmelen hier in de regentijd in een minimumvan tijd. Kleine moeilijkheden, als bijv. het niet in de handel zijn van rubber-laarzen, zijn niet onoverkomelijk, doch veroorzaken wel last bij de sectiesvan grote huisdieren. Iets anders is het wanneer men een bepaalde kleur-stof \'moet hebben en die in heel Bogor en Djakarta niet aanwezig blijktte zijn. Bestelt men dergelijke kleurstoffen via de gewone, gebruikelijkekanalen, dan heeft men kans ze na 3 jaren te ontvangen. Een verbeteringin de wijze van bestelling en aankoop van buitenlandse artikelen zal bin-nenkort, met het intreden der autonomie van de

Universiteit van Indo-nesia, hopelijk wel plaat.svinden. Tot voor kort waren er geen voorwerp-glaasjes in de handel, zodat we ons behelpen moesten met gebruikte,schoongemaakte glaasjes. Daar is gelukkig verandering in gekomen, door-dat een glasfabriek te Surabaja nu deze voorwerpsglaasjes pat maken. Bijde opleiding van de studenten stuiten wij op de moeilijkheid van hunmeestal zwakke, middelbare ondergrond en het gebrek aan studieboeken..\\1 deze kleine en grote moeilijkheden worden echter belangrijk verlichtdoor de intense belangstelling, die de studenten in het algemeen voor dediergeneeskundige studie tonen. Ik wil gaarne dit verslag be??indigen met erop te wijzen, hoe ik heb ge-noten en geprofiteerd van mijn studietijd in Nederland. In niet geringemate is dit te danken aan de vriendelijkheid en de tegemoetkomendheidvan de hoogleraren, wetenschappelijke ambtenaren, medestudenten van

deDiergeneeskundige Faculteit te Utrecht en de collegae in de praktijk.Ik zal Prof. ten Thije en zijn staf (collega v. d. Akker en Le Coultre)altijd dankbaar zijn voor de mij geboden gelegenheid tot specialisatie ophun terrein, die uiteindelijk tot mijn benoeming in Bogor heeft geleid.Tenslotte wil ik de innige wens uiten dat alle problemen tussen onze beidelanden tot een spoedige en beiderzijdse bevredigende oplossing gebrachtmogen worden...... tot heil van ons allen. Verplichte Â?nthooming in Engeland? Het nationale congres van fokkers en slagers in Groot-Brittanni?? kwam tot de con-clusie, dat onthoorning verplicht gesteld moet worden. Door de horens lijden huiden vlees nl. grote schade, terwijl verder vele personen door horenstoten gewond raken. Der Tierz??chter 5-11-\'56. Exterieur en slachtkwaliteit. Op het congres â€žder Deutschen Gesellschaft f??r Z??chtungskunde" dat in 1956 inOldenburg gehouden werd,

sprak Prof. Haring uit G??ttingen over: Nachkommen-pr??fung auf Fleisch bei Rind, Schwein und Schaf. In zijn referaat merkte hij o.a. op dat dc doosnede van de Muse. Longissimus dorsieen goede aanwijzing geeft omtrent de totale vleesproductie per dier en dat hetzoeken naar dergelijke normen noodzakelijk is, omdat het exterieur van een rundslechts weinig omtrent zijn slachtwaarde zegt. Der Tierz??chter, 8, 555, 1956.



??? VRAAG EN ANTWOORD Veranderingen in de melk door oestrus of door andere oorzaken.VRAAG No. 4: Komen er, als gevolg van de oestrus, bij merrie of zeug, in de melk van het moeder-dier veranderingen voor, waardoor diarree van het jonggeboren dier kan ontstaan,zoals dit in de eerste week post partum al het geval kan zijn? Is er meer of mindermelk, zijn er veranderingen in de droge stof, kwalitatief of kwantitatief? Hebben er veranderingen in de samenstelling van de melk plaats bij een indigestie vaneen lacterende zeug, bijvoorbeeld bij een obstipatie, zoals wij die o.a. in de eerstedagen post partum wel kennen? Kunnen dergelijke symptomen ook diarree bij debiggen geven? ANTWOORD: Beide vragen kunnen tegelijk worden beantwoord. De voor het jonge individu nood-zakelijke voedende stoffen zijn oorspronkelijk in de goede verhouding aanwezig. Hetmaagdarmstelsel van het jonge individu

is geheel ingesteld op de van nature geleide-lijke overgang van de eerste melk (biest) naar het latere produkt van de uier.Binnen de lactatieperiode is de samenstelling van dc melk echter aan grote verande-ringen blootgesteld, die, afgezien van individuele verschillen, van buitenaf kunnenworden\'bcinvloed door voeding, ziekten, inwendige secretie, verzorging, enz. Hoofd-zakelijk betreft dit de veranderingen in de samenstelling in het percentage vet, terwijlhet gehalte aan melksuiker, eiwitten en zouten (tesamen het vetvrije droge-stof-gehalte) ongeveer gelijk blijft. Zo zal bij de bronst van dieren dc melk in het alge-meen in samenstelling en hoeveelheid wel enige verandering ondergaan, al is hetslechts gedurende korte tijd. Dc hoeveelheid is dikwijls wat minder, het vetgehaltekan iets stijgen en de densiteit kan iets hogere waarde krijgen. Het is dus mogelijk,dat het jonggeboren dier met zijn nog zo labiele

maagdarmstelscl op die veranderingenmet diarree reageert. Een lacterende zeug zal dikwijls in de eerste dagen post partum een goede eetlusthebben, terwijl de eigenaar geneigd is het dier een extra-rantsoen te geven, waardoor.gemakkelijk een indigestie (en door te weinig lichaamsbeweging een obstipatie) kanontstaan. Ook door deze ziekte kan de melk, behalve in hoeveelheid een lichte ver-andering in de samenstelling ondergaan, waarop het jonge dier eveneens met diarreereageert. , BOEKBESPREKING EXPERT COMMITTEE ON RABIES, THIRD RAPPORT. W.H.O. TechnischReport Series No. 121. (Voor Nederland verkrijgbaar N.V. Martinus Nijhoff, \'s-Gra-venhage.) Dc vorderingen van dc laatste drie jaren worden besproken. Een praktijkproef inIran met behandeling van gebeten personen met scrum, welke wordt beschreven alseen â€žstriking trial" maakt op referent de indruk, toch nog niet op

voldoend groteschaal te zijn verricht, om bewijzend te zijn. Bijzondere aandacht wordt besteed aanbehandeling van bijtwonden: reinigen met zeep of een detergens, zo mogelijk gevolgddoor salpeterzuur en vooral bij ernstige wonden plaatselijke injectie van immuun-serum; niet hechten! Pups, jonger dan 3 maanden, geven na vaccinatie vaak onvoldoende immuniteit; ten-gevolge van de infectie kan sterfte optreden evenals bij jonge katten. Voor immuni-satie van katten verdient zcnuvmeefsel vaccin de voorkeur. Verder worden besproken: maatregelen bij invoer van honden en katten, rabics bijin het wild levende dieren, speciaal vleermuizen, potentictest van vaccins en sera eneen model-veterinair certificaat voor honden en katten. VAN DORSSEN



??? DIE KRANKHEITEN VON HUND UND KATZE, von Dr, Werner Bach-man. Uitgave Ernst Reinhardt, M??nchen/Bazel, 398 blz. Prijs gebonden Zw. fr. 18,50.In dit bock heeft Bach mann zijn ruim 20-jarig ervaring op het gebied van dekleine-huisdierziekten neergelegd, aangevuld met gegevens en ziekten uit een aantalboeken en uit tijdschriften, die als literatuurlijst aan het boek zijn toegevoegd.Het geheel is kort en bondig beschreven en is als een compendium te beschouwen.Het boek laat zich zeer vlot lezen. In een kort algemeen deel worden beveiliging, toedienen van medicamenten, het af-maken enz. besproken. In het speciele deel worden de aandoeningen van de diverse orgaansystemen bespro-ken, voorafge.gaan door een kort beschrijven van de methode van onderzoek.In een afzonderlijk hoofdstuk worden de infectieziekten en de stofwisselingsziektenbesproken. Het laatste hoofdstuk gaat tussen die,

die de afzonderlijke orgaansystemen behandelen,terwijl de ver,giftigin,gen worden behandeld samen met de digestietractus.Daar veel vergiften hun aangrijpingspunt buiten de digestietractus hebben en ookniet altijd per os worden opgenomen, had dit beter als een afzonderlijk hoofdstukkunnen worden behandeld, waarbij de hoofdstukken in de volgorde van het onder-zoek hadden kunnen worden geplaatst. Aan de therapie wordt uitvoerig aandacht geschonken, terwijl hierbij vele specialit?Š\'sworden genoemd. De volgorde waarin de verschillende therapeutische maatregelen worden genoemd,is niet steeds in overeenstemming met hun belangrijkheid. De ziektebeelden worden duidelijk beschreven; aan aetiologie en pathologische ana-tomie wordt ook vrij uitvoerig aandacht besteed. .Achter in het boek worden de diverse medicamenten met de dosering .genoemd.Het boek is van handig formaat en eenvoudig

uitgevoerd; het is zeer handig en aante bevelen aan een ieder, die zich wat meer in de ziekten van de hond en de katwil verdiepen, 20wel de afgestudeerde als de student. G. H. B. TEUNISSEN Zich de kaa.s niet van het brood laten eten. Zich niet laten ontnemen wat zijn deel is, geen doetje zijn, haar op de tanden heb-ben, zich het gras niet varÂ? onder de voeten laten maaien, â€žzijn pottagic niet latennemen", zoals vroe,ger gezc,gd werd. Oorspronkelijk ludit de uitdrukking â€žhi en salhem sinen kase ende broot niet laten nemen". Vergelijk het Zuidnederlandse: Zij laathet spek niet van haar bord halen; Frans: (ne pas) se laisser marcher sur le pied... se laisser manger la laine sur ledos; ??ter ?¤ quelqu\'un son beurre; Hoogduits: sich (nicht) die Butter vom Brot nehmen lassen; Engels: to suffer oneself to be fleeced; he does not look as if butter would melt inhis mouth. Voedmg !5-6-\'56 Erfelijke gebreken bij

Duitse runderen. Vol,gens een commissie, belast met het onderzoek omtrent het voorkomen van erfe-lijke gebreken bij runderen in Duitsland moet aan dc volgende bij dc fokkerij degrootste aandacht worden geschonken: 1. gebreken met betrekking tot dc vruchtbaarheid. 2. uiergebreken. 3. lichamelijke gebreken en wel in het bijzonder Spastische Parese, tussenklauwzweer,spreidklauw en verstijving der gewrichten. Monatshefte f??r Veterin?¤r Medizin, April 1956.



??? REFERATEN Geneesmiddelen Mysoline bij nerveuze vorm van hondeziekte. W. J a k s c h. Die Primidon- (Mysoline-) Therapie bei der nerv??sen Form der Staupe.Wien. Tier?¤rztl. Monatsschrift, Jhrg. 43, 1956, S. 802â€”814.Primidone = Mysoline, een derivaat van phenylaethylbarbituurzuur.In het dierexperiment toonde het zich in sterker mate krampwerend dan phenylaethyl-barbituurzuur en dan de phenylhydantoine, vooral bij electrisch opgewekte krampen.Het heeft zijn aangrijpingspunt in de schors van de grote hersenen.Vrij hoge doseringen geven aanleiding tot ataxie, en hebben een hypnotische werking.Per os laat het mysoline zich goed toedienen. Als indicatie-gebied gelden epileptiformc aanvallen, epilepsie, angstneurose, honde-ziektestuipen. De dosering bedraagt 50 mg./kg per dag, verdeeld over twee keer ingeven.Bijzonder tevreden is J a k s c h over het onderdrukken van epileptiforme krampenen

van krampen van de kauwspieren, ook wanneer deze het gevolg zijn van encefalitisbij hondeziekte. De tic convulsif daarentegen werd niet sterk be??nvloed. Ook was het effect op dc uiteindelijke genezing niet beter dan met Luminal en/ofhydanto??ne. Wel meent de schrijver een gunstig effect te zien, wanneer bij Hard-pad-diseaseprofylactisch mysoline wordt toegediend; de dosering kan dan de helft zijn. G. H. B. TEUNISS?‰N Infectieziekten Besmettelijke leveraandoening bij de hond. Hepatitis contagiosa canis. (Rubarth). Aagje T h o r d a 1-C h r i s t e n s en. Uni-versity of Pennsylvania Bulledn, no. 145, 1957, 21 jan., blz. 36â€”88.Dit geschrift behandelt uitvoerig deze ziekte in een verzamelreferaat van de intussenvrij omvangrijke literatuur. Na een historisch overzicht worden de symptomatologie en het verloop behandeld metinbegrip van het laboratoriumonderzoek. De pathogeniteit van het virus, ook voor andere

diersoorten, alsmede de epizo??tiologie,het pathologisch anatomisch beeld, het serologisch onderzoek worden uitgebreid, watde literatuur betreft, behandeld. De behandeling, curatief en preventief, (passieve en actieve immunisatie) wordenook zeer critisch bekeken. Dit artikel in zijn geheel leent zich door zijn opzet niet voor een referaat; iederechter, die ,,bij" wil zijn betreffende de literatuur van de H.C.C. kan het ter lezingworden aanbevolen. G. H. B. TEUNISSEN Inwendige ziekten Leukose bij het rund. S v a n b e r g, A. O., E. A b e r g en E. Steen. Milj??betingade f??ruts?¤ttingar f??rlynifadenos hos n??tboskap i Sverige. Kungl. Skogs. och Lantbruksakademiens tid-skrift nr. 5â€”6, jaargaang 95, 1956, blz. 348â€”401. (Zweeds met uitvoerige Duitsesamenvatting.) Dc laatste tientallen jaren breidt de leukose zich in Zweden vrij sterk uit. Jaarlijksworden ca. 2000 melkkoeien door deze ziekte aangetast, d.w.z. dat zij

wordt gecon-stccrd bij 0.6% van alle geslachte runderen. In sommige streken, met name in Z.O.Zweden, constateert men de ziekte zelfs bij 2% van de slachtdieren.Bij nadere bestudering van de herkomst van de aangetaste dieren bleek, dat zc vnl.arkomstig waren uit streken met een ariede (d.i. tamelijk droog) klimaat, waar defosfaatvoorzicning van dc bodem tc wensen overlaat.



??? Hopwel te sterke en te geringe voeding het optreden van leukose schijnen te kunnenbevorderen, is er toch over het algemeen geen verband met de voeding en het voeder-bouwplan op de bedrijven gevonden. Wel is uit dc onderzoekingen naar voren gekomen, dat men leukose vooral aantreftbij dieren, die als kalf of pink en soms ook als guste koe, op een zomerweide vanminderwaardige kwaliteit hebben gelopen. Het betreft hier dan verwaarloosde wei-landen, waar veel onkruid en met name vergiftigde ranonkelachtigen (scherpe boter-bloem!) voorkomen. Door de zomcrdroogte is de grasgroei vaak zeer schaars en doorhet fosforgebrek krijgen de dieren likzucht. Deze twee omstandigheden hebben totgevolg dat tot (naar schatting) 40% van het rantsoen van de dieren uit boterbloemenbestaat. Dat de ziekte zich vooral na 1940 sterk is gaan uitbreiden, is hiermee ook in over-eenstemming, omdat sindsdien in

Zweden de bew?Šidingsgewoonten sterk zijn ver-anderd en vrij veel steenachtige vroegere bosgronden tot weiland zijn ontgonnen.De waarschijnlijkheid dat de hypothese van de schr. juist is, n.1. dat het vergiftigeplanten zijn, die de lymfadenose veroorzaken, wordt nog in belangrijke mate ver-sterkt door het feit, dat het H e 11 s t r ?? m is gelukt met het in verschillende ranuncu-laceae voorkomende alkaloid protoanemonine gelijkende oxozuren leukemie op tewekken. DE GROOT De netmaag- en pensbeweging bij volwassen runderen in tympanie en traumatischereticulitis. A study of reticulo rumino motility in adult cattle in relation to blood and traumaticreticulitis with an account of the latter conditions as seen in a gcneral practice.E. I. Williams. The Vetcrinary Record 1955, blz. 907. De schrijver beschrijft dc waarnemingen, die hij deed bij uitwendig onderzoek eninwendig onderzoek betreffende de bewegingen van de

netmaag en de pens. Hetinwendig onderzoek werd gedaan bij 64 koeien, waarbij een scherp-operatie werdverricht en bij twee koeien waarbij een rumrnotomie werd gedaan in verband mettympanie. Het uitwendig onderzoek bestond uit het waarnemen van de pensbewegingen in delinkerflank met het gelijktijdig beluisteren van de netmaaggcruisen op de zevenderib, bij de overgang naar het ribkraakbeen. De nctmaaggeruisen zijn niet altijd goed te horen. Wanneer de netmaag contraheerten de inhoud over de pensnetmaagplooi geperst wordt, hoort men een zacht geruis.Daarna hoort men een geluid veroorzaakt door zich verplaatsend vocht. Dit geluidwordt veroorzaakt doordat pensinhoud uit de dorsale penszak in de zich verslap-pende netmaag wordt geperst. Dit geluid valt dus samen met een voelbare pens-contractie. Dc cyclus begint dus met een hoorbare netmaag-contractie; 2 tot 3 seconden latervoelt men een

penscontractie gepaard gaande met een geluid in de netmaag wanneerdeze verslapt. Na een pauze van ongeveer 30 seconden voelt men een 2e contractie van de dorsalepenszak, zonder dat er een geluid in dc netmaag is te horen. Dc schrijver noemt de penscontracties, gepaard gaande met een netmaag-contractie,de primaire contracties, terwijl die penscontracties zonder netmaagcontractics, extrapenscontracties worden genoemd. Er is geen verschil te voelen tussen de primaire en de extra penscontracties. De extrapenscontracties worden gevolgd door een ructus. Op de 400 runderen vond de schrijver in 74% van de gevallen een 1:1 ritme,d.w.z. iedere primaire contractie werd gevolgd door een extra-penscontractie.In 16% werd een 2 : 1 ritme gevonden, d.w.z. op de 2 primaire contracties vol.gde 1 extra-penscontractie. In 10% werd een 1 : 2 ritme gevonden, d.w.z. op iedere primaire contractie volgden 2 extra-

penscontracties. De schrijver meent opgemerkt te hebben, dat een 2 : 1 ritme speciaal voorkomtbij runderen met een lege maag.



??? Bij het inwendig onderzoek door middel van een pensfistel werd het volgende vast-gesteld. De inhoud van de dorsale penszak is als regel vast, terwijl de inhoud van de ventralepenszak en de netmaag als regel halfvloeibaar is. De bewegingscyclus begint met een netmaag-contractie, die in twee fasen verloopt.De eerste contractie is zwak, waardoor de netmaag, tot haar halve grootte samen-trekt. Na een korte pauze zonder verslapping, volgt dc 2e fase van de contractie, diezeer sterk is, en waarbij de nctmaaginhoud in de pens wordt geperst.De 2e fase van de nctmaagcontractie sluit aan op het begin van de primaire pens-contractie. Volgens de schrijver begint deze contractie op de dwarsplooi en zij ver-spreidt zich over de gehele dorsale penszak, totdat deze in zijn geheel gecontraheerdis. Hierna volgt een verslapping, gevolgd door een contractie van de ventrale penszak.Na een korte pauze volgt een

2e contractie van de dorsale penszak opnieuw uitgaandevan dc dwarsplooi, gevolgd door een contractie van de ventrale penszak zonder datde netmaag contraheert. Bij al de inwendig onderzochte dieren werd een 1 : 1ritme geconstateerd. Volgens de schrijver is er dus geen peristaltiek en anti-peristaltiek. Bij dc extra pens-contracties werd de ructus geconstateerd. Bij de primaire pens-contractie is geen ructus mogelijk omdat dan de cardiastreek overvloeid is metnctmaaginhoud, bij de extra-penscontractie kan de cardia zich openen, terwijl deoesofagus evenals bij het herkauwen zich verwijdt en de gassen als het ware aan-zuigt. De schrijver heeft opgemerkt, dat in 2 gevallen van tympanie met schuimstructuur deextra-penscontracties ontbraken. Hierdoor zou de ructus niet kunnen optreden. Deschrijver meent dat dit nader onderzocht moet worden. Wat betreft de traumatische reticulitis merkt de schrijver op,

dat deze aandoeningde meest voorkomende oorzaak is van stoornissen in de voormagen.Dc penetratie-plaats werd bij 64 gevallen als volgt vastgesteld: voorste netmaagwand19 maal, ventrale netmaagwand 40 maal, achterste netmaagwand 5 maal.De schrijver beschrijft de symptomen van de traumatische reticulitis en de verschil-lende pijnproeven. Terecht merkt hij op, dat positieve pijnproeven niet typisch zijnvoor â€žscherp", maar dat bij verschillende nadere aandoeningen de pijnproeven po-sitief kunnen zijn. Als nieuw diagnostisch hulpmiddel introduceert de schrijver de â€žnetmaagkreun".Deze kreun is te horen als dc netmaag contraheert. Ook komt deze kreun wel voor.gedurende de primaire penscontractie, als dus de netmaag verslapt.Wanneer men de koe niet in behandeling krijgt bij dc eerste ziekteverschijnslen, ishet waarnemen van de â€žnetmaagkreun" soms erg moeilijk. Een heel nauwkeurige

observatie is dus noodzakelijk. Volgens de schrijver kan ditgekreun versterkt worden door het laten lopen van de pati??nt of door het dier watte laten eten. Volgens de schrijver is deze â€žnetmaagkreun" typisch voor een traumatische reticulitis. WAGENAAR Melkopbreng.sten in Duitsland. Van 1.660.000 koeien, d.i. 30% van het totale aantal in de Bondsrepubliek,was de gemiddelde melkopbrengst in 1955 3762 kg met 3.7% vet.In Nederland werd in 1955 65% van het aantal koeien gecontroleerd met als resul-taat een gemiddelde opbrengst van 4071 kg, 3.\'74% vet in 307 dagen (Ref.).De gemiddelde produktie der belangrijkste rassen was als volgt: kg melk vetgeh. melkvet in kg. Schwarzbuntes Niederungsvieh 4289 3.71 159 Rotbuntes Niederungsvieh 4099 3.59 147 Angler 3837 4.31 165 H??henfleckvieh 3447 4.03 139 Braunvieh 3642 3.83 139 Deutsche Landwirtschaftliche Presse 5-1-\'5 7.



??? MEDEDELINGEN VAN DE VEEARTSENIJKUNDIGE DIENSTWijziging prijzen voor â€žPokkenentstof (kip)". Verschenen is een Ministeri??le beschikking (12-3-1957) waarbij de prijzen voor deâ€žPokkenentstof (kip)", zoals deze door de Rijksseruminrichting zullen worden be-rekend zijn gewijzigd. Pluiniveetentoonstellingen. Verder verscheen op 13 maart j.l. een Ministeri??le beschikking, inhoudende wijzi-gingen van de voorschriften ter bestrijding van de Pseudovogelpest. De voornaamstebepaling hieruit is, dat degene, die voornemens is een keuring of tentoonstelling vanpluimvee te houden, dan wel op soortgelijke wijze pluimvee bijeen te brengen, ver-plicht is: a. van dit voornemen ten minste acht dagen van tevoren kennis te geven aan hetdistrictshoofd van dc Veeartsenijkundige Dienst; b. de dieren, alvorens deze toe te laten, bij de plaats van aanvoer op zijn kostenvecartscnijkundig te laten onderzoeken

door ?Š?Šn of meer dierenartsen, die hijkiest onder goedkeuring van de onder a bedoelde ambtenaar. Rattenbestrijding. De Directeur van de Veeartsenijkundige Dienst wijst er de dierenartsen op, voorzover zij geraadpleegd worden over overlast van muizen en ratten, zij zich kunnenwenden tot de Plantenziektenkundige Dienst te Wageningen. In een aantal gemeenten (50) zijn door deze Dienst opgeleide rattenbestrijders aan-wezig. Eventuele nadere inlichtingen kunnen worden ingewonnen bij de Directeur van deVeeartsenijkundige Dienst, Prins Mauritslaan 99 te \'s-Gravenhage. Mond- en klauwzeerbestrijding. Eind februari 1957 kwamen een aantal Directeuren van Veeartsenijkundige Dienstenin West-Europa bijeen tc \'s-Gravenhage ter bespreking van het mond- en klauwzeer-vraagstuk. Het Executive Committee of the Conmiission for the Control of Foot- and Mouth-disease van de F.A.O., waarin zitting

hebben Engeland, Ierland, Portugal, Joego-slavi??, Itali?? en Nederland, organiseerde de bijeenkomst waar ook West-Duitsland,Frankrijk, Zwitserland en Belgi?? waren uitgenodigd. Getracht zal worden een West-Europees plan tot bestrijding van deze ziekte op testellen met de vorming van de daarvoor benodigde fondsen. Het internationale gezelschap was in de gelegenheid kennis te maken met de Neder-landse dierziektebestrijdingsmaatregelen en had hier zeer veel waardering voor.In het kader van de besprekingen werden bezoeken gebracht aan het Staatsveeartsenij-kundig Onderzoekingsinstituut tc Amsterdam en de Provinciale Gezondheidsdienstvoor Dieren te Gouda. Namens dc Minister van Landbouw werd aan de gasten een lunch aangeboden.Paarse verklaring aspecifieke reageerders. Verschenen is een Ministeri??le beschikking (28-2-1957) waarbij het model is vast-gesteld voor een verklaring voor

aspecifieke reageerders. Het kenmerkende van dezeverklaring is een over dc gehele lengte van de verklaring gedrukte paarse balk.De beschikking is inmiddels in werking getreden.



??? BERICHTEN EN VERSLAGEN Heroprichting van het standbeeld van Claude Bourgelat. In de oorlogsjaren is het bronzen standbeeld van Bourgelat op de Court d\'Honneurvan de Veeartsenijschool te Lyon opgeofferd. Voor de heroprichting zijn uit binnen-en buitenland gelden bijeengebracht, o.a. ook door de Maatschappij voor Diergenees-kunde. E?Šn van de eerste redevoeringen bij de onthulling op 10 juni 1956 was vanProf. Grau, die namens de Duitse faculteiten en hogescholen een bijdrage in derestauratie aanbood. Aan de herdenkingsrede van Prof. T a g a n d zij ontleend, dat Bourgelat (1712â€”1779) stamde uit een aanzienlijke familie en na op 21-jarige leeftijd als advocaataan de balie van Lyon tc zijn toegelaten zich nader bekwaamde in de rijkunst o.a.te Parijs en in 1740 het brevet ontving van â€ž?Šcuycr" en aangesteld werd tot chef vande Acad?Šmie du Roy te Lyon. Deze academie was een

instelling tot voltooiing van deopvoeding van jonge edellieden, waar men onderwees â€žles math?Šmatiques, l\'art demonter ?  cheval, voltiger, faire des armes, jouer du luth et tous autres vertueux exer-cices". Door aanaking met drie medici, waaronder de anatoom Fra gonard, werdhij van ruiter tevens hippoloog en schreef een werk over â€žEl?Šments d\'Hippiatrique etnouveaux principes sur la connaissance des chevaux". Dit werk had zo\'n grote bijval,dat de Parijse Acad?Šmie des Sciences hem tot lid benoemde, voor het eerst â€žunauteur de Man?¨ge et de Mar?Šchalerie". Door contact met B e r t i n, die in latere jaren verschillende hoge functies, waaronderlid van de Raad des Konings bekleedde, slaagde hij erin zijn plan door te zetten omin Lyon een gelegenheid tc scheppen voor de studie van de geneeskunde der dieren,het oudste diergeneeskundig opleidingsinstituut ter wereld. Alleen gelukte het hem niet

als leerlingen voor deze school te bestemmen ontwik-kelde lieden, bij voorkeur chirurgijns of medici, maar werd deze school onder invloedvan de gebroeders L a f o s s e. Mar?Šchaux du Roi, bevolkt met zoons van hoefsmedenaangewezen door dc provinciale intendanten, die de leerstof moesten overschrijven,omdat ze te weinig ontwikkeld waren om ze als dictaat op te nemen.Door de persoon van de gemeenschappelijke directeur werd een band gelegd tussenAcad?Šmie en Ecole v?Št?Šrinaire. De Acad?Šmie zelf is allang verdwenen, maar in hetspraakgebruik wordt de Ecole v?Št?Šrinaire te Lyon nog steeds als Acad?Šmie aange-duid. De eerste afgestudeerden van deze school heetten â€žartistes v?Št?Šrinaires". Be-halve op veterinair gebied publiceerde Bourgelat ook over filosofie en economie.De Nederlandse lezer zal opmerken, dat Prof. T a g a n d een volkomen ander lichtheeft doen schijnen op de figuur

van Bourgelat dan wijlen Prof. W e s t e r inzijn boek over de geschiedenis der Veeartsenijkunde. Verslag van het Centraal Instituut voor Landbouwkundig Onderzoek over)955; prijs f 7,50. In dit boekwerk van 207 pagina\'s worden achtereenvolgens behandeld: het organisatie-schema van het instituut, een overzicht van het onderzoek, een verslag der werk-zaamheden in 1955 en de in 1955 verschenen publikaties, terwijl tenslotte verschil-lende wetenschappelijke verhandelingen het geheel besluiten. Uit de vele en goede verhandelingen zijn de volgende zeker van practisch belang voorde dierenarts. a. J. Docksen, O. J. Hemkes en C. A. Hoveyn schreven een artikel getiteld: â€žDe in-vloed van de produktie van melkvee op zijn produktiviteit in latere perioden."Bij dit onderzoek, waarbij de gegevens van de melkcontrole over een 50-jarige pe-riode van een Fries weidebcdrijf verwerkt werden, bleek, wat de practische

conse-quenties betreft, het volgende: 1. De lichamelijke conditie waarin koeien tijdens de lactatie verkeren, heeft groteinvloed op de produktie.



??? 2. Verlies van conditie tijdens de stalperiode heeft een lagere produktie tijdensde weidegang ten gevolge, grotendeels onafhankelijk van de uitwendige om-standigheden. 3. Deze invloed is na vier maanden weidegang nog duidelijk waarneembaar. 4. Herstel van conditie in de weide zonder bijvoedering in de wei heeft slechtszeer langzaam plaats. 5. Bij de beoordeling van de rentabiliteit van krachtvocrgiften dient men niet al-leen de produktieverhoging in rekening te brengen, doch ook die van de vol-gende maanden. b. .A. Kemp en W. Dijkshoorn: â€žHet verschil in dc minerale samenstelling van hetbovenste en van het onderste deel van een snede weidegras." Het is reeds aange-toond, dat een koe in etages graast. Bij het omweidsysteem betekent dit, dat deeerste dag na het inscharen in hoofdzaak de toppen van het gras worden afge-geten. De volgende dagen zullen de lagere delen volgen, terwijl op de

laatstebeweidingsdag overwegend dc onderste stengeldelen worden geconsumeerd. Bij het analyseren van monsters door midden gesneden gras bleek, dat het â€ždicht-bij-de-grondse" gedeelte, hoofdzakelijk uit stengeldelen bestaande, een lager ge-halte aan ruw eiwit. Ca, Cu en S. vertoonde dan het bovenste, hoofdzakelijk uitbladeren bestaande deel. Het K en Ch gehalte van het basale gedeelte was echter meestal hoger. c. D. van der Schaaf: â€žVerbetering van de hooibcwaring door regelmatige ventilatie."Nadat aanvankelijk het ventileren gezien was als vervanging van het hooispittenbij hooibroei, werd in 1955 niet meer getracht de hooibroei te bestrijden door paste gaan ventileren als deze dreigt op te treden, doch werd er naar gestreefd dcbroei door tijdige en voortdurende ventilatie te voorkomen. Bij de proeven bleekdat de â€ždoorblaasmethode" beter resultaten gaf dan het doorzuigen. Het volgende

systeem werd toegepast: Op het grondvlak van de hooiklamp eendubbele laag takkebo,s.sen, waardoor de lucht afkomstig van ventilatoren in hetverticale luchtkanaal wordt geblazen. Dit luchtkanaal wordt verkregen door een cylindrische houten ton 2 m. hoog enmet een doorsnede van 50 cm. tijdens het optassen van het hooi mee omhoog tetrekken. Gedurende de maanden juni, juli en augustus werd bijna elke dag geventileerdvan Â? 9 tot Â? 17 uur. De uitkomsten van de jaren \'54 en \'55 toonden aan, datdoor intensieve doorluchting een sterk drogend effect verkregen wordt. Opwar-ming van de lucht door middel van zon-energic verdubbelde het nadrogendeffect ongeveer. d. D. van der Schaaf: â€žOri??nterend onderzoek naar het gebruik van zonnebestralingvoor het opwarmen van de lucht, waarmee pas gestapeld hooi wordt geventileerd."Een boerderij heeft meestal een groot dakoppcrvlak. Hierop valt in dc

zomer heelwat zonnestraling, vooral wanneer c?Šn der dakvlakken naar het Zuiden is gekeerd.Op dc proefboerderij â€žWielzicht" te Rijpcrkerk werd in 1954 op het westelijk dak-vlak een gegolfd ijzeren plaat van 50 m^ aangebracht. De afstand tussen de riet-bedekking en de ijzeren plaat bedroeg 25 cm. Dc ruimte tussen beide vlakken wasafgesloten en de lucht hieruit werd via een gat in het rietdak door een ventilatorafgezogen. Trmperatuurinctingen toonden aan dat de zonnestraling aangezogen lucht be-hoorlijk opwarmt. Naar aanleiding van deze gunstige resultaten werd in 1955 een proefschuurtjcgebouw met een dubbelwandig dakvlak op het zuiden. Het effect van de zonne-straling was door de betere "bouw behoorlijk gestegen. Het met deze lucht nagc-droogde hooi behield dan ook volledig zijn groene kleur en had een zeer goedereuk. Met deze methode van hooibcwaring is dus waarschijnlijk wel iets te

bereiken.Verder onderzoek is echter nodig. HOEKSTRA



??? Verslag van de Afdeling Kunstmatige Inseminatie van de Co??peratieve Landbouwbank te Meppel over het jaar 1 november \'55â€”31 oktober \'56. Een belangrijke gebeurtenis in verslagjaar was de opening van het nieuwe gebouwdat goed voldoet als stal, laboratorium en kantoor. Onderstaande cijfers geven een overzicht van dc groei sinds de oprichting. 1949: 520 bedrijven met 5.500 runderen 1950: 1.281 â€ž â€ž 15.293 1951: 1.971 â€ž â€ž 22.264 1952: 2.540 â€ž â€ž 26.652 1953: 3.629 â€ž â€ž 35.851 1954: 4.223 â€ž â€ž 42.139 1955: 4.585 â€ž â€ž 43.535 1956: 5.050 â€ž â€ž 47.745 De bcvruchtingsrcsultaten waren in verslagjaar zeer gunstig. Na de eerste inseminatiewas 65.9% direct drachtig, hetgeen 4% hoger is dan het percentage van het vooraf-gaande jaar. Zeer belangrijk was dat een groot aantal koeien drachtig werd van oude stieren diebewezen hadden goed tc fokken, nl. 21132

dieren d.i. 47,5% van het totaal aantaldrachtige dieren. Van dit grote aantal kwam het leeuwenaandeel voor rekening vande stieren Succes en Bleske\'s Diplomaat met resp. 9280 en 8164 bevruchte koeien.Het totaal aantal bevruchte koeien kwam hiermede voor Succes op 46.300 en voorBleske\'s Diplomaat op 32.344. Stieren waarvan de fokwaarde nog niet bekend is, d.w.z. dieren waarvan de na-komelingen nog niet hebben laten zien wat deze vadcrdieren waard zijn, werden na1000 tot 2000 procfinseminatics op non-actief gesteld. Dit op non-actief stellen be-tekent echter niet, dat ze in het geheel niet meer gebruikt worden in deze periode.Elke veehouder kan, indien hij dit wenst en dit van tc voren opgeeft, sperma vandeze stieren\'ontvangen. In verslagjaar waren dit 22 stieren. Dc drachtigheidspercentages na eerste inseminatie liepen nogal uiteen van stier totstier. Voor de dieren met meer dan 1000

drachtige koeien in verslagjaar van 59,2tot 70,2. Een aanmerkelijk verschil dus, waarvoor de oorzaak ook zeker bij de stierzal liggen. Het experimentele stadium van het diepvriezen van sperma is practisch afgesloten.Ten behoeve van dc export werden in het afgelopen jaar kleine hoeveelheden dicp-vricsspcrma van 3 stieren naar Spanje, Noord-Afrika en de Belgische Congo uitge-voerd. Van de stier Sikkema 4, die wegens een afwijking aan dc achterhand niet meer totdekken in staat was, werd met behulp van een electro-cjaculatie apparaat sperma ver-kregen en 601 dieren bevrucht (drachtighcidspercentage na Ie inseminatie 65,2).Wat de erfelijke gebreken betreft worden 2 stieren genoemd met de factor voorgladde tong en ook 2 stieren met de factor voor roodbonthcid. Door vermijding vanbepaalde combinaties kan men wel voorkomen dat deze gebreken zich manifesteren,maar de aanleg voor het gebrek

wordt wel onder dc veestapel verbreid.â– Mleen in gevallen van in andere opzichten buitengewoon goed verervende stierenmag men bij bepaalde erfelijke afwijkingen dit nadeel m..i op de koop toe nemen.Hoe belangrijk de zo??technische zijde van de K.I. is, wordt ook wel bewezen doorde aanstelling van een speciale adjunct veeteeltconsulent in het werkgebied van deafd. K.I. van de Co??peratieve Landbouwbank, t.w. Ir. Eikelboom. Ir. Eikelboom zal,onder leiding van het Rijksvccteeltconsulentschap te Assen, op vecteeltgcbicd eenadviserende taak hebben cn zich speciaal belasten met het verzamelen van gegevensdie voor de vaststelling van de fokwaarde der stieren nodig zijn. HOEKSTRA Stichting Afnemers Controle op Veevoeder. Verschenen is een hulptabcl voor het berekenen van dc gehalten aan verteerbaar



??? ruw eiwit, ruw vet, ruwe celstof en zetmeelwaarde van mengvoeders, uitgegeven doorde Stichting Afnemers Controle op Veevoeder (A.C.V.). De inrichting van dezetabel is z??, dat tussen 0% en 10% voor ieder half procent hrt gehalte aan boven-genoemde voedingsstoffen al uitgerekend is, wat dus een enorme besparing aanrekenwerk kan geven voor degenen, die te maken hebben met het uitrekenen vanvoederrantsoenen, of met het samenstellen van mengvoeders.Deze brochure is verkrij.gbaar: Nassau Ouwerkerkstraat 14, \'s-Gravenhage. Internationaal congres voor de wetenschappelijke film. In 1956 heeft de Algemene Ledenvergadering van de Internationale Vereniging voorde Wetenschappelijke Film (I.S.F.A.), gehouden ter gelegenheid van het Xe Inter-.nationale Congres voor dr Wetenschappelijke Film te Wenen, het voorstel van deNederlandse delegatie aanvaard om ht Xle Congres tc

Amsterdam te doen plaatsvinden. Re.gelingen zijn sindsdient getroffen om het Congres te houden in het Konink-lijk Instituut voor de Tropen van 21 tot en mrt 27 September 1957. Voorzien is o.a.ren Algemene Ledenvergadering en enkele vergaderingen van het Bestuur van deI.S.F..^. Dr 5 permanente commissies van de Vereniging, t.w. die van research, me-dische en veterinaire wetenschappen, voor industri??le vraa.gstukken en voor de ver-spreiding van de wetenschap door middel van de film, zullen eveneens vergaderen enfilms vertonen, betrekking hebbend op hun eigen terrein. Een speciale commissie zalaandacht schenken aan een aantal onderwerpen, in verband staande met de modernefilmtechniek, zoals het gebruik van infra-rood licht bij filmopnamen, de invloed vanlicht op levende celstructuren, phase-contrast, cinematografische tele-registratie, ver-sneld en vertraagd opnemen. Het is de

bedoeling dat de medische sub-commissie eenspeciale vergadering zal wijden aan tropische geneeskunde, endoscopische cinemato-grafie en aan cine-radiografie. In de avondvoorstellingen zullen de beste wetenschap-pelijke films vertoond worden, die door de deelnemende landen zijn ingezonden.Er bestaan ook plannen om een tentoonstelling tr houden, waar wetenschappelijkewerkers foto\'s van hun werk en toestellen kunnen laten zien en de handel het nieuwsteop het gebied van apparaten, filmmateriaal etc. Dr landenvertegenwoordigers van de I.S.F.A. en in de landen waar deze er nirt zijn,de bevoegde nationale instanties, zullen binnenkort worden ingelicht over het voor-lopige programma van het Congres, voorwaarden van deelneming, hotelaccomodaticetc. Verzoeken om inlichtingen dienen tr worden gericht tot deze landenvertegen-woordigers of nationale instanties en in alle andere gevallen tot het

Srcretariaat vanhet Xle I.S.F..\\. Congres te Utrecht, Catharijnsingel 59, ingang Sterrenbos.



??? Staat van dc gevallen van besmettelijke veeziekten, in Nederlandvoorgekomen gedurende de maan januari 1957DE GETALLEN GEVEN HET AANTAL VEEBESLAGEN AAN PROVINCIES T3 Â?iC O â– O c ~ S s is-Â?S-5 . â€?Ji 2 rt C .O 0.5-^ S 2 ^ -O Â?ti ^ ^ ^ AS t-> fNll JIPI O-S & g C (n V) V V O <3 â– s ?L V ^ ?? D. s3 C-S <U tifl -sS-l DJU \'tS1 ~ iiCLi ^ Groningen â€” _ 3 1 1 Drenthe â€” _ . . _ Friesland _ 1 12 9 1 Overijsel _ 7 1 2 Gelderland â€” 23 4 1 1 9 Utrecht _ 5 2 _ . 1 Noordholland â€” 2 15 1 _ Zuidholland â€” 26 3 7 3 1 Zeeland 2 _ Noordbrabant 2 8 , . _ â–  1 Limburg 1 1 _ _ __ _ Totaal van het Rijk 5 73 40 19 8 12 \'\' ^ ---------- ,,----,-------------- hondsdolheid (lyssa), schaapspokken (variola ovina) en Kwade droes (malleus) zijnin Nederland resp. sedert 1869, 1887, 1923, 1893 en 1927 niet voorgekomen.



??? MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE Bureau: Rubenslaan 123, Utrecht. Tel. 030â€”11413. Gironummer 511606 ten namevan de Maatschappij voor Diergeneeskunde. V AN HET BUREAU Veterinaire Week 1957. In aansluiting aan vroegere voorlopige mededelingen kan o.a. worden gemeld, datbehalve Prof. Dr. J. Jansen, voorzitter, Prof. J. H. ten Thije, secretaris, Dr. W. A.dc Haan, penningmeester, Prof. Dr. P. Hoekstra, A. W. Kersjes, Prof. Dr. F. C.Kranevcld en P. Wijnker ook Prof. Dr. S. R. Numans zitting heeft in de commissievoor de Veterinaire Week, wiens naam bij dc eerste aankondiging van genoemdecommissie abusievelijk is uitgevallen. Mede aan de hand van de ingekomen reacties op de informatieve vragen aan deafdelingen van de Maatschappij voor Diergeneeskunde heeft de commissie al bijnaeen volledig programma kunnen opstellen. Voor ren groot deel is daarbij rekeninggehouden

met de wensen, die van dr zijde van de dierenartsen naar voren zijn ge-bracht. Het aantal keuze-onderwerpen is zo groot, dat ditmaal parallel-zittingen zullenworden ingevoerd; op twee verschillende plaatsen zal tegelijkertijd een serie vrijkorte voordrachten worden gehouden. Dit heeft het voordeel, dat de deelnemers zelfnaar behoefte een keus kunnen doen uit de verschillende uiteenlopende onderwerpen,die worden ingeleid. In de aflevering van 1 mei a.s. kan het voorlopig programma al worden aangekondigd. Intussen herft dc â€žsubcommissie" zich al beraden over enige lichte ontspanning teronderbreking van de zware studieda.gen. Uit de aard der zaak kunnen hierover nu no.g maar enkele voorlopige mededelingenworden gedaan. Het is de bedoeling, dat aan het rind van de openingsdag â€žvrijaf" wordt gegeven.Deze eerste avond kan men dus in onderlinge afspraak met vrienden in of buitenUtrecht

doorbrengen. Op vrijdagavond is rr ren non-stop-programma in Hotel Hamdorff tr Laren, datbrgint met ren aprratif en eindigt mrt een tuinfeestje. Voor hrt geval de data nog nirt zijn geresrrvecrd, wordt er nog even aan herinnerd,dat de Veterinaire Weck zal worden gehouden op donderdag 20, vrijdag 21 enzaterdag 22 juni. Contributie 1957. In verband met dc zeer drukke werkzaamheden voor de assistentie bij de mond- enklauwzeerbestrijding is er nog ,gren .gelegenheid .geweest de kwitanties voor de con-tributies gereed te maken. Het â€žalgemeen pardon" voor het brtalen van de contributie is daarom vrrlen.gdtot 1 mei a.s. VAN DE DIERGENEESKUNDIGE STUDENTEN KRING Ilct is vooral in de laatste jaren, dat de veterinaire student de tendens vertoont,kennis te nemen van de veterinaire studie en het werk van de praktijk-dierenartsenin het buitenland. Deze tendens manifesterrdr zich enkele jaren .geleden in

het op-richten van â€žThe International Vctrrinary Student Union" (I.V.S.U.), welke tendoel heeft internationale contacten te le.g.gen bij de studenten en verder mogelijkhedente scheppen voor een uitwisseling van studenten tussen de diverse Europese landen,waarbij bedoelde studenten dan kennis maken met de veterinaire wereld in die landen.Juist om tot deze kennismaking te komen, is het, dat het Bestuur der D.S.K. de hulpinroept van de dierenartsen in Nederland, daar deze bij uitstek de mogelijkheid



??? bezitten buitenlandse studenten met de Nederlandse dierenarts en zijn werk in contactte brengen en hen op deze wijze kenns te laten maken met de veterinaire wereld inNederland. Vooral met de I.V.S.U.-vertegenwoordiger in Duitsland, Herr WolfgangBonfert, is een levendige briefwisseling gevoerd, die geleid heeft tot het opstellenvan uitwisselingscondities, die beiderzijdse goedkeuring hebben. Deze condities zijn devolgende: 1) De tijdsduur van een bezoek aan Nederland zal ongeveer 4 weken bedragen enzal in de zomcrvacantie vallen. (Van Â? 15 juli tot Â? 15 september) 2) Dc student draagt zelf de kosten voor de heen- en terugreis. 3) De student zal in Nederland bij een dierenarts worden ondergebracht. 4) In het land van de gastheer zal de student kost en onderkomen worden aange-boden. N.B. Het aanbieden van een kleine vergoeding aan de student, indien dezezich uitermate verdienstelijk maakt,

wordt natuurlijk aan de gastheer overgelaten. 5) De uitwisseling zal tot doel hebben de student een indruk te verschaffen over dewerkwijze van de dierenarts in het land van de gastheer en hem daarnaast telaten kennis nemen van het land zelf, zijn bewoners en hun leefwijze. De gasten, die men dus zal kunnen ontvangen, zijn afkomstig uit Duitsland.Uitwisselingsplannen met andere landen zijn nog niet in een dusdanig gevorderdstadium beland. Om de I.V.S.U. te doen beantwoorden aan het doel, dat zij in deze voor ogenheeft, vraagt het Bestuur der D.S.K. dan ook de hulp van de Nederlandse dieren-artsen en gaarne zou zij willen vernemen, door middel van een schrijven aan deD.S.K., wie van hen bereid is om in bovengenoemde periode de gastheer te zijn vaneen Duits veterinair student. P. WIJNKER, D.S.K. h.t. Praeses VAN DE ERERAAD Jaarverslag 1956. In de loop van het verslagjaar heeft de Ereraad

een nieuwe voorzitter gekregen inde persoon van Prof. Dr. S. R. Numans. De oude voorzitter, collega E. Rutgers,heeft de Ereraad 9 jaar onafgebroken geleid en bovendien vanaf de oprichting deEreraad als lid gediend. Zelden zal ?Š?Šn persoon zo sterk zijn stempel op een collegein onze Maatschappij hebben gezet dan onze oud-voorzitter. De plaats, die de Ereraadthans inneemt in ons Maatschappij-leven is voor een zeer groot deel te danken aanzijn leiding en gezag. Dc Maatschappij en de Ereraad zijn en blijven hem grotedank verschuldigd. De Maatschappij heeft deze dank tot uiting gebracht door de scheidende voorzitteruit zijn rijke ervaring een voordracht tc doen houden op de Algemene Vergadering,waarin hij aftrad, over de veterinaire ethiek. Behalve collega Rutgers verloor de Ereraad nog een tweede lid, dat de Ereraadreeds 6 jaar diende, n.1. collega Dr. C. J. Folmcr, die wegens reglementair

aftredende Ereraad moest verlaten. Zijn ervaring, speciaal op het terrein van de kleine huisdieren zal node worden gemist.De secretaris werd op de Algemene Vergaderingg herkozen, terwijl naast Prof. Dr.S. R. Numans, collega Dr. S. Koopmans in de plaats van collega Folmer werd ge-kozen. De Ereraad was dus aan het einde van het verslagjaar als volgt samengesteld:Prof. Dr. S. R. Numans, voorzitterA. van Keulen, secretarisA. W. Groenwoud, lidM. den Hartog, lidA. J. Hibma, lidDr. S. Koopmans, lidH. H. H. Schreinemakers, lidG. S. E. Vegter, lid.



??? Een groot deel van de administratieve werkzaamheden verriehtte de secretaris van de Maatschappij, die alle vergadering bijwoonde. In het verslagjaar werden 4 zittingen gehouden en wel op: 28 januari met als voornaamste agendapunten: vaststelling van de uitspraak tegeneen collega, die verklaringen namens de betreffende Gezondheidsdienst valselijkhad afgegeven en welke gepubliceerd is in het Tijdschrift voor Diergenees-kunde en behandeling van een kwestie tegen een collega, die in openbare recht-zitting dc dierenartsen ervan had beschuldigd, dat ze al of niet te goeder trouwonjuiste verklaringen namens de betreffende Gezondheidsdienst, afgeven;3 maart met als voornaamste agendapunten: vaststelling van de tekst van eenschrijven aangaande het afgeven van verklaringen, dat aan het Hoofdbestuurzal worden gezonden met het verzoek dit aan alle leden persoonlijk toe tezenden; vaststelling van de

uitspraak aangaande dc kwestie, die op 28 januariwas behandeld, welke uitspraak is gepubliceerd in het Tijdschrift voor Dier-geneeskunde ; 26 september met als voornaamste agendapunten: behandeling van een klacht vaneen collega tegen een tweede collega, die de pullorumbestrijding niet op ge-heel juiste wijze had uitgevoerd en bespreking van het beleid ten aanzien vande vrije vestiging-associatie enz,, dat op 4 oktober in een vergadering van hetHoofdbestuur, voorzitters van de vestigingscommissies en een delegatie van deEreraad ter sprake zal komen. Het beleid is in een publikatie in het Tijdschriftvoor Diergeneeskunde vastgelegd;1 december met als voornaamste agendapunten: vaststelling van de uitspraak inzakedc klacht, die op 26 september is behandeld, welke klacht voor de Ereraad aan-leiding is geweest een waarschuwend schrijven in algemene zin te publiceren tenaanzien van de juiste uitvoering

van de onderzoekingen en de entingen etc. tenbehoeve van de preventieve diergeneeskunde; vaststelling van dc juiste tekstvan bovenbedoelde publikatie waaraan tevens is toegevoegd een verwijzen naarde invoering van de nieuwe uitoefeningswet, welke bepaalde consequentiesvoor de dierenartsen met zich medebrengt; behandeling van de klacht vaneen drietal leden tegen een collega, die aangezocht zijnde de veterinaire leidingop zich te nemen van een K.I.-vereniging, die in hoofdzaak haar werkterrein indc praktijk van deze drie collegae had, dit aanzoek meende te moeten aan-vaarden. In verband met de urgentie werd de uitspraak over deze klacht,zijnde, dat bedoelde collega dit aanzoek onder zekere voorwaarden kan accep-teren meteen vastgesteld. In deze vergadering is op intieme wijze afscheid genomen van de afgetredenvoorzitter, collega Rutgers en het afgetreden lid, collega Folmcr.In het verslagjaar

moesten enkele uitspraken in ons Tijdschrift worden gepubliceerden moest de Ereraad via een algemene publikatie en via een pcrsoonljk schrijven, deleden wijzen op hun plicht verklaringen enz. op correcte wijze af te geven en onder-zoekingen en entingen enz. ten behoeve van de preventieve diergeneeskunde op dejuiste wijze te verrichten. Het was helaas niet zonder aanleiding, dat dit moest ge-schieden. Laten de overtreders, zoals tot nu toe gelukkig het geval is, tot de uitzonderingen inons corps blijven behoren, nog beter laten ze er in het geheel niet zijn. A. VAN KEULEN, secretaris PERSONALIA Het Hoofdbestuur draagt collega E. P. Oldenkamp, Hoge Hondstraat 35, Deventervoor het lidmaatschap van de Maatschappij voor Diergeneeskunde voor.Het Hoofdbestuur heeft de volgende diergeneeskundige kandidaten aangenomen alskandidaatlid van de Maatschappij voor Diergeneeskunde: D. J. A. de Groot en

H.de Vries.



??? Adreswijzigingen en dergelijke: Blok, G., van Rotterdam naar \'t Harde (Gld.), Eperweg 59. (72) Brus, Dr. D. H. J., te Boxtel, tel. aangesloten onder 04106â€”664 (priv?Š), 644 (bur.). (76) Diermen, Dr. F. A. A. van, te Vlaardingen, naar Seringenstraat 4b, aldaar, tel. 01898â€”2425. \' (79) Guin?Še, P. F. W., tc Boxmeer, tel. no. gewijzigd in 08855â€”871. (86) Oldenkamp, E. P.; 1957; Deventer, Hoge Hondstraat 35; tel. 06700â€”4598; gr. 599165; wnd. D. \' (105) Oostenbrug, W., te Leeuwarden, giro no. gewijzigd in 891932. (105) Rcssang, Prof. Dr. A. A., tc Bogor, naar Djalan Malabar 14, aldaar, bur. adres:Taman Kentjana 1, tel. 558, toestel 6. (128) Ressang-Groenewegen, Mevr. W. E., te Bogor, naar Djalan Malabar 14, aldaar. (128)Sluijs, J. J. van der, van \'s-Gravenhage naar Utrecht, M. H. Trompstraat 6, tel. 030â€”19118. (113) Vliet, J. C. J. van, van de Bilt naar Bilthoven, Socstdijkseweg 196 Z., tel.

03402â€”2703 (priv?Š), 030â€”11994 (bur.). (120) Vogely, G. M., van Amsterdam naar Utrecht, Pieter Nieuwlandstraat 113, tel. 030â€”15560. (121) Wichers, J. B., te Beilen, naar Eschweg 127, aldaar (tel. no. ongewijzigd). (124) (Jevestigd: Remmen, J. W. A., te Schijndel, Hoofdstraat 99, tel. 04104â€”282. (109) Overleden: Nijssen, Dr. H. H. te Eindhoven is aldaar overleden op 3 april 1957. (1957) Dierenartsexamen: Geslaagd op 23 maart 1957: Oldenkamp, E. P. (inlassen 105) KI.INIRK VOOR INWENDIGE ZIEKTEN Biltstraat 172, Utrecht GEVRAAGD zo spoedig mogelijk een ASSISTENl Sollicitaties te richten aan de Directeur van dc Kliniek.



??? Uit het Instituut voor Tropische en Protozoaire Ziekten, Faculteit derDiergeneeskunde, Utrecht. (Directeur. Prof. Dr. F. C. Kraneveld) en HetRijks-Instituut voor de Volksgezondheid, Utrecht, Laboratorium voorZo??nosen en Pathologische Anatomie (Hoofd: Dr. A. Clarenburg). SALMONELLA-INFECTIES BIJ DIEREN OP ARUBA(NEDERLANDSE ANTILLEN) i) door P. SUTM?–LLER2) en E. H. KAMPELMACHERI INLEIDING. In de jaren 1954 en 1955 kwam het diverse malen voor, dat onder slacht-vee, dat uit Central Amerika op Aruba werd aangevoerd, tijdens de reisernstige sterfte optrad, terwijl de resterende dieren zich bij aankomst inzulk een slechte toestand bevonden, dat ook na de ontscheping nogtal van runderen succombeerden. In verband hiermede werd een onderzoek ingesteld, waarvan de resultatenreeds spoedig in de richting van een Salmonella-infectie wezen. Dit leiddeenerzijds tot een geregelde

controle naar het voorkomen van Salmonella-dragers onder de diverse ge??mporteerde slachtdieren, anderzijds tot eensoortgelijk onderzoek van het autochtone vee op Aruba, evenals van deâ€žkleine huisdieren" en wel speciaal van honden en katten. Een ori??nterendonderzoek naar andere infectiebronnen sloot hierop aan.Van de zieke dieren werden, evenals later van de klinisch gezonde, diversematerialen bacteriologisch onderzocht, waaronder darminhoud en darm-mucosa. Voor het verkrijgen van deze laatste materialen werd gebruikgemaakt van gesteriliseerde oorstokjes, die als zodanig in de handel zijn.Na het afstrijken van het te onderzoeken darmgedeelte, werd deze tamponin een steriele buis gebracht, waarbij het door de vingers besmette gedeeltevan het houten stokje op de rand van de buis werd afgebroken. Onderaseptische voorzorgen werd daarna de ophopingsvloeistof in de buis ge-goten. De

afstrijkjes werden d.m.v. ?Š?Šn en dezelfde tampon genomen van de mu-cosa van de volgende verschillende delen van het darmkanaal: pylorus,duodenum, ileum, ileocaecaalklep, colon en rectum. Tevens werd het nor-male bacteriologisch vleesonderzoek uitgevoerd. .Daar van bepaalde zijden het vermoeden werd geuit, dat de dieren gezondzouden arriveren en eerst in de koralen op Aruba besmet zouden worden,werd overgegaan tot het onderzoek van de ogenschijnlijk gezonde dieren.Dit onderzoek werd onmiddellijk na aankomst verricht door middel vande â€žrectaal-tampon" methode. Hierbij werd gebruik gemaakt van de reedsgenoemde oorstokjes, welke 10-12 cm. in het rectum werden gebracht.Aanvankelijk werd als ophopingsvloeistof Esbach-briljantgroen bouillongebruikt, waaruit na 12-16 uur bebroeden werd overge??nt op Endo- ofS.S. platen. Medio 1955 werd overgegaan op tetrathionaatbouillon

Bijzondere dank zij betuigd aan de Stichting Wetenschappelijk OnderzoekSuriname-Nederlandse Antillen (WOSUNA), welke door een subsidie de moge-lijkheid tot dit onderzoek opende.Destijds Hoofd van de Veterinaire Dienst, .Aruba.



??? (DIFCO), gecombineerd met briljantgroenfenolrood-agar platen (DIF-CO), waardoor het aantal positieve bevindingen aanmerkelijk toenam,hetgeen te verklaren valt door de grotere selectiviteit van de laatste com-binatie en de meer gemakkelijke onderkenning van de verdachte koloni??n.Van de op de selectief-platen gegroeide micro-organismen werden een ofmeer verdachte koloni??n op buizen bouillon-agar afge??nt en na afsluitingmet geparaffineerde kurken werden deze culturen naar het NationaalSalmonella Centrum van het Rijks-Instituut voor de Volksgezondheid ternader onderzoek gezonden. Alhier werd een uitvoerig biochemisch enserologisch onderzoek verricht, volgens de door Kaufmann^) aange-geven methoden. Tal van dieren konden aldus als smetstofdrager worden onderkend, waar-bij ca. 275 stammen werden ge??soleerd. Desalniettemin is het aantal posi-tieve bevindingen slechts als een

minimum te beschouwen, aangezien eenuitgebreider onderzoek, wat betreft aard en hoeveelheid der onderzochtematerialen zeker een grote aantal positieve uitslagen zou hebben geleverd.Bovendien zouden bij een ruimer aantal afentingen meer Salmonella-typen zijn gevonden. II SALMONELLA INFECTIE BIJ GE?•MPORTEERDE SLACHT-DIEREN Tot eind 1953 betrok Aruba zijn slachtvee vrijwel geheel uit Columbia,doch toen tegen het einde van dat jaar mond/- en klauwzeer onder eenzending werd geconstateerd, was de handel genoodzaakt om voor deaankoop naar een ander land uit te zien. De keus viel in eerste instantieop Costa Rica, waar een z?? goed type slachtrund voorkomt, dataan te nemen was, dat â€” niettegenstaande de langere reis en alle daaraanverbonden nadelen en risico\'s â€” een lonende handel mogelijk zou zijn.De verwachtingen werden echter teleurgesteld, daar zowel tijdens

detransporten als gedurende de periode volgend op de ontscheping nietonaanzienlijke verliezen optraden. Zo moesten b.v. in 1954 bij eentransport van ca. 320 stuks, onderweg naar de Nederlandse Antillen25 cadavers over boord worden gezet, terwijl bij de lossing 30 gestorvendieren verspreid over het schip werden aangetroffen. Van de resterendenstierven er tijdens het verblijf in de veekoralen van de abattoirs nog 15,waardoor de totaal-sterfte op ruim 20 % kwam. Het schip had zeer ruwweer getroffen en alle dieren waren dan ook uitgeput en hadden ernstigekneuzingen opgelopen. Gedacht werd, dat de sterfte aan boord hieraanzou zijn toe te schrijven, evenals de verschijnselen, welke bij aankomstgeconstateerd werden, i.e. stijve gang en donker gekleurde dunne faeces.Dat deze veronderstelling niet juist was, werd echter duidelijk, toen bijeen volgende zending, welke onder gunstige omstandigheden

getranspor-teerd werd, eveneens vele sterfgevallen werden gemeld en bij de aange-komen dieren soortgelijke symptomen werden waargenomen.Bij de sectie waren bij vrijwel alle gestorven dieren de volgende afwijkin-gen te constateren: zwelling der parenchymateuze organen, meestal zonderpetechi??n; hemorrhagisch oedeem van de lebmaag, soms met puntbloe-dingen; niet zelden chronische zweren, vooral op de overgang naar duo- Kauffmanne, 1954, Enterobacteriaceae.



??? denum; hemorrhagische of purulente ontsteking van het gehele darm-kanaal met soms aanmerkelijke verdikking van de mucosa en opvallendehemorrha^ie??n in het slijmvlies van de ileocaecaalklep (zie afb. 1 en 2) ;mesenteriale lymfklieren vrijwel steeds hemorrhagisch gezwollen.Bij twee runderen bestond een uitgebreide acute fibrineuze peritonitis,uitgaande van zweren in de lebmaag. Vrijwel alle dieren bleken zwaar besmet met Mecistocirrus digitatus(v. Lins tow 1906), doch uiteraard was dit niet de oorzaak van ziekteen sterfte. In eerste instantie werd gedacht aan Anthrax, Pasteurellosisof Salmonellosis. Ten opzichte van de eerste twee verliep het onderzoeknegatief, doch bij een tiental dieren kon Salmonella uit de darminhoud,en bij enkele eveneens uit lever en galblaas, worden gekweekt. Na typeringbleek S. typhi murium resp. S. anatirai in het spel te zijn.Uiteraard voelde de handel er weinig voor om

nogmaals dergelijke risico\'ste lopen. Men ging hierna vooral uit Honduras importeren, waarbij zichweinig of geen complicaties voordeden. Hiervoor konden verschillendeoorzaken g?Šiden. Het gunstige resultaat kon zowel gebaseerd zijn op eengeringe graad van infectie onder de desbetreffende dieren, op een mindervermoeiende reis, alsmede op het feit, dat er toe was overgegaan om deomstandigheden, waaronder het vee op Aruba tot de slachting werd ge-houden, te verbeteren. Wat d?Žt laatste betreft, werd een nieuwe vee-koraal in gebruik genomen, waartoe werd overgegaan nadat onder eenzending slachtvee uit La Guajira (Columbia), welke in dezelfde koraalwas opgevangen als waarin de vroegere ladingen vee uit Costa-Rica warenondergebracht, eveneens ziekte en sterfte was opgetreden. Het ging hierbijom 8 runderen, 20 geiten en 1 varken, waaruit na de dood eveneensS. anatum kon worden

ge??soleerd. Genoemde verplaatsing der veekoralen leek aanvankelijk een verbetering,doch een teleurstcHing volgde, toen einde 1955, in verband met bijzondereeconomische verhoudingen, Costa-Rica wederom als land van aankoopwerd genomen. De â€žDienst" was toen echter beter voorbereid en â€” zoals in de inleidingreeds werd gezegd â€” was als gewoonte aangenomen om, voorzover ditmogelijk was, direct na aankomst van het slachtvee na te gaan of zichdaaronder Salmonella-dragers bevonden. Dat aldus slechts een ori??nterendinzicht zou kunnen worden verkregen, lag voor de hand, doch een derge-lijke controle leek uit economisch oogpunt de moeite waard.Door dit onderzoek kwam aan het licht, dat infecties met Salmonellazeker niet uitsluitend bij Costarikeins vee voorkwamen, doch dat dezeeveneens bij dieren uit andere landen bestonden. Of in de mate en graadder primaire infectie het

kernpunt van het probleem ligt, zal nader onder-zoek moeten leren; diverse waarnemingen pleiten er sterk voor, dat tenaanzien van de optredende verliezen de omstandigheden tijdens transporten vooral die, waaronder de dieren in de koralen worden gehouden, eenzeer belangrijke factor voor het uitbreken der ziekte vormen. Ondanks dekorte tijd, waarover dit onderzoek loopt en mede door de gevarieerdeomstandigheden, waaronder de diverse koppels werden gehouden, vor-men de bijeengebrachte gegevens een basis voor nadere controle en uit-werking. Hieronder moge een samenvatting volgen van de verschillende waar-nemingen die bij enkele zendingen ge??mporteerd slachtvee werden gedaan.



??? RUNDEREN UIT SANTO DOMINGO. a) 55 runderen; bij aankomst in goede conditie. De dieren werden ondergebrachtin de koralen van het abattoir, waar wel water, doch onvoldoende voeder ter be-schikking stond. De eerste week werden 11 runderen geslacht, waarbij geen bijzonderheden werdenwaargenomen en die daarom ook niet nader werden onderzocht. Na de achtste dag traden bij enkele dieren klinisch alarmerende verschijnselen op,zoals hoge temperatuur, donkere diarree en een stijve gang, hetgeen voor de eige-naren aanleiding was om het koppel zo spoedig mogelijk te slachten. Bij de keuringbleek bij 20 runderen een duidelijke hemorrhagische enteritis te bestaan, voorname-lijk gelocaliseerd in de dunne darm. Bij 19 dezer dieren werd Salmonella in de darm-inhoud gevonden (S. anatum lOx, S. havana 9x). Ook de overige 24 dieren, waaraan noch klinisch, noch bij de sectie

afwijkingenwaren te constateren, werd de darminhoud op gelijke wijze bacteriologisch gecontro-leerd, waardoor niet minder dan 16 als dragers van Salmonella werden onderkend(S. Oranienburg lx, S. anatum 6x, en havana 9x). Daar bij aankomst geen bacteriologisch onderzoek was ingesteld, staat het niet vast,of zich onder deze zending aanvankelijk Salmonella-dragtrs bevonden. Waarschijnlijkwas dit wel het geval, doch de mogelijkheid blijft open, dat de dieren zich in de ko-ralen hebben ge??nfecteerd. Ook moet eraan worden gedacht, dat de ongunstige om-standigheden, waaronder het vee tijdens het transport en in de koralen verkeerde, vandoorslaggevende betekenis waren voor het optreden der niet-zelden-ernstige ziekte-verschijnselen. b) 30 runderen; in goede conditie. De dieren werden in de koralen van het abattoirgeplaatst, waar drinkwater in voldoende mate aanwezig was, doch de voeding ontoe-

reikend was. Gedurende de eerste 10 dagen werden 7, klinisch gezonde runderen geslacht, bij dekeuring waarvan geen afwijkingen werden waargenomen. Een bacteriologische con-trole van de darminhoud bleef achterwege. Op het einde van de tweede week van het verblijf in de koralen verminderde de ge-zondheidstoestand van het koppel aanmerkelijk; verschillende dieren kregen diarreeen gingen stijf lopen (afb. 3). Daar het in die tijd flink geregend had, was het mogelijk om 12 runderen â€” waar-onder enkele klinisch zieke â€” over te brengen naar een stuk land, waar volop groen-voeder was. De invloed hiervan bleek duidelijk; na twee weken was de conditieaanzienlijk verbeterd. Slachting volgde, waarbij als enige afwijking bij enkele diereneen wat rode ileocaecaalklep werd gevonden. Het onderzoek van de darminhoud opSalmonella viel voor 3 der 12 runderen positief uit (S. anatum lx, S. havana 2x).De

11 runderen, die in de koralen hadden moeten blijven, gingen klinisch ziender-ogen achteruit. Bij diverse dieren trad diarree op. Bij de keuring â€” welke 2 tot 3weken na aankomst plaats vondt â€” werd bij 6 dieren een enteritis geconstateerd,in ?Š?Šn geval gecombineerd met orgaanzwelUng. Bij 5 van deze runderen verliep hetonderzoek op Salmonella positief (S. anatum 3x, 5. havana 2x). Onder de 5 dieren,waarbij geen afwijkingen aan de darmen werden gezien, konden 3 dragers wordenonderkend (alle 5. anatum). De runderen kunnen zowel besmet zijn aangekomen, als in de koralen zijn ge??nfec-teerd, hetgeen achteraf niet kan worden uitgemaakt. Wel valt als belangrijk punt op,dat de dieren, die goed gevoerderd werden, de infectie uiteindelijk te boven kwamen.Het grote economische punt van een goede verzorging wordt daardoor duidelijk onder-lijnd. c) 30 rundereÂ?, waarvan de conditie bij aankomst

goed was. Alle dieren werden tijdens het lossen rectaal getamponneerd; 14 bleken dragers vanSalmonella (alle S. typhi murium). De eigenaar kon de koppel op een stuk land onderbrengen, waar voldoende groen-voer te verkrijgen was.



??? Vijf dieren werden binnen enkele dagen na ontscheping geslacht; bij ?Š?Šn ervan wasde dunne darm ontstoken; uit de darminhoud werd S. typhi murium ge??soleerd, het-geen ook bij drie van de andere vier dieren het geval was. De overige 25 runderen werden twee tot vier weken later geslacht; het gunstigeeffect van de goede voeding bleek duidelijk; de dieren zagen er goed uit en ook bijde keuring viel niets bijzonders op te merken. Het bacteriologisch onderzoek van dedarminhoud leverde slechts twee maal een positief resultaat op (S. typhi murium lxen S. havana lx). Wat betreft S. Havana is de kans zeer groot, dat de besmetting opAruba heeft plaats gevonden, want het stuk land, dat de dieren ter beschikkingstond, was kort tevoren beweid door een koppel, waarin o.m. dragers van S. havanawerden onderkend. RUNDEREN UIT COSTA RICA (afd. 4). a) 60 runderen. Tijdens de reis, welke onder zeer

ongunstige weersomstandighedenverliep, stierven 6 dieren, terwijl de conditie der overige bij aankomst matig was.Na lossing moest ?Š?Šn rund in nood worden geslacht. Het dier bleek ernstige kneuzin-gen te hebben, terwijl tevens een heftige enteritis bestond. Uit de darminhoud werdS. anatum gekweekt. De overige dieren werden in de koraal bij het abattoir gebracht waar wel water,doch geen voedsel werd versterkt. In de eerste week werden 37 dieren geslacht; dezewaren klinisch gezond, terwijl bij de keuring geen afwijkingen vielen te constateren.Een bacteriologisch onderzoek werd niet ingesteld. Gedurende de tweede week trad bij ongeveer de helft der resterende dieren diarreemet donkere faeces op, terwijl enkele van dze dieren ook een stijve gang gingen ver-tonen. Alle 22 runderen werden geslacht en zonder uitzondering â€” dus ????k bij deklinisch gezonde dieren â€” kon uit de darminhoud Salmonella

worden ge??soleerd. Hetbleek hierbij te gaan om S. anatum 3x en S. havana 15x; 4 stammen, die biochemischSalmonella bleken te zijn, werden niet getypeerd. Gezien het resultaat bij het direct na aankomst in nood geslachte rund, was onderde zending ten minste ?Š?Šn Salmonella-drager aanwezig. Eerst na een week verblijfop Aruba traden bij diverse dieren ziekteverschijnselen op, welke mogelijk warenterug te voeren op de minder goede omstandigheden, waaronder het vee verkeerde. b) 70 runderen. De dieren maakten bij ontscheping een zieke indruk. Een aantalhad diarree met dunne, zwarte faeces; sommige waren pijnlijk in de gewrichten,terwijl de temperatuur bij vrijwel alle boven de 40Â° C. was (afb. 3). Zes runderen, waarvan 5 stervende, moesten voor noodslachting direct naar hetabattoir worden vervoerd. Deze dieren waren aan boord rectaal getamponneerd,waarbij drie als Salmonella-diageis

werden onderkend (S. anatum). Onderzoek nade slacht bracht hiervan bevestiging, terwijl bij ?Š?Šn dier bovendien S. easthourne konworden aangetoond. De resterende 64 runderen werden alle tijdens het lossen getamponneerd. In elfgevallen werd Salmonella gevonden en wel de typen S. typhi murium 3x, 5. panama4x, S. anatum 3x en S. havana lx. In totaal was dus circa 20% der rectaaluitstrijkjespositief. E?Šn der dieren stierf de tweede dag na aankomst plotseling aan een inwendige ver-bloeding ; het werd niet nader bacteriologisch onderzocht. Een tweede werd ongeveerte zelfder tijd moribund gedood; het bleek lijdende aan een ernstige hemorrhagischedarmontsteking. Zowel uit de lever en de nier als uit de darminhoud werd S. panamage??soleerd. De overige 62 dieren werden binnen enkele dagen na debarkering geslacht en bij 17stuks werd een min of meer duidelijke hemorrhagische, dan wel een

purulente en-teritis waargenomen, in sommige gevallen gecombineerd met een zwelling van deparenchymateuse organen. Het bacteriologisch onderzoek van de darminhoud dezer17 dieren verliep positief. S. saint paul lx, S. typhi murium 2x, S. panama 2x, S.anatum lx en havana lx, terwijl in 1 geval S. typhi murium ?¨n S. panama wer-den gekweekt). Bij de 45 resterende runderen waren noch klinisch, noch voor of na de slachting



??? afwijkingen aan te tonen; desniettemin leverde het bacteriologisch onderzoek van dedarminhoud t.o.v. Salmonella, 20 maal een positief resultaat op. Ge??soleerd werden:S. typhi murium lx, 5. oslo 7x, S. eastbourne lx en S. panama 8x en menginfectiesS. saintpaul 5\'. typhi murim, S. oslo 5. panama en S. typhi murim S. pa-nama elk ?Š?Šn maal. Zonder twijfel ging het hier om een zending, waaronder, verhoudingsgewijs, eengroot aantal dragers voorkwam. Bij aankomst kon door rectaaltamponade 20%der dieren als zodanig worden onderkend; na slachting (62 dieren) bUek dit per-centage ongeveer 45. Een verschil dat zeer wel verklaard kan worden door de ruimereopzet van het onderzoek. RUNDEREN UIT HONDURAS. 95 runderen; tengevolge van een vrij zware bootreis was de conditie bij aankomstmatig. Tijdens het lossen werden 90 dieren rectaal getamponneerd. 13 dieren bleken positiefte zijn (S.

Oranienburg lx, S. newport 5x, S. anatum 2x en S. give 2x, terwijl driestammen, die biochemisch Salmonela bleken te zijn, niet nader werden getypeerd).Direct na aankomst werden 18 dieren naar het abattoir vervoerd en geslacht, waarbij?Š?Šn van deze dieren lijdende bleek aan enteritis. Uit dit dier werd, evenals uitde darminhoud van 6 gezonde runderen Salmonella ge??soleerd (S. Oranienburg 3x,S. newport lx, S. anatum 2x en een menginfectie van S. typhi murium en S. ana-tum). De overige dieren werden in een noodveekoraal â€” een in onbruik geraakt â€žlunapark"â€”â€? geplaatst (afd. 5); deze was dusdanig zwaar met gras begroeid, dat er gedurendede eerste week volop voeder voor de dieren was. De tiende dag viel er echter geengroen sprietje meer te bekennen. De invloed welke dit op de gezondheidstoestandvan de runderen had, moge uit het volgende blijken. De eerste week na aankomst werden

15 runderen geslacht, waarbij al deze dierenbij de keuring min of meer duidelijke enteritis-verschijnselen vertoonden, terwijl dedarminhoud van acht dieren positief bleek te zijn (S. arechaveleta lx, 5. denver lx,5. newport lx, S. eastbourne lx, S. enteritidis lx, S. anatum 2x en een menginfectievan S. eastbourne en >9. give lx). Door de goede voeding en wellicht ook door het tot rust komen van de dieren nade reis verbeterde de algemene toestand van het koppel gedurende de eerste 10 dagenaanzienlijk; bij de keuring werd bij geen enkele van de 43 in deze periode geslachtedieren, afwijkingen â€” wijzende op een Salmonella-infectie - waargenomen. Welkonden echter 11 dragers worden onderkend (S. kisangani lx, S. arechavelate lx, S.newport lx, S. glostrup lx, S. eastbourne lx, S. anatum 5x en 1 stam, die biochemischeen Salmonella bleek te zijn, werd niet nader getypeerd). De derde week ging de conditie van de

resterende 19 runderen wederom achteruit,waarbij diarree en een stijve gang werden gezien, terwijl na de slachting bij eendrietal runderen enteritis werd geconstateerd, in ?Š?Šn geval gecombineerd met eenflinke leverzwelling. Uit de darminhoud kon in 6 gevallen â€” waaronder de 3 reedsgenoemde zieke dieren â€” Salmonella worden gekweekt {S. anatum 2x en meng-infecties S. reading en S. anatum lx, S. typhi murium en S. give lx; 2 stammen, diebiochemisch Salmonella bleken, werden niet nader getypeerd). De â€žziektegeschiedenis" van dit koppel is belangwekkend. De dieren verkeerden bijaankomst in matige toestand, diverse ervan leden aan enteritis, terwijl vele dragersbleken van Salmonela. Desniettemin verbeterde de conditie aanmerkelijk, toen derunderen zich weer voldoende konden voeden. Bij wegvallen van deze gunstige factor,trad de aanvankelijke toestand wederom in. GEITEN UIT

COLUMBIA. 150 geiten, waarvan de conditie bij aankomst vrij slecht was tengevolge van eenzware zeereis. Bij de lossing werden 6 dieren, willekeurig gekozen, rectaal getamponneerd, waarbijtwee geiten positief bleken te zijn (beide S. glostrup).



??? Hoewel de dieren in het algemeen erg slap waren en veelal dunne ontlasting hadden,werden bij de keuring van 86 geiten, die binnen 48 uur na aankomst werden ge-slacht, geen afwijkingen gezien, welke aan Salmonellosis zouden kunnen worden toe-geschreven; desniettemin was de darminhoud van 36 stuks positief (S. glosterup 15x,S. carrau 3x en ?Š?Šn menginfectie van S. Oranienburg en S. glostrup; 17 stammen,die biochemische eigenschappen van Salmonella bezaten, werden niet nader gety-peerd). De resterende dieren werden in een aantal stukken land met veel groenvoeder ge-plaatst, waardoor de conditie aanzienlijk verbeterde. Ruim twee weken later werden 7 geiten geslacht, waarvan het onderzoek van de darm-tractus, zowel patholoog-anatomisch als bacteriologisch t.o.v. Salmonella negatief ver-liep. Nadat de dieren een maand in de weide waren geweest, werden 10 geitend.m.v. een rectaal

uitstrijkje onderzocht, eveneens met een negatief resultaat. Doordatdeze dieren niet ter slachting werden aangeboden, kon deze bevinding niet door eenonderzoek van de darminhoud worden bevestigd, het lijkt echter zeer waarschijnlijk,dat het aantal Salmonella-?“THgeTs door de goede voeding aanmerkelijk is terug-gelopen. TABEL L SaInionella-t>\'pen, ge??soleerd bij ge??mporteerde slachtdieren op Aruba ^). Salmonella RUND 2) GEIT 3) Gioep Direct bij,dan wel bin- Na 2 dagentot 3 weken Direct bij lype nen 2 dagen verblijf op aankomst na aan- Aruba 5) komst 4) B kisangani â€” H â€” B arechaevelata â€” H â€” B saint-paul CR â€” B reading --- H â€” B typhi murium CR, SD, H CR, SD, H â€” Cl oslo CR â€” CI Oranienburg H SD C C2 newport H H â€” C2 glostrup H C D eastbourne GR CR, H â€” D enteritidis â€” H â€” D panama CR CR â€” E anatum CR, H CR, C, SD, H â€” E give H H â€” G havana CR CR,

SD â€” H carrau â€” â€” c CR = Costa Rica; H = Honduras; SD = Santo Domingo; G = Columbia1) Salmonella types isolated from beef-cattle imported in Aruba.Isolierte Salmonella-Typen bei importiertem Schlachtvieh.Types de Salmonella isol?Šs d\'animaux de boucherie import?Šs ?  Aruba.Tipos de Salmonella aislados de animales para la matanza importadosen Aruba. Ox â€” Rindvieh â€” Bovid?Šs â€” Vacunos3) Goat â€” Ziege â€” Ch?¨vres â€” Cabras



??? De vermelde gegevens zijn in Tabel I samengevat. Hierbij worden dedieren in twee groepen verdeeld en wel die, welke binnen 48 uur na aan-komst op Aruba en die, welke later onderzocht werden. De bedoeling isom een scheiding te maken tussen infecties, welke met zekerheid alsbinnengebracht zijn te beschouwen en die, waarbij een infectie op heteiland kan hebben plaatsgevonden. Zoals uit de tabel blijkt werden bij de dieren, die later dan 48 uur na de-barkering werden onderzocht een groter aantal Salmonella-typen ge-vonden dan bij de eerste groep. Dit vindt zijn verklaring in het meeruitgebreid onderzoek van de geslachte dieren. Uiteraard werd door dit onderzoek slechts een idee verkregen over deSalmonella-typen, welke na de slachting van op Aruba ge??mporteerde die-ren kunnen worden gevonden. Zoals reeds eerder gezegd, diende bij hetonderzoek de uiterste beperking te worden

betracht. Wenselijk geachteherhalingen van negatief verlopende onderzoekingen bij dieren met ver-schijnselen van enteritis, moesten b.v. noodgedwongen achterwege blijven,terwijl â€” gezien de ervaringen van andere onderzoekers â€” met zekerheidis aan te nemen, dat een aanzienlijk groter aantal Saknonella-typen â€”????k per dier â€” zou zijn gevonden, indien het mogelijk ware geweest om inplaats van ?Š?Šn (een enkele maal 2), b.v. 10 kolonies van de primaire cul-tuur te typeren. De omstandigheden lieten een dergelijke opzet echterniet toe en verdere controle blijve dan ook aan latere onderzoekers.Import van slachtvee is voor Aruba noodzakelijk, hetgeen impliceert, datbij voortduring Salmonella-dragers zullen worden binnengebracht. Uit eenoogpunt van Volksgezondheid is dan ook een doeltreffende keuring en eenhygi??nische behandeling van vlees en organen zowel op het abattoir alsin de

verkoopplaatsen een primaire eis. Ook het economische facet van het probleem is verre van onbelangrijk enhet is zonder twijfel zaak om door een doeltreffende goede verzorging zo-wel tijdens de reis als na de ontscheping het risico te beperken. Het komtalleszins aannemelijk voor, dat de daaraan verbonden kosten ruimschootsvergoed zullen worden door de hogere inkomsten. Samenvatting: Besproken werden de doelstelling en techniek van een onderzoek betreffende hetvoorkomen van Salmonella infecties bij dieren op Aruba (Ned. Antillen).Onder ge??mporteerde slachtrunderen komt op Aruba vaak Salmonella voor. Somsarriveren de dieren reeds in zieke toestand, soms treden de ziekteverschijnselen eerstna enige tijd verblijf op het eiland op, waarbij de weinig gunstige omstandighedenwaaronder het vee in het algemeen verkeert, van betekenis is. Bij dieren, die direct, dan wel na een verblijf van

?Š?Šn dag tot 3 weken op heteiland werden gecontroleerd en waarbij het zowel om klinisch gezonde, als omzieke runderen ging, konden de in Tabel I vermelde Salmonella-typen worden ge-vonden. Ook ge??mporteerde geiten bleken niet vrij van de besmetting.Gezien de zeer eenvoudige wijze, waarop de bacteriologische controle diende teworden uitgevoerd, is het onderzoek als ori??nterend op te vatten. Summary: The object and technique of an investigation into the incidence of Salmonella infec-tions in animals on Aruba (Netherlands Antillen) are discussed.Salmonela is frequently found in beef-cattle imported in Aruba.. Some animalsarrive showing the symptoms of the affection and in other animals the symptomsoccur some time after arrival; the unfavourable conditions under which the cattle are



??? kept are generally of importance in this respect. The Salmonella types included in Table I were found in animals examined eitherimmediately on arrival or after a period varying from one day to three weeks, andincluding both clinically normal and affected cattle. Imported goats, too, were foundnot to b?§ free of infection. The investigation made should be regarded as evidence rather than as proof in viewof the extremely simple way in which the bacteriological checks had to be made. Zusammenfassung : Es wurde Zielsetzung und Technik einer Untersuchung ??ber das Auftreten vonSalmonella-lnlek??onen bei Tieren auf Aruba (Niederl. Antillen) besprochen.Unter dem importierten Schlachtrindvieh kommt auf Aruba oft Salmonella vor.Manchmal kommt das Vieh schon in krankem Zustande an, manchmal treten dieKrankheitserscheinungen erst auf, nachdem das Vieh sich einige Zeit auf der Inselaufgehalten

hat, wobei die weniger g??nstigen Umst?¤nde, worin das Vieh sich imallgemeinen befindet, von Bedeutung sind. Unter den Tieren, die sofort nach Ankunft oder nach einem Aufenthalt auf der Inselvon einem Tag bis 3 Wochen untersucht wurden, und wobei es sich sowohl-um kli-nisch gesundes Vieh wie um krankes Rindvieh handelte, hat man die in Tabelle I er-w?¤hnten Salmonella-Typen feststellen k??nnen. Er stellte sich heraus, dass auch dieimportierten Ziegen nicht infektionsfrei waren. Mit R??cksicht auf die ganz einfache Weise, worauf die bakteriologische Untersuchungvorgenommen werden musste, ist die Untersuchung als eine Orientierung aufzufassen. R?Šsum?Š: Le but et la m?Šthode d\'investigation, concernant la pr?Švention d\'infections de Sal-monella, chez les animaux, ?  Aruba (Antilles n?Šerlandaises), sont comment?Šs.Le gros b?Štail de boucherie import?Š ?  Aruba est fr?Šquemment

porteur de Salmonella.Parfois les animaux sont d?Šj?  malades en arrivant, ou bien les sympt?´mes se mani-festent quelque temps apr?¨s leur arriv?Še, et le fait que, g?Šn?Šralement, les b??tes sontsoumises sur place ?  des conditions peu favorables, est d\'un int?Šr??t significatif.L\'examen par t??te de b?Štail, soit d?¨s l\'arriv?Še, soit d\'un jour ?  3 semaines plus tard,port?Š tant sur les b??tes cliniquement saines que sur les malades, a permis de d?Šter-miner les types de Salmonella indiqu?Šs ?  la table I. Il s\'est av?Šr?Š que m??me lesch?¨vres import?Šes ne sont point exemptes de contamination. Etant donn?Š le contr?´le bact?Šriologique sommaire pratiqu?Š, les recherches poursuiviesdoivent ??tre consid?Šr?Šes ?  titre d\'orientation. Resumen: Disc?štense los objetivo y t?Šcnica de una investigaci??n referente a la prevenci6n deinfecciones de Salmonella en los animales exestentes en Aruba (Antillas

neerlan-dcsas). Los vacunos para la matanza, importados en Aruba, son frecuentemente portadoresde Salmonella. A veces llegan los animales ya enfermos o se manifiestan los s?Žntomasuna vez transcurrido algun tiempo de permanencia en la isla, siendo significativo elhecho de que generalmente el acondicionamiento del ganado es poso adecuado.En los animales que ya sea immediatemente a la llegada o despu?Šs de pasados 1 diaa 3 semanas, fueron examinados, tanto los cllnicamente sanos como los enfermos, pu-dieron determinarse los tipos de Salmonella indicados en la table I. Las cabras im-portadas, tampoco parecieron estar exentas de contaminaci?´n. Debido a la gran simplicidad del control bacteriol?´gico practicado, la investigaci??ndebe considerarse a t?Žtulo de orientaci?´n.



??? lig. 1. Lebmaag en duodenum van rundmet bloedingen en verdikte iimcoaa tengevolge van saltnonellosis. fig. 2 Sterk lietnorrhagische ileoeae-caalklep rund. fig. 3. Rund uit Santo Domingo metbloedige tliarree t.g.v. een Salmonellainfectie. ng- 2



??? fig. 4. Runderen uit Costa Rica in een veckoraal van het abattoir te Oranjestad,Aruba (Nederlandse Antillen). fig. 5. Runderen uit Honduras opgckraald in een buiten gebruik zijnd â€žLunapark" (eigenaar Ed. dc Veer).



??? EEN STATISTISCH ONDERZOEK BETREFFENDE DEVOORTPLANTINGSSTOORNISSEN BIJ HET PAARD Onvruchtbaarheid â€” Abortus â€” Doodgeboorte â€” Veulenziekten (Autoreferaat)door Dr G. GROOTENHUIS, \'s Heer Arendskerke. Een voorgaand onderzoek (2) van een groot aantal gestorven veulens endoodgeboren vruchten gaf geen opheldering over de werkelijke oorzakenvan de sterfte. Integendeel hieruit kwam duidelijk naar voren dat bacteri??le oorzaken,zoals algemeen worden of werden aangenomen, in de meerderheid dergevallen een ondergeschikte rol spelen ofwel niet worden aangetroffen.Aangezien door dat onderzoek de pathogenese van de bedoelde sterfteslechts uit de bacteriologische sfeer gehaald werd zonder dat als alternadefeen andere positieve conclusie genomen kon worden, bevredigde de uitslagvan dat onderzoek allerminst. Daarom werd besloten om door het

houdenvan een enqu??te feitenmateriaal te verzamelen teneinde een indruk te krij-gen van de frequentie waarmee de sterfte voorkomt en van de verdelingvan de sterfte in abortus, doodgeboorte en sterfte na de geboorte.Bij de belangrijkste paardenrassen werd het gehele probleem in verschillen-de delen van ons land naar aard en grootte beoordeeld en onderlingvergeleken. In totaal werden 192 hengsten en 10545 merri??n in het onderzoek be-trokken. Voor het uitschrijven van de enqu??te werd gebruik gemaaktvan de dekboeken met betrekking tot de 192 hengsten. Door deze wijzevan werken kon tevens een indruk verkregen worden van de vruchtbaar-heid bij het paard. De verzamelde gegevens werden via een daartoe ontworpen code geschiktgemaakt om in ponskaarten te worden overgebracht. De ponskaartenwerden op mechanische wijze gerubriceerd volgens een tevoren gemaaktplan van bewerking.

Een mechanische bewerking geschiedt veel sneller,accurater en uiteraard geheel objectief. De verschillen in vruchtbaarheiden sterfte bij diverse groepen van paarden zijn voor zover dit wenselijkgeacht werd, mathematisch op hun waarde onderzocht.De uitkomsten van de mechanische bewerking van het verzamelde feiten-materiaal zijn in het proefschrift (1) behandeld. Om praktische redenen werden de voortplantingsstoornissen ingedeeld intwee hoofdgroepen en wel in steriliteit en letaliteit. Een zodanige indelingvan de voortplantingsstoornissen stuit overigens op bezwaren. Gedurendehet onderzoek en de bestudering van het probleem der voortplantings-stoornissen is het mij allengs duidelijker geworden dat genoemde stoor-nissen tezamen ?Š?Šn syndroom vormen. Steriliteit en sterfte van de vruchtof de jonggeborene, kunnen door dezelfde oorzaken ontstaan. Bovendienkan de voortplanting, vanaf de paring

tot de geboorte, in elk stadiumgestoord worden. Dit blijkt ook uit de grafiek op pag. 317, welke het op-treden van doodgeboorte van de vrucht na een verschillende graviditeits-duur weergeeft en ook de veulensterfte per levensweek.In de dissertatie (1) is duidelijk gemaakt dat na een dekking conceptie



??? kan optreden, waarbij de ontwikkeling in een zo vroeg stadium kan af-breken dat er geen graviditeit is geconstateerd en dat in dergelijke geval-len de betrokken merri??n, eigenlijk ten onrechte, zijn beschouwd als niette zijn drachtig geworden (ook bij de conception-rate).Bij de paring kunnen spermi??n afwezig zijn of ongeschikt zijn om totbevruchting aanleiding te geven. Zo kan ook een rijpe follikel met eeneicel van geschikte hoedanigheid, ontbreken. Indien beide soorten geslachtscellen wel aanwezig en van goede hoedanig-heid zijn, kan het n??g voorkomen dat door verschillende omstandighedende eicel niet wordt bevrucht. Een bevrucht ei kan zeer korte tijd na de conceptie verloren gaan en demerrie kan op de normale tijd (na Â? 3 weken) weer bronstig worden alsofer op de dekking geen bevruchting is gevolgd. Het kan ook voorkomen datde bevruchte eicel verder tot ontwikkeling komt en later de foetus

sterft,enkele weken of maanden na de conceptie. In dat geval blijft na delaatste dekking het verschijnsel van bronst uit en wordt door de eigenaaraangenomen dat de merrie drachtig is. Na verloop van meerdere wekenof maanden blijkt dan echter dat de merrie weer bronstig is. In dezegevallen wordt de gestorven vrucht intra-uterien geresorbeerd, ofwel wordtdeze geboren zonder dat dit opgemerkt wordt (bijv. in de weide).Het spreekt vanzelf dat deze gevallen van â€žsteriliteit" duidelijk bij hetverschijnsel van abortus aansluiten en dat het wetenschappelijk niet ver-antwoord is om zonder meer een scheiding tussen steriliteit en abortuste maken. Zo is het ook niet mogelijk om een zinrijke grens te trekkentussen het verschijnsel van abortus en dat van doodgeboorte (a terme).Hoewel het gemakkelijk lijkt om de grens aan te geven tussen doodge-boorte van de vrucht en â€žveulenziekte", is dit in werkelijkheid toch

ookniet het geval. Het komt immers voor dat veulens tijdens of vlak na departus sterven en dat in feite de eigenaar niet weet of het veulen doodof levend geboren is. Dit geldt vooral wanneer de eigenaar niet bij departus aanwezig is. Het is overigens wetenschappelijk van weinig betekenis om een dergelijkegrens aan te nemen tussen doodgeboorte en sterfte kort na de partus;immers in beide gevallen mogen we als regel aannemen dat soortgelijkepraenatale oorzaken aan de sterfte ten grondslag liggen.Zo is het ook niet gemakkelijk om een zinrijke grens te trekken tussen desterfte van veulens en van paarden in het algemeen, ongeacht hun leeftijd.Uit de curve op pag. 317 blijkt echter duidelijk dat evenals bij de mensook de sterfte bij de jonggeborenen van het paard sterk geconcentreerdvoorkomt gedurende de eerste levensweek, dat de sterfte dus een auidelijkperinataal karakter heeft. Er is een treffende

overeenkomst tussen deweergegeven sterfte-curve van het paard en die van de mens (4).Gedurende de 2de levensweek is de sterfte slechts een fractie van die dereerste levensweek, terwijl vervolgens de sterfte blijft afnemen tot ongeveertwee maanden na de geboorte om van minder betekenis te blijven endoor te lopen tot de 100ste levensdag, tot welke grens de gegevens ver-zameld zijn. (Ogenschijnlijk neemt de sterfte gedurende de 5de levensweek weer toe; dit is echtereen gevolg van de omstandigheid dat een aantal eigenaren gemakshalve invulde dathet veulen ongeveer na een maand gestorven was. Deze gevallen zijn daardoor allenin de 5c week (30 dagen) ondergebracht).



??? In verband met het bovenstaande zouden we de opgehoopte sterftegedurende de eerste levensweek apart kunnen nemen, vooral ook omdatde oorzaken hiervan in hoofdzaak in de praenatale periode gezocht moetenworden, terwijl bij de latere sterfte postnatale oorzaken van meer be-tekenis zijn (5). Overigens is ook bij het paard de sterfte gedurende de eerste drie dagenna de partus nog weer verreweg het grootst (229 veulens) in vergelijkingmet de volgende dagen van de eerste week (78 veulens), evenals bij demens. Hoewel het dus om praktische redenen gewenst is om de voortplantings-stoornissen in te delen in verschillende groepen (steriliteit, abortus, dood-geboorte en veulenziekten), dienen we ons bij de behandeling daarvansteeds bewust te zijn van de wezenlijke eenheid welke het syndroom vanbedoelde stoornissen vormt. STERILITEIT. Indien we bij een groep van paarden een indruk willen

krijgen van hetaantal gevallen van steriliteit dat daaronder voorkomt, stuiten we aldirect op de moeilijkheid dat de oorzaak bij ieder der beide paringspartnerskan liggen. Overigens is het ook niet gemakkelijk om een goede maatstaf te kiezen.Betreffende een groep van dieren kunnen we spreken over vruchtbaarheiden steriliteit als eikaars complement. Indien het verschijnsel van steriliteitdaarbij veelvuldig voorkomt, kunnen we ook spreken van een geringerevruchtbaarheid. In het algemeen is dan ook bij deze studie de mate van vruchtbaarheidvoor verschillende groepen van dieren vastgesteld en onderling vergeleken.Hierbij is als regel gebruik gemaakt van de conception-rate (het percen-tage van een groep dieren dat na eerste dekking drachtig is geworden). Bespreking van de uitkomsten. Oorzaken van steriliteit kunnen liggen in de aard van het dier of van hetras, met andere woorden: steriliteit kan op

genetische oorzaken berusten.Steriliteit kan ook ontstaan door inwerking van uitwendige omstandighe-den, waaronder dus alle niet genetische oorzaken worden verstaan. Devoeding en verzorging speelt hierbij een grote rol, maar ook de aan-wezigheid van bacteri??n en andere smetstoffen in de omgeving waarinhet dier leeft, kunnen als milieufactoren van belang zijn.Uiteraard moeten we ook denken aan gemengde oorzaken van steriliteitwaaronder hier dan verstaan wordt, dat genetische factoren in samenwer-king met milieufactoren verantwoordelijk zijn voor het optreden \\anonvruchtbaarheid, A, BETREFFENDE DE GENETISCHE ZIJDE VAN HET PROBLEEM Onder de omstandigheden welke gelden voor Zeeland, is het koudbloed-paard duidelijk minder vruchtbaar dan het warmbloedpaard. Aangeziende uitwendige omstandigheden gelijk te stellen zijn en verschillen tussenrassen in wezen genetische

verschillen zijn, moeten we hieruit dus con-cluderen dat dit verschil in vruchtbaarheid tussen genoemde rassen opeen verschil in erfelijke eigenschappen berust. De vruchtbaarheid is bij de â€žkruising" van Groningse hengsten met Gel-304



??? clerse merries groter dan bij de zuivere fokkerij van beide rassen.De verklaring van een dergelijk verschil ligt uiteraard op het terrein dererfelijkheidsleer. Dit geldt ook voor de waargenomen verschillen in vrucht-baarheid tussen merries welke w?Šl en welke niet in een der stamboekenzijn ingeschreven. Bij alle drie rassen bleek de conception-rate bij stam-boekdieren lager te zijn. Voorts heeft de bewerking van de gegevens aanwijzingen opgeleverd voorde mogelijkheid dat ook binnen de rassen grotere en grovere paarden,minder vruchtbaar zijn dan de kleinere. De grote variatiebreedte voor devruchtbaarheid bij de hengsten berust zeker voor een deel op een gene-tische grondslag. Overigens zijn er tal van andere onderzoekers die bewezen hebben of ophet standpunt staan, dat de vruchtbaarheid, althans ten dele, bepaaldwordt door erfelijke aanleg. B. BETREFFENDE DE INVLOED VAN UITWENDIGE OMSTAN-

DIGHEDEN OP DE VRUCHTBAARHEID 1. Seizoeninvloeden. Blijkens de uitkomsten van het onderzoek is de vruchtbaarheid in hogemate onderhevig aan seizoensinvloeden. Van maart tot juni verdubbelt de waarde voor de conception-rate (vanÂ? 25 tot Â? 50 %), dit geldt voor verschillende rassen in verschillendegebieden van ons land. De stijging begint reeds duidelijk in maart enhoudt dan dus geen verband met de verandering van stalvoeding naarweidegang. Verschillende andere seizoenscomponenten zijn statistisch en grafischvergeleken met het verloop van de conception-rate (zie grafiek pag. 316).Uiteindelijk bleek de kromme van de conception-rate het meest overeen tekomen met die, welke de lengte van de dagen voorstelt. Slechts door naderonderzoek zal kunnen worden vastgesteld of deze duidelijke correlatie be-rust op een oorzakelijk verband. Het is reeds bekend dat licht op verschil-lende wijze de

vruchtbaarheid bij plant en dier be??nvloedt en voorts datbij Shetland ponies daardoor het optreden van bronst aanmerkelijk kanworden vervroegd. 2. Regionale verschillen. Op grond van de waargenomen grote verschillen in vruchtbaarheid bijhet koudbloedpaard in Drente en in Zeeland (conception-rate resp. 48,7 %en 32,5 %) lijkt het aannemelijk dat hierbij de grote verschillen in milieueen rol spelen. Er is daarbij o.m. gewezen op verschil in voeding en welin het bijzonder op de ongunstige Ca/P verhouding, welke dikwijls in deZeeuwse rantsoenen wordt aangetroffen (lucerne en klavers).Aangezien de grote verschillen in vruchtbaarheid bij het koudbloed inZeeland en Drente niet, of hoogstens in geringe mate, op genetische ver-schillen tussen beide groepen van paarden kunnen berusten, moetenwe beslist aannemen dat uitwendige omstandigheden van welke aard danook, hierbij ook een belangrijke rol spelen. Mede

in verband met de grote verschillen in vruchtbaarheid in verschil-lend milieu en in de loop van het seizoen, moeten we concluderen datnaast erfelijkheid, het milieu een belangrijke rol speelt bij de vruchtbaar-heid.



??? 3. Betreffende het aandeel van infectieuze oorzaJien in het steriliteits-probleem. De waargenomen en ten dele hierboven genoemde verschillen in vrucht-baarheid, kunnen niet ongedwongen worden verklaard door aan te nemendat een infectie van het geslachtsapparaat veelal de oorzaak van steriliteitis. Het is ook gebleken dat bij jonge hengsten, welke voor het eerst gedekthebben of bij jonge merries welke voor het eerst gedekt zijn, niet mindergevallen van steriliteit voorkomen dan bij de overige paarden. Voorts konvoor hengsten en merries geen daling van de vruchtbaarheid op oudereleeftijd worden waargenomen. In dit verband is het ook opmerkelijk dat bij merries welke pas geveulendhebben, de vruchtbaarheid duidelijk groter is dan bij merries welke hetvoorgaande jaar niet drachtig waren. Men zou juist op grond van demogelijkheid van puerperale infecties een andere uitkomst verwachten.Indien

dekinfecties een rol van betekenis zouden spelen, zouden we in deloop van het dekseizoen allengs meer dekinfecties mogen verwachten,terwijl hier juist gebleken is dat de vruchtbaarheid aanmerkelijk stijgt.Overigens is, althans in ons land, het wetenschappelijk bewijs nog nooitgeleverd, dat infecties van belangrijke betekenis zijn als primaire oorzaakvan steriliteit bij het paard. 4. Betreffende het optreden van fysiologische steriliteit. Op grond van de uitstekende resultaten van sommige â€žpadhengsten" envooral ook van die van twee warmbloedhengsten welke geheel Zeelandals dekrayon hadden, moet worden aangenomen dat fysiologische steri-liteit geen belangrijk aandeel heeft in het probleem van steriliteit bij hetpaard. Het lijkt mij niet juist om in gevallen van bronst bij de merrie, zonderdat dit samen gaat met ovulatie (vooral in het vroege voorjaar) te sprekenvan fysiologische steriHteit. Hoewel ik er van

overtuigd ben dat steriliteit voor kan komen tengevolgevan een ongunstig moment van paring bij overigens normale parings-partners, acht ik het beslist niet zeker dat deze oorzaak van groot belangis bij de paardenfokkerij in ons land. 5. Betreffende het niet drachtig zijn van merries welke slechts ?Š?Šn keerworden gedekt. Van de groep merries welke slechts ?Š?Šn keer werden gedekt in eenbepaald seizoen, bleek bij het koudbloed- en het warmbloedpaard datresp. 30,0 % en 20,9 % van de merries â€žgust" waren gebleven. In hetalgemeen denken de eigenaren van de merries aanvankelijk dat de dierendrachtig zijn; er wordt geen bronst meer waargenomen. Dit verschijnselspeelt een belangrijke rol in het gehele probleem van de steriliteit en kanongedwongen worden verklaard door aan te nemen dat dergelijke paardenbevrucht werden, maar dat de ontwikkeling van de vrucht in een vroeg-tijdig stadium

onopgemerkt wordt afgebroken. 6. Betreffende het overbelast zijn van de hengst gedurende het dekseizoen.Op grond van het statistisch onderzoek waarbij groepen van hengstenwerden vergeleken welke een groot of een minder groot aantal merriesdekten, is niet gebleken dat te frequent dekken van hengsten een factor



??? van betekenis is bij het steriliteitsprobleem. Zelfs wanneer men dergelijkegroepen van hengsten vergelijkt in het drukst van het dekseizoen, levertdit n??g geen enkele aanwijzing op. In ons land speelt dus overbelasting van de hengst geen rol van betekenisals oorzaak van steriliteit. Samenvattend kan worden geconcludeerd dat de vruchtbaarheid bij hetpaard ten dele op een erfelijke grondslag berust en voorts dat de vrucht-baarheid in belangrijke mate be??nvloed wordt door milieufactoren. Opgrond van het statistisch onderzoek is het niet waarschijnlijk dat infectieuzeoorzaken een belangrijke rol spelen als oorzaak van steriliteit bij het paard. LETALITEIT. Abortus, doodgeboorte en veulensterfte. Op een aantal van 6912 geboorten werden 455 (6,58 %) vruchten doodgeboren en gingen er van de levend geboren veulens 596 (9,23 %) ver-loren. In totaal beliep de letaliteit bij de voortplanting bij het paard alsgeheel

15,81 %. Het aandeel van de doodgeboorte in deze totale sterftevalt hierbij op. Als bijzondere omstandigheid speelt de kunstverlossing\'bij doodgeboorteeen rol van betekenis, maar in verreweg de meerderheid der gevallen iser geen sprake van een abnormale partus of van ziekte van de merrie.Aan de sterfte van veulens gaat meestal ziekte vooraf. Het aantal aan-geboren anatomische afwijkingen en ongevallen is van geringere betekenis.De sterfte bij de verschillende rassen loopt sterk uiteen: deze bedroegbij het koudbloedpaard 23,8 %, bij het Gronings type 12,7 % en bij hetGelders type 7,2 %. Het aspect van de sterfte is bij de rassen ook zeer verschillend. Bij hetGronings type is de sterfte v????r de geboorte nominaal nog hoger (6,7 %)dan gedurende de eerste 100 dagen na de geboorte (6,4 %).Hoewel er regionale verschillen bestaan en de sterfte in Drente (18,9 %)bij het koudbloed geringer is dan die in

Zeeland (25,1 %), blijkt nergensuit het verzamelde feitenmateriaal dat uitwendige omstandigheden vandoorslaggevende betekenis zijn bij de sterfte. Uit de gegevens bleek dat bij de paarden welke vroeger of later in hetseizoen drachtig werden, de sterfte niet duidelijk verschilde. De sterftewas nominaal zelfs iets groter voor de 2de helft van het seizoen, zowelbij het warmbloed- als bij het koudbloedpaard. Algemeen werd en wordt nog ten onrechte aangenomen dai de kansop een veulen dat gezond blijft groter is als men de paarden later inhet seizoen laat dekken. Voor de verschillende rassen geldt dat de verliezen bij de merri??n welkevoor het eerst veulenen, groter zijn dan bij merries van de overige leef-tijdsgroepen; het accent van de sterfte ligt bij de jonge merries vooralna de geboorte. Hoewel overigens niets van een invloed van de leeftijd op het totaal vande sterfte bleek, was het toch frappant dat bij het zware

trekpaard ?Šn hetwarmbloed, het aspect van de sterfte duidelijk verschoven was naar meer-dere doodgeboorte op oudere leeftijd. Bij een uitvoerige bespreking van de complete geboorteresultaten van145 merries waarvan het laatste veulen is gestorven en van 154 merries



??? waarvan het laatste veulen gezond is gebleven, werd duidelijk aangetoonddat de sterfte bij beide rassen dikwijls duidelijk een repeterend karakterheeft (vgl. polyletaliteit bij de mens). Op grond van de grillige volgorde van de geboorten van gezond geblevenof gestorven vruchten of veulens is het onwaarschijnlijk te achten dat debedoelde herhaalde sterfte veroorzaakt wordt doordat de merrie gedurendezovele jaren drager is van bepaalde smetstoffen. Wanneer we bij een groep merries waarvan het laatste veulen is gestorven,de voorgaande sterfte onder haar progenituur nagaan, dan blijkt dat dezev?Š?Šl groter is dan die onder de voorgaande veulens van merries waarvanhet laatste veulen gezond bleef. Betreffende het aspect van de sterfte kan worden opgemerkt dat de voor-gaande sterfte, met betrekking tot merries waarvan de laatste graviditeiteindigde met doodgeboorte van de vrucht, vooral

gekenmerkt is door eengroot aantal doodgeboorten. Daartegenover bleek, dat bij de voorgaandeveulens uit merries waarvan het laatste veulen na de geboorte stierf,ook de sterfte speciaal na de geboorte optrad. Op grond van beschikbaregegevens over stamboomstudies uit de literatuur kon thans statistischworden aangetoond, dat op dezelfde stoeterijen bij hetzelfde ras, meersterfte voorkomt in bepaalde families. Voorts is daarbij ook gebleken dathet aspect van de sterfte in verschillende families significant verschilt.Uit een rubricering per hengst van de sterfte onder de nakomelingen,komt duidelijk naar voren dat hierbij grote individu??le verschillen insterftecijfers optreden. Afgezien van het grote verschil in de mate vansterfte is de variatiebreedte en de vorm van de curve (pag. 111 diss.) voorbeide rassen duidelijk verschillend. Een en ander is slechts te verklarendoor aan te nemen dat genetische invloeden

een belangrijke rol spelen bijhet probleem van deze letaliteit. Evenals bij de mens is ook bij het paard gebleken dat de sterfte onder demannelijke nakomelingen het grootst is. Bij de gestorven veulens valt het op, dat deze in het merendeel dergevallen reeds vanaf de geboorte blijk geven van een gebrek aan vitaliteit.Het bleek dat 15 veulens reeds gestorven waren binnen een uur na degeboorte. De sterfte heeft een sterk aflopend karakter van de eerste ge-geboortedag af en stijgt niet opnieuw. Statistisch blijkt niets van eentweede sterftetop, veroorzaakt door een postnatale infectie kort na degeboorte, met een zekere incubatietijd (zie grafiek p. 317).Een veelvuldiger optreden van ziekte ten tijde van de eerste bronst vande merrie na de partus, werd niet geconstateerd. Hoewel in een belangrijk aantal gevallen van veulenziekte ook arthritisen polyarthritis optreedt, betreft dit toch slechts de minderheid.De kans

op herstel is bij veulens, welke aanvankelijk gezond zijn en laterziek worden, aanmerkelijk groter dan bij veulens welke â€žziek geboren"worden. Met betrekking tot de waarde van vaccin en serum ter voorkoming vanhet optreden van abortus en veulenziekten, kan worden gezegd dat bijeen statistisch onderzoek niet gebleken is dat genoemde preventiva enigewaarde hebben. Zowel voor de doodgeboorte als voor de sterfte na degeboorte was zelfs steeds de letaliteit in de behandelde groep het grootst.Een wetenschappelijk strikt verantwoord oordeel over de waarde van be-



??? doeld vaccin en serum kan echter slechts worden verkregen door eengoed opgezet experiment, waarbij niet de eigenaar bepaalt of merrie ofveulen al dan niet ingespoten wordt. Betreffende het optreden van tweelinggraviditeit is gebleken dat dit ver-schijnsel duidelijk meer voorkomt in de 2de helft van het seizoen. Overhet totaal der gevallen van graviditeit bedraagt de frequentie slechts 0,7Ruim 72 % van de tweelingvruchten wordt doodgeboren, van de levendgeboren veulens sterft nog de helft. Het is mogelijk dat de grote sterfte onder de tweelingen bij het paardverband houdt met de bouw van de placenta. Het paard is het enige huisdier waarbij 6 weefsellagen tussen moederlijkeen foetale circulatie aanwezig zijn in combinatie met de omstandigheiddat reeds bij enkelvoudige graviditeit het gehele endometrium in functieis. Bij tweelinggraviditeit zal hierdoor de reservecapaciteit van de placentamogelijk meestal

ontoereikend zijn (3). Op grond van de verdeling van de geslachten is het aannemelijk dattweelingen bij het paard als regel dizygoot zijn en er dus een dubbeleovulatie van de merrie aan ten grondslag ligt. Uit enkele historische gegevens lijkt het duidelijk dat de geboorteverliezenbij de paardenfokkerij toenemen gedurende de laatste decenni??n.Samenvattend kan worden geconstateerd, dat de sterfte onder de na-komelingschap van het paard groot is. De bestrijding van abortus en veulenziekten, welke gebaseerd is op bac-teriologische oorzaken en welke o.m. bestaat in het vaccineren van merri??nen het preventief inspuiten van veulens met serum, heeft in de loop derjaren geen vermindering van de sterfte ten gevolge gehad.Bij het statistisch onderzoek is, evenmin als bij het vorige bacteriologischeen pathologische onderzoek, gebleken, dat bacteri??le oorzaken tegenwoor-dig een belangrijke primaire oorzaak zijn

van die sterfte.Mede op grond van literatuurgegevens is het aannemelijk dat voeding enandere uitwendige omstandigheden hierbij ook nog van invloed zijn. Demilieufactoren zijn echter onder de omstandigheden welke gelden in onsland, niet van doorslaggevende betekenis als oorzaak van de sterfte. MAATREGELEN TER BESTRIJDING VAN DE VOORTPLAN-TINGSSTOORNISSEN BIJ HET PAARD Zoals bij elke ziektebestrijding, zullen ook hierbij de maatregelen gebaseerddienen te zijn op de werkelijke oorzaken. In verband met de positieve rol welke erfelijkheid hierbij speelt, zal mendaar bijzondere aandacht aan dienen te besteden. Bovendien is een verbeterde gezondheidstoestand tengevolge van eenwijziging van de erfelijke eigenschappen van een populatie van dieren hetmeest essentieel. In tegenstelling tot milieuverbeteringen, reproduceert eendergelijke verbetering zichzelf. In lang niet alle gevallen is

deze wijze van bestrijding van ziekte echtermogelijk of praktisch uitvoerbaar. Aangezien het nu echter vast staat datde voortplantingsstoornissen bij het paard een erfelijke grondslag hebben,zullen in de eerste plaats foktechnische maatregelen overWogen dienen te



??? worden. Overigens is gebleken dat de frequentie waarmee steriliteit voor-komt ook nog in belangrijke mate door milieufactoren wordt be??nvloeden zal er ook gezocht moeten worden naar de mogelijkheid om op effec-tieve wijze het milieu te verbeteren. Bij het voorgaande bacteriologisch onderzoek van doodgeboren vruchtenen gestorven veulens is voldoende komen vast te staan dat bacteri??le oor-zaken dikwijls niet werden aangetroffen, ofwel dat deze van secundairbelang geacht moeten worden. De uitkomsten van het statistisch onder-zoek zijn hier volkomen mee in overeenstemming. Hoewel hygi??nischevoorzorgen niet veronachtzaamd mogen worden, zullen maatregelen tegenbacteri??n slechts van bijkomstige betekenis zijn. Het is mogelijk dat de voeding als belangrijke miheu-component, in onsland ook van enige invloed is op de bedoelde letaliteit. Meer aandachtte besteden aan de rantsoenen zal

in dit verband van belang kunnen zijn.Overigens is gebleken dat belangrijke veranderingen van het milieu(seizoensveranderingen) geen invloed op de sterfte hebben. Op grond vaneen en ander moeten we aannemen dat erfelijke oorzaken dezer sterfte,onder de omstandigheden welke thans gelden in ons land, van doorslag-gevende betekenis zijn. Registratie van dek- en geboorteresultaten. Ongeacht welke maatregelen genomen zullen worden is het voor debestrijding van de voortplantingsstoornissen bij het paard van fundamen-teel belang dat jaarlijks de dek- en geboorteresultaten worden geregis-treerd. Deze registratie kan plaats vinden door voor te schrijven dat vanalle dekbewijzen, het bijbehorende geboortebericht, mogelijk in een ge-wijzigde vorm, naar het stamboek opgestuurd wordt.De gegevens kunnen jaarlijks per hengst, maar ook per merrie wordengeregistreerd. In de loop van enkele jaren zal een

dergelijke registratievan steeds grotere betekenis worden voor de fokkerij. Door doelmatigerubricering zal deze een juiste indruk geven van het verloop van devoortplantingsstoornissen bij verschillende rassen in verschillende delenvan ons land en zal men het effect van genomen maatregelen kunnenvaststellen. Op grond van de jaarlijkse registratie en statistische bewerking van degegevens zal ook blijken dat bepaalde hengsten (of merries) uitmuntendoor weinig voortplantingsstoornissen (onvruchtbaarheid sterfte) endat andere opvallen door hun geringere vruchtbaarheid of door de hogesterfte onder hun nakomelingen. Met behulp van deze gegevens zullende stamboeken, vooral bij de hengsten, een selectie kunnen toepassenom daarmee de voortplantingsstoornissen te bestrijden.Overigens worden er in het proefschrift (1) nog tal van andere maatrege-len voorgesteld waarbij onder meer de

voortplantingspotentie bij moedersvan goed te keuren hengsten, in aanmerking wordt genomen. Ook zal hetmogelijk zgn om de vruchtbaarheid en de sterfte onder progenituur tecontroleren bij groepen van nakomelingen van hengsten. Met de uitslaghiervan zal bij de selectie rekening gehouden kunnen worden.De voorgestelde foktechnische maatregelen zullen ongetwijfeld de voort-plantingsstoornisen doen verminderen en in dit opzicht de paardenfokkerijgezonder en meer rendabel maken.



??? Bijlage van: EEN ONDERZOEK OVER DE INNERVATIE VAN DE MAAGVAN DE HERKAUWERSDOOR ROBERT E. HABEL Kig. 1. Dc vertakkingen van dc ventrale vagusstam gezien van de rechter zijde.Schaap. De oesophagus en de lever zijn omgeslagen, b, anastomoserend takje naar dedorsale vagusstam; g, ventrale vagusstam; h, tak naar de linker zijde naai dc cranio-dorsalc penszak; i, lange pyloruszcnuw: j, voortzetting van de ventrale vagusstam;m, sympathische plexus; p, arteria hcpatica ; q, arteria gastrica dcxtra.(Verschenen in de â€žCornell Veterinarian" 46, 5.55, 1956).



???



??? Fig. 3. Microfotografic van dc wand van de bocl<niaag van een gcit. De zcnuweleinentenzijn vitaal met methylcenblauw gekleurd. Terminale zenuwnctwerk ter hoogte van dcplexus myentericus. Dc linker en rechter verticaal verlopende zenuwstammen zijnonderling verbonden door een fijn anastomoscrend vezclbundcltjc waarmede dcmeeste uitlopers van het terminale zenuwnctwerk verbonden zijn. De beide vork-achtig vertakte schaduwbeelden in het midden van de foto zijn op een dieper niveaugelegen trabekcls van de plexus myentericus; de maagwand werd nl. in toto gemon-teerd en niet in coupes gesneden. (Versehenen in de â€žC:ornell Veterinarian" 46, ^55, 1956).



??? Fig. 4. Terminaal zenuwnetwerk in de spierlaag van het antrum pylori van de lebmaag.Geit. Bielschowsky-Gross zilverimpregnatie. Een zwak gekleurde kern is te zien inr?Šn van de uitlopers van dit netwerk (in het centrum van dc afbeelding). Het cyto-plasma van deze zcnuwuitlopers is granuiair, vacuolair en neurofibrillair.(Verschenen in dc â€žCornell Veterinarian" 46, 555, 1956).



??? In ons land wordt slechts uit Â? 55 % van de gedekte merries een veulengeboren dat gezond blijft tot het spenen. Indien de voorgestelde maatregelen slechts 1 % verhoging van het aantalgezonde veulens tengevolge zouden hebben, zijn de kosten van een algeheleregistratie daarmee reeds ruimschoots gedekt. Overigens ligt het voor dehand dat de maatregelen aanmerkelijk meer effect zullen hebben.Bovendien kurinen we stellen dat een goede vruchtbaarheid van het paarden een grote vitaliteit van de veulens uitingen zijn van een goede con-stitutie. Hieruit komt nog de gedachte naar voren, dat mogelijk met een fok-technische bestrijding van de voortplantingsstoornissen de constitutie vanhet ras in het algemeen wordt verbeterd. Samenvatting: .A.ls vervolg van een voorgaand klinisch onderzoek op het gebied van veulenziekten\'werden bij enqu??te de geboorteresultaten opgevraagd met betrekking tot 192

hengsten.Over 10545 merries werden antwoorden verkregen. De gegevens zijn met behulpvan ponskaarten mechanisch bewerkt^. De uitkomsten zijn statistisch op hun waardeonderzocht. De gegevens uit dit onderzoek houden argumenten in voor een principi??le eenheidvan de problemen van steriliteit, abortus, doodgeboorte en veulenziekten.De veulensterfte loopt bij verschillende rassen sterk uiteen. Er is geen invloed vande leeftijd op de vruchtbaarheid waargenomen; wel zijn enkele merkwaardige ver-schillen in sterfte geconstateerd bij de nakomelingschap van de groep van de jongsteen de oudste paarden. De vruchtbaarheid was duidelijk het grootst bij merries die pashebben geveulend. De grote individuele verschillen in vruchtbaarheid bij hengsten zullen voor een be-langrijk deel op erfelijkheid berusten. Er is niets gebleken van meerdere steriliteit dooroverbelasting van de hengst. Het seizoen heeft een

grote invloed op de vruchtbaarheid, maar niet op de veulen-sterfte (over 6709 geboorten). Bij een belangrijk aantal paarden treedt een vroeg-tijdige vruchtresorptie of abortus op, als oorzaak van steriliteit, zonder dat de eige-naar het merkt. De sterfte onder mannelijke nakomelingen is, evenals bij de mens, het grootst.Een belangrijk deel van de sterfte vindt plaats v????r de geboorte. Veulens welke nade geboorte sterven zijn vaak reeds ziek bij de geboorte. De grootste sterfte is ge-durende de eerste levensdagen. De verliezen worden dus vooral beheerst door praenatale oorzakenÂŽ. Hierbij zijn inons land infecties praktisch van geen betekenis. Bij de verschillende rassen is hetgebleken dat de sterfte bij bepaalde merries bij herhaling voorkomt.De sterfte onder de nakomelingschap van verschillende hengsten loopt ook sterk uiteen.Op grond van eigen onderzoek en bestudering van literatuurgegevens is komen

vastte staan dat erfelijkheid bij deze letaliteit een belangrijke rol speelt. Het is niet ge-bleken dat sera en vaccins enige preventieve waarde hebben. De tweelingfrequentie be-draagt Â? 0,70%, later in het seizoen worden meer tweelingen geboren. Schrijverbrengt de bijzonder hoge tweelingsterfte bij het paard in verband met de aard vande placentaÂŽ. De problemen van de voortplantingsstoornissen bij het paard liggen vooral op fok-technisch terrein. Een jaarlijkse registratie van alle dek- en geboorteresultaten zullenhet fundament moeten zijn waarop de bestrijding rust. Toegepaste genetica zal hierbijvan veel groter betekenis zijn dan anti-bacteri??le bestrijdingsmethoden. Summary: An earlier survey was made by dissection of fetuses and foals into the causes of abor-tion, stillbirth and disease in foals\'^.



??? In this survey it was shown that infection mainly was not the cause of this syndromeof mortality in horses, which was called â€žperinatal mortality". In order to extend the study to other causes of this mortality, inquiries were madewith the object of gathering further data concerning the extent and character of this^problem in Holland in respect of the two main breeds. Because these new inquiries were based upon records of the matings, sterility couldalso be considered in the same investigation. Data from the matings of 192 stallions and 10545 marcs were coded and recorded onpunched cards. The cards were analysed in a number of different ways and theresults are presented in this treatise.^ The facts relating to reproductive disorders argue a common denominator connectingthe problems of sterility, abortion, stillbirth and disease in foals . Perinatal mortality in the offspring of the heavy draught horse is by far the

highest,moreover, the mortality in Groningen type of horses is significantly higher than inhorses of Guelder type. Considering age in relation to reproductive disorders, no influence could be shownin connection with fertility, but the mortality in the offspring is the highest in thegroup of young mares in first pregnancy. The higher death-rate is particularly noticeable with foals which were born alive.In older mares, the number of losses does not differ from that of younger groups(the youngest always excepted), but the aspect changes remarkably to prenatal mor-tality. Fertility in mares, mated just after a previous pregnancy, is significantly higher,compared with maiden mares and mares which were not pregnant in the precedingyear. Considering the stallions, there is a great variation within each breed in fertility aswell as in the mortality of the offspring. These variations are, at least to some degree, due to genetic

predisposition.The statistics revealed no evidence that exhaustion of the stallions during the bree-ding-season, had any connection at all with non-pregnancy in mares.The season of the year has an evident influence on fertility. The curve of increasing fertility during springtime, is very similar to the curve of in-creasing daylight hours. In 6709 births no seasonal influence on mortality could be discerned at all. Greatregional differences in fertility were shown but in respect of mortality there was littleconclusive evidence of regional influence. From the data of the inquiries it appears clearly that a considerable number ofmares must have become pregnant but only temporarily and it can be concluded thatthe foetus died in an early embryonic stage and that later on the mare appearedto be barren. The mortality of the male offspring was significantly greater than that of the female.From the information it appears that the majority

of diseased foals already showeda lack in vitality just after birth. Thus we must assume prenatal causes.This type of mortality together with stillborn fetuses, occurs in a great many of totallosses in fetuses and foals. These losses arf definately due to prenatal causes.ÂŽInfections do not contribute at all, or are of secondery significance as is alreadystated in an earlier survey.ÂŽ The postnatal mortality is concentrated in the first week and specially in the firstdays after parturition. There was not any evidence that infection shortly after birth, with a certain incu-bation-time gave any increase in mortality after the critical period of the first fewdays. Moreover no connection could be discerned between the frequency of diseaseand mortality, and the symptoms of diarrhoea in foals resulting from the first oestrusof the mare after parturition. The number of cases of joint-ill is significantly in the minority. It has been shown thatIn the

heavy breed as well as in the light breed, there is a considerable number of



??? mares in the population in which mortality of the offspring recurs.Following this investigation and published information it is concluded that the mor-tality in horses under consideration, is not generally caused by infections, but thathereditary conditions are of basic importance. It has been shown in this study that in certain strains the phenomenon of stillbirthor abortion occurs more frequently and in others the phenomenon of disease in foals(postnatal) is greater. A statistical review of the value of preventive treatments with scrum and vaccin inconnection with this mortality, did not show that they had any influence at all.The number of twins in horses in The Netherlands is only 0,70% of the total numberof births. The relations between equal sex and different sex twins shows that as a rule the twinsare dizygote. It appears to be clear that in the last part of the matingseason, twins are conceivedmore frequently. The high

death-rate in twins in horses can be explained because the placenta ofthe horse is connected to the entire inside of the uterus and there are six layers oftissue between maternal and fetal blood-circulation. As a result of this, the reserve-capacityÂŽ of the uterus is relatively small and thefoodsupply to both the fetuses becomes increasingly deficient. Statistical investigation showed that infections have little or no significance in steri-lity or mortality. Treatments against infections did not give any improvement in the breeding as awhole, rather there is evidence that sterility and mortality has increased during lasttwenty or thirty years. This investigation has clearly shown that the problems of disorders in reproduction inhorses can be considered to lie in the zootechnical field and that primarly the so-lution wil be found by zootechnical mesures in general and with applied genetics inparticular. In connection with this, the last

chapter proposes a number of mesures to fight re-production-disorders in horses. A yearly registration of all mating- and birth-datamust be the basis of future action. R?Šsum?Š: A la suite d\'un examen clinique pr?Šc?Šdant sur le terrain dc maladies poulini?¨resÂŽ,on demanda par enqu??te les r?Šsultats des naissances ?  l\'?Šgard de 192 ?Štalons. Onre?§ut les r?Šponses sur 10.545 juments. Les donn?Šes ont ?Št?Š ?Šlabor?Šes m?Šcaniquement?  l\'aide de cartes poin?§onn?Šes. Les r?Šsultats furent examin?Šs statistiquement sur leurvaleur. Les donn?Šes de cette enqu??te contiennent des arguments pour une unit?Š fondamen-tale des probl?¨mes de st?Šrilit?Š, d\'abortus, de mortinatalit?Š et de maladies poulini?¨res.La mortalit?Š poulini?¨re diff?¨re beaucoup chez les diff?Šrentes races. On n\'a pas con-stat?Š d\'influence de l\'??ge sur la f?Šcondit?Š, mais on a bien constat?Š quelques diff?Šrencesremarquables

quant ?  la mortalit?Š chez la post?Šrit?Š du groupe des chevaux les plusjeunes et les plus ??g?Šs. La f?Šcondit?Š ?Štait clairement la plus grande chez les jumentsqui venaient de pouliner. Les grandes diff?Šrences individuelles ?  l\'?Šgard de la f?Šcondit?Š chez les ?Štalons repose-ront pour une partie consid?Šrable sur l\'h?Šr?Šdit?Š. On n\'a rien constat?Š d\'une augmen-tation de la st?Šrilit?Š par suite de surcharge de l\'?Štalon. La saison a une grande influence sur la f?Šcondit?Š, mais non sur l?  mortalit?Š pouli-ni?¨re (sur 6709 naissances). Chez un nombre consid?Šrable de chevaux il se produitune r?Šsorption foetale ou un avortement, comme cause de st?Šrilit?Š, sans que le pro-pri?Štaire s\'en aper?§oive. La mortalit?Š parmi les decendants m??les est, tout comme chez l\'homme, la plusgrande. Une partie importante de la mortalit?Š se pr?Šsente avant la naissance. Les poulains



??? mourant apr?¨s la naissance sont souvent d?Šj?  malades lors de la naissance. La plusgrande mortalit?Š a lieu durant les premiers jours. Les pertes doivent donc surtout ??tre attribu?Šes ?  des causes pr?Šnatales. Dans notrepays les infections ne jouent ici pratiquement aucun r?´le. Chez les diff?Šrentes races on a constat?Š que la l?Šthalit?Š chez certaines juments se pr?Š-sente ?  plusieurs reprises. Les diff?Šrences ?  l\'?Šgard de la l?Šthalit?Š parmi la post?Š-rit?Š de diff?Šrents ?Štalons sont ?Šgalement tr?¨s divergentes. En se basant sur un examenet une ?Štude de donn?Šes de la litt?Šrature, on est arriv?Š ?  constater que l\'h?Š-r?Šdit?Š chez cette l?Šthalit?Š joue un r?´le important. On n\'a pas pu ?Štablir que less?Šrums et les vaccins ont une certaine valeur pr?Šventive. La fr?Šquence de jumeaux est d\'environ 0.70%. Plus tard dans la saison il na?Žtdavantage de jumeaux. L\'auteur attribue la mortalit?Š

particuli?¨rement ?Šlev?Še chezles jumeaux ?  la nature du placenta. Les probl?¨mes des troubles de la reproduction chez le cheval se trouvent surtout surle terrain zootechnique. Une r?Šgistration annuelle de tous les r?Šsultats de monteset de naissances devront ??tre la base sur laquelle se repose la m?Šthode prophylac-tique. La g?Šn?Štique appliqu?Še jouera ici un r?´le beaucoup plus important que lesm?Šthodes prophylactiques anti-bact?Šrielles. Zusammenfassung: Im Anschluss an eine Untersuchung, die das Gebiet der Fohlenkrankheiten umfasste,wurde eine Enqu??te angestellt, die auf die Geburtsresultate von 192 Hengsten Bezughatte. Die erhaltenen Angaben erstreckten sich auf ??ber 10545 Stuten. Mit Hilfe einesKartensystems wurden diese Angaben mechanisch bearbeitet un die Resultate sta-tistisch bewertet. Die Ergebnisse dieser Untersuchung lieferten ??berzeugende Argumente f??r

dieAnnahme eines prinzipiellen Zusanmienhanges zwischen Sterilit?¤t, Abortus, Tot-geburt und Fohlenkrankheiten. Das Fohlenstcrben wies bei den verschiedenen Rassen grosse Unterschiede auf. Eindurch das Lebensalter bedingter Einfluss wurde nicht wahrgenommen; wohl ergabsich hinsichtlich der Sterblichkeit bei der Nachkommenschaft der j??ngsten und ?¤l-testen Pferde ein auffallender Unterschied. Die gr??sste Fruchtbarkeit wurde beiStuten festgestellt, die kurz zuvor gefohlt hatten. Wahrscheinlich beruhen die grossenindividuellen Unterschiede betreffs der Fruchtbarkeit der Hengste zum gr??ssten Teilauf Vererbung. Nirgends ging hervor, dass eine Uberbeanspruchung des Hengstesgr??ssere Sterilit?¤t zur Folge hat. Einen bedeutenden Einfluss ??bt die Jahreszeit auf die Fruchtbarkeit aus, jedoch nichtauf das Fohlensterben (mit Beziehung auf 6709 Geburten). Bei einem grossen Teilder Stuten muss

als Ursache der Sterilit?¤t eine fr??hzeitige Fruchtresorption oder Abor-tus angenommen Werden, von deren Vorhandensein, in den meisten F?¤llen, dem Eigen-t??mer nichts bekannt ist. Genau wie beim Menschen, ist auch beim Pferd die Sterblichkeit unter der m?¤nn-lichen Nachkommenschaft am gr??ssten. Bei einem ansehnlichen Teil findet dieses Hinsterben vor der Geburt statt. Oft sindFohlen, die nach der Geburt verenden, schon bei der Geburt krank. Die h??chsteSterblichkeitsziffer trifft man in den ersten Lebenstagen an. Die Verluste sind demnach durch praenatale Ursachen bedingt. Infektionen spielenhierbei in den Niederlanden praktisch keine Rolle. Bei bestimmten Stuten der verschiedensten Rassen stellte sich heraus, dass dasFohlensterben wiederholt vorkam. Auch hinsichtlich der Sterblichkeit unter der Nach-kommenschaft verschiedener Hengste waren die Unterschiede ebenfalls sehr be-

tr?¤chtlich. Auf Grund der eigenen Untersuchung, verbunden mit einem eingehendenStudium der Fachliteratur ergab sich, dass bei dieser Letalit?¤t die Vererbung einegrosse Rolle spielt. Es wurde kein Beweis daf??r erbracht, dass Sera und Vakzineirgendwelchen pr?¤ventiven Wert besitzen. Die Zwillingsfrequenz betr?¤gt Â? 0.70%,doch sp?¤ter in der Saison nehmen die Zwillingsgeburten zu. Die besonders hohe



??? Zwillingssterblichkeit bringt der Verfasser mit der Beschaffenheit der Placenta inVerbindung.ÂŽ Beim Pferd liegen die Probleme der Fortpflanzungsst??rungen vor allem auf zucht-technischem Gebiet. Eine j?¤hrlich stattfindende Registratur aller Deck- und Geburts-resultate m??sste eigentlich die Basis einer zweckm?¤ssigen Bestreitung werden. Hierbeiwird die angewandte Genetica von gr??sserer Bedeutung sein als antibakterielleBestreitungsmethoden. LITERATUUR 1. GROOTENHUIS, G., diss. Utrecht nov. 1956. â€žEen statistisch onderzoek bf-treffende de voortplantingsstoornissen bij het paard". 2. GROOTENHUIS, G., T.v.Dgk. 1956, 80-no. 8-p. 341. â€žDe Perinatale Letaliteitbij het Paard". 3. KLOOSTERMAN, Dr. G. J. en Mej. B. L. HUIDEKOPER, T. v. Verlosk. 1953-52-5-p. 318. â€žOver de betekenis van de placenta voor de obstetrische sterfte"(een onderzoek van 2000 placenta\'s).

4. PFLAUNDLER, Prof. Dr. M., Ztschr. f. Kinderheilk. 1941-62-4-p. 351. â€žStudi??n??ber Fr??htod, Geschlechtsverh?¤ltnis und Selektion". 5. SHAPIRO, S., Am. J. of Publ. Health 1954-44-9-p. 1142. â€žInfluence of Birth-Weight, Sex and Plurality on Neonatal Loss in the United States".
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??? EEN ONDERZOEK OVER DE INNERVATIE VAN DE MAAGVAN DE HERKAUWERS door ROBERT E. HABELi De opzet van dit onderzoek was meer gedetailleerde gegevens te verkrijgenomtrent de einduitbreiding van de maagtakken van de Nrv. Vagus. Dezegegevens zijn van essenti??le betekenis als basis voor het onderzoek naar defunctie van het maagcomplex, een onderzoek dat thans in vele laboratoriais ter hand genomen. Omdat bij prikkeling van de zenuwen er bepaaldeverschillen bestaan in de reacties van de verschillende delen van het maag-complex, was het van belang het karakter en de verspreiding van de gangii-oncellen en de perifere innervatie van de gladde spieren in de gehelemaagwand te bestuderen. Verschillende samengestelde reflexen worden op-gewekt door sensorische impulsen, welke ontstaan in de maagwand endaarvoor werd een onderzoek ingesteld naar het morfologisch

bewijsvan het bestaan van receptoren. Een overzicht van de literatuur betreffende de functies van de herkauwers-maag werd gegeven met het oog op de genoemde opzet van het onderzoek.De ritmische contracties en reflexen van de netmaag en de pens staanonder controle van centra in de hersenen, waarschijnlijk gelocaliseerd inhet verlengde merg. In de Nrv. Vagus lopen de voornaamste afferente enefferente banen van de impulsen die bij deze controle betrokken zijn.Perifere stimulatie van de Nerv. Vagus heeft steeds een motorisch, nooiteen remmend effect in de herkauwersmaag gegeven.De voornaamste bevindingen van klinisch standpunt bekeken zijn diewelke betrekking hebben op het mechanisme van de ructatie. Het ont-breken van de ructatiereflex is de onmiddellijke oorzaak van het ontstaanvan tympanie. Het staat wel vast dat in dc cyclus tussen de primaire pens-contractie en de daaropvolgende

contractie van de netmaag dikwijls eensecundaire- of ructatiecontractie van de pens voorkomt.Uit de Hteratuur, de farmacologie betreffende, blijkt dat de motorischezenuwen van de herkauwersmagen cholinergisch zijn. Carbaminoyl choline(Carbachol, Lentine) stimuleert in kleine dosis de contracties, maar grotedoses hebben een remmend effect. De optimale stimulerende dosis is voorde koe 1â€”3 mgr. De resultaten van macroscopisch prepareren van de Nerv. Vagus metzijn takken (aangevuld met preparaten waarin de zenuwtakken metmethyleenblauw waren gekleurd) kunnen als volgt worden samengevat(fig. 1 en 2): Associate Professor of Veterinary Anatomy, Cornell University, Ithaca, New York.Dit artikel is een autorcferaat van een proefschrift, waarop 18 October 1956de graad van Doctor in de Diergeneeskunde aan de Utrechtse Universiteit ver-kregen werd. Het proefschrift werd grotendeels bewerkt in het

Veterinair Ana-tomisch Instituut te Utrecht, hetwelk mogelijk gemaakt werd door een Fellow-ship van de â€žNational Institutes of Health". Het is in zijn geheel verschenenin de â€žCornell Veterinarian", Vol XLVI, No. 4, Oct. 1956.



??? De dorsale en ventrale vagusstam worden gevormd doordat de vezels vanzowel de linker als rechter Nerv. Vagus zich in ongeveer gelijk aantal overde gevormde stammen verdelen. Tussen deze vagusstammen, voor zoverze in de buikholte lopen, komen weinig anastomosen voor. Ze lopen on-geveer onderling evenwijdig van de cardia naar de grens tussen netmaagen bockmaag en vervolgens over de boekmaag en langs de curvatura minorvan de lebmaag naar de pylorus. Het ventrale gedeelte van de linker lip van de slokdarmsleuf en de parie-tale vlakte van de overgang van netmaag in boekmaag ontvangen takjesvan de ventrale vagusstam, terwijl de rechter lip van de slokdarmsleuf ende viscerale vlakte van de overgang van netmaag in boekmaag takjes ont-vangen van de dorsale vagusstam. De pens wordt bijna in haar geheel door de dorsale vagusstam ge??nner-veerd. Van de netmaag wordt de

craniale vlakte door de ventrale vagus-stam ge??nnerveerd, terwijl de caudale vlakte zijn takjes ontvangt uit dedorsale. De wand van de boekmaag wordt bijna in zijn geheel ge??nner-veerd door de dorsale vagusstam, alleen de ventro-parietale vlakte krijgttakken uit de ventrale stam. Wat de lebmaag tenslotte betreft, hiervan wordt de viscerale vlakte ver-zorgd door takken van de dorsale, de parietale vlakte daarentegen doortakken van de ventrale vagusstam. De pylorus krijgt zijn zenuwverzorginghoofdzakelijk uit drie bronnen: van de eindvertakkingen van beide vagus-stammen en van de, van de ventrale vagusstam afkomstige, lange pylorus-zenuw. KJinisch werden de gevolgen van dorsale, ventrale en totale thoracalevagotomie??n bestudeerd. Deze waren in overeenstemming met de gegevens,het experimentele maagonderzoek betreffende, uit de recente literatuur.Ze kunnen als volgt worden samengevat:

Totale vagotomie deed de cy-clische contracties en de centraal gereguleerde reflexen van de eerste driemaagafdelingen verdwijnen, verlangzaamde de contracties van de lebmaag,terwijl er slechts een geringe en onregelmatige intrinsieke motoriteit over-bleef. Hoe verder distaalwaarts de dorsale en ventrale vagusstam warendoorgesneden, hoe groter de behouden motoriteit was. Er trad geen herstelop na doorsnijden van beide stammen. Er werden geen aanwijzingen ge-vonden, die voor de theorie zouden kunnen pleiten dat de uitzetting vande maag, die gezien werd enige tijd na vagotomie, zou woiden veroorzaaktdoor een spasme van de sphincter tussen netmaag en boekmaag of van depylorussphincter. In tegenstelling met vroegere opvattingen bleek dat nochde dorsale, noch de ventrale vagusstam onmisbaar waren; er trad eenfunctioneel herstel op wanneer ?Š?Šn van de beide stammen intact gelatenwas.

Een uitzondering hierop vormde de slokdarmsleufreflex, welke blij-vend verdwenen was na dorsale vagotomie. De compensatie, die, zoals waargenomen werd, de functie van de pensherstelt na dorsale vagotomie, kan niet worden toegeschreven aan eendubbele innervatie van de pens in haar geheel. De resultaten van zowelmacroscopisch als microscopisch onderzoek hebben aangetoond dat hetgrootste gedeelte van de pens wordt ge??nnerveerd door de dorsale vagus-stam. De streek van de slokdarmsleuf echter heeft een dubbele innervatie,en het mag verondersteld worden dat de plexus myentericus in staat iszich te reorganiseren waardoor geco??rdineerde bewegingen ontstaan als re-



??? sultaat van impulsen, die in die streek aangrijpen. Histologisch werden 6maagtakken en stukjes van de maagwand, die systemadsch van 21 plaatsenvan de verschillende delen van het maagcomplex genomen waren, onder-zocht. Het materiaal was afkomstig van 5 normale, en van 8 schapen engeiten, waarbij vagotomie??n uitgevoerd waren. Als methoden van hetonderzoek van de zenuwelementen werden de vitale methyleenblauw-kleuring volgens Schabadasch, maar in hoofdzaak de zilverimpregnatie-methode van Bielschowsky-Gross aangewend. De eerstgenoemde methodewas nl. niet erg geschikt voor degeneratie experimenten. De resultaten vandit neuro-histologisch onderzoek kunnen als volgt worden samengevat:Degeneratieverschijnselen na vagotomie toonden aan dat een belangrijkaantal vezels van de rechter penszenuw en van de dorsale vagusstam,ter plaatse van de boekmaag,

praeganglionnaire vezels van de dorsale tho-racale vagusstam waren. Degeneratieverschijnselen in de lange pylorus-zenuw, de linker penszenuw en de lange lebmaagzenuw, waren niet vandie aard, dat er conclusTes omtrent de aard van haar vezels uit getrokkenkonden worden. Veertien dagen na totale thoracale vagotomie waren slechts weinige vezelsvan de ventrale stam, ter plaatse van de boekmaag, verdwenen.In alle maagtakken van de Nerv. Vagus werden ganglioncellen gevonden,hetwelk een aanwijzing is dat sommige vezels postganglionnair zijn wan-neer ze de maagwand bereiken. Na dorsale en ventrale vagotomie was de degeneratie van zenuwvezels inde maagwand beperkt tot die gebieden, welke, volgens de resultaten vanmacroscopisch prepareren, door de doorgesneden zcnuwstam geinnerveefdworden. Dit wijst er op dat de vagusvezcls niet in de intramurale plexusnaar verder

verwijderde gebieden lopen. Het aantal gedegenererde zenuwvezels in de maagwand was het grootst inde cardia, de slokdarmsleuf, de rand van het ostium reticulo-omasicum ende pila omasi. In het overige deel van de maagwand nam het aantal ge-degenereerde vezels in de wand af in de volgorde: netmaag, boekmaag, pensen lebmaag. Er werden vele aanwijzingen gevonden van het bestaan van synaptischeverbindingen tussen de ganglioncellen. Dc meest periphere innervatie van het gladde spierweefsel in alle delenvan de maagwand, bleek te bestaan uit een terminaal zenuwnetwerk. Ditterminale zenuwnetwerk is duidelijk te zien in fig. 3 en 4.Het feit dat nergens in dc maagwand typische, van een kapsel \\oorzienedrukreceptoren, noch spoelvormige spanningreceptoren gevonden worden,zelfs niet in gebieden waarvan bekend is dat ze sensorisch zijn, is in over-eenstemming met de meeste gegevens

uit dc literatuur. Er zijn nog nooitovertuigende microfotografic??n van dergelijke eindapparaten in dc maag-wand gepubliceerd. Als waarschijnlijkheid werd geopperd dat zowel het terminale zenuw-netwerk als bepaalde eindformaties van zenuwuitlopcrs in de vorm vanneurofibrillaire strengen en kwastjes als receptoren dienst doen. Het ont-breken van een submukeuse ganglionplexus van Meissner in de niet glan-dulaire voormagen zou er op kunnen wijzen dat de submukeus gelegenganglioncellen een secretorische functie hebben en niet een receptorische.



??? MEDEDELINGEN UIT DE PRACTIJK Van het Openbaar Slachthuis te Haarlem(Directeur F. J. A. Bruins) MALLEUS BIJ EEN PAARD door K. P. POSTMA en D. W. SMALLEGANGE. Op 13 maart 1957 werd een paard ter keuring aangeboden. Door de hulp-keurmeester werd bij de levende keuring geconstateerd dat het dier aanbeide ogen blind was, een lichte conjunctivitis had en een met vuil be-dekte wond op de rechter wang had, vermoedelijk ontstaan door schurenvan het halster of door stoten in verband met de blindheid. Na de slachting werd de volgende afwijkingen geconstateerd: in de neusschelpjes zaten grote conglomeraten van ongeveer een halvecentimeter grote zweertjes met scherpe, onregelmatige, ondermijnde ran-den. Het neusseptum was normaal. Ook in de trachea werden enkele vandeze ulcera waargenomen. in de longen was een uitgebreide lobaire pneumonie aanwezig, met

sterkoedernateuze gedeelten en zeer vele miliaire, geelgrauwe haardjes waaromheen een min of meer duidelijk hemorrhagisch hofje. Elders in de lon-gen zaten ook zeer vele op miliaire tuberkels gelijkende haardjes, de meestemet nogal weinig reactie in het longweefsel liggend. in de lever zaten zeer vele speldeknop-grote, onduidelijk begrensde,inatglas-achtige, grauwe haardjes. de nieren en de milt waien iets gezwollen,de maag en darmen waren normaal. geen der lymfklieren vertoonde afwijkingen, ook niet die van hethoofd en longen. â€” de huid vertoonde geen afwijkingen, behalve de wonde op de rechteiwang, welke een handpalm groot was en bedekt met e.xsudaat, haren en\\uil. Het bleek een ulcus te zijn met licht omwalde, onregelmatig aange-vreten, scherpe randen. Bovengenoemde verschijnselen deden ons zeer sterk aan Malleus denken,hetgeen zekei\' was na microscopisch onderzoek. In de met

Loefflers Methy-leenblauw gekleurde uitstrijkpreparaatjes uit de veranderde longgedeeltenen uit de bodem der ulcera in de neus en trachea en uit de huidzweer ble-ken morfologisch dezelfde kiemen voor te komen: vrij grote, zeer onregel-matig gekleurde staafjes, veelal licht gebogen van vorm, wat wisselend vanlengte, meest losliggend of in twee??n achter elkaar of een scherpe hoek metelkaar vormend. Hij navraag bleek het een buitenlands paard te zijn afkomstig uit Joego-â– Slavi??. Enige dagen na het opsturen van wat materiaal naar het Instituut voorVolksgezondheid te Utrecht ontvingen wij bevestiging van de juistheid\\ an de door ons gestelde diagnose.



??? INGEZONDEN Zink in de Varkensvoeding. Naar aanleiding van het artikel van Groot en Muytjens, â€žZink in devarkensvoeding" in het T.v.D. van 15 april 1.1 zij het mij vergund enigeopmerkingen te maken. In de praktijk zien we Parakeratose zowel bij de nat als de droogvoeder-methode optreden. Als ?Š?Šn koppel aangetast is, volgen vaak de andereook. Dit geldt zowel voor biggen van ?Š?Šn stam als voor koopbedrijvenmet verschillende soorten biggen, terwijl andere bedrijven in de omgeving,welke hetzelfde meel voeren onaangetast blijven. In Amerika heb ik bij proefopstellingen met zowel de nat- als met dedroogvoedermethode Parakeratose gezien. Het is onlogisch dat watertoediening aan het rantsoen de deficiente aardvan dat rantsoen zou kunnen opheffen. Parakeratose is door toedieningvan andere iniddelen dan zink, b.v. rhodaanwaterstof, te genezen.Schijnbaar zijn de verschijnselen van

Parakeratose wel gebonden aan eenzinktekort, dat evenwel secundair kan optreden, zoals bij de toedieningvan een verhoogd Ca-gehalte. Newland in East-Lansing toonde mij proe-ven met verhoogde Ga-gift, welke leidden tot een verhoogde uitscheidingvan endogeen zink. Mogelijk zijn er vele omstandigheden welke tot verhoogde Zn. uitscheidingaanleiding geven. De naamgever van Parakeratose, Kernkamp, deelde mij mede, dat zijnbevindingen van de laatste tijd meer deden denken aan een fout in devetzuurstofwisseling. In de praktijk en ook bij proefopstellingen in Amerika zien we Parakera-tose dikwijls gepaard gaan met diarrhee en soms met een min of meerhevige gastro-enteritis. Blijkbaar moeten we Parakeratose dus zien als eenzinkdeficientie, welke als voedseldeficientie, ??f door andere afwijkingenin het metabolisme kan ontstaan. Dr. A. Herschel Wij zijn Dr Herschel zeer erkentelijk voor de door hem

gemaakte op-merkingen naar aanleiding van ons artikel m het T.v.D. van 15 april.In ons artikel hebben wij niet laten uitkomen, dat het optreden van para-keratose bij varkens bij een nat-voedermethode uitgesloten moet wordengeacht, maar dat het ons, aan de hand van de ??ns ter beschikking staandegegevens toescheen, dat de kans op deze ziekte groter was bij een voede-ring aan de droogvoerbak. Na het schrijven van het betreffende artikel isons trouwens door een deskundige, die vele varkenshouders regelmatig be-zoekt, medegedeeld, dat bij varkens, die volgens de â€ždikke brij"-methodeworden gevoederd, ook wel parakeratosegevallen werden waargenomen,maar dat deze ziekte meer geconstateerd werd bij dieren, die volgens dedroogvoedermethode waren gevoederd. E. H. Groot en E. E. Muytjens



??? MEDEDELINGEN VAN DE VEEARTSENIJKUNDIGE DIENST Malleus bij een slachtpaard, ingevoerd uit Joegoslavi??, vastgesteld. Nadat sinds vele jaren geen malleus in ons land meer is waargenomen, werd dezeziekte door de grote oplettendheid van de keuringsdierenartsen van het Haarlemseslachthuis bij een paard, ingevoerd uit Joegoslavi??, op 13 maart 1957 vastgesteld.Bedoeld dier was met een transport van 117 paarden op 8 maart 1957 ge??mporteerd.Na onmiddellijke malle??natie, die negatief verliep werd het dier vrijgegeven. Op11 maart werd het dier op de markt te Utrecht aan een slager uit de Haarlemmer-meer verkocht en op 13 maart geslacht. Het transport paarden, waarvan speciaal die, die in dezelfde wagon hebben gereisdals het aangetaste dier, sterk verdacht zijn van besmetting, is opgespoord en ge-slacht. Eventuele Nederlandse contact-paarden zullen in afzondering en observatie

wordengehouden. De betrokken slachterij, de kleding van de slager en het slachtgereedschap zijn ont-smet, terwijl de Medische Inspecteur onmiddellijk op de hoogte is gesteld van degang van zaken. Kopziekte. Door de Rijkslandbouw Voorlichtingsdienst is in een radiopraatje gewezen op hetgevaar voor het optreden van kopziekte bij de overgang van stal haar weide.Hierin wordt gewezen op de labiele toestand, waarin in het bijzonder pas afgekalfderunderen vaak verkeren. Een extra gift van mineralen en wat keukenzout kan vaakonheil voorkomen. Een geleidelijke overgang naar het weiderantsoen (bijvoeren opstal van gemaaid gras), \'s nachts zo mogelijk opstallen en in de weide bijvoeren vanwat hooi, fris stro, aardappelvezels, pulp of weidekoekjes is zeer raadzaam. â– Â?â€?Het weiden op zwaar begierd of bemest land is beslist af te raden in de overgangs-periode. Op â€žKopziektebedrijven" kan het tijdig

bijvoederen van magnesiumkoekjes eennuttige maatregel zijn. Tot zover in grote trekken de inhoud van het radiopraatje. Het spreekt vanzelf, dat de veehouder, die op zijn qui vive is, niet alleen op dezeadviezen zal kunnen afgaan. De minste abnormaliteit bij ?Š?Šn (of meer) van de dieren, verminderde melkgift, watafwijkende gang, een starre blik van een bepaald dier, schrikachtigheid, etc. zalvoor hem aanleiding moeten zijn, zijn dierenarts met spoed te consulteren. BERICHTEN EN VERSLAGENOntvangst Calv?Š-Delft, 12 september a.s. Gezien de grote belangstelling, die er vorig jaar juni bestond voor de bijeenkomstvan dierenartsen in Delft, waar op uitnodiging van de Oliefabrieken Calv?Š-DelftDr. Blount uit Engeland heeft gesproken over de Pluimveehouderij, zal Calv?Š dit jaarop 12 september weer een dergelijke bijeenkomst beleggen. Dit keer zal het accent komen te liggen op de Varkenshouderij en zal een

buitenlandsspreker als gast worden uitgenodigd. Er volgen te zijner tijd over deze studiedag nadere bijzonderheden.



??? MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE Bureau: Rubenslaan 123, Utrecht. Tel. 030â€”11413. Gironummer 511606 ten namevan de Maatschappij voor Diergeneeskunde. VAN HET BUREAU Contributie 1957. Nog steeds heeft een klein aantal leden de contributie 1957 niet voldaan.De betreffende leden wordt verzocht de kwitantie, die binnen afzienbaretijd zal worden aangeboden, direct bij eerste aanbieding te voldoen, omdatde incassokosten belangrijk hoger zijn geworden. Bij een volgende aanbieding zal voor incassokosten een aanzienlijk hogerbedrag in rekening worden gebracht dan tot nu toe gebruikelijk was.Tot de eerste aanbieding van de kwitantie bestaat nog de mogelijkheid decontributie te voldoen door overschrijving op gironummer 511606 tenname van de Maatschappij voor Diergeneeskunde, Utrecht.De contributie voor dierenartsen, die voor eerste oefening onder de wapenen zijn,is

thans definitief vastgesteld op ?’ 30,â€” voor hen, die de rang van vaandrig/kornethebben bereikt en ?’ 15,â€” voor alle overige militairen. Deze militairen kunnen het door hun verschuldigde bedrag zonder meer overmakenop bovengenoemd gironummer, waarbij zij echter hun rang moeten vermelden. Veterinaire Week 1957. De organiserende werkzaamheden voor de a.s. Veterinaire Week zijn reeds zovergevorderd, dat zo mogelijk met de eerstvolgende aflevering van het Tijdschrift voorDirgeneeskunde al een volledig programma met deelnemingsformulier zal wordenverzonden. Aan de voorlopige mededelingen, die reeds eerder zijn gedaan, kan nog even wordentoegevoegd, dat in het programma zal worden opgenomen een inleiding over deopleiding van de dierenarts, in verband met de eisen, die de hedendaagse maat-schappij aan het diergeneeskundig beroep stelt. Na de inleiding zal er ruime gelegenheid

zijn om over dit zeer belangrijke vraagstukvan gedachten te wisselen. Inauguratie Prof. Dr. G. Wagenaar. Prof. Dr. G. Wagenaar zal op maandag 13 mei a.s. 16.00 uur zijn ambt als hoog-leraar aanvaarden met het uitspreken van een openbare oratie in het groot-auditoriumvan de Rijksuniversiteit te Utrecht. Diergeneeskundig Jaarboekje. Het diergeneeskundig museum zal ter completering van alle jaargangen gaarne deafleveringen, die tussen 1941 en 1955 zijn verschenen, ter beschikking hebben.Degenen, die eventueel een of meer uitgaven willen afstaan, kunnen zich in ver-binding stellen met het bureau van de Maatschappij voor Diergeneeskunde. VAN DE GROEPEN Groep Directeuren van vleeskeuringsdiensten. Jaarverslag 1956. Leden. Bij de aanvang van het jaar telde de groep 110 gewone en 32 buiten-gewone leden. Door overlijden moesten 2 collegae (C. Vervoorn, Putten en A. A. Hesselink,

Zeist)worden afgevoerd.



??? Voorts gingen 5 leden wegens het bereiken van de pensioengerechtigde leeftijd overin de status van buitengewoon lid, terwijl 1 lid wegens verandering van werkkringwerd benoemd tot buitengewoon lid. Verder traden 10 collegae als lid tot de groep toe en bedankte 1 lid. De toenamevan het aantal leden was zodoende 2. Behoudens de 5 reeds genoemde buitengewone leden traden nog 5 collegae alsbuitengewoon lid toe, waarvan 1 met ingang van 1 jan. \'57 werd benoemd tot lid.Bovendien ging 1 buitengewoon lid in de status van lid over. Daar verder 2 gepen-sioneerde buitengewone leden bedankten als lid, was de totale groei van het aantalbuitengewone leden 6. Op 1 januari \'57 was het aantal leden zodoende gestegen tot 112 en het aantalbuitengewone leden tot 38. Bij de begrafenis van de collegae Vervoorn en Hesselink werd persoonlijke deelnemingdoor de groep betuigd. Voorts was de groep

vertegenwoordigd bij de inauguratie van haar buitengewoon lidProf. Dr. J. H. J. van Gils. De voorzitter vertegenwoordigde de groep bij het 25-jarig dierenartsenjubileum vanons bestuurshd, collega J. J. Ooms. Telegrafische gelukwensen werden aangeboden aan de collegae Albers (Lichten-voorde), Dr. van Beek (Numansdorp), Voorderman (Markelo), Wilmink (Klundert),Janssen (Weert), De Jong (Zaltbommel)., v. d. Most (Hengelo) en Stotijn (Scherpen-zeel, Gld.) bij hun 40-jarig jubileum als dierenarts en aan de collegae van Dijk(Twello), Naafs (Beverwijk) en Westerhof (Bodegraven) bij hun 25-jarig dieren-artsenjubileum. Ook werd een telegrafische gelukwens gezonden aan collega v. d. Berg Sr. bij diens benoeming tot Ridder in de Orde van Oranje-Nassau. Ledenvergadering. In verband met het eerste Symposion van de Internationale Association of VeterinaryFood-Hygiene, dat plaats had te Utrecht, werden er 4

ledenvergadering gehouden.De eerste vergadering te Utrecht gehouden op 7 jan. werd bezocht door 51 leden, 11buitengewone leden en 3 gasten. In de ochtendbijeenkomst werd een demonstratie gegeven door Dr. Clarenburg enDr. Kampelmacher omtrent bacteriologische diagnostiek in de vleeskeuring met alsonderwerp de Salmonellae en andere Enterobacteriaceae. De tweede vergadering vond plaats op 7 april te Utrecht. Het bezoek bestond uit57 leden, 10 buitengewone leden en 7 gasten. Hierop vond ook een bacteriologische demonstratie plaats, verzorgd door Dr. Claren-burg en Dr. Kampelmacher met als onderwerpen miltvuur, vlekziekte en listeriosis.De derde vergadering te Arnhem was op 9 juni. Er waren 28 leden, 2 buitengewoneleden en 2 gasten aanwezig. Na de huishoudelijke vergadering vond een zeer geslaagdbezoek met dames plaats aan het Openluchtmuseum. De vierde vergadering op 19

nov. te Utrecht werd bezocht door 58 leden, 11 buiten-gewone leden en 7 gasten. De Heer Hengeveld hield een lezing over â€žDe financi??lepositie van de hoofden van gemeehtelijke vleeskeuringsdiensten".Tweemaal was de veterinaire hoofdinspecteur van de volksgezondheid op de ver-gaderingen aanwezig, terwijl de wnd. hoofdinspecteur alle vergaderingen bezocht.DÂ? secretaris van de Maatschappij voor Diergeneeskunde was driemaal tegenwoordig.Van de vergaderingen ging een flinke activiteit uit. Zo werd o.a. een schrijven aan de Heer veterinair hoofdinspecteur van de volksgezond-heid gericht, om te bevorderen, dat bij sterven en het verwijzen van behandeldedieren met hoge temperaturen (verdacht van miltvuur) naar de noodslachtplaatsde practicus werd verplicht de directeur van de vleeskeuringsdienst hiervan in kenniste stellen, ?Š?Šn en ander naar aanleiding van het spaarzaam voorkomen van

bacteri??n,de slechte bacteriegroei bij bacteriologisch onderzoek en de hieruit voortvloeiendebezwaren om miltvuur te constateren na behandeling van eventuele pati??nten metantibiotica.



??? Voorts werd de Heer veterinair hoofdinspecteur van dc volksgezondheid verzochtrichdijnen te willen geven om de uniformiteit te bevorderen bij het nemen van dekeuringsbeslissing bij listeriosis. Aan beide suggesties werd prompt gevolg gegeven door de hoofdinpecde; zeer totgenoegen van de groep. Bovendien werd het deelnemen aan het eerste Symposion van de I.V.A.F.H. doordirecteuren van vleeskeuringsdiensten en keuringsdierenartsen op instignatie van degroep, door een rondschrijven van de Heer veterinair hoofdinspecteur van de volks-gezondheid gericht aan de gemeentebesturen ten zeerste gestimuleerd.Bij de vrije mededelingen en de rondvraag van de verschillende vergaderingen kwa-men zeer interessante onderwerpen ter sprake. De vergaderingen waren alle gekenmerkt door een uitstekende sfeer.Bestuur. De samensteUing van het bestuur werd niet gewijzigd en is als volgt:M.

Karsemeijer, Alphen a.d. Rijn, voorzitter;Dr. S. T. Hofstra, Breukelen, secretaris;A. Zwaagstra, Olst, penningmeester;J. J. Ooms, Tilburg, lid;W. H. Eenink, Assen, lid;D. Hendrikse, Gorinchem, adviseur;Dr. D. M. Hoogland, De Bilt, ere-voorzitter;D. v. d. Veen, Oudewater, ere-lid; Vertegenwoordiger in het algemeen bestuur van de Mij. voor Dier-geneeskunde Dr. D. M. Hoogland, plaatsvervanger J. J. Ooms.Het bestuur kwam bijeen ter bespreking van het voorontwerp van de Beschikkingvan de Minister van Sociale Zaken en Volksgezondheid van .... tot uitvoering vande artikelen 26 en 28 van het Koninklijk Besluit van . . . ., dat vertrouwelijk omadvies was gezonden door de Heer veterinair hoofdinspecteur van de volksgezond-heid. Voorts werden op deze vergadering verschillende huishoudelijke onderwerpen be-sproken. Voorzitter en secretaris kwamen zo nu en dan bijeen om de lopende zaken te behan-delen.

Vertegenwoordigingen. Behoudens dat de groep haar medeleven betoonde bij het wel en wee van de leden,was zij o.a. vertegenwoordigd bij het vijftigjarig jubileum van het slachthuis te Dor-drecht in de persoon van haar voorzitter. Nabeschouwing. Aan het einde van mijn verslag gekomen meen ik nog te moeten memoreren, dat deverhouding van de groep tot de veterinaire hoofdinspectie van de volksgezondheidweer voortreffelijk was. Ook de verstandhouding met de Maatschappij voor Diergeneeskunde was uitstekend.Dit kwam o.a. tot uiting bij de nieuwe vorm van organisatie van de leden-ambtenarenvan de Maatschappij, na opzegging door de Maatschappij per 1 jan. \'57 van hetcontract, dat zij ten genoege van haar leden had afgesloten met de Centrale vanHogere Gemeente-ambtenaren. De verhouding tot de vereniging van directeuren van gemeentelijke slachthuizen was,als voorheen van

vriendschappelijke aard. Ondergetekende meent dan ook namens alle leden te spreken, wanneer hij besluitmet de wens, dat de goede verstandhouding tot de verschillende instellingen en ver-enigingen in de toekomst mag blijven, zoals zij thans is en dat de voor dc groepkarakteristieke vriendschappelijke, collegiale geest mag blijven voordeven. Dr. S. T. HOFSTRA, secretaris. Ledenvergadering. De eerstvolgende ledenvergadering zal worden gehouden op zaterdag 7 september \'57.



??? Groep Geneeskunde van het kleine huisdier. Ledenvergadering. De eerstvolgende wetenschappelijke vergadering zal worden gehouden op zaterdag 18 mei 1957 14.30 uur in Hotel Krasnapolsky te Amsterdam. Dr. O. Bosgra: De preventieve vaccinatie tegen de ziekte van Carr?Š. Prof. Dr. G. H. B. Teunissen: Klinische overwegingen naar aanleiding van de Carr?Š-vaccinatie. PERSONALIA Het Hoofdbestuur heeft de volgende collegae aangenomen als lid van de Maat-schappij voor Diergeneeskunde: Tj. Bottema, No. 57, Rauwerd. W. Kruiswijk, Wilhelminalaan 37, De Bilt. B. C. Kruyt, Brigittenstraat 20a, Utrecht. J. H. Neuteboom, Assendelftstraat 34, Heemskerk. E. P. Oldenkamp, Hoge Hondstraat 35, Deventer. J. W. A. Remmen, Schijndel. Het Hoofdbestuur draagt de volgende collegae voor het lidmaatschap van de Maat-schappij voor Diergeneeskunde voor: Y. H. P. Hardeman, Rijksstraatweg G 276,

Rijsoord.E. de Jongh, Nijverheidsstraat 11, Apeldoorn.G. Snijders, Gedempte Vaart 33, Surhuisterveen. Het Hoofdbestuur heeft de diergeneeskundige kandidaat J. Th. G. v. Loon aange-nomen als kandidaatlid van de Maatschappij voor Diergeneeskunde. Adreswijzigingen en dergelijke: Groof, W. J. L. de, te Vlissingen, telefoon no. priv?Š gewijzigd in 01184â€”3437. (85)Hofman, J., van Utrecht naar Leiden, p/a Groenhovenstraat 2, tel. 01710â€”26773. (90) Snijders, G.; 1957; Surhuisterveen, Ged. Vaart 33; tel. 05124â€”307; gr. 61192; P.,ass. bij R. Kooistra. (inlassen 114) Soeparwi, Prof. M., te Jogjakarta, tel. no. bureau gewijzigd in 460 A. (128) Strikwerda, R., te Groningen, functie en tel. no. te wijzigen in: dir. vfh â€žSperma-centrum voor Friesland", gevestigd te Leeuwarden in het â€žStamboekhuis", Zuider-plein 2, tel. 05100â€”7041 (lab. adres: Leeuwarden, Kruisstraat 43, tel. 05100â€”8641). (115)

Gevestigd: Ummels, J. Th. M., te Beek (L.), Maastrichterlaan 79, tel. 04402â€”885, gr. 552394. (118) Eervol ontslag: Capelle, Dr Th. J. van, te Hilversum, op zijn verzoek, te rekenen met ingang van1 mei 1956, als Rijkskeurmeester in bijzondere dienst bij de VeeartsenijkundigeDienst. (77) Graaf, Dr C. de, te Utrecht, op zijn verzoek, te rekenen met ingang van 1 juli 1957,als Rijkskeurmecster in bijzondere dienst en plaatsvervangend Inspecteur bij deVeeartsenijkundige Dienst. (85) Bevorderd: Braak, A. J., te Utrecht, te rekenen met ingang van 1 mei 1957, van Majoor-dieren-arts tot Luitenant-Kolonel-dierenarts. (75) Overgeplaatst: Endt, Dr P. J. van, (thans nog) te Vlaardingen, te rekenen met ingang van 1 juli1957, als plaatsvervangend Inspecteur van de Veeartsenijkundige Dienst in hetdistrict zuidelijk Zuid-Holland naar het district Utrecht. (82)



??? Benoemd: Swierstra, Dr D., te Utrecht, te rfekenen met ingang van de dag, waarop hij zijnambt zal aanvaarden, tot gewoon Hoogleraar in de faculteit der diergeneeskundeaan de Rijksuniversiteit te Utrecht, om onderwijs te geven in dc veterinaire para-sitologie en de parasitaire ziekten. (116)Barrau, H., te Witmarsum, tot Keuringsdierenarts-hoofd van dienst en Directeurvan het abattoir te Zeist. (70)Strikwerda, R., te Groningen, te rekenen met ingang van 1 mei 1957, tot Directeurvan het â€žSpermacentrum voor Friesland" te Leeuwarden. (115) Diergeneeskundig examen: Geslaagd op 12 april 1957: Hardeman, IJ. H. P. (inlassen 87) Jongh, E. de (inlassen 94) Snijders, G. inlassen 114) Verzending verlaat. In verband met Koninginnedag is de verzending van de tijdschrift ditmaal ietsverlaat.



??? WIJZIGINGEN IN HET BEELD VAN DE DIERGENEESKUNDIGE PRAKTIJK*) door Dr. G. WAGENAAR Mevrouw en Mijne Heren Curatoren, Dames en HerenProfessoren, Lectoren, Privaatdocenten en Leden van dcWetenschappelijke Staf. Dames en Heren Studenten en voorts gij allen, die doorUw aanwezigheid blijk geeft van Uw belangstelling. Zeer gewaardeerde toehoorders, Het is de gewoonte, dat een nieuw benoemde hoogleraar zijn ambt aan-vaardt met het uitspreken van een rede over een onderwerp zijn vakbetreffende. Staat U mij toe hiervan enigermate af te wijken en uit mijn ervaringenopgedaan in mijn vorige werkkring en mede op grond van het feit, dat mijde leiding is opgedragen van de Kliniek voor Inwendige Ziekten van degrote huisdieren, de vrijmoedigheid te putten U vandaag te confronterenmet de sterk gewijzigde omstandigheden, waaronder de dierenarts thansde grote huisdieren

praktijk uitoefent in vergelijking met ongeveer 25 jaargeleden. Zonder overdrijving kunnen wij vaststellen, dat de aard van de praktijk-werkzaamheden van de dierenarts op het platteland, vooral sedert heteinde van de tweede wereldoorlog, ingrijpend is gewijzigd.Hiervoor zijn verschillende oorzaken aan te wijzen. Oorzaken die stukvoor stuk aanleiding hebben gegeven, of nog zullen geven tot wijzigingenin de werkzaamheden van de dierenarts. Een van de belangrijkste oorzaken is het sterk naar voren komen van depraeventieve diergeneeskunde, en wel speciaal die praeventieve diergenees-kunde, die wij kennen als de door de Provinciale Gezondheidsdienstenuitgevoerde en georganiseerde dicrziektenbestrijding.De na de oorlog van 1940 - \'45 opgerichte Gezondheidsdiensten voorDieren hebben zich direct na hun oprichting geworpen op het bestrijdenvan de rundertuberculose. Deze infectieuze

runderzickte heeft onze veestapel reeds lang grote schadeberokkend. Wij kunnen dan ook wel zeggen, dat er sedert het ontdekkenvan dc verwekker van dc tuberculose door Robert Koch in 1882, regel-matig plannen zijn gemaakt om de tuberculose bij het rundvee uit teroeien. Hoewel Koch oorspronkelijk van mening was, dat de verwekker van detuberculose bij de mens identiek was met de verwekker van de tuberculosebij de dieren, ging hij later overstag en verkondigde toen de stelling, o.a.op het congres in Londen in 1901, dat de bovine tuberkelbacteri??n voorde mens niet gevaarlijk zouden zijn. Rede, uitgesproken bij de aanvaarding van het ambt van Hoogleraar aan deRijksuniversiteit te Utrecht op maandag 13 mei 1957.



??? Thans weten wij, dat er een onderscheid te maken is tussen het humane,het bovine en het aviaire type van de tuberkelbacterie. Wij weten echterook, dat de verschillende typen zich niet uitsluitend ophouden bij de dier-soort waarnaar zij genoemd zijn. Wij kennen dus o.a. bovine infecties bij de mens, aviaire infecties bij hetvarken en bij het rund, terwijl er ook humane infecties bij het rund voor-komen. Het feit dat het bovine type niet identiek is met het humane type van detuberkelbacterie heeft het mogelijk gemaakt om de rundertuberculose tebestrijden los van de tuberculosebestrijding bij de mens. Was dit niethet geval geweest, dan had de tuberculosebestrijding bij het rund ons nogveel meer moeite gekost, dan thans het geval is geweest.Reeds in 1896 richtte de toenmalige Maatschappij voor Diergeneeskundezich met het verzoek tot de regering om maatregelen te nemen ter be-strijding van de

rundertuberculose. Sedertdien hebben rapporten, wetten en bestrijdingswijzen elkaar op-gevolgd met wisselend succes. In het begin trachtte men te werken volgenshet systeem Ostertag, waarbij vooral de nadruk werd gelegd op hetopsporen en elimineren van runderen, die de besmetting overbrachten,de z.g.n. lijders aan open tuberculose zoals long-, darm-, uier-, nier- enuterustuberculose. Later werd er meer gewerkt volgens het systeem Bang,waarbij de nadruk werd gelegd op het isoleren van de tuberculose vrijerunderen van de besmette, terwijl het elimineren van deze laatsten werdgepropageerd. In 1919 werd de Gezondheidsdienst voor Vee in Friesland opgericht, eendienst die direct de tuberculose bestrijding onder het rundvee aanpakte,en daarmee regelmatig vooruitgang boekte. In overig Nederland kenden wij in de jaren voor de tweede wereldoorlogde tuberculose bestrijding zoals deze geregeld was

bij het K.B. van 1928.Het is hier niet de plaats om nader in te gaan op de punten van over-eenkomst en verschil tussen het Friese bestrijdingssysteem en het systeemdat in overig Nederland werd gevolgd. Beide bestrijdingssystemen boekten resultaten, maar op den duur wasmen over de bereikte resultaten niet tevreden. Beide bestrijdingswijzen n.1. de bestrijding in Friesland en die in overigNederland waren gebaseerd op de vrijwillige medewerking van de vee-houders. Hoewel men mocht verwachten, dat de veehouders in geheelNederland deze bestrijding met kracht zouden steunen, bleef deze mede-werking toch veel te beperkt. In het seizoen 1939-\'40 werden in ons land ruim 50.000 rundveebeslagenmet ongeveer 850.000 runderen op tuberculose onderzocht.In dat jaar werd dus nog slechts 1/3 gedeelte van onze rundveestapelonderzocht, waarvan het percentage besmette runderen Â? 12 % bedroeg.De

niet bevredigende resultaten leidden in 1939 reeds tot een overlegtussen de 3 centrale landbouworganisaties, de Maatschappij voor Dier-geneeskunde en de Overheid. Uit dit overleg zijn de thans in iedere provincie aanwezige ProvincialeGezondheidsdiensten voor Dieren ontstaan. Door de oorlog duurde hetechter nog tot 1946 alvorens tot oprichting van deze Diensten kon wordenovergegaan. Deze Provinciale Gezondheidsdiensten hebben een bestuur samengesteld330



??? uit veehouders, vertegenwoordigers uit de Stichting voor de Landbouwen vertegenwoordigers uit de zuivel- en veefokkers organisaties, terwijlde inspecteur van de Veeartsenijkundige Dienst uit de betrokken provincie,in de regel als adviseur in het Bestuur is opgenomen. Als overkoepelend orgaan fungeerde de Gezondheidscommissie voor Dierenvan de Stichting voor de Landbouw. Het eindtoezicht op de Gezondheidsdiensten was gelegen bij de Mmistervan Landbouw, Visserij en Voedselvoorziening. Thans nu het Land-bouwschap de taak van de Stichting voor de Landbouw heeft overgenomenzal het toezicht op de Gezondheidsdiensten bij het Landbouwsehap komente liggen. Met opzet heb ik wat langer stil gestaan bij de ontwikkeling van dezeGezondheidsdiensten, omdat deze Diensten een zeer belangrijke functiein de dierziektenbestrijding vervullen en nog zullen vervullen.Vanaf het moment van hun

oprichting, hebben deze Diensten zich metkracht op de tuberculose bestrijding onder het rundvee geworpen. DezeDiensten, bestuurd door de veehouders zelf, met een dierenarts als direc-teur, met voldoende wetenschappelijke medewerkers en beschikkende overgoed geoutilleerde laboratoria, vormden welhaast de ideale mogelijkheidom in samenwerking met de veehouders en de practiserende dierenartsente komen tot een geslaagde bestrijding van rundertuberculose.De maatregelen volgden elkaar snel op. Een intensieve propaganda, deverplichte deelname van alle veehouders en een goed over het geheleland werkend certificatensysteem voor de tuberculosevrije runderen,maakten de veehouders in enkele jaren rijp voor het 5 jarenplan voorde tuberculose bestrijding. Met dit plan, dat primair berustte op de zelfwerkzaamheid van de vee-houders en waarvoor in de financiering gelijkelijk door de veehoudersen de

overheid werd bijgedragen, en wel ieder voor 50 millioen gulden,kon in Mei 1951 worden begonnen. Zowel de Stichting voor de Landbouw als de Overheid hielden het toezichtop de uitvoering van dit plan. Jaarlijks moesten alle runderen in Nederland minstens ?Š?Šnmaal getuber-culineerd worden. Alle reactiedieren, d.w.z. de besmette runderen moestenworden geslacht. Voor ieder bedrijf werd, voor zover nodig, een termijnvastgesteld waarbinnen de veestapel vrij moest worden van tuberculose.Alle nieuwe infecties op tuberculosevrije bedrijven werden direct uit-geroeid. Deze maatregelen werden gestimuleerd door premies enerzijds, terwijler anderzijds ernstige financi??le consequenties bestonden voor de vee-houders, die het plan niet geheel volgens voorschriften naleefden.Geheel volgens de opzet van het plan kon in Mei 1956 de gehele Neder-landse runderstapel tuberculosevrij worden verklaard.Hoewel dit plan

door de Gezondheidsdiensten, door de Stichting voor deLandbouw en de Overheid gezamenlijk werd opgesteld en uitgevoerd, dienthier toch de naam van de dierenarts L. P. de Vries, de secretaris van deGezondheidscommissie voor Dieren te worden genoemd.Hij is het geweest, die steeds alle moeilijkheden en tegenstrijdighedenheeft weten te overbruggen en aan hem is het voor een groot gedeelte tedanken, dat het plan van het begin tot het eind goed kon wordenuitgevoerd.



??? De dierenarts van thans ziet geen of nagenoeg geen tuberculose meer bijhet rundvee. Nu de rundertuberculose is uitgeroeid, verdwijnt ook de tu-berculose bij onze andere grote huisdieren, voor zover deze tenminste vanbovine aard is. Wij moeten bedenken, dat 10 jaar geleden 16 % van onze rundveestapel ofwel ongeveer 400.000 runderen, positief reageerde op de tuberculinatie,en dus besmet was. Vele van deze runderen waren min of meer ernstig ziek. Het zal Uduidelijk zijn, dat het uitroeien van de tuberculose het aspect van deveterinaire praktijk belangrijk heeft doen veranderen.Verdwenen zijn de runderen lijdende aan de veelvuldig voorkomendetuberculeuze pneumonie??n en de runderen lijdende aan tuberculeuzemastitiden. Deze beide aandoeningen leverden niet alleen een grootgevaar op voor tuberculeuze infecties van oudere runderen en kalveren,maar ook voor de mens. Uit de praktijk van de

praktiserende dierenarts verdwenen eveneens derunderen lijdende aan een tuberculeuze pleuritis of pericarditis, de run-deren lijdende aan tuberculeuze aandoeningen van de geslachtsorganenen van het peritoneum, alsmede de runderen lijdende aan tuberculosevan retropharyngiale en mediastinale lympheklieren, allen aandoeningenwelke khnisch dikwijls tot grote bezwaren aanleiding gaven.Ik noemde U hier slechts enkele tuberculeuze infecties die betrekkelijkveel voorkwamen. Ongetwijfeld heeft het uitroeien van de rundertuberculose grote verande-ringen gebracht in de diagnostiek van de praktiserende dierenarts.Door het uitroeien van de rundertuberculose zijn er echter nieuwe enandere problemen ontstaan. In de eerste plaats noem ik U de infectie van het rundvee met humanetuberkelbacteri??n. Weliswaar wordt het rund niet ziek door een dergelijkeinfectie, maar het gaat wel een reactie vertonen op de

tuberculinatie. Hetis in dergelijke gevallen onmogelijk om op grond van de reactie alleen uitte maken of men met een bovine dan wel met een humane infectie temaken heeft. Nog erger wordt het als runderen besmet worden door met bovine tuber-kelbacteri??n ge??nfecteerde mensen. De gevolgen van een dergelijke infectiezijn vaak ru??neus voor de desbetreffende veestapel. Het oplossen van deze problemen vergt van de dierenarts en van dcGezondheidsdienst een goede samenwerking met de artsen van de con-sultatiebureaux. De infectie van rundvee met vogeltuberkelbacteri??n vormt in sommigegedeelten van ons land, en wel vooral in Zeeland, een extra probleem.Daarnaast vormen de z.g.n. â€žskin lesions" en andere veelal nog onbekendeoorzaken van a-specifieke reacties op de tuberculinatie een voortdurendeen voorlopig nog wel blijvende zorg voor de dierenartsen. Een eveneens belangrijke taak van

de Provinciale Gezondheidsdiensten isde medewerking aan de bestrijding van een andere, voor onze veestapelz?Š?Šr gevaarlijke ziekte, n.1. het mond- en klauwzeer.Deze zeer schadelijke ziekte wordt veroorzaakt door een filtreerbaar viruswaarvan men nog verschillende typen kent. Alle herkauwers en het varkenzijn gevoelig voor deze ziekte. Tot voor enkele jaren kwam deze ziekte



??? regelmatig in ons land voor, waarbij jaren met een geringe verspreidingwerden afgewisseld door geweldige epizo??tie??n, waarbij vrijwel alle rund-veebeslagen werden aangetast. Jarenlang heeft men overal ter wereld gezocht naar een vaccin, dat instaat zou zijn om deze ziekte te beteugelen. Tenslotte is dit gelukt, dankzij de noeste arbeid van vele onderzoekers. In 1941 maakte Waldmannde bereidingswijze van het Riemser vaccin bekend, genoemd naar heteiland Riems, waar het Duitse onderzoekingsinstituut was gevestigd.In ons land is deze bereidingswijze in de oorlog verder uitgewerkt enverbeterd door Van Waveren, de toenmalige waarnemend directeur vanhet Staats Veeartsenijkundig Onderzoekingsinstituut te Amsterdam.Na de oorlog is de bereidingswijze van het vaccin door de directeur vanhet Instituut Dr. Frenkel verbeterd, door uit te gaan van virus dat nietmeer gewonnen werd van kunstmatig

besmette dieren, maar dat opweefselculturen werd gekweekt. Proeven in de oorlog genomen, wezen reeds uit, dat de resultaten vandeze vaccinatie zeer goed waren. De immuniteitsduur kon op ongeveer1 jaar gesteld worden, behoudens voor de jonge runderen, waar met eenimmuniteitsduur van een half jaar gerekend moest worden.Nu het vaccin er eenmaal was, zou niets eenvoudiger geweest zijn, danjaarlijks de gehele Nederlandse rundveestapel in te enten. Hoewel bijnaalle veehouders hier in principe wel toe bereid waren, bleek de mede-werking in de praktijk toch niet voldoende te zijn. Wanneer er geenmond- en klauwzeer in ons land voorkwam, daalde de animo om het veete laten enten, wanneer er daarentegen mond- en klauwzeer uitbrak,moest er plotseling z?Š?Šr veel vee in een snel tempo ge??nt worden. Voorveel runderen was het echter dan al te laat. Hieraan is een eind gekomen, door een

Ministeri??le Beschikking die eenvervoersverbod inhield voor alle runderen die niet afkomstig waren vaneen in zijn geheel tegen mond- en klauwzeer ge??nt rundveebeslag.De Gezondheidsdiensten organiseren hiertoe ieder jaar een inenting vanal het rundvee en wel in de maanden Februari tot en met April. De vee-houders die hun vee niet laten inenten, veelal uit religieuze overwegingen,kunnen hun runderen slechts verkopen voor de slacht en dan nog alleenmet speciale toestemming. Deze maatregelen hebben er toe geleid, dat thans al enkele jaren lang,practisch de gehele Nederlandse rundveestapel wordt inge??nt tegen hetmond- en klauwzeer. Wanneer er ondanks deze maatregelen nog gevallen van mond- en klauw-zeer voorkomen, hetgeen nog een enkele maal het geval is, dan wordende besmette koppels op voorschrift van de Vecartsenijkundige Dienstgeslacht. De praktiserende dierenarts krijgt door deze

maatregelen het mond- enklauwzeer nog maar zelden te zien. Met het terugdringen van deze ziekte, zijn ook alle gevolgen hiervanverdwenen, gevolgen die in vroeger jaren de dierenarts zoveel werkkostten. De veelvuldig voorkomende pyogene mastitiden, die optraden in aanslui-ting aan de ge??nfecteerde blaarwonden aan de tepels zijn verdwenen, even-als de klauwontstekingen en de vaak optredende geweldige abscessen.Verdwenen zijn ook de ontstekingen en myo-degeneraties van de hart-



??? spier tengevolge van het mond- en klauv^zeer, evenals de bronchitidengevolgd door chronisch longemphyseem, beide afwijkingen welke de aan-getaste runderen dikwijls blijvend ongeschikt maakten voor de productie.De in aansluiting op het mond- en klauwzeer optredende auto-intoxicatiesvanuit het maagdarmkanaal, afwijkingen die zeer vaak dodelijk waren,kent de dierenarts niet meer. De gunstige situatie, die wij in ons land in de laatste jaren ten aanzienvan het mond- en klauwzeer hebben bereikt, is van buitengewoon grootbelang voor onze positie op de export markt. Zodra er n.1. een geval vanmond- en klauwzeer optreedt, mogen er uit de betreffende streek nietalleen geen runderen meer ge??xporteerd worden, maar ook geen land-bouw producten. Wat wij nog zouden wensen is een vaccin dat in een kleine dosis kanworden ingespoten, en dat speciaal voor het jongvee een wat langer ^durende immuniteit

geeft. Voor het overige liggen onze wensen op internationaal terrein. Het isdringend gewenst, dat eenzelfde georganiseerde inenting, zoals deze bijons plaats vindt, ook in onze nabuurlanden wordt toegepast. Gelukkigweten wij, dat de Veeartsenijkundige Dienst en het Landbouwschap watbetreft het contact met het buitenland diligent zijn. Het succes van de mond- en klauwzeerenting in de laatste jaren heeftzonder twijfel aangetoond, dat de in ons land gevolgde methode eenvoorbeeld kan zijn voor de meeste West Europese landen.En thans zijn de Gezondheidsdiensten begonnen met de bestrijding vande Brucella abortus infectie bij het rund. Weliswaar staat de georganiseer-de bestrijding van deze ook voor de mens niet ongevaarlijke ziekte, nogin de kinderschoenen, maar de voorspelling is gewettigd, dat binnen eenniet al te lange reeks van jaren ook deze ziekte van het rundvee zal zijnverdwenen. Hierdoor zullen

de verschillende gevolgen van deze ziekte, zoals hetaborteren, het optredsn van retentio secundinarum, de tijdelijke of blij-vende steriliteit enz. verdwijnen. Wij kunnen ons thans de moderne diergeneeskunde niet meer voorstellenzonder de praeventieve diergeneeskunde. Hoewel dit gedeelte van onsberoep ook al voor de oorlog van belang was, is dit zoals reeds gezegd is,vooral na de oorlog onder invloed van de Provinciale Gezondheidsdienstensterk uitgebreid. Door deze praeventieve dierziekten bestrijding is niet alleen de aard vanhet werk van de praktiserende dierenarts veranderd, de bestrijding eistechter ook een verandering van de instelling van de dierenarts tegenoverzijn praktijk. Niet voor niets verzuchtte ?Š?Šn van de Zeeuwse dierenartsen eens: â€žGeluk-kig zijn die dierenartsen die, voor dat de Gezondheidsdiensten er waren,gepraktiseerd hebben". In dit gezegde schuilt veel waars. Vroeger was de

dierenarts iemand diede veehouders ter zijde stond als er zieke dierep op het bedrijf waren.Afhankelijk van de bekwaamheid van de dierenarts, ontstond er dikwijlseen zeer hechte band tussen de veehouder en de dierenarts.Door de praeventieve dierziekten bestrijding ontstond er een soort semi-ambtelijke band tussen de praktiserende dierenarts en de Gezondheids-



??? diensten, een band die vele plichten voor de dierenarts inhield.Deze verhouding vroeg in vele gevallen van de dierenarts dat hij bepaaldemaatregelen tegenover zijn cli??nt moest verdedigen, maatregelen die deveehouder vaak niet direct als zijn voordeel zag. Hierdoor ontstonden soms spanningen tussen de dierenarts en de vee-houder, of tussen de dierenarts en de Gezondheidsdienst, die slechts met veel moeite en tact konden worden weggenomen. Ongetwijfeld is dit een schaduwzijde die aan de dierziekten bestrijding gaatkleven zodra er bindende maatregelen worden voorgeschreven en waarbijde praktiserende dierenarts bij de uitvoering is ingeschakeld.Hier staat echter tegenover, dat juist de praktiserende dierenarts als regelhet beste met de toestanden op een bepaald bedrijf op de hoogte is, endat juist hij dikwijls het beste in staat is om de veehouder te adviserenin aangelegenheden de dierziekten

bestrijding betreffende. De ontdekking van de Sulfonamiden en van de antibiotica hebben welhaastrevolutionaire wijzigingen en aanvullingen gebracht in de therapie vanverschillende dierziekten. In 1932 werd door Domagk en zijn medewerkers het prontosil ontdekt,en hiermee werd een begin gemaakt met de ontwikkeling van een reekschemisch verwante stoffen, waarvan het sulfanilamide de eenvoudigsteverbinding was. Vrijwel alle andere sulfa-preparaten kan men hiervan afgeleid denken.De sulfa-preparaten worden gebruikt bij het bestrijden van bacteri??leinfecties, waarbij de werking van deze preparaten in hoofdzaak moetworden beschouwd als een remming van de bacteriegroei (bacteriostasis).Een van de stoffen die voor de bacteriegroei onmisbaar is, is het para-aminobenzo??zuur, dat chemisch op het sulfanilamide gelijkt.Men is van mening dat het Sulfonamide zich met zijn aminogroep bindtaan de para-

aminobenzo??zuur receptoren, waardoor het opnemen vanhet para-aminobenzo??zuur voor de bacteri??n onmogelijk wordt gemaakt.Bij de toepassing van de sulfa-verbindingen is het van belang dat er eenvoldoende hoge bloedconcentratie van het geneesmiddel wordt bereikt,en dat deze bloedconcentratie voldoende lang wordt onderhouden.Een uitzondering hierop vormen de z.g.n darmsulfonamiden, die per ostoegediend slecht geresorbeerd worden en daardoor in hoofdzaak locaalin de darmtractus werkzaam zijn. Wanneer de bloedspiegel, waaronder men de concentratie van het genees-middel in het bloed verstaat, niet hoog genoeg is of onvoldoende onder-houden wordt, dan bestaat het gevaar dat de groeiremming van de bac-teri??n weer wordt opgeheven. Niet alleen bestaat hierdoor het gevaar,dat de bacteri??n weer opnieuw hun activiteit gaan ontplooien, maar ookdat de bacteri??n resistent worden tegen

het geneesmiddel.Men kan het resistent worden verklaren, doordat de bacteri??n zich aan-passen, of doordat er mutaties in de bacteriepopulatie optreden.In beide gevallen moet de stofwisseling van de bacterie zodanig zijn ver-anderd, dat deze onkwetsbaar is geworden voor de werking van hetchemotherapeuticum. Naast de Sulfonamiden hebben de antibiotica ons therapeutisch arsenaalaangevuld. Antibiotica zijn stoffen, die geproduceerd worden door micro-organismen,



??? in hoofdzaak schimmels, die andere micro-organismen ??f vernietigen (debactericide werking) ??f in hun groei belemmeren (het bacteriostatischvermogen). Reeds in 1928 nam Fleming waar, dat een cultuur van Staphylococcusaureus werd opgelost door een op de voedingsbodem groeiende schimmel,de Penicillium notatum. Na deze waarneming begon in 1938 het onderzoek in team-verband opgrote schaal en werden de fabricage en toepassingsmethoden van hetpenicilline verder uitgewerkt. Thans beschikken wij over verschillende z?Š?Šr goed bruikbare antibiotica,ieder met een eigen â€žspectrum". Onder het spectrum verstaat men demicro-organismen die gevoelig zijn voor een bepaald antibioticum.De â€žbreedspectrum" antibiotica zijn werkzaam tegen zeer veel verschillen-de micro-organismen, waaronder zelfs enkele grote virussoorten.Ook bij het gebruik van antibiotica dient, men rekening te houden

meteen optredende resistentie van de micro-organismen. In de humane geneeskunde kent men de penicilline resistente Staphylo-coccen stammen, die in de ziekenhuizen nogal moeilijkheden veroorzaken.In de diergeneeskunde doen zich op dit gebied gelukkig nog niet veelmoeilijkheden voor. Wel moet worden opgemerkt, dat er juist uit vreesvoor het resistent worden van pathogene micro-organismen door enkelenbezwaren naar voren worden gebracht tegen het toevoegen van anti-biotica aan veevoeder. In Amerika is men hiermee begonnen, omdat enkele antibiotica een groei-bevorderend effect sorteren. In ons land is het mengen van antibiotica inveevoeders tot heden niet toegestaan, behalve in kuikenvoer. Door deMinister van Landbouw, Visserij en Voedselvoorziening is thans eencommissie van deskundigen benoemd, die dit vraagstuk nader zal bestu-deren. Zowel de sulfapreparaten als de antibiotica zijn

van onschatbare waardevoor de praktiserende dierenarts. De basis voor de toepassing van dezenieuwe geneesmiddelen blijft echter het stellen van de diagnose.Alleen bij een juiste diagnose kan men de therapie voldoende verantwoordinstellen. Hier staat tegenover, dat het in vele gevallen onmogelijk is voorde praktiserende dierenarts om zonder laboratoriumonderzoek tot eengoede diagnose te komen. Gelukkig kunnen thans de laboratoria van de Gezondheidsdiensten dcpraktiserende dierenartsen ter zijde staan bij het bacteriologisch onderzoekvan se- en excreta, het verrichten van agglutinaties, het doen van sectiesenz. Zo nodig kunnen deze laboratoria gevoeligheidsbepalingen doen van degevonden micro-organismen ten aanzien van dc verschillende antibiotica. Tot nu toe noemde ik U in verband met antibiotica geen dierziekten. E?Šnuitzondering wil ik hier maken en wel de mastitis bij de koe

veroorzaaktdoor de Streptococcus agalactiae. Deze mastitis vorm komt veel voor bij ons rundvee en veroorzaakt daardoorgrote schade. De Streptococcus agalactiae is z?Š?Šr gevoelig voor penicilline, zodat uier-ontstekingen welke door dit micro-organisme worden veroorzaakt, als regelzijn te genezen door een intra-mammaire toepassing van het penicilline.Een uitzondering moet worden gemaakt voor die mastitiden waarbij reeds



??? ernstige veranderingen in het uierweefsel zijn opgetreden. Deze vormenzijn niet meer te genezen, niet omdat de Streptococcus ongevoelig zou zijngeworden voor het penicilline, maar omdat de Str. agalactiae in het ge-indureerde uierweefsel onbereikbaar geworden is voor het antibioticum.Gelukkig werden er tot nu toe nimmer resistente Str. agalactiae stammengevonden. Nu zou men dus kunnen verwachten, dat men met een dergelijk goedtherapeuticum in korte tijd de Str. agalactiae infectie bij het rund zoukunnen uitroeien. In Denemarken heeft men in dit verband belangrijke onderzoekingengedaan. Ik noem U de onderzoekingen van Livoni. Het is hem en andere onder-zoekers gebleken, dat het mogelijk is om de Str. agalactiae infectie doorde behandeling van de uiers met penicilline behoorlijk terug te dringen.Hier staat echter tegenover, dat het totaal aantal mastitiden niet, ofnauwelijks afnam, omdat andere

streptococcen meer dan vroeger ver-antwoordelijk bleken te zijn voor de opgetreden uierontstekingen.Men kan hieruit de conclusie trekken, dat bepaalde koeien erg gevoeligzijn voor mastitiden. Wanneer de Streptococcus agalactiae ontbreekt,krijgen andere streptococcen hun kans. De conclusie van Livoni is dan ook dat het mastitis probleem niet opge-lost kan worden door een eenvoudige penicilline behandeling alleen.Een goede mastitis bestrijding dient gepaard te gaan aan een buitengewoongrote hygi??ne op de stal, een voldoende standbreedte voor de koeien, goeden hygi??nisch melken, terwijl speciaal bij machinaal melken aan de kwali-teit en aan de desinfectie van dc melkmachine grote aandacht moet wor-den geschonken. Ook de erfelijke gevoeligheid van koeien voor mastitiden dient naderonderzocht te worden. Op het gebied van de stofwisselings- en defici??ntie ziekten volgen deonderzoekingen elkaar

op met grote snelheid. Hoewel wij therapeutisch tegen enkele belangrijke stofwisselingsziektenzoals de paresis puerperalis (kalfziekte) en de grastetanie (kopziekte) be-hoorlijk gewapend zijn, is de aetiologie van deze ziekten nog niet vol-doende bekend. Wel zijn er op dit terrein z?Š?Šr grote vorderingen gemaakt. Ik noem Uslechts het baanbrekende werk, dat in de laatste jaren door Sjollema enSeekles en hun medewerkers is verricht ten aanzien van het ontstaan vangrastetanie. Niet alleen is door hun werk onze kennis over het ontstaan van dezeziekte vergroot, maar ook ten aanzien van de prophylaxe hebben hunonderzoekingen resultaten opgeleverd. Wij zijn er hier nog niet mee, gezien het zeer grote aantal gevallen vanparesis puerperalis en grastetanie dat nog ieder jaar in ons land voorkomt.Wanneer wij denken aan acetonaemie, dan weten wij, dat deze ziekte inhet algemeen onze beste melkgeefsters treft op

het moment dat men eenhoge melkproductie zou mogen verwachten. In de naoorlogse jaren is onze kennis wat betreft de aetiologie en detherapie van deze ziekte sterk uitgebreid. Het feit echter dat nog steeds een groot aantal verschillende geneesmid-



??? delen tegen deze ziekte wordt gebruikt, wijst er wel op, dat het juistegeneesmiddel nog niet gevonden is. Het vraagstuk van de defici??nties van sporenelementen wil ik hier slechtskort aanstippen. Naarmate de veehouderij intensiever wordt, gaan ge-breken in de voeding zich sneller openbaren. Ook met deze problemenheeft de praktiserende dierenarts te maken. Als voorbeeld noem ik U de weidediarrhee bij ons rundvee, waarbij eenlaag kopergehalte in het bloed voorkomt. Diarrhee is echter een zo veel-vuldig voorkomend verschijnsel bij ons rundvee, dat het allerminst juistis om bij de combinatie diarrhee en een laag kopergehalte van het bloedtot koperdefici??ntie of tot een voorwaardelijke koperdefici??ntie te besluiten.Ik noem U slechts de mogelijkheid van een parasitaire infectie van hetmaagdarmkanaal, een leverbotinfectie, de paratuberculose enz.Al deze aandoeningen kunnen ook gepaard gaan met een

laag kopergehaltein het bloed. Alleen een goed uitgevoerd algemeen onderzoek, waarbij differentieeldiagnostisch alle mogelijkheden worden onderzocht, kunnen ons ten aan-zien van de defici??nties in het goede spoor houden. Ook in deze gevallen heeft de praktiserende dierenarts grote behoefteaan specialisten die hem terzijde staan bij het onderzoek. Samenvattend kunnen wij zeggen, dat de werkzaamheden van de dieren-arts in de grote huisdierenpraktijk zich inderdaad sterk hebben gewijzigd.De tijd van de geheel zelfstandige practicus die uitsluitend of vrijwel uit-sluitend de consultatieve praktijk uitoefende is voorbij.Het lijkt mij niet gewaagd, om vast te stellen dat thans de werkzaamhedenvan de praktiserende dierenarts voor ongeveer de helft op het terreinvan de praeventieve diergeneeskunde liggen. Een goede praktijkuitoefening is echter ondenkbaar zonder dat de prac-ticus gebruik kan maken van

specialisten. Wij kennen echter in de diergeneeskunde geen specialisme in dezelfdevorm zoals wij dat in de geneeskunde van de mens kennen.De waarde van het dier is in de regel niet van dien aard, dat de veehouderindividueel de betrekkelijk kostbare specialistische hulp kan dragen.Toch moet deze hulp wel geboden kunnen worden, omdat deze hulp vaakniet alleen van belang is voor de enkeling, maar ook omdat deze hulpvan belang kan zijn voor de gehele veehouderij. Iedere mogelijkheid tothet vergroten van onze kennis moet worden aangegrepen.De praeventieve diergeneeskunde heeft de veehouders en de dierenartsenin contact gebracht met de Provinciale Gezondheidsdiensten. In korte tijdhebben deze Gezondheidsdiensten zich een plaats in de Diergeneeskundeveroverd. De statuten van deze Diensten openen de mogelijkheid, om al datgene tedoen wat ter bestrijding van dierziekten nuttig en

noodzakelijk is. Reedsthans hebben de meeste Diensten een aantal specialisten in dienst, diede dierenarts en de veehouders bij moeilijke gevallen terzijde staan.Het zal de taak van het Landbouwschap zijn, om deze ontwikkeling te sti-muleren en deze Diensten zodanig van geldmiddelen te voorzien, dat eenongestoorde ontplooiing gewaarborgd is. Omgekeerd zullen de dierenartsen hun individualisme gedeeltelijk prijsdienen te geven, om tezamen met de Gezondheidsdiensten te trachten de



??? moeilijke praktijkproblemen op te lossen. Alleen dan zal het mogelijk zijn, dat onze steeds toenemende kennis van dedierziekten zo effici??nt mogelijk in praktijk wordt gebracht.Wanneer wij ons steeds voor ogen houden, dat het niet alleen uit econo-mische overwegingen onze plicht is om het zieke dier te helpen of omziekten bij dieren te voorkomen, maar dat dit ook uit idie??le overvvegingenonze plicht is, zal het niet moeilijk zijn om in de toekomst de juiste wegte vinden waarop onze kennis van de Diergeneeskunde in praktijk moetworden gebracht. Het zij mij vergund, bij de aanvaarding van mijn ambt, Hare Majesteitde Koningin eerbiedig te danken voor mijn benoeming tot hoogleraar aandeze Universiteit. Mevrouw en Mijne Heren Leden van het College van Curatoren,Dat U mij hebt willen voordragen voor deze benoeming, stemt mij totgrote erkentelijkheid. Ik weet, dat de mij opgedragen taak niet eenvoudigzal

zijn te vervullen. Ik hoop er echter mijn beste krachten aan te geven. U, Mijnheer de Secretaris van het College van Curatoren ben ik dankbaarvoor de hulp en raadgevingen die U mij tot nu toe reeds gaf. Ik spreekde wens uit, dat onze samenwerking steeds van aangename aard zal mogenblijven. Hooggeleerde Dames en Heren Leden van de Academische Senaat,De vriendelijke wijze waarop Gij mij in Uw midden hebt opgenomen,stemt mij tot grote dankbaarheid. Ik hoop van harte, dat ik in Uw middenniet alleen het wetenschappelijk contact, maar ook het voor de mens zonoodzakelijke vriendschappelijke contact zal vinden. Mijne Heren Professoren van de Faculteit der Diergeneeskunde,U zult kunnen begrijpen, dat de beslissing om naar de Faculteit terug tekeren voor mij niet eenvoudig is geweest. De collegiale wijze waarop U mijonmiddellijk in Uw midden hebt opgenomen, heeft mij het gevoel gegevenweer thuis te

komen. Gaarne reken ik op U aller steun en medewerking bij het vervullen vanmijn taak. Hooggeleerde Beyers, Het feit, dat ik Uw opvolger geworden ben, legt op mij grote verplich-tingen. De wijze waarop U en Uw voorganger Wester het onderwijs in deVeterinaire Inwendige Ziekten gegeven hebben, zal niet gemakkelijk teevenaren zijn. Het feit dat ik hierbij U beider voetsporen zal mogendrukken beschouw ik als een grote eer. Hooggeleerde Van der Kaay, Mijn eerste schreden op het pad van het wetenschappelijk werk heb ikin Uw Kliniek mogen zetten. Uw geweldige werkkracht is voor mij altijdeen voorbeeld geweest. De hoge eisen die U aan de ijver en het door-



??? zettingsvermogen van Uw medewerkers stelde, zijn mij tot op de dag vanvandaag bijgebleven. Ik besef thans meer dan ooit, van hoe groot belang een dergelijke strengescholing voor de mens is. Dames en Heren leden van het personeel van de Interne Kliniek,Dc prettige wijze waarop U mij hebt ontvangen, waardeer ik ten zeerste.Ik spreek de wens uit dat ik ook in de toekomst op Uw volledige mede-werking zal kunnen rekenen. Mijne Heren Bestuursleden van de Provinciale Gezondheidsdienst voorDieren in Zeeland, Ik dank U zeer voor de vriendschappelijke wijze waarop ik in de afgelopen10 jaar met U heb mogen samenwerken. Veel hebben wij in de afgelopen jaren kunnen bereiken, niet in hetminst door Uw steeds stuwende kracht. Ik prijs mij gelukkig, dat ik opdeze wijze gedurende een gedeelte van mijn leven werkzaam heb kunnenzijn in de dienst van de georganiseerde dicrziektenbestrijding. Het is

mij een behoefte om hier, ook mede namens mijn vrouw, een enkelwoord te richten tot de Zeeuwen. Zeventien jaar hebben wij m Zeelandgewoond en wij hebben in die tijd het land en zijn bewoners leren kennenen liefhebben. Verschillende malen hebben wij van nabij meegemaakthoe de Zeeuwen hun wapenspreuk â€žLuctor et Emergo" in de harde wer-kelijkheid moesten toepassen. Met deze mooie spreuk in gedachten hoopik hier aan de Universiteit mijn taak te kunnen volbrengen. Dames en Heren Studenten in de Diergeneeskunde,Ik beschouw het als een voorrecht om in mijn verdere loopbaan regelmatigcontact te mogen hebben met jonge aanstaande dierenartsen. Ik hoop erin te slagen, U voldoende kennis bij te brengen van de Interne Genees-kunde van de grote huisdieren. Omgekeerd hoop ik, dat U er voor zult zorgen, dat de frisheid en hetidealisme van de jeugd belangrijke factoren zullen blijven in

de dagelijksegang van zaken in de Interne Kliniek. Ik dank U voor Uw aandacht.



??? From the Institute for Veterinary Bacteriology of the State University ofUtrecht (Head: Prof. A. van cier Schaaf). SEROLOGICAL STUDIES ON SOME STRAINS OF LISTERIAMONOCYTOGENES J. DONKERâ€”VOET D.V.M. Investigations were made into the possibility of a further serological sub-division of strains of Listeria monocytogenes so as to improve our under-standing of the spread of the disease. The serology of Listeria monocytogenes dates back as far as 1933, whenB u r n 1) isolated three strains from children and one strain from an adultman and found these strains to be identical. Likewise in 1933 Seastone^) studied the serological properties of elevenstrains obtained from birds, cattle, sheep and man. These strains wereserologically identical. Bacterium monocytogenes, obtained from rabbits 3)showed serological differences from these strains. Webb & Barber^) compared five strains of Listerella

monocytogenesoriginating from various parts of the world; they were unable to demonstrateunmistakable differences in antigenic properties. In 1939 Julianelle & Pons^) published a report on eight strains.They divided their strains into two types and suggested that type I mightcomprise strains from rodents, and type H strains from ruminants. Thestrains found in man were believed to be dependent on the source ofinfection. The most important contribution to the serology of Listeria monocytogeneswas made by PatersonÂ?) in 1939/1940. He investigated 54 strains,and demonstrated the presence of both H-antigens and O-antigens. Besidesthe common factor B he demonstrated three other factors (A, C andD) in the flagellar antigen. In the O-antigens he distinguished threesomatic groups, viz: a group with the factors I, II, (HI), a group withII, IV, (III) and a group V, (III). The common factor III was regardedby him as

unimportant. Paterson distinguished a total of four differenttypes, viz: Type I: factors I, II, (III) ABType H: factors I, II, (HI) BDType HI: factors II, IV, (HI) ABType IV: factors V, (HI) ABCAn important report regarding the individual components was publishedby R o b b i n s & G r i f f i n 7 8) in 1944. The same authors 9) studiedthe origin of the antibodies in the serum in response to the antigeniccomponents during the period of immunization. They found that theresponse to the individual components was determined by the stage ofimmunization. In 1953 Seeliger & Linzenmeierio) gave a survey of the casesof human and animal listeriosis reported up to that time. Serologicalreports in the literature showed that there are serological differences inListeria but that there is no essential difference between strains isolatedin man and those isolated in animals.



??? Seeliger & L i n z e n m e i e a investigated 18 strains isolated inGermany; their findings confirmed the observations made by Pater-son 6). The outline presented by Paterson was likewise confirmed by thefindings obtained by Donker-Voetn) in 24 strains isolated in theNetherlands. Seeliger ct al. 12) also made a study on the serology of 11 strains ofListeria monocytogenes isolated in France, including six strains of Type 1,four of Type IV and one atypical strain. Potelis)^ in 1955, reviewed the work done at his Institute in Halle inthe field of research on Listeria monocytogenes. His investigations covered91 strains (including 88 human strains), and revealed that Type I is mostfrequently found in Germany, viz 82 strains, one strain was of Type II,one of Type HI and seven of Type IV. Yet there are some reports in the literature which express doubt as tothe completeness of P a t e r s o n\'s outline. In 1944 VVrambyi4)

published a preliminary report on investigationsmade in order to determine the antigen structure of Listerella. The resultsobtained tend to show that several antigenic factors must be present inaddition to those described by PatersonÂŽ). Robbins & Griffin9),on the basis of an investigation into the originof the antibodies in the serum during the period of immunization,wrote; â€žwe feel that the complete picture can be obtained only by repeatedanalyses during the course of immunisation. This applies with particularforce to two additional stable components whose identity has not yet beensufficiently well established to warrant inclusion in a scheme of classific-ation. In the case of one of these components the concentration was so lowas to be undetectable on several occasions during the course of immuni-zation". In 1955 Hartwigkis) confirmed Paterson\'s findings with the aidof agglutination and precipitation reactions. In the

case of haemagglutin-ation, the specificity of which still has to be demonstrated, he saw over-lapping reactions between the Types IV and I - III.In his book entitled â€žListeriose" (1955) SeeligeriÂŽ) distinguished twosubtypes in the Type IV strains; he referred to these as subtype 4a and4b. P a t e r s o n\'s Type IV strain represented the subtype 4a, and the strainPreuss-Wuppcrtal 1071/53 the subtype 4b. Speaking about the serum against Type IV (formula V, (HI)) he statedthat "V-serum includes all Type-4 strains whether they are subtype 4a or4b. Besides a common O factor it contains another agglutinin which cannotbe removed by saturation with strain 1071/53 Preuss-Wuppertal and whichagglutinates only with 4a strains. On the other hand the O-serum of strain1071/53 contains, besides the common agglutinin, a receptor which is notremoved by absorption with Paterson\'s 4-0-antigen. This 0-factor

serumagglutinates only with 4b strains." Seeliger discussed no further details of the two subtypes in his book.He stated, however, that the known serotypes doubtless do not include allthe serologically distinct types which really exist. On the one hand theantigen formulae are merely a simplified expression of qualitative differ-ences and, on the other hand, they do not take into account quantitative



??? differences such as are found, for instance, as an important characteristic inthe antigen analysis of Brucella. There are reasons to suppose that similarquantitative differences exist in the case of Listeria also. Taking these intoaccount, however, would complicate the serology of Listeria to such anextent that further investigations in this direction have so far been omitted. PERSONAL OBSERVATIONS.Technique: The technique used in this investigation largely corresponds with thatdescribed by Paterson^). A difference from the method used inGermany lies in the use of a water bath at 45Â°C. rather than at 50Â°C. forthe O-agglutination reactions and the saturation of the 0-sera. Previousinvestigations ii) showed that both agglutination and saturation of thesera were more readily and completely effected at a temperature of 45Â°C.The nutrient medium used consisted of tryptose-phosphate broth andtryptose phosphate

agar (Difco). The antigens were adjusted at a density corresponding with M c F a r -1 a n d Nr. 3. Since adjustments were made by sight, which may entail fairlygross errors, no absolute value should be attached to the figures presented. Strains used: In 1953, 36 strains of Listeria monocytogenes were received from A.N y f e 1 d t, Denmark; these had been collected from various parts of theworld. Five strains isolated in the Netherlands in 1954 and 1955 wereadded to this group. Another strain was received from P. R o i n e, Finland.At our request H. S e e 1 i g e r, Gennany sent two strains representing thesubtypes 4a and 4b described by him. The 4a strain is the strain 5214 TypeIV of the "National Collection of Type Cultures" and the 4b strain is astrain 1071/53 Preuss-Wuppertal isolated in Germany.Table 9 gives a survey of the origin of the strains. The strains were compared with the four types of the "National

Collectionof Type Cultures", viz: strain 5349 (Type I); strain 5348 (Type II);strain 5105 (Type III) and strain 5214 (Type IV), and also with strainF4 â€” a strain received in 1950 as a Type IV strain from Miss R o b b i n s.This F4 strain proved to be identical with the strain 1071/53 Preuss-Wuppertal (4b) received from S e e 1 i g e r. Results: H-factors AB were present in 19 and H-factors ABC in 17 of the 36strains sent by N y f e 1 d t. Factors AB were found in the strain received from Finland. Factors AB were established in three and factors ABC in two of the five strains isolated in the Netherlands. The two strains received from Germany: the strain 1071/53 Preuss-Wuppertal contained factors ABC; no useful H-antigen was obtainablefrom the 5214 strain. Examination of the 0-factors demonstrated that the strains with an H-antigen formula ABC can be divided into five subtypes with different 0-factors. Antiserum against each of

these subtypes was prepared. The resultsof the saturation reactions are summarized in the following Tables, whichinclude one typical representative of each subtype. The strains of Type I and Type II, which have the same 0-factors, are



??? represented by strain 5349. Strain 5105 represents Type III strains. Thefive different subtypes of Type IV are represented in the Tables by thestrains F4, No. 10, No. 14, 5214 and No. 21. TABLE 1.Antisera Antigens Type F4 10 14 5214 21 5105 5349 F4 IVb 2560 640 640 1280 320 20 160 10 IVc 1280 1280 160 1280 320 80 0 14 IVe 640 1280 1280 2560 640 160 160 5214 IVa 160 320 320 2560 40 40 40 21 IVd 1280 80 320 80 640 40 0 5105 III 160 80 160 160 0 2560 640 5349 I & II 80 80 40 80 0 1280 1280 Results: Not all antisera against Type IV strains give significant reactions with all Type IVantigens. It is imposible to differentiate between the various types of Listeria mono-cytogenes when working with Type IV antiserum chosen at random. TABLE 2. Antiserum against strains corresponding with strain F4.antiserum strain F4 F4 F4 F4 F4 F4 saturated with 10 14 5214 21 5105 5349 antigens: F4 320 0 640

320 640 320 10 0 0 0 160 640 320 14 320 0 320 160 320 320 5214 0 0 0 20 40 20 21 ,320 0 640 0 320 320 5105 0 0 0 0 0 0 5349 0 0 0 0 0 0 Results: I\'he antiserum F4 is completely saturated by strain 14 antigen. Saturation of this serum with strain 10 still gives reactions with 14 and 21. Saturation with strain 5214 also gives reactions with 14 and 21. Saturation with strain 21 still gives reactions with 10, 14 and 5214 (weak). Consequently strain F4 possesses at least two factors which are also present in strain 14. Seelinger (16) used the term â€žfactor V" for the factor which strains IVa (5214) and IVb (F4) have in common, the other factor which is present in the antigen of F4, 14 and 21 can then be referred to as factor VI. Therefore the formule for F4 might be: (III), V, VI, ABC. TABLE 3. Antiserum against strains corresponding with strain No. 10. antiserum strain 10 10 10 10 10 10 saturated with: F4 14 5214 21 5105

5349 antigens: F4 0 0 0 640 640 640 10 320 320 0 640 640 640 14 0 0 0 640 640 640 5214 80 80 0 160 640 320 21 0 0 0 0 0 0 5105 0 0 0 0 0 0 5349 0 0 0 0 0 0 Results: Serum against strain No. 10 is completely saturated with strain 5214 antigen.



??? Scrum saturated with F4 and with No. 14 still possesses a factor which is also demon-strable in antigen 5214 (Factor VII). Table 2 .shows that the antigen of strain No. 10 contains no factor VI but docscontain factor V. Therefore the formula for strain No. 10 might be: (III), V, VII. ABC. TABLE 4. Antiserum against strains corresponding with strain No. 21. antiserum strain 21 21 21 21 21 21 saturated with: F4 10 14 5214 5105 5349 antigens: F4 0 80 0 160 320 320 10 0 0 0 0 320 160 14 80 160 0 80 160 160 5214 0 0 0 0 0 0 21 80 160 0 320 160 160 5105 0 0 0 0 0 0 5349 0 0 0 0 0 0 Results: The serum against strain No. 21 is completely saturated with strain No. 14 antigen.Scrum saturated with strain F4 still gives a reaction with strain No. 14.Strain No. 14 and strain No. 21 consequently have a factor in common, which maybe referred to as factor VIII. The antiserum against strain No. 21 contains a factor which is removed

from it byall Type IV strains but not by Type I and Type III strains. This factor still aggluti-nates the antigen of strain No. 10. Although the factor V is not demonstrable in the antigen of strain No. 21 by aggluti-nation, this factor might be included in the antiserum of strain No. 21.Table 2 has hown that strain No. 21 contains factor VI. Therefore the formula for strain No. 21 might be: (III), (V), VI, VIII. ABC. TABLE 5. Antiserum against strains corresponding with strain 5214. antiserum strain 5214 5214 5214 5214 5214 5214 saturated with: F4 10 14 21 5105 5349 antigens: " F4 0 " 0 " 320 160 320 10 640 0 640 640 640 640 14 640 640 0 640 640 640 5214 160 640 80 640 640 640 21 0 0 0 0 0 0 5105 0 0 0 0 0 0 5349 0 0 0 0 0 0 Results: Scrum 5214 was not completely saturated by any of the anti.gens. Serum saturated with strain F4 (V, VI) still gave a reaction against antigen 10,14 and 5214. Serum saturated with antigen No. 10

(V, VII) still gave a reaction against 14 and5214. Serum saturated with antigen 14 still gave a reaction against 10 and 5214.In serum saturated wath strain F4, therefore, two different factors are still present.Table 3 shows that 10 and 5214 have factor VII in common; this factor is not pre-sent in strains 14, F4 and 21. Besides this factor antiserum 5214 still contains anotherfactor which it has in common with strain 14, and which is not present in strainsF4, 10 and 21. This factor may be called factor IX.Therefore the formula for strain 5214 might be: (III), (V), VII, IX.



??? TABLE 6.Antiserum against strain No. 14. antiserum strain 14 14 14 14 14 14 saturated with: F4 10 5214 21 5105 5349 antigens: F4 0 160 160 0 320 320 10 0 0 0 0 80 160 14 320 640 80 160 320 320 5214 160 640 0 320 160 160 21 160 160 640 0 320 320 5105 0 0 0 0 0 0 5349 0 0 0 0 0 0 Results: Table 2 has shown that antigen 14 is capable of complete saturation of the antiserumstrain F4; consequently strain No. 14 should contain the same factors as F4, viz:V, VI. Table 4 has shown that strain No. 14 has a factor in common with strain 21 inaddition to factor VI (i.e. factor VIII). Table 5 has shown that strain No. 14 has a factor in common with strain 5214(Factor IX). Therefore the formula for strain No. 14 might be: (III), V, VI, VIII, IX. ABC. TABLE 7. Antiserum against strain 5105 (Type III). antiserum strain 5105 5105 5105 5105 5105 5105 saturated with: F4 10 14 5214 21 5349 antigens: F4 0 0 0 0 0 0 10 0 0

0 0 0 0 14 0 0 0 0 0 0 5214 0 0 0 0 0 0 21 0 0 0 0 0 0 5105 640 640 640 640 640 160 5349 640 640 320 640 640 0 Results: Table 7 demonstrates that strain 5105 has no factors in common with the strainsof the Type IV group. Saturation of this serum with strain 5349 (Type I) gives a reaction only with strainsof Type III. Since the strains of Type III are supposed to have the formula (III),II, IV and those of Type I the formula I, II, (III), this factor must be factor IV.The formula for strain 5105 is: (III), II, IV. AB. TABLE 8.Antiserum against strain 5349 (Type I). antiserum strain 5349 5349 5349 5349 5349 5349 saturated with: F4 10 14 5214 21 5105 antigens: F4 0 0 0 0 0 0 10 0 0 0 0 0 0 14 0 0 0 0 0 0 5214 0 0 0 0 0 0 21 0 0 0 0 0 0 5105 160 80 160 320 320 0 5349 640 640 640 640 320 320 Results: Strain 5349 likewise proves to have no antigen in common with the strains of TypeIV. Strain 5349, I, II, (III) possesses an

antigen which is not present in strain 5105II, IV, (III) ; this must be factor I.The formula for strain 5349 is: (III), I, II. AB.



??? TABLE 9. Strain No. 2No. 3No. 17No. 28No. 32No. 38No. 39No. 40No. 48No. 50No. 52No. 53No. 54No. 55No. 58P. Roine168818491998 5349 (NCTC)No. 26No. 42No. 46No. 30 5105 (NCTC)3348 (NCTC)No. 9No. 23 5214 (NCTC)No. 5No. 6No. 251071/532211252F4 No. 4No. 11No. 37No. 10No. 7No. 19No. 20No. 22No. 15No. 49No. 21No. 14 rabbit rabbit hen man man man man man man sheep cat hare fox hen hen guinea-pig hog sheep cattle man sheep man man man man man hen sheep sheep hen hen sheep man goat hen hen gerbil hen man hen hen cattle rattle shrrp hen man sheep hen Animal _ . .Species England England England USA USA Denmark Denmark Denmark Denmark Denmark Norway Norway Norway Norway Norway Finland Holland Holland Holland England N. Zealand Denmark Denmark USA England England England USA England USA USA N. Zealand Germany Holland Holland

England S. Africa England Denmark England USA USA USA USA England Denmark USA England O-Antigen Formula I, II, (III)I, II, (III)I, II, (III)I, II, (III)I, II, (III)I, II. (Ill)I, II, (III)I, II, (III)I, II. (Ill)I, II, (III)I. II, (III)I, II. (Ill)I. II, (III)I, II. (Ill)I, II, (III)I. II. (Ill)I. II. (Ill)I, II, (III)I, II. (Ill) I. II, (III) II, IV, (III)II. IV, (III)II, IV, (lU)11, IV, (III)II, IV, (III) I. II, (III) (III), (V). VII, IX(III), (V), VII, IX(III), (V), vn, IX(III), V, VI(III), V, VI(III), V, VI(III), V, VI(III), V, VI(III), V, VI(III), V, VI(III), V, vn(III), V, VII(HI), V, VII(III), V, VII(III), (V), VI, VIII â– (III), (V), VI, VIII(III), (V), VI, VIII(III), (V), VI, VIII(III), (V), VI, VIII(III), (V), VI, VIII(III), (V), VI, VIII(III), V, VI, VIII, IX Formula Type AB I AB I AB I AB I AB I AB I AB I AB I AB I AB I AB I AB I AB I AB I AB I AB I AB I AB I AB I AB I AB III AB III AB III AB III AB III BD II ABC IVa ABC IVa â€” IVa ABC IVb ABC IVb ABC IVb ABC IVb ABC IVb ABC IVb ABC IVb ABC IVc ABC IVc ABC IVc ABC IVc ABC IVd ABC IVd ABO IVd ABC IVd

ABC IVd ABC IVd ABC IVd ABC IVe Discussion : The formulae of the Type IV strains were developed on the basis of previous work



??? by Seeligcr (16), who made a subdivision of Type IV strains into Type IVaand Type IVb. It should be born in mind that the factor V of R o b b i n s & Griffin (8, 9) andof Paterson (6) corresponds with the combination V, VI in the above formulae.The Type IV strains examined can be subdivided and designated as follows: Strains corresponding with strain 5214: (III), (V), VII, IX Type IVa Strains corresponding with strain F4: (III), V, VI Type IVb Strains corresponding with strain 10: (III), V, VII Type IVc Strains corresponding with strain 21: (III), (V), VI, VIII Type IVd Strains corresponding with strain 14: (III), V, VI, VIII, IX Type IVe If these symbols are inserted in Tables 2â€”8, it is found that the factors VI, VII, VIII and IX are regularly demonstrable in the antisera and the antigens. Factor VI is found in the strains of IVTj, IVd and IVe Factor VII is found in the strains of IVa and IVc Factor VIII is found in the strains of IVd and

IVe Factor IX is found in the strains of IVa and IVe. Factor V, however does not regularly occur. In the antigen of strain No. 21 thisfactor is not demonstrable, antiserum F4 cannot be completely saturated with antigen21. The antiserum against 21 contains a factor which is removed from it by all Type IVstrains but not by the Type I and Type III strains; this might be the factor V in theantiserum. On the other hand it could be presumed that the Type IV strains have yet anotherfactor in common, which is not present in Type I and Type III strains. If this pre-sumption is correct, however then a reaction with all Type IV antigens should beseen after saturation of antiserum Type IV with strains of Type I and Type III.This is not the case, and it is therefore simplest to presume that strain No. 21 likewisecontains factor V, if only to such a small extent as not to be demonstrable in theantigen. The question may be raised whether factor

V does in fact exist, or whether thecommon factor III is involved here. Investigations made byRobbins & Griffin(8, 9) have shown that factor III in the various strains varies in its response to heat;in the case of immunisation of rabbits with stable antigens antibodies against thisfactor develop irregularly. Yet the presumption that factor III and V are in realitya common factor cannot be correct because there exists a common reaction betweenthe strains of Type I, III and IV. This reaction disappears following mutual satu-ration. If F4 serum is saturated with No. 21 antigen, then a factor remains in theserum. This factor however does not react with antigens of Type I and III, andcannot be factor III. It is therefore probable that there are two factors, viz: One incommon with strains of Types I and III, and another which occurs in the strainsof Type IV. Tables 2 and 3 show that factor V occurs in a slight degree in the antigens of

strainscorresponding with 5214. In table 3 the 21 antigen is incapable of removing factorV from the No. 10 antiserum. Table 5 shows that the antiserum 5214 should posses factor V because saturation withstrain 21 still gives a reaction with the F4 strain, which is not the case after satu-ration w"ith F4, 10 or 14. Table 6 shows that the antiserum No. 14 contains only a slight amount of factor V,which can be removed by antigen of the strain 21. The strains of Types I and IIIdo not remove this factor, and a reaction with strain No. 10 still takes place. Thestrain 14 antiserum must therefore contain factor V, even if only in a small amount.Not less than five different subtypes were distinguishable among the small numberof strains investigated. (22 belonging to Type IV). It seems probable that furtherinvestigation on a larger scale will reveal several other subtypes in addition to thesefive.



??? Subsequent investigation of 34 strains of Listeria monocytogenes Type IV isolatedin the Netherlands showed that 32 of these strains were of the IVb Type, 1 was ofthe IVa Type and 1 of the IVc Type. The number of strains investigated is too small to warrant conclusions on the basisof Table 9 as regards the occurence of certain types in certain animal species or incertain districts; these questions can only be solved by a more comprehensive inves-tigation. Summary: Serological investigations were made into the group Listeria monocytogenes strainsoriginating from various parts of the world. The investigations showed that Type IVstrains can be subdivided into at least five different subtypes, designated as follows: Type IVa; (III), V, VII, IX .ABCType IVb: (III), V, VI ABC Type IVc: (III), V, VII ABC Type IVd: (III), (V), VI, VIII ABCType IVe: (III), V, VI, VIII, IX ABC The factors III en V may irregularly occur in the antigen and

the antiserum.Samenvatting: Een serologisch onderzoek werd ingesteld naar stammen van Listeria monocytogenes,afkomstig uit verschillende delen van de wereld. Bij dit onderzoek bleek, dat het mogelijk is de stammen, die tot Type IV behorenonder te verdelen in minstens 5 groepen. Deze groepen kunnen worden aangeduid met de volgende symbolen: Type IVa: (III), (V), VII, IX ABC Type IVb: (III), V, VI ABC Type IVc: (III), V, VII ABC Type IVd: (III), (V), VI, VIII ABC Type IVe: (III), V, VI, VIII, IX ABC De factoren III en V kunnen onregelmatig in het serum en in het antigeen voor-komen. R?Šsum?Š: Une analys?Š s?Šrologique a ?Št?Š faite de souches de Listeria monocytogenes isol?Šes dansdes diverses parties du monde. Cette recherche a montr?Š que c\'est possible de subdiviser les souches de List?Šriamonocytogenes de Type IV en au moins 5 groupes diff?Šrents.Ces groupes peuvent ??tre indiqu?Šs par les

symboles suivants: lypc IVa: (III, (V), VII, IX ABCType IVb: (III), V, VI ABC Type IVc: (III), V, VII ABC Type IVd: (III), (V), VI, VIII ABCType IVe: (III), V, VI, VIII, IX ABC Les facteurs III et V ne se trouvent qu\'irr?Šguli?¨rement dans le s?Šrum et dans l\'anti-gcne. Zusammenfassung: Eine serologische Untersuchung von St?¤mme der Listeria monocytogenes, isoliert inverschiedenen Teile der Welt, ist angestellt worden. Es zeigte sich, dass es m??glich ist, die St?¤mme von Listeria monocytogenes Typ IVin wenigstens 5 Gruppen zu unterteilen.



??? Die Gruppen k??nnen mit den folgenden Symbols bezeichnet werden: Typ IVa: (III), (V), VII, IX ABCTyp IVb: (III), V, VI ABC Typ IVc: (III), V, VII ABC Typ IVd: (III), (V), VI, VIII ABCTyp IVe: (III), V, VI, VIII, IX ABC Die Faktoren III and V k??nnen unregelm?¤ssig im Serum und im Antigen vorhandensein. REFERENCES 1. BURN, C. G. (1933/34) Proc. Soc. Exp. Biol. and Med. 31, 1095. 2. SEASTONE, C. V. (1935) Journ. of Exp. Med. 62, 203. 3. MURRAY, E. G. D., WEBB, R. A. and SWANN, M. B. R., 1926, Journ. ofPath, and Bact. 29, 407. 4. WEBB, R. A. and BARBER, M. (1937) Journ. of Path, and Bact. 45, 523. 5. JULIANELLE, L. A. and PONS, C. A. (1939) Proc. Soc. Exp. Biol, andMed. 40, 364. 6. PATERSON, J. S. (1939) Journ. of Path, and Bact. 48, 25; (1940) Journ. ofPath, and Bact. 51, 427. 7. ROBBINS, M. L. and GRIFFIN, A. M. (1944) Journ. of Immunol. 48, 63. 8. ROBBINS, M. L. and GRIFFIN, A.

M. (1945) Journ. of Immunol. 50, 237. 9. ROBBINS, M. L. and GRIFFIN, A. M. (1945) Journ, of Immunol. 50, 247. 10. SEELIGER, H, und LINZENMEIER, G, (1953) Zeitschr, f??r Hygiene undInfektionskrankheiten 136, 335. 11. DONKER-VOET, J. (1954) Tijdschr. voor Diergeneesk. 79, 743. 12. SEELIGER, H. und LINZENMEIER, G. (1955) Ann. de ITnstitut Pasteur88, 127. 13. POTEL, J. (1955) Archiv f??r Hygiene und Bakt. 139, 245. 14. WRAMBY, G. O. (1944) Skand. Vet. Tidskr. 34, 277. 15. HARTWIGK, H. (1955) Deutsche Tier?¤rztl. Wschr. 62, 322. 16. SEELINGER, H. (1955) â€žListeriose". Johann Ambrosius Barth, Lepizig. 17. BOEKELS, H. (1950) Diss. Glessen.



??? Uit het Instituut voor Tropische en Protozoaire Ziekten, Facuheit derDiergeneeskunde, Utrecht. (Directeur: Prof. Dr. F. C. Kraneveld) en HetRijksinstituut voor de Volksgezondheid, Utrecht, Laboratorium voorZo??nosen en Pathologische Anatomie (Hoofd: Dr. A. Clarenburg). SALMONELLA INFECTIES BIJ DIEREN OP ARUBA(NEDERLANDSE ANTILLEN) i)door P. SUTMOLLER2) en E. H. KAMPELMACHER III. SALMONELLA-DRAGERS ONDER AUTOCHTHONEGEITEN, SCHAPEN en VARKENS. Nadat was aangetoond, dat Salmonellosis een der belangrijkste oorzakenwas van onder ge??mporteerde runderen waargenomen ziekte- en sterf-gevallen en in aansluiting daaraan tevens het bewijs was geleverd, datonder deze dieren, evenals onder ge??mporteerde geiten, niet zelden Salmo-nella-dragers voorkwamen^), lag het voor de hand om te controleren ofook onder het autochthone vee Salmonella-dragers

aanwezig waren. Hier-toe kon in de tweede helft van 1955 worden overgegaan, waarbij meren-deels gebruik werd gemaakt van dieren, die aan het abattoir ter slachtingwaren aangeboden. Daarnaast was het mogelijk om enkele koppels varkenste onderzoeken. De omstandigheden dwongen om de controle grotendeelste beperken tot een onderzoek der darminhoud, waarvoor de materialenverkregen werden, hetzij door afstrijken van enkele gedeelten van hetdarmslijmvlies, dan wel door rectaal-tamponade. Gewerkt werd volgenshet in de eerste mededeling van deze reeks vermelde schema.In totaal konden 179 slachtdieren in het onderzoek worden betrokken.De daarbij verkregen resultaten zijn in Tabel I vastgelegd, terwijl de ge-vonden Salmonella-typen in Tabel II zijn genoteerd. Tabel I. Onderzoek van inheemse slachtdieren op Salmonella. Diersoort aantalonderzochtedieren Salmonella- po.sitief

percentagepositievedieren Geiten 63 8 12 Schapen 11 2 18 Varkens 105 16 15 Onder de onderzochte dieren was het aantal dragers aanzienlijk. De kans,dat een deel der besmettingen zou berusten op een infectie door ingevoerde Bijzondere dank zij betuigd aan de Stichting Wetenschappelijk OnderzoekSuriname-Nederlandse Antillen (WOSUNA), welke door een subsidie de moge-lijkheid tot dit onderzoek opende.Destijds Hoofd van de Veterinaire Dienst, Aruba.Sutm??ller en Kampelmacher, T.v.D., deel 82, afl. 9, pag. 291.



??? dieren, is niet uitgesloten, aangezien niet zelden ter slachting ingevoerdedieren aan de koppels op Aruba worden toegevoegd.Wat betreft de varkens konden, behalve geslachte dieren, ook koppelsvan enige bedrijven worden onderzocht. Op twee hiervan bleef â€” niette-genstaande verrichte entingen tegen varkenspest â€” sterfte voorkomen. He-morrhagische enterititis, â€žboutons" op de ileocaecaalklep en bloedingenin nierbed en pyelum waren hierbij de meest voorkomende afwijkingen.Op een der bedrijven werd ?Š?Šn ziek dier nauwkeurig bacteriologischonderzocht, waarbij uit de organen en de darminhoud S. manhattan enS. havana werden ge??soleerd (controle van in totaal 4 subculturen). Vanhet andere bedrijf werden 7 varkens door middel van rectaaltamponadconderzocht, hetgeen leidde tot onderkenning van niet minder dan 6 dra-gers. Van elke verkregen primaire kweek werden twee subculturen ge-

typeerd; 2x werd uitsluitend S. havana gevonden, 3x S. Oranienburg, terwijllx de combinatie S. newport en S. anatum werd vastgesteld.Enkele varkens, die door dit bedrijf gekocht werden van de Gouverne-ments Boerderij (zie verder), stierven alle binnen ongeveer een week,\\yaarbij verschijnselen van hemorragische darmontsteking en polyarthri-tis op de voorgrond traden. Een der cadavers kon bacteriologisch wordengecontroleerd, waarbij uit de darminhoud S. Oranienburg en uit het vochtvan de aangetaste gewrichten S. anatum werd verkregen (typering vanslechts ?Š?Šn subcultuur). Dat bij het tweede koppel meer typen werden gevonden dan bij het eerste,kan wellicht verklaard worden door de wijze van voeding. Terwijl namelijkop het eerste bedrijf in hoofdzaak afval van een bakkerij als voedsel werdbenut, kregen de dieren op het tweede voornamelijk slachtafval van hetabattoir. Onder deze groep was het

percentage Salmonella-dragers zeerhoog, zodat een voedselinfectie, door slachtafval, voor de hand lag. Dit vindtbovendien steun in de resultaten, welke verkregen werden op de Gouver-nements Boerderij, waarvan de volwassen melkkoeien en varkens, resp.6 en 15 stuks, doormiddel van rectaaltamponadc werden gecontroleerd enwaarbij het gehele onderzoek negatief uitviel. Dat hierin geen bewijs is tezien, dat het desbetreffende bedrijf geheel vrij van Salmonella zou zijn,spreekt vanzelf (trouwens bij een varken, dat ter slachting werd aangebo-den, kon uit de darminhoud S. manhattan worden gekweekt), doch zeker isde frequentie van het voorkomen van Salmonella hier aanmerkelijk lagerdan op het bedrijf, waar de dieren met slachtafval werden gevoederd. Hier-bij kan worden aangetekend, dat voor de runderen \\ an de GouvernementsBoerderij gedurende 3 ?¤ 4 maanden steeds volop gras ter beschikking

stond,terwijl in de droge tijd ge??nsileerde â€žkleine ma??s", gecombineerd met uitNederland ge??mporteerd krachtvoer, werd verstrekt. De varkens kregenNederlands varkensmeel, aangevuld met een hoeveelheid ensilage.Om smetstofverspreiding door slachtafval zoveel mogelijk te voorkomenis het ten zeerste gewenst om dit voor varkensvoeder vrij te geven materiaaltevoren aan een dusdanige behandeling te onderwerpen, dat de daarinaanwezige kiemen worden gedood. Het resultaat van het onderzoek betreffende de typering der ge??soleerdeSalmonella-stammen is samengevat in Tabel H, waaruit moge blijken,dat bij autochthone schapen, geiten en varkens diverse Salmonella-typenwerden gevonden.



??? Tabel II. Bij autochthoon vee ge??soleerde Salmonella-typeni). Geit2) Schaap3) Varken^) S. arechavaleta X S. saint paul X S. typhi murium X S. Oranienburg X X 0 S. manhattan 0 S. newport O S. glostrup X X S. panama X S. muenster X S. anatum X 0 .S. canoga X X S. abaetetuba X .S. havana ÂŽ S. carrau X X X = bij slachting\'^) O = op bedrijf) 0 = bij slachting en op bedrijft) Salmonella types isolated from autochthone cattle in Aruba Bei autochthonem Vieh isolierte Salmonella-yypen Types de Salmonella isol?Šs de b?Štail autochtone Tipos de Salmonella aislados de ganado aut??ctono Goat â€” Ziege â€?â€” Ch?¨vres â€” Cabras Sheep â€” Schaf â€” Mouton â€” Carneros Pig â€” Schwein â€” Porc â€” Cerdos At slaughtering â€” Beim Schlachten â€” Abattoir â€” MataderoAt farms â€” Auf dem Hof â€” Exploitation â€” Hacienda At slaughtering and at farms â€” Beim Schlachten und auf dem Hof â€” Abattoiret

exploitation â€” Matadero y hacienda IV. ENIGE GEGEVENS OVER HET VOORKOMEN VANSALMONELLA-DRAGERS BIJ HONDEN EN KATTEN. Naast geiten, schapen en varkens konden in het onderzoek naar het voor-komen van Salmonella-dragers onder de huisdieren op Aruba, ook hondenen katten worden betrokken. Dit kon in verband met andere werkzaam-heden slechts op bescheiden schaal geschieden, terwijl ook het aantal tecontroleren subkweken \\ an de op selectiefplaten gegroeide kolonies diendete worden beperkt. Desniettegenstaande komt een vermelding der verza-melde gegevens gewenst voor, aangezien hierover tot heden voor Arubaniets bekend is. Afhankelijk van de omstandigheden werden hetzij afstrijken van darm-slijmvlies, dan wel door rectaaltamponade verkregen materialen, vooronderzoek gebruikt. De kweek geschiedde volgens de in de vorige afleveringvermelde methode. Hoewel

slechts een gering aantal dieren kon worden gecontroleerd, zijndeze desniettemin in 4 duidelijk omschreven groepen in te delen, indien alsbasis hiervoor contact met het abattoir en dus de mogelijkheid van het op-nemen van besmet voedsel wordt genomen. Hij de eerste groep ging het om 9 honden en 8 katten van verschillendeeigenaren, welke dieren om een of andere reden ter behandeling werdenaangeboden. Uit 3 honden en 1 kat kon Salmonella worden ge??soleerd.De tweede groep bestond uit 4 jonge katten uit twee nesten, die aan een



??? besmettelijke ziekte lijdende waren en door de eigenaren â€” zonder resul-taat overigens â€” met aureomycine waren behandeld. Vermoedelijk washierbij de bekende â€žkatteziekte" (enteritis pseudomembranosa infectiosa)in het spel; hierop wezen althans de afwijkingen, welke bij \'de sectiewerden gevonden. Uit alle vier dieren kon Salmonella worden ge??soleerd,??e dieren van groep III, 6 honden en 2 katten, waren â€žzwervers", die â€”azend op slachtafval â€” geregeld het terrein van het abattoir bezochten.Zij werden tijdens hun strooptochten doodgeschoten. Bij 3 honden en 1kat viel het onderzoek op Salmonella positief uit. Groep IV omvatte: a) 3 honden uit de voorraad proefdieren, welke ophet abattoir werd aangehouden en waarvan het voedsel voornamelijk uitslachtafval bestond en b) ?Š?Šn der katten van het slachthuis, die vrij rond-liep en grotendeels in eigen onderhoud voorzag. Uit alle vier dieren

werdSalmonella gekweekt. Een overzicht der resultaten is in Tabel I gegeven, waarin tevens de ge-vonden typen zijn vermeld. Speciale aandacht verdient hierbij de â€žabat-toir-kat". Dit dier werd drie maal rectaal getamponneerd, hetgeen 3 maalSalmonella-culturen leverde. Hiervan werden 11 subkweken getypeerd,waaronder niet minder dan 5 typen aanwezig bleken. Tabel I H .?? 1 i< (2 5 ^ ?? > ??.f < 3 & e u e n v^ Â§ I. Onder-controle hond 9 3 R 2 a. S. panama der eigenaren R 1 b. S. Oranienburg staande dieren. S 4 c. S. typhi murium &S. anatum kat 8 1 R S. anatum II. Pati??nten, kat 4 4 S 4 alle S. lijdende aan typhi murium â€žkatteziekte". III. â€žZwervers", hond 6 3 S 1 a. S. anatum het terrein van s 3 b. S. Oranienburg het slachthuis S. manhattan bezoekend. S 3 c. S. anatum kat 2 1 s S. typhi murium &S. Oranienburg IV. Dieren, aan- hond 3 3 s 3 a. S. anatum gehouden, dan wel R 1 b. S. anatum

thuisbehorend op s 5 c. S. glostrup. het abattoir S. anatum &S. havana kat 1 1 3x R 11 S. arechavaletaS. derby, S. OranienburgS. anatum &S. havana S = Sectie 354 R = Rectaaltamponade



??? Dat bij honden en katten op Aruba frequent Salmonella-dragers voor-komen, staat door dit onderzoek wel vast. Het feit, dat geen der dieren, die met slachtafval waren gevoed, vrij vanSalmonella bleek en dat deze alleen reeds bij eenvoudig onderzoek alsdragers konden worden onderkend, vormt een sterke aanwijzing voor eenbesmetting door slachtafval. Gezien het gevaar, dat hieraan uit een oogpunt van volksgezondheid ver-bonden kan zijn, verdient het steriliseren van slachtafval en het afsluitenvan het abattoir door middel van een deugdelijke omheining aanbeveling.Evenals dit in voorgaande mededelingen geschiedde, zijn de resultaten vanhet bacteriologisch Salmonella-onderzoek, gegroepeerd naar typen, in TabelII vastgelegd. Tabel III. Bij honden en katten op Aruba ge??soleerde Salmonella-typeni) Salmonella-typen^) hondÂŽ) kat^) S. arechavaleta X S. derby X S. typhi murium X X S. Oranienburg X X S.

manhattan X S. glostrup X S. panama X S. anatum X X S. havana X X Salmonella types isolated from dogs and cats in Aruba.Bei Hunden und Katzen auf Aruba isolierte Salmonella-Typen.Types de Salmonella isol?Šs de chiens et chats ?  Aruba.Tipos de Salmonella aislados de perros - gatos en Aruba. Salmonella types â€” Salmonella-Typen â€” Types de Salmonella â€” Tipos deSalmonella Dog â€” Hund â€” Chien â€” PerrosCat â€” Katze â€” Chat â€” Gatos Samenvatting: Bij een ori??nterend onderzoek werden bij op Aruba aanwezige inheemse schapen,geiten en varkens de in Tabel II vermelde Salmonella-typen gevonden.Bij een onderzoek naar het voorkomen van Salmonella-dragers onder honden enkatten op Aruba werden 16 van 33 dieren besmet gevonden. Negen verschillendeSalmonella-typen konden worden onderkend (Tabel III). Het onderzoek leverde eensterke aanwijzing, dat in slachtafval een

ernstige bron van infectie is gelegen. Summary: The Salmonella types presented in Table II were found in the course of check forevidence of the condition among indigenous sheep, goats and pigs on Aruba.An investigation into the incidence of Salmonella carriers among the dogs and catsof Aruba showed that 16 out of 33 animals were infected. Nine different types ofSalmonella were distinguished (Table III). The investigation revealed suggesting thatslaughterhouse offals constitute a serious source of infection. Zusammenfassung: Bei einer orientierenden Untersuchung wurden bei auf Aruba vorhandenen ein-



??? heimischen Schafen, Ziegen und Schweinen die in Tabelle II erw?¤hnten Salmonella-Typen gefunden. Bei einer Untersuchung nach dem Auftreten von Salmonella-Tr?¤gern unter Hundenund Katzen auf Aruba wurde festgestellt, dass 16 von den 33 Tieren infiziert waren.Es konnten neun verschiedene Salmonella-Typen erkannt werden (Tabelle III). Beider Untersuchung ergab sich eine starke Anweisung, dass Schlachtabf?¤lle einen ge-f?¤hrlichen Infektionsherd bilden. R?Šsum?Š: Une enqu??te conduite ?  titre d\'orientation a permis de d?Šcouvrir chez les moutons,ch?¨vres et porcs autochtones, les types de Salmonella indiqu?Šs ?  la table II.Une enqu??te destin?Še ?  d?Šcouvrir la pr?Šsence de Salmonella chez des chiens et chatsd\'Aruba, a permis de constater 16 cas de b??tes contamin?Šes parmi les 33 examin?Šes.Neuf types diff?Šrents de Salmonella ont pu ??tre discrimin?Šs (table III). Les recherchesont

montr?Š tr?¨s distinctement que les d?Šchets d\'abattoir forment une source d\'infections?Šrieuse. Resumen: En una investigaci??n de orientaci?´n se descubrieron en carneros, cabras y cerdosaut?´ctonos existentes en Aruba, los tipos de Salmonella indicados en la tabla II.La investigaci??n relativa a la presencia de Salmonella en perros y gatos de .Aruba,permitio descubrir 16 animales contaminados entre los 33 examinados. Neuve tiposdistintos de Salmonella pudieron discriminarse (tabla III). La investigaci??n permiti??comprobar insistenternente que los desperdicios de rnatadero constituyen un focosevero de infecti??n. Gaarne betuigen wij onze dank aan Mejuffrouw L. M. van Noorle Jansen, med.analyste bij het Rijksinstituut voor de Volksgezondheid, Utrecht, voor de vele enbelangrijke werkzaamheden tijdens deze onderzoekingen verricht. Paardevlees gegeten hebben.Haasvreten. Bang, bevreesd worden, zich

terugtrekken, in zijn schulp kruipen. De onderstelling is,dat men door het eten van haas of hazevlees eigenschappen van de haas (in dit gevalbloheid, lafhartigheid) in zich opneemt. Zo zegt men van ongedurige, woelige knapen,dat zij paardevlees gegeten hebben; het paard is, gelijk men weet, een zeer zenuw-achtig dier. De Fransen zeggen evenzo: il a mang?Š de la biche blanche, van iemanddie altijd in beweging is â€žpar allusion a l\'humeur errante et vagebonde de la biche".Achillis at leeuwenmerg, en thans nog gebruiken in sommige plaatsen van Grieken-land de bruid en bruidegom een duif of een haan; de eerste is het symbool der ver-liefdheid, de tweede dat der mannelijkheid. Vergelijk in Zuidnederlands dialect: hijheeft van \'nen vos (of vossepoten, vossesteerten) gegeten, d.i. hij is slim. Voeding 15-6-\'56. Melk op de wijn is (kwaad) venijn. Het is zeer schadelijk na wijn melk te drinken. Een oude, op practische

ervaringberustende gezondheidsregel; vermeld bij Goedthals (anno 1568) en bij De Brunein de vorm â€žWijn op melck is goed voor elck; Maer melck op wijn, dat is fenijn". Voeding 15-6-\'56.



??? VRAAG EN ANTWOORD Hartblok?VRAAG No. 6: Onlangs werd ik in consult geroepen bij een paard van Belgisch ras, oud 4 jaar en8 maanden drachtig, hetwelk volgens de anamnese tijdens het werk zo nu en danzou neervallen, soms enkele keren per dag, dan weer in een gehele week geheel niet.Op 15 maart nu werd dit dier mij gedemonstreerd. Pols, temperatuur, eetlust warenv????r het onderzoek normaal. Het dier had \'s morgens (9.00 uur) reeds een val ge-maakt en was toen op stal gezet. De demonstratie had plaats te 14.00 uur. Het dierv/erd aangespannen voor een belaste slede. Na Â? 5 meter matig trekken viel hetpaard zijdelings neer, maar stond ogenblikkelijk weer op, zonder dat bewustzijns-onderbreking was opgetreden. Hartfrequentie en eetlust waren ook na deze gebeur-tenis normaal. Cornage, evenals hartblok, is uitgesloten. ANTWOORD: Het antwoord op deze vraag kunnen wij moeilijk geven,

zonder het paard te hebbenonderzocht. Het zou kunnen zijn, dat het paard een stoornis heeft in het centrale zenuwstelsel,hoewel het vreemd is, dat er dan geen andere verschijnselen te vinden zijn.De vraagsteller meent, dat hartblok uitgesloten is. Het ziektebeeld wijst er echterw?¨l op. Zonder nader onderzoek is ook dit niet uit te maken. â€žStiff lamb disease".VRAAG No. 7: Op de Zuidhollandse eilanden komt onder jonge lammeren een ziekte sporadisch voor,die overeenkomst vertoont met de in de U.S.A. beschreven â€žstiff lamb disease".Komt deze ziekte ook elders in Nederland voor, en wat is hier te lande de aange-wezen therapie? ANTWOORD: Onder â€žstiff lamb disease" wordt in de Verenigde Staten van Noord-Amerika eenziekte verstaan die veroorzaakt wordt door een Vitamine E.-defici??ntie.De ziekte treedt op bij jonge lammeren, die nog bij de moeder zuigen. Eerst krijgende lammeren een stijve gang, ze

zijn snel vermoeid en liggen veel. De eetlust is eerstnog goed, later wordt deze slechter; de lammeren kunnen niet meer staan en gaandood. In de spieren komen grijswitte haarden voor, die macroscopisch te zien zijn. Onderhet endocard zijn ook dergelijke laesies te zien. Microscopisch is te zien, dat de spiervfzelen gedegenereerd zijn, waarbij fibreusweefsel is gevormd. Er is weinig cel-infiltratie, hoogstens zijn er wat monocyten.Chemisch zou er meer calciumfosfaat in de aangetaste plaatsen aanwezig zijn.Bij lammeren van schapen die gevoerd worden met alfalfahooi en bonenpiksel komtde ziekte meer voor dan bij de lammeren van schapen, die grashooi krijgen enbijgevoerd worden met gerst en haver enz. Onderzoekers van de Cornell University hebben aangetoond dat de melk van demoeders van aangetaste lammeren een laag tocoferol-gehalte had.Het bijvoeren van tocoferol aan de moeders had geen invloed op het

voork??menvan de ziekte bij de lammeren. Vreemd is het dat de rantsoenen met alfalfa niet minder tocoferol bevatten dan derantsoenen met grashooi. Toch hadden de schapen in de koppels gevoerd met alfalfa en bonen een lager toco-ferol-gehalte in de melk. Mogelijk speelt de vorm waarin het tocoferol in het voeder aanwezig is een rol,n.1. het alpha, b?¨ta, gamma of delta tocoferol.



??? Ingezonden: Zoals stellig ook de bedoeling der redactie van ons Tijdschrift is, trekt de rubriekâ€žVraag en Antwoord" de belangstelling, die deze rubriek voor de praktijk verdient.Naar aanleiding van het antwoord op vraag no. 4 {T.v.D. 15-4-\'57, pag. 276), zou ikechter graag een opmerking willen maken, die als opbouwende critiek bedoeld is.Het antwoord vind ik n.1. wat vaag en zwak. Er wordt met het overvloedig gebruikvan het woord â€žkan" te veel ruimte gelaten. Volgens ervaren paardenpractici geeftde oestrus der merie pers?Š diarree bij het veulen, zodat normaal het veulen op om-streeks de 9e dag na de partus diarree zal vertonen. Wanneer deze diarree niet op-treedt maakt men zich zelfs ongerust daar het veulen dan mogelijk koorts heeft.Wellicht is dit iets overdreven, maar benadert het toch meer de praktijk.In Uw antwoord staat: Het is dus mogelijk, dat het jonggeboren dier met zijn nogzo labiele maag-

darmstelsel op die veranderingen met diarree reageert.Hierbij zou dan aanvullend gezegd kunnen worden, dat het inderdaad ook normaliteroptreedt. Of is dit vol.gens U niet het geval? \'s-Hertogenbosch. J. M. WIJSMULLER Inzender ziet bij zijn opmerking over de redactie van het antwoord over het hoofd,dat de vraag ????k in de â€žkan"-vorm werd gesteld. Dit is een bewijs, dat ook dezevragende collega voorzichtig tast naar een antwoord op het gegeven probleem. Alshet voor hem zo evident was geweest zou nimmer de vraag zijn gerezen.Bovendien zal inzender in zijn praktijk bemerken, dat er in de diergeneeskunde veelmogelijkheden zijn, die niet met zekerheid te voorspellen zijn, zodat voorzichtigheidbij het stellen van een mening geboden is. Overigens is het v????rkomen van diarreebij het veulen niet alleen tijdens de eerste, maar ook tijdens elke volgende oestrus â€”de oorspronkelijke vraagstelling ging over

het geheel en niet over de eerste oestrus â€”streeksgewijs verschillend: de ervaring van een collega, die jarenlang in een groot ge-bied met zeer veel koudbloed-fokkerij heeft gepraktiseerd, is, dat 20â€”30% van deveulens in bedoelde tijd diarree heeft; een ervaren collega in een andere streek vanons land vindt 80% het juiste cijfer, terwijl de inzender â€žpers?Š" schrijft.Het woordje â€žkan" is dus in feite niet misplaatst en van een normaliter optreden vandiarree mag niet worden gesproken. Een flinke diarree zal eerder een reden tot ongerustheid kunnen zijn dan het uit-blijven ervan: een â€žmogelijk" aanwezige koorts zal op een meer typische wijze doorhet jonge dier worden gedemonstreerd dan alleen door het uitblijven van diarree. REDACTIE Eieren kiezen voor zijn geld. Eigenlijk in plaats van het geld dat men vordert of te vorderen heeft, eieren, d.i.naar de vroegere opvattingen en toestanden, dingen van weinig

waarde, kiezen; bijuitbreiding: zich met minder tevreden stellen dan men aanvankelijk eiste, om althansiets te krijgen. De schaarste van het geld was in Friesland onder Karei V zo groot,dat men hierin voorzag door met eieren te betalen; 32 eieren golden een stuiver. Hetwassen van de hoofddoeken der rijke boerinnen kostte ?Š?Šn ei. In het Engels betekent â€žto take eggs for (one\'s) money" een slechte ruil doen; ver-gelijk: f??r alte Schuld nimmt man auch Bohnen- (of Hafer) stroh; Kleingeld nehmen;Frans: d\'un mauvais d?Šbiteur et payeur prends paille et foin pour ton labeur. Voeding 15-6-\'56.



??? REFERATENDiversen Weitere Ergebnisse ??ber die Operation zur Flugverminderung beim Zoo- und Park-gefl??gel. E. Tratnig-Frankl. Wien. Tier?¤rztl. Monatssrhr., Jhrg. 43, IQ.\'ifi,Heft 12, S. 814â€”818. Het amputeren van de vleugel in het carpaalgewricht, luxatie van het elleboog-gewricht, neurectomie van de N. Radialis, brengen veelal niet het gewenste resultaatof geven de dieren een zeer geschonden aanblik. Daarom wordt een methode beschreven, waarbij distaal van het carpaalgewricht hetmetacarpale gedeelte wordt weggenomen. De duimvleugel, die bij diverse siervogels grote veren draagt, wordt gespaard en be-dekt de amputatiestomp, zodat het uiterlijk van de vogels niet geleden heeft.Bij hoenderachtigen is het metacarpale deel te slecht ontwikkeld en daarom vermin-dert amputatie het vliegvermogen onvoldoende. G. H. B. TEUNISSEN Farmacologie Chloorprotnazine in de diergeneeskundige

praktijk. A report on the use of Chlorpromazine Hydrachloride in domestic animals. S. E. T r O u g h t o n, G. N. G o u 1 d en J. A. A n d e r s O n. The Veterinary Record, Vol. 67, 195.5, No. 49, 903. Chloorpromazine (largactil, megaphen) is een phenothiazine-derivaat en is verwantaan phenargan. Het wordt gebruikt in de anesthesie en phychiatrie wegens zijn depressieve werkingop de middenhersenen (braak- en warmtecentrum), op het centrale zenuwstelsel, metinbegrip van het autonome zenuwstelsel en op de hypofysis. De antishockwerking berust op een vaso-dilatatorische werking, waardoor anoxemiewordt voorkomen. Ook heeft Chloorpromazine een locaal anestheserende werking. ,Ms contra-indicaties gelden depressietoestanden van o.a. de hersenen, (ook wanneerdit tengevolge van andere anesthetica is) en lever- en longaandoeningen.In de kliniek wordt gebruik gemaakt van de sedatieve werking; excitatie

en aan deandere kant suf zijn, treden niet op. Als indicaties gelden dus epileptiforme aanvallen, jeuk, pijn, hysterie en angst-neurose bij pseudo-graviditeit en oestrus. Als dosering bij deze toestanden geldt 4 mg./kg per os en 2.5 mg./kg intramusculairof intraveneus. â€?Ms premedicatie bij anesthesie kan largartil gebruikt worden bij oude dieren,koortsende dieren, bij dieren met toxische verschijnselen, met verschijnselen van deschildklier en bij ge??xciteerde dieren. Zijn invloed op spierverslapping op slijmafscheiding en op excitatie tijdens het ont-waken, is zeer gunstig. Het kan intraveneus of intramusculair voor dit doel worden toegediend; na delaatste wijze van toedienen moet 40 minuten gewacht worden met toedienen vanhet anestheticum. Tntuberen is meestal mogelijk na het toedienen van largactil. Van de barbituraten is slechts 40% nodig na het toedienen van largactil; van de gas-vormige nog minder, (andere

gegevens in de literatuur bevestigen deze meningniet. ref.). Als dosering geldt 2.5 mg./kg; ook als inleiding voor locale anesthesie is het goedte gebruiken. Dit middel kan dus van belang zijn zowel in de grote als kleine huisdierpaktijk. G. H. B. TEUNISSEN



??? Voedingsmiddelenhygi??neHand- of machine melken? Beitrage zum Studium des Milchentzuges beim Rind. G. Blau. Z??chtungskunde 28(1956) 8 (sept.), 346-370. In een vorig artikel (waarvan een referaat werd opgenomen in het T.v.D. van15 jan. \'57 op pag 58) toonde Blau aan, dat er een positieve correlatie bestaat tussende melksnelheid en het vetgehalte van de gewonnen melk als de dieren met demachine werden gemolken. Hij heeft echter ook soortgelijke proeven uitgevoerd waar-bij de koeien door een prima ervaren handmelker werden gemolken. In de eersteplaats molk hij daartoe 5 koeien de ene dag beide keren vlot (d.w.z. binnen 10 min.,gem. in 8 min. 48 sec.), de andere dag langzaam (d.w.z. binnen 13 min., gcm. 12min. 36 sec.). Als de koeien snel gemolken werden, gaven ze 0,2 kg melk, 26 gramvet en 0,36% vet meer. Vergeleek men de tweede vlotte melking met de tweedelangzame melking,

omdat het mogelijk was, dat bij de eerste vlotte melking nog watextra melk en vet verkregen zou kunnen worden, die bij de voorafgaande langzamemelking in de uier was achtergebleven, dan bedroeg bij vlot melken de meer-produktie toch nog 0,08 kg melk, 15 gram vet en 0,22% vet. Ook als men de melksnelheid niet om de andere dag maar om de drie dagen wisselde,bleek duidelijk dat de melkhoeveelheid en vooral ook het vetgehalte bij vlot hand-melken aanzienlijk hoger was (resp. 3,49 en 3,74%). Werd zeer langzaam gemolken(binnen 20 minuten, gem. 18 min. 17 sec.), dan was de .gemiddelde produktie 1,02kg melk, 53 gram vet en 0,25% vet lager dan bij gewoon vlot melken. Hier blijktdus duidelijk dat in dit geval de nadelige invloed van het ontbreken van de Oxy-tocine in het bloed aan het einde der melking zijn nadelige invloed op de melk-hoeveelheid gaat uitoefenen; de vetgehalte-verlaging is er niet groter

door geworden.Nu is het een bekend feit, dat e\'r vrij grote dagelijkse schommelingen in het vet-gehalte der melk bij individuele koeien kunnen voorkomen. Na het voorafgaandezou men geneigd zijn deze althans voor een deel aan de variatie in de melksnelheidtoe te schrijven. Een onderzoek naar het verschil in melksnelheid tussen machinaal en handmelkenleidde, zoals trouwens te verwachten was, tot de conclusie, dat dit sterk afhankelijkis van de grootte der produktie, de grootte van de spenen en de meer of minderetaaimelksheid. Naarmate de tepels kleiner zijn en de dieren taaier zijn te melken,komt de machine meer in het voordeel. Bij de groep van 13 dieren, die gem. 6,9 kgmelk gaven, waren er 2 die sneller met de hand gemolken konden worden. De ge-middelde melksnelheid bij machinaal melken bedroeg 1,38 kg melk per min., bijhandmelken 1,062 kg. Machinaal melken gaf dus gemiddeld een 30% hogere

melk-snelheid. Het is jammer dat Blau geen cijfers geeft over het vet.gehalte van machi-naal en met de hand gewonnen melk. Dan zou namelijk gebleken zijn of het ver-moeden dat na het voorgaande onderzoek rijst, n.1. dat in machinaal gemolken melkdus meer vet moet zitten dan in melk van koeien, die met de hand worden ge-molken, juist is. DE GROOT â€žBaby beef" uit eigen land. In Zuid-Afrika heeft men ontdekt, dat het autochtone Drakenbergenras, dat bijnaen Â? 9 kg melk per dag, produceert het ook nog een goede kwaliteit vlees.Dit ras kan ook onder semi-intensieve omstandigheden gehouden worden en leentuitgestorven was, uitstekende kwaliteiten bezit. Naast vroegrijpheid, vruchtbaarheidzich uitstekend voor de produktie van â€žbaby-beef. Farmer\'s Weekly, 87, 63.



??? VARIA De â€ž?Ÿrangus". Na de â€žSanta Gertrudis", ontstaan uit een kruising van de Shorthorn met de Brah-man (in Amerika noemt men hun Zebu\'s Brahmans), is nu ook de â€žBrangus" alsnieuw ras erkend. Het is ontstaan uit de kruising van de Brahman met de AberdeenAngus. Het zou de geschiktheid voor tropische omstandigheden combineren met degoede slachtrund kwaliteiten van de Aberdeen Angus. Op de Santa Gertrudis heeft dit nieuwe ras voor, dat het ongehorend is. Dit is eenvoordeel, omdat door horenstoten dikwijls waardevolle vleespartijen beschadigd wor-den. The Australian Country Magazine, aug. 1956, pag. 34. Rentebetaling in kalveren. Noord-Rhodesi?? bezit een bank, waarvan ,men geen geld, maar levende runderen kanlenen. Deze bank heeft een kapitaal van 2000 jonge koeien, die gedurende 5 jaren geleendkunnen worden. De rente wordt betaald in kalveren. Wanneer een boer 50

jongekoeien â€žleent", moet hij na 5 jaar 50 stuks terugbetalen -f 5 dieren als interest.(In Indonesi?? werd voor de oorlog dit systeem reeds op grote schaal toegepast. Ref.) The Farmers Weekly l-2-\'57, pag. 53. Verliezen door Mond- en Klauwzeer. In het Britse Lagerhuis werd door Mr. Heathcoat Amory, Minister van Landbouw,verklaard dat in 1956 wegens mond- en klauwzeer 10.547 runderen, 13.123 schapen,4.793 varkens en 42 geiten geslacht moesten worden.Dit kostte de Regering ruim 8 miljoen gulden. Van de 32 primaire uitbraken konden 17 d.i. 53% teruggevoerd worden op uit Zd.-Amerika ingevoerd bevroren of gekoeld vlees en 9, d.i. 28% op invoer uit Europa,waarschijnlijk door trekvogels. In 6 gevallen kon de oorsprong der uitbraken nietopgespoord worden. The Farmers Weekly, 25 jan. 1957. Exterieur en slachtkwaliteit. Engelse veehouders voelen zich bedreigd door de sterk toenemende invoer van rund-

vlees uit Argentini??, Australi?? en Nieuw-Zeeland, dat in doorsnee van betere kwali-teit is dan het in Engeland geproduceerde vlees. Men begint te beseffen, dat om de kwaliteit der slachtdieren te verbeteren, hetnodig is minder aandacht te besteden aan de traditionele exterieurskeuring en overte gaan op de beoordeling van geslachte dieren. Dr. Mc.Meekan uit Nieuw-Zeeland zegt, dat alleen op het hakblok van de slager dekwaliteit van een slachtrund uitgemaakt kan worden. In Nieuw-Zeeland bleek n.1. dat er een groot verschil bestond tussen de waarderingbij de levende keuring en die na de dood. The Farmers Weekly, 4-1-1957, pag. 25.Melkproduktie en melkkwaliteit bij merries. Onderzocht werden 12 warmbloedmcrries, 30 koudbloedmerries en 3 ponniemerries.De dagelijkse melkproductie schommelde bij het koudbloed tussen 11.1 en 24 kg, bijhet warmbloed tussen 14.5 en 21.3 kg en bij de ponnies tussen 6.5

en 13.3 kg.Het vetgehalte bewoog zich tussen 1.3 en 2.6%. Der Tierz??chter 20-9-1956. Horenloze Herefords. Met de import van een grote zending â€žPolled" Herefords uit Amerika hebben ookde Australische fokkers van Herefords moeten toegeven, dat een modern vleesrundongehorend is. Ook in Engeland worden ongehorende Herefords uit Amerika ge??mporteerd. The Farmers Weekly, 8-2-1957.



??? Paard of tractor. Den Vollmotorisierungs-Anhangern.Det Gott, der Pferde wachsen Hess,der wollte keine Trecker.Er schickt den Bauern zum Verdriessim Herbst schlechtes Wetter.Drum gab er ihnen Feuchtigkeitund Dreck aus lehmiger Erde,dass sie beherzigen alle Zeit: â€žEs geht nicht ohne Pferde!" Der Oldenburger, mei 1955. Het Fries-Hollands rund in Spanje. Het beste melkveeras in Spanje is het Fries-Hollands ras, dat in 2 richtingen wordtgefokt n.1.: 1. een richting, die gekeimierkt is door hoge melkproductie; 2. een richting, die gekenmerkt is door een groot aanpassingsvermogen, zelfs bijgebrekkige voeding. Milchwissenschaft 11, 247, 1956. Taainielksheid â€” een erfelijke afwijking. Door de K.I. Vereniging in de Alblasserwaard werd naar aanleiding van geruchten,dat de dochters van Amarilla Anna\'s Diamant taaimelks zouden zijn, een onderzoekingesteld naar het melken van dochters en hun moeders.

Hierbij bleek, dat in 16 gevallen de dochters beter molken dan de moeders, in 42gevallen even goed en 75 malen slechter dan de moeders. Geconcludeerd wordt dan ook, dat taaimelksheid bij de dochters vrij veel voorkomt,het op erfelijkheid berust en met de toekenning van een premie hier rekening meegehouden moet worden. Jaarboek 1955 van de Rundveehouderij in Zuid-Holland, pag. 325. Goed uitmelken. Dr. W. E. Petersen vond bij een proef met 62 koeien, dat naarmate een koe mindergoed uitgemolken wordt, de produktie afneemt. De mate waarin een koe uitgemolken wordt, wordt bepaald door de erfelijke aanlegen de melker. Goed uitmelken is een kunst. The Kraftsman, Winter 1955. Melkrund of melk- en trekrund? In Duitsland werd bij roodbonte koeien in 1955 aangetoond, dat de gemiddelde pro-duktie van dieren, die van tijd tot tijd voor trckdiensten werden gebruikt 377 kgmelk en 16 kg vet minder was

dan bij koeien die alleen voor de melkproduktie werdenbenut. Op bedrijven waar een tractor aangeschaft werd, bedroeg de gemiddelde produktievoor de mechanisatie 2784 kg melk met 4.02% vet en 112 kg vet en daarna 3342 kgmelk met 4,87% vet en 136 kg vet. Een verschil dus van 559 kg melk en 25 kg vet. Der Tierz??chter, 20-9-\'56. Produktie-eisen in Duitsland. Voor het Stamboek van Westfalen werd besloten, dat uit Nederland ingevoerdevrouwelijke runderen vanaf 1 oktober 1956 nog slechts in het stamboek opgenomenkunnen worden wanneer hun voorouders in 3 generaties minstens 5000 kg melk met4% vet hebben gegeven. Der Tierz??chter, 20-9-1956. Co??peratieve melkveestallen. Enkele jaren geleden namen veehouders in 2 verschillende dorpen in Denemarkenhet initiatief tot het bouwen van een gemeenschappelijke stal voor hun melkvee.Dezer dagen is een nieuwe stal gebouwd voor 8 boeren in

het plaatsje H??rve. Hun



??? stallen waren oud en ondoelmatig en konden slechts met grote kosten worden ver-bouwd. De voor 80 dieren bedoelde stal is 65 meter lang en 20 meter breed; het vee staater in 4 rijen. Er is een bietenlokaal aangebouwd van 10 bij 20 meter, waarin de ge-hele wintervoorraad kan worden geborgen. Door middel van een transportband wor-den de bieten in de stal gebracht. Verder staan er vier grote silo\'s naast dc stal enzijn er vier gierkelders. De afvoer van de mest is halfautomatisch; uit de vier groepen wordt de mest opeen transportband geschoven, die dwars op de stalrichting loopt. De mest komt ineen kelder, waar zij met gier wordt vermengd en daarna via een pomp in een anderekelder wordt gebracht. Na uitvoerige beschouwingen over de resultaten van de open loopstal, besloten de8 boeren daarvan af te zien. In de plaats daarvan heeft men dus het type groepstal gebouwd, waarin de dierenhet gehele jaar

verblijven. Per dag worden de koeien 2 tot 3 uur los gelaten op eenperceel weiland van 14 ha, dat bij de stal ligt. Men was o.a. van mening, dat het in-dividueel voeren en het zo rationeel mogelijk benutten van het voorradige ruwvoederalleen op deze wijze mogelijk waren. Elke boer zorgt ervoor, dat het benodigde voer voor zijn koeien er komt. Het komterop neer dat hij zijn ruwvoeder als het ware aan de gemeenschappelijke stal ver-koopt. Het wordt daar gewogen en op voederwaarde onderzocht. De voeding vande koeien vindt plaats in overleg met de voorlichtingsdienst. De besparing aan ar-beid wordt verkregen doordat de gehele veestapel van 8 boeren door twee man ge-voerd, verzorgd en gemolken wordt, terwijl anders ieder der 8 bedrijven, daarvooreen man nodig had. Dat bespaart dus 6 arbeidskrachten. Boer en boerin kunnen devrijgekomen tijd anders besteden. De leeggekomen stallen op de boerderijen

worden gebruikt voor het opbergen vanwerktuigen en machines en voor de uitbreiding van de varkens- en pluimveehouderij.Op deze manier bevordert de gemeenschappelijke stalling dus de intensivering vanhet bedrijf. Gemeenschappelijke melkveestallen in Denemarken? Veevoeding 7 (1956) 1 (juli) 12. Alg. Agrarisch Archief, 24-9-1956. Is de tussenklauwzweer een erfelijk gebrek. Naar aanleiding van het verschil in opvatting tussen W. Gottwald, die het erfelijkbepaald zijn van deze afwijking beklemtoont en A. Klafki, volgens wie uitwendigeomstandigheden veelal de oorzaak zijn, meent Prof. Dr. H. Fischer uit Bogor, Indo-nesi??, dat beide onderzoekers gelijk hebben. Volgens hem komen dus tussenklauwzweren voor, waarvan het ontstaan in belangrijkemate erfelijk bepaald is en andere, die zuiver door omgevingsinvloeden zijn ontstaan.Aan dc zweer zelf kan men niet zien met welke categorie men te maken heeft. Daar-

voor is onderzoek van verwanten nodig. Der Tierz??chter, 8, 537, 1956.



??? MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE Bureau: Rubenslaan 123, Utrecht. Tel. 030â€”11413. Gironummer 511606 ten namevan de Maatschappij voor Diergeneeskunde. VAN HET BUREAUPraktijkwaameming gedurende de zomermaanden. In verband met de invoering van de wet op de uitoefening van de diergeneeskunst,zal het dit jaar niet mogelijk zijn oudste jaars studenten in te schakelen bij devakantiewaarneming. Omdat het aantal beschikbare jonge dierenartsen nog beslist onvoldoende zal zijnom aan alle aanvragen te kunnen voldoen, wordt de dierenartsen dringend geadviseerdom te trachten met buurtcollegae tot overeenstemming te geraken over wederzijdsepraktijkwaarneming. Bovendien zulen de vakanties zoveel mogelijk moeten wordengespreid over de maanden juni tot en met september. De dierenartsen, die niet op de hulp van burutcollegae kunnen rekenen, wordt ver-zocht hun

vakantie vroegtijdig vast te stellen en daarvan uiterlijk 1 juni a.s. mede-deling te doen aan het bureau van de Maatschappij voor Diergeneeskunde. Veterinaire week 1957. Aan deze aflevering is als losse bijlage het programma van de a.s. Veterinaire Weektoegevoegd. Voor het geval dit op de verzendafdeling verzuimd mocht zijn, kan bij het bureauvan de Maatschappij voor Diergeneeskunde alsnog een exemplaar worden aange-vraagd. .\\lleen het uitstekend verzorgde, uitvoerige en veelzijdig samengestelde programmavoorspelt nu al een geslaagde Veterinaire Week. Een opwekking van de zijde van de Maatschappij voor Diergeneeskunde aan dedierenartsen om zich voor deze interessante studiedagen te laten inschrijven is danook eigenlijk overbodig. De commissie, die het eigenlijk programma heeft voorbereid heeft er naar gestreefdde beoefenaar op bijna ieder terrein van de diergeneeskundige wetenschap iets

tebieden, hetzij in de vorm van korte rapporten, hetzij als demonstratie.Het â€žfeestcomit?Š" heeft voor een aantrekkelijke, maar niet overladen omlijsting vanhet programma gezorgd. Met opzet is de donderdagavond vrij gehouden; vele collegae zulen op eigen gelegen-heid in of buiten de stad willen dineren. Vrijdagavond echter zal het een groot opgezette re??nie van dierenartsen met hun dames worden in Hotel Hamdorff te Laren. Het doorlopende programma ziet er ongeveer als volgt uit: 19.00 uur: ap?Šratif in de zomertuin (met huisorkest); 20.00 uur: diner in de auberge (pianomuziek); 22.00 uur: gemodificeerde zangborrel, onder leiding van de D.S.K. in het Casino met bar;23.00 uur: Tuinfeest. Tenslotte zij vermeld, dat voor de dames op vrijdag een prachtige tocht door het hartvan Nederland is voorbereid. Het damescomit?Š, waaraan inmiddels Mevrouw J. Hendrikse te Utrecht is toegevoegd,heeft een niet al te

zware, maar zeer interessante autotocht ontworpen, die voor demeesten niet bekend zal zijn. Er wordt dit jaar grote deelneming aan de Veterinaire Week verwacht. Deze belangrijkste diergeneeskundige gebeurtenis is al vroegtijdig en bij herhaling aangekondigd. De meeste dierenartsen hebben dus al eerder in principe kunnen besluiten, of zij alof niet meedoen. Het heeft dan ook totaal geen zin het deelnemingsformulier nog eens enige tijdonbeantwoord te laten liggen. Laat ieder nu eens met deze wonderlijke (veterinaire??) gewoonte breken en het



??? bedoelde formulier zo spoedig mogelijk opzenden en de benodigde gelden overmaken.Het is een kleine dienst, waarmee het werk van de organisatoren heel veel wordtverlicht. Jubilea. Op 4 juni a.s. hopen de volgende collegae hun 25-jarig jubileum als dierenarts tegedenken: Dr. E. de Boer, van Diepenburchtstraat 108, Den Haag; Dr. L. Hoedemaker, De Savornin Lohmanlaan 493, \'s-Gravenhage; Dr. S. Hofstra, Zandpad 68, Breukelen; L. J. Kas, Bussumcrgrindweg 15, Hilversum; M. M. de Lint, Quickbornlaan 15, Epe. \\ AN DE GROEPEN (iroep Directeuren van vleeskeuringsdiensten. Kort verslag van de vergadering gehouden op 6 april 1957 le Utrecht.De vergadering werd bezocht door 50 leden, 13 buitengewone leden en 5 gasten.Om 10.30 uur opent de voorzitter de vergadering. Hij heet allen welkom, in het bij-zonder Dr. J. M. van Vloten, die bij ontstentenis van de hoofdinspecteur van deVolksgezondheid

deze vervangt, verder Dr. D. M. Hoogland, ere-voorzitter. Prof.van Gils, Dr. Clarenburg, Dr. Kampelmacher, verschillende inspecteurs van de Volks-gezondheid, de collegae, die voor de eerste maal een vergadering van dc groep bij-wonen, benevens collega Reiningh van Paramaribo. Met het oog op de te houden veterinaire week (20â€”22 juni e.k.) en de viering vanhet vijftig-jarig bestaan van de vereniging van directeuren van gemeentelijke slacht-huizen in Nederland (in het laatst van september) wordt de eerstvolgende leden-vergadering vastgesteld op 7 september a.s.Er worden 3 nieuwe leden aangenomen. Bij de bestuursverkiezing wordt in de vacature J. J. Ooms, Tilburg (aftredend, nietherkiesbaar) benoemd collega Dr. A. VV. A. Bos, Waalwijk, terwijl collega A. Zwaag-stra, Olst, bij acclamatie wordt herbenoemd. Daarna houdt collega C. Postma, .Amsterdam, een voordracht over â€žDe verkoopvan

voorverpakt vlees in andere dan slagerswinkels".Op het zeer interessante betoog volgt een geanimeerde discussie.Vervolgens wordt de gemeenschappelijke lunch gehouden. In de middagvergadering komen het jaarverslag \'56 van de secretaris en het finan-cieel verslag \'56 van de penningmeester aan de orde. Tot leden van de kascommissie \'58 worden benoemd de collegae E. Koning, Harden-berg en F. J. Brinkman, Ommen. Bij de vrije mededelingen houdt collegae ??l. Snclting, Eindhoven, op verzoek van de voorzitter een causerie over de electrische bedwelming van varkens. Hierop volgt nog een levendige bespreking. Om 4.30 uur sluit dc voorzitter dc zeer geslaagde vergadering. Dr. S. T. HOFSTRA, secretaris PERSONAIJA Het Hoofdbestuur heeft collega E. P. Oldenkamp, Bildtsestraat 42, Leeuwarden, aan-genomen als lid van de Maatschappij voor Diergeneeskunde.Adreswijzigingen en dergelijke:

Berkemeijer, A. J. A., te Breda, tel. nos. gewijzigd in 01600-35393 (priv?Š), 36220bur.). (71) Boots, P. J. M. H., te Breda, tel. no. gewijzigd in 01600-34581. (74) Brunt, H., van Broek in Waterland naar Rietveld (bij Woerden), No. 5, tel. 03480-2126. (76)



??? Diessen, P. H. van, tr Breda, tel. nos. gewijzigd in 01600-37462 (priv?Š), 36220(bur.). (79) Dijk, J. B. van, te Ens (N.O.P.), naar Waterkant 59, aldaar (tel. no. ongewijzigd). (80) Dijkstra, R. G.; 1957; Leeuwarden, Bildtsestraat 42; tel 05100-22536 (priv?Š),8641 (bur.) ; gr. 967477; D. b/d G. v. Vee v/d prov. Friesland. (81) Grootenhuis, Dr. G., te \'s Heer Arendskerke, tel. no. bureau gewijzigd in 01100-3343 (bur.). (86) Haken, G. B. ten, te Woerden, naar Meeuwenlaan 15, aldaar (tel. no. ongewijzigd). (87) Heukelom, W. H. J. van, van Epen (L.) naar Gulpen, Gracht G-l, tel. 04450-533. (89) Kampelmacher, Dr. E. H., te Bilthoven, tel. no. bureau gewijzigd in 030-27151(bur.). (94) Kerstens, Dr. C. J. A., te Breda, tel. no. gewijzigd in 01600-33125. (95) Looveren, L. J. van, te Breda, tel. no. gewijzigd in 01600-35048. (100) Schure, A. F. R. ter, van Oldemarkt (Ov.) naar Tilburg, Ringbaan Oost 339, tel. 04250-25320 (bur.), adj.

dir. ab. (112) Swaay, H. van, van \'s-Gravenhage naar Nuenen (N.Br.), Parkstraat 24, tel. 04993-262, gr. 641983, P., ass. bij J. van der Graaf te Eindhoven. (116) Vuuren, Dr. H. van, te Breda, tel. no. gewijzigd in 01600-36068. (122) Rectificatie. Het adres van collega E. P. Oldenkamp te Leeuwarden, vermeld op pag. 365, moetworden: Hoge Hondstraat 35, Deventer. Veterinaire Inspectie van de Volksgezondheid en Inspectie van de Vee-artsenijkundige Dienst in het ambtsgebied/district Westelijk Noord-Brabant/Zeeland, gevestigd te Breda: Het telefoonnummer van bovengenoemde diensten is gewijzigd in 01600-33125.Openbaar Slachthuis te Breda: Het telefoonnummer van bovengenoemde instelling is gewijzigd in 01600-36220. (191) Eervol ontslag: Rutgers, E., te Zwolle, op zijn verzoek, te rekenen met ingang van 1 mei 1957, alsInspecteur-dictrictshoofd van de Vecartsenijkundige Dienst tevens veterinair In-specteur

van de Volksgezondheid in het district/ambtsgebied Overijsel. (110 en 158)Schroots, C. J., te \'s-Gravenhage, op zijn verzoek, te rekenen met ingang van 16 mei1957, als Rijkskeurmeester in bijzondere dienst bij de Vecartsenijkundige Dienst. (112) Tap, Dr. J. M. P., te Ede, op zijn verzoek, te rekenen met ingang van 1 juli 1957,als Rijkskeurmecster in bijzondere dienst bij de Vecartsenijkundige Dienst. (116) Bevorderd: Nooij, E. de, te Hardenberg, bij Koninklijk besluit van 15 april 1957, No. 12, terekenen met ingang van 1 mei 1957, van adjunct-Inspecteur bij de Veeartsenij-kundige Dienst tevens plaatsvervangend veterinair Inspecteur van de Volksgezond-heid tot Inspecteur-districtshoofd van de Vecartsenijkundige Dienst tevens vete-rinair Inspecteur van de Volksgezondheid in het district/ambtsgebied Overijsel. (104 en 158)



??? Benoemd: Rosraalen, Dr. W. C. van, te Rotterdam-Overschie, tot Keuringsdierenarts-hoofd vandienst en Directeur van het openbaar slachthuis en de veemarkt te Rotterdam. (110) Kapsenberg, W. H., te Sluis, te rekenen met ingang van 1 februari 1957, tot Rijks-keurmeester in bijzondere dienst bij de Veeartsenijkundige Dienst. (94) Tesink, Dr. J., te Goes, tot leraar aan de Rijkslandbouwwinterschool aldaar. (116) Promotie: Op donderdag 16 mei 1957 te 16 uur precies hoopt collega A. W. M. Brooymans teUtrecht aan de Rijksuniversiteit, aldaar, te promoveren tot doctor in de dier-geneeskunde op het proefschrift: â€žElectrocardiography in horses and cattle theore-tical and clinical aspects". (76) Koninklijke onderscheiding: Jong, D. de, te Zaltbommel, als Ridder in de Orde van Oranje Nassau. (93) Woudenberg, Dr. N. P., te \'s-Gravenhage, als Ridder in de Orde van Oranje Nassau. (125) Overleden: Huizinga, A. M., te

Huisduinen, is te Den Helder overleden op 12 april 1957. (92) Wensink, H. J. E., te Bergambacht, is te Gouda overleden op 30 april 1957. (123)



??? Laboratorium â€žNobilis" TE BOXMEER vraagt voor spoedige indiensttreding een 2e DIERENARTS Zijn functie zal hoofdzakelijk omvatten de fabricage en controle vanentstoffen en diagnostica. Ervaring op virulogisch en bacteriologisch gebied strekt tot aanbeveling.Uitsluitend schriftelijke sollicitaties worden gaarne ingewacht door .......................................................................................................IIIMI.....Illlll..................I.....II...............IIMIIIII................................................ LABORATORIUM â€žNOBILIS" â€” POSTBUS 1 â€” BOXMEER ....................................................................................IIIIIIIMIIIIIIIIII.....Illllllllllllll.................................................................I....................



??? Op 12 februari j.1. overleed ten gevolge van een noodlottig ongeval onze collegaP. Zijp. Allereerst enkele personalia. Zijp werd geboren in 1885 te Schagerbrug. Zijn middelbare schoolopleiding genoothij op de H.B.S. te Alkmaar en in het Instituut Gooiland. Daarna volgde van 1902tot 1906 de studie aan de voormalige Rijksveeartsenijschool. Na de vlotte be??indigingdaarvan werd Zijp assistent aan de verloskundige kliniek en vervolgens aan die voorinwendige ziekten. In 1908 vertrok hij naar Ned.-Indi??, alwaar hij achtereenvolgens als gouvernements-veearts hoofd was van de ambtskringen Poerwokerto, Madioen, Salatiga, Makassaren Watampone (Boni). Daarop volgde een opdracht tot aankoop van fokvee inEngels-Indi??. Na terugkeer van deze dienstreis werd Zijp bevorderd tot inspecteurmet standplaats Buitenzorg. Deze benoeming na een betrekkelijk korte diensttijd washet gevolg van moeilijkheden in de

toenmalige dienstleiding. Zijp passeerde ettelijkeoudere collegae, maar hij wist zich â€” ook tegenover deze â€” als ambtenaar en als menste handhaven door zijn gedegen kennis op wetenschappelijk en praktisch gebied endoor zijn rustig, evenwichtig optreden. Als hoofd van de provinciale veeartsenij-kundige dienst van Oost-Java was Zijp van 1923 tot zijn pensionering in 1930 werk-zaam tot volle tevredenheid van het provinciale bestuur te Soerabaja en van dedienstleiding tc Buitenzorg. Na 1930 oefende Zijp nog praktijk uit o.a. te Schiedam en Wouw.Zijp was al spoedig na aankomst in Indi?? getrouwd met Mej. Rosina Hazelhoff, diehij op zijn reis naar Indi?? leerde kennen. E?Šn van zijn zoons, collega W. A. Zijp,volgde dc voetsporen van zijn vader op veterinair gebied en is thans werkzaam teDc Rijp. Persoonlijk heb ik met Piet Zijp nog al eens contact gehad en ik mag er wel bijzeggen: op de aangenaamste wijze.

Opvallend waren zijn helder verstand, zijn streng logische redeneertrant en als gevolgdaarvan zijn praktische wijze van werken. Hieronder volgt een opgave van zijn publikaties, die daarvan blijk geven. Op dezeplaats dank ik collega le Coultre, die mij deze opgave verschafte. IN MEMORIAM



??? Jaargang 21 (1909): Â? 22 (1910): j> 23 (1911): Â?> 24 (1912): 25 (1913): idem: )) 30 (1918): >j 31 (1919): idem: idem: 91 32 (1920): idem: ii 33 (1921): idem: yi 35 (1923): idem: idem: fi 41 (1929): idem: if 42 (1930): Een geval van kalfziekte in Indi??. De achteruitgang van de paardenstapel in Boni en maat-regelen welke tot opheffing daarvan kunnen leiden. De bemoeienis van het gouvernement inzake de paarden-fokkerij in de Bataklanden. Verbetering en aanmoediging der paardenfokkerij in Boni.Castratie â€” open of gesloten methode?Iets over de epidemiologie van surra.De tropische vervolgcursus voor dierenartsen.Is castratie van vee in het belang van de eigenaar?Een geval van hydraemische cachexie bij een rund.Malleus-onderzoek te Soerabaja (in samenwerking met an-deren). Beschouwingen over de wettelijke voorschriften tot weringen bestrijding van besmettelijke veeziekten in Indi??.Waarde van

therapeutische aanwending van naganol enatoxyl tegen surra bij het paard, mede in verband met wette-lijke bestrijding dier ziekte. Toepassing van de ordonnantie opgenomen in Staatblad 1955no. 416. Met Zijp is een goed en bekwaam collega â€” goed als mens en bekwaam als ambte-naar â€” heengegaan. Allen, die hem gekend hebben, zullen met sympathie aan hemterugdenken. â€?s-Gravenhage. C. KUNST LJIST VAN PUBLIKATIES VERSCHENEN IN HETTIJDSCHRIFT VOOR DIERGENEESKUNDE: Een geval van surra bij een hond.



??? WAARNEMINCt EN INTERPRETATIEIN DE MODERNE CYTOLOGIE* door L. H. BRETSCHNEIDER Mevrouw en mijne lieren curatoren van deze universiteit,dames en heren professoren, lectoren, privaatdocentenen leden van de wetenschappelijke staf, dames en herenstudenten, en voorts gij allen, die deze plechdgheid metuw tegenwoordigheid vereert.Zeer gewaardeerde toehoorders. Mijn oude leermeester wijlen professor Nierstrasz pleegde waarschuwendtegen ons studenten te zeggen, â€ždat in de biologie een wetenschappelijkewaarheid slechts 5 jaar duurt, daarna is zij vaak al geen waarheid meer".Het was een krasse uitspraak en in haar strekking misschien minder apo-diktisch bedoeld dan wel om ons aankomende studenten in ons oordeel enonze hoge verwachtingen wat bescheidener te maken. Er zijn gelukkig inde biologie uitspraken die reeds meer dan 100 jaren ongewijzigd stand-houden en wier levensduur

ook in de toekomst verzekerd schijnt te zijn.Om deze waarheden op lange duur groeperen zich uitspraken die voort-durend wisselen. Er treden in het biologisch denken als het ware ook mo-den op die uitgelokt en beheerst worden door een bepaalde gedachtengang,door een pas nieuw ge??ntroduceerde richting van onderzoek of door een be-paalde techniek, om na een zekere tijd weer weg te ebben. De complexiteitvan het levende organisme noopt ons telkens weer uitspraken te doen, diemaar een korte schijn van waarheid bezitten, totdat zij plaats maken vooreen nieuwe mening, wiens leven even kort kan zijn. Ook in de cytologie, die vanwege de importantie van de cel als unit vande organismen een trefpunt is van vele biologische vakken, heeft een voort-durende wisseling van inzichten cn oordelen plaats en wat ik nu aan re-cente denkbeelden vertel, kan morgen reeds verouderd zijn. Hoewel op heteerste gezicht een dergelijke

onefficiente denkwijze vooral de jongere gene-ratie eerder de moed zou laten verliezen dan verder te laten gaan, heeftdeze geestelijke onstabiliteit toch weer een zekere bekoring voor dc pioniers-geest. Het cytologisch onderzoek mist de strenge exactheid van dc physicus ofchemicus en reeds de waarneming als begin van elk onderzoek kenmerktzich vaak door een zekere onzuiverheid. Hoewel wij thans veelvuldig ge-bruik maken van registratietoestellen en methoden die op zich zelf exactwerken en over welker gegevens niet te twijfelen valt, divergeren toch invele gevallen de waarnemingen van identieke verschijnselen om verschil-lende redenen nog te sterk. De oorzaken liggen zowel aan het hoogcomplcxc Rede uitgesproken bij de aanvaarding bij het ambt van gewoon hoogleraar inde Cytologie, Histologie en Microscopische Anatomie aan de Veterianire Faculteiten van het ambt van buitengewoon hoogleraar in de leer van de

SubmicroscopischeCelstructuren aan de Faculteit voor Wis- en Natuurkunde aan de Rijksuniversiteitte Utrecht op maandag 24 september 1956.



??? object als aan de niet minder complexe onderzoeker. De waarneming alsbewustwording van indrukken op onze zintuigen, wel of niet via eenapparatuur, verschaft ons informaties over het object die beschreven moe-ten worden. Pas uit deze waargenomen en beschreven informaties formu-leren wij begrippen en definities waarmee wij opereren. Kan de beschrij-ving nog een ruime mate van objectiviteit bezitten, de interpretatie van hetwaargenomene, is echter geheel subjectief en kan van waarnemer tot waar-nemer verschillen. De subjectieve geestelijke instelling van de waarnemeren interpretator wordt door talrijke momenten bepaald. Een voorname rolspeelt hierbij in vele gevallen de opleiding die de interpretator heeft geno-ten. In de regel zal hij uit een bepaalde wetenschappelijke school met eenbepaalde denkrichting komen. Daardoor staat hij onder invloed van dezevoorstellingen die hij, naderhand zelfstandig werkend,

beaamt of af kanwijzen. De subjectiviteit is verder afhankelijk van de mate van creativiteitvan de waarnemer die hem soms ver van de obligate interpretatie kan doenafwijken. De interpretade is vervolgens in zekere mate afhankelijk van hettijdperk waarin de uitspraak wordt gedaan. Aan de waarnemingen van debetreffende onderzoeker gaan vaak vele waarnemingen en interpretatiesvan vroegere onderzoekers vooraf en bij elke tijd behoort een zeker matevan kennis. Deze kennis is meestal ook afhankelijk en mede be??nvloed doorde stand van het weten in aangrenzende gebieden. De betreffende inter-pretatie is dan op het moment van de uitspraak de laatste stand van onzekennis omtrent het te interpreteren object of verschijnsel. De interpretatievan waarnemingen wordt dikwijls ook bepaald door op dit moment heer-sende voorkeuronderzoekingen die een tijdlang tot mode worden. Dezemoden vestigen zich meestal door een

nieuw gecr??erde methodiek of dooreen nieuw instrument van onderzoek, en beheersen dan de obligate werk-en zienswijze. De subjectieve interpretatie kan in het slimste geval geleiden bepaald worden door een foutieve methodiek of door ontoereikende re-gistratietoestellen. Uit dit samenspel van oorzaken stelt zich de beschrijving en nog meer deinterpretatie samen. Het afleiden van begrippen uit de waarnemingenveronderstelt dat de waarnemer ook een eigen oordeel bezit, want dezeoordelen zijn de elementen waarmee hij naderhand een stelling opbouwt.Maar wij zien vaak hoe zich tussen de informatie aan het begin en hetuteindelijk begrip de subjectieve interpretatie schuift en tot oorzaak kanworden van onzuiverheden in het denken. Wie de vakliteratuur aandachtigvervolgt, komt tot de ontdekking dat een objectieve beschrijving in som-mige gevallen moeilijk blijkt te zijn. Reeds bij het beschrijven wordt hetgegeven

subjectief verwerkt, geduid en gerangschikt naar de zin en dewaarde die de beschrijver het toekent. Uiteindelijk gaat ook de beschrijvingniet alleen via onze zintuigen maar via de gehele geestelijke structuur vande waarnemer met alle voor- en nadelen hiervan. In de cytologie komt de interpretatie in hoofdzaak neer op de ophelderingvan de rangschikking van de structuren en op het dateren van de opeen-volging van stadia â€” gebeurtenissen â€” in het leven van de cel. Zo simpeldeze doelstellingen aanvankelijk lijken, zo uitgebreid is het tegenwoordigeterrein van onderzoek dat zich met het beantwoorden van deze vragenbezig houdt. Was het decennia geleden nog de enkeling die het gehelecytologische en histologische gebied beheersen kon, thans verdeelt dezematerie zich over talrijke afzonderlijk geschoolde onderzoekers, waarvan



??? ieder vanuit een andere visie zijn oordelen tracht te vormen en hiervoorzijn eigen waarnemingsmethoden gebruikt. De tegenwoordige grote ver-scheidenheid aan informatiebronnen leidt zowel tot een vergaande specia-lisatie, als ook tot een verrijking en heterogeniteit aan waarnemingen. Zozal b.v. de biochemisch geori??nteerde cytoloog ons met zijn traceronderzoekmet isotopen van een voortdurende verwisseling en uitwisseling van mole-culen, van een aanhoudende onrust en onbestendigheid in de opbouw vande cel en het gebeuren in de cel berichten. Toen Schoenheimer in 1939 destikstofisotoop (Ni5) en deuteriimi in enkele synthetische aminozurenvoegde en deze zo gelabelde aminozuren aan ratten toediende, werd metdeze proeven een spectaculaire ontdekking in de biologie ge??ntroduceerd.Er bleek n.1. dat in zeer korte tijd na toediening niet alleen een groot deelvan deze gelabelde aminozuren in talrijke

weefseleiwitten ingevoegd was,maar dat tevens de stikstofisotoop ook in andere niet gelabelde aminozurenaanwezig bleek te zijn. De interpretatie van deze verrassende waarnemin-gen wees op de noodzakelijke veronderstelling, dat gedurende deze vervan-ging en uitwisseling van aminozuren de peptidebindingen in het eiwit-molecuul tijdelijk geopend moesten worden en dat de uitwisseling van destikstof niet alleen tussen vrije aminozuren maar ook tussen reeds in eit-witen ingebouwde aminozuren plaats moest vinden. Sindsdien werd hettraceronderzoek met vele andere elementen en hun verbindingen toegepasten door gebruikmaking van de autoradiografie aan weefsel- en celcoupesde localisatie van de isotopen nog nauwkeuriger gepreciseerd. Uit al dezewaarnemingen blijkt, dat de cellen en intercellulaire structuren aan eenvoortdurende ombouw, uitwisseling en vervanging van bouwstenen onder-hevig zijn. Maar niet alleen

in de vele metabolische celprocessen waar meneen bestendige afbraak, om- en opbouw uit de physiologische chemie welkende, maar ook daar, waar men deze onstabiliteit en korte vernieuwings-tijd tussen biosynthese en ombouw in \'t geheel niet zou vermoeden, n.1. inde bouwstructuren met een veronderstelde lange levensduur. De informa-tie is hier in wezen dus gericht op de bepaling van de teruggelegde weg ende uiteindelijke plaats in het organisme en zijn cellen van een bepaald ele-ment. De interpretatie van deze waarnemingen zal voor een groot deelvan physiologische en biochemische ervaringen uit moeten gaan.Geheel in tegenstelling met deze zo??ven genoemde interpretatie van eenhoge labiliteit door het traceronderzoek, staan de waarnemingen en huninterpretaties van de microscopist zover hij zich van het polarisatiemicro-scoop bedient. Uit het optreden of ontbreken van de dubbelbreking van hetlicht door cel-

en weefselbestanddelen zal hij de beide alternatieve conclu-sies trekken dat de rangschikking van de structuren in het eerste geval zichin een volmaakte of nagenoeg volmaakte orde, in het tweede gevai in eenchaotische toestand bevindt. Interesseren zal hem voornamelijk de ge-ordende toestand. Hoewel de polarisatiemicroscopie in haar wezen een in-directe methode voorstelt omdat het verschijnsel van de structuur- eneigen-dubbelbreking aan submicroscopische deeltjes plaats vindt, verschaftzij ons toch op een zichtbare manier informaties over plaats en uitgestrekt-heid van deze geordende gebieden. Hierbij blijkt dat vele bouwstructurenook van levende cellen een dusdanige ruimtelijke en stabiele rangschikkingvertonen, dat men in vele gevallen van een paracristallijne bouwwijzespreken kan. De goed gefundeerde physische grondslag van deze methodiekmaakt de informaties in hoge mate betrouwbaar en heeft tot een

bevredi-



??? gende interpretatie van bepaalde fijnere celstructuren geleid.Omstreeks 1938 cre??erden Schmidt, Frey Wyssling en Seif ritz onafhanke-lijk van elkaar een conceptie omtrent de vermoedelijke submicroscopischestructuur van de cel en haar bestanddelen. Deze kwam in \'t kort neer opde veronderstelling, dat het cytoplasma uit een driedimensioneel geraamtevan enkelvoudige of gebundelde eiwitketens zou bestaan. Deze elementairedeeltjes zouden door bepaalde fixe of labiele hechtpunten met elkaar ver-bonden zijn. Door een min of meer paracristallijne rangschikking van dezedeeltjes tot lineaire structuren zoals filamenten en fibrillen, of door twee-dimensionele rangschikking tot filmen en folien, of door radiaire ordening,of door opvouwen van de moleculen tot globulaire partikels zou de celtot al diegene structuren komen, die het klassieke lichtmicroscoop zichtbaarmaakt. Hoewel in 1938 deze theoretische

voorspellingen niet verifieerbaarwaren, omdat deze elementaire deeltjes en structuren beneden het schei-dende vermogen van het lichtmicroscoop liggen, heeft deze conceptie tochvele verouderde interpretaties en dwalingen geliquideerd en onbegrepenverschijnselen begrijpelijk gemaakt. Door de polarisatiemicroscopie heeftmen uit de talrijke waarnemingen de conclusie getrokken, dat de fijnerebouw van de cel en haar bestanddelen in vele gevallen een zeer stabieleindruk maakt en dat sommige bestanddelen zelfs de cristallijne structuurbenaderen of bereiken. De informatie die ons langs deze weg bereikt isde ordening van zeer kleine deeltjes. De interpretatie van de waarnemingenmaakt dus gebruik van physico-chemische en structuurmorphologische er-varingen. Alsof de menselijke onmacht om deze theoretische veronderstellingen teverifi??ren naar een desbetreffend instrument vroeg, duikt kort na 1938ineens het

electronenmicroscoop op, dat door gebruikmaking van de zeerveel kortere golflengten van de electronenstralen een 100 tot 200 maalhoger scheidend vermogen bereikt dan het klassieke lichtmicroscoop. Ditnieuwe principe in de microscoopbouw beantwoordde inderdaad aan degestelde eisen en veroorlooft ons de rangschikking van elementaire deeltjestot de intiemere structuur van de cel, tot aan de supramoleculaire bouw-stenen uit te breiden. Met dit nieuwe instrument konden niet alleenvroegere interpretaties of theoretische veronderstellingen geverifieerd ofverworpen worden, maar er kwamen vele nieuwe en onvermoede informa-ties te voorschijn, die hunnerzijds weer om een eigen interpretatie vragen.In principe beweegt de electronenmicroscopie zich weliswaar ook in derichting van de klassieke lichtrnicroscopie doordat zij de structuren van bio-logische objecten in hun stabiel-lijkende dode vorm observeert en even-

eens alle overgangen tussen een chaotische bouwwijze van de structuur toteen cristallijne opspoort, maar in tegenstelling met de indirecte methodevan de polarisatiemicroscopie nu op directe manier en in het voor onszichtbare vlak. De informaties hebben tot nu toe voornamelijk betrekkingop het voor \'t eerst zichtbaar maken van structuurdetails, hun vorm, ka-rakteristieke afmetingen en hun onderlinge verhoudingen. De interpretatiebeweegt zich dus hoofdzakelijk in structuurmorphologische richting.Met het phaseconstrastmicroscoop van onze landgenoot Zernike werd decytoloog een buitengewoon waardevol instrument ter hand gesteld. Doorverandering van de lichtintensiteit en de phase van de lichttrilling treedtn.1. een zeer belangrijke contrastverhoging van de objecten op, die ook inde zo contrastarme levende cel nog bestanddelen zichtbaar maakt, die an-



??? ders onopgemerkt blijven. Een gelukkige verbinding van het phasecontrast-microscoop met een filmopnamekamera veroorlooft ons in levende cellenoptredende veranderingen over langere tijd cinematografisch te vervolgenen te analyseren. Langs deze objectieve registrade van zichtbare verande-ringen op de filmband bereiken ons informaties, die weer van geheel andereaard zijn dan die informaties die ons het polarisatie- of electronenmicro-scoop geven. Wij zien dan n.1. in deze, in de tijd verlopende waarnemingeneen voortdurende verandering van vorm en plaats van de cel en van haarbestanddelen. Terwijl b.v. het electronenmicroscoop ons bericht van eenzeer subtiele en starlijkende vorm en inwendige structuur van de mito-chondrien als universele bestanddelen, vertoont het phasacontrastmicro-scoop ons een voortdurende verplaatsing van deze celbestanddelen, waar-bij de mitochondrien met elkaar of met de

kernmembraan tijdelijke con-tacten aangaan en soms zeer ingrijpende vormveranderingen, in- endoorsnoeringen vertonen. De phasecontrastfilm maakt ons bekend met ge-richte plasmastromingen in de cel, met een onophoudelijke verplaatsing vanbepaalde granula en andere celcomponenten en met een zeer fraaie enrelatief vlugge rotatie van de kern om een bepaalde as en in een constanterichting. De interpretatie van deze waarnemingen sluit weer meer aan bijde door het traceronderzoek gewonnen kennis omtrent een voortdurendwisselen en ombouwen van de interne structuur, maar nu in het zichtbaregebied. Deze waarnemingen sluiten ook aan bij de theoredsche conceptievan Frey-Wyssling over het verbreken en weer aangaan van de veronder-stelde hechtpunten in het plasmanetwerk, maar zij doorbreken anderzijdsonze, door het polarisatie- en electronenmicroscoop gesuggereerde opvat-tingen van een tamelijk

evenwichtige en soms zelf starre interne bouw vande cel. Wat in de klassieke lichtmicroscopie alleen door moeizaam daterenvan een groot aantal van afzonderlijke objecten opgedaan, enigermate aaninzicht in het celgebeuren tot stand komt, heldert de phasecontrastmicro-scoop in ?Š?Šn enkele continue informade op. De informaties zijn in dit gevalde vorm van de cel en haar bestanddelen en hun actieve en passieve bewe-gingsverschijnselen. De interpretatie wordt zowel door physiologische alsook morphologische ervaringen geleid en completeert vooral de aan hetdode object gewonnen informaties. De waarnemer van de cytochemische gebeurtenissen in de cel komt mindergemakkelijk aan zijn informaties. Hij heeft wel in de meeste gevallen hetdateren van de door hem gekozen informadestadia in de hand, maar hijmoet weer afzonderlijke homologe objecten op hun chemische veranderin-gen onderzoeken en, gesteld dat

zijn cytochemische reacties voldoende be-trouwbaar zijn, moet hij de waarnemingen achteraf tot een aaneengeslotenreeks reconstrueren. Hij zal dan opmerken, dat zich in de cel voortdurendeen wisseling van energie-, bedrijfs- en bouwstoffen door afbraak, om- enopbouw voltrekt, hoe naast- en achter elkaar de ene stof gesynthetiseerd endaarna een tijdlang gedeponeerd wordt, terwijl op een andere plaats indezelfde cel andere stoffen afgebroken en verder getransporteerd worden.Hij zal zien, hoe een bestendige stroom van uiteenlopende stoffen de celpasseert en hoe deze passage in de zelfde of tegenover gestelde richting kanverlopen. In vele gevallen is het thans reeds mogelijk bepaalde celbestand-delen in grotere massa\'s uit fijngemalen cellen zogenaamde homogenisatendoor gefractioneerde centrifugatie te isoleren en chemisch of physiologischte testen, waarbij vaak de electronenmicroscopie als morphologische

con-



??? trole met succes te hulp komt. Dikwijls kunen ook bepaalde celbestand-delen langs electrophoretische weg bepaald worden uit hun verschillenin de loopsnelheid in het electrische veld. Tot een verrassende overeen-stemming tussen morfologische en cytochemische informaties kwam decytochemicus met het onderzoek van het desoxyribosenucleinezuur in dechromosomen waarbij de kwantitatieve chemische bepaling van het nu-cleinezuur met de kwantitatieve morfologische, n.1. van het aantal chromo-somen tot volledige dekking kwam. Hoewel in talrijke gevallen de inter-pretatie van de cytochemische waarnemingen nog onduidelijk is, krijgt demoderne cytologie toch hoe langer hoe meer vat op deze belangrijke ma-terie. De informatiebronnen zijn min of meer specifieke kwalitatieve ensoms ook kwantitatieve reacties die een zeer hoge gevoeligheid kunnen ont-wikkelen en ter plaatse in de cel optreden. De interpretatie

gebruikt voor-namelijk de fysiologisch-chemische ervaringen, maar verbindt deze alstopochemie toch ook weer met morfologische begrippen.Ook de geneticus put voor de interpretatie van zijn waarnemingen uitcytologische ervaringen, die al lang niet meer slechts tot de morfologischebepaling van de vorm of het aantal chromosomen beperkt zijn. Ook hijbedient zich in toenemende mate van verschillende richtingen van hetcytologisch onderzoek, maakt gebruik van cytochemische reacties, van hettraceronderzoek en het electronenmicroscoop. In vele gevallen lopen zijninformaties dan ook parallel met die van de algemene cytologie.De onderzoeker op het gebied van de weefselkweek zal ons thans nietalleen meer op de subdele differentiatieverschijnselen, de afhankelijkheidenerzijds, zelfstandigheid van de cellen anderzijds wijzen, maar de uniekegelegenheid om met levende cellen te kunnen werken benutten om metbehulp

van alle in de cytologie realiseerbare informatiemogelijkheden, debouw en functie van de cel te beschrijven en te interpreteren. Zo heeftmen b.v. de bovengenoemde kernrotatie aan weefselkweken ontdekt, de tal-rijke adaptaties van cellen in verschillende milieus, de vele manieren vangerichte bewegingen van cellen, de phagocytose van partikels en de tal-rijke differentiatieverschijnselen. De Gytopathologie stelt zich thans niet meer tevreden met de beschrijvingvan een vergaande variabiliteit of het ruime aanpassingsvermogen van cel-len en weefsels in verband met de vele reacties op invloeden van exo- enendogene aard, maar tracht deze verschijnselen waar te nemen en te inter-preteren met behulp van de zelfde uiteenlopende informatiebronnen die denormale cytologie bezigt. De cytopathologie heeft in vele gevallen op hetonderzoek van de normale cel een zo grote bevruchtende invloed uitge-oefend, dat wij ons de

normale cytologie zonder kennis van de resultatenvan de cytopathologie niet meer kunnen vporstellen.Uit deze onvolledige opsomming blijkt al dat de hedendaagse cytoloog eenruime keuze voor zijn eigen richting heeft, maar ook de onmogelijkheidzich op het gehele gebied met de zelfde intensiteit te bewegen. Naast eenbehoorlijk basisweten is thans iedere beoefenaar van de cytologie gedwon-gen zijn eigen richting te zoeken. Om U enigszins een bescheiden indruk tegeven van de veranderlijkheid van ons weten en over de verschillende be-trekkingen tussen waarneming en interpretatie in de hedendaagse cyto-logie, zou ik enkele voorbeelden uit de electronenmicroscopie willen aan-halen. Het electronenmicroscopisch celonderzoek staat, naar verhouding met an-376



??? dere takken van de cytologie, nog pas aan het begin en slechts relatiefweinig objecten zijn tot nu toe op een manier geanalyseerd die beantwoordtaan de thans geldende eisen van de preparatieve techniek. Maar reeds dezeweinige analysen hebben tot nieuwe, onverwachte resultaten en gevolgtrek-kingen geleid en aangetoond dat met de verfijning van de preparatievetechniek en het verbeteren van het oplossend vermogen van het elec-tronenmicroscoop onze inzichten in de intiemere bouw van de cel met grotesprongen vooruit zijn gegaan. Midden in deze voorspoedige periode vanontdekkingen staande, is men veelal nog te overstelpt en bevangen om deuiteindelijke consequenties van deze waarnemingen in het juiste licht tezien of aan te passen aan het reeds bekende. Nog overheerst op dit gebiedeen soort pioniersgevoel dat naar een zo snel mogelijke exploratie van ditterrein streeft, waardoor de bezinning op het

waargenomene in het gedrangkomt en vaak de draad met het ons door het lichtmicroscoop vertrouwd ge-wordene afbreekt. Men is enerzijds nog belast met de interpretatie van eenfeitenmateriaal dat gedurende ruim 100 jaren verzameld en in bepaaldegeijkte denkbeelden gegoten werd. Anderzijds overstelpen deze nieuwewaarnemingen ons door hun verrassende nieuwe gezichtspunten die geencontact met het lichtoptische feitenmateriaal bieden. Het valt dan ook op,hoe om deze redenen thans het zuiver descriptieve analyseren de voorkeurgeniet en de interpretatie nog zo veel mogelijk uitgesteld wordt. Maar zin-rijk wordt toch de waarneming pas wanneer wij haar interpreterend in eenruimer beeld kunnen voegen. Een gebied waarvoor de electronenmicroscopie bij uitnemendheid geschiktleek om ophelderend werk te verrichten, was het onderzoek van de fijnereplasmastructuren. De klassieke lichtmicroscopie heeft zeer

veel aandachtgeschonken aan de studie van het celplasma, maar al naar gelang van degebezigde technieken of objecten viel het waargenomen structuurbeeld ver-schillend uit en werd het op uiteenlopende manieren ge??nterpreteerd, tot-dat omstreeks 1938 de stelling geponeerd werd, dat de fijnere bouw van hetplasma op het submicroscopische gebied moest liggen en voor de licht-microscopie ontoegankelijk was. Zoals reeds vermeld stelde men zich hetcytoplasma als een driedimensioneel netwerk van draadvormige eiwit-moleculen voor. Deze netvormige bouwwijze heeft men aanvankelijk elec-tronen-optisch in vele cellen gevonden maar het bleek later toch niet deenige universele manier van structuur te zijn, maar slechts een van demogelijkheden. De tweede mogelijkheid is n.1. een lamellaire structuur vanhet cytoplasma. Deze electronenoptische ontdekking had haar antecedentereeds voor de electronenmicroscopie

opkwam. Zo heeft bv. Monnc in 1942uit polarisaticmicroscopische waarnemingen aan levende spematocytenvan zee-egels afgeleid, dat het cytoplasma van deze cellen uit tamelijkregelmatig gerangschikte en met elkaar afwisselende lamellen van eiwittenen lipoiden moet bestaan. Deze uitspraak heeft toen weinig weerklank ge-vonden omdat zij niet paste in het toen nog heersende denkbeeld van deinwendige structuur van een cel. Dit nu klassiek geworden onderzoek werddan ook vrijwel nergens geciteerd. De heersende opvatting hield vast aanhet beginsel dat het cytoplasma als een continu gel de gehele cel vulde, zo-dat voor het verschijnsel van een discontinue lamellaire bouwwijze in ditdenkbeeld geen ruimte bleef. Ook polarisatiemicroscopische informatiesover een duidelijke dubbelbreking van het cytoplasma van andere cellenwerden alleen ge??nterpreteerd als uitdrukking van een ori??ntatie van



??? plasmafibrillen in een bepaalde voorkeursrichting, maar niet als een nieuwontdekt en afwijkend bouwpatroon van het plasma. Dit voorbeeld is eenuit vele die ons duidelijk maken hoever de inwendige traagheid van eenalgemeen aanvaarde interpretatie nieuwe waarnemingen kan negeren om-dat deze hun tijd vooruitlopen. Het zij toegegeven dat het polarisatiemicroscoop alleen op een indirectemanier informaties over structuren verschaft, die wij als zodanig niet kun-nen zien omdat het effect van de dubbelbreking aan submicroscopischedeeltjes tot stand komt. De cytoloog geeft van ouds de voorkeur aan wathij werkelijk kan zien en inderdaad behoort de cytologie in hoge mate totde aanschouwelijke vakken. De cytoloog zal niet rusten voor hij het â€žikvermoed" in het â€žik zie het" heeft omgezet. Zo heeft het dan ook niet langgeduurd of de interpretatie van Monn?Š vond door de electronenmicroscopiehaar bevestiging

op een zichtbare wijze die aan overtuigingskracht nietsmiste. In tal van uiteenlopende celsoorten heeft men sedert kort het be-staan van een lamellaire plasmastructuur niet alleen bevestigd, maartevens in sommige celtypen in zo grote en uitgebreide hoeveelheden ge-vonden, dat zelfs de meest moderne en gangbare denkbeelden over de in-tiemere bouw van de cel te verouderen schijnen. In tal van baanbrekendeonderzoekingen uit de laatste 5 jaren heeft de electronenmicroscopie eenomvangrijk informatiemateriaal bijeen gebracht, dat nog bij lange na nietovertuigend ge??nterpreteerd kon worden. Hier lopen de feiten voorlopigde theoretische beschouwing nog mijlen vooruit, ook al omdat het gezichts-punt nog zo nieuw en onwennig is en het streven naar nog omvangrijkerbewijsmateriaal bij vele onderzoekers overheerst. Natuurlijk heeft men al eerder zich over de vermoedelijke structuur vancytologische membranen een

denkbeeld proberen te vormen en heeft menverschillend theoretisch denkbare membraanmodellen ontworpen die uiteiwitten en lipoiden opgebouwd zouden zijn om de semipermeabele enandere eigenschappen van grensvlakken in levende systemen te kunnenverklaren. Terwijl tot voor kort alleen de kernmembraan als enigst intra-cellulaire grensmembraan bekend was, verrees met de ontdekking van om-vangrijke membraansystemen binnen het cytoplasma een geheel nieuwgezichtspunt. Amper tevreden met het ontdekken van een oorspronkelijktheoretisch verondersteld netwerk als grondcytoplasma, presenteerd?¨n dezeintracellulaire grensvlakken zich als geordende barrieren in het plasma.Kort op elkaar vond men in verreweg de meeste onderzochte cellen struc-turen van uiteenlopende gedaante, topografische ligging, massa en ver-anderlijkheid die tot gemeenschappelijke basis hebben het optreden vanlamellaire

grensvlakken die min of meer gesloten ruimten van de rest vanhet cytoplasma afsluiten. Deze lamellen zijn buitengewoon dun en bestaanin de meeste gevallen uit dunne eiwitfolien waarop aan een of aan weers-kanten een mono- of bimoleculaire lipoidefilm schijnt te liggen. Het zijnin de zin van Bungenberg de Jong en Winkler tricomplexe membranen dieook in theoretische opzichten beantwoorden aan de physico-chemischeeisen die aan dergelijke grensvlakken in een eiwit- en waterrijk milieu wor-den gesteld. Deze met de eiwitfolie geassocieerde lipoidefilmen houden methun polaire ori??ntade de dispersieneiging van de eiwitten in een waterrijkeomgeving tegen, vervullen met hun ionenbezetting binnen het molecuul-rooster als zeven de semipermeabele eigenschappen en geven door huntweedimensionele rangschikking bepaalde plasmamatrijzen de gelegenheid



??? tot ori??ntatie in een vast vlak. Zij vormen dus in een cel hechte barrieren.Het zijn juist de cellen met een hoge stofwisseling of een hoge eiwit-synthese die een bijzondere rijkdom aan dergelijke intracellulaire mem-branen vertonen. In vele cellen vond men bovendien deze membranen be-zet met het ribosenucleinezuur dat als matrijsvormer voor specifieke ei-witten in directe verbinding staat met de eiwits^Tithese. Hoewel uit de ma-nier van de voorbehandeling van deze objecten met het osmiumtetroxydeen uit de mate van de electronenverstrooiing in het microscoop de con-clusie te trekken is dat de lipoidefilmen aan weerskanten van de centraalgelegen eiwitlaag liggen, heeft men toch van meet af aan deze lamellennet andersom ge??nterpreteerd door van dubbele membranen te spreken dieuit een middenlaag van lipoiden en aan weerskanten hiervan uit een eiwit-lamel zouden bestaan. Men heeft nl. een reeds vroeger

theoretisch ontwor-pen membraanmodel als voorbeeld voor de interpretatie gekozen, zonderaan de directe waarneming en de opgedane ervaringen met deze techniekde voorrang te verlenen. Deze incongruende tussen waarneming en uitlegheeft zich helaas reeds verder in de betreffende literatuur verspreid zondervoorlopig op een gefundeerde tegenspraak te stuiten. Wij merken aan ditvoorbeeld op hoe zich hier tussen de waarnemingen en de interpretatiedoor be??nvloeding van een theoretisch voorbeeld een onzuiverheid van hetdenken schuift. Reeds vroeger vond men dat deze lamellaire structuren niet alleen tot hetcytoplasma beperkt bleven, maar dat ook de elementen van het Golginet,de in- en uitwendige structuur van de mitochondrien en de chloroplasten,dus celorganoiden met een hoge synthetiserende activiteit, uit dergelijkemembranen opgebouwd zijn. Alles wijst erop, dat de cel naar het vormenvan kleinere

compartimenten streeft waarin afzonderiijke metabolischeprocessen aflopen, terwijl deze compartimenten toch weer door hun semi-permeable grensvlakken via het celwater met het geheel in voortdurendcontact kunnen blijven. Zo keert onze tegenwoordige opvatting van doormembranen begrensde ruimten in de cel via een geheel onverwachte wegweer terug naar de oude, al lang afgedankte interpretatie van B??tschli uit1891, die in de veronderstelde schuimstructuur van het plasma een over-eenkomstige verdeling in aparte kleinste ruimten poneerde, die a.h.w. alskleine laboratoria, door de schuimwanden van elkaar gescheiden, voor deverschillende levensverrichtingen zouden dienen. Terwijl B??tschli 60 jarengeleden zijn verklaringen opbouwde op lichtmicroscopisch zichtbare struc-turen, verschuift zich in onze tijd dit vraagstuk naar het submicroscopischegebied. Beide gelijk gerichte interpretaties zijn het gevolg van

informatiesdie op verschillende manier gewonnen werden en zijn tevens een bewijsdat een eenmaal verworpen theorie toch ook een hergeboorte kan beleven.Dergelijke geestelijke renaissances komen in de wetenschap wel veelvuldigvoor. In tegenstelling tot B??tschli die de verschillende chemische reactiesin de vloeibare inhoud van de schuimkamertjes zocht, leggen wij thans denadruk vooral op dc membranen zelf. Reeds zeer eenvoudige stofwisselingsverschijnselen in een cel blijken uiteen aaneenschakeling van talrijke tussenreacties te bestaan die in een be-paalde rangorde plaats moeten vinden en een polair verloop vertonen. Deopvatting van Weiss dat wij bepaalde actieve gedeelten van het cytoplasmaals een bijeenbehorende populatie van moleculen moeten zien, die in eengrote afhankelijkheid van elkaar aan een zelfde opdracht werken en gelijk



??? aan een lopende band in een fabriek van verschillende kanten hun grond-stoffen ontvangen en hun af te werken produkten verder doorschuiven,past geheel in de waarnemingen over de lamellaire bouw van het cyto-plasma. Evengoed kunnen wij ons uit het gedrag van de aan deze lamellengekoppelde lipoidefilmen voorstellen, dat deze voor bepaalde stoffen alssluizen, voor andere als barri?¨ren dienst doen, dat zwervende kleine mole-culen uit de omgeving door deze membranen gevangen worden, in bepaal-de matrijzen tot grotere verwerkt en daarna pas weer aan het cytoplasmaafgegeven worden. Op een veel hoger structuurniveau vinden wij een pa-rallelle met deze intraplasmatische membranen in de tot klieren gerang-schikte epitheelcellen die ook in een tweedimensioneel patroon liggen envaak een bepaalde werkverdeling onder elkaar vertonen.In sommige cellen verdringt de lamellaire bouw het

oorspronkelijke net-werk van het cytoplasma tot op geringe resten, in andere weer vinden wijtalrijke lamellen als planparallelle platen in bepaalde plasmaterritoria ge-localiseerd. Deze lamellen vertonen in sommige gevallen een grote labiliteitdoordat de membranen tijdelijk verdwijnen en weer optreden kunnen, alnaar gelang van de functionele toestand van de cel. Zij treden in nauwerelatie met de vorming van secreten zoals enzymen en hormonen, of dienenals bemiddelaars en geleiders van het stoftransport in en door de cel. Zijvormen als regelmatig gerangschikte lagen de grana en chloroplasten vande plantencellen waarin de fotosynthese plaats vindt, of bouwen als eenzuil van schijfjes de zintuigstaafjes in het netvlies van het oog op. Alsconcentrisch in elkaar gevoegde cylinders omhullen zij de uidopers van dezenuwcellen en in vorm van op elkaar gestapelde dwarsschotten de inwen-dige structuur van de

mitochondri??n. Vooral de uit de lichtmicroscopie be-kende basophiele cellen en celstructuren zoals het ergastoplasma, de Nissl-substantie, het grondcytoplasma van de plasmacellen blijken uit dergelijkezich in de ruimte op zeer regelmatige afstanden herhalende membranen tebestaan. Voor de cel betekenen deze membranen een zeer vergaande in-wendige oppervlaktevergroting en door hun regelmatige rangschikking demogelijkheid bepaalde processen die aan hun actieve oppervlakte tot standkomen een bepaalde richting te geven. Kortom, in deze lamellaire bouwwijze weerspiegelt zich een nieuw prin-cipe in de interne structuur van de cel dat allerwegen bij de cytologen deaandacht trekt. En net zoals in de klassieke lichtmicroscopie eens de ont-dekkingen van de chromosomen, van het Golginetwerk of de mitochon-dri??n aanleiding was tot een zeer intensief en vruchtbaar onderzoek, zienwij nu in alle centra voor

electronenmicroscopie deze recente ontdekkingenin hun publicaties verschijnen. Helaas kenmerken deze door talrijke auteursuitgevoerde onderzoekingen zich nog door grote onderlinge verschillenzowel wat de waarneming en beschrijving, als ook wat de uiteindelijkeinterpretatie betreft. De verschillen in deze oordeelsvorming hebben uiteen-lopende oorzaken. De typische planparallelle rangschikking en de zeergeringe dikte stellen aan de preparatieve techniek en aan het electronen-microscoop zeer hoge eisen. Waar deze niet te vervullen zijn treden on-duidelijkheden in de beeldvorming op en kunnen interpretatiemoeilijk-heden het gevolg zijn. De afhankelijkheid van deze structuur van osmo-tische en pH-waarden en van de functionele toestand van de cel kunneneen andere bron zijn voor interpretatiemoeilijkheden. Rekenen wij hierbijde be??nvloeding door bepaalde vooroordelen van sommige onderzoekers,



??? zoals de reeds genoemde keuze van een theoretisch ontworpen membraan-model als voorbeeld voor deze membranen of het kritiekloos overnemenvan een bepaalde terminologie, dan kunnen wij ons door dit samenspel vanfactoren de oordeeldifferentics voldoende verklaren. Er speelt hierbij bo-vendien ook nog een ander misverstand een rol, nl. het homoloog-stellenvan al deze membraanstructuren op grond van hun verwant bouwpatroonof hun rangschikking. Gezien de uiteenlopende functies van de tot nu toeonderzochte celtypen met dergelijke structuren zullen wij deze ook een uit-eenlopende functionele betekenis in de cel moeten toekennen. In het enegeval dienen zij als eiwitmatrijzen, zoals bij enzymsecernerende cellen ofbij plasmacellen die hoogspecifieke antistoffen vormen, in andere gevallenals een intracellulair filterapparaat zoals bij de niercellen, of als een soortdrainagesysteem voor het doorsluizen van

opgeloste stoffen zoals in darm-cellen, in weer andere cellen als een naar buiten toe beschermende laagzoals bij de gangliencellen, misschien in sommige gevallen zelfs als eenintracellulaire versterker, een soort multiplier, zoals in de zintuigstaafjes.Zonder twijfel komen deze lamellaire structuren zowel als parallelle mem-braantjes of, als tubuli, als ook in vorm van sacculi voor en berusten som-mige interpretatieverschillen waarschijnlijk op het onbekend-zijn met derangschikking in de derde dimensie. Wie chronologisch de betreffende literatuur vervolgt of zelf aan de ont-wikkeling van het electronenoptisch onderzoek heeft deelgenomen, merktop, dat de interpretatie van de waarnemingen des te moeilijker wordt naar-mate de technische verfijning van het onderzoek het scheidend vermogenvan een electronenmicroscoop geheel uitbuit. Het aantal informatiepuntenneemt hierbij vlug toe, maar de afstand tot het conventionele

weten wordtgroter en de aanknopingspunten ermee geringer. Men tracht nu in deeerste plaats een veel groter feitenmateriaal bijeen te brengen, eer menover de diepere betekenis van het nieuwe zich een beeld hoopt te maken.Nu is deze vermeerdering van het feitenmateriaal zeker wel zeer nuttig,maar kan ook tot een zekere steriliteit leiden. Theoretische uitspraken, ookals zij later onwaarschijnlijk blijken te zijn, kunnen toch de stoot geven toteen intensiever onderzoek. Het achterwege laten van een verklaring uitangst zich eventueel te moeten corrigeren dient noch de wetenschap, nochde persoonlijkheid van de onderzoeker. De ware geest van een wetenschap-pelijke onderzoeker riskeert ook het maken van fouten.Aan het einde van mijn betoog gekomen zou ik een eventueel gesuggereerdmisverstand, n.1. dat deze soort electronenoptisch georienteerde cytologieeen te eenzijdige is, willen korrigeren. Zonder twijfel is de

electronenmicro-scopist zich zeker terdege ervan bewust, dat het morphologische beeld zoalshet electronenmicroscoop ons dit meedeelt een bevroren beeld is. Dit ligtin het hele wezen van dit instrument en de preparatieve techniek besloten.Daarom zal de ruimer ge??nteresseerde cytoloog niet alleen in de electronen-optische waarnemingen kunnen berusten, maar deze completeren door an-dere methoden en met andere instrumenten die hem dit bevroren beeldterug voeren naar het soepele van de levende cel. Dit is ook de reden waar-om de moderne cytologie gelukkig niet aan eenzijdigheid lijdt, maar ge-bruik maakt van ervaringen, methoden en instrumenten van zeer uiteen-lopende aard, terwijl zij in voortdurend contact blijft met talrijke grens-gebieden. Zoals ik al aan het begin betoogde geeft iedere afzonderlijkerichting van onderzoek in de tegenwoordige cytologie ons een eenzijdig



??? beeld. Deze beelden suggereren zelfs zeer tegengestelde interpretaties. Zo-doende krijgt de cytoloog een ware legpuzzle van uiteenlopende informa-ties en uitspraken in handen die alleen onder inachtneming van de bij-zonderheden in het informatieverloop, door een kritische synthese tot eenbevredigend geheel kunnen leiden. Thans aan het einde van mijn rede gekomen betuig ik gaarne mijn eer-biedige dank aan Hare Majesteit de Koningin, die mij op deze beideplaatsen heeft willen benoemen. Mevrouw en Mijn Heren Curatoren dezer Universiteit. Dat U mij hebt willen voorstellen tot de bezetting van twee leerstoelenvoel ik als bewijs van Uw vertrouwen, waarvoor ik U mijn grote erkente-lijkheid betuig. De voortvarendheid waarmee U in zo korte tijd een nieuwerichting in het biologisch onderzoek cre??erde en de hiervoor noodzakelijkemiddelen wist op te brengen, heeft mij de verzekering gegeven dat Uwbelangstelling er

voortdurend op uit is onze Alma Mater op een inter-nationaal pijl te houden. Ik besef ten volle dat mij door deze combinatievan twee leerstoelen een grote verantwoordelijkheid opgelegd wordt, dieik niet hoop te beschamen. Vooral U Mr. des Tombe ben ik zeer tot dank verplicht voor de effectievehulp en de steeds welwillende raadgevingen die ik al sedert jaren van Umocht ontvangen. Dames en Heren Professoren en andere Docenten aan deze Universiteit. Toen ik ruim 30 jaren geleden de Weense Universiteit verliet om mij aande Utrechtse te vestigen, kon ik niet bevroeden dat deze, als verruimingvan mijn studie bedoelde wisseling van Universiteiten uiteindelijk door dezehoge onderscheiding bekroond zou worden. Komende van een grote on-overzichtelijke Universiteit met een zeer geringe onderlinge binding, trofmij in Utrecht al gauw de veel vrijere toegankelijkheid van de docerendestaf bijzonder. Ik hoop dat ik behalve met

mijn nauwere vakkollega\'s ookmet sommigen onder U in contact mag komen, te meer omdat een mensook nog andere belangstellingen koestert dan zijn eigen begrensde gebied. Mijne Heren Professoren van de Veterinaire Faculteit. Dat Uw keuze bij de bezetting van de leerstoel voor Cytologie, Histologieen microscopische Anatomie op mij viel, stemt mij tot grote erkentelijk-heid. Voor de meeste van U ben ik geen onbekende, aangezien weten-schappelijke en vriendschappelijke banden ons reeds sedert jaren verbin-den. De prettige team-geest die aan Uw faculteit heerst en de openhartigeen zeer collegiale onderlinge band heeft mij al vroeger aangetrokken. NuU mij de taak oplegde van Collega Schultze het onderwijs over te nemen,zullen deze oude banden zeer zeker op een bredere basis herleven. Ik kanU verzekeren dat ondanks de combinatie van twee leerstoelen mijn taakaan Uw Faculteit niet hieronder zal lijden.

Dames en Heren Profesoren van de Faculteit der Wis- en Natuurkunde.Dat U mij hebt willen voorstellen voor een buitengewone leerstoel bij deze



??? Faculteit, waaraan ik al zo lang, ook docerend, verbonden ben, stemt mijtot vreugde. Door Uw besluit de nog jonge tak van het submicroscopischcelonderzoek een aparte plaats in Uw Faculteit in te ruimen en door eenleerstoel te laten bezetten, hebt U voor Nederland een gedragslijn gevolgddie slechts in enkele grote universiteiten in het buitenland sedert enkelejaren gevolgd werd. Hooggeleerde Raven. Reeds meer dan 15 jaren verbinden ons aan het Zo??logisch Laboratorium,door nauwe samenwerking, en daarboven uit door vriendschapsbanden.Uw nimmer rustende gehechtheid aan het wetenschappelijk onderzoek,dat U tot een tweede natuur werd, werkte steeds aanstekelijk op Uw mede-werkers en het is haast ondoenlijk naast U lui te worden. U wist zoweldoor Uw didactische begaafdheid in het onderwijs, als door Uw critische enopbouwende geest de belangstelling voor ons vak te stimuleren en gaandete houden. Dat

U naast het intensieve wetenschappelijke werk en hetonderwijs bovendien nog tijd vond om al onze kleinere en grotere zorgenen verlangens te behartigen en te bevredigen getuigt wel van Uw vitaU-teit. Ik ben U niet alleen voor de verruiming van mijn weten dankbaarmaar ook voor Uw haast vaderlijk beleid ten aanzien van mijn academischeloopbaan. Hooggeleerde Schultze. Wie Uw uitvoerig voorbereide colleges en Uw degelijk opgebouwd onder-wijsmateriaal kent, zal het zich tot een grote eer aanrekenen deze taakvoort te zetten, al ben ik mij bewust, dat mijn belezenheid in deze vak-literatuur het niet bij de Uwe kan halen. Zeer erkentelijk ben ik U voorde royale en beminnelijke manier waarmee U mij hebt ingeleid in struc-tuur en materie van mijn nieuwe taak. Moge het ons nog lang gegund zijnzowel op vakgebied als in \'t algemeen van gedachten te mogen wisselen.Het dunkt mij dat U met veel tevredenheid terug mag zien

op hetgeen Ueen leven lang uit het niets aan de veterinair faculteit hebt opgebouwd entot bloei gebracht. Ik hoop dat het mij lukt het onderwijs in Uw geest voortte zetten. Hooggeleerde Meyling. Na vele jaren bindt ons een merkwaardig toeval weer aan het zelfde insti-tuut tot een nauwe symbiose. Deelden wij toch in onze assistententijd,jaren door, een gemeenschappelijk salaris en voerden wij onze werkzaam-heden aan het onderwijs onder het zelfde dak uit. Ik verheug mij van hartemet U samen weer onder het zelfde dak te mogen werken en Uw vriend-schap deelachtig te mogen blijven. Waarde Van de Kamer. Het was mij een grote geruststelling dat U mijn onderwijstaak aan hetZo??logisch Laboratorium hebt overgenomen. Uw nauwgezetheid en Uwgrote interesse voor de cytologie en histologie is mij een waarborg voorhet continueren van ons gemeenschappelijk vak aan de Zo??logie.



??? Waarde Eibers. Dat ik zo vele belangrijke wetenschappelijke en organisatorische werk-zaamheden op het gebied van de electronenmicroscopie in Uw handen magleggen, zonder bevreesd te zijn, dat zij anders blijven liggen, is voor mijeen grote steun en geruststelling. Uw voortreffelijk inzicht in deze nog zowisselvallige materie en Uw creatief gevoel voor het oplossen van zo veleonoverkomelijk schijnende moeilijkheden geeft mij de waarborg dat onzevan ouds vriendschappelijke samenwerking zich steeds verder zal uit-breiden. U bent voor mij op Zo??logie het anker en ik hoop dat de kettinghet zeer lang mag houden. Waarde Kramer. Hoewel onze samenwerking nog niet van lange duur is, mag ik mij welgelukkig prijzen U als mij naaste medewerker te mogen beschouwen. Nietalleen aan Uw ijver en Uw interesse voor ons vak, maar ook aan Uworganisatorische talenten zal ik voortaan steeds moeten appeleren en ikgeef U

de verzekering dat onze samenwerking van zeer prettige aard zalblijven. Dat U als veterinair, na Uw voltooide studie, niet de praktijk koos,maar het onderwijs, komt ons instituut zeer ten goede en ik hoop dat Utevens in de wetenschappelijke arbeid Uw volle bevrediging zult vinden. Waarde vrienden van het Zo??logisch Laboratorium. Wie zoals ik terug kan zien over meer dan drie decennia ononderbrokenverblijf in het Zo??logisch Laboratorium, staat wel versteld over de veleingrijpende veranderingen die zowel aan de bewoners als aan het interieurgedurende deze evolutie plaats vonden. Vele oude vrienden zijn er helaasniet meer of naar andere plaatsen vertrokken, maar een bepaalde kern wistzich door alle veranderlijkheid heen te handhaven en een speciale fami-liaire stempel op de inwendige structuur van dit Laboratorium te drukken.Mijn verhouding tot U zal door de verplaatsing van mijn hoofdtaak naarde veterinaire

faculteit zeer zeker niet veranderen. Het verheugt mij doormijn verdere verbintenis via de electronenmicroscopie van U geen afscheidte hoeven nemen, zodat mij slechts de wens rest ook verder Uw mede-werking en vriendschap deelachtig te mogen blijven. Dames en Heren Studenten. Het is niet mijn taak U tot volleerde cytologen of histologen te vormen,maar U in de eerste plaats in te leiden in dit praeklinische vak dat laterde basis zal blijken te zijn voor menig begrip van het gezonde en zieke dier.Al zal U aan het begin van Uw studietijd de belangrijkheid van de cel- enweefselleer niet zo duidelijk zijn, en U meer lijken op een uitbreiding vanUw toch al overladen lesrooster, met het klimmen van Uw studie zal echterzeker een herwaardering van hetgeen U bij mij aan kennis hebt verworven,zich van U meester maken. Ik hoop U op een begrijpelijke manier in ditgebied in te leiden en zou het op prijs stellen met U op een meer

vader-lijke basis samen te werken. U als het ontvangende deel en ik als geverstaan een aantal semesters in nauwer contact met elkaar om het zelfde doelte dienen n.1. U op de diergeneeskunde voor te bereiden. Kunde veronder-stelt kennen en begrijpen en dit moet geen droge boekenwijsheid maar



??? een levende wetenschap voor U worden. De Universiteit is geen kazernemaar een vrijwillig aangegane verbintenis; aan Uw kant om de basis enhet geestelijke en manuele begripsapparaat voor Uw toekomstig beroep teontvangen, van de kant van de docent om zijn weten en zijn ervaringaan te bieden en door te geven. Moge ons beiden deze relade van gevenen ontvangen voor ogen blijven zonder bij U het gevoel te verwekken dater â€žgeblokt" moet worden. Het begrijpen is ook hier de voorwaarde vanhet weten. Met de biologen onder U hoop ik door het geven van capitaselecta weer in nauwer contact te blijven en vooral het accent te leggen opde recente zienswijzen in de biologie die uit het electronenoptisch onder-zoek voortvloeien. Ik dank U voor Uw aandacht.



??? Uit het Rijks-Instituut v. d. Volksgezondheid, Utrecht. OVER HET VOORKOMEN EN HET ISOLEREN VANSALMONELLA BIJ NORMALE SLACHTRUNDERENIN NEDERLAND(Autoreferaat)* dr. E. H. KAMPELMACHER In navolging van in andere landen uitgevoerde onderzoekingen werd ge-probeerd een inzicht te verkrijgen omtrent de volgende vragen: a) hoe groot is het percentage Salmonella-dragers bij normale slachtrun-deren? b) welke organen zijn in verband met het bacteriologisch vleesonderzoekvoor het opsporen van deze infectie het meest geschikt? c) welke voedingsbodems en ophopingsmedia zijn voor het isoleren vanSalmonella uit dit, als regel kiemarm, materiaal het meest geschikt? Van de 1600 onderzochte slachtrunderen bleken 9 (0.52%) met Salmo-nella besmet te zijn en wel 4 met S. dublin en 5 met S. bareilly. Vat mende verkregen positieve gegevens samen, dan verkrijgt men in tabel 1

hetvolgende beeld. TABEL 1. Overzicht betreffende de isolatie bij 9 normale slachtrunderen. Salmonella type Organen lever gal en galblaas portale lymf.klieren S. dublinS. bareilly 2x3x 4x5x 3x Totaal 5x (56%) 9x (100%) 3x (33%) In tabel 2 wordt een overzicht gegeven betreffende de isolatie van depositieve culturen na directe uitstrijk en na ophoping. â™?) Dit artikel verscheen in extenso in het â€žZentalblatt f??r Veterin?¤rmedizin", deel5, nr. 2, maart 1957.



??? TABEL 2. Isolatie van de positieve Salmonella-culturen volgens de directe en indirecte methode. Directe uitstrijk Ophopingsmetiiode L = Lever; G = Gal; KI = Klier.Br. agar = Briljantgroenfenolroodagar. In tabel 3 wordt een overzicht gegeven betreffende het verschil in positieveuitkomsten na uitstrijk van ophopingsmedia na 1 resp. 3 dagen op voedings-bodems. TABEL 3. Positieve resultaten na uitstrijk der ophopingsmedia na 1 en 3dagen bebroeden bij 37Â° C. OphopingsmediaM???œer le dag 3e da^_ le dag 3e ^g__le dag 3e dag L~G kTTL G^ ?•CfL G Kl L G Kil L G Kl L G Kl Seleniet Kauffmann-M??ller Diernr. -  ?Ž    - -- ! 4- - i  - - 127347350767775952119812201543 -f - - -- -I- - -1- --    -     - 4- -    - -    -   - -  - -   -    - - -- - - - -- -- --h --h - -1 Totaal I 5 4 T^ 4 V2 7 3:3 9 3:2 L = Lever; G = Gai; Kl = Klier. Tenslotte laat tabel 4 zien, op welke van de 3 selectief-media, te wetenbriljantgroenfenolrood-, Endo en SS - agar, Salmonella-

koloni??n zowel nadirecte uitstrijk als na ophoping werden gevonden. 2 3 5



??? TABEL 4. Resultaten van entingen op briljantgroenfenolrood-. Endo en SS-agar-platen. ____Ophopingsmethode uitstryk I I M??ller | Groningen Friesland Drente Overijsel Gelderland Utrecht Noord-Holland Zuid-Holland Noord-Brabant Zeeland Limburg Noord-OostpolderZonder oormerk Totaal Salmonella typeen diemr. Seieniet Br.gr. Endo SS Br.gr. Endo SS Br.gr. Endo " SS Br.gr. Endo SS s. dublin (127) s. dublin (347) â€” s. dublin (350) â€” â€” â€” s. dublin (775) â€” â€” â€” â€” â€”â€? â€”â–  s. bareilly (767) â€” â€” â€” â€” â€” â€” s. bareilly (952) â€” â€” â€” â€” â€” â€” â€” s. bareilly (1198) â€” â€” - â€” â€” s. bareilly (1220) â€” â€” â€” â€” - â€” â€” s. bareilly (1543) â€” 11 â€” Totaal 5 3 4 6 2 4 9 5 5 6 4 3 Van de 1600 onderzochte dieren hadden 373 geen provincie-oormerk, despreiding der overige dieren over de 12 provincies was als volgt. 95 (2 Salmonella-positief)17 29 (1 Salmonella-positief)163119 398 (2

Salmonella-positief) 172 (1 Salmonella-positief*1552624821 373 (3 Salmonella-positief) 1600 Was in verband met buitenlandse onderzoekingen een dergelijk percentagein de lijn der verwachtingen, verrassend was wel, dat van de 9 positievedieren 5 S. bareilly bleken te herbergen. Dit komt pas goed tot uiting,indien men weet, dat gedurende de jaren 1946- -1954 in Nederland 745S. dublin-cu\\t\\iren uit runderen werden ge??soleerd en slechts 1 S. bareilly.Tot nu toe heeft men, sprekende over een Salmonella-drager, stilzwijgendaan een S. dublin-\'miectie gedacht, hetgeen door 745 S. dublin gevallenvan in totaal 767 getypeerde culturen afkomstig van runderen in boven-genoemd tijdstip, aannemelijk is. Ofschoon runderlever zeker niet als eender voornaamste besmettingsbronnen van S. bareilly voor de mens dientte worden beschouwd, moet men toch met het oog op het feit, dat S.?¨areiZ/y-infecties bij de mens in de laatste

jaren steeds veelvuldiger voor-



??? komen (6 in 1948; 202 in 1954) aan het hier verkregen resultaat alleaandacht besteden. Wat de tweede vraag betreft, nl. welk orgaan het meest geschikt is \\oorhet opsporen van latente infecties, geeft tabel 1 duidelijk antwoord. In alle9 positieve gevallen werd Salmonella uit de galblaas ge??soleerd, hetgeeneen reden te meer is voor de steeds weer naar voren gebrachte opvatting,dat bij het bacteriologisch vleesonderzoek dit orgaan steeds moet wordenonderzocht. Ook al betreffen de bij dit onderzoek gevonden positieve geval-len slechts een klein aantal, toch ware in overweging te nemen, bij devleeskeuring het onderzoek van de gal met galblaas verplichtend \\oor teschrijven. In tegenstelling met de eerste twee vragen is de beantwoording van de3e vraag, welke voedingsbodems voor de isolatie van Salmonella het meestgeschikt zijn, niet alleen veel moeilijker, maar moet ook in een veel ruimerverband worden gezien. In plaats

van een antwoord dient men zich hiertot opmerkingen te beperken. Daarbij \\alt direct op, dat met de directemethode slechts in 5 van de 9 positieve gevallen Salmonella kon wordengekweekt (tabel 2), hetgeen de waarde van ophopingsmedia wel duidelijkonderstreept. Bij deze onderscheidt zich vooral de vloeistof volgens M??llerzeer gunstig, vooral bij de enting van gal, waarbij een 100 %-isolatiemogelijk was. Voor een definitieve beoordeling van de betekenis der overigeophopingsmedia is het aantal onderzoekingen te klein. Wat het uitstrijkenvan deze media na 1 en 3 dagen bebroeding bij 37Â° C betreft, blijkt uittabel 3, dat in het medium van Kauffmann-M??ller na de 2e uitstrijkgeen groter aantal positieve gevallen wordt verkregen. Waarschijnlijk isdit aan een te grote remming van dit medium te wijten. In de vloeistofvolgens M??ller en in Seleniet daarentegen blijken na de 2e uitstrijk 3,resp. 4 isolaties meer mogelijk dan na de le

uitstrijk, hetgeen er op wijst,dat bij deze ophopingsvloeistoffen een 2e uitstrijk na 3 dagen bebroedingbij 37Â° C niet gemist kan worden. Wat tenslotte de gebruikte voedingsbodems betreft, kon onze mening datde briljantgroenfenolroodagarplaat bij de isolatie van Salmonella in hetalgemeen het best voldoet, worden bevestigd. Op deze plaat was bij de9 positieve gevallen 26 maal Salmonella te isoleren, van Endo-platen 14 xen van SS-platen 16 x (tabel 4). Zusammenfassung. Bei der bakteriologischen Untersuchung des Lebersystems von 1600 normalenSchlachtrindern wurden 9x Salmonellen isoliert, und zwar 4x S. dublin und 5x S.bareilly. Die Isolierung gelang 5x aus der Leber, 9x aus Galle und Gallenblase und 3xaus den Leberlymphdr??sen. .\\ls Anreicherungsbr??he erwies sich das Medium nachM??ller sehr geeignet, vor allem bei Beimpfung mit Galle. Bei den festen N?¤hrb??den(Brillantgr??nphenolrot-, Endo- und SS-Agar")

wurden die besten Resultate mit derBrillantgr??nphenolrotagarplatte erzielt. Summary. Bacteriological examination of 1600 normal slaughter cattle yielded Salmonella on9 occasions, 4 being S. dublin, and 5 S. bareilly. The organisms were isolated 5 timesfrom the liver, 9 times from the bile and on 3 occasions from the hepatic lymphnodes. M??ller\'s medium proved particularly suitable, especially for isolation fromthe bile. Of 3 solid media, brilliant green phenol red, endo-agar and SS-agar, thefirst gave the best results.



??? R?Šsum?Š. Au cours d\'examens bact?Šriologiques effectu?Šs sur 1600 bovins normaux abattus, onisola neuf fois,des Salmonella, soit quatre fois 5\'. dublin et cinq fois S. bareilly. Onput mettre en ?Švidence ces germes ?  cinq reprises dans le foie, neuf fois dans la bileet trois fois dans les ganglions h?Špatique. Le milieu de Muller s\'av?Šra tr?¨s favorablecomme bouillon d\'enrichissement surtout pour l\'enscmensement avec de la bile. Parmiles milieux de culture solides (g?Šlose d\'Endo, g?Šlose SS et g?Šlose au vert brillant-ph?Šnolsulfonephtal?Šine) c\'est la g?Šlose au vert brillant-ph?Šnolsulfonephtal?Šine quidonna les meilleurs r?Šsultats.



??? EEN ERFELIJKE AFWIJKING BIJ RUNDEREN Voorlopige mededeling1door A. J. G. VAN \'T HOOFT,Adjimct-Inspecteur van de Vecartsenijkundige Dienst. Enige jaren geleden werden bij een viertal kalveren van het M.R.Y, vee-slag verschijnselen waargenomen aan tong en klauwen, die deden ver-moeden dat deze kalveren lijdende waren aan mond- en klauwzeer.Op de dorsale tongvlakte waren epitheel defecten en ook de kroonrandender hoefjes vertoonden defecten van de verhoornde delen, zodat de eronder gelegen matrix zichtbaar was. Bij enkele hoefjes ontbrak zelfs degehele hoornschoen. Opmerkelijk was, dat niet tegen mond- en klauwzeer gevaccineerde koppel-genoten niet aangetast waren. Ook konden in het Staats-VeeartsenijkundigOnderzoekings-Instituut te Amsterdam, in het bloedserum der aangetastekalveren geen antilichamen tegen de mond- en klauwzeer virus stammenA, As, O en C worden

aangetoond, noch kon met materiaal van de aan-getaste tong- en klauwdelen, bij runderen ingespoten, gelijksoortige ver-schijnselen worden opgewekt. Daar deze aandoeningen zeer chronisch ver-liepen, waarbij geen regeneratie der aangetaste tong- en klauwdelen op-trad en bovendien het sectiebeeld niet wees in de richting van een infectiemet mond- en klauwzeervirus, moest een andere oorzaak aan dit lijdenten grondslag liggen. Nadien zijn door mij bij nog twintig kalveren deze verschijnselen waarge-nomen en nader bestudeerd. Ongeveer 2 ?¤ 3 maanden na de geboorte ontstaan de eerste processen aande kroonranden der hoefjes en deze lijden tot ontschoening der aangetasteklauwtjes. De processen aan de tong en soms aan de tandeloze mondzoomtreden later op. Al deze processen voeren steeds tot de dood van het kalfindien niet tijdig tot slachten wordt overgegaan. Daar op grond van het ingestelde onderzoek ook

andere oorzaken, zoalstrauma, caustische stoffen, bacterie-infecties enz. als verwekkers van dezeaandoeningen konden worden uitgesloten en de afstamming van alle lijderstot ?Š?Šnzelfde stamhouder was terug te voeren, is onderzocht of als oorzaakvan deze aandoening een erfelijke afwijking ten grondslag lag.Door dit onderzoek kon de erfelijkheid van deze aandoeningen wordenvastgesteld, waarbij op grond van de afstammingsgegevens een recessieveovererving moest worden aangenomen. Samenvatting: Gedurende enkele jaren worden bij kalveren van het M.R.Y, veeslag afwijkingenaan de tong en klauwen waargenomen, die ontstaan als deze dieren enige maandenoud zijn. Deze processen aan dc tong en klauwen, die veel gelijkenis vertonen metdie welke bij een infectie met mond- en klauwzeer virus optreden, regenereren niet,doch leiden uiteindelijk tot ontschoening der klauwen en voeren tot de dood vanhet kalf. Aan

deze processen ligt een erfelijke afwijking ten grondslag. 1  Deze voorlopige mededeling vormt het onderwerp van een door mij in bewerkingzijnde dissertatie.



??? Foto - Pathologisch Instituut, Utrecht Foto - Pathologisch Instituut, Utrecht



??? Summary: For several years aberrations of the tongue and hooves have been observed in calvesof the M.R.U. breed, these aberrations only assuming tangible form when the animalsreached an age of several months. These processes on the tongue and hooves, whichevidence considerable affinity with the symptoms attending infection with the foodand mouth disease virus, do not regenerate but finally lead to shedding of thehooves and the death of the calf. These processes are believed to be fundamentally due to a hereditary factor.R?Šsum?Š: Depuis quelques ann?Šes on constate chez les veaux du cheptel M.R.V. des d?Šviations?  la langue et aux sabots qui se forment lorsque les animaux sont ??g?Šs de quelquesmois. Ces proc?¨s ?  la langue et aux sabots qui montrent beaucoup de ressemblanceavec ceux se signalant lors d\'une infection du virus de la fi?¨vre aphteuse, ne segu?Šrissent pas, mais finissent par

provoquer le d?Šchaussement des sabots et la mortdu veau. A la base de ces proc?¨s se trouve une d?Šviation h?Šr?Šditaire.Zusammenfassung: Seit einigen Jahren werden bei K?¤lbern der M.R.V.-Viehrasse krankhafte Ver?¤nde-rungen an der Zunge und den Klauen festgestellt, die in Erscheinung treten, sobalddie Tiere ein Alter von einigen Monaten erreicht haben. Diese Zungen- und Klauen-prozesse, die grosse ?„hnlichkeit mit denen besitzen, die bei einer Infektion mit demVirus der Maul- und Klauenseuche auftreten, regenerieren nicht, f??hren jedoch zumVerlust der Klauen und schliesslich zum Tod des Tieres. Diesen Vorg?¤ngen liegt eine erbliche Anomalie zu Grunde. â™?



??? UIT HET BUITENLAND DE DIERGENEESKUNDE IN CANADAdoor Dr. H. VAN ZWOL, Truro (N.S.), Canada. Gaarne voldoe ik aan het verzoek een beschouwing te schrijven over dediergeneeskunde in Canada. Aangezien ik verbonden ben aan de Provin-ciale Gezondheidsdienst voor dieren in Nova Sco??a heeft deze beschrij-ving hoofdzakelijk betrekking op de toestanden in deze provincie.Met uitzondering van de meest noordelijke helft bestaat Canada uit tienprovincies. De meeste van deze provincies zijn ongeveer 2-3x zo groot alsbv. Frankrijk. In het Oosten zijn een drietal kleinere provincies gelegen,elk ongeveer zo groot als Nederland. E?Šn van deze drie in Nova Scotia,ongeveer Ij/a zo groot als Nederland. De hoofdstad is Halifax. Noca Scotia is verdeeld in 18 â€žcounties". In dezeprovincie zijn 18 practiserende dierenartsen gevestigd, waarvan twee uit-sluitend kleine huisdieren behandelen. In een paar

â€žcounties" werken twee of drie practici en in een viertal ge-vallen waar de bevolkingsdichtheid zeer gering is, is er in de â€žconuty" geendierenarts gevestigd. Gemiddeld heeft dus iedere practicus een rayon tergrootje van een provincie in Nederland. Het agrarische deel van de praktijk bestaat in hoofdzaak uit het behandelenvan melkvee. Het houden van vleesvee neemt de laatste tijd toe, hetgeenover het algemeen betekent, dat diergeneeskundige hulp minder vaak ver-eist wordt. Door de toenemende mechanisatie gaat het aantal paarden achteruit. Debemoeiing van de practicus bepaalt zich tot boerenpaarden, paarden ge-bruikt bij het werk in de bossen en in de omgeving van enkele plaatsentot race-paarden. In sommige â€žcounties" worden vrij vele varkens behan-deld en verder wordt soms de hulp van de practicus ingeroepen voorschapen en voor pluimvee. De meeste practici zijn gevestigd in â€žtowns"met een

bevolking van ongeveer 5000 k 10.000 mensen. In meerdere matedan in Nederland schijnt dit de mogelijkheid te bieden tot het opbouwenvan een â€žkleine huisdierenpraktijk". De meeste collega\'s hebben in hungebied een aantal runderen vari??rend van 5000-10.000 stuks. â€žMassa"werk wordt door de practicus bijna niet verricht. Tuberculose is uitgeroeiden het periodiek onderzoek hierop wordt verricht door ambtelijke veteri-nairen, in dienst van de Centrale Canadese Regering.Mond- en klauwzeer komt in Noord-Amerika niet voor en zou het zichvoordoen, zoals in 1952, dan wordt het afmakings-systeem toegepast. Ookde controle op Abortus Bang is grotendeels in handen van de Gouverne-ments-veeartsen. De bemoeiing van de practici bepaalt zich grotendeels tot het vaccinerenvan kalveren binnen de leeftijdsgrenzen van 6-9 maanden en in sommigegevallen in het nemen van bloedmonsters voor laboratorium-

onderzoek.De agrarische praktijk bsetaat dus in hoofdzaak uit individuele gevallenals verlossingen, melkziekte, vlekziekte e.d. Met betrekking tot vele dierziekten, zoals b.v. mastitis, heeft men veel394



??? â€žconcurentie" van de â€ždrugstore". Men zou dit een apotheek of een dro-gisterij kunnen noemen, maar hierbij moet men dan bedenken, dat in dezezaken als regel ook tijdschriften, coca-cola, sigaretten, horloges enz. ge-kocht kunnen worden. Bijna elk dorp heeft zijn â€ždrugstore". Tegenover ?Š?Šn veterinair heeft elkeâ€žcounty" meestal wel 20 â€ždrugstores". Neemt men de afstanden in aan-merking en verder het feit dat 10 jaar geleden er nog veel minder dieren-artsen waren, dan is het begrijpelijk dat deze â€ždrugstores" veel genees-middelen voor dieren verkopen. Door televisie, radio en pers heeft bijna iedereen hier een zekere â€” zij hetsoms zeer oppervlakkige â€” kennis van bijna elk onderwerp, inbegrepen dediergeneeskunde. Het feit, dat practisch iedereen een auto bezit, mag misschien de indrukwekken dat autorijden hier goedkoop is, maar alles inbegrepen kost hettoch nog ongeveer 6-7 dollarcent per

km. Auto\'s en speciaal die van prak-tiserende dierenartsen, hebben hier veel slijtage, vooral in de wintertijdmet de sneeuw en meer nog in het voorjaar, wanneer de vorst uit de grondkomt en de modder veel â€žsecundaire" wegen praktisch onberijdbaar maakt.Vaak moet zo\'n 80 km. gereden worden voor ?Š?Šn pati??nt en de meesteâ€žfarms" zijn gelegen aan de â€žsecundaire" wegen, waar in tegenstellingtot de hoofdwegen geen asfalt aanwezig is. Bedenkt men, dat de prijs vaneen koe of een paard varieert van 50-200 dollar en dat die van biggen ofschapen aanmerkelijk lager ligt, dan is het duidelijk dat van â€žintensief"praktijk doen in de meeste gevallen geen sprake kan zijn.Tengevolge van bovengenoemde tegenwerkende factoren waren voorheenalleen practici gevestigd in de grotere plaatsen, waar de praktijk bestonduit kleine huisdieren en melkvee rondom zulke plaatsen.De rest van de provincie behielp zich zo

goed en zo kwaad als dat ging.Aangezien deze toestand niet bevredigend was, werd besloten subsidies tegeven aan dierenartsen, die zich wilden vestigen in de verschillendeâ€žcounties". Het resultaat is dat nu in de meeste â€žcounties" een dierenartspractiseert, die een subsidie krijgt van 2500 dollar per jaar. De helft hier-van betaalt de â€žcounty" en de andere helft wordt bijgepast door de Pro-vincie. Hiervoor is de prakticus gebonden aan een standaard tarief van35/2 dollar per visite. Daaroverheen kunnen dan medicijnen in rekeningworden gebracht en voor speciale operaties mag extra worden berekend.De dierenarts, die subsidie ontvangt, moet jaarlijks verslag uitbrengen aande zgn. â€žVeterinary Board", bestaande uit vier farmers met de plaatselijkelandbouwconsulent als secretaris. Dit geeft soms wel eens strubbelingen.Dank zij deze subsidies is het in de meeste â€žcounties" mogelijk geblekenvoor een practicus

een bestaan op te bouwen. Het wil me voorkomen datdit in de dichtst bevolkte â€žcounties" een redelijk bestaan is, maar in deminder dicht bevolkte streken schijnt dit niet mee te vallen. De genoemdefactoren bemoeilijken zulks. Het gevolg is veel wisseling van dierenartsenmet dikwijls tussentijdse vacatures. Dit feit werkt weer â€žkwakzalverij" inde hand en zo komt men min of meer in een vicieuze cirkel terecht.In verhouding tot het aantal dierenartsen heeft men hier veel landbouw-kundigen. In de eerste plaats heeft elke county zijn â€žAgr. Rep" (agricultu-ral representive of the Provincial Government) en verschillende hiervanhebben bovendien een assistent, ook een afgestudeerde van een landbouw-hogeschool. Aan de â€žNova Scotia Agriculture College" in Truro zijn een



??? 50-tal landbouwkundigen verbonden, alle gespecialiseerd in een bepaalderichting. Deze zijn werkzaam bij het onderwijs en verder bestaat hun taakuit onderzoekingswerk voor de praktijk met in aansluiting de functie vanadviseur. â€? Dit is dan direct door contact met de farmer of via de Rgr. Rep. en ookvia lezingen ter plaatse of via radio, pers enz. De â€žAgr. Rep." is de vraagbaak voor de boeren in zijn county op elk agra-risch gebied, vaak ook veterinaire problemen omvattende.Sommige landbouwkundigen zijn werkzaam voor de Provincie in specialefuncties als â€žfieldmen". Zo zijn er in Nova Scotia drie pluimvee-â€žfieldmen".Deze geven voorlichting betreffende de pluimveehouderij, inbegrepen deziektebestrijding. Het practische deel van de pullorum-bestrijding wordtdoor hen verricht, zij het dan onder toezicht van de Provinciale Veteri-nair en. Het opzenden van zieke of gestorven kippen geschiedt direct doorde

eigenaars, maar ook vaak via de â€žfieldmen" of de â€žAgr. Rep.".Alleen in speciale gevallen, zoals bv. vlekziekte bij kalkoenen, wordt dedierenarts ingeschakeld. Pogingen, uitgaande van de Provinciale Gezondheidsdienst om de dieren-arts meer in dit werk te betrekken, lijden vaak schipbreuk.Meerdere landbouwkundigen zijn ook als â€žservice"men verbonden aangrote veevoermaatschappijen, die vaak over heel Canada of zelfs over heelNoord-Amerika zaken doen. Deze service varieert van het geven van cre-diet tot de verkoop van geneesmiddelen. Entstoffen als b.v. tegen infec-tieuze bronchitis bij pluimvee worden geleverd en â€žservicemen" demon-streren het gebruik aan de boeren. In geval van ziekte of wanneer men ziekte wil voorkomen, worden mid-delen als antibiotica, sulfadrugs, nicarbazin e.d. door het voer gemengd.Aangezien zowel de hulp van het â€žGovernment" als ook van de veevoer-maatschappij

gratis wordt verleend, is het moeilijk voor de practiserendedierenarts op dit terrein veld te winnen. Mede als gevolg van de factoren, die het opbouwen van een intensieveagrarische praktijk tegenwerken, besteden de meeste practici veel aandachtaan het vormen van een kleinehuisdierenpraktijk. Het is geen uitzondering dat in plaatsen met Â? 10.000 mensen een moderndierenhospitaal bestaat. Behalve voor het behandelen van zieke hondenen katten bestaat er vaak gelegenheid om huisdieren hier te laten ver-zorgen gedurende vacanties e.d. Meestal heeft de dierenarts een â€žfulltime"-bediende, die de dieren ver-zorgt en die helpt bij operaties. Dikwijls is het dierenhospitaal voorzien vande modernste hulpmiddelen zoals R??ntgen-apparaten e.d. Tengevolge vanhet intensieve autoverkeer zijn er steeds veel dieren met beenfracturen.Het gebruik van pennen in de therapie hiervoor schijnt algemeen te zijn.Ook â€žSectio

Caesaria" schijnt een veel toegepaste ingreep te zijn. Mis-schien is het wel hierdoor, dat zulke operaties hier ook veel bij grote huis-dieren als runderen e.d. worden toegepast. Het wil me voorkomen, dat veelbesparing in energie en tijd hierdoor bereikt wordt. Wanneer ik zie hoeveel hier wordt gedaan aan kleine huisdierenpraktijk,dan vraag ik me wel eens af of deze gelegenheid in Nederland wel vol-doende wordt benut. Met uitzondering van een Ier en een Engelsman zijn alle practici in NovaScotia afgestudeerden van de Veterinaire Faculteit in Guelph (Ontario).



??? Behalve de 18 practici zijn er drie veterinairen verbonden aan de â€žNovaScotia Agriculture College" in Truro. Evenals de andere afdelingen heeftde â€žVeterinary Service" functies bij het onderwijs, het onderzoek voor depraktijk en bij de voorlichting. De dienst beschikt over een modern labo-ratorium, waar onderzoekingen voor praktiserende dierenartsen, farmersenz. worden verricht. Dit betreft onderzoek van pluimvee en andere dierenzoals bv. nertsen en verder serologisch onderzoek van bloedmonsters, inge-zonden door practici. Ook bacteriologisch onderzoek van melkmonsters voor mastitis enz. wordthier verricht. Ook heeft de dienst bemoeiing met de K.I. Steriliteitswerk, zaadcontrole, opleiding van inseminatoren enz. wordt doorons verricht. Verder werken in deze Provincie nog zeven veterinairen, in dienst van deCentrale Canadese Regering. Deze oefenen ongeveer dezelfde functie uitals de Inspecteurs in Nederland,

maar daarnaast wordt door hen het t.b.c.-onderzoek verricht. In sommige counties worden door hen ook de bloed-monsters genomen voor de controle op â€žBangs Disease".Ook in- en uitvoer van dieren en dierlijke produkten staan onder toezichtvan deze â€žHealth of Animals"-branch van de â€žCanada Department ofAgriculture". Ook de vleeskeuring, die alleen geschiedt aan abattoirs wordt deze veteri-nairen verricht. Twee steden in Nova Scotia hebben een dierenarts in dienst als mclk-hygi??nist. Dierziekten en speciaal de besmettelijke, komen hier in mindere mate voordan in Nederland. De geringere concentratie van vee speelt hierbij waar-schijnlijk een grote rol. Verder zal een â€žjong" land in de loop der jarenminder zijn blootgesteld aan invasies van ziekten. Ook het feit, dat vee-markten hier niet bestaan zal een factor ten goede geweest zijn. De voor-lichting aan de farmers is zeer intensief en over het algemeen tonen

dcboeren een goed begrip voor de overheidsmaatregelen om verspreidingvan ziekten te voorkomen. Aan al deze factoren samen is het waarschijnlijk tc danken, dat genomenmaatregelen in Canada veelal vrij snel tot succes hebben geleid. Tot zover heb ik me in hoofdzaak bepaald tot de situatie in Nova Scotia.Wat betreft het werk van de gouvernementsveeartsen, dit is in de meesteprovincies ongeveer hetzelfde, zowel voor hen, die werken voor de Pro-vinciale als voor de Centrale Regering. Hoewel de omstandigheden plaat-selijk natuurlijk wel verschillende eisen stellen zoals bijv. Rabicsbestrijdingin het hoge Noorden. Wat de positie van de practicus aangaat, deze is in vele middelmatig be-volkte streken in Canada ongeveer net zo als in Nova Scotia. Ook daarworden subsidies gegeven. Naar ik me meen te herinneren, werd dit ookvermeld in een oproep, die de Provincie Saskatchewan plaatste in hetTijdschrift voor

Diergeneeskunde, ?Š?Šn of twee jaar geleden.In de provincie New Brunswick zijn alle practici in dienst van de Provincie.Ze hebben een vast salaris en moeten daarvoo:r werken tot 5 uur \'s mid-dags. Wat ze daarna doen mag worden beschouwd als â€žprivate" praktijk.Voor werk, verricht v????r 5 uur betaalt de farmer aan de Provincie volgens



??? standaard tarieven. Voor werk na dat uur moet aan de prakticus betaaldworden. In Zuid-Ontario, waar de concentratie van mensen en dieren dicht is,worden geen subsidies gegeven. Daar komt de toestand ongeveer overeenmet die in Nederland. In Quebec (de enige Frans-sprekende provincie) is de situatie ongeveernet als in Ontario. Deze provincie heeft zijn eigen Diergeneeskundige Facul-teit. Praktiseren in deze provincie is voor Engels sprekenden practisch uit-gesloten. Deze bevoegdheid wordt daar aleen verleend aan hen, die naasteen diploma als dierenarts ook nog â€žgraduate" zijn van een speciale Frans-Canadese middelbare school. De â€žOntario Veterinary College", gevestigd te Guelph, welke een faculteitis van de â€žUniversity of Toronto" is de enige opleiding voor het Engels-sprekende deel van Canada, dus voor negen provincies. De opleiding duurtf) jaar. Om toegelaten te worden is vereist een

diploma Middelbare Schoolen bovendien moet de aspirant-student kunnen aantonen dat hij min-stens 4 maanden op een veeboerderij heeft gewerkt. Afgestudeerden, die zich in een bepaalde provincie willen vestigen, moetendaarvoor een aanvraag indienen bij de â€žVeterinary Medical Association"in de provincie van hun keuze. Momenteel hebben de meeste provincieseen eigen â€žExamining Board", die beslist of de aanvrager geaccepteerdwordt of niet. Men is nu bezig deze verantwoordelijkheid over te dragenaan een â€žCentral Examining Board" van de â€žCanadian Medical Veteri-nary Association". Dit is een federatie van de provinciale â€žassociations" enis te vergelijken met onze â€žMaatschappij voor Diergeneeskunde".Het examen omvat alle onderdelen van de Veterinaire Wetenschap, zelfsanatomie. Behalve het behalen van de graad â€žDoctor of Veterinary Medi-cine". welke door de Toronto Universiteit wordt

verleend, moet men dusook nog een examen doen, uitgaande van de Canadese Maatschappij voorDiergeneeskunde, alvorens men de bevoegdheid tot praktiseren bezit.Dezelfde regeling bestaat eveneens voor andere beroepen, als artsen, tand-artsen enz. Ook de verschillende staten in U.S.A. hebben hun â€žExaminingBoard". Dit maakt het niet eenvoudig voor afgestudeerden van andereuniversiteiten. Voor Engels sprekenden is dit natuurlijk minder moeilijkdan voor hen, die van andere landen komen. Van de dierenartsen met een buitenlands diploma zijn vele in dienst ge-nomen door de ..Health of Animals Branch" van de Canadese Regering.Eerst waren ze ?Š?Šn of meer jaren werkzaam als â€žlay-inspector" (te verge-lijken met vee-opzichter en hulpkeurmeester) en daarna als dierenarts.In sommige gevallen werd het nodig geacht dat de desbetreffende nog weer?Š?Šn jaar of langer naar de Ontario Veterinary College"

ging. Aan dit..College" en ook aan enkele andere onderzoekingsinstituten werken welenige emigranten. Dit betreft meestal specialisten. Voor informaties betreffende het uitoefenen van de diergeneeskunde inCanada, zal men zich het best kunnen wenden tot de secretaris van deâ€žCanadian Veterinary Medical Association" in Ottawa of tot de Principalvan de â€žOntario Veterinary College" te Guelph (Ont.). Samenvatting. De schrijver beschrijft diergeneeskundige toestanden en mogelijkheden in Canada.



??? Summary. The author gives a survey about veterinarian practice and veterinary possibilities inCanada. R?Šsum?Š. L\'auteur donne une expos?Š des conditions et possibilit?Šs v?Št?Šrinaires en Canada.Zusammenfassung. Der Schriftsteller gibt eine Darlegung der tier?¤rztlichen Gesamtlage in Canada.



??? MEDEDELINGEN VAN DE VEEARTSENIJKUNDIGE DIENST Invoer van slacht- en gebruikspaarden onder bepaalde voorwaarden weertoegestaan. Ter tegemoetkoming aan economische belangen is met onmiddellijke ingang de in-voer van slacht- en gebruiskpaarden in ons land â€” zij het met inachtneming vanstringente voorwaarden â€” weer toegestaan. Ongeveer een maand geleden werd dezeinvoer stopgezet, daar bij een aantal ingevoerde paarden kwade droes was gecon-stateerd. De invoer is thans toegestaan onder voorwaarde, dat bij de invoer een verklaring vande offici??le veterinaire dienst in het land van herkomst wordt getoond, inhoudende,dat het in te voeren dier onderzocht is op kwade droes met negatieve uitslag en dathet dier onmiddellijk v????r de inlading vecartscnijkundig is onderzocht en daarbijvrij van besmettelijke ziekten en ook overigens gezond is bevonden. Het certificaatdient een volledig

signalement met opgave van de juiste leeftijd volgens het gebit tebevatten. Voor fok- en gebruikspaarden geldt, dat in het gezondheidscertificaat ook moetworden vermeld, dat het district van herkomst vrij is van kwade droes en van infec-tieuze anemie, alsmede dat deze ziekten gedurende de laatste zes maanden onmid-dellijk voorafgaande aan de export aldaar niet zijn voorgekomen en dat de paardengedurende die termijn in bedoeld district hebben verbleven. Tenslotte zijn voor-schriften gegeven voor het in quarantaine brengen, het onderzoek, het vervoer naarslachtplaatsen en het slachten, dat binnen 8 dagen na grensoverschrijding dient te.geschieden. Fok- en gebruikspaarden worden slechts vrijgegeven nadat zij in de quarantaine-stallen te Utrecht of met toestemming van de directeur van de VeeartsenijkundigeDienst in een quarantainestal elders, op kwade droes zijn onderzocht en dit onderzoekeen negatief resultaat

heeft opgeleverd. VRAAG EN ANTWOORD Voeding en bronst bij nertsen.VR.\\AG No. 8: Een nertsenfokker zit met de moeilijkheid, dat meerdere dieren niet bronstig worden.Is de voeding misschien oorzaak? Eigenaar voert de voorgeschreven produkten. Isbehandeling met hormoonpreparaat nodig om voldoende resultaat tc verwachten? ANTWOORD: De bronst van een nerts is in het algemeen moeilijk waar te nemen en meestal kan7nen concluderen, dat het dier in bronst is wanneer een parin.g tot stand gekomen is.Het is echter bekend, dat ook bij bestaande bronst soms geen paring tot stand komt,als niet rekening wordt gehouden met bepaalde voorzieningen. Zo moet het vrouwe-lijke dier steeds in de ren van het mannelijke exemplaar worden .gebracht en nietomgekeerd, wil men een vlotte paring krij.gen. Ook onervaren (jonge) reuen of tewilde exemplaren geven nogal eens moeilijkheden. Op vrijwel ieder bedrijf komt

echter een klein aantal dieren voor dat zich niet laatdekken. Ondervoeding of vaker het te vet zijn der dieren zou hierbij vaak een lolspelen. Aan bepaalde voedin.gsstoffen zoals selderij en eieren kent men een stimulerendewerking toe. Na het injici??ren van het follikelhormoon (dimenformon, oestron en/of ganadotroophormoon (pregnyl) kan men tevens kunstmatig in bronst brengen. Bevruchting enworpgrootte zouden nogal eens tegenvallen.



??? BOEKBESPREKING KRANKHEITEN DER AQUARIENFISCHE, Dr. H. H. Reichenbach-Klinke,mit besonderer Ber??cksichtigung tropischer Arten. 215 blz. 117 afb. Alfred KernenVerlag, Stuttgart. Dit vlot geschreven en keurig uitgevoerde boek bevat vele, zeer duidelijke en scherpeafbeeldingen. Hierdoor en tevens door de streng wetenschappelijke en systematischeindeling is het een goed leesbaar werk, waarin overigens al te breedvoerige uitwei-dingen zijn vermeden. . . rjWanneer wij enkele onderdelen nader bezien, dan moet in de eerste plaats het hoofd-stuk worden genoemd, waarin de auteur de door zuurvaste staafjes veroorzaakteziekten (â€žtuberculose") bij koudbloedige dieren op uitvoerige wijze behandelt. Ken-nelijk is dit gedeelte met interesse geschreven. Bij de bespreking van de besmettelijke buikwaterzucht is geen melding gemaakt vande recente onderzoekingen van R o e g n e r-A u s t en S c h 1 e i c h,

waarbij bewezenwerd dat bij karpers niet de bacil Pseudomonas punctata f. ascitae de primaire oor-zaak is, maar een virus en dat de genoemde bacil een secundaire rol speelt..\\ls verwekker van de Neon-ziekte wordt een Plistophora-soort (beh. tot de Micro-sporidia) aangegeven. Volgens zeer recente onderzoekingen van S t o 1 k gaat het hierom kalkconcreraenten in de niertubuli en glomeruli. Zeer duidelijk zijn de beschrijvingen en de afbeeldingen van een groot aantal micro-scopische visparasieten. Met een kort, practisch hoofdstuk over de therapie van de visziekten en een lijstvan de gebruikelijke medicamenten besluit het boekwerk. Dit practische en duidelijke boek is zeker als een aanwinst van de bestaande lite-ratuur over ziekten bij aquariumvissen te beschouwen, speciaal voor diegenen, dieeen minder uitvoerig en minder kostbaar werk verlangen dan het standaardwerk van Dr. J. L. POSTEMA DE WERKZAAMHEDEN

VAN DE RIJKSSERUMINRICHTING in 1949, 1950en 1951. Staatsdrukkerij Uitgeverijbedrijf, \'s-Gravenhage 1956. In dit eerst kortelings uitgekomen verslag werd een overzicht gegeven over de werk-zaamheden in de jaren 1949 tot en met 1951. Een inleidend woord, dat dit ongewoonlate verschijnen verklaart, ontbreekt. Het is historisch juist ?Š?Šn en ander in de lijstvan de tijd, waarin het is ontstaan, alsnog weer te geven. Natuurlijk gaat dit tennadele van de actualiteit, waarom hier een gedetailleerde bespreking van de destijdsbelangrijke onderzoekingen over tuberculinatie, enting met Str. 19, vlekziektevacci-natie, vogelcholera, pseudovogelpest (eerste gevallen in ons land) en diagnostiek vanparatuberculose met Johnine achterwege kan blijven. In 1949 was slechts 15% van het aantal stuks gestorven pluimvee door dierenartseningezonden, wat aan gebrek aan belangstelling bij de practici wordt geweten. Hierbijzij echter

opgemerkt, dat zolang openbare instellingen inzendingen accepteren vanpluimveehouders (60%) en van voederhandelaren en pluimveegeneesmiddelfabri-kanten (25%), van het betrekken door leken van de dierenarts bij de diagnostiekwel weinig zal zijn te verwachten. ^^^ DORSSEN DE INVLOED VAN ERFELIJKHEID EN MILIEU OP DE SAMENSTELLINGVAN DE MELK BIJ FRIESE KOEIEN EN DE PRAKTISCHE MOGELIJKHEIDVAN DE SELECTIE OP HET EIWITGEHALTE. R. D. Politiek. (Diss. Wagenin-gen 15-3-\'57). Na een paar ori??nterende proeven besloten het Friesch Rundvee Stamboek en deBond van Co??peratieve Zuivelfabrieken in Friesland een onderzoek op te zetten naarde samenstelling van de melk van een groot aantal koeien ten einde een beter inzicht



??? te krijgen van de variaties in die samenstelling. Het doel was om na te gaan of ereen behoorlijke kans bestaat om door selectie het eiwitgehalte (speciaal het caselne-gehalte) te verhogen zonder tegelijkertijd het vetgehalte in gelijke mate te be??nvloe-den. In overleg met Prof. van der Plank werd destijds door de heren Dr. L. C. Jansen, Dr.E. T. Roelofs en Ir. H. G. A. Leignes Bakhoven namens de twee hierboven genoemdeverenigingen de gang van het onderzoek opgezet. Als materiaal werden aangewezende afstammelingen van een zestal K.I.-stieren in het gebied van de zuivelfabriekGiekerk (een jong fokgebied op lichte grond) en het vee van een tiental fokbedrijvenin Jelsum (zware kleigrond). De monsterneming geschiedde door de gewone melk-controleurs, terwijl het scheikundig onderzoek onder leiding van Dr. L. C. Janse ophet laboratorium van de Bond van Co??p. Zuivelfabrieken in Friesland te

Leeuwardenwerd verricht. De resultaten van het werk der melkcontroleurs en van bovengenoemd laboratoriumwerden door de Provinciale Melkcontrole Dienst op kaarten vastgelegd. Deze kaartenbevatten dus naast de leeftijd en de datum van afkalven gegevens over de melk-hoeveelheid, het vet-, eiwit-, case??ne-, lactose- en vetvrij droge stof-gehalte.In totaal werden in Giekerk 400 en in Jelsum 329 koeien bij de proef betrokken,waaronder 72 resp. 166 moederdochterparen voorkwamen. Dit cijfermateriaal, dat in hoofdzaak gegevens over de jaren 1953 en 1954 bevat,werd voor nadere bewerking ter beschikking van de Heer R. D. Politiek gesteld.De literatuur heeft hij ten dele in een apart hoofdstuk, ten dele in de hoofdstukkenover speciale onderdelen van het onderzoek behandeld. Een 12-tal grafieken en 29tabellen zijn opgenomen. In hoofdstuk 2 wordt de variatie in het verloop van een lactatie behandeld voor

dehoeveelheid melk, het vet-, eiwit-, case??ne-, lactose- en vetvrije droge stof-gehalte;daarnaast de eiwit/vetverhouding, de case??ne/vetverhouding, het aspercentage, de over-gang van biest naar normale melk, het vet- en eiwitgehalte van de eerste en de laatstehalve liter van ?Š?Šn proefmelking, de morgen- en avondmelk, de invloed van detochtigheid. In de hoofdstukken 3 en 4 krijgen de seizoen- en voedingsinvloeden een beurt naastdie van de maand van afkalven, de leeftijd, de lengte van de lactatieperiode, de jaar-verschillen, de bedrijfsverschillen. Hoofdstuk 5 geeft een bespreking van de invloed van de niet-erfelijke factoren, ter-wijl in 6 de variaties in en het verband tussen de melkbestanddelen bij de indivi-duele koeien in ogenschouw genomen wordt. Hoofdstuk 7 behandelt dan de invloed van de erfelijke factoren op de samenstellingvan de melk. Na deze 7 hoofdstukken, alle van zuiver veeteelt-technische aard,

doorgewerkt tehebben, wordt de lezer in hoofdstuk 8 naar heel andere gebieden gevoerd. Hierintoch worden vraagstukken van economische en zuiveltechnisehe aard besprok en. Hoebelangrijk deze voor de veeteelt ook zijn, ze vallen geheel buiten het kader, zodat weze hier gevoeglijk kunnen overslaan. Het is natuurlijk niet de bedoeling om alle conclusies, waartoe de schrijver gekomenis, hier te behandelen. Ik zal me daarom bepalen tot de eiwit/vetverhouding en de erfe-lijkheid, daar deze het hoofddoel van het gehele onderzoek zijn.Wat de eiwit/vetverhouding betreft komt Politiek tot de conclusie dat hoewelbeide tot zekere hoogte in gelijke richting door het milieu be??nvloed worden er in ditopzicht toch nog een belangrijk verschil is aan te tonen. Ook zijn beide componentenvan de melk slechts ten dele erfelijk gecorreleerd, zodat de mogelijkheid bestaat omhet eiwitgehalte belangrijk te verhogen zonder dat dit grote

invloed heft op hetvetpercentage. Ten opzichte van de erfelijkheid kan uit het cijfermateriaal wel de conclusie getrok-ken worden, dat de variatie in het eiwitgehalte voor een groot percentage aan geno-typische verschillen moet worden toegeschreven. Het lijkt mij ook niet gewaagd omde erfelijkheidsgraad te schatten op een waarde die vergelijkbaar is met die voorhet vet.



??? Het is jammer, dat de schrijver zich heeft laten verieiden om te trachten met ditmateriaal de erfelijkheidsgraad te berekenen, d.w.z. in een cijfer uit te drukken.Daarvoor is het hem ter beschikking staande materiaal beslist onvoldoende. Moeder-dochter-vergelijkingen kunnen met cijfers, die slechts over twee jaar lopen, zonderkans op grote fouten, niet gemaakt worden. Bepaald opvallend is de berekeningvolgens de eenvoudige methode van L u s h. Deze â€ždodge" zoals Lush haar zelfnoemt, vereist een verdeling van de moeders in twee gelijk grote groepen per stier.â€žA high and a low half on their own performance". Wanneer we nu zien dat deene groep 57 en de andere 87 dieren omvat dan kunnen we wel van een kleinste eneen grootste helft spreken, maar is aan de voorwaarde van de methode niet voldaan.Dat neemt evenwel niet v/eg dat dit proefschrift voldoende steun geeft om de inFriesland reeds begonnen

poging, het eiwitgehalte van de melk te verhogen zonderhet vetpercentage belangrijk te be??nvloeden, met kracht voort te zetten. J. MERKENS KLINISCHE DIAGNOSTIEK, E. Gorter en W. C. de Graaff, 7e druk, He deel,bewerkt door Dr. N. Lubsen, Dr. J. H. Bekker en L. A. de Vries.Thans is van de 7e druk van â€žGorter en De Graaff" ook het 2e deel verschenen. Hetle deel van deze nieuwe druk kwam eind 1954 uit en deze kondigde ik aan in dejaargang 1955 van dit Tijdschrift op pag. 413. Een aanbeveling nogmaals te schrijven over dit prachtige werk acht ik overbodig;voor ingewijden zeer zeker; zij, die het niet kennen, mogen door deze enkele zinaangespoord worden na te gaan of het ook voor hen wat is. Uiteraard is het in de eerste plaats bestemd voor medische doeleinden en zal hetdagelijks gebruikt worden op de laboratoria van klinieken, onderzoekingsinstitutenetc., maar ook de diergeneeskundige kan voor

vele onderdelen er een dankbaar ge-bruik van maken. Het aantrekkelijke van het werk is m.i. voor de klinicus vooral ge-legen in het feit, dat het chemische, bacteriologische, serologische, morfologischeonderzoek etc. steeds gevolgd wordt door een korte beschrijving van de betekeniservan voor kliniek en diagnose. Voor de veterinair is zulks natuurlijk maar van beperkte waarde; men kan bij hethoofdstuk over bloedonderzoek vrijwel geheel de beschreven methoden volgen, maarvoor de beoordeling der uitslagen dient men uiteraard met de veterinaire haemato-logie, dus met die van de verschillende huisdieren, bekend te zijn.Geen enkel laboratorium, dat onderzoekingswerk doet op het gebied van veterinairebiochemie, bacteriologie, serologie etc. of geregeld urine- of faecesonderzoek ver-richt kan dit boek missen. Het is op mooi papier uitgegeven door de N.V. Stenfert Kroese te Leiden en met talvan goede afbeeldingen

verlucht. Prijs ?’ 32,50. BEIJERS



??? REFERATENBacteri??le- en virusziekten Anthrax. Anthrax in Wyoming Mountains, G. M. Good, JAVMA 129, 470 (1956).Dit artikel geeft een beschrijving van een anthraxepizootie onder runderen in half-wilde staat en wilde elanden. Van belang te vermelden is, dat bij het vinden van niet geheel verse cadavers hetbeste materiaal voor het stellen van de diagnose werd verkregen uit de sinus frontalisna afzagen van een hoorn. VAN DORSSEN Actinobacillose bij rundvee. Actinobacillose in cattle, D. A. S a n d e r s en M. R i s t i c, JAVMA 129, 478 (1956).Vijf stiertjes werden experimenteel besmet door subcutane injectie met Actinobacilluslignieresi in de halsstreek. Bij twee van deze dieren ontwikkelden zich granulomenop de injectieplaats en bij ?Š?Šn van deze dieren ontstonden processen in de longen,die tot de dood voerden. Injecties in de tongmusculatuur, het harde gehemelte en dewangen gaf bij proefrunderen geen

ziekte. Ook infectie per os gelukte niet.Bij onderzoek van 14 ge??soleerde stammen van A. lignieresi bleken deze gevoelig tezijn voor aureomycine, terramycine en chloromycetine. VAN DORSSEN Arthritis door P.P.L.O. bij een kalf. A pathogenic pleuropneumonialike organism from a calf, J. E. M o u 1 t o n, A. G.Borden en C. R. Rhode, JAVMA 129, 364 (1956). P.P.L.O. (â€” pleuropneumonialike organisms = microben die gelijkende op de ver-wekker van de longziekte bij het rund) kunnen o.a. ziekte verwekken bij hoenders(coryza, Ref.) varkens en geiten. M o u 1 to n c.s. onderzochten een 2 maand oud kalfmet fribineuze arthritis en pneumonie. Gewone bacterieculturen uit de gewrichtenwaren negatief. Op grond van het fibrineuze karakter van de ontsteking vermoeddenschrijvers P.P.L.O. en legden daarom bij sectie culturen aan op Difco P.P.L.O. agarmet toevoeging van 10% paardenserum en 1% gisthydrolysaat. Uit het

gewricht,de nier en de milt werden de organismen ge??soleerd. Met deze cultuur kon bij eenkalf experimenteel kreupelheid worden opgewekt, maar uit het gewricht kon P.P.L.O.niet worden teruggekweekt. VAN DORSSEN Enterotoxinemie bij kalveren. Clostridium perfringens type D (Epsilon) enterotoxinaemia in brown Swiss dairycalves, L. A. G r i n i e r, W. W. A i c h e 1 m a n en G. D. B r O w n. JAVMA, 129, 375(1956). Bij drie kalveren van 7â€”10 maanden werden koliekverschijnselen waargenomen. Detemperatuur was subnormaal, de ogen waren weggezonken en de kop werd in opistho-tonus gehouden. Er was geen diarree. De dieren stierven na 4, 5 en 36 uur. In dedarminhoud werd C. perfringens waargenomen. Steriel fikraat van darminhoud wastoxisch voor muizen. Met antitoxisch serum kon dit toxine worden geneutraliseerd,waardoor het type bepaald werd. (N.B. de bacteri??n zijn niet gekweekt. Ref.). VAN

DORSSEN Diarree door Trichomonaden bij een hond. Protozoan diarrhoea in a dog, F. A. H a y e s en C. C. K i n g. J.AVMA 128, 140(1956). Als behandeling van een drie maanden oude boxer met profuse diarree waarin tal-rijke trichomonaden werden aangetroffen werd 2x daags een hoog clysma met 0,5%opl. van carbarsene gegeven. Na het derde clysma was de consistentie van de faecesweer normaal en waren de parasieten niet meer aan te tonen. VAN DORSSEN



??? Antibioticum-resistentie bij mastitis. Antibiotic resistance of organisms associated with bovine mastitis. R. A. Huebneren J. O. Scheitz. JAVMA 128, 135 (1956). Het bleek dat stafylokokkenstammen uit reeds met antibiotica behandelde mastitidentoch in het merendeel der gevallen nog voor de gebruikte stoffen gevoelig waren.Waarschijnlijk berust de geringe therapeutische werking in die gevallen op de ana-tomische structuur van de afwijking waardoor de aangetaste delen niet worden be-reikt. Er dient meer aandacht te worden besteed aan combinatie van plaatselijketherapie en aan verbetering. VAN DORSSEN Brucellose bij dierenartsen. Brucellosis in veterinarians, H. J. Harris. JAVMA 128, 124 (1956). Ondanks de afname van de brucellose bij het rundvee in de Verenigde Staten waar-schuwt de arts Harris om alle voorzorgen bij omgang met dieren in acht te blijvennemen en geen rauwe melk te drinken. Hij geeft een

ziektegeschiedenis van een ty-pisch brucellosegeval bij een dierenarts. De breedspectrumantibiotica hebben thera-peutische waarden. Aangezien alleen klinisch verdachte dierenartsen hierop plegente worden onderzocht, veronderstelt Harris, dat het infectiepercentage aanmer-kelijk hoger ligt, dan wat men gewoonlijk vindt aangegeven en misschien wel 90%bedraagt. In het bijzonder waarschuwt hij voor de pathogeniteit van strain 19 voor de mensbij accidentele inoculatie. VAN DORSSEN Streptococcus agalactiae bij het varken. Streptococcus agalactiae isolated from cervical abscesses in swine, C. J. H o 11 i s t e r.JAVMA 128, 555 (1956). Uit een halsabsces van een 14 weken oude big werd een streptococcus gekweekt, dievolgens H O 11 i s t e r Str. agalactiae was. De determinatie geschiedde echter alleendoor middel van de Camptest. VAN DORSSEN Defici??ntieziekten Uierinsufflatie bij melkziekte. Studies on parturient

paresis in diary cows with particular reference to udder-insufflations, R. R. Marshak. JAVMA 128, 423 (1956). M a r s h a k bestudeerde de invloed van uierinsufflatie op de lichaamsvloeistoffen(bloed en melk) van koeien met paresis puerperalis. Volgens deze onderzoeker zouinsufflatie therapeutisch in zeker opzicht superieur zijn aan de intraveneuze infusievan calciumzouten. De steriele werkwijze en preventieve toediening van in de publi-catie niet nader genoemde antibiotica verminderden het mastitisgevaar. De schrijverpompte 440 uiers op zonder een enkel geval van mastitis. Na insufflatie waren reci-dieven veel zeldzamer dan na de intraveneuze infusie. De enige koeien, die na in-sufflatie recidieve kregen, waren die, welke na het afnemen van de tepelligaturen geenbelangrijke hoeveelheid biest bleken te hebben. Koeien, die na de injectie met Ca zou-ten recidiveren, genazen spoedig en blijvend na insufflatie. (Referent

krijgt bij her-haling koeien onder behandeling, welke na insufflatie door leken niet genezen zijn;als regel genezen deze prompt na subcutane injectie met Calcium-borogluconaat).N.B. Op de chemische bepalingen uit het artikel zal in dit referaat niet nader wordeningegaan. VAN DORSSEN405



??? Diversen Hysterectomie voor het verkrijgen van ziektevrije biggen. Ilysterectomy to obtain â€ždisease free" babypigs, A. B. Hoerlein, C. H. Adamsen R. J. M e a d e. JAVMA 128, 127 (1956). Voor het verkrijgen van bacterievrije biggen voor proeven op immunologisch gebiedvoerden deze schrijvers hysterectomie uit bij zeugen die 110 tot 115 dagen drachtigwaren. De zeugen werden onder C02-anesthesie gebracht en aansluitende op deoperatie geslacht. Door middel van een speciaal geconstrueerd statief wordt de uterusbij het aan de achterpoten hangende varken in een steriele canvaszak met periflex-venster gebracht, waarbinnen de uterus wordt geopend en de biggen in steriele hokjesworden overgebracht. Teneinde verontreiniging bij de verdere verwerking (broeien?)te voorkomen, wordt de laparotomiewond in afwachting van de eigenlijke slacht-handelingen voorlopig gehecht. VAN DORSSEN Afmaken van

paarden. Equine euthanasie, N. C. Roberts. JAVMA 129, 328 (1956).Practici met volbloed, draver en concourspaardenpraktijk hebben (althans in Ame-rika )dikwijls te maken met het gedurende wedstrijden afmaken van paarden (dieverder niet voor menselijk voedsel bestemd worden). Dit moet dan geschieden onderde ogen van een nieuwsgierig, ondeskundig publiek, waarbij van het grootste belangis, dat iedere indruk van pijn vermeden wordt. Schieten met een pistool is afdoende, maar gevaarlijk indien het door een onervarenpersoon of in het publiek gebeurt. Ook bestaat gevaar dat de kogel alleen de sinusraakt en dit aanleiding geeft tot bloeding. Overigens schijnt het (Amerikaanse)publiek bezwaren tegen deze methode te hebben. (Waarom geen schietmasker? Ref.)In dergelijke gevallen raadt Roberts een injectie aan met 100 ccm geconcen-treerde oplossing van lethol (Pitman Moore) een combinatie van Natrium-N-

amethylbarbituraat en Natrium-butyl-aethylbarbituraat, welke intraveneus kan wor-den gegeven in 30 seconden en binnen de minuut werkt. Het dier stort dan neerzonder worsteling en probeert niet weer op te staan of het hoofd op te lichten. Naenkele minuten treedt hartstilstand in. VAN DORSSEN Farmacologie Opname van Aureomycine via de uterus. The absorption of Chlortetracycline (aureomycine) by the bovine uterus, C. J.Bierschwal en A. W. Uren. JAVMA 129, 373 (1956). Uit een eerdere studie van Bierschwal en medewerkers was gebleken, dat bijhet rund in de uterus toegediende sulfamezathine snel geresorbeerd wordt en zelfstherapeutische bloedspiegels geeft. In analogie werden nu proeven met Chlortetra-cycline (patentnaam: aureomycine) gedaan. Het bleek, dat evenals dit eerder vaninfusies in de uier was aangetoond, door de normale niet-drachtige uterusaureomycine vrij snel wordt opgenomen. Echter

worden lagere bloedspiegels bereiktdan via intraveneuze injectie. VAN DORSSEN Heelkunde Fractuurgenezing van een vaars. \' Radial fracture repair in a heifer, P. E. Hoffman. JAVMA 128, 159 (1956).Een radiusfractuur bij een drachtige vaars werd gereponeerd onder narcose waarbijnadat het dier op de grond was vastgebonden, de extremiteit werd gestrekt door mid-del van een takel, welke was bevestigd in gaten, die in de klauwen geboord waren.Een gipsverband, met daaromheen een beschutting van hout, werd aangebracht. Na34 dagen werd het zwaarbeschadigde gipsverband verwijderd. In die tussentijd hadpati??nte nog kans gezien over een hek te springen. Desondanks was de fractuur vol-komen genezen. Het ongeval en de daarop volgende ingrepen hadden geen nadeligeinvloed op het verloop van de drachtigheid. VAN DORSSEN



??? Inwendige ziekten Vochtvervanging bij een paard. Fluid replacement in the treatment of dehydration from Diarrhea in the horse, M.Jartremski en J. W. F e r r e h e e. JAVMA 128, 153 (1956).Bij een 5-jarig paard was tengevolge van diarree en temperatuurvcrhoging dehy-dratie ontstaan. De schrijvers gaven 2x daags intraveneuze infusies van 10 literwater, waarin 80 gram NaCl en 35 gram KCl en tevens dezelfde zouten in wateropgelost per os. De kosten van de behandeling waren gering (voor de dierenarts.Ref.). Het dier genas (spontaan? Ref.). VAN DORSSEN Zuurstofbehandeling van een kalf. Homemade Oxygentent experiment for large animal therapy, .J. M. Nelson.JAVMA 128, 536 (1956). Bij een 4 dagen oud kalf met pneumonie was reeds een therapie ingesteld met serum,sulfonamide, penicilline en streptomycine. Desondanks ontwikkelde zich longoedeemen hepatisatie. Er werd nu van canvas een

ge??mproviseerde zuurstoftent gemaakt,waarin het dier werd ondergebracht. Tevens werd daarin een teil met geklopt ijsgeplaatst. Gedurende de eerste 4 uur van de zuurstofbehandeling daalde de adem-halingsfrequentie met 40%. De behandeling werd 48 uur volgehouden. Pati??nt genas. VAN DORSSEN Experimentele tympanie. The sequence of events preceding death of a cow in acute experimental bloat in freshalfalfa tops, J. M. B o d a, P. T. C u p p s, H. C o 1 o m en M. H. Cole. JAVMA128, 332 (1956). Bod a c.s. probeerden opzettelijk tympanie op te wekken door 14 koeien met ge-maaide lucerne te voeren. De druk in de pens werd gecontroleerd met een tympano-meter. De eerste tympaniegevallen deden zich voor drie dagen na het begin van devoerwisseling. Gedurende de proeven werd geen enkele therapie ingesteld. In totaalwerden op de 3e, 4e en 5e dag 26 gevallen van tympanie waargenomen,

waarvan?Š?Šn met dodelijke afloop en de anderen met spontaan herstel (wat leert dit voor dewaarde van een therapie? Ref.). Het dier, dat aan de tympanie stierf, was ook de vorige dag tympanisch geweest!De dag, waarop het dier stierf, trad de tympanie op 40 minuten na het voeren.De druk in de pens was 30 minuten na het begin van de tympanie 44,5 mm Hg, na86 minuten 73,7 mm en zakte na 10 minuten (dat is 12 minuten voor de dood) tot62.0 mm. VAN DORSSEN Gynaecologie en Steriliteit Verloskunde Enzo??tische abortus bij runderen met fetaal leverlijden. Epizootic bovine abortion characterized by fetal hepatopathy, J. A. H o w a r t h, J. E.Moulton en L. M. F r a z i e r. JAVMA 128, 441 (1956). Bij 44 van de 188 onderzochte foeten van 6 i 8 maanden werden subcutaan oedeem,ascites, bloedingen en leverafwijkingen waargenomen. Het karakteristieke van dezefoeten was de gezwollen lever, met onregelmatig,

knobbelig oppervlak, geel van kleuren met duidelijke levertekening. Microscopisch werd degeneratie, gevolgd door co-agulatie-necrose en hemorrhagic aangetroffen. De oorzaak kon niet worden aange-toond. VAN DORSSEN Zootechniek Een en ander over de produktie van het blaarkoprundvee in Groningen.Ir. I. Sybesma. De Keurstamboeker, 5, 34, 1957. Uit de gegevens van de Centrale Melkcontrole Dienst over 1955 bleek, dat de ge-middelde melkopbrengst van het blaarkopvee in Groningen een zeer goed figuur



??? maakt en dat het gemiddeld vetgehalte, met uitzondering van de provincie Friesland,slechts weinig ten achter staat bij vooraanstaande zwartbonte fokgebieden uit Neder-land. Cijfers omtrent het vetgehalte in 1955:Groningen Frieslandblaarkop3.83%3.78%3.72% Groningenzw.bont3.94%3.93%3.84% Cijfers omtrent de produktie van Groninger Blaarkoppen en Friese Zwartbonten in1955: Drentezw.bont3.90%3.883. Overijselzw boi.t 0.840/03.74% Gelderlandzw.oont3.83"/o3.82%3.70% zw.bont4.00%3.83%3.93% Volbloed koeienRegister koeienNiet ger. koeien ,0 Groninger blaarkoppen 2 â€” 3125 â€” 3.83 â€” 304 3 â€” 4028 â€” 3.86 â€” 304 4 â€” 4596 â€” 3.85 â€” 307 5 â€” 4907 â€” 3.84 â€” 305 Groninger blaarkoppen 2 â€” 2995 â€” 3.75 â€” 305 3 â€” 3826 â€” 3.76 â€” 302 4 â€” 4349 â€” 3.70 â€” 302 5 â€” 4697 â€” 3.70 â€” 304 Volbloed koeien Friese zwartbonten 2 â€” 3192 â€” 3.98 â€” 316 3 â€” 3897

â€” 4.02 â€” 311 4 â€” 4464 â€” 4.03 â€” 310 5 â€” 4808 â€” 4.02 â€” 312 Niet geregistreerde koeien Friese zwartbonten 2 â€” 2961 â€” 3.91 â€” 312 3 â€” 3628 â€” 3.94 â€” 308 4 â€” 4145 â€” 3.94 â€” 308 5 â€” 4504 â€” 3.93 â€” 310Uit bovenstaande gegevens blijkt ook nog, dat de blaarkopkoeien, wat de hoeveelheidmelk betreft, voor alle 8 leeftijdsklassen een hogere gemiddelde dagproduktie kunnenaanwijzen dan de Friese koeien. van het blaarvee te beginnen met 1949. Aantal Kg Vetge- Kg Aantal Jaar koeien melk halte melkvet dagen 1949 5806 4167 3.75 156.6 302 1950 6073 4165 3.76 156.6 304 1951 5780 4157 3.76 156.3 305 1952 5462 4241 3.75 159.0 306 1953 5409 4216 3.76 158.5 304 1954 5580 4172 3.77 157.3 305 Uit deze cijfers blijkt, dat de gemiddelde melkopbrengst van 1949â€”1954 niet isveranderd. Bij de beschouwing van het vetgehalte moet er rekening mee gehouden worden, dat,te

beginnen met 1952, de methode van onderzoek enigszins werd gewijzigd en bijtoepassing van de nieuwe methode iets lagere vetgehalten worden verkregen dan bijhet volgen van de van ouds gevolgde methode van onderzoek. De aldus ontstane verschillen in vetgehalte bedragen bij vetgehalten van 3,50, 3.75en 4.00%, resp. 0.07, 0.075 en 0.08%. Wanneer met het laatstgenoemde rekening wordt gehouden, zou het gemiddelde vet-gehalte in de jaren 1952, 1953 en 1954 resp. 3.82, 3.83 en 3.84% hebben bedragen.Wanneer dit in aanmerking wordt genomen, kan de gevolgtrekking worden gemaakt,dat het gemiddelde vetgehalte van de blaarkoppen in de laatste jaren op een ietshoger peil is gekomen. HOEKSTRA



??? MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE Bureau: Rubenslaan 123, Utrecht. Tel. 030â€”11413. Gironummer 511606 ten namevan de Maatschappij voor Diergeneeskunde. VAN HET BUREAU Contributie 1957. De kv^fitanties voor de openstaande contributies voor het hdmaatschap van deMaatschappij voor Diergeneeskunde liggen nu gereed voor verzending.E?Šn dezer dagen zullen zij aan de betrokkenen worden aangeboden. Tot de dag vanaanbieding is er nog gelegenheid het verschuldigde contributiebedrag te voldoendoor overschrijving op girorekening 511606 ten name van de Maatschappij voorDiergeneeskunde. Indien aan dit verzoek niet wordt voldaan, wordt dringend ver-zocht de desbetreffende kwitantie, die zal worden verhoogd met ?’ 1,â€” voor zegel-en inningskosten, bij eerste aanbieding te voldoen. Organisatie leden-ambtenaren. In aflevering no. 24 d.d. 15 december 1956 pag. 1139 is

meegedeeld, dat een com-missie in het leven is geroepen, die de belangen van de leden-ambtenaren zal behar-tigen. De bedoeling is, dat deze commissie het contact legt tussen de dierenarts ende ambtenarenorganisatie, waar deze bij is aangesloten. Mede in verband hiermee werd de aansluiting van de Maatschappij voor Diergenees-kunde bij de Centrale van Hogere Gemeente-Ambtenaren per 1 januari 1957 op-gezegd. In bedoelde mededeling werd gesteld, dat het Hoofdbestuur zou overwegen de leden-ambtenaren tegemoet te komen in de kosten van de individuele aansluiting bij eenambtenarenvereniging. Voor de goede orde zij er op gewezen, in tegenstelling met een mededeling in eencirculaire van de Centrale van Hogere Gemeente-Ambtenaren, die ?Š?Šn dezer dagenaan alle dierenartsen werd gericht, als zou een gedeelte van de contriubtie door deMaatschappij worden gerestitueerd, dat het Hoofdbestuur zich

nog nader moetberaden over de nadere regeling van de contributie voor leden-ambtenaren.De mededeling van genoemde ambtenarenorganisatie berust op een omissie. Veterinaire Week 1957. Gezien de opgaven, die dagelijks binnenkomen, blijkt nu reeds dat velen door hetveelzijdig programma, de damestocht en de veelbelovende ontspanningsavond, wordenaangetrokken. Er zijn ook enkele voorlopige aanmeldingen ingezonden, vooral van dezijde van practici, die tegelijk een beroep doen op het Waarncmingsbureau.In verband hiermee zal de termijn voor het inzenden van de deelnemingsformulierenworden verlengd tot uiterlijk vrijdag 14 juni. Op 15 juni worden de definitieve voorbereidingen gemaakt voor de dames-tocht, het diner in Hamdorff en het vervoer naar en van Laren. Voor de-genen, die zich daarna nog opgeven kan niet meer worden gearrangeerd.Ter voorkoming van misverstand zij meegedeeld, dat men

zich ook moetlaten inschrijven, als uitsluitend geheel of gedeeUelijk de voordrachten ende demonstraties worden gevolgd. PERSONALIA Het Hoofdbestuur heeft de volgende collegae aangenomen als lid van de Maatschappijvoor Diergeneeskunde: y. H. P. Hardeman, Rijksstraatweg G 276, Rijsoord;E. de Jongh, Nijverheidsstraat 11, Apeldoorn;G. Snijders, Gedempte Vaart 33, Surhuisterveen.



??? Het Hoofdbestuur draagt de volgende collegae voor het lidmaatschap van de Maat-schappij voor Diergeneeskunde voor: E. Duysens, Caumerbecklaan 63, Heerlen;J. P. C. Kruyne, Stationslaan 14, Harderwijk;W. M. Verhaar, Vosmaerlaan 3, Bussum. Het Hoofdbestuur heeft de diergeneeskundige kandidaat G. J. Cysouw aangenomenals kandidaatlid van de Maatschappij voor Diergeneeskunde. Adreswijzigingen en dergelijke: Barrau, H., van Witmarsum naar Zeist, Burg. van Tuyllaan 33, tel. 03404â€”6261(priv?Š), 3176 (bur.), gr. 387013, h.k., dir. ab., R.K.V. (70) Dobbenburgh, O. A. van, te Houten (U.), naar Utrechtsewcg 3, aldaar, tel. 03468â€”232. (79) Rondhuis, P. R., te Schiedam, tel. no. bureau en functie gewijzigd in resp. 35680 enwetensch. ambt. Ie kl. b/d R.S.I. te R\'dam. (110) Santen, Dr. R. van, te Nijmegen, giro no. gewijzigd in 874461. (111) Schoenmakers, M. J. G., van Roermond naar (voorlopig)

Amsterdam (C.), Bloem-gracht 137-1. (111)Soodt, E. Th. F., van Breda naar \'s-Gravenhage, p/a Ant. Duyckstraat 113, tel. 01700â€”558805, gr. 260667, K.V.-bct. ab. te A\'dam (niet vol-ambt.). (114) Stolte, C. A., van Den Ham naar Den Hulst (Ov.), J. Ph. Backxlaan 102, tel. 05296-597, gr. 966804, wnd. D. (115) Sybesma, W., van Heerenveen naar Utrecht, Stadhouderslaan 31, tel. 030â€”12673(priv?Š), 23744 (bur.), gr. 640509, K.V. ab. (116) Werven, H. L. L. van, te Arnhem, naar Ernst Casimirlaan 34, aldaar (tel. no. onge-wijzigd). (123) Gevestigd: Alberda, G., te Witmarsum, van Aylvaweg 41, tel. 05175â€”274 (voortzetting praktijkH. Barrau). (68) Benoemd: tot plaatsvervangend Inspecteur bij de Vecartsenijkundige Dienst in het districtUtrecht, te rekenen met ingang van 1 mei 1957: Hesse, Dr. N. C. W. te Utrecht (89) Hofstra, Dr. S. T. te Breukelen (90) Hoogenboom, M. te Veenendaal (91) Koopmans, Dr. S. te

Utrecht (97) Visser, M. te Woudenberg (120) Schreur, E., te Doetinchem, voor het tijdvak van 4 april 1957 tot 1 juU 1957, tot Rijkskeurmeester in bijzondere dienst bij de Vecartsenijkundige Dienst. (112) Eervol ontslag: Schieven, C. H., te Laag-Keppel, in verband met zijn aanstelling als adjunct-Inspec-teur van de Vecartsenijkundige Dienst en alsnog te rekenen met ingang van 1 sep-tember 1955, als Rijkskeurmeester in bijzondere dienst. (reeds verwerkt) Promotie: Brooymans, A. W. M., te Utrecht, is op 16 mei 1957 aldaar aan de Rijksuniversiteitgepromoveerd tot doctor in de diergeneeskunde op het proefschrift: â€žElectrocardio-graphy in horses and cattle theoretical and clinical aspects". (76) Diere nartsexame n:Geslaagd op 22 mei 1957 Duysens, E. (inlassen 80) Kruyne, J. P. C. (inlassen 98) Verhaar, W. M. (inlassen 119)



??? Uit het Laboratorium voor Neuropathologie, Koningin Emma-Kliniekâ€žMeer en Bosch", Heemstede. NECROTISCHE MYELOPATHIE t.g.v. LOODINTOXICATIEBIJ EEN HOND door Dr. W. KRAMER Onder â€žmyelids" wordt een ontsteking van het ruggemerg verstaan. Opgrond van de localisatie wordt zij gekenmerkt door \'n bepaald symptomen-beeld. De term myelitis zegt natuurlijk niets over de aetiologie van hetlijden en evenmin iets over de aard van de anatomische afwijkingen. Alnaar gelang de topografische uitbreiding van het proces kan men eenonderscheid maken in diffuze-, gedissemineerde-, centrale- en transversalemyelidden. Ook werd wel een verdeling gemaakt in poliomyelidden enleucomyelitiden. Slechts zelden zijn de histopathologische afwijkingen alleen in het rugge-merg gelocaliseerd en meestal vindt men bij nauwkeurige studie van eengroot aantal preparaten van de hersenstam, het cerebellum en

de hemi-sferen ook daar wel haardjes. Het klinische beeld, tezamen met de loca-lisatie van de belangrijkste anatomische afwijkingen, rechtvaardigt echterook dan de diagnose myelitis. Een aandoening van het centrale zenuwstelsel die tot het ruggemerg be-perkt blijft, is bij dieren zeer zeldzaam. De literatuur hieromtrent werdsamengevat in het boek van Scherer en in de verhandeling van Verlinde.Daarom is het wel gerechtvaardigd om de ziektegeschiedenis van een hondte beschrijven met een medullaire symptomatologie. Het betreft een ras-spaniel van S\'/j jaar van het mannelijke geslacht, eenpati??nt van J. D. Beijers, dierenarts te Haarlem. De eigenaar had het diergekregen toen het 1 jaar oud was. Het had toen reeds hondeziekte gehad.Twee maanden voor het onderzoek kreeg pati??nt plotseling een dikke buik,werd benauwd en had heftig liggen janken. Kort daarop viel hij om, bijeen poging tot lopen. De dag daarna

waren de achterpoten geheel ver-lamd en weer een dag later konden ook de voorpoten en de kop niet be-wogen worden. Na een verloop van drie weken kwam de motiliteit vande kop en de voorpoten terug, maar de achterpoten bleven verlamd. Deeigenaar meende dat de ziekte veroorzaakt was doordat het dier gras hadgegeten dat met menie was besprenkeld. Onderzoek: Het dier vertoonde een spontane nystagmus. Het linker oogwas blind tgv. een oude keratitis. Bij oogspiegelen van het R. oog bleekdat de bovenste helft van het netvlies intakt was, maar dat er in de onder-ste helft van de bulbus oculi een ablatio retinae bestond.Overigens werden er aan de hersenzenuwen geen afwijkingen gevonden.De â€žreflex nasopalpebral" was intact. De kop en de voorpoten kondengoed worden bewogen. De reflexen aan de voorpoten waren normaal. Debuikreflexen waren afwezig. De achterhand was verlamd. De spieren wa-ren

hypotrophisch en hypotoon, maar de reflexen waren te levendig. Het



??? dier reageerde op pijnprikkels, zodat de sensibileit der achterpoten, ahhansten dele, intact was. De lumbale puncde mislukte, maar bij suboccipitalepunctie werd een weinig liquor verkregen. Bij het laboratoriumonderzoekhiervan bleek het volgende: de reacties van Pandy en Nonne warenbeiden zwak positief. Het totale eiwitgehalte van de liquor kon niet wordenbepaald door gebrek aan vocht. Het aantal cellen was als volgt: Polynucle-airen: 58/3; Mononucleairen: 46/3; Epitheelcellen: 4/3.Op grond van deze symptomen werd de diagnose gesteld op een myelitisen het dier werd dienovereenkomstig behandeld met antibiotica, n.1. peni-cilline en streptomycine. De verlamming verbeterde hierdoor echter niet ener dreigde decubitus op te treden, zodat tenslotte besloten werd om hetdier af te maken. Op 7-1-\'53 werd obductie verricht, waarbij aan de inwendige organen geenmacroscopische afwijkingen werden gevonden.

De hersenen en het rugge-merg werden op de gewone wijze uit hun benige omhulling verwijderd engelegd in 10% formol. Na fixade werd de spinale dura opengeknipt en toen bleek het volgende:Vanaf C 7-Th. 3 was het ruggcmerg aanzienlijk versmald en wel van12 mm. tot 4 mm. over een lengte van ongeveer 6 cm. Voorts viel op datde vaten vanaf C 3 tot aan Th. 3 niet waren gevuld. Over dit trajectwas de arteria spinalis anterior geheel onderbroken. Craniaal van C 3 encaudaal van Th. 3 zagen de vaten er normaal uit en zij waren met bloedgevuld. Ter plaatse van het versmalde ruggcmerg was de dura verkleefdmet de pia. Vanaf Th. 4 tot aan Th. 12 voelde het ruggcmerg hard aan.Het bleek bij doorsnijding bros te zijn en het snijvlak maakte een blekeen groezelige indruk, terwijl het verschil tussen grijze en witte stof nietwaarneembaar was. Ter hoogte van Th. 3 en 4 en van Th. 12 en L. 1, duscraniaal en caudaal van

het sclerotische ruggcmerg, lag een gebied datpapperig aanvoelde en op doorsnede geheel verweekt bleek.Het cerebrum werd door een aantal frontale sneden in dunne plakkengelegd, waarbij bleek dat de linker ventrikel wat wijder was dan de rechter.Overigens werden aan de hemisferen, aan de hersenstam en het cere-bellum geen macroscopische afwijkingen waargenomen. Frontale plakkendoor de hemispheren, door de hersenstam en door het cerebellum werdeningebed in â€žlow viscosity nitrocellulose" en gekleurd met haematoxylineen eosine, cresylviolet en volgens de techniek van v. Gieson, Fletcher enWeil. Plakken op verschillende hoogten in het ruggcmerg werden op de-zelfde wijze bewerkt en gekleurd. Bij microscopisch onderzoek van de hemispheren bleek het .volgende: Inde schors nam men een diffuse verandering der gangliencellen waar. Inde coupes lagen veel bleke gangliencellen, terwijl er

verschijnselen vansatellitosis cn phagocytosis werden gezien. Het aantal gliacellen in deschors was dan ook vermeerderd. Sommige cellen hadden een blazigekern met minder duidelijke kernlichaampjes, terwijl het protoplasma sto^f-fig was gekleurd met Nissl-substantie. Bovendien lagen er in de schorsnogal wat kleine cystes, vooral rond de vaten, maar ook vrij in het weefsel.Kleine bloedvaatjes vertoonden hier en daar een woekering van endotheel-cellen, doch deze vaatveranderingen stonden zeker niet op de voorgrond(afb. 1). In de preparaten behandeld volgens Weigert Pal en Bodian wer-den geen afwijkingen in de mergscheden of in de ascylinders van de wittestof waargenomen.



??? In de hersenstam werden analoge lichte afwijkingen gevonden van degangliencellen en vooral ook in het mesencephalon vertoonden de bloed-vaten een verdikking van de wand door woekering van endotheelcellen.Nogal wat Purkinjecellen in de schors van het cerebellum waren atrofischen bovendien waren sommige kernen pycnotisch. In de medulla oblongataen de pons werd een atrofie van vezels der tractus spinocerebellaris dor-salis en ventralis waargenomen, evenals ter plaatse van de tractus spino-thalamicus. Hier lagen ook talrijke microcystes. In preparaten ter hoogte van G 2 werd een sterke atrofie van de strengvan G??ll en van vezels van de streng van Burdach, die onmiddellijk gren-zen aan de streng van G??ll, waargenomen. Voorts bestond er een atrofievan de spinocerebellaire banen en van vezels, die verspreid langs de om-trek van het ruggemerg lopen. Het centrale kanaal was nogal wijd. Ookter hoogte

van G 5 en G 7 bestond een sterke atrophie van alle vezel-stelsels die in het ruggemerg ascenderen. Ter hoogte van de laatste seg-menten waren de gangliencellen pycnotisch. De bloedvaten waren nietafwijkend op dit niveau en verschijnselen van ontsteking ontbraken.Tussen Th. 3 en L 1 bestond een enorme destructie van het ruggemerg, diezowel de grijze als de witte stof betrof (afb. 2). In coupes op dit niveauwas niets meer van de normale structuur van het ruggemerg te onder-kennen. Specifieke veranderingen namen wij echter in deze sterk ge-degenereerde segmenten niet waar. Juist craniaal en caudaal van ditsclero??sche ruggemerg werden echter verwekingshaardjes aangetroffenmet vetkorrelcellen, waarin het aantal bloedvaten was toegenomen (afb.3). De wand van de bloedvaten zelf was sterk veranderd door een woe-kering van endotheelcellen (afb. 4), maar een totale afsluiting van hetlumen werd nergens

gezien. Ter hoogte van L. 4 was het ruggemerg relatief intact. Deze ruggemergs-segmenten lagen kennelijk caudaal van het niveau der sterkste verande-ringen. Hier nam men een degeneratie van vezels langs de omtrek vanhet ruggemerg waar, behalve ter plaatse van de achterstrengen. Merk-waardig was dat in het pyramideareaal nog relatief veel vezels intactwaren. Ook de grijze stof was niet veranderd, zodat er normale ganglien-cellen lagen. Wanneer de microscopische bevindingen in het kort worden samengevat,dan bleek dat bij deze pati??nt een degeneratie van het ruggemerg, en welvnl. in het thoracale gebied, op de voorgrond stond. In het gebied van desterkste veranderingen werden geen histopathologische afwijkingen waar-genomen, die een vingerwijzing zouden kunnen geven betreffende de aetio-logie. Er bestond een degeneratie van vezelsystemen en van grijze stof, diezover was voortgeschreden dat het

gehele ruggemerg sclerotisch was ge-worden. Juist craniaal en caudaal van het sclero??sche, versmalde ruggemerg lageen verweekt gebied, waarin vetkorrels en gliahaardjes rond de bloedvatenlagen. In dit gebied werden vaatveranderingen waargenomen in de vormvan woekering van endotheelcellen. Het overige gedeelte van het zenuwstelsel was relatief intact. Er werdenlichte diffuse veranderingen der neuronen waargenomen en een geringetoename van het aantal gliacellen. Ook hier vertoonden verschillendebloedvaatjes een verdikking van de wand door woekering van endotheel-cellen.



??? Zowel het klinische beeld, als de veranderingen van het ruggemerg ver-tonen veel overeenkomst met een aandoening bij de mens die voor heteerst in 1926 door Foix en Alajouanine werd beschreven onder denaam: â€žmy?Šlite n?Šcrotique subaig??e". Hieronder werd een myelitis met neiging tot necrose verstaan, vnl. gelo-kaliseerd in de grijze stof, (maar zich ook uitstrekkend in de witte stof),vooral gelocaliseerd in het lumbosacrale merg, gepaard gaande met eenproliferatie van de wand van bloedvaten, (echter zonder obliteratie van hetvat), waarbij zowel d,e extra- als intramedullaire vaten zijn betrokken.Beklemtoond werd dat de venen hoofdzakelijk waren aangedaan; venendie een typisch variceus aspect hebben. Men vindt een endomesovascu-laire hypertrofie ter plaatse van de meest aangedane ruggemergssegmen-ten, terwijl in de aangrenzende ruggemergsgebieden vaak een varicositaswordt waargenomen. Op

grond van dit laatste feit heeft men de subacute myelopathic van hettype Foix en Alajouanine zelfs wel willen classificeren in de groepvan de varicosis spinalis, waarvoor B a r t i e r, op grond van een literatuur-studie, een lans breekt. Het klinische beeld wordt gekenmerkt door een vrij wisselende medullairesymptomatologie. Meestal ontwikkelt zich subacuut een complete of in-complete laag medullaire dwarslaesie. Deze gaat in de typische gevallengepaard met een albumino-cytologische dissociatie met of zonder xantho-chromic van de liquor, zonder verschijnselen van block bij de proef vanQueckenstedt en evenmin gepaard gaande met een lipiodolstop. Algemeneziekteverschijnselen ontbreken in den beginne. Remissies zijn mogelijk. Deziekte verloopt letaal binnen 1 tot 5 jaar. Deze aandoening is klinisch vaak moeilijk te differenti??ren van bepaaldevormen van ruggemergscompressie, van een subacute

meningomyelitis(syphilitica of tuberculosa), van een subacute myelosis (gecombineerdestrengziekte, subacute multipele sclerose of van zich subacuut ontwikke-lende intramedullaire tumoren e.d. Bij onze hond begonnen de symptomen acuut hetgeen bij de mens niet hetgeval is. Het histologische beeld kwam volledig overeen met dat van hu-mane gevallen, waarbij eveneens een sterke necrose van het ruggemerg opde voorgrond staat. Bij histologisch onderzoek van het thoracale mergbleek dat alle cellen waren verdwenen, terwijl ook de witte stof totaal wasgedegenereerd. Daardoor was het ruggemerg hier ter plaatse sterk ge-schrompeld. Ontstekingsverschijnselen ondjraken te enenmale, hetgeenook bij de mens het geval kan zijn, zodat vele onderzoekers spraken vaneen â€žmyelopathie" in plaats van een â€žmyelitis". De necrose is bij de mensmeestal op een meer caudaal niveau gelocaliseerd dan in dit geval.Bij een studie

van het ruggemerg onder het niveau van de ergste necrosebleek dat het weefselverval in de grijze stof begon. In dit gebied werdenvaatafwijkingen gevonden analoog aan die bij de mens. Over het alge-meen wordt aangenomen dat de aandoening van het parenchym secun-dair is aan de vaatstoornissen, maar sommigen menen, dat zowel hetparenchym als de bloedvaten tegelijkertijd worden aangetast door het-zelfde agens. Het is echter op grond van zuiver histologische criteria on-doenlijk om een uitspraak te doen over de Pathogenese der necrose, daarde necrose zelf een onspecifiek karakter heeft en men deze zowel kan aan-treffen bij vasculaire aandoeningen, als bij infecties, intoxicaties enz.



??? In de meeste gevallen tast men, wat de aetiologie van het vaatlijden be-treft, in het duister. Sommigen menen dat een infectieus agens in het spelis en spreken van een endo-meso-vascularids hypertrophicans, maar an-deren zijn van oordeel, dat het hier veeleer gaat om een degeneratie dervaatwand. Deze zou zich ontwikkelen op de basis van een congenitaledysangioblastosis. Wij hebben gemeend dat de afwijkingen mogelijkerwijze door een lood-intoxicatie zouden zijn veroorzaakt. Volgens de eigenaar was de hondimmers ziek geworden na het eten van gras dat met menie (Pb304) wasverontreinigd. Daarom lieten wij het loodgehalte van de hersenen, rugge-merg en de formol waarin deze specimina gefixeerd waren geweest, bepa-len door het Rijks Instituut voor de Volksgezondheid te Utrecht. Ter ver-gelijking werd eveneens het loodgehalte bepaald van een hond die terzelfder tijd tgv. een hernia nuclei pulposi der

halswervelkolom werd afge-maakt. De uitslag van het onderzoek wordt in tabel I weergegeven.Uit deze tabel blijkt dat het loodgehalte van de hersenen en het ruggemergvan de hond met de necrotische myelopathie veel hoger was dan dat vande controlebepaling. Vooral in het ruggemerg zijn de verschillen veel-betekenend, daar in ons geval 4 maal zo veel lood in het ruggemerg werdgevonden als bij de normale hond. Deze uitkomsten wijzen er dus op dateen loodintoxicatie inderdaad de oorzaak was van de klinische verschijn-selen en van de histopathologische bevindingen. Er staan mij geen vergelijkende bepalingen van het loodgehalte van hetcentrale zenuwstelsel bij dieren ter beschikking. AringenTrugant deden quantitatieve bepalingen van lood van hu-maan hersenweefsel. Het loodgehalte per 100 gram normaal hersenweefselvan de mens bleek te schommelen tussen 10 en 90 gamma. Het gemiddeldevan 15 bepalingen

bedroeg 40 gamma. In 7 gevallen van \'n dodelijke tetra-aethyl-loodintoxicatie bleek het loodgehalte per 100 gram hersenweefselte liggen tussen 460 en 1650 gamma (gemiddeld 810 gamma). In 7 geval-len van een dodelijke anorganische loodintoxicatie schommelde het ge-halte per 100 gram hersenweefsel tussen 140 en 580 gamma. Het bedroeggemiddeld 360 gamma. Of deze bepalingen werden verricht van de grijzestof of van de witte stof van de hersenen staat niet vermeld.In het algemeen worden loodverbindingen slecht door het darmkanaalgeresorbeerd en daarom zijn acute vergiftigingen bij volwassen mensenlangs enterogene weg zeer zeldzaam. Acute intoxicatieverschijnselen zijnvooral beschreven door het inademen van tetra-aethyl-lood, een stof die alsantiklopmiddel aan de benzine wordt toegevoegd. Bij kinderen^ zijn desymptomen van een loodintoxicatie over het algemeen veel ernstiger danbij volwassenen en zij

treden ook acuter op. De acute vergiftiging per osbegint altijd met gastro-intestinale verschijnselen, gekenmerkt door bra-ken en diarree. Daarna, treden betrekkelijk snel symptomen van eenaandoening van het zenuwstelsel op. De diagnose van een chronische loodintoxicatie is niet altijd gemakkelijkte stellen, wanneer niet de anamnese of opvallende klinische verschijn-selen, zoals een loodzoom aan de tanden of porfyrinurie, in die richtingwijzen. De symptomen van een loodencephalopathie hebben niets kenmerkends.Zij bestaan uit karakterveranderingen, moeheid, prikkelbaarheid en epi-leptiforme aanvallen. Er kunnen zich ten gevolge van een intercurrente



??? ziekte plotseling acute verschijnselen ontwikkelen, zoals een delirant beeldof een coma. Perifere verlammingen komen in minder dan 10% der gevallen voor.Deze zijn meestal gelokaliseerd aan de hand, doch kunnen ook aan debenen worden aangetroffen. Het is niet bekend of de oorzaak van dezeverlamming primair moet worden gezocht in de motorische voorhoorn-cellen, in de perifere zenuwen of in de spieren zelf. Een uitgebreid literatuuroverzicht van het experimentele onderzoek bijdieren en de veranderingen van het centrale zenuwstelsel door lood-intoxicatie kan men vinden in het artikel van Lehman, Spatz enW i s b a u m. Deze onderzoekers gaven zelf een uitvoerige beschrijving over de verande-ring van het centrale zenuwstelsel bij katten. Zij wezen er op dat de ver-anderingen vooral worden aangetroffen in de voorhoorns van het ruggc-merg. Vervolgens komt de schors, daarna de stamganglien en

tenslottehet cerebellum. Zij schrijven dat Sdeglitz eveneens vond dat bij konijneneen aandoening van het ruggemerg veelvuldig voorkomt. Behalve deencephalopathie en de perifere verlammingen, werden er ook bij de menssymptomen van een ruggemergsziekte waargenomen. M o e s c h 1 i n deeltmede dat door Hermann het beeld der amyotrofische lateraalsclerosewerd beschreven en Morsier en Chesni publiceerden een geval vanmultipele sclerose door loodintoxicatie. Volgens Kr??cke werden door Vulpian, Oppen he im en vonMonakow veranderingen der voorhoorncellen van het ruggemerg be-schreven. Bumke en Krapf delen mede dat een spastische spinaal-paralyse werd beschreven door Bechtold, Eichhorst en Hol-stein, terwijl Redlich tabesachdge symptomen en Lewin en Treudie van een gecombineerde strengdegeneratie vonden.Uit dit korte overzicht moge blijken dat veranderingen van het

ruggemergnaast de encephalopathia saturnina kunnen voorkomen en dat ruggemergs-symptomen ook het gehele beeld kunnen beheersen. Voor zover bekend,werd het syndroom van de subacute necrotiserende myelopathie ten ge-volge ener loodintoxicatie nimmer beschreven. Wel wijst S c h e r e r er inzijn boek op dat de â€ždiffuse Proliferation kleiner Rindenge?¤sse, besondersbeim Hund", wel eens op een vergiftiging met lood zou kunnen berusten.In de liquor cerebrospinalis werd bij een vergiftiging van het centralezenuwstelsel met lood meestal een pleiocytose gevonden. Het totale eiwit-gehalte was normaal tot verhoogd, terwijl de colloidcurves alle mogelijketypes konden vertonen. Wanneer enkele klinische symptomen op een loodintoxicade schijnen tewijzen, dan is alleen de quantitatieve loodbepaling van het bloed of deurine een voldoende betrouwbaar diagnosticum. Bij de acute loodintoxicade gaan de

slachtoffers in 50% der gevallen aande encefalopathie te gronde. Herstellen zij zich, dan is een radicale ge-nezing zeer goed mogelijk, hetgeen eveneens geldt voor de symptomen vande chronische loodvergiftiging. Bij een acute loodvergiftiging van het maag-darmkanaal is purgeren metMgS04 of Na2S04 geindicecrd. In dat geval ontstaat het onoplosbare\'oodsulfaat, dat dus niet wordt geresorbeerd. Men kan hier eventueelmaagspoelen aan vooraf laten gaan. Bij de chronische vergiftiging is het meestal voldoende dat de pati??nten416



??? niet meer worden blootgesteld aan de intoxicatie; dan gaan de symptomenvanzelf over. Een gunstige ervaring werd met de behandeling met calcium-aethyleen-diamine-tetra-acetaat en voorts met versene opgedaan. Ook wordt aange-raden om de pati??nten te behandelen met melk waaraan /a tot 1 thee-lepel calciumlactaat of calciumgluconaat is toegevoegd. Natriumcitraatwordt eveneens aanbevolen. De behandeling met BAL (British anti-lewi-site, dwz. dithiopropanol) heeft niet aan de verwachtingen beantwoord.De uitscheiding door de nieren wordt wel bevorderd, maar er treedt geenverbetering op van de intoxicatieverschijnselen. Voorts is de behandelingzuiver symptomatisch, waarbij B 12, spasmolitica en dergelijke, gegevenkunnen worden. De vraag is nu hoe de veranderingen in het centrale zenuwstelsel door deloodintoxicatie ontstaan. Salter wees er op dat wij nog niet weten waar-om zware metalen toxisch

zijn. Misschien binden zij actieve groepen of sub-stitueren andere metaalionen die mede als een coenzy-m een rol spelen.Misschien ook coaguleren zij intracellulaire eiwitstoffen en denaturerenzodoende essentiele collo??den der cellen. Van waarlijk belang is hierbij dater een stoornis is in de porfyrine stofwisseling ontstaat.Naar de mening van Moeschlin is deze verantwoordelijk voor het tot standkomen der nervale verschijnselen, die dus niet direct door werking vanhet loodion tot stand zouden komen. Het ware hierover is echter nog nietbekend. Het is ook niet zeker dat de vaatafwijkingen het gevolg zijn vande toxische werking. Aangenomen wordt wel dat zij ontstaan door een veranderde werking dervasomotoren. Evenmin is de vraag opgelost waarom bepaalde metaalioneneen voorkeur vertonen voor bepaalde weefsels. Wij moeten dus wel aannemen dat de veranderingen in ons geval zijn totstand gekomen door de

samenwerking van verschillende factoren.Enerzijds wordt het nerveuze parenchym waarschijnlijk plaatselijk aan-getast en anderzijds zijn er meer algemene veranderingen door een stoor-nis in de stofwisseling van het lichaam. Hoe de afwijkingen van de vaat-wanden ook tot stand komen, het is wel aannemelijk dat zij op hun beurtde bloedsomloop van het zenuwweefsel zodanig be??nvloeden, dat hierdooreen necrose van het parenchym in de hand wordt gewerkt. De vraag waar-om in ons geval dan juist het ruggemerg zozeer werd veranderd, blijft on-opgelost. TABEL 1. LOODGEH.ALTE PER 100 GRAM MATERIAAL. Necrotische Controle- Materiaal Myelopathie bepaling Hersenen 80 gamma 30 gamma Ruggemerg 390 gamma 90 gamma Formol 3 gamma 6 gamma



??? f â–  . \'ik â–  * * , Â?â–  . Â? â€? Â? . â– â€? --l Â? / ^ ^4 s- Â? t , * t* yt Afb. 1. Proliferatie van vaatwand in de hemisferen.Perivasculaire eneefalolyse.Haematoxyline- en eosine. Vergroting 125x. Afb. 2. Geschrompeld, necrotisch ruggemerg thv. Th. 12-L. 1.Sterke demyelinisatie.Weigert-Pal techniek. Vergroting 9x.



??? Â? , V Afb. 3. Necrotisch gedeelte van 1Â° lumbalc segment ruggemerg, met talrijke vet-korrelcellen en proliferatie van bloedvaten.Van Gieson kleuring. Vergroting 150x. I Afb. 4. Proliferatie van cellen in de wand capillair thv. C 7.Cresylvioletkleuring. Vergroting 500x.



??? Samenvatting: Na het eten van met menie verontreirigd gras, werd een hond acuut ziek metgastro-intestinale verschijnselen, gevolgd door een verlamming die van distaal naarproximaal voortschreed tot een volledige tetraplegie. Na enige tijd herstelde de moti-liteit van de kop en de voorpoten zich, maar de achterpoten bleven verlamd. Bijneurologisch onderzoek werden de verschijnselen ener myelitis gevonden, gepaardgaande met een toename van het aantal cellen in de liquor cerebro-spinalis. Dehistopathologische veranderingen van het centrale zenuwstelsel zouden als een necro-tiserende myelopathie geclassificeerd kunnen worden. Een vergelijkende bepaling vanhet loodgehalte van het zenuwstelsel toonde aan dat het loodgehalte van het rugge-merg aanzienlijk, en dat van de hersenen madg was verhoogd. Daarom werd aange-nomen dat de klinische verschijnselen en histopathologische veranderingen het

gevolgwaren van een vergiftiging met menie. Summary: Acute gastro-intestinal disturbances developed in a 3/2 year old dog after consump-tion of grass contaminated with red-lead. This was followed by a paralysis of all fourlegs which spread from caudal to cranial. After some time motility of the head andforelegs was restored, but both hindlegs remained paralysed. On neurological exami-nation the signs of a myelitis were found, accompanied by an increase of cells of thecerebrospinal fluid. The histopathological findings were characterisdc of the socalled â€žsubacute necrotic myelopathy". A comparative analysis of the lead contentof the central nervous system, showed an increased concentration of lead both in thespinal cord and the brain. This was considered as proof that an intoxicadon of leadwas responsible for the clinical signs and the pathological alterations. R?Šsum?Š: - ^ Un chien, apr?¨s avoir mang?Š de l\'herbe

empoissonn?Še par du minium, tomba maladed\'une mani?¨re violente accompagn?Še de sympt?´mes gastro-intestinaux suivis d\'uneparalysie progressant de distale ?  proximale jusqu\'?  une t?Štrapl?Šgie compl?¨te.Apr?¨s quelque temps la motilit?Š de la t??te et des pattes de devant se remit, mais lespattes de derri?¨re restaient paralys?Šes. Lors d\'un examen neurologique on constatales sympt?´mes d\'une my?Šlite accompagn?Še d\'une augmentadon du nombre des cel-lules dans le liquor c?Šrebro-spinalis. Les mutations hystopathologiques du syst?¨me ner-veux central pourraient ??tre classifi?Šes comme une myelopathie n?Šcrotisante.Une fixadon comparative de la teneur en plomb du syst?¨me nerveux d?Šmontre quela teneur en plomb de l\'?Špine dorsale ?Štait consid?Šrable et que celle du cerveau avaitaugment?Š. C\'est pourquoi on accepte que les sympt?´mes cliniques et les modifications histo-pathologiques

?Štaient la cons?Šquence de l\'empoiseimient par du minium. Zusammenfassung: Nach der Aufnahme von mit Mennige verunreinigtem Gras erkrankte ein Hundpl??tzlich an gastro-intestinalen Erscheinungen, gefolgt durch L?¤hmung, die (fort-schreitend von distal nach proximal) zur v??lligen Tetraplegie f??hrte.Einige Zeit sp?¤ter stellte sich die Beweglichkeit des Kopfes und der "Vorderl?¤ufewieder ein, w?¤hrend die Hinterl?¤ufe gel?¤hmt blieben. Bei einer neurologischen Unter-suchung wurden Symptome einer Myelids gefunden, die mit einer Zunahme der An-zahl Zellen im Liquor cerebrospinalis gepaart ging. Die histopathologischen Ver-?¤nderungen des zentralen Nervensystems k??nnten als eine necrotisierende Myelo-pathie klassifiziert werden. Eine vergleichende Wertung zwischen dem Bleigehalt des Nervensystems und demdes R??ckenmarks, gab f??r letzteres eine ziemhche Steigerung zu sehen, w?¤hrend

dieZunahme im Gehirn nur gering war. Es wird daher angenommen, dass die klinischen Erscheinungen und histologischenVer?¤nderungen eine Folge der Vergiftung mit Mennige waren.
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355, 1956. Interesse voor pluimveeziekten in Denemarken. Gedurende de jaren 1954 en 1955 heeft de Veterinaire en Landbouwhogeschool inKopenhagen zich meer dan vroeger bezig gehouden met pluimveeziekten.Vele secties werden gedaan en aan practici werd de mogelijkheid geboden om tijdenseen intensieve cursus van 1 week geinstrueerd te worden in pluimveeziekten.Per week werden 20 cursisten opgeleid. Dit alles heeft geleid tot een grotere belang-stelling voor pluimveeziekten onder de practici en een grotere vraag naar veterinairehulp. De pluimvee-industrie van Denemarken is hier ten zeerste bij gebaat. The North American Veterinarian, 37, 498, 1956. Toch dol. Een 7-jarig meisje in Nieuw-Mexico stierf aan rabies in 72 uren. Haar ongevacci-neerde jonge hond was 2 maanden te voren aan rabies gestorven, maar aangezien hetmeisje niet gebeten was en nooit intiem met de hond omging, was geen profylac-

tische behandeling toegepast. J.A.V.M.A. 129, 7-\'56.



??? OVER HET OPSPOREN VAN UIERINFECTIES door Dr. W. H. F. C. MAJOEWSKY te Arnhem. In een vorige publikatie stelde ik dat, wanneer men wil overgaan tot eengeorganiseerde bestrijding der infectieuze nierziekten (met name die ver-oorzaakt wordt door str. agalactiae) het nodig is te beschikken over eeneenvoudige, snelle en goedkope methode voor het identificeren van desmetstof, die een maximale graad van betrouwbaarheid biedt. Het micro-scopisch onderzoek van het sediment voldoet niet aan deze voorwaarde,daar hierbij maar al te dikwijls de vraag openblijft of er in een bepaaldgeval w?¨l of niet een mastitis in het spel is. Hoekstra c.s. hebben als bruikbare routinemethode voor het aantonenvan str. agalactiae aanbevolen de z.g. Hotis-Miller test, waarbij, na v????r-bebroeden van een mengsel van melk met broomkresolpurper en natrium-acetaat, microscopisch onderzoek, leucocytentelling en

bevestigend bacte-riologisch onderzoek van de â€žangereicherte" melk plaatsvinden. Hoeweldeze methode, ook volgens latere berichten, goed voldoet voor het onder-zoek van koe- of kwartiermonsters, is zij toch n.m.m. nog te omslachtig omin het groot toe te passen. Om deze reden hebben wij gemeend dat het nuttig zou zijn ons eniginzicht te verschaffen in de bruikbaarheid der door S e e 1 e m a n c.s. aan-bevolen T.K.T. test, waarvan de technische uitvoering z?Š?Šr eenvoudig is,en die binnen 24 uren een conclusie toelaat. Zij is niet alleen toegepastvoor het onderzoek van koe- en kwartiermonsters, maar zou ook in het bij-zonder geschikt zijn om str. agalactiae aan te tonen in busmonsters, waar-in dus de melk van meerdere koeien gemengd is verpakt. Wij hebben deze proef tot dusver toegepast op 372 koe- of kwartiermon-sters, op 213 busmonsters en op 111 z.g. 14-daagse kwaliteitsmonsters (metmengmelk uit

1 tot 5 bussen). In alle gevallen waarbij een positieve uitslagvan de T.K.T.-proef werd gevonden, werden de betrokken kiemen nadergedetermineerd. De koe- of kwartiermonsters waren grotendeels afkomstig van bedrijvenwaar blijkens het gewone kwaliteitsonderzoek der melk vaak mastitis voor-komt. 39 dezer koemonsters werden genomen op bedrijven, waar doormiddel van de T.K.T.-proef een zwakke besmetting met str. agalactiae inbusmonsters was gevonden. De busmonsters zijn voor ca. ^ afkomstig van sterk besmette boerderijen.De overige zijn voor de voet op genomen uit de, aan ?Š?Šn der bij deV.M.U.G. aangesloten zuivelbedrijven aangevoerde melk. Aan het be-trokken bedrijf werd in 1956 bij het gewone microscopisch sedimentonder-zoek van 14-daags^ kwaliteitsmonsters in 0.7% der monsters met zekerheiden in 1% met grote waarschijnlijkheid bijmenging van melk van uier-ziek vee aangetoond. Op alle

monsters werd naast het bacteriologisch onderzoek een micro-scopisch onderzoek van het sediment toegepast.



??? De techniek was de volgende: a. Primaire cultuurEdwards agar Oxoid 41Aqua ad 1000p.H. 7.4 vlak v????r gebruik toevoegen 5 a 7% gedefibrineerd kalverbloed en 2 ?¤ 3%B. stafylotoxine, bereid door een B. hemolytische stafylokokkenstam derRijksseruminrichting gedurende 7 dagen te kweken op paardeserumboud-lon, daarna 10 minuten op 85Â° C. te verhitten en vervolgens snel af tekoelen. Deze bodem wordt ge??nt uit de te onderzoeken melk (waaraan zonder be-zwaar mag zijn toegevoegd 1% acid. boricum) door in het geschuddemonster een roestvrij stalen ca. 2 mm dik staafje te dopen en de aan-hangende melk uit te spatelen. Str. agalactiae maakt zich na 18 ?¤ 24 uur bebroeden bij 37Â° C. op dezebodem kenbaar door gladde duifblauwe kolonies van ca. 1 mm. doorsnedemet een zeer brede B. hemolytische zone. Str. dysgalactiae vertoont geen of zwakke hemolyse, maar zeer dikwijlseen duidelijke

vergroening. . Str. uberis geeft door de splitsing van Na. hippuraat en aesculme bruinekolonies met weinig uitgesproken hemolyse. In busmonsters en kwaliteitsmonsters, die steeds in meer of minder sterkemate met saprofyten zijn besmet kunnen somfhige str. lactis stammen opdeze bodem veel gelijkenis geven met str. agalactiae, terwijl met namebruine kolonies meermalen uit staafvormige micro-organismen blijken tebestaan. b. De T.K.T. positieve kolonies (dus met een B. hemolytische zone)werden overge??nt op Nutri??nt Broth (Oxoid-13 gram/L), waaraan v????rgebruik toegevoegd 5% steriel paardeserum. Deze bodem werd 24 uur be-iDroed. Vervolgens werd de groeiwijze genoteerd, waarbij de door v. d.Scheer genoemde tabel werd gevolgd. Van de bouilloncultuur werd een preparaat met nigrosine-oplossing ge-maakt, waardoor kwam vast te staan of zij inderdaad uit Streptokokkenbestond. In de meeste cultures

werden zowel lange als korte Streptokokken,alsmede diplokokken gevonden. c. Van de bouillon-cultuur werd vervolgens in een gedeelte der gevallenoverge??nt op lakmoes-ondermelk, methyleenblauw-ondermelk 1/20.000,Na. hippuraat-aesculine bouillon en paardeserumbouillon met broom-kresolpurper en saccharose, salicyne, raffinose, inuline, manniet en sorbiet.Aanvankelijk vond de C.A.M.P.-test niet plaats. Vele stammen werdennaar de Rijksseruminrichting opgezonden, waar zij o.m. aan deze proef enaan de serologische determinatie werden onderworpen. Nadat wij de overtuiging hadden gekregen dat de T.K.T.-test een hogemate van specificiteit vertoont, werd de determinatie enigszins gewijzigd,en wel als volgt: primaire cultuur op T.K.T.-agar af en ten der kolonies op paardeserum-bouillon en microscopisch onderzoekhiervan. Overenten uit bouillon op Na. hippuraat-aesculinebouillon en toepassingvan de

C.A.M.P.-test.



??? Voor deze laatste werd het criterium gesteld, dat de cultures van str. aga-lactiae zeer duidelijk de typische wigvormige ophelderingzone in de B.stafylotoxinestreep moesten vertonen. d. Interpretatie van het microscopisch onderzoek van het sediment.Als posideve gevallen van uierontsteking werden beschouwd ten eerstedie monsters, die door kleur- en consistentie-afwijkingen opvielen, respec-tievelijk macroscopisch reeds aantoonbaar etter of vlokken bevatten.Voorts al die gevallen, waarbij in het, al dan niet verhoogde, resp. al danniet gele of bloed bevattende sediment veel tot zeer veel leukocyten en ge-fagocyteerde lange of korte streptokokken en diplokokken waren aan tetonen. Als verdachte gevallen werden genoteerd die monsters waarbij in het sedi-ment weliswaar veel tot zeer veel leukocyten werden gevonden, maarvv^aarin ofwel geen micro-organismen als bovenbedoeld "konden wordenaangetoond, ofwel de

enkele die in sommige gevallen werden aange-troffen, niet gefagocyteerd waren. Als negatief tenslotte zijn beschouwd alle monsters waarbij in het sedimentgeen of een te verwaarlozen aantal leukocyten werd waargenomen.Ik wil hier nog opmerken, dat men vrij dikwijls gevallen aantreft van eengroot aantal leukocyten in het sediment, terwijl met de kweekproef sreenpathogene micro-organismen kunnen worden aangetoond. Bij zeer nieuw-melkte, zowel als bij zeer oudmelkte dieren is een sterk verhoogd gehalteaan leukocyten een fysiologisch verschijnsel. Daarnaast wordt â€” althans in deze streken â€” door de veehouders zelfbij het voorkomen van uieraandoeningen veel gemedicineerd met anti-biotica. Dit veroorzaakt dat men naar verhouding vrij veel aflopende ont-stekingsgevallen (met nog veel leukocyten) zal kunnen tegenkomen, ter-wijl het ook mogelijk is dat uit een kort te voren behandeld kwartier ophet moment

van onderzoek niets te kweken is, ondanks het feit, dat nietalle micro-organismen door het antibioticum zijn afgestorven. Vandaardat het raadzaam is behandelde gevallen gedurende langere tijd te blijvenvolgen. Bij de 572 onderzochte koemonsters was het resultaat van het onderzoekals volgt: I microscopisch positief) , (str. agalactiae 86 keer ?¨n T.K.T. positief j gevallen, waarbij aangetoond ^ ^^ II microscopisch verdacht^ T.K.T. positief ( gevallen, waarbij aangetoond str. dysgalactiae 2str. lactis 2 verontr. bact. 2 str. agalactiae 96 keerstr. dysgalactiae 1 â€žstr. uberis 8 â€ž str. lactis 2 â€ž (in verschillende monsters werd dus m?Š?Šr dan ?Š?Šn str. soort gevonden) ttt â€? â€? , . . \\ str. agalactiae 36 keer 111 microscopisch negatief T.K.T. positief 4 gevallen, alle keren betrof dit macroscopisch z?Š?Šrsterk veranderde melk. 40 gevallen, waarbij aangetoond IV microscopisch positiefT.K.T. negatief V microscopisch verdacht^ 67

keren. In ?Š?Šn geval werd hierbij een str. uberisT.K.T. negatief V gevonden.



??? Dezelfde groepsindeling gaf bij 213 busmonsters het volgende te zien:I 34 gevallen, waarvan 33 str. agal., 1 str. dysgal., 1 str. pyogenes en 1 str lactisj II 36 gevallen, waarvan 29 str. agal., 3 str. uberis, 3 str. lac??s en 2 ver-ontreinigers; III 67 gevallen, waarvan 55 str. agal., 1 str. dysgal., 2 str, uben;. 2 str. pyogenes, 2 str. laclis, 1 pathogene stafylokok, 7 verontreinigers; IV 2 gevallenVil gevallen Bij 111 kwaUteitsmonsters verliep het onderzoek aldus:I O gevallen II 13 gevallen, waarbij gevonden 13 keer str. agalact. en 2 keer str. lactis III 26 gevallen, waarbij gevonden 21 keer str. agalact., 1 str. uberis, 4 str. lactis en 4 verontreinigers IV O gevallenV 5 gevallen Op een vijftal bedrijven waarbij in ?Š?Šn of meer busmonsters microscopischniets bijzonders was gevonden, terwijl de T.K.T.-test (zwak) positief was,en daaruit ook str. agalactiae verder kon worden gekweekt werden onderde gebruikelijke voorzorgen melkmonsters

(gemengd uit de vier kwar-tieren) van alle koeien (totaal 39) genomen. Onderstaande tabel geeft deuitslag van het onderzoek weer. busmonsteronderzoek kweekmonsteronderzoek microscopisch kweekproef bedrijf microsc. T.K.T. gekweekt aantalkoeien 4- verdacht str. str. agal. lactis A â€” zwak str. agalact. 6 â€” 2 5 â€” B â€” Â? i> 7 â€” 1 1 1 C â€” zwak 10 â€” 2 2 â€” D â€” ,, Â?Â? Â? 5 â€” 1 0 â€” E â€” 4- it M 11 â€” 1 5 1 (zwak 4- = slechts enkele hemolys. typische kolonies op de plaat) Onder het voorbehoud dat onze onderzoekingen een beperkt aantal mon-sters betreffen en dus conclusies met reserve moeten worden bezien, lerende uitkomsten ons het volgende: Van de 572 koe- of kwardermonsters bleken er bij microscopisch onderzoek87 als positief te moeten worden aangesproken (In al deze 87 gevallen wer-den mastitis verwekkende kiemen gekweekt n.1. 86 str. agal. en 1 str. dys-galactiae). Deze 87 zijn

15% van het totaal. Daarentegen bleken in totaal 226 monsters een positieve T.K.T.-proef tegeven. Hiervan werden in 218 (ruim 96%) str. agalactiae gevonden.Voorts werden nog 12 stammen van andere mastitisverwekkers ge??soleerd,



??? en 4 str. lactis, terwijl tenslotte in 2 gevallen bleek dat de cultuur veront-reinigd was. In het koe (kwartier) monsteronderzoek bleek dus in de eerste plaats dat debetrouwbaarheid van de positieve T.K.T.-proef z?Š?Šr hoog is. Door middelvan deze proef werden voorts ca. 2\'/2X zoveel gevallen van positieve in-fectie aangegeven als met het microscopisch onderzoek.T.K.T.-negatieve monsters waarbij het microscopisch onderzoek positiefuitviel kwamen 4 keer voor. Alle keren betrof het macroscopisch zeersterk afwijkende melk. De oorzaak van het niet aanslaan der cultuur bleefonbekend. Bij busmonsters (213 stuks) bleek de betrouwbaarheid van de positieveT.K.T.-proef lager te liggen (van 137 positieve proeven 117 keren str.agalact. = ca. 85% en 11 keer andere uierziekteverwekkers; str. lactis enverontreinigers werden totaal 15 keer geisoleerd). Niettemin is het percen-tage van 85% nog alleszins bevredigend,

vooral wanneer men daarnaastbeziet dat met de T.K.T.-proef in ca. 55 a 60% en met het microscopischsedimentonderzoek slechts in 15% der onderzochte monsters positieve be-smettingen konden worden aangetoond. Ook nu werden weer enkele mon-sters gevonden (2) die microscopisch positief, doch T.K.T.-negatief wa-ren. Van de 111 kwaliteitsmonsters tenslotte bleek geen enkel microscopischpositief te zijn. T.K.T.-positief waren er 39. Hiervan bleken 34 str. agalac-tiae te bevatten en 1 str. uberis. Voorts werden 6 str. lactisstammen ge-??soleerd en 4 verontreinigers. Het percentage besmette monsters was vol-gens de T.K.T.-proef Â? 31%, bij het microscopisch onderzoek 0% Debetrouwbaarheid van een positieve T.K.T.-proef bleek ca. 87% te zijn. Op grond van het bovenstaande schijnt het aan te bevelen bij de opsporingen bestrijding van besmettelijke uieraandoeningen, speciaal van de â€žGelbeGalt" de

T.K.T.-proef in te schakelen. Moge onze ervaring collegae-onder-zoekers stimuleren onze bevindingen te verifi??ren. Rest mij nog een woord van dank aan mijn medewerkers Mej. de Jongen de heren Schuur, Pater en Meijering, wier toegewijde assistentie hetmogelijk heeft gemaakt dit onderzoek ter hand te nemen. Samenvatting: Dc schrijver deelt zijn ervaringen mee met betrekking tot het opsporen van uier-infecties (in het bijzonder die met str. agalactiae) door middel van de T.K.T.-proef.Deze is toegepast op 572 koe- of kwartiermonsters, 213 busmonsters en 111 z.g. kwa-liteitsmonsters. De positieve T.K.T.-bevindingen zijn geverifieerd, door de verkregencultures te determineren. Schrijver komt op grond van zijn bevindingen tot dc vol-gende conclusies: 1. In â€” zo goed mogelijk aseptisch verzamelde - koe- of kwartiermonsters wor-den door middel van directe cultuur op T.K.T.-agar ca. V/2 keer zoveel gevallenvan

infectie met str. agalactiae gevonden als bij microscopisch sediment-onder-zoek. De betrouwbaarheid van een positieve T.K.T.-proef bleek in deze soortvan monsters ca. 96% te zijn. 2. In busmonsters wees de T.K.T.-proef ca. 4 keer zoveel positieve gevallen aan alshet microscopisch sedimentonderzoek. De betrouwbaarheid van de positieveT.K.T.-proef was hierbij ca. 85%.



??? s. In verzamelmonsters uit 1 tot 5 bussen, waarbij het microscopisch onderzoek ingeen enkele geval positief was, werden met de T.K.T.-proef 31% positieve uit-komsten verkregen. De betrouwbaarheid van deze laatste proef bleek in dit soortmonsters ca. 87% te zijn. Summary: The author has made a comparison between the microscopic research in the sedimentof milk for germs causing mastitis (first of all streptococcus agalactiae) and the directculture on T.K.T.-agar (Seclemann). In every case, in which a positive result was obtained by the latter method, a furtherdeterm.ination of the typical pale blue smooth hemolitic colonics was made. The con-clusions drawn are the following: 1. In 572 cow- or teatsamples the T.K.T.-taest was 226 times positive (39/2%),where as the microscopic method showed only 87 potitive results ( = 15%).From 226 T.K.T.-positivc cases str. agalactiae was isolated 218 times (96%). 2. In

213 samples, taken from single milk-vessels, there were 137 T.K.T. positive.From these 117 times str. agalactiae and 11 times other mastitis causings germswere isolated. The T.K.T. method thus indicated 128 cases of mastitis in allthe samples â€” about 60%. The microscopic method only showed 15%. A positiveT.K.T. means in this case an infection with str. agalactiae in about 85%. 3. Mixed samples from one up to five milk-vessels (111). Microscopic investigation of the sediment gave no positive results. T.K.T. methodwas 39 times positive, str. agalactiae was isolated 34 times (=87%), str. uberis1 time (=2/2%). In these samples T.K.T. enabled \'to detect an infection in 35 out of a total of111 =31%. R?Šsum?Š: L\'auteur a compar?Š I\'examination microscopique du s?Šdiment du lait pour indiquerl\'infection avec des streptococces de la mamelle de la vache (sp?Šcialement le strepto-coccus agalactiae) avec la culture

sur agar T.K.T. (Seelemann). Il a v?Šrifi?Š les casT.K.T. positifs en d?Šterminant les cultures obtenues. Il arrive aux conclusions sui-vantes : 1. Epreuves de lait, pris aseptiquement de la mamelle (572). La technique T.K.T.a indiqu?Š 226 cas positifs ( = 39/2%) et I\'examination microscopique 87(z=l5%. En 218 des cas T.K.T. positifs le streptococcus agalactiae a ?Št?Š isol?Š(96%). 2. Epreuves de lait pris d\'un simple bidon (213). T.K.T. positif 137, dont 128 germes causant mastite. Alors indication de mastitepar T.K.T. en 60% des ?Špreuves, tandis que par Texamination microscopiqueseulement en 15% il a ?Št?Š possible de d?Šterminer du lait provenant des mamellesinflamm?Šes. En les 137 cas T.K.T. positif le strcptococce agalactiae a ?Št?Š isol?Š117 fois (85%), d\'autres streptococces pathog?¨nes 11 fois et ensuite str. lastis etc. 3. Epreuves de lait, rassembl?Š d\'un ?  cinq bidons de transport (111). Indiqu?Š comme

positif par la technique microscopique aucune ?Špreuve. T.K.T.positif 39, dont 34 str. agalactiae (87%) et 1 str. uberis (2/2%), et ensuite str.lactis etc. Indiqu?Š comme infect?Š par la m?Šthode T.K.T. 31% des ?Špreuves. Zusammenfassung : Der Autor hat die mikroskopische Untersuchung des Sedimentsausstrichs von Milch,zwecks Auffindung Mastitis erzeugende Strcptococcenarten (vor allen str. agalac-tiae) verglichen mit der direkten Kultur auf T.K.T. agar (Seelemann). Er hat injedem Fall, wo die letzte Methode einen positiven Erfolg gab, die betreffenden Bak-



??? terienarten weiter gez??chtet und determiniert. Er Icommt zu den nachstehenden Schlussfolgerungen: 1. In 572 aseptisch genommenen Kuh- (c.q. Zitzen) proben wurde 226 mal einT.K.T. positiver Erfolg erzielt ( = 39/2%), w?¤hrend mit der mikroskopischenMethode nur 87 positive F?¤lle (=15%) aufgedeckt wurden. .Aus diesen 226T.K.T. positiven Proben wurde 218 Male ( = 96%) der str. agalactiae gez??chtet. 2. Von 213 Kannenproben waren T.K.T. positif 137, von denen 117 str. agalactiaeund 11 andere Euterentz??ndungserreger enthielten. Mit der T.K.T. methodewurden also in ann?¤herend 60% aller Proben Mastitiskeime .gefunden, mit derMikroskopischen dahingegen nur 15%. Die Zuverl?¤ssigkeit einer positiven T.K.T.probe hinsichtlich des Enthaitens von str. agalactiae betrug 117 von 137 = 85%. 3. Mischmilchproben aus 1 bis 5 Kannen (III Proben). Mikroskopisch positif-keine. T.K.T. positif 39. Hiervon

enthielten str. agalactiae 34 (=87%) und str.uberis 1 (2/2%). Insgesammt angezeigt mit der T.K.T. meth.,de als infiziert35 Proben f=31%). Drijvende slachthuizen op de Donau. In Noorwegen heeft men op een drijvend slachthuis, dat op dezelfde wijze werkt alseen walvisvaarder, octrooi verkregen. In Oostenrijk interesseert men zich zeer voordit patent. De capaciteit van zulk een drijvend slachthuis bedraagt nl. 600- 800 varkens, kal-veren en schapen, resp. 200â€”300 runderen per dag. Men heeft nu de bedoeling dit slachthuisschip naar behoefte in Hongarije, Joego-slavi?? enz. te stationneren. De verkregen waren zullen dan met snelle motorbotenstroomopwaarts worden gebracht. Men rekent er verder op, dat dit drijvende slachthuis ook een rol kan spelen bij dedoorvoerhandel in vee en vleesprodukten van Zuid-Oost-Europa naar West-Duits-land. Der Tierz??chter, 9, 74, 1957. Export van geiten. Na de belangrijke export

naar Isra??l werden op het einde van 1956 nog 252 geitenen 9 bokken naar Cyprus uitgevoerd. De meeste van deze dieren werden aangekochtin Friesland. Ook Zuid-Holland leverde nog al wat dieren. De Geite-houder, Maart 1957. De waarde van geiteraelk. In het landbouwblad â€žBoerderij in Suid-Afrika\'\' van oktober 1956 werden de vol-gende voordelen van geitemelk genoemd : 1. Dit verteer makliker. 2. Dit laat \'n mens beter slaap. 3. Dit is een baie heilsaam vir die behandeling van maag- en dermswere. 4. Dit is doeltreffend by die behandeling van ekseem by kinders. 5. Dit word gebruik bij die behandeling van asma en kroep. 6. Aan kinders wat allergies vir koeimelk is, kan geitenmelk met veiligheid gegeeword. 7. Aanspraak is selfs gemaak dat jig bestry kan word deur geitenmelk daaglik.^: tedrink. De Geite-houder, februari 1957.



??? BOEKBESPREKING VOORTPLANTING EN VERLOSKUNDE, P. de Boer en /. P. de Boer.N.V. Uitgevers Mij W. E. J. Tjeenk Willink te Zwolle. In het kader van de leiddraad voor het Landbouw- en Tuinbouw Onderwijs, isbovengenoemd boekje verschenen. Het is geschreven door vader en zoon de Boer,beiden dierenarts. Sinds vele jaren was er op de boekenmarkt hier te lande niet meereen soortgelijk boekje verkrijgbaar en toch bestond er ongetwijfeld behoefte aan.Het is geen eenvoudige taak zulk een boekje samen te stellen, dat bestemd is voortoekomstige veehouders. De stof moet niet te uitgebreid zijn en ook weer niet te kortbehandeld worden, willen de lezers, o.a. leerlingen van de Landbouwscholen enz.,er iets aan hebben. Ik geloof, dat de schrijvers in dit opzicht over het algemeen geslaagd zijn en ik juichhet toe, dat zij in hun voorwoord zeggen, dat het hun bedoeling is, dat een leraar-dierenarts dc stof

behandelt. Voor zelf-studic acht ik het boekje minder geschikt.Het zij mij toegestaan enkele opmerkingen over de inhoud, die in XXXII hoofd-stukken, over 80 bladzijden is verdeeld, te maken. Op blz. 9 zeggen de schrijvers, dat bij jonge dieren het hymen een totale of gedeel-telijke afsluiting vormt van de eigenlijke vagina. Dat de afsluidng weleens â€žtotaal"(pathologisch) kan zijn, zou ik in een afzonderlijk zinnetje genoemd hebben, wanthet komt slechts zelden voor. Op blz. 19 wordt vermeld, dat bij de valse bronst geen eitje aanwezig is in de follikel.Het is echter zo, dat een of twee follikels in de ovari??n gevonden worden die nietbarsten, maar in atresie overgaan. Het sperma (blz. 19) wordt door de hengst in de uterus gedeponeerd en niet in decervix. Bij paarden die 7 dagen hengstig zijn (blz. 20) is het meestal niet gewenst ze op de6e of 7e dag te laten dekken. Is het juist, dat het chorion dubbelwandig tegen de mucosa

uteri aanligt? (blz. 22)Wanneer schrijvers op blz. 24 spreken over de voeding van de vrucht, hadden zijbeter kunnen vermelden, dat zuurstof en voedingsstoffen via â€žde bloedvaten" in denavelstreng gebracht worden naar de vrucht. We knopen niet alleen, zoals op blz. 32 vermeld is, de navelstreng op na de ge-boorte van het veulen, maar ook de reeds buitenhangende vruchtvliezen (amnion).Een vrucht blijft in de regel niet steken bij de bekkeningang op de omvang van deellebogen, maar op die van de boeggewrichten (blz. 45). Het boekje is met 30, merendeels duidelijke afbeeldingen ge??llustreerd. Over enkeleveroorloof ik mij een opmerking te maken: In fig. 4 is de bekkeningang van het paard afgebeeld; deze is inderdaad hartvormig,maar dat blijkt niet uit de tekening. In fig. 5 is het schematisch karakter wel erg sterk aanwezig. Voor lezers voor wie ditboekje bestemd is, is het m.i. onjuist de nieren z?? ver ventraal te

plaatsen.De spermatozo??cd van fig. 11 is abnormaal; hij heeft een kop-kap-afwijking.Fig. 13a vind ik onduidelijk: in een volgende editie moet daarvoor een betere teke-ning komen. Mijns inziens kunnen de figuren 14 en 15 uit dit boekje weggelaten worden. Zekunnen vervangen worden door andere en betere afbeeldingen van de vruchtviiezenen hun ligging ten opzichte van elkander bij paard en rund.Dc knop van het embryotoom op blz. 63 moet meer ovaal zijn. Het boekje is gehuld in een linnen bandje; het is door de uitgever keurig verzorgd.De prijs bedraagt ?’ 2,50. VAN DER KAAY VEEARTSENIJKUNDIGE DIENST. De gezondheidstoestand van de veestapel in1954 en 1955. Samengesteld door de Directeur van de Veeartsenijkundige Dienst.Staatsdrukkerij Uitgeversbedrijf 1956.



??? In deze korte bespreking zal worden afgezien van het systematisch resumeren vandeze altijd weer zeer belangrijke verslagen, waarvan de nauwkeurige lezing de dieren-artsen zeer zij aanbevolen. Enkele grepen uit het verslag volgen hier.Op blz. 11 wordt betreffende de mastitiden bij het rundvee terecht opgemerkt, dathet te betreuren is, dat de antibiotica te pas en te onpas zonder de minst waarborgbetreffende hun werkzaamheid kunnen worden toegepast. De hygi??ne, de klinischeen bacteriologische controle zijn factoren van betekenis. Jammer genoeg verstrikt hetverslag zich onmiddellijk daarna in een nomenclatuurpuzzle, die blijkens het ver-vermelde op blz. 45 zelfs veel lijkt op een begripsverwarring. Immers, daar wordenin de 5e en 6e alinea de begrippen Streptococcus pyogenes, pyogenesmastitis en wrangin ?Š?Šn adem genoemd. Verschillende mededelingen lijden eronder, dat zij de subjectieve indrukken

vandiverse practici weergeven o.a. de beschouwingen over therapie van vlekziekte enborstziekte, de laatste zelfs met percentages. Hetzelfde is het geval met de therapievan endometritis en mastitis bij zeugen waar o.a. ook streptomycine als geneesmiddelgenoemd wordt. Bijzondere aandacht van de lezers zij gevraagd voor: het niet-infectieuze bloedwateren(blz. 15), het optreden van darmbloedingen na sulfamezathine-injectie (blz. 17;waarom publiceert deze collega dat niet?) de veeverloskundige-huisslachter te Dalfsenals overbrenger van miltvuur (bl. 23), een bijzondere longjacht bij runderen (bl. 51)en het constateren van infectieuze anemie bij een ingevoerd slachtpaard (bl. 45).Van traumatische gastritis wordt opgemerkt (bl. 52), dat verschillende dierenartsenweer voor een deel van de chirurgische naar de consei-vatieve therapie zijn overge-gaan. Belangrijk is ook het vermelde over vervoer van kuikens naar Itali??

(blz. 55).Besluiten wij tenslotte met te citeren: blz. 22: â€žDe vaccinaties tegen pokken en difterie zijn voor het overgrote deel uitgevoerd doorselecteurs en pluimveehouders. Ook spuiten de selecteurs bij coryza streptomycine in.Het aantal dierenartsen neemt gestadig toe, waardoor er aan genoemde paraveteri-nairen minder behoefte is. Ongetwijfeld worden de pluimveehouders, wat de ziekte-bestrijding betreft, vaak verkeerd voorgelicht. Het blijkt een ernstig nadeel te zijn,dat de pluimveehouders bij ziekten eerst naar hun leverancier van voedermiddelengaan en pas later naar de dierenarts. De gratis adviezen willen er wel in, doch dekost gaat voor de baat uit, hetgeen men zich veelal te laat realiseert." C. A. VAN DORSSEN ZUCHTHYGIENE, FORTPFLANZUNGSST?–RUNGEN UND BESAMUNG DERHAUSTIERE, onder redactie van: H. Bauer, M??nchen; V. Gocrtler, Jena; R. Koller,Wels; hoofdredacteur: D. K??st,

Gieszen, mrt merr dan 40 medewerkers uit ver-schillende landen. Gezamenlijk uitgegeven door de firma\'s: M. & S. Schaper, Han-nover, VEB Gustaf Fischer Verlag, Jena. Dit is een nieuw tijdschrift, dat in 1957 op de markt is verschenen. Er worden perjaar 6 twee-maandelijkse afleveringen uitgegeven tegen de prijs van DM 6.- plusverzendkosten per aflevering. Het is de bedoeling, dat, zoals in de inleiding van de eerste aflevering wordt mede-gedeeld, in dit tijdschrift de belangrijke en meer omvangrijke onderzoekingen op hetgebied der voortplanting worden gepubliceerd, waardoor de meer algemene tijd-schriften van deze stof worden ontlast. Daarnaast vindt men erin referaten, boek-besprekingen, enz. Met het verschijnen van dit tijdschrift vervalt het als bijlage van de Deutsche Tier-?¤rztliche Wochenschrift verschenen blad: Fortpflanzung, Zuchthygiene und Haus-tierbesamung. De eerste twee afleveringen zijn nu

verschenen; deze omvatten beide ruim 60 pa-gina\'s, waarin 13 zeer lezenswaardige, oorspronkelijke artikelen en een groot aantalover verschillende onderwerpen handelende referaten worden aangetroffen.Het tijdschrift is door de uitgever keurig verzorgd en op uitstekend papier gedrukt.Ik beveel dit tijdschrift volgaarne trr Irzing aan bij hen die bovengenoemde onder-werpen interesseren. VAN DER KAAY



??? REFERATENBacteri??le- en virusziekten Salmonella Bareilly. Acute gastro-enteritis door Salmonella Bareilly, Dr. W. J. Bruins Slot, N.T.v.G.1955, n. 39, en Salmonellosis Bareilly met bijzonder verloop, S. A. ten BokkelHuinink, Dr. W. J. Bruins Slot en Dr. C. K. V. van Dommelen,N.T.v.G. 1956, nr. 13. Beschrijving van drie besmettingen met Salmonella Bareilly met ernstige complicaties: 1. gastro-enteritis met levensgevaarlijke dehydratie. S.B. gekweekt uit urine, faccesen keel; 2. gastro-enteritis, die heeft geleid tot necrose van de rechter voet, waardoor am-putatie noodzakelijk werd. S.B. gekweekt uit bloed, faeces en etter; 3. langdurig hoesten met expectoratie, empyeem. S.B. gekweekt uit bloed, urine,faeces, sputum en pleura-vocht, J.H.S. Een goedaardig verlopen infectie door Salmonella Bareilly, J. G. R. Janssen,N.T.v.G. 1956, nr. 13. Op grond van bij verrassing gevonden S.B. oppert sehr, het vermoeden, dat

dezeinfectie veel vaker voorkomt dan zij gevonden wordt. Redactionele kanttekeningen bij bovenstaande publikaties: Er zijn tot nu toe 150 Salmonella-soorten gevonden. Mogelijk zijn er nog meer.Deze infecties treden op bij vogels (vooral pluimvee), honden, katten, muizen, ratten,varkens en paarden (Tijdschrift voor Diergeneeskunde 1956, nr. 31, C. B e r g s m a,J. Driessen en A. van Keulen). Explosies van gastro-enteritis komen voordoor eende- en kippe??ieren, niet onderkende liijders en bacillendragers. J.H.S. Afwijkende weefselreacties als symptoom van de verminderde virulentie van tuberkel-bacteri??n, die resistent tegen INH zijn. H. H. V i n k, Dr. A. M a n t e n en Dr. J. H.Bekker, N.T.v.G. 1956, nr. 16. Infectie met caviae met zeer grote doses INH-resisente tuberkelbacteri??n veroor-zaakte slechts plaatselijke reacties of haarden in milt, lever en longen met neigingtot genezing. Vele caviae namen zelfs in gewicht

toe. Met deze stammen is het dusniet mogelijk een voor de diagnostiek betrouwbare caviaproef te doen. Schrijversvergelijken de vermindering van virulentie van INH-resistente stammen met devirulente-vermindering van de BCG-stam. Bij de zieke mens kunnen deze resistente stanmien de ziekte onderhouden, met devoortdurende kans, dat zich weer INH-gevoelige stammen gaan ontwikkelen. Daarommoet de INH-behandeling worden voortgezet. Besmetting met INH-resistente tuberkelbacteri??n blijkt in de praktijk slechts zeldenvoor te komen. De virulentie van een cultuur is afhankelijk van de aanwezige INH-gevoelige tuberkel-bacteri??n. Vari??teiten van Salmonella Paratyphi B met verschillend klinisch en epidemiologischkarakter. Dr. C. d e M o o r, N.T.v.G. 1956, nr. 20. Schrijver vestigt de aandacht op het voorkomen van Salmonella java behalve in detropen ook in West-Europa. Deze bacterie is serologisch identiek

met S. paratyphi BSchotmueller, maar geeft fermentatie van d-tartraat en vormt geen slijmwal rondomde macrokolonie.



??? Hij onderscheidt twee vari??teiten: ?Š?Šn bij de mens voorkomende monofasische variant, alleen in de tropen voorkomende,oorzaak van besmettelijke darminfecties; ?Š?Šn bij het dier voorkomende difasische variant van meer kosmopolitisch karakter,oorzaak van voedselvergiftiging (Deense variant). J.H.S. Rabiesenting. The apparent inhibitory effect of avianized vaccine on canine rabies in the incubativestage. D. R. Westgarth and C. M. W e 11 s. JAVMA 130, 61 (1957).Blijkens massale enting op Malakka met Flurystrain zou ook bij honden het optredenvan hondsdolheid kunnen worden tegengegaan door enten na de besmetting. Hierbijwerd vergeleken het aantal honden, dat binnen 8 weken na enting rabies kreeg (dusge??nt in de incubatie) met de kansen van onge??nte dieren. De getallen zijn doorkansrekening gecontroleerd. VAN DORSSEN Rabiesenting. R. V. Johnston, J. W. Newberne, G. J. York, G. R. Burch

en A. HBrueckner. JAVMA 730, 61 (1957). Bij honden boven de 5 maanden wordt van Flurystrain-vaccin intramusculair 100%immuniteit verwacht. Blijkens proeven met jonge honden was dit in werkelijkheid90% op 9 maanden na de enting, doch slechts 35% bij subcutaan gevaccineerden.Het is daarom zeer belangrijk de Flurystrain-enting alleen intramusculair toe te passen. VAN DORSSEN Rabiesenting. Living with rabies. Anon. JAVMA 130, 104 (1957). In Denver heeft men de hondebelasting afgeschaft. Daarentegen moeten alle hondenop kosten van de eigenaar jaarlijks tegen rabies worden ge??nt. De dierenarts verstrekt een certificaat aan de eigenaar, een duplicaat hiervan aande plaatselijke overheid en hecht een penning aan de halsband. Sedert 1950 zou tengevolge van deze maatregel aldaar geen hondsdolheid meer zijnvoorgekomen. VAN DORSSEN Vergelijking van microscopisch en cultureel onderzoek bij

tuberculosediagnostiek.Comparative efficacy of direct microscopy (two methods) and cultures in the diag-nosis of tuberculosis. G. M. N e e d h a m. Proc. staffmeeting Mayoclinic 32, 1 (1957).22445 monsters humaan materiaal werden microscopisch volgens de fluorescentie-methode en volgens Zieh 1-N c e 1 s e n en cultureel vlg. Loewenstein onder-zocht. Hierbij bleek dat 55% van de gevallen die volgens de culturele methode posi-tief waren, microscopisch niet waren onderkend. VAN DORSSEN Ornithosis bij kalkoenen. Ornithosis in Oregon Turkeys. E. M. Dickinson, N. E. Babcock en J. G.Kilian. JAVMA 130, 117 (1957). Ornithosis gaf aanleiding tot plotselinge sterfte onder kalkoenen. Sectieverschijnselenwaren: hemorrhagische enteritis, congestie van darm en longen, fibrineus exsudaatin de luchtzakken, fibroplastische pericarditis en fibrogelatineus exsudaat op de lever.In dat exsudaat op de lever konden rechtstreeks

ornithose-insluitlichaampjes wordenaangetoond. Sinds 1948 is bekend, dat kalkoenen aanleiding tot infectie van demens kunnen geven met Ornithose. VAN DORSSEN



??? Faryngeale abcessen bij varkens. Streptococci lymphadenitis of the pharyngeal region of swine. J. R. Collier.JAVMA 129, 545 (1956). Met een cultuur van ;S-hemolydsche streptokokken groep E, ge??soleerd uit een faryn-geaal abces van een varken, gelukte het regelmatig door infectie per os deze abcessenop te wekken. Door infectie per os met Corynbacterium pyogenes of met Pasteurellamultocida werden deze abcessen wel opgewekt, hoewel genoemde kiemen er nietuit werden ge??soleerd. VAN DORSSEN De ziekte van Johne. Johne\'s disease. T. M. Doyle. 74th .Annual Congress of the Brit. Vet. Ass. Ree.68 (1956) 869. De nestor van de Britse onderzoekers, die werkzaam zijn aan het veterinair labora-torium te Weybridge, heeft in 8 pagina\'s een overzicht gegeven van de in Engelandveel voorkomende para-tuberculose bij runderen en schapen. Hierin brengt hij naar voren, dat deze chronische infectieziekte zich

na de 2e oorlognaar het lijkt sterk heeft uitgebreid, hetgeen hij eendeels toeschrijft aan de sterktoegenomen veehandel tengevolge van een uitbreiding der melkveehoudrij en de ge-intensiveerde tuberculose-bestrijding, anderdeels aan de intensivering yan de rundvee-teelt. Bij de intensivering zou niet alleen de dichtere veebezetting maar vooral deâ€žrantsoenbeweiding" oorzaak van toenemende besmettingsmogelijkheden zijn.Uit recente onderzoekingen aan abattoirs van ogenschijnlijk gezonde runderen bleken17% der dieren drager te zijn van M. johnei. Het microscopisch faeces-onderzoek,waarbij slechts 30% van de smetstofuitscheiders kunnen worden onderkend, was bij25% van 3815 klinisch verdachte dieren posidef. Erg merkwaardig is het, dat hij bij de bespreking der klinische diagnostiek zwijgtover de complementbindingsreactie en alleen aandacht wijdt aan microscopischfaeces-onderzoek en allergische reacties. Bij

de johnine-test zal men volgens Doyletevergeefs trachten om door retesten een beter inzicht te krijgen omdat de allergie bijde ziekte van Johne in de loop der jaren zo gering wordt, dat ?Š?Šn intracutane in-spuiting het dier reeds voor minstens 3 maanden desensibiliseert terwijl vogel-tuberculine dit evenzeer bewerkstelligt. De inzichten van de schrijver omtrent afname van de gevoeligheid van het rundmet het toenemen van de leeftijd noopten hem te waarschuwen tegen een al te grootoptimisme hieromtrent. Ierse runderen van anderhalf jaar en ouder bleken in Enge-land voor 33% kunstmatig met grose doses smetstof per os nog te infecteren te zijn,doch het kwam niet in alle gevallen tot klinisch waarneembare symptomen.Belangrijk acht Doyle de mogelijkheid van intra-uteriene besmetting, waardoor .smetstofvrije opfok zeer wordt bemoeilijkt en incidenteel falen van een door hemaangeprezen enting van kalveren met levende

cultuur kan worden verklaard.Dc verspreiding der ziekte in bepaalde gebieden doet vermoeden dat er nog pre-disponerende factoren zijn, zoals: hoge melkgift, besmetting met parasieten, weidenop laaggelegen gronden, die meestal tevens gebrek hebben aan mineralen. Zijn on-bekendheid met de Nederlandse geografie laat hem hierbij opmerken, dat het noord-westen van Friesland een zandige bodem en een dichte veebezetting heeft en ondanksdit laatste gunstig afsteekt wat betreft de infectiedichtheid bij het lage midden vandeze provincie. Tevens kloppen zijn opmerkingen omtrent de ondervoeding van jonge runderen alspredisponerend moment niet met de waarneming, dat gedurende dc 2e oorlog depara-tbc ook in Groot-Brittanni?? sterk was afgenomen. Doyle is een sterke voorstander van de enting van kalveren met een onder zijnleiding bereide weinig virulente cultuur van M. johnei, die gesuspendeerd wordt

invloeibare paraffine. De enting, die sedert 1946 op experimentele basis was verricht bij ruim 32000 dieren,gaf een vermindering der ziekte-frequentie van 4,5% tot 0,4%.



??? De allergie voor tuberculine, die door de enting mede wordt veroorzaakt, bemoeilijktin Engeland nog de sterke uitbreiding der vaccinatie. De door Ritchie (directeurvan de Britse V.D. en enkele medewerkers verrichte onderzoekingen hadden aange-toond, dat deze kunstmatige allergie de natuurlijke bij een boviene-tuberculose be-smettting kon maskeren. Voor de bestrijding van para-tuberculose bij schapen, die in sommige streken vanGroot-Brittanni?? een jaarlijks verlies geeft van 1â€”10% beveelt Doyle ook deenting aan. Hierbij zou de op te wekken tuberculine-allergie in alle geval geen moei-lijkheden bij algemene toepassing opleveren. Bij de belangwekkende en uitvoerige discussie werd o.a. gewezen op de gunstigeresultaten van de serologische diagnostiek, niet zozeer voor de bestrijding dan welvoor de vroegtijdige onderkenning der ziekte. J. D. Rankin toonde aan, dat ge-infecteerde dieren gemiddeld 30% minder

melk produceren in het jaar voorafgaandeaan het uitbreken van duidelijk klinische verschijnselen. Tevens leverde hij ernstigekritiek op het experiment van Doyle over de infecteerbaarheid van volwassen run-deren door het vestigen van de aandacht der vergadering op het feit dat slechts2 dieren van 17 en 24 maanden oud tengevolge van de zware besmetting bij de sectiepara-tuberculose bleken te hebben, bij de 10 andere dieren, die bij de kunstmatigeinfectie alle ouder waren, werden post-mortaal geen afwijkingen gevonden, terwijlslechts bij ?Š?Šn de M. johnei cultureel werd aangetoond. Ook de mening over de ongunstige invloed van â€žstripgrazing" kon niet door R a n-k i n worden gedeeld, daar dit slechts volwassen runderen betreft en hij het bewijs,dat deze ge??nfecteerd kunnen worden nog niet onomstotleijk geleverd achtte. VAN DER SCHAAF A micro complement-fixation for Johne\'s disease and its application to

diagnosis incattle and sheep. R. L. C h a n d 1 e r. Vet. Ree. 68 (1956) 819. In Nieuw-Zeeland neemt ook de ziekte van Johne toe en is er behoefte aan eenbetrouwbare serologische diagnostiek. Ten behoeve van de arbeidsbesparing is door de schrijver een methode ontwikkeld,waarbij gebruik gemaakt wordt van ?Š?Šn automatische pipet en een perspexplaat.De niet-specifieke reactie-remmende stoffen in runderserum, die Hole noodzaakte toteen vrij omslachtige techniek, werden door Chandler onwerkzaam gemaakt doorinactiveren van de sera bij een temperatuur van 62Â° C. Tevens wijzigde hij het anti-geen en gebruikte cultuurextracten, die, hoewel vereenvoudigd, werden bereid over-eenkomstig de door Sigurdsson aangegeven techniek voor bereiding van anti-geen uit aangetaste darmen van schapen. De in vliezen gegroeide cultuur werd o.a.na homogenisatie in een bacteriemolen geextraheerd bij 100Â° C. met

alkalischefysiologische zoutoplossing (pH = 9,5) gefiltreerd door papier, geneutraliseerd engeconserveerd met 0,3% carbol. Het bleek microscopisch nog vrij veel zuurvaste staafjes te bevatten en lijkt dus ophet door Van der Schaaf aangegeven antigeen. De schrijver meende aanzienlijkminder twijfelachtige uitslagen te krijgen dan met de methode Hole. VAN DER SCHAAF Heelkunde Oogonderzoek, speciaal bij paard en hond. Examination of the eye with special reference to the horse and dog. C. F o r m s t o n.The Veterinary Record, 1956, p. 984. Op bet 74e jaarlijkse congres van het Engels diergeneeskundig (k-nootschap heeftF O r m s t O n een voordracht over het oogonderzoek bij dieren en wÂ°l meer speciaalbij dat van paard en hond, gehouden. .Allereerst bespreekt hij in het kort het instrumentarium dat voor dit onderzoek nodigis (electrische oogspiegel, holle spiegel, lens van 14 dioptrie??n, hoornvliesloep, binocu-

laire loep, electrische lamp), alsmede enkele oogdruppels, die in bepaalde gevallenmoeilijk daarbij gemist kunnen worden (2% fluoresceine opl.; 2% homatropine opl.;4% coca??ne opl.).



??? Hij geeft aan, dat een algemene inspectie van oog en omgeving met het blote oog,aan het meer specialistisch oogonderzoek dient vooraf te gaan. Verschillende afwrij-kingen en aandoeningen van oogleden (verwondingen, ptosis, blefaritis, entropium,fctropium, tumoren, derde ooghoek in bovenooglid bij atrofia bulbi bij het paard) enafwijkingen in vorm, grootte en beweeglijkheid van de bulbus (o.a. exophthalmus,raicrophthalmus, hydrophthalmus, stafylomen, nystagmus, strabismus) zijn dan reedsvast te stellen. Dit eenvoudige oogonderzoek kan volgens hem het best geschieden bij diffuus lichtb.v. in de deuropening van de stal met het hoofd van het paard naar buiten gericht;honden kunnen daartoe voor een raam op een tafel worden geplaatst. De voorstedelen van het oog (cornea, conjunctiva, voorste oogkamer, iris en lens) zijn daarbijreeds te overzien. Het optreden van hinderlijke lichtreflexen op het hoornvlies

dientevenwel hierbij zoveel mogelijk te worden voorkomen (o.a. met een donker scherm).Hij zegt voorts, dat voor de focale belichting gebruik dient te worden gemaakt vaneen donkere ruimte, waarbij het gebruik van een binoculaire loep eventueel voorzienvan een voorhoofdslamp, van nut is en dat bij het ofthalmoscopisch onderzoek bijdieren vooral de electrische oogspiegel voordelen heeft, boven de gewone oogspiegel(rngspiegelen in het rechtopstaande beeld). Ook het z.g. loepspiegelonderzoek wordtdaarbij door hem even hier aangeroerd. Bij blepharospasmus worden prikkelingen vooral van het hoornvlies, veroorzaakt doorb.v. corpora aliena, entropium, trichiasis, distichiasis, genoemd. Verder wordt gewezen op het voorkomen van bruinverkleuring van de haren nabij demediale ooghoek bij epiphora bij witbehaarde honden en op de kale huidplekkenin dit gebied. F O r m s t O n vestigt ook aandacht op de pericorneale

vaatinjectie bij hoornvlies-infiltraten en hoornvlieszweren en op de veneuze vaatstuwing in dit gebied bij glau-coom vooral bij de hond. Het vaststellen van een verhoging van de intraoculaire druk geschiedt door hem metde vingertoppen op de bovenoogleden; hij maakt daarbij geen gebruik van een tono-meter. Bij onderzoek van de cornea wordt door hem aanbevolen de reflexbeeldjes (b.v. devlam van een kaars) na te gaan en te letten op de aanwezigheid van erosies, vaat-vorming, dermo??den, troebelheden). In het bijzonder wordt gewezen op het voorkomen van hoornvliestroebelheid evenbeneden het midden van de cornea bij lensluxaties in de voorste oogkamer en op deaanwezigheid van precipitaten tegen de hoornvliesachtervlakte (keratitis guttata)bij iritiden. .Als oorzaken van ren diffuse troebelheid \\an de rorne.T worden door hem vrrhoogdeintraoculaire druk en trauma genoemd. Aanbevolen wordt de gevoeligheid van

de cornea na te gaan met een wattenpropjrof vingernagel( dit laatste zou referent niet willen aanraden). Hij geeft aan bij onderzoek van de voorste oogkamer te letten op: troebelheden vanhet kamervocht, stolsels en precipitaten tegen hoornvliesachtervlakte bij iridocyclitis,hypopyon, hyfema. Bij ulcera rornear inrt hypopyon wordt vroegtijdig paracentesiscorneae aanbevolen. In het kort worden door hem onderzoek en aandoeningen van iris en pupil aange-roerd (directe en indirecte pupilreactie, heterochromie, iritis en de verschijnselendaarbij, synechi??n, membrana pupillaris persistans, polycorie). X\'olgens hem zou ook bij de hond evenals bij de mens hij accommodatie en convergen-tie pupilvernauwing optreden. (Anderen noemen meestal pupilverwijding daarbij o.a. Hirschberg en wordt inde laatste tijd op het voorkomen van een kleine mediaal gelegen onparige Perliakern,die alleen bij mens en anthropo??den zou voorkomen

en via welke bij accommodatieen convergentie, miosis zou optreden, gewezen.). Bij de lensaandoeningen worden cataracten en luxaties genoemd; bij die van hetglasvocht o.a. bloedingen na trauma.



??? Voor fundusonderzoek maakt hij bij voorkeur gebruik van de electrische oogspiegel.Daarbij is een ablatio retinae gemakkelijk vast te stellen wanneer een positieve lensvan 10â€”12 dioptrie??n wordt ingeschakeld. Tenslotte wijst hij op de moeilijkhedenom bij de dieren een vermindering van de visus vast te stellen.Aan de discussies namen deel Hodgman, Short en Uvarov.Degenen, die iets meer omtrent de voordrachten en de discussies wensen te weten,wordt aangeraden het artikel zelf te lezen. H. VEENENDAAI, Differentiaaldiagnose bij traumatische reticulitis bij het rund. The diagnosis and differential diagnosis of traumatic reticulitis in the cow. F. B.Hof meyer. JAVMA 130, 183 (1957). Na een beschouwing over de klinische diagnose van traumatische netmaagontsteking(operabel) worden differentiaal-diagnostisch de volgende afwijkingen genoemd: a. afwijkingen van de wervelkolom. b. andere afwijkingen door scherpe

voorwerpen: 1. traumatische pericarditis; 2. traumatische pneumonie, pneumonische verschijnselen in de cardiaalstreekaan de linkerzijde; 3. trauma van de pens, de pijnproeven zijn onduidelijk; 4. traumatische hepatitis; 5. traumatische pleuritis, pijn in de wervelstreek, soms polyarthritis en koorts. c. Niet-traumatische afwijkingen in de borstholte: 1. endocarditis, hierbij pijntest negatief; 2. myocarditis, pijntest negatief; 3. longabsces; 4. fractuur van het sternum. d. Niet-traumatische afwijkingen in de buikholte: 1. pensontsteking (bedoeld obstipatie?) ; 2. boekmaagverstopping; 3. boekmaagontsteking (met zand in de boekmaag) ; 4. peritonitis; 5. leverabsces; 6. nefritis, pyelitis en nierstenen. Een en ander wordt in het oorspronkelijke uitvoerig toegelicht. VAN DORSSEN Sesambeenfractuur bij het paard. Surgical removal of fracture fragments of the proximal sesamoid bone. E. A.Churchill. JAVMA /2S, 581 (1956). Bij renpaarden

treden tengevolge van uitputting, waarbij door verslapping der spierente veel van de pezen wordt gevraagd, fracturen van de sesambeenderen op, waarbijeen proximaal fragment afbreekt. Churchill raadt aan deze afgebroken frag-menten chirurgisch te verwijderen v????r een gedeeltelijke vergroeiing met chronischekreupelheid is ingetreden. Onder streng aseptische cautele wordt het gewricht ge-opend en met de wijsvinger het oppervlak van de sesambeenderen gepalpeerd. Hetafgebroken stukje, dat gewoonlijk nog stevig aan het ligament vast zit, wordt ver-wijderd, waarna het gewricht wordt .gesloten. Nabehandeling met terramycine enpenicilline. VAN DORSSEN Fibulafractuur bij het paard. Fracture of the fibula in the horse. R. L. L u n d v a 11. JAVMA 129, 16 (1956).Deze afwijking wordt vooral bij dravers geconstateerd. De symptomen zijn vaag; dekreupelheid is in hoofdzaak waar te nemen tijdens gestrekte draf. De

diagnose wordtdoor r??ntgenfoto vastgesteld. Vaak is de aandoening gecombineerd met myositis van de lumbosacraalmusculatuuren de glutei. De genezingskansen zijn slecht. Na symptomatische behandeling van demyositis en 3 maanden rust kan men de dieren weer proberen. Zelden komen zijweer in topvorm. VAN DORSSEN



??? Kunstmatige Inseminatie Gemengd sperma. Recent Developments in Artificial Insemination. L. E. A. Rowson. The Vet.Record 68, 484, 1956. Veel recent werk in West-Europa en Amerika is gedaan over vergelijkingen tussenverschillende buffervloeistoffen, waarbij melk, in verschillende vormen, ondermelk englycerineverdunners vergeleken werden met de bekende fosfaat- en citraatbuffers.Veel nieuws heeft dit niet opgeleverd met uitzondering van de glycerineverdunners,waarover de meningen nog verdeeld zijn. Zeer interessant werk is gedaan in Rusland. E?Šn aspect betreft het tegelijkertijd inse-mineren met zaad van verschillende stieren, waarbij gevonden zou zijn dat dezemethode de vruchtbaarheid en de resistentie en groeisnelheid van de nakomelingenten zeerste bevordert. De verklaring van dit feit zou zijn, dat de verschillende spermi??n, die het ei binnen-dringen, alle oorzaak kunnen zijn van diverse fysiologische

reacties, hoewel slechts1 de eigenlijke bevruchting tot stand brengt. Zaad van stieren van verschillende rassen zou door de grote verscheidenheid van deopgewekte fysiologische reacties ook betere resultaten geven dan normale polyspermie.In het geval van zeugen zou selectieve bevruchting optreden, waarbij vooral weinigverwante ei- en zaadcellen elkaar zouden vinden, d.w.z. in eerste instantie kruisings-produkten optreden. Verder betoogt men ook nog, dat in gemengde tomen, dus tomenwaarin zowel biggen van zuiver ras als kruisingsprodukten voorkomen, de zuiver-ras-biggen profiteren van de â€žhybrid vigour" van de kruisingsprodukten en dus sterkerzijn dan wanneer ze in een toom van uitsluitend raszuivere biggen geboren zoudenzijn. De invloed van de kruisingsprodukten op de zuiver-ras-biggen zou reeds intra-uterien tot stand komen. In een experiment werden koeien bevrucht met zaad van 4 rassen gemengd en

metdat van de rassen afzonderlijk. Het bevruchtingspercentage was het laagst wanneerhet een paring binnen het ras betrof (67%), hoger bij een kruising (76%), nog hogerwanneer het zaad van 2 rassen was gemengd (84%) en het hoogst wanneer het semenvan 3 of 4 rassen samengevoegd werd (86%). Bij experimenten over eitransplantatie menen de Russen geconstateerd te hebben, datonder invloed van de voedster-moeder de van de werkelijke ouders in aanleg ont-vangen eigenschappen veranderd worden. In Engeland heeft men van dergelijke ver-anderingen nooit iets bemerkt. De auteur merkt tenslotte op dat de gegevens over de verhoogde vruchtbaarheid enresistentie zeer interessant zijn en men deze niet zo zonder meer naast zich neer kanleggen. Verifi??rende proeven moeten genomen worden. HOEKSTRA Zootechniek Fokkerij en vleesproduktic. Fragen der Fleischleistung beim Rind, Dr. R. Winnigstedt. Der

Tierz??chter,.9, 25-26, 1957. Na een overzicht van de relatieve belangrijkheid van de verschillende veesoortenâ€”â–  kalveren, ossen, stieren, slachtkoeien en vaarzen â€” voor de vlccsproduktie, consta-teert de schrijver, dat in West-Duitsland in 1955 62% der totale waarde der rundvee-produkde voor rekening kwam van de melkproduktie en 38% voor de vlccsproduktie.Zijn conclusie is dan ook dat ook thans het zwaartepunt van de rundveehouderij nogmoet liggen bij de melkproduktie. Vervolgens constateert en betoogt hij dat de zuivere vleesrassen, zoals de Shorthom,Hereford en Aberdeen Angus, nog geen grote verbreiding in Duitsland gevondenhebben en vermoedelijk ook niet zullen krijgen en dat de in Duitsland gehoudenrunderen dus in het algemeen dual-purpose dieren zullen moeten zijn. In tegenstelling



??? tot de zuivere vleesrassen die een grote aanleg voor vetaanzetting hebben, zal ditdual-purpose dier niet zozeer een mestdier als wel een vleesdier moeten zijn. Hetdoel moest dus gericht zijn op het verkrijgen van gespierde koeien. De belangrijkevraag is nu: kunnen koeien met een aanleg voor hoge melkproduktie ook zeer goed.gespierd zijn? Hierop zal de wetenschap het antwoord moeten geven. Ook Dr.Hammond is van mening dat onder het streven naar verho.ging van de vlees-produktie de melkproduktie niet mag lijden.Onderzocht zullen moeten worden: 1. welk verband bestaat er tussen exterieur en slachtwaarde; 2. welk verband bestaat er tussen vleesproduktie enerzijds en de vruchtbaarheid,melkproduktie en voederverwerking anderzijds. HOEKSTRA Groter vleesverbruik te verwachten. Derzeitiges Angebot und Entwicklungstendenz auf dem Slachtrindermarkt. Dr. H. .1.M i 11 e n d o r f. Der Tierz??chter, 9,

26-29, 1957. In Duitsland worden runderen .gehouden voor melk- en vleesproduktie en voor trek-dieren. In verband mrt de toenemende mechanisatie is dit laatste produktiedoel inde toekomst niet meer van belang. \\\'an de totale melkproduktie woidt 34% als consumptiemelk opgenomen, 45% en9% tot boter resp. kaas en andere zuivelprodukten verwerkt en 12% vervoederd..Aangezien het moeilijk lijkt de melkconsumptie aanzienlijk op te voeren en de boter-produktie een ernstige concurrent heeft in hoo.gwaardige margarine is de conclusievan de schrijver dat in de naaste toekomst niet met een aanzienlijk toegenomen vraagnaar melk- en melkprodukten gerekend behoeft te worden. Veel gunstiger li.ggen de omstandigheden echter t.a.v. de afzet van vlees, speciaalvan rundvlees. Op .grond van een marktonderzoek wordt nl. verwacht dat in de volgende 10 jarende vraag met ruim 30% zal stijgen. Dit betekent dat ruim 30%

meer slachtdierenter beschikking moeten komen en dus opgefokt moeten worden. In 1955/\'56 bedroeg de geslachtsrijpe vrouwelijke rundveestapel Â? 6.4 miljoen dieren,waarvan jaarlijks Â? 5 miljoen kalveren geboren worden. \\\'an deze 5 miljoen worden Â? 2.7 miljoen tot volwassen dieren op.gefokt (vervangingmelkrunderen en mestrunderen), terwijl de overi.gr 2.3 miljoen beneden de Ireftijdvan 3 maanden worden geslacht. Hiervan bestaat Â? 1.1 miljoen uit mestkalveren (slachtgewicht van Â? 100 kg.) en Â? 1.2 miljoen uit nuchtere kalveren, hoofdzakelijk stierkalveren. Deze 1.2 miljoen stierkalveren zullen in de toekomst opgefokt moeten worden tot jonge slachtstieren. "s Schrijvers samenvatting luidt: 1. Dr vraag naar melk en melkprodukten zal in de toekomst weinig toenemen. Welis daarentegen te rekenen met een sterke stijging van de vraag naar vlees. Hiervanzal het rundvlees in het bijzonder profiteren omdat het in

vergelijking mrt hetvarkensvlees vrtarm is. De prijzen der slarhtvetten zullen onder de dnik der mar-garine dalen. 2. Een uitbreiding van de melkveehouderij is nauwelijks te verwachten. Daartegen-over zal de rundvleesproduktie verder stijgen. Ook de ontwikkelingen op dearbeidsmarkt zullen het bedrijf in deze richting stuwen. 3. Er worden nog voldoende kalveren geboren om in de behoefte aan mestrunderentr kunnen voorzien. Thans wordt nog 45% der geboren kalveren onder de leeftijd van 3 maandengeslacht. 4. Met de toename van de betekenis der vleesproduktie zullen ook de inkomsten uitde vleesproduktie stijgen. In verband hiermede zullen de fokkers bij de type-vaststelling ook meer aandacht aan de vleesproduktie moeten schenken. HOEKSTRA



??? De Pi?Štrainvarkens in Belgi??. J. Kroes. Maandblad voor de varkensfokkerij, 19, 85-86, 1957.(In de landbouwpers is de laatste tijd nogal enige aandacht geschonken aan dePi??trainvarkens in Belgi??. In het onderstaande vindt men enige gegevens omtrent dezedieren. Ref.) In Belgi?? neemt de belangstelling voor het Pi??trinvarken toe. De oorzaak hiervanis dat de betere exemplaren tegen hoge prijzen worden verkocht omdat deze dierennaar verhouding meer vlees en minder vet en spek produceren. Omtrent de afkomst en de gebruikseigenschappen wordt het volgende medegedeeld:Het Pi??trainvarken is genaamd naar de gemeente Pi??train in Waals-Brabant, waardit zwart-bonte varken reeds enkele tientallen jaren bestaat. De juiste herkomst schijnt niet bekend te zijn en men denkt aan kruising van oudeinlandse rassen met ge??mporteerde Engelse rassen (Tamworth, Wessex en Berkshire)terwijl sommigen van

mening zijn dat het Franse ras Bayeux invloed heeft uitge-oefend. Ook heeft er kruising plaats gevonden niet het veredeld Belgisch landvarken en metde Belgische Yorkshire. Gedurende de oorlogsjaren 1940â€”1945 is het aantal Pi??trainvarkens in Belgi?? teruggelopen, daar deze varken wegens de zeer trage groei, vooral wanneer de varkens eenhoger gewicht bereiken, vrijwel niet op een zwaar gewicht konden worden afgemesten zodoende te weinig spek en vet leverden. Nu zich na de oorlog al weer spoedig een spek- en vetoverschot openbaarde, hebbenverschillende fokkers en vleeshandelaren zich de vraag gesteld of er geen toekomst-mogelijkheden zouden zijn voor de Pi??trains. Gezien het feit dat nog maar gedurende enige jaren een registratie gevoerd wordtvan de Pi??trains behoeft het geen verwondering te wekken dat de huidige populatienog onvoldoende uniformiteit bezit. Op de selectiemesterij

â€žCarolusberg" te Btvel werden 4 groepen Pi??trainvarkensafgemest tot 100 kg levend gewicht. De gemiddelde groei bedroeg 521 gram per dierper dag. Het voederverbruik voor de 4 groepen bedroeg resp. 4,21 kg, 4,10 kg, 4,38kg en 4,13 kg, hetgeen gemiddelde 4,20 kg meel per kg groei bedraagt. De Belgischelandvarkens bereiken op deze mesterij een groei van gemiddeld 654 gram per dag, het-geen dus wil zeggen dat bij het afmesten tot 100 kg levend gewicht de rnestperiodebij de Pi??trains 1 maand langer had geduurd in vergelijking met landvarkens. Hetgemiddelde voederverbruik voor de landvarkens op de selectiemesterij bedroeg 3,61 kgmeel per kg groei, hetgeen dus aanzienlijk lager is dan bij de Pi??trains. Ook zijn ergroepen Pi??trainvarkens afgemest aan de proefstations Gembloux, Lovenjoul en Melle.De dagelijkse groei bedroeg resp. 548 gram, 496 gram en 594 gram.Het bijbehorende voederverbruik

bedroeg 4,30 kg, 5,15 kg en 4,96 kg.Onlangs werden mij nog de resultaten toegezonden van 4 groepen waarvan 1 groepafgemest was op de selectiemesterij te Bevel, terwijl de 3 andere groepen afgemestwaren op de selectiemesterij te Roeselare. De gegevens van deze groepen waren aan-merkelijk gunstiger zoals uit het onderstaande blijkt: groei 642 gram voederverbruik 3,48 â€ž 595 gram â€ž 3,51 â€ž 541 gram â€ž 3,74 â€ž 560 gram â€ž 3,51 Uit de gegevens van de 11 groepen komen we dus tot een dagelijkse groei van 551gram met een voederverbruik van 3,96 kg. Ter illustratie willen we hier de gegevens vermelden van de aan de Nederlandseselectiemesterijen bereikte resultaten over het jaar 1956. Bij het Nederlandse landvarken bedroeg de dagelijkse groei 610 gram, met bijbe-horende voederverbruik bedroeg 3,28 voedereenheden. Groei en voederverbruik heb-ben betrekking op het gewichtsinterval van 22â€”90

kg levend gewicht, terwijl de ge-middelde cijfers berekend zijn voor 2377 dieren,



??? Bij de Nederlandse Groot-Yorkshire varkens werd voor het gewichtsinterval 22â€”124kg levend gewicht een dagelijkse groei berekend van 620 gram met een correspon-derend voedcrverbruik van 3,51 V.E. Deze gemiddelden zijn berekend voor 397dieren. Ter verduidelijking willen we opmerken dat het voedcrverbruik van de Nederlandseselectievarkens uitgedrukt is in voedereenheden. Wanneer we dit zouden aangevenin kg meel dan zouden de hierbovengenocmde Nederlandse gegevens betreffende hetvoedcrverbruik nog iets lager zijn. Ook t.a.v. de vruchtbaarheid van de Pi??trains staan ons gegevens ter beschikking.Van twee informatiebronnen kregen wc de volgende gegevens: Aantal Aantal geboren Aantal grootgebrachte worpen biggen per worp biggen per worp a. 546 9,28 7,75 b. 2091 9,81 8,44 Als gemiddelde van 2637 worpen valt hieruit te berekenen, dat per worp 9,70 biggenzijn geboren en 8,30 zijn

grootgebracht. Over 1955 werden in Noord-Brabant bij het stamboek voor het N.L.-ras 16211 wor-pen berekend met een gemiddelde van 11,96 geboren biggen waarvan per worp10,18 biggen werden grootgebracht. Over hetzelfde jaar waren deze gegevens voorde G.Y.-varkens in Noord-Brabant 2841 worpen met 11,32 biggen bij de geboortewaarvan per worp 9,39 bigen werden grootgebracht. Wanneer de gegevens aangaande de vruchtbaarheid op dezelfde wijze zijn verzameld,dan zijn de Brabantse gegevens nogal wat gunstiger, dan die van de Pi??trains. Be-treffende de slachtkwaliteit staan ons nog slechts weinig vergelijkbare gegevens terbeschikking. De hierbovengenocmde 4 groepen Pi??trains van de selectiemesterijen te Bevel zijnvolgens de â€žBrusselse handelssnede" uitgesneden. Volgens dezelfde uitsnijmethodewerden 40 veredelde Belgische landvarkens uitgesneden, die afkomstig waren van de10 laatst

onderzochte groepen op de selectiemesterij te Bevel, toen de proef met dePi??trains werd afgesloten. Voor de Pi??trains kwam men tot een totaal vleespercentage van 57,65% en eentotaal vet- en spekpercentage van 35,15%. Bij de veredelde landvarkens bedroegen deze cijfers resp. 57,4% en 35,03%.We hebben ook cijfers gezien waarbij de Pi??trains beslist een hoger vleespercentageaangaven dan de landvarkens, doch deze cijfers hadden betrekking op slachtvarkens,waarbij het slachtgewicht van de landvarkens hoger was dan bij de Pi??trains. Het isnu eenmaal een bekend feit dat bij een hoger slachtgewicht het vleespercentage af-neemt zodat tengevolge van de gewichtsverschillen de cijfers niet geheel vergelijkbaarzijn. HOEKSTRA



??? BERICHTEN EN VERSLAGENSymposion Listeriose. Door het Veterin?¤rhygienische und Tierseuchen-Institut van de Justus LiebigHochschule te Giessen, wordt in samenwerking met de Deutsche Veterin?¤rmedizinischeGesellschaft op 27 en 28 juni a.s. in dc gehoorzaal van eerdergenoemd insdtuut eensymposion gehouden over Listeriose. Inleiders uit Duitsland, Oostenrijk, Denemarken, Verenigde Staten en Nederland(Mevrouw Dr. J. Donker-Voet) zullen het onderwerp van verschillende kantenbelichten. Na iedere inleiding wordt uitvoerige gelegenheid gegeven voor discussie..Aanmeldingen voor deelneming kunnen worden gericht tot het Deutsche Veterin?¤r-hygienische Institut, Frankfurterstrasse 87, Giessen. Voor het reserveren van eenkamer gelieve men zich te wenden tot de Magistrat der Stadt Giessen, Verkehrsamt,Giessen/Lahn, Stadthaus. 22e Nederlandse Landbouvvweek. De regehngscommissie voor de

Nederlandse landbouwweken heeft zich genoodzaaktgezien een groot deel van de inleidingen gedurende de 22e Nederlandse Landbouw-week naar een later tijdstip te verschuiven dan aanvankelijk werd aangenomen. Ingrote lijnen is het programma nu als volgt vastgesteld:dinsdag 4 juni 1957 Zuiveldag dinsdag 17 september 1957 Sanerings- of mechanisadedag woensdag 18 september 1957 Huishoudkundige onderwerpen en Planologische dagdonderdag 19 september 1957 Pluimvee- en Waterbeheersingsdag Longworminfectie bij rund, schaap en varken. Onderzoekers van de farmaceutische afdeling van Imperial Chemical IndustriesLimited (Engeland) hebben een nieuwe behandelingsmethode ontdekt voor de be-strijding van longworminfecdes bij het rund, schaap en varken. Deze parasiet leeft in de longen en luchtwegen van deze dieren en veroorzaakt naarschatting jaarlijks een schade aan de Nederlandse veestapel

van tenminste 10 miljoengulden. Vooral in vochtige streken in West-Europa en de V.S. is deze aandoening een grootprobleem. Jonge dieren worden ge??nfecteerd en gaan hoesten, daar de luchtwegenverstopt en ontstoken raken. Hoewel de dieren in conditie sterk achteruitgaan enlangdurig ziek blijven, kunnen ze de ziekte te boven komen. Vele dieren gaan echterte gronde. Er was tot nu toe geen middel waarmede longworm met succes bestreden kon worden.Het nieuwe middel cyaanacethydrazide, dat in twee vormen onder de naam Helmoxen Dictycide in de handel komt, doodt de parasiet niet, doch drijft wormen en larvenuit de longvertakking via de luchtpijp in de keel, waarna ze door het dier ingesliktworden en in het maagdarmkanaal onschadelijk gemaakt. Door deze belangrijke ontdekking hebben I.C.I.-onderzoekers het mogelijk gemaakteen belangrijke groep van parasieten, waartegen tot nu te weinig uit te richten

was,op afdoende wijze te bestrijden. Rijkslandbouwproefstation Maastricht. In verband met het bereiken van de pensioengerechdgde leeftijd is aan Ir. K. J. B.De Klecrmaeker met ingang van 1 juni 1957 eervol ontslag verleend als Directeurvan het Rijkslandbouwproefstation te Maastricht. Als opvolger is benoemd Ir. Drs. W. G. Gribnau, voorheen Wetenschappelijke Hoofd-ambtenaar en plaatsvervangend Directeur bij deze instelling. 13e Aanvulling Regelingen Vleeskeuring.. Bij de uitgeversmaatschappij N. Samsom N.V. te Alphen aan de Rijn, is onlangs ver-schenen de 13e aanvulling op de uitgave â€žRegelingen Vleeskeuring".



??? MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE Bureau: Rubenslaan 123, Tel. 030â€”11413. Gironummer 511606 ten name van deMaatschappij voor Diergeneeskunde. VAN HET BUREAU Veterinaire Week 1957. In aansluiting aan de laatste mededelingen over de a.s. Veterinaire Week, wordt ervoor de goede orde nog eens op gewezen, dat de aanmeldingstermijn nu gesloten is.Het aantal deelnemers aan de voordrachten, demonstraties, de damestocht, de koffie-tafel en het diner is zo groot, dat eventuele nakomers moeilijk meer kunnen wordeningepast. Slechts in bijzondere gevallen kunnen opgaven, die na de verschijning indeze binnenkomen, nog worden aangenomen. .\\lle deelnemersbewijzen worden voor donderdag 20 juni a.s. toegezonden. Men wordt dringend verzocht het insigne, dat als bewijs geldt voor de overgemaakte deelnemersgelden, tijdens de voordrachten en demonstraties zichtbaar te dragen.

Expositie. De expositie, die in het Instituut voor Heelkunde wordt ingericht betreft deze keeralleen instrumenten en diergeneeskundige boeken, dus geen diergeneesmiddelen. Diergeneeskundig Museum. De kleine speciale expositie, die tijdens de Veterinaire Week is ingericht, beoogt eenoverzicht te geven van: a. de studie der diergeneeskunde, zoals deze thans is; Er wordt een aantal foto\'sgetoond, die de ernstige en vrolijke kant van het studentenleven voorstellen; o.m.vindt men er het rapport over de studieduur en de studieresultaten, hetwelk in1956 is uitgebracht; b. de voornaamste toekomstmogelijkheden voor de thans afstuderende dierenartsen;sommige takken hiervan zijn toegelicht met fotomateriaal; c. de verdeling over de diverse functies van de dierenartsen, die na de tweede wereld-oorlog afstudeerden; dit is jaar voor jaar van 1945 tot heden weergegeven in?Š?Šn schema. Prof. J. H. ten Thije zal deze

expositie in zijn voordracht op donderdag 20 juni a.s.betrekken. iNa de onthulling van de plaquette van wijlen Prof. Dr. H. Schornagel kunnendegenen, die zich er voor interesseren het tentoongestelde bezichtigen.Ook vrijdag en zaterdagmorgen zal het Diergeneeskundig Museum voor belang-stellenden geopend zijn. Nertscnenting. In overleg met het bestuur van de Vereniging van fokkers van Zilvervossen en anderepelsdieren dringt het Hoofdbestuur er op aan gedurende het komende seizoen zoveelmogelijk uniforme tarieven te berekenen voor de preventieve behandeling van nertsentegen distemper en botulismus. Evenals vorig jaar wordt bij massale behandelingeen tarief geadviseerd van ?’ 20,â€” per dier, behalve het gebruikelijke tarief voor hetdistemper- en botulismusvaccin. Lectoraat veterinaire physiologie. .^an het Makerere College van de Universiteit van Oost-Afrika is een plaats vakantals lector in de

veterinaire physiologie. Tot de taak van de te benoemen functionaris behoort het doceren van de studenten,zowel aan de diergeneeskundige faculteit als aan de landbouwkundige faculteit, terwijldaarnaast researchwerk zal moeten worden verricht.



??? Sollicitaties aan het Bureau voor Internationale Technische Hulp, van Alkemadelaan500, \'s-Gravenhage. Jubilea. Onderstaande collegae hopen hun 25-jarig jubileum als dierenarts te herdenken op dedaarbij vermelde datum: 22 juni: J. Keestra, Marssum (is uitstedig).P. G. Vaags, Aalten. Dr. M. H. J. Verwer, v. Bemmclenlaan 2, Utrecht. 2 juli: L. J. Haks, Verl. Hereweg 123, Groningen.G. Hoogstraten, Amsterdamseweg 272, Amstelveen.Dr. S. Koopmans, Maliebaan 32, Utrecht.S. Makkinga, Dr. Wytemalaan 21, Westwoud.W. van Veen, Mr. Risseeuwstraat, Oostburg.J. v. d. Waal, Franz Lisztlaan 6, Heemstede. VAN DE DIERGENEESKUNDIGE STUDENTENKRINGUitwisseling studenten. Onder verwijzing naar het Tijdschrift voor Diergeneeskunde (aflevering no. 8 d.d.15 april 1957) vraagt het Bestuur der D.S.K, nogmaals de medewerking van deNederlandse Dierenartsen bij de in bovengenoemde aflevering

aangekondigdestudenten-uitwisseling met Duitsland. Tot nu toe heeft slechts ?Š?Šn dierenarts toegezegd een Duits student te accepterenen het Bestuur der D.S.K, is daarom bezorgd, dat de uitwisseling geen doorgang kanvinden. De hoop wordt uitgesproken, dat de dierenartsen in Nederland zullen kunnen enwillen bijdragen tot het slagen van de taak, die de I.V.S.U. (International VeterinaryStudent Union) zich in deze gesteld heeft. Berichten uit den lande aangaande eeneventuele acceptatie worden met spanning tegemoet gezien. P. WIJNKER, D.S.K, h.t. Praeses Veterinaire Rijvereniging â€žDe Solleysel". Het bestuur van de V.R.V. â€žDe Solleysel" heeft zich na tussentijdse bestuurswisseling,als volgt geconstitueerd: J, Evers â€” praeses Mej. R. v. Hout â€” ab-actis, J. v. Scorelstraat 17, Utrecht G. Pinkse â€” fiscus, Biltstraat 172, Utrecht H. Heyting â€” commissaris van materiaal Mej. A. Lubberink â€”

commissaresse van paarden PERSONALIA Het Hoofdbestuur draagt collega G. van Popta, Prins Hendrikstraat 2, Zevenbergenvoor het lidmaatschap van de Maatschappij voor Diergeneeskunde voor. Het Hoofdbestuur heeft de diergeneeskundige kandidaten J. P. v. d. Laan, A. S. j.v. Miert, E. Offereins, P. H. Suurd, P. Y. v. d. Veen en G. H. v. d. Wal aangenomenals kandidaatlid van de Maatschappij voor Diergeneeskunde. Adreswijzigingen en dergelijke: Bartels, A. P. G., tc Rijsbergen (N. Br.), naar Kerkakkerstraat ll-.A, aldaar (tel. no. ongewijzigd). (70) Bottema, T.: 1957; Sneek, Marktstraat 4; tel. 05150â€”2714; P., ass. bij D. R. Vink. (74)



??? Doggen, G. C., te Bergen op Zoom, tel. no. gewijzigd in 01640â€”5112, gr. 323085. (79) Dijk, S. P. van, van Win.schoten naar Beerta, Wilhelminaplein 5, tel. 05971â€”282,gr. 966350. (81) Jansen, J., te Utrecht, naar Rubenslaan 59-11, aldaar, tel. 030â€”25108 (priv?Š),11994 (bur.), wetensch. ambt. R.U. (fac. V.K., afd. vet. parasitologie en parasit.ziekten). (93) Meijer, W. C. Ph., van Blaricum naar Bussum, Ceintuurbaan 245, tel. 02959â€”7171. (102) Muller, H., van Beerta naar Groningen, Chr. Huijgensstraat 12, tel. 05900â€”25396. (103) Nieuwenhuijsen, H. Th., te Utrecht, tel. aangesloten onder 030â€”17288. (104)Peters, J. A. J. M., te Oldenzaal, tel. no. gewijzigd in 05410â€”2456. (106) Popta, C. van; 1957; Zevenbergen, Prins Hendrik.straat 2; tel, 66; gr, 546593; P.,ass. bij A, J, M. van Drimmelen. (inlassen 107) Schaap, S., te Twijzel, giro no. gewijzigd in 892353. (111) Snijders, S, W., te Norg (Dr.), naar

Langelo??rweg 12, aldaar (tel. no. ongewijzigd), (114) Suijkerbuijk, H. Ch., tc Bergen op Zoom, tel. nos. gewijzigd in 01640- 5564 (priv?Š),3770 (bur.). (116) Sijpveld, W. van, te Kesteren, naar Schoolstraat 19, aldaar, tel. 08886â€”355. (116)Vogely, G. M., van Utrecht naar De Bilt, Soestdijkseweg 125-Z, tel. 030â€”61364,gr. 161554. (121) Willemsen, J. B., te Kampen, giro no. gewijzigd in 828206. (124) Wouden, M. van der, adres gewijzigd in: Little-River, Banks Peninsula, New Zealand,South Island. (129) Openbaar slachthuLs te Bergen op Zoom: Het telefoonnummer van bovengenoemde dienst is gewijzigd in 01640â€”3770. (191)Gevestigd: Oldenkamp, E, P., te Mcliskerke (Zl.), Dorpsplein 14, tel. 01186â€”287 (b.g.g. 292),gr. 599165, sp. 8-9 en te Vlissingen, Singel 312 (uitsl. voor kl. huisd.) Ma. cn Do.18.30â€”19,30. (105) Ruijs, A. G. J., tc Wijk bij Duurstede, voorl. p/a Singel 10, tel. 03435â€”297 (voort-zetting praktijk

J, van Sprundel), (110) Bevorderd: van wetenschappelijk hoofdambtenaar tot wetenschappelijk hoofdambtenaar A aande Rijksuniversiteit tc Utrecht, faculteit Veeartsenijkunde: Hesse, Dr. N. C. W., tc Utrecht (89) Middelkoop, Dr. A. P., te Utrrcht (102) Benoemd: Blanken, L, C,, tr Bn ukclen, te rekruen mei ingang van 1 mri 1957, tot |)laatsvrr-vangend Insprctrur bij de Vcpart,srnijkundigc Dienst. (71) Eervol ontslag: Houwelingen, A. van, tr Dussen, te rekenen met ingang van 1 juli 1957, wegensvertrek uit het district waar hij als zodanig is aangesteld, als plaatsvervangend In-specteur bij de Veeartsenijkundige Dienst. (92) Onderscheiding: Meijling, Prof. Dr. H. .A, te Den Dolder, is benoemd tot lid van de KoninklijkeNederlandse .Akademie van Wetenschappen (afd. wis- en natuurkunde). (102) Diergeneeskundig examen: Geslaagd op 28 mei 1957: Popta, C. van (107)



??? Uit de Kliniek voor Kleine Huisdieren(Directeur Prof. Dr. G. H. B. Teunissen) HET NEUROIXXilSCH ONDERZOEK VAN DE HOND(The neurologie examination of the dog),door Dr. M. A. J. VERWER.* Inleiding. ()ndei\' de kleine huisdieren neemt de hond een vooraanstaande plaats inwat betreft het voorkomen van zenuwafwijkingen, zowel naar de ernst alsnaar het aantal van deze aandoeningen. In het hiei-volgende willen wij voornamelijk die dieren beschouwen dielijden aan afwijkingen van het centrale zenuwstelsel, als U wilt, psychischestoornissen inbegrepen en ongeacht de ernst van de aandoening. Vrijwelbuiten beschouwing blijven die dieren die een lokale-perifere afwijkinghebben van het zenuwstelsel. Zoals steeds in de geneeskunde moet een goede diagnostiek de basis zijnvan ons medisch helpen. Op een juiste diagnose steunt ook de prognose.Het is echter deze groep van patienten waarin vaak in het begin

en dikwijlsvoor dat we de patient nog goed hebben kunnen onderzoeken om eenlirognose wordt gevraagd. Voor de eigenaar is de prognose vaak de meestklemmende vraag. De redenen hiervoor zijn duidelijk. In deze pati??nten-groep is het vaak het zich abnormaal gedragend dier. We denken hierbijaan de dieien met angstaanvallen, convulsies, tic motoric, loopdrang, rol- ofwijzer-bewegingen. Ook komen in deze groep tal van invalide dieren vooren dieren waarbij mede door de incontinentia urinae et alvi zware eisenworden gesteld aan de verpleging. De onrust van sommige patienten, dehyperkinesi??n of de onzindelijkheid van anderen begint reeds na korte tijdeisen te stellen aan de fysiek, het geduld of de psychische vermogens vande eigenaar in het algemeen. Men krijgt dus vaak in het begin al te horen de vraag: kan hij genezen?Men wil de prognose weten. .Sonmiigen maken het ons op een onjuiste ma-nier nog

gemakkelijk door de opmerking: als het dier toch niet genezen kan,maakt U het dan maar liever direct af. Dit alles dikwijls terwijl de patientnog niet goed onder/ochl is. De eigenaar ziet daarbij vaak over het hoofddat het antwot)rd op zijn vraag slechts mogelijk is aan de hand van eendiagnose. Welnu en daarvoor is allereerst nodig een nauwgezet onderzoek.Het onderzoek van de zenuwpati??nt moet systematisch gebeuren en hetmoet steunen op de kennis van de neuro-fysiologie. Een algemeen klinischonderzoek mag niet ontbreken en dit moet voorafgaan.Het neurologisch onderzoek zelf is tijdrovend, het is een geduldwerk eneen ruime kennis van post-inortale bevindingen komen ons inzicht tengoede. En dan nog...... in deze patienten-groe]) is het aantal met een sombere progno.se ontstellend groot. De glimlach op het gelaat van de eigenaar die Naar een inleiding, gshouden voor de Groep Geneeskunde van het

KleineHuisdier.



??? zo vaak in ons beroep onze schoonste beloning is, moeten wij hier dikwijlsontberen. Therapeutisch zijn wij in vele gevallen vrijwel machteloos of zo slecht uitge-rust dat rust en symptomatische behandelingen vaak het enige zijn vanons curatief kunnen. Zijn het misschien deze omstandigheden die er toegeleid hebben dat deze patienten-groep vaak stiefmoederlijk behandeld is?Menselijk gezegd: â€žEr is vaak zo weinig eer mee te behalen".Toch vraag ik in dit uur voor deze patienten Uw aandacht. Heel veel litera-tuur is er niet op dit gebied. Hier en daar verschijnt een bescheiden werkje.Af en toe worden in de tijdschriften ziekte-gevallen vermeld.Een belangrijke steun is de r??ntgendiagnostiek voor die gevallen die ver-band houden met duidelijke veranderingen aan schedel of wervelkolom.De liquor-diagnostiek die langzaam in ontwikkeling is, geeft in sommigegevallen een steun bij de diagnose. De pathologische anatomie,

het post-mortale onderzoek dus, kan ons zeerveel leren. Grote aantallen van goed onderzochte gevallen zijn daartoenodig. Ook deze zijde van het onderzoek vraagt veel tijd, arbeid en geduld.De veterinaire neurologie is nog in een prenataal stadium. Moge het onsgegund zijn dat we nog bij de wieg mogen staan. HET ONDERZOEK. Dit richt zich op het bewegings-apparaat en het zenuwstelsel tezamen.Vooraf gaat een klmisch onderzoek. Klinisch onderzoek. Het begin is de Anamnese. Deze wordt uitvoerig afgenomen. Nadat deeigenaar heeft medegedeeld voor welke door hern waargenomen afwijkin-gen in het gedrag of in de gezondheidstoestand van het dier hij komt, vragenwij allereerst hoe lang deze klachten bestaan. Het kan noodzakelijk blijkendat we terug gaan tot de geboorte van het dier of nog verder. Wij vragendan: Of het dier normaal geboren is; Hoe groot het nest was; Of de nestgenoten nog in leven zijn; Het

hoeveelste nest van de moeder het was; Vragen naar leeftijd en gezondheid van de ouder-dieren, of deze nog inleven zijn en zo niet, waaraan ze gestorven zijn; We informeren of er zenuwafwijkingen of andere ziekten in de familie vanhet dier voorkomen; We gaan de zoogperiode na, de bijvoeding en het spenen. Heeft het dier Carr?Š gehad of is het inge??nt en wanneer. Zijn er andere ziekten geweest; Zijn er ongevallen geweest en wat waren de gevolgen; Zijn er nakomelingen van dit dier en wat is er van bekend. Heeft het dier een stamboom en is er inteelt gepleegd; Hoe is de voeding, de huisvesting, de verzorging en het milieu.De verschijnselen zoals de eigenaar die heeft menen op te merken, moetennu worden uitgevraagd. Het kan zijn dat deze nog manifest zijn op het moment van de aanbieding,het kan ook zijn dat deze aanvalsgewijze optreden.



??? Het kan ook zijn dat deze verschijnselen een ander karakter hebben ge-kregen. Als we de verschijnselen niet meemaken moet nauwkeurig het verloop vande â€žaanval" worden gevraagd. Afgezien van z.g. aanvallen moet naar het gedrag in het algemeen wordengevraagd. Of het dier zijn zintuig-functies nog heeft, of het zijn baas nogherkent, of het zijn huis nog kan terug vinden, of het normaal reageert opaanwezigheid van natuurlijke vijanden (kat) of op wild in het veld. Bijreuen hoe op een teef gereageerd wordt. Of het dier stiller of onrustig isgeworden, of het huil- of jankbuien heeft, hoe het dier \'s nachts is en ofhet zindelijk is. TJe sporen van â€žaanvallen" die alleen \'s nachts optreden, vindt een opmerk-zame eigenaar soms in de mand (speeksel, urine, faeces). F Iet lichamelijk onderzoek. Het signalement is van belang. Ras, geslacht, leeftijd en ook het gebruik van de hond. Bij de anamnese is reeds gebleken of ook dressuur

is toegepast. Algemene indruk. We vormen ons een oordeel over het gedrag, gang en stand, de voedings-toestand, eventuele invaliditeit van het dier en de staat van verzorging. Ademhaling, Pols en Temperatuur worden vervolgens genoteerd en hetkan van belang zijn het gewicht te bepalen. Nu volgt een algemeen klinisch onderzoek.Op de gewone manier worden onderzocht:Huid en beharing.Slijmvliezen.Lymfklieren.Ogen en oren.Ademhalingssysteem.Circulatie-apparaat.Digestie-apparaat en hetU rogeni taa l-ap]jaraat. Op het laboratorium worden onderzocht: bloed, urine en faeces; daarna volgt het eigenlijke Neurologische onderzoek. De psyche van het dier. We kuimen daarbij van normaal tot ernstig gestoord toe verschillende gra-duaties zien optreden en deze trachten aan te duiden met een aantal bena-mingen. Bij het psychi.sch normale dier zijn reeds verschillen waar te nemen al naargelang de geaardheid en deze hangt

vaak samen met ras, erfelijkheid, ge-bruik van het dier of met louter individuele factoren. We spreken dan van een levendig diereen rustig diereen stille hond.



??? We kennen de toestand van sopor en spreken van een meer of minder sufdier, daarbij is het normale bewustzijn gestoord. Wanneer een dier inadequate reacties vertoont op phychische prikkels enwanneer daarbij een zekere onbewegelijkheid manifest is, spreken we ookwel van stupor. Van belang is daarbij of van zo\'n dier de hogere zintuigfuncties intact zijn,of dus de prikkels wel worden opgenomen maar het associatievermogen ge-stoord is. Bij de mens wordt ook het begrip torpor onderscheiden waarbij een zekeregraad van gevoelloosheid en traagheid wordt waargenomen.We kunnen ook te maken hebben met toestanden van slaapzucht tot diepebewusteloosheid toe die we aanduiden met Coma, waaronder ook uremischen diabetisch Coma vallen. Behalve met verminderde levendigheid, kunnen we ook te maken hebbenmet vermeerderde levendigheid van het dier. We spreken dan eenvoudig-weg van de nerveuze hond - de

geprikkelde hond. De dieren zijn beweeglijker dan normaal of reageren sterker dan normaalop prikkels uit de omgeving. Andere dieren zijn in een toestand van gealarmeerdheid, alleen wanneeriemand binnenkomt, of er een deur opengaat, iemand nadert of wanneerer ongewone geluiden zijn, terwijl deze toestand niet wordt waargenomenals men alleen met het dier aan het onderzoek bezig is.Tenslotte is het nuttig nog even stil te staan bij het dier met hevige pijn.Een dier met hevige pijn kan door die pijn zo overmeesterd worden dat depsyche er door verandert tot agressie toe. Het dier zal dit vooral tonen alshet wordt aangeraakt, of als de stand of lichaamshouding passief of actiefveranderd wordt. Aggressiviteit van een hond kan ook het gevolg zijn van de aandoening,men denke aan rabies. Maar dieren met overdressuur kunnen er eveneensaan lijden, en dit bemoeilijkt zeer het onderzoek. Dieren die van natureaggressief zijn op grond

van erfelijkheid of x erkcerde opvoeding, zijn er ge-lukkig niet zo heel veel. De psychische functies zijn bij dieren moeilijk te beoordelen. Waarschijnlijkkomen bij dieren zowel illusies als hallucinaties beide voor.De illusie is de verkeerde gewaarwording die niet overeenkomt met de be-treffende zintuig-prikkel en wellicht berust op gestoorde-tussen centra inhet sensorische gebied. De hallucinatie is het opduiken van herinneringsbeelden zonder enige uit-wendige prikkel. Het oordeel over de psychische toestand van de pati??nt is niet altijd ge-makkelijk en onze eerste indruk wijzigt zich soms terwijl wij met het onder-zoek bezig zijn. We komen nu aan de Inspectie van schedel en wervelkolom. We letten op vorm en omvang van het geheel, zowel als van de onder-delen. We bekijken het dier van uit de verschillende richtingen, zo mogelijk ter-wijl het staat. We letten ook op asymmetri??n.448



??? Een abnormale grote en bolle schedel bij een jong dier zal ons, het ras inaanmerking nemende, misschien doen denken aan een aangeboren hydro-cephalus. Bepaalde uitpuilingen brengen onze gedachte op meningo-c?¨le encephalo-c?¨le of spinabifida, voor wat betreft de wei-velzuil. Symmetrische maar ook wel asymmetrische zwellingen van de kauwspier-groep doen ons denken aan de bekende myositis, die vaak eosinophiel is,waarschi jnlijk afhankelijk van het stadium. Dc rughouding is zeer van belang maar kyphose wordt vaker aangetroffendan lordose en scoliose is bij de hond zeldzaam. ^Vanneer de wervelkolom een andere stand heeft aangenomen t.g.v. ver-anderde spicrtonns dan spreken we wel van opisthotonus (achterover),emphrostotonus (voorover) of pleurotonus (pleurothotonus) (naar terzijde).We letten steeds op de stand van de kop; een scheve kophouding of eengedraaide halshouding (torticollis) wordt

gemakkelijk opgemerkt.We letten op de stand van de oren en o[) de dracht van de staart en weinspecteren cle gespierdheid van hoofd, romp en ledematen en de vorm enomvang der gewrichten. We letten op de hoek \\an de gewrichten en komen daar nog op terug bijhet onderzoek van dc motiliteit.Na de inspectie volgt nu de Palpatie. Het is nuttig deze in 2 etappen te verrichten n.1. de oppervlakkige palpatieen de diepe palpatie. Bij de oppervlakkige palpatie wordt gelet op consistentie der onderliggendelichaamsdelen en op de warmtegraad \\ an de betreffende huidgebieden.Het kan in dit deel van het onderzoek zijn dat we op het spoor komen vande zetel der aandoening ofschoon onze beoordeling als steeds voorzichtigmoet gebeuren. Bij de diepe palpatie worden de verschillende gebieden die eerst met de\\ lakke hand zijn afgetast opnieuw be\\ oeld maar nu met stevige druk vande vingertoppen. We letten hierbij op pijnlijkheid, op

crepiteren en op de consistentie. Bij het palperen van de schedel xergelijken we de Linker-helft met de Kechtcr-helft. We letten op pijnlijkheid bij druk op de sinus-holten, op het rotsbeen.We vergeten daarbij de ondorkaak niet noch het gebit en we tasten nauw-keuiig dc stevigheid \\an de schcdclbeenderen af. Dc wervelkolom wordt ook afgetast en wel in het bijzonder ?Š?Šn voor ?Š?Šndc spinaal-uitstccksels maar ook aan weerszijden van elk spinaal-uitsteekselin de diepte. Dc Percussie. Met een rubber percussiehamer die voor deze gelegenheid bestaat uit eenstevige ongeveer 1 cm. dikke rubber driehoek wordt nu de schedel endaarna de wervelkolom gepercuteerd. Bij de percussie van de schedel wordtgelet op pijnlijke reacties en op de percussie-toon. Links wordt vergelekenmet rechts. (Vinger-vinger-percussie kan ook). De wervel-kolom wordt boven op de spinaal-uitsteeksel gepercuteerd.We letten op pijnreacties en op de toon.



??? Inspectie en palpatie musculatuur en gewrichten. Zo mogelijk gebeurt het onderzoek bij het rechtopstaande dier. De ver-schillende spiergroepen worden achtereenvolgens bekeken en afgetast.We letten op de kauwspiergroep in haar geheel, op de musculatuur vande hals, de romp en de ledematen. We letten zowel op de tonus als op de trofus van de spieren.Atrofi??n of hypothrofi??n brengen ons soms op het spoor van inner-vatiestoornissen. Wat de tonus betreft deze is bij het belaste lidmaat eenandere dan bij het opgeheven been maar de tonus van de spieren wordtook be??nvloed door de lichaamshouding van het geheel. Daarom wordtde tonus ook nog bekeken bij het liggende dier. De vestibulaire kernen hebben invloed op de spiertonus en bepaalde ont-remmingen komen duidelijker uit wanneer wc het dier neerleggen. Wezien dan soms dat de voorbenen of de beide onderliggende ledematenzeer spastisch worden zodra wc

het dier neerleggen. Bij de beoordeling \\an de musculatuur wat de trofische toestand betrefthouden we rekening met ras, leeftijd, sexe en gebruik van het dier.Bij verlammingen wordt gelet op de toestand van de bedekkende huid.De gewrichten van de ledematen worden afzonderlijk onderzocht.We letten op de lengte der nagels. De peissieve bewegelijkheid. Onderzocht worden de passieve bewegingsmogelijkheden van de schedelt.o.v. de hals, dc bewegelijkheid van de halswervels, de thoracale, de lum-bale, de sacrale en de coxygeale wervels zowel t.o.v. elkaar als wat betreftde verschillende groepen onderling. De kop wordt achtereenvolgens in de verschillende richtingen bewogen:achterover, voorover, gedraaid naar links en naar rechts (torsie t.o.v. dehals). Dan wordt de kop met hals naar rechts en links omgebogen (om-kijken) . Bij al deze bewegingen wordt gelet op passieve of actieve weerstand diewordt ondervonden en op

pijnuitingen. De hals wordt in zijn geheel in de verschillende richtingen gebogen, halsen hoofd worden tezamen achterover en voorover geduwd. Het staandedier wordt hierna zo mogelijk van achteren opgetild teneinde de wervel-kolom in het thoracale en lumbale gebied tc buigen (dorsoflexie, ventro-flexie) of te torderen. Het bekken wordt t.o.v. de lendenen in het ilio sacraal gewricht gebogennaar beneden en naar boven. Tot slot volgt een onderzoek van de staartgelrdingen voor zover die nogaanwezig zijn. Hij al deze bewegingen wordt gelet op weerstand, op verzet, op pijn-uitingen en op crepitatie. Behalve bij wervelfracturen of luxaties stuit men soms bij dieren die locligoed lopen en staan kunnen op een doffe crepitatie in het thoraco-lumbalegebied in dc mediaan lijn. We denken daarbij aan spondylitis of spondylosis met haak- en begin-nende â€žbrug\\\'orming". Voor wat het sacrum betreft kunnen we dit ook rectaal benaderen en

aande onderkant aftasten.



??? Dc Wipplank-proef. Hij sommige verstijvingen van de wervelkolom en zeker bij sommige vor-men van paresis of paralysis posterior zien we een bij bepaalde daarvoorge??igende rassen een positieve â€žwipplank proef". Bij het normaal staande dier dat dc volle beschikking moet hebben over2 stevige voorbenen, drukken we met een vlugge beweging de kop flinkomlaag. Normaal zal het dier op zijn 4 poten blijven staan en meegevendeaan de di uk van onze lianden de kop laten zakken. Hij de positieve wipplank-proef echter zien we dat de kop wel omlaag gaatmaar de hals wordt stijf gehouden en de achterhand gaat omhoog somszover dat de achterbenen de grond niet meer raken en in de luchtzweven. Het lichaam draait dan om een as die door de schoudergordelloopt en loodrecht staat oj) dc lengte-as. Dc verhoudingen zijn het gunstigt bij niet te lange wat hoger op debenen staande hondjes bijv. de fox-terrier en de pincher. Maar

ik zagtoch ook dc proef jjositief bij lange honden als teckels en bij zware en\\ rij lange honden als saelyhams. Het is niet alleen de rigiditeit van de wervelkolom die deze proef positiefdoet worden maar veeleer en zeker ook de mindere belasting van deachterhand bij een beginnende of reeds verder ontwikkelde paresisposterior. Het dier verplaatst zijn zwaartepunt meer naar voren, belastmeer dan normaal de voorhand en ontlast de achterbenen. Een geringedruk op de kop is dan vaak al voldoende om de achterhand passief om-hoog te zien gaan. Dit kan zover gaan dat het diertje spontaan op debeide voorpootjes gaat lopen (als een circus artist).Professor Jacob heeft zulke gevallen reeds beschreven.



??? Behalve de diagnose pachy-meningitis ossificans durae matris spinalis zijn erwel andere mogelijkheden. De abnormale manier van voortbewegen moge door ons slechts als eensymptoom worden gezien. De actieve bewegelijkheid. Naar gelang het te onderzoeken dier mper, minder of in het geheel nietinvalide is, wordt achtereenvolgens: het staan, zitten, liggen en lopenonderzocht. Het staan. Wc letten op de lichaamshouding. Op dc belasting van debenen. De houding van de hals cn de stand van de kop in de ruimte.De plaatsing van de ledematen en de hoek van de gewrichten.We letten op de houding van de rug en of de kop symmetrisch wordtgedragen. Het zitten. We brengen het dier in zittende liouding en bestuderenwederom de manier waarop het dier dit doet. Het liggen. Er zijn zelfs dieren die niet normaal kunnen liggen en bij aan-doeningen \\\'an de nervus \\estibularis komen rol-bewegingen voor.Bij dwarslesies

ziet men de tonusverhogingen vaak het best bij het dier inzij-ligging of in rug-ligging. Het lopen. De manier van zich spontaan voortbewegen kan ons bepaaldegegevens verschaffen. We letten er niet alleen op of het dier kan lopen, maar ook of er een zieke-lijke loopdrang bestaat, of het dier zich vast loopt in de hoeken of tegenen onder meubilair. Als het dier tot lopen te bewegen is wordt gelet op de manier van lopen;of het dier normaal, paretisch, ataclisch of kreupel loopt.Als er ataxie is, d.w.z. ongeco??rdineerdheid, denken we aan dc uitings-vormen als statische of locomotorische ataxie. We denken aan de verschillende mogelijkheden van cerebrale, ccrebcllairc,bulbaire of spinale ataxie. We denken verder aan het onderscheid lussen ataxie en paresc: Verlammingen Ataxien Spieratrofie Na 1 week of langer, niet aanwezig meestal atrofie Bij leunen tegeneen wand Blinddoeken geen verminderingvan de afwijking geen

verergeringwel verminderingvan de afwijking wel verergering Wat de verschillende vonnen van ataxie aangaat moge het volgende dienen. Bij Cerebrale (corticale)ataxieBij cerebtiln}^orticale) ataxie Bij spinale ataxie Labyrinthaire ataxieAtaxia periphericameestal gestoorde psyche,geen gestoorde psyche maar wel deverschijnselen van defici??ntie, over-drijving en compensatie (abductie).ongestoorde psycheafwijkende pees-reflexen,.scheefhouden van de kop.verlaagde pees-reflexen.



??? Behalve ataxie kunen we ook verschijnselen van vertigo waarnemen. Echtevertigo kan verbonden zijn met nystagmus horizontalis en lichte bewe-gingen van de kop tegen de nystagmus in. liet dier dreigt om te vallen.Bij het lopen wordt verder op afwijkende looprichtingen gelet.Man?Šge-bewegingen,\\V ijzer-bewegingen,Dringen of schuiven,Rol- of walsbewegingen, De richting van de rol-beweging wordt benoemd achter het dier staande.Nystagmus wordt benoemd naar de snelle fase.De langzame fase is naar de zieke kant.Bij verlammingen wordt allereerst gelet op de uitbreiding.We spreken van:Quadriplegiallemi]}legia Paraplegia posterior of anteriorMono[)legia We letten op het type van de verlamming of het spastisch of flaccide is. Van belang is onderscheid te maken tussen perifere of centrale verlammin-gen. Centrale verlamming tot aan demotorische voorhoorn-cel. 1. Spastisch 2. geen of slechts matigeatrofie van de

spieren 3. goede of hoge reflexen 4. geen E.o.R.aandoeningen van het centralemotorische neuron Perifere verlamming van af demotorische voorhoom-cel.flaccide wel of duidelijke atrofievan de spierengeen of lage pees-reflexenwel E.o.R. aandoeningen van het periferemotorische neuron.



??? Nog staan we even stil bij eventuele hyperkinesi??n.We kennen: tonische of clonische krampende tic convulsif of motoricconvulsiesreflex-krampenspasmus choreatische bewegingen.Een Crampus is een kortdurende, plaatselijke pijnlijke samenstrekking.Tonische krampen zijn langer aanhoudende spierconcentraties.Clonische krampen: kortdurende meestal ritmische samentrekkingen.Convulsies: algemene hevige clonische krampen waarbij het hele lichaamheftig meeschudt. Reflex-krampen: reflectorisch veroorzaakte algemene tonische of clonischekrampen (strychnine). De tic motoric: Het zijn clonische of tonische spierconcentraties die in fre-quentie herhaling zo7ider uitwendige oorzaak bepaalde grijp- of uitdruk-kings-bewegingen reflex- of afweerbewegingen nabootsen.Spasmus: Hiermede bedoelt men, een door fysiologische of patho-fysiolo-gische prikkeling en van het C.Z.S. veroorzaakte duur-contractie.Aan het eind

gekomen van de besprekingen van de actieve mobiliteit zij ernog op gewezen dat behalve het gewone lopen ook nog wordt onderzocht,het lopen onder bemoeilijkte omstandigheden. Geringe afwijkingen komen dan eerder aan het licht. Bijvoorbeeld Jopenop een oneffen of op een gladde vloer. Bij honden verder het trap-lopenop en af. Tenslotte is het onderzoek niet af als de blinddoek-proef niet wordt ingelast.De op??sche correcties zijn vaak belangrijk en deze worden door de blind-doek uitgeschakeld. Het onderzoek van de sensibiliteit. Dit gaat dus over het gevoel. Bij het gevoel onderscheiden we verschillendewaarnemingen. Allereerst hebben we te maken met pijn- en tastzin. Verderzijn er nog sensaties van druk, van jeuk en van kriebel. In dit bestek mogenwe hier eigenlijk niet te diep op ingaan. Het onderzoek van de tast heeft klinisch bij de hond meestal niet zoveelwaarde. Dat komt misschien door de ruige of lange en vaak

dichte be-haring. Sommige honderassen hebben een dikke vrij grove huid, anderehebben een dunne zijde-achtige huid. Het hangt samen met het ras maar erzijn ook individuele verschillen. Waarschijnlijk spe<"lt het huitl-epitheel zelfeen rol bij de perceptie van de tastwaarnemingen. Merkel\'se cellen in desnuit van een varken zijn ook tast-rece]Horen. Jeuk wordt opgevat als een zwakke prikkeling van pijn-receptoren.Kriebel wordt opgevat als een simultane prikkeling van tast- en pijn-recep-toren. Men wil onderscheid zien tussen jeuk en kriebel.Wij onderzoeken bij de hond vooral de pijnzin. Wat de pijn betreft, neemtmen aan dat de vrije zenuwuiteinden optreden als pijn-receptoren. Het zijngeen gespecialiseerde orgaantjes. Daaruit verklaart men ook dal er geenadequate pijnprikkel is. De pijn-receptor antwoordt niet op ?Š?Šn vorm vanenergie maar op verschillende: warmte, chemische prikkels, electiische enz.Of z.g. paraesthesi??n

(dit zijn dus foutieve gevoels-waarnemingen als hetz.g. mieren lopen) bij honden voorkomen is de vraag. Men krijgt de in-



??? druk van wel, maar men beschikt nu eenmaal niet over subjectieve ge-gevens. De pijnzin wordt onderzocht door middel van de z.g. â€žpin-pricking".Men prikt met een speld of een spitse canule de verschillende huidgebiedenof dermatomen af. De pijnj)rikkels gaan vanaf de periferie via de dorsalewortels en dc spino-thalamus-baan (v????r-zij streng baan) naar de ihalamusvan de andere kant, dc hetero-laterale zijde, \\an daar naar het sensorischeschors-gebied. Alle pijnprikkels van de ene lichaamshelft komen dus in de schorsgebiedenvan de andere zijde zoals alle impulsen voor bewuste bewegingen ook gaanvia de pyramidebanen naar de spieren van de andere lichaamshelft.De ])ijn wordt zoveel mogelijk symmetrisch van voor naar achter, strookvoor strook onderax-ht. Hij het ligger.de dier (zij-ligging) kan men dan debinnenzijde van de \\()or- en achterbenen meenemen met de buitenzijde vande andere kant. Men sclienke ook

aandacht aan de mediaan-lijn en vergetevooral niet extra te letten o[) het peiineum en omgeving.Met het beoordelen van de reacties zij men voorzichtig, men herhale rustighet onderzoek en houde rekening met individuele geaardheid, ras, leeftijd,dressuur en temperament. Een niotori.sch verlamd dier kan oj) ])ijn-prikkels reageren door kreunenof janken, omkijken of likbewegingen. Een apart hoofdstukje in ons onderzoek is de inspectie van de functies vanblaas, rectum en genitali??n. I Iet is aantrekkelijk oin het zo te doen omdat het bepalen van deze funktiesvan prognostische maar ook van lokaliserende waarde kan zijn.Bovendien zijn storingen van deze functies te belangrijk om ze zo maar en])assant of met een half oog waar le nemen. Wc trachten door onderzoek en uit de ananuiesb vast te stellen of er retentievan de urine is, of is geweest. Want retentie gaat meestal na enige tijd inincontinentie o\\er. Ook kan de incontinentie van

het begin af aanwezig zijn.Wat het rectum betreft, letten we fK)k op retentie en incontinentie. We kij-ken f)l de anus soms ()])en staal, of er een zekere spanning op de sphincterani is, hoe de vulling van hel rectum is en de tonus \\an de wand, de vullingvan het colon. Dc genitali??n van de reu zijn beter te onderzoeken dan die van de teef. Bijde teef hebben w(; eigenlijk alleen maar de vidva reflex.Hij de reu komt bij supra-conale dwarslaesies .soms een semi-erectie voor; bijdruk O]) de jjeiiis ontslaan door ontrenuning soms co??tusachtige Ixrwegingen.Het is noodzakelijk iets \\an de fysiologie van deze dingen te overwegen.HIaas, rectum en genitali??n worden allr drievoudig ge??nneneerd.Vegetatief: (hiliosyjnpathisch, para-sympathisch en somatisch (cerebro-spinaal). Enkele wijzigingen daargelaten volgen wij hierbij de uiteenzettingen vanHiemond in zijn: â€žRuggemergs- en perifere zenuwziekten".1)Blaas, rcctuni cn ^ciiitulit^n

bt^trckkfii luui iniifi\'X\'ntic 2.II6 3 uit dc I2.tcr3.lfihoornen van the thoraco lumbale merg Thjo-L^ en uit het sacrale merg SpS^. De orlhosympathische vezelen komen uit het gebied Thi,,-!.,,, en gaan viade sympathische grensstreng en het ganglion mesentericus inferior over inde N. hypogastricus. 1  Zie ook ten Cate.



??? De para-sympathische vezelen verlaten het ruggemerg met S1-S3 en gaanover in de N. Pelvicus. De beide zenuwen vertakken zich in uitgebreide zenuwnetwerken, die blaas,rectum en genitali??n omspannen. Nu is het van belang dat de N. Pelvicus die para-sympathisch is, domineert.Hij contraheert de detrusor en remt (dus opent) de sphincter internusvesicae. Dit is belangrijk. De Hypogastricus heeft de tegenovergestelde functie: dus verslapt de de-trusor en sluit de sphincter. Nu is het zo dat de uitval van de hypogastricus niet zulke zware stoornissengeeft. Maar uitval van de pelvicus wel. De pelvicus, de para-sympathicus dus kan de hele functie alleen overnemen.Hij werkt dan door te prikkelen para-sympathisch en door niet te prikkelenmet het tegenovergestelde effect. Bij uitval van de N. Pelvicus is het effect dus: sluiten van de sphincter inter-nus en verslappen van de detrusor. Een beschadiging van de N. Pelvicus of van

de ruggemergssegmenten waar-??it zijn vezelen ontspringen geeft dus hetzelfde effect: dus retentie.Constateren we dit dan is dat van lokaliserende waarde.Nu komt er nog iets bij n.1. de ascensus rnedullae. Door de uitgroei van hetwervelkanaal over de embryonaal aangelegde en oorspronkelijk met de bij-behorende rugwervels overeenkomende ruggemergssegmenten, liggen ten-slotte de sacrale segmenten niet meer in het sacrum, maar in het lenden-wervelkanaal. Uitval van de parasympathische functie van de N. Pelvicus (blaas, rec-tum en genitali??n) brengt ons dus op de gedachte van een laesie van deruggemergssegmenten S1-S3 d.w.z. ter hoogte van het lenden-wervelkanaal.Ook kan een laesie van de wervelkolom meer caudaal dc stoornis gevenomdat de zenuwen het wervelkanaal verlaten door de oorspronkelijke erbijbehorende foramina intervertebralia. De stoornis van de Pelvicus is dus veel ernstiger zoals we zagen

dan destoornis van de hypogastricus. De uitval van de orthosympathische functie, van de N. hypogastricus dus,geeft veel lichtere en in de regel voorbijgaande stoornissen. Er zal dan eenincontinentie zijn, immers de parasympathische functie zal overheersen.De N. pelvicus zal de functie overnemen. Hij werkt parasympathisch door teprikkelen en orthosympathisch door niet te prikkelen. Een uitval van de N. hypogastricus kunnen we verwachten wanneer deruggemergssegmenten ThiQ-Lg getroffen worden of wanneer de uittredendezenuwen uit die segmenten getroffen worden. De ascendus medullaie speeltechter ter hoogte van Thjo niet zo\'n grote rol als in de meer caudale seg-menten. Laesies dus van het wervelkanaal ongeveer ter hoogte van de l??eruggewervel zullen dit syndroom dus kunnen opwekken.Bij een dwarslaesie in de sacrale ruggemergssegmenten zal dus de para-sympathicus uitvallen, de N. Pelvicus. De sphincter

internus vesicae gaat dicht, de detrusor verslapt. Er komt eenurine retentie tot stand. Deze retentie gaat na enige tijd in een incontinentieover. De 3e innervatie van de blaas is somatisch, het zijn de vezelen van de N.pudendus. Deze geleidt de prikkels die vanaf de hersenschors komen via



??? de achterste sacrale segmenten Sg Â?n S3 naar de sphincter externus vesicae.De pudendus innerveert deze sphincter. Valt nu dit gebied uit dan gaat desphincter externus open, de sphincter internus gaat dicht en de detrusorverslapt. Wat gebeurt er nu verder met zo\'n blaas. De blaas wordt voller en voller en na enige tijd kan de sphincter internusgeen weerstand meer bieden aan de voortdurend toenemende druk van dezich verzamelende urine en gaat open. De urine loopt af. Er is nu inconti-nentie. De detrusor blijft echter slap en deze toestand noemen we die vande atonische blaas. De hypogastricus die zoals we zagen een meer ondergeschikte functie heeft,kan de functie van de parasympathicus niet overnemen.De perifere blaas-innervatie n.1. die van het perifere zenuwnetwerk, trachteen blaas-automatisme tot stand te brengen, maar dat is slechts gebrekkigen onvolledig. De toestand is ongunstig. Meestal komt er cystitis bij

en daar gingen dan ook vroeger de pati??ntenaan dood. Dank zij de antibiotica kan men dit nu verhinderen en deze fasein het ziek zijn aldus overbruggen. Dat is vooral voor de mens van grootbelang geworden. Een cauda of conus laesie is dus ongunsdg voor de blaas.Een meer craniale dwars-laesie is veel minder ongunstig, veel minder ernstigin zijn gevolgen. De pelvicus kan dan immers de taak van de hypogastricusopvangen, wat ook steeds gebeurt. Dc innervatie van het rectum is analoog aan die van de blaas. Alleen desphincter gedraagt zich anders. De anus staat open bij een laesie van decauda of van de conus. De innervatie van de mannelijke genitali??n is eveneens 3-ledig.De erectie wordt verzorgd door de N. pelvicus = parasympathisch = S1-S3.De ejuculatie wordt voor een deel verzorgd door de hypogastricus.Hierdoor komt het semen tot in de bulbus urethrae. De laatste fase wordtgeregeld door de N. pudendus

(somatisch) die de ritmische contractiesopwekt van de musc. bulbo cavernosus, waardoor het semen wordt uitge-slingerd. Bi) een cauda- of conuslaesie is er dus: een retentio urinae die later over-gaat in incontinentie; een incontinentia alvi en een openstaande anus; de anus reflex ontbreekt;er is impotentie, geen erectie, geen ejaculatie. Bij een dwarslaesie craniaal van de conus en de cauda is er een incontinentiaurinae et alvi die zich echter beter herstelt. Er is een semi erectie, er ismeestal geen ejaculatie. Er is vaak een ontremming van de pudendus,waardoor dc ontremming van bepaalde reflexen, ook van de anaal reflex.Wc zijn nu gekomen aan het onderzoek van de reflexen. Als eerste groepnemen we: De Stell-reflexcn. Ze worden ook wel genoemd attitudinal of postural reflexen. Meer Neder-lands zou zijn te spreken van houdings-reflexen. Aangrijpingspunten zijn de maculae in de utriculus en .sacculus van hetlabyrint en

propioceptoren in de hals-musculatuur.Reflex-centrum: Medulla oblongata.Centrifugale banen: extra pyramidale systeem. Bij de normale hond zijn deze reflexen lang niet altijd mooi te zien.



??? ABDOMINAL SYMPATHETIC CHAIN bladder innervation INFERIOR /MESENTRIC VGANGLIA A hypogastricI nerve pelvicnerve BLADDER NEClC--Ji Tudicnerve internal sphincter JM- \'COMPRESSOR URETHRAEexternal sphincter Afb. no. 3. Schema van dc blaas-innervatie met een kleine wijziging naar een teke-ning volgens Root in Fulton\'s â€žPhysiology of the nervous system".



??? Zodra er een â€žlaesie" is, waardoor een ontremming optreedt, worden dezeneflexen versterkt. AMs remmen zijn werkzaam: nucleus ruber, cerebellum en cortex. 1 )c reflexen kunnen ook ontbreken. Dit is speciaal bij gestoorde vestibuli, nnaar ook bij stoornissen van het [jroprioccptieve systeem, spino cerebellaire bianen, dorsale strengen. (rJang van het onderzoek. Itlond op tafel } Hoofd achterover ...................................... gaat zitten. Hoofd voorover ........................................ buigen voorbenen strekken achterbenen. moofd naar rechts ..................................... rechts hogere strektonus. Hoofd naar links ....................................... links hogere strektonus. Tonische oogreflexen. re-ceptoren als bij dc stell-reflexen. reflex-centrum: kernen van III, IV en VI in de hersenstam,centripetale weg: N. vestibularis en proprioceptieve baan systemen,centrifugale weg: tractus longitudinalis medianus N. III, IV en VI. Correctic-reflexen. receptoren:

proprioccptoren in de ledematen en exteroceptoren van de\\oetzolcn (n.1. gevoelens van druk en tast). centri])etale banen: dorsale strengen en spino cerebellaire banen,centra: C??crcbcllum en hemisferen. centrifugale banen: extrapyramidal en pyramidale baan systeem,effectoren: musculatuur van romp cn ledematen. Gang van het onderzoek: Hond op tafel Kruisstandcn: Voorbenen worden gekruist geplaatst .Achterbenen worden gekruist,dubbcltrcdcn: Voorvoeten worden dubbelgevouwen neergezet. Achtervoeten worden dubbelgevouwen neergezet. Een gezond ilier kruist de benen niet sjKintaan en corrigeert onmiddellijkwanneer wij het bij hcni doen. Hij corrigeert onmiddellijk en correct.Het dier zal niet, traag of niet correct corrigeren als er ergens in de haan-systemen of liever in de rcflcxkctens een onderbreking of een stoornis is.Dc reflc.xen lopen over het cerebellum en over dc schors van de grote her-senen. Dc betrokken

baan systemen zijn de i)ropioceptievc systemen. Dat zijn dusde strengen van G o 11 en R u r d a c h eensdeels en de spinocerebellaire ba-nen andersdccls. Verder zijn er bij betrokken de perifere zenuwen en dereflex-centra. Ilct Iloogtegevoel. Men noemt dit ook wel het diepte-gevoel of diepegevoel. Het is ook een propioceptief gewaar worden maar er komen extero-ceptieve gewaarwordingen van tast en druk bij. Het is het gevoel waar ben ik in de ruimte, waar is een bepaald onderdeelvan mijn ledematen. Wanneer het ontbreekt, zien we dysmetrie optreden



??? waarvan hypermetrie een vorm is. Het zal zicli bij de hond uiten als eenvorm van ataxie, ongeco??rdineerdheid. Receptoren. Propioceptoren in banden, pezen, spieren en gewrichten.Exteroceptoren in de voetzool. Afferente en efferente banen en de centra als bij dc andere correctie refle.xen.Gang van het onderzoek. Een hond wordt op tafel gezet maar met devoeten langs de rand van het tafelblad. Het buitenste voor- en achterbeenworden bovenaan beetgenomen en rustig geabduceerd ?Š?Šn \\ oor ?Š?Šn, waar-door het been vrij komt te hangen naast de tafel. Een normaal dier zal ditdirect corrigeren en de voet weer op het tafelblad plaatsen. Daarna wordt dehond met de andere zijde langs de tafelrand gezet en wordt die kant onder-zocht. De groep van de peesreflexen. Het is een belangrijke groep. De reflexbanen zijn kort en er zijn weinigsynapsen waardoor de reflex-vermoeibaarheid gering is. Het zijn spinale ofbulbaire

reflexen en zij zijn segmentaal. Bij centraal motorische stoornissen zijn de ]3ees-reflexen caudaal van delaesie verhoogd als de fase van de â€žspinal-shock" voorbij is.De peesreflexen zijn verlaagd of ontbreken in dc betreffende segmenten bijperifeer motorische stoornissen bij neuritis en poly-neuritis. Het onderzoekvan de peesreflexen is van lokaliserende betekenis en het fenomeen vanontremming of â€žrelease" kan er door worden opgespoord.De souvereine reflex in deze groep is dc patella-reflex. Hij is constant enhet best aantoonbaar van allemaal. Dc peesreflexen zijn z.g. spier-eigen re-flexen. Receptor en effector zijn dezelfde. Men voert het onderzoek van de peesreflexen verschillend uit. Onze collegaClaude Charbit doet het bij voorkeur bij het staande dier. Frank-h a\' u s e r legt de dieren op de zijde neer en grote honden laat hij wel zitten.Mij bevalt het onderzoek het beste bij het in zijligging neergelegde dier, te-mer daar

een aantal van onze pati??nten niet eens staan of zitten kan, maarook omdat men vaak een veel betere ontspanning krijgt, vooral bij enigszinsnerveuze dieren. Daarbij moeten we ons realiseren dat een pccsreflex beter wordt naarmatede aandacht wordt afgeleid, terwijl een huid-reflex beter wordt als de aan-dacht er op wordt gericht. Dat van die ontspanning vereist nog een nadere toelichting: Een lidmaatdat strak en stijf gespannen wordt gehouden, is niet geschikt voor een onder-zoek van de peesreflexen, evenmin als een pati??nt die zich niet passief aaneen reflex-onderzoek onderwerpt. Een peesreflex is een onmiddellijke contractie buiten dc wil om van eenspier als antwoord op een adequate prikkel door tussenkomst van het cen-trale zenuwstelsel. Dc adequate prikkel is voor een peesreflex een kort droge tik (met eenpeesreflex-hamer bijv.) op een pees of op een bot, waaraan die pees zichvasthecht. Door de tik van de hamer

wordt de pees gerekt, deze rekkingwordt overgebracht op de \\ ezelcn van dc spier waarvan de pees het ver-lengde is en zo ook op de z.g. spicrspoelcn. Warmeer de spierspoelen worden gerekt, worden ook de zenuwuiteindjesgerekt die er omheen gestrengeld liggen en zo ontstaat een adequate prik-kel, een stimulans die door de zenuwvezelen wordt doorgegeven naar het



??? centrale zenuwstelsel, via de dorsale hoorn in het ruggemerg komt en via?Š?Šn synaps doorgegeven wordt aan de motorische voorhoorncel.Deze cel geeft het sein via dc centrale wortel terug door dezelfde spinalezenuw naar dc spier en deze contraheert zich. fletzelfde kan gebeuren als we op een bot likken waaraan dc betreffendepees zich hecht. Doordat het bot in trilling komt en de pees meetrilt, ont-staat rekking in de spierspoclen en de rest \\ erloopt o]) dezelfde manier.Uit deze, uiteenzetting moge voor ons volgen dat het onmogelijk zal zijn eenspier of pees in trilling te brengen, die volkomen verslapt is.Er moet een zekere spanning zijn, maar die sjjanning moeten wij er zelfinbrengen. Passief moet de spier worden aangespannen, niet actief. Depatii^nt mag niets doen, de onderzoeker sjiant de spier iets aan. Om een spierof pees in trilling te brengen, moet er een zekere minimale spanning inkomen zonder de welke hel b.v. ook

niet mogelijk is een viool-snaar te be-sjieleii. D.w.z. de humane geneeskunde laat de neuroloog lot zijn pati??nt zeggen opeen stoel plaats te nemen en de benen los overelkaar heen te leggen. Hijkan dan de kniei)ees-reflex onderzoeken. Wij brengen de te onderzoeken hond in zijligging, leggen het hoofd van hetdier \\ lak o]) tafel en sjjieken hel kalmerend toe. We lillen nu, terwijl een heljjer het dier met zachte drang plal op tafelhoudt, hel ho\\enliggende achterbeen iels op bij hel dijbeen, waardoor heteigen gewicht van hel dislale deel van het lidniaal een zekere rekking geeftvan de kniejiees en \\ an de niiisc. (|uadriceps femoris. We geven nu met eenpe(>srcflex-hainerlje een korte droge tik op de kniepees.Hel antwoord is een slrekking van het kniegewricht door een contractie vangenoemde spier. Daarbij geeft het heen als hel ware een schop naar voren.



??? Voor het beoordelen is een zekere ervaring onmisbaar. Men moet met grotevoorzichtigheid te werk gaan. Vooral niet te snel zijn oordeel klaar hebben.Men mag gerust het onderzoek enige malen herhalen. De pati??nt moet zonodig worden afgeleid en zich rustig en gewillig of willoos aan het onder-zoek onderwerpen. Ons eigen optreden kan daar zeer veel toe bijdragen. Nog een enkel woord over de terminologie van de beoordeling. I.aten wede term positief of negatief niet gebruiken. Registreren we eenvoudig: kniepees-refle.x is aanwezig, afwezig, verlaagd ofverzwakt, verhoogd of versterkt. Dat is voor een ieder duidelijke taal. Men zij echter sober in zijn beoorde-ling en voorzichtig met de termen verlaagd of verhoogd.Vooral als men de pati??nt niet kent, het dier niet rustig is of de omgevingte veel stoort. Voor we afscheid nemen van deze pees-reflex nog een korte samenvatting. De adequate prikkel is een tik op de

kniepees. Receptor: de musc. quadric. femoris. Afferente baan: N. femoralis (N. Gruralis). Reflex centrum: de ruggemergssegmenten, L2-L6. Efferente baan: N. femoralis. Het effect: strekking van het kniegewricht. De andere pees-reflexen. Er zijn uiteraard meer mogelijkheden.We hebben een keuze gedaan. Ik wil U als 2e pees-reflex noemen, de Achillespees-reflex. Het aangrijpingspunt is de Achillespees vlak boven de calcaneus. Als de reflex aanwezig is, is het effect: strekking of gedeeltelijke strekking van het tarsaal gewricht.



??? Betrokken spieren: M. Gastrocnemius en M. flexor digitorium pedis su-Blimis. Afferente en efferente baan: N. tibialis (van de N. Ischiadicus).Reflex-centrum: ruggemergssegmenten 1.5117 en S,.Ken enkele opmeiking over deze reflex. 1 )e achilluspees-rcflcx is meestal niet aanwezig. Het standpunt van Frank-ili a u s e r F r a u c h i g c i- maar ook dat \\ an C li a r b i t is dat wanneerde/e reflex duidelijk aanwezig is, dit eigenlijk als pathologisch moet wor-den opgevat. Tot zover hen ik het wel met deze onderzoekers eens. Waarechter zover gaan ook de anconaeuspees-reflcx hierin te betrekken, neem??k een afwijkende houding aan. De anconaeus-reflex is \\aak, zij het niet â€žhoog" bij normale dieren waarte nemen. Dit is zeker niet pathologisch. Ik geloof echter dat de technieken waarmede deze reflexen onderzochtworden, vaak niet de juiste zijn. Uit de uiteenzetting die ik U gaf bij de patella-reflex volgt dat een

zekerespanning in de spier, die we onderzoeken, moet worden aangebracht. Bij deachilhispees-reflex kan dit het beste door bij het liggende dier de onder-voet in de hand te nemen, het tarsaal gewricht in een rechte hoek te bren-gen en de ondervoet daarbij gestrekt honden. Bij de anconaeus reflex geschiedt het door de onderarm in de hand te ne-men en bij gestrekte voet het ellehoogsgewricht in een hoek van Â?: 90Â° tebrengen. De voornaamste pimten van de anconaeuspees-rcflex zijn: Plaats van aangrijping: De gemeenschappelijke pees van de M.m. anco- naei vlak boven het olecranon.



??? Betrokken spieren: M. Triceps brachi??, Caput longum, Caput mediale.Caput laterale. Betrokken zenuw: N. Radialis.Reflex centrum: Cg of Cg Th^ Het effect: Een strekking of gedeeltelijke strekking van het ellehoogs-gewricht. De excursie die de onderarm maakt in de richting van een strekking van de elleboog is normaal, indien aanwezig slechts gering. Er is enige oefening nodig om deze reflex goed af te nemen. Een zeer aantrekkelijke reflex is de reflex aangegeven door C h a r b i t n.1. de Reflex Medio-pubien. De hond wordt daarbij in rugligging gebracht. De plaats van aangrijping isde buitenzijde van de bekkenbodem die nu naar ons is toegekeerd. In demediaanlijn leggen we de wijsvinger van de linker hand en geven dan metde reflex-hamer daar een korte tik op. \\Ve zien dan beide achterbenen te-gelijk een korte beweging in voorwaartse richting maken. De betrokken spieren zijn: de adductoren van de dij: M.

Gracilis, M. adductor magnus, M. adductorlongus; en de buikspieren: M. rectus abdominis, M. obliq. abdominis internus, M.obliq. abdominis externus. De betrokken zenuwen zijn; N. Obturatorius - reflex centr. L4 5 en N. Ilio hypogastricus, N. Ilio in-quinalis - reflex centr. L^ 2- Nog 2 peesreflexen, waarbij kopzanxiwen betrokken zijn:



??? Als eerste noem ik U de Fronto-palpebrale reflex. Plaats van aangrijpen isde huid, die de arcuszygomaticus bedekt. Het effect is: sluiten van de oog-leden. Betrokken spieren: M. orbicularis oculi, M. scutularis intermedins.Betrokken eenuwen: takken van de N. Facialis.Reflex centrum: Medulla oblongata. Masseler reflex. Plaats van aangrijpen: het rostrale eind van de onderkaak in de symphysis. Effect: korte contractie van de niasseteren. Betrokken spier: M. Masseter. Zenuw: N. Mandibularis (N. Trigeminus III). Reflex centr.: Med. obl. \\Ve moeten de peesreflexen nog eenmaal als groep bezien. De voornaamsteer van is wel de jjatella reflex. Een aantrekkelijk peesreflex is ook de R.medio-]nibien temeer daar deze zo goed is op te nemen. De achillus-peesreflex neemt een aparte plaats in, ten eerste omdat dezebij het gezonde dier slechts zelden aantonbaar is, dus wanneer aanwezigwijst op\' pathologie, maar ook omdat het

reflex centrum meer caudaal ligt.De anconaeus-reflex kan verhoogd zijn bij een laesie craniaal van Cg.De 2 laatst besinokeii peesreflexen hebben hun centrum in de medulla enzijn daarom \\an belang. De masseter reflex is bij lastige dieren vaak niette beoordelen. Nog ?Š?Šn begrijj moge ik hier even met U aanstippen n.1. de clonus.Bij de mens kent men het verschijnsel van de clonus heel goed. Men spreekt\\an een jjatellair-clonus, van een voct-clonus. en van een pols-clonus. Menbedoelt daarmee hel optreden van een aantal contracties van de betrokkenspieren als antwoord o]5 een enkele i)rikkel. Die ])rikkel is bij de mens niet dezelfde als waarmede men de peesreflex op-wekt. De \\oet-clonus wekt men oj) door bij de jjati??nt met gebogen knie de voetstootsgewijze in dorsaal flexie te brengen. Dc dij-cloniis wekt men op door de jjees van de miisc. quadriceps femorisstootsgewijze tegen de patella aan te drukken, terwijl de

andere hand onderde knie wordt gc]jlaatsl. De pols-clonus door de hand stootsgewijze in dorsaal flexie te brengen.Ook spontaan kan een clonus optreden. Ofschoon in de \\eterinaire literatuur wel over het verschijn.sel van de clonusgeschreven wordt, kwam ik geen beschrijving tegen \\ an de manier waaropmen de clonus dan wel o])wekt bij de hond. Ook ontmoette ik nergens be-schrijvingen van pati??nten die het verschijnsel clonus vertoonden.Zelf heb ik bij toeval een hond onderzocht die het verschijnsel clonus ver-toonde. Het was een reeds oudere herder die aan beide zijden een voet-clonus manifesteerde. De clonus was heel eenvoudig op te wekken o]5 demanier zoals men de acliilluspees-reflex (die meestal afwezig is) opwekt.De hond had een hoge achilliispecs-reflex, maar bovendien ontwikkelde zicheen duidelijke voet-clonus. Op een tik van de pcesreflex-hamer ontstondenclonische contracties, die vele seconden

lang aanhielden. T3eze hond, dieoverigens\' niet met zenuwklachten kwam, had verhoogde peesreflexen.Door een gelukkig toeval kwani mij juist heden een hond in handen meteen beiderzijdse patellair-clonus. Het dier heeft hoge peesreflexen van de



??? achterhand en vertoont ook de gekruiste strekreflex. Het dier heeft een heelloude dwarslaesie.De patellaire clonus is hij dit dier op te wekken door knij-pen in de hetero-laterale voet, maar treedt ook vaak spontaan op zoals ik unu kan laten zien. Tot heden zag ik 3 maal een patellair-clonus cn 1 maalieen voet-cloiuis hij de hond..Dr groep van de buig- cn strekreflexen.De, huig-reflex. Zowel bij de liggende als bij de staande hond \\eroorzaakt een knijpen irude voet van het dier het optrekken van het betreffende lidmaat.Betrokken schakelcentra zijn voor de voorpoot: Cg 7 Â? en Thj en o-Voor de achterpoot: L4 7 en Sj 3.De gekruiste sirek-rrflex. Dit is het strekken van het hetero laterale been bij het opwekken van debuig-reflex in het andere been, meestal pathologisch.De gewone strek-reflex of spreirJ-reflex. Vlug uiteen s])reiden van dc tenen \\an een achterpoot geeft een plotselingstrekken \\an deze achteriwot. Bij het liggende

dier is deze reflex normaal meestal niet aanwezig. Bij dwarslaesies, craniaal van L_i, na het stadium van de â€žs/>inal shock", ziet men dezereflex optreden. Betrokken segmenten zijn L4-L7 en S^.De steunende strek-reflex hij hel hangende dier. De z.g. extensor jjostural thrust. Het is eigenlijk een ondcrsteunings-reactie.De hond wordt onder de oksels opgetild door een helper.De onderzoeker hurkt nu voor het dier en steunt het dier onder dc afhan-gende voetzolen, waarbij hij tegelijkertijd de tenen \\an het dier uiteen-spreidt. Indien de reflex functioneert dan veranderen de slap afhangende achter-benen nu in stramme kolonunen die tot ondersteunen van dc lichaamslastin staat zijn. Er zijn exteroceptieve prikkels van last en druk bij werkzaam cn proprio- ceptievc jirikkels tegelijkertijd. Afferente banen: proprioceptieve baan systemen. (\'entruin: Medulla obl. vestibulaire kernen eii cortex cerebri. Efferente banen: Extia pyramidale

baan systemen. Wc moiHen dus onderscheid maken tussen de extensor thrust, de gewonestrek-reflex en de extensor postural thrust, bij deze laatste hebben we tedoen met een ondersteuningsreactie. Dc extensor postural thrust vereist eenintact dier. Bij normale dieren is hij altijd aanwezig. Bij een dier met dwaislaesie craniaal van L,-, is deze reflex afwezig, terwijldan de segmentale reflexen van liet aciiterbeen aanwezig kunnen zijn.De gewone strekreflex opgewekt door snelle spreiding van de lenen is bij denormale liggende hond meestal niet aanwezig, naar mijn en\'aring; bijdieren met een cranio-lunibale dwarslaesie kan hij zeer levendig zijn.De huid-reflexen.De huidrimpel-reflex. Kraseii of kriebelen op de huid in ?Š?Šn of meer dermatomen ter hoogte vande thoracale wervels wekt een contractie op van de huidmusculatuur, dievan een tonisch karakter is in hetzelfde of in een naburig huidgebied.De krab-reflex. Het is ook een

spinale reflex. Er is een groot receptorisch veld. Deze reflex466



??? Staat onder psychische controle en" kan aan een sterke psychische remmingonderhevig zijn. De gebieden waar deze reflex wordt opgewekt, worden vaak beschreven alseen zadel-vormige strook tussen hals en lendenen. Jakob geeft ook wel eengebied om de navel heen. Het is een typi.sche reflex die homolateraal is.Bij dieren met cerebrale stoornissen of hoge dwarslaesies kan deze reflexzerr versterkt zijn. Het ritme van de reflex is vaak in ovcreenstenmiingmet het ritme van de prikkel. De reflex is lang niet altijd aanwezig.Periiieaal reflex. Krassen of kriebelen op de luiid \\ an het perineum geeft aantrekken van deistaart. Deze reflex is lastig te beoordelen bij erg kort gecoupeerde honden.Slaarl-worlel reflex. Krassen of aanraken van de huid aan de onderzijde van de staart geeftâ€?aantrekken van de staart.Anus reflexen. Er is een uitwendige en een inwendige anusreflex. a. de uitwendige anus-reflex: Aanraken van de anus geeft een

contractie van de sphincter ani externus.h. de inwendige anus-reflex: Door binnendringen met de vinger of eenthermometer krijgt men contractie van dc sphincter ani. fiij cauda- of conus stoornis ontbreken deze reflexen.Chemaster reflex. Bekrassen van de huid aan de binnenzijde van de dij, bij voorkeur vandistaal naar proximaal geeft een optrekken van de testikel homolateraal.iJeze reflex is vaak niet aanwezig.Scrolaal reflex en Vulva reflex. Licht aanraken van scrotum of vulva geeft een contractie van die delente zien. Tu.ssenlecn reflex. Kriebelen van de tusentcen-huid door de huidjjlooi tussen vinger en duimte nemen en wat te wrijven geeft een optrekken van het betreffende lid-maat. De reflex is vrijwel steeds op te wekken.Lik reflex. Kriebelen boven de staartwortel geeft een uitsteken van de tong met lik-bewegingen, die soms ritmisch zijn. De reflex is inconstant en komt bijkatten ook voor.Groep van slijmvlies reflexen. C\'.oinea reflex:

Aanraken met een haar of een wattepluis geeft sluiten vanhel oog. Afferente baan: N. trigeminus.Reflex centrum: Medulla obl.Kfferentc baan : N. facialis. Palatum durum reflex of Palato maxillaire reflex. Druk Ol) het harde gehemelte met de duim of knijpen in de tong-punt geeftopenen van cle bek. Afferente baan: Trigeminus takken, N. trigeminus. Een verklaring van het mechanisme ben ik nergens tegengekomen. Deze reflex is bij normale rustige en passieve dieren steeds op te wekken.



??? Slik reflex. Water in de mond geeft reeds de slik-rrflex, speeksel ook. Droog slikken kanniet. Als we al het speeksel hebben weggeslikt, gaal hel slikken niet meer.Afferente baan: N. glossopharyngcus (sensibele deel).Centrum: Verlengde merg. Efferente baan: De motorisclie zenuwen \\an de diverse spieren die bij helslikken werkzaam zijn: N. vagus en de N. glossopharyngcus.Braak reflex. .\'\\anraken van de achterwand \\an dc jjhaiynx met ]Denscel of vinger, wektde braak-reflex op. Het braak-ccntnnn ligt in dc medulla. Dit kan trouwensook geprikkeld worden door iin])ulsen \\ an uit dc maag of dc darm en bij dcmens door psychische prikkels. Het mechanisme \\an dc braak-reflex isuitermate gecomplicccrd en kan liier gevoeglijk builen bespreking blijven.Enkele ondersteuning.i-reacties. Men spreekt van reacties inplaats \\an reflexen, omdat deze mechanismenover de Cortex lopen. Het zijn corticale reacties, althans de

meeste.Placing reactions.Optische placing. Men till hel dier op en nadert er mee een tafel. Het dier kan de tafel zien.Bij nadering \\ an de tafel plaatst het dier de pootjes op de tafel. Men spreektvan: â€žo])zclrcaclics" of van â€žSlchbcrcilschaft". Het dier doet het optisch.



??? Tactiele Placing. Men neemt het dier weer op nadat men het geblinddoekt heeft. Men nadertde tafel en laat dc vooikant van de voorjjootjcs tegen dc tafelrand aan-komen. Het normale dier zal direct de beide pootjes op dc tafel plaatsen. Zo is er ook de CJiin-placing. Een geblinddoekte kat of hond wordt met de onderkaak o]3 de rand vaneen tafel geplaatst. liet normale dier zal onmiddellijk dc beide voorpootjesnaast de kop op het tafelblad plaatsen. M o r i n beschrijft een proef ilie ik de Tajclrand-prucf wil noemen.Hij legt een hond in borsl-buik ligging op de rand van een tafel zodat \\oor-en achterpoot van ?Š?Šn lichaamshelfl afhangen. Het normale dier tracht on-middellijk de b(;treffendr voor- en achter])ool oji het tafelblad te brengen.Een dier met centrah; of perifere verlammingen en een dier met stoor-nissen in de tactiele of ])roprioceptieve baan systemen zal het niet doenmaar ook een dier met uitval van de hetero-laterale sensorische

schors-\\\'elden zal dit niet corrigeren. Ilopjnng-reaclions. Huppel-reacties. Deze zijn ook corticaal. Men plaatst het tc onderzoeken hondje o]j een tafel cn neemt drie benen opwaardoor het dier nog oj) ?Š?Šn been steunt. Nu beweegt men het dier iiihorizontaal vlak dc ene of de andere richting idt. Het dier zal het uit-wijkende been spoedig zodanig verplaatsen dat het weer loodrecht onder



??? Afb. no. 10. De z.g. tafelrand-proef in navolging van Morin.Het afhangende been wordt niet gecorrigeerd.



??? het lichaam staat en steun verleent. Zo maakt het dier dus een sprongetje,een soort huppcl-bcwcging, \\andaar dc naam. Een dier met stoornissen in de heide propioccptieve baan systemen of metuitval van dc hetero iatcialc cortex zal deze bewegingen niet maken.Een dier met uitval van de dorsale strengen alleen zal de correcties te laatlen onnauwkcinig uitvoeren. â€?Ook bij stoornissen van dc vestibulaire kernen en van het ccrcbcllum wor-den deze correcties niet juist uitgevoerd. Righting reactions. Opricht reflexen. Wc doen slechts een keuze.Men heeft de opti.schc opricht reflex.Daarbij is een intact cerebrum nodig. Voor cic overige opricht reflexen is een intacte hersenstam noodzakelijk.De nuclcus ruber zou voor dc meeste opricht reflexen verantwoordelijk zijn.!â€?< a n s o n c.a. menen dat dc centra wel op dat niveau liggen, maar dathet niet dc N.R. zelf is. GANG VAN MET ONDERZOEK. Optische oprichtrcactics: Men

houdt een dier op zijn zij in de lucht. Hetdier richt zijn hoofd op. Labyrintaire opricht reflex: Men doet hetzelfde maar nu is het dier ge-blinddoekt. Exleroccptievc ojiricht reflexen: Deze reflc.xen werken op het hoofd cn ophet lichaam. Een dier, op zijn zij gehouden op een tafel richt zich op.Profnocrpticvc opricht reflexen: Men houdt het dier in zij-ligging op tafel,maar draait dc kop in dc goede stand. Het lichaam richt zich nu ook op.De proprioccptoren liggen in de halsspieren. Enkele zintuig reflexen. De pupilvcrnaim\'ingsrcflex. De ]jrikkel is licht. Receptor is de retina. .\\ffcrcnlc baan: N. opticus, die via het chia.sma opticum de impuls geleidtnaar het ganglion geniculatLun laterale cn naar het tcctuni opticum, de colli-culi-anterior. Tegelijkertijd gaat dc lichtprikkcl ook vanuit het ganglion genie. lat. via deGratiolctsc sraling naar dc primaire cn secundaire optische schors in dclobus [)ostcrior, dc occipitaal kwab. Van dc colliculi anterior wordt

deprikkel, geleid naar de klcin-celligc oculo-niotorius kern (dc kern van Edin-gcr-Wcstphal ) cn vandaar naar dc oogs])icrcn cn via het ganglion ciliairenaar dcsphinctcr pu])illac.Er is ook nog: De puInlvrrivijdingsrcflrx. Het incchani.smc is vrij ingewikkeld cn zou ons in het kader van deze be-spreking te vrr voeren. Dc afferente baan gaat via ile sensibele ruggcmcrgs-wortels naar het centrum cilios])inalc, in het halsmcrg. De efferente haan is via dc rami communicantes van dc thoracalc /ciuiwcn,dc lials-sympathicus, het bovenste hals-ganglion cn via het gangl. Cia.sscrinaar dc ranuis ophthalmicus van dc N. trigeminus en de N.n. ciliarcs.Adacquate prikkels zijn: sensibele prikkels tegelijk met psychi.sche prikkels.Men kan de reflex opwekken door een dier in de hals te knij])cn aan eenzijkant. Dilatatie van de pupil aan de homolaterale kant kan dan de reactiezijn.



??? Rij normale dieren is deze reactie slecht op te wekken.Bij sommige ncurologi.schc pati??nten heb ik de reflex zien optreden.Andere zintuigreflexen zijn:De drcigreflex of lidslagreflcx. Prikkel is: Snel naderen met een voorwerp of dc hand in de richting vanhet oog. Effect: Shiitcn van het oog, .soms ook met een afweerbeweging van de kop.Het is een z.g. Conditioned reflex volgens P a v 1 o Bij een teckel die neurologische afwijkingen had, zag ik deze dreigreflex\\ersterkt optreden. Bij de minste, niet eens als zodanig bedoelde hand-beweging, schrok het dier met sluiten van de oogleden en achteruitdeinzen\\an de kop. De reflex was zodanig ontwikkeld dat het verschijnsel \\anafter-discharge aanwezig was. D.w.z. als de prikkel reeds is opgehoudengaat de ontlading nog enige tijd door. Bij het ]5athologisch-anatomisch onderzoek \\an de hersenen van dat dier,dat ook atrofie van de ka??iwspiergroep en een afhangende onderkaak

had,werd \\oor deze dreigreflex nog geen verklaring gevonden. De o]3tischeschors wordt nog verder bestudeerd. Daarbij zullen zowel de jjrimaire als de secundaire ojjt. schors wordenonderzocht. Een optische reflex is ook: Het wenden van de ogen en de kop in de richtingvan het licht. Een auditieve reflex: Het wenden van de ko|i en liet draaien van de orenin de richting van het geluid. Bij sommige honden (Boxers) met fraai voor-hoofd rimpelen en oren spitsen. Een olfactorische reflex: Snuffelbevvegingen op reuk indrukken, waarbij het organo \\omero-nasale bij onze huisdieren zeker een grote rol speelt. Een gustatorische reflex: Lijvbewegingen bij inwerking van sniaakprikkels. Zintuig functies. Nadat de verschillende reflexen groepsgewijze zijn onderzocht, staan wenog even stil bij de functies van de hogere zintuigen.-Mlereerst worden de ogen aan een nader onderzoek onderworpen. Wekunnen dat het bc \'ste doen in de donkere

kamer. De ogen worden ver-volgens gespiegeld. Het fundus onderzoek is belangrijk.Een stuwings])a]3il wordt zelden bij de hond waargenomen. Ook niet indie gevallen waarbij men dit zou verwachten in analogie bij de mens.In vele gevallen \\an tumor cerebri, hydrocephalus of in het algemeenruimte vorderende processen in de schedel, vindt men toch geen stuwingspapil. In de afgelopen twee jaar werden alle neurologische [latientenaan een fundus onderzoek onderworpen. Er waren verschillende hondenmet turnores cerebri bij zoals door het pathologisch anatomisch onderzoekkon worden geverifieerd en verschillende gevallen van eenzijdige of beider-zijd.sc hydrops van de ventrikels. Er waren in totaal 2 honden waarbijstuwings])apillen konden worden vastgesteld. Retinitis en retinitis pigmentosa werd enige malen vastgesteld maar ookdat aantal was gering. Er was 1 geval van beiderzijdse ablatio retinae..\\trofie van de papillae

neni-optici werd 1 maal congenitaal en enigemalen als een verworven aandoening geconstateerd. In aansluiting aan dit oogonderzoek is het nuttig de andere zintuigfunctics472



??? nog kort samen te vatten. Voor de functie van het gevoel verwijzen wenaar het onderzoek onder sensibiliteit. Wat het gehoor betreft dit kan vrij eenvoudig onderzocht worden in kwali-tatief opzicht. Kwantitatief onderzoek is hij dieren veel moeilijker en ookniet van veel belang. Voor het nagaan of bij een niet al te .soporeus diergehoor aanwezig is gebruike men een of ander instrument waarmedeeen kort en krachtig geluid wordt voortgebacht. Daarbij moet wordenopgelet dat geen windstroom wordt veroorzaakt in de richting van deoren. Een pqlitiefluitje of een bromfietstoeter is te gebruiken. Het slaaninet 2 potdeksels op elkaar is af te raden. Een eenzijdige surditas is bij de hond uiteraard moeilijk op te sporen.Bij spaniels komt nog al eens aangeboren doofheid voor. In de gevallendie wij er van zagen was het beiderzijds. Voor het onderzoek van de smaak en de reuk kunnen we in sommigegevallen wel afgaan op de anamnese, in

andere gevallen op de manierwaaro]) de hond zijn voedsel tot zich neemt. Dat is echter een gebrekkigemethode. Bij onze niet sprekende patienten zal dit altijd moeilijk blijven.De functie van de hersenzenuwen. Nadat we de hogere zintuigen hebben onderzocht, gaan we voor onszelf nade functie van de 12 paar kop-zetmwen. Samenvattende noteren we welke\\ an de kopzenuwen wij verdenken van gestoorde functies.Overigens verdietit de klinische toepassing van het functioneel hersen-onderzoek nog wel enige uitbieiding. Hieraan wordt ook door ons gaarnemedegewerkt. Wc zijn nu gekomen aan hetR??ntgenologisch Onderzoek. Nadat uit ons systematisch functioneel neurologisch onderzoek is geblekenvan welk deel van de theca een R.-foto gewenst is, worden de nodigeopnamen gemaakt. De schedel wordt in 2 richtingen gefotografeerd.De wervel-kolom meestal in zijligging maar soms ook dorsoventraal.De beoordeling van

schedell\'oto\'s bij de hond is moeilijk en levert dikwijlsweinig o]). Dit vindt zijn verklaring iti de zware sclicdelbeenderen, debrede arcus zygomaticus, het vrij hoog oplopen van de onderkaak in hetprocessus corono??deus en de naar \\\'erhouding \\an de mens veel kleinerehersen-massa. Een intracrani??le tumor spoort men r??ntgenologisch niet gemakkelijk o]).Het beoordelen van de wer\\clkoloni geeft wat meer kansen. S])ond\\litisof spondylosis komt vrij veel vtwr. Versterkte schaduwen \\an de tussen-wervelschijven die vroeger aanleiding gaven tot de diagnose enchondiosisintervertebralis maar ons ini meer doen denken aan een degeneratie vande tussenweivelschijven met onregelmatige kaikafzettingen komen veel-vuldig onder onze ogen. Indien de tussenwcrvelruimten duidelijk ver-nauwd zijn en als daarbij dan nog min of meer duidelijke kylose vandc kolom is tc zien, dan denken we in de richting van een hernia nucleipulposi

op een of meer plaatsen. Door een extra versterking van de bodemvan het vvervelkanaal ter hoogte van Thj tot/m i"h,â€ž door middel van hetligarnenturn conjugale, treden daar geen herniae op, wel degeneratiesnatuurlijk. Fracturen, luxaties en andere dislokaties van wervels of delen er van zijnmeestal goed waar te nemen.



??? Het onderzoek van de theca met contrast stoffen wordt veterinair nognauwelijks toegepast. Uit de humane neurologie is wel gebleken dat mendaarbij voor de patient bepaalde risico\'s op zich neemt.Het Liquor onderzoek. In een aantal gevallen kan het liquor onderzoek een steun zijn. In som-mige gevallen is het liquor onderzoek doorslaggevend. De risico\'s diemen neemt zijn practisch terug te brengen tot die van de narcose, mitsmen de nodige routine heeft verkregen. De resultaten van het physisch-klinisch en van het neurologische onder-zoek hebben ons voldoende inlichtingen verschaft, of we de risico vaneen kortdurende narcose kunnen nemen.De liquor wordt suboccipitaal afgenomen. De gemiddelde hoeveelheid die men bij honden van alle rassen kan ver-krijgen is Â? 7 c.c. De hoeveelheid liquor die men nodig heeft om een vrij volledig onderzoekte doen is eveneens Â? 7 c.c. Het laten aflopen van alle liquor die

verkrijg-baar is, vergroot het risico voor de patient. Men kan ook de meest nood-zakelijke bepalingen doen met 5 c.c. liquor. De bepalingen die in deUtrechtse kliniek voor kleine huisdieren als routine bepalingen wordengedaan zijn de volgende:Hoeveelheid liquor.Liquordruk. Het a.spect van de liquor, waaronder te verstaan de helderheid en de kleur.De qualitatieve globuline en globuline-grens-reacties, te weten de reacdesvan Nonne Apelt Schumm en Pandy.Met totaal eiwitgehalte. Kwatititatieve bepalingen van albumine en globuline afzonderlijk.Het Eiwit Quotient.Liquor suikerbepaling. De li(|uor suikerquotient; dat is de verhouding liquorsiiiker/bloedsuiker.Het chloridegehalte, (-f- bloed-chioridegehalte). Het celgehalte en een kwalitatief celomh-rzoek indien het celgehalte ver-hoogd is. Bij de li(|uordruk bepaling wordt tevens de proef van Queckenstedt ge-daan. Wat kan ons het li(|uoronderzoek leren? Afwijkende liquor wijst zeker

op een organisch ziek zijn van het centralezenuwstelsel. Zo goed als afwijkende kateter urine wijst op ziek zijn v.inde ur0j)0(Hische organen of van de urinewegen. Normale lieiuor houdt niet in dat het centrale zenuwstesel gezond is.Het zou ons te ver voeren in dit bestek hier die]j op in te gaan.Het aantal liquores dat in dit instituut werd onderzocht, nadert de 500.Aan rubricering van de gegevens om te komen tot le opbouw \\ an bepaal-de li(|uorsyndromen wordt gewerkt.De Recapitulatie. We hebben nu het zenuwstelsel van verschillende zijden trachten tebenaderen. Van onze bevindingen hebben we aantekening gehouden enwe hebben gezien, wat als normaal en wat als afwijkend kon wordenaangemerkt. De tijd is nu gekomen om een ogenbhk aandacht te wijdenaan de Recapitulatie.



??? Alles wat afwijkend was, wordt nu in het licht van het geheel naast elkaargerangschikt en op zijn waarde geschat. We zien daarbij niet over hethoofd, de gegevens van het algemeen klinisch onderzoek noch die vanhet laboratorium. Uit de rccapituatie trachten wc de diagnose op te bouwen. Dikwijls moeten we ons tevreden stellen met een differentiaal diagnose. M c. O r a t h tracht antw(M>rd tc geven o]3 dc \'i vragen: Wherc is the Icsion? What is the lesion\' en What causes the Icsion? F^en bevredigend antwooi\'d oj) alle drie de vragen is helaas niet altijd mogelijk. Moge het hier besprokene cr toe bijdragen om in een toenemend aantalgevallen een beter inzicht tc verkrijgen. Moge een betere diagnostiek onsdichter brengen bij therapeutische verbeteringen zij het dat deze opchirurgisch of op medicamenteus terrein liggen. Moge in ieder geval eengoede diagnostiek ons d(; middelen verschaffen voor de voor de eigenaaren

voor het dier zo belangrijke prognose.Snmenvatling: Schrijver zet uiteen hoe, eensdeels met gebruikmaking van betrekkelijk eenvoudigehulpmiddflen, anderdeels met steun van r??ntgen- en liquor-onderzoek een specia-listisch neurologisch onderzoek van de hond behoort te geschieden,trapsgewijze leidt hij de toehoorder (lezer) door de verschillende stadia van hetonderzoek en gaat daarbij telkens op de verschillende mogelijkheden in. Hij benadruktdat er bij de hond veel aandoeningen van het centrale zenuwstelsel voorkomen, datde jnugnosc daarbij van groot belang is, maar dat deze zonder een uitvoerig ennauwkeurig imderzock niet voldoende door een juiste diagnose kan worden gerugge-steund. De anamnese wordt bij dc neurologische pati??nt zeer belangrijk geacht en gaat daarbij dikwijls terug tot de geboorte of nog daarvoor. liij het lichamelijk klinisch onderzoek komen eerst ter sprake: a. signalement (ras, scxc, leeftijd

en gebruik). b. algemene indruk (gedrag, gang en stand, vocdingstoestand, staat van verzorgingen eventuele invaliditeit). c. status i)rafsens: ademhaling, pols, temperatuur en lichaamsgewicht. d. volledig klinisch onderzoek, omvattende alle orgaan-systemen,f. laboratorium-onderzoek van bloed, facces en urine. Hierna volgt het eigenlijke ni-urologisclu- onderzoek. Het valt uitren in dr volgendehuofdstukken: l\'syche brpaling. Dr verschillende toestanden van verminderd, normaal of ge-])rikkrld sensoriuni worcten gcnoenul, alsiurde factoren die daarop in- of uitwen-dig van invloed kunnen zijn.B Ins|)rctie, palpatir en prrcu.ssir van schedel en wrrvrlkolom. Voor de percussiewordt ren speciale prrcussirhanirr gebruikt.Dc palpatir wordt in 2 etappen uitgrvoercl.C Inspectie en jjalpatir van dr totair musculatuur van hoofd, romp en Irdrmaten.Inspectie van dr grwrii htrn drr Irdrmaten. Bij de muscul.\'ituur worden trophus en tonus nagegaan. Dr

tonus wordt geron-trolrerd bij hrt brlastr en hrt onbrlast<\' lidmaat, bij hrt normaal staande dier enbij hrt dirr in zijligging (R. en I,. zijligging).D Het onderzoek van dr passieve bewrgriijkhrid. De passieve brwrgingsniogrlijkhrid van hoofd, hals, romp, staart en Irdrmatenwordt in zoveel mogelijk brwrgingsrirlitingen nagrgaan. Daarbij wordt gelet opeventuele mechanische belrinnieringen, pijnlijkheid, verzrt en crepitatie.Apart wordt stil gestaan bij de z.g. wipplank-proef en de betekenis daarvan wordtbesproken.



??? E Hierna wordt de actieve bewegelijkheid onderzocht. Afzonderlijk worden bestu-deerd het staan, zitten, liggen, lopen, lopen onder bemoeilijkte omstandighedenals het traplopen (op- en afwaarts) het lopen op een gladde of oneffen vloer.Verschillende vormen van akinesi??n, hypokinesi??n, dyskinesi??n en hyperkinesi??nworden aan een beschouwing onderworpen. Dwangbewegingen, richtingsvcrlics en loopdrang worden in de beschouwing be-trokken. Het verschil tussen ataxie en verlamming wordt aangegeven en dc verschillendevormen van ataxie worden overwogen. Het principi??le verschil tussen een centraleen een perifere verlamming wordt aangegeven. Steeds wordt bij het onderzoekvan het lopen en staan de blinddoekproef ingelast. F Het onderzoek van de sensibiliteit. Bij dieren wordt in hoofdzaak dc pijnzin onder-zocht. Anaesthcsie, hypaesthesie, hyperaesthesie en paraesthesie worden be.sproken. G Schrijver

wil, dc inspectie van blaas, rectum en genitali??n steeds als een apartonderdeel van het onderzoek zien. Hij acht dit van belang zowel voor de lokali-satie van aandoeningen als voor de prognose. H Het reflex-onderzoek neemt een afzonderlijke plaats in. Groepsgewijze wordende verschillende reflexen behandeld. Achtereenvolgens komen aan de orde: Dehoudings- of positiercflexen, de tonische oogreflexen, de correctiereflexen, hethoogtegevocl, de pees-reflexen (zes verschillende) waarbij bijzondere aandachtwordt gewijd aan het mechanisme van de peesreflex, dc techniek van het onder-zoek cn het verschijnsel van de clonus, de buig- en strekreflexen, de huidreflexen,de slijmvliesreflexen, de z.g. Hopping-, righting- cn placingreactions (waarbij (iez.g. tafelrnndproef volgens Morin) en een aantal zintuigreflexen. I De functies van dc hogere zintuigen worden zo goed mogelijk nagegaan, waarbij- wat dc Visus betreft â€” het

onderzoek gebeurt in de donkere kamer, waarbijook het fundus-onderzoek betrokken wordt. J Hierna volgt een samenvatting van de functie der herscnzenuwcn. K Het r??ntgen-onderzoek wordt verricht op grond van wat uit het voorafgaandklinisch en neurologisch onderzoek is gebleken. Indien schedelfoto\'s nodig zijn,worden deze in 2 richtingen genomen. De wervelkolom wordt meestal slechts inzijligging gefotografeerd. L Hierna volgt het li(|uor-onderzoek. Vanaf 1917 onderzocht schrijver bijna 500hondcn-liquores. De liquor wordt suboccipitaal onder algehele anaesthesie afge-nomen. Bepaald worden: Hoeveelheid, druk, .nspeet (helderheid en kleur) qualita-tievc globuline en globuline-giensreaeties, totaal eiwitgehalte, kwantitatieve glo-buline- cn albuminereacties, het eiwit(|uotient, liciuor-suikergehalte, liquor-bloedsuikerquotient, chloridegehnlte (van liquor cn bloed) liquor celgehalte enin geval van pleyoeytose kwalitatief

celonderzoek. Bij de liqiior-be])alin.i; wordt del)roef van Queckenstedt ingelast, ??e betekenis van het li(|Uor-onderzoek wordt inhet kort besproken. M Hierna volgt de recapitulatie. .Alle afwijkingen die uit het tot.ile voorafgaandeklinisch en neurologisch onderzoek zijn gebleken, worden in onderling verbandop hun waarde getoetst en naast elkaar geplaatst zo mogelijk tot syndromenverenigd. Getracht wordt de lokalisatie, de aard en de betekenis van de aandoening \\astte stellen. N Uit de recapitulatie wordt getracht tot de diagnose te komen, of althans tot eendifferentiaal diagno.se. De prognose en de therapie (indien deze mogelijk is) zijndan te beschouwen als sluitstuk van het geheel. Summary: The author describes the way in which a detailed neurological examination of a dog should be made, employing comparatively simple aids on one hand, and X-ray and cerebrospinal fluid examinations on the other. He takes the reader

step by step through the various phases of the examination,



??? drawing attention each time to the various possibilities. He stresses the fact thatnumerous disorders of the central nervous system are met with in the dog and that,although a prognosis is extremely important in this respect, it does not provide ade-(juate indications for a correct diagnosis unless based on a comprehensive and accu-rate examination. The anamnesis is particularly important in the case of neurological parents andmay frequently covcr the whole period since the time of birth or even earlier.The following points should be borne in mind during the preliminary clinical (phy-sical) examination: a. Description (breed, sex, age and use). b. General impression (behaviour, gait and bearing, nutritional condition, degree ofcare given to the animal, as well as any eventual disabilities). c. Status praesens: respiration, pulse, temperature and body weight. d. Complete clinical examination embracing all organ systems,c. Laboratory

examination of blood, faeces and urine. It is only then that the actual neurological examination begins. This may conve-niently be divided into the following phases: A P.sychic evaluation. The various states of reduced, normal and excited sensoriumare mentioned, together with the internal and external factors influencing thesestates. B Inspection, palpation and percussion of the skull and spinal colunm. A specialpercussion hammer is used in the percussion examination.Palpation is carried out in two stages.C Inspection and palpation of the entire muscular systems of the head, body andlimbs. Inspection of the limb joints. The trophus and tonus of the musculature are checked. The tonus of both thecharged and uncharged limb is examined with the animal both in its normal,erect posture as well as lying on its side (both right and left sides).D The passive motility examination. The passive motolity and the extent thereof of the head, neck,

body and tail,and limbs are checked in as many directions as movement is possible. Duringthis examination special attention should be paid to any mechanical impedimentswhich may be found, tenderness, resistance and crepitation. A special feature in this connection, the â€žsee saw test", and its implications arcdiiicussed. E This is complemented with an examination of the active motility, special attentionbring paid srparatrly to the posture while standing, sitting, lying, walking, andwalking under difficult conditions, e.g. climbing and descending stairs, walkingacross a very slippery or uneven floor, etc. Various forms of akinesias, hypokinesias, dyskinesias and hyperkinesias are con-sidered in turn. The difference between ataxia and paralysis is outlined, the various forms ofataxia also being taken into consideration. The fundamental difference betweena central and a peripheral paralysis is emphasized. The ability to stand and

walkblindfold is invariably checked during this phase of the examination.F Sensitivity examination. In the case of animals, atttention is mainly concentratedon the pain sense. Anaesthesia, hypaesthesia, hyprraesthcsia and paraesthesia arcdiscussed. G The author wishes to regard the inspection of the bladder, rectum and genitalsas invariably constituting a separate phase of the examination. He considers thisof importance both from the point of view of localizing the disorder as well as forthe prognosis. H The reflex examination is in a cate,gory of its own. The various reflexes are dis-cussed in related groups. The following arc examined in turn: the posture or po-sition reflexes, the tonic optical reflexes, the correction reflexes, the deep sensation,the tendon reflexes (six different ones) â€” special attention being paid to the



??? mechanism of the tendon reflex, examination technique and the clonus pheno-menon â€” the flexion and extension reflexes and the so-called hopping, rightingand placing reactions (this to include the Morin table-edge test), as well as anumber of sensory reflexes.1 The functions of the higher senses arc checked as far as possible, whereby --atleast as far as the Visus is concerned â€” the examination is carried out in a darkroom and also embraces an examination of the fundus.J This is followed by a summary of the functions of the cranial nerves.K The X-ray examination should be based on the results of the preceding clinicaland neurological examination. Should photographs of the cranium be required,these should be taken in two dirccUons. The spinal column is generally photo-graphed with the patient in a prone position.L The next phase is an examination of the cerebrospinal fluid. The author has ex-amined the

cerebrospinal fluid of nearly 500 dogs since 1947. The factors towhich attention should be paid in this connection include quantity, pressure, phy-sical aspects (transparency and colour), qualitative globulin and qualitative glo-bulin albumine r?Šactions, total protein quotient, the sugar content of the fluid,fluid-blood sugar quotient, chloride content of both fluid and blood, fluid cellcount, while a qualitative cell examination should also be made in cases of pleyo-cytosis. The Queckenstcdt test should also form part of the fluid-pressure determinations.The cerebrospinal fluid should be drawn off suboccipitally under a generalanacsthcdc. The significance of the cerebrospinal fluid examination is discussedin brief. M This is followed by a recapitulation. All abnormalitcr which have been brought tolight in the course of the preceding clinical and neurological examinations arechecked from the point of view of their mutual correlation and

compared witha view to forming syndromes where ever possible. An endeavour should then be made to localize the disorder and also to ascertainits nature and importance.N Bearing in mind the findings during the recapitulation, an endeavour should thenbe made to establish a diagnosis, at least a differential diagnosis. The prognosisand therapy, in cases where such is feasible, should then be regarded as com-plementing and rounding off the examination, considered in its entirety. R?Šsum?Š: Dans un expose l\'auteur exi)li(|ue â€” d\'une part cn employant des itistruments detravail relatievcmcnt simples, d\'autre part ?  l\'aide d\'examens-r?´ntgen et- de liquidec?Šphalo-rachidien,- de quelle fa(,on doit se faire une exp?Šrimentation neurologique s|)?Š-cialiste du chien. Craducllement il conduit son auditeur (lecteur) par les diff?Šrentes phases de l\'exa-men et â€” ce faisant â€” il insiste constanunent sur les diff?Šrentes

possibilit?Šs. 11 insistesur le fait qu\'il se pr?Šsente chez le chien beaucoup d\'affections du syst?¨me c?Šr?Šbro-spinal, qu\'?  cet ?Šgard le prognostic est d\'une grande importance, mais que sans une?Štude d?Štaill?Še et exacte ce prognostic ne peut ??tre soutenu par une diagnose exacte.L\'anamn?¨se est consid?Šr?Še tr?¨s importante chez un malade neurologique et remonteâ– souvent jusqu\'?  la naissance et m??me encore avant.Lors dc l\'examen clinique du corps on parle d\'abord: a. du signalement (race, sexe, ??ge et utilisation) ; b. de l\'impression g?Šn?Šrale (conduite, marche et tenue, situation alimentaire, ?Štat del\'entretien et invalidit?Š ?Šventuelle) ; c. status pracsens, respiration, pulsation, temp?Šrature et poids du corps; d. examen clinique complet comprenant tous les syst?¨mes organiques;c. examen de laboratoire du sang, des mati?¨res f?Šcales et de l\'urine. Ensuite se pr?Šsente l\'examen neurologique

v?Šritable, qui se scinde dans les chapitressuivants:



??? A D?Štermination psychique. On cite les diff?Šrents ?Štats du sensorium diminu?Š,normal ou irrit?Š, ainsi que les facteurs cjui peuvent y exercer leur influence in-t?Šrieure ou ext?Šrieure. B Inspection, palpation et percussion du cr??ne et dc la colonne vert?Šbrale. Pourla percussion on emploie un marteau sp?Šcial. La palpation s\'x?Šcutc en deux?Štapes. C Inspection et palpation de la imisrulaturr totale dc la tctc, du tronc et des mem-bres. Quant ?  la musculature on v?Šrifie le trophus et le tonus. Le tonus est con-tr?´l?Š au mrmbrr charg?Š et non charg?Š, chez l\'animal normalement debout et chezl\'animal couch?Š sur le c?´t?Š (.gauche ou droit). D Inspection dc la mobilit?Š passive. La mobilit?Š passive dc la t??te, du cou, du tronc,de la ()ucue et des membres est v?Šrifi?Še dans autant de directions dc mouvementpossibles. On y fait attention aux entraves m?Šcaniques ?Šventuelles, ?  la douleur,?  la r?Šsistance et ?  la

(â– rr|)itation. A part on s\'arr??te ?  ce qu\'on appelle l\'exp?Š-rience de la planchc ?  ba.scule et on en commente l\'importance. E Ensuite on examine la mobilit?Š activc. A |)art sont ?Študi?Šes la station debout, laposition assise, la position couch?Še, la marche dans drs circonstances difficiles,telles que montrr l\'cscalicr et en descendre, marcher sur un plancher glissant ouin?Šgal. Diff?Šrentes formes d\'akin?Šsirs, hypokincsics, diskin?Šsies et hyprrkin?Šsirs ont faitl\'objrt d\'unr obsrrvation. En ronsid?Šration entrent aussi 1rs mouvements forc?Šs, la perte dc la direction etIr brsoin dr marchrr. On indiqur la diff?Šrence entrr l\'ataxir et la jjaralysir, rt 1rs diff?Šrentes formesdr l\'ataxir sont considrr?Šrs. La diff?Šrrncr fondamentale entre une paralysie cen-trale et une paralysie p?Šriphcrr rst indiqu?Šr. Lors dc l\'?Štude de la marche et dr l\'arr??t on intercale toujours l\'rxpcricnce dubandeau. F L\'?Štude de la sensibilit?Š. Chrz les animaux on

rxaminr prinripalrmcnt le sens dcla douleur. On conuncntr I\'anrsthcsir, l\'yprsth?Šsir, l\'hyprrcsth?Šsie et la parrsthcsir. G L\'autrur veut toujours voir ronunr unr partie ?  part de l\'examen, l\'inspection dela vrssir, du rrrtum rt drs organrs g?Šnitaux. Il juge cria important, aussi bien])Our la localisation drs affr?Štions qur pour Ir prognostic. H L\'rxainen drs rrflrxrs prend unr jjlarr ?  part. C\'est par groupe qu\'on traite 1rsdiffrrrnts rrflexrs. Succrssivrment sr i)r?Šsentent ?  l\'ordre: 1rs rrflrxrs dr la tenueou la position, 1rs rrflrxrs toni(iurs dr l\'oril, 1rs rrflrxrs dr la corrrction, du sen-timent dr la hautrur, 1rs rrflrxrs du tendon (six diff?Šrents) o?š l\'on pr??te particu-li?¨rrmrnt attention au m?Šcanisme du rrflrxr du tendon, ?  la trchniqur dr l\'rxamenrt au ph?Šnom?¨ne du clonus, 1rs rrflrxes dr flrxion rt 1rs rrflrxrs d\'?Štirrmrnt, 1rs rr-flrxrs dr la prau, 1rs rrflrxrs drs mu(|urusrs, 1rs cr qu\'on apprile Hopping-righting- and plaringsrrartions (parmi Irsqurllrs la soi -

disantr rxprrience aubord dr la tablr srlon Morin) et un certain nombre dc rrflrxrs sensorirls. I Lrs fonctions drs sens sup?Šrieurs sont contr?´l?Šrs bien c|ur possiblr, o?š â€” ?  l\'?Šgarddu Visus â€” l\'rxamen sr fait au laboratoirr o?š sr fait ?Š.galrrnent l\'examen fundus. .1 Apr?¨s cria on donnr im r?Šsum?Š dr la fonction drs nrrfs du ccrvrau. K L\'rxamen - R??ntgen se base sur Ir r?Šsultat dr l\'rxamen clinique rt nrurologiciurqu\'on a fait pr?Šablrment. Si l\'on a brsoin dr photos du cr??nr, on 1rs prend en 2directions. La colonne vert?Šbrale se photographie le plus souvent seulement couch?Šsur le c?´t?Š. L Ensuite on proc?¨de ?  l\'rxamen du liquide c?Šphalo-rachidien. Depuis 1947 l\'auteurexamina pr?¨s de 500 liquides c?Šphalo-rachidiens de chiens. Le liquide c?Šphalo-rachidien (liquor) rst enlev?Š suboccipitalrment sous une anesth?Šsie compl?¨te.On d?Štermine: la quantit?Š, la pression, l\'aspect (clart?Š et couleur), la globulincqualitative

et les r?Šactions-limites de la .globuline, le quotien de l\'albumen, lateneur en sucre du liquide c?Šphalo-rachidien, le quotien du sucre du sang-liquor,la teneur de chloride (du liquor et du sang), la teneur dc liquor par cellule et en



??? cas de pleyocytose, un examen qualitatif des cellules. Lors de la d?Šterminationde la pression du liquide c?Šphalo-rachidien on intercale l\'exp?Šrience de Quecken-stedt. La port?Še de l\'examen du liquide c?Šphalo-rachidien est comment?Š bri?¨ve-ment. M Apr?¨s cela la r?Šcapitulation. Toutes les variations constat?Šes lors du pr?Šc?Šdentexamen clinique et neurologique, sont compar?Šes les unes avec les autres ?  l\'?Šgardde leur caleur et, plac?Šes les unes ?  c?´t?Šs des autres, r?Šunies si possible, en syn-dromes. On a essay?Š de fixer la localisation, la nature et l\'importance de l\'affection.N A l\'aide de la r?Šcapitulation on essaye d\'arriver au diagnostic, ou en tous cas ?  undiagnostic diff?Šrentiel. Le pronostic et la th?Šrapie (si celle-ci est possible) sontalors ?  consid?Šrer comme l\'about de l\'ensemble. Zusammenfassung: Der Autor gibt eine ausf??hrliche Auseinandersetzung wie beim Hund, unter An-wendung

ziemlich einfacher Hilfsmittel, unterst??tzt durch R??ntgen- und Liquor-untersuchung, eine spczialistisch-neurologische Untersuchung zu geschehen hat.Stufenweise f??hrt er den Zuh??rer (bezw. Leser) durch die verschiedenen Stadiendieser Untersuchung und geht dabei jedesmal auf die diversen M??glichkeiten ein. Erbetont, dass gerade beim Hund vielfach Erkrankunken des Zentralnervensystems vor-kommen, wobei die Prognose von grosser Wichtigkeit ist. Ohne gr??ndliche Unter-suchung ist hierbei eine richtige Diagnose nicht zu stellen. Die Anamnese wird beim neurologischen Patienten f??r sehr wichtig gehalten undgeht oft bis zur Geburt oder selbst noch vor dieser zur??ck. Bei der somatisch-klinischen Untersuchung wird zuerst folgendes zur Sprache ge-bracht: a. Signalement (Rasse, Geschlecht, Alter und Zweck der Haltung). b. Allgemeiner Eindruck (Betragen, Gang, Stand, augenblicklicher Ern?¤hrungs-zustand,

?¤usseres Vorkommen und evtl. Invalidit?¤t). c. Status praesens: Atmung, Puls, Temperatur und K??rpergewicht. d. Vollst?¤ndige klinische Untersuchung, die alle Organsysteme umfasst. e. Laboratoriumuntcrsuchung von Blut, Faeces und Harn. Danach folgt die eigentliche neurologische Untersuchung. Diese wird in folgendenEtappen vorgenommen: A Bestimmung der Psyche. Hier werden die verschiedenen Zust?¤nde genannt, diebei verringertem, normalem oder gereiztem Sensorium eintreten, sowie Faktoren,die hierauf innerlich, bezw. ?¤usscrlich von Einfluss sein k??nnen.B Kontrolle, Palpation und Percussion des Sch?¤dels und der Wirbels?¤ule. F??r diePercussion wird eind spezieller Percussionshammer benutzt. Die Palpation wirdin zwei Etappen ausgef??hrt.C Kontrolle und Palpation der ganzen Muskulatur von Kopf, Rumpf und Glied-massen. Kontrolle der Gelenke. Bei der Muskulatur werden Trophus und Tonus

nachgegangen. Die Tonus-kontrollc geschieht sowohl beim belasteten und unbelasteten Glied, als auch beimnormal stehenden und auf der Seite liegendem Tier (und zwar in der Rechts-und Linkslage),?? Die Untersuchung der passiven Beweglichkeit. Die passive Bewegungsm??glichkeit von Kopf, Hals, Rumpf, Schwanz und Gliederwird in m??glichst vielen Bcwegungsrichtungen nachgepr??ft. Dabei wird auf evtl.mechanische St??rungen, Empfindlichkcitsreize, Widerstand und Knisterrasscln(Cr?Špitation) geachtet. Besonders ausf??hrlich wird ??ber die sogen. Wipp- oder Schaukclbrettprobe undderen Bedeutung gesprochen.E Hiernach wird die aktive Beweglichkeit untersucht. Speziell werden Stehen,Sitzen, Liegen, Laufen, das Laufen unter erschwerten Umst?¤nden, wie Treppen-



??? laufen (sowohl auf-, wie abw?¤rts) und das Laufen auf glatten und unebenenB??den nachgegangen. Verschiedene Formen der Akinese, Hypokinese, Dyskinese und Hyperkmese wer-den einer n?¤heren Betrachtung unterworfen. Auch werden Zwangsbewegungen,Verlust des Richtingsgcf??hls und Laufzwang in diese Betrachtung einbezogen.Der Unterschied zwischen Ataxie und L?¤hmung wird angegeben und die ver-schiedenen Formen der Ataxie erwogen. Der grunds?¤tzliche Unterschied zwischeneiner zentralen und peripheren L?¤hmung wird besprochen. Stets wird bei einerLauf- oder Stehpr??fung die Probe mit der Augenbinde eingeschaltet. F Die Pr??fung betreffs der Sensibilit?¤t. Haupts?¤chlich wird bei Tieren die Schmerz-empfindung untersucht. Hierbei werden Anaesthesie, Hypaesthesie, Hyperaesthesieund Paraesthesie besprochen. G Als besonderen Teil der Untersuchung will der Verfasser, dass stets eine

Kon-trolle von Blase, Rektum und Genitalien statfindet. Er beschaut dieselbe von gros-ser Wichtigkeit sowohl f??r die Lokalisation von Erkrankun.gen, als auch f??r diePrognose. H Einen besonderen Platz nehmen die Reflexuntersuchungen ein. Gruppenweisewerden die verschiedenen Reflexe behandelt, wobei nacheinander die Haltung-oder Positionsreflexe, die tonischen Augenreflexe, die Korrectionsreflexe, dasH??hengef??hl und die Sehnenreflexe (sechs verschiedene) zur Sprache kommen.Hierbei wird dem Mechanismus des Sehnenreflexes besondere Aufmerksamkeitgewidmet. Weiterhin wird noch auf die Untersuchungstechnik und das Ph?¤-nomen des Klonus, die Beuge- und Streckreflexe, Hautreflexe, Schleimhautreflexe,die sogenannten Hopping-, righting- und placingsreactions (wobei die sogen.Tafelrandprobe nach Morin) ( und auf eine Anzahl Reflexe der Sinnesorgane ein-gegangen. I Den Funktionen der h??heren

Sinnesorgane wird gr??sste Aufmerksamkeit ge-schenkt, wobei â€” mit Bezug auf den Visus â€” die Untersuchung in einem verdun-kelten R?¤ume geschieht, wo gleichzeitig die Fundusuntersuchung vorgenommenwird. J Sodann folgt eine Ubersicht von den Funktionen der Gehirnnerven. K Die R??ntgenuntersuchung wird auf Grund der erhaltenen Resultate der klinischenund neurologischen Untersuchung vorgenommen. Falls Sch?¤delfotos n??tig sind,werden diese in zwei Richtungen geijonmien. Die Wirbels?¤ule wird meist nur inder Seitenlage fotographiert. L Hierauf folgt die Liquoruntersuchung. Der Verfasser untersuchte seit 1947 fast500 Liquorproben von Hunden. Die Fl??ssigkeit wird unter vollkommener Anaes-thesie suboccipital gewonnen. Bestimmt werden; Menge, Druck, .Aussehen (Klar-heit und Farbe), qualitatives Globulin und globuline Grenzreaktionen, ferner dertotale Eiweissgehalt, quantitative Globulin- und

Albuminreaktionen, der Eiweiss-quotient, Liquorzuckergehalt, Liquorblutzueker<|Uotient, Chloridgehalt (von Liquorund Blut (Liquorzellengehalt und im Falle von Pleyoeytose qualitative Zell-untersuchung. Um den Liquordruck zu bestimmen, wird die Queckenstedtprobeeingeschaltet. Dann wird kurz auf die Bedeutung der Liquoruntersuchung einge-gangen. M Hierauf folgt die Zusammenfassung. Alle Abweichungen, die sich aus der ganzenvorhergegangenen klinischen und neurologischen Untersuchung ergaben, werdenin Beziehung zueinander gebracht und auf ihre Stichhaltigkeit gepr??ft, nebenein-ander gestellt und â€” falls m??glich â€” zu Syndromen vereinigt.Es wird versucht die Lokalisation, die Art und die Bedeutung der Erkrankungfestzustellen. N Mittels der Zusammenfassung versucht man die Diagnose zu stellen, oder we-nigstens zu einer Differentialdiagnose zu kommen. Die Prognose und Therapie(falls dies m??glich

ist) sind dann als Abschluss des Ganzen zu betrachten.
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??? VRAAG EN ANTWOORD Magnenumvergijliging bij een paard.VRAAG no. 9: Een paar weken geleden werd ik geroepen bij een paard, lijdend aan een ernstige ko-liek, waaran het later is gesuccoinbeerd. Hij klinisch onderzoek bleek de pols 64 te bedragen, de ademhaling was frequent, detemperatuur en de slijmvliezen waren normaal en het dier had herhaaldelijk defecatievan vrij normale mest. Het paard vertoonde een waggelende gang en kreeg toen het op stal kwam, hevigekrampen. Een directe oorzaak voor deze koliek was niet te vinden; het paard liepal 3 weken in de wei en had niets bijzonders gehad. Nu vertelde de veehouder mij later, dat dit paard bij zijn runderen had gelopen enalle magnesiumkoekjes, die door de runderen geweigerd werden en zodoende in de weiterecht kwamen, opgenomen had. Het aantal opgenomen koekjes kan geschat worden op 5 tot 10 per dag. Mijn vraag is nu: zou hier sprake kunnen zijn

van een met koliekverschijnselen en waggelen gepaard gaande magnesiumvergiftiging? ANTWOORD: De hoeveelheid magnesiumoxyde, die in de bewuste koekjes is verwerkt, is niet vandien aard, dat bij het eten van de opgegeven aantalen koekjes een magnesiumvergif-tiging bij een paard is te verwachten. In grote hoeveelheden werkt het magnesiumoxyde licht laxerend. BERICHTEN EN VERSLAGENRfgeling pulloriun-onder/.oek 1957 In verband met de belangrijke export van broedeieren en 1-dagskuikens en in ver-band met het feit, dat helaas nog ieder jaar enkele S. pullorum-gcvallen voor blijkente komen, is besloten ook dit jaar het pullorum-onderzoek weer voor alle fok- envermeerderingsbedrijven verplicht te stellen. Dit geldt echter alleen voor de jongedieren, welke na 1 november 1956 zijn geboren (â€žbroed 19.57"). Bovendien wordt speciaal de aandacht gevestigd op het voorschrift, dat voor hetonderzoek een

doelmatig ingericht schommelkastje, met behoorlijke verlichte en ver-warmde glasplaat dient tc worden gebruikt, dat de glasplaat regelmatig behoort teworden geschonnneld en dat men vooral niet te kleine druppels bloed en antigeenmoet nemen! Voorts gelden de volgende voorschriften voor het onderzoek: 1. Fok- en vermeerderingsbedrijven: onderzoek van alle jonge dieren â€” hanen enhennen â€” geboren na 1 november 19.56 (â€žbroed 1957"). De oudere dieren,welke vorig jaar reeds zijn onderzocht, vallen hier dus niet onder. Wel dieneneventueel op het bedrijf aanwezige kalkoenen, pauwen en hoenders van kriel-of sportrassen mede tc worden onderzocht. 2. Voor de dieren van broed 1957 gelden de volgende termijnen, waarbinnen dezeonderzocht moeten zijn: a: geboren in november en december 1956: v????r 1 augustus 1957;b: geboren in januari en februari 1957: v????r 1 oktober 1957;c: geboren in maart, april en mei

1957: v????r 1 december 1957. 3. Ten tijde van het onderzoek dienen de hennen een eiproduktie van tenminster>0% te hebben; men controlere hiervoor de in ieder hok aanwezig hoklijsten,waarop de produktie dagelijks wordt ingevuld! De hanen behoren geslachtsrijpen tenminste 4 maanden oud te zijn. (Bij niet leggende hennen kunnen eventuelereacties verzwakt zijn, zodat zij over het hoofd worden gezien en het onderzoekgeen waarde meer heeft.)



??? Op bedrijven, waar meerdere koppels hennen aanwezig zijn van uiteenlopendfgeboorte-data, is het aan te raden deze koppels afzonderlijk te onderzoeken. Menwachte dus niet tot de laatste koppel voldoende in produktie is, omdat de legder eerstgeboren dieren dan vaak alweer is teruggelopen tot beneden de 50%. 4. De juiste datum, plaats en tijd van het onderzoek dient tenminste 4 dagen vante voren te worden opgegeven aan de Gezondheidsdienst voor Pluimvee, Amers-foortsestraat 49 te Soesterberg, tel. ?œ3403â€”617, welke met het toezicht op hetonderzoek is belast. Hoewel met praktijk-omstandigheden rekening wordt ge-houden, kan een onderzoek worden afgekeurd, wanneer men zich hier niet aanhoudt. 5. De pluimveehouder behoort voor voldoende hulp te zorgen en dc nodige mede-werking te verlenen, opdat het onderzoek vlot kan verlopen. 6. Het onderzoek dient door dc dierenarts te worden uitgevoerd

volgens de snellebloeddruppelagglutinatie met behulp van een snij-pen (vaccinostyle) en eendoelmatig ingericht schommelkastje met een verlichte en verwarmde glasplaat. 7. Er mag uitsluitend door de Veeartsenijkundige Dienst goedgekeurd antigeenworden gebruikt, zoals van de Rijksseruminrichting te Rotterdam. .Andere fa-brikaten zijn momenteel niet goedgekeurd en mogen dus niet worden gebruikt.Mocht alsnog goedkeuring plaats vinden, dan zal dit nader bekend worden ge-maakt. Dit dient trivalent antigeen te zijn, bestaande uit standaard-, variant- en rough-stam. 8. Men dient slechts kleine hoeveelheden antigeen te bestellen, deze koel en donkerte bewaren en niet over tc schenken in andere flesjes. Eenmaal gopende flesjesmoeten zo snel mogelijk worden opgebruikt, zonder dat de inhoud wordt ver-ontreinigd. 9. De antigeendruppel behoort minstens 2x zo groot tc zijn als de hoeveelheid bloed.Men neme vooral niet te

kleine hoeveelheden, aangezien eventuele reacties daar-bij niet duidelijk genoeg tot uiting kunnen komen! 10. De glasplaat moet met korte tussenpozen heen en weer worden geschommeld op-dat reacties vlot op kunnen treden, terwijl fel zonlicht op de plaat moet wordenvermeden. 11. De uitslag van het onderzoek dient op de hiervoor door de Gezondheidsdienstvoor Pluimvee ter beschikking gestelde formulieren te worden ingevuld en on-middellijk verzonden. Later dan een maand na het onderzoek ontvangen uil-slagen kunnen niet meer worden erkend. Van alle reagerende dieren behorende nummers van de uitslag te worden vermeld, terwijl zij voorts duidelijk dienente worden gemerkt door het afknippen van de nekveren. Met eventuele verdere maatregelen dient te worden gewacht tot hiervoor naderbericht is ontvangen van de Gezondheidsdienst voor Pluimvee. 12. Dubieus en/of positief reagerende dieren dienen levend te

worden opgezondenaan de Gezondheidsdienst voor Pluimvee (per spoor naar: Station RestanteSoestduinen) voor verder onderzoek. Alleen indien het er meer dan vijf zijn moeten deze afzonderlijk op het bedrijfworden vastgehouden en dient zo spoedig mogelijk contact opgenomen te wordenmet de Gezondheidsdienst voor Pluimvee, opdat een verdere controle plaats kanvinden. 13. In verband met de Wet op de Uitoefening der Diergenceskunst mogen voor hetdoen verrichten van pullorum-onderzoek door assistenten uitsluitend dierenartsenworden gebruikt. Voor assistentie wende men zich tot Rubenslaan 123, Utrecht;aangezien het aantal beschikbare afgestudeerde assistenten echter beperkt is,zende men zijn eventuele aanvrage nu reeds in, opdat de toewijzing tijdig kanworden geregeld. Een ontheffing van bovengenoemde Wet voor het gebruiken van studenten-assistenten is aangevraagd; mocht deze ontheffing worden

verleend, dan zullen



??? de verdere voorwaarden nog nader bekend worden gemaakt. Voorlopig is dusstudentenhulp niet toegestaan.11. Indien het onderzoek niet volgens deze voorschriften is verricht, kan het nietworden erkend. Eventuele afkeuringen zullen in overleg met de Maatschappijvoor Diergeneeskunde verder worden behandeld. W. J. ROEPKE, Directeur Nieuwe richtpunten voor de paardenfokkerij. Verslag (uittreksel) van een lezing door Dr. Ir. B. J. G. Groen eveld op 23 mei1957 voor de Diergeneeskundige Studentenkring gehouden. Het nut van het paard is gelegen in zijn vermogen een last te verplaatsen, zijn vlees-produktie en zijn voortplantingsvermogen. Reeds in oeroude tijden heeft de mens zichzelf tc paard gezet en zich door hetpaard doen dragen. Het paard is noodzaak geweest; wij denken aan dc medicus, de dierenarts, depriester, de notaris; het is dat nu niet meer. Paardrijden is een kunst geworden, eenontspanning en een sport.

Het paard een trekdier tc noemen omdat het wordt gebruikt om een voertuig voortte bewegen getuigt van een platte zin voor technische indeling; het sleperspaard, hettrampaard cn het scheepsjagerpaard, alle drie historische grootheden, mogen tocheigenlijk alleen als zodanig worden betiteld. De carossicr in zijn vervlogen grootheid;het postpaard en het aapjespaard, dc hackney voor de dogcart, het paard voor devigelante en voor de statiekoets, voor de dokterskocts, de trouwkoets en, floep hetgordijntje neer, de rouwkoets, zij allen lieten in onze herinnring een ander beeldachter. Ja, zelfs het paard voor de landbouwwagcn is in vele gevallen in ons ooggeen trekdier, al trekt het dan ook. Het tuigpaard dan, heeft te allen tijde gelegenheid tot competitie geboden, zo nietin ?Šlcgancc dan in snelheid. Op het Lange Voorhout, op dc Maliebaan, op deChamps Elysces, het Strand cn het Prater wedijverden dc sjiannen in ?Šl?Šgance;

menigboerin heeft doodsangsten uit.gestaan wanneer manlief, op weg naar de kerk, beslistdc buurman voorbij moest rijden. Wij hebben er onze concours-tuigpaarden nog vanover en de draverijen. Sport, Dames en Heren, en sport die wij niet graag zoudenmissen. Maar nu treedt helaas een aspect van de paardensport in het licht, dat eigenlijk eenbeetje vervelend is. Weet U, dc toevallige, of als U wilt, gezochte gelegenheden voorhet beoefenen van dc paardensport, onder de man zowel als aangespannen, bestaatniet meer. De tijden zijn voorbij dat men zich kon veroorloven te showen en te wed-ijveren op eigen kosten. Hoogstens is dc ontspanning nog mogelijk. De sport moetgedragen worden door bijdragen van het publiek, dat eertijds gratis meegenoot enonder de indruk kon komen van wat die Dames cn Heren zich wel allemaal kondenveroorloven. Paardensport zonder betalend publick be.staat niet meer. Onze voor-vaderen

hielden draverijen op dc Harlingcrstraatweg; het einde van de baan wordtnog in herinnering gehouden door een statig Herenhuizinge â€žBacnsein" genaamd. Debaan was vermoedelijk wel af,grzct, maar het publiek genoot gratis Hulde niette-min aan dc oprichters van sportparken, aan baanvcrenigingcn en eoncours-hippitiuc-vercnigingen, die dc paardensport voor de ondergang hebben behoed. Maar, hetsportpaard kan alleen nog worden gehouden, wanneer het voldoende prijzengeld kanbehalen of ten koste van haast niet meer te dragen offers. Het laatste geldt evenzeer voor het paard van de landelijke ruiter, voor zover hetniet op het bedrijf als bedrijfspaard de kost kan verdienen. Het landelijk-ruiter-wezen heeft zeer grote verdiensten als volkomen aan de platte-landssfeer aangepaste vorm van ontspanning, die er op gericht is de plattelands-cultuur te handhaven en de karaktervorming en het besef van saamhorigheid bevor-dert.

Ook als middel om de jeugd aan het platteland en het bedrijf te binden heefthet zijn betekenis. Het mag daarom zeer gewenst worden geacht in streken die zich



??? daartoe lenen zorg te dragen dat het bedrijfspaard geschikt is als rijpaard en voortsniet te trachten het landelijk-ruiter-wezcn tot ontwikkeling tc brengen in streken,die zich daartoe niet lenen. Nu hebben wij enkele malen .gesi)rokcn over het bedrijfspaard en bedoelen daarmedehet paard als trekdier, aangewend om het landbouw (paarden)-werktuig voort tebewegen. iloe onschatbare diensten herft zo het paard al aan de mens brwrzrn. Van hrt ogen-blik dat de mens zich op een bepaalde plaats vestigde, gocdrrcnruil en arbridsvrrdr-ling hun intrede deden, herft hrt paard dr mens in dr gclrgenhcid gesteld zijn areaaluit te breiden, in deze vorm op vreedzame wijze. Nu zal het eenmaal zover zijn, dat het paard zijn diensten herft brwrzrn, omdat destructurele wijziging van de maatschappij, in het bijzonder in zoverre deze haaruitdrukking vindt in ren wijziging van dr arbeidsverdeling, meebrengt, dat depaardentractie in de landbouw te

eniger tijd door motortractic vrrvan.gen zal zijn.Het besef dat wij hier tr doen hrbben met een proces met ren zeer brpaaldr afloop,mag rr rventurrl niet toe leiden paardentractie in dr landbouw tr vrrlaten, daarwaar en zolang deze lonend is. Dat zou gelijk staan mrt hrt inkrirnjjen van dc kolen-produktie en het nalaten van het vcrdrr opvorren van hrt nuttig gebruik van lietkolengrbruik, in hrt vooruitzicht dat op den duur atoomenergie goedkoper zal zijn.Het nut van het paard dat gele.gen is in zijn vlrrsproduktir, kan grzien dr grotr vraagnaar paardevlees niet worden verontachtzaamd. Hrt wil cr bij ons rrhtrr nirt in, dathet paard aan zijn vleesproduktie alleen zijn bestaansrecht zou kunnen ontlenen, maardat op \'t ogenblik de paardenhouderij voor ren deel daarop drijft kan niet wordenontkend. Zijn beperkte voortplantin.gsverniogen, als rrgrl ?Š?Šn vrulen prr jaar, hrrft hrt paardook nirt mee, ook zijn betrekkelijke laatrijpheid nirt en evenmin zijn

eenzijdige pro-duktie. Hoewel de arbeidsprrstatir tijdrlijk en kortstondig vrij hoog kan worden opge-voerd, is de prrstatir, horzrrr zij ook door gord ondrrhoud en training tot haar op-timum kan worden .gebracht, fysiologisch brprrkt. Hrt paard kan dan ook slrrhts drkost vrrdirnen wanneer het over ren reeks van jaren rr.gelmatig wordt grbruikt. P^rrstna een op het doel gerichte verzorging en scholing in de jeugd kan het paard, mitsdoelmatig verzor.gd en regelmatig gebruikt, voldoende prestaties Irvcrcn en dan kanhet dat nog nirt eens alleen doen. Gord verzorgd legt de kip wel eieren, dr kor vormt al hrrkauwendr melk, dc zeugligt rr eens gemakkelijk bij terwijl haar talrijk kroost zich ontwikkelt, hrt schaap laatschaapachtig kijkend de wol groeien. Het paard hrrft bij zijn prestatie dc mens nodig en zoclra cle mens dr aan hrt paardbrstede tijd brtrr denkt te kunnen gebruiken, zal hij dat doen. Bij schaarste aan ar-beidskrachten komt het paard in een

moeilijke positie. Hrt paard kan zijn prestatie alleen via de mens leveren en zijn nut hangt af vanhetgeen dc mens met hem tot stand kan brengen. Zeer nuttig is dan ook dat hrt paardopnieuw via dr mens wordt benaderd. Dit .gebeurt gelukkig via de cursussen-pnardcngebruik, waar jonge mensen wordenonderricht in de verzorging en dc vording van hrt paard, in de om.gang met hetpaard, dr leidselvoering, dc aan.spanning en het gebruik van hrt jiaard voor drinrrst voorkomende paardewerktuigen. Evenzeer nuttig is het streven om door middel van het Garantiefonds Opfok Gebruiks-paarden met een reeks voorbeelden te bewijzen, dat het zeer goed uitkan, voor een1 M-jarig paard een goede prijs te betalen. Dat het goed uitkan bij die aankoop alshet ware v????r de slager te gaan staan door boven de slachtwaarde tr bieden. Dat kanhrrl .goed uit, wanneer het jonge paard in het daarvoor geschikte kleine bedrijf wordtopgenomen, waar

het, goed verzorgd, wordt geleerd de niet te zware arbeid die ditbedrijf oplevert te verrichten. Wanneer het jonge paard aldus de kost verdienend verder wordt op.grleid in allewerk dat in het landbouwbedrijf voorkomt, zal het als â€žall round" bedrijfspaard zeergoed te verkopen zijn tegen een prijs die alle kosten en moeite ruimschoots vergoedt.



??? De vraag naar makke paarden die hun vak verstaan en in training zijn, is groot,het aanbod daarvan gering. Het G.O.G. zal cr toe bijdragen het aanbod van zulke paarden tc vergroten, doormet zijn voorbeeld anderen tot navolging te prikkelen.Op nog andere wijze kan en wil het G.O.G. dienstbaar zijn. In de hedendaagse paardenfokkerij, althans in vele streken, is de fokker die eenhengstveulen vangt teleurgesteld ; tenzij de vader cn de moeder hoog in de i)rcnii??nstaan en het een extra veulen lijkt, zal hij hrt na het spenen al gauw voor de doodverkopen. Maar waarom eigenlijk? Het manlijk veulen uitgegroeid cn opgeleid totbrdrijfspaard kan toch juist heel goed dc van het paard gevraagde produktie, arbeid,leveren. Dc paardcnstaijcl, gebruikspaardcnstapcl kan er toch mee worden opge-bouwd. Dc huidige gang van zaken heeft fot gevolg, dat cr tegenwoordig jaarlijks slechts8 a 10.000 jonge iiaarden aan de werkende paardcnstapel

worden toegevoegd. Dat is,gelet op de natuurlijke uitstoot uit de werkende paardenstapel, juist genoeg om dezein een omvang van 100 a 110.000 stuks te handhaven. Op het ogenblik zijn cr nog170.000 paarden van 3 jaar cn ouder, .\\angrnonien mag worden dat gedurende deeerstvolgende decennia dc minimum-behoefte aan deze paarden rond 140.000 stukszal zijn. Door in 15 (J.O.G.-kernen gezamenlijk 225 andrrhalfjarige ruins op te nemen, wilhet G.O.G. hrt voorbeeld geven, dat voor die ruins ren prijs kan worden betaald,die het aanhouden van veulens tot die leeftijd ruimschoots lonend doet zijn. DeStamboekverenigingen worden in de gelegenheid gesteld voor hengstveulens een aan-houdingsbijdra,gc in het vooruitzicht te stellen, die wordt uitgekeerd wanneer deze,tot 1 \'/.-jarige ruin opgegroeid, aan hrt G.O.G. voor registratie worden gepresen-teerd. Zo worden goedgebouwde hengstveulens, waarvan mag worden verwacht datzij

tot goede gebruikspaarden kunnen opgroeien, bewaard. Uiteraard beperkt de verwachting zich hier niet tot de 225 G.O.G.-ruins, maar zalhet voorbeeld navolging moeten vinden. Wanneer dc helft van hrt produkt van de fokkerij, hrt hengstveulen, aldus weer opwaarde komt, zal de fokkerij weer mrrr lonend zijn cn zal de paardcnstapel in om-vang en kwaliteit op pril kunnen worden grhouden, al zou het aantal merries waar-mede wordt gefokt ook enigszins gaan dalen. Hierboven werd opgrmrrkt dat dc vraag naar makke paarden, die hun vak verstaanen in training zijn, groot is; het aanbod is cchtrr grring. â– Ms oorzaak van de grote vraag en het geringe aanbod zouden wij een cn dezelfdekunnen noemen: hrt gebrek aan tijd, ervaring en belangstelling om het paard op teleiden. De boer die ren paard nodig hrrft, wil en moet cr ren hebben, waarmrdr ook dejongere en minder ervaren arbeidskracht kan werken; dc boer die een jong paardhcrft oui

tc verkopen geeft zich dr moeite niet cr een brdrijfspaard van te maken.Wanneer de adspirant-koper maar wist dat het ren hem passend paard is en wanneerde adspirant-verkoper maar wist dat hij een goede prijs kon maken, zouden ze el-kander wel vinden. De â€žInslellitifi voor Bruikbaarheids-Onderzoek van Paarden" (I.H.O.1\'.) strlt dr gc-Irgenhcid open om tegen een geringe retributie het paard aan een bruikbaarheids-onderzoek tc onderwerpen en op grond van de resultaten van dat onderzoek daar-omtrent een rapport tc ontvangen. In het rapport zullen vermeld staan dc verrich-tingen waaraan het paard bij het onderzoek op dat ogenblik heeft voldaan; de waar-dering voor dc wijze waarop aan die verrichtingen werd voldaan, terwijl die waar-dering tot uitdrukking wordt gebracht door een indeling van het onderzochte paardin een der rubrieken A, B cn C. Door het verstrekken van deze rapporten beoogt de I.B.O.P. in dc eerste plaats

eenverantwoorde basis te leggen in de handel in gebruikspaarden. Door middel van hetrapport zullen verkoper en koper, naast hun individuele waardering voor het paarden naast de onderscheidingen die het eventueel bij exterieurkcuringen verwierf eenbasis hebben voor een bevredigende transactie.



??? De Stamboekverenigingen worden in de gelegenheid gesteld om ter gelegenheid vanhun premiekeuringen aan de eigenaren van de paarden die worden geprimeerd eentoeslag op de premie te verlenen. De premie op grond van de exterieur-keuring ver-leend en de bedoelde toeslag zijn overigens geheel onafhanklijk.Voor elk geprimeerd paard, of het een eerste, een tweede of een derde premie ver-wierf, wordt wanneer het bij het bruikbaarheidsonderzoek een A haalde de hoogsttoeslag verleend. Haalde het een B, dan wordt onafhankelijk van de exterieur-premie een lagere toe-slag verleend. Voor een C-vcrklaring geldt hetzelfde. Aldus wordt aan dc paarden waarvoor de toeslag wordt verleend de eis gesteld datzij exterieur-premie waardig zijn, maar overigens zijn dc waardering voor exterieuren bruikbaarheid onafhankelijk. Dit belooft een nuttige en instructieve aanvulling teworden van het bestaande keuringssysteem. De

Koninklijke Vereniging â€žHet Nederlandsche Trekpaard" en het Nederlands Shet-land Pony Stamboek besloten reeds van deze gcle.genhcid gebruik te maken.Wij hebben een ogenblik reeds stilgestaan bij het beperkte voortplantingsvermogenvan het paard, als regel c?Šn veulen per jaar. Jammer genoeg mogen wij het daarbijniet laten. Het feit doet zich namelijk voor, dat wij te kampen hebben met voort-plantingsstoornissen, om daarmede samen tc vatten het niet drachtig worden, de pre-natale en de peri-natale veulensterfte. Voortgezet onderzoek naar de mogelijkheid van een systematische bestrijding van dateuvel, zal hoogst gewenst zijn en het is zeer verheugend dat er ernstig naar wordtgestreefd de beste vorm voor dat voortgezet onderzoek te vinden.Door de zeer te prijzen samenwerking van een groepje dierenartsen, die zich in hetbijzonder voor het paard interesseren, worden geregeld practische wenken ten aan-zien van de

gezondheidszorg, de voeding cn dc verpleging van het paard via de persaan de paardenhouders ter beschikking gesteld. Het zij mij vergund thans nog enige aandacht te vragen voor de paardenfokkerij inons land. De paardenfokkerij ontleent vanzelfsprekend haar betekenis aan het doelbewust voor-zien in de vraag naar het produkt van haar bemoeiing, het paard, dat in enigerleibehoefte voorziet. Die behoefte kan van verschillende aard zijn, daarover hebben wijreeds gesproken. Ook bespraken wij dat structurele wijziging van dc maatschappij degestalte van de behoefte wijzigt en juist wat betreft het paard het aantal richtingen,waarin afzet mogelijk is, beperken. Ook wijzigingen in de conjunctuur be??nvloeden de behoefte wat de omvang, dochniet wat de aard betreft. Wij kwamen met een vrij omvangrijkÂ? paardenstapel uitde tweede wereldoorlog. Herstel van de mogelijkheid van de motortractie, de uit-breiding daarvan als onderdeel

van dc rationalisatie van dc landbouw, de snelle toe-neming van dc werkgelegenheid buiten dc landbouw, die arbeid.skrachtcn daarvanwegzoog; ziedaar een aantal fatcoren, waarvan het moeilijk is te bepalen of en inhoeverre zij een uitsluitend structureel of gedeeltelijk een conjunctureel karakterdragen. Voor een verantwoord beleid ten aanzien van de paardenfokkerij is het noodzakelijkhet karakter van deze factoren tc doorzien. Wij menen dat het verantwoord is het zote stellen dat wij thans nog tc veel paarden hebben, maar dat de fokkerij, doch vooralhet aanhouden van jonge paarden, zodanig op de gewijzigde omstandigheden hebbengereageerd, dat juist door een toekomstig tekort aan bedrijfspaarden een structurelewijziging zal ontstaan. Want, wanneer daar, waar het paard op zijn plaats zou zijn,daarin door onvoldoende aanbod niet kan worden voorzien, zal het paard ten detri-mente van dc economie van het bedrijf nimmer

terugkeren. Wanneer de tekenen niet bedriegen voelt het bedrijfsleven dit aan; het aantal dek-kingen was in 1956 althans weer wat hoger en er komen ook weer meer jonge paar-den aan de markt. De voortekenen voor een kwantitatieve aanpassing aan de toekomstige vraag zijn erderhalve gelukkig al.



??? Wat de kwalitatieve aanpassing betreft, moet worden opgemerkt, dat paardenfokkerij,onder andere in verband met de hoge kostprijs van haar object per stuk, conservatiefis en moet zijn. Het heterogene karakter van ons paardenbestand, in elke fokrichting die wij onder-scheiden, een gevolg van de wijze waarop het in de loop der tijden werd opgebouwd,brengt mede, dat de paardenkenner die op enigerlei wijze aan de fokkerij leidinggeeft, zich een bepaald type voor ogen stelt en conservatief naar het behoud daarvanstreeft. Op zichzelf is dit zeer nuttig, omdat daardoor, in welke richting ook de vraagaan de fokkerij trekt, â€žhet paard" behouden blijft. In zoverre echter dc mate, waarin het type uitgesproken wordt aangetroffen, bijnauitsluitend bepalend is voor de waardering van het fokpaard en dit daardoor op devoorgrond wordt geplaatst, wordt daar wel bezwaar tegen gevoeld, voor zover dittype ontleend is aan verouderde

gebruiksvormen. Het op de voorgrond plaatsen van zulk een paard heeft, naar bekend mag wordenverondersteld, ten gevolge dat, min of meer afgezien van zijn overige kwaliteiten,het paard, dat enigermate van het type afwijkt, op de achtergrond geraakt.De grote invloed van deze wijze van plaatsing van de paarden heeft tengevolge dathet lager geplaatste paard geen kans meer maakt. Dc hengstenopfokkers weten maaral te goed dat zeer veel kosten ongedekt blijven wanneer de jonge hengst niet vooraankomt te staan. Het is uiterst moeilijk voor degenen aan wie dc verantwoordelijke taak van hetplaatsen der paarden is opgedragen, om het beoogde type te zien in een paard dater in dit opzicht niet op zijn best voorstaat, wat de noodzaak meebrengt, het paardin keuringsconditie voor tc brengen, hetgeen zonder meer economische offers vergt.Bij al onze fokrichtingen moet in meerdere of mindere mate worden geconstateerd dathet

beoogde type berust op een beeld, gevormd in het verleden. Wij haasten ons hier-aan toe tc voegen dat ook bij al onze fokrichtingen ernaar gestreefd wordt dit beeldte vervormen, te modernisren. Maar dat is zeer moeilijk en dat streven moet conser-vatief zijn, d.w.z. langzaam evoluerend. Dc nevenwerking van deze op zichzelf nuttigeplaatsing op type, dat op grond van de type-aansluiting in de hogere regionen vande fokkerij als het ware een eigen markt wordt gecre??erd, laat zich als niet geheelverantwoord aanzien in omstandigheden als de tegenwoordige, waaronder de econo-mische positie van het paard labiel is. Wanneer dc economische positie van het paardstabiel is, de basis daarvan breed genoeg is, kan het minder kwaad wanneer in detop van de fokkerij of, als men wil, in de kern daarvan, de waardebepaling van hetpaard verloopt zoals hierboven is geschetst. Wanneer echter de economische basisvan het paard smal is, zal de

massa tot de kern inkrimpen en de fokkerij zich dreigenaf te wenden van zijn fundament: het algemeen economisch nut. Nu is het zeer verheugend tc noemen dat de Nederlandse paardenfokkerij in al haargeledingen bezig is zich bewust te herori??nteren op haar fundament: het algemeeneconomisch nut en dat zij daarbij als richtpunten ziet: 1. het bedrijfspaard, dat ook geschikt is als rijpaard; 2. de opleiding van de paardengebruiker; 3. de bevordering van dc opfok tot gebruikspaard; 4. het op waarde brengen van hengstveulens, door te bevorderen, dat deze voor hetgebruik worden bestemd; ."i. onafhankelijk van de extcrieur-waardering, dc waardering van de bruikbaarheid; 6. medewerking aan de bestrijding van het euvel van de voortplantingsstoornissen; 7. opvoering van het aantal dekkingen. HOEKSTRA



??? MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE Kureau: Rubenslaan 123, Utrecht. Tel. 030â€”11413. Giro 511606 ten name van deMaatschappij voor Diergeneeskunde, Utrecht. VAN HET BUREAU Veterinaire Week 1957. Door de grote belangstelling voor de Veterinaire Week, in het bijzonder voor devoordrachten en demonstraties, is het inlichtingenbureau doorlopend sterk belastgeweest, o.a. met de inschrijving van deelnemers, die zich van tevoren niet schrifte-lijk hadden opgegeven. Vermoedelijk hadden sommigen zich niet voldoende gerealiseerd, dat aanmelding ooknoodzakelijk was, als slechts een gedeelte van de Veterinaire Week werd bijgewoond.Hierop is in de aflevering van 1 juni j.1. van het Tijdschrift voor Diergeneeskundenadrukkelijk geattendeerd. Degenen, waarop bovenstaande mededeling betrekking heeft, wordt dringend verzochtalsnog de deelnemingskosten ad ?’ 5,â€” over te maken op

girorekening 1412 tenname van De Twtensche Bank N.V., Utrecht, met vermelding: Dr. W. A. de Haaninzake Veterinaire Week. Hoewel de namen van de betreffende dierenartsen voor een belangrijk gedeelte be-kend zijn, zal hierover geen persoonlijke â€žaanmaning" uitgaan. Gevonden voorwerpen. In ?Š?Šn van de bussen van de damesdagtocht is een dameshoed blijven liggen. Men kanzich hierover in verbinding stellen met het bureau van de Maats( happij. Nertsenenting. Naar aanleiding van enkele informaties betreffende het tarief voor de preventievebehandeling van nertsen tegen distemper en botulismus, wordt er nogmaals op ge-wezen, dat dit tarief, evenals vorig jaar, in overleg met de Vereniging van fokkersvan Zilvervossen en andere pelsdieren, is vastgesteld op ?’ 20,â€” per uur, behalve hetgebruikelijk tarief voor het distemjjer- en botulismusvaccin. PERSONALIA Het Hoofdbestuur heeft de volgende collegae

aangenomen als lid van de Maatschappijvoor Diergeneeskunde: E. Duysens, Caumerbeeklaan 63, Heerlen.J. B. C. Kruijne, Baan 32, Rotterdam.W. M. Verhaar, Vosmaerlaan 3, Bussum. Aflre.swijzigingen en dergelijke: Daas, H. den, te Arnhem, giro no. gewijzigd in 899144. (78) Heilersig, H. J., te Diepenveen, giro no. gewijzigd in 899822. (88) Hofman, J., van Leiden naar Utrecht, Croeselaan 247, tel. 030â€”32217. (90)Jongh, E. de; 1957; Haarn, Tromplaan 17; tel. 02954â€”3088; D. (in mil. dienst). (94) Kommer, Mej. G. M.; 1957; Alkmaar, .Stationsweg 40; tel. 02200â€”3213; wnd. D. Krol, IJ., te Utrecht, naar van Speijkstraat 14, aldaar, tel. 030â€”25928. (98)Kruiswijk, W.; 1957; Weesp, Buitenveer 38; tel. 02940â€”2385; P., a.ss. bij G. vanBeusekom. ^ggj Kruijne, J. P. C.; 1957; Rotterdam, Baan 32; tel. 01800â€”111777; wnd. D. (98)Kruijt, B. C.; 1957; Utrecht, Brigittenstraat 20-A; D. (in mil. dienst). (98)



??? Langeler, J. E. T., van Paramaribo naar Rijswijk (Z.H.), Leeuwendaallaan 63, gr. 27018. (van 127 naar 99) Noordenbos, A. C., te Lemmer, naar Wieringerstraat 4, aldaar (tel. no. vervallen). (104) Oskam, D. A., van Lekkerkerk naar Gouda, van Swietenstraat 11, tel. 01820â€”2466. (106) Paul; H. F., te Spijkenisse, tel. no. gewijzigd in 01880â€”2018. (106) Ruijs, A. G. J., te Wijk bij Duurstede, naar Peperstraat 2, aldaar, tel. 03435â€”301. (110) Vermey, J. P. H., te Leerdam, tel. no. priv?Š gewijzigd in 416 en aangesloten ondergr. 360142. (119) Vink, Dr. H. H., te Utrecht, tel. no. bureau gewijzigd in 27151. (120) (icve.stigd: Swaay, H. van, te Budel (N.Br.), tijd. p/a hotel â€žDc Bonte Os", Markt 10, tel.04958â€”341, gr. 641983. (116) Revorderd: Vink, Dr. H. H., te Utrecht, te rekenen m.i.v. 1 september 1956, van wetenschappe-lijk hoofdambtenaar tot wetenschappelijk hoofdambtenaar .A. bij het Rijksinstituutvoor de

Volksgezondheid te Utrecht. (120) Benoemd: Barrau, H., te Zeist, ter standplaats Zeist, m.i.v. 1 juni 1957; (70) Houwelingen, A. van, te Dussen, ter standplaats Ede, m.i.v. 1 juli 1957; (92) Misdorp, W., te Kloosterzande, ter standplaats Amsterdam, m.i.v. 15 april 1957; tot Rijkskeurmecster in bijzondere dienst bij de Veeartsenijkundige Dienst. (102)Boer, A. H. de, te Hoogeveen, te rekenen m.i.v. 1 augustus 1957, tot keuringsdieren-arts-hoofd van dienst en Directeur van het Openbaar Slachthuis te .Aalten. (72) F.ervol ontslag: Ronde, H. de, te Delft, te rekenen m.i.v. 1 oktober 1957, op zijn verzoek, als plaats-vervangend Inspecteur van de Veeartsenijkundige Dienst. (110)Veenendaal, Dr. H,, te Utrecht, bij Koninklijk besluit van 29 mei 1957, no. 17, tcrekenen m.i.v. 16 september 1957, op zijn verzoek, als lector aan de Rijksuniversi-teit te Utrecht, faculteit Diergeneeskunde, met dankbetuiging voor de belangrijkein deze betrekking

bewezen diensten. (118)



??? COMMISSARIAAT VOOR SURINAAMSE ZAKEN Ten behoeve van de Veeartsenijkundige Dienst van het Departe-ment van Landbouw, Veeteelt en Visserij in Suriname wordtmet spoed gevraagd een DIERENARTS VOOR DE ALGEMENE PRAKTIJK. Voorkeur genieten zij die belangstelling hebben voor de veeteeltin eeti tropisch land en die de leeftijd van 35 jaren nog niethebben bereikt. UITZENDING: in tijdelijke dienst met een dienstverband vanvijf jaren. BEZOLDIGING: Sf. 6180,- tot Sf. 10..500, ~ \'s jaars. (12 ?Š?Šn-jaarlijkse verhogingen van Sf. 360,â€”).Inpassing in de bezoldigingsschaal geschiedt naar gelangvan de verkregen ervaring, na het behalen van het di-ploma. Na ommekomst van het dienst\\\'erband een bonus van10 % van het gedurende de werkzaamstelling in Surinamegenoten salaris. UITRUSTINGSKOSTEN: voor gehuwden 1/4 gedeelte van hettoe te kennen jaarsalaris, voor ongehuwden

1/6 gedeeltevan dat salaris; beiden met een maximum van Sf. 2500,â€”. OVERTOCHT: voor Landsrekening, c.q. ook voor het wettiggezin. Sollicitaties, vergezeld van een afschrift op luchtpostpapier, ver-meldende volledige levensloop en o])leiding alsmede een o]ogavevan referenties, binnen 14 dagen na het verschijnen van dezeadvertentie te zenden aan het Commissariaat voor SurinaamseZaken, Alexander Gogelweg 2, Den Haag. Persoonlijk bezoekslechts na oproep.



??? Uit de Kliniek voor Kleine Huisdieren, Faculteit der Diergeneeskunde,Rijksuniversiteit te Utrecht (Directeur: Prof. Dr G. H. B. Tennissen) enhet Vaccinlaboratoriuni der N.V. Philips-Roxane te Weesp. PRAKTIJKERVARINGEN MET LEVEND, AVIRULENTHONDEZIEKTEVIRUSVACCIN *) door G. H. B. TEUNISSEN, O. BOSGRA en J. H. G. WILSONInleiding In dit artikel wordt met hondeziekte het symptomencomplex bedoeld,dat bij gevoelige dieren kan worden waargenomen na infectie met eendistemper-virus en na infectie met een hard-pad-disease-virus.Reeds door de proeven van Cabasso^) werd het zeer waarschijnlijkgemaakt dat deze beide virussen immunologisch identiek zijn. Nog onlangswerd door ?Š?Šn onzer (B.) beschreven (2\' 3) Jat fretten en nertsen gevacci-neerd met een vaccin, afgeleid van een distemper-virus, niet alleen immuunzijn voor intraperitoneale besmetting met een grote dosis dist?Šmper-

virus,maar ook voor intraperitoneale besmetting met een grote dosis hard-pad-disease-virus. In een recente proef met 3 fretten bleek dat deze dierenna vaccinatie met een vaccin bereid van een in Nederland ge??soleerd hard-pad-disease-virus, immuun waren voor een intraperitoneale besmettingmet een grote hoeveelheid distemper-virus. Twee controlefretten ver-toonden het normale ziekteverloop dat na 14 dagen letaal eindigde, de3 gevaccineerde dieren vertoonden daarentegen geen enkele afwijking.Volgens Larin-i) zouden er minstens 3 typen hondezicktevirus zijn,door hem als A, B en G aangeduid. L a r i n meent dit te hebben aan-getoond voornamelijk op grond van verschil in mortaliteit en ziekteduurbij fretten. Door passage over fretten zouden uit virussen van 2 der 3typen varianten van een ander type kunnen ontstaan. Bij deze 3 typenzouden imnmnologische verschillen voorkomen. Deze immunologische ver-

schillen worden in de literatuur echter evenmin bevestigd als die tussenhet distemper-virus en het hard-pad-disease-virus. Ir. 1905 werd door de Franse onderzoeker Carr?Š \'\') aangetoond datdistemper wordt veroorzaakt door een virus. V????rdien en ook nog ruim15 jaar na deze ontdekking behielp men zich bij de bestrijding met vaccinsafkomstig van de bij distemper secundair voorkomende bacteri??le infecties.Hiermede konden echter geen successen van betekenis worden behaald.Dc proeven van Carr?Š waren een zeer belangrijke bijdrage voor deopheldering van de aetiologie van distemper en gaven daardoor tevensde weg aan, die uiteindelijk moest leiden tot de preventie van deze ziekte.Toch zou het nog tot 1923 duren voor de eerste gegevens over vaccinatiebeschikbaar kwamen. In de daarop volgende 25 jaren echter werd er juistop het terrein van de actieve immunisatie zeer veel gewerkt door ver- Dc honden uit

de in dit artikel beschreven proeven werden gevaccineerd metlevend, avirulent hondeziektcvirusvaccin, afkomstig uit de normale produktievan de N.V. Philips-Roxane.



??? schillende onderzoekers. In het kort kan men hun resultaten als volgtrubriceren: A. Ge??nactiveerd weefselvaccin. De Italiaan P u n t o n i (7/8) publiceerde in 1923 als eerste, dat het moge-lijk was om een vaccin te maken tegen distemper. Hij gebruikte dehersenen van pati??nten en inactiveerde het virus, dat zich in deze hersenenbevond, met formaline. Sansonette verkreeg in 1924 op deze wijze in een proef met eenklein aantal honden een goede immuniteit. Lcbaillyio) ontdekte,bouwende op P u n t o n i\' s resultaten dat de milten van distemper-pati??nten in het beginstadium van de ziekte grote hoeveelheden virusbevatten. Hij bereidde een met formaline ge??nactiveerd weef.selvaccin uitde milten van honden vier dagen nadat deze de eerste ziekteverschijnselenvertoonden, dus in een periode waarin zich veel virus in de milt bevond.Op overeenkomstige wijze werkten L a i d 1 a w en D u n k i n n). B. Simultaan-

enting (serum cn virus). Door Lockhart was inmiddels in 1925 gepubliceerd dat ook eensimultaan-enting een goede immuniteit gaf. C. Vaccin-virus methode. Over het algemeen geven ge??nactiveerde vaccins een beperkte immuniteit.De onbevredigende resultaten die .soms behaald werden met ge??nactiveerdweefselvaccin waren voor Laid law en Dun kin 12) jan ook aan-leiding om ongeveer 14 dagen na toediening van het ge??nactiveerdeweefselvaccin bij de hond een orgaansusjjcnsic met actief, virulentdistemper-virus in te spuiten. Hierdobr werd een solide, langdurige immuni-teit verkregen die volgens hun latere onderzoekingen 13) jg resultatenvan de simultaan-enting zou overtreffen. D. Virus-modificatie. 1. Aanpassing aan andere zoogdieren: Het aanpassen van het distemper-virus aan andere diersoorten en het daarbij verzwakken van de virulentievoor de hond is voornamelijk het resultaat van meer dan 15

jaren onder-zoekingswerk van R. G. Green c.s. Zij slaagden erin om een actief, virulent distemper-virus door frettenpassa-ges in virulentie voor hond en vos te verminderen, terwijl dc immuniseren-de werking voor deze diersoorten aanwezig bleef. G r e e n en S w a 1 e i-i),S t a d e r en S 1 a u g h e n h a u p t \'â€?\'5) en S c h 1 o 11 h a u e r i<i) beschre-ven praktijkproeven met dit vaccin en oordeelden gunstig over de immuni-serende waarde. 2. Aanpassing aan bebroede kippe??ieren: Haig 17) slaagde er als eerstein om het door Green gemodificeerde distemper-virus op de chorioallan-tois-mernbraan van bebroede kippe??ieren te kweken. Uiterst belangrijkwas de waarneming, dat het virus hierdoor ook veel minder virulent entenslotte avirulent werd voor fretten, terwijl het deze diersoort wel immuni-seerde. Nadien is gebleken dat dit ook voor nertsen geldt. Het virus be-hield bovendien onverminderd zijn

immunologische eigenschappen voorhond en vos. Ongeveer gelijktijdig met Haig slaagden Gabasso en CoxiÂ?) er-in om distemper-virus op bebroede kippe??ieren te kweken.



??? Sindsdien is door verscheidene laboratoria de produktie van op eierenaangepast, levend, avirulent hondeziekte-virusvaccin ter hand genomenen zijn cr miljoenen voor hondeziekte ge\\oelige dieren met deze virus-modificatie ge??mmuniseerd, .\\anleiding hiertoe waren ongetwijfeld de voor-delen die dit vaccin bood boven de eerder genoemde methodieken, t.w.avirulentie, ?Š?Šnmalige injectie, toe te passen bij verschillende diersoortenen lagere prijs. Bovendien loopt men niet het risico van een simultaan-enting waarbij de verhouding tussen serum en virus niet altijd goed isuitgebalanceerd. Tenslotte verdient de bereidingswijze van het op eierengekweekte vaccin uit ethische overwegingen dc voorkeur boven het vaccindat uit orgaansuspensies van honden of fretten moet worden bereid.Over de immuniserende waarde wordt in verschillende delen van dewereld gunstig geoordeeld. Scanion en Fisher beschrijven eenproef

onder praktijkomstandigheden met 100 honden. Zij concluderen uitdc resuhaten dat het levende, avirulente hondeziekc-virusvaccin een be-trouwbaar en effectief middel is voor het immuniseren van honden, dievoordien niet zijn besmet. Enige jaren later publiceerden S c a n 1 o n en B a r n d t (20) de resultatenvan ruim 1100 honden, ge??nt in een periode van ongeveer drie jaar;20 dieren bleken ten tijde van de vaccinatie reeds te zijn besmet, 12 hier-van stierven of werden gedood. Klinisch werden 24 honden van doorbraakverdacht, 8 hiervan stierven of werden afgemaakt. C a b a s s o, B u r k h a r t en L e a m i n g ) verrichtten laboratorium-proeven met fretten, honden cn ook met nertsen. De gevaccineerde dieren\\crtoonden geen zichtbare ziekteverschijnselen na kunstmatige besmettingmet virulent distcmpcr-virus. Evenmin was dit het geval bij honden die!4 dagen na vaccinatie gedurende ?Š?Šn a twee weken geplaatst

werdenbij honden met klinische verschijnselen van hondezickte of in hokkenwaar regelmatig dergelijke pati??nten werden ondergebracht.Haig (22) deelt mede dat cr in Zuid-Afrika ongeveer 40.000 doses opbebroede kippe??ieren aangepast distcmper-virus zijn gebruikt voor deimmunisatie van honden en dat de resultaten bevredigend zijn.Woodrow (2.3) vermeldt dat hij in een kennel waar distemper enhard-pad-disease uitbraken, de gezonde dieren na vaccinatie gezond hieldhoewel zij in hetzelfde gebouw verbleven als dc zieke honden en de isolatiedus tc wensen overliet. Cabasso, Stebbins en Cox concludeerden uit hun proevendat het aan eieren aangc])astc distempcr-virus, al dan niet gecombineerdmet innnuunscrum, jonge honden volledig beschermt tegen zelfs intra-cercbrale besmetting met een distcnij)cr-virus, dat bij niet gevaccineerdedieren ,,distempcr-enccfalitis" veroorzaakte. L a n g c n h c im 2.\'\')) beschrijft

gunstige praktijkervaringen met 100 hon-den van verschillende leeftijden en rassen. Er trad geen entrcactie opterwijl de immuniteit ten tijde van de publicatie zeer goed was. Bosgra en H o o g c n cl o o r n 2/immuniseerden fretten cn nertsentegen distemper en hard-pad-disease en wijzen erop, dat een ruime hoe-veelheid actief virus op het moment van vaccinatie aanwezig moet zijnter verkrijging van een hechte immuniteit. Heek 2Â?) vaccineerde 200 honden in een asyl waar voordien hondeziekte



??? zeer frequent voorkwam en men om smetstofverspreiding nog zoveel mo-gelijk te beperken, de klinisch zieke dieren doodde. Van de gevaccineerdegroep konden 186 dieren ongeveer 10 dagen ?¨n 6 maanden na de vacci-natie worden gecontroleerd. Klinisch werd hondeziekte geconstateerd bij22 dieren; alle gevallen werden echter waargenomen binnen 14 dagen nade vaccinatie. S 1 n g 1 e t O n en H u n t e r 27) daarentegen beschrijven een uitbraak vanhondeziekte onder legerhonden die gewoonlijk bij aankomst een injectiemet immuunserum kregen toegediend en Â? 14 dagen later gevaccineerdwerden met op eieren aangepast virus. Van de dieren die ziek werden,was 75 % gevaccineerd met een dergelijk virus. Van drie zieke dierenwerd materiaal genomen, waarmede fretten werden ge??nfecteerd. Op dezewijze werd vastgesteld dat men te maken had met een infectie, veroorzaaktdoor het C-type van het

hondeziektevirus. Deze van L a r i n 4) afkomstigeclassificatie werd reeds in het begin van dit artikel genoemd. Singletonen H u n t e r overwegen enerzijds, dat het door hen gebruikte vaccin nietimmuniseerde tegen het C-type en anderzijds, dat de immuniteitsgraadnog onvoldoende hoog was. Deze laats\'te veronderstelling wordt o.i. ge-steund door het feit, dat 84% der pati??nten reeds binnen 21 dagen "nade vaccinatie â€” 60 % binnen 14 dagen â€” klinisch ziek waren.De mededehng van de auteurs dat algemeen wordt aangenomen dat hetlevende, avirulente hondeziekte-virusvaccin reeds 24 uur na de vaccinatietegen de ziekte beschermt en dat de immuniteit in acht dagen ontwikkeldis, wordt door ons niet onderschreven. B r a s m e r, VV i t t e r en B o 1 e y 2S) vermelden weliswaar goede immu-nogene werking, maar vonden in hun proeven te veel entreacties. Experimenteel gedeelte. Immunisatieproeveri met

hondeziekte-virusvaccin worden meestal verrichtrnet fretten, daar deze dieren op een kunstmatige besmetting zowel metdistemper- als met hard-pad-disease-virus reageren met een karakteristiekziektebeeld dat in 100 % van de gevallen letaal verloopt.Indien tevens een voldoend aantal onge??nte controledieren wordt inge-schakeld, geven de immunisatieproeven met deze diersoort verricht danook vrij exacte gegevens. Daarnaast blijft het interessant zich te ori??nteren over de waarde vanvaccin in dc praktijk; hierbij moet men zich echter realiseren, minderexacte cijfers in handen te krijgen daai- een equivalent aantal onge??ntecontroledieren ontbreekt. Toch bleek het in 2 praktijkproeven mogelijk om een indruk tc verkrijgenover de preventieve waarde van een levend, avirulent vaccin tegen honde-ziekte, door via dierenartsen en eigenaren berichten te verzamelen overde toestand van een groot aantal honden geruime tijd

na hun vaccinatie.Het controletijdstip was zodanig gekozen, dat de dieren toen een leeftijdhadden bereikt, vari??rend van minimaal negen maanden tot ?Š?Šn jaarof ouder. Gezien de eigen ervaring, alsook enkele mededelingen in de Duitse 29)en Engelse 30) literatuur, strekte de controle zich dan ook uit over eenleeftijdsperiode waarin distemper en hard-pad-disease de meeste slacht-offers maken.



??? De volgende twee proeven worden beschreven: I. In de kliniek voor Kleine Huisdieren van de DiergeneeskundigeFaculteit der Rijksuniversiteit te Utrecht werden 384 jonge hondenge??nt met ?Š?Šn injectie van levend, avirulent hondeziekte-virusvaccin.In verband met een eventuele entreactic werd ca. 10 dagen na devaccinatie de gezondheidstoestand gecontroleerd; 6-9 maanden na-dien werd bij de eigenaars een encju??te ingesteld. In de grootste teckelkennel van Nederland, waar men veel methondeziekte te kampen had, werden op verzoek van de eigenaarsbij wijze van proef alle jonge honden gedurende enige jaren ge-vaccineerd. In de loop van 1956 werd een onderzoek ingesteld naarhet verloop van de gezondheidstoestand â€” met betrekking tot dis-temper en hard-pad-disease â€” sinds de vaccinatie.*) Sub I. 1) Uitvoering van de proef. De vaccinaties werden op speciale middagen verricht in een ruimte

diebereikt werd zonder de voor poliklinische pati??nten gebruikte lokaliteitente betreden. Er werden 384 dieren in de proef betrokken; gesplitst in leeftijdsgroepen(tabel 1) was de groep als volgt samengesteld: TABEL 1. Leeftijd Aantal 2-3 maanden 10 3-5 maanden 301 5-18 maanden 73 (2 dieren waren 18 maanden oud) 384 Het betrof in deze proef 278 rashonden en 106 bastaards. De dieren werden slechts gevaccineerd indien uit anamnese en statuspraesens bleek, dat de algehele toestand van de hond goed was.Enkele aangeboden honden werden niet ge??nt, omdat de waarschijnlijkheiddat zij reeds eerder met hondezicktevirus in contact waren geweest nietuit te sluiten was. II. Indien de lichaamsterniieratuur hoger was dan 39.2Â° C, werd het dierniet gevaccineerd. De temperatuur werd een half uur na aankomst op-nieuw opgenomen, als zij direct na aankomst hoger was dan 39.2Â°C ende oorzaak hiervan mogelijk

aan excitatie moest worden toegeschreven. Â?) Ook langs drze weg danken wij de Heer en Mevrouw P o u w-N e u m a n n, eige-naars van de teckelkennel te Voorthuizen, voor de hulp die verleend werd bijhet verzamelen van de proefresultaten en de collegae Holsheimeren Haijevoor hun medewerking.



??? TABEL 2. Geen reactie Reactie (temperatuur meer dan J/2Â°C gestegen) Reactie nietbekend Totaal Temp.norm. Temp.niet ge-meten Zonderziekte-symptomen Atypische klachten Tonsillitis Verdacht vanhondeziekte Hondeziekte 250 84 13 15 5 6 10 1 384 Epilepti-forme aan-vallen Maagdarm-klachten Met ner-veuzesymp-tomen Zondernerveuzesymp-tomen Met ner-veuzesymp-tomen Zondernerveuzesymp-tomen 3 12 1 5 7 3 H1 D2 H 12 D H5 D H1 D H 4 D1 H1 D6 H2 D1 *) H = hersteldD - dood



??? Indien bij deze tweede meting de lichaamstemperatuur lager dan 39.2Â°Cwas, werd de hond alsnog gevaccineerd. Slechts bij enkele zeer nerveuzehonden â€” waarbij de resultaten van het verdere onderzoek gunstig warenen de anamnese een zeer betrouwbare indruk maakte â€” werd er ge-vaccineerd, hoewel hun lichaamstemperatuur hoger was dan 39.2Â°C. Bijeen Gordonsetter was zij zelfs 40Â°C. Worminfecties werden in het verloop van deze proef grotendeels genegeerd.De vaccinatie werd verricht volgens de voorschriften, d.w.z. met injectie-spuiten en -naalden, die door uitkoken waren gesteriliseerd. 2) Resultaten. a) Reacties gedurende de eerste 3 weken na de vaccinatie(zie tabel 2). Met betrekking tot de waargenomen gevallen van tonsilitis wordt er opgewezen, dat deze aandoening veelvuldig blijkt voor te komen bij honden,die lijden aan hepatitis infectiosa canis (Rubarth\'s disease). Daarnaastwordt wel

melding gemaakt van een tonsillitisvirus (9), terwijl ook in velegevallen tonsillitiden op infecties met /?-hemolytischc streptokokkenblijken te berusten. Aan de eigenaars van honden, die bij de controle na de enting een reactievertoond hadden, werd gevraagd om op te geven hoeveel dagen na devaccinatie de verschijnselen het eerst waren waargenomen. Voor de 16dieren uit de rubrieken â€žverdacht van hondeziekte" en â€žhondeziekte" zijndeze gegevens verwerkt in tabel 3. TABEL 3. Bij 1 dier werden de verschijnselen 2 dagen na de vacc. door de eigen Bij 1 dier 33 33 4 33 33 33 33 33 33 33 Bij 2 dieren >} 33 33 5 33 33 33 33 33 33 33 Bij 1 dier 33 33 6 33 33 33 33 33 33 33 Bij 1 dier }) 33 33 8 33 33 33 33 33 33 33 Bij 4 dieren )) 33 33 10 33 â€? 33 33 33 33 53 33 Bij 21) â€ž 3? 33 33 14 33 33 33 33 33 33 33 J^ij 1 dier 35 33 33 17 33 33 33 33 33 33 33 liij 1 dier 3J 33 18 33 33 33 33 33 33 33 Bij 1 dier 33 33 53 20 33 33 33

33 33 33 33 Hij 1 dier 33 33 33 21 33 33 33 33 33 33 33 waargen. *) Hierbij is hond nr. 155 gerekend, die volgens de eigenaar na 14 dagenaan hondezickte zou zijn gestorven. Van de 12 dieren waarbij de verschijnselen door de eigenaar binnen14 dagen na de vaccinatie werden waargenomen moet â€” voor zover hieruiteindelijk van hondeziekte sprake is geweest â€” worden aangenomen datde besmetting plaats vond v????r de immuniteit voldoende ontwikkeld was.Ditzelfde kan worden gezegd van de 2 honden waarbij de verschijnselenna 17 en 21 dagen door de eigenaar werden waargenomen daar dezedieren bij de controle 10 dagen na de enting geen afwijkingen vertoondenmaar enkele dagen nadien wel.



??? Van de 2 dieren, waarbij de eigenaar resp. 18 en 20 dagen na devaccinatie dc eerste verschijnselen waarnam, is met zekerheid bekend datde isolatie na de vaccinatie absoluut onvoldoende is geweest zodat demogelijkheid aanwezig is dat ook deze dieren besmet werden v????rdat deimmuniteit voldoende ontwikkeld was. De waargenomen verschijnselen zijn niet het gevolg van de eigenschappenvan de entstof; met het toegepaste vaccin konden zelfs bij onderzoekingenmet de voor hondezickte zo gevoelige fretten nooit ziekteverschijnselenworden opgewekt. b) Reactie van 3 weken tot 6 a 12 maanden na de vaccinatie (zie tabel 4)Bij het merendeel der honden werden deze inlichtingen schriftelijk ver-kregen; de honden die ziekteverschijnselen hebben vertoond werden bijnaalle als pati??nt in de kliniek aangeboden. In tabel 4 zijn de 10 dieren die t.g.v. verschillende doodsoorzaken â€” zietabel 2 â€” aan de proef

onttrokken werden, niet meer opgenomen. TABEL 4. Geenziekte-symptomen Wel ziektesymptomen 349 25 Verdachtvan hondezickte Atypische klachten Tonsillitis 10 11 Metnerveuzesymptomen Epilepti-formeaanvallen Angst-neurose Alopecia Zondernerveuzesymptomen II H D H D H D H D D II D



??? zoek wees niet in de richting van een virusinfectie, er werden nl. geenontstekingsverschijnselen gevonden. Resum?Š: 384 honden, voor het merendeel afkomstig uit een stadsmilieuwaar hondeziekte veel slachtoffers maakt, werden op jeugdige leeftijd ge-vaccineerd met een levend, avirulent vaccin tegen distemper en hard-pad-disease. V????rdat dc immuniteit voldoende ontwikkeld was werden door de eige-naars van 16 honden verschijnselen waargenomen die in 10 gevallen leid\'den tot de klinische diagnose hondeziekte terwijl 6 dieren verdacht warenvan hondeziekte. Van cleze 16 dieren herstelden er 8.Twee dieren stierven door andere oorzaken. Van de resterende 374 hondenwaren er tijdens de controle 6 ?¤ 12 maanden na de vaccinatie 11 dierenziek geweest waarbij dc klinische symptomen weinig typisch waren maarhondeziekte niet mocht worden uitgesloten; 9 dieren herstelden; ?Š?Šn dierstierf volgens

opgave van dc eigenaar aan hondeziekte en ?Š?Šn dier werdafgemaakt; bij sectie wees het histologische onderzoek niet op een virus-infectie.Sub II De eigenaars van de grootste teckelkennel van ons land verzochten omproefvaccinatie van alle jonge honden, daar zij steeds te kampen haddenmet hondeziekte. Jaarlijks vielen er 20â€”30, in ?Š?Šn jaar zelfs 46 slacht-offers onder de honden. Daar in een dergelijke kennel een nauwkeurige administratie en een goedcontact met de personen, die de honden kopen, gewaarborgd zijn, kondeze proefvaccinatie interessante gegevens opleveren, zulks temeer, omdatregelmatig honden naar het buitenland worden verkocht. 1. Llitvocring van dc proef. In de periode van 6 november 1953 tot 13 januari 1956 werden 200 hon-den gevaccineerd. Gesplitst in rassen (tabel 5) en in leeftijden (tabel 6) was de groep alsvolgt samengesteld: TABEL 5. TABEL 6. Leeftijd Aantal 2-3 maanden 48

3-6 maanden 136 6-12 maanden 13 ouder dan 12 mnd. 3 200 Ras Aantal Kortharige teckel 185 Langharige teckel 7 Schnauzer 2 Bastaard Schnauzer 6 200 De kennel is buiten de dorpskom in het bos gelegen; de dieren werdenter ]jlaatse gevaccineerd in groepen van enkele tientallen. De vaccinatiewerd volgens de voorschriften uitgevoerd. Dc ge??nte honden werden 2 ?¤ 3weken zo goed mogelijk ge??soleerd en pas nadien verkocht.Gevaccineerde dieren die op tentoonstellingen waren ingezonden, werdenna terugkeer in de kennel niet ge??soleerd, wel werd contact met onge-vaccineerde pups vermeden.



??? In het begin van 1956 werd onder de eigenaars van de honden een schrif-telijke enqu??te ingesteld. Deze enqu??te werd in de loop van 1956 herhaald voor die dieren welkekorter dan 5 maanden geleden gevaccineerd waren op het tijdstip vande eerste enqu??te. 2. Resultaten: Tabel 7 geeft een overzicht van het proefresultaat. rtOh OOCM Cu 1) E V , Ocfl rt " o , c/2 S ?? rt P O.S o " GJ > OX) > N V ^ hJ WÂ? h c rt Vx \'n O t) rt TJT3 C ?? 2 rt iL> ^ â–  CM Vi c Â? (U Je i-, ?? -S Â?J O y OJCJ ** CM 2 ^ g a OJ lU Â? -O (U â–  -O > V â€”. C c co rtW co ^ C -C O u O?? Â? ??i<u-O a ??i T3 O V a_ 0) m t)-TD CL V SS 3 cÂ? g G> I\' QJ HH > ^ u rtu c S?? â– O Jn rt OJ C 3 tv O> O s " tA O O "d^ Â§ 2 2 J CTj rt UI O ^ bo OJ O <L> -O â€? O O (u bo " O?? bo rt u -a T3c â€”I rt -a Vru > SJ U> 3 rt CO 4-> ?? ^ OJ.?? ?? c Â§ CJ b?Ÿ b?Ÿ QJ 5-. QJ <D M CD u "Ob :; rt C > CJ M hn OJ u .S;^ b?Ÿ bc 0) c ?œJ â€”H
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??? In tabel 8 zijn de 174 dieren waarover berichten werden ontvangen ver-deeld in 4 groepen, afhankelijk van het tijdsverloop tussen de vaccinatieen het laatst verzonden bericht over de hond. Vooral van de honden diein de kennel verbleven, werden recente berichten ontvangen. TABEL 8. Van 1 hond werd 3- 5 maanden na de vaccinatie het laatst bericht verzonden Van 16 honden werd 5-12 maanden na de vaccinatie het laatst bericht verzonden Van 79 honden werd 12-24 maanden na de vaccinatie het laatst bericht verzonden Van 78 honden werd meer dan 24 maanden na de vaccinatie het laatst bericht verzonden Het is interessant om na te gaan hoe de 102 gevaccineerde dieren dieverkocht werden, zich in hun nieuwe milieu hielden met betrekking tothondeziekte. Hierboven zijn reeds de twee dieren beschreven die verdacht werden vanhondeziekte. In tabel 9 wordt weergegeven hoe lang de dieren in hetnieuwe milieu

â€” d.w.z. uit de kennel weg â€” waren toen de laatsteberichten werden ontvangen. TABEL 9. Bij verzending van de laatste berichten waren: 4 honden 1 ?¤ 3 mnd bij de nieuwe eigenaar 14 honden 3 ?¤ 6 mnd bij de nieuwe eigenaar 24 honden 6 ?¤ 12 mnd bij de nieuwe eigenaar 60 honden langer dan 12 mnd bij de nieuwe eigenaar Resum?Š: In de grootste teckelkennel in Nederland had men veel te kampen methondezickte. Er werden 200 honden met levend, avirulent hondeziekte-virusvaccin ge??mmuniseerd; door herhaalde enqu??tes konden 183 dierengedurende minstens 6 maanden na de vaccinatie worden vervolgd.Negen honden stierven door andere oorzaken; van de resterende 174 dierenwerd ruim 90 % tot meer dan 12 maanden - en de helft hiervan totmeer dan 2 jaar â€” na de vaccinatie vervolgd. In de kennel werd sinds men de dieren met dit vaccin immuniseerde geenhondezickte meer waargenomen hoewel er

regelmatig gevaar voor be-smetting is zowel t.g.v. de frequente deelneming aan tentoonstellingenals door de vele bezoekers. Van dc 174 dieren die werden vcr\\olgd verbleven er door verkoop 10 inhet buitenland en 92 in Nederland. De resterende 72 dieren waren tentijde van de laatste controle in dc kennel. Bij het afsluiten van de enqu??tesverbleef ongeveer 60 % van deze dieren langer dan 1 jaar bij de nieuweeigenaars. Er werd geen enkel geval van hondeziekte waargenomen. Samenvatting en conclusies: Na een inleidende literatuurbespreking worden 2 proeven beschreven waarbij 584honden, afkomstig uit een milieu waar hondeziekte regelmatig voorkomt, werden ge-vaccineerd met levend, avirulent hondeziektcvirusvaccin (N.V. Philips-Roxane). Van17 dieren konden geen gegevens worden verzameld; de resterende 567 honden werden



??? geruime tijd vcrvolgd, vcrsrheidrne zelfs tot mecr dan 2 jaar na de vaccinade.Uit de resultaten en uit de literatuur blijkt dat men jonge honden zonder gevaar metlev-end, avirulent hondeziektevirusvaecin kan immuniseren zovvrel tegen besmetting metdistemper- als met hard-pad-disease-virus. Summary and conclusions: Follovkfing a survey of the relevant literature, two experiments are described in which584 dogs from surroundings where canine distemper occurred frequently, were vacci-nated with live, avirulent canine distemper virus vaccine (N.V. Philips-Roxane). Nodata could be obtained from 17 dogs, the subsequent history of the remaining 567animals could be investigated for a considerable time, several of them for even morethan two years after vaccination. In the first trial 384 young dogs seen in the clinic for small animals (Veterinary Fa-culty at the State University in Utrecht) mosdy from urban surroundings,

wherecanine distemper is most common, were vaccinated against distemper and hard-paddisease with a live, avirulent vaccine. Before a sufficiendy strong immunity developed,the owners of 16 dogs observed symptoms - in 10 cases canine distemper was diag-nosed clinically, whilst in the other six dogs distemper was suspected. Of these 16animals, 8 died, 2 more dogs died from other causes. Of the remaining 374 dogs, 11dogs had been ill in the period of 6 to 12 months after vaccination. Though thesymptoms bore litde resemblance to those of canine distemper the latter could notbe excluded, 9 animals recovered, while of the other two one dog was said by hisowner to have died from canine distemper and one dog was killed, but post-mortemhistological investigadon did not indicate a virus infection. The second trial was carried out in the largest dachshound kennel in the Netherlandswhere canine distemper had frequently

occurred. 200 Dogs were vaccinated againstdistemper and hard-pad disease with a live, avirulent vaccine; by repeated inquiries,the case histories of 183 dogs were traced for at least 6 months after vaccination.9 Dogs died from other causes. Of the remaining 174 dogs, more than 90% wereobserved for more than 12 months and 50% for more than 2 years following vacci-nation. Since immunisation with this vaccine was commenced, no case of canine dis-temper has been observed in the kennel though there was a constant danger of in-fection because of the large number of visitors. Of the 1 74 dogs which had been un-der observation, 10 had been sold abroad and 92 in the NetheHands. The remaining72 animals were in the kennel at the time of the last check. Following the conclusionof the investigation, about 60% of the animals had been for more than one yearwith their new owners. Not one case of canine distemper has

been observed.Results show that puppies can, without any danger, be immunised with live, aviru-lent canine distemper virus vaccine against both distemper and hard-pad diseasevirus infections. R?Šsum?Š: Apr?¨s avoir, ?  titre d\'introduction, discut?Š de la litt?Šrature sur le sujet, nous relatons2 exp?Šriences o?š 584 chiens, provenant d\'un milieu o?š la Maladie de Carr?Š s?Švit r?Š-guli?¨rement, ont ?Št?Š vaccin?Šs avec le vaccin-virus vivant avirulent (N.V. Philips-Roxane). De 17 chiens il ne nous a pas ?Št?Š possible d\'obtenir des donn?Šes; les 567 chiens res-tants furent contr?´l?Šs pendant un laps de temps assez long, plusieurs m??me jusqu\'? 2 ans apr?¨s la vaccination. Des r?Šsultats obtenus, ainsi que de travaux pr?Šc?Šdents, il appara?Žt qu\'il est possibled\'immuniser les jeunes chiens, sans danger avec le vaccin-virus vivant avirulent,contre l\'infection aussi bien par le virus de Carr?Š que par celui dc la hard-pad-

disease. Gesamt??berblick und Schlussfolgerungen: Nach einer einleitenden Literaturbesprechung werden 2 Versuche beschrieben, beidenen 584 Hunde mit lebender, avirulenter Flundestaupe-Virusvaccine (N.V. Philips-



??? Roxane) geimpft wurden. Die behandelten Hunde stammten aus Umgebungen, indenen die Hundestaupe regelm?¤ssig auftritt. Von 17 Tieren wurden kleine Angaben erhalten; die restierenden 567 Hunde wurdenl?¤ngere Zeit ??berwacht, mehrere sogar mehr als zwei Jahre nach der Impfung.Aus den Ergebnissen dieser Versuche und aus der Literatur ist zu folgeren, dass jungeHunde ohne Gefahr mit lebender, avirulenter Hundestaupe-Virus-vaccine sowohl ge-gen Hundestaupe als auch gegen Hartballenkrankheitvirus immunisiert werden k??n-nen. Resumen: Despu?Šs de hacere un previo an?¤lisis de la bibliografia, sc describen dos pruebas enlas que 584 perros, procedentes de un lugar donde el moquillo suele presentarse re-gularmente, fueron vacunados con vacuna viva avirulenta del virus del moquillo(N.V. Philips-Roxane). No pudieron obtenerses datos de 17 animales; los 567 perros restantes fueron ob-.servados

durante largo ticmpo - algunos hasta mis de 2 anos despu?Šs de la vacuna-ci??n. De los resultados y del examen de la bibliografia resulta que, sin peligro pueden in-munizarse perros j??venes con vacuna viva avriulenta del virus del moquillo para pro-tegerlos tanto del moquillo como de la glosopeda. LITERATUUR: 1. CABASSO, V. J., Vct. Med. 47 (1952) 417. 2. BOSGRA, O. en HOOGENDOORN, H., Tijdschr. v. Diergeneesk. 81 (1956)649. 3. BOSGRA, O. en HOOGENDOORN, H., Tijdschr. v. Diergeneesk. 81 (1956)659. 4. LARIN, N. M., Nature 173 (1954) 174. 5. CARR?‹, H., Comp. rend. Acadcm. d. Sei. 140 (1905) 689. 6. CARR?‰, H., Comp. rend. Academ. d. Sei. 140 (1905) 1489. 7. PUNTONI, V., An. d. Jg. 33 (1923) 353. 8. PUNTONI, V., An. d. Jg. 34 (1924) 406. 9. WHITNEY, L. F. en WHITNEY, G. D., â€žThe Distemper Complex", Pract. Sei.Publ. Cy., Orange - Connecticut. 10. LEBAILLY, C. I., Comp. rend.

Academ. d. Sei. 185 (1927) 370. 11. LAIDLAW, P. P. en DUNKIN, G. G., Vct. J. 84 (1928) 596. 12. LAIDLAW, P. P. en DUNKIN, G. G., J. Comp. Path. Ther. 41 (1928) 209. 13. LAIDLAW, P. P. en DUNKIN, G. G., J. Comp. Path. Ther. 44 (1931) 1. 14. GREEN, R. G. en SWALE, F. S., J.A.V.M.A. 95 (1939) 469. 15. STADER, O. cn SLAUGHENHAUPT, R. R., The North Am. Vet. 23 (1942)782. 16. SCHLOTTHAUER, C. F., J.A.V.M.A. 103 (1943) 290. 17. HAIG, D, A,, Ondcrstep, J. Vct. Sei. An. Ind. 23 (1948) 149, 18. CAB.\\SSO, V. en COX, H. R., Proc. Soc. Exp. Biol. and Med. 71 (1949) 246. 19. SCANLON, E. J. en FISHER, G. W., Vct. Med. 46 (1951) 432. 20. SCANLON, E. J. en BARNDT, R. D., J.A.V.M.A. 125 (1954) 55. 21. CABASSO, V. J., BURKHART, R. L. en LEAMING, J. D., Vet. Med. 46(1951) no. 5. 22. HAIG, D. A., Ondcrstep. J. Vct. Res. 27 (1956) (Referaat in Vet. Bull. 26(1956) 478). 23. WOODROW, C. J., Vct.

Ree. 68 (1956) 377.



??? 24. CABASSO, V. J., STEBBINS, M. R. en COX, H. R., Cornell Veter 44 (1954)153. \' 25. LANGENHEIM, H., Veter. med. Nachrichten (1955) 53. 26. HECK, J,, mondelinge mededeling; wordt gepubliceerd. 27. SINGLETON, W. B. en HUNTER, F. E., Vet. Ree. 68 (1956) 21. 28. BRASMER, T. H., WITTER, R. E. en BOLEY, L. E., N. Amer. Vet. 34 (1953)355 (ref. in Berl. u. M??nch. Tier?¤rztl. Wschr. 67 (1954) 224 1). 29. KOBER, U., Arch. J. exper. Vet. med. IX (1955) 569. 30. LAUDER, I. M., e.a.. Vet. Ree. 66 (1954) 607. Bijen zonder angel. Het Instituut voor de bijenteelt in Nedersaksen heeft een bijensoort zonder angelgefokt. Dit fokprodukt moet echter nog verbeterd worden, aangezien de angelloze bij niet zograag zwermt en tot nu toe ook minder honing produceert dan de normale bij. Deutsche Tier?¤rzt??chc Wochenschrift, 63, 372, 1956. Reeds moeder op een leeftijd van 12 maanden en 20 dagen. Uit Arkansas

wordt een geval vermeld van een Jersey kalf, dat op een leeftijd van 3maanden gedekt werd door een Aberdeen-Angus stier en op een leeftijd van ruim1 jaar een voldragen kalf ter wereld bracht (keizersnede). Het gewicht van het moederdier op het tijdstip van de geboorte was 67,5 kg en deschofthoogte 100 cm. Het kalf woog bij de geboorte bijna 11 kg. Veterinary Medicine, 51, 412, 1956. Waarom worden K.I. stieren opgeruimd? In Amerika bleek, dat onder de redenen waarom K.I.-stieren worden opgeruimd, dcvolgende ziektekundige van belang zijn: Ongelukken 6%, kreupelheid 6%, on-vruchtbaarheid 5%, slecht zaad 4%, vreemde voorwerpen 4%, actinomycose enactinobacillose 2.8%, brucellose, paratuberculose en tuberculose 1.4%, spijsverterings-stoornissen 1.1% en andere ziekten 9%, d.i. in totaal bijna 40%. Journal of the Am. Vet. Ass. 129, 56, 1956. De produktiviteit der Nederlandse geit. De gemiddelde

produktie van alle gecontroleerde geiten was 803 kg melk met 3 58%vet in 293 dagen.De hoogste produkties waren: 1-jarige dieren 1258 kg, 4,84% 321 dagen 2-jarige dieren 1470 kg, 4,52% 360 dagen 3-jarigc dieren 1534 kg, 4,43% 323 dagen 4-jarigc dieren en ouder 1760 kg, 4,46% 360 dagen Jaarverslag van de Ned. Org. voor de Geitenfokkerij over 1956. Hoe snel zijn berenspermien? Bij 20 Groot-Yorkshire zeugen werd gevonden dat tegen het midden van de oestrusde spermi??n in 6 uren de top van de oviduct bereiken. In het begin van de oestrusduurt het langer (8 uur) en tegen het einde zeer kort(2 uur). Het bleek ook dat deplaats waar de oviduct aansluit bij de uterus een obstakel betekent dat slechts doorenkele duizenden spermi??n overwonnen wordt. Van deze enkele duizenden bereikt verder slechts een klein gedeelte de top van de Recueil de M?Šdecine V?Št?Šrinaire, 132, 477, 1956.



??? Uit de Kliniek voor Veterinaire Inwendige Ziekten der Rijksuniversiteitte Utrecht. Directeur: Prof. Dr. G. Wagenaar. EEN DIFTEROIDE CYSTITIS ALS OORZAAK VANINCONTINENTIA URINAE door N. D. M. DEKKER Op 15 september j.l. werd in de Kliniek voor Inwendige Ziekten ter onder-zoek en behandeling aangeboden een 9-jarige draversmerrie, waaivan deanamnese volgens de eigenaar als volgt was: In juni was het paard in training geweest, 19 juli was het dier \'s morgensliggende in de box aangetroffen en kon niet opstaan. Het dier was erg on-rustig en liet de urine lopen. Eigenaar heeft dezelfde dag nog zijn dieren-arts geroepen, welke aan een kruisverlamming dacht, waartegen hij eeninjectie had gegeven. 24 juli was de dierenarts er weer bij geweest en washet paard met hulp overeind gekomen. Nadat het dier een paar dagen inde box was gebleven, is het vervolgens de weide ingegaan.Gedurende de periode,

dat het dier in de box was geweest, had de eigenaargezien, dat het dier vaak urineerde en dat de urine ook erg stonk.De anamnese welke echter later door de behandelende dierenarts werdverstrekt, luidde enigszins anders. Deze deelde nl. mede, dat hij 22 juni bijhet paard was geroepen. Hij vernam toen dat het dier tevoren linksachterkreupel was geweest, een paar dagen rust had gehad en niet meer overeindkon komen. De dierenarts heeft dit paard vervolgens, van myoglobinurieverdenkende, gecathcteriseerd, waarbij de urine e\\ enwel geen afwijkingenvertoonde. Advies werd gegeven het dier een goede ligplaats op een zand-bodem te geven, terwijl een antispasmoticum (20 cc. spastovet) werd inge-spoten. 25 juni was de dierenarts weer bij dc pati??nt gaan kijken, het dier kontoen met hulp overeind komen, stond daarna stevig op de benen, maar lieppijnlijk en stijf in de achterhand. O]) 29 juni bleek, dat het dier

behoorlijk uit zichzelf op kon staan en ookveel beter kon lopen. Van urineren op abnormale wijze had de dierenartsniets geconstateerd. Het onderzoek van deze pati??nt in de kliniek levert hetvolgende resultaat op: St. pr.: 9-jarige bruine vosmerrie draver met smalle kol. Haarkleed slecht verzorgd,met vele losse haren. Matige voedingstocstand, pati??nt maakt een suffeindruk en loopt stijf in de achterhand. Een uitgebreid urineus eczeem aande binnenzijde van de achterbenen t.g.v. de omzetting, onder in\\loed vande buitenlucht, van ureum in o.a. NH^, wat huidprikkelend werkt. Slijmvliezen: Oogslijmvlies iets bleek. Mondslijmvlies iets geelachtig. Neusslijrnvlies nor-maal. Lymfklieren:Geen afwijkingen.



??? Resp. app.: Iets muceuze neusuitvloeiing. Geen stridor nasalis. Geen foetor ex nasi.Ademhalingsfrequentie 24, type costo-abdominaal. Auscultatie, ook na neusdichtliouden, geen afwijkingen. Percussicveld normaal. Trachea en larynxniet gevoelig bij druk. Circ. app.: Geen tensie op de \\enen, oedeem onder de buik, ter grootte van ongeveer2 dm2, polsfrequentie 44, hartslag regelmatig en krachtig.Dig. app.: Geen foetor ex ore. Geen kiesafwijkingen tc constateren. Bij auscultatienormale borborygmi te horen. Faeces normaal, goed gebald en verteerd.Microscopisch enkele strongyluseieren te vinden. Rectale exploratie moei-lijk in verband met hefdg persen van de pati??nt.Zenuwstelsel: Bij het naar buiten brengen van de pad??nt uit de kliniek krijgt men sterkde indruk, dat de achterhand iets paredsch is. De staart vertoont niet denormale tonus, terwijl ook de anus reflex verminderd is.Urog. app.: Het dier laat de urine

lopen en perst voortdurend. De vulva is sterk ge-??rriteerd en staat iets open. Bij vaginale exploratie blijkt de urethra bijna volkomen tc zijn afgeslotenmet kristallen. Nadat manueel de urethra voorzichtig vrij is gemaakt, blijktde blaas geheel gevuld te zijn met een grote membraan. Met behulp vaneen korentang gelukt het na vele moeite de membraan in zijn geheel viade urethra naar buiten te brengen. Deze blijkt een totale lengte te hebbenvan d= 37 cm., een grootste breedte van Â?: 15 cm., terwijl de dikte Â? %cm. is. De membraan, geelbruin van kleur, heeft een ruw oppervlak, t.g.v. deaanwezigheid van talrijke grotere en kleinere kristallen (zie de bijgevoegdefoto). De ondervlakte welke min of meer vergroeid heeft gezeten met deblaaswand, vertoont plaatselijk wat bloed. Microscopisch-onderzoek geefteiwitmassa, waarin kalk en bacteriernassa\'s te zien. Verder werden cr collagene vezels gevonden, waaruit dus blijkt,

dat ernecrotisch weefsel in de membraan aanwezig is. In het laboratorium werdnagegaan, wat de samenstelling van de steentjes was, welke ingebed lagenin de membraan en welke ook los in de blaas aanwezig waren. Deze steen-tjes bleken voor het grootste deel te bestaan uit calcium carbonaten enverder uit fosfaten. Nadat de membraan verwijderd was, bleek de blaaswand sterk verdikt te zijn, wat ook vaginaal en rectaal bevestigd kon worden. Bloedonderz.: 9.6 gr. % hacmoglobine, totaal aantal witte bloedcellen 7200 (nl. 1 jeugd-vorm, 4 staafkernigc neutrofiele leukocyten, 47 segmentkemige neutro-fiele leukocyten, 1 basofiele leukocyt, 1 monocyt en 39 limfocyten).Er is dus een anemie en een geringe hypoleukocytose aanwezig, echter metvrij normale verhouding van de witte bloedcellen. Het celvolume is 2.6(te laag). Bilirubine normaal. Ureumgehalte 65 mgr. % (iets verhoogd).Urine-onderzoek kan niet

plaatsvinden, aangezien zich in de blaas geenurine bevindt.



??? Diagnose: Incontinentia urinae t.g.v. een dyphteroide cystitis.Prognose: Dubieus tot ongunstig, in verband met het feit, dat bij diepgaande enmet weefselnecrose gepaard gaande onstekingen er gemakkelijk eenalgemene infectie kan optreden en vaak de nieren en het nierbekken in hetl^roces worden betrokken.Therapie: De blaas wordt na verwijderen van de membraan zo voorzichtig mogelijkgespoeld met behulp van een zachte gummislang om de toch al reeds ont-stoken blaasmucosa zoveel mogelijk voor verdere beschadigingen te vrij-waren. Als irrigatievloeistof wordt gebruikt 2 L. l^loo lichaamswarme ri-vanoloplossing. Bij deze blaasspoeling komen nog kleinere stukjes mem-braan en losse steentjes mee. Inwendig wordt in de vorm van een electuarium urotropine 2x daags 15gram verstrekt, welk middel uitgescheiden \\ia de nieren in zuur milieuformaldehyde afsplitst, waardoor de blaas gedesinfecteerd wordt,

terwijlook de ammoniakale gisting tegen wordt gehouden. Het urineus eczeem aan cle binnenzijde der achterbenen wordt met zalfbehandeld en met vaseline afgedekt tegen verdere irrigade. De blaas-spoelingen zijn ongeveer een week lang ?Š?Šn maal daags herhaald. Direct naverwijderen van de grote membraan is de incontinentia urinae verdwenen,maar de verschijnselen van een chronische cystitis blijven bestaan, d.w.z.vaak en pijnlijk urineren met kleine hoeveelheden tegelijk, terwijl dezeurine ook bloederig is. Hieruit is het trekken van de volgende conclusiegerechtigd. Het incontinentia urinae is niet het gevolg geweest van degeconstateerde gedeeltelijke verlamming in het achterstel, want dan zouook het onwillekeurig afvloeien van de urine na verwijdering van de grotemembraan moeten hebben blijven bestaan. Doordat de gehele blaas wasopgevuld met deze membraan, kon de urine niet in de blaas worden opge-

zameld, maar vloeide meteen af via de grotendeels verstopte urethra.Wel kan in het beginstadium na de verlamming, dus in juni, een passieveretendo urinae ontstaan zijn, waardoor stagnatie en omzetting van de urineen verder neerslag van carbonaten is ontstaan, met als gevolg een cystitismet vorming van een dyphteroide membraan. Op 24 september is het mogelijk geworden wat urine met behulp van decadicter te verzamelen. Het onderzoek hiervan heeft het volgende resultaatopgeleverd: reactie alkalisch; reuk zwak ammoniakaal; kleur bruingeeel;S.G. 1027; troebel, slijmig en iets bloed bevattend; eiwit positief; sedimentenkele nierepitheli??n; veel leukocyten. In het Gram-preparaat Gram posi-tieve kokken en streptokokken. Voor bacterieel onderzoek is deze urine doorgezonden naar het Instituutvoor Infectieziekten. Hierna heeft de pati??nt gedurende 3 dagen lx daags 3 millioen eenhedenwaterige penicilline

subcutaan gehad. De eetlust van het dier is doorlopendgoed gebleven, maar de voedingstoestand is niettegenstaande de goede eet-lust snel achteruit gegaan. Op 5 oktober is de uitslag van het bacterieel onderzoek binnen gekomen,welke uitslag als volgt luidt: mengsel van Grampositieve staven, Gram-negadeve staven (proteus vulgaris) en streptokokken gevoelig voor chloor-



??? amphcnicol. Ongevoelig voor aureomycne, dehydrostreptomycine, penicil-line, sulfadiazine. Grampositieve staven ongevoelig voor tcrramycine, de overige componen-ten matig. In overleg met de eigenaar is, vooral in verband met de snelle vermagering,afgezien van een verdere behandeling en is het dier geslacht. Voor zoverkan worden nagegaan is een incontinentia urinae t.g.v. een dyphteroidecystitis tot heden slechts eenmaal beschreven en wel in 1894 door Tho-massen. Het verschijnsel van onwillekeurig afvloeien der urine of incontinentia lui-nae berust gewoonlijk op een niet sluiten van de sphincters der blaas. Ditniet sluiten kan het gevolg zijn van: a. een sphincterverlamming, zoals wij dit bij een neuritis caud. ecjuinnogal eens zien. In dit geval hebben we ook een verlamming van dcdetrusor vesicae, t.g. waarvan ook retentio urinae bestaat. b. een traumatische inscheuring van de sphincters zoals we dit

kunnenzien ontstaan bij dc partus, retentio urinae is hierbij niet aanwezig. c. blaasstenen. Deze laatste oorzaak is al talrijke malen geconstateerd. Zo heeft collega Eggink in 1911 een geval beschreven bij een 8-jarigemerrie, waarbij men een 120 gram zware steen in de blaas vond, welke aan-leiding gaf tot een onwillekeurige urinclozing. Als waarschijnlijke oorzaakvan dit lijden meende hij een traumatische vaginitis te mogen veronder-stellen, t.g.v. een \'s jaars tevoren plaats gehad hebben embryotomie, welkevaginitis zeker tot een blaasinfectie en hierop aansluitend tot chronischecystitis een steenvorming gevoerd zal hebben. In dit geval is de steen in\\ crschillende stukken, via de urethra, manueel verwijderd, waarbij tevenseen croupcuze membraan meekwam. Dc behandeling bestond uit spoelin-gen met 3% boorwater tot alle gruis verwijderd was, terwijl per os 2x 10gram acidum salicylicum daags werd gegeven.

Vervolgens om de 3 dagen blaasirrigatic, eerst met /a\'Voo nitras argen-ticusoplossing, later met sulfas zincicusoplossing. Tenslotte kreeg dit dier nog 2x daags 10 gram salol per os. Direct na verwijdering van de steen trad verbetering in en na 6 wekenwas het dier vrijwel geheel hersteld. Volgens Claude Bouju is het ontstaan van blaasstenen afhankelijk van de\\ocding. Vitamine A-gebrck schijnt een zeer grote rol tc spelen, evenalsgebrek aan beweging. Het voorkomen van urcthrastcnen is zeldzaam. Dc-stenen bestaan meestal uit calcium-carbonaten, ammonium- en magnesium-fosfaten, uraten en oxalaten. P e t e r I e i n gaf in 1885 een beschrijving van dc symptomen en dc micro-scopische bevindingen bij een croupcus dyfterischc ontsteking van de urine-blaas en dc urethra bij een paard, waarbij echter geen incontinentia uri-nae aanwezig was. M ae rz beschreef in 1916 in zijn proefschrift de verschijnselen welke

hijzag optreden bij aanwezigheid van blaasstenen. De voornaamste symp-tomen waren het plotseling onderbreken van de urinestraal, verder stran-gurie of het lozen in een dunne straal. Hierbij traden vaak koliekver.schijn-selen op en in enkele gevallen incontinentia urinae.Kutzner gaf in 1892 een beschrijving van een jonge merrie met in-



??? continentia urinae, waarvan hij als eerste oozaak een verlamming van deblaassphineter aannam. Rij nader onderzoek, zowel rectaal als met dccatheter, werd een steen gevonden, welke operatief verwijderd werd eneen gewicht had van 275 gram. Deze pati??nt genas. Ook Lab at beschreef in 1892 een geval van incontinentia urinae bijeen merrie veroorzaakt door een 375 giam zware steen welke manueel ver-wijderd kon worden. In 1894 beschreef R u p p r e c h t een ziektegeval van een merrie met uit-gebreid urineus eczeem en een incontinentia urinae. Een steen zo groot alseen ganzenei werd gediagnostiseerd en operatief verwijderd. Het gewichtvan de steen was 495 gram en bestond uit calcium carbonaat.L ?? b k e gaf in zijn dissertatie aan, dat bij onderzoek van 250 slachtpaar-den ruim 13% lijdende bleek te zijn aan een cystitis. Deze bevindingenwaren geheel in strijd met de tot toen gangbare meningen, dat

de blaas-ontstekingen zelden zouden voorkomen bij het paard. Hij meende deze blaasaandoeningen te kunnen verklaren uit het feit, dathet jjaard als herbivoor een zekere predis]x)sitie heeft tot het krijgen vaneen cytitis op grond van het feit, dat de urine een hoog gehalte aan car-bonaten en andere zouten heeft, waardoor de sedimentvorming in deblaas wordt begunstigd en daardoor dc mogelijkheid tot het optredenvan een chronische blaascatarrh aanwezig is.Samenvatting: Bcschrcven wordt een geval van incontinentia urinae t.g.v. een dyphteroide cystitisbij een 9-jarige draversmerrie. Genoemde pati??nt had al maanden lang een incon-tinentia urinae, waarvan bij onderzoek dc oorzaak bleek te liggen in een grote mem-braan bezet met carbonaat- en fosfaatkristallen, welke de gehele blaas in de urethraopvulde. Een ingestelde behandeling heeft geen succes gebracht.Summary: Description of a case of incontinentia

urinae (incontinence) due to dypthcroid cys-titis in a 9-year old trotter mare. The animal in question had suffered from inconti-



??? nence for several months. Investigations revealed that the cause was a large mem-brane covered with carbonate and phosphate crystals, which filled the whole bladderin the urethra. Treatment proved unsuccessful. R?Šsum?Š: On donne la description d\'un cas d\'incontinentia urinae caus?Še par une cystite chezune jument trotteuse dc 9 ans. L\'animal souffrait d?Šj?  depuis des mois d\'une urinaeincontinentia, dont apr?¨s l\'examen la cause se trouva r?Šsider dans une grande mem-brane couverte de cristaux de carbonate et de phosphate remplissant toute la vessiedans l\'urcthra. Un traitement commenc?Š n\'a pas eu de succ?¨s. Zusammenfassung : Bei einer 9 j?¤hrigen Traberstute wird ein Fall von Incontinentia urinae beschriebenals Folge einer dyphtcroiden Cytitis. Seit Monaten litt genannter Patient bereits anIncontinentia urinae, als deren Ursache bei eingehender Untersuchung eine grosseMembrane

entdeckt wurde, die mit Karbonat- und Phosphatkristallen besetzt war unddie Blase in der Urethrea vollst?¤ndig ausf??llte.Die vorgenommene Behandlung blieb erfolglos. GERAADPLEEGDE LITERATUUR: 1. BR?œKM?œLLER. Lehrbuch der pathologischen Zootomie der Haustiere.1869, S. 666-668. 2. H. ANACKER. Spezielle Pathologie und Therapie f??r Tier?¤rzte. 1879, S. 372-376. 3. PETERLEINU. Croup??s-diphtherische Entz??ndung der Harnblase und Harn-r??hre bei einem Pferde. Bericht ??ber das Vetcrin?¤rwesen im K??nigr. Sachsen.1885, S. 62-67. 4. H. SCHINDELKA. Krankheiten der Harnorgane. Oesterr. Vierteljahrschrift.1885, S. 62. 5. SIED.^MGROTZKY. Blasenstein schnitt. Bericht ??ber das Veterin?¤rwesen imK??nigr. Sachsen. 1888, S. 24-25. 6. M. LABAT. Sur quelques concr?Štions calculeuses. Rev. Vet. 1892, P. 297-303. 7. KUTZNER. Blasensteinoperation bei einer Stute. Zeitschrift f??r

Vetcrin?¤rkunde.1892, S. 499. 8. M. H. J. P. THOMASSEN. Natuurlijke en experimentelc urolithiasis en haarchirurgische bchandeling bij dieren. Tijdschrift voor Veeartsenijkunde. 1894,blz. 84-94. 9. CARL KICK. Ucbcr das Harnblasen carcinoom der Pferde. Diss. Glessen 1897. 10. GMEINER. Die Cystitis und ihre Therapie. Monatshefte f??r praktische Tier-heilkunde. 1907, Band 18, S. 61-79. 11. WILHELM SCHMIDT. Die Cystitis und Nephritis unserer Haustiere und ihreBehandlung mit Urotropin. Diss. Glessen 1909. 12. B. EGGINK. Blaasstcnen bij cen paard. Tijdschrift voor Veeartsenijkunde. 1911,blz. 509-510. 13. H. A. WOODRUFF. Urinary calculi in the horse and dog. The Veterinary Jour-nal, 1912, pag. 18-19. 14. WALTER MAERZ. Zur Kenntnis der Blasenstcine beim Pferd. Diss. Berlin1916. 15. \'I\'H. KITT. Grundrisz der Pathologischen Anatomie f??r Tier?¤rzte, 1931. 16. H. J. L?œBKE. Vorkommen und

Bedeutung der Harnblascnerkrankungen beimPferd. Diss. Leipzig 1933. 17. CLAUDE BOUJU. De la lithiase urctrale du cheval et des petits carnassiers.Diss. Paris 1945. 18. K. NIEBERLE und P. GOHRS. Lehrbuch der speziellen pathologischen Ana-tomie der Haustiere. 1954. 19. HUTYRA, MAREK, MANNINGER und MOCSY. Spezielle Pathologie undTherapie der Haustiere, 1954.



??? MEni\'DELINGEN UI?• DE PRAKTIJKINFECTIEUS HOESTEN BIJ KALVEREN door C. L. VAN LIMBORGH, diergeneeskundig adviseur vanHandelniij. Trouw & Co. N.V., Amsterdam. Gezien de snelle toeneming van de kalvermesterij, mede tengevolge vanzogenaamde kunstmelkpreparaten, en de daardoor ontstane opeenhopingvan grotere groepen kalveren, zij het mij vergund hierover een .enkelemededeling te doen. Tengevolge van mijn werkzaamheden, die deels op dit terrein liggen, benik in den lande vele moeilijkheden tegen gekomen die meest niet vanvoedingstechnische aard blijken, maar die in het merendeel der gevallenhun oorzaak vinden in infecties. Het besmettelijk hoesten der kalverenspeelt hierbij m.i. wel de hoofdrol. Daar de therapie daarbij niet tot mijn competentie behoort, werd in zulkekwesties of persoonlijk contact met de plaatselijke practicus opgenomen??f de houder geadviseerd zich direct

met zijn dierenarts in verbindingte stellen. Naar aanleiding van het zeer veelvuldig voorkomen van infectieus hoestenin het gehele land, waarbij in enkele gevallen septische pleuro-pneumoniewerd gediagnostiseerd, werd in samenwerking met enkele practici hetvolgende geconstateerd: 1. dat de be.smetting het meest en heftigst voorkomt in grotere koppelskalveren; 2. dat meestal de herkomst via marktaankoop moest worden aangenomen; 3. dat de houders vaak de beginsymptomen, zoals het weigeren van drin-ken en wat lusteloosheid, niet herkennen, dit aan hel voer wijten endaardoor te laat hun dierenarts consulteren. Enkelen herkennen eenlongaandoening nog niet indien liggen blijven, frequente respiratie enflink hoesten duidelijke aanwijzingen zijn. 4. dat het verloop vaak zo ernstig is dat sterfgevallen optreden; 5. dat de volgende behandelingsmethode bevredigende resultaten oplevert:Aan alle kalveren in het

besmette hok wordt, naast eventueel eenserumbehandeling, een injectie met een waterige suspensie van eenA-D3 preparaat gegeven als ondersteuning. De klinisch zieke dierenkrijgen bovendien een injectie met strepto-penicilline dep??t gevolgddoor een 3 daagse orale toediening van een sulfapreparaat. In ernstigegevallen blijkt een 3 daagse behandeling met globenicol te prefereren.Enkele pracdci geven dan met het oog op expectorcren een hoestdrank.E?Šn collega bleek in zijn praktijk het meeste succes te verwachten vaneen 3 daagse injectiekuur met alleen penicilline. Nieuwe aankopenworden ge??soleerd opgestald en van een A-D3 injectie voorzien, be-nevens worden zij ge??nt met vaccin tegen septische pleuro-pneumoniena eventueel bescherming met serum vooraf. Na verkregen immuniteitkan men ze dan bij de grote koppel toelaten.



??? 6. dat in een koppel op deze wijze behandeld, de moeilijkheden in 1 â€” 2weken nagenoeg verdwenen zijn en het economische doel zo niet vol-ledig dan toch gedeeltelijk bereikbaar blijft. 7. dat reconvalescentie des te sneller optreedt naarmate dc ziekte acuterverloopt en de behandeling eerder en ingrijpender plaats vindt. Dceerste tekenen van beterschap bestaan meest uit verlies van sufheid entoename van eetlust, soms ?Šclatant in verloop van 24 uur. 8. Dat na I enkele injectie met sulfa-preparaat of antibioticum vaakrecidief volgt. Het verloop der ziekte deed zich bijvoorbeeld als volgt voor: in een koppelvan 20 mestkalveren waren enkele kalveren die het drinken weigerden. Enkele dieren hoestten zo nu en dan en enkele dieren waren volgens deeigenaar wat flauw. Ondanks advies weid de plaatselijke practicus nietdirect geconsulteerd. Na twee dagen bleek het hoesten erger en door dcgehele koppel

verspreid te zijn. Daarnaast bleven enkele kalveren suf lig-gen met een frequente ademhaling. Enkele dieren vertoonden Muco-pus-uitvloci uit de neusopening. Andere hadden opvallend droge neusspicgcls. Het baarkleed was bij de klinisch zicksten dor en slecht aangesloten. E?Šnkalf had het zo benauwd dat iedere e.xpiratie met duidelijk gesteun gepaardging, terwijl anderen een reutelende expiratie lieten horen. Na consult(hetgeen nu wel nodig leek volgens de eigenaar) vertoonden de klinischzieke dieren bij auscultatie afwijkende longgeruisen (reutelen, chiemen,etc.) terwijl pols, ademhaling en temperatuur sterk verhoogd waren; koortstot 41Â°. Dc â€žlichte" hoesters hadden nog geen koorts. De koortsendedieren maakten een op het oog erg zieke indruk. Dc behandeling vandeze dieren werd aangevuld met salicylas natricus en coffc??ne. Nadat een rigoureuze therapie, volgens de reeds vermelde methode,

succesbracht, bleek het hoesten nog 1 a 2 weken \\oort tc gaan om dan geleidelijkte verdwijnen. Het kreunende kalf moest wegens blijvende ademnoodworden opgeruimd. \'Fwee klinisch zieke dieren waren na 2 dagen zeergoed opgeknapt, terwijl een derde er een halve week over deed. Gedachtwerd aan septische pleuro-pneumonic. Enting van dc aankoopdicren inge??soleerde stallen Icck het beoogde resultaat tc brengen aangezien na2 maanden alle nieuwe kalveren geen last meer hadden. Toen alle oudedieren verkocht waren werd de aankoop weer zonder bescherming tocge-]3ast zonder dat een nieuwe uitbraak plaats grcej). Dat een en ander dit voorjaar zo hevig naar voren treedt lijkt o.i. tc ver-klaren uit het feit dat: a. dc kalveren zwak zijn t.g.v. onvoldoende voeding van de moeder(slechte zomer, slecht hooi, etc.) waarbij vooral gebrek aan vitaminenA en D en enkele micronutri??nten een grote rol kunnen

spelen t.a.v.o.a. slij\'mvliesweerstand. b. het voorkomen van grotere compacte koppels mestkalveren dan invorige jaren een gemakkelijker contaminatie oplevert. c. de hier en daar nog slecht begrepen methode van isolatie van een ziekdier vergeten wordt en dus aan de hygi??ne niet voldoende aandachtwordt besteed.



??? d. zeer vee] mensen er een mesterij op na houden zonder vakkennis. Menkoopt op allerlei markten maar raak terwijl de zootechniek der kopersvaak allerbedroevendst uitvalt. e. men niet weten wil voor de buren dat de eigen kalveren ziek zijn enmen dus afwacht en de schuld of oorzaak intussen op de zijde vande vocdselleverancier schuift zonder deskundige hulp van de plaatse-lijke dierenarts in te roepen. f. er hevig gehandeld wordt in kalveren door lieden die bij Jan en alle-man in de stallen komen en, wellicht in argeloosheid, alles doen ominfecties zo doeltreffend en snel mogelijk te verspreiden. g. last but not least door allerlei lieden graag gekwakzalvcrd wordt voor-dat men de bedorven restanten aan zijn dierenarts presenteert. Wat ik met dit artikel beoog is vooral dank te zeggen aan de prakticiwaarmee het een en ander werd bezien en de daardoor verkregen over-tuiging dat het op het ogenblik nuttig lijkt om de

aandacht op dit be-smettelijk hoesten te vestigen, mede omdat door vele praktici goede resul-taten bereikt werden in de bestrijding daarvan. Aan hun dus de eer! Oud. Een gekruiste British Friesian-IIereford koe bereikte in 1955 haar .35-jarige leeftijd.Zij bracht 28 kalveren ter wereld, het laatste op 31-jarige leeftijd.Op 33-jarige leeftijd gaf zij nog melk. Veeteeltberichten, 19-l-\'56, pag. 2911. Chemisch scheren. In Australi?? hebben een veehouder en een chemicus een middel samengesteld dat, inpocdervorm op de vacht gestrooid, een breuk veroorzaakt aan de basis der wolharen.Vervolgens kan men de wol er met de hand aftrekken. Men zegt dat deze methodegoed voldoet en geen gevaar oplevert voor de dieren. Techniques Animales, 5, 26, 1957. Veterinaire Ethiek. In de â€žSchool of Veterinary Medecine" van het â€žKansas State College" wordt thansonderwijs gegeven in dc veterinaire ethiek om de toekomstige

dierenarts te leren watna afstuderen zijn vcrplichdngen zijn tegenover collega\'s, het beroep, dc cli??nt en degemeenschap waarin hij leeft. The North American Veterinarian, 17, 777, 56.Aan welk vlees geeft men de voorkeur? In Amerika neemt de rundvlecsconsumptic toe ten koste van die van varkensvlees.De reden hiervan is dat het op de markt gebrachte varkensvlees over het algemeente vet is en de varkensvlccsproduktcn in smaak zijn achteruitgegaan. De oude slagerswaren kunstenaars in het maken van smakelijke worst, ham, enz., terwijl de huidigeslagers zich weinig om de smaak bekommeren en slechts veel aandacht besteden aanhet uiterlijk. Veterinary Medecine, 51, 444, 1956.



??? MEDEDFXINGEN VAN DE VEEARTSENIJKUNDIGE DIENST Ontsmetting motorrijtuigen en aanhangwagens voor veevervoer.Verschenen is een nieuwe Ministeri??le Beschikking â€žOntsmetting motorrijtuigen enaanhangwagens voor veevervoer", welke beschikking is opgenomen in de NederlandseStaatscourant van 7 juni 1957 nr. 109. Gelijktijdig is de vorige beschikking voor deze materie ingetrokken.Behoudens enkele technische verbeteringen, maakt de nieuwe beschikking het moge-lijk, dat ook vee vervoerd wordt in niet ontsmette motorvoertuigen, indien dit veeeigendom is van de eigenaar van het bewuste vervoermiddel. De boer mag dus zijneigen vee vervoeren met zijn eigen trekker en aanhan,gwagen, zonder dat bij de aan-hangwagen een ontsmettingsccrtificaat aanwezig is. Staat van de gevallen van besmettelijke veeziekten, in Nederlandvoorgekomen gedurende de maand april 1957DE GETALLEN

GEVEN HET AANTAL VEEBESLAGEN AAN PROVINCIES -s ^, g \'Ml g-Â? c a h ^> u rt C -O f-lll1 sp-s â€?C Q, c o ?? ??C/!) M (J lU â€? 2 voES e :=> g-Q Â? â€” a, U ^ O D- S= c-2 b O. a Â? n ~oj: Set! Â§ o> OJl??? Xi ^ 5 2 â€” b S 73.3 O Â?OTJ CJ l?¨ Groningen â€” â€” _ 1 _ _ Drenthe _ ,, . _ 3 1 â€ž Friesland â€” _ 5 35 . _ Overijsel â€” 2 â€” 2 __ 3 Gelderland _ 8 _ 3 2 7 Utrecht â€” 12 _ _ 1 1 Noordholland _ 3 1 10 _ . Zuidholland â€” 12 -; 16 2 \'_ Zeeland .â€”. _ __ . , . . . Noordbrabant â€”. 6 _ __ 1 1 Limburg â€” 5 - 1 â€” 2 Totaal van het Rijk â€” 48 6 71 7 14 Veepest (pcstis bovina), longziekte der runderen (peripneumonia contagiosa bovum),hondsdolheid (lyssa), schaapspokken (variola ovina) en Kwade droes (malleus) zijnin Nederland resp. sedert 1869, 1887, 1923, 1893 en 1927 niet voorgekomen.



??? ROEKBESPREKING NEDERLANDSE ORGANISATIE VOOR ZUIVER-WETENSCHAPPELIJK ON-DERZOEK. JAARBOEK 1955.Uitg. Lange Voorhout 60, \'s-Gravenhage 1956. Bovengenoemd Jaarboek geeft weinig aanleiding tot opmerkingen. Aan doel enwerkwijze der Stichting is in dit Tijdschrift in een eerdere bespreking uitvoerigaandacht besteed. Op veterinair gebied dient genoemd een door de Stichting gesubsidieerd onderzoekover de pensmicroorganismen der herkauwers door de Wageningse Hoogleraren Prof.Dr. E. Brouwer en Prof. Dr. J. Smit. Het Jaarboek is geillustreerd met foto\'s vande diverse gesubsidieerde onderzoekingen o.a. van de radiotelescoop te Dwingelo,welke wordt gebruikt voor de Stichting Radiostraling van Zon en Melkweg . C. A. VAN DORSSEN. MILCHKUNDE UND MILCHHYGIENE, Prof. Dr. med. vet. Fritz Sch??nberg,Verlag M. und H. Schaper, Hannover, 7e druk, 1956. Prijs D.M.

44.â€”.Prof. Sch??nbcrg, hoogleraar aan de Tier?¤rztliche Hochschule te Hannover en direc-teur van het â€žInstitut f??r tier?¤rztliche Lebensmittelkunde und Michhygiene", is eenwel zeer werkzaam en veelzijdig mens. Terwijl in de zomer van 1955 zijn grondigeherziening en bewerking van het bekende bock van Von Ostertag gereedgekomenis (men zie de recensie van Prof. van Gils in het T.v.D. van 15 oktober 1956), ver-schijnt al kort daarna (herfst 1955) zijn nieuwe bock, nu over kennis en hygi??ne vanmelk. Oorspronkelijk is dit het bekende boek van M. Klimmer, dat na diens dood voorde 6e druk in 1951 reeds door Sch??nberg bewerkt werd (op het titelblad kwamen toende namen van beide auteurs voor). Na 1951 heeft Sch??nberg het boek herzien enuitgebreid: de 348 bladzijden van 1951 werden er 499, en het aantal afbeeldingenverdubbelde van 84 tot 170. Dit was nodig om o.a. de beschouwingen over

debiologische waarde van melk en de bacteriologische onderzoekingsmethoden betertot hun recht te laten komen, maar ook om nieuwe hoofdstukken te kunnen toe-voegen, bijvoorbeeld over de winning van kiemarmc consumptiemelk, over uperisatie,over condensmelk, enz. Zoals de sehr, in zijn voorwoord zegt, heeft hij zich in zijnbehandeling van de stof beperkingen opgelegd. Door de verbetering en uitbreiding ishet een studie- en â€žnaslag"boek geworden, dat door de sehr, speciaal wordt aan-bevolen aan artsen, vooral kinderartsen, zuivelvaklieden en leiders van grote melk-bedrijven. Voor Nederlanders is er in dit boek heel wat te vinden, dat hen interesseert.Voor de Nederlandse diergeneeskundige studenten is het werk niet in de eerste plaatsals werkelijk studieboek geschikt: sommige onderdelen van het studievak worden indit bock te beknopt behandeld, terwijl dikwijls de gegevens speciaal betrekkinghebben op

Duitse omstandigheden. Zo vindt men bijvoorbeeld aan het einde, evenalstrouwens in de vorige druk, een 100-tal bladzijden tekst over dc Duitse verordeningen,verboden, enz. Als bij-studieboek is het echter uitstekend te gebruiken. Evenals inhet door Prof. van Gils gerecenseerde â€žLehrbuch der Schlachttier- und Fleischuntcr-suchung" heeft dc sehr, in dc tekst waardevolle aanwijzigingcn over literatuur opge-nomen cn deze niet achter in het bock in een afzonderlijke lijst vermeld, waarnaartelkens verwezen zou moeten worden. De uitbreiding van het aantal illustraties, meestal foto\'s, is het bock zeer tengoede gekomen: de meeste ervan zijn instructief, en, â€” daar het gehele boek opkunstdrukpapier is gedrukt â€”, komen goed tot hun recht. Het is echter jammer,dat voor een aantal afbeeldingen maar weer de tientallen jaren oude clich?Š\'s zijngebruikt. Ik denk hierbij aan de afbeeldingen 148, 163, 166, 167 en enkele

meer.Van afbeelding 166 bijvoorbeeld, de butyromcter van Gerber, zou ongetwijfeld watduidelijkers tc maken zijn geweest. Deze kleinigheden nemen echter niet weg dat het nieuwe boek van Sch??nbcrg eenkostelijk bezit kan zijn. Het zou jammer zijn, als dc vrij hoge prijs sommige belang-stellenden ervan zou weerhouden het boek aan te schaffen. WILLEMS.517



??? REFERATENInwendige ziekten Leukose bij dieren. Ucbcr Lcukosen bei Tieren mit besonderer Ber??cksichtigung der Verh?¤ltnisse beimRind. A. H j ?¤rrc, Berl. und M??nch. T.VV., 69, 1956, pag. 125.Een goede indeling der lcukosen is om verschillende redenen moeilijk. We kenneno.a niet voldoende de factoren, die dc nieuwvorming en differenti??ring der bloed-cellen be??nvloeden. Het meest vinden we de Icukosc bij de kip en bij het rund (bijna steeds de lymfatischevorm). Bij het rund komt ook de stamcellen-leukosc voor, evenals bij dc hond: bijde hond en het varken is de myelo??de vorm het veelvuldigst. De plasmaccllenleukosescheen bij dieren niet voor te komen, maar in H j ?¤ r r c\'s instituut zijn tamelijk veel.gevallen hiervan bij de nerts gevonden. Er schijnt een groot verschil in frequentie, wat de leukose betreft, in de verschil-lende landen te zijn. Dit kan niet alleen het gevolg zijn van cen verbeterde

diagnostiekof meer opmerkzaamheid. In Duitsland en Zweden neemt bij het rund de frequentiede laatste decennia toe. Bij de mens schijnt zulks in Noord-Amcrika en West-Europahet geval te zijn. In Londen is in 1954 cen Icukcmie-conferentie gehouden en daaris o.a. gezegd, dat het kwaadaardige karakter der leukosc-gevallen zowel bij kinderenals bij volwassenen is toegenomen. Uit cen statistiek van Hj?¤rre blijkt, dat in Zweden het aantal leukosc-gevallenbij het rund, vergeleken bij enkele jaren tevoren, in 1953 en 1954 verdubbeld is. Inde jaren 1944â€”1954 werden aan het abattoir bij 3.900.000 gcslachtc runderenÂ? 18.000 gevallen van leukose gevonden. Zij zijn ongelijkmatig over Zweden ver-deeld. Svanberg beweert, dat gebieden met droog klimaat, fosforarme bodem enslecht onderhouden weiden pracdilectie-plaatsen zijn; anderen denken aan ras-verschillen: men weet het niet. Evenmin kent men bij het rund

dc aetiologie. Erfe-lijke factoren zijn cr niet volgens een groot onderzoek in Zweden van Dyrcndahl.Dc Deen Egch??j onderzocht verscheidene jaren lang het blocdbccld van schijn-baar gezonde dieren in koppels waar leukose betrekkelijk regelmatig voorkwam. Hijvond het percentage van mononuclcaire cellen bij 54 % hoger dan 70 % en bij 25 %hoger dan 80%, terwijl in gezonde koppels de 70% nooit werd overtroffen.Wat de behandeling betreft: de Icukcmic??n bij dc mens en ook bij de dieren kunnenenigszins be??nvloed worden door colchicin, urcthaan, triazinc, R??ntgenbcstraling enradio-actieve stoffen. Nordstrom in Zweden heeft cen aantal koeien met leukose in cen vergevorderdstadium behandeld door intraveneuze injecties van stikstofmosterdgas (nadere ge-gevens worden door Hj?¤rre niet vermeld) en zag opvallende regressie van lymf-klieren cn tumorachtigc nieuwvormingen. Dc verbetering was cchtcr

slechts tijdelijk. BEIJERS Fluorine-vergijtiging? A suspcctcd case of Fluorine Poisoning in a Heifer. E. C. S t r a i t o n, Vct. Rcc. 68.1956, pag. 7837. Een verhaaltje van cen vaars, die plotseling kreupel werd, na op cen andere koe tezijn gesprongen. Zc bleek bij R??ntgenonderzoek een fractuur van het klauwbcen tchebben (buitenklauw). De buitenklauw werd geamputeerd (the Heifer was a badsubject for chloroform and nearly died under the anaesthetic). Het dier aborteerde na 2 dagen, bleef aan de sccundinae staan en kreeg cen zwaremetritis. Met antibiotica gelukte het, de vaars in leven tc houden, maar doordat zesteeds op het gezonde been stond, kreeg ze ook hier cen klauwbeen-fractuur. Ookvan dit been werd dc buitenklauw verwijderd (â€žthe operation was agam succesfulldespite difficulties of anaesthesia"). Een geconsulteerd collega veronderstelde fluorvergiftiging en bij navraag bleek, dat



??? het dier pas gekocht was uit een streek waar fluorosis voorkwam. In de mond warendc typische fluorverandcringen te zien; welke wordt niet vermeld. De vaars her-stelde tenslotte. Ik heb enige kritiek op deze mededeling, waarmede ik sommige lezers mogelijk vandienst kan zijn. Ik heb vrij dikwijls deze klauwbeenfractuur gezien, steeds aan devoorbenen, meestal beiderzijds en altijd aan dc buitenklauwen. Dr gang is zeertypisch, het dier zet het ene been telkens kruisgewijze voor het andere om op dezewijze de buitenklauwen te ontlasten. Bij onderzoek met de visiteertang is de buitenklauw uiterst pijnlijk, meestal kan mendeze pijn reeds door druk met de vingers vaststellen. Verhoogt men met watten eneen verband de binnenklauwen en besnijdt men de buitenklauwen, dan wordt degang dadelijk al vrijer. Dc diagnose is zonder R??ntgenfoto-onderzoek te stellen; alleen kan men hierdoor eenfissuur van een fractuur

onderscheiden en dat gaat niet door uitsluitend klinischonderzoek. Amputatie acht ik niet nodig. Heeft men voldoende geduld, dan kandoor rust en behandeling der klauwen als boven beschreven genezing volgen.Zou ik amputatie gedaan hebben, dan zou ik zeker geen chloroform bij deze hoog-drachtige vaars hebben gegeven; lokale ancstesie (5 cc. novocainc-oplossing op dekogel recht boven de klauwspleet en 5 cc. naast de bijklauw) was hier aangewezen.Zonder beschrijving der mondafwijkingen (meermalen zag ik dc diagnose fluoroseten onrechte maken alleen op een bruine verkleuring door tandsteen aan de snijtandenen kiezen), en zonder opgave van het fluorgchalte van het bot (dat Â? 10 maal hetnormale is) kan ik niet beoordelen of fluorose in het spel geweest is; fracturen hebik nooit gezien hierdoor; wel usuur van het gcwrichtskraakbcen, cxostosen e.d. BEIJERS Runderleukose. Ueber Ursachen und

Bek?¤mpfung der Leukose des Rindes. G ?? t z e t, Monatsh. f.Vet. Med., lle Jahrg. 1956, Seite 169. G??tze heeft in een voordracht er op gewezen, dat hcmatologisch onderzoek voorde diagnose onontbeerlijk is. Leukose is een ziekte met een zeer lange aanlooptijdzonder enig klinisch verschijnsel. De eerste ziektefasc, die klinisch niet te diagnostiseren is, maar alleen uit het bloed-onderzoek blijkt, openbaart zich als een lymfatisch-lymfocyto??de leukemie, die maan-den of jaren lang blijft bestaan, ook wel in 5-20% der gevallen weer kan verdwijnen.De tweede fase, die klinisch wel herkenbaar is, maar feitelijk al het dodelijke eind-stadium der ziekte is, geeft het bekende beeld van de Icukotische tumorvorming. Slechts"t 10% der dieren met een positieve of verdachte bloedafwijking zal dit stadiumbereiken. Wat de oorzaak betreft: erfelijkheid speelt .slechts een ondergeschikte rol; evenzode voeding. Het staat echter wel

haast vast, dat de kankerverwekkende (canccro-gene) stralen en stoffen in ieder geval bij de kleine proefdieren leukose veroorzaken.De invloed van stralen (R??ntgen-, radiumstralcn) valt bij het rund practisch geheelweg. G??tze heeft evenmin canccrogcnc stoffen als oorzaak voor de runderleukosekunnen vinden. Bij de mens wordt de mogelijkheid van het overbrengen der ziekte door de meesteonderzoekers ontkend; voor dc muizen- en kippenlcukose is het wel zeker, dat hierbijeen virus in het spel is, dat door inspuiting de ziekte op gezonde muizen resp. kippenkan overbrengen. Dobberstein, Sch??ttler cn ook G??tze achten het, zoniet bewezen, dan toch hoogstwaarschijnlijk, dat ook de runderleukose kan wordenovergebracht (optreden in bepaalde gebieden, jarenlang blijven heersen op dezelfdestallen, verslepen der ziekte van â€žbesmette" stallen naar vrije stallen, uitroeiing ervandoor afslachting van

(hcmatologisch) aangetaste of verdachte dieren).Wat dc bestrijding betreft: Op bedrijven met 10â€”20% verliezen: jaarlijks worden alle klinisch zieke dierenopgeruimd cn vervangen door vrije dieren, die 2-4 keer per jaar klinisch en hcmato-logisch worden gecontroleerd.



??? Op stallen met een geringer percentage van klinisch zieke dieren worden geregeldalle dieren (minstens 2 ?¤ 3x per jaar) klinisch en hcmatologisch onderzocht. Die metpositieve of verdachte positieve bevindingen worden gescheiden van de gezonde.Kalveren van Icukosedicrcn worden niet aangehouden; de anderen krijgen slechtsmelk van gezonde dieren. Deze en nog enkele andere voorschriften komen vrijwelovereen met die van Bang voor de tbc-bestrijding. (Het is wel merkwaardig, dat in West-Duitsland het Icukosevraagstuk zulk een grotcrol schijnt tc spelen. Zo groot zelfs, dat nu wijlen G??tze sprak van een nieuwe ge-sel voor de rundveefokkerij na de tuberculose en dc abortus. Ik herinner mij, datv????r de oorlog reeds dergelijke alarmerende berichten uit Ooii-Duitsland kwamen,terwijl hier tc lande volgens mijn ervaring de laatste decennia leukose bij het rundeer minder dan meer voorkomt. En dat hier

latente vormen zouden voorkomen, dusziektegevallen zonder klinische verschijnselen en zonder vergrote lymfklieren e.d.,geloof ik niet. Want dan zouden we deze in dc loop der jaren wel eens in de kliniekhebben moeten ontdekken, waar we toch van alle aangevoerde zieke runderen steedseen bloedonderzoek deden. Steeds is ook in de literatuur bij het rund sprake van een leukose met lymfatischkarakter. De myelogene leukose, die bij de mens niet zelden is, heb ik nooit bijonze grote huisdieren gevonden. Bij de hond treft men ze wcleens aan, maar de lymf-atische toch ook meer. Pallaske bv. heeft kortgeleden (Bcrl. u. M??nch. T.W.1955, pag. 330-334) nog een 5-tal van deze laatste bij honden beschreven en tegelijk5 gevallen bij katten.) BEIJERS â€žMuizentarwe"-vergiltiging. Vergiftung mit Phosphidgiftweizen beim Pferd. G ?? b e 1 und E n g 1 e r t. Tier?¤rztl.Umschau, 11. Jahrg. 1956, pag. 1. Doordat bij de

bestrijding van ratten en muizen het voorschrift de â€žrnuizentarwe" inde muizengaten en -gangen tc brengen, vaak niet wordt nageleefd, maar hier endaar wordt rondgestrooid, komen vergiftigingen met zinkfosfide (het werkzame be-standdeel der rnuizentarwe) nog al eens bij onze huisdieren voor. Schrijvers kondenin een jaar tijds deze intoxicatie door toxicologisch onderzoek vaststellen bij 2 run-deren, 1 geit, 3 varkens, 8 honden, 2 katten, 1 wild varken, 115 kippen, enkele gan-zen, eenden etc. Uit het zinkfosfide komt bij opname fosforwaterstof vrij, dat een zeer sterk cel- enstofwisselingsgif is. Het veroorzaakt in alle organen vettige degeneratie en necrobiose.Vandaar dat we bij de vergiftigin.g spierzwakte of spicrverlamming zien, slechte hart-werking, glucosurie, soms icterus, albuminurie en blijvend ophouden van de melk-,gift bij melkkoeien. Het ziekteverloop is steeds acuut, maar de eerste verschijnselen der

vergiftiging ver-tonen zich meestal pas na enige dagen, in ieder geval vele uren na de ojiname.Bij dieren die braken kunnen, geve men zo spoedig mo,gelijk kopcrsulfaatoplossing alsbraakmiddel: als tr,gengift geldt verder (.geozonisccrde) terpentijn; verder kaliumpermangaat, waterstofpcroxyde en kobaltnitraat. Een 15-jarige merrie kwam reeds een uur na de opname van een handvol nmizen-tarwc in behandeling. Het vertoonde toen\' nog geen afwijkingen. Gegeven werd200 gr. carbo medicinale, na 4 uur nogmaals, nu met 250 gr. sulfas natricus. Pas19 uur na de opname wordt het dier zeer apathisch, zweet enorm en maakt eennerveuze indruk. Met moeite houdt het zich staande. Het heeft wijde neusgaten, depols is zwak en frequent (86), de ademhaling 34, de temp. 36.8. Dc toestand deedt??t noodslachting besluiten. Bij sectie was o.m. een penetrante reuk aan de maag-inhoud van fosfor tc bemerken, werd een

sterke vulling der bloedvaten van de darrn-mucosa en oedeem der submucosa gevonden, vervetting der levercellen, vettige de-generatie der niertubuli, hyaline hartdegencratie. Een ander geval van dodelijke vergiftiging van een muildier door muizentarwc be-schrijft Petris (Cyprus) in The Vet. Record van 30 juni 1956.



??? Het dier werd in gecollabeerde toestand gevonden met een subnormale temperatuur,bemoeilijkte ademhaling, convulsies en krampen aan de ledematen en bloederige uit-vloeiing uit de anus. Sectie: gastro-enteritis, bloederige darminhoud, overal Pete-chien, lever- en niercongcstie. Ook hier weer de typische fosforgeur van de maag-inhoud. BEIJERS Genezing bij loodvergiftiging? Notes on the use of Calcium Versinate in acute lead poisoning. J. Tod d. Vet. Ree.(i9, 1957, pag. 31. Er komen de laatste tijd meer en meer mededelingen in de literatuur over gunstigeervaringen met Calcium Versenate (calcium binatrium aethyleen diamino tetra-acetaat). Holm berichtte in 1953, dat hij 4 van 7 kalveren, die experimenteel metlood waren vergiftigd en duidelijke zenuwverschijnselen vertoonden, had kunnengenezen door ze dagelijks 1 gram per 5 Ib (= Â? 0.45 gr/kg. Ref.) levend gewicht vanbovenstaande stof oraal tc geven

gedurende gemiddeld 5 dagen. Lewis en Mciklc(1956) genazen 2 vaarzen met acute loodvergiftiging. Zij gaven eerst 6 gram in500 cc. 0.9% NaCl-opl. subcutaan aan ?Š?Šn dier en het andere dezelfde hoeveelheid,maar voor \'/4 deel intraveneus cn de rest subcutaan. Drie dagen later werden dezeinjecties herhaald. Tegelijk werd Sulf. magnesicum (225 gr. per dag) ingegeven.Beide dieren genazen. Dc subcutane injectie van het middel is zeer pijnlijk, de intra-veneuze is daarom te prefereren. T O d d had eveneens goed succes bij drie dieren. Hij gaf alleen calcium versenate(3 gr. in 250 cc. fys. NaCl-opl. intraveneus bij een kalf, hetzelfde bij een ezel, 6 gr.bij een stier en evenveel bij een lyi-jarigc vaars) en concludeert, uit het feit, datzonder sulfaat per os herstel werd verkregen, dat de op.genomen hoeveelheden loodniet groot zijn gewecst(?). (Ik raad in voorkomende gevallen aan, dit middel eens te beproeven en heb

daaromuitvoerig dc doseringen opgegeven. Het best lijkt mij de intraveneuze injectie endeze zeker de eerste dagen telkens na 24 uur tc herhalen. Zekerheidshalve zou iksulfaat (magnesium- of natrium-) per os cr bij geven. Men hoopt daarmede in demagen en darmen loodsulfaat tc vormen, dat onoplosbaar is. Echter is loodsulfaat,volgens mijn vroeger eens genomen experimenten, toch niet ongiftig, zodat aange-nomen moet worden, dat de verteringssappen het chemisch onoplosbaar PbSo4 wetenop tc lossen. Het calcium versenate doet loodverscnate ontstaan, dat niet vergiftigzou zijn. De Gezondheidsdiensten kunnen m.i. zorgen, een hoeveelheid van het cal-cium versenate in voorraad te hebben, want het moet uiteraard dadelijk bij dc handzijn. Ref.). BEIJERS Vergiftiging onzer huisdieren door de plantenziektebestrijdingsmiddelen, verdelgings-middelen van ratten, muizen, enz. cn onkruidbestrijdingsmiddelen.Dat dit

een actueel probleem is, blijkt wel uit de talrijke artikelen, die men in deveterinaire tijdschriften van het laatste jaar aantreft. Op de Universiteitsdag van 1955 is door dc Faculteit dit onderwerp reeds gekozenvoor een sectievergadering; dc voordracht, die ik daar heb gehouden, kan men vindenin dit Tijdschrift van 1 jan. 1956 (pag. 1-14). Hieronder vindt men een verzamelingreferaten uit buitenlandse tijdschriften van 1956. Als Sonderheft der Monatshefte f??r vet. Medizin is een uitvoerig verslag verschenenvan de 6. Tagung der Arbeidsgemeinschaft der Veterin?¤rpathologen tc D??sseldorf,in april 1956 gehouden. Hoofdthema waren hier de vergiftigingen, hierboven bedoeld.Temeer werd dit noodzakelijk geacht omdat zij of helemaal niet of onvoldoende indc leerboeken over toxicologie worden behandeld (om dezelfde redenen wijdde ik delaatste jaren in mijn lessen er ook bijzondere aandacht aan). Sch??berl schrijft in dit

Sonderheft over : Chemie und Toxicologie von Fabrik-abgassen, H??ttenstaub und H??ttenrauch; W a n n t o r p over Chemie und Toxi-cologie der wichtigsten Sch?¤dlingsbek?¤mpfungsmittel; Gohrs over Erkrankungen



??? der Haustiere durch Rauchsch?¤den und Abw?¤sser der Industrie-anlagen; K??hlerover pathologisch-anatomische veranderingen door de verschillende middelen; T e u-s^.hcr over vergiftiging van een koppel vcc door chloornafthaline-vcrbindingen,Pallaske over de pathologische anatomie daarvan. Tenslotte verschenen nog cendrietal artikelen over vergiftiging bij kippen. Het eerste artikel geeft cen kort ovcizicht van de zeer verschillende luchtverontreini-gingen, die het gevolg zijn van dc z^ch steeds uitbreidende industrie. Voor werk-plaatsen en andere afgesloten ruimten beeft men het begrip: â€žtoegestane maximaleconcentraties" (Maximum Allowable Concentration = M..\\.C. of Maxinmm .Arbeits-platz Koncentration == M.A.K.)" ingevoerd. Hierover vindt men enkele tabellenvoor verschillende gassen (o.m. H2S.CS2, H.C.N. CI2, Fca), nevels (ZuOAs2, Os, Pb, Sc) en stof (Si02, AI2O3). Met name wordt

gewezen op het toenemende gevaar van Sclcnium-vergiftiging ) kalk-en ccment-industric). Vooral zeer giftig is het seleen waterstof (H2Se) ; voornaamstesymptomen: Progressieve anemie, lever- en nicrbcschadiging. Uitvoeriger wordt stil-gestaan bij dc fluorvergiftiging (Belangstellenden kunnen hierover zich beter ori??n-teren door dc dissertatie van T e s i n k. Utrecht 1954). W a n n t o r p behandelt voornamelijk de conserveringsmiddelen voor hout (kreo-soot, carbolincum, chloornafthalincnen, chloorfenolen en nitrofenolen). Vooral dcgechloreerde nafthalinen hebben de laatste jaren grote belangstelling getrokkenomdat men daarin zocht de oorzaak van dc zgn. hyperkeratose, cen tot nu toe bij onsnog onbekende huidaandoening, maar die ik toch in mijn laatste dictaat over huid-ziekten meende te moeten behandelen, omdat wij cr ook ieder ogenblik mee te doenkunnen krijgen. W an ntorp heeft geprobeerd dc

toxische en letale dosis van dc zee-ajuin (Scillamaritima, Urginea maritima), die zoveel voor rattenverdelging wordt gebruikt, vastte stellen. Dit lukte niet, omdat door braken steeds een gedeelte wordt verwijderd.De bittere smaak is voor dc huisdieren een goed afweermiddel tegen deze vergiftiging;ratten en andere knaagdieren zijn zeer gevoelig, zegt men, maar het blijkt, dat dezegevoeligheid toch niet groter is dan, bijvoorbeeld, bij honden. Dc vergiftigingsver-schijnselen bij de hond zijn: spceksclen, braken, uitputting, daarna diarree; na 24of meer uren treden krampen op (kauwkrampen o.a.) en loopbewegingen. Dc doodtreedt meestal eerst na 2 ?¤ 3 dagen op; herstel is mogelijk. In plaats van de Scilla, die in de U.S.A. tijdens de oorlog niet was tc krijgen, heeftmen een preparaat â€žAntu" gemaakt (a naphthylthiourcum), dat eerst geheim ge-houden werd, maar spoedig de gehele wereld veroverde als middel tegen

ratten.Zijn roem heeft echter niet lang geduurd (het was voor dc ene rattensoort veel gif-tiger dan voor de andere; voor de huisrat moest dc dosis zo hoog zijn, dat groot.gevaar voor de huisdieren bestond). Afgedaan heeft het cchtcr nog niet. Intoxicatic-vcrschiin.sclen: hoesten, snelle pompende ademhaling, schuim om mond cn neus(dus blijkbaar longoedeem). Soms braken cn diarree. Normale en subnormale tempe-ratuur. Prognose slecht; cen tegengift is niet bekend. In 1948 zijn voor het eerst cumarinc-derivaten ingevoerd; tomorin, dicumarol, war-farin, cumachloor zijn de bekendste preparaten van deze soort rattenvergiften.\' Veleonzer practici hebben reeds hiermede vergiftigingen gezien, vooral bij varkens. Een?Š?Šnmalige dosis is minder schadelijk dan herhaalde kleinere. Met dagelijkse giften van 0.5 mg. warfarin per kg. lichaam.sgcwieht sterven hondenna 7-9 dagen, terwijl 0.2 rcsp. 0.3 mg./kg., gedurende

14 dagen gegeven, geen ver-schijnselen van vergiftiging veroorzaakten.De letale dosis bij varkens ligt ook bij 0.5 mg./kg. Bij sectic vindt men bloedingen in de spieren en organen, vooral ook in het pericarden prccardialc mediastinum. In buik- en borstholte zijn vaak grote hoeveelheden nietgestold bloed. Voor de diagnose tijdens het leven is van groot belang de bepaling van dc stollings-tijd. Een behandeling met Vit. K kan succes hebben, maar komt in de praktijk meest-al te laat.



??? Dt: vcrsrhijnsclcn van vergiftiging met D.D.T., hexachloorcyclomexaan (lindaan,ganiaxaan) en andere gechloreerde verbindingen worden daarna beschreven; ikverwijs hiervoor naar mijn artikel van I januari 1955. Bij parathion-vergiftiging denkemen vooral aan herhaalde injecties van atropine (grote doses!). In een tweetal artikelen worden de pathologisch-anatomische veranderingen be-sproken door C O h r s en door K??hler, die gevonden kunnen worden bij de onder-scheiden talrijke vergiftigingen. Aan een kort uittreksel hiervan heeft men niets; ikmoet dus verwijzen naar de originele ardkelen; evenzo doe ik dat betreffende denog daarop volgende van Pallaske, Teuscher en Gylstorff-Sascen-hof f (over vergiftigingen bij pluimvee). L ?? 1 i g e r levert een bijdrage tot de histologie der intoxicatie met aldrien en diel-drien (waarmee o.a. zaaikoren wordt behandeld) van kippen. BEIJERS Acetonemie. Biochemische

Betrachtungen zur Entstehung, Behandlung und Vorbeugung derAzcton?¤mie. E. K o 1 b, Monatsh. f. Vet. Medizin, lle Jahrg., 1956, pag. 49-54.D!t artikel is feitelijk te beschouwen als een verzamelreferaat, dat zich niet leent toteen korte beschrijving. De Nederlandse literatuur is er ook goed in verwerkt. Een zeeruitvoerige literatuurlijst kan voor belangstllenden van groot nut zijn. BEIJERS Parasitaire, protozoairc en tropische ziekten. Horzelbestrijding. Ein Beitrag zur Dasselbck?¤mpfung, Franzenburg, H. F., Tier?¤rztl. Umschau,lle Jahrg. 1956, Seite 5. Geklaagd wordt over de toeneming der schade door de rimderhorzel veroorzaakt,hetgeen geweten wordt aan de onvoldoende handhaving der wettelijke bepalingenvan 7 dec. 1953 inzake de bestrijding. De schade wordt voor West-Duitsland opheden geschat op 70 mill. Mark. Van dc 429 â€žKreise" zijn er 209 besmet. Schrijvergeeft de methoden aan, waarmee

verbetering kan worden verkregen (intensieve, aan-houdende voorlichting, medewerking der dierenartsen, strenge handhaving der voor-schriften). Dat daarmede succes is te bereiken, bewijst Denemarken, zegt schrijver, dieblijkbaar geen enkele poging gedaan heeft te informeren hoe het in Nederland gaat.Hamburg, waar hij woont, ligt toch niet zo ver van de Nederlandse grens en o.a. uitde jaarverslagen van Dr. Ter Borg kan hij zien hoe ook deze klaagt over deonvoldoende bestrijding in Duitsland, die resultaten van de Gezondheidsdienst inGroningen langs de Duitse grens zo ongunstig be??nvloedt. BEIJERS Zootechniek Produktieverhoging in de melkveehouderij. Door dc afd. Veeteeltwezen van het ministerie van L.V.V. is aan bovengenoemdonderwerp een beschouwing gewijd in het maandblad â€žLandbouwvoorlichting" vanfcbr. 1957. (Overdrukken van dit artikel zijn op aanvraag gratis verkrijgbaar bij deAfd.

Voorlichting van genoemd ministerie, Bczuidenhoutscweg 30, Den Haag). Desamenstellers beginnen met er op te wijzen, dat, vergeleken met voor dc tweedewereldoorlog, dc totale Nederiandse melkvetproduktie met bijna 25% is verhoogd,een verhoging die gedeeltelijk moet worden toegeschreven aan de toename van hetaantal runderen, gedeeltelijk aan een verhoging van de gemiddelde melkproduktieper dier (bijna 300 kg) en gedeeltelijk aan een verhoging van het gemiddelde vet-gehalte dat steeg van 3.20 tot 3.67%. Vervolgens vragen zij zich af welke mogelijk-heden tot verdere verhoging cr nog zijn voor onze veehouders en zij komen tot deconclusie, dat een verdere verhoging der melkproduktie per dier tot 5000 kg perlactatiepcriode niet tot de onmogelijkheden behoort. Daartoe zal het nodig zijn dat:



??? 1. de voederwinning en de voedering en verzorging der dieren verder gerationali-seerd wordt, 2. de koeien gemiddeld iets langer worden aangehouden, wat dan echter als bezwaarheeft, dat de opbrengsten uit vee-afzet afnemen, zowel omdat minder dieren perjaar zullen worden verkocht als omdat dc slachtprijs van oudere dieren lager isdan van jongere, 3. de selectie van het jongvee zal verscherpt moeten worden, wat mogelijk wordtals men de dieren ouder laat worden, omdat dan minder aanfok nodig is. Menzal daarbij een zo groot mogelijk gebruik moeten maken van melkcontrolegegevens, 4. andere maatregelen worden genomen, zoals het zo regelmatig mogelijk verdelenvan de melktijden over de dag, een juiste lengte der droogstand te kiezen, hetmeest gunstige tijdstip van afkalven na te streven (herfst-kalveren geven meerdan voorjaars- en zomerkalveren) en de dierziekten zo effici??nt mogelijk te be-

strijden. Verder wordt erop gewezen, dat de k.i. een belangrijke verbetering van de produktie-aanleg kan bewerkstelligen, omdat de k.i.-stieren zo scherp worden geselecteerd. Daarechter onder de k.i.-stieren ondanks het met de grootste zorg uitkiezen toch nogdieren voorkomen waarvan de fokresultaten teleurstellen (in Friesland en Overijsselbleek dit bij 28% het geval te zijn) moet vooral de nadruk worden gelegd op hetgebruik van stieren, waarvan de fokwaarde bekend is. Dat op deze wijze, ook natio-naal economisch gezien, dan belangrijke resultaten kunnen worden bereikt, wordtaangetoond aan de hand van het voorbeeld van de bekende preferente k.i.-stier.Succes 24849 S, die te Meppel is gestationeerd. Van deze s.tier is berekend, dat hijdochters verwekt die gemiddeld 10 kg vet meer produceren dan haar moeders. Alsaangenomen wordt, dat uit de 40 duizend koeien, die van deze stier drachtig zijn ge-worden

13000 dochters in produktie zijn gekomen, die elk 4x hebben afgekalfd ofnog zullen afkalven, dan betekent dit, dat deze dochters voor een waarde van 2\'/^millioen gulden meer produceren dan haar moeders! Ook van de verhoging van het vetgehalte verwachten de auteurs nog zeer veel. Zijhouden als streefpercentage voorlopig 4% aan, een gemiddelde waarvan zij ver-wachten, dat het na 10-15 jaar bereikt zal zijn. Factoren, die hier .gunstig werken,zijn de melkcontrole, de k.i. en vooral ook de uitbetaling van de melk naar samen-stelling. Helaas wordt wat snel heengelopen over het al of niet wenselijk zijn van deze melk-vetverhoging en treffen we in dit artikel geen enkele opmerking aan over onverkoop-bare boter of dalende boterconsumptie, terwijl het .geze.gde over de eiwit.gehalte-bepaling inmiddels door de feiten achterhaald schijnt te zijn. Een ander klein be-zwaar te.gen het geschrevene is nog dat m.i. wat veel

van de verbetering der stal-ventilatie wordt verwacht. Het lijkt nl. zeer twijfelachtig of dit een voordeel van50 kg per koe per jaar zal kunen opleveren al staat het wel vast, dat vooral in hetvoorjaar de hoogproduktieve koeien vaak te warm gestald zijn. Tenslotte wordt ook nog aandacht gevraagd voor de vleesproduktie van dc koeien,die naar verwachting der auteurs zich in stijgende lijn zal blijven bewegen door deneiging tot extensivering in verband vooral met de hoge arbeidslonen.Alles tezamen dus een interessante brochure, waarvan een nadere bestudering graagwordt aanbevolen. DE GROOT Blijvende melktanden. Ein Beitrag zur Persistenz der Milchz?¤hne bei Pferden. Peter Knczevic, WienerTier?¤rztliche Monatsschrift, 43, 82, 1956. De auteur beschrijft 3 paarden, waarbij verschillende melktanden op latere leeftijdnog aanwezig waren. Als oorzaken voor de persistentie van melktanden noemt hij: a. het niet in

aanleg aanwezig zijn van een blijvende tand. b. het doorbreken der blijvende tanden in een verkeerde richting. c. een te grote kaak, waarin, naast de melktand, plaats is voor de blijvende tand. HOEKSTRA



??? Huidsterkte en melkproduktie. Untersuchungen ??ber dem Zusammenhang zwischen Hautst?¤rke und Mlichmengen-und Milfettprozentleistung beim Innviertier Fleckvieh. Hans Kalchgruber;diss. Wcnen, 1955. Vooral in Duitsland zoekt men naar cxtcrieureigenschappen, die aanwijzingen zoudenkunnen geven omtrent de produktie-aanleg. Zo onderzocht N i t s c h e als eerste ofcr ook een verband bestaat tussen de huidsterkte en de melkvetproduktie.Kalchgruber deed het na in Oostenrijk, waarbij hij op 4 plaatsen de huid-sterkte mat. Een verband met de produktie kon hij niet aantonen. HOEKSTRA Vaarzenlijsten en Inctatiecurve. Die Bewertung von F?¤rsen kurzleistungen f??r die Erbwertermittlung im Zusammen-hang mit dem Laktationskurvenvcrlauf. Dr. K. B u s s e r t. Der Tierz??chter, 9, 7,1957. In het algemeen wordt thans wel aangenomen, dat een produktiecontrole geduiendede eerste 180-200 agen van de

lactatieperiode bij vaarzen een redelijk goed inzichtgeeft in de totale produktie tijdens de eerste lactatieperiode.Als corrclatieco??ffici??nt vindt men in het algemeen 0,9. Maar men wil zo spoedig mogelijk een oordeel vellen over de fokwaarde van eenstier en daarom zijn er onderzoekers die een oordeel over de fokwaarde reeds willenbaseren op de produktie gedurende de eerste 100 dagen bij vaarzen.Dr. Bussert is nu van mening, dat in verband met de grote verschillen in persis-tentie, de produktie gedurende de eerste 100 dagen geen goede indruk geeft van detotale produktie als vaars. Groep met Groep met steile vlakke lactatiecurve lactatiecurve aantal melklijsten 31 45 totale produktie 3853 kg 4776 kg produktie le 100 dagen 1861 â€ž 1735 â€ž productie le 200 dagen 2959 â€ž 3333 â€ž produktie op le controledag 20.5 â€ž 17.9 â€ž melkdagen 309 317 Deze cijfers tonen duidelijk aan, dat eenmalige controle, maar

ook controle gedu-rende de eerste 100 dagen, geen goede indruk geeft van de produktie gedurende degehele lactatieperiode. Hiertegenover staat, dat op de Deense boerderijen, waar de fokwaarde van stierenbeoordeeld wordt aan de hand van de prestaties van 20 van hun dochters (vaarzen),tussen deze dochtergrocpen veelal geen sprekende verschillende wat het verloop derlactatiecurves betreft gevonden werden. Volgens Bussert zou dit mogelijk te danken zijn aan het feit, dat het DeenseRode vee, waarom het hier in hoofdzaak gaat, gemiddeld zeer produktief is en slechtsweinig variatie, wat het verloop der lactatiecurve betreft, zal vertonen. Ook zoudencr in dit opzicht erfelijke verschillen tussen de rassen kunnen bestaan.Dc odnerzoekingen van Bussert werden gedaan bij het â€žschwarzbunte Nierungs-vieh". Volgens de auteur moet meer onderzoek naar de betekenis van het verloopder lactatiecurve worden

gedaan.(Ook voor Nederland is dit van belang. Ref.) HOEKSTRA



??? BERICHTEN EN VERSLAGEN Aanvullende mededeling betreffende pullorum-onderzoek 1957. In aansluiting aan de bekendmaking der voorschriften voor het pullorumonderzock(blz. 483-485 in het Tijdschrift voor Diergeneeskunde nr. 13, van 1 juli 1957) wordthierbij meegedeeld, dat sindsdien ook is goedgekeurd het trivalente pullorum-antigeen(partij nr. 51) van Laboratorium Nobilis te Boxmeer.Dit mag dus thans eveneens worden gebruikt. W. J. ROEPKEDirecteur Gezondheidsdienst voor Pluimvee. Prof. Dr. J. Smit overleden. Op 14 juni 1957 overleed te Deventer de oud-hoogleraar van de Landbouwhoge-school te Wageningen, Prof. Dr. J. Smit. In 1911 legde Prof. Smit het doctoraal examen scheikunde af, terwijl hij in 1933cum laude promoveerde op een proefschrift over de mclkzuurgisting.Na enige tijd in het bedrijfsleven werkzaam te zijn geweest vertrok hij in 1919 alschemicus-bacterioloog bij dc

Burgerlijke Geneeskundige Dienst naar Batavia, waarhij zich voornamelijk bezighield met de problemen betreffende de drinkwatervoor-ziening. In 1924 aanvaardde hij een assistentschap aan het laboratorium voor dcGezondheidsleer te Amsterdam, 1 januari 1929 volgde zijn benoeming tot lector indc chemie, biologie en farmacie. Op 15 juni 1936 aanvaardde hij aan de Landbouwhogeschool het ambt van hoog-leraar met een rede, getiteld: â€žTot stof zult gij wederkeren". Na het ontslag van de Joodse hoogleraren tijdens de Duitse bezetting, sloot Prof. Smitzijn eerstvolgend college, na een korte toespraak tot dc studenten, ten teken vanrouw. Zijn ontslag volgde, maar uit de aard der zaak keerde hij na de bevrijdingals hoogleraar terug. Mrt ingang van 18 september 1956 werd hem onder dankzegging voor de bewezendiensten, wegens het bereiken van de 70-jarige leeftijd, ontslag verleend.Prof. Smit was Ridder in

de Orde van de Nederlandse Lei-uw. International Society of Bioclimatology. Dc international Society of Bioclimatology and biometereology houdt van 23-27september 1957 te Wenen haar eerste congres. O.a. wordt een voordracht gehoudendoor Dr. B. Koller, dierenarts over: Bioklimatologische Probleme der Veterin?¤rMedizin, terwijl Dr. J. Findlay zal spreken over: Physiological effect of climaticstress on the bovine animal. Voor alle gewenste inlichtingen kan worden verwezen naar het secretariaat van hetCongres Dr. S. W. Tromp, Ilofbrouckcrlaan 54, Oegstgeest, waarbij opgemerktwordt, dat het secretariaat van 15 augustus tot 27 september wordt waargenomendoor Dr. F. Sauberer, Zentral .Anstalt f??r Metereologi<-, Hohe Warte 38, Wien 19Oostenrijk. Cursus over â€žDc toepassing van dc atoomkernencrgic in de landbouw". Hct Koninklijk Genootschap voor Landbouwwetensch.ip en hct Nederlands

Instituutvoor Landbouwkundig Ingenieurs organiseren een l.mdbouwwctenschappclijke cursus(zogenaamde A-cursus) over: â€žDe toepassing van atoomkernenergie in de landbouw".De cursus zal worden gehouden in de collegezaal voor scheikunde. Herenstraat 18te Wageningen van 4 tot en met 6 september 1957.Het programma is als volgt samengesteld: Woensdag 4 sept. 10.15â€”10.30 Opening door de voorzitter van het Nederlands Instituut van landbouwkundig Ingenieurs, Ir A.Franke. 10.30â€”11.00 Algemene inleiding â€” Prof. Dr A. C. Schuffelen.* 11.00â€”11.45 De Atoomkern â€” Dr T. J. Barendregt.11.45â€”12.15 Discussie.



??? De reactor â€” Prof. Dr. J. J. WentDiscussie Apparatuur voor het meten van radioactieve stra-ling â€” Dr J. Kooi.Thee Het bepalen van radioisotopen â€” Prof. Dr A. H.W. Aten Jr.Discussie. Het gebruik van neutronen en y stralen voor debepaling van het vochtgehalte en de dichtheid vande bodem â€” Dr Ir G. H. Bolt.Discussie. Conservering â€” Prof. Dr M. J. L. Dols.Koffie. Het verkrijgen van mutaties door ioniserende stra-ling â€” Ir G. Broertjes.Discussie. Autoradiografie â€” Dr Ir J. M. Wybenga.lonenopname en transport â€” Dr L. K. Wiersum.Discussie.Thee. Photosynthese â€” Dr B. Kok.Discussie. Atoomkernenergie, veiligheid, verantwoordelijkheid,spreker nog niet bekend. Het gebruik van isotopen bij het dierphysiologischonderzoek â€” - Dr P. C. van Erkclens.9.45â€”10.00 Discussie. 10.00â€”10.45 Het merken van insecten met radioactieve isotopenen enkele toepassingsmogelijkheden â€” Ir G.

W.Ankersmit10.45--11.15 Koffie. 11.15â€”12.00 De toepassing van radio-isotopen in de insecten-physiologic en bij het insecticiden onderzoek â€”Dr K. van Asperen.12.00â€”12.30 Discussie. 14.00â€”14.45 Reiservaringen in Amerika â€” Prof. Dr A. C. Schuffelen.14.45â€”15.30 Algemene discussie. 15.30 Sluiting door de Voorzitter van het Koninklijk Ge- nootschap voor Landbouwwetenschap â€” Ir J. A.Emmens. * De titel van deze voordracht is nog niet nauwkeurig bekend.Belangstellenden voor deze cursus kunnen zich opgeven bij de secretaris van dercgclingscommissic Ir G. W. Ankersmit, p/a Lab. voor Entomologie, Generaal Foul-kcsweg 37, Wageningen. II Internationale post-universitairc cursus te Wenen. Van 2â€”5 oktober 1957 wordt te Wenen de 2de internationale post-univcrsitairecursus voor dierenartsen gehouden. Het programma vermeldt een aantal zeer interessante voordrachten, die

voornamelijkliggen op het gebied van de praktische diergeneeskunde. Het volledige programma wordt op aanvraag verstrekt door het Kursburcau vandc Tier?¤rztliche Ilochschulc, Linke Bahngasse 11, Wien HI, Oostenrijk.De declncmerskostcn bedragen 130 O.Sch. â€” â€” f 19,50. 14.00â€”14,4514.45â€”15.0015,00â€”15,45 15.45â€”16.1516.15â€”17.00 17.00â€”17.309.00â€” 9.30 Donderdag 9.30â€” 9.45* 9.45â€”10.1510.15â€”10.4510.45â€”11.45 11.45â€”12.1514.00â€”14.3014.30â€”15.1515.15â€”15.4515.45â€”16.1516.15â€”17.0017.00â€”17.30Donderdagavond 20.00â€”21.00 Vrijdag 6 sept. 9.00â€” 9.45



??? MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE Bureau: Rubenslaan 123, Utrecht. Tel. 030-11413. Gironummer 511606 ten namevan de Maatschappij voor Diergeneeskunde. VAN HET BUREAU.Bureau gedurende de vakanrie. Van 20 juli tot en met 3 augustus a.s. is het woonhuis van de secretaris wegensvakantie gesloten en zal het bureau Rubcnslaan buiten de normale bureautijdenniet bereikbaar zijn. In verband hiermee geldt ten aanzien van de openstelling van het bureau en vande telefoon tijdelijk de volgende afwijkende regeling: Het bureau is geopend van 8.45 uur tot 17.00 uur; de administrateur is als regelook in het middaguur aanwezig. Voor gevallen, die o.a. het Waarnemingsbureau betreffen, kan men zich zonodigook buiten genoemde bureautijd telefonisch in verbinding stellen met het woonhuisvan de administrateur, dat is aangesloten onder nummer 030-32835.Mocht het bureau geen

gehoor geven op de opengestelde tijd dan kan men zicheveneens met dit telefoonnummer in verbinding stellen. Algemene vergadering 1957. Hoewel het programma voor de a.s. Algemene vergadering als bijlage aan deaflevering van het Tijdschrift voor Diergeneeskunde van 15 augustus zal wordentoegevoegd, wordt er nu reeds op geattendeerd, dat deze jaarlijkse gebeurtenis,die voor de gehele diergeneeskundige samenleving van zo grote betekenis is, plaatszal hebben op vrijdag 25 en zaterdag 26 oktober a.s. Het programma, dat nog in voorbereiding is, zal zonder twijfel veel dierenartsen methun dames naar Utrecht trekken. Dit jaar zal de Algemene Vergadering feestelijk worden omlijst door de vieringvan het 5de Lustrum van de Diergeneeskundige Studentenkring.Hierover volgen in de volgende aflevering de eerste nadere mededelingen.Bacterioloog-Australi??. Bij de staf van het Mc Master Health

Laboratorium, gevestigd op het terrein vande universiteit van Sydney kan een bacterioloog worden geplaatst. Het laboratoriumhoudt zich bezig met de bestudering van een breed vlak van de parasitaire- en in-fectieziekten bij schapen. Sollicitanten, die dierenarts moeten zijn en over enige rescarch-ervaring dienen tebeschikken, kunnen zich voor nadere inlichtingen wenden tot het bureau voor Inter-nationaal Technische Hulp, van Alkemadelaan 500, \'s-Gravenhage. Immunuloog-Australi??. Bij de Division of Animal Health van het Vetcrinair-parasitologisch laboratoriumvan Yeeronpilly, Queensland kan een imnmnuloog worden geplaatst.Vereist is het bezit van het dierenarts-diploma en enige kennis van parasitaire ziekten.Ook hierover kunnen eventuele .gegadigden nadere informaties verkrij.gen bij hetbureau voor Internationaal Technische Hulp, van Alkemadelaan 500, \'s-Gravenhagc.Ecllowship.s

Wereldgezondheidsorganisatie. Dc Wereldgezondheidsorganisatie stelt voor 1958 een zeer beperkt aantal studie-beurzen beschikbaar voor Nederlanders, werkzaam op het terrein van dc volks.gczond-hcid, teneinde hen in de gelegenheid te stellen een aanvullende studie in het buiten-land te volbrengen. Kandidaten moeten voldoen aan bepaalde voorwaarden. Zijmoeten zich o.m. verbinden om na be??indiging van hun studie naar Nederlandterug te keren en hun werk ten behoeve van de volksgezondheid gedurende drie jaarvoort te zetten. Zij, die menen voor een dergelijke beurs in aanmerking te komen, worden uitgenodigdzich binnen veertien dagen na het verschijnen van deze publikatie te wenden tot deafdeling Internationale Volksgezondheidszaken van het Ministerie van Sociale Zakenen Volksgezondheid, Zeestraat 73, \'s-Gravenhage.



??? Jubilea. 70 jaar dierenarts op 4 augustus A. W. Heidema, Oostduinlaan 181, \'s-Gravenhage.60 jaar dierenarts op 23 juli H. J. Od?Š, Parkflat 16, Zeist (afwezig)..^O jaar dierenarts op 31 juli Prof. Dr. E. A. R. F. Baudet, Roosendaalselaan 29, Velp (Gld). B. Bruins, Regnerus Praediniusstraat 3, Winsum (afwezig).D. S. R. Mensema, Asserweg 23, Beilen. H. Postma, Nanningaweg 16, Oosterwolde. C. Sieswerda, Zuideinde 341, De Rijp (afwezig).J. A. Vreeswijk, Michiel de Ruyterstraat 8, Breda en de niet-leden van dc Maatschappij voor DiergeneeskundeDr. G. Eijkman, Stationsweg 6, Oosterbeek.Dr. J. J. Smit, Waldeck Pyrmontlaan 8, Oegstgeest.40 jaar dierenarts op 2 augustus H, van Bcckum, v. d. Endelaan 50, Hillegom. Dr. G. J. G. Bol, Sint Annastraat 24, Nijmegen. Dr. A. Clarenburg, Stadionlaan 14, Utrecht. J. Jongkind, Kenaupark 13, Haarlem. K. v. d. Laan, Buitentuin, Dokkum. J. J. Moolhuisen,

Culcmborgsegrintweg, Drumpt. Chr. Mus, Herenstraat 97, Rhenen. J. IL Muyderman, Blankenstein 23, Hedel. D. Rijpkema, Burg. Wuiteweg 10, Drachten.Dr. J. C. Stefels, Kerklaan 38, Heemstede. J, B. Willemscn, De la Sabloni?¨rckadc 11, Kampenen de niet-lcden van de Maatschappij voor DiergeneeskundeJ. H. Akkerman, Zutphenstraat 17, Brunmien.Dr. J, B. Douwes, Volkcrakstraat Ihs, Amsterdam.H. A. Haijtink, Balijeweg 15, Wolfheze.Dr. F. J. Munnik, Rubenslaan 50, Bilthoven. PERSONAI.IA Het hoofdbestuur heeft de volgende collegae aangenomen als lid van de Maatschappijvoor Diergeneeskunde: E. Duysens, Caurnerbccklaan 63, Heerlen.J. P. C. Kruyne, Baan 32, Rotterdam.W. M. Verhaar, Vosmaerlaan 3, Bussum, Het Hoofdbestuur draagt de volgende collegae voor het lidmaatschap van de Maat-schappij voor Diergeneeskunde voor: R. Boerhof, Vaartweg 75, Srnilde.A. P. v. d. Linden, Lccmwcg 6,

Steggerda.C. W. J. M. v. d. Riet, Mariapolder G187, Dinteloord.Het Hoofdbestuur heeft dc diergeneeskundige kandidaten A. J. v. d. Munnik cnC. H. A. Pinkse aangenomen als kandidaatlid van de Maatschappij voor Dier-geneeskunde. Adre.swijzigingen en dergelijke: Eenhoorn, C., te Vries (Dr.), giro no. gewijzigd in 809294. (81) Hardeman, IJ. H. P.; Rijsoord (Z.H.), Straatweg 122; tel. 01858-282; voorl. wnd. D. (87) Janssen, W. F. A., te Breda, tel. no. gewijzigd in 01600-34039. (93) Limborgh, C. L. van, van Laren (N.H.) naar Soest, Middclwijkstraat 33, tel. 020â€”50125 (bur.). (100) Meijer, H, Th., te Boxtel, naar Bosschewcg 26, aldaar, (tel. no. ongewijzigd). (102)



??? Misdorp, W., te Kloosterzande, functie gewijzigd in Keuringsdierenarts-bacterioloog,tevens Rijkskeurmeester in bijzondere dienst, aan het abattoir te Amsterdam, tel.115 (priv?Š), 020-51514 (bur.), gr. 408471, pensionadres: Amsterdam, Emma-straat 21. (102) Put, A. H. P. van der, van Heerlen naar Brunssum, Kerkstraat 44, tel. 04449â€”539(priv?Š), 853 (bur.). (108) Schreur, E., te Doetinchem, tel. en giro no. gewijzigd in resp. 08340â€”3436 en891734. (112) Soodt, E. Th. F., van \'s-Gravenhage naar Soest p/a Braamweg 101. (114) Wal, K. G. van der, te Gorinchem, naar Nieuwe Haven 57, aldaar (tel. no. onge-wijzigd). (122)Willems, G. M. T., van Utrecht naar Bcrlicum (N.Br.), Kerkwijk 79, tel. 04103â€”272 (priv?Š), 04106â€”644 (bur.), gr. 272910, D. b/d prov. G. v. D. in Nd. Brabant. (124) Wouda, L. H., van Stcenwijk naar Wageningen, Lijnbaanstraat 1, tel, 08370â€”2432,gr. 854416, P. (voortzetting

praktijk G. van Ginkel), (125) Wijhe, J. H. G. van, tc Gouda, straatnaam gewijzigd en huisadres luidt daardoorTobias Asserstraat 1. (125) Gevestigd: Popta, G. van, te (voorl.) Hoo.ge Zwaluwc, Havenstraat 16, tel. 376, gr. 546593, P. (voortzetting praktijk A. J. van Drimmelen te Zevenbergen). (107) Venema, J., te Putten, Nijkerkerstraat 16, tel. 03418â€”296, P., geass. met D. J.Vervoorn. (119) Bevorderd: Koelman, K. B. M., te Heer, tc rekenen met ingang van 13 juli 1957, van Keurings-dierenarts-bacterioloog tot adjunct-Directeur van het abattoir tc \'s-Gravenhage. (96) Benoemd: Hirschfeld, Prof. Dr. W. K., te Lecrsum, bij Koninklijk besluit van 8 juni 1957,no. 20, te rekenen m.i.v. 1 januari 1957, tot gewoon hoogleraar in de faculteitder diergeneeskunde aan de rijksuniversiteit te Utrecht, om onderwijs te gevenin de erfelijkheidsleer, de zo??technick van de kleine huisdieren en van het varkenen de leer van de

voeder-, vergift- en artsenijplanten. \' (129) Docters van Leeuwen, J., te Drumpt (bij Tiel), te rekenen m.i.v. 1 mci 1957, alsRijkskeurmecster in bijzondere dienst bij de Vecartsenijkundige Dienst, ter stand-plaats Tiel. Diergeneeskundig examen: Geslaagd op 3 juh 1957: Boerhof, R. (inlassen 73) Linden, A. P. van c.r (inlassen 100) Riet, G. W. J. M. van der inlassen 109) Overleden: Quacdvlieg, F. J. H. J. te Valkenburg (L.) is aldaar overleden op 9 juli 1957. (108)Veen, J. G. van, tc Dedcmsvaart, is aldaar overleden op 9 juni 1957. (118)



??? l\'it het Laboratorium voor Veterinaire Fysiologie der Rijksuniversiteit tc Utrecht. Directeur: Prof. Dr. C. ROMIJN DE INVLOED VAN VETTEN OP DE STIKSTOFRALANS \\ AN MESTKUIKENS door C. ROMIJN, W. LOKHORST en J. VELTHUIZENInleiding, probleemstelling. De opfok van mestkuikens in Nederland mag zich in een groeiende belang-stelling verheugen en ofschoon ons land ver achteraan komt met betrekkingtot het verbruik van piepkuikens, zijn er tekenen die er op wijzen dathierin verandering komt, vooral indien het aantal verkoopplaatsen vanslachtgevogelte kan worden uitgebreid buiten de erkende poeliers.De fokker van mestkuikens zal zijn bedrijf alleen dan lonend kunnenuitoefenen indien zijn dieren in korte tijd een verlangd slachtgewichtbereiken en wanneer tevens onder die omstandigheden het voederverbruiklaag is geweest; m.a.w. er zijn twee punten van essentieel belang voorde praktijk

van de kuikenmesterij t.w. de groeisnelheid en de voeder-conversie, welke beiden op fysiologische grondslagen berusten. Het behoeftdan ook geen verwondering te wekken dat reeds gedurende enkele jarentalloze onderzoekingen worden gepubliceerd die zich met deze vraagstuk-ken hebben beziggehouden. Een onderdeel van dit uitgebreide terrein vanonderzoek betreft de samenstelling van z.g. â€žHigh Energy"-voeders waarbijgetracht wordt door toevoeging van stoffen met hoge caloriewaarde eer)snelle groei en gunstige voederconversie te bereiken. Uiteraard is hierveelal gebruik gemaakt van vetten, waarbij het totaal eiwitgehalte vanhet voeder al of niet werd verhoogd. Aangezien een volledige vermeldingvan de literatuur veel te uitgebreid zou worden, mogen wij volstaan methet noemen van enige belangrijke publicaties, in het bijzonder die welketevens samenvattingen van ouder onderzoek vermelden.In de

eerste plaats vermeldt G. F. H e u s e r (1955) in zijn bekende boekover pluimveevoeding het gebruik van vetten bij de opfok van normale- enslachtkuikens en geeft een kort overzicht van de literatuur van v????r 1955.Een uitstekende samenvatting van literatuurgegevens geeft E w i n g(1951) in zijn omvangrijke werk â€žPoultry Nutrition", waarbij als enigbezwaar het feit kan worden aangevoerd dat zijn boek momenteel watverouderd is. Een uitstekend hoofdstuk over pluiniveevoeding in hetalgemeen, is te vinden in het boek van J. T. Abrams (1950), datvooral voor veterinairen is geschreven, terwijl wij tenslotte de zeermoderne gegevens van A 1 b r i 11 o n (1954) niet onvermeld willen laten.De meeste moderne literatuur over de voeding van slachtkuikens is ver-schenen in het tijdschrift â€žPoultry Science", waaruit wij enkele publicatiesspeciaal willen vermelden. Het zijn onderzoekingen van Garve r (1955),Darrow

en Essary (1955), Ai t ken c.s. (1954), Mc. Nally(1954), March en Biely (1954),Sunde (1954), K 1 a i n c.s. (1956),Le wis c.s. (1955).



??? De resultaten die tot nu toe werden bereikt met het toedienen van â€žHighenergy"-voedcrs aan slachtkuikens laten zich als volgt samenvattend for-muleren : a) Een verhoging van de encrgicwaarde \\an het voeder verlaagt in hetalgemeen het voederverbruik. b) Ondanks dit verlaagd voederverbruik kan dc hoeveelheid verstrekteenergie per kuiken worden verhoogd. c) Eenzijdige verhoging van dc encrgicwaarde bij ccn gelijkblijvendeciwit/vitamincn/mineralcnvoorziening verlaagt dc voederconversie,doch heeft geen significante invloed op dc gioci. d) Zowel plantaardige oli??n (soyaolic, maisolie, katoenzaadolic) als dier-lijke vetten (talk en reuzel) kunnen worden gebruikt om dc encrgic-waarde te verhogen. c) De hoeveelheid vrije vetzuren limiteert dc toepassingsmogelijkheid vanvet niet; wel moet het vrij zijn van ranzigheid en tegen o.xydaticworden beschermd door toediening van antioxydantia. f) Indien zowel

encrgicwaarde als eiwitgehalte worden verhoogd kanbehalve dc voederconversie ook de groei worden verbeterd. g) Geharde vetten schijnen minder goed tc worden benut dan vetten metnormaal smeltpunt. h) Vcttoevoeging in het voeder bevordert ook dc vctvorming bij hetslachtkuiken. i) Toevoeging van oli??n en vetten in het \\ocder heeft geen ongunstigeinvloed op dc bewaringskwaliteit van het vlees van slachtkuikens. De meest spectaculaire resultaten met betrekking tot dc invloed van ver-hoging van het vetgehalte van het voeder zijn die welke Dr. G. F. G o m b sverkreeg bij ccn bepaalde stam haantjes met toevoeging vanl5 % â€žycllowanimal grcasc" aan ccn voeder met een totaal eiwitgehalte van 27.1 %.Gombs (1955) vermeldt ccn en ander over zijn resultaten in â€žFccd-stuffs" van 12 november 1955 cn noemt een voederconversie van 1.62,waarbij op een leeftijd van 7 weken en 3 dagen een gewicht

van 1362gram werd bereikt na ccn voederverbruik van 2184 gram. Dit, uitzonder-lijke, resultaat werd bereikt door het dieet rijk aan eiwitten, mineralen cnvitaminen te doen zijn; indien een dieet sub-opdmaal is aan eiwit danzullen de kuikens dc neiging hebben zich voldoende eiwit tc verschaffendoor abnormaal grote hoeveelheden voedsel tot zich te nemen, waarvanccn \\crgrotc vctafzctting in dc regel het gevolg is. Dc vet\\orniing geschiedt vermoedelijk voor het overgrote deel uit dcopgenomen koolhydraten en niet uit vet cn eiwit van het voedsel(Buckncr c.s. 1941). Exeneens zijn cr experimentele aanwijzingen voor dat dc vorming vanvet in dc dieren uit andere bronnen geschiedt dan uit het vet van hetvoedsel (Russcll c.s. 1941). De vcrtccrbaarhcid van het opgenomenvet werd door dc laatste auteurs op 88 % bepaald. Alle genoemde onderzoekingen werden ondernomen met het doel dc in-vloed van

vcttoevoeging op het lichaamsgewicht en dc voederconversievast tc stellen; uiteraard het uitgangspunt van de producent van slacht-kuikens. De vraag in hoeverre dc toegevoegde vetten enige invloed hebbenop de intermediaire stofwisseling van de mestkuikens werd veelal nietgesteld, laat staan beantwoord. Toch moet deze zijde van het probleem als



??? dc belangrijkste voor de consument worden beschouwd; immers de relatiefhoge prijs voor een slachtkuiken betaalt men gemakkelijker indien debout royaal bevleesd is en niet te grote kwanta vet bevat. Kortom deafzetmogelijkheid van slachtpluimvee zal des te groter zijn naarmate deeiwitsynthese gunstig ligt ten opzichte van de vet\\orming. Het probleemkan dus als volgt worden geformuleerd: â€žWelke is de invloed van toege-voegde vetten in het rantsoen op de eiwitsynthese bij het slachtkuiken?"Men zou zich kunnen denken dat de toegevoegde vetten door hun calo-rische waarde de eiwitverbranding aanzienlijk doen verminderen waardoorde stikstofbalans in meer positieve richting zou worden verschoven.De beantwoording van deze vraag was nu het doel van ons onderzoekwaarbij in de eerste plaats werd uitgegaan van een rantsoen dat eennormaal eiwitgehalte bezat. Methodiek. Op 27-6-\'56 werden 18

jonge Noord-Hollandse Blauwen, 9 hanen en9 hennen, 6 weken oud, op een mestbatterij geplaatst. De dieren werdenin 3 groepen van elk 6 dieren verdeeld; elke groep omvatte 3 hanen en3 hennen. Dagelijks werd een afgewogen kwantum â€žAll-mash" voeder verstrektwaarbij door terugweging het verbruik per 24 uren kon worden bepaald.Water stond ad libitum ter beschikking. De excreta werden per groep van6 dieren over een periode van 24 uren verzameld, na weging gedroogden goed gemengd, waarbij een monster \\\'oor diverse analyses werd ge-reserveerd. De voedersamenstelling in de onderscheidene groepen was alsvolgt: Ma??smeelMilocornSoyameelVoederkernReuzelIndustrievet Bij de dieren van de groepen II en III werd dus een extra kwantum vetten bedrage van 5 % aan het voeder toegevoegd, bij groep II in de vormvan zuiveix reuzel, bij groep III in de vorm van een z.g. â€žoneetbaar dierlijkvet".

Bij de toevoeging van deze vetten was zo veel mogelijk rekeninggehouden met een handhaving van hetzelfde eiwitgehalte in de voeder-mengsels van de drie groepen. Bij analyse van de mengsels bleek de samenstelling in de 3 groepen alsvolgt te zijn: ^ â–  I II III Droge stof 88.4% 89.3% 89.4% Totaal eiwit 23.6 % 22.3 % 22.4 % Totaal vet 2.,58 % 7.41 % 7.87 % Fysische Caloriewaarde 3.780 3.99.5 4.000 Het totaal vet bleek bij nadere analyse in vrije vetzuren en neutraal vetgedifferentieerd te kunnen worden volgens de volgende verhouding:^ I II III Vrije vetzuren 13.9% 5.4% 11.8% Neutraal vet 86.1 % 94.6 % 88.2 % I II III 40% 34% 34% 25% 25 % 25% 20% 21 % 21 % 15% 15% 15% â€” 5 % â€” â€” 5 %



??? De toegevoegde vetten als zodanig bleken de volgende samenstelling invetzuren en neutraal vet te bezitten: Vetzuren Neutraal vet Caloriewaarde Cal. Reuzel 0.73 % 99.27 % 9.638 Industrievet 11.8 % 88.2 % 9.362 Bij het onderzoek werd gebruik gemaakt van de volgende technieken: le. Bepaling droge-stofgehalte na drogen bij 95 Â° C gedurende 24 uren. 2e. Totaal eiwit, methode van Kjeldahl, uitgaande van 1 gram materiaal;destillaat volgens een microdestillatiemethode. 3e. Totaal vet en vetzuren, in voeder volgens dc methode van Soxhlet,uitgaande van dz 10 gram materiaal, in excreta volgens de methodevan Zuckerman c.s. f 1949). 4e. Caloriewaarde, door verbranding in de bom volgens B e r t h e 1 o t-R o t h in een zuurstofdruk van 25 atmospheren, uitgaande van circa1 gram materiaal (Roth, 1952). 5e. Glycogeenbepaling in spierweefsel volgens Mendel en Hoogland(1950). 6e. Urinestikstofbepaling

volgens E k m a n (1948). De dieren werden twee malen per week gewogen teneinde dc totalegroei vast tc stellen. Tengevolge van een stoornis in de kropfunctie werdc?Šn dier van groep II verwijderd en bij de bewerking der proefresultatenook verder geheel buiten beschouwing gelaten. Het experiment werd voortgezet tot 17-7-\'56 en duurde dus 3 weken.Bij het be??indigen van de proef werd van elke groep een dier geslacht voornadere analyse van het spierweefsel op een leeftijd van 9 weken.De samenstelling van het vlees (deel van de pectoraalspieren) bleek alsvolgt te zijn: Groep I Groep II Groep III Controle -f 5 % reuzel 5 % industrievet % % â–  % Water 73.7 74.1 74.8 Eiwit 23.8 23.8 23.4 Vet 4.7 6.1 5.4 Glycogeen 0.24 0.54 0.32 Het watergehalte en het totaal eiwitgehalte van het vlees blijkt gelijk tezijn bij alle 3 groepen; het vet en het glycogeengehalte is bij de dierendie reuzel aan het voeder hebben

toegevoegd gekregen iets hoger, hetgeenvermoedelijk eveneens het geval is bij de dieren uit de industrievetgroep. Resultaten cn discussie. A. Voederopname en groei. De toename van het lichaamsgewicht per dier gedurende de gehele proef-periode van 20 dagen is grafisch weergegeven in fig. 1, waarin de puntenhet gemiddelde lichaamsgewicht voor de dieren uit de 3 groepen aangeven.



??? 1200 \' gr 1100 1000 900 800 700 - /y a Qroep Io Groep nâ€? Groep m 600Knn l dagen _1_1--1â€” 10 15 20 Fig. 1. Gcwichtstoenamp van dc dieren uit de groepen I, II en III. De totale groei over de gehele periode, benevens de groei per 1 kg op-genomen voeder is samengevat in onderstaande tabel. TABEL 1. Groep I Groep II Groep III {6 dieren) (5 dieren) (6 dieren) 554 gr. 471 gr. 490 gr. 1648 gr. 1424 gr. 1364 gr. 336 gr. 331 gr. 359 gr. 2.97 3.02 2.78 Gewichtstoenameper dier/20 dagenVoedcropnameper dier/20 dagenGroei per 1 kg voederVoederconversie Uit bovenstaande figuur cn tabel blijkt dat de kippen die geen extravet in het voeder hebben toegevoegd gekregen belangrijk meer voedseltot zich nemen dan die dieren waarbij dit wel het geval was. Het gevolgis dan ook dat de controledicren na 3 weken aanmerkelijk zwaarder zijndan die uit de andere groepen. Berekent men evenwel de gewichtsvermecr-

dering per 1 kg opgenomen voeder dan zijn deze waarden vrijwel identiekin alle groepen, waaruit geconcludeerd kan worden dat de voederconversieniet gewijzigd wordt door toevoeging van 5 % vet aan een â€žAll-mash"-rantsoen met handhaving van een eiwitgehalte van 22-23 %.



??? B. De invloed van vettoevoeging op de stikstofbalans.De stikstofbalans werd bepaald door de totale stikstofopname per groepte berekenen uit de voederopname en het totaal stikstofgehalte van hetvoeder. De sdkstofuitscheiding per groep kon worden berekend uit detotale hoeveelheid excreta en het totaal stikstofgehalte van de gemengdeexcreta. Een overzicht van de stikstofbalans in de onderscheidene groepen is inonderstaande tabel samengevat. TABEL 2.Groep I6 dieren1648 gr. Groep II5 dieren1424 gr. Groep III6 dieren1364 gr. 62.2 gr. 50.6 gr. 48.8 gr. 1.27! 26.7 gr. 1.0425.1 gr. 1.0022.8 gr. 1.15222 gr. 1.10159 gr. 1.00162 gr. \' 40.3 % 33.8 % 33.2 % 68.5 % 58.0 % 57.0 % 134.4 gr. 111.7 gr. 119.1 gr. 13 % ! 19.5 % 20.1 % Voederopnameper dier/20 dagenStikstofopnameper dier/20 dagenRelatieve N2-opnameStikstofuitscheidingper dier/20 dagenRelatieve

N2-uitscheidingStikstofretentie(eiwitvorming/20 dagen)In % van toenamelichaamsgewichtIn % van toenamedroge stof ^)Eiwitvorming(per 1 kg voeder)Vetvorming in % van toename lich. gew.2) Uit de gegevens die met betrekking tot de stikstofbalans zijn verkregenkunnen de volgende algemene conclusies worden getrokken: a) De vorming van eiwit (stikstofreten??e) is bij de dieren, die cen nor-maal â€žAll-mash" rantsoen ontvangen waarin 23 % totaal eiwit, gun-stiger dan bij die dieren, welke een extra kwantum vet in het rantsoenhebben ontvangen. In het eerste geval bestaat de toename aan drogestof voor 68.5 % uit eiwit; in het tweede geval voor 58.0 resp. 57.0 b) De verklaring voor bovengenoemd verschijnsel ligt niet all?Š?Šn in hetfeit dat de dieren uit dc controlegroep meer voeder opnemen, want ookper 1 kg opgenomen voeder vormen de kippen uit groep 1 meer eiwitdan die uit de groepen II en III.

Toevoeging van vet aan het â€žAll-mash" voeder doet dus de eiwitvorming verminderen. Onderstellende dat het dier voor 58.4% uit droge stof bestaat, (vgl. Heuser,Feeding Poultry, 1955, p. 53). Deze getallen zijn gebaseerd op de gegevens van Heuser (1955) met betrek-king tot de procentuele samenstelling van de Plymouth Rock, waarbij 53.3%van het lichaamsgewicht uit eiwit en vetten tezamen zou bestaan.



??? c) Niet alleen de stikstofopname, doch ook de stikstofuitscheiding is vangrote invloed; immers uit tabel 2 blijkt dat de stikstofuitscheidingvan dc dieren uit groep I 15 % groter is dan die van dc dieren uitgroep III, terwijl de stikstofopname 27 % groter is. Er wordt dus meerextra opgenomen dan extra uitgescheiden. Hierin schuilt dus een stikstofwinst, ten gunste van de vleesvormingbij dieren die geen extra vctrantsoen hebben ontvangen.Onder de genoemde omstandigheden heeft het geen zin de vlcesvormingte stimuleren door vcttoevoeging aan het voeder, integendeel hierdoorwordt juist de ciwietconversie verminderd, doordat de eiwitvormingmeer afneemt dan dc stikstofuitscheiding. Dit betekent dus dat bijdieren met extra vetten in hun voeder onder de beschreven proef-omstandighcden de verhouding tussen de stikstofuitscheiding en deciwitvorming groter, dus ongunstiger,, is dan bij de dieren die opnormale

rantsoenen zijn gesteld. De desbetreffende waarde is voor de dieren uit groep I 0.43, voor dieuit groep III 0.46. Als mogelijke oorzaken voor deze verschuiving kunnen dc volgende fac-toren in aanmerking komen: a) Het eiwit zou minder goed kunnen worden verteerd en geresorbeerddoor de aanwezigheid van een hoog vetgehalte in het maagdarmkanaal. b) De eiwitverbranding zou groter kunnen zijn, waardoor groter stikstof-uitscheiding in dc vorm van urinestikstof. \'reneinde een antwoord op dc beide laatste probleemstellingen mogelijktc maken werd in de cxcreta de urinestikstof afzonderlijk bepaald volgensdc methode van E k m a n (1948). In tabel 3 zijn de resultaten met betrekking tot de stikstofuitscheidingweergegeven. TABEL 3. Groep II25.1 gr. Groep I26.7 gr. Groep III22.8 gr. Totale stikstofuitschcidingper dier/20 dagen Percentage urinestikstof 74 7o 78.5 % 77.2 % Urinestikstof 19.76 gr. 19.70 gr. 17.61 gr.

Ongcrcsorbccrd N?? 6.94 gr. 5.40 gr. 5.19 gr. in facces Bij nadere beschouwing van tabel 3 blijkt dat\' dc ciwitverbranding bij dedieren van alle 3 groepen vrijwel gelijk is, doch dat dc stikstofuitschcidingin dc faeccs (onverteerd cn ongcrcsorbcerd) bij dc dieren uit de controle-groep groter is dan bij die uit de z.g. vetgrocpen. Dit moet wordenverklaard uit dc omstandigheid dat de desbetreffende kippen uit de contro-legroep meer stikstof opnemen dan die uit dc andere groepen, zelfs aan-zienlijk meer. De reden van dc meerdere ciwitvorming bij dc dieren uit groep I moetdus vrijwel uitsluitend gezocht worden in dc meerdere ciwitopname enniet in een geringere eiwitafbraak, of wellicht is het beter de formuleringop andere wijze te stellen, nl. dat de dieren welke extra vet kregentoegediend minder eiwit vormen ten gevolge van geringere stikstofopname,daar de ciwitverbranding even groot is als bij de dieren die op

eennormaal rantsoen leven.



??? C. De vertering en de benutting van het vet. Een onderzoek naar de vertering en de resorptie van het vet dat in hetvoeder al dan niet in de vorm van een extra kwantum was toegediendwas interessant omdat de fysiologie van de vetvertering c.q. -resorptie bijde vogels nog slechts oppervlakkig bekend is. Een vetbalans werd voor de 3 groepen vastgesteld door dc vetopnamc enâ€”uitscheiding dagelijks voor iedere groep afzonderlijk te bepalen en daar-uit het percentage benut vet te berekenen. Hierbij is ondersteld dat hetfaecale vet ten volle uit het voedsel afkomstig is, hetgeen evenwel inhet geheel niet zo vaststaat. In dit verband zijn de onderzoekingen vanW h i t s O n c.s. {1942) en van R u s s e 11 c.s. (1941) van belang, terwijlproeven van Krakower (1934) wijzen op het bestaan van\'een vet-uitscheiding vanuit het bloed via de dikke darm. Een overzicht van de vetopname resp. -uitscheiding en de hieruit bereken-

de vetbenutting wordt in tabel 4 weergegeven. TABEL 4. Vetbalans bij Noord-Hollandse Blauwen tussen de leeftijdvan 6 en 9 weken. â€žAll-mash" All-mash 5 % reuzel All-mash - - 5 %, talk Opname per Uitscheiding | Opname perdier/20 dagen dier/20 dagen dier/20 dagengr. gr. gr.48.00 6.70 118.00 Benut: 86 % Benut: Uitscheidingdier/20 dagen gr-il.04 90.6 % Opname perdier/20 dagen gr- 120.40Benut: Uitscheidingdier/20 dagen gr-14.05 88.3 % Uit tabel 4 blijkt dat het opgenomen vet tot een hoog percentage wordtverteerd, ook in het geval van een extra toegediend kwantum, waarbijzelfs een benuttingspercentagc van ongeveer 90 wordt bereikt, een waardedie ook door R u s s c 11 c.s. (1941) werd gevonden.D. De Caloriebalans. Teneinde een inzicht te krijgen in de hoeveelheid vastgelegde reserve-stoffen, in het bijzonder het vet, werd een Caloriebalans voor de 3 groepenberekend. De waarden voor de

Calorieafgifte aan de omgeving werdenontleend aan de gegevens van R o m ij n (1950), waarbij de Calorie-produktie van dc dieren op de batterij gesteld werd op 125% van hetbasaalmetabolisme. Voor een Noord-Hollandse Blauwe haan van 6 wekenoud bedraagt het basaalmetabolisme gemiddeld 110 Cal/24 uren, voor eendier van 9 weken oud 140 Cal/24 uren, waaruit als gemiddelde een Calorie-produktie van 150 Cal/24 uren berekend kan worden voor een dier op eenmestbatterij. Aangezien de spierarbeid van deze dieren uiteraard slechts gering is kaneen toevoeging van 25 % bij het basaalmetabolisme wel als een vrij juistewaarde worden beschouwd, al blijft dit bedrag dan ook een schatting.Volgens bovenstaande redenering komen we tot een Calorie-afgifte aande omgeving van 3000 Cal. per dier per 20 dagen. De Calorie-opname in het voeder en de -afgifte via de exCreta zijn in deonderstaande tabel

weergegeven:



??? TABEL 5. CaloricbalaWs van Noord-Hollandse Blauwen (mestkuikens). Groep I Groep n Groep Hl 1648 1424 i 1364 6241 5680 ^ 5462 1321 1068 ; 1272 4920 4612 4190 3000 3000 3000 1920 1612 ^ 1190 853 611 622 1067 1001 568 112 106 60 Voederopnameper dier/20 dagen (gr)Calorieopnameper dier/20 dagenCalorische waarde excretaper dier/20 dagenT.A.E. Calorie-afgifte aan omgevingper dier/20 dagenN.A.E. Eiwitvorming Voor koolhydraten en vettenGevormd vet (gr) Uit bovenstaande Caloriebalans blijkt dat een aanzienlijk percentage vande N.A.E. (Netto Available Energy) voor de vorming van vlees wordtbenut; de vorming van vet is niet groot en zelfs klein bij de dieren vangroep HL De vetten die in het rantsoen extra worden verstrekt wordenblijkbaar niet zonder meer als reservevet opgeslagen doch in de normalebedrijfsstofwisseling verbruikt. De dieren die het laagste vetgehalte in het voeder hebben,

maken degrootste hoeveelheid vet, hetgeen er op zou kunnen wijzen dat de vet-vorming in wezen uit de koolhydraten geschiedt en niet uit de vetten vanhet voeder. In dit verband is de publicatie van Buckner c.s. (1941) belangwekkendin verband met dc vorming van de vetten in dc eidooier. Samenvatting: Bij Noord-Hollandsi- Blauwe mestkuikens werd de invloed van extra toegevoegdevetten aan het voeder op de stofwisseling onderzocht. Het vet werd in de vorm vanzuivere reuzel en in de hoedanigheid van â€žoneetbaar dierlijk vet" tot een bedragvan 5% aan het â€ž.\\11-Mash" rantsoen toegevoegd, waardoor het totaal vetgehaltevan het voeder bij de drie groepen van dieren resp. 2.58 (cotrolc), 7.41 (reuzel) en7.87 (industrievet) bedroeg. Het eiwitgehalte werd hierbij op 22-23% totaal eiwit gehandhaafd. De proef werdbegonnen met 18 dieren waarvan de leeftijd 6 weken bedroeg en gedurende 20 daar-op volgende

dagen op een mestbattcrij voortgezet. De vocdcropname per dier per dag werd bepaald, alsmede de gewichtstoename, ter-wijl de excreta per groep van 6 dieren dagelijks werden verzameld voor analyse vanvet, stikstofgehalte en Calorische waarde. Door nauwkeurige analyse van het voederkonden de volgende fysiologische grootheden worden vastgesteld: Groei, voederconversie, eiwitvorming, ciwitconvcrsic, vetbalans en Caloriebalans,terwijl na be??indiging der proef een analyse van het spierweefsel op weefselvet, eiwiten glycogeen werd uitgevoerd. Dc resultaten van het onderzoek zijn als volgt samente vatten: le. Toevoeging van vetten tot een bedrag van 5% aan een â€ž.Ml-Mash" voeder dat22-23% eiwit bevat, doet de voederopname verminderen en daarmede ook degroei.



??? 2e. De gewichtstoename per 1 kg opgenomen voeder ondergaat geen wijziging; de voederconversie over de proefperiode van 20 dagen bedroeg 2.78â€”3.02.3e. De eiwitvorming wordt door toevoeging van vetten, zonder verhoging van eiwit-gehalte van het voeder, in ongunstige zin bcinvloed. Onder deze condities be-draagt dc eiwitvorming 57â€”58% van toename in droge stof; bij de controle-dicren zonder extra vettoevoeging in het rantsoen wordt een percentage van68.5 voor hetzelfde proces bereikt.4e. Per 1 kg opgenomen voeder wordt cen kleinere waarde voor de vleesvorming geconstateerd in het geval van extra vettoediening.5c. Toediening van vetten aan het voeder doet de uitscheiding van stikstof af-nemen, doch de stikstofopname ondergaat cen groter vermindering t.o.v. decontroledicren. 6e. Dc uitscheidin.g van urinestikstof ondergaat geen verandering bij extra vet-toediening; de

eiwitverbranding wordt dus blijkbaar niet bcinvloed, wel de eiwit-vertering c.q. de - rcsorptic.7e. Het toegediende vet wordt goed verteerd n.1. tot cen percentage van 88 a 90%; bij de controledicren tot 86%.8e. \\\'oor de dieren uit de 3 groepen werd een Caloriebalans berekend, onderstel-lende dat dc warmteproduktie 25% meer bedroeg dan het basaalmetabolisme.Het grootste deel van de â€žNetto Available Energy" werd voor de vorming van eiwitbenut, een kleinere fractie voor de synthese van vetten, in het bijzonder bij dc dierenwelke extra vetten kregen toegediend. Het is zeer waarschijnlijk dat dc vorming van vetten bij de kip voor het grootste deeluit de opgenomen koolhydraten geschiedt. Summary: The influence of a high percentage of fat in the food ration of broilers on the proteinmetabolism has been investigated. Blue North Hollands (18animals) were put on abattery at an age of 6 weeks and kept

under experimental conditions during a periodof 20 days. The daily food consumption of each animal was estimated by weighing the â€žAllMash" ration and the amount of unconsumed food. Water could be taken up â€žadlibitum". .A high percentage of fat was obtained by addition 5% lard to the normalfood and in another group of animals 5% of an â€žindustial animal fat". The com-position of the food in the 3 groups of animals is summarized in the following table: TABLE 1. Dry matterTotal proteinTotal fatCaloric value Group I(Control animals) 88.4 %23.6 %2.58%3.780 Group H(lard) 89.3 %22.3 %7.41%3.995 Group III(industrial animalfat) 89.4 %22.4 %7.87%4.000 The distribution of fatty acids and neutral fat in the total fat was as follows; I 13.9%86.1% H 5.4%94.6% HI 11.8%88.2% fatty acidsneutral fat By accurate analysis of food and excreta and estimation of the increase in bodyweight the following

physiological criteria could bc determined: growth, food con-version, protein conversion, protein formation, fat balance and Caloric balance.The protein content of the three different food rations was established on nearly thesame level. The results may be summarized as follows:



??? Ir. Addition of 5% fat to an â€žAll-Mash" ration, with a protein content of 22-23%of 6 weeks old broilers results in a decrease of food intake and growth in com-parison with the control animals.2e. Increase in body weight per 1 kg of food is unchanged; food conversion over the period from 6 weeks old animals tot 9 weeks old was 2.78â€”3.02.3e. The formation of protein decreases after the addition of fats without changingthe protein level in the food ration. Under these conditions the protein formationamounts 57â€” 58% of the increase in dry matter, whereas in the control animalsa formation of proteins to an amount of 68.5% of the increase in dry mattercould be estimated. 4c. Per 1 kg of food the meat formation is smaller after addition of an extra fat amount to the food ration.5e. Addition of fats to the food results in a decrease of both Nitrogen intake and.Nitrogen excretion, but the first is more decreased than

the second in comparisonwith the control animals.6e. The rxcretion of urine-Nitrogen is unchanged after addition of fats to the foodration; the combustion of protein seems therefore to be the same as in the con-trol animals. The influence of fats on the total Nitrogen excretion is apparentlylimited to the protein digestion and resorption or to one of these two phenomena.7e. The fats of the food ration are easily digested; in the control animals to a per-centage of 86; in the experimental animals to an amount of 88 or 90%.8r. A Caloric balance could be calculated for the animals of the three groups.The greatest part of the â€žNetto Available Energy" was used for the formation ofprotein, a lesser part for fat synthesis, particularly in the animals with extra fat intheir food ration. From the data obtained it seems likely that the formation of body fat takes place forthe greatest part from the carbohydrates of the food. R?Šsum?Š:

L\'influence des graisses, ajoutes extraordinairement au nourriture, sur le m?Štabolismeest examin?Š aux poulets ?  l\'engrais (Bleus de l\'Hollande du Nord). Le graisse ?Štaitajout?Š jusqu\'?  le quantum de 5% ?  la ration; â€žAll-Mash", dans la configurationdu saindoux pur et dans la qualit?Š du â€žgraisse animal inmangeablc", par lequel leproportion de graisse total du nourriture chez les trois groupes des animaux se mon-tait successivement ?  2.58 (contr?´le), 7.41 (saindoux) et 7.87 (graisse industrielle).Le proportion de proteine ?Štait maintenu ?  ceci ?  22-23% de prot?Šine total. L\'exp?Š-rience ?Štait commenc?Še avec 18 animaux, qu\'ils avaient l\'??ge de six semaines et conti-nu?Še pendant 1rs vingt jours suivants sur une batterie ?  l\'engrais. L\'absorption dc nourriture par animal par jour ?Štait dr trrmin?Še, ainsi que l\'aug-mentation du poids, tandis que les excr?Štions par groupe de six animaux

?Štaientcollectionn?Šes tous les jours poru l\'analyse du graisse, du proportion d\'azote et devaleur calorique. Les quantit?Šs physiologiques suivantes pouvaient ??tre d?Štermin?Šes par analyse pr?Šcise:Croissance, conversion de nourriture, formation dc proteine, conversion de proteine,balance dc graisse et balance dc calories, tandis qu\'on analysait apr?¨s l\'exp?Šrience,le tissu musculaire au graisse de tissu, au proteine et au glycog?¨nc. On peut r?Šsumerles r?Šsultats dc l\'investigation comme la suite: le. L\'addition des graisses jusqu\'?  le quantum de 5% ?  un nourriture d\'â€žAll-Mash",qui contient 22-23% de proteine, cause une diminution de l\'absorption de nour-riture et avec cela la croissance.2e. L\'augmentation de poids par 1 Kg dc nourriture absorb?Š, ne change pas; la con-version de nourriture pendant la p?Šriode d\'exp?Šrience de vingt jours se montait: 2.78-3.02.



??? 3c. La formation de prot?Šine est influenc?Še d?Šfavorable par l\'addition de graisses,sans un eschaussement du proportion de prot?Šine du nourriture.Sous ces conditions, se monte la formation de proteine ?  57-58% de l\'augmen-tation dans la mati?¨re s?¨che; avec les animaux dc contr?´le sans une additionde graisse extraordinaire dans la ration, on gagne un pourcentage de 68.5 chez lem??me proc?¨s. 4e. Par 1 Kg de nourriture absorb?Š, on constate une valeur plus petite pour la for-mation de chair, en cas d\'addition de graisse extraordinaire.5e. Par l\'addition de graisses du nourriture, diminue l\'excr?Štion d\'azote, mais l\'ab-sorption d\'azote s\'amoindre encore plus, ?  l\'?Šgard des animaux de contr?´le.6e. L\'excr?Štion d\'azote d\'urine ne change pas en cas d\'addition de graisse extra-ordinaire; la combustion n\'est pas influenc?Še apparamment, ?  l\'oppos?Š de ladigestion de proteine c.q. de la

r?Šsorption.7e. Le graisse administr?Š est bien dig?Šr?Š, c.?  d: jusqu\'?  un pourcentage de 88 ?  90%, chez les animaux de contr?´le: jusqu\'? 86%. 8c. On calculait une balance dc calories, en supposant que la production de chaleurse montait 25% plus que la m?Štabolisme basale. La plus grande partie du â€žNettoavailable energy" ?Štait utilis?Š pour la formation de proteine. Une partie pluspetite pour la synth?¨se de graisses, en particulier chez les animaux auquellcs onadministrait des graisses extraordinaires. C\'est tr?¨s vraisemblable que la formation de graisses chez la poule se fait i)ourla plus grande partie des hydrates de carbone absorb?Šs. Zusammenfassung: Bei Nordholl?¤ndischen Blauen Mastk??ken wurde kontrolliert, welchen Einfluss zu-s?¤tzlich dem Futter beigemengte Fette auf den Stoffwechsel haben. Das Fett wurdein Form von reinem Schweineschmalz und in der Beschaffenheit von

â€žun.geniess-barem tierischen Fett" bis zu einer Men.ge von 5% der â€žAll-Mash"-ration zugef??gt,sodass der totale Fettgehalt im Futter der 3 Vcrsuchsgruppen resp. 2.58 (Kontrolle),7.41 (Schmalz) und 7.87 (Industriefett) betrug. Der Eiweissgehalt von 22-23% totalem Eiweiss wurde beibehalten. Die 20 Ta.gcdauernde Untersuchung wurde mit 18 sechs Wochen alten K??ken durchgef??hrt,mittels Mastbatterie. Von jedem Tier wurde t?¤glich sowohl die Futteraufnahme, als auch die Gewichts-zunahme bestimmt, w?¤hrend die Exkremente von jeweils einer Gruppe von 6 Tierengesammelt und auf ihren Gehalt an Fett, Stickstoff und Kalorienwert analysiert wur-den. Durch genaue Analyse des Futters konnten folgende fysiologische Gr??ssen fest-gestellt werden: Wachstum, Futterkonversion, Eiwcissbildung, Fett- und Kalorien-balance, w?¤hrend Beendigung der Untersuchung noch eine Analyse des Muskel-

gewebes auf Gewebefett, Eiweiss und Glykogen vorgenommen wurde. Die Resultateder Untersuchung sind wie folgt zusammenzufassen : 1. Ilinzuf??gung von Fetten bis zu einer Menge von 5% zum â€žAll-Mash"-futtrr, das22-23% Eiweiss befasst, bewirkt eine geringere Futteraufnahme und dadurchgeringeres Wachstum. 2. Bei 1 kg aufgenommenem Futter bleibt die Gewichtszunahme unver?¤ndert; dieFutterkonversion in der 20 t?¤gigen Untcrsuchungspcriode betrug 2.78-3.02. 3. Die Eiweissbildung wird durch Zuf??gung von Fetten, ohne Erh??hung des Eiweiss-gehaltes im Futter, in ung??nstigem Sinne beeinflusst. Unter solchen Bedingungenbetr?¤gt die Eiweissbildung 57-58% der Zunahme im trockenen Stoff, bei denKontrolltieren wird bei demselben Prozess, also ohne Extragabc Fett in derRation, ein Prozentsatz von 68,5 erreicht. 4. Bei 1 kg aufgenommenem Futter wird, im Falle einer Extragabe an Fett,

einkleinerer Wert f??r die Flcischbildung konstatiert. 5. Zugaben an Fett im Futter vermindern das Ausscheiden an Stickstoff, die Stick-stoffaufnahme jedoch zeigt eine gr??ssere Verminderung in Bezug auf die Kon-trolltiere.



??? 6. Das Ausscheiden von Stickstoff im Urin gibt bei einer Extra-fettzugabe keinerleiVer?¤nderung zu sehen; die Eiweissverbrennung wird also scheinbar nicht be-einflusst, wohl die Eiweissvcrdauung c.q. die Resorption. 7. Das zugef??gte Fett wird gut verdaut, n?¤mlich bis zu einem Prozentsatz von 88-90%; bei den Kontrollticren bis 86%. 8. Von allen Tieren der drei Gruppen wurde eine Kaloriebalance bcrcchnet, voraus-gesetzt, dass die W?¤rmeproduktion 25% mehr als der Basis-Metabolismus betrug.Der gr??sste Teil der â€žNetto Available Energy" wird f??r die Blidung von Eiweissbenutzt, ein kleinerer Teil f??r die Synthese von Fetten, besonders bei denjenigenTieren, die Extrafette erhielten. Es ist sehr wahrscheinlich, dass beim Huhn die Fettbildung zum gr??ssten Teil ausden aufgenommenen Kohlehydraten geschieht. LITER.ATUUR .ABRAMS, J. T. (1950), Animal Nurition and Veterinary dietetics. W. Green

& Son,Edinburgh. AITKEN, J. R. c.s. (1954), Poultry Sci. 33, 1038. ALBRIT\'l\'ON, E. C. (1954), Standard values in Nutrition and Metabolism. W. B. Saunders Comp. Philadelphia.BUCKNER, G. D. c.s. (1941), Poultry Sci. 20, 121.CARVER, D. S. c.s. (1955), Poultry Sci. 34, 544.COMBS, G. F. (1955), Feedstuffs 27, 39. DARROW, M. I. and E. O. ESSARY (1955), Poultry Sci 34, 427.EKMAN, P. (1948), Official Report Eightth World\'s Poultry Congress, Copenhagen,220. EWING, W. R. (1951), Poultry Nutrition, W. Ray Ewing, Pasadena. HEUSER, G. F. (1955), Feeding Poultry, John Wiley & Sons, New York. KLAIN, G. J. c.s. (1956), Poultry Sci. 35, 1315. KRAKOWER, A. (1934), Am. J. Physiol. 107, 49. LEWIS, A. c.s. (1955), Poultry Sci. 34, 1165. MARCH, B. E. and J. BIELY (1954), Poultry Sci. 3S, 1069. MC.N.M.LY, E. II. (1954), Poultry Sci 33, 1071. ROMIJN, C. (1950), Tijdschr. v. Diergeneeskunde 75, 719. ROTH,

W. A. (1952), Thermochemie, Sammlung G??schen Bd 1057, 70. RUSSELL, W. C. c.s. (1941), Poultry Sci 20, 372. SUNDE, M. L. (1954), Poultry Sci. 33, 1084. WIIITSON, D. c.s. (1942), Poultry Sci. 21, 479. ZUCKERM.AN, J. L. c.s. (1949), J. Lab. Clin. Med. 34, 282. I\'.r is nog hoop voor dc jeugd! In Duitsland is onderzocht op welke leeftijd een wetenschapsmens het meeste pres-teert. Als maatstaf werd genomen het aantal per jaar gepubliceerde artikelen. Deonderzochte groep bestond uit 17 astronomen, 24 chemici, 16 geologen, 17 mathe-matici, 34 biologen, 17 medici, 20 physici en 10 behorende tot andere beroepen.Het resultaat was dat dc hoogste prestaties geleverd werden tussen 30 en 59 jaar.Tussen 20 en 29 jaar werden gemiddeld 9 artikelen per jaar gepubliceerd, tussen30 en 39, 20 en tussen 40 en 59 gemiddeld 22-24 per jaar.Tussen 60 en 70 jaar lag het aantal publicaties gemiddeld op 18 per jaar.

M??nchener Medizinische Wochenschrift, 98, 1267, 1956.



??? EEN KLINISCH ONDUIDELIJK GEVAL VANMORBUS AUJESZKYI BIJ EEN RUND ( Mededeling van het Instituut voor Veterinaire Virulogie en de Kliniekvoor Inwendige ziekten der grote huisdieren) door JAC. JANSEN Sr. en N. D. M. DEKKER Inleiding: Van de ziekte van Aujeszky wordt in het bekende werk: Sperzielle Patho-logie und Therapie der Haustiere (10e druk van R. Manninger enJ. M ?? c s y) in het eerste deel op blz. 245 gezegd, dat het een acute virus-ziekte is, die zich als een algemene, met koorts verlopende infectie, even-tueel als encephalomyelitis, voordoet en â€žin een deel der gevallen" geken-merkt is door hevige jeuk. De opmerking â€žin een deel der gevallen" slaat niet in de eerste plaats ophet rund, doch op honden en katten, waarbij dikwijls (â€žmanchmal") dejeuksymptomen ontbreken; bij varkens ziet men zelfs in dc meeste gevallengeen verschijnselen \\an jeuk. Over het ziektebeeld bij het

rund wordt door genoemde Hongaaise auteurs(ook Aujeszky die het lijden in 1902 het eerst als zelfstandige ziekte be-schreef was een Hongaar) het volgende medegedeeld: De eerste sym]Jto-men zijn â€žkrampachtige trekkingen" daarna volgt â€žwrijven en schuren"en zich zelf likken. Soms gaan de aangetaste runderen, welke zich vrijkunnen bewegen, nog al eens op hondenmanier zitten en schuren, ten-gevolge van de hevige jeuk aan de anaal-genitaalstreek. De dieren zwetenen stampen heftig met dc achterbenen. Soms hoort men nu en dantandenknersen. De ziekte duurt meestal hoogstens 48 uur. Tegen de doodzijn ze volkomen uitgeput van vermoeidheid en gaan zich verlammingen\\oordoen. In het beginstadium is er koorts, daarna is de lichaamstempera-tuur meestal normaal. In bovenstaande beschrijving wordt dus het symp-toom jeuk bij het rund nadrukkelijk vermeld; over vage jeukverschijnselenof het

vrijwel of geheel ontbreken ervan wordt niet gerept. In verband hier-mede en mede ter voorlichting van onze practici kan het misschien enignut hebben het volgende geval te beschrijven. Eigenaar X belde op 8 december 1956 \'s middags om 3.30 uur dc Buiten-praktijk van de Faculteit der Diergeneeskunde op, omdat hij een koe hadmet koliek-verschijnselen, \'s Morgens om 6 uur onder het melken had hijaf en toe licht schokkende bewegingen van de koe opgemerkt, maar hier-aan verder geen aandacht geschonken omdat het dier normaal had ge-geten en de normale hoeveelheid melk gaf. Om 2 uur \'s middags had hijgezien dat de koe heftig begon tc trappen met de achterbenen, voorname-lijk rechts. Twee uren later werd door een onzer (D) het volgende waar-genomen. De op stal staande zwartbonte, 3/2 jaar oude koe bevond zichin goede voedingstoestand. Het dier transpireerde en trapte met het rechterachterbeen

op de stalbodem. Het dier sloeg niet met het been naar debuik, maar maakte stampende bewegingen met het been, zoals een paardmet jeuk aan de achterbenen wel doet.



??? Het viel verder op, dat het dier telkens krampen vertoonde van de rug-spieren, terwijl het met dc staart voortdurend licen en weer sloeg. Af entoe ging het dier plotseling liggen cn begon dan met de hals bewegmgen temaken in de halsketting. Bij voortgezet onderzoek bleek dc polsfrcquentic 120 te zijn, dc hartslagwas kraciitig en regelmatig, dc adcmhalingsfreciuentie 96 en de tempera-tuur 41.3Â° C. Aangezien onderzoek op stal tc gevaarlijk was werd hetdier naar buiten gebracht, waarbij dc stijve gang in dc achterhand directopviel. Wanneer de koe even stil stond, begon zij direct weer met de achterbenen te trappen; nu links zowel als rechts. Met veel moeite gelukte het dc pati??nt rectaal tc exploreren, waarbij dnecteen enorm grote gespannen urincblaas gevoeld werd. Aangezien de pijnverschijnsclen misschien aan een over\\uldc blaas toe tcschrijven konden zijn, werd de blaas met een cathetcr geledigd, alduswerd

minstens 10 liter urine ontlast. (Dc urine, welke later onderzochtwerd, bleek normaal tc zijn.) Tijdens deze catheterisatic kreeg het dier talrijke krampaanvallen. Nadatdc blaas geledigd was, bleef het dier toch met de benen trappen. Bij her-haalde rectale exploratie bleek de blaas leeg tc zijn. Dc uterus was nor-maal van grootte voor een niet drachtige koe. Dc linker nier voelde nor-maal aan, de ureter was niet voelbaar. Wel waren in dc buik uitgezettedarmlissen tc voelen in het rechter bovenkwadrant.Dc faeces hadden voor een deel een bloederig, chocoladekleurig aspect.In verband met dc kranipvcrschijnsclcn en dc rectale bevindingen was eenliggingsverandering van organen in het abdomen niet uit te sluiten. Inoverleg met de eigenaar werd besloten het dier naar dc kliniek der Fa-culteit te vervoeren. Om 18.15 uur werd dc koe in dc noodstal van de kliniek voor InwendigeZiekten nogmaals onderzocht. Het dier ging direct

met het achterstelhangen op de ketting. Door middel van rcctale exploratie kon niets meerwaargenomen worden, daar het dier zich in dc noodstal plotseling lietvallen en met alle vier benen begon tc slaan. Om verdere verwondingen van het dier tc \\oorkoinen werd dc pati??ntnaar dc manege vervoerd. Inmiddels werd alles in gereedheid gebracht omeen procflaparotomic tc vellichten. Toen om 19 uur de paU??nt vervoerdwas naar de kliniek voor Heelkunde om geopereerd te worden, bleken dcsymptomen evenwel toch meer te wijzen in de richting \\an dc ziekte van,\\ujcszky, zodat besloten werd niet tot operatic over tc gaan.Nadat het dier was teruggebracht naar dc manege, bleek dc pati??nt dik-wijls tc gaan liggen, zich op een zijde tc wentelen om daarna dan metalle vier \'benen heftig tc gaan slaan. Het dier reageerde practisch niet opdc electrische prikkelaar en was slechts met grote moeite tot opstaan tebewegen. Af en

toe ging de koe op het achterstel zitten en maakte danschokbewegingen in het zand van dc manege, bewegingen die deden den-ken aan de coitusachtigc bewegingen van ccn stier die alhier in 1953 aandc ziekte van Aujeszky bezweek. Ook leek het dier wel positief te rea-geren bij druk van een schoen of balk tegen dc achterhand, d.w.z. het dierleek dan wel jeukverschijnsclen te hebben op die plaatsen waar tegenaangedrukt werd. \'fn de hierop volgende uren bleek het dier steeds meer uitgeput te ge-raken. De indruk werd verkregen dat pati??nt gaarne wilde drinken. Toen



??? het dier het gehiid van emmer en water hooide en daarna de emmernaderbij gebracht werd, hief het halsreikend, geestelijk blijkbaar onge-stoord, het hoofd oj). Het water werd weliswaar gulzig, doch overigensnormaal opgedronken. Tijdens de koliekachtige krampaanvallen verwondde het diei\' zich steedsin ernstige mate, zodat om rh 21.00 uur besloten werd, het rund ter plaatseaf te maken en naar het abattoir te vervoeren. Bij slachting aldaar werden,behalve oecleempiekken en jjlaatselijke verwondingen, geen macroscopischeafwijkingen gevonden. Bij microscopisch onderzoek van het centrale zenuwstelsel, verricht in hetPathologisch Instituut, werd ??]j ?Š?Šn plaats geringe encephalitis gevonden(perivasculair infiltraat om een bloedvaatje). Deels meende men in eerste instantie toch wel aan de ziekte van Aujeszkytc moeten denken, anderdeels werd aan encephalomyelitis gedacht, hierbijde ziekte \\an Aujeszky

echter niet uitsluitend. In ieder geval betrof hethier niet een duidelijk uitgesproken geval van de ziekte van Aujeszky enoverheersten de koliekachtige sym]3tomen verre de geenszins overtuigendduidelijke jeuksymptomen. Om tot een juiste diagno.se te komen was dus een dierexperiment nodig.Experimenteel onderzoek. Daar \\ roegere er\\aringen geleerd hadden dat het van belang is in iedergeval het regionairc deel van het centrale zenuwstelsel te onderzoekenwerd, behaKe de hersenen liet lenden- en sacrale merg onderzocht, omdatde vage jeuksymptomen het duidelijkst waren rondom de staartwcrvel enlangs de dijen. Op 10 dec. 1956 werden des namiddags om half diie besmet: konijn 72,met een suspensie van \\eischillende delen grote en kleine heisenen (0.1gr. in 0.9 cc bouillon) subcutaan aan de basis van een oor. en de konijnen70 en 71 op dezelfde wijze met een suspensie van de pars luriibo-sacralisvan de

medulla spinalis. Op 13 dec. des ochtends 9 uur bleek konijn 71de plaats van de injectie geheel stuk gekrabd te hebben, de jeuksymptomenwerden steeds heviger; het diertje werd gedood. Bij konijn 70 weiden op13 dec. nog geen jeuk.symptomen gezien, wel werd in de namiddag hethoofd iets scheef gehouden. De volgende ochtend werd het dier dood ge-vonden; dc plaats van de injectie bleek geheel stuk gekrabd te zijn.Konijn 72 (ingespoten met hersenmateriaal) bleef volkomen normaal.Dit konijn werd op 2 januari 1957 opnieuw bc.sniet met herseimiatcriaaldat bewaard geworden was \\an konijn no. 70; tevens werd o]j geheel de-zelfde wijze een nog niet eerder gebruikt konijn no. 78 besmet. De uitslaghiervan was, dat de konijnen 72 en 78 beide op 5 januari des morgens aandc ziekte bezweken. Uit het dierexperimenteel onderzoek is gebleken le. dat dc diagnose: ziekte van Aujeszky thans met zekerheid gesteld

konworden; 2e. voorts wordt tie indruk verkregen dat het ondeizofk van het bij hetjcukgcbied behorende deel van de medulla spinalis voor dierproevenin aanmerking komt. Wij menen op grond van het beschreven ziektegeval te mogen zeggen datbij het rund zich gevallen van morbus aujeszkyi kunnen voordoen, waarbij



??? excitatie-(kolickachtigc) symptomen overlieersend en cle jeuksymptomenonopvallend kunnen zijn. Samenvatting: Bij een acuut ziek rund vertoonden zich zeer hevige excitatie-(koiiekachtige) sympto-men ; jeuksymptomen waren onopvallend. Dc diagnose morbus aujcszkyi werd gesteldd.m.v. proeven bij konijnen. Een konijn ingespoten met hcrsenmateriaal bleef nor-maal; twee konijnen ingespoten met materiaal van de pars lumbo-sacralis van demedulla spinalis kregen de typische ziekte met hevige jeuk (bij het rund waren vage-jcuksymptomen gezien rondom de staartwortel en omgeving). Summary: .â– \\n acutely sick cow showed extremely violent, (colic-like) symptoms of excitation;the pruritic symptoms were inconspicuous. Tests with rabbits resulted in the diagnosisof morbus aujcszkyi. One of the rabbits, injected with cerebral material, remainednormal; two rabbits, injected with material from the pars lumbo-

sacralis of themedulla spinalis, got the characteristic disease (severe pruritus) (vague pruriticsymptoms were observed in the cow around the root of the tail and adjacent areas). R?Šsum?Š: Une vache souffrante d\'une maladie aigu?? avait des sympt?´mes tr?¨s violents (genrecolique) ; les sympt?´mes de d?Šmangeaison n\'?Štaient pas frappants. La diagnosemorbus aujeszkyi fut ?Štablie au moyen d\'exp?Šriences chez des lapins.Un lapin inject?Š avec des mat?Šriaux c?Šphaliques resta normal; deux lapins inject?Šsavec des mat?Šriaux du pars lumbo-sacralis de la medulla spinalis attrap?¨rent lamaladie typique avec des d?Šmangeaisons violentes (chez la vache de vagues symp-t?´mes de d?Šmangeaisons furent constat?Šs autour du tron?§on et ses environs). Zusammenfassung: Bei einem pl??tzlich erkrankten Rind zeigten sich schr heftige Excitations-(kolikartige)sympt?´me. Die Juckrcizsymptome waren nahezu

unauffallend. Nach vorgenommenenExiK-rimenten bei Kaninchen wurde die Diagnose Morbus aujeszkyi gestellt.Ein Kaninchen, das mit Hirngewebc eingespritzt wurde, blieb normal.Zwei Kaninchen, die mit Gewebe der pars lumbo-sacralis der medulla spinaliseingespritzt wurden, bekamen die typische Krankheit mit heftigem Juckreiz. (BeimRinde waren vage Juckrcizsymptome um die Schwanzwurzel herum gesehen worden.) Slapen koeien? Dr. C. C. Balch van bet â€žNational Institute for Research in Dairying", Reading,Engeland, is tot dc conclusie gekomen dat volwassen koeien blijkbaar weinig of nietâ€žslapen". Ilij brengt dit in verband met dc functie van dc voorma.gen en de noodzakelijkheidom vele uren per dag te herkauwen. Het gehele probleem hangt echter samen metwat men onder â€žslapen" verstaat. Vast staat alleen dat koeien gewoonlijk niet een staat van uiterste ontspanningkennen, die gepaard gaat

met een â€žbuiten kennis zijn" en een â€žniets-zien", zoals ditvoorkomt bij de mens, het paard, de hond en de kat. Veterinary Medicine, 51, 347, 1956.



??? MEDEDELINGEN UIT DE PRAKTIJK ENKELE OPMERKINGEN OMTRENT ZAKELIJKE ASPECTEN\\ AN ABNORMALE REUK EN SMAAK VAN VLEES door Dr. R. VAN SANTEN, Vet. Adviseur van het C.B.S. De Stichting Centraal Bureau Slachtveeverzekeringen (C.B.S.) betaaltvolgens artikel 4 lid 1 sub d van het verzekeringsreglement geen schadeuit die het gevolg is van afkeuring of voorwaardelijke goedkeuring door devleeskeuringsdienst van ongesneden beren of laatgesneden beren en vanz.g. â€žvisvarkens". Het begrip ongesneden beren levert geen moeilijkheden op. Wat betreftlaatgesneden beren moet er echter op worden gewezen, dat de uitdrukkingâ€žlaat gesneden" uiteraard zeer rekbaar is. Bedoeld is natuurlijk, dat debeer zo vroeg v????r de slachting wordt gecastreerd, dat na de slachting degeslachtsgeur niet meer in het vlees en spek aanwezig is, of althans niet indie mate, dat er afkeuring of

voorwaardelijke goedkeuring plaats vindt.Er zijn tal van gevallen bekend, waarbij een 6 weken v????r de slachtinggesneden beer de geslachtsreuk nog onverminderd in vlees en spek aan-wezig had. Indien hierdoor afkeuring of voorwaardelijke goedkeuring volgt,kan zulk een beer bij de schaderegeling als een te laat gesneden beer wor-den aangemerkt, met alle gevolgen van dien voor de eigenaar. Er zijn na-tuurlijk individuele verschillen, o.a. afhankelijk van de leeftijd, zodat bijoude beren drie maanden geen overdreven veiligheid is.Volgens artikel 4 lid 1 sub d 2, betaalt het C.B.S. 50% uit van de schadedie het gevolg is van afkeuring of voorwaardelijke goedkeuring, o.a. vanbinnenberen. Hier ligt de verantwoordelijkheid bij de fokker. Immers dezeIS of kon er althans van op de hoogte zijn, dat tussen zijn biggen eenbinnenbeer zit. Door een castratie in de jeugd wordt voorkomen dat later,als het dier geslacht is, de

geslachtsgeur of -smaak aan het vlees w??rdtgeconstateerd, waardoor het afgekeurd, c.q. voorwaardelijk goedgekeurdwordt. Het komt een enkele maal voor, dat bij een mannelijke big cen ofbeide testikels niet door het lieskanaal zijn afgezakt. De fokker is hiervanop de hoogte en de consequenties van cryptorchydie kennende, zal hij ge-neigd zijn om door een â€žpro forma" uitwendige castratie, dus door hetlaten aanbrengen door de castreui- van sneden op de gewone castratie-plaats. de indruk te doen wekken ,dat zulk een big normaal is gecastreerd.Mogelijk is ook, dat de fokker soms niet bij de castratie aanwezig is en decastreur eigener beweging zulk een ?Š?Šn- of tweezijdige â€žpro forma" cas-tratie verricht. Vast staat, dat deze handelingen nog plaats vinden en datbinnenberen worden verzwegen, gezien het aantal dat nog wordt aange-troffen. Dc mester koopt zulk een big in goed vertrouwen en gedurende

demesttijd kan hij soms wel vermoeden met een binnenbeer te maken tehebben, gezien de gedragingen, maar dit is lang niet altijd het geval. Ookzulk een mester zwijgt meestal omdat ook hij de consequenties kent en alsde koper, slager of grossier zulk een varken slacht, is het gevolg dat dezede helft van de schade van het C.B.S. vergoed krijgt en voor de anderehelft zelf moet opdraaien, tenzij hij kan bewijzen dat het varken van een



??? bepaalde mester afkomstig is, hetgeen juridisch vaak moeilijk is. Geluktdit wel, dan kan de koper de schade op de mester verhalen en als het dezegelukt om te bewijzen dat hij het varken van een bepaalde fokker heeft ge-kocht, kan hij de schade weer op zijn beurt op de fokker verhalen, maarhier liggen nog veel meer voetangels en klemmen. Laat iedereen, hetzijfokker of mester, bij binnenberen dus de grootst mogelijke eerlijkheid be-trachten, waarbij ook wij van voorlichting kunnen dienen.Wat betreft visvarkens kan worden gezegd, dat het hierbij niet gaat omvarkens die in de opgroei periode in een bepaalde en vastgestelde meng-verhouding met ander meel, wat eiwitrijk vismeel in hun rantsoen krijgentoegediend. Neen, als we spreken van visvarkens, bedoelen we de varkensdie geregeld met vis of visafval, hetzij zoet- of zoutwatervis, hetzij gekookt,hetzij rauw, gevoerd worden, zelfs met toediening van vrij veel

anderevoedingsmiddelen. Deze varkens vertonen de bekende verschijnselen vanvisvarkens, n.1. verspreiden bij braden of koken de bekende visgeur en ditosmaak. Het behoort tot onze taak om de varkensmesters erop te wijzen,dat zelfs het voeren van geringe hoeveelheden vis of visafval vol-doende kan zijn om een sterke vissmaak en -geur in het spek en vlees teveroorzaken. Wordt zulk een varken afgekeurd, c.q. voorwaardelijk goed-gekeurd, dan is alle schade voor rekening van de mester. En al vertonenzulke varkens niet altijd de bekende verschijnselen na de slachting, desmaak en de reuk wijzen het toch steeds uit, terwijl de mester meestal ge-makkelijk is op te sporen omdat hij er in de omgeving voor bekend staatdat hij vis voert en omdat dit bij een inspectie van het bedrijf gemakkelijkis aan te tonen. Laten wij er de mesters van overtuigen, dat het stoppen met vis voeren6 weken v????r de slachting, welke

gedachte vrij algemeen heerst, beslistonvoldoende is. Er zijn gevallen bekend, dat 4 maanden nog onvoldoendewaren en het is de vraag of een echt visvarken, waarbij dus het spek geheelvan samenstelling is veranderd, ooit weer volwaardig in de zin van goedesmaak en geur wordt. Teneinde grote economische schade te voorkomen, moet dus het devieszijn: â€žBetracht de uiterste vooizichtigheid met de visvoeding van varkens".Interessant is het verder om te vermelden, dat het aantal gevallen vantweeslachtigheid bij varkens sterk toeneemt. Het C.B.S. vergoedt bij twee-slachtigheid de gehele schade die het \'gevolg is van afkeuring of voorwaar-delijke goedkeuring. En nu blijkt dat de gedachte gewettigd is, dat de toe-name van het aantal tweeslachtige varkens in rechtstreeks verband staatmet het feit, dat de schade geheel wordt vergoed. Ik bedoel niet dat ergeen toename is van tweeslachtigheid op hereditaire

gronden, want dat iszeker het geval, maar er is een toename van gevallen van tweeslachtigheidwaarvoor de vleeskeuringsdiensten verklaringen afgeven, terwijl van twee-slachtigheid in de zin van recht op schade geen sprake is. B.v. een ?Š?Šn- oftweezijdige ongesneden beer, die uitwendig geheel mannelijk is en als eenmannelijk varken urineert, doch inwendig een rudimentair ontwikkeldebaarmoeder heeft, is volgens de nomenclatuur wel tweeslachtig, maar tochgeheel een ongesneden beer, waarvoor geen verklaring van tweeslachtig-heid mag worden afgegeven ter verkrijging van schadevergoeding als zulkeen varken wordt afgekeurd of voorwaardelijk wordt goedgekeurd wegensgeslachtsreuk. Als verder na de slachting blijkt, dat een varken een binnen-



??? beer i.s, die uitwendig geheel mannelijk is en als een mannelijk varkenheeft geurineerd, doch inwendig rudimentaire vrouwelijke geslachts-organen heeft, dan is dat wederom anatomisch een tweeslachtig varken,doch niet uit een oogpunt van verzekering en dus dient hiervoor een bewijsvan cryptorchydie te worden afgegeven, waarop 50% van de geledenschade bij afkeuring of voorwaardelijke goedkeuring wordt uitbetaald. Inbeide gevallen toch is de afkeuring of voorwaardelijke goedkeuring zekerniet het gevolg van de aanwezigheid van rudimentair ontwikkelde vrouwe-lijke geslachtsorganen, doch van het mannelijk zijn van het varken (bin-nenbccr). Bij dc beoordeling van tweeslachtigheid waarvoor de gehele schade wordtvergoed, gaat het om kennelijk vrouwelijke dieren, die zich geheel alsvrouwelijke dieren gedragen, die kennelijk normale vrouwelijke geslachts-organen hebben en als een vrouwelijk varken

urineren, doch die na slach-ting een \\aak kleine testikel in de buikholte hebben of elders nog misschienrudimentaire mannelijke organen. Blijkt daardoor een geslachtsgcur aan-wezig te zijn, dan wordt de schade in dit geval geheel vergoed en is eenbewijs van tweeslachtigheid verantwoord. Tweeslachtige varkens zijn dus voor het C.B.S. geen mannelijke varkensmet een â€žvleugje" vrouwelijkheid, maar vrouwelijke varkens met gedeel-telijk mannelijke geslachtsorganen in dc buikholte of daarbuiten (en danmogen ze voor dc eigenaar gerust nog wat zichtbaar zijn geweest) waar-door een geslachtsgcur is ontstaan. Voordat dus een verklaring van twee-slachtigheid wordt afgegeven, dienen de Hoofden van vleeskeuringsdien-sten zich ervan te overtuigen of hiervan in bovenbedoelde zin sprake is.vooral omdat een grossier of slager maar al te graag de vleeskeuringsdienstin dc uiteraard door hem gewenste richting van

tweeslachtigheid wil stu-wen, omdat hiervoor dc gehele schade wordt vergoed. Natuurlijk blijven ergrensgevallen, maar deze zijn ver in de minderheid. Ook voor het volgende kan voorlichting gewenst zijn: â€žHet is bekend, datstieren normaal soms een min of meer erge knoflooklucht hebben in het\\ lees. Soms is deze dusdanig, dat zulk vlees niet in het vrije verkeer kanworden gebracht terwijl toch een nauwkeurig onderzoek heeft aange-toond, dat het voedsel hetzelfde is geweest als dat van de overige runderenop stal, van welke het vlees na slachting, of de melk, geen sjjoor van eenknoflooklucht had. Indien blijkt dat de voeding normaal is geweest, komtingeval van voorwaardelijke goedkeuring (want zelden is het z?? erg, datde stier moet worden afgekeurd), de eigenaar voor schadevergoeding inaanmerking. Indien echter zou blijken, hetgeen met name in Zeeland hetgeval is, dat eigenaren hun runderen o.m.

voeren met afval van uien-kwekcrijcn, waardoor bij koeien de uienlucht in het vlees kan ontstaan enbij stieren daardoor de knoflooklucht kan worden gecumuleerd, dan wordtde zaak anders en dient ieder geval afzonderlijk te worden bekeken. Ookvan varkens is bekend dat de lucht bij voedering met uien het vlees enspek ongenietbaar maakt. Oppassen is dus de boodschap en hier hebbenook wij als voorlichters een taak. Ook moet hier uit een oogpunt van vleeskeuring worden gewaarschuwdtegen het gebruik van z.g. â€žvee-olie", die voor een gedeelte uit creosoot be-staat en bij alle mogelijke ziekten van maag en darmen als gcrecsmiddelwordt ingegeven. Uitdrukkelijk vermeld ik, dat ik hier de waarde van vee-



??? olie als geneesmiddel niet wil bestrijden, maar toch moet worden ver-meld, dat indien ccn slachtdier (meestal een rund) geslacht wordt of moetworden binnen 24 uur of later na de toediening van vee-olie, het vlees on-genietbaar is wegens dc lucht van creosoot. Vele geslachte rundcien zijnhiervoor reeds afgekeurd en indien liet toevallig een verzekerd rund zoubetreffen, wordt geen schade vergoed, omdat deze is veroorzaakt door hetingeven van een geneesmiddel. Intcresant is, dat kort geleden een varken moest worden afgekeurd wegenseen zeer abnormale lucht van spek en vlees. Dc abnormale lucht en smaakwas eerst niet tc defini??ren, totdat tenslotte bleek, dat het varken in eenonbewaakt ogenblik een stuk naftalinc had o]jgegcten, dat op het toilething ter zuivering van de lucht en toevallig in de afvalton was terecht ge-komen. Na dc consumptie hiervan was wederom toevallig het varken 24uur later

geslacht, met het reeds genoemde gevolg. Nog kan worden gezegd, dat zowel de uienlucht als dc crcosootlucht doordc vluchtigheid veel eerder uit het vlees zal zijn verdwenen dan ccn vis-lucht of ccn â€žbcrcnlucht". Hoeveel eerder kan moeilijk worden aangegevenen zou door een geregeld bloedonderzoek bij jjrocfrundcren moeten wor-den vastgesteld. Neemt men een tijd van 3 tot 4 weken na het ingevenvan creosoot, c.q. andere geneesmiddelen, dan zal men cr niet zo ver naastzijn. Buitenlandse belangstelling voor Nederlandse geiten. In 1956 wtrdcn verzoeken om inlichtingen en/of prijsopgave ontvangen uit: Grieken-land, Cyprus, Frankrijk, Zuid-Afrika, Tanganyka, Belgi??, Luxemburg, Oost-Duitslanden Argentini??. Aan Griekenland, Cyprus en Frankrijk werden resp. 83, 259 en 2dieren geleverd. .\\an enkele verzoeken kon niet voldaan worden wegens niet beschikbaar zijn vangeschikte dieren. jaarverslag van

de Ned. Org. voor de Geitenfokkcnj over 1956. Llitbetaling naar kwaliteit. In het eerste kwartaal van 1957 werden de volgende percentages slachtvarkens aande hand van de classificatiercsultaten in de verschillende uitbetalingsklassen geplaatst; Uitbctalingsklassc bacon vleeswaren bacon 4 vleeswaren 1 39.8 40.5 40.2 2 39.0 37.2 37.9 3 15.9 15.9 15.9 4 4.6 5.3 5.0afwijkende varkens 0.7 1.1 1.0 Maandvlad voor de Varkensfokkcrij, 20, 2, 1957 K.I. hij geiten. In 1956 werden in Gelderland 303 geiten kunstmatig bevrucht, in Utrecht 536 enin Noord-Holland 80. De kosten liepen uiteen van ?’ 3,50â€”?’ 6,â€” per geit. Jaarverslag van de Ned. Org. voor de Geitenfokkerij over 1956.



??? EEN GEVAL VAN PARATYFUS IN EEN GEZIN, VEROORZAAKT DOOR EEN KAT door F. J. HEPKEMA te Tolbert. Begin februari 1957 werd ik door ?Š?Šn van de artsen, werkzaam in mijnpraktijkgebied, cr opmerkzaam op gemaakt, dat bij de baby van een vanvan zijn cli??nten, de veehouder H.N. te M., paratyfus was geconstateerd.Dit gold een gezin van vijf kinderen, waarvan het jongste i vijf maandenoud. De gehele familie, met uitzondering van de moeder had een maag-darmcatarre, bij enkele voorafgegaan door hoofdpijn; dit darmlijden wasbinnen een week genezen. De baby echter was erg ziek en werd onder be-handeling gesteld van een kinderarts en in een ziekenhuis opgenomen.Door het bacteriologisch en serologisch onderzoek in het Academisch Zie-kenhuis te Groningen werd uit de faeces van de baby Salmonella typhi-murium gekweekt. Gedacht werd aan de mogelijkheid, dat de

besmettingdoor dieren plaats gehad zou hebben. Aangezien bij bezoek aan het bedrijf van H.N. bleek, dat wel eens onge-kookte of te weinig doorbakken eende??ieren werden gegeten, werd deenige op het bedrijf aanwezige eend ervan verdacht de ziekte overgebrachtte hebben. Bij de sectie, verricht door collega van der Kamp, verbondenaan de Gezondheidsdienst voor Dieren te Groningen, werden geen afwij-kingen waargenomen. Het bacteriologisch onderzoek van alle organen in-clusief eierstok, eileider en een zich daar bevindend ei was geheel negatief.Inmiddels waren door de medicus van alle gezinsleden faeces en urine-monsters ter onderzoek opgestuurd. Enkele dagen later werd door hem aanmij meegedeeld, dat uit alle faecesmonsters S. typhimurium was gekweekt.Van de moeder, die niet ziek geweest was, waren zowel faeces als urinepositief. ^ Bij een tweede bezoek aan het bedrijf werden nog

twee katten gezien; eenvan deze was een jong herfst-katje met chronische diarree, goede eetlustmaar slechte voedingstoestand. Er werd besloten van cleze dieren even-eens faecesmonsters op te sturen. Uit een van de monsters namelijk, vanbovengenoemd herfst-katje, kon door collega van der Kamp cen Salmonellain reincultuur worden ge??soleerd. Aan het Rijksinstituut voor de Volksgezondheid werd de cultuur nader ge-typeerd als S. typhimurium, tot welke conclusie van der Kamp ook reedswas gekomen. Het diertje werd vervolgens afgemaakt en ter onderzoek opgezonden.Bij de sectie werd een geringe enteritis waargenomen, hoewel uit het jeju-num en ileum S. typhimurium via de voedingsbodem volgens M??ller ge-??soleerd werden. Het bewuste katje moet dus wel als de overbrenger van de ziekte gezienworden. Dit zal waarschijnlijk wel besmet zijn geraakt door het vangenen eten van muizen, bij

welke, zoals bekend, S. typhimurium vaak wordtaangetroffen. Hoewel ik mij ervan bewust ben dat er meer van dergelijke gevallen inde literatuur vermeld zijn, leek het mij toch nuttig dit geval mede te delen,aangezien naar mijn mening op de belangrijkheid van deze ziekte en ophet belang van het opsporen van de besmettingsbron niet genoeg gewezenkan worden.



??? INGEZONDEN.Dierenarts cn Dierenbeschcnning. Het gebeurt niet zelden, dat dc politie of een inspecteur der Dierenbe-scherming bij hun optreden in dierenmishandelingskwestics de hulp of hetadvies van de dierenarts vraagt. Ik juich dit ten zeerste toe, omdat in dcmeeste gevallen deze deskundige een juister oordeel kan vellen dan depoli??e-ambtenaar. Het is m.i. onze plicht, de politie in deze aangelegen-heden zo goed mogelijk bij tc staan. Enerzijds bewijzen wij de dieren-bescherming daarmede goede diensten; anderzijds kunnen wij bij voorleken vaak ernstig lijkende gevallen, in wezen toch geen mishandehngzijnde, vervolging voorkomen, hetgeen zowel voor geverbaliseerde als deverbalisant prettig is. Toch bereiken mij nog wel eens klachten over collegae, (gelukkig nietvele!) die zich gaarne afzijdig houden. Ik kan mij dit wel indenken:dc practicus loopt grote kans in moeilijkheden tc geraken bij zijn

client?¨le,bij wie vaak een objectieve beoordeling van de houding van zijn dieren-arts ontbreekt. Mijn advies is altijd aan de politie: roep zo mogelijk dehulp in van een nict-practicu.s, een directeur van een abattoir, eenkeuringsdierenarts of andere ambtenaar. Deze heeft in ieder geval hetvoordeel van algehele onafhankelijkheid. Zo zou het Bureau van de Ned.Vereen, tot Bescherming van Dieren (adres: Prinses Mariestraat 40, DenHaag) gaarne over een lijst van dierenartsen in ons gehele land be-schikken, die bereid zijn in voorkomende gevallen de politie resp. deDierenbescherming tc helpen. Deze lijst kan dan tegelijk gegeven wordenaan de Bond van Politic-Dierenbescherming. Zou ik al mijn collegae dringend mogen verzoeken in deze medewerkingtc verlenen door zich ??f bij mij, ??f bij bovengenoemde bureau op tcgeven ? Men zal, dunkt mij, niet zoveel werk op zich laden als men zich alsbereid verklaart tot dc

gevraagde medewerking. Wij bevorderen er eengezonde dierenbescherming mede. Ik ben van mening, dat men zich alsdierenarts van dc dierenbescherming niet afzijdig kan en mag houden.Is men dit niet met mij eens, dan wil ik gaarne de bezwaren horen, liefstook in dit Tijdschrift. Prof. Dr. J. A. BEIJERS Hun kans. In â€žThe Times" beschrijft een vrouwehjk dokter hoe een koe, die steeds het eerstde stal verliet en in alles de toon aangaf, dus de aanvoerder van de kudde was, aan-gevallen werd door haar stalgcnoten toen haar horens in een omheining waren ver-ward en zij zich niet meer kon verweren. Zij schrijft dan verder: "I know that a cow in difficulties is liable to be attacked bythe others. But I wonder if, in this particular case, there may not have been .somedefinite animus against the stronger character, who ordinarily lorded it over the rest,and so, when she was hclplcs, they took advantage of the opportunity

to get theirown back". En "The accepted phrases â€žShe is as placid as a cow", "What is cow-like female" or"How bovine she is" are all so completely wrong. To find a collection of assorted, in-dividual, difficult and temperamental ladies, lead me to a milking herd of pedigreecows". The Vet. Record, 68, 787, 1957.



??? VRAAG EN ANTWOORD Paratyphus als koop vernietigend gebrek.VRAAG No. 10: Wanneer na de koop van een klinisch gezond rund mocht blijken, dat dit dierreeds tijdens de transactie paratyfusbacteri??ndrager was, is dit dan een voldoendereden om dc koop nietig te doen verklaren?b. Waarop moet de antidatering van dit â€žgebrek" gebaseerd zijn?ANTWOORD: Ten aanzien van vraag a kan worden gesteld dat een rund, hetwelk uitscheider isvan Salmonella dublin, een gebrek heeft, dat, indien het ten tijde van de koop rede-lijkerwijs niet tc ontdekken viel, als een verborgen gebrek is aan tc merken.Met betrekking tot de koopvernietigende werking van dit als verborgen aan temerken gebrek gaat het dus om het gebruik waartoe het dier is bestemd. Dit gebruikkan drie??rlei zijn:Ic als slachtrund;2e als wcidrund;3e als fokkoe. Als slachtrund is het dier ongeschikt of minder geschikt omdat voor de koper

hetrisico bestaat, dat het dier geheel of gedeeltelijk voor de consumptie zal worden afge-keurd. Het gevaar van afkeuren is groter naarmate de vleeskeuring intensiever wordtuitgeoefend. Doch meer of minder risico doet niet ter zake: de koper wenst geenenkel ri.sico en behoeft dat ook niet te aanvaarden; het enkele feit dat cr risico be-staat is voor hem voldoende zich op de koopvernietiging te beroepen.Als weidrund kan het dier een smetstofbron vormen voor andere runderen. Eenwcider zal dit risico zeker willen ontgaan en kan dus ongeschiktheid van het diervoor het gebruik stellen. Als fokrund kan evenzeer op het besmettingsgevaar een beroep gedaan worden, dochtevens moet daarbij in aanmerking worden genomen, dat een zodanig dier een groterekans dan normaal heeft om te verwerpen, bij\' welk verwerpen een geweldige hoeveel-heid smetstof kan worden verspreid. Bij volwassen dieren is de kans, dat

binnen afzienbare tijd het uitscheiden van S.dublin ophoudt zeer gering. Bij kalveren is deze mogelijkheid echter aanzienlijk.Opgemerkt zij echter, dat, krachtens dc gevestigde rechtspraak cn literatuur, ook eengebrek van voorbijgaande aard koopvernietigend is.\') Met betrekking tot vraag b is de beantwoording minder eenvoudig omdat de para-tyfus bij runderen niet altijd met duidelijke klinische verschijnselen gepaard gaaten er geen duidelijke pathologisch-anatomische afwijkingen behoeven op te treden.De minimale incubatietijd kan worden bepaald op twee dagen, dit is dus zeer kort,doch volgens dc onderzoekingen van Henning zal het niet mogelijk zijn binnenzeven dagen na de besmetting vast te stellen, dat een dier via de faeccs Salmonellauitschcider is. Gemakkelijker wordt dc antcdatering indien het dier bij het blocd-serumonderzock tevens een positieve agglutinaticreactie blijkt te geven, omdat agglu-

tinaties met een H-titer boven 1:200 ook niet binnen de termijn van zeven dagen p.i.zouden voorkomen. Bij jonge kalveren dient men rekening te houden met de passieve overbrenging vanSalmonella-agglutininen op het jonge dier via de biest. Antedatering van uitscheiding van Salmonella is natuurlijk altijd mogelijk, wanneerhet dier v????r de verkoop een positief faeces-onderzoek heeft gehad. Als regel zal ditaan dc verkoper bekend zijn, zodat wanneer verkoper in gebreke blijft van dit feitaan koper mededeling te doen hij verkoper te kwader trouw is (cf. art. 1544 B.W.) \') cf. Dr. J. I. van Doorninck: Het verborgen gebrek en de handel in dieren - blz120-121.



??? en dus aansprakelijk voor alle aangerichte schade tengevolge van besmetting. Dckoper moet deze kwade trouw bewijzen, hetgeen in het algemeen op grote moeilijk-heden stuit maar voor deze gevallen, omdat bij faeces-onderzoek steeds een dieren-arts wordt ingeschakeld, wellicht niet onoverkomelijk. Tenslotte zij nog hierop gewezen. Vaak worden dergelijke besmette runderen voet-stoots verkocht. Wanneer de verkoper bij de verkoop niets meedeelt omtrent dezebesmetting en de koper naderhand kan bewijzen, dat de verkoper de besmetting w?¨lgekend heeft, dan is de verkoper, ondanks de conditie voetstoots, toch aansprakelijk.Dit volgt uit art. 1542 B.W. en de daarop gegronde rechtspraak (o.a. Hoge Raad26 mei 1950 N.J. 1951 no. 18 waarin de H.R. besliste dat uitsluiting van alle vrij-waringsplicht wegens verborgen gebreken â€” dus verkoop voetstoots â€” de verkoperniet ontheft van zijn

aansprakelijkheid wegens verborgen gebreken, waarvan hij wistdat zij aan het verkochte dier kleefden). Dit is ook de gangbare mening van debinnen- en buitenlandse auteurs.\'^). Ten aanzien van de bewijs-perikelen geldt eveneens wat hierboven reeds is opgemerkt. â– â€?\') cf. Dr. J. I. van Doorninck o.c. blz. 97-99. Ma.stitis in Amerika oorzaak van grote geldelijke verliezen. Volgens het Wisconsin Agricultural Experiment Station is 1 op elke 4 koeien ge-infccteerd. Per maand zou dit in een kudde van Â? 20 dieren 25 dollars nadeel geven.De totale verhezen voor Wisconsin worden geschat op 50.000.000 dollars per jaar,waarvan 35.000.000door verlies aan melk. Veterinary Medicine, 51, 517, 1956. Koe en varken. Gezien van een slagersstandpunt, is er een groot verschil tussen een koe en eenvarken. Een geslachte kor levert, blijkens een recente Nederlandse publikatie:Biefstuk 8 % Rosbief 11 % Doorregen

lappen 18.5% Magere lappen en rollade 21Gehakt en poulet 13.3% Vellen en pezen 1.9% Rest (beenderen enz. 19.5% 100 % En een varken: Magere lappen en fricandeau 19.6% Carbonade 17.5% Vet spek 25.9% Mager sprk 16 % Grhakt 9.4% Rest (beenderen enz.) 11.6% 100 % Trouw & Co N.V., mei 1956, blz. 107. Wereldrecord verbeterd. Op de Gulfstrcam Park-renbaan in de staat Florida (U.S.A.) herft dr Amrrikaansrdrirjarige Federal Hill dr 1300 m (6\'/2 furlong) afgelegd in de fantastische tijd vanr.15". Dit is een verbetering met 0.8 sec. van het oude wereldrecord, dat op naamstond van Dccathlon en Simmy. Sport en Fokkerij, 5, 1, 1957.



??? BERICHTEN EN VERSLAGENDe veestapel in inei 1957. Het Centraal Bureau voor de Statistiek heeft thans de voorlopige uitkomsten bekendgemaakt van de in mei j.1. gehouden landbouwtelling betreffende de veestapel.Rundvee. De rundveestapel bhjkt t.o.v. mci 1956 met 135.000 stuks te zijn uitgebreid en om-vat nu 3.097.000 dieren. Het vrouwelijke jongvee, jonger dan 1 jaar, is met rond 20.500 stuks toegenomentot 602.600 stuks. Met uitzondering van de provincie Limburg, waar een lichteachteruitgang (â€”2%) heeft plaatsgevonden, geven de overige provincies een toe-neming tc zien, welke het grootst is in Zeeland (-|-10%), Overijssel (-|-6%) enDrente (4-6%). Het jongvee van 1 jaar en ouder is rond 24.000 stuks (4%) groter dan verleden jaar en bedraagt thans rond 684.000 stuks; het drachtige jongvee is echter 7J/ii% lager dan in mei 1956. Alleen de provincies Friesland en Noordbrabant vertonen

voor deze categorie een toeneming met resp. 12 en 9%. De melkveestapel bleef met 1.489.000 dieren vrijwel ongewijzigd. Het mest- en weidcvee blijkt met 50% te zijn uitgebreid tot 247.500 stuks, waardoor het aandeel in de totale rundveestapel gestegen is van 5,6% in mei 1956 tot 8% in mei 1957. Varkens. Het aantal varkens is bijna 190.000 (-|-8%) groter dan verleden jaar en bedraagtthans rond 2.521.000. De relatief grootste toeneming vond plaats in de provincies.Noordbrabant (-|-13%), Limburg (-Ml%) en Utrecht (-|-11%).De biggenstapel is met 7% uitgebreid tot 1.069.000 stuks.Het aantal mcstvarkens is met 95.000 stuks (10%) gestegen tot 1.073.000.Ook het aantal fokzcugen is groter dan verleden jaar en bedraagt nu 371.400 stuks( 6%).Paarden. De gestadige achteruitgang van het aantal landbouwpaarden blijkt zich ook in hetafgelopen jaar te hebben voortgezet. De paardenstapel omvat thans 199.400

dierentegen 209.700 in 1956 (â€”5%).Schapen. De schapenstapcl vertoont cen uitbreiding met 12% tot 485.000 stuks.Hoenders. Het aantal hoenders verminderde van 35.431.000 tot 35.050.000 stuks (â€”1%).Het aantal slachtkippen ging met 19% achteruit tot 1.950.000 stuks.Het aantal henkuikens en jonge hennen, jonger dan zes maanden, blijkt riiet ruim8% tc zijn ingekrompen tot 18.452.000 stuks. Daarentegen is het aantal leghennen van 6 maanden en ouder met 14% uitgebreidtot 14.649.000 stuks. Dc naar verhouding grootste toeneming vond plaats in deprovincies Noordbrabant (-M9%), Limbur.s ( 17%), Utrecht ( 17%)) en Drente( 16%).Eenden. De eendenstapel blijkt met 10% tc zijn uitgebreid tot 649.000 stuks. Deze toenemingis uitsluitend het gevolg van een sterke stijging van het aantal slachteenden, dat meerdan verdubbeld is. Het aantal legeenden vertoont echter een achteruitgang met 15% tot

396.000 stuks.De destructor te Den Burg. Te Den Burg op Texel werd op 25 april 1957 een dcstructor in werking gesteld welkeinrichting als cen onderdeel van dc Veterinair-Hygi??nische Dienst der Gemeente Texelis aan te merken.



??? Op deze dag verrichtte de veterinair-inspecteur van de Volksgezondheid, Dr. H. H.Scholten, de offici??le opening, waarbij hij als zijn mening uitsprak dat hierdoor devolksgezondheid zeer zal worden gediend. Deze opening werd bijgewoond door verschillende offici??le personen cn unaniem wasmen van mening dat hier door het gemeentebestuur goed werk was verricht.Dc vernietiging van afgekeurd materiaal op Texel is voor het gemeentebestuur altijdeen zeer moeilijk op te lossen probleem geweest. Door de ge??soleerde ligging van Texelwas aansluiting bij de destructor tc Schagen niet uitvoerbaar. Desondanks werd ge-durende de oorlog in 1944 toch ccn poging hiertoe gewaagd; toen werd het afge-keurde materiaal verkleind en in vaten naar deze destructor gezonden. De praktijkleerde echter al spoedig dat aan een dergelijke verzending onoverkomelijke bezwarenkleefden; de vaten gingen lekken en het

vervoer per veerboot zowel als per beurt-schipper moest worden be??indigd. Na de oorlog ging het gemeentebestuur over tot het bouwen van een nieuwe slacht-plaats waarin twee kookketcls en een droogapparaat werden geplaatst. Het meeldat in deze inrichting werd verkregen mocht uitsluitend gevoerd worden aan varkens,die op het terrein van dc inrichting werden gehouden; het produkt mocht dus nietin de vrije handel worden verkocht. De inrichting was n.1. niet aan te merken als eendestructor. Al spoedig bleek dat de hoeveelheid meel zo groot was dat men te kampenkreeg met een belangrijk overschot dat dreigde te bederven. In verband hiermede werd een overeenkomst aangegaan met de keuringskring Bar-singerhorn; de varkens werden opgeruimd en al het meel ging als â€žhalfprodukt" naarde destructor te Schagen om aldaar te worden verwerkt. Toen nu het vorige jaar bleek dat zowel de

droogt\'rommel als dc kookketels nood-zakelijk moesten worden vernieuwd, met welke vernieuwing een belangrijk bedraggemoeid zou zijn geweest, gingen Burgemeester en Wethouders cr toe over de zaakthans op afdoende wijze op te lossen door het doen bouwen van een â€žechte" destruc-tor. Wanneer hierover beschikt zou kunnen worden, zou men de produkten als diermeelen technisch vet op dc vrije markt kunnen verkopen en hiervoor dan ook de markt-prijs kunnen bedingen. Deze destructor is thans in werking en de produkten zijn uitstekend. Vastgesteld mag worden dat het gemeentebestuur van Texel wederom getoond heeft begrip te hebben voor de behartiging van de volksgezondheid. Sir Thomas Dalling neemt afscheid van de F.A.O. Bij gelegenheid van het aftreden van Sir Thomas Dalling als Chef Veterinair vande Food and Agriculture Organisation der Verenigde Naties tengevolge van het be-

reiken van dc leeftijdsgrens ontving de Redactie betreffende deze internationaal be-kend persoonlijkheid enkele biografische gegevens, waaraan het volgende is ontleend.Sir Thomas Dalling kan terugzien op een zeer veelzijdige loopbaan, waarbij bijnageen enkel onderdeel der diergeneeskunde hem vreemd gebleven is.Na zijn afstuderen 43 jaar geleden aan het Royal Veterinary College te Edinburghvestigde hij zich practicus in de Midlands. In de eerste Wereldoorlog diende hij inFrankrijk en deed daar ervaring op met inrichting en beheer van laboratoria tc velde.Na afloop van dc oorlog werd hij medewerker aan het Laboratorium van Prof. Gaigerte Glasgow. Uit die tijd dateert o.a. zijn onderzoek over de lammeren dysenterie.Daarna was hij 14 jaar aan het Wellcome onderzoekingslaboratorium verbonden, waarhij speciaal op het gebied van bereiding van sera, anti-toxien en andere therapeutischeprodukten

werkzaam was. Op 44-jarige leeftijd in 1937 volgde benoeming tot Hoogleraar in dc dierpathologievan de universiteit tet Cambridge, welke functie hij gedurende 5 jaar vervulde. Indie periode leidde hij belangrijke onderzoekingen o.a, over tuberculose, neurolym-fomatose en steriliteit bij runderen. In 1942 werd hij benoemd tot Directeur van de Veterinaire Laboratoria tc Wcy-bridge, terwijl hij in 1949 tevens Hoofd van de Britse Veterinaire Dienst werd. In



??? 1951 werd Sir Thomas door Koning George VI in de persoonlijke adelstand ver-heven. In 1952 verliet hij zijn hoge functie aan het Britse Ministerie van Landbouw vooreen leidende positie op internationaal niveau als Chef Veterinair van F.A.O. In dezefunctie vervulde hij verscheidene belangrijke opdrachten over de gehele wereld. Zois o.a. de Europese Mond- en Klauwzeerbestrijdingscommissie voor een groot deel zijnwerk. Na zijn aftreden zal Sir Thomas als adviseur aan de F.A.O. verbonden blijven endaarmede zijn werkkracht in dienst blijven stellen voor het welzijn der mensheid. C. A. VAN DORSSENInternationaal Congres voor de wetenschappelijke film. In de aflevering van 15 april van dit tijdschrift is weergegeven de inhoud van eenmededeling, welke het Organisatie Comit?Š voor het Xle Congres van de InternationalScientific Film Association (I.S.F.A.) heeft laten uitgaan over het komende congres,dat

plaats zal vinden in het Koninklijk Instituut voor de Tropen te Amsterdam van21â€”27 september a.s. Thans volgen hieronder nog mededelingen, welke van belang kunnen worden geachtvoor dierenartsen, veterinaire studenten en andere, betrokken bij de diergeneeskunde.De Veterinaire Sectie van het Organisatie Comit?Š, waarin o.a. zitting hebben Prof.Dr. L. de Blieck en Prof. Dr. G. H. B. Tcunissen, respectievelijk oud-hoogleraar enhoogleraar aan de Faculteit voor Diergeneeskunde te Utrecht, heeft in principe dehand weten te leggen op de navolgende film voor het congres: 1. Zenuwaandoening bij de hond (Nederland); 2. Applied Anatomy as Related to Anterior Vena Cava Bleeding in the HogU.S.A.); 3. Otitis Externa in the Dog (Zweden); 4. A Study of the Thalamic Relay for Taste (Zweden) ; 5. Large Scale Cultivation of Foot and Mouth Disease Virus (Nederland) ; 6. Les greffes art?Šrielles h?Št?Šrog?¨ncs

(Frankrijk) ; 7. Een selectie van de volgende films (Engeland) : a. Closed circuit anaesthetic technique; b. Intracapsular lens extraction (Dog); c. Transthoracic oesophagotomy for removal of incarcerated bom- fragment; d. Aural Resection (Dog); e. Caesarian Section (Bitch); f. Cystotomy (Bitch); g. Ovaro-hysterectomy (Bitch); h. Intussusception. Bowel rcscction and end to end anastomosis (Dog); i. Excision of vaginal fibroma (Bitch); 8. Perfusion of the Living Animal (Engeland) ; 9. The Lymphatic System (Engeland) â€?; 10. The Story of Antricydc (Engeland); 11. Die Naht des Zitzenrisses und der Zitzenfistcl beim Rind (W.-Duitsland) ; 12. Samen??bertragung beim Rind. IV. Die Beurteilung des Samens (W.-Duitsland) ; 13. Geburtshilfe beim Rind. I, II, III (W.-Duitsland) ; 14. Nagana (Sout-Africa); 15. East Coast Fever (Sout-Africa) ; 16. Heartwater in form animals (Sout-Africa). riet is de bedoeling dat de meer specifick-

vcterinairc films zullen worden vertoonden zo mogelijk ingeleid op twee bijeenkomsten, gereserveerd voor het PermanenteVeterinaire Comit?Š van de I.S.F.A. op dinsdagmiddag 24 september en woensdag-ochtend 25 september. In het algemeen zijn deze speciale bijeenkomsten bestemdvoor congresdeclnemers. Congrcsdcclnemer wordt men door aanmelding bij hetCongressecretariaat, Catharijnesingel 59, ingang Sterrenbos, Utrecht en betaling bij



??? het begin van het congres van ?’ 25,â€” inschrijfgeld. Leden en begunstigers van deNederlandse Vereniging voor de Wetenschappelijke Film betalen ?’ 15,â€”, mits alleentoegang wordt gevraagd tot de filmvoorstellingen gedurende het congres. Huishoude-lijke vergaderingen van de LS.F.A. zijn derhalve in het laatste geval niet toegankelijk.Dc veterinaire films met een meer algemeen karakter zullen worden vertoond, tezamenmet enkele wetenschappelijke landbouwfilms, gedurende de avondvoorstelling vanhet congres op dinsdag 24 september 1957 van 20.30 tot 23.00 uur. Toegangskaartenvoor deze avondvoorstelling zijn o/) aanvraag gratis verkrijgbaar bij het Secretariaatvan het congres. Voor verdere inlichtingen omtrent het congres dient men zich eveneens tc wendentot het genoemde Secretariaat. Veterinairen, die zich als deelnemers voor het Congres hebben aangemeld, hebbenniet alleen toegang tot

de veterinaire filmmanifcstatics, maar ook tot alle andere film-voorstellingen gedurende het Congres, o.a. die in dc biologische en medische secties. Kaas. Tot in de 17e eeuw vond men in het algemeen kaas â€žswaer om te verteren en dirk enhardt vocdtsel, dat den buyck en de aderen stopt en gravecligh is (niergruis geeft)".En men moest vooral acht slaan op de melksoort, van welke de kaas bereid was: â€ždebeste is schapcnkacs, de koeye-kaes volght in gordheidt, maer de geyte-kacs is ergerals die allerbcyde". En men beriep zich op de oude Grieken en Romeinen: â€žsoodatwij niet zonder reden met onsen Galenus (130-200 n. C.) den ouden kacs seer af-raden. Daerom is het een groot misverstand van vele menschen, die de deught vande kaas rekenen na oudtheyt en stcrckhcyt. Dat dit komt hier uyt dat ze met dc keelte rade gaen, ende soecken meer \'t ghene dear een dronck op smacckt als \'t ghene, ge-

sont is. Waerom de dronckaerts den oudsten kaes, ja dcar de mayen uyt loopen, voorden besten keuren". Jae meest wat meest uyt-muyt, de meeste feylen heeftDit leert ons oock de kaes (hoewel de dcrtrl menschenDoor ren verdorven smaeck, nacr \'t ongedierte wensrhen).De beste die men vind van macjen leeft en krieltToont my dc grootste geest, \'t is licht de grootste fielt. Nog erger maakte dokter Stant het alweer en hij verontrustte dc brave leden van deMaatschappy tot Nut van \'t Algemeen in 1815:oude en vette kaas is zwaarder te verteren dan jonge. Zij kan zoo scherp zijn, dat het binnenste van dc mond en slokdarm daar soms vanontstoken zijn; men etc zc als spccery! Maar: Schapc-kars, koeyc-boter, gcyten-mrlkDat is goede kost voor elck. Nu is \'t overdreven dat â€žoude" kaas alleen gord is voor dronkaards, want de ge-zonde jeugd ondervond rr gren srhade van, althans de jeugdigr hrrdcr

Daphneoffreerde zowel jonge als oude kaas aan zijn geliefde Galathea, behalve anderezuivelprodukten: Wil je kaese sacht en dwee,Wit als nieuw gevalle snee?Wil je kaese jonck en out?Wil je boter als een gout?Siet alleen de soete melckGeeft \'t al, en geeft \'t elck. Voeding, 17, 482, 1956.



??? REFERATENZootechniek De opfok van biggen onder laboratorium-omstandigheden. Observations on the composition of an experimental semi-synthetic diet for baby-pigs.M. R. McCrca and D. E. Tribe. The Veterinary Record 68 (1956): 741.Dank zij de â€žkunstmatige zeugenmelk" is het mogelijk geworden, biggen op eenwillekeurige leeftijd van de moeder weg te nemen. Dit betekent dat men tegenwoordigonder laboratorium-omstandigheden met biggen kan experimenteren.Toch zijn nog lang niet alle problemen rondom dc opfok van â€žmoederloze" biggenopgelost. In Bristol hebben daarom de schrijvers eni.ge jaren lang geprobeerd hier-over nadere gegevens te verzamelen. Daartoe werden â€” op een tijdstip van 24 tot72 uur na de geboorte â€” 314 big.gen op een kunstmatig rantsoen geplaatst.Blijkens de ervaringen van Newland c.s. (1952) is bij cen pasgeboren big hetwarmteregulerend organisme

nog niet voor zijn taak berekend. Het is dus nodig ge-bruik te maken van een 250 Watt infrarode lamp, die kan worden verplaatst (rege-ling van de temperatuur). Men begint met ruim 26.5Â° C.; na een dag of vier is24Â° C. voldoende en daarna kan de verlaging geleidelijk worden voortgezet tot 15.5a 18.5Â° C. voor biggen die 7 a 8 weken oud zijn. De meeste big,gen werden eerst 3 a 4 weken in kooien met cen losse gaasbodem endaarna in hokjes op de betonnen vloer (strooisel: zaagsel en houtkrullen) gehuisvest.Met de biggen die rechtstreeks van de zeug naar deze hokjes werden overgebracht,werden eveneens goede resultaten bereikt. Een heel belangrijk punt is de drinkwater-voorziening. De eerste uren nadat debiggen van de moeder zijn weggenomen, nemen ze weinig voedsel op. Ze moetenechter in de gelegenheid worden gesteld naar behoefte te drinken.In eerste instantie werd een rantsoen getest,

dat ongeveer volgens de richtlijnen vanDyrendahl c.s. (1953) was samengesteld. Dit bleek inderdaad goed bruikbaar,maar men vroeg zich af of het nu eigenlijk wel noodzakelijk is zulke grote hoeveel-heden (onder-) melkpoeder te verwerken als door de meeste onderzoekers wordtaanbevolen. Met een mengsel, waarin sucrose en ma??smeel de voornaamste energiebron vormdenen verder case??ne, volle melkpoeder en 10% gedroogde gist was opgenomen, werdin acht weken een gemiddeld gewicht van 13.8 kg. bereikt. Hiermee bleef men ca.2 kg. onder het resultaat van het mengsel volgens Dyrendahl c.s.Van de 63 biggen die het sucrose-ma??smeel-rantsoen ontvin.gen, vertoonde 30% opde leeftijd van 8 a 10 weken rachitische verschijnselen. Nadat in dit rantsoen 5%gedroogde gist door eenzelfde hoeveelheid case??ne was vervangen, werden de rachitis-gevallen nog .slecht sporadisch waargenomen. In

dit opzicht bestaat er dus overeen-stemming met de ervaring van Braude c.s. (1943), dat de verstrekking van meerdan 8% ,gist het optreden van rachitis in de hand kan werken. Becker c.s. (1954) hebben cen vergelijkend onderzoek ingesteld naar de bruikbaar-heid van respectievelijk dextrose, lactose, sucrosc, dextrine en ma??smeel voor devoeding van pasgeboren biggen. Hun conclusie was, dat met de combinatie vanlactose en ma??smeel de beste resultaten worden bereikt. Pasgeboren biggen die metsucrose worden gevoed, krijgen diarree en kunnen daaraan sterven; er zijn echterbiggen die op de leeftijd van zeven dagen w?¨l in staat blijken sucrose te verteren.Hiermee komen overeen de resultaten van een proef met 18 biggen, die alle eenrantsoen ontvingen waarin 50% sucrose 15% ma??smeel was verwerkt. Elf vandeze dieren stierven aan diarree v????rdat ze zeven dagen oud waren.Van een andere

groep van 18 biggen ontving dc ene helft een mengsel met 40%sucrose 15% ma??smeel; in het rantsoen voor de overige dieren was de sucrosegeheel door lactose vervan.gen. Op de leeftijd van vier weken bedroeg het gewichts-verschil gemiddeld 369 gram ten gunste van de lactosc-groep.Voor de schrijvers was dit aanleiding, in het oorspronkelijke mengsel de sucrosc tchandhaven. Het zou echter beter zijn geweest deze proef voort te zetten tot dc



??? dieren de leeftijd van acht weken hadden bereikt ?¨n op grotere schaal ditzelfdeonderzoek te herhalen. Voor het onderzoek naar het meest geschikte eiwitgehalte werden 89 biggen overdrie groepen verdeeld. Het rantsoen voor groep III (eiwitgehalte: 34%) bestond uit: case??ne 27% sucrose 25% ma??szetmeel 25% volle melkpoeder 15% gist 5% mineralen 3%per 100 kg. werd hieraan nog toegevoegd:1.600.000 I.E. vitamine A400.000 I.E. viamine D 55 gram a-tocopherol acetaat3.1 gram penicilline Bovendien ontvingen de biggen respectievelijk de 3e, de 7e en de 17e dag een intra-musculaire injectie van 100 /i gram vitamine Bia. Het eiwitgehalte kon worden verlaagd door een deel van de case??ne te vervangendoor sucrose; zo bevatte bijvoorbeeld rantsoen I (eiwitgehalte: 20%) 13% case??neen 39% sucrose. Deze wijziging bleek de gewichtstoename niet significant ongunstigte be??nvloeden (men krijgt

eerder de indruk van het tegendeel).Rantsoen III: gemiddeld gewicht van 18 biggen op 8 weken: 14.7 kg.Rantsoen I: gemiddeld gewicht van 14 biggen op 8 weken: 16.2 kg.Dit resultaat is dus in overeenstemming met de ervaring van Beek er c.s. (1954),dat het voor biggen geen verschil maakt of gedurende de eerste vier weken hetrantsoen 2 dan wel 30.6% eiwit bevat. Sewell c.s. (1953) daarentegen hebben degrootste gewichtstoename waargenomen bij een eiwitgehalte van 32%, terwijl R e b e rc.s. (1953) â€” die als enige eiwitbron case??ne gebruikten â€” aan een gehalte van41% de voorkeur geven. Uit een aanvullend proefje met acht biggen is overigens gebleken dat na de vervan-ging van 10% sucrose door reuzel (in rantsoen III), in acht weken een gemiddeldgewicht van 18.0 kg. kon worden bereikt. Het is dus niet uitgesloten dat een hogereiwitgehalte eerst tot zijn recht kan komen als ook de calorische

waarde van hetrantsoen wordt verhoogd. Het mineralen-mengsel bevatte: 30% NaCl 17.4% Ca 11.4% P 0.75"/o S-H 24% Fe 1800 p.p.m. Cu 4- 510 p.p.m. Mn 300 p.p.m. Co 240 p.p.m. J.Daarnaast werd gedurende de eerste week een Fe-houdende pasta verstrekt.Of het al dan niet nodig is vitamine E op te nemen in een rantsoen dat slechts ge-durende 6^8 weken wordt toegediend, kon niet worden vastgesteld. Een poging omeen vitamine E-defici??ntie op te wekken mislukte. De verstrekking van 40 mgr.a-tocopherol-acetaat per dier per dag moet dus voorlopig meer als een veiligheids-maatregel worden beschouwd. Nadat in het begin, van een drietal proefgroepen vrij veel dieren aan diarree warengestorven, voegde men steeds 0.0003% penicilline of 0.0025% aureomycine toe (hetpcnicilline-percentage zal waarschijnlijk foutief zijn vermeld; op dezelfde paginawordt namelijk medegedeeld dat per Ib. van het

mcelmengsel 14 mgr. penicillinewordt toegevoegd; dit komt overeen met 30 mgr. per kg., dus 0.003% (Ref.)).Om na te gaan of een hogere antibioticum-dosering eventueel van belang zou kunnenzijn, werd aan 21 biggen een mengsel met 0.01% aureomycine verstrekt. Drie wekenlang deden deze dieren het goed, maar daarna kregen ze diarree en verloren zehun eetlust. De gebruikelijke therapie bleef zonder resultaat; eerst na verloop vantijd trad er enige verbetering in de gezondheidstoestand in. Desondanks begonnen zich op de leeftijd van zes weken bewegingsstoornissen teopenbaren (hondenzit). Veertien dagen later waren er reeds acht dieren met eenverlamde achterhand. Bij de sectie op twee hiervan werden verschijnselen van eenperifere neuritis waargenomen, zoals die bij een vitamine Bi-defici??ntie kan voor-komen. Het is niet onmogelijk dat de grotere dosis aureomycine hiertoe aanleidingheeft

gegeven; zulks ondanks het feit, dat onder normale omstandigheden een ge-halte van 5% gist voldoende is om in de thiamine-behoefte te voorzien (door deervaring geleerd, wordt bij de mens dikwijls een orale antibioticum-therapie gecom-



??? bineerd met de toediening van het vitamine B-corapIex). Inderdaad kon door middelvan een vitamine B-therapie in de meeste gevallen een verbetering in de gezond-heidstoestand van de slachtoffers worden bewerkstelligd. Omdat het bereiden van een homogene voedselbrij tijdrovend is, en bovendien vrijveel zorg vereist, heeft men geprobeerd het mengsel in droge vorm aan de dierente verstrekken. Dit bleek mogelijk door biggen die op de leeftijd van 24 uur vande moeder waren verwijderd, de beschikking te geven over drie bakjes met respec-tievelijk water, droog meel en hetzelfde meel aangelengd met water of koemelk. Nazeven dagen kregen ze nog slechts de bakjes met water en droog meel voorgezet.Sommige biggen kregen diarree zonder dat ze daarvan schadelijke gevolgen onder-vonden. Men kreeg de indruk dat deze gevallen zich minder vaak voordeden sedertmen 4.5% graanmeel in het mengsel

had opgenomen. Het is dus niet onmogelijkdat een kleine hoeveelheid ruwvezel meer goed dan kwaad doet.De zeugen, waarvan binnen 72 uur na de geboorte de biggen waren weggenomenen die na vier dagen met een beer werden geweid, werden gemiddeld 21 dagen,nadat de partus had plaatsgevonden, weer bevrucht (27 waarnemingen). HIDDEMA Parasitaire, protozoaire en tropische ziekten. RUNDERHORZELBESTRIJDING Persbericht van het United States Departmentof Agriculture van 23 januari 1957. Onder de titel: â€žResearch moves nearer goal of systemic insecticide to control cattlegrubs" heeft het U.S.D.A. een bericht de wereld ingestuurd, waar ik het volgendeuit overneem: Het zoeken naar een stof die per os, of door middel van een â€žspray over de huid",kan worden toegediend om de horzellarven tijdens hun tocht door het lichaam, dus,voordat ze de rug cn lendensubcutis bereiken, te

vernietigen, heeft ertoe geleid,dat men twee bruikbare insecticieden heeft gevonden. Het meestbelovend is in ditopzicht â€žDow ET-57", de technische naam voor 0,0 â€” dimethyl O - 2.4.5 trichloor-phenylfosforothioaat, dat zowel per os in dc vorm van ccn grote pil (100 mgr perkg levend gewicht) als als sproeimiddel kan worden gebruikt. Het andere middel,waar men minder ervaring mee heeft, is Bayer 21/199, ook ccn fosforvcrbinding.Gebleken is, dat met ET-57 de larven vrijwel voor 100 % worden gedood, cn menvoorkomt hiermee dat door de larven schade aan dc huid cn het rugvlees wordtaangebracht. Men schat deze schade voor dc U.S.A. op 100 tot 200 millioen dollarper jaar. De beste tijd van toedienen van het middel is de nazomer of vroegeherfst. Het wordt, met het oog op de afwijkende smaak van het vlees, ontraden dedieren binnen 30 dagen voor het slachten tc behandelen. Er dient nog nader

teworden onderzocht of het voorkomen van sporen van het preparaat in het vleesschadelijk is voor de consument(!). Het wordt ontraden om melkgevende dieren ermee te behandelen wegens de ver-moedelijk afwijkende smaak van dc melk, die hrt zal veroorzaken.Dr conclusie die men kan trekken is, dat men op dc goede weg schijnt tc zijn tenaanzien van dc bestrijding van dc runderhorzel; als men zou kunnen volstaan metdc kalveren en eventueel pinken in het najaar een keer tc besproeien met een middel(het schijnt dat dc stof door de huid wordt geabsorbeerd en zo door het lichaamwordt verspreid) zou dit dc zaak aanmerkelijk vereenvoudigen. Men krijgt uit ditpersbericht echter de indruk, dat het gepubliceerd is, voordat hrt probleem (volgensonze maatstaven althans) voldoende nauwkeurig is bestudeerd. DE GROO\'1\'



??? MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE "iircau; Rubenslaan 123, Utrecht. Tel. 030â€”11413. Gironummer 511606 t.n.v.dc Maatschappij voor Diergeneeskunde. VAN DE ERERAADPublikatie in verkorte vorm van een uitspraak van de Ereraad. Krachtens art. 72 van het Huishoudelijk Reglement van de Maatschappij voor Dier-geneeskunde, betreffende uitvoering van door de Ereraad opgelegde straffen volgthieronder een publikatie in verkorte vorm van een uitspraak van genoemde Ereraad. De officier van Justitie in Y. heeft de Ereraad van dc Maatschappij voor Diergenees-kunde per brief van 22 januari 1957 verzocht een in een bijgevoegd proces-verbaalvermelde zaak contra dc dierenarts X in behandeling te willen nemen..Na de uitspraak van dc Ereraad zou over het al of niet seponeren van deze zaakworden beslist. In zijn zitting van 19 maart 1957 heeft dc Ereraad bedoelde dierenarts

schuldigbevonden aan het opzettelijk veranderen van dc werkelijke data op een door hemafgegeven bewijs van enting tegen mond- en klauwzeer, tevens bewijs van tuberculi-natic en wel op zodanige wijze, dat het betreffende rund met een op grond van ditbewijs verkregen offici??le verklaring naar de markt kon worden vervoerd binnen dcdaarvoor bij beschikking van het Ministerie van Landbouw, Visserij en Voedsel-voorziening vastgestelde termijn. Overwegende dat deze handeling in strijd is metde waardigheid van de diergeneeskundige stand en met de belangen van de Maat-schappij en haar leden (bedoeld in art. 60 van het Huishoudelijk Reglement), cn hetvertrouwen in de diergeneeskundige stand in ernstige mate ondermijnt, in aanmerkingnemende, dat van onderscheiden zijden o.m. door een persoonlijke brief van hetHoofdbestuur aan al haar leden is gewaarschuwd en aangespoord om de afgifte

vanverklaringen op de meest serieuze wijze te doen geschieden, heeft de Ereraad beslotenaan de dierenarts X. op te leggen: 1. een onvoorwaardelijke geldboete van ?’ 1.000,â€”; 2. een voorwaardelijke geldboete van ?’ 3.000,â€” te betalen wanneer de dierenarts X.gedurende dc tijd, dat hij als prakdzcrend dierenarts werkzaam zal zijn andermaal?Š?Šn of meer handelingen verricht strijdig met de waardigheid van de diergenees-kundige stand of de belangen van de Maatschappij voor Diergeneeskunde of haarleden en zulks bij uitspraak van de Ereraad zal zijn vastgesteld; 3. bekendmaking in verkorte vorm en zonder vermelding van persoonsnamen in hetTijdschrift voor Diergeneeskunde van deze uitspraak. Jaarcongres British Veterinary Association. Het jaarlijks congres van onze Britse zustermaatschappij wordt dit jaar in Cambridgegehouden van 25-31 augustus. Het zeer aantrekkelijke programma omvat een

groot aantal onderwerpen, zowel vanwetenschappelijke aard als op praktijkgebicd. Collegae, die in het tweede gedeelte van augustus hun vakantie in Zuid-Engclanddoorbrengen en belangstelling hebben voor dit congres en het contact met de Britsedierenartsen, kunnen zich met het bureau in verbinding stellen. Omdat het Hoofd-bestuur zich dit jaar niet kan laten vertegenwoordigen is er n.1. gelegenheid om tijdensdc vakantiereis als Nederlands gedelegeerde de Maatschappij voor Diergeneeskundetc vertegenwoordigen. Lunch Caiv?Š Delft. Er wordt aan hrinnerd, dat de N.V. Oliefabrickcn Calv?Š-Delft het voornemen heeftom op 12 september a.s. een lunch te geven, die in het bijzonder is bestemd voordierenartsen. Velen zullen zich nog de rede herinneren, die het, vorig jaar bij een dergelijke ge-legenheid gehouden werd door de pluimvecdcskimdigc Dr. Blount. Ditmaal zal de



??? bijeenkomst staan in het teken der varkenshouderij, waarover de Engelse deskundige,W. Carr, een inleiding zal houden. "s Namiddags zal er gelegenheid zijn, een kijkje te nemen in enkele nieuwe gebouwenvan het proefbedrijf â€žDelfland". De uitnodigingskaarten voor deze bijeenkomst zullen omstreeks half augustus wordenverzonden. Stichting F.O.I.B. Door de Stichting Federatie van organisaties is een enqu??te gehouden naar de positievan dc intellectueel in de samenleving. Exemplaren van het uitvoerige rapportkunnen worden besteld door overschrijving op postgirorekening 523008 t.n.v. de pen-ningmeester van de F.O.I.B. te \'s-Gravenhage van ?’ 2,50. VAN DE DIERGENEESKUNDIGE STUDENTENKRINGLu.strum D.S.K. 1957. Zoals reeds gemeld in het Tijdschrift voor Diergeneeskunde van 15 juli 1957, zalhet lustrum van de Diergeneeskundige Studenten Kring samenvallen met de Alge-mene

vergadering 1957. Het lustrum zal worden gehouden op de volgende data: 23, 24 en 25 oktober a.s.Woensdag 23 oktober zal de offici??le opening van het lustrum plaats hebben in deAula der Rijksuniversiteit, gevolgd door dc receptie van het bestuur van de Dier-geneeskundige Studenten Kring. Donderdag 24 oktober heeft de sportdag plaats met \'s avonds een feestavond voorhet niet-wetenschappclijk personeel. Vrijdag 25 oktober, dus de eerste dag van de Algemene vergadering, komt er \'s mid-dags een attractie voor de dames met \'s avonds een toneelvoorstelling gevolgd doorhet gala-bal. Nadere details volgen in de komende afleveringen van het Tijdschrift voor Dier-geneeskunde. Namens de Lustrum-commissie, R. J. FEDDEMA, h.t. praeses Lustrum-commissie PERSONALIA Het Hoofdbestuur heeft collega C. van Popta, Prins Hendrikstraat 2, Zevenbergenaangenomen als lid van de Maatschappij voor

Diergeneeskunde. Het Hoofdbestuur draagt dc volgende collegae voor het lidmaatschap van de Maat-schappij voor Diergeneeskunde voor: A. M. J. Adank, Vecmarktstraat 29, Breda.P. A. Akkermans, Rotterdamse Rijweg 33, Overschic.P. L. Bergstr??m, Aclbrcchtskade 175a, Rotterdam.H. Detmers, Wethouder Rooslaan 5, Cocvorden.W. van Gemert, Marathonweg 53 Hl, Amsterdam-Zuid. F. P. A. Kuyper, Kerkpad NZ, Soest. A. van Locn, Stalinlaan 62, Amsterdam.M. H. G. Maessen, Broekhin Zuid 75, Maasniel. G. J. W. v. d. Mey, van Rcenenpark 17, Nijkerk. G. J. Ncbbeling, Fleerenstraat 48, Utrecht.T. A. Oostenbrug, 234, Twijzcl. J. L. van Os, Frederik Hendrikstraat 7, Utrecht. H. van der Ree, Klein Coolstraat 11a, Rotterdam.N. Steenkamcr, Groeneveld 2, Baarn. Fr. v. Tilburg, Meijelsewcg 6, Asten. J. J. M. Tuerlings, Schoolstraat 4B, Kaatsheuvel.



??? Adreswijzigingen cn dergelijke: Bakker, D. D., te \'s-Gravenhage, naar Pauwenlaan 97, tel. 01700â€”3.38050 (priv?Š),512591 (bur.). (69) Brandsma, K., te Goor, naar Magnoliastraat 9, aldaar, tel. no. 05470â€”659 (bur.). (75) Gcmert, W. van; 1957; Amsterdam (Z.), Marathonweg 53 III; tel. 020â€”794985;voorlopig wnd. D. (inlassen 84) Groot, Dr. Th. de, te Wageningen, dierenarts b/h landbouwkundig bur. v. d. Ned. Stikstofmeststoffen Industrie, aldaar, tel. no. bureau te wijzigen in 3524. (86)Kramer, M. F., te de Bilt, telefoon no., priv?Š aansluiting, is gewijzigd in 030â€”61554. (97) Linden, A. P. van der; 1957; Steggerda (Fr.), Leemweg 6; D. (in mil. dienst). (100)Linnewiel, H. A. te Utrecht, telefoon no. gewijzigd in 030â€”17701. (100) Schcuerman, C. J. H., te Zierikzee, naar Varremarkt 5, tel. 447, gr. 658648, P.,sp. 19-20, (voortzetting praktijk D. van den Akker). (111) Stratum, J. J. W. van, te Amsterdam, naar

Weth. Frankeweg 14-A, aldaar, tel. 04400â€”5554 (bur.), h.k. Beek-Heer. (115) Teunissen, Prof. Dr. G. H. B., van Utrecht naar De Bilt, Park Arenbcrg 32, tel. 030â€”61163. (116) Wolf, J. A. de, tc Assen, giro no. priv?Š gewijzigd in 839423. (125) Zwanenburg, Dr. Th. S., van Alkmaar naar Kethel, Schiedamseweg 101, tel. 01800â€”63983 (priv?Š), 35680 (bur.), wetensch. h. ambt. b/d R.S.I. te Rotterdam. (126) Inspectie veeartsenijkundige dienst en volksgezondheid in het district/anibts-gebied Overijssel: Het bureau van bovengenoemde dienst is verplaatst naar gebouw â€žFrisia State",Ruitcrlaan 7 te Zwollerkerspel. Het telefoonnummer is ongewijzigd gebleven (05200â€”5469).Rectificatie: Het adres van collega K. G. van der Wal te Gorincheni, vermeld op pagina 530,moet luiden: Nieuwe Hoven 57, aldaar. Benoemd: Endt, Dr. P. J. van, te Vlaardingen, ter standplaats Utrecht, tc rekenen m.i.v. 1 juli 1957; (82)

Koppen, F., te Dordrecht, ter standplaats Dordrecht, te rekenen m.i.v. 1 juli 1957; (97) als Rijkskeurmeestcr in bijzondere dienst bij de Veeartsenijkundige Dienst.Stratum, J. J. W. van, te Amsterdam, als keuringsdierenarts-hoofd van dienst vande vlceskeuringskring Bcck-IIcer. (115) Zwanenburg, Dr. Th. S., te Kethel, te rekenen m.i.v. 1 mei 1957, als wetenschappelijkhoofdambtenaar bij de Rijksseruminrichting te Rotterdam. (126) Brooymans, Dr. A. W. M., te Utrecht, als wetenschappelijk hoofdambtenaar bij deafdeling medische fysiologie van de Vrije Universiteit tc Amsterdam. (76) Onderscheiding: Dicten, S. W. J. van, te Oerle (N.Br.), benoemd tot corresponderend lid van dcSocieta Italiana per il Progresso della Zootcchnica. (79) Eervol ontslag: Zwanenburg, Dr. Th. S., te Kethel, te rekenen m.i.v. 1 mei 1957, in verband met zijnaanstelling als wetenschappelijk hoofdambtenaar bij de Rijksseruminrichting

teRotterdam, als Rijkskeurmecster in bijzondere dienst bij de VeeartsenijkundigeDienst ter standplaats Alkmaar. (126)



??? Diergeneeskundig examen: Geslaagd op 12 juli 1957: Adank, A. M. J. (inlassen 68) Akkermans, P. A. (inlassen 68) Bergstr??m, P. L. (inlassen 71) Detmers, H. (inlassen 79) Gemert, W. van (84) Kuyper, F. P. A. (inlassen 98) Loen, A. van (inlassen 100) Maessen, M. H. G. (inlassen 101) Mey, G. J. W. van der (inlassen 102) Nebbeling, C. J. (inlassen 104) Oostenbrug, T. A. (inlassen 105) Os, J. L. van (inlassen 106) Ree, H. van der (inlassen 108) Steenkamcr, N. (inlassen 115) Tilburg, F. E. van (inlassen 117) Tuerlings, J. J. M. (inlassen 117) Te koop gevraagd voor een Amerikaans collega het HET VETERINAIR OOGHEELKUNDIG BOEK VAN BAYER. dr H. Veenendaal.



??? Op 9 juli overleed in het ziekenhuis te Heerlen tengevolge van een noodlottig on-geluk bij de uitoefening van zijn praktijk collega Felix Quaedvlieg.Dc overledene werd geboren te Eckelrade als zoon van de toenmalige burgemeestervan St. Geertruid. Zijn middelbare studies volbracht hij te Rolduc. In 1901 begonhij zijn studie tc Utrecht met nog vier Limburgers. Hij werd een trouw lid vanons nooit te vergeten Absyrtus destijds onder presidium van P. van Kempen. Vaakbezochten we hem op zijn kamer, dan gingen de boeken aan kant en werd er vuriggekaart. Gezelligheid kende dan ook geen tijd. Deze tijdpassering is hem tot aanzijn dood bijgebleven. Na enkele jaren de praktijk te hebben uitgeoefend in zijngeboorteplaats, trad hij in 1912 in het huwelijk met de dochter van de toenmaligerijksveearts H. Pinken, welke laatste destijds zijn 50 jarig ambtsjubileum in onzeaWeling vierde. Hij vestigde zich te Margraten

waar hij een zeer uitgebreide praktijkopbouwde. Hoe geheel anders waren de praktijktoestanden dan die van tegenwoordig.Grote afstanden moesten tc paard of per fiets worden afgelegd over slecht verzorgdeen heuvelachtige wegen. Sterke geestelijke en lichamelijk inspanningen moest hij zichgetroosten om zich door de moeilijkheden van de praktijk heen te slaan. Alleen inde herfstmaanden bracht de jacht enige verpozing, een sport, welke hij reeds in zijnstudietijd met zijn vader beoefende. In 1923 vertrok hij naar Valkenburg, waar hijinmiddels benoemd was tot hoofd van dc vleeskeuring. In 1949 werd hij benoemd totridder in de Orde van Oranje-Nassau. Korte tijd later slaagde zijn enige zoon alsdierenarts en werden zijn werkzaamheden aanmerkelijk verlicht.De begrafenis had plaats op 13 juli. Bijna alle Limburgse dierenartsen met in hunmidden de adj. inspecteur L. Sala en de directeur gezondheidsdienst P.

Tacken eneen eindeloze stoet volgde de lijkbaar naar de oude kerk welke te klein bleek allebelangstellenden te bevatten. Na afloop van de kerkdienst zijn we de steile Caubergopgegaan naar het nieuwe stijlvol aangelegde kerkhof, waar hij als eerste ter rustewerd gelegd. Bij het graf herdacht voorzitter A. Hendrickx de overledene als een manmet grote plichtsbetrachting, een sieraad van onze stand en memoreerde dat hijbehoorde tot de oprichters van de afdeling Limburg in 1909. Als een man van grotebescheidenheid, die zich nimmer op de voorgrond drong, is hij door het leven ge-gaan. Moge de goede God aan zijn trouwe dienaar Felix de glorie van het eeuwigeleven schenken. H. J. C. HORBACH



??? Op 30 april 1957 overleed na een verblijf van bijna vier weken in het ziekenhuis teGouda, collega Wensink, in de leeftijd van 67 jaar. Hendrikus Johannes Evcrt Wensink werd geboren op 4 januari 1890 te Velp.Hij volgde het middelbaar onderwijs te Arnhem. Daarna liet hij zich inschrijven aande Veeartsenijkundige Hogeschool en behaalde het veeartsdiploma in 1921.Na het be??indigen van zijn studie vesti.gde hij zich te Velp, waar hij grotendeelskleine huisdicrenpraktijk uitoefende. De grote liefde voor zijn ouders hield hem steeds in Velp, hoewel zijn hart uitgingnaar de grote huisdierenpraktijk. Na het overlijden van zijn ouders heeft hij vele jaren (1938â€”1947) samengewerktmet collega de Ronde tc Delft. Op 26 januari 1948 trad hij in het huwelijk met Mej. J. A. Boers; de nu volgendehuwelijksjaren zijn zeer gelukkig voor hem geweest. Hetzelfde jaar kocht hij de praktijk te Bergambacht, waar collega Wensink

tot opde dag dat hij ziek werd, .gepraktiseerd heeft. Collega Wensink was een rustig en oprecht collega en was zeer gezien bij zijncli??nten. Zijn vrouw is hem tijdens zijn ziekte tot grote steun .geweest. Het einde kwam inde vroege ochtend van 30 april 1957; rustig en vol overgave is hij heengegaan.Met een schare familieleden en vrienden hebben wij hem op de Hervormde begraaf-plaats te Velp in het graf van zijn ouders bijgezet. In het sterfhuis en bij de groeve sprak Ds. Lekkerkerker, predikant te Bcr.gambacht,woorden van troost en bemoediging. Collega Paul sprak afscheidswoorden namens collegae en Gezondheidsdienst.Hoewel collega Wensink reeds vele jaren uit Velp vertrokken was, waren vele Velpcrvrienden bij de groeve aanwezig; een hunner sprak afscheidswoorden.Moge het Mevrouw Wensink tot troost zijn, dat de overledene, die een goed en nobelmens was, zijn gaven op onbaatzuchtige wijze ten

algemene nutte heeft aangewend.Hij is ontslapen in vrede. Stolwijk S. BANT



??? Op 1! april 1957 overleed, na 1 dag ziek te zijn geweest, in het ziekenhuis Liduinate Den Helder, Aebe Meine Huizinga, in leven Direeteur van de vleeskeuringsdienstte Den Helder. Hoewel de gezondheidstoestand van Huizinga de laatste jaren veel te wensen over-liet, kwam het einde geheel onverwachts. Geboren op 20 juli 1908 te Noordwolde(Fr.), bezocht hij dc H.B.S. te Stcenwijk en studeerde hij daarna aan de Faculteitder Diergeneeskunde van de Rijksuniversiteit te Utrecht, alwaar hij in april 1936het dierenarts-diploma behaalde. Na enkele jaren de praktijk van verschillende col-lega\'s tc hebben waargenomen, vertrok hij naar het toenmalige Ned. Oost-Indi?? omin Pati dienst te doen als Gouvernements-vcearts. Hier was hij maar ?Š?Šn jaar werk-zaam en IS daarna gerepatrieerd. Hierna verkreeg Huizinga een aanstelling als tij-delijk keuringsvecarts aan het Openbaar Slachthuis tc \'s-Gravenhage.Alsnog

volgde een lange periode van waarnemen gedurende de oorlogsjaren. In 1946trad hij in het huwelijk met Mej. A. Scholten en vestigde zich te Rijssen als opvolgervan coll. P. Rodenhuis. Tot 1951 is hij in de praktijk gebleven en in laatstgenoemdegemeente heeft hij tevens de vleeskeuringsdienst behartigd, waarna hij benoemd werdtot directeur van de volambtelijke vleeskeuringsdienst te Den Helder. Zijn ideaal wasom in deze gemeente een modern slachthuis te stichten. Enige jaren heeft hij zichmet dit plan, dat helaas niet werd verwezenlijkt, bezig gehouden. Op 16 april 1957is Huizinga onder grote belangstelling van velen, waaronder de Inspecteur van deV.G. en V.D. in N.-Holland en talrijke andere collegae, ter aarde besteld. Zeer waar-derende woorden werden gesproken namens het Gemeentebestuur van Den Helder,door coll. Vogel en door ondergetekende. Aan dit veelbewogen, moeilijke leven iscen einde

gekomen.Beste Ebo, rust in vrede. Wageningen, G. VAN GINKEL



??? Uit de Gezondheidsdienst voor dieren in de provincie Utrecht. Directeur: K. F. JOLING. PRAKTISCHE TOEPASSING VAN DE K.I. BIJ GEITEN doorJ. BLOKHUIS Sedert een tweetal jaren wordt in Nederland de kunstmatige inseminatiebij geiten toegepast. De aanleiding hiertoe was de sterke afname van degeitenstapel, vooral van het aantal bokken. De afstand tot de houder vande bokken wordt voor vele eigenaren van een geit te groot, waarbij nogkomt, dat vaak de avonduren hiervoor benut moeten worden d.w.z. nabe??indiging van de dagtaak in de herfst en winter bij veelal ongunstigeweer.somstandigheden. Op plaatsen, waar de ter dekking staande bok nietof onvoldoende bevrucht heeft, verdwijnt ook de animo voor het houdenvan geiten. De melkproduktie kan, tengevolge van het gust-blijven van dcgeit, niet op peil worden gehouden. De aanfok is daardoor ook onvol-doende. Zo zijn verschillende gevallen

bekend waarin de geiten gedurende?Š?Šn, ja zelfs twee jaar, â€žovergemolken" worden. De Geitenfokvereniging te Soest en later de Bond van Geitenfokvereni-gingen in de provincie Utrecht, hebben in samenwerking met dc Rijks-vecteeltconsultent enkele bokken ter beschikking gesteld voor de toepassingvan de k.i. om daarmede de grote bezwaren, die thans aan het opnatuurlijke wijze laten dekken verbonden zijn, te ondervangen. Dc Bond\\an k.i.-verenigingen voor rundvee in dc jjrovincie Utrecht heeft dezeplannen om bij geiten tot k.i. over te gaan, gesteund. Dat de geit de koeis van de kleine man, heeft hierbij een rol gespeeld. De bokken konden gestald worden op het stierenstation te De Meern.De technische verzorging wordt hier door de Gezondheidsdienst voorDieren uitgevoerd, zoals het opvangen, verdunnen, bewaren en verzendenvan het sperma. De inseminatoren, die de kunstmatige inseminaties bijhet

rundvee in de provincie Utrecht verrichten, voeren in hun rayonthans ook de k.i. bij de geiten uit. Zij kunnen dit zonder bezwaren doen,omdat de inseminaties bij geiten plaats vinden in dc herfst en in de vroegewintermaanden, op een tijdstip, waarop het aantal inseminaties bij lund-vec in de provincie gering is. Het instrumentarium dat, voor het opvangen en het verzamelen van hetbokkensperma wordt gebruikt, bestaat uit een kunstschede, gemaakt uiteen stevige hogedruk (canvas) rubberslang (lengte 16 cm, inwendige dia-meter 3,5 cm) en inwendig uit een zachte soepele rubber binnenhuis(lengte 23 cm), gemaakt van een fietsband. Dc einden zijn, evenals bijdc rundervagina, bevestigd aan de buitenbuis met behulp van twee gummi-ringen ter breedte van een halve centimeter. Het luchtventiel, van bekendmodel, bevindt zich op 6 a 7 cm van het eind. Op het einde wordt eencollector voor de kunstschedc van het rimd

geplaatst en met een plooivastgezet door middel van een gummi ring. Hierin past een gecalibreerdglazen sperma-verzamelbuisje. De met een kleine hoeveelheid water ge-vulde vagina wordt bewaard in de z.g. vaginakast, met een constantetemperatuur van 44 gr. C. V????r het gebruik wordt het spermabuisje en



??? de collector van passende wollen gebreide â€žkousjes" voorzien. Het voor-einde van de schede wordt ingewreven met steriele vaseline. Via hetluchtventiel wordt lucht ingeblazen, totdat de vereiste spanning is ver-kregen. Het geheel wordt omwikkeld met een handdoek om afkoelingtegen te gaan. Het spermabuisje, kousjes en handdoek worden voorver-warmd in de vaginakast, wat noodzakelijk is, omdat bokkensperma zeergevoelig blijkt te zijn voor koude-shock. Als vloer van de dekstand gebruiken we een houten schot, dat met behulpvan strobalen op 50 cm boven de begane grond gebracht is. Een op hetstation aanwezige geit wordt geplaatst met de hals tussen 2 vertikalestaken, welke 30 cm van elkaar geplaatst zijn. De geit kan met de halsriemaan een paal terzijde worden vastgebonden. Op een hoogte van 50 cmboven de houten vloer zijn twee horizontaal verlopende latten (60 cm)aangebracht, die aan het

vooreinde verbinding hebben met de staken enachter rond uitlopen in twee vertikaal geplaatst latten, die vastgetimmerdzijn op de dekstand. De geit kan nu geen ongewenste bewegingen maken.De geleider van de bok stelt zich links, en degene die het sperma vangt,rechts van de dekstand op. Het voorbereiden van de bok is belangrijk. Een bok met een uitstekendelibido kan, zonder dat de kwaliteit van het sperma hieronder lijdt, zonodig?Š?Šn a twee maal per dag dekken. Het gelukt vaak minder goed om debok tweemaal achter elkaar in de kunstschede te laten dekken. Heeft debok een matige libido, dan is het zaak, terwille van de kwaliteit van hetsperma, het vangen minder vaak te doen plaats vinden. Onmiddellijk nahet opvangen wordt het sperma onderzocht op goede massale en indivi-duele beweeglijkheid en daarna verdund met de hieronder genoemde op27 gr. G. verwarmde verdunningsvloeistof in een verdunning 1

: 3 of totmaximaal 1 : 14. Indien deze verdunning geschiedt met sperma, dat menzo weinig mogelijk heeft laten afkoelen, blijken shock-verschijnselen slechtsuiterst weinig op te treden. De buisjes met verdund sperma worden daarnaflink ingepakt in watten en bewaard in houten blokjes, die na Â? 45minuten blootgesteld te zijn geweest aan de buitentemperatuur van onge-veer 10 gr. G, in de koelkast bij 5 gr. C verder bewaard worden tot hetmoment van de verzending aan de inseminatoren en het gebruiken doordc inseminatoren is aangebroken. Om economische redenen is het noodzakelijk dat elke dag op gezettetijden sperma wordt verzonden aan de in de provincie werkzaam zijndeinseminatoren, die op dat tijdstip het aantal op die dag te inseminerengeiten reeds kennen. Het door de inseminator te gebruiken instrumentarium bestaat uit eenâ€žbroek". Een rijwielbuitenband, waaromheen een behoorlijk lang

touwvastgebonden is, zodat twee ovale ringen ontstaan, doet hiervoor dienst.De achterbenen van de geit worden hierin geplaatst. Het losse eind vanhet touw wordt op zodanige wijze aan een willekeurig in de stal hori-zontaal verlopende balk bevestigd, dat het achterstel van de geit opÂ? 30 cm van de grond in de â€žbroek" komt te hangen. De gevormdeâ€žringen" moeten langs de mediale zijde van de kniegewrichten verlopen.Men bereikt hiermede, dat de inseminator zich slechts behoeft te bukkenom de inseminatie te kunnen verrichten en het achterstel van de geitenigszins is gefixeerd.



??? We hebben drie modellen van specula gebruikt, n.1.: 1. Snoekbekspeculum (voor schapen). Dc op elkaar geklemde lippen,lengte 15 cm, breedte 2 cm, worden in vertikalc stand in dc vaginagebracht. Het apparaat wordt daarna 90 gr. gedraaid en door enige drukuit te oefenen op het handvat, gaan de lippen van elkaar. Met een op hetvoorhoofd van de inseminator geplaatst vcrlichtingsapparaat kan de cervixgemakkelijk worden gevonden. 2. Vaginoscoop (voor honden, fabrikaat Hauptner). In het staafvormigehandvat is een batterij met lampje ingebouwd. Loodrecht hierop bevindtzich een kleurloze doorzichtige plastic cylinder, die ingekort wordt tot16 cm lengte. Aan de bovenzijde is een overlangse spleet over de gehelelengte aanwezig. 3. Plastic .speculuni. Voor jonge geiten is de diameter maximaal 1.5 cm,de lengte 14.5 cm. Voor oudere geiten is de diameter 2 cm, de lengte16.5 cm. Aan de voorzijde is ze

enigszins ingebogen rond gemaakt enaan de achterzijde uitgebogen. Ze zijn te maken van lichtgekleurde on-doorzichtige plastic waterleidingbuis. De lichtbron: Het verlichtingsapparaat, nodig in geval 1 en 3, bestaatin principe uit een zaklantaarn vastgezet aan een lederen riem, die passendom het voorhoofd van de inseminator wordt gelegd. Ter versteviging kannog een over het hoofd lopende riem aanwezig zijn. De lamp kan ookalleen op de voorhoofdsricm bevestigd zijn. In dat geval wordt de batterijin een tasje in de zak gedragen. De pipetten hebben slechts een lengte van 25 a 30 cm en zijn van dezelfdedikte en inwendige doorsnede als die voor rundvee, evenals het spuitje enhet aanzetstuk. De inseminatietechniek is als die bij het rundvee. 1 cc verdund sperma(ook /a cc is mogelijk) wordt na het reinigen van de vulva met juteen het inbrengen van het spcculum, nadat de geit in het donker isgeplaatst en in de broek

is â€žopgehangen", onder vibreren tot in de cervixgebracht. Het gebruik van glijmiddel bij het inbrengen van het spcculumwordt aangeraden. Na het gebruik worden de instrumenten in heet watergereinigd en dc gebruikte pipetten worden opgeborgen om pas na reinigenen sterilisatie opnieuw gebruikt te worden. Voordat de inseminator tot inseminatie mag overgaan, moet hij zich ter-dege overtuigen, dat de geit de uitwendige ocstrus-symptomen, zoalsschreeuwen en zwaaien met de staart, vertoont, welke symptomen even-tueel te versterken zijn door het leggen van de hand op dc lendenen.De vulva is gezwollen, soms met iets slijmerige uitvloeiing.Maar let ook vooral op de inwendige symptomen. Deze zijn: 1. enigszins gezwollen lichtrood vagina-slijmvlies. 2. een gezwollen, geplooide, prolaberende cervix waarin een vrijwelronde opening met een diameter van 2 a 3 mm. 3. een geringe hoeveelheid kleurloos tot

hoogstens licht opalcsccrend cer-vixslijm. Ziet hij een halvemaanvormig of een spleetvormig geopende of een ge-sloten cervix (meestal vertikalc halvemaanvormige indcuking), dan is dcgeit niet meer op het geschikte moment voor insemineren. Typisch is, dat



??? dan ook vaak in de buurt van de cervix een vrij grote hoeveelheid diktaai wit tot geel gekleurd slijm, dat veel lijkt op pus, aanwezig is. Het telaat aanbieden van de geit voor inseminatie komt herhaaldelijk voor. DoorW e i s z wordt aangegeven, dat de oestrusduur bij de geit enkele uren tot5 dagen bedraagt, n.1. bij de jonge geit gemiddeld 17 uur en bij de ouderegeit gemiddeld 36 uur. Dc geitenhouders in Nederland weten, dat eengeit gemiddeld 2 a 3 dagen runs is, en wanneer ze gedekt wordt op heteinde van de runsheid de meeste kans bestaat op drachtigheid. Vroegergingen ze op de 2e dag naar de bok. Nu gaan ze op dat moment deinseminator waarschuwen, zodat het meerdere malen voorkomt, dat degeit pas op de 3e dag van de runsheid ge??nscmineerd wordt. Om een hoogdrachtighcidspercentage te krijgen, is het van belang, dat de eigenarentijdig waarschuwen, wanneer hun geit runs is, en om de geiten,

waarvanbekend is, dat ze langer dan normaal bronstig zijn, op twee op elkaarvolgende dagen te insemineren. Bijzonderheden. \\Velk speculum verdient aanbeveling? Het snoekbekspeculum, vaginoscoop, kleine en grote plastic speculumwerden naast elkaar gebruikt. Met het snoekbekspeculum en licht vande voorhoofdslamp, kan men het ingaan van de punt van de pipet in decervix duidelijk waarnemen. Het openen van het speculum moet voorzich-tig gebeuren om een ongelijke druk en rekking van de wand van devagina te voorkomen. Voor de jonge geit is het niet bruikbaar. De vaginais te klein voor dit instrument. De vaginoscoop heeft als voordeel, dat deronde plastic buis reeds door de batterij van het handvat verhcht wordt.Het inbrengen van de pipet in de cervix is hierbij minder goed zichtbaar,terwijl dc lichtintensiteit voor sommige inserninatoren te wensen overlaat.Het ronde plastic-speculum, waarvan ?Š?Šn

passend van grootte is voor dejonge geit, geeft met licht vanuit een voorhoofdslamp een buitengewoongoed overzicht op de cervix. Een geoefende inseminator kan, nadat hijeerst de plaats van de cervix heeft opgezocht, de punt van dc pipet in decervix plaatsen. Bij kleine geiten moet het speculum \\\'oorzichtig draaiend naar vorengeschoven worden. Lukt het oj) deze wijze niet om de plaats van hethymen te passeren, dan wordt alleen de met sperma gevulde pipet zover mogelijk in dc vagina geschoven en daar leeg gedrukt. Verschillendejonge geiten worden aldus dragend. Voor oudere geiten is het aan tebevelen het snoekbekspeculum en voor jonge geiten het kleine plastic-speculum te gebruiken met in beide gevallen een lichtbron op het voor-hoofd van de inseminator. Dc eigenschappen van het sperma kuimcn voor goed en voor mindergoed sperma als volgt omschreven worden. De kleur is wit, meestal roomachtig,

de viscositeit is dik tot visceus. Degemiddelde hoeveelheid sperma per sprong bedraagt ruim 1 cc. In dedrukste tijd van het seizoen, n.1. in de maand November, kan de bokgemakkelijk twee maal per dag in de kunstschede dekken, zonder dat dehoeveelheid of de kwaliteit van het sperma hieronder lijdt.Nu volgt een overzicht van de hoeveelheid sperma van vier bokken.



??? Naam van debok 1 Aantal verrichtesprongen Min. en max.hoeveelheid ccper sprong Gemiddeldehoeveelheidin cc. Dirk Frits 30 1â€”4 2.75 Sjors 25 0.5â€”2.5 1.33 Frits 90 0.75â€”1.75 1.1 Reik 1 8 1 0.25â€”1 0.5 De hoeveelheid sperma van de bok Dirk Frits is ook volgens de literatuuropgave (o.a, G ?? t z e, c.s.) buitengewoon groot. De bok Reik, die tekleine en afwijkende testikels heeft, produceert vrijwel steeds een benedende normale hoeveelheid gelegen hoeveelheid sperma met zeer veel afwijken-de spermatozo??den. Van goed bevruchtende bokken is de massale be-weging met -|â€”Iâ€”Iâ€”)- of -|â€”Iâ€”|- te beoordelen en de individuele bewegingmet -)â€”)-=t tot Â?. Het aantal spermatozo??den per cc, dat door tellingbepaald werd, liep uiteen en was bij de vier bokken alsvolgt: -1 Namen der bokken Gemiddeld aantal i Minimum en maximum per cc i aantal per cc. Dirk Frits 2570 X 106 2016â€”,3080 X

106 Sjors 2096 X 106 ! 1480â€”2964 X 106 Frits ; 2910 X 106 1 2240â€”3704 x 106 Reik 1 2022 X 106 1208â€”3240 X 106 Het aantal per inhoudsmaat te tellen zaadcellen blijkt groter te zijn danbij de stier. Bij een goed bevruchtende bok blijkt de variatiebreedte vanhet aantal geringer te zijn dan die bij een minder goed bevruchtende. Detelling geschiedt als bij de stier. Het sperma wordt in de erythrocyten-pipctopgezogen tot 0.5. Het schudden van de pipet geschiedt gedurende 3 tot5 minuten met het elektrische schudapparaat. Bij het morphologischsperma-onderzoek wordt de tabel van Brettschneider gevolgd.Het aantal sperma-monsters dat op morfologisch afwijkende zaadcellenwerd onderzocht, is nog gering. Het volgende overzicht geeft de gevondencijfers. Namen derbokken Gemiddelde van afwijkendezaadcellen in procenten Min. â€” max. % afwijkendezaadcellen Dirk Frits 14.6 4.5 â€” 23.5 Sjors 7.5 1.5 â€”

12.5 Frits 8.7 2.5 â€” 21.5 Reik 73.5 1 3.6 â€” 96.5 Op grond van het volledig spermabeeld en het verkregen drachtigheids-percentage zijn de bokken Dirk Frits en Sjors en Frits fertiel en is debok Reik steriel. In tegenstelling met Zacharias werd de indruk ver-



??? kregen, dat de meeste afwijkingen aan de staarten en niet aan de hals vande zaadcel voorkomen. Overzicht staartafwijkingcn. Namen der bokken Gem. % afwijkende\' staarten Gem. % omgeslagenstaarten Dirk Frits 6.3 1 3.8 Sjors 2.- 0.8 Frits 3.7 1 2.3 Reik 24.5 19.8 De volgende literatuur-gegevens van gebruikte buffers, bewaartemperatu-ren en bereikte drachtigheidspercentages worden ter vergelijking gegeven.Door G??tze en Schuerhof werd in 1942 gebruikt de verdunnings-vloeistof van M i 1 O w a n O w: Na.2 H PO4 12 HoO 2.08 gr. K H2 PO4 0.08 gr. Ca HPO4 0.1 gr. Mg HPO4 0.1 gr. Aqua destillata ad. 100 gr. Ge??nsemineerd werden 700 geiten met een totaal drachtigheidspercentagevan 95 %. Wagner (1949) voegde aan de glucosefosfaat-buffer 2.5% eigeel toe.De beste bewaar-temperatuur was volgens hem voor onverdund sperma2 gr. C en voor verdund sperma (1 :4), 8 gr. C. De afkoeling deed

hijgefractioneerd geschieden, n.1. in 3 a 5 uur van 18/2 naar 8 gr. C, omkoude-shock te voorkomen. Dit gelukte niet steeds. H ampel (1951) gaf aan op grond van laboratoriumproeven, dat opti-male sperma-beweeglijkheid voorkomt bij het gebruik van de 3.5 %natrium-citraat 2 aq.-buffer, waaraan toegevoegd is 5 % eidooier, pH 7.5.Dit gaf b.v. 70 % goede voorwaartse beweging van de spermacellen tot na182 uur; 25 % goede voorwaartse beweging tot na 249 uur; slechts enkeleplaatselijke beweging tot na 339 uur. li u h m a n n (1952) bevestigde het onderzoek van H ampel zowel in laboratorium als in praktijk-proeven, n.1.: 70% goede voorwaartse beweging tot na 72 uur; 20 % goede voorwaartse beweging tot na 216 uur; slechts enkele plaatselijke beweging tot na 264 uur. Het bevruchtingspercentage van met deze buffer verdund sperma (1:6) hij 123 geiten bedroeg 78.9 % na le. k.i. Bij bewaren van het sperma waren de

resultaten als volgt: Bewaartijd sperma 1 Aantal ge??ns. Aantal drachtige ! Drachtigheids- in uren j geiten j geiten na le k.i. percentage 5 63 47 ^ 75.6 15 19 14 68.4 24 18 13 63.3 48 12 1 17 58.4



??? Dauzier (1956) kon de hiernavolgende resultaten boeken, gebruikmakende van diverse buffers, maar van sperma dat niet ouder was dan8 uur: Buffer ^ Aantalge??ns.geiten 1 Aantalgeitendrachtigna Ie k.i. drachtig- heids-percentagc natr. citraat 11 H2OMg so4 7 H2OCa. acetaataqua dest. 1-5 gr.; 3.17 gr.â– 0.3 gr.100 cc 97 53 54.- 25 % eigeel 75 % natr. citraat 11 H2O (3 %) 1 \'i 1 130 74 57.- Melk (magere melkpoeder)in water 1 : 10, 10 minuten bij95 gr. C. 167 108 1 64.- Eigen resultaat: In het seizoen 1955/\'56 werd als buffer gebruikt: natrium citraat 2 H2O 30 gr. p. amino sulfonamidum 3 gr. eidooier 50 gr. aqua dest. ad 1000 cc. pH 7.5 Deze buffer is ongeveer van gelijke samenstelling als welke toegepast wordtop het bokkenstation te Gadenstedt (Hannover). Door de inseminatoren werden onder ons toezicht 100 geiten ge/nsctni-neerd. Na de Ie inseminatie bleken 48 dieren dragend te zijn, d.i. 48 %.Het aantal 2e

inseminaties bedroeg 35, waarvan met gunstig resultaat 23,d.i. 65 %. Van de twee 3e inseminaties is 1 dier, d.i. 50 %, drachtig geworden.Derhalve zijn van de 100 dieren, 72 dieren d.i. 72 % drachtig geworden.Als regel werd le-dag-sperma gebruikt. Zie voor verdere bijzonderhedentabel I. Uit de gegevens verkregen van de eigenaren bleek, dat geboren zijn82 bokken, d.i. 59.9 %45 geiten, d.i. 32.8 %10 kwenen, d.i. 7.3 % Totaal 137 lammeren.Hiervan zijn 1 bok en 3 geiten dood geboren.



??? TABEL 1Seizoen 1955/\'56 3e K.I. 2e K.I. le K.I. Namen vande bokken 2e dagsperma le dagsperma le dagsperma le dagsperma 2e dagsperma 3e dagsperma j wi [S \\ JS JS : xi be M O . O rt , a â€? â–  .?‹P .SP\'Jc â–  .S O Ort \' n! no -C I O I oCÂ? j rt ^ i-. PiQ i S^l â–?S q\'Q hS Q Q â–?S Q P bo: \'S) o o o : o ?3 2 21 21 2^ p p p ,p bC "W) Dirk Frits Sjors Reik Frits S 157 32 19 59 57I26U5 0, Oi 0 1\' 0| 0 2 1 5Q 2\' 0 0 0: 0| 0 0 0; 0 1 25^ 13: 9:691 50^ 181 121660 0: 2[ i:50 0 ol o; 0 0 2 1 50 0 0; 0 0 0 0 2 li50 0 0: 0 0 0| 0 0 0, 0 0 0! 0 6 2 33 33 22 66 2 1 50 2 1 50 1 90 45 50 4 1 25 Totaal TABEL 2B TABEL 2A Seizoen 1956-\'57. 3% citraat buffermet 20% eidooier citraat buffer5% eidooier 3%met 4e dagsperma 3e dagsperma le dagsperma 2e dagsperma 3e dagsperma 2e dagsperma le dagsperma Namen vande bokken !??Râ€?Sfi ?œ u ci â–  ri bo bo bo JSuni P\'P ?„\'PlP 1Â? I â–  .SPi .?ˆP â– s -s ?? i 2 \' 2 be\' \'S)

j \'VjC M u o s, 2 i 2 : \'Xj . \'.C?•S: 2; 2 bp SD^ P.P Dirk FritsFritsTheoToon 112\' 68 60.7140! 96 68.6 2 l50..1 0 0 3 I33.36 1 16.7 8 337.5 2 0 0 58 16l27.fi43: 24I55.849\'2244.934 1235.3 32 8 2545 22:48.9 255^ 165 64.7101 40 39.6___L 2i 0\' 0 83\' 3441.9 77: 30 39.0 9 2 22,2 8 337.5 Totaal



??? De lammeren zijn als volgt verdeeld over de moeders:21 eenlingen, d.i. 29.1 %41 tweelingen, d.i. 57 %9 drielingen, d.i. 12.5 %1 vierling, d.i. 1.4% Rosenberger vermeldt, dat geboren werden na kunstmatige insemi-natie 62 % bokken, en 29 % eenlingen 30 % geiten, 52 % tweelingen 8 % kwenen, 18 % drielingen 1 % vierlingen Richter geeft aan, dat na natuurlijke dekking geboren werden,62 % bokken, 26.6 % eenlingen, 57 % tweelingen,13.9% drielingen,2.2 % vierlingen,0.3 % vijflingen. Hieruit volgt, dat zowel bij natuurlijke dekking als bij kunstmatige insemi-natie de geslachtsverhouding en het aantal per geit geboren lammerenpraktisch gelijk is. De verkregen resultaten zijn, in aanmerking genomende noodzakelijke inloopperiode voor geitenhouders en inseminatoren, nietongunstig te noemen. Gedurende het seizoen 1956/\'57 is de k.i. bij geiten op ruimere schaal toe-gepast. Van 1 september 1956 tot en met 31

december 1956 zijn 535 geiten ge-insemineerd door 13 inseminatoren. Volgens de door hen verstrekte ge-gevens bleken na le inseminatie 274 geiten, d.i. 51.2 % dragend. Gebruiktwerden 3 %-citraat-buffers, waaraan resp. 5 % en 20 % eidooier wastoegevoegd. Reeds in het vorige seizoen werd de indruk verkregen, dathet beste resultaat verkregen wordt met bokkenspc^rma, dat op de dagvan vangen gebruikt wordt voor k.i. In het lopende seizoen is dit opruimere schaal onderzocht met 2 verschillende buffers (Zie tabel 2Aen 2B). Tabel 2A geeft weer, dat de drachtigheidspercentages, gebruik ma-kende van 3 % citraat buffer met 5 % eidooier, voor le dag sperma64.7 %, 2e dag sperma 39.6 % en 3e dag sperma 37.5 % zijn.In tabel 2B wordt aangegeven, dat bij toepassing van 3 % citraathuffermet 20% eidooier de drachtigheidspercentages zijn voor le dag sperma40.9 %, 2e dag sperma 38.9 %, 3e dag sperma 22.2 %

en\' 4e dagsperma O %. Uit dit onderzoek is gebleken, dat de 3 %-citraat-buffer met 5 % eidooierveel beter voldoet dan die waaraan meer eidooier toegevoegd is. Bovendienis gunstig, dat het bokkensperma zo spoedig mogelijk na het opvangenwordt verzonden en door de inseminatoren wordt gebruikt. Houdt menhiermede rekening, dan kunnen met succes de geiten thuis, ter plaatse,



??? ge??nsemineerd worden. In Duitsland is het gewoonte, dat de geitenhouderzijn geit voor inseminatie op het bokken-k.i.-station aanbiedt op bepaaldeuren, zodat het aldaar gebruikt wordend sperma hoogstens enkele urenoud is. Een dergelijke organisatie is in Nederland niet mogelijk, daar slechtsweinig geiten in de onmiddellijke nabijheid van het bokkenstation aan-wezig zijn. Bovendien is dc geitenhouder hier te lande vaak niet in degelegenheid zich op bepaalde uren vrij te maken om zijn geit te lateninsemineren. Tabel 3A, 3 %-citraat-buffer, 5 % eidooier le. â€” 3e.-dag-sperma. Namen vande bokken Aantal le k.i. Drachtig na le k.i. \' Drachtigheids-%1 : na le k.i. Dirk FritsFritsTheoToon 178 i 87 48.9183 1 120 1 65.62 1 1 50.01 ! 0 0.0 Totaal j 364 | 208 57.2 Tabel 3B, 3 %-citraatbuffer, 20 % eidooier, le â€” 4e dag-sperma. Namen vande bokken Aantal le k.i. I Drachtig na le k.i. Drachtigheids-%1 na le k.i. Dirk FritsFrits

8487 31 36.935 40.2 Totaal 171 66 38.6 Tabel 4. Overzicht le k.i. resultaten vanaf 1 septemberâ€”31 december 1956. Namen vande bokken Aantal le k.i. i Drachtig na le k.i. Drachtigheids-% na le k.i. Dirk FritsFritsTheoToon 26227021 118 45.0155 57.41 : 50.00 0.0 Totaal 535 274 51.5 Bezien we de tabellen 3A en 3B, dan blijkt dat het drachtigheidspercentagebij geiten ge??nsemineerd met sperma, dat verdund is met 3 % citraat bufferen 5 % eidooier, 57.1 % is, d.w.z. 18.5% hoger dan het percentage bijdieren ge??nsemineerd met sperma met cr aan toegevoegd 3 %-citraatbufferen 20 %-eidooier. De bok Frits, die een buitengewoon goede libido bezit, geeft verreweg debeste resultaten, n.1. 65.5 % drachtigheid tegen Dirk Frits 48.8 %.Bij de k.i. van de geit is van eminent belang dc beschikking te hebbenover bokken met zeer goede libido en kwaliteit sperma. Evenals stieren ishet noodzakelijk alleen die bokken voor k.i.

goed te keuren, die aan zeer



??? strenge eisen voldoen. Wanneer het sperma dagelijks wordt opgevangenen 3 %-citraatbuffer met 5 %-eidooier gebruikt wordt, zijn de resultatengelijk aan die van het rund en is de k.i. bij de geit economisch verantwoord. Samenvatting: Bij de kunstmatige inseminatie van de geit wordt in Nederland bij voorkeur hetsnoekbekspeculum bij de oudere geiten en een rond plastic speculum bij de jongegeiten gebruikt. De verlichtingsbron wordt gevormd door cen lamp, welke op hetvoorhoofd van de inseminator is geplaatst. De spermavcrdunningsvloeistof die bestaatuit 3% citras natricus 2 aq., en waaraan is toegevoegd 5% eidooier en 0.3% pamino-benzolsulfonamidum geeft goede resultaten. Na eerste inseminatie werden in het sei-zoen 1955/56, 48% en na maximaal 3 inseminaties, 72% drachtig. Geboren zijn viade k.i. 82 bokken, (59.9%), 45 geiten (32.8%) en 10 kwenen (7.3%); verdeeldover 21 eenlingen (29.1%),

41 tweelingen (57%), 9 drielingen (12.5%) en 1 vier-ling (1.4%). Gedurende de periode 1 septemberâ€”31 december 1956 werden ge??nseminccrd 535geiten, waarvan 274 dragend, d.i. 51.7% n?? le k.i.; n.1. verdeeld over 364 geiten,waarvan dragend 208 d.i. 57.1% indien als verdunningsvloeistof 3% citraat en 5%eidooier en 171 geiten waarvan dragend 66, d.i. 38.6% indien als verdunningsvlocistof3% citraat en 20% eidooier gebruikt werd. Het dagelijks opvangen van bokken-sperma en het gebruik van 3% citraatbuffer met 5% eidooier verdient verreweg devoorkeur. Summary: Artificial insemination of the goat in the Netherlands is preferentially performed witha vaginal speculum in the case of older goats and a round, plastic speculum in thecase of youn.ger animals. A lamp, worn on the forehead of the inseminator, providesthe necessary illumination. The sperm diluent employed, consisting of 3% citrasnatrium 2

aq., to which 5% egg yolk and 0.3% p-Aminobenzcnesulfonamidc areadded, gives excellent results. During the 1955/56 season, 48% of the animals involved became pregnant after thefirst insemination and 72% after a maximum of 3 inseminations. The offspring bornin this way included 82 males (59.9%), 45 females (32.8%) and 10 freemartins(7.3%), distributed as follows: 21 single kids (29.1%), 41 twins (57%), 9 triplets(12.5%) and 1 quadruplet (1.4%). During the period 1st Septemberâ€”31th December 1956, 535 goats were inseminated,of which 274 (51.2%) were pregnant after the first insemination. Of these, 364goats, of which 208 were pregnant (57.1%), were inseminated using 3% citrate and5% egg yolk as a diluent, while the remaining 171 goats, of which 66 (38.6%)were pregnant, were inseminated using 3% citrate and 20% egg yolk as a diluent.The daily collection of semen and the use of 3% citrate

buffer together with 5%egg yolk is by far the most effective method. R?Šsum?Š: Pour l\'ins?Šmination artificielle de la ch?¨vre on emploie en Hollande de pr?Šf?Šrence lesp?Šculum de bec de brochet pour les ch?¨vres plus ??g?Šes ct un sp?Šculum plastique rondpour les jeunes ch?¨vres. La source d\'?Šclairage est form?Še par une lampe plac?Še sur lefront de l\'ins?Šminateur. Le liquide de d?Šlayage du sperme, qui consiste en 3% deCitras natricos 2 aq., ct auquel on a ajout?Š 5% de jaune d\'oeuf et 0.3% de p.Aminabenzolsulfonamidum donne de bons r?Šsultats. Apr?¨s la premi?¨re ins?Šmination dans la saison 1955/56, 48%, et apr?¨s 3 ins?Šminationsau maximum, 72% furent nou?Šes. Il naquit par suite de l\'ins?Šmination artificielle82 boucs (59.9%), 45 ch?¨vres (32.8%) et 10 intersexes (7.3%) partag?Šs sur 21individus (29.1%), 41 jumeaux (57%), 9 trig?Šmeaux (12.5%) et 1 quadruplet(1.4%).



??? Pendant la p?Šriode du 1er septembre jusqu\'au 31 d?Šcembre 1956 535 ch?¨vres furentins?Šmin?Šes, dont 274 portantes, savoir 51.2% apr?¨s la premi?¨re ins?Šmination artifi-cielle, savoir partag?Še sur 364 ch?¨vres, dont portantes 208, c\'est ?  dire 57.1% enappliquant comme liquide de d?Šlayage 3% de citrate et 5% de jaune d\'oeuf et 171dont portantes 66, savoir 38.6% si comme liquide de d?Šlayage on employa 3% decitrate et 20% de jaune d\'oeuf. La captation journali?¨re de sperme de bouc etl\'emploi de 3% de tampon de citrate avec 5% de jaune d\'oeuf est de beaucoup pr?Š-f?Šrable. Zusammenfassung: Bei der k??nstlichen Besamung von Ziegen gebraucht man in Holland f??r die ?¤lterenTiere vorzugsweise das Hechtmaulspeculum, w?¤hrend bei den j??ngeren Ziegen meistein rundes Plastikspeculum benutzt wird. Die Beleuchtung geschieht durch eineLampe, die der Inseminator an der Stirne tr?¤gt.

Die Verd??nnungsfl??ssigkeit f??r dasSperma besteht aus 3% citras natrium 2 aq., woran 5% Eigelb und 0.3% Pamino-benzolsulfonamidum zugef??gt werden, womit gute Resultate erzielt wurden.W?¤hrend der Saison 1955/56 wurden nach der ersten Besamung 48% der Tieretr?¤chtig und nach im Ganzen drei Besamungen 72%. Die Geburtsresultate mittelsdieser k??nstlichen Besamungen betrugen: 82 B??cke 59.9%), 45 Ziegen (32.8%)und Zwitter (7.3%), die sich ??ber 21 Einzelgeburten (29.1%), 41 Zwillings-(57%) und 9 Drillingsgeburten (12.5%) und 1 Vierlingsgeburt (1.4%) verteilten.In der Zeit vom 1. September bis zum 31. Dezember 1956 wurden 535 Ziegen k??nst-lich besamt, von denen 274 (51.2%) nach der ersten k??nstlichen Besamung tr?¤chtigwurden. Von den 364 Ziegen, die mit einer Verd??nnungsfl??ssigkeit besamt wurden,die aus 3% Citrat und 5% Eigelb bestand, wurden 208 Tiere = 57.1% und

vonden 171 Ziegen bei denen die Fl??ssigkeit aus 3% Citrat und 20% Eigelb bestand, 66Tiere = 38.6% tr?¤chtig. Das t?¤gliche Auffangen des Bockspermas und der Gebrauchvon 3 prozentigem Citratpuffer mit 5% Eigelb verdient bei weitem den Vorzug. LITERATUUR 1. BUHMANN, K., Saraen??betragung bei Ziege. V Beitrag. Verd??nnung undF??tterungsvcrsuche. Diss. Hannover 1952. 2. DAUZIER, L., International Congress on Animal Reproduction. Section III.12-14, 1956. 3. HAMPEL, J., Versuche zur Verd??nnung des Ziegenspermes. Diss. Hannover,1951. 4. ROSENBERGER, G., Durchf??hrung der k??nstlichen Besammung bei Ziegen.Dtsch. Tier?¤rztl. W.Schr. 121, 1944. 5. SCHMIDT, K., DIETZ, O., WEISZ, H., K??nstliche Besamung bei Ziegen.Bcrl. und M??nch. Tier?¤rztl. W.Schr. 109, 1950. 6. W.AGNER, H., Samen??betragung bei Ziegen, III Beitrag. Erfahrungen und Ver-suche in der Ziegenbesamung.

Diss. Hannover, 1949. 7. WESTER, J., Eierstok und Ei. Befruchtung und Unfruchtbarkeit bei den Haus-tiere. Berlin, 1921. 8. ZACHARIAS, Sarnen??bertragung bei Ziege, VTI Beitrag. F??tterungsversuche undMorphologische Sperma Untersuchung. Diss, Hannover, 1953.



??? Uit het laboratorium van het openbaar slachthuis te MaastrichtAssistent-directeur W. J. Nieuwenhuijs INSPECTIE VOLGENS DE VLEESKEURINGSWETEN HAAR UIT\\ OERING door M. C. J. PRIEMS, directeur openbaar slachthuis te Veghel.Inleiding: Elke wet vereist controle op de naleving van de daarin gegeven voor-schriften, wil zij niet ontaarden in of verworden tot een dode letter of eenschriftstuk, dat alleen nog maar \\an belang is voor een archivaris. Zovereist ook de Vleeskeuringswet controle op de naleving van haar voor-schriften. Met deze controle zijn volgens art. 34 van de Vleeskeuringswet(Stbld. 524) belast: de ambtenaren van cle Rijks- en Gemeentepolitie, dusde ambtenaren, die een speciale kunde bezitten t.a.v. de opsporing vanstrafbare feiten in het algemeen, en de ambtenaren, die een meerdere ofmindere deskundigheid bezitten op het gebied van de vleeskeuring.We zien hier het toezicht

en wel het repressief toezicht op de naleving vande Vleeskeuringswet opgedragen aan twee groepen van personen met ge-heel verschillende opleiding. Door samenwerking kunnen beide groepenelkaar aanvullen, wat zeker aan dit toezicht ten goede zal komen.Deze repressieve controle beslaat een groot arbeidsterrein en heeft betrek-king op een veelvoud van voorschriften, waartoe o.a. behoren het voor-geschrevene omtrent: 1. De aangifte tot slachten. 2. De vergunning tot slachten. 3. De toestand, waarin het slachtdier moet verkeren, wil het ter keuringworden aangeboden. 4. Het onttrekken van vlees aan keuring of herkeuring. 5. Het onttrekken van vlees aan onbruikbaarmaking. 6. Het vervoer van vlees. 7. Het verduurzamen of toebereiden van vlees. 8. De invoer van vlees en vleeswaren. Bij het merendeel van deze voorschriften wordt nasporing op eventueleovertredingen vereist zowel in als buiten de diverse

bedrijfslokalen, daarhet handelen tegen deze voorschriften ubiciuitair en op alle mogelijkewijzen kan plaats vinden. In verband met de beperkte, de lokale bevoegdheid van de keuringsambte-naar dienen verschillende algemene voor.schriften, zoals b.v. de bepalingenomtrent het vervoer van vlees, nader te worden \'vastgelegd in de plaatse-lijke keuringsverordening. Deze gemeentelijke uitvoering \\-an de Vlees-keuringswet maakt bovendien ter bereiking van uniformiteit in deze hettoezicht van de Inspectie van de Volksgezondheid noodzakelijk.In tegenstelling tot de acdvitciten van de politie maakt de controle-werkzaamheid van de keuringsambtenaar slechts een klein deel van zijndagtaak uit.



??? Een belangrijk deel van de controle op de naleving van de Vleeskeurings-wet vormt de bedrijfsinspectie. Onder bedrijfsinspectie wordt dan verstaanhet toezicht op alle bedrijfslokalen, genoemd in art. 19 van de Vlees-keuringswet, het toezicht op winkels, koelcellen, pekelkelders, lokalen, waar\\ leeswaren worden bereid, bewaarplaatsen \\an vlees etc. Gelet wordt hier-bij vooral op het al of niet voldoen aan de voorschriften omtrent bouwen afmetingen en op dc zindelijkheid van deze lokalen, van de zich daarinbevindende werktafels en gereedschappen, alsmede van de kleding van dedaar werkzame personen. Verder ziet men toe op de verwerking van hetvlees en men speurt naar eventueel bederf van vlees en vleeswaren. Al dezehandelingen kunen worden samengevat onder het begrip: â€žBedrijfs-inspectie in engere zin". Het gaat hierbij om het waarnemen van tekort-komingen en overtredingen, waarbij men een

waarschuwing geeft of eenproces-verbaal opmaakt wegens overtreding van de Vleeskeuringswet ofvan de Wet op Economische Delicten. De handelwijze hierbij is zuiver poli-tioneel. Als onderscheid met vorenstaande kan naast dit alles gesteld worden:â€žBedrijfsinpsectie in ruimere zin", waarbij het handelen niet beperkt blijfttot een politioneel optreden, maar waarbij ook getracht wordt de reden vande wetsovertreding te achterhalen met de bedoeling om te trachten eenherhaling van de overtreding te voorkomen. Tegenover het negativismevan de iiedrijfsinspcctie in engere zin staat het positief handelen bij dede bedrijfsinspectie in ruimere zin. Bij controle zal daarom de aandacht niet alleen gericht mogen zijn op deovertreding als zodanig, maar ook zal gelet moeten worden op de aanlei-ding of oorzaak van die bepaalde overtreding. Zo\'n oorzaak kan zijn on-kunde, laksheid, onverschilligheid, gebrek aan inzicht, een

door traditieverkeerd gevormde gewoonte, bekrompenheid of misschien wel de lust totverzet. Naar gelang de oorzaak zullen de maatregelen, die op grond van de ver-schillende geconstateerde feiten moeten genomen worden, sterk verschillen,wil men althans niet steeds voor dezelfde fouten komen te staan.Zeer zeker zijn er vele gevallen, waarbij een proces-verbaal uit de aardder zaak noodzakelijk is. Veelal zal men tot het maken van een proces-verbaal overgaan bij het voorkomen van die feiten of handelingen, die inart. .34, 35, 37, 38 en 39 strafbaar zijn gesteld. Maar zelfs wanneer proces-verbaal maken en in beslag nemen noodzakelijkzijn, kan men toch zijn toezichthoudende taak ruimer opvatten. Een ge-sprek en een aan de omstandigheden aangepast \\oorstcl ter voorkoming\\ an recidieve zullen een betere uitwerking hebben dan de opgelegde geld-boeten alleen. Het optreden van de vleeshygi??nist moet

daarom gedragenworden door een goed psychologisch inzicht en juiste sociale instelling.Het spreekt vanzelf, dat de vleeshygi??nist bij zijn controlewerkzaamhedenalles in het werk moet stellen om zijn oordeel, of een bedrijf al of niet aande gestelde hygi??nische eisen voldoet, te funderen op een deugdelijk enwetenschappelijk verantwoord onderzoek. Hij zal dan ook bij zijn onder-zoek grote waarde moeten toekennen aan die onderzoekingsmethoden, diehet hem mogelijk maken een objectief oordeel te vellen. Bij de huidigestand van de wetenschap lijkt het zich uitsluitend bepalen tot het organo-leptisch onderzoek bij de bedrijfsinspectie onvoldoende. Bovendien biedende nieuwere onderzoekingsmethoden een welkome gelegenheid om het



??? hygi??nisch inzicht van de slagers te vergroten en hun daarmede een beterbegrip bij te brengen omtrent de betekenis van de hygi??nische voorzorgs-maatregelen. De Vleeshygi??nist heeft bij zijn bedrijfsinspectie dus o.a. tc zorgen voor: a. Een uitgebreid en wetenschappelijk verantwoord onderzoek. b. Op grond van de door deze gegevens gestelde diagnose moet hij be-halve van de rnacht.smiddelen, die hem wettelijk ten dienste staan, ookgebruik maken van maatregelen, welke meer in het sociale vlak liggen. Een nadere toelichting aangaande beide punten wordt getracht weer tcgeven, als hierna volgt: ad a. Objectieve wetenschappelijke gegevens, bruikbaar bij de bedrijfs-inspectie. Een ervaren keuringsambtenaar met een goed reukorgaan zal bij het ope-nen van een koelcel reeds direct aan de geur van de zich daarin bevindendelucht kunnen waarnemen, of er bederf van vlees of van vlee.swaren aan-

wezig is. Bij verder onderzoek neemt hij bij bederf afwijkingen waar aan-gaande kleur en consistentie van cleze artikelen. Het vaststellen van eenovertreding is in zulke gevallen niet erg moeilijk. Het onderzoek was echteruitsluitend organoleptisch en dus in hoge mate subjectief. Deze subjectivi-teit komt eerst duidelijk tot uiting bij de grensgevallen, bij die gevallendus, waarbij de een reeds van bederf spreekt, terwijl de ander dit ontkent.Reeds lang heeft men daarom getracht op basis van minder subjectievegegevens de houdbaarheid of het bederf van vlees en vleeswaren vast testellen. De onderzoekingsmethoden hiervoor gebezigd zijn o.a. de pH-bepaling van vlees, en cle Mg-NH3 proef. Opgemerkt dient te worden, datde pH-bepaling van vlees, die zo\'n belangrijke rol speelt bij het vormenvan een juiste keuringsbcslissing, bij het bepalen van bederf haar doorslaggevende betekenis mist. De betekenis v^n deze

proeven is een ori??nterendeen bestaat in de bevestiging van organoleptische waarnemingen, waarbijaan de subjectiviteit een objectief element wordt toegevoegd.Een veel betere methode, om te komen tot een objectief inzicht omtrenthet al of niet aanwezig zijn van bedref, is het onderzoek met behulp vanbevries- of parafinecoupes van vleeswaren volgens de methoden, door Dr.Bos in het Tijdschrift voor Diergeneeskunde beschreven. Door het makenen beoordelen van dergelijke vleeswarencoupes van de te controleren be-drijven regelmatig te verrichten, wordt een uitermate degelijk en weten-schappelijk verantwoord inzicht in dc hygi??nische toestand van dc be-drijven verkregen. Rij dit onderzoek gaat men als volgt te werk. In de vleeswarencou])eszoekt men met de grote vergroting naar bacteriekolonies en men telt dezeper gezichtsveld. Aan het gezichtsveld met een maximum aantal kolonieswordt een cijfer

toegekend. Als men meer dan 10 kolonies in dit gezichts-veld waarneemt of indien de bacteri??n over het gehele gezichtsveld gelijk-matig verspreid zijn, wordt het cijfer 10 toegekend. De bedrijven wordenin 3 klassen ingedeeld. Bij minder dan 5 kolonies per gezichtsveld kan mende hygi??ne goed noemen; tussen 5 en 10 kolonies per gezichtsveld vol-doende, terwijl 10-(- zeer slecht is. Op deze wijze wordt door herhaaldonderzoek een gemiddelde verkregen, dat een objectieve weergave is van



??? de hygi??nische toestand van een bedrijf, voor zover daar althans vlees-waren bereid worden. Een tweede methode ter verkrijging van meer objecdeve gegevens omtrentdc hygi??nische toestand van de te controleren inrichtingen is het aan-leggen van cultures door middel van afdrukplaten. Deze afdrukplatenkunnen gevuld worden met bouillon-agar en hebben een afdrukoppervlaktevan 16 cm\'-^. Met een druk ter grootte van het gewicht van de afdrukplaatneemt men b.v. een afdruk van de bedrijfskleding, werktafel, hakblok etc.,waarna zc 18 uur ter bebrocding in de broedstoof worden geplaatst. Devolgende dag kunnen de ontstane kolonies worden geteld en omgerekendper cm\'-^. Ook hier kan men naar gelang het aantal kolonies de bedrijven in3 klassen indelen, n.1. goed, voldoende en slecht. Deze gegevens met dc indeling in klassen zijn weliswaar eveneens relatief.Ook hier wordt eerst door herhaald

onderzoek een gemiddelde verkregen,dat voor ons een maatstaf is van een grotere objectiviteit. Gecombineerdmet eerder vermeld vleeswarenonderzoek neemt deze objectiviteit nog toe,vooral wanneer dan nog blijkt, dat tussen beide onderzoekingsmethodeneen grote mate van overeenstemming aangaande de uitkomsten bestaat.De hierbij afgedrukte tabel geeft een overzicht van een onderzoek in een30-tal slagerijen te Maastricht. Hoewel dit onderzoek door omstandig-heden ?Š?Šn-malig is en het daardoor voorbarig is conclusies hieruit te trek-ken, zijn er niettemin aanwijzingen omtrent het niveau, waarop eventueleconclusies bij herhaald onderzoek zullen liggen. Dc afdrukken met agarplaten werden op ?Š?Šn bepaalde dag genomen enwel van dc werktafel in de worstmakerij, het hakblok in de winkel en vande voorzijde van de schort of witte jas van het personeel, in de winkelwerkzaam. De vlceswarenmonsters

werden op verschillende dagen verza-meld en bestonden uit droogworst van verschillende soort en boterham-worst (of uit gebraden gehakt in enkele gevallen, waar geen boterham-worst voorradig was). Voor het toekennen van een cijfer werd van dezetwee monsters een gemiddelde genomen. Bij sommige slagers ontbreekt eencijfer voor vleeswaren, omdat door henzelf geen vleeswaren bereid werden.Dc indeling in klassen werd verkregen door een gemiddelde te nemen vanhet aantal kolonies, gevonden bij afdrukken op schort, hakblok en werk-tafel in dc worstmakerij. Bedroeg het aantal kolonies gemiddeld meer dan 70, dan werd het bedrijfin klasse IH ingedeeld, terwijl bij minder dan 40 kolonies klasse I werdtoegekend. I5ij een gemiddelde van 40-70 kolonies vond indeling plaats inklasse H. I5ij de slagers 74 en 98 werd een afdruk van cutter en pekelbak genomenin plaats van de werktafel in de worstmakerij,

waardoor de uitkomst welwat geflatteerd is. Typisch is, dat dc schort in de winkel op een enkele uit-zondeiing na het geringste aantal bacteri??n bevatte. Het uiterlijk van hetvoor de buitenwereld waarneembare werd over het algemeen dus wel ver-zorgd. Bij de slagers 85 en 24 met het hoogste aantal bacteri??n op de schortis dc afdruk van een schort in de werkplaats genomen. Bij dit ?Š?Šnmalig onderzoek zijn er reeds aanwijzingen voor een paralleltussen de aangelegde cultures van gereedschappen en de hygi??nische kwa-liteit van de vleeswaren.



??? De hierna volgende tabel geeft een overzicht van een dergelijke onderzoekbij een 30-tal slagerijen te Maastricht. O c/; 6 S II Aantal kolonies per crn^ O-O â– C\'.iiS 0) rt .i; C C/3 Â? bfl 74 8 29 65 ; 34 1 4 98 2 42 30 i 25 10 21 10 22 56 29 I â€”â–  33 35 20 â–  42 32 I 4 60 26 8 70 35 I 2 110 57 21 26 35 I 10 103 50 15 32 32 I 4 73 80 10 8 32 I 2 90 32 9 14 18 I 2/. 99 75 22 23 40 I 2/2 108 39 22 21 27 I 4 23 20 37 11 23 1 3/. 114 â€” 22 34 28 I 6 69 100 3 50 51 II â€” 36 45 43 40 42 II 2 111 100 5 48 51 II 7 91 75 25 37 46 II 7 65 50 16 75 47 II 3 1 100 6 50 52 II 2/. 16 105 32 85 74 III 8 59 78 45 122 82 III 6/2 54 95 37 ontelbaar ontelbaar III 10 44 ontelbaar 27 90 ontelbaar III 72 112 17 80 70 III 10 84 ontelbaar 15 32 ontelbaar III 10 116 37 50 ontelbaar ontelbaar III 4/2 85 49 100 88 79 i III 3 68 125 21 125 90 III 8 24 50 ontelbaar 62 ontelbaar III 6/2 100 78 56 ontelbaar ontelbaar 1 10/2 27 1 ontelbaar 47 50 ontelbaar III

10/2 Dat dit onderzoek sterk de aandacht van de slagers trok, behoeft ons niette verwonderen, ??p welke wijze hun nieuwsgierigheid werd bevredigd zalstraks nog blijken. Bij dit onderzoek kwam het gebruik van kiem-dodendemiddelen bij het reinigen van de gereedschappen tot uiting. De slager, dieslechts met heet water reinigde en hygi??nisch goed bekend stond, bereikteniet het lage kiemgetal, dat de slagers behaalden, die wel speciale reini-gingsmiddelen toepasten.



??? II Maatregelen in het sociale vlak gelegen. Enkele mogelijkheden zijn besproken om de graad van de hygi??ne in eenbedrijf vast te stellen. Vooral door middel van de laatst besproken onder-zoeking.smethoden zal men vaak in staat zijn om behalve de hygi??nischetekortkomingen ook de oorzaak daarvan te achterhalen. Het aantreffenvan vele kicmncsten of een \\erspreiding van vele bacteri??n door het gehelegezichtsveld zal ons duidelijk maken, dat er een verwerking van opper-vlakkig bedorven vlees heeft plaats gevonden of sprake is van niet ge-reinigde slagersgereedschappen. Maar behalve deze hygi??nische tekortkomingen zullen er ook andere te-korten bij de winkelinspectie aan de dag treden. Van technische tekortenkunnen we b.v. spreken, wanneer de slager de worstfabricage met meesteris, wanneer hij zijn zaken niet goed weet te regelen, wanneer hij in zijnverkoopkunde of in zijn reclame te kort schiet,

etc. Deze technische tekort-komingen zullen \\aak tot gevolg hebben, dat de omzet in de zaak nietgroot is. Dit brengt met zich mee, dat de voorraden te lang blijven liggen,waardoor een verhoogde kans op bederf aanwezig is. Tussen de hygi??nischeen technische tekortkomingen zal in vele gevallen een nauw verband be-staan. Nu heeft echter de vleeshygi??nist de plicht t.a.v. de hygi??ne alle inaat-regelen te nemen, die nodig zijn om dc gemaakte fouten onschadelijk temaken en recidieve te voorkomen. De taak van de vleeshygi??nist is immersvlees en vleeswaren te weren, die voor de volksgezondheid schadelijk zijn.Hierbij kan hij gebruik maken van zijn poliUoncle bevoegdheid en hij zaldit ooi< van tijd tot tijd moeten doen. Echter op ieder gebied wordt hethuidig tijdperk gekenmerkt door preventie. Men tracht tc voorkomen.Preventief kan en moet ook de vleeshygi??nist werken. In Maastricht werd daarom na het ])laats

gevonden onderzoek van devleeswaren en het onderzoek, dat met behulp van de afdrukplaten wasverricht, in het laboratorium aan de slagers groepsgewijze voorlichting ge-geven omtrent de betekenis van deze onderzoekingen. Hierbij werd op dceerste plaats gewezen op de economische gevolgen \\oor henzelf door on-hygi??nisch werken ten gevolge van verlies van produkten en eventueel vanclient?¨le. Maar ook anderzijds werd gewezen op hun sociale tekortko-mingen in deze. Deze deskundige hygi??nische voorlichting en demonstratiewerd ten zeerste gewaardeerd en zal haar doel niet gemist hebben. Nuzullen de beroepsgenoten cr in de eerste plaats voor moeten zorgen, datde tekorten worden verbeterd. Evenwel, hoewel het niet zijn voornaamstetaak is, zal de keurmeester, vooral degene, die tevens een goede worst-maker is, hier mede kunnen helpen door het geven o.a. van adviezen.Daarnaast zal de

keuringsambtenaar door de be??nvloeding \\an de orga-nisaties van de slagers de verbetering van het vakmanschap van de slagerkunnen stimuleren. Hij kan daarbij wijzen op de plicht van de organisatieom tc zorgen voor het welzijn van haar leden, waarbij in onze tijd zekerbehoorlijke kennis \\\'an dc vlceswarenbereiding voor de uitoefening vanhet ambacht onontbeerlijk is. Ook waar nodig kan hij de samenwerkingvan slagers o.a. voor vlceswarenbereiding bevorderen. Samenvatting: Bcschrcven wordt een methode van bedrijfsinspectie, waarbij door onderzoek vanvleeswarencoupes en door het aanleggen van cultures van afdrukplaten, genomen



??? van slagersgereedschappen, de graad van hygi??ne in cen bedrijf wordt vastgesteld.Bij de bedrijfsinspcctie dient de vlccshygi??nist zieh te baseren op een wctenschappe-lijlc verantwoord onderzock, waarbij tevens voor hem een sociale taak is wcggclegden preventief dient te viforden gewerkt. Summary: The author describes an inspection method for use in butchery establishments invol-ving te examination of samples of meat products and the preparation of culturesfrom impression plates, taken from butcher\'s utensils, which enables the degree ofhygiene in the establisment in question to be determined. When inspecting this typeof establishment the meat hygienist must base his findings on an examination whichis scientifically sound. He is also entrusted with a social task which he must approachfrom a preventative (prophylactic) point of view. R?Šsum?Š: On donne la description d\'une m?Šthode d\'inspection

d\'une entreprise o?š l\'on ?Štablit ledegr?Š d\'hygi?¨ne dans une entreprise en inspectant des coupures de charcuterie eten formant des cultures de plaques d\'empreintes prises d\'outils de boucherie.Lors d\'une inspection d\'entreprise l\'hygi?Šniste des boucheries doit se baser sur uneenqu??te scientifique justifi?Še, ce qui lui r?Šserve une t??che scientifique ct en m??metemps une t??che sociale o?š il s\'agit de travailler pr?Šventivement. Zusammenfassung: F??r die Betriebsinspektion wird eine Methode beschrieben, die es erm??glicht durchUntersuchung von Flcischwarenmustern und Anlegen von Kulturen mittels Abklatsch-platten, die von Schlachtger?¤tschaften genommen werden, den hygienischen Gradin einem Betrieb festzustellen. Bei der Betriebsinspektion hat der Fleischhygicnist von einer wissenschaftlich basiertenUntersuchung auszugehen, da er gleichzeitig eine soziale Aufgabe ??bernimmt,

diepr?¤ventive Arbeit von ihm fordert. Zware of lichte benen bij varken.s. Een bekend fokker van Ned. landvarkens in Zd.-Afrika prefereert matig zware benenboven zeer licht beenwerk. Hij meent dat er een correlatie bestaat tussen dc zwaarte van het beenwerk cn dehoeveelheid vlees, omdat geen grote hoeveelheden vlees aan cen licht beenderengestelbevestigd kunnen worden. Bij schapen zou dit in Zd.-Afrika aangetoond zijn. Pig Farming, blz. 57, 1957. Nederlandse landvarkens in Zd.-Afrika. De Heer Chapman Friend importeerde Ned. landvarkens in Zd .-Afrika o.a. om dcvolgende redenen: a. de variabiliteit wat betreft vruchtbaarheid, type, snelheid van groei en voeder-verwerking is volgens hem bij de Ned. landvarkens kleiner dan bij een GrootYorkshire (Large White). b. Hij en anderen met hem prefereren het Ned. landvarken boven het Zweedse land-varken omdat de Zweedse varkens vaak zwakke

achterbenen hebben. Pig Farming, blz. 57, 1957.



??? EIWIT- EN VITAMINE-E-GEBREK BIJ VARKENS door F. W. J. SWART Behalve door erfelijke aanleg, wordt de groei in sterke mate door devoeding be??nvloed. Deze werkelijke groei, waarbij de gewichtsvermeerde-ring bestaat uit eiwit, mineralen en water, moeten we niet verwarren metde vctaanzetting bij uitgegroeide dieren. Dc verschillende weefsels groeienin bepaalde volgorde uit en bereiken in deze volgorde hun maximaleontwikkeling. 1. het zenuwweefsel 2. het beenderstelsel 3. de spieren 4. het vet. Bij de geboorte zijn het zenuwstelsel en het skelet relatief veel beterontwikkeld dan de spieren. Als gevolg hiervan neemt na de geboorte hetgewicht veel sneller toe dan welke uitwendig lichaamsmaat ook.De romp wordt na de geboorte dieper en breder omdat de groei van hetskelet bij die van dc spieren achterblijft. Uitgedrukt per eenheid van tijdheeft de snelste groei kort na de geboorte plaats. De

groeisnelheid kortna d?? geboorte loopt bij verschillende diersoorten tamelijk veel uiteen ende samenstelling van het voedsel â€” dc moedermelk â€” is hierbij aan-gepast. Hoe sneller groei hoe hoger het eiwitgehalte in de moedermelk.De grote groeisnelheid van jonge biggen is behalve aan de erfelijkeaanleg ook te danken aan de vet- en eiwitrijke zcugenmelk. Maar alleenbij optimale voeding komt de erfelijke aanleg tot snelle groei tot uiting.Voor worpen van meer dan 8 biggen blijft dc mclkopbrengst dezelfde.Daarom is het gemiddelde speengewicht van grote worpen lager dan vankleine. Van veel belang is het daarom grote tomen biggen tijdig bij te voeren.Jonge dieren met een hoog geboortegewicht, hebben meestal bij eenzelfdevoeding een grotere groeisnelheid en een gunstiger voederverbruik. Hetgeboortegewicht is in vele gevallen weer afhankelijk van dc voeding vanhet moederdier gedurende de

drachtigheidspcriode. Speciaal in het laatstedeel van de dracht moet de voeding van drachtige dieren daarom vol-doende eiwit, mineralen en vitaminen bevatten; dit verhoogt het ge-boortegewicht en de weerstand van dc jonge dieren en bevordert dcuicrontwikkcling bij het moederdier. Vooral bij dieren die geslacht wordenvoordat ze volwassen zijn is de prenatale voeding en de voeding in dejeugd van veel belang voor de groei op latere leeftijd. Bij het varkenb.v. is dc prenatale periode meer dan half zo lang als de postnatale tot hetdier op bacongcwicht is gekomen. Een juiste eiwitrijke voeding van de geboorte af tot op een leeftijd vanzestien weken, geeft bij varkens een lang lichaam cn goed ontwikkeldelenden en hammen. Onjuiste schrale eiwitarme voeding geeft een groothoofd, korte benen, korte ondiepe romp, slecht ontwikkelde lenden enhammen. De laatste dieren vertonen ook een groter afslachtpercentage.In

het algemeen is de groeisnelheid bij slachtdieren van meer belang, danhet uiteindelijk volwassen gewicht. Dc groeisnelheid be??nvloedt direct het



??? uiteindelijk financi??le resultaat. Hoe sneller n.1. een bepaald gewichtbereikt wordt hoe geringer dc benodigde hoeveelheid onderhoudsvoer enhoe voordeliger het voederverbruik. Wanneer men echter gedurende degehele mestperiode optimaal voert tot 100 % verzadiging, dan wordt, wan-neer de periode van fysiologisch snelle groei voorbij is, de vetaanzettingbevorderd en krijgt men hierdoor een ongunstig voederverbruik en eenmindere slachtkwaliteit. Ondervoeding in de eerste jeugd, die lang genoeg wordt voortgezet ensterk genoeg is, herstelt zich niet meer; dergelijke dieren blijven kleinerdan normaal. De eerste periode van snelle groei is dan niet benut en oplatere leeftijd is dit niet meer in te halen. Bij dieren met een erfelijkkleinere groeisnelheid zien we minder schadelijk effect van onvoldoendevoeding in de jeugd. Tijdelijke verlaging van het voedingspeil in dejeugd veroorzaakt meer blijvende schade bij

vroegrijpe dan bij laatrijperassen. Welke conclusies moet men nu uit deze beschouwing voor de praktijktrekken? De voeding van de vrucht pre- en postnataal moet optimaal zijn, waarbijin verband met de volgorde van de ontwikkeling der weefsels â€” zenuw-weefsel, beenwecfsel, spieren en vet â€” vooral de voorziening met eiwitten,mineralen en vitaminen op de voorgrond moet staan. De erfelijke aanlegtot snelle groei in de eerste jeugd moet benut worden door in deze periodede dieren zoveel mogelijk de voor die diersoort optimale voeding teverstrekken. Buit men in deze tijd de mogelijkheid tot snelle groei nietuit, dan heeft men de trein gemist; deze achterstand is niet meer in tehalen, omdat men dat dan probeert te doen in een periode dat de moge-lijkheid tot snelle groei in mindere mate of niet meer aanwezig is.Wat in de eerste jeugd bedorven wordt is later niet of zeer moeilijk enin ieder geval alleen ten

koste van een veel hoger voederverbruik weergoed te maken. Het verstrekken van havermout en andere eiwitarme producten in plaatsvan babybiggenmeel aan dc biggen is daarom ook sterk te ontraden.Afgezien nog van het gebrek aan mineralen en vitaminen is een eiwitarmevoeding met havermout of havermeel voor het zich juist in deze periodevan snelle groei ontwikkelende zenuw-, been- en spierweefsel onvoldoende.Het eiwitgehalte van babybiggenmeel ligt eigenlijk nog aan de lage kanten verdunning met graanmeel of aardappelen of het voeren van eiwitarmemengsels zonder of met onvoldoende toevoeging van ondermelk of weimoet daarom steeds ontraden worden. Bovendien heeft graanmeel eenvoor groei ontoereikende aminozurensamcnstelling; het eiwit uit granenis biologisch onvolwaardig. Haver werkt bovendien rachitogeen.De verschillende mengvoeders moeten volgens de voorschriften

wordetigebruikt of moeten de eigen voedermiddelen op de juiste wijze aanvullen.Behalve mindere groei, verhoogd voederverbruik en slechte slachtkwaliteitkan in de jeugd door te weinig eiwit in het voedsel, ziekte door eiwitgebrekontstaan. Ook bij kinderen is dit bekend en het komt vooral in tropischelanden voor. In Europa noemde men het vroeger â€žMehlnahrschade", inAfrika â€žvettige leverziekte" en algemeen wordt het tegenwoordigâ€žkwashiorkor" genoemd. Deze benamingen worden gebruikt voor een ziek-te bij gespeende kinderen, die optreedt wanneer het rantsoen na hetspenen voldoende calorische waarde heeft, maar arm is aan eiwit met



??? een onevenwichtige verhouding van de aminozuren, eventueel in com-binatie met gebrek aan vitamine B 12. De benaming â€žsugar baby" enâ€žblubbery type" voor deze kinderen geven zowel dc hoge calorische op-name weer als de dikke laag subcutaan vet welke zich hierdoor vormt.De hoofdsymptomen bestaan in: vertraagde groei en ontwikkeling, verliesvan eetlust, sufheid, diarree met onverteerd voedsel in de faeces, oedemen,veel subcutaan vet. Soms ziet men gelijktijdig verschijnselen van vitamine-gebrek omdat door de sterke koolhydraatstofwisseling de behoefte aanvitamine B^ en door het eiwittckort de behoefte aan vitamine E toeneemt.Onder invloed \\an bijnierhormoon wordt vitamine Bi, gekoppeld aanfosforzuur tot thiaminc pyrofosfaat â€” een Cocarboxylase â€” dat de car-boxylgroep van pyrodruivenzuur kan afsplitsen. Onvoldoende B^ geeftophoping van melkzuur en pyrodruivenzuur en kan

pyrodruivenzuurver-giftiging veroorzaken. In het bloed vindt men een verlaging van het serum-albumine met 1 ?  2 gr Door het lagere eiwitgehalte van het bloedwordt, evenals dit het geval is bij verbranding, het vocht minder goedvastgehouden en treden oedemen op. Patholoog-anatomisch ziet menleverdegeneratic en atrofie van de acini van de pancreas, atrofie vanhet duodenaal slijmvlies, verlies van dwarsstreping naast hyaline degene-ratie van skeletspieren en veel subcutaan vetwcefsel. Door de atrofie vande pancreas en het duodenaal slijmvlies worden minder spijsverterings-enzymen afgescheiden, waardoor een vicieuze cirkel ontstaat. Het eiwittoch, dat nog in het voedsel voorkomt wordt nu onvoldoende verteerd,terwijl ook de vetvertering en tenslotte ook de koolhydraatvcrtcring wordtverminderd. Het onverteerde voedsel begint mede door secundaire bac-teri??le infecties te rotten in de darm, waarbij

eiwitrottingsproduktenontstaan. De vettig gedegenereerde lever is niet in staat deze histaminenonschadelijk te maken, waardoor de dood kan optreden.Therapie. De beste therapie bij kinderen is het verstrekken van ondermelk of in wateropgelost sterk verdund ondermelkpoeder. Dit ondermelkeiwit is gemakkelijkopneembaar en biologisch hoogwaardig. Hierdoor wordt het te lage albu-minegehalte in het bloed aangevuld en de atrofie van de pancreas en hetduodenaal-sliiin\\ lies opgeheven. Wanneer de spijsvertering dan eenmaalweer op gang gebracht is, kan door geleidelijke overgang naar een dieetdat aangepast is bij de behoefte in de periode na het spenen, herstel op-treden. Bij biggen zien wc ook, dat de dieren bij eiwitarme voeding voor hun leef-tijd te vet worden, soms wordt de eetlust minder en tenslotte kunnenziekteverschijnselen optreden. We krijgen dan te doen met het beeld, datmen bij varkens

slingerziekte noemt. De oedemen treden soms op aan dekop â€” dikke oogleden â€”, in de meningen â€” slingerende gang â€” en vaakin maag- en duodenumwand. In ernstige gvallen kunnen de dieren nietmeer overeind, hebben diarree en, door intoxicatie met eiwitrottings-produkten een slechte hartwerking en daardoor blauwe snuit en oren.15ij de therapie moet men de darm rust geven door ilc dieren tc latenvasten; de eventueel opgetreden secundaire bacteii??le infectie bsetrijdenmet sulfamezathine en het albuminetekort in het bloed en de atrofie van]3ancrcas en duodenaal-slijmvlien.opheffen door het verstrekken van liefstaangezuurde ondermelk of karnemelk (gunstige werking van melkzuur opde bacterieflora in dc darm).



??? Vooral wanneer opgepapte marktbiggen, die bijgevoerd zijn met haver-mout of havermeel bij de nieuwe eigenaar met eiwitrijk biggenmeel wor-den gevoerd, ziet men ziekte en sterfte optreden, omdat deze dieren heteiwit niet voldoende kunnen verteren en als gevolg daarvan vergiftig wor-den met eiwitrottingsprodukten. Bij normale biggen is het onmogelijk deze met teveel eiwit tc vergiftigen.Ook bij normaal gevoede hongerige marktbiggen kan men diarree zien,wanneer men deze dieren direct cen grote portie voedsel verstrekt. Dit isechter meer een kwestie van het opnemen van te veel voedsel en het op-treden van indigestie als gevolg daarvan. Ook hierbij kunnen secundairoptredende bacteri??le infecties een rol spelen. Het dieet moet steeds zijn:1 dag gekookt water -(- .sulfamezathine, 3 dagen 2 a 3 liter aangezuurdeondermelk of karnemelk per dier per dag. Daarne dezelfde hoeveelheidondermelk of

karnemelk langzaam toenemende hoeveelheid eiwitarmbiggenmeel tot na 14 dagen ca. 1 kg. per dier per dag wordt verstrekt. Danovergaan op 1 /2 liter ondermelk, 1 j/i liter water /a eiwitrijk en /2 eiwit-arm biggenmeel en na 14 dagen overgaan op eiwitrijk biggenmeel -(- water.De z.g. Enterse ziekte, waarbij slachtvarkens nat zijn met dcgeneraties vande spieren, is ook een kwestie van eiwitgebrek. Door eiwitgebrek neemtde behoefte aan vitamine E toe. Vitamine E is voor grote huisdieren niet het vruchtbaarheidsvitaminemaar voorkomt degeneratie van de spieren â€” skeletspieren â€” en ookvan de hartspier. Bij de Enterse ziekte veroorzaakt het gebrek aanvitamine E, dat ontstaat door de verhoogde behoefte aan vitamine Edoor het eiwitgebrek, de spierdegeneratie, terwijl het lage serumalbumine-gehalte, het ,,nat-hangcn" nog in de hand werkt. De boeren die te kam]Denhadden met Enterse ziekte hadden het

eiwitrijke biggen- en varkensmeelook verdund met eigen graan of aardappelen. Door het verstrekken vanonverdunde mengvoeders of door DA-meel naast eigen graan of aard-appelen te voeren kan men de Enterse ziekte voorkomen. Gebrek aan\\itarnine E in het rantsoen kan ook optreden, doordat dit vitamine dooroxydatie vernietigd wordt. Vitamine E is een natuurlijk antioxydans, datzeer gevoelig is voor oxydatie. Levertraan, en speciaal ranzig wordendelevertraan, vernietigt het vitamine E, waardoor bij toevoeging van 1 %levertraan aan het rantsoen acute hartspierdegeneratie en hartdood kanontstaan. Levertraan mag daarom nooit in curatieve dosis van 1 % b.v.ter genezing van rachitis worden toegediend. Meer dan % levertraanmag nooit in het rantsoen opgenomen worden. Eskimo\'s worden door hettraangcbruik ook niet oud cn gaan vaak lijden aan spier- en hartsjiier-degeneratie. Ook kaaswei kan door het

gehalte aan kaliumnitraat schadelijk werken,omdat ook hierdoor het vitamine E wordt vernietigd. Aan jonge biggenheneden 30 kg lichaamsgewicht en aan drachtige zeugen mag men daar-om geen wei voeren en aan andere dieren niet ad libiturn. In beidegevallen ziet men als gevolg van dc hartspierdegeneratie stuwingsverschijn-selen met blauwe oren, snuit en poten, benauwdheid met schuim op debek, soms plotselinge hartdood, zonder voorafgaande verschijnselen. Bijsectie vindt men een bonte gedegenereerde hartspier, oedemateuze longen,vaak \\ocht in borst- en buikholte. Bij jonge drachtige zeugen, die eiwitarmworden gevoerd, komt ook acute hartdood voor, omdat de behoefte aanvitamine E bij de ciwitarme voeding niet gedekt is. Kaaswei met kalium-



??? nitraat (ca 25 g per 100 1) mag men pas gaan voeren op 30 kg lichaams-gewicht, tc beginnen met 2 liter per dier per dag en dit langzaam op-voeren tot 8 liter op een gewicht van ca 75 kg. Hiernaast moet matigeiwitrijk biggen- of varkensmeel worden verstrekt. Aan kalveren, waarbijook hartafwijkingen door vitamine E-gcbrek kunnen voorkomen, mag menook niet meer dan 10 12 liter wei per dier per dag voeren.Voor rundvee boven 1 jaar is wei een waardeloos product, daar de melk-suiker hier in dc pens tot CO^ en CHj wordt afgebroken cn met dcructus het lichaam verlaat. Summary: In view of the sequence in which the various tissues develop, it is essential to ensurethat young piglings receive sufficient animal protein. Inadequate animal protein in the ration results in delayed growth, lack of appetiteand premature formation of adipose tissue. Finally, it will often be found to lead toa deficiency of vitamin Bl and

vitamin E, while disease symptoms may occur due tothe drop in the serum-albumin content or as a consequence of atrophy of the pancreasacini and the mucous membrane of the duodenum. The symptoms, generally referredto as â€žstaggers" in swine, arc found, this being due to the occurence of oedema andinadequate digestion of the fodder. Fasting and the provision of soured skimmed milk rests the intestine, restores theserum-albumin content and favours the intestinal flora. The inclusion of 1% or more cod-liver oil in the ration, or unlimited cheese wheyfodder, can result in vitamin E deficiency, especially in the case of piglings. In thiscase the detrimental factors are the potassium nitrate in the chccsc whey and therancid fatty acids in the cod-livcr oil. Vitamin E deficiency manifests itself in muscleor cardiac muscle degeneration. Fodders poor in protein can also cause vitamin Edeficiency and acute heart failure.

R?Šsum?Š: Vu l\'ordre dc succession du d?Šveloppement des diff?Šrents tissus, il est n?Šcessaire defournir aux cochons de lait suffisanunent d\'albumine animale. L\'insuffisance d\'albumine animale dans la ration provoque une diminution de l\'app?Štitet une adiposit?Š pr?Šmatur?Še. On constate aussi souvant un d?Šficit de vitamine B,et de vitamine E, et par suite de la baisse cn teneur d\'albumine dc s?Šrum et parl\'atrophie des pancreas acini et de la muqueu.se duodnale, il peut se produire dessympt?´mes dc maladie. Par suite dc la pr?Šsence d\'oed?¨mes et la digestion incompl?¨tedc la nourriture, il se pr?Šsente, ce qu\'on appelle, chez les cochons â€žla maladie d\'oscil-lation". Le je??ne et l\'administration de lait centrifug?Š acidifi?Š donc du repos ?  la tripe, r?Šparela teneur en s?Šrumalbine et favorise la flora intestinale. En ajoutant 1 % ou plus d\'huile de foie dc morue ?  la ration ou par un affourage-ment illimi?Š

dc petit lait, sp?Šcialement quand il s\'agit dc jcimcs cochons, il peut sepr?Šsenter un d?Šficit de vitamine E. Le nitrate dc potassium dans le petit lait et lesacides ccbaciques rances dans l\'huile de foie de morue forment ici un facteur nuisible.Le manque dc vitamine E se signale ici par des d?Šg?Šn?Šrations musculaires et celles dumusclc cardiaque, ?Šgalement par suite d\'une nourriture pauvre cn albumine il peutse pr?Šsenter un manque dc vitamine E et une mort cardiaque subite. Zusammenfassung: Im Zusammenhang mit der Reihenfolge im Wachstum der verschiedenen Gewebeerweist es sich als notwendig, dass an jungen Schweinen eine gen??gende MengeEiwciss verabreicht wird. Zu wenig tierisches Eiwciss in der Futterration verursacht langsames Wachstum, vcr-



??? ringcrtc Fresslust und zu fr??hzeitigen Fettenansatz. Oft tritt noch ein Mangel anVitamin Bl und Vitamin E auf, w?¤hrend durch das Sinken des Scrumalbumingehaltesund auf Grund einer .Atrophie der Pankreasdr??senbl?¤schen und der duodenalenSchleimhaut, noch andere Krankheitserscheinungen zu Tage treten k??nnen.Infolge des Auftretens von ?–demen und ungen??gender Futterverdauung entsteht hierein Krankheitsbild, welches man bei Schweinen mit dem Ausdruck â€žSch??ttclkrank-heit" (?–demkrankheit durch Eiweissvcrgiftung) umschreibt. Durch Nahrungsentzug und der Verabreichung von anges?¤uerter Magcrmilch erh?¤ltder Darm Ruhe, wird der Serumalbumingchalt wiederhergestellt und die Darmflorabeg??ngstigt. .\\uch kann, haupts?¤chlich bei jungen Schweinen, durch Beif??gung von 1 oder mehrProzent Lebertran zu der I\'utterration oder aber durch ??berm?¤ssiges Verf??ttern

vonK?¤semolken, ein Mangel an Vitamin E auftreten. Das Kaliumnitrat in K?¤semolkenund die ranzigen Fetts?¤uren im Lebertran kommen hier als sch?¤dliche Faktoren inBetracht. Der Mangel an Vitamin E zeigt sich in einer Degeneration der Muskeln undHerzmuskeln. Auch bei einer zu eiweissarmen Ern?¤hrung kann ein Mangel an Vita-min E entstehen und akuter Herztod eintreten. (??root diergeneeskundig proefbedrijf in Beieren. Ten behoeve van de Diergeneeskundige Faculteit van de Universiteit te M??nchenwerd een groot proefbedrijf overgenomen. Het bedrijf is 357 ha groot en heeft thans een veebezetting van 118 runderen, 284varkens en 12 paarden. Op korte termijn zullen nog 250 schapen en 500 kippen aangekocht worden. Deutsche Tier?¤rztliche Wochenschrift, 63, 372, 1956. Een horenloze Ayrshire geboren. Op 2 november 1956 werd op het bedrijf van Mr. Cookson, Cheshire, een

horenloosAyrshire kalf geboren. Op de plaats van de horens bevinden zich kleine horenstompjesin dc huid, die gemakkelijk heen en weer bewogen kunnen worden.Mr. Cookson, die reeds gedurende jaren zijn Ayrshires onthoornt, was bijna naarâ€?Amerika gegaan of vandaar enige horenloze Ayrshires naar Great-Britain over tebrengen. Nu zal dit niet meer nodig zijn omdat uit dit vrouwelijke dier vermoedelijkwel een horenloze stapel opgebouwd kan worden. The Farmers Weekly, 46, 45, \'57. C??edroogd sperma. Het nieuwste op het gebied van de K.I. is de ontwikkeling van een methode waarbijzaad gedroogd wordt. In Wyoming (Am.) werd deze methode het eerst toegepast,waarbij het zaad verdund wordt met een oplossing, die een weinig eiwit en veel vetbevat, daarna bevroren worilt en tenslotte wordt gedroogd. Men werkt nog aan een methodiek om het gedroogde zaad snel voor gebruik gereedte maken. Der

Tierz??chtcr, 9, 205, 1957. Llitbreiding van het bloedgroepenonderzoek in Duitsland. Nadat tot nu toe alleen in G??ttingen bloedgroepenonderzoek voor runderen plaatsvond, is thans ook in M??nchen bij de rundergezondheidsdienst aldaar, een laborato-ruim hiervoor geopend. Men legt zich in de eerste plaats toe op vaderschapsondcr-zoek. Der Tierz??chter, 9, 226, 1957.



??? WAT MOET DE KOPER BIJ EEN ACTIE EX ART. 1543 B.W.TERUCJGEVEN? door Dr. J. I. VAN DOORNINCK, Gouda. Bovenvermelde vraag is nog eens aan de orde gekomen in een vonnis vande Arrondissements-Reehtbank te Middelburg van 22 december 1954(NJ. 1955, 473). De feiten in deze zaak lagen als volgt: op 20 november 1953 verkocht G.aan H. een drachdgc stamboekkoe, welk dier op 24 december 1953 naarbehoren afkalfde. ?“p 17 december 1953 was ontdekt, dat dc koe lek-spcnen had. Op grond daarvan maakte de koper een actie ext art. 1543aanhangig. Tijdens dit geding bleken partijen ook te verschillen over de\\-raag of koper bij het slagen van zijn actie behalve de koe ook het in-middels geboren kalf zou moeten teruggeven. De Rechtbank besliste, dat de koper niet tot teruggeven van het kalf ge-houden was. Voor deze beslissing voert de Rechtbank, welgeteld, vijf gronden aan,

teweten: 1. art. 1543 B.W. zwijgt over de door de koper genoten vruchten van hetgekochte goed. 2. art. 1543 houdt niet in een volledig ongedaan maken van de koop-overeenkomst, m.a.w. levert niet op een koopvernietiging. .3. het goed op het tijdstip der dagvaarding is eerder de koe alleen dan de koe met het kalf.1. met betrekking tot het na de levering geboren kalf kan niet goed van ,,teruggeven" gesproken worden.5. uit art. 1545 zou volgen, dat de wetgever meer de koper dan de ver-koper voor nadeel heeft willen behoeden.Ik wil deze gronden stuk voor stuk aan een nadere beschouwing onder-werpen, omdat naar mijn mening het door de Rechtbank ingenomenstandpunt niet juist is. In de eerste plaats poneert de Rechtbank, dat art. 1513 zwijgt over dedoor de koper genoten vruchten van het goed. Dit kan de Rechtbank ge-ii\'dclijk worden toegegeven. Maar kan hieraan nu ook de gevolgtrekkingworden

verbonden dat â€ždus" eventueel genoten vruchten niet, althans ingeen enkel geval behoeven tc worden terugegeven? De litteratuiu\' biedt opdit punt geen soulaas en jurisprudentie is er â€” - voorzover mij bekend --al evenmin. Naar mijn mening mag men uit het zwijgen van de Wet nietzonder meer afleiden dat nimmer de door de koper gewonnen vruchtenbehoeven tc worden teruggegeven. Dit temeer niet omdat â€” en nu kom ik op het tweede punt â€” het stand-punt van dc Rechtbank, als zou art. 1543 geen koopvernietiging inhouden,gegronde bedenkingen ontmoet. Dc Hoge Raad immersi) onderscheidt nadrukkelijk de keus voor de kopertot vernietiging van dc kooj) (actio redhibitoria) en die tot vermindering 1) H.R. 30 mei 1930 W 12168 N.J. 1930, 989.



??? van de koopprijs (actio quanti minoris). En dit is ook de gangbare op-vatting. Maar dan is er dus w?¨l sprake van een ongedaan maken van dekoop en moeten de partijen terugkeren tot de toestand zoals deze v????r dekoop bestond, althans voorzover dit maar mogelijk is.En kan men dan zeggen, dat het goed ten tijde der dagvaarding eer dekoe, dan de koe met het kalf is, gelijk de Rechtbank als derde argumentbezigt? Wanneer men zegt: het kalf is door de geboorte een zelfstandiggoed geworden dan kan ik mij daar w?¨l in vinden, maar aldus redenerendwordt buiten beschouwing gelaten, dat ten tijde van de koopovereenkomsteen koe met vrucht, nl. het nog ongeboren kalf, verkocht werd. De koe is,blijkens het vonnis als hoogdrachdg dier, dus met het oog op het te ver-wachten kalf, verkocht. Dat beduidt, dat in de koopsom mede het kalfbegrepen is: immers hetzelfde dier zou, als guste koe verkocht, een min-

dere prijs hebben opgebracht. Indien men nu, gelijk de Rechtbank doet,de verkoper de volle koopsom laat terugbetalen, enkel tegen teruggave vande koe, dan krijgt de verkoper niet alleen het kalf niet terug, maar hijbetaalt bovendien nog een deel van dat kalf. Dit is ongerijmd en onbillijk.Ik kom daar nog nader op terug. De Rechtbank vindt - ten vierde â€” dat moeilijk van â€žteruggeven" kanworden gesproken van een na de levering geboren kalf. Ik kan niet inzienwaarom dat zo moeilijk zou zijn. Dit kalf, als ongeboren vrucht, was in dekoop begrepen en zelfs om dit kalf of mede om dit kalf was de koop ge-sloten. Zou dc procedure zijn afgewikkeld geweest v????r het kalven, danwas de koe met het kalf teruggegeven. Waarom dit bij de ongeborenvrucht w?¨l en in het andere geval niet? Dat is een m.i. onhoudbaar stand-punt omdat cr voor deze vrucht betaald is. En nu kom ik ook op het vijfde punt, n.1. dat uit art.

1545 zou volgen, datde wetgever ecerdcr de koper dan de verkoper voor nadeel heeft willenbehoeden. Met is een vaststaand feit, dat de regeling der verborgen ge-breken een extra risico voor de verkoper betekent, maar of het nu z?? is,dat de wetgever de koper extra voor nadeel heeft willen behoeden is nogmaar de vraag. Immers over de koopsom is slechts dan rente verschuldigdwanneer er gedagvaard moet worden om de garantie te effectueren endan nog slechts vanaf de dag der dagvaarding\' Wanneer dus een gebrekontdekt wordt, b.v. zes maanden na dc koop en het dier v????r de dagvaar-ding wordt teruggenomen, dan heeft de koper renteverlies van het ge-investeerde geld. Wanneer de koper in die zes maanden veterinaire hulpheeft moeten inroepen dan krijgt hij de rekening van de dierenarts nietvergoed. De kosten van onderhoud van het gekochte gedurende die zesmaanden kunnen al evenmin

verhaald worden. Genoeg m.i. om te constateren dat ook de koper onderscheiden nadelenof mogelijke nadelen niet worden bespaard en dus het standpunt van deRechtbank t.a.v. dit punt niet overtuigend is. En hiermede heb ik de vijf argumenten van de Rechtbank te Middelburg,welke er voor zouden pleiten dat een na de koop geboren kalf van een a??sdrachtig verkochte koe ingeval er wegens verborgen gebrek een actio red-hibitoria is ingesteld, niet mede behoeft te worden teruggegeven, gewogenen - - het zij salva reverentia gezegd â€” te licht bevonden. Mijns inziens i)leit er alles voor om in een dergelijke casus-poside het kalfwel degelijk terug te geven.



??? MEDEDELING UIT DE PRAKTIJKBEHANDELING VAN EEN UTERUSRUPTUUR door H. TIMMERMAN, Oldemarkt Op zondag 28 april werd ik in consult geroepen bij een koe van Gebr. O.tc O. De anamnese was: de koe is bezig te kalven, maar de partus vordertniet. De gebroeders hadden zelf al eens geprobeerd om de partus te ter-mineren. Dat was hun echter niet gelukt want ze konden â€žde kop niet krijgen".Wel was het hun gelukt een uterusruptuur te produceren, passabel vooreen gebalde vuist. Dit bleek mij bij een ingesteld onderzoek, waarbij tevensaan het licht kwam, dat er een torsio uteri van ruim 90Â° bestond. Deruptuur zat in de dorsale wand dicht bij dc cervix. Na rcpositie van de uterus en extractie van de vrucht was ik aanvankelijkvan plan de koe te laten slachten. Daar de eigenaars echter zeer gesteld waren op het behoud der koe beslootik een behandeling in te stellen, welke als volgt werd

uitgevoerd.Onmiddellijke manuele verwijdering van de secundinae, 3 hibitanepessari??nintra uterien, 100 I.E. Pareton (vergelijkbaar met Piton) intramusculair,3.000.000 E. Procaine penicilline, waarvan de helft intramusculair en dehelft intraperitoneaal door de rechterflank. De volgende dag 50 I.E.Pareton intramusculair 1.500.000 E. Proc. penicilline intramusculair.De derde dag 750.000 E. Proc. penicilline intramusculair cn de vierde dag500.000 Proc. penicilline intramusculair.De dag na de partus was de eetlust ernstig gestoord. De volgende dag was deze aanzienlijk verbeterd en werd 2 dagen daarnanormaal. Pols en temperatuur hebben normale waarden nauwelijks over-schreden. De koe is volledig hersteld. Hoewel ik weet dat dergelijke genezingen mecr voorkomen en zelfs spon-taan herstel mogelijk is, leek mij deze mededeling toch nuttig, omdat menzo vaak hoort, dat de prognose van een uterusruptuur

zonder pardoninfaust wordt gesteld, ook wanneer de ruptuur op een gunstige jjlaats zit,n.1. in de dorsale wand. In dergelijke gevallen lijkt mij een behandeling verantwoord. Het Duitse vleesvarken. Prof. Haring uit G??ttingen waarschuwde in een voordracht tegen een overdrevenformalisme bij dc cxterieurbeoordeling van varkens. Vlees- cn vetverdeling In dehammen zijn bijv. niet aan de vorm gebonden en kunnen ook bij betasten niet goedvastgesteld worden. Volgens hem zou de erfelijkheidsgraad (h^) voor voederverwerking cn groei slechts0.3 zijn, terwijl die voor de hamvorm en de vorm der rugspieren resp. 0.6 en 0.7zou zijn. Der Tierz??chter, O, 228, 1957.



??? mp:dedelingen van de veeartsenijkundige dienst Verschenen is cen Ministeri??le beschikking welke regelt onder welke voorwaardenslachtpaarden in Nederland kunnen worden ingevoerd. Ge??nteresseerden kunnen zich voor nadere inlichtingen wenden tot de Directeur vande Vecartsenijkundige Dienst, Prins Mauritslaan 99, \'s-Gravenhage.Bovengenoemde beschikking is gepubliceerd in dc Nederlandse Staatscourant vanwoensdag 10 juli 1957 no. 131 en is op 15 juli 1957 in werking getreden. In de Nederlandse Staatscourant van 16 juli 1957, nr. 135 is een Ministeri??le Be-schikking verschenen waarbij dc quarantaineruimten en slachtplaatsen voor in tcvoeren eenhoevige dieren zijn aangewezen. Voor nadere inlichtingen kan men zich wenden tot de Directeur van de Vecartsenij-kundige Dienst, Prins Mauritslaan 99 te \'s-Gravenhage, telefoon 01700â€”512591. \\ raag en antwoord Wolf in de staart.VR.AAG

No. 11: Wat moet worden verstaan onder de aandoening, die met de populaire term â€žwolf indc staart" wordt aangeduid. Hoe is dit te differenti??ren van melkziektc?ANTWOORD: Hoewel de omschrijving van hetgeen men onder â€žwolf in de staart" verstaat wel zalverschillen in de diverse gedeelten van ons land, komt het cr toch in hoofdzaak opneer, dat men hieronder verstaat een koe, die niet meer op kan staan.De oorzaak van dit lijden kan van alles zijn. Een veel toegepaste kwakzalvers-behan-delingsmcthode is het geven van cen snede in de staart. Van een differentieel diagnose tussen â€žwolf in de staart" en kalfziekte kan men nietspreken. Het eerste is n.1. een symptoom, het tweede cen ziekte. Kalfziekte kan menonderkennen aan de bekende ziekteverschijnselen. Lukt dit niet, dan kan men hetcalciumgehalte van het bloed laten bepalen, waarna de diagnose mogelijk met meerzekerheid is tc stellen.

Men moet cr rekening mee houden, dat koeien met kalfziekte door vallen gemakkelijkkneuzingen in de achterhand kunnen krijgen. Soms ziet men zelfs wel necrose in dc.spieren van de achterband. In zulke gevallen genezen dc koeien wel van dc kalfziekte,maar zc kunnen nog niet staan. Een goede verzorging is voor zulke dieren uiterst nuttig, dus zc b.v. op zand latenliggen, licht verteerbaar voedsel geven enz. De eigenaar moet wel wat geduld hebben. Revolutie in de liondcmvercld. Op een hondententoonstelling in Milaan werden alleen bastaarden toegelaten. Ge-keurd werd op goedaardigheid, trouwheid, intelligentie en moed. Paris Match, pag. 27, 1957. De Zaad-bank. In Noord-Amcrika en Canada wordt door eigenaren van particuliere stieren steedsmeer gebruik gemaakt van de mogelijkheid om het zaad van hun stieren tc doenâ€žinvriezen" door cen naburig K.I.-station. Zo beschikt de Veterinaire Faculteit

vanOntario (Can.) thans over meer dan 40.000 ampullen diepvricszaad, afkomstig vanmeer dan 100 stieren. The North Am. Veterinarian 38, 35A, 1957.



??? boekbespreking VETERINARY GUIDE FOR FARMERS by G. W. Stamm. Windsor Press, 200 EastOntario Street, Chicago 11, Illinois. Deze veterinaire gids voor de boer heeft bij de 3e druk al een oplage verkregen vaneen kwart miljoen exemplaren. Zoals in het voorwoord staat, bestaat er in die streken van de U.S.A., waar veterinairehulp niet of z?Š?Šr moeilijk te verkrijgen is, grote behoefte aan dit boek, terwijl ookdaar, waar veterinaire hulp wel aanwezig is, het boek van nut zal kunnen zijn.In het bijna 400 blz. tellende werk, worden zeer veel belangrijke veeziekten goed enduidelijk besproken. Ook ten aanzien van de therapie worden er duidelijk aanwij-zingen gegeven. De schrijver gaat in zijn voorlichting wel wat verder, dan wij het in Nederland ge-woon zijn. De .Amerikaanse toestanden zullen hieraan wel niet vreemd zijn.\\\'oor de Nederlandse dierenarts heeft het bock weinig waarde. Wel heeft het waardevoor

diegenen, die zich regelmatig met de voorlichting op diergeneeskundig gebiedvan de veehouders bezig houden. Zij zullen uit het boek niet alleen een kijkje kunnenkrijgen op de Amerikaanse wijze van voorlichting, maar er misschien ook nog weleen aardig idee in kunnen vinden. Prof. Dr. G. WAGENAAR Verschenen is een overzicht van de werkzaamheden van het Rijkslandbouwproef-station voor onderzoek van meststoffen en veevoeders te Maastricht in 1955, getiteld:â€žHET ONDERZOEK VAN MESTSTOFFEN EN VEEVOEDERS".De bezetting van dit landbouwproefstation bedraagt bijna 100 personen, waarvan9 academici. Ingezonden werden in 1955 iets minder dan 7300 monsters meststoffen, waarop uit-gevoerd werden ongeveer 18000 analyses; de getallen voor veevoeders waren resp.ruim 10.000 en ruim 31.000. Er werden 650 meststoffen minder dan in 1954 geanalyseerd maar 1500 veevoedersmeer

dan in genoemd jaar. Het belangrijkste is verder dat een aantal wijzigingen in de Lijst van Veevoedersworden genoemd en diverse onderwerpen op analytisch gebied; zo bv. over een aantalspeciale, actuele gevallen. Ook worden de externe contacten en publikaties opgesomd.Tenslotte worden de verrichtingen der opsporingsambtenaren vermeld. NEETESON HET JODIUMGEHALTE VAN MELK, W. T. Binnerts. Mededelingen van deLandbouwhogeschool te Wageningen 56 (4) 1-153, 1956. II. Veenman en Zonen,Wageningen, 1956. Op de bovengenoemde uitnemende publikatie verkreeg de schrijver de graad vanDoktor in de Landbouwkunde. Besproken worden achtereenvolgens: de uitscheidingvan jodium in de melk, de methoden van jodiumbepaling, de ontwikkeling en be-proeving van een methode voor serie-analyse, het jodium-gehalte van de melk vangroepen koeien, het jodiumgchalte van de melk aangevoerd

bij zuivelfabrieken ende melk als tussenschakel in de jodiumvoorziening van mens en dier, terwijl het geheelvan 153 pagina\'s besloten wordt met een samenvatting en een literatuuropgave.Het volgende moge vermeld worden. De aanleiding tot dit onderzoek was de waarneming, dat in sommige streken van hetland vergrote schildklieren bij runderen voorkomen. Speciaal nuchtere kalveren wer-den hierop onderzocht. Uit de literatuur bleek, dat het jodiumgchalte van koemelk door verschillende factorenwordt be??nvloed, zoals de hoeveelheid jodium in het voer, de melkgift, het ras cnmogelijk ook de erfelijke aanleg. Bovendien spelen bijzondere omstandigheden nog eenrol zoals ziekte, de partus en de bronst.



??? Bij het vergelijken van de jodiumgehalten der melk van verschillende koeien bleekeen zwak negatieve correlatie met de melkproduktie te bestaan (â€”0.5). Eenzelfde ver-band werd gevonden met de hoeveelheid toegediend krachtvoer, waaruit dan de con-clusie getrokken wordt dat de hoeveelheid jodium in het krachtvoer onvoldoende is.Wat betreft de jodiumgehalten der melk van dezelfde koe op achtereenvolgende dagenbleek er een onverwachte stabiliteit te bestaan. Toch kwamen af en toe grote uit-schieters voor, die in de enkele gevallen, dat dit gecontroleerd werd, gepaard gingenmet even plotselinge veranderingen in het gehalte van enige andere bestanddelen dermelk (Lactose, totaal-N, case??ne-N, Chloride) ; de veranderingen van het jodium-gehalte waren echter relatief veruit het grootst. Uit het onderzoek van de melk van een groot aantal zuivelfabrieken bleek dat hetjodiumgehalte der melk in het

algemeen in de winter het hoogst is; de verhoudingtussen de januari- en augustusgehalten bedroeg gemiddeld 2.3. Voorts bleek, dat het jodiumgehalte van de melk in het algemeen het laagst is instreken, waar veelvuldig schildkliervcrgroting bij mens en dier voorkomt. Hierdooris het volgens de schrijver aannemelijk, dat de vergrote schildklieren, die bij het veein het oosten van het land zijn opgemerkt, in de eerste plaats het gevolg zijn vanjodiumgebrek en niet van de inwerking van strumogene stoffen uit de voedergewassen.En tenslotte stelt de schrijver, dat in Hoofdstuk VI vast kwam te staan, dat de melkeen belangrijke bijdrage kan leveren tot de jodiumvoorziening van de bevolking, alnaar het jaargetijde en de landstreek wisselend van 5 tot 65%. In bijna alle strekenvan ons land dient de hoeveelheid jodium in het voeder met minstens 5 mg. per dagverhoogd tc worden, voordat het peil van de jodiumvoorziening van

het vee in noord-Groningen wordt benaderd. Dit zou kunnen geschieden door de voorgeschrevenhoeveelheid jodium in het krachtvoer op het tienvoudige te brengen. Door het op-nemen van veel bieten en knollen (zonder loof) in het voederrantsoen wordt dejodiumvoorziening der dieren waarschijnlijk geschaad, vooral die van de drachtigekoeien. Het is niet uitgesloten, dat de melkproduktie in de jodiumarme gebieden vanons land vergroot kan worden door een betere jodiumvoorziening van het vee. HOEKSTRA Waarom gaan stieren niet langer mee? Uit onderzoekingen in Beieren over het tijdvak 1948â€”1954 bleek, dat 250 stieren om de volgende redenen afgevoerd werden: 39.2% wegens steriliteit; 22 % wegens ziekten en afwijkingen; 38.8% wegens foktcchnische redenen. Van de wegens â€žsteriliteit" afgevoerde dieren was de helft onvruchtbaar, terwijl \'/sder gevallen van wegens ziekten en afwijkingen

afgevoerde dieren het gevolg was vaneen traumatisch maag-middenrif-ontsteking.De gemiddelde leeftijd op het tijdstip van afvoer was 6/2 jaar. Monatshefte f??r Veterin?¤r Medizin 11, 377, 1956. Hoeveel vlees eet men? In de jaren 1954 en 1955 was de vleesconsumptie per hoofd, per jaar, in kilogrammenals volgt: Mexico 17,2; Itali?? 17,7; Brazili?? 20,2; Joegoslavi?? 22,2; Z.-Afrika 32,2; Nederland39,5; Belgi?? 44,5; Oostenrijk 45,4; Duitsland 47,2; Zweden 48,5; Denemarken 56,2;Frankrijk 56,7; Ver. Koninkrijk 57,1; Canada 66,2; Ver. Staten 73; Argentini?? 84,8;Uruguay 90,3; Australi?? 95,7; Nw.-Zeeland 98. Landbouwwereldnieuws, 26-l-\'57.



??? REFERATENSteriliteit VIBRIO FETUS INFECTION OF CATTLE. Edited by J. A. Laing F.A.O.Agricultural studies No. 32, Rome 1956. Dit is een samenvatting van rapporten uitgebracht op internationale besprekingenbetreffende dit onderwerp te Kopenhagen en Stockholm, aangevuld met enig recentfeitenmateriaal. De verhandeling begint met twee afbeeldingen waaruit duidelijk de morfologie vanV. fetus blijkt. Vervolgens wordt erop gewezen, dat er in het geslachtsapparaat van het rund ookandere vibrionen voorkomen, o.a. de streng anaerobe V. bubulus, waarbij de cultu-rele eigenschappen van deze bacteri??n nader worden besproken.Agglutinatorisch heeft V. fetus O-antigenen, H. antigenen en een K. (= kapsel)antigeen. De aanwezigheid van dit K. antigeen kan in levende en in met formalinebehandelde bacteriesuspensies de O. agglutinatie remmen. Het kapselantigeen is nietalleen door agglutinatie maar ook

door een kapsel-zwellingsreactie aan te tonen.Vervolgens wordt de epidemiologie besproken. Uit proefdekkingen in Denemarkenis gebleken, dat de meeste niet eerder besmette volwassen vrouwelijke dieren gevoeligzijn voor de infectie, terwijl niet-geslachtsrijpe vrouwelijke dieren minder gevoeligzijn. Andere infectie dan door geslachtsverkeer is als epidemiologische factor te ver-waarlozen. Infectie van stier op stier in K.I.-stations is mogelijk, waarschijnlijk door contactbij het sperma verzamelen. Een definitieve diagnose mag niet berusten alleen op klinische verschijnselen. Diffe-rentiaal diagnostisch komen Trichomoniasis en niet-infektieuze aandoeningen vanhet geslachtsapparaat in aanmerking. Er wordt een beschrijving gegeven van het bacteriologisch onderzoek van foeten, pla-centae en slijm en mucopurulent materiaal uit de vagina. In verband met het ver-schil in eigenschappen van de pathogene cn de niet-

pathogene vibrionen uit degenitali??n wordt een differentieel-cultureel onderzoek gewenst geacht. Na een be-schrijving van het agglutinatorisch onderzoek van serum en vaginaalslijm wordt dediagnose bij de stier besproken. Behalve onderzoek van sperma en praepvitiaal-spoeling kan proefdekking van een onbesmette vaars worden toegepast, waarnabiopsie-onderzoek van de vaars wordt verricht. Het is in Denemarken gebleken, dateen vaars per stier voldoende is. In 60% der gevallen kon op die wijze binnen 5 dagende diagnose worden gesteld en in de overige gevallen binnen 11 dagen.Uitvoerig wordt stilgestaan bij de diverse laboratoriumtechnieken welke met de diag-nose verband houden. Indien de diagno.se is gesteld, wordt op besmette bedrijven aangeraden de dieren tesplitsen in een besmette en een onbesmette (maagdelijke) groep. In de besmettegroep, die blijvend als potenti??le besmettingsbron dient te

worden beschouwd, aan-gezien voor het vrouwelijk dier geen volkomen afdoende behandelingsmethode bekendis, zal de vruchtbaarheid te eniger tijd tot bijna het normale terugkeren. De besmettestieren kunnen in de besmette groep in gebruik blijven. Na beschrijving van het effect van penicilline en strcptomycine op verdund spermawordt de behandeling van de stier met acridinederivaten besproken.Voor preventieve bestrijding wordt aangeraden in fokbedrijven regelmatig onder-zoek van vaginaalslijm toe te passen. Conclusies over het al of niet besmet zijn dienenten opzichte van het gehele bedrijf en niet ten opzichte van het individu te wordengetrokken. In K.I.-centra dient de infectie te worden bestreden door verwijdering of behande-ling van de besmette stieren. Nieuw aan te schaffen stieren dienen of niet eerderte hebben gedekt of via proefdekking te worden getest. In sommige landen zijn veel K.I.-stieren besmet.

Waar bovengenoemde maatregelen



??? niet kunnen worden toegepast dient het sperma met antibiotica te worden behandeld.Tenslotte worden richtlijnen gegeven ter bescherming van onbesmette bedrijven enlandstreken. VAN DORSSEN Zootechniek Melk- en vleesproduktie in Engeland. Milk Marketing Board: The National Dairy Herd (1955). Engeland en Wales (dus zonder Schotland en Ierland. Ref.) telden omstreeks 1900554 miljoen runderen, in 1925 6 miljoen en nu 8 miljoen. Ze worden gehouden voormelk en vlees. In 1908 bestond de rundveestapel van Engeland uit 15% vlecsrunderen, 83% â€ždualpurpose" dieren en 2% melkrunderen; in 1955 uit 57% melkrunderen, 27% â€ždualpurpose" dieren cn 16% vlecsrunderen. Dc toename van het aantal melkrunderenis dus gegaan ten koste van dc â€ždual purpose" dieren. Thans is de economische be-tekenis van de melkproduktie in Engeland en Wales 2x die van de vleesproduktie.Van de

1.654.000 melkrunderen waren 1.005.300 (40.6%) British Friesians, 453.900(18.3%) Ayrshires, 130.700 (5.3%) Guernsey\'s en 63.900 (2.6%) Jerseys. Eensnelle toename van de â€žFriezen", want in 1908 kwamen deze nog niet als ras voor.â€?Al deze dieren gaan terug op de volgende importen: 1914 (Nederland)1922 (Zw.Afrika)1936 (Nederland)1946 (Canada)1955 (Nederland) 39 stieren en 20 vrouwelijke dieren 40 â€ž en 6247 â€ž en 4865 â€ž en 15557 â€ž en 13 Verder werden in 1947 door Nederland nog 500 dragende vaarzen aan Engelandgeschonken en importeerden enkele particulieren uit Canada. Wat de produktie betreft geeft de volgende staat een overzicht omtrent melkhoeveel-heid, vetgehalte en vetopbrengst. Ras of Slag Gem. opbrengst Gem. vct % Gem. opbrengst in ! kg in kg melkvet 1953/54 1954/55 1953/54 1954/55 1953/54 1954/5! Belangrijkste rassen Ayrshire 3.862 3.894 3.82 3.86 148

151 Dairy Shorthorn 3.571 3.617 3.56 3.59 127 130 Friesian 4.406 4.461 3.49 3.54 154 158 Guernsey 3.495 3.465 4.54 4.57 155 158 Jersey 3.281 3.325 5.02 5.06 165 168 Red Poll 3.463 3.524 3.61 3.65 125 129 Andere rassen British White 3.345 3.420 3.92 3.97 131 136 Devon 2.672 2.857 3.79 4.25 101 120 Dexter 2.220 2.326 4.22 4.24 94 99 Kerry 3.067 3.353 3.86 3.96 118 133 Lincoln Red Shorthorn 3.474 3.502 3.63 3.66 126 128 South Devon 3.025 2.932 4.24 4.15 128 122 Welsh Black 2.840 2.721 4.06 4.04 115 110 Mixed and Others 3.663 3.692 3.88 4.09 142 151 Totaal-Alle rassen 3.902 3.960 3.83 3.86 149 153 Hieruit blijkt, dat dc kleine Jersey gemiddeld de meeste kg. vet produceert. Hieropvolgen de Gurnesey en dc British Friesian die Ikaar niets toegeven, de Ayrshire en deDairy Shorthorn. HOEKSTRA



??? BERICHTCN EN VERSLAGEN (jczondheidsdienst voor Postduiven. Jaarverslag 1 november 1955 tot en met 31 oktober 1956. In de periode van 1 november 1955 tot en met 31 oktober 1956 werden 3002levende duiven ter behandeling aangeboden. Hiervan waren 1120 vogels, dus 37.3%met Trichomonas hepatica (geelparasieten) besmet. Het aantal dieren hetwelk lijdendewas aan trichomoniasis (\'t geel) van mond, keel, slokdarm en navclstrcek was be-duidend kleiner en bedroeg 107 stuks. Trichomoniasis is een ziekte, die vooral aan debrocdpcriode gebonden is. Zij komt bij nestduiven van 2 tot 4 weken zeer veel voor.Daar de eigenaar deze in den regel doodt, werden ze niet vaak gezien.De ziekte kenmerkt zich door het optreden van necrotiserende ontstekingen in ver-schillende organen en weefsels. Overal kunnen zich de typisch witgele necrotischehaarden ontwikkelen. Inwendige trichomoniasis, dus

trichomoniasis van de lever, hethart, de longen enz. kan echter door klinisch onderzoek niet met zekerheid wordenvastgesteld. Slechts eenmaal werden in de ontlasting darmtrichomonaden aangetoond.Door middel van de agglutinaUereactie werden 1109 bloedmonsters op paratyfusonderzocht. In 406 gevallen, dat is 13.5% van het totaal aantal ter behandeling aan-geboden duiven, kon op deze wijze paratyfus worden vastgesteld. Bloedonderzoek ge-schiedt alleen wanneer de klinische verschijnselen (dunne ondasting, dikke gewrich-ten, hangende vleugels, kreupelheid, evenwichtsstoornissen) daar aanleiding toe geven.In alle andere gevallen heeft bloedonderzoek geen zin en kan zelfs aanleiding geventot het trekken van foutieve conclusies. Meermalen werd ook de paratyfusbacil (Sal-monella typhi-muriuni) uit gewrichtsvocht en ontlasting gekweekt. Een enkele maalwerden eieren toegezonden; door

bacteriologisch onderzoek konden geen paratyfus-bacillen worden aangetoond. Paratyfus is een van de meest voorkomende en meest gevreesde ziekten. Gewrichts-paratyfus en paratyfeuze darmaandoeningen kwamen het meeste voor. Paratyfus vande hersenen en het evenwichtsorgaan werd slechts in een achttal gevallen waarge-nomen. Het dier kan dan veelal niet meer staan, wentelt over de rug en heeft hetevenwicht geheel verloren. Herstel is vrijwel uitgesloten. Ook de bekende draaihals-ziekte is meestal het gevolg van een paratyfusinfectic. Evenals paratyfus komt ook ornithosis bij duiven zeer veel voor. Het oorzakelijkevirus wordt via dc urinewegen en het ncusslijmvlics uitgescheiden. Ook een uit-scheiding via de ogen wordt zeer wel mogelijk geacht. Facces, ncusslijm en oog-vocht kunnen dus dc smetstof bevatten. Het virus is bestand tegen indrogen en kanin gedroogde toestand maandenlang

infectieus blijven. De infectie wordt in den regelveroorzaakt door het inademen of door opname met het voedsel van virushoudendstof. Daarnaast speelt de infectie door direct contact een grote rol. Het spreekt van-zelf dat de ziekte op deze wijze ccn zeer besmettelijk karakter krijgt. De smetstof isin ons land zeer verbreid. Door middel van de complementsbindingsrcactie werden 959 bloedmonsters op orni-thosis onderzocht. In 570 gevallen, dat is 19% van het totaal aantal ter behandelingaangeboden duiven, kon deze ziekte worden vastgesteld. Dit percentage is zeer hoogvergeleken bij de jaren 1952, 1953, 1954 en de periode van 1 januari tot en met31 oktober 1955, toen dit respectievelijk 11.9, 11.2, 16.4 en 10.7 bedroeg. Vooralin de tweede helft van het jaar werden zeer veel ornithosisgevallen gezien en kwamenzij dagelijks op onze kliniek. Zijn de aanwijzingen voor het bloedonderzoek op para-tyfus in den regel

vrij scherp, bij ornithosis is dat dikwijls niet het geval, ja kunnendeze aanwijzingen vrijwel geheel ontbreken. Reutelen en natte ogen zijn typischeornithosisvcrschijnselen. Vaak zijn dc symptomen echter uiterst vaag.Slechts in 21 gevallen werd pokken en difterie vastgesteld. Veelal had deze ziekte eengoedaardig verloop, doch soms vertoonde zij een zeer ernstig karakter, waarbij zelfshet hoornen gedeelte van boven- en ondersnavel losliet. Het is dus een ziekte die heelgoed slachtoffers kan maken. Pokken en difterie bij duiven komt het gehele jaar voor, maar de echte pokkcntijd



??? is toch wel het najaar. De meeste gevallen werden in september en oktober gezien.De ziekte kan door allerlei insecten, vooral muggen worden overgebracht.Eenmaal ge??nte dieren zijn levenslang onvatbaar. Wanneer daarna jaarlijks de jongeduiven v????r het vliegseizoen â€” juist in het vliegseizoen is de kans op besmetting hetgrootst â€” ge??nt worden kan men deze gevreesde ziekte van het hok houden.In de ondasting van 645 duiven, dat is 21.5%, werden coccidi??no??cysten aangetroffen.Wanneer men systematisch de ontlasting van duiven onderzoekt op de aanwezigheidvan coccidi??no??cysten, dan treft het steeds dat zoveel klinisch gezonde duiven cocci-di??n in hun darmen herbergen. Deze dieren zijn besmet met coccidi??n, doch zijndaarom nog niet lijdende aan coccidiosis. Zij ondervinden zelf dus geen merkbareschade van deze parasieten. Voor hun omgeving, in het bijzonder voor de

jongereduiven, leveren zij echter als infectiebron een groot gevaar op. Karakteristiek is name-lijk voor de coccidiosis, dat zij vooral de jonge dieren aantast. Vaak zijn jonge duivenvan nauwelijks enige weken oud reeds zeer sterk met coccidi??n besmet.Dc grote bron der besmetting is gelegen in dc faeces. De verse uitwerpselen zijn nietinfectieus, wel uitwerpselen die 3 ?¤ 4 dagen oud zijn. In verse ontlasting zijn decoccidi??no??cysten nog nite rijp, dus nog niet gevaarlijk voor andere duiven, in ont-lasting welke 3 ?¤ 4 dagen oud is hebben de o??cysten veranderingen ondergaan, waar-door zc wel infectieus zijn geworden. Bij het heersen van coccidiosis is het dus eenallereerste vereiste de uitwerpselen iedere dag zorgvuldig te verwijderen, waardoor dusde dieren zoveel mogelijk de gelegenheid ontnomen wordt rijpe o??cysten op te nemen.44 duiven hadden in hun ontlasting spoelwormeieren en waren dus met

spoelwormen(Ascaridia colurnbae) behept. Bij een groot aantal wormen kan het gehele darm-kanaal volledig verstopt zijn. Sterke besmetting met deze darmparasieten kan dan ookcle dood tengevolge hebben. Vijfmaal was bij sectie de gehele darm met spoelwormen.gevuld en baarde het slechts verwondering dat de dieren niet eerder ten grondewaren gegaan. In de ontlasting van 135 duiven werden haarwormeieren gevonden. In het overgrotedeel van deze .gevallen werden geen ziekteverschijnselen waargenomen. Alleen bijsterke besmetting veroorzaken haarwormen een chronische darmontsteking. De dieren.geraken uit conditie, zijn lusteloos, vertonen bloedarmoede, hebben verminderde eet-lust en vermageren. Toch is overdreven angst voor â€žhaarworm" (Capillaria colurnbae)ongegrond. Slechts in een vijftal gevallen kon met zekerheid haarwormbesmetting alsdoodsoorzaak worden aangenomen. De

bestrijding is uiterst moeilijk. Ook de toepas-sing van de nieuwere wormmiddelen heeft nog geen afdoend succes gebracht.Zeer gevreesde darmparasieten zijn Echinoparyphium paraulum en Echinoparyphiumrecurvatum. Beide behoren tot de grote groep van de Trematoden of zuigwormenen zijn zeer nauw verwant met het bekende leverbotje, dat vaak bij runderen enschapen voorkomt. In 25 .gevallen kon hun aanwezigheid worden vastgesteld. AlleTrematoden of zui.gwormen hebben voor hun verdere ontwikkeling een tussengastheernodig en het zijn in dit geval slakjes welke als zodanig fungeren. In verschillendela.-ig gelegen gedeelten van ons land (de omgeving van de Loosdrechtse plassen, hetFriese merengebied e.a.) is een groot percentage der aanwezige slakjes (Limnaeus,Flanorbis, Vivipara, Physa, Stagnicola) met bepaalde ontwikkclingstussenvormen vande parasiet besmet en door het eten van

dergelijke besmette slakjes kan de duif zichdus met deze wonnsoort infecteren. Dc parasiet veroorzaakt een zeer hefti.ge darm-ontsteking. De ontlasting is dun en vaak met bloed .gemengd. Het ziektebeeld .gelijktop darmparatyfus, doch is ernstiger. Als het aantal parasieten groot is, gaat hetdier ten gronde. Van het merendeel der ei.genaren werd bericht ontvangen dat reedsverschillimde vogels waren gestorven. Evenals voorgaande jaren waren wederomalle waar.genomen gevallen afkomstig uit de westelijke helft van ons land.Zesmaal werden duiven aangeboden, welke met lintwormen (Aporina delafondia)waren besmet. Gewoonlijk waren slechts een of twee exemplaren aanwezig, een enkelemaal drie. Hoewel deze lintworm een lengte kan bereiken van Â? 25 cm. werden crn-sti.ge ziekteverschijnselen nimmer gezien. Dc tussengastheer is niet met zekerheidbekend, doch men neemt aan dat wederom slakjes als

zodanig fungeren.



??? Onbevredigend blijft het vrij grote aantal duiven, waarbij een darmontsteking wordtvastgesteld, doch geen ziekteoorzaak kan worden aangetoond. Ook het grote aantalsecties van duiven met darmontsteking waarbij geen pathogene micro??rganismenworden gevonden, schenkt geen voldoening. Darmaandoeningen bij jonge duivenkomen zeer veel voor. Zeer waarschijnlijk moeten deze voor cen groot deel als dcfi-ci??ntieziekten worden aangemerkt. In 19 gevallen werd veeruitval waargenomen, veroorzaakt door vedermijten. Dezemijten (Cnemidocoptes laevis) leven rondom de basis van de vcerschachten, ver-borgen in de veerfollikels. Door de irritatie heeft een versterkte vorming en afstotingvan epitheel plaats, benevens cen geringe uittreding van sereus .vocht, dat het af-gestoten epitheel doet samenkoeken tegen de vecrschacht. Dc veren van de aangetastefollikels vallen gemakkelijk uit en cen plaatselijke

kaalheid is het gevolg.Meerdere malen konden Syringophilus bipectinatus en Falculifer rostratus, beide mijt-soorten, als oorzaak van veerziekten worden aangetoond. Falculifer rostratus zeteltuitsluitend op de grote sla.gpennen en wel onmiddellijk tegen de schacht en tussende baarden, terwijl Syringophilus bipectinatus in dc spoel leeft cn het afbreken vande veertjes tengevolge kan hebben. Een enkele maal werden huidparasieten toege-zonden, welke als Argas rejlexus konden worden gcdetennincerd. Deze teek verstoptzich overdag in kieren en spleten en bezoekt \'s nachts zijn gastheer. Zij zuigen bloeden kunnen het de duiven zeer lastig maken. Nu en dan werden dc bekende perforatiesin de baarden van dc slag- en staartpcnnen waargenomen veroorzaakt door luizen.In 15 gevallen kon geen parasitaire oorzaak worden vastgesteld. Slechte veerontwikke-ling en bloedpennen moeten zeer waarschijnlijk als

dcfici??ntiezickten worden aange-merkt. Geen enkele maal kwam cen duif met schimmelziekte in behandeling.In 53 gevallen werden duiven aangeboden met oogaandoeningen. Ilet waren veelalernstige ontstekingen van dc conjunctiva, welke vaak een chronisch karakter haddenen meermalen weinig neiging tot genezing vertoonden. Enige malen kwamen ookduiven met ooraandoeningen in behandeling. Vijfmaal mocht het ons gelukken tijdens het leven traumatische gastritis vast tc stel-len. Door r??ntgenologisch onderzoek werd viermaal cen spijker, eenmaal cen stuk stop-naald in dc wand van de spiermaag of reeds daarbuiten aangetroffen. Slechts eenmaalwerd door operatief ingrijpen herstel verkregen. Veelal zat dc spijker tc ongunstig enwerd van operatic afgezien of ontstond na enige dagen cen spicrmaagfistel, waardoorherstel was uitgesloten. Duiven met traumatische gastritis zitten in elkaar, vermageren

sterk en hebben on-verteerde graandelen in de ontlasting (onvoldoend functionneren van de spier-maag). Traumatische gastritis werd het meest waargenomen in maart en april. Nahet koppelen en tijdens dc nestbouw zijn de vogels zeer actief, slepen dikwijls vanalles naar dc nestpan en kunnen in hun opgewondenheid soms scherpe voorwerpendoorslikken. Slechts eenmaal werd een duif met gesprongen luchtzakken aangeboden.In totaal werden 198 operaties verricht. Ilct waren veelal grote verwondingen vanhuid en krop, welke door hechting tot genezing werden gebracht. Het is verwonderlijkhoe vlug daarna herstel tot stand komt. Ook zeer veel gezwellen, vaak zo groot alseen duivenei, werden langs operatieve weg verwijderd. Meerdere malen werden ookbuikoperatics met succes verricht. Tweemaal werd bij ccn hernia ventralis doorsluiting van de brcukpoort herstel verkregen. In 48 gevallen werden

beenfracturen door het aanleggen van een spalkverband totherstel gebracht. In totaal werden 406 secties verricht. Bij vrijwel al deze secties werd tevens cen bacte-riologi.sch onderzoek ingesteld â€” maken van uitstrijkpreparaten, enten van verschil-lende voedingsbodems â€” om eventueel aanwezige pathogene micro??rganismen aan tetonen. De resultaten waren de volgende: Trichomoniasis van mond, keel, slokdarm en omgeving (20), inwendige trichomo-niasis, in het merendeel van de gevallen van dc lever, minder van hart, longen, pan-



??? creas, milt, nieren (26), paratyfus, waarbij in een vijftal gevallen ook de paratyfus-bacil (Salmonella typhi-murium) uit de hersenen en het evenwichtsorgaan kon wordengekweekt (51), infectie door Pasteurella multocida na ernstige verwonding doorkattenbeet (2), tuberculose, haarden in alle buikorganen (3), pseudotubcrculose, levermet kleine haardjes (1), kokkeninfecdes (14), aspcrgillose van de longen (4), tweetalgranulomen in de buikholte met lichtgeel gekleurd verval: chronische ontstekingtengevolge van schimmclinfectie (1), dood veroorzaakt door Echinoparyphium parau-lum (5), dood veroorzaakt door Echinoparyphium recurvatum (1), gestorven doorsterke besmetdng met spoelwormen (5), gestorven door sterke besmetting met haar-wormen (5), leukosis (15), leverontstekingen, geen trichomoniasis (9), Icvernecrosc (2), leverabsces (1), enorm vergrote lever met zeer heftige galstuwing, galgangen inlever

zeer verwijd, beide afvoergangen sterk vernauwd (1), nierontstekingen, geentrichomoniasis (8), buikvliesontsteking (15), buikwaterzucht, al of niet gepaardgaande met stuwingslever (3), jicht, uraatbeslagen op hart, lever, nieren en buikvlies (3), traumatische gastrids, spijkers, stuk stopnaald, stuk ijzerdraad (11), kropwand-ontsteking met plaatselijk necrose (1), slokdarmobstipade (1), dilatatie van de klier-maag (1), kippenei-grote diverdkel van de spiermaag (1), hoornlaag van de spier-maag onregelmatig ge??tst (vergiftiging?) (1), darmontstekingen, waarbij geen pa-thogene micro??rganismen werden aangetoond (53), ulccra in de darm (2), darm-invaginatie (1), concrementen in de darm (2), orgaanrupturen, in het merendeel vandc gevallen van de milt en inwendige verbloedingen (15), hartaandoeningen, myo-carditis, pericarditis, endocarditis, geen trichomoniasis (20), bloeding in het pericardmet harttamponade (3),

luchtzakaandoeningen (2), gestikt door ma??skorrel inlarynx (1), longaandoeningen, geen trichomoniasis (9), longoedeem (1), cysteuzeontaarding van de eierstok (3), eileiderontstekingen, al of niet gepaard gaande metfibrineuze concrementen, ciconcrementvorming, legnood (13), inwendige gezwellen,goedaardig (5), kwaadaardige gezwellen, carcinoom van het ovarium en de lever(1), sarcoom, multipele processen in de huid, haarden in de lever, in het darmscheilen in de darmwand (1), sarcomen in de buikholte (in het vetweefsel) (1), sarcoomin de keelstreek (1), sarcomen in lever, milt en nieren (1), gewrichtsaandoeningen,geen Salmonellose (2), verlammingen van de pootjes, laten hangen van staart envleugcis, waarbij ontsteking om en degeneratie van dc uittredende wortels van hetruggemerg werd vastgesteld (1), uitwendige trauma (4), negatieve secties (65).Zesmaal werd vergiftiging vastgesteld door

parathion. Eenmaal werd kopervergiftiginggevonden. Het onderzoek in deze werd verricht door de toxicologische afdeling vande Rijksseruminrichting te Rotterdam, waarvoor wc haar gaarne onze dank betuigen.In totaal werden behandeld 3002 duiven en bedroeg het aantal verrichte secties 406.Percentsgewijze is dit getal voor de verschillende provincies: Utrecht 36.5, Noord-Holland 17.5, Zuid-Holland 14.7, Noord-Brabant 9, Gelderland 7.3, Limburg 6.4,Overijscl 3.8, Zeeland 1.8, Friesland 1.2, Groningen 1.1, Drente 0.5 en N.O.-Polder0.2. Ontvangen werden 2304 brieven. Het aantal uitgegane brieven bedroeg 2779.1 25 facccsmonsters werden voor onderzoek toegezonden. Van enkele Provinciale Ge-zondheidsdiensten voor Dieren werden bloedmonsters ontvangen voor het onderzoekop paratyfus en ornithosis. Ook enkele dierenartsen zonden bloedmonsters voor het-zelfde onderzoek. Meerdere malen werden

door medici inlichtingen gevraagd omtrenthet voorkomen van ornithosis bij duiven of werden op hun verzoek dc vogels vanduivenhouders onderzocht, omdat bij een der gezinsleden ornithosis was vastgesteld.Dc belangstelling van dc dierenartsen voor duivenziekten wordt nog steeds groter.Herhaaldelijk werden wij door hen opgebeld of kwamen zij op onze kliniek om denodige inlichtingen te vragen. Onze collectie muscumprcparaten van zieke lichaamsdelen van duiven breidt zichnog steeds uit en bestaat thans uit 132 stuks. Een derde museumkast is reeds langmeer dan nodig. Zowel voor het onderwijs aan dc co-assistenten (oudste-jaars studen-ten in de diergeneeskunde) als voor de bezoekers aan onze kliniek is deze verzamelingvan groot belang. Ook onze collectie foto\'s en r??ntgenfoto\'s van zieke duiven breidtzich geregeld uit.



??? Naar buiten uit vervulde het laboratorium van de Gezondheidsdienst zijn taak door-dat zij vertegenwoordigd was op de grote duivententoonstellingen in Rotterdam,Utrecht, Tilburg en Deventer. Op 17 december werd op de vooravond van de 10e Oostelijke Kampiocnendag teDeventer een voordracht gehouden over ornithosis bij duiven. Op 10 maart werd tcGroningen gesproken voor de leden van de Afdeling Groningen-Drcntc van de Maat-schappij voor Diergeneeskunde. Als onderwerp werd gekozen: De meest belangrijkeduivenziekten. Voorts zij nog opgemerkt, dat buitenlandse geleerden, die het Instituut voor Infectie-ziekten bezoeken, door dc Hoogleraar-Directeur Prof. Dr. Jansen altijd ook rond-geleid worden in dc Gezondheidsdienst. Tenslotte zij medegedeeld, dat aan Mevrouw G. H. L. de Bois-Rcinhold in septemberop haar verzoek eervol ontslag werd verleend. In haar plaats werd als dierenarts be-noemd

de Heer W. J. Kraan. Reeds vanaf 9 juli had hij haar werkzaamheden tijdelijkwaargenomen. Bij dc voltooiing van dit jaarverslag is het mij wederom een behoefte U, Hooglerarencn Docenten van de Faculteit voor Diergeneeskunde, hartelijk te danken voor de ver-leende medewerking. Steeds hebt ge mij met Uw grote ervaring welwillend terzijdegestaan cn het is dan ook voor ccn belangrijk deel aan Uw toedoen te danken, datbovengenoemde resultaten werden bereikt. Dr. J. G. G. van Vloten Enige onderzoekingen over de verliezen bij hooiwinning. S. Brandsma en N. D. Dijkstra, Verslagen van Landbouwkundige Onderzoekingenno. 62.14, 1956. Ministerie van Landbouw, Visserij en Voedselvoorziening.Onder deze titel publiceerde het Landbouwproefstation te Hoorn belangrijke gegevensomtrent in 1940 en 1941 begonnen en in 1946, 1947 cn^l950 voortgezette proevenomtrent de verliezen bij dc hooiwinning op de

grond of bij gebruikmaking van ruiters.Een ieder die uit hoofde van zijn werkkring intens te maken heeft met de voeder-waarde van hooi zal dit geschrift moeten lezen. Ten behoeve van de practici moge het volgende uit de samenvatting vermeld worden:De totale verliezen aan voederwaarde bij alle proeven in 1947 en 1950 voor het oppcr-hooi zijn duidelijk kleiner geweest dan voor het ruiterhooi. Bij dc proeven in 1940 en1941 was cr in het algemeen weinig verschil. Beschouwen wc de gemiddelde verliespercentages van alle 8 proeven dan blijkt datdc totale verliezen van het oppcrhooi wat kleiner zijn geweest dan voor het ruiterhooi.De gemiddelde verliezen aan droge stof, verteerbaar ruw eiwit en zetmeelwaardebedroegen voor het oppcrhooi resp. 21%, 33% en 42% en voor het ruiterhooi 23%,37% en 45%. Wanneer men rekening houdt met de variatie, die cr van proef tot proef is, dan magmen aan dit kleine verschil

niet tc veel waarde toekennen. Wel menen wij uit deze cijfers tc mogen concluderen, dat het mogelijk is in hetvoorjaar oppcrhooi te winnen, dat minstens even goed is als het vergelijkbare hooi,gewonnen met behulp van ruiters, terwijl ook de verliezen aan voederwaarde bij dehooiwinning met behulp van oppers zeker niet groter behoeven te zijn.Opgemerkt dient te worden, dat alle proeven in het voorjaar zijn genomen cn datdc resultaten in de nazomer en herfst vermoedelijk ten gunste van het ruiteren uitzullen vallen. In de tweede plaats willen we erop wijzen, dat wij bij onze proefnemingen dc uiterstezorg aan beide methoden van hooiwinning hebben besteed. Op vele bedrijven wordtvooral het gewone hooi op een andere en veelal minder zorgvuldige wijze gewonnendan bij onze proeven het geval was. Het lijkt waarschijnlijk, dat op vele bedrijvende verliezen bij het winnen van het gewone hooi groter zijn dan wij bij

onze proevenhebbeh gevonden. In die gevallen zou dus het â€žruiteren" ook uit een oogpunt vanconservering te prefereren kunnen zijn boven dc â€žklassieke" wijze van hooiwinnen.



??? Enkele factoren, die ons inziens de voederwaardcverliezen bij het gewone hooien on-gunstig kunnen be??nvloeden zijn: 1. Men oppert heel weinig of in het geheel niet. Hierdoor wordt het risico i.v.m.het weer vergroot met kans op grote verliezen. 2. Te sterke mechanische bewerking van het hooi als het al vrijwel droog is metals gevolg grotere bladverliezen. Ons oppcrhooi werd bij dc proeven in 1947 en1950 niet gschud. 3. Het hooi blijft langer buiten staan dan noodzakelijk is. Hierdoor wordt wederomhet risico i.v.m. het weer vergroot en kan het hooi uit dc grond vocht aantrekken. 4. Vooral gewoon hooi wordt te vochtig ingeschuurd met cen grotere kans op broeidan ruiterhooi. 5. Oppcrhooi wordt snel in de schuur opgetast met als gevolg grotere kans op broeien cen teruglopen van dc verteerbaarheid. Het belangrijke voordeel van ruitcren is ons inziens, dat men daardoor in staat is eenbetere arbeidsverdeling

te verkrijgen. Vooral bij de thans heersende arbeidsschaarstcis het van alles overheersende betekenis zoveel mogelijk de arbeidstoppen op hetbedrijf weg te werken. Heeft men het hooi op ruiters dan hoeft men er bijna nietmeer naar om te kijken. In vele gevallen zullen dc wat kleinere verliezen aan voeder-waarde, die met dc oppermcthode bereikt kunnen worden (als men hieraan de nodigezorg besteedt), niet tegen het belangrijke voordcel van de arbcidsspreiding opwegen.Beschikt men evenwel over voldoende arbeidskrachten dan is het zeer zeker mogelijkin het voorjaar, ook bij minder gunstig weer, met behulp van oppers hooi te winnen,dat zowel kwalitatief als kwantitatief niet voor ruiterhooi behoeft onder te doen. HOEKSTRA A.I. Bulls in Isra??l. Live stock Department of the Ministry of Agriculture. Israel Cattle Breeder\'s Asso-ciation, Artificial Insemination Cooperatives. In dit geschrift wordt cen overzicht

gegeven van de stieren, die in de 4 grootsteK.I.-stations van Isra??l werken. -Mie melkveestieren zijn â€žFriesians", waarbij het volgende onderscheid wordt ge-maakt: 1. Dutch-Friesian betekent dat dc stier of zijn beide ouders uit Nederland is (zijn)ge??mporteerd. 2. American (Canadian)-Friesian geeft aan dat dc stier zelf of zijn ouders uit deVerenigde Staten resp. Canada werden ge??mporteerd. 3. I.sracli-Friesian betreft alle stieren, die in Isra??l uit in Isra??l geboren â€žFriesians"werden geboren en dieren ontstaan uit een voortgaande kruising van â€žFriesian"-sticren met Damascus-kocien (Â? 15/16 Friesian bloed). Bij het nakomelingenonderzoek wordt niet alleen volstaan met mocder-dochterverge-lijkingen, maar wordt de produktie van de dochters van een bepaalde stier ook ver-geleken met die van dc dochters van andere stieren welke op het zelfde bedrijf aan-wezig zijn. 85% van alle melkkoeien worden

in Isra??l kunstmatig bevrucht cn bijna 50% van alleinseminaties worden gedaan met zaad met stieren met cen bekende fokwaarde. In1955/56 was dc gemiddelde produktie van alle gecontroleerde koeien 4836 kg.iPe samenstelling van het stierenmateriaal was als volgt:5 Canadian-Friesians21 American-Friesians 7 Dutch-Fricsians30 Israeli-Friesians 1 gekruiste Damascus x Friesian stier.Uit dc afbeeldingen blijkt verder dat de Israeli\'s meer vertrouwen stellen in pro-duktiecijfcrs dan in extcricurkenmerken. De verscheidenheid in bouw is groot. Hetgeheel wekt de indruk dat Isra??l bezig is op moderne wijze mclkvcetcclt te bedrijven. HOEKSTRA



??? Jaarverslag 1956 van dc Rijksveetcelt- en Zuivelvoorlichtingsdienst voorZeeland. In dit verslag vindt men een schat van gegevens omtrent de situatie en de activi-teiten op vecteeltgebied in de provincie Zeeland. Het is niet mogelijk deze in een kort bestek tc refereren, maar een uitzondering wilik maken voor de proeven genomen met het mesten van rundvee.Sedert lang is het mestbedrijf een belangrijk onderdeel van de Zeeuwse rundvee-houderij en deze tak van bedrijf wordt in verband met de hoge vleesprijzen en hetgebrek aan arbeidskrachten steeds belangrijker.De mestvccstapcl nam dan ook in 1956 toe. Omtrent een mestproef vanwege het Vecvoederbureau op het proefbedrijf â€ždeScheldemonden" moge het volgende vermeld worden: De proef werd uitgevoerd met 9 gocdsoortige zwartbonte koeien, vari??rende inleeftijd van 2/;â€”6 jaar, gemiddeld 5 jaar. Aangekocht op 22 nov. 1955 en verkochtop 9

maart 1956, duurde de mestproef 108 dagen. Het gemiddelde dagrantsoen voor alle dieren over de gehele mestperiode bevatte13,9 kg ds, 1008 g vre en 8112 ZW, de ZW in de ds was 58 en de eiwitverhouding 8.Tussen de dieren onderling en in de loop van de mestperiode was de variatie echtergroot. Gedurende de mestperiode van 105 dagen was de gemiddelde groei per dag 818 g,dit liep uiteen van 324 tot 1400 gram.De belangrijkste gevolgtrekkingen van deze proef zijn: 1. Het gebruik van de hogere hoeveelheid krachtvoer leidde tot betere slachtresul-taten. 2. De voederopname bleek iets hoger te zijn dan in de vocdernormen van hetC.V.B. wordt opgegeven. 3. Het voederverbruik per kg gewichtsvermeerdering loopt sterk uiteen. 4. Sommige dieren uit de groep vertoonden te spoedig te veel vet-aanzet; doch 4andere dieren uit deze groep toonden aan, dat met ca. 5-jarig zwart-bont vee,dat voldoende soortig

is, prima vlees kan worden geproduceerd. 5. Bij de beoordeling van de geslachte dieren bleek, dat de slachtkivaliteit, ondanksnauwkeurige beoordeling van het levende dier, nog veel kan mee- of tegenvallen. 6. Meten van de borstomvang is als maat voor het bepalen van het levend gewichtvoor procfdoeleinden onvoldoende nauwkeurig. HOEKSTRA Jaarverslag 1956 van het Bedrijfschap voor het Slagersbedrijf. In dit zeer lezenswaardige geschrift dat o.a. mededelingen bevat omtrent het vet-vraagstuk en de structuurveranderingen in dc slagerij wordt ook een kort hoofdstukgewijd aan het proefstation voor de slagerij. Dit is ondergebracht in de gebouwen van de Eerste Nederlandse Slagersvakschool teUtrecht. Een van de voornaamste punten van het speurwerkprogramma blijkt te zijn hetzoeken naar een goed middel ter vervanging van het voor de gehakt-verkoop zo be-langrijke conserverings- en kleurbchoudend

middel â€žmeat-preserve". Door de in-stelling van een technisch consulent konden verder veel adviezen gegeven wordenomtrent de aanschaf van machines en werkplaats- resp. winkelinrichting. HOEKSTRA Verslag over 1956 van de Provinciale Conunissie ter bevordering van dcRundveefokkerij in Noord-Brabant. Sccr. Delpratsingcl 4, Breda; kosten f 0,50. In dit verslag wordt een overzicht gegeven van het stierenmateriaal in de provincieaan de hand van gegevens over de verplichte stierenkcuringen, de centrale stieren-



??? keuringen en het onderzoek naar de vererving, terwijl verder enige gegevens van de Provinciale Melkcontrole Dienst worden vermeld. Uit de produkticgegevens blijkt dat dc gemiddelde produktie der gecontroleerde koeien, berekend uit normale melklijsten (260- -360 dagen) van de lactatic-periode 1955, was als volgt: aantal kg % koeien melk vet dagen M.R.IJ.-vceslag 33148 4178 3.61 313 F.H.-veeslag 22234 4198 3.70 308 Totaal 55382 4186 3.64 311 Lactatic-periode 1954 (52035) (4135) (3.59) (311) Het volgende overzicht geeft voorts enige gegevens omtrent de vererving van de vol- ledig (exterieur en produktie) onderzochte stieren. M.R.IJ.-veeslag: 12 stieren exterieur vererving zeer goed 3 goed 4 voldoende 3 onvoldoende 2 melkhoeveelheid vererving zeer goed 6 goed 2 voldoende 2 onvoldoende 2 vetgeh. vererving zeer goed 4 goed 5 voldoende 3 onvoldoende 0 Fr. Hollands veeslag: 11 stieren

exterieurvererving zeer goed 0 goed 4 voldoende 7 onvoldoende 0 melkhoeveelheid vererving zeer goed 6 goed 2 voldoende 1 onvoldoende 2 vetgeh. vererving zeer goed 3 goed 3 voldoende 5 onvoldoende 0 Hierbij treft o.a. dat bij beide vee,slagen wel stieren met onvoldoende melkvererving riiaar niet niet onvoldoende vetgehaltevererving voorkomen.Verder moet nog opgemerkt worden dat de term â€žvoldoende" blijkbaar gebruiktwordt voor gevallen waarbij dc produktie van dc dochters ongeveer gelijk is aan dievan de moeders. Hieronder kunnen echter ook gevallen voorkomen waarbij de pro-duktie van de moeders iets hoger is dan die der dochters. Zo worden van Mina\'s President de volgende cijfers ter staving van een â€žvoldoende"inelkvererving vermeld: Gemiddelde produktie van: 11 dochters 2.2 j. 2711 kg melk moeders 2.3 j. 3210 â€ž â€ž 13 dochters 2.6 j. 3753 â€ž â€ž moeders 2.6 j. 3817 â€ž

â€ž HOEKSTRA



??? Wijziging van de beschikking van 19 september 1956, Nr. JZ/L 15.589/91,betreffende afwijking van het verbod van in- en doorvoer van vee metbetrekking tot eenhoevige dieren. 9 juli 1957 I Nr. ]Z\\L 16.464\\91 | Directie Juridische en Bedrijj.wrganisatorische Zaken De Minister van Landbouw, Visserij en Voedselvoorziening, Besluit: Artikel I Artikel 3 van de beschikking van de Minister van Landbouw, Visserij en Voedsel-voorziening van 19 september 1956, nr. JZ/L 15.589/91, afdeling Wetgeving en Ju-ridische Zaken/L, wordt gelezen als volgt: Buiten de gevallen, genoemd in ardkel 2, geldt het daarbcdocldc verbod niet voor deinvoer van eenhoevige dieren, welke voor onmiddellijke slachting bestemd zijn, en ishet vervoer van die dieren slechts toegestaan, mits de na te noemen voorwaarden inacht worden genomen: 1. Dc vervoerder moet aan een ambtenaar van dc Algemene Insjectiedienst aan deeerste wacht

overleggen een door de directeur afgegeven verklaring, waaruit blijkt,dat cr gelegenheid bestaat tot opname van de dieren in een der door de directeurdaartoe aangewezen quarantaineruimten, welke verklaring de importeur minstens3x24 uur v????r de aankomst der dieren schriftelijk moet aanvragen bij de inspecteur,in wiens district de plaats van bestemming der dieren is gelegen, en welke is ingerichtovereenkomstig het bij deze beschikking behorende model C. 2. Voorts moet de vervoerder aan dc onder 1 bedoelde ambtenaar van de AlgemeneInspectiedienst voor ieder in te voeren dier tonen een niet meer dan acht dagen v????rdc datum van uitvoer uit het betrokken land gedagtekende en ondertekende verklaringvan de offici??le veterinaire dienst in het land van herkomst, welke verklaring eenvolledig signalement van het dier met opgave van leeftijd volgens het gebit bevat envoorts inhoudt: a. dat het dier

onderzocht is op kwade droes met negatieve uitslag, welk onderzoekmoet zijn verricht door middel van een bloedonderzoek met toepassing van de comple-mentbindingsreactie, alsmede van een malle??natie, en dat niet langer dan acht dagenv????r de datum van invoer moet hebben plaat.sgevonden; b. dat het dier onmiddellijk v????r de inlading vecartscnijkundig is onderzocht endaarbij vrij van besmettelijke ziekten en ook overigens gezond is bevonden, met dien verstande, dat de directeur kan bepalen, dat de verklaringen, welke wordenafgegeven door dc offici??le veterinaire dienst van de door hem aangewezen landen,het onder a vermelde niet dan wel gedeeltelijk behoeven in te houden. 3. De importeur moet dc inspecteur, in wiens district de quarantaineruimte, aan-gewezen blijkens de onder 1 bedoelde verklaring, is gelegen, tenminste 2x24 uur te-voren schriftelijk in kennis stellen van het aantal en het tijdstip

van de vermoedelijkeaankomst der dieren in de quarantaincruimte, onder opgave van nummer en datumvan dc hierv????r bedoelde verklaring. 4. Het vervoer van de plaats van aankomst in Nederland naar de quarantaincruimtedient, overeenkomstig hetgeen op dc verklaring, bedoeld onder 1, is vermeld, te ge-schieden hetzij geheel per auto, welke door een ambtenaar van de Algemene Inspectie-dienst is verzegeld, hetzij per spoorwagon, eveneens verzegeld door een ambtenaarvan de Algemene Inspectiedienst, naar het dichtst bij de quarantaincruimte gelegenstation van uitlading en vandaar per auto, welke door een ambtenaar van de Alge-mene Inspectiedienst of van dc Veeartsenijkundige Dienst is verzegeld. Verbrekingvan de verzegeling van spoorwagon of auto mag slechts geschieden door een ambte-naar van de Algemene Inspectiedienst of van de Veeartsenijkundige Dienst. In devee-auto mogen gelijktijdig

geen andere dan de in te voeren of ingevoerde eenhoevigedieren worden vervoerd. Dc auto\'s moeten na lossing worden ontsmet op kosten vande importeur. 5. De dieren moeten na aankomst in de quarantaineruimte worden aangeboden termalle??natie en voor verder onderzoek door of vanwege de onder 3 bedoelde inspec-



??? teur cn daartoe op kosten van de importeur zolang in de quarantaincruimte ver-blijven als de inspecteur nodig acht. Het onderzoek geschiedt op kosten van de impor-teur, welke kosten ter plaatse moeten worden voldaan. Bij het onderzoek moet deonder 2 bedoelde verklaring aan dc inspecteur of diens plaatsvervanger worden over-gelegd. 6. Indien de dieren bij het onder 5 bedoelde onderzoek bevonden worden te zijnlijdende aan of verdacht van kwade droes, moeten zij binnen 2x24 uur nadat dc methet onderzoek belaste inspecteur daarvan aan de belanghebbende kennis heeft ge-geven, worden geslacht in het openbaar slachthuis ter plaatse, met inachtneming vande door die inspecteur aan te wijzen voorzorgsmaatregelen. 7. Dc importeur moet zorg dragen, dat de dieren de onder 1 bedoelde quarantaine-ruimte niet verlaten, tenzij voor slachting in een der door dc directeur daartoe aan-gewezen

slachtplaatsen of wetenschappelijke inrichtingen, en dat dc slachting, indiendeze geschiedt in een slachtplaats, binnen acht dagen na de grensoverschrijding enafgesclieidcn van andere dieren plaatsvindt. 8. Het vervoer van de onder 3 bedoelde quarantaincruimte naar de onder 7 be-doelde slachtplaats dan wel wetenschappelijke inrichting mag slechts plaatsvinden indoor of vanwege de onder 3 bedoelde inspecteur verzegelde vee-auto\'s, waarin slechtsvoor onmiddelijlkc slachting bestemd vee wordt geladen. Dit vervoer moet wordengedekt door een gcleidebiljet, af te geven door of namens dc onder 3 bedoelde in-specteur, en moet geschieden onder dc op de op het gcleidebiljet gestelde en mogelijkdoor deze inspecteur nader tc stellen voorwaarden. 9. Eventueel door de inspecteur, bedoeld onder 3, tc stellen nadere eisen ter ver-mijding van besmetting dienen te worden nagekomen. Artikel H Deze beschikking,

welke zal worden gepubliceerd in de Nederlandse Staatscourant,treedt in werking met ingang van 15 juli 1957. Als de hennen aan de leg gaan. Wanneer we onze indrukken over de opfok van kuikens kort samenvatten, is de con-clusie, dat deze in het algemeen een vrij gunstig verloop heeft gehad. Niet iederepluimveehouder zal dat op grond van eigen ervaring onderschrijven, maar over hetalgemeen mogen we niet ontevreden zijn, aldus Ir. 1\'. J. v. d. Brcmer, rijkspluimvce-consulent in Boxtel, onlangs voor dc radio. Hoewel coccidiosis nog steeds de meest gevaarlijke en schadelijke ziekte, vooral in debeginperiode van dc opfok, weinig moeilijkheden heeft veroorzaakt, is deze half meivrij plotseling belangrijk in betekenis toegenomen. Het is duidelijk, dat de weers-omstandigheden hierbij van invloed zijn geweest. Gelukkig beschikken we over ver-scheidene goede geneesmiddelen, waarmede in dc regel

bevredigende resultaten wordenbereikt. Coccidiosis is echter een onberekenbare ziekte, waarbij men tevoren nooit weet, watde dieren ervan overhouden, zoals minder weerstand tegen andere ziekten.Veel hangt daarom af van het juiste gebruik van de meest geschikte geneesmiddelen,waarbij het ongetwijfeld verstandig is deskundigen tc raadplegen, zodra men meentde eerste symptomen van de ziekte waar te nemen. In nauw verband met het optreden van coccidiosis staat het enten van de dierentegen pokken, difterie, pseudovogelpest en infectieuze bronchitis. Daarbij dient mente bedenken, dat de entstoffen tegen deze ziekten afgestemd zijn op toediening bijkerngezonde hennen, zodat de dieren dus pas mogen worden behandeld, wanneermen de "overtuiging heeft, dat zij in goede conditie verkeren. Dit, aldus Ir. v. d.Brcmer, heeft de pluimveehouder grotendeels in eigen hand. Dc ervaring leert, datbij ccn

goede verzorging der dieren een ruimte uitloop voor de opgroeiende hennenmet volop gras, frisse hokken, bij voorkeur zomerhokjes, de opfok in de regel slaagt.



??? MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE Bureau: Rubcnslaan 123, Utrecht. Tel. 030â€”11413. Gironummer 511606 ten namevan de Maatschappij voor Diergeneeskunde. \\ AN HET BUREAUAlgemene Vergadering 1957. Aan deze aflevering is als losse bijlage toegevoegd het programma voor de AlgemeneVergadering, die op vrijdag 25 en zaterdag 26 oktober 1957 zal worden gehoudenin het Jaarbeurs Restaurant tc Utrecht. Mocht bedoeld programma ontbreken, dankan een exemplaar worden aangevraagd bij het bureau. Leesgezelschap voor dierenartsen. Voor een aantal dierenartsen bestaat nog de mogelijkheid zich aan te sluiten bij hetlt\'e.sgezelschap voor dierenartsen. Opgaven en inlichtingen hieromtrent bij collega E. J. \\\'ofite, Laan 1914, no. 29,Amersfoort. Bureau Internationale Technische Hulp. De Faculteit ontving van het Bureau voor Internationale Technische Hulp van hetMinisterie van

Buitenlandse Zaken bericht, dat het Veterinary College te Baghdadren tweetal hoogleraren zoekt, n.1.: 1. in de anatomie, histologie en embryologie; 2. in de bacteriologie, pathologie en parasitologie.Gevraagd wordt een goede opleiding en onderwijservaring.Als leeftijdsgrenzen worden genoemd 30 tot 55 jaar. Dc voorwaarden zijn: een contract voor een jaar proeftijd, daarna te verlengenmet drie jaar. Salaris: 250 dinar per maand (1 dinar ~ ?’ 10,60), hetgeen redelijkkan worden genoemd. Voorts bevat het contract een gunstige verlofregeling endeelname aan een provident fund. PERSONALIA Het Hoofdbestuur heeft de volgende collegae aangenomen als lid van de Maatschappijvoor Diergeneeskunde: R. Boerhof, Vaartweg 75, Smildc. A. P. v. d. Linden, Leemweg 6, Steggerda. C. W. J. M. v. d. Riet, Mariawcg 2, Dinteloord. Het Hoofdbrstuur heeft de dirr.grnceskundige kandidaat P. Lerflang aangi nomen

alskandidaat-lid van de Maatschappij voor Diergeneeskunde. Adreswijzigingen en dergelijke: Adank, A. M. J.; 1957; Breda, Turnstraat 5; tel. 01600â€”33590; wnd. D. (68)Akkerman, J. IL, van Brummen naar Rozendaal (Gld.), Hertog van Grircstraat 2. (68) Barrau, H., te Zeist, tel. no. priv?Š gewijzigd in 03404â€”6972. (70) Doorn, A. van, te Rijssen, giro no. gewijzigd in 854801. (80) Engrlkcs, T. E., te Emmen, naar van Lierstraat 13, aldaar, tel. 05910â€”2079. (82)Kronrman, J., te Utrecht, naar Rubenslaan 57 III, aldaar, tri. no. ongewijzigd. (98)Meijer, VV. C. Ph., van Bussum naar Naarden, Juliana van Stolbrrglaan 90, tel. 02959â€”7796. \' (102) Riet, C. W. J. M. van der; 1957; Dinteloord, Mariaweg 2; tel. Droogendijk 17; D.(in mil. dienst). (109)



??? Rutgers, E., te Zwolle, tel. no. gewijzigd in 05200â€”3372, gr. 846855. (1 10) Stratum, J. J. VV. van, van Amsterdam naar Heer (L.)-Scharn, Bernhardlaan 1. (115)Vo??te, E. J., te Amersfoort, D. bij de C.L.O. Stiehting te Amersfoort, afd. Pluimvee-onderzoek, tel. 03490â€”6665 (priv?Š), 4798 (bur.). (121) Cieve.stigd: Detmers, H.; 1957; Sehoonebeek, Hoofdstraat 158; tel. 327; P. (79) Kuyper, F. P. A.; 1957; Eerseldijk 61; tel. 16; P. (voorzetting praktijk F. A. J. M. van de Sande). (98) Schoonmakers, M. J. G. ; 1956; Amersfoort, Picter Bothlaan 18; tel. 03490â€”4867;gr. 437167; P. (kl. huisd.), sp. 13-14 en 18.30-19.30 (voortzetting praktijk E. J. â€? Vo??te). (Ill) Wille, J.; 1956; Heeze, Schoolstraat 36; tel. 04994â€”270; gr. 659392; P. (124) Benoemd: i Rutgers, E., te Zwolle, voor het tijdvak van 1 mei 1957 tot 1 mei 1958, tot plaats-vervangend inspecteur van de Veeartsenijkundige Dienst, ter standplaats Zwolle.

(110) Overgeplaatst: Klopping, E., te Amsterdam, te rekenen met ingang van 1 juli 1957, als Rijkskeur-meester in bijzondere dienst bij de Veeartsenijkundige Dienst, van .Amsterdam naarDoetinchem. (96) l\'^rvol ontslag: Nooij, E. de, te Hardenberg, te rekenen met ingang van 1 mei 1957 als plaatsver-vangend Inspecteur bij de Veeartsenijkundige Dienst in het district Overijssel. (104) Stratum, J. J. W. van, te Heer (L.)-Scharn, te rekenen met ingang van 1 juli 1957,als Rijkskeurmeester in bijzondere dienst bij de Veeartsenijkundige Dienst, terstandplaats Amsterdam. (115) RI\'CTIFICATIE In mijn onderschrift bij een referaat op blz. 519 betreffende de klauwfissuur hebik abusievelijk ft????Venklauw geschreven, waar ik ?¨i\'nnenklauw bedoelde.Dus dc fissuur resp. fractuur komt niet aan dc buitenklauwen, maar aan de binnen-klauwen. Dit is ook in overeenstenuning met de anamnese, die meestal luidt, dat dekoe

andere runderen heeft besprongen. Bij het neerkomen met gespreide voorbenen zal dan dc lichaamslast het eerst op debinnenklauwen neerkomen. BEIJERS GEVRAAGD: vast assistent IN PLATTELANDSPRAKTIJK - CENTRUM. In de toekomst associatie mogelijk.Bij voorkeur R.K.Brieven onder motto â€žLaboremus" Rubenslaan 123, Utrecht.



??? (Ministry of Agriculture, Fisheries and Food, Central VeterinaryLaboratory, Weybridge.) THE CONTROL OF BOVINE MASTITIS by C. D. WILSON The title of this paper has been chosen with some care and forethought.While with many diseases which are due to one single species of organismsit is possible to eliminate them altogether such as we hope to do in GreatBritain with tuberculosis within the next few years, with mastitis, whichhas such a wide variety of organisms associated with it, our goal cannever, in my opinion, be higher than keeping the losses which the diseaseproduces within bounds. I have begun with rather a pessimistic statement but there is much thatwe can do in this direction. The first thing to appreciate is that mastitisis not a single disease. It occurs in many different forms and is associatedwith many different organisms. For this reason, it is best to considermastitis under three headings

putting in each group forms of mastitis whichare associated epidemiologically; that is to say forms which develop undersimilar circumstances.These three headings are: (1) Contagious Mastitis. This includes those forms which are spreadfrom cow to cow during milking. (2) A-specific Mastitis. In these groups are included those outbreakswhich cannot be assigned to infections with one particular organism;individual cases may be caused by any of a variety of organisms. (3) Acute Sproradic Mistitis. In this group there is no evidence ofcontagious spread during milking but unlike a-specific mastitis the out-breaks are usually associated with one definite organism or combinationof organisms. Summer mastitis will be discussed under this heading. Contagious Mastitis. Taking each of these groups in turn, 1 shall begin with the contagious formof mastitis. While many organisms in certain herds are responsible for thistype of

mastitis, the organism which is [jrc-eminently responsible is Str.agalactiae. Perhaps the most common organism found in cows\' udders is Str. agalactiaeand we are lucky that this is .w because it is one which we can eradicate.This organism is the one responsible for a form of mastitis which is insidiousin its onset, rarely betrays its presence clinically apart from a few clots inthe strip-cup and yet produces a marked drop in the milk yield of infectedcows. The actual loss in milk as a result of this infection must vary withthe individual cow and in some cows there will be little or no effect buton an average, a cow infected with this disease will lose between 10 and20 % of its expected yield in a lactation. We are able to eradicate this type of mastitis because Str. agalactiae is anorganism which is very limited in its habitat and will only multiply in theudder or on teat sores. It is not found in other diseases nor in other

domesticanimals (apart, of course, from goats) except in very isolated instances.



??? How widespread is this form of mastitis? It is difficult to assess accuratelyfrom an examination of milk-samples from clinical cases sent in to thelaboratory because there is a high degree of selection in such samples. In1944 from 2,000 cases of clinical or obvious mastitis examined at Wey-bridge, over 40 % were infected with Str. agalactiae but in 1955 from asimilar number of cases the figure was only 4 A natural conclusionto draw from this is that the trouble caused by Str. agalactiae is on thedecline but in my opinion the gradient is not so steep as this suggests.Many of the samples sent in are from cases which have not responded totreatment and in 1944 the treatment available was not nearly as effectiveas that which is available today. Furthermore, there has become verycommon today the practice of farm-yard therapy and it is seldom that aveterinary surgeon in Britain is called in to a case of mastitis

which hasnot been treated in one way or another by the owner.A survey of all the clinical cases occurring in one practice has been carriedout in the Midlands of England and it was shown that even today over20 % of cases are caused by this one organism alone. Because so much ofthe damage done is done more or less by stealth, without obvious symptoms,a much better idea of its distribution in our herds today is obtained if weexamine milk samples from the cows in a representative number of theherds in an area. This was done in Hertfordshire and Surrey and in bothcounties the percentage of infected herds was 65 %. In Surrey this surveywas extended and practically every herd in the county was sampled andthe results showed that our original sample had given an accurate indicationof the extent of infection in the herds. I think it is a reasonable conclusionto draw that the same infection rate exists in other

areas.I have mentioned already that this disease can be eradicated and it isthanks to the discovery of penicillin and the other more recent antibioticsthat we are able to do this. This is not the time or te place to discuss therelative merits of these different treatments but it is unlikely that penicillinwill be replaced for the herd treatment of Str. agalactiae infection. Thereare many reasons for this but the most important are that penicillin isnon-irritant and has little or no effect on the cow as a general rule, itis cheap and the organism does not become immune to its effect evenafter prolonged treatment. The mode of action of penicillin is not understood exactly but we do knowthat it does not kill 100 % of organisms immediately but requires time todo so. In the early days it was found that the best method of treatmentwas to give small repeated doses rather than one big dose because of therapid removal of the penicillin from

the udder but with the developmentof the method hy which the penicillin is suspended in an oily vehicle, itis possible to retain the penicillin in the udder for as long as seven daysafter a single large injection. This has had the effect of reducing the costof treatment enormously, both in labour and materials. Thus the treatmentof an infected cow consists of a single tube of penicillin per quarter andit has been shown that this foirn of treatment is capable of curing over90 % of infected cows. At one time this approximate 10 % which resistedtreatment represented a real menace to successful eradication and our onlyremedy for them was a radical one, namely removal of the cows from theherd. More recently we have found more effective if more expensive waysof treating such animals and it is very rarely that we have to admit



??? defeat nowadays and recommend the removal of a cow from the herd.Perhaps the greatest difficulty which faced us once we had achieveda satisfactory form of treatment was to find a method of examination ofmilk samples that would be economical and simple enough to allow usto examine samples from a large number of herds simultaneously.Previously, the great bottle-neck in mastitis work has been the laboratoryand it was impossible hitherto to examine samples from more than a fewherds at a time. Therefore a new method had to be found and this wasdone by the adoption of a direct sampling technique. By direct-sampling ismeant that the actual milk from each cow is drawn directly on to a culturemedium contained in a special jar. Thus when these jars are received atthe laboratory they only need be incubated for 24 hours, then examined.The advantages of such a method are obvious. Instead of

examining700 samples a week, with the same staff we can examine 4,000. Insteadof costing l/6d. a sample it only costs 5d. and because the farmer or hiscowman can quickly learn the simple technique required to collect thesesamples, it means that there is no need to employ skilled people to samplethe cows. There are disadvantages as well. Thus examination by thismethod is not complete and will only show mastitis streptococci, all otherorganisms responsible for mastitis being inhibited. The time that these jarsare suitable for use when sent out to the farm is limited and unless theyare returned within a reasonable time, their use is unsatisfactory. Butprovided samples are taken properly and in time this is a quick, cheapand efficient way of examining for Str. agalactiae. For this type of mastitis we have now got a method of detecting infectedcows and a method for treating them when it is discovered. Nothing

wouldappear to prevent us from carrying on and wiping out the infection. Infact the first herd that was ever treated by a mass penicillin blitz wascleaned out immediately but we now know that it is probable that onlyin one third of the herds which are blitzed can w eexpect to remove theinfection at a single treatment and finally. That is the reason why it is soessential to have post-treatment tests to assess the results obtained.In the very early days of eradication when the herd was badly infectedwith Str. agalactiae we treated all the cases irrespective of whether thecows where infected or not and during treatment generalised disinfectionof the cows, buildings and utensils was carried out but as we progressed wetried by omitting various processes to streamline the treatment until it isnow, we believe, a cheap but efficient way to eliminate a cause of seriousloss to the dairy-farmer. Thus in 200 herds which were given

the blitz treatment, 100 were dis-infected while in the other 100 precautions against external infection werelimited to the use of an efficient antiseptic cream on the cows\' teats andmilkers\' hands. The results indicated that a generalised disinfection pro-gramme conferred no benefit in our eradication programme and it wasdiscarded (with some relief). The treatment of all cows whether infected or not has now largely beendropped. The reason it was used was because we were afraid that in theinterval between sampling and the actual carrying out of treatment,because this is a contagious disease, it would spread to other cows and wewould be continually chasing our tail trying to stamp out an infectionwhich was always just that one jump ahead of us. With improved hygienic



??? methods we are able to reduce, if not stop, this spread and the need forblitz treatment has subsequently disappeared except in very badly infectedherds. The method for eradication of Str. agalactiae now recommended, is examin-ation of milk samples, treatment of infected cows and re-examination ofthe whole herd in, say, six weeks time to test the efficiency of the treatment.Adequate hygienic precautions must be adopted to prevent spread ofinfection since some cows may have resisted treatment with penicillin.By examination of the herd and treatment of the infected cows it shouldbe possible to eliminate this form of the disease within a comparativelyshort space of time and at a reasonable cost. One point of warning which isparticularly important is that it is bad policy to treat a herd which isaffected with teat-sores since infection will remain in these sores andre-infect the udders of the cows once the penicillin

had disappeared.What advantage are derived from eradicating Str. agalactiae? There maybe a lessening in the number of cases of clinical mastitis but the troubleproduced by this organism is mainly sub-clinical and the benefits obtainedcome from increased milk-yield. I must stress here that not every cow withStr. agalactiae infection will be affected in its milk-yield. Some cowsexcrete this germ in enormous numbers from the udder but the milk-yieldis unimpaired. Such a cow has a natural immunity but she represents areal danger to other cows in the herd which are more susceptible. Onthe average a cow will lose between 10 and 20 % of expected yield if shedevelops mastitis due to this organism. Treatment does not usually restorethis loss immediately and is has been shown that a cow must first go througha dry period before the effect of treatment will be seen.The advantages accruing from eradication of Str.

agalactiae can be judgedfrom figures available for 25 herds which were treated in 1947 andre-examined in 1951. In these 25 herds, comprising over 1,000 cows, theincrease in milk-yield was 140 gallons per cow. Diuing that period, theNational Herd increase was 70 gallons per cow, .so that this leaves 70gallons for which, I think, the removal of Str. agalactiae can take crcdit.In other words, Str. agalactiae eradication has been responsible for anincrease of 10% in the milk-yield of these infected herds. (2) A-specific Mastitis. If from a series of cases of mastitis occurring at short intervals in a herddifferent species of organisms are recovered, it seems obvious that we arenot dealing here with a contagious spread of infection from one cow toanother but rather that some common factor is lowering the resistanceof the cows to mastitis infection and that those species of organism presentin the environs of the cow, finding

conditions suitable for multiplicationand invasion, will be responsible for the mastitis. Unlike Str. agalactiae which is normally able to multiply only withinthe bovine udder those other organisms which are found in this type ofmastitis (staphylococci, Str. dysgalactiae, and Str. uberis) can multiplyreadily on the intact skin. It will be appreciated therefore, that an eradi-cation programme would be impracticable. Of the 25 herds which were mentioned earlier four reported that, Str.agalactiae having been removed, they were still experiencing trouble frommastitis. The organisms associated with the clinical cases were of the



??? mixed variety described above and it is perhaps significant that all fourherds were machine-milked herds using the same make of machine.That the method of milking employed can be associated with mastitis isan accepted fact but the proof of this is difficult since mastitis will notnecessarily develop in the same way in herds which are milked underidentical conditions. Before mastitis can exist three things are usually necessary:( 1 ) The cows must be inherently susceptible to mastitis. (2) They must be exposed to infection with pathogenic organisms. (3) The conditions for this infection to establish itself must be favourable.All three of these conditions are variables, hence it is doubtful if any twoherds are ever milked imder identical conditions. There are many factors which will lower the resistance of a cow tomastitis infection such as a tramped teat, a horn injury to the udder orexposure to draughts, but these are

examples which affect the individualcow. When the herd as a whole is affected and mastitis is widespread, itis reasonable to assume that a herd factor is involved. Of these herd factorsthe most important one, in my opinion, is management and more parti-cularly milking technique. In the course of the Surrey Eradication Experiment, there were manyfarmers who pointed out that the eradication of or the absence of Str.agalactiae from their herds did not mean that there was no mastitispresent. Of these herds which reported this type of ])roblem, all weremachine milked and with one exception, all were using moulded liners.^).Since of the 605 herds which were in the scheme, 281 were hand-milkedand as all the complaints were in the machine milked herds, it is areasonable assumption to make that machine-milking was at least a contri-butoiy factor to these outbreaks of mastitis.Role of Milking Machine In discussing the

role of the milking machine in the production of mastitis,it is best to take each part separately and consider what importance ithas in itself, the other variables standardised. The points of the milking machine which have to be considered are: (1) The vacuiun at which the machine is run. (2) The pulsation rate. (3) The teat liners. \'{"he variation in vacuum which is recommended by the different machinemanufacturers is enormous; from 25 cm to 70 cm of pressury but themost usual vacuum at which a michine is operated is 33 cm on a bucketl)lant. It has been slated that a vacuum of 35 cm of mercury applied toa cow\'s udder will be sufficient to extract serum from the tissues but thisis only true when the milk has ceased to flow. An attempt was made at Weybridge by my colleagues (Lancasterand Stuart) to determine what effect an increase in vacuum wouldhave in the udders of cows. For this experiment they used a

machine witha dual pipeline, one at the normal vacuum of 33 while the other was at44 cm negative pressure. Two quarters were wilked at one vacuum and the â€žwoulded liners" zijn tepelvoeringen met vari??rende wanddikte.



??? other two at the other. After a period of two weeks, this was reversed andthe low vacuum quarters changed to high vacuum and vice versa. Inaddition to this the milking machines were left on for considerably longerperiod than necessary and yet none of these cows developed clinical mastitis.More recently, work carried out at the N.I.R.D. at Shinfield has indicatedthat the incidence of clinical mastitis may rise with an increase in vacuumand it is hoped to carry out further trials on this point in commercialherds. In my opinion too high a vacuum is not a factor which can producemastitis on its own but it is often associated with other faults in cjuiteserious outbreaks. Thus in herds where an outbreak of mastitis has beenassociated with too high a vacuum, reduction of the vacuum alone, althoughoften attended by an apparent improvement, will only produce a temporarychange for the better and more radical measures

are necessary.The position would appear to be that milking speed increases with increasein vacuum but if this is not accompanied by decrease in milking time,mastitis may develop since the clusters\'^) will be left on after the cowhas finished milking. The pulsation rate advised by most of the manufacturers is 38 per minutebut experiments have shown that a faster pulsation rate is attended bymuch faster milking. The function of a pulsator is to produce inside theteat-liner a suction phase when pre.ssure is equal on either side of the teat-liner and a squeeze-phase or neutral phase when the inside of the liner isstill under vacuum and the space between the liner and the metal shellis at atmospheric pressure. This interruption of the vacuum by means of the pulsator has as itsprinciple object the squeezing back of blood out of the teats but is has asecond function and that is that with the collapse of the liner and

cessationof milk flow, pressure will rise again within the udder and the speed withwhich the milk is forced out of the teat will vary with this pressure. Asthe volume of milk is reduced the pressure inside the ndder will fall andless milk will be forced down the canal at each suction phase.It has not been my experience that alteration in the pulsation rate withinvery wide limits will have any effect in producing mastitis but in one farmthe owner complained of large quantities of fat appearing on the top ofthe milk after he had milked the cows. It transpired that he was usingfour units the slowest of which was pulsating at 120 per minute and wastaking an average of 12 minutes per cow. It was very slow milking but veryquick butter-making! Reduction of his pulsator speeds to normal limitsremedied the matter. Most pulsators in use in Britain are of the alternating type where twoquarters are in the suction-phase while the other two

are in the scjueeze-phase. This means that there is a 1 : 1 ratio between milking and resting.Recently with the adoption of master pulsators and daws which milk allfour quarters together, it has been possible to widen this ratio of milkingand resting to as much as 4 : 1. This results in much faster milking butis attended by the same dangers as milking with an increased vacuum sincemastitis may develop if the total milking-time is not correspondinglyreduced. clusters = de â€žklauw".



??? We now come to the third point about milking machines which we haveto consider and that is the question ofÂ? teat-liners. In my opinion, it ishere that the greatest advance can be made in the design of milkingmachines. The variety of models which arc used is enormous and isindicative of die varied opinions which exist today among the differentmakers as to what constitutes the optimum liner for milking cows.It is a common mistake to talk about moulded liners and stretched linersas if these terms were antonyms but this is not the case. Many mouldedliners are stretched so that the liner is always under tension. There doexist as opposites, moulded liners and â€žthin-walled", or extruded linerson the one hand and stretched i) and slack liners 2) on the other.The advantages of the moulded liner over a thin-walled liner are that bya suitable variation in the thickness of the rubber it can be made tocollapse from the

top down and so prevent the back flow of milk throughthe annular ring and there is no need to employ tools to shape the linermouth. They last much longer than the thin-walled type but the costof replacement is greater so that this balances itself out.The thin-walled liner gives a much more complete collapse but a reason-able amount of care and skill in assembly is required. When we come to compare the qualities of the stretched liner with thoseof the slack liner, the differences which arise are twofold. Firstly, thestretched rubber will respond much more quickly to the effect of pulsationcausing a rapid change from suction to squeeze and with the slack liner,this change from phase to phase is relatively more gradual. There aretwo schools of thought about this, some claiming advantages for a definitesharp pulsation while others claim that too rapid a change will produceshock. There is no publised evidence that one

method of pulsation has anyadvantage over the other but it is accepted that the greater the tension onthe liner the faster it will milk. I have already mentioned that thise liners are apt to deteriorate and animportant point for ensuring milking efficiency is not to use liners whichhave become unfit for us. Apart from the usual faults which arise inmoulded liners from leaks developing at the seam, the greatest fault inliners is loss of elasticity and the commonest cause of this is fat-absorption.This fat originates from two sources. It comes from the milk itself and acertain amount is derived from contact between the liner mouths and theskin of the teats. Not only does this fat absorption lower the elasticity ofthe rubber but it also increases its absorptive properties and bacteria whichcan thus gain entry are veiy difficult to remove even by steam sterilisation.It is therefore a wise practice to have two sets of liners for each unit andto

use them in alternate weeks. During the week not in use, the linersshould rest in a solution of 5% caustic soda or other suitable defattingsolution which will remove the animal fats from the rubber and lengthenthe useful life of the liners. The points of the milking machine with which I have dealt have all beenconcerned with increasing the efficiency of milking. Since infection inmastitis enters via the teat-canal and generally, if not entirely, during stretched liners = uitgerekte gespannen tepelvoeringen,slack liners = slappe tepelvoerngen.



??? milking, it follows that the quicker a cow is milked the less likely is she tobecome infected with mastitis organisms. Quite apart from the entiy ofinfection, milking by machine produces traumatic damage to the sensitivetissues of the udder and the extent of this damage will be in proportion tothe length of time that the unit is left on each cow.â€žLet down" of milk. Another point which has to be considered is the varying speeds at whichindividual cows milk out. There are two main factors which influence thespeed at which cows milk: One is â€žlet down" and the other is the size ofthe orifice at the teat sphincters. The let-down mechanism has been shown to be controlled by a pituitaryhormone which is ejected into the blood stream as a response to differentstimuli which the cow associates with milking. Such stimuli are, forexample, the washing of the udder prior to milking, rattling of the buckets,feeding with

concentrates and the use of the fore-milk cup. Let-down,in other words, is a conditioned reflex in response to a stimulus that thecow associates with milking and the best one to use is the udder wasiiusing hot water. It has been shown by Petersen that this plienoinenonof let-down is a transitory one and that milking of a cow should take placeas soon as po.ssible after she has let down her milk. Therefore if cows areeducated to let-down their milk as soon as they have been washed and thecows arc washed just prior to putting on the machine, the let down impetusto milking will be active all the time the cows are being milked.The size of the teat-s]jhincter orifices has been associated with susceptibilityto mastitis bij various people but while many have claimed that loosesphincters facilitate the entty of pathogenic iDacteria into the udder, ithas been shown by others (Stuart and Lancaster), that tlie sizeof the teat orifice

was not the only consideration in the establishment ofinfection but that there was an intrinsic factor within the quarters them-selves which determined the role of pathogenic bacteria gaining entranceinto the udder. F. M. D o d d and F. K. N e a v e, showed a definiterelationship in first-lactation animals betwe;en milking rate and the inci-dence of clinical mastitis, but did not consider the suggestion that thereason for this was the fact that the milking machines would be left ontoo long in the faster milking cows was a tenable one since they did nothave a higher incidence in the front-quarters which would normally bemilked out before the hind quarters. Whether in fact it is sphincter orificesize that is important or the time in which the animal is milked, there isno doubt that the adoption of a quickmilking technique will reduce boththe number of bacteria entering the udder and the traumatic damage causedby the machine.

During the running of the Surrey Scheme, many herds were discoveredwhich had a serious mastitis problem distinct from infection with Str.agalactiae. An interesting point about all these herds was that the casesof mastitis which occurred were not due to a single species of organism andStr. uberis, Str. dysgalactiae, and Staph, pyogenes were recovered fromdifferent cases in each herd, while from a great number it was not possibleto recover any organism whatsoever. Here were cases of mastitis occurring as a herd problem and obviously notdue to a specific infection spreading throughout the herd. Since the mastitisaffected the herd a a whole, the exciting cause must be a factor cormnon



??? to the herd. The obvious factor which was common to all the cows wasthe milking technique and I should like now to give one or two examplesof the type of outbreak which was met and describe the various methodswhich were adopted to deal with them. The first herd which was reported was one which had been â€žblitzed" andall the Str. agalactiae infection removed, yet within three months therewere 25 cases of clinical mastitis in the 24 cows in the herd. Of these25 cases, three were due to Str. uberis, two to Str. dysgalactiae, eight toStaph, pyogenes and 12 were apparently sterile. The liners in use were of the slack moulded type and compression ringswere apparent on the outside of the teats of alle the cows after they weremilked. The milking was done by a single milker using three units and hetook nearly 1% hours to milk 24 cows. In this case, the cowman wasunco-operative to the extent that he would

not consider using even oneless unit to concentrate on two but he did agree to try the effect of achange of liner. The liner which replaced the slack liner was still amoulded one but it was stretched and furthermore had a very narrowinternal bore so that the teat completelij filled the liner. There was noescape of vacuum up the sides of the teat with the result that the linersdid no creep and there were no compression rings on the teats. Theeffect of the change was immediate and in the next three months onlytwo very mild cases of mastitis developed. This however could have beenmerely cooincidence. Accordingly, in the next herd which had a problem of this nature, it wasdecided that instead of changing all the Linits only one would be changedand for a lactation the same ten cows were milked with this unit whilethe other thirty cows were milked with three units still containing theold-type of moulded slack liner. At the

end of the first lactation 20 casesof mastitis had occured in the 30 cow group and only one case hadoccurred in the 10 cow group. In the following year yet another imitwas changed and equal groups of twenty cows were milked using the twotypes of liner, fn the slack liner group 12 cases of mastitis developed andin the stretched liner group only one case developed. This, to me, was convincing proof that the type of liner which is usedcan influence the incidence of mastitis and a most remarkable point aboutthis form of mastitis is that of over thirty herds which were investigatedonly one was using thin-walled liners, and the remainder were usingwide-mouth moulded liners some of them stretched but mainly of the slacktype. The case which occured in the herd using thm-walled liners was exceptionalas the liners, which normally last about six weeks, had not been changedfor over a year! From these results it would

appear that the liners are least likely toproduce damage to the udder are stretched liners which have a narrowinternal bore and mould the teats allowing little escajje of vacuum up thesides. These narrow-bore stretched liners have, however, disadvantages and theirgreatest virtue is at the same time their greatest fault. Because of theirclose fit roimd the teat with the consequent lack of vacuum applied at theliner mouth, their gripping power is reduced and the clusters tend to falloff. In addition it is difficult to machine strip a cow with this type of



??? liner as additional pressure will remove the cluster entirely. It is howeveronly fair to point out here that this liner leaves the least amount ofstrippings which require to be taken from the cow with the assistance ofthe milker. So far, I have largely been confining my remarks on milking technique tothe machine but there is another and more important side to it and thatis the operator. In investigating outbreaks oj traumatic mastitis, quite apartfrom a machine which is likely to produce damage, such damage can onlyoccur if the machines are left too long on the cow. In every case in whichthere was mastitis that could be attributed to milking technique, slow-milking was also a factor. That all cows do not milk at the same speed is a well recognised fact andone cannot say that every cow should milk out properly in foiu" minutes.What can be said, however, is that there should be an average speed ofmilking taking slow

milkers and fast milkers together and that it should bein the region of 10 cows per unit per hour. Many cowmen have said thatwith their cows this was impossible but, when set a suitable routine formilking, have quickly attained and even surpassed this average.A common fallacy among farmers is that they relate the numbers ofunits which they use to the number of cows they have to milk, therebyensuring, as they think, that milking will be done within a reasonable time.But total milking, time is not so important as the milkiiig time per cow andthe number of units used must be related to the niilkers available to workthem. The maximum number of units which one milker can operate efficiently isthree and only if that is the sole job he is doing. This ensures that hehas time to be back to each cow while milk is still flowing to assist thecow by downward pressure on the unit to help remove tlic latter partof the milk which will

not come out so easily because of the fall inpressure within the udder of the cow. There is yet another fallacy about milking which has to be cxpo.sed hereand that is the belief that leaving milk in the udder will predispose tomastitis. In an experiment carried out at the N.I.R.D. a group of animalswas incompletely milked troughout a lactation and the incidence ofclinical mastitis was nil. There has to be realised however that incompleteevacuation of an udder will tend to limit production and the essence ofgood cowmanship rests in knowing when to remove the units from the cowâ€” in striking the happy balance between leaving too much milk in thequarters and damaging the udders by excessive machine stripping to tryand obtain the last drop. Hand stripping after the machine is doing unnecessary work. \'I\'here willbe the rare individual cow which will not milk out to the machine andrequires hand-stripping but such a

cow interferes seriously with the milkingroutine and, other things being equal, she should be disposed of when cullingthe herd. In the modern bucket type herd where two men are employed, the bestpractice is that one man should operate three imits and his assistant do therest, i.e. wash the cows, use the strip-cup, carry the milk, feed concentratesand record. This may appear to be too much for one man to do and insome cases where the dairy is a long way from the cowshed, it is. In thatcase, if the milk unit operator has to take on another job he must leave



??? out one unit and use two only. In the case of the man who is working single-handed and has to do all thejobs associated with milking himself, he can only use one unit. This isperhaps the most difficult point to get a cowman to agree to but when Ihave been successful in persuading them to try is, he has become convertedand would not go back to using extra units again. Incidentally, the finestmilking which I have ever seen was carried out by a girl working singlehanded, using one unit only. She milked 12 cows in forty minutes. Thisquick-milking technique has been in operation on this farm for twentyyears and mastitis was unknown. (3) Acute Sporadic Mastitis This form of mastitis is more a problem of the individual cow than theherd. There is little no spread from cow to cow during milking and theattack cannot be associated with management in any form as a generalrule. Depending on the organism the case will

vary in its severity and evendeath of the cow is a result in a number of cases. As a rule these casesare so infrequent that measures to prevent their occurence are not economicbut there is one form of mastitis in this group which is sufficiently frequentin occurence as to warrant the adoption of preventive measure. I refer,of course, to Summer Mastitis and I should like to close my talk by makinga few remarks about this disease. You are all aware of what a scourge thisform of mastitis can be and in 1954, which was a very wet summer, therewas an epidemic of it in Great Britain. Let me start right away by saying that this disease is a most complexone. It is called Summer Mastitis and it is most certainly more commonin he summer months but one survey of clinical cases of mastitis producedfigures which indicated that is was most frequent in December! This wasa freak result but it does show that cases are not

confined to the summermonths. It is called dry-bagged mastitis and again it is most common incows during the dry period but cases can and do occur in cows in milk(usually however as a sequel to teat injury). It is sometimes calledâ€žpyogenes" mastitis meaning that the disease is due to infection by Coryne-bacterium pyogenes but many oases do riot carry this infecion and it ismy belief that future work will show that C. pyogenes, when it is present,is there only as a secondary invader and that the primary invasion iscarried out by other organisms. Admittedly the gross irreparable damagethat is produced in a quarter affected with summer mastitis is almostwholly due to C. pyogenes, but bear in mind that C. pyogenes is a mostubiquitous organism and the reason for the great increase in summermastitis recently was due, in my opinion, not to an increase in this organismbut to an increase in the primaiy invaders.

Several organisms have been implicated as being co-invaders with C.pyogenes in cases of summer mastitis but I think the most important oneis Ctr. dysgalactiae. It is highly significant that in 1954 there was a remark-able increase on the incidence of this infection and many cases of mastitisoccurring in dry cows in the summer months contained this organism andthis one only. Such cases responded to treatment as a general rule â– â€”contrary to the usual experience of summer mastitis cases where treatmentwhile saving the life of the cow is not able to prevent the loss of he infectedquarter.



??? How does the infection get into the udder? Do flies play a part? Certainlythey are found clustegring in swarms round an affected quarter but are theythe cause or the effect? Stuart and P ar r is h have been able to transmitsummer mastitis by allowing flies infected with summer mastitis organismsto feed on the teats of dry cows but cases can occur in the absence of flies.What can be done to prevent it? So far attempts at immunising cattleagainst summer mastities using a C. pyogenes vaccine or toxoid have notbeen proved succesful. There are individual reports from herds where,following the use of toxoid, the disease has vanished but controls have beenlacking and in herds where equal numbers of immunised and imtreatedcontrol animals were kept it has been shown that cases occured withapproximately the same frequency in either group. A more helpful line of reproach is the use of some antibiotic

during thedry period. Assuming that infection enters via the teat-canal, then it isobviously an advantage to have something waiting just inside the udderwhich will take care of any infection as soon as it enters and prevent itfrom becoming established. Various controlled experiments have beencarried out in Gt. Britain and Northern Ireland from time to time andthese have indicated that if this practice is followed the disease will bereduced considerably in incidence but the cost of such a procedure makesit worthwhile only in herds where the disease occurs regularly or is re-garded as a serious risk. Twice daily examination of dry cows and prompttreatment of cases showing clinical symptoms is often effective in savingthe quarter. Summarising, therefore, mastitis can best be controlled by the eliminationof the contagious form due to Str. agalactiae, by the adoption of a soundmilking technique with an efficient

milking machine and by injectingpenicillin or some other antibiotic into the udders of cows when they godry during the danger months during the summer. Samenvatting: Wilson (Webridge) geeft in bovenstaand artikel een overzicht van zijn ervaringenen inzichten op het gebied van de mastitis-bestrijding. Hij wijst daarbij in de eersteplaats op het verschil met een ziekte als tuberculose, waarbij men met ?Š?Šn soort vanmicro-organisme te maken heeft, die men dan ook in een relatief kort tijdsverloopkan elimineren, terwijl mastitis door een grote verscheidenheid van micro-organismenkan worden veroorzaakt. Naar zijn mening kan bij mastitis het doel dan ook niet hoger gesteld worden danhet houden van de verliezen veroorzaakt door deze ziekte binnen zekere grenzen.Dit klinkt pessimistisch, maar toch is er veel, dat wij in deze richting kunnen doen.Het eerste dat wij ons goed moeten realiseren is, dat mastitis

niet een enkele ziekteis. Zij komt in verschilende vormen voor en staat in verband met vele verschillendemicro-organismen. Om deze reden kunnen wij mastitis het best beschouwen als verdeeld in drie groepen,waarbij wij in elke groep vormen van mastitis onderbrengen, die epidemiologischverwant zijn, d.w.z. vormen, die zich onder soortgelijke omstandigheden ontwikkelen.Deze drie groepen zijn: 1. Contagieuze mastitis, waartoe die vormen behoren, die gedurende het melkenvan rund op rund worden overgebracht. 2. Aspecifieke mastitiden. Tot deze groep behoren die mastitiden, die niet aan eeninfectie met een bepaald micro-organisme kunnen worden toegeschreven. Indi-viduele gevallen kunen door elk specimen van een reeks van microbensoortenworden veroorzaakt.



??? 3. Acute sporadische mastitis. In deze groep ziet men geen contagieuze verspreidinggedurende het melken. In tegenstelling met de aspecifieke mastitis, heeft men bijde acute sporadische mastitis gewoonlijk te maken met een zeer bepaald micro-organisme of een zeer bepaalde combinatie van micro-organismen.Tot deze groep behoort de z.g. zomer-mastitis of â€žwrang".Wilson is van mening, dat de contagieuze vorm (met Str. agalactiae als oorzaak)afdoende kan worden bestreden met behulp van penicilline en hygi??nische maat-regelen. Men houdt dan over de aspecifieke en acute sporadische mastitiden. Voor het op-treden van de eerste spelen vooral fouten in de techniek van het melken een rol.Bij gebruik van cen melkmachine kan een te hoog vacuum, dat snel melken bevordert,cen pracdisponerende factor voor mastitis zijn wanneer de tijd, gedurende welke detepelhouders zijn aangelegd, niet

overeenkomstig wordt verkort. Hetzelfde moet plaats hebben bij cen verhoging van het aantal pulsaties, dat even-eens de melk sneller doet afzuigen. Tenslotte speelt de soort van tcpelvoering cen rolen wel of deze dunwandig is of stugger, gespannen is of slap. Verlies van elasticiteit,met als meest voorkomend gevolg vet-absorptie, is ?Š?Šn van de grootste fouten dietepelvoeringen kunnen hebben. Deze moeten dus steeds goed ontvet worden en op tijdworden vernieuwd. Wilson pleit voor zo snel mogelijk melken (des te minder kans op infectie via hettcpelkanaal tijdens het melken en des te minder beschadiging van het uierweefsel doorde machincwerking). Met de hand namelken vindt schr. onnodig.Van de acute sporadische mastitiden en daarvan in het bijzonder de C. pyogcnes-mastitis (â€žwrang") zegt Wilson, dat het gebruik van cen antibioticum gedurendede droge periode cen beschermende werking tegen

het aanslaan van deze mastitis uit-oefent. Mastitis in het algemeen kan het best worden bestreden door in de eerste plaats decontagieuze vorm (Str. agalactiae) te elimineren, door zich in dc tweede plaats metcen goede melkmachine een goede techniek van het melken eigen te maken en in dederde plaats door behandeling van de uiers van koeien, die droog worden gezet inde zomer, met penicilline of een ander antibioticum. Summary: In the above Wilson (Weybridge( gives a survey of his experiences and views con-cerning the fight against mastitis. He points out firstly to the difference with a diseaselike tuberculosis, where people have to do with one sort of micro-organisms, whichcan be eliminated therefore in a relatively short course of time, whereas mastitis canbc caused ben a larger variety of micro-organisms. In his opinion the goal can never be higher than keeping the losses which thesedisease produces

within bounds. This sounds pessimistic, but there is much that we can do in this direction.The first thing to be realized well, is that mastitis is not a single disease. It occursin different forms and is associated with many different micro-organisms. For thisreason it is best to consider mastitis divided into three headings putting in each groupforms of mastitis which are rcaltcd cpidemiologically: that is to say forms whichdevelop under similar circumstanccs.These three headings are: 1. Contagious mastitis, in which group those forms belong, which arc transmittedfrom cow to cow during milking. 2. Aspecific mastitis. To these group those mastitides belong, which cannot be attri-buted to an infection with a certain micro-organism. Individual cases may becaused by any specimen of a series of microbes. 3. Acute sporadic mastitis. In this group no contagious spread during milkingtimcis seen. In contrary to the aspecific

mastitis, in the case of acute sporadic mastitisone has usually to do with a very special micro-organism or a very special com-bination of micro-organisms. To this group the so-called summer-mastitis belongs.



??? Wilson believes that the contagious form (caused by Strep, agalactiae (can be fightedwith the aid of penicillin and hygienic measures. Thus, the aspecific and acutesporadic mastitides remain. For the occurence of the first-mentioned disease, in particular mistakes in the tech-nique of milking play a part. In using a milking-machine, a too high vacuum which furthers rapid milking mayform a predisposing factor for mastitis, when time, during which the teat cups arcattached, is not shortened proportionally. The same has to be happen in an increase of the number of pulsations, which alsomakes suck off more rapidly the milk. Finally, the sort of liner plays a part, namely,if these is â€žthin-walled" or stiff, stretched or slack. Loss of elasticity, with as a mostoccuring consequence faty absorption, is one of the largest mistakes teat liners mayhave. Therefore, from these ones always the fat has to be taken thoroughly

and they mustbe renewed in time. Wilson pleads a way of milking a rapid as possible (all the less chance for infectionvia the teat canal during milking and all the less damage of the udder-tissue by theoperation of the machine). Author thinks handstripping unnecessary.Wilson says about the acute sporadic mastitides and particularly about the mastitiscaused by C. pyogenes, that the use of an antibiotic during the dry period carries on aprotective effect against the development of this mastitis. In general, mastitis can be fighted best, firstly by eliminating the contagious form(Strept. agalactiae), secondly by making oneself familiar with a good technique ofmilking with a good milking-machine and thirdly by treatment of the udder of cows,which are set dry in summer, with penicillin or another antibiotic. R?Šsum?Š: Dans cette publication Wilson donne un aper?§u de ses exp?Šriences et de ses opinionsconcernant la

lutte contre la mastite. Il attire l\'attention en premier lieu sur la diff?Šrence avec un maladie comme latuberculose, o?š on a ?  faire avec une seule esp?¨ce des micro-organismes et c\'?§st pourcela qu\'on peut l\'?Šliminer relativement en peu de temps, tandis que la mastites peut??tre caus?Še par une grande vari?Št?Š dc micro-organismes. C\'st pour cela qu\'?  son avis il faut avoir pour le plus haut but la certaine ?Šliminationdes pertes caus?Šes par cette maladie. Cela nous semble pessimiste, mais n?Šanmoins nous pouvons faire beaucoup dans cettetendance. En premier lieu il nous faut bien r?Šaliser que la mastite n\'est pas une maladie simple.Elle se trouve dans des formes diff?Šrentes et elle a rapport ?  diff?Šrents micro-organis-mes. C\'est pourquoi nous pouvons diviser la mastite en troix groupes. A ceci nous faisonsrentrer dans chaque groupe des formes-l?  de mastite qui sont analogues ?Špid?Šmiologi-

quement, c\'est-? -dire, ces formes-ci qui se d?Šveloppent dans les conditions semblables.Ces groupes sont: 1. La mastite contagieuse, ?  laquelle ces formes-l?  appartiennent qui sont port?Šesde vache ?  v??che pendant le trayage. 2. Les mastites asp?Šcifiques. Ces mastites appartiennent ?  cette groupe qui ne peuventpas ??tre dues ?  une infection avec un micro-organisme d?Štermin?Š. Des cas indi-viduels peuvent ??tre caus?Šs par chaque sp?Šcimen d\'une s?Šrie des microbes. 3. La mastite acute et sporadique. Dans cette groupe on ne voit pas une diss?Šmina-tion contagieuse pendant le trayage. A l\'encontre de la mastite asp?Šcifique, dans lamastite acute et sporadique on a d\'ordinaire ?  faire avec un micro-organisme tr?¨sd?Štermin?Š ou avec une combinaison tr?¨s d?Štermin?Še des micro-organismes. La mastite d\'?Št?Š appartient ?  cette groupe.Wilson est d\'avis que la forme contagieuse

(caus?Še par la Strept. agalactiae) peut??tre combattue d?Šfinitivement ?  l\'aide de la p?Šnicilline et des mesures hygi?Šniques.



??? Puis il reste les mastites asp?Šcifiques et les mastites acutes et sporadiques. Surtout des fautes dans la technique de trayage jouent un r?´le pour l\'occurrence de la maladie mentionn?Še d\'abord. Usant une machine ?  traire, un vide trop haut qui stimule un trayage vite, peut??tre un facteur pr?Šdisposant pour la mastite, si le temps, pendant lequel les teneusesde trayon sont fix?Šes, n\'est pas abr?Šg?Š relativement. La m??me chose doit avoir lieu ?  une augmentation du nombre des pulsations, quiaussi fait d?Šcouler le lait plus vite. Enfin l\'esp?¨ce de la teneuse joue un r?´le, c\'est-? -dire si elle a une cloison mince ouplus rude, tendue ou d?Štendue. Perte d\'?Šlasticit?Š avec la cons?Šquence la plus ?Šventuelle de l\'absorption de graisse estune des plus grandes erreurs que les teneuses de trayon peuvent avoir. Celles-cidoivent donc ??tre dgraiss?Šes ?  fond et renouvell?Šcs ?  temps. Wilson plaide le

trayage aussi vite que possible (d\'autant moins risque d\'infection etd\'autant moins dommage de tissue de t?Štine). Traire apr?¨s ?  la main est inutileselon l\'auteur. Wilson dit concernant la mastite acute et sporadique et notamment concernant lamastitie caus?Šes par C. pyogenes, que l\'emploi d\'une antibiotique pendant le tempsque la vache est s?¨che a de l\'influence prot?Šgeante contre le d?Šveloppement de cettemastite. La mastite en g?Šn?Šral peut ??tre combattue le mieux, en premier lieu par l\'?Šliminationde la forme contagieuse (Strept. agalactiae), deuxi?¨mement par s\'appropier unebonne technique de trayage avec une bonne machine et troisi?¨mement par un traite-ment avec la p?Šnicilline ou avec une autre antibiotique des trayons des vaches quiseront mises s?¨ches pendant l\'?Št?Š. Zusammenfassung: Wilson (Weybridge( gibt im obigen Artikel eine Uebersicht seiner Erfahrungen

undErkenntnisse auf dem Gebiete der Mastitisbek?¤mpfung. Er weist dabei an erster Stelle auf den Unterschied zwischen der Mastitis und einerKrankheit wie der Tuberkulose hin bei die man es nur mit Mikroorganismen einerArt zu tun hat und die man in relativ kurzer Zeit eliminieren kann, w?¤hrend Mas-titis durch die verschiedensten Mikroorganismen verursacht werden kann.Eines ist das h??chste Ziel, das man sich setzen kann, eine gewisse Begrenzung der Ver-luste die durch diese Krankheit verursacht werden. Dies scheint pessimistisch zu sein, aber dennoch k??nnen wir viel in dieser Richtungtun. Erstens m??ssen wir uns dar??ber klar werden, dass Mastitis nicht in einer einzigenForm vorkommt, sondern in mehreren Formen und dass sie in Zusammenhang stehtmit vielen unterschiedlichen Mikroorganismen. Deshalb k??nnen wir am besten Mastitis in drei Gruppen aufteilen und in jederGruppe Formen

von Mastitis unterbringen, die epidemiologisch verwandt sind, dasheist Formen, welche sich unter gleichen Umst?¤nden entwicklen.Diese drei Gruppen sind : 1. Ansteckende Mastitis, wozu jene Formen geh??ren,.die w?¤hrend des Melkens vonKuh auf Kuh ??bertragen werden. 2. Aspezifische Mastitiden. Zu dieser Gruppe geh??ren jene Mastitiden die nichteiner Infektion mit einem bestimmten Mikroorganismus zugeschrieben werdenk??nnen. Einzelf?¤lle k??nnen durch jede Spezie aus einer Reihe von Mikrobenartenverursacht werden. 3. Akute sporadische Mastitis. In dieser Gruppe sieht man keine ansteckende Ver-breitung w?¤hrend des Melkens. Im Gegensatz zu der aspezifischen Mastitis hatman es bei der akuten, sporadischen Mastitis gew??hnlich mit einem bestimmtenMikroorganismus zu tun oder mit einer bestimmten Kombination von Mikro-organismen. Zu dieser Gruppe geh??rt die sogenannte

Sommermastitis.



??? Wilson ist der Meinung, dass die ansteckende Form (verursacht durch Strept. aga-lactiae) entscheidend bek?¤mpt werden kann mit Hilfe von Penizillin und hygienischenMassnahmen. Man beh?¤lt dann die aspczifischen und akuten sporadischen Mastitiden??brig. Beim Auftreten der erstgenannten Krankheit spielen besonders Fehler in der Melk-technik eine Rolle. Bei Verwendung einer Melkmaschine kann ein zu hohes Vakuum, das schnellesMelken f??rdert, einen pr?¤disponierenden Faktor f??r Mastitis bilden, wenn die Zeit,w?¤hrend welcher die Zitzenhalter angelegt sind, nicht entsprechend verk??rzt wird.Dasselbe soll stattfinden bei einer Steigerung der Pulsenzahl, wodurch auch die Milchschneier abges?¤ugt wird. Schliesslich spielt die Art der Zitzenhalter eine Rolle undzwar ob diese d??nnwandig oder starr sind, gespannt oder schlaff. Elastizit?¤tsschwund,mit Fettadsorpdon als die meist

vorkommenden Folge, ist einer der gr??ssten Fehler,welche Zitzenhalter haben k??nnen. Diese sollen also immer gut entfettet und recht-zeitig erneuert werden. Wilson bef??rwortet ein m??glichst schnelles Melken umso weniger Aussicht auf In-fektion via Zitzenkanal w?¤hrend des Melkens und umso weniger Schaden des Euter-gewebes. Mit der Hand nachmelken scheint dem Schreiber unn??dg.Von den akuten, sporadischen Masdtiden und zwar ins besondere von der C. pyo-genes-Mastitis sagt Wilson, das die Anwendung eines Antibiotikums w?¤hrend dertrockenen Periode eine sch??tzende Wirkung aus??bt gegen die Entwicklung dieserMastitis. Die allegemeinc Mastitis kann am besten dadurch bek?¤mpft werden, dass man erstensdie ansteckende Form (Strept. agalactiae) eliminiert, zweitens sich eine gute Melk-technik mit einer guten Melkmaschine aneignet und drittens die Euter der K??hen dieim

Sommer trockengestellt werden, mit Penizillin oder einem anderen Andbiodkumbehandelt. De ganzen van het Capitool. De Royal Air Force heeft met parachutes levende ganzen neergelaten op eenzameposten in de jungle van Malaka. Zij moeten de wacht houden. Paris Match, pag. 27, 1957. Veterinaire voederdeskundigen in Amerika. Op 16 oktober 1956 werd in San Antonio, Texas, opgericht â€žthe American Associa-tion of Veterinary Nutritionists". 37 veeartsen werden direct lid. Op grond van degetoonde belangstelling wordt verwacht dat het ledental binnenkort mecr dan 150zal zijn. Contact werd gelegd met â€žthe Nutrition Council of the American FeedManufacturers Association" en besloten werd om samen te werken. Veterinary Medicinc, 51, 558, 1956. Melkcontrolegegevens uit Zweden over het jaar 1955-\'56. 1. 25.2% van alle melkgevende koeien werden gecontroleerd. 2. Gemiddelde produktie

4026 kg met een vetgehalte van 4.03%. 3. Van alle rassen leverde de Jersey gemiddelde de hoogste opbrengst, namelijk200,5 kg. vet. 4. Ook was van de Jerseys het gemiddeld vetgehalte het hoogst (5.96). 5. Van de Zwartbonten was de gemiddelde mclkhoeveelhcid het hoogst (4661 kg.). 6. Op 4.8% der bedrijven wordt 3x daags gemolken. 7. Op slechts 6.6% der bedrijven wordt nog met de hand gemolken. 8. Op 45.5% van de bedrijven, waar met de machine gemolken wordt, melkt menniet meer met de hand na.



??? (Uit het Instituut voor Veterinaire Virulogie der Rijksuniversiteit teUtrecht. Directeur: Prof. Dr. Jac. Jansen.) DE ZIEKTE VAN AUJESZKY IN NEDERLAND door JAC. JANSEN Sr. Inleiding: Mede dank zij de hulp van de administratie van de Mij. voor Diergeneeskunde,voor welke hulp ik zeer erkentelijk ben, was het mij mogelijk door middel van eenvragenformulier, dat zoveel mogelijk aan alle practici gezonden werd, een indruk teverkrijgen over het zich voordoen van de ziekte van Aujeszky in Nederland. Meerdan cen indruk is het niet, daar, sinds dc ziekte het eerst werd waargenomen en be-schreven in 1932, door Burggraaf en Lourens, reeds vele dierenartsen, die deziekte misschien wel waargenomen hebben, niet meer in leven zijn. Voorts moesthelaas worden vastgesteld, dat lang niet alle practici aan het verzoek, het formulieringevuld te willen terugzenden, hebben voldaan. Ongetwijfeld werden ook niet

alleex-practici bereikt. Toch heeft de â€žindruk", die de enqu??te opgeleverd heeft, mis-schien wel zoveel waarde, dat hij het vermelden waard is. Daar het Instituut in de loop der jaren reeds enige ervaring had opgedaan wat betrefthet ontvangen van antwoorden, werd het vragenformulier zeer beknopt gehouden.Gaarne had ik meer gedetailleerde vragen gesteld, doch ik vreesde hierdoor het aantalantwoorden te drukken, vandaar dat ik mij beperkte tot het informeren naar: dier-soort(en), tijdstip, al dan niet gegroepeerd zijn van gevallen, het stellen van de diag-nose, plaats (waarbij: weide of stal), plek waar de jeuk begon en enkele meer alge-mene vragen. Onderstaande tabel geeft cen overzicht over de â€žantwoordbercidheid" en het v????r-komen van de ziekte in de provincies. verzonden terug ontvangen pos. antwoorden neg. antwoorden Friesland 85 56 1 55 Groningen 34 24 0 24 Drente 38 28 2 26 Overijssel

69 50 5 45 Gelderland 102 64 â€? 3 61 Utrecht 41 27 3 24 N.-Holland 55 30 1 29 Z.-Holland 88 48 7 41 Zeeland 29 21 0 21 N.-Brabant 79 51 7 44 Limburg 25 14 0 14 N.O.-polder 1 1 0 1 Totaal 646 414 29 385 Uit bovenstaande tabel blijkt, dat bijna 64% der gevraagde dierenartsen het formulierteruggezonden heeft. Dit resultaat was, gezien vroegere ervaringen, boven de ver-wachting. Hierbij dient echter het volgende opgemerkt te worden.1 formulier kwam geheel blanco terug; 1 formulier bevatte alleen een ontkennendantwoord van dc eerste vraag (ondertekening ontbrak) ; 5 formulieren kwamen welondertekend doch overigens oningevuld terug. Als motief voor het niet invullen werddoor de inzenders opgegeven, dat zc geen grote, wel kleine huisdieren behandelden.Zelfs mijn tweede vraag: â€žbij welke diersoorten", vermocht blijkbaar niet de inzen-



??? ders erop indachtig te maken, dat de ziekte wel degelijk bij kleine huisdieren voor-komt. (Hiertegenover staat, dat een aantal kleine huisdieren-specialisten het formulierwel goed hadden ingevuld. E?Šn antwoord toonde het voorkomen van de ziekte bij dehond in Nederland aan.) 77 Formulieren vermeldden niet het aantal praktijkjaren.(Dit was gevraagd, omdat de waarde van een positieve of negatieve beantwoordingsamenhangt met het aantal jaren van waarneming. Deze 77 formulieren waren allenegatief wat betreft het waargenomen hebben der ziekte.) Bij deze groep bevond zicheen antwoord overeenkomende met het zojuist .genoemde .groepje van 5. Dc vraag ofde ziekte wel eens was waar.genomen werd aldus beantwoord: â€žNeen, daar uitsluitendkleine huisdieren praktijk". (Alleen reeds uit deze bevinding blijkt mijns inziens hetnut van het vermelden van deze enqu??te.)Bespreking der antwoorden.

Men krijgt enigszins de indruk, dat in het centrale deel van Nederland deziekte zich meer voordoet dan in de meer perifeer gelegen provincies. Vanhet aaneengesloten gebied Drente, Overijssel, Gelderland, Utrecht, Zuid-Holland, Noord-Brabant (in totaal 6 provincies) kwamen 27 positieve ant-woorden binnen (over een groter aantal runderen); van de perifeer ge-legen provincies Friesland, Groningen, Noord-Holland, Zeeland en Lim-burg slechts 2. Uit de antwoorden bleek, dat de ziekte van Aujcszky de laatste jaren inNederland is waargenomen bij: hond, varken, geit en rund.De ziekte van Aujeszky bij de hond. (Hiervoor moge verwezen worden naar de volgende aflevering van ditTijdschrift). De ziekte van Aujeszky bij het varken. Twee practici zagen gevallen van de ziekte bij het varken. Een van henvermeldt, dat de dieren de typische jeukverschijnselen hadden. Een dier-proef was niet verricht. Het geval had

zich voorgedaan in de provincieUtrecht, op stal. De ziekte was in dezelfde praktijk waargenomen bij eenrund (op een ander bedrijf en in een ander jaar). De mededeling van deheer J. J. M e 1 e s s e n te Naaldwijk is interessant. Hij nam de ziekte opstal waar bij 2 tomen bi.ggen, die nog bij dc zeugen dronken. Alle bi.ggenwerden ziek, alhoewel de moederdieren volkomen gezond waren en bleven.Jeuksymptomen werden niet .gezien, daarentegen wel allerlei hersenver-schijnsclen als dwangbewegingen, nystagmus, excitade, sopor, krampen,scheve hoofdhouding, enz. De mortaliteit bedroeg on.geveer 50%. De defi-nitieve diagnose werd d.m.v. dierexperimenten gesteld door de Rijksserum-inrichting te Rotterdam. De bron van de infectie bleef onbekend.De ziekte van Aujeszky bij de geit. De encjuete leverde slechts 1 geval op van de ziekte bij de geit, waarge-nomen op stal. Het ziektebeeld was .gekenmerkt

door hevige jeuk vooralaan de vulva, waar de jeuk ook was be,g??nnen. Hetzelfde (jeuk uitgaandevan de vulva) was in deze praktijk ook waargenomen bij runderen, even-eens op stal. De ziekte van Aujeszky bij het rund. In totaal werden 35 mededelingen gedaan over het waargenomen hebbenvan de ziekte bij runderen (op 1 formulier soms meer dan 1 geval).Gevraagd was in welk jaar de .gevallen waren gezien. Een deel der inzen-ders wist dit niet meer, vandaar dat hierover weinig definitiefs valt medete delen. Voorzover toch een en ander kon worden genoteerd, kan ver-meld worden, dat .geen der antwoorden het tijdvak 1944 t.m. 1947 noemde;voor het tijdvak 1953 t.m. 1956 (eveneens 4 jaar) werd de ziekte 17 maal



??? opgegeven. Dit zou er dus op kunnen wijzen, dat de ziekte, zoals bij veleinfectieziekten het geval is, in bepaalde perioden zelden, in andere periodenfrequenter voorkomt. Vrijwel alle inzenders vermeldden de typische jeuk. Dc vraag of de ziekte op stal dan wel in de weide was waargenomen, wasniet altijd beantwoord, doch uit de wel gegeven antwoorden bleek, dat mendc diagnose 28 maal op stal had gesteld en 3 maal in de weide. Dezecijfers liggen dermate ver uit elkaar, dat men geneigd is de ziekte, althansin Nederland, vooral als een stalinfccdc te beschouwen. (Gelijk reeds ver-meld hadden de gevallen bij varkens en de geit zich ook op stal voorge-daan). Hierop aansluitend was gevraagd waar de jeuk begonnen was. (Experi-menteel blijkt, dat de jeuk altijd begint op de plaats der infectie, zodatmen vermoedt, dat bij spontane gevallen de plek waar de jeuk begint ookde plaats der infectie geweest is).

Een deel der inzenders wist zich dit nietmet zekerheid tc herinneren. De positieve antwoorden zijn als volgt samente vatten: lippen lx, kaakrand lx, onderkaak lx, kop lx, nek lx, voor-benen - schouder - schoft 3x, rug lx, ribwand-flank 3x, lendenen - kruis3x, achterstel - heup 3x, achterbenen 5x, staartwortel 2x, vulva 2x. (Vande 3 weidegcvallen was opgegeven kop, ribwand, vulva). Uit deze cijfersblijkt, dat dc jeuk op vele verschillende plaatsen van het hchaam kan be-ginnen; misschien komt de infectie aan de achterste lichaamshelft vakervoor dan aan de voorste lichaamshelft. Meestal werd de ziekte waargenomen bij ?Š?Šn dier, soms bij enkele dierenop ?Š?Šn stal. Nimmer werden vele gevallen gelijktijdig waargenomen. Ge-vraagd was de punten te noemen, die het zich voordoen van de ziekte zou-den kunnen verklaren. Velen erkenden deze vraag niet te kunnen beant-woorden, anderen veronderstelden, dat

aan varkens, ratten en insectenals overbrengers gedacht moest worden. Wat varkens betreft is reeds be-kend, vooral door de onderzoekingen van S h o p e, dat zij viiusdragerskunnen zijn; vooral het neussecrctum kan virushoudend zijn. E?Šn der in-zenders van positieve gevallen verklaarde, dat op het bedrijf geen rattenen weinig insecten waren. Enkelen dachten aan verwondingen door prik-keldraad, het eten van hulst en algemene slechte hygi??ne, als bevorderendefactoren voor het ontstaan der ziekte. Samenvattend moet dus gezegd worden, dat de wijze waarop de natuur-lijke infectie tot stand komt nog altijd een raadsel is. Uit de enqu??te is wel gebleken, dat de ziekte in ons land nu en dan voor-komt bij verschillende diersoorten (rund, geit, varken, hond en misschientoch ook wel bij nog andere dieren), waarbij opvalt, dat de meeste geval-len op stal worden gezien. Gaarne wek ik de practici op, de

gevallen, diezich in de toekomst zouden voordoen, tc willen noteren, opdat een enqu??tete houden over b.v. 10 jaar duidelijker gegevens zal kunnen opleveren.Allen, die aan deze enqu??te hebben medegewerkt, ben ik hiervoor ten zeer-ste erkentelijk. Samenvatting: Een enqu??te onder de practici in Nederland over de ziekte van Aujeszky had tot re-sultaat, dat in de afgelopen jaren de diagnose gesteld bleek te zijn bij runderen,een geit, varkens en honden. De ziekte schijnt in het centrale deel van Nederlandmeer voor te komen dan in de periferie. De ziekte werd hoofdzakelijk op stal gezien.



??? Het aantal gevallen, waarbij de jeuk begon aan de achterste lichaamshelft, was ietsgroter dan het aantal gevallen, waarbij de jeuk begon aan de voorste lichaamshelft.Hoe de natuurlijke infectie ontstaat is nog volkomen raadselachtig. Summary: It became evident from an inquiry after Aujeszky\'s disease made among the prac-titioners in the Netherlands that the disease had been diagnosed in cattle, a goat, pigsand dogs during the passed years. Apparently the disease occurs more frequently inthe center-part of the country than it does in the periphery. In most cases the diseasewas observed during the stabling period. The number of cases in which itching startedat the back-part of the body was somewhat bigger thans the one in which itchingstarted at the front-part. The origin of the natural infection is still absolutely un-known. R?Šsum?Š: Il apparut d\'une enqu??te sur la maladie d\'Aujeszky ouverte parmi

les praticiens dansles Pays-Bas, que cette maladie avait ?Št?Š diagnostiqu?Še pendant les ann?Šes pass?Šes chezdes vaches, une ch?¨vre, des porcs et des chiens. Evidemment la maladie d\'Aujeszkyse trouve plus dans le centre du pays que dans la p?Šriph?Šrie. La maladie ?Štait aper?§ueprincipalement dans la p?Šriode, quand les animaux sont ?  l\'?Štable. Le nombre descas dans lesquels les d?Šmangeaisons commen?§aient ?  la parde post?Šrieure du corps?Štait un peu plus ?Šlev?Š que le nombre des cas, dans lesquels les d?Šmangeaisons com-men?§aient ?  la partie ant?Šrieure. L\'origine de l\'infecdon naturelle est encore absolu-ment inconnue. Zusammenfassung: .Aus einer Umfrage ??ber die Aujeszkysche Krankheit, angestellt unter den praktischenTier?¤rzten in den Niederlanden, trat hervor, dasz in den vergangenen Jahren dieKrankheit diagnostiziert worden war bei Rindern, einer Ziege,

Schweinen und Hun-den. Offenbar kommt die Aujeszkysche Krankheit im Zentrum des Landes h?¤ufigervor als in der Peripherie. Die Krankheit wurde haupts?¤chlich in der S-tallperiodewahrgenommen. Die Anzahl der F?¤lle, worin das Jucken im Hinterteil des K??rpersanfing, war etwas gr??sser als jene, worin das Jucken im Vorderteil anfing. DerUrsprung der nat??rlichen Infektion ist noch vollst?¤ndig unbekannt. Melkcontrole in Zweden. In 1954/55 stonden in Zweden 409.000 koeien, d.i. 26,8% van het totale aantal, ondermelkcontrole. Daarvoor waren 885 controleurs aangesteld, die gemiddeld 43 kudden met in totaal462 koeien controleerden. In 94% van de bedrijven werd machinaal gemolken. Slechts de helft van deze kudden werd met de hand nagemolken. Dc gemiddelde produktie van de koeien, die onder controle stonden, bedroeg 3937 kg melk met 4.02% vet en 158,2 kg botervet. 24% van de

verstrekte voedereenheden bestond uit krachtvoeder. Der Tierz??chter, 9, 125, 1957. Be??nvloeding van het geslacht van kuikens. De Vineyard Poultry Laboratories menen een voor de praktijk geschikte methodegevonden te hebben om het geslacht van kuikens te be??nvloeden. De eieren wordenvoor ze in de broedmachine gaan of tijdens de eerste dagen van het broedproces be-handeld met een hormonoplossing (onderdompeling of besproeien). Veterinary Medicine, 51, 395, 1956.



??? DE VERKOOP VAN VOORVERPAKT VLEES IN ANDERE DANSLAGERSWINKELS1) door Dr. C. POSTMA, Amsterdam Onder voorverpakt vlees verstaat men in afgewogen porties uitgesnedenvers vlees, verpakt in ?Š?Šn der moderne cellofaanachtige kunststoffen, endaarna onder het bereik van de klant of althans voor hem zichtbaar enaanwijsbaar, gereed gelegd om afgeleverd te worden. Op dezelfde wijze kanmen vleeswaren verpakken. Het vlees kan ook in gekoelde (in koelvitrines,meestal open) of in diepgevroren toestand uit containers verkocht worden.Hoewel ook bij het geldende distributie-systeem op drukke dagen uit tijds-besparing â€” vooral in volkszaken â€” vlees wel van te voren wordt uitge-sneden en in de winkel wordt uitgestald voor de verkoop, blijft dit vrijwelsteeds onverpakt. Meestal echter brengt men het z.g.n. voorverpakte vleesin verband met een nieuwe distributiemethode, n.1. de

zelfbediening, inhaar meest complete vorm doorgevoerd in de z.g.n. â€žsupermarkets".Tijdens de crisis in de dertiger jaren begonnen vele werkeloos gewordenpersonen een winkeltje, vrijwel zonder vak- of administratieve kennis envolkomen zonder kredietwaardigheid. Ter bestrijding der uitwassen en terbescherming van de re??ele middenstand is toen de vestigingswet kleinbedrijf1937 in het leven geroepen. De op grond dezer wet uitgevaardigde vesti-gingsbcsluiten hebben goed gewerkt, doch hadden mede tot gevolg, datassortimentsafbakening moest plaats hebben. Dit leidde tot een zekerebranche-bevriezing. In 1955 is deze wet vervangen door cen nieuwe,waarin tevens de gelegenheid is geopend assorUmentsuitbreiding toe telaten, dus tot een zekere branchevervaging te komen. In een advies vandc S.E.R., onlangs aan de Minister van Economische Zaken uitgebracht,wordt aangedrongen op

vergaande parallelisatic, zoals men assortiments-uitbreiding noemt (en die dus staat tegenover de specialisatie). De meer-derheid is v????r de instelling van ?Š?Šn diploma voor een algemeen levens-middelenbedrijf, met minder zware eisen voor dc speciale artikelen. Ziehier de reden, waarom op het ogenblik een ware strijd is ontbrand, waar-bij iedere groep tracht, artikelen uit eens anders assortiment ook in deeigen branche toegelaten tc ki ijgen. Vooral de kruideniers en onder dezenmet name de grootwinkel- en filiaalbedrijven roeren hierbij dc grote trom.Dit is in sterke mate bevorderd doordat de zelfbediening haar intrede heeftgedaan, nadat verschillende groepen van distribuanten reizen naar de V.S.hadden gemaakt ter bestudering van de daar in de laatste decennia opge-komen nieuwe distributievormen. Rij dc zelfbediening worden dc verlangdeverpakte waren door de kopers in een bij de ingang

ontvangen mandje ofwagentje gedaan â€” soms echter door personeel â€” en bij het vertrek aande kassa\'s bij de uitgang afgerekend. Deze wijze van verkoop zou door dekopers geprefereerd worden wegens de meerdere vrijheid van keuze en detijdsbesparing welke er inhaerent aan zou zijn, terwijl de verkoper er demogelijkheid in ziet van personeelsbcsparing of van een vergrote omzet meteen relatief kleiner verkoopapparaat. In de V.S. vormen de zelfbcdienings- 1  Lezing voor de groep Hoofden van Vleeskeuringsdiensten.



??? zaken 80% der levensmiddelenwinkels; het verst is deze verkoopmethodedaar doorgevoerd in de â€žsupermarkets"; dat zijn zaken van vaak gigan-tische afmetingen, waar niet alleen levensmiddelen, incl. groenten, vlees,vis, gevogelte worden verkocht, maar ook allerlei andere artikelen, totzelfs landbouwmachines toe. Met behulp van psychologische studie van dekoopgewoonten der klanten is men overgegaan tot een geraffineerde, sterkde kooplust bevorderende inrichting der winkels: massale of juist sterkverspreide stapeling; rangschikking langs looppaden met geleid verkeer,wijze en kleur der verpakking, enz. Vooral van kleurenpsychologie is inruime mate gebruik gemaakt. Het is gebleken, dat door deze middelen dckooplust wordt aangewakkerd, wat leidt tot dc aankoop van artikelen diemen in het geheel niet van zins was te kopen, met alle, soms nare, gevolgenvan dien. De grote vlucht der

â€žsupermarkets" in de V.S. (in 1939 8%, in 1956 60%,van de totaal-omzet aan levensmiddelen) is door tal van daar geldendefactoren bevorderd; n.1. dc reclame- en prijsgevoeligheid in de States; dcals regel hoge gezinsinkomsten, het hoge percentage werkende vrouwen,die meestal maar eenmaal per week haar inkopen doen; de weinig gecon-centreerde ligging der gespecialiseerde winkels; het parkeerprobleem; hetvanouds domineren van het grootbedrijf. Ten aanzien van vers vlees komtdaarbij nog de geringe service der slagers, n.1. het afleveren van vlees metbeen en niet van vliezen ontdaan (dit is trouwens in de meeste landenhet geval). Dit maakt meer werk in de huishouding noodzakelijk. Dit iseen gevolg van het feit, dat de slagers daar slechts afhakkers en door-gevers zijn en geen gespecialiseerde vaklieden, zoals hier te lande. Verderis van betekenis dc aanwezigheid van koel-, eventueel

vrieskasten in vrij-wel ieder huis en dc mindere aversie tegen bevroren vlees dan hier tc lande,waar in verband rnct de grote aardappelconsumptic prijs wordt gesteld opeen smakelijke jus, waarvan de verkrijging voor de huisvrouw bij bevrorenvlees met moeilijkheden gepaard schijnt tc gaan. Tenslotte nog dit. Voor de Z.B. winkels resp. dc supermarkets is, zoals ge-zegd, een uitgebreid assortiment noodzakelijk. Men tracht vooral die ar-tikelen van andere branches aan te trekken, welke goed lopen en een goedewinstmarge beloven. Dit biedt dc mogelijkheid om enkele andere veel ge-vraagde artikelen uit de eigen branche zonder of met een geringe winst teverkopen, dus daarbij prijsverlagend tc werken. Dc verkopers uit de vanccn deel van de voordeligste omzet beroofde branches zullen voor dc res-terende artikelen hogere prijzen moeten berekenen en daaidoor de kanslopen nog meer terrein te verliezen. En

verder: heeft men ccn breed assor-timent, dan zal dit moeten bestaan uit zoveel mogelijk eenheids-, dus in-dustri??le, massa-producten; in het algemeen met weinig keuze voor elk ar-tikel afzonderlijk. Het is daarom begrijpelijk, dat de industrie voor ditZ.B. systeem geporteerd is. De ambachtelijke beroepen moeten het meerhebben van de individuele vraag naar een gespecialiseerd product in ruimesortering. Reeds werd gezegd, dat dc drang naar parallclisatic ook ontstaat, doordatmen afzetvergroting verwacht, zonder dat men grotere bedragen moet in-vesteren. Voor vlees kan dit echter niet gelden, omdat daarvoor een kost-bare koel- of vries-installatie vereist is. Hoewel er in maart 1956 in Nederland reeds 200 Z.B. winkels waren, valt636



??? nog niet te zeggen hoever dit systeem zich uit zal breiden. Het advies vande S.E.R. poneert de stelling, dat parallelisatic en specialisatie verschijn-selen zijn die elkaar oproepen. Er zou dus een evenwichtstoestand tussenzelfstandige middenstands- en Z.B. bedrijven kunnen ontstaan, zoals ooktussen de eerste en de warenhuizen en co??peratieve winkels het geval isgeweest. Bij vlees zal het van de activiteit, de vakbekwaamheid en de aan-passingswil der slagers afhangen op welk niveau deze evenwichtstoestandwordt bereikt. In Frankrijk is een groots opgezette poging om voorverpaktvlees er bij het publiek in te brengen, op een fiasco uitgelopen en in en-kele andere Europese landen, waar geen vestigingswetten bestaan, is de ont-wikkeling op dit gebied evenmin spectaculair geweest. Dit houdt wel ver-band met dc speciale aard van het artikel vlees en met de gevoeligheid er-van voor milieu-

invloeden. In enige slagerijen in Amsterdam is een â€žge-deeltelijke" proef met de verkoop van voorverpakt vlees gestaakt. E?Šn dereigenaren gaf mij als reden op ,dat de klanten alleen op zeer drukke ogen-blikken het voorverpakte vlees namen, doch anders het onverpakte versevlees prefereerden. Bovendien was er nog het bezwaar dat de overgeblevenpakjes de volgende dag, na het verblijf in de koelkast, zodanig vochtigwaren geworden dat meermalen bij het betasten de verpakking werd ge-perforeerd. Maar wat niet is kan komen, en ook in ons land proberen be-paalde ge??nteresseerde groepen de publieke opinie rijp te maken voor ver-anderingen. We zullen er daarom goed aan doen ons niet door de feitente laten verrassen en ons daarom nu reeds rekenschap moeten geven, hoeons standpunt als hygi??nist in deze zal moeten zijn. Allereerst komt de vraag op of krachtens de Vleeskeuringswet de

verkoopvan vers vlees, al of niet in een kunststofverpakking, in andere dan vlees-winkels toelaatbaar is. (De Vestigingswet blijve hier onbesproken). Art. 4sub c van het K.B. van 10 juli 1926 bepaalt dat in slagerswinkels slechtsvlees en vleeswaren, zomede in luchtdicht gesloten voorwerpen geconser-veerde levensmiddelen aanwezig mogen zijn, terwijl in art. 4 sub b staat,dat zelfstandigheden die aan het vlees een bijsmaak kunnen geven ofbederf ervan kunnen bevorderen, daar niet aanwezig mogen zijn. Dezevoorschriften, die vanzelfsprekend het slagersassortiment zeer beperken,doen aan het voor milieu-invloeden zeer vatbare vlees volkomen recht, enhebben volledig beantwoord aan het doel, levensmiddeleninfecties doorvlees tot een minimum te beperken. De argumentatie, dat verpakt vleeseen minder riskant artikel is waarvoor andere bepalingen kunnen gelden,gaat niet op, gezien de kwetsbaarheid

van sommige kunststoffen en demogelijkheid van versneld bederf in een vochtige, afgesloten verpakking,welke niet spoedig zintuigelijk kan worden waargenomen. Het is ook niet toelaatbaar ext. art. 19 der Vleeskeuringswet, dat vleeszonder meer in een supermarket, algemene Icvensmiddeienzaak, kruicle-tiierswinkel of melkzaak wordt verkocht. Gesteld al, dat de inrichting daar-van bouwtechnisch geheel aan de eisen ex de Vleeskeuringswet zou vol-doen, dan nog zou de aanwezigheid in ?Š?Šn ruimte met tal van niet-toelaat-bare artikelen, die geuren en onreinheden af kunnen geven, dit beletten(ik denk aan kaas, aardappelen, groenten, vis, eventueel parfumerie??n e.a.niet luchtdicht verpakte noch geconserveerde artikelen). De in de aanhefvan de vorige alinea gestelde vraag moet dus ontkennend beantwoord wor-den. Echter zal aan de verkoop uit een speciale, volgens de eisen der Vlees-



??? keuringswet ingerichte slagerij-afdeling, die geheel van de verdere winkel-ruimte is afgescheiden door b.v. een tot het plafond doorlopende glazenwand met zelfsluitendc deur niets in de weg gelegd kunnen worden. Depractische vraag doet zich voor of er, wanneer deze deur tussen beide af-delingen open blijft staan, nog gesproken mag worden van een volkomenafscheiding. Door de eigenaar van een in Amsterdam bestaande zich super-market noemende Z.B. winkel is te dezer zake een proefproces uitgeloktdoor de deur in geopende toestand vast te zetten. Bij het dezerzijds opge-maakte proces-verbaal werd steun ondervonden van de omstandigheid, datin de vleesafdeling geuren van diverse andere artikelen waarneembaar wa-ren hetgeen strijdig is met art. 2 onder B van genoemd K.B. In 2 instantiesis veroordeling gevolgd en de eigenaar de verplichting opgelegd, de deurpermanent gesloten te

houden. Is deze gerechtelijke uitspraak voor onszeer waardevol, niet is daarbij uitgemaakt of geopende glazen lokettenin de scheiwand de beide winkelgedeelten ook tot ?Š?Šn ruimte stempelen.Ik meen, dat men elders ook met het vraagstuk is geconfronteerd. Inbovengenoemde Amsterdamse supermarket worden op sommige dagen invoorverpakte toestand slechts varkenslappen, varkenskarbonaden, runder-schenkel met been, gemalen rundvet, runderpoten, z.g.n. soepjes (stukjesvlees met beentjes) verkocht. De rest wordt er niet verpakt op vraag af-geleverd. Twee grote kruideniersconcerns hebben in Amsterdam een filiaalgesticht, waarin de zuivere slagerij-afdeling geheel van de rest is afgeschei-den (bij slechts 1 in bedrijf) doch het verse vlees wordt dan niet van te-voren verpakt). Het is te verwachten, dat getracht zal worden de verkoop van vers vleesin de supermarkets en elders ook buiten een

afgescheiden vleesafdelingtoegelaten te krijgen. Welke drogredenen soms worden aangevoerd,moge blijken uit een discussie in het productschap voor pluimvee, waarbijin ernst werd betoogd, dat diepgevroren kip iets anders is dan gewoon be-vroren kip en daarom krachtens de vestigingseisen ook in kruideniers-winkels verkocht zou mogen worden. Ter illustratie verder nog de volgendeontduiking van de door het Bedrijfsschap voor de slagerij in het leven ge-roepen bepalingen door 2 zaken op te richten, 1 voor het uitsnijden en1 voor het verkopen van vlees. In ?Š?Šn verband zouden ze een slagerij ge-vormd hebben en dan onderworpen zijn geweest aan alle eisen van hetbedrijfsschap. Ik meen dat deze redenering niet op is gegaan. Ten aanzien van vleeswaren zijn ten onzent de bepalingen \\\'an dc Vlees-keuringswet minder stringent uit de overweging, dat deze producten min-der gevoelig zijn dan vlees.

Dit gaat steeds minder op, nu in de latere jarenmeer en meer de smakelijkheid wordt nagestreefd ten koste van dc houd-baarheid en gezien ook de omstandigheid dat reeds de verpakte verkoopvan toebereid rauw gehakt en van z.g.n. slavinken is geconstateerd waar bijde laatste het gehakt door koken tot vleeswaar was bestempeld. Verseworst en andere fijngemalen vlees, welke slechts met wat specerijen, krui-den en een spoortje zout zijn vermengd, zijn wel â€žtoebereid" in de zin vande Vleeskeuringswet en dus vleeswaren, maar in wezen zijn het zeer beder-felijke artikelen. Het ware te overwegen de vleeswaren te verdelen in licht-bederfelijke en meer houdbare soorten en ze dienovereenkomstig te behan-delen. Hoe het zij, zelfs bederfelijke vleeswaren mogen krachtens de Vlees-keuringswet verkocht worden in andere dan slagerswinkels, zowel in on-



??? verpakte als in verpakte toestand. Omtrent de inrichting der winkels geldendan alleen de bepalingen neergelegd in het Algemeen Besluit ex de Waren-wet. Hoewel niet direct verband houdende met ons onderwerp, moge daarnog even op ingegaan worden. De eisen zijn niet zo gedetailleerd als dieder Vleeskeuringswet, omdat het voor het merendeel minder gevoeligeartikelen betreft. Er zijn geen speciale voorschriften om vleeswaren te be-schermen. Indirect is dit in melkwinkels wel het geval door de eisen exart. 26 van het Melkbesluit, ter bescherming van melk. Onverpakte vlees-waren mogen in melk- en melkproductenwinkels uitsluitend aanwezig zijnin een automatisch werkend koelapparaat, tenzij ze in behandeling zijnvoor de aflevering in het klein. Verpakte etenswaren worden in melkzakenslechts toegelaten in originele verpakking, die zodanig afgesloten is, datgeen geuren kunnen worden

waargenomen. Onverpakte levensmiddelenmogen, behoudens een enkele uitzondering, niet aanwezig zijn. In de vlees-warenkoelkast mogen slechts gepasteuriseerde en gesteriliseerde melk ingesloten emballage bewaard worden. Daar er een aantal vleeswaren niettegen koeltemperaturen kan, moet de Keuringsdienst van Waren met hetbewaren onder koeling wel de hand lichten, teneinde de verkoop van dezevleeswaren in melkwinkels niet onmogelijk te maken. Vele gemeenten heb-ben in de verordening Vleeskeuringswet de verkoop van vleeswaren opmarkten en ventkarren verboden. Ex de Warenwet is het mogelijk de inkramen en dergelijke gelegenheden aanwezige levensmiddelen tegen in-vloeden van buiten te beschermen door berging achter glazen wanden enandere maatregelen voor te schrijven. In een Commissierapport uit de Ver-eniging van Directeuren van Openbare Slachthuizen wordt het

gewenstgeacht, dat in de verordeningen ex de Vleeskeuringswet ter zake voor-schriften worden gegeven, en eveneens ten aanzien van de vleeswaren-verkoop in gemengde winkels, omdat ook daar de toestanden geenszinsbevredigend zijn en de kennis van dc behandeling van vleeswaren daarnogal eens veel te wensen overlaat. Bij het repressieve toezicht in Amsterdam door de Keuringsdienst vanVlees en Vleeswaren uitgeoefend, moesten in 1956 terzake vleeswarennaar verhouding 6 maal zoveel processen-verbaal opgemaakt, en I2/2maal zoveel schriftelijke waarschuwingen uitgereikt worden bij â€žanderedan slagerswinkels" dan bij slagers. Het aantal mondelinge waarschuwin-gen geeft voor de eerste een nog ongunstiger beeld te zien. In deze groepzijn melkwinkels aanmerkelijk beter dan kruidenierszaken.Desondanks is het te verwachten, dat van belanghebbende zijde aange-drongen zal worden

op verzachting der bepalingen ook ten aanzien vanvers en bevroren vlees, indien dit verpakt wordt geleverd, zodat een ver-ruiming van dc verkoopgelegenheid mogelijk is. Is dit gewenst en bestaathiervoor aanleiding? In verband met de grote gevoeligheid en bcderfelijkheid van vlees, vooralals het uit zijn natuurlijk verband is gerukt, en in kleine stukken met eenrelatief grote en sterk gclaedeerde oppervlakte is verdeeld en aan tal vanmanipulaties onderworpen is geweest, zijn in het laboratorium van prof.Sch??nberg in Hannover en in de Bundesforschungsanstalt in Kulmbach opzeer uitgebreide schaal proeven genomen over de houdbaarheid van ver-pakt vlees en verpakte vleeswaren onder omstandigheden analoog aandie in de praktijk.



??? â€žVoor de meer of minder snelle verandering van het vlees is bepalend hetaanvangskiemgehalte (door slachting en bewerking) onmiddellijk vooraf-gaande aan het verpakken, het bacteriegehalte van het verpakkingsmiddelen dc vermeerdering tijdens het eventuele transport en het bewaren in dewinkel en bij de consument, waarbij de temperatuur en de doorlaatbaar-heid der verpakking voor vocht een rol spelen. Zelfs de grootste voorstan-ders van verpakt-vlees-verkoop in Duitsland wijzen er steeds weer op, dathet artikel weliswaar gedurende een zekere periode tegen bacteri??le be-smetting van buiten is gevrijwaard, maar dat het onder de gunstigste om-standigheden slechts enkele dagen houdbaar is, welke bij de verkopersslechts in een deel der gevallen en bij de consument slechts in uitzonde-ringsgevallen bestaan. Steeds zal ook volgens deze groep als eis gesteldmoeten worden dat dit vlees uit de

koel- of vrieskast verkocht zal worden,en de open koelvitrine daarvoor niet een gewenst vervangingsmiddel is.Bacteriologen zullen steeds tegen de overdreven verwachtingen bij ver-koper en koper moeten waarschuwen. De laatste verkeert te gemakkelijken ten onrechte in de mening, dat hier een zekere mate van conserveringaanwezig is, terwijl dit in wezen slechts dan het geval is, als de inhoud inde verpakking is gesteriliseerd. Betreft het diepgevroren vlees, dat slechtseen beperkt gedeelte van de omzet uitmaakt en (gezien de sterke voorkeurvan de consument voor vers vlees), naar mijn mening zal blijven uitmaken,dan zal na het ontdooien een snel verbruik dringende noodzaak zijn.Leistner (Kulmbach) stelt de eis, dat het v????rverpakken van vlees of vlees-waren zonder opvolgende sterilisatie slechts onder bepaalde voorwaardenhygi??nisch toelaatbaar is en in het laboratormm van prof.

Sch??nbergkwam men tot de conclusie dat wettelijke eisen terzake noodzakelijk zijn.De in levensmiddelenwinkels aangekochte verpakte vlees en vleeswaren, diena 1/2 uur transport, met een temperatuur van 10,5Â° Cl in het laboratoriumkwamen, werden bewaard bij resp. 0-2, 15-18 en 20-23Â° G. Onder delaatste omstandigheden was de houdbaarheid slechts 1 dag en bij koel-temperatuur trad reeds de eerste dag als regel een sterke bacteriegroei vanpsychrofiele bacteri??n op, evenwel bleef het vlees enkele dagen goed. Alsde verpakking onvoldoende vocht doorliet, bleef de waar te vochtig, het-geen vanzelfsprekend het bederf bevorderde. Het streven gaat, ter voor-koming van gewicht.sverlies, al te gauw in deze richting.De gewone verschijnselen van bederf: verkleuring, kleverigheid en afwij-kende geur zijn, ook al is cr een doorzichtig venster aanwezig, voor dekoper ?¨n \\-oor cle keuringsambtenaar veel

moeilijker of niet te constateren.Voor vleeswaren, waarbij in een deel der gevallen normaliter de verschijn-selen toch al minder opvallend zijn, geldt dit in misschien nog sterkeremate. Het feit, dat de verpakking bol gaat staan, zoals bij ons eenmaal bijverpakte vleeswaren werd geconstateerd, en in de V.S. meermalen gezien(mondelinge mededeling). Bedorven worst, die na het openen van hetpakje nog een normale kleur heeft, kan onder invloed van de zuurstofder lucht na enige tijd een groene kleur gaan vertoneti.Wil men dus zowel vlees als vleeswaar goed beoordelen, dan zal de mini-mum-eis moeten zijn, dat uit elke partij een voldoende aantal exemplarenuit deze verpakking genomen en uit- en inwendig onderzocht wordt. Zijnze goed, dan moeten ze onmiddellijk verkocht worden, tenzij het houdbarevleeswaren betreft.



??? Het is volgens de Duitse onderzoekers ook van belang, dat naast een even-tuele gebruiksaanwijzing de datum van het inpakken op het zakje gedruktwordt, alsmede de woorden: bederfelijk, koel bewaren. (Een alleen aan deverkoper bekend codenummer moet m.i. ongewenst worden geacht.)Uit bovengenoemde onderzoekingen blijkt wel, dat de beoordeling vanvoorverpakt vlees grote moeilijkheden meebrengt; gezien de vaak veelslechtere outillage cn de onvoldoende vakkennis in andere dan slagers-winkels is het daarom te hopen, dat geen voet wordt gegeven aan de po-gingen de verkoop van vers vlees tot andere groepen dan slagers uitte breiden. Het aantal en de spreiding van de slagers en hun vakkennis isvan dien aard, dat de consument zich hier te lande op gemakkelijke wijzevan goed vlees kan voorzien; uit dien hoofde is dus geen algemeen belangmet uitbreiding gediend. Wel eist het algemeen

belang een vermijding vanrisico\'s in hygi??nisch opzicht. Een eventuele uitbreiding zou hoofdzakelijkin het belang zijn van fabrikanten en grootwinkelbedrijven. Tegenover deri.sico\'s in hygi??nisch opzicht kan het argument dat het algemeen belangdeze verkoop zou eisen, als niet steekhoudend worden beschouwd. Het feit,dat in een rapport aan de W.H.O./F.A.O. Meat Hygiene Expert Com-mittee wordt vermeld dat van 3918 uitbraken van voedselvergiftiging inEngeland en Wales in de jaren 1949-1953 65% door vleesgerechten ont-stonden, moge een aansporing zijn niet in onze eisen en toezicht te verslap-pen, en een uitbreiding van de verkoopgelegenheid met een groot aantalminder geschikte winkels tegen te gaan. Verder moet dc mogelijkheid onder ogen worden gezien, dat getracht zouworden, vanuit enkele private grootslachterijen voorverpakt vlees in an-dere gemeenten in te voeren. Afgezien van het feit,

dat, in verband metde grotere bederfelijkheid zelfs bij de invoer van gehele dieren of grote stuk-ken, het in hoge mate ongewenst zou zijn vlees op grote schaal dermateverkleind in te voren, zou zonder bijzondere maatregelen elke controle opde herkomst onmogelijk zijn. Het is meermalen vertoond, dat men getrachtheeft ten onrechte goedgekeurd vlees in gemalen toestand in te voeren.Had men toen geen sternpelingseisen gehad dan zou dit tot ongewenstetoestanden aanleiding hebben gegeven. Van zeer veel belang is, dat dekeuring in hoge mate wordt bemoeilijkt; ondeugdelijkheid en verminderdehoudbaarheid zijn veel moeilijker aan te tonen, terwijl voor een afdoendernerking ten teken dat de invoerkeuring heeft plaats gehad nog geen be-vredigende oplossing is gevonden. Het zou daarom gewenst zijn om, zomen bij vers vlees de invoer in deze vorm zou willen toelaten, te trachtenzodanige maatregelen tc

vinden, dat aan al deze 3 bezwaren op afdoendewijze tegemoet gekomen zou worden. Beter ware het de verpakking alleente doen geschieden in de gemeente van de detailverkoop en de invoer vanverpakt vlees na te laten. Onder het motto dat de koelkcten niet verbroken mag worden, is vanbelanghebbende zijde de wenselijkheid betoogd, de invoerkeuring geheel ofgedeeltelijk op te heffen. Het is een illusie te menen dat men met een ge-deeltelijke ontheffing b.v. voor diepvriesvlees â€” omdat daarbij het risicovan bederf gering is â€” zou kunnen blijven volstaan. Reeds nu, terwijl hetbekend is dat keuring plaats heeft, moeten belangrijke hoeveelhedenvlees bij invoer wegens bederf worden afgekeurd; zeer veel meer zou dithet geval zijn, indien de stok niet achter de deur stond. En deze invoer zou



??? zeker toenemen. De doelstelling van de vleeskeuring, vooral in de openbareslachthuizen, zou daardoor wel bijzonder geweld aangedaan worden. Hetis daarom niet tc wensen, dat ooit door de verantwoordelijke autoriteitenaan deze instignatic gevolg zal worden gegeven. Ik meen hiermee de verjcoop van vlees in andere dan slagerswinkels, waar-van die van voorverpakt vlees deel uitmaakt, vanuit veterinair oogpuntvoldoende te hebben belicht, waarna mijn algemene conclusie kan luiden:De verkoop van dit artikel in andere winkels dan slagerijen is ongewenst.Op generlei wijze worde een wijziging der Vleeskcuringswet bevorderd omdeze methode van verkoop mogelijk tc maken. Wel zouden scherpere maat-regelen tot regeling van de verkoop van licht bederfelijke vleeswaren ge-wenst zijn. Van het belang van het repressieve toezicht op vlees en vlees-waren dient men goed doordrongen te zijn. Het

gebruik van stilbestrol hij slachtkoeien. In Amerika wordt veel gebruik gemaakt van diaethyl-stilbestrol om de groei vanslachtkoeien te bevorderen. Naast de methode, waarbij het synthetisch hormoon ge-mengd wordt met het voer, mag thans ook de implanteringsmethode gebruikt wor-den. Deze methode, waarbij pillen van 12 mgr. ge??mplanteerd worden in de subcutisvan het oor, zou veilig zijn met het oog op de menselijke gezondheid. Veterinary Medicine, 51, XLII Juli 1956,De stand der rundveeteelt in Zwitserland. In tegenstelling met verschillende andere landen werd in 40 jaar in Zwitserland geenverhoging van de melkproduktie bereikt. Dit wordt in de eerste plaats geweten aaneen te eenzijdig gerichte exterieurfokkerij. Het drievoudig fokdoel (melk, vlees, werk) moet echter niet veranderd worden. Monatshefte f??r Veterin?¤r Medizin, Maart 1956. Selectiemesterijen in Engeland. Na Noord-Ierland

worden thans ook in Engeland, Schotland en Wales selectiemeste-rijen opgericht en wel in totaal 5. Elke mesterij zal plaats bieden aan 400 varkens,t.w. 100 groepen van 4.Individuele voedering zal worden toegepast. Vet. Ree. 12-5-\'56. De Belg in Belgi??. In Belgi?? geeft men thans de voorkeur aan paarden van de kleine maat met droogbeenwerk en temperament. Er werden minder veulens geslacht dan enige jaren geleden en de belangstellingvoor de paardenhouderij neemt op de middelgrote bedrijven weer toe. Der Tierz??chter, 8, 656, 1956. 6 miljoen gulden voor de varkenshouderij. In Engeland wordt in 1957 een organisatie opgericht voor de bevordering van devarkenshouderij met een jaarlijks budget van Â? ?’ 6.000.000. Deze instelling zal zichniet alleen met de produktie, maar ook met de verwerking bemoeien, terwijl deselectiemesterijen ook onder deze nieuwe organisatie zullen ressorteren. Der

Tierz??chter, 8, 637, 1956.



??? MEDEDELINGEN VAN DE \\\'EEARTSENIJKIINDIGE DIENST Vaststelling tarieven Rijksseruminrichting. Dc Minister van Landbouw, Visserij en Voedselvoorziening,Besluit: I. In zijn beschikking van 15 maart 1947, Stcrt. 54, houdende vaststelling van hettarief voor leveringen door de Rijksseruminrichting, wordt de navolgende wijzigingaangebracht: In de rubriek â€žEntstoffen" wordt onder het hoofd â€žRund" na â€žGedroogde abortus-entstof" in plaats van: 1 ampul van 5 doses, met oplosmiddel.........?’ 2,50 1 ampul van 3 doses, met oplosmiddel......... 1,80 1 ampul van 1 dosis, met oplosmiddel..................1,â€” gelezen: 1 ampul van 20 doses, met oplosmiddel......... 8,50 1 ampul van 5 doses, met oplosmiddel......... 2,50 1 ampul van 3 doses, rnet oplosmiddel......... 1,90 1 ampul van 1 dosis, met oplosmiddel..................1,25 II. Deze beschikking treedt in werking op de dag na die van haar publikatie in

deNederlandse Staatscourant.



??? REFERATEN Inwendige Ziekten Een aantal vergiftigingsproblemen. An Outbreak of Copper Poisoning in Sheep by F. G. C 1 e g g. Vet. InvestigationCentre Sutton Bonington. (Vet. Rec. 2 juni 1956). Vergiftiging bij schapen na het bespuiten van boomgaarden met koperoplossingen zijnbeschreven door F inch au (1945) en Ogilvie (1954). (Ik beschreef ze reedsin ons Tijdschrift van 1932.) De bekende klinische verschijnselen worden beschreven (icterus, hematurie, clonischekrampen, b.v. van de nekspieren) en de afwijkingen bij sectie: voornamelijk icterus,koffiekleurig serum en bloederige urine, petcchien, hemorrhagische nefritis, lever-degcneratie. Zeven van de 15 rammen stierven. Van ?Š?Šn gestorven dier bleek het bloed 0.21 mg.Cu. per 100 cc. te bevatten en dc lever 1.900 p.p.m. (droge stof).Coupes van de lever werden gekleurd met kaliumfcrrocyanide (vorming van rood-bruinkopcrcyanidc).

Oorzaak: Gedurende een jaar was cen voedsel verstrekt bestaande uit haver en rnais-mccl, erwten, bonen en lijnzaad, waaraan toegevoegd 1.3 p.p.m. (parts per million)Cu. Hierdoor kon schattenderwijze 5 gr. Cu. per week per dier worden opgenomen.Tien dagen voor de zesde ram stierf was tegen strongylose kopersulfaat met nicotinegegeven in de juiste dosering. Mogelijk is dit dc druppel geweest die de emmer deedoverlopen. BEIJERS Copper Poisoning in sheep following the feeding of a copper-supplement Diet.J. K. I. Pearson, Vet. Rec. 68, 1956, pag. 766. Aan biggen werd ter verhoging van de groei kopersulfaat door het voer gegeven enwel in een hoeveelheid van 1 pro mille. Aan 164 grazende schapen werd van ditvoedsel ook gegeven en wel van dec. tot half april; eerst 1 Ib. (dus Â? 450 gr.) perhoofd per dag, later 1/^-2 Ib. Op 3 mci stierf acuut ?Š?Šn ooi, een tweede op 5 mei,een derde op 6 juni

cn een vierde op 6 sept. Alle vertoonden de bekende acuteintoxicatievcrschijnselen en de afwijkingen bij sectie. Van 3 dieren bevatten de leversresp. 1.4, 1.9 en 1.4 Cu p.p.m. droge stof. Op 28 juni werden 7 niet zieke schapengeslacht. Hiervan varieerde het kopergehalte der levers tussen 0.7 en 0.19; bij ?Š?Šn washet 1.3; dit is feitelijk het enige gehalte, dat abnormaal is. BEIJERS Present Day Toxicity Problems. A Review. J. L. Mr. G i r r, Weybridgc, The Vet.Rec. 68, 1956, pag. 902-918. In dit overzicht worden de vergiftigingen beschreven, die het gevolg kunnen zijnvan toepassing der vele plantcnziektenbestrijdingsmiddclen, verdelgingsmiddelen voorratten, muizen, etc. Daar ik in dit Tijdschrift van 1 jan. 1956 ccn artikel heb ge-publiceerd over dit actuele onderwerp, waarin vrijwel hetzelfde staat als in ditEngelse artikel, acht ik het niet nodig te refereren. Alleen maak ik een uitzonderingvoor enkele der

nieuwste middelen, zoals aldrien, dicldrin, toxaphcen, die ik hetvorig jaar alleen maar noemde, maar waarvan ik geen eigen ervaring had. Aldrienen dicldrin worden ook door de intacte huid opgenomen. Kuikens en duiven zijn erzeer gevoelig voor en omdat deze middelen ook worden gebruikt voor zaadontsmetting,zullen zaadetende vogels gemakkelijk het slachtoffer kunnen worden. Voor kalverenwordt cen eenmalige orale toxische dosis opgegeven van 5-10 mg. per kg. levendgewicht. Voor volwassen runderen van 10-25 mg. Dc minimum doses van toxaphcen, waarbij intoxicaticvcrschijnsclcn optreden bijopname per os, zijn voor het kalf 5 mg., voor het schaap 25 mg. en voor de geit50 mg. per kg. levend gewicht. Parathion is nog giftiger: nuchtere kalveren: 0.25 mg., volwassen runderen 4 mg.,schapen 10 mg./kg. (Ik ben persoonlijk steeds erg wantrouwend tegenover dergelijke



??? opgaven uit de literatuur, want te dikwijls berusten zij op te weinig ervaring en tegering aantal experimenten en men heeft steeds rekening te houden met de groteindividuele gevoeligheid). Een uitvoerige literatuuropgave vindt men aan het slot van het artikel.(Het is interessant de stenografisch opgenomen uitvoerige en vele bladzijden beslaandediscussie te lezen. Men ziet daaruit, dat, evenals te onzent, de meeste intoxicaties hetgevolg zijn van verregaande zorgeloosheid en onwetendheid. Inleider wees er nogeens op, dat, hoewel zo\'n groot aantal nieuwe middelen de laatste jaren er bij zijngekomen, nog steeds lood en arsenicum â€” â€žour old friends and enemies" â€” dcvoornaamste bron van vergiftiging van ons vee zijn. Een der aanwezigen had ervaren hoe 80 kostbare schapenlammcren op ccn boerderijverloren gingen doordat hun Parijsgroen (kopcrarscenacctaat) was verstrekt. Af-gaande op de

kleur had dc eigenaar gemeend phenothiazine voor zich te hebben!Een andere veehouder verloor 40 schapen doordat hij koperoxychloridc gaf (voorBordeausche pap gebruikt) in plaats weer van phenothiazine. .Arsenicumvergiftiging kwam voor bij schapen toen ze gebaad werden in een dieldrin-oplossing. Niet het dieldrin was dc oorzaak van de dood, maar de arsenicumoplossingvan een voetbad voor schapen met rotkrcupcl, die in het bad was achtergebleven.Een practicus, die pas een vervolgcursus over onvruchtbaarheid had gevolgd enkort daarop een koperdcfici??ntie als oorzaak van steriliteit op een erf meende tcmoeten aannemen door het pas gehoorde op dc cursus, wilde intraveneus een iso-tonisch gemaakte sulf. cupricusoplossing, bevattende 1 mgr. per cc. geven. Menmaakte echter voor hem ccn isotonischc kopersulfaatoplossing (dus niet ccn iso-tonisch gemaakte) die 37,1 mg. CuSoi per cc.

bevatte. Zes stamboekstieren terwaarde van ?’ 5000,â€” verloren het leven! Ik weet bij ervaring hoe moeilijk het vaak is op tc sporen op welke wijze dc ver-giftige stof, bv. lood is opgenomen. Een ervaring echter van een Engelse collega, dievertelde, hoe een oude piano, die door de boer wegens onverkopbaarheid, op zijn landmaar in brand was gestoken, enkele maanden later de dood van verscheiden kalverenveroorzaakte door het opgesmolten lood, had ik niet! Vele sprekers wezen nog eens met nadruk op het gevaar van kopervergiftiging. Dcnieuwste middelen (organische fosforverbindingen en dinitrofcnol-derivaten) zijnzeer werkzaam voor het doel, waarvoor ze zijn aangegeven, maar tegelijk zeer ver-giftig; ze zullen in de toekomst al meer en meer worden gebruikt cn kunnen dus bijonvoldoende voorzorgen een groot gevaar opleveren. De discussie is te lang, om nogmeer eruit te releveren; ik raad

belangstellenden aan deze zelf te lezen). BEIJERS Zur Toxikologie eines neuen Sch?¤dlungsbek?¤mpfungsmittels auf der Basis des Diazons.W. Schulze und H. J. Klug, Monatsh. f. Vct. Med., lle Jahrg., 1956, pag.54 en 55. Uit de groep van de fosforzurc esters, die men aanwendt ter bestrijding van insectenheeft men in Duitsland een nieuw middel gemaakt (onder de naam Ginol), dat spe-ciaal aangewend wordt tegen vliegen, die resistent zijn geworden tegen D.D.T. enH.C.C. Voor stallen gebruikt men een 3% oplossing, die tegen de muur wordt ge-spoten (50 cc. per m^). Er zijn vcrgiftigingsgcvallen bekend geworden van eendenen ganzen en hoenderkuikens (verlamming, anorexie, sterke vermagering). Vol-wa.ssen kippen zijn veel minder gevoelig dan ganzen en eenden, wat mogelijk in ver-band staat met dc vette veren van deze. BEIJERS Lamcness and poor thriving in Lainbs on Forms in Old lead niining

areas in thePcnnincs. Stewart, W. L. and Allcroft Ruth. Vct. Ree., 68, 1956, pag.723-729. In 1949 werd gewag gemaakt van karakteristieke locomotiestoornissen bij jongelammeren; na herstel hier\\\'an bicven de dieren in groei en ontwikkeling achter. Dcaandoening blijkt steeds voor te komen in districten, waar loodmijnen in vroegere



??? eeuwen voorkwamen. Het artikel leent zich moeilijk voor een kort referaat, maarvoor belangstellenden is het van waarde vanwege verschillende opgaven van het Pb-gehalte in bloed, faeces, melk, organen van aangetaste lammeren en grasmonsters.Ofschoon al deze gehalten aan lood abnormaal hoog waren, ontbraken de klinischeverschijnselen van loodintoxicatie steeds, zodat schrijvers na hun zeer uit,gebreidonderzoek tot de conclusie komen, dat ook nog andere oorzaken in het spel kunnenzijn. Wederom een waarschuwing m.i. waarop ik vroeger meermalen heb gewezenin mijn artikelen over lood- en ook koper, en arsenicumtoxicaties, dat men nietuitsluitend kan afgaan op het chemisch onderzoek, zeker niet op qualitatieve be-palingen. Men zal trachten de klinische verschijnselen bij lammeren experimenteel op te wekkendoor ze lood te geven en de uitslag daarvan zal later worden gepubliceerd. A 1

1 c r o f t(Weybridge) is een bekende naam op toxicologisch gebied. BEIJERS Lead poisoning in a dog. J. Am. Vet. Med. Ass. 1956, pag. 295-298.Petit, Holm en Rushworth beschrijven een geval van chronische loodvergifti-ging bij een hond. Zo nu en dan excitatie en anorexie waren de voornaamste ana-mnestische gegevens; zij waren reeds sinds een paar maanden aanwezig. De zenuw-verschijnselen bleven een week weg na een pentobarbitalgift en de hond leek normaal.Het bloedonderzoek leverde een toenemende leukocytose met linksverschuiving en veelerythrocyten met basofiele punctaties op. Een r??ntgenfoto deed een loden voorwerpin de maag zien; het werd door operatie verwijderd. Vier dagen lang werd elke dag 0.5 gr. CaE.D.T.A.^) (calcium binatriumaethyleendiamine tetra-acetaat) intraveneus gegeven met 250 cc. 5% glucose-oplossing. Naeen week werd dit herhaald en nog eens voor een

derde maal. Een maand na deopname kon de hond hersteld de kliniek verlaten, maar hij kwam twee maandenlater weer terug, sterk vermagerd door het vele braken, dat de laatste tijd gedaanwas. Het dier stierf na enkele uren tijdens een laparotomie aan een hemopericard.Bij sectie bleek nefritis. Chemisch onderzoek toonde nog grote hoeveelheden loodin bloed (1 mg/L), urine (0.125), beenmerg (4.15), nieren (1.7) en lever (0.205)aan. Verondersteld wordt, dat de therapie niet lang genoeg is vol.gehouden, want na deinjecties verdwenen flinke hoeveelheden met dc urine (max. 45.3 mg/L na 16 dagen). \') In een ander referaat over dit antidoot wordt dit genoemd calcium versenatc.Wat deze naam wil zeg.gen, weet ik niet; mogelijk een fantasienaam van eenchemische fabriek (Ref.). BEIJERS Tomorin-Vergiftung der Schwcine. K u b i n, Wiener Tierartzl. Monatschr. 1955,pag. 304-311. Een eenmalige dosis van

10 gr. wordt door varkens van 30 kg zonder bezwaar ver-dragen. Maar 0.5 gr. per dag gedurende 7-10 dagen opgenomen, gaf de uit de prak-tijk bekende vergiftigingsverschijnselen, terwijl 0.2 gr. per dag gedurende 18 dagenwel de bloedstollingstijd sterk verlengde, maar geen intoxicatieverschijnselen te voor-schijn riep. Deze zijn, zoals vermoedelijk aan velen al wel bekend: bloedingen, hema-tomen, anemie en oedeem onder de buik. Therapeutisch is het meest nog van eenbloedtransfusie tc verwachten. BEIJERS IJzerdraad om het hart bij het rund. Wire encircling heart of a normal steer. V. C. P a u h 1 m a n. J.WMA 128, 316(1956). Bij het slachten van een 3-jarige stier bleek dat een stuk gegalvaniseerd staaldraadvolledig het hart omsloot, waarbij de uiteinden het pericard perforeerden. Ont-stekingsverschijnselen waren niet aanwezig. Aan het levende dier waren geen afwij-kingen opgemerkt. VAN

DORSSEN



??? Zootechniek. Vleesvorming bij runderen. The use of Hexoestrol in Beef Production, Dr. T. L. Dods worth. The Agricul-tural Review, 2, 23, 1957. Gedurende jaren is reeds bekend, dat de groei van slachtdieren gunstig be??nvloed kanworden door toediening van synthetische vervangingsmiddelen van oestradiol, zoalsstilboestrol en hexoestrol. In Amerika wordt hiervan op zo grote schaal gebruik gemaakt dat ongeveer 34 vande slachtossen met deze preparaten wordt behandeld. Oorspronkelijke bezwaren inverband met gevaren voor de menselijke gezondheid zijn blijkbaar weggevallen. Mendient het toe of gemengd door het voer (10 mgr per dag gedurende 100 dagen voorde slacht) of ge??mplanteerd in de oorstreek (120 mgr 100 dagen voor de slacht).In Engeland heeft men deze proeven herhaald, waarbij in de eerste plaats gevondenwerd dat het met het oog op het gewenste effect geen verschil maakt

welke toe-dieningsmethode men gebruikt. Toch geeft men de voorkeur aan de implanteringsmethode en wel om de volgenderedenen: 1. Deze methode is veiliger, omdat de pillen gemakkelijker hanteerbaar zijn. 2. Elk dier krijgt dc juiste dosis, hetgeen niet zeker is bij menging door het voer. 3. Men heeft aanzienlijk minder nodig, hetgeen deze methode dus goedkoper maakt.Bij een proef met 18 2-jarige ossen (16 Aberdeen Angus-Friese kruisingen en 2Shorthom-Friese kruisingen), waaran hakvruchten, kuilvoer en enig hooi en haver-meel werd gevoerd, waren de resultaten als volgt. Na 2 weken werd opgemerkt, dat de rudimentaire tepels van de behandelde dierenzich ontwikkeld hadden (2,5 cm). Slechts bij ?Š?Šn behandelde os was het staartstukduidelijk omhoog gekomen. De groei der behandelde dieren was sneller, waarbij ge-constateerd werd dat het uiteindelijke hogere eindgewicht niet het gevolg was

vaneen te grote darmvulling of een te dikke huid. Voorts bleek, dat de behandelde dieren minder vet waren dan de controlegroep, het-geen speciaal tot uitdrukking kwam in geringere hoeveelheden darm- en niervet.Wat de kwaliteit van de karkassen betreft was er weinig verschil tussen de groepen.Vergeleken met de onbehandelde groep vertoonden de behandelde dieren een beterebevleesdheid op de dijen. Bij elk dier van de behandelde groep bleken de staartwervelsomhoog gekomen tc zijn, ?Š?Šn van de redenen waarom het kruis van de behandeldedieren minder bevleesd leek. Bovendien vertoonden de behandelde dieren een ster-kere bevleesdheid van de hals en een donkerder kleur van het magere vlees. Volgenssommigen zou dit laatste leiden tot een gemiddeld geringere prijs per kg; volgensanderen echtcr niet. Uiteindelijk bleek dat de behandelde dieren gemiddeld Â? f 55,â€” per dier meer op-brachten

dan de onbehandelde, waartegenover stond een meer-uitgaaf van Â? f 0,40per dier. Verwacht wordt dat wanneer de medische autoriteiten hun sanctie aan deze methodegeven. Engelse boeren op grote schaal van deze mestmethode gebruik zullen gaanmaken. Indien verdere proeven toch uitwijzen dat de donkerder kleur van het vlees en degrotere bevleesdheid van de hals een re??el bezwaar zijn, zal nagegaan worden of in-plantatie van een kleinere dosis of toediening met het voer deze bezwaren niet geeft. HOEKSTRA Produktievererving van Nederlandse en Nrd. Amerikaanse stieren in Engeland.National Milk Rcords 1956 of the Milk Marketing Board. In de National Milk Records 1956 van de Milk Marketing Board is onder andereopgenomen een mededeling over de produktie-vererving van een groot aantal stieren,waaronder een aantal ge??mporteerd uit Noord-Amerika (import 1946) en een aantal



??? ge??mporteerd uit Nederland (import 1950). De Noord-Amerikaanse stieren waren op ?Š?Šn na uit Canada ge??mporteerd; ?Š?Šn wasafkomstig uit de Verenigde Staten. Omdat de Canadese stieren, speciaal wat dc vererving van de melkrijkheid betreft,nogal gunstig bekend staan, hebben wij nagegaan hoe deze in vergelijking met de uitNederland ge??mporteerde stieren dc produktie hebben vererfd. Bij deze vergelijkingzijn wij uitgegaan van de eerste lactatieperiode van de dochters van bedoelde stierenen wel omdat van de import 1950, op cen enkele uitzondering na, nog slechts ge-gevens van de eerste lactatieperiode van de dochters voorhanden zijn.Het resultaat van dit onderzoek laten wij hier volgen: Gemiddelde produktie van de dochters van 1 Amerikaanse en12 Canadese stieren 19 Nederlandse stieren (import 1946) (import 1950) tot. aantal Ib Ib aantal Ib Ib lijsten melk melkvet lijsten melk

melkvet 50 8620 327 11 9268 333 54 11050 385 411 9377 351 28 , 9411 312 35 12207 479 78 8414 303 35 9804 356 88 10300 337 236 8964 340 30 11534 371 87 9272 343 29 10807 366 62 9664 353 33 9691 358 105 9017 352 37 8966 307 98 9788 357 30 8655 299 125 9212 348 88 8792 350 31 9884 413 161 9429 339 28 10452 386 34 9059 320 11 9622 381 55 10954 422 18 9320 335 24 9335 348 131 9241 344 23 9711 366 19 11111 404 737 124728 4374 1545 186207 7011 1 57 9594 336 81 9800 369 Hoewel de produkticjaren van beide groepen dochters niet dezelfde waren en dcgroepen bijgevolg om deze en mogelijk ook om andere redenen niet geheel vergelijk-baar zijn, mogen we, gezien het duidelijke verschil ten gunste van dc Nederlandsestieren, de conclusie trekken dat de import uit Nederland, wat de produktieverervingbetreft, op zijn minst goed met dc Canadese stieren kan

concurreren.Dit geldt zowel voor de vererving van de melkrijkheid als voor die van het vet-gehalte. Het vetgehalte van de dochters van de Nederlandse stieren ligt n.1. ongeveer0,25% boven dat van dc dochters van dc Canadese stieren. Het verschil in melk-hoeveelheid was ruim 200 Ib en dc melkvet-produktic is bij de vaarzen van de Neder-landse stieren 36 Ib hoger. STEGENGA



??? BERICHTEN EN VERSLAGEN Tom Newman Memorial Award toegekend aan Dr. Henry E. Adler vande LIniversiteit van Californi??. De internationale prijs ter herinnering aan Tom Newman, in 1948 ingesteld door deBritse Pluimvee Vereniging wordt jaarlijks toegekend aan diegene, die naar het oor-deel van een daartoe ingestelde commissie in het afgelopen jaar de belangrijkste bij-drage heeft geleverd met betrekking tot het onderzoek op pluimveegebied.De prijs bestaat uit een fraaie medaille en een bedrag van Â? 50. Hoewel geleerdenuit verschillende landen in aanmerking voor de prijs kunnen komen, ging deze totnu toe uitsluitend naar onderzoekers uit de Verenigde Staten en het Verenigd Konink-rijk. Voor 1956 is de prijs weer toegekend aan een Amerikaanse onderzoeker, n.1.aan Dr. Henry E. Adler van de afdeling voor pluimvee-pathologie van de school voorveterinaire geneeskunde

van de Universiteit van Californi??, Davis, Californi??, hoofd-zakelijk voor zijn bijdragen tot een beter begrip van de infecties veroorzaakt doorpleuropneumonia-achtige organismen en tot een veel beter inzicht in de wijze vanoverbrenging en de middelen ter vastelling en bestrijding van chronische adem-halingsziekte bij kippen en besmettelijke sinusitis bij kalkoenen. In samenwerking, voornamelijk met R. Yamamoto, deed hij in 1956 een zeventalpublikaties in de Engelse taal het licht zien, waarin de resultaten van zijn onderzoeken aanwijzingen voor de praktische toepassing hiervan zijn vastgelegd. Aanvullende mededeling betreffende pullorum-onderzoek. In aansluiting op vroegere berichten betreffende het pullorum-onderzoek (zie T.v.D.nr. 13 van 1 juli \'57, p. 483) zij hierbij nog medegedeeld, dat thans ook is .goed-gekeurd: het trivalent S. pullorumantigeen partij no. 50650 A van de firma Philips-

Roxane, Pharmaceutisch-Chemische Industrie â€žDuphar" tc Weesp, Olst en Amster-dam. Voorts valt mede te delen, dat van het pullorum-antigeen der firma Nobilis te Box-meer thans behalve partij nr. 51 ook partij nr. 52 is goedgekeurd en dus bij hetonderzoek door de dierenartsen kan worden gebruikt. W. J. ROEPKE, Direkteur Gezondheidsdienst v. Pluimvee.



??? MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE Bureau: Rubenslaan 123, Utrecht. Tel. 030â€”11413. Gironummer 511606 ten namevan de Maatschappij voor Diergeneeskunde, Utrecht. VAN HET BUREAULunch en studiedag van Calv?Š-Delft. De directie der N.V. tot Exploitatie der Oliefabrieken Calv?Š-Delft heeft op donderdag12 september een lunch gearrangeerd in Hotel â€žWilhelmina" te Delft.Tijdens deze lunch zal een inleiding worden gehouden door de Heer W. Carr N.D.A.,N.D.P., over het onderwerp: â€žPig Breeding". Na afloop van de lunch vindt voorbelangstellenden een rondleiding plaats door het proefbedrijf â€žDelfland". In de ont-van.gzaal van Calv?Š-Dleft wordt daarna thee aangeboden, waarbij dan tevens ge-legenheid is voor het stellen van vragen. Het vorig jaar was deze bijeenkomst, die in hoofdzaak is bedoeld voor dierenartsenen leden van de rijksvoorlichtingsdiensten, gewijd aan

de pluimveehouderij.Ditmaal zal in het bijzonder de varkenshouderij worden behandeld en wij vondende Heer Carr bereid een inleiding te houden over de varkensfokkerij in het algemeenen die in Engeland in het bijzonder. De Heer Carr is adviseur van de British Oil & Cake Mills Ltd. en ?Š?Šn der besteEngelse deskundigen op dit gebied. Hij is bekend om de gemoedelijke en heldere wijzewaarop hij de problemen rondom de moderne varkenshouderij weet te belichten.Dierenartsen, die deze studiedag wensen bij te wonen, kunnen zich opgeven aan hetbureau van de Maatschappij voor Diergeneeskunde, echter onmiddellijk na het ver-schijnen van deze aflevering. Congres zootechniek en kunstmatige inseminatie in Yugoslavie. Van 20 t.m. 22 september a.s. wordt in Belgrado een congres gehouden op het gebied van de zootechniek en de kunstmatige inseminatie. Dierenartsen, die belangstelling hebben voor

dit congres kunnen nadere inlichtingenverkrijgen bij de organisatoren, t.w. The Union of Veterinary Associations of F.P.R.Yugoslavia, 18, Jugoslovensko Armije, Belgrad, Yugoslavia. Xle I.S.F.A. Congres 1957, Amsterdam. 21â€”27 september. In het 1 augustus-nummer van dit tijdschrift is gewezen op het a.s. InternationaleCongres van de Wetenschappelijke Film en zijn de films op veterinair gebied vermeld,welke tijdens het Congres in de betrokken Sectie zullen worden vertoond.Gebleken is dat slechts weinig dierenartsen en veterinaire studenten zich voor deel-neming aan het Congres hebben aan.gemcld, ondanks het feit, dat het VeterinaireComit?Š onder leiding van de heren Profes.soren de Blieck, Jansen en Tcunissen zichgroote moeite heeft getroost om ren keur van wetenschappelijke films op veterinairtcrrrin uit het buiten- en het binnenland aan tc trekken, films welke ook in hetbijzonder voor

veterinaire studenten van groot belang zijn. In verband hiermede zij rr nogmaals op gtwczen dat voor de afzonderlijke veterinairefilmvertoningen op verzoek gratis toegangskaarten worden verstrekt aan dierenartsenen veterinaire studenten. Dit geldt niet alleen voor de avondvoorstelling, maar ookvoor de voorstellingen op dinsdagmiddag 24 september te 16.30 uur en woensdag-ochtend, 25 september te 10.30 uur, met dien verstande dat voor de avondvoorstellingin de Grote Aula ongeveer 250 toegangskaarten voor veterinairen beschikbaar zijnen voor elk der twee andere bijeenkomsten in dc Kleine Aula ongeveer 50 kaarten.Voor belangstellenden op uitsluitend veterinair gebied is het derhalve niet nood-zakelijk zich voor de duur van het gehele Congres op tc geven met de daaraan ver-bonden kosten. Aanvragen voor toegangskaarten zijn na 1 september te richten aan het I.S.F.A.



??? Secretariaat 1957, Koninklijk Instituut voor de Tropen, Mauritskade 63, Amster-dain-O. Een beperkt aantal toegangskaarten zijn verder vcrkijgbaar bij de Secretarisvan de Diergeneeskundige Studentenkring, Poortgebouw van de Faculteit te Utrecht,Biltstraat 172. VAN DE DIERGENEESKUNDIGE STUDENTENKRINGLustrum D.S.K. 1957. In aansluiting aan de eerste mededeling over het a.s. Lustrum van de D.S.K. in hetTijdschrift voor Diergeneeskunde van 1 augustus j.l. volgen nog enkele bijzonder-heden over vrijdag 25 oktober 1957, de dag die meer in de belangstelling zal staanvan de dierenartsen en hun dames. Voor de dierenartsen is dat de eerste dag van de Algemene vergadering en omdater vermoedelijk dan ook reeds veel dames in de Domstad zijn, heeft de Lustrum-connnissie gemeend voor de dames ook iets tc moeten organiseren.De Heer J. P. Strijbos is bereid gevonden een aardige en

gezellige lezing te houdenover ?Š?Šn van zijn laatste reizen. Hierna bestaat er ruimschoots gelegenheid zich gereed te maken voor het gezamc-lijke borreluurtje, wat evenals de verdere activiteiten in Hotel Boschlust te Zeistgehouden zal worden. Daarna volgt het diner. Na deze lichamelijk inspanning zal hettoneelgezelschap Puck voor de geestelijke ontspanning zorgen met een blijspel. Ten-slotte bestaat gelegenheid tot dansen of indien meer gewenst een gezellig praatje ineen rustig of onrustig zaaltje. Namens de Lustrum-commissie, R. J. FEDDEM.A, h.t. praeses Lustrum-ocommissie PERSONALIA Het Floofdbestuur heeft de volgende collegae aangenomen als lid van de Maatschappijvoor Diergeneeskunde: A. M. J. Adank, Turnstraat 5, Breda. P. A. Akkermans, Rotterdamse rijweg 33, Overschie. P. L. Bergstr??m, Aelbrechtskade 1 75a, Rotterdam. H. Detmers, Hoofdstraat 158, Schoonebcck. W. van

Gcmert, Marathonwcg 53 III, Amsterdam-Zuid. F. P. A. Kuyper, Eerselsedijk 61, Bergeyk.A. van Loen, Isra??lslaan 6 IV, Utrecht. M. FI. O. Macssen, Pastoor Sicbcnstraat 3, St. Odilicnbi-rg. G. J. W. v. d. Mcy, van Recnenpark 17, Nijkerk.C. J. Ncbbcling, Hcerenstraat 48, Utrecht. T. A. Oostenbrug, 234, Twijzel. J. L. van Os, Frederik Hendrikstraat 7, Utrecht. H. v. d. Ree, Klein Coolstraat lla, Rotterdam.N. Steenkamer, Grocncveld 2, Baarn. F. van Tilburg, Meyclseweg 6, .\\sten. J. J. M. Tuerlings, Schoolstraat 4B, Kaatsheuvel. Adreswijzigingen en dergelijke: Akker, D. van den, van Zierikzee naar Schiedam, Prancois Haverschmidtlaan 54,tel. 01800â€”69180 (bur.), gr. 455864, h.k., dir. ab. en gem. V. (68) Akker, J. van den, te Dcurne, huisnummer C-16 ta wijzigen in 36. (68) Bergstr??m, P. L.; 1957; Driebcrgen-Rijsenburg, Bundaan 65; tel. 03438-......2226; gr. 447707; D. (71) Boer, Dr. E. de, te \'s-Gravenhage,

tel. no. bureau gewijzigd in 988580. (72) Boerhof, R.; 1957; Smildc, Vaartweg 75; D. (73) Brinkman, F. J., te Ommen, giro no. gewijzigd in 856929. (75) Dallenga, H., te Loppcrsum, tel. no. gewijzigd in 05967â€”414. (78)



??? Endt, Dr. P. J. van, van Vlaardingen naar Utrecht, voorl. Lessinglaan 7, tel. 030â€”15691 (priv?Š), 23744 (bur.), gr. 98739, h.k., dir. ab., R.K.V., R.K. (bz. d.), plv.I., lector R.U. (fac. V.K.), oud res. p.a. Ie kl. (82) Have, M. B. ten, te Wassenaar, tel. no. bureau gewijzigd in 988580. (88) Hoogland, Dr. D. M., te de Bilt, tel. no. gewijzigd in 60952. (91) Jaartsveld, W. A. B., tc Utrecht, naar F. C. Donderstraat 20, aldaar. (93) Klopping, E., van Amsterdam naar Doetinchem, van Limburg Stirumlaan 72, tel. 08340â€”3722 (priv?Š), 3212 (bur.), gr. 48613, h.k., dir. ab., R.K. (bz. d.). (96)Koelman, K. B. M., van Heer (L.) naar \'s-Gravenhage, van Neckstraat 106, tel.01700â€”988580 bur., gr. 292704, adj. dir. ab., R.K. (bz. d.), Ir. S.V.O., Ir. opl.cursus vleesgrooth. (96) Koopman, S. P., te Hcdel (Gld.), naar Kon. Wilhelminastraat 11, aldaar (tel. no. ongewijzigd). (97) Langeler, J. E. T., van Rijswijk (Z.H.) naar Kethel (Z.H.),

Schiedamseweg 62. (99)Loen, A. van; 1957; Utrecht, Rubenslaan 43-1; tel. 030â€”26982 (priv?Š), 11994bur.); gr. 613692; D. b/d afd. Diergeneesk. T.N.O. (p/a fac. V.K., Zo??techn.Inst.). (100) Mey, G. J. W. van der; 1957; Nijkerk, van Reenen-park 17; tel. 03494â€”415; wnd. D. (102) Numans, Prof. Dr. S. R., te De Bilt, tel. no. gewijzigd in 60707. (105) Oostenbrug, Th. A.; 1957; Twijzel (Fr.), Rijksstraatweg 249; tel. 05115â€”312; D. (105) Oskam, A. A., van Stolwijk naar Lckkerkerk, Kerkweg 124, tel. 01805â€”216. (106)Pettinga, J. J., tc \'s-Gravenhage, tel. no. bureau gewijzigd in 988580. (107) Poelma, F. G., van Willemstad (Cura^ao N.A.) naar San Mateo (California)(U.S.A.), 240 A.W. 36th Avenue. (van 127 naar 128) Rcc, H. van der; 1957; Utrecht, F. C. Donderstraat 52; tel. 030â€”21152; ass. R.U. (fac. V.K., afd. Vet. Vcrlosk. en Gynaecologie). (108) Rcmmerswaal, A. J. A., te Sassenheim, tel. no. bureau

gewijzigd in 988580. (109)Rozeman, A., te Vinkeveen, naar Julianalaan 2, aldaar, tel. 02972â€”428, gr. 69797,geass. met S. Spaargaren te Loenen a. d. Vecht. (110) Soest, T. C. van, van Hengelo (Gld.) naar Zelhem, Doetinchemscweg A-228, huizeâ€žRozenhof", tel. 08342â€”482, gr. 888121, wnd. D. bij H. van Soest te Hengelo(Gld.). (114) Stratum, J. J. W, van, te Heer (L.), aangesloten onder tel. nos. 04400â€”5168 (priv?Š),5554 (bur.). (115) Tuerlings, J. J. M.; 1957; Kaatsheuvel, Dr. van Bcurdenstraat 8; tel. 04167â€”2002; D. (in mil. dienst). (117) Wensvoort, P., van Utrecht naar de Koog (Texel), No. K-165, D. b/d prov. G.v.D.in Nd-Holland (werkzaam op Texel i.o.v. T.N.O., afd. Diergeneesk.). (123) CJcvestigd: B?¤nder, Mej. A. C., wier priv?Š-aders tc Edam, Baanstraat 1, voorlopig nog blijft ge-handhaafd tc \'s-Gravenhage, Surinamestraat 50, tel. 01700â€”110040 (bur.). (70)Mac.ssen, M. H. G., tc St.

Odili??nberg, Pastoor Sicbenstraat 3, tel. 04752â€”483. (101)Nijs, E. F. de, te Hulst (Z.V.), Wilhelminalaan 11, tel. 322 (voorzetting praktijkW. P. A. Colsen). (105) Openbaar Slachthuis te \'s-Gravcnhagc: Het telefoonnummer van bovengenoemde dienst is gewijzigd in 01 700â€”988580. (191) Benoemd: Seekles, Prof. Dr. L., tc Utrecht, bij Koninklijk besluit van 30 juli 1957, no. 18, voorhet studiejaar 1957-1958, tot rector magnificus van dc Rijksuniversiteit te Utrecht. (129 en 201)



??? Boer, A. H. de, thans nog te Hoogeveen, te rekenen m.i.v. 1 augustus 1957, ter stand-plaats Aalten, tot Rijkskeurmeestcr in bijzondere dienst bij de VeeartsenijkundigeDienst. (72) Rees, A. L. A. van, te Utrecht, te rekenen m.i.v. 1 juli 1957, ter standplaats Utrecht,tot Rijkskeurmecster in bijzondere dienst bij de Veeartsenijkundige Dienst. (108)Akker, D. van den, tc Schiedam, te rekenen m.i.v. 1 augustus 1957, tot Kcurings-dicrenarts-hoofd van dienst. Directeur van het abattoir en gemeente-dierenarts teSchiedam. (68) Colsen, W. P. A., te Hulst (Z.V.), te rekenen m.i.v. 1 augustus 1957, tot Keurings-dierenarts-hoofd van dienst, in volambtelijk dienstverband, van de vlceskeurings-kring Hulst. (78)Vlas, B. de, te Zwolle, tc rekenen m.i.v. 1 januari 1958, tot Keuringsdicrenarts-hoofdvan dienst en Directeur van het abattoir te Zwolle. (120) Eervol ontslag: Boer, A. H. dc, thans nog te Hoogeveen, wegens vertrek uit

het district waar hij des-tijds is aangesteld, te rekenen m.i.v. 1 augustus 1957, als plaatsvervangend Inspec-teur van dc Veeartsenijkundige Dienst. (72) GEVRAAGD een assistent voor langere tijd.Brieven onder no. 24 Tijdschrift voor Diergeneeskunde, Rubens-laan 123, Utrecht.



??? GEMEENTE \'S-HERTOGENBOSCH Burgemeester en wethouders van \'s-Hertogenbosch roepen sollici-tanten op voor de op 1 november a.s. vacant komende betrekking van: Adjunct-directeur van het gemeente-slachthuis en de veemarkt, tevens adjunct-directeur van de vleeskeuringskring â€ž\'s-Hertogen-bosch" met de kringgemeenten Vught, Berlicurn, Den Dungen,Empel, Engelen, Hclvoirt, Rosmalen, St. Michiels-Gestel en Vlijmen. iiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiii Salarisgrenzen van ?’ 923â€”f 1213,39 per maand,te bereiken in zeven jaren.Vakantietoelage 4%. Aanstelling boven het minimum is niet uitgesloten. lllillllllMIIIIIIIIIIIIIIIIIIII I.Z.A.-regeling en verplaatsingskostenverordening zijn vantoepassing. llllllMIMIIIIIIIIItlllillllltl Sollicitaties met uitvoerige inlichtingen tc richten aan de raadvan de gemeente \'s-Hertogenbosch.



??? Rijksseruminrichting (Slate Serum Institute) Rotterdam; Director: G. M. van Waveren VARIATION WITHIN A DAY IN THE NEMATODE EGG-COUNTOF THE RECTAL CONTENTS OF CATTLE by W. DORSMAN Introduction It is the general practice to collect faecal samples for parasitologicalexamination at any time of the day. Often the sample is not takenout of the rectum but collected from the floor, and in many instances itis not known when the faeces have been deposited. It has appeared,however, that in the case of liver-fluke infection of cattle it may be ofimportance to collect only faeces which arc deposited at certain hours ofthe day. The number of eggs of Fasciola hepatica in the rectal contentsof cattle may increase during the morning and decrease in the afternoonafter a culmination has been reached near 1.30 p.m. Central Europeantime (Dorsman, 1956). Quandtative differences in egg-output

ofdifferent animals appeared to be much more pronounced at the middleof the day than early in the morning and late in the afternoon. Theimpression was gained that animals with a small number of flukes in theliver could well be distinguished from those carrying larger numbers whenthe eggs are counted in fresh faecal samples collected near the middle ofthe day and less .so as the time of sampling is earlier or later. Moreoverwith sampling early or late on the day a very light infection (which maybe of epidemiological significance) is probably easily overlooked onaccount of the relatively low egg-content of the faeces at those times ofthe day. With this in mind it seems worthwhile to know in which way the nematodeegg-content of cattle faeces may change from hour to hour. Informationon this subject in the literature appears to be very poor. Nothing elsecould be found but a statement of Roberts, O\'Sullivan

andRick (1951): â€žour own experience shows, that even under rigidlycontrolled conditions, considerable variation in the count may occur fromhour to hour and from day to day". Sheep have received more attention by parasitologists than cattle. Adetailed study was published bySpedding (1952) about the variationwithin a day of the faecal nematode egg-content of sheep. Variationsof the nematode egg-content of sheep faeces, collected at two- three- orfour-hourly intervals, were found by S p e d d i n g to be considerable.The presented graphs, corresponding to the different lambs, do not showa similar picture everywhere; there are intervals in which the numberof eggs has increased in the faeces of one lamb, while it has decreasedsimultaneously in those of another animal. Oschmann (1955), whoalso worked with sheep, came to the conclusion that on the average thenumber of nematode eggs in the faeces is

higher at 8 a.m. than at noon,



??? and at the latter time higher than at 4 p.m. This regufarity did notalways hold for a given animal when it was sampled three times withinone day. Variation in the faecal egg-content is one of the main factors which causethe egg-count of one single sample to be unreliable and of questionablevalue for diagnostic purposes. The nature of this variation is thereforeconsidered to be a sufficiently important subject to present the followingpreliminary observations, which cannot be completed for the present. Material and Methods. The experimental animals were Friesian cattle which were carryingnaturally acquired infections with gastro-intestinal nematodes. The heifersNo. 4241 and No. 4431 were bought on the 6th September 1955. Theywere kept in a cowshed of the institute at Rotterdam since that date,separated from each other by a few other animals. The heifers No. 1536,No. 1666 and No. 9930 were kept on the

pastures of a farm near Utrechtsince the date they were bought, June 27th, 1955. These last threeanimals, are the same which have been used for investigations on thefaecal output of liver-fluke eggs (Dorsman, 1956), and the series offaecal samples taken from these animals on the 15th September 1955arc the same which have been used for the liver-fluke egg-counts whichare reported in the above-mentioned paper. The fluke egg-counts ofthe three grazing animals can therefore be compared with the annexedgraphs 1, 2 and 3. The faecal samples were collected by manually induced defecation.Whenever possible only the last few hundred grammes of faeces whichpassed out of the rectum were used. The samples which, with very fewexceptions, weighed about 350 grammes, were diluted with an equalquantity of water. Each faecal suspension was thoroughly mixed by asmall screw-propeller couplcd to a

common laboratory stirrer. Then asample of 6 c.c. containing approximately 3 grammes of facces was drawnand used for a modified McMaster egg-counting procedure. The modifi-cations included the use of counting chambers with a capacity of 1.2 c.c.,constructed at the laboratory itself, and the use of pipettes of sp?Šcialdesign. The latter were bent at right angles, so that the part which wasfilled with faecal material evenly suspended in saturated salt solutioncould be kept in a horizontal position while the counting chambers werefilled. Two chambers were filled with the suspension of eggs in a saturatedsodium chloride .solution deiived from one sample of 6 c.c. of faecalsuspension. The average number of eggs counted in either chamber,multiplied by 12.5, corresponds to the number of eggs per gramme offacces (e.p.g.). The eggs counted belonged to the Strongyloid type. Eggs of the generaNematodirus and

Bunostomum were not encountered.The times recorded represent Central European time. Results. The numbers of eggs per gramme (e.p.g.) of the faecal samples, collectedat intervals of one hour, are shown in the Graphs 1 to 7. The captionsto the graphs are summarized in Table I.



??? TABLE I (Grazing) (Grazing) (Grazing) (Housed) (Housed) (Housed) (Housed) Heifer Graph12 3 4 5 67 No. 1536No. 1666No. 9930No. 4241No. 4431No. 4241No. 4431 Date September 15 th, 1955September 15th, 1955September 15th, 1955September 28th, 1955September 28th, 1955October 3rd-4th, 1955October 3rd-4th, 1955 ERG.60 40 20 8-30 10-30 I2.30o.m. a.m. p-W- 4.30p.m. 2-30p.m. ERG.lOO 80 4.30p.m. 2 30p.m. 8-30 I0.30 I 2-30a.m. am. p.m.



??? E.RG. 240 220 200 ISO I 60 I40 I 20 100 8.30 10.30 I2-30a.rn. a.m. p.m. 2.30 4.30p.m. p.m. 6040 20 8.30 I0-30 I2-30a.m. a.m. p.m. 2.30 4-30p.m. p.m.



??? In order to save space only the tabular matter corresponding to Graph 7is given as an example (Table II). TABLE II Heifer No. 4431 (Housed). Date: October 3rd-4th, 1955. Faeccs Eggs in counting collected chambers e.p.g 8.30 a.m. 4 and 4 50 9.30 a.m. 3 3 38 10.30 a.m. 3 2 31 11.30 a.m. 2 1 19 12.30 p.m. 2 3 31 1.30 p.m. 1 1 13 2.30 p.m. 2 2 25 3.30 p.m. 2 1 19 4.30 p.m. 2 1 19 5.30 p.m. 1 2 19 6.30 p.m. 1 2 19 7.30 p.m. 2 1 19 8.30 p.m. 6 4 63 9.30 p.m. 2 2 25 10.30 p.m. 3 2 31 11.30 p.m. 1 1 13 12.30 a.m. 1 0 6 1.30 a.m. 5 5 63 2.30 a.m. 2 1 19 3.30 a.m. 3 2 31 4.30 a.m. 1 1 13 5.30 a.m. 1 0 6 6.30 a.m. 2 2 25 7.30 a.m. 2 1 19 8.30 a.m. 4 3 44 9.30 a.m. 2 3 31 Considerable variation of the count appears to occur even within a fewhours. It is striking that the seven graphs all show a similar pattern: a decreaseof the number of eggs from 8.30 a.m. to 11.30 a.m., an increase anddecrease between

11.30 a.m. and 1.30 p.m. and again between 1.30 p.m.and 3.30 p.m. The count of 4.30 p.m. is in every case identical with thatof 3.30 p.m. This curious constancy of the count appears to be continuedin the Graphs 6 and 7 until 7.30 p.m. From this time onward during thenight complicated fluctuations in the numbers of eggs occur- Neverthelessthe count rises and drops simultaneously with both animals.When Graph 4 is compared with the corresponding parts of Graph 6it can be observed that after a period of 24 hours the count returns toabout the same level. The same applies to the Graphs 5 and 7; Graph 5is even completely identical with the corresponding beginning of Graph 7.The relevant figures are given in Table III.



??? TABLE III Heife^ No. 4241 Heifer No. 4431 e.p.g. e.p.g. Sept. 28th Oct. 3rd iOct. 4th; Sept. 28th :Oct. 3rd | Oct. 4th 1955 1955 1955 1 1955 19.55 ! 1955 250 200 200 50 50 44 188 175 175 38 38 31 163 163 31 31 1 150 144 19 19 200 188 31 I 31 138 156 13 j 13 i 181 1 181 25 25 100 â–  100 19 i 19 100 i 100 19 ! 19 i 8_.30 a.m.9.30 a.m.10.30 a.m.11.30 a.m.12.30 p.m.1.30 p.m.2.30 p.m.3.30 p.m.4.30 p.m. 430q-m.



??? These resuhs suggest that the day-to-day variation of the nematode egg-count is relatively small when faeces are collected at the correspondingtime. This indeed appeared to be the case when a new heifer was sampleddaily at 9.00 a.m. and 1.30 p.m. (Table IV). March 1957 TABLE IV Heifer No. 8902: eggs per gramme of faeces February 1957 9.00 a.m.1.30 p.m. 25th 26th 28th ! 1st 4th 7th 6925 8th 6331 5th 11938 6th 7531 6344 7531 8131 8831 6956 The fact that the count of 9 a.m. is always higher than that of 1.30 p.m.is in agreement with the earlier findings which are depicted in the graphs.Faecai cultures were prepared of the faeces collected at 8.30 a.m., 12.30p.m. and 2.30 p.m. of the heifers No. 1536 and No. 4241 on September 15thand 28th respectively. The third stage larvae obtained from these cultureswere differentiated by means of the key published by Keith (1953). Theresults are shown in Table

V. TABLE V Heifer No. 1536 (Grazing)Date: September 15th, 1955 Heifer No. 4241 (Housed)Date: September 28th, 1955 i 8.30 12.30 2.30 8.30 i 12.30 2.30 a.m. p.m. p.m. a.m. p.m. p.m. Number of larvae examined 100 100 100 100 i 50 50 Ostertagia ostertagi 50% 79% 57% 15% 1 14% 6% Cooperia sp. 36%, 4% 21% 74% : 76% : 84% Trichostrongylus sp. 6% 4% 8% 7% 1 8% 1 10% Oesophagostomum 13% 0% 1 : 0% i 0% radiatum 8% 13% Larvae of uncertain 1 identity 0% 0% 1% 4% 2% 0% Discussion For several reasons it is difficult to compare the results with thoseobtained in earlier investigations. It is of course a hazardous practiceto compare the faecal egg-output of cattlc with that of sheep, for notonly the host is a differetit animal but also the parasites are not identical.Apart from these divergencies the present results cannot completely becompared with those obtained by Spedding (1952), because

themethods of faecal collection are not the same. The faecal samples collectedby Spedding at two- three- or four-hourly intervals consisted of the



??? entire faecal output in those periods, which is in contrast with our methodof utilizing only a few hundred grammes of a defecation each hour.Another difference is the length of the time intervals. If in our caseintervals would have been chosen of two hours instead of one hour, acharacteristic picture would not have been obtained. If samples had beencollected at the even hours only, a rise of the count would have beenobserved in the Graphs 1, 2 and 3 between 12.30 p.m. and 2.30 p.m., anda fall in the Graphs 4, 5, 6 and 7 in the same interval of two hours. Similardiscrepancies between the different graphs would have been found between11.30 a.m. and 1.30 p.m. and also between 1.30 p.m. and 3.30 p.m. ifthe counts of the odd hours had been recorded only. It thus appears thatthe striking resemblance of the different graphs is due to the luckycircumstance that intervals have been chosen of only one

hour.Oschmann (1955) counted the eggs in faecal samples collected fromsheep three times a day. He has reported that the highest count was foundin the majority of cases when the faeces were collected at 8 a.m. beforefeeding of the sheep less frequently at noon, and only rarely at 4 p.m.If the samples were collected at those times on different days and thecounts referring to the faecal samples collected at the corresponding timeswere computed, then it was found that with every sheep the number ofeggs was higher at 8 a.m. than at noon, and at the latter time higher thanat 4 p.m. It is interesting to note that in our present study it appears fromthe seven graphs that the count is always higher at 8.30 a.m. than at 12-30p.m. and at the latter time higher than at 4.30 p.m. The figures of Table V seem to suggest that the majority of the eggscounted in the faeces of heifer No. 4241 were of Cooperia sp., while inthe

case of heifer No. 1536 the eggs of Ostertagia ostertagi predominated.The author is inclined, however, not to attach much value to such aninterpretation, because it is not known whether the culture medium,which consisted of faeces and sawdust, was equally favourable to thedevelopment of the eggs and larves of the different spccics. In thisconnection it should be noted that one of both heifers received an indoorration consisting of hay and concentrates, while the other was on pasture.It was therefore to be expected that the faeces of both animals differedmarkedly with respect to their chemical, physical and microbiologicalcomposition. The separation of the larvae from the culture medium bymeans of a Baermann apparatus is also a possible source of errors. As theseparation is more or less dependent on the active movements andmigratory behaviour of the larvae, it might be possible that one spccicsis better

recovered than another. The aberrant percentages of species oflarvae obtained from the faeces collected of heifer No. 1536 at 12.30 p.m.(Table V) seem to support the view that it is not always justified todistribute the eggs according to the respective percentages of the speciesof larvae. In spite of the fact that seven graphs are presented, which all have theirpositive and negative peaks at corre.sponding times, it is realised that thenumber of experimental animals is too small to regard this work asmore than preliminary. There are many questions that one should liketo be answered. Will the observed fluctuations appear to be of generaloccurence when many more animals are investigated? What should be the



??? results with infections in which other parasites predominate, and whatwith pure infections with a single species? Do age and breed of the hostand the climate influence the pattern? Is it possible to find a time ofsampling at which variation from day to day is smaller than withsampling at other hours of the day? Perhaps it might be possible byinvestigations along these lines to find a time of the day which is themost favourable for collecting the faecal sample for diagnostic purposes.In any case the count of a sample taken at a fixed hour should bear asufficiently dose relation to the mean egg-count, with which is meantthe number of eggs per gramme which is obtained by performing a counton the well mixed total faecal output of a 24-hour period.Even at the present stage of the investigations it is justified to venturethe opinion that the results already have practical consequences. Thediagnostic value of the

nematode egg-count can be considerably increasedwhen the time of sampling is restricted to a fixed hour and when only thelast few hundred grammes of faeces which pass out of the rectum arecollected. Between 8 and 9 a.m. the number of nematode eggs can beexpected to be relatively high. The risk to overlook important nematodeinfections is thus smallest if this period is choseni). in any case it isadvisable to make a note of the time when the sample is obtained fromthe rectum. If the eggs are counted in faecal samples collected from an animal ondifferent days, it is desirable to collect the samples at exactly the corres-ponding time, because then the counts are better comparable than theyare when the samples are collected at different times. This could beespecially important in investigations in which the effectiveness of adrug in removing Trichostrongylidae is judged by egg-counts performedbefore and after

treatment. Samenvatting: Tellingen van de aantallen nematoden-eieren in faecesmonsters, welke met tussen-pozen van ecn uur uit het rectum van runderen werden verkregen, leverden de vol-gende resultaten op. Een daling van het aantal eieren van 8.30 uur tot 11.30 uurwerd gevol.gd door cen stijging en een daling tussen 11.30 uur en 13.30 uur entus.5en\'l3.30 uur en 15.30 uur. Tussen 15.30 uur en 19.30 uur bleef het aantal eieren Schommelingen van het aantal nematoden-cieren van dag tot dag bleken relatief kleintc zijn indien de faecesmonsters steeds op dezelfde tijd uit het rectum werden ver-kregen. Summary: The number of nematode eggs per gramme of rectal contents, collected hourly fromhoused and grazing cattle, has been recorded. A decrease from 8.30 a.m. to 11.30 a.m.was followed by an increase and decrease between 11.30 a.m. and 1.30 p.m., and againbetween 1.30 p.m. and 3.30 p.m.

Between 3.30 p.m. and 7.30 p.m. the count re-mained unchanged. Variation of the count from days to day appeared to bc relatively small if the sampleswere taken at the corresponding time. 1) The number of eggs of Fasciola hcptica is relatively low in the rectal contentsof cattle between 8 and 9 a.m.



??? R?Šsum?Š: Dans les mati?¨res f?Šcales de bovid?Šs, obtenues aux intervalles d\'une heure, des num?Š-rations des oeufs de N?Šmatodes furent effectu?Šs avec les r?Šsultats suivants. Une di-minution du nombre d\'oeufs entre 8 h. 30 et 11 h. 30 fut suivie par une augmentationet une diminution dans les p?Šriodes de 11 h. 30 ?  13 h. 30 et de 13 h. 30 ?  15 h. 30,tandis que le nombre d\'oeufs resta constant de 15 h. 30 ?  19 h. 30.Les fluctuations de jour en jour du nombre d\'oeufs de N?Šmatodes se trouv?¨rent rela-tivement peu importantes si les selles furent obtenues ?  la m??me heure. Zusammenfassung: Z?¤hlungen der vorhandenen Anzahl Nematodcneier in Faeccsproben, die in st??nd-lichen Zwischenpausen aus dem Rectum von Rindern erhalten wurden, ergaben fol-gende Resultate. Eine Abnahme der Eieranzahl wurde konstatiert zwischen 8.30 und11.30 Uhr. In den Perioden von 11.30 bis 13.30 Uhr

und von 13.30 bis 15.30 Uhrwurde eine Zunahme gefolgt von einer Abnahme der Eieranzahl festgestellt. In derZeit zwischen 15.30 und 19.30 Uhr blieb die Eieranzahl konstant.Die t?¤glichen zahlenm?¤ssigen Schwankungen in der Nematodeneiermenge waren ver-h?¤ltnism?¤ssig gering, wenn die Faeccsproben aus dem Rectum stets um dieselbe Zeitgenommen wurden. REFERENCES DORSMAN, W., Fluctuation within a day in the liver-fluke egg-count of the rectal contents of cattle. Vet. Ree. 68 (1956) 571-574.KEITH, R. K., The differentiation of the infective larvae of some common nematode parasites of cattle. Austral. J. Zool. 1 (1953) 223-235.OSCHMANN, K. G., Uber die periodische Eiausscheidung von Endoparasiten des Schafes. Thesis, M??nchen, 1955.ROBERTS, F. H. S., P. J. O\'SULLIVAN & R. F. RIEK, The significance of faecalegg counts in the diagnosis of parasitic gastro-enteritis of cattle.

Austral. Vet. J.27 (1951) 16-18. SPEDDING, C. R. W., Variation in the egg content of sheep faeces within one day.J. Helminthol. 26 (1952) 71-86. V leugello/e kippen in dc Ver. Staten. Prof. Dr. C. S. Schaffner ontdekte op zekere dag onder zijn New Hampshireseen vleugelloze haan. Hij kruiste deze haan met Leghornhennen en zo kweekte hijeen vleugelloos ras, dat de volgende voordelen zou bieden. a. minder grote eiwitbehoefte, omdat geen vleugel veren geproduceerd behoeven teworden. b. gemakkelijker tc plukken. c. hoge omheiningen zijn niet nodig. d. gemakkelijker in batterijen te houden. In het begin van zijn proefnemingen was de Professor erg scepdsch ten aanzien vanhet resultaat van zijn proeven, omdat alle dieren waarbij hij de vleugelpennen opera-tief weggenomen had, niet goed staan, gaan of zitten konden. Deze bezwaren haddende gefokte vleugelloze dieren echter niet. Deutsche Tier?¤rztliche

Wochenschr. 63, 519, 1956. Dierlijke voedemiiddelen in pillenvorni. Proeven aan de Universiteit van Wisconsin genomen wijzen er op, dat het mogelijkzal zijn luzerne, hooi en mais in de toekomst in pillenvorm te verstrekken. Hierbijwerd een druk gebruikt van 1300 kg. per cm^. Het voordeel zou gelegen zijn inarbeidsbesparing. Deutsche Tier?¤rzdiche Wochenschr. 63, 510, 1956.



??? Uit de Veterinaire Kliniek voor Inwendige Ziekten der Rijksuniversiteitte l\'trecht; Directeur: Prof. Dr. G. Wagenaar. ACTINOBACILLOSIS BIJ HET SCHAAP door N. D. M. DEKKER In de eerste helft van oktober 1956 riep een veehouder de hulp in van eenpractiserend dierenarts voor een ziek schaap. Dit dier had aan de onbe-wolde huidgedeelten van de kop abcessen, welke gevuld waren met eendik slijmige licht geelgroene etter. De abcessen waren vooral te vindenrondom de snuit en op de onder- en zijkanten van de onderkaak. Hetschaap dat in een kudde van ongeveer 20 stuks liep, was een beetje sufen at niet zoveel als de anderen. De dierenarts meende de diagnose â€žbe-smettelijke peristomatitis" te mogen stellen en liet het schaap direct sepa-reren, waarna hij een behandeling instelde, welke bestond uit een injectievan 450.000 I.E. penicilline en 750 mgr. dihydiostreptomyeine intramuscu-lair. Verder

schreef hij inwrijvingen voor met een liniment bestaande uit:Kreosotum 10, creolinum 10, oleum arachidis aa 100. Tot zijn verwanderingconstateerde de behandelende collega na een week, dat, nadat hij de eerstemaal alle abcessen geopend had, er minstens evenveel bij waren gekomenen dat de localisatie zich verder naar achteren had uitgebreid. Ook bijde hierna volgende bezoeken, waarbij hij de subcutaan gelegen abcessenopende en met het bovengenoemde liniment behandelde, bleek, dat ersteeds nieuwe abcessen bijkwamen, in het voorste gedeelte van de bewoldehalshuid. E?Šn abces, dat wel minstens 50 cc. pus bevatte, was gelocaliseerd in dedriekhoek van Viborg en gaf naast ademnood ook slikbezwaren. Het dooi-de behandelende collega verrichte microscopisch onderzoek van de etter,leverde, naast zware di[)lokokkcn ook bipolaire staafjes op.Aangezien de ingestelde therapie na 5 weken geen enkel

resultaat opge-leverd had, stelde op 16 november 1956 dc collega zich schriftelijk in ver-binding met de interne kliniek om advies onder bijvoeging van boven-staande anamnese. Aangezien op grond van deze anarnne.se de kans groot was, dat we hier metoen niet vaak voorkomend geval van actinomycose bij het schaap tc doenhadden, werd in overleg met de behandelende collega en de eigenaar be-sloten tot aankoop ten behoeve van het onderwijs. Op 20 november d.a.v. werd de pati??nt aangevoerd en het hierna ingesteldeonderzoek leverde het volgende resultaat op: Stat. praes. Een ruim vier jaar oud vrouwelijk, gekruist Drents heideschaapin slechte vocdingstoestand (levend gewicht 51 kg.). De wol is in goedeconditie en valt niet uit. Pati??nt maakt geen erg zieke indruk. Jeukver-schijnselen worden niet waargenomen. Pols 96, Temp. 39.2, Ademh. 36.Talrijke grotere en kleinere abcessen zijn doorgebroken,

waarbij een vuil-groen gekleurde, deegachtige pus uitvloeit, en waardoor de huid hier endaar, vooral onder de oorbasis bedekt is met een vieze etterige korst. Ten-gevolge van de aanwezigheid van de abcessen heeft speciaal de onderkaakeen veel dikker aanzien dan normaal.



??? Lymfklieren. De retropharyngiale- en mandibulaire lymfklieren zijn, inverband met de abcessen ter plaatse niet duidelijk voelbaar.Slijmvliezen: Normaal, ook het mondslijmvlies vertoont geen defecten.Resp. app. In de omgeving van de neusgaten en langs de bovenlip zijn tal-rijke korstjes. Een duidelijk stridor nasalis is aanwezig, zich manifesterendein een rochelend, snurkend geluid bij inspiratie, welk geluid bij enige bewe-ging van het dier aanzienlijk versterkt wordt. Dc ademhalingsfrequenticbedraagt 36 per minuut, het type is abdominaal. Dc ausculatie der longenlevert geen bijzonderheden op. Bij druk op de trachea en de larynx verzethet dier zich heftig, tengevolge van de pijn welke deze druk op de aan-wezige abcessen veroorzaakt, maar het dier hoest niet.Circ. app.: Polsfrequende 96. Bij auscultatie van het hart is dc hartslagkrachtig, maar onregelmatig. Tussen de kaaktakken een gering, warm aan-

voelend oedeem, wat echter geen stuwings- maar ontstekingsocdecm is,in verband met de daar aanwezige abcessen. Verhoogde tensie op de venaejugularcs wordt niet waargenomen. Dig. app.: De pens is slecht gevuld. De pensbewegingen zijn 0 - 25 - 25 - 30- 35 - 25 - 30 - 40 - 25 - 20, dus voldoende in aantal en de intensiteit isnormaal. De faeces zijn normaal van consistentie. Bij het microscopisch onderzoek van afgenomen pus uit een der abcessenworden in het Gram preparaat alleen gram negatieve staafjes gevonden.Het onderzoek op de typische rosetten van actinomycose-kolven is negatief.Diagnose: Waarschijnlijk actinobacilosc. Wat betreft de differentiecldiagnose dienen wc tc denken aan dc volgendeziekten: a. peristomatitis pustulosa contaginosa. Dit is een besmettelijk huidlijdenveroorzaakt door een virus, maar waarbij later ook necrosebacillen enandere microben in het door het virus

beschadigde weefsel kunnen in-dringen. De labiale vorm begint aan dc mondhoeken, waarbij zich eerstrode vlekken vormen, welke later overgaan in blaasjes en puistjes. De opengebroken puistjes vormen al spoedig zwartachtige korsten, wel-ke zich kunnen uitbreiden over dc lippen en zelfs dc overige behaardehuidgedeelten en de kop, voornamelijk de oogleden en oorschelpen, ter-wijl het onderste gedeelte van de kop ocdematcus gezwollen kan zijn.Multipele abcessen vormen zich hier echter niet, zoals bij de actino-bacillose. b. Pseudotubcrculosis ovis. Dit is een besmettelijke ziekte welke wordtveroorzaakt door de bacil van Prcisz cn Nocard. De ziekte komt voor-namenlijk voor in Noord- en Zuid-Amcrika, Australi?? en Nieuw-Zce-land, maar is ook in enkele Europese landen waargenomen. Het is een ziekte welke zich hoofdzakelijk beperkt tot dc longen en dclymfklieren waarin zich etterige processen en

vcrkazingen voordoen.Afzonderlijke abcessen zoals bij de actinobacillose ziet men hierbij ech-ter niet. c. Pokken (Variola ovina). Deze ziekte, veroorzaakt door een virus, komtvoornamelijk nog in Oost- en Zuid-Europa voor. Na een incubatie van6-8 dagen, soms ook iets langer, openbaart de ziekte zich door koorts encatarrale symptomen, waarbij dc oogleden gezwollen zijn, tranenvloedoptreedt, uit de neus een slijmig sereuze uitvloeiing komt en vaak eensnuivend geluid bij de ademhaling ontstaat. Enige dagen later ziet men



??? op de huid ronde, rode vlekken ontstaan, welke vooral in de omgevingvan de ogen, lippen, neusvleugels en de overige behaarde gedeelten vande kop het eerst zichtbaar worden. Deze plekken kunnen zich op deduur soms ontwikkelen tot knobbeltjes, welke zich in de ernstige geval-len via ettering en gangraen tot diepgaande zweren kunnen omvormen.Vorming van grote abcessen ziet men echter niet en typisch voor deziekte is de koorts en de catarre der slijmvliezen die bij actinobacilloseontbreekt. d. Schurft: n.1. de schurft veroorzaakt door de sarcoptes scabiei, welkevoornamelijk voorkomt op dc onbewolde, dus behaarde huidgedeeltenvan de kop en bij uitzondering aan de buigvlakten van carpaal- en tar-saalgewrichten. Aan de lippen en in de omgeving hiervan vormen zichkleine knobbeltjes en blaasjes, welke later overgaan in grijze korsten,en waarbij de huid dikker wordt. Alleen in de ernsdge gevallen

wordtde voedselopname hierdoor gehinderd. Typisch voor deze schurft is deheftige jeuk (wat bij actinobacillose niet voorkomt) en het vinden vande sch??rftmijt. Voor het stellen van een zekere diagnose werd de pati??nt na eerst nog ge-durende een weck in de kliniek voor demonstratie te zijn gebruikt, tijdelijkdoorgestuurd naar het Instituut voor Veterinaire Bacteriologie.Op 4 december j.1. werd het dier weer teruggebracht en ontvingen wij hethier volgende schrijven van P r o f. v. d. Schaaf.â€žHet schaap met zwellingen aan de kop hebben we op 29 november 1956steriel gepuncteerd en het punctaat microscopisch en cultureel onderzocht.Microscopisch werden er alleen Gram-negatieve staafjes in aangetroffen,geen typische actinomycose-korreltjes. De staafjes waren bipolair gekleurd,doch iets groter dan een Pasteurella. Ze gloeiden a??roob met typischeruwe, vastzittende, vlakke koloni??n, waren

onbewegelijk en groeiden inde bouillon met een lichte troebeling. Van de Hottinger bouillon met glu-cose, sucrose en lactose, werd uit glucose en sucrose zuur gevormd engeen gas; lactose werd niet omgezet, ureum werd omgezet in ammoniak,gH-latine werd niet vervloeid en er werd in 24 uur groei geen hemolytischezone gevormd op een bloedagarplaat met 5 % paardenbloed; na langer be-broeden ontstond er wel enige hemolyse. Het staafje groeide niet in Gers-bach, zodat indolvorming niet kon worden aangetoond. Het staafje wasniet pathogcen voor caviae en weinig resistent. Op grond van zijn eigen-schappen werd het staafje als actinobacillus ligniercsi geidentificcerd.Bij de antibiotica-test bleek de cultuur gevoelig voor: aureomycine, terra-mycine, chlooranijjhenicol en sulfadiazine, matig gevoelig voor dihydro-stroptomycine en niet gevoelig voor penicilline. Gedurende het verblijf aanhet Instituut werd de

conditie van het schaap geleidelijk slechter en hetkon bij het vervoer naar de Interne Kliniek nauwelijks lopen wegens aclem-gebrek." In overleg met Prof. v. d. Schaaf werd besloten de pati??nt gedurendeeen week ?Š?Šnmaal daags te behandelen met sulfamezathine, inplaats vanmet sulfadiazine aangezien het eerstbedoelde sulfapreparaat in verband metde mogelijkheid van intraveneuze injectie nauwkeuriger gedoseerd konworden. Voorgeschreven werd een hoge dosering n.1. 250 mgr. per kg. lichaams-gewicht. Op 4 december woog het schaap nog slechts 47 kg. zodat dagelijks



???



??? 35 cc. van een 331/3% sulfamezathine-oplossing werd ingespoten. Dezelfdedag werd met deze therapie begonnen, tevens werden alle duidelijk voel-bare en fluctuerende abcessen geopend en de abcesholten gereinigd.Direct na de eerste intraveneuze injectie vertoonde de pati??nt collaps-verschijnselen, welke na een paar minuten weer verdwenen. Ook na de2e injectie werden deze verschijnselen, hoewel in veel geringere mate nogwaargenomen; daarna echter niet meer. Na 4 injecties begon de eetlust beter te worden, terwijl er zich geen nieuweabcessen ontwikkelden. 10 december werd de laatste injectie gegeven enenig dagen later verbeterde de toestand van de pati??nt zienderogen. Op14 december kon duidelijk vastgesteld worden, dat de nog niet geopendeabcessen in omgang teruggingen en a.h.w. opdroogden.17 december at het dier weer volkomen normaal en werd zelfs een

extrahoeveelheid haver verstrekt in verband met de slechte voedingstoestand.Van de tevoren aanwezige abcessen waren nog slechts kleine harde diktenin de huid te voelen. De bijgaande foto\'s van de kop, respectievelijk genomen op 1 decemberv????r de behandeling en op 11 januari dus een maand na de laatste injectiegeven een duidelijk beeld van de snelle genezing van dit proces. Op 16januari werd de pati??nt nog eens gewogen en bleek toen 64 kg. te wegen,dus een zeer frappante gewichtstoename van 17 kg. in ruim 6 weken.Wat betreft de frctjuentie van het voorkomen van actinobacillose bij hetschaap kan verwezen worden naar de hier volgende gegevens uit de lite-ratuur. Actinomycose bij het schaap werd voor het eerst beschreven door Chris-tiansen uit Denemarken in 1917. Deze vond bij een aantal pati??ntenmultipele abcessen ter grootte van een hazelnoot in de longen, de huid vande kop

en de daarbij iDehorende lymfklieren, waarbij hij Gram-negatievebacillen in reincultuur vond, welke bacteri??n hij bacterium purifaciensnoemde. In 1929 beschreef Magnusson een aantal door hem onderzochte ge-vallen van abcesvorming bij het schaap waarbij een localisatie in de sub-cutane weke delen van de kop en cle bijbehorende lymfklieren werd vast-gesteld. In enkele gevallen weiden deze abcessen ook in de longen, lever,nieren en uier gevonden. In de etter werden Gram-negatieve staafjes ge-vonden in reincultuur, identiek met de Bacillus purificiens van Chris-tiansen. De ziekte was niet over te brengen van het ene dier op hetandere, maar werd waarschijnlijk veroorzaakt door infecties met dezebacil van verwondingen aan de mond en de lippen welke ontstaan warenbij het grazen van scherp gras. In 1931 publiceerde Jowett een aantal waarnemingen welke hij aanhet abattoir te Edinburgh had

verricht. Het ging hier om pyogene infectiesbij schapen, welke infecties veroorzaakt waren door de bacillus purifacieus.De symptomen waren meestal het optreden van talrijke kleinere abcessengelijkende op een pustuleuze dermatitis in de omgeving van de mond. Depus in de abcessen was meestal licht- of grijsgroen van een deegachtige,reukeloze consistentie. Voor het vaststellen van de juiste diagnose was cul-tureel onderzoek noodzakelijk. Marsh en Wilkins beschreven in 1939 een uitbraak van actinobacil-lose in een kudde van 2000 schapen, waarvan er 60 stierven, merendeelst.g.v. het feit, dat deze dieren geen voedsel meer konden opnemen, door



??? de ontstekingsprocessen om de lippen, welke vergroot, verhard en gedeel-telijk met korsten en ingedroogde etter bedekt waren.In 1940 beschreef W ram by enige gevallen van actinobacillose bij hetschaap, gekenmerkt door de aanwezigheid van vele abcessen en fistels inhuid, onderhuid en regionale lymfklieren van de kop. Hij slaagde er in deactino-bacillus lignieresi te isoleren en meende dat deze smetstof identiekwas met de bacterium purifaciens van Christiansen.In 1944 onderzocht Taylor talrijke gevallen van actinobacillose bij hetschaap in Schotland en stelde hij vast dat bacterium purifaciens en actino-bacillus lignieresi identiek zijn. Volgens Cornell echter zouden de gevallen van subcutanc abccsvormingen van kazige lymfklierontstekingen bij het schaap moeten worden toege-schreven aan een infectie met een coryne bacterium, vermoedelijk identiekmet de bacil van P r e i s z N o c a r d, welke de

pseudotubcrculose bij hetschaap veroorzaakt. Alhoewel in het midden van de 2e helft van de vorige eeuw verschillendepublicaties waren verschenen over actinomycose, waarbij als oorzaak eenschimmel werd aangenomen, duurde het tot 1902 voordat Ligni?¨resen Spitz een beschrijving gaven van een runderziekte, welke in Argen-tini?? nu eens sporadisch dan weer epidemisch voorkwam en waarbij dehuid, subcutis, tong en lymfklieren actinomycotisch veranderd waren enwaarbij de bekende actinomycotische korreltjes microscopisch kondenworden aangetoond. In culturen werd echter slechts een Gram-negatieve cocco-bacillus ge-kweekt. Zij noemden deze ziekte actinobacillose, terwijl de gevonden bacillater Actinobacillus lignieresi genoemd werd. Door latere onderzoekingen werd vastgesteld, dat deze actinobacillus lig-nieresi de voornaamste oorzaak is van de actinomycose van de huid enandere weke

delen. De bacil is klein, ovaal, vormt geen .sporen, is Gram-negatief en laat zich onder aerobe omstandigheden kweken. De door dezebacil gevormde ziekelijke producten, die we als korrels in de etter kunnenvinden, gelijken op die van de bacil van Wolf en I s r a c 1 (Actinomycesbovis), welke laatste Gram-positief is, zich laat kweken onder anaerobe om-standigheden en oorzaak is van kaak-actinomycose bij het rund en uier-actinomycose bij het varken. Alleen zien wij bij de eerstgenoemde korrels gewoonlijk geen verkalkingoptreden. Naast deze twee oorzaken van actinomycose kunnen we volle-digheidshalve nog noemen de coryne bactcrium pyogenes, welke ook kaak-actinomycose kan veroorzaken en de stafylococcus aureus, welke de hoofd-oorzaak is van uier-actinomycosc bij het rund en vaak bij het varken.Of deze genoemde stafylokokken echter als primaire oorzaak van de actino-mycose moeten

worden beschouwd, is de vraag omdat volgens onderzoe-kingen van Szentlvanyein 1952 verricht, deze stafylokokken in rein-cultuur te kweken waren, ????k in die gevallen waarbij als primaire oorzaakde Actinobacillus lignieresi reeds was aangetoond. De smetstof, welke de actinobacillo.se veroorzaakt, komt op de huid ei.slijmvliezen van gezonde dieren voor, zonder ziekteverschijnselen te gevetÂ?Indien echter door verwondingen voornamelijk veroorzaakt door prikkendescherppuntige plantendelen, een naar binnen dringen van de smetstof mo-gelijk wordt gemaakt, treden de ziekelijke veranderingen pas op.Zo beschreef in 1931 Thomas een aantal gevallen van actinobacilliose bij



??? het schaap veroorzaakt door de verwondingen van stekels van de Opuntia,ccn plant die in Zuid-Afrika in de weiden voorkomt. Hij zag bij sectiegrotere en kleinere knobbels in lippen, tandvlees en tong, waarin kleverigeheldere pus. In het centrum van deze ettermassa kon hij meestal een fijnestekel van Opuntia aantonen. Ook Davis en Stiles vermeldden reeds in 1939 een uitbraak vanactinobacillosis in ccn kudde schapen waarbij de aandoeningen beperktbicven tot lijjpen en huid van dc kop en hals en waarbij de infectie waar-schijnlijk tot stand was gekomen tengevolge van het binnendringen dersmetstof in verwondingen welke door scherp gras waren veroorzaakt.Ook de Cocn geeft in zijn dissertatie aan dat trauma tengevolge vanschcip gras ]5racdisponerend werkt. Wat betreft de therapie van actinobacillose kan worden opgemerkt, dat,tot voor kort, deze voornamelijk bestond uit het verstrekken van jodium-

houdendc verbindingen, welke therapie in 188,\'j doo:r Thomassen isingevoerd. H a y s t o n gaf in 1948 als therapie aan een .\') maal herhaalde intraveneuzeinjectie van 20 cc. 10% natriumjodide. In 1937 gaf F a r q u h a r s o n alaan dat natriumzouten beter te gebruiken waren als intraveneuze injectiedan kaliumzouten in verband met de mindere giftigheid.In 1951 gaven H a g a n en B r u n e r ook nog natriumjodide intraveneusaan, terwijl plaatselijk Solutio Lugoli werd aangegeven als injectievloeistofTijdens dc 2c wereldoorlog propageerde G ?? t z c, in verband met het uit-gc]3ut geraken van de hoeveelheid jodetum kalicum, het gebruik van intra-veneuze injecties met sublimaat. In 1953 gaven M a n n i n g e r en M o s c y voor het eerst als therapie aan,injecties van penicilline om dc haard heen, terwijl ze bij die gevallen vanactinobacillose welke dooi\' stafylokokken veroorzaakt waren, goede resul-ten zagen met

sulfonamidc-preparaten. Hoewel het vanzelfsprekend onmogelijk is, om uit ?Š?Šn gunstig verlopendgeval duidelijke conclusies tc trekken, zou het wel aanbeveling verdienen,speciaal bij schapen met actinobacillose meerdere proeven met inspuitingenvan sulfamczathine, aureomycine of tcrramycine te nemen. Samenvatting: Beschreven wordt een rcv.tI van actinobacillose bij een schaap, veroorzaakt door deactinobacillus lignicresi. Intraveneuze inspuitingen met sulfamezathine gedurende eenweek, eenmaal daags, leidden tot een klinisch volledige genezing. In aansluiting op de bespreking van dit ziektegeval geeft schrijver een overzicht vande literatuur op dit gebied en van de verschillende inicro??rganismen, welke als oorzaakvan actinomycose bekend zijn. Ten slotte worden de tot heden gebruikelijke therapi??n bij actinobacillose bij schapenbesproken. Summary: Description of a case of actinobacillosis in a ewe

caused by actinobacillus lignieresi.Intravenous injections of sulphamezathine once daily for a week led to completeclinical recovery. In addition to his survey of this particular case the author lists the various micro-organisms known to cause actinomycosis, as well as a number of publications dealingwith this subject. In conclusion he discusses the therapies in use today for the treatment of actino-bacillosis in sheep.



??? R?Šsum?Š: On d?Šcrit un cas d\'actinobacillosc chcz un mouton caus?Še par l\'actinobacillus lignie-rcsi. Des injections intrav?Šneuscs avec de la sulfamezathine pendant une semaine, unefois par jour, aboutissaient ?  une gu?Šrison clinique compl?¨te. Comme suite au compte -rendu de ce cas morbide, l\'auteur donne un aper?§u de lalitt?Šrature sur ce terrain ct dc diff?Šrents micro-organismes qui sont connus commecause de l\'actinomycose. Pour terminer on discute les th?Šrapies d\'usage en cas d\'actinobacillosc chez les mou-tons. Zusammenfassung: Beschrieben wird ein Fall von Aktinobazillosc bei einem Schaf, verursacht durchden Actinobacillus ligniercsi. Intraven??se Injektionen mit Sulfamezathin w?¤hrendeiner Woche, einmal t?¤glich, f??hrte zur klinisch volkommenen Genesung.Anschliessend an die Besprechung dieses Krankheitsbildes gibt der Verfasser eineUbersicht der Literature auf diesem

Gebiet und der verschiedenen Mikroorganismen,die als Ursache der Aktinomykose bekannt sind. Zum Schluss werden die bis heute gebr?¤uchlichen Therapien betreffs Aktinobazilloscbei Schafen besprochen. LITERATUUR J. LIGNIERES en J. SPITZ, Actinobacillose. Bull. Soc. Gent. Med. Vet. 1902,p. 487-535-546-565. M. CHRISTIANSEN, En ejendommelig pyaemisk lidense los Faar. Maancdsskrift for Dyrlaeger. 1917, p. 449-458.J. BONGERT, Die Aethiologic der Aktinomykose bei Rindern und Schweine. Zeit-schr. f??r Fleisch- und Milchhygicne, Aug. 1924, S. 251-256.J. A. GUNDT, Over verwekkers van actinomycose bij het rund. Tijdschrift voor Dier-geneeskunde 1927, blz. 497-510 en 552-560.H. MAGNUSSON, A. Contribution to the knowledge of pyaemie forms of infection in sheep. The Journal of Comp. path, and therap. June 1929, p. 73-91.W. JOWETT, Observations on a pyogenic infection of sheep.

The Journal of Comp. path, and therap. 1931, p. 202-208.A. D. THOMAS, Actinobacilosis and other complications in sheep which may arisefrom the feeding of prickly pear. 17 th Report of the Dir. of Vet. Services andAnimal Industry Un. of S.A. 1931, p. 215-229.L. R. VAWOTER, A Study of actinomycosis. The Cornell Veterinarian, April 1933,p. 126-149. L. THOMPSON, Weitere Studien ??ber Actinobacillus. Zentralbl. f??r Bakt. Para- sitenk. und Infcktionskr. 1935, S. 192-194.J. I\'ARQUHARSON, Intravenous use of sodium iodide in actinomycosis. Journal of the Am. Vct. Med. Ass. 1937, p. 551-554.R. L. CORNELL, Pyogenic infection of goats and sheep in Tanganyika Territory. The Vet. Rec. 1938, No. 49.C. L. DAVIS and G. W. STILES, Actinobacillosis in Rams. Journ. of the Am. Vet. Med. Ass. 1939, p. 754-756.H. MARSH and H. W. WILKINS, Actinobacillosis in .sheep. Journ. of the Am. Vet. Med. Ass. 1939, p.

363-364.G. WRAMBY, Actinobacillos hos f?¤r. Skandinavisk Veterin?¤r Tidskrift. 1940,p. 1228-1241. M. S. SHAHAN and C. L. DAVIS, The diagnosis of actinomycosis and actino-bacillosis. Am. Journ. of Vct. Research. Oct. 1942, p. 321-328.M. J. DE COEN, L\'Actinobacillose Bovine ct Ovine. Diss. Alfort 1943.A. W. TAYLOR, Actinobacillosis in sheep. The Journal of Comp. Path, and Ther1944, p. 228-237.



??? J. T. HAYSTON, Actinobacillosis in sheep. The Austr. Vet. Journ. 1948, p. 64-66.W. A. HAGAN and D. W. BRUNER, The infectious diseases of domestic animals.1951, p. 412-428. G. LESBOUYRIES, Actinophytose ?  Streptothrix actinomyces chez le Mouton. Ree. de Med. Vet. Ao??t. 1952, p. 465-476.R. MANNINGER und J. M?“CSY, Spezielle Pathologie und Therapie der Haustiere.Erster Band 1954, S. 743-759. Wintermelk van onze geiten. E?Šn van de weinige nadelen van de geitenhouderij is, dat het overgrote deel van degeiten alleen in het najaar â€žruns" wordt en dus bijna alle lammeren in het voorjaargeboren worden. In de winter heeft men dus geen of weinig melk. Wanneer de helftvan onze geiten in het voorjaar gedekt kon worden, zou men echter in het najaarover â€žfrisse" geiten beschikken. Naar aanleiding van een proef bij schapen, waarbij men een tiental ooien â€žruns"maakte door ze aan

afwisselende verlichting en verduistering bloot te stellen (14 uurin het donker, 4 uur in het licht, 2 uur in het donker en 4 uur in het licht) zou menvoor geiten kunnen adviseren in het voorjaar de geitestal gedurende 2 uur in hetmidden van de dag te verduisteren. De bokken zouden dan aan eenzelfde behandelingonderworpen moeten worden. De Geitehouder, 20, 50, 1957. De .schoonmoeder. Maurice Biraud raconte: Un monsieur l\'air f?Šroce arrive chez un v?Št?Šrinaire ?  9heures du soir: â€žVoulez vous couper imm?Šdiatement la queue de mon fox-terrier".Pourquoi? demande le praticien. â€žMa belle-m?¨re arrive demain, je ne veux chez moiaucune manifestation cle sympathie." Match, 8 juin 1957, blz. 78.Het verloop van de paardestapel in West-Duitsland. Op 3 december 1956 kwamen in West-Duitsland 1.023.510 paarden voor. Dit be-tekent een teruggang van 6.8% in vergelijking met 1955, terwijl de

achteruitgangvan 1954 op 1955 6.2% bedroeg. Voorts bleek dat het paardenmateriaal gemiddeld ouder wordt. De 9-jarige en ouderedieren namen met 13.810 stuks toe, terwijl die van 3-9 jaar verminderden met 68.200stuks. Verder kon berekend worden dat hoewel het aantal dekkingen van 1954 op 1955steeg met 9.1%, het aantal veulens beneden de I jaar gelijk bleef; er werden dusmeer veulens geslacht. Tier?¤rztliche Umschau, 12, 98, 1957.



??? (From the Institute for \\\'eterinary Virology of the State University,Utrecht, The Netherlands. Director: Prof. Dr. J. Janscn) ON THE LOCALIZATION OF THE VIRUS OF AUJESZKY IN THECENTRAL NER\\ OUS SYSTEM by JAC. JANSEN Sen. and H. KUNST The problems with regard to the localization of the virus of Aujeszky inthe central nervous system and their solutions are of great importance fromthe practical as well as from the scientific point of view. For the practi-tioner, who wants a confirmation of his clinical diagnosis or a definite pro-nouncement on his assumed diagnosis, will have to consider which parts ofthe dead animal are and which arc not likely to contain the virus. And thefirst-mentioned will of course have to be among the parts submitted forexamination. We known from experience that in the case of Aujeszky\'s disease in cattleit is generaly thought to be sufficient to submit the brain. I\'hio

article isintended to show that this view is not invariably the correct one. It is quitepossible that in the case of cattle that were killed because they were suffe-ring from Aujeszky\'s disease, the existence of the virus in the brain cannotbe demonstrated by using a rabbit, whereas it can be found in the lumbo-sacral marrow. This proved to be the case where no pruritis had beenobserved on the head or the front part of the body but only in and aroundthe genital-anal area. In a report of J a n s e n and D c k k e r (1) recently published in the Tijd-schrift voor Diergeneeskunde the reader may have been struck by the factthat the rabbit injected with brain-matter suspension survived, whereasthe two rabbits injected with lumbo-sacral marrow suspension both suc-cumbed to the disease. Recently we were given an opportunity to observe a patient of the Klinickvoor Inwendige Ziekten der Grote Huisdieren (Clinic for Internal Di-

seases of Large Domestic Animal, Director: Prof. Dr. G. Wagenaar)where Aujeszky\'s disea.se had been correctly diagnosed on the strengthof clinical symptoms. The animal was severely inflicted with pruritis onits hindlegs and around the anal-genital area. Since the prognosis in casesof Aujeszky\'s disease in cattle is unfavourable and the animal will sufferterribly, the best one can do is to have the animal killed, as was done inthis case. At our request we received the brain and the lumbo-sacral mar-row. With this material we have tried to determine if it would make anydifference whether we used for the rabbit-test either brain matter on theone hand or lumbo-sacral marrow on the other. Two suspensions weremade: one from the lumbo-sacral marrow by taking bits from ten differentplaces 6 cm. apart, which were ground together and then worked into a10% suspension in saline; the other suspension was prepared

from 10pieces of brain tissue, namely 3 from the left and 3 from the right cerebralhemisphere, while taking good care that these should contain both greyand white substance; further 2 pieces from the left and two from the right



??? hemisphere of the cerebellum. This suspension also contained 10% tissue.At 3 p.m. on January 22nd 1957 each suspension was subcutaneously in-jected behind the left car (dose 0.5 cc.) into 10 five-week old experimental-rabbits. On January 23rd, that is after 24 hours, none of the animalsshowed any symptoms of Aujeszky\'s disease. One rabbit proved to be para-lysed due to a vertebral fracture and was therefore killed. Nor, on January24th, was anything abnormal observed that might point to the i^ecdonhaving become active. In the morning of January 25th, however, five rab-bits of the lumbo-sacral group were dead with bloody scratches roundthe injection spot, while the other 5, of the same group, that werestill alive were ill, and were scratching violently behind their left ears. Thesymptoms with these 5 were so evident that we decided to kill the animalsat once. We may, therefore, state that all of these ten

experimental rabbitsdemonstrated the presence of the virus in the lumbo-sacral marrow. Of thebrain-matter group one rabbit was somewhat apathetic on January 24th;these were certainly no pruritic symptoms. This animal, which may havebeen suffering from indigestion, recovered. The other 8 remaindcd perfect-ly normal (observation of all 9 of them lasted until 1 February 1957 in-clusive). Thus, tiiis test has shown clearly that an examination of the brain alonemay yield deceptive and negative results. We ought, therefore, to makesure that the part of the central nervous system corresponding regionallyto the pruritic area is included in the examination. Shortly after this experiment we received the brain only of a cow, to betested on the presence of the virus of Aujeszky\'s disease. The accompanyingletter stated that on February 5th the animal had started to lick its hind-legs till blood came. The condition at 6 a.m. on

February 6th was recordedas follows: "The cow has been lying dwon the whole night and cannot getup any more. It is respira ting quickly. Sometimes the cow has spasms, stret-ching the head backward as with grasstetany. From the rubbing of its hind-legs the animal appears, moreover, to be suffering from pruritis. Aujeszky\'sdisease was at once thought of, but there was no longer inclination to lick.In order to cxcludc grasstetany 900 cc. â€ž500 neo" was injected. In theafternoon the cow was killed." In view of our findings from the above test, we recjuested the submission ofthe lumbo-sacral marrow as well. How useful this was appeared from ourexamination. The two rabbits â€” after our previous test with 2 scries of 10rabbits this number would seem adequate â€” injected with brain matterremained perfectly normal whereas the two injected with lumbo-sacralmarrow caught the disease on the third day after the

subcutaneousinjection (itching in the morning, they died during the afternoon). In tiiis connection wc should like to make the following remark. Volume74, page 465 (1949) of this Journal gives a report of an article fromG. F a r g e a t and G. P?Šr?¨s entitled â€žLa maladie d\'Aujeszky existe-t-elledans Ic Rh?´ne?" According to this report â€” the original article was notat our disposal â€” a cow showed the typical symptoms on its right hindleg.It proved to be impossible to infect a rabbit, a guinea-pig and a dog bybrain material. We suppose, however, that Aujeszky\'s disease could havebeen diagnosed if the lumbo-sacral marrow would have been used.



??? Summarizing, the findings by means of experimental rabbits of the 3 cowsafflicted with itching in the hind-quarters, last examined in our Institute,were: brain-matter ! lumbo-sacral marrow Cow I 1 neg.Cow II 9 â€žCow III 2 â€ž 2 pos.10 â€ž2 â€ž Total 12 neg. 14 pos. In our opinion this shows how important it is which part of the diseasedanimal is submitted by the practitioner for examination. Various hand-books deal with Aujeszky\'s disease omit to mention this or refer only va-guely to it. In the literature we do, however, meet with statements thatthe virus is localized in a particular area of the central nervous system.The following brief survey, which certainly does not claim to be exhaustive,will offer some insight into the matter. In his widely-known book â€žSpezielle Pathologie und Therapie der Haus-tiere " (2) M a n n i n g e r, in a senstence of general bearing, maintainsthat the virus â€žin sehr konzentrierter

Form im zentralen Nervensystemvorhanden ist". And already at the beginning of his discussion the authorstates that the virus is at first contained in the blood, the organs and theurine, and later on in the central nervous system. Further on he remarksthat, meanwhile, â€ždas Blut sich allm?¤hlich des Krankenerregers erledigt".In discussing the pathogenesis Manninger claims that, stardng fromthe place of the infection, a blood infection â€” a virus septicaemia, there-fore, â€” will arise. He mentions some authors in whose opinion the viruswill not penetrate the body via the blood but via the nervous system.M a n n i n ge r remarks on this: â€žF??r eine solche Auffassung liegen indeskleine stichhaltigen Beweise vor". In the work of the Frenchman Curasson (3) more attention is paid tothe neurotropic nature of the virus. In discussing the pathogenesis he statesthat the virus penetrates the body via the nerves though

not along this routeonly, for after cutting out a nerve the infection still arises in the innerva-tion area, â€žpar septicaemie", therefore. Although Curasson recognizesthe neurotropic nature of the virus, he does not clearly visualize the possi-bility that the virus may be localized in the central nervous system. Hesays in speaking of the â€žmati?¨res virulentes": le cerveau, la moelle sont vi-rulents, le bulbe et la corne d\'Ammon paraissent plus virulents". In accor-dance with this, his advice wih regard to the experiment with experimentalanimals is. â€žon fait 2 ou 3 pr?Šl?¨vements de substance nerveuse en des en-droits diff?Šrents du cerveau, du bulbe, et les m?Šlange"; no mendon of thespinal marrow (or the pars lumbo-sacralis). H a g a n en B r u n e r (4) state: "It should be borne in mind that animalsoften die before virus has reached the brain, or even the spinal cord. Thisshould be taken into account when selecting

dssues for laboratory diag-nosis". Just before they rightly remarked that as the disease progresses themedulla may be infected. H a g a n and B r u n e r also mention Hurst"who studied the distribudon of pseudo-rabies in the rabbit...; the virus



??? reaches the central nervous system by passage through the peripheral ner-ves in spite of the fact virus occurs for a time in the blood." Finally theygive the following, sound advice: "A definite diagnosis may be made byrecovering the virus. For this purpose, the edematous fluid of the locallesion, the nerve trunk of the region, parts of the spinal cord, and portionsof the brain may be inoculated into rabbits." H a g a n and B r u n e rwould have been even more explicit if besides "the nerve trunk of the re-gion", they had also expressly mentioned the part of the medulla spinalisbelonging to "the region", i.e. the pruritic area. In these three rather widely used German, French and English textbooks,the problem raised by us is discussed in different ways. In addition thereseems to be a difference of opinion as to whether this virus is pantropic(attracted to all organs) and is distributed by the blood, or whether, infact, it is

rather neurotropic in character. We will now give the ideas and conclusions of some of the most outstandingresearchworkers on the two related problems, namely a. whether the virusis neurotropic or pantropic, and b. the cjuestion of the localization of thevirus in the central nervous system. Hurst (5) published his experiments made on rabbits in 1934. Althoughadmitting that, with rabbits, the virus occurs in the blood and must,therefore, be carried by the blood to the organs, he insists on the strengthof his experiments that the virus reaches the central nervous system viathe nerves, and, reversely, leaves the central nervous system by way of thenerves leading to the periphery. Hurst demonstrated among other thingsthat the action of the infection is delayed when after making a neurectomythe innervation area is infected. After establishing that the virus is by nomeans always found throughout the entire central nervous

system he re-marks, rightly we think, that "this irregular distribution of virus through-out the nervous system does not suggest infection directly from the blood".H u r s t\'s investigations have been referred to before in this periodical,namely by L o u r e n s (6) in 1935. In 1938 Galloway (7) gives an extensive survey of the literature onthe subject and records that, in anyone animal, the virus occurs in someparts of the central nervous system, whereas it is not found in other parts.In 1938 R e m 1 i n g e r and B a i 11 y (8) published a detailed work (204pages) on Aujcszky\'s diesase. They made large-scale experiments with dogs.On the distribution of the virus in the central nervous system they state:"II semble iju\'un certain hasard preside ici comme dans la rage vraie ?  ladistribution du virus le long de l\'axe c?Šr?Šbro-spinal". In order to attaingood results in experiments with experimental animals they advise:

"depratiquer des pr?Šl?¨vements en diff?Šrents points de l\'axe c?Šr?Šbrospinal etd\'inoculer dc nombreux animaux". About the occurence of the virus inprecisely that part of the medulla spinalis which corresponds with the in-fecdon- or pruritic area no clear pronouncement is made. In this connec-tion the expression "un certain hasard" in the above-quoted sentence issignificant. The part dealing with "siege du virus" ends with this sen-tence: "S\'il s\'agit de pseudo-rage non pas clinique mais exp?Šrimentale, lespr?Šl?¨vements porteront surtout sur l\'enc?Šphale, si l\'inoculation a ?Št?Š faite?  l\'extr?Šmit?Š c?Šphalique; sur la moelle ?Špini?¨re, si cette inoculation a?Št?Š pratiqu?Š aux membres, mais la moelle lombaire sera ?Švit?Še dans tous



??? les cas". It is because of this last pronouncement that we are giving thecontrary advice based upon our own experience, namely, to take goodcare to include the examination of the pars lumbalis of the medulla spinalisin all those cases where the pruritic area (particularly the initial irritation)should give occasion to do so. B o c c k e r (1939 (9) reaches the following conclusion with regard to thenature of the virus: "Die Neurotropic wird in ausgesprochen empf?¤nglichenTieren dadurch verdeckt und ??berlagert, dasz sich das Virus auch in an-deren Geweben und anscheinend auch im Blute zu vermehren vermag".As early as 1942 Hirt (10) published an ardcle of which the title clearlyindicates the result of his researches: "Bei der Aujeszkyschen Krankheit istder Virusgehalt des Zentralnervensystems durch die Infektionsstelle be-dingt". The last sentence of his article reads: "Der Anstcckungsstoffscheint in dem der

Infcktionsstelle am n?¤chtsten liegende Abschnitt derzentralen Nerven substanz in gr??szter Konzentration vorhanden zu sein".On the strength of the literature data (it would be beyond the scope ofthis article to mention everything published on the subject), our ownabove-recordcd experiments, and on the ground of earlier experimentswith mice, which proved to be only susceptible to intracerebral infection(11, 12), we think that the virus is really neurotropic in character. Onlythe other day, in a case of this disease we could demonstrate the existenceof the virus in the central nervous system, but not in the blood. We aremoreover convinced that the virus is to be found particularly in the partof the central nervous system belonging to the area where the itchingstarted. The localization of the virus in the central nervous system has, of course,been known to many research laboratories for years, but many of tho.sewho

submit the material have been ignorant of it. This is why wc thoughtit might be of some importance, to draw the attention once more to someaspects of the localization of the virus. Samenvatting: Alhoewel in gevallen van de ziekte van Aujeszky het virus in het bloed aantoonbaarkan zijn, dient men het toch te beschouwen als een virus met een duidelijk neuro-troop karakter. Dit blijkt vooral uit de localisatie van het virus in het centralezenuwstelsel. In verband hiermede is het uiterst n\\ittig, dat de practicus, die zijndiagnose bevestigd wil zien, het daarvoor in aanmerking komende deel van het cen-trale zenuwstelsel opzendt. Van drie koeien met jeuk aan het achterstel werden intotaal 12 konijnen ingespoten met hersenmateriaal; zij bleven alle normaal, doch de14 konijnen ingespoten met lumbo-sacraal merg werden alle ziek. In ieder geval dientonderzocht tc worden d?¤t deel van het centrale zenuwstelsel, dat

correspondeertmet het jcukgcbied. Summary: The character of the virus of Aujeszky\'s discase is mainly neurotropic. To diagnosespontaneous eases rabbits should be infected with the part of the central nervoussystem corresponding to the pruritic area. Twelve rabbits were injected subcutaneous-ly with brain matter from three cows suffering from itching in the hind quarters.They all remained normal, whereas fourteen rabbits injected with lumbo-sacral mar-row succumbcd without exception. R?Šsum?Š: Le caract?¨re de I\'ultravirus de la maladie d\'Aujeszky est surtout neurotrope. Afin



??? d\'affirmer la diagnose dans des cas spontan?Šs il est n?Šcessaire d\'infecter des lapinsavec cette partie du syst?¨me nerveux central qui correspond ?  la r?Šgion des d?Šman-geaisons. 12 Lapins ?Štaient inject?Šs avec du tissu ccrbral dc 3 vaches ayant des d?Š-mangeaisons aux arri?¨re-mains. Tous ces lapins restaient normaux, tandis que les 14lapins inject?Šs avec de la moelle sacro-lombaire succombaient sans aucune exception. Zusammenfassung: Der Charakter des Virus der .\\ujcszkyschcn Krankheit ist ??berwiegend neurotrop.Um in spontanen F?¤llen die Diagnose zu best?¤tigen soll man Kaninchen infizierenmit jenem Teil des Zentralncrvensystemcs, das ??bcrcinstinnnt mit dem Juckengebicte.Mit Gehirngewebe von 3 Rinder mit Jucken am Ilintcrgestcll wurden 12 Kaninchensubkutan injiziert. Sic blieben alle normal; die 14 Kaninchen, welche injiziert wordenwaren mit lumbosakralem Marke, unterlagen

der Krankheit dagegen ohne Ausnahme. LITERATUUR 1. JANSEN, JAC. Sr. en N. D. M. DEKKER, Een klinisch onduidelijk geval vanmorbus aujeszky bij ccn rund. T.v.D. 82, 544, 1957. 2. MANNINGER, RIJDOLF, Spezielle Pathologie und Therapie der Haustiere.Zehnte Auflage, Erster Band, 1954. 3. CURASSON, G., Maladies infectieuses des animaux domestiques. Tome premier,1946. 4. HAGAN, "VV. A. and D. W. BRUNER, The infectious diseases of domestic ani-mals. 5. HURST, E. WESTON, Studies on Pseudorabies (infectious bulbar paralysis,mad itch). Journal of Exp. medicine, 59, 729, 1934. 6. LOURENS, L. F. D. E., Ziekte van Aujeszky. T.v.D., 62, 885 cn 949, 1935. 7. GALLOWAY, I. A., Aujeszky\'s disease. The Veterinary Record 50, 745, 1938. 8. REMLINGER, P. et J. BAILLY, La maladie d\'Aujeszky, 1938. 9. BOECKER, EDUARD, Handbuch der Viruskrankheiten (Gildemeister, Haagen,Waldmann).

Zwiter Band, 1939 (op blaz. 239 morbus Aujeszky). lU. HIRT, G?ŠZA, Bei der Aujeszkyschen Krankheit ist der Virusgehalt des Zentral-nervensystems durch die Infektionsstclle bedingt. Archiv f??r wissenschaftlicheund praktische Tierheilkunde, 78, 191, 1942.1 I. JANSEN, JAC., De gevoeligheid van dc muis voor het virus van de ziekte van Aujc.szky. Tijdschrift voor Diergeneeskunde 61, 761, 1934.12. JANSEN, JAC., Gehirnimmunit?¤t bei Infektionen mit filtrierbarem Virus.Zentralbl. f. Bakt. Parasitenkunde und Infektionskrankheiten, 149, 190, 1942. Nict-iiifcctieuze abortus bij het varken. Uit het verschijnen van ccn dissertatie over het onderwerp: Contribution de l\'avorte-ment non infectieux dc la Truie (Alfort 1956), schrijver, L o n c e i n t J. M., blijktdat men in Frankrijk ernstig aandacht aan dc varkensfokkcrij gaat schenken.De aanleiding was het feit, dat een Duits onderzoek had geleerd, dat Â? 50% van

deabortusgcvallen bij varkens van niet infectieuze aard waren. .Ms belangrijkste niet-infccticuzc oorzaak wordt genoemd: onoordcclkumligc voeding,sjjcciaal wat betreft tekorten aan eiwit, calcium en fosfor, jodium, mangaan cn vita-minen (speciaal Vitamine A). Recueil de Med. Vct., 122, 801, 1956. Horenlozc Sussex runderen. Het Stamboek voor het in het Zuid-Oosten van Engeland inheemse gehorende rodeSussex vlccsras zal in 1970 als subras ongehorende dieren registreren.In 1949 begon men met de verzameling van ongehorende dieren. Men wenst dezeongehorende vari??teit omdat het ras populair is in Zuid-Afrika â€” het is een zeersober ras â€” en men in dc gehele wereld thans sterk de voorkeur geeft aan onge-horende vlcesrassen. The Farmer\'s Weekly, 46, 41, 1957.



??? IHt het Instituut voor Veterinaire Bacteriologie van de Rijks-Universiteitte LItrecht. Directeur: Prof. A. v. d. Schaaf. KOMT OOK IN NEDERLAND BRUCELLOSE BIJ DE HAAS VOOR? door Dr. C. A. VAN DORSSEN In 1941 kweekte Witte uit een absces van een haas in Silezi?? eenbacterie, die hij meende te moeten beschouwen als een Rangse abortusbacil.Het was een Gram-negatief staafje, dat eerst na 3 x 24 uur bebroedenvan een glucosebloedagarplaat zichtbare groei gaf in de vorm van dauw-druppelachdge, nict-hemolyserende kolonies. Hij interpreteerde dezevondst echter als Brucella abortus, aangezien hij deze verwachtte te zullenaantreffen. Uit de literatuur (W i e s e 1 e r) was hem bekend over spontaanaborteren bij hazen, en op de weide, waarvan de haas afkomstig was,hadden aan Bangse infectie lijdende runderen gelopen.In Zwitserland waren het Roux en Bouvier (1946) die voor heteerst een

dergelijke infectie waarnamen nadat hun aandacht op de moge-lijkheid hiervan door F 1 ?? c k i g e r was gevestigd. Daarna is Brucellosein Zwitserland herhaaldehjk bij hazen geconstateerd, B u r g i s s e r (1949,1951), Bouvier c.s. (1951). Jacotot en Vall?Še (1951) toonden Brucellainfectie aan bij hazen inFrankrijk. Zij zochten naar het voorkomen van Br. rnelitensis en meendenook aanvankelijk bij de hazen met deze bacterie te doen te hebben. Eerstbij nader inzien (1954) herriepen zij hun conclusie en interpreteerden hunvondst als Br. suis, Deense vari??teit. Uit Tsjecho Slowakije deelde Niznansky (1954) over hazenbrucellosemede. Het betrof in alle vier de gevallen Br. suis, die daar ook veel\\ oorkomt bij de varkens. Inmiddels hadden in Denemarken B e n d t s e n, C h r i s t i a n s e n enT h o m s e n (1954) eveneens een mededeling gedaan over het voorkomenvan Brucella suis bij hazen, welk feit daar voor

het eerst in 1951 wasvastgesteld. In een lezing, welke Thomsen in 1956 in Gent hield,heeft hij over deze infectie uitvoeriger mededeling gedaan en tevens degedachtengang ontwikkeld, dat Br. suis Deens type, welke onder de varkensin Denemarken niet een heersende infectie is, in de eerste plaats eenhazenziekte zou zijn, waarbij de varkens incidenteel b.v. door voeren methazeningewanden zouden worden besmet (in 1955 bewezen). Verder \\er-moedt hij, dat de infectie, die maar in ?Š?Šn district voorkomt, van huis-uitniet inheems zal zijn geweest, maar is ontstaan door import van hazenvoor en na de eerste wereldoorlog â€žuit verschillende landen, waar varkens-brucellose veel voorkwam (Duitsland, Hongarije)". In verband met het voorkomen van Brucella rnelitensis onder schapen inhet Rijnland onderzocht F r i t s c h e ook hazen. Het gelukte hem hieruitbacteri??n te isoleren, die hij aanvankelijk ook voor

Br. rnelitensis hield,doch bij nader onderzoek Br. suis Deens type bleken te zijn. Hij bleefechter deze beschouwen als een in de hazen ontstane mutatie van Br.rnelitensis, welke met schapen uit Frankrijk zou zijn binnen gekomen.Volgens F r i t s c h e zouden bijna alle tot dusverre in de literatuur be-



??? schreven stammen uit hazen als Br. suis Deens type zijn te beschouwen.Ter toelichting diene, dat tot het geslacht Brucella door H u d d 1 e s o n in de 6e drukvan B e r g c y\'s Manual de volgende species worden gerekend: Br. nielitensis, Br.abortus, Br. suis en Br. bronchiseptica. Br. melitensis (verwekker van dc Maltakoorts), Br. suis en Br. bronchiseptica hebben in tegenstelling met Br. abortus bijprimaire isolatie geen verhoogde C02-spanning nodig. Overigens worden deze species nader onderscheiden door gcvocligheidsvcrschillenvoor anilinekleurstoffen, waarop hier niet nader zal worden ingegaan. In Br. suis zijntwee vari??teiten, de Amerikaanse en de Deense, welke onderling daarin verschillen,dat de Amerikaanse vari??teit veel H2S vormt, de Deense niet. Wat deze laatsteei.genschap betreft, gelijkt de Deense vari??teit dus op Br. melitensis, waarvan zecchtcr in kleurstofgevoelighcid duidelijk verschilt

(vergelijk ook Berndtscn (1954)). Br. bronchiseptica is een bacterie, die in tegenstelling met de andere vertegenwoor-digers van dit geslacht beweeglijk is, gemakkelijk groeit aan de lucht en gewoonlijkbij hondeziektepneumonic wordt aangetroffen, doch ook reeds in 1917 door AliceEvans uit long-processen bij caviae werd ge??soleerd. Ze is pathogcen voor katten,konijnen, caviae, fretten, witte ratten en apen. Deze infectie beperkt zich echter alsregel tot aandoeningen van het respiratie-apparaat. Opgemerkt zij, dat, hoewelHuddleson zowel als Miss Evans laatstgenoemde species ook in dit Genusplaatsen, zij toch t.o.v. â€žde eigenlijke" Brucella\'s een aparte plaats inneemt en ob-jectief op geen enkele wijze van Alcaligenes faecalis is te onderscheiden.Pritsche vergeleek de pathologisch anatomische veranderingen zoalsdeze bij aan Brucellose lijdende hazen in Denemarken en in Duitslandwaren waargenomen,

Denemarken Rijnland Palts Hazen Hazen 10 cf 13 9 4 c? 3 ? Testikels 80% Uterus 84,6 % Testikels 18 % Uterus 53,3 % Mamma 69 % Mamma 66 % Mih75% Milt 71 % Lever 41 % Lever 14,2 % Long 38 % Long 14,2 % Hij beeldde een aangetaste milt en testikels af. Hoewel ook reeds R o u x en Bouvier o.a. witte tot grauwe granulatiesvan de longen terloops beschreven, is de eerste duidelijke publicatie overde aard van de afwijkingen aan andere organen dan het geslachtsapparaatde lezing van Thomson (1956).Uit de Vlaamse vertaling zij het volgende geciteerd: â€žVooral te vermelden is het feit dat de pathologische processen in talrijkeorganen optreden. Het is ook opvallend dat brucellakiemen bij hazen eensterke pyogene werking bezitten, juist zoals dit het geval is bij sommigevarkens. Zeer dikwijls worden abcessen aangetroffen vooral in de ge-necrotiscerde weefsels. Een knobbelige sterk gezwollen lever

wordt zeer dikwijls aangetroffen; dezezit dan opgepropt met grote en kleine gele haardjes, waarin etterinmtjesvoorkomen. Gewoonlijk worden in de lever sporadische gele haardjes aangetroffen,waarvan de grootte schommelt tussen die van een gierstzaad en die vaneen erwt. In het coecum worden geel-witte haarden aangetroffen van degrootte van een gierstzaad; deze zijn te zien door de darmwand heen.



???



??? In de mesenteriale lymfklieren kunnen necrose en kleine abcessen voor-komen. Minder frequent worden kleine paddestoelachtige haarden op de nierenaangetroffen. Dergelijke haarden worden gevonden in longen, welke echter soms talrijkegrote en kleine uitpuilende haardjes vertonen. Typisch bij mannelijke dieren zijn de sterk gezwollen testes cn e])ididymesmet necrosehaarden en abcessen. Bij vrouwelijke dieren worden soms duiveneigrote abcessen waargenomenin de melkklieren; in de uterus komen haarden voor, waarvan de grootteschommelt tussen die van een gierstzaad en die van een hazelnoot.Tenslotte zou ik cr op willen wijzen dat besmette hazen gewoonlijk ingoede conditie verkeren; ze sterven niet van brucellose alleen.Uit al deze pathologische proces.sen is het gemakkelijk de Brucella\'s teisoleren en in Denemarken was dit steeds Brucella suis, Deense varieteit,welke bij de eerste generatie

altijd groeit aan de gewone atmosferischelucht. Wij gelukten er niet in hazen experimenteel met Brucella abortus te in-fecteren." Bij het artikel van T h o m s e n zijn zeer demonstratieve foto\'s w.o. eenâ€žlong met paddestoelvormige knobbels" en een â€žsterk vergrote milt; let opde talrijke knobbeltjes". Deze afbeeldingen worden hierbij gereproduceerd,(fig. I en II). Het zou geen reden gehad hebben het voorafgaande mede te delen alsboven bedoelde foto\'s niet de onverwachte sleutel ojileverden lot een sectie-bevinding bij een haas, waarover in ons jaarverslag over 19.52 een voor-lojjige mededeling gedaan werd, maar waarover het tot dusverre niet geluktwas een bevredigende conclusie te trekken. Onderzoek 1365jl952. Op 4 november 1952 werd door hel toenmaligInstituut voor Infectieziekten van het Openbaar Slachthuis le Heerlen hetcadaver van een haas ontvangen. In de longen werden talrijke

promincrcndc haarden aangetroffen, welkevolgens histologisch onderzoek van Collega D r. Le (\'oultre warente inter])reteren als multiple subacule lot subchronische nccropurulenleontstekingshaardjes. Achteraf bezien, was de beschrijving â€žpaddestoelvor-mige knobbels" macroscopisch voor deze vormsels hier volkomen \\\'antoepassing (fig. III). In de sterk vergrote milt (fig. IV) en in de nieren(fig. V) werden eveneens dergelijke haarden aangetroffen, maar niet inde lever. Aangezien het geslacht van het dier niet genoteerd werd, kanstilzwijgend worden aangenomen, dat aan hel geslachlsapiJaraat niets Fig. I Rpproduktie van Thomsen fig. 4 â€žlong met veelvuldige paddestoelvormige knobbels". Fig. II Reproduktie van Thomsen fig. 3a â€žsterk vergrote mitl van dezelfde haas. Let op de talrijke knobbeltjes".Fig. III Eigen waarneming, long, dezelfde veranderingen als in fig. 1.Fig. IV Eigen waarneming, milt,

dezelfde veranderingen als in fig. II.Fig. V Eigen waarneming, nier met haardjes.



??? afwijkends is gezien. De sectie werd overigens met extra zorg verricht,omdat de vindplaats (Zuid Limburg) de mogelijkheid van tularaemieopenliet, aangezien deze door N e 1 i s en L a f o n t a i n e (1950) bij hazenin Belgi?? was waargenomen en trouwens kort nadien in Januari 1953 inLimburg werkelijk is geconstateerd en door Hemmes (1953) beschreven.Het beeld van de sectie wettigde onmiddellijk de conclusie, dat het hiereen beeld betrof, dat ons uit eigen aanschouwen niet bekend was.In de directe uitstrijkpreparaten van bloed en organen, die in verbandmet het aanvankelijk vermoeden zeer zorgvuldig bekeken zijn, werdengeen microorganismen waargenomen. Er werd uitvoerig ge??nt en de voedingsbodems werden enkele dagen ge-observeerd. Uit de longen ontstond alleen op de a??roob bebroede bloedplaatna langer dan 2 x 24 uur een fijne groei van een Gram-negatief organisme.Beweeglijkheid

kon niet worden aangetoond. De ge??soleerde kiemen gavenin de gewone, korte, bonte rij geen omzettingen. Zij groeiden wel in desuikeroplossingen volgens W arren Crowe, maar zetten ook daaringeen suikers om hetwelk niet in overeenstemming is met Pasteurella tula-rense, die immers in staat is glucose te vergisten. Destijds werd schoorvoetend de conclusie getrokken, dat het ge??soleerdeorganisme Br. hronchiseptica zou zijn, hoewel bij deze conclusie op hetprotocol een vraagteken is geplaatst. Deze uitspraak werd gemotiveerd doorde overweging, dat het een Gram-negatief staafje uit het respiratieapparaatvan een knaagdier was, dat geen suikers vergistte. De mogelijkheid vaneen andere, een â€žechte" Brucella werd door de ongewone gastheer en devoor ons ongewone localisatie helaas niet overwogen. De cultuur, waarvanniet werd geloofd, dat zij in haar hoedanigheid van Br. hronchiseptica

dezeuitgebreide veranderingen primair zou hebben veroorzaakt, is niet aan-gehouden. In het desbetreffende Jaarverslag (D o n k e r - V o e t. Van1) orssenenVan der Vlerk (1953)) wordt betreffende dit gevalgezegd: â€žUit een uit Limburg afkomstige haas met multiple, sub-acute tot sub-chronische necro-purulente ontstekingshaardjes in longen, milt en nieren(welke wij verdachten van tularaemie) werd alleen Brucella hronchi-septica gekweekt". Het woord â€žalleen" geeft de twijfel aan het aetiologische verband aan.In verband met besmettingsgevaar zijn met het betrokken materiaal geendierproeven verricht. De organen zijn als museumpreparaat geconserveerd. Daardoor was hetmogelijk deze alsnog te vergelijken met de foto\'s van T h o m s e n, waar-mede zij volkomen bleken overeen te stemmen. Momenteel lijkt de conclusie gerechtvaardigd, dal ook deze laesies zijnveroorzaakt geweest door Brucella suis.

Immers: a) het sectiebeeld was zeer typisch. b) uit het materiaal werd een langzaam-groeiend, Gram-negatief onbewege-lijk staafje gekweekt, dat primair aan de lucht groeide en geen kool-hydraten vergistte. c) Het gebied, waaruit de haas afkomstig was (Zuid-Limburg) sluit in-direct aan bij het gebied van Rijnhessen en Palts, waar door F r i t s c h edeze bevinding met zekerheid is vastgesteld.



??? De voorlopige conclusie, dat onder hazen in Nederland, ook een â€žechte"Brucellose, veroorzaakt door Br. suis, zou voorkomen kan alleen wordenbevestigd, indien het ons zou gelukken dit onderzoek doelbewust te herhalen.In verband hiermede worden alle collegae opgeroepen ons cadavers tcverschaffen van hazen met aandoeningen van het gcslachtsapparaat en metafwijkingen in dc inwendige organen gelijkende op die, welke hierbij zijnafgebeeld. Samenvatting: De mogelijkheid van het voorkomen van Brucellose bij hazen in Nederland werd ge-concludeerd uit de vergelijking van foto\'s van een artikel van T h o m s e n overhazenbrucellose met een nmscumprcparaat van een haas waaruit in 1952 op Brucellagelijkende Gramnegatieve, aerobe, onbewegelijke staafjes werden gekweekt. Summary: The possibility of the occurence of Brucellosis in hares in the Netherlands is con-cluded from the comparison of

figures from T h o m s e n\'s publication on brucellosisin hares (fig. I en II) with a museum specimen of a hare (fig. Ill, IV and V) fromwhich Bruccllalike Gram-negative, aerobic, nonmotile rods were cultured in 1952. R?Šsum?Š: La possibilit?Š de I\'occurence de la brucellose du li?¨vre dans les Pays-Bas fut concluede la comparaison des photographies de la publication de T h o m s e n sur la brucel-lose du li?¨vre avec une pi?¨ce dc mus?Še d\'un li?¨vre (fig. III, IV et V) duquel furentisol?Šs en 1952 des b??tons Gramnegatifs, aerobes, immobiles, ressemblant ?  des Bru-celloses. Zusammenfassung: Die Wahrscheinlichkeit dasz Hasenbrucellosis in den Niederlanden vorkommt wurdeerschlossen durch Vergleichung von Abbildungen aus der Abhandlung von T h o m-sen ??ber Brucellosis bei Hasen (Abb. I und II) mit einem Museumpr?¤parat voneinem Hasen (Abb. III, IV und V) woraus in 1952 Brucclla-artigc

Gramnegative,aerobe, unbewegliche St?¤bchen gez??chtet wurden. LITERATUUR BENDTSEN, H., CHRISTIANSEN, M. en THOMSEN, A., Nord. Vet. Med. 6,11 (1954). BENDTSEN, H., Nord. Vct. Med. 6, 355 (1954).BERGEY\'S Manual of Determinative Bacteriology fith Ed. BOUVIER, G., BURGISSER, H. cn SCHWEIZER, R., Schw. Arch. Thk. 93, 275(1951). BURGISSER, H., Schw. Arch. Thk. 91, 273 (1949); 93, 499 (1951).DONKER-VOET, J., DORSSEN, C. A. van en VLERK, J. v. d., T. v. Drgk. 78,941 (1953). EVANS, A. C., Jrl. Inf. Diseases, 22, 580 (1918).PRITSCHE, K., Bcrl. M??nch. Tier?¤rztl. Wschr. 69, 301 (1956).HEMMES, G., N. Tijdschr. v. Geneesk. 97, 990 (1953).JACOTOT, H. en VALL?‰E, A., Annales Inst. Pasteur 80, 214 (1951).JACOTOT, H. en V.ALL?‰E, A., Annales Inst. Pasteur S7, 218 (1954).NELIS, B. en LAFONTAINE, A., Acta clin. belg. 1950, 250.NISNANSKY, F., Arch. Expt. Vet. Med.

8, 212 (1956).ROUX, L. en BOUVIER, G., Schw. Arch. Thk. 88, 507 (1946).THOMSEN, A., Vlaamsch Drgk. Tijdschr. 25, 87 (1956).WITTE, J., Berl. M??nch. Tier?¤rztl. Wschr. 1941, 128.



??? AMPUTATIE VAN EEN VOORBEEN BIJ EEN ZUID-AFRIKAANSE SPRINGBOK(Aiitidorcas Marsupialis Hofiiieyeri) door P. V. d. KERK, dierenarts, Roodeschool. De Spring-, Trek- of Pronkbok behoort tot de onderfamilie der Antilopenen wel tot de Spring-antilopen. Men treft deze dieren vooral aan in deKalahari-woestijn, voorkomend in troepen van 5 tot 200 stuks. Bij voedsel-gebrek, ontstaan door aanhoudende droogte, worden grotere kudden ge-vormd. Deze gaan trekken, vandaar dat de Zuid-Afrikaner dan ook spreektvan â€žTrekbokken". Bij de vlucht maakt de bok sprongen, enkele meters loodrecht omhoog.De voor dit ondergeslacht kenmerkende rugplooi, met de lange witte haren,wordt dan getoond. Vandaar zijn bijnaam â€žPronkbok". De hoogten dersprongen bedragen soms 2 a 3 m. Ze kunnen 4 tot 5 m. ver springen.Bij het mannetje en vrouwtje komen sierlijk gedraaide horens voor. Hethoofd is

niet groot, maar voorzien van cen paar zeer lange, toegespitsteoren. De ogen zijn schitterend. De bouw van de bok is slank, slanker dandie van onze ree. Zijn schofthoogte bedraagt ongeveer 65 cm. De kleur vanhet dek is donker-geel. Een streep bruin begint aan de hoornbasis en looptvia het oog naar de neus. Een eveneens donker gekleurde brede streepversiert de zijkanten van de overigens witte romp. De bokjes worden zeer jong gevangen en met de zuigfles groot gebracht.De geiten worden dan wel tam, blijven in gevangenschap echter schuw.Dc bokken daarentegen hebben onderling vaak ruzie en zijn t.a.v. de mensvaak agressief. De bokken â€ždrijven" vaak achter dc geiten aan, met hetgevolg dat deze zich in volle ren tegen het gaas van dc omheining te pletterlopen. Dit nu gebeurde met de nafok van dc door de Heer F.D. tc Zijldijkuit Zuid-Afrika meegenomen bokken (van deze Hofmeyeri-soort zijn

ditde enige in Nederland aanwezige exemplaren). Het was de Heer D. gelukt 5 jonge Springbokjes te fokken in de loo)j van



??? de tijd. Hiervan was er reeds ?Š?Šn gestorven tengevolge van een pneumonie(Temp. invloeden); een tweede succombeerde op de leeftijd van enkeleweken onder verschijnselen, die wij bij kalveren waarnemen met â€žLal".Het overgebleven drietal is in de nacht van 1 augustus in een soort paniek-stcnuning geraakt. Twee dieren hadden de nek gebroken en ?Š?Šn zijn linkervoorbeen. De vermoedelijke oorzaak is het â€ždrijven" van de oude bok ge-weest. Deze was reeds voorzien van een metalen masker (foto 1), om dckans op dit â€ždrijven" te doen verminderen. Het onder de elleboog gebroken voorbeen werd door de eigenaar gespalkt.Daar dit verband echtcr niet voldeed, werd onze hulp ingeroepen. Metbehulp van â€žCellona-windsels" en houten spalkjes werd getracht innno-bilisatie te verkrijgen. Na de behandeling werd het dier door de twee hel-pers losgelaten. Een sprong van I/2 m. loodrecht omhog

gaf ons geen groteverwachtingen. ??]) 24 september werd gevraagd eens te komen kijken, daar de toestandhopeloos leek. Het verband was verdwenen; een tweede fractuur boven hetkootgewricht was opgetreden; de ondervoet was volkomen necrotisch; ?Š?Šnklauwtje ontbrak t.g.v. cxungulatio door necrosc; het andere was nog ver-bonden met het bijbehorend klauwbeentje door een smal strookje weefsel-De conditie van het dier was slecht. Het kon zich op drie gezonde benenechter merkwaardig goed voortbewegen. Om dit exemplaar voor de fok-kerij te kunnen behouden werd tot amputatie in de elleboog besloten. Operatie: Door twee helpers werd dc bok op de grond gefixeerd. Locale anesthesie inen om het gewricht met Astraca??ne-Hlomberg. Narcose durfden wij niettoe te passen, daar van de toepassing van narcotica bij deze dieren, zoverdoor ons is na te gaan, niets bekend is. Door afsnoering met een

gummi-ligatuur boven het gewricht, werd getracht het bloedverlies te beperken.Hierna vond ontharing en dcsinfectie van de huid plaats. Bij dc huidsnedewerd erop gelet, dat er voldoende huid overbleef om deze straks over destomp te kunnen hechten. De amputatie vond plaats in het gewricht; debeenstomp werd afgeknabbeld met een tang. Dc vaten werden onderbon-



??? den. Tussen de huidhechtingen werden ondersteuningshechtingen aange-bracht. In de wond werd Almocilline geappliceerd. Na de operatie kon de bok echter niet staan; het dier was volkomen slap.Bloedverlies was echter tijdens de amputatie practisch niet opgetreden.Pijnreacties werden niet waargenomen. Op de dag na de operatie stond het dier en at verse brandnetels. Na driedagen liep het rustig te weiden. De wond was droog en mooi (foto 2).Geen nabehandeling werd ingesteld, daar het dagelijks vangen van de bokrisico\'s met zich mee zou brengen voor het dier. Bij ons onderzoek na 4weken, bleek het dier zich uitstekend te redden en in condide vooruit tegaan. Samenvatting: Schrijver amputeerde het linker voorbeen bij een Zuid-Afrikaanse Springbok (Anti-dorcas Marsupialis Hofmeyeri), die in gevangenschap wordt gehouden; met als doelhet dier voor de fokkerij tc behouden. Summary: The author

amputated the left foreleg of a South African springbok (Antidorcasmarsupialis Hofmeyeri) which was kept in captivity with a view to using it forbreeding purposes. R?Šsum?Š: L\'auteur amputa la patte de devant d\'une antilope sud-africaine (Antidorcas Marsu-pialis Hofmeyeri) gard?Še en captivit?Š et cela en vue de pouvoir garder l\'animal pourla reproduction. Zusammenfassung: Schreiber amputierte den linken Vorderlauf eines in Gefangenschaft lebenden s??d-afrikanischen Springbockes (Antidorcas Marsupialis Hofmeyeri) ; zweck dieser Am-putation war die Erhaltung des Tieres f??r die Zucht. Het voeren van stro in Noorwegen. Volgens de Amerikaanse dierenarts L 1 o y d C. M o s s, op een wereldreis de ver-schillende veterinaire opleidingsinrichtingen bezoekende, wordt in Noorwegen veelstro gevoerd. Men past echter een voorbehandeling toe en wel de volgende: 100 kg. stro wordt gedurende 24 uur in een

betonnen vat gemengd met 1.3% caus-tische soda. Daarna wordt de soda eruit gepompt om voor een andere 100 kg. ge-bruikt te worden. Het behandelde stro wordt dan 5x uitgewassen met water en is dan klaar voor con-sumptie. Men geeft van 13-18 kg. per dag per koe. Men rekent dat 3 kg. van hetbehandelde stro ongeveer dezelfde voedingswaarde heeft als 1.36 kg. gerst. The North American Veterinarian 37, 994, 1956.



??? MEDEDELINGEN VAN DE VEEARTSENIJKUNDIGE DIENST Besluit van 23 augustus 1957 nr 26, houdende toelating van anderen dandierenartsen tot de uitoefening van de diergeneeskunst in beperkte omvang. Artikel 1 Tot het verrichten van het onderzoek van hoenders op Salmonella pullorum doormiddel van de bloeddruppclmethode zijn toegelaten zij, die het eerste gedeelte vanhet doctoraal examen in de diergeneeskunde met goed gevolg hebben afgelegd, voorzover zij: a. deze werkzaamheden verrichten onder leiding en verantwoordelijkheid van dedierenarts, die met het onderzoek der hoenders is belast en die in het bezit is vaneen verklaring van de Maatschappij voor Diergeneeskunde, waaruit blijkt, dat hijbehoefte heeft aan een assistent; b. tijdens het verrichten van deze werkzaamheden in het bezit zijn van een verklaringvan dc directeur van dc Veeartsenijkundige Dienst, welke hun op hun verzoek

wordtverstrekt en waarin is vermeld het tijdvak, waarin, cn dc naam van dc dierenarts,onder wiens leiding en verantwoordelijkheid zij de werkzaamheden verrichten; c. de werkzaamheden verrichten binnen het tijdvak, vermeld in de onder b bedoeldeverklaring en onder leiding en verantwoordelijkheid van de in die verklaring vermeldedierenarts. Artikel 2 Dit besluit treedt in werking met ingang van de tweede dag na de dagtekening vande Nederlandse Staatscourant, waarin het is geplaatst. Staat van de gevallen van besmettelijke veeziekten, in Nederlandvoorgekomen gedurende de maand juli 1957 DE GETALLEN GEVEN HET AANTAL VEEBESLAGEN AAN O c Â§ 1 1 O V .2 OJ> PROVINCIES ?‰iJ-i 501 .2 Â?j Â?j* N TJ ^ - S S 3 B <.> V s O (d caS-^ S 2 0 g coO a l??plI-S g-g c C/5 M O OJ l?? ^e ja ^ O u S \'5) b D. O â€?iS rt ~O -c 5C??i S u !?? isp O .->-O c: II Groningen - â€” - 4 - - â€” Drenthe 1 _ -- 2 _ _

Friesland - â€” 4 19 â€” â€” Overijsel ,â€”. 2 â€” â€” â€”. 4 Gelderland _ 7 â€” â€” â€” 3 Utrecht _ 9 _ 3 1 _ Noordholland _ 2 2 16 â€”- _ Zuidholland -- 16 1 4 â€”. â€” Zeeland -- â€” _ â€” 1 _ Noordbrabant _ 2 .â€”. â€” â€” 1 Limburg - â€” â€” â€” â€” â€” Totaal van het Rijk 1 38 7 48 2 8 Veepest (pestis bovina), longziekte der runderen (peripneumonia contagiosa bovum),hondsdolheid (lyssa), schaapspokken (variola ovina) en Kwade droes (malleus) zijnin Nederiand resp. sedert 1869, 1887, 1923, 1893 en 1927 niet voorgekomen.



??? REFERATEN Bacteri??le- en Virusziekten Tuberculose bij hond en kat. Beitrag zur Tuberkulose des Hundes und der Katze. U. M e t h n e r. Tier?¤rztl. Um-schau 12, (1957) 85-89. In M??nchen onderzocht schrijver 2500 honden en 101 katten en constateerde bij25 honden en 15 katten tuberculose. In 80% betroffen de symptomen het respiratie-apparaat. Bij 14 van "de 25 tuberculeuze honden werden stuwingsverschijnselen waar-genomen. Van 46 honden die sinds 1952 wegens borst- of buikwaterzucht uiteindelijkter sectie kwamen, bleken 14 aan tuberculose te lijden. Op 2 gevallen van buikwaterzucht na betrof het hier borstwaterzucht, d.w.z. bij dehelft van de dieren lijdende aan borstwaterzucht was tuberculose de oorzaak.Voorts worden 3 gevallen beschreven van osteoperiostitis hypertrophica bij hondenmet een chronische caverneuze pneumonie. Zowel bij een hond als bij een kat kwameen geval voor van

tuberculose van het centrale zenuwstelsel. Bij de kat kwam 3 maalhuidtuberculose en 1 maal niertubcrculose voor. Twee katten met bij het leven pal-pabele mesenteriale lymfklieren bleken o.a. te lijden aan open darmtuberculose in devorm van een ulcus in het ileum. Voor het stellen van dc diagnose wordt bij de katde subcutane tuberculinatie en bij de hond deze gecombineerd met de intracutanetuberculinatic aanbevolen. De resultaten van deze reacties waren slechts ten delebevredigend. Type-differentiatie van gekweekte bacteri??n gebeurde slechts in 8 ge-vallen. Bij 4 katten werd 2 maal het boviene type gevonden. Bij de andere 2 kattenen de honden het humane type. H.H. Vogeltuherculose bij het rund. Avortements a la suite d\'une infection ?¤ bacilles tuberculeuse d\'origine aviaire chezla vache. H. B u r g i s s e r en P. A. Schneider. Schw. Arch. f. Thk. 99, (1957)257-260. In tegenstelling met dc besmetting

met tuberkelbacteri??n van het humane type, welkeslechts een goedaardig primair complex veroorzaken, terwijl vaak macroscopisch in hetgeheel geen laesies waarneembaar zijn en alleen een reactie op tuberculine wordtwaargenomen, kan door aviaire tuberkelbacteri??n een ernstige, gegeneraliseerde in-fectie ontstaan. In dc meeste gevallen betreffen de laesies voornamelijk het genitaal-apparaat en de melkklier waarbij veel kiemen met de melk worden uitgescheiden.Onderzoekers beschrijven 2 gevallen van aviaire tuberculose bij runderen op bovine-tuberculose-vrije bedrijven. De runderen aborteerden en in de secundinae werden tal-rijke zuurvaste staafjes waargenomen. Beide dieren werden geslacht. Bij rund I wer-den bij dc sectie waargenomen diffuse necrose van het uterusslijmvlies en lichte ver-groting en verharding van een uierkwarticr. Bij rund II was de uterus volledig ge??nvo-lueerd, bevatte purulent

vocht waarin resten van vruchtvliezen aanwezig waren, terwijlhet slijmvlies speciaal bij dc karunkcls was veranderd en bedekt met een geelachtigbeslag. Histologisch waren in dit geval naast minder specifieke ontstekingsvcrschijn-selen als bij rund I ook submiliaire haardjes aantoonbaar met enkele rcusccllen v.Langhans, maar weinig epithclioide cellen. Dc melk werd alleen in geval I onder-zocht. Deze vertoonde bij een normaal sediment toch talrijke zuurvaste staafjes. Deinfecticbron bleek in het eerste geval tc zijn geweest tuberculeus pluimvee van deburen, terwijl in het tweede geval in een vorig jaar op het eigen bedrijf veel kippenaan tubrculose te gronde gingen. Tuberculinatie met aviaire tuberculine van het res-terende rundvee, uitgevoerd enkele maanden na het constateren van de beschrevengevallen, leverde geen positief resultaat op, slechts 3 dieren gaven reacties van1â€”3 mm. Tuberculinatic met bovine

tuberculine heeft noch v????r, noch na het con-stateren van de aviaire infectie iets te zien gegeven. Cultureel en dierexperimenteel onderzoek bevestigden de diagnose. Bij de beschrijvingvan het dierexperimenteel onderzoek wordt geen vergelijkende tuberculinatie van



??? proefdieren vermeld zoals gebruikelijk is aan de Rijksseruminrichting. Schrijvers be-velen aan om in gevallen van onverklaarde abortus dc nageboorte tc onderzoeken ophet voorkomen van zuurvaste staafjes. H.H. Actieve immunisatie tegen varkenspest. Observations sur la vaccination avec Ic virus vaccin adaptc au lapin contrc la pesteporcine dans la pratique. J. H i n t c r m a n. Schw. Arch. f. Tbk. 1957, .5â€”B. 99,pp. 261-271. Een beschrijving wordt gegeven van de resultaten bij massale entingen tegen varkens-pest in Marokko met het aan konijnen aangepaste virusvaccin (Rovac) al of nietsimultaan met serum toegepast. Hierbij bleek, dat enting uitsluitend met Rovac solideimmuniteit gaf, echter ook aanleiding kan geven tot uitbraak van ernstige pestvcr-schijnselen en sterfte, welke laatste kan vari??ren van 8,85 tot 39,4% onder ge??ntedieren. Dat dc sterfte inderdaad viel toe tc schrijven aan dc enting,

blijkt uit het feit, dat hetaan konijnen aangepaste virus uit dc gestorven dieren kon worden teruggewonnen..Symptomen en sectic verschijnselen wezen op pest. De sterfte trad 7 tot 2?œ dagen nadc vaccinatie op. Schrijver houdt rekening met het feit, dat subklinische latente in-fecties geactiveerd kunnen worden door de toediening van het virus. Hij verkiest desimultaanenting van virus met serum. Het scrum gaat de entverliezen ten gevolgevan dc Rovac-inspuiting tegen. Dieren, welke ten gevolge van de enting met Rovac-vaccin ziek waren geworden,besmetten contactdieren niet, evenmin werd bij deze laatste dieren immuniteit over-gebracht. BAKKER Rabies. Rabies in wildlife in Middle America. A. M a 1 a g a A 1 b a. JAVMA 130, 386 (1957).Behalve prairiewolvcn en vossen lijken ook mungo\'s bij het overbrengen van rabieseen belangrijke rol tc spelen. Deze zijn destijds ge??mporteerd ter bestrijding van knaag-

dieren in dc suikerplantages. Ook vallen zij soms de mens aan. Plaatselijk werden zijbestreden door het uitleggen van met thalliumsulfaat behandelde visjes. Ook dcvampyrs zijn belangrijke overbrengers. Naar schatting sterven jaarlijks in TropischAmerika 100.000 runderen aan rabies door beten van vampyrs. Daarnaast blijkt hoelanger hoe meer, dat insectivore vleermuizen dragers van rabies kunnen zijn. Vooralde guanovlcesmuis h\'adarida brasiliensis mexicana dient in dit verband genoemd teworden. Blijkens ringproeven verplaatst deze zich bij seizoenstrek ongeveer 800 mijl,zodat zij des zomers in dc Verenigde Staten tot in Oklahama haar jongen grootbrengt. C. A. VAN DORSSEN Pseudomalleus op Aruba. Mcliodosis (pseudomalleus) in .sheep, goats and pigs on Aruba (Netherlands Antilles).P. S u t ni ?– 1 1 c r, F. C. K r a n c v c 1 d and A. v. d. Scha a f. Psuedomalleus was tot nog toe bekend in Zuid-

Oost-Azie, terwijl deze ziekte in Aus-trali?? in dc laatste jaren onder schapen en .geiten was vastgesteld. Op het Westelijkhalfrond waren alleen 2 gevallen bij de mens bekend. In het slachthuis op Aruba werden (door S u t m ?? 11 c r) lymfklicrabcesscn bij geiten,schapen en varkens waargenomen, waaruit slijmerig groeiende, Gramnegatieve, be-wegelijke staafjes werden gekweekt. Dezelfde processen werden geconstateerd bijsterfte onder inheemse schapen waarbij ook polyarthritis optrad. Zeventien culturenwerden te Utrecht nader onderzocht en gedetermineerd als Malleomyces pseudo-mallei. C. A. VAN DORSSEN



??? BERICHTEN EN VERSLAGEN Jaarverslag 1956 van de Stichting Afnemers Controle op Veevoeder(A.C.V.-controle). De oprichtingsakte van deze stichting is januari 1956 ondertekend. Namens deveehouders wordt controle uitgeoefend op de kwaliteit van de vocdermiddclen, welkezijn gefabriceerd door de groep mengvoederbereiders, die zich bij â€žhet AlgemeenBureau tot Co??rdinatie van de belangen van molenaars/mengers" hebben aangesloten.Het bestuur van de stichting was gedurende het verslagjaar samengesteld uit 5 leden,waarvan er 3 zijn aangewezen door het Koninklijk Nederlands Landbouw Comit?Š en 2door de Nederlandse Christelijke Boeren- en Tuinders Bond. Dit bestuur heeft zelf3 adviseurs benoemd, terwijl het A.B.C.-Bureau 2 adviseurs heeft afgevaardigd.Op 16 april 1956 werd de heer E. J. Bats, v????rdien Hoofdassistent bij het Rijks-veeteeltconsulentschap voor Zuid-Holland,

benoemd tot Directeur van de A.C.V.-controle. Deze wordt bijgestaan door een technische adviescommissie, bestaande uitde heren Ir. S. Iwema, Ir. P. Ubbels (of Ir. J. F. Helder) en S. de Jong Szn.Per 31 december 1956 was het aantal aangesloten mengvoeder-bcreiders gestegentot 176.^ Zij zijn grechtigd het A.C.V.-embleem te voeren; hiertgenover staan ver-schillende verplichtingen, o.a.: Alle mengvoeders moeten worden gefabriceerd, volgens de door de A.C.V.-controlegegeven richtlijnen; dit eerste jaar heeft men veel aandacht besteed aan het opstellenvan zodanige voorschriften, dat enerzijds uitsluitend mengsels worden afgeleverd, dieinderdaad goed bruikbaar zijn voor het doel waarvoor ze worden gekocht, maar ander-zijds daarin g?Š?Šn dure grondstoffen behoeven te worden verwerkt als er gelijkwaar-dige goedkopere vervangingsmiddelen beschikbaar zijn. Op de label moet de procentuele

samenstelling worden vermeld; eigen benamin.genmogen w?¨l worden gebruikt, maar dan steeds in combinatie met de benaming, dievoor het desbetreffende mengsel is voorgeschreven (de veehouder kan er zich duspersoonlijk van overtuigen of hij het voer ontvangt, dat zijn dieren nodig hebben).Gedurende het verslagjaar werden 791 bedrijfsbezoeken afgelegd; door meer con-troleurs aan te stellen, hoopt men dit aantal belangrijk te kunnen opvoeren. Het isde bedoeling, dat in de toekomst bij dergelijke bezoeken de fabrikant opgave doetvan de veehouders aan wie kort daarvoor mengvoeders zijn afgeleverd. Bij ?Š?Šn of meervan deze afnemers wordt dan een monster getrokken, dat aan het Rijkslandbouw-proefstation te Maastricht wordt onderzocht. Dc controle op de kwaliteit van deverwerkte grondstoffen vindt evenwel plaats aan het Station voor Maalderij enBakkerij te Wageningen. HIDDEMA

Landbouwgids 1958 verschijnt binnenkort. Men bericht ons, dat de Landbouwgids 1957 waarschijnlijk nog in de maand oktoberzal verschijnen. De Landbouwgids zal in het vervolg worden uitgegeven door dc Stichting Landbouw-gids, ingesteld door dc Landelijke Raad voor de Landbouwvoorlichting. Deze Stich-tin.g, gevormd door vertegenwoordigers van de Landbouw-, de Jonge Boeren-, deBoerinnen-, de Landarbeidersorganisaties en van dc Rijkslandbouwvoorlichtingsdienst,was reeds verantwoordelijk voor de samenstelling van de Landbouwgids, zodat desamenstelling en verspreiding nu in ?Š?Šn hand zijn .gekomen. De uitvoering zal geenverandering ondergaan, zodat de gids met zijn frisse omslag en zijn vele nieuwe foto\'sop prachtig papier zijn vertrouwd aanzien zal behouden. Wat de inhoud betreft kan worden medegedeeld, dat deze nog verder verbeterd iso.a. door deze .geheel bij te werken en

verschillende belangrijke artikelen op te nemeno.m. op het gebied van mechanisatie, arbeidbesparende werkmethoden en de graan-teelt. Ook de veeteelt komt aan zijn trek, zodat iedere boer, ongacht bedrijfsgrootte,die ernstig streeft naar betere resultaten er veel van zijn gading in zal vinden. Ookde boerin is niet vergeten.



??? In verband met verschillende kostenstijgingen was het niet mogelijk de oude prijs tehandhaven. De prijs bedraagt ?’ 6,â€” franco per post. Gelet op de ervaringen van het vorige jaar, toen de gids enkele weken na het ver-schijnen was uitverkocht, is spoedig bestellen gewenst. Een briefkaart aan de StichtingLandbouwgids, Zuilenstraat 11, Utrecht, is voldoende. Degenen, die bij de Staatsuitgeverij een abonnement hebben lopen of reeds vooruithebben besteld, bheoeven niet opnieuw te bestellen, aangezien deze bestellingen aande Stichting zijn overgedragen. De.structieraad: Bij Koninklijk besluit van 20 juli 1957, no. 53, is, te rekenen met ingang van 1 augus-tus 1957, de Destructieraad samengesteld als volgt: 1. voorzitter, tevens ambtelijk lid: Mr. J. C. van Heuven te \'s-Gravenhage; 2. ambtelijk lid: Mr. A. J. van Berkel,J. M. van den Born,N. H. Koenen,Dr. J. M. van Vloten,P. L. de Weever,allen te \'s-

Gravenhage; 3. niet-ambtelijk lid voor 2 jaren: a. als vertegenwoordigers van de gemeenten: Mr. A. J. J. M. van Hellcnberg Hubar te Valkenswaard,Mr. A. J. van der Hoeven te Tholen,J. M. P. J. Verstegen te \'s-Gravenhage; b. als vertegenwoordigers van dc ondernemers:Ir. D. J. Akkerman te \'s-Gravenhage, A. A. W. Holland te Son,M. de Kroes te Overschic; c. als vertegenwoordigers van dc veehouders:A. Lornan tc Almen, A. de Vries tc Leeuwarden,L. P. de Vries te \'s-Gravenhage; 4. secretaris: K. Hofstra tc \'s-Gravenhage; 5. adjunct-secretaris: Mr. G. G. \'W. Geiger te \'s-Gravenhage. Conferentie 1957 van de landelijke organisatie van Pluimvee-selecteurs. De conferentie, die ook dit jaar weer voor de leden van de L.O.S. is georganiseerd,vindt plaats van 26â€”28 september a.s. op het Jeugdcentrum (Dc Witte Hei),Biltseweg 8 te Huis ter Heide. Verschillende deskundige inleiders behandelen onderwerpen op

het gebied van defokkerij, voeding en huisvesting van pluimvee. Dit jaar zal ook de Maatschappij voor Diergeneeskunde worden vertegenwoordigd.



??? MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE Bureau: Rubenslaan 123, Utrecht. Tel. 030â€”11413. Gironummer 511606 ten namevan de Maatschappij voor Diergeneeskunde. VAN HET BUREAUAlgemene Vergadering en Lustrum D.S.K. 1957. Naar aanleiding van betreffende informaties wordt er in aansluiting aan vroegeremededelingen van het bureau van de Maatschappij voor Diergeneeskunde en van deHeer R. J. Feddema, praeses van de Lustrumcommissie van de D.S.K. nogmaals aanherinnerd, dat de gebruikelijke feestelijke omlijsting van de Algemene Vergaderingdit jaar uitsluitend in het teken zal staan van de viering van het 5e Lustrum vande D.S.K. De viering van het 25-jarig bestaan van de D.S.K. is n.1. niet alleen een zaak van dediergeneeskundige studenten, maar ook van de dierenartsen in het algemeen en dejongere en â€žmiddelbare" generatie, die van deze studentenorganisatie deel

hebbenuitgemaakt, in het bijzonder. Het Hoofdbestuur verwacht dan ook, dat vele dierenartsen met hun dames niet alleende traditionele Utrechtse oktoberdagen voor/le huishoudelijke en wetenschappelijkezittingen van de Algemene Vergadering zullen reserveren, maar ook voor de vieringvan het 5e Lustrum van de D.S.K., waarover nog meer gedetailleerde mededelingenzullen volgen van de Lustrumcommissie. K.B., betreffende assistentie bij pullorunionderzoek. In het bijzonder worden de dierenartsen, die nog behoefte hebben aan assistentiebij het pullorum-onderzock geattendeerd op het K.B., betreffende assistentie bij ge-noemde werkzaamheden, dat thans van kracht is geworden. Voor de volledige tekst van het bedoelde K.B. kan worden verwezen naar de rubriekâ€žMededelingen van de Veeartsenijkundige Dienst" in deze aflevering.Assistentie-aanvragen kunnen worden ingediend bij het bureau van de

Maatschappijvoor Diergeneeskunde, Rubenslaan 123, Utrecht. Xle I.S.F.A.-congres 1957, Amsterdam 21-27 september.Blijkens mededelingen van de zijde van het I.S.F.A.-secretariaat heeft zich reedseen groot aantal personen uit 17 landen voor dit congres opgegeven. Tot nu toe isechter juist de belangstelling van de dierenartsen en diergeneeskundige studenten uitNederland nog zeer gering!! Het Hoofdbestuur van de Maatschappij voor Diergeneeskunde meent daarom in aan-sluiting aan de uitvoerige mededelingen in de afleveringen van 1 augustus-1 september1957 van dit tijdschrift ook nog eens de aandacht tc moeten vestigen op dit interes-sante congre.s, waar de vele mogelijkheden, die de wetenschappelijke film biedt, wor-den gedemonstreerd. In vijf dagen zullen 174 wetenschappelijke filmpjes worden vertoond, zowel op weten-schappelijk als industrieel gebied. Met behulp van de door Philips

ontwikkelde beeldversterker kan men ook r??ntgen-opnamen als film maken, zelfs aanzienlijk versneld. â– Ms gevolg daarvan is het b.v. mogelijk snel verlopende processen in het menselijklichaam rustig te bestuderen. Van de lange lijst van te vertonen films kunnen o.a. worden genoemd â€žParasieten"(China), â€žTandopcratie" (Finland), â€žTumorcellen" (Japan), â€žHersenchirurgie"(Hongarije), â€žOperatie bij honden" (Zweden), â€žDierziekten en haar bestrijding"(Zuid-Afrika) etc. Aanvragen voor toegangskaarten kunnen worden gericht aan het I.S.F.A.-secretariaat1957, Koninklijk Instituut voor de Tropen, Mauritskade 63, Amsterdam (O.).



??? Inauguratie Prof. Dr. P. Hoekstra. Prof. Dr. P. Hoekstra is voornemens maandag 30 september 1957 n.m. 16.15 uurprecies zijn ambt als gewoon hoogleraar in de Faculteit der Diergeneeskunde van deRijksuniversiteit te Utrecht om onderwijs te geven in dc Zootechniek, met uitzonde-ring van de voeding van het paard en de herkauwers, officieel te aanvaarden met hetuitspreken van een openbare rede in het Groot-Auditorium. Jubileum Prof. Dr. B. Sjollema. Het was zondag 1 september j.l. 50 jaar geleden, dat Prof. Sjollema het leraarschapaan \'s Rijks Veeartsenijschool aanvaardde. Na zijn chemische studie te Utrecht tehebben be??indigd, bleef hij daar enkele jaren werken als assistent, maar werd daarnaverbonden aan het Rijkslandbouwprocfstadon te Goes, omdat de landbouw-chemiehem reeds van de aanvang af heeft aangetrokken. Tot 1907 was hij op dit gebiedwerkzaam als directeur van het

Rijkslandbouwi)roefstation te Groningen.Prof. Sjollema promoveerde te Jena; bovendien werden zijn wetenschappelijke ver-diensten op landbouwkundig terrein bekroond met het eredoctoraat van de Land-bouwhogeschool te Wageningen. Deze bijzondere figuur kennend zal men kunnen begrijpen, dat Prof. Sjollema na-drukkelijk niet wenste te worden gehuldigd. Eigenlijk had deze harde, bescheidenwerker, die sinds 1939 nog altijd als oud-hoogleraar zijn grote gaven wijdt aanâ€žDe Schothorst" er nauwelijks tijd voor. Toch was het goed, dat Prof. Sjollema op die rustige zondagmiddag in zijn woonhuisop bescheiden wijze hulde is gebracht van dc zijde van de Rijksuniversiteit door drRector-magnificus, Prof. Dr. H. W. Obbink, door de vertegenwoordigers van de Fa-culteit voor Diergeneeskunde, Prof. Dr. F. C. van der Kaay en Prof. J. H. ten Thijeen namens de Maatschappij voor Diergeneeskunde door de secretaris,

die in hetbijzonder de dank heeft overgebracht van alle oud-leerlingen van 32 studiejaren.Dit intieme bezoek was helemaal in overeenstemming met deze grote figuur, die vangeen huldiging â€žnaar buiten" wilde weten. De conversatie greep slechts voor een klein gedeelte terug in het verleden; de vitalegeleerde wordt nog altijd geboeid door dc biochemische problemen van vandaag, wanttoen het gezelschap werd uitgelaten ging het gesprek nog steeds over kalium- enralciuni-ionen! PERSONALIA Het Hoofdbestuur heeft de diergeneeskundige kandidaat L. N. M. Bollen aangenomenals kandidaatlid van de Maatschappij voor Diergeneeskunde. Adreswijzigingen en dergelijke: Akkermans, P. A.; 1957; Overschie, Rotterdamse Rijweg 33; tri. 01800â€”42803; wnd. D. (68) Blok, C. M. J., te Oud-Brijcrland, naar Molendijk 94, aldaar (tel. no. ongewijzigd) (72) Diddens, N., te Delfzijl, tri. no. bureau cn giro no. gewijzigd in resp.

3533 en 895759. (79) Donker-Voet, Mevr. Dr. J., van Zeist naar East Lansing (Michigan) (U.S..A.),Michigan State University, Department of Microbiology and Public Health. (van 80 naar 127) Hoogendoorn, L., van Delft naar Utrecht, Jan van Scorelstraat 15 bis-A, tel. 030â€”25979, gr. 659359. (91) Joling, K. F., te Huis ter Heide, tel. no. huis gewijzigd in 03402â€”4307. (93) Jongcneel, G., te Almkerk, naar Voorstraat 23, aldaar (tel. no. ongewijzigd). (94)Macssen, M. H. O., te St. Odili??nberg, aangesloten onder gr. 488051, sp. 8-9. (101)Ncbbcling, C. J.; 1957; Utrecht, Heerenstraat 48; K.V.-bct. ab. Amsterdam. (104)



??? Nijs, E. F. de, te Hulst (Z.Vl.), tel. no. 322 te wijzigingen in 332. (105) Schoenmaker, G., van Kockengen naar Breukelen, Mecklenburgstraat 20, tel. 03462â€”771. \' (111) Swaay, H. van, te Budel (N.Br.), van hotel â€žDe Bonte Os" naar Markt 10, aldaar,tel. 04958â€”510. (116) Sybesma, W., te Utrecht, naar Isra??lslaan 2-n, tel. 030â€”12053 (priv?Š), 23744 (bur.). (116) Winkel, Dr. A. J., te Zeist, naar Wilhelminalaan 22, aldaar. (124) Geve.stigd: Duysens, A. M. E., te Kunradc-Voerendaal, Heerlerwcg 13, tel. 04446â€”467 (b.g.g.445), gr. 266612, sp. 8-9 en 13.30-14.30 (Heerlerwcg 2). (80) Mulders, J., te Bergambacht, Kadijksclaan 7, tel. 01825â€”357, gr. 659925 (voortzet-ting praktijk wijlen H. J. E. Wensink). (103) Schijns, M. J. M. P. tc Roggel (L.), Tramweg 18, geassocieerd met J. P. C. Clacssenste Heijthuizen. (113) Tuinen, A. D. van, tc Vlagtwedde, Schoolstraat 4, tel. 20, geassocieerd met J. Kruizetc

Onstwedde. (117) Benoemd: Endt, Dr. P. J. van, te Utrecht, te rekenen met ingang van 1 juli 1957, tot lectorin de faculteit der diergeneeskunde aan de Rijksuniversiteit te Utrecht, om onder-wijs te geven in dc praktische vleeskeuring. (82) Rectificatie: Het tijdschrift voor diergeneeskunde van 1 september 1957, No. 17, rubriek Perso-nalia onder â€žGevestigd", vermeldt t.a.v. collega E. F. de Nijs onder meer 322 alstelefoonnummer, hetgeen echter moet luiden 332. (105)



??? l. it de Veterinaire Kliniek voor Inwendige Ziekten der Rijksuniversiteit te UtrechtDirecteur: Prof. Dr. G. WAGENAAR. EEN BESCHOUWING OVER HYPERKERATOSE OF X DISEASENAAR AANLEIDING VAN EEN KALF MET EEN OPHYPERKERATOSE LIJKENDE HUIDAANDOENING door N. D. M. DEKKER. Onlangs werd in de Interne Kliniek ter onderzock en behandeling eenkalf aangeboden met de volgende anamnese: Een week tevoren had de eigenaar gezien, dat het dier tranenvloed haden veel speekselde. Tevens had het dier een huidaandoening gekregen,welke begonnen was aan de hals en zich uitbreidde over de huid van kopen rug, voorborst en ledematen. De eetlust was slecht en het dier had diarree. Het hierop volgende onder-zoek had tot resultaat: Status praesens: ongeveer 4 weken oud, zwartbont kalf in matige voedings-toestand. Het dier maakt een zieke indruk en rilt voortdurend. P. 140,A.

60, T. 40. Huid en beharing: De huidturgor is matig, ectoparasieten worden nietgevonden; er zijn geen jeukverschijnselen. Het baarkleed is vrij dor.Op kop- en halsvlakte laten de haren gemakkelijk los. Over het gehelelichaam is een crusteus eczeem te constateren, behalve aan de onder-buik. Speciaal om de ogen en op en om de neusspiegel zijn dikkekorsten aanwezig; de huid, vooral aan de hals, voelt sterk verdikt enplankerig aan.Lymfeklieren: Normaal van grootte en consistentie. Slijmvliezen: Het vulvaslijmvlies is normaal. Het oogslijmvlies is te roodals gevolg van een bestaande conjunctivitis. Het mondslijmvlies isnormaal, behalve een duidelijke rode rand om de tandbases.Respiratie apparaat. Bij auscultatie en percussie zijn geen afwijkingen teconstateren. Bij geforceerde ademhaling is duidelijk snuiven te horenin verband met de korstvorming om de neusgaten. Het dier hoest nietna het beknijpeii van larynx en

trachea.Circulatie-apparaat: Polsfrequentie te hoog, hartslag regelmatig enkrachtig. Oedemen en verhoogde tensie op de venen is niet waar tenemen. Digestie-apparaat. Geen foetor ex ore, het dier speekselt een weinig. Inde mond zijn geen epitheel-defecten waar tc nemen, alleen de reedsgenoemde duidelijke rode rand om de tandbases. Het dier drinktgoed, pensbewegingen worden niet opgenomen. De faeces zijn dun enstinkend. Locomotie-apparaat: Het dier loopt stijf en pijnlijk; ligt ook veel, als gevolg van het uitgebreide huidlijden.Diagnose: Waarschijnlijk hyperkeratose.



??? Prognose: Ongunstig. Aangezien vermoed wordt dat dit het eerste gevalin ons land is van hyperkeratose wordt besloten de pati??nt aan te kopen.Bij navraag blijkt dat het dier gestaan heeft in een hok, waarin aan ?Š?Šnzijde, pas geteerde landhekken stonden opgeslagen, waarmee het dierzowel in aanraking is kunnen komen, als ook er aan gelikt kan hebben.De overige kalveren konden, in verband met hun vaste standplaats, nietmet deze hekken in aanraking zijn geweest. Op ons verzoek heeft deeigenaar een hoeveelheid van het door hem gebruikte teerprodukt terbeschikking gesteld voor nader onderzoek. Dit onderzoek is, wat betreftde aanwezigheid van chloor, negatief verlopen. Een onderzocht bloedmonster bleek slechts 1 gamma Vit. A. per 100 cc.plasma te bevatten, wat een fractie is van de normale hoeveelheid. Tevenswerd een stukje van de verdikte huid van de halsvlakte ge??xtirpeerd envoor

microscopisch onderzoek naar het Pathologisch Instituut gebracht.Inderdaad bleek hyperkeratose van de huid aanwezig te zijn.Vooruitlopende op de uitslagen van bovengenoemd onderzoek was reedsbesloten de pati??nt nicotinezuur toe te dienen in een dosering van 2 maaldaags 3 tabletten van 50 mgr. gedurende 20 dagen. Deze ingestelde therapie heeft geen resultaat opgeleverd. De pati??nt bleefwel vrij goed drinken, at zelfs af en toe wat hooi en koek, de diarree wasde ene dag erger dan de andere, maar dc vocdingstoestand ging steedsverder achteruit. Ongeveer 4 weken na het instellen van bovengenoemde therapie werdnogmaals het Vit. A. gehalte in het serum bepaald en dit bleek nu zelfsnog minder dan 1 gamma per 100 cc. te zijn. Vermoedelijk door secundaire infecties werd de oorspronkelijke drogehuidontsteking meer van purulente aard. De haren vielen steeds meer uiten de huiddikte nam

steeds meer toe. Na een vergeefse behandelingvan bijna 7 weken werd bcsloteti het cachctische dier af tc maken.De sectieuitslag was als volgt: Uitwendige Inspectie: Zeer slechte voedingstoestand. De huid is over hetgehele lichaam verdikt en schilferig, vooral verdikt (en daar geen schil-fers) om de neusspiegel en ogen, aan de onderkaak, oorbasis en hals. Dezeplekken zijn haarloos. Aan de ondervoeten ontbreekt hier en daar dehuid. De staart en omgeving van anus zijn bezoedeld met gelige faeces.Subcutis: Alle huidlymfklieren zijn gezwollen en vochtig op snecvlakte:lymphadinitis- Borstholte: Er is geen vrij vocht aanwezig. Dc costalc plcura is normaal.Het hart vertoont geen afwijkingen. Er is een fysiologische hoeveelheidsereus vocht in het pericard. Longen: Wat atalectasc van dc randen der top- en cardiale kwabben.Buikholte: Er is geen vrij vocht aanwezig; het peritoneum parietale isnormaal. Milt en

omentum: Er zijn vrij scherpe miltranden, in het midden langs dchylus iets te bol; dc pulpa is tc week, er is geringe miltzwelling; hetomentum heeft een melkachtig aspect; hier en daar zijn bindweefsel-vlekjes, mogelijk resten van een vroeger aanwezig geweest zijnde peri-tonitis. Nieren en lever: Geen afwijkingen.698



??? Voonnagen en lebmaag: Er is tamelijk weinig inhoud (melkkost en wathooi). Het slijmvlies is overal volkomen intact zonder pathologische ver-andering. Darmen en mesenterium: Over praktisch de gehele lengte van de dunnedarm is een muco-purulente enteritis aanwezig met veel slijm en pus.Er zijn geen slijmvliesdefecten. Coecum, colon en rectum hebben eendunne inhoud, maar verder geen afwijkingen. Met mesenterium is nor-maal. Huid: microscopisch purulent-necrotiserende dermatitis. Alhoewel deze sectie de waarschijnlijkheidsdiagnose hyperkeratose nietheeft bevestigd, lijkt het ons toch aanbevelenswaardig in het hierondervolgende gedeelte van dit artikel iets dieper op deze ziekte in te gaan, wanthet is helemaal niet denkbeeldig dat deze, gezien de uitbreiding inhet buitenland, ook in ons land zal gaan optreden en dan geldt toch zekerdat â€žeen gewaarschuwd man voor twee telt" en zijt gij in staat om

degewenste maatregelen tegen verdere verspreiding te nemen.Het eerste geval van hyperkeratose of X. discase, in dc literatuur vermeld,betrof een tweetal vaarzen dat ter onderzoek werd aangeboden aan hetVeterinary College te New-York in mei 1941. De dieren hadden het aanzien van schurftpatienten. De oorzaak vandeze ziekte werd niet vastgesteld; vandaar de naam X. disease.Na deze twee eerste gevallen is de ziekte in 37 staten van de U.S.A.geconstateerd, duizenden runderen zijn eraan gestorven en tot 1952 be-droeg de schade minstens 14 millioen gulden. Intussen is gebleken, datook in Duitsland, Marokko, Engeland, Nieuw Zeeland en Australi?? dezeziekte voorkomt. Wagener in Duitsland heeft deze ziekte als een medisch probleem van



??? internationale betekenis betiteld. Wat de aetiologie betreft kan wordenopgemerkt,, dat men de eerste tijd voor een raadsel stond. In den beginneheeft men D.D.T. als de oorzaak beschouwd. Maar toen bleek, dat dchyperkeratose ook voorkwam op bedrijven waar helemaal geen D.D.T.werd gebruikt, moest deze hypothese wel verlaten worden. Volgens delaatste opvattingen is de oorzaak van de hyperkeratose niet in ?Š?Šn be-paalde stof te zoeken. Aan de ene kant is gebleken, dat een reeks nauw-keurig bekende verbindingen de oorzaak is, maar hiernaast schijnen ernog vele niet bekende verbindingen als oorzaak van deze ziekte temoeten worden beschouwd. Het staat wel vast, dat de hoog gechloreerde naftaline-produkten, welkegebruikt worden als houtconserveringsmiddelen, de ziekte veroorzaken,b.v. hexachloornaftaline en pentachloorfenol. Hoe hoger het aantal,in de plaats van waterstofatomen gekomen,

chlooratomen in deze stoffenis, des te sterker is blijkbaar de toxische werking. Deze stoffen zijn aanwezig in bepaalde houtconserveringmiddelen en ookin smeermiddelen en motorolie voor landbouwmachines en tractoren.Bell heeft vastgesteld dat di- en trichloor-naftaline geen hyperkerato.sekan opwekken. Tetra- en pentachloornaftaline zijn veel meer toxisch, terwijl hexachloor-naftaline wel het meest toxisch is. Uit proeven met deze laatstgenoemde stof is wel gebleken dat 5 mgr. perkg lichaamsgewicht bij proefkalveren voldoende is deze dieren binnen15 dagen te doden. De toxische werking neemt weer af bij hepta- enoctochloornaftaline omdat gebleken is dat van deze verbindingen 20 mgrper kg lichaamsgewicht pas in staat is proefkalveren na 21 dagen tedoden. Het octochloornaftaline is in suspensie zelfs helemaal niet giftig.Als stoffen, welke verder ook nog hyperkeratose kunnen veroorzaken,noemen we

perschloorkresol, chloor M. kresol, acetonoxydifenyl en tri-chloorbenzol. Al deze verbindingen worden meestal in oplossingen gebruikt voornamelijkin minerale oli??n. In Zweden b.v. wordt vaak pentachloorfenol alswerkzaam middel in conservcringsvloeistoffen gebruikt, meestal als een5 % oplossing in petroleum. Sommige smeeroli??n bevatten polychloornaftaline. Pentachloorfenol iseen kleurloze kristallijne verbinding welke slechts in zeer geringe concen-tratie in water oplost (15 mgr. per liter). Wanneer we de gevoeligheid voor al deze middelen nagaan bij de ver-schillende diersoorten, kan worden opgemerkt, dat het rund en speciaalhet jonge rund het gevoeligst is. Ook schaap en geit zijn zeer gevoelig,evenals kat, hond en kip (vooral het kuiken) en het konijn, hoewel bij devier laatstgenoemde diersoorten de huid in het algemeen juist niet wordtaangetast, maar meer het epitheel van lever, galgangen en nieren.

Totvoor korte tijd meende men dat varkens ongevoelig waren, maar dewaarnemingen van Schop en. Schulte en Fleischer hebbenaangetoond dat ook deze dieren en vooral de biggen gevoelig zijn.Bovengenoemde onderzoekers beschrijven n.1. een ziekte voorkomende op13 varkensfokkerijen, waarbij als ziekteverwekkende oorzaak gevondenwerd een soort teerprodukt waarmede de vloerplaten van de varkens-hokken waren samengevoegd. De sterfte onder de biggen van 4-10 wekenbedroeg 50 - 60 % onder verschijnselen van conjunctivitis, maagdarm-



??? catarre en huidontsteking, welke laatste speciaal aan de kop pathologischanatomisch het aspect vertoonde van hyperkeratose.1)Bij ratten en muizen is de ziekte nog nimmer vastgesteld, terwijl hyper-keratose bij paarden, behalve een enkel geval in Zweden vastgesteld,ook niet is beschreven. Afgezien van de directe schade, als gevolg van sterfgevallen, vermagering,teruggang in de melkproduktie, abortus en steriliteit, speelt de indirecteschade, veroorzaakt door de mindere weerstand der dieren en een pre-dispositie voor alle mogelijke bacteri??le infecties waarschijnlijk nog eenveel grotere rol. Gebleken is ook, dat wormkuren bij de aangetaste dieren niet het minsteresultaat opleveren, met alle gevolgen van dien. De dieren kunnen op verschillende manieren met de hierboven genoemdetoxische verbindingen in aanraking komen. De ziekte komt voornamelijkvoor in stallen of schuren, waarvan het aanwezige houtwerk

behandeldis met houtconserveringsmiddelen, welke de genoemde verbindingen be-vatten. Wanneer de dieren met de huid in aanraking komen met hout dat opdeze manier is behandeld, of wanneer dit hout dampen afgeeft, welkeworden ge??nhaleerd of wanneer men b.v. verlopen olie van tractorengebruikt als smeermiddel tegen luizen of wanneer voedsel door afdruipen-de olie uit landbouwmachines wordt bezoedeld, dan hebben de dieren allekans hyperkeratose te krijgen. Op verschillende manieren kunnen de dieren de toxische verbindingenper os opnemen. Zo hebben in Duitsland D e d i ?Š, M??ller, Pallaske,Beer en Reichel deze ziekte, voorkomende bij enige duizenden run-deren waarvan 28 % stierven of moesten worden afgemaakt, beschreven,waarbij bleek, dat de dieren stro gegeten hadden, waarin stukken bind-touw zaten. Dit bindtouw was bij de fabricage behandeld met een wasachtige substan-tie. Het

hierbij plaats gehad hebbende onderzoek wettigde het vermoeden,dat in deze substantie chloornaftaline aanwezig was. Bij navraag bleek tevens, dat arbeiders die bij de vervaardiging van ditbindtouw werkzaam waren geweest, huidaandoeningen hadden gehad,welke elke behandeling hadden getrotseerd, maar die uiteindelijk spontaangenezen waren. Uit proeven met dit bindtouw bleek dat enkele metershiervan voldoende waren om proefkalveren na voedering hiermee tedoden onder verschijnselen van hyperkeratose. Ook Olafsen en Mc. Entee hebben in Amerika proeven met eenbepaald voedcrmengsel genomen, waarbij de dieren in 6 - 20 dagen ziekgemaakt konden worden met symptomen van hyperkeratose.De klinische symptomen zijn in hoge mate afhankelijk van dc leeftijdvan het dier. Bell kon bij kalveren van 61 - 140 dagen reeds in 7 - 8dagen verschijnselen van hyperkeratose opwekken. Jonge dieren zijn

veelgevoeliger dan oudere dieren. Bij jonge dieren ziet men een vrij storm-achtig verloop, waarbij dc dieren in korte tijd kunnen sterven. 1  Volgens mededeling van Wagener op het O.E.E.C. congres (van 3-11 september1957 te Utrecht gehouden) is hier sprake geweest van necrose met secundaireinfecties. Volgens Wagener komt hyperkeratose bij het varken niet voor.



??? De eerste symptomen zijn: conjunctivitis met tranenvloed, soms een kera-titis. Verder een stomatitis met speekselvloed, diarree t.g.v. een enteritis,sterke vermindering van de melkgift, gebrek aan eetlust en vermagering.Jonge dieren kunnen soms al sterven v????r de typische huidveranderingenzich hebben ontwikkeld. Dit is vaak het gevolg van een grote gevoeligheidvoor secundaire infecties door necrosebacillen en andere bacteri??n ofparasieten. Wanneer het giftige agens langer heeft ingewerkt, zien we bij het rund,beginnende aan de nek en het craniale halsgedeelte een huidverdikkingoptreden. Dc hyperkeratose kan soms al na een dag of zeven, soms pasna maanden ontstaan. De huid wordt droog, rimpelig, geeft veel schilfersaf, is sterk geplooid, grijs van kleur en gaat op een olifantshuid gelijken.De echte hyperkeratose begint gewoonlijk aan de nek, tussen de oren ofaan de hals. Door de huidverdikkingen

gaan de haren uitvallen, ze brekenn.1. door de sterk gestegen epitheelafstoting af, terwijl ook in de haar-zakjes een opeenhoping van epitheelcellen plaatsvindt.Deze huidveranderingen treden in het algemeen niet op aan de weinigbehaarde gedeelten van de onderborst en -buik, maar overigens zien wein het verdere verloop van dc ziekte de huid over het grootste gedeeltevan het lichaam sterk veranderen en het aspect verkrijgen van een was-bord. Door histologisch onderzoek werd vastgesteld dat het ziekteprocesvan de huid hoofdzakelijk berust op een 5 tot 10 voudige gestegen hoorn-produktie van het stratum corneum, terwijl de overige huidlagen slechtsweinig meedoen. De in het beginstadium optredende speekselvloed is het gevolg van demondslijmvliesverandcringen. Men ziet eerst pleksgewijs hypcremie op-treden, dan erosies en ulcera, terwijl tenslotte sterk geprononceerde woe-keringen kunnen ontstaan, die de

grootte van een erwt tot kipei kunnenkrijgen. Deze veranderingen ziet men ook optreden in de mucosa van deoesofagus en lebmaag, speciaal op de overgang naar het pylorus-gcdecltc.Verder naar achteren ziet men deze ulcera ook in duodenum en ileum. Afen toe kan een perforatie van deze lebmaag- en duodenum-zwcren o]j-treden met als gevolg een peritonitis. Verder zullen drachtige dieren vaak aborteren, terwijl steriliteit kanoverblijven. Het is verder opvallend, dat het Vitamine A-gehalte in het bloedplasmasterk gedaald is, misschien ten dele veroorzaakt door een remmende wer-king op de synthese van het Vitamine A uit Caroteen.L o o s 1 i heeft het Vitamine A gehalte bij diverse X. disease-paticntenbepaald. Hij vond waarden van 4/2 tot 11 gamma per 100 cc. Volgenshem zijn getallen die liggen onder de 15 gamma per 100 cc. uitgesprokenlaag, hoewel dit niet pathognomonisch is voor hyperkeratose,

aangezienmen lage Vitamine A-gehalten ook bij andere huidaandoeningen kanaantreffen. Door verschillende onderzoekers wordt dc verlaging van het VitamineA-gehalte zelfs als een der eerste symptomen van hyperkeratose beschouwd.In ieder geval staat vast, dat deze A-avitaminose bij het rund vroegeroptreedt dan de hyperkeratose van de huid. Of het Vitamine A-gebrckde oorzaak van de huidveranderingen is, kan niet met zekerheid wordenvastgesteld. Wel ziet men bij de kip met A-vitaminose, dat epitheel van de klieren702



??? in de submueosa van oesofagus verdwijnt en plaats maakt voor verhoorndplavei-epitheel. Bij de kip staan de veranderingen aan de ogen, zoalsconjunctivitis en keratitis, ook in nauwe samenhang met A-avitaminose.Dat het Vitamine A-gebrek all?Š?Šn de oorzaak is van de hyperkeratose,valt te betwijfelen omdat bij uitgesproken A-avitaminose de veranderingenvan de huid weinig uitgesproken zijn. Deze veranderingen bestaan uit eenabnormaal droog worden van de huid, met vorming van schilfers, slechtfunctioneren van de zweetklieren en ten gevolge van atrofie van de haar-follikels, haaruitval. Verder is het zo, dat de bij hyperkeratose vast-gestelde geringe hoeveelheid vitamine A nooit zo laag wordt als bij dezuivere A-avitaminose. Het is niet onmogelijk, dat de sterke vermageringen vaak ook het achterblijven in de groei bij jonge dieren in verband iste brengen met gebrek aan vitamine A, aangezien er volgens S e i f

r i e deen innige samenhang bestaat tussen vitamine A en vetstofwisseling.Uit deze samenhang zou misschien ook de, van Amerikaanse zijde, waar-genomen daling van het vetgehalte in de melk bij de aangetaste dierente verklaren zijn. Hiernaast is ook vastgesteld, dat het vitamine C.-gehalte in het bloedplasmabij hyperkeratose sterk is gestegen, behalve in die gevallen waar de hyper-keratose veroorzaakt werd door pentachloorfcnol. Uit proeven vanWagener en Kr??ger is gebleken dat de hyperkeratose veroorzaken-de stoffen niet alleen de vitamine A-stofwisseling be??nvloeden maar ookeen zekere hypo-functie van het endocriene systeem veroorzaken.Wat de overige pathologisch-anatomische veranderingen betreft kanworden opgemerkt, dat in de lever vaak een zwelling is vast te stellen,met interlobulaire bindweefsel-woekering en woekering in de galgangen.Hierbij wordt tevens nog al eens vorming van retentie-

cysten van spelde-knop-, tot erwtgrootte in de mucosa van galgangen en galblaas waar-genomen. De wand van de galblaas en de galafvoerende buizen is hierdoor vaaksterk verdikt. Bij een meer chronische hyperkeratose kan het tot eenuitgesproken levercirrose komen. Verder zien we in de nieren nogal eens oedeem optreden en een sterkeverwijding van de tubuli in de nierschors, welke zelfs tot niercysten kunnenuitzetten. Op de duur ontwikkelt zich een chronische interstiti??le nefritis, speciaalvan het schorsgedeelte. De veranderingen van het genitaal-apparaat blij-ven gewoonlijk beperkt tot de testes, de epididymus, zaadleider en zaad-blaasjes en bij het vrouwelijk dier ook de G?¤rtnersche gangen en heteileider-slijmvlies. Merkwaardig is hierbij het optreden van epitheel-metaplasie van het klierepitheel tot verhoornend plavei-epitheel waardoorbij stieren en koeien steriliteit op kan treden. Differentieel diagnostisch

komt in de eerste plaats schurft in aanmerking.Het staat vast, dat er een zekere overeenkomst bestaat tussen desymptomen van beide ziekten. Ook schurft ziet men vaak aan de kop,hals en schouders. Men ziet verder ook haaruitval en bij chronischeschurft ook huidverdikking. Beide ziekten ziet men verder vooral in de wintermaanden en het beginvan het voorjaar, terwijl in de zomer een duidelijk merkbare verbeteringop kan treden.



??? Bij liyperkeratose ontbreekt echter de jeuk, terwijl ook geen schurftmijtengevonden kunnen worden. Men dient echter er op bedacht te zijn, dat beide ziekten naast elkaarbij het zelfde dier kunnen optreden, maar bij de echte schurft ontbrekende laesies in mondslijmvlies en de gastro-enteritis-symptomen.In de tweede plaats zou men zich, hoewel niet zo gemakkelijk, kunnenvergissen met trichofytie, alhoewel de praedilectie-plaatsen van dezehuid-schimmelziekte en de wijze van uitbreiding een duidelijk verschilte zien geven met de echte hyperkeratose. Vervolgens zou men zich kunnen vergissen met de z.g. Wendener Krank-heit, hoewel dit geen ziekte is, welke tot nu toe in ons land is geconstateerd.De Wendener Krankheit is een ziekte, welke in de jaren 1924 en 1925geconstateerd is in het Duitse plaat.sje Wenden.Het is een aan een be-paalde bodemgesteldheid verbonden ziekte bij het rund, welke

zichmanifesteert onder de symptomen van tranenvloed, speekselen, anorexie,vermagering en een op de schoft beginnende huidaandoening, welkeverandering bestaat in het dik en schubbig worden van de huid, terwijlde haren uitvallen. Men vindt tevens op de neusspiegel, in de neusopeningen en in demond op het harde gehemelte, 2 tot 3 cm. grote, door een rode randomgeven, zwellingen. Gebleken is dat deze Wendener Krankheit vrijgemakkelijk tot genezing is te brengen door toediening van oleum jecorisaselli. Het verschil tussen de Wendener Krankheit en de hyperkeratose isdus in de eerste plaats gelegen in het feit dat de eerstgenoemde ziektegemakkelijk is te genezen, terwijl hierbij ook geen veranderingen inoesofagus, lebmaag, duodenum, lever, galgangen en nieren zijn te con-stateren. Wat de prognose van hyperkeratose betreft, dient opgemerkt te wordendat de veroorzaakte beschadigingen in het lichaam

afhankelijk zijn vande diersoort, de leeftijd der dieren, de dosis en duur van de inwerkingvan het toxische middel en van de soort verbinding zelf.Het doet er niet toe of het giftige middel per os, percutaan of per inhalatiein het lichaam geraakt. Jonge dieren zijn veel gevoeliger dan oudere.Wat betreft het sterftecijfer kan gezegd worden, dat kalveren onder de6 maanden een mortaliteit van 75 - 80 % vertonen; voor kalveren bovende 6 maanden liggen deze cijfers tussen 50 en 60, terwijl de mortaliteit bijvolwassen dieren schommelt tussen 10 en 30 %. Dat jonge dieren zo gevoelig zijn is waarschijnlijk te verklaren uit hetfeit, dat het jonge lichaam een grotere behoefte aan vitamine A heeften aan deze behoefte kan door de toxische verbindingen, welke de vitamineA-stofwisseling in zo sterke mate verstoren, in geen enkel opzicht mecrworden voldaan. Uit proefnemingen is verder gebleken dat vaak herhaalde toedieningenvan

de giftige verbindingen pas de typische symptomen geven.Therapie: Door Martin en Hinterman wordt bericht, dat zij ver-betering zagen optreden bij kalveren na het geven van een nicotinezuur-verbinding, n.1. nicotinamide. Zc gaven gedurende 8 dagen tweemaaldaags een injectie van 100 mgr. hiervan en vervolgens nog 20 dagen lang?Š?Šnmaal daags een injectie van 100 mgr. Het tegelijkertijd toedienen vanvitamine A gaf geen enkel beter resultaat. De verbetering door hettoedienen van nicotinezuur trad na een maand in.



??? Nicotinezuur of beta pyridincarbonzuur wordt bereid door oxydatie vannicotine. Door E 1 v e h j e m werd in 1937 ontdekt dat het nicotinezuurof zijn zuuramide, het nicotinezuuramide een noodzakelijk bestanddeelvan het menselijk voedsel is (dagelijkse behoefte bedraagt 12 - 23 mgr.).Gebrek hieraan is een van de oorzaken van het optreden van de ziektepcllegra, gekenmerkt door een ontsteking van de aan het licht bloot-gestelde gedeelten van de huid (eerst rood, dan bruin worden, en tenslotteafschilfering) diarree en uiteindelijk krankzinnigheid. Een ziektebeeld bijde hond, de z.g. Black Tongue heeft zijn ontstaan ook te danken aaneen tekort aan nicotinezuur. Mogelijk zijn bovenvermelde onderzoekersuitgegaan van de gedachte, dat ook bij hyperkeratose een B2-vitamine-tekort zou bestaan en zijn ze zodoende tot hun therapie gekomen. In deliteratuur zijn echter geen verdere gevallen beschreven welke

verbeteringof genezing te zien gaven door het toedienen van nicotinezuur.Op grond van het feit dat bij hyperkeratose een duidelijk tekort aanvitamine A is, zou men allicht kunnen denken, dat toediening van vitamineA een verbetering zou geven, maar uit de talrijke genomen proeven isgebleken, dat het toedienen van vitamine A in de vorm van levertraan,groene plantedelen welke rijk zijn aan vitamine A of in de vorm vanrode- of gele wortels, bieten of gele mais, waarin het Carotine als pro-vitamine aanwezig is en door het ferment carotinase (uit de schildklier)wordt omgezet in vitamine A, in zeer grote dosis wel de bloedspiegel kanverhogen, als men het geven van de toxische verbindingen staakte, maardat de hoeveelheid in het bloed weer tot zeer kleine waarden daalde zogauw men de toediening van vitamine A stopzette. Overigens zag mengeen enkele verbetering in de toestand optreden. Wat betreft de prophylaxis,

kan worden opgemerkt, dat uit proeven iskomen vast tc staan, dat voedermiddelen niet opgeslagen dienen te wordenin ruimten, waarin zich ook hooggechloreerde naftaline-produkten be-vinden, omdat de dampen hiervan in het voedsel kunnen dringen enhyperkeratose tot gevolg kunnen hebben, als de dieren hiermede gevoerdworden. Verder is het, zoals vanzelf spreekt, gewenst, geen houtconserverings-middelen te gebruiken, welke de hooggechloreerde naftaline bevatten,op plaatsen waar de dieren ermee in aanraking kunnen komen. Heteigenaardige bij het eerste optreden in Duitsland, is geweest, dat hetdaarbij gebruikte hout-conserveringsmiddel al minstens 20 jaren zonderenig bezwaar was gebruikt, maar dat het quantum, dat als ziekteverwek-kende oorzaak werd ontdekt, vervoerd was in een bepaalde spoorwegtankwagen, waarin misschien bepaalde omzettingen tot meer toxischeverbindingen hadden

plaatsgevonden. Met het oog op eventuele verhoorning van de epitheli??n in het gcnitaal-apparaat van de stier, met als .gevolg misschien steriliteit, is het nietgewenst de scrotaalhuid in te smeren met middelen, welke mineraleoli??n bevatten. Samenvatting: Beschreven wordt een geval van vermoedelijke hyperkeratose. Opzet van dit artikel isechter, de Nederlandse dierenarts in kennis te brengen met de aetiologie, pathologischeanatomie en symptomen van de hyperkeratose, aangezien de mogelijkheid niet is uit-gesloten dat ons land ook te maken kan krijgen met deze, soms zware schade veroor-zakende ziekte.



??? Summary: The author describes a case of presumed hyperkeratosis. The main purpose of thisarticle, however, is to familiarize the Dutch veterinarian with the etiology, patholo-gical anatomy and symptoms of hyperkeratosis, as there is always a possibility ofthis disease, which sometimes causes heavy losses, making its appearance in theNetherlands. R?Šsum?Š: On d?Šcrit un cas d\'hyperkeratose probable. Le but du pr?Šsent article est cependantde renseigner le v?Št?Šrinaire hollandais sur l\'aetiologie, l\'anatomie pathologique etles sympt?´mes de la hyperkeratose, vu qu\'il n\'est pas .exclu que notre pays aussipourra avoir affaire ?  cette maladie qui provoque parfois de grandes pertes. Zusammenfassung: Es wird ein Fall vermutlich Hyperkeratose beschrieben. Die Absicht des Verfassersist jedoch mit diesem Artikel den niederl?¤ndischen Tierarzt mit der ?„tiologie, derpathologischen Anatomie und

den Symptomen der Hyperkeratose bekannt zumachen, da die M??glichkeit nicht ausgeschlossen ist, dass auch unser Land von dieseroft schweren Schaden verursachenden Krankheit heimgesucht werden kann. LITERATUUR A. GMINDER, Die Bek?¤mpfung der Aufzuchtkrankheiten in W??rttenberg. Deutsche Tier?¤rztliche Wochenschrift, 26 Oktober 1929, S. 674-675.O. SEIFRIED, Die Zusammenh?¤nge zwischen A. Avitaminose, Infektion und Para-sitismus bei H??hnern. M??nchener Tier?¤rztliche Wochenschrift 1933, S. 540-544.P. OLAFSAN, Hyperkeratosis (X disease) of cattle. The Cornell Vet. October 1947,P. 279-291. H. K?–HLER, Zur Hyperkeratose bei Haustieren, eine Folge der Anwendung vonHolzschutzmitteln. Arch, f??r Exp. Veterin?¤rmedizin, 1951, Heft 1, S. 163-198.K. WAGENER, Hyperkeratosis of cattle in Germany. J.A.V.M.A. 1951, P. 133-137.P. OLAFSON, K. MC. ENTEE, The

production of hyperkeratosis (X disease) byfeeding fractions of a processed concentrate. The Cornell Vct. 1951 - 41, P. 237-239. C. OLSON, R. COOK, E. BROUSE, The reproductive ability of heifers recoveredfrom bovine hyperkeratosis. J.A.V.M.A. 1952, P. 186-189. R. STANDFUSS, Hyperkeratose (X Krankheit) cine neue Massenerkrankung unge-kl?¤rter ?„tiologie bei Rindern in Amerika und in Deutschland und ihre Beziehungzu Kontaktgiften bei der Insektenbek?¤mpfung. M??nch. Med. Wochenschrift 1952,S. 2105. D. SIKES, J. WISE, M. BRIDGES, The experimental production of â€žX disease"(hyperkeratosis) in cattle with chlorinated naphtalenes and petroleumproducts.J.A.V.M.A. 1952, P. 337-344. K. WAGENER, Die Hyperkeratosis, cine neue Rinderkrankheit von internationaler Bedeutung. Deutsche Tier?¤rztliche Wochenschrift Jan. 1952, S. 1-5.K. WAGENER, A. KRUGER, Experimentelle

Hyperkeratosis (X disease) bei Katzen und Hunden. Dtsch. Tier?¤rztl. Wschr. 1953, S. 312.L. MARTIN, J. HINTERM AN, Premi?¨re observation d\'hypcrkcrasose des veaux(X disease) au Maroc. Maroc. Med. 30, P. 117-121. Ref. in the Vct. Bull. 1953,blz. 94 n. 526. J. W. LITTEM, R. OXLEY, D. BLOOD, Bovine Hyperkeratosis. Austr. Vet. Jour-nal. 29, P. 240-243. K. WAGENER, A. KR?œGER, H??hner als Versuchstiere bei der Hyperkeratose (X disease). Dtsch. Tier?¤rztl. Wschr. 1954, S. 457.R. M. LOOSMORE, Hyperkeratosis in the bovine. The Vet. Ree. 1954, S. 908-912.



??? K. HAIGHEY, B. S. COOPER, An outbreak of bovine hyperkeratosis in New-Zea-land. Ref. in the Vet. Bull. 1954, 329. W. B. BELL, The production of hyperkeratosis (X disease) by a single administra-tion of chlorinated naphthalines. J.A.V.M.A. 1954, 124, P. 289-290. R. P. GREGORY, J. C. WISE, D. SIKES, Experimental production of bovinehyperkeratosis with a feed concentrate exposed to vapors of a highly chlorinatednaphthaline. J.A.V.M.A. 1954, P. 244-246. K. DEDI?‰, G. PALLASKE, L. M?œLLER, J. BEER und E. MEIJER, Die Hyper-keratose des Rindes in Mitteldeutschland. Monatshefte f??r Veterin?¤rmedizin 15febr. 1955, S. 88-89. K. DEDI?‰, L. M. M?œLLER, G. PALLASKE, J. BEER und K. REICHEL, Die Ur-sache der in Mitteldeutschland aufgetretenen Rinderkrankheit (X Krankheit),Hyperkeratose). Monatshefte f??r Veterin?¤rmedizin 1 juni 1955, S. 241-244. H. SCHOPEN, F. SCHULTE, R.

FLEISCHER, ?œber das Auftreten schwererFerkelerkrankungen (toxische Leberdystrophie)"in Stallen mit teerhaltigen Fusz-bodenplatten. Dtsch. Tier?¤rztl. Wschr. 1955, S. 49-53. H. WANNTORP, Chemie und Toxicologie der wichtigsten Sch?¤dlingsbek?¤mpfungs-mittel, Monatshefte f??r Veterin?¤rmedizin. Sonderheft 2, 1956, S. 652-662. H. K?–HLER, Pathologisch Anatomische Ver?¤nderungen bei Tieren durch moderneRodentizide, Holzimpr?¤gnierungsmittel, Pflanzenschutzmittel, Insektizide undeinige andere moderne Produkte der Chemischen Industrie. Monatshefte f??r Vete-rin?¤rmedizin, Sonderheft 2, 1956, S. 669-675. R. TEUSCHER, Ein seltener klinischen Fall von zweimaliger Vergiftung einesRindesbestandes durch chlorierte Naphthaline. Monatshefte f??r Veterin?¤rmedizin,Sonderheft 2, 1956, S. 675-677. G. PALLASKE, Zur pathologischen Anatomie der Chloornaphthalinevergiftigung derRinder.

Monatshefte f??r Veterin?¤rmedizin, Sonderheft 2, 1956, S. 677-678. Dc invloed der regelmaat der tusscnmelktijden op de produktie. In Nw Zeeland werd een proef genomen waarbij in 2 gelijksoortige en op gelijkewijze gevoede en behandelde groepen melkrunderen nagegaan werd wat de invloedwas van de regelmaat der tusscnmelktijden. Dc ene groep werd om dc 12 uur gemolken en de andere om de 8 en 16 uur. Ditlaatste maakte dat de arbeidstijden gelijk werden aan die van werkkrachten in de stad.Gevonden werd, dat de laatste groep dieren evenveel produceerde als de eerste groep.Bij cen herhaling van het experiment werd het zelfde resultaat bereikt. Veterinary Medecine, 5, 445, 1956. Een Anierikaan.se vereniging van paardenpractici. In 1955 vormde zich een groep van Amerikaanse dierenartsen, die zich veel metrenpaarden bezighouden. Bij de aanvang waren er 114 leden en in 1956 reeds 126.Doel van

de vereniging: de bevordering van het onderzoek en dc kennis van paardeziekten endc verbetering der betrekkingen met het renbedrijf. De betekenis van de rensport in de Verenigde Staten van Amerika wordt door devolgende getallen duidelijk gemaakt. In 1955 werden cr in 24 staten, waar gewed kan worden, gedurende 3000 dagenrennen gehouden, welke bezocht werden door ongeveer 28.000.000 personen. Alleenvoor inzetten en prijzen werd 70 millioen dollar verdeeld. In deze getallen zijn nietbegrepen de draverijen en markten, die nog door bijna 15 millioen personen werdenbezocht.



??? Uit het Instituut voor Veterinaire Bacteriologie der Rijks-Universiteitte Utrecht; Directeur: Prof. A. van der Schaaf. OVERZICHT DER ONDERZOEKINGEN VAN HET UIT DEPRAKTIJK INGEZONDEN ZIEKTEMATERIAALOVER HET JAAR 1956 door Prof. A. VAN DER SCHAAF, Dr. C. A. VAN DORSSEN,Dr. J. DONKER-VOET en F. H. J. JAARTSVELD. In het jaar 1956 zijn onderstaande materialen aan ons Instituut onderzocht.Dc in de tabel genoemde cijfers hebben dikwijls geen betrekking op geheledieren maar op organen, se- en e.xcreta, bloed enz. Ingezonden materiaal 1956 Apen 6 Caviae 322 Duiven 31 Eenden 19 Fazanten 97 Ganzen 3 Geiten 3 Hazen 6 Honden 52 Kalkoenen 7 Kanaries 62 Katten 7 Kippen -f kuikens 524 Konijnen 93 Muizen 117 Nertsen 19 Paarden 196 Papegaaiachtigen 5 Ratten 7 Runderen 1270 Schapen 19 Varkens 86 Diversen 179 totaal 3130 Tevens werden 406 duiven

geseceerd ten behoeve van de Gezondheidsdienstvoor Postduiven, welke secties hier niet worden besproken.Bij het onderzoek is verschillende malen de gewaardeerde hulp ingeroepenvan andere Laboratoria, te weten: het Rijksinstituut voor de Volksgezond-heid, het Instituut voor Medische Veterinaire Chemie, het Instituut voorVirulogie, het Instituut voor Tropische en Protozoaire Ziekten, het Labo-ratorium voor Cytologie, Histologie en Microscopische Anatomie en hetInsdtuut voor Vet. Parasitologie en Parasitaire Ziekten.



??? RESULTATEN VAN HET VERRICHTE ONDERZOEK:Apen (6). Dit jaar werden alleen enkele diplokokkenstammen uit chimpansees onder-zocht op gevoeligheid voor antibiotica.Caviae (322). Voor verschillende grote instellingen werden geregeld de spontaan ge-storven caviae onderzocht. Een uitbraak van enteritis met veel sterfgevallenbleek veroorzaakt te zijn door Salmonella typhimurium. In een ander gevalwerden bij enkele caviae, die acuut gestorven waren met enteritis enseptische bloedingen reinculturen van Escherichia coli uit alle organen ge-isoleerd. Bij endemische sterfte onder verschijnselen van pneumonie en abortuswerden uit de in de loop van enkele maanden ontvangen dieren verschil-lende bacteri??n gekweekt: Diplococcus pneumoniae, Streptococcus zoo-epidemicus, Streptococcus equisimilis en soms Brucella hronchiseptica. Vanhetzelfde instituut ontvingen wij echter ook dieren, die in

aanmerkelijkbetere voedingstoestand verkeerden en waarvan de aangelegde culturenniet groeiden, welke gestorven bleken te zijn aan verbloeding in de drachtigeuterus. Nadat verschillende andere mogelijkheden overwogen waren, werdtenslotte als oorzaak van deze bloedingen vitaminetekort aangegeven.Verder werd bij caviae pseudotuberculosis vastgesteld. In een op zichzelf staand geval bleek een ontsteking aan de buikwand metglazig oedeem veroorzaakt door coagulasepositieve stafylokokken.Duiven (31). Bij de duiven, die rechtstreeks aan ons Instituut werden toegezonden, werdgeconstateerd: Salmonellosis (S. typhi murium), trichomoniasis, jicht,schotwonden, een fractuur, ascarideasis en capillariasis.Eenden (19). Een Casarcaeend was gestorven aan een infectie met P. multocida. Bijgewone eenden werd aangetroffen: capillariasis, jicht, salpingitis en hydropsascites. Fazanten (97). Van verschillende

fazantenfokkerijen ontvingen wij zeer veel jonge fazanten.Hoewel in een enkel geval intoxicatie vermoed werd, bleek toch ?Š?Šn derbelangrijkste oorzaken polyarthritis door stafylokokken te zijn. Bij dierenvan andere herkomst werden nog geconstateerd: blackhead, coccidiosisen sterke besmetting met Heterakis isolongae.Ganzen (3). Bij deze dieren werd niercoccidiosis en leukose vastgesteld.Geiten (3). In materiaal van geiten werd M. tuberculosis var. bovis aangetoond.Hazen (6). Aangetroffen werd pseudotuberculosis en coccidiosis (E. leporis).Honden (52). Een hond, waarvan materiaal werd ontvangen, was lijdende geweest aanhumane tuberculose. Uit een pup met arthritis werden diplokokken type19 (determinatie R.I.V.) gekweekt. Uit een hemocultuur van een hondwerd een reincultuur van Salmonella dublin verkregen. Uit het geslachts-apparaat van een andere hond isoleerden wij een spontaan

agglutinabeleSalmonella. Mogelijk zal t.z.t. afzonderlijk hierover worden gepubliceerd.



??? Een acute pleuritis fibrinosa bleek te zijn nocardiosis veroorzaakt doorCohnistreptotrix canis. Wederom werden ten behoeve van de klinieken gevoeligheidsbepalingenvan pathogene micro??rganismen, in hoofdzaak streptokokken en staphylo-kokken, verricht.Kalkoenen (7). Bij deze dieren werd blackhead aangetroffen.Kanaries (62). Sterfte in een groep kanaries werd veroorzaakt door Salmonella typhi-murium. Verder werd infectie geconstateerd met Listeria monocytogenes,Pasteurella pseudotuberculosis en met (8-hemolytische streptokokken. In hetnajaar kwamen verschillende gevallen van pokkeninfecties voor. In ?Š?Šngeval werd het vermoeden van rotenonvergiftiging uitgesproken.Katten (7). Uit een jonge kat met navelinfectie werden /8-hemolytische streptokokkengekweekt. Een geval van tuberculose, waarschijnlijk ontstaan door wond-infectie in aansluiting met castratie was van het bovine-type.Kippen

en kuikens (524). Het gelukte 3 x in samenwerking met het Instituut voor Virulogie sero-logisch de diagnose pseudovogelpest te stellen. Coryza werd 2 x geconstateerd. 2 x werd Lii^erja-infectie waargenomen,waarvan ?Š?Šnmaal bij een groep dieren, waaronder meerdere gevallen vantorticollis praktisch gelijktijdig waren opgetreden. Salmonella typhi-murium werd uit kuikens van 2 bedrijven ge??soleerd,S. pullorum werd door ons dit jaar niet uit kuikens gekweekt. Bij pullorum-onderzoek op een bedrijf constateerde een onzer (v. D.) echter een gevalvan pullorumdragers met het z.g. â€žF" of â€žrough" type.Naar aanleiding hiervan zij in herinnering gebracht, dat door CollegaR o e p k e destijds onder kippen van een kort te voren ge??mporteerd raseen afwijkende pulloruminfectie is vastgesteld, waarvan de verwekker naderin samenwerking met ?Š?Šn onzer (v. D.) is bestudeerd (zie Tijdschr. v.Diergeneeskunde 1951,

4). De dragers van deze besmetting waren methet toenmaals gebruikelijke bivalente antigeen niet aan tc tonen, maarwel met een antigeen, bereid met de eigen stam. De redenen, waaropdeze â€žF" stam als (onvolledig) rough werd gekarakteriseerd zijn destijdsuitvoerig uiteengezet. Eerst per 1 juni van dit jaar is echter nadat hiervande noodzakelijkheid was gebleken, van overheidswege toevoeging van dezecomponent aan het blauwe antigcen voorgeschreven. Voor zover bekend,gebeurt dit nog nergens in het buitenland. In het onderhavige geval werd met dit trivalente antigeen een groepkippen onderzocht, die enkele maanden eerder met het bivalente antigeengeen reacties vertoond hadden. Er werd thans een groot aantal reactiesgeconstateerd; na heronderzoek met de afzonderlijke antigenen in samen-werking met de Gezondheidsdienst voor Pluimvee bleken deze reactiesalleen met de rough-component op

te treden. Als voorgeschiedenis zijvermeld, dat in de weide, waarop de kippenhokken stonden, ook varkenswerden gehouden en dat deze laatsten gevoederd waren met van eenkuikenbroeder betrokken afval uit broedmachines. Onder het ingekomen materiaal werd een geval van Clostridium-mlecncna kropoperatie aangetroffen, welke operatie door een collega was ver-



??? richt, die hierbij zorgvuldig kropwand en huid afzonderlijk gehecht had.Verder kan worden medegedeeld, dat tuberculose werd geconstateerd bij2 dieren, blackhead 2 x, neurolymfomatose 38x, leukose 35x en coligranu-loom 3 x. Afwijkingen van hart en vaatstelsel werden 11 x geconstateerd,w.o. 6 gevallen van waarschijnlijk z.g.n. roundheart-disease, nefritis 5 x,jicht 6 x. In 3 gevallen deed de sectie aan blauwekammenziekte denken.Aspergillose werd 4 x waargenomen. Coccidi??n werden aangetroffen bij59 volwassen dieren en 19 kuikens, Ascaridea 15 x, Capillaria 8 x, Davainea I x, Dermanyssus 2 x, Cytoditus nudis 1 x. De talrijke gevallen dat kippenHeterakisdrager waren, zijn niet afzonderlijk genoteerd. Vastgesteld werden: pneumonie 6 x, peritonitis 4 x, kliermaagontsteking 4 x,traumatische gastritis 1 x, tumoren 37 x, leverruptuur 4 x, salpingitis 16 x,congenitale atresie van de salpinx 3 x, prolapsus cloacae

5 x, cysteuzelever 2 x, cysteuze nieren 1 x en 6 x cysten in de buikholte.Van deze cysten in de buikholte zij opgemerkt, dat, wat onze ervaringbetreft, deze als regel met een steel verbonden zijn aan de cloaca en welsymetrisch t.o.v. de salpinx, dus zijn op te vatten als rudimenten van de nietontwikkelde rechter salpinx (zie ook Van Heelsbergen â€žHandbuch derGefl??gelkrankheiten" blz. 530 met foto) en niet zoals wel wordt aan-gegeven steeds als ovariaal-cy.sten zouden moeten worden beschouwd. Konijnen (93). Myxomatose werd zowel bij tamme als wilde konijnen waargenomen. Zo-wel infectie met Pasteurella multocida als met P. pseudotuberculosis werdvastgesteld. Uit ?Š?Šn geval van pericarditis werd Diplococcus pneumoniaegekweekt; ?Š?Šnmaal isoleerden wij uit een konijn een cultuur, die volkomengeleek op Bacterium viscosum (â€” Sh. equirulis). Uit abscessen werdenstafylokokken gekweekt. Bij

verscheidene konijnen van dezelfde herkomstwerd Trichostrongylus-infec??e, geconstateerd. Enkele malen werd coccidiosisaangetroffen.Muizen (117). Uit deze dieren werd sporadisch Salmonella typhi-murium en Pasteurellamultocida gekweekt. In een pyometra werden streptokokken gevonden.Coccidiosis werd bij jonge muizen vastgesteld. Sommige muizen warenbesmet met Hymenolepsis. Bij dieren met jeukverschijnselen vonden wijtalrijke exemplaren van de haarmijt Myocoptes musculinus. Er werd eenadenoom geconstateerd. Bij zeer veel muizen, die werden ingezonden metvage klachten, kon geen diagnose worden gesteld.Nertsen (19). Pasteurella multocida en a-hcmolytischc streptokokken (niet oplosbaar ingal) werden uit pneumonie??n ge??soleerd. Het aantreffen van Proteus vul-garis in vele kadavers kan op postmortale verontreiningen berusten.Paarden (196). Deze inzendingen betroffen merendeels

geen gehele kadavers maar bloed,organen en dergelijke. O.a. werden 77 monsters bloed, 15 monsters sperma, II monsters pus en 63 monsters uterussecretum onderzocht. Bij onderzoekvan bloedserum werd 9 x een titer van 1 : 400 of daarboven t.o.v. Salmo-nella abortus equi gevonden, en 5 x overeenkomstige titers t.o.v. Br.abortus. Uit sperma werden Str. zooepidemicus (3x) en Str. equisimilis1 x ge??soleerd, uit de pus Str. zooepidemicus en stafylokokken, terwijl mi-croscopisch Sph. necrophorus werd gezien. Het uterrussecretum bevatte



??? a-hemolytische Streptokokken 3 x, Str. zooepidemicus 7 x, Bacteriumviscosum 1 X en coagulasepositieve stafylokokken 1 x. Een cultuur uit eenkadaver van een veulen met wormaneurysma, trombose van de aorta enabcesjes in milt, lever en nieren, bleek Pasteurella pseudotuberculosismet pathogeniteit voor de cavia. Uit een geaborteerde foetus van eenfjordenpony werd een spontaan agglutinabele Salmonella gekweekt.Papegaaiachtigen (5). Bij onderzoek van 5 parkieten kon geen doodsoorzaak worden vast-gesteld.Ratten (7). Uit ratten, die hersenverschijnselen vertoond hadden, werden diplokokken ge??soleerd. Runderen (1270). In 3 van de 15 onderzochte foeten werd Brucella abortus aangetoond;verder werden bij foeten aangetroffen: stafylokokken 2 x, Streptokokken 1 xen Corynebacterium pyogenes 1 x. Serum van het rund, waarvan laatst-genoemde foetus afkomstig was, gaf met de ge??soleerde

corynebacterie eenagglutinatie, in tegenstelling met enkele controlesera. Van 24 secundinaebleken er 3 Hansen-positieve staafjes te bevatten. Er werden 343 sera opBrucellose onderzocht. Van de positieve gevallen dienen hier genoemd eenstier met gonitis (titer 1 : 800) en een stier met Brucellose van het ge-slachtsapparaat (titer 1 : 800) waarbij Brucella in het sperma kon wordenaangetoond. Op salmonellosis werden 118 sera onderzocht, het overgrote deel hiervanwas negatief bij de agglutinatie. E?Šn stier met een chronische vesiculitis had een titer van 1 : 640 t.o.v.S. dublin (ter vergelijking: titer t.o.v. S. abortus equi 1 : 100 en t.o.v. S.typhi murium 1 :40). Uit het sperma van het desbetreffende dier werdS. dublin ge??soleerd. Op grond van de overeenkomstige antigeenformulevan S. dublin en S. pullorum werd het serum van dit dier enkele malenmet het door de Rijksseruminrichting afgeleverde blauwe pullorum-

antigeenonderzocht. Hiermede werd een duidelijk positieve agglutinatiereactie ver-kregen. Ter controle werden 130 sera van stieren van K.I.-stations, waaronder crgeen met vesiculitis vorkwam, op dezelfde wijze onderzocht.Alle reacties waren negatief. De gebruikelijke agglutinatie met levendS. cfuft/i7!-antigeen (O en H) gaf bij de buisjesmethode een titer vanten hoogste 1 : 80. S. dublin werd ook ge??soleerd uit organen van cen kalf, dat gestorven wasonder shock-verschijnselen nadat het met cen entstof tegen paratyfus sub-cutaan was ingespoten. Op het desbetreffende bedrijf heerste salmonellosisen behalve dit exemplaar waren nog twee dieren onder dezelfde verschijn-selen gesuccombeerd. Het grote risico, dat men lopt, wanneer men rnetgedode cultuur een besmette koppel kalveren ent, wordt hiermede nogweer eens duidelijk gedemonstreerd. De complementbindingsreactie op paratuberculose werd behalve

voor ver-gelijking van de reacties met provinciale gezondheidsdiensten verricht met330 sera, die bijna alle waren ingezonden door de Kliniek voor InwendigeZiekten. De reacties waren in 70 gevallen positief en in 35 dubieus.Ter ori??ntatie omtrent het voorkomen van positieve en dubieuze reacties



??? bij klinisch gezonde K.I.-stieren werden de eerder vermelde 130 sera ookdoor middel van de C.B.R. op para-tbc onderzocht. Slechts 2 x werd eendubieuze reactie vastgesteld, de overigen waren negatief of vertoondenin enkele gevallen een lichte eigenremmingsreactie. Dit wijst erop, dat bijstieren niet-specifieke reacties slechts zelden voorkomen.De sera van onverdachte vrouwelijke dieren zijn niet in voldoende aantalonderzocht om een conclusie toe te laten; het lijkt echter alsof de niet-.specifieke reacties bij deze categorie runderen wel voorkomen, zij het datde titers in de regel niet hoger zijn dan 0,1, hetgeen overeenkomt met eentotale remming der hemolyse in slechts het eerste buisje.De kwantitatieve complementbindingsreactie is daarom te verkiezen bovende reactie vlg. Hole, waarbij geen titer wordt bepaald.Het faeces-onderzoek gaf bij toepassing van de chloorbleekloogmethodebij 19 van de 74 monsters

een microscopisch positief resultaat t.o.v. M.johnei. Van 33 dieren, waarvan het serologisch onderzoek d.m.v. de C.B.R. oppara-tbc positief uitviel werd tevens microscopisch faeces-onderzoek ver-richt; in 13 gevallen viel dit tegelijkertijd of later positief uit, in 9 gevallenwerden enkele verdachte zuurvaste staafjes gevonden en 11 keer verliephet faeces-onderzoek negatief. Bij 2 runderen met een dubieuze C.B.R. was 1 x het faeces-onderzoekt.o.v. M. johnei positief en 1 x negatief, terwijl bij sectie paratuberculosewerd aangetoond. Bij 1 rund was de C.B.R. negatief, het faeces-onderzoek negatief, dochwerden histologisch op het Pathologisch Instituut voor para-tbc typischeafwijkingen geconstateerd. Bij onderzoek van 57 monsters uiersecretum werd ge??soleerd: 20 x Coryne-bacterium pyogenes, 2 x M. pyogenes aureus, 5 x Streptococcus agalactiae,1 x Str. dysgalactiae, 1 x niet nader gedifferentieerde streptokokken,

6 xE. coli, 1 x Clostridium en 1 x gistcellen. Met cultuur van de gistcellengelukte het niet bij een proefkoe mastitis op te wekken. Bij de pati??nteleidde deze infectie tot verdroging van het betrokken kwartier. Therapeu-tisch kan nog worden opgemerkt, dat bij herhaald onderzoek van secretumvan eenzelfde koe bleek, dat bij C. pyogenes-iniectie aureomycine en terra-mycine vaak klinische verbetering gaven, terwijl bij kweken toch nogcorynebacteri??n konden worden aangetoond. Uit 38 monsters uterussecretum werd 2 x Br. abortus gekweekt, 3 x C.pyogenes, 2 x C. renale, 1 x hemolytische stafylokokken, 8 x Str. uberis enlx Str. dysgalactiae. In verband hiermede zij erop gewezen, dat de beidelaatste micro??rganismen weliswaar het meest genoemd worden in verbandmet mastitis, maar niet in de eerste plaats dienen te worden opgevat alsrnastitisverwekkers, doch als bij het rund voorkomende etterverwekkers inhet

algemeen. Uit actinomycose werd 1 x Actinomyces bovis gekweekt en 5 x Actino-bacillus lignieresi. Laatstgenoemde bacterie bleek gevoelig voor aureomycine,chlooramphenicol en terramycine en ongevoelig voor penicilline en dihy-drostreptomycine. Catheter-urine afkomstig van een cystitispati??nt bevatte een mengsel vanE. coli, stafylokokken en Str. faecalis (geen Cht. renale).Uit een geval van pericarditis werden niet nader gedetermineerde anaerobestreptokokken gekweekt.



??? Uit longen van pneumoniepati??nten werden P. multocida en P. haemolyticage??soleerd en uit tracheaalsputum (met canule verkregen) C. pyogenesen streptokokken, terwijl er microscopisch draden van Spherophorus necro-phorus in werden gezien. De hierbij gekweekte streptokokken waren on-gevoelig voor penicilline en sulfapreparaten.Schapen (19). Uit mastitisweefsel werden stafylokokken gekweekt en uit plaatselijkeprocessen van een levend schaap Actinobacillus lignieresi. Medewerkingwerd verleend aan determinatie van cultures, welke door Collega Sut-m??ller uit schapen en geiten op Aruba waren ge??soleerd. Over dezestammen, die als Malleomyces pseudomallei werden gedetermineerd is in-middels gepubliceerd door Sutm??ller, Kraneveld en v. d.Schaaf (J.O.V.M.A. /50, 415 (1957).Varkens (86). Een belangrijk deel van deze onderzoeken betrof losse organen. Hieruitwerden o.a. ge??soleerd:

Pasteurella multocida (uit pneumonie??n), Erysi-pelothrix rhusipathiae (uit organen van een sectie, gelijkend op varkens-pest), Pneumokokken (bij biggensterfte) en stafylokokken (uit een lymfe-extravasaat). Herhaaldelijk werden uit ontstekingsprocessen van diverseaard langwerpige /3-hemolytische trehalose-positieve streptokokken ge??so-leerd, gelijkende op die, welke door Jansen en van Dorssen uitgevallen van meningo-encephalitis bij varkens zijn beschreven (T.v.D.1951, 815). De ge??soleerde stammen, zijn door Dr. de Moor (R.I.V.)nader bestudeerd en blijken serologisch een nieuw type te vertegenwoor-digen. Uit endemisch optredende flegmoneuzc ontstekingen aan de extremiteitenwerden Gram-positieve staafjes ge??soleerd, die eveneens uit verschillendegevallen van mastitis gekweekt werden. Waarschijnlijk zijn deze te be-schouwen als varianten van Cbt. pyogenes. Driemaal werd tuberculose

vastgesteld, waarmede bij de kip allergie vooraviaire tuberculiine werd opgewekt. Nadere type-bepaling zal wordenverricht.Diversen (179). Uit een chinchilla werd Listeria monocytogenes gekweekt. Een panteren een guanaco waren lijdende geweest aan bovine tuberculosis. Vantuberkelbacteri??n uit een olifant dient het type nader bepaald te worden.Gezien de geringe pathogeniteit bij de cavia, waarbij alleen chronischeveranderingen gepaard met positieve reactie op bovine tuberculine ontstaan,is deze stam waarschijnlijk vergelijkbaar met ccn cultuur, die wij enkelejaren geleden uit een Maleise beer isoleerden (beide dieren dus uit zuid-oost Azi??). In dit verband kan worden opgemerkt, dat ?Š?Šn onzer (v.d. S.)dergelijke weinig virulente stammen kent uit waterbuffels van Celebes.Wij isoleerden uit een Australische zanglijster Salmonella-typhi-murium enuit 2 bandarasaris Pasteurella pseudotuberculosis. Een

flegmoon van eenamputatiestomp van een flamingo bleek veroorzaakt te zijn door Clostri-dium perfringens. Van een groot aantal kleine voli?¨rcvogels kon geen diagnose worden ge-steld; enkele keren werd jicht opgemerkt. De oorzaak van een huidlijden bij exolotls kon niet worden vastgesteld;de dieren konden goed in het leven worden gehouden in 1 : 100.000 hala-midoplossing, maar deze bleek het lijden niet te be??nvloeden.



??? Summary: A survey of the examination of pathological specimens received in 1956 by theInstitute for Bacteriology of the Veterinary Faculty at Utrecht. R?Šsum?Š: Sommaire des recherches du mat?Šriel pathog?¨ne re?§u par l\'Institut bact?Šriologiquede la Facult?Š v?Št?Šrinaire d\'Utrccht. Zusammenfassung : Uebersicht von den Untersuchungen von eingesandtem pathologischem Material andem Institut f??r Bakteriologie der Utrechter Veterin?¤rfakult?¤t. De voedingswaarde van boombladeren. Geiten zijn pretdge dieren, doch men moet ze niet te dicht bij bomen of struikenlaten, want ze eten alles op. Hebben boombladeren en de bast van bomen voedings-waarde? In een Duits blad op het gebied van de kleinvechouderij wordt de samenstelling van verschillende soorten boombladeren opgegeven. Soort van gram verteerbaar zetmeelwaarde bladeren eiwit per kg. per kg. Berk 31 178 Beuk 47 201 Els 22 111

Linde 33 104 Populier 29 127 Olm 50 202 De voedingswaarde van vers weidegras is Â? 2% vre. en een zetmeelwaarde van 10-12.Vergelijkt men deze cijfers met de gehaltecijfers van boombladeren, dan blijken dezelaatste dus goed uit te komen. Men kan zonder bezwaar de geiten een deel boombladeren voeren. Men overdrijve, endat geldt voor elk vocdcrmiddcl, niet. Wat is de samenstelling van dc gedroogde bladeren? Hiervan zijn de cijfers: gram verteerbaar zetmeelwaarde Soort eiwit per kg. per kg. voer Ahorn 64 367 Berk 42 390 Beuk 24 267 Eik 89 373 Linde 94 398 Els 104 445 Populier 72 422 Olm 106 486 Deze cijfers liggen in vergelijking met hooi zeker niet ongunsdg. Algemeen Agrarisch archief, 15, 6730, 1957.



??? HET PI?‰TRAIN VARKEN door A. M. H. M. BAKX, dierenarts te Reusel (N.Br.) Het Pi?Štrain varken is een jong varkensras met, naar mijn mening, veel toekomstmogelijkheden. Ontstaan: Hierover zijn de meningen verdeeld; de herkomst is moeilijk na te gaan.Een bepaalde groep meent, dat het ontstaan is direct na de Ie wereldoorloguit een mengelmoes van varkens door de verschillende doortrekkende legersachtergelaten en door allerlei kooplieden elk naar hun eigen mening in-gevoerd om de ontredderde varkensstapel op peil te brengen.Als rassen welke er vermoedelijk aan medegewerkt zouden hebben, wordengenoemd: Wessex, Tamworth, Yorkshire, Berkshire, race de Bayeux enhet Duitse Schw?¤bisch H?¤llische varken. Een tweede groep veronderstelt, dat het Franse â€žrace de Bayeux" de oor-sprong zou zijn. Een feit is dat het dorpje Pi?Štrain als middelpunt van de driehoek Gelden-aken

(Yodoigne), Hannut, Gembloux de bakermat is.Op een gegeven moment is er een type varken naar voren gekomen, metsterk uitgesprokken hammen, â€žde paardebil" en sterk ontwikkelde rug enlendenen. Waarschijnlijk is er door een bepaalde combinatie van genen of door mu-tatie een beer geboren met deze dominerende eigenschappen.Daar ook nu nog dc Belgische fokker zich veel moeite getroost om zijnzeug door de meest â€žgedraaide beer" te laten dekken â€” soms honderd enmeer kilometers ervoor reist en veel geld uit durft leggen voor een dekkingof aankoop van een goede beer â€” is volgens mij deze gang van zakenzeer aannemelijk. Uit deze kern dan is het Pi?Štrain varken ontstaan; een varken wat deâ€žBelg" ligt. Een Belg is een fijnproever, vooral wat het vlees betreft; verder houdteen Belg van ronde vormen, iets wat we ook bij het beroemde Belgischetrekpaard en bij de vele

â€žBillemannen" (dikbillen) bij het Charolais veeterug vinden.Cieschiedenis: Na een inkrimping tijdens de 2e wereldoorlog is er een sterke opbloei vanhet ras gekomen. Op 12 mei 1950 had de eerste konstituerende vergadering plaats ten ge-meentehuizc van Pi?Štrain onder leiding van de heren Derwa, Brankaert enVeulemans. 21 mei 1950: Syndicat des ?Šleveurs de porcs de Pi?Štrain et extensions onderleiding van Brankaert opgericht. 30 juni 1950: Eerste 20 beren ingeschreven en werd de naam Pi?Štrain ver-eenzelvigd met het ras. In september 1950 werd een eerste officieuse prijskamp voor beren inJodoigne gehouden. Het eerste â€žpigbook" verscheen in maart 1951 en kort daarop erkende deprovincie Brabant dit varkensras. In die periode werden 1600 varkens



??? gemerkt die aan het gewenste standaard type beantwoordden,be eerste nationale prijskamp werd gehouden in 1952 in Pi?Štrain, waarnade Federade van kwekers van het Pi?Štrain varken werd opgericht.De tweede nationale prijskamp had plaats in 1954 in Jodoigne (Gelden-aken). Door het harde werken van de heren Brankaert, Peters, Close en Blommewerd het ras eerst provinciegewijs en daarna in 1955 nadonaal erkend.De nationale prijskamp in Heizei daarna gehouden, telde 48 vertegenwoor-digers. Toen werden ook voor het eerst varkens ingestuurd voor de na-tionale prijskamp voor geslachte varkens te Vilvoorde, waarvan de uitslagzo gunstig was dat daarna de offici??le erkenning afkwam.In 1956 telde de nationale prijskamp in Brussel 105 inschrijvingen.De nationale prijskamp 1957 30 mei j.1. gehouden, telde 280 inschrijvingen.In 1956 werd het stamboek gesloten en het is fantasdsch welk een

uniformi-teit reeds bereikt is, iets waarvan de 280 inschrijvingen in Jodoigne ge-tuigden. Raspunten: Algemene beschouwing: Het Pi?Štrain varken heeft een witte huid, somsâ€žblanche sale", met zwarte onregelmatige vlekken van elke vorm en af-meting; rossige haren in het wit zijn toegestaan. Het wordt voornamelijkgekarakteriseerd door een sterk gespierd achterstel, een z.g. â€žveulenCroupe", â€žcul de poulain", een rug die zowel in breedte als in diepte sterkgespierd is; sterk gespierde doch goed gesloten schouders; fijn maar stevigbeenderenstel, vlotte gang.Beschrijving lichaamsdelen: Kop: klein met rechte of licht ingebogen neusrug. Oren: kort, tamelijk breed met steile naar voren gerichte stand, die hetmidden houdt tussen hangend en recht opstaand.Hals: kort en droog.Kaken: droog. Borst: breed, niet te diep, vrijwel cylindervormig.Ribben: sterk gebogen. Schouders: sterk gespierd, uitgebouwd, toch

goed gesloten (2 extra ham-men). Schoft: breed, delvormig. Rug: lang, breed â€žgespleten" (Vlaams gekloven).Dijen: (filets) breed, dik, sterk gespierd. Kruis: breed, ruim, zeer gespierd en hellend, de z.g. â€žveulen Croupe" meteen typisch kuiltje (schotelvormige del) juist boven de staart.Hammen: sterk gevuld, breed, laag aangezet tot op de spronggewrichten.Buiklijn: strak evenwijdig aan de ruglijn. Uier: goed ontwikkeld, minstens 12 tepels, regelmatig geplaatst. Benen: fijn, stevig, vrij kort. Gewrichten: fijn, maar goed. Stand: vierkant en correct. Klauwen: goed gesloten en van gelijke grootte. Huid: stevig, met harde, korte haren over het hele lichaam verspreid.Opgemerkt dient te worden dat de biggen gemakkelijk geboren worden,daar eerst na een dag of tien de â€žcul de poulain" en de zware schouderstot uidng komen in tegenstelling met de dikbillen bij het rundvee.



??? Slachtresultaten: De meest recente gegevens zijn afkomstig van Ir. G. J. v. d. Poel, Ned.landbouwkundig ingenieur, welke in opdracht van Hendrikx Voederfabrie-ken te Boxmeer proeven nam met de verschillende in Belgi?? voorkomendevarkensrassen. Als mestvocder werd Hendrikx handelsvoeder gebruikt. Tot 50 kg. kregenze eiwitrijk biggenmeel, vervolgens eiwitrijk varkensmeel tot slachtgewicht.Deze meelsoorten waren â€žvolledig" d.w.z. er werd niets bijgevoederd.De uitslag van de Pi?Štrain-varkens, waarvan 2 hokken, elk met 5 varkens,volgens de droog-methoden en 1 met 5 varkens volgens dc natte methodegevoederd werden was als volgt: Droog: Totaal vlees: (carr?Š, ham, schouders en snippers): 66.20% en62.55%. Totaal vet: 28.35% en 31.88%.Classificatie naar kwaliteit AA en AA.Nat: Totaal vlees: 66.35%.Totaal vet: 31.95%.Classificatie naar kwaliteit: AA.Mestresultaten: Voedergebruik in kg.

per kg. groei: droog 3.536 en 3.769; nat 3.687.Groei: droge methode: 543 en 547 gr. per dag: natte methode: 571 gr.Hierbij dient opgemerkt te worden dat deze varkens, gehouden op eennormaal boerenbedrijf, meer economisch uit dc bus komen, daar het zeergoede ruwvoeder verwerkers zijn. \'s Zomers: gras; \'s winters: gedroogd gras, kuilvoeder, bieten, aardappelenenz. De slachtresultaten van 24 Pi?Štrains, ongeselecteerd, geslacht tijdens hetbezoek van een Ned. commissie ter bestudering van het Pi?Štrain varkenwaren als volgt: Het geslacht gewicht varieerde van 61â€”94 kg. De lengte gemeten vanafvoorzijde le rib tot aan voorrand schaambeen varieerde van 69.5â€”80 cm.;gemiddeld 74.2 cm. Dc gem. spekdikte bedroeg 2.6 cm. zonder huid. Bij vele varkens was dunspek op lendenen en ham opvallend. Vlezigheid van hammen en lendenenwas zeer goed. Hamvorm in het algemeen zeer goed. Buik:

meestal dik envlezig. Bij meerdere dieren was het flankgedeelte van de buik iets vet.Huid (zie raspunten) in zeer veel gevallen extra dik. Bij sommige varkensvertoonde de huid hier en daar pigmentvlekken. Het gemiddelde aantaltepels bedroeg 12.4. Na uitsnijden viel de grote oppervlakte op van de carbonade op dwars-doorsnede, de vlezigheid zonder vet van de ham en de sterke doorregenheidvan de buik. Een varken van Â? 80 kg. geslacht, heeft een totaal aan reuzel van 9 ?¤ 10ons. Vruchtbaarheid: Cijfers afkomstig van het Stamboek-kantoor te Brussel betreffende het jaar1956: gecontroleerde geboren biggen groot gebrachte waarvan worpen per worp biggen gemerkt 809 9.91 8.16 6.73



???



??? Ziekten: Na informatie bij verschillende Belgische collegae bleek alleen een groteregevoeligheid voor rachitis, wel te verklaren uit het feit, dat dc meeste var-kens daar in hokken gehouden worden, waar geen straaltje zonlicht bijkan. Alleen de meest vooraanstaande fokkers hebben zorg gedragen vooreen goede uitloop. Verder komen erfelijke gebreken als dop.spenen, atresia ani, binnenbeer,breuken etc. niet m?Š?Šr dan bij andere varkensrassen voor.Volgens de dierenarts A p p a r t uit Sombreffe zouden zc een gecompri-meerde bloedsomloop hebben en daardoor gevoeliger voor apolexie enlongbloedingen bij vervoer en abnormaal hoge temperaturen zijn.Hieruit zou ook te verklaren zijn dat deze varkens zo blank slachten, omdatde periferie anaemisch zou zijn. Belangstelling uit het buitenland: Ge??xporteerd werd fokmateriaal naar Frankrijk, Belgische Congo, Grieken-land en Turkije; ook Engelse

deskundigen hebben reeds een bezoek aanBelgi?? gebracht met het oog op import. Conclusie: Het Pi?Štrain varken is een varken, dat bij uitstek geschikt is als modernslagersvarken. Het bezit veel vlees en weinig spek, zodat het als geheelvers verwerkt kan worden tot vlees, worst en gehakt, met weinig afval aanbeenderen. Het is dus niet alleen geschikt voor de binnenlandse consump-tie, maar evenzeer voor de export van fijnere vleeswaren.Verder is het een varken, dat bij uitstek geschikt is voor het gemengdebedrijf, daar het goede ruwvocdervcrwerkers zijn en zodoende de pro-dukten van het bedrijf zelf goed ten nutte kunnen maken.We mogen m.i. onze tijd niet voorbij laten gaan en zullen de fokkerij metgrondige selectie terdege ter hand moeten nemen. Samenvatting: Beschreven wordt het ontstaan, de geschiedenis en het exterieur van het Pi?Štrain-varken, alsmede bij proeven gevonden mest- cn

slachtresultaten. Summary: Author describes the origin, the history and the exterior of the Pi?Štrain-pig and givesalso the results of fattening and slaughtering. R?Šsum?Š: On d?Šcrit I\'originc, Thistorie et Tcxtcrieur du cochon Pi?Štrain, ainsi que quelquesr?Šsultats d\'engraissage et d\'abatage constates en faisant des exp?Šriences. Zusammenfassung: Der Verfasser beschreibt den Verlauf der Entwicklung und die ?¤ussere Erscheinungdes Pi?Štrainschweincs und gibt ausserdem noch einige bei Untersuchungen festgestellteMast- und Schlachtresultate bekannt.



??? Uit de Veterinaire Kliniek voor Inwendige Ziekten. Dir.: Prof. Dr. G. WAGENAAR. BORSTHOLTETUMOREN BIJ HET RUNDKlinische Lesdoor N. D. M. DEKKER. Van de eerste der twee koeien, welke U hedenmorgen gedemonstreerd zul-len worden, luidt de schriftelijke anamnese van de eigenaar als volgt: â€žHetdier is 3 weken geleden gekocht voor de vetweiderij. De bedoeling isgeweest het dier eerst nog twee maanden te melken, maar in verband metde matige melkgift en de veel te grote uier, heb ik een week geledenhet dier drooggezet. De eetlust is gering en dc koe is vaak â€žopgeblazen".De behandelende dierenarts heeft 2 maal medicijnen voorgeschreven. Deborst is dik geworden en het dier heeft een sik. Indien mogelijk gaarneeen koopvernietigende verklaring." Tot zover de anamnese, welke door de eigenaar was meegegeven met dechauffeur van de veeauto. Jammer genoeg is dit dus weer

een van devele patienten, die met een veeauto naar onze kliniek worden gezonden,zonder dat de eigenaar zich de moeite getroost zelf mee te komen. Vooraljammer omdat de co-assistenten dc kans ontnomen wordt zelf de anamneseaan de eigenaar te vragen, daar uit den aard der zaak de chauffeurniets naders van de patient weet mee te delen. Tijdens het binnenbrengen in de kliniek is het eerste wat ons opvalt, dedikke voorborst, een zwelling tussen de kaaktakken en sterk gezwollenhalsaders. Bij nader onderzoek blijkt de dikke borst en de â€žsik", d.w.z.de zwelling tussen de kaaktakken, veroorzaakt te zijn door stuwings-oedeem (koud aanvoelend en er zijn gemakkelijk met de vinger putjesin te drukken). Bij betasten blijken de venae jugulares en ook de venaemammariae een sterk verhoogde tensie te hebben, terwijl de eerstgenoem-de als kabeltouwen langs de hals lopen. Voor we een verder onderzoek

instellen, dienen we al op grond van dezebevindingen, in de eerste plaats te denken aan een traumatische pericar-ditis. Hiernaast moeten we differentieel diagnostisch echter ook rekeninghouden met een endocarditis van de tricuspidaalkleppen, een insufficientievan deze kleppen, trombose van de vena cava anterior, hydrothorax, hemo-thorax, tuberculeuze pericarditis (zgn. pantscrhart), tumoren in de borst-ingang, leukose waarbij alle lymfklieren sterk vergroot zijn, een uitgebreidepneumonische haard in de cardiale longkwab, een pleuritis exsudativa,een ernstige hartaandoening, zoals hartdilatatie, atriumfibrillatic of eenmyocarditis. U ziet dus dat gezwollen venae en stuwingsoedeem niet uitsluitend ver-oorzaakt behoeven te worden door een hartafwijking zelf.In de loop van ons verder onderzoek zal blijken, dat wc al spoedig eenhele groep oorzaken uit kunnen schakelen. De padent maakt geen ernstig zieke

indruk en verkeert in goede voedings-toestand. De leeftijd is ongeveer 6 jaar. De ademhalingsfrequende be-draagt 28 per minuut, dus normaal, zeker bij deze koe, welke juist is



??? aangevoerd. De polsfrequentie is 84, terwijl de temperatuur 39Â° bedraagt.Het oog- en het vulvaslijmvlies zien iets te bleek. Bij het aftasten van delymfklieren blijken de beide boeglymfklieren, de uierklieren en de linkervangklier sterk vergroot te zijn. We zullen nu vervolgens systematisch het bijzonder onderzoek verrichtenen aan de hand van onze bevindingen hierbij, onze conclusies gaan trek-ken. Bij onderzoek van het respiratieapparaat blijkt de ademhaling opper-vlakkig te zijn. Bij auscultatie is iets verscherpt vesiculair ademen te horen.Na neus-dichthouden hoest de koe. Larynx en trachea zijn niet gevoeligbij druk. Bij percussie kunnen we de longgrenzen niet duidelijk vaststellen,terwijl boven het olecranon rechts een geringe demping is te constateren.De percussie achter de elleboog rechts blijkt pijnlijk te zijn voor het dier.Bij het onderzoek van het circulatieapparaat wordt nogmaals alle aandachtbesteed

aan het aftasten van de venae jugulares en -mammariae, waarbijnu ook speciaal gelet wordt op het eventueel aanwezig zijn van eenpositieve venepols, welke in tegenstelling tot de negatieve venepols patho-logisch is. De beoordeling of we met een negatieve of positieve venepolshebben te doen, is vaak moeilijk. We dienen er bij deze beoordelingvooral rekening mee te houden, dat onder de vena jugularis de arteriacarotis ligt. Bij de pathologische positieve venepols hebben we altijd meteen sterk gestuwde en uitgezette ader tc doen, zoals in ons geval dus,wat bij de fysiologische negatieve venepols niet het geval is- Verdermoeten we voor de beoordeling of we met een positieve venepols te doenhebben, met de vinger halverwege de hals de ader dichtdrukken. Hebbenwe een positieve vcnepols, dan zal onder de compressieplaats de pulsatieeven goed nog te zien zijn, maar er boven niet meer. Als we boven

decompressieplaats nog wel een pols voelen en zien, dan moet dit de pulsatiezijn van de arteria carotis, welke onder de vena klopt. Het hart werktin alle gevallen van stuwing met de grootste energie en zijn volle reserve-kracht, om de circulatie in stand te houden. In het hart heerst een hogeredruk en het slagvolume van de linker kamer is verhoogd, waardoorde carotispols zeer sterk is (pulsus magnus en pulsus durus).Met de bovenbeschreven vingerdruk halverwege de hals op de venajugularis komen we er niet uit, omdat de hele omgeving van de arteriacarotis vanaf de thoraxapertuur tot de kaak deelt in zijn pulsadc. Wedoen er dus verstandig een andere ader te hulp te roepen en vindendeze in de vena mammaria, ofschoon ook bij deze beoordeling een arterie,nl. de arteria thoracica externa ons parten kan spelen, maar toch niet inzo\'n overheersende intensiteit als hij de arteria carotis. We voelen hierechter

met onze vingers (vooral niet te hard doordrukken) op de venamammaria in de buurt van het melknapje geen duidelijke pulsatie, zodatwe een insufficientie van de tricuspidaalklcppen wel kunnen uitsluiten,alhoewel we bij sommige normale koeien dc fysiologische of negatievevenepols zo nu en dan in het hartritme toch nog wel kunnen voelen.Hierbij hebben we echter geen gestuwde venae zoals we wel hier bij onzepati??nt hebben geconstateerd. Wat betreft de beoordeling van een vene-stuwing, dient nog weer op-gemerkt te worden, dat we bij een juiste beoordeling cr voor dienen zorgte dragen, dat de halshouding en de houding van de kop zo moeten zijn,dat de hoornlijn op gelijk niveau komt met de schoft, terwijl het diergeen kauwbewegingen mag maken, omdat deze door meerdere bloed-



??? afvoer ook de venae een zekere zwelling kunnen geven. Om dezehoornlijn gelijk met de schofthoogte te brengen, moeten we dc kop bij dehoorns vatten en langzaam omhoog drukken, zodat de halsspieren nietgespannen worden. Is dit wel het geval, dat zullen de venae jugularcsaan een beoordeling worden onttrokken, doordat ze naar binnen tussende spieren worden getrokken. Nadat we al deze voorzorgsmaatregelen genomen hebben, blijkt bij onzepati??nt dus een zeer duidelijke stuwing te bestaan van de venae jugularcsen -mammariae. Vervolgens gaan we over tot een wel zeer belangrijk gedeelte van onsonderzoek en wel de auscultatie van het hart. Hiertoe plaatsen wc onzefonendoscoop zover mogelijk naar voren onder de anconei. Dit is vanveel belang omdat we bij de koe normaal even achter de anconei nietsmeer van het hart mogen horen. Bij onze auscultatie blijkt de frequentie84 per minuut te

zijn, terwijl we de hartslag volkomen normaal horen,ook wat de intensiteit betreft. Wel valt het op, dat bij verplaatsing vande fonendoscoop naar achteren, de hartslag, ook achter de anconei, nogduidelijk hoorbaar is. Wat betreft de frequentie kan gezegd worden, datdeze voor een koe, welke juist per auto is aangevoerd, over een afstandvan ongeveer 45 km, zeker niet abnormaal is te noemen. Het komt nl.nogal eens voor, dat we bij koeien welke een vermoeiende reis achterde rug hebben, een polsfrequentie vaststellen, die soms ver boven de100 ligt, terwijl deze na enige uren meestal is gedaald tot de normalewaarden, dus schommelend om de 70 slagen per minuut.De door ons vastgestelde frequentie van 84 is in zoverre zeer belangrijk,omdat we hierdoor het hart zelf als dc oorzaak van de gevonden stuwings-verschijnselen wel uit kunnen schakelen. We zullen dus hier bij dezepati??nt wel niet te maken hebben

met een endocarditis, traumatischepericarditis, tuberculeuze pericarditis, een atriumfibrillatie, een hart-dilatatie of een myocarditis, omdat we in al deze gevallen zeker eenhogere polsfrequentie zouden hebben gevonden, terwijl we in het gevalvan een artiumfibrillatie daarnaast ook nog onregelmatige onregelmatig-heden bij de hartslag zouden hebben geconstateerd. Na deze opmerking vervolgen we onze hartauscultatie en wel rechts, wantU dient n????it te vergeten bij het rund het hart zowel links als rechts teausculteren. Dat dit absoluut noodzakelijk is, blijkt wel bij deze pati??nt,want bij dc auscultatie rechts horen we absoluut geen harttonen. Normaalhoren we deze rechts onder de anconei zo ongeveer op dc halve sterktevan links. Er moet dus een massa zijn, liggende rechts van het hartwaardoor het totaal afwezig zijn van harttonen rechts verklaard zou kun-nen worden. Waaruit zou deze massa nu kunnen

bestaan? Wc zouden aan vocht kunnendenken, zoals dit aanwezig kan zijn bij een pleuritis exsudativa, eenhydrothorax of een hcmothorax. In een dergelijk geval zouden wc echterbij dc percussie van dc longen ccn horizontale dcmpingslijn moeten hebbengevonden, wat niet het geval is geweest. Tevens zouden we bij eenhydrothorax een ingespannen frequente ademhaling moeten hebben, watook niet het geval is. Ook is het dier voor een pleuritis exsudativa nietziek genoeg. Tenslotte zou men, hoewel niet noodzakelijk, punctie kunnen verrichten,maar hierover straks meer.



??? In de tweede plaats zou men kunnen vermoeden, dat de massa welkeonze auscultatie rechts in de war heeft gestuurd, ontstaan is door eengrote pneumonische haard rechts van het hart, maar in een dergelijkgeval zouden we bij onze longauscultatie tubair ademen hebben moetenhoren, wat ook weer niet het geval is geweest. Rest ons nog de volgende aandoening te bespreken, welke oorzaak vanalle symptomen zou kunnen zijn, nl. een tumor. Bij het algemeen onder-zoek is de gedachte aan een tumor al opgekomen, in verband met deverschillende sterk vergrote lymfklieren, welke hierbij werden gevonden.De mogelijkheid van een kwaadaardige tumor met metastasen in de lymf-klieren mag dus niet over het hoofd worden gezien. De plaats van deze tumor is, in verband met de bevindingen van depercussie rechts, waarbij een geringe demping boven het olecranon werdvastgesteld, niet direct tegen de rechter

ribwand tc verwachten, omdatanders de demping zich wel duidelijker gemanifesteerd zou hebben. Waar-schijnlijk ligt een gedeelte van de rechter long tussen de vermoede tumoren de ribwand, waardoor het ook verklaarbaar zou zijn, dat deze tumormeer op de sinus venosus zou drukken, waardoor de stuwingsverschijnselenzijn te verklaren. Eventuele vena cava anterior-trombose is uit te sluiten, omdat bij ditlijden, behalve de sterke stuwing, verder niets is te constateren aan harten longen, terwijl bij deze pati??nt, vooral wat de ausculatie rechts betreft,duidelijk is vastgesteld dat het hart rechts niet is te horen.We zullen thans ons bijzonder onderzoek vervolgen. Het onderzoek vanhet digestieapparaat geeft niet veel afwijkingen te zien. Alleen is de in-tensiteit der pensbewegingen iets te gering, terwijl de faeces te grof vanconsistentie zijn. Bij de rectale exploratie blijkt de rechter darrnbeenskliersterk vergroot te zijn,

ongeveer mansvuistgr??ot en van weke consistentie.De linker darmbeensklier is ook vergroot, maar minder sterk en voeltmeer langgerekt aan met een insnoering in hel midden ongeveer. Verdereafwijkingen worden rectaal niet gevonden. Het dier blijkt niet drachtigte zijn. Deze rectale bevindingen zijn van dien aard dat onze waar-schijnlijkheidsdiagnose steeds meer in de richting van een kwaadaardigetumor met metastasen gaat ??f in de richting van leukose.Waar het bloedonderzoek ons misschien wat verder brengt, zullen we diteerst verrichten. De resultaten hiervan zijn als volgt: Hemoglobine 9.4 gr. %, wat wc tegenwoordig tot een laag normale waarderekenen. Aantal witte bloedcellen 5.900, wat laag normaal is (de normale grenzenliggen bij de koe tussen 6â€”8.000). De differentiatie van de witte bloed-cellen geeft het volgende resultaat: a. polymorfkernige neutrofiele leukocyten 44 (normaal 30-40), welke

44weer zijn onder te verdelen in 3 jeugdvormen, 8 staafkernigen en 33segmentkernigen, dus cen vrijwel normale verhouding. b. lymfocyten 45 (normaal 50-60), dus een iets te gering aantal. c. eosinofiele cellen 11 (normaal 2-20). In het scrum is geen bilirubine aan te tonen.Dit bloedbeeld brengt ons dus geen stap verder. Alleen kunnen we welzeggen, dat wc niet met een leukemischc leukose te maken hebben. Dochbij de aleukemischc leukose, waarbij het totaal aantal witte bloedcellen



??? normaal is, kunnen we wel vergrote lymfklieren hebben, zoals in ons geval.Ter completering van ons onderzoek, hoewel in dit geval niet beslist nood-zakelijk, zullen we nog punctie doen rechts, welke punctie dient te ge-schieden binnen het gevonden vermoedelijke dempingsveld, zo ver mogelijknaar voren en zo laag mogelijk. Rij deze punctie blijkt geen vocht afgetaptte kunnen worden, zodat onze diagnose nu met zekerheid is te stellen, nl.een grote tumor in de borstholte rechts van het hart. Aangezien de prognose infaust is te stellen, t.g.v. de stuwingsverschijnselende kans op totale afkeuring steeds groter wordt en we hier ook nog meteen koopkwestie hebben te maken, wordt in overleg met de eigenaarbesloten tot directe slachting. Over het resultaat van de sectie van de vanhet abattoir terug ontvangen organen berichtte het Pathol. Anat. Instituutons het volgende: â€žLong-hart preparaat, waarbij tumor in

het voorste medias. Deze tumoris gelegen tussen mediale zijde van de rechter topkwab en het pericard.Hiermee is de tumor innig verbonden, terwijl de topkwab geheel atelec-tatisch is. De tumor weegt 21 pond (hart en longen samen 15 pond) en heeft devorm van een plat ovaal (30 x 40 x 20 cm). De tumor bestaat grotendeels uit vaste vette gedeelten, met een egaalaspect, waartussen cysteuzc vormsels aanwezig zijn, waarin een sereusvocht (gestuwde lymfbanen). Deze cysten liggen als het ware in hetinterstititum van de vaste tumorkwabben. De Igl. mediastinale zijn nor-maal. Zie bijgaande foto. Het microscopisch onderzoek van de tumor geeft aan dat deze van mesen-chymale oorsprong is en alhoewel niet metastaserend toch de diagnose



??? â€žsarcoom" gesteld moet worden, gezien celrijkheid, celtype en aantalkerndelingsfiguren. Verder vertonen enkele grote mee ontvangen lymfklieren het aspect vaneen folliculaire lymphadenitis (microscopisch geen tumorweefsel).De uterus is normaal. Op grond van al deze bevindingen kunnen we zeker een koopvernietigendattest van deze pati??nt afgeven". Van de tweede pati??nt welke U hedenmorgen gedemonstreerd wordt isde volgende schriftelijke anamnese binnengekomen: De koe is 6/2 week geleden voor rondom eerlijk gekocht. Direct na dekoop hoestte de koe al. Ruim 4 weken na de koop is door de behandelendedierenarts een koopvernietigend attest afgegeven op grond van het feit,dat de koe een chronische pneumonie had. De uiteindelijke verkoperechter heeft geweigerd deze koe terug tc nemen en stelt voor, de koein Utrecht te laten slachten. Het dier eet goed, maar wordt toch mager.Het

onderzoek van deze pati??nt verloopt als volgt: St. praesens: Â? 13 jaar oude, erg magere koe, welke een suffe indrukmaakt. Huid en beharing: de turgor is slecht, de huid is onverzorgd, het haar-kleed is niet glanzend, het achterstel is bezoedeld met faeces.Slijmvliezen: alle slijmvliezen zijn te bleek. Lymfklieren: behalve de beide Igl. subiliac. lat., welke vergroot zijn, zijner geen afwijkingen te constateren. Respiratie-apparaat: Geen foetor ex nasi. Na hoesten loopt iets bloederige uitvloeiing uit de neusgaten. Het dier horen we tijdens ons onderzoek veelvuldig hoesten, welke hoest onderdrukt en vochtig is. Het type van de ademhaling is iets abdominaal, de frecjuentie 30 per minuut. Bij auscultatie links en rechts horen we verscherpt vesiculair ademen.Achter dc schouder rechts, ventraal van de rugstrekkers op de ribwandhoren we het ademgeruis niet tot de 10e rib, maar slechts tot de 7e rib,terwijl meer naar beneden het

verscherpt vesiculair ademen tot onder denormale benedengrens nog is te horen. Tubair ademen is echter nergenswaar te nemen. Bij de percussie rechts blijkt de grens van ons percussieveld in overeen-stemming te zijn met de reeds gevonden afwijking tijdens de auscultatie.D.w.z. de achtcrgrens van de longpercussie reikt niet verder dan tot de7e rib, terwijl naar onder toe de ondergrens verder ventraal is te vindendan normaal. De overgang is evenwel niet duidelijk vast te stellen omdatin het onderste gedeelte van ons percussieveld een tympanische toonwordt gehoord. Onderzoek van het circulatie-apparaat: Polsfrequentie 72, regelmatig,geen verhoogde tensie van de venen, geen oedemen. Auscultatie van hethart is volkomen normaal. Digestie-apparaat: dc pensbewegingen zijn krachtig, met een onregelma-tige frequentie, nl. 0-30-30-80-20-60-25-30-40-25-60. Pijnproeven: schoft-, paal- en Headsezoneproef alle

drie duidelijk positief.Faeces zijn week van consistentie en goed verteerd. Microscopisch geenwormeieren of paratuberkelbacillen te vinden.



??? Rij het rectaal onderzoek blijkt, dat het dier ongeveer 3 maanden drachtigis; verder zijn geen afwijkingen te constateren. Urine-onderzoek: de kleur is geel, de reuk aromatisch, de reactie zuur,S.G. 1028, eiwit zwak positief; verdere reacties geen afwijkingen. Micro-scopisch onderzoek van het sediment: enkele nierepitheelcellen.Bloedonderzoek: Hemoglobine 7.4 gr.%, dus verlaagd. Aantal witte bloed-cellen 6.900, normaal. De differentiatie van de witte bloedcellen is alsvolgt: 41% polynucl. neutrof. leukocyten (waarvan 10 staafk. en 31segmentkernigen) lymfocyten 55 %, eosinofiele cellen 4 % dus een vrijnormale verdeling. Differentieel-diagnostisch moeten we, gezien de bevindingen, in de eersteplaats denken aan een grote tumor in het bovenste deel van de rechterlong en tevens zouden we te doen kunnen hebben met een hernia dia-phragmatica. Tegen een middenrifbreuk pleit, dat het type van de ademhaling wel

ietsabdominaal is, maar zeker niet zo, dat we kunnen spreken van ademnood.Ook pleit tegen een hernia diaphragmatica dat de percussiegrens, waarwe de tympanische toon horen, steeds gelijk blijft en niet van plaats ver-andert. Bij een hernia diaphragmatica zouden we bij deze chronisch ziekepati??nt ook vrijwel zeker een pleuritis (door langdurige pleuraprikkeling)hebben moeten diagnostiseren, wat niet het geval is bij deze pati??nt.Tenslotte zouden we kunnen denken aan een zeer grote pneumonischehaard, in verband met de bevindingen bij onze percussie. Maar van tubairademen is niets geconstateerd, zodat we een uitgebreide pneumoniewel zeker uit kunnen schakelen- Blijft dus over: een grote tumor.Besloten wordt het dier te laten slachten en aan de patholoog-anatoom hetlaatste woord te laten, omdat dit geval 6/2 week geantedateerd moetworden. De uitslag van de sectie luidt als volgt: â€žLongen: In linker

long: ?Š?Šn afzonderlijke, scherp omschreven hardetumorachtige haard. In rechter long: % van de hoofdkwab is sterk vergroot, met verdikteplcura (welke grotendeels vergroeid is met het middenrif); zeer veeltumorweefsel. Op de sneevlakte blijkt het tumorweefsel vrij week te zijn,terwijl op enkele plaatsen holten ontstaan zijn met licht bloederig ge-kleurde, brijachtige massa\'s.Hart: hypertrofie van de rechter ventrikel.Milt: gezwollen.Diagnose: Carcinoom.Het proces kan geantedateerd worden." Een erfelijke aanleg voor prolapsis uteri en prolapsis vaginae?Woodward en Quisenberry menen geconstateerd te hebben, dat in bepaalde Herefordfamilies meer prolapsis vaginae voorkomt dan in andere. Ook zouden deze bij de Herefords veelvuldiger voorkomen dan bij andere rassen.Zij zijn dan ook van mening, dat met selectie op dit gebied vooruitgang te bereiken is.Behalve een erfelijke aanleg voor prolapsis nemen zij ook

aan dat er een verbandbestaat tusen voedingsdefici??nties en een prolaps. Veterinary Medicine, 51, XLIV, 1956.



??? VRAAG EN ANTWOORD Behandeling van vlees van oude dekkeren.VRAAG No. 12: â€žBestaan er momenteel middelen, die kunnen worden toegepast om vlees van oudedekberen, dat abnoi??naal van geur en smaak is, geschikt te maken voor de con-sumptie?" ANTWOORD: Uit de literatuur van de laatste jaren blijkt niet dat cr aandacht geschonken is aan ditgegeven. Ingevolge de bepalingen van ons regulatief mogen dekberen goedgekeurd worden opgrond van het feit, dat geslachtsgeur en -smaak aan bcrevlees normaal te achten is.In de praktijk vindt dit vlees zijn weg naar de detaillisten die een bepaald â€žgeselec-teerd" afzetgebied hebben voor dit â€žpittige" en mogelijk â€žhormoonrijke" vlees.Uiteraard is de geslachtsgeur en de daarbij behorende smaak min of meer te camou-fleren door bij de toebereiding ruim gebruik te maken van kruiden en andere sterksmakende en geurende toevoegingen.

Ook door verhitting raakt men een deel dervluchtige stoffen kwijt. Sterk gezouten bcrevlees, dat al dan niet na verhitting entoevoegingen koud wordt opgediend, heeft redelijke consumptieve mogelijkheden. BOEKBESPREKING HELMINTHEN UND HELMINTHIASEN, Prof. Dr. C. E. W. Sprehn, UitgeverijGustav Fischer, Jena. Prijs D.M. 12,30. Zowel wat inhoud als typografische verzorging betreft is het cen zeer aantrekkelijkboekje van ruim 170 blz. Hoewel â€žgr??ndlich" (t??ch is bij wijze van zeer hoge uit-zondering een enkele drukfout niet gecorrigeerd) is het boekje tegelijkertijd zeerpraktisch. In cen inleidend gedeelte na dc inhoudsopgave worden algemene beschouwingen.gegeven over dc wormziekten, de diagnostiek en de bestrijding, maar tevens wordter (blz. 2) aangegeven welke van de besproken helminthen van praktische betekeniszijn (in Duitsland). De wormen, welke ook maar enigszins bij het varken

verwachtkunnen worden, worden volgens systematische indeling uitvoerig beschreven. Van dctekst zijn 90 bladzijden gewijd aan dc morfologie en de biologie van de endoparasie-ten, terwijl tevens de verspreidingsgebieden zijn vermeld. In dc volgende 30 bladzijden worden de ziekten, door de wormen veroorzaakt, be-sproken, waarbij telkens symptomen, secticbcvindingcn, diagnose en bestrijdings-maatregelen onder de aandacht gebracht worden. In een speciale paragraaf wordtnader ingegaan op de betekenis van de larvale helminthen. Tenslotte worden nog gegeven dctcrminatietabcllen, tabellen van wormgslachtcn ensoorten, cen uitgebreide literatuurlijst, waarnaar onder de tekstgedeelten verwezenwordt, en cen trefwoordenregister. De naam Sprehn, ?Š?Šn van de grootmeesters der parasitologie, vormt een garantievoor de kwaliteit van dit alleszins lezenswaardige boek. De afwerking is uitstekend; het papier

is van cen prima kwaliteit, het lettertype isprettig, cr is cen groot aantal duidelijke tekeningen en fotografische afbeeldingen, dctekst is overzichtelijk en de plaatsing van de afbeeldingen in de tekst is geslaagd.De prijs (ingenaaid DM 12,30) is een verdere aanbeveling voor de aanschaffing vandit boekje. SWIERSTRA



??? REFERATEN Voedingsniiddelcnhygi??ne Invloed van transportomstandigheden op vlees van slachtdieren.Der Einfluss der Transportverh?¤ltnisse auf die Fleischqualit?¤t von Schlachtschweinen,von K. H. B r?? n s t r u p. Zentralblatt f??r Veterin?¤rmedizin, Band IV, Heft 2, pag.151-174, 1957. In Flensburg (Dld.), waar regelmatig slachtzeugen per schip uit Denemarken in hetZeegrens-slachthuis worden aangevoerd, maakten de importeurs steeds bezwaren tegenhet voorschrift, dat de zeugen een rust van tenminste 4 uur na de reis moesten onder-gaan, alvorens tot slachting te worden vrijgegeven. De tegenstand tegen deze maatregelen de bijkomende kosten hierdoor waren zo groot, dat wederom een onderzoek werdingesteld naar de wenselijkheid en noodzakelijkheid van deze rustperiode, waarbijenkele factoren, welke een meer of mindere duur der rust kunnen be??nvloeden, in hetonderzoek betrokken

werden. De grotere gevoeligheid door het snelle afmesten inkleine hokken stelt deze soort slachtdieren duidelijk in het nadeel tegenover b.v.runderen. De dichtheid van de belading en ook de weersomstandi.gheden werden vaninvloed geacht, reden waarom zowel in het warme, als in het koude jaargetijde onder-zocht werd. In het bijzonder werd gelet op de graad van uitbloeding en de. pH-daling, terwijl koolhydraat-voedsel in de vorm van ruwe suiker tijdens de rust aan eendeel der zeugen werd verstrekt om de invloed op reuk en smaak, alsmede op hetlevergewicht na te gaan. De resultaten waren van dien aard, dat goed uitgeruste dieren, welke bovendien eenmelassegift hadden ontvangen, in alle onderdelen van het onderzoek het best voorde dag kwamen. Merkwaardig was dat de dosis verstrekte suiker bijna geheel â€” inenkele gevallen zelfs meer dan dat â€” in de vorm van een levergewichttoename

werdteruggevonden. De auteur komt tot de conclusie dat: 1. de lichamelijke inspanning bij verlading, de reis (vooral in slechte weersomstan-digheden, als storm en warmte) tijdelijk belangrijke schade aan de koolhydraat-stofwisseling en bloedsomloop toebrengt en dat slachting onmiddellijk na de reisin deze gevallen, de oorzaak zijn van een slechte uitbloeding, gebrekkige rijpingen zuring van het vlees, met als gevolg verminderde houdbaarheid, snellere kiem-houdendheid en ongunstige smaakbe??nvloeding. 2. de gestoorde stofwisseling in lichte gevallen in 12 uur, de bloedsomloop dan nogslechts ten dele, hersteld is. Hiervoor is een rust van 24 uur nodig. 3. in geval ernstige stoornissen als boven zijn opgetreden, rust alleen niet voldoendeis, maar dat dan tijdens de rust koolhydraatrijk voedsel verstrekt dient te worden. 4. de transportomstandigheden verbeterd dienen te worden, o.a. door air-conditionin.gin de

scheepsruimen en beperking van het aantal dieren per oppervlakte-eenheid. VAN GILS Suikervoedering verhoogt het slachtgewicht bij varkens. Zuckergabe erh??ht Schlachtgewicht. Die Fleischwirtschaft, Jg. 9, Hft 4, pag. 229.Aan de Universiteit te Arkansas (U.S.A.) werden proeven genomen om het gewichts-verlies bij transport (op 221 varkens na 400 km. gemiddeld 7 kg.) te beperken. Menvoerde daartoe v????r het vervoer een suikeroplossing (1 /j kg. bruine suiker op 20 L.water) en ontdekte dat de varkens (welke waarschijnlijk v????r, tijdens en n?¤ het trans-port over water ad libitum konden beschikken) dank zij het vele drinken zelfs ietszwaarder waren geworden dan voor het verzenden. Bovendien hielden ze na hetslachten een hoger (3.2/2) slachtgewicht dan de normaal gevoerde varkens. Ten-slotte bleek het indroog-percentage van gezouten en gerookte hammen en schoudersgunstiger te liggen, terwijl

â€žexperts" een betere smaak aan de vleeswaren, welke uitdeze varkens waren bereid, meenden te kunnen vaststellen. VAN GILS729



??? BERICHTEN EN VERSLAGEN 62e Grote Nationale Prijskamp voor Voorttelende Trekpaarden te Char-leroi, 6, 7 en 8 september 1957. De Koninklijke Maatschappij â€žHet Belgische Trekpaard" organiseerde haar groteprijskamp dit jaar in Charleroi. Of het feit dat deze tentoonstelling daar en niet in Brussel gehouden werd, de enigeoorzaak was van de vrij duidelijk zichtbare apathie ten aanzien van deze keuring,menen we te moeten betwijfelen. Een complex van factoren hebben o.i. ten gevolge gehad, dat dit concours zo uiter-mate weinig belangstelling van de Belgische fokkers trok. We denken aan de excentrische ligging van Charleroi, het, in vergelijking met â€žDenBosch" trage verloop der keuringen, en de niet in de laatste plaats in Belgi?? steedsdieper doordingende gedachte, dat dit type paard in z\'n huidige vorm niet meer ge-wenst zou zijn. Men hoort, dat wanneer de enorme staatssubsidie uit zou blijven

dezeprijskamp ten dode opgeschreven zou zijn. Dat men zich aldaar aan het bezinnen is, is met enige moeite waar te nemen bij eennadere beschouwing der paarden. We zien dat er gestreefd wordt naar een paarddat zich, zo niet kleiner, dan toch minder kolossaal vertoont, met behoud evt. toenamevan goedgelijndheid en distincde, in het kort: men streeft naar een fraai, correctâ€žgroot middenmaatspaard". Spreken we van maten, de afmetingen in Belgi?? verschillen wel iets met die bij ons.In Nederland bedragen de grenzen in de middenmaat bij de oudere hengsten 1.61tot 1.65, in Belgi?? 1.60 tot 1.66. Verdere verschillen zijn bij de merri??n te zien:middenmaat 4 j. e.o.: 1.58-1.62 in Nederland, 1.58-1.61 in Belgi??; middenmaat 3 j.:1.56-1.62 Ned., 1.56-1.59 Belgi??; middenmaat 2 j.: 1.54-1.58 Ned., 1.54-1.56 Belgi??.Bij de merri??n in het algemeen dus een beperkter gebied, bij de hengsten ruimer.Vergelijken we

de inzendingen in de diverse maten in de laatste jaren en verwachtenwc dan een toenemend aantal in de kleine maat, dan zien we dit zeer duidelijk bijde driejarige merri??n: 1955: 4%i), 1956: 16%, 1957: 26%; grote maat resp. 66%, 45%, 390/o.Het kortere, meer gedrongen Ardennenras â€” in maat behorende tot de kleine maatvan het trekras â€” blijkt de laatste jaren ook steeds sterker vertegenwoordigd te zijn,mede onder invloed van een inschrijving onder het â€žRace Ardennaise" van kleinemaats paarden van het â€žRace de Trait", met als gevolg dat de typische verschillentussen beide rassen steeds minder duidelijk worden. Zo ergens het gezegde â€žmundus vult decipi" geldt, zo geldt het ook hier. Aan mal-versaties wordt zoveel mogelijk paal en perk gesteld door de veterinaire keuring dieelk paard, alvorens het in de ring mag verschijnen, moet ondergaan. Het signalementen eventuele onnatuurlijke

beenbewerkingen worden nauwkeurig onderzocht. Er werdb.v. een dier aangeboden met op papier het signalement: rouan, ?Špi lin?Šaire ?¤ droiteen dessous ligne des yeux, sans marqu?Š. De haarwervel in kwestie bleek evenwelboven de verbindingslijn te liggen, waardoor toelating tot de ring werd geweigerd.Ontolereerbare beenbewerkingen veroorzaken dat het paard een notitie verkrijgt,waardoor eventuele eerste primeringen hem of haar worden onthouden. Het is eengoed teken dat de veterinaire jury elk jaar weer minder behoeft in te grijpen.Wil men een vergelijk tussen het Belgische en het Nederlandse trekpaard ofwel tussenâ€žCharleroi" en â€žDen Bosch", dan kunnen we gerust constateren dat de topproduktenuit beide landen een vergelijk zeer interessant zouden kunnen maken. De uniformi-teit is in Belgi?? echter veel groter, zowel in maat, kleur als in type. Hierdoor warende groepskeuringen in Charleroi

boeiender en fraaier dan in Den Bosch. De categorieder loten van 4 merri??n bevatte 14 inschrijvingen, welke de jury voor een zwaretaak plaatste. De hengsten met afstammelingen zagen de zevenjarige â€žQuo Vadis des d.w.z. 4% van het totaal der in dat jaar ingezonden 3-jarige merri??n.



??? Vol?Šes" â€” een zoon van â€žCostaud de Marche" eerste worden met een uniformegroep met typische hoofden, meest tot de middenmaat behorende paarden, met sterkeruglijn en veel distinctie. De kampioenhengst â€žSuper du Pierreux" was een uitermatefraai dier en juist daardoor misschien te weinig mannelijk in voorkomen, dc bestemerrie daarentegen, â€žReine du Grand-Marais" was een uitstekende vertegenwoordig-ster van het zware Belgische trekpaard. Voor Nederland is het interessant te weten dat de nakomelingen van de ingevoerdehengsten â€žFifils du Ch??teau" â€” wiens export men nu al betreurt â€” en â€žBombardierde la Vieille Cour" alle zeer volwaardig bleken. â€žFifils" had bij zijn zonen een eersteprijswinnaar als tweejarige hengst; â€žBombardier" twee tweede prijswinnaars bij devier- en driejarige hengsten. Tot slot kunnen we zeggen dat Charleroi ons heeft getoond, dat de basis der

trek-paardfokkerij in Belgi?? zeer goed is, doch gezien het gebrek aan enthousiasme klein,zo niet te klein. Wil men de fokkerij van deze paarden daar op deze voet voortzetten,dan zal men spoedig maatregelen moeten nemen om deze basis te vergroten. REERDS Jaarverslag over 1956 van het Instituut voor Veeteehkundig OnderzoekT.N.O. Dit ruim 20 bladzijden tellende verslag bevat behalve een lijstje van gedurende hetverslagjaar verschenen publikaties en rapporten en enkele algemene mededelingenover bestuur, mutaties in het personeel, huisvesting enz. een kort overzicht van deverrichte onderzoekingen. Speciaal over het onderzoek dat betrekking heeft op enkeleaspecten der kunstmatige inseminatie wordt vrij uitvoerig gerapporteerd. Hieruit blijkto.a., dat men vrij intensief heeft gezocht naar een verklaring voor het optreden vanagglutinatie van zaadcellen in verdund sperma, in de hoop een

verdunningsvloeistofte kunnen samenstellen, die het optreden der agglutinatie voorkomt, zonder dat delevensduur der zaadcellen er ongunstig door wordt be??nvloed. Men hoopt in dit op-zicht succes te krijgen door gebruik te maken van bepaalde beschermende kollo??den,maar tot een oplossing is dit vraagstuk nog niet gebracht. Interessant is het werk dat gedaan wordt over het meten van de beweeglijkheid vanspermacellen. Men is thans in staat niet alleen het totaal aantal zaadcellen en hetaantal bewegende zaadcellen op objectieve wijze voldoende nauwkeurig vast te stel-len, maar ook de snelheid van de cellen is met een gemiddelde fout van 5% te be-palen. Bij diepvries-zaadonderzoek bleek afkoeling in vloeibare lucht (â€”193Â° C.) even goed(zo niet beter) te zijn als afkoeling in vast koolzuur (â€”75Â° C.). De bevruchtings-resultaten met diepvriessperma waren gemiddeld 7% lager dan bij -1-4Â° C.

bewaardzaad van hoogstens 4 dagen oud. Interessant is verder, dat men een positieve correlatievond (hoe groot deze correlatie was wordt helaas niet vermeld) tussen de bevruch-tingsresultaten met normaal verdund en diepgevroren zaad van eenzelfde stier, eenwaarneming, die in de literatuur niet altijd bevestigd wordt. Een onderzoek naar het eventueel optreden van mutaties veroorzaakt door het diep-vriezen van het zaad leverde tot nu toe geen enkel positief resultaat op, ook niet nahet toepassen van vader-dochter paringen waarbij diepvrieszaad van de vader werdgebruikt om een door diepvrieszaad verwekte dochter te bevruchten.Van groot belang lijkt de waarneming, dat dc zaadproduktie van stieren na eenrustperiode of een tijdvak van minder intensief gebruik aanvankelijk vergroot bleekte zijn, om dan na enkele dagen tot beneden normaal te dalen. Pas na geruime tijdweer een regelmatig dekschema te

hebben toegepast, kwam de produktie weer ophet normale niveau. De proeven over hormonale castratie van zeugen hadden tot nu toe een negatief ver-loop. Dit onderzoek wordt nog verder voortgezet. Dit is eveneens het geval met debepaling van sporenelementen met behulp van isotopen en de bestudering der kiem-sterfte bij het bebroeden van kippe??ieren. In rode klaver werden stoffen met oestrogene werking aangetoond die ook in klaver-



??? hooi, zij het in mindere mate, nog werkzaam bleken te zijn. In gras kon men dezestoffen niet aantonen. Ten aanzien van de zachte bacon worden in dit jaarverslag de conclusies vermeldvan het rapport dat de werkgroep â€žZachtheid Bacon" aan de directeur van hetveetceltwezen heeft uitgebracht. Uit deze conclusies blijkt duidelijk, dat men hiermet cen vrij gecompliceerd verschijnsel te maken heeft, maar men kan er tevens uitafleiden, dat het mogelijk is het optreden van dit gebrek in belangrijke mate tevoorkomen, vooral door de juiste voedingsmaatregelen te nemen. Ook de bacon-fabrikant (snel koelen en constante temperatuur) kan hierbij een rol spelen.Een onderzoek naar kwaliteit en houdbaarheid van vlees en vleeswaren bracht o.a. aanhet licht, dat een flinke rustperiode tussen het vervoer naar het slachthuis en hetmoment van slachten gunstig werkt. Zoals te verwachten was had dit o.a. invloedop de pH van

het vlees, maar ook de smaak van ingeblikte produkten werd hierdoorgunstig be??nvloed. Vanzelfsprekend zijn hiermee niet alle gegevens uit dit verslag opgesomd. Het boven-staande moge echter voldoende zijn om een indruk te geven van het veelomvattendeonderzock, dat op het z.g. I.V.O. wordt verricht. Rest mij nog te vermelden, datde keuze der drie afbeeldingen, hoewel op zichzelf goed geslaagd, slechts zeer zijde-lings met dit jaarverslag tc maken hebben. DE GROOT BOEKAANKONDIGING VERSLAG OVER DE LANDBOUW IN NEDERLAND OVER 1955. Het verslag â€žDe landbouw in Nederland over 1955" is ?Š?Šn dezer dagen verschenen bij het Staatsdrukkerij Uitgeversbedrijf. Het verslag geeft cen uitvoerige uiteenzetting van alle factoren welke in de landbouween rol hebben gespeeld. De opzet van het verslag bleef, op enkele onderdelen na,gelijk aan die van het vorige jaar. Zo werden in hoofdstuk XIII

uitsluitend de inter-nationale overeenkomsten behandeld; in verband daarmede kreeg dit hoofdstuk eenandere benaming. Evenals vorig jaar is van de samenvatting een Engelse vertaling opgenomen. VAN DORSSEN



??? VARIA Enquete voeding beren. In het jaarverslag over 1956 van het Z.H. G.Y. varkensstamboek wordt een en andermeegedeeld naar aanleiding van een ingestelde enqu??te aangaande de voeding vandekberen. Volgens de normen van het Centraal Veevoeder Bureau is de behoefte aan voedings-stoffen bij dekberen als volgt:Dekberen Hoeveelheid Vre Rwe Zmw Verh. Leeftijd droge stof gr gr kg eiwit-zw. 8â€”12 mnd. 3,0â€”4,0 340 270 2,3 1:6,8 12â€”16 mnd. 3,0-4,0 370 295 2,5 1:6,8 16â€”24 mnd. 3,0-4,0 390 310 2,7 1:7,0 24 mnd. en ouder 3,0â€”4,0 400 320 2,9 1:7,25 Opgemerkt moet worden dat deze cijfers voor beren, die vaak moeten dekken waar-schijnlijk aan de lage kant zijn. De Duitse literatuur geeft belangrijk hogere cijfers op. Er werd berekend dat: a. 45 beerhouders hun beren goed voerden, b. 21 beerhouders te weinig eiwit aan hun dieren verstrekten, c. 15 beerhouders te veel voerden, zowel eiwit

als zetmeelwaarde, d. 19 beerhouders te zuinig, zowel eiwit als zetmeelwaarde voerden. Veel gebruik wordt er gemaakt van mengvoeders en dit juichen we toe, doch hetlijkt ons wel noodzakelijk, dat de beerhouders weten welk mengvoeder zij voeren.Op het formulier was speciaal gevraagd om de samenstelling van het gebruikte meng-voeder op te geven, doch 51 beerhouders bleken deze samenstelling niet te weten,of gaven slechts onvolledig op, zodat het erg moeilijk was om het rantsoen goed tebeoordelen. Laat iedere beerhouder weten wat hij voert, hij moet dus de procentische samen-stelling van zijn mengvoeder kennen. Grote aandacht dient men te schenken aandierlijk eiwit, mineralen en vitamines. Wenst men over het een of ander voedernader ingelicht te worden dan kan men zich steeds tot het Veevoederbureauof stamboek wenden. Een veel voorkomend fout is â€žte eenzijdige voeding". Op 21 bedrijven

voerde men alleen graanmeel met bieten of alleen erwten met watgranen of alleen graanafvallen met erwten. Bij een dergelijke rantsoen mag mengeen goed resultaat van zijn fokdieren verwachten. Hakvruchten ontbraken vaak in de rantsoenen. Juist in de winter wanneer de dierengeen vers gras ontvangen is bijvoedering van voerbieten of suikerbieten of aardappelszeker aan te raden. In de afgelopen winter was dit ook geen duur bijvoeder.In het algemeen zouden we nog willen opmerken dat wanneer de beren veel moetendekken (3-6x per week) iets meer voer moet worden versterkt dan de hierbovengenoemde hoeveelheden. In de zomer het liefst weidegang of in ieder geval uitloop met bijvoedering van gras.Voert men kleine hoeveelheden gras en van matige kwaliteit, dan kan men het best2-3 kg van het eiwitrijke mengsel voor zeugen bijvoeren. Naast 8-10 liter wei of grote hoeveelheden eiwitrijk gras kan men

volstaan met debijvoedering van l\'/iâ€”2\'/! kg met matig eiwitgehalte.In de winter: Per dag per beer: 6-8 kg voerbieten of 3-4kg suikerbieten of 3-4 kg voeraardappels.Zo mogelijk nog wat goed kuilgras of gedroogd gras.Verder 2-4 kg van het eiwitrijk mengsel voor zeugen.



??? Bij de voederverwerking heeft men grote verschillen, zodat iedere beerhouder zelf zijndieren goed in het oog moet houden. In geen geval mogen de dieren vct worden. Dit moet men voorkomen. Maandblad voor de Varkensfokkerij, 20, 4, 1957. De selectiemesterijen in 1956. Een volledig overzicht van de resultaten van de onderzochte sclectietomen wordt zoalsgewoonlijk gepubliceerd in het jaarverslag van de Commissie van Overleg voor deVarkenshouderij, tevens belast met het Toezicht op de Selectiemesterijen. Aangeziende verschijning van dit verslag nog wel enige tijd op zich zal laten wachten, willenwe hier in het kort enkele algemene beschouwingen wijden aan de gedurende 1956verkregen resultaten. Het aantal onderzochte selectietomen bij de landvarkens bedroeg 623, hetgeen ge-ringer is dan in 1955 toen 650 tomen werden afgemest. Het geringer aantal tomenis mede veroorzaakt door het feit dat

de selectiemesterij te Becsel enige tijd heeftstil gelegen, alsmede ten gevolge van het vervoervcrbod voor varkens gedurend demaand augustus in verband met mond- en klauwzeerbesmettingen.Uit de gemiddelde resultaten van alle onderzochte N.L. selectietomen blijkt, dat hetpercentage premiewaardige tomen in 1956 met 70.8% iets hoger ligt dan in 1955(64.4%). Dc gemiddelde groei is gelijk gebleven aan die van 1955 en bedroeg ooknu weer 0,61 kg per dier per dag. Het voedcrverbruik is van 3,33 V.E. in 1955 ge-daald tot 3.28 V.E. in 1956. Het carbonadepercentage bedroeg evenals vorig jaar8,0%. In de lengte en de dikte van het rugspek is vrijwel geen verandering gekomen.De classificatie-resultaten zijn iets gunstiger dan in 1955. Het gewichts-percentage vanhet achterstel is gestegen van 13,9 tot 14,0%. Deze vooruitgang komt ook tot uitingin het waardecijfer voor het gewicht van het achterstel, daar dit

cijfer gestegen isvan 7,3 tot 7,6%. In het waardecijfer voor de schouder en voor de vorm van de ham is geen wijziginggekomen. Het waardecijfer voor slachttypc is gestegen van 5,87 tot 5,92.Ook het aantal onderzochte Groot-Yorkshire-tomen is geringer dan in 1955. In 1956werden namelijk 104 tomen onderzocht, terwijl in 1955 dit aantal 137 bedroeg. Ditgeringer aantal tomen is eveneens ontstaan door het reeds hierboven genoemde ver-voervcrbod voor varkens, alsmede door de slechte gezondheidstoestand op de selectie-mesterij te Zevenhuizen, waardoor de inzending aldaar enige tijd gestaakt is.Deze slechte gezondheidstoestand werd vooral veroorzaakt door een besmettting metbiggengriep eventueel begeleid door secundaire infecties. Ook op verschillende andereselectiemesterijen kwam deze ziekte voor, hoewel de schadelijke invloed in deze ge-vallen niet zo groot was. We menen er goed aan tc doen

om op deze plaats er nog eens de aandacht op tevestigen, dat alleen tomen voor de selectiemesterij geaccepteerd kunnen worden, dieafkomstig zijn van bedrijven die een door en door gezonde indruk geven. Ook hetophalen van biggen voor de selectiemesterij door een speciale vervoerdienst, blijktin de provincies waar dit wordt toegepast goed te bevallen. Uit dc gemiddelde resultaten van de 104 beoordeelde G.Y.-tomen blijkt, dat het per-centage premiewaardige tomen is gedaald van 88,3% in 1955 tot 74,0% in 1956.De gemiddelde groei die in 1955 0.60 kg bedroeg, is in 1956 gestegen tot 0,62 kgper dier per dag. Het voedcrverbruik is resp. gedaald van 3,57 V.E. tot 3,51 V.E.per kg groei. In de gemiddelde lengte is vrijwel geen wijziging gekomen. Het ham-percentage is gedaald van 22.4% tot 22.2%; het vlcespcrcentage is daarentegen ge-stegen van 55.9% tot 56.5%. Ten gevolge van een stijging van het

vleespercentageis het vetpercentage gedaald van 35.6% tot 34.9%. Het waardecijfer voor het slachttypc is mede ten gevolge van een lager hampercen-tage en wellicht een iets scherpere beoordeling gedaald van 6,75 tot 6,64. Maandblad voor de Varkensfokkerij, 20, 2, 1957.



??? MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE Bureau: Rubenslaan 123, Utrecht, Tel. 030â€”11413. Gironummer 511606 ten namevan de Maatschappij voor Diergeneeskunde. VAN HET BUREAUAlgemene Vergadering en Lustrum D.S.K. 1957 In aansluiting aan de mededeling in dc aflevering van 15 september j.l. van hetTijdschrift voor Diergeneeskunde, pagina 694, wekt het Hoofdbestuur de leden nog-maals op de Algemene Vergadering, die op vrijdag 25 en zaterdag 26 oktober a.s.zal worden gehouden, te bezoeken. Behalve de huishoudelijke vergadering en de voor vrijwel iedere dierenarts interessantewetenschappelijke zitting, herdenkt n.1. de Diergeneeskundige Studenten Kring het25-jarig bestaan. Uit ingesloten folder blijkt wel, dat het de lustrumcommissie van de D.S.K. gelukt iseen aantrekkelijk programma voor deze lustrumviering samen te stellen.Het Hoofdbestuur doet een dringend beroep

op de Nederlandse dierenartsen ommet invulling en inzending van het aan de folder gehechte inschrijvingsformulier niette wachten tot de laatste dag, maar dit in ieder geval te doen voor 15 oktober a.s.Mocht de folder niet bij deze aflevering zijn ingesloten, dan wordt op verzoek gaarneeen ander exemplaar toegezonden door het bureau van de Maatschappij voor Dier-geneeskunde, Rubenslaan 123, Utrecht. Verklaring inzake publikaties in de pluimveepers. Ter voldoening aan het besluit van de Ereraad volgt hieronder een verklaring diedoor de ondertekenaar bij het Hoofdbestuur is ingezonden ter opneming in het Tijd-schrift voor Diergeneeskunde. Dc beroering welke ontstond na de publikatie van dc artikelen â€žEresaluut...... aan de selecteur", en â€žHet doel voorbij", was voor mij aanleiding tot een hernieuwde enzorgvuldige overweging van hetgeen door mij in de pluimveepers was medegedeeld.Dit leidde tot

de conclusie, dat in de bewuste artikelen de dierenartsen herhaaldelijken grovelijk werden beledigd en dat het aanzien en dc belangen van de diergenees-kundig stand hierdoor in ernstige mate zijn geschaad.Meer in het bijzonder wil ik dc nadruk leggen op de volgende feiten: ten eerste: dat door mijn onbekendheid met de feiten der dertiger jaren dc dieren-artsen ten onrechte zijn beschuldigd van een bewust nalaten van zich op de hoogtestellen van de ontwikkeling der kennis van de pluimveeteelt en van de pluimvee-ziekten ; ten tweede: dat de plaats van de selecteur in dc pluimveewereld en speciaal die in deziektebestrijding nooit een andere mag zijn dan die van schakel tussen dierenarts enpluimveehouder; ten derde: dat waar in Nederland een onjuiste verhouding is gegroeid tussen dieren-ars en pluimveehouder, deze onjuiste verhouding zeker niet alleen aan de dieren-artsen mag worden geweten. De

slotsom van deze conclusies is dan ook dat ik de consequenties dien te dragen en ik verklaar bij deze dat de gehele inhoud van de artikelen â€žEresaluut...... aan de selecteur" en â€žHet doel voorbij" zoals deze zijn gepubliceerd in de Bedrijfspluimvee-houder van 7 en 21 februari 1957 door mij wordt teruggenomen en herroepen. N. J. DE VIN, Dierenarts, Slagharen Inauguratie Prof. Dr. W. K. Hirschfeld. Prof. Dr. W. K. Hirschfeld is voornemens maandag 7 oktober n.m. 16.15 uur precies



??? zijn ambt als gewoon hoogleraar in de Faculteit der Diergeneeskunde van de Rijks-universiteit te Utrecht om onderwijs tc geven in de erfelijkheidsleer, zootechniek vande kleine huisdieren en van het varken en de leer van de voeder-, vergif- en artsenij-planten, officieel te aanvaarden met het uitspreken van een openbare rede in hetGroot-Auditorium. Jubileuin. Op 1 oktober 1957 hoopt collega H, Vis, de Gijselaarstraat 9, Leiden, zijn 25-jarigjubileum als dierenarts te herdenken. Afscheid Dr. H. Veenendaal. Op vrijdag 11 oktober a.s. zal het afscheid van Dr. Veenendaal als lector in de oog-heelkunde plaats vinden. Belangstellenden worden hiertoe uitgenodigd en wel om 3 uur \'s middags in deKliniek voor Kleine Huisdieren. VAN DE GROEPENGroep Directeuren van Vleeskeuringsdiensten. Kort verslag van de vergadering gehouden op 7 september 1957 te Utrecht.De vergadering werd bezocht door 54 leden, 7

buitengewone leden en 5 gasten.Om 10.30 uur opent de voorzitter de vergadering. Hij heet allen welkom, in het bij-zonder de verschillende inspecteurs van de Volksgezondheid, Prof. v. Gils, Dr. deFlaan, Dr. Clarenburg, collega Vogely en de spreker Dr. Kampelmacher.In zijn openingswoord herdenkt de voorzitter onze overleden collega A. M. Huizingavan den Helder. Daarna passeren notulen en ingekomen stukken de revue. Er worden 3 nieuwe leden aangenomen, terwijl 3 buitengewone leden tot lid wordenbenoemd. Vervolgens houdt Dr. Kampelmachcr een interessante voordracht over â€žHet onder-zoek op ana??robe-kiemen in de vleeskeuring", waarbij de ana??robe groei aan de handvan enkele cultures wordt gedemonstreerd.Op de voordracht volgt een geanimeerde discussie.Daarna wordt de gemeenschappelijke lunch gehouden. In de middagvergadering wordt de ontwerp-bcschikking van de Minister van

SocialeZaken, gelet op de art. 52, 53, 54 en 57 van het K.B. van 14 januari \'57 St.bl. 29(Vleeskeuringsbesluit), hetwelk dc Groep aan de Heer Hoofdinspecteur van de Volks-.gczondheid om advies werd gezonden, in behandeling genomen. Tot afgevaardigde van de Groep in het Algemeen Bestuur van de Maatschappij voorDiergeneeskunde wordt benoemd tot opvolger van Dr. D. M. Hoogland, de Bilt, diezich niet herkiesbaar stelt, omdat hij niet meer in actieve dienst is, collega J, J. Oomste Tilburg en tot diens plaatsvervanger collega W. H. Ecnink te Assen.Bij de rondvraag komen nog interessante keuringservaringen ter tafel.Orn 16.30 uur sluit de voorzitter de vergadering. Dr. S. T. Hofstra, Secretaris VAN DE DIERGENEESKUNDIGE STUDENTENKRINGLustrum D.S.K. Met graagte is door mij de mogelijkheid aangegrepen, om met enige woorden Uwaandacht te vestigen op het D.S.K.-Lustrum, dat op 23, 24 en

25 oktober zal wordengevierd. Velen van U zullen de plaats, die de D.S.K. in dc ontwikkeling van dc diergenees-kundige student (e) inneemt, veel beter kunnen aangeven dan de huidige studenten-generatie dit kan, en tevens de waarde ervan veel zuiverder kunnen taxeren of zelfsbepalen. Dit is een algemeen verschijnsel, dat voornamelijk zijn oorzaak vindt in demogelijkheid die U bezit, de D.S.K. en haar nut van buiten en van een afstand te



??? brzien. Ook een terugblik in de tijd en het vaststellen van de vk-aarde, die de D.S.K.gedurende die tijd heeft gehad voor haar leden, is voor U zonder meer, doch voorde huidige student slechts bij uitzondering mogelijk. Voor de velen, die zich op deze wijze tegenover de D.S.K. kunnen plaatsen en aldusde waarde van deze Kring onderkennen, is een nadere inleiding door mij volledigoverbodig. Aan hen zou ik alleen willen zeggen: laat de 25 jaren D.S.K., die doorU vertegenwoordigd worden, door Uw aanwezigheid tijdens de Lustrumviering, inhet midden der huidige D.S.K.-leden nogmaals leven, zodat velen nog meer gaanbeseffen, wat de D.S.K. kan zijn. Onder de lezers zal zich ongetwijfeld een aantal dierenartsen bevinden, die de D.S.K.niet van nabij kennen. Het zou tc ver voeren U hier in te gaan wijden in deze Kring.Zonder meer mag echter aangenomen worden, dat Uw diergeneeskundige hart zichook

aangetrokken voelt tot de huidige diergeneeskundige jeugd en haar vereniging.U zult de diergeneeskundige studenten van nu nergens beter kunnen ontmoeten danop de dagen, dat zij, vereni.gd met de oude garde, de 25 jaren D.S.K. op uitbundigewijze herdenken en laten herleven. Ik spreek de hoop uit, dat U met hen in een stijlvol en waardig feest de voorbije 25jaren zult afsluiten en een begin zult maken aan een nieuwe gloedvolle periode.Het bestuur der Diergeneeskundige Studenten Kring en haar Lustrum Commissieheten U reeds nu hartelijk welkom. P. WIJNKER, D.S.K. h.t. Preases PERSONALIA Het Hoofdbestuur draagt collega C. W. Moons, Henegouwerweg 81, Waddinxveen,voor het lidmaatschap van de Maatschappij voor Diergeneeskunde voor. Het Hoofdbestuur heeft de diergeneeskundige kandidaten J. Haagsma en C. D. W.K??nig aangenomen als kandidaatlid van de Maatschappij voor

Diergeneeskunde. Adreswijzigingen en dergelijke: Bakker, Dr. Tj., te Watford (Engeland), tel. WEStern 8033 te wijzigen in Knights-bridge 5040. (127) Egmond, P. J. D. van, te Heino, naar v. d. Capellenwcg 3, aldaar (tel. no. onge-wijzigd). (81)Gorter, M. J., te Ede, giro no. gewijzigd in 884495. (85)Gulden, W. J. I. van der, van Heino naar Utrecht, Nassaustraat 31, gr. 967037, ass. R.U.\' (fac. V.K., afd. Path. Inst.). (86) Hiddema, W., te Driebergen-Rijsenburg, functie te wijzigen in D. bij Denkavit N.V. te Voorthuizen (tel. 03429â€”441 (bur.)). (89) Hofman, J., van Utrecht naar Winsum (Gr.), Borgweg 28, tel. 218, D. b/d prov. G.v.D. in Groningen. (90) Hogendoorn (en niet Hoogendoorn, zoals abus. de naamlijst aangeeft), L., van Delftnaar Utrecht, Jan van Scorclstraat 15 bis-A, tel. 030â€”25979 (priv?Š), 11994(bur.), gr. 659359, ass. R.U. (fac. V.K., afd. Zo??techn. Inst.). (91) Jaartsveld, W. A. B., te Utrecht, aangesloten

onder tel. 030â€”201 13. (93) Klopping, E., te Doetinchem, aan,gesloten onder gr. 928031. (96) Os, J. L. van; 1957; Utrecht, Frcderik Hendrikstraat 7; tel. 030â€”17562; gr. 177383; wnd. D. (106) Rexwinkel, H., van .Aalten naar Laag Kcppcl, B-135. (109) Roerink, J. H. G., van Vlagtwedde naar Rozendaal (Gld.), Hertog van Gelrcstraat 12,D. b/d. prov. G.v.D. in Gelderland. (110) Smits, G. M., te Amsterdam, naar Da Costakade t/o 60, aldaar. (113) Soodt, E. Th. F., van Soest naar Amsterdam (Z.), Rooseveltlaan 116, tel. 020â€”735656 (b.g.g. 728776), gr. 260667, P. (kl. huisd.), sp. 19-20 (za. 13-14),K.V. ab. (114)



??? Watering, C. C. van de, van de Bilt tijdelijk naar New-York, State Veterinary Col-lege, Cornell University, Ithaca (N.Y.), instructor vet. gross anatomy (corr. adres:de Bilt, Westerlaan 21, gr. 642164). (van 123 naar 129) Winkel, Dr. A. J., te Zeist, tel. aangesloten onder 03404â€”2835. (124) Gevestigd: Adank, A. M. J., te Oosterhout (N.Br.), voorl. Arendstraat 15, tel. 01620â€”3537. (68) Eervol ontslag: Rexwinkel, H., te Laag Keppel, te rekenen m.i.v. 1 september 1957, op zijn verzoek,als: 1. Rijkskeurmeester in bijzondere dienst bij de Veeartsenijkundige Dienst; 2. plaatsvervangend Inspecteur van de Veeartsenijkundige Dienst in het districtGelderland. (109) Diergeneeskundig examen. Geslaagd op 16 september 1957: Moons, C. W. (103)



??? Uit het Instituut voor Veterinaire Bacteriologie der Rijksuniversiteit te Utrecht.Directeur Prof. A. van der Schaaf. ?œNSTAAN VAN RESISTENTE BACTERI?‹N DOOR TOEDIENINGVAN ANTIBIOTICA PER OS. door A. VAN DER SCHAAF i) Inleiding. De literatuur over de toevoeging van antibiotica aan het voer van biggen,kalveren, veulens, lammeren, jonge hoenders en dito kalkoenen is reeds inde acht jaar sedert de ontdekking van de gunstige werking van antibiotica,speciaal aureomycine door Stokstad en Jukes, zo omvangrijk ge-worden dat het niet meer doenlijk is om een overzicht van de resultatenvan alle wetenschappelijke en praktijkproeven te geven.Het grote aantal publikaties is een bewijs voor de aantrekkelijkheid vanonderzoekingen op het onderhavige gebied, dat niet alleen tot het terreinvan fysiologen, zo??technici en microbiologen behoort, doch waarbij hygi??nis-ten, artsen en dierenartsen ook direct

of zijdelings betrokken zijn.Het belang der dierenartsen bij antibiotica in veevoeder is vooral te dankenaan de invloed der antibiodca bij langdurige toediening in sub-therapeu-tischc doses op dier-pathogene bacteri??n en grote virussen, die vroeger zeergevoelig waren voor deze wondermedicijnen en soms door of gedurendede contactperiode resistentie ontwikkelen. Reeds voor 1949 was in de medische literatuur de aandacht gevestigd ophet resistent worden van verschillende bacteriesoorten â€” vooral stafylokok-ken, Pneumokokken, gonokokken, meningokokken en tuberkelbacteri??n ^â€”tegen penicilline of streptomycine in therapeutische doses parenteraal ver-strekt. Van de pathogene bacteri??n zijn de meeste soorten normaal gevoelig voor?Š?Šn, doch meestal voor meerdere antibiotica. Dc uitroeiing van de obligaatparasitaire bacteri??n van de huisdieren en de mens zou vermoedelijk geenutopie zijn, wanneer de

gevoeligheid der micro??rganismen een constanteeigenschap was. Dit is echter niet het geval, doordat het aanpassings-vermogen aan minder gunstige omstandigheden bij deze ?Š?Šncellige plantjesveel beter is ontwikkeld dan dat bij de meercellige dieren.Uiteraard is dit in de eerst plaats toe te schrijven aan de veel grotereaantallen der bacteri??n in een bepaald milieu. Varianten en mutanten, diebij alle levende cellen en organismen voorkomen, hebben daardoor vooralbij bacteri??n meer kans om zich onder bepaalde verhoudingen in hunomgeving, die ongunstig zijn voor de oorspronkelijke soort, te openbaren. Voor de gewaardeerde hulp van de wetenschappelijke medewerkers F. H. J.Jaartsveld en J. F. Frik en de technische assistentie van de heren C. F. Jansenen J. C. Atteveld bij het uitvoeren van de onderzoekingen betuig ik gaarne mijnerkentelijkheid. .



??? Resistentie-ontwikkeling van micro??rganismen tegen schadelijke stoffen isniet het eerst waargenomen bij bacteri??n, doch bij protozo??n. Reeds heeftPaul Ehrlich in 1907 erop gewezen, dat de Trypanosoma brucei invivo gevoelig was voor bepaalde anilinekleurstoffen, doch dat deze protozoogeleidelijk gewend kon worden aan zulke hoge concentraties van p-rosani-line, dat het als chemotherapeuticum waardeloos werd. Van het plasmodiumder malaria was feitelijk de resistentie tegen kinine reeds eerder bekend,doch niet het onderwerp geworden van systematisch onderzoek.Bij pathogene protozo??n is dit in het algemeen veel moeilijker dan bijbacteri??n omdat bij de eerste bijna steeds met proefdieren â€” dus in vivo â€”moet worden gewerkt, terwijl bij bacteri??n het onderzoek in hoofdzaak invitro kan geschieden. Het experimenteel opwekken van resistentie is voor de bestudering vanhet mechanisme

hierxan onontbeerlijk, doch dikwijls gaan praktijkaan-wijzingen van antibiotica-resistentie bij therapeutische ingrepen door artsenen dierenartsen vooraf aan de experimentele bevestiging en nadere uit-werking. Voor de ontwikkeling der kennis omtrent de â€ždrug resistance" is eennauwe samenwerking tussen wetenschap en praktijk onontbeerlijk.Voor het wetenschappelijke chemische deel schiet echter de kennis vande medisch-veterinaire bacterioloog in het algemeen te kort, omdat hijonvoldoende onderlegd is in de colloid- en micro-chemie om het â€žhoe enwaarom" van resistentie-ontwikkeling te kunnen doorgronden. â€žTeamwork"is voor uitwerking van dit onderdeel der biologie dus noodzakelijk. Het wezen der resistentie van bacteri??n tegen antibiotica.Van de meeste antibiotica is het werkingsmechanisme t.o.v. gevoeligebacteri??n niet bekend, over het algemeen grijpen ze in bij de

enzymatischeprocessen voor de opbouw van eiwitten uit geassimileerde produkten,waardoor groei en deling wordt belemmerd. Bij resistent worden der bacteri??n treden â€” meestal kleine â€” wijzigingenop in de enzymsystemen. Smolens en Vogt (27) hebben aangetoond, dat het verwerven vanresistentie tegen streptomycine en terramycine bij Haemophilus pertus.nsen Micrococcus pyogenes berustte op het \\ ermogen om meer ribosenucle-inezuur te vormen. Het bleek hun, dat de resistente bacteri??n een aanzien-lijk hoger gehalte aan ribosenucle??nezuur bevatten dan de gevoelige. Hetgehalte aan desoxyribosenucleinezuur was bij de resistente bacteri??n in deregel lager dan bij de gevoelige, doch het verschil was niet zo groot enconstant. Het gehalte aan ribosenucle??nezuur verliep parallel met de resistentie ende aard van de bodem was hierbij van invloed. De resistente mutantenwaren het

gemakkelijkst te selecteren op bodems, die bij de gevoelige eenlaag ribosenucle??nezuur gaven. De resistentie, die zich handhaaft bij overenting op antibiotica-vrije bodems,is verkregen door een ?Š?Šnmalige mutatie (one-step resistance) of door eenachtereenvolgend aantal mutaties (multi-step resistance). Deze mutatieszouden volgens de meeste onderzoekers geschieden onafhankelijk van deaanwezigheid van een antibioticum, doch alleen door aanwezigheid van hetantibioticum aan het licht komen. Niet alle deskundigen zijn het hierovereens. Sevag en Rosanoff (22) verdedigden in 1952 en 1953 nog



??? het standpunt, dat de resistentie van een populatie gevoelige bacteri??nte beschouwen is als een adaptatie aan chemische processen, die door deantibiotica worden opgewekt. In het laatste geval zou men echter ver-wachten, dat de aanpassing niet verder gaat dan noodzakelijk voor degroei is; dit is echter in strijd met de waarneming, dat de resistente bac-teri??n niet zelden een 100-voudige resistentie krijgen door blootstellingaan 5 M.R.D. (minimaal remmende dosis). Resistentie tegen ?Š?Šn antibioticum brengt in de regel geen resistentie tegeneen ander met zich mede, behalve wanneer de chemische structuur derantibiotica een grote gelijkenis vertoont, zoals bij tetracycline, Chlortetra-cycline (aureomycine) en Oxytetracycline (terramycine). Antibiotica-afhankelijkheid der resistente bacteri??n. Een vrij veel voorkomende invloed van antibiotica op bacteri??n is deze,dat de resistente micro??rganismen beter

d.w.z. sneller en in groter aantalgroeien in antibiotica-bevattende voedingsbodems. Miller en Bohnhoff (17) hebben dit in 1947 voor het eerst vast-gesteld bij meningokokken, doch daarna is het verschijnsel bij talrijkeandere bacteri??n waargenomen. Het wordt antibiotica-afhankelijkheid(drug-dependence) genoemd. Het antibioticum wordt hierbij als een kata-lytisch element voor de opbouw van ribosenucle??nezuur beschouwd.Een bijzonderheid van resistente en antibiotica-afhankelijke micro??rganis-men is, dat ze dikwijls een andere vorm dan de oorspronkelijke aannemen.Paine en Finland (19) beschreven dergelijke morfologische veran-deringen bij Micrococcus pyogenes, E. coli, Ps. aeroginosa, P. morganii enK. pneumoniae. Methoden van onderzoek. Bij de bestudering van resistentie-ontwikkeling staan verschillende wÂ?rk-wijzen de bacterioloog ter beschikking n.1.: 1. bij dierproeven. a. het blootstellen van de

bacteri??n, die een acute infectieziekte ver-oorzaken, aan bepaalde doses oraal of parenteraal toegediend anti-bioticum bij series van proefdieren. b. het toedienen van antibioticum in constante of stijgende doses aanproefdieren met een chronische infectie. De gevoeligheid der bacteri??n kan hierbij gecontroleerd worden doorde kiemen na isolatie uit bloed, se- en excreta te onderzoeken invitro, doch dikwijls zal de isolatie pas kunnen geschieden postmortaal. 2. hij proeven in vitro. a. ?Š?Šnmalige blootstelling aan een antibioticum in de bodem geduren-de de groeifase van de cultuur. b. herhaalde blootstelling aan een antibioticum bij overenting van decultuur telkens op nieuwe bodems achtereenvolgens met korte tus-senpozen. c. voortdurende blootstelling aan een antibioticum in de bodem bij lang-zaam groeiende bacteri??n. d. successievelijk blootstellen aan een reeks voedingsbodems met klim-mende

hoeveelheden andbioticum. e. blootstellen aan een antibioticum, dat een kruisgewijze resistentiegeeft tegen een ander.



??? f. blootstellen aan stofwisselingsprodukten van resistente bacteri??n. g. opsporen van spontane resistente mutanten bij gevoelige bacterie-soorten op andere manier dan door blootstellen aan de inwerkingvan antibiotica. (11). Vergelijking van experimentele methoden rnet verstrekking van antibioti-cumhoudend voer. De toediening van antibiotica per os in kleine constante doses, zoalstegenwoordig wordt toegepast bij het mesten van hoenders, varkens enkalveren, is te vergelijken met de proeven in vitro sub b genoemd. Hetbelangrijkste verschil is, dat men niet werkt met een reincultuur doch metpopulaties van verschillende bacteri??n, gisten en soms protozo??n, die elkaarook wederkerig be??nvloeden. Daarnaast speelt de resorptie door de darmook een rol omdat hierdoor de concentratie van het antibioticum zichvoortdurend wijzigt en zelfs nihil kan worden. Dc invloed van niet ofmoeilijk resorbeerbare antibiotica,

zoals streptomycine en neomycine, zalzich doen gelden over het gehele darmstelsel, terwijl de werking vanpenicilline en de wijd-spectrum antibiotica zoals chloramfenicol, tcrra-mycine en aureomycine beperkt wordt tot de maag, het duodenum en hetjejunum, waar in het algemeen de resorptie plaats vindt. Invloed van kleine doses van antibiotica op de normale darmflora.Zolang men te maken heeft met gezonde dieren in een ziektevrij milieuzullen de verstrekte antibiotica inwerken op de normale aerobe en anaerobedarmflora. Tot de eerst groep kiemen zijn te rekenen Escherichia coli, Aerobacteraerogenes, Proteus vulgaris, Pseudomonas aeroginosa, Alcaligenes faecalis,Streptococcuc faecalis. Micrococcus aureus cn albus en verschillende soor-ten van de geslachten Lactobacillus, Neisseria, Gaffkya en Sarcina. Deanaerobe flora is zeker ook van grote betekenis. Van het geslacht Clostri-dium valt in de eerste plaats

Cl. perfringens te noemen, terwijl, wat betrefthet voorkomen van soorten der geslachten Bacteroides en Spherophorus vande familie der Parvobacteriaceae, de zoogdierdarm nog grotendeels terraincognita is. Ook verschillende corynebacteri??n behoren tot de normaledarmflora evenals diverse gisten. Het spreekt vanzelf, dat de invloed der antibiotica op elke soort derbacterieflora zeer moeilijk is na te gaan vooor zover het bewoners van hetdikdamistelsel betreft; gemakkelijker wordt het echter, wanneer men zichbeperkt tot de micro??rganismen in de dunne darm, omdat die veel mindertalrijk in soorten en aantallen zijn. Een belangrijk bezwaar voor nadere onderzoekingen omtrent veranderingen,die er in de darmflora optreden onder invloed van â€žmedicated food", is hetniet-toegankelijk zijn van de dunne darm voor het nemen van monstersgediaende het leven van het dier zonder dit ernstig te beschadigen.De

onderzoekingen betreffen dus vrijwel steeds postmortale bevindingen,waarbij valt rekening te houden met een snelle verandering van het aantalder bacteri??n, nadat het dier is gedood. Belangrijk werk voor bepaling van de verandering der normale darmfloraonder invloed van penicilline is gedaan door de Deen H. E g g e r sAndersen (8), die bij slachtvarkens van Â? 80 kg direct na de doodvan 9 verschillende plaatsen van maag tot rectum afgewogen monsters



??? heeft genomen en onderzocht op enkele bepaalde aerobe micro??rganismenin kwaliteit en kwantiteit op bodems met en zonder remmende stoffen.Bij verstrekking van 60.000 LU. procaine-penicilline gedurende 4 dagenbleken de streptokokken uit dunne darm en coecum te verdwijnen, bij delactobacillen viel een sterke afname vooral in het jejunum, ileum encoecum vast te stellen. De coliflora (E. coli Aerobacter) bleek in de gehele darm vanaf hetjejunum sterk toe te nemen. Na 8 en 12 dagen penicillinebijvoeding bleekde coliflora nog sterker te zijn toegenomen, ook verder naar de maag toe,met 21 dagen was de coliflora nog steeds belangrijk, doch de lactobacillenherwonnen terrein en stegen zelfs in aantal boven de controles uit. Blijk-baar waren de lactobacillen toen resistent geworden.Sehende 1, Borg en Johnson (19) hebben de bacterieflora vande dunne darm en het coecum bij 5-weekse biggen nagegaan

op 4 soortenvoedingsbodems, a??roob en ana??roob. De dieren waren gevoed vanaf 2-4 dagen na de geboorte met kunstmelk,waaraan al of niet terramycine, 50 mg. per kg droog produkt, wastoegevoegd. Het bleek, dat er geen duidelijke verschillen waren in de soorten bacteri??nin de verschillende delen van het darmkanaal, echter was het aantal bijde antibioticum-varkens gemiddeld 10 x zo veel. Resistentie-bepalingender bacteriesoorten werden niet toegepast. Dit is wel verricht door Grim-bergen (14) op "De Schothorst". Deze heeft bij jonge haantjes vanafgewogen monsters inhoud van verschillende delen van het darmkanaalbepalingen gedaan van de aantallen van bepaalde soorten bacteri??n entevens de resistentie tegen de gebruikte andbiotica penicilline en terra-mycine nagegaan. Hierbij bleek penicilline eerst de lactobacilli uit de dunne darm te ver-drijven, doch reeds na 6 dagen leken ze resistent te

worden, zodat ze weerterugkwamen. De invloed op de coliflora werd hierbij niet nagegaan. Welwas dit het geval met een 2e proef, waarbij 10 ppm van terramycine werdverstrekt in het mengmeel. Na 4^2 dag bleek het aantal resistente coli-bacteri??n, dat oorspronkelijk in hoeveelheden van Â? 10 per 100.000 coli-kiemen aanwezig was, reeds 10-voudig te zijn gestegen. Na 1 en 2 wekentoediening van terramycinehoudend voer was de gehele coliflora resistentgeworden.. De resistentie der kliemen bleek aanzienlijk hoger dan deconcentratie in het voer, zodat hieruit volgt, dat de resistente kiemenuitgeselecteerd werden en dus afkomstig waren van reeds aanwezige re-sistente mutanten. Eisenstark en San ford (7) kwamen na het gedurende 8 wekenvoeren van Aurofac-houdend voer aan haantjes ook tot de conclusie, dateen aanzienlijke wijziging in de soorten der darmbacteri??n niet viel vastte stellen. Er is dus

feitelijk geen sprake van aanpassing (adaptade) dergehele coliflora aan tetracyclinehoudend milieu, doch meer van â€žsurvivingof the fittest", waarmee alleen wordt bedoeld, dat de resistente clonenbestand zijn tegen het antibioticum in hun omgeving. Het betekent dusniet, dat deze bacteri??n in alle opzichten biologisch actiever zijn. Er zijnzelfs aanwijzingen van het tegenovergestelde. Zo wezen S i e b u r t h,J e z e s k i, Hill en C a r p e n t e r (22) erop, dat de onaangename geurvan de inhoud van kippendarm sterk afneemt wanneer gedurende enige



??? tijd procaine-penicilline- of aureomycinehoudend voer was verstrekt. Zijschreven dit verschijnsel en een betere bloedvoorziening van de dunnedarm bij de antibioticum-groepen toe aan een afname van de vorming vantoxische amiden. Veranderingen in de stofwisseling bij resistent worden van bacteri??n.In de normale darmflora krijgt men, zoals werd aangetoond, spoedig eenselectieve aanpassing aan het voor bepaalde bacteri??n schadelijk gehalteaan antibiotica. In vitro is wel niet geheel te reproduceren wat in vivogeschiedt, toch zijn er aanwijzingen, dat de darm feitelijk het meestgunstige milieu is voor het optreden van resistente clonen in gevoeligebacteriepopulaties. SevagenRosanoff (22) hebben aangetoond, datvoor het optreden van streptomycineresistente vormen van stafylokokken encolibacteri??n een bepaald aantal aminozuren onontbeerlijk waren. Haasen Se vag (15) konden deze

waarnemingen nog uitbreiden door devaststelling dat Aerobacter aerogenes en Pseudomonas aeroginosa slechtsblijvend resistent werden tegen polymixine B in een rijke bodem. Over-eenkomstig konden Ramsey en Padron (18) Micrococcus aureus ineen complexe bodem resistent tegen chloramfenicol maken, in een syn-thetische bodem daarentegen bleef dezelfde stam gevoeliger.De stofwisselingsprodukten van resistente mutanten zijn dikwijls gewijzigdin hoeveelheid en soort, doordat bepaalde enzymsystemen bij de resistentevormen anders werken dan bij de gevoelige. B a r k u 1 i s (i) toonde b.v.aan, dat de omzetting van glucose door E. coli, die resistent geworden wastegen streptomycine, wel plaats vond, doch dat het afbraakprodukt â€” eenpyrodruivenzuurester â€” niet geoxydeerd kon worden zodat onder anaerobeomstandigheden, zoals die in de darm voorkomen, de CO^-produktie

sterkverminderd werd. De resistente mutanten zouden zich ook minder goedkunnen aanpassen aan anaerobe omstandigheden. Over het algemeen is decarboxylase- en reductase-activiteit van resistent geworden bacteri??n af-genomen, tevens schijnen ze in staat te zijn om meer ribosenucle??nezuur tevormen, daarentegen minder desoxyribosenucle??nezuur (24).Penicilline-resistente stafylokokken synthetiseren volgens Gale en Rod-well (12) meer aminozuren dan de gevoelige stammen waaruit ze af-komstig zijn. M c V e i g h en H o b d y (21) namen vj&ar, dat penic??line-resistent geworden stafylokokken nitraat niet meer reduceerden tot nitriet,een aantal suikers niet meer konden omzetten tot zuren, gelatine niet meervervloeiden, doch daarentegen m?Š?Šr vitaminen en aminozuren opbouwden â€” althans bevatten â€” dan de oorspronkelijk gevoelige stam. F u s i 11 o(10) toonde ook aan, dat resistente

mutanten van gevoelige stafylokokkenin staat waren om â€” in tegenstelling tot de oorspronkelijke stammen â€”aminozuren te synthetiseren. Hieruit volgt, dat de gunstige invloed die verschillende antibiotica uit-oefenen ten opzichte van de groei van jonge dieren niet alleen toegeschrevenzou moeten worden aan verlaging van de â€ždisease-level" d.w.z. uitschake-ling van niet nader omschreven infecties, die diarree veroorzaken, en even-min aan uitschakeling van saprofyten, die een gedeelte van de nutrienten â€” speciaal eiwitten en vitaminen â€” verbruiken, doch tevens en wellichtin de eerste plaats aan de verhoogde synthese van deze stoffen, doorresistent geworden clonen van oorspronkelijke gevoelige bacteri??n. De tegelijk hiermede optredende afname van de vorming van voor de



??? digestie schadelijke stoffen zoals gassen, ammoniak en amiden werkt na-tuurlijk gunstig op het welbehagen en de eedust der dieren. Het resistentworden van de normale darmflora tegen per os verstrekte antibiotica be-tekent dus niet, dat hiermede de guns??ge werking der antibiotica op degroei wordt gestopt. Aannemende dat niet alle resistent geworden sapro-fyten in verschillende omstandigheden ih dezelfde mate symbionten wor-den, zou het zelfs aanbeveling verdienen om na te gaan, of het mogelijkis bij het verstrekken van een antibioticum met het voer, tevens per osresistente darmbacteri??n toe te dienen van bedrijven, waar de bijvoedingmet het bepaalde antibioticum een gunstig effect op de groei heeft. Invloed van orale applicatie van antibiotica in therapeutische doses op dedarmflora. Terwijl bij de aanvankelijke waarnemingen betreffende groeibevorderingdoor orale toediening van antibiotica sprake

was van zo kleine doses, datvan therapeutische invloed hiervan op latente ziektetoestanden door bac-teri??le infecties vrijwel geen sprake kon zijn, is dit gedurende de laatstejaren, vooral onder invloed van de toediening van chemotherapeutica bijprotozoaire ziekten van hoenders en kalkoenen, geleidelijk veranderd.Speciaal van Amerikaanse zijde wordt gepropageerd om de antibioticain therapeutische of subtherapeutische hoeveelheden met het meel of hetdrinken te verstrekken met in de eerste plaats het doel om uitval doorverschillende bacteri??le ziekten en de infecties die door de grotere virus-soorten en pleuropneumonie-achtige lichaampjes (P.P.I...O.) worden ver-oorzaakt, te elimineren of te beperken. IJe hoeveelheden aureomycine, terramycine, chloramfenicol, penicilline,bacitracine en streptomycine die op deze manier worden verstrekt vari??rentussen 50-1000 gm per ton voer of 25-250 mgr. per L. water

of vloeibaarvoedsel. Het spreekt vanzelf, dat men met deze hoge doseringen een veel sterkereremming van de normale darmflora krijgt en daardoor tevens meer kansgeeft voor de ontwikkeling van pathogene schimmels b.v. Candida albicans.Ook de voor deze antibiotica ongevoelige bacteri??n, zoals Proteus vulgarisen Pseudomonas aeroginosa kunnen de plaats van de coli-achtigen enlactobacillen gaan irmemen. Na verloop van mogelijk iets langere tijd zullen echter deze gevoeligedarmbewoners ook weer de gelegenheid krijgen om door selectie van re-sistente nuitanten zich een plaats te heroveren. De verlaging van deâ€ždisease-level" is dus met deze grote hoeveelheden aanzienlijker, terwijl ereventueel ook nog wel sprake kan zijn van groeibevorderingen door wijzi-gingen in de stofwisseling van die mutanten. Men zal echter over het algemeen geneigd zijn om de hogere kosten vanhet voer te willen

terugwinnen door minder zorg aan de algemene bedrijfs-hygi??ne te besteden. Dit kan heel makkelijk ertoe leiden, dat men verwekkers van infectieziektenlaat binnensluipen, die dan dus ook langdurig â€žbehandeld" worden met?Š?Šn of soms verschillende antibiotica en evenals de bacteri??n der normaleflora min of meer resistent kunnen worden tegen een antibioticum. Bijeen beperkte behandelingsduur daarentegen zullen de pathogene kiemenin het algemeen hun normale gevoeligheid voor therapeutische doses be-houden.



??? Betekenis van resistente ziektekiemen voor de diergeneeskunde en devolksgezondheid. De zegen der hedendaagse antibiotische therapie zou grotendeels verlorengaan, wanneer de bacteri??n in casu niet meer gevoelig zouden zijn voorde gebruikelijke antibiotica. In de humane geneeskunde is dit dikwijls hetgeval met verschillende pathogene micro??rganismen, vooral door de dikwijlslangdurige therapeutische en profylacdsche behandelingen van pati??ntenin ziekenhuizen. Bij de mens zijn het vooral de Micrococcus pyogenes, Diplococcus pneumo-niae, Neisseria menigitidis, Haemophilus influenzae en Mycobacteriumtuberculosis die vrij gemakkelijk resistent worden. Bij de nuthuisdieren zijn de stafylokokken geen belangrijke ziekteverwek-kers, pneumokokkeninfecties komen voor bij kalveren, doch ze verlopenmeestal zo snel, dat behandeling niet mogelijk is, tuberculose bij runderen,varkens en hoenders

wordt niet behandeld. Neisseria\'s geven bij dieren geenziekte. Alleen het geslacht haemophilus omvat bacterie-soorten, die veelvul-dig bij varkens, hoenders en soms bij kalveren als ziekteverwekker kunnenoptreden. Deze bacterie is dikwijls niet gevoelig voor streptomycine en wordtvrij gemakkelijk resistent tegen aureomycine. Het is dus zeker niet aanbeve-lens%vaardig om aureomycine of tcrramycine door het voer te mengen omgedurende langere tijd deze infecties profylactisch of therapeutisch te be-??nvloeden. Enkele bacteri??le ziekten, die bij huisdieren nogal eens enzo-otisch voorkomen, zijn de pasteurellosen en vlekziekte vooral bij varkens,doch ook wel bij hoenders en kalkoenen. De Pasteurella multocida heeft een wisselende gevoeligheid voor penicillineen streptomycine, is echter wel steeds gevoelig voor de tetracyclines. Resi-stentie tegen de twee eerstgenoemde treedt bij de gevoelig wel op,

tegende wijd-spectrum antibiotica in het algemeen moeilijk. Resistentie tegendeze werd in Utrecht niet waargenomen. De Erysipelothrix rhusiopathiae is zeer gevoelig voor penicilline. Toevoe-ging hiervan aan het voer van kalkoenen, waaronder deze ziekte enzo-otisch kan optreden â€” speciaal in de U.S.A. â€” wordt gemeld. Resistentie-ontwikkeling is niet bekend, evenmin bij de streptokokken, die bij runderenmastitis en bij biggen acute en chronische septichaemie??n en pyaemie??nkunnen veroorzaken. Van de grote reeks infectieziekten bij nuthuisdieren blijven er feitelijkmaar 3 soorten bacteri??le aandoeningen over, waarbij resistentie-ontwikke-ling, door voedering van antibiotica veroorzaakt, de diergeneeskundige be-handeling met antibiotica kan doen falen. Dit zijn: colibacillose bij kalveren, biggen en veulens, salmonellosis bijkalveren, varkens, hoenders, duiven en eenden en coryza infectiosa bijhoenders.

Van Britse zijde zijn vrij uitvoerige onderzoekingen verricht tenopzichte van colibacillose (H. Williams Smith en W. E. Cr abb(24, 25, 26). Hierbij bleek, dat in de loop van enkele jaren het aantal resistent gewordenstammen van E. coli, ge??soleerd uit kalveren met colibacillose, vrij sterkwas toegenomen ten opzichte van sulfadimidine en streptomycine, welkechemotherapeutica op vrij grote schaal therapeutisch waren gebruikt. Op3 bedrijven, waar geregeld de kalveren profylactisch met aureomycinewaren behandeld, bleken na verloop van 1 ?¤ 2 jaar de uit kalverfaeces



??? ge??soleerde coliculturen resistent tegen dit antibioticum te zijn geworden,terwijl het geen gunstig effect meer op de ziekteverschijnselen uitoefende.Bij varkens en hoenders, die 10-30 ppm terramycine in het voer kregen,nam ook de terramycine-resistente flora sterk toe in een periode van 5 tot36 maanden. Hierbij bleek, dat bijna alle resistente stammen resistent waren voor meerdan 200 /xg per cc. FJe schrijvers menen te moeten concluderen, dathierbij ook weer sprake is \\an uitselecteren van resistente clonen, omdatook enkele resistente stammen werden gevonden bij varkens, die afkomstigwaren van boerderijen, waar nooit met antibiotica was gewerkt. Het washun experimenteel in vitro niet gelukt om gevoelige stammen resistent temaken. Resistentie van coli tegen antibiotica behoeft op zichzelf geen desastreuzegevolgen te hebben vooi- de veestapel in het algemeen, omdat colibacillosespeciaal een ziekte is

van pasgeboren dieren en er ook andere middelente baat kunnen worden genomen om de ziekte gunstig profylacdsch oftherapeutisch te be??nvloeden. Ernstiger zou het echter worden, wanneer zou blijken, dat andere ziekte-kiemen, die bij mens en dier van elke leeftijd voorkomen en hevige ziekte-verschijnselen kimnen veroorzaken, in het algemeen tengevolge van hetvoeren van varkens en hoenders met tetracyclinehoudend meel, resistentzouden worden tegen de wijd-spectrum antibiotica. In de eerste plaats valt hierbij te denken aan de verschillende salmonella\'s,die bij deze dieren en runderen vrij veel voorkomen. In de literatuur is nog betrekkelijk weinig bekend over het resistent wordenvan deze enterobacteri??n. Toch zijn er enkele aanwijzingen, dat met hetresistent worden van salmonella\'s rekening moet worden gehouden en datdeze kiemen ernstige ziekteverschijnselen kunnen geven. Finger enWood (19)

publiceerden in 1955 een geval van paratyfus bij eenoperatiepati??nt 2 dagen nadat hem ter preventie van complicaties bij eenchirurgische ingreep I gr. pei\' dag aan tetiacyclines waren gegeven. Deverschijnselen van koorts met hevige diarree bleken veroorzaakt te wordendoor een tetracycline-resistente Salmonella muenchen (groep C), de ziekegenas snel en spontaan, toen hem geen antibioticimi meer werd gegeven.Schrijvers nemen aan, dat de pati??nt al drager was van de resistente salmo-nella, doch dat deze hiervan geen nadeel ondervond, zolang de normaledarmflora niet verstoord werd. Steim vindt deze overweging in een mede-deling van B O h n h O f f, I) r a k e en Miller (3), die bij muizen eensnel dodelijk verlopende salmonellosis konden opwekken door ze enkeledagen streptomycine per os te verstrekken en tegelijkertijd met een streptOfmycineresistente stam te be.smetten. Het Wehch fenomeen. De

resistente bacteri??n neigen er in het algemeen toe om bij voortplantingin een andbiotica-vrij milieu hun gevoeligheid terug te krijgen. In vitroverliezen resistente stafylokokken him resistentie na 20-60 overentingen.Dit wordt wel toegeschreven aan terugmutaties in resistente cultures, waar-bij gevoegd dient te worden dat de gevoelige micro??rganismen zich dikwijlssneller vermeerderen dan de resistente. Welsch (30) mengde gevoelige en van dezelfde stam afkomstige tegenstreptomycine resistente stafylokokken in de verhoudingen van 1 : 1, 1 : 10,



??? 1 : 100 enz. in een vloeibare bodem zonder antibioticum en entte na eenaantal uren bebroeden 1/10 deel der cultuur over in een nieuwe bodem.Na 5-10 malige overenting in serie was de verhouding tussen de resistenteen de gevoelige afgenomen met 1/10 d.w.z. dat de R/N ratio na 5 passagesuitgaande van 1/1 was geworden 1/10 r= lO-i. Na 20 overentingen was deR/N verhouding 10-6 geworden. Wanneer men was uitgegaan van 1 resi-stente op 100 gevoelige dan zou na 20 overentingen de cultuur weer ge-woon gevoelig zijn geworden omdat de oorspronkelijke R/N ratio ook 10-^^was, d.w.z. dat er telkens 1 resistente mutant optrad per 100 miljoengevoelige kiemen. Dit verschijnsel wordt genoemd het Welsch fenomeen. Het geldt in deeerste plaats voor bacteri??n die resistent kunnen worden tegen strepto-mycine, doch over het algemeen schijnt te gelden dat resistente bacteri??nzich minder snel

vermenigvuldigen dan de gevoelige. (32)Indien dit fenomeen, dat in vitro werd bestudeerd, ook in vivo zou gelden,dan zou hieruit volgen, dat men niet bevreesd behoefde te zijn voorresistente mutanten van pathogene micro??rganismen omdat, indien dedarmflora aan zich zelf zou worden overgelaten en dus niet meer be??nvloedworden door het antibioticum ter zake of een ander, dat kruis-resistentiegeeft, de oorspronkelijke gevoeligheid der ziektekiemen na verloop vanenige tijd weer zou terugkeren. LinzenLecocq (16) hebben dit na-gegaan bij cavia\'s, die ge??nfecteerd werden met een mengsel van strepto-mycine-gevoelige en resistente tuberkelbacteri??n van het humane type.Terwijl in vitro na 7-11 wekelijkse passages in de streptomycine-vrije vloei-bare bodem van Dubos-Davis uit een mengsel van 3 gevoelige en 1resistente de resistente waren verdwenen, was dit in vivo ook het gevalna een verblijf van 9

weken in de cavia, waarbij echter de dieren ge-??nfecteerd dienden te worden met een mengsel van 1 resistente op 10streptomycine-gevoelige tuberkelbacteri??n. Klinisch-bacteriologische ge-gevens wijzen er volgens genoemde onderzoekers op, dat bij de mens ookhet Welsch-fenomeen valt waar te nemen. Virulentie van resistente bacteri??n. Ten aanzien van de virulentie valt op tc merken, dat jn het algemeen deresistente kiemen minder virulent zijn dan de gevoelige, waaruit ze zijnontstaan (13). Speciaal geldt dit voor penicilline ten opzichte van Strepto-kokken, Pneumokokken en stafylokokken. Bij streptomycine-resistente mu-tanten neemt men soms een sterke virulentievermindering waar, dikwijlsechter niet. Bij de tetracyclines is een virulentie-afname bij resistent wordenvan pathogene bacteri??n ook geen constant verschijnsel. Eigen onderzoek. Ook in Nederland is reeds enige ervaring over salmonellosis

bij dieren,die tetracyclines of andere wijd-spectrum antibiotica met het voer werdentoegediend. Speciaal betreft dit kalveren, die met z.g. kunstmelk wordengemest. Clarenburg en Kampelmacher (6) vermeldden, datS. dublin uit dergelijke dieren dikwijls zeer moeilijk was te isoleren enmen bij toepassing van speciale â€žAnreichungsmethoden" soms enige dagenna de enting uit parenchymateuze organen nog een positieve kweek konkrijgen. Resistentiebepalingen der ge??soleerde stammen werden niet vermeld.Het Instituut voor Veterinaire Bacteriologie kreeg van de Gezondheidsdienst



??? voor Vee te Leeuwarden de beschikking over een Salmonella dublin, diein reincuhuur ge??soleerd was uit een gestorven kalf van een veehouders-bedrijf S, waar een groot aantal kalveren met het genoemde produktwerden gemest. Wegens het optreden van diarree was aanvankelijk 25 mgr.en later 100 mgr. Oxytetracycline bijgevoerd, toen dit geen effect meerhad was men overgeschakeld op chloramfenicol, eerst weer 25 mgr. dochreeds spoedig ook 100 mgr. per dag. Deze hoeveelheid van het antibioticumbleek echter ook niet voldoende om de ziekteverschijnselen te onderdrukken.De bevinding van de Gezondheidsdienst, dat de betreffende stam resistentwas tegen penicilline, streptomycine, chloramfenicol, aureomycine, terra-mycine en sulfadiazine kon worden bevestigd. Bij controle op serumagar-bodems met stijgende hoeveelheden antibioticum bleek de minimaal rem-mende dosis (M.R.D. 1 voor

chloramfenicol > 200 /xgr./ml. en voor terra-mycine > 1000 /igr./ml. te zijn. De maximale resistentie van deze stam Sgaat dus ver uit boven de concentraties van de antibiodca in het voer, diemaximaal lO/xgr./ml. hebben bedragen. De stam S groeide goed op vaste bodems zonder antibiotica. In bouillonwas de groeisnelheid, indien uitgegaan werd van suspensies van salmonellae,die gegroeid waren op een bodem zonder antibioticum, dezelfde als die vaneen normaal gevoelige S. dublin. De kleur der koloni??n op agar en serum-agar was iets grijzer bij de resistente dan bij de gevoelige, terwijl de sus-pensie in fysiologische zoutoplossing minder stabiel was. De cultuur wasechter niet uitgesproken rough en gaf met polyvalent en specifiek O-serumen H-serum een duidelijke agglutinatie; met negatieve sera ontstond ergeen uitvlokking. De bacteri??n waren sterk bewegelijk en iets meer poly-morf dan de normale S. dublin.

Op vaste bodems met chloramfenicol ofterramycine groeide de stam S weelderiger dan op de controles zonderantibioticum. Ge??soleerde koloni??n bereikten na enkele dagen een door-snede van 0,5 cm, typisch was hierbij de ontwikkeling van een duidelijkeslijmwal, zoals die voor S. schottmuelleri wordt aangegeven.Zeer merkwaardig was, dat de stam S in bouillon zonder antibioticum enin die met een laag gehalte aan chloramfenicol zich sneller vermenigvul-digde dan de controle, indien uitgegaan werd van een suspensie, die op eenvaste bodem met chloramfenicol was gegroeid. Er is dus niet zo zeer sprake van antibioticum-afhankelijkheid dan wel vaneen stimulatie der groei door sporen van het antibioticum.De virulentie voor muizen van de resistente zowel als van een pas ge-isoleerde gevoelige S. dublin bleek niet groot. Na intraperitoneale en subcutane injectie bleek de minimaal letale dosis(M.L.D. 50) bij beide

stammen 10Â? kiemen te bedragen. Per os toegediendwaren beide soorten avirulent voor normale witte muizen van 20 gram.Subcutaan ingespoten met 4 x 10^ kiemen kregen cavia\'s zowel met deresistente als de gevoelige salmonella een flegmoon, waarin zich na verloopvan enkele dagen een abces ontwikkelde, evenals 4 cavia\'s, die met een-zelfde hoeveelheid mengsel van kiemen van beide stammen werden ge-??njecteerd. De gevoelige stam toonde meer neiging tot generalisatie dan de stam S.In liet abces handhaafden zich de bacteri??n afzonderlijk in dezelfde mate,gemengd echter verminderde het aantal resistente kiemen veel sneller dandat van de gevoelige. Vanaf 2 tot 4 weken p.i. waren de gevoelige alleen



??? nog te isoleren op voedingsbodems zonder antibiotica; groei op antibiotica-hoiidende viel niet meer waar te nemen. Het lijkt er dus op, dat in vivo het Welsch fenomeen in tegenstelling metin vitro-proe\\en bij deze resistente Salmonella dublin wel optrad. Het isechter de vraag in hoeverre de iets mindere virulentie voor de gebruikteproefdieren hierbij ook een rol heeft gespeeld. Slotbespreking en conclusies. De verklaring der groeibevordering door toevoeging van een antibioticumaan het voer van zoogdieren en vogels is tot nu toe nog niet in eendefinitieve \\\'orm gegoten. In de loop der jaren werden ten opzichte van be??nvloeding der darmflorade volgende theoretische mogelijkheden geopperd: 1. de schadelijke doch niet pathogene kiemen in het darmkanaal wordengeremd; 2. de vermenigvuldiging van nuttige, eiwitten- en vitamine-producerendekiemen wordt bevorderd; 3. bepaalde bacteri??n, die in concurrentie

met het organisme zekere nu-tri??nten uit het darmkanaal opnemen en verbruiken, worden in devoortplanting gehinderd; 4. van anaerobe bacillen, b.v. Clostr. perfringens (8a), wordt de toxine-vorming tegengegaan; 5. licht-pathogene antibiotica-gevoelige micro??rganismen, b.v. de pleuro-pneumonie-achtigc (P.P.L.O.), anaerobe fusiforme bacteri??n en micro-aeroficle vibrionen worden in hun vermenigvuldiging belemmerd, waar-door de hypothetische â€ždisease-level" wordt verlaagd; 6. dc fysiologische activiteiten van de meest veelvuldig voorkomendenormale daiTnbacteri??n, die zich door resistent worden hebben aange-past aan de concentratie van het antibioticum, zijn gunstiger voor hetorganisme dan die der gevoelige flora. Hierbij valt tevens te denkenaan wijzigingen in de samenstelling en de bouw bij het resistent wordender kiemen, waaruit een verhoogde digestibiliteit kan voortvloeien. Uit de verzamelde

literatuurgegevens over de kwalitatieve en kwantitatievesamenstelling der darmflora na toediening gedurende enkele weken vannormale hoeveelheden antibiotica blijkt, dat de eerste mogelijkheden alsin strijd zijnde met diverse vastgestelde feiten niet van doorslaggevendebetekenis kunnen zijn, zodat alleen de laatste en (of) een nog niet ge-debiteerde mogelijkheid overblijft als de juiste verklaring voor het positievegroci-effect. Het verlagen der â€ždisease-level" heeft zin, wanneer het gaat om bij dc opfokvan pasgeboren zoogdieren, die geen of onvoldoende moedermelk hebbengehad, bacteri??le infecties te voorkomen. Tevens is dit het geval bij ietsoudere dieren, die aan â€žStress" blootstaan. Hierbij is het in de eerste plaats noodzakelijk, dat de ziekteverwekkers ge-voelig blijven. Dit kan alleen worden bereikt, wanneer de verstrekking derantibiotica slechts gedurende korte tijd geschiedt en de therapeutica terzake in

voldoende bactericicdc of bacteriostatische hoeveelheden wordengegeven. De ongewenste resistentie der pathogene bacteri??n kan volgensBarr c.s. (2) nog het beste worden voorkomen door een combinatie vanbacteriostatische en bactericiede chemotherapeutica c.q. antibiotica. Dcschadelijke uitval \\an biggen en kalveren zal hierdoor werkelijk worden



??? beperkt, terwijl overeenkomstige middelen ook de opfok van kippen- eneendenkuikens ten goede zullen komen. liet is praktisch onuitvoerbaar en zeker niet rendabel om door toedieningvan antibiotica op therapeutisch niveau dieren gedurende langere tijd vrijvan bacteri??le ziekten te houden. De bestrijding van deze ziekten is in de eerste plaats een kwestie vanjuiste toepassing van bedrijfshygi??ne en daarnaast de taak van praktizeren-de dierenartsen, hierin bijgestaan door veterinaire diensten en laboratoria.Antibiotica-gevoelige ziektekiemen kunnen onder invloed van antibioticain sub-therapeutische hoeveelheden ook resistent worden tegen therapeu-tische doses, vooral bij dieren met acute salmonellosis. De gevaren voor de gezondheid van mensen en dieren voortvloeiend uitverlies aan werkzame antibiotica door resistent worden van gevoeligepathogene micro??rganismen kunnen worden verminderd door de

handelin antibiotica wettelijk aan banden te leggen en de verstrekking van anti-biotica als groeibevorderende stoffen te beperken tot enkele, die direct doorde mengvoederfabrikanten tot een bepaald gegarandeerd gehalte met hetvoer worden gemengd voor het mesten van pluimvee en varkens.\'^). Dit komt grotendeels overeen met hetgeen Mich al ka (17a) in 1955als zijn standpunt omtrent het vraagstuk van het zonder therapeutischenoodzaak verstrekken van antibiotica aan dieren heeft gepubliceerd methet oog op wettelijke bepalingen voor Oostenrijk. â– Aanwijzingen werden verkregen, dat het Welsch-fenomeen niet alleengeldt voor streptomycine, doch ook voor penicilline (nog niet gepubliceerd).Het is niet alleen van toepassing op mengsels van gevoelige en resistentemicro??rganismen in vitro, doch ook in vivo. Hierdoor wordt voorkomen,dat bepaalde bacteriesoorten in populaties blijvend resistent worden enals

dusdanig besmettelijke ziekten kunnen veroorzaken.Wanneer met toediening van antibiotica wordt gestopt, zullen de resistentemutanten na kortere of langere tijd weer plaats maken voor de oorspronke-lijke gevoelige .soorten. Hieruit kan worden geconcludeerd, dat het nog nietgemotiveerd is om uit vrees voor blijvend nadeel voor de volks- en dier-gezondheid het per os toedienen van antibiotica ter bevordering van degroei van slachtdieren achterwege te laten of te verbieden. Samenvatting: Uit een kritische beschouwing van de literatuurgegevens omtrent de invloed van deorale applicatie van antibiotica ter bevordering van de groei van slachtdieren valtte besluiten, dat er geen sprake is van een duurzame verdringing van bepaalde bac-teriesoorten uit delen van de darmtractus. Na verloop van enkele weken hebben debacteriepopulaties zich aangepast aan het gehalte van het verstrekte antibioticumdoor resistent te

worden. Van de mogelijkheden, welke te berde gebracht zijn alsverklaring van de groeibevordering door verstrekking van antibiotica per os, blijft er,wat betreft de invloed op de darmflora, feitelijk maar ?Š?Šn over, n.1. deze, dat defysiologische activiteiten, de chemische samenstelling en de morfologische hoedanig-heden van de meest voorkomende normale darmbacteri??n, die zich door resistent wor- M Salmonellas worden bij opgroeiend pluimvee en varkens in Nederland wel ge-vonden, doch uiterst zelden als verwekkers van infectieuze enteritiden; de kansop het ontstaan van resistente mutanten is daarom zeer klein.



??? den hebben aangepast aan de concentratie van het antibioticum, gunstiger voor hetorganisme van het dier zijn dan die der gevoelige. De verkregen resistentie gaat vaak ver boven de toegepaste concentraties uit en kantot gevolg hebben dat, ingeval het pathogene micro??rganismen betreft, de ziekten nietmeer therapeutisch door de gebruikelijke antibiotica zijn te be??nvloeden. Zelfs kunnendeze bij toediening per os de ziekteverschijnselen verergeren, speciaal wanneer debacteri??n antibioticum-afhankelijk zijn geworden. Het voor het eerst door W e 1 s c h waargenomen fenomeen, dat in een mengsel vanstreptomycine-resistente en -gevoelige stafylokokken na verloop van enkele overentin-gen in serie de resistente van zelf verdwijnen, geldt volgens andere onderzoekers ookvoor tuberkelbacteri??n, zowel in vitro als in vivo. Volgens eigen ervaringen is het Welsch-fenomeen niet van toepassing op een Salmo-nella

dublin die door of tijdens langdurige verstrekking aan kalveren van terramycineen chloramfenicol in subtherapeutische doses in grote mate resistent was gewordentegen streptomycine, aureomycine, terramycine, chloramfenicol en sulfadiazine. Invivo leek het echter bij cavia\'s wel op te .gaan, doch gezien de vermindering in viru-lentie, die de stam voor cavia\'s vertoonde, eist dit nader onderzoek.^) Voorshandsbehoeft de vrees voor een eventueel doordringen van de voor deze antibiotica ensulfa-preparaten ongevoelige salmonella-stammen in milieus, waar geen antibioticamet het voer worden verstrekt, een betere staving met feiten om gemotiveerd te zijn. Summary: From a critical examination of literature on the influence of the oral application ofantibiotics for the stimulation of growth in slaughteranimals it may be concludedthat durable superseding of particular species of microorganisms from parts of the in-testinal tract

is altogether out of question. After some weeks the bacterial populationis adapted by the development of resistance to the content of the supplied antibiotic.Only one of the possibilities mentioned as explanation for the stimulation of growthby the application of antibiotics in feed remains i.e. the fact that the physiologicalactivities, the chemical structure and the morphological qualities of the frequentlyoccurring normal intestinal flora, that has adapted to the concentration of the anti-biotics by developing resistance, are more favourable for the animalorganism thanthe sensitive ones. Required resistance often surpasses the applied concentration withthe result that in case of pathogenic microorganisms it is no more possible to influencethe diseases with the usual antibiotics. It is even possible that the clinical symptomsaggravate, especially when the bacteria have become antibiotic-dependent.The phenomenon first described by

Welsch, that in a mixture of streptomycin-resistantand sensitive staphylococci the resistent organisms disappear spontaneously after someserial subcultures, goes also for tubercle bacteria, according to some authors the samein vitro as in vivo. It was learned from personal observation, that the Welsch phenomenon in vitro wasirrevclant to a case in which S. dublin had become resistant to streptomycin, aureo-mycin, terramycin, chloramphenicol and sulfadiazin after prolonged supplying ofterramycin and chloramphenicol in subtherapeutic dosis in the feed of calves. If amixture of equal parts of resistant and sensitive germs was injected subcutaneouslyin guineapigs the resistant form diminished in number after 1 week and totally dis-appeared from the abscesses after 2 weeks. The sensitive S. dublin was cultivable up to4 weeks p.i. at least. It was impossible to show a diminution of the virulence for miceof the resistant strain

compared with a recently isolated sensitive strain of S. dublin.The fear for an eventual penetration of antibiotic- and sulfaresistant Salmonellastrains into surroundings where no antibiotics arc applied in the feed needs a betterconfirmation with facts before becoming of real importance. De virulentie voor muizen bij intraperitoneale en subcutane injectie bleek bij deresistente en een pas ge??soleerde gevoelige stam dezelfde te zijn. De M.L.D. 50bedroeg bij beide 10" kiemen.



??? R?Šsum?Š: En examinant au point de vue critique les donn?Šes de litt?Šrature concernant l\'in-fluence de l\'application orale d\'antibiotica pour activer la croissance d\'animaux deboucherie, on arrive ?  la conclusion qu\'il n\'est pas question d\'une ?Šviction durablede certaines esp?¨ces de bact?Šries de diverses parties du tractus intestinal.Au bout de quelques semaines les populations de bact?Šries se sont adapt?Šes ?  lateneur de l\'antibioticum fourni en devenant r?Šsistantes. Des possibilit?Šs cit?Šes commeexplication de l\'acc?Šl?Šration de la croissance en fournissant des antibiotica per os, iln\'en reste, en cc qui concerne l\'influence sur la flore intestinale, ?  vrai dire qu\'uneseule, savoir que les activit?Šs physiologiques, la composition chimique et les qualit?Šsmorphologiques des bact?Šries intestinales normales se pr?Šsentant le plus, celles quien devenant r?Šsistantes se sont adapt?Šes, ?  la concentration de

l\'antibioticum; ellessont plus favorables pour l\'organisme dc l\'animal que celles des sensibles.La r?Šsistance obtenue d?Špasse souvent de beaucoup les concentrations appliqu?Šes, etpeut avoir comme cons?Šquence que dans les cas o?š il s\'agit de micro-organismespathog?¨nes, les maladies ne sont plus th?Šrapeutiquement influen?§ables par les anti-biotiques d\'usage. Celles-ci peuvent m??me par une administration per os aggraverles sympt?´mes, sp?Šcialement quand les bact?Šries sont devenues subordonn?Šes ?  l\'anti-bioticum. Le ph?Šnom?¨ne constat?Š pour la premi?¨re fois par Weise h, savoir que dans unm?Šlange de streptomycine-resistente et staphylococces-sensibles apr?¨s quelques gref-fages en s?Šrie, la r?Šsistance dispara?Žt d\'elle-m??me, vaut selon certains exp?Šrimenta-teurs aussi pour les bacilles de la tuberculose, tant in vitro que in vivo.Selon nos propres exp?Šriences le ph?Šnom?¨ne Welsch

ne s\'applique pas ?  une Salmo-nelle dublin qui, par suite ou durant une fourniture prolong?Še ?  des veaux de terra-mycine et chloramph?Šnicol en doses subth?Šrapeutiques ?Štait devenue dans une fortemesure r?Šsistante ?  la streptomycine, l\'aur?Šomycine, la terramycine, le chloramph?Š-nicol ct la sulfadiazine. In vivo cela semblait bien r?Šussir chez les cobayes, maisvu le d?Šcroissement en virulence, se signalant chez la souche de cobayes, il n\'est paspossible de d?Šcider. Provisoirement la crainte pour une p?Šn?Štration ?Šventuelle des souches Salmonelleinsensibles pour ces antibiotica et sulfamides dans les milieux o?š l\'on ne fournit pasd\'antibiotica avec la nourriture, une meilleure preuve appuy?Še de faits, ne peut ??tre Zusammenfassung: Bei einer kritischen Betrachtung der Literaturangaben ??ber den Einfluss der oralenApplikation von Antibiotika zur F??rderung des Wachstums von Schlachttieren,kommt

man zu dem Resultat, dass von einer dauerhaften Verdr?¤ngung bestimmterBaktcriensorten aus Teilen der Darm-Traktus keine Rede sein kann. Nach Verlaufeiniger Wochen passen sich die Bakterienbesiedlungen an den Gehalt des verabreich-ten Antibiotikums an und werden resistent. Von den besprochenen M??glichkeiten,um die Wachstumsbef??rderung durch die Verabreichung von Antibiotika per os zuerkl?¤ren, bleibt, betreffs des Einfluss auf die Darmflora, praktisch unr eine ??brig,n?¤mlich, dass die physiologischen Aktivit?¤ten, die chemische Zusammensetzung unddie morphologischen Eigenschaften der meist vorkommenden normalen Darmbaktc-rien, die sich an die Konzentration des Antibiotikums angepasst haben und damitresistent wurden, vorteilhafter f??r den Tierorganismus sind, als die der empfindlichen.Die erworbene Resistenz geht oft weit ??ber die angewandte Konzentration hinaus undkann, falls es

pathogene Mikroorganismen betrifft, zur Folge haben, dass Krankheitendurch die ??blichen Antibiotika selbst bei Verabreichung per os die Krankheits-erscheinungen verschlimmern, besonders, wenn die Baktericen antibioticum-abh?¤ngiggeworden sind. Das zum ersten Mal durch Welsch wahrgenommene Ph?¤nomen, dass in einemGemenge von Streptomycin-resistenten und -empfindlichen Staphylokokken im Ver-lauf einiger Serien??berimpfungen die resistenten wieder verschwinden, hat, nach An-



??? sieht anderer Forscher, auch f??r Tuberkelbaliterien sowohl in vitro, als auch in vivoseine G??ltigkeit. Auf Grund eigener Erfahrungen trifft das Welsch-Ph?¤nomen nicht bei einem Salmo-nella-dublin zu, der durch oder w?¤hrend einer l?¤ngeren Verabreichung von Terra-mycin und Chloramphenicol in subtherapeutischen Dosen an K?¤lbern in hohem Gradegegen Streptomycin, Aureomycin, Terramycin, Chloramphenicol und Sulfadiazin re-sistent geworden war. In vivo schien dies bei Meerschweinchen wohl zuzutreffen, dochin Anbetracht der Virulenzabnahme, die der Stamm f??r Mcerschwcinchen zu sehengab, erfordert dies eine genauere ?œberpr??fung. Die Sorge f??r ein evtl. Durchdringender f??r diese Antibiotika und Sulfapr?¤paratc unempfindlichen Salmonella-St?¤mme inMilieus, wo keine Antibiotika mit dem Futter verabreicht werden, is vorl?¤ufig unbe-gr??ndet, solange kein umfassenderes Beweismaterial
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??? Uit het Rijkslandbouwproefstation te Hoorn DE TOEPASSING VAN ANTIBIOTICA IN RUNDER- ENVARKENSVOEDER doorA. M. FRENS Inleiding. Sedert het door de proefnemingen van J u k e s, S t o k s t a d, T y 1 o r,Cunha, Edwards en Meado WS (1) was aangetoond, dat de groeivan zoogdieren i.e. jonge varkens door zuivere, kristallijne aureomycineduidelijk werd bevorderd, zijn er zowel in Amerika als in Europa een zeergroot aantal voederproeven genomen. Daarbij werd het groeibevorderendeffect van verschillende antibiotica bij verschillende diersoorten nagegaanen heeft men ook dikwijls getracht vast te stellen in hoeverre deze stoffenin de hoeveelheden die groeibevorderend werken ook invloed kunnen uit-oefenen op de gezondheidstoestand, de slachtkwaliteit, het voederverbruik,de melkproduktie en de voortplanting van de ermede behandelde huis-dieren. Er is zodoende in de loop van de

laatste 5 jaar een geweldigeliteratuur over antibioticavoedering ontstaan en men zou denken, dat hier-uit gemakkelijk de gegevens te verkrijgen zijn die nodig geacht wordenom de plaats te bepalen, welke in de praktische vee\\oeding uiteindelijkaan de antibiotica zal moeten worden toegekend. Niettemin is deze plaats,nog steeds onbepaald en dat wordt vooral ver-oorzaakt door het feit, dat het fysiologisch mechanisme van de groei-bevordering nog altijd niet met zekerheid is opgehelderd.Wij weten vrijwel zeker, dat geen enkele van de thans bekende groei-bevorderende antibiotica tot de zogenaamde wezenlijke voedingsstoffenkan worden gerekend. Wezenlijke voedingsstoffen zijn die be??tanddelenvan het rantsoen waarvan vaststaat dat zij op een of andere wijze onont-beerlijk zijn voor het dierlijk organisme. De normale stofwisselingsprocessenkunnen dus niet opdmaal verlopen als er in het rantsoen ?Š?Šn of

meerwezenlijke voedingsstoffen ontbreken of als er daaraan tekorten bestaan.Maar van een tekort aan antibiotica mag zeker niet worden gesproken ende groeiverbetering bij voedering van antibiotica mag niet beschouwd wor-den als het effect van de opheffing van een parti??le honger, zoals men datb.v. bij een verbeterde voorziening met vitamines kan krijgen.Hoewel de antibiotica dus niet als voedingsstoffen beschouwd mogen wor-den is duidelijk gebleken, dat zij heel dikwijls de groei versnellen en dealgemene gezondheidstoestand verbeteren wanneer zij in voederrantsoenenvoor jonge, groeiende dieren worden opgenomen. Dit is zo sterk naar voren gekomen, zowel bij proefnemingen als in devocderpraktijk, dat sedert verscheidene jaren vooral in de Ver. Statenmaar ook in de Europese landen waar het bereiden van rationele vee-voedermengsels tot een afzonderlijke industrie is uitgegroeid op grote

schaalantibiotica verwerkt worden, vooral in mengvoeders voor pluimvee envarkens. En in de latere jaren zijn ook voor kalveren en jonge mestrunde-ren antibioticahoudende mengvoeders in de handel gebracht, die aan hundoel schijnen te beantwoorden.



??? Omdat in Nederland de meningen over het al of niet gewenst zijn van dezeontwikkeling vrij sterk uiteenlopen heeft de toepassing van antibioticain mengvoeders hier te lande veel minder ingang gevonden. De goede sa-menstelling, die de mengvoeders hier over het algemeen hebben, verzkertook zonder deze toevoegingen meestal een bevredigende groeisnelheid dievoor dieren welk gevoelig voor antibiotica zijn een vergelijking met anderelanden waar deze stoffen wel worden toegepast goed kan doorstaan.^Van de zijde der veevoederverbruikers wordt daarom tot heden weinig aan-drang uitgeoefend om de voorschriften van het Produktschap voor Vee-voeder te verruimen. Op het ogenblik is het volgens deze voorschriftenalleen toegelaten anUbiotica te verwerken in mengvoeder voor slacht-pluimvee en in de melkvervangende mengsels, die tegenwoordig m de han-del zijn voor het mesten van kalveren en

voor het grootbrengen van moederloze jonge biggen. Omdat het nodig is geregeld na te gaan of deze toestand bij de tegen-woordige stand van de kennis omtrent het voederen van antibiotica ge-handhaafd moet worden of niet, is het zeker nuttig de inzichten die ver-kregen werden omtrent de toepassing in mengvoeders voor- rundvee envarkens hier weer te geven. Het zou te ver voeren alle bestaande inzichtenaan de hand van de volledige literatuur te bespreken en de literatuur-opgaven die in dit artikel voorkomen moeten slechts gezien worden alsgrepen uit een geweldige voorraad ter nadere verklaring van het betoog. Antibiotica in rundervoeder. De geweldige veranderingen, die de magen bij het van kalf tot volwassendier\'opgroeiende rund ondergaan, maken het noodzakelijk de beoordehngvan het effect van gevoederde antibiotica op runderen te splitsen m eenbeoordeling van volwassen dieren met volledig

functionerende vcormagen,dus met een in hoge mate op bacteri??le fermentatie berustende pensverte-ring en een beoordeling van het effect bij jonge kalveren die van nature opmelkvoeding zijn ingesteld en op een enzymatische vertering daarvan inlebmaag en verdere delen van het maagdarmkanaal,a. Melkkoeien en volwassen mestvee. Er zijn vele aanwijzingen, dat het groeibe\\orderend effect van gevoederdeantibiotica samenhangt met de invloed van deze stoffen op de bacteri??nv an het maagdarmkanaal. Daar ook vast staat dat het volwassen rund voorzijn normale spijsvertering in hoge mate afhankelijk is van de activiteit derin dc pens lovende bacteri??n is het begrijpelijk, dat men van een toepas-sing der over het algemeen bacterieremmende of dodende antibiotica inrundveevoeder aanvankelijk weinig heil verwachtte. Met melkkoeien b.v.zijn daarom niet zoveel proeven genomen. En de proeven, die

gepubliceerdzijn, hebben tot heden geen resultaten opgeleverd die een prakdsche toe-passing van antibiotica in melkveevoedcr aanmoedigen.Rusoff en Haq (2) gaven gedurende 60 dagen aan 5 melkkoeien1 30 mg aureomycine per koe per dag en zagen geen verschil in produktieoptreden met 5 controlekoeien, die geen aureomycine ontvingen. Hetbacteriegetal van de melk en ook de bruikbaarheid voor de kaasbereidingwerd niet be??nvloed, zodat de uitscheiding van gevoederde aureomycinemet dc melk blijkbaar te verwaarlozen is. De waarde van deze voederproefkan niet te hoog aangeslagen worden door het geringe aantal koeien pergroep en het zeer vroege lactatiestadium, waarin de proefkoeien verkeerden



??? \'in de proefperiode was de produktie bij alle 10 koeien hoger dan in devoor-periode). Een beter opgezette proef werd door Bartley, Fountaineen A t k e s o n (3) niet twee groepen van 9 melkkoeien uitgevoerd volgensde dubbele omkeringsmethode met perioden van 6 weken. Hierbij werdper 450 kg lichaamsgewicht 320 mg aureomycine gegeven, dus belangrijkmeer dan bij dc proef van R u s o f f. Volgens deze proefnemers was c??itongeveer de ma.ximale hoeveelheid aureomycine die in de vorm van aurofac2a in het krachtvoeder kon worden verwerkt zonder de smakelijkheid daar-van en het normale herkauwen te benadelen. Toch had ook bij deze proef het antibioticum geen effect op het algemeenwelzijn van de proefdieren. Er bleek een gering, echter niet wezenlijk ver-schil in melkproduktie ten gunste van de aureomycinegroep op te tredenen het voederverbruik werd niet ongunstig be??nvloed evenmin als het li-

chaamsgewicht, de pensbewegingen, het herkauwen, de lichaamstempera-tuur en de polsfrequentie. Deze uitkomsten bevestigen de mededeling vanL O O s 1 i en W a r n e r (4) dat zij van voedering van 100 mg aureomycineper dag bij zes melkkoeien geen enkel effect konden waarnemen..Aan het lowa-proefstation zijn lang voortgezette proeven genomen metvaarzen, die van 15 maanden voor de eerste partus en gedurende de eerstelactatie aureomycine kregen. Dit had wel enige invloed op het lichaams-gewicht bij de eerste partus, dat, 10 dagen na het kalven, bij de anti-bioticumdieren gemiddeld ruim 25 kg hoger was. Ook de geboren kalverenwaren gemiddeld 4.5 kg zwaarder dan die van de controledieren. Maarenige invloed op de melkproduktie konden Jacobson, Milesen McGilliard (5), naar zij op de 49e jaarvergadering van de AmerikaanseVereniging voor Zuivelwetenschap mededeelden, ook bij deze proef

nietconstateren. Van de gebruikelijke vecvoedingsantibiotica is tot nu toe alleen aureo-mycine op zijn effect bij de melkproduktie onderzocht. Het is dus niet ge-heel uit te sluiten, dat aan een der andere antibiotica wel enige werkzaam-heid in dit opzicht moet worden toegekend. Maar zeer waarschijnlijk isdit niet en zoals het zich thans laat aanzien is er nog geen enkel aan-knopingspunt gevonden, dat het gebruik van andbiotica in mengvoedersvoor volwassen melkvee zou kunnen motiveren. Het gebruik van antibiotica in voeder voor volwassen mestrundcren heefttot heden nog weinig opgang gemaakt. Het is aanvankelijk geremd doorde publikatie van nadelige werkingen op de voedsclvertering bij mest-osscn door B e 1 1, W h i t c h a i r en G a 1 1 u p (6). Bij deze dieren gaf600 mg aureomycine per dag aanleiding tot vocdsclweigering en diarreebinnen 2 a 3 dagen. I.ater werd 200 mg antibioticum gegeven en geluktehet

enige vertcringsprocven tot een ongestoord einde te brengen. Hierbijbleek dat de verteerbaarheid van de ruwe celstof door dc toegediendeaureomycine sterk werd verminderd. Het is ook bij proeven elders meer-malen aangetoond, dat antibiotica dikwijls nadelig werken op het celluloseafbrekend vermogen van de pensflora zoals die in een z.g. kunstpens kanworden bestudeerd en wij mogen hieruit de conclusie trekken, dat in depens van een rund deze stoffen eerder kwaad dan goed doen.Het is daarom op zijn plaats hier te herhalen wat d e G r o o t (7) in eenliteratuuroverzicht over de voedering van antibiotica aan herkauwers heeftopgemerkt. Namelijk, dat het effect van een aan herkauwers gevoederd antibiodcum758



??? mede kan afhangen van de toedieningswijze. Kan het zo gegeven verorden,dat het de pens passeert en rechtstreeks in de lebmaag komt, dan zullende pensbacteri??n er niet door benadeeld worden. Bij Franse onderzoekingenis trouwens ook gebleken dat de pensflora zich vrij snel kan aanpassen wan-neer slechts uiterst geringe hoeveelheden andbiodcum aan de pensinhoudworden toegevoegd. Deze bijzonderheid van de herkauwers verklaart mis-schien waarom de duidelijk nadelige invloed die Bell c.s. van de aureo-mycincvoedering waarnamen later door verschillende andere proefnemersniet is bevestigd. P e r r y, B e e s o n, H o r n b a c k en M o h 1 e r (8) stelden b.v. duidelijkegroeiverbetering vast bij eenjarige ossen, die aureomycine in het mest-voeder kregen, eerst gedurende 14 weken 63.5 mg per dag, daarna 6 weken127 mg en tenslotte 6 weken 190.5 mg per dag. In een andere proef gafook een

constante toediening van 75 mg per dag duidelijke groeibevorde-ring. Het bleek, dat dit gunstige effect vooral werd veroorzaakt door eenverhoogde voederopname. Want wanneer een vast voederschema werdaangehouden trad de groeibevordering niet op. Ook bij deze proeven ver-toonden de met aureomycine behandelde ossen in de eerste proefweek eenwat geringere eetlust. Dit wijst er op, dat ook hier de pensflora zich moestaanpassen maar daarin wel geslaagd is al kostte het enige dagen.Overzien wij de resultaten die men tot nu toe met het voederen van and-biotica aan min of meer volwassen rundvee heeft verkregen, dan moetworden vastgesteld dat alleen bij jonge mestdieren in Amerika soms prak-tische voordelen zijn gezien. Deze dieren ontvangen gedurende de laatsteafmestperiode een buitengewoon geconcentreerd rantsoen dat mogelijkaanleiding geeft tot het doordringen van overmatige

voederhoeveelhedennaar lebmaag en darmen waar zij het fysiologisch evenwicht kuniien ver-storen. Dat antibiotica juist bij dergelijke dieren succes geven is in over-eenstemming met een door ons opgestelde theorie, welke inhoudt dat degunstige werking van gevoederde antibiotica zich vooral ontplooit bij eenvoedefopname die eigenlijk boven de van nature gegeven verwerkings-capaciteit van het darmkanaal uitgaat. Het moet zeer de vraag worden geacht of bij de hier te lande gebruikelijkerundveemesting, die sterker op het gebruik van goed ruwvoeder is inge-steld, het gebruik \\an antibiotica in het mengvoeder enig succes zou heb-ben. Daarom is een onbeperkte toelating van antibiodca in mengvoedervoor mestrunderen zeker niet gemotiveerd. b. Jonge kalveren. Er zijn in de laatste jaren in de veevoeding.sliteratuur een groot aantal pu-blikaties ver.schenen over de toepassing van antibiotica bij dc voedering vanjonge

kalveren, die voor de opfok of \\oor vetmesting bestemd zijn. Het isalgemeen bekend dat de bacterieflora van de voormagen gedurende deeerste levensweken nog geen rol van betekenis speelt, zodat men niet be-vreesd behoeft te zijn door antibiotica-toediening in die peirode de cellu-losevertering te verstoren. Toch zijn de resultaten, die men met anti-bioticumhoudend voeder bij kalveren heeft weten te bereiken sterk wisse-lend. Soms worden frappante groeiresultaten gemeld en bij andere proe-ven zag men nauwelijks enig effect. Wij hebben sterk de indruk gekregen,dat dit vooral samenhangt met het al of niet optreden van diarree in deeerste levensweken. Want het staat wel vast, dat voedering van andbiodca



??? en in het bijzonder van aureomycine en terramycine in de eerste levens-weken een superieur middel is om voedingsdiarree te onderdrukken endaardoor de groei en de gezondheid der kalveren tc bevorderen. Ondervoedingsdiarree verstaan wij dan de diarree die optreedt ten gevolge vanminder ideale voedingsomstandigheden waardoor de darmbacteri??n eenongewenste activiteit gaan ontplooien maar waarbij geen infectie vanbuitenaf met specifieke virulente ziektekiemen heeft plaats gevonden. Dezeomstandigheden komen bij de kalveropfok dikwijls voor en geven vooralonder buitenlandse omstandigheden ernstige groeivertraging. Zo delenA m s c h 1 e r, Baumgartner en Pammer (9) mede, dat bij eennormale opfok van bruinveekalveren gedurende de eerste 6 levenswekeneen bijna 50% versnelde groei werd verkregen door het opnemen van 2.4mg aureomycine per kg toegediende volle melk. Alle

aureomycinekalverenwaren steeds gezond, terwijl in de controlegroep alle dieren op ?Š?Šn natijdens de proefperiode van diarree te lijden hadden. Dit voorbeeld maaktliet waarschijnlijk, dat de frappante groeibevordering, die ook andere proef-nemers bij jonge kalveren vaststelden als ze antibiotica voederden, geenechte groeibevordering was maar meer een voorkoming van de grocirem-ming die anders door de diarree zou zijn ontstaan. De in onze ogen veel telangzame groei van de controlekalvcren bij menige proef wijst ook in dezerichting. IDat diarree in het buitenland een groot probleem bij de kalveropfok vormtwordt ge??llustreerd door de mededeling van Mu r p h y (10), dat bij eenonderzoek van 133 Ierse boerderijen kalverdiarree op 94% van deze be-drijven voorkwam en dat er op 75% kalveren aan sderven in 1952. Dcernst van de ziekte hing duidelijk af van de stalhygi??ne en van de hoeveel-heid colostrum die

aan de kalveren werd verstrekt. Door systematische toe-diening van aureomycine in de vorm van aurofac-A kon het aantal diarree-gevallen worden verminderd van 48.4% der niet behandelde kalveren tot4.3% der behandelde. Bij mestkalveren heeft men over het algemeen nog meer last van Â?liarreedan bij kalveren die voor de opfok bestemd zijn. Dit is begrijpelijk omdatmestkalveren veelal door de mesters worden aangekocht en de verkopersvan nuchtere kalveren veelal niet zo nauwlettend op dc toediening van vol-doende biestmelk zijn als dc veehouders, die kalveren voor de eigen vee-stapel aanhouden. Bovendien speelt de overmatige voeding van een mest-kalf naar onze overtuiging een belangrijke rol bij het ontstaan van diarree.Zelfs kalveren, die met uitsluitend verse melk gemest worden, krijgen inde eerste levensweken licht diarree omdat hun darmstelscl niet is ingesteldop de geweldige melkhoeveelheden

die zij te verwerken krijgen en nog nietin staat is om de colibacteri??n die bij deze overmatige voeding neiging heb-ben in de dunne darm en zelfs in de pens vaste â€?voet te verkrijgen, binnenhun natuurlijke perken te houden. Wanneer men geen volle melk, maar melkvervangende vocdermengsclsgebruikt bij het kalvermcsten, dan wordt door de hierin voorkomende, van-zelfsprekend minder aan de natuurlijke mogelijkheden van de darm be-antwoordende in grote hoeveelheden gevoederde rantsoenbestanddelen dekans op diarree enorm vergroot. Zo zelfs, dat men tot de slotsom moet ko-men, dat een succesvol gebruik van melkvervangende voedermengscls voormestkalveren alleen mogelijk is, indien men speciale maatregelen tegende diarree neemt. Toediening van aureomycine of terramycine in hoeveel-



??? heden van 50 ?¤ 100 mg per dag, al of niet verwerkt in het voedermengsel(50 mg antibioticum in 1 kg droog mengsel) kan als een doeltreffendediarreebestrijding worden beschouwd. Bij kalveren is het effect van penicilline veelal minder duidelijk of blijftzelfs geheel uit. Owen, Voelker, Jacobson en Allen (11) zagenbij een vergelijking van aureomycine, terramycine en penicilline zelfs eennadelig effect van laatstgenoemd antibioticum. Zij voederden hun proef-kalveren eerst 2 weken met volle melk en daarna 7 weken met een melk-vervangend mengsel waarin 40 mg per dag van de andbiodca opgenomenwaren. Na de 7e week gingen de proefdieren over op droog kalvervoederwaarin per dag 80 mg antibioticum werd gegeven. Aureomycine en terra-mycine bevorderden bij deze proef de groei terwijl de penicilline-kalveren14% minder groeiden dan de controledicren, die zonder antibioticum ge-voederd werden. Penici??ine

is dan ook weinig acdef tegen colibacteri??n enhierdoor moet het onbevredigende resultaat van dit antibioticum bij kal-veren hoogstwaarschijnlijk worden verklaard. Dat het niveau waarop kalveren gevoederd worden van invloed kan zijnop hun reactie op antibioticatoediening bleek bij proeven van M u r 1 e y,Jacobson en Allen (12). Deze gaven aan kalveren 10 kg volle naelkper 100 kg lichaamsgewicht en verminderden dit rantsoen na 2 wekenwekelijks met 1 kg per 100 kg. Twee andere proefgroepen kregen in plaatsvan melk een melkvervangend mengsel terwijl alle proefgroepen zodra zijdit wilden opnemen lucernehooi en krachtvoeder ontvingen, dit laatstetot maximaal 1.80 kg per kalf per dag. Voedering van 80 mg aureomycineper dag deed zowel bij het melkrantsoen als bij het melkvervangendemengsel de dieren sneller en voordeliger groeien en beperkte het optredenvan diarree. In een tweede proef werd schraal

gevoederd n.1. gedurende de eerste 8weken niet meer dan 2.7 kg ondermelk per voeding en eerst na deze pe-riode bijvoedering van hooi en krachtvoeder met versnelde verminderingvan de ondermelkgift. Gedurende deze beperkte voedering werden geengroeiverschillen vastgesteld tussen de kalveren die wel en die geen anti-bioticiun kregen. De uitkomsten van deze proef kunnen gezien worden als een ondersteuningvan de reeds in het voorafgaande door ons naar voren gebrachte theorie,dat het effect van een antibiodcum op de groei van ogenschijnlijk volkomengezonde dieren te verklaren is door aan te nemen dat het antibioticum inde verschillende afdelingen van het darmkanaal meer natuurlijke ver-houdingen tussen de fermentatieve (door bacteri??n veroorzaakte) en en-zymatische omzetUngen tot stand kan brengen. Men zou ervan uit kunnengaan, dat door de domesticatie en de voortgezette selectie op een

snellereen intensievere voederassimilatie de regulerende systemen van het darm-kanaal wat zijn achtergebleven en eigenlijk tekort schieten om bij de groteen geconcentreerde voederhoeveelheden die verwerkt moeten worden,overal in de darminhoud de ideale omstandigheden te bewaren.Op grond van de publikaties over de toepassing van antibiotica in rant-soenen voor jonge kalveren en door de ervaring, die wij zelf hiermede heb-ben opgedaan menen wij de conclusie te kunnen trekken, dat het speciaalmet het oog op de voorkoming of genezing van de zo dikwijls voorkomendevoedingsdiarree bij mestkalveren gewenst is antibiotica in het rantsoen opte nemen. De toediening van de tegen deze voedingsstoornis werkzame anti-



??? biotica (aureomycine of tcrramycine) kan eventueel beperkt worden tot deeerste vier levensweken gedurende welke een dosering van 50 ?¤ 100 mgper dag gegeven kan worden. Het nemen van deze profylactische maat-regel zal de in deze periode welhaast steeds voorkomende groeivertragingenongetwijfeld verminderen. De meer natuurlijke, schralere voeding van opfokkalveren brengt mee datantibioticavoedering voor deze dieren minder nodig geacht kan worden.Het moet worden betwijfeld of de werkelijke groeibevordering bij diarree-vrije opfokkalveren zo groot is, dat zij er ook op lange termijn voordeelvan hebben en dat men de kans dat de antibiotica een minder gewenste in-vloed uitoefenen op de ontwikkeling der pensflora kan verwaarlozen.De thans van kracht zijnde verordening van het Produktschap voor Vee-voeder, die het gebruik van antibiotica voor herkauwers beperkt tot voormestkalveren bestemde

melkvervangende voedermengsels, geeft naar onsinzicht voldoende ruimte voor een verantwoorde toepassing van de weten-schappelijk aangetoonde voordelen van deze toevoegingen. Antibiotica Ln varkensniengvoeders. Dat antibiotica onder bepaalde omstandigheden bij voedering aan jongemestvarkens groeibevorderend kunnen werken is door de talrijke proevendie hierover in de loop der laatste vijf jaar zijn genomen wel met zekerheidvastgesteld. Ook onder Nederlandse omstandighden kon dit meermalenworden bevestigd o.a. bij de proeven die wij aan het Rijkslandbouwproef-station te Hoorn en onder auspici??n van het Centraal Veevoederbureau opverschillende praktische bedrijven hebben genomen en die ten dele doorDammers (13) werden gepubliceerd. Bij deze en andere Nederlandseproeven bleek, dat aureomycine, tcrramycine en proca??ne-penicilline bijvarkens werkzaam zijn in tegenstelhng met

bacitracine waarvan geen noe-menswaardig effect kon worden vastgesteld. Dooreengenomen waren de praktische resultaten van de Nederlandseproefnemingen veel minder spectaculair dan men in Amerika experimen-teel en in de praktijk vaststelde. Dit moet ongetwijfeld worden toegeschre-ven aan de veelal geheel plantaardige varkensrantsoenen die in Amerikagebruikelijk zijn. Want ook bij hier te lande uitgevoerde proeven met derge-lijke eenzijdig samengestelde rantsoenen is wel gebleken dat groeiverbete-ringen tot 16% konden worden verkregen terwijl het voederverbruik perkg groei ongeveer 9% lager lag dan bij de controlegroepen, die geen anti-biotica ontvingen. Daarentegen zagen wij van de toevoeging van anti-biotica aan rantsoenen die op de hier te lande gebruikelijke manier warensamengesteld met eiwitvoeder van dierlijke oorsprong slechts groeiverbete-ringen tot maximaal 6% met een voederverbruik

dat 4% gunstiger lag.Deze resultaten werden verkregen bij mestvarkens die ogenschijnlijk steedsgezond waren tijdens de proefperioden. Wanneer dit laatste niet het gevalis en men z.g. achterblijvers in de proefgroepen krijgt, dan kunnen door detoepassing van andbiotica in het voeder dikwijls spectaculaire groeiverbe-teringen waargenomen worden. Zo werd in ?Š?Šn van onze proeven bij die-ren beneden 50 kg een groeiverbetering vastgesteld van meer dan 100 gper dag. Dergelijke verschillen hggen echter meer in het vlak van een ge-slaagde therapie dan in dat van de mengvoedertechniek.In het algemeen kan gezegd worden dat de antibioticavoedering aan mest-varkens minder succes oplevert naarmate men van gezondere dieren uitgaat



??? en naarmate het rantsoen een betere samenstelling heeft. Dit is ook eldersin Europa het geval. In Denemarken, waar het uit enkel graanmeel en verseondermelk bestaande mestrantsoen nog steeds de ideale varkensvoeding hetmeest nabij komt zag C 1 a u s e n bij proeven die hierover onder zijn leidingwerden uitgevoerd van antibioticatoediening aan dit rantsoen slechts eenuiterst gering effect. Daarentegen konden op rantsoenen die naast graan-meel, aardappelen, diermeel en sojaschroot bevatten wel groeiverbeterin-gen worden verkregen tot 12%. In Noorwegen vonden B r e i r e m, H v i d s t e n en H 0 i e (14) eveneensgrote verschillen in resultaat bij proeven die op 16 verschillende plaatsengenomen werden met toevoeging van aureomycine, penicilline en pen-bac,een mengsel van penicilline en bacitracine. Dooreengenomen was ook bijdeze proeven de groei versneld, 6% door aueromycine, 2% door

penicillineen 4% door pen-bac, dus belangrijk minder dan bij veel Amerikaanseproeven. De reden hiervoor menen wij te mogen zoeken in de ruime hoe-veelheden dierlijk eiwit in de Noorse rantsoenen en ook in de wijze vanvoedering. Want het ontstaan van een groeieffect door antibiotica wordt begunstigddoor overmatige voedertoediening. En de in Amerika algemeen toegepastedroogvoedermethode werkt een overmatige voederopname in de hand.Het hier gesignaleerde verschijnsel is ook in Amerika wel waargenomen.W a 11 a c e, M c K i g n e y, P e a r s o n en G u n h a (15) gingen de in-vloed van aureomycine na bij mestvarkens, die volop gevoederd werden enbij vergelijkbare dieren die slechts 80% en 60% van het volle rantsoen kre-gen. ??p deze beperkte rantsoenen werd bij deze proeven geen groeiverbete-ring door het antibioticum gezien evenmin als een verandering van hetvoederverbruik per kg groei.

Wanneer men nu bedenkt, dat het hier te lande bij het uit de hand voederengunstig gebleken niveau van voedering ongeveer op 80% ligt van hetgeende dieren aan de automatische droogvoederbak opnemen, dan geeft ookdit proefresultaat aanwijzing voor de oorzaak van het mindere effect vanantibiotica bij de hier algemeen gebruikelijke handvoedering.De vrij geringe effecten die wij op overigens zo goed mogelijk samenge-stelde mengvoeders voor mestvarkens mogen verwachten van het toepassender antibiodca maken het twijfelachtig of deze toepassing voordeel belooftvoor de economie van de varkensrnesterij. I3it zal alleen het geval zijn,wanneer goedkoper sainengestelde rantsoenen met behulp van antibioticagelijkwaardig gemaakt kunnen worden aan die samenstellingen waarvanbekend is, dat zij zonder antibiotica goede resultaten geven. Er zijn aan-wijzingen voor clat deze mogelijkheid inderdaad bestaat.

Want bij enigerecente proeven konden plantaardig eiwit -f- aureomycine het dierlijk eiwitin het rantsoen zonder nadeel vervangen. Of men het gebruik van antibioticumhoudende mengvoeders voor mest-varkens mag verdedigen als een soort van profylaxis tegen het ontstaanvan achterblijvers hangt naar onze mening sterk af van de gezondheids-toestand der mestvarkens op de afzonderlijke mestbedrijven. Er zijn zekervele gevallen, waarin de uniformiteit van de koppels door antibioticum-houdend mengvoeder kan worden verbeterd maar ook voldoende uniformopgroeiende koppels die geen antibioticum nodig hebben. Daarom laat menin Noorwegen de varkensmesters hierover zelf beslissen. Er is daar eenvoorschrift, dat iedere mengvoederbereider die antibioticahoudend meng-



??? voeder samenstelt verplicht hetzelfde mengsel ook zonder het antibioticumverkrijgbaar te stellen. Deze regeling, die sedert het najaar van 1953 inNoorwegen van kracht is, achten wij te verkiezen boven de Nederlandsebepalingen die antibioticahoudende mengvoeders voor mestvarkens niettoelaten maar het gebruik van hooggeconcentreerde preparaten door devarkenshouders niet kunnen verhinderen. Wij zijn van mening, dat dezepreparaten veiliger in handen van bonafide mengvoederbereiders kunnenblijven en dat de mogelijkheid tot het verkrijgen van goed gedoseerdehoeveelheden in het mengvoeder, het gevaarlijke gebruik van geconcen-treerde antibioticapreparaten door de veehouders zelf zou doen afnemen.Opheffing van het thans nog geldende verbod van antibioticumhoudendemengvoeders voor mestvarkens zal naar onze mening in de naaste toekomsternstig dienen te worden overwogen.

Natuurlijk zal daarbij ook aan dedoor collega Dr. Gr a s h u i s naar voren gebrachte bezwaren hiertegenernstig aandacht dienen te worden geschonken en zal men het voor entegen los van commerci??le of andere zijdelings werkzame invloeden tegenelkaar af moeten wegen.Antibiotica voor moederloze biggen. In tegenstelling met de behandeling van pasgeboren kalveren is het nietgebruikelijk zeer jonge biggen van de moeder weg te nemen en ze kunst-matig groot te brengen. Tot voor korte tijd werd dit ook als vrijwel onmo-gelijk beschouwd. Het beschikbaar komen van verwarmingslampen in prak-tisch bruikbare vormen hebben tezamen met de antibiotica hierin veel ver-andering gebracht. In Amerika, waar de biggensterfte bij de zeug groter is dan hier te lande,gaat men zelfs zover, dat men het kunstmatig opfokken van jonge biggentot systeem wil verheffen. Men meent dat de sterfte, die voor een deel

oponjuiste voeding van de zeug en op allerlei infecties berust onder meer hy-gi??nische omstandigheden bij kunstmatige voedering kleiner is. Het kust-matige voeder, dat de zeugenmelk moet vervangen is hierbij uiterst be-langrijk, want zeer jonge biggen hebben een uiterst gevoelig darmkanaaldat direct reageert op bestanddelen die er eigenlijk nog niet in thuis horen.Het is duidelijk gebleken dat ook deze reactie door antibiotica binnen deperken kan worden gehouden. Evenals bij mestkalveren moet de toepassing van antibiotica in melkver-vangend biggenvoeder dus vooral gezien worden als een middel om diarreeveroorzakende infecties en de daardoor ontstaande groeivertragingen tevoorkomen. Hierop zijn ook de toegepaste doseringen ingesteld, die om-streeks lOx zo hoog liggen als voor oudere mestvarkens wordt aanbevolen.Meestal wordt 50 ?¤ 100 mg per kg droog voedermengsel gegeven. Vooralnu

gebleken is, dat jonge biggen snel aan het opnemen van droog voedergewend kunnen worden, kan de mogelijkheid, die de moderne melkvervan-gende voeders voor moederloze biggen de varkenshouders bieden, in voor-komende gevallen van praktisch nut zijn. Samenvattins: -Antibiotica kunnen niet tot de wezenlijke voederstoffen worden gerekend maar tochis duidelijk gebleken dat zij dikwijls de groei versnellen en de algemene reactie ophet voeder gunstiger maken wanneer zij in voederrantsoenen van jonge, groeiendedieren worden opgenomen. Bij melkkoeien is tot heden nog geen enkel positief effect van voeder met antibiotica



??? waargenomen en omdat de mogelijkheid bestaat, dat gevoederde antibiotica de pens-flora op minder gewenste wijze be??nvloeden is er geen enkele aanleiding om dc toe-passing van antibiotica in het mengvoeder voor melkkoeien aan te bevelen.Bij mestrundcren leverden voeders met antibiotica aanvankelijk nadeel op. Laterheeft men bij meer voorzichtige toediening bij jonge mestossen wel voordeel menenvast te stellen. De overmatige voedering van Amerikaans mestvec kan hierbij echtervan invloed geweest zijn en het moet zeer dc vraag worden geacht of bij de hiergebruikelijke vormen van het mesten van rundvee het succes van antibioticavoederingvan betekenis zou zijn. Daarom is er onder Nederlandse omstandigheden geen be-hoefte aan antibioticumhoudend mengvoeder voor mestrundcren. Een vruchtbaar gebied van toepassing vinden de antibiotica echter in melkvervan-gende voedermengsels

die voor het mesten van kalveren bestemd zijn. Men moet totde slotsom komen, dat een succesvol gebruik van deze mengsels alleen mogelijk isindien speciale maatregelen tegen de zo licht optredende voedingsdiarrec wordengenomen. Het opnemen van antibiotica in de voedermengscls die voor de eerste levens-weken bestemd zijn kan als een doeltreffende diarreebestrijding worden beschouwd.Op grond van verschillende gegevens wordt een theorie naar voren gebracht, die in-houdt dat het effect van antibiotica bij ogenschijnlijk gezonde dieren zou kunnenberusten op een ondersteuning van de regulerende systemen in het darmkanaal, die deideale verhouding tussen fermentatieve en enzymatische omzettingen in de darm-inhoud in stand moeten houden maar hierin bij de overmatige voedseltocvoer dieonze snelgroeiende dieren nodig hebben voor hun groeicapaciteiten ietwat tekortschieten. Het succes dat

antibioticumhoudende mengvoeders voor mestvarkens hier en daarhebben is omgekeerd evenredig met de kwaliteit van het gebruikelijke voeder en vande algemene gezondheidstoestand. Volkomen gezonde varkens op een ideaal rantsoenreageren nauwelijk op het voederen van antibiotica. Onder praktische omstandig-heden wordt echter in vele gevallen wel een positief resultaat verkregen. Omdat doorde toepassing van antibiotica het mestvocder in principe goedkoper zou kunnenworden is er iets te zeggen voor een voorzichtig gebruik van antibiotica in meng-voeders voor mestvarkens. Toelating van dergelijke mengvoeders zou waarschijnlijkhet onverantwoorde gebruik van hooggeconcentreerdc antibioticumpreparaten doorde veehouders doen ophouden. Naast het beschikbaar komen van de vcrwarmingslamp hebben de antibiotica in hogemate bijgedragen tot het ontstaan van dc mogelijkheid om

moederloze biggen metsucces groot te brengen. Ook in de hiervoor bestemde voedermengsels kunnen zij ge-zien worden als hulpmiddelen om in het darmkanaal de fermentatieve en enzymatischeprocessen in evenwicht te houden en daardoor diarree te voorkomen. Droge voederingvan mengvoeder voor zeer jonge biggen is mogelijk gebleken en kan van praktisch nutzijn. Summary: .Although antibiotics are no real nutrients, it has been well established, that theirinclusion in feed for young growing animals tends to increase the growth-rate andto improve feed efficiency. In dairy cows no positive effect of feeding antibiotics on milk production has beendemonstrated and as the possibility exists, that the rumen flora is unfavourably in-fluenced by the inclusion of antibiotics in the concentrate-mixture, the use of thesesubstances in dairy cow feeds is not considered advisable. In fattening cattle unfavourable results have

been obtained in some experiments.But later also favourable effects have been seen if antibiotics were carefully includedin the fattening feed of steers. The excessive feeding of this type of fattening cattleusually practiced in the U.S.A. can have been of influence on these results and it isthought questionable whether antibiotics feeds would be successful in fattening cattlefed less intensively. Therefore antibiotics-containing feed-mixtures for fattening catlleare not considered necessary in the Netherlands.



??? Milk replacing feed mixtures for the fattening of young calvcs are considered success-ful only if measurements are taken against scouring. Inclusion of antibiotics in milkreplacers for the first few weeks of life is an effective prophylactic measurementagainst this trouble. A theory is put forward to explain the growth-promoting effect of feeding anti-biotics on apparently healthy animals. It is thought that antibiotics may aid thepowers in the intestine that have to maintain the physiological equilibrium betweenfermentative and enzymatic breakdown in the intestinal contents. In order to providesufficient nutrients for the anabolical processes in our fast growing farm animals feed-conversion in the intestines has to be so intense that the regulating powers oftenfail to some extent to provide ideal conditions in the intestines. The success of antibiotic-containing feed mixtures for fattenin.g pigs is inversely re-lated with the quality

of the feed mixture and the general health of the pigs.On an ideal ration perfcedy healthy pigs show hardly any reaction on the inclusionof antibiotics in the feed. But under practical conditions often positive growth resultshave been demonstrated. Considering the possibility of decreasing the prices of sui-table pig-feed-mixtures by including antibiotics in them, a careful use of antibioticsin mixed feeds for fattening pigs could be useful. Consenting this would probablydiminish the dangerous use of concentrated antibiotics by the farmers themselves.The possibilities for successful rearing of early weaned piglets have been increasedby the availability of infra red heating lamps and by the use of antibiotics.Antibiotics in feed-mixture for early weaned pigs are powerful aids in the equili-bration of fermentative and enzymatic digestion of milk replacers and in the preven-tion of scouring. Dry feeding of early weaned piglets is

easily to perform and canbe of practical value for pig breeders especially in emergency cases. R?Šsum?Š: Les antibiotica ne peuvent pas ??tre compt?Šs parmi les v?Šritables substances alimen-taires, mais il est tout de m??me clair qu\'ils acc?Šl?¨rent souvent la croissance et qu\'ilsfavorisent la r?Šaction g?Šn?Šrale sur la nourriture lorsqu\'on les fait entrer dans lesrations de fourrage des animaux jeunes en ??ge de croissance. Chez les vaches ?  lait on n\'a jusqu\'ici constat?Š aucun effet de nourriture avec desantibiotica. Et comme il est possible que les antibiotica affourag?Šs influencent laflora de la pense d\'une mani?¨re moins favorable, il n\'y a aucun motif pour recom-mander l\'application d\'antibiotica dans la drag?Še pour les vaches ?  lait.Chez les bovid?Šs ?  l\'engrais les nourritures avec des antibiotica produisent desd?Šsavantages. Plus tard, par une administration plus prudente, on a bien cru con-stater des

avantages chez les jeunes bovid?Šs ?  l\'engrais. Cependant, l\'affouragementd?Šmesur?Š de b?Štail ?  l\'engrais am?Šricain peut avoir eu une certaine influence, et l\'onde demande ici s?Šrieusement si, vu les formes d\'engraissage de bovid?Šs, en usage ici, lesucc?¨s d\'affourra.gement ?  l\'antibiotica serait important. C\'est pourquoi dans lesconditions hollandaises on n\'a pas besoin de gerb?Šc ?  l\'antibioticum. Cependant unterrain tr?¨s productif d\'application se pr?Šsente chez les antibiotica dans les fourragesrempla?§ant le lait destin?Š ?  l\'engraissement des veaux. Cependant, on doit arriver?  la conclusion qu\'un usage couronn?Š de succ?¨s de ces m?Šlanges n\'est possible quesi l\'on prend des mesures sp?Šciales contre la diarrh?Še alimentaire qui se pr?Šsente sifacilement. L\'addition d\'antibiotica dans les fourrages destin?Šs aux premi?¨res semainesde l\'existence, peut-??tre consid?Šr?Še comme un

rem?¨de prophylactique efficace contrela diarrh?Še. Fond?Še sur diff?Šrentes donn?Šes, on avance une th?Šorie contenant que l\'effet desantibiotica chez les animaux apparemment sains, pourrait se baser sur un soutien dessyst?¨mes r?Šgulateurs dans le conduit intestinal qui doivent maintenir la relation id?Šaleentre les transformations fermentatives et enzymatiques dans la paroi intestinale, maisqui demeurent en de?§?  ?  cet ?Šgard, par suite de la nutrition excessive dont nos ani-maux ?  croissance rapide ont besoin pour leurs capacit?Šs de croissance.Le succ?¨s que les fourrages contenant de l\'antibioticum ont ici et l?  pour les cochons



??? ?  l\'engrais, est en raison inverse de la qualit?Š du fourrage usuel et de l\'?Štat sanitaireg?Šn?Šral. Les cochons parfaitement bien portants nourris par ration id?Šale r?Šagissent?  peine sur la nutrition d\'antibiotica. Dans, des circonstances pratiques on obtientcependant dans bien des cas bel et bien un r?Šsultat positif. Comme, en appliquant desantibiotica, la nourriture d\'engrais pourrait en principe devenir meilleur march?Š, ily a quelque chose qui plaide pour un usage prudent d\'antibiotica dans le^ gerb?Šespour les cochons ?  l\'engrais. L\'admission de gerb?Šes pareilles mettrait probablementfin ?  l\'application irresponsable de produits d\'antibioticum fortement concentr?Šs parles nourrisseurs. A part la disposition de la lampe de chauffa.ge, les antibiotica ont dans une largemesure contribu?Š ?  la cr?Šation de la possibilit?Š d\'?Šlever les cochons de lait sans m?¨reavec succ?¨s. Egalement dans les mixtures

de fourrage destin?Šes ?  cet effet, ils peuvent??tre consid?Šr?Šs comme des ressources pour tenir en ?Šquilibre dans le conduit intestinalles proc?¨s fermentatifs et enzymatiques, et par l?  de pr?Švenir la diarrh?Še. L\'affourage-ment sec de gerb?Še pour les cochons de lait tr?¨s jeunes s\'est trouv?Š possible et peut??tre d\'une utilit?Š pratique. Zusammenfassung : Antibiotika k??nnen nicht zu den eigentlichen N?¤hrmitteln gerechnet werden. Es hatsich jedoch herausgestellt, falls diese den Futterrationen der heranwachsenden Jung-tiere zugef??gt werden, hierdurch oft das Wachstum beschleunigt und die Futter-verwertung g??nstig beinflusst wird. Bei Milchk??hen hat man bis heute keinen positiven Nutzeffekt hinsichtiich der F??t-terung mit Antibiotika festgestellt. Da die M??glichkeit vorhanden ist, dass zus?¤tzlichgef??tterte Antibiotika die Pansenflora auf uner%v??nchte Weise beeinflussen, so liegtkein Grund

vor, eine Beigabe von Antibiotika zum Mischfutter der K??he zu emp-fehlen. Beim Mastvieh wirkten die Futtermittel mit Antibiotika zuerst nachteilig. Sp?¤ter,bei einem vorsichtigeren Gebrauch, meinte man bei jungen Mastochsen einen Nutz-effekt feststellen zu k??nnen. Anleitung hierzu kann vielleicht das ??berm?¤ssige Bei-f??ttern beim amerikanischen Mastvieh gewesen sein; doch ist es sehr fraglich, obbeiden hier gebr?¤uchlichen Formen der Rindviehmast, der Erfolg der Antibiotika-Beif??tterung irgendwelche Bedeutung erlan.gen wird. Darum liegt f??r niederl?¤ndischeVerh?¤ltnisse kein Bedarf an antibioticum-enthaltenden Mischfutter f??r Mastviehvor. Ein dankbareres Anwendungsgebiet finden die Antibiotika bei den Milchersatz-futtermischungen, die zur Mast von K?¤lbern benutzt werden. Man kommt hierbeizu der Schlussfolgerung, dass eine nutzbringende Verwendung dieser Mischungenallein m??glich

ist, falls spezielle Massregeln ge.gen die so leicht auftretende Diarrhoegenommen werden. Werden Antibiotika in Futtermischun.gen aufgenommen, die f??rdie ersten Lebenswochen bestimmt sind, dann k??nnen dieselben als zweckdienlich f??rdie Diarrhocbestreitung abgesehen werden. Auf Grund verschiedener Tatsachen wird eine Theorie entwickelt, die besagt, dassder Effekt der Antibiotika bei augenscheinlich gesunden Tieren auf eine Unter-st??tzung der regulierenden Systeme im Darmkanal beruhen soll, wclche das idealeVerh?¤ltnis zwischen den fermentativen und enzymatischen Umsetzungen im Darm-inhalt in Stand halten m??ssen, doch bei der ??berm?¤ssigen Futterzufuhr, die unsereSchnellwachsenden Tiere f??r ihre Wuchskapazit?¤t ben??tigen, hierbei etwas zu kurzkommen. Der Erfolg der antibioticum-enthaltenden Mischfutter hier und da bei Mastschweinen,ist umgekehrt proportional an der

Qualit?¤t des gebrauchten Futters und dem allge-meinen Gesundheitszustand. Vollkommen gesunde Schweine, bei einer idealen Futter-ration, reagieren kaum auf eine Antibiotika-F??tterung. Unter bestimmten prak-tischen Umst?¤nden wird jedoch in vielen F?¤llen wohl ein positives Resultat erreicht.Da bei der Verwendung von Antibiotika im Mastfutter dasselbe, im Prinzip, ver-billigt werden kann, so ist bei einem vorsichtigen Gebrauch dieser Mischfutter bei



??? der Schweinemast nichts einzuwenden. Die Zulassung derartiger Mischfutter w??rdevielleicht den unverantwortlichen Gebrauch hochkonzentrierten Andbiotika-Pr?¤paratedurch die Viehhaltcr eind?¤mmen. Neben der m??glich gewordenen Anwendung von Erw?¤rmungslampen, haben auchdie Antibiotika in hohem Masze dazu beigetragen, dass mutterlose Ferkel mit Erfolggross gezogen werden k??nnen. Auch in den hierf??r bestimmten Futtermischungenk??nnen sie als Hilfsmittel angesehen werden, um im Darmkanal die fermentativenund enzymatischen Prozesse im Gleichgewicht zu halten und dadurch Diarrhoc-vcr-hindernd zu wirken. Die Trockenf??tterung von Mischfutter f??r sehr junge Ferkel hatsich als m??glich erwiesen und kann daher von praktischen Nutzen sein. LITERATUUR 1. JUKES, STOKSTAD, TYLOR, CUNHA, EDWARDS en MEADOWS, Arch.Biochemistry 26 (1950) 324. 2. RUSOFF,
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??? DE TOEPASSING VAN ANTIBIOTICA IN PLUIMVEEVOEDERS door Ir. P. UBBELSRijksinstituut voor Pluimveeteelt, Beekbergen. Tot de stoffen met een antibiotische werking die soms in pluimveevoederworden opgenomen, kunnen behalve de typische antibiotica die van huisuit aan levende wezens zijn ontleend, ook organische arseenverbindingenen bepaalde anticoccidiosemiddelen van technische oorsprong worden ge-rekend. Ik zal mij in het onderstaande beperken tot de typische antibiotica.Het bewust opnemen van antibiotica in pluimveevoeder dateert van om-streeks 1950, toen men dit in de Verenigde Staten in de praktijk gingtoepassen. Aanleiding hiertoe vormden vooral de bevindingen van S t o k-s t a d, Jukes e.a. (1) die zagen dat bepaalde tomen kuikens, welkeongezuiverde vitamine Bi2-preparaten bereid uit cultures van Streptomycesaureofaciens in hun voeder ontvingen, opvallend goed

groeiden. Proef-nemingen toonden aan, dat dit niet kon worden toegeschreven aan hetvitamine-Bi2. Er moest een andere groeifactor in het spel zijn. Al spoedigkwam toen vast te staan, dat het verschijnsel berustte op de aanwezigheidvan zeer kleine hoeveelheden aureomycine in de ongezuiverde preparaten(2). Het bleek verder dat andere antibiotica een gelijksoortig effect had-den, terwijl dit ook bij varkens en kalkoenen (3) werd waargenomen.Sinds de zoeven bedoelde feiten werden vastgesteld, verscheen er een zeeromvangrijke literatuur over onderzoek dat verband houdt met het ge-bruik van antibiotica in pluimveevoeder. Het is mij niet mogelijk omhiervan een gedetailleerd overzicht te geven. Dit zal ook niet de bedoehngzijn, want ik zou dan speciaal met betrekking tot pluimvee verschillendepunten moeten bespreken, die hier door anderen meer in het algemeenworden behandeld. Degenen die zich voor

de bedoelde literatuur interes-seren, kan in overweging worden gegeven in eerste aanleg een tijdschriftals Poultry Science (4) te raadplegen. Daarin zijn sinds omstreeks 1950tal van onderzoekingen op dit terrein gepubliceerd en met vermelding vanvele andere bronnen. Ik zal mij bepalen tot de praktische toepassing, zoals wij deze op hetogenblik kennen en een aantal punten dat daarmede verband houdt.Volgens voorschriften van de betrokken Produkt.schappen is in Nederlandhet opnemen van een antibioticum in mengvoeders voor pluimvee totdusverre alleen geoorloofd in slachtkuikenvoeder. Voor dit doel is hetgebruik van penicilline, aureomycine en bacitracine toegestaan in dosestot ten hoogste 10 gram per ton volledig voer (z.g. â€žall mash"). In voederbestemd om naast kuikenzaad en gemengd graan te worden verstrekt, kantot 20 gram worden gegaan. Door voorgeschreven aanduidingen op

deverpakking van het mengvoeder wordt o.a. gewaarschuwd tegen gebruikvan het voeder voor ander pluimvee en andere diersoorten. Op fok- envermeerderingsbedrijven geldt een verbod tot het voorhanden hebben vanantibioticum bevattend voer, waarvan alleen in bijzondere gevallen ont-heffing wordt gegeven (b.v. voor de opfok van slachtkuikens).Er zijn echter in ons land nog geen wettelijke bepalingen, waardoor de



??? verkoop van min of meer geconcentreerde antibioticumpreparaten recht-streeks aan vee- en pluimveehouders kan worden belet. Men zegt dat erop dit terrein voor andere diersoorten nog al wat gescharreld wordt. Dusdoet zich de vraag voor, in hoeverre ook de strekking van de eerderaangeduide regeling voor het pluimveevoer daardoor wordt doorkruist.Dit zou b.v. het toedienen van hogere doses met het voer kunnen be-treffen en het verstrekken van antibioticum bevattend voer aan kuikensen jonge hennen voor de leg en aan volwassen legkippen. Het eventuelegebruik van antibiotica in het voer bij geneeskundige behandeling in in-cidentele gevallen door de dierenarts, zo dit inderdaad hier of daar zouworden toegepast, kan in dit verband natuurlijk buiten beschouwing blij-ven. Het komt echter ook voor, dat er door anderen aan min of meerzieke koppels wordt gedokterd en het is moeilijk uit te maken in

hoeverrehierbij soms antibiotica in het voer worden gedaan. Als dit inderdaad zougebeuren, heeft het bedenkelijke kanten. Het is o.a. om deze reden, datm.i. een algemene wettelijke regeling van de handel in antibiotica ookvoor de pluimveehouderij van belang is. De Overheid zou tenminste instaat gesteld dienen te worden om het gebruik van dergelijke bijzonderestoffen desgewenst in de hand te houden; niet in het minst het gebruikbuiten de geneeskunde en de mengvoederbereiding om.Overigens is het mijn indruk, dat er tot nog toe ten opzichte van hetpluimvee door het bedrijfsleven in het algemeen wel naar de strekking vande bestaande regeling wordt gehandeld. Er valt ook weinig te bemerkenvan een streven tot verruiming van de offici??le toepassingsmogelijkhedenop dit terrein. Voor een nadere beschouwing komt dus in de eerste plaats het gebruikvan antibiotica voor slachtkuikens, in doseringen van 5

?¤ 10 gram perton volledig voer, in aanmerking. In het algemeen bereikt men daardoorvolgens ervaring een snellere groei, die gewoonlijk op de leeftijd van 8 ?¤ 9weken het grootste absolute gewichtsverschil teweegbrengt. Meestal gaatdit samen met een kleine daling van het voederverbruik per kg levendgewicht. Boven de genoemde leeftijd houdt de bevordering van dc groei inde regel spoedig op. De grootte van het groeieffect is zeer variabel. Het kan van geval totgeval sterk verschillen. Soms kan het zelfs geheel ontbreken. Ik denkhierbij o.a. aan de bekende bevindingen van C o a t e s e.a. (5), die in hetgeheel geen effect verkregen bij kuikens in nieuwe opfokbatterijen, ge-plaatst in een lokaliteit waar voordien geen kuikens waren gehouden.Verder aan de mededeling van McGinnis (6),\' dat antibiotica geeneffect hadden op de groei van kuikens, nadat dc gebruikte batterijlokalenin een laboratorium grondig

waren gereinigd en daarna gedurende 30dagen onbezet waren gebleven. Na een jaar werd de invloed van deantibiotica weer merkbaar. Dezelfde auteur haalt in dit verband een mijniet ter beschikking staande publikatie aan van B a r n e 11 en B i r d (7),die een spontaan verdwijnen van het effect van antibiotica-toevoeging eneen terugkomen daarvan na verloop van tijd zouden hebben waargenomen.Een ander in dit verband te noemen verschijnsel werd medegedeeld doorLibby en Schaible (8), n.1. dat in hun opfokbatterijenlokaal en inhun opfokhuis het verschil in groeisnelheid tussen antibioticagroepen encontrolegroepen in de loop van vier jaar geleidelijk kleiner was geworden,



??? hetgeen samenging met een naar verhouding snellere groei van de con-trolegroepen. Het verschijnsel ging gepaard met een daling van de sterftein alle groepen (tot 6 weken van 8.5 % tot 2.8 %). In het voer van eendeel der kuikens waren in die tijd voortdurend antibiotica (en arseenpre-paraten) toegepast. Het is moeilijk op te geven, welk gemiddeld groeieffect het gebruik vanantibiodca tot de leeftijd van 8 a 9 weken in de Nederlandse praktijkongeveer zal opleveren. Op grond van mijn ervaring bij een aantal ver-gelijkende proeven schat ik het met het nodige voorbehoud op ca. 5 %van het levend gewicht, dat zonder antibioticum op de genoemde leeftijdwordt bereikt. In de afzonderlijke gevallen zal het waarschijnlijk meestaltussen 3 % en 10 % vari??ren. Een algemene invloed van de lage doses antibiotica op het sterftepercen-tage is niet met enige zekerheid te constateren. Bij de slachtkuikens onderscheidt

men tegenwoordig in hoofdzaak de vol-gende gewichtsklassen (levend gewicht; gemiddelde van hanen en hen-nen): I. 1.1 a 1.2 kg; huid en pootkleur gewoonlijk geel;II. 1.5 a 2 kg; huid en pootkleur wit. De z.g. gele kuikens zijn dikwijls reeds op 9 a 10 weken geschikt voor af-levering. Gezien de huidige prijsverhoudingen en mijn schatting van hetin de praktijk te bereiken groeieffect, is het gebruik van antibiotica in hetvoer van deze kuikens naar mijn mening in het algemeen als rendabelvoor de pluimveehouder te beschouwen. Of dit ook nog het geval is, in-dien tegen het einde van de opfokperiode bovendien stoffen met eenoestrogene werking worden toegepast, is een onderwerp voor verdereproefnemingen. Mededelingen uit het bedrijfsleven in Nederland hebben soms de indrukgegeven, dat de toepassing van antibiotica in het voer van slachtkuikenseen ongunstige invloed kan hebben op de kwaliteit van het

produkt (9).In het algemeen is er nog weinig onderzoek gedaan over het effect op deslachtkwaliteit. Wat er tot dusverre over gepubliceerd werd, wijst niet opeen invloed van praktisch belang (10). De mij ter beschikking staandegegevens duiden er o]3, dat b.v. het effect van oestrogeenbehandeling aan-merkelijk groter is en dat waarschijnlijk ook de samenstelling der voeder-mengsels waarin de antibiotica worden gebruikt, gemakkelijk groterekwaliteitsschommelingen kan veroorzaken dan het eventuele verschil doorde toevoeging op zich zelf uitmaakt. De deskundigen zijn het er in het algemeen over eens dat er in de eetbaredelen van het geslachte kuiken, bij de gebruikelijke lage doses in het voer,geen hoeveelheden antibiotica van betekenis zijn te verwachten, zekerniet na het koken of braden. Het aantal bedrijven waar de slachtkuikenteelt wordt uitgeoefend, is kleintegenover het zeer grote aantal dat de kippen

houdt voor de leg en waarde afzet van slachtpluimvee bijzaak is. Relatief is het eerste aantal in delaatste jaren toegenomen. Voor het merendeel worden de slachtkuikensopgefokt op specifieke pluimveebedrijven. Ander vee is daar weinig of nietaanwezig. 7x)als de zaken op het ogenblik liggen, kunnen er m.i. tegen het gebruikvan antibiotica bij de opfok van gele slachtkuikens geen overwegende be-



??? zwaren worden ingebracht, zomin op hygi??nische als op economischegronden. Mochten er in de toekomst toch nog onvoorziene dingen naarvoren komen, die het wenselijk maken er mee op te houden, dan zullende betrokken bedrijven dit naar het zich laat aanzien zonder moeilijkhedenkunnen doen. Hetzelfde geldt ingeval de prijsverhoudingen of het ge-middeld groeieffect, dat van de antibiotica wordt verkregen, zich op deduur in remmende zin zouden wijzigen. De zaken liggen bij gebruik voor de zware witte slachtkuikens (piepkui-kens) grotendeels gelijk. Uit economisch oogpunt is er echter ten opzichtevan de gele kuikens een verschil dat de aandacht vraagt. De witte bereikenhet afleveringsgewicht in het algemeen omstreeks de leeftijd van 13 weken.De bevordering van de groei door de antibiotica is dan gewoonlijk algedurende enige tijd niet meer waar te nemen geweest. In hoeverre hetop 8 a 9 weken

bereikte absolute gewichtsverschil zich in de eerstvolgendeweken meestal handhaaft, weet ik niet. Relatief neemt het dooreengenomenongetwijfeld af. Tot mijn spijt beschik ik echter niet over voldoendegegevens om een algemene indruk te kunnen verkrijgen van de invloedvan deze gang van zaken op het al dan niet rendabel zijn van hetgebruik van lage doses antibiotica in het voer van dergelijke kuikens.Proefnemingen over dit onderwerp lijken mij gewenst.Bij de rentabiliteit kan ook de samenstelling der mengvoeders waarin deantibiotica worden toegepast, een rol spelen. In bovenstaande beschouwin-gen ging ik uit van mengsels met een hoeveelheid dierlijk eiwit die totdusverre voor ons land als normaal kan gelden. In de gegeven omstandig-heden is het naar mijn mening de moeite waard om bij proefnemingenna te gaan, in hoeverre gedeeltelijke vervanging van dierlijk eiwit doorplantaardig, gecombineerd met

toepassing van antibiotica in lage doses,financieel voordelig kan zijn. Maar men zal hierbij o.a. in het oog moetenhouden, dat de rouleringssnelheid van de opeenvolgende koppels voorde typische slachtkuikenbedrijven een factor is, die daar zwaar wordtgeteld. Dit punt zal in het algemeen naar voren komen, indien meneventuele geringere groeiresultaten van goedkopere voedeimengsels voorslachtkuikens wil opheffen door antibiotica toe te passen.Ik kom nu tot de vraag in hoeverre een ruimere toepassing van antibioticain pluimveevoeders op het ogenblik wenselijk moet worden geacht. Daarbijkomt eerst het gebruik van de eerder genoemde lage doses aan de ordevoor kuikens, die voor de leg zijn bestemd. De mededelingen over dewaarde van deze toepassing die men in de literatuur tegenkomt, doen mijhet standpunt innemen dat er in het algemeen geen voordeel van is teverwachten. Hennen die in haar jeugd

antibiodca krijgen, gaan dooreen-genomen niet eerder aan de leg dan andere en haar produktie is ookniet beter. Sprekende verschillen in de uitval tijdens de opfokperiode enlater komen er evenmin naar voren. Voor het eventueel gebruik op fok-en vermeerderingsbedrijven geldt bov endien het bezwaar, dat de mogelijk-heden tot het onderscheiden van de invloed van erfelijke aanleg en vanuitwendige omstandigheden er in bepaalde opzichten kleiner door worden.Dit moet als een belemmerende factor voor de doelmatige uitoefening vande taak dezer bedrijven worden gezien. Van de toepassing van lage doses antibiotica in het voer voor legkippenvalt volgens de literatuur in het algemeen weinig of geen effect te ver-wachten.



??? In de Verenigde Staten worden in vele gevallen ook doses van 50 g enhoger per ton volledig rantsoen aanbevolen en gebruikt. De hoeveelheidloopt soms tot 400 g, ja zelfs tot 1000 g â€” 100 g schijnt bij deze werkwijzeveel voor te komen. Zowel bij legkippen als bij kuikens, in het bijzonderslachtkuikens, heeft het verstrekken van dergelijke hoge doses inganggevonden. Voorlopig kan ik dit gebruik niet anders zien dan als eenmaatregel ter voorkoming en bestrijding van ziekten, die bij ons om ver-schillende redenen niet zonder meer voor uitgebreide toepassing in aan-merking komt. Mocht het in incidentele gevallen noodzakelijk zijn ergebruik van te maken, dan zou dit slechts op voorschrift en onder hetdirecte toezicht van de plaatselijke dierenarts dienen te geschieden. Eenbeoordeling van de voordelen en bezwaren der bedoelde werkwijze alsmethode van ziektebestrijding ligt minder op mijn weg. Voor enige

naderebijzonderheden kan o.a. worden verwezen naar het onder (11) vermelderapport. Voorzover ik kan nagaan, zijn hiermede de voornaamste punten die ver-band houden met de toepassing van antibiotica in pluimveevoeders be-handeld. Daarbij is naar voren gekomen dat er, zoals ik het zie, geenaanleiding is voor een enigszins belangrijke uitbreiding of beperking vandeze toepassing in ons land. Samenvatting: In het kort wordt de historische ontwikkeling van het toepassen van antibiotica inpluimveevoeders geschetst, waarna wordt ingegaan op de praktische toepassing vanantibiotica, zoals deze op het ogenblik plaats vindt en op de voorschriften, die voorhet gebruik ervan in Nederland gelden. Toegestaan is alleen het opnemen van eenantibioticum in slachtkuikenvoeders. Schr. is van mening dat op het ogenblik hier-tegen noch op hygi??nische, noch op economische gronden overwegende bezwarenbestaan. Schr.

ziet geen aanleiding voor een enigszins belangrijke uitbreiding of beperking vande toepassing van antibiotica in pluimveevoeders in Nederland. Summary: The historical development of the application of antibiotics in poultry feeds is out-lined briefly, after which the practical application of antibiotics, as this is done at themoment, and the regulations which apply to their use in the Netherlands are consi-dered. Only the inclusion of an antibiotic in broiler rations is allowed. The authorholds the opinion that at the moment there are no great objections to this inclusionneither for hygienic nor for economical reasons. The author sees no occasion for a considerable increase or reduction of the appli-cation of antibiotics in poultry feeds in the Netherlands. R?Šsum?Š: D\'abord on donne un aper?§u du d?Šveloppement historique de l\'emploi des antibio-tiques dans la nourriture de poules, puis on rel?¨ve l\'emploi des antibiotiques dans

lapratique comme cela a lieu ?  l\'heure actuelle et on rel?¨ve les r?¨glements qui sont envigueur pour leur emploi en Hollande. Il n\'est que permis d\'ajouter une antibiotique?  la nourriture de poulets. L\'auteur est d\'avis que cela ne donne pas ?  l\'heure actuelledes difficult?Šs insurmontables ni au point de vue d\'hygi?¨ne, ni au point de vued\'?Šconomie. L\'auteur ne voit pas de motifs pour une extension ou restriction assez importantesde l\'emploi des antibiotiques en Hollande dans la nourriture de poules.



??? Zusammenfassung: Die geschichtliche Entwicklung der Anwendung von Antibiotika im Gefl??gelfutterwird kurz angegeben. Nachher werden die praktische Anwendung, wie diese jetzt ge-schieht, und die Bestimmungen welche dazu in den Niederlanden von den zust?¤ndigenBeh??rden erl?¤szt worden sind, besprochen. Nur im Mischfutter f??r Schlachtk??ken istdie Mischung eines Antibiotikums gestattet. Verfasser ist der Meinung dasz gegen diese.Anwendungsart augenblicklich keine ??berwiegenden Einwendungen angef??hrt werdenk??nnen, weder aus hygienischen noch aus wirtschaftlichen Gr??nden.Verfasser sieht keinen Grund f??r eine einigcrmassen bedeutende Ausbreitung oderEinschr?¤nkung der Anwendung von Antibiotika im Gefl??gelmischfutter in den Nieder-landen. LITERATUUR 1. STOKSTAD, E. L, R., T. H. JUKES e.a., J. Biol. Chem. 180, 647, 1949. 2. STOKSTAD, E. L. R. en T. H.
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??? Uit het Instituut voor Moderne Veevoeding â€žDe Schothorst", Hoogland BEZWAREN TEGEN HET GEBRUIK VAN ANTIBIOTICAIN MENGVOEDERS door Dr. J. GRASHITS. De ontwikkeling van de mengvoederindustrie heeft een zware taak gelegdop de schouders van hen, die belast zijn met en de volle verantwoordingdragen voor de samenstelling van mengvoeders. Ze hebben rekening tehouden met fysiologische aspecten van de voeding, vooral de benutting\\an het voeder door het dier en de invloed op gezondheid, voortplan-ting en kwaliteit van de produkten: vlees, melk, eieren, wol, enz. Daarnaastkomen zuiver agrarische, alsmede commerci??le belangen om de hoekkijken. Bovendien spreekt het vanzelf, dat ze bij voortduring op de hoogtedienen te blijven van hetgeen de wereldliteratuur op het gebied vanveevoeding en aanverwante wetenschappen het licht doet zien. In ?Š?Šnwoord, ze moeten

â€žbijblijven". Als men\'bedenkt, dat in Nederland perjaar 2/2^3 millioen ton mengvoeder wordt geproduceerd, dan is hetzonder meer wel duidelijk, dat de al of niet-opname van bepaalde stoffenin het mengvoeder van enorme economische betekenis is voor de fabrikantvan bedoelde stoffen. Dit verklaart ook, dat de mengvoederdeskundigenoverstelpt worden met argumenten welke de opname van een bepaaldpreparaat in het mengvoeder zouden rechtvaardigen. Vooral wordt inde laatste jaren veel druk op hen uitgeoefend door de chemische industrie,die in het verwerken van geneesmiddelen in mengvoeders (â€žmedicatedfood") grote toekomstmogelijkheden ziet. Als voorbeeld wordt dan detoestand in de Verenigde Staten aangehaald, waar de chemische industriezich reeds intensief bezig houdt met de voeding van mens en dier. Hoewelook in Amerika de medici en dierenartsen deze ontwikkeling met

zorggadeslaan, was het tot dusverre niet mogelijk ze te stuiten. Daarvoor isde positie van de industrie in Amerika te machtig. Ook in enkele Europeselanden valt eenzelfde ontwikkeling gade te slaan. Nederland behoort gelukkig tot die landen, waar de veehouders doormiddel van hun organisaties en co??peraties zelf de beslissing in de handhebben of zc de chemische industrie willen volgen op de weg welke dezevoor hen heeft uitgestippeld. De uitkomsten, welke in de laatste jarenmet â€žmedicated food" in de pluimveehouderij zijn verkregen, manen totgrote voorzichtigheid. Reeds E h r 1 i c h (1907) (21) en ook Browning (9 10) hebbengewezen op de gevaren van de ontwikkeling van resistente stammenen het optreden van chronische ziekten, als een geneesmiddel niet instaat is parasieten of bacteri??n voor 100 % te verniedgen. Zij werktenmet trypanosomen. De toepassing van de bestrijdingsmiddelen in de

land- en tuinbouw, geeftdaarvan een bevestiging. De problemen rondom het resistent worden vaninsekten hopen zich sneller op, dan de mogelijkheid om ze op te lossen.Briej?¨r (8), Directeur van de Plantenziektekundige Dienst te Wage-ningen schreef daarover een lezenswaardig artikel. Hij citeert de com-



??? missie van deskundigen op het gebied van insekticiden, ingesteld door deWereldgezondheidsraad. Volgens deze commissie zijn reeds 10 soorteninsekten, die menselijke ziekten overbrengen, resistent geworden, terwijlbij 27 andere soorten ook reeds verschijnselen in die richting wijzen. Hetadvies aan de praktijk moet volgens B r i e j ?¨ r dus niet zijn: â€žspuit maarzoveel mogelijk", doch â€žspuit zo weinig als je durft". Volgens B r i e j ?¨ rmoeten we trachten de natuurlijke processen behoedzaam in de door onsgewenste richting te leiden, in plaats van te proberen ze met bruut geweldte dwingen. Met dit standpunt ben ik het volkomen eens. â€žSpuiten bijuiterste noodzaak". Van geneesmiddelen kan gezegd worden: Gebruik zebij uiterste noodzaak en ga ze niet preventief in het voeder aanwenden.Antibiotica zijn geneesmiddelen en dienen geneesmiddelen te blijven.Op grond van hetgeen momenteel

bekend is over de werking van anti-biotica â€” de voornaamste is vooral de bacteriostatische â€” zal men zemoeilijk als nutri??nten kunnen beschouwen. Anderzijds mag men demogelijkheid van enig voedingseffect ook niet bij voorbaat uitsluiten.Taylor en Gordon (57) en reeds eerder El am et al. (22) zagenvan ge??nactiveerde penicilline bij varkens en kuikens nog een zekere groei-toename, die bij varkens nog 66 % bedroeg van die van actief penicilline.Het zou erop kunnen wijzen, dat naast de bacteriostatische werking nogeen werking als voedermiddel aanwezig is. In onze proeven (tab. 1) konvan deze werking helaas niets aan het licht treden, omdat met penicillinein actieve vorm geen groeitoename optrad. Sommige onderzoekers o.a. S?¤uberlich (53) zijn op grond van uit-komsten bij ratten van mening, dat antibiotica een sparende werkingbezitten voor sommige aminozuren o.a. lysine, tryptofaan en

valine.Boissier (4) ging het groeieffect van thiovahne, een afbraakproduktvan benzyl-penicilline, bij ratten na. Hij vond dat het d-thiovaline-isomeerhetzelfde groeieffect bij ratten gaf als het antibioticum. Het 1-thiovaline-isomeer gaf een verminderd groeieffect en beide (1 -j- d) samen geeneffect. Zou er dus bij penicilline enige twijfel kunnen bestaan of we hetal of niet tot dc voedermiddelen mogen rekenen, voor andere antibioticais op grond van huidige gegevens alle twijfel uitgesloten.We zouden antibiotica tot de afweerstoffen van de levende organismenkunnen rekenen. Ook in de natuur komen antibiotica-vormende schimmels en bacteri??nvoor, o.a. in teelaarde, diepstrooisel enz. Waarschijnlijk worden de hieringevormde antibiotica snel weer afgebroken, althans Grimbergen (30)kon ze met de huidige onderzoekingsmethoden in oud strooisel van depotstal niet aantonen. Het is dus niet gemotiveerd de opname

van anti-biotica in mengvoeders in de gebruikelijke hoeveelheden te rechtvaardigenmet het argument dat ze ook veel in de natuur voorkomen.Een mengvoederdeskundige, die de verantwoording heeft te dragen vande samenstelling der mengvoeders voor de halve veestapel in Nederlandzal nimmer produkten in mengvoeder mogen opnemen, die in economischopzicht niet verantwoord zijn of waarvan in de toekomst schadelijkegevolgen of een negatief effect zijn te verwachten. Niet de zucht om van nieuwe dingen alles te willen weten, voordat zetoegepast worden, is de drijfveer welke hem tot voorzichtigheid maant,doch veel meer het bewustzijn, dat een enkele verkeerde stap funeste



??? gevolgen kan hebben voor de veehouderij in Nederland. Ook 20 ?¤ 30jaren geleden werd wel degelijk bij de samenstelling van mengvoeder^rekening gehouden met de invloed van pers-residuen der oliefabrieken enandere produkten op de hardheid van het spek bij varkens, althans in dekringen waarvoor schrijver dezes werkzaam is. Als men dus suggereert,dat aan deze problemen geen aandacht werd geschonken, is dat beslistonjuist. Elke mengvoederdeskundige zal ook ten opzichte van nieuw opde markt gekomen voedermiddelen een voorzichtig standpunt innemen.Hij zal zich op de hoogte moeten stellen van alle literatuurgegevens enzich zo nodig door proefnemingen zelf een oordeel trachten te vormen.De verschillen van inzicht rondom de antibiotica kan men het besteverklaren door te wijzen op het verschil in denkwijze bij de beoefenarender wetenschap. E?Šn deel is zuiver wiskundig ingesteld, ze

aanvaardenalleen datgene wat op het ogenblik langs mathematische weg is bewezen,ze houden geen rekening met hetgeen voor de wetenschap nog verborgenligt. Een ander deel van de wetenschappelijke onderzoekers, voor mijngevoel helaas in de minderheid, houdt er een meer biologische en fysiolo-gische denkwijze op na. Ze tracht zich mede te verdiepen in de gevolgenvan aanwending van antibiotica in mengvoeders voor de toekomst en trektgaarne vergelijkingen met andere middelen met soortgelijke werking. Metrecht meen ik te mogen zeggen, dat de zucht om van nieuwe dingen alleste willen weten, alvorens ze toe te passen, bevorderlijk is voor een warevooruitgang. Het gevaar, later van de dwalingen des weegs te moetenterugkeren, voor zover er nog een weg terug is te vinden, wordt dan toteen minimum beperkt. Als we thans overgaan tot het eigenlijke onderwerp van dit artikel, debezwaren tegen

het gebruik van antibiotica in mengvoeders, dan willenwij voorop stellen, dat het therapeutisch gebruik van antibiotica er vol-komen buiten is gehouden en we ons in dit artikel meer zullen bepalenbij varkens dan bij pluimvee en andere diersoorten. In de eerste plaatswillen we nagaan lioe de kosten van antibioticatoevoeging zich verhoudentot de meerdere opbrengst. Daarbij spelen ook de aard van het rantsoen,methode van voedering, afslachtingspercentage en de kwaliteit van hetslachtprodukt een rol. Een vergelijking van de amerikaanse toestandenmet de nederlandse en in het algemeen met de westeuropese, is niet juist.In Amerika kan men andere rantsoenen gebruiken dan in Westeuropa,omdat de kwaliteit van het slachtprodukt in Amerika een minder groterol speelt. Dc mais/soja-rantsoenen van ginds zijn hier niet te gebruiken.Op grond van talrijke experimenten mag men thans wel aannemen, datantibiotica

een groter effect veroorzaken bij rantsoenen met plantaardigeiwit dan bij rantsoenen waarin dierlijk eiwit is opgenomen. Lucas (38)gaf hiervan een goed overzicht. Rantsoenen met beste kwaliteit dierlijkeiwit geven met antibiotica dikwijls een gering, niet wezenlijk groeiverschilte zien. Ook geven rantsoenen met laag eiwitgehalte meer effect vanantibiotica te zien dan die met optimaal eiwitgehalte (Clausen, 19).Zowel bij voldoende plantaardig eiwit als bij een beperkt dierlijk eiwit-gehalte worden de dieren te vet. Nordfeldt (47) kon met een rant-soen met alleen plantaardig eiwit ook geen vermeerderde eiwitretentiedoor antibiotica aantonen, ofschoon de resorptie in de darm wel toenam.De meerdere groeitoename was alleen te verklaren uit een verhoogde



??? energie-aanzet. In dit opzicht komen diverse onderzoekers nog tot tegen-strijdige uitkomsten. Ik ben het dan ook volkomen eens met Clausenals hij zegt, dat er ernstige gevaren met het oog op slachtkwaliteit bestaan,wanneer de boeren in de verleiding komen rantsoenen te gebruiken, waar-in de hoeveelheid duur eiwit wordt verminderd en antibiotica toegevoegd.Men stelt zich naar mijn mening dan ook op een veilige basis als men bijde beoordeling van het economisch aspect van antibiotica uitgaat vanrantsoenen, die in Nederland als normaal aangemerkt worden. Talrijkzijn de waarnemingen (H u a n g et al. (34), P e r r y et al. (50), P i e r c e(51), W a 11 a c e et al. (62), H a n s o n et al. (32)) dat een voeding adlibitum, zoals met behulp van de automatische droogvoederbak, de kwali-teit van â€žantibioticadieren" meer zal schaden (meer vet!) dan controle-dieren zonder antibiotica. Het

afslachtingspercentage blijkt bij met anti-biotica gevoederde dieren iets lager te liggen dan bij controledieren zonderantibiotica. Een uitzondering maken rantsoenen waarin naast granen ookaardappelen en suikerbieten zijn opgenomen (Clausen, 19). Voorrantsoenen met granen vond Clausen (19) 0.42% eenheden meerkarkas bij de antibioticadieren, n.1. 73.84 % tegenover 73.42 % bij decontroledieren. Voor een baconvarken van 90 kg betekent dit een meerderslachtgewicht van 0.378 kg. De uitkomsten van Bowl and et al. (33) geven een aanwijzing, datantibiotica-slachtdieren in koelhuizen meer uitdrogen dan controledieren,die geen antibiotica hebben gehad, waardoor het voordeel van minderafslachten weer verloren gaat. Onze eigen waarnemingen bevestigen inhet algemeen het gunstiger afslachtingspercentage door antibiotica. Eenuitzondering maakt groep H (tab. 1). Hiervoor is geen verklaring ge-

vonden. Harrington en Taylor (1955) zagen geen effect vanpenicilline, terwijl chloortetracycline het afslachtingspercentage wel gun-stig be??nvloedde. Meerdere onderzoekers maken melding van een lagergewicht van de ingewanden, van de lever en enkele van hen van de milt(Taylor en H a r r i n g t o n (58) 1955, B a r b e r et al. (3) 1957). Hetlijkt ons echter niet verstandig het afslachtingspercentage bij het econo-misch aspect van de antibiotica in ogenschouw te nemen, zolang de kwes-tie van meerdere uitdroging der antibioticadieren niet voldoende is op-gehelderd. Ook sommige exporteurs van slachtpluimvee in Nederlandmenen een groter vochtverlies van met antibiotica gevoederde dierente hebben opgemerkt. Vermoedelijk is de oorzaak echter meer te zoekenin het inplanteren van stilboestroltabletten. Hoewel met stijgende hoeveelheden antibiotica in het voeder een grotergroeieffect wordt verkregen,

menen wij ons te moeten houden aan degebruikelijke hoeveelheden n.1. 5 mg per pound (0.453 kg) voeder. Ditzou betekenen 11 gram per ton, doch als regel wordt dit afgerond op10 g per ton. Br e i r e m et al. (7) zagen in een groot aantal experimentendoor antibiotica een groeitoename welke gemiddeld bedroeg voor peni-cilline 2 %, voor penicilline bacitracine 4 % en voor aureomycine 6 %.De index voor voederbenutting verbeterde met 4 3 % en 5 %, resp.voor aureomycine, penicilline en penicilline -f- bacitracine. H v i d s t e net al. vermelden dezelfde groeitoeneming voor aureomycine en penicillinetenvijl de voedereffici??ntie verbeterde met resp. 3.7 en 3.1 %. Clausenverkreeg met chloortetracycline een groeitoename van 3 % en een ver-



??? Eâ€”1954 Dâ€”1953I II Câ€”1953 Bâ€”1953II Aâ€”1952II TABEL 1 11 II III III S ^ i I*^ I a I g o" s t; ?‹.Â? 8 dieren per groep ^ , u ^ O a S Ji O a o" 3 S Â? CJ p .S c-j O .5a ir Z O, 5 O rt =Â? ^ O3 O 1Â? O b gemiddeld per dier Begingewicht voorproef kgBegingewicht proefper. kgEindgewicht proefper. kgAantal proefdagenGroei in de proefper. kgGem. groei p.d.p.d. in kgGroeitoename door antibiotica in %Voederverbruik per kg groei in kgBesparing op voederverbr.door antibiotica in %Verlies door vasten enslachten % 16.122.492.494.970.â€” 0.738* * * 6.â€”3.233.â€”26.8 15.922.392.6100.970.30.696 19.224.488.690.964.20.706 â€”0.6 3.31 â€”1.2 26.7 19.3 24.5 89.691.865.1 0.710 17.921.588.296.â€”66.7 0.695â€? 0.93.242.427.1 18.121.789.291.967.50.735 5.â€” 3.06 4.727.â€” 18.321.888.196.166.30.689 18.321.986.187.564.20.734 4.9 3.02 5.9 27.1 18.221.788.295.166.50.700 23.425.6118.5121.592.9

0.765* Â? 2.5 3.59 2.4 24.227.1118.5121.591.4 0.753* * 0.93.650.8 24.227.1117.8121.590.70.746 3.33 3.27 3.32 3.21 3.68 28.4 27.6 27.2 27.8 Opm. In groep F I is een dier in nood geslacht, eveneens 1 dier in groep G 1. Bij deberekening van de gemiddelde groei per dier per dag zijn ze uitgeschakeld;bij het voederverbruik zijn ze wel meegeteld. Voor een betere vergelijking heb-ben we in de groepen F II en F III de groeicijfers ook berekend (tussen haakjesgeplaatst), wanneer ook in deze groepen het minst snel groeiende dier zouuitvallen.



??? VERVOLG TABEL 1 Fâ€”1956 Gâ€” 1956 Hâ€”1956 Kâ€” 1956 I II III I II I II III I II i Urt a cjO (jcS 1 cJ O a C a a c a 8 dieren per groep u .2, 2 Â° O \'O 4J O rr: CS -si1" - OJ ^ rs -S, O 0 V ^ ::: (j 11 4J O ^ O Â§ S O a P 53 ^ gemiddeld per dier c S8 B It II O ?–, O p .5 <j C u S \'S Â? 4J O a c t; 8 e Â§ t; 1O c .Â? u G Â? u Â§ E O a Begingewicht voorproef kg 26.1 25.4 25.2 26.1 25.2 22.4 22.3 22.3 22.3 22.3 Begingewicht proefper. kg 30.4 29.3 29.â€” 30.2 29.â€” 24.4 24.4 24.3 24.3 24.4 Eindgewicht proefper. kg 94.3 92.8 92.9 94.4 94.1 91.4 92.9 93.2 92.9 94.4 Aantal proefdagen 97.â€” 102.3 103.4 95.3 96.1 114.1 115.â€” 117.6 108.9 109.1 Groei in de proefper. kg 63.9 63.5 63.9 64.2 65.1 67.â€” 68.5 68.9 68.6 70.â€” Gem. groei p.d.p.d. in kg 0.658 0.621 0.618 0.674 0.677 0.587 0.596 0.586 0.630 0.642 Groeitoename door (0.637) (0.631) antibiotica in % â€”5.6 â€”6.1 0.4 1.5 â€”0.2 1.9 Voedcrverbruik

per kg (â€”3.2) (â€”4.1) groei in kg 3.49 3.47 3.50 3.49 3.30 3.47 3.43 3.51 3.44 3.39 Besparing op voederverbr. â€? â€? neg.? door antibiotica in % neg. 1.2 â€”1.2 1.5 Verlies door vasten en slachten % 27 26.7 27.3 26.3 26.1 24.9 27.5 27.5 27.7 26.4 de groeitoename was op 60 kg levend gewicht 4.8%. besparing op voedcrverbruik zou waarschijnlijk nega-tief zijn, als voor het zieke dier in F I een correctiewordt aangebracht. 5 g per Ib. tot 60 kg levend gewicht,tot 60 kg levend gewicht was de groeitoename door antibiotica 5.â€”% en5.1% resp. in de groepen All en A III. de groeitoename door aureomycine is hier boven 65 kg levend gewicht opge-treden. Onder dat gewicht was de gemiddelde groei in de controlegroep 0.684kg en in de aureomycincgroep 0.681 kg.



??? 1955 1955 1955 1955 TABEL 28 dieren per groepgemiddeld per dier a Â? O Â? tm 2O u?? i: Â? ,^ oj a s: a â€”\' 2 ??-??h SS O c <J c i Â° d s Â° cu c Begingewicht voorproef kg 24.4 24.5 Begingewicht proefperiode in kg 29.4 29.4 Eindgewicht proefperiode in kg 90.6 92.â€” Aantal proefdagen 94.2 89.â€” Groei in de proefperiode kg 61.2 62.6 Gem. groei p.d.p.d. kg 0.650 0.704 Groeitoename door antibiodca in % 8.3 Voederverbruik per kg groei in kg 3.38 3.24 Besparing op voederverbruik door 1 i antibiotica % 1 4.1 Verlies door vasten en slachten % 27.7 27.4 1) \'?œ >> "o V. COIIO e a Sh II Ji Â? O (h ?‹ ?? 20.124.692.999.468.30.68810.33.23 5.627.6 aa O 2 Â? â€žg S !oO S \'S l?? 19.924.693.699.469.â€”0.6947.6 3.08 8.9 27.9 19.924.692.6105.568.â€”0.645 3.38 27.8 10 g terramycine per Ib (= 453 g). in deze groep kreeg 1 dier een navelbreuk; na operatie trad recidieve op. Eris geen correctie

aangebracht voor groei en voederverbruik.



??? beterde voedereffici??ntie van 3 %, voor proca??ne penicilline waren dezecijfers 5 % en 4 %, voor Oxytetracycline 8 % en 6 %.Onze waarnemingen (tab. 1) stemmen met die van Frens overeen, datmet onze gebruikelijke rantsoenen de groeitoename varieert van nihiltot maximaal 6 %. Slechts bij gebruik van het terramycinepreparaat(Pfizer) was de groeitoename in onze proefnemingen meestal hoger(tab, 2). Hierbij dient opgemerkt te worden, dat in dit preparaat eenonbekende groeibevorderende faktor naast het antibioticum voorkomt.Volgens Hvidsten et al. (35) moet het voederverbruik per kg groeionder noorse omstandigheden â€” mengvoeders met en zonder antibioticaworden naast elkaar verkocht â€” met 3.2 % dalen als de kosten van deantibioticatoevoeging gedekt zullen worden. Onder nederlandse omstan-digheden en bij de thans geldende groothandelprijzen voor antibiotica,zal de vocderbcsparing

ongeveer 2.5 % moeten bedragen. In vele gevallenwordt dit niet bereikt, doch gemiddeld komt men er waarschijnlijk ietsoverheen. Veelal zal de economie van het gebruik van antibiotica afhangenvan de â€ždisease level" in de stal in verband met sanitaire omstandigheden.Straks zullen we duidelijk maken, dat eenzelfde groeieffect ook op andere,veel goedkopere wijze is te verkrijgen, n.1. met behulp van kopersulfaat.Tegenover het wisselvallig meerdere groeieffect van antibiotica, waaivande aanwending voor de veehouder slechts in een deel der gevallen finan-ci??le voordelen biedt, staan de bezwaren. Het behoort niet tot mijn taak uitvoerig in te gaan op de gevaren, diedreigen van de kant van resistente pathogene bacteri??n. Het artikel vanProf. v. d. Schaaf geeft daarvan een goed overzicht. Slechts eenenkele opmerking zal men mij niet euvel duiden. Morrozi en Ciur-n e 11 i (46) maken melding van het resistent

worden van de vlekziekte-bacil. De virulentie ging daarbij verloren. Rij toenemende populatie kanhierin wel degelijk een gevaar schuilen, n.1. als de antibioticumtoedieningwordt gestaakt en de virulentie terugkeert. Het Welsch fenomeen zal tot gevolg hebben, dat resistente pathogenebacteri??n langzamerhand weer plaats maken voor gevoelige als de anti-biotica worden weggelaten. De tijdsduur waai in dit zich zal voltrekken,zal afhangen van de hoeveelheid aanwezige gevoelige bacteri??n. Wanneerhet gebruik van antibiotica algemeen zou worden, voor de meeste dierenop de boerderijen, dan kan men zich voorstellen dat pas na zeer langetijd de oorspronkelijke gevoeligheid der ziektekiemen zal terugkeren.Wanneer reeds nu verwacht mag worden, dat na enkele jaren gebruikvan antibiotica in het voeder voor jonge dieren E. coli resistent is gewor-den en veelvuldig diarree zal optreden, dan lijkt me beter er thans niet

medete beginnen. Interessant is een zeer recente publikatie van Miller, Rohnhoffen Rif kind (44) betreffende de verhoogde gevoeligheid van muizendie met antibiotica zijn behandeld, voor salmonella infectie. E?Šn enkelehoge dosis streptomycine, ingegeven per maagsonde was voldoende omde dieren te infecteren met 1/100.000 van het aantal Salmonella enteri-tidis, dat nodig is om normale muizen te infekteren. Aangenomen wordt,dat deze verhoogde gevoeligheid voor Salmonella veroorzaakt wordt dooreen verandering in de samenstelling van de normale microflora van dedarm, welke verandering veroorzaakt is door het antibioticum. De normale



??? darmflora zou dan bacteri??n bevatten welke de groei van Salmonella inde darm kunnen verhinderen. In vitro wordt de groei van Salmonella vcrhmderd door een bacteri??nvrijfikraat van faeces, afkomstig van normale dieren. Dit verschijnsel wordtniet waargenomen bij eenzelfde filtraat van dieren, behandeld met strep-tomycine. Bovendien wordt deze remming alleen maar waargenomen onderana??robe omstandigheden. Onder a??robe omstandigheden en ook bij over-vloedige aanwezigheid van voedingsstoffen treedt het verschijnsel niet op.De verhoogde gevoeligheid van de behandelde muizen kan worden ver-minderd door suspensies van faecali??n van normale muizen in de darmte brengen. De waarnemingen tot dusver gedaan, doen. vermoeden, dat bepaaldegram-negatieve, niet sporevormende ana??robe bacteri??n in de darm deontwikkeling van Salmonella tegengaan. Indien dit juist is, zal hun aan-

wezigheid een belangrijke rol spelen bij de handhaving van een normalegraad van resistentie tegen de Salmonellae. be onderzoekingen van Roine et al (52) hebben aangetoond, dat dedood van marmotten ongeveer 1 ?¤ 2 weken na het toedienen van aureo-mycine (0,1 mg in het voedsel) vooral te wijten is aan Listeria infectie.De mogelijkheid dat ook bij varkens de Listeria-infecties zullen toenemenbij gebruik van antibiotica in het mengvoeder is niet denkbeeldig. Ookvoor de mens zou dan gevaar dreigen. Op zeer uitvoerige verdienstelijke wijze wordt het resistentievraagstuk vanmicro-organismen behandeld door Schnitzer en Grunberg (54)in het boek â€žDrug Resistance of Microorganisms". Het behoort evenmin tot mijn taak uitvoerig in te gaan op de gevarendie bij aanwending van antibiotica dreigen van de kant der vleeskeuring.Het niet onderkennen van slachtdieren, lijdende aan Salmonella infecdeof

miltvuurinfectie, doordat op de gebruikelijke voedingsbodems de groeiin sterke mate is vertraagd, stelt de vleeskeuringsdienst voor nieuwe pro-blemen. Een toeneming van het aantal gevallen van huidanthrax, diebij mannen in New York en omgeving zou geconstateerd zijn als gevolgvan het gebruik van besmette scheerkwasten, zou hiermede in verbandgebracht kunnen worden. Uit de aard der zaak verdient deze mededelingvan een amerikaanse professor nadere bevestiging. Reeds werd gewezen op de achteruitgang in de kwaliteit der slachtpro-dukten als men bij gebruik van antibiotica in mengvoeder de hoeveelheideiwit vermindert of het dierlijk eiwit vervangt door plantaardig eiwit. Ookbij voedering van rantsoenen met optimaal eiwitgehalte zal antibiotica-toevoeging de slachtkwaliteit doen verminderen als ad libitum wordt ge-voederd. be mogelijkheid dat bij beperkte voeding zelfs nog enige kwali-teitsvermindering

optreedt door meerdere vetaanzet is zelfs niet helemaaluit te sluiten. Een tendens in die richting wordt door meerdere onderzoe-kers gemeld en zou een verklaring kunnen geven voor het lagere afslach-tingsperccntage. Volgens G lausen (17, 18, 19) slachten vette varkensminder af dan meer vlezige varkens. In stofwisselingsproeven zagen Nordfeldt en Kihlen, alsmedeL u d v i g s e n en Thor beek (42), dat de respiratieco??fficient voorstikstofvrije stoffen toeneemt evenals de afzetting van het vet. De totalewarmteproduktie zou afnemen.



??? In onze proefnemingen werden bij vergelijking van 120 antibioticadierenmet 107 controledieren, die geen antibiotica hadden ontvangen, bij deslachtbeoordeling de volgende uitkomsten verkregen: Ia Ib Ic totaal I Ila Ilb IIc totaal II Illa Illb IIIc totaal III in % in % in % zonder an- tibiotica 53 43 - - 89.72 5 5 â€” 9.55 â€” â€” 1 0.93 met anti- biotica 64 38 1 85.83 3 11 1 12.50 â€” 1 1 1.67 Telt men de A-dieren samen en op dezelfde wijze de B- en C-dieren, dankomt men tot de volgende uitkomsten: A% B% C% zonder antibiotica 54.21 44.86 0.93 met antibiotica 55.83 41.67 2.50 Van een verbetering der kwaliteit door antibiotica is in geen geval sprake.Het tegendeel is ook niet bewezen. Van een verhoogd watergehalte der antibioticadieren wordt melding ge-maakt door M 0 11 g a a r d (45) voor varkens en M c F a d d e n et al.(43) bij kalveren. De eerste kwam tot deze conclusie op grond van stof-wisselingsproeven, de

laatste met de Antipyrinemethode volgens K r a y-b i 1 1 et al. B O w 1 a n d et al. (33) kregen significante uitkomsten, volgenswelke antibiotica-slachtdieren meer inschrompelen, hetgeen inhoudt, datze waarschijnlijk meer water bevatten. Het gebruik van antibiotica kan fouten in de voeding camoufleren. Eenafwijkende darrnflora als gevolg van moeilijk verteerbare produkten inhet voeder voor jonge dieren kan onschadelijk gemaakt worden doorandbiotica. Het is op â€žDe Schothorst" gebleken, dat verstijfseld zetmeelin kunstmatige kalvermclk de eerste twee weken tot een ongewenstedarmflora en een zekere zuurvorming in de darm met diarreeverschijnselenaanleiding geeft. Een en ander is te voorkomen met antibiotica. Ookondermelkpoeder en toegevoegd dierlijk vet geven veelal diarreeverschijn-selen in de eerste levensweken, tenzij antibiotica worden toegevoegd.Nadere bestudering van het vraagstuk heeft

echter uitgewezen, dat anti-biotica niet nodig bleken, wanneer het rantsoen met voldoende nicotine-zuur werd aangevuld. Treedt nog enige diarree op, dan verdwijnt ditverschijnsel wanneer een hoeveelheid nicotinezuur extra wordt gegeven.Bij moederloze biggen zal aanvulling van het dieet met varkcnsplasma enaardappeleiwit het gebruik van antibiotica minder noodzakelijk maken.Ook toevoeging van pepsine aan het dieet alsmede koken van het rantsoendoen de aanwending van antibiotica minder noodzakelijk worden. Naasthet gevaar, dat bij het gebruik van antibiotica de verbetering van derantsoenen te veel op de achtergrond dreigt te geraken, bestaat ook hetgevaar, dat sanitaire maatregelen op de boerderij te veel worden ver-waarloosd. In nieuw gebouwde stallen en ook in oude stallen, die grondig zijn ont-smet en enige tijd onbezet zijn gebleven, is de werking van antibiotica inhet voeder nihil of treden

slechts onbeduidende groeitoenamen op. Devrees, dat het gebruik van antibiotica de selectie op weerstandsvermogen



??? bemoeilijkt en in de toekomst moeilijkheden in de fokkerij kan teweeg-brengen, is nog niet weggenomen. In het bijzonder geldt dit als om deeen of andere reden het toevoegen van antibiodca na een aantal jarenwordt gestaakt en het vocdingsmilieu van voorheen terugkeert.Van een schadelijke invloed van antibiotica op de voortplanting in 1952door A x e 1 r o d bij aquariumvissen waargenomen, is bij varkens enpluimvee tot nu toe niets gebleken. In hoeverre een staken van de antibioticatoediening na een aantal jarenvan gebruik, de groei van dc dieren nadelig zal be??nvloeden, zal nog nadermoeten blijken. Onderzoekingen dienaangaande zijn op â€žDe Schothorst"lopende bij pluimvee. De mogelijkheid is aanwezig, dat ook varkens enpluimvee van antibiotica min of meer afhankelijk kunnen worden. In ditverband kan gewezen worden op waarnemingen, dat babybiggen, dieantibiotica in het voeder ontvangen,

naderhand minder gedijen op eenrantsoen zonder antibiotica, dan babybiggen die van den beginne af geenantibiotica in het rantsoen hebben ontvangen. Trouwens de groeitoena-me, welke in de jeugd met antibioticatoediening bij varkens wordt be-reikt, gaat dikwijls geheel of gedeeltelijk weer verloren als men op eengewicht van 35â€”50 kg met het verstrekken van antibiotica ophoudt.Opname van antibiotica in mengvoeders zal de verleiding doen ont-staan, dc dosis tot een therapeutische hoogte op te voeren ter bestrijdingvan bepaalde ziekten. Op het gevaar, dat meer schimmelziekten (Candidaalbicans) kunnen optreden en antibiotica in dc diergeneeskunde huntherapeutisch effect kunnen verliezen, werd reeds door Prof. v. d.Schaaf gewezen. Meerdere onderzoekers, o.a. C a t r o n voor varkens, W a i b e 1 et al. (61)en Libby en Schaible (37) voor pluimvee, hebben gewezen op hetverschijnsel, dat in een stal

na een aantal jaren de controledieren, dienimmer antibiotica hebben ontvangen, even snel groeien als antibiotica-dieren. Bij de antibioticadicren zou de groeisnelheid weinig zijn veranderdterwijl de controledieren sneller zijn beginnen tc groeien. Catron verklaart dit verschijnsel, door aan tc nemen dat schadelijkebacteri??n in de stal zijn verminderd en gunstige, b.v. vitamineproduccren-de bacteri??n zijn overgewaaid van de antibioticadicren naar de controle-



??? TABEL 4 Elke groep 8 dieren controle0.0045% kopersulfaat 0.0135% kopersulfaat 0.1% kopersulfaat I LII Gcm. I MII Gem. I NII Gem. Begingewicht proefperiode 24.4 24.2 24.3 24.2 24.2 24.2 24.2 24.3 24.3 Eindgewicht proefperiode 92.6 93.7 93.1 94.1* 92.7 93.3 94.1 94.2 94.1 Aantal proefdagen 111.6 112.5 112.1 111.â€”* 106.4 108.5 103.8 100.4 102.1 Groei in de proefperiode 68.2 69.5 68.8 69.9* 68.5 69.1 69.8 69.9 69.8 Gem. groei p.d.p.d. in kg 0.611 0.617 0.614 0.629* 0.643 0.637 0.673 0.696 0.684 Groeitoename door kopersulfaat in % 3.75 11.4 Voedcrverbruik per kg groei in kg 3.33 3.31 3.32 3.27** 3.17 3.22 3.05 2.91 2.98 Besparing op voedcrverbruik door kopersulfaat % 3.â€” 10.2 Verlies door vasten en slachten 29.6 29.2 29.4 28.6 29.1 28.8 27.4 28.5 28.â€” Slachtkwaliteit Ia 1 2 1 3 4 5 Ib 6 4 4 3 2 2 Ic 1 1 1 1 IIa 1 IIb 1 â–  1 1 1 IIc 1 ** voedcrverbruik van het zieke dier is meegerekend. *

gem. van 7 dieren (1 dier na 71 dagen wegens aandoening van een sprongge-wricht uit de proef genomen, eindgewicht 40 kg, begingewicht 24.5 kg).



??? dieren. Ik kan me voorstellen, dat van enige be??nvloeding sprake kan zijnevenals ook het omgekeerde kan geschieden, n.1. dat een ernstig ziekegroep varkens in een stal de andere groepen ongunstig kan be??nvloeden,doordat pathogene organismen overgaan van de ernstig zieke groc]3 naarde andere groepen en latente infecties veroorzaken. Met andere onder-zoekers als Gy??rgy ben ik van mening, dat de verschijnselen, althansten dele, verklaard moeten worden als gevolg van het resistent worden\\ ain bacteri??n, tegen antibiotica. C a t r O n houdt n.1. geen rekening met de normale groeitoename welkein de laatste jaren aan de dag is getreden, ook waar geen antibioticaworden gebruikt. \\Vel heel duidelijk is deze groeitoename bij kuikens.Bij mestkuikens heeft men in de laatste 25 â€” 30 jaren een geleidelijkegroeiverbetering kunnen waarnemen, welke gemiddeld bijna 3 % per jaarheeft bedragen.

Ook de benutting van het voeder is veel gunstiger ge-wordenj het voederverbruik per kg groei is voor jonge kuikens meer dangehalveerd. Ongetwijfeld hebben verbetering van voeding en huisvesting,alsmede bepaalde fokmethoden â€” in Amerika gaat men bij varkens overvan spektype naar een meer vlezig type â€” ook een gunstige invloeduitgeoefend op groei en voederverbruik. Ook al zijn de rantsoenen voor de mestvarkens nog precies hetzelfdegebleven, dan zal toch een gunstiger voedingsrendement worden ver-kregen op grond van de gunstiger omstandigheden waaronder zeugen enbabybiggen verkeren alsmede door de verandering van de fokrichting.De meerdere groei van controledieren in verhouding tot die van anti-bioticadieren moet naar onze mening dus gedeeltelijk als een normaalverschijnsel worden beschouwd, gedeeltelijk zou men van een be??nvloedingkunnen spreken, uitgaande van de

antibioticagroepcn op de controle-groepen. In verband met het laatste is ook denkbaar, dat het voorkomenvan antibiotica in de stallucht een zekere invloed heeft uitgeoefend. In-teressant en belangrijk zijn dienaangaande de waarnemingen van G o u 1 d(26). Hij stelde een onderzoek in naar het voorkomen van resistentestafylokokken (faagtyjje Hl) in een fabriek waar handel gedrevenwerd in en recepten klaar gemaakt werden met penicilline. Daarbij bleek(tab. 3) dat ook in de pakruimte, waar niet met penicilline werd gewerkten zelfs in de administratieve afdeling, de bacteriepopulatie op het neus-slijmvlies van de daar werkzame personen grote gelijkenis vertoonde metdie van personen in ziekenhuizen, zowel wat de resistentie van Stajjh.pyogenes betreft als dc verdeling over de faagtypen 1, II en Hl en sterkaf te wijken van die van personen buiten de fabriek werkzaam, die nietmet antibiotica in aanraking kwamen.

Men zou hieruit kunnen afleiden, dat ook voor personen, werkzaam inmengvoederfabrieken, waar antibiotica in mengvoeders worden opgeno-men, het probleem van resistente stafylokokken alle aandacht verdient entevens dat ook in een stal waar antibiotica-houdend voeder aanwezig isdaarvan een zekere invloed is te verwachten op personen, die in de stalwerkzaam zijn, tevens op dieren, die geen antibiotica in het voeder ont-vangen of op andere wijze toegediend krijgen. Ook wanneer de theorie van C a t r o n waar zou zijn, is het van de boerniet juist gezien alle mestvarkens en -kuikens antibiotica te verstrekken,althans wanneer we deze kwestie vanuit een economische gezichtshoek



??? TABLE 3 Nasal Carriers of Staph, pyogenes Inside and Outside the Penicillin Factory,Characteristics of the Carrier Strains and Concentration of Penicillin in the Air of the Factory (Gould). Group T3 OJ ^ c .S oog 1 Rg XI. t^ S " g O C ou . Â? c < ^ O Â§ jd Â? a .H S g "S g- S>- aO o a,^ Percentage carrier strains Approximaterecovery ofpenicillinper cu. ft. ofair. Penicillinresistent Phage groupI II III Penicillin filling-room andpackingroom 38 * 8 100 33 0 66 Filling-room0.1-0.5 /imgpenicillin.Packing-room0.2-0.1 ngm General (no penicillin) packingroom 32 * * * 27 100 i! 36 1 0 60 Traces ofpenicillin.Amounts ofother inhibi-tory materialpresent. Administrative 28 * * * 32 100 30 0 70 0 General popu-lation outsidefactory 36 * * # 30 12 30 62 8 _ bekijken. Door slechts ?Š?Šn groep dieren in de stal antibiotica te ver-strekken, zouden andere groepen mee profiteren, althans na enkelejaren. De uitgaven voor antibiotica

zouden dalen, de winst voor de boerzou stijgen. Ook is te wijzen op het gevaar en dat geldt vooral voor penicilline enstreptomycine, dat bij mensen een overgevoeligheid voor deze antibioticaoptreedt. In de Verenigde Staten heeft de Council of Pharmacy of theAmerican Medical As.sociation alle penicilline- en sulfazalven geschraptvan de lijst van offici??le geneesmiddelen wegens gevaar voor sensibilisatie.Op de invloed van antibiotica op klieren met interne secretie is doorC a 1 e s n i c k et al. (12) gewezen t.a.v. de schildklieractiviteit, welke ge-drukt wordt. B r ?? g g e m a n (lla) neemt naast invloed op de microfloravan de darm ook een invloed aan op de intermediaire stofwisseling. Hetgroeihormoon zou door antibiotica gestimuleerd worden, waardoor detitreerbare sulfhydrylgrocpen afnemen, tegengesteld aan hetgeen thyroxinevan de schildklier doet. Tussen antibiotica en hormonen treedt soms anta-gonisme

aan het licht. Bij de rat geeft subcutanc injcktie van cortisonegedeeltelijke haaruitval en atrofie van de thymus. Aureomycine en vita-mine Bi2 kunnen dit effect opheffen. Ferrando (23) zag dit antago-nisme ook bij kuikens. De vertraging in de groei, opgewekt door 25 mgcortisone per kg voeder te geven, werd bij jonge kuikens opgeheven doorpenicilline toe te voegen. Zelfs was het effect op groei en voederverbruikgunstiger, dan wanneer alleen penicilline werd gegeven.De waarneming van Clark et al (16), dat vlees van met antibioticagevoederde varkens een lagere N-retentie bij verstrekking aan ratten



??? geeft dan vlees van controlevarkens, die geen antibiotica hebben ont-vangen, vereist nog nadere bevestiging. Galet (13, 14) zag bij ratten, die een hoge do.sering aureomycine ont-vingen een vermeerderde vetaanzet, welke hij verklaart uit een vermin-dercle energieverspilling cn een verminderde celactiviteit. Het gehalteaan desoxy-ribonucle??nezuur in de lever nam met 30 % af in vergelijkingmet de controledicren, terwijl de gehalten aan ribonucle??nezuur en eiwit-stikstof gelijk bleven. Soortgelijke verschijnselen ziet men bij oude rattenen hij zou daarom de antibiotica niet met â€žgroeifactoren" doch met â€žver-ouderingsfactoren" willen bestempelen. F r e n c h et al (25) zagen bij ratten de levensduur door antibiodca met10 % verminderen. Het voorgaande maakt duidelijk, dat het verstrekken van antibiotica inhet voeder van mestvarkens slechts geringe voordelen biedt, in vele ge-vallen wordt zelfs de

kostprijs niet gedekt. Daar tegenover staan tal vangevaren. Thans willen we de vraag beantwoorden in hoeverre het gunstig effectvan antibiotica op groei en voedcrverbruik ook door andere stoffen is teverkrijgen. Organische arsenicumverbindingen blijken een gunstige invloed te hebbenop de groei, vooral in oude stallen met latente infecties. De werking komtveel overeen met die van antibiotica. In enkele gevallen is met beide eencumulatief effekt verkregen. Arsanylzuur gaf van het spenen tot slachtgewicht in een dosering van0.0033 â€” ?œ.01 % een niet significante groeivermeerdering van 5 Hetarsenicumgehalte stijgt in de lever tot het negenvoudige. Behalve arsanyl-zuur worden ook de volgende verbindingen wel gebruikt: natriumarsany-laat, 3-nitro-4-hydroxyphenylarsonzuur. De grote mate van giftigheidmaakt het ongewenst arsenicum in het mengvoeder op te nemen.Lu ecke et al. (40) verkregen met

toevoeging van trimethylalkylammoniumstearaat (50 â€” 200 g/ton) een zelfde groeiverbetering als met anti-biotica. L u c c k e en H O e f e r (41) zagen van 50 g sulfaquinoxaline/ton eveneenseen duidelijk groeieffect. Meer perspectief biedt de aanwending van cen vrij hoge dosis koper-sulfaat. Carpenter verkreeg met 0.0113% kopersulfaat een groei-toename van 8.5 %. Ook werd de worpgrootte bij zeugen gunstig bc-invloed. Zij steeg n.1. van 9.6 op 10.6. Het basisrantsoen voor mestvarkensbevatte reeds 11 d.p.m. Cu, d.i. ongeveer 2 ?¤ 3 maal de behoefte. DeNational Research Council geeft deze behoefte aan op 4.4 d.p.m. In onzencderlandse rantsoenen voor mestvarkens wordt met 1 â€” 1/a % mineralen0.003 â€” 0.0045 % kopersulfaat opgenomen. Ook de engelse onderzoekers Barber et al. (2), Bowler et al. (5)zagen van een hoge dosis kopersulfaat een vermeerdering van de groeibij varkens optreden.

Van 0.1 % kopersulfaat (250 d.p.m. Cu) zagenBarber et al. (1) een even grote groeitoename als van aureomycine.Bij de volgende proefnemingen (B a r b e r et al. (3)) werd het groeieffectvan kopersulfaat vergeleken met dat van vigofac (10 Ib/ton), Oxytetra-cycline (10 g/ton), vigofac (10 Ib/ton) Oxytetracycline (6 g/ton)



??? aureofac 2A (5 lb/2000 Ib). Vigofac (Pfizer Ltd.) bevat 4 gram Oxy-tetracycline per 10 Ib en een onbekende groeifactor. Aureofac 2 A( Lcderle Laboratories Inc.) bevat 3.6 g chloortetracyclineper Ib. Ook nu trad een significante groeiverbetering door kopersulfaat op, onge-veer analoog aan die door Oxytetracycline en chloortetracycline opgewekt.Ook de voedselopname werd significant verhoogd. Het rendement vanhet voedsel (Ib voed.sel/lb groei) werd alleen significant Verbeterd doorchloortetracycline. Met kopersulfaat verbeterde het rendement met 3.9 %,bijna significant. De slachtkwaliteit gaf geen duidelijke verschillen te zien,misschien een kleine tendens voor minder triple A-dieren in de koper-sulfaatgroepen. Kopersulfaat deed de kopergehalten in de lever stijgentot het 8-voudige (25.1 â€” 315.2 mg per kg verse lever, gem. 109.4 mg).Dit gehalte kan niet gevaarlijk genoemd worden, want in de lever

vaneen kalf is het gehalte hoger. Het gewicht van lever en darmen werddoor chloortetracycline verlaagd (niet significant), door kopersulfaateveneens. Chloortetracycline verlaagde significant het gewicht van demilt, kopersulfaat gaf dit effekt niet te zien. Ook Lucas en Calder (39) kregen gunstige uitkomsten met hogedoseringen kopersulfaat in het voeder. Met 0.05 % waren de uitkomsteniets gunstiger dan met 0.1 %. Bij laatstgenoemde dosering schommelde hetCu-gehalte in de lever van 103 tot 1456 p.p.m. Op â€žDe Schothorst" werden in samenwerking met Van Koetsveld,Swart, Donker en Blom parallelprocven genomen, waarbij eenvergelijking werd gemaakt tu.ssen 0.0045 %, 0.0135% en 0.1 % koper-sulfaat in het voeder. Tab. 4 geeft de uitkomsten weer voor groei envoederverbruik. Vergelijkbaar zijn de groepen LI, MI en NI, op\'dezelfdewijze LH, MII en NII. Duidelijk blijkt het gunstige effekt van koper-

sulfaat. Dit effect was groter dan ooit tevoren met antibiotica is bereikt,doch een vergelijking met antibiotica was niet mogelijk.Met 0.0135 % kopersulfaat in het voeder werden groei en voedereffici??ntieresp. met 3.75 en 3 % verbeterd, met 0.1 % kopcrsulfaat re.sp. met 1 1.4 en10.2 %. De beoordeling van de slachtkwaliteit op basis van de dikte vanhet rugspek (klasse I, II en III) bleef hetzelfde voor proefgroepen encontrolegroepen, n.1. 14 dieren in kla.sse I en 2 in klasse II, terwijl eentendens waarneembaar was in de richting van meer A-varkens bij degroepen met 0.1 %, kopcrsulfaat. Het kopcrgehalte in de lever werd door0.1 % kopersulfaat tot het zesvoudige verhoogd, n.1. van 110 ppm tot616 ppm in de droge stof van de lever. Er bestonden in dit opzicht grotevariaties bij de proefdieren onderling. Als hoogste waarde werd 1381ppm Cu in de droge stof van dc lever gevonden. De uitkomsten van de engelse

proeven werden hiermede bevestigd. Dedieren met de hoge dosis kopersulfaat gevoederd zagen er prima uit en zijndoorlopend gezond gebleven. De kleur van huid en haar was als eerderbij antibioticadicren. De bezwaren tegen het gebruik van 0.1 % kopersulfaat in het voedervoor mestvarkens, bestaan in de eerste plaats hierin, dat zeer hoge eisenaan de mengtechniek worden gesteld. Door het bereiden van een praemixkan aan dit bezwaar worden tegemoet gekomen. In de literatuur hebbenwe niets kunnen vinden, dat wijst op resistent worden van micro??rganismen



??? tegen kopersulfaat, wel tegen bepaalde koperverbindingen. Per ton voederverhouden de kosten van antibiotiea en kopersulfaat zich als volgt: 10 gaureomycine kost in de groothandel ?’ 5.75. Van 1 kg kopersulfaat(Cu,S04.5H20) is de prijs ?’ 0,95. Aureomycine kost in de voorgeschrevenhoeveelheid in de groothandel dus het 6-voudige van kopersulfaat, volgenskleinhandelprijzen steekt de prijs van kopersulfaat nog gunstiger af.Als eindconclusie zouden we deze willen trekken. Het algemeen gebruikvan antibiotica in mengvoeders voor mestvarkens zou in Nederland slechtszeer geringe voordelen bieden, terwijl er grote gevaren tegenover staan.Deze gevaren bestaan vooral in het resistent worden van pathogene bac-teri??n en de achteruitgang in de kwaliteit van dc slaehtprodukten. Dezekwaliteitsvermindering treedt vooral op bij verlaging van het eiwitgehalteof vermindering van de kwaliteit van het eiwit in

het voeder en bijvoedering ad libitum. Het gebruik van antibiotica kan tot gevolg hebben,dat minder aandacht wordt besteed aan een mogelijke verbetering van derantsoenen op andere wijze en tevens, dat sanitaire maatregelen meerachterwege blijven. Het verschijnsel dat na enkele jaren van antibiotica-aanwending in een-zelfde stal de controledieren zonder antibiotica even snel groeien als proef-dieren met antibiotica, kan niet alleen verklaard worden uit een optrekkenvan de controledieren door gunstiger milieufactoren (minder latente in-fecties), doch er is dan eveneens sprake van een voortzetten van denormale groeitoenamecurve (bij pluimvee bijna 3 % per jaar).In inrichtingen of stallen waar met antibiotica gewerkt wordt, zal hetprobleem van resistente stafylokokken vermoedelijk een rol gaan spelenbij de mensen, die daar werkzaam zijn. lal van problemen rondom deantibiotica vereisen nog nadere

studie, o.a. de invloed op de intermediairestofwisseling. Het gunstige effect op groei en voederrendement kan voor een zesde vande kosten verkregen worden door 0.1 % kopersulfaat aan het voeder toete voegen. Een dergelijke dosering vraagt een goede mengtechniek en eenbestudering van mogelijke bezwaren van het gebruik van hoge doseringenvoor mens en dier.Samenvatting: In Nederland geeft het toevoegen van antibiotica aan mengvoeders slechts geringeeconomische voordelen. Verwacht mag worden, dat ze niet opwegen tegen de be-zwaren, die aan het licht kunnen treden en bestaan uit: 1. het resistent worden van pathogene bacteri??n en het niet-onderkennen van ge-infecteerde slachtdieren. 2. het geheel of gedeeltelijk verloren gaan van het gunstig effect op groei envoederverbruik na enkele jaren. 3. foktcchnische bezwaren. 4. verwaarlozing van sanitaire maatregelen. 5. teruggang in de

kwaliteit der mengvoeders (verlaging eiwitgehalte, vervangingvan dierlijk eiwit enz.). 6. teruggang in slachtkwaliteit als gevolg van het genoemde sub 5 en in verbandmet de voeding ad libitum welke nog op vele bedrijven wordt toegepast. 7. het optreden van resistente stafylokokken bij de mens in fabrieken, stallen enz.,waar antibiotica worden gebruikt. 8. sensibilisatie van de mens vooral door penicilline, streptomycine. 9. een mogelijk nadelige invloed op de intermediaire stofwisseling en levensduur.10. verleiding tot het opvoeren van de hoeveelheid antibiotica in het mengvoeder.



??? 11. het verloren gaan van antibiotica als geneesmiddel. Gewezen wordt op bepaalde groeistoffen, waarvan het effect, dat van antibiotica be-nadert of evenaart. Gunstige resultaten werden verkregen met een hoge dosis koper-sulfaat (0.1%) in het voeder. De groeisnelheid nam toe met 11.4%, het voederren-dement verbeterde met 10.2%. De classificcring naar dc dikte van het rugspek onder-ging geen verandering; in dc groepen met 0.1% werden meer dieren met A. be-oordeeld dan in dc controlegroepen. Van cen achteruitgang in kwaliteit was geensprake. Verwerking van 0.1% kopersulfaat in mengvoeder vraagt een goede mengtechniek.Een nadere studie dient te worden gemaakt van eventuele bezwaren. Summary: In Holland the addition of antibiotics to feed mixtures is of little economic advantage.It may be expected that the effect does not counter-balance the objections which mayoccur and which

consist of: 1. Creating resistance in parthogenous bacteriae and inability to discover infectedslaughter cattle. 2. Entire or partial loss of the favourable effect on growth and feed-consumptionafter a few years. 3. Breeding technical objections. 4. Neqlccting sanitary measures. 5. Deterioration in quality of feed mixtures (loss in albumen, consistency, replacinganimal albumen etc.). 6. Deterioration in slaughter quality as a result of what has been mentioned in sub 5and in connection with feeding ad libitum, still applied on many farms. 7. The occurrence of resistant staphylococci amongst people labouring in works,stables etc., where antibiotics are used. 8. Sensibility of people, especially by penicillin, streptomycin. 9. Possibility of harmful effect on intermediary metabolism and life time. 10. Temptation to increasing the quantity of antibiotics in mixed feed. 11. Loss of antibiotics as a remedy. Attention should be paid to

some special growing stuffs, which either approach oreven equal the effect of antibiotics. Favourable results are obtained by feed con-taining a high percentage copper sulphate (0.1%). The rate of growing increased by11.4%, the effect of feeding improved by 10.2%. The classification of the thickness of dorsal bacon remained the same. In the groupswith 0.1% coppersulphate more animals were tested with than was the case withanimals in controlgroups. There was no question of deterioration in quality. The addition of 0.1% coppersulphate in mixed feed requires good mixing technique.A further study of possible objections should be made. R?Šsum?Š: En Hollande l\'administration d\'antibiotica aux gerbces ne donne que de faibles avan-tages ?Šconomiques. On peut s\'attendre ?  ce qu\'ils ne compensent pas les objectionsqui peuvent se signaler ct qui consistent en: 1. la rcsistencc dc bact?Šries pathog?¨nes et le

non-d?Špistage des animaux de bouche-rie infect?Šs. 2. la perte compl?¨te ou partielle dc l\'effet favorable sur la croissance et la con-sommation dc fourrage au bout de quelques ann?Šes. 3. des objections au point de vue technique dc l\'?Šlevage. 4. n?Šgligence de mesure sanitaires. 5. r?Šgression dans la qualit?Š des gerb?Šes (diminution de la teneur albumino??de, sub-stitution dc l\'albumen animal, etc.). 6. r?Šgression de la qualit?Š de l\'abatage par suite dc ce qui est cit?Š sous 5 et en rap-



??? port avec l\'administration ad libitum appliqu?Še encore dans beaucoup d\'entre-prises. 7. la pr?Šsence de staphylococces r?Šsistantes chez l\'homme dans les fabriques, ?Štables,etc., o?š l\'on emploi des antibiotica. 8. sensibilisation de l\'homme surtout par la p?Šnicilline, la streptomycine. 9. une influence peut-??tre nuisible sur les ?Šchanges nutritifs interm?Šdiaires et ladur?Še de la vie. 10. tentation d\'augmenter la quandt?Š de biotica dans la gerb?Še. 11. l\'abandon d\'antibiotica comme rem?¨de. On attire l\'attention sur certains facteurs de naissance, dont l\'effet s\'approche de celuid\'antibiotica ou l\'?Šgale. On a obtenu des r?Šsultats favorables avec une haute dose devitriol bleu (0.1%) dans le fourrage. La vitesse de croissance augmenta de 11.4%,le rendement de la nourriture s\'am?Šliora de 10.2%. La classification d\'apr?¨s l\'?Špaisseur du lard dorsal n\'a pas subi de changement; dansles groupes avec

0.1% de vitriol bleu on jugea plus d\'animaux que dans les groupesde contr?´le. D\'une r?Šgression en qualit?Š il n\'?Štait pas question. L\'ouvraison de 0.1% de vitriol bleu dans la gerb?Še demande une bonne technique dem?Šlange. Il faudra une ?Štude plus ample de difficult?Šs ?Šventuelles. Zusammenfassung: In Holland bringt der Zusatz von Antibiotika zum Mischfutter nur geringen wirt-schaftlichen Nutzen. Es darf angenommen werden, dass dieser nicht die Nachteileaufwiegt, die hierbei an den Tag treten k??nnen, z.B. : 1. Resistent werden der pathogenen Bakterien und das Nichtcrkennen von infek-tierten Schlachttieren ; 2. Der nach einigen Jahren vollst?¤ndige, bezw. teilweise Verlust des g??nstigen Ef-fektes hinsichtlich des Wachstums und des Futterverbrauchs; 3. Zuchttechnische Beschwerden; 4. Vernachl?¤ssigung sanit?¤rer Massregeln; 5. Qualit?¤tsverminderung des Mischfutters (Herabsetzung des

Eiweissgehaltes, Er-satz des tierischen Eiwcisses u.s.w.) ; 6. R??ckgang in der Schlachtqualit?¤t auf Grund der unter 5) genannten Beschwer-den und in Verband mit der F??tterung ad libitum, die noch auf vielen Betriebenangewandt wird ; 7. Das Auftreten resistenter Staphylokokken beim Menschen in Fabriken, St?¤llenu.s.w., wo Aantibiotika benutzt werden; 8. Sensibilit?¤t des Menschen vor allem gegen Penicillin und Streptomycin ; 9. Ein vielleicht nachteiliger Einflusz auf den intermedi?¤ren Stoffwechsel und dieLebensdauer; 10. Verleitung zu einer Steigerung der Antibiotikagaben zum Mischfutter; 11. Verlust an Antibiotika als Heilmittel. Es wird auf bestimmte Wachstumsstoffe hingewiesen, wovon der Effekt dem derAntibiotika nahe- oder gleichkommt. Mit einer hohen Dosierung Kupfcrsulphat(0.1%) im Futter werden g??nstige Resultate erzielt. Die Wachstumsgeschwindigkeitnahm mit 11.4% zu, w?¤hrend die

Futcrausnutzung eine Verbesserung von 10.2%erfuhr. Die Bewertung nach der H??he des R??ckenspecks unterging keine Ver?¤nde-rung; In den Gruppen mit 0.1% Kupfersulphat wurden mehr Tiere mit A qualifi-ziert, als in den Kontroigruppen. Von einer Qualit?¤tsverringerung war keine Rede.Die Verarbeitung von 0.1% Kupfersulphat im Mischfutter verlangt eine gute Misch-technik. Von eventuellen Beschwerden muss ein gr??ndliches Studium gemacht werden. LITERATUUR: 1. BARBER, R. S., R. BRAUDE en K. G. MITCHELL, Brit. J. Nutr. 9-1955-378. 2. BARBER, R. S., R. BRAUDE, K. G. MITCHELL en J. CASSIDY, Chem. &Ind. 1955-601.
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??? Stichting Slagersproefstation. Directeur J. W. Baretta, dierenarts DE INVLOED VAN HET GEBRUIK VAN VEEVOEDER METANTIBIOTICA OP DE KWALITEIT VAN HET SLACHTDIER door J. W. BARETTA fVat voor het tegenwoordige te goed is,is goed genoeg voor de toekomst. von Ebner Inleiding De titel die destijds in overleg werd vastgesteld voor mijn bijdrage van hetsymposium â€žAntibiotica in veevoeder", is een typisch bewijs van begrips-vernauwing waarvan iedereen van tijd tot tijd toch weer zelf het slachtofferwordt. Wat is nl. met deze titel het geval: zij is niet objectief, want zijsuggereert het bestaan van een invloed (gunstig of ongunstig).Beter ware geweest te stellen: Over eventuele invloeden enz. enz. Uit dezeopmerking vooraf zal het de lezer duidelijk zijn, dat de conclusie van dezebijdrage geen verstrekkende zal zijn. Of misschien ook wel, gezien in hetlicht der algemene problematiek rondom

dit vraagstuk. Probleemstelling. De vraag die wij ter behandeling kregen, hebben wij als volgt geformuleerd.â€žZijn er invloeden vast te stellen op de vleeskwaliteit indien antibiotica inhet aan de slachtdieren verstrekte voeder zijn verwerkt? Zo ja, zijn ditgunstige of ongunstige invloeden?" Bij het zoeken naar een antwoord op deze vragen hebben wij ons diversebeperkingen opgelegd. In de eerste plaats t.a.v. de diersoorten die wij indit verband bezagen. Aangaande volwassen rundvee hebben wij uit dewereldliteratuur nl. geen enkel onderzoek op dit terrein kunnen vinden enhet pluimvee valt in deze (en in het algemeen) buiten onze competentie.Wij bepaalden ons derhalve tot het slachtvarken en het mestkalf, zowel watde literatuurgegevens als wat onze eigen waarnemingen betreft.Een tweede beperking, die men zich in het algemeen bij het werken metbiologisch materiaal (en dat is vlees nu eenmaal ook) dient

op te leggen,is het vermijden van vergaande conclusies; als niet door een groot aantalder proefdieren c.q. monsters een spreiding tussen individuen (en groepen),die niet aan de proeffactoren is te wijten, wordt opgeheven, dienen deconclusies navenant voorzichtig te zijn. Als derde speciaal voor dit terrein geldende, o.i. zeer ernstige beperking,dient te worden gesteld dat er nog maar heel weinig bekend is over deinvloed van de voedering in het algemeen op de vleeskwaliteit. Dit bemoei-lijkt het onderzoek naar de invloed van ?Š?Šn voedercomponent ten zeerste.Daarbij voegt zich nog de moeilijkheid van cen exacte definitie van vlees-kwaliteit. In verband met het feit dat nog zo weinig over eventuele invloeden vanâ€žnormale" voeders op de vleeskwaliteit bekend is, zij het ons vergund hiervan Eekelen (1) te citeren: â€žMen neemt zonder meer aan dat gang-bare \\oedermiddelen goed zijn of geen schadelijke

eigenschappen bezitten.Deze zucht om van nieuwe dingen eerst alles te willen weten voordat het



??? toegepast wordt, remt de vooruitgang. Het is wetenschappelijk een verkeerdeinstelling, want men kan eindeloos doorgaan met het bedenken van theo-retische bezwaren." Als illustratie van dit, op het eerste gezicht misschien wat extreme stand-punt, kan misschien het volgende dienen. Als men 20 of 30 jaar geledengepeinsd had over de invloed van het joodadditiegetal van varkensvoer opde hardheid van het spek, dan had men, bij een zelfde instelling als van-daag, stellig eindeloos gediscussieerd over het al of niet toelaten van bijv.pers-residuen der oliefabrieken in varkensvoer. En hoe zou de huidigemengvoederbereiding er dan hebben uitgezien? Hoe het ook zij, gezien inhet licht van de algemeen aanvaarde zienswijze dat de gangbare voeder-middelen niet schadelijk zijn en het vrijwel geheel ontbreken van weten-schappelijke data over eventuele invloeden van die voedermiddelen op

devleeskwaliteiten, zijn wij van mening dat bescheidenheid bij het trekkenvan conclusies in dezen bepaald geen valse bescheidenheid is.In het voorgaande en volgende is het begrip vleeskwaliteit de kern van dezaak. Een omschrijving van datgene wat wij hieronder verstaan, lijkt der-halve ge??ndiceerd. In tegenstelling tot het oudere zo niet verouderde, begrip vleeskwaliteit dathoofdzakelijk anatomisch gericht was, betrekken wij bij het spreken overen bepalen van vleeskwaliteit geheel andere zaken. Lichaamslengte, diktevan rug- en buikspek, vlees-vet verhouding, vorm en grootte van de ham-men, grootte van de lendespier e.d. zijn nog steeds belangrijke factoren,maar wij wensen meer te weten als wij vleeskwaliteit moeten defini??ren.Speciaal eigenschappen die voor de verwerker en/of de consument vangroot belang zijn zoals: hoe gedraagt het vlees zich bij koken en braden,hoe bij vlceswarenbereiding.

Vragen die, zoals Grau het eens stelde, in het vlak der kolloidchemieliggen. Vochthoudend vermogen, pH, bindweefselgehalte, kleur, consisten-tie, malsheid (dus lang of kort-vezelig), zijn van veel meer belang voorde uiteindelijke waardering door de verbruiker van de anatomische maat-staven zoals ruglengte enz. Als wij dus spreken over vleeskwaliteit, danbedoelen wij het gehele samenstel van hierboven genoemde en nog anderefactoren. Voor een goed begrip zij hier direct vermeld dat ons voor vele van dezefactoren objectieve maatstaven ontbreken en dat dit o.a. het bestuderenc.q. vergelijken van publikaties van anderen zeer bemoeilijkt. Gegevens uit de literatuur. Rij het beschouwen van de literatuur, waarvan Grau (2) uit de begin-periode van deze onderzoekingen een uitstekend overzicht heeft gegeven,komt men met deze auteur tot de volgende indeling. Er is een groep onderzoekers die spreekt van

een kwaliteitsverminderingvan het vlees vooral door verhoogde vetaanzet. Zo hebben H o w 1 a n d en M c E 1 r o y (3) gevonden dat de toevoegingvan aureomycine (c.q. penicilline) voor de be??indiging van de mestduurverminderd moet worden, aangezien anders kwaliteitsverminderingen aande dag treden. W h i 11 o c k (4) komt in een door Merck en Co uitge-geven publikatie tot dezelfde conclusie. Beeson (5), Vest al (6),Bowland, Beacom en McElroy (7) stelden een verhoogde vet-afzetting vast. Dit werd gemeten aan de dikte van het rugspek. H u a n g



??? en McCay (8) vonden dat meer mager vlees en meer totaal vet werdgevormd, maar dat de vet-vlees verhoudmg dezelfde bleef, zodat er intotaal toch meer vet gevormd werd. W a 11 a c e (9) kwam tot de merk-waardige ontdekking dat een toevoeging van aureomycine aan het voederbij rantsoenen met een hoog (20%) en een laag (12%) gehalte aaneiwit een vermindering van de slachtkwaliteit tot gevolg had. Voeder meteen daar tussen in liggend eiwitgehalte gaf bij toevoeging van aureomycineeen betere slachtkwaliteit dan de overeenkomstige controledieren.Bij al deze onderzoekingen werd hoofdzakelijk gelet op de verhoudingvet-vlees. Hetzelfde geldt voor de volgende groep van onderzoekingen,waarbij een verbetering in dit opzicht werd geconstateerd. W i 1 s o n (10)en zijn medewerkers gingen uit van een laag eiwitgehalte in het voederen voegden aureomycine en/of B12 toe. In alle drie gevallen nam

het gehalte aan mager vlees toe en er was geenverschil in deze bevindingen, vergeleken met die verkregen van dieren dieeen rantsoen met een hoog eiwitgehalte hadden gekregen. O 1 s s o n enO 1 o f s s o n (11) die ook door Grau worden geciteerd, ontdekten datin een rantsoen waarbij ondermelk de eiwitbron was, een toevoeging vanaurofac de vet-aanzet verminderde, terwijl plantaardig eiwit met aurofacde vet-aanzet deed stijgen. Deze paradoxale bevinding doet bij ons devraag rijzen, of hier niet andere factoren dan alleen het aurofac een rolspelen en rechtvaardigt de door ons in de aanvang gestelde voorzichtigheidt.a.v. conclusies over deze materie. Boeger (12) vond een beter ont-wikkelde lendespier en een geringe rugspek-afzetting, als hij een plantaardigeiwit aanvulde met procaine-penicilline. A m s c h 1 e r en M??ller (13)zagen volgens Grau in proeven met achterblijvers van een toediening

vanaurofac ook een verbetering van de vleeskwaliteit vergeleken met decontroledieren. Daar het bekend is dat vlees van achterblijvers c.c). latent-zieke dieren vaak een mindere kwaliteit heeft, o.a. door een veelal ver-anderde waterhuishouding, kan deze kwaliteitsverbetering ook toegeschre-ven worden aan de algemene toestandsverbctering der dieren.Dit zou dan eventueel een indirecte werking van aurofac zijn en als zo-danig natuurlijk ook van belang. Hegener (14) zag eveneens volgensGrau een verhoging van het vlcespcrcentage tegenover het vetpercentage.Ook was de hamkwaliteit beter. De derde mening, nl. dat antibiotica geen invloed op de vleeskwaliteithebben, is in de literatuur ook sterk vertegenwoordigd. Zo lezen wij datC a t r O n, C u I b c r t s o n c.s. (15) in 1952 geen verschil vonden in hetvetpercentage, bepaald in dc dikte van het rugspek en liet soortelijk gewicht,tussen met gebruikelijke

rantsoenen gevoederde varkens. In een laterepublikatie stelt Catron (16) vast, dat cr geen verschillen tc vindenwaren in soortelijk gewicht, water, vet en stikstofgehalte bij slachtdierendie tcrramycine, streptomycine, aureomycine, penicilline (en sulfathalidine)dooi\' het voer hadden gehad. B r u g g e m a n deelde ons persoonlijk mede,dat hij bij diverse uitvoerige proeven in Duitsland geen verschillen inslachtkwaliteit heeft gevonden. Terril( 17) berichtte dit reeds in 1951,evenals Pierce (18) in 1954. Tol zover summier enige gegevens uit dc literatuur, vooral Amerikaanse.Hel is opvallend dat na 1954 over het verband lussen antibiotica en vlees-kwaliteit in de Journal of Animal Science, die wij in deze als loonaan-



??? gevend menen te moeten beschouwen, geen \'publikaties meer zijn ver-schenen. De veronderstelling, dat men althans deze zijde der problematiek overantibiotica als afgedaan beschouwt, lijkt in dit verband gerechtvaardigd envindt steun in de mondelinge mededeling van een autoriteit als C a t r o n,gedaan in 1956, dat hij ervan overtuigd is dat dc toevoeging van antibioticaaan \\oeder, geen aantoonbare invloed op de slachtkwaliteit heeft. Zo dezeer mocht zijn, is zij positief en waarschijnlijk toe te schrijven aan een al-gehele conditie-verbetering der slachtdieren. Teneinde eenzijdigheid te vermijden, lijkt het dienstig hier nog even naderin te gaan op meer recente onderzoekingen in Europa en tenslotte, alsvoorlopige mededeling iets over onze eigen ervarmgen in deze te vermelden.Grau (19 en 20) heeft in enige proeven naast de, op â€žanatomische"kenmerken gebaseerde, waardering der slachtkwaliteit, ook

zeer uitvoerigde chemisch-fysische aspecten bekeken. Het eerste onderzoek betrof eenonderzoek onder praktijkomstandigheden en in opdracht van de Hoechst\\Verke. Aangezien ik vermoed dat collega Frens ook deze proef zal rele-veren, bepaal ik mij tot het \\ ermelden der conclusies, voor zover deze deslachtkwaliteit betreffen. Uit de scheikundige waarnemingen, de subjectieveen objectieve beoordeling en het organoleptisch onderzoek van de, vandeze varkens bereide, hammen, kwam naar voren dat de penicillinedierentegenover de controledieren bepaalde verbeteringen te zien gaven en wel: a) het vlees der dieren uit de penicilline-groep vertoonde in het algemeeneen beter water-bindend vermogen dan de controlegroep b) het watergehalte der penicilline-dieren was iets lager, het eiwitgehalteiets hoger dan dat der controledieren c) de hammen der pcnicilline-varkens werden bij een smaakproef

beterbeoordeeld dan de controledieren d) het vetgehalte van alle vette weefsels was bij de penicilline varkenshoger dan bij de controledieren. Dat is in overeenstemming met de uitkomsten van cle subjectieve keuring,waarbij ook een kleinere vet - mager verhouding werd gevonden bij depenicilline-dieren. Over deze proef menen wij te moeten opmerken, dat het aantal onderzochtedieren weliswaar in onze ogen te klein is om statistisch verantwoorde con-clusies te trekken, maar dat anderzijds zoveel analyses zijn verricht, dat ditde bovenstaande beperkende omstandigheid enigszins vermindert.Grau komt tot de conclusie dat er geen sprake is van een duidelijke ver-andering van de vleeskwaliteit door antibiotica. Ter illustratie van het door hem verrichte grondige onderzoek, laten wijhieronder twee tabellen \\olgen. Clausen heeft in Denemarken een onderzoek gedaan, waarin hij peni-cilline, aureomycine en

terramycine betrok en de invloed hiervan op 15verscliillende rantsoenen naging. Ook over de voedertechnische kant van deze proeven zal collega Frenszeker berichten en wij bepalen ons derhalve tot het weergeven van eentabel zoals wij die vonden in een Duitse publikatie van Hesselbach(21).



??? TABEL 1 Samenstelling van spieren en weefsels (gemiddelde waarde van 6 dieren) naar G r a uP = gevoerd met Penicilline, C = controle. Water As Vet Eiwit Weefsel P C P C P C P C 1 Subscapularis 75,50 75,28 1,14 1,16 3,71 4,50 19,67 19,05 2 Carbonade m. spek 45,50 50,53 0,71 0,78 40,20 34,43 13,54 14,44 3 Carb. zonder spek 71,58 74,40 1,12 1,07 5,67 4,01 21,63 21,75 4 Psoas maior 76,34 76,71 1,15 1,23 1,76 1,79 20,75 20,26 5 Ham, licht 74,85 74,73 1,17 1,12 2,40 2,73 21,52 21,42 6 Ham, donker 76,20 76,68 1,14 1,21 2,89 2,10 19,77 20,01 7 Buik 36,05 43,00 0,44 0,62 52,91 45,10 10,59 11,28 8 Nekspek 8,55 11,46 0,12 0,10 89,75 86,90 1,58 1,55 9 Lendespek 7,14 8,53 0,16 0,08 91,32 89,82 1,38 1,57 10 Reuzel 4,78 5,94 0,09 0,06 94,03 92,69 1,09 1,31 in vlees zonder vet verhouding water/eiwit Fosforzuur pH water eiwit P C P i C P C P i C P c 1 3,85 3,95 0,472 0,466 6,06 5,85 78,41

78,82 20,40 19,96 2 3,35 3,50 â€” â€” 6,04 5,96 76,20 77,03 22,47 22,08 3 3,31 3,37 0,491 0,486 5,87 5,38 75,88 76,32 22,92 22,67 4 3,68 3,78 0,508 0,507 6,20 6,15 77,58 78,12 21,12 20,63 5 3,48 3,49 0,516 0,512 5,94 5,78 76,76 76,83 22,05 22,02 6 3,85 3,83 0,502 0,490 6,18 5,90 78,47 78,17 20,36 20,46 7 3,40 3,82 â€”â–  â€” 6,09 6,17 76,39 78,36 22,57 20,53 8 5,44 7,52 â€” â€” 6,75 6,74 83,48 87,58 15,40 11,66 9 5,25 5,48 â€”. â€” 6,80 6,51 82,34 83,83 15,85 15,40 10 4,48 4,90 â€” â€” 6,70 6,49 80,12 81,81 13,31 17,47 TABEL 2 Verschillen in de absolute gemiddelden tussen antibiotica- en i ontrole-dieren, naar G r au. Antibioticum % Water % Vct % Eiwit i Water/Eiwit pH Aurofac Biphosphoral Penicilline â€” 1,76 â€” 0,84 â€” 2,08 2,54â€” 0,26 2,06 1 â€” 0,65 0,47 â€” 0,11 0 - 0,15 â€” 0,12 i â€” 0,09 â€” 0,07 0,17 Vetvrij vlees niet gebondenwater % % water % eiwit Aurofac Biphosphoral

Penicilline 0,07 â€” 0,9 â€” 0,12 â€” 0,12 0,5 0,66 3,5- 0,8- 8,2



??? TABEL 3 Invloed van antibiotica op de slachtkwaliteit, naar HesselbachA: geen antibiotica; B: 10 mg antibioticum I kg voeder. Penicilline Terramycine Aureomycine A B A B A B Inslachting % 27,10 26,90 27,20 26,40 26,90 26,90 Gewicht reuzel kg 1,71 1,69 1,70 1,72 1,66 1,66 Dikte rugspek cm 3,35 3,36 3,39 3,43 3,36 3,38 Dikte buikspek cm 3,23 3,24 3,28 3,32 3,30 3,34 Lichaamslengte cm 94,20 94,30 93,60 93,30 93,70 93,70 Stevigh. v. h. vl pnt 13,00 13,00 12,90 12,90 13,10 13,10 Gcvlcesdheid pnt 12,44 12,45 12,60 12,52 12,62 12,65 Kleur V. h. vlees pnt 2,35 2,41 2,32 2,44 2,37 2,49 Hieruit blijkt, dat het slachtverlies bij de antibiotica-dieren iets minder is,de reuzel wordt niet be??nvloed, het rugspek is iets dikker, maar de graadvan vetaanzet is niet hoger door het ook geringere slachtverlies. De vlees-kleur werd donkerder, hetgeen gunstig is. Merkwaardig is dat deze ver-betering alleen bij

vrouwelijke dieren werd waargenomen.Hoewel slechts indirect met de slachtkwaliteit verband houdende, veroor-loven wij ons toch hier tc vermelden, dat het geringere slachtverlies zichalleen manifesteerde als de antibiotica-rantsoenen ook qua hoeveelheid gelijkwaren aan de controle-rantsoenen. Het blijkt nl. dat antibiotica de eetlustdoen toenemen! Of dit een gevolg is van een algemene conditie-verbeteringvermogen wij niet te beoordelen, maar de veronderstelling lijkt gewettigd. TABEL 4 Invloed van antibiotica op de chemische samenstelling van het vlees(naar Hesselbach). Zonder Peni- Terra- Aureo- antibiotica cilline mycine mycine Aantal varkens 8 7 8 15 Carbonade: Droge stof % 26,5 27,1 26,8 26,6 Ruw-vet % 1,9 2,4 2,4 2,2 Vetvrije droge stof % 24,7 24,8 24,4 24,5 Lendestuk: Droge stof % 24,8 24,9 24,7 25,0 Ruw-vet % 1,9 2,7 2.1 2,2 Vetvrije stof % 22,5 22,2 22,7 22,8



??? Uit deze tabel blijkt dat wat de chemische samenstelling van het vlees be-treft, alleen het gehalte aan ruwvet wordt be??nvloed door de antibiotica endat nog in zeer geringe mate. Tenslotte nog een overzichtstabel (5), die vooral door de grote aantallendie hierin zijn verwerkt, voor het trekken van conclusies een juistere basisschept. TABEL 5 Antibiotica aan het voeder toegevoegd tot een levend gewicht van 60 kg engedurende de gehele rnestperiode, naar Hesselbach. Penicilline Tcrramycine (10 mg per kg voeder) tot (10 mg per kg voeder) tot 0 ! 60 kg i 90 kg 0 f 60 kg 1 90 kg Aantal varkens 94 j 94 94 64 64 64 Hiervan geselect. 5 1 6 2 5 11 1 Dagelijkse groei, g 597 i 617 631 580 626 ! 659 Kg voeder p. kg groei 3,46 3,35 i 3,28 3,49 3,22 i 3,10 Inslachting, % 27,30 27,20 27,10 27,40 27,40 26,90 Dikte rugspek. cm 3,40 3,37 3,41 3,38 3,31 3,32 Gewicht reuzel, kg 1,75 1,72 1,72 1,78 1,72 1,68 Aantal

varkens 72 72 72 42 42 1 42 Smaak, vers, pnt 0-5 3,92 3,96 3,91 3,92 4,00 3,97 Smaak, gezouten. pnt 0-5 3,82 3,86 3,85 3,82 3,87 3,85 Kleur, gezouten. 1 pnt 0-5 4,23 4,32 4,32 4,23 4,41 \' 4,37 Clausen vergeleek de invloed van antibiotica bij een mestduur tot 60en tot 90 kg. Uit de gegevens in de tabel onder de gepuncteerde lijn blijkt,dat de antibiotica wat de slachtkwaliteit betreft, alleen op de smaak eenverbeterende invloed hebben, die toeneemt bij een voedering met antibioticatot 90 kg levend gewicht. Voor de consument is voorts van belang dat pasbi j een 200-malige verhoging van de gebruikelijke dosering van antibiotica,sporen in het vlees werden gevonden. Deze bleken echter bij de normalebereiding van vlees volkomen onwerkzaam te worden.Tschiderer (22) uit Oostenrijk heeft met tcrramycine een proef ge-daan, waarbij hij tevens Vigofac (ccn R-comple.x preparaat uit fermentatieprodukten van

streptornyccs, met als drager soyarneel) vergeleek. In tabel6 zijn de gegevens wat betreft de slachtkwaliteit weergegeven. Het blijktdat de invloed van tcrramycine (cn Vigofac) neigen naar de gunstige kantbij het slachtvcriics, maar dat het Vigofac daarentegen een, zij het nietsignificante, gunstige invloed doet zien bij de vlees-vet verhouding, hetduurdere vlees cn dc spekkwalitcit. Eigen onderzoek. Wat betreft onze eigen waarnemingen, zij hier medegedeeld, dat hetSlagersproefstation diverse groepen varkens die antibiotica in het voerhadden gehad, heeft onderzocht en beoordeeld en dat bij deze Â? 50monsters op enkele punten naar het positieve neigende waarnemingen zijngedaan. Zo blijkt de kleur van de hammen en bacon van met andbiotica gevoederde



??? TABEL 6 Ausschlachtungsergebnisse:Teilst??cke der linken H?¤lfte(11 und III) Tieren:I (Standard)kg von je 9 (I) und je 10 Durchschnittsgewicht der III Vigcfac)kg II (TMâ€”5) TMkg â€” 5 Durchschnittsgewichte der Linken H?¤lfte mit Niere und Haxl Schl??gel Schulter Karree, kurz Karree, lang Schopfbraten Bauchfleisch R??ckenspeck Filz Sch?¤del SchlachtausbeuteSchwankungsbreite Fett-Fleisehverh?¤ltnisSchwankungsbreite Verh?¤ltnis h??her bewerteter Fleisch-sorten zu SchlachtgewichtSchwankungsbreite Speckqualit?¤tSpeckqualit?¤t Fleisch- u.Fleisch- u. Summe 41,75 42,11 41,95 8,79 8,65 8,88 5,42 5,35 5,42 2,58 2,83 2,75 2,46 2,55 2,57 2,65 2,70 2,76 5,49 5,53 5,49 9,39 9,61 9,24 0,79 0,86 0,86 3,68 3,65 3,68 Punkte Punkte Punkte 68 (80.87%) 70 (81.08%) 70 (81.07%) (79.23â€”82.37%(1:1.63)(1:1.18â€” 2.03 (79.80â€”83.33%(1:1.71)(1:1.34)- 2,26 (1:2.12)(1:2.00 - 2.27 79

(79.23â€”83.76%(1.1.64)(1:1.22â€” 2,11 40 38 38 (1:2.17)(1:1.99 - 2.37 76 39 37 (1:2,17)(1:2.07 - 2.44 78 37 79 76 78 (71- 221 221 228 Naar Tschiderer. varkens, beter te zijn. Dit is in overeenstemming met de waarneming vanGrau c.s. Deze verklaart dit uit de iets betere waterbinding van hetvlees, hetgeen het pekelproces c.q. de doorkleuring der hammen gunstigbe??nvloedt. Ongunstige be??nvloeding is door ons niet waargenomen. TABEL 7 Baconkwaliteit van varkens, gemest met voeder, waaraan antibiotica waren toege-voegd (weergegeven met punten: 1 is goed, 10 is slecht. -85) (73-83) (71-81) 221 Gemiddeld rangcijfer7,2 Â? 2,3 Voeder Aantal varkens I , zonder a 7 I , met a 6 II , zonder a 5H , met a 4III, zonder a 6 III, met a 6 IV, zonder a 7IV, met a 7Voeder I en III zijn ,gelijkwaardi,g, voeder II en IV eveneens, maar van geringerekwaliteit dan de voeders I en III. 1.41,12,62,0 2.52,73,0 3.16,8 4.2

5.15,96,1 5.2



??? Wat betreft de invloed van toediening van antibiotica in voeder bestemdvoor varkens ,menen wij samenvattend te mogen stellen, dat wat de vlees-kwaliteit in brede zin betreft, geen ongunstige invloed is vast te stellen.Indien er van aanwijsbare invloeden gesproken kan worden, zijn dezezwak positief, vooral waar het smaak en kleur betreft.Indien wij, ter completering van onze opdracht nu nog iets weergeven overeen ander slachtdier in verband met antibiotica, dan betreft dit de vettekalveren. Zoals de lezer bekend zal zijn, worden in Nederland talloze z.g. kunstmelk-preparaten voor de kalvermesterij in dc handel gebracht. In een deel vandeze kunstmelkpreparaten zijn ook antibiotica verwerkt. Gedurende hetlaatste jaar zijn, zowel op verzoek van voorlichting gevende instanties(veevoederbureaux enz.) als op verzoek van fabrikanten van deze prepa-raten, een driehonderdtal kalveren door ons gekeurd en

onderzocht, zowelv????r de slachting als daarna. Terwille van de objectiviteit waren degenendie deze keuring uitvoerden niet op de hoogte van de rantsoenen die dekalveren gehad hadden en er werd onder nummer gekeurd. Uit de velerleiervaringen die wij met en bij deze keuringen opdeden, geven wij hierenkele samenvattingen: le. Er bestond (bestaat) een goede correlatie tussen de uitslag van delevende beoordeling (slijmvlieskleur, speciaal conjuctivae, en diverse z.g.vetgrepen) en de waardering na de slacht, zowel aan de haak (kleur envetverdeling) als bij de smaakproef (kleur, malsheid enz.). Tussen delevende beoordeling en de ijzerbepaling in de lever bestond een vrijwellineaire correlatie*). Vrijwel geen verband werd gevonden tussen de subjectieve beoordelingenen de objectieve, zoals vetbepaling, pH metingen, enz. Hierover zal binnen-kort een afzonderlijke publikatie verschijnen. 2e. Indien in een

proef volle-melk kalveren als controle dienst haddengedaan, werden deze er bij de keuringen uitgehaald, speciaal bij de levendekeuring. Aan de haak was dit zonder meer het geval. Van de met prepa-raten gevoerde kalveren waren er bij, die de kwaliteit van volle-melkkalveren goed en soms zelfs dicht benaderen, doch er werden ook zeersterke afwijkingen gevonden. Er waren preparaten die vrijwel altijd goederesultaten gaven. Er waren er ook, die altijd een duidelijk minder goedresultaat te zien gaven. Aangezien dit onderzoek nog niet is afgelopen en wij de samenstellingvan de diverse preparaten (dus) nog niet kennen, kunnen wij geen oordeelgeven in hoeverre de toevoeging van antibiotica in deze een rol speelt.Wel menen wij in dit verband en voor deze lezerskring enkele opmerkingennaar voren te moeten brengen. Een juist oordeel over de waarde van dezektmstmelk-preparaten en hun effect op de

vleeskwaliteit wordt in hogemate vertroebeld door de volgende factoren. n De ogenschijnlijke eenvoud van het voedersysteem (wann water -fpoeder) maakt dat vele absolute of relatieve buitenstaanders zich op het ) (Deze laatste werden op voorstel van Dr. van Eekelen uitgevoerd op hetCentraal Instituut voor Voedingsonderzoek door Ir. Kroll).



??? kalv-ermesten toeleggen. Vaak worden dan ongeschikte dieren gekocht(c.q. â€žaangesmeerd"), de huisvesting en verdere verzorging laat te wensenover enz. ??e resultaten zijn dan navenant, zonder dat dit direct aan dekunstmelk-preparaten geweten mag en kan worden. 2) Ook de van oudsher meer ervaring hebbende kalvermesters maken nogwel eens fouten met de (kunst)melk-voeding, zodat bijv. de praktijkproevenvoor de provinciale veevoeder-bureaux ook niet alle even waardevol zijn(geweest). 3) De fabrikanten bieden uiteraard alleen maar kalveren ter keuringaan, waarover zij met vrij grote zekerheid althans geen ongunstig oordeelverwachten. Slechts enkelen vormden hierop in zoverre een uitzondering,dat zij enige malen een grote groep kalveren ter keuring aanboden. Bijdeze keuring werden zowel bij het leven als aan de haak, de drie of vierdieet groepen (controle 2 a 3 verschillende

preparaten) onderkend.Zolang deze onderzoekingen op het huidige â€žpraktijk"-niveau (moeten)blijven staan, behouden wij ons elke definitieve uitspraak over het kunst-melk c.q. antibiotica probleem voor. Diezelfde praktijk moet dan, vooralbij een mogelijk minder willige markt voor vette kalveren, in de toekomstuitmaken welke preparaten goed zijn en/of weinig risico opleveren. Naschrift. Nadat deze publikatie gereed was gemaakt, troffen wij in de Journal ofAnimal Science van augustus 1957 op bladzijde 654 e.v. een artikel aanvan Landagora c.s. Hierin worden de resultaten bekend gemaakt van voederproeven metslachtkalveren (tot 12 a 16 weken). De proefgroepen kregen dagelijks 70-75mg chloortetracycline in de melk of 400 mg wekelijks intramusculair.De bevindingen waren, dat de kalveren, die het antibioticum per os ofper injectionem kregen, naast een verbeterde groei en voederomzetting, ookeen

significant beter slachtgewicht en een gunstiger uitslachtingspercentagevertoonden dan de dieren uit de controlegroep. Orale toediening van het antibioticum blijkt in deze proeven de vetafzettingte hebben bevorderd, terwijl parenterale toediening de eiwit-opbouw heeftgestimuleerd. De auteurs stellen als verklaring, c.q. werkhypothese voor, dat bepaaldeendocrine systemen betrokken zijn bij dit proces of dat een verhoogdedoelmatigheid bij de voederomzetting wordt bereikt. Samenvatting: Op grond van literatuurgegevens en een beperkt eigen onderzoek wordt aangegeven,dat toevoeging van antibiotica aan voeders voor varkens geen duidelijke invloed opde slacht- en vleeskwaliteit heeft gehad. Indien er al van een invloed gesproken mag worden, heeft deze cen gunstige tendens.Over een eventuele invloed van antibioticatocvocging aan kalvcrenvocders op deslachtkwaliteit en vlceskwaliteit is het nog

moeilijker tot een gefundeerd oordcel tekomen, omdat hierbij velerlei factoren cen vertroebelende invloed hebben.Wel wijzen enkele literatuurgegevens over recente proeven op een eveneens gunstigetendens. Van een ongunstige invloed op de slacht- en vleeskwaliteit tengevolge van antibiotica-toediening aan het voeder, kan niet gesproken worden.



??? Summary: Literary information and a limited private investigation prove that adding antibioticsto feed for pigs shows no appreciable effect in slaughter and meat qualities.If there be any effect at al, it would be of a favourable tendency.As to the possible effect by adding antibiotics to feed for calves, it is still more diffi-cult to form a well-founded judgment on slaughter and meat qualities, because herevarious factors may have a disturbing influence. At the same time a few literary indices point to a similarly favourable tendency.On the whole slaughter and meat qualities do not seem to suffer by the addition ofantibiotics to the feed. R?Šsum?Š: L\'auteur commence par d?Šcrire bri?¨vement les difficult?Šs concernant les probl?¨mesd\'estimation des qualit?Šs de la viande, relativement ?  la nourriture et ?  ce qui s\'yajoute.Il rel?¨ve: a) le manque de connaissances sur l\'influence des aliments consomm?Šs en

g?Šn?Šral,sur la quaht?Š de la carcasse et de la viande; b) le d?Šfaut de m?Šthodes satisfaisantes pour estimer la qualit?Š de la viande. La consultation de la htt?Šrature moderne, ainsi que des observations faites parlui-m??me, conduisent l\'auteur ?  la conclusion que, s\'il se pr?Šsente une influence quel-conque sur la qualit?Š de la carcasse ou de la viande par suite de l\'addition d\'anti-biotiques ?  la nourriture des cochons et des veaux, c\'est une influence favorable.Surtout la couleur et le go??t du bacon et du jambon pr?Šsentent une l?Šg?¨re am?Šliora-tion, mais pas importante. Zusammenfassung: Verfasser beschreibt kurz die Schwierigkeiten, um auf Grund der F??tterung, bezw.der Beigaben zu derselben den Wert der Fleischqualit?¤t zu bestimmen.In Verband hiermit weist er: a) auf die ungen??gende Kenntnis, hinsichtlich des Einfluss der allgemein gebrachtenN?¤hrstoffe bezw. der im Kraftfutter

verarbeiteten Rohstoffe auf die Qualit?¤t derKarkasse und des Fleisches; b) auf den Mangel an brauchbaren, objektiven Methoden, um zu einer Qualit?¤ts-bewertung des Fleisches zu kommen. An Hand Veterin?¤r medizinischer Literatur, sowie eigener Beobachtungen kommt derVerfasser zur Schlussfolgerung, dass, falls ??berhaupt Hinzuf??gung von Antibiotika andas Futter der Schweine und K?¤lber von Einfluss auf die Qualit?¤t der Karkasse unddes Fleisches sein soll, dieser nur g??nstig genannt werden kann. Besonders Farbe und Geschmack von Speck und Schinken erfahren eine Verbesserung,obwohl dieselbe nicht besonders auffallend ist. LITERATUURLIJST 1. VAN EEKELEN, M., directeur Centraal Instituut voor Voedingsonderzoek -Utrecht: Opmerking tijdens besprekingen over toevoegingen aan voedsel en vee-voeder. 2. GRAU, R.: Fleischwirtschaft 8. Jahrgang, Heft 2, Seite 73 u.F. (1956).

3. BOWLAND, J. P. en McELROY, L. W.: Univ. of Alberta, Press Bull. 31. Ann.Feedejrs\' Day. June 1952; 7-9-911. 4. WHITLOCK, G. F.: Merck en Co. - â€žAntibiotica im Futter". 5. BEESON, W. M.: J. Am. Vet. M.A. 121, 95 (1952). 6. VESTAL, C. M.: Purdue Agr. Exp. Stat. Mimeograph AH 65 (1951). 7. BOWLAND, J. P., S. E. BEACOM en L. W. McELROY: J. Anim. Sei. 10,629 (1951).



??? 8. TEN-CHENG-HUAN en Cl. McCAY: J. Nutrition 50, 129 (1953). 9. WALLACE, D. H., M. MILICEVIS, A. M. PEARSON, T. H. CUNBA en M.KOGER: J. Anim. Sei. 13, 177 (1954). 10. WILSON, G. D., J. E. BURNSIDE, R. W. BRAY, P. H. PHILIPS en R. H.GRUMMER: J. Anim. Sei. 12, 291 (1953). 11. OLSSON, N. en N. E. OLOFSSON: Svenska Svinavelf??renings Tidskrift Nr. 9(1951). 12. BOEGER, O.: Z??chtungskunde 25, 85 (1953). 13. AMSCHLER, J. W. en W. MULLER: Bodenkultur 6, Heit 3 (1952). 14. HEGENER, H.: Schriftenreihe des AJD Heft 62 (1953). 15. VOHS, R. L., H. M. MADDOCK, D. V. CATRON en C. C. CULBERTSON:J. Anim. Sei. 10, 42 (1951). 16. CATRON, D. V., A. H. JENSEN, P. G. HOMEYER, H. M. MADDOCK enG. C. ASHTON: J. Anim. Sei. 11, 221 (1952). 17. TERRIL, S. W., R. O. NESHEIM en J. L. KRIDER: J. Anim. Sei. 10, 828(1951). 18. PIERCE, E. A.: J. Anim. Sei. 13,

338 (1954). 19. zie 2. 20. GRAU, R.: Die Fleischwirtschaft 8. Jahrgang, Heft 1, 20 (1956). 21. HESSELBACH, J.: Deutsche Landw. Presse Nr. 19 (1957). 22. TSCHIDERER, K.: Die Bodenkultur 9. Band, Heft 2 (1956).



??? Uit het Instituut voor voedingsmiddelen van dierlijke oorsprong. Directeur Prof. Dr. J. H. J. VAN GILS. DE INVLOED VAN HET GEBRUIK VAN VEEVOEDER METANTIBIOTICA OP DE VLEESKEURING; DE HOUDBAARHEIDVAN VLEES EN VLEESWAREN DOOR DEZE BEHANDELINGMET ANTIBIOTICA door J. H. J. VAN GILSi) Over een directe invloed door gebruik van kleine hoeveelheden antibioticain veevoeder â€” kortheidshalve verder aan te duiden als antibiotica-voeding â€” op de vleeskeuring is vrijwel niets bekend en nog mindergepubliceerd. Verstaan we daarbij nog onder vleeskeuring het complexvan handelingen en onderzoekingen v????r en n?¤ de slachting van de onsbekende slachtdieren, dan moeten wij bekennen dat we niet eens metzekerheid kunnen vaststellen of het betreffende slachtdier door middel vanantibioticavoeding is gemest. Met deze weinige regelen zou het

opgeworpenprobleem voor ons als afgedaan beschouwd kunnen worden, ware het niet, a. dat er toch wel indirecte invloeden werden waargenomen, b. dat het gebruik van therapeutische doseringen kort voor de slachtingernstige problemen voor de dierenarts-vlccshygi??nist met zich bracht, en c. dat laatstgenoemde functionaris niet uitsluitend de volksgezondheidheeft te dienen door slachtdieren en vlees te keuren, maar dat hetevenzeer tot zijn taak te rekenen is, te voorkomen dat de mens in zijngezondheid schade wordt toegebracht door het gebruik van voedings-middelen, waaruit zulks mogelijk kan voortvloeien. Sub a. Over de indirecte invloeden kunnen we kort zijn. Uit vele publi-katies is gebleken, dat door antibioticavoeding met name de jonge diereneen betere gezondheidstoestand genieten dan bij normale voeding het gevalis. In het bijzonder worden darmaandoeningen, al of niet met levercom-plicaties,

veel minder gezien en zowel ziekte- als sterftecijfers zijn belangrijkgedaald. Het gevolg hiervan is, dat bij de vleeskeuring minder ziekedieren en minder pathologisch-anatomische afwijkingen worden waarge-nomen. Over het tweede facet van de indirecte invloed op de keuring kunnen wenog korter zijn. Ik bedoel hiermede dat het macro- zowel als microscopischeaspect van de pathologisch-anatomische veranderingen in organen enweefsels van dieren ,welke ondanks de antibioticavoeding toch een ziektemeemaken, in wezen niet veranderd zijn, zij het misschien dat ze zich alsminder uitgesproken zullen voordoen en de â€žrestitutio ad integrem" veel-vuldiger zal voorkomen. Prof. Dr. W. K. Hirschfeld zal zaterdag 26 oktober een algemene inleiding ophet symposium â€žAntibiotica in Veevoeder" houden. Deze voordracht wordt latergepubliceerd.



??? Sub b. Een ernstiger probleem is dat, waarvoor we ons geplaatst zien, nublijkt dat hoge therapeutische doseringen, kort voor de slachting toege-diend, onze zekerheden inzake resultaten en de tijdsduur van het bacterio-logisch onderzoek tot een illusie gemaakt hebben. Zulks zal niet nalatenorii via haar beoefenaren invloed uit te oefenen op de vleeskeuring. Het isnamelijk gebleken, dat in genoemde gevallen een sterke groeiremming vanin vlees en organen voorkomende kiemen kan voorkomen, zodat het onder-zoek meerdere dagen langer voortgezet dient te worden en dat bij nega-tieve bevinding toch nog niet de volstrekte zekerheid bestaat, dat geenlevende kiemen in vlees en organen van de onderhavige slachtdieren aan-wezig zijn. Dat een dergelijke groeiremming met de onaangename ge-volgen van dien ook bij antibioticavoeding zou kunnen optreden, is eenvraag waarop de hygi??nist gaarne antwoord

zou willen hebben, terwijl hijbovendien wenst dat, ingeval hem blijkt dat van invloed gesproken kanworden. , hij over een onderzoektechniek zal kunnen beschikken, waarmedehij zijn zekerheden kan terugwinnen. Over groeiremming door antibioticais veel onderzoek verricht van Amerikaanse (Jukes) alsmede vanNederlandse zijde (M a n t e n c.s.). Van laatstgenoemden is het hierondervolgende overzicht, waarin zijn aangegeven de minimale concentraties vande meest gebruikte antibiotica, waarbij een volkomen remming van devoornaamste bacteriesoorten, die bij onze slachtdieren worden aangetrof-fen, optreedt. E.p.c.c. De minimale concentraties van antibiotica, welke een totale remming van bacteri??nvan normale gevoeligheid veroorzaken, verstrekt door het R.I.V., Dr. A. M a n t e n c.s. \'PenicillineBacitricine ^/Tetracyclinen Eris.rhus. Micro-cocc. Pyo.e;.strep. Bac.Anth. Corynbact. List.mon. ColiKlebs

Salm.Typhi Bruc.abort. Mall.Mallei Past. Pseudo tub. 0.1 0.04 0.02 0.2 0.1 0.5 50 5-50 1 50 2 10 2-5 1 20 1 5-10 >100 >100 >100 20 20-50 0.5 0.2 0.5 0.2 0.2 0.5-1 5 2-5 0.2 0.5 5 10 2 20 0.5 0.2 2 2 20 0.5 0.1 1 5 5 2.5 5 1 5 5 5 0.5 20 5 E.p.c.c. â€” eenheden per cc; p.p.m. = parts per million. Hoewel deze tabel samengesteld werd om hieruit de therapeutische dosesbij ziektegevallen te berekenen, leert deze ons tevens dat de gebruiktekleine doseringen in antibioticavoeding nimmer tot een zo hoge bloed- ofweefselspicgcl aanleiding kan geven, dat hierdoor een beduidende groei-remming van kiemen kan optreden. De eigenschap van antibiotica, datzij zeer snel worden uitgescheiden en nooit cumulatieve aspiraties ver-tonen, is voor ons een aanwijzing temeer, dat ons bacteriologisch onder-zoek door antibioticavoeding geen afwijkende resultaten behoeft te geven.Wensen wij een grotere zekerheid met betrekking

tot dit onderzoek, danis een nadere analyse van de mogelijke oorzaken van de groeiremmingdoor antibiotica op onze tot nu toe geijruikte vocdingsmedia wenselijk. Bijde thans gevolgde methodiek bij het bacteriologisch onderzoek wordt eenvrij grote hoeveelheid weefselafkrabsel op steriele wijze op of in de voc-



??? dingsbodems overgebracht, waarna bebroeding volgt. Deze vrij grote hoe-veelheid materiaal was in het bijzonder noodzakelijk bij slachtdieren, diein cen ziektestadium verkeerden, waarbij een zeker evenwicht tussen hetafweerkrachtencomplex van het organi.smc en dc binnengedrongen patho-gene kiemen in het spel was, omdat in deze gevallen vaak slechts weinigkiemen in het bloed en de weefsels aantoonbaar waren. Bij deze chronischebacteriaemie??n bleek bovendien dat de kiemen uit het op de voedings-bodems overgebrachte materiaal veelal een langere â€žaanlooptijd" nodighadden dan bij de acute, met bactcriaemie gepaarde, aandoeningen,waarbij de slachtdieren vaak moribund of in nood gedood ter onderzoekworden aangeboden. E?Šn der meest voor de hand liggende oorzaken van de groeiremming bijchronische ziekten is het overbrengen van afweerelementen van het orga-nisme met het

betreffende weefsel op of in de voedingsbodem. Normaliteris aan deze elementen in de voedingsbodems geen al te langdurige activiteitbeschoren door de autolytische processen welke zich in het overgebrachteweefsel afspelen. Op een zelfde niveau moeten we de situatie beoordelen,indien met het wcefselafkrabsel de toegediende antibiotica op de voedings-media worden overgebracht. Afhankelijk van de weefselspiegel zal ook deduur en de intensiteit van de nawerking op de voedingsbodem min of meersterk remmend zijn. De enttechniek kan hieraan tegemoet komen, in diervoege, dat wij grotere hoeveelheden voedingsmedium als verdunnend ele-ment gaan toepassen, ofwel dat wij in de voedingsbodem stoffen toe-voegen, welke de werkzaamheid van de overgebrachte antibiotica blok-keren. Ik denk hierbij aan penicilline en soortgelijke stoffen.Er is nog een tweede mogelijkheid ter verklaring van de

groeiremmingin deze gevallen; het is niet uitgesloten dat dc kiemen door inwerkingvan de gebruikte antibiotica tijdelijk in hun levens- en delingsactivitcitengestoord zijn. Dat deze veronderstelling niet zo voor de hand liggend is,leert ons de publikatie van C a m y, die in een vergelijkend onderzoeknaar de residtaten van het bacteriologisch onderzoek op voedingsbodemsen in een vleesblok, beiden verricht met vlees van slachtdieren welke meteen hoge dosis antibioticum waren behandeld, tot de conclusie kwam, datde groei van kiemen op voedingsbodems geremd en in het vleesblok niet,of althans minder, gestwrd was. Bij de laatste methode wordt een vlees-kubus, na .passage van een zeer heet olicbad ter sterilisatie van de opper-vlakte in paraffine ingesloten en in een broedstoof van 37Â°C. geplaatst.Na 24 uur bebroeding snijdt men het blok op steriele wijze door, neemtafdrukpraeparatcn op voorwerpglaasjes,

waarna kleuring en bacterio-scopisch onderzoek volgt. Terwijl C a m y negatieve bevindingen opdeedmet de voedingsbodemmethode, vond hij 15-20 kierneenheden per ge-zichtsveld bij de hlokmethode. Zijn conclusie was dan ook een onvoor-waardelijke aanbeveling voor de, in Frankrijk (A. N ?Š v o t en J. P a n t a-l?Šon) toch al gebruikelijke, vlcesblokmethode voor het bacteriologischonderzoek, in het bijzonder voor slachtdieren welke met antibiotica be-handeld zijn. Als bijzonderheid wordt nog vermeld, dat reuzevormen(8-15 n) werden aangetroffen in dc afdrukpreparaten, welke zich boven-dien nog onderscheiden door een zeer sterke klcurstofopneming. Ook vooronze vleeskeuring kan deze conclusie betekenis hebben, indien zou blijkendat de antibioticavoeding, al is het maar enigermate een groeiremming zouveroorzaken. Zeker is het zaak om de in ons land gangbare onderzoek-



??? methode uit te breiden met het vleesblok, indien het slachtdieren betreftwaarvan wij weten, of niet uit kunnen sluiten, dat ze kort voor de slachingmet een hogere dosering antibioticum zijn behandeld. Sub c. Het derde gegeven, de taak van de dierenarts-vleeshygi??nist alsdienaar der volksgezondheid, niet alleen in de zin van vleeskeurings-beoefenaar, maar ook als beschermer door preventie, voert ons naar watbekend is over de gevoeligheid van dc mens voor antibiotica. Uit de velepublikaties hierover wil ik enkele gegevens aanhalen. M i 1 1 e r, de directeur van de Food Industry Development van de A.C.C.,verklaarde dat wel geen enkel produkt, dat moest dienen als toegevoegde,in dit geval om zijn conserverende werking op menselijk voedsel, zo grondigbeproefd was als chloortetracycline (aureomycine), alvorens het daartoewerd toegelaten in voedingsmiddelen. Dc hoeveelheden antibiotica welkein

de loop der jaren werden toegediend aan mensen, zonder dat schade-lijke werking werd geconstateerd zijn zeer hoog. Kampioene van de tijddie achter ons ligt is een oude dame, die in S/j jaar tijd ruim 4 kgantibiotica kreeg toegediend, zonder dat zich enig nadeel hiervan open-baarde. Ook andere zeer hoge doseringen bij de mens worden veelvuldigvermeld. Schadelijke invloeden op cellen en weefsels zijn nimmer waar-genomen, alhoewel daar, vooral bij proefdieren, ijverig naar werd ge-zocht. Integendeel bleek dat weefselinsulten door antibiotica voorkomenkunnen worden. Ratten, welke een klinische dosis antibiotica ontvingen voordat zij aandodelijke bestralingsdoseringen werden blootgesteld, bleken een tijdelijkbeschermend effect hiervan te verkrijgen, terwijl de door bestraling op-gewekte diarree minder ernstig verliep. Ook bij honden werkten ondergelijke omstandigheden antibiotica beschermend.

(Ingram c.s.). Eenrisico van een regelmatige absorptie van kleine hoeveelheden antibioticadoor voedsel is de sensibilisatie welke hierdoor bij de mens kan optreden,al is de kans hierop zeer gering. In dit speciale geval, kan de betreffendepersoon ingeval van ziekte niet met dit antibioticum worden behandeld,maar dan staan er toch andere ter beschikking. Waar tenslotte uit een overmaat van gegevens vast staat, dat antibiotica-voedscl tot op heden nauwelijks met enig voordeel aan volwassen runderenkan worden versrekt. en ook bij oudere kalveren als minder effectvol moetworden beschouwd, dan resteren slechts jonge mestkalveren en varkensals leveranciers van vlees, dat als antibioticumhoudend kan worden be-schouwd. Niet onbelangrijk is daarnaast de hoeveelheid vlees van gevogelte, dat intoenemende mate geproduceerd wordt en waarbij met succes de anti-bioticavoeding werd ge??ntroduceerd.

Het zijn juist deze vleessoorten welkede consument pas bereiken na een zeer voldoende verhitting, waardoorde in het vlees aanwezige antibiotica op afdoende wijze onwerkzaam zijngemaakt. Indien de dierenarts vleeshygi??nist de zekerheid heeft, dat bijde antibioticavoeding slechts geringe doseringen worden toegejjast vanantibiotica, welke naast geringe toxiciteit, thermolabiliteit en grote uit-scheidingssnelheid als eigenschappen bezitten, dan zal hij geen bezwarenhoeven te maken tegen de nieuwe, door velen reeds toegepaste en dooranderen sterk voorgestane wijze van mesten. Vanzelfsprekend stelt ook dehygi??nist de eis, dat voorschriften betreffende dosering, menging en ver-deling van antibiotica met het veevoeder worden uitgevaardigd.



??? Met betrekking tot de houdbaarheid van vlees en vleeswaren, welke af-komstig zijn van slachtdieren welke antibioticavoeding ontvangen, menenwij op grond van dc bevindingen van de in het eerste deel gememoreerdeonderzoekingen en de daaraan verbonden conclusies te mogen vaststellendat de lage antibioticaspicgel, welke door deze voedingswijze in de weef-sels te verwachten is, niet in staat zal zijn een bacteri??le ontwikkeling open in vlees tegen te houden of zelfs enigermate beduidend te remmen.Nu is de houdbaarheid van vlees niet uitsluitend afhankelijk van bedoeldebederfveroorzakende bacteri??n. Zowel inwendige eigenschappen van vleesals uitwendige omstandigheden oefenen hierop mede hun invloeden uit,echtcr zijn deze weer te herleiden tot remmende of bevorderende factorenvoor het bacteri??le bederf. Onder inwendige eigenschappen verstaan wehet complex van bactericide

eigenschappen van vlees welke het verkrijgtna rigor, rijping en daarmede gepaard gaande vorming van zuren enenzymen, terwijl wij onder uitwendige omstandigheden dc wijze vanbewaring in daartoe min of meer geschikte koel- en/of vriesruimten ver-staan. Van be??nvloeding van de inwendige eigenschappen van vlees doorantibiotica is tot op heden niets bemerkt. Dc postmortale processen invlees ondergaan geen merkbare verandering, terwijl dc uitwendige factorenvan bederf geheel onder controle van dc mens staan. Er blijft dus overde be??nvloeding van bederf door antibiotica in de weefsels, waarvan wijzagen dat wij bij de lage weefselspiegel weinig of niets hebben te ver-wachten. Ook dit gedeelte zou hiermee af te sluiten zijn, ware het niet, dat eensterkere be??nvloeding van dc houdbaarheid van vlees en vleesproduktenonze grote belangstelling heeft en ook dient te hebben. In het onderdeelrepressief

toezicht en controle neemt de dicrenarts-vlccshygicnist regelmatigkennis van bederf van vlees en vleeswaren en behoort het tot zijn taakdc onder zijn hoede gestelde bevolking in zijn ambtsgebied te beschermentegen ongewenste invloeden hiervan. Sociaal gezien behoeft hij deze taakniet te begrenzen tot het zojuist gestelde, maar dient hij elk bederf tc zienals een verlies aan voedsel voor dc mensheid in zijn totaliteit, iets wat teklemmender geldt in verband met de wercldvoedselsituatie cn gelet op dcbehoefte in de gebieden waar ondervoeding en hongersnood heersen. Hierligt een taak om naar vermogen mede te werken om bederf van voedselte voorkomen en daarbij het werk van de onderzoekers op dit terrein opdc voet tc volgen en de door hen gevonden mogelijkheden toe tc passen.In korte trekken menen wij daarom de ontwikkelingsgang van de onder-zoekingen, verband houdende met de

houdbaarheidsverhoging door anti-biotica, te mogen schetsen, alsmede iets te vermelden van dc thans bereiktepraktische resultaten. Aanvankelijk werd gesuggereerd dat antibiotica in geringe dosering in het\\ocdscl verstrekt, naast groeitoeneming ook de houdbaarheid van vleeszouden verhogen, maar bij nader onderzoek bleek deze mening niet tchandhaven. De verstrekking van een ?Š?Šnmalige zeer hoge dosis vlak voorde slachting leverde betere resultaten op, indien een weefselspiegel werdbereikt van 1 p.p.m. Een nadeel van deze methode bleek de activeringvan de digestie door het verstrekken van antibioticahoudend voedsel vlakvoor de dood. Het kiemgetal van vers geslacht vlees bleek daardoor testijgen, iets wat reeds lang bekend was. Om dit nadeel te ondervangen



??? werden parenterale applicadewijzen beproefd. (M c. M a h a n c.s.,Sacchi c.s.. Downing c.s.). Zowel intraperitoneaal als intraveneuswerden antibioticaoplossingen toegediend en hiermede werden voldoendehoge weefselspiegels en daarmede goede resultaten bereikt.Hetzelfde kan men bereiken door middel van slagaderopspuitingen van devleesvierendelen en door directe injectie van antibioticaoplossingen in hetspierweefsel. Heel spoedig bleek dat het gedrag der gebruikte antibioticategen pathogene en bederfwekkende kiemen niet dezelfde was, hetgeenreden werd om de eigenschappen ten opzichte van de vele bederfver-oorzakers nader te testen. (Goldberg c.s.). Van de 91 ge??soleerdebederfverwekkers bleken er 81 te worden geremd door chloortetracycline,hetwelk daarmee veruit het breedste activiteit-spectrum vertoonde, terwijldit middel de kleur, de geur en de smaak van het vlees niet

be??nvloeddeen geen gevaren voor de consument met zich bracht. Met dat al warener om de vereiste weefselspicgcl te bereiken bij de zo juist besprokenmethoden vrij grote hoeveelheden antibiotica nodig, welke voor een deeloverbodig waren. Immers het bederf begint vooral aan de oppervlaktevan het vlees, indien het langere tijd wordt bewaard. Bij een hygi??nischeslachtmethode en goed uitgeruste gezonde dieren is het spierweefsel, be-halve aan de oppervlakte, praktisch steriel en heeft goede bactericideeigenschappen. Het lag voor de hand dat een oppervlaktebehandeling toteen goed uitvoerbare en effici??nte oplossing zou leiden, waarbij zoweldompeling in, als bespuiting met fijn verstoven antibiotica-oplossingen inaanmerking kwamen. Bij de visserij werd reeds meer dan 10 jaar ge-leden begonnen met toepassing van antibiotica ter verhoging van de houd-baarheid. Voor de daartoe gebruikelijke

ijskoeling voor verse zeevis werdijs gebruikt, dat gemaakt was van antibiodcum houdend water. (TarrC.S., W r c n s h al 1). Tijdens bewaring en transport levert het smeltwatereen voortdurende stroom antibioticumoplossing (5 p.p.m.) welke over deoppervlakte van de vis vloeit en uit de praktijk bleek dat hierdoor dehoudbaarheid met 80â€”150 % kon worden opgevoerd.Met weck- en schaaldieren waren de resultaten eveneens gunstig. Dom-peling in baden met een oplossing van 25 p.p.m., deed de houdbaarheids-duur met 300 % verlengen. In het begin experimenteerde men met alleinmiddels bekend geworden antibiotica, waarbij al spoedig oxy- en laterchloortetracycline dat een 5 x sterkere bactericide werking dan een derandere produkten van de tetracyclinegroep bleek te bevatten, ingang von-den. De ervaringen, opgedaan bij zeevis, vonden in het experiment spoedigtoepassing in de vlees- en gevogelte-

sector. Behalve oppervlaktebehandelingvan hele slachtdieren en voeten werden ook uitgebeend, uitgesneden â€” alof niet voorverpakt â€” vlees, verse worstsoorten en hammen in het onder-zoek betrokken. Concentraties van 3-5 p.p.m. gavene en houdbaarheidsver-hoging van 50â€”100 %, met behoud van de kleur van vers vlees. Op hetterrein van het gevogeltevlees is misschien wel het meest ge??xperimenteerd,hetgeen niet te verwonderen is als wij dc verliescijfers door bederf in dezesector onder dc ogen krijgen (Kohier c.s.; A b b ey c.s.; S t a d e 1 m a nC.S.: Shirk c.s.). In ?Š?Šn jaar tijd werd hierin een bederfschade van 268millioen dollar of wel 9.7 % van de gehele produktie berekend (Mill er).De eminente resultaten van het onderzoek, gevoegd bij de geringe toxici-teit en thermolabiliteit van chloortetracycline hebben er toe geleid dat op30 november 1955 de afkondiging van het uitvoeringsbesluit van

de Food,



??? Drug and Cosmetic Law, waarin het gebruik van genoemd antibioticumwerd geregeld, kon plaats vinden. Hierin werd bepaald dat de tolerantie-dosis, 7 p.p.m., niet mocht worden over-schreden, het antibioticum alleenvoor vers gevogelte vlees mocht worden gebruikt en dat zulks voor decon.sument kenbaar moc.st zijn door middel van labels aan het dier, opde verpakking en op de emballage. Wij zijn ervan overtuigd dat de bres die daarmede geslagen werd in dewettelijke regelingen in de U.S.A. nog wijder zal worden en evenzeerdat ook de Nederlandse vleeshygi??nist dc antibiotica als conserverendelement op zijn weg zal ontmoeten. Mits gebonden aan juiste wettelijkevoorschriften omtrent handel in en gebruik van deze middelen hopen wijhier slechts heil van te verwachten. Samenvatting: In de literatuur vindt men geen gegevens over de invloed van tje toediening van hogedoseringen antibiotica in het voedsel

op de vleeskeuring. Nadat gewezen wordt op deindirecte gevolgen, wordt ingegaan op de invloed welke therapeutische doses uit-oefenen en op de moeilijkheden welke daarbij bij het onderzoek en de beoordeling vanslachtdieren en vlees ontstaan. Dc taak van de dierenarts-vleeshygi??nist, in het bij-zonder met betrekking tot het door hem ten aanzien van antibiotica-voeding in tenemen standpunt wordt hierna belicht. Eveneens wordt zulks gedaan ten aanzien van de in de sector vis en gevogeltcvleesreeds toegepaste antibiotica-applicatie, welke in de U.S.A. reeds gesanctioneerd isvoor oppervlakte behandeling. Het te gebruiken antibioticum, de dosis en verplichtekenmerking zijn hierin vastgelegd. Niet dan na zeer vele en uit.gebreide experimentenis men hiertoe overgegaan. De auteur is ervan overtuigd dat het voorbeeld navolgingzal vinden. Summary: Literature does not give us any information regarding the

effect of administeringlarge doses of antibiotics in food in connection with meat testing. After pointing outindirect results, attention is paid to the effect of therapeutic doses and the difficultiesthereby engendered in judging slaughter-animals and meat. The task of the veterinarysurgeon-meat hygienist, in particular in connection with the view he takes regardingantibiotics feeding, is then reviewed. The same practice is followed as is already followed in the application of antibioticson fish and poultry, which in U.S.A. has been sanctioned for surface treatment. Theantibiotics to be used, the dose and obligatory stamp arc all decided here in.This decision was not reached until after a great many extensive experiments hadbeen made. It is the author\'s conviction that the example will be followed.R?Šsum?Š: Dans la litt?Šrature on ne trouve pas de donn?Šes sur l\'influence de l\'administration dchauts dosa.gcs d\'antibiotica dans

la nourriture, lors dc l\'inspection des animaux dcboucherie. Apr?¨s avoir attir?Š l\'attention sur les cons?Šquences indirectes, on rel?¨vel\'influence exerc?Še par des doses th?Šrapeutiques, et les difficult?Šs qui s\'y pr?Šsententlors de l"examen ct du jugement des animaux dc boucherie ct de la viande. On?Šclaire ensuite la t??che du v?Št?Šrinaire-hygi?Šniste dc viande, particuli?¨rement ?  l\'?Šgarddu point de vue qu\'il prend concernant l\'alimentation d\'antibiotica.Il en est fait de m??me ?  l\'?Šgard de l\'application d\'antibiotica pratiqu?Še dans le secteurdu poisson ct de la chair de volaille, laquele application est d?Šj?  sanctionn?Še auxEtats-Unis pour le traitement superficiel. On y a ?Štabli l\'antibioticum ?  employer,la dose ct le signe caract?Šristique obligatoire. Ce n\'est qu\'apr?¨s un tr?¨s grand nombred\'exp?Šrimentations ?Štendues qu\'on s\'y est r?Šsolu.L\'auteur est convaincu qu\'on suivra l\'exemple.



??? Zusammenfassung: In der Literatur findet man keine Angaben, welchen Einfluss hohe DosierungenAntibiotika als Beigabc zum Futter auf die Fleischbeschau haben. Nachdem der Ver-fasser erst auf die indirekten Folgen hinweist, beschreibt cr den Einfluss therapeu-tischer Gaben und die hieraus entstehenden Schwierigkeiten, welche bei der Unter-suchung, bezw. Beurteilung der Schlachttiere und des Fleisches entstehen. Danachwird die Aufgabe des Tierarztes als Fleischhygicniker besprochen unter besondererBer??cksichtigung des von ihm â€” betreffs der Beif??tterung von Antibiotika â€” ein-zunehmenden Standpunktes. In ?¤hnlichem Sinne wird die im Sektor Fisch- und Gefl??gelfleisch gebr?¤uchlicheAntibiotika-Applikation er??rtert, die bereits in den U.S.A. f??r Oberfl?¤chenbehandlunggenehmigt ist. Das zu benutzende Antibiotikum, die Dosis und die verpflichteteKennzeichnung sind festgelegd.

Erst nach vielen und ausgedehnten Experimentenist man hierzu ??bergegangen. Verfasser hat die Uberzeugung, dass dieses BeispielNachahmung finden wird. LITERATUUR: 1. ABBEY, A. C.S.; Antibiotics Annual 1956/57 - 831. 2. BOYD, J. W. c.s.; Am. J. of Public Health, Vol. 46 - 1956 - 1531. 3. GAMY, M.; Bull, de I\'Ac. vet. de France - Tome 29-9-1956-459. 4. DOWNING, H. E. c.s.; Antib. Annual 1955/56 - 734 en 737. 5. GOLDBERG, H. c.s.; Food Technology Vol. 7 - 1953 - 165. 6. INGRAM, M. c.s.; Food Science Abstracts Vol. 28 - 1956 - 121. 7. JUKES, Th. H. C.S.; Pharmac. Reviews Vol. 5 - 1953 - 381. 8. JUKES, Th. C.S.; Med. Encycl. Inc.; Antib. Monographs no. 4. 9. KOHLER, A. R. c.s.; Antib. Annual 1956/57 - 822. 10. MANTEN, A. c.s.; Ned. T.v.G. jg. 94 - 1955 - 1489. 11. MC MAHAN, J. R.; Antib. Annual 1955/56 - 727. 12. MILLER, W. H.; Antib. Annual 1955/56 - 816. 13. SACCHI, E. M. c.s.;

Antib. Annual 1955/56 - 731. 14. SHIRK, R. J. C.S.; Antib. Annual 1956/57 - 843. 15. STADELMAN W. J. c.s.; Antib. Annual 1956/57 - 839. 16. T.ARR, H. L. A. c.s.; J. Agric. Food chem. Vol. 2 - 1954 - 372. 17. TARR, H. L. A. c.s.; Antib. in Agric., Publ no. 397 Wash DC.; Nat. -Ac. of Sc.1956. 18. WRENSH.ALL, C. L.; Antib. Annual 1955/56 - 8U9.



??? REFERATENZootechniek Uiervorm en uierkwaliteit. Euterform und Aufbau des Dr??senparenchyms. R. Schmahlstieg. DeutscheTier?¤rzthche Wochenschrift, 63, 474, 1956. De schrijver kwam op grond van het onderzoeken van 22 uiers tot de conclusie, dater geen enkel verband bestaat tussen de uiervorm (hanguier, gespleten uier enz.) ende aard van het klierweefsel. Uiervorm en kwaliteit van de uier worden door afzonderlijke genetische factoren be-paald. Aangezien de kwaliteit van de uier met behulp van proefmelkingen beoordeeldkan worden en de vorm op het gezicht, is het dus mogelijk een goed gevormde, goedproducerende uier te fokken. HOEKSTRA Erfelijke extremiteit-afwijkingen bij varkens. Erbliche Missbildungen der Extremit?¤ten beim Schwein. Dr. Hildegund Schu-mann. Tier?¤rtzliche Umschau, 12, 37, 1957. 1. Amelie, d.w.z. een gebrek waarbij grote gedeelten der ledematen

ontbreken.Schouder- en bekkenbeenderen zijn aanwezig, maar niet volledig gevormd.Johnson en Lush vonden deze afwijking bij Poland-China-varkens. Zijnoemden de hiermee behepte dieren â€žstroomlijnvarkens". De met deze afwijkinggeboren dieren vertoonden ook nog dikwijls een gespleten gehemelte en atresiaani. De varkens worden levend geboren, maar sterven na 2 of 3 dagen. Op grondvan proefparingen wordt aangenomen dat het gebrek op een recessieve factorberust. 2. Apodie (Amelia posterior). Reeds in 1832 werd een varken beschreven, waarbijde achterbenen ontbraken. Naderhand zijn nog meer van dergelijke dieren gezien.Met deze afwijking gaat een verkromming van de wervelkolom of een mis-vorming van het gehemelte dikwijls gepaard. Vermoed wordt dat dit gebrekop erfelijke factoren berust. 3. Monobrachie. Veelvuldiger komen gevallen voor waarbij slechts 1 extremiteitontbreekt of

minder ontwikkeld is. Zo zijn dieren bekend waarbij een voorste lid-maat ontwikkeld is tot het schouderblad, tot de elleboog, tot het carpaalgewrichtof tot de kogel. Ook kent men dieren waarbij alleen de klauwen atrofisch zijn.In het algemeen wordt voor dit gebrek ook een recessieve vererving aangenomen. 4. Verkromming der ledematen. Bij deze dieren zijn de voorste of achterste ledematen resp. gekromd of rechtdoor spiercontractie. Dikwijls komt het zowel bij voor- als achterbenen voor.Deze afwijking werd in Zweden geconstateerd en berust op een enkelvoudige re-cessieve factor. 5. Verkromming der achterste ledematen gepaard gaande met onvolledige ontwik-keling van de onderkaak. Ook deze afwijking werd in Zweden gevonden en wel bij Groot Yorkshires. Van472 biggen die uit 32 zeugen geboren waren en alle dezelfde vader hadden,vertoonden 96 dieren d.i. 20,3% deze afwijking. Men neemt aan,

dat dit gebrekook door een enkelvoudige recessieve factor wordt bepaald. 6. Paralyse. In Noorwegen en Rusland, mogelijk ook in Duitsland, komen biggen voor, waar-bij de achterste ledematen totaal verlamd zijn. Bij histologisch onderzoek werdeen degeneratieve atrofie van motorische cellen gevonden. De dieren stervenmeest na enige dagen. Ook voor dit gebrek wordt een enkelvoudige recessievefactor verantwoordelijk gesteld.



??? 7. Dikbenigheid. In 1932 werd dit gebrek voor het eerst beschreven. Storingen in de bloedsomloophebben woekeringen in het onderhuidse bindweefsel en spieratrofie??n tot gevolg.De symptomen zijn niet altijd gelijk. Soms ziet men slechts zwakte van normaalgevormde voorbenen; bij andere dieren zijn de benen zo dik, dat ze niet meergestrekt kunnen worden. Alle biggen succomberen binnen korte tijd aan hart-zwakte ten gevolge van storingen in de bloedsomloop. Ook dit gebrek zou dooreen enkelvoudige recessieve factor teweeggebracht worden. 8. Klompvoetvarkens. In 1953 beschreef men in Zweden biggen die geboren werden mei gezwollenondervoeten en poreuze, gespleten klauwen. Op een leeftijd van 1â€”2 wekenwordt deze afwijking gevolgd door het optreden van â€žAcanthosis nigricans" entenslotte door pneumonie, waaraan de dieren meestal voor de 5e maand sterven.Men neemt aan, dat

de verschillende symptomen berusten op verschillende re-cessieve factoren. 9. Syndaktylie (eenhocvigheid). Door vele auteurs is het voorkomen van eenhocvigheid bij het varken beschreven.Men neemt aan dat het op erfelijke factoren berust en dat waarschijnlijk eendominante factor hierbij een rol speelt.10. Ongelijke ontwikkeling der tenen. N O r d b y beschreef een structurele disharmonie van de tenen bepaald doorverschillen in lengte en in doorsnede. Deze anomalie kan aan alle 4 ledematenvoorkomen en betreft altijd dc mediale bij- en hoofdtenen, die beide korter zijndan de laterale tenen. Kreupelheid is het gevolg. Hel erfelijk bepaald zijn schijntvast te staan. HOEKSTRA Erfelijke haargebreken bij varkens. Erbliche Hautkrankheiten und Anomalien des Haarkleides beim Schwein. Dr. H i 1-d e g u n d Schumann. Deutsche Tier?¤rtzliche Wochenschrift 6.3, 459, 1956.Door de auteur wordt een overzicht

gegeven van de tot op heden bekende erfelijkehuidafwijkingen bij het varken. In de le plaats beschrijft hij de zg.g. Epitheliogenesis imperfecta neoanatorum suis.Dc hiermee behepte dieren vertonen op verschillende plaatsen van het lichaam on-regelmatig gevormde huiddefecten, waarbij dc epidermis alsmede de haren volledigontbreken. De grootte der huiddefecten is zeer verschillend. Men heeft hier met eensemiletaalfactor te maken omdat dieren met zeer kleine huiddefecten kunnen genezen.De desbetreffende plaatsen blijven echter haarloos. Aangenomen wordt dat dit gebrekop een recessieve factor berust. In Zweden werden in 1953 de z.g. klompvoetvarkens beschreven met welke naamcchtcr slechts een der symptomen wordt aangeduid. Dikwijls worden deze dierendood geboren, maar in vele gevallen komen ze ook levend ter wereld. Zij onder-scheiden zich van hun gezonde broers en zusters door

opgezwollen ondervoeten enporeuze gespleten klauwen. Op een leeftijd van 1â€”2 weken ontwikkelt zich dan eenhuidlijden de z.g. Acanthosis Nigricans. Op het lichaam ontstaan onregelmatigevlekken, die donkerbruin worden. De variatie in de grootte der vlekken en de ver-spreiding over het lichaam is zeer verschillend. Als 3e symptoom komt er dan nog bijeen pneumonie. De dieren ontwikkelen zich zeer slecht cn slechts in uitzonderings-gevallen worden zc 5 tot 11 maanden oud. Men neemt aan dat de verschillendesymptomen van dit gebrek door verschillende recessieve factoren worden veroorzaaktdie aan elkaar gekoppeld zijn. In 1953 werd door Wellmann de erfelijk bepaalde Pityriasis rosea beschreven.De eerste symptomen dienen zich op buik en binnenvlakken der schenkels aan in devorm van kleine, sterk verheven, rondachdge pokkenachtige haarden, waarvan hetcentrum inzinkt en spoedig

geneest. Van de met bruine schubben bedekte wallen



??? breidt het lijden zich echter steeds meer uit. De dieren hebben een dof, kroesachtigbaarkleed, vertonen dikwijls diarree en blijven in ontwikkeling terug. Dikwijls treedtde ziekte reeds 1 week na de geboorte op, soms ook na meerdere weken. In lichtegevallen herstellen de dieren in 8â€”14 dagen; in zware gevallen in 4â€”8 weken.W e 11 m a n n neemt aan dat men hier te doen heeft met een erfelijke dispositie voordit lijden; anderen menen dat het een erfelijk gebrek als zodanig is.Door Pr an tl werd in 1953 een crusteus exceem beschreven, waarvan hij aanneemtdat het op dominante factoren berust. Van 40 afstammelingen van 1 beer stierven21 aan deze ziekte. In 1933 werden door N ordby melanotische huidtumoren bij het varken beschreven.Deze â€žwratten" zijn bij pasgeboren biggen nog zeer klein (gem. 5 mm.). Bij vol-wassen varkens zijn ze veel groter. Men vindt ze vooral op de rug en aan de

boven-schenkel. Hoewel de gezwellen op zichzelf goedaardig zijn, is hun optreden toch nietgewenst, omdat het leidt tot waardevermindering van het slachtdier. De erfelijkheids-gang voor deze afwijking is nog niet vastgesteld. In Mexico kent men vervolgens de z.g. â€žhaarloze" varkens. Men heeft hier echter nietmet een totale haarloosheid te maken, omdat meestal nog wel enige borstels te vindenzijn. Bewezen schijnt te zijn, dat de aanleg voor haarloosheid voorgesteld kan wordendoor de formule hh, terwijl de volledig behaarde dieren door de formule HH geken-schetst zouden zijn. Ook kent men nog spaarzaam behaarde dieren Hh. De factorvoor â€žhaar" is dus niet volledig dominant over â€žhaarloosheid". En tenslotte zijn in Brazili?? nog varkens met zg. wol- of negerhaar geconstateerd.Deze dieren hebben kroesharen die gemakkelijk afbreken. Bij jonge varkens is ditgebrek nog niet duidelijk te zien; wel

echter op een leeftijd van 8â€”10 maanden.Het komt bij verschillende rassen voor en ook bij dieren van verschillende kleur. Ookkan het naast de z.g. â€žhaarloosheid" optreden. Men neemt aan dat het gebrek be-paald wordt door een dominante factor. HOEKSTR.A Atresia ani bij het schaap. Atresia Ani â€” A new lethal factor in Sheep. H. Fischer and M. M e m e t A d i-nata. Hemera Zoa, LXIV, 99, 1957. Op de afdeling schapenteelt van het Algemeen Veeteelt Instituut te Bogor (Indo-nesia) werden uit kruisingen van vetstaart schapen met Priangcr schapen zevenlammeren zonder anus geboren. â€?Alle zeven lammeren werden levend geboren. Drie van de mannelijke dieren stiervenop de 2e dag na de geboorte. Een onderzoek na de dood toonde aan dat bij tweevan deze dieren ook een atresia recti voorkwam. E?Šn mannelijk en 2 vrouwelijke dier (en) werden geopereerd en zijn nog in leven,terwijl bij het

derde vrouwelijke dier de defaecatie geschiedt via een rectovaginaleuitgang. Deze lammeren waren met ?Š?Šn uitzondering de nakomelingen van ?Š?Šn ram en zijnzoon. Uit parin,gen van bekende hcterozygote dieren resulteerden 19 fenotypisch nonnaleen 6 lammeren met atresia ani. Dit is in overeenstemming met de verhouding van3:1 als een enkelvoudig recessief gen in het spel is. Daar de factor slechts letaal is bij mannelijke dieren, werd het geclassificeerd onder deâ€žsex limited" letale factoren. Het werd verder aangeduid als â€žatresia ani" en methet symbool D 13 van het nummersysteem voor letale factoren bij landbouwhuisdieren. HOEKSTRA Enige factoren die de gebruikswaarde van de rundveestapel ongunstig be??nvloeden.Wastage and disease incidence in dairy herds. R. W. Withers. The VeterinaryRecord 69 (1957), 446. In 1950 werd in Surrey, Berkshire en Wiltshire een aanvang gemaakt

met een onder-818



??? zoek naar mutaties in de veebeslagen en naar de gezondheidstoestand van de dieren.De thans gepubliceerde gegevens hebben betrekking op de periode 1952-1953 tot enmet 1953-1954. Dc hier volgende leeftijdsverdeling is gebaseerd op het aantal ge-boorten en komt dus niet geheel overeen met de werkelijke veebezetting (doordat ditsysteem niet voor alle berekeningen is toegepast, kunnen sommige percentages nietzonder meer onderling worden vergeleken). Ie lactatie-periode2e lactatie-periode3e lactatie-periode4e/5e lactatie-periodeoudere dieren Totaal werkelijke veebezettingpinken (reeds gedekt)aantal bedrijven Aan het onderzoek onttrokken werden respectievelijk 1378 (23,0%) en 1075 (22,0%)koeien en respectievelijk 73 (5,2%) en 99 (8,6%) pinken. Het kwam nogal eensvoor, dat er voor het opruimen van cen bepaald dier meer dan ?Š?Šn reden werdopgegeven; voorbeelden hiervan zijn:

ziek en minder goede produktie, hoge leeftijden steriel. In dergelijke gevallen werd nagegaan welke van deze redenen als de be-langrijkste moest worden beschouwd. Het resultaat van dit gedeelte van het onderzoek kan als volgt worden samengevat. 1952/53 1953/54 onvoldoende produktie 6.3% 5.7% ziekte / ongevallen 4.4% 5.1% overtollig vee 4.8% 3.3% steriliteit 3.5% 2.8% positieve tuberculinatie-reactie 1.0% 2.7% ouderdom 1.8% 1.2% gestorven 1.1% 1.2% Deze percentages hebben uitsluitend betrekking op de koeien; men heeft weliswaarook voor de pinken dergelijke gegevens genoteerd, maar men acht deze minder be-trouwbaar. Als â€žgestorven" zijn uitsluitend die koeien geregistreerd, welke op het bedrijf zelf zijndoodgegaan. Respectievelijk 35 en 25% van deze gevallen blijkt met het afkalven inverband te staan. Hierbij zijn inbegrepen de dieren, die aan melkziektc zijn gestorven(deze ziekte is

respectievelijk 154 en 186 maal waargenomen; nadere gegevens hier-over ontbreken echter). Een tweede belangrijke doodsoorzaak is de tympanie geweest (respectievelijk 20 en25%); daarop volgen kopziekte (beide jaren 8%) en mastitis (respectievelijk 6 en10%). Opmerkelijk is, dat als men de â€žovertollige dieren" afzonderlijk beschouwt, de overigeredenen waarom de koeien aan het onderzoek zijn onttrokken â€” de schrijver vat dezesamen onder de naam â€žberd wastage" â€” gezamenlijk ecn vrij constant percentagevan de totale veebezetting vormen. Van 1950|51 tot en met 1953/54 werden namelijkals uiterste grenzen hiervoor 18.1 en 19.9% waargenomen. Dc groep overtollige dierendaarentegen varieerde in diezelfde tijd van 3.3 tot 7.1%. Dc meeste kalveren zijn geboren in de maanden september tot en met november (res-pectievelijk 46.0 en 44.2%). De periode van april tot en met juli leverde dc

minstegeboorten op (respectievelijk 17.1 en 17.6%). 1952/53 1953/54 1320 1128 1276 1038 1180 781 1370 1211 928 825 6074 4983 5984 4879 1408 1156 170 132



??? Dat er zich bij het afkalven nogal eens moeilijkheden hebben voorgedaan, blijkt uitde volgende gegevens: 1952/53 1953/54 doodgeboren kalveren 3.3% 3.1% abortus 2.4% 3.3% retentio secundinarum 2.5% 2.3% zwaar gekalfd 1.4% 1.5% Totaal 9.6% 10.2% Alle doodgeboren kalveren, die meer dan 270 dagen waren gedragen, zijn als â€ždood-geboren" geregistreerd; kalveren, die minder dan 271 dagen nadat de dekking/inse-minatie had plaatsgevonden ter wereld kwamen, zijn in dc rubriek â€žabortus" opge-nomen. Eerste Kalfs koeien Oudere koeien 1952/53 1953/54 1952/53 1953/54 Doodgeboren Kalverenoctober t.m. februarimaar t.m. september 8.51%3.13% 6.32%3.58% 3.18%1.89% 2.93%1.97% Zwaar Gekalfdoctober t.m. februarimaart t.m. september 3.26%1.30% 3.68%1.79% 1.05%0.87% 0.96%1.24% In bovenstaand schema zijn de waargenomen â€žafwijkingen" uitgedrukt in procentenvan

het aantal geboorten, dat gedurende bepaalde perioden bij dc verschillende leef-tijdsgroepen heeft plaatsgevonden. Er blijkt uit, dat:le. de meeste van deze moeilijkheden bij eerstekalfskoeien voorkomen,2e. men vooral gedurende dc wintermaanden hiermee te kampen heeft. Als men dc mclkziekte-pati??nten onderbrengt bij de ziektegevallen, die niet recht-streeks met het afkalven in verband staan, krijgt men het volgende overzicht (de ver-melde percentages hebben betrekking op het aantal gevallen cn geven dus geen in-druk van het aantal koeien waarbij deze zijn waargenomen; ze zijn gebaseerd opde werkelijke veebezetting). Er kan o.a. uit worden afgeleid, dat 1953/54 veel mindergunstig is geweest dan het daaraan voorafgaande jaar. 1952/539.7%0.4% 1953/5411.5%3.0% mastitis wrang (â€žzomcr"-mastitis) spijsvertcringsstoornissen â€žwinter"-diarrce 4.3% 2.6% tyrnpanie 0.5% 1.0% melkziekte 2.6%

3,8% acetonemie 0.6% 1.2% kopziekte 0.4% 0.5% ongevallen/verwondingen 1.8% 2.5% baarmoeder-aandoeningen 0.5% 1.2% overige ziekten enz. 5.1% 5.7% Totaal 25.9% 33.0%



??? Mastitis werd waargenomen bij respectievelijk 515 koeien (113 bedrijven) en 483koeien (95 bedrijven). Beide jaren deden de meeste gevallen zich voor gedurendede eerste maand na het afkalven, namelijk respectievelijk 35.1 en 30.4%.Aangenomen wordt, dat normaliter de wrang zich beperkt tot maximaal 0.5% vande veestapel. In 1954 werd echtcr een enorme uitbreiding geconstateerd (146 koeienen 21 pinken werden aangetast) ; vrijwel alle gevallen kwamen voor in de periode vanjuli tot en met september. Vijf koeien stierven aan deze ziekte. Tot de vliegen, dieveelvuldig op uier en tepels werden aangetroffen, behoorden vooral Hydrotaea-soorten, terwijl in H. irritans enige malen een â€žgroep G"-streptokokkus werd ge-vonden, die grote overeenkomst met de verwekker van de zomer-mastitis vertoonde.De â€žwinter"-diarree komt jaarlijks op ca. 6% der in het onderzoek betrokken be-drijven voor; en

enkele maal twee jaar na elkaar op hetzelfde bedrijf. Meestal wordenin het verloop van ongeveer een week verschillende dieren ziek (diarree; sterk ver-minderde produkde; sterfgevallen hebben zich niet voorgedaan). Op ongeveer eenderde van deze bedrijven breidt zich de ziekte vrijwel over de gehele veestapel uit. HIDDEMA



??? MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE Bureau; Rubenslaan 123, Utrecht. Tel. 030â€”11413. Gironummer 511606 ten namevan de Maatschappij voor Diergeneeskunde. VAN HET BUREAUAlgemene Vergadering 1957. De verschijning van deze laatste aflevering van het Tijdschrift voor Diergeneeskundev????r de Algemene Vergadering, geeft het Hoofdbestuur aanleiding de leden met hundames nog eens op te wekken om de volgende week de jaarlijkse tocht naar Utrechtte maken, die voor velen een trouwe traditie is geworden. Helaas werden enkele afdelingsvergaderingen, waarin het programma is behandeld,slecht bezocht. Degenen, die de provinciale vergadering niet hebben meegemaakt, kunnen â€žhun ver-zuim" nog herstellen door de huishoudelijke vergadering met hun discussie te ver-levendigen en de waarde van de verkiezingen te vergroten door alsnog hun stem uitte brengen. Het is voor

het Hoofdbestuur allerminst bevredigend als een groot aantalleden â€žhet wel gelooft" en maar rustig thuis blijft. Wil het Hoofdbestuur weer met nieuw ?Šlan haar beleid voor de toekomst bepalendan is in de eerste plaats, goed bedoelde construerende kritiek onmisbaar. Ter voorkoming van misverstand wordt er op gewezen, dat in verband metde Lustrumviering van de D.S.K. de huishoudelijke vergadering ditmaalniet \'s middags, maar 11.00 uur v.m. begint. Het is dit jaar nauwelijks nodig bijzondere aandacht te vestigen op het wetenschap-pelijk gedeelte van de Algemene Vergadering. Zoals gebruikelijk zal de voorzitter in zijn jaarrede enkele algemene problemen be-lichten; een beschouwing over de Uitoefeningswet moet iedere dierenarts interesseren,terwijl het symposium â€žAntibiotica in veevoeder" niet alleen in diergeneeskundigekringen, maar ook daarbuiten grote belangstelling heeft gewekt. De ochtend- en

mid-dagzitting zullen in de standzaal worden gehouden, die belangrijk meer ruimte biedtdan de dinerzaal. Tenslotte wordt met verwijzing naar de mededeling van dc praeses van de Lustrum-commissie ook van deze zijde nog even herinnerd aan de viering van het Lustrumvan de D.S.K. Dc commissie is tevreden over het aantal ingezonden deelnemingsformulieren, maaivooral uit de jaren 1932-1957 ontbreken nog te veel dierenartsen, die de D.S.K.actief hebben meegemaakt. Dit 5e Lustrum kan en zal op waardige wijze feestelijk worden gevierd, maar danmoet â€žjong en oud" er aan meedoen. VAN DE DIERGENEESKUNDIGE STUDENTEN KRINGLustrum D.S.K. 1957. Hoewel het programma al bekend gemaakt is, zijn er toch nog enkele mededelin.gendie wij onder de aandacht van de Lustrumvierders willen brengen. De lezing van de heer L. P. de Vries draagt als titel: â€žEnige aspecten van de dier-

geneeskunde ten aanzien van de Landbouwhuisdieren". Hierbij is ieder welkom.Tot onze grote spijt is de receptie van 17.00 tot 17.00 uur alleen toegankelijk voordegenen, die hiervoor uitgenodigd zijn.



??? Verder nog enkele opmerkingen over het galafeest. In de toneelzaal is organisatorisch plaatsbespreking niet mogelijk, wie dus het langstmaalt, zit achter aan. Dat dc toneelgroep Puck U een goede stemming en sfeer zal brengen voor dc soiree,is iets waar niet aan getwijfeld behoeft te worden. Bovendien zal op de soiree voor dc liefhebbers van cen vlotte dans de Dixieland-bandâ€žThe Middle Town Jazzband" spelen. Daar alles op cen gegeven moment te veel kan worden, heeft de Lustrumcommissie,hierop enigszins voorbereid, besloten verder te zorgen voor een gematigd muziekje,n.1. cen Ball-room orkest, zodat in een andere zaal de gelegenheid zal bestaan Uwdame rustig over dc gladde vloer tc loodsen. Dat beweging energie kost, is algemeen bekend en om nu toch in ieder geval dc moge-lijkheid tc scheppen, de turgor enigszins op peil te houden, zijn er drie bars ingerichtwaarvan cen met een pianist is

uitgerust. Dit wil echter niet zeggen, dat U zelf opzoek zult moeten gaan voor cen consumptie. Het getal obers is meer dan voldoende. Het geheel kan wel eens vermoeiend zijn envoor degenen, die zich liever laten rijden, bestaat er dan ook de mogelijkheid zich metecn van de touringscars naar Zeist te begeven, die 19.30 uur vanaf de faculteit ver-trekken. Vrijdag 25 oktober van 10-16 uur is er kaartverkoop in het Jaarbeurs Res-taurant. \\ oor zover dan nog kaarten beschikbaar zijn, kunnen deze wordengekocht door degenen die hebben verzuimd schriftelijk te bestellen. Namens de Lustrumcommissie, R. J. FEDDEMA, h.t. praeses Lustrumcommissic. PERSONALIA Het Hoofdbestuur draagt de volgende collegae voor het lidmaatschap van dc Maat-schappij voor Diergeneeskunde voor: P. B. v. d. Lende, Oriftkade 14 bis A, Utrecht.M. E. M. Stumpel, Hotel Het Rad, Boxmeer. Adreswijzigingen cn dergelijke: Bonga, B.,

te Druten, naar Goudheuvelstraat 10, tel. no. ongewijzigd. (73) Donunerhold, E. J., te Amersfoort, tel. aangesloten onder 03490â€”7440. (80) Edel, K., te Nes (Ameland), naar Strandweg 35, tel. no. gcwijzi.gd in 38. (81) Fros, Dr. G. J., van Utrecht naar Maassluis, Piersonstraat 2. (83) Golstein Brouwers, G. W. M. van, van Asten naar de Bilt, Utrechtsewcg 409, tel. 030â€”60505, ass. R.U. (fac. V.K., Inst. voor Vet. Bacteriologie). (84) Houwelingen, A. van, van Dus.sen naar Kde, Talma-laan 19, tel. 08380â€”9997 (priv?Š),9312 (bur.), gr. 864894. (92) Jansen, J., te Waardenburg, naar Stccnwe.g 56, gr. 914264. (93) Kersjes, A. W., van Utrecht naar de Bilt, Wc.sterlaan 21, tel. 030â€”61582, ,gr. 659835. (95) Meurs, G. K. van, van Utrecht naar de Bilt, Akker 219, tel. 030â€”61121, wetensch. ambt. R.U. (fac. V.K., Inst. Buitenpraktijk). (102) Moons, G. W.; 1957; Waddinxveen, Henegouwerwcg 105; tel. 01828â€”718; P.,

ass. bij G. H. Aalfs te Gouda. (103) Smit, J. E., tc Rotterdam, naar \'s-Gravcndijkwal 4, tel. 01800â€”50234, P. (113) Stumpel, M. E. M.; 1957; Boxmeer, voorl. p/a Hotel â€žHet Rad"; tel. 08855â€”500; D. b/h lab. â€žNobilis", aldaar. (inlassen 115) Tiecken, Mej. Dr. G. W., te Utrecht, naar van Speijkstraat 16 bis, tel. 030â€”26223. (117)



??? Vliet, J. C. J. van, van Bilthoven naar Zeist, Woudenbergseweg 23 e, tel. 03439â€”288(priv?Š). \' (120) Wiemer, H. R., te Harskamp, huisnummer 52 gewijzigd in 86. (124) Cievestigd: Steenkamer, N.; 1957; Kootwijkerbroek, Wesselseweg 61 ; tel. 421; P., sp. 8-9. (115) Benoemd: Have, M. B. ten, te Wassenaar, te rekenen m.i.v. 1 juli 1957, ter standplaats \'s-Gra-venhage, tot Rijk.skeurmeester in bijzondere dienst bij de Veeartsenijkundige Dienst. (88) Woerd, J. D. van der, te de Bilt, te rekenen m.i.v. 1 juli 1957, ter standplaatsUtrecht, tot Rijkskeurmeester in bijzondere dienst bij de Veeartsenijkundige Dienst. (125) Vogely, G. M., te de Bilt, te rekenen m.i.v. 1 oktober 1957 tot keuringsveearts-bacte-rioloog aan het abattoir te Rotterdam. (121) Diergeneeskundig examen: Geslaagd op 16 september 1957: Lende, P. B. van der (inlassen 99) Stumpel, M. E. M. ( â€ž 115) GFjVRAAGD voor de komende

wintermaanden een assistent Inlichtingen met opgave religie onder no. 32 aan dc Maatschap-pij voor Diergeneeskunde, Rubenslaan 123, Utrecht.



??? DE K.I. BIJ VARKENSVerslag van een studiereis naar Noorwegen en Denemarken door W. M. GOTINK, H. C. C. M. MEENS, J. SPRUYT,Dr. Th. STEGENGA Inleiding Om verschillende redenen bestaat er in ons land belangstelling voor K.I.bij varkens. Verwacht wordt dat het mogelijk zal zijn door middel van de K.I. deverspreiding van enkele besmettelijke varkensziekten tegen te gaan, terwijlook foktechnische belangen bevorderd kunnen worden. Bovendien kan detoepassing van de K.I. tijdsbesparing inhouden omdat deze de zeer tijd-rovende reizen met de zeug van en naar de beer, overbodig maakt.Deze motieven zijn re??el. Natuurlijk is het niet mogelijk om viruspneu-monie, varkenspest en schurft all?Š?Šn door toepassing van de K.I. uit teroeien, maar deze methode kan een bijdrage leveren. Onder de tegen-woordige omstandigheden worden deze infecties immers maar al te vaakvia de

beerhouderij verspreid; dit geldt behalve voor de drie genoemdeziekten, mogelijk in iets mindere mate, ook nog wel voor enkele andere.Bij toepassing van K.I. zal men met minder beren kunnen volstaan, waar-door deze scherper kunnen worden geselecteerd, hetgeen kan leiden totopvoering van de gemiddelde kwaliteit. Het zal vermoedelijk bij varkensevenals bij runderen wel zo blijken te zijn, dat de selectie op fokprestatiesvan meer Waarde is dan die op afstamming en exterieur. Het streven zaler daarom wel op gericht moeten zijn om bij de k.i. vooral gebruik temaken van beren met bewezen fokwaarde. De factor tijdsbesparing is niet het minst belangrijke voordeel van deK.I. bij varkens. Het â€žtrekken" naar de beer is vaak tijdrovend en kost-baar. De genoemde voordelen die de K.I. bij varkens mee kan brengen, zijnwerkelijk niet de enige. Hoewel daar enkele nadelen, althans risico\'s, tegenover kunnen

staan,waarop wij in het hier volgende nog wel terug zullen komen, is hetalleszins verantwoord, ja zelfs noodzakelijk, te onderzoeken in hoeverrede K.I. bij varkens technisch met succes kan worden toegepast. Hiertoeis de Gezondheidsdienst voor Dieren in Noord-Brabant onder leiding vande tegenwoordige directeur, Dr. B r u s, in 1956 met een praktijkproefbegonnen, terwijl ook de veterinaire faculteit, het I.V.O.-T.N.O. en be-halve de \'Brabantse nog enkele andere provinciale gezondheidsdienstenhet onderwerp in studie genomen hebben. Hoewel de juiste resultatenvan de Brabantse proeven ons nog niet bekend zijn, is wel gebleken dater, hoe kan het ook anders, nog verschillende problemen om een oplossingvragen; problemen die liggen zowel op het terrein van het wetenschappe-lijk onderzoek, als op dat van de praktische toepassing.Enkelen van ons waren reeds eerder in de gelegenheid kennis te

nemenvan de ontwikkeling van de K.I. bij varkens in Groot Brittanni??. Daar



??? konden verschillende vvaarde\\olle inlichtingen worden verkregen. Dezestelden op ?Š?Šn punt teleur en wel op dat van de bevruchtingsresultaten.Deze waren, voorzover onder praktijkomstandigheden werd gewerkt, be-slist onvoldoende. Uit mededelingen gedaan op het congres dat in 1956 in Cambridge werdgehouden en uit latere correspondentie, was echter gebleketi, dat in Noor-wegen de K.I. op praktijkschaal met succes wordt toegepast. Vandaar dathet nodig geoordeeld werd, deze nader te bestuderen. Hiertoe hebben ver-schillende instanties ons in de gelegenheid gesteld naar Noorwegen te gaan.De tocht werd per auto gemaakt, waardoor tevens de gelegenheid bestondom ons in Denemarken en Zweden nader te ori??nteren.Alvorens over te gaan tot de beschrijving van hetgeen in Noorwegen enDenemarken op het gebied van de varkens-K.I. wordt verricht, laten weenkele gegevens volgen welke

uit de literatuur reeds bekend waren. Van Â? 1920 af zijn in de wereldliteratuur regelmatig publikaties ver-schenen over de fysiologie van de voortplanting bij het varken. Sinds dedertiger jaren is vooral in Rusland ge??xperimenteerd met het verzamelenvan berensperma met behulp van een kunstschede en het kunstmatig in-semineren vaÂ? zeugen. Ook verschillende onderzoekers in Amerika, Itali??en vooral in Japan hebben zich hiermede bezig gehouden. Deze experimen-ten werden echter op bescheiden schaal uitgevoerd en tot voor enkelejaren vond de K.I. bij varkens nergens ter wereld praktische toepassingvan enige betekenis. Hoewel het dus reeds geruime tijd mogelijk was om op vrij eenvoudigewijze sperma van beren te verzamelen, is de geringe toepassing van deK.I. in de praktijk reeds een aanwijzing, dat zich bij de praktische toe-passing nog al wat moeilijkheden voordeden. De laatste jaren blijkt

echter,dat de varkens-K.I. vooral in Engeland en Noorwegen de weg naar depraktijk gevonden heeft (1). Het spermavangen bij beren wordt veelal verricht met behulp van eendummy. De beren laten zich hierop vrij gemakkelijk trainen.De manier van dekken is bij de beer geheel anders dan bij de stier ofde ram. Bij de natuurlijke dekking loost de beer het zaad in het proximalegedeelte van de cervix. Deze is bij de zeug zeer lang (Â? 18 cm) en sterkgeplooid. De vagina gaat geleidelijk in de cervix over.Aangezien de co??tus bij varkens aanzienlijk langer duurt dan bijv. bijhet rund, is het mogelijk hieraan verschillende fasen tc onderscheiden.Wanneer de beer in de kunstschede dekt, kunnen we het â€ždekpatroon"goed volgen. Nadat de penis met het kurketrekkervormige vooreinde inde kunstschede gebracht is, volgt een meer of minder hevig stotende be-weging die enige tijd kan duren; tijdens deze fase wordt d=

15 cc vrijheldere vloeistof geloosd. Deze vloeistof, die in de Engelse literatuur (1)als de â€žpre-sperm"-fractie wordt aangeduid, bevat geen zaadcellen, maaris secretum van secundaire geslachtsklieren (waarschijnlijk van prostaat enCowperse klieren). Vervolgens wordt het dier rustig en begint de ejacu-latie van een dikkere, witachtige vloeistof, die de â€žspcrm-rich"-fractiegenoemd wordt. Hierin bevinden zich vaak ook wat gelatineuze korrels(gelmassa). Tenslotte wordt nog een hoeveelheid helder ejaculaat gepro-duceerd, welke zeer veel gel-massa bevat. Dit laatste gedeelte van hetejaculaat, de zgn. â€žpost-sperm"-fractie, bevat weinig spermacellen, terwijl



??? eeti grote bijmenging heeft plaatsgevonden van secretum van zaadblaasjesen Cowperse klieren. Het totale ejaculaat kan 100-500 cc bedragen (gem. Â? 200 cc). Dehoeveelheid gelmassa bedraagt ongeveer 20-30 % van het gehele ejaculaat.De bijdrage van de epididymus aan het gehele ejaculaat zou gemiddeldslechts 3 % bedragen. De concentratie aan spermacellen, welke sterk af-hankelijk is van de dekfrequentic, varieert van 10.000 tot 1.000.000 cellenper mm^. De functie van de gelmassa in het sperma is niet precies bekend. Veelalwordt de opvatting gehuldigd dat deze dient als â€žplug" in de cervix omterugvloeien van sperma te voorkomen. Daarnaast worden er ook welhormonale effecten aan toegeschreven (3). Indien men deze gelmassa nietspoedig uit het opgevangen sperma verwijdert, wordt door opzwellinghet gehele ejaculaat sterk visceus. Voor K.I.-doeleinden wordt daarom on-middellijk na

het opvangen, dc spermafractic via filtratie van de gelmassagescheiden. Dc K.I. bij varkens in Noorwegen en Denemarken.Algemene opmerkingen. Voor de bestudering van de K.I. bij varkens brachten wij een bezoek aande veterinaire hogeschool in Oslo, het k.i.-station in Hamar (Noorwegen)en de veterinaire hogeschool in Kopenhagen. In Oslo heeft men zich cr speciaal op toegelegd om, gewapend met dewetenschappelijke gegevens die tot dusver bekend zijn, de K.I. bij varkensvoor de praktijk geschikt te maken. Men was zich er terdege van bewust,dat dc oplossing van diverse problemen nog diepgaand wetenschappelijkonderzoek vereist. De promator van dc varkens-K.I. in Noorwegen is de heer J. A a m d a h 1,verbonden aan dc veterinaire Hogeschool in Oslo. A a m d a h 1 heeftzich nu enkele jaren met deze materie beziggehouden en hij heeft daarbijopmerkelijke resultaten geboekt. Nadat de eerste

praktijkproeven door hem zelf met gunstig resultaat waren



??? uitgevoerd, hebben ook andere centra in Noorwegen de praktische uit-voering ter hand genomen. Momenteel zijn er naast dat van de Hogeschoolin Oslo nog 3 centra van waaruit de varkens-K.I. in praktijk wordt ge-bracht. In al deze centra wordt, evenals trouwens in Denemarken, zeernauw samengewerkt met een rundvee-k.i.-vereniging.In 1956 werden in Noorwegen 4000 varkens ge??nsemineerd (vanuit OsloÂ? 2000), terwijl voor 1957, op grond van wat in het eerste kwartaal reedsis gedaan, een aantal van 8000 verwacht wordt. Deze snelle uitbreidingkan beschouwd worden als een aanwijzing dat de K.I. het vertrouwenvan de varkensfokkers gaat winnen. Om de lezer een inzicht te gevenin de gevolgde werkwijze, zullen wij de verschillende onderdelen van detechniek nader beschrijven. Het opvangen van het sperma. E?Šn van de punten waar A a m d a h 1 zeer sterk de nadruk op legt, isde techniek

van het spermavangen. Deze moet er vooral op gericht zijneen zo goed mogelijk ejaculaat te verkrijgen met een zo laag mogelijkkiemgehalte. Dit laatste klemt temeer, daar berensperma volgens A a m-d a h 1 alleen met succes bewaard kan worden bij kamertemperatuur(15-20Â° C); bij deze temperatuur kunnen de bacteri??n zich nog snelvermenigvuldigen met alle gevolgen van dien. Vooral met het oog opdeze hoge bewaartemperatuur, is het van primair belang, dat het uitgangs-materiaal een zo laag mogelijk kiemgetal heeft. Om dit te bereiken heeftA a m d a h 1 de volgende techniek ontwikkeld voor het opvangen vansperma: Als kunstschede wordt gebruikt een steriele ingekorte stierenschede van20 cm lengte. Hierin zijn twee binnenbanden gespannen; deze vormentwee afzonderlijke ruimtes waarvan de eerste in verbinding staat met eenluchtpompje, terwijl de tweede gevuld wordt met water van 60Â° C.

Aanhet uiteinde van de kunstschede wordt een rubber verbindingsstuk ge-spannen met aan het andere einde een plastic fles (collector) waarinhet zaad wordt opgevangen. Aan de onderkant van deze band die tussen kunstschedc en collector isgespannen, zit vlakbij de schede een kleine opening. Zoals uit het vervolgzal blijken, dient dit gaatje om het eerste deel van het ejaculaat doorweg te laten lopen. De plastic collector heeft 2 doorboorde plaatjes (metenige tussenruimte) als deksel. Het voordeel hiervan is, dat tijdens hetopvangen van het sperma, de gelmassa hierop achter blijft, teiwijl despermafractie in de fles terechtkomt. V????r het gebruik wordt de kunstschede over de gehele lengte licht in-gevet met vaseline en met het pompje op spanning gebracht. Over deingang wordt een stuk schuimrubber gespannen, hetwelk met gummi-ringen aan de schede wordt vastgehecht. Deze schuimrubber plaat

heefteen stervormig gaatje, waardoor de penis naar binnen kan treden. Deomgeving van het gaatje wordt voor het gebruik met een niet prikkelenddesinfectans besprenkeld (benzalkonopl. 1 : 10.000). De gehele apparatuurwordt met gummiringen vastgehecht aan een metalen sleuf die aan hetachtereinde iets opgebogen is (zie foto 2). Men laat de beer dekken op een dummy (zie foto 3 en 4). Deze is bekleedmet jute. De jute bekleding werd bij elke dekking vernieuwd. Wanneerde beer zijn penis in de kunstschede brengt, zal bij het passeren van de



??? met desinfectans behandelde schuimrubberplaat een gedeelte van de bac-teri??n van de oppervlakte van de penis worden ge??limineerd.De penis dringt vervolgens voorwaarts door de korte kunstschede en komtdan in het verbindingsstuk, waaraan de plastic collector verbonden is. De rechterhand van de spermavanger, die met de linkerhand de kunst-schede steunt, omvat nu de rubber verbindingsbuis waarin zich het voorstegedeelte van de penis bevindt en past lichte regelmatige knijpbewegingentoe. Hierdoor ontstaat een wrijvend effect op de penis, hetgeen vergeleken



??? Dummy volgens Dr. Brus. kan worden met dat van de contraherende cer\\\'ix tijdens de natuurlijkedekking (zie foto 5 en 6). Zoals we reeds gezien hebben, wordt tijdens de stotende bewegingen. Het omvatten van de penis; 1. sponsrubber plaat met opening, 2. metalen steun," 3. gaatje voor het laten weglopen van het eerste deel van het ejaculaat.



??? die in\'t begin door de beer uitgevoerd worden, de â€žpre-sperm" fase, eenvloeistof afgescheiden door secundaire geslachtsklieren. Bij onderzoekingenis gebleken dat deze fractie veel bacteri??n bevat. Aangezien de collectorin de metalen sleuf wat omhoog loopt, kan deze bacterierijke vloeistofafvloeien door het gaatje aan de onderkant van de verbindingsbuis bijdc overgang naar de schede. Zodra de beer rustig wordt en de spermafractie ejaculeert, wordt door eenhelper de collector van de geleidingsslcuf losgemaakt; deze gaat nu af-hangen. Het ejaculaat kan nu verder afvloeien in de collector.Door van elk ejaculaat het kiemgetal te bepalen heeft A a m d a h 1 goedegegevens gekregen omtrent het bactcri??ngehalte van ejaculaten welke opverschillende manieren waren verzameld. Bij gebruik van een lange kunst-schede, zonder sponsrubber en zonder afvocropening voor de â€žpre-sperm"-fractie, vond hij

een gemiddeld kiemgetal van 300.000/cc. Bij gebruik vaneen afvocropening \\\'oor de â€žpre-spcrm"-fractie -f metalen sleuf, was ditgedaald tot 51000/cc. Na gebruik van sponsrubber met desinfectans vondhij gemiddeld .5000/cc. Door deze verbeterde techniek heeft hij dus eenenorme daling van het kicmgchalte van het sperma verkregen.Het opvangen van het bcrensperma gebeurde in de zelfde ruimte, waarook de hokken voor de beren waren. Dit gehele complex zag er zeer ver-zorgd en hygi??nisch uit. Zelfs de beruchte bcrenlucht was niet aanwezig,mede dank zij dc prima ventilatie. Dc beren waren gehuisvest in vrijkleine hokken, waarvan dc beton vloer voor de helft bedekt was met hout.Zaagsel diende als strooimiddcl. Dc iDcren dekten twee maal per weck. Dc ervaring heeft ook daar geleerd,dat vaker dekken een ongunstige invloed uitoefent op de spermakwaliteit.Het trainen van de beren de dummy te

beklimmen, leverde geen moeilijk-heden op. Ook oudere beren, \\ ooral als deze gedurende een weck nietgedekt hadden, waren vrij spoedig genegen om de dummy te bespringen.



??? De mening dat de geur van cen beer die op een dummy gedekt heeft,bevorderhjk zou zijn voor het bekhmmen van de dummy door andereberen, werd niet onderschreven. Het verdunnen en bewaren van sperma. Volgens Aamdahl dient berensperma voor een optimale levensduurbewaard te worden bij kamertemperatuur. Bewaarprocven bij koelkast-temperaturen vielen veel ongunstiger uit. Dit is in tegenstelling met debevindingen vermeld in de Britse en Franse literatuur (1, 2, 4) waar be-schreven wordt dat bij temperaturen van Â? 5-8Â° C de bewegelijkheid dercellen het langst behouden blijft. De verdunningsvloeistof die in Oslo gebruikt wordt, bestaat uit een 3 %Na-citraat (2H20) oplossing 30% eidooier; pH 7.8. Hieraan wordende antibiotica streptomycine en penicilline toegevoegd.Volgens onderzoekingen van Aamdahl was Na-citraat de buffer, diein vergelijking met ondermelk-, glucose- en glycinebuffer, de

beste levens-duur gaf. De ervaringen in Engeland (1, 2) zijn hiermede niet in over-eenstemming. Daar gaven n.1. glycinebuffer en ondermelk de beste resul-taten en citraatbuffer de slechtste. In ons land wordt tot dusver de onder-melkbuffer als de beste beschouwd (Brus). Eerder werd reeds medegedeeld dat door Aamdahl de belangrijkheidvan een zo laag mogelijk kiemgetal van het sperma in verband met debewaartemperatuur sterk werd beklemtoond. Toevoeging van antibioticagaat dc vermeerdering van het aantal bacteri??n n.1. wel tegen, maar erzijn diverse soorten die hiervoor ongevoelig zijn (o.a. dc in berenspermaveel voorkomende Pseudomonas). Het verdunnen van sperma wordt uitgevoerd bij een temperatuur van20â€”35Â° C. Aamdahl verdunt tot een concentratie van 30.000 zaad-cellen per mm^, (meestal 8 a 9 x). Bij het aanleggen van de verdunningwordt geen rekening gehouden met het

percentage levende cellen. Ditschijnt n.1. vrij constant te zijn (70-85 %). Bij ccn verdunningsgraad alsbovengenoemd kan men met ?Š?Šn ejaculaat 8â€”16 inseminaties verrichten.Sperma van 3 dagen oud, ons onder de microscoop getoond, vertoonde eenzeer goede beweging. De drachtigheidsrcsultaten correleren hier echterniet mee, want bij sperma ouder dan 1 dag, zag men een opmerkelijketeruggang in bevruchtingsresultaten (ook in Engeland werd dit gevon-den 1, 2). Hierop wordt nader teruggekomen. Spermatransport en organisatie van de werkzaamheden. Vanuit het spermacentrum van de veterinaire Hogeschool te Oslo wordteen rayon verzorgd, waarin de verst verwijderde varkenshouder op500 km afstand woont. Een klein gedeelte van de inseminaties wordtvanuit de hogeschool in Oslo verricht; het gros der inseminaties vindt plaatsdoor dc prakti.serende dierenartsen. De gang van zaken is dan deze,

datde eigenaar de dierenarts waarschuwt wanneer cr cen varken ge??nscmi-neerd moet worden. De dierenarts waarschuwt het centrum, waarop hetcentrum het sperma verzendt naar de boer; de dierenarts begeeft zichlater op de dag naar het bedrijf om het varken te insemineren.Het zaad wordt per trein of bus verzonden. Hierbij wordt het verpakt in



??? een samenknijpbaar plastic flesje van 150 cc inhoud, hetwelk past m eencylindervormige kartonnen koker. Deze wordt gewikkeld in aluminium-papier (isolatie) en het geheel wordt in een kartonnen doos geplaatst;een identificatiebriefje van de beer wordt bijgesloten. De steriele msemi-natiepipet, verpakt in een plastic zakje cn papier, wordt ter verzending aan de doos gehecht. , , ,, j Hoewel volgens Aamdahl met het oog op het handhaven van degewenste temperatuur van 15 a 20Â° C, het beter zou zijn het sperma meen thermosfles te verzenden, wordt dit in Noorwegen nagelaten vanwegede kosten. De inseminaties met het sperma, dat in de morgenuren verzameld en ver-zonden is, worden door de praktiserende dierenartsen veelal uitgevoerdtussen 5 en 7 uur \'s avonds. Dit sperma is dan 6â€”8 uur oud. Bronstcontrole. Het belangrijkste punt bij de inseminatie is de bronstcontrole. Deze con-trole is het best uit

te voeren met behulp van een beer, maar onderpraktijkomstandigheden zal deze veelal niet aanwezig zijn. Men contro-leert dan de bronst, door met beide handen druk uit te oefenen m delendenstreek en door op het dier te gaan zitten. Een typisch bronstig dierzal dit rusdg toelaten, de rug iets ingebogen en de kop naar de grond.Toch is deze proef niet altijd afdoende, vooral niet bij â€žgeitjes pnmi-parae) die vaak wat nerveus zijn, zodat absolute zekerheid met altijd te verkrijgen is. â€? - j j Een gezwollen en rode vulva geeft evenmin zekerheid. Soms is tijdens debronst in de vulva wat slijm aanwezig. Dit is een zeer belangrijke aan- D^?¨rvaring heeft Aamdahl geleerd, dat inseminatie 12-30 uur na hetbegin van de bronst de beste drachtigheidsresultaten geeft. Polge(Engeland) geeft als de beste tijd aan de tweede dag na het begin van de bronst. r â€?, -li i Vooral uit onderzoekingen van Burger (5) m Zuid Afrika, is

bekend geworden dat de ovulatie in de tweede helft van de bronst plaats vindt. Volgens hem bestaat er een relatie tussen de duur van de bronst en het tijdstip van ovulatie. Hij constateerde dat de ovulatie bij rassen, waar de gemiddelde bronstduur 48 uur bedroeg, tussen 18 -- 36 uur na het begin van de bronst plaats had. Bi) een ras met een gemiddelde bronstdum- van 63 uur geschiedde de ovulatie tussen 42-54 uur na het begin van de De eitjes verliezen spoedig na de ovulatie hun vruchtbaarheid. Te laatinsemineren zal dan ook vaak tot gevolg hebben dat het dier gust blijft;het gevolg kan echter ook zijn dat het dier wel drachtig wordt maarslechts weinig biggen ter wereld brengt als gevolg van het feit dat tentijde van de bevruchting een deel der eitjes reeds was afgestorven. De technische uitvoering van de inseminatie. Deze levert niet veel moeilijkheden op, mede dank zij het instrumentariumdat door Aamdahl is

ontworpen. Dit bestaat uit een Â? 50 cm langeplastic pipet met een enigszins toegespitst afneembaar uiteinde; de door-snede van de pipet is 3/4 cm. Tussen het afneembare uiteinde en het overige



??? deel van de pipet is een rond, rijksdaalder groot, opblaasbaar zakje ge-plaatst, waaraan een dun plastic slangetje is verbonden. Nadat de pipetglad gemaakt is met enkele druppels paraffine, wordt ze in de schede ge-bracht, waarbij de dorsale wand wordt gevolgd om intreden in de urethrate vermijden. Ze wordt daarbij met enkele zacht duwende bewegingenzover mogelijk in de cervix gebracht. Vervolgens wordt met een aanjaag-ballonnetje via het plasticslangetje het plastic zakje flink hard opgeblazen.Dit zakje zal nu de cervix afsluiten, waardoor terugvloeien van spermaverhinderd wordt. Daarna wordt het plasticflesje, waarin het sperma istoegezonden, via een rubber aanzetstukje aan de pipet verbonden en doorsamenknijpen van dit flesje wordt het sperma in de uterus geperst. Mochttijdens de inseminatie blijken dat toch nog teveel sperma terugvloeit, dankan de spanning van het opgeblazen zakje ontlast

worden door de\'aan-jager er af te nemen; vervolgens kan een nieuwe positie van de pipet ge-zocht worden, waarna het zakje weer wordt opgeblazen en de inseminatiehervat. De ervaring heeft in Noor\\vegen geleerd, dat rustig en geduldig inseminerende beste resultaten geeft. De dierenartsen die met de inseminatie te maken krijgen, worden hierineerst door de heer A a m d a h 1 onderricht en geoefend. Bij de oefeningenwordt gebruik gemaakt van genitali??n van geslachte zeugen. Zo werdenook wij in de gelegenheid gesteld op deze wijze de inseniinatietechniek tebeproeven. Wij kregen de indruk dat deze techniek niet moeilijk is. Bijâ€žgelten" heeft men nog wel eens te maken met restanten van het hymen;deze kunnen pasage van de pipet bemoeilijken.



??? Manueel of door druk met de inseminatiepipet kan deze hindernis opge-heven worden. In de praktijk wordt 100â€”150 cc verdund sperma per inseminatie gebruikt.Hoewel enkele proeven waarbij 50 cc ge??nsemineerd werd vrij gunstig uit-vielen, durft men dit in dc praktijk nog niet toe te passen, gezien de zeerbeperkte gegevens en gezien ook dc minder gunsdge ervaring in Frankrijken Engeland hiermee verkregen. Sterilisatie van de instrumenten. Het plastic instrumentarium kan na gebruik weer dusdanig gereinigd wor-den, dat een hernieuwd gebruik verantwoord is. Na een grondige mecha-nische reiniging, wordt het materiaal een half uur lang in water gekookt,waarbij de flesjes, gevuld met water, moeten drijven. De rubber aanzet-stukken moeten vooraf verwijderd worden. Na het uitkoken Iaat men deinstrumenten in het water afkoelen daar anders vormveranderingen op-treden. Rcvruchtingsresuhaten. De

bevruchtingsresultaten van insemiaties met sperma van verschillendeouderdom, verricht vanuit de veterinaire Hogeschool te Oslo en door prak-tiserende dierenartsen, gecontroleerd aan de hand van binnengekomengeboorteberichten, waren gemiddeld zeer bevredigend te noemen; vooralals men in aanmerking neemt dat verreweg de meeste inseminaties onderpraktijkomstandigheden werden verricht. De cijfers, die ons door A a ra-ti a h 1 werden getoond waren als volgt: Ouderdom sperma aantal aantal bovruchtings inseminaties drachtig percentage 3-- 8 uur 239 152 63,6 8â€”12 uur 249 132 53,- 18â€”30 uur 51 26 51,- meer dan 30 uur 34 16 47,1 onbekend 50 23 46,- totaal 623 349 56,- Opgemerkt moet worden, dat deze cijfers niet alleen le inseminateis, maaralle inseminaties betreffen. De resultaten van dc inseminaties door Aamdahl zelf verricht (meestuitgevoerd bij varkens van de Landbouwhogeschool,

waar de bronst getestwerd met een beer) waren als volgt: Ouderdom .sperma 3â€”8 uur 8â€”12 uur 18â€”30 uur meer dan 30 uur aantal inseminaties 38 2 9 O aantal drachtig 27 1 7 5 totaal 57 inseminaties waarvan 40 dr. = 70,7%. Wanneer we deze cijfers vergelijken met dc resultaten die ons vorig jaarin Engeland werden getoond, dan valt op dat de resultaten die P o 1 ge inOambridge verkreeg bij varkens waarbij de bronst getest was met een beer,niet zo veel lager waren. De resultaten die in Engeland door de verschillende k.i.-stations onderpraktijkomstandigheden verkregen werden, waren echter aanmerkelijklager dan die in Noorwegen en bedroegen veelal nog geen 25%. Een goede



??? verklaring voor de verschillen in resultaten, verkregen in Engeland enNoorwegen kon A a in d a hl ons niet geven. Mogelijk zou de opvang-techniek van doorslaggevend belang kunnen zijn. Verder zou het nietuitgesloten zijn, dat het Noorse varken (gekruist landvarken) vruchtbaar-der is dan de Engelse rassen. Aamdahl was van mening dat, indien de varkens op het juiste momentvan de bronst ge??nscmineerd worden, de bevruchtingsresultaten nauwelijksaf zullen wijken van die verkregen bij de natuurlijke dekking. Verschillendeandere Noorse deskundigen meenden echter, dat deze uitspraak wel watte optimistisch was. Voor een juiste interpretatie \\an de drachtigheidsrcsultaten verkregenonder praktijkomstandigheden, dient hier nog wel vermeld te worden datde dierenarts in Noorwegen per inseminatie betaald wordt. Deze kostenzijn ook verschuldigd indien de dierenarts, ingeval van niet berig zijn vanhet

varken, cle inseminatie niet verricht. Het praktische gevolg hiervan zalzijn, dat de boer, aangezien de inscminatiekosten toch betaald moetenworden, het varken in elk geval zal laten insemineren, ook als aan deberigheid wordt getwijfeld; dit zal natuurlijk de drachtigheidsrcsultatendrukken. Indien we dit in aanmerking nemen en tevens rekening houden met demoeilijke omstandigheden waaronder in het algemeen in Noorwegen ge-werkt moet worden (langdurig transport door grote afstanden), makende verkregen resultaten toch wel indruk. Vanuit het centrum Oslo werd met zaad van drie beren ge??nscmineerd.Elke dag dekte ?Š?Šn beer en er werd zoveel mogelijk met vers sperma ge-insemineerd. De gecontroleerde drachtigheidsrcsultaten van deze berenafzonderlijk, waren als volgt: aantal insem. drachtig % beer Silius 304 178 58,5 beer Torper 174 89 51,1 beer Storm 142 78 54,9 Bij natuurlijke dekking was de

gemiddelde worpgrootte 9,8 levende biggen(over 240 worpen) en bij de K.I. 9,65 (323 worpen).Dit verschil was niet significant. Door middel van een nauwkeurige enqu??te verzamelt men in Oslo naastgegevens over be\\ ruchtingsresultaten en worpgrootte, bovendien zeer nut-tige inlichtingen betreffende verschillende erfelijke gebreken en anderevoor dc varkenshouderij belangrijke aangelegenheden. Wanneer op eenbedrijf cen varken is ge??nscmineerd, krijgt de boer n.1. 4 maanden latereen formulier waarop hij diverse gegevens dient in te vullen, o.a. of hetvarken op tijd heeft gebigd, hoe groot de toom is, hoeveel dode en levendebiggen, abnormale biggen en welke abnormaliteiten, gewicht van de big-gen afzonderlijk en het gewicht van de hele toom, het gewicht na 3 wekenetc. Er wordt zeer veel moeite gedaan om deze gegevens binnen te krijgen.Dit gelukt in vrijwel alle gevallen. De meeste inseminaties vinden

in Noorwegen plaats gedurende de maan-den december en mei. De bevruchtingsresultaten waren in de winter min-der gunsdg dan in de zomer. Als vermoedelijke oorzaken werden hiervooro.a. genoemd:



??? s winters in de drukke tijd was het wel voorgekomen, dat de beren3 a 4x per week dekten met als gevolg dunner sperma;2e. de lage buitentemperatuur kan in de wintertijd, gedurende het trans-port, een nadelige invloed op de spermakwaliteit uitgeoefend hebben. ??e kosten. Naar onze begrippen zijn in Noorwegen de inseminatiekosten voor devarkenshouder hoog. Voor het sperma wordt bij de le inseminatie 25kronen betaald. Daarbij komen de inseminatiekosten voor de dierenarts,die eveneens 25 kronen bedragen. De eerste inseminatie kost dus 50 kronen{?’ 27,50). Bij lierinseminatie wordt het sperma gratis beschikbaar gesteld, maar dedierenartskosten bedragen bij elke herinseminaUe weer 25 kronen. Zoalswe reeds eerder schreven, zal het dan ook wel niet vaak voorkomen, dateen varken bij niet i)erig zijn niet ge??nsemineerd wordt, omdat dan tochde kosten voor de dierenarts verschuldigd zijn. \'Ier

vergelijking zij vermeld, dat in Oslo voor het sperma van stieren perinseminatie 16 kronen in rekening wordt gebracht, terwijl voor insemi-natiekosten 20 kronen verschuldigd zijn. Een eerste inseminatie bij koeienkomt dus op 36 kronen (Â? ?’ 19,â€”); een herinseminatie op 20 kronen( ?’ 10,60). In tegenstelling tot hetgeen we in Oslo hadden gezien, maakte het sperma-vangen in de \'berenstal van H a m a r een minder verzorgde indruk. Terverontschuldiging kan opgemerkt worden, dat de leidinggevende dieren-arts juist vertrokken was i.v.m. het aanvaarden van een andere functie enzijn opvolger nog niet was gearriveerd. le.



??? In Hamar is een grote runder k.i.-vereniging gevestigd. Deze verenigingheeft nu een contract aangegaan met een vereniging van varkenshoudersin dat district, voor de praktische uitvoering van de varkens k.i. De 8 beren,die hiervoor werden gebruikt, waren enkele km. van het sderenstaUonverwijderd, ondergebracht in een oude schuur. Hoewel hier voor de berendezelfde korte kunstschede gebruikt werd als in Oslo, werd niet de manuelefrictie van de penis toegepast. Ook de gedesinfecteerde sponsrubberplaat ende metalen geleider werden hier niet gebruikt. Hoewel in Hamar pas in oktober 1956 met de varkens K.I. begonnen werden men dus over de resultaten nog niet veel concrete gegevens kon ver-schaffen, deelde de prakdserende dierenarts G a r s t e d, die ons rond-leidde mede, dat hij de indruk had dat deze vrij gunstig waren. Verwachtwerd zelfs, dat binnen enkele jaren de helft van de in dit district aan-

wezige fokzeugen (Â? 25.000) kunstmatig zou worden ge??nsemineerd. Enkele Deense gegevens betreffende de k.i. bij varkens. Aan de Veterinaire Hogeschool in Kopenhagen gebruikte men voor hetspermavangen een zeer slappe kunstschede van 33 cm (R a s b e c h enJ a k o b s e n). Als collector fungeerde een vrij lange plastic zak, waarin eenkleiner plasdc zakje met gaatjes was opgehangen. Tijdens de ejaculatiebleef de gelmassa in het kleine zakje achter, terwijl de spermafractie doorde gaatjes afvloeide naar de grotere zak. De manuele frictie van de peniswerd uitgevoerd door het uiteinde van de slappe kunstschede ritmisch sa-men te knijpen. Voor het zo kiemvrij mogelijk opvangen van het sperma,werden geen bijzondere voorzorgen genomen. Tijdens lage buitentempera-tuur werd tijdens het opvangen, de collector beschermd door een hoes.In Kopenhagen werd dezelfde verdunner gebruikt als in Oslo, terwijl

voorinseminatiedoeleinden geen sperma gebruikt werd van meer dan 10 uuroud. Het verdunde sperma werd evenals in Oslo bij kamertemperatuur be-waard. De praktijk ervaringen strekken zich in Denemarken uit ovei\' een half jaar.In totaal waren 500 dieren ge??nsemineerd. Hieronder volgen de resultatenzoals die ons door de heer Jakobsen werden meegedeeld. Deze resul-taten zijn gecontroleerd aan de hand van geboortegegevens. zeugen met gelten met kunstmatigopgewektebronst kunstmatigopgewektebronst natuurlijkebronst natuurlijkebronst Aantal le inseminatiesdrachtig bevruchtingspercentage 523363 94 281243 De gemiddelde toomgrootte bij kunstmadg ge??nsemineerde zeugen be-droeg 11,5; bij natuudijke dekking bedroeg deze 11,1; bij gelten was degemiddelde toomgrootte na K.I. 9,2. De K.I. bij varkens verkeert in Denemarken nog in het experimentelestadium; de inseminaties geschieden daarom nog

gratis. Vooral de co??pe-



??? ratieve slachthuizen, die vaak de beren in bezit hebben, zijn blijkbaar ge-intcresseerd bij deze experimenten en geven hierbij financi??le steun.Het waarnemen van de juiste bronsttijd is ook in Denemarken een grootprobleem. Bovendien had men op veel bedrijven te kampen met het ver-schijnsel dat de dieren uit zichzelf niet bronstig werden en hierbij duskunstmatig ingegrepen moest worden. Jakobsen was dan ook van me-ning dat momenteel de varkens-K.I. slechts geschikt is voor bedrijven diegeleid worden door boeren met veel interesse in de varkenshouderij enmet een goed waarnemingsvermogen. Nabeschouwing. Ons is gebleken dat de k.i. bij \\ arkens in Noorwegen in de praktijk metsucces wordt toegepast. Het verzamelen van het sperma levert geen be-zwaren op. Het is mogelijk het zaad gedurende Â? 12 uren met behoud vaneen goed bevruchtend vermogen, te bewaren. De inseminade van de bron-stige

varkens verloopt vlot. Voor het vangen, bewaren en verzenden vanhet sperma en voor het insemineren is een zeer bruikbare apparatuur ont-wikkeld. Ondanks de minder gunstige omstandigheden waaronder men in Noor-wegen moet werken, is het mogelijk gebleken bevredigende bevruchtings-resultaten te verkrijgen terwijl ook de toomgrootte bevredigend is. Dezelaatste lijkt niet af te wijken van die verkregen na de natuurlijke dekking.Hoewel geen voldoende gezaghebbende cijfers ter beschikking staan, moetworden aangenomen dat dit vermoedelijk niet van de bevruchdngsresul-taten kan worden gezegd. De weinige gegevens die .hieromtrent in Noor-wegen voorhanden waren doen veronderstellen dat de bevruchtingsresul-taten na de natuurlijke dekking boven de 70% liggen, terwijl die bij deK.I. tot nu toe dc 60% nog niet bereiken.Problemen die om een oplossing vragen zijn o.a. de volgende:het conserveren van het

sperma waardoor het mogelijk zal zijn dit 2 ^ 3dagen oud nog te gebruiken; het vinden van een eenvoudige methode die ons helpt de bronst bij varkensvast te stellen. Wanneer wij de mogelijkheden in ons land vergelijken met die in Noor-wegen, dan vallen deze in menig opzicht in het voordeel van ons land uit.De afstanden zijn hier minder groot waardoor in een beperkt gebied vol-doende varkens aanwezig zijn om op den duur volambtclijke inseminatorenaan te kunnen stellen. Deze zullen uiteraard voldoende routine op kunnendoen om dc bronst bij varkens tc onderkennen. Dc niet zeer lange afstan-den maken het mogelijk om bij de varkens die niet berig blijken te zijn,de inseminade uit te stellen of te herhalen op een gunstiger tijdsdp, het-geen dc bevruchtingsresultaten vermoedelijk ten goede zal komen. Dekorte afstanden maken het eveneens mogelijk de inseminaties te verrichtenmet sperma dat nog maar enkele uren

oud is. Het sperma kan zonder be-zwaar tot aan dc inseminade op de meest gewenste temperatuur wordengehouden, hetgeen in Noorwegen niet uitvoerbaar is. Blijkens dc ervaringen in Noorwegen zou het niet mogelijk zijn de berendagelijks te laten dekken. Dit is in het huidige stadium een van de grootstetekortkomingen van de k.i. bij varkens omdat het de mogelijkheden vanspermakcuze tengevolge van de korte houdbaarheid van het zaad aanzien-lijk beperkt.



??? Daarnaast zijn er nog diverse waarnemingen gedaan die nader onderzoeknoodzakelijk maken. Merkwaardig is o.a. dat in Noorwegen en vooral ook in Denemarken eenaantal dieren na inseminatie op de bedrijven niet meer bronstig werd, ter-wijl toch geen drachtigheid bestond. In genoemde landen konden ons hier-omtrent geen concrete cijfers verstrekt worden; bij Franse onderzoekingen(4) is echtcr geconstateerd dat bij inseminaties verricht op de bedrijven,20% van de dieren, die na de inseminatie stil bleven, in werkelijkheid nietdrachtig bleek te zijn. Bij dieren waarbij de bronst getest was met de beer,kwam dit niet voor. Ondanks het feit dat de varkens-K.I. nog te kampen heeft met een grootaantal problemen, zijn wij van mening dat dc tijd gekomen is om, verrijktmet de ervaring in het buitenland opgedaan en gezien dc voordelen diedeze K.I. mee kan brengen, ook in Nederland op uitgebreider schaalpraktische

proeven te nemen. Deze dienen goed en gedegen te wordenopgezet en moeten worden gesteund door een intensief wetenschappelijkonderzoek. Aan het einde van dit verslag willen wij hen die deze reis mogelijk hebbengemaakt of tot het welslagen daarvan hebben bijgedragen, onze dank be-tuigen en wel met name: de Afd. Veeteelt van het Ministerie van Landbouw, Visserij en Voedsel-voorziening; de Gezondheidsdiensten voor Dieren in Overijssel en Limburg;de Co??p. I^andbouwbank te Meppel; de hoogleraren F 1 a 11 a en G a r m en zeer speciaal ook de heer J. A a m-d a h 1 in Oslo, de heren C a r s t e d en B e a k k e d a 1 in Hamar, de heerNordlund in Lund en de heren J a k o b s e n, Adler en R a s b e c hin Kopenhagen. Samenvatting: Schrijvers hebben een reis gemaakt naar Noorwegen en Denemarken met het doeldaar de toepassing van de kunstmatige inseminatie bij varkens te bestuderen.Z??

hebben een overwegend gunstige indruk gekregen van het werk dat daar wordtverricht en van de behaalde resultaten. Summary: The authors visited Norway and Denmark with a view to studying the use of artifi-cial insemination in pig-breeding. The impression they gained, both with regard to the work carricd out there as wellas the actiual results achieved, was highly favourable. R?Šsum?Š: Les auteurs ont fait un voyage en Norv?¨ge et au Danemark dans le but d\'y ?Študierl\'application de l\'ins?Šmination artificielle chez les cochons. Ils ont re?§u une impression g?Šn?Šralement favorable du travail qui se fait l?  et desr?Šsultats obtenus. Zusammenfassung: Die Verfasser machte eine Studienreise nach Norwegen und D?¤nemark, um diedortige Anwendung der k??nstlichen Insemination eines n?¤heren Studiums zu unter-ziehen. Sie empfingen sowohl von der Arbeit, die dort auf diesem Gebiete verrichtet wird,als auch

von den erriechten Resultaten einen ??berwiegend g??nstigen Eindruck.
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Australi?? cen schaapmet een schitterende, goudachtige vacht. Aangezien men vermoedde met een mutatiete maken tc hebben, die mogelijk waardevol kan zijn, richtte men een oproep tot alleschapehouders in Australi?? om eventuele andere gevallen van deze â€žgouden schapen"te melden. Onder de millioenen dieren vond men nog 3 van deze dieren. Thans ismen bezig na te gaan wat de oorzaak is van deze gouden glans en welke betekenishij kan hebben. Der Tierz??chter, 9, 293, 1953. 100 jaar geleden. WAARDENBRUG, 19 april. In den laatsten tijd werden in deze gemeente onder-scheidene misvormde kalveren geboren, welke, bijna allen levend ter wereld kwamen,doch kort daarna stierven. In vonn kwamen zij nagenoeg allen met elkander overeen, vertoonende korten brccdenplatgcdrongcn kop, korten hals, kort neergedrongen lichaam, zware maar korte pootcn,ten nauwernood de helft der lengte van cen

gewoon kalf enz. Alle misvormde dierenzijn van ccn stier afkomstig. Een onzer hoogleraren te Amsterdam aan wicn een exemplaar is toegezonden, zegtdat zc bekend zijn onder den naam van Otterkalvcrcn en heeft hij derg<lijkc uitverschillende oorden des lands ontvangen; het zoude intusschen niet onbelangrijk zijndat men de oorzaak dezer misvormingen konde opsporen. Nieuwe Rotterdamsche Courant, 21 april 1856. De oude tijd. Kalveren door Kunstmatige Inseminatie geboren, worden niet ingeschreven in dcstamboeken van de â€žAberdeen Angus", the â€žBeited Galloway" en de â€žHereford".In het stamboek voor de â€žDevond" worden alleen de vrouwelijke door K.I. verwektekalveren ingeschreven. Cattle Herd Books in Europe. Report of the European Association for .\\nimal Production pag. 17, 1957.



??? (Uit de laboratoria der Rijksseruminrichting; Directeur: G. M. v. Waveren)EIWITBEPALING IN MELK door T. P. DEKKER en H. HUITEMA Inleiding. Meer dan voorheen wordt thans onderkend, dat de waarde van melk nietalleen door het vetgehalte maar evenzeer door andere bestanddelen be-paald wordt. Dit geldt zowel voor melk die gebezigd wordt voor industri??le doeleindenals ook voor melk bestemd voor consumptie. Zoals vanzelf spreekt, is voor de kaasbereiding naast het vetgehalte heteiwitgehalte van belang. Voor het gebruik als consumptiemelk spelenbovendien de minerale bestanddelen en de vitaminen een rol (1).Aangezien de waarde van de melk praktisch bepaald werd door de boter-opbrengst en de bepaling van het vetgehalte reeds lang is gestandaardiseerden uitgevoerd kan worden op ieder eenvoudig zuivellaboratorium is hetNederlandse vee sinds jaren geselecteerd in de richdng van een

hoog vet-gehalte met verwaarlozing van andere componenten van de melk.liezien we in tabel 1 de verhouding tussen eiwit- en vetgehaltes bij verschil-lende veerassen (5), dan blijkt dat er bij het Fries-Hoilandse veeras (Hol-stein) een gunstige verhouding bestaat tussen vetgehalte en eiwi\':gehalte indie zin, dat beide waarden ongeveer even hoog zijn. Speciaal bij hetJerseyras valt een excessief hoog vetgehalte op. TABEL 1 Verhouding vet-eiwit vlg. Overman e.a. Vccras Vet Eiwit Ayrshire 4,1 3,6 Brown Swiss 4,0 3,6 Guernsey 5,2 4,0 Holstein 3,5 3,4 Jersey 5,2 3,9 Guernsey x Holstein 4,4 3,8 Ongetwijfeld is het aan deze eigenschap mede te danken, dat de melk vanhet Nederlandse zwartbonte vee zich goed leent voor bereiding van kaas-soorten. Gaat men echter steeds door het vetgehalte van de melk te verhogen zonderrekening te houden met het eiwitgehalte, dan bestaat het gevaar, dat deonderlinge

verhouding eiwit-vet minder gunstig wordt.Om deze reden is een methode waarmee met redelijke nauwkeurigheid opeenvoudige wijze het eiwitgehalte van melk kan worden bepaald van grootbelang. Reeds is gebleken, dat de correlatie eiwit/vet niet voldoende hoiwast biedtv^or de praktijk (5) (7), terwijl de Kjeldahl-rnethode vrij ingewikkeld entijdrovend is en ook aan methoden als de formoltitratie bezwaren kleven.Hierorn werd door ons getracht de methode van DoyleC. Udy (2) opzijn m?Šrites te toetsen. Voorts is de waarde van de bepaling van het eiwitgehalte onlangs nog ge-stegen nadat is vastgesteld (8), dat dit van erfelijke factoren afhankelijk is,



??? welke factoren onafhankelijk overerven van die, welke het vetgehalte he-invloeden en dat het eiwitgehalte dus door teeltkeuze is te be??nvloeden. Principe van de methode Udy: U d y maakt gebruik van het feit, dat verschillende prote??nen o.a. die vanmelk de eigenschap vertonen, kwantitatief een onoplosbaar complex tevormen met de kleurstof â€žOrange G" in zuur milieu bij een pH van 2.2 (3).Door toevoeging van een bepaalde overmaat klcurstofoplossing van be-kende concentratie aan een zekere hoeveelheid eiwitoplossing en colori-metrische bepaling van de kleurstofconcentratie in de na centrifugatie ver-kregen bovenstaande vloeistof kan men snel een conclusie trekken omtrenthet eiwitgehalte van dc oorspronkelijke oplossing. Ori??nterend onderzoek. Om de methode van Udy op zijn bruikbaarheid te testen diende eerst hetrechtlijnig verband tussen de melk-eiwitconcentratie en colorimetrischeextinctie

geverifi??erd te worden. Daartoe werden van een willekeurig melk-monster met acjua dest. een serie verdunningen gemaakt, waaruit met dekleurstofoplossing de eiwitten geprecipiteerd werden. Van de bovenstaande\\\'loeistof van elke verdunning werd in de Engel-colorimeter de extinctiegemeten. De resultaten (zie fig. 1) waren zeer bevredigend, hetgeen aan-leiding vormde het onderzoek voort te zetten.0.300 Extinctie hromme Â?melkveretunninsen e 10D 0.7 |m.l. melk iOn.l , Oranqe O O ^ J m.i water \' Beschrijving van de werkwijze. De werkwijze bij bovenstaande colorimetrische bepaling en bij de volgende,als groep A aangeduide, serie melkmonsters was als volgt:Een oplossing werd gemaakt van 1 g. â€žOrange G" (Microscopical Stains"SS" van de B(ritish) D(rug) H(ouscs) in 1 liter citroenzuur-fosfaat-buffer van pH 2.2 vlg. M c 11 v a i n c (4). Uit iedere verdunning resp. melkmonster werd met gecalibreerde

pipetten



??? telkens 0.7 ml overgepipetteerd in centrifugebuisjes. Vervolgens werdendeze buisjes aangevuld met 10 ml â€žOrange G" oplossing, van een goed ge-reinigde rubberstop voorzien en gedurende 5 min. krachtig geschud. Daar-na werden de buisjes 5 min. in een waterbad verhit op 40Â° G. om het coa-guleren te bevorderen. Vervolgens werd gedurende 20 minuten gecentrifu-geerd op 3500 toeren/min. Van de bovenstaande heldere kleurstofoplossing werd 0.5 ml afgcpipetteerden verdund tot 10 ml met aqua dest. in een maatkolfje. In geijkte buizenwerd de extinctie bepaald bij 470 m /x. De hiermee verkregen gegevens (zie ook onder â€žResultaten" en â€žUitwer-king van proefuitkomsten") brachten ons er toe een tweede serie (B) be-palingen te verrichten. In deze serie werden opnieuw, met een verse kleurstofoplossing, bepalingengedaan. Enkele wijzigingen werden aangebracht: 1,5 ml melk werd

telkensafgemeten met dezelfde, steeds zorgvuldig gereinigde pipet. Er aan toe-gevoegd werd nu 25 ml kleurstof. Dit zijn de door Udy (2) aangegevenhoeveelheden. De verwarming tot 40Â° C. v????r het centrifugeren werdachterwege gelaten. Het meten van de extinctie geschiedde nu steeds indezelfde meetbuis. Er werden volledige duplo\'s gedaan. Van deze duplo\'swerd het gemiddelde genoteerd. Verrichte bepalingen. Van een 15-tal runderen, aanwezig aan de Rijksseruminrichting en tendele tot het Fries-Hollandse veeras, ten dele tot het blaarkopvee behoren-de, werden 45 melkmonsters genomen.Van deze monsters werd bepaald1):le. het vetpercentage volgens Gerbe r.2e. het soortelijk gewicht met behulp van een areometer.3e. het totaal-prote??ne-gehalte volgens K j e 1 d a h 12).4e. de hoeveelheid niet aan melkprote??ne gebonden kleurstof in gram per liter volgens Udy (2).De bij dit onderzoek verkregen

cijfers zijn vermeld in tabel II.De eerste drie methoden zijn overbekend en behoeven geen nadere toe-lichting. De laatste stelt ons in staat om samen met de gevonden corres-ponderende Kjeldahl-waarden een vergelijking op te stellen, die het ver-band tussen de twee grootheden â€” niet gebonden kleurstof en eiwitpercen-tage â€” aangeeft. Uit het gevonden verband kan men dan in het vervolg voor een gegevencolometrische bevinding het prote??nepercentage berekenen. Resultaten. \'label II bevat de uitkomsten van alle bepalingen. De Kjeldahl-waardenvoor het prote??nepercentage zijn de gemiddelden van duplo\'s. Evenzo decolorimetrische waarden van serie B. In beide gevallen zijn. aangegevende standaardafwijkingen van het gemiddelde- De prote??nepercentages vol-gens de methode Udy werden berekend uit de gevonden "G" waardenm.b.v. de regressieformules. (Zie voor deze formules: Uitwerkin.g

proefuitkomsten). 1 â– *) Van dc laatste 10 monsters werden alleen de eerste 3 bepalin.gen verricht.
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??? De vetvrije droge stof werd berekend met de formule van Dr. van Dam (6): no^ , 2.6 (lOOs - 100) v.v.d.s. = 0.23 v. -^ s (v. = vetpercentage, s. = soortelijk gewicht, v.v.d.s. = pcrc- vetvrije drogestof). Behalve de genoemde series A en B zijn in deze tabel nog 10 monsters op-genomen, die met serie A en B gebruikt werden voor het berekenen van derelatie eiwit/vetvrije droogrest. Fig. II geeft het verband weer tussen het percentage aan eiwit volgensKjeldahl en de klcurstofconcentratie in de bovenstaande vloeistof vande corresponderende kleurbepaling voor serie A (20 monsters). Fig. III geeft dit idem weer voor serie B (15 monsters). Fig. IV geeft de correlatie aan tussen het vetpercentage vlg. G e r b e r enhet eiwitpercentage vlg. de K j e 1 d a h 1-methode. Fig. V geeft de correlatie weer tussen vetvrije droogrest en eiwit. rig. 2 (Serie A) OÂ?< <y> cg a3 O Jo.i, Ss Â? c E 2 0 6O 1.5% 2% iÂ°/o ilVo Proteine vlg.

Kjeldahl Uitwerking van proefuitkomsten. Betrouwbaarheid van beide methoden: Zoals blijkt uit de vermelde standaardafwijkingen van beide methoden nl-0.01 in het prote??nepercentage, lopen de duplo\'s zowel van de K j e 1 d a h 1,als wel van de U d y-methode, betrekkelijk weinig en op overeenkomstigewijze uiteen, zodat aan beide methoden een behoorlijke graad van be-trouwbaarheid mag toegekend worden. Om te komen tot de standaardafwijking in het prote??nepercentage vlg.U d y diende uiteraard via een bekende eiwitbepaling, waarvoor hier dusde K j e 1 d a h 1-methode genomen is, de factor berekend te worden, waar-mee men uit de extinctie het prote??necijfer kan berekenen. De berekeningvan deze factor wordt hierna vermeld.



??? Tig: 3 (Serie B) 0 01 Ol <o â– 50.5 0.6 O 0.8 3% \'.% Proteine vlg Kjeldahl 1.5% 2\'/. Fig: it Totaal eiwit-vet correlatie diagram in rundermelk 6% 5% 37. Correlatie co??//icleflt r-as?vereist minimum voÂ?r ?¤jnl/icantiebij P-0.0027 , ij 0.Â? .,â€?0.05 OJO 2% 3% Eiwit



??? Ffj. 5 Totaal eiwit-vetvrije droogrest comlatie in rundermelk 9% I 8% Correlatie co??f/icient r. OJ\'ivereist mimmum vocrjijni/iMntiebj P\'o.ooj?. Is o.w . O.Oi . O.JO 77Â? Eiwit 3% 1% Berekening wiskundig verband tussen Kjeldahl- en U d y-methode:De formule die het verband aangeeft tussen de hoeveelheid niet aan prote??ne ge-bonden kleurstof en het prote??nepercentage luidt als volgt:(Udy) (2): 100 [VCo â€” (V -f v) C] F = kEvd P is het prote??nepercentage, V is het volume toegevoegd kleurstof en v is het volumemelk. Co stelt voor de concentrade van de gebruikte â€žOrange G"-oplossing ingram/liter, C die van de niet gebonden kleurstof, k is het equivalentgewicht van dekleurstof (226 g). E is het aantal milli-cquivalenten kleurstof, gebonden per grammelk prote??ne, en d is het soortelijk gewicht van de melk (het prote??ne-percentagewordt immers betrokken op het gewicht, vandaar: d). Uit bovenstaande

formule is gemakkelijk af te leiden de algemene vergelijking van VCo Tv VT kvdE de rechte C = 100 (V-t-v) Dit is de algemene vergelijking van de lijnen uit fig. II en III. Uit dc procfgegevens werden met de methode van de kleinste kwadraten (5) de re-gressieformules berekend van de correlaties tussen C en F.C = 0.451 â€” 0.1203 (P â€” 3.21) voor de serie A. C = 0.604 â€” 0.1042 (P â€” 3.25) voor de serie B. Elk van deze vergelijkingen is dus de best benaderde waarde van de bovenvermeldealgemene vergelijking voor elk der groepen monstrs. De waarde voor E is in beidegevallen 0.790. Udy vond 0.792 (2). Vult men in eerstgenoemde formule dus de waarde voor E in, dan kan men uit degevonden extinctie het prote??necijfer berekenen. Bij nadere beschouwing zal het de lezer opvallen, dat bij serie A de waarde voor Co



??? niet 1 g/1 bedraagt doch 0.906 g|l. Deze concentratievermindering was het .gevolgvan een onnodige, abusievclijkc filtratie door een papierfilter, waarbij kleurstof inhet papier geabsorbeerd werd. Dc concentratie werd daarna opnieuw bepaald enbleek tot bovenvermelde waarde te zijn teruggelopen. Verschil in uitkomsten tussen methode Udy en methode K j e 1 d a h 1:Bezien wc fig. 111, dan valt enige spreiding in dc waarden van dc colorime-trische bepaling ten opzichte van de rcgrcssielijn op. Met de K j c l d a h 1-bepaling als basis vinden wc als standaardafwijkingvan het protc??ncpcrcentagc "P", (zoals die volgen uit dc gevonden colori-metrische "C" waarden met behulp van dc rcgressicformule) van de pro-tc??ncpcrccntagcs "P" vlg. K j c 1 d a h 1.Â?: 0.139% prote??ne voor dc eerste 20 monsters (serie A).Â?: 0 068% prote??ne voor de tweede 1,5 monsters (serie B).Er zij echter op gewezen, dat wc niet

zonder meer uit deze spreiding dcconclusie moeten trekken, dat dc methode Udy in nauwkeurigheid achterstaat bij dc K j c 1 d a h 1-bcpaling. Dc onderling uiteenlopende waardenkunnen tc wijten zijn aan dc geheel verschillende principes.(Zie ook de discussie). Relatie vet-ciwit enz.: De correlatie-co??ffici??nten voor dc relatie vct-eiwit en vetvrije droogrcst-eiwit (zie fig. IV en V) zijn respectievelijk 0.52 en 4.34, een lineair verbandvooropgesteld. Dc minima voor ccn significante relatie zijn, indien men P = 0.0027 stelt,0.45 en indien men P = 0.05 stelt, 0.30. (Deze P van â€žProbability" niet tc verwarren met het prote??nc-pcrcentage P). Discussie: Zoals gebleken is, vertonen dc uitkomsten van dc K j e 1 d a h 1-nicthode endc corresponderende kleurbcpalingen volgens Udy enig verschil waarvandc oorzaak, gezien de goc dc reproduceerbaarheid van beide methoden o.i.gezocht moet worden in dc verschillende

])rincipcs, waarop beide methodenberusten. Daarnaast gaf blijkens dc resultaten dc door ons in serie B toegepaste ri-goureuze nauwkctnighcid in dc werkwijze voor dc kleurbepaling een aan-wijzing, dat ook mectfoutcn hierbij een rol spelen. Overigens mag niet tiithet oog worden verloren, dat statistisch het aantal monsters van serie Bons, strikt genomen, niet toelaat zonder meer positieve conclusies tc trek-ken- Dc nauwkeurigheid in dc kleurbepaling zou ongetwijfeld bevorderd kun-nen worden door het gebruik van een absorptieccl van zeer geringe laag-diktc, zoals door Udy (2) aangegeven. Verder werd door ons enige hin-der ondervonden van het ontstaan van een dunne film van deeltjes van hetciwit-klcurstof-complex aan het oppervlak van dc vloeistof, na het centri-fugeren. \'Concentraticvcrmindcring van dc buffcrvloeistof en verhoging van hetcentrifugetoerental kunnen welicht helpen. Trouwens het gebruik

vanniet te nauwe centrifugebuizen (doorsnee ong. 2 cm.) was naar ons bleekreeds voldoende het hinderlijke verschijnsel te doen verdwijnen.Het lijkt ons verder niet ondienstig tc wijzen op het feit, dat men bij de



??? K j e 1 d a h 1-bcpaling anders dan eiwit-stikstof kan meerekenen bij de uit-slag. Wij denken hierbij b.v. aan ureum! Ook zouden eventuele vervalsingen van het eiwitgehalte van de melk ge-makkelijk teweeg gebracht kunnen worden met voor de K j e 1 d a h 1-methode toegankelijke stikstofverbindingen. Dc voor de kleurbepaling benodigde instrumenten zijn: een foto??lectrischecolorimeter, een centrifuge (max. toerental minstens 3500 p/min.) even-tueel een schudmachine en verder het gewone op ieder eenvoudig labora-torium aanwezige glaswerk. De onkosten aan kleurstof per bepaling bedragen ongeveer J/a cent bij deonder serie B gevolgde werkwijze. Eventueel zou men deze methode natuurlijk ook voor case??nebepalingenkunnen bezigen, maar er bestaat een zeer nauw verband tussen case??ne-en eiwit-gehalte, zodat het voor de praktijk voldoende is het totaal pro-te??negehalte te bepalen. Men zie o.m. R.

D- P o 1 i t i e k \'s dissertade, blz. 92. (8)Voor wat betreft de correlatie vet/eiwit valt op te merken de goede over-eenkomst van onze waarden met die welke door anderen gevonden wer-den (7) (8). Wij vonden daarentegen geen vrij positieve correlatie tusseneiwit en vetvrije droge stof zals Politiek (8) vermeldt. Hierbij moet inaanmerking genomen worden, dat wij de ochtend- en avondmelk afzon-derlijk bemonsterd hebben en geen gecombineerde zgn. dagmonsters onder-zocht hebben. Samenvatting: Nu de belangrijkheid van het prote??negehalte van melk meer dan vroeger wordt er-kend en bovendien is vastgesteld, dat dit gehalte wordt bepaald door onafhankelijkeerfelijke factoren, is het gewenst over een meer eenvoudige, doch betrouwbare, me-thode voor eiwitbepaling te beschikken dan de K j e 1 d a h 1-methode.Proeven verricht met de methode van D. C. Udy gaven een gunstige indruk om-trent de

betrouwbaarheid, terwijl de uitvoering zeer veel eenvoudiger is dan eenK j e 1 d a h 1-bcplaing. Ongetwijfeld heeft het zin de U d y-mcthode op haar bruik-baarheid te testen voor het verrichten van de massabepalingen welke thans de zuivel-laboratoria staan te wachten. Summary: The importance of the protein content of milk being more recognized than beforeand, moreover after is became known that this content is determined by undrpendentheriditary factors, it became desirable to have the disposal of a more simple, butreliable, method thans the K j e 1 d a h 1 estimation of protein. Experiments executed with the method of D. C. U d y gave a favourable impressionabout the reliability, whilst the execution is much more simple than the K j e 1 d a h 1estimation. Without doubt this method recommands itself through its simplicity to betested on its usefulness for the performance of the mass estimations which are to

beexpected to emburden shortly the dairy laboratoria. R?Šsum?Š: L\'importance du taux de prot?Šine du lait ?Štant plus reconnue qu\'autrefois et de plusapr?¨s on sait que ce taux est d?Štermin?Š par des facteurs h?Šr?Šditaires, non d?Špendantsde ceux qui influencent le taux de gras, il ?Štait d?Šsirable d\'avoir une m?Šthode plussimple que la d?Štermination de prot?Šine selon K j e 1 d a h 1, mais autant s??re. Des ex-p?Šriences execut?Šes selon D. C. U d y donnaient une impression favorable concernant



??? la s??ret?Š de sa m?Šthode, tandis que l\'ex?Šcution est plus simple que la d?Šterminationselon Kjeldahl. Sans doute la m?Šthode Udy vaut d\'??tre recommand?Še (parce qu\'elle est tr?¨s simple)pour essayer sa praticabilit?Š eventuelle dans les laboratoires laiti?¨res, qui peuventexpecter beaucoup de travail gr??ce aux d?Šterminations en masse de prot?Šine. Zusammenfassung: Nachdem die Wichtigkeit des Prote??ngchaltes der Milch mehr als fr??her anerkanntwird, und dar??ber hinaus festgestellt worden ist, dass der Gehalt an Protein durchunabh?¤ngige erbliche Faktoren bestimmt wird, ist er w??nschenswert ??ber eine ein-fachere, aber doch vertrauensw??rdige Methode der Eiweissbestimmung zu verf??gen.Untersuchungen die mittels der Methode von D. C. Udy durchgef??hrt w??rden,ergaben einen g??nstigen Eindruck hinsichtlich der Sicherheit, w?¤hrend der Aus-f??hrung sehr viel einfacher ist als die K j e 1

d a h Ibestimmung. Es ist ohne Zweifel sinnvoll die U d y-Methode auf ihre Brauchbarkeit f??r Massen-untersuchungen, welche jetzt in den Milchuntersuchungslaboratorien zu erwartensind, zu pr??fen. LITER.^TUUR 1. G. S. FERGUSON, Vet. Ree. 69, no. 14, blz. 407 (1957). 2. D. C. UDY, Nature, 178, blz. 314 (1956). 3. H. FRAENKEL CONR.\\T en MITZI COOPER, J. Biol. Chem. 154, blz. 239(1944). 4. Lijst van tabellen. Kon. Ned. Chem. Ver., blz. 173 (Mc Ilvainc, J. Biol. Chem.49, blz. 183 (1921)). 5. Ir. FL G. A. LEIGNES BAKHOVEN e.a., â€žHct gehalte van dc melk van Friesekoeien aan vetvrije droge stof en het verband tussen vetgehalte en vetvrije drogestof". Off. Org. V. d. kon. Ned. Zuivel Bond 45, blz. 54 (1953) 6. Principles of Med. Statistics A. Bradford Hill 1950 (Lancet Lim.) en Fisher Stat.Methods f. research Workers 1946 (Oliver Boyd). 7. A. DE VLEESCHAUWER en G. VAN HEYNDRIKX, Nederl. Melk- en

Zuivel-tijdschrift 10, no. 1, blz. 10 (1956). 8. Ir. R. D. POLITIEK, dissertatie Wageningen 1957: â€žInvloed van erfelijkheid enmilieu op de samenstelling van de melk bij Friese koeien en de praktische moge-lijkheden van selectie op het eiwitgehalte". (Folkertsma - Drachten).



??? IHt het Laboratorium van de Provinciale Gezondheidsdienst voor Dieren in Zeeland PIPERAZINE BIJ DE BESTRIJDING VAN WORMINFECTIESBIJ HET PAARD door Dr G. GROOTENHUIS Het bestrijden van strongyliden bij het paard wordt in het algemeen welvan belang geacht. Fenothiazine is hierbij een doeltreffend middel. Hetwordt vrij gemakkelijk door het voer opgenomen, is weinig toxisch en nietduur. Fenothiazine is echter onvoldoende werkzaam tegen spoelwormen.De spoelwormen bij het paard verdienen een grotere belangstelling. Bij devoortgezette bestrijding van worminfecties bij het paard in Zeeland blijktons telkens weer dat spoelwormen, vooral bij veulens en jonge paarden,dikwijls van meer betekenis zijn dan de strongylussoorten. PROEFNEMINGEN MET PIPRICIDE (PIPERAZINE-CITRAAT) Na behandeling Aantal eieren per gram faecesv????r behandeling Â?Â? p. d Dosis M g S C/3 II co

^ < 6 mnd. Â? 8 mnd.Â? 5 jaar \'i: 6 mnd.)y Â? 7 mnd. 8 mnd.10 jaar 5 â€ž4 â€ž 9 mnd.9 mnd. 2750145057501006502050 3100700200021502503004002700 1400500 2000130015900 45450100% 100 100250500 1 2 3 4 5 6 7 89 101112 13 14 15 16 17 18 19 20 60060095050150450250250 1300700900120011003300 8500*100% 32 gr. 35 gr. 70 gr.35 gr. 100 0,02% 35 gr. 35 gr. phen.50 gr. 50 gr. phen. 50 gr. phen.50 gr. 50 gr. phen.30 gr. 30 gr. phen.30 gr. 30 gr. phen. 100 50 50 45015040050 200150100 100 50 150Â?1,8% betreft de laatste 6 paarden.



??? Hoewel enkele geneesmiddelen, zoals zwavelkoolstof, een uitstekende werk-zaamheid bezitten tegen spoelwormen, blijkt het gebruik daarvan ernstigbelemmerd te worden door praktische bezwaren welke aan de toedieningzijn verbonden. Zwavelkoolstof moet immers in capsules met een pillen-schieter of anders per neussonde worden ingegeven. Uiteraard dient ditwerk door de dierenarts gedaan tc worden. Door omstandigheden, welke vooral samenhangen met de lange ontwikke-lingsduur van de wormen in het paard, maar ook met de beweiding vanhet grasland, dient een jaarlijkse worrnkuur van paarden bij voorkeur in de2de helft van de stalperiode plaats te vinden. Helaas hebben de meestepraktizerende dierenartsen dan beslist geen tijd voor een min of meertijdrovende behandeling van paarden tegen wormen. Vooral ook om dezereden is het van belang om een eenvoudige, zeer effectieve

behandelingingang te doen vinden. Blijkens proefnemingen, o.a. in Engeland, zijn piperazine-verbindingenzeer werkzaam tegen spoelwormen maar ook tegen (de kleine bloedzuigen-de) trichonema-soorten (en oxyuren). Om zelf een goed oordeel over de bruikbaarheid van piperazine te kunnenvormen, werden enkele proeven genomen en wel met piperazine-citraat(Pipricide, Fa. Algin), waarvan de resultaten in bijgaande tabel zijn weer-gegeven. Vlak v????r de verstrekking van de wormmiddelen werden mestmonsters van\\ oornoemde 20 paarden onderzocht en in de 5de week na de behandelingwerd de mest opnieuw onderzocht ter controle van het resultaat van debehandeling. Steeds heeft de behandeling betrekking op het koudbloedpaard.Bij de eerste 6 paarden was tevoren reeds fenothiazine gegeven en haddit de ascariden onvoldoende verdreven, zoals we dat dikwijls waarnemen.Bij de laatste 6 paarden

werd een mengsel van gelijke delen fenothiazineen Pipricide gegeven. Voor zover onze ervaring strekt, kan dit mengsel invoorraad worden gehouden en wordt het goed opgenomen en goed ver-dragen. Pipricide wordt nog gemakkelijker opgenomen dan fenothiazine.Dc dieren kregen de medicamenten steeds- \'s morgens door enig vochtigvoer, nadat ze \'s avonds tevoren niet werden gevoerd. Ik hecht w?Šl waarde aan het \\ooraf vasten van cle dieren, de poedersworden dan ook vlotter en dus vollediger opgenomen. Blijkens de wormeitellingen is in alle gevallen het resultaat van Pipricidetegen spoelwormen uitstekend. De dosis kan bij het paard vari??ren van,30 gram voor veulens tot 80 gram voor zware volwassen paarden.De resultaten van de gecombineerde behandeling bij de laatste 6 paardenzijn ook zeer goed geweest, en wel voor beide wormsoorten.Overigens moeten we ons er wel bewust van zijn dat het

aantal wormeierenniet steeds een maatstaf is voor het werkelijke aantal aanwezige wormen.Hoewel het gewenst is om met andere piperazine-preparaten nog proevente nemen, meen ik dat op grond van literatuurgegevens en bovenstaandeIjroeven, piperazine algemeen ingang zou moeten vinden bij de worm-ziektebestrijding bij het paard al is de hoge prijs ervan enigszins een be-zwaar. Door het gebruik van piperazine is het ook in de drukke tijd uitvoerbaarom een groot aantal paarden een wormkuur te geven.



??? Oxyuris-wormen. Hoewel oxyuren geen ernstige ziekte veroorzaken, kan de sterke jeuk vande anus (â€žstaartjeuk") toch wel zodanige bezwaren opleveren dat een be-handeling gewenst wordt. Van Engelse zijde (1) is aangegeven dat piperazine tegen oxyuris-soortengoed werkzaam is. We hebben slechts aan ?Š?Šn paard met enkele wekentussentijd 2 x 80 gr. Pipricide verstrekt. De hevige en hardnekkige staart-jeuk bij dit warmbloedpaard verdween. Voorgaande behandelingen met andere geneesmiddelen hadden geen re-sultaat opgeleverd. Op grond van een toezegging van het â€žFonds Paardenbelangen" is het onsmogelijk om voor hct nemen van een proef een hoeveelheid pi]3erazinegratis te verstrekken aan collega\'s ter behandeling van enkele paarden metOxyuren. Gaarne zien we hiervoor aanvragen tegemoet waardoor we eenmecr gefundeerd oordeel hopen te krijgen.Samenvatting: De

aangewezen periode voor een jaarlijkse wormkuur bij het paard ligt in de 2e helftvan de winter. De dierenartsen hebben dan vrijwel geen tijd voor een tijdrovendebehandeling. Proeven met piperazine-citraat bleken goede resultaten op te leverenbij spoelworminfecties. Een mengsel van gelijke delen â€žPipricide" en fenothiazine, wordt door paardengoed opgenomen en verdragen en werkt uitstekend tegen strongylus en ascaris.De behandeling is eenvoudig en zeer effectief.Summary: The most suitable period for the anual worm-cure in horses is the second half ofthe winter. During this period, however, veterinarians have practically no time attheir dispo.sal for time-consuming treatments. Experiments with piperazine-citrate have yielded good results in cases of ascarisinfectation. A mixture of equal parts of â€žPipricide" and phenothiazine is taken well by horseswithout any undesirable after-effects and has proved highly

effective against strongylusand ascaris. The treatment is simple to administer and extremely effective.R?Šsum?Š: La p?Šriode indiqu?Še pour un traitement anti-ankylostome annuel chez le cheval setrouve dans la seconde moiti?Š de l\'hiver. Les v?Št?Šrinaires n\'ont alors presque pasle temps pour un traitement de longue haleine. Des exp?Šriences avec dc la citratede piperazine se trouvaient donner de bons r?Šsultats en cas d\'infections d\'ascarides.Line mixture dc doses ?Šgales de â€žPipricide" et de ph?Šnothiazinc est bien prise etsupport?Še par les chevaux et fonctionne d\'une mani?¨re excellente contre le strongyluset l\'ascaris. Le traitement est simple et tr?¨s effectif.Zusammenfassung : Beim Pferd liegt die beste Zeit f??r eine j?¤hrliche Wurmkur in der zweiten H?¤lftedes Winters. Die Tier?¤rzte haben dann nahezu keine Zeit f??r eine zeitraubende Be-handlung. Aus Versuche mit Piperazin-citrat hatten sich

gute Resultate herausgestellt.Eine aus gleichen Teilen â€žPipricide" und Phenothiazin bestehende Mischung wirdvon Pferden gut genommen und vertragen, und wirkt ausgezeichnet gegen Strongylusund Ascaris. Die Behandlung ist einfach und sehr effektiv. LITERATUUR 1. DOWNING, W. and al., The Vet. Ree. 1955, 67, 35, p. 641. 2. GROOTENHUIS, G., T. v. Dgk. 1957, 82, 1, p. 16. 3. POYNTER, D., The Vet. Ree. 1956, 68, 20, p. 291.



??? MEDEDELINGEN VAN DE VEEARTSENIJKUNDIGE DIENST Staat van de gevallen van besmettelijke veeziekten, in Nederlandvoorgekomen gedurende de maand augustus 1957DE GETALLEN GEVEN HET AANTAL VEEBESLAGEN AAN PROVINCIES â– ?? ^. g . 2 ^J-I.s â€?, >, <3 1 - .. E u S-5 â€? ?? fMII mli I-s g-g c C/D Ifl 0 4J OJ c â€? 0 â– -5 ^ BI V> Uli rÂ§ 0 .V.-0 i Cl- ^ Groningen â€” â€” â€” 4 â€” - Drenthe â€”- â€” â€” â€” â€” â€”â–  Friesland â€” â€” 2 10 â€” - Overijsel â€” 3 â€” 2 1 2 Gelderland â€” â€” 2 3 1 1 Utrecht â€” 9 â€” 6 â€” â€” Noordholland â€” 6 27 16 â€” â€” Zuidholland 2 11 1 10 1 â€” Zeeland 1 â€” â€” â€” â€” â€” Noordbrabant â€” 2 â€” 1 5 2 Limburg â€” â€” â€” â€” â€” â€” Totaal van het Rijk 3 35 32 52 8 5 Veepest (pestis bovina), longziekte der runderen (peripneutnonia contagiosa bovum),liondsdolheid (lyssa), schaapspokken (variola ovina) en Kwade droes (malleus)

zijnin Nederland resp. sedert 1869, 1887, 1923, 1893 en 1927 niet voorgekomen. \\ RAA(; EN ANTWOORD Voorbehoedende enting legen mond- en klauwzeer.VRAAG No. 13: Zijn cr gevallen bekend, dat runderen ongeveer 12â€”18 dagen na dc voorbelioedendeenting met mond- en klauwzeerentstof (A, O en C.-stam) mond- en klauwzeer-ve rsch ij nsclen ve rtonen ? ANTWOORD: Gedurende de entingsperiode, welke ruim 2/2 maand duurt, worden ongeveer 2/2miljoen runderen tegen mond- en klauwzeer gevaccineerd. Het is begrijpelijk, dat zichbij enkele dezer runderen verschijnselen kunnen voordoen, welke klinisch aan mond-en klauwzeer doen denken. Om cr echter zeker van te zijn, dat men in deze gevallenwerkelijk met mond- en klauwzeer te doen heeft, zal het gewenst zijn dit op klinischeverschijnselen gegronde vermoeden, door een laboratorium-onderzoek te laten veri-fi??ren. Hiertoe is het nodig dat

het Staats Veeartsenijkundig Onderzoekings Instituutbij dergelijke verdachte gevallen onverwijld in de gelegenhtid wordt gesteld ter plaatseeen onderzoek in te stellen. Dit instituut zal dan in staat zijn ook materiaal te ver-zamelen om met behulp van dierproeven en serologisch onderzoek nader uit tc makenof de gesignaleerde gevallen al of niet op infectie met mond- en klauwzeer berusten.



??? MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE Bureau: Rubenslaan 123, Utrecht. Tel. 030â€”11413. Gironummer 511606 ten namevan dc Maatschappij voor Diergeneeskunde. VAN HET SECRETARIAAT.Algemene Vergadering 1957 - Lustrum DSK 1932â€”1957. Nu de Nederlandse dierenartsen met hun dames na een prettige onderbreking vanenkele dagen hun werk weer hebben opgenomen en het .A.N.P. de grote jaarre??niezojuist nog even in herinnering brengt, is er op het moment, dat de aflevering vanhet Tijdschrift voor Diergeneeskunde van 1 november van de helling zal gaan netnog even gelegenheid een heel korte â€žnabeschouwing" te houden.De belangstelling voor de behandeling van de maatschappelijke problemen was ookditmaal groter dan in het verleden het geval is geweest, ondanks het minder gunstigeaanvangsuur van de huishoudelijke vergadering. Dit gold echter in veel

sterkere mate het programma van zaterdag! De viering van het 5e Lustrum van de D.S.K., dat zo nauw verweven was met deAlgemene Vergadering, is een bijzonder succes geworden. Dit lustrum, dat prettig werd geopend in de historische aula van de Rijksuniversiteitis besloten met een uitbundig, en toch stijlvol feest, dat zeer goede herinneringennalaat aan degenen, die het hebben meegemaakt. Omdat de D.S.K. zo nauw gelieerd is met de Maatschappij voor Diergeneeskundemeent het Hoofdbestuur ook op deze wijze erkentelijkheid te moeten uitspreken tothet bestuur en de lustrumcommissie. VAN DE DIERGENEESKUNDIGE STUDENTENKRINGVeterinaire Studenten Kegelclub â€žDuim in \'t Gat". Het bestuur van de Veterinaire Studenten Kegelclub â€žDuim in \'t Gat" heeft zichvoor het verenigingsjaar 1957-1958 als volgt samengesteld:H. de Vries, voorzitter;J. H. Scheper, secretaris;J. Boolsma,

penningmeester;L. Oosterveen, vice-voorzitter; F. Smit, baan-commissaris. Het ab-actiaat is gevestigd Nicolaasweg 66 bis. Utrecht. PERSONALIA Het Hoofdbestuur heeft collega C. W. Moons, Henegouwerweg 81, Waddinxveen,aangenomen als lid van de Maatschappij voor Diergeneeskunde. Het Hoofdbestuur draagt de volgende collegae voor het lidmaatschap van de Maat-schappij voor Diergeneeskunde voor: C. P. Burger, Strausslaan 15, Bilthoven. A. Hartink, J. W. Hagemanstraat 73, Eibergen.Mej. A. Jansen, J. v. Ruysdaclstr. 69, Utrecht. B. A. J. Molenaar, Keizer Karei weg 400, Amstelveen.R. Muller, Hunzestraat 69\'\'\', Amsterdam. G. J. ten Pas, Ravenhorsterweg 30, Winterswijk. W. R. J. Rasenberg, Hoevenseweg B 33 a, Wagenberg.G. van Rijn, Princedwarsstraat 4, Katwijk.R. Wemmenhoven, Wapse 135, Diever. Het Hoofdbestuur heeft de diergeneeskundige kandidaat J. C. L. Loggere

aangenomenals kandidaat-lid van de Maatschappij voor Diergeneeskunde.



??? Adreswijzigingen en dergelijke: Dekker, A., te Utrecht, aangesloten onder tel. 030â€”23738. (78) Kalma, B. S., van Gronin,gcn naar Veenendaal, tijd. Populierenlaan 6, tel. 08385â€”2652, P. ass. bij M. Hoogenboom. (94) Krouwcl, H. D., te Apeldoorn, giro no. gewijzigd in 934145. (98) Lende, P. B van der; 1957; Blankenham, Lageweg 106; tel. 05271â€”263; D. (99)Misdorp, W., van Kloosterzande naar Amsterdam (Z), Stadionkade 99 I, tel. 020â€”51514 (bur.), gr. 408471. (102) Ouaedvlieg, M. J. F., te Valkenburg (L.), naar Nieuweweg 25, aldaar (tel. no. on-" gewijzigd). Remmen, J. W. A., tc Schijndcl, naar Groencweg 11, aldaar, tel. 04104â€”642, gr.250029. Smallegange, D. W., van Ovcrveen naar Haarlem, Delf daan 95. (113) Snijders, G., van Surhuistervccn naar Surhuizum (Fr.), Dorpsstraat 259 A, tel. 5123â€”260, gr. 887922. (114) Socparwi, Prof. M., tc Jogjakarta, naar Djalan Sekip 1, aldaar, tel.

930 (huis),460 A( bur.), Hlr./Decaan a|d veeartsenij- en vectccltkundige faculteit. (128)Spruyt, J., te Meppel, giro no., bur. adres en tel. bur. gewijzigd in rcsp. 808183,Zomerdijk 8 I en 05220â€”2043. (114) Strikwerda, R., van Groningen naar Leeuwarden, Fonteinstraat 59, tel. 05100â€”22405 (priv?Š). (H^) Uilenberg, G., van El Obcid naar Malakal, Sudan, district vet. officer. Dep. ofAnimal Production. (\'29) Vliet, G. van, tc Aduard, naar Hereweg 39, aldaar, tel. 05903â€”285, P. (120) Vrielink, H. J., te Emmen, tel. cn giro no. gewijzigd in resp. 05910â€”2312 en 891^5^- Benoemd: Burg, S. van der, te Harderwijk, te rekenen m.i.v. 1 september 1957 ter standplaatsHarderwijk, tot Rijkskeurmecster in bijzondere dienst bij dc Vecartsenijkundige Dienst. (") Lammens, P., tc Harderwijk, tc rekenen m.i.v. 1 september 1957 ter Standplaats Har-derwijk, tot Rijkskeurmecster in bijzondere dienst bij de Vecaartsenijkundige

Dienst. (99) Kcrvol ontslag: Ginkel, G. van, thans nog te Wageningen, wegens voorgenomen vertrek uit het district,waarin hij destijds is aangesteld, tc rekenen met ingang van 1 oktober 1957, alsplaatsvervangend Inspecteur bij de Vecartsenijkundige Dienst in het district Gel-derland. (??"!^) Overleden: Hordijk, J., te Piershil, is aldaar overleden op 2 oktober 1957. Diergeneeskundig examen: Geslaagd op 16 september 1957: Molenaar, B. A. J. op 16 oktober 1957: Burger, C. P. Hartink, A. Jansen, Mej. A. Muller, R. Pas, G. J. ten Rasenberg, W. R. J. Rijn, G. van Wcmmenhove, R. (92) (inlassen 102) 77)87)93)103)106)108)110)123) (



??? GEMEENTE GORINCHEM Burgemeester en wethouders van Gorinchem roepensollicitanten op naar de binnenkort vacant komende betrekkingvan DIRECTEUR VAN DE KEURINGSDIENST VAN VEE EN VLEES in de keuringskring Gorinchem. iiilitliilliiniiiiiiiinilllintiiMtiiiiilllii Basisbezoldiging ?’ 828,50 tot ?’ 935,50 per maand - te bereikenmet 6 periodieke verhogingen â€” vermeerderd met toelagenad 6% en compensatie premie A.O.W. resp. huurverhoging. lllllllltlltlllltlllllllllllllllMltllllfIMItll Aanstelling boven minimum niet uitgesloten. Een herzieningvan de basisbezoldiging in gunstige zin wordt overwogen. IIIIIIMIItllllllKlllinillllllllllllDIIIIIIII Vergof. Jing voor het gebruik van een eigen auto ten behoevevan d e ??st 1700,â€” per jaar. iiiniiiiiiitiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiniiiiiiiiHMi Sollicitaties, te richten aan de Burgemeester van Gorinchemv????r 15 november 1957.



??? CITOPOGEEN(als desinfectans in laboratorium en praktijk) door Prof. Dr. L. DE BLIECK en Prof. Dr. JAC. JANSEN Inleiding. Desinfectantia worden voor allerlei doeleinden gebruikt; er zijn ontsmet-tingsmiddelen voor het reinigen van vloeren en er zijn desinfectantia, diegebruikt worden om er oppervlakkige of meer inwendige delen van eenmenselijk of dieriijk lichaam mede te behandelen. Het behoeft geen betoog,dat, als het te behandelen object zeer uiteenloopt, ook het karakter der tegebruiken desinfectantia zeer verschilt. Levenloze, chemisch niet gemakke-lijk aan te tasten voorwerpen zullen met allerlei krachtig smetstofdodendedesinfectantia behandeld kunnen worden, welke zelfde desinfectantia on-bruikbaar zouden blijken te zijn bij de behandeling van een pati??nt wegensaantasdng der weefsels. Als een desinfectans bij een pati??nt wordt toegepast,zal het de ?Šne levende cel (de bacterie) zo fel

mogelijk en de anderelevende cel (de lichaamscellen) zo weinig mogelijk (= totaal niet) dienenaan te tasten. Uit dien hoofde heeft een vergelijking van een desinfectansvoor dode voorwerpen en een desinfectans voor klinische toepassing weinigzin. Uit den aard der zaak zal een desinfectans voor klinisch gebruik in hetalgemeen minder sterk smetstofdodend zijn dan de voor klinische doel-einden wegens hun giftige of bijtende werking onbruikbare ontsmettings-middelen. Een klinisch toe te passen desinfectans dient dus enerzijds niet te prikkelenen niet to.xisch te zijn, anderzijds moet het toch binnen vrij korte tijd veleschadelijke micro-organismen doden. Een desinfectans, dat hieraan opredelijke wijze voldoet, is naar onze mening, citopogeen. Ter argumenteringvan deze opvatting moge allereerst een samenvatting volgen van reedseerder verrichte waarnemingen. Gegevens, vermeld in de literatuur. In 1934 werd

voor het eerst mededeling gedaan over citopogeen doorde Blieck en Jansen in ccn artikel getiteld: â€žOnderzoek van enkeledesinfectiemiddelen: therapogeen, sublimaat, carbol, citopogeen". (1). Wijmenen te kunnen volstaan met het volgende uit deze publikade te noemen:Als methode van onderzoek was genomen die, welke beschreven staat inno. 4 (1922) van â€žMededelingen van het Rijksinstituut voor Pharmaco-Therapeutisch Onderzoek" blz. 81. Uit alle met Escherichia coli verichte proeven bleek, dat citopogeen veelbeter (sneller) desinfecterend werkte dan therapogeen en ook beter dancarbol. Een der proeven had het volgende resultaat: Carbol. 5 min. 10 min. 15 m. 20 25 30 1 %   ---- 1/2% â€” â€” 2 % ~ ~ ~ " "" Z



??? Tehrapogeen. 5 min. 10 min. 15 m. 20 25 30 1 % 1/2% 2% â€” â€” 3 % â€” â€”. â€” â€” 4% â€” â€” â€” â€” â€” Citopogeen. 5 min. 10 min. 15 m. 20 25 30 1 % â€” â€” â€” _ ._ 1/2% â€” â€” â€” â€?â€” â€?â€” 2 % â€” â€” â€” â€” .â€” _ 3 % â€” â€” â€” _ __ _ 4% â€” â€” â€” â€” â€” .â€” = groei â€” = geen groei Een oplossing van IJ/2 % citopogeen doodde de colibacillen dus reedsbinnen 5 minuten. Door proeven te nemen op konijnen en een kalf bleek, dat een 3 %-oplos-sing het oog niet irriteert en dat het middel als darmdesinfeetans per osgegeven kan worden. In een 2de mededeling, eveneens in 1934, (2), van de Blieck enJansen werden de resultaten vermeld van onderzoekingen over de des-infecterende werking van citopogeen, liquor kresoli saponatus, sol. formalde-hydi saponata (G.M.N.), therapogeen en carbol, ten opzichte van Esche-richia coli. Deze proeven toonden aan, dat citopogeen

het beste resultaatgaf. De belangrijkheid van citopogeen als desinfectans bleek daarna nog uit eenpubhkatie van deBlieck en Jansen in 1938, (3), over de werkingop streptokokken. Daar de streptokokken voor de dierenarts zeer belangrijkzijn (verhoudingsgewijs veel meer dan de stafylokokken) werden 9 strep-tokokken van verschillende herkomst onderzocht, n.1. afkomstig van;1. varken (septicaemie); 2. zilvervos (septicaemie); 3. wasbeer (septicae-mie) ; 4. rund (mastitis); 5. mens (punctaat okselstreek, flegmoon van armen schouder); 6. paard (goedaardige droes); 7. aap (septicaemie); 8. muis(septicaemie); 9. houtsnip (septicaemie). Op al deze streptokokkenstammen werd zowel citopogeen als carbol alsdesinfectans onderzocht. In alle negen proeven was de bacteriedodendewerking van citopogeen beter, meestal zelfs frappant beter dan van carbol.Als voorbeeld geven wij de proeven t.o.v. Streptococcus

equi (paard) eneen streptokokkencultuur van een big, die beide dezelfde uitslag gaven: Citopogeen 1 %2 %3% 2 min. 4 min. 6 min. 10 min. I min.



??? Carbol 1 % 2%3% Deze proeven werden voor alle zekerheid herhaald, de tweede maal werddezelfde uitslag verkregen. Samenvattend meenden wij dan ook te mogen zeggen: â€žIn bovenstaandeproeven werden door ons opzettelijk stammen van uiteenlopendeherkomst genomen. Bovendien betrof het hier, naar uit een biochemischonderzoek bleek, verschillende streptokokken-stammen. Dat tochuniform een snelle werking, zelfs veel sneller dan bij carbol, is gebleken,toont ons inziens de belangrijkheid van citopogeen aan als desinfectansvoor streptokokken." Deze resultaten verkregen bij streptokokken leidden tot een verzoek vanmedische zijde, de werking na te gaan van citopogeen op gonokokken.Uit de door de Blieck en Jansen in 1939 genomen proeven (4)bleek, dat een citopogeenoplossing van slechts 1 % reeds binnen 2 minutende gonokokken doodde. 10 min. 8 min. 6 min. 4 min. 2 min. Het

gunstige effect van citopogeen op gonokokken, leidde de Bliecken Jansen er toe, het desinfecterend vermogen van citopogeen t.o.v.Brucella abortus na te gaan. In totaal werden 4 verschillende stammenonderzocht. Tijdens deze proeven werd citopogeen vergeleken met thera-jjogeen en carbol. De uitslag luidde, dat citopogeen het snelst dodend op deBrucella abortus-sVdiumcn werkte. Als voorbeeld moge onderstaande proef-aflezing dienen: Brucella abortusStrain 19 Cotton Citopogeen 1 %2%3% Therapogeen 1 %2%3% Carbol 10 min. 8 min. 6 min. 4 min. 2 min. lOi 8 min. 6 min. 4 min. 2 min. 10 min. 8 min. 6 min. 4 min. 2 min. 1 %2%3% Deze stam wordt dus binnen 2 minuten door 1 % citopogeen gedood. Ook2 der andere stammen werden binnen 2 minuten door een 1 % oplossinggedood. De vierde stam werd binnen 4 minuten gedood. De Blieck en



??? Jansen meenden dan ook te mogen zeggen: â€žDe gebruikelijke 3%oplossing is dus zeker als een uitstekend desinfectans ten opzichte vanBrucella abortus te beschouwen." In deze publikatie werd nog medegedeeld, dat de werking van citopogeenop ,Staphylococcus pyogenes albus, -aureus en -citreus" minder goed bleekte zijn. (De moderne\'naam van dit bacteriegeslacht luidt: Micrococcus).In 1956 vindt men citopogeen vermeld in een artikel van v. d. Schaafen Jaartsveld (5) over ontsmettingsproeven van de huid. Zij onder-zochten ten opzichte van Micrococcus aureus, Str. agalactiae en Br. abortuseen 20-tal middelen, waaronder diverse van giftig en prikkelend karakter.Voor hun proeven pasten zij een methodiek toe, waarbij gebruik gemaaktwerd van afgesneden, dus dode tepels, waarvan de tepelhuid goed gewassenwerd met zeep, waarna een behandeling met spiritus methylatus plaatsvond. Hierna

werd de aldus behandelde tepelhuid met bacteri??n besmet, waarnade besmette tepel onder de invloed werd gesteld van het te onderzoekendesinfectans. Voorts worden vingerproeven genomen. Hun resultaten ver-kregen met citopogeen waren niet gunstig. Echter waren inmiddels de wel gunstige uitkomsten van de B 1 i e c k enJansen van klinische zijde volkomen bevestigd geworden. In 1935 ver-scheen een artikel van Klarenbeek (6) over de toepassing van cito-pogeen in de dermatologie en de wondbehandeling bij het kleine huisdier.In dit zeer lezenswaardige artikel venneldt de auteur allereerst zijn proevenverricht op de normale, levende huid. De proeven werden zowel bij dehond als bij de kat verricht. De proefdieren werden geheel ingewrevenmet citopogeen-oplossingen al dan niet in verbinding met andere middelen.Het bleek, zegt de schrijver, â€ždat bij herhaald inwrijven de normale huid-functie bij

hond en kat niet werd gestoord. Een verandering der huid-sensibiliteit scheen niet op te treden." Hierna vermeldt Klarenbeekzijn proeven verricht bij pati??nten lijdende aan dermatosis. Hij schrijft:â€žIn de meeste gevallen van eczeembehandeling werden goede resultatenverkregen. Het feit van het doen verdwijnen van de oorzaak der aandoening(doden der parasieten) heeft hierop eveneens invloed."Een derde waarneming betrof de werking van citopogeen bij de wond-therapie. â€žNaast de krachtig desinfecterende eigenschappen bleek van be-lang te zijn bij de wondbehandeling het zeepgehalte van de citopogeen.Het is dan ook gebleken, dat citopogeen zich voor praktische wondreiniginggoed leent en daarbij desodoriseert." Tenslotte onderzocht Klarenbeek ook de toxiciteit voor hond en kat.Zelfs na herhaalde toediening per os van 6 % citopogeen in waterigeoplossing werden geen verschijnselen

opgemerkt. Terecht komt de auteurdan ook tot de conclusie, dat toepassing van citopogeen bij verschillendeindicaties aanbeveling verdient: â€žOnderschreven mag worden de door d eBlieck en Jansen getrokken conclusie, dat citopogeen niet prikkelten niet toxisch werkt, althans werden geen intoxicatieverschijnselen waar-genomen tijdens de proeven en waarnemingen. Voor de kleine huisdieren,met name hond en kat, kan zowel bij de behandeling van huidziekte als vanwonden zonder bezwaar en vaak met goed resultaat van dit desinfectansgebruik gemaakt worden." Door de bevindingen van de Blieck en Jansen t.o.v. Brucellaabortus ging D r. H. S. H o f k a m p er in 1946 toe over, paarden lijdende



??? aan schoftbuilen met citopogeen te beliandelen (7). Van zijn eerste patient,wellce hij hiermede wilde behandelen, tapte hij vocht af uit de schoftbuilen spoot hierna ongeveer 100 cc. onverdunde citopogeen ervoor in deplaats. Hij vermeldt hierover dan het volgende: â€žNa plm. een week brak deze buil door en begon rijkelijk pus af te scheiden,wat evenwel na enkele dagen ophield. Hierna vertoonde de wond eenprachtige, frisse granulatie, genas zeer snel; recidieve trad niet weer op.Dit mooie resultaat deed me besluiten, om de behandeling vaker te her-halen. Nadien heb ik de behandeling ongeveer 10 x herhaald, steeds metgunstig resultaat. Tref ik een fistel aan bij een paard, dan spuit ik hierinzoveel citopogeen als ik in de fistelgang kwijt kan en zag steeds een spoedigverdwijnen van deze fistels; soms binnen 14 dagen. Recidieven zag iknooit optreden. Collega R. Gol te Scherpenzeel-Munnikeburen deelde

memee, dat hij dezelfde gunstige resultaten met deze methode bereikte."Hofkamp\'s waarneming â€žeen prachtige, frisse granulatie" komt wel-licht overeen met wat Klarenbeek reeds opmerkte: â€žeen eigenaardigeuitwerking op de granulerende wondvlakte heeft soms de 5 â€” 10 %citopogeenzalf. Onder verband aangebracht, blijkt de continue werkingvan de zalf de granulatievlakte sterk te hyperemiseren, waarbij een kers-rode kleur ontstaat, terwijl de wondafscheiding in het geheel niet behoeftte vermeerderen, zelfs geheel kan ontbreken." Mededeling van nog niet eerder gepubliceerde proefresultaten.Op het Instituut voor Infectieziekten werd in 1955 een monster citopogeenafkomstig van de apotheek der Faculteit voor Diergeneeskunde onderzochtdoor de Blieck en Jansen t.o.v. Escherichia coli. Micrococcus pyo-genes var. aureus, en Salmonella bareilly. 1/2 % citopogeen doodde Escherichia coli binnen 4

miimten. De stafy-lokokkus werd (gelijk verwacht werd op grond van vroegere ervaringen)veel trager gedood (l\'/a % citopogeen had 20 minuten nodig). Salmonellabareilly werd door 2 % citopogeen gedood binnen 4 minuten, door 1 %citopogeen binnen 8 minuten (zoals bekend wordt in het algemeen een.3 % â€” 5 % oplossing aanbevolen). Man ten verrichtte onlangs (1957) in het Farmacologisch-Endocrino-logisch Laboratorium van het Rijks Instituut voor de Volksgezondheid teUtrecht diverse proeven met citopogeen. Dit leidde tot het volgenderapport: â€žRapport omtrent het bacteriologisch onderzoek van citopogeen:Het citopogeen is een desinfectans voornamelijk voor veterinair gebruik.Het is samengesteld uit aetherische oli??n, naftaline-derivaten, zeep enalcohol. Het desinfectans is onderzocht op de volgende punten: a. Fenolco??fficient met als teststammen respectievelijk Micrococcus aureusstr. F.D.A.

209, Salmonella bareilly. Brucella abortus str. 19 en Strepto-coccus agalactiae. b. De invloed van eiwitten op de fenolco??fficient. c. Huidproeven met 5 % citopogeen van konijne-oren die besmet zijn metBrucella abortus. d. Dito met de menselijke huid, die besmet is met streptococcen-houdendemelk.



??? Omschrijving van het onderzoek en resultaten. a. Fenolco??fficienten. De bactericide werking van het citopogeen is bepaald overeenkomstig hetoffici??le voorschrift van de â€žFood and Drug Administration", zoals be-schreven in E. McCullock â€žDisinfection and Sterilisation" (Lea & Febiger,Philadelphia, 1945). Het onderzoek werd op de volgende wijze uitgevoerd. Allereerst werd eengrove ori??nterende bepaling ingezet naar de minimale concentratie van hetdesinfectans die bij 20Â°C in staat was 0.5 ml van een volgroeide cultuurder betrokken bacteriesoorten in 10 minuten te doden. Daartoe werd ge-noemde hoeveelheid cultuur toegevoegd aan buizen met 4.5 ml van hetcitopogeen en verdunningen hiervan volgens de reeks 1.000.000 â€” 100.000â€” 10.000 â€” 1.000 â€” 100 â€” 10 en 1 per ml. (Deze reeks komt overeenmet de waarden 100 % â€” 10% â€” 1 % â€” 0.1 % â€” 0.01% â€” 0.001 %en

0.0001 %). Na een inwerking van 10 minuten werd met een standaard-entoogje een hoeveelheid vloeistof aan elke buis onttrokken, overeenkomen-de met ca. 10 mmS. Door kweken gedurende 2 dagen bij 37Â°C in vlees-bouillon of bouillon met 5 % runderserum (voor de bacteri??n Str. agalac-tiae en Br. abortus) werd nagegaan of alle bacteri??n waren gedood.Nadat aldus het gebied van werkzaamheid van het citopogeen in grotelijn was bepaald, werd overgegaan tot een nauwkeuriger begrenzing. Hier-toe werden tussen-verdunningen gemaakt en hiermede gewerkt als voor-noemd. Tenslotte werden in een concentratiegebied, dat het gebied vanomslag overlapte, een proef genomen met afentingen 5, 10 en 15 minutennadat de bacteri??n aan de verdunningen van het desinfectans warentoegevoegd, en hetzelfde gedaan met veidunningen van fenol. Aldus wer-den de fenolco??fficienten gevonden voor de

bacteri??n S. bareilly, Br.abortus en Str. agalactiae. Met de gekozen proefstam \\an Micrococcusaureus kon deze waarde niet worden bepaald, -omdat de bij de bepalingvoorgeschreven inwerkingstijd van het desinfectans, welke bij de F.D.A.-methode 10 minuten bedraagt, in de meeste gevallen ontoereikend bleekvoor een volledige bactericide werking. Als oorzaak van de betrekkelijkeongevoeligheid van de stafylococcus zien we de neiging van deze bacteri??ntot trosvorming, tengevolge waarvan er enige tijd kan verlopen, eer hetcitopogeen alle bacteri??n in een voldoende concentratie heeft bereikt.Voor de bacteri??n, waarbij de bepaling van de fenolco??fficient geen bijzon-dere moeilijkheden opleverde, werden de volgende waarden gevonden:fenolco??fficient t.o.v. S. bareilly: 1,1. dito t.o.v. Br. abortus str. 19: 7.4 dito t.o.v. Str. agalactiae: 3.3 Uit deze getallen blijkt, dat het citopogeen in zijn desinfecterende

werkingeen zekere selecdviteit aan de dag legt; tegenover de Brucella en de Strep-tococcus heeft het een sterkere werkzaamheid dan tegenover de Salmonellaen de Micrococcus. Aangezien het citopogeen geen zuivere stof is doch een oplossing, mogende met eerstgenoemde ziektevenvekkers verkregen getallen zeer bevredigendworden genoemd. b. De invloed van eiwitten. In verband met de praktische toepassing van het citopogeen leek hetgewenst na te gaan in hoeverre dit middel gevoelig is voor de aanwezigheid



??? van eiwitten. Hiertoe werd de bactericide werking van het desinfectansnagegaan bij aanwezigheid van 10 % taptemelk. Uiteraard had het alleenmaar zin deze proef te nemen bij de bacteri??n, die behoorlijk gevoeligwaren voor citopogeen. Tengevolge van de aanwezigheid in het systeembacteri??n/desinfectans van 10 % taptemelk bleek de fenolco??fficient bijStr. agalactiae te worden verlaagd tot 0.67 en bij Br. abortus tot 2.8 Degevoeligheid van het desinfectans voor eiwitten blijkt hieruit een niet teverwaarlozen factor te zijn. Bij aanwezigheid in het te desinfecterenmateriaal van veel organische stof, zoals pus, bloed, serum en melk dienthier rekening mee te worden gehouden. Ofschoon het citopogeen in dit opzicht in het nadeel is ten opzichte vandesinfectantia met een geringe eiwitgevoeligheid zoals fenol en lysol, is hetin het voordeel ten aanzien van middelen met een grote gevoeligheid vooreiwit, zoals de

halogenen. Volgens eigen ervaringen bij andere dan eerder genoemde micro-organis-men zijn ook de quaternairc ammoniumverbindingen iets gevoeliger vooreiwit dan het citopogeen. c. In vivo proeven rnet citopogeen met Br. abortus. In verband met de grote besmettelijkheid \\an Br. abortus werd, ofschoonde verminderd virulente â€žstrain 19" werd gebruikt, afgezien van proevenmet de menselijke huid. In plaats hiervan werd als proefdier het konijngekozen. Nadat de beide oren zorgvuldig waren geschoren, werd op dehuid hiervan een 18-uurs cultuur van?Ÿr. abortus in vleesbouillon met 5%runderserum gebracht. Om de dieren (waai-van ?Š?Šn als â€žblanco", de anderevoor de feitelijke bepaling werd gebruikt) gedurende de proef rustig tehouden, werden ze genarcotiseerd door middel van een injectie met nem-butal. Ze werden daarna op dc rug gelegd, opgespannen en, om debesmette plaat.sen te

locaiiseren, een plastic kapje met twee passende gaten\\oor de oren gedeeltelijk over de kop geschoven. De beide naar beneden hangende oren van het konijn, dat voor de blancoproef diende, werden vervolgens ingepenseeld met de cultuur van Brucella,waarvan ca. \'/> ml. werd gebruikt. Na een pauze van ca. 15 minuten,waarbij de cultuur op de (levenswarme) huid indroogde, werden sterielegummi handschoenen aangedaan, deze bevochtigd met steriel water en deoren manueel gemasseerd gedurende 3 minuten, waarbij de handen elkemiuut gedurende 15 seconden in een pan met 1 liter steriel water werdenafgespoeld. Hierna werd in een tweede en derde pan gedurende periodesvan eveneens 3 minuten afwis.selend gemasseerd en gespoeld, waardoor dezthandelingen in totaal 9 minuten hadden geduurd. Het aantal bacteri??n, hetwelk tengevolge van deze handelingen in de pannen1 tot en met 3

verschijnt, zal in het algemeen asymtotosch afnemen, aan-gezien bij elke ma.ssage en spoeling een bepaalde fractie van de op de huidgebrachte bacteri??n in het waswater overgaat en er dus voor elke volgendehandeling een geringer aantal overblijft. Aldus wordt een indruk gekregenvan de afneming van het aantal bacteri??n met de tijd, enkel tengevolgevan een gestandaardiseerde mechanische reinigmg. Bij het tweede, op dezelfde wijze geprepareerde dier, werd op een over-eenkomstige wijze tewerk gegaan met het enige verschil evenwel, dat opde handen elke minuut ca 2 ml 5 % citopogeenoplossing werd gebracht.Tengevolge hiervan moet verwacht worden, dat, indien het citopogeen in



??? de gebruikte concentratie in staat is een bactericide werkzaamheid teontplooien, de afneming in aantallen bacteri??n als functie van de tijdgroter is dan bij de controlebepaling. Het valt gemakkelijk in te zien, datde grootte van de afneming een maat is voor de kracht van de bactericidewerking. Bij de bepaling van het aantal bacteri??n in het waswater moest rekeningworden gehouden met de waarschijnlijkheid, dat de huid van het konijnbij massage en wassing ook andere bacteri??n zal afgeven dan enkel deopgebrachte Brucella-h&citn??n. Aangenomen kan worden, dat de natuur-lijke huidflora van het konijn, evenals van de meeste zoogdieren, bestaatuit Gram-positieve bacteri??n (o.a. micrococcen, diphtero??dc bacteri??n), diein het algemeen zeer gevoelig zijn voor penicilline. Door dit antibioticumtoe te voegen aan de agar tot een concentratie van 0.5 E per ml kon wordenbereikt, dat van deze bacteri??n

bij de telling geen hinder werd onder-vonden, terwijl, zoals uit een controlebepaling bleek, van deze geringehoeveelheid penicilline geen merkbare groeiremming uitging ten aanzienvan Br. abortus. Hierdoor kon de noodzaak worden vermeden van in te grijpen in dcstructuur en de natuurlijke flora van de huid van het proefdier. Het alter-natief van een weglaten van de penicilline in de tel-platen zou immers zijngeweest een gebruik van alcohol in hoge concentraties om de flora in dehuid te vernietigen. In de volgende tabel is het aantal levende bacteri??n weergegeven, dat inhet waswater der pannen bij een tweetal proeven werd geteld. TABEL I. Huidproeven met Br. abortus bij het konijn. Aantal levende bacteri??n in 1 ml waswater Periode blanco 5% citopogeen Proef I Ie 3 min. 1500 480 2e 3 min. 190 0 3e 3 min. 15 0 Proef II Ic 3 min. 2500 800 2c 3 min. 950 50 3e 3 min. 460 60 Uit de tabel volgt, dat het

citopogeen in een verdunning van 5 % instaat is een op de huid gebrachte cultiuir van Brucella in 3 tot 6 minutengeheel (proef 1) of nagenoeg geheel (proef II) te vernietigen.d. In vivo proeven van citopogeen met Str. agalactiae.Was het bij de in vivo proeven met Brucella mogelijk door de toevoegingvan penicilline aan de telplaten de natuurlijke flora van de huid alsstoringsbron uit te schakelen, bij de proeven met Str. agalactiae was dit nietuitvoerbaar, omdat deze bacterie van een overeenkomstige gevoeligheid\\oor dit antibioticum is als eerstgenoemde. Doordat Str. agalactiae evenwelin bloedagar een ^-haemolyse veroorzaakt, zulks in tegenstelling tot deovergrote meerderheid van de huidbacteri??n bij de mens, was toch een tel-ling van het aantal kolonies van streptococcen mogelijk. Bovendien werdvoor dit onderzoek een proefpersoon gekozen, die bij andere onderzoekingengetoond had, betrekkelijk weinig

bacteri??n in en op de huid te bezitten.



??? Aangezien Str. agalactiae apathogeen is voor de mens, kon deze bacteriezonder risico in grote aantallen op de huid worden gebracht. Om de om-standigheden waarin de infectie van de ene koe op de andere wordt over-gedragen te benaderen werd niet, zoals bij de proeven met Brucella, uit-gegaan van culturen, maar van een zeer zwaar met Streptococcen be-smette koemelk (ca 5 x 106 kiemen per ml). Twee ml hiervan werd opdc met neutrale zeep geborstelde en daarna grondig afgespoelde en ge-droogde handen gebracht en in de huid gemasseerd. Nadat alles droogwas, werd 5 minuten gepauzeerd en \\ ervolgens met een pipet ??f 2 mlsteriel water (bij de blanco proef) ??f 2 ml 5 % citopogeen op de handengebracht en de huid hiermede gedurende 2% minuut gemasseerd. De han-den werden hierna gedurende minuut grondig in ?Š?Šn liter steriel waterin een pan gespoeld. Dezelfde handelingen

werden hierop in een tweedeen derde pan herhaald. Dc som van de tijd van inwerking van het citopo-geen was dus 9 minuten, terwijl hiervoor in totaal 6 ml van het desinfec-tans in een 5 % verdunning was gebruikt.Het effect van deze behandeling volgt uit tabel II. TABEL IL Huidproef met Str. agalactiae (2 ml citopogeen 5% per 3 minuten). Aantal hacmolytische kolonies in 1 ml waswaterPeriode blanco 5% citopogeen le 3 min. ca 8000 ca 8000 2e 3 min. ca 2000 1550 3e 3 min. 520 190 Ofschoon uit de tabel blijkt, dat het citopogeen duidelijk heeft gewerkt,is de desinfectie toch aanzienlijk geringer dan bij de in vivo proef metBrucella. Dit geringer effect kan gemakkelijk verklaard worden uit dekleinere fenolco??fficient van het citopogeen ten aanzien van Str. agalactiaecn uit de aanwezigheid van meer eiwitten in de te ontsmetten melk dan hetgeval was in de cultuurvloeistof, die bij dc proeven met Brucella

werdgebruikt. A priori kon daarom meer succes worden verwacht van het gebruik vangrotere hoeveelheden citopogeen. In de volgende proef werden de handenop een analoge wijze besmet als in het voorgaande experiment, doch inafwijking hiervan werd per minuut 5 ml citopogeen 5 % op de handengebracht. De totaal gebruikte hoeveelheid desinfectans was daardoor het7/2-voudige van die in de vorige proef. Om een eventuele bactericide ofbacteriostatische nawerking van het desinfectans in het waswater te ver-mijden werd het direct na dc wassing tienvoudig met steriel water ver-dund. Een controlcbcpaling naar dc antibacteri??le eigenschappen van hetwaswater toonde dc toereikendheid van deze verdunning aan.liet resultaat van deze proefneming kan worden afgelezen in de volgendetabel. TABEL III. Huidproef met Str. galactiae (5 rnl citopgeen 5% per minuut). Aantal hacmolytische kolonies in 0.1 ml

waswaterPeriode blanco 5% citopogeen le 3 min. ca 2000 2 2e 3 min. 160 O 3e 3 min. 47 O



??? Uit de tabel volgt, dat het citopogeen in de gebruikte concentratie enhoeveelheid in staat is vrijwel alle streptokokken op de hand binnen 3minuten te doden.Conclusies. Citopogeen is matig werkzaam op de Salmonella bareilly (fenolco??fficientvolgens de F.D.A.-methode is 1,1). De werkzaamheid op de Streptococcusagalactiae en de Brucella abortus is groter, getuige de fenolco??fficientenvan respectievelijk 3,3 en 7,4. De desinfecterende kracht van citopogeen is matig afhankelijk van deaanwezigheid van eiwitten: toevoeging van 10 % taptemelk aan het systeembacteri??n/desinfectans doet de fenolco??fficient bij Str. agalactiae dalen tot0.67 en bij Br. abortus tot 2.8. Proeven met een cultuur van Brucella-bacten?Šn op de intakte huid vaneen levend konijn wijzen uit, dat 5 % citopogeen in staat is tot een na-genoeg volledige ontsmetting in 3 tot 6 minuten. Besmetting van de handen met streptococcen-

houdende melk kan zelfsbinnen 3 minuten volledig te niet worden gedaan, indien maar een vol-doende hoeveelheid 5 % citopogeen hiervoor wordt gebruikt." Deze resultaten van M a n t e n, welke dus gunstiger zijn dan die welkeV. d. Schaaf en Jaartsveld verkregen, bevestigen de vroeger ge-nomen proeven van de Blieck en J a n s e n en stemmen overeen metde gunstige klinische ervaringen van Klarenbeek, Hofkamp enGol. Het dodend vermogen van citopogeen op virussen. Hierover is nog weinig onderzocht, doch ?Š?Šn mededeling kan hieroverreeds gedaan worden. In het Instituut voor Veterinaire Virulogie werd de invloed van citopogeenop het pseudovogelpest-virus nagegaan (1957). Het pseudovogelpestvirus(stam Weybridge) werd op bebroede kippeneieren ge??nt. Nadat van dezeeieren het chorio-allantoisvocht geoogst en door middel van centrifugerenvrij van partikels, dus helder, gemaakt was,

werd hiervan 2 cc gemengdmet 2 cc citopogeenoplossing van 6 %, zodat de eindconcentratie 3 %werd. Op dezelfde wijze werd een mengsel gemaakt van 2 cc. vocht -f- 2 cc.fysiol. NaCl (controle). Om de 3 minuten werd zowel van het proefmeng-sel als van het controlemengsel 0.1 cc vermengd met 10 cc bouillon, waar-na telkens 4 eieren met 0.1 cc. van deze verdunning ingespoten werden.Het resultaat was, dat alle eieren van de controle-proef (3, 6, 9 en 12 min.,dus 5 X 4 = 20 eieren stierven en van de eigenlijke proef geen enkel ei,zelfs niet de serie van 4 ingespoten met virus, dat 3 minuten contact hadgehad met 3 % citopogeen.Conclusie. Overzien wij alle door ons verrichte proeven en combineren wij onze resul-taten met wat van de zijde van kliniek en praktijk werd medegedeeld,dan menen wij te mogen zeggen, dat citopogeen tot de te waarderen des-infectantia voor praktisch gebruik bij de

uitoefening der diergeneeskundegerekend mag worden. Samenvatting: Van het in Nederland bereide en veel gebruikte desinfectans citopogeen geven deauteurs een overzicht der reeds vroeger gepubliceerde mededelingen; tevens worden



??? onlangs verrichte proeven (in vitro en op de levende huid) vermeld.De auteurs komen tot de conclusie, dat citopogeen een waardevol desinfectans is. Summary: The authors give a summary of the already earlier published communications aboutthe disinfectant citopogeen, prepared and frequently used in the Netherlands. Recentlyperformed experiments (in vitro and upon living skin) are reported as well. Theauthors came to the conclusion, that citopogeen is a valuable disinfectant. R?Šsum?Š: Les auteurs donnent un r?Šsum?Š des communications d?Šj?  publi?Še au sujet du d?Šs-infectant citopogeen, pr?Špar?Š et fr?Šquemment utilis?Š aux Pays-Bas.En m??me temps on rapporte des exp?Šriences ex?Šcut?Šes r?Šcemment (en vitro et surla peau vivante). Les auteurs concluaient que le â€žcitopogeen" est un d?Šsinfectant important.Zusammenfassung: Die Schriftsteller geben eine Zusammenfassung der

schon fr??her ver??ffentlichen Mit-teilungen des in den Niederlanden hergestellten und oft verwendeten Desinfektions-mittels Citopogen. Zugleich werden neulich geleistete Experimente mitgeteilt (in vitro und auf der le-benden Haut). Die Schriftsteller sind zu der Schlussfolgerung gekommen, dat â€žCitopogen" ein wert-volles Desinfektionsmittel ist. LITERATUUR 1. DE BLIECK en JANSEN, Onderzoek van enkele desinfectiemiddelen (therapo-geen, sublimaat, carbol, citopogeen), T.v.D., 61, 578, (1934). 2. DE BLIECK en JANSEN, Onderzoek van enkele desinfectiemiddelen, 2e mede-deling, T.v.D., 61, 1203, (1934). 3. DE BLIECK en JANSEN, Het desinfecterend vermogen van citopogeen opStreptococcen, T.v.D., 65, 209, (1938). 4. DE BLIECK en JANSEN, Het desinfecterend vermogen van citopogeen ten op-zichte van gonococcen en Brucella abortus, T.v.D., 66, 1208, (1939). 5. v. d. SCHAAF en

JAARTSVELD, Proeven over ontsmetting van de huid,T.v.D., 81, 949, (1956). 6. KLARENBEEK, Toepassing van citopogeen in de dermatologie en de wond-behandeling bij het kleine huisdier, T.v.D., 62, 1237, (1935). 7. HOFKAMP, Behandeling van schoftbuilen en fistels bij paarden, T.v.D., 71,113, (1946).



??? DE INVLOED VAN DE OUDERDOM VAN STIERENSPERMA ENENKELE ANDERE FACTORENOP DE BEVRUCHTINGSRESULTATEN door Dr. TH. DE GROOT en Ir. M. BEKEDAM. De in de K.I.-vereniging â€žZ-W. Veluwe" in het boekjaar 1955/\'56 ver-kregen resultaten zijn door ons wat uitvoeriger geanalyseerd dan meestalgebruikelijk is. De bedoeling was nl. om te trachten de invloed van enkelefactoren op het bevruchtingspercentage te bepalen. De invloeden die naderwerden bestudeerd, zijn: De sder, waartoe de gegevens van 5 stieren af-zonderlijk zijn verwerkt; het seizoen, waartoe het jaar in 6 perioden werdingedeeld; de ouderdom van het zaad en tenslotte werden nog vergelekende resultaten verkregen met zaad dat minder dan lOx werd verdund, metdie welke met meer dan lOx verdund zaad werden verkregen. Als ver-dunningsvloeistof is gebruik gemaakt van eidooier-citraat-verdunner; ver-

der is gewerkt met â€žnon-returns", waardoor de werkelijke bevruchtings-percentages iets te hoog zijn berekend. Wanneer in het vervolg sprake is van sperma van ?Š?Šn dag oud, dan be-tekent dit, dat dit sperma gebruikt is op de dag, waarop het werd ver-zameld, en zo vervolgens voor de volgende dagen.In de volgende tabellen zijn de uitkomsten weergegeven: TABEL 1. De bevruchtingsresultaten na ?Š?Šn inseminatie van 5 stieren voor sperma van 1 tot 4dagen oud, ongeacht de mate van verdunning. Aantal inseminaties met Stier 1 t/m 4 dagen oud sperma bevruchtingspercentages 1 2 3 4 1 2 3 4 1 276 297 282 17 58.0 65.3 58.9 52.9 2 34 23 22 23 58.8 43.5 54.5 65.2 3 182 187 148 2 69.2 63.6 59.5 100.0 4 367 328 363 19 65.4 64.0 58.4 63.2 5 450 250 481 234 70.2 71.2 68.2 69.2 Totaal 1309 1085 1296 295 65.9 65.5 62.2 67.8 De uitkomsten wijzen uit, dat de bevruchtingsresultaten in geringe

mateongunstiger worden bij toenemende ouderdom van het speima. Dc be-vruchdngsresultaten zijn op dc 4e dag nog goed en soms beter dan vanminder oud sperma, doch dit cijfer werd berekend uit een vrij gering aan-tal inseminaties, uitgezonderd bij sder no. 5, die een vrij hoog bevi uchtings-percentage had, waardoor het totaalcijfer voor 4 dagen oud sperma in be-langrijke mate werd be??nvloed. Een varianticanalysc uitgevoerd voor sperma van 1 t/m 3 dagen oud enonder uitsluiting van de uitkomsten van stier no. 2 wegens het geringeaantal inseminaties leverde geen significant verschil op tussen de bevruch-tingsresultaten t.a.v. de ouderdom van het sperma (Berekend: F =: 2,83;Voor Po,o5 is F = 5,14). Tussen de stieren was het verschil bijna signifi-cant (Berekend: F = 4,44; Voor Po,o5 is F = 4,76).



??? TABEL 2 De bevruchtingsresultaten na ?Š?Šn inseminatie van 5 stieren voor sperma van l\\m 4dagen oud, dat hoogstens 1:10 was verdund. Stier aantal inseminaties met1 t\'m 4 dagen oud sperma bevruchtingspercentages 1 2 3 4 1 2 3 4 1 229 239 223 17 60.3 64.4 57.8 53.0 2 34 23 22 23 58.8 43.5 54.5 65.2 3 166 165 129 2 66.9 64.2 58.1 100.0 4 106 92 134 13 58.5 59.8 49.3 61.5 5 198 155 240 128 70.2 71.6 64.6 71.9 Totaal 733 674 748 183 64.1 64.7 58.6 68.9 TABEL 3 Als tabel 2, doch het sperma meer dan 10 keer verdund. Stier bevruchtingspercentages m.1 t/m 4 dagen oud sperma 1 2 3 4 1 0 46.8 69.0 62.7 â€” l3 93.7 59.1 68.4 __ 4 68.2 65.7 63.8 66.7 5 70.2 70.5 71.8 66.0 Totaal 68.1 66.9 67.1 66.1 Wanneer de uitkomsten vermeld in de tabellen 2 en 3 worden vergelekenmet die in tabel 1, dan vallen de volgende verschillen op: 1. De bevruchtingsresultaten met meer dan lOx verdund sperma

zijn vrij-wel steeds hoger dan bij een geringere verdunning. Of dit aan de matevan verdunning toegeschreven moet worden is echter de vraag-Juist in de periode met de gunstigste bevruchtingsresultaten, nl. vanjuni tot september wordt het sperma relatief vaker meer dan lOx ver-dund. Voorts bestaat de mogelijkheid, dat de spermakwaliteit in dezomermaanden beter is dan in de andere seizoen. In ieder geval blijkthieruit, dat een hogere verdunning zonder bezwaar kan worden toe-gepast. 2. Uit tabel 3 (meer dan lOx verdund) blijkt, dat oud sperma (3 en 4dagen oud) even goede bcvruchtingsresultaten geeft als sperma van 1 en 2 dagen oud. Een variantieanalyse uitgevoerd voor de gegevens in tabel 2, met dezelfderestricties als hierboven zijn genoemd bij dc variantieanalyse voor de ge-gevens in tabel 1, leverde een zeer significant verschil op tussen de be-vruchtingsresultaten t.a.v. de ouderdom van het

sperma (Berekend: F =18,58; Voor Po,oi is F = 10,92). Dit resultaat werd verkregen doordatbij een geringe verdunning de bevruchtingsresultaten van 3 dagen oudsperma vrij sterk dalen. Tussen de stieren werd nu ook een significantverschil in bevruchtingsresultaten gevonden. (Berekend: F = 23,90; VoorPo,01 is F = 9,78). Deze uitkomst is grotendeels het gevolg van de gun-



??? stige bevruchtingsresultaten van stier no. 4 met meer dan 10 keer verdundsperma. Men zou geneigd zijn hieruit te concluderen, dat bij deze stier eensterkere verdunning de voorkeur verdient, maar ook hier geldt weer, datde seizoensinvloed hier doorheen speelt. Een variantieanalyse voor dc intabel 3 vermelde gegevens werd niet uitgevoerd, omdat sommige aldaarvermelde percentages berekend zijn uit te weinig inseminaties.Verder is het opvallend, dat bij stier no. 1 de resultaten met 2 dagen oudzaad beter zijn dan bij zaad van de eerste dag. Met 1 dag oud zaad geeftdit dier zelfs vrij slechte resultaten. Daar het zaad van alle stieren bij deverdunning gelijk werd behandeld, schijnt dit een aanwijzing voor de ver-onderstelling dat het zaad van stier no. 1 een dag nodig heeft om aan deverdunning te â€žwennen". Ook stier no. 5 toont enigszins dit effect, zij hetin veel minder sterke mate. Nog iets duidelijker

komt dit naar voren bijstier no. 4 als zaad werd gebruikt, dat lOx of minder werd verdund. Merk-waardig is, dat dit bij sterkere verdunning niet meer het geval blijkt tezijn, terwijl bij stier no. 1 dit verschijnsel juist sterk uitgesproken wordtbij de sterkere verdunning. Ook ten aanzien van dit symptoom schijnen dusindividuele verschillen te bestaan. TABEL 4 De bevruchtingsresultaten na ?Š?Šn inseminatie met sperma van 1 tot 4 dagen oud,ongeacht de mate van verdunning in verschillende perioden van het jaar. aantal inseminaties met maanden 1 t/m 4 dagen oud sperma bevruchtingspercentages 1 2 3 4 1 2 3 4 nov. dec. \'55 en 59 57 75 13 81.4 71.9 64.0 69,2 sept. -f- okt. \'56 jan. -f febr. \'56 204 173 207 13 62.7 62.4 45.5 76.9 mrt. -h april 158 162 190 85 59.5 63.6 61.6 62.4 mei 316 277 293 72 59.8 63.9 66.2 66.7 juni 365 258 301 71 72.1 71.3 67.8 71.8 juli -h aug. 207 158 230 41 67.6 62.0 64.8 70.7 Totaal 1309

1085 1296 295 65.9 65.5 62.2 67.8 De bevruchtingspercentages zijn het laagste van januari t/m mei.De variantieanalyse van dc bevruchtingsresultaten wees uit, dal er tussende verschillende perioden (resp. maanden) van het jaar een significantverschil bestond in bevruchtingspcrcentages.(Berekend: F = 3.56; Voor Po,o5 is F = 3.33) De bevruchtingsresultaten met sperma van resp. 1, 2 en 3 dagen oud blekenook nu niet significant te verschillen. (Berekend: F = 1.55; Voor Poos isF = 4-10) Deze uitkomst stemt overeen met de voor tabel 1 berekendewaarden. Worden de uitkomsten op dezelfde wijze berekend, maar ge-scheiden naar de mate van verdunning, bij een verdunning van hoogstenslOx en meer dan lOx, dan komen weinig nieuwe gezichtspunten naarvoren. Bij een verdunning van hoogstens lOx werd weer een significantverschil tussen de perioden gevonden, terwijl de bevruchtingsresultatenmet

sperma van resp. 1, 2 en 3 dagen oud niet significant verschilden,ofschoon de berekende F van 2.85 hoger is dan die welke werd gevonden



??? zonder met de mate van verdunning rekening te houden, nl. 1.55. Ditlaatste resultaat zal grotendeels toegeschreven moeten worden aan degunstige bevruchtingsresultaten met sperma dat rneer dan 10 keer werdverdund in geval van inseminatie met 3 dagen oud sperma.Uit dit onderzoek blijkt duidelijk, dat een sterkere verdunning van hetsperma een vrij gunstige invloed heeft op de bevruchtingsresultaten vansperma dat een paar dagen wordt bewaard en voorts, dat de bevruchdngs-resultaten met bewaard sperma, althans van deze sderen, nog zeer bevre-digend zijn, in vergelijking met die van sperma dat dezelfde dag gebruiktis als waarop het werd verzameld. In de volgende tabel zijn de uitkomstensamengevat. TABEL 5 Verdunning Bevruchtingspercentages m.1 t/m 4 dagen oud sperma 1 2 3 4 hoogstens lOxmeer dan lOx 64.168.1 64.766.9 58.667.1 68.966.1 alle materiaal 65.9 65.5 62.2 67.8 Voor

de doorgaans gunstige resultaten met 4 dagen oud sperma in verge-lijking rnct 3 dagen oud sperma kan geen verklaring worden gegeven. Samenvatting: Bij 5 stieren werden de bevruchtingspercentages (non-returns) nagegaan als 1, 2,3 of 4 dagen oud sperma was gebruikt. De ouderdom van het sperma bleek binnen 4dagen geen significante invloed op de bevruchting tc hebben. Als het zaad echter mm-der dan lOx werd verdund, waren de verschillen in bereikte resultaten met zaad vanverschillende ouderdom zeer significant. De bevruchtingsresultaten tussen de stierengaven bijna significante verschillen te zien. Ten aanzien van het jaargetijde bleken de resultaten van januari t|m mei het minstgunstig te zijn. Het is waarschijnlijk, dat de oorzaak hiervan mede in de koeien moetworden gezocht. Acknowledgement: The authors acknowledge gratefully the assistance rendered by Mr. A. Ranken incompiling the

data. Summary: .\\n investigation covering 5 bulls was made to ascertain the conception rate (non-returns) when semen of 1, 2, 3 and 4 days old was used. The actual time thathad elapsed since the semen was obtained did not appear to exercise any significantinfluence on conception rate, providing this was not longer than 4 days. When thesemen was diluted less than 10 times, however, the differences in the results obtainedwith semen which had been stored for various days were very marked.I he concepdon results between the bulls also exhibited nearly significant differences.Considered from a seasonal point of view, results obtained during the period January-May were least favourable. The causcs of these anomaUes must probably be attributedin part to the cows.



??? R?Šsum?Š: Chez 5 taureaux furent v?Šrifi?Šs les pourcentages de f?Šcondation (non returns) dansles cas o?š on avait employ?Š du sperme de 1, 2, 3 ou 4 jours. L\'??ge du sperme setrouva dans l\'espace de 4 jours, ne pas avoir une influence essentielle sur la f?Šcon-dation. Cependant lorsque le sperme avait ?Št?Š aminci moins de 10 fois, les diff?Šrencesquant aux r?Šsultats obtenus avec du sperme d\'??ges diff?Šrents, furent tr?¨s essentiels.Les r?Šsultats de f?Šcondation entre les diff?Šrents taureaux montr?¨rent des diff?Šrencespeu importantes. Quant aux saisons, les r?Šsultats de janvier jusque et y compris mai, se trouv?¨rent lesmoins favorables. Il est probable que la cause en doit ??tre cherch?Š dans les vaches. Zusammenfassung : Von 5 Bullen wurden die Befr??chtungsresultatc (non returns) von 1, 2, 3 oder 4Tage alten Samens untersucht. Innerhalb des Zeitraumes von 4 Tagen, schien

dasAlter des Samens von keinem bemerkenswerten Einfluss auf die Befruchtung zu sein.Wurde des Sperma jedoch weniger als 10 Mahl verd??nnt, dann waren die Unter-schiede bei den erreichten Resultaten, mit Hinsicht auf das unterschiedliche Alter desSamens, sehr auffallend. Der Vergleich zwischen den Befr??chtungsrcsultaten dereinzelnen Bullen gab ziemlich bemerkenswerte Unterschiede zu sehen.Bez??glich der Jahreszeit stellte sich heraus, dass die Resultate in den Monaten Januarbis ende Mai am ung??nstigsten waren. Sehr wahrscheinlich muss die Ursache hiervonu.a. bei den K??hen gesucht werden.



??? Uit het Instituut voor Veterinaire Parasitologie en Parasitaire ZiektenDirecteur: Prof. Dr. D. Swierstra ENKELE BESCHOUWINGEN OVER DE â€žONREGELMATIGEHISTOTROPE FASE" EN â€žARRESTED DEVELOPMENT \' VANNEMATODENLARVEN doorJ. JANSEN Jr. Het begrip histotrope fase werd ingevoerd door Kotlan (1948). Dezefase is dat deel der ontwikkeling van de nematodenlarven, dat plaats vindtin dc weefsels van de gastheer. Deze fase kan op zeer verschillende ogen-blikken gestoord worden en zelfs tot stilstand komen, zodat de larfjes ofdoodgaan ??f zich niet verder ontwikkelen: in zo\'n geval spreekt Kotlan\\an een onregelmatige histotrope fase. Onder â€žarrested development" verstaan Ta y lor en Michel (1953)hct v????rkomen van perioden van stilstand in de ontwikkeling van nema-todenlarven. Deze pauzes in de ontwikkeling kunnen voorkomen: 1. bijlarven binnen de

eischaal, 2. bij vrijlevende larven, 3. bij in een tussen-gastheer ge??ncysteerde larven, 4. in bepaalde gevallen bij larfjes in despecifieke gastheer, 5. bij in een niet soortspecifieke gastheer ge??ncysteerdelar\\en. De eigenschap der larven in deze gevallen rustend te blijvenleven is er volgens T a y 1 o r en Michel op gericht de tijd met voordeze larven slechte omstandigheden te overbruggen. K o 11 a n s eerste waarnemingen zijn genomen bij Oesophagostomumdentatum (1948). Hij zag lar\\\'en, die een vertraagd derde vervellingsprocesdoormaakten, die in het geheel niet vervelden en larven, die ??f laat ofin het geheel niet meer in het darmlumen terugkwamen. Volgens Kotlanschijnen deze onregelmatigheden vooral op te treden bij heftige kunst-matige infecties. Dat dit mogelijkerwijs berust op immuniteitsfactoren zegthij onder verwijzing naar Veglia (1924). Veglia n.1. zag tijdens hetonderzoek naar de

ontwikkelingscyclus van O esophagostomum columbia-num bij schapen eveneens larfjes in de darmwand, die zich niet verderontwikkelden, en wel speciaal bij volwassen schapen. Ook verwijst Kotlannaar S p i n d 1 e r (1933), onder de mededeling, dat S p i n d 1 e r s onder-zoek naar de cyclus van Oesophagostomum quadrispinulatum te weinig ge-detailleerd is om uit de, van Oesophagostomum dentatum en Oesophagosto-mum columbianum enigszins afwijkende, cyclus te concluderen, dat hierook een abnormale histotrope fase heeft plaats gehad. Wanneer men ove-rigens S p i n d 1 e r s publikatie nauwkeurig doorneemt, dan blijkt, dat,hoewel de histotrope fase in zijn geval langer duurt dan in de onderzoe-kingen van Kotlan en Veglia, er geen reden is om aan te nemen,dat deze abnormaal verloopt. Men kan slechts een abnormaal lange duurvermoeden, als men van tevoren aanneemt, dat de

verschillende soortenvan het genus Oesophagostomum een idendeke ontwikkeling in de diversegastheren doormaken; en dit voorop te stellen is ietwat voorbarig. Eenander geval van een onregelmatige histotrope fase beschreef Kotlan(1949) bij Hyostrongylus rubidus bij konijnen, met daarbij de opmerking,dat dit verschijnsel ook in zeldzame gevallen bij varkens met natuurlijke



??? infecties zou kunnen optreden. Een samenvattende beschouwing gaf K o t-lan (1952) op het XlVde Internationale Veterinaire Congres te Londenin 1949. In deze beschouwing komt nu ook dc mededeling voor, dat eenonregelmatige histotrope fase van Hyostrongylus te zien is bij varkens.Bovendien wordt de overtuiging uitgesproken, dat larven, die in een on-regelmatige histotrope fase verkeren, hun ontwikkeling niet kunnen vol-tooien, waarbij even later opgemerkt wordt, dat in de mucosa verveldelarven niet, behoudens enkele uitzonderingen, op een later tijdstip dannormaal in het lumen van de darm terugkeren. (Dit voor zover het zijnervaring met Oesopliagostomum dentatum en Hyostrongylus rubidus be-treft). Taylor en Michel (1953) sommen een reeks Nematoden op, dieeen â€žarrested development" kunnen hebben, onder andere in de specifiekegastheer b.v. Toxocara canis (in de weefsels van

de ongeboren jongen),Strongylus vulgaris, Trichonema spp., Oesophagostomum columbianum,Ancylostoma caninum, Trichostrongylus retortaeformis, Dictyocaulus filariaenDictyocaulus viviparus. In de opsomming komt ook Hyostrongylus rubi-dus, met verwijzing naar K o 11 ?¤ n (1952), voor. Merkwaardigerwijs latenzij het onderzoek van Kotlan (1952) over Oesophagostomum dentatumbuiten beschouwing. Sprekende over de â€žarrested development" van dejuist aangehaalde nematodensoorten betogen Taylor en Michel, datde larfjes van deze Nematoden geruime tijd, veel langer dan volgens eennormale cyclus in het weefsel kunnen blijven, maar daarna toch vaak nogweer hun uiteindelijke plaats van bestemming kunnen bereiken. (Zij spre-ken in enkele gevallen van â€ždormant" of â€ždormancy"; ook de termenâ€žinhibited" en â€žsuspended (i.p.v. arrested) development" gebruiken zij).Om te

trachten een sluitend beeld van deze twee beschouwingswijzen(Kotlan 1948, Taylor en Michel 1953) te verkrijgen stellen wij:Het is juist de ontwikkelingscyclus van een Nematode te scheiden in eendeel, dat buiten de gastheer (praeparasitaire fase), en in een deel, datbinnen de gastheer (parasitaire fase) plaats vindt. Het is bij vele Nema-toden mogelijk, dat binnen de gastheer een deel van de cyclus buiten hetweefsel, een ander deel in het weefsel van de gastheer geschiedt. Het deelvan de cyclus in de gastheer, dat buiten het weefsel plaats heeft, noemtmen wel de contaminatie fase (Sommerville 1954). Het deel vande cyclus in het gastheerwecfsel, dat voor een zeer groot deel verant-woordelijk te achten is voor de pathogeniteit van de parasiet, is de histotropefase. In vele gevallen verloopt deze histotrope fase onregelmatig, hetgeenweer een belangrijke betekenis heeft voor de graad van de

ziekelijkeveranderingen door dc betrokken nematodensoort. Diverse onderzoekerswijzen er op, dat dit op een weerstand van de gastheer berust. (Andre w s1939, voor Cooperia curticei; Kotlan 1948, Oesophagostomum dentatum;Sarles 1944, Veglia 1924 cn M??nnig 1949, Oesophagostomumcolumbianum-, Taylor en Michel 1953, Oesophagostomum colum-bianum cn Dictyocaulus viviparus en Wctzel 1955, in het algemeen.Vennoedelijk behoort het geval van Oesophagostomum radiaturn-knobbeltjes in het omentum van een rund â€” Dikmans 1936 â€” hierook toe). Dit is een onregelmatige histotrope fase. Of met andere woorden:een onregelmatige histotrope fase treedt op, wanneer het aangetaste diereen meer of minder duidelijk uitgesproken resistentie ten opzichte van debetreffende parasiet bezit. Het is dus een uiting van een, weliswaar on-



??? volkomen, (zie verder) aanpassing van de gastheer. Hieronder vallen dcpunten 4 en 5 in de aanvang genoemd (Taylor en Michel): onder 4vallen al die gevallen, die reeds aangehaald zijn (Andrews 1939,K o 11 a n 1948, Sarles 1944, Taylor en Michel 1953, M ?? n n i g1949 en V e g 1 i a 1924). Bij 5 vindt geen verdere ontwikkeling der larven,die ge??ncysteerd zijn in een niet soortspecifieke gastheer, plaats. Dit zijn aldie gevallen, waarin een parasiet weliswaar een niet soortspecifieke gast-heer binnendringt, maar zich niet verder kan ontwikkelen ten gevolge vande natuurlijke resistentie, die deze ten opzichte van de parasiet bezit(Gulbertson 1941). Wij beschouwen deze natuurlijke resistentie indeze gevallen echter als een niet geheel volledige, omdat er een encysteringplaats vindt, waarbij de parasieten dus in het algemeen kunnen blijvenleven, terwijl zeer vele parasieten niet in staat zijn in een vreemde

gastheerook maar enige tijd in leven te blijven. Principieel van het voorgaande verschillend zijn de door Taylor enMichel aangehaalde punten 1, 2 en 3. In deze gevallen is het inderdaadzo, zoals Taylor en Michel stellen, dat hier de vertraging of destilstand in de ontwikkeling de larven in staat stelt perioden van slechteomstandigheden te overbruggen. Dit is een aanpassing van de parasiet.In alle gevallen bestaat er weliswaar een vertraagde of stop gezette ont-wikkeling der larven, maar bij de eerste drie punten is deze de parasiettot voordeel, terwijl bij de andere twee (4 en 5) deze het gevolg is vande actie van de gastheer specifiek gericht tegen de parasiet. Dat dit laatste,behoudens een enkele uitzondering, resulteert in de dood van de larve(Kotlan 1952) in de gevallen van Oesophagostomum dentatum enHyostrongylus rubidus is niet zomaar aan te nemen, gezien de ervaringenvan Gordon (1949) met

Oesophagostomum columbianum, Michel(in T a y 1 o r en Michel 1953) met Trichostrongylus retortaeformis enGibson (1953) met Trichonema spp. Veel zal afhangen van de graad\\ an weerstand en de heftigheid van de reactie van de gastheer. S o m m e r-ville (1954) nam waar, dat larven van Osteitagia circumcincta, die ineen te lange histotrope fase verkeerden, soms in staat waren terug te kerennaar het maaglumen. Er viel echter niet te constateren, of dit leidde toteen normale ontwikkeling, of tot een eliminatie van deze larven.Wij stellen daarom voor om: Onder â€žarrested development" (Taylor en Michel 1953) (echterzonder de betekenis, dat dit de larven in alle gevallen in staat stelt slechteomstandigheden te overwinnen), te verstaan: I. Een â€žabnormale (d.w.z. niet optimale) praeparasitaire fase: een ver-traagde of stilstaande ontwikkeling van nematodenlarven (in het voordeelvan deze) 1. binnen de

eischaal, 2. als vrijlevende, infectieuze larven, 3. als larven in een tussengastheer. II. Een abnormale histotrope fase: een vertraagde of stilstaande ontwikke-ling van nematodenlarven (in het nadeel van deze) 4. in weefsels van de gastheer. III. Een abnormale histotrope fase: een stilstand in de ontwikkeling vannematodenlarven (in het nadeel van deze) 5. in weefsels van een vreemde gastheer.



??? Op welke wijze de in het foetale weefsel van de hond rustende larfjes vanToxocara canis in dit systeem passen is nog niet te zeggen. De hypothesevan Yutuc (1949) beschouwt de stilstand in de ontwikkeling als hetgevolg van een passieve immuniteit, welke het nog niet geboren jong vande moeder krijgt. Zodra de jongen geboren zijn valt deze immuniteit wegen ontwikkelen de larfjes zich verder. Zolang deze hypothese echter nietbewezen is kan men daar een andere tegenover stellen: wanneer de jongenin utero reeds besmet geraken met Toxocara cawu-larfjes, dan vinden dezelaatste daar een weliswaar specifieke gastheer, maar â€žuitwendige" om-standigheden, die nog zodanig zijn, dat een trektocht naar de longengeen zin heeft. De larfjes blijven dus rusten, totdat de omstandighedenvoor deze trektocht gunstig worden, dus tot de partus, waarbij de longenbeginnen te fimctioneren, en voltooien

daarna him cyclus. Dit geval pastdus zeker, op welke manier dan ook, in het gehele systeem.Met het hierboven betoogde samenhangend is de theorie: er bestaat cenevenwichtstoestand tussen gastheer en parasiet (Culbertson 1941,Wet zei 1952, 1955). (Hier komt dus de praeparasitaire fase niet meerter sprake). Volgens Wet zei berust deze evenwichtstoestand op eenbescherming van de gastheer volgens het antigeen-antilichaam-principe.Dc ontwikkeling van dit beschermingsmechanisme is volgens W e t z e 1het duidelijkst te zien bij weefselparasieten en bij die parasieten, die cenhistotrope fase bezitten. Wanneer er nu een goed evenwicht tot standkomt, beschermt dit de gastheer cn laat toch een zeker aantal parasietenzich ontwikkelen. Het is dus gericht op het behoud van de gastheer alsindividu en als soort en op het behoud van de parasiet, niet als individu,maar slechts als soort; immers ging iedere

gastheer te gronde aan eenparasitaire infectie, dan was ook het behoud van de parasietensoort ingevaar gebracht. Nu is deze evenwichtstoestand een labiele, zoals Wetzel betoogt: allerleifactoren kunnen de immuniteit be??nvloeden, zodat de afweer verlaagdwordt. Hij vervolgt met vast te stellen, dat worminfecties bij klinischzieke dieren of het gevolg zijn van een snelle massale infectie, waarbij zichniet tevens een voldoende weerstand kan ontwikkelen, (deze worden dusveroorzaakt door de parasiet alleen (primair)), ??f het gev\'olg zijn vancen verlaging of een doorbraak van een reeds bestaande immuniteit,(deze worden veroorzaakt door de parasiet, terwijl er een nevenoorzaakis, die in staat is de immuniteit zodanig te be??nvloeden, dat deze minderwordt (secundair)). Wij willen aan de secundaire ziekten die toevoegen,die, in tegenstelling tot W e t z e 1 s gevallen van een verminderde weer-stand,

parasitaire ziekten geven ten gevolge van een niet verlaagde ofâ€žte grote" immuniteit van de gastheer. (â€žTe grote" immuniteit betekentin dit verband een te grote weerstand ten opzichte van de parasiet, hetgeenevenals een verlaagde immuniteit een verstoring van de evenwichtstoestandis). Dit zijn de gevallen, waarbij een abnormale histotrope fase optreedt tengevolge van een zo grote reactie van het gastheerweefsel, dat men groteklinische of pathologische afwijkingen ziet, b.v. bij Oesophagostovium co-lumbianum (Vegli a 1924, Fou rie 1936, T a y 1 o r en M i c h e 1 1953),Dictyocaulus viviparus (Taylor cn Michel 1953), Oesophagostomumdentatum (eigen ervaring). De evenwichtstoestand tussen parasiet en gastheer kan dus verstoord wordendoor een verlaging of een doorbraak van de immuniteit, of door een te



??? sterke afweer van de gastheer, waardoor zowel de parasiet als de gastheer(als individu) bedreigd worden. Wij mogen dus stellen, dat het optredenvan een abnonnale histotrope fase afhankelijk is van de immuniteitstoe-stand van de gastheer. Samenvatting: Twee begrippen worden met elkaar vergeleken. A. De â€žabnormale histotrope fase"(Kotlan 1948) is het deel van de ontwikkeling der nematodenlarven, dat plaatsvindt in de weefsels van de gastheer, en, dat op abnormale wijze (te lang of af-wijkend) verloopt. B. Dc â€žarrested development" (Taylor en Michel 1953) ishet zich niet verder ontwikkelen van 1. larfjes binnen de eischaal, 2. vrijlevendelarven, 3. larven in een tussengastheer, 4. larven in de specifieke gastheer, 5. larvenin een vreemde gastheer. Omdat wij menen, dat de omstandigheden voor de larven buiten en binnen de weefselsvan de gastheer principieel van elkaar verschillen, immers

een gastheer kan eenbepaalde immuniteit ten opzichte van de parasiet bezitten, stellen wij voor om onderâ€žarrested development" te verstaan: I. Een â€žabnormale praeparasitaire fase", een vertraagde of stilstaande ontwikkelingvan 1. larven binnen de eischaal, 2. vrijlevende larven, 3. larven in een tussengastheer; II. en III. Een â€žabnormale histotrope fase", een vertraagde of stilstaande ontwikke-ling respectievelijk van 1. larven in de weefsels van de gastheer, 2. larven in de weef-sels van een vreemde gastheer. Een abnormale histotrope fase ontstaat ten gevolge van een meer of minder groteimmuniteit van de gastheer, een natuurlijke in een vreemde, een verkregen in eenspecifieke gastheer. Het valt nog niet te zeggen of de larfjes van Toxocara canis in het foetale weefsel vande hond een abnormale histotrope fase of een abnormale praeparasitaire fase door-maken. In aansluiting op de mening van

Wetzel (1952, 1955), die betoogt, dat er tweesoorten parasitaire ziekten kunnen optreden, de primaire door het zich onvoldoendesnel ontwikkelen van een weerstand cn de secundaire door het doorbreken van eenweerstand, lijkt het ons mogelijk, dat nog een andere mogelijkheid bestaat voor hetoptreden van secundaire parasitaire ziekten. Wanneer de weerstand van de gastheerzich bij een larveninvasie zo heftig uit, dat niet alleen de parasiet, maar ook de gast-heer zelf gevaar loopt, dan kan men spreken van een parasitaire ziekte ten gevolgevan een â€žte grote" immuniteit. Summary: Two conceptions are compared. A. The â€žabnormal histotropic phase" (K o 11 4 n1948) is the part of the life-history of nematoda-larvae, which occurs in the tissuesof the host and passes abnormally (too extended or deviated) B. The â€žarrested deve-lopment" (Taylor and Michel 1953) is the remaining dormant of 1.

larvaewithin an egg shell, 2. free living larvae, 3. larvae within an intermediate host, 4.larvae in a specific host, 5. larvae in a wrong host. Because we have the opinion that the circumstances for the larvae outside and insidethe tissues of the host are principally differing â€” for a host may possess an immunityagainst the parasite â€” we propose that one should consider the â€žarrested develop-ment" as: I. An â€žabnormal preparasitic phase", a retarded or inhibited development of 1. lar-vae within an egg shell, 2. free living larvae, 3. larvae within an intermediate host; II. and III. An â€žabnonnal histotropic phase", respectively a retarded or inhibiteddevelopment of 1. larvae in the tissues of the host, 2. larvae in the tissues of a wronghost. An abnormal histotropic phase arises as a result of an immunity of the host, a na-tural one in a wrong, an acquired one in a specific host.



??? It is not yet to state whether the larvae of Toxocara cants in the foetal tissues of thedog pass an abnormal histotropic or an abnormal preparasitic phase.Referring to the opinion of Wetzel (1952, 1955), who asserts, that parasitic di-sease arise following too slow a development of resistance (primary) or following abreaking down of the resistance (secundary) it seems possible to us, that there isanother way for secondary parasitic diseases to arise. When the resistance of the hostreacts so vehemently upon an invasion of larvae, that not only the parasite, but alsothe host himself is threatened, one can consider this as a parasitic disease resultingfrom â€žtoo strong" an immunity. R?Šsum?Š: On a compar?Š deux conceptions. A. La â€žphase histotrope anormale" (K o 11 ?? n1948) est la partie du cycle d\'?Švolution de larves des nematodes, qui se passe dansles tissus de l\'h?´te de mani?¨re anormale (trop longue

ou d?Švi?Še). B. Le â€žarresteddevelopment" (Taylor et Michel 1953) est une pause de l\'?Švolution de 1.larves dans l\'oeuf, 2. larves libres, 3. larves dans l\'h?´te interm?Šdiaire, 4. larves dansl\'h?´te sp?Šcifie, 5. larves dans un h?´te accidentel. Parce que nous pensons que lescirconstances pour les larves en dehors de l\'h?´te et dans les tissus de l\'h?´te sont dif-f?Šrentes principalement â€” puisque un h?´te peut poss?Šder une immunit?Š ?  l\'?Šgard duparasite â€” nous proposons qu\'il faut entendre par â€žarrested development": I. Une â€žphase pr?Šparasitaire anormale", une r?Švolution retard?Še ou arr??t?Še de 1. lar-ves dans l\'oeuf, 2. larves libres, 3. larves dans l\'h?´te interm?Šdiaire; II. et III. Une â€žphase histotrope anormale", une ?Švolution retard?Še ou arr??t?Še derespectivement 1. larves dans les tissus de l\'h?´te, 2. larves dans les tissus d\'un h?´teaccidentel. Une phase histotrope anormale se

forme ?  cause d\'un ?Štat d\'immunit?Š del\'h?´te, une immunit?Š naturelle dans un h?´te accidentel et une immunit?Š acqu?Šriedans l\'h?´te sp?Šcifie. On ne peut pas encore dire, si les larves de Toxocara can?Žs dans le tii?Žsu f?Štal duchien passent une phase histotrope anormale ou une phase pr?Šparasitaire anormale.En nous r?Šf?Šrant ?  l\'opinion de Wetzel (1952, 1955), qui dit que les maladiesparasitaires se produisent par d?Šfaut d\'une ?Švolution suffisante de r?Šsistance (pri-maires) ou par rupture d\'une r?Šsistance (secondaires), nous le croyons possible qu\'ily a une autre mode pour le survenir d\'une maladie parasitaire secundaire. Quand lar?Šsistance de l\'h?´te se manifeste si v?Šh?Šment au cas d\'une invasion de larves, que leparasite n\'est pas seul ?  ??tre menac?Š, mais que l\'h?´te aussi est en danger, on peutparler d\'une maladie parasitaire par une immunit?Š â€žtrop forte". Zusammenfassung:

Zwei Begriffe werden verglichen. A. Die â€žabnormale histotrope Phase" (Kotl?¤n1948) ist der Teil des Entwicklungszyklus von Nematodenlarven, der Statt findet inden Geweben des Wirtes und der abnormer Weise (zu lang oder abweichend) vorgeht.B. Der â€žarrested development" (Taylor und Michel 1953) ist das sich nichtweiter entwicklen von 1. Larven innerhalb des Eies, 2. freilebenden Larven, 3. Lar-ven in einem Zwischenwirt, 4. Larven in einem spezifischen Wirt, 5. Larven ineinem fremden Wirt. Weil wir meinen, dass die Umst?¤nde f??r den Larven ausser-halb und innerhalb der Geweben des Wirtes grunds?¤tzlich zu unterscheiden sind â€”der Wirt kann ja eine gewisse Immunit?¤t dem Parasiten gegen??ber besitzen â€” schla-gen wir vor, dass man als â€žarrested development" muss verstehen: I. Eine â€žabnormale praeparasit?¤re Phase", eine tr?¤ge oder stillstehende Entwicklungvon 1. Larven

innerhalb des Eies, 2. freilebenden Larven, 3. Larven in einem Zwischen-wirt; II. und III. Eine â€žabnormale histotrope Phase", eine tr?¤ge bzw. stillstehende Ent-wicklung von 1. Larven in den Geweben des Wirtes, 2. Larven in den Geweben einesfremden Wirtes. Eine abnormale histotrope Phase entsteht infolge eines Immunit?¤tszustandes des Wir-\'tes, eine nat??rliche in einem fremden, eine erworbene in dem spezifischem Wirt.



??? Es ist noch nicht zu sagen obwohl die Larven von Toxocara canis in dem foetalenGewebe des Hundes eine abnormale histotrope oder eine abnormale praeparasit?¤rePhase durchmachen. Anschliessend der Meinung W e tz c 1 s (1952, 1955), der behauptet es bestehen zweiArten von parasit?¤ren Krankheiten, die prim?¤re durch eine zu wenig schnelle Ent-wicklung einer Widerstandes, und die sekund?¤re durch einen Niederbruch des Wider-standes scheint es uns m??glich, dass es noch andere sekund?¤re Krankheiten gibt.Wann der Widerstand des Wirtes sich bei einer Larveninvasion so st??rmisch a??ssert,dass nicht nur der Parasit, sondern auch der Wirt gef?¤hrdet ist, dann darf man redenvon einer parasit?¤re Krankheit infolge einer â€žzu grosse" Immunit?¤t. LITERATUUR ANDREWS, J. S., Life history of the nematode Cooperia curticei, and development of resistance in sheep. J. Agric. Research,

58, 771, (1939).CULBERTSON, J. T., Immunity against animal parasites. New York 1941.DIKMANS, G., Infestation of bovine omentum with nodular worm larvae. BureauVet., 12, 1, (1936). FOURIE, P. J. J., A contribution to the study of the pathology of oesophagostomia- sis in sheep. Onderstepoort J. Vet. Sc. and Animal Indust., 7, 277, (1936).GIBSON, T. E., The effect of repeated anthelmintic treatment with phenothiazine onthe faecal egg counts of housed horses, with some observations on the life cyclc ofTrichonema spp. in the horse. J. Helminth., 27, 29, (1953).GORDON, H. Mcl., Phenothiazine and oesophagostomiasis. Vet. Ree., 61, 509,1949). KOTLAN, A., Studies on the life-history and pathological significance of Oesopha-gostomum spp. of the domestic pig. Acta Vct. Hungar., 1, 14, (1948).KOTLAN, A., On the histotropic phase of the parasitic larvae of Hyostrongylus rubidus. Acta Vct. Hungar., 1, 76,

(1949).KOTLAN, A., The development and pathological significance of the histotropicphase in parasitic nematodes. Rep. of the XlVth Int. Vet. Cong. (London, 1949),2, 61, (1952). M?–NNIG, H. O., Veterinary hclminthology and entomology. 3th. cd. London 1949.S.ARLES, M. P., Effects of experimental nodular worm (Oesophagostomum colum-bianum) infection in sheep. Techn. Bull. U.S. Dept. Agric. Washington, No. 875,(1944). SOMMERVILLE, R. I., The histotropic phase of the nematode parasite, Ostertagia circurncincta. Austral. J. Agric. Research, 5, 130, (1954).SPINDLER, L. A., Development of the nodular worm Oesophagostomum longicau- dum in the pig. J. Agric. Research, 46, 531, (1933).TAYLOR, E. L. and J. F. MICHEL, The parasitological and pathological signifi-cance of arrested development in nematodes. J. Helminth., 27, 199, (1953).VEGLIA, P., Preliminary notes on the life-history of

Oesophagostomum columbianum. Rep. Director Vet. Educ. and Research, 9110, 811, (1924).WETZEL, R., Helminthen und Immunit?¤t. Zentralbl. Baktcriol. I Abt. Orig., 158,199, (1952). WETZEL, R., Wesen und Bedeutung der ticrischen Parasiten. Vet.-Med. Nachr.,jg. 1955, 1, (1955). YUTUC, L. M., Prenatal infection of dogs with ascarids, Toxocara canis and hook-worms, Ancylostoma caninum. J. Parasitol., 35, 358, (1949).



??? OVER HET VOORKOMEN VAN EEN AFWIJKENDHEMOGLOBINE BIJ HET SCHAAP door G. VAN VLIET, dierenarts te Aduard en H. J. VAN DER HELM en Dr. T. H. J. HUISMAN(Kinderkliniek, Academisch Ziekenhuis te Groningen) (voorlopige mededeling, preliminary communication) De ontdekking door P a u 1 i n g en medewerkers in 1949 (1), dat het he-moglobine bij paU??nten lijdende aan de zgn. sikkelcel anemie â€” cen ziektedie bij negers wordt gevonden â€” in bepaalde opzichten afwijkt van hetnormale volwassen hemoglobine, heeft een intensief onderzoek naar hetvoorkomen van abnormale vormen van de rode bloedkleurstof bij de menstot gevolg gehad. Het resultaat hiervan is geweest, dat tot op heden naasthet normale hemoglobine (A) en de fetale vorm (F), negen afwijkendetypen bij de mens zijn gevonden. Zc worden met hoofdletters aangeduid:S (sikkelcel Hb), C, D, E, G, H, I, J, K. Bij

verschillende rassen zijn zeaanwezig en over de gehele wereld verspreid. De aanwezigheid van sommigevan deze vormen gaat gepaard met een meer of minder ernstige anemie. Ditlaatste is in het bijzonder het geval, wanneer uitsluitend het abnormale Hb(de zgn. homozygote vorm) aanwezig is, doch ook bij de heterozygotevormen, waarbij naast het abnormale hemoglobine ook het Hb-A wordtgevonden, kunnen klinisch en hematologisch afwijkingen voorkomen- Overde afwijkende hemoglobinen zijn in de laatste jaren een groot aantal over-zichtsartikelen verschenen (o.a. (2) (3) (4) (5) (6) (7)). De belangstel-lende lezer zij hiernaar verwezen. Het ligt voor de hand te veronderstellen, dat behalve bij de mens ook bijverschillende diersoorten afwijkende Hb-vormen kunnen voorkomen. Eengroot aantal soorten zijn dan ook de laatste jaren in dit opzicht onderzochten het waren de Engelse onderzoekers Harris en

Warren (8), dievoor het eerst de aanwezigheid van een afwijkend hemoglobine bij eendier, in casu het schaap, hebben vastgesteld. Daarna zijn afwijkende vor-men gevonden bij kippen (9), geiten (10), buffalo (11), paarden (12) eneenden (12). Geen afwijkingen werden tot nu toe gevonden bij enkeleaapsoorten, varken, kat, muis, rat, hamster, hond, cavia, lama," konijn,pinguin en duif (12). Uit deze opsomming dient men echter niet te con-cluderen, dat nu bijv. bij ieder schaap een afwijkend hemoglobine aan-wezig is; het voorkomen hiervan is afhankelijk van het ras en wordt doorgenetische invloeden bepaald. Of de aanwezigheid van een abnormale rodebloedkleurstof ook klinisch consec]uenties voor het betreffende diersoortmet zich brengt, is tot op heden niet bekend. Wij willen thans melding maken van een onderzoek naar het voorkomenvan een afwijkend hemoglobine bij het Nederlandse schaap. Voor dit

doelwerden vooral schapen van het Texelse ras onderzocht, terwijl ook eenbeperkt aantal Drentse schapen bij het onderzoek was betrokken. De bloed-monsters werden, wat het soort van het hemoglobine betreft, op enigewijzen onderzocht. De meest gebruikte methode was de zgn. papierelectro-forese (veronal buffer pH 8-6 0.06 M), waarbij het mogelijk is op een-



??? voiidige wijze dc aanwezigheid van de abnormale vorm van hemoglobineaan te tonen. Hiervan geeft fig. 1 een voorbeeld. Van de daar weergegeven7 monsters hemoglobine, afkomstig van verschillende schapen, blijken erdrie \'No. 7597, 5046 en 1131) uit een mengsel van twee componenten tebestaan, drie andere vertonen uitsluitend ?Š?Šn vorm van het hemoglobine(9526, 9533, 5935), dat wij wellicht het â€žnormale" hemoglobine moetennoemen, daar het bij de meeste schapen aanwezig bleek te zijn, terwijl ?Š?Šnschaap (5931) uitsluitend de â€žafwijkende" vorm bleek te bezitten. Â?.H8.6 fig- Papicrclcctroforetisch onderzoek van hemoglobinemonsters van een aantal schapen.(0.06M Veronal buffer pH 8.6, Whatman papier3 MM) ph73 ph6S ph7.8 m ph8.65931 11315935 S le/i^ <- s <â€? s > s > fig- 2. Papicrelectroforetisch onderzoek van een drietal hemoglobine monsters bij gebruik vaneen viertal

buffers van verschillende pH. Bij de pH\'s 8.6 en 7.8 verplaatsen de eiwittenzich naar rechts, bij pH 7.3 verplaatst het ene Hb zich naar rechts, het andere naarlinks en bij pH 6.5 verplaatsen beide Hb\'s zich naar links.{S = plaats van opbrengen van het Hb)



??? Van deze 7 schapen zijn er dus 3 heterozygoot voor de hemoglobinen I enH, 3 homozygoot voor het hemoglobine I en ?Š?Šn homozygoot voor hethemoglobine II. In technisch opzicht is het van belang te vermelden, datde scheiding bij gebruik van bufferoplossingen met een andere pH (fig. 2)kan worden verbeterd. HET VOORKOMEN VAN TWEE SOORTEN HEMOGLOBINE BIJ SCHAPEN Ras Aantaldieren Hemoglobine soorten I I II II Drente 15 9 4 2 Texel 122 81 = 665% 38= 31% 3 = 2"\'% In totaal werden tot op heden (jan. \'57) door ons op deze wijze 15 schapenvan het Drentse ras en 122 van het Texelse ras onderzocht. Het onderzoekgeschiedde voornamelijk bij dieren van de veehouder K.J.D. te D.H.Het percentage van het â€žafwijkende" hemoglobine bleek opmerkelijkhoog te zijn. Bij circa 1/3 deel van het aantal onderzochte dieren was dithemoglobine (aangegeven als Hb-II) aanwezig; het

percentage schapenhomozygoot voor het Hb-H was 2.5 percent. Opgemerkt moet worden, dat het percentage â€žafwijkende" hemoglobinein ?Š?Šn groep van schapen sterk kan oplopen, wanneer de ram bijvoorbeeldheterozygoot is. Naast dit ori??nterend onderzoek werd tevens een aanvang gemaakt meteen onderzoek naar dc genetische verhoudingen en de klinische verschil-len, die mogelijk tussen het homozygote Hb-I schaap en het homozygoteHb-II schaap bestaan. Deze studies zijn echter nog niet afgesloten, zodathierover nog weinig kan worden medegedeeld. Het ziet er echter niet naaruit, dat de aanwezigheid van het Hb-II klinisch nadelige invloeden voorhet schaap met zich brengt. Wij hopen echter hierop later nader terug tekomen- Deze korte mededeling heeft voorlopig slechts tot doel te atten-deren op het feit, dat ook bij het Nederlandse schaap de eigenaardigheidvan het voorkomen van twee

soorten hemoglobine aanwezig is. Samenvatting: Gewezen wordt op het feit, dat behalve bij de mens ook bij een aantal diersoortenafwijkende vormen van het hemoglobine kunnen voorkomen. Bij een onderzoek ver-richt bij 137 schapen bleek ook bij het Nederlandse schaap twee hemoglobine soortenaanwezig te zijn; het â€žafwijkende" hemoglobine was bij 47 dieren (34%) aanwezig. Summary: Attention is drawn to the fact that abnormal forms of haemoglobin arc not confinedto human beings, but may also be found in a number of animal species.Two types of haemoglobin were also found in Dutch sheep in an investigation cove-ring 137 sheep; the â€žabnornial" type of haemoglobin was found in 47 animals (34%). R?Šsum?Š: On attire I\'attention sur le fait que, outre chez I\'homme, il peut se pr?Šsenter aussi



??? chez un certain nombre d\'esp?¨ces animales des formes d?Švi?Šes de l\'h?Šmoglobine.Lors d\'une exp?Šrimentation faite sur 137 b??tes ovines on constate ?Šgalement chez lemouton hollandais deux sortes d\'h?Šmoglobines; l\'h?Šmoglobine â€žqui s\'?Šcarte" fut con-stat?Še chez 47 animaux (34%). Zusammenfassung: Es wird auf die Tatsache hingewiesen, dass nicht nur beim Menschen, sondern auchbei verschiedcncnen Tierarten Haemoglobinabweichungen vorkommen.Eine Untersuchung, die bei 137 Schafen angestellt wurde, ergab, dass auch beimniederl?¤ndische Schaf zwei Haemoglobinsorten nachzuweisen sind ; das â€žabweichende"Haemoglobin wurde bei 47 Tieren (34%) festgestellt. LITERATUUR: 1. L. PAULING en medewerkers. Science 110, 543, (1949). 2. H. LEHMANN, St. Bartholomew\'s Hosp. Journal 60, 237, (1956). 3. K. BETKE, Klin. Wochenschrift 5/6, 113, (1956). 4. W. W.

ZUELZER, J. V. NEEL en A. R. ROBINSON, Progress in Hematology1, 91, (1956). 5. H. A. ITANO, Annual Rev. of Biochem. 25, 331, (1956). 6. J. H. P. JONXIS, Ned. Tijdschr. voor Geneesk. 100, 3259, (1956). 7. T. H. J. HUISMAN, Glin. Chemistry, Aug. (1957). 8. H. HARRIS en F. L. WARREN, Biochem. J. 60, p. XXIX, (1955). 9. V. L. JOHNSON en J. S. DUNLAP, Science 122, 1186, (1955). 10. H. J. VAN DER HELM en T. H. J. HUISMAN, nog niet gepublicecrdc waar-neming. 11. K. V. GIRI cn N. C. PILLAI, Nature 178, 1057, (1956). 12. G. P. RODNAN cn F. G. EBAUGH, Feder. Proc. 15, 155, (1956).



??? Zootechniek Intersexualiteit en verschoven geslachtsverhouding bij de geit. Untersuchungen ??ber das verschobene Geschlcchtsverh?¤hnis, die Intersexualit?¤t unddie Fruchtbarkeit bei der Mlichziege. H. F. B u e c h i, Zeitschr. f. Tierz??chtungund Z??chtungsbiologie 69 (1957 1 (febr.) blz. 30-90. Het veelvuldig voorkomen van interscxen bij geiten en het eigenaardige verschijnselvan dc verschoven verhouding tussen het aantal geboren bokjes en geitjes zijn tweeproblemen, waar reeds zeer veel over is geschreven. Buechi haalt 158 literatuur-opgaven aan en zal wel het belangrijkste verzameld hebben. Die verschuiving in de verhouding tussen de beide geslachten wordt blijkens ver-schillende onderzoekingen niet altijd even sterk geconstateerd. Dc opgaven vari??renvan 184 bokken tegen 100 ooilammeren tot 115 tegen 100, maar altijd zijn de bokjesdus in de meerderheid. Buechi vond in procenten

uitgedrukt voor 6 verschillendeZwitserse rassen cijfers die varieerden van 66:34 tot 53:47. Zowel voor alle gehoorndeals voor de drie ongehoorndc rassen waren deze verschillen wiskundig significant. Welscheen bij boomloze rassen (Saanen, Toggenburger en Bri??nzer) dc verschuiving ster-ker dan bij de gehoornde (B??ndner, Berggeit en Verzasca). Voor drie verschillende rassen werden de interscxen in de berekening betrokken, watdank zij een nauwkeurige controle mogelijk was. Het betrof een onderzoek bij 21geitenfokverenigingen, gedurende het verenigingsjaar 1954-\'55. Het resultaat was: % bokken % ooien % interscxen Saanengeit (hoornloos) 56.3 35.3 8.4 Toggenburgergeit (boomloos) 58.4 35.1 6.5 B??ndner Strahlengeit (gehoornd) 51.4 48.5 0.1 Ook bij dit onderzoek is de verschuiving bij de boomloze rassen het sterkst geweest,maar hier blijkt tevens dat intersexualiteit bij de boomloze rassen

verreweg het meestfrequent voorkomt. Uit berekeningen is gebleken dat de verschillen tussen de rassen significant zijn watbetreft het percentage der beide geslachten. Dit blijkt ook voor verschillende fok-verenigingen die eenzelfde ras registreren het geval te zijn, evenals voor nakomelingenvan bepaalde vadcrdieren. Niet van invloed bleken te zijn: aantal jongen per worp,de dektijd, de leeftijd van de moeder en of de geit voor de eerste, tweede of derdekeer lammeren had gekregen. Bij anatomisch onderzoek der gonaden van de inter.sexen bleek het heel goed moge-lijk om uit te maken of de interscxen in erfelijke (primaire) aanleg mannelijk danwel vrouwelijk waren geweest. Beide typen bleken voor te komen, en wel in cen ver-houding van 60.2:39.8, dus overwegend mannelijke interscxen, en wel even sterkoverheersend in aantal als bij de normale lammeren het geval was.Hieruit volgt, dat de algemeen

aangehan,gen theorie, dat alle interscxen vrouwelijkvan aanleg zouden zijn en dat deze oorzaak van de verschuiving der geslachten waren,niet juist is. Het is dus niet zo, dat men ccn 50:50 verhouding kan krijgen door vrou-welijke dieren plus interscxen te stellen tegenover de bokjes. Buechi heeft verder 28 Toggenburger geiten gedurende de drachtigheid geslacht.Hierbij waren 27 foeten aanwezig, waarvan 18 bokjes en 9 geitjes (verhouding67:33). Maar bij onderzoek van de eierstokken bleken 33 corpora lutea aanwezig tezijn, waaruit sehr, de conclusie trekt dat 6 eitjes in een vroeg stadium te gronde zijngegaan, waarbij hij denkt aan een gc.slachtsgebonden erfelijk letaal gen. Hij neemtdus aan, dat het hier 6 in aanleg vrouwelijke dieren betreft, die als ze in leven warengebleven de verhouding hadden gegeven van 18 bokjes en 15 geitjes (verhouding54:46). Zowel de statistische als de anatomische

bestudering toont aan dat de verschuivingvan de verhouding tussen de geslachten en het optreden van interscxen twee ver-schijnselen zijn, die onafhankelijk van elkaar optreden; intersexualiteit wordtwaarschijnlijk veroorzaakt door een enkelvoudige factor, die gekoppeld is aan hoorn-



??? loosheid. Intersexualiteit moet als een recessieve eigenschap worden beschouwd enis het meest doeltreffend te bestrijden door het nemen van foktechnische maatregelen. DE GROOT De Melkproduktievererving van Friese stieren. Th. de Groot en M. Bekedam. De Keurstamboeker, 5, 138, 1957.Door de schrijvers wordt er op gewezen, dat het vetgehalte van de Ned. runderenin de laatste 50 jaren sterk is gestegen en dat dit de laatste jaren zelfs nog steedssneller gaat. Zo was in de eerste 8 na-oorlogse jaren de gemiddelde verhoging evengroot als in de laatste 30 jaren v????r de 2e wereldoorlog. De redenen voor deze snellestijging zijn: het in hoge mate erfelijk-bepaald-zijn van het vetgehalte en het inten-sieve gebruik door middel van de K.I. van stieren met een aanleg voor hoog vet-gehalte. Ten aanzien van de mclkhoeveelhcid ligt het totaal anders. Wel nam de melkproduktiein de na-oorlogse jaren,

vergeleken met v????r de oorlog, gemiddeld per jaar metÂ? 200 kg toe, maar het is de grote vraag in hoeverre deze verhoging te danken isaan een betere voeding of aan een verbeterde erfelijke aanleg. Teneinde hieromtrent enig inzicht te verkrijgen, berekenden de schrijvers van demeest in het F.R.S. gebied gebruikte stieren voor de jaren 1951 t.m. 1956 de ge-middelde dagproduktie van hun 2-jarige dochters, waarbij het volgende resultaatwerd verkregen. Jaar Aantal stieren Dagproduktie 2-j. dochters in kg. 1951 275 10.47 Â? 0.050 1952 252 10.32 Â? 0.050 1953 315 10.32 Â? 0.050 1954 318 10.45 Â? 0.049 1955 308 10.22 Â? 0.049 1956 228 10.26 Â? 0.061 Hierbij wordt het volgende door de auteurs aangetekend: Bij deze produktiecijfers moet in de eerste plaats rekening worden gehouden met hetfeit, dat de voeding o.a. door de verschillende weersinvloeden niet altijd gelijk isgeweest, hoewel dit toch

uiteindelijk niet van zo heel grote betekenis kan zijn ge-weest, omdat de 2-jarige dochters, waaromtrent in een bepaald jaar werd gepubli-ceerd zeker niet allemaal in het voorafgaande jaar hun lactatie hebben voltooid.Maar ook al houdt men zo goed mogelijk met de jaarsinvloeden rekening, dan kanmen over deze 6 jaar onmogelijk tot een vooruitgang in gemiddelde produktie van dedochters der 2 a 300 honderd meest gebruikte sderen concluderen. Integendeel, eris eerder van een kleine achteruitgang sprake. Zo snel het dus de laatste jaren methet vetgehalte vooruitgaat, zo twijfelachtig staat het met de vooruitgang ten aanzienvan de mclkhoeveelhcid. Dit lijkt ons een punt dat sterk de aandacht van de fokkersverdient. HOEKSTRA Koperver gijtiging. Copper poisoning in sheep following the feeding of a copper-supplemcnted diet.J. K. L. Pearson. The Veterinary Record 68 (1956), 766. In een koppel van 164

Cheviot-ooien kwamen begin mei 1955 twee gevallen vanacute koper-vergiftiging voor, die een maand later door een derde en in septemberdoor een vierde geval werden gevolgd. Van drie der slachtoffers heeft men het Cu-gehalte van de lever bepaald: men vond daarbij respectievelijk 1400, 1900 en 1400parts per million van de droge stof. Bij zeven niet-drachtige ooien, die eind juniwerden geslacht, bedroegen de Cu-waarden van de lever achtereenvolgens 1300, 780,700, 530, 400 (2x) en 190 p.p.m.



??? Deze kudde werd gehouden op een bedrijf waar de varkenshouderij de voornaamstebron van inkomsten vormde en waar â€” om een snellere groei en een betere voedsel-omzetting te verkrijgen â€” aan de mestvarkens een verhoogde dosis CuSo4 werd ver-strekt (0.064% van het op het eigen bedrijf samengestelde meelmengsel). Dit zelfdemeel werd vanaf medio december 1954 tot begin april d.a.v. ook aan de schapengevoerd; minstens 1 Ib. per dier per dag en tijdelijk zelfs 1.5 of 2 Ib. Enige maandenlang hebben dus de dieren dagelijks 0.3â€”0.6 gram CuSo4 opgenomen.In het door C 1 e g g beschreven geval van koper-vergiftiging bij het schaap (gerefe-reerd in T.v.D. 81:1033) ging het om de opname van 5 gram sporenelementen-mengsel met 1.3 promille CuSo4 per week, in combinatie met de toediening van eenwormmiddel waarin â€” volgens de berekening van P e a r s o n â€” per dier 1.5

gramCuSo4 was verwerkt. Beide gevallen zijn in overeenstemming met de ervaringen van Hopkirk (1938),die experimenteel aantoonde, dat bij het schaap dc dagelijkse opname van 1 gram\'CuS04 binnen twee maanden de dood tengevolge heeft en van verschillende andereonderzoekers, die een gift van 0.5 tot 2 i 3 gram toxisch noemen. HIDDEMA Renbaan en Stoeterij. Impressions of Racing and Breeding Horscs in Russia, Georgc S. Forbes.De schrijver bezocht kortgeleden de renbaan te Moskou en was zeer onder dc indrukvan het vele dat in Rusland voor dc paardensport wordt gedaan. Zo waren bij dezerenbaan 800 paarden in boxen ondergebracht, die zo gebouwd waren dat de dierengeen last hadden van de warmte in dc zomer of de koui n de winter. 7 dierenartsenwerkten aan deze renbaan en hun stond een zeer modern ingericht hospitaal ter be-schikking. Zeer veel aandacht werd ook besteed aan

het hoefbeslag. De auteur bezocht ook een fokbedrijf met 300 merries. Dit is voor Rusland blijkbaarslechts een klein bedrijf, want er komen ook stoeterijen voor met 3000 merries.Op dit kleine bedrijf werden alle 300 merries bevrucht door 1 hengst, waarbij ge-bruik gemaakt wordt van K.I. Het juiste tijdstip van inseminatie werd bepaald doorrectale exploratie. Het bevruchtingspcrcentage op dit bedrijf was 96%. HOEKSTRA Pasgeboren biggen hebben het gauw te koud. Gold Environment and young pigs, C. S. G r u n s e 11. The Veterinary Record, 68,593, 1956. Volgens verschillende onderzoekers is â€ždoodliggen" dc voornaamste oorzaak vanbiggensterfte. In dit verband is het van belang dat P ome roy aangetoond heeft dateen groot warmteverlies, spoedig na de geboorte, kan leiden tot coma, met als con-sequentie een groter gevaar voor doodgelegen - worden. Men neemt aan, dat eenpasgeboren big reeds

comateus wordt bij blootstelling aan een temperatuur van 3Â° Ctot 5Â° O gedurende 1 uur. Men heeft ook gevonden, dat de rectale temp. van een pasgeboren big direct nade geboorte 4-5Â° F daalt en dat deze daling bij kleine dieren vanwege hun relatiefgrote oppervlakte nog sterker is. Belangrijk is verder dat de pasgeboren big spoedig zog tot zich neemt, want bij vol-doende voeding kan hij 12 uren na dc geboorte zijn temperatuur reeds op peil houden.Bepalend voor het â€ždoodliggen" zijn dus niet alleen de inrichting van de stal endc aard van dc zeug, maar ook de temperatuur in de stal, de conditie van de bigbij de geboorte en de melkproduktie der zeug. HOEKSTRA



??? vraag en antwoord Zomerspenen.VRAAG No. 14: Elke zomer ondervind ik in de praktijk moeilijkheden met ulcerende tepelwonden;de veehouders spreken van â€žzomerspenen". Deze aandoening kan veel last veroor-zaken en allerlei gevolgen hebben. Een afdoende therapie schijnt er niet te bestaan. Het aantal toegepaste therapeuticavoor deze aandoening schijnt zeer groot en gevarieerd te zijn, maar het succes ismaar matig. Welke behandeling komt hiervoor het meest in aanmerking?.\\NTWOORD: Het euvel van de zere spenen in de zomermaanden is algemeen bekend. De oorzaakis, behalve verwondingen, vaak te zoeken in infecties via de handen van de melkermet strepto- of stafylokokken. In dit laatste geval zien we verdikkingen van de tepel-huid ontstaan, welke spoedig in ulcera overgaan. Wat de therapie betreft, dienen we te zorgen voor de applicatie van desinfecterende-, verzachtende- en bij erg

pijnlijke spenen ook van pijnstillende zalven. Indien een kokkeninfectie als oorzaak kan worden vastgesteld, kan men zalven met antibiotica aanwenden, hoewel de prijs hiervan een beletsel kan zijn. Een goede genezende spenenzalf kan bestaan uit het volgende recept: citopogeen 10, balsam. peruvian. 10, sulfanilamid 10, ungt. oxyd. zinzic. ad. 100. Bij diepe zweervorming kan het dienstig zijn, na het melken de tepels enige tijd in een warme slappe soda-oplossing te houden, dan af te drogen en vervolgens de zalf van bovenstaande samenstelling te gebruiken. Voorbehoedend zou men bij het ingaan in de wei in het voorjaar een zalf kunnen ge-bruiken bestaande uit gelijke delen lanoline en vaseline. De lanoline heeft een enigszins kleverige eigenschap, waardoor de zalf beter op detepclhuid blijft zitten en zodoende een zekere beschutting geeft tegen de koude drogenoordenwind, welke ons land in het voorjaar

vaak waait en ook tegen de zonnestralen. mededelingen van de veeartsenijkundige dienst Vervoerverbod voor varkeii.s in grensstrook langs Belgische grens inge-trokken. Aangezien het gevaar voor verspreiding van mond- en klauwzeer door uit Belgi?? ge-smokkelde varkens niet meer zo groot wordt geacht, heeft de Minister van Landbouw,Visserij en Voedselvoorziening â€” blijkens een publikatie in de Nederlandse Staats-courant van 30 oktober 1957 â€” het sedert juli 1956 ingestelde vervoerverbod vanvarkens uit, naar of binnen de grensstrook langs de Belgische grens per 31 oktober1 957 ingetrokken. M1:DEDELINGEN van de veterinaire hoofdinspectievan de \\ olksgezondheid. Bij Koninklijk besluit van 22 augustus 1957, Staatsblad 362, is het tijdstip van in-werkingtreding van de wet van 4 juli 1957 (Stb. 265), tot nadere wijziging van deVleeskeuringswet (Stb. 1919, no. 524), vastgesteld op 16 februari 1958.

Bij beschikking van de Minister van Sociale Zaken en Volksgezondheid van 11 oktober1957, No. 14858, Stcrt. 200, is de beschikking van 10 december 1954, Stcrt. 242,inzake de elektrische bedwelming van slachtdieren, gewijzigd. Bij beschikking van de Minister van Sociale Zaken en Volksgezondheid van 15 oktober1957, No. 15284, Stcrt. 201, is het tijdstip waarop het Onderzoekingsregulatief, zijndede Ministeri??le beschikking van 11 maart 1957, Stcrt. 55, in werking treedt, vast-gesteld op 16 februari 1958.



??? BERICHTEN EN VERSLAGENNederlandse Vereniging voor Medische Geografie. 4-e Wetenschappelijke Vergadering ie houden op zaterdag 16 november 1957 teLeiden, om 2 uur \'s middags precies, in de collegezaal van de afdeling Interne Ge-neeskunde van het Akademisch Ziekenhuis te Leiden.Voordrachten: Dr. M. van Eekelen (Directeur van het Centraal Instituut voor VoedingsonderzoekT.N.O.: â€žGeografische Problemen in de Voedingsleer". Dr. van Eekelen, die onlangs een jaar in Thailand heeft doorgebracht zal zijnvoordracht toelichten met enige van zijn ervaringen uit Thailand.Dr. F. Gcrritzen (Specialist voor Suikerziekten) : â€žGeografische Betekenis van het24 uur-Ritme" (met lichtbeelden). Dr. Gcrritzen zal o.a. mededelingen doen over zijn vvfaarnemingen tijdens trans-atlantische vluchten. Dr. J. van der Grift (Dierenarts) : â€žEnkele mededelingen over vergelijkend onderzoekbetreffende

minerale- en sporenelementen in de veevoeding in Nederland enBirma" (met lichtbeelden). Dr. van der Grift, die kort geleden een jaar in Birma heeft doorgebracht in verbandmet het Technisch Hulpprogramma van de Verenigde Naties zal over zijn medisch-geografische ervaringen tijdens deze reis spreken. Landbouwbegroting 1958. Veeteelt en zuivel onder eenhoofdige leiding. Na langdurig beraad, waarbij ook het bedrijfsleven betrokken is geweest, heeft Mi-nister Mansholt â€” zo deelt hij mee in de memorie van toelichting op de landbouw-begroting 1958 â€?â€” de direcdes Veeteelt en Zuivel samengevoegd onder een ?Š?Šn-hoofdige leiding. Geleidelijk zal aan de uitvoering van deze samenvoeging gevolgworden gegeven. In deze beshssing heeft de overweging, dat de bevordering van de produktie en dekwaliteitscontrole logischerwijze op elkaar aansluiten, een belangrijk element gevormd.In grote lijnen zal

de uitwerking van deze samenvoeging hierop neer komen, dat devoorlichdng op de boerderij, m.n. wat betreft de hygi??nische melkwinning en hetmachinaal melken, door bevoegde krachten in hct gecombineerde consulentschap zalworden verzorgd. Prijsgarantie voor de varkenshouderij. Met het Landbouwschap is langdurig overleg gepleegd over de wijze, waarop eenprijsgarantie voor de varkenshouderij zou moeten worden ge??ffectueerd, nu het bacon-contract met Engeland en daarmede de basis voor een prijsbeleid voor de baconvarkens door middel van een centrale aan- en verkoop van de bacon is vervallen.Het uitgangspunt van dit overleg was de bereidheid van de overheid in principe eenminimumprijs te garanderen voor de varkens tot 85 kg, zij het dat een begrenzingvan de varkenshouderij daaraan verbonden zou moeten zijn. Een belangrijk punt bijdit overleg was vooral deze laatste voorwaarde en

de wijze, waarop de vervullingdaarvan zou moeten worden gewaarborgd. Ook hier ging hct wederom om een keuzetussen hetzij een garantie op basis van dc kostprijs met beperking door globale danwel door in de individuele bedrijfsvoering ingrijpende maatregelen, hetzij een ga-rantie, waarin de prikkel tot beperking is aangebracht door de garantieprijs lager testellen dan de kostprijs. Uit de ontwikkeling der varkenshouderij blijkt, dat de varkenshouders in feite instaat zijn varkens te mesten voor prijzen die ongeveer 10% liggen beneden de kostprijs.Dit is begrijpelijk, doordat de individuele varkenshouder vooral rekening houdt metde verhouding tussen de voederkosten en de opbrengst van de varkens, de zgn. corn-hog ratio. Eerst bij dit prijsniveau reageert de varkenshouder op prijsverhoging resp.



??? prijsverlaging door uitbreiding resp. inkrimping van de varkenshouderij. Een garantie-prijs voor de varkens op basis van de kostprijs zonder beperkingsdrang zou onge-twijfeld leiden tot een ongewenste uitbreiding van de varkensstapel. Een beperkings-regeling door middel van zeugentoewijzingen en aanhoudvergunningen geeft onder dehuidige omstandigheden bijzonder grote bezwaren; zij vereist een uitgebreide admini-stratie en maakt cen soepele aanpassing aan veelal snel wisselende marktomstandig-heden buitengewoon moeilijk. De minister heeft derhalve tezamen met het Land-bouwschap dc mogelijkheid bestudeerd van een regeling, waarbij de omvang van devarkensstapel wordt bepaald door de prijs, doch waarbij nochtans aan de varkens-houderij een zekere inkomensgarantie wordt gegeven. Hij vertrouwt, dat hiervooreen bevredigende oplossing zal worden gevonden.



??? MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE Bureau: Rubenslaan 123, Utrecht. Tel. 030â€”11413. Gironummer 511606 ten namevan de Maatschappij voor Diergeneeskunde. VAN HET BUREAU As.sistc ntieregeling. Voor de goede gang van zaken ten aanzien van de studentcnassistentie bij bepaaldewerkzaamheden, die in het kader van de georganiseerde dierziektebcstrijding wordenverricht, wordt cr nogmaals op gewezen, dat deze assistentie cen wettelijke basis heeftgekregen. Dit houdt in, dat voortaan uitsluitend studenten kunnen tuberculineren, die het eerstegedeelte van het doctoraal examen met goed gevolg hebben afgelegd en in het bezitzijn van cen verklaring van de Directeur van de Vecartsenijkundige Dienst.Deze assistentie mag alleen worden verleend aan dierenartsen, die een verklaring vande Maatschappij voor Diergeneeskunde bezitten, waaruit blijkt, dat zij behoefte heb-ben aan

assistentie. Dit laatste wordt beoordeeld door de Directeur van de Provinciale Gezondheidsdienstgehoord de betreffende vestigingscommissic. Zowel van de zijde van de Veeartsenijkundige Dienst als van de Maatschappij voorDiergeneeskunde wordt er naar gestreefd, dat met het beperkte, omschreven aantalassistenten, aan alle aanvragen kan worden voldaan.Het geheel zal ongeveer als volgt verlopen: Door de Provinciale Gezondheidsdiensten voor dieren wordt ook dit jaar in over-leg met de Provinciale commissies voor vestigingsregeling bepaald, welke dieren-artsen voor assistentie in aanmerking komen; bovendien wordt bij dit overleg hetaantal toegewezen assistentiedagen vastgesteld; aan deze dierenartsen wordt een ver-klaring afgegeven. In verband met het feit, dat het aantal beschikbare assistenten beperkt is, zal aan dctoewijzing strikt dc hand moeten worden gehouden. Met de meeste nadruk wordt

er op gewezen, dat de dierenartsen dus zoveel mogelijkhet onderzoek zelf zullen moeten doen. In verband hiermee wordt er daarom sterk op aangedrongen dat de dierenartsen zomogelijk v????r de aanvang van de assistentie periode zelf al een belangrijk deel vande werkzaamheden verrichten. De studentenassistentie moet slechts als uiterst noodzakelijke aanvulling worden be-schouwd. De offici??le assistentieperiode loopt van donderdag 2 januari 1958 tot en met zater-dag 15 februari 1958. Omdat de periode van dc mond- en klauwzeerenting 1 februaribegint, kan hierbij zonodig van deze datum af assistentie worden verricht.In verband met het feit dat de studentenassistentie bij het afnemen van bloed tenbehoeve van de brucelloscbestrijding inmiddels ook wettelijk is geregeld, kan hierbijeventueel assistentie worden verricht, b.v. op dagen, waarop niet worden getubercu-lineerd. De beschikbare

assistentiedagen kunnen dus zo efficient mogelijk worden benut.Evenals voorgaande jaren zal zoveel mogelijk rekening worden gehouden met voor-keur voor een bepaalde assistent. Nadrukkelijk wordt verzocht geen onderlin.gc af-spraken met assistenten te maken. Als ieder zich aan deze regeling houdt, kunnen de moeilijkheden, die in het verledenbestonden en die uitsluitend werden veroorzaakt door gebrek aan medewerking, wor-den voorkomen. De assistenten zullen door het Waarncmingsbureau van de Maatschappij voor Dier-geneeskunde worden ingedeeld. De dierenartsen, die voor assistentie in aanmerking komen, krijgen v????r de aanvangs-datum van de assistentie per formulier bericht, welke assistent hun is toegewezen, ter-wijl hierbij tevens de datum van aanvang wordt opgegeven.



??? De Directeur van de betrokken Provinciale Gezondheidsdienst en de assistent ont-vangen een afschrift van deze mededeling. Tegelijkertijd wordt met genoemd formulier aan de dierenarts een afmcldingsformu-lier toegezonden. Dit formulier moet aan het einde van de assistenticperiode ingevuldworden ingezonden bij het waarncmingsbureau. Hierna ontvangt de dierenarts bevestiging van de be??indiging van de assistentie.Van deze bevestiging wordt een afschrift gezonden aan de Directeur van dc betrokkenProvinciale Gezondheidsdienst en aan dc assistent. .Aan dc hand van de binnengekomen afmcldingskaartcn, die zowel door de dierenartsals door de assistent moeten zijn ondertekend, vindt later dc afrekening plaats vande afdracht door de dierenarts van het per assistentiedag vastgestelde bedrag en hethonorarium van de assistenten. Door de dierenartsen wordt in geen geval het honorarium aan de

assistenten uitbe-taald; evenmin mogen voorschotten worden verstrekt. De dierenartsen, dc assistenten cn de Gezondheidsdiensten beschikken dus ter controlevan de afrekening over een copic van de aan- en afmeldingsformulieren.Het bedrag, dat per assistentiedag door dc Provinciale Gezondheidsdiensten van hethonorarium van de dierenartsen zal worden ingehouden, bedraagt ?’ 22,50.Voordat met dc indeling van de studentcn-assistentie wordt begonnen, wordt getrachtzo veel mogelijk pas afgestudeerde dierenartsen in tc schakelen, die nog geen vastebestemming hebben gevonden; bovendien wordt geprobeerd zakenverlof te verkrijgenvoor de jonge dierenartsen, die in militaire dienst zijn, opdat ook die groep assistentiezal kunnen verlenen. Diergeneeskundig Jaarboekje 1958. Degenen, die van het nieuwe jaarboekje, dat in januari 1958 zal verschijnen, eenexemplaar wensen, dat met wit papier is

doorschoten, wordt verzocht dit v????r 1 de-cember a.s. te bestellen bij het bureau van de Maatschappij voor Diergeneeskunde,door storting van ?’ 2,50 op girorekening 511606 t.n.v. dc Maatschappij voor Dier-geneeskunde, Utrecht. \\ AN DE DIERGENEESKUNDIGE STUDENTENKRINGVeterinaire Rijvereniging â€žDc Solleysel". Het bestuur van de veterinaire rijvereniging â€žDc Solleysel" heeft zich voor het vereni-gingsjaar 1957/1958 als volgt geconstitueerd:Praeses: C, Pinkse..Ab-Actis: Mej. A. A. M. Lubbcrink.Fiscus: M. Pol. Commissaris van Materiaal: H. Heyting.Commissaris van Paarden: W. Bluken. PERSONALIA Het Hoofdbestuur heeft de volgende collegae aangenomen als lid van de Maatschappijvoor Diergeneeskunde: P. B. v. d. Lende, Lageweg 106, Blankenham.M. E. M. Stumpel, Hotel Het Rad, Boxmeer. Het Hoofdbestuur draagt collega F. M. Willems, Biezenstraat M 93 voor het lid-

maatschap van de Maatschappij voor Diergeneeskunde voor. Het Hoofdbestuur heeft de diergeneeskundige kandidaten R. Falkena, N. M. vanHuiten, A. Snijders en G. H. Veenhuis aangenomen als kandidaatlid van dc Maat-schappij voor Diergeneeskunde.



??? Adreswijzigingen en dergelijke: Akker, D. van den, te Schiedam, aangesloten onder tel. 01800â€”69923 (priv?Š). (68)Bekkuni, J. G. van, te Amsterdam, aangesloten onder tel. 020â€”746610. (70) Brouwer, H., van Zwartsluis naar Hoogeveen, Hoofdstraat 160, tel. 05280â€”2530(bur.), P., ass. bij H. van Rhee. (76) Burger, C. P.; 1957; Havelte, Overcinge; tel. 05214â€”227; gr. 602751; D. (in mil. dienst). (77) Golstein Brouwers, F. M. H. van, te \'s-Hertogenbosch, tel. no. bureau gewijzigd in04920â€”2458, h.k en dir. ab. te Helmond. (84) Guin?Še, P. A. M., van \'s-Hertogenbosch naar Utrecht, Nassaustraat 20, tel. 030â€”12830. (86) Hartink, A.; 1957; Broek in Waterland, Broekermeerdijk 313; tel. 02903â€”208(bur.) ; P., ass. bij J. F. de Gier. (87) Hoogendoorn, A., te Ouderkerk a.d. IJssel, naar IJsscldijk-West 18 (tel. no. ongewij-zigd), aldaar, adj. secr. b. d. Gez. com. v. dieren v. h.

Lb.-schap. (91)Jansen, Mej. A.; 1957; Utrecht, Jac. van Ruisdaelstraat 69; tel. 030â€”22498(priv?Š), 11994 (bur.); ass. R.U. (fac. V.K., afd. R??ntgenolo.gie). (93)Koelman, K. B. M., te \'s-Gravenhage, aangesloten onder tel. 01700â€”116237 (priv?Š). (96) Koning, E. H., te Hardenberg, giro no. gewijzigd in 902321. (96) Kruiswijk, W., te Weesp, naar Prinses Beatrixlaan 41, aldaar, gr. 85078. (98) Kuyper, F. P. A., te Bcrgeijk (N.Br.), tel. gewijzigd in 04975â€”275, aangesloten ondergr. 659992. (98) Loo, P. van, van Rolde naar Meppel, Zuidereinde 89, tel. 05220â€”1191, gr. 905109,vet. adv. b. d. Co??p. Landbouwbank. (100) Moerman, A., te Kampen, naar de la Sabloni?¨rekade 10, aldaar, tel. 05292â€”3930. (102) Overhaus, H. B. M., te Ouderkerk a.d. .Amstel, naar Prinses Wilhelminalaan 18, al-daar (tel. no. ongewijzigd), gr. 631693. (106)Pas, G. J. ten; 1957; Winterswijk, Ravenhorstweg 30; tel.

05430â€”2929; voorl. wnd. D. (10 6) Ronde, M. de, van Delft naar Doorn, Middenlaan 19, tel. 03430â€”2812. (110) Schijns, M. J. M. P., te Roggel (L.), aangesloten onder tel. 04749â€”233. (113) Werf, G. van de, te Arnhem, naar Utrechtsestraat 9, aldaar (tel. no. ongewijzigd). (123) (ievestigd: Eggink, H., voorheen wonende tc Haaksbergen, te Appelscha, Vaart Z.Z. 91, tel. 479,gr. 809723. (81) Staal, A. D., te Leeuwarden, uitsluitend voor kleine huisdieren, sp. volgens afspraak(betreft aanvulling personalia, welker gegevens overigens ongewijzigd blijven). (114) Benoemd: Stegenga, Dr. Th., te Soest, bij Koninklijk besluit van 15 oktober 1957, te rekenenmet ingang van 1 november 1957, tot hoogleraar in dc veeteeltwetenschap aan deLandbouwhogeschool te Wageningen. (115) Brandsma, S., te Dronrijp, te rekenen met ingang van 1 januari 1958, tot directeurvan de veterinair- hygi??nische dienst der

gemeente Texel. (75) Golstein Brouwers, F. M H. van, tc \'s-Hertogenbosch, te rekenen met ingang van1 november 1957, tot keuringsdierenarts-hoofd van dienst en directeur van hetopenbaar slachthuis te Helmond. (84) Nebbeling, G. J., te Utrecht, te rekenen met ingang van 1 oktober 1957 en ter stand-plaats Amsterdam, tot rijkskeurmeestcr in bijzondere dienst bij de veeartsenijkun-dige dienst. U04)Bergstr??m, P. L., te Driebergen-Rijsenburg, te rekenen met ingang van 1 oktober 1957,bij het instituut voor veeteeltkundig onderzoek T.N.O. (71)



??? Koninklijke onderscheiding: Stegenga, Dr. Th., te Soest, bij Koninklijk besluit van 14 oktober 1957 benoemd totOfficier in de Orde van Oranje Nassau. (115) Overleden: Willcmsen, J. M., te \'s-Gravenhage, is op 15 december 1956 overleden te Etten(N.Br.). (124) Diergeneeskundig examen: Geslaagd op 7 november 1957: Willems, F. M. (inlassen 124)



??? OPENBAAR SLACHTHUIS SITTARD-GELEEN In verband met het bereiken door de tegenwoordige functionarisvan de pensioengerechtigde leeftijd worden door de Slachthuis-commissie voor dc gemeenten Sittard en Geleen sollicitanten op-geroepen naar de betrekking van DIRECTEUR VAN HET GEMEENSCHAPPELIJK OPENHAAKSLACHTHUIS VOOR DE GEMEENTENSITTARD EN GELEEN. in vaste dienst, welke per 1 april 1958 vacant komt. De te benoemen functionaris zal door burgemeester en wethoudersder gemeente Sittard tevens worden aangewezen als directeur vandc keuringsdienst van vee en vlees in de keuringskring Sittard(omvattende de gemeenten Born, Geleen, Grevenbicht, Limbricht,Munstergeleen, Nicuwstadt, Obbicht en Papenhoven, Sittard enUrmond, benevens het Drostambt Tuddcren). Aan de benoeming is verbonden een aanvaarding van een even-tuele

benoeming tot tijdelijk rijkskeiumecster in bijzondere dienst. Salarisgrenzen van ?’ 13.300,- -- tot ?’ 16.180,â€” te bereiken in achtjaren (behoudens goedkeuring), e.xclusief de looncompensatie inverband met de huurverhoging per 1 augustus 1957. Aanstelling boven het mininunn-salaris is niet uitgesloten Vergoeding voor het gebruik van een eigen auto ?’ 1.845,- p. jaar. Ziektekostenregeling en verplaatsingskostemegcling zijn van toe-passing. Vacantie-uitkering 4%. Kindertoelage volgens progres-sieve regeling. Solicitaties met uitvoerige inlichtingen v????r 1 december 1957 inte zenden aan de Voorzitter van de Slachthuiscommissie voor dcgemeenten Sittard en Gcleen, dc WelEdelGestrengc Heer Mr.B. M. Berger, Parade 5 te Venlo. Bezoeken uitsluitend na oproeping.



??? VOORDRACHTEN en DEMONSTRATIES tijdens de Veterinaire Week20-22 JUNI 1957
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??? VOORDRACHTEN Uit het Instituut voor Veterinaire faniiacologie der Rijksuniversiteit te Utrecht. Directeur: Prof. Dr. D. K. de Jongh.ENKELE ALCiEMENE OPMERKINGEN OVER ANTIBIOTICAi) door Prof. Dr. D. K. DE JONGH Sinds ongeveer vijftien jaar geleden penicilline ter beschikking van depracticus kwam, zijn er een twintigtal antibiotica in de therapie ingevoerd.Micro??rganismen gekweekt uit tienduizenden grond- en watermonsters,afkomstig uit alle delen van deze planeet, werden onderzocht op hun ver-mogen om antibiotica te produceren. Door de geweldige activiteit op ditgebied is de antibiosis een specialisme geworden. De literatuur hieroveris onafzienbaar. Men kan van niemand meer zeggen met betrekking totde antibiotica datgene wat over de hooggeleerde Vossius in het algemeenwerd gezegd, nl. dat \'al wat in boecken steeckt is in dat hooft gevaren.\'Hieruit volgt wel dat ik in 20

minuten tijds slechts een enkele \\an devele problemen die aan antibiotica verbonden zijn zal kunnen vermelden.Ik zal mij zelfs tot twee zaken moeten beperken. Eerst zal ik de termino-logische vraag bespreken, de vraag wat antibiotica zijn en daarna zal ikeen enkel woord zeggen over de v????r- en nadelen die verbonden zijn aanhet combineren van antibiotica. Een enkel woord over de definitie van het begrip antibioticum lijkt mijdaarom wel op zijn plaats, omdat het mij gebleken is dat hier enige ver-warring dreigt te ontstaan. Wij zullen de historische toegangsweg tot ditprobleem volgen. In 1891 behandelde Paul Ehrlich met enig succesmalaria met methyleenblauw. Als werkprogramma formuleerde hij toende chemotherapie: het behandelen x-an infectieziekten met speciaal voordit doel gesynthetiseerde stoffen die aan de algemene eis moeten voldoendat zij zeer veel toxischer moeten zijn voor de

parasiet dan voor degastheer. Het is U bekend dat Ehrlich in 1912 een lange reeks vanchemotherapeutische experimenten bekroond zag met de ontdekking vanhet salvarsan, tot aan de invoering van het penicilline het souvereine middelvoor de behandeling van de splrochetose in het algemeen en de humanelues in het bijzonder. Door het werk van Ehrlich kwam dus onomstote-lijk vast te staan dat het de farmacoloog in beginsel mogelijk is syntheticate vinden door middel waarvan men infectieziekten kan bestrijden. Ditbeginsel was echter niet nieuw. Paracclsus behandelde lues met kwiken de Spaanse ontdekkingsreizigers brachten van hun strooptochten doorZuid-Amerika kininezouten naar Europa door middel waarvan men malariakan behandelen. Tenzij men namelijk nadrukkelijk een andere term wilreserveren voor de behandeling van infectieziekten met stoffen van natuur- Reprints with Enghsh,

French and German summaries. Zusammenfassungen in englischer, franz??sischer und deutscher Sprache werdennoch im Sonderdruck erscheinen. R?Šimpressions avec r?Šsum?Šs en anglais, fran?§ais et allemand.



??? lijke herkomst, is immers de kininebehandeling van malaria een typischvoorbeeld van chemotherapie. Over deze puur terminologische vraag heeft men zich nooit druk gemaaktv????r de invoering van de z.g. antibiotica. Onder de indruk van de wonder-baarlijke eigenschappen van het penicilline heeft men evenwel de behoeftegevoeld om een nieuwe term te maken: de naam antibioticum werd on-middellijk zeer populair. Dit verandert echter niets aan het feit dat peni-cilline een chemotherapeuticum is. Het is immers een stof door middelwaarvan men micro??rganismen in het macro??rganisme in hun groei kanstuiten. Wil men bepaald het bijzondere karakter van penicilline doenuitkomen, dan moet men voor niet-synthetische chemotherapeutica eenandere naam bedenken en als zodanig is de term antibioticum uitstekendl ruikbaar. De consequentie is dan echter dat kinine ook een antibioticumis,

aangezien het tot de chemotherapeutica van natuurlijke herkomst be-hoort. Met enig recht zou men dan zelfs kwik een antibioticum kunnennoemen, aangezien het kennelijk een niet-synthetische chemotherapeuticumis. Wenst men deze terminologische complicaties niet te aanvaarden, danmoet men het begrip antibiotica anders defini??ren door te zeggen dat hetchemotherapeutica zijn, gemaakt door micro??rganismen. Afgezien van hetfeit dat deze definitie een ietwat kunstmatig uiterlijk heeft, moet wordenopgemerkt dat de terminologische moeilijkheden door deze definitie nog ingenen dele ondervangen worden. Het in 1947 uit de Streptomyces Venezue-lae ge??soleerde antibioticum chloromycetine werd enkele jaren later ge-synthetiseerd en onder de naam chloramfenicol in de handel gebracht.Zonder dat er aan de stof ook maar iets veranderd is, is het dus van eenantibioticum tot een niet-antibioticum

geworden. Nog moeilijker wordt dezaak wanneer men de recente ontwikkelingen op het gebied der penicilline-chemie in de beschouwing betrekt. De Amerikaanse onderzoeker S h e e h a nheeft kortgeleden penicilline gesynthetiseerd, waardoor dus thans niet-antibiotische penicilline bestaat. Hij heeft echter tevens medegewerkt aan debereiding van het half-syntheticum fenoxymethylpenicilline, dat als peni-cilline V in de handel is als oraal werkzaam penicilline. Binnen het kadervan een starre terminologie is deze stof niet te classificeren, aangezien hetnoch een zuiver natuurprodukt noch een zuiver syntheticum is; men zouhet een half antibioticum moeten noemen. Ik neem aan dat hiermede hetschijnkarakter van het terminologische probleem voldoende duidelijk inhet licht is gesteld. Alle hier ter sprake gebrachte stoffen zijn chemothera-peutica. Er is geen essentieel verschil tussen s>\'nthetisch bereide en

doormicro- of macro??rganismen gescheide chemotherapeutica. De term anti-bioticum heeft slechts historische betekenis. Het tweede punt dat ik ter sprake wil brengen is de vraag of men er goedaan doet antibiotica te combineren. In Amerika, het land waar de anti-biotica verreweg het meest gebruikt worden, is het haast de gewoontegeworden meer dan ?Š?Šn antibioticum tegelijkertijd te geven. Men heeft hetwel de â€žshot gun" therapie genoemd. In het Nederlands is dit wellichthet doelmatigst te vertalen als de methode van het schot hagel. De filosofiedie hierachter schuilt is deze dat ook de slechte schutter dan een kanskrijgt. Het is inderdaad een feit dat de chemotherapie zeer veel misbruiktis door slechte schutters. Het is niet overdreven om te zeggen dat een aantalmedici erin geslaagd is door middel van chemotherapie hun diagnostischeinstmcten uit te roeien. Ik weet niet of de beoefenaar der

diergeneeskunde



??? het ook reeds zover heeft gebracht, maar ik neem aan dat een waarschu-wing in ieder geval geen kwaad kan doen. Dit geldt zeker wat het gevenvan combinaties van antibiotica betreft, omdat hieraan wel degelijk be-zwaren verbonden zijn. Op deze bezwaren is de laatste tijd zo vaak denadruk gelegd, dat de combinatiekampioenen een soort van catechismusvan voordelen hebben opgesteld die ik thans zal bespreken.In de eerste plaats zegt men dat bij een geschikte keuze van chemothera-peutica het ontstaan van chemoresistentie voork??men of tenminste uitgesteldwordt. Hiervan bestaat in ieder geval ?Š?Šn duidelijk en overtuigend voor-beeld. De tuberkelbacil ontwikkelt zeer snel resistentie ten opzichte van dedrie belangrijkste chemotherapeutica streptomycine, PAS en INH, eenresistentie die veel later ontstaat wanneer men 2 dezer stoffen in geschiktedosering tegelijkertijd geeft. Dit effect is zo

duidelijk dat het terecht alseen kunstfout wordt beschouwd de tuberculose te behandelen met ?Š?Šntherapeuticum. De verklaring van dit effect is als volgt: De bacteriostatische of bactericide werking berust op de invloed van hetchemotherapeuticum op het een of andere stofwisselingsproces. Chemo-resistente stammen zijn in staat hun stofwisseling te doen verlopen buitendeze gelokaliseerde blokkade om. De meest gangbare opvatting is deze datbedoeld vermogen als een toevallige mutatie ontstaat en dat de resistentemutant door het antibioticum uitgeselecteerd wordt. Wanneer in het milieutwee chemotherapeutica aanwezig zijn die op verschillende wijzen in destofwisseling van de microbe ingrijpen, zullen alleen microben die toevalligtegelijkertijd resistent worden ten opzichte van beide chemotherapeutica,blijven leven en uitgroeien tot resistente stammen. Het is te verwachtendat de kans dat dit

gebeurt klein is ten opzichte van de kans op hetoptreden van enkelvoudige resistentie, en dit is inderdaad in overeen-stemming met datgene wat men bij de tuberculose heeft kunnen vaststellen.Helaas staat dit klassieke voorbeeld bijna alleen. Er zijn wel zekere aan-wijzingen, maar het staat allerminst vast dat men het grootste probleemvan de chemotherapie, de resistente stafylokok, ook op deze wijze zalkunnen oplossen. Men heeft verschillende combinaties geprobeerd, maarhet resultaat is tot nu toe altijd een gecombineerde resistentie geweest diehoogstens wat later kwam dan bij een enkelvoudige therapie.Wanneer men chemotherapeutica combineert om resistentie te voork??mendan moet men de componenten van het mengsel in dezelfde dosis gevendie aangewezen zou zijn wanneer deze stoffen alleen werden gegeven,anders zou men immers het intreden van resistentie bespoedigen in

plaatsvan vertragen. Een tweede argument voor combineren is het synergisme dat dan somszou optreden. Hieronder verstaat men dat men een infectie soms kanbestrijden met een combinatie van stoffen die ieder op zichzelf te kortschieten, zonder dat daarbij het voork??men van resistentie in het gedingkomt. Dit is een moeilijk punt. In sommige gevallen is door in vitroproeveneen synergistisch effect aannemelijk gemaakt. Het klinische bewijs is veelmoeilijker te leveren. Men neemt evenwel aan dat penicilline en strepto-mycine elkanders werking verstreken bij infecties door enterococcus enpenicilline gevoelige streptococcus viridans. Er is tevens enige klinischeaanwijzing dat brucellose beter luistert naar de combinatie van tetracyclinemet streptomycine dan naar een dezer stoffen alleen. Het aantal der reci-



??? dieven zou dan geringer zijn. Veel meer dan een aanwijzing heeft menechter niet. Een derde reden om meer dan ?Š?Šn chemotherapeuticum te geven is, watde Amerikanen het â€žInsurance" beginsel genoemd hebben. Het wordt toe-gepast wanneer de pati??nt zo ernstig ziek is dat men geen tijd verlorendurft te laten gaan voor bacteriologische diagnostiek en resistentie-onder-zoek. Ditis een legitieme reden om te combineren. Men zij er evenwel opbedacht dat ieder der chemotherapeutica in volwaardige dosering moet wor-den gegeven. Het zou immers gezien de motivering van het combineren eendenkfout zijn wanneer men minder zou geven. Een vierde, zeer voor de hand liggend, motief voor het geven van combina-ties is de menginfectie. Deze kan een dringende reden zijn tot hetcombineren van die therapeutica waarvoor de afzonderlijke microben hetmeest gevoelig zijn. Over

deze zaak valt weinig te zeggen, behalve dat ookhier de assistentie van een laboratorium uiteraard niet gemist kan worden.Een laatste motief \\oor het combineren dat ik wil vermelden is de geringetoxiciteit die men in sommige gevallen aan het mengsel toeschrijft. Dit zouhet geval zijn wanneer de therapeutische effecten van de ingredi??nten bijelkander opgeteld worden, maar de schadelijke nevenwerkingen niet. Ditis een geconstrueerd voordeel, dat op dit ogenblik geen re??le betekenisheeft, aangezien het enige voorbeeld dat steeds wordt aangevoerd zeeraanvechtbaar is. In chemotherapeutisch opzicht kunnen streptomycine endihydrostreptomycine elkander geheel vervangen. Wanneer men deze beidestoffen combineert kan men dus volstaan met een geringere dosis van iederdan men van deze stoffen afzonderlijk zou moeten geven. Er was nu redenom aan te nemen dat

streptomycine vooral toxisch is voor het evenwichts-zintuig en dihydrostreptomycine voor het gehoororgaan. Men zou dus dezebeide structuren kunnen beschermen door een geschikte combinatie tegeven. In de praktijk is hiervan niet veel terecht gekomen aangezien doof-heid frequenter bleek te zijn na de combinatie dan na streptomycine alleen.Het enige voorbeeld van dit argument van combineren van antibiotica isdaarmede weerlegd. Wanneer ik evenwel over chemotherapeutica in hetalgemeen mag spreken kan ik wel een voorbeeld noemen. Een van de weinige bezwaren van de sulfatherapie is een betrekkelijk ge-ringe oplosbaarheid van de sulfa\'s of de omzettingsprodukten daarvan, nl.de acetylsulfonamiden in de urine. Dit kan aanleiding geven tot concre-mentvorming in de urinewegen. De verschillende sulfa\'s be??nvloeden echterelkanders oplosbaarheid niet. Wanneer men nu

sulfa\'s neemt die chemo-therapeutisch gelijkwaardig zijn, b.v. de sulfapyrimidines, dan heeft hetvoordelen daarvan een mengsel te geven: bij een verminderde toxiciteitbehoudt men de volle chemotherapeutische werkzaamheid. Dit is het voor-deel van de gebruikelijke trisulfa\'s. Het zal U opgevallen zijn dat de indicatiestelling voor het geven van eencombinatie eigenlijk alleen op grond van een laboratoriumonderzoek kangeschieden. Een dergelijk onderzoek is in vele gevallen allerminst eenvoudig.Het omvat de microbiologische diagnostiek van de verwekkers en de bepa-ling van de gevoeligheid daarvan voor chemotherapeutica. Als practicuszult U misschien geneigd zijn de schouders op te halen en op te merkendat dit alles grauwe theorie is. Als het mogelijk is een hele rij voordelenop te sommen die verbonden zijn aan combinaties, waarom dan niet een-



??? voudig altijd een combinatie gegeven? Het antwoord is dat er wel degelijkook bezwaren zijn. Voor de dierenarts is het allereerst van groot belangdat combinaties dikwijls duurder zijn dan enkelvoudige therapie. Het grotegevaar bestaat, dat men hieraan tegemoet tracht te komen door een lagedosering te geven, waardoor de therapie inadequaat kan worden. Praktischin alle gevallen moet van alle componenten evenveel worden gegeven alsnodig zou zijn wanneer die stoffen afzonderlijk zouden worden toegediend.Een verder bezwaar is dat men in moeilijkheden geraakt wanneer zichovergevoeligheidsreacties voordoen, aangezien dan immers niet bekend isdoor welke stof deze verschijnselen worden veroorzaakt. Deze bezwarenzijn belangrijk genoeg om tegen het systematisch combineren te waarschu-wen. Het spreekt wel \\ anzelf dat \\ oor vaste combinaties die als zodanig inde handel

worden gebracht geen argumenten aangevoerd kunnen worden,aangezien er wat het combineren betreft rekening moet worden gehoudenmet de eigenaardigheden van het individuele geval. De experimentele farmacologie geeft dus de prakticus niet een jachtacteop grond waarvan hij met hagel zou mogen schieten op de parasieten diezijn pati??nten belagen. Anders uitgedrukt: hij moet denken met zijn hoofden niet met zijn injectiespuit. LITERATUURLIJST F. C. O. VALENTINE, The Practitioner 176: 62, 1955.A. W. JOHNSON, Nature 177: 1058, 1956. A. M. WALTER, Dtsch. Med. Wschr. 81: 1992, 1956. J. C. SHEEHAN en K. R. HENERY-LOGAN, J. Am. Chem. Soe. 79: 1262,1957.O. W. SCHALM en G. M. WOODS, Am. J. Vet. Res. 13: 26, 1952. F. S. B.-KRR, P. E. CARM.\'VN en T. B. CL.^RKSON, .\\m. J. Vet. Res. 16: 515, 1955. G. T. EDDS, M. H. ROEPKE en R. N. BIETER, Am. J. Vet.

Res. 14: 355, 1953. D. T. C.\\RR, H. A. BROWN, C. H. HODGSON en F. R. HEILM.^N, J.A.M.A. 143:1223, 1950. E. JAWETZ en J. B. GUNNISON, J.A.M.A. 150: 693, 1952. W. F. JONES en M. FINL.A.ND, New Engl J. Med. 256: 869, 1957. B. A. WAISBREN en C. L. STRELITZER, Arch. Int. Med. 99: 744, 1957.



??? Uit de Kliniek voor Heelkunde der grote huisdieren der Rijksuniversiteit te Utrecht.Directeur: Prof. Dr. S. R. Numans.TOEPASSING VAN ANTIBIOTICA IN DE CHIRURGIE i) door A. W. KERSJES en S. R. NUMANS1 Het doel dat de chirurgie zich stelt is terug te voeren tot een viertal punten: 1. Het lichaam behulpzaam zijn bij het genezen van wonden. 2. Het helpen overwinnen van infecties en ontstekingen. 3. Het verbeteren van anatomische veranderingen en het herstellen vanstoornissen in de levensverrichtingen. 4. Het wegnemen of vernietigen van gezwellen. In het bijzonder bij de eerste twee doelstellingen is het gebruik van and-biotica een zeer grote rol gaan spelen. Hierbij zijn twee mogelijkheden teonderscheiden: A. De profylactische toepassing, dus ter voorkoming van infecties in dewondbehandeling en bij het verrichten van operaties. B. De therapeutische toepassing ter bestrijding van

infecties en wel degroep, die men als chirurgische infecties pleegt aan te duiden. A. De Profylactische toepassing.7. Operaties en operatiewonden. Bij operaties, die verricht zijn onder de oude en bekende maatregelenvan a- en antiseptiek is het niet nodig en moet het zelfs worden afgeradenantibiotica te gebruiken. Een regehnatige toepassing van antibiotica bijoperaties zou immers afbreuk doen aan de chirurgische techniek, m.a.w.de strenge asepsis waaronder een operatie zo mogelijk behoort te wordenuitgevoerd, zou in het gedrang komen, omdat men zou vertrouwen in dewerking van het toegediende antibioticum. Indien men door omstandigheden die in de veterinaire chirurgie, zowel in praktijk als kliniek nog aleens zullen voorkomen, aan de resultaten van de maatregelen van a- enantiseptiek moet twijfelen, is het verantwoord antibiotica toe te dienen,teneinde chirurgische infecties te voorkomen.

Aangezien het hier versewonden betreft met relatief weinig kiemen, die zich bovendien nog aan deoppervlakte van de weefsels bevinden, is lokale applicatie voldoende.Het spreekt vanzelf dat wanneer men heeft ingegrepen in ge??nfecteerdweefsel, het ge??ndiceerd is antibiotica toe te dienen. Ditzelfde geldt vooroperatieve ingrepen aan buikorganen. Op grond van de aard van dergelijkeingrepen moet het in vele gevallen waarschijnlijk worden geacht dat eencontaminatie van de buikholte of de laparotomiewond is opgetreden. Wedenken hier bijvoorbeeld aan het herhaald met hand of vingers de buik-holte binnengaan of aan het langdurig openhouden van de laparotomie- 1  Voordracht gehouden door A. W. Kersjes. Reprints with English, French and German summaries. Zusammenfassungen in englischer, franz??sischer und deutscher Sprache werdennoch im Sonderdruck erscheinen. R?Šimpressions

avec r?Šsum?Šs en anglais, francais et allemand.



??? wond, eventueel gepaard gaande met het exposeren van buikorganenbuiten deze wond. Vooral bij het openen van organen, waarin zich een\' bacteriehoudende massa bevindt, zoals rumenotomie, darmresectie en sec-tio caesarea met een ge??nfecteerde uterusinhoud is contaminatie van debuikholte welhaast onvermijdelijk. Verloopt een dergelijke operatie ove-rigens zonder complicaties en zijn er geen verschijnselen van een enigszinsuitgebreide of lokale acute tot subacute peritonitis, dan kan volstaan wor-den met een eenmalige lokale, in dit geval intraperitoneale toediening.Van medische zijde worden tegen de eenmalige lokale applicatie van anti-biotica in de wondbehandeling of bij operaties, waarna uit de aard derzaak een sluiting van de wonden volgt en geen twee lokale applicatiemeer mogelijk is, wel eens ernstige bezwaren gemaakt. Het optreden vanresistentie zou er namelijk door

worden bevorderd. Dit is zeer aannemelijk,indien men zich realiseert, dat vele bij accidentele wonden of bij operatiesin de wond terecht gekomen bacteri??n zich nog in hun latente stadiumbevinden. Deze bacteri??n delen zich derhalve nog niet en zijn dientenge-volge niet of minder gevoelig voor de inwerking van de antibiotica. De kansdat enkele bacteri??n de werking van de lokaal toegepaste antibiotica over-leven en zich alsnog een infectie ontwikkeld, die niet meer reageert op heteenmaal gebruikte antibioticum, is zeker niet denkbeeldig.Dat de eenmalige lokale toediening in de meeste gevallen voldoende blijkt,moet worden toegeschreven aan het feit dat ook het lichaam zelf instaat is bacteri??le infecties te overwinnen. Bij pati??nten die door een lang-durig bestaande ziektetoestand verzwakt zijn en het lichaam derhalve eenverminderde weerstand heeft, zal de kans op ontwikkeling van een

infectie,ondanks de lokale toediening van antibiotica, groter zijn dan bij in goedeconditie verkerende pati??nten. Een algemene behandeling met antibioticamag in deze gevallen niet achterwege blijven. De toestand van de pad??ntmoet dus van grote invloed zijn op de beslissing of we al of niet postopera-tief algemeen antibiotica zulen toedienen. Verder is het ge??ndiceerd enigedagen algemeen antibiotica te geven indien men geopereerd heeft in ge-\'mfectecrd weefsel en er dus gemakkelijk een verspreiding van bacteri??nvia de bloedcirculade heeft kunnen plaats vinden. Blijkt bij een rumen-otomie dat er zich reeds een peritonitis heeft ontwikkeld dan geeft dezebevinding eveneens een aanwijzing voor een algemene behandeling. Hierkomen we echter bij de bespreking van de chirurgische infecties nog opterug. Welke antibiotica en in welke vorm kunnen we voor lokale toepassing gebruiken?Voor de

applicatie van antibiotica in wonden kan gebruik gemaakt worden vanvrijwel elk andbiodcum in vrijwel elke vorm. Het verdient aanbeveling met het oogop een menginfectie een combinatie van antibiotica of een breedspectrum-antibioticumtoe te passen. In de Kliniek voor Heelkunde wordt bij operades en bij accidentelewonden veel gebruik gemaakt van het chlooramfenicolpoeder 5%. Onze ervaringenmet dit middel zijn zeer gunstig, aangezienen wondinfecde bij de in de HeelkundigeKliniek geopereerde dieren een weinig voorkomend verschijnsel is. Vooral bestaat deindruk dat het aantal wondinfecties bij castraties, waarbij chlooramfenicolpoeder isgeappliceerd, sterk is verminderd. In verband met een eventuele irritatie van het peritoneum en het optreden van ver-klevingen moet men enige voorzichtigheid betrachten met het intraperitoneaal toe-dienen van strooipoeders. Talk als basis voor een

strooipoeder heeft in dit opzicht eenzeer ongunstige naam. Bestaat de basis van een strooipoeder uit een indifferent mid-del, zoals lactose bij het chlooramfenicolpoeder, dan is intraperitoneale toediening



??? geen bezwaar. Een voordeel van een strooipoeder is het feit dat het zich beter vast-hecht op bijvoorbeeld een penswond dan een oplossing of emulsie dit doet, waardoorwellicht een langere aanhoudende zuiver lokale werking wordt ontplooid. Overigenskan men voor intraperitoneale toediening heel goed gebruik maken van de in dehandel zijnde preparaten voor intramusculaire of intraveneuze injectie of zelfs voorintramammaire toediening. Indien er bij een operatieve ingreep aan een van de organen van de buikholte conta-minatie van het abdomen of de laparotomiewond optreedt, mag men verwachten datdit geschiedt door zowel gramnegatieve als grampositieve bacteri??n. Een combinatievan antibiotica, welke eikaars werkingsspectrum aanvullen of een breedspectrum-antibioticurn is daarom aangewezen. Penicilline en streptomycine vormen bijvoorbeeldeen heel goede combinatie. Deze

antibiotica vertonen in combinatie een synergistischewerking, zodat een goede antibiotische activiteit wordt ontplooid. Het is in de Kliniekvoor Heelkunde gebruikelijk om na een rumenotomie of een laparotomie met eenander doel, voordat het peritoneum wordt gesloten een mengsel van 3 mill. E. peni-cilline en 5 gr. streptomycine toe te dienen. Ook op de Verloskundige Kliniek wordtna een sectio caesarea penicilline en streptomycine intraperitoneaal geappliceerd. 2. Accidentele wonden, verbrandingen enz. Men mag aannemen dat een accidentele wond steeds gecontamineerd isen wel met een mengflora. Hoewel we nu de beschikking hebben over tal\\an goede antibacteri??le middelen, die niet of weinig toxisch werken ophet weefsel, is het bij een accidentele wond een eerste vereiste dat de wondzorgvuldig wordt getoiletteerd, zonodig gepaard gaande met een primairewondexcisie, waarna de

wond zo mogelijk geheel of gedeeltelijk moet wor-den gehecht en onder verband moet worden gehouden. Op de tweedeplaats komt de toediening van antibiotica, welke middelen ongetwijfeld eengunstige invloed kunnen hebben op het genezingsverloop, doordat zij vaakwondinfectie verhinderen en een genezing per primam intentionem moge-lijk maken. Is cle wond niet ouder dan 4-8 uur voor hij ter behandelingwordt aangeboden, dan mag men aannemen dat de bacteri??n zich alleennog maar aan de oppervlakte van de gelaedeerde weefsels bevinden en ernog geen uitbreiding in de diepte is opgetreden. In klinieken waar menkan beschikken over een laboratorium kunnen afstrijkjes gemaakt worden\\\'an de wondoppervlakte voor bacteriologisch onderzoek en gevoeligheids-bepaling. Aan de hand van de uitslag van de gevoeligheidsbepaling kan eengerichte therapie worden ingesteld. Voordat

de uitslag van een dergelijkonderzoek bekend is zal men echter al therapeutisch moeten handelen.Het beste is in deze gevallen breedspectrumantibiotica of een combinatievan antibiotica te gebruiken. Zo wordt door Meleney en Johnson aangegeven een combinatie te gebruikenvan bacitracine en ncomycine, respectievelijk actief tegen grampositieve en gram-negatieve bacteri??n. Schnitt en Ort el melden goede resultaten over chloor-amfcnicolzalf 1% en zij gebruiken voor wcefsclinfiltratie een combinatie van 2000E. penicilline/cc. en 10.000 7 streptomycine/cc. in fysiologisch zout of procaine 1%opgelost. Blijkens onze ervaring bewijst ook hier het chlooramfenicolpoeder zijngoede diensten. Deze ervaring wordt bevestigd door Kos, die schrijft dat cbloor-amfenicolstrooipoedcr een beter effect sorteert bij sterk verontreinigde secundair enchronisch ontstoken wonden, dan alle tot nu toe geprobeerde

middelen. Metzgeren P r i g O t bereikten goede resultaten met lokale toepassing van aureomycine inulcera en ge??nfecteerde wonden. De wonden genazen snel, hoewel de meeste bacteri??n,ondanks hun gevoeligheid in vitro voor aureomycine in de wonden persisteerden.Brandwonden blijken vaak ge??nfecteerd te zijn met Pseudomonas aeruginosa (Bact.pyocaneus). Deze is in de regel resistent tegen vrijwel alle antibiotica, behalve voor



??? polymyxine B. Meieney en Johnson bevelen daarom bij brandwonden eencombinatie aan van bacitracine, neomycine en polymyxine B. Bij steekwonden die in deze kliniek ter behandeling komen, wordt getrachtinfectie te voorkomen of tot stilstand te brengen door het inbrengen vanantibioticastiften, hetzij penicilline-stiften of wat beter is de z.g. tetrasticks,die een combinatie bevatten van vier antibiotica: penicilline, strepto-mycine, bacitracine en neomycine. Deze stiften zijn oorspronkelijk aan-gegeven voor de mastitisbehandeling, maar ze kunnen bij de behandelingvan fistels of steckkanalen, eventueel in combinatie met andere heelkundigemaatregelen of ingrepen, van groot nut zijn. l.okale behandeling van wonden moet belangrijker worden geacht danalgemene behandeling. Immers met een lokale toediening van antibioticazijn ter plaatse veel hogere concentraties te bereiken dan met een paren-

terale-behandeling. Het spreekt echter vanzelf dat bij diepe wonden dieouder zijn dan 8 uur of wonden die perforeren naar een of andere holte:thorax, abdomen of gewricht, een algemene behandeling gewenst, vaakzelf noodzakelijk is. Ook indien duidelijke verschijnselen \\an wondinfectieoptreden is het in de regel gewenst algemene antibiotica toe te dienen.Voordat we overgaan tot de bespreking van de curatieve toepassing van antibioticabij chirurgische infecties, zouden we gaarne een mededeling willen doen over een minof meer nieuwe vorm van penicilline, nl. het benzathine-penicilline, dat door deKon. Ned. Gist- en Spiritusfabriek in de handel wordt gebracht onder de naamPenidural. Benzathine-penicilline is vrijwel onoplosbaar en komt daarom als suspensiein de handel. Door deze slechte oplosbaarheid wordt het zeer langzaam geresorbeerd,vandaar dat er slechts lage bloedspiegels mee

worden verkregen. Men dacht daaromaanvankelijk, dat deze vorm van penicilline geen waarde zou hebben. Echter de laatstetijd komt het benzathine-penicilline meer in de belangstelling, omdat bij voldoendehoge dosering er toch een bloedspiegel optreedt, die misschien weinig therapeutische,maar toch zekr een profylactische waarde heeft, b.v. post-operatief of bij accidentelewonden, waarbij men naast een lokale ook een algemene behandeling zou willen in-stellen. E?Šn van de belangrijkste voordelen voor de veterinaire praxis is het feit datmet de benzathine-penicilline lang aanhoudende vrij constante bloedspiegels wordenverkregen, zodat een dagelijkse injectie niet nodig is. In de humane geneeskunde wordt het gebruik van penidural o.a. aangegeven tervoorkoming van secundaire bacteri??le infecties bij enkele virusziekten, zoals mazelenen influenza, ter voorkoming van post-operatieve

infecties en voor de profylactischebchandeling van acuut rheuma ter voorkoming van recidieve. In het algemeen wordt hierbij een dosering aangehouden van 600.000 E in een injectieper weck. Dit komt ongeveer overeen met 10.000 E/kg lichaamsgewicht.Bij de bloedspiegclbepalingen die wij hebben verricht in samenwerking met de Kon.Ned. Gist- en Spiritusfabriek te Delft na intra-musculaire injecties van verschillendedoseringen penidural bij paarden, runderen en varkens, is ons gebleken dat we bijgrote huisdieren een hogere dosering zullen moeten aanhouden om enigszins redelijkebloedspiegels te verkrijgen. .Afhankelijk van de gewenste duur van dc bloedspiegelmoet bij paarden en runderen 15.000â€”20.000 E/kg lichaamsgewicht gegeven worden,waarbij men dan gemiddeld mag rekenen op een penicilline-spiegel van 0.1 E/ccserum of hoger gedurende vier tot resp. zes dagen na de

injectie.Bij varkens liggen de verhoudingen nog weer anders. Bij een zelfde dosering als bijpaarden en runderen werden hogere bloedspiegels waargenomen, maar de duur vandc aantoonbaarheid van de penicilline in het bloedserum was korter. Om gedurende48 uur na de injectie een redelijke bloedspiegel (boven 0.1 E/cc serum) tc verkrijgenmoet een dosering van 15.000 tot 20.000 E/kg lichaamsgewicht aangehouden worden.Voor drie ?¤ vier dagen is een dosering van 25 ?¤ 30.000 E/kg noodzakelijk.Wij beschikken tot nu toe over te weinig gegevens om een oordeel te kunnen vellen



??? over de practische bruikbaarheid van penidural in de diergeneeskunde. Gezien deresultaten bij de mens lijkt het echter gerechtvaardigd penidural aan te bevelen alsantibioticum voor profylactisch gebruik. Mogelijk is het benzathine-penicilline ookgeschikt als therapeuticum bij bacteri??le infecties, veroorzaakt door zeer gevoeligemicro-organismen, zoals bv. vlekziekte. B. De therapeutische toepassing. De tweede toepassing van antibiotica in de chirurgie is de therapeutischebij chirurgische infecties. Van groot belang voor een juiste d.i. gerichte toepassing is hierbij bacterio-logisch onderzoek en gevoeligheidsbepaling. Vooral wanneer het chronischeinfecties betreft is het gewenst eerst het resultaat van dit onderzoek afte wachten alvorens men een behandeling in gaat stellen. Bij acute infectieskan men hierop niet wachten en zal men onmiddellijk therapeutisch moe-ten ingrijpen. Blijkt na de uitslag

van de gevoeligheidsbepaling dat dekeuze van het antibioticum niet juist was, dan zal men over moeten scha-kelen op dat antibioticum, waarvoor de verwekker wel gevoelig bleek.Voor het therapeutisch gebruik van antibiotica gelden volgens S a u r a ten L a u t i ?Š in het algemeen drie principes n.1. 1. tijdige actie. 2. voldoende hoge dosering. 3. voldoende lang toedienen. ad 1. Vooral bij acute infec??es spreekt het vanzelf dat een tijdige actievan groot belang is. Bij chronische infecties kan men beter eerst deuitslag van de gevoeligheidsbepaling afwachten. ad 2. Vooral in het begin van de behandeling is het noodzakelijk een vol-doende hoge dosering te geven, zodat het antibioticum goed door-dringt op de plaats waar het zijn activiteit moet ontplooien. Doorte lage dosering vergroot men het gevaar van het ontstaan van re-sistentie. ad 3. Het antibioticum moet voorts voldoende lang worden

toegediend,omdat anders het gevaar niet denkbeeldig is, dat op plaatsen waarhet antibioticum minder goed doordringt er persisterende kiemenachterblijven, die na stopzetting van de behandeling een opflikke-ring van het proces kunnen geven. Bij chirurgische infecties moet de therapeut voor zich zelf beslissen, hoehet antibioticum het beste de infectiehaard kan bereiken. Soms in lokale be-handeling voldoende, bijvoorbeeld door infiltratie in de omgeving van enin het proces. Zijn cr aanwijzingen voor een uitbreiding in de diepte, danis een algemene behandeling ge??ndiceerd. Bij chronische infecties waar debacteri??n mogelijkerwijs verschuild zitten in weefseldetritus is een uitslui-tend lokale behandeling vaak onvoldoende. De dosering. Een enkel woord over de dosering van antibiotica bij algemene toepassing.De dosering welke noodzakelijk is hangt af van de gevoeligheid van het micro-organisme dat

bestreden moet worden, vandaar dat de opgegeven doseringen in deliteratuur nog al eens van elkaar verschillen. De hieronder genoemde doseringen moeten dan ook worden beschouwd als een zeerglobale en daardoor onvolledige opgave.



??? Penicilline: grote huisdieren: 3000-5000 E/kg. lieh, gew.; begin-dosering zeker 5000 E. kleine huisdieren: 10.000 E/kg. of hoger.Streptomycine: 5-10 mg/kg. Volgens V??hringer bij varkens 25-50 mg/kg. Spoedig optreden van resistentiebij te lage dosering. Bacitracine: hoofdzakelijk gebruikt voor lokale toepassing in een concentratie van1000 E/cc. Neomycine: eveneens meest voor lokaal gebruik in een 1% opl.Chlooramfenicol: 15-50 mg/kg lich. gew. of eventueel hoger. Dosis verdelen over twee injecties per dag.Terramycine: bij i.m. inj.: 2-5 mg/kg lich. gew. Preparaten voor i.m. inj. zijn zeer kostbaar.Aureomycine: werkt zeer prikkelend op de weefsels; i.v. inj. is echter mogelijk.Aureomycine en terramycine kunnen het beste per os worden gegeven. Dit is echteralleen maar mogelijk bij jonge dieren, aangezien bij grote dieren een ernstige ver-storing van de maagdarmflora het gevolg zal zijn. Tot de acute

chirurgische infecties rekent men onder meer te behoren:flegmonen (b.v. tussenklauwpanaritium), oppervlakkige en diepe abcessen,peritonitis, suppuratieve artritis en Osteomyelitis. Elke acute infectie kan worden tot een chronische, indien de infectie nietof onvoldoende reageert op een behandeling. Als algemene richtlijn wordtwel aangenomen dat er een tijdsinterval bestaat van ongeveer 30 dagenwaarin een acute chirurgische infectie overgaat in een chronis he.Tot de specifieke chronische infecties behoren bijvoorbeeld ulcera, long-en leverabcessen, actimycose-actinobacillose en botryornycose.Thans zouden we nog even willen stilstaan bij enkele chirurgische infecties. a) Acute ontstekingen. /. Acute gewrichts- en peesschede-ontstekingen. We kunnen deze onderscheiden in septische en aseptische ontstekingen.Zonder hulp van het laboratorium is het vaak moeilijk uit te maken waar-mede we tc doen

hebben. Is de ontsteking ontstaan vanuit een verwonding,dan is het duidelijk, dat we te maken hebben met een septisch proces,maar in andere gevallen kan punctie van het gewricht en bacteriologischonderzoek van de Synovia alleen maar tot cle diagnose voeren.Bij een septische artritis en bij twijfelgevallen, waarin men niet kan be-schikken over een bacteriologisch onderzoek is het ge??ndiceerd antibioticatoe te passen. In een kliniek kan men met behulp van een gevoeligheids-bepaling een gerichte therapie instellen. In de praktijk zal men zijn toe-vlucht moeten zoeken in de toepassing van breedspectrum-antibiotica ofcombinaties van antibiotica. Tot de breedspectrum-antibiotica behorenchlooramfenicol, terramycine en aureomycine. Echter tegen het intra-articulair gebruik van deze middelen bestaat een bezwaar, aangezien dezegeneesmiddelen de reputatie hebben nogal prikkelend te werken op hetweefsel

en vooial in gewrichten. Het is daarom beter wat voorzichtigerte werk te gaan en gebruik te maken van â€žgewebsfreundliche" antibiotica.Een goede combinatie vormen ook hier weer penicilline en streptomycine.Bij een artritis is in de regel intra-articulaire toediening van antibioticavoldoende voor het onderdrukken van de bacteri??le infectie. Men dient erzich echter van bewust te zijn dat met het verdwijnen van de bacteri??n



??? uit het gewricht de artritis nog niet is genezen en een ander heelkundigebehandeling veelal nog noodzakelijk zal zijn. Het bezwaar van de intra-articulaire toediening van geneesmiddelen is, datmen geregeld gewrichtspunctie zal moeten verrichten. Naast het feit datdit enige anatomische kennis en techniek vereist, is het noodzakelijk dat eengewrichtspunctie onder streng aseptische caut?Šlae wordt verricht. Onover-komelijke moeilijkheden zijn dit niet, maar toch zal men \\aak overgaantot een algemene behandeling met antibiotica, ondanks het feit dat de be-handeling hierdoor veel kostbaarder wordt. Een voordeel van dc algemenebehandeling is, dat men het optreden van een eventuele sepsis verhindert.Hoewel bekend is, dat antibiotica die algemeen toegediend zijn, wel door-dringen in het gewricht, kan met lokale applicatie een veel hogere anti-bioticumconcentratie in het gewricht worden verkregen. Het

spreekt van-zelf dat bij een infectieuze polyartritis, dus tengevolge van een sepsis, hetnoodzakelijk is algemeen antibiotica toe te dienen. L??ckenBobsien vermelden goede resultaten van een 4-mahge lokaletoediening van penicilline in een dosering van 200.000â€”300.000 E. bijetterige peesschede- of gewrichtsaandoeninge n. Daalt de temperatuur nadrie of vier dagen niet, dan gaan zij over tot een algemene toediening.Het lijkt niet onwaarschijnlijk dat in de gevallen, waarbij na lokale toe-diening geen daling van de lichaamstemperatuur optrad, de betreffendebacterie ongevoelig was voor penicilline. Het tegenwoordig meer en meer in zwang komende hydrocortisone voorlokale toediening, onder meer bij artritiden, moet in geval van een sep-tische aandoening zeker gecombineerd worden met antibiotica. Immerscordson legt onmiddellijk de ontstekingsreactie als afweer van het lichaamstil. Zouden hierbij geen

antibiotica worden toegepast, dan zou de bacterieflora zich ongehinderd kunnen vermeerderen, met als gevolg een verslech-tering in plaats van een verbetering van de toestand. Wanneer men dusniet geheel zeker is of een ontsteking aseptisch is en men wil hydrocortisone-preparaten toepassen, dan combinere men deze steeds met een adequatedosering antibiotica. 2. Reticuloperitonitis traumatica. Bemerkt men tijdens de operatie van een traumatische gastritis dat er zicheen enigszins uitgebreide peritonitis of een (nog) gelokaliseerde acute totsubacute peritonitis heeft ontwikkeld, dan is dit een indicatie om enigedagen postoperatief antibiotica toe te dienen. Men kan dit doen door intra-musculaire of intra-peritoneale injectie. In het eerste geval werkt het toe-gediende antibioticum uitsluitend via de bloedbaan. Bij de intra-peritonealetoepassing bestaat er ook een directe werking op het peritoneum. Waar-

schijnlijk is deze lokale werking echter van korte duur, aangezien ons bijbloedspiegelbepalingen na intra-peritoneale injectie van antibiotica is ge-bleken dat er een goede resorpde via het peritoneum plaats vindt.Blijkens onze ervaring is het niet nodig bij een lokale chronische adhesieveperitonitis post-operatief, behoudens de eenmalige lokale applicatie tijdensde operatie, antibiotica te geven, tenzij er een zodanige algemene toestandvan de pati??nt bestaat, dat rekening gehouden moet worden met een be-langrijk verminderde weerstand. Ook indien blijkt dat zich enige dagenna de operatie verschijnselen gaan voordoen, die kunnen vijzen op een



??? zich ontwikkelende diffuse peritonitis is een algemene behandeling metantibiotica aangewezen. Wij gebruiken hiervoor een combinatie van peni-cilline en streptomycine. In de humane literatuur (B o e r e m a) wordt wel aangegeven dat een be-handeling van een appendicitis-peritonitis, welke min of meer te vergelijkenis met de reticuloperitonitis traumatica, kan geschieden met uitsluitendpenicilline. Een dergelijke peritonitis wordt onderhouden door een meng-flora, waarvan de bacteri??n achter in symbiose leven, zodat een verstoringvan het evenwicht door het wegnemen van de penicilline-gevoelige kiemen,ook het verdwijnen van de niet-penicillinc-gevoelige zou veroorzaken. An-deren delen deze opvatdng niet en gebruiken daarom combinaties vanpenicilline en streptomycine of zonodig breedspectrum-antibiotica. 3. Tussenklauwpanaritium. Tussenklauwpanaritium is een voorbeeld van een acute lokale flegmo-

neuze ontsteking. Omtrent de bacteri??le aetiologie verkeert men nog enigs-zins in het onzekere. Ongetwijfeld speelt Xerophorus necrophorus een rol,doch de werkelijk acute fase lijkt klinisch zeer veel op een streptokokken-flegmoon. Wat de behandeling betreft levert een tijdige lokale of algemene toediening\\an antibiotica of sulfapreparaten vaak succes op. In dit verband moge ernog eens op worden gewezen, dat het gecontra-indiceerd is antibiotica ofsulfa-preparaten toe te dienen bij tussenklauwpanaritium, wanneer de acu-te fase reeds voorbij is en de natuurlijke gang van zaken abscesvormingen afstoting van necrotisch weefsel zou zijn. De antibiotica en sulfa-prepa-raten bewerkstelligen in een later stadium nog wel een gedeeltelijke terug-gang van het proces en een afgrenzing van de omgeving, maar tot eencoorbraak of afstodng van necrotisch weefsel komt het niet meer. Het ge-volg is dat er chronische

ontstekingstoestanden resteren, met kleine etter-haardjes in de diepte en veel bindweefselnieuwvorming, die chirurgischmoeilijk te be??nvloeden zijn. Hetzelfde verschijnsel wordt waargenomen bijeen ontijdige antibioticatoediening bij flegmoneuze processen elders en bijabscederingen van lymfklieren (droes). b) Chronische ontstekingen. /. Fistuleuze processen. tij paarden komen nog al eens fistuleuze processen voor. Men is lang-zimerhand teruggekomen van het vroeger toegepaste uitgebreide chirur-gisch ingrijpen. Men probeert thans deze processen tot stilstand te bren-gen door zich zo min mogelijk van het scalpel te bedienen en door lokaleapplicatie van antibiotica. Geheel en al ontberen kunnen we echter dediirurgische maatregelen in de regel niet, b.v. voor het waarborgen vanesn goede afvloei van secretuni. Voor de applicatie van antibiotica kunnen naast spoelingen met oplos-s.ngen en het inbrengen van

depotpreparaten goed gebruikt worden dereeds besproken antibioticastiften. Aangezien aan dergelijke processen een necrodsch stuk weefsel in de diepteten grondslag ligt heeft men getracht dit weefsel op te lossen door middelvin enzymen, zoals trypsine. In een aantal gevallen heeft lokale applicatieVin trypsine inderdaad goede resultaten afgeworpen. Men mag echter



??? deze enzymen niet zonder meer toepassen, maar slechts in combinatie metantibiotica. Immers door de eiwitafbraak die het trypsine te weeg brengtwordt er een gunstig milieu geschapen voor de ontwikkeling van de bac-terieflora, hetgeen niet de bedoeling is. Deze gang van zaken kan tegen-gegaan worden door trypsine met antibiotica te combineren, zoals ookwordt aangegeven door Gron e-M ??nzebrock en Korth. Eerst dankunnen goede resultaten van een trypsinebehandeling worden verwacht. Een aparte plaats nemen de fistuleuze processen en bursitiden in welke veroorzaaktworden door een Brucella-infectie. Gezien de resultaten die men bij de mens heeftmet toediening van breedspectrum-antibiotica bij Brucellose, mag men van een der-gelijke behandeling bij dieren, vooral indien de processen gelokaliseerd zijn, niet alte veel verwachten. Bovendien zou een algemene behandeling met

breedspectrum-antibiotica veel te kostbaar worden. Een lokale behandeling met breedspectrum-antibiotica of met streptomycine, waarvan O y a e r t succes heeft waargenomen, is teoverwegen. Voorts zou men kunnen trachten door een aspecifieke prikkeltherapie deafweerkrachten van het lichaam te stimuleren. In enkele gevallen is het ons geluktmet een combinatie van trypsine, antibiotica, vaccin-therapie met een gedode sus-pensie van Strain 19 (i.v. ge??nj.) en meestal nog gepaard gaande met andere heel-kundige maatregelen, succes te boeken. 2. Actinomycose-actinobac??lose en botryornycose. Hoewel het niet de bedoeling is hier diep in te gaan op de aetiologie van deze chro-nische chirurgische infecties, willen wij toch even wijzen op het polybacterieel karaktervan de actinomycose-actinobacillose. Als voornaamste verwekker van de actinobacil-lose van de huid en weke delen, wordt de Actinobacillus

ligni?¨resi genoemd. Van dekaak-actinomycose bij het rund en de uier-actinomycose bij het varken wordt alsvoornaamste verwekker de Actinomyces Israeli beschouwd. Voorts worden in dezeprocessen nog al eens aangetroffen: Actinomyces bovis. Cor. pyogenes, Micrococcuspyogenes aureus e.a. De botryomycose zou veroorzaakt worden door de Micrococcus pyogenes aureus. De therapie van deze chronische infecties moet er op gericht zijn volledigeliquidatie van het proces tc verkrijgen. Het beste kan dit geschieden doorradicale verwijdering van het aangetaste weefsel, zoals b.v. heel goed moge-lijk is bij de uieractinomycose van het varken. (Englert, Bauer &Goebel). Bij de huidactinomycose van het rund en de botryomycosevan het paard kan in vele gevallen deze therapie ook worden doorgevoerden verdient de voorkeur boven een medicamenteuze behandeling. Actino-mycose van de kaak, de tong en in

de keelgang is in de regel inoperabel.Vandaar dat men gezocht heeft naar een medicamenteuze therapie. Toe-diening van jodium is hiervoor een van de meest bekende behandelings-methoden. Een afdoend resultaat levert dit echter niet altijd op en heteventuele optreden van jodismus is een onaangenaam bijverschijnsel.Sedert de komst van de antibiotica heeft men daarom getracht de actino-mycose-acdnobacillose met deze geneesmiddelen te bestrijden. Verschei-dene publikaties zijn inmiddels over deze therapie verschenen. Zowel vanlokale, algemene als gecombineerde behandeling worden successen vermeld.Het is niet de bedoeling hier nader op in te ,gaan, maar wij willen volstaanmet U mede te delen, dat in de laatste jaren op de Kliniek voor Heel-kunde, mede uit experimentele overwegingen, gevallen van actinomycose-actinobacillose, die hiervoor in aanmerking kwamen, algemeen behandeld



??? zijn met antibiotica of sulfa-preparaten. Deze chemotherapeutica werdengedurende 8-10 dagen toegediend, nadat bacteriologisch onderzoek en zomogelijk een gevoe??igheidsbepaling was verricht. Sedert 1954 kwamen 5 gevallen van kaakactinomycose ter behandeling, waarvan eenmet penicilline, een met sulfamezathine en twee met penicilline en streptomycine zijnbehandeld en alle zijn genezen. Het vijfde geval is aanvankelijk met terramycine be-handeld, waarna verbetering optrad. Het proces recidiveerde echter en een bchande-ling met sulfamezathine volgde. Het succes was niet erg groot en toen ten derdenmale het dier in behandeling kwam, heeft het rund cen jodiumkuur ondergaan. Ho-wel een flinke jodismus optrad, wilde het proces niet teruggaan, zodat tenslotte totslachting werd besloten. Twee gevallen van huidactinobacillose, waarvan een zeer duidelijk inoperabel, terwijlde andere gecombineerd was

met een proces aan de kaak, waarin echter geenactinomycose is aangetoond, vertoonden belangrijke verbetering na toediening vanresp. penicilline met streptomycine en chlooramfenicol. Over recidieve is ons nietsbekend. Een inoperabel actinobacillotisch proces in de omgeving van de boeg respondeerdeaanvankelijk goed op een sulfamezathinc-behandeling. Na ongeveer drie maanden tradcchtcr recidieve op. Een herhaling van de sulfamezathinc-behandeling heeft hetproces weer belangrijk teruggedrongen en het lijkt dat het geheel nu tot rust is ge-komen. Een geval van actinomycose in de keelstreek is na cen behandeling met chloor-amfenicol genezen. Twee gevallen van tongactinomycosc of wellicht actinobacillose met belangrijke kauw-bezwaren genazen prompt na een behandehng met penicilline en streptomycine.Tenslotte genas cen geval van actinomycose van het mondslijmvlies door een sulfa-mezathine-

kuur. Hoewel het aantal pati??nten niet groot genoeg is om verregaande conclu-sies te trekken, temeer daar ervaring over lokale behandeling ons ontbreekt,wordt toch de indruk verkregen, dat een algemene behandeling van waar-devolle dieren alleszins verantwoord is. Men kan natuurlijk proberen doorlokale injecties het proces tot stilstand te brengen, maar gezien de aardvan de ontsteking lijkt het niet onwaarschijnlijk, dat het antibioticum viade bloedbaan het proces vaak beter zal kunnen doordringen dan bij localeinfiltratie en omspuiting. O.M. GERAADPLEEGDE LITERATUURBOEREMA, I.: De waarde van antibiotica bij de behandeling van acute peritonitis.Verslag van het congres van de Ned. Stichting tot bevordering van de ChirurgischeWetenschappen. Amsterdam, mei 1953).CRONE-M?œNZEBROCK, A. & W. KORTH: Fortschritte in der Behandlung chirur-gischer Infektionen durch streng lokale, gezielte

Antibiotica-Anwend??ng. (Der Chi-rurg 10 (1955) 433.)ENGLERT, BAUER & GOEBEL: Neue Gesichtspunkte ??ber Vorkommen, Ursachenund Behandlung der Ges?¤uge-aktinomykose bei Muttcrschwcinen. (Tier?¤rtzl. Um-schau 11 (1956) 42.)KOS, R.: Die lokale Anwendung von Chloramphenicol. (Zentralblatt f. Chirurgie nr. 17, 1955. Ref. in M??nch. Med. Wochenschr. 97 (1955) 1038.)L?œCK, W. & H. W. BOBSIEN: Zur ??rtlichen Anwendung von Penicillin bei derchirurgischen Behandlung schwerer Extrcmit?¤tenverletzungen des Pferdes. (Mo-natsh. f. Vet. Medizin 15 (1954) 341.)HELENEY, F. L. & B. A. JOHNSON: Rational Use of Antibotics in control ofsurgical Infections. (J. Am. Med. Ass. 153 (1953) 1253.)



??? METZGER, W. I. & A. PRIGOT: The effect of local antibiotic therapy upon thesurvival of wound bacteria. (Andbiot. & Chemother. 5 (1955) 423. Ref. in TheVet. Bull. 26 (1956) 127, no. abstr. 776.) SAURAT, P. & R. LAUTI?‰: Bases et principes de l\'anubioth?Šrapie. (Les Cahiers deM?Šd. V?Št. 25 (1956) 97.) SCHNITT, W. & S. ORTEL: Einiges zur lokalen Antibiotikatherapie in der Chirur-gie. (M??nch. Med. Wochenschr. 98 (1956) 1390.) V?–HRINGER; Penicillin, Streptomycin und Chloramphenicol in der Veterin?¤r-medizin. (Biochemie GmbH- Kundl-Tirol; boekbespreking in Monatsh. f. Vet. Med. 12 (1957) 60.)



??? Uit de Kliniek voor Inwendige Ziekten.Directeur: Prof. Dr. G. Wagenaar.I>E TOEPASSING VAN ANTIBIOTICA BIJ INWENDIGE ZIEKTEN door Prof. Dr. G. WAGENAAR Toen de organisatoren van de Veterinaire Week mij verzochten de toe-passing van antibiotica bij inwendige ziekten te bespreken, heb ik aan ditverzoek, na overleg met de Wetenschappelijke Staf van de Kliniek, slechtsaarzelend gevolg gegeven. E?Šn van de grootste bezwaren was gelegen in het feit, dat de Kliniek slechtsover een gering aantal wetenschappelijk gefundeerde gegevens betreffendehet gebruik van antibiotica bij pati??nten, beschikte. Voor behandeling met antibiotica komen in onze Kliniek slechts die pa-ti??nten in aanmerking, die lijdende zijn aan een bacteri??le infectieziekte ofdie, welke lijdende zijn aan een niet specifiek ontstekingsproces aan ?Š?Šnof meer organen. Daarnaast zou men zich kunnen voorstellen, dat wij anti-biotica

zouden gebruiken bij virusziekten ter voorkoming van secundairebacteri??le infecties. Wanneer men zich hierbij tevens realiseert, dat er helaas slechts weinigvarkens aan onze Kliniek in behandeling komen, een toestand die overigensdringend verbetering behoeft, dan kan men zich voorstellen, dat het ge-bruik van antibiotica in onze Kliniek niet zo erg uitgebreid is.E?Šn van de voorwaarden voor een goede toepassing van antibiotica is, datmen de smetstof, die men met antibiotica bestrijden wil, kent. Ten aanzien\\ an een aantal infectieziekten is hieraan wel te voldoen, al moet men maaral te dikwijls eerst een sterfgeval boeken, alvorens men door middel vande sectie de ware aard van de ziekte met zekerheid kan vaststellen.Moeilijker wordt het als men een niet specifieke ontsteking moet bestrijdenzoals b.v. een pleuritis of een peritonitis, terwijl men niet weet welke bac-teri??n een rol spelen bij een dergelijk

ontstekingsproces.In zulke gevallen grijpt men al gauw naar een breed-spectrum antibioti-cum, in de hoop dat men daarmee een gelukkige greep doet. Herstelt eenpati??nt na een dergelijke behandeling, dan zegt dit eigenlijk niets, omdatde pati??nt misschien ook wel zonder behandeling had kunnen herstellen.Zonder goed opgezette proeven met controledieren komt men eigenlijkalleen tot een vaak subjectieve indruk. Alleen bij die ziekten, die vroegereen ongunstige prognose hadden en die thans na de introductie van deantibiotica een veel gunstiger prognose hebben, kan men wel van een ta-melijk objectieve waarneming spreken. Het zal U duidelijk zijn, dat wij dus in vele gevallen behoefte hebben aangoede experimenten bij pati??nten. Het opzetten van dergelijke proevenbij pati??nten is echter niet eenvoudig. In de eerste plaats valt het zeker niet mee om twee ongeveer gelijkwaardigegroepen van pati??nten te

verkrijgen. In de tweede plaats moet men er van verzekerd zijn, dat de behandeldedieren gedurende een voldoende lange tijd onder controle kunnen blijven.Een derde moeilijkheid is de vraag, in hoeverre men verantwoord is ombij pati??nten ter wille van het experiment een mogelijk succesvolle therapieachterwege te laten.



??? Tenslotte is in het algemeen een goede behandeling van onze grote huis-dieren met antibiotica vrij kostbaar. Wanneer ik U ondanks deze tekortkomingen toch het een en ander overonze ervaringen met antibiotica in de Interne Kliniek mededeel^ dan isdit in de wetenschap, dat deze ervaringen in vele gevallen subjectief zijn.Een enkele opmerking moet mij echter eerst nog van het hart. Ik krijgwel eens de indruk, dat sommige collegae, en vooral de jongere onder ons,zijn vergeten dat het ook zonder antibiotica mogelijk was om de dier-geneeskunde goed uit te oefenen. Ik wil hiermede niet beweren, dat denieuwe therapeutica zoals de sulfa-preparaten en de antibiotica ons geenvooruitgang hebben gebracht, maar ik wil er wel met nadruk op wijzen,dat het beslist niet nodig is, dat men in de praktijk vrijwel uitsluitend debovengenoemde preparaten gebruikt. Alvorens men in de praktijk antibiotica mag

toepassen, dient men eerstzo zorgvuldig mogelijk een diagnose, of een waarschijnlijkheidsdiagnose tehebben gesteld. Daarna stelt men vast welk antilaioticum er gebruiktdient te worden. Men moet er dan voor zorgen dat een voldoende hogebloedspiegel optreedt, die voldoende lang wordt aangehouden. Bij zieke kalveren kunnen wij o.a. te maken hebben met Coli-, Pasteurella-en Salmonella infecties. Andere infectieziekten zoals Streptococcen- en Lis-teria infecties komen veel minder voor. De differentieel diagnose van deze ziekten is in het algemeen op papiergemakkelijker te maken dan in de praktijk. Een Coli-infectie treedt in de regel op bij z?Š?Šr jonge tot jonge kalveren.Behalve bij de peracute gevallen is diarrhec het hoofdsymptoom. Bij foutenin de voeding treedt ook dikwijls diarrhee op, maar de dieren zijn in deregel niet zo erg ziek, terwijl een goed dieet meestal voldoende is om deafwijking te doen

genezen. Bij een Coli-infectie vallen op dc hoge tempe-ratuur, de indrogingsverschijnselen en het ernstig ziek zijn van de kalveren.Bij sectie kan de diagnose in de regel bacteriologisch wel bevestigd worden.De verschillende Coli-starnmen heben lang niet altijd dezelfde gevoeligheidvoor antibiotica. S m i t h e.a. bepaalden de gevoeligheid van 58 Coli-starnmen. De gevoeligheid van deze stammen voor de diverse antibioticawas z?Š?Šr verschillend, ze waren echter allen gevoelig voor chloramphenicol(globenicol). De pleuro-pneumonie??n veroorzaakt door Pasteurella\'s zijn in hoofdzaakgekenmerkt door verschijnselen aan het respiratie-apparaat, terwijl er bijSalmonella-infecties zowel verschijnselen aan het maagdarmkanaal als aanhet respiratie-apparaat kunnen optreden. In de praktijk is een onder-scheid tussen deze beide infecties niet altijd eenvoudig. Men mag dan ooknimmer verzuimen om een gestorven

kalf te laten onderzoeken als er te-kenen van een infectie-ziekte zijn. Het faeces-onderzoek op Salmonella\'s is bij kalveren lang niet altijd posi-tief, zodat het aanbeveling verdient om van meer zieke dieren de faeceste laten onderzoeken. Bij het levende kalf is het mij herhaalde malen gelukt om door middel vaneen bloedcultuur de Salmonella bacteri??n aan te tonen. Men dient de cul-turen aan te leggen als de kalveren een hoge temperatuur hebben envoordat antibiotica zijn gebruikt. Voor het bestrijden van Salmonella infecties komt in aanmerking het914



??? chloramphenicol. Bij z?Š?Šr jonge kalveren kan men dit per os geven, beteris het om het intraveneus in te spuiten en wel 2x daags 1 gram gedurende2 ?¤ 3 dagen. Men spuit hiertoe chloramphenicol opgelost in phys. NaCl in(/4% oplosbaar) of wel chloramphenicol opgelost in propyleen glycol enalcohol. De laatste oplossing is veel geconcentreerder, n.1. een 10% op-lossing, zodat men minder behoeft in tc spuiten. In de regel treedt er eenademhalingsshock op, die echter bij langzaam injiceren wel meevalt.Ook Oxytetracycline (terramycine) b.v. 2x daags /2 gram per os werkt bijSalmonellose gunsdg. Pasteurella infecties kan men bestrijden met sulfamezathine intraveneusof sulfanilamide per os, dc Pasteurella\'s zijn echter ook gevoelig voor chlor-amphenicol en Oxytetracycline. Wanneer men niet zeker is van de diagnose, dan verdient mijns inzienshet chloramphenicol de voorkeur, omdat hiervoor de Coli-, de

Pasteurella-en de Salmonella bacteri??n gevoelig zijn. In verband met het vochtverlies verdient het aanbeveling het chloramphe-nicol opgelost in warme phys. NaCl toe te dienen. Bovendien moet menhet dieet regelen. Heeft men met een streptococcen infectie te maken, dan is penicilline hetaangewezen antibioticum. Listeria\'s zijn mogelijk alleen gevoelig voorOxytetracycline. Bij de jonge veulens vormen de opfokziekten een heel wat moeilijker pro-bleem dan bij kalveren. Dc z.g.n. â€žveulenziekte", is geen ziekte, maar hetis een verzamelnaam voor dc ziekten van het jonge veulen.In vele gevallen spelen bacteri??n hierbij geen rol van betekenis, zodat vaneen behandeling met antibiotica geen succes is te verwachten.Een uitzondering moet gemaakt worden voor de polyarthritis de z.g.n.veulenl?¤hme, die in dc regel optreedt als de veulens 7 ?¤ 14 dagen oud zijn.Deze aandoening wordt dikwijls veroorzaakt door

streptococcen, zodatvan een behandeling met penicilline succes is te verwachten, al moet wor-den opgemerkt, dat ook zonder het gebruik van antibiotica dc prognose nietaltijd ongunstig behoeft te zijn. Een Shigella-equirulis infectie komt voor bij de jonge veulens, waarbijvooral een aantasting van de nieren optreedt. Deze veulens gaan echtermeestal zo snel dood, dat het de vraag is of men met een antibioticumnog op tijd komt, aangenomen dat men cr in slaagt tijdig dc diagnose tcstellen. Voor een behandeling komen in aanmerking Oxytetracycline, strep-tomycine en chloramphenicol. Bij de volwassen runderen zijn vooral de mastitiden van belang. Voor deklinicus is van grote betekenis de typering van de mastitisverwekker, als-mede de gevoeligheidsbepaling van deze verwekker voor antibiotica. Menheeft behoefte om dit binnen 24 uur te weten. Dit is voor ons moeilijk, laatstaan voor de practicus. Zodoende komt de

mastitis behandeling dikwijlsmin of meer in de lucht te hangen. Men dient er rekening mee te houden, dat de gevoeligheid in vitro nietgelijk behoeft te zijn aan de gevoeligheid in vivo. Is de verwekker cle streptococcus agalactiae dan wordt penicilline metsucces gebruikt, terwijl ook de andere streptococcen in de regel voldoendegevoelig zijn voor het penicilline.



??? Bij chronische Streptococcen mastitiden is het succes meestal gering, door-dat het uierweefsel zodanig is veranderd, dat de Streptococcen onbereikbaarzijn geworden voor het antibioticum. Bij een staphylococcen-infectie is de prognose minder gunstig. Wil menpenicilline proberen, dan moet men dit zeker herhaalde malen toepassenen wel in doseringen van minstens 300.000 E per kwartier en per keer.Betere resultaten zijn te verwachten met Chlortetracycline (aureomycine),hetgeen men intramammair kan toepassen of ook wel gecombineerd intra-mammair en parenteraal. Nog ongunstiger is de prognose bij een coli-mastitis. Te proberen zijn grotedoses streptomycine, zowel intramammair als intramusculair of Oxytetra-cycline. De pyogenes mastitis zou volgens de literatuur gegevens gunstig reagerenop een behandeling met Oxytetracycline. Volgens de ervaringen aan onzeKliniek verdwijnt wel de stank van

de melk na een behandeling, maar demastitis geneest niet, terwijl de Corynebacteri??n aanwezig blijven.Opmerkelijk is in dit verband de publicatie van Pearson (1951), dievermeld dat hij met goed succes 3x in de zomer prophylactisch de uiers in-spoot met penicilline en daarmee een pyogene infectie voorkwam. Controle-dieren hadden veel meer pyogene mastitiden. Wij menen de behandeling van tongactinomycose te kunnen verbeterendoor een behandeling met penicilline. Op drie opeenvolgende dagen wordteen injectie van 1.000.000 E penicilline in de tong gegeven, zo mogelijkin de haard en anders om de haard. Daarnaast kan het K.J. niet gemistworden. De verbetering die wij zien, bestaat hierin dat de bruikbaarheidvan de tong vrij snel terugkeert. Pneumoni??n bij het rund behandelen wij gecombineerd met sulfamezathineen penicilline. In verband met de mogelijkheid van een Pasteurella infectieis

streptomycine misschien beter of een combinatie van streptomycine metpenicilline of een breed-spectrum antibioticum. Salmonella infecties worden vanzelfsprekend met chloramphenicol be-handeld en als regel met goed succes, hoewel er dragers overblijven.Evenals in de literatuur is aangegeven, behandelen wij tegenwoordig dekoeien met een Pyelonephritis gedurende drie dagen met penicilline(3.000.000 E. per dag). Hierdoor kan een tijdelijke verbetering of sdlstandvan het proces optreden, waardoor het rund nog enige tijd biuikbaar blijft.Voorwaarde is echter, dat het ureum gehalte van het bloed nog niet tehoog is. Bij een acute peritonitis gebruiken wij tegenwoordig wel Retromypenintra-abdominaal. Retromypen-forte l.o. is een combinatie van penicillineen streptomycine en wel per flesje 300.000 E. procaine-penicilline -G,100.000 E. natrium- penicilline-G. en 1.000.000 E. dihydrostreptomycine.De kuur

bestaat uit een intra-peritoneale injecde de eerste dag van 5 flesjes,de tweede dag 4 flesjes en de derde dag 3 flesjes. In de literatuur wordt de combinatie penicilline en streptomycine aange-geven om een peritonitis veroorzaakt door darmbacteri??n te bestrijden.Ons materiaal is nog te klein om een goed oordeel te geven. Droes bij paarden kan men behandelen met penicilline, maar ook metsulfa-preparaten. Voorwaarde is echter dat men met de behandeling in



??? een z?Š?Šr acuut stadium begint. Is er eenmaal pus in de klieren, dan kanmen deze m.i. beter laten aanrijpen. Het is bekend, dat de tetanus bacil gevoelig is voor penicilline. Bij een te-tanus behandeling mag dan ook penicilline niet ontbreken. Dit neemt ech-ter niet weg, dat de prognose bij volwassen paarden er zeker niet of althansniet veel gunstiger door is geworden. Volgens de dierenartsen van de Buitenpraktijk zouden zij echter bij veulensmet tetanus succes hebben geboekt, door een week lang dagelijks 3-5.00.000E. penicilline in te spuiten. De navel moet zo nodig locaal worden behan-deld. Men moet er om denken, dat het veulen regelmatig moet wordenopgetild om te drinken. Rest mij om mede te delen, dat wij 2 maal een geval van chronischediarrhee bij het paard hebben zien herstellen na toediening van Oxytetra-cycline per os, en wel 6 gram per dag gedurende 4 dagen in een electua-rium. Naast deze

gunstige gevallen staan echter ook verschillende teleur-stellingen, zodat deze gevallen zeker niet bewijzend zijn.In ?Š?Šn van de vele artikelen over antibiotica werd het volgende Ameri-kaanse gezegde aangehaald: â€žWe can\'t do today\'s work with yesterday\'smethods and stay in business to-morrow". Ik kan deze uitspraak wel waar-deren. Men moet er echter voor waken al de aanprijzingen op het gebiedvan andbiotica direct als nieuwe behandelingsmethoden te beschouwen.Juist op het terrein van het zoeken naar de juiste veterinaire indicaties isnog veel werk te verrichten.



??? Uit het Instituut voor Veterinaire Bacteriologie der Rijksuniversiteit te Utrecht. Directeur: Prof. A. v. d. Schaaf.TOEPASSING VAN ANTIBIOTICA BIJ PLUIMVEEZIEKTEN door Dr. C. A. VAN DORSSEN Inleiding. Voor een wetenschappelijk verantwoorde therapeutische toepassing vanantibiotica komen alleen die ziekten in aanmerking waarvan de oorzaakeen levende ziekteverwekker is. Deze moet gevoelig zijn voor het betrokkenantibioticum terwijl de mogelijkheid aanwezig moet zijn het antibioticumin een voldoende hoge en langdurige concentratie in vivo te doen werken.Met andere woorden dient zo mogelijk de gevoeligheid in vitro bekend tezijn terwijl bloedspiegel bepalingen aanwijzingen hebben gegeven over dewijze van toediening. Hierbij dient verder o\\\'erwogen te worden dat eenparenterale toediening als regel alleen economisch verantwoord is, indien?Š?Šn injectie voldoende is om therapeutisch

effect te sorteren.Een fraai voorbeeld hoe een therapie experimenteel kan worden voorbereid,vormen de onderzoekingen van Bornstein en Samberg in Israel,die dit voor twee aldaar inheemse pluimveeziekten, de vogelspirochaetoseen de coryza zeer uitvoerig uitwerkten. Voor de spirochaetose kozen zijpenicilhne, voor de coryza streptomycine. Wat betreft penicilline bleek hun dat bij injectie van een waterige oplossingvan kristallijne penicilline met doses van 1000 E per kip meetbare serum-spiegels met een duur van \'/i tot \'/j uur, mei 2000 E van /a tot 1 uur,met 5000 E van 1 tot 3 uur, met 10.000 E van 3 en 4 uur en met 50.000 Evan 5 tot 6 uur werden verkregen. Er was bij kippen geen verschil tussenintramusculaire en subcutane injectie. Verder bleek bij dieren van 200 gramtot 2 kg het lichaamsgewicht bij de dosering geen rol te spelen, deze dierendienen dus alle dezelfde dosis per dier te ontvangen om

dezelfde concen-traties te bereiken. De dosering is vergeleken met ander diersoorten hoogten opzichte van het lichaamsgewicht: 7 ?¤ 15 x zo hoog als van het paard,5 a 18 X als van de mens enz. Een andere merkwaardigheid is dat waterige oplossing van procainepenicil-line bij kippen geen langduriger werking heeft dan die van kristallijnepenicilline. Wel wordt een langduriger werking verkregen met procaine-penicilline in olie met 2 % aluminiumstearaat. Bij de coryza deden zij eerst een uitvoerig onderzoek naar de aetiologie.Volgens hen wordt deze in Israel veroorzaakt door Hemophilus gallinarurn.Zij maakten zich de vrij ingewikkelde kweektechniek eigen en onderzochtenhet microorganisme op gevoeligheid t.o.v. streptomycine (naar aanleidingvan onderzoekingen van De B 1 i e c k, zie verder). Ook voor strepto-mycine deden zij bloedspiegelbepalingen. Het bleek dat de streptomycinelangzamer door het

lichaam wordt opgenomen en uitgescheiden dan depenicilline. De maximale spiegel werd bereikt ?Š?Šn uur na de injecde. Zesuur na de injectie was deze tot 1/6 teruggelopen. De juiste dosis bleek200 mgr. Evenals bij penicilline is de dosis tussen 1/3 en 2 KG onafhankelijk



??? van het hchaamsgewicht. De dosis streptomycine van de kip ten opzichtevan het Hchaamsgewicht bedraagt ongeveer 8 x die van de mens.Terwijl dit bij 200 mgr wel het geval was bleken injectiedoses van 100 en50 mgr de hemophilen in de sinus niet te doden. Binnen 24 uur na eenonvoldoende injectie konden uit de neuzen der behandelde dieren strepto-mycine resistente hemophilen worden gekweekt. Hirchb??chler (proefschrift Weenen) onderzocht de dosering voorkippen van de tetracyclinen: aureomycine, terramycine en achromycine,waarbij voor deze stoffen als therapeutisch werkzame bloedspiegel 0,5 y/cmwerd aangenomen. De preparaten werden per os verstrekt op de nuchteremaag. Hij kwam tot de volgende dosering: Aureomycine 50 ?¤ 100 mgr per KG ieder 12 uur of 200 mgr iedere 24 uur.Terramycine 50 mgr per KG iedere 12 uur of 100 mgr iedere 24 uur.Achromycine 50 mgr ?¤ 100/KG iedere 12

uur.Ook terramycine in olie subcutaan: 50 mg/KG gaf bevredigende concentraties (dus 2 ccm).Erysipelothrix infectie Ei-ysipelothrix rhusiopathiae wordt in Noord Amerika wel bij kalkoenenwaargenomen als ziekteoorzaak; zie o.a. Browns c.s. Hudson c.s.behandelden deze ziekte met succes met 100.000 ?¤ 300.000 E penicillineper kalkoen. Volgens L e v i n e zouden streptomycine en aureomycine meereffectief zijn dan penicilline. Raines en Winkel beschreven E. rhusio-pathiae bij fazanten met â€žlameness" (arthritis?), door behandeling van alledieren ook de klinisch normale met 50.000 E procaine penicilline intra-musculair werd de sterfte onmiddellijk tot staan gebracht. De waarde vaneen mededeling van E 1 I i o t over penicilline therapie per os bij kalkoenenwordt betwijfeld. Salmonellose: Infectie van kuikens met Salmonella pullorum werd door G e r r i e t sbehandeld met aureomycine per os; 150 mgr per KG voer

gedurende 14dagen. Van de experimenteel besmette dieren stierf van de onbehandelde90 %, van de behandelde 77 %. Met doses van 300â€”600 mgr waren deresultaten aanmerkelijk beter, o.a. onbehandeld 58 %, behandeld 6 %.Schildmeycr behandelde spontane gevallen van Morbus pullorumbij kuikens met terramycine; 10 gr. terramycine (niet aangegeven welkpreparaat; soluble powder?) oj) 5 liter drinkwater gedurende 3 dagen enzag reeds na 24 uur snelle verbetering. Ok M o r c o s heeft deze behandelingtoegepast. Lee (1957) vermeldt in een vrij populair gesteld artikel dat Oxytetra-cycline (terramycine) en Chlortetracycline bruikbaar zijn voor behandelingvan pluimvee met Salmonellose. Hij geeft geen bijzonderheden.T a u b i t z behandelde chronische pullorumdragers met streptomycine enChlortetracycline (= aureomycine) zonder succes. Greuel zag bij Salmonellose van duiven goede resultaten met

peroralebehandeling met aureomycine, gedurende 8 dagen iedere 8 uur 6,6 tot15 mgr. of leucomycine 25-50 mgr. De groene kleur van de faeces verdween,de arthritisverschijnselen verbeterden zich zeer snel en de serumtiter liepterug.



??? Pasteurellose Bij vogelcholera wordt door M u r r ay aangegeven, dat 150.000 E. = 150mgr streptomycine per kalkoen bij experimentele infectie gelijktijdig ge-geven met de infecterende injectie een beschuttende waarde had, maar6 uur nadien al niet meer voldoende was. Ook noemt hij voor kuikensaureomycine i.m. (40 mgr per KG) of per os. Volgens \\Villiams Smith bleek bij experimentele pasteurellose terra-mycine-HCl verre superieur boven penicilline, procainepenicilline, chlor-amphenicol, dihydrostreptomycine en aureomycine. Sulfapreparaten werk-ten veel slechter en furazolidone helemaal niet. Bij een injectie die 6 ?¤ 24uur van te voren had plaats gevonden was ?Š?Šn intramusculaire injectie van25 mgr terramycine per KG als regel afdoende. Aureomycine en terra-mycine per os gaven ook vrij goede resultaten. Coryza Hofstad (1952) onderscheidde wat wij coryza plegen te noemen in: a) Infectious

coryza, dit is de Hemophilus gallinarum infectie met acuutverloop en korte incubatie. Voor de therapie van deze ziekte metstreptomycine door Bornstein en Samberg zij verwezen naarde inleiding. Aangezien deze ziekte snel spontaan kan genezen is hetresultaat van een therapie hierbij m.i. moeilijk te beoordelen. b) â€žChronic respiratory disease" (CRD) met lange incubatie en langeduur. Hofstad meende dat de verwekker niet in gekleurde prepara-ten was zichtbaar te maken. Dit agens was gevoelig voor streptomycineen aureomycine en niet voor penicilline. c) â€žcoccobacilliform coryza" veroorzaakt door de â€žcoccobacillif??rm bodies"van Nelson, welke door De Blieck (1950) in het ei waren ge-kweekt en waarbij door hem de gevoeligheid voor streptomycine wasvastgesteld en dit antibioticum therapeutisch toegepast. Uit de recente literatuur blijkt dat thans ook in Noord Amerika de CRDen de

coccobacilliform coryza als hetzelfde begrip beschouwd worden. Zohebben Adler en Yamomoto de onderzoekingen van Nelson kun-nen herhalen en bevestigen. De coccobacilliform bodies worden thans be-schouwd als PPLO. Hofstad en Doerr (1956) kweekten ze opspeciale PPLO voedingsbodems. Zij noemen deze organismen â€žMycoplasmagallinarum", â€žthe causative agent of chronic respiratory disease". C r a w-1 e y toonde aan dat PPLO via het ei worden overgebracht en dat predispo-nerende momenten o.a. virusinfecties de directe oorzaak zijn van hetmanifest worden van de ziekte. Het bleek dat ?Š?Šn injectie met 200 mgr streptomycine in staat was deaanwezigheid van PPLO in de kip zodanig te verminderen, dat de eieren,die gelegd werden tussen 10 en 24 dagen na de injectie, geen besmettekuikens leverden. De latente infectie in het koppel was hier weliswaar nietvolkomen door vernietigd,

maar de cyclus kon doorbroken worden. In deUSA maakt men hier al practisch gebruik van. In 1955 waren reeds 550.000vrije kuikens gefokt. Nog kan worden opgemerkt dat de vrije kippen door3 maandelijkse hemagglutinatie inhibitie test op latente infectie zijn tecontroleren. Behalve de eenmalige injectie met 200 mgr streptomycine is resultaat teverwachten van het bij alle dieren ook bij de klinisch gezonden subcutaaninspuiten met 50 rngr terramycine in olie (2 ccm; de prospectus van



??? Pfizer geeft aan 1 ccm). Volgens proeven van Hirschb??chler zoudit daarentegen 4 ccm hebben moeten zijn. Carson c.s. zagen bij 140dieren de klinische verschijnselen binnen de week verdwijnen en de eipro-ductie toenemen in tegenstelling met 130 onbehandelde controles. Over-eenkomstige gunstige resultaten zag Axworthy eventueel gecombineerdmet tcrramycine door het drinkwater. Verder vindt men in de literatuurstreptomycine 50 mgr en penicilline 10.000 E (Schmittle); resultaatonvoldoende, zoals te verwachten. S t e f f a n paste toe aureomycineconcentraat, 1 eetlepel door het drink-water of individuele behandeling van neus en choanae met aureomycine-zalf en spoelen met geconcentreerde aureomycineoplossing. De resultatenvan deze behandeling zijn zodanig twijfelachtig dat S t e f f a n aanraadthardnekkige gevallen met streptomycine in te spuiten (waarom niet di-rect?). Ook de proeven van Gylstorff-

Sassenhoff en Dornwaarbij resultaten werden bereikt met aureomix, een preparaat dat behalveeen niet nader aangegeven hoeveelheid aureomycine tevens Vitamine A,D3, Bi2, lactoflavin, panthotheenzuur, nicotinezuuramide, cholinchloride,folinzuur, ijzer, koper, mangaan, kobalt en jodium bevat, leveren minderbevredigende resultaten op dan deze auteurs zelf menen. Immers kondenbij chronische coryza na 14 dagen behandeling slechts 40 % der dierenworden genezen, terwijl de rest verder plaatselijk moest worden-behandeldmet Targotuierzalf, waarin aureomycine, streptomycine, neomycine enprocainepenicilline. Bij een acute uitbraak zou na 3 dagen behandeling(slechts) 50 % van de dieren genezen zijn. Sinusitis bij kalkoenen heeft een overeenkomstige aetiologie. Hierbij wordtals therapie aangegeven: aureomycine plaatselijk in de sinus met succes,intramusculair zonder succes, chloramphenicol door het voer

gedurende8-12 dagen 0,2 %â€”0,5 % met succes (G r u m en B o n e y). Infectieuse Bronchitis Dc gevolgen van deze door een virus verwekte ziekte werden door Vissermet succes bestreden met: a) aureomycine 250 gr. van een poeder uit de handel (welk?) per 50 KGvoeder. b) tcrramycine door het drinkwater 15 gr. oplosbaar poeder (bevat perYi pound 6250 mgr tcrramycine) per 10 liter drinkwater. Pokken-diphtherie Ook bij deze virusinfectie werden therapeutische proeven verricht, waarbijwaarschijnlijk de invloed op secundaire infecties hoofdzaak zal zijn geweest.G e r r i e t s (1957) zag resultaat van behandeling gedurende 5 dagen met10 mgr tcrramycine vitaminen in capsule of door het voer. Zeer frap-pante resultaten zag hij bij ernstig zieke dieren ook van intramusculaireinjecties van 200 mgr dihydrostreptomycine ?Š?Šnmaal of 50 mgr chlor-amphenicol tweemaal. Plaatselijke behandeling van de gehemeltespleetmet

chloramphenicolzalf of met aureomycinezalf werd ook met succestoegepast. Ornithosis en â€žnatte snot" bij duiven De symptomen van ornithosis bij duiven zijn volgens Meyer chronischediarrhee en lichaamszwakte. Volgens Jansen dienen ontstekingsprocessen



??? van het respiratieapparaat en slijmvHezen (bedoeld wordt wat de duiven-houder natte snot noemt of reutel) als verschijnselen van het acute stadiumte worden beschouwd, welke symptomen ook door Fritzsche speciaalbij postduiven werden waargenomen. Volgens Fritzsche behandelden Meyer en Eddie ornithosis metsucces met intramusculaire injecties met aureomycine, achromycine enterramycine, 2 a 3 injecties per dag gedurende 14 a 25 dagen. Toedieningdoor het voer leverde geen resultaat op. Fritzsche deed proeven met het chloramphenicolpreparaat paraxine,waarvan duiven grote doses per os goed bleken te verdragen. Hij gaf deeerste dag 200 mgr en de volgende dagen, soms ?Š?Šn dag overslaande, 5 x100 mgr per os. Bij afmaken der behandelde dieren was merendeels hetvirus niet aan te tonen, wat bij een overeenkomstig aantal controledierenvan dezelfde herkomst wel het geval was.

Zoals reeds was opgemerkt zou het verschijnsel â€žnatte snot" een symptoomzijn van ornithose, waarbij de diagnose serologisch gesteld werd. In delaatste tijd is het M a t h e y c.s. gelukt overeenkomstige, klinische beeldenop te wekken bij duiven met cultuur van PPLO, welke uit duiven metrespiratiestoomissen ge??soleerd waren. Jansen geeft aan als therapie voor dit symptomencomplex 0,4 ccm vaneen streptomycineoplossing. Volgens mondelinge mededeling van collegaDr. van Vloten past men thans aan de Gezondheidsdienst voor Post-duiven toe het preparaat metastrept (een combinatie van streptomycine-sulfaat en dihydrostreptomycinesulfaat). Hiervan wordt 50 mgr opgelostin 0,5 ccm 0,9 % NaCl oplossing subcutaan aan hals of borst ingespoten;de injectie eventueel 1 x na 3 dagen te herhalen. Volgens Jansen treedt in het merendeel der gevallen snel klinischeverbetering op. Hij merkt echter op,

dat blijkens rapporten het virus nietuit de weefsels geelimineerd zou worden en de ge??nfecteerde dieren dragerzouden worden, ("the rapports dealing with the therapy by means ofantibiotics point out, that the virus is not eliminated from the tissues andthe infected birds become carriei-s of the agent"). Tengevolge hiervan zouzich immuniteit ontwikkelen. Theoretisch is het zeer wel mogelijk, dat de streptomycinetherapie zich hierook richt tegen de PPLO, die evenals dit bij CRI) der kippen het gevalkan zijn, geactiveerd worden door de de virusinfectie. Coccidiosis Volledigheidshalve zij nog genoemd, dat Lucas c.s. gunstige resultatenhebben gerapporteerd van behandeling van coccidiosis door E. tenella, E.mitis en E. maxima met het antibioticum framycetine door het drinkwater. Conclusies: De antibiotica zijn voor tal van indicaties met succes bij pluimvee toegepast.Voor Nederlandse omstandigheden is in de

eerste plaats practisch vanbelang de streptomycineinjectie kip 200 mgr. mtramusculair of subcutaan,duif 50 mgr subcutaan. Daarnaast zal vooral aandacht moeten worden be-steed aan het preparaat terramycine. In de vorm van oliesuspensie envan oplosbaar poeder is dit preparaat oeconomisch verantwoord. Dosisoliesuspensie voor kippen 1 a 2 ccm subcutaan, van oplosbaar poeder15 a 20 gram per liter drinkwater.



??? Verder blijkt uit de literatuur dat bij bepaalde indicaties ook andere anti-biotica met succes zijn toegepast. GERAADPLEEGDE LITERATUUR .\\DLER, H. E. en YAMO MOTO, R., Cornell Vet. 96, 317 (1956).AXWORTHY, R. H., British Vet. Jrl 112, 547 (1956).BARRON, N. S., Vet. Record 64, 65 (1952). BORNSTEIN, S. en SAMBERG, Y., Amer. Jrl. Vct. Res. 15, 607, 612 (1954).BLIECK, L. DE, Vet. Record 62, 787 (1950). BROWNS, J. A., HARTSON, C. B., TUDOR, D. C. en BLACK, J. J., J.A.V.M.A.126, 134 (1955). CARSON, J. R., EATON, R. D. en LANGINBUHL, R. F., Poultry Sei 33, 589(1954). CRAWLEY, J. F. en FAHEY, Ph. D., Poultry Sei 14, 707 (1955); JAVMA 130, 187(1957). ELLIOT, H. B., JAVMA 128, 243 (1956). FRITSZCHE, K., LIPPELT, H. en WEGER, F., Berl. u. M??nch. Tier?¤rztl. Wschr.69, 61 (1956). GERRIETS, E., Archiv Gefl??gelkunde 19, 421 (1955); 21, 118 (1957); Monats-hefte Vet. Med. 12,
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??? llit de Kliniek voor Veterinaire Verloskunde en Gynaecologie der Rijks-universiteit te Utrecht (Dir.: Prof. Dr. F. C. v. d. Kaay). DE CHIRURGISCHE BEHANDELING \\ ANCONDYLOMATA VAGINAE door Dr. F. C. VAN DER KAAY en Jhr. M. A. SNOECK In de tijd, die mij heden ter beschikking staat, wil ik U iets mededelenover het voorkomen en behandelen van Condylomen â€” tumoren, die ge-rekend worden tot de rondcellige sarcomen, die als regel niet metastaserenâ€” in de vagina van de teef. Ze komen voor bij honden van elke leeftijden van elk ras. Nieberle en Gohrs schrijven in hun leerboek der Speziellen Patho-logischen Anatomie der Haustiere (1919) over dit lijden het volgende:â€žEen bijzondere betekenis hebben de zgn, infectieuze sarcomen in devagina en vulva van de hond. Verschillende onderzoekers konden ze vanhond op hond overbrengen, het gelukte niet ze over te brengen op

katten,muizen en caviae. Onder natuurlijke omstandigheden worden ze door decoitus overgebracht. Met zekerheid is de natuur dezer tumoren en tevensde vraag of het werkelijk tumoren zijn, nog niet opgelost. Zijn het echtegezwellen of infectieuze granulomen". J O e s t vermeldt in zijn boek Spezielle Pathologische Anatomie der Haus-tiere (1921): â€žDeze aan de penis en preputium, zo ook in de vagina van de hond voor-komende tumoren zijn, zoals door klinische waarnemingen van verschillen-de personen is vastgesteld en ook door experimenten is bevestigd, doorde coitus over te brengen. Recidieve na operatieve verwijdering treedt gemakkelijk op, in verschillendegevallen bij vrouwelijke dieren na de volgende geboorte.De ontwikkeling van de nieuwvorming behoeft niet direct na de bij decoitus plaats gevonden hebbende infectie op te treden, maar kan eerst eenmaand na de geboorte te voorschijn komen.

Ze komen voor aan de vulva, in het vestibulum en in de omgeving van deurethra uitmonding. Grote woekeringen zijn vaak ulcererend en bloedend. Over de aard dezer nieuwvormingen bestaat verschil van mening. Demeeste auteurs rekenen ze tot de blastomen, andere tot de infectieuzegranulomen, weer anderen tot de rondcellige sarcomen.Metastasen kunnen verschijnen in de regionaire lymphklieren, maar ookin de longen, lever, verdere lymfklieren". Eigen materiaal: A. Voorkomen: Het is ons opgevallen, dat dit lijden de laatste jarenveel vaker bij honden wordt vastgesteld dan vroeger. De meesten hadden enkele malen gejongd. Soms enkele maanden, somsenkele weken naar de laatste partus, een enkele maal gedurende de partus,



??? werd het hjden geconstateerd. Enkele honden waren gedekt, maar haddenniet geworpen. B. Leeftijd: Van een 30-tal honden, waarbij wij dit lijden de laatstejaren vaststelden, varieerde de leeftijd van 1 /j tot 2 jaar. C. Anamnese: In de meeste gevallen wordt de hond ter behandeling aan-geboden, omdat hij lijdt aan een bloedige uitvloeiing. In andere gevallenpuilt uit de vulva een rode tumormassa. Soms heeft men naast dc bloedige uitvloeiing een dikte van het perineumvastgesteld. Status praesens: Uitwendige verschijnselen: Er bestaat in bijna alle gevallen een bloedige uitvloeiing. Strijkt men devulva af met een watje, dan wordt dit rood gekleurd en soms vindt menstukjes necrotisch weefsel er op. Vrij dikwijls puilt er min of meer roodweefsel uit de vulva. Minder vaak vindt men tumorweefsel uitgaande vanhet slijmvlies van de vulva. Het perineum is somtijds gebombeerd. De alge-mene toestand van de hond laat

meestal niet veel te wensen over, maar zekan heel slecht zijn. Inwendig onderzoek: Op de vaginawand meer of minder ver in het vestibulum vaginae voeltmen een weke tumormassa met een onregelmatig oppervlak, dat bij aan-raking gemakkelijk bloedt. Soms is het over een groot gedeelte van devaginawand verspreid, in andere gevallen zijn het een of meer tumorenvan een bloemkoolachtige gedaante. Meestal bevindt de tumormassa zichin het meest caudale gedeelte van de vagina, in andere gevallen breidt zezich uit tot aan de urethra en in veel minder gevallen vindt men nogtumorweefscl craniaal van de urethra opening. De urethra opening is meestal nog vrij van tumorweefsel, een heel enkelekeer breidt het zich uit tot op het slijmvlies in de urethra. Diagnose en Differentieel-diagnose: Het stellen van een goede diagnoseis niet moeilijk als het tumorweefscl zich vertoont in of aan de vulva. Menzal het niet

gemakkelijk verwarren met een prolapsus vaginae of eentumor van andere soort, omdat deze een geheel ander aanzien hebben enbloedige uit\\ioeiing ontbreekt. Ook bij een endometritis kan een soortgelijke bloedige uitvloeiing optredenals bij deze tumorvorming, maar necrotische stukjes ontbreken. Een in-wendig onderzoek van het genitaal-apparaat, dat men trouwens bij elkevaginale uitvloeiing verplicht is te verrichten, zal ons behoeden voor eenverkeerde diagnose. Prognose: Vrij gunstig. Therapie: Momenteel staat ons hier te lande slechts de operatieve behan-deling ten dienste. Franse onderzoekers melden goede genezing na R??ntgenbestraling, maardeze kunnen wij tot heden niet toepassen, omdat we niet beschikken overeen R??ntgentherapie apparaat. Voor een goede behandeling moet men een overzichtelijk operatieveldhebben. Daartoe wordt de omgeving van de vulva op vrij uitgebreide



??? schaal onthaard. We verrichten de operatie steeds onder narcose, verkregendoor intraveneus â€žInactin" toe te dienen. De operatieve ingreep wordt begonnen met het klieven van de dorsalewand van de vagina, vanuit het perineum met behulp van een apparaatvoor electrische diathermic. Bij een uitgebreid ziekteproces moet men somsde vagina openleggen tot kort onder de anus. Met tangen volgens P e a n grijpt men het gezonde slijmvlies van het cranialegedeelte van de vagina vast en begint dit aan de huid vast te hechten inde dorsale hoek van de wond en vervolgens gaat men naar terzijde voorzover we over gezond slijmvlies beschikken. Op deze wijze maakt men een nieuwe of vergroot men de oude geslachts-opening. Alvorens het slijmvlies aan de huid te hechten, brengt men debloeding in de wand der vagina zo goed mogelijk, veelal met behulp vanelectroagulatie tot staan. We hebben dus nu

een geslachtsopening die zich uitstrekt van de onderstecommissuur van de vulva tot het meest dorsale punt waartoe het purineumis gespleten. Wanneer we deze opening met behulp van Pean\'se tangen uiteen spreiden,hebben we een uitstekend overzicht van het gebied waar zich de Condy-lomen bevinden. We handelen nu verder naar gelang de uitbreiding der Condylomen alsvolgt: 1. De Condylomen bevinden zich aan de rand van de vulva. Met het apparaat voor electrische diathermic nemen we het condyloma-teuze weefsel weg en hechten het slijmvlies na stelping der bloeding aande huidrand van de vulva. Na 7 dagen worden de mucosa-huidhechtingenverwijderd. De hond heeft nu een vulva overgehouden die groter is danvoorheen, maar door lidtekenretractie wordt de opening in de loop vande tijd kleiner en vooral bij enigszins lang behaarde honden ziet men vandeze abnormale vulva niets. 2. De

Condylomen bevinden zich op het slijmvlies tussen vulva en urethra.Soms kunnen de woekeringen zich tot kort bij de urethra opening uitstrek-ken. De urethra opening markeren we door een slappe urinecatheter in deurethra te brengen. We beginnen met behulp van het apparaat voor electrische diathermie methet verwijderen van de Condylomen, die zich het dichtst bij de urethraopening bevinden en vervolgens de rest der woekeringen. Gedurende ditingrijpen trachten we optredende bloedingen zoveel mogelijk te stelpen,hetgeen veel tijd en moeite kan kosten. Is alle tumorweefsel verwijderd danhandelen we als volgt: a. Is een gedeelte van het vaginaal slijmvlies teloor gegaan, dan hechtenwe de rest van de mucosa aan elkaar of, als veel slijmvlies aan de overgangmucosa-huid is teloor gegaan, hechten we de rest van het slijmvlies aande huid vast en krijgen we dezelfde situatie als onder sub 1 is vermeld.Er

blijft tenslotte een vulva over groter dan voorheen. b. Het slijmvlies van het vestibulum vaginae is tot aan de urethra openinggeheel teloor gegaan.



??? We nernen nu de clitoris mede weg (gevaar voor flinke bloedingen) enhechten de overblijvende labiae vulvae eerst met 2 of 3 matrashechtingenen daaroverheen huidhechtingen aan elkaar. Na genezing houden we een geslachtsopening over, die gelegen is dorsaalvan de oorspronkelijke vulva. 3. De Condylomen bevinden zich niet alleen uitgebreid op het slijmvliesvan het vestibulum vaginae, maar ook nog craniaal van de urethra opening.Allereerst zoeken we de urethra opening op, hetgeen heel dikwijls veeltijd kost. In de urethra opening brengen we ook nu weer een slappe urinecatheter. We nemen eerst de Condylomen rondom de urethra opening weg en fixerendeze daarna met Peanse tangen. Bevinden zich de Condylomen aan de rand van de urethra opening, danmoet na wegname het slijmvlies van de urethra meer uit de diepte aan-getrokken worden en gefixeerd worden. Daarna verwijderen we de restder

tumormassa. De urethra opening moet met hechtingen aan gezonde mucosa of aan dehuid gefixeerd worden. We maken wederom een nieuwe geslachtsopening in het perineum en naverwijdering van de clitoris hechten we de vulvalippen aan elkander vast.Een goede en nauwkeurige fixatie van de urethra in deze gevallen is voorhet verdere verloop van zeer groot belang. Het kan gebeuren, dat enige tijd na de genezing het slijmvlies van denieuwe geslachtsopening in geringe mate gaat uitpuilen. Met het apparaatvoor electrische diathermic verwijderen we dit en recidieve hebben wenooit gezien. Recidieve van de tumorvorming na deze operatieve ingreep is tot hedendoor ons niet waargenomen.



??? l;it de Kliniek van de Gezondheidsdienst voor Postduiven. Hoofd: Dr. J. G. C. van Vloten. PARATYFUS BIJ DUIVEN, IN HET BIJZONDER VAN DEHERSENEN EN HET EVENWICHTSORGAAN i) door Dr. J. G. C. VAN VLOTEN,gedeeltelijk in samenwerking met G. H. L. DE BOIS-REINHOLD Alvorens dit ziektebeeld met U te bespreken, is het gewenst een overzichtomtrent het vooiiomen van paratyfus bij duiven te doen voorafgaan en Ueen korte beschrijving te geven van de verschillende vormen, waarin dezeziekte zich bij deze vogelsoort kan voordoen. Paratyfus is ?Š?Šn van de meestvoorkomende en meest gevreesde ziekten bij duiven. Zij wordt veroorzaaktdoor Salmonella typhi-murium. Door de nauwe samenwerking tussen deGezondheidsdienst voor Postduiven en het Instituut voor Infectieziektenwerden in de jaren 1949 tot 1954 door D r. C. A. v a n D o r s s e n,gedeeltelijk in samenwerking met J.

H. C. Brooymans-Schallen-b e r g, 223 Salmonella-i\\.3immtn uit duiven verzameld. Ofschoon thansbijna 200 Salmonella-soorten bekend zijn, bleken alle ge??soleerde stammenSalmonella typhi-murium te zijn. De resultaten van dit onderzoek zijn ge-publiceerd in het Tijdschrift voor Diergeneeskunde van 1955. Tot op hedenwordt nog steeds het type bepaald, doch andere Salmonella-soorten werdenniet gevonden. De groep der paratyfusbacillen is gevaarlijk voor mens en dier. Sommigediersoorten hebben als het ware elk hun eigen soort of type, doch hetkomt ook voor, dat besmettingen van mens op dier, van dier op mens envan de ene diersoort op de andere plaats vindt. Overziet men de ziekte-gevallen van alle paratyfussoorten bij de mens en alle dieren, dan blijktdat de paratyfusbacillen vooral voorkeur hebben voor:a. het maagdarmstelsel, h. de geslachtsorganen, c. de gewrichten.Bij de mens zijn bekend

de voedselvergiftigingen na het eten van vlees,afkomstig van een dier dat geleden heeft aan paratyfus of na het eten vanniet of onvoldoende gekookte eieren van vogels die met paratyfus besmetzijn. Dergelijke patienten hebben dan diarree tengevolge van een para-tyfeuze darmontsteking. Vooral bij de dieren, zowel bij de zoogdieren als bij de vogels, komt para-tyfus van de geslachtsorganen voor. Bij het paard kennen we het besmettelijkverwerpen der merries door een paratyfusinfeetie. Bij eenden is zeer be-langrijk de paratyfus van de eierstok, waardoor eieren gelegd worden, dieinwendig levende paratyfusbacillen bevatten. Bij kalveren, en soms ookbij andere dieren, kennen we gewrichtsaandoeningen door paratyfusbacillenveroorzaakt. Bij de duif kunnen alle drie vormen van paratyfus voorkomen, dus zowelde darmontsteking, als de eierstokontsteking, als de gewrichtsontsteking. Wekennen zelfs nog

een vierde vorm, de paratyfeuze hersenaandoening, waar- Reprints with English, French and German summaries. Zusammenfassungen in englischer, franz??sischer und deutscher Sprache werdennoch im Sonderdruck erscheinen. R?Šimpressions avec r?Šsum?Šs en anglais, fran?§ais et allemand.



??? bij het evenwicht der dieren in sterke mate gestoord is. Ook de bekendedraaihalsziekte is vrijwel steeds het gevolg van een paratyfusinfectie.Het allereerste begin van al deze vormen is de opneming van de smetstofdoor de mond. Als nu een duif zich besmet met voedsel of water, komende bacillen in aanraking met de slijmvliesbekleding van het spijsverterings-kanaal. De paratyfusbacillen hebben dan de neiging vooral het darmslijm-vlies aan te tasten, waardoor de darmwand ontstoken geraakt. Het gevolghiervan is dat de darm verkeerd gaat werken, de ontlasting wordt veel tedun, te slijmig en in sommige gevallen zelfs bloederig. De ontlasting vandergelijke dieren bevat zeer veel paratyfusbacillen. Nu kan het gebeuren,dat het lichaam van de duif de strijd tegen de paratyfusbacil gaat ver-liezen. Van de darmwand uitgaande dringen de paratyfusbacillen in debloedsbaan en bereiken daarna met de bloedstroom

meegevoerd alle delenvan het lichaam. De bacillen vermeerderen zich ondertussen zeer snel enhet einde is een algemene bacteri??le bloedvergiftiging die tot de dood leidt.Het is echter ook mogelijk, dat het lichaam van de duif de darmontstekinggaat overwinnen, de darm gaat zich herstellen, in het lichaam ontstaanallerlei stoffen gericht tegen de besmetting en tenslotte is de ziekte geweken.Deze twee vormen van ziekteverloop zijn de twee uitersten. Hiertussenin hebben we verschillende mogelijkheden en combinaties van mogelijk-heden. Zo kan het gebeuren, dat tijdens het stadium van de darmontsteking, zelfsbij geringe â– vrijwel niet opgemerkte darmontsteking, dat weliswaar van deaangetaste darmwand uit geen overstroming met bacteri??n van de bloeds-baan plaats vindt, maar dat toch wel paratyfusbacillen met de bloedstroomnaar elders versleept worden. Deze paraatyfusbacillen blijven dan bij voor-keur

hangen in de gewrichten of in de eieistok. Een enkele maal in dehersenen en het evenwichtsorgaan. Vaak is ondertussen de darmafwijkingvolkomen hersteld. De eierstokontsteking is op zichzelf voor de duif niet zo erg, het dier behoefter helemaal niet ongezond om uit te zien, doch als die besmette eierstokeieren gaat vormen, kan het zijn, dat die eieren reeds van den beginne af be-smet zijn. Bij dergelijke eieren, waarbij dus de paratyfusbacillen binnen dedop in het ei zitten, zien we vaak, dat de zich ontwikkelende vrucht, hetembryo, door de paratyfus-infectie afsterft. Komt het jonge duifje wel uit,dan bestaat de kans dat het toch ziekelijk is en spoedig sterft.Heeft de bacil zich genesteld in een gewricht, dan is dat vooral voor depostduif, de wcdstrijdvlieger, wel zeer belangrijk. Het ontstoken gewrichtis boller en dikker en staat meer gespannen door een vermeerderde af-scheiding \\an gewrichtsvocht. Oefenen we, door een

weinig knijpen,enige druk uit dan is meestal een pijnreactie van de duif waar te nemen.Is een der vleugelgewrichten ontstoken, dan zien we dat de vogel de aan-getaste vleugel laat afhangen. Is een der gewrichten van de beentjes aan-gedaan, dan loopt het dier kreupel. Naar verhouding komen meer para-tyfeuze aandoeningen van de vleugelgewrichten voor dan van de gewrichtenvan de beentjes. Heeft de paratyfusbacil zich genesteld in de hersenen, dan zien we vaakzeer ernstige evenwichtstoornissen. Het dier kan niet meer staan, wenteltover de rug en heeft het evenwicht geheel verloren. Herstel is uitgesloten.Ook de bekende draaihalsziekte is vrijwel steeds het gevolg van een para-



??? tyfus-infectie. Over deze laatste aandoening willen we U thans bijzonder-heden mededelen, doch alvorens daartoe over te gaan, verstrekken we nogde volgende cijfers: Door de Gezondheidsdienst voor Postduiven werden in 1952 575 gevallenvan paratyfus door middel van de agglutinatie-reactie vastgesteld; dat is13.5 % van het aantal onderzochte vogels. In 1953 bedroeg dit aantal 430(15.8 %), in 1954 346 (13.1 %), in de periode van 1 januari tot en met31 oktober 1955 314 (13.1 %) en in het tijdvak van 1 november 1955 toten met 31 oktober 1956 406 (13.5 %). Bloedonderzoek geschiedt alleen wanneer de klinische verschijnselen (dunneontlasting, dikke gewrichten, hangende vleugels, kreupelheid, cvenwicht-stoornissen) daar aanleiding toe geven. In alle andere gevallen heeft bloed-onderzoek geen zin en kan zelfs aanleiding geven tot het trekken vanfoutieve conclusies. Herhaalde malen werd ook de

paratyfusbacil uit ge-wrichtsvocht en ontlasting gekweekt. Gewrichtsparatyfus en paratyfeuzedarmaandoeningen komen het meeste voor. Gewrichtsparatyfus wordt elkeweek minstens enige malen gezien. Paratyfus van de hersenen en het even-wichtsorgaan daarentegen wordt jaarlijks gemiddeld slechts in een achttalgevallen waargenomen. Het behoeft dus geen verwondering te wekken, datde mededelingen hieromtrent in de literatuur zeer spaarzaam zijn.We kunnen bij duiven met evenwichtstoornissen twee ziektebeelden onder-kennen : le. De vogel kan niet meer staan, wentelt over de rug cn heeft hetevenwicht geheel verloren. Een verschil in draaien tussen links en rechtswordt niet gezien. 2e. De vogel kan in den regel nog wel staan, doch draait met de kop,hetzij naar links, hetzij naar rechts. Bij een draaien naar links omlaag(het is een draaien in het verticale vlak) wijst de punt van de snavel dusnaar

rechts en bij een voortschrijding van het ziekteproces kan deze geheelnaar boven wijzen. Bij een draaien naar rechts omlaag zien we het omge-keerde beeld. Met nadruk wordt erop gewezen, dat het draaien steedsgeschiedt in dezelfde richting. Nooit zal een â€žlinks draaiende" vogel dusdraaiverschijnselen naar rechts vertonen. Bij het loslaten uit de hand ishet evenwicht volkomen gestoord. Het dier wentelt dan over de rug. Deaandoening is onder de duivenhouders bekend als draaihalsziekte.We wisten reeds lang dat beide ziektebeelden door een paratyfus-infectiewerden veroorzaakt, doch omtrent een eventuele lokalisatie van het ziekte-proces was niets bekend. In de gevallen onder sub 1 genoemd was hetniet moeilijk om de paratyfusbacil uit de hersenen te kweken, doch inde gevallen onder sub 2 lukte dit in den regel niet. Toen we twee jarengeleden wederom een duif hadden met zeer duidelijke

draaihalsverschijn-selen, werd aan Prof. D r. C. R o m ij n, hoogleraar in de veterinairefysiologie, gevraagd zo mogelijk nadere bijzonderheden te verstrekken. Degedemonstreerde vogel draaide steeds naar links omlaag, punt van desnavel dus naar rechts, een bepaalde lokalisatie van het ziekteproces zoudus zeer goed mogelijk zijn. Zijn antwoord was als volgt:â€žVan de talrijke reflexen die via het labyrint verlopen zijn het vooral detonische, welke een continue invloed op de tonus van diverse spiergroepenuitoefenen. Van de halsspieren, die de stand van het hoofd in de ruimtewaarborgen, wordt de tetano-tonus kwantitatief via het utriculaire deel



??? \\an het labyrint gereguleerd, met dien verstande dat het rechter zintuigde tonus van de linker spiergroep verhoogt en omgekeerd. Verwijdert menhet labyrint aan ?Š?Šn zijde, dan zal door vermindering van de spiertonusaan de heterolaterale kant het hoofd draaien, waarbij de geopereerde zijdenaar beneden wijst. Deze toestand is operatief zeer gemakkelijk bij Amfibi??nop te wekken en ook bij vogels experimenteel te realiseren. Bij de laatstediergroep blijkt bovendien die draaiing niet stationair te zijn, doch in dedagen na de operatie verder voort te schrijden, zodat de toestand kanontstaan waarbij de punt van de snavel geheel omhoog wijst. De locomotievan de aldus geopereerde dieren is ernstig gestoord; zij voeren rolbewegin-gen uit en Amfibi??n zwemmen in schroeflijn na eenzijdige labyrintextir-patie. Na een tweezijdige labyrintextirpatie is de stand van het hoofd weerbetrekkelijk normaal, doch wordt voorover

gehouden als gevolg van hetwegvallen van de spiertonus aan beide zijden". In het onderhavige geval zou dus de paratyfusbacil uit het linker even-wichtsorgaan gekweekt moeten worden. Immers de spiertonus aan derechterzijde was weggevallen, het linker evenwichtsorgaan moest dus in hetziekteproces betrokken zijn. We hebben sindsdien zestien gevallen onder-zocht van paratyfus van de hersenen en het evenwichtsorgaan en al zeerspoedig bleek dat Prof. R o m ij n de juiste weg gewezen had. In dezezestien gevallen werd systematisch te werk gegaan en ge??nt uit de driehalfcirkelvormige kanalen van het evenwichtsorgaan, de grote hersenen,de kleine hersenen en de hersenstam. Tevens werden hart, longen, lever,milt en nieren in het onderzoek betrokken. Overzien we bijgaande staat, waarin de zestien gevallen gedetailleerd be-schreven zijn, dan komen we tot de volgende conclusies:le. De vogel kan niet meer

staan, wentelt over de rug en heeft hetevenwicht geheel verloren. Een verschil in draaien tussen links en rechtswordt niet gezien. De paratyfusbacil wordt uit alle delen van de hersenenen het evenwichtsorgaan gekweekt. In den regel ook uit hart, longen, lever,milt en nieren. Beide evenwichtsorganen vertonen ontstekingsverschijnselen.2e. De vogel kan in den regel nog wel staan, doch draait de kop naarlinks omlaag, punt van de snavel dus naar rechts en tenslotte kan dezegeheel naar boven wijzen. Bij loslaten uit de hand is het evenwicht vol-komen gestoord. Wentelt dan over de rug. Het linker evenwichtsorgaanvertoont duidelijke ontstekingsverschijnselen. Vaak zijn de kanalen vandit orgaan niet duidelijk meer te onderkennen, soms zijn ze niet meer af-zonderlijk te zien. De paratyfusbacil wordt uit het linker evenwichtsorgaangekweekt. Ook wel uit delen van de hersenen, doch regel is dat niet.3e. Hetzelfde beeld als sub

2, doch wat daar links is, is hier rechts.4e. Soms wordt bij een duidelijk draaien van de kop, hetzij naar linksomlaag, hetzij naar rechts omlaag, de paratyfusbacil uit beide evenwichts-organen gekweekt. Bij een draaien naar links omlaag is het linker even-wichtsorgaan ontstoken; het rechter evenwichtsorgaan vertoont het normaleaspect. Bij een draaien naar rechts omlaag zien we het omgekeerde beeld.Tenslotte willen we nog het volgende naar voren brengen. Wordt door defysioloog ?Š?Šn der evenwichtsorganen operatief verwijderd, dan draait devogel de kop naar de geopereerde zijde. Wordt een der evenwichtsorganendoor een paratyfusinfectie vernield, dan zien we een draaien naar de ziekezijde. Beide beelden lopen dus parallel.



??? Klinische symptomen E\'3g-T3 2 Â?Jc -a M c c se 3C "o> .5 ?Ÿ s c E rt OX ^C U luHH XI bo -OOO-O O Q. C -T3O O c I Zeer duidelijke hersenverschijnselen. I Draait de kop geregeld naar links om- 24 Mrt. 12 April | la^g. sna^gi juj rechts en tenslotte 1955 1955 wijst deze geheel naar boven. Bij loslaten i uit de hand wentelt de vogel over de rug. ! Kan de laatste dagen niet meer staan. H53-565441 Alkmaar H 55- i \'s-Graven- 20 April 22 April372543 I hagel 1955 11955 Zeer ernstige evenwichtstoornissen. Devogel kan niet meer staan en wentelt nuen dan over de rug. Draait de kop ge-regeld naar rechts omlaag, de snavel dusnaar links en tenslotte wijst de punt daar-van geheel naar boven. Zeer duidelijke evenwichtstoornissen.Draait de kop geregeld naar links om-laag, snavel dus naar rechts en tenslottewijst de punt daarvan geheel naar boven.De laatste dagen toestand veel slechter.Dc vogel kan niet meer staan en

wenteltnu en dan over de rug. H55-964046 2 Mei1955 10 Mei1955 Utrecht Gestorven! vogel kan niet meer staan, wenteltI over de rug en heeft het evenwicht ge-; heel verloren. Een verschil in draaien tus-sen links en rechts wordt niet gezien. B49-6112413 13 Juni1955 Utrecht 16 Juni1955 De vogel kan niet meer staan, wenteltover de rug en heeft het evenwicht geheelverloren. Een verschil in draaien tussenlinks en rechts wordt niet gezien. H49-1111648 2 Aug.1955 4 Aug.1955 IJselmuiden 5 Sept.1955 14 Sept.1955 1;40 De vo,gel draait de kop geregeld naarrechts omlaag, de snavel dus naar links.Vertoont evenwichtstoornissen, welkevooral bij het loslaten uit de hand zeerduidelijk zijn. \'-Hertogen-bosch H54-807088 7 Oct.1955 11 Oct.1955 Zeer duidelijke evenwichtstoornissen.Draait de kop geregeld naar rechts om-laag. Snavel dus naar links en tenslottewijst deze geheel naar boven. Bij het los-laten uit de hand

wentelt de vogel overde rug. Zeer duidelijke evenwichtstoornissen.Draait de kop geregeld naar rechts om-laag. Snavel dus naar links en tenslottewijst deze geheel naar boven. Bij het los-laten uit de hand wentelt de vogel overde rug. H53-632369 10 Oct.1955 15 Oct.1955 Soest



??? Links Evenwichtsorgaan i c RechtsEvenwichtsorgaan Sectie-bevindingen Â? ! .23 C-3 O nJ N 31:6 ?? Â? Ort â€? - ?– ?–?? > a Â?Â? rs â€?3 ra= t\' O ! oi\'l S O ! C?? \'r ; t) â€?ii ??i .SiS â€” C , S . c-Â?-Â? â–  n : T MCO <- I nlC ?? Van het linker evenwichts-orgaan zijn de kanalen nietgoed waarneembaar. Sterkevaatinjectie en ontsteking.Kanalen verdikt en ver-groeid met de omgeving.Rechter evenwichtsorgaannormaal aspect. â€” i-: -h ! -f- -f- -h -F I i ; Vaatinjectie van het rech-ter evenwichtsorgaan. Devliezige ductus van het ca-nalis horizontalis is dik engeel. Linker evenwichtsor-gaan geen afwijkingen waar-neembaar. Van het linker evenwichts-orgaan zijn dc kanalen min-der duidelijk waarneem-baar. Zijn ook verdikt. Devliezige ductus van het can.vert. ant. is dik en geel vankleur. Rechter evenwichts-orgaan normaal aspect. -h -H -f -t- -F \' \' - . - - ! Sterke vaatinjectie zowelvan het linker als rechterevenwichtsorgaan. Ook degrote

hersenvaten sterk ge-injiceerd. f : -I- -h 4- -1- . -F -I- -f -H -I- uit genoemde,organen niet ge??nt. Sectiebevindingenzoekgeraakt. - -f- -I- -f- -f- -f -H 4- -f Van het rechter evenwichts-orgaan zijn geen kanalen. meer afzonderlijk te onder-kennen. Algehele ontste-king. Linker evenwichtsor-jgaan normaal aspect. -I- -I- -h Rechter evenwichtsorgaanI sterke vaatinjectie. Kanalenniet duidelijk te onderschei-oen. Bij doorknippen vancan. horizontalis is dc duc-: tus als een gele dikke buis- te zien. Linker evenw. or-\'jgaan normaal. -I- -f- -i- Rechter evenwichtsorgaanontstoken. Infiltratie. Vas-cularisatie. Linker even-wichtsorgaan norm. aspect. -I- -I- 4- -i- -h - -I- 4-



??? c3 s U t) U-i S\'a1 SSrtrt "o. u rt C -O 2 8 Â? t> > V â– S ~ c Ie rt O - C JJ 4)I-I bc 1 1 ! O: T3 ! ?? i 1 Klinische symptomen i 4J 3 u ^ 3 \'-a 5 â€”< O CTJ 9 H55-335150 Amsterdam 26 Jan.1956 10 Febr.1956 1 1 Zeer duidelijke evenwichtstoornissen.Draait de kop geregeld naar rechts om-laag. Snavel dus naar links en tenslottewijst deze geheel naar boven. Bij het los-laten uit de hand wentelt de vogel overde rug. 1 :160 i 10 H55-916648 Rotterdam 16 Febr.1956 24 Febr.1956 Duidelijke hersenverschijnselen. Draaitmet de kop, doch een verschil in draaientussen links en rechts wordt niet gezien.Bij het loslaten uit de hand evenwichtvolkomen gestoord. De vogel kan de laat-ste dagen ook niet meer staan. 1 1:160 11 H51-1090021 Zaandam 12 Mei1956 30 Mei1956 Zeer duidelijke hersenverschijnselen.Draait de kop geregeld naar rechts om-laag, punt van de snavel dus naar hnksen tenslotte wijst deze geheel naar

boven,j Bij het loslaten uit de hand evenwicht] volkomen gestoord. Wentelt dan over derug. >1:32C 12 H52-680931 Utrecht 11 Juli1956 Gestorven12 Juli1956 De vogel kan niet meer staan, wenteltover de rug en heeft het evenwicht geheelverloren. Een verschil in draaien tussenlinks en rechts wordt niet gezien. â€” 13 H48-145112 Zwolle 14 Juli1956 21 Juli1956 1 Zeer duidelijke hersenverschijnselen.Draait de kop geregeld naar links om-laag, punt van de snavel dus naar rechts.Bij loslaten uit de hand evenwicht vol-komen gestoord. Wentelt dan over de rug. â€” 14 H54-508928 Bussum 8 Nov.1956 28 Nov.1956 Zeer ernstige hersenverschijnselen. Draaitde kop geregeld naar links omlaag, puntvan dc snavel dus naar rechts en tenslottewijst deze geheel naar boven. Bij loslatenuit de hand evenwicht volkomen gestoord.Wentelt dan over de rug. 1:80 15 H53-543566 Zeist 14 Dcc.1956 17 Dcc.1956 Zeer duidelijke

hersenverschijnselen.Draait de kop geregeld naar links om-laag, punt van de snavel dus naar rechtsen tenslotte wijst deze geheel naar boven.Bij loslaten uit de hand evenwicht vol-komen gestoord. Wentelt dan over de rug. â€” 16 H56-268720 Musselkanaal 28 Mrt.1957 2 April1957 Zeer duidelijke hersenverschijnselen.Draait de kop geregeld naar links omlaag,punt van de snavel dus naar rechts entenslotte wijst deze geheel naar boven.Bij loslaten uit de hand evenwicht volko-men gestoord. Wentelt dan over de rug. â€”



??? LinksEvenwichtsorgaan _Rechts Evenwichtsorgaan Sectie-bevindingen s nl llilll -3 U TO N I â€” ??i\\?? ^ g c a .2 Â?.a Cc 5 ??A ?– c?? > rt lis Â?SSU > a Â?â– B S i B s > O, boÂ§ I-! X Ui ?œ O Rechter evenwichtsorgaanbeeld van chronische ont-steking. Benige kanalen ver-dikt. Geen duidelijke on-derscheiding mogelijk. Lin-ker evenwichtsorgaan nor-maal aspect. I -I- -f ! -f -f -t- -f -f Van het rechter evenwichts-orgaan zijn de kanalen ietsgcinfiltreerd. Linker even-wichtsorgaan normaal as-pect. Verschil tussen linksen rechts toch zeer miniem.Cirote hersenen hyper-aemisch. -I- \' -I- -I- 4- 4- -1- -i- 4- -f Van het rechter evenwichts-orgaan zijn geen kanalenmeer afzonderlijk te onder-kennen. Algehele ontsteking.Linker evenwichtsorgaanji.ormaal aspect. -I- -I- -I- i Sterke vaatinjectic zowelvan het linker als rechterevenwichtsorgaan. 4- 4- -t- Van het linker evenwichts-orgaan zijn de kanalen nietmeer afzonderlijk te onder-kennen.

Algehele ontsteking.Rechter evenwichtsorgaanpormaal aspect. 4- De kanalen van het linkerevenwichtsorgaan zijn nietduidelijk te onderkennen enzijn ingebed in een gelati-neuze massa. Van het rech-\'er evenwichtsorgaan zijn zeeer duidelijk tc onderschei-den. -I- Linker evenwichtsorgaanontstoken. Infiltratie. Vas-cularisatie. Rechter even-wichtsorgaan normaal as-pect. 4- 4- 4- De kanalen van het linkerevenwichtsorgaan zijn moei-lijk te onderscheiden. Zeerduidelijke ontstekingsver-\'.hijnselen. Rechter even-A-ichtsorgaan normaal as-pect. 4- 4- 4-



??? Rechter evenwichtsorgaan. Normaal aspect. De drie halfcirkelvormige kanalen, welkebij vogels zeer groot zijn, zijn duidelijk te onderkennen. Paratyfus van het linker evenwichtsorgaan. De vogel draait de kop naar links omlaag,punt van de snavel dus naar rechts en tenslotte wijst deze geheel naar boven.(Geval 14 van de overzichtstaat)



??? Uit het Laboratorium voor Veterinaire Physiologie der Rljks-Univ?¨rsiteJtte LItrecht. Directeur: Prof. Dr. C. Komijn. WETENSCHAPPELIJK ONDERZOEKINZAKE HET KUNSTMATIG BROEDEN door Prof. Dr. C. ROMIJN Het wetenschappelijk onderzoek over het kunstmatig broeden van eierendateert in Europa reeds vanuit de achttiende eeuw. R ?Š a u m u r was deeerste die echt experimenteel onderzoek op dit gebied heeft verricht en zijnalcoholthermometer speciaal voor dit doel heeft ontworpen. Weliswaarstond de kunstmatige broederij toentertijd geheel in het teken van desportfokkerij, doch dat neemt niet weg dat de door R ?Š a u m u r vervaar-digde â€žbroedmachines" toch als voorlopers beschouwd moeten worden vandu moderne incubatoren van grote capaciteit. Uiteraard had men ten tijdevan het Franse imperium weinig notie van de behoeften der ontwikkelendeembryonen met betrekking tot zuurstof en

temperatuurgelijkmatigheid,hetgeen zich dan ook wreekte in een grote kiemsterfte als gevolg van over-verwarming, asphyxie en vergiftiging door schadelijke dampen die uit deverwarmingsbi\'on (broeiende paardemest) ontstonden.In Nederland hield de ontwikkeling van de broederij vrijwel gelijke tredmet de groei van de pluimveestapel en diens commerci??le betekenis, noggeaccentueerd door een toenemende fokkerij op geringe broedsheid der hen-nen. Omstreeks 40 jaren geleden begon in ons land de toepassing van kleine\\lakbroeders bij de kuikenproduktie, machines met een capaciteit van 50tot 100 eieren, allengs uitgroeiende tot complexen van deze â€žunits" meteen totaalcapaciteit van vele duizenden. De er\\ aringen met deze apparaten zijn over \'t algemeen\'zeer gunstig ge-weest, voor zoverre het de machines met kleine capaciteit betreft. Achterafbekeken bleek dit niet zo erg verwonderlijk, aangezien de warmte-

toevoerin de vlakbroeders practisch gelijk bleek te zijn aan die onder de broedendekip. De eieren werden van boven verwarmd en de temperatuur aan debovenkant van de eieren werd op 103Â° F. gehandhaafd. De onderkant vande eieren was aanzienlijk kouder; de temperatuur was hier vaak 10Â° F.of meer lager dan aan de bovenzijde. Het was dan ook noodzakelijk deeieren een of meermalen per dag te keren, teneinde deze grote verschillente compenseren. Nieuwere onderzoekingen bij de broedende hennen heb-ben uitgewezen dat bij het natuurlijk broeden de eieren eveneens regel-matig worden gekeerd en wel zeer vaak (tot 24 maal per etmaal). Degrotere vlakbroeders zijn evenwel een teleurstelling geworden en wel opgrond van het feit dat de ventilatie van deze machines geen gelijke tredhield met de evenredige toename aan zuurstoftoevoer en koolzuurafvoer.Een hoog percentage ,,dood in de dop" was een gevolg van

een asphyc-tische toestand die men als zodanig niet heeft onderkend ten gevolge vanhet ontbreken van wetenschappelijk onderzoek. De enorme uitbreiding van de pluimveestapel bracht evenwel de noodzaak



??? met zich mede het kunstmatig broeden op grote schaal toe te passen enhet isPetersime geweest die in Amerika een broedmachine construeer-de die op een geheel ander principe berustte. De Petersime-broedmachine is een z.g. motorkastbroedmachine waarin deeieren niet horizontaal worden gelegd, doch met de punt naar benedenop laden die in een trommel het centrale deel van de goed ge??soleerde kastopvult. Rondom deze trommel draait een slagrad, dat door een electro-motor wordt aangedreven en zorgt voor de menging van de lucht in hetinwendige van de kast, terwijl tevens door deze beweging verse lucht van-uit het broedlokaal wordt aangezogen en de â€žgebruikte" lucht wordt af-gevoerd. Als verwarmingsbron werden electrische elementen gebruikt, ge-schakeld via een thermostaat, zodat de temperatuur van de incubator opeen gewenst niveau kon worden ingesteld. De warme lucht bereikt

de eieren nu niet alleen van boven, doch rondom,zodat geheel andere condities gelden dan in de vlakbroeder.Een temperatuur van 103Â° F. zou nu veel te hoog zijn, redenen waarom inde kastbroeders bij 100Â° F. of zelfs bij 99,5Â° F. wordt gebroed. Het is merk-waardig dat practisch alle broedthermometers die nu nog in de handel zijnbij 103Â° F. nog een merkteken vertonen, terwijl toch deze temperatuurfunest is voor het broedproces in de moderne machine. Vrijwel alle modernebroedmachines, die in Nederland worden gebruikt, zijn geconstrueerd vol-gens het principe van de â€žPetersime-incubator". Op grond van de warmte-verdeling rondom de eieren zou het regelmatig keren ervan feitelijk over-bodig zijn geworden, doch de ervaring heeft geleerd dat toepassing hiervanin de kastbroeder toch betere uitkomst-percentages oplevert dan bij na-laten van het keerproces; redenen waarom de moderne

machines voorzienzijn van een volautomatische keerinrichting, waarmede het mogelijk is elkuur de gehele eiertrommel over een hoek van 90Â° te laten wentelen. Zoalsbekend draait de dooier zich in het ei zodanig dat het blastoderm steedsboven komt te liggen; regelmatig keren voorkomt een verkleving van devruchtvliezen met het binnenste schaalvlies. De bestaande motorkastbroe-ders in Nederland zijn tot een capaciteit van 20.000 eieren in gebruik; demeest gevraagde machine is die met een capaciteit van 15-16.000 eieren.De plaatsing van eieren met de punt naar beneden bracht de complicatiemet zich mede, dat men de broedeieren kort voor het uitkomen van deladen moest nemen en op afzonderlijke uitkomstladen moest leggen inhorizontale positie, mede op grond van het feit dat keren der eieren kortvoor het uitkomen van het kuiken ongewenste gevolgen heeft. Vandaar datelke motorkastbroeder

voorzien is van een z.g. uitkomstruimte (kraam-kamer), die in open verbinding met de voorbroedruimte kan staan of hier-van geheel gescheiden kan zijn (â€žseparate hatcher"). Op de 18e dag wor-den de eieren in deze ruimte overgebracht en hierin met rust gelaten totdatde kuikens worden verwijderd. De ervaringen met de genoemde machines waren een tiental jaren ge-leden nog niet zo geweldig rooskleurig; er trad nog zeer veel sterfte oponder de embryonen, kort voor het uitkomen, en de uitkomst was zeer on-gelijkmatig; een gedeelte van de kuikens kwam te vroeg uit; een anderdeel aanmerkelijk vertraagd zodat in de practijk van de kuikenbroederijgrote verliezen geboekt werden omdat nu eenmaal op een bepaald momentde laden â€žgeruimd" moeten worden ten behoeve van een volgende inleg.Een ander veelvuldig voorkomend euvel was het optreden van grote sterfte



??? gedurende de eerste dagen van de opfok, hetgeen aan de kwahteit van hetproduct moest vv\'orden toegeschreven. Het onderzoek in ons laboratoriumis feitelijk met deze practijkbevindingen gestart waarbij als basis kon dieneneen reeds jaren daarvoor begonnen onderzoek over de ademhaling vankippenembryonen en de betekenis van de luchtkamer voor de ontwikkelingvan het kuiken. Voor het onderzoek werd een aantal motorkastbroeders aangeschaft, mededank zij de hulp van de V.B.N., waarbij de constructie identiek werd ge-houden aan de practijkomstandigheden, doch een apparatuur werd inge-bouwd opdat continu registraties van temperatuur, gassamenstelling enz.konden geschieden. De factoren, die in het bijzonder gecontroleerd werden, waren de tempe-latuur, de ventilatie en de relatieve vochtigheid, terwijl in de laatste tijdook de invloed van de ontsmetting op het broedproces uitvoerig bestudeerdwerd. Ik

stel mij voor in deze voordracht in het bijzonder in te gaan opde invloed van temperatuur en ventilatie. De temperatuurverdeling in onze experimenteermachines werd met behulpvan thermo-elementen (koper-constantaan) gemeten; waarbij in ?Š?Šn endezelfde machine op vele plaatsen onmiddellijk na elkaar de temperatuurkon worden geregistreerd met behulp van een spiegelgalvanometer en eenphotokymographion. Kleine en vooral ook snelle temperatuurveranderin-gen konden aldus uitstekend worden onderkend. Het bleek toen dat demeeste motorkastbroeders in de toenmalige constructie een weinig gunstigewarmtcverdeling in het inwendige vertoonden. Er waren eierladen waarde temperatuur belangrijk hoger was dan aan de deuren waar de broed-temperatuur wordt afgelezen, doch tezelfder tijd waren er laden waar detemperatuur veel lager was dan 100Â° F. Deze ongelijkmatige verdeling bleek samen te hangen met

de plaats vande verwarmingselementen en de draaiingsrichting van het slagrad.Vooral in een slecht sluitende machine was dit euvel sterk uitgesproken,in het bijzonder indien de temperatuur van het broedlokaal vrij laag is.Het slagrad zoog veel koude lucht aan door reten en spleten, welke boven-dien nog over een wateroppervlak streek alvorens de eierladen te bereiken.De eieren in het tegenoverliggende deel van de trommel evenwel kregenlucht toegevoerd die juist de verwarmingselementen was gepasseerd, waar-door ter plaatse de broedtemperatuur 2-3Â° F. hoger was dan die in de om-geving van de controlethermometer. Na overleggen van de eieren op de 18e dag bleken de eieren van de laatst-genoemde laden reeds vrijwel voor de helft te zijn uitgekomen na 20 dagenbroeden, terwijl de eieren van de eerstvermelde laden nog in het stadiumvan aanpikken verkeerden en nog slechts enkele kuikens dc laden bevolk-

ten. Deze bevinding wees erop dat de practijkervaring van ongelijkmatige uit-komsten vermoedelijk veroorzaakt werd door een ongelijkmatigheid in dewarmtcverdeling in de broedmachine. Nader, gedetailleerd onderzoek heefteen en ander volkomen bevestigd; zo bleek een verwarming van het broed-lokaal van gunstige invloed op de gelijkmatigheid van uitkomen en eenverkleining van de ventilatie-openingen eveneens. De ventilatie-openingen waren in het dak van de machine aangebracht enbleken uitsluitend als exspiratie-openingen te fungeren; alle verse luchtwerd door reten en spleten in de deuren aangezogen.



??? Het zal duidelijk zijn dat dit euvel in de kuikenbroederijen het sterkst op-trad bij het begin van het broedseizoen (koude jaargetijde) en wel speciaalbij de eerste inleg als dus de warmtecapaciteit van dc belegde machine nogbetrekkelijk klein is. VVanneer de machine eenmaal volbelegd is, hetgeen dus 3 weken na destart het geval is, zijn de uitkomsten gedecideerd meer gelijkmatig. Door onswerden nu verschillende veranderingen aangebracht teneinde de warmtever-deling in de machine gelijkmatiger te krijgen; zo werden extra verwarmings-elementen onder de eiertrommel gemonteerd, waardoor de koude, ingezogenlucht voorverwarmd wordt alvorens de eieren te bereiken; het slagradperiodiek in tegengestelde richting gedraaid enz. Al deze factoren haddeneen aanzienlijke verbetering van de temperatuurverdeling tot gevolg, waar-bij tenslotte de verschillen tussen de eierladen onderling niet meer dan en-

kele tienden graden Fahrenheit bedroegen. Een broeduitkomst in een der-gelijke machine bleek aan hoge eisen te voldoen, zelfs bij een eerste inlegen een koud broedlokaal. De totale periode van â€žhatching" is nu beperkt tot maximaal 1 etmaal, zo-dat na 21 dagen de uitkomst kwantitatief kan worden verwijderd, een om-standigheid die voor de kuikenbroederij van groot economisch v oordeel isgebleken en ook de kwaliteit van de kuikens belangrijk is ten goede ge-komen. Een onderdeel van ons onderzoek bestond ook hierin dat wij eierladen diebv. een week â€žte warm" hadden gelegen de laatste 2 weken van de brocd-pcriode in het koele deel van de trommel plaatsten en omgekeerd. Het bleektoen dat de temperatuur gedurende de eerste broedweek beslissend is voorhet moment van uitkomen. Eieren die de eerste week te warm hebben ge-legen komen altijd te vroeg uit, ook al plaatst men ze de laatste

weken inkoelere omgeving; ook het omgekeerde is het geval. Deze interessante be-vinding is van betekenis voor de plaats van onderbrenging van een nieuweinleg; deze dient altijd tussen de reeds aanwezige laden tc geschieden;dit werd reeds gedaan op grond van mechanisch evenwicht in de eier-trommel, maar men was zich niet bewust van de physiologische betekeniservan. De meest ideale warmteverdeling treedt op in een machine van Nederlandsfabricaat, waarbij de intredende lucht niet door de deur maar door specialeinlaatopeningen wordt aangezogen en dan eerst wordt voorverwarmd al-vorens het inwendige van de machine te bereiken. In deze machine vondenwij in volbclegde toestand (16.000 eieren) een ideale warmteverdeling metverschillen van hoogstens 0.1-0.2Â° F. tussen dc laden onderling. Dc gelijk-matigheid van uitkomsten is hier een openbaring en dc kleine, nog be-staande verschillen

in het moment van â€žhatching" zijn terug te brengentot de ontwikkelingsstadia van het blastoderm in dc broedeieren zelf.Een broedei dat vroeg in de morgen wordt gelegd heeft immers reeds eenbeginontwikkeling doorgemaakt door een zekere retentie van het ei in hetoviduct, een voorsprong die zich nog in het moment van uitkomen mani-festeert. Terwijl dus de gelijkmatigheid van de broeduitkomsten aanzienlijk ver-beterd was door technische ingrepen aan de broedmachines zelf, bleef eenander euvel nog onopgelost, nl. het verschijnsel dat de uitkomst als geheelvertraagd was na stormachtig weer en versneld na perioden van rustig, zon-nig weer. Na uitvoerig onderzoek konden wij de oorzaak hiervan opsporen en



??? deze bleek te berusten op de invloed van de barometerstand op de gemiddel-de temperaiuur van de broedmachine. Bij lage barometerdruk daalde detemperatuur van de machine; bij hoge luchtdrukken steeg hij naar even-redigheid en deze invloed was niet gering nl. circa 0,5Â° F. voor iederecm. kwikdruk. In de praktijk van de kuikenbroederij kende men ditverschijnsel alleen uit de ervaring dat de temperatuur van de machinesenige malen per dag moest worden gecontroleerd en eventueel â€žbijgere-geld". Het broedseizoen valt in een jaarperiode waarin vaak grote ver-anderingen in luchtdruk binnen kort tijd zich voordoen, zodat met dezefactor ernstig rekening moet worden gehouden. De invloed van de barometerdruk bleek niet zozeer een physiologische, docheen physische oorzaak te hebben nl. een be??nvloeding van de thermostaten.Van oudsher worden in broedmachines z.g. aetherpatronen als

thermostatengebruikt waarbij een verandering in de omgevingstemperatuur de damp-spanning van een chloroform-aether mengsel doet wijzigen waardoor eenmetalen membraan van plaats verandert. Deze membraan bedient eenschakelaar voor de verwarmingselementen van de broedmachine. Daarechter niet alleen de temperatuur doch ook de luchtdruk deze membraanvan plaats doet veranderen zal bij hoge barometerdruk de temperatuurhoger moeten zijn opdat de schakelaar door de membraan wordt bereikt.Bij^onze continue registraties van de temperaturen in de broedmachineskonden wij duidelijk de veranderingen registreren parallel met het baro-gram. Voor de practijk bleek dit een uitermate storende factor te zijn dievooral na penoden van lage barometerdrukken tot rampzalige gevolgenleidde. Vervanging van de aethercapsules door thermostaten van geheel andereconstructie bleek afdoende om bovenstaand

bezwaar te elimineren. Doorons werden o.a. Sunvic - thermostaten toegepast en ook thermostaten vanNederlandse vinding die momenteel in moderne Nederlandse machinesreeds worden ingebouwd. Niet alleen was de storende invloed van debarometerdrukverandering volkomen verdwenen, doch tevens bleken denormale temperatuurvariaties tot een fractie van de daarvoor optredendeteruggebracht. De broedmachine wordt nu aan het begin van het broed-seizoen O]) de juiste temperatuur gebracht en behoeft dan niet verder teworden bijgesteld, ongeacht de klimaatsveranderingen.Een en ander heeft een grote invloed gehad op de regelmaat in de kuiken-broederij ; het valt te betreuren dat de kosten van een zodanige verbeteringvele kuikenbroeders nog doet aarzelen tot modernisering over te gaan; zijbeseffen nog onvoldoende dat deze kosten slechts een fractie zijn van devoordelen die zij hun opleveren aan

kwandteit en vooral ook aan kwaliteitvan de kuikens. Mijn beschouwingen over de invloed van de temperatuur op het kimstmatigbroeden wil ik niet besluiten alvorens een waarschuwend geluid te latenhoren met betrekking tot de temperatuur in de uitkomstruimte. De grotewarmteproduktie van volgroeide vogelembryonen is oorzaak van een stij-ging van temperatuur tussen de uitkomende eieren, waar ik op sommigeiaroederijen wel temperaturen van 110Â° F. op de uitkomstladen heb ge-meten. bit is een funeste omstandigheid; deze hoge temperaturen doen devliezen snel uitdrogen; de kuikens â€žkleven" in de schalen en als zij er inslagen zich te bevrijden zullen zij door thermische polypno?? zoveel waterverliezen dat er kleine dieren van inferieure kwaliteit overblijven; de



??? dooierreserve dikt in door waterverlies, wordt slecht in de darm opgenomenen ingewandstoomissen op de pluimveebedrijven zijn gedurende de eerstedagen van de opfok algemene klachten. Ik ben een groot voorstander van afzonderlijke uitkomstruimten, waarin detemperatuur lager kan worden gehouden dan in de voorbroeder, zodat eengevaar voor oververwarming uitgesloten is. Ook uit een oogpunt van ont-smetting zijn afzonderlijke uitkomstruimten verre te verkiezen. Maar al tevaak wordt het hijgen van pasuitgekomen kuikens met wijd opengesperdesnavels toegeschreven aan zuurstofgebrek; dit is in \'t algemeen onjuist, hetis een vorm van warmteregulatie, de dieren trachten door vergrote ver-damping hun warmte-surplus te elimineren; uitdroging is het gevolg engrote sterftepercentages gedurende de eerste week van de opfok. Deze vormvan kuikensterfte komt inderdaad op rekening van de

kuikenbroeder, naastvele andere waar hij part noch deel aan heeft. De invloed van de ventilatie. Op de slechte ervaringen met â€žvlakbroeders" van grote capaciteit werdreeds gewezen; de ventilatie in de vlakbroeder komt n.1. uitsluitend doordichtheidsveranderingen van de lucht tot stand waarbij het vrijwel onmo-gelijk is hierop van buitenaf een kwantitatief regelende invloed uit teoefenen. De grote noodzaak van een zodanige regeling moge blijken uitonderstaande tabel, waarin de grootte van de stofwisseling van broedeierenop verschillende stadia is weergegeven. Broeddag Kiemgewicht Zuurstof opname Koolzuurafgifte (gram) per ei in 24 uren per ei in 24 uren (cmS) (cm3) 1 â€” â€” 4.3 2 â€” 2.2 5.2 3 â€” 2.1 6.4 4 â€” 8.5 14.2 5 0.1 13.7 15.2 6 â€” 22.5 19.4 7 0.5 33.3 28.4 8 1.0 47.6 36.5 9 1.5 64.8 49.4 10 2.2 93.1 67.1 11 3.2 148.4 99.3 12 4.7 239.4 164.0 13 6.5 337.0 223.0 14 9.3 462.4 301.6 15 12.4

483.2 317.6 16 16.0 538.0 344.0 17 20.0 563.2 381.8 18 23.5 556.8 375.8 19 27.2 537.6 378.0 20 30.6 677.6 476.4 21 41.0 1436.0 1064.0 (kuiken) Uit de tabel blijkt wel hoe snel het embryo na de eerste broedweek groeiten in overeenstemming hiermede het zuurstofverbruik toeneemt. Op grondvan de in de tabel vermelde resultaten is het mogelijk een berekening temaken van het zuurstofverbruik van een volbelegde broedmachine. Nemenwij als voorbeeld een incubator met een capaciteit van 10.000 eieren met



??? uitkomstladen onder in de voorbroedruimte. Indien deze machine om detwee dagen met 1000 eieren wordt belegd, dan is op de 21e broeddag detoestand als volgt; 1000 eieren van de le broeddag geen verbruik 1000 33 33 3) 3e 33 gebruiken 2.1 L. Os/dag 1000 33 33 >3 5e 33 33 13.7 L. 33 33 1000 33 33 >3 7e 33 33 33.3 L. 33 33 1000 33 33 3J 9e 33 33 64.8 L. 33 33 1000 33 33 53 lle 33 33 148.4 L, 33 33 1000 33 33 J3 13e 33 33 337.0 L. 33 33 1000 33 33 3> 15e 33 33 483.2 L. 33 33 1000 >3 33 33 17e >3 33 563.2 L. 33 93 1000 33 33 33 19e 33 33 537.6 L. 33 33 1000 (kuikens) 33 21e 33 33 1436.0 L, 33 33 Totaal 3619.3 L 02/dag Hieruit blijkt dat zo\'n machine een verbruik heeft van ruim Sj/a M^zuurstof per etmaal. Als wij bedenken dat de nuttige luchtinhoud van eendergelijke machine ongeveer 5000 Liter bedraagt, dan komt dit dus overeenmet een totaal kwantum zuurstof van 1000 Liter. Bij ontbreken van

enigeventilatie zou deze na circa 6 uren volledig verbruikt zijn, doch reeds langvan te voren zouden de meeste embryonen de asphyctische dood zijn gestor-ven. Uit vroegere onderzoekingen is ons gebleken dat een daling van hetzuurstofgehalte van 21 % tot 15 % het uitkomstpercentage aanzienlijk doetdalen nl. tot slechts 55 %, terwijl bij goede ventilade dit 81 % bedroeg. Ookeen ophoping van koolzuurgas is niet zonder gevaar; indien het CO2 gehaltevan de lucht die de broedeieren omgeeft hoger dan 2 % is, daalt hetuitkomstpercentage tot beneden 70 % en bij aanwezigheid van 3 % CO2zelfs tot beneden 60 %, terwijl bij een CO2 gehalte van 5 % practisch alleembryonen te gronde gaan. Het verdient derhalve aanbeveling de ventilatie van de broedmachine zo-danig te regelen, dat het zuurstofgehalte niet beneden 20 % daalt en hetCO2 gehalte niet boven 0.5 % stijgt. Op grond van de vermelde groot-heden van de

stofwisseling kan men de minimaal vereiste ventilatie be-rekenen, teneinde aan deze voorwaarde te moeten voldoen, immers eenhandhaving van het O2 gehalte op 20 % betekent dat van elke liter binnen-komende lucht slechts 10 cc O2 mag worden verbruikt. Een totaal O2verbruik van 3600 L. per etmaal vereist dus een ventilatiegrootte van360.000 L., of 360 M^ verse lucht per etmaal. Dit onderstelt een verversingvan 250 L. lucht per minuut. Gegevens omtrent de ventilatiegrootte van diverse broedmachines zijn inde literatuur niet aanwezig, weshalve wij bij de bestaande typen motorkast-broeders de ventilatiegrootte onder diverse condities hebben onderzocht.De methodiek van onderzoek was als volgt: Na stilzetten van de slagradbeweging werd vanuit een koolzuurcylinder viaeen droge gasmeter een bekende hoeveelheid koolzuurgas in de machinetoegelaten en wel een zodanige hoeveelheid dat zich in de

broedmachinecirca 5 % koolzuurgas bevond. Hiema werd de slagradbeweging weer inwerking gesteld en na 1 minuut (na voldoende menging) de eerste gas-analyse verricht (Cq). Op vaste tijdstippen nadien (1, 2, 3, 5, 10 en 20 minuten) werden wederom



??? gasanalyses verricht (Ct) en deze waarden als functie van de tijd grafischl??tgezet, met dien verstande dat log Ct een rechtlijnige functie van t is.Indien de ventilatiegrootte door X wordt voorgesteld geldt de volgendebetrekking: t X Co X V Ct = De grootte van X is hieruit te bepalen. Het bleek nu dat de ventilatiegrootte van de broedmachines veel groter isdan aanvankelijk werd vermoed en wel des te groter naarmate de machineouder is-en dus meer reten en spleten bevat door slechtsluitende deurenenz. Men treft zelfs machines aan waar de ventilatie bij volkomen geslotenventilatie-openingen nog groter is dan de physiologisch vereiste, een toestanddie funest is, daar een te grote ventilatie weliswaar een voldoende gaswisse-ling waarborgt, doch anderzijds aanleiding geeft tot sterke uitdroging en inhet bijzonder bij lage temperaturen in het broedlokaal tot zeer ongelijketemperatuur in de broedmachine; redenen

waarom met slecht sluitendebroedmachines zulke nare ervaringen in de practijk worden opgedaan.Bij een zeer goed sluitende broedmachine nl. dezelfde waarbij de binnen-tredende lucht wordt voorverwarmd, bleek de ventilatie veel beter regel-baar; bij volkomen gesloten ventilatie-openingen was de verversingintensiteitcirca 200 L. per minuut. Daar dit een machine was met een capaciteit van16000 eieren kan de minimale behoefte gesteld worden op een ventilatievan 400 L. per minuut. Na openzetten van alle ventilatie-openingen nam de ventilatie toe van200 tot 600 L. per minuut, zodat men bij deze machine de ventilatie nauw-keurig kan instellen op het vereiste kwantum. Dit betekent dat bij hetbegin van \'t broedseizoen, gedurende de eerste weken gerust met geslotenventilatie-openingen gebroed kan worden, dit komt de temperatuurverde-ling en de handhaving van het vochtgehalte zeer ten goede.V????r de

eerste uitkomst te verwachten is worden de ventilatie-openingen\\ oor de helft geopend en behoeven dan niet weer versteld te worden zolangde machine volbelegd blijft. In de practijk van de kuikenbroederij wordt veelal te veel geventileerd; dede machines verliezen te veel waterdamp, hetgeen vooral tijdens het uit-komen fimeste gevolgen kan hebben. Temperatuur en ventilatie zijn slechts 2 punten die van belang zijn, derelatieve vochtigheid is een zeer belangrijke factor en dan de invloed vande ontsmetting. Over deze beide laatste omstandigheden zal een afzonder-lijke publicatie in het tijdschrift verschijnen.



??? Uit het Laboratorium voor Medisch-Veterinaire Chemie der Rijks-L\'niversiteit te Utrecht; Directeur: Prof. Dr. L. Seekles. BALANSPROEVEN MET RUNDEREN door Mej. Dr. C. J. G. VAN DER HORST Het is niet de bedoeling hier een volledig expos?Š te geven over de betekenis\\an balansproeven. Evenmin zal ik de balansproeven die tot nu toe inEngeland en Duitsland en in andere landen zijn verricht, bespreken. Ikwil alleen aan de hand van enkele voorbeelden toelichten wat men metbehulp van deze proeven kan bereiken en U op de hoogte brengen van deexperimenten die wij in het laboratorium voor Medisch-Veterinaire Chemiehopen te gaan uitvoeren. Het idee van de balansproeven is feitelijk al heel oud. Vier eeuwen geleden,toen nog niets bekend was over de ademhaling, zagen de fysiologen al indat het lichaam, behalve via de urine en de faeces, ook nog langs anderewegen stoffen moesten verliezen. Zij

noemden dit de â€žPerspirado insensi-bilis". Sanctorius, professor aan de Medische School te Padua, gestorvenin 1616, heeft een groot deel van zijn leven doorgebracht met te trachtendit onzichtbare verlies te bepalen door zichzelf, zijn voedsel, faeces enurine te wegen. Sanctorius at zittend op een stoel, die verbonden was meteen unster. Hij woog eerst zichzelf en plaatste er dan een extra gewichtop gelijk aan de hoeveelheid voed.sel die hij van plan was te eten. Hij hieldop met eten, zodra zijn stoel doorsloeg. Wij zouden dus kunnen zeggen, datSanctorius de eerste balansproef heeft verricht. Een balansproef houdt in, dat kwantitatief bepaald worden de verschillen-de hoeveelheden stoffen, die door het lichaam opgenomen en afgescheidenworden; daaruit verkrijgt men dan gegevens over hetgeen door het lichaamvast gehouden wordt en verloren gaat. Men kan bijv. iets te weten komen over de eiwitstofwisseling door

hetstikstofgehaltc van opgenomen voedsel en afgescheiden stoffen te bepalen.Dit kan men zien in tabel 1, die verkregen werd met een stier, die dagelijks3,632 kg klaverhooi kreeg. TABEL 1 opgenomen aan stik- uitgescheiden aan stof per dag in g. stikstof per dag in g. in het hooi 71,4 in faeces 28,4 in urine 58,5 door het lichaam verloren 15,5 totaal 86,9 86,9 Deze sder gaf dus een negatieve stikstofbalans. Het verloor dagelijks 6,25 x15,5 is ongeveer 97 g eiwit. Was de opgenomen hoeveelheid stikstof grotergeweest dan de afgescheiden hoeveelheid, dan zouden we een positieve



??? stikstofbalans gehad hebben. Het dier zou dus eiwit opgeslagen hebben,zoals gebeurt tijdens de groei. Met een dergelijke balansproef krijgt mendus veel exactere gegevens dan door het dier alleen te wegen, want de ge-wichtstoename kan ook door vet en water veroorzaakt worden. Met behulpvan balansproeven kan men zo onderzoeken hoeveel g eiwit, vet, kool-hydraat, mineralen enz. een koe nodig heeft om op peil te blijven, ook ge-durende de drachtigheid en lactadeperiode. Tevens kan men zo onder-zoeken de invloed van de verhouding van de mineralen, die m het voedselvoorkomen op de stofwisseling en op de algemene toestand van het dier.Als voorbeeld van dit laatstgenoemde zou ik de onderzoekingen willennoemen, die in M??nchen verricht zijn door Br??ggemann (1) en zijnmedewerkers in 1954. De bedoeling van deze proeven was na te gaan of ereen verband bestond tussen de voeding en

slechte resultaten^ die menin een bepaalde streek verkreeg bij het opfokken van het vee.Bovendien traden daar aan het einde van de winterperiode verschijnselenvan likzucht op. Br??ggemann heeft balansproeven. uitgevoerd met vier opgroeienderunderen en o.a. de hoeveelheden Ca, P, Mg, K, Na, Cl en S. bepaald invoedermiddelen, faeces en in urine, alsmede in bloed. Ik wil alleen de drieeerstgenoemde elementen bespreken en wel in de eerste plaats calcium.Bij het wintervoer werd door het dier per dag 75,5 g Ca opgenomen, waar-\\ an 37,7 g vastgehouden werd. Bij het zomervoer bedroegen deze getallenresp. 63,0 en 23,2 g. Neemt men aan dat voor een rund van Â?: 300 kg 18 gCa per dag voldoende is, dan zijn de toegediende hoeveelheden Ca over-vloedig geweest. In tabel 2 staan de hoeveelheden Ca vermeld, die per kgin de zomer en in de winter werden vastgelegd evenals de hoeveelheden Cadie

in de faeces en in de urine uitgescheiden werden. TABEL 2 Voedsel in \'t lichaamachtergebleven vastgehoudenper kg in faecesuitgescheiden in urineuitgescheiden Ga Winter 75,5 g 37,7 g:=50% 0,133 g 37,4 g 0,4 g Zomer 63,0 gp 23,2 g = 37% 0,0826 g 38,7 g 1,0 K Winter g 7,74 g = 53% 0,029 g 6,8 g 0,16 g Zomer 25,0 g 16,0 g = 64% 0,056 g 8,9 g 0,15 g Mg Winter 7,9 g 4,2 g = 53% 2,5 g l,17g Zomer 7,3 g 1,15 g=: 16% 3,40 g 2,75 g Ook het toedienen van P is noodzakelijk voor het leven, n.1. niet alleen voorde bouw van het skelet, maar ook voor de vorming van nucleoprote??den,fosfolipo??den enz. Tijdens de winterperiode werd 14,7 g P per dier en perdag opgenomen en in de zomer 25 g P. Deze hoeveelheden moeten op zich -zelf als ruim voldoende aangenomen worden. Het is opvallend (zie tabel 2)dat in de zomer een groter percentage P werd vastgelegd.Wat tenslotte magnesium betreft, kan men

zeggen, dat magnesium defi-



??? ci??ntie slechts zelden voorkomt en dc hoeveelheden Mg vermeld in tabel 2zijn zeer zeker voldoende geweest. Wanneer men Ca, P en Mg afzonderlijk beschouwt, dan zou men zeggen,dat de dieren voldoende hoeveelheden van deze elementen ontvingen.Bekijkt men echter tabel 3, waar de verhoudingen van de hoeveelhedenvermeld zijn, dan komt men tot een andere conclusie. TABEL 3 Ca : P Ca : Mg P : Mg 1. Zomergras 2,7 : 1 8,6 : 1 3,4 : 1 2. Wintervoeder 5,1 : 1 9,6 :1 1,9 : 1 3. Hooi 7,8 : 1 7,5 :1 0,95 : 1 4. Ge??nsileerd gras 4,1 : 1 15,0 : 1 3,7 : 1 5. In het lichaam vastgelegde hoeveelheden van het wintervoeder 4,8 : 1 8,9 : 1 1,8 : 1 6. In het lichaam vastgelegde hoeveelheden van het zomervoeder l.\'l- : 1 20,2 : l 14,2 : 1 7. Door de faeces uitgescheiden hoeveelheden bij wintervoeder 5,5 : 1 15,0 : 1 2,7 : 1 8. Door de faeces uitgescheiden hoeveelheden bij zomervoeder 4,3 : 1 11,3 :1 2,65 : 1 9. Door de urine

uitgescheiden hoeveelheden bij wintervoeder 2,5 : 1 0,35 : 1 0,14 : 1 10. Door de urine uitgescheidenzomervoeder hoeveelheden bij 7,3 : 1 0,4 : 1 0,053 : 1 11. Totale uitscheiding in de winter 5,2 : 1 6,8 : I 1,9 : 1 12. Totale uitscheiding in de zomer 4,4 : 1 7,1 : 1 1,5 : 1 Het zomervoer bevat op 1 deel P 2,7 delen Ca. In het wintervoer is dezeverhouding zeer ten nadele van P veranderd n.1. 1 : 5,1. Ook de P/Mg ver-houding ligt bij het wintervoer ongunstiger dan bij het zomervoer. Be-schouwt men nu de hoeveelheden P en Ca die in het lichaam vastgelegdworden, dan ziet men dat deze verhouding in de winter nog veel slechtergeworden is, dan zij reeds was in het voedsel; zij verandert n.1. van 1,4 : 1in dc zomer tot 4,8 : 1 in de winter. Dit verschilt dus meer dan een factor3, terwijl de verhouding bij het voedsel ongeveer 2 maal zo slecht wordt.Het ligt dus voor de hand gebrek aan P of beter nog de slechte verhoudingvan P

tot Ca als ?Š?Šn van de oorzaken te beschouwen voor de ziektever-schijnselen die aan het einde van de winterperiode optreden.Behalve de genoemde elementen heeft Br??ggemann ook Na, K,Cl en andere elementen onderzocht; er werd o.a. waargenomen, datbij een overmaat aan kalium in het voer er slechts weinig natrium op-genomen werd. Ook dit zou ?Š?Šn van de oorzaken voor het optreden vanlikzucht kunnen zijn, maar de slechte verhoudingen van Ca en P zijn welhet meest opvallend. Wat mijns inziens ook merkwaardig is, is het feit datin de zomer veel meer Mg uitgescheiden wordt zowel in de faeces als in deurine dan in de winter, terwijl de hoeveelheden Mg opgenomen in hetvoedsel slechts weinig verschillen (zie tabel 2).



??? Bij al deze proeven moet men echter goed bedenken, dat de hiergenoemdegegevens slechts gelden voor d?Šze streek en d?Šze koeien. Het is heel goedmogelijk, dat in Nederland, waar het voer, de bodem, het klimaat ende rassen verschillend zijn, andere getallen te voorschijn komen. Daaromis het noodzakelijk dat ook hier in Nederland dergelijke proeven verrichtworden. Wij zijn nu dit jaar begonnen met balansproeven met naar wij menen,gezonde runderen, die normaal voedsel krijgen. Wij hopen zo op de hoogtete komen van een balans bij normale dieren met wintervoer.Een van de vele raadselen, waarvoor de runderen ons hier in Nederlandplaatsen, is wel de kopziekte. Men heeft hier al heel veel aan gewerkt o.a.in het laboratorium voor Medisch-Veterinaire Chemie en in het I.B.S. teWageningen, in samenwerking met de buitenpraktijk der faculteit. Erblijven echter nog vele vragen over en o.a. deze:

waarom krijgt de ene koew?¨l kopziekte en de andere koe bij dezelfde behandeling niet?Zoals bekend is, veronderstelt men een verband tussen een rijke K bemes-ting en temperatuurswisselingen en het optreden van kopziekte. In samen-werking met de buitenpraktijk in Utrecht heeft men in het I B.S. te Wage-ningen getracht een correlatie te vinden tussen het optreden van kopziekteen de samenstelling van het door de dieren opgenomen gras (2). Men is tot de conclusie gekomen, dat bij een verhouding ^^-f-Mg ^ kopziekte gaat optreden of dat in ieder geval het Mg gehalte in het serumgaat dalen. Het ligt voor de hand balansproeven te gaan doen waarbij de verhoudingin het voedsel > 2.20 is, om zodoende na te gaan hoe daarbij de stofwisseling verandert. Het is heel goed mogelijk dat dezebe??nvloed wordt door het rijke K gehalte van het voedsel, zoals we hier-boven bij het onderzoek van B r ?? g g e m a n n de

invloed van het Ca ge-zien hebben. Ook zou het kunnen zijn, dat de stofwisseling verandert doortemperatuurswisselingen. Tevens zouden wij bij deze proeven kunnen nagaan hoeveel tijd er verloopttussen het toedienen van het andere voedsel en het optreden van eenlaag Mg gehalte in het bloed. In Wageningen heeft men n.1. opgemerktdat gemiddeld 5,1 dagen na een snelle temperatuursstijging het aantalkopziektegevallen sterk toeneemt. Behalve K, Ca en Mg moeten wij bij deze balansproeven ook de andereelementen in beschouwing nemen, zoals Na, P, Cl, S, Fe, Mn, Co enz.,omdat men tenslotte niet weet, welke processen in de koe bij kopziekteveranderen. Een technische moeilijkheid is het volledig gescheiden opvangen van faeccsen urine. Op bijgaande foto zien men het urinaal, dat door een band vanrubber, die opgepompt kan worden, tegen het lichaam gedrukt wordt. Deurine wordt gedurende 24 uur

opgevangen in plastic flessen. De faeces wor-den opgevangen op een aluminium blik en gedeponeerd in plasdc vaten.Deze proeven duren ongeveer 10 dagen en er is dag en nacht toezichtnodig. In het laboratorium moeten wij dan in melk, urine, faeces, hooi, koekjesen voederresten het gehalte aan de hierboven genoemde elementen be-



??? palen. Elke proefperiode levert ons een zeer groot aantal bepalingen op,die lang niet eenvoudig uit te voeren zijn. Bovendien wordt een grotenauwkeurigheid vereist, daar men anders geen balans kan opmaken.Daarom kunnen deze proeven niet zonder leiding van biochemici uitge-voerd worden. Daartegenover staat, dat wij het ook niet kunnen stellenbuiten de hulp van veterinairen en landbouwkundigen. Daarom wil ikhierbij een beroep doen op een goede samenwerking tussen ons chemicien de veterinairen en de landbouwkundigen, opdat wij zo gezamenlijkkunnen werken aan de oplossing van verschillende problemen, waaronderin de eerste plaats de kopziekte te noemen is. LITERATUUR J. BR?œGGEMANN, K. DREPPER und G. DREPPER, Archiv f??r Tierern?¤hrung,Bd. 4, Heft 4 (S. 219-230) 1954.2. A. KEMP, Mededeling van het Insdtuut voor Biologisch Onderzoek van Land-bouwgewassen te Wageningen

(1956).



???



??? Uit de Kliniek voor Veterinaire Verloskunde en Gynaecologie;Directeur: Prof. Dr. F. C. van der Kaay;Uit het Pathologisch Instituut; Directeur: Prof. J. H. ten Thije;Uit het Instituut voor Bacteriologie: Directeur: Prof. A. van der Schaaf. ENKELE OPMERKINGEN OVER DE FERTILITEITSPROGNOSE BIJ HET RUND.i door C. H. W. DE BOIS en S. VAN DEN AKKER Bij 137 runderen werd tijdens ?Š?Šn oestrus-periode een klinisch onderzoekvan het genitaalapparaat ingesteld. Tevens werd de uterus bacteriologischen histologisch onderzocht. Na het verzamelen van het hiervoor benodigdemateriaal (uterussecretum en uterusbiopsie??n) werden de dieren directge??nscmineerd. De door ons onderzochte runderen waren afkomstig van K.I.-bedrijvenrondom Utrecht en gewoonlijk reeds ?Š?Šn of meerdere malen ge??nscmineerd.In de praktijk stuit het uiteraard op moeilijkheden, wanneer men nog nieteerder ge??nsemineerde dieren

wil onderzoeken. Alvorens tot de bespreking van de resultaten van ons onderzoek over tegaan volgt eerst een korte toelichting over de gevolgde onderzoekings-methode. /. WERKWIJZE Dit gedeelte valt in drie gedeelten uiteen, nl.: a. klinisch onderzoek van het genitaalapparaat en de wijze van het ver-zamelen van het benodigde materiaal voor bacteriologisch en histologischonderzoek, b. techniek van het bacteriologisch onderzoek, c. techniek van het histologisch onderzoek. ad. a. Van ieder onderzocht rund werd een status ingevuld waarop deanamnestische gegevens en de bevindingen van het klinisch, histologischen bacteriologisch onderzoek werd vermeld. Het uterussecretum werd verkregen door middel van een apparaat, datnagenoeg hetzelfde is als door Kampelmacher (2) werd gebruikten beschreven in zijn dissertatie. (Bij het door ons gebezigde instrumentwas de buitenste buis aanzienlijk langer). Het apparaat, dat

diende voor het verkrijgen van uterusbiopsie??n, was in principehet door Miller ontworpen instrument. Dit biopsie-apparaat bestaat uit twee inelkaar passende buizen. De buitenste buis A is geheel van roestvrij staal vervaardigd;de binnenste buis B is alleen voor wat het voorste gedeelte betreft (BI) van dit mate-riaal gemaakt (zie afb. 1). Dit voorste gedeelte is voorzien van een scherpe snijrand Dit onderzoek werd mogelijk gemaakt door financi??le steun van T.N.O., afd.Diergeneeskunde. Reprints with English, French and German summaries. Zusammenfassungen in englischer, franz??sischer und deutscher Sprache werdennoch im Sonderdruck erscheinen. R?Šimpressions avec r?Šsum?Šs en anglais, francais et allemand. E. H. Kampelmacher, Microbiologie en histologie van de uterus bij onvruchtbare runderen. Dissertatie Utrecht 1954.



??? (Bs), waarmede een stukje uterusmucosa afgesneden wordt. De kleine opening (Bi)heeft slechts betekenis voor het reinigen van het instrument. In buis A bevindt zich een opening Ai, die door terugtrekken van B vrij komt, zodathierin een stukje uterusslijmvlies gedrukt kan worden. A2 is een afsluitkapje. A3 eenmetalen ring aan ?Š?Šn zijde afgeplat en corresponderend met Ai. VJ Â?Â?M7ICU1 A m B AFB. 1Tekening biopsie-apparaat.A. Buitenste buis van roestvrij staal; lengte 510 mm, diameter 6 mm.1. Opening: lengte 10 mm; 2. Afsluitkapje; 3. Ring, diameter 16 mm, dikte 3 mm.B I Roestvrij staal: lengte 35 mm, diameter 5 mm; II Koperen buis: lengte 471 mm,diameter 4 mm; III Handvat massief koper met geribd oppervlak: lengte 85 mm, diameter 10 mm. Het inbrengen van het â€žentapparaat" geschiedde als volgt. De portiovaginalis uteri werd door middel van een tang volgens Albrechtsengefixeerd en zover naar

achteren gehaald, dat het orificium externum tussende vulvalippen zichtbaar werd. Hierna werd een spreidspeculum volgensAlbrechtsen ingebracht. Het orificium externum werd gedesinfecteerd met een gejodeerde watten-prop, welke aan een lange Kocherse tang bevestigd was. Het gehele ent-apparaat werd daarna zover mogelijk in het cervixkanaal geschoven.r5e tang en het spreidspeculum werden, nadat de cervix zich weer op zijnoorspronkelijke plaats bevond, verwijderd. Onder rectale geleiding werd het instrument tot in ?Š?Šn der uterushoornengebracht, waarna het uterussccretum verzameld werd. Na verwijdering van het entapparaat werd, eveneens onder rectale gelei-ding het biopsieapparaat ingebracht ter verkrijging van een stukje uterus-slijmvlies. Van elk rund werden twee biopsie??n genomen, uit elke uterus-hoorn ?Š?Šn. ad. b. Het uterussccretum uit het slijmbekertje werd op de volgendevoedingsbodems

overgebracht: 1. serum bouillon 4. poviet serum-agar 2. hersen bouillon 5. serum-agar met druppel bloed 3. thiol medium 6. bloed-agarplaat. Tevens werd een uitstrijkje gemaakt voor de kleuring met L??fflers methy-lcenblauw en eventueel volgens Gram. De verwerking van dit materiaalgeschiede in het Instituut voor Veterinaire Bacteriologie, directeur: Prof.A. van der Schaaf. Dc bodems werden 24 uur bebroed, daarna werden de positieve er uitgehaald cn de niet-begroeide nogmaals 24 uur in de broedstoof geplaatst.De poviet serum-agar media werden 5 dagen bebroed (10 % C02).ad c. Zoals reeds vermeld, werden van ieder rund twee biopsi??en geno-



??? men. E?Šn biopsie werd in de vloeistof van Gendre gefixeerd, de andere inde vloeistof van Helly. De kleuring van de paraffinecoupes vond plaatsmet haemaluin-azophloxine, eosine-toluidineblauw en volgens van Gieson.Per rund werd een twintigtal coupes bekeken. Het histologisch onderzoek geschiedde zonder enige voorkennis van deresultaten van het klinisch en bacteriologisch onderzoek. II. DE INDELING VAN DE DOOR ONS ONDERZOCHTERUNDEREN. Op grond van de bevruchtingsresultaten werden de door ons onderzochte dieren in verschillende groepen verdeeld. Groep A (57 dieren) : direct drachtig geworden. Het betreft hier dus de dieren, die drachtig zijn geworden nade tijdens het onderzoek verrichte inseminatie.Groep B (33 dieren); na drie weken drachtig geworden.Groep C (12 dieren): na zes weken drachtig geworden.Groep D (5 dieren): na twaalf weken drachtig geworden. In de groepenB t/m E werden de

dieren dus niet op de tijdens het onderzochtverichte inseminatie drachtig, doch wel op de inseminatie dieresp. 3, 6 9 en 12 weken later plaats vond.Groep F (24 dieren) : niet drachtig geworden. Groep Fa (14 dieren): na het onderzoek nog wel weer ge??nsemineerd; sommige dieren werden slechts ?Š?Šnmaal, andere meerdere malenter inseminatie aangeboden.Groep Fb (10 dieren): na het onderzoek niet meer ge??memineerd. Groep F is dus zeer heterogeen van samenstelling. Het enige watdeze dieren gemeen hebben, is, dat ze niet drachtig zijn gewor-den ten gevolge van de tijdens het onderzoek verichte insemina-tie. III. BESPREKING VAN DE BEVINDINGEN. Achtereenvolgens zullen de anamnestische, klinische, bacteriologische enhistologische bevindingen worden besproken. A. Anamnestische bevindingen. Hiertoe behoren de gegevens omtrent aantal partus, aantal weken verlopentussen de partus en het onderzoek, het

puerperium, de oestrus, het aantalaan het onderzoek voorafgegane inseminaties, etc. Enkele hiervan zullenbesproken worden. /. Partus. Onderstaand overzicht geeft weer hoe de verdeling van de verschillendeleeftijdsgroepen in ons materiaal was. TABEL I Aantal dieren : 15 40 30 23 5 13 5 3 2 1 Aantal malen gekalfd: O 1 2345678 13 2. Aantal weken tussen onderzoek en voorafgaande partus.Gemiddeld vond het onderzoek 13.6 weken na de partus plaats.



??? 3. Retentio secundinarum en puerperium. Het tijdig afkomen van de nageboorte is voor het verloop van het puerpe-rium van groot belang, alhoewel tijdig afkomen van de secundinae geenongestoord puerperium garandeert. Van de 137 onderzochte dieren bleven er 16 aan de nageboorte staan;bovendien verliep het puerperium van 15 andere â€” waarbij de nageboortewel normaal afkwam â€” abnormaal in de vorm van fluor albus. Er moetrekening mede gehouden worden, dat de gegevens van de eigenaar af-komstig zijn. In het algemeen weet deze nog wel of een bepaald dier aande nageboorte gestaan heeft, maar hoe het puerperium, waarbij de na-geboorte normaal afkwam, verlopen is, weet hij in de regel niet preciesmeer. Bovendien zijn vele lichte afwijkingen niet door de eigenaar te con-stateren. Het is daarom zeer goed mogelijk, dat het aantal dieren met eenabnormaal verlopend puerperium groter was. In

onderstaand tabelletje is aangegeven hoe vaak retentio secundinarumen fluor albus in de verschillende bevruchtingsgroepen in de anamnesevoorkwamen. TABEL IL Groep: A.57 B.33 C.12 D.6 E.5 Fa. 14 Fb.10 Ret. sec. en 3 3 1 2 1 5 1 16 fluor albus Alleen fluor albus 4 4 3 2 2 15 7 7 1 2 4 7 3 31 Wanneer we nagaan hoeveel weken na de partus de dieren met eengestoord puerperium weer drachtig werden, dan blijkt dit gemiddeld 20.9weken te zijn. De dieren met een normaal puerperium werden gemiddeld16.8 weken drachtig. Wanneer we de dieren, behorende tot groep Eb (die niet meer ge??nsemi-neerd zijn) buiten beschouwing laten, dan blijkt, dat van de 28 dierenmet een gestoord puerperium (retentio secundinarum -f fluor albus) 7 nietdrachtig werden (25%). Voor de dieren die gewitvuild hadden bedroegdit 15.5 % en voor de dieren die aan de nageboorte hadden gestaan 33.4 %Van de resterende 85 dieren met

een ongestoord puerperium werden 7stuks (8.2%) niet drachtig. Uit het bovenstaande blijkt, dat het verkrijgen van een volledige anam-nese van belang is voor de fertiliteitsprognose. B. Klinische bevindingen. Er werden geen ernstige klinische afwijkingen bij de door ons onderzochtedieren waargenomen. Alleen aan de ovaria vonden we in enkele gevallenernstige afwijkingen. Het onderzoek vond plaats op het hoogtepunt van debronst. Afwijkingen werden waargenomen aan: 1. bronstslijm: veelal betrof het een opalescerend secretum, soms was hetbronstslijm waterdun en zeer overvloedig voorhanden, soms vond menin het bronstslijm een enkel pusvlokje.



??? slijmvlies van de vagina en de portio vaginalis uteri: dit betrof steedseen te rood gekleurd slijmvlies. uteruswand: als afwijking werd beschouwd een bij rectaal explorerente stug aanvoelende uteruswand.ovaria: dit betrof steeds een cysteuze degeneratie. 4. 5. andere bevindingen waren: cyste van de Bartholinische klieren (2 x),Fleischpange (3 x).In onderstaand overzicht worden de verschillende waargenomen afwijkin-gen per groep, procentsgewijs en kolomsgewijs vermeld. Er wordt op ge-wezen, dat de kolom â€žafwijkend secretum" het meest objectief is. Immersbronstsecretum moet vrijwel glashelder en visceus zijn en afwijkingen hier-\\\'an zijn gemakkelijk te constateren. TABEL IIIKlinisch onderzoek. Aantal malen afwijkingen geconstateerd van: b?? "rt S S S Groep: T3 "M ?Ÿ B< ilXI \'ZS M V 1-S:l ^-S > Â? Â?2 :|||0. 3 c?? 3 XI JH C B Â? 3 S tl!â– C rt> O rt S M ?Ÿ ^ ^ S O Â?J ?? H ^ A directdrachtig 57 1322.8% 4 7% 8

14% 10 17.5% â€” 22 38.6% B na 33 6 2 2 9 3 weken 18.1% 6.1% 6.1% â€” â– â€”â–  27.2% drachtig C.D.E. na 6, 9, 23 7 1 3 3 9 12 weken 30.5% 4.3% 13.1% 13.1% 39.1% drachtig Fa 14 6 1 1 2 3 9 niet drachtig 42.8% 7.1% 7.1% 14.2% 21.4% 64.3% Fbniet drachtig 10 2 20% â€” â€” â€” 2 20% 3 30% Totaal 137 34 24.8% 8 5.8% 1410.2% 1510.8% 5 3.6% 52 38% Uit dit overzicht blijkt wel, dat het voor de klinicus onmogelijk is op grondvan dergelijke geringe afwijkingen â€” uitgezonderd de veranderingen aande ovaria â€” een goede prognose te stellen t.a.v. de vruchtbaarheid van hetdier.



??? c. Bacteriologische bevindingen. In het uterussecretum van slechts 14 dieren (10.2%) werden micro-organismen gevonden, nl. :a haemolytische streptococcen: 1 xy8 haemolytische streptococcen : 8 xstafylococcen : 5 x Welke gevolgen heeft de aanwezigheid van deze kiemen in het uterus-secregtum voor de vruchtbaarheid van het dier? In onderstaand overzicht zien we het voorkomen van deze kiemen in deverschillende bevruchtingsgroepen : TABEL IV.Groepen: A B C D E Fa Fb1 X a haem. strept. â€” â€” â€” â€” â€” 1 â€”8 X (8 haem. strept. 3 2 2 â€” â€” 1 â€”5 X stafylokokken 12 â€” â€” â€” 1 1E?Šn dier werd niet meer ge??nsemineerd (Fb). Uit dit overzicht blijkt, dat van de overige 13 dieren, 4 direct en 4 na 3weken drachtig werden, zonder dat enige behandeling werd ingesteld. Hoe-wel het aantal dieren te gering is om vergaande conclusies te trekken, blijkttoch wel, dat het moeilijk is op grond van het

bacteriologisch onderzoekvan het uterussecretum een juiste fertiliteitsprognose te stellen.Kampelmacher vond bij 82 herhaaldelijk opbrekende runderen 45maal (54.9 %) kiemen in het uterusslijmvlies. Dit percentage ligt aanzien-lijk hoger dan het onze (10.2%). De oorzaak hiervan moet o.i. gezochtworden in het feit, dat de door Kampelmacher voor zijn onderzoekgebruikte dieren van slechts enkele â€” veelal Brucella positieve â€” bedrijvengenomen waren, terwijl de door ons onderzochte runderen nagenoeg allevan verschillende bedrijven afkomstig waren.D. Histologische bevindingen. De histologische diagnostiek van de endometritis wordt bemoeilijkt doorhet feit, dat verschillende beelden, die men als uiting van ontsteking zouwillen beschouwen, in het normale uterusslijmvlies kunnen voorkomen.Zo kan b.v. de in onze coupes regelmatig voorkomende hyperaemie, ge-paard gaande met bloedinkjes en oedeem,

toegeschreven worden aan deoestrus waarin de dieren verkeerden op het ogenblik dat de biopsie??ii ge-nomen worden. Voor de diagno.se â€žendometritis" hebben wij ons gebaseerd op het voor-komen van diffuze en haardvorimge infiltraten van ontstekingscellen, en opontstekingsveranderingen aan de klierbuizen. De ernst van de gevondenafwijkingen werd door tekens nader aangegeven. Voor de diffuze ceninfiltratie stuiten we hierbij al dadelijk op moeilijk-heden. Niet alleen is deze moeilijk exact aan te geven, maar bovendien kun-nen de verschillende infiltraatcellen ook normaal in het uterusslijmvliesvoorkomen. Daarenboven is niet met zekerheid bekend hoe talrijk dezecellen onder normale omstandigheden kunnen zijn. Op grond van hetgeenhierover in de literatuur vermeld staat, alsook uit eigen ervaring, werd bijonze runderen, die alle in oestrus verkeerden, een dunne bezetting metinfiltraatcellen van de

mucosa beneden het oppervlakkige ook normaalsoms celrijke laagje, nog als fysiologisch beschouwd.



??? Er werd gestreefd naar een zo juist mogelijlie indeling in de volgendegroepen: â€” enkele cellen tot dunne bezetting-f- matige bezetting tamelijk dichte bezetting -]â€”jâ€”j- dichte bezetting.Het voorkomen van haardvorminge celinfiltraten werd als abnormaal be-schouwd en als volgt gewaardeerd:â€” geen haarden-(- 1â€”2 haarden per coupe-|â€”(- 3â€”5 haarden per coupeâ€”|- > 5 haarden per coupe.Ook over het al of niet voorkomen van haardvormige celinfiltraten in hetnormale uterusslijmvlies van het rund bestaat in de literatuur geen een-stemmigheid. Bij de bespreking van de resultaten van het histologischonderzoek komen we hierop nog terug. Veranderingen aan de klierbuizen werden alleen met aangegeven, om-dat ze slechts in zeer beperkte mate voorkwamen. De ernst van de gediagnostiseerde endometritisch werd weer met -|â€”j-of -|â€”Iâ€”|- aangegeven, waarvoor het grootste aantal tekens in ?Š?Šn vande

bovengenoemde rubrieken bepalend was. De genomen biopsi??en waren behoorlijk van omvang en vertoonden overhet algemeen weinig kunstproducten. Het uterusslijmvlies vertoonde bijna steeds hyperaemie, oedeem en bloe-dinkjes. Behalve het feit, dat de dieren tijdens het nemen van de biopsiein oestrus verkeerden, speelt mogelijk ook het â€žmechanisch geweld" bij hetnemen van de biopsie hierbij een rol. Zwelling van capillair-endothelien,welke regelmatig waargenomen werd, kan eveneens aan de oestrus wordentoegeschreven. De spongiosa was steeds zeer ocdematcus en hierdoor zeer ijl van structuur.Ekele lymphocyten, polymorphkernige Icucocyten en histiocyten, vaak metbloedpigment beladen, werden regelmatig aangetroffen evenals een aantalmastccllcn, die meestal in de omgeving van vaten werden waargenomen.De compacta was steeds veel cclrijker dan de spongiosa. Een smalle sub-epitheliale zoom is vaak

het celrijkst, ook bij de dieren waarbij geen ont-stekingsverschijnselen zijn gevonden. Niet alleen zijn de stromacellen in de compacta veelvuldiger dan in despongiosa, maar ook de infiltraatcellen zijn talrijker. Lymphocyten enlymphocytachtige cellen, met bloedpigment beladen macrophagen, plasma-cellen, eosinophiele cn neutrophicle polymorphkernige Icucocyten (ook invaatjes) en mastcellen worden regelmatig aangetroffen. Vooral het sub-epitheliale laagje bevat meestal talrijke mastcellen en de grotere celrijkdomvan deze laag â€” ook in de biopsie??n waarin geen endometritis werd ge-constateerd â€” is dan ook voor een groot deel toe te schrijven aan de aan-wezigheid van deze mastcellen. De verschillende soorten infiltraatcellenwerden in alle groepen aangetroffen. Hoewel de kleuring volgens Pappen-heim-Unna niet werd toegepast cn jonge plasmacellen dus aan de differen-tiatie ontsnapten, bleek toch wel (in

overeenstemming met Skjerven i). Odd Skjerven: Endometrial biopsy studies in reproductively normal cattle. ActaEndocrinologica, suppl. 261, 1956.



??? die een significante toename vond met het stijgen van de leeftijd), dat bijoudere runderen over het algemeen meer plasmacellen werden gevondendan bij jongere. Verder steeg met het toenemen van de ernst der ont-stekingsveranderingen ook het aantal plasmacellen. Daarentegen was hetaantal mastcellen bij uitgesproken endometritiden soms opvallend gering.Eosinophiele polymorphkernige leucocyten waren plaatselijk soms zeertalrijk, zonder dat andere types infiltraatcellen vermeerderd waren. Dedichtheid van de diffuze celinfiltraten wisselt plaatselijk; wanneer zeoppervlakkig gelegen zijn zetten ze zich soms om de klierhalzen voort.De haardvormige Infiltraten waren wisselend van vorm en grootte enbegrenzing. Wanneer ze wat beter begrensd waren deden ze door hun grotecelrijkdom vaak denken aan lymphfollikels. Naast lymphocyten en lympho-cytachtige cellen konden macrophagen, plasmacellen en

eosinophiele poly-morphkernige leucocyten in deze haarden aangetroffen worden, de laatst-genoemde cellen vooral in deze peripherie soms a.h.w. een mantel vormend.Soms kwamen ook zeer scherp omschreven haardjes voor, meestal kleinen rond, die vaak een â€žeigen" bindweefselstroma vertoonden met eenconcentrische rangschikking van de collagene vezels. Deze haardjes warenmeer lymphocytair van karakter en vertoonden meestal een geringere cel-dichtheid dan de eerstgenoemde Infiltraten. Het oppervlakte epitheel was in veel biopsi??en plaatselijk, soms geheelafwezig. Dit is ongetwijfeld een artefact (op uitgebreide ontstekingsgebie-den was het vaak intact). De klierbuizen vertoonden nog wel eens kunstproducten in de vorm vanepitheelslierten in het lumen. De structuur van dergelijke epitheelstrokenwas meestal intact, de kernen waren pyknotisch. Deze veranderingen ont-slaan doordat bij het

nemen van de biopsie epitheelcellen van hun onder-laag loslaten en in het lumen van de klierbuis geperst worden. Vaak warendergelijke klierbuizen hierdoor iets verwijd en was het epitheel iets lagerdan van de omliggende klierbuizen. Een enkele maal werden plaatselijke proliferaticverschijnselen gevonden inde vorm van enkele sterk slingerende buizen met te wijd lumen en hoogepitheel. Ook chronische ontstekingsverschijnselen werden een enkele maalâ€” ook steeds zeer plaatselijk â€” gevonden, nl. enkele verwijde, soms zeergrillig gevormde klierbuizen met hoog of laag en soms met ondergaandepitheel. Dergelijke buizen waren omgeven door een duidelijke, soms dikkebindweefselmantel en een wisselend aantal ontstekingscellen.De bevindingen in de beide biopsi??en kwamen over het algemeen vrijgoed overeen. In ongeveer 5 % van de gevallen waren er belangrijke ver-schillen Ook wisselde de beelden in

de verschillende coupes van c?Šnbiopsie. We kunnen daarom de conclusie van B r u s i) onderschrijven, dathet voor het verkrijgen van een zo goed mogelijke indruk van het uterus-slijmvlies gewenst is twee biopsie??n te nemen, zo mogelijk uit elke hoorn?Š?Šn en per biopsie 6-10 niet-aangrenzende coupes te bekijken.De uiteindelijke resultaten van het histologisch onderzoek luiden als volgt:61 X geen endometritis39 X -f- endometritis21 X -|â€”endometritis16 X Hâ€”Iâ€”[- endometritis. D. H. Brus. Biopsia uteri bij het rund. Diss. Utrecht, 1954.



??? In totaal werd dus bij 76 van de 137 (55.5 %) onderzochte runderen eenendometritis gediagnostiseerd. Ruim de helft van de positieve gevallen komtop rekenhg van de met ?Š?Šn teken aangemerkte endometritiden. Waar degrens tussen normaal en abnormaal bij de diffuze infiltratie niet met zeker-heid te trekken is, kunnen in deze groep onjuiste diagnoses voorkomen.Ook omtrent het al of niet voorkomen van haardvormige celinfiltraten inde uterusmucosa van het rund, wat door ons als abnormaal is beschouwd,zijn de meningen niet gelijk. Zietschman geeft b.v. in zijn boekâ€žEntwicklungsgeschichte der Haustiere" een afbeelding van het uterus-slijmvlies van een vaars waarin een â€žLymphzellansammlung" voorkomt.Waar lymphoid weefsel in allerlei slijmvliezen voorkomt is dit ook voor hetuterusslijmvlies niet onwaarschijnlijk te achten. Er zijn echter wel aan-wijzingen dat het bij vaarzen zeer weinig voorkomt. Zo vonden

Simonen M c N u 111) slechts bij 5 % van een aantal ogenschijnlijk normalevaarzen â€žlymphfollikels". Ook de bevindingen bij de 15 vaarzen in onsmateriaal wijzen in die richting. We vonden nl. slechts bij ?Š?Šn dier haard-vormige Infiltraten (de scherp omschreven haardjes werden niet aangetrof-fen). Bij deze vaars diagnostiseerden we een -)â€”|- endometritis. Uit deanamnese bleek dat de eigenaar het dier enkele maanden geleden wathad zien â€žvuilen", enkele weken nadat het ge??nsemineerd was.Slechts 9 maal werd de diagnose endometritis uitsluitend gesteld opgrond van de diffuze celinfiltratie. Als we deze -f- infiltratie nog als nor-maal zouden beschouwen, dan blijven nog 30 dieren met een -j- endo-metritis over door de aanwezigheid van een infiltraathaard en/of verande-ringen aan klierbuizen. Het aantal positieve dieren zou dan ook nog 48.9 %bedragen. Brus en Kampelmacher vonden bij resp. 70 % en 69.1 %

vande door hen onderzochte steriele dieren een endometritis. Deze percentagesliggen dus hoger dan het onze. De samenstelling van het materiaal spreekthierbij mogelijk een rol. Zo onderzochten Brus en Kampelmacherdieren die minstens tweemaal, vaak vele malen ge??nesmineerd waren,terwijl onze dieren meestal ?Š?Šnmaal ge??nsemineerd waren.We zullen nu de histologische resultaten vergelijken met de uitkomstenvan anamnestisch, klinisch en bacteriologisch onderzoek en tevens met debevruchtingsresultaten. 1. Vergelijking resultaten histologisch-klinisch onderzoek. In onderstaande tabel zijn de resultaten van het klinisch onderzoek ge-rangschikt naar de uitslag van het histologisch onderzoek van de uterus-biopsie. Het is wel duidelijk, dat het voor de klinicus een moeilijke taak is om dehistologische toestand van de uterusmucosa op grond van zijn onderzoekte voorspellen. 2. Vergelijking resultaten histologisch-

anamnestisch onderzoek. Bij 29 van de 31 dieren die volgens de anamnese een gestoord puerperiumhadden, werd een endometritis gediagnostiseerd en wel bij alle 16 dierendie aan retentio secundinarum geleden hadden en bij 13 van de 15 dierendie fluor albus vertoond hadden. 1) Am. J. Vet. Res. 1957, pag. 241.



??? Aantal dieren metvermelding uitslaghistol. onderzoekuterusbiopsie: Aantal dieren met afwijkingen van: S " SÂ? 6 g\'c O .a i H -O o! 1:1 ?¨ - -S nj " > > .JJ >â– > O 1 -S O. 3 til â€? â€?S Â§ 3 S c1 61 â€” 13 2 6 3 2 19 21.3% 3.3% 9.8% 4.9% 3.3% 31.1% 39 -l- 7 â€” 2 5 3 16 18% 5.3% 12.8% 7.7% 41% 21 -h-l- 10 2 4 5 10 47.6% 9.5% 19% 23.8% 47.6% 16 2 1 1 1 7 12.5% 6.3% 6.3% 6.3% 43.7% In onderstaand overzicht zijn de gegevens van het puerperium gerangschiktnaar de uitslag van het histologisch onderzoek. TABEL VI Aantal dieren met Aantal dieren met afwijkend puerperium vermelding uitslaghistol. onderzoekuterusbiopsie met ret. sec.en fluoralbus: alleenfluoralbus: totaal aantaldieren: 61 â€” _ 2 2 ( 3.3%) 39 -h 7 6 13 (33.3%) 21 4- 3 3 6 (28.5%) 16 -I- 6 4 10 (62.5%) Uit dit overzicht blijkt, dat slechts 3.3 % van de dieren met een negatieveuterusbiopsie een afwijkend puerperium gehad hebben en

wel uitsluitendin de vonn van fluor albus. De dieren met -|â€”|â€”[- biopsie hadden in 62.5 % een afwijkend puerperium.Het blijkt dus wel, zoals trouwens verwacht kon worden, dat stoorni.ssenvan het puerperium een belangrijke rol spelen bij het ontstaan van dechronische endometritis van het nmd. De reeds vermelde bevindingen bij de 15 pinken van ons materiaal geveneen aardige bevestiging hiervan. Slechts ?Š?Šnmaal werd hierbij de diagnoseendometritis (-|â€”|-) gesteld. Dit is 6.7 %; van de resterende 122 koeienbedroeg dit 65 %. De pink met een positieve biopsie was ruim 14 weken voor het onderzoekge??nsemineerd. Ongeveer 10 dagen daarna had de eigenaar het dier watzien â€žvuilen". Het is dus niet uitgesloten, dat hier vruchtdood was ingetre-den met als gevolg deze endometritis. 3. Vergelijking resultaten histologisch-hacteriologisch onderzoek. Het zou te verwachten zijn, dat juist de dieren waarbij

in het uterus-



??? Uitslag biopsie: â€” -F Totaal ^ haem. streptoc. 1 1 ?Ÿ â€ž 3 2 2 11 8 stafylococcen 1 3 5 secretum micro-organismen gevonden worden, aan een endometritis zou-den lijden. Uit onderstaand overzicht blijkt, dat dit niet altijd het geval behoeft tezijn. Kampelmacher wees hier in zijn dissertatie eveneens op. 4. Vergelijking resultaten histologisch onderzoek-bevruchtingsresultaten.In tabel VIII is aangegeven hoe vaak de verschillende afwijkingen (diffuzeen haardvormige infiltraten, afwijkingen aan klierbuizen) in de verschillen-de bevruchtingsgroepen voorkomen. Tabel IX geeft aan hoe vaak in deverschillende bevruchtingsgroepen de diagnose endometritis werd gesteld. TABEL VIII D, (U2O 3 c " c3 aj < -a diffuse infiltraten haardv. i Infiltraten g bnc II 3 Â? 1 s-gi ^3a 2S c bc rt ^ P. â€” 4- -f-H -H- â€” 4- -1-4- -1-4-4- A 57 37 12 6 2 35 14 8 _ 5 1.14 B 33 20 9 2 2 13 8 7 5 2 1.76 C 12 8 1 3 â€” 8 3 â€” 1 â€” 1.08 D 6 2 2 2 3 1 2 â€” 2

2.17 E 5 â€” 1 3 1 â€” 1 1 3 1 4.00 De F-groep werd vanwege de heterogene samenstelling niet in deze tabellenopgenomen. De cijfers in de laatste kolom van tabel VIII zijn ontstaan door het totaleaantal tekens van een groep te delen door het aantal tot die groep be-horende dieren. We zien dan, dat in de groepen R, D en E een stijgingis te zien (resp. 1.76, 2.17, 4.00) en dat groep C uit de toon valt (1.08). TABEL IX Groep Aantal Uitslag biopsie??n % endometritiden dieren â€” 4- 4-4- 4-4-4- p. groep A 57 28 18 9 2 51 B 33 13 8 5 7 60.6 G 12 7 2 2 1 41.7 D 6 2 2 2 â€” 66.6 E 5 â€” 1 1 3 100 113 50 31 19 13



??? Hetzelfde verloop geeft tabel IX te zien. De cijfers in de laatste kolomgeven weer het percentage endometritis-dieren in de verschillende be-vruchtingsgroepen. Ook hier weer een stijging in de groepen B, D en E,doch niet van groep C. Hoewel het voor de hand schijnt te liggen, dat met het toenemen vande ernst der geconstateerde afwijkingen de bevruchtingsresultaten zullendalen, komt dit dus in de tabellen slechts in beperkte mate tot uiting.Statistische analyse i) waarbij ook de gegevens van groep F voor zoverdit mogelijk was gebruikt werden, gaf evenmin uitkomst. Het aantaldieren in de groepen C, D en E is voor statistische analyse overigens ookerg klein. Het toeval kan hier een grote rol spelen. Groep A is de interessantste groep, omdat hier bekend was hoe de structuurvan het uterusslijmvlies er op het moment van de inseminatie uitzag. Wezien, dat bij de zeer uiteenlopende histologische beelden van de

uterus-mucosa nog bevruchting mogelijk is. Alhoewel -|â€”(â€”[- haardvormige In-filtraten hier niet voorkomen, zijn immers alle andere afwijkingen welvertegenwoordigd (tabel VHI). Brus heeft hierop in zijn dissertatie reeds gewezen. Hij zag nl., dat van10 dieren met een lichte endometritis en 4 dieren met een matige endo-metritisch, er resp. 8 en 2 direct drachtig werden. In ons materiaal (tabel VHI) werden 18 dieren met een -j- endometritis,9 dieren met een -)â€”endometritis en zelfs 2 dieren met een -)â€”|â€”\\- endo-metritis, toch direct bevrucht. (Opgemerkt zij, dat deze -jâ€”|â€”|- endome-tritis werd gediagnostiseerd op grond van de diffuze celinHltratie: bij hetene dier was geen haardvormige, bij het andere een -jâ€”haardvormigeinfiltratie aanwezig). Hieruit blijkt wel, dat het histologisch onderzoekvan de uterusbiopsie slechts van beperkte waarde kan zijn voor het stellenvan juiste fertiliteitsprognose. In kolom 1

van tabel X is het aantal onderzochte dieren vermeld, in kolom2 het aantal dat hiervan direct drachtig werd (groep A), kolom 3 geeft hetaantal dieren dat na 3 weken opnieuw ge??nsemineerd werd en kolom 4het aantal dat na deze inseminatie-drachtig bleek (groep B). TABEL X Aantal dieren met Direet drachtig Na 3 weken Hiervan histol. uitslag geworden dieren opnieuw ge- drachdg: uterusbiopsie: (Groep A) ??nsemineerd Groep B: 61 â€” 28 (45.9%) 27 13 (48.1%) 39 4- 18 (46.1%) 18 8 (44.1%) 21 4-4- 9 (42.8%) 12 5 (41.6%) 16 4-4-4- 2 (12.5%) 14 7 (50.0%) Het blijkt, dat de bevruchtingsresultaten van de â€?â€”, -(- en -|â€”|- groepenelkaar nagenoeg niet ontlopen, terwijl de vruchtbaarheid van de dieren uitde -|â€”|â€”)- groep aanvankelijk belangrijk later ligt (zie kolom 1 en 2). Na3 weken echter is dit verschil tussen de vruchtbaarheid van de -|â€”1- en deoverige groepen niet meer aanwezig (kolom 3 en 4). Ook

uit deze tabel komt dus naar voren dat de waarde van het histologischonderzoek van de uterusbiopsie voor de fertiliteitsprognose gering geachtmoet worden.



??? Ten overvloede wijzen we er nog op, dat deze conclusie betrekking heeftop dieren, waarbij de partus plaats vond geruime tijd voor het onderzoek(in ons materiaal gemiddeld 13.6 weken). Tabel XI geeft tenslotte een samenvatting van de uitkomsten van anam-nese, klinisch, bacteriologisch en histologisch onderzoek in de verschillendebevruchtingsgroepen. TABEL XI Groep Aantaldieren Aantal dieren met afwijkingen volgens anamnese klinischonderz. bacteriol.onderz. histolog.onderz. A 57 7 22 4 29 B 33 7 9 4 20 G 12 1 5 2 5 D 6 2 3 â€” 4 E 5 4 1 â€” 5 Fa 14 7 9 3 9 Fb 10 3 3 1 4



??? Uit de Kliniek voor Veterinaire Verloskunde en Gynaecologie der Rijks-ITniversiteit te Utrecht. Dir.: Prof. Dr. F. C. van der Kaay. l\'it de (iezondheidsdienst voor Dieren te Utrecht. Dir.: K. F. Joling. DE BEVRUCHTING MET SPERMA, VERDl ND MET EENMENGSEL VAN ONDERMELK EN EIDOOIER.t) door J. HENDRIKSE en K. F. JOLING. In de laatste jaren is een aantal publikaties verschenen over de verdunningvan sperma met melk en melkprodukten. Het leek ons goed om U hier heteen en ander van te vertellen. De literatuurgegevens kunnen we als volgt samenvatten: A. Volle melkverdunner: Deze verdunner, die dus alleen uit volle melk bestaat, kan eventueel nogmet 2 % eidooier (2) aangevuld worden. De resultaten \\ an de inseminaties,uitgevoerd met het sperma, dat met de volle melkverdunner werd verdund,waren gelijk aan de resultaten verkregen met behulp van de citraat-eidooier-verdunner. Toch zijn

er nog voordelen aan deze verdunner verbonden enwel dat het produkt gemakkelijk is te verkrijgen, een betere houdbaarheidvan de spermi??n geeft en een verdunningsshock ontbreekt; de beoordelingvan de beweeglijkheid der spermi??n is in de volle melkverdunner moei-lijker (2). Worden echter antibiotica aan de melk- en citraat-eigeelverdunner toe-gevoegd, dan geeft de eerste betere bevruchtingsresultaten (5). B. Gehomogeniseerde melkverdunner: Gehomogeniseerde melk heeft een behandeling ondergaan waardoor hetvet zeer fijn is verdeeld en de melk niet meer oproornt.Deze verdunner geeft in het gunstigste geval dezelfde resultaten als decitraat-eidooier-verdunner (4, 9 en 12). Opmerkelijk is, dat in ?Š?Šnpublikatie vermeld wordt, dat het sperma van minder fertiele dieren ver-dund met de gehomogeniseerde melk betere bevruchtingsresultaten geeftdan met de citraat-eidooier-verdunner (9).

C. Ondermelkverdunner: Ondermelk zonder meer kan als verdunner van sperma gebruikt worden,maar ook kan aan de ondermelk eidooier toegevoegd worden.De bevruchtingsresultaten van deze verdunner zijn over het algemeenbeter dan de resultaten, die met de citraat-eidooier-verdunner verkregenworden (4, 6, 10, 12). D. Melkseruin verdunner: Melkserum is het produkt dat ontstaat indien de melk van vet en casseinewordt ontdaan. Deze verdunner, die voor het gebruik nog gekookt wordt, gaf slechtereresultaten dan de gebruikelijke citraat-eidooier-verdunner (3). *) Dit onderzoek werd financieel gesteund door T.N.O.Reprints with English, French and German summaries. Zusammenfassungen in englischer, franz??sischer und deutscher Sprache werden;noch im Sonderdruck erscheinen. R?Šimpressions avec r?Šsum?Šs en anglais, francais et allemand.



??? E. Melkpoederverdunner: In de regel wordt ondermelkpoeder gebruikt (7, 11, 13). De verdunnerkan het best bereid worden, door bij 45Â° C een 9 % oplossing te makenin aqua destillata (13). Niet alle melkpoeder is bruikbaar, daar de be-reidingsmethode en vooral de temperatuur tijdens het bereiden een \\ oor-name factor vormen. Aan deze verdunner kan ook weer eidooier wordentoegevoegd en eventueel nog verschillende zouten (7). De verkregen resul-taten waren beter dan met de gebruikelijke citraat-eidooier-verdunner ener trad geen agglutinatie op van de spermi??n. De controle van de beweeg-lijkheid van de spermi??n was goed uit te voeren. Voorts gaf een toevoegingvan 5-10 cm3 0.5 % NaCl-oplossing aan 100 cm3 verdunner nog eengunstig effect op de houdbaarheid van het sperma (11).Het verhitten van alle melkverdunners werkt gunstig (8, 9, 12, 13, 14).Men dient er echter op te letten, dat dit proces niet

bij een lage tempera-tuur te kort of bij een hoge temperatuur te lang geschiedt (8). Het bestkan dit gebeuren bij 87-97Â° C en dan maar gedurende ?Š?Šn minuut (14").Het leek ons het beste om de ondermelkverdunner te gaan proberen enwel in vergelijking met de door ons gebruikte geheel-ei-citraat verdunner.In een laboratoriumproefje werd eerst de houdbaarheid \\an sperma na-gegaan, dat met ondermelk en toevoeging van 5, 10 of 15 volume procenteneidooier verdund werd. Hieruit is gebleken, dat de toevoeging van 5 %eidooier de beste houdbaarheid gaf en de beweeglijkheid tevens goed waste controleren. De ondermelk kan verkregen worden door verse volle melk in de koelkastte plaatsen om af te koelen en daarna gedurende 30 minuten bij 3500 toerenper minuut te centrifugeren (middellijn centrifuge 30 cm). Na dit proceswordt de ondermelk afgepipetteerd. Als het benodigde kwantum bereiktis volgt de verhitting

in een waterbad tot 92Â° C. onder voortdurend roeren.Hierna volgde de afkoeling. Tot slot werd nu de eidooier toegevoegd.Als men grote hoeveelheden nodig heeft is dit een bewerkelijke methode.Indien men echter een goed produkt van een melkfabriek kan krijgen,vervalt natuurlijk dit bezwaar. Voor dit onderzoek is gebruik gemaakt van het sperma van 19 stieren, dietoebehoorden aan verschillende K.I.-verenigingen. Gedurende enige tijdis een gedeelte van ieder ejaculaat met de geheel-ei-citraatverdunner enhet andere gedeelte met de ondermelkverdtmner verdund. De verdunnings-graad is voor beide verdunningen gelijk gehouden. Met de geheel-ei-citraatverdunner (g.e.c.v.) werden 8671 en met de onder-rnelk-eidooier-verdunner (o.e.v.) 6237 eerste en volgende inseminades ver-richt. Deze gegevens zijn in tabel I verwerkt. De inseminaties die in dezetabel zijn ondergebracht, zijn ingedeeld volgens de leeftijd van het

sperma,de soort van verdunner, eerste en volgende inseminaties en de resultaten.De inseminaties, die gerangschikt zijn onder het hoofd eerste dag, zijnuitgevoerd op de dag waarop het sperma verzameld werd. De inseminatiesdie gerangschikt zijn onder het hoofd tweede dag, zijn uitgevoerd metsperma dat de voorafgaande dag verzameld is, enz. Ie Inseminaties: Vergelijken we nu de percentages van dc eerste insemi-naties met elkaar, dan zijn de resultaten op de eerste dag van de g.e.c.v.0.2 % beter dan van de o.e.v. Op de tweede dag geeft de o.e.v. echter 0.8 %betere resultaten en dit verschil ten gunste van de o.e.v. groeit op de clerde



??? dag uit tot 4.4%. De groep inseminaties uitgevoerd met vierde-dags-spermageeft een verschil van 2.8 % aan en ook nu weer ten gunste van hetsperma, dat met de o.e.v. behandeld is. In de totaal kolom vinden weeen verschil van 1.4 % ten gunste van de o.e.v. Volgende inseminaties: Bij de volgende inseminaties vallen de verschillensteeds ten gunste uit van de o.e.v. en bedragen op de verschillende dagen1.4, 1.9, 7.5 en 4.5%. In de totaal kolom bedraagt dit verschil 3.1%.Over alle inseminaties berekend, wordt hier een gunstig effect gevondenvan 2.2 % ten gunste van de o.e.v. Nu dienen niet alleen de resultaten van alle 19 stieren tezamen bekekente worden, maar ook de resultaten per stier afzonderlijk. Daar van 10stieren het aantal inseminaties te klein was voor een goede vergelijking,zijn alleen de uitslagen van de inseminaties van de negen overige stierenin tabel II vermeld. Deze tabel is op dezelfde wijze als

tabel I ingedeeld. Gezien de kleineaantallen volgende inseminaties zijn hier de percentages van deze insemi-naties alleen in de totaal kolom vermeld. Bij het bekijken van de resultaten van de inseminaties, verricht met spermavan de stier Ake, zijn de verschillen steeds ten gunste van de g.e.c.v. In detotaal kolom zien we een verschil van 3 % voor de eerste inseminaties eneen verschil van 5.7 % voor de volgende inseminaties. Hoewel de totale resultaten van de inseminaties van de stier Bert ook weerten gunste komen van de g.e.c.v., blijkt dit echter bij beschouwing van deresultaten per dag, alleen op te gaan voor de eerste twee dagen, daar voorde derde en vierde dag de resultaten van de o.e.v. beter zijn.Voor de stieren Co, Ed, Kl en R.K. werden de beste resultaten verkregenmet de o.e.v. Uitzondering hierop vormen alleen de resultaten van R.K.op de tweede dag en van Co voor de volgende inseminaties (totaal

kolom).Bij de stier Ste zijn alle resultaten van de g.e.c.v. beter dan die van de o.e.v.De resultaten bereikt met het sperma van de vierde dag dienen wegenshet geringe aantal inseminaties buiten beschouwing te blijven.Bij Sud zijn de resultaten van het sperma, dat met de g.e.c.v. behandeldis, op de eerste en de vierde dag beter dan van het sperma dat met deo.e.v. verdund is. Voor de tweede en derde dag geldt echter juist het om-gekeerde. De totale gegevens zijn van de g.e.c.v. iets beter.Bij Yta zijn de resultaten van de o.e.v. het beste. In de periode, dat het sperma met de verschillende verdunners verdund isgeworden, kon bij 6 monsters (v?Šm 3 stieren) agglutinatie van de spermi??nworden vastgesteld. Deze agglutinatie is steeds gevonden bij het sperma, datmet de g.e.c.v. was verdund en slechts in twee gevallen ook bij de met 0.e.v. verdunde monsters. De agglutinatie was dan in de o.e.v. minderintensief. De

houdbaarheid van de spermi??n was of in beide verdunners gelijk of inde o.e.v. beter. Conclusie: 1. Het gemiddelde drachtigheidspercentage van het met geheel-ei-citraatverdunde sperma was 8.20 % lager dan dat van het met ondermelk-eidooier verdunde sperma, dat 65.98% bedroeg. Dit verschil is zeer significant (P < 0.01).



??? 2. De daling van het drachtigheidspercentage tijdens het bewaren van hetsperma was in de geheel-ei-citraat verdunner groot en de verschillentussen de dagen zijn zeer significant (P < 0.01). De daling is in de ondermelk-eidooier verdunner klein en de verschillentussen de dagen zijn niet significant (P Â? 0.15). 1. JACQUET, J., Emploi de dilucurs ?  base de lait pour la conservation du spermedes taureaux. II Int. Congress of animal reproduction. Copenhagen 1952. 2. WEISZ, K., Spermaverd??nnung mit Milch. Wiener Tier?¤rtzl. Mon. Sehr. 60(1952), 668 3. SCHMIDT, K. und KROLL, H., Versuche zur Konservierung von Bullensper-ma. Mon. Vet. Med. 6 (1953), 116. 4. ALMQUIST, J. O., FLIPSE, R. J., THACKER, D. L., Diluters for bovinesemen. J. Dairy Sei. 37 (1954), 1303. 5. ALMQUIST, J. O., Diluters for bovine semen. J. Dairy Sei. 37 (1954), 1308. 6. BOLTON, W. D., DURREL, W. B., Pasteurized skimmilk as a bovine

semen di-luent. J. Amer. Vet. Med. Ass. 124 (1954), 24. 7. BONADONNA, E., L\'emploi du lait ?Šcr?Šm?Š. Uittreksel in Annales Med. Vet.98 (1954), 528. 8. THACKER, D. L., FLIPSE, R. J., ALMQUIST, J. O., Effect of milkproteinsupon Spermatozoon livability. J. Dairy Sei. 37 (1954), 220. 9. PERKINS, J. R., CARPENTER, M. C., SEATH, D. M., A comparison of diefertility of bull semen diluted in egg yolk-citrate and homogenized milk. J. DairySei. 38 (1955), 155. 10. CRISENATH, M., Milch als Spermaverd??nner. Fortpfl. Zuchthyg. Haustieres.5 (1955), 56. 11. JOHNSON, P. E., FLIPSE, R. J., ALMQUIST, J. O., Diluters for bovinesemen. J Dairy Sei. 39 (1956), 180. 12. KERRUISH, B. M., A field trial comparison of milk and egg-yolk citrate assemen diluters. Ill Int. Congress of animal reproduction, Cambridge, 1956. 13. MELROSE, D. R., Skimmilkpowder as a semen diluent. Ill Int. Congress ofanimal reproduction, Cambridge, 1956.

14. SAACKE, R. G., ALMQUIST, J O., FLIPSE, R. J., Diluters for bovine semen.J. Dairy Sei. 34 (1956), 90.



??? EERSTE DAG TWEEDE D.4G DERDE DAG citraat ondermelk citraat ondermelk citraat eerste volg. eerste volg. eerste volg. \' eerste volg. eerste volg. â–  â€” â€” â€” -1- â€” â€” â€” â€” â€” â€” \' â€” 1103 49868.9% 408 280\' 710 32459.3% 68.7% 190 12360.7% 1584 74967.9% 610 393 1027 46860.8% 68.7% 368 21962.7% 1006\' 56164.2% 373 32953.1% 0.2 0.8 4.4 TABEL II EERSTE DAG TWEEDE DAG DERDE D.AG citraat ondermelk citraat ; ondermelk citraat eerste volg. eerste volg. eerste volg. 1 eerste volg. eerste | volg. i â€” â€” \' - \' â€” : â€” !_: i _ \' â€” â€” !- Ake 186 6673.8% 56 23 : 175 , 72: 70.9% 31 17 232 6478.4% 51, 26! 214 ! 76 73.8% 54 : 31 177 1 6174.4% 49 22 Bert 105 , 3873.4% 40 30i 65, 3763.7% 24: 12 110, 5267.9% 62 32 80 4763% 19 26 110 5666.3% 45 i 40 Co 403 19267.7% 122 79 266 11569.8% 40 39 438 27661.3% 102 80 285 14865.8% 97 48 307 ,18862% 91 : 56 Ed 58

3363.7% 31 35 41 23 64% 22 9 1 69 4361.6% 64 33 50 27j 64.9% 25 18 63 ! 5553.4% 34 ! 55 Kl 51 \' 2666.2% 27 20 13 286.7% 4 2 112 4073.7% 48 24 52\' 19j 73.2% 24 12 47 ; 2169.1% 14 18 RK 74 3369.2% 38 25 27 584.4% 18 11 72 2375.7% 54 37 25i 9! 73.5% 24 6 48: 1872.7% 51 46 Ste 91 4268.4% 40 39 38 2164.4% 23: 19 104\' 6561.5% 51 44 45 321 58.4% 41 26 50\' 2963.3% 21 ; 23 ( Sud 44 2167.7% 24 11 18 16i 52.9% 8 3 95 3672.5% 32 30 43 14 1 \' 75.4% 8 7 i 91 : 5363.1% 29 : 21 1 Yta 12 957.1% 9, 7 17 5\' ^ 77.3% 11 1 ! 64 2571.9% 28 15 56 11! \' 83.6% 18 9 48 3359.2% 21 , 19



??? DERDE DAG VIERDE DAG TOTAAL ondermelk citraat [ ondermelk citraat ondermelk eerste volg. eerste volg. eerste volg. eerste volg. ; eerste volg. â€” â€” : â€” : _ _ â€” ^ â€” â€” 4- â€” â€” 967 44268.6% 336 21860.6% 326 20761.2% 120 124 393 22149.2% 64% 124 10753.7% 4019 201566.6% 1511. 112657.3% 3097 H5568% 1018 66760.4% 2.8 1.4 DERDE D.\\G VIERDE D.^G TOTAAL ondermelk citraat ondermelk citraat | ondermelk eerste volg. eerste volg. : eerste volg. eerste volg. ! eerste volg. â–  â€” â€” â€” â€” â€” \' â€” â€” â€”, .â€” â€” 200 ; 7273.5% 53 35 34 1766.7% 8\' 6 51 i 2864.6% 14 9 629 20875.1% 164 77 640 24868% ! 72.1% 152; 9262.3% 72 2673.5% 23 18 9 660% 8 10 21 9 70% 1 4 334 15268.7% 155 112 238 11958% 66.7% 67 ; 6052.8% 325 16766.1% 70 67 112 6762.6% 24 31 176 i 981 64.2% 34 33 i 1260 72363.5% 339 246 1052 52857.9% I 66.6% 241 18756.3% 49 2863.3% 16 15 1 34
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??? Uit het Instituut voor Veterinaire Bacteriologie der Rijks-L^niversiteit teUtrecht; Directeur: Prof. A. van der Schaaf. INFECTIEUZE ARTHRITIDEN BIJ VARKENS i) door A. VAN DER SCHAAF De etiologie van kreupelheden bij varkens is een onderwerp, waarmeedierenartsen in de praktijk dikwijls worden geconfronteerd. In de regel zalhet niet mogelijk zijn om een exacte diagnose te stellen en een causaletherapie in te stellen en wordt volstaan met het advies om het dier spoedigde weg naar het abattoir te doen vinden. Iets anders wordt het wanneer dekreupelheid zich niet beperkt tot ?Š?Šn been van een enkel varken, dochdat men geconsulteerd wordt bij varkens wegens enzo??tisch optredendegewrichtsaandoeningen of dat advies wordt gevraagd over claudicatio vaneen fokbeer of dito zeug. Bij individuele kreupelheid zal zal men in de eerste plaats de klauweninspecteren, hetzelfde geldt voor een koppel varkens,

die alle min ofmeer een stijve gang vertonen, die dikwijls gepaard gaat met krommen vande rug. Dergelijke kreupelheden zijn meestal toe te schrijven aan eenkneuzing van de hoeflederhuid, vaak in verband met te sterk afslijten vande hoornschoenen. Vooral varkens, die worden gehouden op te ruwe be-tonnen vloer, hebben hier dikwijls van te lijden en moeten niet zeldenvoortijdig worden opgeruimd wegens te geringe gewichtstoename. Bij Reprints with English, French and German summaries. Zusammenfassungen in englischer, franz??sischer und deutscher Sprache werdennoch im Sonderdruck erscheinen. R?Šimpressions avec r?Šsum?Šs en anglais, fran?§ais et allemand.



??? pest treedt als gevolg van de verminderde resistentie tegen pyogene bac-teri??n niet zelden bij dergelijke dieren panaritium op, die dikwijls overgaatin een klauwgewrichtsontsteking. Enzo??tisch optredende kreupelheden kunnen het gevolg zijn van rachitis,speciaal bij biggen, die geen biggenmeel krijgen, alleen karnemelk, wei enmeel van zelf-verbouwd graan. Bij dergelijke varkens zijn de gewrichten erg kwetsbaar, zodat distorsiesgemakkelijk optreden, vooral aan het kniegewricht. De infectieuze arthritiden zijn gewrichtsaandocningen, die te vergelijkenzijn met de rheumatische polyarthritis bij de mens. In de eerste plaats kan genoemd worden de vlekzieMepolyarthritis, (ziefoto 1). Hierbij zal het vaak voorkomen, dat zoals bij het door Jansen, vanDorssen en Frederik beschreven geval de eigenlijke vlekziekte nooitis waargenomen. Men wordt dan dus geconfronteerd met kreupele biggen,die min of meer duidelijke deformiteiten

hebben aan de proximale uit-einden van metacarpus en metatarsus en de distale gedeelten van carpusen tarsus. Uiteraard zijn het chronische procesen, waarbij geen fluctuatievan gewrichtsvocht is vast te stellen doch alleen vrij vaste verdikkingen diebij beknijpen pijnlijk blijken te zijn. De gepubliceerde R??ntgenfoto\'s tonen duidelijk aan, dat er beenwoekerin-gen zijn opgetreden. Dit ziektebeeld krijgt men wanneer de biggen bij dezeug reeds vlekziekte hebben doorgemaakt. Experimenteel werd in Amerika door U s d i n, Ferguson en Birke-1 a n d vlekziekte-arthritis opgewekt bij iets oudere dieren door ze herhaal-delijk te infecteren met vlekziekte-cultuur subcutaan of intraveneus. Zebrachten dit in verband met de vorming van hyaluronidase door de ge-bruikte stammen van de Erysipelothrix. De gewrichtsrheuma van de mens wordt ook wel in analogie hiermede-toegeschreven aan vergroenende streptococcen, die dit enzym in

belang-rijke mate produceren. Bij de Amerikaanse gevallen werd vooral de aan-dacht gevestigd op usuur van het gewrichtskraakbeen.Deze usuur is ook waargenomen bij een varken van Â? 25 kg. dat aan ditinstituut intraveneus met vlekziektebacteri??n werd besmet doch 5 dagenvoorbehandeld was met intramusculair per dag 25 eenh. Corthrophine-Z,een A.C.T.H. preparaat. De resistentie van de jonge dieren werd hierdooraanzienlijk verminderd en het gelukte zelfs om de vlekziekte op dezemanier peracuut en dodelijk te laten verlopen. Een arthritis bij jonge biggen, die zich meestal beperkt tot 1 gewricht, ishet gevolg van een streptococcen-infectie. Deze arthritis heeft een acuutkarakter, gaat gepaard met een sterke zwelling van het gewricht en eenovereenkomstige toename van de synovia, die sterk troebel is en veel leuco-cyten en fibrine bevat. In tegenstelling met de vlekziektearthritis lijkt de streptococcen-arthritisgemakkelijk

te genezen te zijn door intraarticulaire injecties van penicillineeventueel gecombineerd met een parenterale sulfamezathine-therapie.Een ziekte, die iets lijkt op een polyarthritis, doch dit niet is, is de pyobacil-lose bij biggen, zoals die door GoretenJoubert beschreven is.Hierbij neemt men een etterige ontsteking waar van de huid, subcutis enzelfs van de musculatuur der ledematen. Tengevolge van bindweefselwoe-



??? kering rondom de multipele etterhaardjes treedt er een elefantiasis op voor-al van de achterste ledematen, (zie foto 2). In de etter wordt in reincultuur een Corynbacterium pyogenes suis aan-getroffen. Dit micro??rganisme wijkt in zijn eigenschappen enigszins af vande Cbt. pyogenes van het rund en lijkt soms heel veel op een Nocardia, eenGram-positief staafje, dat bij het rund longactinomycose kan veroorzaken.Uit pathologisch materiaal van een koppel biggen, die bij de Interne Ziek-ten in behandeling waren gegeven, werd dit staafje door de Heer F. H. J.Jaartsveld bij herhaling gekweekt. De meest voorkomende enzo??tisch optredende kreupelheid bij biggen wordtveroorzaakt door de Haemophilus suis. Deze acuut optredende gewrichts-aandoening is voor het eerst als een aparte ziekte beschreven doorG 1 a s s e r, terwijl later door H j a r r e en VV r a m b y het etiologischemicro??rganisme werd onderkend als

een haemophilus. Door experimenteleinfecties gelukte het hun aan te tonen, dat voor het opwekken van depolyserositis de bacterie all?Š?Šn voldoende was. Een influenza-virus als in-



??? leidende infectie was voor het aanslaan der kunstmatige besmetting nietnodig en kon ook bij typische gevallen van de spontane polyserosilitis nietworden aangetoond, (zie foto 3). 13e ziekte komt in Nederland geregeld voor en staat bekend als â€žmarkt-ziekte". De naam is tekenend voor het optreden n.1. ziet men de aandoe-ning meestal in aansluiting met het vervoer van gespeende biggen, \\ooralwaneer dit bij lage buitentemperatuur geschiedt. De klinische verschijnselen zijn vnl. verminderde eetlust, verhoogde rectaal-temperatuur, doch niet zo hoog als bij vlekziekte, min of meer een dubbel-slag bij de ademhaling met wrijvingsgeruisen, wegkruipen in het stro enpijnlijkheid en zwelling van verschillende gewrichten. Soms hoesten dedieren en ook treedt wel belemmering der ademhaling door een catarrh dervoorste luchtwegen op. Uit de gezwollen gewrichten kan men in rein-cultuur de Haemophilus suis isoleren, het

beste op chocolade-agar met25 % bloed hetwelk met de agar gemengd op 65 CÂ° gedurende 10 minutenverhit dient te worden. Over het algemeen is de prognose van deze ziekte vrij gunstig. Sommigedieren succomberen tengevolge van een sterke ophoping \\an vloeistof enfibrine in het pericard of door een meningids. Experimenteel bleek ookendocarditis als doodsoorzaak te kunnen optreden. Het micro??rganisme isgevoelig voor sulfapreparaten en vooral voor de tetracyclines. Differentiaal diagnostische hulpmidelen. Varkens met een chronische vlekziektepolyarthritis hebben geen over\\\'uldegewrichten, punctie heeft dus geen zin, echter hebben deze dieren in deregel wel een hoog gehalte aan agglutininen m het bloedserum, zodat doorserologisch onderzoek tijdens het leven de waarschijnlijkheidsdiagnose welis te stellen. Postmortaal kunnen de specifieke micro??rganismen meestalgemakkelijk uit de gewrichtskapsels

worden ge??soleerd. In tegenstelling



??? met de Erysipelothrix rhusiopathiae uit de inwendige organen bij de acuteseptichaemie groeien de vlekziektebacteri??n bij de chronische aandoeningmeestal â€žrough". Bij acute streptococcen-arthritis gelukt het bijna steedsom door punctie van het overvulde gewricht troebele synovia te verzamelen,die zich goed leent voor microscopisch en cultureel onderzoek. Hetzelfdegeldt ook voor de polyserositis. Bij deze laatste aandoening kan ook deagglutinatiereactie worden toegepast wanneer varkens reeds enige tijdziekteverschijnselen hebben vertoond. Bij de pyobacillose kan bacteriologisch onderzoek van de kleine etter-haardjes in de cutis, subcutis en musculatuur de klinische diagnose helpenstellen. LITERATUUR JANSEN, J., DORSSEN, C. A. van, en FREDERIK, G. H., Deformerende arthritisen periarthritis door Erysipelothrix rhusiopathiae-inlectie bij jonge varkens. Tijd-schr. Dierg. (1956) 81, 55.USDIN, M.,

FERGUSON, L. C. en BIRKEL.A.ND, J. M., Experimental arthritis inswine following multiple injections with Erysipelothrix rhusiopathiae. Amer. J. Vet.Res. (1952) 13, 188. GORET, P. en JOUBERT, L., Enzootic de pyobacillose chez la truie sous la forme d\'une â€žmaladie de 1\'?Šlevage". Bull. Soc. Sei. V?Št. Lyon (1955) 57, 173.GL?„SSER, K., Die Krankheiten des Schweines. 5c druk (19950) p. 106.HJ?„RRE, A. en WRAMBY, G., ?œber die fibrin??se Scrosa-Gelenkenz??ndung (Gl?¤s-ser) beim Schwein. Zschr. f. Inf. d. Haust. (1943) 60, 37.



??? DEMONSTRATIES Uit het Instituut voor Voedingsmiddelen van dierlijke oorsprong derRijksuniversiteit te Utrecht, Directeur: Prof. Dr. J. H. J. v. Gils. VERSLAG VAN DE DEMONSTRATIES Zowel de demonstraties op vlees- als op melk-hygi??nisch terrein genoteneen goede belangstelling. Om 2 uur werd gestart met circa 40 deelnemers,terwijl daarna om 3 en om 4 uur voor nieuwe groepen gedemonstreerd konworden. Er werden vele vragen gesteld, die zo goed mogelijk beantwoordwerden. Hieronder volgt een kort verslag van de demonstratie-onderwerpen. I. De electrometrische pH-bepaling van vlees. Van deze, naar onze mening in de vleeshygi??ne nog veel te weinig toe-gepaste, methode om beter inzicht te krijgen in de houdbaarheid en consu-meerbaarheid van het \\\'lees van slachtdieren, werd aan de hand van eenmeet-demonstratie van een aantal vleesstukken de eenvoud in het gebruikvan het electrometrische

toestel gedemonstreerd. Tegenover de nadelen van de colorimetrische methode van Michaelis-Walpole â€” welke methode als bekend werd verondersteld â€” als tijdrovend-heid, subjectiviteit en indicator-afhankelijkheid, werden de voordelen vande electrometrie met de oppervlakte-electrode gesteld, waarbij de snelheiden de exactheid duidelijk aan het licht kwamen. De snelheid maakt hetook mogelijk in zeer korte tijd een groot aantal spiermonsters van ?Š?Šnslachtdier te onderzoeken, hetgeen er toe kan bijdragen dat een juisterinzicht in de toestand van het spierweefsel van alle delen van het slachtdierwordt verkregen. Het meten van de pH van extracten is evenzeer mogelijk,maar tijdrovender en beslist niet noodzakelijk, wanneer we bedenken datde pH van vers vlees en het vers bereide extract daarvan vrijwel overeen-komen. Niet uit het oog verloren mag worden, dat de pH-meting ?Š?Šn dercomponenten is van het

onderzoek. Heeft men de apparatuur pas in ge-bruik dan vereist het werken ermee enige oefening en treden wel eenskleine moeilijklieden op met de instelling van het instrument. Voorts is dekwetsbaarheid der electroden reden tot voorzichtige behandeling, terwijlontvetting en reiniging na afloop van het gebruik plaats vinden moeten.Bij een vergelijkend onderzoek naar de gevonden pH-waarden, welke langselectro- en colorimetrische weg gevonden worden, blijkt dc eerstegenoemdemethode vrijwel steeds een iets lagere waarde te geven, zodat een naderonderzoek naar de bepaalde pH-waarden verbonden eigenschappen vanvlees wenselijk is te achten, om zodoende ook tot een herwaardering vanhet thans gebruikte â€” van Schoon afkomstige â€” uitsprakenschema tegeraken. Indien de pH-bepaling van vlees zal worden opgenomen in hetverplichte onderzoek bij daarvoor in aanmerking komende slachtdieren,zal zulks zelfs

noodzakelijk zijn. II. Fluorescentie van parasieten bij bestraling met Ultra-violet-licht.Moeilijkheden bij het stellen van een verantwoorde diagnose â€žCysticercusinermis" waren aanleiding tot een nader onderzoek hierover en tot het



??? demonstreren van fluorescerend licht verspreidende cysticerci in rundvlees.Meermalen worden vooral kleinere blaasjes in of op de spieren gelegenvochtblaasjes aangetroffen, waarin zich bij aansnijding geen als scolexherkenbare parasiet bevindt. Bij histologisch onderzoek blijkt een cubischtot cilindrisch epitheel de kystewand te bekleden, terwijl er zich soms metepitheel beklede strengen in het lumen bevinden. Met zekerheid is hierniet uit op te maken, dat we niet met jeugd- of vroeg verval-stadia vande Cysticercus inermis te maken hebben. Naar ons uit een Finse publikatievan oudere datum bleek, vertoonde de Cysticercus inermis, mits bestraaldmet door kwartsglas gefiltreerd ultraviolet licht, een zeer duidelijke rodefluorescentie, iets wat niet werd waargenomen bij andere parasieten enkysten. Alleen de distomum hepaticum vertoont een oranje-achtige zoombij U.V. bestraling. Een vrij groot aantal cysticerci,

zowel kennelijk levende,als verkaasde en verkalkte werden op deze wijze onderzocht, waarbij bleekdat alle levende, en een groot deel der verkaasde, duidelijke fluorescentie-verschijnselen vertoonden. In de kaasmassa was het vooral de vaak nog alsscolex-rest herkenbare inhoud, welke, zij het zwakker, fluoresceerde. Ver-kalkte cysticerci gaven negatief resultaat. Ook bleek dat indien levendecysticerci door formaline-behandeling, koken of bevriezen gedood werden,de fluorescentie-verschijnselen hoewel niet direct, dan toch in enkele dagen,sterk achten dtgingen om spoedig geheel te verdwijnen. Een vrij groot aan-tal \\ an de dubieuze blaasjes werd ook op deze wijze onderzocht, doch bijgeen enkel was sprake van enige fluorescentie. Gedemonstreerd konden worden een twintigtal â€žvitale" cysticerci, alsmedeeen aantal op natuurlijke wijze gestorven en op bovengenoemde wijze ge-dode cysticerci. In de

beschouwing werden nog opgenomen de veronderstelde verschillenin de ontwikkeling.ssnelheid (inclusief het afsterven) in de verschillendeonderzoekplaatsen en op grond hiervan een verscherping van de voorschrif-ten bepleit in dier voege, dat ook het vlees van slachtdieren, welke dodecysticerci in voor ondei\'zoek aangewezen spieren bevatten, ingevroren dientte worden. III. Tuberculose van mesenteriale lymfklieren van het varken. Niettegenstaande de tuberculose onder het nmdvee vrijwel uitgeroeid isworden nog regelmatig varkens ter slachting aangevoerd, welke bij hetonderzoek na de dood aan tuberculose, en wel bijna uitsluitend van demesenteriale lymfklieren, geleden blijken te hebben. Behalve deze lokalisatieis ook het beeld kenmerkend voor de vrij grote haarden welke een droge,vaak iets rose gekleurde, necrotische massa bevatten, welke gemakkelijk uitte drukken is, waarna een gave â€žkapseV\'-wand

achterblijft. Bij histologischonderzoek is hierin weinig reactie te bespeuren, terwijl spaarzaam zuurvastebacillen aanwezig blijken te zijn. Cultureel blijken de eigenschappen over-een te komen met aviaire tuberculose-stammen, terwijl van de proefdierenalleen de kip na enkele maanden gaat reageren en na =t 8 maanden eenpositief sectiebeeld vertoont. Aan dit Instituut werden reeds een 20-talstammen gekweekt uit lymfklieren van varkens met genoemde verande-ringen, waarvan een aantal aan Prof. van der Schaaf voor het dierproef-onderzoek werd doorgegeven. Het onderzoek werd ingesteld naar aanleidingvan een serie Oostenrijkse publikaties (zie ref. in het T.v.D. 1957 afl. 7,pag. 241) over een analoog beeld bij varkens, waarbij men meende met



??? een nieuw type tuberkelbacil te doen te hebben en men reeds de naamâ€žMycobacterium suis" voorstelde. Gedemonstreerd werden een aantal varkenskransjes, waarvan de lymf-klieren de genoemde typische afwijkingen vertoonden, alsmede de hieruitverkregen cultures op Loewensteinbodems. Nog werd gewezen op de ver-snelde groei na overenting van de oorspronkelijke bodems op aridereLoewensteinbodems, waardoor reeds na 10 dagen met de loep typischekolonievorming valt op te merken. IV. Uitgebreide spierdegeneratie in vlees van z.g. â€žkunstmelk"-mest-kalveren. Hoewel dit onderwerp niet in het programma was opgenomen, deed eenveelvoudige toezending van door deze afwijking veranderd spiervlees, inde aan de veterinaire week voorafgaande dagen, besluiten dit materiaal opte nemen in de demonstratie. In de begeleidende anamneses werd steedsmedegedeeld dat bij het onderzoek v????r het

slachten geen en na het slach-ten min of meer uitgebreide veranderingen aan het spiervlees waren opte merken, terwijl tevens bekend was, dat de betreffende vette kalverenmet kunstmest gemest waren. E?Šn der monsters vlees was van een kalf,waarbij ook het onderzoek na het slachten geen, maar eerst het d.a.v.uitbenen door de slager, veranderingen aan het licht bracht. Veelal warende zware spiergroepen van de achtervoeten het meest veranderd en somstotaal afwijkend, soms met brede gedegenereerde banen doorschoten. Hettoch al licht gekleurde â€” hoewel niet overmadg blanke â€” spierweefselwas in de veranderde delen bleekwit van kleur en ietwat vochtig opdoorsnede. Het histologische beeld bracht aan het licht dat in de ernstigegevallen tot 80 % der spiervezelen volkomen verdwenen waren en de over-gebleven bundels reeds degeneratieve veranderingen vertoonden, terwijldaarnaast volkomen

onveranderde delen bleken voor te komen. Van deverdwenen spiervezelen was een prolifererend perimysium geresulteerd,waarin geringe cellige infiltratie viel waar te nemen. Wat de oorzaak van een dergelijke spierdegeneratie betreft, kunnen naasteen toxinemische vooral a-vitaminosen genoemd worden. Dit laatste blijktvoor de hand te liggen, indien de kunstmelk-basis â€” ondermelk-poeder metvet- en koolhydraattoevoeging â€” niet door een â€žgoed" vitaminepraeparaatgecorrigeerd is. Ten aanzien van de keuringsuitspraak werd gesteld dat de beoordelingzowel op basis van artikel 1 als van artikel 2 van het â€žkeuringsregulatief\'mogelijk is. Aanbevolen werd de laatste weg te bewandelen.Naast verschillende monsters van het gedegenereerde vlees, werd ook hethistologisch beeld gedemonstreerd. V. Determinatie van mastitis-strepto kokken. Voor deze demonstratie waren op overzichtelijke wijze enige onderzoek-

methoden opgesteld, die in de kortst mogelijk tijd aanwijzingen voor dedeterminatie van het ziekte-agens kunnen geven. Voor een effici??nte behandeling met antibiotica en een verantwoordeprognose is immers nodig, dat het mastitis veroorzakend micro-organismemet name bekend is. In de meeste gevallen zal het Streptococcus agalactiaezijn. Daarom werd in de eerste serie besproken en gedemonstreerd, hoedeze, â€” eventueel na een ori??nterend onderzoek door bijv. de katalase-



??? proef, bepaling van de hoeveelheid sediment en het microscopisch onder-zoek hiervan â€”, door gebruik te maken van de z.g. Hotis-Millertest ende daaraan aansluitende Edwardplaat, binnen korte tijd kon wordenaangetoond. Een tweede serie liet voor hetzelfde doel een combinatie vangenoemde Hotis- en CAMP-test zien. Uiteraard werd de samenstelling vande voedingsbodems besproken, waardoor de reacties konden worden ver-klaard. Een derde serie toonde de mogelijkheid om direct in het uiersecre-tum snel cultureel de Str. agalactiae aan te tonen, waarvoor de nieuwe\'P.K.T. bodem volgens Seelemann (Toxin-Krystallviolet-Thalliumsul-faat) zeer geschikt blijkt te zijn. De laatste getoonde serie was een overzichtelijke rangschikking van demethode volgens VanderScheer, waarmede van een uit uiersecretumgewonnen streptokokken-reincultuur op kalfsbouillonpaardeserumagar de.soort (agalactiae,

dysgalactiae, uberis of pyogenes) kon worden bepaald.Daarvoor waren de volledige reeksen speciale voedingsbodems, zowel on-ge??nt als met secretum ge??nt, naast elkaar opgesteld, zodat het gedrag vandeze specifieke mastitisstrcptokokken ten aanzien van die verschillende cul-"tuurbodems duidelijk zichtbaar was. Bij deze laatste reeks was het aantonen van groei van stafylokokken (mi-crokokken) (met 3 % H202-oplossing en een steekcultuur in gelatine) alsverontreinigend m.o. of als ziekteverwekker ingelast.



??? Uit het Instituut voor Veterinaire Virulogie der Rijks-Universiteitte Utrecht. Directeur: Prof. Dr. Jac. Jansen. DE ZIEKTE VAN AUJESZKY BIJ DE HOND door JAC. JANSEN Sr. Inleiding: Enige tijd geleden richtte ik mij tot de Nederlandse practici, om gegevenste, mogen ontvangen over de ziekte van Aujeszky; ik was reeds in degelegenheid hierover te rapporteren. Vastgesteld kon worden dat deantwoorden niet alleen een beter inzicht geven over de ziekte, maarook over de kennis en ervaring die de dierenarts in ons land hierover heeft.Daar het in de bedoeling ligt in dit artikel een spontaan geval van de ziektevan Aujeszky bij de hond mede te delen en een en ander over het voor-komen van deze ziekte bij de hond in het algemeen en in Nederland in hetbijzonder te vermelden, is het wellicht gewenst het nut hiervan te beklem-tonen. Uit de enqu??te kwam naar voren, juist uit de groep van hen diealleen kleine

huisdierenpraktijk uitoefenen, dat .sommigen menen dat dezeziekte bij de hond niet zou voorkomen. Vijf van hen, waarvan vier devragenlijst geheel oningevuld terugzonden, hadden er op genoteerd ??f datze geen runderen behandelden ??f dat ze uitsluitend kleine huisdieren-praktijk uitoefenden; ?Š?Šn van hen meldde slechts het volgende: â€žheeft geenninderpraktijk??!" (de uitroeptekens zijn van de inzender). Wellicht zalmen het dus met mij eens kunnen zijn dat alsnog toch nog iets over deze,reeds lang bij de hond bekende ziekte medegedeeld wordt.Ik haast mij te zeggen dat andere kleine-huisdierpractici wel het enqu??te-formulier goed ingevuld terugzonden en dat hierbij drie antwoorden in po-sitieve zin waren, welke zo aanstonds besproken zullen worden. Enkele historische gegevens. Aujeszky (Boedapest), die de ziekte het eerst beschreef, vermeldde hetvoorkomen ervan bij de hond reeds in 1902. Volgens

Gallo way (1),die in 1938 een samenvattend referaat .samenstelde, werd de ziekte bij dehond na 1902 beschreven in 1904 door M a r e k, in 1910 door von H u-t y r a, in 1922 door von Hutyra en Marek; daarna door J o n -n e s c O (1934) enz. enz. Ondertussen was in Nederland de aandacht reeds op het voorkomen vandeze ziekte bij de hond gevesdgd door Jakob (2), destijds hoogleraar-directeur van de Kliniek voor Kleine Huisdieren, die in zijn leerboek overhondenziekte de ziekte vermeldt. Hij zegt o.a.: â€žMarek hat dieseKrankheit an der Budapester Klinik im Laufe von 15 Jahren 51 malbeobachtet. Viele Hunde haben erh??hten Juckreiz". In Nederland werd deziekte het eerst vermeld door Burggraaf en Lourensin 1932 (3);zij noemen ook de hond. Na de beschrijving van het zich voordoen van deziekte op een boerderij met varkens, koeien en een paard schrijven zij:â€ž2 maart stierf ook het oudste van de twee

hondjes na zeer sterk op deziekte wijzende symptomen". Van een andere boerderij wordt medege-deeld: â€ž11 maart sderf de kat en werd de hond ziek. Verschijnselen wezen



??? op deze ziekte". Het zijn waarschijnlijk deze twee honden waarvan opbladzijde 987 het volgende wordt medegedeeld: â€žhet begon met onrust enander gedrag dan gewoon; ?Š?Šn liet duidelijk pijn blijken, vooral bij aan-raken van de onderborststreek en was kreupel aan een voorbeen; zij bewo-gen zich minder gemakkelijk, begonnen te schuimspeekselen, braken enwerden suffer; een had erg dorst en dronk zonder bezwaar". Bij de beschrij-ving van een experimenteel onderzoek leest men: â€žmet de hersenen van eenhond en twee katten, afkomstig van de erven, konden bij konijnen en bijeen rund dezelfde verschijnselen opgewekt worden". Het woord rund(enkelvoud) wekt de indruk dat het materiaal van de hond en de tweekatten gemengd onderzocht is, waardoor de uiteindelijke uitspraak ver-vat in de â€žsamenvatting": â€žook een kat en twee honden stierven aan dezeziekte" toch iets verzwakt is. Alles

bijeen genomen kan echter wel als ze-ker worden aanvaard dat reeds in 1932 in ons land honden aan de ziektevan Aujeszky geleden hebben. In 1935 gaf L o u r e n s (4) een uitvoerig overzicht van de ziekte. Bij hetbespreken van de spontane gevoeligheid wordt de hond genoemd; van dezelf waargenomen gevallen wordt dezelfde beschrijving gegeven als in1932. Hierna is de ziekte bij de hond in het T.v.D. meer dan eens in re-feraten genoemd, o.a. in 1937 (bladzijde 139), 1946 (bl. 389) en 1949(bl. 751). Bovendien heeft men van de ziekte bij de hond kennis kunnennemen in het boek over hondenziekten van Klarenbeek (5), dieopmerkt dat de ziekte vermoedelijk meer voorkomt dan men op het ogen-blik nog aanneemt. Dit laatste is, gezien de foutieve mening van sommigekleine-huisdier-practici dat de ziekte bij de hond niet zou voorkomen, vol-komen terecht gezegd. Opgemerkt zij nog, dat in vele boeken en

tijd-schriften afbeeldingen van zieke en gestorven honden te vinden zijn. Ziektegevallen in Nederland na 1932. De onlangs gehouden enqu??te leverde drie antwoorden op in positieverichting. Twee ervan meen ik echter toch als dubieus te moeten beschou-wen; de eerste inzender zelf gevoelde zich ook niet volkomen zeker, hijspreekt van â€žhoogstwaarschijnlijk, in ieder geval automutulisme". Dezehond knaagde zijn pootjes volkomen stuk. De mededeling dat de hond eenweek ziek geweest is en het feit dat geen jeuk is waargenomen, doet m.i.eerder denken aan automutulisme dan aan de ziekte van Aujeszky. Eenkonijnenexperiment zou in dit geval van belang geweest zijn. De tweedeinzender vermeldt eens een hond gezien te hebben met een wond aan dedij; het dier werd loom en at niet meer; daarna werd de hond wild en beeten krabde aan de wond. (Ook hier is het m.i. geenszins zeker dat het eengeval

van de ziekte van Aujeszky betrof.) De derde inzender, Dr. N. P.Woudenberg te \'s-Gravenhage, heeft enige, afzonderlijke gevallenvan het typische ziektebeeld jaren geleden in Zuid-Holland waargenomen.Hij was zo welwillend mij de volgende toelichting toe te zenden: â€žDe jeuken de pijnen waren zo heftig dat tot afmaken moest worden besloten,omdat zelfs de meest afdoende pijnstillende middelen voor het dier geenverlich??ng gaven. De ziekte deed zich vooral in het achterstel voor, dij-spieren en staart. De spieren waren tot op het been afgegeten. De dierenwaren door jeuk en pijn zo razend dat de eigenaars besloten er een eindaan te laten maken". Mijns inziens heeft Dr. Woudenberg terechtbij deze gevallen de diagnose: ziekte van Aujeszky, gesteld.



??? In geen van de genoemde praktijkgevallen is een konijnenproef verricht.Onlangs waargenomen geval. Begin Maart waarschuwde de heer Hermans van de wetenschappelijkestaf der Kliniek voor Verloskunde (Directeur: Prof. Dr. F. C. v a n d e rKaay) mij, dat een van de aldaar verpleegde honden symptomen had,die sterk deden denken aan de ziekte van Aujeszky. Ik kon er mij vanovertuigen dat de hond inderdaad zeer hevige jeuk had, zodat de diagnose,mede op grond van de anamnese, m.i. klinisch zeker gesteld mocht worden.Na een film ten behoeve van het onderwijs te hebben opgenomen, werd hetdier d.m.v. elcctrocutie uit zijn vreselijk lijden verlost. De heer Hermanswas zo welwillend het volgende mede te delen: Ananmese: â€žDe duitse-staande teef, 9 jaar oud, had geleden aan endometritis. Op 27februari 1957 werden de uterus en beide Ovarien weggenomen. Het dierdoorstond de operatie goed. Op 4 maart, \'s

morgens half acht, wordtwaargenomen dat de hond voortdurend een defaecatichouding aanneemt,echter zonder te defaeceren; het dier begint zich te bijten in de staartbasisen te Hkken rechts van de staartinplanting. Bij rectale exploratie blijkt hetrectum ledig en niet gecontraheerd te zijn. De hond loopt iets stijf, metkruis en staart iets naar rechts gedraaid. Soms lijkt het dier iets slap in deachterhand te zijn. Een injectie van luminal en aneurine bracht geen ver-betering. Om 12 uur ligt het dier languit te janken, gaat zitten en bijtenige malen in de staartbasis, schuift met het achterstel over de grond,rolt op de rug, gaat zitten met gestrekte achterbenen. Dit alles wordt af-gewisseld met momenten van normaal gedrag. Om 12 uur echter is de hondvolkomen uitgeput. Het dier staat nu en dan op, strekt de achterbenen,rolt over de rug, heeft krampen van de musculatuur van hals, rug en ex-tremiteiten en doet nu en dan pogingen zich te

krabben en te schuren.Momenten van volkomen uitgeput zijn en zich opnieuw schuren wisselenelkaar af." Morbus aujeszkyi (spontaan geval)



??? Om ongeveer 14 uur was ik in de gelegenheid het dier ter plaatse te zien.Daar het ongetwijfeld een geval van de ziekte van Aujeszky betrof, waar-van de prognose absoluut infaust is, werd het dier gedood.Vermeldenswaard is nog, dat de hond samen met een andere hond, waarbijeveneens hysterectomie verricht was, in een box verbleef. Deze hond, dienaar een andere box werd overgebracht, is gezond gebleven. In dezelfdestal (doch in een andere box) bevond zich een varken. Sectie. Bij dc in het Instituut voor Veterinaire Virulogie verrichte sectie werden,behalve een aantal kneuzingsverschijnselen in de subcutis, macroscopischgeen belangrijke afwijkingen gezien; het operatiegebied was rustig. Experimenteel onderzoek. Gezien de verdeeldheid in de literatuur over het al dan niet in het bloed\\oorkomen van het virus in de subcutis op de plek van de jeuk en geziende bevindingen van S h o p e bij varkens, dat

het longoedeemvocht veelvirus bevat, werden konijnen ingespoten met bloed, subcutissuspensie vandc onderhuid rechts naast de staartwortel en van longweefsel (de longenwaren normaal, geen oedeem). Natuurlijk werden ook konijnen ingespotenmet materiaal van het centrale zenuwstelsel nl. 2 konijnen met hersen-materiaal en 2 konijnen met lumbo-sacraalmerg omdat de jeuk was be-gonnen naast de staartinplandng. Het materiaal hiervoor werd van eenaantal verschillende plekken genomen. S h o p e heeft destijds aangetoonddat het virus bij klinisch gezonde varkens in de neus aanwezig kan zijn,vandaar dat de neus van het varken, dat in dezelfde stal zat, uitgespoeldwerd en twee konijnen met dit spoelsel ingespoten werden.Tien konijnen (2x bloed, 2x subcutis, 2x long, 2x hersenen, 2x lumbo-sacraalmerg) werden alle subcutaan achter het rechteroor des middags 4maart 1957 ingespoten; de 2 konijnen met

neusspoelsel 1 dag later. Aldeze konijnen zijn volkomen gezond gebleven, behalve de 2 konijnen inge-spoten met het lumbo-sacrale merg. Deze 2 lagen des ochtends 7 maartdood, met de typische opengekrabde plek achter het rechteroor. Bespreking. Uit bovenstaand onderzoek is gebleken dat de hond geleden heeft aan deziekte van Aujeszky. Voorts blijkt ook nu weer duidelijk, dat het warekarakter van het virus van neurotrope aard is, immers cle konijnen inge-spoten met lumbo-sacraalmerg geraakten ge??nfecteerd, die met bloed (enlong en subcutis welke ook bloed bevatten) bleven normaal.Het neurotrope karakter, met andere woorden, het ge??nfecteerd gerakenvan het centrale zenuwstelsel via de zenuwen, bleek voorts uit het juistvirushoudend worden, niet van de hersenen, doch van het lumbo-sacralemerg, welk deel van de medulla spinalis correspondeert met de plek waarde jeuk begon (staartinplanting

en omgeving). Dit komt volkomen over-een met wat hier onlangs vastgesteld kon worden bij enige runderen. Demening van Remlinger en Bailly alsof het virus â€žpar hasard" on-regelmatig over het centrale zenuwstelsel verspreid zou zijn, is m.i. in zijnalgemeenheid onjuist. Hun advies nooit lumbaal-merg voor experi-



??? inenten te gebruiken is eveneens onjuist. Zou iiun advies opgevolgd zijn,dan was de diagnose via het konijn niet gesteld geworden. Het ontstaan der infectie. Dit is in het algemeen zeer raadselachtig. In het beschreven geval kunnenv,?ij niet het gevoel van ons afzetten dat het samen zou kunnen hangen methet onlangs op korte afstand zich hebben voorgedaan van enkele gevallenbij runderen. Het varken komt als infectiebron niet in aanmerking. Dehond likte niet aan de operatiewond, zodat die niet de porte d\'entr?Še vanhet virus geweest is. LITER.ATUUR 1. GALLOWAY, L A., Aujeszky\'s Disease. The Vet. Record 50, 745 (1938). 2. JAKOB, HEINRICH, Innere Krankheiten dus Hundes. Zweite Auflage 1924. 3. BURGGRAAF, A. en L. T. D. E. LOURENS, Infectieuse bulbair paralyse(ziekte van .Aujeszky). Tijdschr. v. Dierg. 59, 981 (1932). 4. LOURENS, L. F. D. E., Ziekte van Aujeszky. Tijdschr. v. Dierg. 62, 885 en

949(1935). 5. KLARENBEEK, A., De ziekten van de hond, 1950. 6. REMLINGER, P. en J. B.AILLY, La maladie d\'Aujeszky. 1938.



??? Uit de Kliniek voor Heelkunde der grote huisdieren der Rijksuniversiteit te Utrecht, Directeur Prof. Dr. S. R. Numans. ALLOPLASTIEK BIJ DE BEHANDELING VAN DE NAVELBREUK BIJ HET RUND door S. R. NUMANS Daar het in de bedoeling ligt dat in dit tijdschrift nog een uitvoerig ardkelover de behandeling van de navelbreuk bij de grote huisdieren zal ver-schijnen volgt hier een samenvatting van datgene wat bij de operatieve be-handeling van een navelbreuk bij twee kalveren werd gesproken en ge-toond. De tot voor enkele jaren bekende en voor vele gevallen in de praktijk nogzeer bruikbare behandelingsmethoden werden besproken aan de hand vaneen viertal platen. De alloplastiek, dat is die wijze van plastische chirurgie waarbij weefsel-defecten (in dit geval de breukpoort) worden overbrugd (opgevuld) metbehulp van dode stof, kon als hulpmiddel bij de operatieve behandelingvan herniae eerst tot

ontwikkeling komen, toen stoffen ter beschikkingkwamen die chemisch en fysisch indifferent waren voor de weefsels waarinzij werden aangebracht. Netwerken, vervaardigd van polyamide derivaten(nylon en perion) en van â€žstainless steel" hebben in de chirurgie van demens reeds hun bruikbaarheid bewezen en worden, wat nylon en perionbetreft, sinds enkele jaren bij de behandeling van herniae bij de grote huis-dieren met succes toegepast. Hierbij dient echter te worden opgemerkt dat het succes in hoge mateafhankelijk is van het feit of voor en tijdens de operatie aan de voorwaar-den der aseptiek en antiseptiek kan worden voldaan, terwijl de operatie zelfmeer tijd vraagt en een grotere technische vaardigheid van de operateurwordt vereist dan bij de van ouds bekende behandelingsmethode het gevalis. De ervaring heeft geleerd dat bij de â€žoude" behandelingsmethoden de kansop recidieve toeneemt met de

omvang van de breukpoort, zodat voor be-paalde gevallen de behoefte bestaat aan een behandelingsmethode waarbijde kans op recidieve tot een minimum wordt beperkt. De alloplastiek metbehulp van een netwerk van daarvoor geschikt materiaal vormt een ope-ratiemethode, die aan de laatstgenoemde verwachting kan voldoen.De selectie van de pati??nten, waarbij de alloplastiek zal worden toegepast,geschiedt op basis van de afmetingen van de breukpoort en de sterkte vande omgevende buikwand. De beoordeling van dit laatste is zeer subjectief.Pati??nten waarbij de middellijn van de ronde breukpoort langer is dan6 cm (ongeveer 3 vingers) of de dwarsdoorsnede van een ovale breukpoortgroter is dan 4-5 cm worden door ons als regel behandeld door middel vande alloplastiek met een nylon-netwerk dat onder de naam â€žCrinoplaque"in verschillende afmetingen in de handel wordt gebracht.Na de

gebruikelijke voorbereiding van de pati??nt: een dag vasten, scherendesinfecteren en anaesthesie van het operatieveld, zijn de navolgende han-delingen van belang:



??? 1) Huidsnede, waarmee tegelijkertijd de noodzakelijke correctie van decutane breukzak wordt verkregen; 2) Vrij prepareren van de inwendige breukzak waarbij een zo dik moge-lijke laag subcutis aan de huid verbonden blijft; 3) Vrij prepareren van de buikwand in de omgeving van dc breukpoortover een afstand van tenminste 2 cm van de breukpoortrand ver-wijderd en ter grootte van het te gebruiken netwerk; 4) Terugstulpen van de inwendige breukzak in de buikholte; 5) Vasthechten van het netwerk op de buikwand met perion of nylonhechtmateriaal; 6) Sluiting van de subcutiswond waarbij de subcutis tevens op het net-werk wordt vastgehecht; 7) Sluiting van de huidwond. Bij een pati??nt kon de bijzondere techniek voor de operatieve behandelingvan de navelbreuk bij de stier worden gedemonstreerd.Ter illustratie van de mogelijkheden der alloplastiek werd nog een veertien-jarige merrie getoond met een hernia ventralis.

De breukpoort was duide-lijk palpeerbaar en had een omvang van 12-15 cm. Dc operatie van deze pati??nt heeft enkele dagen later plaats gehad waarbijeen nylon-netwerk van 16-24 cm. werd ingebracht. Drie weken later ver-richtte de pati??nt weer lichte werkzaamheden en zij kan thans als geheelgenezen weer voor alle werkzaamheden gebruikt worden.



??? VENAPUNCTIE ALS INLEIDING TOT DE INTRAVENEUZENARCOSE BIJ HET VARKEN door H. J. WINTZER Het doel van de venapunetie is medicamenten direct in de bloedbaan tebrengen of om bloed te verkrijgen voor bacteriologisch, serologisch, klinischof ander onderzoek. Het varken biedt, door de sterke ontwikkeling van het subcutane vet, nietveel mogelijkheden voor deze ingreep. Ook de vena jugularis is door degedrongen hals, zelfs indien gestuwd wordt, niet door de huid zichtbaarte maken. Men dient dus meer perifeer een geschikte punctieplaats tezoeken. Het meest toegankelijk blijken nu de takken van de vena auricu-laris te zijn daar deze direct onder de huid liggen en het varkensoor eenzeer gemarkeerd object is. Men kiest het best een vene, enige mm tot cmvan de oorrand verwijderd. Voor de punctie worclt het dier met een strop om de bovenkaak gefixeerdof, indien het kleine dieren betreft, door

een hulp in zijligging gehouden.De vene wordt nu gestuwd door de oorbasis te laten omvatten of door eenligatuur aldaar aan te leggen. Om de vene duidelijker naar voren te doentreden en het inschuiven van de canule te vergemakkelijken dient hetaanbeveling met een schaar een stukje epidermis dat over de vene ligt afte knippen, zonder daarbij het vat te beschadigen. Heeft men voldoendehuid weggeknipt dan is de vene als een blauw-violette streng zichtbaar.Men heeft nu ook een goede kijk op het kaliber van de vene, waarnaar mende dikte van de canule dient te bepalen. Perifeer van de punctieplaatswordt nu het oor met de linker hand gefixeerd, terwijl men met de rechtereen voldoende lange canule in de vene brengt. Het gelijkmatig afvloeienvan bloed is een teken dat de canule op de juiste plaats zit. Om te voor-komen dat tijdens de injectie door het schudden met de kop de canule uitde vene schuift, zet men deze

tussen de conus en de insteekplaats met eenstompe klem vast (afb. 1). Voor een intraveneuze injectie heft men nu destuwing op. Bij kleine tot middelgrote varkens is soms ook de vena saphena voor punctiete gebruiken. Deze loopt, evenals bij de hond, over de laterale vlakte vanhet onderbeen (tibia). Het dier wordt in zijligging gebracht en een hulp omvat krachtig hetbovenbeen. De punctietechniek is verder als bij de oorvene, met dit ver-schil, dat de canule, hier niet met een klem kan worden gefixeerd.Beide punctieplaatsen hebben het nadeel dat er kleine venen mee gemoeidzijn die weliswaar geschikt zijn voor een injectie, maar die te weinig bloedleveren. Daarbij komt dat het bloed hier gemakkelijk verontreingd wordtof hemolyseert. Om deze bezwaren te omzeilen is â€” van Amerikaanse zijde â€” de moge-lijkheid van punctie van de vena cava cranialis aangegeven (C a r 1 e, B.N.en W. H. J. Dewhirst, J. of Amer. Vet.

Med. Ass., vol. 495, p. 101,1942). De vena cava cranialis (voorste holle ader) ontstaat waar de venajugularis sinistra en dextra samen komen. Dit is ter hoogte van de b??rst-ingang. De puncde kan bij het staande of bij het liggende dier geschieden.



??? Afb. 1 Punctie van cen oorvene. Bij het staande dier zijn de anatomische verhoudingen beter te overzien.Grote dieren worden b.v. met een strop om de bovenkaak gefixeerd. Daar-door worden kop en hals in een gestrekte positie gebracht. De injectieplaatsligt een vinger breed boven en rechts van de punt van het borstbeen, nogv????r de eerste rib, in de rechter halsgroeve (afb. 2). De canule wordt in eenhoek van ongeveer 60 graden met de horizontaal, iets naar mediaal gericht,ingebracht. Indien men meer horizontaal insteekt bestaat het gevaar hartof aorta te beschadigen wat tot hart-tamponade en de dood kan leiden.De lengte van de canule is afhankelijk van de grootte van het dier, echterminstens 10 cm. Om verstopping van de canule door huid of andere weef-seldelen (vet enz.) te voorkomen is het noodzakelijk deze van een mandrinte voorzien.



??? Ofschoon de methode bedoeld is om bloed te verkrijgen kan deze ookgebruikt worden om medicamenten toe te dienen. Voor het narcotiseren van een varken lijkt de methode slechts bruikbaarte zijn als de punctie geschiedt bij het in rug- of zijligging gefixeerde dier.Demonstratie: Injectie in de oorvene van enige varkens met een in onderzoek zijnd barbi-tuurzuur preparaat, gevolgd door cryptorchide-operatie. fc\' i r-



??? RUMENOTOMIE MET BEHULP VAN SPECIALEINSTRUMENTARIA door E. TOUSSAINT RAVEN Een rumenotomie werd verricht bij een koe waarbij de klinische waar-schijnlijkheidsdiagnose reticulo-peritonitis traumatica werd bevestigd dooreen zeer duidelijke r??ntgenfoto. Bij de uitvoering van deze operatie werd gebruik gemaakt van het specialeinstrumentarium van W e i n g a r t (Tier?¤rztl. Umschau, Jhrg. 3 (1948),Nr. 23/24, S. 385), daar dit uitermate geschikt wordt geacht voor het zon-der risico\'s doen verlopen van een rumenotomie onder praktijkomstandig-heden. Het foldertje betreffende bovengenoemd instrumentarium licht deaspirant â€žscherp"operateur volledig in omtrent het gebruik.Hiermede wil echter niet voorbijgegaan worden aan de overige getoondeinstrumentaria: De â€žgalg" van Andres (Schweizer Archiv f??r Tierheilk., Jhrg. 91(1949), Heft 4, S. 215) heeft o.i. het bezwaar dat de pens niet aan debuikwand

gefixeerd wordt. De methode, waarbij de pens met behulp vantwee tangen wordt bevestigd aan een om de koe aangebrachte gordel(Tier?¤rztl. Umschau, Jhrg. 10 (1955), Nr. 1, S. 13) lijkt wat meer voorde praktijk geschikt. De methode en het instrumentarium van Blendinger (Tier?¤rztl. Um-schau, Jhrg. 5 (1950), Nr. 23/24, S. 452) zijn voor de praktijk zeer bruik-baar. De wisselsnede door de schuine buikspieren heeft het voordeel vanweinig bloeding. Deze methode zal misschien iets meer handigheid vergendan die van W e i n g a r t, maar dit is een kwestie van wennen. De fixatie-tangen zijn voor allerlei andere ingrepen te gebruiken (als peritoneumtang,als arterieklem e.d.). Het instrumentarium van M c L i n t o c k (The Vet. Record, 1949, nr. 38,p. 583) bevat een zeer handige klem waarin men de pens kan fixeren al-vorens te gaan hechten. Ook met het oog op contaminatie van de buikholtekan deze klem aanbevelenswaard zijn.

Verschillende aanwezigen toondenhun belangstelling voor deze vinding. Omtrent dc Metall-Evaquator van de Zwitserse firma Eisenhut (be-weegbare slokdarmsonde met magneet; Revue de M?Šdecine V?Št?Šrinaire,t??me 107 (1956), p. 746) werd medegedeeld dat dit instrument bruikbareresultaten kan opleveren, mits met kennis van zaken gehanteerd. Edoch,zonder controle door middel van een metaal-detector of r??ntgenfoto lijktdit ingenieuze apparaat wat weinig zekerheid te bieden.De methode G??tze (Deutsche Tier?¤rzd. Wochenschr., Jhrg. 42 (1934),Nr. 23, S. 353 u. 374), waarbij, alvorens de pens te openen, deze circulairaan de buikwand wordt gehecht, werd voor belangstellenden in een kleu-renfilm gedemonstreerd. Deze methode lijkt ons voor de zuivere â€žscherp"-operatie wat omslachtig, doch heeft het grote voordeel dat bij een onvol-doende sluiting van de penswond de hieruit voorkomende complicatieszich

extraperitoneaal afspelen; m.a.w. de kans op een postoperatieve peri-tonids, uitgaande van de penswond, is minimaal.



??? Demonstratie van de rijdbare operatietafel volgens Merkt (DeutscheTier?¤rztliche Wochenschrift, Jhrg. 62 (1955), Nr. 21-22, S. 202) doorH.-J. Wintzer. Demonstratie van enkele pati??nten door S. R. Numans: a) Hernia ventralis paard (zie verslag H); b) Twee stieren waarbij zes weken tevoren, op 3-jarige leeftijd, een hoorn-amputatie was verricht onder geleidingsanaesthesie van de Nn cornua-les; c) Rund met een klauwbeenfractuur links achter lateraal en het onder-brengen van het orthopaedische beslag volgens W i e s z n e r (WienerTier?¤rztliche Wochenschrift, April 1951) onder de gezonde klauw. FILMS: a) Geleidingsanaesthesie bij het rund. Deze film werd vervaardigd door Prof. Dr. J. Schreiber (Wenen) endoor hem welwillend voor de veterinaire week ter beschikking gesteld.Deel I behandelt het gebruik van instrumenten en medicamenten;deel II geeft een zeer duidelijk overzicht van de mogelijkheden

vangeleidingsanaesthesie aan de kop; deel III aan de romp en deel IV aande ledematen.Literatuur: Schreiber, J.: â€žDie anatomischen Grundlagen der Leitungsan?¤s-thesie beim Rind." 1. Teil: Die Leitungsan?¤sthesie der Kopfnerven. Wierner Tier?¤rztl.Monatsschr. Jhrg. 42. (1955), H. 3, S. 129. 2. Teil: Die Leitungsan?¤sthesie der Rumpfnerven. Wiener Tier?¤rztl.Monatsschr. Jhrg. 42. (1955), H. 8, S. 471. 3. Teil: Die Leitungsan?¤sthesie der Vorderextremit?¤t. Wiener Tier-?¤rztl. Monats.schr. Jhrg. 43. (1956), H. 5, S. 18. 4. Teil: Die Leitungsan?¤sthesie der Nerven der Hinterextremit?¤t. Wie-ner Tier?¤rztl. Monatsschr. Jhrg. 43 (1956), H. 11, S. 673. b) Rumenotomie bij het rund volgens G??tze. Film vervaardigd in de Kliniek voor Verloskunde en Runderziektenvan de Tier?¤rztliche Hochschule in Hannover.



??? ENKELE R?–NTGENDIAGNOSES BIJ GROTE HUISDIEREN door G. H. FREDERIK. 1. Inleiding. In de humane geneeskunde speelde de r??ntgendiagnosUek veel eerder eenbelangrijke rol dan in de diergeneeskunde. Wel zijn er vrij spoedig na deontdekking der r??ntgenstralen enige opmerkelijke artikelen gepubliceerddoor veterinairen, maar van een regelmatige toepassing van dit nieuwehulpmiddel kwam weinig. Er zijn hiervoor twee redenen op tc noemen. In de eerste plaats warende apparaten nog niet beveiligd, d.w.z. de hoogspanning werd nog nietge??soleerd in de r??ntgenbuis gevoerd, hetgeen voor degeen, die ermeewerken moest, al even veel risico\'s meebracht als voor de pati??nt.In de tweede plaats was de opbrengst aan r??ntgenstraling nog zo geringen de filmgevoeligheid zo laag, dat de opnametijden zeer lang waren, waar-door het ten gevolge van de onrust van het dier haast onmogelijk was

eenbruikbare foto te maken. Het heeft tot het midden van de twintiger jaren geduurd voordat r??ntgen-apparaten werden geconstrueerd, waarmee met kans op succes de diagnos-tiek der grote huisdieren kon worden aangepakt. Thans zijn in vrijwel alleopleidingsinstituten over de gehele wereld r??ntgenapparaten opgesteld.Vooral de kleine huisdieren zijn geschikte objecten. Het spreekt van zelfdat de r??ntgenapparaten, die in de handel zijn, in de eerste plaats geschiktzijn gemaakt voor de toepassing bij de mens en daardoor voor objecten,waarvan de dikte niet sterk afwijkt van delen van het menselijk lichaam.Daarom zijn de kleine huisdieren zeer geschikt voor onderzoek. Dc meestetechnieken uit de humane r??ntgenologie zijn met de nodige wijzigingenbruikbaar bij honden en katten. De diagnostiek van grote huisdieren daarentegen stelt specifieke eisen aanmethodiek en apparatuur. Het is duidelijk, dat men in dit gebied

eenapparaat nodig heeft met een groot vermogen. Het is misplaatste zuinig-heid zich tevreden te stellen met een apparaat, dat een stroomsterkte kanleveren, die niet groter dan 50 â€” 100 mA is en waarvan de spanning nietgroter is dan 90 â€” 100 KV. Met een dergelijk apparaat kan men uitsteken-de opnamen van kleine huisdieren vervaardigen, maar het is ongeschiktom de mogelijkheden van de r??ntgendiagnostiek van grote huisdieren uitte putten. Bij de huidige stand van zaken wordt er een natuurlijke grens gesteldaan de dikte van lichaamsdelen, waarvan men foto\'s kan maken, die nogeen redelijke hoeveelheid informatie bevatten. Hoe dikker het object is,des te groter wordt de verhouding der intensiteiten van strooistraling enrecht-doorgaande straling. Wel zijn er middelen om deze verhoudinggunstiger te maken (Lysholmraster, Bucky) maar zodra, ondanks het ge-bruik hiervan, de strooistraling enkele malen sterker

wordt dan de straling,die de beeldvorming veroorzaakt, krijgt men w?Šl films, die zwarting ver-tonen maar men kan hierop geen structuren meer onderscheiden.



??? Deze situatie maakt het b.v. onmogelijk om bruikbare opnamen te makenvan het abdomen van een volwassen paard of rund. Het is echter nog juist mogelijk om een foto van het reticulum van eenrund en het abdomen van een varken te produceren, die nog bruikbaarzijn. In het eerste geval kan men in de netmaag vreemde metalen voor-werpen, in het laatste geval foeten in de uterus zien. Het diagnostiek apparaat, dat in 1951 in de afdeling voor veterinairer??ntgenologie werd geplaatst is een Philips Super DN. Dit apparaat kanspanningen leveren van 50 â€” 128 KV; de stroomsterkte bij iedere spanningwordt automatisch zodanig ingesteld, dat de buis (Philips Rotalix buis metdubbel focus, schoteldiameter 7,5 cm., focus 1 en 2 mm2) niet overbelastwordt. Deze stroomsterkte bedraagt afhankelijk van belichtingstijd enspanning: 200 â€” 600 mA. Om de mogelijkheden van een dergelijke apparatuur aan te tonen, be-spreken

we enkele typen van diagnoses, die tot het â€žvaste repertoire" be-horen. Hieronder volgt de bespreking van het onderzoek naar traumatische reti-culitis bij het rund, de foto\'s van enkele soorten fracturen van ledematenvan grote huisdieren en een opname van het hoofd van een paard metkiesafwijkingen en ontsteking in grote en kleine kaakboezem. 2. Over de waarde van het r??ntgenonderzoek voor de diagnose trauma-tische reticulitis bij het rund. Na een volledig klinisch onderzoek wordt meestal een r??ntgenonderzoekgevraagd. De klinische bevindingen worden aldus aangevuld met de uitslagvan het r??ntgenonderzoek en uit deze gegevens tezamen wordt door deklinicus een oordeel gevormd over de toestand van de pati??nt en de maat-regelen om zo mogelijk tot een genezing te komen. Hieronder wordt uiteengezet, welk soort inlichtingen het r??ntgenonderzoek kan geven. Verder zalworden nagegaan in hoeverre

deze inlichtingen betrouwbaar zijn aan dehand van het pati??ntenmateriaal, dat in 1956 onderzocht werd. In figuur 1 zijn een tweetal foto\'s gereproduceerd van pati??nten mettraumatische reticulitis: Figuur 2 bevat een schema, waarin verschillende mogelijke bevindingenzijn afgebeeld (zie onderschriften). Het volgende bevat dus een zeer beperkte vraagstelling. Niet wordt b.v.overwogen of een operatie zin gehad heeft. Uitsluitend zal worden na-gegaan of bij operatie of sectie de situatie zo was, als de analyse van der??ntgenfoto suggereerde. 2.1. Onderzoek naar het aantal pati??nten, waarvan de foto\'s onbruikbaarwaren. De voornaamste oorzaken, waardoor de opnamen minder bevredigend uit-vielen, waren: a. Te dikke pati??nten. Van volwassen stieren, zware roodbonte koeienen drachtige pati??nten waren door overvloedige strooistraling en langeopname tijden, waardoor de toch al zeer matige foto door bewegingson-

scherpte onbruikbaar werd, vaak geen goede foto\'s te maken.



??? Fig. 1: Fig. 1.1: In de netmaag R bevindt zich boven de met een laag zand bedekte bodemeen lang recht stuk metaaldraad. Dit bleek bij operatic een stuk van een fietsspaakte zijn, dat perforeerde. In de zandlaag zijn nog wat kleinere kromme stukjes draaden wat steentjes tc onderscheiden.Het borstbeen is op deze foto niet afgebeeld, evenmin als de elleboog.Deze foto levert dc r??ntgendiagnose 2.2.3 (zie fig. 2.3.). R 1.2 Fig 1.2.: Een grote kromme spijker perforeert de netmaagbodem in het caudalc deel,zodat dc punt zich achter het xyphoid X bevindt.R??ntgendiagnose 2.2.4 (zie fig. 2.4).



??? b. Bij middelzware dieren zijn de oorzaken van mislukking: snelle ondiepeademhaling, algemene onrust en wat hogere ligging van de netmaag (ziefig. 2. 6). Bij vrij zware koeien, waarbij de netmaagbodem zich vlak bovenhet sternum bevindt, is meestal een diagnostisch betrouwbare opname temaken. Bevindt echter de netmaagbodem zich 10 â€” 15 cm erboven, danis de laagdikte in dit gebied zo groot, dat de foto slecht wordt. 2.2 2.4 2.6 Fig. 2: Fig. 2.1.; In de netmaag R zijn geen metalen voorwerpen aanwezig. Enkele steentjes in de buurt van de bodem. E is de elleboog, X het xyphoid.Fig. 2.2.: Op de bodem van de netmaag een tweetal metalen voorwerpen: een spijker en een krammetje. Fig. 2.3.: Enkele voorwerpen op de bodem van hct reticulum. E?Šn ander, V, geeftdoor zijn positie aanleiding te veronderstellen, dat het de wand geperforeerd heeft of aangeprikt is door een slijmvliesplooi.Fig. 2.4.: Zand op

de bodem van de netmaag. Een spijker heeft de wand van de netmaag geperforeerd.Fig. 2.5.: Een stuk draad is door de wand gedrongen. Bij de punt is een abces Aaanwezig, kenbaar aan een horizontaal vloeistof niveau. Van dit abces is alleen de gasbel (donker) zichtbaar.Fig. 2.6.: Een stuk draad bevindt zich buiten de netmaag. Hoge stand van de netmaag.



??? c. Bij sommige dieren bevindt zich een abnormaal grote hoeveelheid zanden kleine steentjes in de buurt van de netmaagbodem (fig. 2. 4). De ab-sorptie van r??ntgenstraling door deze laag is zo groot, dat het onmogelijkis om te zien of er zich in deze laag nog vreemde voorwerpen bevinden.Bij dit soort foto\'s is hoogstens de uitspraak mogelijk: hoven dc netmaag-bodem zijn geen metalen voorwerpen aanwezig. 2.2. Dc r??ntgendiagnoses werden in vier groepen verdeeld. 2.2.1. Bij de eerste groep luidt de diagnose, die uitsluitend gesteld wordtbij goede kwaliteit van cle foto, indien er niet te veel zand op de netmaag-bodem ligt: Er is geen corpus alienum in de netmaag te zien (fig. 2.1). 2.2.2. De diagnose luidt: Er zijn uitsluitend corpora aliena in de buurt van de bodem van het reti-culum te zien (fig. 2.2.). Deze uitspraak garandeert bij sectie of operatie de \\ondsl van ?Š?Šn of meermetalen voorwerpen in de netmaag maar zegt

niet of deze al of niet ge-perforeerd zijn. 2.2.3. Minstens ?Š?Šn vreemd voorwerp geeft door zijn positie aanleiding teveronderstellen, dat het vast zit. Het heeft de netmaagwand aangeprikt,geperforeerd of het steekt door een slijmvliesplooi van de netmaag (fig. 2.3). 2.2.4. Als op de opname een vreemd voorwerp geheel of gedeeltelijk buitende schijnbare omtrek van de netmaagwand is geprojecteerd, wordt alsdiagnose gesteld: perforatie (figuur 2.4). 2.3. Vervolgens wordt bij iedere categorie nagegaan wat de ingesteldetherapie is geweest. 2.3.1. Indigestie therapie. In dit soort gevallen ging de pati??nt, nadat eenindigesde therapie was ingesteld, naar huis. Een controle of de r??ntgen-diagnose juist is geweest, ontbreekt. 2.3.2. Operatie of Sectie. In principe kan in deze gevallen gecontroleerdworden of de situatie in de netmaag zo was als uit de r??ntgenfoto scheente volgen. Het komt vooral bij sectie nogal eens voor, dat de

voorwerpenzich door de manipulaties verplaatsen, zodat het moeilijk is te beoordelenhoe de situatie in de netmaag was. 2.4. Bevindingen bij operatie of sectie. 2.4.1. Er worden geen corpora aliena gevonden in de netmaag of in deomgeving ervan. 2.4.2. Er worden uitsluitend losliggende voorwerpen op de netmaagbodemaangetroffen. 2.4.3. Bij opcrade of sectie bleken ?Š?Šn of meer metalen voorwerpen geheelof gedeeltelijk door de netmaagwand te zijn gedrongen. 2.5 Resultaat van het onderzoek naar de betrouwbaarheid van het R??nt-genonderzoek. De internist en de chirurg zijn vooral ge??nteresseerd in de beantwoordingvar de vraag of een operatie zin heeft. Het zal uit het voorgaande duidelijkzijn, dat voor de beantwoording van deze vraag hele andere gegevensnodig zijn, dan die het r??ntgenonderzoek kan leveren.



??? Slechts bij uitzondering kan een oordeel uitgesproken worden of het eenoud geval betreft of een acuut nl. als er op de foto een abces te zien isin de buurt van het perforerende voorwerp. In een dergelijk geval is deuitspraak gewettigd, dat het een niet-acuut proces is (zie fig. 2.5). TABEL I:Kwaliteit der r??ntgenopnamen. Totaal aantal runderen,-waarover een r??ntgenologisch oor-deel werd gevraagd over de aanwezigheid van metalenvoorwerpen in de netmaag........ 221 Aantal pati??nten, waarvan de foto\'s geslaagd geacht werden 176 (80%) Aantal pati??nten, waarvan de foto\'s matig tot onbruikbaarwaren......... 45 (20%) TABEL II: Onderzoek naar de betrouwbaarheid der geslaagde foto\'s. R??ntgen-diagnose Behandeling Bevinding bij operatie,slachting of sectie Beoordeling van degecontroleerdeR??-onderzoeken Aantal pati??ntenmet R??-onderzoek: 3< T3C U vSi cO â€?3 jj 5 \'S. . M cl ^ 11-5 ojCO is 1 a O 1 U co

1 "S ; <iM 1 " j3 -??O ! O cvi j 1 â€? c\\i T38O c c O S,11 3 O 2.2.1 G?Š?Šn corpusalienum zichtbaar: 41 4 25 j 12 6 6 0 0 6 1 - 2.2.2. Corpus alienum bijbodera netmaag: 40 2 7 31 \' 1 2! 1 1 16 ! 1 12 16 12 i 1 2.2.3. Minstens ?Š?Šn e.a.geeft door positie deindruk te zijn aan-geprikt of geperfo-reerd : 67 0 2 65 1t 5 0 21 39 39 21 i 0 2.2.4. Perforatie: 28 1 0 27 2| 0 1 li 1 24 24 1 I Totaal 176 7 34 i 135 15 \' 7 38 1 1 I 75 85 33 2 De diagnose noemen we goed, als hij de situatie heeft voorspeld, die bijoperatie of sectie wordt aangetroffen. We noemen de diagnose bevredigend,als deze weliswaar niet precies overeenkomt met de bevindingen bij operatieof sectie, maar als de diagnose niet scherper gesteld kon worden. Het isniet mogelijk om in twee verschillende richtingen foto\'s te maken en een



??? consequentie hiervan is dat een voorwerp de netmaagwand kan perforeren,terwijl het toch geprojecteerd wordt binnen de schijnbare omtrek van denetmaag en zelfs vlak bij de bodem. De diagnose: corpora aliena op de bodem van de netmaag (2.2.2.) noemenwe derhalve toch bevredigend, indien ?Š?Šn van deze voorwerpen perforeert.Ditzelfde geldt bij diagnose 2.2.3. als het voorwerp, dat door zijn positieaanleiding geeft te veronderstellen, dat het aangeprikt of geperforeerd is,dit niet blijkt te doen. In 21 van de 60 gecontroleerde gevallen vond menuitsluitend losliggende voorwerpen. Bij 5 van deze 21 pati??nten werdenverse verklevingen tussen netmaag en omgeving gevonden, waaruit ge-concludeerd kan worden, dat niet lang geleden een lesie heeft plaats gehad.Bij 14 pati??nten werden adhesies aangetroffen, terwijl bij twee pati??ntengeen enkele reactie werd gevonden. Het is dus moeilijk uit te maken of het voorwerp hetzij

in de tijd verlopentussen foto en operatie, hetzij tijdens de operatie is losgeraakt, ??f dat hetlosliggende voorwerp zo lag, dat het boven de bodem werd geprojecteerd. Samenvatting: 1. Het r??ntgenonderzoek levert in 80 % van de onderzochte gevallen â€žlees-bare" foto\'s.\'



??? 2. De r??ntgenopname geeft informatie over de ligging van de vreemdevoorwerpen in de buurt van de netmaag. 3. Als er vreemde voorwerpen op de bodem van de netmaag gezien wor-den dan kan er perforatie plaats gevonden hebben. Wegens de kleineaantallen pati??nten heeft het weinig zin de kans hierop in procentenop te geven. We blijven aan de veilige kant als we er bij deze diagnoseop rekenen, dat er evenveel kans is, dat het vreemde voorwerp w?Šl, alsdat het niet perforeert. 4. Lijkt door zijn positie minstens ?Š?Šn vreemd voorwerp te zijn aange-prikt- of geperforeerd, dan blijkt bij operatie de kans ongeveer 2/3, dathet vast zit. In ongeveer een derde van de gevallen worden losliggendevoorwerpen gevonden. 5. De diagnose â€žperforatie" wordt practisch altijd bevestigd. 3. Enkele diagnoses van fracturen bij grote huisdieren. 3.1. Fractuur van de metacarpus en de beide griffelbeentjes bij een

veulen(figuur 3). Op de foto, die in latero-mediale richting genomen is, zijn de epifysair-lijnen aan het distale einde van de metacarpus zichtbaar.De metacarpus, zowel als het laterale griffelbeentje, zijn gefractureerd. Bijde dorsale vlakte van de pijp is een kleine scherf te zien. Ook over de schuinnaar onderen verlopende fractuurlijn is nog een los beenstukje geprojec-teerd. Een groot fractuurstuk is van het distale deel afkomstig en is enkelemillimeters naar distaal verplaatst, zodat er een mengschaduw ontstaan isvan dit stukje en het distale deel van de metacarpus ter hoogte van defractuur van het griffelbeentje. Om een goed idee te krijgen van de ligging van al deze stukken moet mennog minstens ?Š?Šn foto maken in een andere richting. Deze in dorso-volairerichting genomen opname is hier niet afgebeeld. Hierop bleek ook hetandere griffelbeentje gebroken te zijn. 3.2. Klauwbeenfractuur bij een rund (figuur 4.1).



???



??? Deze opname is als volgt genomen. In de tussenklauwspleet wordt zo diepmogelijk een â€ženveloppe - film" (no-screen film) geschoven. De gezondeklauw steunt op een blok, terwijl een zijdelingse foto gemaakt wordt.In de gereproduceerde opname is de fractuurlijn tamelijk breed, brederdan in de meeste gevallen. Bovendien zijn de beide delen van het klauw-been duidelijk t.o.v. elkaar verschoven. Het is een intra-articulaire fractuur.Dit soort fracturen komt vrij veelvuldig voor in de omgeving van Utrecht,vooral in het voorjaar. Van januari 1956 tot juni 1957 werden 34 van dezegevallen aangeboden. 15 maal was een lateraal, 18 maal een mediaalklauwbeen gebroken van een der voorpoten. Slechts ?Š?Šnmaal werd eenfractuur gevonden aan de buitenklauw van de linker achterpoot. Aan derechter voorpoot kwam 19 maal, aan de linker 14 maal een fractuur voor.Praktisch altijd verliep de fractuurlijn als op de

figuren 4.1, 4.2 en 4.3 iste zien. In vrijwel alle gevallen gaf de r??ntgenfoto bevestiging van de kli-nisch gestelde waarschijnlijkheidsdiagnose: fractuur of fissuur van eenklauwbeen. Maakt men na enkele maanden wederom een r??ntgenopname van eendergelijke pati??nt, dan is er van enige verandering geen sprake; er is geencallusvorming te zien, terwijl de pati??nt klinisch geen afwijkingen meervertoont. Op de foto 4.3 van klauwbeenpreparaten ziet men nog eens de klassiekeplaats en het zwak S-vormige verloop van de fractuurlijn. Op 4.2 vertoont



??? Fig. 6: Fig. 6.1.: Ontstekingsverschijnseien rondom de ge??xtraheerde vijfde kies van een paard. Fig. 6.2: Schematisehe tekening van 6.1. Voor de verklaring der letters en cijfers zie tekst onder 4.



??? de zoolvlakte van de beide onderste klauwbeentjes van 4.3 een kleine richelvan nieuw gevormd been. 3.3. Epiphysaire fractuur van de linker femurkop bij een kalf (figuur 5).In deze figuur is een deel van het bekken in ventro-dorsale richting ge-projecteerd. Bij dit jonge dier zijn de epiphysairlijnen, die in beide aceta-bula verlopen zichtbaar. Vergelijking van beide femora doet onmiddellijkinzien, dat de linker femurkop wel op zijn plaats zit, doch dat de hals naarproximaal is verschoven (zie de pijlen). De epiphysairlijn tussen collum encaput femoris is in deze projectie slecht zichtbaar. Verder is nog een veiligheidsspeld duidelijk zichtbaar, waarmee een doekrond de buik was bevestigd; faeces in de einddarm. 4. Gebied van de linker kleine en grote kaakboezem bij een paard. (figuren 6.1 en 6.2) De vijfde kies is getrokken. In de ruimte tussen de vierde en de zesde kieszit bij S een driehoekige splinter, vermoedelijk afkomstig van de

getrokkenkies. De rommelige, vlekkerige structuur in dit gebied en in het gebiedboven de vierde kies wijst op ontsteking. Aansluitend aan de wortel vande vierde kies is er een sterk r??ntgenstraling absorberend, onregelmatig ge-vormde massa te zien. Bij V is een horizontaal vloeistof niveau, dat in dereproductie niet horizontaal staat. Dit bevmdt zich in de grote kaak-boezem. De foto is niet zuiver dextro-sinistraal genomen, maar de buis werd tevensenigszins van voren naar achteren gericht, zodat de linker kiesrij boven derechter werd geprojecteerd. Hierdoor ziet men alleen de kieswortels van delinker zijde. N is het neusbeen, B de bovenste neusgang, M de middelste en P hetpalatum durum. Bestedingsbeperking is in de Nederlandse samenleving noodzakelijk geworden. De Redactie van hct Diergeneeskundig Jaarboekje doet hierechter niet aan mee; zij besteedt evenveel aandacht aande nieuwe uitgave 1958, die op stapel

wordt gezet, als aande vorige jaargangen. Pluis dus de personalia, zoals deze van U voorkomen in hctboekje 1957, nog eens goed na en â€” voorzover U dit nietreeds eerder deed â€” geef van wijzigingen en/of foutendaarin dan onmiddellijk kennis aan het redactie-lid: Dr. J. M. VAN VLOTEN,PRINS MAURITSLAAN 99,\'s-GRAVENHAGE. Deze mutaties worden dan opgenomen in het nieuwe boekje.



??? Uit de Kliniek voor Inwendige Ziekten.Directeur Prof. Dr. G. Wagenaar. HET NEMEN VAN LEVERBIOPSIE?‹N BIJ HET RUND door W. A. B. JAARTSVELD In de humane geneeskunde is het nemen van een lever-biopsie al vrij langbekend. In het diergeneeskundig onderzoek deed deze methode haar intredein 1944. In Nedrland is zij voor het eerst toegepast door Dr. van der Grift,die ze gebruikte voor zijn onderzoek betreffende â€žHet kopergehalte vanlever en bloedserum bij het Fries-Hollandse rund". Het instrumentarium, dat nodig is, bestaat uit. trocart met stilet, lamp-drager met lampje en het eigenlijke biopsie-apparaat.De trocart heeft een diameter van 22 mm. De onderrand ervan is snijdendgemaakt. In de trocart past een sdlet. Het biopsie-apparaat bestaat uit eenbekertje met een lange steel. Het bekertje heef een diameter van 9 mmen aan het einde een scherpe rand. Vlak onder deze rand is een gaatje,waardoor de uiteinden

lopen van een stalen draadje, die met behulp vaneen schroefje bevestigd zijn aan een trekapparaat. Trekt men aan de trek-ker, dan wordt door het draadje het levermonster aan de onderzijde los-gesneden. D e lever ligt bij het volwasen rund geheel rechts van de mediaan vlakte.De convexe parietale vlakte ervan ligt tegen het diafragma en de laatste2 of 3 ribben. De operatie verricht men bij het staande dier in de 12e intercostale ruimteop 25-28 cm. afstand van de dorsale uitsteeksels van de rugwervels. In de11e intercostaile ruimte bestaaat gevaar, dat men in de vena cava prikt.De huid wordt in de 12e intercostale ruimte kaalgeschoren. Als anestheti-cum gebruike-n we astraca??ne adrenaline, dat v????r-boven de te makenhuidsnede en in de richting van de huidsnede subcutaan en intracu.smulairwordt ingespoten. Dc huid wordt gedesinfecteerd met alcohol. Men maakt nu op een afstand van 25 cm. van de dorsale lijn een

huidsnedevan 4 cm. De trocart met stilet wordt hierdoor met kracht door de tussen-ribspieren en het peritoneum gedrukt in cranio-ventrale richting. (Ven-traal, daar men anders het gevaar loopt in de rechter niet te prikken. Ookweer niet te ventraal daar in dat geval de lever uitwijkt voor het biopsie-apparaat). Men trekt de stilet terug, brengt de lampdrager aan in detrocart en kan nu tegen de lever aankijken. Men trekt de lampdrager terug en fixeert de trocart op de lever. Menbrengt het biopsie-apparaat door de trocart heen, boort het in de lever(krakend geluid) en haalt de trekker aan, waardoor het stukje lever af-gesneden wordt. Biopsie-apparaat en daarna de trocart worden terugge-trokken en de huid wordtg esloten met huidhechtingen.Door deze methode is men in staat ruim 2 gr. leverweefsels te verkrijgen.De wond in de lever vult zich rnet bloed, hetwelk snel stolt.Wij zijn in de gelegenheid geweest biopsie??n te verrichten bij practicum-

koeien van Prof. Numans en van ons. Er waren bij sectie enkele spier-



??? bloedingen aanwezig. Het leverkapsel vertoonde een rond gat en het steek-kanaal in de lever was droog. In de Interne Kliniek worden sedert 1957 regelmatig biopsie??n genomenvan bepaalde pati??nten, waar dit voor aanvulling van het kliniseh onder-zoek nodig is. We denken hierbij aan acetonemie, levereirrose, stuwings-levers en intoxicaties. Het onderzoek aan de Interne Kliniek staat nog inde kinderschoenen, maar we waren o.a. reeds in de gelegenheid er eendiagnose leverstuwing waarschijnlijk op basis van trombose van de venacava mee te stellen. De leverbiopsie behoeft geen schadelijke gevolgen voor het dier te hebben.Men is erdoor in staat tijdens het leven van de pati??nt microscopisch- ofchemisch onderzoek van het leverweefsel te verrichten. Men kan het, des-gewenst, na veertien dagen herhalen.



??? Uit de Kliniek voor kleine huisdieren der Rijksuniversiteit te Utrecht. Directeur: Prof. Dr. G. H. B. Teunissen. PARAPARESIS POSTERIOR BIJ DE HOND door Dr M. A. J. VERWER Onverwacht ingelast in het programma van deze veterinaire week, methet verzoek U iets te vertellen over zenuwafwijkingen bij de hond, heb ikmijn keuze menen te moeten bepalen tot een onderwerp waarmede wijallen regelmatig worden geconfronteerd. Ik wil met U spreken over dehond die een onvermogen heeft tot het normale gebruik van zijn achter-benen. Zolang de verlamming van de achterbenen niet algeheel is, niettotaal is, spreken we van paraparesis posterior. Is dat echter wel het geval dan is de term paraplegia op zijn plaats. Detijd die mij gegeven is, laat niet toe om met U het gehele onderzoek vandeze patienten-groep te bespreken, veel minder nog om telkens stil te staanbij het hoe en waarom ofschoon daarin vele bekoorlijkheden

verscholenliggen. Alweer: we moeten een keuze doen. In gedachten leid ik daarom bij U binnen een denkbeeldige pati??nt uitdeze grote groep onder het motto: â€žzo zou het zich kunnen voordoen";maar er zijn vele variaties met telkens het leidmotief: De hond die achterverlamd is. Voor ons geestesoog staat nu een eigenaar met zijn hond. Het is een reedsoudere kortharige Hollandse Herder, reu. Postuur, ogen en gebit doen onsde leeftijd schatten op Â? 9 jaar. De eigenaar komt met de klacht dat deze,zich overigens nog goed voelende hond, sedert de laatste weken watonzeker is geworden in de achterhand. Het dier was altijd een goede loper,ook springen kon het dier goed. Na urenlange wandelingen was het dierniet merkbaar vermoeid. Hekken en sloten werden daarbij niet vermeden.Niet alleen dat de hond nu de obstakels uit de weg gaat, maar het lopenis stijf en onzeker geworden, de achterbenen glijden soms onder het

dieruit. Grote wandelingen gaan beslist niet meer en het dier heeft moeite omde overigens ruime en gemakkelijke trap ten huize van de eigenaar op ofaf te klimmen. Daarbij komt nog dat het dier moeilijk overeind komt en delaatste tijd onzindelijk begint te worden. De eetlust is goed, het dier drinktniet abnormaal veel en is, zo niet een stille hond, toch wel rustiger ge-worden. Uit het algemeen klinisch onderzoek dat nooit mag ontbreken ensteeds vooraf gaat, blijkt ons behalve de moeilijke gang, dat er weinigafwijkingen zijn. Urine en faeces leveren geen moeilijkheden op. Hetbloed-ureumgehalte is normaal, het aantal rode bloedcellen is 7,1 miljoen,de witte bloedcellen zijn beneden het normale gemiddelde n.1. 5800 permm3. We zien deze hond eens aan. Zijn voedingstoestand is behoorlijk. Het dierkan staan, maar houdt dit niet lang vol en af en toe zet het de voet vanhet R. achterbeen verkeerd neer, vouwt daarbij de tenen dubbel

en leuntdan op de dorsale vlakte van de tenen. De rug staat iets opgebogen in het thoraco-lumbale gebied, we noemen heteen geringe kyfose. Palperen we de wervelkolom, dan blijkt bij oppervlakkig aftasten dat de



??? huid in het opgebogen gebied juist iets warmer aanvoelt dan de overigehuid. Bij diepe palpatie van de spinaal uitsteeksels en links en rechts ervlak naast, van voor naar achter gaande wordt de hond onrustig, hij kreuntwat, laat zich achter zakken en we menen zelfs crepiteren waar te nemen.Ook de percussie richt onze aandacht nog steeds op dit deel van dcwervelkolom. We doen het met een eenvoudige 1 cm. dikke 3 hoekigerubber percussie hamer maar bij de thoracolumbale overgang gekomenverdraagt het dier het onderzoek nauwelijks. De hond kreunt nu duidelijkeren wil zich onttrekken aan verdere ingrepen. Hij toont duidelijk pijn. Wetrachten nu de wer\\\'elkolom naar dorsaal op te buigen, het gaat slecht, hetblijkt pijnlijk te zijn, de rug van deze hond is stijf. Op een plaats kunnenwe aan de onderkant bij de wervelkolom komen n.1. door rectaal aftastenvan het sacrum, we kunnen er nog juist bij en voelen dat het

promontoriumsacri aan de onderkant verdikt is en hard en knobbelig aanvoelt.Staan kan deze hond wel maar hij staat niet normaal-stevig op de achter-benen, deze zijn steil en worden slordig neergezet. Het staan wordt nietlang volgehouden. De achterpoten glijden tenslotte onder het dier weg enworden dan vrij stijf naar voren en opzij gestoken. Ook het lopen gaat niet vlot, de achterbenen maken stijve passen endreigen meer weg te glijden, dan dat zij doorzakken. De gang is paretischmaar ook ongeco??rdineerd. De voeten worden vaak niet hoog opgetild maarer zijn ook wel overdreven hoge passen bij. Er is een parese en een duidelijkedy.smetrie. Vatten we dit samen dan is er een paraparesis spastica posterioren een spinale ataxie. De blinddoek-proef valt negatief uit en voor dewipplank-proef is deze hond te groot. Inspecteren wij de musculatuur van deze hond en de gewrichten dan vindenwij aan deze laatste geen

afwijkingen en wat de spieren betreft is er aande broekspieren van de beide achterbenen een geringe hypotrofie. Destrektonus van de achterbenen is verhoogd en dit wordt bij de op zijn zijdeliggende hond nog wel duidelijker. De correctie-reflexen aan de achterbenen leveren ons de volgende bijzon-derheden: kruisstanden zowel als dubbeltreden worden niet, niet vlug ge-noeg of niet ragfijn gecorrigeerd. Het z.g. diepe gevoel heeft in beideachterbenen aan scherpte ingeboet. De patella-reflex is R. en L. zeer levendig, dc achillespees-reflex is nietaanwezig en de reflex medio-pubien is symmetrisch versterkt. De buig-reflex is aanwezig en de strek-reflex bij de liggende hond is zeerduidelijk. Het is als een positieve Babinsky van de mens.De ondersteunende strek-reflex is verzwakt maar nog wel aanwezig echterongelijk in beide achterbenen. De uitwendige anus-reflex is versterkt en heeft cen abnormaal groot recep-torisch veld. De

perineaal-reflex is aanwezig en de staartwortelreflex even-eens. De cremaster reflex is niet op te wekken maar een scrotaal-reflex is er wel.De anus is gesloten, er is een behoorlijke spanning op de sfincter, hetrectum is leeg en de sphincter ani-internus reflex is duidelijk ontremd metreflectorische contracties van het rectum.De prostaat ligt op de juiste plaats en is normaal.



??? De penis vertoont een semi-erectie en bij aftasten ontstaan spontane co??tus-biewegingen. Biij palpatie van de buik voelen we een kleine blaas en de darm is goedgecontraheerd. We zagen uit de correctie-reflexen reeds dat de proprioceptive sensibiliteitgeleden heeft. De pijnzin van de huid blijkt in de voorste helft van hetlichaam volgens het normale gevoeligheidspatroon te zijn maar ter hoogtev:an de laatste ribben is een hyperesthetische zone en in de sacrale segmen-ten is de pijngevoeligheid beslist wat minder dan normaal.Tijdens het onderzoek is eenmaal wat urine afgelopen. De huid van hetPerineum is met wat faeces verontreinigd. Vatten we samen wat we nu hebben gevonden dan is dit de volgendeopsomming: Een oudere hond in goede voedingstoestand met ongestoorde psyche ennormaal bewustzijn met een paraparesis spastica posterior, een primaireincontinentia urinae et alvi, gestoorde sensibiliteit, een spinale ataxie, ver-

hoogde pees-reflexen, geringe atrofie van de achterbenen, pijnlijkeen stijve rug. De primaire incontinentia urinae et alvi; de gesloten anusen de ontremde anus-reflexen en genitali??n wijzen ons op een praeconaleaandoening. Het spastische type van de parese, de hoge reflexen en degeringe atrofie der broekspieren na vele weken wijzen ons op een aan-doening van het centrale motorische neuron. De stijve, rug die pijnlijk is, het crepiteren, doen onze gedachten gaan inde richting van een aandoening van de theca ter hoogte van de laatstethoracale en eerste limibale wervels. Terwijl de knobbel onder aan hetPromontorium sacri benige woekeringen op nog andere plaatsen niet uit-sluiten maar zelfs waarschijnlijk maakt. We hebben tot nog toe het onderzoek gedaan met heel eenvoudige midde-len. Ogen en oren wijd open, een ontwikkeld tastgevoel in onze vinger-toppen, een streng schema van onderzoek en een zeer simpel instrumenta-rium. De

vermoedelijke diagnose bij onze patient is spondylosis. EenR??ntgenfoto laat ons de bevestiging zien van onze diagnose. Aan de onder-kant van de wervel lichamen van Th^o tot Thi3 en L, tot L3 zijn duidelijkehaken en bruggen te zien. Aan de onderkant van L5 â€” Sj zit een halfronde benige schaduw.Ik heb met U slechts een voorbeeld besproken: â€žzo zou het kunnen zijn!"Op dit patroon zijn vele variaties. Moge dit onderzoek tijd vergen, zelfdiscipline en geduld, hoe schoon is debeloning als we zien dat we eenmaal hier aan vasthoudend zeer vaak eendiagnose kunnen stellen, die dan ook in vele gevallen de toets van eenpostmortem onderzoek kan doorstaan. Wij zagen een voorbeeld van paresis posterior veroorzaakt door spondylitis-spondylosis. Is dit de enige oorzaak? Zeker met. Niet alleen uit de literatuur maar dank zij een nauwe samenwerking metCollega S. van den Akker van het Veterinair Pathologisch AnatomischInstituut, die met veel

geduld ons materiaal aan een pathologisch anato-misch onderzoek onderwierp, hebben we ons zelf kunnen overtuigen vaneen reeks van afwijkingen, die elk voor zich als een van de syndromen deparaparis posterior tot gevolg had. Moge ik H. M??ller uit Berlijn geloven dan is de helft van het aantalgevallen veroorzaakt door aandoeningen van de tussenwervel-schijven. Dat



??? is 50 De andere 50 % zijn spondylitis of spondylosis, traumata, myelitis,die meestal een encephalo-myelitis is, pachymenigitis ossificans, tumoren,vaatstoornissen, abcessen, parasieten. De spondylitis neemt in de reeks een 2e trieste ereplaats in.Zelf zou ik nog met U 2 hoofdgroepen aan bepaalde rassen willen verbin-den. De teckel staat aan de spits van de tussenwervel-schijf-afwijkingen.Benamingen als Teckel-l?¤hme, enchondrosis of ekchondrosis intervertebraliszijn m.i. obsoleet. Degeneratio nuclei pulposi, prolapsus- of hernia nuclei pulposi, komendaarvoor in de plaats. Behalve bij de teckels zien we deze aandoeningen ook nog al eens bijWelshjes en Sealyhams. In de epoque waarin we nu leven staat de Boxer centraal voor de spondy-losis groep; bij herders en bouviers, om maar enkele rassen te noemen, zienwe het echter ook. De afwijkingen welke wij kunnen zien bij spondylosis zagen we aan onzeimaginaire patient

van heden morgen. Bij tussen-wervelschijf aandoeningen letten we op het r??ntgen-beeld vooralop de t.w. ruimten. Zien we daar extra schaduwen optreden, zien we deruimte versmald en zien we bovendien een, ook in het R. beeld opvallendekyfose op die plaats, dan is er een voor de hand liggende conclusie.R??ntgencontrast-stoffen zullen zeker onze diagnostiek kunnen verbeteren.Het risico voor de patient zal er echter door vermeerderen en zolang alletherapeutische mogelijkheden niet zijn uitgeput en de voorzichtig te stellenprognose niet pers?Š infaust is mogen we geen onnodig risico nemen. Deze aflevering is geheel samengesteld uit voordrachten, die ter gelegenheid van deVeterinaire Week zijn gehouden. Omdat er geen samenvattingen aan zijn toegevoegd, zoals dit bij oorspronkelijkeartikelen wel het geval is, volgt hieronder cen vertaling van de titels der voordrachten:Prof. Dr. D. K. de Jongh: De werking van antibiotica;A.

W. Kersjes: Toepassing van antibiotica in de chirurgie;Prof. Dr. G. Wagenaar: Toepassing van antibiotica bij inwendige ziekten;Dr. C. A. van Dorssen: Toepassing van antibiotica bij pluimveeziekten;Prof. Dr. F. C. v. d. Kaay: Dc chirurgische bchandeling van vagina-condylomen bijde hond; Dr. J. G. Chr. v. Vloten; Paratyfus bij duiven, in het bijzonder van hersenen en hetevenwichtsorgaan; Prof. Dr. C. Romijn: Wetenschappelijk onderzock inzake het kunstmatig broeden; Mej. Dr. C. J. G. v. d. Horst: Balansproeven met runderen; J. Hendrikse: De inseminatie met sperma, verdund met ondermelk; C. H. W. de Bois: De fertiliteitsprognose bij het rund met behulp van biopsia uteri; Prof. A. van der Schaaf: Infektieuze artitriden bij varkens. Verder werden tijdens genoemde Veterinaire Week, die plaats vond van 20â€”22juni 1957 verschillende demonstraties en films gehouden. This number is made up completely of papers which were read on

the occasion ofthe Veterinary Week. As no resum?Šs have been added as is the case with the original articles, we areappending a translation of the titles of the papers:Prof. Dr. D. K. de Jongh: The action of antibiotics;



??? A. W. Kersjes: Application of antibiotics in surgery; Prof. Dr. G. Wagenaar: Application of antibiotics in internal diseases; Dr. C. A. van Dorssen; Application of antibiotics in poultry diseases. Prof. Dr. F. G. v. d. Kaay: Surgical treatment of vagina-condyloma in canines; Dr. J. G. Ghr. van Vloten : Paratyphus in pigeons, in particular as regards cerebral and equilibrium organs;Prof. Dr. C. Romijn: Scientific research in artificial incubations;Mej. Dr. C. J. G. v. d. Horst: Equilibrium, tests with horned cattle;J. Hendrikse: Insemination with sperma, diluted with undermilk;G. H. W. de Bois: Fertility prognosis for horned cattle with the aid of biopsia uteri;Prof. A. van der Schaaf: Infectious artithridcs in pigs. In addition to the above papers, a number of demonstrations and films were givenduring the Veterinary Week which took place between the 20th. and 22nd. of June,1957. Le pr?Šsent fascicule se compose enti?¨rement de conf?Šrences donn?Šes ? 

l\'occasion dela semaine v?Št?Šrinaire. Vu qu\'on n\'y a pas joint dc r?Šsum?Šs, comme c\'est bien le cas pour des articles ori-ginaux, nous faisons suivre ici les titres des conf?Šrences:Prof. Dr. D. K. de Jongh: Le fonctionnement d\'antibiotica;A. W. Kersjes: Application d\'antibiotica dans la chirurgie;Prof. Dr. G. Wagenaar: Application d\'antibiotica en cas de maladies internes;Dr. C. A. van Dorssen: Application d\'antibiotica en cas de maladies des b??tes debasse-cour ; Prof. Dr. F. G. v. d. Kaay: Le traitement chirurgique de vagina-condylomes chezle chien; Dr. J. G. Ghr. v. Vloten: Paratyphus chez les pigeons, particuli?¨rement du cerveau et de l\'organe de l\'?Šquilibre;Prof. Dr. C. Romijn: Examen scientifique concernant le couvage artificiel;Mlle Dr. C. J. G. v. d. Horst: Exp?Šriences d\'?Šquilibre avec des bovid?Šs;J. Hendrikse: L\'ins?Šmination avec du sperme d?Šlay?Š avec du lait centrifug?Š;C. H. W. dc Bois: Le pronostic de la fertiUt?Š chez le

bovid?Š ?  l\'aide de biopsia ut?Šri;Prof. A. v. d. Schaaf : Artithrides infectueuses chez les porcs. A part cela on donna, durant cette semaine V?Št?Šrinaire en question qui eu lieu du20 au 22 juin 1957, diff?Šrentes d?Šmonstrations ct des films. Der Inhalt dieses Heftes besteht aus Vortr?¤gen, die anl?¤sslich der â€žVeterin?¤renWoche" gehalten wurden. Da die sonst ??blichen Zusammenfassung fehlen, bringen wir nachstehend die ??ber-setzten Titel der Vorlesungen: Prof. Dr. D. K de Jongh: Die Wirkung von Antibiotika;A. W. Kersjes: Die Anwendung von Antibiotika in der Chirurgie;Prof. Dr. G. Wagenaar: Die Anwendung von Antibiotika bei inneren Krankheiten;Dr. C. A. van Dorssen: Die Anwendung von Antibiotika bei Krankheiten des Ge-fl??gels ; Prof. Dr. F. C. v. d. Kaay: Die chirurgische Behandlung von Vagina-condylomenbeim Hund; Dr. J. G. Chr. v. Vloten: Paratyfus bei Tauben, ins besondere des Hirns und Gleich-gewichtorgans; Prof. Dr.

C. Romijn: Wissenschaftliche Untersuchung der Kunstbrut; Mej. Dr. C. J. G. v. d. Horst: Gleichgewichtspr??fungen mit Rindern; J. Hendrikse: Insemination mit Sperma, verd??nnt mit Magermilch; C. H. W. de Bois: Fruchtbarkeitsprognose beim Rind mit Hilfe der Biopsia uteri; Prof. A. v. d. Schaaf: Infekti??se Artithriden beim Schwein. Ausserdem wurden w?¤hrend dieser â€žVeterin?¤ren Woche", die vom 20â€”22 Juni 1957stattfand, einige Demonstrationen gegeben und verschiedene Filme gedreht.



??? MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKITNDE Bureau: Rubenslaan 123, Utrecht. Tel. 030â€”11413. Gironummer 511606 ten namevan de Maatschappij voor Diergeneeskunde. PERSONALIA Het Hoofdbestuur heeft de volgende collegae aangenomen als lid van de Maatschappijvoor Diergeneeskunde: C. P. Burger, Strausslaan 15, Bilthoven. .A. Hartink, Broekermeerdijk 313, Broek in Waterland. Mej. A. Jansen, J. v. Ruysdaelstraat 69, Utrecht. B. A. J. Molenaar, Keizer Karclweg 400, Amstelveen. R. Muller, Isra??lslaan 6, Utrecht. G. J. ten Pas, Ravenhorsterweg 30, Winterswijk. W. R. J. Rasenberg, Hovenseweg B 33a, Wagenberg. G. van Rijn, Prinsedwarsstraat 4, Katwijk. R. Wemmenhove, Adm. v. Gentstraat 43 bis. Utrecht. Het Hoofdbestuur heeft de volgende diergeneeskundige kandidaten aangenomen alskandidaatlid van de Maatschappij voor Diergeneeskunde:O. J. H. DevosP. J. Mangnus. Adre.swijzigingen en

dergelijke: .\\kkermans, P. A., van Rotterdam (Overschie) naar Zutphen, Coehoornsingel 48,tel. 06750â€”3398, P., ass. bij W. Meijers. (68) Berendsen, H. L., van Utrecht naar Hattem, Veldweg 11, tel. no. priv?Š 05206â€”480. (70) Blok, G., van \'t Harde naar Emmeloord (N.O.P.), Botterstraat 57, P., ass. bij A. A. Abrahamse. (72) Boer Pzn., J. de, van Amsterdam naar Den Helder, Javastraat 35, tel. 02230â€”2273(bur.), h.k. (72) Gocdemoed, H. A. J., te Leeuwarden, naar Vredeman de Vriesstraat 60, aldaar,tel. 05100â€”21930. (84) Hardeman-Kommer, Mevr. G. M.; 1957; Bergen (N.H.), Nesdijk 27; gr. 185761; wnd. D. (inlassen 87) Hardeman, Y. H. P., van Rijsoord (Z.H.) naar Bergen (N.H.), Nesdijk 27, gr. 185761, wnd. D. (87) Jonge, W. K. dc, van Oosthuizen naar Warder, Kerkebuurt 87, tel. 02991â€”370,gr. 149402. (94) Kommer, Mej. G. M.; 1957; zie Hardeman-Kommer, Mevr. G. M. (96) Kruijne, J. P. C., van Rotterdam naar

Montfoort, Hoogstraat .\'V-IS, tel. 03484â€”414,P., ass. bij L. Vink te Oudcwatcr. (98) Loman, J. H., te Den Hulst (Ov.), huisadres en giro gewijzigd in resp. J. P. Backx-laan 139 en 905530. (100) Muller, R.; 1957; Utrecht, Isra??lslaan 6; m.i.v. 1.1.\'58 ass. R.U. (fac. V.K., afd. kliniek v: kl. huisd.). (103) Nie, C. J. van, te Hilversum, aangesloten onder tel. no. priv?Š 02950â€”8002. 004)Oostenbrug, Th. A., van Twijzel (Fr.) naar Holten (Ov.), Larensewcg 29, tel. 05483â€”253, P., ass. bij G. S. E. Vegter. (105) Rijn, G. van; 1957; Katwijk, Prinsedwarsstraat 4; tel. 01718â€”2212; tijdelijk wnd. D. (110) Tilburg, F. E. van; 1957; Asten (N.Br.), Meijelseweg 6c; tel. 04936â€”635 (priv?Š),04900â€”4735 (bur.) ; P., ass. bij J. v. d. Graaf te Eindhoven. (117) Vink, L. A., van Montfoort naar Oudewater, Wijdstraat 16, tel. 03486â€”602. 020)



??? Wemmenhove, R.; Utrecht, Admiraal van Genistraat 43 bis, tel. 030â€”21975; gr.524737; tijdelijk wnd. D. (123) Woerd, J. D. van der, te de Bilt, aangesloten onder tel. no. priv?Š 030â€”61284. (125) (iezondheidsdien.st voor Vee in Frie.sland, gevestigd te Leeuwarden: Het telefoonnummer van bovengenoemde dienst is gewijzigd in 05100â€”21741 (5lijnen). (48) Benoemd: Boer Pzn., J. de, te Den Helder (voorheen .Amsterdam), te rekenen m.i.v. 1 december1957, tot keuringsdierenarts-hoofd van dienst van de vleeskeuringskring DenHelder. (72) Nie, O. J. van, tc Hilversum, te rekenen m.i.v. 1 januari 1958, tot keuringsdierenarts-hoofd van dienst avn de vleeskeuringskring Meppel. (104) PATHOLOCISCH INSTITUUT Gezocht eenDIERENARTS ofWETENSCHAPPELIJK MEDEWERKER in Rijksdienst. Inlichtingen bij dc Hoogleraar-Directeur,Prof. J. H. ten Thije.
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??? Inleiding, gehouden ter gelegenheid van de Algemene Vergadering van deMaatschappij voor Diergeneeskunde op 26 oktol>er 1957. DIERENARTS EN UITOEFENINGSWET. door J. M. v. d. BORN Mijnheer de Voorziter, Dames en Heren, Nu de nieuwe Wet op de Uitoefening van de Diergeneeskunst op 1 decem-ber 1956 in werking is getreden, is het naai\' ik meen een goede gedachtegeweest van het Hoofdbestuur van de Maatschappij om een inleiding overdit onderwerp op de agenda van deze algemene vergadering te plaatsen.Ik acht het een eer dat men mij gevraagd heeft deze inleiding te houden,maar ik zou het daarbij prettig vinden wanneer U mij niet zoudt willenzien als Directeur van de Veeartsenijkundige Dienst of Veterinair Hoofd-inspecteur van de Volksgezondheid, die zich krachtens zijn functie medemet de technische voorbereiding van wetten moet bezig houden, maar welals collega-dierenarts, die door de functie welke

hem is toebedeeld in degelegenheid is om het diergeneeskundig leven in Nederland in al zijn fa-cetten te overzien. Ik vind het vooral daarom een goede gedachte van het Hoofdbestuur omdit onderwerp op de agenda te plaatsen, omdat de Uitoefeningswet zekerniet beschouwd kan worden als een min of meer ondergeschikte regelingvan een bepaald facet van de diergeneeskunde, maar omdat deze wet onsallen persoonlijk aangaat niet alleen, maar tevens van niet te onder-schatten betekenis kan worden geacht voor de diergeneeskundige ver-zorging in Nederland en voor de gehele diergeneeskundige stand. Alvorens tot bespreking van de Wet over te gaan, wil ik er de aandachtop vestigen dat deze wet dient ter vervanging van de â€žWet regelende deuitoefening van de Veeartsenijkunst", daterende van 1874! Deze wet vi-geerde tot 1956, meer dan 80 jaren dus, een periode waarin ingrijpendeverandering der omstandigheden plaats vond.

Hier past een eresaluut aan de geestelijke vader van deze wet, Wirtz,toenmalig .secretaris van de Raad van Bestuur van de Veeartsenijschool,later directeur van deze school, voor zijn ver vooruitziende blik. Een wet is in het algemeen een vrij droge opsomming van artikelen, minof meer kunstig samengesteld, met het resultaat dat het geheel meestalmoeilijk is te lezen en nog moeilijker te begrijpen. De Wet op de Uit-oefening van de Diergeneeskunst maakt hierop geen uitzondering. Ik zoudan ook gaarne mij de vrijheid veroorloven niet een opsomming te gevenvan de verschillende artikelen en hun betekenis, maar slechts enkele be-langrijke onderwerpen aan te stippen en daarbij vooral te belichten watzich in het verleden rondom deze wet heeft afgespeeld en de achtergrondvan de belangrijkste facetten van deze wet. Daarbij wil ik nader ingaan op de rechten welke door deze wet aan deNederlandse dierenarts worden gegeven en ook op de

plichten welkedaartegenover staan. Bovendien wil ik van de gelegenheid gebruik maken U enigszins in te



??? lichten over de taken welke diergeneeskundig Nederland wellicht binnen-kort te wachten staan en over mogelijkheden welke zich in dc niet te verretoekomst zullen voordoen. Hoe moet naar mijn mening dc Nederlandse dierenarts de nieuwe Wet opde Uitoefening der Diergeneeskunst bezien? Zoals ik reeds zeide gaat deze wet, welke in het algemeen belang tot standis gekomen, alle dierenartsen aan, niet alleen de practici, maar ook decollegae, werkzaam in dc vleeskeuring of in elke andere functie.Het is immers onmogelijk deze functies uit te oefenen zonder de bevoegd-heid te hebben welke deze wet aan dierenartsen geeft.Het beste zou hierbij zijn als wij als dierenartsen deze wettelijke regelingbezien als â€žonze wet", waarmede wij ons vertrouwd moeten maken en alsgezamenlijke diergeneeskundige stand mee moeten vereenzelvigen.Het is natuurlijk niet zo, dat wij in alle opzichten volkomen bevredigd zijndoor deze wettelijke

regehng. Er zijn bepaalde punten, waarop ik nog laterhoop in te gaan, die wij besUst anders hadden willen zien geregeld, vooralwanneer wij de wet bezien uitsluitend vanuit onze gezichtshoek en wel-licht daarbij onvoldoende aandacht hebben voor de mogelijkheden welkedoor de feitelijke toestand ons worden gegeven. Daarnaast zijn er ook vele winstpunten bij het uiteindelijke resultaat. Om de betekenis van de huidige wet te kunnen beoordelen is het goed dediscussies bij de openbare behandeling van dit wetsontwerp na te gaan,welke tussen de Tweede Kamer en de Minister van Landbouw, Visserijen Voedselvoorziening zowel schriftelijk als mondeling hebben plaatsge-vonden. En dan zien we het merkwaardige feit dat in de volksvertegen-woordiging de â€žvoorgevechten" over plaats en taak van de dierenartsreeds begonnen zijn, niet bij de behandeling van dit wetsontwerp, maaral bij de behandeling van de Tuberculosewet in

1951/1952.In het Voorlopig Verslag, dit is een eerste schriftelijke reactie op een wets-ontwerp, in dit geval uitgebracht door de Commissie van de Landbouwuit de Tweede Kamer, worden vele vragen gesteld: a. Kunnen de veeartsen het werk wel af? Er zijn klachten over vergetenvan dieren, te grote soepelheid tegenover de boeren, slordige admini-stratie. b. Bedient de dierenarts zich van geschoolde hulpen? Waarom niet? c. Wat zijn de tarieven, wat de winstmarges? d. Dreigt niet het geval van een closcd shop, waardoor voor dierenartseneen monopoHepositie zou ontstaan? e. Kan het met ambtelijke dierenartsen en goedkope hulpkrachten nietkrachtiger, sneller en goedkoper geschieden? In de Memorie van Antwoord, een schriftelijke reactie van de regeringop het Voorlopig Verslag, gaat dc Minister uitvoerig op deze opmer-kingen in en zegt o.m. dat er naar zijn mening geen vrees behoeft te be-staan, dat de dierenartsen niet in staat zullen

zijn om al het nodige werknaar behoren te doen. Dit is reeds bewezen in voorgaande jaren.De Minister zegt dan letterlijk: â€žDe ondergetekende heeft grote waarde-ring voor de geweldige hoeveelheid arbeid, die, het relatieve tekort aandierenartsen ten spijt, ten behoeve van de veehouderij door de deskun-digen is verricht bij de bestrijding der tuberculose en andere dierziekten."



??? Daarna weerlegt hij de klachten en gaat dan verder: â€žOver het inscha-jkelen van hulpkrachten werd in de afgelopen jaren uitvoerig gesproken.Een commissicj bestaande uit vertegenwoordigers van de Stichting voorde Landbouw en van de Maatschappij voor Diergeneeskunde, kwam ten-islotte tot de conclusie, dat het onderzoek op tuberculose het beste ge-schiedt door de dierenartsen, een conclusie, die de ondergetekende kan(onderschrijven. Evenals in andere landen is ook in Nederland de bestrij-ding slechts als verantwoord te beschouwen, wanneer deze in handen isvan deskundigen." 3,W?¨l is tot dusverre in verband met te zware belasting der dierenartsen noghulp nodig geweest. Studenten uit de oudste studiejaren komen daarvoorIhet eerste in aanmerking. Zij zijn reeds vertrouwd met de ziekte- en immu-niteitsleer, hetgeen onmisbaar is bij het tubcrculineren van het vee. Bo-vendien ontvangen zij, alvorens toegevoegd te worden aan

de dieren-artsen, een speciale opleiding. De Faculteit der Veeartsenijkunde van deRijksuniversiteit te Utrecht heeft er steeds toe medegewerkt, dat deze stu-denten assistentie konden verlenen." De Minister ziet niet het gevaar voor het ontstaan van een zogenaamdeclosed shop. Zijns inziens kan toch niet van een closed shop worden ge-sproken ten aanzien van beroepen, voor de uitoefening waarvan de wethet voltooien van een zekere studie verlangt, zolang die studie voor ieder-een openstaat. De Minister betwijfelt of het benoemen van ambtelijke dierenartsen voorde bestrijding van besmettelijke ziekten met gebruikmaking van goedkopehulpkrachten krachtiger, sneller en goedkoper tot het gewenste resultaatzou leiden. De Minister voert daarvoor de volgende argumenten aan, welkede gehele diergeneeskundige verzorging raken en die ik daarom volledigciteer: â€žZoals eerder reeds uiteengezet, is de beoordeling van de tuberculinatiede taak

van een deskundige. Ook de ambtelijke dierenarts zal dit werk duszelf moeten verrichten en aangezien het aanstellen van een ambtelijkedierenarts financieel slechts aantrekkelijk is, wanneer hem een groot rayonwordt toevertrouwd, is het nauwelijks te verwachten, dat het werk op tijdklaar zal komen. Het onderzoek van de veestapel door een door de vee-houder gekozen dierenarts heeft trouwens vele voordelen voor de be-strijding; immers deze dierenarts geniet het vertrouwen van de veehouder,en komt gedurende het gehele jaar regelmatig op het bedrijf en kent ditdus het beste. Overleg over en advies inzake de te treffen maatregelen zul-len daardoor met betere kennis van zaken en voortdurend kunnen plaats-vinden. De benoeming van ambtelijke dierenartsen heeft voorts een conse-quentie, die niet zozeer de tuberculosebestrijding als wel de algemeen-diergeneeskundige verzorging ten plattelande betreft. Wanneer namelijkaan de

praktizerende dierenarts de inkomsten uit de georganiseerde be-strijding, zoals de bestrijding van tuberculose, brucellose, steriliteit komentc ontvallen, moet hij noodzakelijkerwijze een groter gebied bestrijkenvoor de â€žgewone" praktijkgevallen, wil hij een lonend bestaan kunnenvinden. De dierenartsen zullen zich daardoor op grotere afstanden van el-kaar vestigen dan nu het geval is, waardoor de diergeneeskundige hulpniet zo vlug kan geschieden als noodzakelijk is en tevens kostbaarder zalworden door de grotere verplaatsingskosten." De Minister geeft dan tenslotte als zijn mening dat het voor de diergenees-



??? kundige verzorging van onze veestapel als het meest wenselijke is te be-schouwen, dat in de toekomst kleine, intensieve praktijken worden ge-\\0)md, waarin alle voorkomende arbeid door dezelfde dierenarts wordtverricht. Naar zijn mening komt dit zowel de georganiseerde bestrijdingvan dierziekten als de diergeneeskundige hulp in het algemeen ten goede.Naar mijn mening kunnen wij met het standpunt dat de Minister inneemtzeer tevreden zijn. Inmiddels zult U hebben bemerkt dat hier is weergegeven de algemeneopvatting zoals deze had post gevat in kringen van de Maatschappij voorDiergeneeskunde en georganiseerde landbouw, gevormd naar aanleidingvan discussies over het hulpkrachten probleem. De verdere mondelinge bespreking van het wetsontwerp Tuberculosebe-strijding onder het rundvee leverde op dit punt weinig nieuws op endaaimede was voorlopig officieel het standpunt ten aanzien van de plaatsen taak van de

dierenarts bepaald. Toch moeten wij juist signaleren, dat, ondanks de communis opinio welkeer bestond bij belanghebbende groeperingen, vijf jaar later in het open-baar, en weer in de \\olksvertegenwoordiging, ernstige twijfel wordt uit-gesproken of dc ingenomen standpunten wel juist zijn.Bij de behandeling van de Uitoefeningswet in de Tweede Kamer komtmen weer op dit algemene punt terug en dan wordt van verschillendekanten het beleid weer aangevochten. Men vraagt weer de aandacht voor het gehele probleem van de dierge-neeskundige verzorging, speciale aandacht voor het punt hulpkrachten enbetwist of het standpunt van de regering juist is. Bij de menselijke geneeskunde neemt de regering toch een geheel anderstandpunt in? Denk aan vroedvrouwen, ziekenverpleegsters, apothekers-assistenten!Een Kamerlid wijst in dit verband op een opmerking van wijlen dc heerZwagerman met betrekking tot de tuberculosebestrijding,

die wees op debekende tekst van Multatuli, volgens welke Hasson Ben zich op de dadel-markt een grote machtspositie schiep door maar steeds te verklaren:â€žMijn dadels zijn tweemaal zo groot als ze zijn". Met een variatie hierop,zo merkte de heer Zwagerman op, zeggen dc veeartsen: onze tuberculinatieis tweemaal zo wetenschappelijk als ze is! Ilet Kamerlid wil hiermede tot uitdrukking brengen, dat cr buitengewoonveel eenvoudige handelingen zijn, die men gerust kan toevertrouwen aangoed geschoolde hulpkrachten. De Minister gaat in zijn mondelinge antwoord wederom uitvoerig op ver-schillende punten in en waarschuwt ernstig tegen de opvatting dat velevan deze eenvoudig schijnende handelingen zonder meer kunnen wordenuitgevoerd door degenen, die, zoals het werd uitgedrukt, wel een spuitkunnen hanteren, en zegt verder: â€žHet spuiten zelf is natuurlijk een een-voudige handeling, maar alles, wat daarbij komt kijken, het

beoordelenvan het dier, het beoordelen van het vaccin, de mogelijkheid van het ver-spreiden van veeziekten, houdt gevaren in. Ik geloof, dat het daaromgoed is op dit punt zeer voorzichtig te zijn." De Minister wijst er verder op, dat in de met ons concurrerende export-landen van vee over het algemeen - - dat is zeer algemeen â€” het inscha-kelen van leken-hulpkrachten bij massale inentingen absoluut verworpen



??? wordt en dat de landen, waarheen wij exporteren, eisen, dat deze vete-rinaire arbeid geschiedt door deskundigen onder garanties van de Over-heid. De Minister vestigt er de aandacht op dat een vergelijking met medischhulppersoneel niet opgaat en voert hiervoor gegronde argumenten aan. Tot slot geeft de Minister nogmaals zijn inzicht over cle diergeneeskundigeverzorging in het algemeen, zoals ik U reeds eerder mocht mededelen.Ook hier kunnen wij met het standpunt dat wederom ingenomen wordtdoor de Minister van Landbouw, Visserij en Voedselvoorziening zeer inge-nomen zijn. Maar ook hier blijkt tevens dat wij de huidige regelingen nietmoeten zien als iets waarin geen verandering meer komt, maar als eencompromis, vooral als wij het verdere gevecht bekijken, maar waarop iknu wegens tijdgebrek niet kan ingaan. Als een compromis dus, dat ons dierenartsen grote verantwoordelijkheidgeeft en de verplichdng oplegt te tonen dat het

standpunt van de Ministerjuist is geweest, dat dit houdbaar is in de praktijk en geen aanleiding geefttot gegronde kritiek. Ik kom daar nog gaarne op terug. Wanneer wij nu de huidige wettelijke regeling in haar geheel bezien, dankan ik mij voorstellen dat in het Tijdschrift van 15 december 1956 in eengemeenschappelijke publikatie van het Hoofdbestuur en de Ereraad \\ande Maatschappij, voldoening blijkt met de tot stand gekomen regeling.Ik meen dat daar reden voor is, en wel niet in de laatste plaats omdat dewoorden â€žveearts" en â€žveeartsenijkunde" zijn gewijzigd in â€ždierenarts"en â€ždiergeneeskunde". Niet alleen in deze wet, maar eveneens in de Hoger Onderwijswet, de Wettot Regeling van het Hoger Landbouwonderwijs en de Vleeskeuringswet.Men kan over de betekenis van de offici??le naamsverandering verschillenddenken. Er zijn er, vooral onder collegae, die zeggen: â€žWhat is in a name?"en dit niet zo belangrijk vinden, maar ik

geloof toch dat in de waarderingdoor buitenstaanders de naam zeer belangrijk is. Het gebeurde nog clczoweek, toen een van mijn medewerkers, die een inleiding hield voor eetigezelschap academisch gevormden met een leidende functie, bij dc dis-cussie de vraag voorgelegd kreeg, wat het verschil was in het examen voorveearts en het examen voor dierenarts! Deze vraagsteller meende te goedertrouw dat er sprake was van verschil in niveau. Laten wij ons niet vleienmet de hoop dat deze man daarin in Nederland alleen staat!Mijn persoonlijke mening is dan ook dat hiermede niet alleen recht wordtgcciaan aan de feitelijke functie van de Nederlandse dierenarts, maar tevensdat deze naamsverandering een belangrijke psychologische bijdrage kanzijn tot verheffing van cle diergeneeskundige stand in Nederland in hetalgemeen. Vooral zou ik als winstpunt willen noemen dat door deze wet het ver-richten van entingen, het aanbrengen van diagnostische

hulijmiddelen,het toepassen van algehele of plaatselijke verdoving aan de leek in prin-cipe is ontzegt en officieel is toebedeeld aan deskundigen.In de nieuwe wet is de redaktie zodanig, dat het inenten, het aanbrengenvan diagnostische middelen en de toepassing van algemene of gedeeltelijkeverdoving, ook als dit niet als bedrijf geschiedt, dus b.v. door de eigenaarof buurman, verboden is.



??? Ook de verloskunst en het doen van heelkundige operaties werden in hetontwerp van de wet in handen van de dierenarts gelegd. De bestaande vee-verloskundigen en castreurs zouden zolang ze nog leven hun werkzaam-heden mogen blijven doen; dus een zogenaam uitsterfsysteem als bij detandtechnici. Reeds tijdens de Duitse bezetting werd in 1941 de wet wat deze laatstetwee onderdelen betreft gewijzigd en het uitsterfsysteem van veeverlos-kundigen en castreurs aanvaard. Deze wetswijziging werd echter in 1952ingevolge de Wet Bezettingsmaatregelen vervallen verklaard. Ik kom ophet uitoefenen van de verloskunst nog terug, omdat de Minister bij deKamerbehandeling een concessie moest doen. Het misbruik van de titel veearts was reeds in 1941 strafbaar gesteld. Ditwerd gecontinueerd, waarbij hetzelfde geschiedde voor de titel dierenarts. De bovengenoemde regelingen betekenen belangrijke winst niet alleenvoor de

dierenarts, maar eveneens voor de veehouderij. Er zijn natuurlijk ook enige punten, die wij graag anders geregeld haddengezien, wanneer wij uitsluitend door de diergeneeskundige bril deze zakenbekijken. Maar wanneer wij onze ogen niet sluiten voor gegroeide omstan-digheden en vooral ook, en dat is wellicht nog belangrijker, als gezamen-lijke diergeneeskundigen onze mogelijhcden naar juiste waarde schattenen niet verder proberen te springen dan onze polsstok lang is, dan is hetbegrijpelijk dat de regeling van enige onderwerpen moest afwijken vanhet algemene beginsel, hetwelk aan deze wet ten grondslag ligt.Zo is het castreren van mannelijke biggen en ramlammeren aan een iedergeoorloofd. De uitoefening van de veeverloskunst en het castreren van alleoverige dieren is gebonden aan een door de Minister af te geven ver-gunning. Deze wordt automatisch verstrekt aan degenen, die v????r 1 fe-bruari 1952 ingevolge enige wettelijke

bepaling reeds een vergunning had-den verkregen of, en dat is nieuw, als de betrokkene met gunstig gevolgeen examen aflegt dat wordt afgenomen door een door de Minister inge-stelde commissie. Dit laatste is een concessie die bij de behandeling in deTweede Kamer is gedaan. Zoals ik U reeds zeide was het de bedoeling, het uitsterfsysteem toe tc pas-sen, maar van landbouwzijde was men bevreesd dat dc dierenartsen ditwerk niet aan zouden kunnen. Van regeringszijde is de door de volksvertegenwoordiging geuite wens,om het instituut van veeverloskundigen ook in dc toekomst te laten be-staan, opgevangen door hieraan een examen te verbinden, waarvoor nauw-keurige richtlijnen werden vastgesteld. Inmiddels zijn krachtens deze regeling 44 veevcrloskundigen ge??xamineerddoor een terzake deskundige examencommissie en de eerlijkheid gebiedtom te zeggen dat het merendeel van deze mensen blijk gaf het vak,

althansvoorzover het de praktijk betreft, uitstekend te verstaan. Het is mijns in-ziens aan de Nederlandse dierenarts-practicus om te bewijzen dat zijn op-leiding hem een voorsprong geeft, waardoor het instituut van veevcrlos-kundigen in de toekomst zal blijken overbodig te zijn.De castreurs die andere dieren willen castreren dan mannelijke biggen enramlammeren werden eveneens ge??xamineerd. Van de 56 kandidaten konaan 49 castreurs de vereiste vergunning worden uitgereikt.



??? Ik meen dat hier een verantwoorde oplossing gevonden is voor het com-promis betreffende de twee punten, de veeverloskunde en het verrichtenvan castraties. De vergunning wordt ingetrokken indien de houder zich schuldig heeft ge-maakt aan een strafbaar feit, genoemd in de artikelen 254 en 436 van hetWetboek van Strafrecht of aan overtreding van het verbod gesteld inartikel 6. In hoofdzaak komt dit neer op het onbevoegd uitoefenen vande diergenceskunst, dus kwakzalverij. Een zeer belangrijke wijziging in de nieuwe Uitoefeningswet is, dat deKoningin, indien zulks in het belang van de bestrijding ener ziekte is,anderen dan dierenartsen kan toelaten tot de uitoefening\' van de dier-genceskunst in een beperkt, door Haar te bepalen omvang en onder doorHaar te stellen voorwaarden. Deze toelating kan te allen tijde wordeningetrokken. Hier komt in de offici??le bepalingen het hulpkrachtenprobleem weer omde hoek kijken. Dit zou een reden

kunnen zijn tot ongerustheid, doch, endaarom haast ik mij te zeggen dat hier in de eerste plaats worden be-doeld de diergeneeskundige studenten die kunnen assisteren bij het massa-onderzoek bij de preventieve dierziektebestrijding. Reeds nu zijn de no-dige Koninklijke Besluiten van kracht die de bevoegdheid geven tot hetverrichten van assistentie bij het massale tuberculose-onderzoek, bij dejaarlijkse mond- en klauwzeerenting, bij het afnemen van bloedmonstersten behoeve van het abortus-onderzoek, het verrichten van pullorum-onderzoek bij pluimvee. De Directeur van de Veeartsenijkundige Dienst is bij K.B. gemachtigdeen verklaring af te geven waarin bepaald is voor welk tijdvak en voorwelke dierenarts zij deze handeling mogen verrichten. Het hulpkrachten-probleem is hiermede geheel in de diergeneeskundige sfeer gebracht en deDirecteur van de Veertsenijkundige Dienst kan precies de omvang van dete verlenen hulp bepalen, uiteraard

in overleg met de Maatschappij voorDiergeneeskunde en de Gezondheidsdiensten. Slechts voor de enting tegen pokken en difterie bij kippen zullen nietdierenartsen of aanstaande dierenartsen, maar de pluimveeselecteurs in-geschakeld moeten worden. Ik kom op dit laatste onderwerp nog gaarneterug. Er wordt wel eens kritiek uitgeoefend op het feit dat de zogenaamde stu-dentenhulp officieel is geregeld. Dit zou onjuist zijn en tevens zou hierdooreen min of mecr permanent cachet aan deze noodoplossing worden ge-geven. Ik ben het er niet mee eens. Gegeven het feit dat assistentie, al isdit hopelijk nog slechts van zeer korte duur, noodzakelijk is, is het ge-wenst dit in goede banen te leiden. De voordelen van de huidige regeling van de zogenaamde studentenhulpâ€” ik onderstreep het woord â€žhuidige" â€” zijn dan ook duidelijk. Wij kun-nen als h?Št ware alles in eigen huis regelen; er is geen optreden van leken-hulpkrachten, die een potentieel

gevaar betekenen, niet alleen voor dedierenarts, maar ook voor de veehouderij, omdat ze meer zullen gaandoen, meer bevoegdheden zouden gaan opeisen, en kwakzalverij zoudengaan plegen. Deze regeling legt de dierenartsen en vooral ook de diergeneeskundige stu-denten grote verplichtingen op. Men kan deze regeling benaderen en



??? beoordelen als zijnde een papieren regeling, en nog wel uit Den Haag, endaarbij de neiging hebben deze aan de laars te lappen. Maar dan oordeeltmen en handelt men zonder twijfel verkeerd en doorkruist men een beleiddat in gezamenlijk overleg met organisaties van landbouwers en dieren-artsen wordt gevoerd, en dat cr op gericht is om op de lange duur de dier-geneeskundige verzorging volledig in handen van deskundigen te leggen.Want het is uitdrukkelijk de bedoeling via deze regeling malafide prak-tijken te verhinderen en dan meen ik dat wij, als dierenartsen en stu-denten, daaraan onze volledige medewerking moeten geven om dit mo-gelijk te maken. Slechts terzijde wil ik hier opmerken dat hierop intensieve controle zalworden uitgeoefend teneinde een goede naleving van deze regelingen, diein het belang van veehouderij en diergeneeskundige verzorging getroffenzijn, te waarborgen. Wij kunnen als

dierenartsen beslist niet hebben dat er moeilijkhedenzouden ontstaan en ik ben ervan overtuigd dat, wanneer dit toch het ge-val zou zijn, door dezelfde Minister, die herhaaldelijk en duidelijk blijkheeft gegeven de dierenarts een warm hart toe te dragen, ernstig over-wogen zou worden om leken deels of geheel de genoemde handelingente laten verrichten. Zoals de kaarten nu liggen zijn deze regelingen dusvoorlopig permanent. Ik wil nog even terugkomen op de inschakeling van pluimveeselecteurs bijde entingen tegen pokken en difterie bij kippen. Het is duidelijk dat de Nederlandse dierenartsen potentieel niet in staatwaren al deze entingen te verrichten. Het nu vastgestelde Koninklijke Be-sluit .schakelt daarom de gediplomeerde pluimveeselecteurs in. Maar ditK.B. legt bewust de verantwoordelijkheid voor deze entingen bij de dieren-arts. Gezien het feit dat dit terrein in het verleden, overigens met kwalijke ge-volgen voor de

pluimveehouderij hier en daar, voor de dierenarts praktischvoor een groot deel verloren was gegaan, is dit een belangrijk winstpunt.Vooral ook daarom belangrijk, omdat een en ander tot stand is gekomenin overleg en in overeenstemming met de leidende figuren uit de pluim-veehouderij en met o.m. de Maatschappij voor Diergeneeskunde. Dezeregeling moet dan ook gezien worden als een belangrijke mijlpaal in hetstreven van de Maatschappij voor Diergeneeskunde en gelukkig ook vandr vertegenwoordigers uit cic pluimveehouderij, om de dierenarts in depluimveehouderij dc plaats te geven welke hij krachtens zijn opleiding enin het belang van de pluimveehouderij moet innemen.Een positieve instelling van de dierenarts ten opzichte van dit compromisen goed samenspel met de betrokken selecteurs is daarvoor noodzakelijk,wil deze regeling geen farce worden. Om tactische redenen wordt verwacht dat men neutraal staat

tegenoverde aflevering van het door de pluimveehouderij gewenste vaccin, voorwelks onschadelijkheid en immuniserend vermogen de Overheid immersverantwoordelijk is en waartoe de entstof door Haar gecontroleerd wordt.Er wordt ook verwacht dat de dierenarts zich inderdaad overtuigt op dege??nte bedrijven dat de enting het gewenste resultaat heeft opgeleverd.Wanneer de dierenarts zijn taak zo opvat, is cr winst geboekt. Mede ook



??? omdat het contact tussen pluimveehouderij en dierenarts wordt bevor-derd. Hier is beslist geen ruimte, hoe begrijpelijk dit overigens vanuit indivi-dueel standpunt zou zijn, voor sentiment en daaruit voortvloeiende af-wijzende houding. Ik zou uit de vigerende regeling van dc uitoefening der diergeneeskunstnog meer punten kunnen aansnijden, maar daarvoor ontbreekt mij de tijd.Ik\'zie daarom daarvan af, maar wil gaarne nog enige algemene opmer-kingen maken. De \'huidige wet geeft nauwkeurig aan welke wegen diergeneeskundig Ne-derland heeft te volgen. Ze schenkt ons rechten, maar anderzijds ookplichten. De nauwkeurigheid waarmede de wetsbepalingen worden nage-leefd, vooral ook die welke de hulp voor de dierenartsen bij de preven-deve\' dierziektebestrijding regelen, is niet alleen van belang voor demaatschappelijke standing, en voor de economische welstand van dedierenarts, maar is tevens mede een toetssteen voor het

al dan niet in-vreten van een ernstige misstand die tijdens en na de oorlog is ontstaanen die een culturele malal.se betekent, nl. het niet of minder nauw nemenmet voorschriften, die de Overheid of een andere instantie heeft uitge-vaardigd en het niet of minder nauw nemen met de verantwoordelijkheidvoor de waarde van verklaringen die uit hoofde van het beroep wordenafgegeven. De gehele diergeneeskundige wereld zit in een glazen huis. Dit zal U dui-delijk zijn na hetgeen ik U citeerde uit de openbare behandeling van ver-schillende wetsontwerpen. Gelukkig is het zo, dat in het algemeen de Nederlandse dierenarts dezebelangstelling best kan verdragen. Een enkele ongunstige uitzonderingechter kan ons ontzettend veel kwaad doen. Men ziet welwillend, maar ook kritisch op ons toe. Laten wij ons daarvangoed bewust zijn. Na dit wellicht een weinig in mineur gestelde geluid, gaarne een meerpositief gericht woord. Wij bevinden ons in een

stormachtige ontwikkeling die zich niet alleenvoltrekt binnen onze grenzen, maar ook daarbuiten. Nederland zal al zijnkrachten moeten inspannen om bij te blijven en de jjlaats te behoudendie het toebehoort. De diergeneeskundige gemeenschap heeft hierbij, daar ben ik vast vanovertuigd, een zeer belangrijke rol te vervullen, zowel op het terrein vande volksgezondheid als op het terrein van de economie, meer speciaal deveehouderij. Er openen zich daarom voor ons wijde perspectieven.En nu, mijnheer de Voorzitter, moet ik mij even op een zijspoor begeven.Meer concreet zou ik U willen noemen: een uitgebreidere taak ten behoevevan de volksgezondheid in de vleeskeuring, het onderzoek van vlees envleeswaren, de keuring van geslacht wild en gevogehe, diergeneeskundigeaanwending van kernenergie, toenemende bemoeienis met zo??nosen, enz.Daarvoor zal hechte samenwerking met medische en farmaceudsche in-standes, welke in

Nederland reeds zeer goed genoemd kan worden, nogmeer moeten worden gezocht. In de economische sector, de veehouderij in al zijn aspecten, ligt voor ons



??? een groot terrein braak. Hier bedoel ik niet dat er werkgelegenheid voordierenartsen min of meer gezocht wordt, maar w?¨l dat men als het wareschreeuwt om voldoende diergeneeskundige hulp. De economische beteke-nis van de varken.shouderij heeft zich na de oorlog sterk vergroot.Dit wordt het beste getekend door de exportcijfers. In 1938 voerden wij uit aan varkens en varkensprodukten tot een gelds-waarde van ?’ 30.500.000,â€”. In 1956 was dit bedrag ?’ 391.000.000,â€”.De pluimveehouderij heeft na de oorlog een vlucht genomen als nauwe-lijks te verwachten was. Ook hier wordt de betekenis geschetst door de volgende cijfers:In 1938 voerden wij uit aan pluimvee en pluimveeprodukten tot een be-drag van ?’ 43.500.000,â€”. In 1956 bedroeg dit ?’ 470.000.000,â€”.Wel heeft inmiddels een ontwaarding van de gulden plaats gehad, maardan toch is er een zeer grote toename van de waarde van de export uitde varkens- en

pluimveesector. De opvoering van de produktie, economisch voor ons kleine land zo be-langrijk, heeft natuurlijk ook ongewenste gevolgen, en wel ten aanzienvan de gezondheidstoestand van de dieren. Problemen op diergeneeskundigterrein stormen als het ware daarbij op ons af. Wij moeten dit zo goed mogelijk opvangen en dit wordt ook van ons ver-wacht. Concrete taken liggen er nu reeds bij bestrijding van abortus-Bang, vanstreptokokken-mastids, Johne\'s Disease, het grote probleem van de Salmo-nellosis, bestrijding van ziekten van varkens, bestrijding van pluimvee-ziekten, de landbouw voorlichting. Ik ga hier voorbij aan de mogelijkheden die er liggen op internationaalterrein, maar die zeker.aanwezig zijn. Wat onze taak betreft bij de varkenshouderij en de pluimveehouderij,vraag ik mij af: Hebben wij bij de opleiding van dierenartsen, bij het on-derzoek, bij de uitvoering van ziektebestrijding, voldoende rekening ge-houden met de

enorme vlucht en toegenomen betekenis van de varkens-houderij en de pluimveehouderij, vergeleken met rundvee en paarden-fokkerij, als wij de situatie van v????r de oorlog en thans vergelijken?Door verschillende van mijn medewerkers zijn hierover op mijn verzoekrapporten opgesteld. Het lijkt mij de moeite waard om hierover van ge-dachten te wisselen. Wanneer ik sprak over samenwerking met medische instanties op het ter-rein van de volksgezondheid, dan is op landbouw-economisch terrein dienog te meer geboden met instan??es en organisaties, die zich hierop be-wegen. De samenwerking met de beoefenaren van de landbouwweten-schappen zal bevorderd moeten worden. Maar vooral zal, en hier kom ik op het punt waar ik gaarne wezen wil,het geheel van diergeneeskundig Nederland, meer nog dan tot nu toe, dehanden ineen moeten slaan. Wat het diergeneeskundig onderzoek betreft is daarmede reeds een nuttigbegin

gemaakt in T.N.O.-verband. Wij zullen gezamenlijk, ongeacht in welk verband wij onze arbeid ver-richten, moeten trachten de opleiding, het onderzoek, de organisatie ende uitvoering op te voeren en aan te passen aan de eisen die aan ons als



??? beoefenaren van de diergeneeskundige wetenschap worden gesteld.Alleen op deze wijze zal ons betrekkelijk kleine corps de mogelijkhedenkunnen vinden om een diergeneeskundige bijdrage te leveren van vol-doende diepte en omvang, zoals deze algemeen van ons verwacht wordt enook verwacht mag worden. Vergeef mij deze zijsprong, mijnheer de Voorzitter! Maar ik weet uit hoofde van mijn functies dat, in een niet te verre toe-komst, veel van ons zal worden gevraagd en de gelegenheid om hieroverin onze kring iets mede te delen was te mooi om haar voorbij te latengaan. Wanneer ik terugkom op mijn eigenlijke onderwerp, dan geloof ik te mogenzeggen, dat ondanks mogelijke tekortkomingen, uiteraard verbonden aanelk compromis, de nieuwe wet op de Uitoefening van de Diergeneeskunsteen zeer grote stap vooruit betekent. Hiermede is aan de Nederlandse dierenarts de plaats gegeven, welke hemkrachtens zijn opleiding en taak

rechtelijk toekomt. Het stemt tot voldoe-ning dat op dit punt inderdaad overeenstemming is tussen de regering,de Landbouworganisaties en de Maatschappij voor Diergeneeskunde endat de regeling, zoals U wel gebleken zal zijn, deze opvattingen in sterkemate steunt. De Wet op de Uitoefening van de Diergeneeskunst ademteen groot vertrouwen in de Nederlandse dierenarts. Het is aan hem om tetonen dat hij dit vertrouwen waard is. Ik zou graag willen besluiten met te getuigen van mijn grote waarderingvoor de wijze waarop ons Hoofdbestuur de belangen van haar leden be-hartigt. Natuurlijk is dit een van haar taken, maar wanneer men in de gelegen-heid is dit streven op verschillende plaatsen mede te maken, dan past hiereen woord van lof.



??? Symposion over antibiotica in Veevoeder ter gelegenheid van deAlgemene Vergadering van de Maatschappij voor Diergeneeskunde, 26 oktober 1957. ALGEMENE INLEIDING door Prof. Dr. W. K. HIRSCHFELD Het v????rkomen van dierziekten is ?Š?Šn van de belangrijkste beperkendefactoren in de houderij van de huisdieren. Het gebrekkig functionneren of het falen van de dierziektebestrijding kanaanleiding zijn tot het zeer oneconomisch worden van onze veehouderij-bedrijven of tenminste oorzaak zijn van verhoging van onze dierproduktic-kosten. Iedere veehouder zal alle maatregelen, die er op uit zijn de kosten tedrukken, gaarne aanvaarden en vooral de moderne veevoeding kan daartoebijdragen. Hoe langer hoe meer is de veevoederdeskundige er op uitstoornissen in de ontwikkeling van het dier of ziekten te voorkomen doorer voor te zorgen dat alle primaire- of secundaire nutrienten nodig voorde opbouw van een groot

weerstandsvermogen, aanwezig zijn.Bij de steeds intensievere wijze van veehouderij en bij de steeds hogereeisen die wij stellen aan het eindprodukt, zal een moderne fokkerij nietachter kunnen blijven. Dit impliceert dat er een interactie zal ontstaantussen de fokkerij enerzijds en de diervoeding en verzorging anderzijds.Of anders gezegd: willen wij op gelijke hoogte met onze veehouderij blijvenof liever nog daarboven uit komen dan zullen wij genoodzaakt zijn onzeveevoeding aan te passen aan de eisen die onze fokkerij stelt, d.w.z. dat deveevoeding dynamisch zal moeten wezen. Het gaat erom bij produktie-dieren de erfelijke aanleg, het genotype, de kans te geven zich optimaalte uiten. Via het uitrekenen van adequate rantsoenen met voldoende, biologischvolwaardige eiwitten, vetten en koolhydraten is men gaan denken aande evenwichten die er moeten bestaan tussen de secundaire nutrientenals mineralen en vitaminen. En daar onze

hedendaagse kennis van de diervoeding nog steeds nietin staat is bepaalde afwijkingen en (of) ziekten tc voorkomen, is mener toe overgegaan om door toevoeging van kleine hoeveelheden lichaams-vreemde stoffen dit alsnog te bereiken. Zo zijn wij aangeland bij het probleem van de gemcdicamenteerde vee-voeders. Historisch is deze beschouwing misschien niet geheel juist, maarwel is het eindresultaat vooral in de Verenigde Staten z?? geworden, dathet toevoegen van geneesmiddelen en hormonen in veevoeder niet meerweg gedacht kan worden. Naast ziektepreventie is vooral ook primair groeibevordering of verbete-ring van voer-rendement het doel geweest. Men schat dat op dit ogenblikongeveer 50 % van al het mestvee in de U.S.A. diethylstilboestrol inhet voer krijgt om grotere gewichtstoename te bereiken, terwijl de hoe-veelheid verkochte antibiotica voldoende was om driekwart van alle meng-voeders daarmede te voorzien. Hoe

geheel anders liggen de zaken in ons land. Geheel conform onze1024



??? landsaard en onze spreekwijze heeft men eerst â€žde kat uit de boom willenkijken", maar dat niet alleen, men heeft met een gehele reeks argumentenhet toevoegen van de bovengeschetste stoffen verboden, waardoor auto-matisch de Nederlandse onderzoekers tijd kregen onder onze bedrijfs-omstandigheden proeven te nemen en een oordeel uit te spreken overde kwestie a. of genoemde stoffen bij onze rantsoenen het rendement kunnen op-voeren en b. of een toevoeging voor Nederland economisch voordeel zou kunnenopleveren. Inmiddels hield de stroom van publikaties uit het buitenland aan en deNederlandse onderzoekers en lezers van deze literatuur begonnen zichdaarover een oordeel te vormen. Wij kunnen welhaast zeggen dat er drie kampen ontstonden: pro- ofcontra of gematigd onverschillig. Toen nu in deze polemische strijd deaspecten van de humane gezondheidszorg mede in het geding kwamen,begon de overheid zich er

positief mee te bemoeien en als rechtgeaardNederlandse oplossing kwam er cen biministeri??le Commissie tot standonder auspici??n van de Voedingsraad. Naast beschouwingen over antibiotica in \\eevocder wilden de Ministersook experimenteel werk gedaan zien. Daarmee is gestart, maar hetprogramma kon door de bestedingsbeperking niet geheel worden uit-gevoerd. Het leek daarom een goed idee van de Maatschappij voor Diergeneeskundeom door het houden van een symposion de stand van vandaag op temaken. Dit is daarom zo gewenst nu zovele humaan-medische en veterinair-medische argumenten naar voren worden gebracht in een probleem dataanvankelijk alleen de veevoeding scheen te raken. Het is wellicht goed een korte beschouwing over de mogelijke werkings-wijze(n) van antibiotica in lage doseringen in veevoeder vooraf te latengaan. Het stipuleren van â€žlage doseringen" is belangrijk, nu in hetbuitenland de neiging is

ontstaan om hogere doseringen van antibioticain veevoer niet alleen als groeistimulantia te gebruiken, maar tevens envooral om daarnaast, profylactisch subklinische of klinische ziekten tebestrijden. Dat bij de discussie een grenzeloze verwarring ontstaat wanneer we deargumenten voor of tegen grocibevorderend gebruik, gaan versterkenof verzwakken met feiten ontleend aan het therapeutisch gebruik, be-hoeft wel geen nader betoog. Men is het er thans wel over eens dat we moeten spreken van werkings-wijzen waarop antibiotica groei-stirnulerend bij dieren kunnen werken.De volgende mogelijkheden zijn geopperd: Ie. Er kan een direct effekt op de stofwisseling van het dier bestaan.Men kon in Amerika aantonen dat steriel opgefokte kiemvrije kuikenssoms door antibiotica voedering een betere groei vertoonden. Hoeweldit theoretisch zeer belangrijk is, kunnen we toch niet verhelen datde effecten zo gering zijn dat ze zeker de resultaten, in de

praktijkverkregen, niet kunnen verklaren.



??? 2e. Het antibioticum kan in de darmflora een bepaalde bacteri??le synthesevan essenti??le groei-bcvorderende stoffen bv. vitaminen, stimuleren.Het beste voorbeeld is wellicht de verhoogde synthese van folacinedoor colibacteri??n na antibiotica voedering van kuikens. Daar in depraktijk ook volledige rantsoenen na antibiotica-toevoeging nog extragroei te zien geven, kan deze mogelijkheid slechts een kleine bijdragetot het effect leveren. 3e. Het antibioticum zou de darmflora in dier voege kunnen wijzigendat die bacteri??n, die voor hun eigen stofwisseling bepaalde nutrientennodig hebben, in aantal afnemen, zodat er van de bepaalde nutri??ntmeer voor het dier zou overblijven. Dit is dus een kwestie van hetelimineren van de z.g. mee-eters van waardevolle essenti??le nutrienten. 4e. Het antibiotisch effect op subklinische ziekten bij deze lage, profylac-tische doseringen. Men denkt dan vooral ook aan de werking op dcniet

fysiologische darmflora in het bovenste gedeelte van de darm.Ook bestaat de mogelijkheid van verandering van bacteri??le toxinc-produktie en beschadiging van het weefsel. Dit effect kan vooralsamenhangen met het dunner worden van de darmwand na het toe-dienen van antibioticumhoudend voedsel, dat vooral optreedt bij dekiemvrij opgefokte dieren. Wij moeten er in de praktijk rekening mee houden, dat deze vier ge-noemde effecten in elke willekeurige combinatie hun werking kunnenontvouwen. Onze fundamentele kennis over de werkingswijze is nog steeds zeer gering;de geopperde mogelijkheden worden door de onderzoekers over de gehelewereld als werkhypothesen gezien. Geen enkele kan nog als bewezenworden beschouwd. Bovendien moeten we bedenken dat we hier niet tedoen hebben met een rechtlijnig verband tussen gastheer en ?Š?Šn enkelsubklinisch pathogeen maar eerder met een ingewikkelde relatie

tussengastheer en zeer vele micro-organismen. Men kan wel zeggen dat er een relatie bestaat tussen de gastheer aande ene kant en de bacteriesoorten aan de andere kant en dat het anti-bioticum de mogelijkheid bezit om tegelijkertijd cn de bacteri??n ?¨n directde gastheer te be??nvloeden en zodoende een reeks interacties te veroor-zaken. In dit opzicht moeten we ook de verschillen die er bestaan bij de reactiesvan de verschillende diersoorten op antibioticumhoudend voer misschienmeer zien in kwantitatief dan in kwalitatief opzicht. Ik denk hierbij b.v.aan de soort specificiteit van dc gevoeligheid van de cavia voor per osgegeven aureomycine. In tegenstelling tot de meeste andere diersoortenneemt het lichaamsgewicht van de cavia snel af wanneer we aureomycinein het dieet verstrekken. Parenteraal toegediende antibiotica geven geentoxische werking te zien. Zeker spelen de micro-organismen in het sterkvergrote coecum bij

deze z.g. â€žtoxiciteit" een rol. Bij al deze beschouwingen valt het op dat zo weinig werk gedaan is overde biofysische- en biochemische werking van de antibiotica verstrekkingper os in verband met absorptie en stofwisseling van bepaalde nutrienten;de motiliteit en secretie van de darm of een invloed op het gehele endo-crine apparaat.



??? Men kan het algemeen zo stellen dat wanneer het rantsoen een bepaaldeessenti??le nutri??nt mist, de toevoeging van een geschikt antibioticum degroei vrij sterk doet toenemen. Dit geldt vooral voor de pard??le vitamineB-deficienties die door toediening van penicilline, aureomycine of tcrra-mycine gecompenseerd kunnen worden. Men zou dus kunnen zeggen datonder bepaalde omstandigheden een incompleet dieet verbeterd kan wor-den of door het toevoegen van het deficiente vitamine ??f door toe-voeging van een voor de soort passend antibioticum. Het antibioticumstelt het dier in staat de beperkte hoeveelheden van een bepaald vitaminein het digestie-apparaat beter te benutten ??f doordat de absorpde of destabiliteit van het deficiente vitamine beter wordt ??f doordat verschillendemicro-organismen als kapers op de kust, weggeselecteerd worden, terwijlaan de andere kant andere micro-organismen in tegenwoordigheid van

datantibioticum juist een verhoogde synthese van de betrokken stof te zienkunnen geven. Het fraaiste voorbeeld is bij dc rat bekend geworden waar een vitamine-Bi, thiamine of aneurine deficient dieet de groei bijna doet stilstaan.Voegt men penicilline toe, dan kan de groei met 200 % toenemen.Bij toenemende hoeveelheden vitamine-B^ neemt het groeibevorderendeeffect van de penicilline proportioneel af. Vooralsnog gaapt er een kloof tussen dc grote massa onderzoekingen diemeer toegepast gericht waren en reeds spoedig in praktijk gebracht werdenen de fundamentele research die zich ten doel stelt exact de werkings-mechanismen na tc gaan. Hieraan ligt zeker ook de historische ontwikke-ling van dc antibiotica toepassingen in veevoeder ten grondslag. Laat ons hopen dat dit symposion cr toe zal bijdragen enige vragenover het gebruik van antibiotica in mengvoeder tc beantwoorden.Aangezien ons weinig tijd is toegemeten en de

bijdragen van de sprekersreeds volledig zijn verschenen in het Tijdschrift voor Diergeneeskunde zaliedere inleider slechts de gelegenheid krijgen nog enige aanvullendeopmerkingen te maken, waarna dc gestelde vragen door de inleiders tesamen of afzonderlijk zullen worden beantwoord. Wij moeten er echteruitdrukkelijk de hand aan houden, de vragen te beperken tot zaken diein de inleidingen besproken worden.



??? ONTSTAAN VAN RESISTENTE BACTERI?‹N DOOR TOEDIENINGVAN ANTIBIOTICA PER OS. door Prof. A. V. d. SCHAAF Antibiotica zijn de biochemische stoffen, die in zeer geringe concentratieeen groeibelemmering van micro-organismen bewerkstelligen. Een begrips-vereniging heeft veroorzaakt, dat men alleen die groeiremmende stoffenantibiotica noemt, welke gebruikt kunnen worden als geneesmiddel tegeninfectieziekten van mensen, dieren of planten. Een omwenteling in de chemotherapie is van de toepassing der antibioticahet gevolg geweest. Het gevaar voor een cumulatieve werking, zoals diebij de meeste andere chemotherapeutica bestaat, is bij de antibiotica gering.Deze stoffen zouden dus uitermate geschikt zijn voor langdurige toedieningware het niet, dat dikwijls de ziektekiemen het vermogen bezitten om zichdoor mutatie aan te passen aan een bepaalde concentratie van het anti-bioticum, dat zich bij

voortduring in een constante of wisselende hoeveel-heid in hun milieu bevindt. De resistente mutanten onderscheiden zichechter dikwijls behalve in hun grotere weerstand ook in andere bioche-mische eigenschappen van de gevoelige soortgenoten. Het spreekt vanzelf,dat de invloedssfeer van de antibiotica zich niet beperkt tot mens- of dier-pathogene bacteri??n, doch dat ook de symbionten en saprofyten der macro-organismen door de antibiotica kunnen worden be??nvloed. I^eze niet-patho-gene bacteri??n bevinden zich bij miljarden in het darmkanaal. Hieruitvolgt, dat bij toediening van antibiotica per os in de eerste plaats eengeweldige verschuiving in het biologisch evenwicht der verschillende micro-organismen zal optreden, doch het is niet te verwonderen dat ook desymbionten en de saprofyten de eigenschap hebben om zich aan te passenaan de ongunstige levensomstandigheden, zodat de verschuivingen nietduurzaam zijn. Het

merkwaardige is, dat bij bepaalde antibiotica de op-getreden mutanten dikwijls gunstiger in hun biochemische activiteiten zijnvoor het macro-organisme dan de oorspronkelijke en daardoor een bev orde-ring van zijn welzijn bewerkstelligen. De bevordering van het welzijn is toe te schrijven aan een wijziging in destofwisselingsprodukten \\an de be??nvloede bacteri??n, die ook bij de niet-]iathogene bacteri??n toch vaak min of meer toxische eigenschappen bezitten.Toxisch zijn vooral sommige amiclen, die bovendien vasoconstrictoren zijn,en ammoniak. Doordat de dehydrogenase-activiteit van de gevoelige bac-teri??n onder invloed van zelfs geringe concentraties der antibiotica sterkafneemt, zullen deze schadelijke stoffen dus in \\cel mindere hoeveelhedengevormd worden. Merkwaardig is, dat bij de resistente bacteri??n ook eendusdanige verandering in de enzymsystemen is opgetreden, dat er mindertoxische producten gevormd

worden. De koolhydraatvergisting is bij deresistente mutanten vaak anders dan bij de oorspronkelijke gevoelige bac-teri??n. Er worden minder gassen gevormd. Het gevolg hiervan is, dat dedarmen minder uitzetten wat een gunstige invloed heeft op de bloed-voorziening, de peristaltiek vertraagt en de eetlust doet toenemen.Ook onderscheiden de gevoelige bacteri??n, die zich vermeerderen bij aan-wezigheid van geringe hoeveelheden antibioticum, zich van de oorspronke-



??? lijke flora door een omvangrijker en slapper worden van hun lichamen.Hun omvang neemt vaak toe met het 10-voudige, terwijl ze zo slap worden,dat ze in velerlei bochten liggen en zelfs in de knoop kunnen geraken.Het logisch gevolg hiervan zal zijn, dat ze sneller afsterven en dus ookdoor de enz>Tnen van het digestie-apparaat kunnen worden aangetast enverteerd en zo bijdragen tot de voeding van de gastheer.Door verschillende Amerikaanse onderzoekers is vastgesteld dat resistentemutanten van bepaalde bacteri??n in staat zijn om in eenvoudiger mediate groeien dan de gevoelige, doordat ze het vermogen hebben om bepaaldenoodzakelijke aminozuren te synthetiseren. Ook bezitten ze klaarblijkelijk decapaciteit om bepaalde vitaminen van de B-groep te vormen, bij aanwezig-heid van het antibioticum en meer ribosenucleinezuur dan de gevoelige,terwijl meestal het gehalte aan desoxyribosenucleinezuur is verminderd.

Devermindering van het gehalte aan desoxyribosenucleinezuur van de levervan de gastheer, waargenomen door Galet, zou dus hieraan ook kunnenworden toegeschreven en dus niet op een rechtstreekse be??nvloeding vanhet leverparenchym zelf. In alle gevallen zullen de vitaminen-stelendemicrococcaceae en lactobacteriaceae voor hun groei in de digestietractusminder vitamine-B gebruiken voor hun eigen stofwisseling wanneer zeresistent zijn geworden, er blijft dus meer voor de gastheer beschikbaar.Wanneer het Welsch-fenomeen er niet was, zou men kunnen verwachten,dat wanneer zich eenmaal cen resistente darmflora bij een dier heeftontwikkeld, het gunstig effekt hiervan lange tijd zou aanhouden. Dit is niethet geval, doordat de gevoelige oorspronkelijke varieteit nooit geheel isverdrongen en deze dus bij het stoppen van de antibiotica-toediening weerde resistente mutanten zal verdrijven. Van dit standpunt uit bekeken ishet ook

niet te verwonderen, dat dieren, die antibiotica met het voerkrijgen toegediend, andere in hetzelfde milieu, die geen antibiotica krijgen,toch gunstig be??nvloeden wat de bacterieflora betreft. Ook deze dierennemen zoveel resistente kiemen op, dat hun darmflora een overeenkomstigewijziging kan ondergaan als bij de dieren die zelf â€žmedicated food"krijgen. De verlaging van de â€ždisease-level" bij dieren, die antibiotica-houdend \\ oerkrijgen, wordt wel toegeschreven aan een verdrijving van licht-pathogenegevoelige micro-organismen, lot nu toe is dit echter â€žgraue Theorie"gebleven en ontbreken de proefondervindelijke bewijzen hiervan. Het ver-minderen der uitval zou ook kunnen worden toegeschreven aan een ver-beterde voedselopname en een toename van beschikbare aminozuren envitaminen onder invloed van de antibiotica-resistente darmflora.Een vraagstuk, inhaerent aan het toedienen van z.g. rnedicatcd-food, ishet resistent

worden van gevoelige voor mens en dier pathogene kiemen.Aan dit probleem is natuurlijk te ontkomen, door het gebruik van dergelijkevecvoedermiddelen te verbieden. Met het badwater wordt dan echter ookeen veelbelovende baby weggeworpen. Momenteel is de toestand zo, dataan de dieren, die het minst last hebben van bacteri??le enteritiden, de voorhet doel bruikbare antibiotica worden onthouden, terwijl juist aan de dieren,die zeer gevoelig zijn voor bacteri??le opfokziekten, antibiotica te pas entc onpas in sub- tot super-therapeutische doseringen worden toegediend.Juist de jonge kalveren en biggen zijn erg gevoelig voor darm-infecties enhiervoor kan elke veevoederfabrikant de benodigde antibiotica leveren



??? zonder dat er enige controle wordt uitgeoefend om uit te maken of dieantibiotica voor hun doel geschikt zijn. Het probleem der salmonellosis en colibacillosis bij pasgeboren kalverenwas in Nederland sedert Po els veel minder urgent geworden door desuccesvolle sulfa- en antibiotische therapie. Indien door onvoldoend dier-geneeskundig toezicht op deze chemotherapie de bacteri??n hun gevoeligheidverliezen zijn wij eigenlijk weer even ver als voor de ontdekking vanDomagk in 1932. Het nitrofurazon wordt in Nederland nog weinig profylactisch gebruiktvoor prevenUe van salmonellosis en colibacillosis vermoedelijk doordathet duur is, de bacteri??n zullen hun gevoeligheid ten opzichte van ditchemotherapeuticum dus nog wel behouden. Het zou echter ongetwijfeldbeter zijn wanneer ook nog de wijdspectrumantibiotica zouden kunnenworden gebruikt zonder de tijdrovende laboratorium-controle door ge-voeligheidsbepalingen.

Dit is alleen te bereiken, wanneer de handel inantibiotica aan banden wordt gelegd. Het beschreven geval van resistentie tegen sulfadiazine en de wijdspectrum-andbiodca bij Salmonella dublin kan nog worden toegelicht met enkelewaarnemingen. De resistentie bleef b.v. behouden na talrijke overentingen in en op anti-biotica-vrije bodems en na passages door muizen, cavia\'s en een kalf.Met betrekking tot het Welsch-fenomeen valt vast te stellen, dat hiermedetegenstrijdige waarnemingen werden gedaan. Het bleek nl., dat in eendunne laag bouillon de resistente stam zich sneller vermeerderde dan eengevoelige stam, terwijl het omgekeerde het geval was in een hoge kolom.De vermeerdering trad hierbij vrijwel alleen op in de bovenste 2 cm, deresistente kiem is dus a??roob, terwijl de gevoelige facultatief ana??roob is.Dit verklaart, dat er in vivo een duidelijk Welsch-fenomeen werd vast-gesteld. Oorspronkelijk werd

verondersteld, dat infecties met de resistente stam nogbehandeld zouden kunnen worden met neornycine, omdat de stam vrijgevoelig was voor dit antibioticum. Na 3 pasasages op bodems met stijgendehoeveelheden neomycine was echter de resistentie al met het 20-voudigctoegenomen. In tegenstelling echter met de tetracycline-chloramfenicol resistente variant,gaf de neomycine-resistente variant zeer kleine koloni??n, die na dierpassageook die afwijkende eigenschap behielden. Ettelijke pogingen werden in de loop van dit jaar door verschillendepersoneelsleden van het Instituut voor Veterinaire Bacteriologie gedaanom gevoelige Salmonella dublin stammen in vitro resistent te maken tegenterramycine en chloramfenicol. Ook de pogingen, gebaseerd op de doormij in 1953 toegepaste techniek, hadden in Utrecht tot nu toe geen resul-taten. Het is de vraag of dit een kwestie van voedingsbodem is, dan welvan een stamverschil in

mutabiliteit. Tot slot meen ik nogmaals naar voren te moeten brengen, dat de momen-tele ongelimiteerde handel in antibiotica en sulfapreparaten ernstige ge-volgen kan hebben voor de volks- en diergezondheid. Deze meest waarde-volle middelen voor bestrijding van acute en chronische bacteri??le ziektendreigen verloren te gaan doordat de handel erin wettelijk niet aan bandenis gelegd. Kwakzalvers, fabrikanten van diergeneesmiddelen, handelarenin veevoer en onscrupuleuze dierenartsen kunnen rechtstreeks goede of



??? slechte antibiotica leveren aan veehouders, die het verkiezen zelf hun dierenpreventief of therapeutisch te behandelen. De risico\'s van verlies van werkzame chemotherapeutica zouden veel minderzijn, wanneer de verstrekking van antibiotica door leken alleen zou kunnengeschieden in de vorm van veevoeder met een zo laag gehalte aan anti-bioticum, dat het geen therapeutische waarde heeft. Men zou de Neder-landse veehouders zelf de keuze kunnen laten of ze voor mestdoeleindendit voer willen gebruiken of niet. Deskundige voorlichting bij de veevoe-ding en controle van dc resultaten zouden dan even onmisbaar zijn alsthans. Na deze inleiding werden de volgende vragen gesteld, die door de spreker werdenbeantwoord. Vraag Dr. E. H. Kampelmach er: Hoe was de pathogeniteit bij S. dublin stam Smit t.o.v. proefdieren?Antwoord: De pathogeniteit voor caviae leek minder dan bij een gevoelige stam het geval was,bij muizen

was er van virulentieverschil geen sprake, doch deze was bij de gevoeligestam ook slechts gering. De resistente stam leek voor een kalf na subcutane infectieslechts weinig virulent, doch bleek 14 dagen p.i. nog in verschillende organen aan-wezig. Vraag Dr. E. H. Kampelmacher: Is deze stam in biochemisch opzicht .gelijk aan b.v. .50 normale S. dublin stammen?Antwoord: Met een beperkt aantal gevoelige stammen vergeleken werden geen opmerkelijkeverschillen vastgesteld. Dc vorming van zuren uit suikers was identiek, dikwijls leek eriets minder gas te zijn gevormd. Dc katalasc-activiteit was bij de resistente zeker nietminder. De stam liet zich goed suspenderen in fysiologisch, toonde niet meer neigingtot de vorming van â€žrough" koloni??n en agglutineerde snel en compleet met poly-valent- en factoren-sera. Vraag Dr. G. Grootenhuis: Moeten we de veranderde darmflora, onder invloed van verstrekte antibiotica als ge-volg van het

optreden van mutanten, dus van een verandering in genetisch opzichtzien, of kan het verschijnsel ook gezien worden als gevolg van een selectie in eenbepaalde populatie van microben, waarbij dc resistente vormen gaan overheersen? Antwoord: Beide is feitelijk het geval, aangenomen wordt door dc meerderheid der deskundigen,dat voortdurend in populaties resistente vormen door mutaties optreden, soms ineen aantal van 1 op 10", soms veel frequenter n.1. 1 op 10ÂŽ. Bij Salmonella is hetaantal mutaties gering vergeleken met andere bacteri??n b.v. E. coli. De resistentemutanten krijgen alleen de kans de overhand tc krijgen t.o.v. de gevoelige wanneerde selectie wordt bevorderd door aanwezigheid van antibioticum. In een antibioti-cum-vrij milieu komen de resistente vormen tengevolge van het Welsch-fenomeenmeestal niet aan het licht. Vraag D. R e m p t: Bestaat er geen gevaar dat, indien wc de jonge varkens met

antibioticumhoudendvoedsel voeren, cr bij de daarmee gemeste varkens veel Salmonellosen voor zullenkomen ?.\\ntwoord: De kans hierop was er vroeger in de tijd van dc ontdekking van Salmonella suipestiferdoor Salmon en Smith misschien wel, doch speciaal na de 2e wereldoorlogworden acute Salmonellosen, ook bij varkenspest, slechts zelden gezien. De veelvuldige



??? lichte infecties met verschillende Salmonella-typen leveren niet veel risico\'s voor re-sistent worden der desbetreffende bacteri??n op, omdat hun aantal in de darm tegering is om de normale R/N ratio te bereiken. In Amerika heeft men ook bij varkens nog geen moeilijkheden in dit opzicht be-schreven. Vraag C. L. van Limborgh: Zijn Hygromycine B en Framycitine, die respectievelijk wormeieren en coccidi??n be-??nvloeden, wel als antibiotica in engere zin te beschouwen.Antwoord: Deze stoffen zijn aan spreker niet bekend, hij is dankbaar voor de vraag en zal dezedoorgeven aan de collega-parasitoloog. In engere zin zouden het geen antibiotica zijn, doch in ruimere zin wel, althanswanneer ze bereid worden uit levende materie.



??? DE TOEPASSING VAN ANTIBIOTICA IN RUNDER- ENVARKENSVOEDER door \' A. M. FRENS Het onderwerp, dat mij voor deze vergadering werd toevertrouwd, enwaarover ik mijn gedacliten in het verschenen tijdschriftartikel neergelegdheb, geeft mij eigenlijk geen aanleiding tot het maken van opmerkingenbuiten dit artikel om. Ik wil daarom de punten waarop het in dit artikelaankwam nog even ophalen om U er toe te brengen bij de discussie vooraldeze hoofdlijnen vast te houden. In de eerste plaats zou ik willen opmerken, dat mij stelling dat antibioticaniet als voedingsstoffen beschouwd kunnen worden in zijn algemeenheidniet aangetast wordt door het groeibevorderend effekt van ge??nactiveerdepenicilline dat Dr. Grashuis heeft aangehaald. Dit groeibevorderendeffekt lijkt mij niet voldoende vast te staan om nu maar aan te nemendat ge??nactiveerde penicilline tot de onontbeerlijke nutri??nten behoort.Bij mijn afwijzing van dc

toepassing van antibiotica voor volwassen koeienhad ik speciaal het oog op volkomen gezonde melkkoeien. Want er moetworden bedacht, dat het in dit symposium gaat om het gebruik vanantibiotica als voordeel gevend vocderbestanddeel en zeker niet als thera-peuticum. Succes van per os gegeven antibiotica bij koeien die b.v. aan tympanie,indigestie of acetonemie lijden moeten dus buiten beschouwing blijven.Vooral in een gezelschap van diergeneeskundigen is het wel eens moeilijkom profylactische en therapeutische effekten los te zien van de echtevocdingseffekten bij gezonde dieren waar we het vandaag over moetenhebben. Vastgesteld moet worden, dat in de gezonde pens van een normaalgevoed volwassen rund antibiotica alleen kwaad kunnen doen, omdat hetmogelijk is, dat zij ook in geringe doses de microbiologische evenwichtendie daar moeten heersen, in de war brengen. Ook in de koeiendarm geloofik niet dat er veel

voordeel van tc verwachten is, omdat de darminhoudal de nodige microbiologische fermentaties achter dc rug heeft. Alleen bijeen zekere overvoedering met geconcentreerd voeder, zoals die bij mestvecongetwijfeld kan voorkomen, kunnen ook in de darm van een herkauwerdc overmatig aanwezige voedingsstoffen het fysiologisch evenwicht ver-storen als de van nature aanwezige verwerkingscapaciteit van het darm-kanaal wordt overschreden. Bij ruwvoederrijke mestrantsoenen, zoals diehier te lande gebruikelijk zijn, zal dit nauwelijks voorkomen. Daarommeen ik dat het opnemen van antibiotica in het voeder van gezonde,volwassen melkkoeien en mestrundcren geen enkel voordeel belooft endus gerust achterwege kan blijven. Bij het opfokken en mesten van jonge kalveren gaat de eigenlijke voedingzo nauw samen met voorbehoedende maatregelen tegen ingewandsstoor-nissen, dat een absolute afwijzing van antibiotica in het voeder

niet van-zelfsprekend is. Naarmate een jong dier onnatuurlijker gevoed wordt neemtde kans op ingewandsstoornissen toe. Ofschoon een goed geleide opfokvan fokkalveren over het algemeen weinig bezwaren oplevert, dient tochbedacht te worden, dat ook deze voedering voor de zeer jonge dieren niet



??? als volkomen natuurlijk kan v^\'orden beschouwd. Daarom komen ook bijopfokkalveren in de praktijk meer ingewandsstoornissen voor dan wense-lijk is. Ik denk hier speciaal aan diarree die kan optreden door hetprikkelend effekt van niet geheel passend voeder en aan de ongewensteactiviteit die de normaal aanwezige darmflora daarbij kan ontplooien.Deze voedingsfouten kunnen met behulp van antibiotica onzichtbaar ge-maakt worden. Maar omdat het beter is ze werkelijk weg tc nemen dooreen passend samengesteld rantsoen en een goede dieetregeling, lijkt eenprofylactische toediening van antibiotica aan fokkalveren niet gewenst.Het is natuurlijk wel een aanwinst, dat er passende antibiotica in onstherapeutisch arsenaal zijn die onverhoopt toch optredende diarreever-schijnselen bij goed verzorgde fokkalveren snel kunnen onderdrukken.Bij mestkalveren zijn de moeilijkheden over het algemeen veel groter danbij opfokkalveren.

De voeding van deze dieren wijkt zozeer af van watmen als een natuurlijke en gezonde voeding moet beschouwen, dat spijs-verteringsstoornissen praktisch steeds speciale maatregelen nodig maken.Daarom naderen de antibioticahoeveelheden, die in de mestvoeders ver-werkt worden therapeutische doseringen. Zij kunnen hierin dus gezienworden als profylactische middelen om de anders vrijwel steeds voorkomen-de diarree onder controle te houden en niet zozeer als groeibevorderendestoffen die de mestresultaten verbeteren. Ook goede mestkalveren kunnennu eenmaal niet als gezonde jonge dieren beschouwd worden. Maar zo-lang het mesten van kalveren economische voordelen belooft moeten dcvoedingsspecialisten trachten de bijbehorende onnatuurlijke voeding inzodanige banen te leiden dat de voordelen ook werkelijk gerealiseerdworden. Daarom kunnen terramycine en aureomycine als gewenste voe-derbijvoegingen

beschouwd worden. Penicilline is weinig actief tegencolibacteri??n en geeft daarom waarschijnlijk minder goede resultaten inmestvocder voor kalveren. Alleen ter voorkoming van de anders vrijwel onvermijdelijke voedings-diarree bij mestkalveren kan het opnemen van antibiotica in het rantsoengemotiveerd worden, tenminste in de eerste vier levensweken. Treedt bijdergelijke rantsoenen toch diarree op, dan moet worden aangenomen,dat het geen eenvoudige voedingsdiarree meer is en zijn diergeneeskundigemaatregelen nodig. Zoals uit de mededeling van Prof. v. d. Schaafblijkt is het onverantwoord om bij het optreden van diarree zonder meerde antibioticumdosis te verhogen of over te gaan op een ander antibioti-cum. Het antibioticumhoudend kalvervoeder mag niet meer zijn dan eenprofilacticum tegen banale voedingsdiarree en de tot>lating van antibioticain dit voeder is door het Produktschap voor Veevoeder ook niet

andersbedoeld. Bij het waarderen van het gebruik van antibiotica in het voeder voormestvarkens moet eveneens het eigenlijke groeibevorderende effekt goedonderscheiden worden van een therapeutisch effekt. Door het gebruik invoeder goed gereglementeerd toe te laten kan een onverantwoord thera-peutisch gebruik beter worden tegengegaan. Ook bij varkens zijn proeven bekend die de theorie ondersteunen, dathet voedingsniveau een rol speelt bij de antibiotische groeibevordering.Wanneer een te Hoorn lopende proef uitwijst dat ook hier dc antibioticabij opzettelijk schraal gevoederde dieren geen effekt hebben, zou dit eenverdere bevestiging van onze theorie zijn.



??? Voor het grootbrengen van moederloze biggen geldt in principe hetzelfdeover het gebruik van antibiotica als ook voor jonge kalveren geldt. Ookhierbij zou ik het gebruik in de eerste plaats willen zien als een hulp-middel om de fermentatieve en enzymatische processen in het darmkanaalmet elkaar in evenwicht te houden en daardoor diarree te voorkomenzolang die niet met een werkelijke infectieziekte samenhangt.In het algemeen bewegen wij ons bij onze argumentering van het pro encontra der antibiotica voortdurend in het grensgebied tussen voeding enziektebestrijding. Dit is naar mijn mening de verklaring voor de velecontroversen en misverstanden die er over de antibiotica ontstaan zijn.Want deze stoffen bieden telkens andere aspecten wanneer men ze vanuitverschillende gezichtshoeken benadert en waardeert.Hierop ontspon zich de volgende discussie. Vraag J. H. G. Roe rink: Is het gebruik van antibiotica in kunstmadge

zeugenmelk noodzakelijk? Zo neen,welke andere stoffen geven hetzelfde gunstige resultaat?Antwoord: Over het algemeen is het zeer moeilijk moederloze biggen groot tc brengen metkunstmatige zeugenmelk zonder antibiotica. De jonge biggen zijn uiterst gevoeligvoor prikkeling van de darm en deze komt door dc vreemde bestanddelen die hetvoeder bevat bijna altijd voor. Wanneer men dan met antibiotica de darmbacteri??nbinnen de perken houdt, hebben ze weinig hinder van darmprikkeling. Gebeurt ditniet, dan treedt diarree op en vaak slechte groei of sterfte. Men kan wel proberendoor middel van gedroogd varkensserum en pepsine dc kans op darmprikkeling zogering mogelijk te maken, maar de resultaten hiervan zijn tot nu toe nog niet gelijkaan die welke met antibioticumhoudcnde preparaten bereikt worden. Vraag R. Post: Moet in analogie aan de toevoeging van CuSOi bij varkens ook bij mestkalveren eentoevoeging van Fe en Cu

in hogere doses dan in dc mincralenmengsels voorkomt nietgeprobeerd worden ter be??nvloeding van de anemie.Antwoord: Van diergeneeskundig standpunt bezien zou er alles voor zijn om bij mestkalverende anemie door extra Fe en Cu-toediening te voorkomen of te genezen. Maar hetdoel dat bij het mesten van kalveren nagstreefd wordt is het verkrijgen van zo blankmogelijk vlees. Naast vetvorming in de spieren speelt hierbij ook de optredende ane-mie een rol. Men wil een mestkalf een zo sterke anemie bezor.gen als mogelijk is zon-der dat dc groeisnelheid er onder lijdt. Het spreekt voor zichzelf, dat wij er onderdeze omstandigheden niet aan kunnen denken dc anemie te bestrijden. Bij het samen-stellen van rantsoenen voor mestkalveren moeten zoveel mogelijk alle ijzerhoudendebestanddelen vermeden worden om te voorkomen dat de gewenste anemie niet op-treedt. Vraag J. H e i d a: Is uit het feit, dat in verschillende planten

antibiotica zijn aangetoond niet af te leiden dat deze stoffen toch tot de nutri??nten behoren? .Antwoord: Alle bestanddelen van planten zijn zeker .geen afzonderlijke nutri??nten voor de dieren.Dit is b.v. duidelijk bij het chlorofyll, dat een voor de plant uiterst belangrijke stofis omdat het dc koolstofassimilatie mogelijk maakt. Dit bladgroen is voor de dierenonverteerbaar en kan dus niet als een nutri??nt beschouwd worden. Hetzelfde geldtvoor lignine. Wanneer een plant in staat is evenals bepaalde schimmels afweerstoffentegen bacteri??n tc vormen, mag hieruit naar mijn mening niet worden afgeleid, datdeze afweerstoffen nutri??nten zijn.



??? DE TOEPASSING VAN ANTIBIOTICA IN PLUIMVEEVOEDERS doorIr. P. UBBELSRijksinstituut voor Pluimveeteelt, Beekbergen. Bij de behandeling van bovengenoemd onderv^-erp heb ik mij beperkt totde typische antibiotica. Het opnemen van anticoccidiosemiddelen en even-tueel van arseenverbindingen in het voer wordt dus buiten beschouwinggelaten. De bewuste toevoeging van antibiotica aan pluimveevoeder dateert vanomstreeks 1950. Stokstad, Jukes e.a. constateerden toen, dat deopvallend goede groei van jonge kuikens die zij in bepaalde gevallenwaarnamen, terug te voeren was op de aanwezigheid van aureomycineof andere antibiotica in het voer van hun proefdieren.Op het ogenblik mogen in Nederland penicilline, aureomycine, terra-mycine en bacitracine worden toegevoegd aan mengvoeder voor slacht-kuikens in doses tot ten hoogste 10 gram per ton volledig voer (â€žall mash").Door voorgeschreven aanduidingen

op de verpakking van het voeder metantibioticum wordt gewaarschuwd tegen gebruik daarvan voor anderpluimvee en andere diersoorten. Op fok- en vermeerderingsbedrijven magdat voeder slechts met bijzondere toestemming voorhanden zijn en danook alleen aan slachtkuikens worden verstrekt. In het algemeen veroorzaakt de opname van 5 ?¤ 10 gram antibioticum perton slaehtkuikenvoeder van de eerste levensdagen af een snellere groei,die meestal ongeveer op de leeftijd van 8 ?¤ 9 weken het grootste ab.solutegewichtsverschil met controlegroepen teweegbrengt. De grootte van diteffect is variabel. Onder het nodige voorbehoud kan het in de Nederlandsepraktijk worden geschat op gemiddeld ca 5 % van het levend gewicht,dat op die leeftijd zonder toepassing van antibiotica wordt bereikt en meteen schommeling tussen Â? 3 en 10 %. Een algemene invloed van dezelage doses op het sterftepercentage valt niet met enige zekerheid

teconstateren. Volgens de zo juist genoemde schatting van het grocieffekt en gezien dehuidige prijsverhoudingen is de toepassing van antibiotica in het voer \\oorgele slachtkuikens van II k 12 ons, die dikwijls al op 9 ?¤ 10 weken vooraflevering geschikt zijn, als rendabel voor de pluimveehouder tc be-schouwen. Tot dusverre wijzen de schaarse gegevens die van systematisch onderzoekbeschikbaar zijn, niet in dc richting van een invloed der antibiotica opde slachtkwaliteit welke van praktisch belang kan worden geacht.De slachtkuikens worden voor het merendeel gefokt op specifieke ]iluim-veebcdrijven waar weinig of geen ander vee aanwezig is.Alles tezamen genomen, kunnen cr m.i. op het ogenbhk tegen het gebruikvan antibiotica in de genoemde doseringen bij de opfok van gele slacht-kuikens geen overwegende bezwaren wordeji ingebracht, noch op hy-gi??nische noch op economische gronden. Zware witte slachtkuikens bereiken het

afleveringsgcwicht van 1/z ?¤2 kg meestal omstreeks de leeftijd van 13 weken. De groeibevorderingdoor antibiotica is dan in de regel reeds gedurende enige tijd verdwenen



??? en het gewichtsverschil met onbehandelde tomen is na dc leeftijd van8 a 9 weken van betekenis kleiner geworden, in elk geval relatief. Het lijktvan belang, dat op de proefbedrijven meer gegevens worden verzameldover de economie van het gebruik van antibiotica in het voer van dezekuikens. Een beoordeling van de publikaties over het toepassen van lage dosesantibiotica in het voer van legkippen en gedurende de opfokperiode vandeze dieren leidt tot de conclusie dat hiervan in het algemeen geenvoordeel is te verwachten. Het gebruik van hoge doses van b.v. 100 g per ton in pluimveevoedersheeft in het buitenland op sommige bedrijven ingang gevonden. Hetbetreft hier een maatregel ter voorkoming en bestrijding van ziekten.Ofschoon het dus slechts incidentele gevallen behoeft te betreffen, vermoedik dat men er in ons land van diergeneeskundige zijde om verschillenderedenen voorlopig de voorkeur aan zal blijven geven om

antibiotica voorziektebestrijding bij het pluimvee langs andere weg toe te dienen. Waarhet mogelijk is, de betrokken pluimveehouders op deze wijze in voldoendemate te helpen, behoeven de consequenties van het gebruik van hogedoses in het voeder nog niet te worden aanvaard. Uit het voorgaande is op te maken, dat cr naar mijn mening in Nederlandzonder mee geen aanleiding is voor een enigszins belangrijke uitbreidingof beperking van dc toepassing van antibiotica in pluimveevoeders. Vraag Prof. A. v. d. Schaaf: Ik heb gelezen dat mestkippen tot de leeftijd van 22 maanden gunstig zouden rea-geren op antibiotica in het voer. Is dit juist en zo ja, kan men dan ook niet dezedieren als piepkuikens?Antwoord: De bedoeling van vraagsteller is zonder meer niet duidelijk. Piepkuikens wordenreeds op veel jongere leeftijd geslacht en bereiken ninuner een leeftijd van 22 weken,laat staan van 22 maanden. Ook 22 weken beschouwt de

handel in slachtpluimveeze als niet meer als slachtkuikens, maar als volwassen kippen en hanen. In het alge-meen gaan de hennen omstreeks de leeftijd van 22 weken aan de leg. Over het toe-dienen van antibiotica met het voer tot deze leeftijd en ook gedurende de legperiodezijn verscheidene proeven gepubliceerd. Het gebruik van hoge doses buiten be-schouwing gelaten en in het bijzonder ook alle gevallen waarin van ademhalings-zieken e.d. sprake was of de voorziening met vitamine Bia, dat tezamen met een anti-bioticum werd toegediend, een rol speelde, valt er dooreengenomen geen effekt vande antibiotica te constateren. Men kan b.v. 20 van dergelijke proefverslagen nalezenen zal dan tot de slotsom komen, dat cr 11 bij zijn met een klein gunstig effekt en9 waarbij de tomen met antibiotica iets minder legden en/of de uitval een tikje groterwas. Het kan ook precies omgekeerd uitkomen. Inleider is van oordeel, dat toevals-

kansen hierbij de voornaamste rol spelen.



??? BEZWAREN TEGEN HET GEBRUIK VAN ANTIBIOTICA INMENGVOEDERS door Dr. J. GRASHUIS Mijnheer de Discussieleider, Het zij mij vergund in de eerste plaats iets te mogen zeggen naar aanleiding van dcdoor U gehouden inleiding tot dit symposium. Wanneer U zegt dat in de Verenigde Staten 54 van het mengvoeder andbiodca be-vat, dan wil ik dat gaarne als juist aanvaarden. Echter dient men mijns inziens daar-aan toe te voegen, dat het gebruik van mengvoeder in de Verenigde Staten lang nietzo algemeen is als in Nederland. In 1951 werd aldaar slechts 20% van het kracht-voer aan de dieren gegeven in de vorm van mengvoeder, in Nederland bedroeg ditpercentage toen reeds 80%, thans is dit percentage waarschijnlijk bijna 90%. Gestelddat het mengvoedergebruik in de Verenigde Staten thans verdubbeld is, dan be-tekent dit, dat slechts 30% van alle krachtvoer antibiotica bevat. Het is duidelijk,dat op de

veevoederdeskundigen in Nederland een veel zwaardere verantwoordingkomt te rusten als ze tot opname van antibiotica besluiten, dan in de VerenigdeStaten het geval is. In de tweede plaats hebt U naar voren gebracht, dat andbiotica in het mengvoedervoor het dier een betere voorziening met B-vitamines waarborgen. Ook hiermedekan ik het niet geheel eens zijn. Het geldt wel voor foliumzuur en misschien ook voorriboflavine en nicotinezuur, doch waarschijnlijk niet voor vitamine-Bi en enkeleandere. Mc Crea en Tribe (Vet. Ree. 68-1956-741) verkregen bij kunstmatige opfok vanbiggen een aanwijziging, dat 0,01% chloortetracycline in het voeder (veel gebruiktedosering in de eerste levensweken!) een Bi-defici??ntie veroorzaakt. Op een leeftijdvan 8 weken trad verlamming op van de achterhand. Bij sectie werd een perifereneuritis gevonden. Wanneer ik thans een korte toelichting moge geven op mijn artikel van 15 oktober,dan wil ik

beginnen met de ontboezeming â€žHet begint voor mij te gloren", d.w.z.langzamerhand wint de mening veld, dat het gebruik van antibiotica in mengvoedersgevaren meebrengt voor de toekomst, in het bijzonder, wat het resistent worden vanbepaalde padiogene bacteri??n betreft. De opvattingen van Prof. v. d. Schaaf komenal aardig in mijn richting. Enkele jaren heb ik de strijd alleen moeten voeren, mijdaarbij vooral baserende op de opvattingen van Ehrlich en de ervaringen opgedaanbij de medische wetenschap (zie verslag van de 4e bijeenkomst in de Volkshogeschoolte Bergen op 28 en 29 oktober 1955). Vooral het resistent worden van pathogeneColibacillen en Salmonella-soorten begint de ogen te openen. Ook heb ik een ver-gelijking getrokken met het effekt van bestrijdingsmiddelen in de fruitteelt, waarbijmen op grond van het optreden van resistente insekten e.d. steeds weer zoeken moestnaar nieuwe middelen, steeds meer

bespuitingen moest toepassen en thans na ruim10 jaren intensief gebruik tot de conclusie is gekomen, dat men op de verkeerde wegis. Niet ongestraft kan het biologisch evenwicht in de natuur plotseling worden ver-stoord. Ook de ervaringen met â€žmedicated food" opgedaan, manen tot voorzichtig-heid. Volgens Ehrlich zal de toepassing van geneesmidddelen, die niet voor 100%in staat zijn de ziekteverwekkers te doden, tot mislukking gedoemd zijn. Ze gevenbij preventief gebruik aanleiding tot het optreden van chronische ziekten vanwege hetresistent worden van parasieten en bacteri??n. De bestrijding van coccidiosis geeftdaarvan een voorbeeld. Het ene middel na het andere blijkt bij preventief gebruikcen mislukking op te leveren. Thans gebruiken we nicarbazine. Heeft men zich weleens afgevraagd hoe dergelijke middelen ingrijpen in de normale stofwisseling enlevensverrichtingen? Bij gebruik in foktoomvoeder worden eieren

ontkleurd, dooiersvertonen vlekken als in rotte eieren (Poultry Science 36-1957-718) en de bevruchtinggaat enorm achteruit.



??? Zelfs methyleenblauw is preventief niet zonder gevaar. Bij muizen zag men ver-grote milt, verkleinde zaadblaasjes, terwijl bij J" exemplaren de groei was vermin-derd. (Tajer, Nature 180-1957-1054). Een geneesmiddel dat 5% complicaties geeft,zoals sulfapreparaten en antibiotica, zal als een prachtig geneesmiddel beschouwdkunnen worden, mits aangewend bij ernstige ziektegevallen. Preventief aangewend,is 5% complicaties veel te hoog en het gebruik niet verantwoord.Aangaande het resistentievraagstuk, zou ik verder nog gaarne de opmerking willenmaken, dat resistentie van bacteri??n bij gebruik van antibiotica in korte tijd kan op-treden â€” de gevoelige bacteri??n worden snel en volkomen in hun groei geremd â€”doch ook bestaat de mogelijkheid, dat slechts groeivertraging optreedt en na zeerlange tijd van een volkomen verdwijnen der gevoelige bacteri??n sprake is. De tabelvan Manten, door Prof. van Gils aangegeven, heeft

betrekking op volkomen groei-remming. Het zou volkomen onjuist zijn te beweren, dat de antibiotica op de darm-bacteri??n weinig of geen invloed uitoefenen, omdat de concentratie ligt beneden dewaarden welke in de tabel als minimum zijn aangegeven. Dikwijls treedt groeiver-traging op bij veel lagere concentraties. Deze groeivertraging is slechts aan te tonendoor nauwkeurige bepalingen van groeicurven (Grimbergen, persoonlijke mededelin-gen). Prof. V. d. Schaaf verklaart de groeibevordering van antibiotica door aan te nemen,dat de meest veelvuldig voorkomende normale darmbacteri??n zich door resistentiehebben aangepast aan de concentratie van het antibioticum en de fysiologische akti-viteiten hiervan gunstiger voor de gastheer zouden zijn dan die van de gevoeligeflora. Hij verwerpt de mogelijkheid, dat antibiotica bepaalde schadelijke bacteri??n(b.v. Clostridi??n?) uit de darm elimineren. Deze opvatting kan wel degelijk intwijfel

worden getrokken. De darmflora is zo gecompliceerd en kan van dier tot dierzo verschillend zijn, dat het moeilijk is hierover op grond van de beschikbare ge- ^gevens een uitspraak te doen. Het grocieffekt is ook niet altijd aanwezig, met nameniet, wanneer men streng ge??soleerde dieren antibiotica geeft. De aanpassing van dedarmflora, geconstateerd na antibiotica-toediening, is slechts geconstateerd voorenkele bacteriesoorten; maar passen de minder goed bekende soorten zich evensnel aan? Juist deze minder bekende soorten zijn, numeriek althans, van de grootstebetekenis. De opvatting, dat Salmonella\'s bij pluimvee en varkens weinig te betekenen hebben,is naar mijn mening aanvechtbaar. Aangezien het gebruik van antibiotica bij pluim-vee momentcel beperkt blijft tot de kleine groep der slachtkuikens en ook volgens deheer Ubbels voor uitbreiding tot andere groepen geen aanleiding bestaat â€” eenstandpunt waarmede ik het eens

kan zijn â€” zal ik Salmonella\'s bij pluimvee lieverbuiten beschouwing laten. In â€žAdvances in Veterinary Science Vol. I 1953" wordt een verslag gegeven van2,788 Salmonella-cultures van dieren (uitgezonderd gevogelte). Bruner en Moran(1949) vonden 76% bij varkens en wel 37 verschillende typen, tegenover 15 typenvan 69 gevallen bij rundvee. Ook Simmons en Sutherhand vonden Salmonella inAustrali?? meer bij varkens dan bij andere huisdieren\'). Bij een recent geval van vlcesvergiftiging in Barneveld, bleek S. typhimurium deoorzaak en was afkomstig van een varken. Naderhand werd niet alleen in hoofdkaasâ€” na het eten waarvan talrijke gezinnen ziek werden â€” doch ook in geweckt vleesen in de varkensmest de bacteri??n aangetoond. Waarschijnlijk komen Salmonella\'s bij pluimvee en varkens meer voor dan men welvermoedt, ook als oorzaak van ziekten. Meer systematisch onderzoek van zieke dierenzou gewenst zijn. In elk

geval schuilt in het gebruik van antibiotica de mogelijkheiddat Salmonella\'s zich gaan vermeerderen. In hoeverre daardoor meer ziektegevallenbij pluimvee en varkens zullen optreden en ook voor de mens grote gevaren ontstaan,zal de tijd moeten leren. Voor de vleeskeuring zijn deze gevallen zeer hinderlijk, om- 1) Prof. V. d. Schaaf deelt mede, dat Bac. suiperstifer weinig betekenis heeft. Kan hijhetzelfde zeg.gen van S. typhimurium e.a.?



??? dat bij het slachtdier macroscopisch dikwijls geen afwijkingen zijn te constateren.Van grote betekenis is het voorkomen van Salmonella\'s voor onze export. Ge??mpor-teerd vismeel en diermeel bevat tegenwoordig meermalen Salmonella\'s. In enkeleScandinavische landen, o.a. Denemarken is het daarom verplicht gesteld dezeprodukten te herstcriliseren alvorens zc in mengvoeders op te nemen. In Nederlandoverweegt men soortgelijke maatregelen te nemen. De vraag kan gesteld worden,of het wel zin heeft dergelijke maatregelen te nemen, als men door gebruik van anti-bioticum-houdende kunstmelk voor kalveren e.d. de kans op verbreiding van Salmo-nella\'s nog veel groter doet zijn. Een onderzoek naar het voorkomen van Salmonella\'s in eiproduktcn, uit verschil-lende landen afkomstig (Berl. u. M??nch. Tier?¤rztl. Wochenschr. 70-1957-165) gaf devolgende uitkomsten: eiprodukten uit U.S.A. 16.09% Salmonella\'s â€ž

Joegaslavi?? 6.62% â€ž Nederland 5.37% â€ž China 5.34% â€ž Polen 0.07% Het behoeft geen nader betoog, dat een hoog percentage Salmonella in onze export-produkten onze naam enorme schade zal berokkenen en ook een funeste invloed zalhebben op de prijzen. Als ik nog eens cen samenvatting mag geven van de redenen, waarom naar mijnmening het gebruik van antibiotica in mengvoeders moet worden afgewezen, danstel ik voorop, dat het resistent worden van pathogene bacteri??n grote gevaren in-houdt voor de toekomst. Onze proeven geven een aanwijzing dat het gebruik vanantibiotica in dc aanvang gemiddeld een gering voordeel kan geven voor de mest-varkenshouder (nog iets meer voor de houders van mestkuikens). Na 3 ?¤ 4 jarengroeien controledicren zonder antibiotica in het voeder even snel als antibiotica-dicren. De mening, dat dit het gevolg is van het optreden van bacterieresistentie, islogisch, immers de

meerdere groei van de controledicren is een normale voortzettingvan de verhoogde groeisnelheid welke we in de laatste 25 jaren hebben waargeno-men. Dit geldt ook voor dc verbetering van de voederbenutting. Ook het feit, datsommige onderzoekers, na 3 ?¤ 4 jaren noodgedwongen op een ander antibioticummoeten overgaan, wijst in dezelfde richting. Na een aanvankelijk gering voordeel wordt het gebruik van antibiotica na enkelejaren tot een belasting, welke de boer aan de antibiotica-industrie heeft te betalenen bovendien heeft de boer nog de gevaren, voortvloeiende uit het resistent wordenvan pathogene bacteri??n, op de koop toe te nemen. Daarncven bestaan nog tal vanandere bezwaren, waarop ik in verband met de beschikbare tijd niet verder kan in-gaan, doch in de samenvatting van mijn artikel in het Tijdschrift voor Diergenees-kunde van 15 oktober j.1. zijn aangegeven.Vraag: Mag men uit het feit dat de laatste jaren

antibiotica in verschillende planten zijnaangetoond, ook afleiden, dat deze stoffen toch tot dc nutri??nten behoren?Antwoord: Het gaat hierbij om stoffen met antibiotische werking zoals b.v. tomatine in tomatenenz. Ook giftstoffen, organische metaalverbindingen c.d. kunnen cen bactericide en/ofbacteriostatische werking hebben. Het zou tc ver gaan deze stoffen alle tot anti-biotica tc rekenen of als nutri??nten te beschouwen. Volgens de definitie van Bene-dict en Langd ij ke (1947) is een antibioticum cen chemische verbinding, ont-leend aan- of geproduceerd door levende organismen, welke in staat is, in zwakke con-centratie, dc levensprocessen van micro-organismen te belemmeren. Het zijn dus eigen-lijk afweerstoffen van levende organismen. (Verder zij verwezen naar Tijdschriftvoor Diergeneeskunde 82-1957-pag. 776.) Hierna gaf de discussieleider de heer Dr. N. C. W. Hesse gelegenheid als volgt in tegaan op de toelichting van Dr.

Grashuis:



??? Met zeer grote interesse heb ik de uiteenzettingen over het gebruik van antibioticain het voer, gevolgd. Uit deze inzichten kan m.i. geconcludeerd worden dat wij het thans allen in Neder-land er over eens zijn, dat het gebruik ervan grotere of kleinere voordelen heeft.Het zij mij vergund in te gaan op enkele punten van de samenvatting, door collegaGrashuis gegeven over zijn bezwaren tegen het gebruik van antibiotica in vee-voeders. Als punt 1 geeft hij aan het resistent worden van pathogene bacteri??n en het nietonderkennen van geinfecteerde slachtdieren. Als antwoord hierop zou ik naar vorenwillen brengen, dat bij mijn weten in de varkens praktijk bv., geen gevallen zijn voor-gekomen waarbij ziektegevallen therapeutisch niet meer te be??nvloeden waren natoediening van antibiotica door het voer. Dit lijkt merkwaardig, daar volgens publi-caties veel bacteri??n resistent geworden zijn na bedoelde toediening. Uit de voor-treffelijke

beschouwing door Prof. v. d. Schaaf meen ik te mogen concluderen datals regel, laten wij zeggen op bv. 100 bacteri??n in de darmflora ?Š?Šn pathogene en99 apathogene bacteri??n voorkomen. Bij die apathogene zijn dus ook resistenten op-getreden en deze belemmeren blijkbaar dan in versterkte mate de groei van de aan-wezige pathogene. U zult wel zeggen en het geval Salmonella Dublin dan, in een veehoudersbedrijfS. bij Leeuwarden waar Prof. v. d. Schaaf melding van maakt? Allereerst moeten wij bedenken, dat wij bij de kalvermesting tc maken hebben metuitzonderlijk gevoelige proefdieren, waarbij zoals collega Frens dat uitdrukt â€žvoe-dingsdiarrec" gemakkelijk kan optreden, welke meestal bijzonder doeltreffend wordenonderdrukt door het gebruik van tetracyclines. Het is bekend dat tetracyclines weinigeffectief zijn tegen salmonellae. De daarop gevolgde behandeling met 25-100 mgr.chloramphenicol is een onjuiste therapie

geweest. Men had direct 500 mg. moetengeven. Het lijkt mij dat men in deze gevallen verstandiger zal doen om dergelijkedieren ccn korte kuur met chloramphenicol tc geven in de juiste dosering.Als punt 4 geeft coll. Grashuis op: het verwaarlozen van sanitaire maatregelen. Dit isnatuurlijk het paard achter de wagen spannen. Men zou dan ook het gebruik vanzeep kunnen afkeuren, omdat men daardoor eerder geneigd zou zijn zijn handen vuilte maken. Dc Amerikanen zeggen dan ook uitdrukkelijk; antibiotics are no substi-tutes for poor sanitation. Ten aanzien van punt 5: teruggang in de kwaliteit der mengvoeders, kan hetzelfdegezegd worden. Hiervoor moge ik verwijzen naar hetgeen coll. Frens over het Noorsesysteem zegt: daar zoals U allen thans weet bestaat een voorschrift, dat iedere meng-voerbcreider, die antibioticahoudend voer samenstelt, verplicht is hetzelfde mengselook zonder het antibioticum verkrijgbaar te stellen. Deze

regeling die sedert het najaar1953 van kracht is acht Frens zeer terecht te verkiezen boven de Nederlandse bepa-lingen die antibioticahoudendc mengvoeders voor mestvarkens niet toelaten, maarhet gebruik van hooggcconcentrecrde preparaten door de varkenshouders niet kun-nen verbieden (bladz. 763 en 764). Ten aanzien van punt 7; het optreden van resistente stafylokokken bij de mens infabrieken, stallen enz., waar antibiotica worden gebruikt, gaarne het volgende:Het is wel gebleken, dat bij stafylokokken slechts een resistentie optreedt voldoendevoor het overwinnen van dc gebruikte concentraties antibiotica. Dc zeer lage concen-tratie in het mengvoer zal zeker op de boerderij en in de stal geen omstandighedengeven welke vergelijkbaar zijn met die in een ziekenhuis. Na 10 jaar gebruik vanantibiotica in het voer in Amerika, zijn deze gevallen nimmer beschreven.Voor wat betreft punt 8; sensibilisatic van dc mens, kan ik U zeggen,

dat het mijbekend is, dat dit bezwaar bij de volksgezondheid als niet van betekenis wordt be-schouwd, bij de lage doseringen zoals in het veevoer wordt gegeven.T.a.v. punt 10: verleiding tot het opvoeren van de hoeveelheid antibiotica in hetmengvoeder, zou ik willen verwijzen naar het Noorse voorschrift.Als slotconclusie zou ik naar voren willen brengen, dat coll. Grashuis snel klaar ismet zijn mening over het nuttige effect van Cu. Het is toch een ieder bekend, dat



??? in het gebruik hiervan grote gevaren schuilen. Cu-intoxicatie is een bekend ziekte-beeld en is vermeerderd opgetreden bij doseringen die liggen op de helft van hetdoor coli. Grashuis aangegeven dosering, (zie Vet. Record 1957, febr., pag. 187).Men kan niet opponeren door te zeggen, dat deze intoxicatie uitsluitend te wijten zouzijn aan een foutieve mengtechniek. Men zal dan ook de ogen open moeten houdenvoor het feit, dat er belangrijke leemten zijn in onze kennis van het koper metabo-lisme met name van het feit, dat koper in bepaalde omstandigheden in veel sterkermate wordt opgenomen, dan in andere gevallen en dus aanleiding kan geven totdramatische ontwikkeling. Gaarne zou ik deze slotopmerking willen maken: Ik had het genoegen woensdag de opening van het lustrum van D.S.K. bij te wonenwaar coli, de Vries een inleiding hield over enige aspecten van de diergeneeskundet.a.v. de landbouwhuisdieren.

Hierin maakte hij de opmerking, dat Heinrich Heineeens gezegd heeft: als de wereld vergaat, ga ik naar Nederland, want daar zijn zealtijd 50 jaar achter. * Ook Dr. M. V. Eekelen, directeur van het Centraal Instituut VoedingsonderzoekT.N.O. kreeg gelegenheid tot het maken van enkele opmerkingen: Naar aanleiding van de voordracht van Dr. Grashuis vraag ik me af waarom dezezo sterk tegen het gebruik van antibiotica in veevoeders gekant is. Kan het niet zijnomdat van deze in schimmels voorkomende stoffen ?Š?Šrst ontdekt is dat zij de groeivan bepaalde bacteri??n kunnen remmen op grond waarvan zij met mecr of mindersucces toegepast zijn bij de bestrijding van pathogene bacteri??n bij mens en dier.Zij werden daarom â€žantibiotica" genoemd en worden als â€žgeneesmiddelen" be-schouwd. Pas later werd gevonden dat deze stoffen onder bepaalde omstandigheden????k de groei van jonge dieren kunnen stimuleren.

Men zou ze dus ook â€žgroeistoffen"kunnen noemen, waarbij ik in het midden wil laten hoe het mechanisme van hunwerking moet worden gezien, temeer daar hierover de inzichten nog niet zijn opge-helderd. Indien nu eens ?Š?Šrst de groeibevorderende eigenschappen van deze stoffenbij dieren was gevonden en pas later de groeiremmende ten aanzien van bacteri??n,hoe zou de houding van Dr. Grashuis tegenover deze stoffen d?¤n geweest zijn?Men dient steeds weer te bedenken dat dl onze kennis, ook die op het gebied vande voeding, beperkt is. Nimmer kan men a priori beoordelen wat de gevolgen vande toepassing van deze kennis in de praktijk van het leven zullen zijn. Slechts onder-zoek en ervaring zullen dit kunnen leren. M.i. leren deze tot nu toe in het geval vande toepassing van antibiotica in de veevoeding, dat de voordelen groter zijn dan denadelen. Over de toepassing van antibiotica als conserveermiddel voor

voedingsmiddelen, hetonderwerp dat Prof. van Gils heeft behandeld, ben ik niet erg optimi,stisch. Aanvan-kelijk leken de Amerikaanse ervaringen op het gebied van de bewaring van vers vlees,gvogelte en vis gunstig te zijn. Thans komen er echter hoe langer hoe meer publikatiesdie van mislukkingen spreken. Of wel het antibioticum heeft een te nauw .spectrum, zodat slechts bepaalde bederf-veroorzakende bacteri??n worden geremd, maar andere toch aan bod kunnen komen,of wel de bacteri??n worden resistent tegen het toegepaste antibioticum en bedervende waar zonder zich van het andbioticum iets aan te trekken. Het komt me voor dathct risico voor de fabrikant nog te groot is om de toepassing van antibiotica in devoedingsmiddelenindustrie te propageren. Hiema beantwoordt Dr. Grashuis de beide sprekers als volgt:Mijnheer de Discussieleider, Geheel onvoorbereid, ben ik gaarne bereid op de inleidingen van beide

vorige sprekerste antwoorden. Mag ik dan achteraan beginnen en antwoorden op de suggestie, datwe in Nederland 50 jaren ten achter dreigen te geraken?



??? Een vooraanstaand iemand uit Nederland maakte een reis naar Californi?? en zagdaar het volgende: De fruitbomen werden bespoten met behulp van een helikopter. Daarbij werdenalle bijen gedood en men moest nu ook het stuifmeel met een helikoper over debomen verspreiden. Toen de Nederlander tegenover een Minister daarover ernstigekritiek liet horen, o.a. door te zeggen, dat het toch volkomen onjuist is als men opeen dergelijke wijze de natuur gaat verkrachten, kreeg hij ten antwoord: â€žU hebtvolkomen gelijk, maar wat zullen we hiertegen doen; wanneer we er tegenin gaan,kunnen we meteen onze biezen wel pakken, want de industrie is hier de baas."Als de heer Hesse nu bedoelt, dat we bij dergelijke toestanden 50 jaren ten achterzijn, dan heb ik er vrede mee en hoop zelfs, dat deze toestand mag blijven voort-duren. Overigens mag ik erop wijzen, dat de mengvoeder-fabrikage in Nederland een hoogteheeft bereikt (ca.

90% van alle krachtvoer) als nergens anders ter wereld.Over de verwerking van een hoge dosis kopersulfaat in mengvoeders zou ik hetvolgende willen zeggen, mede aan het adres van Dr. van Ekelen.In geen geval zou ik dfrekt willen aanbevelen 0,1% kopersulfaat in het mengvoedervoor varkens te willen verwerken. De laatste zin van mijn artikel luidt ook als volgt:â€žEen dergelijke dosering vraagt een goede mengtechniek en een bestudering vanmogelijke bezwaren van het gebruik van hoge doseringen voor mens en dier".De laatste regel van dc samenvatting luidt als volgt: â€žEen nadere studie dient teworden gemaakt van eventuele bezwaren". Zowel aan het proefstation te Hoorn (de heer Dammers deed dit voorjaar reedsmededelingen op de vergadering van het Centraal Veevoederbureau) als op â€ždeSchothorst" is men bezig dit probleem nader te bestuderen en o.a. gaat men na totwelk gewicht men de dieren 0,1%

kopers??lfaat kan verstrekken zonder dat het ge-halte aan Cu in de lever en het vlees te hoog wordt, tevens om na te gaan of bij hetstaken van de dosering een inzinking in de groei volgt, zoals bij het stopzetten vanantibioticatoevoeging het geval is. Verder zal worden nagegaan of een dosering van0.05% en 0.075% kopersulfaat een even gunstig effekt op groei en voederverbruikper kg groei heeft als 0,1%. Een toevallig geval van kopervergiftiging in Ierland, waar de heer Hesse op wijst,zegt mij niets. Het gevonden kopergehalte\'in de lever wijst erop, dat men wel sterkvan de opgegeven dosering is afgeweken of wel zeer slecht gemengd heeft. Vroegerhebben we wel vergiftigingsgcvallen meegemaakt bij de tot nu toe gebruikelijke do-seringen in het voeder. Het kopersulfaat was dan onvoldoende verpocderd en hetmengen zeer slordig verzorgd. Ook moet men bij schapen andere maatstaven aan-leggen dan bij varkens. De opmerking

van de heer van Ekelen, dat we tegen antibiotica misschien een an-dere houding aangenomen zouden hebben als ze door veevoederdeskundigen warenuitgevonden, is misplaatst. Ook tegenover een hoge dosis kopersulfaat, wel door vee-voederdeskundigen gevonden, zullen we een voorzichtige houding aannemen. Toen hetgebruik van antibiotica in veevoeder werd aanbevolen, hebben we bij het bepalenvan ons standpunt gebruik kunnen maken van ervaringen, in de geneeskunde opge-daan. Deze deden ons aansporen tot voorzichtigheid. Ik kan de verzekering geven,dat het gebruik van kopersulfaat even kritisch zal worden bekeken. In de literatuurhebben we geen geval van resistentie door kopersulfaat kunnen vinden Een iets hogergehalte aan koper in het vlees zou ook een voordeel kunnen betekenen.Kopcrionen komen vrij na rijping van het vlees (verlaging pH) en zullen aanleidinggeven tot de vorming van NO-Hb, waardoor de

kleur kan verbeteren (Food Re-search 18- 1953-11). Ook de invloed op de volksgezondheid zal nagegaan moetenworden. Het Noorse voorschrift, waarbij het preventief verwerken van antibiotica wordt toe-gestaan, mits ook mengvoeder zonder antibiotica wordt beschikbaar gesteld en hettegengaan van hoog geconcentreerde preparaten voor therapeutisch gebruik, vindenin de heer Hesse een bewonderaar. Na hetgeen ik reeds in de toelichting op mijninleiding heb gezegd, dus mij stellende op het standpunt van Ehrlich en zijn volge-



??? lingen, prefereer ik cen hoge dosis in ?Š?Šn keer, en eventueel na enige tijd nogmaalsherhalen, boven een preventief gebruik in het mengvoeder. Het preventief gebruikkan aanleiding zijn, dat verslechtering van de kwaliteit der mengvoeders optreedt(minder eiwit of slechter eiwit e.d.), hetgeen dc naam van onze slachtprodukten nietten goede zal komen. Het is ook bekend, dat vele boeren, vooral de oudere, de var-kens nog gaarne ad libitum voederen en bij opname van antibiotica gaat dan dckwaliteit beslist achteruit. Nu kan men wel zeggen, dat een goede voorlichting hieraantegemoet kan komen, doch juist die boeren, die een goede voorlichting nodig hebben,bereikt men niet met brochures, lezingen, cursussen c.d. Wanneer het gebruik vanantibiotica, dank zij ook de strijd van de laatste jaren, bij het opheffen van het ver-bod tot verwerking in mengvoeders beperkt zou blijven tot eenzelfde klein percen-tage als in

Noorwegen het geval is, dan zou men misschien over de bezwaren kun-nen heenstappen. Persoonlijk ben ik daarvan niet overtuigd. Wil men toch hetNoorse systeem doordrijven, dan moeten ook de voorstanders daarvan de volle ver-antwoording dragen. Ik kan het eens zijn met collega Hesse als hij voor de bestrijding van SalmonellaDublin een hoge dosis aangeeft. Volkomen fout acht ik het echter, als men preven-tief cen dosis antibiotica in de vorm van tetracyclines in dc kunstmati.ge kalvermelkverwerkt, immers daardoor kan de therapeutische behandeling minder effektief zijn,is eerder resistentie tegenover een therapeutische hoeveelheid te verwachten. Ook in dcmedische wereld blijkt het Salmonellagevaar steeds meer op de voorgrond te treden.Men noemde mij o.a. S. Talton welke moeilijk was uit te roeien, zelfs niet na een3-malige behandeling. We moeten het Salmonella-gevaar niet onderschatten. Prof. v. d.

Schaaf zou metantibiotica voor kalveren niet hoger willen gaan dan 2 /ig per 100 mg oplossing, het-geen overeenkomst met 20 g per ton droog produkt (Prof. v. d. Schaaf interrumpeert:â€ž2 /ig in de dunne darm"). Naar mijn mening zal deze hoeveelheid onvoldoende zijn om bij kunstmatige kalver-melk voldoende effekt te krijgen, d.w.z. een afwijkende darmflora te voorkomen endiarree te bestrijden. Wanneer maximaal 2/ig antibiotica in de dunne darm magvoorkomen, dan zal ook in de kunstmatige kalvermelk (oplossing) niet meer aan-wezig mogen zijn, immers het is niet aan te nemen dat de oplossing ter plaatse isingedikt. De praktijk oordeelt, dat 50 mg per kg droog produkt pas voldoende is.Ook wil ik cr nog op wijzen, dat de mening van Prof. v. d. Schaaf, dat de werkingvan antibiotica zoals chloramfenicol, terramycine en aureomycine beperkt wordt totde maag, het duodenum en het jejunum door tal van

literatuurgegevens wordt weer-legd. In vele gevallen is de concentratie in dc dikke darm zelfs hoger dan in de dunnedarm. In de dikke darm worden de antibiotica zo goed als niet .geresorbeerd, waterdaarentegen in sterke mate, waardoor de concentratie van het antibioticum kan toe-nemen. Yakowitch en Bird (Poultry Sci. 32-1953-966) vonden de grootste hoeveelheden bijkuikens, 4 uren na cen enkele dosis voor aureomycine in de eerste helft van dedunne darm en in de uitwerpselen (urine faeccs) ; voor penicilline in de uitwerpselen en dan volgen dikke darm, caeca voor terra-mycine in de uitwerp.selen en dan caeca. Penicilline was niet aan te tonen in proventriculus, spiermaag en duodenum (zurereactie). Schendel, Borg en Johnson (J, Anim. Sci. 13-1954-904) vonden vooral bij zeer hogedoseringen aureomycine een toename van dc concentratie in de dunne darm naarachteren (bij ratten). F?Švrier et al. (Ann. Zootechni.

4-II-1955-144) vonden bij varkens de concentratiepenicilline in de dunne darm het hoogst en in het colon het laagst, doch voor aureo-mycine wsa dc concentratie in maag en dunne darm 1,9â€”2,2 ppm, in het colondaarentegen 3.8 ppm. Het verwaarlozen van sanitaire maatregelen is een gevolg geweest van de geweldigepropaganda die men in Amerika voor het gebruik van antibiotica heeft gemaakt.Dc â€ždiscase level" werd verlaagd en men meende, dat antibiotica in de plaats zouden



??? kunnen treden van bepaalde sanitaire maatregelen, zoals ontsmetting van stallen,alle mestdieren een keer opruimen en ontsmetten voordat men nieuwe dieren aan-koopt enz. Pas in de laatste tijd is men tot de conclusie gekomen, dat antibioticadergelijke maatregelen niet overbodig maken. Men denke hierbij maar eens aan hetvoorkomen van biggengriep. Ook in de vleeskeuring heeft men een ogenblik gedacht,dat men vis en vlees kon conserveren met antibiotica en daarbij bepaalde hygi??nischemaatregelen niet zover behoefden te worden doorgevoerd. Als men vindt (Janiczck,Wiener Tier?¤rztl. Monatschr. 44-1957-567) dat 2 uren onderdompeling van slacht-kippen in 30 ppm aureomycine-oplossing de houdbaarheid doet toenemen met 166%en men vindt bovendien dat 40/50 ppm reeds een sterke ontwikkeling geeft van gis-ten en schimmels, dan is de conclusie gewettigd, dat in de opslagruimte van ditslachtpluimvee de

ontwikkeling van gisten en schimmels niet te keren is, tenzij ookweer maatregelen daartegen worden genomen (antimycoticum). Ik wil me overigensgaarne aansluiten bij de woorden van de heer van Ekelen, dat de conservering vanvis met antibiotica in Amerika een mislukking is geworden. Het optreden van resistente stafylokokken en sensibilisatic van de mens is voor mijook niet erg belangrijk, al zal men dit probleem met aandacht dienen te volgen enook weer niet moeten bagatelliseren (aantal sterfgevallen in Amerika door shock bijsensibilisatic door penicilline!^\') Voor mij is het belangrijkst: 1. Het gebruik van antibiotica geeft aanvankelijk voor de Nederlandse boer eengering voordeel, dat na enkele jaren verandert in een verlies. 2. Aan het preventief gebruik zijn enorme bezwaren verbonden, vooral in verbandmet het resistent worden van ziekteverwekkende bacteri??n. 3. Gevaar voor terugggang in de kwaliteit der mengvoeders

en verslechtering in dekwaliteit der slachtprodukten. 4. Het verloren gaan van antibiotica als geneesmiddel. Helaas moet ik in verband met de tijd, op een wenk van de discussieleider, hier mijnbetoog be??indigen. Volgens een ref. van Feinberg, Ned. Tijdschrift voor Geneeskunde 100-1956-1515, kwamen in de Verenigde Staten in 2 jaar 700 sterfgevallen voor door peni-cilline.



??? DE INVLOED VAN HET GEBRUIK VAN VEEVOEDER METANTIBIOTICA OP DE KWALITEIT VAN HET SLACHTDIER door J. W. BARETTA Ook over het onderwerp, dat mij binnen het kader van dit symposium istoegewezen, zou nog veel te zeggen zijn. Waar ik echter op het ogenblikniets heb bij te dragen, waardoor de discussie straks vlotter of meergefundeerd zal kunnen verlopen, wil ik aan de gedrukte tekst van mijnreferaat momenteel niets toevoegen. Een opmerking, mijnheer de discussieleider zult U mij echter willen toe-staan. Ter inleiding even het volgende. Ik heb mij bij de bewerking vanhct door mij behandelde gesteld op het standpunt, dat de inleiders opdeze dag voornamelijk inlichters en niet zo zeer voorlichters moestenzijn. Met andere woorden, dat zij er naar dienden te streven de hunbekende feiten over het betreffende onderwerp zo objectief en volledigmogelijk weer te geven. Het daarbij in dit

wetenschappelijk milieu aande toehoorders overlatende zich een eigen oordeel te vormen en al danniet gesteund door de vermelde feiten zelf tot een conclusie te komen.En nu is het pijnlijke, mijnheer de discussieleider, dat ik bij mijn slot-opmerking van dit principe af moet wijken om de eenvoudige reden, dater over het volgende eigenlijk geen feiten bekend zijn. Dat is ook dereden dat ik het in mijn voordracht niet heb aangeroerd, maar nu prof.Van Gils het conserveren van vlees met antibiotica heeft genoemd,voel ik mij verplicht te wijzen op de gevaren die daar liggen voor dcvleestechnologie. Wij weten nog zeer weinig van de vleeswarenbactcriologie, d.w.z. over demicro-organismen die bij pekelen en rijpen van worst en hammen een(gunstige) rol spelen, c.q. onmisbaar zijn. Vergeleken met de zuivelbacteriologie is dit terrein der bacteriologie eenonderontwikkeld, zo niet achterlijk gebied. En als wij nu op vrij forse wijze via

conservering van vlees, c.q. delen vanslachtdieren met antibiotica door domjjclen of injectie in gaan grijpen inde â€žnatuurlijke bacterieflora", die bij de vleeswaren technologie een rolspeelt, voorzie ik daarvan complicaties, c.q. noodzakelijke wijzigingen inwerkmethoden die grondige bestudering vereisen. Het zonder meer toe-laten van deze conserveermethoden, vooral via injecties v????rdat de conse-quenties in de vleeswaren technologie enigermate bekend zijn, lijkt mijongewenst. Dit was, mijnheer de discussieleider, geachte toehoorders, hetgeen waaropik hier even meende tc moeten attenderen. Vraag Tj. van der Veen: Gelet op de steeds groeiende vrees der medici, die gebaseerd is op ongunstige erva-ringen tengevolge van te veelvuldig en soms niet ge??ndiceerd gebruik van antibiodcaals therapeutica, vraag ik mij af hoe van deze zijde geragccrd zal worden op het be-strijken, verstuiven (â€žsprayen") of onderdompelen

met of in antibiodca houdendevloeistoffen van voedingsmiddelen, zoals vlees en vleeswaren.



??? Antwoord: Zolang het bij uitwendige applicatie, op halve, c.q. vierendelen van slachtdieren blijft,zal de concentratie in het uiteindelijk geconsumeerde vlees zo gering zijn, dat dit .ge-vaar, in de door vraa.gsteller bedoelde zin, uiterst miniem is. Geheel anders wordt de situatie uiteraard bij onderdompeling van kleinere vlees-stukken (voorverpakt vlees!) of als door injectie van antibiotica vlak voor of na hetslachten overal in het vlees een vrij hoge concentratie van het antibiotica wordt be-reikt.



??? DE INVLOED VAN HET GEBRl IK VAN VEEVOEDER MET ANTI-BIOTICA OP DE VLEESKEURING; DE HOUDBAARHEID VANVLEES EN VLEESPRODUKTEN DOOR DEZE BEHANDELINGMET ANTIBIOTICA d ooi- Prof. Dr. J. H. J. VAN GILS Mijnheer de voorzitter, dames en heren. Slechts enkele facetten van het probleem dat mij als onderwerp vanvandaag toebedeeld werd, zou ik willen toevoegen aan de voordracht, welkeinmiddels gepubliceerd werd in ons Tijdschrift. Als eerste wil ik U eenervaring uit eigen land mededelen, welke betrekking heeft op de moeilijk-heden welke kunnen ontstaan bij de keuring van slachtdieren welke kortvoor de slachting een therapeutische dosis andbiotica toegediend kregen,teneinde het ziekteverloop â€” en mogelijk ook de keuringsbcslissing â€”gunstig te be??nvloeden. Bij een deel van een vrij grote koppel mest-kalveren â€” een twintigtal â€” werd bij het organoleptische keuringsondcr-

zock pathologisch-anatomische veranderingen gevonden, welke erop duid-den, dat deze kalveren aan een Salmonella-infectie geleden hadden cnop het moment van de slachdng de ziekte niet hadden overwonnen.Hoewel niet alle dieren duidelijke afwijkingen vertoonden, werd tochbesloten bacteriologisch onderzoek tc verrichten van de hele koppel. Vaneen spoedig resultaat, zoals wc bij Salmonella-infecties met een 24 uurdurend onderzoek gewoon zijn, was hier geen sprake. Pas na twee maaldeze tijd kwamen er enkele positieve kweken voor de dag. Omdat ermeer dieren verschijnselen vertoond hadden, liet men het B.O. voortdurenwaarbij elke dag weer nieuwe positieve gevallen ontdekt werden, zodatna 5 dagen tenslotte uit alle dieren Salmonellae gekweekt waren uit vleesof organen. Inzake de oorzaken van deze vertraging in dc groei wijddeik een beschouwing in de gepubliceerde voordracht en ben van mening,dat indien dc

eveneens daarin beschreven Franse methode van B.O.gebruikt was, het onderzoek sneller naar het doel had gevoerd. In iedergeval betreft dit de al of niet kicmhoudendheid van het onderzochtemateriaal, terwijl ook de identificatie van het agens vermoedelijk snellerhad kunnen plaats vinden. Van Franse zijde werd om miswijzingen bijhet onderzoek tc voorkomen, aanbevolen, dat dc praktizerende collegae,bij verwijzing naar de slachtbank van met antibiotica behandelde dieren,de desbetreffende keuringsdicrenartsen, door middel van een volgensbepaald model uitgevoerde verklaring, hiervan kennisgeving behoordente doen. Mogelijk is deze werkwijze in Frankrijk uitvoerbaar; voor Neder-land, waar men er voor bepaalde aandoeningen keuze-slachtplaatsen opna houdt, moeten wc cr ons niet te veel van voorstellen. De verklaringenzouden bij tijd en wijle zoek raken of vergeten worden. Beter lijkt mij indeze gevallen dc met antibiotica

behandelde pati??nten op een vaste plaatsmet een bepaald kniptckcn te merken. Dit zou voor elke kcuringsambte-naar een onmiskenbare aanwijzing zijn, om met betrekking tot het onder-zoek en de beoordeling van dit slachtdier, de nodige voorzichtigheid inacht te nemen. Een gewaarschuwd man telt immers voor twee.



??? Ook aan het tweede deel der voordracht wil ik gaarne nog iets toevoegen.Behalve ontelbare experimenten op het gebied van behandeling vanslachtdieren en vlees, vis of gevogelte, met antibiotica als middel tothoudbaarheidsverhoging, heeft men ook onderzoekingen gedaan doorcombinaties van behandeling met deze stoffen en bestraling met gamma-stralen. De aanleiding hiertoe was dat men ontdekte dat de werkings-spectra van beide methoden elkaar aanvulden. Door bestraling wordenmeer speciaal de gramnegatieve kiemen, met name de Pseudomonassoorten, in het bijzonder nog weer de Pseudomonas geniculata gedood.Deze laatstgenoemde bacil, welke de kleverigheid van vleesoppervlaktenx-eroorzaakt, en bovendien de kleurverandering en de onaangename luchtbewerkt, bleek vooral hinderlijk te zijn bij z.g. voorverpakt vlees. Deresultaten van dit onderzoek, door N i v e n en collegae aan het AmericanMeat Institute

verricht, bewijzen dat door bestraling met 100.000r(??ntgen) e(quivalent) p(hysical) en oppervlakte behandeling met tetra-cyclinen in een dosering van 10 p.p.m. de kiemen dermate in hun verdereontwikkeling geremd worden, dat de houdbaarheid van vlees met enigehonderden procenten kan worden opgevoerd. Ik acht deze onderzoekingendaarom van zo grote betekenis, omdat we hierin een middel in de handhebben om de dosis der antibiotica, welke voor oppervlakte behandelingnoodzakelijk zou zijn, door voorafgaande bestraling aanzienlijk te verlagen.Dat men niet onbeperkt door kan gaan met het opvoeren van stralings-en antibioticadosis bleek uit het feit, dat zich op de zeer kiemarmgebleven vleesoppervlakte, schimmels en gisten begonnen te ontwikkelen.Zulks was reden om de behandelingscombinatie in het experiment noguit te breiden met een ascorbinezuur-oplossing van 1 op 1000. Na dezebehandelingscombinatie bleek

dat een vertienvoudiging van schimmelsen gisten gemiddeld 19 dagen, die van bacteri??n 24 dagen duurde.Hygi??nisch gewonnen en uitgesneden vlees met een zeer laag aanvangs-kiemgetal zou daardoor maandenlang behoed kunnen worden voor bederfdoor kiemen. Uiteraard kan de autolyse niet op dezelfde wijze geremdworden, zodat cr een praktische houdbaarheid.sgrens blijft, welke niettot in het oneindige kan worden opgeschoven. Toepassing van chemischemiddelen is bovendien iets, waar we niet naartoe moeten werken, mis-schien met uitzondering van de antibiotica, die ik uiteindelijk ook als eenchemisch produkt wil zien, maar waarvan de toepassng zich thans baanbreekt. Dit laatste gegeven brengt me op de kwestie toevoegingen aan voedings-of levensmiddelen, welke in ons land bij de Warenwet van 1919 isgeregeld. Op genoemd tijdstip werd in dc uitvoeringsbepalingen van dezewet voor een groot aantal

voedingsmiddelen vastgelegd, welke toevoe-gingen mochten worden gebruikt. Dit waren in zijn algemeenheid diestoffen, welke tot op dat moment â€” sommigen reeds sinds eeuwen â€”goed bevonden waren en als het ware burgerrecht hadden verkregen.Zouden wc de bepalingen van 1919 en die van heden vergelijken, danzouden we bemerken hoe groot de verschillen daartussen zijn en wel indie zin, dat veel meer voedingsmiddelen genoemd zijn -- de industrievooral komt steeds met nieuwe produkten aan de markt â€” alsmede datveel meer stoffen zijn toegelaten. Deze uitbreiding is niet tot stand ge-komen, doordat de wetgever, dan wel de Minister van elk produkt envan elke toevoeging van te voren wist of kon overzien of het toegelaten



??? zou kunnen worden, ja dan neen. Veeleer is de situatie andersom. Aande periferie, in dit geval de levensmiddelenindustrie en de produktie-bedrijven, alsmede hun wetenschappelijke staven volgt men de behoeftenen wensen van de consument op de voet. Een intensief contact met deleden van de advies-commissie van de Warenwet en haar vele subcom-missies zorgt ervoor dat alle belangrijke nieuwe produkten en proced?Š\'sefficient en wetenschappelijk verantwoord getest worden. Het nieuweprodukt of de toevoeging heeft, indien het goed bevonden is, al haast demarkt bereikt, voor het opgenomen is in het daarbij behorend be-sluit. In sommige gevallen is het reeds jarenlang in een experimentele fasetoegepast geweest, met medeweten en goedvinden van de desbetreffendeinstanties. Deze toestand nu acht ik een gezonde. Bestond zij niet danzou een steriliteit aan de periferie optreden, welke haar machteloos maaktin haar strijd

met de buitenlandse produktie bedrijven op de eigen ende internationale markt. Van eminent belang is nog dat de advies com-missie voor de Warenwet voornoemd bevoegd is op eigen initiatief adviesuit te brengen aan de Minister. Deze vrijheid werkt wel zeer bevruchtendop haar activiteit en efficiency. Terugkerend naar de antibiotica en haar toepassing als voedingsmiddel enconservans meen ik, dat we ons te dezer zake niet op het steriele, afwijken-de standpunt moeten stellen. Een nauwlettend volgen en zo mogelijkmedewerken gedurende het experimentele stadium kan ons oordeel tezijner tijd des te beter verantwoord doen zijn.Hierop volgde deze discussie.Vraag A. van K e u 1 en: 1. Waarom wordt i.p.v. cen sralingsdosis van 100.000 r.c.p. (R??ntgen EquivalentPhysical) niet een 7 a 8 maal hogere dosis gebruikt, zodat oppervlakte-steriliteitwordt verkregen en antibiotica en ascorbinezuur overbodig worden? 2. Is het niet juister i.p.v.

y-stralen ;8-stralen tc gebruiken? Antwoord: sub 1. Een dosisverhoging als wordt voorgesteld brengt zwaardere apparaturen enhogere energiekosten met zich om de laatste weinige procenten kiemen tc tref-fen. Bovendien zal toch herinfectic van de oppervlakte optreden vanuit de luchtin de bcwaarruimte. De combinatie met antibiotica, welke ten dele op deoppervlakte blijven en deze daardoor cen blijvende kiemdodende en groei-remmendc werking verleent, bleek in de proeven beter te voldoen. Ascorbine-zuur was alleen nodig indien de oppervlakte van vlees zodanig bacterie-armwerd, dat de gisten zich konden vestigen en handhaven,sub 2. Met /3-stralen treffen we uitsluitend dc geheel aan de oppervlakte liggendekiemen. Bij vlees bevinden deze zich ook in, tussen en onder de meest opper-vlakkig gelegen cellen, zodat van y-stralen meer effekt te verwachten is. Vraag J. M. van den Born: 1. Zullen toepassing van antibiotica en

gammabestraling ter verhoging van dc houd-baarheid niet tot camouflage van minder hygi??nische slachtmethoden en behan-delen van vlees aanleiding geven? 2. Zijn de huidige koel- en vriesmogelijkheden niet toereikend om cen goed vlec.s-produkt te verkrijgen, indien op hygi??nische wijze geslacht wordt? Antwoord: sub 1. Inderdaad schuilt er cen gevaar in de toepassing van genoemde kiemdodendebehandelingen, in dier voege, dat men het met de hygi??ne minder nauw zou



??? kunen gaan nemen. Een streng toezicht op de hygi??ne zal nodig blijven, zulkste meer, omdat ook het initiaalstadium van het met antibiotica of anderekiemdodende wijze behandelde produkt van groot belang blijft. Door bederfondeugdelijk geworden vlees is, door welke methode ook, nooit weer tot zijndeugdelijke staat terug te voeren,sub 2. De huidige koel- en vriesmethoden zijn, mits met juist begrip en hygi??nischinzicht toegepast, zeer voldoende om bij de huidige werkwijze der slagerseen uitnemend vleesprodukt aan de consument te verschaffen. De onvolko-menheid van genoemde methoden kwam pas aan de orde toen het artikelâ€žvoorverpakt" vlees zijn intrede deed op de markt. Vraag H. Tj. van derVeen: Bij een deel der medici heerst cen zekere vrees voor een te veelvuldig â€” vaak on-nodig â€” gebruik van antibiotica. Hoe denken zij over de toepassing van andbioticaaan de oppervlakte van voedingsmiddelen, in het

bijzonder van vlees en vleeswaren? Antwoord: Bij het antwoord wordt opgemerkt dat dit medisch aspect eigenlijk had opgenomendienen te zijn in dit symposium, zodat van deze ter zake meer competente zijde hieropcen antwoord had kunnen worden verstrekt. Gewezen wordt op de zeer hoge dose-ringen welke door de mens, als pati??nt, zonder nadelige gevolgen werden toegedienden volgens de gegevens zonder schadelijke gevolgen werden verdragen.(De heer van Eekelen heeft na dit antwoord dit gegeven nog nader toegelicht.)



??? BOEKBESPREKING JAARVERSLAG K.L 1956, inhoudende het lle jaarverslag van de Centrale Com-missie van Toezicht op de Uitvoering van de K.I. in Nederland en het 6e jaarverslagvan de Federatie van Provinciale Bonden van Verenigingen voor K.I. bij rundveein Nederland. Uitg. Centrale Commissie van Toezicht op de K.I. in Nederland ende Federatie K.I. in Nederland. Uit het jaarverslag van de Centrale Commissie worden we gewaar hoe de K.L cen-traal wordt geredigeerd. Zo kwamen niet alleen onderwerpen aan de orde over re-gistratie, exterieur-cisen voor K.L-stiercn, organisatie van de K.L-vcrenigingen, enz.,maar ook het bloedgroepenonderzoek, K.L bij varkens en het gebruik van diepvries-sperma. Verder staan in dit verslag de eisen vermeld, die door de Veeartsenijkundige Dienstworden gesteld voor de export van sperma. Voorts kunnen we o.a. lezen over devererving van K.L-stieren, de samenwerking van K.L-

verenigingen en de K.L bijgeiten. De groei van het aantal ge??nsemineerde koeien bedroeg in 1956: 63.000, zodat962.249 koeien met sperma van 1098 stieren werden ge??nsemineerd. Het is een ge-lukkige omstandigheid, dat dc resultaten weer iets verbeterd zijn en dat het percen-tage oudere stieren ( jaar en ouder) toeneemt. Dit percentage bedroeg 23%, terwijldeze stieren 26% van dc koeien bevruchtten. Van een aantal K.L-stieren is de afstamming nagegaan. Van deze stieren had 27%een duidelijk gunstige invloed op de nakomelingen, terwijl 40% het peil van demoeders handhaafde en 33% een ongunstige invloed op de nafok had. Het 6c jaarverslag van de Federatie K.L vertelt ons over dc vertegenwoordigingenin dc Stichting Bloedgroepenonderzoek, Bureau voor in- en uitvoer van sperma enin dc Co??rdinatiecommissie van de registratie van het rundvee. Voorts had de Federatie bemoeienis met dc omzetbelasting, export van

sperma, aan-sprakelijkheid van de K.I.-verenigingen en de instrumentenvoorziening.Het cijfermateriaal is verwerkt in een aantal tabellen en grafieken. In een paar hier-van zijn een aantal gegevens verwerkt van het stierenmateriaal betreffende de leeftijd,gebruik en vruchtbaarheid en de oorzaak van opruimen. De behaalde resultaten enenkele andere gegevens van de verenigingen zijn afzonderlijk vermeld en provinciaalgerangschikt. Per provincie kunnen we aan de hand van grafieken het aantal eerste inseminatiesen het drachtigheidspcrcentagc van deze inseminaties per maand volgen.Bekijken wc de gegevens van het gehele land, dan blijkt, dat er 146 verenigingen zijnmet 104.502 leden, die 962.249 koeien hebben laten insemineren. Van de vrouwe-lijke dieren van 1 jaar en ouder zijn zodoende 44.7% met behulp van de K.I. be-vrucht. Dc behaalde resultaten waren 61% na dc eerste K.I. en totaal drachtig 91.4% meteen

cffici??nticgetal van 1.71. Opmerkelijk is het verschil in bevruchting tussen de winter- en de zomermaanden.Dc inseminaties die uitgevoerd waren in dc zomermaanden gaven 8% betere resul-taten. Voorts bevat dit boekje nog een adreslijst van dc K.I.-verenigingen en een overzichts-kaartje van de K.L in 1956, waarop niet alleen dc liggingen van de K.I.-vereni-gingen, maar ook de grootte, de resultaten en het vecbeslag vermeld staan.Tot slot wordt nog een samenvatting in Engels, Frans cn Duits gegeven.Met veel genoegen heb ik dit verslag gelezen. Ieder die iets met de K.I. te makenheeft, dient dit boekje van 74 bladzijden ter hand tc nemen.Het bevat een schat van gegevens over de K.I. bij runderen in Nederland. HENDRIKSE LEHRBUCH DER SCHWEINEZUCHT, Prof. Dr. ]. Schmidt, Prof. Dr. J. Klieschen Prof. Dr. V. Goerttler; Paul Parey, 1956, 457 pag. met 174 afbeeldingen; D.M.



??? 39,80. Versehenen is de 3e druk van â€žLchrbueh der Schweinezucht" door J. Schmidt,J. Kliesch en V. Gocrttler. In dit boek van 457 bladzijden, dat nogal verschilt van de vorige druk doordat mengetracht heeft het up to date te maken (en daar ook vaak in geslaagd is), wordt nietalleen gesproken over fokkerij, maar ook over voeding en huisvesting, en tenslottenogal wat over varkensziekten. Het woord â€žZucht" heeft men dus zeer ruim op-gevat. Hier valt veel voor te zeggen, vooral als men de rake opmerking, dat opfok-ziekten zich heel vaak (niet altijd natuurlijk) plaatselijk, eigenlijk per boerderij voor-doen, in aanmerking neemt. Dit wijst er dus weer op, dat het optreden van ziekten,speciaal in de jeugd, sterk bevorderd kan worden door een slechte huisvesting, c.q.voeding en verzorging. Vandaar dat men in Duitsland naast de gewone varkens-stallen ook strohutten heeft. Merkwaardig is, dat men de onderste pakken stro nietzo maar op

de grond legt, maar eerst wat puin met bordpapier en gaas, omdat menbang is, dat er anders te veel vocht in het stro naar boven zal trekken, waardoor depakken gemakkelijker door de varkens uit elkaar getrokken zullen worden. Dit kanmisschien cen kwestie van hoge grondwaterstand zijn, hoewel men in ons land tochmeestal wel cen hoog of drooggelegen gedeelte in het weiland kan vinden (of ma-ken) voor de strohutten. Ofschoon de varkensziekten maar ongeveer 80 bladzijden beslaan, is hetgeen wat erover gezegd wordt, wel op een degelijke manier behandeld. Naast bovenstaande wordt vrijwel ieder facet van de varkenshouderij belicht, zij hetnatuurlijk niet altijd diepgaand (dit kan ook niet binnen het bestek van ?Š?Šn boek),maar toch z??, dat het aan zijn doel zeker zal beantwoorden, want de schrijvers hebbenhet bestemd voor de praktische landbouwkundigen, de fokkers en de studenten (ende praktizerende dierenartsen zullen er

zeker ook hun voordeel mee kunnen doen.ref.). Een groot aantal foto\'s en tabellen maakt de studie veel gemakkelijker, immers eentabel of schema vat vaak kernachtig samen, waar soms bladzijden beschrijvingenvoor nodig zijn. Vooral van praktisch belang lijken mij de hoofdstukken over de voeding en de huis-vesting. Merkwaardig is de Duitse verklaring van het woord â€žb?¤rig". Op pag. 163 zou volgens schr. dit woord waarschijnlijk samenhangen met geb?¤ren= baren. Dit is inderdaad mogelijk in het Duits. Maar voor \'t Nederlands zal hetwoord berig (= welig ^ bronstig) zeker wel afgeleid zijn van het mannelijk var-ken (op dezelfde manier als cen merrie hengstig is, enz.). Het gedeelte over Nederland is op zijn minst genomen onvolledig, omdat bv. dcclitebeer niet genoemd wordt en wel de sterzeug en de premiebeer.Ook het Pi?Štrainvarken uit Belgi?? wordt niet vermeld; evenmin als het zwartbontevarken van Denemarken, wat minder te

verwonderen is, aangezien de Denen ditvarken angstvallig voor buitenlanders verbergen. Dit zijn zo maar enkele aanmerkingen. Hiertegenover staat echter, dat hct boek alsgeheel een schat van w?¨l juiste gegevens bevat, over cen groot aantal onderwerpen,zodat ik het dus wel warm kan aanbevelen. F. A. NEETESON



??? BERICHTEN EN VERSLAGENDirectie Veeteelt en Zuivel. Met ingang van 1 november 1957 zijn de afdelingen Veeteelt- en zuivelaangelegen-heden der Directie van de Landbouw samengevoegd tot de â€žDirectie Veeteelt enZuivel". In verband hiermede is besloten tot uit.gifte van een maandblad â€žVeeteelt-en Zuivelberichten\'. Het blad, dat naast artikelen op het veelomvattende werkterreinder Directie enkele vaste rubrieken zal bevatten (referaten, korte berichten, personaliaen agenda) zal enerzijds dienen als contactorgaan voor de Veeteelt- en zuivelvoor-lichtingsdiensten. Anderzijds zal het belangstellenden buiten de ambtelijke sfeer kun-nen doen blijken, wat aan het Ministerie en de daaronder ressorterende diensten leeften aan de orde is. Het blad, dat vooralsnog bescheiden van opzet is, zal maandelijksuitkomen, behalve in augustus. Het per 20 november j.1. verschenen eerste nummer,alsmede het decembernummer

zullen als proefexemplaren gratis bij de redacteur ver-krijgbaar zijn (in verband met de grootte van de oplaag, in beperkte mate).De abonnementsprijs bedraagt ?’ 7,â€” per jaar, ingaande 1 januari 1958, aan tevragen bij de redacteur, A. J. P. van Neck, Direcde Veeteelt en Zuivel, Bezuiden-houtseweg 30, \'s-Gravenhage (tel. K 1700â€”720060 toestel 453). Betaling door stor-ting op girorekening 537607 ten name van de Comptabele van de afdeling Zuivel-aangelegenheden der Directie van de Landbouw, alhier. Re??nie van oud-leden van het Veterinaire Studenten Corps â€žAbsyrtus".Op initiatief van collega Dj. de Jong te Zaltbommel, kwamen de collegae, die hetvorige jaar het feit mochten herdenken, dat ze veertig jaar geleden hun dierenarts-diploma verwierven in de â€žHermitage" te Zeist nog eens bij elkaar.Het werd een eclatant succes. We besloten dit in 1957 weer te doen en de â€žjongelui" die in dat jaar hun veerti.g-jarig

jubileum vieren, er bij te vragen. Zo kwamen op 21 september j.1. bij â€žFigi" te Zeist, 22 collegae uit Noord en Zuid,uit Oost en West nog eens hun oude herinneringen ophalen en het is een fijne enmooie dag geworden. Het had me het vorig jaar bijzonder getroffen dat de felicitaties die ik mocht ont-vangen bijna steeds vergezeld gingen van een loflied op Absyrtus. Jammer, dat het op-geheven is. Het had niet moeten gebeuren. De band is weg. Dc eenheid isverbroken. Wat wij hadden, had geen enkele studenten-corporatie, enz.Een beetje overdreven zult U zeggen. Was het bij ons dan zo bijzonder?Zou het met de jeugd in zijn â€žSturm und Drang"-periode eigenlijk niet overal het-zelfde zijn? In Leuven lieten de studenten de oude Petennannestee toch ook niet rusten en maak-ten â€žCawijk gelijk den douden".Ja, en toch...... De grote studentencorpora mogen in sommige opzichten meer hebben kunnen gevendan onze besloten

veterinaire gemeenschap, wij hadden mede door die beslotenheidiets bijzonders, iets wat ons buitengewoon dierbaar was en nog is.Het was de â€žgeest" die zich vormde en die heerste in â€žAbsyrtus".â€žDas Hans mag zerfallen.Was hat\'s denn f??r NotDer Geist lebt in uns allenUnd unsere B??rg ist Gott".Zaterdag j.1. was het weer als vroeger. Neen, laat ik U gerust stellen. Wc zijn nietmet de mailcoach naar vrouw Kip (het was dicht bij) gereden. Klaas, dc koetsierwerd niet in zijn hoge hoed geslagen en het vierspan van v. d. Lee heeft ons nietzoals toen toch veilig naar dc Biltstraat gebracht. (We hadden toen ook nog dezorg voor Henk en Huile die bar lastig waren.)Het tempo was anders.Maar de â€žgeest" was er.



??? Er was vreugde over het weerzien van vrienden, die we in 30, ja 40 jaar niet had-den gezien en we waren Wij, dat zij die we op de vergaderingen niet zagen er nuwel waren. En de verhalen waren er. Over de groentijd en de kelder, over de rijfuiven en de don-deravonden, over het groenentoneel en over N.J.A., over een kliniek en buiten-praktijk. En de kieken en foto\'s waren er cn de Almanak en Communico en het Vete-rinair Studenten Maandblad. Er was hartelijkheid en vriendschap. Veertig jaar is een lange tijd. Het leven geeft en neemt. Er is in dit tijdperk veel gebeurd. Aan velen van ons gaf het veel wat goed en mooi was. Er was ook het andere. Ook daarover hebben wc tegen onze oude vrienden kunnen praten. En dan was er natuurlijk ook de Veterinaire Mars en het heeft geklonken uit aller mond, dat provincialisme, afkomst, stand en alle onenigheid zouden zwij.gen en â€žAbsyrtus ewig bl??hen". Dc niet meer zo jonge

afgestudeerden, die onder de beproefde leiding van colle.gaP. v. Kempen bij Molenaar hun vijftig-jarig jubileum vierden, moeten het gehoordhebben. In 1958 hopen wc weer bij elkaar tc komen. Er zullen nieuwe â€ž40-jarigen" zijn enoverwogen zal worden of dc grens der uitnodiging iets kan worden uitgebreid.Men boude alvast rekening met dc dingen die komen.De beslissing valt in Zaltbommel.â€žVive Ie Corps Veterinaire". P. J. DE JONG Algemene vergadering Internationale l^nie van Landbouwjoumalisten. De Internationale Unie van Landbouwjoumalisten, die het vorige jaar is opgericht,heeft op 14 en 15 november 1957 te Kassei (W.-Duitsland) haar eerste algemenevergadering gehouden met de aangesloten nationale organisaties van landbouw-joumalisten, op welke vergadering ook de Nederlandse Verenigin.g van Landbouw-joumalisten met een delegatie was vertegenwoordigd. Behalve Frankrijk, Duitsland,Oostenrijk, Nederland

en Zwitserland maken thans ook Belgi??, Engeland, Zweden,Finland en Ierland deel uit van de federatieve unie, waardoor het internationaal ge-organiseerde contact der landbouwjoumalisten, hetzij door oprichting van nieuwe,hetzij door aansluiting van bestaande nationale organisaties, belangrijk is versterkt. Het gebruik van cumarine-derivatcn hij dc rattenbestrijding. Zoals bekend is, organiseert de Plantenziektekundige Dienst tc Wageningen jaarlijksin het najaar met medewerking van de gemeentebesturen een algemene landelijkeactie ter verdelging van dc bruine rat. Tot nu toe werd steeds geadviseerd om als vergifbasis voor het lokaas bij deze actiete gebruiken het Scilla-cxtract, hetzij in dc vorm van het vloeibare extract, hetzij alspasta. In de meeste gevallen werd als lokaas de bekende Scilla-koekjes, -brokjes of-truffels gebruikt. Sinds enige jaren zijn cr echter anti-coagulantcn in dc handel .gekomen als ver,gifbasisvoor dc

bestrijding van ratten cn muizen. Deze anti-coagulanten zijn verwant aan enhebben dezelfde werking als, zij het dan ook in wat sterkere mate, het in de medischewereld bekende anti-coagulant Dicumarol. Deze anti-coagulanten zijn in de wereld van dc rattenbestrijding bekend als cuma-rine-dcrivaten of ook wel kortweg cumarine. De cumarine van de rattenbestrijding moet dus niet worden verward met het echtecumarine, een reukstof, die toepassing vindt in dc parfumerie- en essence-industrie.In Nederland zijn alleen in de handel t.b.v. de rattenbestrijding een tweetal derivatennl. het in Amerika ontwikkelde Warfarin, dat onder allerlei fantasienamen verkrijg-baar is en daarnaast het in Zwitserland ontwikkelde chloor-derivaat, het cumachloor.Dit laatste is in de handel onder de naam Tomorin. De cumarinc-derivaten worden verhandeld in de vorm van een gekleurd poeder dat0.5 of 1% anti-coagulant bevat. Het poeder wordt met een

geschikt lokaas vermengd



??? in de verhouding van 1 deel poeder op 20 delen lokaas resp. 1 deel poeder op 40delen lokaas. De resultaten met de eumarine-derivaten bij de rattenbestrijding bereikt, zijn vandien aard, dat de Plantenziektenkundige Dienst dit jaar voor het eerst het gebruikvan eumarine-derivaten heeft geadviseerd bij de jaarlijkse algemene bestrijdingsaede,echtcr met het oog op de risico\'s, alleen in die gemeenten die beschikken over eendoor bovengenoemde Dienst opgeleide gemeentelijke rattenbestrijdcr.Bij eventuele ziektegevallen van vee- of huisdieren worden de heren veterinairen ver-zocht rekening te houden met de mogelijkheid van cen vergiftiging door anti-coagu-lanten, naast die van Scilla-cxtract of andere rattenvergiften als thalliumsulfaat,fosfor e.a. Bij het gebruik van deze eumarine-derivaten is cen secundaire vergiftiging mogelijk,doordat bv. varkens of katten teveel door dit vergift gedode ratten hebben geconsu-meerd. De

gemeentelijke rattenbestrijders zijn echter zorgvuldig ge??nstrueerd over het ge-bruik van eumarine-derivaten en de mogelijke risico\'s daarvan. De Plantenziektenkundige Dienst zal het zeer op prijs stellen opgaven te mogen ont-vangen indien er onverhoopt vergiftigingsgevallen mochten voordoen tengevolge vanhet gebruik van eumarine-derivaten. Het spreekt overigens wel vanzelf dat het gebruik van eumarine-derivaten niet alleenbeperkt blijft bij de algemene landelijke actie ter bestrijding van de bruine rat, maardat zij ook gedurende de rest van het jaar worden gebruikt. De Chef Afdeling Gewervelde Dieren van dePlantenziektenkundige Dienst te Wageningen,Ir. A. J. OPHOF.Mededeling van hct Rijkslandbouwproefstation Maastricht.Verschenen is een nieuwe uitgave van de Lijst van Veevoeders â€” vierde druk â€”waarin zijn opgenomen de wijzigingen en aanvullingen welke per 1 september 1957werden vastgesteld voor

de rubriek voedingszouten. Ook de wijzigingen voor dezeefmaten, alsmede nog enkele verbeteringen van niet essenti??le aard werden aan-gebracht. Deze nieuwe uitgave is aan het Rijkslandbouwproefstation verkrijgbaarad ?’ 1,-. mp:dedelin(;en van de veterinaire hoofdinspectie van de \\ olksgezondheid Bij Koninklijk besluit van 29 oktober 1957, Staatsblad 453, is het tijdstip van in-werkingtreding van het Vleeskeuringsbesluit vastgesteld op 16 februari 1958, met uit-zondering van de artikelen 38 en 58, welke onderscheidenlijk in werking treden metingang van 1 januari 1959 en met ingang van 1 januari 1962. Bij beschikking van de Minister van Sociale Zaken en Volksgezondheid van 23 ok-tober 1957, No. 13457, Stcrt. 222, zijn voorschriften gegeven ter uitvoering van deartikelen 38, 46, 49 en 50 van het Vleeskeuringsbesluit. Deze zogenaamde â€žMcrken-bcschikking" treedt, behoudens het bepaalde in artikel 10 daarvan, met

ingang van16 februari 1958 in werking.



??? MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE Bureau: Rubenslaan 123, Utrecht, Tel. 030â€”11413. Gironummer 511606 ten namevan de Maatschappij voor Diergeneeskunde. \\ AN HET BI REAU REDE, uitgesproken door de voorzitter van de Maatschappij voor Dier-geneeskunde D. Hendriksc, bij de opening van de 103de AlgemeneVergadering op zaterdag 26 oktober 1957.Heren, leden van het Hoofdbestuur, Algemeen Bestuur, bestuursleden van de provin-ciale afdelingen en groepen van onze Maatschappij, afgevaardigden ter ,\'MgemencVergadering, dames en heren leden en kandidaadeden. Het is voor mij een grote vreugde U allen, in Uw onderhavige functie of als be-langstellend lid, na een jaar van vruchtbare samenwerking weer welkom tc mogenheten. Ik wil gaarne verder in mijn begroeting betrekken onze ereleden, de sprekers van heden, de discussieleider Prof. Dr. W. K, Hirschfeld en onze gasten, t,w. de directeur-

generaal van de Landbouw, dc heer v. d. Plasse; de secretaris van het colle.ge van Curatoren, de heer des Tombe; de voorzitter en secretaris van de Faculteit der Diergeneeskunde, Prof. Jansen en Prof. ten Thije; de directeur van de Veeartsenijkundige Dienst, de heer J. M. v. d. Born;de secretaris van het Landbouwgenootschap, Ir. Royackers; dc vertegenwoordiger van de Koninklijke Nedcrlandsche Maatschappij tot bevorde-ring der Geneeskunst, de heer Verhoef;de vertegenwoordiger der Pharmacie, de heer Sorgdrager; de vertegenwoordiger van het Koninklijk Genootschap voor Landbouwwetenschappen,de heer Iwema; de praeses en ab-actis van dc Diergeneeskundige Studentenkring, de heren Wijnkeren de Jong. Ik kan U allen oprecht verzekeren, dat wij zeer erkentelijk zijn voor Uw aanwezig-heid hier en de daaruit sprekende belangstelling voor onze Maatschappij.In het afgelopen verenigingsjaar zijn de navolgende leden

ons door dc dood ont-vallen. Ik verzoek U als bewijs van medeleven met de nabestaanden en tc hunnerere staande enige ogenblikken van stilte te betrachten. Dixhoorn, L. F. van; Hordijk, J.; Huizinga, A. M.; Mallens, J. M. Th. A.; Moulin,Dr. F. W. K. de; Quaedvlieg, F. J. H. J.; Veen, J. C. van; Wensink, H. J. E.;Zijp, P. In het vcrenigingsjaar 1956/1957 zijn dc navolgende leden Koninklijk onderscheiden:Tot Officier in de Orde van Oranje-Nassau werden benoemd dc collegae D. dc Jong,Prof. Dr. Th. Stcgenga en Dr. N. P. Woudenberg. Verder werd collega S. W. J. van Dieten benoemd tot corresponderend lid van deSocieta Italiana per il Progresso dclla Zootcchnica cn Prof. Dr. H. A. Meijling totlid van dc Koninklijke Nederlandse .Akadcmie van Wetenschappen, afdeling Wis-en Natuurkunde. Tot doctor in de diergeneeskunde promoveerden dc collegae A. W. M. Brooymansen Ph, Cohen, terwijl verder aan de Faculteit der

diergeneeskunde dit jaar de Ame-rikaanse hoogleraar Prof. R. E. Habcl promoveerde tot doctor in de diergeneeskunde. Tenslotte memoreer ik als bijzonderheid de zeer recente benoeming van collega Dr.Th. Stcgenga tot hoogleraar aan dc Landbouwhogeschool tc Wageningen. De dierenartsen, wier welstand zo nauw betrokken is bij dc welvaart der agrarischebevolking, zullen door hun vanzelfsprekende interesse voor deze grote groep, de laat-



??? ste tijd kennis genomen hebben van de moeilijke pcsitie, waarin deze is geraakt.Dc oorzaken hiervan mag ik in brede kring, dus ook bij U, bekend achten. Velemogelijkheden ter verbetering zijn aangegeven en gepropageerd.Ook de Nederlandse dierenartsen zijn bij dit landelijke probleem als arts en als bur-ger ten nauwste betrokken. Directe invloed uitoefenen op een meer rationeel produktieproces is hun niet moge-lijk. Indirect daartoe meewerken hgt w?¨l binnen hun bereik. Hun invloed kan gerichtzijn op de preventie, d.w.z. het helpen voork??men, dat bepaalde factoren remmendwerken op het pogen van de veehouder het produktieproces te rationaliseren. E?Šndaarvan is allereerst te trachten de ziekten van huisdieren waarvan het pluimvee eenzeer belangrijke groep uitmaakt, op de, wetenschappelijk gezien, meest verantwoordewijze te genezen. Op zich zelf een taak, die niet gering te achten is, omdat deze veel tijd,

werklust enstudie vereist. Vroeger waren misschien hiermee de grenzen van het arbeidsveld af-gebakend. Heden is dit door de ontwikkeling van de preventieve diergeneeskundegrondig veranderd, omdat gebleken is, dat vele belangrijke factoren, die een nadeligeinvloed op de bedrijfsvoering uitoefenen, uitgeschakeld kunnen worden. Deze pre-ventie komt tot uiting in hun werkzaamheid bij de bestrijding van schadelijke in-fectie-ziekten als t.b.c. en besmettelijke abortus bij het rund. Dat ook in de bestrijdingdezer ziekten de voorlichting een grote rol heeft gespeeld, bi hoeft niet aan de ordegesteld te worden. Bekend is, dat in het begin in Friesland misschien meer bedrijven vrij gepraatzijn dan uitsluitend met de tuberculinatie mogelijk was geweest. De voorlichtingvan de dierenarts moet echter een veel groter terrein bestrijken. De gedachte aan dit facet van de diergeneeskundige praxis wordt maar al te vaakverdrongen door de mening,

dat de landbouwvoorlichtingsdienst de veehouder opalle gebied tot hulp kan zijn. Doch haar vermogen is in zekere zin begrensd. Waar zijzich nu afzijdig van moeten houden, kan de dierenarts de aanvullende functie ver-vullen. Dit is alleen mogelijk als de samenwerking tussen deze dienst en de dierenartsen,hetzij in de praktijk, in staats- of gemeentedienst, of bij de Gezondheidsdienstenwerkzaam, dusdanig uitgegroeid is, dat men kan overzien tot hoever elkanders ver-mogen reikt om dienend te kunnen optreden. De landbouwvoorlichtingsdienst adviseert veehouders omtrent velerlei zaken, welkedirect of indirect van belang zijn voor de gezondheid van dc veestapel. De voor-lichting strekt zich uit tot alle landbouwhuisdieren en verder tot het gehele bedrijfen heeft o.m. betrekking op de veevoeding, de fokkerij, de melkwinning, bemestingen bestrijding van ongedierte en planteziekten. Soms houdt de voorlichting zich zelfsdirect met de

ziektebestrijding bezig, b.v. bij het voorkomen van grastetanie ensommige pluimveeziekten. Beziet men deze werkgebieden, dan blijkt dat de taken van voorlichtingsdienst endierenartsen elkaar steeds weer raken. Onoord( elkundi.ge veevoeding kan leiden totziekten van het spijsvertcringsapparaat. Dc fokkerij van nog meer producerenderunderen en nog snclcr groeiende varkens, laat het optreden zien van nieuwe ziektenof voorheen onbekende symptomen van reeds eerder bcken.-.!e ziekten.Tussen de melkwinning en nierziekten bestaat een relatie, die duidelijk is en de be-mesting voert naar een grasbestand, dat de gezondheid van het vee in gevaar kanbrengen, anderzijds naar een produkt, dat mee helpen kan ziekten tc voorkomen.De noodzakelijke bestrijding van planteziekten, doch ook de vaak roekeloze wijzevan bespuiten, zomede, ondanks de geldende voorschriften, dc on.gelofelijk primitievemanier van opslag der

hiervoor te gebruiken zwaar vergiftige middelen, zijn maar alte veel oorzaak van vergiftigingsgcvallen bij de landbouwhuisdieren.Dus twee??rlei verzorgingsgebieden, die in elkaar overgaan. De moeilijkheid is de grenzen te bepalen en te weten waar en wanneer ingegrepenmoet worden. De mogelijkheden om de landbouwvoorlichting effectief tc maken zijn vele, radio,pers, lezingen, praatavonden, vlugschriften en het belangrijke persoonlijke contact.



??? Wat er gedaan wordt via pers en radio behoeft de dierenarts niet geheel te ontgaan,maar voor zover gebruik gemaakt wordt van eigen druk- en/of stencilwerk, van per-soonlijk contact, staat de dierenarts hier veelal buiten. In dit verband wil ik ook niet voorbijgaan aan dc vele subsidies die verstrekt worden.Om de zekerheid te vergroten, dat de overheidsgelden zo goed mogelijk worden ge-bruikt, kan dit in vele gevallen een motief zijn om de objecten ook van diergenees-kundige zijde tc laten beoordelen. Om de intensivering avn het contact tussen landbouwvoorlichting en dierenarts tebevorderen moge ik U enkele suggesties noemen: De voorlichtingsblaadjes, welke opgeregelde tijden door vele voorlichtingsdiensten verspreid worden, zouden ook aan dedierenartsen toegezonden moeten worden. Hetzelfde geldt voor vlugschriften en voor druk- en stencilwerk, die eventueel plaat-selijk bv. in het gebied van ?Š?Šn of meer

rayonassistenten worden verspreid.De dierenartsen kunnen het contact van hun kant bevorderen door zich te abon-neren op het Manadblad van dc Landbouwvoorlichting, verder door plaatselijke ver-gaderingen tc bezoeken, waar dc Landbouwvoorlichting veelal mededelingen doet.Een belangrijk punt is verder het persoonlijk contact tussen dierenarts en de personenvan de voorlichtingsdienst. Dit kan worden bevorderd door cen provinciale consulent bij tijd en wijle op eenafdelings- of kringvergadering een r?Šsum?Š tc laten geven van de activiteiten van devoorlichtingsdiensten. Verder lijkt het mij niet ondienstig, dat cen nieuwe rayonassistent van de voor-lichtingsdienst eens kennis gaat maken met de plaatselijke dierenarts en hem ookvan eventuele bijzondere werkzaamheden van zijn dienst of bijzondere waarnemingenop de hoogte houdt. Bij het overdenken van bovengenoemde mogelijkheden kan ik de indruk niet van mijafzetten, dat

de particuliere instellingen, werkzaam op het gebied van de veehouderijen vooral de veevoederindustrie, meer samenwerking zoeken dan de voorlichtings-dienst van dc overheid. Als men niet zoekt zal men elkaar niet vinden. Er is nu?Š?Šnmaal een grensgebied tusen diergeneeskundige- en landbouwwetenschap. Maarhet zou funest zijn wanneer deze grens afgesloten zou blijven door welke reden danook. Het mag immers nooit gaan om dc prioriteit van de oplossing van belangrijke pro-blemen. Primair geldt hier het economisch belang, dat van de eerste orde is. Eenbelang, dat ieder, die zich Nederlander noemt, aangaat. Met enige tegenzin, doch door de noodzaak gedwongen, moet ik het probleem vande assitentieregeling voor de zoveelste maal in het licht stellen. Om welke reden dan ook, zijn er nog steeds practici, welke de t.b.c.-bestrijding endc daarna tc verrichten mond- en klauwzecr-cntingen niet zonder assistentie op tijdkunnen

be??indigen. Door het secretariaat was een zeer goed werkend systeem opgezet, waardoor gewaar-borgd werd, dat het aantal beschikbare assistentiedagen naar behoefte verdeeld werdover diegenen, welke hulp nodig bleken te hebben. Om de regeling ten aanzien van de distributie der hulpkrachten goed sluitend tcmaken, was verder alleen nog\' nodig, dat dc daarvoor in aanmerking komende assis-tenten zich melden op het secretariaat en dc dierenartsen hun aanvraag om assistentiebij de Gezondheidsdienst indienden. Het zijn nu juist deze verplichtingen, waarvan beide groepen zich nog te veel ont-trekken, waardoor degenen, die hulp niet kunnen ontberen ervan verstoken blijven,terwijl anderen teveel bijstand genieten. Ik doe hierbij nogmaals een dringend beroep op allen, die het aangaat, om zichbewust te tonen van hun verantwoordelijkheid in deze en zich die dicipline op teleggen, die nodig is, ten einde het in het komende

seizoen mogelijk te maken, dc ge-organiseerde dierziektebcstrijding zonder bijzondere spanningen in de juiste banente leiden.



??? Laten we nu eens eindelijk het hiervoor gebruikte woord illegaal uit ons vocabulairschrappen. De commissie, welke de opdracht van het Hoofdbestuur had aanvaard om te onder-zoeken of er aanleiding bestond van de Maatschappij voor Diergeneeskunde eenpubliekrechtelijke beroepsorganisatie te maken, is met haar taak gereed gekomen.Deze opdracht was een moeilijke, omdat alcen teruggegrepen kon worden op enkelegeschriften en omdat ervaring van bestaande bcroepsschappen niet btstond.Niettemin heeft de commissie deze moeilijke materie op werkelijk zeer deskundigewijze van verschillende zijden bezien en bestudeerd, waarna zij tot de opstelling vaneen rapport is gekomen, waarvoor de Nederlandse dierenartsen een zeer grote waar-dering getoond hebben. Zoals U bekend is, meent de Commissie, dat de instellingvan een beroepsschap niet noodzakelijk is. Al zou slechts 80% van de Nederlandse praktizerende

dierenartsen tot de ledender Maatschappij voor Diergeneeskunde behoren, dan nog zou onze organisatie kun-nen pretenderen de vertegenwoordigster te zijn van de diergeneeskundigen in deruimste zin van het woord. Waar dit percentage bijna 100 bedraagt, is het duidelijk,dat de huidige status van de Maatschappij bestendigd moet blijven.Aangezien niet voorzien kan worden of in de toekomst een andere organisatievormnoodzakelijk zal zijn, wordt deze studiecommissie niet ontbonden. Dit sluit toch deplicht niet uit om de 11 commissieleden vanaf deze plaats namens de Maatschappij-leden mijn grote dank te betuigen voor de wijze, waarop zij hun houding in dezehebben kunnen bepalen, waardoor onder de leden aan de onzekerheid over de meestwenselijke bestuursvorm van de Maatschappij op cen overtuigende wijze een eind isgekomen. Ook het rapport bestrijding Abortus Bang is dit jaar aan de leden bekend geworden.Gezien

het aantal specialisten, dat deel uitmaakte van de commissie, die dit vraag-stuk zou bestuderen, was te verwachten, dat dit probleem van zeer veel zijden bezienzou worden. De inhoud van de brochure bewijst zulks onvoorwaardelijk.Nu de t.b.c. van dc runderen uitgeroeid is, volgt in 1958 de georganiseerde bestrijdingvan de Abortus Bang. Ik geloof te mogen veronderstellen, dat de instanties, die belastzullen worden met het opstellen der regelen der bestrijding veel steun zullen zoekenen vinden in de conclusies, die in dit voortreffelijk rapport zijn opgesteld. De taakder commissie is met de indiening ervan be??indigd. Moge ik dan hun zeer belangrijke studieresultaat met de grote dank van de Neder-landse dierenartsen bekronen. Er bestaat geen twijfel aan, dat men in agrarische kringen, zij het niet altijd in hetopenbaar geuit, veel waardering heeft voor de wijze waarop de dierenarts zijn beroepuitoefent. Het heeft ons bijzonder getrokken,

dat de heer Derks als voorzitter van deProv. Gezondheidsdienst in Limburg in haar onlangs gehouden Alg. Vergadering,daaraan op zo hogelijk gewaardeerde wijze uitdrukking heeft gegeven. Men is even-zeer overtuigd van dc hardheid van het beroep en de grote druk waaronder hij vaakmoet werken door opeenhoping van seizoenarbeid. Toch moet erkend worden, dat ondanks deze erkenning, het Hoofdbestuur er meer-malen op gewezen wordt, dat de behandeling van kleine huisdieren, door welke om-standigheden ook, vooral in de kleine steden en ten plattelande, niet die belangstellingheeft, welke vereist wordt. De beschermde titel â€ždierenarts" houdt in, dat wij de arts zijn voor de dieren en datzijn zowel grote als kleine. Als ongunstige en misschien te verontschuldigen oorzaak hiervoor kan aangemerkt worden, dat de toename der werkzaamheden door uitbreiding van de preventieve diergeneeskunde samen ging met een

toeneming van het aantal aangehouden kleine huisdieren, terwijl het aantal dierenartsen te gering was. Hoe dan ook, vooral het aantal honden en katten is sterk toegenomen. Daarvoor zijn meerdere oorzaken aan te wijzen:



??? 1. dc fokkerij van zuivere rashonden was door de welvaart der bevolking bij machteeen gerede afzet te vinden voor hun dieren; 2. de plaatselijke kynologenclubs hebben vooral door tentoonstellingen een zeer grotepropaganda gemaakt voor de kleine huisdieren; 3. verder hebben de plaatselijke afdelingen van dc Nederlandse verceniging tot be-scherming van dieren vooral bij de jeugd zeer veel liefde voor genoemde dierenaangekweekt; 4. hebben de bezitters van kleine huisdieren door de hoogconjunctuur zich kunnenveroorloven geld te besteden aan de behandeling van zieke dieren; 5. het verantwoordelijkheidsbesef tegenover de kleine huisdieren is zeer sterk ver-hoogd door de werkzaamheden van de kynologenclubs en de plaatselijke vereni-gingen voor dierenbescherming. Een verheugend verschijnsel is, dat meerdere belangstelling voor de kleine huis-dieren te constateren valt bij de jongere collegae.In de praktijk van kleine

huisdieren ligt nog een terrein braak, dat, mits op de juistewijze ge??xploiteerd, voor de collegae een bron van te waarderen inkomsten, vangrote voldoening en van dankbaarheid van de zijde der eigenaars kan vormen.Aangezien de ontwikkeling der diagnostiek en therapeutische mogelijkheden vrijstormachig is geweest en het moeilijk wordt dit alles kritisch te bezien, verdient heternstige overweging in de afd.-vergaderingen, meer dan tot nu toe, onderwerpen tebehandelen betreffende de ziekten van kleine huisdieren. Ik meende de mogelijke ontwikkeling van dit deel van de dierenartsenpraktijk tcmoeten signaleren. Voor elk mens komen er momenten in zijn bestaan, waarin hij op willekeurige tijdendoor een ondefinieerbare oorzaak er niet aan kan ontkomen, het leven dat achter hemligt, tc overzien. Het is dan, dat hij de balans van zijn daden opmaakt en tegenoverhet geweten rekening en verantwoording aflegt, welk geweten in zo

overheersendemate de bron is, waaruit de zielsrust de voldoening en de levensvreugde geput kunnenworden. Voor het komen tot een slotsom zal een ieder zijn eigen gedachten over goed enkwaad laten gelden en zich graag sussen met dc overweging, dat zijn geldende nor-men dc juiste zijn. Maar het criterium ligt hierin, dat men tot de overtuiging moetkomen, dat als men weer voor dezelfde beslissingen gesteld zou worden, men dezelfdeweg gevolgd zou hebben. Dat deze gedragslijn deels afhankelijk is van zijn karakter, levensinstelling, is van-zelfsprekend, doch daarmee is men cr niet vanaf. De genoemde neiging om terug tczien zal, gezien het langere pad, dat zij reeds afgelegd hebben, eerder opkomen bij deouderen dan bij dc jongere generatie, doch aan allen zal, meest ongewild, eens degewetensvraag gesteld worden, maak ik van mijn leven voldoende voor mijn naaste.Ik wil mij ten aanzien van deze gedachten thans alcen bepalen

tot hen, die het beroepvan dierenarts gekozen hebben. De gedachten aan wat ik .gezegd heb drongen zich aan mij op, nu er alom eenneiging bestaat om de toekomst niet meer zo zorgeloos te zien als een reeks van jarenachter ons wel het geval is geweest. Ik meen persoonlijk, dat daarvoor alleszins redenen genoegd aanwezig zijn. Dit impli-ceert, dat de verantwoordelijkheid voor wat en hoe men het gaat doen, voor wat mengaat ondernemen, groter wordt en een omzichtigheid vereist, die voor de ouderegeneratie uiteraard niet zo zwaar meer geldt. Ik kan mij ook nog voorstellen, dat de jonge\'collegae uit ons midden hun blik steedsnaar de zonzijde richten om de schaduw achter zich tc laten vallen. Nu is een zekeroptimisme wel een voorwaarde voor activiteit, maar het mag niet ontaarden in degedachte: ik moet wel op een bed van rozen li.g.gen, want ik voel dc doornen in mijnvlees. ,\'\\an deze geestestoestand moet ik denken, als ik de lang

niet zeldzame gevallen zie,waarin jonge collegae genoodzaakt zijn, teneinde zich een praktijk te verwerven, eenschuldenlast op zich te nemen, die voor ons ouderen schier onaflosbaar schijnt.



??? Dit is een gevolg enerzijds van de hoogconjunctuur, waarin wij geleefd hebben, maarook deels van het optimisme waarmee men denkt de teokomst wel te kunnen ver-overen. Meer dan ?Š?Šnmaal heb ik in een jaarrede gewaagd van de conjunctuurgevoeligheidvan ons beroep. De stemmen van hen, die in het landbouwkoor meezingen, zijn ge-dempt van toon, de financi??le draagkracht van hen, die het levenspeil der practicibepalen, is sterk verminderd. De agrarische overschotten en de toeneming van de bedrijfsonkosten zijn realiteiten,die ons tot nadenken moeten stemmen. Later zal ook de nu nog jonge collega eens geconfronteerd worden met de vraag ofde wijze, waarop de toekomst voor hem en niet te vergeten zijn gezin is opgebouwdde juiste is geweest en waarbij dan de gedurfde wijze even zwaar zal wegen als deverantwoorde wijze. De ongewisheid der tijden zou daarom wel eens mede oorzaak kunnen zijn, dat

devraag, waarin ik in de aanhef van mijn woord doelde, eens gesteld wordt. De vraag,heb ik het wel goed gedaan. Dit alles moest mij van het hart omdat ik als Maat-schappij-voorzitter meende, dat dit vraagstuk van praktijkfinanciering en haar ge-varen voor de toekomst eens voor het voetlicht geplaatst moesten worden, temeerdaar ons gevallen bekend zijn, waarin de schuldenlast door onvoorziene omstandig-heden tot psychische moeilijkheden aanleiding heeft gegeven. Daarnaast, en op deze zijde van het jongerenvraagstuk heb ik al meer gewezen,vraag ik mij af, bieden de ouderen, die over verdiensten werk geen zorg hebben,voldoende hulp aan de naar een bestemming zoekenden. No.g te velen menen hun arbeidsmoeilijkheden te kunnen oplossen door meer of min-der lange assistentenhulp in te roepen. Bedenk, dat U, die dit aangaat, en U alleen, de jongeren een kans kunt geven.Ook voor de ouderen zal eens de tijd komen,

waarin het geweten .getoetst zal wor-den aan de daden. Wat een rust zal het U geven als U dan tot het bewustzijn kunt komen, dat vrij-willig afstaan van iets van het vele, een vorm van bezit is, die je innerlijk zo rijkmaakt. In dit verband voorzie ik ook, dat de Centrale vestigingscommissie en vooral de pro-vinciale vestigingscommissies, welke terwille van de arbeidsvrede zo\'n belan.grijkeen heilzame invloed uitgeoefend hebben op praktijkassociaties en vrije vestigingen,in de toekomst geconfronteerd zullen worden met te nemen beslissingen, welke inhet verleden nog niet denkbaar waren. Ik doel hier op de omstandi.gheid of voor een collega met een te grote praktijk, dienoch een deel wil afstaan, noch een associatie voorstaat, de bemiddelende en advi-serende taak der genoemde commissie niet komt te vervallen. Stuit ieder vergelijk afop onwil tot overdracht of associatie dan kan ik mij voorstellen, dat de prov. com-missies .geen

argumenten kunnen aanvaarden om een vrije vestiging in dat onder-havige praktijkgebied te beoordelen. Ik besef heel goed, dat in zo\'n geval de intercollegiale verhoudingen verstoord kunnenworden. Maar een gezonde Maatschappij wordt nu eenmaal beheerst door een samenstel vantegenstrijdige grootheden, die men moet trachten in evenwicht te houden.Dat evenwicht zou wellicht nog gemakkelijker bereikt worden, als de jongeren ookhun kansen zochten in de vele plaatsen, die aan.geboden worden in de wetenschap-pelijke en experimentele sector van ons beroep en in de vleeskeuringsdiensten.Ik twijfel cr niet aan of velen zullen daarin een ongedachte en grote bevrediging vin-den, vooral ook omdat de investeringszorgen hierbij komen te vervallen.De noodzaak deze zijden van het diergeneeskundige beroep te benaderen zal onver-biddelijk komen en hoe eerder men zich in de genoemde sectoren een plaats ver-overt, hoe

beter. Het leven laat weliswaar aan U het kiezen over, het allermoeilijkst wat er is, daarhet leven de kunst is voldoende conclusies te trekken uit onvoldoende zekerheid.



??? Verslag van het huishoudelijk gedeelte van de 103de Algemene Vergaderingvan de Maatschappij voor Diergeneeskunde, gehouden op vrijdag 25 ok-tober 1957 in de grote dinerzaal van het Jaarbeurs Restaurant te Utrecht. Dc volgende afgevaardigden vertegenwoordigen de verschillende afdelingen:J. J. Fcddema afdeling Friesland r. H. Hoenderken â€ž Groningen-Drcnthe A. van Doorn â€ž Overijssel J. v. d. Veen â€ž Gelderland M. Visser â€ž Utrecht G. van Eek â€ž Noord-Holland J. J. Meiessen â€ž Zuid-Holland C. J. Okkerse â€ž Noord-Brabant W. H. Kremer â€ž Limburg I. C. Klok â€ž Zeeland 1. De voorzitter opent ruim 11.00 uur de vergadering met ongeveer de volgendewoorden: Bij het bepalen van het aanvangsuur van deze huishoudelijke vergadering heeft hetHoofdbestuur zich laten leiden door de aard van het programma van heden.Dc D.S.K. heeft in verband met haar 25-jarig jubileum feestelijkheden

georganiseerd,die mede de schouwburgvoorstelling en de daarop volgende soiree vanavond om-vatten. Door het aanvangsuur van de vergadering op 11.00 uur te stellen is te verwachten,dat de afloop ervan niet laat zal zijn, waarna voldoende tijd over zal blijven voor dere??nie van vrienden en kennissen en er bovendien gelegenheid zal zijn om rustig teeten alvorens we naar Boslust optrekken. Dat cr ondanks het ongebruikelijke aanvangsuur zoveel leden aanwezig zijn, verheugtmij uitermate en ik richt daarom een dubbel hartelijk welkom tot U.Vergaderen wordt de laatste jaren een veranderde techniek genoemd. Sommigeauteurs gaan zover het volksvijand no. 13 te noemen. Dit lijkt mij meer betrekkingte hebben op vergaderingen, waarvan de voorzitter of de secretaris telkens op dewaangedachte worden gebracht, dat er nodig weer eens een vergadering moet wordengehouden. Dikwijls is het aantal bijeenkomsten te omgekeerd

evenredig aan de be-langrijkheid der agenda zomede aan het getal bezoekers.Voor het laatste feit zijn vele steekhoudende argumenten aan tc voeren.Dit wil ik niet doen, doch wil er gelukkig op wijzen, dat deze beweegredenen voorons niet gelden, want 4 afdelingsvergaderingen en 1 algemene vergadering per jaargaat zeker niet over de schreef. Het ligt zeker aan dc beperking, die wij ons hierin opleggen, trouwens ook nood-zakelijk, omdat vergaderen cen zeer dure aangelegenheid is, dat in onze vergade-ringen zo\'n prettige sfeer heerst, en zakelijkheid en openhartigheid hand in hand gaan.Daarom heb ik het nu sinds 5 jaar als een voorrecht beschouwd de Huishoudelijkevergadering tc mo.gen presideren, ondanks de omvangrijke werkzaamheden, die aandeze en de wetenschappelijke bijeenkomst voorafgaan. Dit opwekkende geluid moge voor U een compensatie zijn voor de belangstelling,die U vandaag weer toont. Dit geldt in het

bijzonder voor de aanwezige bestuurs-leden der afdelingen en vele commissieleden, welke zich, ten koste van vrije tijd enmet de inzet van hun persoon geroepen voelen leiding te geven in zaken, die hetafdelingsleven met zich meebrengt. Met dc hoop uit tc spreken, dat ook de vergadering van vandaag door een prettigesfeer en een onderlinge waardering gekenmerkt zal worden, open ik deze Huishoude-lijke vergadering. 2. Prof. Dr. S. R. Numans wordt bij enkele kandidaatstelling benoemd tot lid vande notulencommissie, welke benoeming door hem wordt aanvaard. 3. De secretaris leest cen brief voor van de Directeur van de Veeartsenijkundige



??? Dienst, waarin wordt weergegeven hoe het met de enting tegen pokklsen- en difteriebij hoenders in hct afgelopen seizoen is gegaan, nu deze behandeling wettelijk isgeregeld. Verder wordt er op gewezen, dat het nieuwe systeem nog niet overal op dcjuiste wijze is ingevoerd. De dierenarts moet zich ten aanzien van deze aangelegenheid van zijn taak en ver-antwoordelijkheid bewust zijn; in nauwe samenwerking met de pluimveeselectcurs iseen vlotte uitvoering van deze enting mogelijk. De voorzitter merkt op, dat het niet de bedoeling is de brief in discussie te brengen,maar dat de leden met de inhoud op de hoogte moeten zijn. Aangezien door de vergadering geen opmerkingen worden gemaakt, wordt de briefvoor kennisgeving aangenomen. 4. Verder doet de voorzitter de mededelingen inzake de periodieke aftreding van deleden van het Algemeen Bestuur, de Redactie van het Tijdschrift voor Diergenees-kunde en de

Tarievencommissie, zoals ook staat vermeld in het programma voor devergadering. 5. De heren J. Stapel en J. Frickers worden aangewezen als leden van het stem-bureau. Hct eerste komt aan de orde de verkiezing van een lid van het Hoofdbestuurwegens reglementair aftreden van de heer de Nooij, die niet meer herkiesbaar is.Uitgebracht worden 311 stemmen, als volgt verdeeld: M. den Hartog 171 G. S. E. Vegter 42 M. Karsemeyer 41 Dr. R. van Santen 21 J. J. Feddema 8 J. A. J. M. Kirch 1 L. Lageweg 1 Blanco 26 311 Hiermee is de heer den Hartog bij eerste stemming gekozen. De voorzitter wenst hem van harte geluk met deze benoeming en spreekt de ver-wachdng uit, dat de komende zittingsperiode hem evenveel voldoening zal geven, alsin het verleden het geval is geweest. Dc heer den Hartog dankt voor het in hem gestelde vertrouwen. Hij voegt hier aantoe, dat hij aanvankelijk niet veel voelde voor een kandidatuur,

vooral omdat hetoorspronkelijk min of meer de bedoeling was, dat het nieuwe lid zich in 1953 kan-didaat zou stellen voor hct voorzitterschap. Omdat deze gedachte is losgelaten, heeft hij gemeend zich wel kandidaat tc kunnenstellen. Hierbij is echter verzocht dc leden van dc afdelingen er zoveel mogelijk optc attenderen, dat hij een eventuele kandidatuur voor hct voorzitterschap in 1958nadrukkelijk afwijst; hierover mag geen misverstand ontstaan. Dc heer den Hartog is van mening, dat dc afdelingen zich nu al moeien beraden wiedc huidige voorzitter zal moeten opvolgen. Hierna richt de voorzitter zich met een warm woord van afscheid ongeveer als volgttot de heer de Nooij: Bewust van de taak, die op je schouders .gelegd was, heb je je met recht van hctbegin af aan ten volle voor dc Maatschappij in dienst gesteld. De rol, die je als vertegenwoordiger der Maatschappij, ik denk hierbij aan de bij-woning van enkele jaarvergaderingen

van onze Britse zustermaatschappij en bij con-flicten als tussenpersoon van leden en Maatschappij, gespeeld hebt is er ?Š?Šn geweest,die zeer belangrijk was. Misschien prijs ik je teveel naar je zin, doch ik doe dit bewust, omdat wij weten, datje het verdiend hebt, dat dit even voor het forum der hier aanwezige leden naarvoren wordt gebracht.



??? Rest mij alleen nog je voor al dit vi^erk, en dat is veel geweest, dat je zo belangeloosgedurende de afgelopen jaren voor onze Maatschappij verricht hebt met onze op-recht gemeende en grote dank te vereren. 6. Bij de verkiezing van twee leden van de Ereraad wegens reglementair aftredenvan de heren H. H. H. Schreinemakers en G. S. E. Vegter, die herkiesbaar zijn, wor-den in totaal 585 geldige stemmen uitgebracht op de volgende kandidaten: H. H. H. Schreinemakers 276 G. S. E. Vegter 268 H. Tj. v. d. Veen 6 M. Karsemeyer 4 E. de Nooij 4 L. G. Blanken 3 M. Snijder 2 J. S. Reinders 2 F. J. M. Roelvink 1 L. Lageweg 1 A. H. M. H. Hendrickx 1 Blanco 17 585 De voorzitter verklaart de heren Schreinemakers en Vegter hiermede bij eerste stem-ming herbenoemd tot leden van de Ereraad. De heer Vegter dankt voor de eervolle benoeming; de heer Schreinemakers, die nietaanwezig is, zal schriftelijk van zijn herbenoeming in

kennis worden gesteld. 7. In verband met de benoeming van dc heer A. Iloogendoorn tot adjunct-sccrctarisvan de Gezondheidscommissie voor Dieren is er een vakaturc ontstaan in de ParitaireTarievencommissie. Bij de verkiezing werden 321 geldige stemmen uitgebracht, waarvan op: C. van Beusekom 205 B. L. Thien 70M. den Hartog 18 C. J. Vermeulen 3L. Lageweg 2H. B. Brummelhuis 1H. B. Lammerts 1blanco 21 321 Hiermee is de heer van Beusekom bij eerste stemming gekozen. De voorzitter roept de heer van Beusekom een hartelijk welkom toe in dc commissie,waar hem een niet gemakkelijke en vaak ondankbare taak wacht.Dc heer van Beusekom antwoordt hierop, dat hij er zich zeker van bewust is, dat deop zijn schouders gelegde taak geen gemakkelijke is, maar hij hoopt deze naar bestekunnen te vervullen. Dc voorzitter zegt de heer Hoogendoorn hartelijk dank voor het moeilijke en vaakmoeizame werk, dat hij in de

Paritaire Tarievencommissie heeft verricht, waar hijdoor zijn brede belangstelling voor het agrarische leven zo uitstekend op zijn plaatswas. De heer Hoogendoorn zegt, dat het hem spijt, dat hij zijn plaats nu moet afstaan,omdat hij altijd met genoegen de vergaderingen van de Paritaire Tarievencommissieheeft bezocht. 8. Uit het applaus van de vergadering concludeert de voorzitter met genoegen, dat



??? het voorstel tot benoeming van de heer E. Rutgers te Zwolle tot erelid van deMaatschappij met algmene stemmen spontaan wordt aangenomen. 9. Alle afdelingen blijken voor het stichten van een eeuwfeestfonds te zijn. Ook de aanwezige individuele leden stemmen met het voorstel van het Hoofdbestuurin, zodat het zonder hoofdelijke stemming wordt aangenomen. De voorzitter deelt hierop mee, dat hierover te zijner tijd nadere mededelingen zullenworden gedaan. 10. De balans van de Maatschappij voor Diergeneeskunde sluit met een post van?’ 129.739,47. Uit de vergadering komt de vraag waarom de post kantoorinventaris is opgenomenvoor ?’ 3.300,â€”, terwijl deze vorig jaar ?’ 1,â€” bedroeg. De secretaris deelt mee, dat bij de in gebruikneming van het nieuwe bureau-woonhuisook kantoorinventaris moest worden aangekocht, die slechts voor een gedeelte is af-geschreven. 10a. De vergadering gaat akkoord met het voorstel

het fonds Acta Veterinaria opte nemen in de gewone geldmiddelen, terwijl het restant van het Fonds Hulpverleningzal worden gestort in het Ondersteuningsfonds. 11. De baten- en lastenrekening geeft een totaal bedrag van ?’ 73.667,38 aan.Naar aanleiding van de kosten van de bestuurs- en commissievergaderingen stelt deafdeling Limburg voor, dat het Algemeen Bestuur in de toekomst slechts ?Š?Šnmaal perjaar bijeen wordt geroepen, tenzij het Hoofdbestuur op een bepaald ogenblik be-hoefte heeft aan advies van het Algemeen Bestuur. De voorzitter merkt op, dat dan het Huishoudelijk Reglement zal moeten wordengewijzigd, omdat dit voorschrijft, dat het Algemeen Bestuur minstens 3x per jaarmoet vergaderen. De heer Kranenburg maant tot voorzichtigheid. Hij vreest, dat het contact tussenHoofdbestuur en afdelingen hierdoor zou lijden. De betreffende bepaling is destijds juist opgenomen om het regelmatig contact tussenhet

Hoofdbestuur en de afdelingen te waarborgen. Zolang er geen problemen zijn, is er geen behoefte aan de adviezen van het Alge-meen Bestuur, maar er moet van tijd tot tijd gelegenheid zijn het Hoofdbestuur zo-nodig te corrigeren en te kritiseren. Wat het aantal vergaderingen van het Algemeen Bestuur betreft, merkt de voorzitterop, dat het soms heel moeilijk is een agenda op te stellen, die een vrij kostbare ver-gadering rechtvaardigt, zodat hij wel iets voelt voor het voorstel het aantal vergade-ringen te beperken. Hij is het echter met de heer Kranenburg eens, dat de band tussen Hoofdbestuur enafdelingen bewaard moet blijven. Hij wijst er op, dat de secretaris bijna alle afde-lingsvergaderingen bezoekt en dus weet wat er in de afdelingen leeft.De heer Eenhoorn onderschrijft de woorden van de heer Kranenburg, vooral omdatuit hoogstens 5 afdelingen een lid zitting heeft in het Hoofdbestuur.De voorzitter merkt op, dat de ervaringen

ten aanzien van het contact van de ledenvan het Algemeen Bestuur met hun afdeling lang niet altijd gunstig zijn.Een tijd lang werden de actuele problemen schriftelijk aan de leden van het Alge-meen Bestuur voorgelegd, maar vaak werd hier op de afdelingsvcrgaderingen in hetgeheel niet over gesproken. Uit de vergadering wordt opgemerkt, dat dit een punt is van het betreffende lid,niet van de regeling. De heer Vegter maakt de opmerking, dat enkele jaren geleden op een vergaderingvan de afdeling Overijssel eens is geklaagd over de onbekendheid met de activiteitenvan het Hoofdbestuur. De voorzitter sluit de discussie met de verzekering, dat het Hoofdbestuur haar ge-dachten over dit onderwerp zal laten gaan en zonodig in 1958 zal komen met eenvoorstel tot wijziging van de betreffende bepaling in het Huishoudelijk Reglement.



??? 12. Bij de behandeling van de begroting wordt tevens de contributieregeling voorhet jaar 1958 vastgesteld. De contribude bedraagt ?’ 75,â€” en voor de leden, die v????r 1 april 1958 aantonen datde laatst opgelegde definitieve aanslag in de Inkomstenbelasting lager was dan?’ 2.000,-â€” volgens onderstaande tabel: Inkomstenbelasting Contributieboven ?’ 2.000,â€” ?’ 75,â€” ?’ 1.500,--?’ 2.000,â€” â€ž 60,â€” ?’ 1.250,--?’ 1.500,â€” â€ž 50,â€” ?’ 1.000,--?’ 1.250,â€” â€ž 40,â€” beneden f 1.000,â€” â€ž 30,â€” Leden, die gedurende het boekjaar 1958 de leeftijd van 65 jaar bereiken, betalen?’ 20,-. Leden, die voor de eerste oefening in militaire dienst verblijven, beneden de rangvan vaandrig of kornet, betalen eveneens ?’ 20,â€”. Leden, die nog geen definitieve aanslag in de Inkomstenbelasting kunnen over-leggen, betalen ?’ 40,â€”. Leden, die in het buitenland vertoeven, betalen eveneens ?’ 40,â€”, evenals de buiten-gewone leden.

Kandidaat-leden betalen ?’ 15,â€”. De afgevaardigde van de afdeling Zuid-Holland vraagt of het niet beter is het lid-maatschap van het Internadonale Veeartsenijkundige Congres op te zeggen, nu hctI.V.C. niet meer wordt gehouden. De voorzitter antwoordt, dat er inderdaad moeilijkheden zijn ontstaan bij het organi-seren van het Congres. Er is nu echter een redelijke kans, dat het congres in 1959 in Spanje zal wordengehouden. Dc voorzitter stelt daarom voor deze post te handhaven, zodat dc Maat-schappij voor Diergeneeskunde blijft voldoen aan haar verplichtingen in internatio-naal verband. Het voorstel van de afdeling Zuid-Holland wordt door de vergadering niet gesteund.Tenslotte merkt de heer D. D. Bakker op, dat, hoewel de contributie van de Maat-schappij voor Diergeneeskunde zeer laag is in vergelijking met soortgelijke organi-saties, ereleden geen contributie behoort te worden opgelegd. De heer Kranenburg merkt op, dat dan

uit het Huishoudelijk Reglement zal moetenblijken, dat ereleden dan alle rechten van het gewone lidmaatschap behouden.Het voorstel zal door het Hoofdbestuur nader in overweging worden genomen. 13. De balans van het Ondersteuningsfonds geeft een post aan van ?’ 202.633,53. 14. De baten- en lastenrekening van het Ondersteuningsfonds over 1956 sluit metcen bedrag van ?’ 88.601,26. 15. De balans van het van Esveldfonds geeft cen post aan van ?’ 27.955,03. 16. De baten- en lastenrekening vertoont een eindcijfer van ?’ 2.559,55. De afgevaardigde van de afdeling Zuid-Holland vraagt of het beter is het van Es-veldfonds op te heffen, omdat er toch niets mee gebeurt.De voorzitter zegt dat dit zo maar niet mogelijk is. In 1957 is voor het eerst cen bijdrage beschikbaar gesteld voor een kostbare disser-tatie. 17. De rekening en verantwoording van het Tijdschrift voor Diergeneeskunde over1956 geeft een eindcijfer aan van ?’

43.951,99. 18. De begroting van het Tijdschrift voor Diergeneeskunde voor 1958 vermeldteen eindbedrag van ?’ 50.000,â€”. 19. De heer B. de Bias, ?Š?Šn der samenstellers van het rapport inzake het financieelbeleid vraagt meer tijd voor de samenstelling van het rapport. Voor grondige bestu-dering van het financieel beleid was eigenlijk te weinig tijd.



??? De secretaris antwoordt hierop, dat hij de afdeling Overijssel er aan heeft moetenherinneren de commissie samen te stellen. Hij adviseert de afdeling Gelderland daarom nu reeds vroeg genoeg een commissietc benoemen. Dc afgevaardigde van de afdeling Noord-Holland vraagt of het mogelijk is bij dcposten, die een sterke afwijking geven van dc begroting hierop enige toelichting tegeven. Tenslotte merkt dc voorzitter op, dat het Hoofdbestuur de suggestie het restant vande Reservebelasting-waarnemingsbemiddeling in het Eeuwfeestfonds tc storten, nietjuist acht. De vergadering is het hiermee eens. 20. Bij dc rondvraag wordt door geen der afdelingsafgcvaardigden het woord ge-vraagd. Dc heer Kranenburg zegt, dat hij op de agenda de vermelding van het P.B.O.-rapport heeft gemist. Daar de commissie met goedkeuring van dc Algemene Ver-gadering is ingesteld, is het gewenst, dat de vergadering er mee akkoord gaat, datde

commissie van tijd tot tijd bij elkaar komt om nieuwe situaties steeds onder ogente zien. De voorzitter geeft toe, dat dit cen kleine omissie is geweest. Het is zijn bedoelingin zijn jaarrede op het rapport terug te komen. De vergadering gaat met de suggestie van de heer Kranenburg volledig akkoord.De heer Kranenburg deelt verder mee een brief te hebben ontvangen van de Cen-trale van Hogere Gemeente-Ambtenaren, waarin de vroegere mededeling, dat deMaatschappij voor Diergeneeskunde dc aangeslotenen bij de genoemde Centrale te-gemoet zal komen in de kosten van het lidmaatschap, voorlopig wordt teruggenomen.Verder wordt in de brief vermeld, dat Â? 40 dierenartsen zijn aangesloten.Het is de bedoeling een afzonderlijke dierenartsengrocp in dc Centrale van HogereGemeente-Ambtenaren op tc nemen. Dc voorzitter merkt op, dat het Hoofdbestuur besloten heeft geen restitutie van decontributie te verlenen. Dc heer

Hendrickx merkt als gewoon lid op, dus niet als lid van het Hoofdbestuur,dat de Maatschappij voor Diergeneeskunde de historisch gegroeide neutraliteit vol-ledig moet handhaven. Het is zeer gevaarlijk hier op welke manier dan ook aan tetornen. Het Hoofdbestuur moet dus restitutie van contributie voor een bepaalde groep af-wijzen. Dc secretaris geeft in aansluiting hierop een uiteenzetting van de wijze waarop nude ambtenaren belangen worden behandeld. Het is gebleken, dat de aansluiting van de Maatschappij voor Diergeneeskunde bij deCentrale van Hogere Gemeente-Ambtenaren niet juist is geweest. Er is nu cen nieuwevorm ontstaan. Er is nl. een Contactcommissie ambtcnarenorganisaties ingesteld, bestaande uit ledenvan Algemene Rooms-Katholiekc ambtcnarenvereniging, dc Ncderlandse Christe-lijke Bond van Overheidspersoneel en de Algemene Bond van Ambtenaren, die res-pectievelijk ressorteren onder dc K..\'\\.B., het

C.N.V. en het N.V.V.Bovendien is aan deze 3 leden zowel een lid van de Nederlandse Bond van Gemeente-ambtenaren als van de Centrale van Hogere Gemeente-Ambtenaren toegevoegd.Dc leden-ambtenaren van de Maatschappij voor Diergeneeskunde kunnen zich voor dcbehartiging van hun belangen wenden tot deze commissie, waarna het lid, dat is aan-gesloten bij dezelfde organisatie als de belanghebbende ambtenaar, het contact tussenbond en lid tot stand brengt. De heer Kranenburg zegt, dat de discussie voor hem zeer verhelderend heeft gewerkt.De afgevaardigde van de afdeling Gelderland vraagt welke indruk het Hoofdbestuurheeft omtrent het verloop van de enting tegen pokken en difterie in het afgelopenseizoen. Verder merkt dc afgevaardigd op, dat de dierenartsen er niet veel voor voelen alle1068



??? gevraagde vaccins ter beschikking te stellen. Hij doelt hierbij op het veaccin van La-boratorium de Zeeuw. Dc voorzitter zegt, dat het verloop bevredigend mag worden genoemd, in aan-merking genomen, dat de wettelijke regeling een vrij ingrijpende wijziging in debestaande situatie heeft teweeg gebracht. Het resultaat loopt zeer uiteen in de verschillende provincies. In Limburg verliep b.v.de enting al vrij goed. Ten aanzien van het tweede punt van de opmerking van de heer v. d. Veen deelt dcvoorzitter de naar voren gebrachte bezwaren. De heer v. d. Veen en de heer v. Doorn wijzen er op, dat er al voorbarige berich\'.enzijn verschenen over het gewijzigde tarief voor het afnemen van bloed, terwijl van dezijde van de Maatschappij voor Diergeneeeskunde hierover nog niets bekend is.De voorzitter zegt, dat dc besluiten van de Paritaire Tarievencommissie nog moetenworden goedgekeurd door het Landbouwschap en het Hoofdbestuur

van de Maat-schappij voor Diergeneeskunde. Getracht zal worden een manier te vinden om in de toekomst deze voorbarige publi-katies te voorkomen. Dr. Hoedemaker merkt op, dat cr is gesproken over â€žbestedingsbeperking" met be-trekking tot het aantal vergaderingen. Spreker hoopt, dat dit echter niet geldt voor de Groep Pluimveewetenschap; sprekerbetreurt het, dat deze groep zo weinig activiteit ontplooit. Als voorzitter van deze groep merkt Dr. Scholtcn op, dat dc geringe activiteit naarbuiten niet betekent, dat er van â€žbestedingsbeperking" of â€žinslapen" moet wordengesproken. Door allerlei omstandigheden is inderdaad sinds vrij lange tijd geen vergaderingmeer gehouden. Dc heer Vermeulen is van mening, dat de Algemene Vergadering beter \'s middagskan aanvangen. De dierenartsen uit de periferie hebben dan beter gelegenheid orn devergadering te bezoeken. De voorzitter antwoordt hierop, dat het aanvangsuur

ditmaal bij uitzondering op11.00 uur is gesteld, in verband met dc viering van het lustrum van de D.S.K.Behoudens bijzondere omstandigheden zal dc huishoudelijke vergadering in den regeldes namiddags beginnen. Dc secretaris voegt hier nog aan toe, dat het aanvankelijk dc bedoeling van delustrumcommissie is geweest een stcrrit tc organiseren; in dat geval had de vergade-ring uiterlijk 15.00 uur afgelopen moeten zijn. Dc afgevaardigde van de afdeling Noord-Brabant vraagt of de accountant van dcMaatschappij voor Diergeneeskunde niet enige voorlichting kan geven op het gebiedvan de omzetbelasting. De secretaris antwoordt hierop, dat volgens de Wet op de Omzetbelasting dc\'artsenen tandartsen zijn vrijgesteld, maar dierenartsen niet. De pogingen, die het Hoofdbestuur destijds heeft aangewend om ook voor de dieren-artsen vrijstelling te krijgen, zijn echter mislukt. De voorzitter sluit hierna de vergadering na nogmaals tc

hebben gewezen op hetlustrum van de D.S.K. in Boschlust, Zeist, waarvoor men zich nog kan opgeven. Namens de notulencommissic, Dr. W. A. DE HAAN Tarieven voor de georganiseerde dierziektebestrijding. Hieronder volgen de besluiten No. 16, 17 en 18 van de Paritaire Tarievencommissievan de Stichting voor de Landbouw/Maatschappij voor Diergeneeskunde, respectieve-lijk betreffende de tarieven voor dc tuberculose-, mond- en klauwzeer- en bruccllose-bestrijding.



??? Daar zowel de Stichting voor de Landbouw als de Maatschappij voor Diergenees-kunde zich met deze besluiten akkoord hebben verklaard, zijn ze ter kennis gebrachtaan de Provinciale Gezondheidsdiensten voor Dieren en de Provinciale afdelingenvan de Maatschappij voor Diergeneeskunde. Besluit No. 16 (1957â€”1958) De Tarievencommissie van het Landbouwschap/de Maatschappij voor Diergenees-kunde heeft het volgende besluit genomen:Tarieven voor de tuberculosebestrijding. De tarieven voor de beloning van de dierenartsen voor de werkzaamheden ten be-hoeve van de georganiseerde tuberculosebestrijding onder het rundvee bedragenvoor de periode van 1 mei 1957 tot en met 30 april 1958: A. Voor het gewone jaarlijkse onderzoek: (dit betreft het onderzoek waaraan de rundveebeslagen in de bovengenoemde periodemoeten worden onderworpen) Per rundveebeslag ?’ 4,â€” vermeerderd met ?’ 0,80 per aanwezig

rund.Is de inspuiting met tuberculine verricht door een assistent, die nog niet in het bezitis van het diploma voor dierenarts, dan houdt de gezondheidsdienst voor dieren voorelk rund, dat door de assistent is ingespoten, ?’ 0,10 in. Deze inhoudingen worden landelijk samengevoegd tot ?Š?Šn bedrag, waarvan dc helftter beschikking komt van de dierenartsen. Iedere dierenarts ontvangt hieruit eenbedrag dat gebaseerd is op het aantal runderen, dat door hemzelf is ingespoten. Deandere helft komt ter beschikking van de gezondheidsdiensten voor controledoelein-den. B. Voor de V-Z tuberculinatie: Per rundveebeslag, waarin V-Z tuberculinatie is toegepast, ?’ 4,â€” vermeerdsrd met?’ 0,80 per door middel van dc V-Z tuberculinatie onderzocht rund. C. Voor het onderzoek van een rundveebeslag buiten het onder A bedoelde gewonejaarlijkse onderzoek: (bijvoorbeeld een onderzoek om na te gaan of een rundveebeslag na het verwijderenvan

de reactiedieren als vrij kan worden beschouwd) a. Gedurende de staltijd: Per rundveebeslag ?’ 4,â€” vermeerderd met ?’ 0,80 per aanwezig rund; b. Gedurende de weidetijd: Hiervoor is geen tarief vastgesteld. Geadviseerd wordt hiervoor per provincie inoverleg tussen de gezondheidsdienst en de afdeling van de Maatschappij voorDiergeneeskunde een hoger tarief dan het onder a genoemde te bepalen. D. Voor het nieuwkoop-onderzoek: (onderzoek van een individueel rund in verband met de garantie-bepalingen vaneen met een desbetreffende verklaring gekocht rund) Voor het onderzoek van ?Š?Šn rund in een rundveebeslag ?’ 6,â€”, welk bedrag wordtvermeerderd met ?’ 1,â€” voor elk volgend rund, dat in dat rundveebeslag bij datonderzoek tegelijkertijd wordt onderzocht. E. Voor de administratie: Voor de administratie, welke de dierenarts overeenkomstig de voorschriften van degezondheidsdienst voor dieren ten behoeve van de

t.b.c.-bestrijding heeft te ver-richten is geen tarief vastgesteld. Geadviseerd wordt per provincie in overleg tussende gezondheidsdienst en de afdeling van de Maatschappij voor Diergeneeskundevoor de voorgeschreven gewone administratie (waaronder niet is begrepen het schet-sen van de runderen en het afgeven van verklaringen) een beloning te geven van20 cent per rund.Opmerkingen: le. Bij geen der onder A, B, C en D vastgestelde tarieven komen de kosten van detuberculine ten laste van dc dierenarts.



??? 2c. Indien de dierenarts 4% omzetbelasting verschuldigd is, zal de gezondheids-dienst voor dieren 100 --X het bedrag van de genoemde tarieven 96 aan de dierenarts uitbetalen. Besluit No. 17 (1958) De Tarievencommissie van het Landbouwschap/de Maatschappij voor Diergenees-kunde heeft het volgende besluit genomen: Tarieven voor de enting tegen mond- en klauwzeer. De tarieven voor de beloning van de dierenartsen voor de werkzaamheden ten be-hoeve van de georganiseerde enting tegen mond- en klauwzeer onder het rundvee in1958 gedurende de bij ministeri??le beschikking vastgestelde entingsperiode bedragen: Entingen: A. Voor cen rund, dat met de volledige voor een volwassen rund voorgeschrevenhoeveelheid entstof (stam O, A en C) is ge??nt en indien de dierenarts overeenkomstigde voorschriften van de gezondheidsdienst slechts behoeft op te geven het aantaldieren, dat per rundveebeslag is ge??nt: 1. ?’ 1,95

per rund indien de dierenarts 4% omzetbelasting verschuldigd is; 2. ?’ 1,85 per rund indien de dierenarts geen omzetbelasting verschuldigd is. B. Voor een rund, dat met een geringere hoeveelheid entstof is ge??nt dan de ondergenoemde hoeveelheid, bedraagt het tarief in alle gevallen ?’ 1,60 per rund. Opmerkingen: Bovengenoemde tarieven zijn van toepassing indien de prijs van de entstof ?’ 20,â€”exclusief omzetbelasting per liter bedraagt. Administratie: C. Voor de administratie, welke eventueel overeenkomstig de voorschriften van degezondheidsdienst door de dierenarts meer moet worden verricht dan het opgevenvan het aantal dieren, dat per rundveebeslag is ge??nt, is geen tarief vastgesteld.Geadviseerd wordt hiervoor per provincie in overleg tussen de gezondheidsdienst ende afdeling van de Maatschappij voor Diergeneeskunde een tarief te bepalen. Besluit No. 18 (1957â€”1958) De Tarievencommissie van het

Landbouwschap/Maatschappij voor Diergeneeskundeheeft het volgende besluit genomen: Tarieven voor de bestrijding van het besmettelijk verwerpen (Brucellose, AbortusBang). Dc tarieven voor de beloning van dc dierenartsen voor werkzaamheden ten behoevevan de georganiseerde bestrijding van het besmettelijk verwerpen (brucellose, abor-tus Bang) bedragen voor de periode vanaf de datum van goedkeuring van dit besluittot en met 30 april 1958: A. Voor het bloed afnemen (bij onderzoek ten behoeve van de sanering van be-drijven) : ?’ 3,75 per rundveebeslag plus ?’ 1,25 per behandeld rund. B. Voor het voorbehoedend enten: per ge??nt rund minimaal ?’ 2,25 en maximaal ?’ 2,75. Dc maximale beloning kan gelden voor provincies met een laag stalgemiddelde enals de rundveebeslagen ten behoeve van de enting vaker dan ?Š?Šnmaal per jaar moetenworden bezocht. Het tarief tussen de genoemde grenzen kan per provincie in

overleg tussen de ge-zondheidsdienst en de afdeling van de Maatschappij voor Diergeneeskunde wordenvastgesteld.



??? In deze tarieven is begrepen de gewone administratie, bestaande uit: a. betreffende het bloedafnemen: het etiketteren van de flesjes en het opzenden van deze flesjes en de daarbij be-horende lijsten: b. betreffende het voorbehoedend enten: een opgave van het aantal ge??nte runderen.Voor de administratie, welke eventueel overeenkomstig de voorschriften van de ge-zondheidsdienst door de dierenarts meer moet worden verricht dan boven is om-schreven, is geen tarief vastgesteld. Geadviseerd wordt hiervoor per provincie inoverleg tussen de gezondheidsdienst en de afdeling van de Maatschappij voor Dier-geneeskunde een tarief te bepalen. Mogelijkheden voor Nederland.se dierenartsen in het buitenland NAVO-beurzen. De Noord-Atlantische Verdragsorganisatic zal voor het studiejaar 1958â€”1959 we-derom beurzen beschikbaar stellen. Deze zijn evenals vorige jaren verdeeld in twee categorie??n, n.1. in â€žFellowships"

enâ€žScholarships", bestemd voor resp. wetenschappelijke onderzoekers van gevestigdenaam en voor jonge beoefenaren van de wetenschap, die hun universitaire studieshebben be??indigd. Nadere inlichtingen hierover kunnen worden verkregen bij het Ministerie van Onder-wijs, Kunsten en Wetenschappen. Zuid-Afrika. De regering van Zuid-Afrika stelt cen aantal beurzen beschikbaar bij voorkeur voorhen, die reeds cen doctorstitel hebben behaald. Deze kunnen als assistent te werkworden gesteld bij de Universiteit van Pretoria tc Stellenbosch, bij die van Potchef-stroom aan de witwatersrand en aan de universiteit van Natal en Oranje Vrijstaat.Nadere inlichtingen bij het secretariaat van de Faculteit der Diergeneeskunde, Bilt-straat 172, Utrecht. Canada. In de sector van dc â€žAnimal husbandry" zijn ook enige beurzen beschikbaar voorvoortzetting der studie aan een laboratorium van het Canadese ministerie van land-bouw. Ook

voor deze beurzen kan voor nadere informaties worden verwezen naar het secre-tariaat van de Faculteit der Diergeneeskunde. Dr. H. S. van Zwol, Canada, deelt mee, dat er in Canada thans ook mogelijkhedenkomen voor de uitoefening van de praktische diergeneeskunst. Zij, die zich hiertoe aangetrokken voelen, wordt verzocht zich in eerste instantie tewenden tot Prof. Dr. P. Hoekstra, Biltstraat 172, Utrecht. Bureau Internationaal Technische Hulp. Uit de maandelijkse publikatie van het Bureau voor Internationaal Technische Hulpvan oktober/november blijkt, dat collega Dr. H. G. Aalfs te Gouda door de Voedscf-cn Landbouworganisatie van dc Verenigde Naties voor de tijd van ?Š?Šn jaar is uit-gezonden naar Gambia voor het geven van adviezen voor verbetering van de vee-stapel in dat gebied. De Pakistaanse collega M. M. Huq, die cen F.A.O.-fellowship voor Nederland had terbestudering van de mond- en klauwzccrbestrijding,

heeft in de loop van oktober onsland weer verlaten. C.L.O.-studiedagen. Dc C.L.O.-Controlc organiseert op 5 en 6 februari 1958 in het Jaarbeurs Restaurant te Utrecht wederom de studiedagen â€žWetenschap in de praktijk". Dierenartsen, die een bepaald onderwerp willen behandelen, kunnen zich nog op-



??? geven bij de directeur van de Stichting C.L.O.-Controle, Dr. J. Grashuis, â€žDe Schot-horst", Hoogland. De bedoeling is, dat de sprekers 15 minuten krijgen voor hun inleiding, waarna even-eens 15 minuten wordt uitgetrokken voor de eventule discussie. Readership or Senior Lectureship or Lectureship in Physiology and Bio-chemistry of Veterinary Science â€” Sudan. Bureau voor Internationaal Technische Hulp, v. Alkemadelaan 500, \'s-Gravenhage.Applications are invited for Readership or Senior Lectureship or Lectureship inPhysiology and Biochemistry in the Faculty of Veterinary Science at the Universityof Khartoum. Vcterinary qualifications desirable but not essential.The Faculty of Veterinary Science prepares students for the degree of Bachelor ofVeterinary Science. {B.V.Sc.) Khartoum. The Reader or Senior Lecturer or Lecturer in Physiology and Biochemistry will beattached to the Pre-Clinical Department of the Faculty and be

responsible underthe direction of the head of this department for the teaching of these two subjectsto students in the first and second years of their course. An appointment to the seniorpost would render the appointee eligible for the Headship of the Department.Training in both subjects (together with .Anatomy and Histology) is extended overthe six terms of this period, the examinations being held at the end of the secondyear. The new appointee will have the assistance of one other lecturer in the subjecttogether with a laboratory assistant and possibly a research scholar.The department possesses adequate accomodation and apparatus in newly built labo-ratories and facilities wil be available for the pursuance of research work. VAN DE GROEPENGroep Directeuren van Vleeskeuringsdiensten. Kort verslag van de vergadering gehouden op 16 november 1957 te Utrecht. Aanwezig zijn 61 leden, 8 buitengewone leden en 9 genodigden. Om

10.20 uur opent de voorzitter de vergadering cn heet alle aanwezigen welkom,in het bijzonder de Hoofdinspecteur van de Volksgezondheid, J. M. v. d. Born,de spreker Dr. N. de Vos van Gent, Prof. Dr. J. H. J. van Gils, dc oud-Hoofdinspcc-teur van dc Volksgezondheid E. J. A. A. Quaedvlieg, de oud-Inspectcur van deVolksgezondgczondheid Dr. S. G. Zwart, dc diverse Inspecteurs en adj. Inspecteursvan dc Volksgezondheid en dc voorzitter en secretaris van de Maatschappij voorDiergeneeskunde. Na het openingswoord van dc voorzitter passeren de notulen en de ingekomen stuk-ken de revue. Bij de ingekomen stukken is o.a. aanwezig het ontwerp-keuringsrcgulatief, hetwelkdoor de Hoofdin.specteur van de Volksgezondheid werd toegezonden om advies.Vervolgens worden 3 nieuwe leden en 1 buitengewoon lid geballoteerd, terwijl 3leden in verband met het neerleggen van hun ambt tot buitengewoon lid wordenbenoemd. De voorzitter

geeft dan het woord aan Dr. N. dc Vos van Gent, Inspecteur bij hetMinisterie van Volksgezondheid en het Gezin, die een voortreffelijke uiteenzettinggeeft omtrent â€žDe vleeskcuringswet in Belgi??".In aansluiting hierop volgt een geanimeerde discussie. Na de lunch brengt dc voorzitter diverse onderwerpen in bespreking, naar aanleidingvan dc ingekomen stukken, waarbij het Bestuur van de Groep wordt gemachtigd ad-vies uit te brengen aan dc Hoofdinspecteur van de Volksgezondheid omtrent hetontwerp-keuringsrcgulatief. Bij de vrije mededelingen en de rondvraag komen o.a. ter sprake preventief genees-kundig onderzoek van personen werkzaam in de diverse sektoren van de vleeswerking



??? en de vleeskeuring, ervaringen met de electrische bedwelming van varkens volgensde nieuwste voorschriften, diverse keuringservaringen enz. Om 16.30 uur wordt de zeer geslaagde vergadering door de voorzitter gesloten. Dr. S. T. HOFSTRA, Secretaris Vergadering. De datum, waarop dc eerstvolgende vergadering van de Groep zal worden gehoudenis bepaald op 25 januari 1958. VAN DE DIERGENEESKUNDIGE STUDENTENKRINGBestuur 1957/1958. Het Bestuur van de Diergeneeskundige Studenten Kring heeft de eer U hiermedete berichten, dat het zich voor het jaar 1957-1958 als volgt heeft geconstitueerd: G. F. de Boer, Praeses H. W. G. Veldhuis, Ab-actisJ. S. Kalisvaart, Fiscus H. A. de Boer, Vice-praesesMej. T. Pauw, Vice-ab actis Namens het Bestuur, H. W. G. VELDHUIS, D.S.K. h.t. Ab-actis Jubileum. Collega W. P. A. Colsen te Hulst hoopt op 20 december 1957 zijn 25-jarig jubileumals dierenarts te herdenken.

PERSONALIA Het Hoofdbestuur heeft collega F. M. Willems, Biezenstraat M 93, Ecde (Zl.) aan-genomen als lid van de Maatschappij voor Diergeneeskunde. Het Hoofdbestuur draagt de volgende collegae voor het lidmaatschap van dc Maat-schappij voor Diergeneeskunde voor: J. E. Gajentaan, Joh. Verhulststraat 115, AmsterdamR. Haalstra, Herenstraat A 62, GrijpskerkR. Kommerij, F 161, De WilpJ. M. B. Lohuis, Groot Agelo 42a, Ootmarsum Adreswijzigingen en dergelijke: Bergsma, G., tc Dordrecht, naar Markettenweg 12, aldaar (tel. no. ongewijzigd). (71) Beusekom, C. van, te Weesp, aangesloten onder tel. 02940â€”2178 (priv?Š), 2385(praktijk). (71) Boer, A. H. de, van Hoogeveen naar Aalten, Dalwcg 8, tel. 05437â€”847 (priv?Š),470 (bur.). (72) Boer Pzn., J. de, te Den Helder, aangesloten onder tel. priv?Š 02230â€”2622. (72)Boerrigter, F. G., tc Donkerbroek, tel. no. gewijzigd in 260. (73) Bosch, D. H. van den, te Lunteren, giro

no. gewijzigd in 912842. (74) Brouwer, H., te Hoogeveen, naar Stationsstraat 36, aldaar. (76) Esbroeck, Th. C. van, van Hengstdijk, naar \'s-Hertogenbosch, Graafscweg 241-B,tel. 04100â€”8638 (bur.), adj. dir. ab. en veemarkt. (82) Feberwec, A., te Arnhem, giro no. gewijzigd in 907105. (82) Hartink, A., te Broek in Waterland, aangesloten onder tel. priv?Š 227. (87) Hibma Jzn., A., te Leeuwarden, giro no. gewijzigd in 928139. (89) Jong, J. J. de, te Heerenveen, naar Zonneblocmstraat 107, aldaar (tel. no. onge-wijzigd), giro no. gewijzigd in 864910. (94)Oosterhout, B., van Hemclum naar Koudum (Fr.), â€žKlein Beuckenswijk", tel. 106,giro 574084 (priv?Š), 923921 (praktijk). (105)Paul, S., tc Stolwijk, naar Goudseweg 46, aldaar (tel. no. ongewijzigd). (106)



??? Popta, C. van, van Hooge Zwaluwe naar Zcvenbergsc Hoek, Olavstraat 1 7, tel. 458. (107) Rhce, H. van, te Hoogeveen, naar Stationsstraat 38, aldaar (tel. no. ongewijzigd),P., plv. h.k., Ir. Chr. Middelb. Lb.-school. (109) Richter, Dr. J. H. M., te Boxmeer, tel. no. gewijzigd in 08855â€”535. O09) Roppe, L. J. J. A., te Boxmeer, tel. no. gewijzigd in 08855â€”406. (110) Strikwerda, R., te Leeuwarden, tel. no. laboratorium (voorheen 8614) gewijzigd in05100â€”21741. (115) Weerd, Th. G. J. M. van der, te Almelo, giro no. gewijzigd in 850048. 023) Zuur, P. J., te Utrecht, naar Fred. Hendrikstraat 34, aldaar (tel. no. vervallen). (126) Benoemd: Berg, H. A. van den, te Zwolle, bij Koninklijk besluit van 28 oktober 1957, No. 6,te rekenen met ingang van 1 februari 1958 of zoveel eerder als hij zijn betrekkingzal kunnen aanvaarden, tot adjunct-Inspecteur bij de Veeartsenijkundige Dienstter standplaats Zwolle. (71) Diergeneeskundig examen: Geslaagd

op 19 november 1957: Kommerij, R. (inlassen 96) op 6 december 1957: Gajentaan, J. E. ( â€ž 84) Haalstra, R. ( â€ž 86) Lohuis, J. M. B. ( ;, 100)



??? VLEESKEURINGSDIENST OLDENZAAL (omvattende de gemeenten Oldenzaal, Losser, Denekamp,Ootmarsum en Weerselo). niiiiiiiiMiiiiiiMlilliliinniiiiiiiiMMitii Burgemeester en wethouders van Oldenzaal roepen sollici-tanten op voor de betrekking van DIREKTEUR Â? van de Keuringsdienst van vee en vlees, kring Oldenzaal, tevensdirekteur van het openbaar slachthuis (in de centrumgemeenteOldenzaal). ItllllMIIMIIIIIIMinilllNIIIIIIIIIIIIIIIIIH Salarisschaal ?’12.300,- tot ?’ 14.700,- (exklusief 6%,kompensatie A.O.W.-premie en huurkompensatie.) IIIIIIIIIIIIIIDIIIIIIIIItlllMIIIIMIIIIMIIIII Verplaatsingskosten- en I.Z.A.-regeling van toepassing.Indiensttreding per 1 april 1958. HllinMIIIIIIIUItlltllllllllMllllltlINKlil Sollicitaties in te zenden bij de burgemeester van Oldenzaalbinnen 14 dagen na verschijning van dit nummer.
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